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See also Numerical liist. Page 25>

Al.PHABETICAL. INDEX

TO THE

SESSIONAL PAPERS

PARLIAMENT OF CANADA

SECOND SESSION, TWELFTH PARLIAMENT, 1912-13.

A
AgricultTiral Aid Act, Agreement with

the several Provinces re expenditure

of Subsidies under, &c 67i

Agriculture, Report of Dept. of 15

Agricultural School, Model Farm, &c., at

New Carlisle, Que., Memorials, &c., re. 215

Aids 'to navigation that have been estab-

lished on the Canadian Atlantic

Coast 89

Aikine, J. A. M., Report of on ' Moral

Instruction in the Cajiadian Public

Schools ' 96

Aldershot Military Camp, number of

men at in summer of 1912; contracts

given; cost of supplies, &c 182

A'dei'shot, N.S., re soipply of ice for

Mi'.itary Camp sk, &c 221a

Aldershot, N.S., re alleged thefts of pro-

perty from the Militia Camp in Sept.,

1912..' 221

Algccma Steel Co.. applications for remis-

sion of duties on rails imported by at

Fort William, &c 149

Am'iot, P. E.. Engineer Public Works
Dept., Bonaventure Co., Que., re

transferring of 138

Appeals made to Governor in Council,

12 months prior to March, 1912 117

43849—1

A
Appointments:

—

General Foremen. &c. of Public Works
of Co. of Bonaventure, since Oct. 1,

1911, to date, &c 72;

Appointment of Mr. McCloskie as

Postmaster at Wakan, B.C 72/;

Archives Branch, re transferring of

from Dept. of Agriculture to Secre-

tary of State, &c 87

Archives Branch of Secretary of State,

Rei:ort of work of for year 1912.. .. 29b
Asselin, Oilivar, Report of re investijia-
tion of French and Belgian immigra-
tion into Canada gj

Astronomer, Chief, Report of for year
ending March 31, 1912 25a

Atlantic, Quebec and Western Ry., Re-

port of Engineers re usefulness of as

feeders to I. C. Ry g7/
Auditor General:

—

Report of. Volume 1, A to J, for year
ended March 31, 1912 ]

Report of, Volume 2, K to U. for year
ended March 31, 1912

i

Report of. Volume 3, V to Y, for year
ended March 3.1, 1912 ]

Australia, Commonwealth of, Preferen-
tial Tariff between Canada, and.. .. 91
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B
Banqxi« Internationale, application of to

the Treasoiry Board, &c.. 130

Bar.que Internationale, re Certificate

authorizing transfer of to Home Bank,

&o.. 228

Beeman, J. C, cancellation of contract

of, for conveying H. M. Mails, name

of successor, &c "-"

Begin, Mr. J., appointment of as Manager

of Experimental Farm at Ste. Anne.. 72e

B 'g an and French Immigration to

; inifla, Ijivestigation into by Olivar

Aselin ^1

Sills passed by Ilonse of Commons since

Confederation, which have been amend-

ed by Senate 223

Bonaventure, Post Offices opened in

since Oct., 1911, to date, &c 63

Bonaventure Co., Resolution of, asking

for, or objecting to, certain public

works in ©aid Co 139

Bonds and Securities registered since

last return, Nov. 28, 1911 53

Boulanger & Son, Quebec, Claims of, &c. 141a

Branch Lines I. C. Ry.:—

Railway from Estmere to Baddeok. re

building of 82

Vale line of, re asking for road to be

taken over by I. C. Ry., re 109

Recon-truction of Branch line of into

Gfliysboroiigh Co., N.S 83e

Breakwater at Petite Riviere, Lunenburg

Co. N. S., Report re repairs made on

in year 1912 ^3i

British Consular Service, 0. C. re facil-

ities for information useful to Can-

adian Trade in connection with.. .. 118

British Canadian Loan and Investment

Co., Ltd., Toronto, for year 1911.. .. 140

British Columbia, Copy of 0. ,C. ap-

pointing a commission to inquire into

claims of, «S:c. . •
191

British Columbia, Memo, re claims of

for special consideration 191a

British Columbia, Correspondence re

claims of Indians of the Province, be-

tween Prov. Govt, and Dominion Govt. 159a

British Columbia, Documents re subject

of increase of Prov. Subsidy to.. .. 67g

British Columbia, Memorials of Govt, of

re clainns for additional Prov. Subsi-

dies
^"'^

B
Broderick, Post Office, Sask., re change

of name of 78

Brule Wharf, Colchester Co., N.S., re

expenditures on during last two years

&c 179

Brown, James W., in connection with

western lands, pt. of S. E. \ section

21-20-21-W., 2 Meredian, and others,

also Alex. Hurst Brown's claim re

these lands 187c

Buildings occupied by the Govt, as pub-

lic offices, under rent, where situated,

&c 208

Cable Rates, Memo, on subject of be-

tween P. O. Dept. and British Post
Office 93

Canada Steamer, re investigations re-

garding service performed by, &c.. .. 65

^'aiiada-West Indian Conference 55
Canadian Fishernaen, re recent increase

in prices charged for Manilla Cord.. 185

Canadian Boat Fishermen, re Medical
attendance on, &c 64

Canadian Pure Food Act, date of enact-

ment of, &c 70

Canadian Trade and Comimerce, exten-

sion of facilities for obtaining infor-

mation useful to 118

Canadian Pacific Railway:

—

Orders in Council respecting, &c.. .. 45

Return re lands sold by, year ending

Oct. 31, 1912 45a

Return re applications made by, for

authorization to make new issue of

stock 45b

Canadian Guardian Life Insurance Co.,

re transfer of from Dept. at Ottawa

to Dept. at Toronto 188

Canals:

—

St. Peter's, Improvements on, also re

contract between Department and W.

H. Weller 108

St. Peter's, Improvements on, also re-

lating to contracts, &c 108a

Relating to personal expenses paid by

Government to Mr. St. Anwur, Sup-

erintendent Soulanges Canal 108b

Census, 1911:—

Population, Religions, Origins, &c. .. B
Manufactures C

Civil Service:—

Statement of affairs in connection with

Civil Service Insurance Act 41

2
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44

30

129

95c

Sta.tement of superannuation and r

tiring aJlowances in Civil Service

Civil Service List, 1912

Report of Sir George Moirray on or-

ginization of in Canada 57a

Report of Civil Service Commission.. 31

Jode, W. J., Report re investigation

into G-o-vt. Printing Bairean 61(112)

Ci^.mmission Royal, Report of on Indus-

trial Training and Technical Educa-

tion, l-c 191^

Commission Royal, Report of inquiry

into complaints re weighing of butter

and cheese in Montreal, &c 153

Commissioners, appointment of re study

of causes for depopulation of country

places, high cost of living

Commissioners, appointed to investigate

complaints against United Shoe Ma-

chinery Co
Commission Agents, complaints for plac-

ing farm labourers in Ontario 47

Ccmmissioners appointed under finst

part of Inquiries Act, 1906 191

Commissioners appointed to inquire into

claims of British Columbia 191o

Comm'is^sioners appointed to inquire into

Indian Lands and Indian Affairs in B.C. lO'lb

Commissioners appoiinted to inquire into

Law re Pilotage Districts of Montreal
and Quebec 191c

Commission appointed to investigate

charges of political partisanship in

Govt. Printing Bureau, with evidence
and Report 61 (Liz)

Combines Investigation Act, Report of

Proceedings under, year ended March
31, 1912 S6c

Canada and Newfoundland, Voloime of

trade import and export between from

Jan. 1, 1896, to Jan. 1, 1913, also Trade

Agreement between Newfoundland and

West Indies, included with Canada,

for 1909, 1910, 1911 and 1912 195

Canada and Newfoundland, Volume of

Trade, import and export, between,

from Jan. 1, 1896, to Jan. 1, 1913, &c.

(Supplementary Return) 195a

Cariboo Island, .Pictou Co., N.S., Pa-

pers in connection with expendit-ure at 97

Cement, Customs Tarifi on, correspond-

ence between Coy^s., Corporations, &c.,

to Nov. 1, 1911 125

Cement, adjustment of Duty on, and all ^

correspondence with Ministers respect-

Census Enumerators, Reports as to de-

lay in payment of, &c 76

Central Railway of Canada, Report made

by the Railway Department 211

Chanvplain Market, Que., re acqnisition

of by Trans. Ry. Com-missioners, for

Station, Terminals, &c 170

Chartered Banks, List of Shareholders

in, as on Dec. 31, 1911 7

Cheese, Butter, &c.. Report of Royal

Commission of inquiry into methods

of weighing, payment, &c., Montreal. 153b

Ciiu of Sydney, Steamship Investiga-

tion into collision between tug Dovg-

lax n. Thomas, and 95e

Construction of road from North Bay

to Sturgeon Falls, Ont., Correspond-

ence ard Engineers Reports re 178

Conference, International Peace, re con-

sideration of first Century of be-

tween U. S. and British Empire.. .. 229

Correspondence, &c., by Conservative

Candidate, Gloucester Co., N.B., re

Public Works to date 187

CorresFondence re East ^ of Sec. 27 in

Tp. 6, Range 2, West of third Meri-

dian

County Court Joidges, re request of in-

creased salary, and amendment to

Judges Act re retiring allowances.. ..

Customs Department:—
Report of

Customs Tarifi of Canada, changes

made in by 0. C, since last Session

of Parliament, &c

Criminal Statistics for year ended Sept.

30, 1911

Crowe, Colonel, Commandant Royal Mili-

tary College, re retirement, &c 75a

126

173

11

73

17

15a

201

197

ing. 125a

43849—li

Dairy and Cold Storage Commissioner,

Report of for year ending 1912

Dry Dock at L^vis, Que., or Harbour

and Port of Quebec, Que

Drill Hall at Eernie, B.C., re contract

for erecting at

Drill Hall at Eeruie, B.C., re award-

ing contract for erection of 197a

Dismissals:

—

Return re dismissal of John R. Mc-

Donald, Heatherton. Antigonish Co.,

N.S

Return re Dr. C. P. Bissebt, Physician

to Indians Salmon Rfver, N-S.. ..

d

61

61i
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Return re dismissal of Michael Mur-

p'lv. P. M., at Ft. Micheau, R. Co.,

N.S.

Return re dismissal of David A. Mc-

Leod, P. M., at Cleveland. Itich-

mond Co., N.S

Return re dismissal of John Milward.

P. M., £ut Stormont, Guysborough Co.

N.S

Return re dismissal of Kenneth F. Mc-

AskiLl, P. M., at Loch Lomond, Rich-

mond Co., N.S

Return re dismissal of W. W. Hayden,

wharfinger at Digby, N.S

Return re dismissal of W. B. Langley,

As9t. at Lobster Hatchery, N.S.. ..

Return re dismissal of Fred. E. Cox,

Engineer Lobster Hatchery

Ret II in re dis.mi3.sal of Simon Hodgson,

Engineer Lobster Hatchery, Isaacs

Harbour, N.S

Return re dismissal of Henry Henlow,

Engineer Lobster Hatchery, Canso,

Guysborough Co., N.S ••

Return re dismissal of H. C. V. Le

Vabte, Harbour Master at Louisburg,

C. B. South, N.S.. ,

Return re dismissal of John Cum-

mings, Asst. Lobster Hatchery,

Isaacs Harbour, N.S

Return re dismissal of W. G. Mat-

thews, of Life Boat Crew, Canso,

Guysborough Co., N.S

Return re dismissal of Joseph Shean,

Ha.rbo.uT Master, Noo-th Sydney, N.S.

Return re dismissal of Greo. H. Samp-

son, of Storm Signal, Lower

L'.A.rdoise, Richmond Co., N.S

Return re dismissal of Alexis Vignea*u,

Capt. Patrol Boat, Arichat, Rich-

mond Co., N.S

Return re dismissal of Emeri Thivierge

Fisheries Inspector, Cos. of Prescott

and Russell, N.S

Return re dismissal of all public offi-

cers. Inland Revenue Dept., Co. of

St. Jean Iberville, Quebec

Return re dismissal of J. Fabien

Bugeaud', Bonaventure, Que., A. B.

Caldwell, New Carlisle, Quebec. ..

Return re dismissal of Duncan Mc-

Arthur, Annuities Branch, while at-

tached to Trade and Commerce.. ..

61b

61c

61d

61e

61/

61g

61/!

61 (

61i

61fc

61/

61m

61n

610

61p

61 q

61r

61 4-

61t

D
Return re dismissal of Chas. 0. Jones.

Pcstma»ster, Bedford, Co. of Missis-

quoi, Quebec 61u

Return re dismissal of Archd. Barss,

Postmaster, New Harbour, Guysbor-

onj;h Co., N.S Sir

Raurn re dismissal of Dr. A. Allaire

of Penitentiary of St. Vincent de

Paul 61tp

Return re dismissal of Oscar Beau-

champ, Warden of Penitentiary, St.

Vincent de Paul 61x

Return re dismissal of John McDonald,

fre ght handler, checker, I. C. Ry.,

Sydney Mines, N.S 61?/

Rrturn re dismissal of Allan Kinney,

Lin wood, Antigonish Co., sectionman,

I. C. Ry 6l2

Return re dismissal of Chas. Landry,

of Pomket, Antigonish Co., N.S.,

Scciionman I. C. Ry 6l(ifi

Return re dismissal of Patk. Decoste,

Terry Stmr. Scotia, between Mud-

grave and Point Tupper, N.S.. .. 61bh

Return re dismissal of Harry E. Mc-

Donald, Asst. Engineer, St. Peters

Canal, Richmond Co., N.S 6lcc

Return re dismissal of Neil Ross, sec-

tionman I. C. Ry., West River,

Pic-.ou, N.S 61dd

Return re dismissal of Jas. Arm-

strong, Heatherton, Antigonish Co.,

N.S., Sectionman I. C. Ry 61ee

Return re dismissal of Thos. J. Gray,

car inspector. I. C. Ry., Westville,

Pictou Co., N.S 61 /y

R;turn re dismissal of Colin Macdon-

ald, sectionjnan I. C Ry., James

River, Antigonish Co., N-S 61.flp

Return re dismissal of A. T. Gannon,

car inspector, I. C. Ry., North Syd-

ney, N.S 617ih

Return re dismissal of Huber Myatte,

Tracadie, Antigonish Co., N. S., sec-

tionman, I. C. Ry 61 ii

Return re dismissal of John McDon-
nell, Afton Station, Antigonis"h Co.,

N.S., Sectionman, I. C. .Ry 61/;'

Return re dismissal of Wm. Landry,

of Pomket, Antigonish Co., N. S.,

Section foreman, I. C. Ry 61kk

Return re dismissal of D. J. McDou-

gall. Section foreman. I. C. Ry..

Grand Narrows, N. S 61ii
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D
Rpturn re di-smissal of Daniel A. Coffey

and W. A. McNeill, Lockmen. St. -

Ppter's Canal, Riclimond Co., N.S. 61 jnm
Return re dismissal of John P.

Meagher, foreman deckhand steam-

^hip Scotia, Guysboroufjh Co., iN.

S 617171

Return re dismissal of Jas. Gibson,

ex-P. M. of 41aiiieda, Sask., re hand-

ing over office to E. Crouk Gloo

K'p!urn re dismissal of Capt. C. E.

Miller, from 75th Regiment Glpp

K turn re dismissal of J. N. JJ.

Poirier, Collector of Excise, Victoria-

ville, Quebec. &c 6lqq

R turn re dismissal of Abraham As-

tephen. Interpreter, Immigration De-

partment, North Sydney, N.S.. .. 61rr

Return re dismissal of Robt. Dow, Im-

migration Branch, Uept. Interior,

Ottawa 61ss

Return re dismissal of John Ware, Im-

migration Branch, Dept. Interior,

Halifax, N.S GlLt

Return 7-e disinissal of Richd. Hickey,

Immigration Branch, Dept. Interior,

North Sydney, N.S &luu

Return re dismissal of Dr. J. W. Mc-

Lean, Medical Examiner, Immigra-

tion Dept., North Sydney, N.S 61vv

Return re dismissal of John A. Mc-

Rca, Lightkeeper, Margaree Island,

N.S 61ww
Return re dismissal of Thos. Brymer,

Lightkeeper, Lower L'Ardoise, Rich-

mond Co., N.S Glxx

Return re dismissal of Dominique

Boudrot, Buoy contractor. Petit de

Grat, Richmond Co., N.S Qlijy

Return re dismissal of Fredk. F. Dou-

cP't, Lighthouse keeper, Caraquet,

Gloucester Co., N.B 61zz

Return re dismissal of W. H. Henlow,

K eper of Storm Drum, Liscomb,

N.S eiaaa

Return re dismi'ssal of David Falconer,

Lightkeeper, Cariboo Island, Pictou,

N.S 61666

Return re dismissal of M. Wilson Law-

lor. Harbour Commissioner. North

Sydney, N.S 61ccc

Return re dismissal of P. J. McDon-
ald, Harbour Commissioner, North
Sydnfy, N.S Glddd

D
Return re (Names of all Lightkeepers
in Province of N. S. dismissed since
Oct. 11, 1911. &c Qieee

Return re Number of dismissals from
public offices, Dept. Marine and
Fisheries, Co. of Bonaventure. . .. 61//^

Return re dismissal of H. L. Tory,
Fishery Officer, Guysborough, N.S.,

>^o Gloaa

Return re dismissal of John W. Davis,

Fishery Officer, Guysborough, N.S.,

*<: Glhlth

Return re dismissal of Martin
Bourque, Lightkeeper, River Bour-

geois, N.S €liti

Return re dismissal of Fredk. Poirier,

Buoy Contractor, ^ River De&couse,

N.S Gijjj

Return re dismissal of Dr. Geo. Pin-

ault. Medical Health Officer, Indian

Reserve, Bonaventure Co., Que.. .. Glkkk

Return re dismissal of Fredk. Veit,

Depc. Marine and Fisheries, Co. of

Gaspe, Quebec QllU

Return re dismissal of Alfred Lalonde,

a;t Warehouse, Govt, yards, St.

Joseph de Sorel 61mmm
Return re dismissal of Jas. Webber,

Lightkeeper, Tor Bay Point, N.is.. Glnnn

Return re dismissal of Baptiste Des-

jardins, Lightkeeper at Kamouraska,
Quebec 61oyo

Return re dismissal of Angus Smith,

Pilot on steamer Earl Grey Glppp

Return re dismissal of Michael J.

Sampson, Lightkeeper at Lower

L'Ardoise, N.S Glqqq

Return re dismissal of Wm. Hackett,

Harbour Commissioner, North Syd-

ney, N.S eirrr

Return re dismissal of Hormisdas La-

casse. Wharfinger, Govt. Wharf,
Weudover, Prescott Co., Ont., &c. . Glsss

Return re dismissal of Geofirey Gor-

man, Coxswain, Life Boat Station,

Herring Cove, Halifax Co., N.S.. .. Glttt

Return re dismissal of Capt. Geo.

Wetmore, Harbour Master, Yar-

mouth, N.S 61muu

Return re dismissal of Stanley Hen-

low, Lightkeeper, Liscomb, Guys-

borough, N.S , .. €lrr»
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D
Eeturn re dismissal of H. C. V. Le

Vatte, Fishery Ofi&cer, Louisbourg,

Cape Breton, N.S Qlwww

Return re dismissal of Elias M.

BoTidrot, Storm Signal Keeper, Fetit

de Grat, N.S Blxxx

Eeturn re dismissal of A. B. Cox, Su-

peiintendent Reduction Works,

Canso, N.S 61?yy(/

Return re dismissal of Jeffrey Crespo,

Subcollector Customs, Harbour au

Tlouehe, N.S Glzzz

Eeturn re dismissal of Thos. Cameron,

Preventive Officer, at Andover, N.B.61 aa a

o

Return re dismissal of L. W. Pye, Cus-

toms Officor, Liscomb, N.S Glbbbb

Return re dismissal of I/ucien 0. This-

dale. Customs employee at Valley-

field, Quebec Glcccc

Return re dismissal of Alex. Mac-

donald, Doctor's Brook, Sub-collec-

tor of Customs eidddd

Return re dismissal of Henry Cann,

Customs Official and Preventive Offi-

cer, North Sydney, N.S Gleeee

Return re dismissal of Chas. Mennier,

Custon^s Officer, Marieville, Que. ...61////

Return re dismissal of Geo. H. Coch-

rane, Collector of Customs, Moncton,

N.B., &c ^'igggg

Return re dismissal of C. Michaud,

Postmaster St. Germain, Kamour-

aska Co., Que Glhhhh

Return re dismissal of Emile Archam-

bault, letter carrier at Montreal.. 61iii;

Return re dismissal of Norman Morri-

son, Postmaster, Ferguson's Lake,

N.S mijjj

Return re dismissal of D. J. McKillop,

Postmaster at McKillop, N.S Glkkkk

Return re Investigation recently held

at Ste. Agathe P.O., County of Terre-

bonne 611111

Return re dismissal of Bertie Bou-

drot, Lightkeeper at Poulamon,
Richmond Co., N.S Glmrmnm

Return re dismissal of Leon Rivest,

J. B. Lachapelle and Louis Dubois,

Lightkeepers at Repentigny, Que..61nnnn

Return re dismissal of L. P. Carig-

nan, Forest Ranger, Champlain,

Quebec 6I0000

D
Return re dismissal of Jas. S. Harvey,

W. L. Kempffer, J. Herbert Sweet-

man, J. B. LeBlanc, J. Nadeau,

Preventive officers, Quebec Glpppp

Return re dismissal of Wm. Marsh,

Preventive Officer, at Little Pond,

Sydney Mines, N.S ^Iqqqq

Return re dismissal of Duncan Mc-

Donald, Customs Preventive Officer,

Athelstan, Quebec 61rrrr

Return re dismissal of Lemuel Bent.

Collector of Customs, Oxford, N.S. Glssss

Return re dismissal of Pascal Poirier,

Collector of Customs, Descouse, N.S. Gltttt

Eeturn re dismissal of Donald J.

Hachey, Collector of Oustoms, Bath-

urst, N.B Qluuuu

Return re dismissal of John Maher,

Customs Department at Montreal. .Glruvi/

Return re dismissal of Peter Fougere,

Preventive Customs Officer, Petit de

Grat, N.S Glwwww
Eeturn re dismissal of Jas. Grantmyre,

Preventive Officer at Little Bras

D'Or, N.S Glxxxx

Return re dismissal of Employees on

Soulanges Canal, dismissed since

September 21, 1911 Glyyyy

Return re dismissal of Andrew Mel-

ville, Locktender, Cardinal, Out. .Glzzzz

Return re dismissal of Geo. Short,

Canal Bridgetender, Cardinal, Ont.61aaaaa

Eeturn re dismissal of N. Broderick,

Locktender, Cardinal, Ontario Qlbbbbb

Eeturn re dismissal of Thos. Mc-

Latchie, Locktender, Cardinal, Ont.61ccccc

Return re dismissal of Elgin Mc-

Laughlin, Locktender, Cardinal,

Ontario Glddddd

Return re dismissal of Robert Robert-

son, Locktender, Cardinal, Ont....61eecee

Return re dismissal of Wm. L. Glad-

stone, Locktender, Cardinal, On-

tario 61/////

Return re dismissal of Byron Van

Camp, Locktender, Cardinal, On-

tario Glggggg

Return re dismissal of Samuel English,

Canal Bridgetender, Cardinal, On-

tario Glhhhhh

Re^furn re dismissal of Edwd. F.Moran,

Locktender at Cardinal, Ontario....61tt»u

6
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D
Return re dismissal of Wm. R. Fou-

gere, Frankville, N. S., Sectionman

on I. C. Ry ^'i-iUJi

Return re dismissal of John Melan-

son, Afton, N. S., Sectionman on

I. C. Ry Glkkkkk

Return re dismissal of Ronald D. Mc-

Donald, Fishery Overseer, Broad

Cove, N. S GIUIU

Return re dismissal of John McLean,

Fishery Officer, Gabarouse, N.S.61mm??)Tn,'i(

Return re dismissal of A. R. Forbes,

Fishery Overseer, North Sydney,

N. S Glnnnnn

Return re dismissal of Sebastien Sa-

voie, Superintendent, Lobster Hatch-

ery, Shippegan, N.B Qlooooo

Return re dismdssal of D. S. Hend^bee,

Weigher, Reduction Works, Canso,

N. S Glppppp

Return re dismissal of M. Muce,

Lightkeeper, Oheticanap Island, In-

verness Co., N. S Glqqqq'i

Return re dismissal of Dr. J. D. R.

Williams, Collector Canal Tolls,

Cardinal, Ontario Glrrrri

Return re dismissal of John W. Bohan,

Preventive Officer at Bath, Carleton

Co.. N. B 61SSS.S.

Return re dismissal of J. V. Smith,

Sub-collector of Customs, Woods Har-

bour, Shelburme Co., N.S 6Ut;i

Return re dismissal of John Y. Flem-

ing, Customs Officer at Deb&c, Car-

leton Co., N.B 61umnni

Return re dismissal of Matthias

Meagher, Preventive Officer at De-

bec, Carleton Co., N. B Glvvvvv

Return re dismissal of A. J. Gosselin,

Acting Preventive Officer at St. Al-

bans, Vermont Glivirwn:u-

Return re dismissal of Jas. W.Bannon,

Preventive Customs Officer, St.

Agnes de Dundee, Huntington CoMxxxx.:

Return showing number of Postanast-

ers dismissed in Pictou Co., N.S.,

since 1911 and names of Postmasters

succeeding them 61yj/t/j/y

Return re dismissal of Jas. Murphy,

Postmaster at Tweed, Ont Glzzzzz

Return re dismissal of H. B. Easton,

Immigration Agent, Prescott, Ont.61 (€»

D
Return re dismissal of B. Hughes, Im-

migration Agent, Prescott, Ont. ...61 (€b)

Return re dismissal of Geo. Walsh,

Immigration Agent, Prescott, Ont.61 (6c)

Return re dismissal of Newton S. Dow,

Immigration Agent, McAdam Junc-

tion, N.B 61 (6d)

Return re dismissal of Oliver Hemp-
hill, Immigration Agent, Debec,

Carleton Co., N.B 61 (Ce)

Return re dismissal of Martin John-

ston, Preventive Officer at Rea Is-

lands, Richmond Co., N.S 61(6/)

Return re dismissal of J. E. Phaneuf,

Postmaster St. Hugues, Co. Bagot,

Quebec 61 (fig)

Return re dismissal of Murdock, Mc-

Cutcheon, Postmaster at Sonora,

Guyeborough Co., N.S 61(6/0

Return re dismissal of Duncan Gilliee,

Fishery Overseer at Baddeck, C.B.,

Province of N. S 61(60

Return re dismissal of Antonio Le-

duc. Postmaster of St. Timothee,

Co. of Beauharnois 61(6;)

Return re dismissal of Chas. Arthur

Bowman, Engineering Branch, Dept.

Railways and Canals 61(6fc)

Return re dismissal of Elnathan D.

Smith, Fishery Overseer, Shag Har-
bour. N.S 61 (GO

Return re dismissal of Donald Mc-

Aulay, Lightkeeper, Baddeck Bay,

Cape Breton 61(6Tn)

Return re dismissal of John Fred-

ericks, Lightkeeper, East Jordan,

Shelburne Co.. N.S 61 (6/0

Return re dismissal of John Fred-

ericks, Wharfinger, East Jordan,

Shelburne Co., N.S 61 (6o)

Return re dismissal of John C. Mor-

rison, Harbour 'Master, Slielburne,

N.S 61 (6p)

Return re dismissal of Captain Rod-

erick McDonald, Tide Waiter at

Big Bras D'Or, N.S 61 (6q)

Return re dismissal of Jas. Maloney,

Customs Officer, Dingwall. N,S....61 (6r)

R«turn re dismissal of Hugh D. Mc-

Eachern, Customs Officer, East Bay,

Cape Breton, N. S CI (Cs)

Return re. dismissal of Thos. H. Hall,

Sub-collector of Customs, Sheet Har-

bour. N.S 61 (6t)
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D
Ue-turn re dismissal of J. A. McNeil,

Custtrais Officer, Grand Narrows,

N.S 61 (€w)

Iveturn re dismissal of Geo. Burchell,

Customs Officer, Sydney Mines, N.S.61 (61;)

lieturn re dismissal of W. H. Saver,

Collector of Customs, Cardinal, Out.61 (€x)

Keturn re dismissal of Capt. Geo.

Livingstone, Custo.ms Officer, Big

Bras D'Or, Cape Breton, N.S.. ..61 (Gx)

lii'turn re dismissal of H. Lacasse,

Postmaster, Wendover, Prescotit Co-,

Ont €1 (6y)

lirt'urn re dismissal of Harry A. Drigg,

Pojtma-ster, Gras.sey Lake, AJta. ..61 (62)

ITeturn re dismissal of A. H. Stratton,

Postmaster, Peterborough, Ont 61 ("a)

lie'turn re dismissal of Henry Burrell,

Postmaster, Yarmouth, N.S 61(76)

Return re dismissal of all Postmast-

ers, Co. of Gloucester, N.B 61 (7c)

Return re dismissal of Dr. Chas. A.

Webster, Port Physician, Yarmouth,

N. S Gl(7d)

Return re dismissal of Jos. Lord, Light-

keeper at Pointe a la Mule, Co. of

St. Jean and Iberville, Que 61 (7e)

Return re dismissal of Henry Friolet,

Wharfinger, Caraquet, N.B., and

Richd. Southwood, Wharfinger, Bath-

urst, N.B 61 (7/)

Return re dismissal of Jos. L. Robi-

chaud. Lighthouse Keeper, Miscou,

Co. of Gloucester. N.B 61 (7g)

Return re dismissal of Capt. Pope,

Lightkeeper, Scatarie, N.S 61 (7/i)

Return re dismissal of Capt. W. W.

L?\vis, Shipping Master, Louis'burg,

N. S 61 (7i)

IvetTirn re dismissal of Postmasters Co.

of Bonaventure since Oct. 11, 1911,

Those appointed to replace them. .61 (7;)

Return re dismissal of Q-eo. Hines,

Lightkeeper, South Ingonish, N.S.61 (7fc)

Return re dismissal of Lightkeepers in

Co. of Two Mountains, by present

Govt., &c ..61 (71)

Rtturn re dismissal of Archibald Mc-

Donald, Preventive Officer at Mull

River, Co. of Inverness, N.S 61 (7to)

R;turn re diemiss^al of Donald Cliis-

holm. Preventive Officer, Traoadie,

Co. of Antigonish. N.S 61 (7;i)

D
Return re dismissal of Edwd. C. Hum-
phreys, of Inland Rev. Dept., of

Trenton, N.S., and appointment of

successor CI (To)

Return re dismissal of H. J. Fixott,

Port Physician. Arichat, Co. of Rich-

mond, N.S 61 (7p)

Return re dismissal of D. Morin, Post-

master of St. Pie de Bagot, Co. of

Bagot, Quebec 61 (7f/)

Return re dismissal of Ernest Paquin,

Postmaster of St. Cecile de Levrard,

Nicolet Co., Quebec CI (7r)

Return re dismissal of John R. Mc-

Donald, Indian Agent at Heatherton,

Co. of Antigonish, X.S 61 (7s)

Return re dismissal of Joseph Day,

Customs Officer at Little Bras D'Or.

Cape Breton, N.S CI (It)

Return re dismissal of Duncan McLeod,

Appraiser of Customs at Sherbrooke,

Quebec Cl(7u)

Return re dismissal of Edouard D.

Chiasso.n, Sub-collector of Customs

at Lameque, Gloucester Co., N.B..61 ilv)

Return re dismissal of Geo. F. Briggs.

Customs Officer. McAdam Junction,

N.B 61 Hw)

Return re dismissal of Wm. A. Duan,

Lightkeeper at Green Island, N.S.61 (7x)

Return re dismissal of Thos. Cameron.

Preventive Officer at Andover, N.B.CI (7y)

Return re dismissal of Jos. McDonald,

Customs Officer at Sydney, C.B.,

N..S 61 (7z)

Return re dismissal of Angus McGilli-

vray. Customs Officer, Glace Bay,

South Cape Breton, N.S CI (8a)

Return re dismissal of Roderick Bain,

Boatman, New Campbellton, Victoria

Co., N.S 61 (8b)

Return re dismissal of W. A. Scott,

Lockmaster at Cardinal, Ont.. . .61 (8c)

Return re dismissal of Bert Johnson,

Lockman at Nicholson, Ont CI (SJ)

Return re dismissal of John Merri-

field, Lockmaster, Burritts Puapids,

Ont 61 (8e)

Return re disonissal of Neil Cmn-
mings, Lockmaster, Cardinal, Ont.Cl (8/)

Return re dismissal of Francois
Chaguon, Lockkeepcr at St. Jean,

Co. of St. Jean and Iberville 61(8^)
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Return re- dismiisosal of Neil 'MoNeil,

Bridgotender I. C. Ry., Grand Nar-

rows. N. S 61 (S/i)

Return re dismissal of Archd. Mc-

Kenzie, Srctionman, I. C. Ry., Grand

Narrows, N..S 61 (Si)

Return re dismissal of John Fraser,

Bridgeleuder I. C. Ry., G.rand Nar-

rows. N.S 61 (8;)

Return re dismissal of Demetrius

Crozier, Lockman, Merrickville,

Ont 61 (8fc)

Return re dLS,mis«al of Patk. Ciissuk,

Lockman, Merrickville, Ont 61(8/)

Return re dismissal of Jos. H.Webster,

Lockman, Nicholson, Out 61 (8?n.)

Rc'turn re dismissal of Cyirxis O^Neil,

Lcckman, Nicholson, Ont 61 (8?j)

Iveturn re di'^missal of Michael Laugh-

tin, Bridgeman, Burritts Rapids,

Out 61 (So)

Return re dismissal of John' McKay,

Brid'geman, Becketts, Ont 61 (8p)

Return re dismissal of Edwd. Proc-

tor, Lockman, Burritts Rapids,

Ontario 61 (8q)

Return re dismissal of Wm. Morrison,

Lockman, Burritts Hapido, Out.. .61 (8r)

Return re dismissal of Adam Hender-

son, Bridgemaster, Cardinal, Ont.. .61 (85)

Return re dismissal of Jas. Feehan,

Fishery Guardian at Tracadie Har.

and Savage Harbour, P.E.I 61 (8f)

Return re dismissal of John C. Mc-

Neil, Lightkeeper, Grand Narrows,

N.S '.: 61 (8u)

Return re dismissal of A. A. Chisholm,

Fishery Overseer at Margaree Forks,

Inverness Co., N.S 61 (8tO

Return re dismissal of Chas. E. Au-

coin. Collector of Customs at Cbeti-

camp, N.S 61 (8w')

Return re dismissal of Chas. L. Gass,

Postmaster at Bayfield, Antigouish

Co., N.S 61 (Sa-)

Return re dismissal of Cyprien Martin,

of Customs Dept., St. Basils, Mada-
waska Co., N.B (Jl (Sy)

Retiirn re dismissal of Angus A. Boyd,

Postmaster, Boyd's P.O., Antigonish
Co., N.S 61 {8z)

Return re dismissal of John B. Mac-
donald, Postma.ster at Glasburn, An-
tigonish Co., N.S CI (9u)

D
Return re dismissal of Alex. G. Chis-

holm, Postmaster at Ohio, N.S.. ..61 (9/<)

Retu;n re dismissal of John J. ilcLcau,

Postmaster, Cross Roads, N.S.. ..61 ('Jc)

Return re dismissal of Dugald Mc-

Donald, Postmaster, Doctor's Brook,

N.S 61 (9d)

Return re dismissal of Dan. A. Mc-

luues. Postmaster, Georgeville, N.S.61 (9e)

Return re dismissal of E. .A. Asker, Har-

bour Master. Campbellton, N.B 61 (9/)

Return re dismiss-al of Wm. Shultz,

Caretaker of the .Armouries, Kent-
ville, N.S 61 (9(7)

Return re dismissal of Dr. Freeman
O'Neil, of the Marine Hospital,

Lo'uisburg, (N.S Gl (9h)

Return re dismissal of Leon N. Poi-

rier, Wharfinger at Descouse, N.S.61 (9j)

Return re dismissal of Norman L.

Trefry, Shipping Master, Trcfry,

N.S .*

61 (9i)

Return re dismissal of Jas. Amer-
eault, Lightkeeper, New Edinburgh,
N.S 61 (9fc)

Return re dismissal of H. B. Manley,

Dominion Lauds Office, Saskatoon,

Sask 61 (91)

Return re dismissal of John Spiccr,

Senior As.sistant, Moosejaw Land
Agency 61 (9m)

Return re dismissal of Robt. Pragnall,
Agent Dominion Land Office, Swift

Current 61 (Q-n)

iReturn re dismissal of G. M. UiHyott,
Dominion Land Office, Saskatoon. .61 (9o)

Return re dismissals in Riding of

Saskatoon, to date, &c 61 (9p)

Return re dismissal of J. N. Poirier,

Collector of Excise, Victoriaville,

-Arthabaska, Que Qi (^q)
Return re dismissal of John G. Mor-

rison, Fishery Inspector, English-
town, N.S 61 (9r)

Return re dismissal of Edwd. Landry,
Lightkeeper, Petit de Grat, N.S..61 (9s)

Return re dismissal of Evariste Talbot,
General Freight Office, I. C. Ry....61 (90

Return re dismissal of Philip H. Ryan,
I. C. Ry., Mulgrave, N.S 61 (9u)

Return re dismissal of Postmasters
and other P. O. employees in Do-
minion, from July 1, 1896, to Oct.

1911, and from 1911 to date. Also
r.umb-er of post offices in operation
in 'each Province to July 1, lS9-u. .61 (9j;)
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Eetiirn re dismissal of Dr. Clarence

T. Campbell. P. O. Inspector, Lon-

don, Ont «1 (9"'>

RetTirn re number of Positmasters dis-

missed in Missisqiioi, since Oct.,

1911 61 (9x)

Return regarding cbanges in Post

Offices, or Postmasterships, in Bona-

venture Co., between Dec. 5, 1912, to

date 61 (9y)

Return re dismissal of S. A. Johnson,

Postmaster at Petite Riviere, N.S.61 (9z)

Return re dismissal of MTirdock Mc-

Kenzie, Postmaster. Millville, Bou-

lardarie. N.S 61 (10a)

Re-turn re dismissal of Jas. Stewart.

Postmaster, Middleton, N.S €1 (10b)

Return re dismissal of Lauchlin Mc-

Neil, Postmas'ter, New France,

N.,S 61 (10c)

Return re dismissal of Frank Dunlop,

Postmaster Groves Point.- N.S.. ..61(10d)

Return re dismissal of A. W. Salsman.

Postmaster, Middle Country Har-

bour, N.S 61(10e)

Return re dismissal of Richd. Conroy.

Postmaster, Cross Road®, N.S 61 (10/)

Return re dismissal of Abner Carr,

Postmaster, St. Francis Harbour,

N.S 61 (lOg)

Return re dismissal of Parker gangs-

ter. Postmaster, Upper New Har-

bour, N.S 61(m)

Eetnirn re dismissal of Alex. Marion,

Postmaster, Rockland, Ont 61 (lOi)

Return Relating to charges of offen-

sive partisanship against Postmasters

in Co. of Russell 61(10/)

Return re dismissal of Mathew Bou-

tilier (Postmaster at Mushaboom,

N^ 61(10/.-)

Return re Names of Postmasters dis-

missed in Co. of Joliette from 1896,

to Sept. 1911, &c 61(10/)

Retnirn re dismissal of T. Doane Cro-

well. Postmaster at Shag Harbour,

N.S 61 (10m)

Return re dismissal of Postmasters

in Co. of Vaudreuil, dates of ap-

pointment, &c 61 (lOn)

Return re dismissal of Mrs. Spinney,

Postmistress, at Upper Port La

Tour. N.S 61 (lOo)

D
Return re Number of Postmasters dis-

missed in Rimouski Co., since Sept.

21, 1911, &c 61 (lOp)

Return re Number of public officials

dismissed in Co. of Wright to Dec.

19. 1912, &c 61 (lOq)

Return re dismissal of John R. Mc-
Lennan, Janitor Public Buildings,

at Inverness Town, N. .S 61 (lOr)

Return re dismissal of Jas. Arbuckle,

Caretaker Public Buildings, Pictou,

N.S 61 (10s)

Return re dismissal of Mary Dunlop,

Telegraph Operator at Gnroves Point,

N.S 61 (lOf)

Return re dismissal of foremen on

public works in Co. of Gloucester,

N.B.. from Sept. 21, 1911, to date.. 61 (lOu)

Re-turn re dismissal of Capt. Lyons of

Dredge Northumberland, and ap-

pointment of successor 61 (lOu)

Return re dismissal of Jas. McCartin,

Concrete Inspector on the ' Plaza,'

City of Ottawa 61 (lOw)

Return re dismissal of Robt. C. Mor-

rison, Postmaster at St. Peters,

N.S 61 (10a;)

Return re dismissal of Richd. Dugas,

Storm Signal Attendant at Alder

Point, N.S 61(10j/)

Return re Names of all officials of

Dept. of Marine and Fisheries, Co.

of Pictou, N.S., who have been dis-

missed 61(10*)

Return re dismissal of Wm. L. Munro,

Lightkeeper at Whitehead, N.S..61(llo)

Return re dismissal of Alex. R. Mc-

Adam, Fishery Officer for Antigon-

ish Co., N.S 61 (lib)

Return re dismissal of Stephen C.

Richard, Lightkeeper at Charlos

Cove, N.S 61 (lie)

Return re Names, &c., of all persons

in each Dept., inside and outside

service, from Oct. 10, 1911, &c., dis-

missed from office 61 (lid)

Return Relating to Public Officers

dismissed in District of Lotbiniere,

by present Govt 61 (lie)

Return re dismissal of Miss Gertie

Lefwis, Postmistress at Main a

Dieu, Cape Breton South, N.S 61(11/)

10
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Return re dismissal of John Taylor

late Postmaster at Carnduff, Sask.,

&c 61 (llg)

Return re dismissal of Frederick Mit-

chell, Postmaster at Dominio-n,

N..S 61 (11/i)

Return re dismissal of Thos. J. Sears,

Postmaster at Lochaber, N.S.. ..61 (Hi)

Return re dismissal of Postmaster at

AJsask, .Saskatchewan 61 (llj)

Return re dismissal or appointment of

Fishery Guardians, &c., Co. of Guys-

borough, N.S 61 (life)

Return re dismissal of John R. Mor-

rison, Postmaster at Oban, Rich-

mond Co., N.S 61(11/)

Return re dismissal of A. G. McDonald,

Postmaster at North East Margaree,

N.S 61 (11m)

Return re Number of dismissals from

Constituency of Qu'Appelle, by pre-

sent Govt, to Dec. 5. 1912 61 (lln)

Return re dismissal of David Reid,

Fishery Officer, Port Hilford, N.S.61 (llo)

Return re dismissal of Robert Mus-

grave,. Postmaster at North Syd-

ney, N.S 61 (lip)

Return re dismissal of A. D. Archi-

bald, Postmaster, Glenelg, N.S..61(llq)

Return re dismissal of Leon N. Poi-

rier. Postmaster, Descouse, N.S..61(llr)

Return re dismissal of Norman Mc-

Askill, Postmaster, Framboise, N.S.61 {lis)

Return re dismissal of A. T. Doucet,

Poetmaster and Collector of Cu'S-

toms, Salmon River, N.S 61 (llf)

Return re dismissal of Mrs. Annie

Gallivan, Postmistress, Whitney

Pier, N.S 61 (llu)

Return re dismissal of W. J. Paquet,

Poetmaster at Souris, P. E. I... 61 (llr)

Return re dismissal of Postmaster at

St. Anaclet, Rimouski Co., Que. .61 (Ihc)

Return re dismissal of George Gunn,

Postmaster at French Village, P.

E. Island 61(llx)

Return re number of dismissals

from public offices riding of Mac-

kenzie, Sask 61(11?/)

Return re W. J. Code, Commissioner

in re all charges investigated

by, also Report of same 61 '!•

11

D
Return re dismissal of D F. McLean,
Fishery Overseer, Port Hood, N.S.61 (12a)

Return re dismissal of J. Scott Nelson,

Poetmaster at Louisdale, N.S.. ..61(12f))

Return re dismissal of Jos. McMullen,
from Post Office, Bridgeport, N.S.61 (12c)

Return re dismissal of Fredk. A. Mar-
tell, Postmaster at L'Ardoise, N.S.61 (12d)

Return re dismissal of John A. Mac-
.
dona Id, Postmaster at McArras
Brcok, N.S 61 (12e)

Return re Correspondence, &c., re dis-

missal of all officials from each D«pt.
inside and outside service, since Oct.

last i>ast (51 (12/)

Return re dismissal of Edwd. Doucet,
Sub-collector of Customs, Digby,
N-S 61 (12(;)

Return re dismissal of Mr. Le Blanc,

Sub-collector of Customs, Church
Point, N.S 61 (i2/i)

Return re dismissal of John C. Bour-
inot. Chief Customs Officer, Port
Hawkesbury, N.S 61 (12t)

Return re dismissal of Alex. E. Mor-
rison, Point Tupper. N.S., from ser-
vice of I. C. Ry 61(12/)

Return re Doouments, &c., received
from Canadian Brotherhood of Rail-
way Employees by Depajtments of
Labour and Railways and Canals re-
lating to dismissals of employees,
<^'C gj (12fc)

Return re dismissa^l of Jas. Falconer,
of Newcastle, N.B., Correspooident
of The Labour Gazette 61 (12Z)

Return re dismissal of .John B. Chis-
holm, Lightkeeper, Port Hastings,
^'•^

€1 mm)
Return re dismissal of Epiphane Na-

deau. Immigration Agent at St.

Leonard, N.B 61 (12^)
Return re dismissal of D. J. Morri-
son, Boatman, Customs Service, Big
Bras D'Or, N.S ci (]2o)

Return re dismissal of Rod. McLeod,
Boatman, Customs Service, Big Bras
D'Or, N.S 61(12p)

Re-turn re dismissal of D. McLachlin,
Postmaster, Marble Mountain, N.S.Cl (12g)

Return re disniissail of Abram Lp-
Blanc, Postmaster, West Arichat,
N-S 61 (12r)

Return re dismissal of Charles R.
Lnffnrd, Grand Cove, Richmond Co.,
N.S 61 (125)
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D
Return re dismissal of W. S. Law-

rence, Postmaster, Margrave Har-

baur, N.S 61 (L2f)

Return re dismissal of John K. Mc-

Donald, Postmaster at Whycoco-

magh, N.S €1 (12u)

Return re dismissal of C-apt. P. J

.

Wilcox, Customs Officer at Louis-

burg. N.S 61 (12t3)

Return re dismissal of M. J. McKen-

non. Customs Officer, Glace Bay,

N.S 61 {I2w)

Return re dismissal of Capt. John

Arsenault, Telegraph Line repairer.

Alder Point, N.S 61 (12x)

Return re dissmissal of Mrs. John

Arsenault, Telegraph Operator, Al-

der Point, N.S 61 (12y)

Return re dismissal of A. J. Wilkin-

son, Mulgrave, N..S 61(122)

RetTirn re Charges made against Mr.

H. A. Bayfield, Superintendent of

Dredging, British Columbia 61 (13a)

Return re dismissal of H. G. McKay,
Lightkeeper at Bird Island, N.S.61 (136)

Return re dismissal of Michael O'Brien

Lightkeeper at Bear Island, N.S...61 (13c}

Return re dismissal of J. H. Leduc,

Mtdical Port Officer at Three Rivers,

Quebec 61 (ISd)

Return re dismissal of Patk. Shea,

Postmaster, Tompkinsville, N.S...61 (13e)

Return re dismissal of Elias Rawding,

Postmaster, Glementsport, N.S. . .61 (13/)

Return re dismissal of Chas. McLean,

Postmaster, Strathlorne, N.S 61 (Ug)

Return re dismissal of Angus R. Mc-

Donald, Postmaster at Broad Cove

Chapel, N.S 61 (137i)

Return re dismissaJ of John McPhail,

Postmaster at Scotsville, N.S 61 (13i)

Return re Conduct of J. Morgan,

late Postmaster, Village of Ailsa

Craig, Ontario 61(13;)

Return re dismissal of Roderick Mc-

Lean, Postmaster at Kenlock, N.S.61 (13fc)

Return re dismissal of Allan Gillis,

Postmaster at Gillisdale, South West
Margaree, N.S 61 (13Z)

Return re dismissal of David Shaw,

Postmaster at Marsh Brook, North

East Margaree, N.S 61 (13m)

D
Return re disiiiissal of Helen Joubert,

Postmistress at Sayabec, Que 61 (13«)

Return re dismissal of D. A. Redmond,
Postmaster at Brinston, Ont.. ..61(13o)

Return re dismissal of Dan McEachern

Postmaster at McEachern's Mills.

N.S 61 (13p)

Return re dismissal of Daniel Dunlop,

Postmaster at New Campbell ton,

N.S 61 (13a)

Return re dismissal of Arthur Arm-
strong, Postmaster. Greenfield, Car-

leton Co.. N.B 61 (13r)

Return re dismissal of Alex. Mathe-

son, Postmaster, Boulardarie Cen^tre.

N.S 6] (13.S-)

Return re dismissal of Arthur Talbot.

Postmaster, Robertsville, Quebec.. 61 (13t)

Return re dismissal of N. 0. Lyster,

Postmaster at UoydanLnster, Sask.61 (13m)

Return re dismissal of Mrs. Maggie

Cameron, Postmistress, Achosnach,

N.S 61 (13r)

Return re dismissal of David Fraser,

Postmaster at North East Margaree,

N.S 61 (13«0

Return re dismissal of W. Stayley Por-

ter, Postmaster, Port Maitland, N.

S 61 (13x)

Return re dismissal of Alex. McQueen,

Postmaster, Kowstoke, N.S 61 (13y)

Return re County of Berthier, num-
ber of employees dismissed in, &c.,

since Sept. 2.1, 1911 61 (ISz)

Return re dismissal of Jesse L. Mor-

ton, Postmaster at Lower Argyle,

N.S 61 (14a)

Return re dismissal of Mrs. M. C.

Gaudet, Postmistress at West Pub-

nico, N.S 61(146)

Return re dismissal of John P. Mac-

Kinnon, Section Foreman on I. C.

Ry., at Shubenacadie, N.S 61 (14c)

Return re dismissal of Mary A. Bohan,

Postmistress, Bath, Carleton Co.,

N.B 61 {lid)

Return re dismissal of Edwd. LaSerty,

Postmaster at Benton, C^arleton Co.,

N.B 61 (14c)

Return re dismissal of Denis McGaf-
figan. Postmaster at Florenceville,

Car'etou Co., N.B ci (14/)

12
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Return re Documents re changes made
or as-ked for in Dept. Marine and

Fisheries, Bonaventure Co.. Dec. 5,

19:2. to date €1 dig)

Keluin re dismissal of J. A. McKenzie,

Postmaster at Ashfield, Inverness

Co.. N.S 61 (lih)

I'eruiu re dismissal of .las. Bowles,

Postmaster at Alder River, N.S..61 (14/)

R- turn re dismissal of Mr. Edmund
LacToix, Postmaster, Parish of St.

Josep'h du Lac, Co. Two MountainkS,

Quebec CI (14/)

Return re Lighthouse Keeper, Parish

of Repentigny, Co. of L'Assomptiion,

Quebec CI (14/i-)

Return re dLsraissal of B. C Kanock,

late Shipping Master at Lunenburg,

N.S 61 (14/)

Return re dismissal of Ulric Thibau-

deau, Agent for Pilots at Quebec.. 61 (14m)

Return re Names of all officials of

Marine and Fisheries Dept. in Pic-

tou Co., N.S., dismissed, and appt.

of successors 61 (14n)

Return re dismissal of Capt. Freeman

Myers, Postmaster at Cole Harbour,

N.S 61 (14o)

Return re Public Officers removed by

present Govt, in Dist. of St. James,

Montreal, Quebec CI (14p)

Return re All employees of Govt, in

Edmonton dismissed between Oct. 10,

1311, and Nov. 21, 1912, salary paid,

&c CI {14q)

Return re All officials in Dist. of Sun-

bury and Queens, dismissed since

Sept. 1911; also re appointment of

successors 61 (14r)

Return re dismissal of Levi Muuroe,
Harbour Master, White Head, X.S.Gl (14s)

Return re dismissal of Stanford Lang-

ley, Postmaster at Isaacs Hai'bour

North, N.S 61 (Uf)

Return re dismissal of Hugh R. Mc-
Adam, Postmaster at Arisaig, N.S.,

appointment of successor €1 (14u)

Return re dismissal of J. J. McNeil,

at Grants Lake, N.S.. &c 61 (14r)

Return re dismissal of Alex. Mc-

Tiinis, Car Inspector I. C. Ry. at

Mulgrave, N. S., &o 61 (14i/i

D
Return re dismissal of Archd. Mc-
Donald, Bridge Tender on I. C. Ry.,

at Grand Narrows. lona, N..S. .61 (14a;)

Return re Names of all Officials dis-

missed In Shelburne and Queens.
N.S., from Dec. 18&6 61 (14y)

Dea, Edmund, Investigation into conduct
of as Overseer of Lobster Hatchery
at Port Daniel, Que 95,

Demarcation of meridian, lllst Degree of

West Longitude, Return re 9]

Destructive Insect and Pest Act 49

Dee Prairies R'iver, dredging of, work
performed, men employed, &c I3.5b

Digby, N.S., Documents re purchase of

land for wharf at 203^^

Dominion Lands, disposition of between
April 8, lSfl5, a,nd 1911 S2r

Dominion Lands Act, Chap. 20, Statutes

</f Canada, Sec. 77 of 52

Dominion Lands Survey Act, Chap. 21,

7-8 Edwd. VII.. 0. C. re
'

52a

Dominion Lands within 40 mile Rail-

way Belt Prov. of B.C., Orders in

Council re 52b

Dominion Police Force, Report of Com-
missioner, re number of men employed
0° 79

Dominion Rifle Range in Co. of Carle-
ton, date of purchase, and from whom. 123

Donaldson, Arthur, re Homestead entry
on X. i S. W. i Sec. 8, Tp. 49, R. 26,
W. of 2nd Meridian, Sask U7a

Donaldson, Arthur, Correspondence re

patent for Land in Tp. 49, Range 26,

West of 2nd Meridian 147

Dredging Contracts, how many let by
Dept. Public Works, during 1911-1912. 135

Dredging made in Harbour of Bathurst,
N.B.. by Dredge Restigoiiche ,1353

):?dgin- of Das Prairies River, WoTks
performed, men employed, &c 135b

Dredging at Ste. Anne de Restigouche
and Cross Point, Bonaventure Co.,

Quebec 135^

1>r?dging, Amt. of done by Go'V-t. in P.
E. I., season of 1912, &c

'

i35d

Duchemin, Commissioner, re salary of,
personal expenses, expenses for wit-
nesses' fees, re investigations in An-
tigonish Co., N.S 175

Duchemin, Commissioner, Date of ap-
pointment of, gro.ss aint. paid to, amt.
for travelling expenses, witness fees,

&c 175a

13
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Earl Grey, D.G. Str., etrike of firemen,

and others employed on. 1912-1913 114

Earl Grey, D.G. Str., Investigation into

causes of stranding of at Toney River,

N.S 9od

East half of section 27 in Township 6,

Range 2, West of third Meridian.. .. 126

Eastern Provinces, Return re cause for

depopulation of country places, and

high cost of living 129

Eastern Canada Power Co., re applica-

tion to raise head of river near Coteau,

Cedars, &c 180

Edmonton, Constituency of, appoint-

ments by Dom. Go\-t. in, from Oct.

10, 1911, to date 72j

Electric Lighting of Govt. Buildings,

&c., at Ottawa, re name of Company

holding contract for, &c 2fl{)

Election, Twelfth General, Report of the 18

Elections, By, for House of Commons
for year 1912 18a

Employees in different Depts. at Ottawa,

and nine Provinces and Territories,

who have left employment since Oct.

1911 to Jan. 10, 1913 119

Employees in different Depts. at Ottawa,

and nine Provinces and Territories,

who have left employment since Oct.

1911 to Jan. 10, 1913 (Supplementary) 119a

Engineer, District, in Bonaventure Co.,

Quebec, Report of 176

Express statistics 20e

Experimental Farms, Report of Director

of 16

Experimental FaTm O/t Ste. Anne, ap-

pointment of Mr. J. Begin as Man-

ager of 72e

External Affairs 29a

Estimates :

—

Estimates of sums required for Do-

minion for year ending March 31,

1913 3

Estimates, Supplementary, for year

ending March 31, 1913 4

Estimates, Supplementary for year

ending March 31, 1914 5

Faise Cove

Leas* of..

Flats, Vancouver, B.C.,

115

Farm Labourers in Ontario, Com-

plaints against Agents for placing in,

during year 1910-1911 47

Farmers Bank, re correspondence re-

lating to action by Govt, regarding
relief of shareholdeirs, depositors,

&c 153

Farmers Bank, Report of Sir Wm.
Meredith, Commissioner, into aill mat-
ters connected with, &c 153a

Fenian Invasion, re Petition of Firmin
Thibault, for indemnity 122

Female Labour, Documents re Revised

Statutes of Sask., Chap. 17, regarding

same 167

Fernie, B.C., re awarding of contract

for construction of a drill hall, at.. 197

Fernie, B.C., Documents, &c., re award-

ing contract for, also copies of all

tenders 197a

Fish Warden, Baker Lake, Madawaska
Co., N.B., claims of present 141

Field Battery No. 10, Claims compen-

sation by owners of horses attached

to, in summer of 1912, &c 202

Florence Mining Co., Copy of Report

of Minister of Justice in re 142

Franking Privileges, used by Provinces

of Dominion, for Statistics 217

Forest Reserves and Parks Act, Sec. 19,

Chap. 10, 1-2 Greo. V., Orders in

Council re 56a

Forest Reserves, North side of Saskat-

chewan opposite city of Prince Albert,

re the setting apart of 192

Freight Tariffs, difierent, in force on
Ry. lines from Metapedia, N.B., Copy
of 105

Freight Tariffs, different, in force on

Freight Tariffs, different, in force

on Ry. lines fTom Sunnybrae, N.S.,

&o 105a

G
Grand Trunk Pacific Ry.:

—

Documents relating to Labour condi-

tions on, between Tete Jaune Cache,
and Foi-t George 166

Geological Survey Branch, Dept. of

Mines, Report of 2fi

Geographic Board, Report of for year
ending June 30, 1912.

Giffin, Chas. G., Isaac's Harbour, N.S.,

cancellation of contract with, re Lob-

ster Hatchery , 155

14
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G
Governor General's Warrants (State-

ment of)

rind Etang, Documents in Dept. Public

Works, re harbour improvements at.

rmd Etamg, Documents in Dept. Piiib-

lic Works re tarbour improvements at

bee, St. John, N.B.. and Halifax, dur-

ing twelve months preceding 31st of

Dec. 1912, showing domestic and

foreign

Grosse Isle, Quarantine Station, ap-

pointment of addition"! physician at.

Grosse Isle, Quarantine Station, ap-

pointment of Physician at

GuaTdia.n Life Insurance Co. re trans-

fer of, from Dept. at Ottawa to Ins.

Dept. Toronto

Gunshed or Store House for equipment

of 18th Field Battery of Artillery, An-

tigonish, N.S

H

Harkaway Post Office, regarding closing

of, and ohange of mail service

Hal-field, Chas. W., Fishery Officer on

Tuskett River, N.S., appointment of..

Homestead Inspectors RathweLl and

Erratt, re work done by in Moosejaw

Land district

Hoonestead Inspectors Brandt, Bailfour,

Ouelette and Sipes, ooi work, in Regina
Land district

Ho(mes>tead Inspectors Brandt, Ba/lfour,

Ouelette and Sipes, expenses of in

months of June and July, 1912.. ..

Homestead Inspector Miller, of Moose-

jaw Land district, expenses of in

month of July, 1912, &c

Homestead Inspectors Shields and M'C-

Laren, vrork performed by in Swift

Current Dist

Homestead Inspectors Shields, McLaren,

Errabt and Rathwell, expenses in June
and July, 1912

Hudson 'Bay Co.'s Survey, patent relat-

ing bo Lot No. 217 in Parisi of St.

John, Winjiipeg

Hud-son Bay Ry., Land withdrawn from
settlement along 'line of, &c

HiKkon Bay Ry., Purclia.se of land at

Le Pas for terminals of

43

203/

203/

151

72

72/

188

196

.1.58/

725

218

218a

218b

218c

218d

218e

201

232

233

I

Indian Lands :

—

Sale of alleged Indian lands at Nyanza,
N.S., &c 165

Re lands sold by Cote's Bajod of Iji-

dians, also letters, &c., addressed to

Supt. GenJ. of Indian Affairs 16.5a

InsTirance, Report of Supt. of, for year
ended 1912 8

Intercolonial Railway:

—

Correspondence re supply of castings,

and purchase of scrap iron 83

Names of employees on dining cars
of, and nature of employment.. .. 83a

Relating to a strike of temporary em-
ployees on, at Halifax, N.S 83/j

Respecting an inquiry concerning an
accident on, at St. Andre, Que.. .. 83c

Inquiry and copy of evidence taken by
Superintendent of, in reference to

A. Laugnay §3,^

Relating to construction of a branch
line of into Guysborough Co., N.S.. 83e

Relating to transportation of hay over
for farmers of Antigonish Co., N.S. 83/

Relating to supply of ice for use of at

Miilgrave, N.S sSg

Relating to Documents on file in Dept.

of Radl-ways regarding public wharf
at Sackville, N.B &3/1

Relating to Tender for supply of cast-

ings for, during present year.. .. 83t

Showing how many kegs of nails were
purchased for in 1912 83j

Showinjj amounts received for freight

and passengers for 12 months, years

lOlO, 191.1, 1912 mk
Be Water s-'upply system at Dorches-

ter Station, N.B 83/

Re Case of M. L. Tracy of Mechanical

Dept. of I. C. Ry., &c 83m

Re Statement of amounts collected by

I.C.Ry. for freight on Hay from Am-
liert co.n.s(iigin&d to Whidden & Son.. 8Sn

Re proposed reduction of working

hours for employees on I. C. Ry. at

Moncton, or other points on.. .. 83o

Re correspondence made by Sydney,

N.S., Board of Trade, re better and

increased facilities, on Sydney divi-

sion 83/j

Be claim for damages for death of son

of TJios. Hoare, killed at crossing of

I. C. Ry., Stellarton, N.S 83a

15
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-I

Be collision at St. Moise in Tp^. 1913,

between trains of E. Smith a^^J regu-

lar No. 99 83^

Return re names, occupations, &c., of

all employets of I. C. Ry., dismissed

in Co. of Rimouski, since September

2!. 1911. (-See also dismissals) 83s

Copy of Report of Privy Council of

May 5, 1913, re appointment of F.

P. Gutelius 83t

Documents in Dept. of Postmaster

General, re mail facilities between

Moucton, N.B., westward toward St.

John, and between Moncton and

Springhill Junction, N.S., and other

points 83"

Return re contract for construction of

any cars for I. C. Ry., since Jan. 1,

1913, &c 83f

All amounts collected by, for freight

on Hay from Amherst, &c., to An-

tigonish, in Jan., Feb. and March,

last 83u?

Immigrants coming into Canada year

ending March 31, 1913, inspected by

Govt. Medical Inspectors, &c 160a

InterprcvinciaJ Bridge, proposed, be-

tween Hawkesbury, Ont., and Gren-

vilk. Que 220

Icebergs and land. Report on the in-

fluence of on the temperature of the

sea 21c

Iceton, Wm., of PurcelFs Cove, claim of

for return of a boat by Dept. of Mar-

ine 144

Immigration, Report of Inspector of

Agents re placing of Immigrants, also

Report re placing of in Ontario and

Quebec during years 1910 and 1911 46

Immigration Office at Boston, U.S., re

closing of in 1911, &c 84

Immigrants, number of who settled in

Canada in 1911-1912, and from where.. 160

Imperial Defence, representations of the

Committee on 85

Imports and Exports of Canada with

Great Britain, U. S., Australia and

New Zealand, during year ending

March 31, 1912, in Agricultural pro-

ducts, &c 152

Increase in prices charged Canadian

Fishermen for Manilla Cord, &c.. .. 185

Indian Affairs, Report of Department

of

Indians of Micmac Reserve of Ste. Anne,

Amount paid for Medical attendance,

&c

Indians of B.C., Claims put forth on be-

half of, ic. Report of Jas. McKenna
on

Indians of B.C., Correspondence, Orders

in Council re claims of, between Govt,

rf B.C. and Dom. Govt., &c

Indian Reserves of B.C., Commission

appointed to investigate

Industrial Disputes

Influence of Icebergs and Land, on the

temperature of the sea, &c

Inland Revenue:

—

(Part I) Excise

(Part II) Weights and Measures, &c.

(Part III) Adulteration of Foods, &c.

Insurance Companies, Abstract of State-

ments of for year ended 1912

Insurance Rates between Canadian At-

lantic Ports, and Ports in United

Kingdom
Interior, Report of Department of.. ..

Internal Economy, Report of Commis-
sioners of foT preceding year, &c.. ..

Investigation at Port Daniel West, Que.,

into conduct of Edmund Dea, &c.. ..

International Waterways, Report of

Commission on, &c

Isle Verte, Co. of Temiscouata, re placing

of a light on Wharf at

27

164

159

159a

88

Sda

21r

12

13

14

89

25

58

95

19a

193

Japan, Treaty of Commerce and Navi-

gation between United Kingdom and.. 190

Japan, Memo, of Consul General for,

respecting regulation of emigration

from Japan to Canada 190a

Justice, Report of Department of 34

K

Keewatin Territory, School System es-

tablished in portion of annexed to

Manitoba 168

Kelly, F. W., M.D., appointment of by

Govt, as Port Physician at Bridge-

water, N.S 72h

Kitsilano Indian Reserve, Documents

dated since January 1, 1912, relating

to.. 159d

16
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K
Kraut Point, Lunenburg Co., N.S., re

papers regarding construction of wharf

at 179a

Land, area of thrown open for pre-emp-

tion &c., in Provs. of Ajlberta and Sask.

since Oct. of 1908, &c 172

Land, one mile in width along line of

Hudson Bay Ey., withdrawn from set-

tlement, &c 232

Laurentides, construction of Public

Building at, &c 207a

Labour, Report of Department of. ... 36

Labour Gazette, The, names, profes-

sions, residences, &c., of correspond-

ents of

Lake Timiskaming, construction of

dam at foot of, for storage purposes.

Lake Timiskaming Dam, comstruction

of in 1908 and 1909 120a

Lauzier, Arsene, of Amqui, Qiie., In-

quiry imade as to accident to horse of.

Laugnay, evidence taken at inquiry in

reference to

Lebceuf, Aurile, oanceHation of lea*se

No. 18778, by Minister of Rys

Librarians, Joint, Report of, for 1912..

Lighthouse Keepers, List of removed by

present dovt. in Co. of Two Moun-
tains 61 (70

LiquoT, Return re Section 88, Chap. 62,

R. 'S., respecting amount of brought

into N. W. Territories of Canada, &c.

Levis, Dry Dock at, also Port of Quebec,

Papers, &c., re construction of at.. ..

Levis, Dry Dock of. Report of Mr. Chas.

Smith against Sampson €t al 204a

Lena, Jean Baptists, and his wife, re

work done at public buildings at Val-

leyfield. Que 136

Lieut. Governors of different Provinces

of Canada, instructions sent with Com-
missions

, 143

List of Shipping, issued by Dept. of Mar-

ine and Fisheries for year 1912. . . . 2llb

Little Manitou Lake, Sask., Memo, re

certain area transferred to town of

Waterous, &o 219

Lobster Hatcliery, establishment of at

Spry Bay, Halifax Co., N.S CC

Ix)t No. 217 of itSe Haidson Bay Co's.

Survey in Parish of St. John, Winni- i

peg 201

43849—2 17

199

120

146

83rf

80

33

112

2046

M
Militia and Defence:

—

Report of Militia Council year ending
March 31, 1912.. 35

Copies of Gen. Orders promulgated to

Militia between INov. 2 and iNov. 5,

1911 68

Purchase of, and subsequent repairs to

a private car by Dept. of 163

Militia or regular forces, date of first

call to aid of Civil authorities, called

since, &c 127

Marine and Fisheries, Report of Dept.,

(Marine) 21

Marine and Fisheries, Report of Dept.,

(Fisheries) 22

Mastiu, Miss, re presentation of certain

chinaware to Govt, by, &c 198

Mayflower, Stea.mer, investigation re

wreck of in November, 1912, &c.. .. 95/;

Medicine Hat, Alta., re correspondence

respecting transfer of ' Police Point

Reserve,^ to 145

Medical Attendance, &c., on Canadian

boat fiehermen 64

Melanson, Jos., clerk at Bathurst, N.B.,

alleged defalcation in accounts of.. 103

Memo, of Consul General of Japan re

regulation of emigration from Japan

to Canada 190a

Memorial presented to Govt, by Delega-

tion from Govt, of P. E. Island, re

subsidy 124

Mennier, Chas., ex-collector of Customs

at Marieville, Que., re a claim of.. .. 157

Mexico, Return re correspondence be-

tween Dept. Trade and Commerce, re

closing of office of Trade Commis-

sioner in, &c Ill

Militia, Return showing when I'egu-

lar force first called out in Canada,

&c 127

Mince Branch, Department of Mines,

(Report) 26a

Miscellaneous Unforeseen Expenses.. .. 39

Molasses imported into Canada from

British West Indies for year ending

March 31, 1912, under Trade agreement

with, &c 74

Monk, Hon. Mr., letter of resignation,

&c 75

Moore, W. F., Lieut.-Col., 20th Regt.

Halton Rifles, re resignation of.. .. 113
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M
Moral Instruction in Canadian Public

Schools, iEeport tiy Mr. J. A. M.

Aikins

Mulgrave, N.S., and Cheticamp, N.S.,

Steam Service between, iu years 1910-

1911, 1911-1912 and 1912-1913

Murray, Sir Geo., Eeport of on Organi-

zation of Public Service of Canada..

Macdonald, John, appt. of as Inspector

Inland Revenue. Maritime Provinces.

Marine Hospital at Pictou, N.S., corre-

spondenoe re disposition of to any

corporation or persons, &c

Mails and Mail Contracts:

—

Mail Contracts cancelled in Bona-

venture Co., since Oct. 1, 1911.. ..

Rural Mail Delivery routes establish-

ed since Oct. 1, 1912

Mail contract, cancellation of between

Postmaster General and Mr. Bee-

man
Mail Contract for carrying between

Sorel and Ste. Victoire, Co. of Riche-

lieu

Mail Contract for carrying between

Heatherron a.n<i Guysborough, N.S.,

for 1912

Rural Mail between Salt Springe and

West River Station

Rural Mail between Merigonish Sta-

tion and Arisaig, Pictou Co., N.S..

Contract for carrying mails between

Linwood Station and Linwood P.O.

Correspondence re Railway Mail Ser-

vice in Bonaventure Co., from Oct.

1911 to date

Contracts for carrying mails between

St. Andrew a.nd Beauley, Co. of An-

tigonish, N.S

Changes made in contract for carrying

mails in Berthier Co., since Sept. 21,

1911, &c

Mail Contract re letting of between

Guy-sborough and Charlos Cove,

N.S..

Names of various Ry. Mail Clerks in

Montreal and Quebec divisions,

&c

Contract between P. O. Dept. and Ont.

Equipment Co., re purchase of locks

for mail bags

Re correspondence, &c., between Post-

master General and Dr. Faucher,

respecting patent lock for mail bags.

96

222a

57a

72g

155

62

62a

62 (>

62c

62d

62e

62/

62g

62/i

62 i

62j

62 fc

62/.

62m

62/?

M
Correspondence between Postmaster

General and Mr. Aime Dion, Que.,

re patent lock for mail bags 62o

Documents in ixjssession of P. O. Dept.

re carrying of mails between Lin-

wood and Grosvenor, Guysborough

Co., N.S 62p

Names of 'Mail Carriers in Co. of

Vaudreuil and Soulanges, amount

of each contract, &c 62^

Number of Post Offices in Co. of Yar-

mouth, N.S., not served with daily

mail, &c 62r

Contracts re purchase of Rural Mail

delivery boxes, made by P. O. Dept.

since 1908, until Jan. 1, 1912 62s

(Names of Post Offices and Postmasters

in Counties of Soulanges and Vau-

dreuil 62<

Mail Routes, Rural, es-tablished in Pic-

tou Co., N.S., since Oct. 1911 62u

Be purchase of new locks for mail bags

by P. 0. Dept., from Ont. Equip-

ment Co., &c 62t)

Be Contract for carrying mails be-

tween Post Office and C. P. R. Sta-

tion at Three Rivers, Que. since

Oct. 1911 62ir

Be cancelled contract of M. E. Bougie

for carrying mails between P. 0.,

and Ry. Station, Bromptonville,

Quebec €2x

Mc

McKelvey, Jas., of tow,n of Sarnia, ap-

plication of for Fenian Raid Bounty. 128

McKenzie, General, Documents, &c., re

resignation of 756

N

Nadeau, Louis, appointment of as Post-

master at St. Christine. Co. of Bagot. 72c

National Gallery of Canada, Return re

acquisition of Paintings, &c., names

of Artists, &c., since 1891 121

Navy, Royal Canadian:—

Award of Compensation to men be-

longing to 4S

Naval Service, Report re 38

Copies of plans in Tenders of Messrs.

Cammel, Laird & Co., 'Vc construc-

tion of ships for Canadian Navy.. 48a

Tenders for ships of War of Canada.. 60

18
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N
N>avel Cadets, amendment to the re-

gulations for entry of, Ck)py of

0. C. re 48b

Northea&t i 14-75-15-5, Documents re dur-

ing years 1911. 1912, 1913 to date.. .. 187c

Xorthnmberland Strait, Reports in con-

nection with Tides and Currents of.. 86

North i of S. West i Sec. 8, in Tp. 49,

Range 26 West of 2nd Meridian, Memo.

re patent for 147

North Bay to Sturgeon Falls, Ont., re

constrnotion of a highway road from. 178

Northwest of 3fl-25-7-2, Documents re-

lating thereto 178f)

Northwest quarter section, 29-10-18, W,
re documents connected with sale of. 187d

Nyanza, Cape Breton Co., N.iS., sale of

alleged Indian lands at 165

Ocean Mails Passenger and Freiight

Steamship Service between Canada and

Great Britain, and Great Britain and

Canada, Articles of agreement for said

service, with contract for, &c 194

Official Statistics of Canada, Report of

Departmental Commission 77 & 90

Oil Paintings, Subjects of, which have

become the property of the National

Gallery of Canada 121

Ontario, Prov. of, respecting extension

of boundaries of 101

Ontario and Quebec, area of Territories

added to by Statutes of 1912 184

Ordinances of the Yukon Territory,

(year 1912) 51

Ordinances of the Yukon Territory,

(year 1913) 225

Orders in Council re seizure of horses

from John Gobel, for smuggling same

across to United States 212

Ottawa Improvement Commission, (Re-

port of) 42

Ottawa River, Amount of money ex-

pended on improving channel of,

between Hull and village of Masson. 137

Ottawa, Properties purchased in, by

Govt. North of Wellington and West
of Bank Sts 177

Patent Numiber 143823, Petitions, pl,ui<,

&c., in Patent Branch 214

43849—2i 19

Patent for N. i of S. W. i of Sec. 8,

Township 49, Range 26, W. of 2nd
Meridian to Arthur Donaldson

Paintings, Oils and Water Colours ac-

quired by Govt, since 1891, for Na-
tional Gallery

Petite Riviere Breakwater. N.S., Docu-
ments, pay rolls, accounts, &c., con-
nected with

Peace Conference, International, re con-
sideration of fii-st century of peace be-
tween United .States and British Em-
pire

Port Daniel West, Que., Investigation
into conduct of Edwd. Dea, Guardian
of Dobster Hatchery there

Prince Edward Island, Govt, of. Mem-
orial re a delegation from, asking in-

crease of Prov. Subsidy

Privy Council. Report of re contract

for Ocean Mail, Passenger, Freight
-Service, between Canada and Great
Britain, &c

Prosecutions, &c., against Saml. Stew-

art, Melvin Hart and others for in-

fraction of Fisheries Act, also charge
against Rod. Martin, &c

Properties purchased by Govt, north of

We.Uington St., and west of Bank St.,

in City of Ottawa, to Jan. 31, 1913, &c.

Peace River District, Amount of Seed
Grain supplied to settlers in, during
years 1912-1913, &c

Pilotage Commission of Quebec, Report
of

Pilotage and its administration in Dis-

tricts of Montreal and Quebec, also

letter from Commissioner Ajutor La-
chance, &c

Police Point Reserve, transfer of pro-

perty known as, to City of Medicine
Hat

Portsmouth Penitentiary, re names of

keepers di(?missed, and upon whose re-

commendation they were reinstated,

&c

Portsmouth Penitentiary, names of Dis-

cipline Officers, dates of appointments,

&c

Pomket River, Antigonish Co., N.S., re

closing of Post Office at

Pomminville, Dr., appointment of as

Surgeon of St. Vincent de Paul Peni-

tentiary

147

121

203

229

95a

124

194

U\h

177

200

186

191c

145

174

174a

158

72a
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P
Post Offices opened in Bonaventnre Co.,

since Oct. 11, 1911, names of postmas-

ters, &c 63

Postmaster General, (Report) 2i

Preferential Tariff, between Govt, of

Canada, and Commonwealtli of Aus-

tralia W
Proposals to supply medicine to Can-

adian boat fishermen C4

Public Accounts 2

Public Works, Eeport of Department of. 19

Public Service Commission, Report of.. 57

Public Works Dept., Order for goods

giveji by, since Oct. 1, 1911, at Mont-

real, Halifax, St. Jolin, N.B 133

Public Printing and Stationery 32

Public Offices, buildings occupied by the

Go^i;. as, under rent, &c 208

Public Service of Canada, Organization

of. Report re by Sir Geo. Murray 57a

Pure Food Act, re date of enactment of. 70

Public Buildings at Three Rivers, Que.,

since Oct. 11, 1911, to date, &c 207

Public Buildings, construction of in town

oi l^aurentides, Co. of Assomption,

Quebec 207a

Public Buildings, construction of in

town of Stellarton, N.S., 1912, Docu-

ments respecting, ic 207c

Public Buildings, work and repairs on

in North Sydney, N.S., 192, Docu-

ments respecting, &c 207b

Q

Quebec Light, Heat and Power Co., lifcd..

Correspondence, &c., re issuing letters

patent to, &c 110

juebec Oriental Railway, Acquisition

of by the Govt, of Canada 67d

Qu2bec Railway Light, Heat and Power

Co., Ltd., letters patent to 110

Quebec and Saguenay Ry., Proposed

guarantee of Bonds 116

Quebec and Saguenay Ry., Report of

Govt. Engineer who inspected the. . 67e

Quebec and St. Josepli de Levis, re xaost

suitable site for- construction of Dry
Dock at, &c 204

Quebec and Oriental Ry., and Atlantic,

Quebec and Western Ry., documents

re freight, passenger, &c llCc

Q
Quebec and Oriental Ry., and Atlantic

Quebec and Western Ry., documents

re their incorporation into Canadian

Govt. Ry. System, &c 116a

Quebec Harbour, Correspondence be-

tweeJi Postmaster General and Isidore

Belleau, re improvements 203i

ft

Reciprocity with United States, Corres-

pondence, papers, &c., re between Jan.

1, 1890, and Dec. 31, 1891 71

Red Point Wharf, Lot 48, P. £. I., re re-

pairs, contracts, &c., on same 203c

Regina, City of, re contribution for al-

leviating distress of sufferers in.. .. 189

Report of Mr. J. A. M. Aikins on

moral instruction in the Canadian

Public Schools 96

Restigouche River, Smelt and Salmon

fishing. Instructions regarding 131

Restigouche, Fishermen's Association, Pe-

tition of, to Minister, asking removal

of Mr. M. Mowatt, &c 205

Resti(]otiche, Dredge, cubic yards remov-

ed by, in Harbour of Bathurst, N.B.,

during 7 months, 1911, &c 135a

Rifle Range, Carleton Co., Out., re pur-

chase of site for, &c 123

Railways:—

Railway Commissioners, Report of.. 20c

Railway, Transcontinental, Re>port of

Commissioners of 37

R-ailway, Transcantinental, Copy of

original instructions furnished en-

gineers on Eastern Division of . . . . 106

Railways and Canals, Report of Dept.

of 20

Railway Statistics 20b

Railway, Government of Canada, Re-

turn re Board of Management of.. 81

Railway Line from Estmere to Bad-

deck, re building of 82

Railway: See Intercolonial Ry., &c.

Railway, Intercolonial, Reports for-

merly made to Board of Manage-

ment of 81a

Railway, Intercolonial, Relating to

purchase of scrap and supply of

casting.s for 83

Railway, Intercolonial, Names of em-

ployees on dining cars, and nature

of employment 83a
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B
Railway, Intercolonial, Returns re

Vale Line, correspondence asking

road to be taken by, &c 109

Railway, Intercolonial, ?'c a strike

of temporary employees at Halifax,

N.S 835

Railway, Central Ry. of Canada, re

Report made by to Railway Dept... 211

Railway, Copy of letter by Chief En-

gineer Lumsden of Trans. Commis-
sion to Chairman Wade 106a

Rocky Mountain Park Act, Orders in

Council relating to (Chap. 60. Rev.

Statutes) 56

Royal Society of Canada, Report of Af-

fairs of 50

Royal Northwest Mounted Police, Re-

port of the 28

Rowlings, Geo. and James, Documents

re prosecution of in 1910. for violation

of Fishery Regulations 141a

Rowlings, G. A. R., J. S. Wells and S.

R. Griffin, Letters to Dept. Public

Works, re Public Works in Guys-

borough Co., N.S 203/1

Rural Mail Delivery Routes es>tablished

in Canada, since Jan. 1, 1912 62a

Rural Mail Service, establishment of be-

tween Saltsprings, and West River Sta-

tion. (See Mails, &c.) 62e

Rural Mail Service between Merigonish

Station, Pictou Co., N.S., and Arisaig.

{See Mails. &c.) 62/

S

Salmon River Indian Reserve, N.S., re

Indian School in, also appointment of

teacher in since June 1- 1912 159/>

Salmon Hatchery, purcliase of a site for

at Snidlope Lake, fTo>m J. B. Nichol-

son 98

Sialimoji, Sockeyes, of B.C., prohibition

of export of from that Province.. .. 92

Sauve, L. A., Claim of to certain build-

ings at La Pointe des Cascades, &c.. 107

School Lauds, Provinces of Alberta and

Saskatchewan, re Sale of since Oct. 12,

1911 213

School Lands, Provinces of Manitoba,

Saskatchewan and Alberta, Showing

lots sold in during year 1912, price, &c. 213a

S

School Lands, Province of Saskatche-

wan, sold in 1912, Correspondence,

papers, &c., relating to in hands of

Government 2]:!^

Scrip, Half Breed, &c., papers re issu-

ing of warrant No. 2155, certificate

No. 672 to Albert St. Denis 231

Scoles, C. R., New Carlisle, Que., Claim
of for balance of subsidy voted, &c.. 102

Seaforth, Halifax Co., N.S., Correspon-

dence re tenders, contracts, &c., re

construction breakwater at 203a

Secretary of State, Report of 29

Sevigny, Mr., increase of salary of, as

employee of Immigration Office, Mont-

real 132

,Sh a reh Gilders in Banks, List of G

Ships of War of Canada, Tenders for,

&c oa

Skinners Cove, Pictou Co., N.S., Ex-

penditures at ICO

Soulanges and Vaudreuil, Names of Post

Offices and Postmasters in Counties of. 62t

South Port Wharf, Lot 48, P. E. I., re

repairs, contracts for same, &c 203c

Southwest, 36-16-27, W. 2, Documents
in Department of Interior relating to,

&c. 187

Southwest -i of 4-9-14 West of 2nd Meri-

dian 187a

Southwest i- 28-20-21, W. 2nd Meridian,

N. W. H. B., also W. i of S. E. i 32-

20-2], W. 2. M., N. W. H. B., &c.. .. 1873

Southwest i 2-19-2.0, W. 2nd Meridian
Homestead, Pat. June 3. 1892, Papers

connected with claim of G. W. Brown. 187/

South West Cove, Lunenburg Co., N.S.,

Obstructions placed in waters of.. .. 99

Spry Bay, Halifax Co., N.S., re estab-

lishment of Lobster Hatchery at.. .. 66

Spry Bay, Halifax Co., N.S., re closing

of, or change of post office at 78a

Stakl, J., Assistant Inspector of Immi-
gration ou^ Ry., re suspension of by

H. Boulay, &c I7l

Stamp Vending Machines, terms of con-

tract relating to, date, &c 224

Sta^tistics of Canada, Official, Report of

Departmental Commission on 77

Steamboat Inspection, Report of Chair-
man of Board of for fiscal year 1912. 23

Steamer City of Sydney, Investigation

tion into collision between, and Tug
Douglas H. Tliomas ^Se

21
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S

Steam Service, &c., re subsidy to, be-

tween points in Bonaventure Co., Que.

and New Brunswick 67a

Steam Service, &c., re subsidy to, be-

tween St. John. N.B., and Bear River,

j^ S. .
67

Steam Service performed by Steamer

Canada, sLnoe Oct. 11, .1911, to date.. 65

Steam Service subsidized between Can-

adian Ports and British West In-

dies 6^^

Steffanson, Mr. V., Correspondence with

concerning Northern expeditions.. .. 161

Steffanson, Mr. V.. Order in Council in

reference to, &c 161n

Stewart, Sam., Hart Melvin, and others,

prosecutions against for infringement

of Fisheries Act 1^1^

Stenographers and Secretaries, Return

re number, names of, and Members

o^ Commons for whom they -work.. .. 150

Stream Mea-surements for caJendar year,

1911, Report of progress of 25d

Subsidies paid to Quebec and Oriental

Ry. and others since October, 1911.. .. 67c

Subsidies paid each of four original

Provinces of Dominion at Confedera-

tion, population on which same was

based, &c ^5*

St. Peters, N.S., Acquisition or expro-

priation of land at IW

St. Peters Indian Reserve, Man., relat-

ing to delay in issuing patents for

lands purchased from 148

St. Peters Canal Improvements, re con-

traot between Dept. and W.H.Weller,

regarding 1^8

St. Peters Canal Improvements, re con-

tract b&tween Dept. and W.H.Weller,

regarding 108^

St. Croix, Co. of Lotbiniere, Que., Con-

struction of a wharf at 203b

St. Joseph de Levis, re suitable site for

construction of Dry Dock at, &c.. .. 2M

St. Vincent de Paul Penitentiary, docu-

ments re appointment of Dr. Pom-

minville at 72a

St. Anne de la Pocatiere, Experimental

Farm at, appointment of Mr. J. Begin

as "manager at 72e

St. John and Quebec Ry., documents,

&c., between Dept. of Rys. and Canals

re line froan St. John, 'N.B., to Grand

Falls llCo

S

St. Germain de Kamouraska, documents

re purchase of timber for construc-

tion of wharf at, in 1912

St. Denis, Albert, re issuing of Half

Breed Scrip to, &c

203g

231

Tache, C. E., Resident Engineer in Bona-

venture Co., Que., re Reports made
by on Public Works there since 1911.. 176

Tarifi Duties on imported lumber, dress-

ed on one side, &c., re arguments re-

specting before Exchequer Court of

Canada 125b

Tariff Customs of Canada, changes made
in by Order in Council since la^st ses-

sion of Parliajnent 73

Tariff Customs on Cement, correspond-

ence between Companies, Corporations,

&c., to Nov. 11, 1911 125

Tariff Customs on Cement, adjustment

of Duty on, and all correspondence

with Ministers respecting, &c 125a

Taxation per capita for year ending

March 31, 1913, and for each of 12 pre-

ceding years. Return re 227

Technical Education and Industrial

Training, Report of Royal Commission

on, &c 191d

Telegraph Lines under construction dur-

ing year 1911-12, in different points in

Nova Sootia 209

Tenders for Ships of War of Canada.. 60

Three Rivers, Que., Correspondence, &c.,

re erection of a Public Building at

since Oct. 11, 1911, to date 207

Thibault, Firmin, of St. Denis, Co. of

Kamouraska, Que., re petition for in-

demnity 122

Tides and Currents of Northumberland

Strait, Reports in connection with.. 86

Townships 24-25, Range 27, West of first

Meridian, suitability of for Forest Re-

serve, Homesteading purposes, &c 192a

Topographical Surveys Branch, Dept. of

Interior, Report of, 1911, 1912 25b

Trade, Volume of, import and export of,

between Canada and Newfoundland,

from Jan. 1, 1896, to Jan. 1, 1913.. .. 195

Trade, Volume of, between Newfound-

land and West Indies, included in

Trade Arrangement with Canada, for

1909, 1910, 1911 and 1912 (Supplemen-

tary) 195a

22
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T

Trade Transactions between West Indies

and Canada 59

Trade Unions, An Act respecting.. .. 54

Trade and Commerce:

—

(Part I.—Canadian Trade, Imports

and Exports) 10

(Part II.—Canadian Trade)—

France lOo

Grermany 10a

United States 10a

United Kingdom 10a

(Part.IIJ.—K^anaxiian Trade, except)—

France 10b

Germany 10b

United Kingdom 10b

United States 10b

(Part IV.—Miscellaneous Informa-

tion)

—

(Part V.—Eeport of the Board of

Grain Coommissioner-s for Canada). lOd

(Part VI.—Subsidized Steamship Ser-

vices) lOe

(Part VII.—Trade of Foreign Coun-

tries, Treaties and Conventions) 10/

Telephone Statistics 20d

Telegraph Statistics 20/

Transcontinental Commission, Copy of

letter of Engineer Lumsden of, to

Chairman Wade of 106a

Transcontinental Railway, Copy of orig-

inal instructions furnished engineers

by Chief Engineer on Eastern Div. of,

also Western 106

Transcontinental Railway Commission-

ers, Report of for 1912 37

Trawlers, Steam, prohibited from par-

ticipating in Fishing Bounty, &c 162

Treasua-y Boiai-d Overrulings (Statement

of) 40

Twine for fishing purposes, duty payable

on, under item 682 of Customs Tariff. 69

U

Unclaimed Balances, &c., in Chartered

Banks of Dominion of Canada 7

United Shoe Machinery Co., Report of

Commission to investigate complaints

agains-t 95c

V
Vale Road Ry., asking that line be

taken over by I. C. Ry 109

Veterinary Director General 151

Veterinary Director General, correspon-

dence re requested visit to Nova
Scotia 216

Volume of trade, import and export, be-

tween Canada and Newfoundland, from
Jan. 1, 1896 to Jan. 1, 1913 195

Volume of trade between Newfoundland
and West Indies, included in trade

agreement with Canada, for 1909, 1910,

1911, aM2 ^ i9oa

W
Warburton, Lt. Col., appointment of as

Medical Officer at Charlottetown
Camp 72d

Warrants, Governor General's, State-

ment of 43

Weir Licenses, Documents re, in waters
of Counties of Charlotte and St. John,

N.B 2.':0

Welland Canal, number of accidents

to lock gates or bridges on, during

year ending Nov. 25, 1912, &c 169

Weller, W. H., contract between Dept.

of Railways and, re St. Peters Canal. 108

Welsh Coal supply. Contract for to the

various public buildings at Montreal. 134

West Indies-Canada Conference 55

West Indies, Trade Transactions be-

tween Canada, and 59

West Indies Trade Statistics, Imports

and Exports, relating to, in posses-

sion of Govt 59o

West Indies, Documents in Dept. Trade

and Commerce re Steamship Service

between Canada and, since Dec. 1,

1912 222

White Bear Indian Reserve, Documents

re surrender of part of, &c 159c

Wholesale Prices in Canada, Report on

by R. H. Coats, B. A., Dept. of La-

bour 183

Y
Yukon, (Ordinances of), 1912 51

Yukon, (Ordinances of), 1913 226
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See also Alphabetical List, Page 1.

LIST OF SESSIONAL PAPERS
Arranged in Numerical Order, ivith their titles at full length; the dates lulien Ordered

and when presented to the Houses of Parliament; the Names of the Senator or

Member who moved for each Sessional Paper, and whether it is ordered to he

Printed or Not Printed.

CONTENTS OF VOLUME B.

Fifth Census of Canada, l&ll—Population, Eeligions, Origins, Birthplace, Citizenship,

Literacy. Infirmities, as enumerated in June, 1911.

Printed for distribution and sessional papirs.

CONTENTS OF VOLUME C.

Fifth Census of Canada, 1911—Manufactures for 1910 as enumerated in June, 1911.

Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 1.

(This volume is bound in three parts.)

1. Report of the Auditor General for the year ended 31st March, 1912 Volume 1, Parts A

to J. Volume II, Parts K to U. Volume III, Parts V to Y. Presented by Hon. Mr.

White, 14th January, 1913.
Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 2.

2. The Public Accounts of Canada, for the fiscal year ended 31st March, 1912. Presented

by Hon. Mr. White, 26th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

3. Estimates of sums required for the service of the Dominion for the year ending 31st

March, 1914. Presented by Hon. Mr. White, 3rd February, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

4. Supplementary Estimates of sums required for the service of the Dominion for the year

ending on the 31st March, 1913. Presented by Hon. Mr. White, 10th March, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

5. Supplementary Estimates of sums required for the service of the Dominion for the year

ending on 31st March, 1914. Presented by Hon. Mr. White, 20th May, 1913.

Printed for distribidion and sessional paperf,.

CONTENTS OF VOLUME 3.

6. List of Sliareholders in the Chartered Banks of the Dominion of Canada as on Decem-

ber 31, 1911. Presented by Hon. Mr. White, 26th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 4.

7. Report on dividends remaining unpaid, unclaimed balances and unpaid drafts and bilt?

of exchange in Chartered Banks of the Dominion of Canada, for five years and upwards

prior to 31st December, 1911. Presented by Hon. Mr. White, 26th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papers

25



3 George V. Alphabetical Index to Sessional Papers, A. 1913

CONTENTS OF VOLUME 5.

(This volume is bound in two parts).

8. Eeport of tte Superintendent of Insurance for year ended 1912. Presented by Hon.

ilr. Wbite Printed for distribution nd sessional papers.

9. Abstract of Statements of Insurance Companies in Canada for the year ended 1912.

Presented by Hon. Mr. White Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 6.

(This volume is bound in two parts).

10. Eeport of the Department of Trade and Commerce for the fiscal year ended 31st March,

1912. (Part I.—Canadian Trade). Presented by Hon. Mr. Foster, 30th January, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

10a. Report of the Department of Trade and Commerce, for the year ended 31st March,

1912. (Part EC.—Canadian Trade with (1) France, (2) Germany, (3) United Kin°:-

dom, and (4) United States). Presented by Hon. Mr. Foster, 12th December, 1912.

Printed for distribution and sessional papers

lOb. Eeport of the Department of Trade and Commerce for the fiscal year ended 31st March,

1912. (Part III.—Canadian Trade with Foreign Countries, except France, Germany,

the United Kingdom and United States). Presented by Hon. Mr. Foster,; 15th

January, 1913 Printed for distribution and sessional papers.

10c. E-eport of the Department of Trade and Commerce, for the fiscal year ended 31st

March, 1912. (Part IV.—Miscellaneous Information). Presented by Hon. Mr. Eeid.

17th February. 1913 Printed for distribution and sessional papers.

lOd. Eeport of the Board of Grain Commisioners for Canada. Presented Tjy Hon* Mr.

Foster, 3rd February, 1913 Printed for distribution and sessional papers.

lOe. Eeport of the Department of Trade and Commerce for the fiscal year ended 31st March

1912. (Part VI.—Subsidized Steamship Services). Presented, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

10/. Eeport of Trade and Commerce for fiscal year ended .31st March, 1912. (Part VII.—

Trade of Foreign Countries, Treaties and Conventions). Presented, 1913.

Printed for distribution and sessional papers

CONTENTS OF VOLUME 7.

11. Eeport of the Department of Customs for the year ended 31st March, 1912. Presented

by Hon. Mr. Eeid, 28th November, 1912—Printed for distribution and sessional papers,

CONTENTS OF VOLUME 8.

12. Eeports, Returns and Statistics of the Inland Eevenues for the Dominion of Canaui

for the year ended 31st March, 1912. (Part I.—Excise). Presented by Hon. M/.

Nantel, 25th November, 1912 Printed for distribution and sessional papers

13. Eeport of the Department of Inland Eevenue for year ended 31st March, 1912. (Part

II.—Inspection of Weights and Measures, Gas and Electricity). Presented by Hon.

Mr. Nantel, 25th November, 1912 Printed for distribution and sessional papers.

14. Report of the Department of Inland Revenue for year ended 31st March, 1912. (Part

III.—Adulteration of Food). Presented by Hon. Mr. Nantel, 25th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.
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CONTEI^TS OF VOLTJME %—Conimx^ed.

15. Report of the Minister of Agriculture for the Dominion of Canada, for the year ended
31st March, 1912. Presented by Hon. Mr. Burrell, 26th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

15«. Report of the Dairy and Cold Storage Commissioner for the fiscal year ending 1912.

Presented, 1913 Printed for distribution and sessional papers

CONTENTS OF VOLTJME 9.

15b. Report of the Veterinary Director General and Live Stock Commisioner, for the year
ending 31st March, 1912. Presented by Hon. Mr. Burrell, 25th March, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

16. Report of the Director and Officers of the Experimental Farms for the year ending
31st March, 1912. Presented by Hon. Mr. Burrell, 14th January, 1913.

Printed for distribution and sbsiional papers.

CONTENTS OF VOLTJME 10.

17. Criminal Statistics for the year ended 30th September, 1911, (Appendix of the Report

of the Minister of Agriculture, for the year 1911). Presented by Hon. Mr. Borden,

2nd June, 1913 Printed for distribution a.nd sessional papers.

18. Return of the Twelfth General Election for the House of Commons of Canada, held on
the 14th and 21st of September, 1911. Presented by Hon. The Speaker, 27th November,
1912 Printed for distribution and sessional papers.

18a. Return of By-Elections (Twelfth Parliament) for the House of Commons of Canada,

held during the year 1912. Presented by Hon. The Speaker, 10th March, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLTJME 11.

19. Report of the Minister of Public Works on the works under his control for the fiscal

period ended 31st March, 1912. Part I. Presented by Hon. Mr. Rogers, 4th December,

1912, Part II. Ottawa River Storage and Geodetic Levelling.

Printed for distribution and sessional, 'oavers.

CONTENTS OF VOLTJME 12.

(This volume is bound in two parts).

19a. Report of the Commission on International Waterways.

Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLTJME 13,

20. Report of the Department of Railways and Canals, for the fiscal period from 1st April,

1911, to 31st March 1912. Presented by Hon. Mr. Cochrane, 13th December, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.-

20a. Canal Statistics for the season of Navigation, 1912. Presented by Hon. Mr. Cochrane,

loth April. 1913 Printed for distribution and sessional papers.

20b. Railway Statistics of the Dominion of Canada for the year ended 30th June, 1912.

Presented by Hon. Mr. Cochrane, 16th January, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.
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CONTENTS OF VOLUME 14.

20c. Seveuth Eeport of the Board of Railway Commissioners for Canada, for the year end-

ing 31st March, 1912. Presented by Hon. Mr. Cochrane, 25th November, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

20d. Telephone Statistics of the Dominion of Canada, for the year ended 30th June, 1912

Presented by Hon. Mr. Cochrane, 17th February, 1913.

Printed jar distribution and sessional papert

20e. Express Statistics of the Dominion of Canada, for the year ended 30th June, 1912. Pre-

sented by Hon. Mr. Cochrane, 12th February, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

20/. Telegraph Statistics of the Dominion of Canada, for the year ended 30th June, 1912.

Presented by Hon. Mr. Cochrane, 7th February, 1913.

Priiited for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 15.

21. Forty-fifth Annual Eeport of the Department of Marine and Fisheries, for the fiscal

year 19' 1-1912—Marine. Presented by Hon. Mr. Hazen, 16th December, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

21a. Eleventh Report of the Geographic Board of Canada, for the year ending 30th Juno,

1912. Presented by Hon. Mr. Hazen, 11th April, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 16.

21b. List of Shipping issued by Department of Marine and Fisheries. Vessels in Registry

Books of Canada, for year 1912. Presented, 1913.

Printed for distribution and sessional papers

21c. Supplement to Forty-fifth Report of the Department of Marine and Fisheries, for fiscal

year 1911-12,—Marine Branch—Influence of Icebergs and Land on the temperature of

the Sea. Presented by Hon. Mr. Hazen, 17th February, 1913.

Printed for distribution and sessional paper::.

22. Forty-fifth Annual Report of the Department of Marine and Fisheries, 1912,—Fisheries.

Presented by Hon. Mr. Hazen, 5th December, 1912.

Printed for distribution and sessional papers

23. Eeport of the Chairman of the Board of Steamboat Inspection for the fiscal year 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 17.

24. Report of the Postmaster General, for the year ended 31st March, 1912. Presented by

Hon. Mr. Pelletier, 3rd December, 1912. .Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 18.

25. Annual Eeport of the Department of the Interior, for the fiscal year ending 31st March,

1912. Presented by Hon. Mr. Roche, 27th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.
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CONTENTS OF VOLUME 19.

25a. Eeport of Chief Astronomer, Department of the Interior, for j'ear ending 31st March,

1911 Printed for distrihution and sessional papers.

25b. Annual Eeport of the Topographical Surveys Branch of the Department of the In

terior, 1911-1912. Presented by Hon. Mr. Crothers, Gth June, 1913.

Printed for distribution and sessional papers

CONTENTS OF VOLUME 20.

25d. Report of progress of Stream Measurements for calendar year 1911.

Printed for distribution and sessional papers.

26. Summary Eeport of the Geological Survey Branch of the Department of Mines, for the

calendar year 1912. Presented by Hon. Mr. Roche, 29th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

26a. Summary Report of the Mines Branch, Department of Mines, for the calendar year

1911 Printed for distributio7i and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 21.

27. Report of the Department of Indian Affairs for the year ended 31st March, 1912. Pre-

sented by Hon. Mr. Roche, 29th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

28. Report of the Royal Northwest Mounted Police, 1952. Presented by Hon. Mr. Borden,

14th January, 1913 Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 22.

29. Eeport of the Secretary of State of Canada for the year ended 31st March, 1912. Pre-

sented by Hon. Mr. Coderre, 3rd December, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

29a. Report of the Secretary of State for External Affairs for the year ended 31st Marcti.

1912. Presented by Hon. Mr. Borden, 25th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 23.

29b. Report of the work of the Archives Branch of the Department of the Secretary ot

State, for the year 1912. Presented by Hon. Mr. Coderre, 2nd June, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

30. The Civil Service List of Canada, 1912. Presented by Hon. Mr. Coderre, 3rd December,

1912 Printed for dist7-ibution and sessional papers.

31. Fourth Annual Report of the Civil Service Commission of Canada for the period from

1st September, 1911, to 31st August, 1912. Presented by Hon. Mr. Coderre, 24th

January, 1913 Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 24.

32. Annual Report of the Department of Public Printing and Stationery, for the fisc^al year

ended 31st March. .1912. Presented by Hon. Mr. Borden, 24th April, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.
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33. Report of the Joint Librarians of Parliament for year 1912. Presented by Hon. Tae

Speaker, 3lst November, i912 Not printed

34. Eeport of the Minister of Justice as to Penitentiaries of Canada, for the fiscal year

ended 31st March, 1912. Presented by Hon. Mr. Doherty, 27th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

35. Report of the Militia Council for the fiscal year ending 31st March, 1913. Presented by

Hon. Mr. Hughes, 14th January, 1913. ..Printed for distribution and sessional papers.

36. Report of the Department of Labour for the fiscal year ending 31st March, 1912. Pre-

sented by Hon. Mr. Crotkers, 28th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

36a. Fifth Eeport of the Registrar of Boards of Conciliation and Investigation of the pro-

ceedings under " The Industrial Disputes Investigation Act, 1907," for the fiscal year

ending 31st March, 1912. Presented by Hon. Mr. Crothers, 28th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papero

36c. Report of proceedings under the Combines Investigation Act, for the year ended 31st

March, 1012 Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 25.

37. Eighth Annual Report of tke Commissioners of the Transcontinental railway, for the

year ended 31st March, 1912. Presented by Hon. Mr. Cochrane, 12th December, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

38. Report of the Department of the Naval Service, for the fiscal year ending 31st March,

1912. Presented by Hon. Mr. Hazen, 28th November, 1912.

Printed for distribution and sessional papersj

39. " Miscellaneous Unforeseen Expenses," from the 1st April, to the 21st November, 1912,

in accordance with the Appropriation Act of 1912. Presented by Hon. Mr. White,

2oth November, 1912 Not printed

40. Statement of Treasury Board over-rnlings, under Section 44, Consolidated Revenue and

Audit Act. Presented by Hon. Mr. White, 26th November, 1912 Not printed.

41. Statement in pursuance of Section 17 of the Civil Service Insurance Act, for the yea?

ending 31st March, 1912. Presented by Hon. Mr. White, 26th November, 1912.

Not printed.

42. Statement of Receipts and Expenditures of the Ottawa Improvement CommissionI t:o

31st March, 1912. Presented by Hon. Mr. White, 26th November, 1912 Not printed.

43. Statement of Governor General's Warrants issued since the last Session of Parliament

on account of 1912-13. Presented by Hon. Mr. White, 26th November, 1912.

Not printct.

44. Statement of Superannuation and Retiring Allowances in the Civil Service during the

year ending 31st December, 1912, showing name, rank, salary, service, allowance and

cause of retirement of each person superannuated or retired, also whether vacan-iy

is filled by promotion or by appointment, and salary of any new appointee. Presented

by Hon, Mr^ White, 26th November, 1912 Not printed
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45. Return (in so far as the Department of the Interior is concerned) of copies pf all

Orders in Council, plans, papers and correspondence relating to the Canadian Pacito

railway, which are required to be presented to the House of Comraons, under a Resio-

lution passed on 20th February, 1882, since the date of the last return, und.er such

Resolution. Presented by lion. Mr. Roche, 26th November, 1912 Not printed.

45a. Return to lands sold by the Canadian Pacific Railway Company during the year

which ended on the 1st October, 1912. Presented by Hon. Mr. Roche, 14th January,

1913 Not printed.

45b. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 27th

January, 1913, for a copy of all applications made by the Canadian Pacific Railway

Company for authorization to make new issue of stock, addressed to the Governor in

Council, and of all correspondence with regard to the same. Presented 16th April,

1913, by Sir Wilfrid Laurier Not printed

46. Return to an Order of the House of the 18th March, 1912, for a copy of all report.-:

made by the Inspector of Agents for placing Immigrants, both domestic servants and

farm labourers, in Ontario and Quebec, during the years 1910 and 1911. Presented

27th November, 1912, by Mr. Sutherland Not printed.

47. Return to an Order of the House of the 11th March, 1912, for a copy of all letters, tele-

grams and other papers in connection with complaints of whatever naturte a^raipsL

(Commission Agents for placing farm labourers in Ontario, also officials connected with

any agency in Ontario, during the year 1910 and 1911. Presente<l 27th November,

1912 by Mr. Sutherland Not printed

48. Copy of Order in Council No. P. C. 1275, dated 13th May, 1912, " Award of compensation

to men belonging to the Royal Canadian Navy, who may be permanently disabled

though injuries or illness contracted during drill, training or on duty." Presented

by Hon. Mr. Hiazen, 27th November, 1912 Not printed.

48a. Copies of plans included in the tender of Messrs. Cammel, Laird & Company, dated

29th April 1911, for the construction of ships for the Canadian Naval Service. Pre

sented by Hon. Mr. Hazen, 18th December, 1912 Not printed.

48b. An Act respecting the Naval Service of Canada." (Copy of Order in Council, No. P.

C. 126 dated 20th January, 1913, " Amendment to the Regulations for the Entry of

Naval Cadets)." Presented by Hon. Mr. Hazen, 4th February, 1913.. ..Not printed.

49. Regulations under " The D'estructive Insect and Pest Act." Presented by Hon. M-.-.

IBurrell, 28th November, 1912 Not printed.

50. Statement of the affairs of the Royal Society of Canada, for the year ended 30th April.

1912. Presented by Hon. Mr. White, 29th November, 1912 Not printed.

51. Ordinances of the Yukon Territory passed by the Yukon Council in the year 1912. Pre-

sented by Hon. Mr. Coderre, 3rd December, 1913 Not printed

52. Return of Orders in Council which have been published in the Canada Gazette, between

1st August, 1911, and 30th September, 1912, in accordance with the provisions of Sec-

tion 77 of the Dominion Lands Act, Chapter 20 of the Statutes of Canada, 1908. Pre-

sented by Hon. Mr. Roche, 5th December, 1912 Not printed.
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52a. Eeturn of Orders in Council parsed between the 1st August, 1911, and 30tli September,

1912, in accordance with the provisions of Section 5 of the Dominion Land Survey

Act, Chapter 21, 7-8 Edward VII. Presented 5th December, 1912, by Hon. Mr. Rochp.

Not printed.

52b. Eeturn of Orders in Council which hav« been passed and published in the Canada

Gazette and in the British Columbia Gazelte, between 1st August, 1911, and 30th Sep-

tember, 1912, in accordance with provisions of Subsection (d) of Section 38 of tha

regulations for the survey, administration, disposal and management of Dominion

Lands wit^^in the 40-mile Railway Belt in the Province of British Columbia. Pre-

Ktented by Hon. Mr. Roche, 5th December, 1912 Not printed

52c. Eeturn to an Order of the House o-f the 24th February, 1913, for a copy of all regula-

tions issued by the Minister of the Interior, relating to the disposition of Dominion

lands between 8th April, 1905, and 12th October, 1911. Presented by Hon. Mr. Roche.

25th March, 1913 Not printed.

53. A detailed statement of all bonds or securities registered in the Department of the

Secretary of State of Canada, since last return (28th November, 1911) submitted to

the Parliament of Canada under Section 32 of Chapter 19, of the Revised Statutes '^f

Canada. 1906. Presented by Hon. Mr. Coderre, 4th December, 1912 Not printed.

54. Annual Return respecting Trade Unions under Chapter 125, R.S.C., 1906. Presented

by Hon. Mr. Coderre, 4th December, 1912 Not printed.

55. Deliberation of the Canada-West Indies Conference, and Agreement between Canada

and certain of the West India Colonies, x resented by Hon. Mr."To=..=i., 1th December,

1912 Printed for distribution and sessional papers

56. Orders in Council passed between the 1st Augtist, 1911, and 30th September, 1912, in

accordance with the provisions of .the Rocky Mountains Park Act, Chapter 60, Re-

vised Statutes of Canada, 1906. Presented by Hon. Mr. Rogers, 4th December, 1912.

Not printed.

56a. Return of Orders in Council passed between the 1st August, 1911, and 30th September,

1912, in accordance with the provisions of the Forest Reserves and Park Act, Section

19, of Chapter 10, 1-2 George V. Presented by Hon. Mr. Roche, 5th December, 1912.

Not printed.

CONTENTS OF VOLUME 26.

57. Report of the Public Service Commission. Presented by Hon. Mr. Borden, 9th Decem-

ber, 1912. Parts I, II, and III Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 2?.

57o. Report on the organization of the Public Service of Canada, by Sir George Murray.
Presented by Hon. Mr. Borden, 18th December, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.

58. Report of the proceedings for the preceding year of the Commissioners of Internal

Economy of the House of Commons, pursuant to Rule 9. Presented by Hon. The
Speaker, 9th December, 1912 Not printed.

59. Schedules of Trade Transactions between the West Indies and Canada, the Unite-".

States and the United Kingdcxm, compiled from the West Indian blue books and sta

tistics. Presented by Hon. Mr. Foster, 12th December, 1912.

Printed for distribution and sessional papers.
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59a. Trade Statistics of Imports and Exports in possession of the Government, re British

West Indies. {Senate) , Not printed.

60. Eetnrn showing correspondence concerning the calling for tenders for the Ships of War
of Canada, together with copies of tenders. Presented by Hon. Mr. Hazen, 12th Dc
cember,_1912 Not printed.

61. Eetnrn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all corre-5

pondence, telegrams, reports and documents relating to the dismissal of John R
McDonald, Heatherton, Antigonish County, as Indian agent for the district including

the Counties of Antigonish and Guysborough, and the appointment of his successor.

Presented 4th January, 1913.

—

Mr. Chishohn (Antigonish) Not printed.

61a. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

Dr. C. P. Bissett, Physician to th.e Indians at Salmon River, Richmond County, N.S.

Presented 14th January, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

616. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

Michael Murphy, postmaster at Point Micheau, Richmond County, N.S. Presentoa

4th January, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

61c. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for copy of all charges,
correspp;].d ,, I , letters, telegrams anv^- «ilher documents relating to the dismissal of

David A. McLeod, Postmaster at Cleveland, Richmond County, N.S. Presented 14th

January.—Mr. Kyte Not printed.

Gld. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for -a copy of all papers,
letters, complaints, telegrams, reports, and other documents in the possession of the

Post Office Department relating to the dismissal of John Milward, Postmaster at Stov-

mont, Guysborough County, N.S. Presented 14th January, 1913.—Mr. Sinclair.

Not printed.

61e. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all char"-es

correspondence, letters, telegrams and other documents, relating to the dismissal of

Kenneth F. McAskill, Postmaster at Loch Lomond, Richmond County, N.S. Presented
14th January, 1913.—3fr. Kyte iVof printed.

61/. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 25th March
1912, for a copy of all letters, telegrams, memorandums and Orders in Council, relat-

ing to the dismissal of Mr. W. W. Hayden, late wharfinger of the governmant wharf
at Digby, Nova Scotia. Presented 14th January, 1913.—Mr. Maclean (Halifax).

Not printed.

61g. Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all com-
plaints and charges made against W. B. Langley, assistant at Lobster Hatchery, Nova
Scotia, and of all letters, telegrams and correspondence relating in any way to his

dismissal and the appointment of a successor. Presented 14th January, 1913.—Mr
Sinclair Not printed.

Qlh. Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all charo-es

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

Fred. E. Cox, engineer lobster hatchery at Isaac's Harbour, Guysborough County, N.S.,

and of the evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin ii;

regard to the same. Presented lith January. 1913.—Mr. Sinclair Not printed.
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Q\i. Return to an Order of the House of tlie llth December, 1912, for a copy of all coii-

plaints and charges made against Simon Hodgson, engineer lobster hatchery at Isaac «

Harbour, Nova Scotia, and of all letters, telegrams and correspondence relating in

any way to his dismissal and the appointment of a successor. Presented 14th January
1913.—Mr. Sinclair Not printed.

61 j. Return to an Order of the House of the llth December, 1912, for a copy of all charge-j,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismiss-al of

Henry Henlow, chief engineer at lobster hatchery at Canso, Guysborough County, N.S.

Presented 14th January, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

Qlk. Return to an Order of the House of the llth December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

H. C. V. LcVatte, harbour master at Lrouisburg, Cape Breton South, N.S., and of

evidence taken and report of investigations held by H. P. Duchemin, in regard to the

same. Presented 14th January, 1913.

—

Mr. Carroll Not printed.

611. Return to an Order of the House of the llth December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

John Cummings, assistant at the lobster hatchery at Isaac's Harbour, Nova Scotia,

and of evidence taken and reports of investigation held by H. P. Duchemin, in regard

to the same. Presented 14th January, 1913.

—

Mr. Sinclair Not printed.

61m. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

W. G. Matthews, coxswain, lifeboat crew at Canso, Guysborough County, N.S., and all

evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin in regard to the

same; also a detailed statement of the expenses of such investigation. Presented 14th

January, 1913.

—

Mr. Sinclair Not printed.

Gin. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams, an-d other documents relating to the dismissal of

Joseph Shean, harbour master at North Sydney, N.S., in the riding of North Capo

Breton and Victoria. Presented 14th January, 1913.

—

Mr. McKenzie Not printed.

61o. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents, relating to the dismissal of

Gorge H. Sampson, keeper of the storm signal at Lower L'Ardoise, Richmond County,

N.S. Presented 14th January, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

61p. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

Alexis Vigneau, captain of the patrol boat at Arichat, Richmond County, N.S. Pre-

sented 14th January, 1913.

—

Mr. Kyte Not printed.

61g. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 4th Decem-

ber, 1912, for a copy of all correspondence. Orders in Council and all other papers or

documents in any way relating to the dismissal of Emeri Thivierge, from the posi

tion of fisheries inspector for the Counties of Prescott and Russell. Presented 14th

January, 1913.

—

Mr. Murphy Not printed.

61r. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a return showing all

the public officers of the Inland Revenue Department in the County of St. Jean Iber-

ville, removed by the present Government since 1st May, 1912, together with the

names and duties of such persons, the rejxsons of their dismissal, the nature of the
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complaints against them, the names of the persons who brought these complaints

;

also a copy of all correspondence relating thereto, and bf the reports of inquiries in

the cases where such have been held. Presented 14th January, 1913.

—

Mr, Demers.

Not printed.

61s. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all corres-

pondence, complaints, petitions, memoranda, notes of evidence, reports of investiga-

tions and other documents in the possession of the Department of Inland Revenue

regarding the dismissal of J. Fabien Bugeaud, Bonaventure, Quebec, assistant in-

spector of weights and measures in the Quebec district, and the appointment of his

successor or successors, with the names, residence, salaries and duties; also of all

documents relating to A. B. Caldwell, New Carlisle, Quebec, joint assistant inspector

with J. Fabien Bugeaud, and the duties assigned to him, together with a copy of all

recommendations for said new appointment. Presented 14th January, 1913.—Mr.
Marcil (Bonaventure) v^ Not printed.

Git. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 4th Decem-

ber, 1912, for a copy of all correspondence. Orders in Council and all other papers

or documents in any way relating to the dismissal of Duncan McArthur, from the

Annuities Branch, while the said branch was attached to the Department of Trade
and Commerce. Presented l5th January, 1913.

—

Mr. Miirphy Not printed.

61m. Return to an Order of the House of the 26th February, 1912, for a copy of all docu-

ments, letters, requests, reports, recommendations and evidence taken under investi-

gation by Dr. Shentlifi, relating to the dismissal of Charles O. Jones, postmaster of

B&dford, County of Missisquoi. Presented 15th January, 1913.

—

Mr. Kay.

Not printed.

61 u. R-eturn to an Order of the House of the 1st April, 1912, for a copy of all letters, tele-

grams, complaints or other papers or documents in the possession of the Govern-

ment or any department thereof, relating to the dismissal of Archibald Barss, post-

master. New Harbour, West, Guysborough County, N.S. Presented 15th January.
I913.-Mr. Sinclair Not printed.

Glw. Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of all corres

pondence, documents, recommendation and other reports respecting the dismissal of

Dr. A. Allaire as surgeon of the penitentiary of St. Vincent de Paul, and also respect-

ing the payments of his gratuities, superannuation or retiring allowance. Presented

15th January, 1913.—Mr. Wilson (Laval) Not printed

Glx. Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of all corre-

spondence, documents, recommendations and reports respecting the dismissal of

Oscar Eeauchamp as warden of the penitentiary of St. Vincent de Paul, and also

respecting the payments of his gratuities, superannuation or retiring allowance.

Presented 15th January, 1913.—Mr. Wilson (Laval) Not printed.

Gly. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dismissal of

John McDonald, freight handler and checker Intercolonial railway at Sydney Mines.

Nova Scotia, in the riding of North Cape Breton and Victoria, and of the evidence?

taken and report of investigation held by H. P. Duchemin, in regard to same, and

a detailed statement of the expenses of such investigation. Presented 16th January,

1913.—Mr. Mackenzie Not printed.

Glz. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all letters,

correspondence, documents and reports relating to the dismissal of Allan Kinney, of

Linwood, Antigonish County, Nova Scotia, a sectionman on the Intercolonial rail-
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way, and for a statement in detail of the expenses in connection with the investiga-

tion of the charges against him. Presented 16th January, 1913.

—

Mr. Chisholiu

{Antigonish) Not printed.

61aa. E«turn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all letters,

correspondence, documents and reports relating to the dismissal of Charles Landry,

of Pomket, Antigonish county. Nova Scotia, a sectionman on the Intercolonial rail-

way, and for a statement in detail of the expenses connected with the investigation

of the charges against him. Presented IGth January, 1913.—3fr. Chisholm (Anti

ginish) Not printed.

Glbb. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all papers,

documents, reports, correspondence, &c., relating to the dismissal of Patrick Decoste,

an employee on the ferry steamer Scotia between Mulgrave and Point Tupper on tlie

Intercolonial railway. Presented IRth January, 19]3 Not printed.

61cc. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

Harry E. McDonald, assistant engineer at St. Peters Canal, Richmond County, N.S

Presented 13th January, 1913.—Mr. Kyte.

61 dd. Return to an order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all letters,

papers, documents, telegrams, and charges relating to a complaint against Neil Ross

sectionman on the Intercolonial railway at West River, County of Pictou, and of the

evidence taken at the investigation, of the report of the commissioner thereon, and

of all letters, papers or other documents relating to the appointment of his successor.

Presented 16th January, 1913.—Mr. Macdonald Not printed.

61ee. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy ef all letter.-;,

correspondence, documents and reports relating to the dismissal of James Armstrong,

of Heatherton, Antigonish County, N.S., a sectionman on the Intercolonial railway,

and for a statement in detail of the expenses connected with the investigation of the

charges against him. Presented IGth January, 1913.—Mr. Chisholm {Antigonish).

Not printed.

61//. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all letters,

telegrams and other documents, relating to the dismissal of Thomas J. Gray, as car

inspector on the Intercolonial railway at Westville, County of Pictou. Presented

16th January, 1913.

—

Mr. Macdonald Not printed.

61gg. R«turn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all corra

spondence, telegrams and reports relating to the dismissal of Colin Macdonald, ot

James River Station, County of Antigonish, as Intercolonial sectionman, and tJie

appointment of his successor. Presented 16th January, 1913.—Mr. Chisholm (Anti

gonish) Not priiited.

Glhh. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges.

correspondence, letters, telegrams, and other documents relative to the dismissal of

A. T. Gannon, car repairer and inspector Intercolonial railway at North Sydney, Nova

Scotia, in the riding of North Cape Breton and Victoria, and of the evidence takeu

and report of investigation held by H. P. Duchemin, in regard to same, and a

detailed statement of the expenses of such investigation. Presented 16th January.

1913.—Mr. McKenzie Not printed.

3G



3 George V. Alphabetical Index to Sessional Papers. A. 1913

CONTENTS OF VOLUME 917—Continued.

Glii. Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all letters,

correspondence, documents, and reports relating to the dismissal of Huber Myatte,

Tracadie, Antigonish County, Nova Scotia, a sectionman on the Intercolonial railway,

and for a statement in detail of the expenses connected with the investigation of the

charges against him. Presented Ifith January, 1913.

—

Mr. Chisholm (Antigonish).

Not printed.

61;7- Keturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all letters,

correspondence, documents, and reports relating to the dismissal of John McDonnell,

A-fton Station, Antigonish County, Nova Scotia, a sectionman on the Intercolonial

railwaj^ and for a statement in detail of the expenses connected with the investiga-

tion of the charges against him. Presented 17th Jauuarv. 1913.

—

Mr. Chisholm (Anti-

gonish) Not printed.

Glkk. Return to an Order of the House of the 9th December, 1911, for a copy of all letters,

correspondence, documents and reports relating to the dismissal of William Landry,

of Pomket, Antigonisih County, Nova Scotia, a section foreman of the Intercolonial

railway, and for a statement in detail of the expenses connected with the investiga-

tion of the charges againt him. Presented 17th January, 1913.

—

Mr. Chisholm (Anii

gonish) Not printed.

Gill. Return to an Ord^er of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charge-^,

correspondence, telegrams and other documents relative to the dismissal of D. J.

McDougall, section foreman. Intercolonial railway. Grand Narrows, Nova Scotia, in

the riding of North Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and report

of investigation held by H. P. Duchemin, in regard to same, and a detailed statement

of the expenses of such investigation. Presented 17th January, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed.

61mm-. Return to an Order of the House of the Uth December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missial of Dan. A. Coffey, lockmjan at St. Peter's canal, Richmond County, N.S., and of

the evidence taken and of the reports of investigation held by H. P. Duchemin, in

regard to the s-ame, and a detailed statement of the expenses of such investigation; and

a copy of all papers relating to the appointment of his successor. Also, for a copy of

all charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to tlie

dismissal of W. A. McNeil, lockman at St. Peter's canal, Richmond County, N.S.,

and of the evidence taken and of the report of investigation held by H. P. Duchemin
in regard to the same, and a detailed statement of the expenses of such investigation;

and a copy of all pajjers relating to the appointment of his successor. Presented 17tii

January, 1913.

—

Mr. Kyte Not printed.

6lna. Return to an Order of the Hoiise of the 9th December, 1912, for a copy of all charge^j,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

John P. Meagher, foreman deckhand on steamship Scotia, Mulgrave, Guysborough

County, N.S., and of all evidence taken and reports of investigation held by H. P.

Duchemin, in regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such

investigation. Presented 17th January, 1913.

—

Mr. Sinclair Not printed.

61oo. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all letters,

telegrams, evidence taken, reports, &c., and of all correspondence between the Post-

master General and officers of his department, and James Gibson, ex-postmaster of

Alameda, Sask., in connection with the instructions sent him to hand the office over

to E. Cronk. Presented 17th Janu-ary, 1913.—Mr. Turriff Not printed.

61pp. Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all paf)ers,

documents and correspondence relating to the dismissal of Captain C. E. Miller from

the 75th Regiment. Presented 17th January, 1913.

—

Mr. Maclean (Halifax).

Not printed,
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Glqrqr. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all corre-

spondence, letters and telegrams relating to the dismissial of J. N. N. Poirier, collector

of excise at Victoriaville, Quebec, and also of the inquiry made by N. Garceau, by

the Minister of Inland Revenue, and especially of two affidavits given by Ludgei-

Frechette and Joseph Faucher. Presented 17th .January. 1913.—Mr. Brouillard.

Not prinied.

Glrr. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charge^,

correspondence, letters, telegrams, and other documents relative to the dismissal of

Abraham Astephen, of North Sydney, N.S., interpreter Immigration Department at

North Sydney, N.S., in the riding of North Cape Breton and Victoria. Presented

17th January, 1913.—Mr. McKenzie Not printed.

6155. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 4th Decem-

ber. 1912, for a copy of all correspondence. Orders in Council, and all other papers or

documents in any way relating to the dismissal of Robert Dow from the Immigratior

Branch of the Department of the Interior at Ottawa. Presented 17th January, 1913.

—Mr. Murphy Not printed.

61tt. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all papers,

documents, correspondence, &c., relating to the dismissal of John Ware of the Immi-

gration Branch of the Interior Department at Halifax, N.S. Presented 17th January,

1913.—Mr. Maclean (Halifax) Not printed.

61 ((M. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams, and other documents relative to the dismissal of

Richard Hickey, agent Immigration Department at North Sydney, Nova Scotia, in

the riding of North Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and report

of investigation held by H. P. Duchemin, in regard to the same, and a detailed state-

ment of the expenses of such investigation. Presented 17th .lanuary, 1913.—Mr.

McKenzie Not printed.

61vv. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges

correspondence, letters, telegrams, and other documents relative to the dismissal of

Dr. J. W. McLean, of North Sydney, N.S., medical examiner. Immigration Depart

ment at North Sydney, N.S., in the riding of North Cape Breton and Victoria. Pr

sented 17th January, 1913.

—

Mr. McKenzie Not printed.

aiirw. Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of a,li

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of John A. McRea, lightkeeper, at Margaree Island, Inverness County, Nova

Scotia, of the evidence taken and report of investigation held by H. P, Duchemin in

regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such investigation.

Presented 17th January, 1913.—Mr. Chisholin (Inverness) Not printed.

Glxx. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

Thomas Brymer, lightkeeper at Lower L'Ardoise, Richmond" County, N.S. Presented

17th January, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

61yy. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charge.\

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

Dominique Boudrot, buoy contractor, at Petit de Grat, Richmond County, N.S. Pre-

sented 17th January, 1913.—Mr. Kyte Not printed.
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61 zz. Eeturn to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all charges

correspoTKlenfe, letters, telegrams and other documents concerning the dismissal oi

Frederick F. Doucet, keeper of the lighthouse at the entrance of the harbour of Cara-

qiint. County of Gloucester, and the nomination of his succsssor. Presented 17th

January. 1913.—Mr. Turgeon
,

Not printed.

Qlaaa. Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of| all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of W. H. Henlow, keeper of storm drum, Liscomb, Guysborough County, N.S.

Prespnted 17th January, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

Glbbb. Return to an Order of the House of the ith December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal or

David Falconer, lightkeeper at Cariboo Island, County of Pictou. Presented 17th

January, 1913.

—

Mr. Macdonald Not printed.

Glhbb. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dismissal of

M. Wilson Lawlor, harbour commissioner at North Sydney, Nova Scotia, in the riding

rtf North Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and report of investi-

gation held by H. P. Duchemin, in regard to same, and a detailed statement of the

expenses of such investigation. Presented 17th January, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed.

Glddd. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dismissal , ^

P. J. McDonald, harbour commissioner at North Sydney, Nova Scotia, in the riding

of North Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and report of investi-

gation held by H. P. Duchemin, in regard to same, and a detailed statement of the

expenses of such investigation. Presented 17th January, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not pi'inted.

Gleee. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a return showing:

1. The names of all lightkeepers in the Province of Nova Scotia who were dismissed

from office or employment since 10th October, 1911, together with the date of each dis-

missal. Presented 17th January, 1913.

—

Mr. Maclean (Halifax) Not printed.

61///- Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return showing the

detail and number of dismissals from public offices in the Department of Marine and

Fisheries to this date in the County of Bonaventure, the names of the dismissed occu-

pants, the reasons for their dismissal, the complaints against such officials and a copy

of all correspondence with respect to the same, and of all reports of investigations

where such were held; as well as a list of the new appointments made by the depart-

ment, with names, residences, salaries and duties,and a copy of all recommendations

of such appointments. Presented 17th January, 1913.

—

Mr. Marcil (Bonaventure).

Not printed.

Glggg. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the di^

missal of H. L. Tory, fishery officer at Guysborough, Guysborough County, N.S., and

of all evidence taken, and report of investigation held by H. P. Duchemin, in regard

to the same; also a detailed statement of the expenses of the investigation. Presented

17th January, 1913.—Mr. Sinclair " Not printed.

Qlhhh. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams, and other documents in the possession of

the Department of Marine and Fisheries relating to the dismissal of John W. Davis,

fishery officer, Guysborough, N.S. Presented 17th January, 1913.—Mr. Sinclair.

Not printed.
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Gljjj. Return to an Order of the House of the ifch December, 1912, for a copy of all charges

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

Martin Bourque, lightkeeper at Eiver Bourgeois, Richmond County, N.S., and of tho

evidence taken and of the report' of the investigation held by H. P. Duchemin in

regard to the same, and a detailed statement of the expenses of such investigation;

and a copy of all papers relating to the appointment of his successor. Presented 17th

January, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

61jjj. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

Frederick Poirier, buoy contractor, at Descouse, Richmond County, N.S. Presented

17th January, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

Gllckk. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all papers,

letters, telegrams and petitions for and Against the dismissal of Dr. George Pinault,

as medical health officer of the Mic-Mac Indian reserve, at Ste. Anne de Restigouche,

Bonaventure County, Quebec, and of all documents relating to the appointment of a

successor, with the name, residence, salary and duties of the new appointee. Pre-

sented 2'Oth January, 1913.—Mr. Marcil Not printed.

GlUl- Return to an Order of the House of the 1st April, 1912, for a copy of all papers,

letters, &c., concerning the dismissal of Frederick Veit, employed by the Department

of Marine and Fisheries in the County of Gaspe. Presented 20th January, 1913.—

Mr. Lemieux Not printed.

61mmm. Return to an Order of the House of the 1st April, 1912, for a copy of all letters,

petitions, complaints, declarations and other documents in the possession of the De-

partment of Marine and Fisheries, relating to the dismissal of Mr. Alfred Lalonde,

employed in the warehouse of the Government yarrds at St. Joseph de Sorel and the

appointment of his successor. Presented 20th January, 1913.

—

Mr. Cardin. .Not printed.

Glnmi. Return to an Order of the House of the 1st April, 1912, for a copy of all letters

telegrams, complaints or other papers or documents in the possession of the Govern-

ment or any department thereof, relating to the dismissal of James Webber, light-

keeper. Tor Bay Point, N.S. Presented 20th January, 1913.—Mr. Sinclair.

Not printed.

Glooo. Return to an Order of the House of the 1st April, 1912, for a copy of all documents

letters, inquiries, reports, evidence, &c., relating to the dismissal or the resignation

of Baptiste Desjardins as lighthouse keeper at Kamouraska. Presented 20th January,

1913.

—

Mr. Lapointe {Kamouraska).. Not printed.

Glppp. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all corre-

spondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of Angus

Smith, pilot on the steamer Earl Grey, and also of all the evidence taken at tho latesl;

investigation held in regard to the said complaints, and of the report of the investiga-

tion with regard to the same. Presented 20th January, 1913—Mr. Macdonald.

Not printed.

Glqqq. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

Michael J. Sampson, lightkeeper at Lower L'Ardoise, Richmond County, N.S. Pre-

sented 20th January, 1D13.—Mr. Kyte Not printed.

61.-rr. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dismiseal of

William Hackett, harbour commissioner at North Sydney, Nova Scotia, in the riding
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of North Cape Breton aud Victoria, and of the evidence taken and report of investi-

gation held by H. P. Diichemin in regard to same, and a detailed statement of the

expenses of such investigation. Presented 20th January, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed.

Glsss. Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all corri^-

spondence and other documents in the possession of the Department of Marine and
Fisheries relating to the dismissal of Hormidas Lacasse, as wharfinger on the govern-

ment wharf at Wendover, County of Prescott, Ontario, and the appointment of his

successor. Presented 2Qth January, 1913.—Mr. Pruulx Not printed.

Glttt. Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all docu-

ments, papers, evidence and correspondence, relating to the dismissal of Geoffrey Gor-

man, coxswain of the lifeboat station at Herring Cove, Halifax County, N.S. Pre-

sented 20th January, 1913.

—

Mr. Maclean (EaJifax) Not printed.

Gluuii. Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of ail

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Captain George Wetmore, harbour master at Yarmouth, Yarmouth County,

N.S., and the same information regarding the appointment of Captain Wetmore's
successor, and of all evidence taken and report of investigation held by Charles Lane

in regard to the same, also a detailed statement of expenses of such investigation.

Presented 20th January, 1913.—M?-. Law Not printed.

Glvvv. Eeturn to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis- -

missal of Stanley Henlow, lightkeeper at Liscomb, Guysborough County, N.S., and of

evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin in regard to the

same; also a detailed statement of the expenses of such investigation. Presented 20.'h

January, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

Glwuw. Eeturn to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of H. C. V. LeVatte, fishery ofiicer at Louisburg, Cape Breton South, N.S., and

of the evidence taken and reports of investigations held by H. P. Duchemin, in regard

to the same. Presented 20th January, 1913.—Mr. Carroll Not printed.

61xa;a-. Eeturn to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the di-i

missal of Elias M. Boudrot, keeper of storm signal at Petit de Grat, Richmond Couniy,

N.S., and of the evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin
in regard to the same and a detailed statement of the expenses of such inve-stigaiion

;

and a copy of all papers relating to the appointment of his successor. Presented 20tii

January, 1913.—Mr Kyte • Not printed.

Qlyyy. Eeturn to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a return of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the <!i^-

missal of A. B. Cox, Superintendent of Reduction Works at Canso, Guysborougn
County, N.S., and of all evidence taken and report of investigation held by H. P
Duchemin in regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such

investigation. Presented 20th January, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

Glzzz. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all com-

plaints and charges made against Jeffrey Crespo, sub-collector of Customs at Harboui

au Bouche, Antigonish County, Nova Scotia, and of all letters, telegrams, correspond-

ence and reports relating in any way to his dismissal and the appointment of a

successor. Presented 20th January, 1913.

—

Mr. Chishohn (Antigonish).

Not printed.
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G\aa.aa. Re-turn to an Order of the House of tke 9th December, 1912, for a copy of all letters,

papers, charges and correspondence between the Department of Customs and all other

persons regarding the dismissal from office of Thomas Cameron, preventive officer at

Andover, N.B., and also of all evidence and reports thereon with reference to the

dismissal of the said officer. Presented 20th January, 1913.- -Mr. Michaud.

Not printed.

Glbbbb. Eeturn to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of L. W. PySj customs officer at Liscomb, Guysborough County, N.S., and of all

evidence taken and reports of investigation held by H. P. Duchemin in regard to the

same ; also a det-ailed statement of the expenses of such investigation. Presented 20th

January, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

Glcccc. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all com-

plaints, accusations, inquiries, reports, correspondence, and of all documents relating

to the dismissal of Lucien O. Thisdale, a customs employee at Valleyfield, Quebec, and

the appointment of his successor. Presented 20th January, 1913.—Mr. Papineau.

Not printed.

61dddd. Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of air

letters, telegrams, correspondence, reports, and other documents relating to the dis-

mis-al of Alexander Macdonald of Doctor's Brook, Antigonish County, as sub-collector

of customs. Presented 20th January, 1913.—Mr. Chisholm (Antigonish).

Not printed.

eieeee. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams, and other documents relative to the dismissal of

Henry Cann, customs official and preventive officer at North Sydney, Nova Scotia, in

the riding of North Cape Breton and Victoria. Presented 20th January, 1913.

—

Mr.

McKenzie Not printed

Glffff. Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of all docu-

ments concerning the dismissal of Charles Mennier, customs preventive officer at

Marieville, Quebec. Presented 20th January, 1913.—Mr. Lemieux.. .* ..Not printed.

Glggag. Return to an Order of the House of the 5th December, 1912, for a copy of al'

charges, correspondence, letters, telegrams, instructions, minutes of evidence taken

and had on any inquiry investigation had, held or taken, and of all other papers and

documents relating to the dismissal of George H. Cochrane, Collector of Customs ac

the Port of Moncton, New Brunswick; together with a copy of all letters and ot-her

correspondence between the Honourable Minister of Customs, and the member repre-

senting the County of Westmorland, New Brunswick, in this House, and of all letters,

papers, telegrams, recommendations, appointments, or other papers and documents

relating to the appointment of a collector of customs to succeed the said George H.

Cochrane. Presented 20th January, 1913.—Mr Emmerson ..N,ot printed.

Glhhhh. Return to an Order of the House of the 22nd January, 1912, for a copy of all corre-

spondence, documents, recommendations and reports respecting the dismissal of C

Michaud, postmaster at St. Germain, Kamouraska. and the appointment of his sue

ces:or. Presented 20th January, 1913.—Mr. Lapointe (Kamouraska) . . ..Not printed.

Gliiii. Return to an Order of the House of the 25th March, 1912, for a copy of all letters,

telegrams and ether documents, and of all complaints or accusations relating in any

manner to the dismissal of Mr. Emile Archambault, letter carrier of Montreal, and

a copy of the inquiry, and of the report of the inquiry held. Presented 20th January.

1913.—Mr. Sequin., .r Not printed.
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6liii;. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all charges,

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

Norman Morrison, postmaster at Ferguson's Lake, Richmond County, N.S. Pre-

sented 21st January, 1913.—Mr. Kyte , Not printed.

Glkkkk. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of D. J. McKillop, postmaster at McKillop, Richmond County, N.S. Presented

21st January, 1913.—Mr. Kijte Not printed.

GIUIL Return to an Order of the House of the 22nd January, 1912, for a copy of all corre-

spondence, papers and reports in connection with the investigation recently held at

the Ste. Agathe post office. County of Terrebonne. Presented 2lst January, 1913.

—

Mr.

Lcmieux Not printed.

Glmmmm. Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Bertie Boudrot, lightkeeper at Poulamon, Richmond County, N.S., and of

the evidence taken and reports of investigation held by H. P. Duchemin in regard to

the same, and a detailed statement of the expenses of such investigation, and a copy

of all papers relating to the appointment of his successor. Pres<>nted 22nd January,

1913.—Mr. Kyte Not printed.

Blnnnn. Return to an Order of the House of the 1st April, 1912, for a copy of all letters,

telegrams and other documents and of all complaints, accusations and requests for

inquiry, relating in any manner to the lighthouse keepers of Repentigny, P.Q., Messrs.

Leon Rivest, J. B. Lachapelle and Louis Dubois, since 21st September last; also a copy

of the inquiry and the report of the inquiry held in the matter. Presented 22nd Jan-

uary, 1913.—Mr. Seguin Not prinied.

eioooo. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all papers,

documents, telegrams, letters, &c., relating to the dismissal of L. P. Carignan, forest

ranger in the constituency of Champlain, Quebec. Presented 24th January, 1913.—

Mr. Maclean {Halifax) Not printed.,

Glpppp. Return to an Order of the House of the 5th December, 1912, for a copy of all corre-

spondence, complaints, petitions, memoranda, notes of evidence, letters, reports of

investigations and other documents in the possession of the Department of Customs,

relating to the dismissal of James S. Harvey, preventive officer. New Richmond, Que-

bec; W. L. Kempffer, preventive officer at Paspebiac, Quebec; J. Herbert Sweetman,

preventive officer at Port Daniel, Quebec ; J. B. Le Blanc, preventive officer, at Carle-

ton, Quebec; J. Nadeau, preventive officer, Nouvelle, Quebec, as well as a copy of all

recommendations made regarding the appointment of their various successors and the

names, salaries, duties and residences, with a copy of their instructions. Presentci

21-th January, 1913.—Mr. Morcil Not pi-inted.

Glfja'/'/- Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams, and other documents relative to the dis-

missal of William Marsh, preventive officer at Little Pond, Sydney Mines, in the rid-

ing of North Cape Breton and Victoria. Presented 24th January, 1913.—Mr. McKenzic.

Not printed.

61 rrrr. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all papers,

letters, telegrams, and petitions, for and against the dismissal of Duncan McDonald,

preventive officer of customs at Athelstan, County of Huntingdon; also a copy of the

report of investigation and evidence snbr>iitted to investigating commissioner. Pre-

sented 24th January, 1913.—Mr. Bobh Not printed.
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eissss. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 11th

December, 1912, for a copy of all papers, docuiaents, orders in council, telegrams,

letters, &c.,. relating to the dismissal from office of Lemuel Bent, late Collector of

Customs -at Oxford, N.S. Presented 24th January 1913.—Mr. Maclean (Halifax).

Not prinied.

eitttt. Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Pascal Poirier, Collector of Customs at Descouse, Richmond County, N.S.,

and of the evidence taken and reparts of investigation held by H. P. Duchemin in

regard to the same and a detailed statement of the expenses of such investigation;

and a copy. of all papers relating to the appointment of his _sucoas.ior. Prasanted

24th January, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

Bluumi. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all

correspondence, letters, telegrams, reports and other documents concerning the dis-

missal of Donald J. Hachey, Collector of Customs at Bathurst, County of Gloucester,

and the appointment of his successor. Presented 24th January, 1913.—Mr. Turgeon.

Not printed.

Glvvvv. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of ihe 4th

December, 1912, for a copy of all correspondence, orders in council, and ^allT/ <jt!n»r

papers or documents in any way relating to the dismissal of John Maher, from the

service of the Customs Department at Montreal. Presented 24th January, 1913.—Mr.

Murphy Not printed.

Blv:uwu-. Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other docuzflents relating to the dis-

missal of Peter Fougere, preventive and customs officer at Petit de Grat, Richmond

county, N.S., and of the evidence taken and report of investigation held by H. P.

Duchemin, in regard to the same, and a detailed statement of <^lie expenses of such

* investigation; and a copy of all papers relating to the appointment of his successor.

Presented 24th January, 1913.—Mr. Kyte ^.^Not printed.

Qlxxxx. Return to an Order of the House of the 9th Dec^inber, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and s^.cer documents relating to the dis-

missal of James Grantmyre, preventive officer at Little Bras D'or, ZS^.S., in the riding

of North Cape Breton and Victoria. Presented 24th January, 1913.—Mr. McKenzie.

Not printed.

61yj/yy- Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a return showins;

all the employees on the Soulanges Canal who have been dismissed from their duties

rince the 21st September, 1911, by whom each of these employees has been replaced,

and for what causes were they dismissed. Presented 27th January,1913.

—

Mr.

B yer A'^of printed.

Glzzzz. Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all letter.-,,

documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any way relat

ing to the dismissal of Andrew Melville, locktender at Cardinal, Ontario. Presented

27th January, 1913.

—

Mr. Proulx Not printed.

Glaaaaa. Return to an Order of the House of 15th January, 1913, for a copy of all letters,

documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any way relat-

ing to the dismissal of George' Short, canal bridgetender at Cardinal, Ontario. Pre-

sented 27th January, 1913.—Mr. Guthrie Not printed.
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Glbbhbb. Return to an Order of 'the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any
way relating to the dismissal of N. Broderick, locktender at Cardinal, Ontario. Pre-

senled 27th January, 1913.—Mr. McMiUan Not printed.

Glccccc. Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all letters,

documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any way relat-

ing to the dismissal of Thomas McLatchie, locktender at Cardinal, Ontario. Pre-

sented 2i"th January, 1913.—Mr. Graham Not printed.

Glddddd. Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any

way reLfting to the dismissal of Elgin McLaughlin, locktender at Cardinal, Ontario.

Pre'^^ented 27th January, 1913.

—

Mr. Emmcrson Not printed.

Qleeeee. Return to an Order of the House of the 15th .January, 1913, for a copy of all letters,

documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any way relat-

ing to the dismissal of Robert Robertson, locktender at Cardinal, Ontario. Presented

27th January, 1913.—Mr. Lemieiix Not printed.

Glfjfff. Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all letters,

documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any way relat-

ing to the dismissal of William L. Gladstone, locktender at Cardinal, Ontario. Pre-

sented 27th January, 1913.

—

Mr. Pugsley ._Not printed.

GlggaOd- Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any

way relating to the dismissal of Byron VanCamp, locktender at Cardinal, Ontario.

Presented 7th January, 1913.—Mr. Murphy Not printed.

Glhhhhh. Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any

way relating to the dismissal of Samuel English, canal bridge tender at Cardinal,

Ontario. Presented 27th January, 1913.—Mr. Carvell Not printed.

QXiiiii. Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all letters,

documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any way relat-

ing to the dismissal of Edward F. Moran, locktender at 'Cardinal, Ontario. Presented

27th January. 1913.—Mr. Oliver.. Not printed.

Glijjji- Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all letters

correspondence, documents and reports relating to the dismissal of William R. Fou-

gere, of Frankville, Antigonish County, N.S., a sectionman on the Intercolonial rail-

May, and for a statement in detail of the expenses connected with the investigations jf

the charges against him. Presented 27th January, 1913.

—

Mr. Chisholm (Antigonish).

Not printed.

Glkkhkk. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

letters, correspondence, documents and reports relating to the dismissal of John
Melanson, of Afton, Antigonish County, N.S., a sectionman on the Intercolonial rail-

way, and for a statement in detail of the expenses connected with the investigatioa

of the ctarges against him. Presented 27th January, 1913.

—

Mr. Chisholm (Antigonish).

Not printed.

Gllllll. Return to an Order of the House of the llth December, 1912, for a copy of al!

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis

missal of Ronald D. McDonald, fishery overseer, at Broad Cove, Inverness CJouiity,

Nova Scotia, and of the evidence taken and report of investigation held iby H. P.

Duchemin in regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such

investigation. Presented 27th January, 1913.

—

Mr. Chisholm (Inverness).

Not printed.
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^Immmmm. Eeturn to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of al'

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dii-

missal of John McLean, fishery officer at Gabarouse, Cape Breton South, N.S., and of

evidence taken and reports of investigations held by H. P. Duchemin, in regard to

the same. Presented 27th January, 1913.—Mr. Carroll Not printed.

eiminnn. Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of A. E. Forbes, fishery overseer at North Sydney, Nova Scotia in the ridinj,

of North Cape Breton and. Victoria, and of the evidence taken and report of investi-

gation held by H. P. Duchemin, in regard to same, and a detailed statement of the

expenses of such investigation. Presented 27th January, 1913.—3fr. McKenzie.

Not printed.

Glooooo. Eeturn to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all corre

spondence, letters, telegrams, complaints, petitions, and other documents concerning

the dismissal of Sebastien Savoie, superintendent of the lobster hatchery at Shippigan,

Gloucester County, N.B., and the appointment of his successor. Presented 27th

January, 1913.—Mr. Turgeon Not printed.

Qlppppp. Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 19]2, for a copy of al!

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of D. S. Hendsbee, -weigher, reduction works, Canso, Guysborough County

N.S., and of all evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin

in regard to the «ame; also a detailed statement of the expenses of soich investigation.

Presented 27th January, 1913.—3Ir. Sinclair Not printed.

GlqqqiQ- Eeturn to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of al!

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

Bilssal of M. Muce, lightkeeper at Cheticamp Island, Inverness County, Nova Scotia,

and of the evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin in

regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such investigation.

Presented 29th January, 1913.

—

Mr. Chis,holm (Inverness) Not printed.

Q\rrrrr. Eeturn to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

papers, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any way

relating to the dismissal of Dr. J. D. E. Williams, collector of canal tolls at Cardinal,

Ontario, and of the appointment of his successor. Presented 30th January, 1913.

—

Mr. McMillan Not printed.

Qlsssss. Eeturn to an Order of the House of the loth January, 1913, for a copy of all papers,

letters, telegrams, evidence and other documents regarding the dismissal of John W.
Bohan, preventive officer at Bath, Carleton County, N.B. Presented 3rd February,

1913.—Mr. Carvell Not printed.

6lttttt. Eeturn to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all papers,

documents, correspondence, &c., relating to the dismissal of J. V. Smith, sub-collector

of cv-stoms at Wood's Harbour, Shelburne County, N.S. Presented 3rd February, 1913.

—Mr. Law Not printed.

Gluuuuu. Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

papers, letters, telegrams, evidence and other documents vegaTding the dismissal of

John T. Fleming, customs officer at Debec, Carleton County, N.B. Presented 3rd

February, 1913.—Mr. Carvell Not printed.

61VVVVV. Eeturn to an Order of the Hpuse of the 15th January, 1913, for a copy of all

papers, letters, telegrams, evidence and other documents regarding the dismissal of

Matthias Meagher, preventive officer at Debec, Carleton County, N.B. Pre-pntefl .Srd

February, 1913.—Mr. Carvell Not printed.
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Glwwwww. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for ,a copy of all

correspondence, letters, telegrams, complaints, and of the evidence given at investi-

gation, if one was held, relating to the dismissal of Mr. A. J. Gosselin, acting preven-
tive officer of customs at St. Albans, Vermont, through the port of St. Armand,
County of Missisqnoi. Presented 4th February, 1913.—Mr. Kay Not printed.

eixxxa:^;. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of ati

papers, letters, telegrams, and petitions for and against the dismissal of James W.
Bannon, preventive officer of customs at St. Agnes de Dundee, County of Huntingdon
also a copy of the report of investigation and evidence, if .any, submitted to investi-

gating commissioner. Presented 4th February, 1913.—Mr. Robb Not printed.

G'i^yyyyy- Return ,to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return showing
the number of postmasters that have been dismissed in the County of Pictou since

1st October, 1911; the names of the postmasters who have been appointed to succeed

them; the causes of the dismissals and all complaints and correspondence with respect

to same, and of all reports of investigation where investigations have been held. Pre-

sented 4th February, 1913.

—

Mr. Macdonald Not printed.

Qlzzzzz. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 4th

December, 1912, for a copy of all correspondence, orders in council, and all other

papers or documents in any way relating to the dismissal of James Murphy from the

position of postmaster at Tweed, Ontario. Presented 4th February, 1913.—Mr.
Murphy Not printed.

61 (6a). Return to an Order of the House of the 15th January, 1918, for a copy of all letter.?,

documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any way re-

lating to the dismissal of H. B. Easton, immigration agent at Prescott, Ontario. Pr-.-

sented 4th February, 1913.—Mr. Murphy Not printed.

61 (6b). Return to an Order of the House of the 15th January, 191S, for a copy of all letteij,

documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any way relat-

ing to the dismissal of B. Hughes, immigration agent at Prescott, Ontario. Presented

4th February, 1913.—Mr. Oliver Not printed.

61 (6c). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all letters,

documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any way relat-

ing to the dismissal of George Walsh, immigration agent at Prescott, Ontario. Pre

sented 4th February, 1913.—Mr. Oliver Not printed.

61 (6d). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all paper's,

letters, telegrams, evidence and other documents regarding the dismissal of Newton S.

Dow, immigration agent at McAdam Junction, York County, N.B. Presented 4th

February, 1913.

—

Mr. Carvell Not printed.

61 (6e). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all papers,

letters, telegrams, evidence and other documents regai'ding the dismissal of Oliver

Hemphill, immigration agent at Debec, Carleton County, N.B. Presented 4th Feb-

ruary, 1913.-Mr. Carvell Not printed.

61 (6/). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Martin Johnston, preventive officer at Rea Islands, Richmond County, N.S
Presented 6th February, 1913.—Mr. Kyte ^ ..Not printed,
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61 (eg). Eeturn to .aii Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of aU

correspondence, letters, telegrams and other documents respecting the dismissal of J.

E. Phaneuf, postmaster of St. Hugues, County of Bagot. Presented 6th February,

1913.—J/r. Marcile Not printed

61 (6/i). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy ofi all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Murdock Mct^utcheon, postmaster at Sonora, Guysborough County, N.S.,

and of all evidence taken and report of investigation held by Mr. H. P. Duchemin, in

regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such investigation.

Presente<l 6th February, 1913.—M?-. Siuciair Not printed

61 (6;). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of Duncan Gillies, fishery overseer at Baddeck, C.B., in the riding of North

Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and report of investigation held

by H. P. D.uchemin, in regard to same, and a detailed statement of the expenses of

such investigation. Presented 7th February, 1913.—Mr. McKenzie Not printed.

61 (6i). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, foi a copy of all com-

plaints, accusations, correspondence, petitions and of all documents and reports re-

specting the dismissal of Antonio Leduc, postmaster of St. Timothee, in the County of

Beauharnois and the appointment of his successor. Presented 7th February, 1913.- -

Mr. Papineau Not printed.

61 (6/c). Eeturn to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 4th

December, 1912, for a copy of the recommendation to council, the order in council, all

correspondence with the government or any member thereof, and of all letters, docu-

ments and papers in any way connected with the dismissal of Charles Arthur Bow-

man from the engineering branch of the Department of Railways and Canals.

—

Mr.

Clark (Red Deer) Not printed.

61 (6/). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

papers, documents, evidence, reports, letters, correspondence, &c., relating to the dis-

missal of Elnathan D. Smith, fishery overseer. Shag Harbour, Shelburne Co.unty,

N.S. Presented 11th February, 19:3. -Mr. Laic Not printed.

61 (6m). Return to an Order of the House of the 13th January, 1913, for a copy of ail

char°es, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of Donald McAulay, lightkeeper, Plaister, Baddeck Bay, C.B., riding of North

('ape Brtton and Victoria, and of the evidence taken and reports of investigation

held by H. P. Duchemin in regard to the same, and a detailed statement of the

expenses of such investigation. Presented 11th February, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed.

61 (6n). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of aii

papers, documents, letters, correspondence, &c., relating to the dismissal of John

Fredericks, lightkeeper at East Jordan, Shelburne County, N.S. Presented 11th

February, 1913.—Mr. Law Nut printed.

61 (6o). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

papers, documents, letters, correspondence, &c., relating to the dismissa' of Joliii

Fredericks, wharfinger at East Jordan, Shelburne County, N.S. Presented 11th Feb
ruary, 1913.—Mr. Law jVof printed
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61 (Gp). Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

papers, documents, letters', correspondence, &c., relating to the dismissal of John C

Morrison, harbour master at Shelburne, N.S. Presented 11th February, 1913.

—

Mr.

Maclean (Halifax) Not printed.

61 (6g). Eeturn to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of Captain Roderick McDonald, tide waiter, at Big Bras D'Or, riding of Nortli

Cape Breton and Victoria, N.S., and of the evidence taken and reports of investiga-

tion held by H. P. Duchemin in regard to the same, and a detailed statement of the

expenses of such investigation. Presented 11th February, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed.

61 (6r). Eeturn to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of aU

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of James Maloney, customs olScer at Dingwall, riding of North Cape Breton

and Victoria, N.S., and of the evidence taken and reports of investigation held by
H. P. Duchemin in regard to the same, and a detailed statement of the expenses of

such investigation. Presented 11th February, 1913.—Mr. McKenzie Not printed.

61 (6a). Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-
missal of Hugh D. McEachern, customs officer at north side East Bay, Cape Breton,
in the riding of North Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and
report of investigation held by H. P. Duchemin, in regard to same, and a detailed
statement of the expenses of such investigation. Presented 11th February, 1913.—M;-.

McK2nzie Not printed.

61 (6t)- Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

papers, documents, evidence, reports and correspondence relating to the dismissal of

Thos. H. Hall, sub-collector of customs at Sheet Harbour, N.S. Presented 11th Feb-
ruary, 1913.

—

Mr. Maclean (Halifax) ]Vot printed.

61 (6w). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of aU
charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of J. A. McNeil, customs officer at Grand Narrows, Nova Scotia, in the riding

of North Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and report of investi-

gation held by H. P. Duchemin, in regard to same, and a detailed statement of the

expenses of such investigation. Presented 11th February, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed.

61 (6v). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of ail

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of George Burchell, custom house officer at Sydney Mines, Nova Scotia, in t'le

riding of North Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and report of

investigation held by H. P. Duchemin, in regard to same, and a detailed statement ^i

the expenses of such investigation. Presented 11th February, 1913.—Mr. McKenzie.

Not printed.

61 (6tf). Eeturn to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of ail

papers, documents, telegrams, reports,, correspondence and recommendations in any

way relating to the dismissal of W. H. Saver, collector of customs at Cardinal, Ont.,

and the appointment of his successor. Presented 11th February, 1913.—Mr. McMillan.

Not printed.
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61 {6x). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, telegrams and other documents relative to the dismissal of

Captain George Livingstone, custom officer at Big Bras D'Or, Cape Breton, in the

riding of North Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and report oi

investigation held by H. P. Duchemin, in regard to same and a detailed statement ot

the expenses of such investigation. Presented 11th February, 1913.—Mr. McKenzie.

Not printed.

61 (y). Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for « copy of all

correspondence, reports and other documents and papers relating to the dismissal of

H. Lacasse, as postmaster at Wendover, County of Prescott, Ontario, and the appoint-

ment of his successor. Presented 13th February, 1913.—Mr. Prmilx.. ..Not printed.

61 (6z). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all cor-e-

spondence and other papers connected with the removal of Harry A. Drigg, from the

position of postmaster at Grassey Lake, Alberta. Presented 13th February, 1913.—

Mr. Buchanan Not printed

61 (7a). Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 9t]i

December, 1912, for a copy of all papers, memoranda, orders in council, and corre-

spondence relating to the dismissal of A. H. Stratton, late postmaster at Peter-

borough, Ont. Presented 17th February, 1913.—Mr. Maclean (Halifax).

I^ot printe'l

61 (7b). Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Henry Burr ell, postmaster, Yarmouth North, Yarmouth County, N.S., and

the same information regarding the appointment of Henry Burrell's successor, and

of the evidence taken and report of investigation held by Charles Lane in regard to

the same, also a detailed statement of expenses of such investigation. Presented 18th

February, 1913.

—

Mr. Law Not printed.

61 (7c). Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return showing

all the postmasters dismissed by the present government in the County of Gloucester,

the names of such persons, the reasons f ^r their dismissal, nature of the charges made
against them; also a copy of all corresirondence connected with it, and reports o^

investigations in cases where such investigations were instituted. Presented 18th

February, 1913.

—

Mr. Turgeon Not printed.

61 (Id). Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Dr. Charles A. Webster, port physician at Yarmouth, County of Yarmouth.

N.S., and the same information regarding the appointment of Dr. Webster's suc-

cessor. Presented 18th February, 1913.—Mr. Law Not printed

61 (7e). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of ail

letters, papers, charges and correspondence between the Department of Marine and

Fisheries and all other persons, regarding the dismissal of Jos. Lord, keeper of light-

houses at Pointe a la Mule on the River Richelieu, Parish of St. Blaise, County of

Saint Jean and Iberville and of all reports thereon with reference to the dismissal of

the ©aid Mr. Lord. Presented I9th February, 1913.—Mr. Demers Not printed.

61 (7/). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

correspondence, letters, telegrams and petitions concerning the dismissal of Henri

Friolet, wharfinger at Caraquet, and Richard Southwood, wharfinger and agent of the

Storm Signal Service at Bathurst, Gloucester County, N.B., and the appointment of

their successors. Presented 19th February, 1913.—3fr. Turgeon Not printed.
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61 (7g). Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all

correspondence, letters, telegrams, reports and other documents, respecting the re-

moval of Joseph L. Robichaud, lighthouse keeper at Miscou, County of Gloucester

and the appointment of his successor; also of all correspondence respecting the

engagement of the engineer of fog alarm system attached to that station, and the

certificates required by the Minister of Marine, showing the competence of that engi-

neer; with the names of the new keeper and of the said engineer and their ages. Pre

sented 19th February, 1913.

—

Mr. Turgeon Not printed.

61 (7/i). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis

missal of Captain Pope as lighthouse keeper at Scatarie, Cape Breton South, N.S..

and of the evidence taken and reports of investigation held by H. P. Duchemin, in

regard to the same. Presented 19th February, 1913.

—

Mr. Carroll Not printed

61 (7i). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Captain W. W, Lewis, as shipping master at Louisburg, Cape Breton South.

Nova Scotia, and of evidence taken and reports of investigation held by H. P. Duche-

min, in regard to the same. Presented 19th February, 1913.

—

Mr. Carroll.

Not printed.

61 (73 ). Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return show

ing the names of postmasters that have been dismissed in the County of Bonaventure

since 1st October, 1911; the names of the postmasters who have been appointed to

succeed them; the causes of the dismissals and a Copy of all complaints and corre-

spondence with respect to same, and of all reports of investigations where such have

been held, with the reasons given for not holding any such investigation, when not

held. Presented 19th February, 1913.—Mr. Marcil Not printed

61 {7k). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of George Hines, lighthouse keeper at South Ingonish, riding of North Cape
Breton and Victoria, N.S., and of the evidence taken and reports of investigation held

by H. P. Duchemin, in regard to the same, and a detailed statement of the expensei?

of such investigation. Presented 20th February, 1913.

—

Mr. McKenzie. .Not printed.

61 (71). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a return show-

ing a list of the lighthouse keepers removed by the present government in the County

of Two Mountains, the names of such persons, the reasons for their dismissal, the

nature of the complaints made against them; also a copy of all correspondence and

petitions relating thereto, and reports of inquiries in the cases, where such have been

held; and also the names of their successors. Presented 20th February, 1913.—Mr.
Ethier Not printed.

61 (Tin). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of a'l

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of Archibald McDonald, preventive officer at Mull River, Inverness Countv,

Nova Scotia. Presented 20t:h February, 1913.—Mr. Chisholm (Inverness).. Not printed.

61 {In). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

letters, correspondence on file referring to the dismissal of Donald Chisholm, of Tra-

cadie, in the County of Antigonish, as preventive officer. Presented 20th February.

1913.—Mr. Chisholm {.intigonish) , Not printed.
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61 (7o). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

letters, telegrams, reijorts and other documents relative to the dismissal of Edward

C. Humphreys, of Trenton, N.S., as an officer of the Inland Revenue Department and

to the appointment of his successor. Presented 20th February, 1913.—Mr. Maxdonald.

Not printed.

61 {Ijj). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis

missal of H. J. Fixott, port physician at Arichat, Richmond County, N.S. Presented

21st February, 1913.—Mr. Ktjte Not printed.

61 (7q). Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of all

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

D. Morin as postmaster of St. Pie de Bagot, County of Bagot. Presented 21st Feb-

ruary, 1913.—Mr. Marcil (Bagot) Not printed.

61 (7r). Return to an Order of the House of the lOth December, 1912, for a copy of all

correspondence, investigations and papers generally concerning the dismissal of

Ernest Paquin, postmaster of St. Cecile de Levrard, County of Nicolet. Presented

21st February, 1913.

—

Mr. Lemieux Not printed.

61 (Is). Return to a«i Address to His Royal Highness the Governor General of the ITt'i

February, 1913, for a copy of all complaints and charges made against John R. Mc
Donald, Indian agent at Heatherton, Antigonish County, of the recommendations t

council and of the order in council made thereon, and of all letters, correspondence,

and documents connected in any way with his dismissal. Presented 25th February,

1913.—Mr. Chisholm {Antigonish) Not printed.

61 (71). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missf^ of Joseph Day, customs officer at Little Bras D^Or, C.B., in the riding of North

Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and report of investigation held

by H. P. Duchemin, in regard to same, and a detailed statement of the expenses of

such investigation. Presented 25th February, 1913.—Mr. McKenzie Not printed.

61 {7ii). Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 29th

January, 1913, for a copy of all complaints against Diincan McLeod, appraiser of cus-

toms at Sherbrooke, Province of Quebec, of all information obtained as to his con

duct through seizures of goods by special officers of customs and by investigation; o'

all reports of investigation ; of the order in council dismissing s-aid Duncan McLeod

;

and of all correspondence between him and the Department of Customs. Presented

25th February, 1913.—Mr. McCrae.. Not printed.

61 (7f). Return to an Order of the House of the 17th February, 1913, for a copy of all

papers, letters, telegrams, evidence, &c., given at the investigation or investigations

and of reports of such investigations, relating to the dismissal of Edouard D
Chiasson, sub-collector of customs at Lameque, Gloucester County, and the appoint

ment of his successor. Presented 25th February, 1913.—Mr. Turgeon.. ..Not printed.

61 (7u-). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

papers, letters, telegrams, evidence and other documents regarding the dismissal of

George F. Briggs, customs officer at McAdam Junction, York County, N.B. Presented

25th February, 1913.—Mr. Carvell Not printed.
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61 {7x). Eeturn to an Order of the House of the 29th Jamiary, 1913, for a copy of ali

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis

missal of William A. Duan, lightkeeper at Green Island, Richmond County, Nov^a

Scotia, and of the evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin,

in regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such investigation.

Presented 25th February, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

61 {7y). Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of al'

papers, charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to

the dismissal of Thomas Cameron, preventive officer at Andover, N.B., and of the

evidence taken and reports of investigation held by Mr. E. T. C. Knowles, in connec-

tion with the same. Presented 2€th February, 1913.

—

Mr. Michaud Not printed.

61 (72). Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all com-

plaints and charges made against Joseph McDonald, late of the customs office at

Sydney, Cape Breton, Nova Scotia, and of all letters, telegrams and correspondence

relating in any way to his dismissal and the appointment of his successor. Presented

26th February, 1913.—Mr. Carroll Not printed.

61 (8a). Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all com-

plaints and charges made against Angus McGillivray, late of customs office at Glace

Bay, Cape Breton South, Nova Scotia, and of all letters, telegrams and correspond

ence relating in any way to his dismissal and the appointment of his successor. Pre
sented 26th February, 1913.—Mr. Carroll Not printed.

61 {8b). Eeturn to an Order of the House of the 3rd February, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of Roderick Bain, boatman at New Campbellton, riding of North Cape Breton

and Victoria, N.S., and of the evidence taken and reports of the investigation held by

H. P. Duchemin, in regard to same, with a detailed statement of expenses of such

investigation. Presented 2Gth February, 1913.

—

Mr. McKenzie Not printed.

61 (8c). Eeturn to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of ali

papers, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any
way relating to the dismissal of W. A. Scott, lockmaster at Cardinal, Ontario, and of

the appointment of his successor. Presented 27th February, 1913.

—

Mr. McMillan.

Not printed.

61 (8d). Eeturn to an Order of the House of the 27tli January, 1913, for a copy of ail

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any

way relating to the dismissal of Bert Johnson, lockman at Nicholson, Ontario. Pre-

sented 27th February, 1913.—Mr. Turgcon Not printed.

61 (8e). E«turn to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any

way relating to the dismissal of John Merrifield, lockmaster at Burritts Rapids, Out.,

and the appointment of his successor. Presented 27th February, 1913.

—

Mr. Chishohn.

Not printed.

61 (8/). Eeturn to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of ali

papers, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any

way relating to the dismissal of Neil Cummings, lo/;kmaster at Cardinal, Ontario,

and of the appointment of his successor. Presented 27th February, 1913.—iMr.

McMillan Not printed.
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61 (8g). Retarn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

letters, papers, charges and correspondence between the Department of Railways

and Canals and all other persons, regarding the dismissal of Mr. Frangois Chagnon,

lockkeeper at Saint Jean, County of Saint Jean and Iberville, and of all reports

thereon with reference to the dismissal of the said Mr. Chagnon. Presented 27th

February. 1913.

—

Mr. Demers Not printed.

61 (8/i). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of Neil McNeil, bridge tender. Intercolonial railway, at Grand Narrows in the

riding of North Cape Breton and Victoria. Presented 27th February, 1913.

—

Mr.

McKenzie Not printed.

61 (8i). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the di<

missal of Archibald McKenzie, sectionman. Intercolonial railway, at Grand Narrows,

in the riding of North Cape Breton and Victoria. Presented 27th February, 1913.—

Mr. McKenzie Not printed.

61 (8j). Return to an Order of the House of the loth January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

miss-al of John Fraser, bridge tender. Intercolonial railway, at Grand Narrows, in the

riding of North Cape Breton and Victoria. Presented 27th February, 1913.

—

Mr.

McKenzie Not printed.

61 (8fc). Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of aU
letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any

way relating to the dismissal of Demetrius Crozier, lockman at Merrickville, Ontario.

Presented 27th February, 1913.—Mr. Proulx Not printed.

61 (Si). Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any
way relating to the dismissal of Patrick Cussuk, lockman at Merrickville, Ontario

Presented 27th February, 1913.

—

Mr. Michaud Not printed.

61 (8m). Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of atl

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in anv
way relating to the dismissal of Joseph H. Webster, lockman at Nicholson, Ontario.

Presented 27th February, 1913.

—

Mr. Pacaud Not printed.

61 (8n). Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in an/
way relating to the dismissal of Cyrus O'Neil, lockman at Nicholson, Ontario. Pre

sented 27th February, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

61 (8o), Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any
way relatiiig to the dismissal of Michael Laughtin, bridgeman at Burritts Rapids.

Ontario. Presented 27th February, 1913.—Mr. Popineaw Not printed.

61 (8p). Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any
way relating to the dismissal of John McKay, bridgeman at Becketts, Ontario. Pre-

sented 27th February, 1913.—Mr. Lanctot , Not printed.
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61 (8q). Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of ail

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any

way relating to the dismissal of Edward Proctor, lockman at Burritts Rapids, Ont.

Presented 27th February, 1913.—Mr. Necly Not printed.

61 (8r). Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any

way relating to the dismissal of William Morrison, lockman at Burritts Rapids, Ont.

Presented 27th February, 1913.—Mr. Cash Not printed.

61; (8s). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

letters, documents, telegrams, reports, correspondence and recommendations in any

way relating to the dismissal of Adam Henderson, bridgemaster at Cardinal, Ontario,

and of the appointment of his successor. Presented 27th February, 1913.—M?-. Murphy.

Not printed.

61 (8t). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of James Feehan, fishery guardian or warden at Tracadie Harbour and Savage

Harbour, Prince Edward Island. Presented 27th February, 1913.—Mr. Hughes
(Kings, P.E.I.) Not printed.

61 (8u). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of aLi

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of John C. McNeil, lighthouse keeper at Grand Narrows, in the riding of

North Cape Breton and Victoria. Presented 27th February, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed.

61 (8jj). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of A. A. Chisholm, fishery overseer at Margaree Forks, Inverness County, Nora
Scotia. Presented 28th "'^'ebruary, 1913.

—

Mr. Chisholm (Inverness).. ..Not printed.

61 {8w). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of Charles E. Aucoin, collector of customs at Cheticamp, Inverness County,

Nova Scotia, and of the evidence taken and report of investigation held by Mr. H. P.

Duchemin, in regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such

investigation. Presented 28th Februafi-y, 1913.

—

Mr. Chisholm (Antigonish)

.

Not printed.

61 (Sx). Return to an Order of the House of the 17th February, 1913, for a copy of all

complaints and charges made against Charles L. Gass, late postmaster at Bayfield.

Antigonish County, of the evidence t<iken, if any, before Commissioner Duchemin,
and of his report thereon and of all letters, telegrams and documents of every kind

relating to his dismissal and the appointment of his successor. Presented 28th Feb
ruary, 1913.—Mr. Chisholm (Antigonish) Not printed.

61 (8y). Return to an Order of the House of the 17th February, 1913, for a copy of all

letters and correspondence exchanged in reference to the dismissal of Cyprien Martin,

of St. Basile, County of Madawaska, N.B., between the Department of Customs and
the said Mr. Martin as preventive oflBcer. Presented 2Sth February, 1913.—Mr.
Michaud Not printed.
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61 (82). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of a'l

complaints and charges made against Angus A. Boyd, postmaster at Boyd's post office,

Antigonish County, Nova Scotia, and of all letters, telegrams and correspondence

relating in any way to his dismissal, and the appointm.nt of a successor. Presented

28th February, 1913.—.V?-. Chishohn (Antigonish) Not printed.

61 (9a). Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of a'l

complaints and charges made against John B. Macdonald, postmaster at Glasburn,

Antigonish County, Nova Scotia, and of all letters, telegrams and correspondence

relating in any way to his dismissal, and the appointment of a successor, x'resented

28th February, 1913.—Mr. Chishohn (Antigonish) Not printei

61 (9b). Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of a'l

complaints and charges made against Alex. G. Chisholm, postmaster at Ohio, Anti

gonish County, Kova Scotia, and of all letters, telegrams and correspondence relating

in any way to his dismissal, and the appointment of a successor. Presented 28th

February, 1913.

—

Mr. Chisholm (Inverness) Not printvJ.

61 (9c). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

complaints and charges made against John J. McLean, postmaster at Cross Road.^,

Ohio, Antigonish County, Tsova Scotia, and of all letters, telegrams and correspond-

ence relating in any way to his dismissal and the appointment of a successor. Pre-

sented 28th February, 1913.

—

Mr. Chisholm (Inverness) Not printed

61 (9d). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of a'l

complaints and charges made against Dougald McDonald, postmaster at Doctor's

Brook, Antigonish County, Nova Scotia, and of all letters, telegrams and correspond-

ence relating in any way to his dismissal, and the appointment of his successor. Pre

sented 28th February, 1913.

—

Mr. Chisholm (Antigonish) Not printed.

61 (9e). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all com-

plaints and charges made against Dan. A. Mclnnes. postmaster at Georgeville, Anti-

gonish County, Nova Scotia, and of all letters, telegrams, and correspondence relat

ing in any way to his dismissal, and the appointment of his successor. Presented 28th

February, 1913.

—

Mr. Chisholm (Antigonish) Not printed.

61 (9/). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of al'

' charges, letters, correspondence, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of E. A. Asker, harbour master at. Campbpllton. Presented 3rd March, 1913.

—

Mr. Reid (Restigouche) Not printed.

61 (9^). Eeturn to an Order of the House of the 10th February, 1913, for a copy of aU

papers, letters, documents and orders relative to the dismissal of Fred Shultz £u>

caretaker of the armouries at Kentville, Nova Scotia, and of the appointment of

William Shoop in his place and also for a statement of the stores in said armouries

in the years 1910, 1911, 1912, respectively, and for a copy of all orders and regulations

relative to the duties of such caretaker. Presented 3rd March, 1913.

—

Mr. Macdonald.

Not printed.

61 (9/1). Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

chai'ges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Dr. Freeman O'Neil, from the Marine Hospital a: Louisburg, Cape Bretoo

South, N.S., and of evidence taken and reports of investigation held by H. P. Duclu

min, in regard to the same. Presented 10th March, 1913.—Mr. Carroll.. Not printed.

56



3 George V. Alphabetical Index to Sessional Papers. A. 1913

CONTENTS OF VOLUME 21—Continued.

61 (9t). Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of aH.

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Leon N. Poirier, wharfinger at Uescouse, l<ichmond County, N.S. Prespiited

10th March, 1913.—Mr. Kijte Not printtd.

61 (dj). Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of aJ
charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Norman L. Trefry, shipping master at Yarmouth, County of Yarmouth.
N.S., and the same information regarding the appointment of Mr. Trefry 's successor

Presented 10th March, 1913.—Mr. Law Not printed.

61 (dk). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

papers, documents, correspondence, &c., relating to the dismissal of James Amereau'.r,

lighthouse keeper at New Edinburgh, Digby County, N.S. Presented 10th March,
1913.—Mr. McLean (Halifax) Not pri)ited

61 {dl). Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

papers, documents, evidence, reports, letters, correspondence, &c., relating to the dii-

missal of H. B. Manley, a clerk in the Dominion Lands Office at Saskatoon. Pre-

sented lOth March, 1913.—Mr. McCraney Not printed.

61 (dm). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of nil

correspondence, letters, telegrams, papers and other documents in connection with the

dismissal of John Spicer, senior assistant of the Moosejaw Land Agency. PresenteJ

10th MarcT^, 1913,—Mr. Knowles Not printed.

61 (9n). Return to an Order of the House of the 29t}i January, 1913, for a copy of all

papers, letters, telegrams and other documents respecting the dismissal of Robert

Pragnall from the position of agent of the Dominion Land Office at Swift Current and

the appointment of his successor. Presented 10th March, 1913.

—

Mr. Knorvles.

Not printed.

61 (do). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of al'

papers, documents, evidence, reports, letters, correspondence, &c., relating to the dis-

missal of G. M. UUyot, a clerk in the Dominion Lands Office at Saskatoon. Presented

10th March, 1913.—Mr. McCraneij Not printed.

61 (9p). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a return show-

ing the detail and number of dismissals from public offices by the present government

to this date in the riding of Saskatoon, with the names of the dismissed occupants,

the reasons for their dismissals, the complaints against such officials, and all corre-

spondence with respect to the same, and of all reports of investigations, in case-

where such were held. Presented 17th March, 1913.—Mr. Mc6'ra?iey Not printed

61 (9q). Return to an Order of the House of the 17th February, 1913, for a copy of all

letters, petitions, telegrams, complaints, evidence, reports, affidavits and other docu-

ments in the Department of Inland Revenue, respecting the dismissal of J. N. Poirier,

Collector of Excise at Victoriaville, County of Arthabaska, and the names of tiio

witnesses interested, with a copy of the evidence and a statement of expenses of th-;

said inquiry. Presented 17th March, 1913.

—

Mr. Brottilla.rd Not printed.

61 (97'). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis

missal of John G. Morrison, fishery inspector at Englishtown, in the riding of North

Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and report of investigation held

by H. P. Duchemiu, in regard to same, and a detailed statement of the expenses o*

such investigation. Presented 18th March, 1913.

—

Mr. Kyte Not printed
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61 (9s). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Edward Landry, lightkeeper. Petite de Grat, Richmond County, N.S., and

of all evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin, in regard

to the same; also a detailed statement of the expenses of such investigation. Pre-

sented 18th March, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

61 (9f). Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of a'l

documents, petitions, letters, correspondence, inquiries and reports concerning th*;

dismissal of Evariste Talbot, employed in the general freight office of the Inte*-

colonial. Presented 18th March, 19i3.—3/r. Lapointe {Kamouraska) Not printed

61 (9«)- Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of ^!I

letters, petitions, telegrams, complaints, evidence, reports and other papers and doc.i

ments in the possession of the Department of Railways or any department of thtj

government, relating to the dismissal of Philip H. Ryan, an employee of the Intei-

colonial railway at Mulgrave, N.S., and if there was an investigation, the names o"

all witnesses examined, a copy of the evidence, and a detailed statement of the ex-

penses of such investigation. Presented 18th March, 1913.—Mr. Sinclair.. Not printed.

61 (9i;)- Return to an Order of the House of the 3rd February, 1913, for a return show-

ing how many postmasters and other post office employees were removed from office

respectively, from the 1st of July, 1896, to the 1st of October, 1911, and the number in

each province; and from the 10th of October, 1911, up to date, with the number in

each province; also the number of post offices in operation in each province on the

1st July, 1896. Presented 26th March, 1913.—Mr. Rainville Not printed.

61 (9m-") • Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 3rd

February, 1913, for a copy of all orders in council, and of all letters, telegrams, com-

plaints, petitions and of all other documents of any kind, in the possession of the

government, or of any department or official thereof, in any way relating to or con-

cerning the dismissal of Dr. Clarence T. Campbell, post office inspector at London,

Ontario. Presented 36th March, 1913.—Mr. Ross Not printed.

61 {9x). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a return showing

the number of postmasters that have been dismissed in the County of Missisquoi since

1st October, 1911, the names of the postmasters who have been appointed to succeed

them, the cause of the dismissals and a copy of all complaints and correspondence

with respect to the same, and of all reports of investigations where such have been

held. Presented 26rh March, 1913.—xHr. Kay Not printed.

61 (9y). Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all

letters, petitions, telegrams, complaints, evidence, reports and other papers and docu-

ments in the possession of the Post Office Department, regarding any change in any

post office or postmastership in Bonaventure County, between 5th December, 1912, up

to date. Presented 26th March, 1913.—Mr. Marcif (Bonaventure) Not printed.

61 (9z). Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 9th

December, 1912, for a copy of all papers, documents, correspondence, orders in coun-

cil, &c., relative to the dismissal of S. A. Johnson, late postmaster at Petite Riviere,

Lunenburg County, N.S. Presented 26th March, 1913.—Mr. MacLean (Halifax).

Not printed.
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61 (10a). Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams, and other documents relative to the dir--

missal of Murdock McKenzie, postmaster at Millville Boulardarie, Nova Scotia, m
the riding of North Cape Breton and Victoria. Presented 2€th March, 1913.—Mr.

McKenzie Not printed.

61 (10b). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

documents, correspondence and telegrams relating to the dismissal of James Stewart,

postmaster at Middleton, Antigonish County, and the appointment of his successor.

Presented 26th March, 19^3—Mr. Chisholm (Antigonish) Not printed

61 (10c). Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

correspondence, telegrams and reports relating to the dismissal of Lauchlin McNeil,

postmaster at New France, County of Antigonish, and the appointment of his suc-

Pie>ented 2-Cth March, 1913.—Mr. Chisholm (Antigonish) Not printed.

61 (10(i). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, foi a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams, and other documents relative to the di?-

missal of Frank Dunlop, postmaster at Groves Point, Nova Scotia, in the riding of

North Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and report of investiga-

tion held by H. P. Duchemin, in regard to same, and a detailed statement of the

expense of such investigation. Presented 26th March, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed.

61 (lOe). Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of all

letters, telegrams, complaints, petitions and other documents relating to the investi-

gation of A. W. Salsman, postmaster at Middle Country Harbour, N.S., and to the

appointment of his successor. Presented 26th March, 1913.

—

Mr. Sinclair.

Not printed.

61 (10/). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Richard Conroy, postmaster at Cross Roads, County Harbour, Gxiysborough
County, N.S., and of all evidence taken and report of investigation held by H. P.

Duchemin, in regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such
investigation. Presented 26th March, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

61 (lOf/). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charge", correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis

missal of Abner Carr, postmaster at St. Francis Harbour, Guysborough County,
N.S., and rf all evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin,
in regard to the same; also a detailed statement of expenses of such investigation.

Presented 26th March, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

61 (lOfc). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of ah
charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Parker Sangster, postmaster. Upper New Harbour, Guysborough County,

KS., and of all evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin,
in regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such investigation.

Presented 2«th March, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

61 (:0J) Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 4th

December, 1912, for a copy of all correspondence, orders in council and all other

papers or documents in any way relating to the dismissal of Alexander Marion, from

the position of postmaster at Rockland, Ontario. Presented 26th March, 1913.—Mr.

Murphy Not printed.
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61 (lOj). Eeturn to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of t a j

evidence taken and the report made by each commissioner appointed since 1st of

JSTovember, 1911, to conduct an investigation into charges of offensive partizanship

made against postmasters in the County of Russell. Presented 28th March, 1913.

—

Mr. Murphy A'of printed.

61 (lOfc). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

papers, documents, evidence, reports, findings and correspondence, relating to the dis-

missal of Mathew Boutilier, recently postmaster at Mushaboom, Halifax County, N.S.

Presented 2fith March, 1913.—3/r. MacLean (Halifax) Not printed

61 (10/). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a return sho.*^-

ing the names of the postmasters in the County of Joliette, who have been dismisse-i

from 1896 to September, 1911; their respective parishes; dates of their dismissals; tbcj

reasons alleged; whether an inq.uiry was made in each case; on whose recommendation

in each case the dismissals were made; names of successors in each case, and on who-;c

recommendation were they appointed. Presented 26tii March. 1913.

—

Mr. Guilbault.

Not printed.

61 (lOm). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of ill

papers, documents, evidence, reports, letters, correspondence, &c., relating to the dis

missal of T. Doane Crowell, postmaster at Shag Harbour, Shelburne County, N.S..

and the appointment of his successor. Presented 26th March, 1913.

—

Mr. Law.

Not printed.

61 (lOn). Return to an Order of the House of the 22nd January, 1913, for a return show-

ing the postmasters who have been dismissed in the County of Vaudreliil, the dacn*

of their appointment, the cause of their dismissal and by whom their dismissal was

requested. Presented 2fith March, 1913.—Mr-. Boyer Not printed.

61 (lOo). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

papers, documents, letters, correspondence, &c., relating to the dismissal of Mrs.

Spinney, postmistress at Upper Port La Tour, Shelburne County, N.S. Presented

26th March, 1913.—Mr. Law Not printed.

61 (lOp). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a return show-

ing the number of postmasters dismissed in the County of Rimouski since 21st Sep-

tember, 1911, giving their names. Presented 26th March, 1913.

—

Mr. Lapointe

(Kamouraska) Not printed.

61 (lOg). Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return show-

ing the detail and number of dismissals from public offices by the present government

to this date in the riding of Wright, giving the names of the dismissed occupants, the

reasons for their dismissal, the complaints against such officials, and a copy of all

correspondence with respect to the same, with all reports of investigations where such

were held. Presented 27th March, 1913.—Mr. Devlin Not printed

61 (lOr). Return to an Order of the House of the 29th January, 9113, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of John R. McLennan, janitor of the public building at Inverness Town, Inver-

ness County, Nova Scotia, and of the evidence taken and report of investigation held

by Mr. H. P. Duchemin, in regard to the same; also a detailed statement of the

expenses of such investigation. Presented 28th March, 1913.

—

Mr. Chisholm (Inver-

ness) Not printed.
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61 (10s). Keturn to an Order of the House of the 29tli January, 1913, for a copy of all

letters, and other documents relating to the dismissal of James Arbuckle, caretaker

of the public buildings at Pictou, and the appointment' of two successors in his stead.

Presented 28th March, 1913.—Mr. Macdonald Not printed.

61 (lot). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams, and other documents relative to the di--

missal of Mary Dunlop, telegraph operator at Groves Point, Cape Breton County,

Nova Scotia, in the riding of North Cape Breton and Victoria. Presented 28th

March, 1913.—Mr. McKenzie Not printed.

61 (lOii). Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return show-

ing the foremen employed at the various public works in the County of Gloucester on

the 21st of September, 1911, who have been dismissed since by the present administra-

tion, containing their names, reasons of dismissal, nature of the charges made againit

them, also a copy of all correspondence connected with the same and reports of in

quiries, in cases where such inquiries have been instituted. Presented 28th Marcn,

1913.—Mr. Turgeon Not printed

61 (lOu). Return to an Order of the House of the 3rd February, 1913, for a copy of a'l

letters, telegrams, papers and documents relative to the dismissal of Captain Lyons,

of the dredge Northumberland, and the appointment of his successor. Presented 28th

March, 1913.—Mr. Macdonald Not printed.

61 (lOu^). Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the itn

December, 1912, for a copy of all correspondence, orders in council and all other

papers or documents in any way relating to the dismissal of James McCartin, from

the position of inspector of the concrete work forming part of the contract for the

construction of the The Plaza at the City of Ottawa Presented 28th March, 1913.—

Mr. Murphy Not printed.

61 (lOx). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of ai:

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Robert C. Morrison, postmaster at St. Peters, Richmond County, N.S., raid

of the evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin, in regard

to the same; also a detailed statement of the expenses of such investigation, together

with a copy of all recommendations, letters, telegrams and other papers relating t

,

the appointment of Mr. Morrison's successor. Presented 31st March, 1913.—Mr. Kyte.

Not printed

61 (lOy). Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams, and other documents relative to the dis-

missal of Richard Dugas, stOrm signal attendant at Alder Point, Nova Scotia, in the;

riding of North Capo Breton and Victoria. Presented 4th April, 1913.—Mr. McKenzie.

Not printed.

61 (lOz). Return to an Order of the House of the 20th January, 1913, for a return showing

the names of all officials of the Marine and Fisheries Department who have been dis-

missed or removed in the County of Pictou, the reasons of the same, the evidence

taken at any investigation held in regard to them, and the reports of said investiga-

tions, the names of their successors, and a copy of all letters, charges, complaints and

recommendations from any person or persons in regard to the said removals or dis

missals, or in regard to the appointment of their successors. Presented 4th April

1913.—Mr. Macdonald Not printed
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61 (llfl.). Return to an Order of the House of the 3rd March, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis

missal of William L. Munro, lightkeeper at White Head, Guysborough County, N.S.,

and of all evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin, in

regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such investigation.

Presented 4th April, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

61 (lib). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

letters, telegrams, correspondence, reports and documents touching the dismissals of

Alexander R. McAdam as fishery officer for the County of Antigonish, N.S., and the

appointment of his successor. Presented 4th April, 1913.—Mr. Chisholm. (Antigonish).

Not printed.

61 (lie). Return to an Order of the House of the 19th February, 1913, for a copy of all

letters, petitions, telegrams, complaints, evidence, reports and other papers and docu-

ments in the possession of the Marine and Fisheries Department, or any department

of the government, relating to the dismissal of Stephen C. Richard, lightkeeper at

Charlos Cove, N.S., and if there was an investigation, the names of all witnesses

examined, a copy of the evidence, and a detailed statement of the expenses of such

investigation. Presented 4th April, 1913—Mr. Sinclair Not printed.

61 (lid). Supplementary to an Order of the House of the 7th February, 1912, for a return

showing for each department of the government the names, post office addresses, offices,

employment, and salaries of all persons employed either in the inside or outside ser-

vice thereof, and of such persons not in the Civil Service, employed by the govern-

ment in any department, on the tenth day of October, 1911, who have been removed

from office or employment by dismissal; specifying in each case the manner of and

grounds of" such dismissals and the length of notice given to the persons removed, and

also indicating in each case whether an inquiry was or was not held prior to such

dismissal. Presented 7th April, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

61 (lie). Return to an Order of the House of the 7th December, 1912, for a return show-

ing the public officers removed by the present government in the district of Lot-

biniere, with the names and duties of such persons, the reasons of their dismissal,

the nature of the complaints made against them, also a copy of all correspondence

relating thereto and reports of inquiries in the cases where such inquiries have been

held. Presented 9th April, 1913.—xMr. Fortier Not printed

61 (IW. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

complaints and charges made against Miss Gertie Lewis, as postmistress at Main-a
dieu, Cape Breton South, N.S., and of all letters, telegrams and correspondence relat-

ing in any way to her dismissal and the appointment of a successor. Presented 9tn

April, 1913.-Mr. Carroll Not printed.

61 (llfif). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of a'l

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

John Taylor, late postmaster at Carnduft, Sask., and of all reports of investigation

held, &c. Presented 9th April, 1913.—Mr. Turriff Not printed.

61 (ll'i). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of ail

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis

missal of Frederick Mitchell, from the position of postmaster at Dominion, Cape
Breton South, N.S., and of the evidence taken and reports of investigation held by
H. P. Duchemin, in regard to the same. Presented 9th April, 1913.

—

Mr. Carroll.

Not printed.
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61 (Hi)- Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

papers, letters, telegrams and other correspondence relating to the dismissal of

Thomas J. Sears, postmaster at Lochaber, N.S., and the appointment of his successor;

of the evidence taken, and of the report thereon made by Commissioner Duchemin,

on the charges, if any, made against the dismissed postmaster. Presented 9th April,

1913.

—

Mr. Chishohn (Antigonish) Not printed.

61 (11;). Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

correspondence, letters, telegrams, papers and other documents in connection with the

dismissal of the postmaster at Alsask, Saskatchewan. Presented 9th April, 1913.—Mr.

Knowles Not printed

61 (life). Return to an Order of the House of the 3rd March, 1913, for a copy of all letters,

telegrams, instructions and other papers and documents in the possession of ths

Department of M?rine and Fisheries, or any officer thereof, relating to the dismissal

Or appointment of fishery guardians or fishery officers, in the County of Guysborough,

N.S., bearing date since the 10th day of October, 1911. Presented 9th April, 1913.-

Mr. Sinclair Not printed

61 (III). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all com-

plaints and charges made against John E. Morrison, postmaster at Oban, Richmond

County, N.S., and of all letters, telegrams and correspondence relating in any way tj

his dismissal, and the appointment of a successor. Presented 14th April, 1913.

—

Mr.

Kyie Not, printed.

61 (11m). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis

missal of A. G. McDonald, postmaster of North East Margaree, Inverness County.

Nova Scotia, and of the evidence taken and report of investigation held by H. P.

Duchemin, in regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such

investigation. Presented 14th April, 1913.—Mr. Chishohn (Inverness). .Not printed.

61 (lln). Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a return showiti^j

in detail the number of dismissals from public office by the present government to

this date, in the constituency of Qu'Appelle, with the names of the dismissed officers,

and the reason for their dismissal, the complaints against such officials and a copy of

all correspondence, petitions, papers and documents with respect to the same, and 'if

all notes of evidence and reports of investigations in cases where they have taken

place. Presented 14th April, 1913.—Mr. Thomson {Qu'Appelle) Not printed.

61 (llo). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

letters, petitions, telegrams, complaints, evidence, reports and other papers and docu-

ments in the possession of the Department of Marine and Fisheries or any depart-

ment of the government, relating to the dismissal of David Reid, fishery officer at Pori-

Hilford, N.S., and if there was an investigation, the names of the witnesses examined,

a copy of the evidence, and a detailed statement of the expenses of each investigatio:i.

Presented 15th April, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

61 (lip). Eeturn to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis

missal of Robert Musgrave, pos-tmaster at North Sydney, in the riding of North Capo

Breton and Victoria, and of the evidence taken and report of investigation held by

'H. P. Duchemin, in regard to same, and a detailed statement of the expenses of such

investigation. Presented 15th April, 1913.—Mr. McKenzie Not printed.
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61 (Uq). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of A. D. Archibald, postmaster at Glenelg, Guysborough County, N.S., and of

all evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin in regard to

the same; also a detailed statement of the expenses of such investigation. Presented

15th April, 1913.—Mr. Chishobn (Inverness) Not printed

61 (llr). Eeturn to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a cop\ of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis

missal of Leon N. Poirier, postmaster at Descouse, Richmond County, N.S., and of

the evidence taken and of the reports of investigation held by H. P. Duchemin in

regard to the same and a detailed statement of the expenss of such investigation;

and a copy of all papers relating to the appointment of his successor. Presented 15cl.

April, 1913.—Mr. Kyle Not printed.

61 (lis). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis

missal of Norman McAskill, postmaster at Framboise, Richmond County, X.S., and

of the evidence taken and of the report of investigation held by H. P. Duchemin in

regard to the same, and a detailed statement of the expenses of such investigation;

and a copy of all papers relating to the appointment of his successor. Presented 15tii

April, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

61 (lit). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

papers, documents and correspondence relating to the dismissal of A. T. Doucet, post-

master and collector of customs at Salmon River, Digby County, X.S. Presented ]5*^'i

April, 1913.—Mr. Maclean {Halifax) Not printed.

61 (11")- Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of a'l

complaints and charges made against Mrs. Annie Gallivan, as postmistress at Whit-

ney Pier, Cape Breton South, Nova Scotia, and of all letters, telegrams and corr.^-

spondence relating in any way to her dismissal and the appointment of a successor.

Presented 15th April, l913.-Mr. Carroll Not printed.

61 (llf). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Wm. J. Paquet, postmaster at Souris, P.E.I. Presented 15th April, 1913.-

Mr. Hughes (Kings, P.E.I.) Not printed.

61 (llw). Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of aV

documents, correspondence, petitions and recommendations, &c., relating to the dis-

missal of the postmaster at St. Anaclet, County of Rimouski, during the year 1912, and

of the appointment of his successor. Presented 15th April, 1913.—Mr. Lapointe

(Kajnoiiraska) Not printed

61 (llx). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of al

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of George Gunn, postmaster at French Village, Prince Edvrard Island. Pre-

sented 15th April, 1913.-Mr. Hughes (Kings, P.E.I.) Not printed.

61 (lly). Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return show-

ino- the detail and number of disnMSsals from public offices by the present government

to this date in the riding of Mackenzie, together with the names of the dismissed

occupants, the reasons for their dismissal, the complaints against such officials, and a

copy of all correspondence with respect to the same, and of all reports of investiga-

tions, where anv such were held. Presented 15th April, 1913.—Mr. Cash.. Not printed.
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61 (llz). Return to an Order of the House of the 7th April, 1913, for a copy of all charges

investigated hy Commissioner W. J. Code, and also of the evidence taken and the

report made by the said commissioner. Presented 16th April, 1913.—xlf?-. Murphy.

Not printed.

61 (12«). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of D. F. McLean, fishery overseer at Port Hood, Inverness County, N.S., and
of the evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin, in regard

to the same; also a detailed statement of the expenses of such investigation. Pre-

sented 16th April, 1913.

—

Mr. Cliisholm (Inverness) Not printed

61 {12b). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of J. Scott Nelson, postmaster at Louisdale, Richmond County, N.S., and of

the evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin, in regard tn

the same, and a detailed statement of the expenses of such investigation; and a copy

of all papers relating to the appointment of his successor. Presented 16th April, 1913.

—Mr. Kyte Not printed

61 (12c). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Joseph McMullen, from the post office at Bridgeport, Cape Breton South,

Nova Scotia, and of evidence taken and reports of investigation held by H. P. Duche-
min, in regard to the same. Presented 16th April, 1913.

—

Mr. Carroll Not printed.

61 (12<i). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Frederick A. Martell, postmaster at L'Ardoise, Richmond County, N.S., and

of the evidence taken and of the reports of investigation held by H. P. Duchemin,
in regard to the same, and a detailed statement of the expenses of such investigation

;

and a copy of all papers relating to the appointment of his successor. Presented 16th

April, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

61 (12e). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a c:ipy of all

representations, statements and complaints as to political activity made against Johu
A. Macdonald, postmaster at McArras Brook, Antigonish County, and of all corre-

spondence relating to the charges made against him and of the report of Commis-
eioner Duchemin on said charges. Presented 16th April, 1913.—Mr. Chishohn (Anti-

gonish) Not printed.

61-(12/). Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 7th

December, 1911, for a copy of all papers, correspondence and orders in council in con-

nection with and relating to the dismissal from office of public officials from each of

the departments of government since the 1st day of October last past, including both

Inside and Outside Service. Presented 18th April, 1913.—Mr. Carvell Not printed.

61 (123). Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 3rd

March, 1913, for a copy of all papers, documents, correspondence, evidence, order in

council, &c., relative to the dismissal of Edward Doucett, sub-collector of customs,

Digby County, N.S. Presented 21st April, 1913.—Mr. McLean (Halifax).

Not printed.

61 (12/i). Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 3rd

March, 1913, for a copy of all papers, documents, correspondence, evidence, orders in

council, &c., relative to the dismissal of Mr. LeBlanc, sub-collector of customs. Church
Point, Digby County, N.S. Presented 21st April, 1913.—Mr. McLean (Halifax).

Not printed
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61 (12i). Return to an Order of the House of the 19th March, 1913, for a copy of all

charsres, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of John C. Bourinot, chief customs officer at Port Hawkesbury, Inverness

County, Nova Scotia, and of the evidence taken and report of investigation held by

Mr. H. P. Duchemin, in regard to the same; also a detailed statement of the expenses

of such investigation. Presented 21st April, 1913.—Mr. Chisholm (Inverness).

Not printed.

61 (12./). Return to an Order of the House of the Slst March, 1913, for a copy of a'

I

charges, evidence, correspondence, letters and telegrams in the Department of Rail-

ways and Canals since the 21st day of September, 1911, relating to the dismissal of

Alexander E. Morrison, Point Tupper, N.S., from the service of the Intercolonial

railway, and of all recommendations for the appointment of his successor. Presented

2l6t April. 19:3.—Mr. Kyte Not printed

61 (12fc). Return to an Order of the Honse of the 3rd February, 1913, for a copy of all

letters, telegrams, reports and other papers and documents received from the officers

of tile Canadian Brotherhood of Railway Employees, by the Department of Labour,

or of the Department of Railways and Canals, between the 1st day of January, 1912.

and the 25th day of January, 1913, relating to investigations and dismissals of"

employees for political partizanship, and of the replies thereto. Presented 22nd April.

1913.—Mr. Sinclair Not printed.

61 (12Z). Eeturn to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of all com-

plaints and charges against James Falconer, of Newcastle, County of Northumberlami.

New Brunswick, as correspondent of the Labour Gazette at Newcastle, and of all

letters, telegrams and other correspondence relating in any May to his dismissal and

the appointment of a successor. Presented 22nd April, 1913.

—

Mr. Loggie. .Not printed.

61 (127/1). Return to an Order of the House of the 19th March, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the di-,-

missal of John B. Chisholm, lightkeeper at Port Hastings, Inverness County, Nova
Scotia, and the evidence taken and report of investigation held by Mr. H. P. Duche-

min, in regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such investi-

gation. Presented 24th April, 1913.

—

Mr. Chisholm (Inverness) Not printed.

61 (12n). Return to an Order of the House of the 7th April, 1913, for a copy of all corre-

spondence, telegranis, charges and other documents, relating to the dismissal of Epi-

phane Nadeau, immigration agent at St. Leonard, Victoria County, N.B. Presented

25th April, 1913.—Mr. Michand Not printed.

61 (12o). Eeturn to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of al!

charges, correspondence, letters, telegrams, and other documents relative to the dn-

missal of D. J. Morrison, boatman in the customs service at Big Bras D'or, North
Cape Breton and Victoria, N.S., and of the evidence taken and of reports of the

investigation held by H. P. Duchemin, in regard to the same, with a detailed state-

ment of expenses of such investigation. Presented 25th April, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed

61 (I2p). Eeturn to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of al'

charges, correspondence, letters, telegrams, and other documents relative to the di.--

missal of Rod McLeod, boatman in the customs service at Big Bras D'or, North Cape
Breton and Victoria, N.S., and of the evidence taken and of reports of the investigd

tion held by H. P. Duchemin, in regard to the same, with a detailed statement o*

expanses of such investigation. Presented 25th April, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed.
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61 (123). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dif

missal of D. McLachlin, ppstmaster at Marble Mountain, Inverness County, No^a
Scotia, and of the evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin
in regard to the same; lalso a detailed statement of the expenses of such investigatior.

Presented 25th April, 1913.—M?-. Chisholm (Inverness) Not printed.

61 (12r). Eeturn to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the di -

missal of Abram LcBlanc, postmaster at West Arichat, Richmond County, N.S., and
of the evidence taken and reports of investigation held by H. P. Duchemin in re<^ard

to the same and a, detailed statement of the expenses of such investigation, and a copv
of all papers relating to the appointment of his successor. Presented 25th April.
I913.-Mr. Kyte jVot printed.

61 (12s). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dismissal of

Charles J. Lafford, postmaster at Grand Grove, Richmond County, N.S., and of al'

evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin in regard to the
same; also a detailed statement of the expenses of such investigation. Presented 25th

April, 1913.—Mr. Ktjte jsfot printed

61 (12f). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of W. S. Lawrence, postmaster at Margrave Harbour, Inverness County, Nova
Scotia, and of the evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin.
in regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such investigation.
Presented 25th April, 1913.—ilfr Chisliolm (Inverness) Not printed

61 (12m). Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis
missal of John K. McDonald, postmaster at Whycocomagh, Inverness County, Nova
Scotia, and of the evidence taken and report of investigation held by H. P. Duchemin
in regard to the same; also a detailed statement of the expenses of such investigation.
Presented 25th April, 1913.—Mr. Chisliolm (Inverness) Not printed

61 (12u). Return to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of al»

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Captain P. J. Wilcox, from the customs office at Louisburg, Cape Breton
South, Nova Scotia, and of evidence taken and reports of investigations held by H. P
Duchemin, in regard to the same. Presented 29th April, 1913.—Mr. Carroll.

Not printed

61 (12ir). Return to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the di

;

missal of M. J. McKennon, from the customs office at Glace Bay, Cape Breton South,
Nova Scotia, and of evidence taken and reports of investigation held by H. P. Duche-
min, in regard to the same. Presented 29th April, 1913.—Mr. Carvell Not printed

61 (12a;). Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of a'l

charges, correspondence, letters, telegrams and ether documents relative to the dis-

missal of Captain John Arsenault, telegraph line repairer at Alder Point, Cape Breton,

in the riding of North Cape Breton and Victoria, and of the evidence taken and repo-t

of investigation held by H. P. Duchemin, in regard to same, and a detailed statemeni

of the expenses of such investigation. Presented 29th April, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed.

43849—5i 67



3 George V. Alphabetical ludex to Sessional Papers. A. IPd'

CONTENTS OF VOLUME 27—Continued.

61 (12y). Eeturn to an Order of the House of the 9tli December, 1912, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Mrs. John Arsenault, telegraph operator at Alder Point, N.S., in the riding

of North Cape Brecon and Victoria. Presented 2nd May, 1913.

—

Mr-. McKenzie.

Not printed

61 (12z). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

letters, petitions, telegrams, complaints, evidence, reports and other papers and docu-

ments in the possession of the Department of Railways and Canals or any departmeui

of the government, relating to the dismissal of A. J. Wilkinson, at Mulgrave, N.S.

and if there -was an investigation, the names of all witnesses examined and a detai'e'l

statement of the expenses of such investigation. Presented 2nd May, 1913.

—

Mr. Sin-

clair Not printed.

61 (13a). Charges niade against Mr. H. A. Bayfield, superintendent of dredging, Britisli

Columbia.

—

(Senate) Not printed.

61 (13b). Return to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of .11

charges, correspondence, letters, telegrams and other dociiments relating to the dis-

missal of H. G. McKay, lighthouse keeper at Bird Island, Big Bras D'or, North Cape

Breton and Victoria, and of the evidence taken, and of reports of the investigation

held by H. P. Duchemin, in regard to the same, with a detailed statement of expenses

of such investigation. Presented 5th May, 1913.

—

Mr. McKenzie Not printed.

61 (13c). Return to an Order of the House of the lOth March, 1913, for a copy of ,1'

reports, charges, and correspondence in the office of the Department of Marine and

Fisheries relating to charges of political partizanship against Michael O'Brien, light-

keeper at Bear Island, Richmond County, X.S., and of the instructions issued to H.

P. Duchemin, commissioner, to investigate the same together v.dth the Commissioner'?

report and finding thereon, and his expenses of holding such investigations. Pre-

sented 7th May, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

61 (13d). Return to an Order of the House of the 17th February, 1913, for a copy of aV.

correspondence, letters, telegrams, reports, recommendations and other documents

bearing on or having relation to the dismissal of J'. H. Leduc, as medical port officer

of the port of Three Rivers, P.Q. Presented 7th May, 1913.—Mr. Bureau. .Not printed.

61 (13<'). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of ai;

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Patrick Shea, postmaster at Tompkinsville, Guysborough County, N.S. Pre-

sented 7th May, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

61 (13/). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

complaints and charges made against Elias Rawding, postmaster at Clementsporc.

Annapolis County, N.S., and of all letters, petitions, telegrams, and other correspond-

ence relating in any way to his dismissal and the appointment of a successor. Pre-

sented 7th May, 1913.—Mr. Sinclair Xot printed.

61 (13<;). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis

missal of Charles McLean, postmaster at Strathlorne, Inverness County, Nova Scotia

Presented 7th May, 1913.—Mr. Chisholm (Inverness) Not printed.

61 {13h). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of a"
charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Angus R. McDonald, postmaster at Broad Cove Chapel, Inverness County.

Nova Scotia. Presented 7th May, 1913.

—

Mr. Chisholm (Inverness).. ..Not printed
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61 (13i). Ketum to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of ali

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of John McPliail, postmaster at Scotsville, Inverness County, Nova Scotia.

Presented 7th May, 1913.—Mr. Chisholia (Itiverness) Not printed.

61 (13i). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of aU
letters, telegrams, complaints, petitions or other documents of any kind received bv

the government, or any member or official thereof, relating to the conduct of J.

Morgan, one time postmaster of the village of Ailsa Craig. Ontario, as such, and relat-

ing to an investigation into said conduct. Presented 7th May, I9l3.

—

Mr. Ross.

Not printed

61 (13A). Return to an Order of the House of the 2[lth January, 1913, for a copy of ali

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Roderick McLean, postmaster at Kenlock, Inverness County, Nova Scotia.

Presented 8th May, 1913.—Mr. Chishoim (Inverness) Not printed

61 (13/.). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of aM
charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Allan Gillis, postmaster at Gillisdale, South West Margaree, Inverness

County, Nova Scotia. Presented 8th May, 1913.

—

Mr. Chishoim (Inver)iess).

Not printed.

61 (ISm). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of David Shaw, postmaster at Marsh Brook, North East Margaree, Inverness

County, Nova Scotia. Presented 8th May, 1913.—Mr. Chishoim (Inverness).

Not printed.

61 (13h). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

papers concerning the investigation and dismissal of Helen Joubert, postmistress ai

Sayabec, Quebec. Presented 8th May, 1913.

—

Mr. Lemieux Not printed.

61 (13o). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

correspondence, letters, and telegrams between the Honourable Postmaster General ov

the Post Office Department, and any person or persons, relative to the dismissal or the

request therefor of D. A. Redmond, until recently postmaster at Brinston, Ontario.

Presented 8th May, 1913.—Mr. Graham Not printed.

61 (13p). Return to an Order of the .House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Dan. McEachern, postmaster at McEachern's Mills, Broad Cove Chapel.

Inverness County, Nova Scotia. Presented 8th May, 1913.

—

Mr. Chishoim (Inverness).

Not printed.

61 (13r/). Return to an Order of the House of the 3rd February, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative to the dis-

missal of Daniel Dunlop, postmaster at New Campbellton, riding of North Cane
Breton and Victoria, N.S., and of the evidence taken and reports of the investigation

held by H. P. Duchemin, in regard to same, with a detailed statement of expense of

such investigation. Presented 8th May, 1913.—Mr. McKenzie Not printed.

61 (13r). Return to an Order of the House of the 15th JaTiuary, 1913, for a copy of :.\\

papers, letters, telegrams, evitlence and other documents regarding the dismissal of

Arthur Armstrong, postmaster at Greenfield, Carleton County, N.B. Presented 8th

May, 1913.—Mr. Carrvll Not printed.
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61 (13s). Return to an Order of the House of the 3rd February, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relative 'to the dis-

missal of Alex. Matheson, postmaster at Boulardarie Centre, north riding Capp

Breton and Victoria. Presented 8th May, 1913.—J^r. McKenzie Not prin^jd.

61 (ISf). Eeturn to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Arthur Talbot, late postmaster at Eobertsville, County of Megantic, Pror

ince of Quebec. Presented 8th May, 1913.—Mr. Pacatid Not printed.

61 (13u). Dismissal of N. C. Lyster, late postmaster at Lloydminster, Sa,sk.—(Senate).

Not printed.

61 (13u). Eeturn to an Order of the Hoiise of the 2nd April, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of Mrs. Maggie Cameron, postmistress at Achosnach, Inverness County, Nova

Scotia. Presented 9th May, 1913.—3/r. Chisholm (Inverness) Not printed.

61 (13u-). Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal of David Fraser, postmaster at North East Margaree, Inverness County, Nov^a

Scotia. Presented 9th May, 1913.—Mr. Chisholm (Inverness) Not printed.

61 (13x). Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of \U

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the dis-

missal and retention of W. Stayley Porter, postmaster. Port Maitland, Yarmouth

County, N.S., and of the evidence taken and report of investigation held by Charles

Lane, in regard to the same; also a detailed statement of expenses of such investiga

tion. Presented 9th May, 1913.-Mr. Law Not printed

61 (13y). Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of ail

charges, telegrams and other documents relating to the dismissal of Alex. McQueen,

jKJstmaster at Kowstoke, Inverness County, Nova Scotia, and of the evidence taken

and report of investigation held by H, P. Duchemin, in regard to the same; also -i

detailed statement of the expenses of such investigation. Presented 9th May, 1913.—

Mr. Chisholm (Inverness) Not printed.

61 (13z). Eeturn to an Order of the House of the 3rd February, 1913, for a return show-

ing the number of employees of the Department of Public Works who have been dis-

missed in the County of Berthier since the 21st September, 1911, giving the names of

the said employees; if an inquiry was held in each case; on whose recommendation,

in each case, these dismissals were made; the nam.es of those appointed successors' to

these persons and on whose recommendation. Presented I2th May, 1913.—Mr. Beland

Not printed.

61 (14a). Eeturn to an Order of the House of the 10th February, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents in connection with

the dismissal and retention of Jesse L. Morton, postmaster at Lower Argyle, N.S., an 1

of the evidence taken and report of the investigation held by Mr. Lane, in regard to

the same, also a detailed statement of the expenses of such investigation. Presented

20i:h May, 1913.—Mr. Law Not printed

61 (14b'. Eeturn to an Order of the House of the 10th February, 1913, for a copy of aii

charges, correspondence, letters, tele.grams and other documents in connection with

the dismissal of Mrs. M. C. Gaudet, postmistress at West Pubnico, Yarmouth County.

N.S., and of the evidence taken and report of the investigation held by Mr. Lane, iu

regard to same, and also a detailed statement of the expenses O'f such investigation

Presented 20th May. 1913.—Mr. Law Not printed.
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Gl (14c). Eeturn to an Order of the House of the 28th April, 1913, for a copy of ail

charges, correspondence, telegrams, and other documents relative to the dismissal of

John P. McKinnon, section foreman on the Intercolonial railway at Shubenacadie, in

the riding of North Cape Breton and Victoria, N.S. Presented 20th May, 1913.

—

Mr.
McKenzie Not printed.

61 (14d). Eeturn to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy o ill

papers, letters, telegrams, evidence and other documents regarding the dismissal of

Mary A. Bolian, as postmistress at Bath, Carleton County, N.B. Presented 21st Mav,
1913.—Mr. Can-ell Not printed.

61 (14e). Eeturn to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

papers, letters, telegrams, evidence and other documents regarding the dismissal oi

Edward Lafferty, postmaster at Benton, Carleton County, N.B. Presented 21st May,
1913.—Mr. Carvell Not printed.

61 (14/). Return to an Order of the House of the 15th January, 1913. for a copy of a!
papers, letters, telegrams, evidence and other documents regarding the dismissal o''

Dennis McGafiigan, postmaster at Florenceville, Carleton County, N.B. Presented

21st May, 1913. -Mr. Carvell Not printed.

61 (143). Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all

correspondence and documents bearing upon any change made or asked for in t'le

employees of the Department of Marine and Fisheries in the County of Bonaventurt-

between 5th December, 1912, up to date. Presented 27th May, 1913.—Mr. Marcil
(Bonaventure) Not printed.

61 (14/0. Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, letters, telegrams and other documents relating to the di

.

missal of J. A. McKenzie. postmaster at Ashfield, Inverness County, N.S. Presented

2nd June, 1913.

—

Mr. Chisholm {Inverness) Not printed.

61 (14/). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

lettei*s, petitions, telegrams, complaints, reports and other papers and documents 'n

the possession of the Post Office Department, or any department of the government,
relating to the dismissal of James Bowles, postmaster at Alder River, N.S., and if

there was an investigation, the names of all the witnesses examined, a copy of the
evidence, and a detailed statement of the expense of such investigation. Presented 2nd

*
June, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

61 (14i). Return to an Order of the House of the 21st April, 1913, for a copy of all corre

spondence, complaints, reports, recommendations, petitions, certificates and other

documents relating to the dismissal of Mr. Edmund Lacroix, as postmaster of the

Parish of St. Joseph du Lac, County of Two Mountains, and the appointment of

Rodrique Larocque, of the same place as postmaster. Presented 2nd June, 1913.—

Mr. Ethier Not printed

61 (Uk). Return to an Order of the House of the 2ath May, 1913, for a copy of all

papers, letters, documents, reports and inquiry, relating to the lighthouse keeper of

the Parish of Repentigny, County of L'Assomption. Presented 3rd June, 1913. Mr.
Seguin ]Vof printed.

61 (14/). Return to an Order of the House of the 16th A.jril, 1913, for a copy of all paper-,,

documenls, evidence, reports, &c., relating to the dismissal of B. C. Kanock, late ship-
ping master at Lunenburg, N.S. Presented 4th June, 1913.—Mr. McLean (Halifax).

Not printed-
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61 (14m). Eetarn to an Order of the House of the 3rd March, 1913, for a copy of all

complaints, accusations, correspondence, petitions and telegrams, respecting the dii

missal of Ulric Thibaudeau, agent for pilots at Quebec, and of all documents respect-

ing the appointment of his successor, such as petitions, letters of recommendation,

&c., and of the evidence and report made after the inquiry held by the inquiring

commissioner; and also a detailed statement of the expenses caused by this inquirv.

Presented 4th June, 19:3.—3Jr. Delisle Not printed.

61 (lin). Supplementary return to an Order of the House of the 20th January, 1913, for a

return showing the names of all officials of the Marine and Fisheries Department -who

have been dismissed or removed in the County of Pictou, the reasons of the same, the

evidence taken at any investigation held in regard to them, and the reports of said

investigations, the names of their successors, and a copy of all letters, charges, com-

plaints and recommendations from any person or persons in regard to the said re-

movals or dismissals, or in regard to the appointmelit of their successors. Presen.ed

4th June, 1913.—^'^^'. Macdonald Not printed.

61 (14o). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of a-\

letters, petitions, telegrams, complaints, evidence, reports and other papers and docu

ments in the possession of the Post Office Department, or any department of the gov-

ernment relating to the dismissal of Captain Freeman Myers, postmaster at Cole

Harbour, Guysborough County, N.S., and if there -vsras an investigation, the names

of all witnesses examined, a copy of the evidence, and a detailed statement of the

expenses of such investigation. Presented 4th June, 1913.

—

Mr. S'-^'lair.

Not printed

«1 (14p). Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return showing

all public officers removed by the present government in the district of St. Jamps,

Montreal, together with the names and duties of such persons, the reasons of their

dismissal, the nature of the complaints brought against them, and a copy of all corre-

spondence relating thereto, and of reports of inquiries in the cases where such have

been held. Presented 4th June, 1913.—Mr. Lapointe (Montreal) Not printed

61 (liq). Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of tlie 4th

December, 1912, for a return showing all the employees of the Dominion goveruiuenr

in the constituency of Edmonton, dismissed between 10th of October, 1911, and 21st of

November, 1912, the salary being paid to such employee at the time of his dismissal,

together with a copy of all correspondence, recommendations to council, orders in

council, and all other papers or documents in any way connected with such dismissa' i

Presented 4th June, 1913.—-"^Ir. Oliver Not printed.

61 (14r). Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return show-

ing the names of all officials in the district of Sunbury and Queens, who have been

dismissed or removed from office since September, 1911, the reason for such dismissal

or removal, the evidence taken at any investigation held in regard to them, the

reports upon such investigations, the name of any successor appointed in place of dis-

missed officials, and a copy of all letters, charges, complaints and recommendations in

regard to the said removals or dismissals, or in regard to the appointment of theu

successors. Presented 4th June, 1913.—Mr. McLean {Sunbury) Not printed.

61 (14s). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

letters, petitions, telegrams, complaints, evidence, reports and other papers and docu-

ments in the possession of the Department of Marine and Fisheries, or any depart

ment of the government relating to the dismissal of Levi Munroe, harbour master at
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White Head, N.S., and if there was an investigation, the names of all witnesses

examined, a copy of the evidence, and a detailed statement of the expenses of such

investigation. Presented 4th June, 1913.—Mr. Sbv'nh- Not printed.

61 (14t). Keturn to an Order of the House of tlie 29[li .January, 19i.3, for a copy of all

letters petitions, telegrams, complaints, evidence, reports and other papers and docu-

ments in the possession of the Post Office Dejiartment, or any department of the gov-

ernment, relating to the dismissal of Stanford Langley, postmaster at Isaac Harbour

North, N.S., and if there was an investigation the names of all witnesses examined, a

copy of the evidence, and a detailed statement of the .expenses of such investigation.

Presented 5th June, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

61 (14u). Eeturn to an Order of the House of the 24th February, 1913, for a copy of alJ

letters, telegrams, correspondence, charges, evidence, reports, and other documents

relating to the dismissal of Hugh R. McAdam as postmaster at Arisaig, N.S., and the

appointment of Reverend Daniel L. Macdonald as his successor. Presented 5th June,

1913.—Mr. Chishohn (Antigonish) Not printed.

61 (14y). Return to an Order of the House of the 29l;h January, 1913, for a copy of all

letters, petitions, telegrams, complaints, evidence, reports and other papers and docu

ments in the possession of the Post OfBce Department, or any department of the gov

ernment, relating to the proposed dismissal of J. J. McNeil, at Grant's Lake, N.S.,

and if there was an investigation, the names of the witnesses examined and a detailed

staternent of the expenses of such investigation. Presented 5th June, 1913.

—

Mr. Sin-

clair Not printed.

61 (14tii). Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all

letters, petitions, telegrams, complaints, evidence, reports and other papers and doc i-

ments in the possession of the Department of Railways and Canals, or any department

of the government, relating to the dismissal of Alex. Mclnnis, car inspector of the

Intercolonial railway at Mulgrave, N.S., and if there was an investigation, the names

of all witnesses exan.ined, a copy of the evidence, and a detailed statement of the

expenses of such investigation. Presented 6th June, 1913.

—

Mr. Sinclair . .Not printed.

61 (14a;). Eeturn to an Order of the House of the 28th April, 1913, for a copy of all

charges, correspondence, telegrams, and other documents relative to the dismissal oT

Archibald McDonald, bridge tender on the Intercolonial railway at Grand Narrows,

lona, riding of North Cape Breton and Victoria, N.S. Presented 6th June, 1913.

—

Mr. McKenzie Not printed.

61 (14!/). Names of all officials dismissed in Shelburne and Queens from 1st Decembe]', ISOC.

—(Senate) Not printed.

62. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return showing th.j

number of all contracts cancelled in the County of Bonaventure since the 1st of

October, 1911; the names of the contractors, the prices paid to them, the reasons for

the cancellation in each case; and a copy of any investigations and reports had into

the causes of such cancellations, the names of the new contractors and the prices paM
to them in each case. Presented 14th January, 1913.

—

Mr. Marcil (lionaventure).

Not printed.

62a. Return to an Order of the House of the 5th December, 1912, for a return sliowing

the number of rural mail delivery routes that have been established in Canada since

the 1st January, 1912, in each province and county, respectively. Presented 14th

January, 1913.—Mr. Leniieiix Not printed.
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62b. Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all corre

spondence, letters, telegrams, complaints and other documents relating to Xh.Q can-

celling of the contract for conveying His Majesty's mails, entered into on the 1st day

of January, 1912, between the Honourable Postmaster General and Mr. J. C. Beeman.

of Guthrie, County of Missisquoi; together with the reason for the cancellation of

this contract, the price paid to Mr. Beeman, the name of the present contractor and

the price paid to him. Presented by Hon. Mr. Pelletier.—Mr. Kay Not printed.

62c. Eeturn to an Order of the House of the 11th March, 1912, for a copy of all letters,

requests, memorandums, tenders and other doctiments in the possession of the Post

Office Department relating to the calling for tenders and the granting of the contract

now in force for the carrying of ""he mail between Sorel and Ste. Victoire, County of

Rkhelieu. Presented 20th January, 1913.—Mr. Cardin Not printed.

62d. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of a'l

papers, letters, telegrams, tenders, bonds, agreements, contracts and other documents

in the possession of the Post Office Department relating to the letting of the contract

for carrying the mails between Heatherton and Guysborough, in the year 1912; and

also relating to any temporary agreement entered into prior to the date of letting

such contract. Presented 21st January. 1913.—Mr. Sinclair Not printed

62e. Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all letters

and other documents relating to the establishment of a rural mail service between

Saltsprings and West Eiver Station, in the County of Pictou, in the year 1912. Pre-

sented 17th February. 1913.—Mr. Macdonald Not printed.

62/. Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all letters,

and other documents relating to the establishment of a rural mail delivery jervice

between Merigonish Station, County of Pictou, and Arisaig, in the County of Anti-

gonish, in the year 1912. Presented 17th February, 1913.—Mr. Macdonald.

Not printed

eZg. Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all corre-

spondence, letters, telegrams and reports regarding the termination of H. D. Decoste's

contract for carrying the mails between Linwood Station and Linwood post office and

the making of a new contract with D. Delorey, from the 1st January, 1913. Presented

28th February, 1913.—Mr. Chisholm (Antigonish) Not printed.

G2h. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all corre-

spondence, complaints, recommendations, telegrams and reports bearing on the rail-

way mail service in Bonaventure Coimty from October, 1911, up to date, and on the

appointment and dismissal of officers in such connection, with the names, residences,

salaries and duties, as well as of all documents bearing on the snspension of the rail-

way mail service during the period mentioned, as well as a copy of all documents re-

ferring to agreements made to meet such a contingency during the coming winter.

Presented 25th March, 1913.-Mr. Marcil (Bonaventure) Not printed.

62/. Eeturn to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all tenders

received and the contracts entered into for the carrying of the mails between St.

Andrew and Beauley, County of Antigonish, and of all letters, telegrams and corre

spondence on file in the Post Office Department containing any recommendation or

advice regarding the awarding of such contract, or in any way referring thereto. Pre-

sented 26th March, 1913.—Mr. Chisholm (Antigonish) Not printed.
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62./. Eeturn to an Order of the House of the 3rd February, 1913, for a return sliowinqr

what changes, if any, have been made in the contracts for the carrying of the mails

in the County of Berthier, since the 21st September, 1911 ; in what parishes, on what,

date, and for what reason; to whom have the new contracts been granted, and if a

tender was asked for in each case. Presented 14th April, 1913.

—

Mr. BSland.

Not printed

62fc. Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all letters,

peliticns, telegrams, bonds, reports and other papers and documents in tlxO possession

of the Post Office Department, or any department of the government, relating to the

letting of the mail contract between Guysborough and Charlos Cove, County of Guys-

borough, N.S., during the year 1912. Presented 28th April, 1913.—M;-. Sinclair.

Not printed.

62L Eeturn to an Order of the House of the 14th April, 1913, showing the names of the

various railway mail clerks employed, respectively, on the Montreal and Quebec divi-

sions and the date of the appointment and residence of each. Presented 71 h May,
19:3.—Mr. Bureau Not printed.

G2m. Eeturn to an Order of the House of the 9th April, 19:3, for a copy of the contract

entered into by the Post Office Department with the Ontario Equipment Company of

Ottawa relating to the purchase of locks for mail bags. Presented 7th May, 1913.—

Mr. Carrell Not printed.

62n. Eeturn to an Order of the House of the 7th April, 1913, for a copy of all correspond-

ence, telegrams, &c., exchanged between the Honourable the Postmaster General and
Dr. Paucher, of Quebec, concerning the purchase of a certain patented lock for mail
ba",s. Presented 7th May, 19j3.—Mr. Lapointe {Kamour aska) Not printed.

62o. Eeturn to an Order of the House of the 7th April, 1913, for a copy of all correspond-

ence, telegrams, «&c., exchanged between the Honourable the Postmaster General and
Mr. Aime Dion, advocate of Quebec, concerning the purchase of a certain patented

lock for mail bags. Presented 7th May, ]9I3.—illr. Verville Not printed.

62p. Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all letters,

, petitions, telegrams, complaints, reports, bonds of indemnity, and all otlier pap?rs

and documents in the possession of the Post Office Department, or any department of

the government, relating to the contract for carrying the mails between Linwood or

some point of the Intercolonial railway. County of Antigonish, N.S., and Grosvenor,

County of Guysborough, N.S. Presented 9th May, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

G2q. Return to an Order of the Hou.s-e of the 21th April, 1913, for a return showing the

full names of the mail carriers in the County of Vaudreuil and Soulanges; between

what place they perform the service; the distance between each of these places; the

amount of each carrier's contract, and the amount the government paid for the car-

riage of the mail in these different places before September, 1911. Presented 16th

May, 1913.—Mr. Boyer Not printed.

62r. Return to an Order of the House of the 7th May, ]9!3, for a return showing the num-
ber of post offices in Yarmouth County, Nova Scotia, not served with daily mail, giv-

ing the nam^s and the number of times per week serve<l. Presented 30rh May, 1913.

—Mr. Law „ Not printed.

62.?. Return to an Address to His Excellency the Administrator of the 7th April, 1913, for

a copy of all orders in council, reports of experts and contracts, in connection with
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the different purc]ip.?es of rural mail delivery boxes made by the Post Office Depart

ment since 1908, until 1st January, 1912. Presented 21st May, 1913.—Mr. Lemieiix.

Not printed.

62f. Return to an Order of the House of the 12th May, 19^3, for a return giving the

names of the post offices and of the postmasters in the Counties of Soulanges and

Vaudreuil. Presented 2l5t May, 1913.—M?-. Boyer Not printed.

G2ii. Eeturu to an Order of the House of the 5th December, 1912, for a copy of all letters,

telegrams, petitions and other documents relating to the establishment of rural mai'

delivery routes in the County of Pictou since the 1st October, 1911, -with a statement

of all routes applied for, of routes established and of those refused, and the reason

for their refusal. Presented 2nd June, 1913.—Mr. Macdonald Not printed.

62i.". Return to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of all corie&pond-

ence concerning the purchase of new locks for mail bags by the Post Office Depart-

ment from the Ontario Equipment Company. Presented ith. June, 1913.—Mr. Carvell.

Not printed.

62u-. Return to an Order of the House of the 17th February, 1913, for a copy of all corre-

spondence, letters, telegrams, memoranda, tenders, bonds and all other document?

relative to the contract for the carrying of the mail between the post offiice and Can

adian Pacific Railway station at Three Rivers and vice versa, since the eleventh day

of October, 1911, to date. Presented 4th Jun?, 1913.—Mr. Tohin Not printed.

62x. l?eturn to an Order of the House of the 21st April, 1913, for a copy of all correspond

ence, telegrams, complaints, affidavits, reports, recommendations, requests, certificates,

contracts and other documents relating to the cancelled coAtract of M. E. Bougie, for

carrying the mails between the post office and railway station at Bromptonville, Que
bee. Presented 4th June, 1913.—Mr. Bureau Not printed.

63. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return showing all

the new IX)st offices opened in the County of Bonaventure, since October, 1911, up to

date, and a copy of the correspondence in connection therewith, together with the

names of such post offices and i30stmasters, and the location of such offices; and also

a copy of all papers asking for such offices. Presented 14th January, 1913.

—

Mr. M(ircil

(Bonaventure) Not printed.

64. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all peti

tions, correspondence, memoranda, recommendations and other papers or~document=

in the possession of the Department of Marine and Fisheries relating to the proposals

to supply medicine or medical attendance free, or otherwise, to Canadian boat fishei-

men. Presented 14th January, 1913.—Mr. Sinclair Not printed

65. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all corre

spondence, petitions, complaints, memoranda, reports and investigations regarding the

service performed by the steamer Canada, owned by the Inter-Provincial Navigation

Company of Fraserville, Quebec, since October, 1911, up to date, and also of all doci-

ments bearing on the present contract with the Department of Trade and Commerce,

or the renewal or extension thereof. Presented 14th January, 1913.

—

Mr. Marcil

(Bonaventure) Not printed

66. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all papers,

documents, telegrams, letters, &c., relating to the matter of the establishment of a

lobster hatchery at Spry Bay, Halifax County, N.S. Presented 14th January, 1913.

—Mr. Maclean (Halifax) Not printed.
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67. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all papers,

documents, telegrams, &c., between the Department of Trade and Commerce and any

company, person or persons, relative to the continuance and payment of a subsidy to-

wards a steamship service between St. John, N.B., and Bea^- River, N.S., for the

fi^cal year 1912, and performed during the fiscal year 1911. Presented 17th Januav"^

1913.—illr. Maclean (Halifax) Not prinicJ.

67(1. Keturn to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all papers,

documents, memoranda, letters, telegrams and documents bearing on a request fo-

a subsidy for a steam service between Bonaventure, Quebec, or any other part of

Bonaventure County and Bathurst, New Brunswick, or any other part of Gloucester

County, New Brunswick, and between New Eichmond, Quebec, and Dalhousie, New
Brunswick, and between Carleton and Miguasha, Quebec, and Dalhousie, New Bruns-

swick, or Campbellton, New Brunswick, or both, as well as a copy of all replies made

for such subsidies and this since October, 1911, to date. Presented 14th January.

121S.—Mr. Marcil (Bonaventure) Not printed.

675. Eeturn to an Address to His Eoyal Highness the Governor General of the 9th Decem-

ber, 1912, for a copy of all advertisements, tenders, contracts, orders in council

memoranda, papers, letters and correspondence in any way relating to a subsidized

steamship service between Canadian ports and any ports of the British West Indies,

or any proposed improvement or extension of such steamship service since 1st Novem-

ber, 1911 to the present time. Presented 15th January, 1913 Not printed.

67c. Eeturn to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all reports

made by officials of the Department of Railways and Canals on the Quebec and

Oriental railway, and the Atlantic, Quebec and Western railways, together with a

statement of the subsidies paid such railways since October, 1911, up to date, and a

copy of all correspondence in that connection. Presented 17th January, 1913.—Mr
Marcil (Bonaventure) Not printed

67c/. Eeturn to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all corre

spoudence between the Minister of Railways or any other member of the governmenv

and any person regarding the acquisition by the government of Canada of the Que

bee Oriental railway, formerly the Atlantic and Lake Superior railway, and the At-

lantic, Quebec and Western railway, or both. Presented 27th January, 1913.—Mr.

Marcil (Bonaventure) Not printed.

67e. Eeturn to an Order of the House of the 29th January, 1913. for a copy of the report

made to the Minister of Eailways and Canals by the party of government engineers

who inspected the Quebec and Saguenay railway during December, 1912, January,

1913. Presented 27th February, 1913.—Mr. Lemieiix Not printed.

67/. Eeturn to an Order of the House of the 17th February, 1913, for a copy of all reports

ma;!e by any engineers or accountants to the Minister of Eaihvays and Canals on the

usefulness of the Atlantic, Quebec and Western railway and the Quebec Oriental rail-

way, to the lutcrcolonial railway as branch lines or feeders. Presented 27th Feb-

ruary, 1913.—Mr. Marcil (Bonaventure) Not printed.

67f/. Eeturn to an Address to His Eoj-al Highness the Governor General of the 9th Decern

ber, 1912, for a copy of ail papers, documents, petitions, orders in Council, memor-

anda, correspondence, &c., by and between the government of Canada or any member
thereof, and the government of the province of Britisli Columbia, or any member
thereof, since 1st May, 1912, relating to the subject to an increase of the provincial

subsidy to the said province. Presented 16th April, 1913.—Mr. Maclean (Halifax).

Printed for sessional papers.
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G7h. Eetiirn to an Address to His Eoyal Highness the Governor General of the 20th

Jani:ary, j9'3, for a copy of all documents and memorials of the government of Bri-

tish Columbia presenting claims for additional provincial subsidies, and of all corre

spondence and orders in council on the same. Presented I6th April, 1913—^fr Wilfrid

Laurier Prinicd for sessional papers.

G7!. Copy of agreement made Vith the several provinces as to the expenditure of the sub-

sidies granted under the Agricultural Aid Act, and statement showing the purposes for

which said subsidies are to be expended. Presented 6th June, 1913, by Hon. Mr

Burrell -^'«* printed'

68. Copies of general orders promulgated to the militia for the period between 2nd Nove-n-

ier, 1911, and 5th Xovmber, 1911. Presented by Hon. Mr. Hughes, 14th January, 1913.

Not printed.

69. Return to an Address to His Excellency the E.ight Honourable Sir Charles Fitzpatrick,

P.C., &c., administrator, of the 31st March, 1913, for a copy of all papers, documenl«,

petitions, letters, telegrams, orders in council and other papers and documents in

possession of the Department of Customs, relating to the duty payable on twine used

for fishing piirposes, and especially relating to the construction placed upon item 682

of the Customs Tariff. Presented 23rd May, J913.—Mr. Sinclair Not printed.

70. Return to an Order of the House of the 30th November, 1912, for a return showing:—

1. The date when the present Canadian Pure Food Act. now known as the

Adulteration Act, R.S.C., was enacted.

2. What foods, beverages or drugs have standards of strength and purity under

the Act been fixed, and what are the dates when such standards become operative.

3. What foods, beverages or drugs have standards of strength and purity been pre-

pared and recommended from time to time by the chief analyst, which have not been

put in force, and why were such standards not put in force.

4. How many cases of adulteration together with cases which show standards of

quality below those required by the Adulteration Act, have been ascertained by th^

Dominion analyst since the said Act came into operation.

5. In how many of such cases did prosecutions under the Act or under the Criminal

Code follow, and in hovf many cases were convictions secured. Presented 14th Jan-

uary, 1913.—xVr. McDonnell Not printed.

71. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all corre

spondence, negotiations, propcsals ia writing and otlier papers and documents in th,-

possession of the government, or any department thereof, relating to reciprocity in

trade with the United States, be.^.ring date between the 1st day of January, 1890, and

the 31st day of December, 1891. Presented 14th January, 1913.—Mr. Sinclair.

Not printed

72. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all letters,

telegrams, &c., exchanged between the member for Bellechasse County and the Min-

ister of Agriculture and the Postmaster General, concerning the appointment of an

additional physician at the quarantine station of Grosse He. Presented 14th January.

1913.—Mr. Lemieux Not printed.

72a. Return to an Order of the House of the lOtli December, 1912, for a copy of all corre

pondence, documents, recommendations and reports concerning the appointment of

Doctor Pomminville, to the position of surgeon of the St. Vincent de Paul peniten-

tiary, replacing Doctor A. Allaire. Presented 24th January, 1913.

—

Mr. Wilson

(Laval) Not printed.
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72b. Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of all letters,

telegram?, correspondence and other documents relating to the appointment of Charles

W. Hatfield, fishery officer on the Tusket River, Yarmouth County, N.S. Presented

27th January, I913.-Mr. Laxf
._

Not printed.

72c. Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of all corre

spondence, letters, requests, telegrams and other documents relating to the appoint-

ment of Louis Nadeau as postmaster at Ste. Christine, County of Bagot. Presented

4th February, 1913.—Mr. Marcil Not. prinfrd.

72d. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all orders

lettr^rs, telegrams and other documents in connection with the appointment of Lt.-Col.

Warburton, as administrative medical officer at the Charlottetown camp in 1912, and

of all letters and telegrams asking for a change in the said appointment, and of all

orders and other documents relating to his being superseded, and to the appointment

of his junior, Lt.-Col. Jenkins, in his place. Presented 13th February, 1913.

—

Mr.

Macdonald Not printed.

72e. Return to an Order of the House of the 27th Januarj% 1913, for a copy of all docu-

ments, letters, correspondence, recommendations, reports, &c., relating to the appoint-

ment of Mr. J. Begin as manager of the experimental farm at Ste. Anne de la Poca-

tiere. Presented 13th February, 1913.—Mr. Lapointe (Kamourasl-a) Not printed.

72/. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all corre-

spondence exchanged between Dr. Marcotte, M. Lavallee, M.P., the Honourable th".

Postmaster General and the Minister of Agriculture, concerning the appointment of

an additional medical officer at Grosse Isle quarantine station. Presented 19th Feb-

ruary, 1913.—Mr. Lcmieiix Not printed.

72g. Return to an Order of the House of the 3rd March, 1913, for a copy of all letter ,

telegrams, recommendations and other papers in connection with the appointment of

John Macdonald as Inspector of Inland Revenue for the Maritime Provinces, and of

all letters, telegrams, applications, recommendations and other papers received from

any other person or persons relative to the applications of other persons for the posi-

tion. Presented 17th March, 1913.—Mr. Macdonald Not printed.

72h. Return to an Order of the House of the 17th February, 1913, for a copy of all letters,

petitions, telegrams, recommendations and other papers and documents, in the pos-

session of the Department of Marine and Fisheries, or any department of the govern

ment, relating to the appointment of F. W. Kelley, M.D., as port physician at Bridgs

water, N.S. Presented 18th March, 1913.—Mr. Law Not printed

72i. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 4th Decern

ber, 1912, for a return showing all appointments to office under the Dominion govern-

ment in the constituency of Edmonton from 10th October, 1911, to 21st November,

1912, v.-ith a statement of the salaries in each case, together with a copy of all corre-

spondence, recommendation to council, orders in council, and all other papers or

documents in any way connected with such appointments. Presented 2Sth March,

1913.—Mr. Oliver Not printed.

72i. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all corre-

spondence, recommendations, reports, memoranda and other documents bearing on th t

appointment of a general foreman, or other permanent or temporary officials, of the

Department of Public Works in the County of Bonaventure since October, 1911, up to

date, with the names, residences, duties and salaries of such appointees. Presented

2nd May, 1913.—Mr. Marcil {Bonaventure) Not printed.
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72fc. Appointment of Mr. McCloskie as postmaster at Waukau, British Columbia.

—

(Senate)

Not printed.

73. Return to an Address to His Eoyal Highness the Governor General of the 9th Decem-

ber, 1912, for a return showing all changes made in the Customs Tarifi of Canada by

order in council since the close of last session of parliament. Presented 14th January,

1913 Xot pri)iied.

74. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a return showing, the

quantity and value of molasses of cane, as defined in tariff item No. 137a, imported

into Canada for the fiscal year ending 31st March, 1912, from each island of the Bri-

tish West Indies, which are parties to the Canada-West India Trade Agreement. Pre-

sented 14th January, 1913.—Mr. Maclean (Halifax) Not printed.

75. Letter of the Honourable F. D. Monk, M.P., to the Eight Honourable the Prime

Minister, resigning his position as Minister of Public Works, and the letter of the

Prime Minister in acknowledgment thereof. Presented by Hon. Mr. Borden, 14th

January, 1913 ..Not printed.

75a. Return to an Order of the House of the 26th May, 19!3, for a copy of all letters,

reports, documents and all other communications relating to the appointment of

Colonel Crowe as Commandant of the Royal Military College and to his resignation

of said position, or to the extension of his term of service or to the termination

thereof, and of all papers or letters passing between the minister and Colonel Crowe,

relative to his resignation or the failure to extend his term of service. Presented 3rd

June, 1913.—Mr. Macdonald Not printed

75b. Return to an Order of the House of the 2eth May, 1913, for a copy of all letter-?,

reports, complaints and other communications and documents which passed between

General McKenzie and the Minister of Militia or his department, previous lo, and

which led up to the resignation of General McKenzie; and also a copy of said resigna-

tion, and the reply of the minister thereto, and of any and all communications had

with the War Office thereto, and of all other papers and documents in connection

therewi'^h. Pi esented 4th June, 1913.—Mr. Macdonald Not printed.

76. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all papers,

letters, telegrams, complaints and reports, bearing on the delay in the payment of

census enumerators in the County of Bonaventure, in connection with the last census,

together with the names, residences, amounts, and dates of payment. Presented 15th

January, 1913.

—

Mr. Marcil (Bonaventure) Not printed.

77. Report of departmental commission on the official statistics of Canada. Presented 15th

January, 1913 Printed for distribution onhj-

78. Return to an Order of the House of the 18th March, 1912, for a copy of all correspond-

ence in the possession of the Postmaster General respecting the change of name ot

Broderick post ofiice in the Province of Saskatchewan, to St. Aldwyn. Presented lotb

January, 1913
.'l

- Not printed.

78a. Return to an Order of the House of the 30th November, 1911, for a copy of all papers,

telegrams, letters, &c., between the Postmaster General and any other person respect-

ing the closing or removal of the present post oflSce at Spry Bay, Halifax County. Pre-

sented lOth January, 1913.—Mr. Maclean (Halifax) Not printed.

79. Report of the commissioner Dominion Police Force, for the year 1912. Presented by

Hon. Mr. Foster, 15th January, 1913 Not printed.
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80. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all corre-

spondence, complaints, reports and all documents relating to the cancelling of leabo

No. 18778, consented to by the Honourable Minister of Railways and Canals, to Aurile

Leboeuf, on the 12th December, 1910.—Presented ICth January, 1913.^3fr. Papineau.

Not printed

81. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 4th Decem-
ber, 1912, for a copy of all orders in council passed since 1st October, A.D. 1911, relat-

ing to the Board of Management of the Government Railways of Canada, or erf any
other member thereof, or in any way affecting the same, or any official of the Inter-

colonial Railway, as regards the duties to be performed or the powers to be exercised

by the said Board or any member thereof, or by any such official, together with a copy

of all recommendations, letters, applications, instructions, or other correspondence, m
any manner relating thereto or having regard to the said orders in council as to the

management of the Intercolonial railway. Presented l7th January, 1913.—Mr. Emmer-
son Not printed

81a. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 4th De-

cember, 1912, for a copy of a certain Order in Council issued during the current year

by which certain official reports formerly made <-o Board of Management of the Inter-

colonial Railway have been ordered in future to be made to Mr. F. P. Brady. Pre-

sented 17th January, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

82. Return to an Order of the House of the 5th December, 1912, for a copy of all papers,

including surveys, tenders, and every other record, or document in the possession of

the Department of Railways and Canals or any other department of the government

relating to the building of a line of railway from Estmere, County of Victoria, Prov-

ince of Nova Scotia, to the town of Baddeck in the same county. Presented 17tli

January, 1913.—Mr. McKenzie Not printed.

83. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 9th Decem-

ber, 1912, for a copy of all documents, papers, tenders, contracts, orders in council

and correspondence in connection with the supply of castings for and the purchase of

scrap iron from the eastern division of the Intercolonial Railway since 1st May, 1912.

Presented 17th January, 1913.—Mr. Maclean (Halifax) Not printed.

83a. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a return showing the

names of the employees on the dining cars of the Intercolonial Railway and the nature

of their employment; and also of the employees on the Pullman cars of the Inter-

colonial Railway and the nature of their employment. Presented 17th January, 1913.

—Mr. Boiday Not printed.

83b. Return to an. Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all papers
documents, telegra'ms, letters, &c., relating to a strike of temporary employees of the

Intercolonial Railway at Halifax, in August, 1912. Pre.-ented 27th January, 1913.

Mr. Mclean {Halifax) jVof printed.

83c. Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of all evi-

dence plans, reports, correspondence, &c., respecting an inquiry held cojicerniug an
accident on the Intercolonial Railway at St. Andre de Kamouraska on 7th October,
1912, caused by train No. 33, the maritime express going west. Presented 27th Jan-

uary, 1913.—Mr. Lapointe (Kamouraska) Not printed.

83d. Return to an Order of the House, of the 29th January, 1913, for a copy of the evi

dence taken at the inquiry held in the month of November, 1912, by Mr. MacDonald
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finperinteiident of the Intercolonial at Leris, in' reference to Alfred Laugnay, an

employee of the Intercolonial at St. Charles, County of Bellechasse. Presented 27th

February, 1913.

—

Mr. Lapointe (Kamouraska) Not printed.

83e. Return to an Order of the House of the 19th February, 1913, hv a copy of all tele-

grams, letters, petitions, reports of engineers, plans, surveys, and other documents in

the possession of the Department of Railways and Canals, and having been received

since 1st January, 1912, relating to the construction of a branch line of the Inter-

colonial Railway into Guysborough County. Presented 18th March, 1913.

—

Mr. Sin-

clair Not prin ted.

83/. Return to an Order of the House of the 24th February, 1913, for a copy of all petitions,

resolutions, letters, telegrams and correspondence, relating to free or reduced trans-

portation of hay over the Intercolonial Railway for the farmers of Antigonish County,

Nova Scotia, and also of the evidence taken and report made as to the shortage of

hay in that and other of the eastern counties of Nova Scotia. Presented 18th March,

1913.—Mr. Chisholm (Antigonish) Not printed.

83g. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all letters

telegrams, tenders, acceptances of tenders, cancellation of tenders and other papers

and documents in the possession of the Department of Railways and Canals, or any

department of the government, bearing date after 1st July, 1912, relating to the supply

of ice for the use of the Intercolonial Railway at Mulgrave, N.S. Presented 18th

March, 1913.

—

Mr. Sinclair Not printed.

83h. Return to an Order of the House of the 12th February, 1913. for a copy of all letters

corresijondence, pe'^itions and other documents, on file in the Department of Rail-

ways and Canals, or in the office of the Intercolonial Railway at Moncton, relating

or in any way appertaining to the new public wharf at Sackville, N.B., and the neces-

sity of establishing in the interest of the traffic of the Intercolonial Railway, and of the

shipping and trade facilities of Sackville, and of the commerce of communities adja-

cent thereto, rail connections between the said wharf and the main line of the sail

railways at Sackville station; also of all letters and other communications receive.i

by the chairman or vice-chairman of the Government Railways Managing Board, or

fey any official of the said railway, relating in any manner to the said subject, received

by them or any of them during the years 1911, 1912 and 1913. Presented 19th March,

1913.

—

Mr. Enimerson Not printed

83i. Return to Order of the House of the 19th March, 1913, for a return showing who the

tenderers were, and the amount of each tender for the supply of castings for the

Intercolonial Railway during the present year. Presented 28th March, 1913.

—

Mr.
Macdonald Not printed.

83;'. Return to an Order of the House of the 19th March, 1913, for a return showing how
many kegs of nails were purchased in 1912 for the Intercolonial Railway; the prices

paid therefor in each case; whether tenders were invited in the case of each purchase

and, if so, who the respective tenderers were and the prif^es submitted; to whom werr
the contracts awarded in each case. Presented 28th March, 1913.

—

Mr. Murphy.

Not printed.

83k. Return to an Order of the House of the 19th March, 1913, for a return showing the

amounts received by the Intercolonial Railway for freight and passengers respectively

for each of the twelve months of the calendar years 1910, 1911 and 1912, at the follow-

ing stations:—Montreal, Halifax, St. John, Sydney, Truro, Moncton, New Glasgow
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and Amherst; also, the total receipts of the said railway for freight and passengeri^

respectively during each of the said years. Presented 28th March, 1913.—Mr. Rhodes.

Not printed.

831. Return to an Order of the House of the 20th January, 1913, for a copy of all letteis

correspondence, telegrams, representations, requests and reports on file in the Depai-t-

me'it of Rail V, ays and Canals, or in the offices of the Intercolonial Railway at Monc-
ton., or among the records of the Government Railways Managing Board, or in the
office of the assistant chairman of the Government Railways Managing Board, relat

ing to or in any way connected with the water supply system at Dorchester station

on the Intercolonial railway, or relating to the absence of and the total failure to

provide a supply of water for drinking or other purposes at that station, or in con-

nection with the dwelling of the station agent in the Station House; and also of all

correspondence, letters, requests, recommendations and reports relating to the alleged

necessity of additional clerical or other help or assistance at the station. Presented

21st April, 1913.—Mr. Emmerson Not printed.

83m. Return to an Order of the House of the 12th February, 1913, for a copy of all corre-

spondence, letters, telegrams, reports and other papers on file in the Department of

Rai'ways and Canals, or in the oiEces of the Intercolonial Railway at Moncton, relat-

ing to M. L. Tracy, an employee of the mechanical department of the Intercolonial

during the years 1899 and 1900, and of all letters and correspondence relating to the

case of the said M. L. Tracy, passing between the then Minister of Railways and
Canals and any of the officials of the railway, during those years; also a copy of the

letters of D. Pottinger, then general manager, the late James E. Price, then general

superintendent, and the late M. Jarvis, then a divisional siiperintendent of said rai'-

way, relating to the same subject during the said period of 1899 and 1900. Presented

2lst April, 1913.—Mr. Emmerson Not printed.

83n. Return to an Order of the House of the 3rd March, 1913, for a statement of ali

amounts collected by the Intercolonial Railway for freight on hay carried from
Amherst and other stations on the Intercolonial, County of Cumberland, to Anti-

gonish, N.S., and consigned to C. Edgar Whidden or C. B. Whidden & Son, in the

month of January last and February instant, and by whom such freight was paid

;

also a copy of all way bills and bills of lading for the same. Presented 21st April, 191.S.

—Mr. Chishohn (Antigonish) ]Vof printed-

83o. Return to an Order of the House of the 3rd February, 1913, for a copy of all letters

petitions, telegrams, complaints, communications, reports and other papers and docu-

ments, received since the 1st day of October, 1911, by and now in the possession of the

Department of Railways and Canals, the Government Railway Managing Board or
any official of the Intercolonial Railway or of the Prince Edward Island railway, relat-

ing to or in any manner appertaining to an application for, or a proposed reduction

of the working hours for the Intercolonial railway employees at Moncton, or at any
other point of the Intercolonial railway or the Prince Edward Island railway. Pre-

sented 21st April, 1913.—Mr. Emmerson Not printed.

83p. Return to an Order of the House of the 21th February, 1913, for a copy of all com-
plaints, requirements, requisitions, petitions, and correspondence of all kinds made
by the Sydney, N.S., Board of Trade, or by the citizens of the city of Sydney, or any
of them, having reference to better and increased facilities on the Intercolonial Rail-
way on the Sydney division. Presented 21st April, 1913.

—

Mr. Carroll.

Not printed.
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83q. Eeturn to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of all letters,

papers and other documents relating to the claim for damages for the death of the

y. uns son of Thomas Hoare, who was killed at a crossing of the Intercolonial Rail-

way in the town of Stellarton in the summer of 1912, and of all petitions, letters, and

other papers asking for the placing of gates or other protection at said crossing.

Presented 1st April, 1913.—Mr. Macdonald Not printed.

83r. Return to an Order of the House of the 14th April, 1913, for a copy of aU correspond

ence exchanged between the Department of Railways and Canals at Moncton and the

same department at Campbellton, on the subject of the collision which occurred at

St. Moise, during the month of February, 1913, between the trains of E. Smith and

the regular train No. 99, omitting from it the inquiry held in the matter. Presented

29th April, 1913.—Mr. Boulay Not printed.

83s. Return to an Order of the House of the 7th April, 1913, for a return showing the

names, residences and occupations of all the employees of the Intercolonial Railway

who have been dismissed in the County of Rimouski since the 21st September, 1911.

Presented 29th April, 1913.—Mr. Lapointe (Kamouraska) Not printed.

83t. Certified copy of a report of the Privy Council of the 5th May, 1913, covering the

appointment of Frederick Passmore Gutelius, as general manager of Government
Railways. Presented by Hon. Mr. Cochrane, 7th May, 1913 Not printed.

83u. Return to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of all letters,

memorials, petitions, correspondence, reports and other documents in the Deipartmenl

of the Postmaster General, or on file therein, relating or in any wise appertaining

to the inauguration or establishing of railway mail facilities between Moncton, N.B.,

westward over the Intercolonial Railway towards St. John, in the morning, so as to

furnish, among other things, opportunities for the transmission of newspapers and

othtp mail matter, along said railway, to make morning connection with the railway

mail facilities afforded by the railway ifrom Salisbury, Westmorland County, N.B., run-

ning into Albert County, N.B.; and also relating to the establishment of railway mail

facilities on each week day evening between Moncton eastward over the said railway

by train known as number 84, running between Moncton, N.B., and Springhill Junc-

tion, Nova Scotia, thus afiording the direct mail connection for newspapers and other

mail matter each evening from Moncton to Shediac, Memramcook, Dorchester, Sack-

ville, Amherst, and intermediate points east of Moncton; together with a statement

showing what, if any, such railway mail facilities, either by locked bag or otherwise,

were established or furnished ov^er either of the said routes, and stating the respec-

tive dates when the same were so established or furnished generally, or in relation to

any one of the newspapers published in Moncton, either in the morning or in the

evening. Presented 12th May, 1913.—Mr. Emmerson Not printed.

83f. Return siiowing whether any contract has been made for the construction or supply

of cars of any kind to the Intercolonial Railway since 1st January, 1913, and if so, to

whom fhe contract was awarded; the number of cars, kind or class, and the price to

be paid ; whether any tenders were called for previous to awarding said contract, and

if so, who the tendejers were, the amount of the tender in each case, and if tenders

were calld for by private request or public advertisement. Presented 21st May, 1913.

—Mr. Macdonald Not printed.

S3w. Return to an Order of the House of the 28th April, 1913, for a return showing all

amounts collected by the Intercolonial Railway for freight on hay shipped from
Amherst and other stations on the Intercolonial, in the County of Cumberland, to

Antigonish and other stations in the County of Antigonish, during the months of
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January, February and March last; the name of the consigners and of the con-

signees, the amount of freight paid on each shipment and by whom paid; also a copy

of all way-bills and bills of lading for same. Presented 6tli June, 1913.—Mr. Chis-

holm (Aniigonish) Not prinicd.

84. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 9th Dectm

ber, 1912, for a copy of all papers, documents, memoranda, orders in council, letters

and correspondence, relating in any way to the closing of the Canadian Immigration

Office at Boston, U.S.A., in 1911, and its subsequent re-establishment. Presented 17tli

January, 1913.

—

Mr. McLean {Halifax) Not printed

85. Copies of despatches dated lltli December, 1912, which have been addressed to the

Governors General of the Commonwealth of Australia and the Union of South Africa

and the Governors of New Zealand and Newfoundland, on the subject of repre-

sentation of the self-governing Dominions on the Committee of Imperial Defence. Pre-

sented by Hon. Mr. Borden, I7th .January, 1913 Not printed.

86. Reports in connection with the Tides and Currents of Northumberland Strait.

—

(Senate) Not printed.

87. Archives Branch, re transferring of 'from Department of Agriculture to Secretary of

Stsite.—(Senate) Not printed.

88. Commission appointed to investigate Indian reserves of British Columbia.

—

(Senate).

Not printed.

89. Insurance rates between Canadian Atlantic ports, and ports in the United Kingdom.—
{Senate) Printed for distribution and sessional papers.

90. Report of departmental commission relating to official statistics of Canada.— (5cna/c). •

Printe d for distribution only.

91. Copy of the Sixth Joint Report of the Commissioners for the Demarcation of the Meri
dian of the 141st degree of west longitude. Presented by Hon. Mr. Roche, 21st Jan-

uary, 1913 Not printed.

92. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all papers,
documents, petitions, memoranda, correspondence, &c., with the Government of Bri-
tish Columbia or any member thereof, with the fishery officers of the Marine and
Fisheries Department resident in said province, with salmon canneries in said prov-
ince, and with any company, person or persons, relating to the prohibition of the
export of sockeye salmon from the said province of British Columbia since 15th

October, 1911. Presented 20th January, 1913.—Mr. Ma.clean (Halifax)... .Not printed.

93. Return to an Order of the House of the 20th March, 1912, for a copy of all correspond-

ence and memoranda on the subject of cable rates, exchanged between the Canadian
Post Office Department and the British Post Office Department. Presented 20th

January, 1913.-Mr. Lemieitx iVot printed.

94. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 9th Decem-
ber, 1912, for a copy of all papers, documents, letters, &c., between the Government of

Canada and the Commonwealth of Australia for the past twelve months relative to

the matter of preferential tariff arrangements between the said two countries. Pre-

sented 21st January, 1913.—Mr. Maclean (Halifax). .Printed for sessional papers only.

95. Report of Mr. Olivar Asselin on an investigation of Belgian and French emigration to

Canada, Presented by Hon. Mr. Roche, 21st January, 1913.

Printed for distribution a,nd sessional papers.
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95a. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all com
plaints, letters, papers, reports, and of all documents bearing on the investigation

held at Port Daniel West, Quebec, into the conduct of Edward Dea, as overseer or

guardian of the lobster hatchery at that place. Presented 22nd January, 1913.

—

Mr.

Marcil '. Not printed.

95b. Report of R. A. Pringle, Esq., K.C., in relation to the invei^tigation of the wreck of

the steamer Mayflower, on the 12th November, 1912. Presented by Hon. Mr. Hazen, 6th

February, 1913 Not printed.

95c. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 29th Jan-

uary, 1913, for a copy of the report of the commission appointed to investigate com-

plaints against the United Shoe Machinery Company, together with the order in

council appointino; the commission, the complaints upon which the order was issued

and all action, if any, taken by the government on report of commission, by order in

council or otherwise. Presented 11th February, 1913.—5(r Wilfrid Laiirier.

Not printed

95d. Return to an Order of the House of the 20th January, 1913, for a copy of all evidence,

letters, telegrams and other documents in connection with the investigation into thf

stranding of the D. G. steamer Earl Grey at Toney River, County of Pictou, in the

spring of 1912; of the reports of the commissioner investigating the same, and of all

correspondence, telegrams and docximents in connection therewith, and of any depart-

mental action in connection therewith. Presented 18th March, 1913.—M?-. Macdonald.

Not printed

95c. Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all letters,

papers, evidence and other documents in connection with the investigation into th<j

collision between the eteamship City of Sydney and the tug boat Doitglas H.

Thomas, in Sydney Harbour, 13th Noveraber, 1912, and of the findings and reports

of the commissioner holding the investigation in regard to the same. Presented 2nd

April, 1913.

—

Mr. Macdonald Not printed.

96. Report of the Second International Moral Education Congress held at the Hague, 22nd

to 27th of August, 1912, and as related thereto, on moral instruction in the Canadian

public schools, &c., by Mr. J. A. M. Aikins, who was appointed by the government to

represent Canada at that Congress. Presented by Hon. Mr. Borden, 21st January,

1913 Printed for distribution only.

97. Return to an Order of the House of the 4th December, 1'912, for a copy of all pay-lists,

letters, documents, letters and other papers in connection with the expenditures at

Cariboo Island in the County of Pictou. Presented 21st January, 1913.

—

Mr
Macdonald Not printed.

98. Return to an Order of the House of the 22nd January, 1913, for a copy of all corre-

spondence, letters and telegrams between the Minister of Marine and Fisheries, or

any officer of his department, and J. A. Gillies, K.C., Sydney, relating to the purchase

from John B. Nicholson, of a site for a salmon hatchery at Snidlope Lake, Richmond

County. N.S., and also of all accounts, charges and vouchers received from the said

J. A. Gillies, for services in connection therewith and the payments made to the said

J. A. Gillies in respect of the same. Presented 7th February, 1913.—Mr. Kyte.

Not printed.
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99. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all papers,

documents and correspondence, between the Department of Public Works and any

person or persons relating to the placing of obstructions in the waters of South Weet
Cove, Lunenburg County, N.S. Presented 24th January, 1913.

—

Mr. Maclean

(Halifax) Not printed.

100. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all pay-lists,

letters, documents, telegrams and other papers in connection with the expenditures

at Skinner's Cove in the County of Pictou. Presented 24th January, 1913.

—

Mr.

Macdonald Not printed.

101. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 22nd Jan-

uary, 1912, for a copy of all correspondence between the government of Canada and

the government of the Province of Ontario, with regard to the extension of the
boundaries of the said province. Presented 28th January, 1913.—5ir Wilfrid Laurier.

Not printed.

102. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all corre-

spondence, reports, and documents, bearing on the claim of C. R. Scoles, of Nev
Carlisle, Quebec, to a balance of subsidy voted to the Atlantic and Lake Superior

railway, since October, 1911, to date. Presented 24th January, 1913.

—

Mr. Marcil.

Not printed.

103. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, ifor a copy of all corre-

spondence, letters, telegrams, reports and other documents concerning an alleged

defalcation in the accounts of Joseph J. Melanson, clerk in the customs office at

Bathurst, County of Gloucester, which caused an 'nquiry to be held on the 23rd of

October last by the Provincial Inspector of Customs, with the name of the accuser.

Presented 2Jth January, 1913.—Mr. Turgeon Not printed.

104. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, (for a copy of all papers,

letters and telegrams in the custody of the Department of Railways and Canals, or

any other department of the government, between the 1st day of September, 1874,

and the 1st day of September, 1879, relating to the acquisition or expropriation of

lands at St. Peters, N.S., for canal purposes, and relating to the appointment of

valuators to apprise the value of such lands; the instructions to such valuators, the

report or reports of such valuators, the area of lands taken, and the price paid for

same; and also the amount paid each valuator for his services. Presented 27th

January, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

105. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all the

different freight tariffs in force on the line of railway from Matapedia, Quebec, to

New Carlisle, Quebec, and from New Carlisle, to Gascons, Quebec, and vice versa,

and of any requests that have been received in regard to the change in the same;

and also a copy of any requests, petitions, letters,- or other documents complaining

of the said tariffs. Presented 27th January, 1913.

—

Mr. Marcil (Bonaventure).

Not printed.

105a. Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of the

different freight tariffs in force on the line of railway from Sunny Brae to Ferrona
Junction, on the Intercolonial Railway, and of any requests that have been received

in regard to the change in the same, and also a copy of any requests, petitions,

letters or other documents complaining of said tariff. Presented 27th January, 1913:

—Mr. Sinclair Not printed.

87



3 George V. Alphabetical Index tu Sessional Papers. A. 191^

CONTENTS OF VOLUME 27—Continued.

106. Eeturn to an Order ctf the House of the 5th December, 1912, for a copy of the original

instructions, including maps, specifications, profiles, &c., furnished the engineers on

the eastern division of the Transcontinental railway between Winnipeg and Quebec

by the chief engineer of the Transcontinental Commission, and approved by the

Grand Trunk Pacific Railway Company. Also of all instructions, including specifi-

cations and profiles, issued by the chief engineer of the Transcontinental Commission

or by the chairman, since 31st October, 1911, which in auy way vary, amend, or depart

from the original instructions above mentioned. Also, of all correspondence between

the Minister cf Railways or any ofiBcial of his department and the chairman of the

Transcontinental Commission, or the chief engineer, concerning the departure from

the original instructions, either as to the grades, curves and bridges or other per-

manent structures. Also a copy of all correspondence between the Minister otf Rail-

ways or any member of the government and any official of the Grand Trunk Pacific

Railway Company referring to change of original instructions as regards grades,

curves or permanent structures on the said line between Winnipeg and Quebec; and

also of all correspondence between the chairman of the Transcontinental Commission

or the chief engineer and any official of the Grand Trunk Pacific Railway Company,

or any member of its engineering stafi, concerning the proposed change of grades,

curves, or other permanent structures on the line of the Transcontinental between

Winnipeg and the City of Quebec. Presented 30th January, 1913—Mr. Graham.

iVof printed.

106a. Return to an Order of the House of the 7th May, 1913, for a copy of a letter, dated

2-lth September, 1904, written by Chief Engineer Lumsden of the Transcontinental

Commission to Chairman Wade of the same body, in which the iformer recommended

to the latter certain grades on the Transcontinental railway. Presented 15th May,

1913.—Mr. Graham ; Not printed.

107. Eeturn to an Order of the House of the 2flth January, 1913, for a copy of all papers in

connection with a claim of L. A. Sauve to certain buildings at La Pointe des Cascades,

on the Soulanges canal, and of all correspondence • on the same. Presented 30th

January, 1913.—5ir Wilfrid La.urier Not printed.

108. E-eturn to an Order of the House of the 5th December, 191'2, for a copy of the contract

entered into between the Department of Railways and Canals and W. H. Weller for

St. Peters canal improvements, and for a copy of all correspondence between the con-

tractor or any other person, firm or corporation and the Honourable Minister of

Railways and Canals relating to the dumping of material removed by the contractor.

Presented 30th January, 1913.—Mr. Kijte Not printed.

108a. Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all corre-

spondence between the Department of Railways and Canals and C. D. Sargent, C.E.,

and between C. D. Sargent, C.E., and H. G. Stanton, Superintending Engineer of the

St. Peters Canal, or between W. H. Weller, contractor ifor the St. Peters canal

improvements, and either or all of said parties relative to work done by the con-

tractor outside of his contract, and the specifications thereof, and also a copy of all

correspondence, letters and telegrams between the Department of Railways and Canals

or C. D. Sargent, C.E., and any other person, in regard to the same; and of all

accounts and vouchers rendered by the contractor to the government of such work,

and the payment made by the government to the contractor, specifying whether the

same is paid for in full or otherwise. Presented 21st April, 1913.

—

Mr. Kyte.

Not printedL

106b- Return to an Order of the House of the I9th March, 1913, for a copy of the accovats

of personal expenses paid to Mr. St. Amour, Superintendent of the Soulanges Canal,
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since he entered upon his duties.—Also return to an Order of the House of the 2nd

April, 1913, for a copy of all accounts for personal expenses paid by the government

to Mr. St. Amour, Superintendent of the Soulanges Canal, since the date of his

appointment. Presented 29th April, 1913.—Mr. Boijcr Not printed.

109. Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy otf all corre-

spondence, letters, telegrams, petitions and other documents received since the 1st

day of January, 1912, asking that the line of railway known as the Vale Road, should

be taken over by (he Intercolonial Railway. Presented 30Hi January, 1913.—Mr.
Macdonald Not printed.

no. Return to an Order of the House of the 27th Januarj-, 1913. ifor a copy of all corre-

spondence in connection with the issuing of letters patent to the Quebec Railway,

Light, Heat and PoMer Company, Limited, and also said letters patent. Presented

30th January, 1913.—Mr. .Lemieux Not printed.

111. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all papers,

documents, correspondence, &c., between the Hepartment of Trade and Commerce and

Mr. Donnelly, late Canadian Trade Commissioner in Mexico, relating to the closing

otf the office of such trade commissioner in Mexico. Presented 3rd February, 1913.

—

Mr. Maclean (Halifax) Not printed.

112. Return called for by Section 88 of Chapter 62, Revised Statutes of Canada, requiring

that the Minister of the Interior shall lay before parliament, each year, a return of

liquor brought from any place out of Canada into the territories by special permission

in writing of the Commissioner of the Northwest Territories. Presented by Hon.

Mr. Roche, 3rd February, 1913 Not printed.

113. Return to an Order of the House of the 22nd January, 1913, (for a copy of all letters,

telegrams and other papers and documents, relating; to the resignation of Lt.-Col.

W. F. Moore, 20tli Regiment, Halton Rifles, and also of the resignation and the reply

thereto. Presented 6th February, 1913.

—

Mr. Macdonald Not printed.

114. Eeturn to an Order of the House of the 20th January, 1913, for a copy of all letters,

papers, telegrams and other documents in connection with the strike of firemen and

other men employed on the D.G.S. Earl Grey, in the year 1912 and 1913. Presented

11th February, 1913.—Mr. Macdonald Not printed.

115. Eeturn to an Order of the House of the 27th March, 1912, for a copy of all papers,

letters and telegrams relating to the applications for, or the granting of, a lease of

False Cove Flats, Vancouver, B.C. Presented 11th February, 1913.—Mr. MacdonaJd.

Not printed.

116. Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all correspond-

ence and other papers in connection with a proposed guarantee of bonds to the Quebec

and Saguenay railway. Presented 11th February, 191.'!.

—

Mr. Lemieux Not printed.

116a. Return to an Order of the House oif the 9th April, 1913, for a copy of all documents,
including petitions, memorials, letters and telegrams, addressed to the government, or

any of its members, urging it to take over and incorporate into the Canadian govern-

ment railway system, the Quebec and Oriental Railway and the Atlantic, Quebec and
Western Railway, with a copy of all the answers thereto. Presented 20(h May, 1913.

—Mr. Marcil (Boiiavent-ure) Not printed.
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116b. Eeturn to an Address to His Eoyal lligliness thj Governor General of tlie 11th De-

cember, 1912, for a copy of all orders in council in connection with the construction

(if a line of railway from St. John to Grand Falls in the Province of New Brunswick,

Or any portion thereof and also of all plans and profiles filed with the Department of

Eailways and Canals by the St. John and Quebec Railway Company, and of all corre-

spondence between the Department of Railways and Canals or any official thereof and

with the said company or the Government of the Province of New Brunswick, or any

official thereof, with reference to the curves, grades or general specifications of thp

said railway or any portion thereof. Presented 20th May, 1913.—Mr. Carvell.

A'of printed.

116c. Return to an Order of the House of the 28th April, 1913, for a copy of all memorials.

petitions, letters, and other documents submitted to the Board of Railway Commis-

sioners from 1st January, 1913, to date, by any party whatsoever regarding the service

of the Quebec and Oriental Railway and the Atlantic, Quebec and Western Railway, as

to freight, passengers and express matters, with a copy of all orders and rulings

issued by such Board and of all correspondence in connection therewith. Presented

20th May, 1913.—Mr. Marcil (Bonaventure) Not printed.

117. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 5th Decem-

ber. 1912, for a return showing the number of appeals made to the Governor in

Council during the twelve months preceding 25th November, 1912, against orders of

the Board of Railway Commissioners, the particulars of each appeal, and the decision

rendered by the Governor in Council in each case. Presented 11th February, 1913.—

Mr. Graham Printed for sessional papers only.

118. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 22nd January,

1913, for a copy of all orders in council and of all correspondence relating to the

extension of facilities for obtaining information useful to Canadian Trade and Com-

merce in connection with the British Consular Service. Presented 11th February,

1913.—Mr. Aines Not printed.

119. Eeturn to an Order of the House of the 24th January, 1913, for a return showing all

the employees of the different departments at Ottawa, and also in the nine provinces

and territories of Canada, and other places outside of Canada, in the inside and out-

side service, who have left their employment since the 1st October, 1911, up to the

10th January, 1912, inclusively, with their names. Christian names, age, nationality,

employment and salaries respectively; the date of their appointment; the date of their

leaving; their salaries, the time of their appointment and at leaving; the reasons of

their leaving; and if replaced or not; the names. Christian name, age, nationality,

employment and salary of those who have replaced them; and in the case of dis-

missals, a list of the persons who asked for their dismissals; in the case of these re-

placing them, a list of the persons who recommended their successors Presented

11th February, 1913.

—

Mr. Wilson {Laval) Not printed.

119o. Supplementary return to an Order of the House of the 24th January, 1912, for a

return showing all the employees of the different departments at Ottawa, and also in

the nine provinces and territories of Canada, and other places outside of Canada, in

the inside and outside service, who have left their employment since the 1st October,

1911, up to the 10th January, 1912, inclusively, with their names. Christian names,

age, nationality, employment and salaries respectively; the date of their appointment;

the date of their leaving; their salaries at the time of their appointment and at

leaving; the reasons of their leaving; and if replaced or not; the names. Christian

name, age, nationality, employment and salary of those who have replaced them;
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and in the case of dismissals, a list of the persons who asked for their dismissals; in

the case cif these replacing them, a list of the persons who recommended their

successors. Presented 17th March, 1913.

—

Mr. Wilson (Laval) Noi prinied.

120. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 5th February,

1912, for a copy of all tenders, contracts, reports and other memoranda of the engi-

neers of the Department of Public Works, orders in council, correspondence and all

other docnments relating to the construction of a dam for storage purposes at the

foot of Lake Timiskaming. Presented 12th February, 1913.

—

Mr. Pugsleu-

Not prinied.

120a. Return to an Order of the House of the 4th March, 1912, for a copy of all contracts,

correspondence or writings whatsoever, respecting the construction of a dam in 1908

Or 1909, called the Lake Timiskaming dam constructed or built over the rivers form-

ing the inflow or the discharge of the said lake, exchanged between the Government
of Canada and the contractor or contractors. Presented 12th February, 1913.

—

Mr.
Boiilay Not printed.

121. Return to an Order of the House of the 28th March, 1912, for a return giving a list of

the subjects of the oil paintings and water colours which have become the property

of the National Gallery of Canada since 1891; and the names of the artists in each

case. Presented 12th February, 1913.—Mr. Burnhatn Not printed.

122. Return to an Order ctf the House of the 27th January, 1913, for a copy of all docu-

ments, letters, correspondence, reports, recommendations, &c., relating to the petition

of Mr. Firmin Thibault, of St. Denis, County of Kamouraska, for his indemnity for

having served at the time of the Fenian invasion. Presented 13th February, 1913 —
Mr. La.pointe (Kaniouraska)

, Not printed.

123. Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a return showing what
date or dates the government piirchased the site for the new Dominion Rifle Range
in the County of Carleton, Ontario, from whom were the several parcels of land pur-
chased, and what price per acre was paid for each, the number of acres of land pur-
chased, and the total 'amount paid therefor, if any buildings have been erected on the

said lands by the government, and the cost thereof, the amounts paid by the govern-

ment (for commissions, fees, agency charges, and legal expenses, and to whom in con-

nection with eaid purchase, the amount of money expended by the Government on the

said range for all purposes, from the date of the original purchase of the land up to

23rd January, 1913, and any sums remaining to be paid in any way connected with the

purchase of the said range, to whom and the respective amounts thereof, the dis-

tance from the post office in the City of Ottawa to the said range, if any line of elec-

tric or other railway runs from the City of Ottawa to the said range, and what means
of transportation will be provided for riflemen going to and returning from the said

range. Presented 13th February, 1913—Mr. Wilson (Laval) Not printed.

124. Return to an Address to Eis Royal Highness the Governor General of the 10th Feb-

ruary, 1913, for a copy of the memorial presented to the Government during the ses-

sion of 1911-12, by a delegation from the Government of Prince Edward Island asking
for an increased provincial subsidy, a copy of which memorial was laid on the Table

of the House by the Finance Minister last session of Parliament, but is not now
apparently on the files of the House Presented 17th February, 1913.—Mr. Hughes
(Kings, P.E.I.) Printed for sessional papers only.

125. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 9th Decem-

ber, 1912, for a copy of all papers, letters, telegrams and correspondence between the

Government of Canada or any member thereof, since 1st November, 1911, to the pre-
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sent time, with any corporation, company, party or parties, in any way relating to

the Customs TariH upon cement or to the temporary reduction made of the Customs

Tariff upon cement; also for a copy of all letters and correspondence by and between

members of the Government of Canada during the same period relating to the same

subject, and of all papers, documents, memoranda and orders in council relative to

the reduction of the Customs Tariff upon cement made by order in council since the

close of the last Session of parliament. Presented 17th February, 1913.—Mr. Maclean

(Halifax) -Vof printed.

125a. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 2flth

January, 1913, for a copy of all petitions since the 1st of October, 1911, addressed to

the Governor General in Council or to any member of the government, asking for a

remis 'on and the adjustment of duty on cement, of all letters to the ministers indi-

vidually on the same, of all correspondence and of all orders in council. Presented

21st February, 19:3.—5;?- Wilfrid Laurier Not printed.

125b. Eeturn to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 9th Decem-

ber, 1912. for a copy of all papers, documents, petitions, orders in council, letters and

telegrams in any department of the government of Canada, or that passed between

the Department of Customs and the Department of Justice or any solicitor, counsel,

association, company or individual, during the past twelve months, lespecting the

imposition of tariff duties upon imported lumber dressed on one side and sized, or

respecting the interpretation of tariff item No. 504, together with a printed copy _of

any stated case, appeal, (factum or argument used before the Exchequer Court of

Canada or the Supreme Court of Canada, in the matter of the judicial interpretation

of tariff item No. 501. Presented 4th June, 1913.—Mr. Maclean (Ealifax)

Not printed.

126. Eeturn to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all corre-

spondence passing between the government or any member thereof with respect to the

east half of Section 27 in township six (6) in range two (2) west of the third meridian.

Presented 17th February, 1913.—Mr. Martin (Regina) Not printed.

127. Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a return showing when

the militia or regular forces was first called out in Canada since Confederation in

aid of the civil authorities, how often, «-hen and where has the same been called out

since, the amount of money paid by each municipal corporation for such service in

each case, what corps called out on each occasion, whether to quell strikes in each

instance or for what purpose. Presented 18th February, 1913.—Mr. Macdonald.

Not printed.

128. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all correspond-

ence, papers, &c., concerning the application by James McKelvey, of the town of

Sarnia, Ontario, for Fenian Raid Volunteer Bounty. Presented ISth February,

1913.—Mr. Macdonald Not printed.

129. Return to an Order of the House of the 10th February, 1913, for a copy of all docu-

ments, correspondence, memorandums, reports, requests for inquiries, of the appoint-

ment of commissioners and other documents, relating to the study of the causes for

the depopulation of country places and the high cost of living in the eastern provinces

of the Dominion. Presented 18th February, 1913.—Mr. Paquet Not printed.

130. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all papers,

documents, memoranda and correspondence relating to the application of theBanque

Internationale to the Treasury Board for a certificate for the commencement of busi-

ness. Presented 18th February, 1913.—Mr. Maclean {Halifax) Not printed.
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131. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all papers,

documents, telegrams, reports, letters, and instructions regarding smelt and salmon

fishing in the Restigouche river and the Bale des Chaleurs since October, 1911, up to

date, together with copy of instructions issued to officials of the Department of

Marine and Fisheries in that connection. Presented 18th February. 1913.

—

Mr. Marcil

(Bonaventure) Not priiiicd.

132. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all corre-

spondence and papers concerning the increase of salary of Mr. Sevigny, employed at

the immigration office at Montreal. Presented 18th February, 1913.—Mr. Carvell.

Not printed.

133. Return to an Order af the House of the 5th February, 1913, for a return showing

whether any order for goods has been given by the Department of Public Works since

1st October, 1911, at Montreal, Quebec, St. John and Halifax ; tenders asked for in

each case; orders for goods given without tenders; names of firms, and amounts in

each case. Presented I9th February, 1913.

—

Mr. Macdonald Not printed.

134. Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, ifor a copy of all corre-

spondence and other papers, in the Department of Public Works, concerning the

awarding of a contract for a Welsh coal supply to the various Dominion public

buildings in Montreal. Presented 19th February, 1913.

—

Mr. Lemieux Not printed.

135. Return to an Order of the House of the 5th December, 1912, for a return showing how
many dredging contracts were let by the Department of Public Works during the

year 1911-12, the name of each tenderer and the amount of each tender. Presented

19th February, 1913.—Mr. Lemieux Not printed.

135a. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return showing the

quantity by cubic yards of dredging made in the harbour of Bathurst by the dredge
Restigouche during the months of May, June, July, August, September, October, and

November of the year 1911, and during the same months in the year 1912. Presented

l9th February, 1913.—Mr. Turgeon Not printed.

135b. Return to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of all corre-

spondence, documents, recommendations and reports respecting the dredging Des

Prairies river, the work done, depth, length and width of channel dredged, the list of

men employed to perform that work, their salaries, and the amount cf money spent

on that work since the 1st of October, 1911, up to the 21st November, 1912. Presented

12th May, 1913.—Mr. Wilson (Laval) Not printed.

135c. Return to an Order of the House of the 3rd March, 1913, for a copy of all documents,

letters, reports of engineers and a detailed statement of expenditure in connection

with dredging at Ste. Anne de Restigouche and Cross Point, Bonaventure County.

Presented ith June, 1913.—Mr. Marcil (Bonacenture). Not printed.

135d. Return to an Order oif the House of the 19th March, 1913, for a return showing the

amouiat of dredging done by the government dredges for private parties or firms in

Prince Edward Island, during the season of 1912; the names of the parties or firms

(for whom this dredging was done; the nuhiber of yards of material dredged for each

party or firm; the class of material dredged, and the price per yard the government
charged for this dredging; who measured the material dredged, and whether it was

scow measurement that was made; who recommended the said dredging to be done;

if the resident engineer or any engineer was consulted in regard to the measuring,

and if the resident engineer or any engineer had control over the matter at all. Pre-

sented 6th June, 1913.—Mr. Hughes (Kings, P.E.I.) Not printed.
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136. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of the accounts

of Jean Baptiste Lena and of his wife, for -work done to the public buildings at Valley-

field, Quebec, in May, 1912; also for a copy of all correspondence, reports and docu-

ments relating to the payment in full or a part of their accounts. Presented I9th

February. 1913.—Mr. Papineau A'of printed.

137.-Eeturn to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a return showing the

amount of money expended in improving the channel of the Ottawa river between the

£ity of Hull and the village of Masson. Presented 19th February, 1913.—3Ir. Devlin.

Not printed.

138. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all docu-

ments relating to the transferring of P. E. Amiot, resident engineer of the Depart-

ment of Public Works. Bonaventure, Quebec, to the district of Chicoutimi and

Saguenay, and the appointment in his stead, in Bonaventure County, of Charles E.

Tache, of Chicoutimi, as resident engineer, with a copy of all the instructions given

to the latter and his duties, residence and salaiy. Presented 19th February, 1913.—

Mr. Marcil {Bonaventure) Not printed.

139. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all petitions,

correspondence, memoranda, reports, and resolutions of county or other municipal

councils of Bonaventure County asking or objecting to certain public works in Bona-

venture County since October, 1911, with the Minister of Public Works, or any mem-
ber of the present administration, and replies made thereto. Presented 19th February,

1913-

—

Mr. Marcil (Bonaventure) Not printed.

140. British Canadian Loan and Investment Company, Limited, Toronto, for year 1911.

—

(Senate) Not printed.

141. Claims of present fish warden. Baker Lake, County of Madawaska, "^.B.—(Senate).

Not printed.

141 a. Return to an Qrder of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all letters,

telegram.s, reports, iniformation, convictions and other documents in the possession of

the Department of Marine and Fisheries or any officer thereof relating to the prose-

cution in the year 1910, against George Rowlings and James Rowlings, of Musquodo-

boit Harbour, County of Halifax, for a violation of the fishery regulations. Presented

21st May, 1913.—Mr. Sinclair Not printed.

141b. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, (for a copy of all papers,

letters, telegrams and documents or other communications, had with the Department

of Marine and Fisheries or any official thereof, in regard to the prosecutions against

the following parties:—Samuel Stewart, Melvin Hart, Andrew McNeil, Thomas

McNeil, Hugh Malcolm, Tom MoSatt, James Waddin, Samuel Wright and Dougald

Higgins, of Westville, County of Pictou, for infractions of the Fisheries Act, and of

any applications or letters relative to relief from the fines imposed or the return of

the same; and also of all papers, letters, and other documents relating to a charge

against Rod. Martin, of Westville aforesaid, a fishery guardian, for illegal fishing

and other ofiences. Presented 21st May. 1913.—Mr. Macdonald Not printed.

141o. Claims of Messrs. Boulanger and Son, Montmagny, Quebec—(5enofc) Not printed.

142. Copy of Report of Minister of Justice in re Florence Mining Company.—(Senate).

Not printed.
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243. Instruction sent to the different Lieutenant Governors of different provinces of Canada,

with commissions.

—

(Senate) Not printed.

144. Return to an Order of the House of the 15th January, 1913, for a copy of all papers,

letters, documents, telegrams, reports and opinions in relation to the claim of Wil-

liam Iceton, of Purceirs Cove for a return of a boat from the Department of Marine

and Fisheries or any other department. Presented 20th February. 1913.

—

Mr. Mac-

donald Not printed.

145. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 9th Decem-

ber 1912, for a copy of all papers, telegrams, letters and orders in council respecting

the transfer of the property known as the Police Point Reserve to the corporation of

the City of Medicine Hat, Alberta. Presented 20th February, 1913.—Mr. Buchanan.

Not printed.

146. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of the inquiry

made by F. B. Atkinson, Levis, as to an accident that happened to the horse of

Arsene Lauzier, at Amqui, County of Rimouski, on the 19th February, 1912. Pre-

sented 20th February, 1913.—Mr. Boulay Not printed.

147. Correspondence, memoranda, &c., in respect to the issue of a patent for the N. ^ of

S. W. i of section 8, in township 49, range 26, west of the 2nd meridian, to one Arthur

Donaldson, bearing date the 19th November, 1912. Presented by Hon. Mr. Roche, 20th

February, 1913 Not printed.

147o. Return to an Order of the House of the 12th February, 1913, for a copy of all letters,

telegrams and other documents with respect to the north half of the southwest

quarter of section eight (8), township forty-nine (49), range twenty-six (26), west of

the second meridian, province of Saskatchewan, and the granting of a homestead

entry for the said land to one Arthur Donaldson. Presented 6th June, 1913.

—

Mr.

Martin (Regina) Not printed.

148. Return to an Order of the House of the 12th February, 1913, for a copy of all par)ers,

reports and other documents relating to the delay of the Indian Department in

issuing patents for lands purchased from th& St. Peters band of Indians, and form-

ing part of the St. Peters Indian reserve, Manitoba. Presented 25th February, 1913.

—Mr. Oliver Not printed.

149. Return an Address to His Royal Highness the Governor General of the 27th January,

1913, for a copy of all applications addressed to the Government by the Algoma Steel

Company for remission of duties on rails imported by the said company at Fort Wil-

liam ; oif all correspondence on the same, of all evidence sought and obtained by the

government and supplied by the company in support of its application; and of all

orders in council ordering such remission of duties. Presented 25th February, 1913.

—

Sir Wilfrid Laurier Not printed.

150. Return to an Order of the House of the 24th February, 1913, for a return showing the

_ stenographers and secretaries of the House of Commons, and the name^ erf the mem-
bers for whom each of them work. Presented 26th February, 1913.

—

Mr. Boulay.

Not printed.

IZOa. Return to an Order of the House of the 31st March, ultimo, for a return giving the

names and home addresses of the persons employed in the House of Commons as

stenographers to members. Presented 1st April, 1913.

—

Mr. Martin {Regina).

Not printed.
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151. Return to an Order of the House of the 16th January, 1913, for a return showing the

number of bushels of grain and barrels or sacks of flour which were shipped from

Montreal, Quebec, St. John, N.B., and Halifax, for twelve months preceding the 31st

day of December, 1912; the kinds of each product respectively, and the quantities of

said commodities at each otf above points which were domestic and foreign. Pre-

sented 26th February, 1913.—Mr. Bennett {Simcoe) A' of printed.

152. Return to an Order of the House of the 19th February, 1913, for a return showing in

detail the quantity and values, respectively, of the imports and exports of Canada

with Great Britain, United States, Australia and New Zealand, during the year end-

ino- 31st March, 1912, in horses, cattle, sheep, hogs, bacon, hams, fresh and salted beef,

lard, tallow, mutton, canned meats, butter, cheese, eggs, poultry and apples. Pre-

sented 2eth February, 1913.—Mr. Sutherland Not printed.

153. Eeturn to an Address to His Eoyal Highness the Governor General of the 26th Feb-

ruary, 1912, for a copy of all letters, documents and correspondence relating to action

by the Government in regrd to the relief of the shareholders and depositors of the

Farmer's Bank, and of the order in council appointing Sir William Meredith as Com-

misicner, and all correspondence in relation thereto. Presented 26th February, 1913.

—Mr. Macdonald ^ot printed.

153a. Report of the Honourable Sir William Ralph Meredith, Kt., Commissioner appointed

to make investigation into all matters connected with the Farmers Bank of Canada.

Presented by Hon, Mr. White, 26th February, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

CONTENTS OF VOLUME 28.

(This volume is bound in three parts.)

153b. Report of Royal Commission authorized by orders in council dated 19th day of July,

1912, and the 5th day of August, 1912, to inquire into alleged complaints as to methods

of weighing butter and cheese in Montreal, and also as to the methods of payment.

Presented by Hon. Mr. Burrell, 30th May, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

154. Eeturn to an Order of the House of the 27th January, 1912, for a return showing the

amount of the subsidy paid to each of the four original provinces of the Dominion at

Confederation, and the population on which such payment was based; the subsidy

payable to each of the remaining five provinces on entering the union, and the popu-

lation on which such payment was based; the sum added to the subsidy of any prov-

ince as better terms, and the date which such addition was made respectively; the

details of each readjustment of subsidies since 1867, and the yearly subsidy at present

payable to each province, with the population on which such payment is based, and

the original debt allowance, if any^ respectively, placed to the credit of each province

on entering the union. Presented 27th February, 1913.—Mr. Sinclair.

Printed for sessional papers only.

155. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all correspond-

ence in regard to the disposition of the Marine Hospital at Pictou to the town of

Pictou, or any other corporation or person. Presented 27th February, 1913.—Mr.

Macdoncld Not printed.

156. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all letters,

tenders, contracts, papers and other documents in the possession of the Department

of Marine and Fisheries relating to the making and cancellation cdt a contract or

agreement between the said department and one Charles G. Giffin, of Isaac Harbour,
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N.S., to perform certain services for the lobster hatchery at that place, and also relat-

ing to a subsequent agreement with one Philip McArthur to perform similar duties.

Presented 27th February, 1913.

—

Mr. Sinclair Not printed.

157. Return to an Order of the House of the 29tli Janiiary, 1913, for a copy of all papers

and correspondence concerning the claim otf Charles Mennier, ex-Collector of Customs
at Marieville, Quebec, for rent. Presented 28th February, 1913.

—

Mr. Lemieux.

Not priniid.

158. Return to an Order of the House of the 9th December, 1912, for a copy of all letters,

correspondence, documents and reports relating to the closing of the post office at

Pomket river, Autigonish County, Nova Scotia, and the cancellation of the contract

for the carrying of the mail between Heatherton and Pomket river. Presented 28th

February, 1913.—Mr. ChishoJm {Antiyonish) Not printed.

158a. Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all letters,

telegrams, petitions and other correspondence and documents received by the Post

Offire Department during the last twelve months from the honourable member for

East Grey and others, relating to the closing of the post office at H^irkaway, County
of Grey, province of Ontario, and of the proposed change in the mail service. Pre-

sented 2Jth March, 1913.—Mr. Lanctot Not printed.

159. Claims put forth by and on behalf of Indians of British Columbia—Report of James T.

Mclvenna on.—(Senate) ; Not printed.

159a. Return to an Address to' His Royal Highness the Governor General of the 20th Jan-

uary, 1913, for a copy of all correspondence between the Government of British Colum-
bia and the Government of Canada concerning the rights and claims oif the Indians in

the province, and of all orders in council with regard to the same. Presented 14th

May, 1913.—.S/r Wilfrid Laurier Not printed.

159b. Return to an Order of the House of the 28th April, 1913, for a copy cf al] correspond-

ence, reports and recommendations from Rev. R. L. Macdonald, Indian agent at

Salmon River reserve, Riclimond County, N.S., relating to the Indian school in said

reserve; and of all correspondence and instructions from thb Department of Indian
Affnirs to the said Indian agent, relating to the same; also a copy of all complaints,

charges and reports against Miss Charlotte M. Devereaux, teacher of the said school,

and erf all correspondence and recommendations relating to the appointment of

Earnei-t McNeil to succeed her, since 1st January; 1912. Presented 23rd May, 1913.

—

Mr. Kyte Not printed.

159c. Return to an Order of the House of the 12th May, 1913, for a copy of the last surrender

and of all papers, correspondence and other documents in connection with the sur-

render of part of the White Bear Indian Reserve; together with a copy of all letters

and telegrams referring to this surrender by officials of the Department or others,

and of tl\e authority on which this surrender was taken, the number of acres sur-

rendered, and how disposed of. Presented 23rd May, 1913.

—

Mr. Bradbtinj.

Not printed.

159d. Return to an Order of the House of the 30th April, 1913, for a copy of all letters,

papers, memoranda and other documents, dated since 1st January, 1912, relating to

the Kitsilano Indian Reserve in the City of Vancouver. Presented 23rd May, 1913.^
Mr. Oliver Not printed.

160. Immigrants—number of, who settled in Canada, in 1911-12, and from whence.— (5f/(«/c).

Not printed.
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160a. Return to an Order of the House of the 7th May, i913, for a return showing the num-

ber of immigrants coming into Canada during the year ending 31st March, 1913,

inspected by the government medical inspectors ; the total cost of such medical in-

spections; the number of medical doctors employed by the government during that

period; the name, salary and location of eacli, inch:ding those resident in Ottawa.

Presented 6th June, 1913.—Vr. Schaffner Not printed.

161. Correspondence with Mr. V. Steffansson concerning northern expedition. Presented

by Hon. Mr. Hazen, 3rd March, 1913 Not printed.

161a. Copy of order in council No. P.C. 406 of the 22nd February, 1913, with reiference to

Mr. V. vSteffansson's proposed northern expedition. Presented by Hon. Mr. Hazen,

10th March, 1913 Not printed.

162. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 25th March,

1912, for a copy of all letters, requests, petitions, orders in council and other docu-

ments in the possession of the Department of Marine and Fisheries relating to the

change in the fishery regulations by which steam trawlers were prohibited_from par-

ticipating in the fishing bounty. Presented 3rd March, 1913.

—

Mr. Sinclair.

Not printed.

162a. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General, of the 10th Feb-

ruary, 1913, for a copy of all petitions, correspondence, reports of experts or officers,

of orders in council, minutes of council, and of other papers and documents in the

possession of the Department of Marine and Fisheries, or any department oif the

government, relating to steam trawling on the Atlantic seaboard. Presented 15th

April, 1913.

—

Mr. Sinclair Not printed.

163. Return to an Order of the House of the 19th February, 19'3, for a copy of all corre-

spondence, papers, accounts, vouchers, concerning the purchase and subsequent

repairs of a private car by the Department of Militia and Defence, (from the Can-

adian Northern Railway Company. Presented 3rd March, 1913.

—

Mr. Lemieux.

Not printed.

164. Return to an Order of the House of the 24th February, 1913, for a return showing

separately the amount paid by the Department of Indian Affairs for medical attend-

ance on account of the Indians on the Micmac reserve of Ste. Anne de Restigouche,

Quebec, for each year from 1900 to 1913, inclusive, and to whom paid. Presented 10th

March, 1913.

—

Mr. Marcil {Bonai:enture) Not printed.

165. Return to an Order of the House of the 19th February, 1913, for a copy of all corre-

spondence, letters, telegrams and other documents relative to the sale of alleged

Indian lands at Nyanza, riding of North Cape Breton and Victoria, N.S., to one

Philip McDonald, such sale having taken place about the year 1877. Presented 17th

March, 1913.—Mr. McKenzie Not printed.

165a. Return to an Order cf the House of the 7th May, 1913, for a return showing the num-
ber of acres surrendered by the Cote's Band of Indians, the number of acres sold by

private sale, the number of acres still unsold; together with a copy of all letters from

persons who made application for purchase of surrendered lands in Cote's reserve,

or from any person on behalf of purchasers and replies thereto; and of all reports,

letters or memoranda addressed to the Superintendent General of Indian Affairs, from

any officer of the department respecting the private sale of said lands; also a copy of

any document or documents covering the authority under which these lands were

sold by private sale, and of all letters addressed to the department, or any officer of

department, respecting the sale of said lands. Presented 3rd June, 1913.

—

Mr. Brad-

bury Not pri7ited.
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166. Return to an Order df the House of the 12th February, 1913, for a copy of all letters,

reports and other documents received by the Minister of Labour regarding labour

conditions on the Grand Trunk Pacific between Tete Jaune Cache and Fort George.

Presented 17th March. 19 'S.—Mr. Oliver Not printed.

167. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 3rd February,

1913, for a copy of all telegrams, letters and other documents passing between the

Government of Canada, or any member thereof, and the Government of the Province

of Saskatche^^ an, or any member thereof, with respect to chapter 17 of the statutes of

Saskatchewan, 1912, being an Act to prevent the employment of female labour in cer-

'tain capacities. Presented 17th March, ]913.—Mr. Martin (Refjina) Not printed.

168. Return to an Order of the House of the jOth December, 1912, for a copy of all corre-

spondence, petitions and other papers received by the Prime Minister, or any mem-

ber of the government, since the 1st April, 1912, in connection with the school system

established in that portion of the Keewatin Territory annexed to the province of

Manitoba. Presented 17th March. 1913 —Mr. MacdonaJd Not printed.

169. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a return shov>'ing the

number of accidents to lock gates or bridges on the Welland Canal during the year

ending 25th November, 1912, the nature of the accidents, the amount cif damage in

each case and the amount recovered by the Government from vessel owners in each

instance. Presented 18th March, 1913.—Mr. Graham Not printed.

170 Return to an Order of the House of the 3rd March, 1913, for a copy of the contract

passed on the 6th day of August, 1910, between the City of Quebec and the Transcon-

tinental Railway Commissioners, for the acquisition by the latter of the property

known as Champlain Market, to be used as a station and terminals for the said rail-

way; of all the correspondence between the said city and the present Commissioner of

the said railway, with the Minister of Railways^, or uny other Minister, with regard

to the non-execution of the said contract by the said commission. Presented 18tli

March, 1913.—5ir Wilfrid Laiirier Printed for sessional papers only.

171. Return to an Order of the House oif the 29th of January, 1913, for a copy of all letters,

correspondence, &c., respecting the request for siispension by H. Boulay, of J. Stahl,

assistant inspector of immigration on the railway. Presented 19th March, 1913.

—

Mr.

Boulay , Not printed.

172. Return to an Order of the House of the 17th February, 1913, for a return vshowing the

total area of land thrown open for pre-emption and purchased homesteads in each cif

the provinces of Saskatchewan and Alberta since the passiug of the Dominion Lands

Act of 1908; also the number of acres of such lands which have been disposed of by

way of pre-emptions and purchased homesteads in each of the said provinces, the

amount- of principal money collected on account of such lands in each of the said

provinces up to 31st December, 1912, and the amount of interest collected on account

of such lands in each of the said provinces to 31st December, 1912. Presented 19th

March, 1913.- Mr. Martin (Regina) Not printed

173. Return to an Order of the House of the Iflth February, 1913, for a copy of all letters,

correspondence, memorials and other documents received by the Right Honourable

the Prime Minister and the Honourable the Minister of Justice, since the 1st day of

January, 1912, relating to the reqiiest by county court judges for an increase of salary

and for an amendment to the Judges Act with respect to retiring allowances. Pre-

sented 26th March, 1913.—Mr. Proulx Not printed.
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174. K-tiirn to an Order of the House of the 13th February, 1913, for a return showing the

names of the keepers in Portsmouth penitentiary, and their religious belief; the

n:!mes of any of the said keepers who may have been dismissed, the date, charges and

Oil whose recommendation were they reinstated. Presented 26th March, 1913.

—

Mr.

Edvards Not printed.

174'( Return to an Order of the House of the 13th February, 1913, for the name oif the dis-

cipline officer in charge of each of the following departments iu Portsmouth peniten-

tiary, the date when each was first appointed on the penitentiary staff, the date to

liis present position, and the religious belief of each: Quarry, farm, warden's resi-

dence and grounds, blacksmith shop, bath room and laundry, stone shed, tailor and

sho3 «hop, changing room, stone pile, sewage plant, asylum ward, cell wings, library

and Eoman Catholic and Protestant chapels, ho:;pital, shop dome, carpenter, tin and

paint shop, and prison of isolation. Presented ^6th March, 1913.

—

Mr. Eduards. -

Not printed.

175. Eeturn to an Order of the House of the 17th February, 1913, for a copy of all state-

ments of account for salary or remuneration to the Commissioner, and his expenses,

for witness fees and all other expenses in connection with the investigations by Com-

missioner Duchemiu, of the following persons in Antigonish County namely: Patrick

M. Ue:os!:e, deckhand SS. Scotia, Harbour au Boucher; William R. Fougere, section-

man. Harbour au Bouchs; Allen Kinney, sectionman, Linwood; Hubert Myatte, sec-

tionman, Tracadie; John McDonell, sectionman, Afton Station; John W. Malanson

sectionman, Afton; James Armstrong, sectionman, Heatherton; Charles Landry, sec-

tionman, Pomket; William S. Landry, section foreman, Pomket ; Colin McDonald,

sectionman, James River; Archibald Chisholm, station agent, Heatherton; Joseph

Benoit, station agent, Pomket; Alex. R. McAdam, fishery officer. Malignant Cove;

Alex. McDonald, siib-collector. Doctors Brook; Charles L. Gass, sub-collector, Bay-

field; Jefirey M. Crispo, sub-collector. Harbour au Bouche; Hugh R. McAdam, post-

master, Arisaig; Thomas J. Sears, postmaster, Lochaber, Charles L. Gass, post-

master, Bayfield; and Joseph P. Benoit, postmaster, Pomquet; also the expenses in

detail, of and incidental to the investigation by said Commissioner Duchemin of the

charges made against John J. McDonald, postmaster, McArra's Brook; Archibah!

Stevart, section foreman. Harbour au Bouche; Ronald McFarlane, section foreman,

Williams Point; Henry Williams, sectionman. Marshy Hope; and John W. Mclnnes,

bridge foreman Intercolonial Railway, Antigonish. Presented 26th March, 1913.

—

Mr.
Chisholm {Antigonish) Not privlcd.

l75o. Return to an Order of the House of the 28th April, 1913, for a return showing the date

of the appointment of H. P. Duchemin, Investigating Commissioner for Eastern iSo^a

Scotia; the number of days he has been employed by the government since the

appointment; the gross amount paid to Mr. Duchemin as an allowance for his sei--

vices, excluding travelling expenses or other outlay ; the amount which has been paid

to Mr. Duchemin to date for travelling expenses, living expenses, witness fees, and

other sundry expenses, respectively. Presented 21st May, 1913.

—

Mr. Sinclair.

Not printed.

176. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912. for a copy of the report

or reports made by C. E. Tache, resident engineer of Bonaventure County, Quebec, on

public works existing or asked for in that constituency since October, 1911, up to date.

Presented 28th March, 1913.—Mr. Marcil {Bonaventure) Not printed.

177. Return to an Order of the House of the Gth February, 1913, for a return showing what

properties within the area north of Wellington street and west of Bank street, in the

City of Ottawa, have been purchased or acquired by the Government; from whom the

said purchases were made, and the price paid, or agreed to be paid, in each case; the
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niiniher of said properties not yet paid for, the names of the owners thereof, and

amount, if any, in dispute in each case; the names of the persons who were employed

in any capacity, or for any purpose, in connection with the purchase of the sail

properties, and the terms of their employment; the amount which has been paid to

each, and further amounts to be paid to such persons, giving their respective names;
whether tfle Government has employed any persons or agents to collect rent from the

tenants or occupants of any of the said properties, if so, the names of such rent col-

lectors, for what period employed, and amount by way of salary, fees, or commission,

paid to each; the total t^mount paid by the Government up to 3]-t January, 1913, in

connection with the purchase or acquisitiyi of the said properties. Presented 28th

Marcli. 19in.-Mr. Mnrplnj Not printed.

178. Return to an Order of the House of the 2ith January, 1913, for a copy of all correspond-

ence between the Minister of Public Works and H. Morel, M.P.P., for East Nipissing,

in any way relating to the construction of a road or highway from North Bay to

Sturgeon Falls, Ontario ; and of all petitions, correspondence, surveys, and engineers'

reports in any way connected with the building of the said road or highway. Pre-

sented 2Sth March, 1913.—Mr. Murphy Not prinicd.

179. Eeturn to an Order of the Housa of the 4th December, 1912, for a copy of all pay-lists,

letters, documents, telegrams and other papers in connection with the expenditures

made on Brule wharf in the County of Colchester during the last two years. Pre-

sented 2Sth March, 1913.—Mr. M(tcdo)utld Not printed.

I79a. Eeturn to an Order of the House of the 10th December, 1912, for a copy of all papers,

documents, tenders and correspondence relating in any way to the construction cf a

wharf at Kraut Point, Lunenburg County, N.S. Presented 28th March, 1913.—Mr.
Maclean (Halifax) Not printed.

180. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all corre,-pond-

ence, papers, &c., concerning the application made by the Eastern Canada Power
Company, with a view to raise the head of the River St. Lawrence in the vicinity of

Coteau, Cedar, Split Rock and Cascade rapids to the level of the water in Lake St.

Fran9ois. Presented 28th March, 1913.

—

Mr. Leinieux Not printed.

181. Return to an Order of the House of the 4th December, 1912, for a copy of all corre-

spondence, letters and telegrams addressed by the Conservative candidate in the

County of Gloucester at the election of 21st September, 1911, to the Minister of Pub-
lic Works from the day he took his oath of office, on Iftth October, 1911, up to the

31st December, of the sam.e year, on the subject of public works then under con;-truc-

tion in the said county. Presented 28th March, 1913.

—

Mr. Tin-geon Not printed.

182. Ketiirn to an Order of the House of the 10th March, 1913, for a return showing the

number of m.en of the R. C. regiment at Aldersliot, during the summer of 1912, pre-

vious to the regular militia camp; date of going into camp; number there during
said time; whether tenders for supplies for these men were called for; number of

tenders received and from whom ; if any contracts were awarded on said tenders and,

if not, what was done with the said tenders; how and from whom were supplies for

these men obtained; the prices paid during said time per pound respectively, for

meat, sugar, butter, tea, coffee bacon, bread, and how much per bushel for vegetables;

the cost per ration for supplies for said men of the R. C regiment at Aldershot camp
during the tinip aforesaid; \hc cosi per ration for supplies to the regular militia

camp under contract during the annual drill in t!ie fall of 1912. Presented 28th
March, 1913.—Mr. Kytc Not printed.
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183. Report on -vrholesale prices in Canada, 1912, by E. H. Coats, B.A., F.S.S., editor of the

Labour Gazette. Presented by Hon. Mr. Crothers, 28tli March, 1913.... W'ot printed.

184. Area of territories added to Ontario and Quebec, by Statutes of 1912.

—

{Senate).

Not printed.

185. Relating to recent increase in prices charged Canadian fishermen for manilla cord.

—

{Senate) i..' Not printed.

186. Report of the Pilotage Commission of Quebec. Presented by Hon. Mr. Hazen, 28th

March. 191.? ^'ot printed.

187. Return to an Order of the House of the 26th February, 1913, for a copy of all memor-

anda, letters, papers, telegrams and other documents in the iwssession of the Depart-

ment of the Interior relating to the S. W. 3G-16-27, W. 2. Presented 31st March, 1913.

—Mr. KnoicJes Not printed.

187a. Return to an Order of the House of the 3rd March, 1913, for a copy of all correspond-

ence, telegrams and other papers in connection -R-ith the southwest i of 4-9-14 wer-t of

2nd meridian. Presented 10th April. 1913.—3/r. Bradbnry Not printed.

1876. Return to an Order of the House of the 26th March, 1913, for a copy of all papers,

letters, memoranda and other documents relating to the northwest of 30-25-7-2. Pre-

sented 25th April; 1913.—Mr. Oliver Not printed.

187c. Return to an Order of the House of the 3rd March, 1913,-1. For a copy of all corre-

spondence and other papers in connection with the disposal of the following lands

and the claim of James W. Brown in connection with these lands :

—

Part of S.E. i section 21-20-21-W. 2nd meridian, area ^looths acre.

Part of N.E. I section 21-20-21-W. 2nd meridian, area i^^iooths acre

Part of S.E. J section 20-20-21-W. 2nd meridian, area 80 acres.

Part of S.W. i section 2S-20-21-W. 2nd meridian, area 72*?iooths acres.

Whole of S.E. i section 2,S-20-21-W. 2nd meridian, area 160 acres.

Whole of N.E. \ section 32-20-21-W. 2nd meridian, area IGO acres.

Part of S.E. J section 32-20-21-W. 2nd meridian, area 80 acres.

Whole of N.W. J section 5-21-21-W. 2nd meridian, area 160 acres.

- Whole of S.E. i section 5-21-21-W. 2nd meridian, area 160 acres.

Part of N.E. \ section 5-21-21-W. 2nd meridian, area 123S?iooths acres.

Whole of S.W. i section 5-21-21-W. 2nd meridian, area 160 acres.

2. Also of all papers in connection with the disposal of the whole of the northwest

quarter-section 2-2-20-21, west of the second meridian; and part of S.W. i 2-20-21-W.

of the second meridian; and of all correspondence and papers in connection with

Alexander Hurst Brown's claim re these lands. Presented 30th April, 1913.—Mr.

Bradbury Not printed.

187d. Return to an Order of the House of the 9th April, 1933, for a copy of all letters,

papers, telegrams and .other documents in connection with the sale of the N.W.

quarter-section 29 10-18-W. Presented 13th May, 1913.—Mr. Turriff Not printed.

187e. Return to an Order of the House of the 28th April, 1913, for a copy of all letters,

memoranda and other documents relating to the northeast quarter of 14-7.5-15-5, dur-

ing the years 1911, 1912, and 1913 to date. Presented 13th May. 1913.—Mr. Oliver.

Not printed.
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187/. Return to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of all papers,

telegrams, applications, and other documents in connection with the S.W. 2-19-20, west

2nd M. Homestead, patented 3rd June, 1892; the S. i of N.E. 20-20-21, west 2nd M.
patented 11th October, 1901, N.W.H.B., as assignee of Edward Boucher; the S.E i

Of 22-20-21, west 2nd M., N.W.H.B., patented 22nd September, 1900, as assignee of

Louis McGlllies; the S.E. i of 28-20 21, west 2nd M., N.W.H.B., patented 26th August,

1901, as assignee of J. Bte. Fagant, jr., and the E. h of S.E. i of 32-20-21, west 2nd M.,

N.W.H.B., patented 11th September, 1901, as assignee oif Jos. Alexander; and of all

papers in connection with any claims of G. W. Brown or others in connection with

these lands. Presented 3rd June, 1913.—Mr. Bradbury Not printed.

187g. Return to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of all papers,

telegrams, applications and other documents regarding the S.W. i, 28-20-21, west 2nd
M., N.W.H.B., patented 1st March, 1909, as assignee oif Norbert Bellehumeur; and
the W. i of S.E. i, 32, 20, 21, west 2nd M., N.W.H.B., patented 1st Maich, 1909, as

assignee of Norbert Bellehumeur ; and of all papers in connection with any claims by
Norman McKenzie or others against the Government in connection with, these lands.

Presented 4th June, 1913.—Mr. Bradbury Not printed.

188. Return to an Order of the House of the 10th March, 1913, for a copy of all correspond-

ence or communication of any kind between the Department of Insurance at Ottawa
and the Department of Insurance at Toronto since June, 1907, touching the transfer

of the Canadian Guardian Life Insurance Comimny from the jurisdiction of the In-

surance Department at Ottawa to that of the jurisdiction of the Insurance Depart-
ment at Toronto; of all correspondence, if any, between the Insurance Department
at Ottawa and the Saturday Night, newspaper of Toronto, touching the afiairs of the

Canadian Guardian life Insurance Company or the International Insurance Company,
Limited; and of all correspondence and other communications between the Department
of Insurance at Ottawa and the Government of the province of Alberta in reference

to the affairs of the Canadian Guardian Life Insurance Company or the International

Insurance Company, Limited. Prasented 31st March. 1913.—Mr. German.

Not printed.

189. Copy of an Order in Council, &c., respecting a contribution of $30,000 to assist in alle-

viating the distress of the sufierers by the disastrous cyclone which swept over the

City of Regina and its vicinity. Presented by Hon. Mr. White, 31st March, 1913.

Not printed.

190. Copy of correspondence respecting the Treaty of Commerce and Navigation between
the United Kingdom and Japan. Presented by Hon. Mr. Borden, 1st April, 1913.

Printed for sessional papers only.

190a. From Imperial Consulate General of Japan for the Dominion of Canaxia. The under-

signed. His Imperial Majesty's Consul General at Ottawa, duly authorized by His

Government, has the honour to declare that the Imperial Japanese Government are

fully prepared to maintain with equal effectiveness the limitation and control which
they have since 1908 exercised in the regulation of emigration from Japan to Canada.

11th April, 1913. Presented by Hon. Mr. Borden, 11th April, 1913 Not printed.

191. Copy of the order in council in connection with the appointment of a Commission to

inquire into the claims of the province of British Columbia for exception f.l treatment.

Presented by Hon. Mr. Borden, 1st April, 1913 Printed for sessional papers only.

191a. Memorandum re British Columbia's claims for special consideration. Presented by

Hon. Mr. Borden, 1st April, 1913 Printed for sessional papers only.
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>91b. Copies df orders in council, &c., relating to the appointment of commissioners to

adjust all matters relating to Indian lands and Indian affairs generally in the prov-

ince of British Columbia. Presented by Hon. Mr. Borden, 17th April, 1913.

A of pjintcd.

191c. Eeport of the Poyal Commission appointed to inquire into and report upon the law

respecting pilotage and its administration in the pilotage districts of Montreal and

Quclec; and what changes, if any, are desirable therein; and also, a letter addressed

to the Minister of Marine and Fisheries from Mr. Ajutor Lachance, one of the com-

missicners. Presented by Hon. Mr. Hazen, 18th April, 1913 Not printed.

ISld. K«port of Royal Commission on Industrial Training and Technical Education, Parts

I, II, III. and IV. Presented by Hon. Mr. Crothers, 4th June, 1913.

Printed for distribution and sessional papers.

192. Return to an Order of the House of the 24th February, 1913, for a copy of all memor-

anda, letters, papeis and documents relating to the setting apart of a forest reserve

on the north side of the Saskatchewan river opposite the City of Prince Albert. Pre-

sented 2nd April, 1913.—3/r. Oliver Not printed.

192a. Return to an Order of the House of the 26th February, 1913, for a copy of all memor-

anda, reports, letters, and other documents of any kind in the possession of the

Department of the Interior relating to the suitability for forest reserve or for home-

steading purposes, of the whole or any part of townships 24 and 25, range 27, west of

the first meridian, now forming part of the Riding Mountain Forest Reserve. Pre-

sented 11th April, 1913.—Mr. Oliver Not printed.

193. Return to an Order of the House of the 10th February, 1913, for a copy of all corre-

spondence exchanged between the Department of Marine and Fisheries and the mem-

ber for Temiscouata, and all other persons, respecting the placing of a light or line

of liglits on wharf at He Verte, County of Temiscouata. Presented 4th April, 1913.-—

Mr. Paquet Not printed.

194. Copy of a report of the Committee of the Privy Council, approved by His Excellency

the Administrator, on the 5th April, 1913, relative to a contract ifor an ocean mail,

passenger and freight steamship service between Canada and Great Britain and Great

Britain and Canada, together with the articles of agreement for the said service.

Presented by Hon. Mr. Pelletier, 7th April, 1913 Not printed.

195. Return to an Order of the House of the 10th March, 1913, for a statement showing the

total volume of trade, in import and export, respectively, between Canada and New-

foundland for each year during the period from the 1st day of January, 1896, to the

1st day of January, 1913, and of what the said trade consisted of each year.

2. The volume of trade between Newfoundland and the West Indian Islands, included in

the West Indian trade agreement with Canada, dated the 9th day of April, 1912, dur-

ing the years 1909, 1910, 1911 and 1912, in import and export, and of what the said

import and export consisted of each year. Presented 10th April, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed.

195a. Supplementary return to an Order of the House of the 10th March, 1913, for a state-

ment showing the total volume of trade, in import and export, respectively, between

Canada and Newfoundland for each year rlning the period from the 1st day of

January, 1896, to the 1st day of January, 1913, and of what the said trade consisted of

each year.
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2. The volume of trade between Newfoundland and the West Indian Islaiul-,,

included in the West Indian trade agreement with Canada, dated the 9th day of April,

19ri, during the years 1909, i910 1911 and 1912, in import and export, and of wluit tlu'

said import and export consisted of each year. Presented 21st April, 1913.—Mr.
McKenzie Not printed.

1S6. Eeiurn to an Order of the House of the 9th Decemher, 1912, for a copy of all letters,

telegrams, and correspondence referring in any way to the purchase or leasing of the

pro])eriy in Antigonish, N.S., now in use as a gun shed or store house ifor the equip-

ment of the IStli Field Battery of Artillery. Presented 14th April, 1913.—Mr. CJiis-

hoJm (Antigonish) iYof printed.

197. Keturn to an Order of the House of the 19th March, 1913, for a copy of all tenders

asking for the construction of a drill hall at Fernie, B.C., of all correspondence con-

cerning the awarding of the contract, and of all correspondence and documents
regarding said tender and contract. Presented 14th April, 1913.—iSir Wilfrid Lo.urier.

Not printed.

197a. Supplementary return to an Order of tlie House of the 19th March, 1913, for a copy of

all tenders asking for the construction of a drill hall at Fernie, B.C., of all corre-

spondence concerning the awarding otf the contract, and of all correspondence and
documents regarding said tender and contract. Presented fjth June, 1913.—S'/r Wilfrid
Laiirier Not printed.

198. Return to an Order of the House of the 24th February, 1913, for a copy of all corre-

spondence and documents between the government of Canada or any ofhcer thereof,

and one Miss Mastin, of England, relating to a presentation of certain chinaware and
other curiosities, made to the Government by the said Miss Mastin, in memory of the
defeat at the polls of the agreement relating to reciprocity with the United States.

Presented 14th April, 1913.

—

Mr. Sinclair Not printed.

199. Keturn to an Order of the House of the 19th March, 1913, for a return showing the

names, professions or occupations, residences, the date o(f appointment, and the salary

in each case, of all correspondents of the Labour Gazette, and also the number of

changes made in that particular for the year 1912. Presented 22nd April, 1913.—Mr.
VerviUe Not printed.

200. Eeturn to an Order of the House rtf the 2Gth March, 1913, for a return showing the

amount of seed grain supplied to settlers in Peace River during the year 1912; the

amount of seed grain being provided for settlers in Peace River during. 1913; who
distributed the seed grain supplied in 1812 and who is authorized to distribute seed

grain in 1913; under what conditions seed grain was sypplied during 1912, and those

proposed for 1913; if provisions were supplied during 1912. what the conditions were
and who gave out the supplies; if it is intended to supply provisions in 1913, what
condit'ons will ba given and who will give them out. Presented 25th April, 1913.—

Mr. Oliver Not printed.

201. Keturn to an Order of the House of the 7th April, 1913, for a copy of all documents in

the Department of the Interior prior to the issue of the Crown patents relating to

Lot No. 217 of the Hudson Bay Company Survey, in the parish of St. John, Winnipeg.
Presented 25th April, 1913.— Mr. Proulx Not printed.

202. Return to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of all correspond-

ence claims and reports with reference to compensation claimed by owners of liorses

attachid to tlie 'Oth Field Battery at Camp Petawawa in the summer of 1912, by rea-
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son of damage or disease contracted while in the service; also of all such claims paid,

the amounts in each case, and the persons to whom paid. Presented 25th April, 1913.

—

Mr. Carvell Not printed

203. Return to an Order of the House of the lltli December, 1912, for a copy of all papers,

documents, pay-rolls, accounts, receipts, and correspondence in connection with all

expenditures of money made in 1912 upon the Petite Riviere breakwater, Lunenburg

County, Nova Scotia. Presented 29th April, 1913.—Mr. Maclean (Halifax).

Not printed.

203a. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 9th December,

1912, for a copy of all advertisements, tenders, contracts, orders in council, letters,

correspondence, &c., relating to the construction of a wharf or breakwater at Sea-

(forth, Halifax County, N.S. Presented 29th April, 1913.—Mr. Maclean {Halifax).

Not printed.

203b. Return to an Order of the House of the 20th March, 1912, for a copy of all documents,

letters, correspondence, petitions, reports, &c., addressed to the Department of Public

Works since the 21st September last on the subject of a wharf now under construction

at St. Croix, in the County of Lotbiniere, province of Quebec. Presented 29th April,

1913.—Mr. Fortier Not printed.

203c. Return to an Order of the House of the 19th March, 1913, for a return showing whe-

ther the repairs to Red Point wharf. Lot 48, Prince Edward Island, have been com-

pleted; if the work was done by tender or by day labour; if by tender, with whom
the contract was made; if by day labour, the number of superintendents, inspectors,

or overseers employed, their names, the number of days each did work, and the wages

per day paid to each; the number of men employed, their names, the number of days

each did work and the wages per day paid to each; who supplied the materials; the

amount of each kind or class used, and the price paid for each kind or class; the total

amount paid for materials, wages and cost of the work. Presented 2nd May, 1913.

—

Mr. Hughes {Kings, P.E.I.) Not printed.

203d. Return to an Order of the House of the 31st March, 1913, for a copy of all documents,

papers, correspondence, representations, &c., relating to the purchase of land at

Digby, Nova Scotia, for the purpose of a site for a public wharf. Presented 2nd May,

1913.—Mr. Maclean (Halifax) Not printed.

203e. Return to an Order of the House of the 19th March, 1913, for a return showing whe-

ther the repairs to Southport wharf. Lot 48, Prince Edward Island, have been com-

pleted; if the work was done by tender or by day labour; if by tender, with whom the

contract was made; if bf day labour, the number of superintendents, inspectors, or

overseers employed, their names, the number of days each did work, and wages per

day paid to each; the number of men employed, their names, the number of days each

did work and the wages per day paid to each; who supplied the materials; the amount

of each kind or class used and the price paid for each kind or class; the total amount

paid for materials, wages and cost of the work. Presented 2nd May, .1913.

—

Mr.

Hughes (Kings, P.E.I.) Not printed.

203/. Return to an Order of the House of the 11th December, 1912, for a copy of all accounts,

correspondence, telegrams, complaints and other documents in possession of the

Department of Public Works, in relation to the expenditure of moneys on harbour

improvements at Grand Etang, during the year 1911-12. Presented 13th May, 1913.—

Mr. Chisholm (Inverness) ..Not printed.
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203g. Return to an Order of the House of the 7th April, 1913, for a copy of all documents,

correspondence, &c., relating to the purchase by the Department of Public Works of

a certain quantity of timber for the construction of a wharf at St. Germain de

Kamournska, the said purchase having been made, as alleged, from Murray Caston-

guay during the year 1912. Presented 2tith May, 19j3.--Mr. Lapointe (Kamouraska).

Not printed.

203h. Return to an' Order of the House of the 29th January, I9l3, for a copy of all letters

Tv-ritten to the Honourable Minister of Public Works, or to any officer of the Public

Works Department, or to any member of the government since 10th October, 1911, by
G. A. E. Rowlings, John S. Wells and S. R. Grifhn, relating to the construction of

public works. County of GuysborougJi, N.S., also a copy of the replies to the same.

Presented 29th May, 1913.—Mr. Siuclair Not printed.

203i. Return to an Order of the House of the 7th May, 1913, for a copy of all correspondenci"

exchanged betneen the Postmaster General and M. Isidore Belleau, of Quebec, in con-

nection with improvements contemplated in Quebec harbour. Presented 2nd June,
1913.—Mr. Carvell Not printed.

203./. Return to an Order ctf the Hou^ of the 28th April, 1913, for a copy of all papers,

documents, pay-rolls, receipts, accounts, correspondence, &c., relating to repairs made
upon the breakwater at Petite Riviere, Lunenburg County, N.S., in the year 1912.

Presented Gth June, 1913.—Mr. Maclean (Halifax) Not printed.

204. Raturn to an Order of the House of the 4th March, 1912.—1. For a copy of all reports

of engineers from 1874 to 1900, relating to the most suitable site in the harbour of

Quebec for the construction of a dry dock.

2. Of all correspondence exchanged on the subject of a choice of a site for the dry
dock now existing at St. Joseph de Levis, at the time of its construction.

3. Of engineers reports, plans, maps and bearings relating to the construction of a

new dry dock in the port of Quebec since ISOO.

4. Of all correspondence exchanged betvreen the different companies and the gov-

ernment relating to the construction of a new dry dock in the port of Quebec, since

1909.

5. Also for the production of all documents submitted by the different companies

who have asked for the government grant provided by the Dry Dock Subsidies Act.

Presented 2Sth April, 1913.—Mr. Beland Not printed.

2041. Dry dock of Levis. Report of Mr. Charles Smith against Sampson, et al.

—

{SenaAe).

Not printed.

204b. Return to an Address to His Royal ni.ghness the Governor General of the 19th March,

1913, for a copy of all orders in council, plans and estimates, correspondence, papers

and inquiries respecting the construction of a dry dock at Quebec or Levis or in tJie

port or harbour of Quebec. Presented Gth June, 1913.

—

Mr. Lachance Not priyiied.

205. Return to an Order of the House of the 9th April, 1913, for a copy of the petition of

the Restigouche Fishermen's Association to the Minister of Marine and Fisheries ask-

ing for the removal of Mr. M. M. Mowat, head guardian of the Restigouche Riparian

Association as Dominion fishery officer, and the an-^wer thereto. Presented 2nd May,
1913.—Mr. Marcil (Bonaventure) Not printed.

206. Return to an Order of the House of. the 13th February, 1913, for a return showing the

name of the company who has the contract for the electric lighting of the government
buildings and grounds in Ottawa, date of contract and period, on what notice can

contract be cancelled, price paid per kilowatt hour for electric lighting, names of
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buildings lighted, cost of lighting each per year, rate for electric lighting if a com-

bined power and light rate, price for current for power purposes, if lamps are not

free, price paid for the carbon and tungsten lamps renewed, are lamps marked so as to

be identified as belonging to the governnaent buildings, number of electric lamp

renewals paid for during the last fiscal year, where required, number of carbon and

tungsten lamps respectively in use in the several buildings and the candle power or

wattage of the same. Presented 2nd May, 19i3.—3Ir. Wilson {Wentwortli)

Not printed.

207. Return to an Order of the House of the 17th February, 1913, for a copy of all corre-

spondence, letters, telegrams, petitions, memoranda, reports, tenders, deposits, recom-

mendations and all other documents of any nature whatsoever bearing on or having

relation to the erection of a public building in the city of Three Rivers, P.Q., since

the 11th day of October, 1911, to date. Presented 2nd May, 1913.—3/r. Bureau.

Xot printed.

207a. Return to an Order of the House of the 2Gth May, 1913, for a copy of all pajjers,

letters, and documents relating to the construction of a public building in the town

of Laurentides, County of L'Assomption. Presented 4th June, 1913.

—

Mr. Seguin.

Not printed.

207b. Return to an Order of the House of the 2ud April, 1913, for a copy of all correspond-

ence, letters, telegrams, contracts, tenders and reports of government inspector, in

relation to the work and repairs on the public building at North Sydney during the

year 1912, and particularly the inspector's report on the damages caused by fire dur-

ing the construction of said works and repairs; and also a copy of the tenders of

Henry Lovell, for the above work. Presented 6th June, 1913.

—

Mr. McKenzie.

Not printed.

207c. Return to an Order of the House of the 27th January, 1913, for a copy of all telegrams,

letters, documents and plans relative to the purchase or acquirement of land tfor the

purpose of erecting a public building in Stellarton, Nova Scotia, in the year 1912.

Presented 6th June, 1213.—Mr. Macdonald Not printed.

208. Return to an Order of the House of the 24th February, 1913, for a return showing the

names of the buildings occupied by the Government as public ofiices, which are under

rent, excepting the Centre, East, West and Langevin Blocks; the street on which

each of these offices is situated and the number of the street in each case. Presented

2nd May, 1913.—-Sfr. Boulay Not printed.

209. Return to an Order of the House ai the 11th December, 1912, for a copy of all accounts,

correspondence, telegrams, complaints and other documents in possession of the

Department of Public Works, relating to the construction of telegraph lines during

the year 1911-12, from South West Margaree to Scotsville, from Scotsville to North

Ainslee; from Scotsville to South Lake Ainslee and Whycocomagh; from Little

Narrows to Whycocomagh ; from Rossville to Big Intervale and from Rossville to the

Victoria County Boundary Line, all in the County of Inverness. Presented 2nd May,

1213.-^Mr. Chisholm (Inverness) Not printed.

210. Correspondence in connection with the area or areas prescribed for mange in British

Columbia.— (5c)iaie;.... Not printed.

211. Report made by the Central Railway of Canada to the Railivay Department.—(Senate).

Not printed.
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212. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 10th Feb-

ruary, 19.3, for a copy of all orders in council, letters, telegrams and of all other

official documents of any kind in the possession otf the Department of Customs, relat-

ing to the seizures of twenty horses from John Gobel, for smuggli^ng them across the

United States boundary near Coutts, or Writing-on-Stone, between the 20th and 2Sth

of February, 1911. Presented 5th May, 1913.—Mr. MacNutt Not prinied.

213. Ecturn to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 10th Feb-

ruary, 1913, for a copy of all orders in council, letters, telegrams and of all other

official documents tif any kind in the possession of the Department of the Interior,

relating to sale of school lands which have been held in the provinces of Alberta and
Saskatchewan since the 12th day of October, 1911. Presented 7th May, 1913.—.A/r.

McCraneij Not printed.

213a. Return to an Order of the House of the 2nd April, 1913, for a return showing by
quarter-section, or fraction of quarter-section, all school lands sold in Manitoba,

S-iskatchewan and Alberta during the calendar year 1912; the price per -acre at which

each separate parcel was sold; the name and address of each purchaser; a list of all

school lands sold at above sales which have since been cancelled; the price at which
each parcel of said cancelled lands were sold, with the names and addresses of pur-

chasers c*f each parcel of said lauds sold and subsecxuently cancelled. Presented 23rd

May, 1913.—Mr. Turriff Not printed.

2136. Return to an Order of the House of the 12th February, 1913, for a return showing all

school lands sold in the province of Saskatchewan in 1912, giving each parcel otf land

sold, the name and address of each purchaser, the date and place of sale, the name of

the auctioneer at each sale, and any assignments of contracts of purchase of which
the government has notice, and a copy of all correspondence passing between the Gov-
ernment, or any member thereof, and the Government of the province cf Saskatchewan
or any member thereof, with respect to the sale of school lands in the said province.

Presented 6th June, 1913.—Mr. Martin (Regina.) Not printed.

214. Return to an Order of the House of the 9th April, 1913, for a copy of all petitions,

affidavits, specifications, plans, drawings, claims, certificates, papers and patent rights

in the Department of Agriculture or the Patents Branch thereof, with respect to

P.stent Number 142823. Presented 7th May, 1913.—Mr. Carvell Not printed.

215. Return to an Order <yi the House of the 28th April, 1913, for a copy of all memorials,
petitions, and letters, addressed to or sent by the Minister of Agriculture, or on his

behalf, in connection with the estab'ishment of an agricultural school, model "farm or

demonstration station at New Carlisle, Quebec. Presented 9th May, 1913.—yMr.

Marcil {Bonaventure) iVot printed.

216. Return to an Order of the House of the 28th April, 1913, for a copy of all telegrams,

correspondence, returns, &c., between the Departmer^t of Agriculture, and any other

person or persons, requesting recently that the Veterinary Director General of Can-
ada visit Nova Scotia. Presented 9th May, 1913.—Mr. Maclean {Halifax).

Not printed.

217. Extent to which the Franking privilege is used by the several provinces in Canada for

statistics.—(i'enaie) Xot printed.

218< Return to aji Order oif the House of the 29th January, 1913, for a copy of all diaries

and other documents relating to and showing the work performed during the months
of June and July, 1912, by Homestead Inspectors Rathwell and Erratt in the Moosejaw

land district. Presented IGth M;ty, 1913.—Mr. Knowles Not printed.
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218a. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a copy of all diaries

relating to and showing the work performed during the months of June and July,

1912, by Homestead Inspectors Brandt, Balfour, Ouelette and Sipes, in the Regina

land district. Presented l€th May, 1913.—Mr. Martin {Regina) Not printed.

218b. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a return showing the

expenses of Homestead Inspectors Brandt, Balfour, Ouelette and Sipes during the

months of June and July, 1912. Presented 16th May, 1913.—Mr. Martin (Rcgiua).

Not printed.

218c. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, ifor a return showing the

expenses of Homestead Inspector Miller of the Moosejaw. land district during the

months of June and July, 1912, together with a copy of all reports, proceedings, diaries

and other documents, showing the work performed during the said time by the said

homestead inspector. Presented l€th May, 1913.—Mr. Knowles ...Not printed.

218d. Return to an Order ctf the House of the 29th January, 1913, for a copy of all diaries

and other documents relating to and showing the work performed during the months

of June and July, 1912, by Homestead Inspectors Shields and McLaren, in the Swift

Current lands district. Presented 23rd May, 1913.—Mr. Knowles Not printed.

218c. Return to an Order of the House of the 29th January, 1913, for a return showing the

expenses of Homestead Inspectors Shields, McLaren, Erratt and Rathwell, during the

months of June and July cf 1912. Presented 26th May, 1913.—Mr. Knowles.

Not printed.

219. Return to an Order of the House of the 2Gth March, 1913, for a copy of all papers,

memoranda, and instructions relating to a certain area of land on the bank of Little

Manitou Lake, Saskatchewan, recently transferred to the town of Waterous, for park

purposes. Presented IGth May, 1913-—Mr. Oliver Not printed.

220. Return to an Order of the House, of the 4th December, 1912, for a copy of all corre-

spondence and other documents in the possession of the Department of Public Works

relating to the proposed interprovincial bridge between Hawkesbury, Ontario, and

Grenville, Quebec. Presented 26th May, 1913.—Mr. Pronlx Not printed.

221. Return to an Order of the House oif the 1st April, 1913, for a copy of all complaints,

charges, evidence and reports in connection with the investigation held at Aldershot,

IST.S., in September, 1912, relating to the alleged thefts of property from the militia

camp. Presented 26th May, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

221a. Return to an Order of the House of :he 21st April, 1913, for a copy of all notices,

tenders, contracts and correspondence relating to the supplying o'f ice for the mili-

tary comp at Aldershot, N.S., for 1913, and of all correspondence relating to the source

of siich ice supply. Presented 26th May, 1913.—Mr. Kyte Not printed.

222. Return to an Order of the House of the 17th February, 1913, for a copy of all letters,

proposals, tenders, memoranda, papers and documents in the possession of the Depart-

ment of Trade and Commerce, or any department of the Government, bearing date

since 1st December, 1912, relating to steamship service between Canada and the West

Indies. Presented 27th May, 1913.—Mr. Maclean (Halifax) Not printed.

222a. Return to an Order of the House of the 2nd April, 1913, for a copy of all correspond-

ence, petitions, letters, telegrams, and other documents in the Department of Trade

and Commerce, or any department of the Government, relating to the SS. service,
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l^etween Mulgrave, County of Guysborough and Cheticamp, Inverness County, during

the years 1910-11, 1911-12, and 1912-13, and tlie service to be continued during tbe year

1913-14. Presented 27th May, 1913.—Mr. Chisholm (Inverness) Not prinUd.

223. Return to an Order of the Senate calling upon the Clerk of the House to furnish a

statement showing the number of Bills passed by the House of Commons since Con-

federation, which have been:—1. Amended by the Senate. 2. Rejected by the Senate.

3. Amended by the Senate and accepted by the Commons.

—

{Senate) Not printed.

224. Return to an Order of the House of the 14th May, 1913, showing whether a contract

was passed by the Post Office Department in the year 1911, for the use otf stamp vend-

ing machines, the terms of said contract, the date, and by whom signed. Presented

2nd June, 1913.^Mr. Lemieux Not printed.

225. Ordinances of the Yukon Territory, passed by tlie Yukon Council in the year 1913.

Presented by Hon. Mr. Coderre, 2nd June, 1913 Not printed.

226. Names of judges of Superior and Circuit Court in province of Quebec, date of appoint-

ment, &c.—(Senate) ...Not printed.

227. Return to an Order of the House cif the 19th May, 1913, for a return showing the per

capita taxation for the year ending 31st March, 1913, and for each of the twelve pre-

ceding years. Presented 3rd June, 1913—Mr. Hughes (Kings, P.E.I.) Not printed.

228. Return to an Order otf the House of the 29th May, 1313, for a return showing whether

a certificate has been issued, by the Treasury Board authorizing the transfer ctf the

assets and liabilities of La Banque Internationale du Canada to the Home Bank; the

terms of the said transfer, and all documents bearing on this question'. Presented 3rd

June, 1913.—Mr. Lemieux Not printed.

229. Report of the Canadian delegates to the International Conference, held at New York
for the consideration of the Commemoration of the. First Century of Peace between

the United States and the British Empire. Presented by Hon. Mr. Borden, 5th June,

1913 Not printed.

2.30. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 10th March,

1913, for a copy of all correspondence, memoranda, orders in council, departmental

orders and reports from fishery overseers or other officers, during the past two years,

relating to weir licenses in the waters of the Counties of Charlotte and St. John, Prov-

ince of New Brunswick. Presented Cth June, 1913.—Mr. Pugsley Not printed.

231. Return to an Order of the House of the 24th February, 1913, for a copy of all letters

and papers relating to the issue of half-breed scrip, warrant No. 2155, certificate No.'

672, to Albert St. Denis, and the disposition of the said scrip. Presented 6th June,

1913.—Mr. Oliver ; Not printed.

232. Return to an Address to His Royal Highness the Governor General of the 3rd Feb-

ruary, 1913, for a copy of all papers in connection with the withdrawal from settle-

ment of a strip of land one mile in width along the line of the Hudson Bay Railway,

and of the order in council, and also of all plans and correspondence in connection

with the same, prior and subsequent thereto. Presented 6th June, 1913.

—

Mr. Graham.

Not printed.

233. A return to an Order of the Senate dated 7th March, 1913, for a copy of all papers,

letters, petitions, contracts and other papers relating in any way to the purchase of

land at Le Pas for terminus of Hudson Bay Toa.d.—(Senate) ...Not printed.
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Certified Copy of a Report of the Committee of the Privy Council, approved hy His

Excellency the Deputy Governor C'-ueral on the 7th October, 1912.

The Committee of the Privy Council have had under consideration a report under

date of the 30th September, 1912, from the Right Honourable the Prime Minister, in

which he observes that he has engaged the Right Honourable Sir George Murray,

G.C.B., to undertake an inquiry into certain matters affecting the operation of the

Civil Service Acts, the organization of the public service and the methods of admin-

istration under which the public business of Canada is carried on; and that Sir

George Murray has arrived in Ottawa and has commenced the consideration of the

matters aforesaid.

The Prime Minister further reports that the time which Sir George ^[urray will

be able to spend in this country will be somewhat limited, and that it is desirable to

define the scope of the inquiry upon which he is to engage.

The Prime Minister recommends that his action in engaging the Right Honour-

able Sir George Murray be confirmed, and that he be requested to give such considera-

tion as may be possible within the time at his disposal to the following subjects and to

report thereon:

—

1. The methods employed in the transaction of public business.

2. The control of appropriations and expenditure.

3. The administrative methods and operations of the chief spending Departments,

including :

—

(a) the manner in which appointments to the public service are made;

{h) the manner in which promotions within it are made;

(c) the manner in which retirements are effected;

{d) the classification of the staff" and the distribution of duties in each Depart-

ment and the duplication of the same or similar work in t^Vo or more

Departments

;

(e) the distribution of the work between tlie several departments or authori-

ties.

4. Generally the manner in which the public business of the Dominion is admiu-

tered.

The Prime Minister further recommends that for the purpose aforesaid the Right

Honourable Sir George Murray, G.C.B., be appointed a Commissioner under the

provisions of the Inquiries Act, Revised Statutes of Canada, 1906, Chapter 104, with

all the powers conferred by the same Statute, and that a commission do issue to him

accordingly.

RODOLPHE BOUDREAU,
Cleric of the Privy Council.
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REPORT ON THE PUBLIC SERVICE
OF CANADA

BY

SIR GEORGE MURRAY

The Right

Hon. R. L. BoRDEx, K.C.,
'

,

Prime Minister.

Ottawa, November 30, 1912.

!SiK,—I have the honour to inform yOu that, so far as the time at my disposal will

permit, I have completed the inquiry, with which you were good enough to entrust me,

into the organisation of the public service of Canada; and I beg to submit the follow-

ing report.

(2) At the outset I may perhaps be allowed to say that no one can be more con-

scious than I am how little weight any views of mine on this subject are entitled to

carry, owing to the difficulty of forming a judgment on matters depending so largely

on local conditions and local sentiment, the effect of which cannot be fully realized

without a prolonged stay in the country. I ought, however, to add that while there

are some points to which I should have been glad to give more attention if time had

permitted, there are others on which I think it is unlikely that my conclusions would

have been affected by further consideration.

(3) I propose to deal w.ith the questions referred to me in tlie order in which they

stand in my instructions.

I.—THE METHODS EMPLOYED IN THE TRANSACTION OF PUBLIC BUSINESS.

(4) My suggestions under this head will be confined almost exclusively to the

functions of Ministers and the possibility of affording them relief, leaving for a later

portion of the report some other questions of departmental organisation,

(5) Nothing has impressed me so much in the course of my inquiry as the almost

intolerable burden which the present system of transacting business imposes on Minis-

ters themselves. They both have too much to do and do too much.
(6) Speaking broadly, it may be said that every act of the Executive Government,

or of any member of it, requires the sanction of the Governor in Council which, under
present practice, is identical with the Cabinet.

(7) The number of these Orders in Council averages from three thousand to four

thousand per annum, and their subject matter ranges from questions of the highest

importance, such as the approval of a treaty with some foreign Power, the disallowance

of provincial legislation, the appointment of a judge, or the exercise of the prerogative
of mercy, down to the acceptance of a tender for the erection of a pump, the promo-
tion of a clerk from one grade to another, and the appointment of a lighthouse keeper
or an exciseman.

7
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(8) Almost every decision of a Minister, even of the most trivial importance, is

thns—at least in theory—brought before his colleagues for the purpose of obtaining

their collective approval, which is necessary for its validity.

(9) Provisions to this effect can be traced in almost every Act of Parliament
which has been passed since Confederation ; and it seems clear that the statesmen of

that time thought it necessaiy to ensure that the collective responsibility of the
Cabinet for the action of individual Ministers should be protected by safeguards of

this kind.

(10) But I need scarcely point out that a great deal has happened since 1867, and
that methods of administration which may have been well adapted to the circumstances
of those days have become quite unsuitable after the lapse of nearly half a century.

(11) With the increase of population, the extension of trade, and the development
of the various activities of the State, the business of Government. necessarily grows
both in amount and in complexity.

(12) The only means by which this growth can be met is by division of labour
and devolution of power. In the absence of some continuous process of this kind the

machinery of government must gradually become less efficient and must ultimately

break down under the stress imposed upon it.

(13) Many topics which, in the early stages o^ national life, may properly form
the subject of collective discussion and decision, will in the course of time diminish
in relative importance, and must be dealt with in some more summary fashion.

(14) The first suggestion which I have to offer is that many of the powers now
vested in the Governor in Council should, by some process of devolution, be transferred

to individual Ministers. At times mistakes will no doubt be made. These mistakes

will occasionally be inconvenient to the Administration ; and it may be conceded that

some of them are such as might have been avoided by fuller discussion or considera-

tion. But these are risks which must be run, and which are inherent in the working

of any highly developed organisation. Under present conditions it is practically

impossible that all Ministers should take part in all decisions.

(15) Legislation would, of course, be required in order to effect such a change,

since the duties to which I have referred are imposed on the Governor in Council by

statute; but the legislation, though complicated in detail, would not be likely to raise

many questions of a controversial character. It would, I think, be generally conceded

that a Minister should be able to give leave of absence to the officers of his depart-

ment; to grant statutory increases of salary; to sanction the acceptance of tenders,

except where very large amounts or questions of principle are involved; to make
appointments to vacancies; and to promote the clerks in his department from one

class to another.

I only mention these as illustrations of the general character of the changes pro-

posed. There are many others which will readily occur to any one who will examine

the details of the existing system.

(16) I suggest therefore that a Committee of Ministers should be appointed to

review the whole of the duties now discharged by Council, and select those which can

safely be left to the discretion of the individual Ministers. All that would then be

necessary would be to schedule these particulars, and provide by statute that the

powers hitherto exercised by the Governor in Council should be transferred to the

several Heads of the departments concerned.

(17) If, in view of the importance which is attached in this country to even

minor appointments and promotions, such a reform is considered too drastic to be

fully adopted at once, a board of two or, at most, three Ministers, with an equal

number of permanent officials, might' be constituted, and charged with the duty of

considering all appointments and promotions recommended in any department. If

approved by the Board, the decision of the Minister would take effect at once, or

with such modifications as the Board thought advisable.
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(IS) Even after this relief has been given to the Governor in Council there will
still remain many matters which, though of small intrinsic importance, must for
various reasons receive the approval of the highest administrative authority. There
will always be some decisions which, though properly taken by an individual Minister
on his own responsibility, may yet require the outward form of sanction by the
Governor in Council.

(19) Whenever this sanction is merely formal and does not require the collective
consideration of Ministers it should be given at a meeting of Council constituted
for the purpose. It is not necessary that the whole body of Ministers should attend

;

the minimum quorum would be sufficient for the purpose and the business, being
formal, would be rapidly transacted.

(20) In other words a distinction should be drawn between a meeting of the
Cabinet and a meeting of Council.

At present the Cabinet, besides performing its proper functions of discussing
and deciding questions of high policy, is compelled to conduct a large amount of
purely routine business. If the latter were relegated to a meeting of Council sum-
moned ad hoc and in much smaller numbers, the time at the disposal of the Cabinet
for its more important duties could be better employed.

(21) In this connection reference should be made to another institution closely

allied to the Council, namely, the Treasury Board.
This Board consists of six Ministers, acting as a committee of the Privy Council,

and deals with such matters relating to finance, revenue and expenditure, and public
accounts, as are referred to it by Council. In practice the references to it include
all proposals relating to the appointment, promotion, salary, pension, leave of
absence, and allowances, of any official in the public service. But, notwithstanding
the unimportant character of nearly all these subjects, the Board has no power to

deal finally with them. Reports have to be made to Council in all cases.

(22) Such matters do not appear to me to requii'e the personal consideration
either of Council or of a Board of six Cabinet Ministers; and in my judgment no
harm could ensue if the Board were abolished and its duties discharged by the
several Departments concerned; or by the Appointment and Promotion Board, if it

is thought advisable to adopt the alternative suggestion made in paragraph 17.

(23) The Board has some other and more important duties to perform under
the Bank Act, the Consolidated Revenue and Audit Act, the Finance and Treasury
Board Act, the Savings Bank Act, the Penny Banks Act and the Insurance Act;
but all these could be equally well discharged by the Minister of Finance, within
whose sphere of action they seem naturally to fall; subject, of course, to consideration

by the Cabinet when any important question of policy was involved.

(24) So far I have dealt only with the business of the Ministers in their cor-

porate or collective capacity. I propose next to consider whether they could not be
reHeved of some of the work which now falls on them as Heads of Departments. At
present they appear to transact in this capacity a great deal of business Vi^hich need
not engage their attention and could be equally well done by others. As an illustra-

tion of this, I may refer to an Order in Council of December, 1905, under which
every requisition for furniture, fittings, and repairs, for all public buildings through-
out the Dominion must be countersigned by the- Minister of the Department making
the requisition. A similar practice prevails with respect to certain articles supplied

by the Stationery Department.

(25) The business of a Minister is not to administer, but to direct policy. When
a Minister has laid down a line of policy to be adopted in his Department, the carry-

ing out of this policy, or in other words the administration of the Department, should

be left to his subordinates.

If I venture to make this statement in a rather dogmatic form it is because I

am convinced that it is the foundation of any sound system of departmental organ-

isation.

57a—
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(26) Under the conditions which now prevail in Canada, and to which I have

alreadj' referred, it is essential that a Minister, if he is to have time for the con-

sideration of questions of policy and for his other important duties, should be relieved

as far as possible of all purely administrative work. This, of course, involves the

imposition of greater responsibility on the Deputy Heads of Departments. Their

duty should be to give executive effect to the Ministers' decisions; they should be

charged with the whole responsibility for the administration of their Departments,

and should be the only channel through which the Minister acts.

(27) I realize, of course, that under any such scheme the Deputy Heads would
require to" be selected with great care, and that more power would be placed in their

hands than under the existing system. But I cannot believe that it is impossible

to find competent men to fill these positions under the new conditions which I have

indicated.

(28) I have one further suggestion to make by which more relief could be given

to Ministers.

Under present conditions there is only one i)olitical officer in each Department,

namely, the Minister in charge of it. As a Cabinet Minister he has work of the

highest importance to perform outside his Department; and even if the relief which

I have above indicated could be afforded to him within his Department, his parlia-

mentary and other duties -would still be a heavy tax on his tim.e, especially in the case

of those Ministers who are in charge of the more important Departments. I suggest

that in these Departments—probably four' or five in number-—a political Deputy

Minister should be appointed who would be able to relieve the Minister himself not

only of some of the departmental work but of many interviews and negotiations with

Members of Parliament and others. It would, of course, be necessary that he should

enjoy the full confidence of the Minister so that he could speak generally in the name
of the latter without specific reference to him, and in other cases could refer for direc-

tions as occasion required.

II.—THE CONTROL OF APPROPRIATIONS AND EXPENDITURE.

(29) By the control of appropriations I understand the methods which Parliament

has prescribed for securing that the funds which it grants for the various purposes

of Government are applied to those purposes and to no other. This seems to me to

be adequately provided for under the existing law, which is effectively carried out by

the Auditor General.

(30) The control of expenditure may be considered from two points of view

;

there is the control exercised by the Government over its own Departments; and the

control exercised by Parliament over the proposals of the Government.

(31) The latter may, I think, be regarded as negligible for the present purpose.

In theory the control of Parliament over expenditure is complete; in practice it is

of little value. This is partly due to the fact that, as the Government must necessarily

command a majority in the House of Commons, it can generally secure the passing

ot its own estimates; and partly because notwithstanding many professions of a

desire for economy in the abstracts. Members will generally be found demanding
increased expenditure for purposes in which their constituencies are interested,

rather than reductions on items which do not fall under this category.

(32) In short, the control of public expenditure must depend almost entirely on
the Government of the day; and here again we shall generally find that individual

Ministers, while not unwilling to acquiesce in the reduction of the estimates of other

Departments, are prima facie disposed to recommend increased expenditure in their

own. r



PUBLIC SERVICE OF CANADA 11

SESSIONAL PAPER No. 57a

(33) The Minister of Finance, who is responsible for raising the necessary taxa-

tion, is therefore, as a rule, the only Minister who has a strong inducement to press

for economy.

The point of time at which he can nse his influence with the best effect is while

the estimates are under consideration and before they have been presented to Parlia-

ment. Proposals for expenditure which have passed this stage may be regarded in

practice as unlikely to be further amended except in the direction of increase.

(34) The system under which the estimates are at present framed, criticised,

and presented does not appear to me calculated to promote economical administration.

(35) They are drawn up, in the first instance, by individual Ministers who are

likely to be influenced largely by their own prepossessions, and by the pressure put

upon them by Members of Parliament,

The estimates so prepared are then subjected to the examination of the Depart-

ment of Finance; but this examination, owing to pressure of time, has necessarily

been of a somewhat cursory character, and directed rather to the totals of the votes

than to the details.

The final settlement is arrived at in Council, usually after oral discussion between

Ministers.

(36) This method appears to me to bo at once wasteful of the time of the Minis-

ters and unlikely to result in effective control, which can only bo secured by persis-

tent criticism of details, carried on by means of written correspondence in the first

instance, rather than by oral discussion, and under conditions which permit of a

thorough examination of the proposals.

(37) 1 suggest that the Department of Finance should be definitely charged with

this duty. Eveiy item of new or increased expenditures should be closely scrutinisel;

and the Department proposing it should be called on to state in sufficient detail the

ground on which the expenditure is required;, the reasons which prevent its being

deferred to a later date; and the consequential expenditure which will be rendered

necessary in future years if the proposal is sanctioned.

(3S) I think it is important that these proceedings should be carried on in writ-

ing. Oral criticism in Council by the Minister of Finance, and oral replies by his

colleagues are necessarily but imperfect methods for eitlier attacking or defending

proposals made.

(39) Arguments v/hich may sound plausible in debate often lose much of their

force when subjected to the kind of criticism which is only possible in the light of

full information and accurate statements of fact. Pledges given in conversation

are apt to be forgotten afterwards, and it is always desirable to keep on record state-

ments of fact or arguments used in defence of particular points of policy.

(40) Correspondence will, of course, take time; but there must be great incon-

venience in the present system under which the examination of all the estimates must
be concentrated in the short period which elapses between the date when they are

forwarded to the Department of Finance and the date at which they must be sub-

mitted to Parliament.

(41) Proposals for increased expenditure are probably being framed in the De-

partments throughout the year; and it is not -easy to see Avhy they should not be sub-

mitted for the approval of the Finance Department, as and when they are matured.

This would relieve the pressure in the period immediately before the estimates are

presented to Parliament, and would enable many of the proposals to be considered

with due deliberation. Any sanction given in the course of the year would, of

course, be provisional and subject to any modifications which might hereafter be

found necessary when the final estimates for the ensuing year were under considera-

tion.

(42) When the process of examination was completed the proposals for expendi-

ture would be reviewed by the Minister of Finance; and those which were accepted

by him need not be considered again; those to which he raised objections not accepted

by his colleagues would be referred to the Cabjuet for discussion by the whole body



12 SIR GEORGE MURRAY'S REPORT

3 GEORGE v., A. 1913

of Ministers. The Cabinet would thus be relieved of an immense amount of discus-

sion on the details of the estimates which is necessary under the present system, and

would have to deal only with those points on which there was an irreconcilable dif-

ference of opinion between the Minister of Finance and one of his collea^es.

(43) In at least one respect the existing financial system seems to me unneces-

sarily rigid. Under section 41 of the Consolidated Revenue and Audit Act the

Auditor General is directed to see that no payment of any public money is made for

which there is no direct parliamentary appropriation, or which is in excess of any such

appropriation.

(44) The result of this provision is that (except during the parliamentary recess

when special powers are available to meet urgent and unforeseen expnditure) no
money can be spent on any service not specially provided for in the estimates, nor can

the sum provided for any service be exceeded.

(45) But it must occasionally happen, for example, that a public work for which
specific provision has been made in the estimates, turns out in the course of the year

not to be required, while some other work ejusdem generis proves to be urgently

needed; or again, that the amovmt provided for a work turns out to be insufficient to

complete it within the year, and the progress of the work has accordingly to be sus-

pended until further supplies have been made available. I think it would be reason-

able, so long as the total provision under the vote was not exceeded, that there should

be some means of supplying these deficiencies; and that power might be given to the

Minister of Finance on the application of a Department to authorise expenditure of a

like kind to that already provided for in the estimates; or to authorise expenditure

on a specific service in excess of the provision made.

(46) But in both cases the power shoiild be subject to the limitation that the

total amount provided in the vote was not to be exceeded; and it should be clearly

understood that the power was not to be used except in really urgent cases.

III.—THE ADMINISTRATIVE METHODS AND OPEEATIONS OF THE CHIEF
SPENDING DEPARTMENTS, INCLUDING

(a) TITE MANNER IX WHICH APPOIXTMENTS TO THE PUBLIC SERVICE
ARE MADE.

(47) The provisions of the law applicable to first appointments are extremely dif-

ficult to follow, as the Civil Service Act (R.S. 1906, Chapter 16) has been amended in

1908, 1909, 1910 and 1912. In the latter year, indeed, no less than seven Acts amend-

ing it in various respects were placed on the statute book.

(48) As regards the Inside Service the position is fairly clear. No appointment

can be made to it without a certificate from the Civil Service Commissioners, who
are constituted under the Civil Service Amendment Act of 1908; but whose powers

do not apparently extend to the Outside Service.

(49) The normal method of appointment is by competitive examination and this

is in practice the method adopted for admission to both Subdivision B of the Second

Division and Subdivision B of the Third Division. But under section 21 of the Act

of 1908, when the knowledge and ability requisite for a vacant situation are " wholly

or in part professional, teehmical or otherwise peculiar," persons may be appointed

without competitive examination. A certificate from the Civil Service Commission

is, however, equally necessary in these cases.

(.50) As regards the lower grades of officials, such as messengers and porters,

whilst a certificate from the Civil Service Commissioners is required, the examina-

tion is not competitive but qualifying only.
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(51) There are consequently three distinct types of examination for first appoint-

ments in the Inside Service; namely, that for Subdivision B of the Second Division,

which was intended to correspond with an education approaching the University

standard, but is in fact scarcely so high; that for Subdivision B of the Third Divi-

sion, which represents an education corresponding roughly with that of a High School

;

and that for the lower grades, which is of an elementary character.

(52) In addition to the above there is the method of admission to the service

provided by section 21 of the Act of 1908, which may or may not involve an examina-

tion of a more or less special character.

(53) A special qualifying examination is also prescribed in the case of candi-

dates for appointment to the Second Division, who were in the service at the com-
mencement of the Act of 1908 and were then classified in the Third Division under
section 6 of that Act. This examination, whilst in some respects similar to the ordin-

ary competitive examination for the saiue Division, includes also papers on the duties

of the particular Department in which the candidate is serving.

(54) So far as I am able to judge, this method of recruiting the service by com-

petitive examination has given general satisfaction and has succeeded in attracting a

tetter class of candidate than the system which it replaced.

(55) The selection of persons for appointments in the public service, and especi-

ally in the Second Division, is a peculiarly difiicult task because, if the service is to

be regarded as a permanent career to which a man is to devote his active life, it

becomes necessary to form a judgment not only on his capacity for the work which
will fall to him immediately on appointment, but on his capacity some twenty or

thirty years later for the higher duties which he may then be required to perform.

(56) No conceivable method of selection can be relied upon to penetrate so far
into the future. We must, therefore, be content with such a measure of merit as is

evinced by success in a competitive examination in subjects which indicate a pre-

vious education of a high standard; and we must assume that the raw material so

selected will, with suitable training in the Department, develop the required capacity
for the more advanced duties. The system of selection by open competition undoubt-
edly leaves much to be desired ; but in this imperfect world it is not the least perfect

institution ; at any rate nothing better has yet, in my opinion, been suggested.

(57) For reasons given later* on in this report, I think it is of great importance
to maintain an examination of a much higher standard for admission to the Second
Division than is necessary for the Third. There may be isolated cases of men who,
having entered the Third Division, afterwards show ability which might be usefully

applied to the more responsible duties ; but these will always be rare, and I think it is

scarcely worth while to provide for them at the risk of introducing a lower standard of

education into the higher ranks of the service.

(58) While the method of appointment to the Inside Service is on the whole satis-

factory, it is a question whether it is attracting as good a class of recruits as it

should—and must if the business of the country is to be carried on in an efficient

manner.

(59) For this purpose it is necessary to attract the best brains and capacity into

the service, and to induce young men to look on it as an honourable career in which
they may spend their lives.

(60) One of the main drawbacks to which it is subject from this point of view,

is the uncertainty of the prizes attainable. A man of ability will not be induced to

enter the service or to put forth his best powers in it, unless he feel^ that merit is

certain of its due reward. Care in the selection of candidates for first appointments
is, therefore, not the only requisite; a man must be encouraged to feel that throughout
his whole career his advancement depends on his own ability and industry, and that,

given the proper measure of these qualities, success is assured to him. So long as

promotion does not depend on these qualities alone, but is liable to be affected by other

* Para. 100-1.
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considerations, the Civil Service will never be in a position to cope effectively with the
growing business of the country.

(61) Confining myself for the moment to the Inside Service alone, I have the
following suggestions to make :

—

(a) The limits of age for appointment are too wide. If a man i? to be properly

trained in the Civil Service, he should enter it as soon as possible after he has com-
pleted his education, tinder present conditions the maximum limit of age is 35. Men
who come in after 25 have probably attempted some other occupation and failed in it;

and there is, moreover, great inconvenience in having officials of 30 and upwards

working side by side with younger men. and performing duties oi an elementary char-

acter. For Subdivision B of the Second Division, the limits of age should be 18 and
25. For Subdivision B of the Third Division, it might be desirable to take in youths

even below the age of 18. Probably 17 and 21 would be more appropriate limits for

candidates for this Division than 18 and 35. For the lower grades age is of les&

importance than physical vigour; but I think that 45 should be the limit not only for

sorters, porters and packers, but for messengers also.

(&) In the case of both Subdivisions, the vacancies known to exist should be noti-

fied at the time when the examination is announced, and the vacant appointments

should be offered to the successful candidates in order .of merit. The Departments

would, of course, have the right to reject any candidate after probation; but all suc-

cessful candidates ought to be assured of an appointment, and so far as is practicable,

they ought to be allowed, in order of merit, to select the Department in which they will

serve.

(c) The powers conferred by section 21 of the Act of 1908 are,- in my opinion, too

wide, and tend to encourage a departure from the general principle of selection for

merit alone, as it is always possible to contend that any particular position, even if

not ' wholly or in part professional or technical,' is ' otherwise peculiar.' I suggest

that the powers under this section should be limited to professional or technical posi-

tions ; and that a schedule of the situations which may be filled in this way should be

prepared and approved by the Governor in Council. The list could, of course, be added

to from time to time with the like authority. If this suggestion is approved, the sec-

tion should be amended so as to run as follows :

—

'When the qualifications requisite for any situation are wholly or in part

professional or technical, the Governor in Council may appoint a person thereto

without competitive examination and without reference to the other conditions

prescribed in section 11 of this Act : Provided that he obtains from the Commis-

sion a certificate to be given in accordance with the regulations of the Commission

that he possesses the requisite knowledge and ability and is duly qualified as to

health and character. A schedule of such situations shall be drawn up forthwith

and approved by the Governor in Council, and shall not be added to, except with

the like approval.'

I think it is also desirable that appointments under section 21 should be left

entirely to the Civil Service Commissioners, unless they report that they are unable to

find suitable candidates.

(d) A distinction should be drawn between those branches of the service which

are of a clerical or administrative character, and those in which technical or profes-

sional knowledge is required; and special schemes of examination should be drawn up
for the latter, when required.

(e) Provision should be made in the junior grades corresponding to the Third

Division for a class of skilled artisans and technical assistants, such as laboratory

assistants, electricians, draughtsmen and others, who require technical skill though

not qualified by scientific or professional training for the higher positions.

(62) In connection with the method of making appointments in the Inside Service

it may be proper at this point to refer to the question of the employment of temporary

clerks, in which there appears to be a certain amoimt of laxity.
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(63) Under present practice each Department inserts in its estimates a round

sum for clerical and other assistance. When the estimates have been voted the

Department is in a position, without any further control, to spend this sum on the

employment of temporary clerks, the rate of pay being usually $500 per annum, and

rising in some cases to as much as $800.

(64) The practice of employing temporary clerls seems to be growing, as the

actual expenditure from Civil Government Contingencie.s luider this head was $25,095

in 1909-10, and $110,071 in 1911-12; and the Estimates for 1912-13 include a pro-

vision of $20,000 in one Department alone.

(65) Theoretically, the organisation of a Department should be arranged as

to enable the whole of the year's work to be performed by the permanent staff. This

can be accomplished to a certain extent by shifting clerks from branches where there

is less to do at a particular time to branches where there is a temporary pressure;

by arranging that work which is not urgent should be done at times when the pres-

sure is least; and by taking care that leave of absence should only be taken with

due regard to the convenience of the Department. It. might even be practicable, on

occasions of pressure, to borrow clerks from another Department. In practice it is

of course not always possible to make adequate arrangements of this kind ; and a

certain amount of temporary employment will always be necessary in some Depart-

ments. But I feel sure that with the exercise of greater care more might be done

in this direction

(66) A temporary staff is, speaking generally, less efficient, owing to its defective

training, than a permanent one; and is consequently more costly in reality, though

perhaps more . economical in appearance. Temporary employment should therefore,

in my opinion, be discouraged in every possible way.

(67) I suggest that the employment of temporary clerks should be closely watched

by the Department of Finance, under whose direction the remuneration is paid ; and
on every occasion when a temporary clerk is required the sanction of that Depart-

ment should be obtained, the reason for the employment and the work to be iJerformed

•being explained. The limit of six months prescribed for such employment seems to

be reasonable, and necessary in order to prevent employment intended to be temporary

in its character, from becoming in effect permanent. Precautions should also be

taken to prevent this result being produced by successive periods of employment in

different offices or in different branches of the service. Perhaps the simplest way of

securing this would be by means of a declaration to be made by the temporary clerk

on each occasion of his appointment stating all the previous occasions on which he

had been employed.

(68) If the provisions of the law with regard to the Inside Service are fairly

clear, the same cannot be said of the Outside Service.

(69) Under section 4 (h) of the Civil Service Act (K.S. 1906, Chapter 16) the

Outside Service consists of the officers, clerks and employees mentioned in "Schedvde

B, and the other officers, clerks and employees included in the Civil Service who are

employed otherwise than on the departmental staffs at Ottawa. These ' other officers,'

&c., are presumably those described in paragraph (a) and (h) of section 3 of .the Act.

(70) Under sections 7 to 15 of the Act a Board of Examiners was constituted,

which was intended to conduct examinations for both branches of the service; and

under section 1& of the Act no person could be employed in either division of the

Civil Service unless he had passed the prescribed examination.

(71) By section 4 of the Civil Service Amendment Act of 1908 the requirements

as to examination were repealed so far as regards the Inside Service; and by sections

9 to 26 the Civil Service Commission was constituted, and provision made for the

examinations which the Commission was to conduct; the powers of the Board of

Examiners under the principal Act being transferred to the Commission. Sections

9 to 26, however, by reason of the provisions of section 4 (1), have no application to

the Outside Service.
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(72) It would appear, therefore, that the provisions contained in sections 7 to

16 of the eai'lier Act, with regard to the Board of Examiners and the examinations

to be held by them, remain in force as regards that portion of the Outside Service

which is defined by section 4 (h) of that Act. But by section 3 of the Civil Service

Amendment Act of 1910 these examinations are to be held at the times and places

specified under the regulations of the Civil Service Commission for the ordinary

competitive examinations.

(73) The system thus provided would in itself be' sufficiently inconvenient to

administer; but further complications are introduced by the amending Acts of 1908

and 1910.

(74) By section 3 of the former of these two Acts the definition of the Civil

Service seems to be considerably enlarged. After defining the Inside Service, the

Act provides that the Outside Senice shall consist of 'the rest of the public service.'

The ' public service ' is an expression which appears for the first time in the Act of

1908, and is not defined either in that Act or elsewhere; but the 'rest of the public

service ' presumably includes a considerable body of officials and employees not within
the meaning of section 4 (h) of the original Act.

(75) It is not clear whether the provisions in sections 7 to 16 of the original Act
were extended by the Act of 1908 to this enlarged Outside Service. But by section

2 of the Act of 1910 this enlargement of the Service is expressly excepted from the
operation of section 16 and the other sections relating to examinations,

(7G) We have, therefore, the original Outside Service defined by the principal Act.

and the enlarged Outside Service defined by the Act of 1908. The former is still

subject to the provisions of the principal Act dealing with examinations; but the
additional force brought within the definition of the Outside Service by the Act of
1908 is specially excepted from those provisions by the Act of 1910.

(77) For the present purpose, however, it is not necessary to consider the legal

position more closely; for I understand that in practice the Act is not regarded as

requiring either examination or a Civil Service certificate for any position in the
Outside Service, although the Civil Service Commissioners do in fact hold the
Preliminary and Qualifying examinations referred to in the principal Act, and a
certain number af candidates do in fact pass them either under department regula-
tions or voluntarily.

(78) This position cannot be regarded as satisfactory. If the system of exam-
ination and certificate (whether after competitive or merely ..qualifying examination)
is desirable for the Inside Service, it is difficult to understand why it should not be
regarded as equally desirable for the Outside Service. I can see no reason why the
junior ranks in tlie Excise and Customs Service, for example, should not be subjected
to the same conditions, mutatis mutandis, as the junior ranks in the clerical depart-
ments of the Inside Service. The Outside Service is, speaking generally, of no less

importance than the Inside Service. An efficient staff is no less necessary; and it

should be recruited under similar conditions.

(79) For the same reason promotion in it should follow on the same lines; by
which I mean that the prizes of the service should be reserved for those who have
shown themselves capable of performing the highest duties. At present such posi-
tions as Postmasterships and Collectorships are filled by the appointment of persons
wha, whatever their other m.erits, have not had the advantage of long training in the
service, and are consequently compelled to rely on their subordinates in transacting
the business of their Departments. Such a system is fatal to an efficient service in
two ways

: the higher positions are filled, not by experts, but by amateurs ; and the
best type of official is not attracted into the service because he .recognizes that its

prizes are not witliin his reach.

(80) By section 4 (3) of the Act of 1908, power is given to the Governor in

Council to bring the whole or any part of the Outside Service under the same provi-

sions of the law as the Inside Service. I strongly recommend that this power should
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be exercised forthwith, at least as regards the Post Office, Customs, and Inland

Revenue Departments; and further, that each of these services should be graded in

such a way as to provide a ladder of promotion from the lowest ranks to the highest.

(h) THE MANNER IN WHICH PROMOTIONS ARE MADE.

(81) As the law now stands promotion from the Third Division to the Second

Division can only be made through the open competitive examination described above,

except in the case of officers who were already in the Third Division on the 1st of

September, 1908, for whom special provision has been made.

Promotion in the First and Second Divisions is made by the Governor in Council

upon the recommendation of the Head of the Department, based on the report in

writing of the Deputy Head, and with a certificate of qualification from the Civil

Service Commissioners to be given either with or without examination as may be

determined by them.

(82) Prima facie it appears to me undesirable that the Commission should inter-

vene in questions of promotion. The duty of selecting suitable persons for first

appointments in the service is one which they are well fitted to perform. The duty of

adjudicating on the merits of officers whom it is proposed to promote from one grade

to another is an entirely different one.

(83) Except in rare cases the method of examination seems to m.e unsuitable for

such a purpose as promotion. The claims of an officer to promotion rest partly on the

manner in which he has hitherto performed his duties, and partly on the judgment

which can be formed of his capacity for the higher duties which will fall to him after

promotion. On both these points the opinion of those imder whom he has worked must

be of far greater value than that of an outside body of commissioners who can have

no personal experience of him or of his work. I cannot but think, too, that the inter-

vention of the Commissioners in this matter must tend to weaken their position in the

discharge of the more important duties imposed on them in regard to first appoint-

ments.

(84) If the recommendations of the Head of the Departnient and of the Deputy

Head were honestly made under a proper sense of the responsibility imposed on them

(and for the present purpose no other assumption is possible) I should feel some con-

fidence that the right man was selected; and I should, therefore, be disposed to dis-

pense with the certificate of the Civil Service Commissioners.

(85) On the other hand, I must say that cases have come under my notice which

lead me to think that in some instances the recommendations of both the Heads and

the Deputy Heads of Departments have not been founded exclusively on 'merit' as

the Act directs, but that other considerations, or perhaps I should say ' merits ' other

than those eonten:plated by the Act, have been allowed to carry weight, and that grave

injustice has sometimes been done to deserving officers who have in consequence been

passed over. I should hope, however, that promotions of this kind are becoming fewer,

as a sense of the responsibility for the selection of the fittest candidate becomes more
real. Not only does the public service suffer if the fittest man is not promoted, but

grave injustice is inflicted on the individual who is passed over merely because he is

unable to bring political or other influence to bear in his favour,

(80) On the whole, whilst I do not feel entitled to express a very decided opinion

on the subject, I should bo inclined to repeal those provisions of the Act which require

a certificate from the Civil Service Commissioners for promotions, and leave the

matter in the hands either of the Head of the Department and his Deputy, or of the

Appointmei^t arid Proraotjon Board alcove suggested,
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(c) THE MANNEE IX WHICH EETIREMEXTS ARE EEFECTED.

(87) All persons in the Civil Service, -with very few exceptions, hold office durinp:

pleasure—that is to say, their services can be dispensed with at any time. But I

cannot find that there is in actual operation any rule or practice making retirement

compulsory at any given age; and except in rare cases little or no pressure seems to

be brought to bear on officers to induce them to retire, so long as they are able to

continue in attendance at their Department. In the absence of ill health or mis-

conduct, or some special ground for pressure on the individual, it seems to be left to

the discretion of the officer himself to select the moment for his retirement.

(88) In the case of those who are entitled to pension some inducement is

afforded to encourage voluntary retirement or to enable pressure to be exercised to

enforce it. But speaking generally, the tendency on the part of the Heads of Depart-

ments is to leave the question to the officer himself. This tendency is, of course,

more noticeable in the case of officers who are not entitled to pension; and this class

now includes all officers appointed to the Inside Service since the 1st of July, 1898,

as well as the greater part of the Outside Service, whether appointed before or after

that date.

(89) This state of things, in my judgment, constitutes a very grave evil. Some
system of securing retirement is absolutely essential if the public service is to be

maintained in a satisfactory condition. It is necessary, on the one hand, in order to

prevent officers from continuing in the service after they have ceased to be efficient;

and it is equally necessary in order to provide a flow of promotion and to ensure

that men of capacity should reach the higher positions at a period of life when they

are able to make the best use of their powers.

(90) But a system of pensions is an essential element in any system of retire-

ment. For it will be found that Heads of Departments will not discharge men who
have given long and faithful service to the State—or even men who have not—unless

some definite provision is made for their support when they have ceased to draw

salary; and it is probable that public opinion would generally endorse this view.

(91) The pension system also has advantages of another kind. Owing to the

nature of the work carried on in the public service it is highly desirable that men
should be encouraged to enter it early and remain in it as long as their powers are

unimpaired—in short to make their career in it. A pension, which will be available

when they break down through ill-health, or when their term of service comes to an
end, will be a powerful attraction to young men just entering a career, and will

appeal even more directly to Civil Servants who have reached middle life and are

tempted by offers of outside employment.

(92) The absence of a pension system, therefore, operates against the public

interest in two ways;—men whose services might well be dispensed with are

retained after their powers have begun to fail; and. men Avhom the State would be

glad to retain are allowed to be tempted out of the service at a time when their value

is highest.

(93) I would therefore strongly urge as one of the most important items of

Civil Service reform that some system of pensions such as that which was rescinded

in 1898 should l)e re-established.

(94) But if the pension system is to be restored, it should be accompanied by a

provision requiring compulsory retirement at a certain age. I suggest that at or after

the age of sixty retirement should be at the option either of the officer himself or

his Department; that at the age of sixty-five he should be compelled to retire; and

that no relaxation of this rule should be permitted except for the single purpose of

allowing liim to continue in the service for a few months (not more than twelve) in

order to complete a definite piece of work for which his services were specially

required.
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(95) The advantage of a rigid rule of this kind is that it relieves the Heads of

Departments of the unpleasant and invidious task of representing to an official, who
may perhaps be of long standing, that his powers have begun to fail and that his

place can be better filled by a younger man. There will, of course, be cases of men
who at the age of sixty-five will still be fully efficient, and whom it might be desirable

to retain in the service; but these will be far out-numbered by the cases in which

an officer ought in the public interest to retire, and will, under this rule, be compelled

to do so without feeling that he has been harshly treated, or that any reflection has

been cast upon his capacity. He will recognise that he is only conforming to a

regulation which strikes at the efficient and inefficient alike

(96) I do not propose to discuss the provisions of a i>ension scheme in detail

but I may perhaps be permitted to suggest the following points for consideration :—

•

(i) The award of a pension has hitherto taken the form of an annuity for life,

varying in amount according to length of service and salary. It may be worth

while to consider whether it should not in future take the form of a reduced annuity

coupled with the payment of a lump sum on retirement. The lump sum would, of

course, represent the actuarial equivalent of the difference between an annuity at the

higher rate and at the lower rate. In othr words, the Government would undertake

to commute, at a certain rate a portion, say one-fifth or one-fourth, of the pension to

which the officer was entitled. I think that a scheme of this kind would be found
popular with Civil Servants ; and it would impose no additional charge on public

funds.

(ii) No retirement should be permitted on the ground of ill-health unless it is

certified that the officers incapacity is likely to be permanent; and a medical
referee should be appointed by the Government to examine these certificates and
satisfy himself of their accuracy.

(iii) The provisions of section 12 of the Superannuation and Eetiremeht Act,

which enable an addition of years to be made to the actual service of certain persons,

are in my opinion of doubtful expediency; and I should prefer to see them with-
drawn. But if retained, I think that power should be taken to draw up a schedule
of offices or situations requiring professional or technical qualifications, with the
lumber of years to be added in each case, and that the grant of additional years
should be confined to persons holding these offices. Under the Act the grant of the
additional years is personal to the individual and depends on the view which may be
taken, either at the time of his appointment or at the time of his retirement, of his
qualifications, and on other considerations of a less relevant character. This involves
a good deal of rather invidious discussion, which would be avoided if the grant
depended not upon the individual but on the qualifications required for the office

which he happened to hold.

(iv) It is a question whether it would not be desirable to abandon the practice
of requiring contributions towards a pension to be deducted from the salary. My own
opinion is against the system of contributions. I think it preferaljle on many grounda
that the pension should be an entirely free gift on the part of the State.

(v) If the suggestion made in paragraph 22 of this Report (namely, that the
Treasury Board should be abolished) is adopted, it would probably be found convenient
that the administration of the pension system should be assigned to the Department
of Finance.
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(d) THE CLASSIFICATION OF THE STAFF AND THE DISTRIBUTION
OF DUTIES IN EACH DEPARTMENT; AND THE DUPLICATION OF THE
SAME OR SIMILAR WORK IN TWO OR MORE DEPARTMENTS.

(97) The Inside Service as constituted under the provisions of the Civil Service

Amendment Act, 1908, is arranged in three divisions: First, Second and Third;

each of these again comprises two subdivisions known as A and B.

Subdivision A of the First Division should consist of officers having the rank of

deputy heads (but not being in charge of Departments), assistant deputy ]"\Iinisters,

and the principal technical, administrative and executive officers

The scale of salary assigned to this Subdivision is $2,800 rising to $4,000.

Subdivision B of the First Division should consist of ' the lesser technical, admin-

istrative and executive officers,' including the former chief clerks who are not eligible

fur Subdivision A.

The scale of salary is $2,100, rising to $2,800.

The Second Division, with its two Subdivisions A and B, should consist of ' other

clerks having technical, administrative, executive, or other duties which are of the

same character as, but of less im.portance and responsibility than, those of the First

Division.'

The scales of salary of the two Subdivisions are $J,600 to $2,100, and $800 to

$1,600 respectively.

The Third Division, also in two Subdivisions, comprises all other clerks m the

sei-vice whose duties arc copying and foutine work, under direct supervision, ot less

importance than that of the Second Division.

The scales of salary of the two Subdivisions are $900 to $1,200 and $500 to $800

respectively.

The clerks who were actually in the service at the time of the passing of the Act

in 1908, were distribtited among these Divisions and Subdivisions, according to the

rank and salary which they then enjoyed; but without apparently any other reference

tr- the duties actually performed by them.

(98) A clear distinction is drawn by the Act betv,een the duties of the Thiid

Division on the one hand, and those of the Second and First Divisions, on the other.

The duties of the former are described as copying and routine work under direct

supervision, of less importance than those of the Second Division. The duties of the

First and Second Divisions are technical, administrative or executive.

(99) While the First Division is to be recruited by promotion from the Sevond

Division (section 25) and the Second Division by open competitive examination, no

other provision is made for transfer from the Third Di\dsion to the Second, except

in the case of officers who were already in the Third Division at the time of the pass-

ing of the Act, for whom special arrangements are made in section 26 (2).^

Moreover, the subjects prescribed for the Second Division examination indicate

a standard of education similar to tliat provided by the Universities, while the sub-

jects prescribed for the examination admitting to the Third Division represent a

much lower range of attainments.

(100) It is in my opinion of great importance that this distinction between the

vvork of the two Divisions should be preserved. The essential difference between them

IS that the work of the two higher Divi:?ions requires the exercise of discretion and

the possession of altogether higher qualifications, whether professional, technical, or

administrative, than that of the Third.

(101) For routine work, under direct supervision, all that is required is punc-

tuality, accuracy, and precision. The copying of accounts, the compilation of statis-

tice, the fiUing up of forms, and even the drafting of simple letters, are all matters in

which there is no room for the exercise of discretion. The qualifications required

for the work of the higher classes are essentially different from those required for
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the routine duties of the lower classes; and are not usually deevloped from them.

There will always be a large number of persons who, while quite capable of routine

work, will never be able to rise to duties of a higher character requiring a higher

standard of education and the higher qualities required for successful administration.

(102) I fear that under present conditions sufficient attention has not been paid

to this distinction. In many Departments there are officers in both the First and

Second Divisions performing duties which belong properly to the Third; and little,

if any, attempt has been made to distribute the work in the two upper Divisions so

i\3 to correspond to the salaries assigned to them. Moreover, the distinction between

the routine work of the Third Division and the superior work of the two higher

Divisions seems to have been ignored.

(103) I attribute this mainly to two causes, (a) the principle laid down by the

Act of 190S for classifying the officers then in the service, M'hich, as I have already

mentioned, paid insufficient regard to the nature of the duties to be performed; and

(b) the want of some one co-ordinating authority with power to deal with all Depart-

ments and regulate their staffs on uniform principles.

(104) It might possibly be contended that the Treasury Board and. through it,

the Council, were charged with this duty ; but it is obvious that Ministers themselves

could not aiford the time, and would otherwise be scarcely qualified, to exercise con-

tinuously such functions as those which I have described.

(105) In the absence of any such authority the various Departments have acted

independently and each has arranged its staff in its own way. The result is that no

uniform principles of organisation have been enforced. Men will be found in one

l>epartment with high salaries doing work which is performed by a much lower class

in others; and tlie numbers of the various classes have bet^n increased from time to

time to meet the supposed claims of individuals without any special reference to the

nature of the duties to be performed. It would be easy to quote numerous cases ni

which an officer has been allowed to proceed from one class to another without any

cliange of work A\hatever, merely because it was desired to improve his position.

(106) The following figures afford a striking illustration of the consequences

which inevitably flow from the absence of a controlling authority charged with the

duty of co-ordinating the organisation of the whole service. They show (1) the classi-

fication of the staff in the various Departments made in 1909 under section 8 of the

Act of 1908, and (2) the classification as it stands at the present time.
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per cent. It will further be noticed that while the lowest subdivision, namely III-B.

is actually reduced in number, the highest, namely I-A, is increased by 57 to 61 per

cent, and the next highest, I-B, by 82, or 48- per cent. The quantity of work has no
doubt grown in the last three years, but it can hardly be supposed that its qiialifi/ has
grown in these proportions.

(110) The inferences whicli I draw from these figures are that the original classi-

fication of 1909 did not correspond with the duties to be i)erformed; and that the

alterations which have been made during the last three years have aggravated the

initial error. I may add that, though I have not been able to make an exhaustive

examination of the work in all of the Departments, my own observation, so far as it

goes, entirely supports these conclusions.

(111) The first principle of a sound departmental organisation is that the work
should be classified according to its importance, the responsibility involved, and the

experience required to perform it properly. Regard should also be paid to the main-
tenance of a flow of promotion so that, if possible, a man should not be kept too

long at work which is inferior to the best of which he is capable.

(112) When the staif has been arranged and classified according to that principle,

the numbers of the several classes should not be varied except to meet an increase or

diminution of the work allotted to each; and no promotions should be made except on
the occurrence of a vacancy. On each occasion of promotion, therefore, the increased

salary -and the higher status would be coupled with higher duties.

(113) I have already called attention to one respect in which these principles are

flagrantly ignored, namely, by the promotion of officers without any change of duties,

so that there are numerous cases of men who, after twenty years' service, will be found
to be doing work which, though quite suitable to their position at the beginning of their

official career, is extravagantly remunerated by the salary of the class to which they

have ultimately attained.

(114) As another illustration of the same error I may point to the legislation

which enables a private secretary of a Minister to be added, after one year's service,

without any certificate of the Civil Service Commissioners or other evidence of his

qualifications, to the permanent staff of the Department in any position below Subdi-

vision A of the First Division. It might thus happen that in a Department, presided

over by a rapid succession of Ministers, the number of clerks in Subdivision B of the

First Division (the salary of which is $2,100 rising to $2,800) might be increased at

the rate of one a year without any corresponding increase in the work of the Depart-

ment, and consequently without any duties for the clerks in question to discharge.

(115) It is difficult to tmderstand how this point could have escaped notice when
the legislation in question was being passed. If at any time there is work enough
in a given department for a certain number of clerks and no more, how could the

addition of another clerk be justified? The desire of the Minister to provide for his

.private secretary is intelligible, but this should clearly be done by appointing him to

some vacant position which he is qualified to fill, and not by the creation for him of a

post which is not required for the work of the Department, and which imposes for all

time an additional charge on public funds.

(116) "What seems to be urgently required is the appointment of a committee
of Deputy Heads or other high officials to examine in detail the work of every Depart-
ment in the service, and report what number of clerks of each grade is required to

carry out the work. This may appear at first sight a task of inconvenient magnitude;
but I think that when once the members of the committee had established certain prin-

ciples for their own guidance (such as, for example, the definition of routine work),

they would find the application of these principles to the business of the several

Departments a comparatively easy matter.

(117) When this task has been completed some one Department should be charged
with the duty of seeing that the classification laid down was adhered to. Every pro-

posal for an increase in the number of any class should be carefully scrutinized; and
the Department proposing it should be called on to explain the necessity for the new
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post, the nature of the duties to be attached to it, and any other matters which may
seem to call for inquiry. In this way the classification of all the Departments will be

kept within proper limits and uniform principles of organisation will be applied.

(118) I think that the Department of Finance, which is directly interested in the

financial effect of such proposals, is naturally marked out for this duty.

(119) In one other respect the classification prescribed by the Act might, I think,

be amended with advantage. It appears to me to be too rigid and wanting. in flexi-

bility.

(120) The intention seems to have been to frame a uniform classification for all

Departments. Considering the great variations in the work of the Departments, I

doubt if this is either possible or even desirable. Even if the clerical services could

be treated in this fashion, there is a large number of professional and technical

appointments the classification of which cannot be cast in the same mold.

(121) For administrative work of a clerical kind it may perhaps be reasonable

that a young man entering Subdivision B of the Second Division by open competition

should begin at $800 a year and rise in the normal course through the other classes to

Subdivision A of the First Division, in which the maximum salary is $4,000. But a

frame-work of this kind is not so readily adaptable to the cases of men in middle life

drawn from outside professions, or to the young men whose qualifications and work
are mainly technical.

(122) I suggest that for all such appointments as are sanctioned under Section

21 of the Act of 1908 special salaries, or scales of salaries, should be fixed from time

to time, and that the situation? in question should not be classified with the purely

clerical appointments.

(123) As regards the duplication of the same or similar work in two or more
Departments, I regret that the limited time at my disposal has prevented my making
as complete an examination of the work of the several Departments as I could have

wished. In any case, however, I should scarcely be competent to make any definite

recommendations of a detailed kind. But I have noticed some branches of business

the organisation of which seems susceptible of improvement in this respect.

(1) The statistical information compiled or published by tlie Government Depart-

ments,—This is a matter in which co-ordination and control are "especially necessary

;

but a very competent Commission has been appointed, under the chairmanship of Mr.
Grigg, to inquire into it, and their labours have not yet been brought to a conclusion.

I therefore refrain from making any suggestions on the subject. But I may perhaps

be allowed to express the opinion that, while the form and matter of the statistical

information to be issued to the public may properly be prescribed by som.e central

authority or Department, the actual compilation of the statistics should rest with the

Department dealing with the subject to which they relate.

(ii) Puhlic health.—This is a subject which is at present dealt with by several

Departments. Having regard to the rapid growth of population and the very impor-

tant interests involved, it is, I think, desirable that a strong central Department
should be established with power to deal with all questions relating to public health.

(iii) Surveying and map-mal-ing.—Several Departments appear to be engaged in

this work, and I have no doubt that advantage would result if it were more concen-

trated; but the subject is one which requires much detailed investigation before a

scheme could be drawn up. I suggest that a Departmental Conmiission should be

appointed to inquire into the matter.

(iv) Steamship subsidies.—These are dealt with by both the Post Office Depart-

ment and the Department of Trade and Commerce. I think that they should all be

controlled by one Department. Under present conditions it is quite possible for a

steamship company to be in receipt of a subvention from both Departments without

either of them being aware of the payments made by, or the services rendered to, the

other.
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(e) THE DISTRIBUTION OF THE WORK BETWEEN THE SEVERAL
DEPARTMENTS OR AUTHORITIES.

(124) This is another subject which requires more careful examination than I

have been able to give to it, land I feel some diffidence in oifering any remarks upon it.

The branches of administration which come within the purview of the Dominion
Government are so numerous and so varied in their nature that it is clearly necessary

to adopt some system of grouping; and it is certainly desirable not only that the

branches to be dealt with by each Minister should be as nearly cognate as possible,

but that all work of the same character should be concentrated in one Department.
In the system under which the present distribution has been arranged it is not easy

to recognize any underlying principle.

(125) For example, the Department of Agriculture, besides the work which one

would naturally exi)ect to find allotted to it, deals with patents, copyright, trade-

marks, exhibitions, public health and quarantine. The Department of Inland Revenue,
the main function of which is collecting the duties of excise, deals also with the

inspection of weights and measures, the inspection of gas and electric light, patent

medicines, and the adulteration of food and fertilizers. The Department of Public
Works maintains harbours, piers and navigation works generally; but the maintenance
of the §t. Lawrence Ship Channel, a work not very different in character from the

other navigation works, is under the control of the Department of ]\Iarine and Fish-

eries. I have already referred to the fact that two Departments, namely, the Post

Office and the Department of Trade and Commerce, deal with steamship subsidies,

while the latter Department is also charged with duties relating to the inspection of

grain which, at first sight, seem more appropriate to the Department of Agriculture.

I am not in a position to make any definite suggestions as to the redistribution

of these duties ; but I think that the whole subject should receive early consideration

by the Government.

(126) In this connection, however, I may perhaps be allowed to make a sugges-

tion with regard to the Departments of Customs and Inland Revenue. Both of them
are engaged in work of much the same character and each maintains a staff at vari-

ous points in the Dominion. The suggestion which I have to make is that these two

Departments and their staffs should be amalgamated. I feel sure that the convenience

of the public would be consulted by such a change, and that considerable economies

could be effected not only in the higher positions but also among the rank and file.

Collectors of Customs, with a number of subordinate officials, are stationed at almost

all places at which there are Inland Revenue Collectors ; and at many of these places,

judging from the amount of revenue collected, the duties must be scarcely sufficient

to occupy the whole time of the officials. In suggesting this amalgamation I confine

myself, so far as the Department of Inland Revenue is concerned, to that portion of

its functions which relate.? to the collection of the excise. Its other duties seem to

be more appropriate to the Department of Trade and Commerce.

IV.—GENERALLY THE MANNER IN WHICH THE PUBLIC BUSINESS OF
THE DOMINION IS ADMINISTERED.

(127) Under this head I have brought together some miscellaneous points which
have suggested themselves to me in the course of my inquiries and which could not

conveniently be dealt with imder any of the foregoing sections of this Report.

(i) The development of the natural resources of the country.—The Dominion of

Canada is peculiarly fortunate, in comparison with other countries, in the wealth of

its natural resources; but, notwithstanding what has already been done in this con-

nection, I feel some doubt whether adequate steps have been taken for preserving and
developing these resources for the benefit of the nation as a whole.
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In laying down a policy to be adopted in such matters questions of great com-

plexity will arise which must be treated from a comprehensive point of view and

which require for their elucidation the highest technical and professional skill which

can be made available.

The carrying out of the policy when decided on, and the execution of the neces-

sary works must, of course, be left to the particular Department dealing with the

matter in hand. This departmental autonomy is necessary for administrative pur-

poses, and must clearly be maintained; but it has two drawbacks. In the first place

it results in questions being dealt with in a fragmentary or piecemeal fashion with-

out sufficient consideration of all their various aspects; and in the second place, the

technical officers of the Departments, being mainly occupied with the projects and
business of the moment, have not sufficient time to deal in a deliberate manner with

all the problems involved, many of which do not directly concern their own Depart-

ment and may consequently he lost sight of altogether.

For example, almost every waterway may be considered from at least two points

of view. It may be utilised either for purposes of navigation or for the purpose of

the production of power. These two objects may. and probably will, be antagonistic

to each other. It may happen that the Department dealing with one is not the Depart-

ment dealing with the other; and in that case one or both of the Departments
will in all probability be found to be acting independently. Yet it is clear that a

sound judgment can only be formed on a careful balance of all the considerations

affecting the subject.

By the appointment of the Conservation Commission, under an Act passed in

1909, the first step was taken towards a comprehensive treatment of these important

questions; and I understand that some progress has been made with the work. But
I venture to think that it is necessary to define with greater precision the objects to be

aimed at ; and that the Commission is not adequately equipped with the expert assist-

ance without which the best results cannot be achieved. I notice that the whole cost

of the staff" for the current year does not amount to $25,000. Moreover, the size of

the Commission (32 members) seems to me inconveniently large for practical pur-

poses.-

I think that a more suitable body for tlie purposes which I have indicated would
be a small permanent Commission of three, or at most five, members, who should
devote their whole time to the work, and who should be assisted by a staff of the best

experts procurable either in Canada or elsewhere. Their functions should be (a) to

initiate and work out—but not to execute—schemes for the utilisation in the future
of the natural resources of the country; (b) to examine and report upon every scheme
affecting these resources, whether promoted by the Government or by private parties,

before it is sanctioned by Parliament; and (c) to train up a body of technical experts
who could be transferred, as 'opportunity offered, to the permanent service in any
Department in which they w-ere required. The Commission would in short be a think-
ing, planning, advising, and training body, with no executive functions. It should be
directly responsible to and under the general control of the Prime Minister.

(ii) General control of the public service.—In paragraph 103 I called attention to

the want of some co-ordinating authority with power to deal with the staff and
organisation of the different Departments so as to secure the application of uniform
principles and methods; and in paragraph 118 I suggested that the Department of
Finance should be charged with this duty. I attach importance to this recommenda-
tion because I feel sure that many of the defects in the existing system are attribu-
table to the want of such an authority. But I think that its functions might use-
fully be extended to certain other matters in which general control is desirable;
such as the modification within certain minimum and maximum limits of the
prescribed scales of salary; the number and character of the situations which may
be filled under section 21 of the Act of 1908; exchanges and transfers between
different Departments or different branches of the service; the hours of work in the
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several Departments; the amount of ordinary and sick leave to be allowed; the

keeping of attendance books, «S:c. Some of these are now regulated by statute, but it

appears to me that they are matters which could be more conveniently dealt with

by administrative action, which enables such unformity as is desirable to be more
readily enforced, and at the same time permits of exceptional treatment when
required.

(iii) Salaries.—The question of salaries has not been specifically referred to me.

and even if it had been, I do not consider myself competent to make definite recom-

mendations on the subject without more knowledge than I possess of the various

conditions affecting it, such as the cost of living in this country and the effect of

the competition of other forms of employment. But I may perhaps be allowed to

make the following observations.

The provisions in the Civil Service Acts with regard to classification and scales

of salary are, as I have suggested in paragraphs 119 to 122, wanting in flexibility.

I think it would be more satisfactory if, while minima and maxima were prescribed

by statute, the actual sc-ales were left to be settled, as occasion required, by the

Departments concerned, with the approval of the Finance Department. For exam-

ple, it does not seem to me necessary that all officers who are placed in Subdivision

A of the First Division should proceed as a matter of course to the maximum of

$4,000. Having regard to the large number of administrative officers in this sub-

division the maximum appears to be unnecessarily high in many cases, if compared
with the salaries of the Deputy Heads, who rank immediately above them, and with

the principal technical and professional officers who are usually placed in this class.

On the other hand, while the normal salary of the Deputy Heads is $5,000, it is

clear that some of these positions involve much greater responsibility than others.

If $5,000 is a suitable remuneration for the greater number of the^e situations, I

think that in some cases this amount should be considerably increased. The same

remark applies to the higher professional and technical officers, many of whom are

paid on the same scale as administrative officers performing duties of much le-ss

importance. It is clear that the best professional and technical skill should be at

the disposal of the Government, but this can only be attained by the payment of

salaries approximating to those which are received by professional men of equal

eminence in outside employment.

I desire also to offer one suggestion with respect to the scale of salary prescribed

for the Third Division. If it is intended to adhere to the principle laid down in

the Civil Service Act of 1908 under which there is no outlet from this division into

the Second Division except by open competition or the method prescribed in section

26 (2) of the Act, I think that the maximum of Subdivision A of the Third Divi-

sion might well be increased to $1,500, and in the case of specially meritorious

officers with not less than, say, twenty-five years' service, even as far as $1,800. If

the Third Division is to be kept rigidly fenced off from the Second Division as the

Act contemplates, and as is, I think, desirable, it is necessary that the maximum
salary attainable in that branch of the service should be fairly high, and that there

should be a few prizes in it. in order to attract candidates who will be content to

make their career in it. For this purpose a maximum .of $1,500, with a rise to $1,800

in special cases, does not appear to me to be excessive.

(iv) The Drafting of Government Bills.—Under present conditions no single

authority seems to be responsible for seeing that uniform methods, language, and

principles are observed in the preparation of Government measures. I think that

this is a serious defect. While there is no objection to each Department drafting its

own measures, it is highly desirable that all should be subjected to examination by

some co-ordinating authority with a view to the application of common principles

of construction and interpretation.

(v) Accounts.—The forms of account kept by the various public Departments

do not appear to be designed on any uniform plan. The Governor in Council, on the
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report of the Treasury Board, has power, under section 12 of the Finance and

Treasury Board Act, to prescribe the manner in which each Department of the

Public Service shall keep its accounts ; but this power does not appear to have been

exercised up to the present time. Uniformity in the system of account-keeping is

a matter of some importance; and I think it would be well if the subject were taken

into consideration at an early date. Probably the most convenient procedure would

be for a committee consisting of a representative of the Auditor General's Depart-

ment and a representative of the Finance Department to examine the various systems

at present in use. and then prescribe one uniform system for the whole service.

(vi) Medical Referee.—In paragraph 96 I suggested the appointment of a medi-

cal referee to examine the certificates of ill health put forward in support of appli-

cations for superannuation. I think that the functions of such an official could be

usefully extended so as to include the examination of certificates of ill health in

support of applications for leave of absence. If such an examination were instituted

an appreciable number of the certificates would in all probability be found to require

reconsideration.

(128) In the earlier portions of this Report I have indicated the important points

which appear to require attention in connection with the organisation of the public

service; such as the amount of routine business transacted by Ministers both in

Council and in their Departments; the necessity for a closer control over the expendi-

ture; the practice of transacting business by oral discussion rather than by corre-

spondence; the want of a proper classification of the duties and staff in the several

Departments ; the appointment and promotion of officials on political grounds rather

than on merit; and the establishment of a system of retirement.

But of all the topics on which.I have touched the two which appear to me to be

the most important are first, the relief of Ministers from routine and administrative

duties so that they may be set free for the consideration of policy; and secondly,

the improvement of the organisation and personnel of the Public service so that it

may be in a position to cope efficiently with the business of the country, not only in

the present, but in a future which is day by day developing additional work and

fresh responsibilities.

I desire to urge as strongly as I may that for the creation and maintenance of

an efficient Civil Service three essential conditions are required:

—

(1) The best material in the country must be attracted into it and induced to

remain there.

(2) To this end the service must be so regulated as to provide a permanent

career in which promotion will depend on individual merit exhibited in the daily

performance of duty.

(3) It follows from this that the mutual relations of Ministers and Civil Ser-

vants alike must be conducted with a loyal and single-minded devotion to the public

service, from w'hich all considerations dependent on the political views of individuals

should be wholly excluded.

Wliether and how far it is possible to realise these conditions it is not for me
to say. But I feel confident that, until they are realized, the Public Service will

not be such as the Dominion is entitled to expect, or such as is essential for the proper

transaction of its business.

I have the honour to he. Sir,

Your obedient servant,

G. H. MUEKAY,
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RETURN
[67g].

To AK Address of the House of Commons, dated the 9th December, 1912, for a copy

of all papers, documents, petitions. Orders in Council, memoranda, correspond-

ence, &c., by and between the Government of Canada or any member thereof, and

the Government of the Province of British Columbia, or any member thereof,

since May 1, 1912, relating to the subject of an increase of the Provincial

subsidy to the said Province.

LOUIS CODEREE,
Secretary of State.

This order was referred to the following Departments whose answer is ' Nil ' in

so far as they are concerned, viz. :

—

Agriculture,

Customs,

Finance,

Inland Revenue,

Interior,

Justice,

Labour,

Marine and Fisheries,

Militia and Defence.

Post Office,

Privy Council,

Public Works,

Railways and Canals.

Secretary of State,

Trade and Commerce.

Ottawa, February 2S, 1913.

67g—
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[67h].
RETURN

To AN Address of the House of Commons, dated the 20th January, 1913. for a copy

of all documents and memorials of the Government of British Columbia present-

ing claims for additional provincial subsidies and of all correspondence and
Orders in Council on the same.

LOUIS CODERKE.
Secretary of State.

At Government House^ Victoria, B.C.,

The 24th of March, 1908.

Sir,—I have the honour to transmit to you herewith, copy of a Minute of Council,
dated the 19th instant, containing a resolution adopted by the Legislative Assembly
during the late session referring to the payment to British Columbia of an ad-

ditional grant of $100,000 for a period of ten years, as an adequate settlement of the

claim of this province for special treatment, and urging the Dominion Government to

take steps to bring about a fair and adequate settlement of this matter.

I have the honour to be, sir.

Your obedient servant.

(Sgd.) GORDON HUNTER,
Administrator.

The Honourable
The Secretary of State,

Ottawa.

THE GOVERNMENT OF THE PROVINCE OF BRITISH COLUMRrA.

Copy of a Report of a Committee of the Ilononrahle the Executive Council, approved

hy His Honour the Lieutenant Governor on the 19th day of March, 1008.

The Committee of Council submit for approval of His Honour the Lieutenant
Governor the undermentioned Resolution of the Legislative Assembly, namely :

—

' Whereas, the Parliament of the Dominion of Canada, by an Address signed

by the Speakers of the Senate and Commons of Canada, on the 26th day of April,

1907, did petition the King's Most Excellent Majesty to cause to be laid before th.>

Imperial Parliament a measure to make certain amendments to the scale of payments to

be made by Canada to the several provinces of the Dominion, under Section 118 of

'•The British North America Act, 1867," or by or under the terras or conditions

upon which any other provinces were admitted to the Union, and praying that such

amended scale of payments should be a final and unalterable settlement of the

67h—
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amounts to be paid yearly to the several provinces of the Dominion for their local

purposes and the support of their Government and Legislatures; and
' Whereas by " The British Xorth America Act, 1907," passed by the Imperial

Parliament to make further provision with respect to the sums to be paid by Canada
to the several provinces of the Dominion, it is enacted inter alia, that

" An additional grant of one hundred thousand dollars shall be made yearly

to the Province of British Columbia for a period of ten years from the com-

mencement of this Act," and

' "Whereas this grant of one hundred thousand dollars a year for ten years was

intended by the Dominion Parliament as a settlement of the claim of British Colum-
bia for special treatment at the hands of the Dominion of Canada, as stated by the

Prime Minister of Canada in the Dominion House of Commons on March 25, 1907.

and as also appears by the proceedings of the conference between members of the

Government of Canada and of the various Provincial Governments at the city of

Ottawa, in the month of October, 1906. and
' Whereas the Legislative Assembly of the Province of British Columbia, by a

resolution passed on the 25th day of March, 1907, declared that :

—

' The proposed additional allowance of one hundred thousand dollars annually

for ten years, as compensation for the recognized claims of British Columbia,

is inadequate, and cannot be accepted as a final and unalterable settlement "

;

and

Whereas said " British Xorth America Act, 1907 " does not make final and

unalterable said amended scale of payments to the province, and cannot aifect the

right of future negotiations between the province and the Dominion, with reference

to said recognized special claim of British Columbia;
' Therefore, be it resolved, that this House, adhering to the position that said

grant of one hundred thousand dollars annually for ten years is inadequate, affirms

its right to further urge on the Dominion Government that steps be taken to bring

about a fair and adequate settlement of the recognized claim of British Columbia
for special treatment at the hands of Canada; and

' That an humble address be presented to His Honour the Lieutenant Governor,

praying him that a copy of this resolution be forwarded to His Excellency the Gov-

ernor General in Council.'

The Committee advise that a c-opy of this Minute, if approved, be forwarded to

the Honourable the Secretary of State.

(Sgd.) FRED. J. FULTOX.
Cleric of the Executive Covncil.

P.C. 495.

THE GOVERXMEXT OF THE PROVIXCE OF BRITISH COLUMBIA.

Certified Copy of n Report of a Committee of the Honourable the Executive Council,

approved hy 'His Honour the Lieutenant Governor on the 21st day of February,

A.D. 1912.

The Committee of Council submit for the approval of His Honour the Lieutenant

Governor the undermentioned resolution of the Legislative Assembly, namely :

—

' Whereas by a resolution passed on March 7, 1908, this House declared that the

grant of $10().00r> annually for ten years, provided by the "British Xorth America
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Act. 11(07.'' to be paid to this Province, is inadequate as a settlement of the claims

of British Columbia for special treatment at the hands of Canada; and
' Whereas this House, affirmed in said resolution its right to further urge on the

Dominion government that steps be taken to bring about a fair and adequate settle-

ment of the recognized claim of this province; and
' Whereas, it appears from the report of Hon. Mr. R. McBride, Hon. W. J. Bowser

and Hon. W. K. Ross, a delegation from the Government of British Columbia to

Ottawa in November, 1911. that, in response to their representations, the Dominion
Government is prepared to appoint a Commission, as requested in a memorandum
submitted to the Dominion Government by the Hon. W. R. McBride on October 9,

1906, to investigate the merits of the claim made by this province; such Commission
to be composed of three persons of eminent repute, one Commissioner to be named by

the Dominion, one by the Province, and the third by agreement of the two Commis-
sioners, or failing such agreement, by the Secretary of State for the Colonies

:

' Therefore, be it resolved, that this House endorses the course taken by said

delegation, and is of the opinion that such Commission be appointed at an early date;
and that an humble Address be presented to His Honour the Lieutenant Governor
requesting that a copy of this resolution be forwarded to the Honourable the Secre-
tary of State at Ottawa.'

The Committee advise that a copy of this Minute, if approved, be forwarded to

the Honourable the Secretary of State.

(Sgd.) HENRY ESSON YOUNG,
Clei-h Executive Council.

Victoria, 21st February, A.D. 1912.

At Government House^ Victoria^ B.C.,

February 23, 1912.

SiR;,—I have the honour to transmit to you herewith, a certified copy of an
approved Minute embodying a resolution passed by the Legislative Assembly with

respect to the annual grant paid to the province under the British North America
Act, 1907.

I have the honour to be, sir.

Your obedient servant,

(Sgd.) THOS. W. PATERSON,
Lieutenant Governor.

The Honourable
The Secretary of State,

Ottawa.

P.C. 175.

Certified Copy of a Report of the Committee of the Privy Council, appr'oved hy His

Excellency the Administrator on the 26th January, 1912.

Upon a report of the Right Honourable Robert Laird Borden, Prime Minister,

in which he observes that on the sixth day of November, 1911, the following members
of the Government of the Province of British Columbia, namely, the Hon. Richard

McBride, Prime Minister and Minister of Mines, the Hon. William John Bowser,

Attorney General and the Hon. William R. Ross, Minister of Lands, presented a

memorial setting forth various matters affecting the Province of British Columbia t'l

which thev asked the consideration of the Government of Canada.
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The Prime Minister further observes that among the subjects with which the

aforesaid memorandum deals, those hereinafter mentioned were included.

The Prime Minister recommends that he be authorized to send to the Hon.
Richard McBride, Premier of British Columbia a telegram in the following terms :

—

Ottawa, January 24, 1912.

Hon. Richard McBride^

Premier of British Columbia,

Victoria, B.C.

Replying to your memorandum of the 6th November, 1911, respecting the claim

of British Columbia for exceptional treatment by reason of permanent physical condi-

tions and otherwise as set forth in your memorandum of 9th October, 1906, we are

prepared to appoint a Commission to investigate the merits of claim made by ^vuur

province in this regard one Commissioner to be named by this Government, one by your

Government, and the third to be selected by agreement of the two Commissioners, or

failing such agreement by the Secretary of State for the Colonies.
' Asiatic Immigration.—This question is to be taken up as soon as possible in

connection with the new Treaty- with Japan to which Canada has not yet acceded.

The interests of Canada in respect of immigration will be safeguarded and your
Government will be consulted with regard to considerations specially affecting

British Columbia.
' Songhees Reserve and drill hall matters have already been settled satisfactorily.

The question of Foreshores is under consideration by the Department of Justice,'

The Committee concurring in the foregoing recommendation submit the same
for approval.

RODOLPHE BOUDREAU,
Clerk of the Privy Council.

MEMORANDUM.

BETTER TERMS.

This issue is one which has already been discussed at length with both the

Dominion and Imperial Governments. The data on file at Ottawa fully covers the

position taken by the province. We most respectfully urge upon you the appoint-

ment, jointly with British Columbia, of a competent tribunal, through whose agency

the whole matter may be finally disposed of. We are prepared, at your convenience,

to go fully into the matter with you.

(Sgd.) RICHARD McBRIDE.
W. J. BOWSER,
WM. R. ROSS.

Russell House, Ottawa, November 6, 1911.

Finance Department,
Ottawa, Canada. January 23. 1913.

Thomas Mul\-ey, Esq., K.C.,

Under Secretary of State,

Ottawa.

Dear Sir,—Referring to order of the House of Commons, reference No. 372,

Mover Sir Wilfrid Laurier, for copy of all documents, etc.. of the Government of

British Columbia, presenting claims for additional provincial subsidies, etc., I beg to

say that so far as the Department of Finance is concerned, there are no documents

from the Government of British Columbia.

Yours truly,

T. C. BOVILLE,
Deputy Minister of Finance.
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INSURANCE.

No. "1" Insurance rates on Hulls (years 1903 to 1912) between Europe and
the St. Lawrence, during season of navigation and for remain-

ing part of season to St. John, N.B., Halifax, N.S.

No. "2" Insurance rates on Hulls (years 1903 to 1912) between Europe and
United States Ports.

No. ''3" Insurance rates on Provisions and Grain (years 1903 to 1912)

No. "3a" between St. Lawrence and Liverpool, liOndon, Glasgow, Bristol,

Dublin, Leith and Manchester, also from Halifax, N.S., and
St. John, N.B., New York and Boston; and by Furness and
Manchester Line Steamers from Halifax, N.S., & St. John,
N.B.
Note.—Prior to 1907 rates of insurance followed classes of

ships A. B. C. D, E.—(see page 10)—and years average
figures are used for purposes of comparison.

No. "4" Marine Underwriters Warranty Slips.

Liverpool Slip Warranties.
Time Warranties in use in London in 1899.

Nos. "5"

& "6" Draft form of Policy.

No. "7" Extract of letter from Messrs Willis Faber & Co., London, respect-

ing tramp steamers.

No. "8" Condensed Comparison of Insurance rates on Cargo via St. Law-
rence & via New York, &c., for years 1906-1912 inclusive.

No. "9" Compaiison of Marine Insurance Rates on Grain from Montreal
and from New York in the years 1900 and 1912.

No. "10" Minimum net insurance rates on exports by Steamers from Opening
of Navigation 1900 to 1906.

89—
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MARINE UNDERWRITERS WARRANTY SLIPS.

I. LivERPPOL Slip Warranties.

(1) Warranted no British North America.

(2) Warranted not be in the Baltic or White Sea between 1st October and
31st March, both daj'^s inclusive.

(3) Warranted not to sail with over net tonnage of grain from any port in

North America between 1st October and 31st March both days in-

clusive.

(4) Warranted not to sail with over net register tonnage of ore, iron, or phos-

phate, to or from any port in North America between 1st September

and 31st March both days inclusive.

(5) Warranted no east of Singapore, excepting Java, Bangkok or Saigon.

(6) Warranted no Bilbao.

(7) Warranted not Straits of Magellan.

II. TIME WARRANTIES IN USE IN LONDON IN 1899.

Warranted no British North America (ex Halifax for coaling).

Warranted no Baltic or White Sea, 1st October to 1st April.

Warranted no east of Singapore ex Java, Australia, Saigon, and Bangkok.

21/- additional to cancel above warranties ex British North America,

1st. September to 1st. April (in some cases, ex British North America

absolutely)

.

In cases of fine highly valued steamers there are added after the exceptions

to the east of Singapore warranty the words "and out and home
voyages to China and Japan."

1907. INSTITUTE WARRANTIES. 1907.

Warranted not to enter or sail from any port or ports, place or places, in Brit^ph

North America, except Halifax for purposes of coaling.

Warranted not to enter the Baltic beyond 13 deg. E. long, or sail from a loading

port therein, between 1st. October and 1st. April.

Warranted not to enter the White Sea, or sail from a loading port therein,

between 1st. October and 1st. April, and not to proceed East of Cape

Kanin in the Arctic Ocean absolutely.

Warranted not to proceed East of Singapore (Java, Saigon, Bangkok, Austra-

lasia, and out and home voyages to China and Japan excepted).

On payment of an additional premium of per cent, all above Warranties

to be cancelled except British North America between 1st. September

and 1st. April and Cape Kanin Warranty.
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HULLS.

Insurance rates for the years named of Liners Trading between Europe and the
St. Lawrence during the season of navigation, and for remaining part of the
season to St. John, (N. B.), HaUfax, (N. S.), or Portland, Me.

Line.

Allan
(F.P.A. conditions throughout.)

C. P. R

Donaldson

.

Dominion.

Leyland

Elder Dempster.

Furness Withy and Manchester
Liners

Thomson Line
(Cairns, Noble & Co.)

Oceanic Stm. Nav. Co.

1903.

80/-

4 Gs.

No. 1-5 £7-10
Rest £9.

1904.

75/- twans
Victorian
80/- others.

4Gs.

110/-

1905.

75/-

4Gs.

£5

1906.

85/- twins &
triples.

90/- others.

(c) Empresses 75/-
Rest 80/- twins
4 Gs. single screws

90/-

(Believe only a small amount insured in these years, but rates are

£6

8Gs.

No. 1-5 £8
No. 6-8 £10
No. 9-10 12 Gs.

£6

8Gs.

No. 1-5 £7
No. 5-8 £9
No. 9-10 11 Gs.

110/-

£8

No. 1-5 6 Gs.
No. 6-8 8 Gs.
No. 9-10 10 Gs.

5Gs.

£8

No. 1-5 5| Gs.
No. 6-8 8 Gs.
No. 9-10 10 Gs.

(a) Rates on Hulls (sheets Nos. 1 and 2) are given in shillings, pounds, and guineas per £100, (equal
.) Example 80/ (eighty shillings) equal $19.47. Guinea is 21/.
(b) Numbers of ships selected for Insurance at rates quoted.
(c) Empresses stop at Quebec.
(d) F. P. A. means "Free of particular average."
(e) "Excess of 3%" means that owners bear loss up to 3%.
(/) P. A. means "Particular average", indicating partial damage.
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HULLS.

Insurance rates for the years named of Liners Trading
between Europe and the United States ports.

Line.

Allan
(F. P. A. conditions throughout)

Atlantic Transport

American Line

White Star

Fumess, Withy & Co. & Man-
chester Liners

Hamburg-American

Leyland

N. German-Lloyd

Cunard

1903.

No. 1-4 50/-
No. 5-13 60/-
Rest 70/-

80/-

0O/-F. P.A. (c)

6Gs.

1904.

75/- twans &
Victorian.

80-t- others.

22/6 excess of

£200,000 (d)

6Gs.

Deutschland iDeutschland
27l6t.l.o. (e) ! 25-f- t.l.o.

1905.

75/-

20/- net as be-
fore.

£6.

iDeutschland,
jAmerika

20«- t.l.o.

1906.

85/- twins and
triples.

90/- others.

17/6 net as be-
fore.

110/- and
51 Gs.

Amerika
25-1- t.l.o.

(/)GA. & S-.(ff).

Believe only a small amount insured in these years, but rates are
not obtainable.

551-
I

50«-

Xo. 1-5 50.S- No. 1-5 551- No.1-2 45f-
Rest 60#- Rest 60«- No. 3-7 50«-

All risks but no All risks. Rest 60.J-

R.D.C. (h) All risks.

45«-
and 501-

As 1905.

(a) Rates on Hulls (sheets Nos. 1 and 2) are given in shillings, pounds, and guineas per £100, (equal
$486). Example 80« (eighty shillings) equal §19.47. Guinea is 2U.

(b) Numbers of ships selected for insurance at rates quoted.
(c) F.P.A. means "Free of particular average."
(d) Owners carrj^ insurance themselves up to £200,000. on each ship.

(e) T.L.O. means "Total loss only".

(J) G.A. means "General average" indicating loss or damage incurred for benefit of ship and cargo.

(g) S.C. means "Salvage charges", indicating cost of assisting vessels in distress.
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Provision
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Be it known that

as well in own Name as for and in the name and names of all

and every other Person or Persons to whom the same doth, may or shall

appertain in part or in all doth make assurance and cause and
them and every of them to be insured lost or not lost at and from

S. G.

And for and during the space of calendar months

from 18 to 18 both days
inclusive. In port and at sea, in docks and graving docks, and on
ways, gridirons and pontoons, at all times, in all places, and on all

occasions, services and trades whatsoever and wheresoever, under
steam or sail, with leave to sail with or without pilots, to tow and
assist vessels or craft in all situations, and to be towed and to go on
trial trips

upon any kind of Goods and Merchandise and also upon the Body,
Tackle, Apparel, Ordnances, Munition, Artillery, Boat and other Furni-

ture of and in the good Ship or Vessel called the

Whereof is Master under God for this present Voyage or, whosoever
else shall go for Master in the said Ship, or by whatsoever other name
or names the same ship or the Master thereof is or shall be named or

called, beginning the adventure upon the said Goods and Merchandises
from the loading thereof aboard the said Ship as above upon the said

Ship, &c.

and shall so continue and endure
during her Abode there upon the said Ship, &c., and further until the

said Ship with all her Ordnance, Tackle, Apparel, &c., and Goods and
Merchandise whatsoever shall be arrived at as above

upon the said Ship, &c., until she hafch moored at Anchor twenty four

hours in good safety, and upon the Goods and Merchandises until the

same be there discharged and safely landed and it shall be lawful for

the said Ship, &c., in this Voyage to proceed and sail to and touch and
stay at any Ports or Places whatsoever and wheresoever for all pur-

poses

without prejudice to this Insurance the said Ship, &c., Goods and
Merchandises, &c., for so much as concerns the Assured by Agreement
between the Assured and Assurers in this Policy are and shall be
valued at
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Deviation clause £ on
orHeld covered in case of any breach of warranty as to cargo, trade, localit}'- ur

date of sailing, provided notice be given and any additional premium required

be agreed immediately after receipt of advices.

Warranted free from capture, seizure, and detention, the consequences
thereof, or of any attempt thereat, unless arising from piracy or barratry, and
from all consequences of hostilities or warlike operations, whether before or

after declaration of war.

Touching the Adventures and Perils which we the Assurers are contented
to bear and to take upon us in this Voyage they are of the Seas Men-of-War,
Fire Enemies, Pirates, Rovers, Thieves, Jettisons Letters Mart and Counter-
mart, Surprisals, Takings, at Sea, Arrests, Restraints, Detainments, of all

Kings, Princes, and People, of what nation Condition, or Quality, soever Bar-
ratry, of the Master and Mariners and of all other Perils, Losses and Misfortunes,

that have or shall come to the Hurt Detriment or Damage of the said Goods
and Merchandises and Ship, &c., or any part thereof. And in case of any loss or

Misfortune it shall be lawful to the Assured, their Factors, Servants and Assigns

to sue Labour and travel for in and about the Defence, Safeguard, and Recovery
of the said Goods and Merchandises and Ship, &c., or any part thereof, without
prejudice to this Insurance to the Charges whereof we the Assurers will con-

tribute each one according to the Rate and Quantity of his Sum herein assured.

And it is expressly declared and agreed that no acts of the Insurer or Insured
in recovering, saving or preserving the property insured shall be considered as

a waiver or acceptance of abandonment. And it is agreed by us the Insurers

that this Writing or Policy of Assurance shall be of as much Force and Effect,

as the surest Writing or Policy of Assuarnce heretofore made in Ijombard Street

or in the Royal Exchange or elsewhere in London. And so we the Assurers
are contented and do hereby promise and bind ourselves each one and for his

own Part our Heirs Executors and Goods to the Assured their Executors, Admin-
istrators and Assigns for the true Performance of the Premises confessing

ourselves paid the Consideration due unto us for this Assurance by the Assured.

at and after the Rate of

In witness whereof we the Assurers have suscribrd our Names and Sums
assured in London.

N.B.—Corn, Fish, Fruit, Flour, and Seed are warranted free from Average
unless General or the ship be stranded, Sugar, Tobacco, Hemp, Flax, Hides
and Skins, are warranted free from Average under Five Pounds per cent, and
all other Goods also the Ship and Freight are warranted free from Average
under Three Pounds per cent unless general or the Ship be stranded sunk or

on fire.

Extract of letoer from Willis Faber & Co., respecting tramps:

—

"The extra rate generally charged on tramp steamers for one round voyage
"to the St. Lawrence in the summer has been 21s., subject to warranty of sailing

"from the St. Lawrence not later than 30th September. For later sailings

"anything up to 3gs% extra has beeii paid according to the steamer and the
"lateness of the sailing. It is not possible for us to tell you anything in the
"shape of a fixed scale of rates, each case being treated on its merits. Such
"tramp steamers as we have been able to trace having had extra premiums
"paid on them, made voyages not to the River, but to the Gulf of St. Lawrence.
"The objective point of such steamers is generally Chaleur Bay or some other
"place in the Canadian Provinces where wood cargoes are to be obtained."
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Comparison of Insurance Rates on Cargo
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via St. Lawrence & via New York, &c.

United Kingdom.
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COMPAPITSON OF MARINE INSURANCE RATES ON GRAIN FROM
MONTREAL AND FROM NEW YORIC, IN THE YEARS 1900 AND
1912.

The estimated value of grain that will be shipped from Montreal in 1912
may be taken at $25,000,000.

The average season rate from Montreal in 1900, was 50 cents.

The average season rate from Montreal in 1912, is 25^, "

The rate from New York, in ] 900, was 20 "

The rate from New York, in 1912, is 15 "

A. In 1900, $25,000,000 would have been insured at 56c.or $140 , 000
Montreal In 1912, $25,000,000 insured at 25|c 63,750

1900 V 1912. Or, saving in cost, compared with 1900, of $ 76,250

B. In 1900, the rate via Montreal, was 56 cts.

Montreal In 1900, the rate via New York, was 20 "

New York Extra cost via Montreal 30 cts.

1900 & 1912. Representing on $25,000,000 $ 90,000

In 1912, the rate via Montreal, is 25| cts

In 1912, the rate via New York, is 15 "

Extra cost via Montreal 10^ "

Representing on $25,000,000 $ 26,250

Showing reduction in extra cost in 1912 of $ 63,750
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Minimum Net Iusurance rates on Exports l)y Steamers from the opening of

Navigation 1900 to 190G.

From Montreal to direct ports in the U.
East coast.

K. not north of London on tlie

CLASS "A"—STEAMERS OF THE ALLAN LINE.

1900.

Sailing-s.

May 1 U) Sept. 15

Sept. 16 to Sept. 30
Oct. 1 to Oct. 15

Oct. 16 to Oct. 31

Nov. 1 to Nov. 10

Nov. 11 to Nov. 20...........

Nov. 21 (Close of navigation)

Grain

.

uls.

45
.'')()

I) (10

70
SO

1 00
1 20

CLASS "B"- -DOMINION LINE STEAMERS TO LIVERPOOL AND STEAMERS OF
DONALDSON AND JOHNSTON LINES.

May 1 to Sept. 15

Sept. 16 to Sept. 30
Oct. 1 to Oct. 15

Oct. 16 to Oct. 31

Nov. 1 to Nov. 10

Nov. 11 to Nov. 20 _. . .,

Nov. 20 (Close of navigation)

50
60
70
SO
00

1 10

1 30

CLASS "C" STEAMERS OF THOMPSON, ELDER DEMPSTER, HEAD (ULSTER S.S

CO.) LEYLAND AND LORD (IRISH SHIPOWNERS CO. LTD.) LINES.

May 1 to Sept. 15 .
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CLASS "E"—OTHER STEAMERS (INCLUDING THOSE CHARTERED BY THE ABOVE
LINES) 100 Al TRIPLE. BUILT NOT BEFORE 1890.

1900.

Sailings.
Reg. or upwards
parcels grain.

May. 1 to Sept. 15

Sept. 16 to Sept. 30
Oct. 1 to Oct. 15
Oct. 16 to Oct. 31
Nov. 1 to Nov. 10
Nov. 11 to Nov. 20
Nov. 21 to (Close of navigation)

$ cts.

1 00
1 10

1 20
1 50
2 00
2 25
3 00

*Rates are shown in dollars and cents for each $100 insured.

1901.

Sailings.

May
Sept.
Oct.
Oct.
Nov.
Nov.
Nov.

May
Sept.
Oct.
Oct.
Nov.
Nov.
Nov.

May
Sept.
Oct.
Oct.
Nov.
Nov.
Nov.

May
Sept.

Oct.
Oct.
Nov.
Nov.
Nov.

1 to Sept. 15
16 to Sept. 30
1 to Oct. 15

16 to Oct. 31

1 to Nov. 10
11 to Nov. 20
21. (Close of navigation)

.

Per Dominion and C. P. R. Lines.

1 to Sept. 15
16 to Sept. 30
1 to Oct. 15

16 to Oct. 31

1 to Nov. 10
11 to Nov. 20
21. (Close of navigation)

.

Per Thompson Line.

1 to Sept. 15
16 to Sept. 30
1 to Oct. 15

16 to Oct. 31
1 to Nov. 10

11 to Nov. 20
21. (Close of navigation)

.

Per Donaldson Line.

1 to Sept. 15
16 to Sept. 30
1 to Oct. 15

16 to Oct- 31
1 to Nov. 10

11 to Nov. 20
21. (Close of navigation).

Per Manchester Line.

May 1 to Sept. 15
Sept. 16 to Sept. .30...:

Oct. 1 to Oct. 15
Oct. 16 to Oct. 31
Nov. 1 to Nov. 10
Nov. 11 to Nov. 20
Nov. 21. (Close of navigation)

.

Provisions
and Mdsc.

% cts.

25
30
35
45
57i

65

80

40
421

50
55
70
80

1 00

40
42i

50

60
70
80

1 00

35
42i

471

55
60
75

1 00

521

571

67^

77^
85

1 05

Grain.

S cts.

40
45
50
60

70
80

1 20

45
50
60
70

80
90

1 30

50
55

65
75
85

1 00
1 m

45

50
60
70
80
90

1 30

60

65
75
85

1 05
1 25
1 45

1902.

Provisions
and Md.se.

$ cts.

321
321
.371

421
47'

52
80

35
35
45
50
571
621

1 00

35
35
45
50

57^
621

1 00

35
35
421

50
571
621

1 00

45
45
55
65
75
80

1 05

Grain.

$ cts.

40
45

50
60
70
80

1 20

45
50
60

70
80
90

1 30

50
55

65
75
85

1 00
1 30

45
50
60

70
80
90

1 30

60
65
75

85
1 05
1 25
1 45
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1903.

Sailings.

Allan and Dominion Lines.

May 1 to Sept. 15

Sept. 16 to Sept. 30

Oct. 1 to Oct. 15

Oct. 16 to Oct. 31

Nov. 1 to Nov. 10

Nov. 11 to Nov. 20
Nov. 21. (Close of navigation)

Per C. P. R. Line.

May 1 to Sept. 15

Sept. 1 to Sept. 30
Oct. 1 to Oct. 15

Oct. 16 to Oct. 31

Nov. 1 to Nov. 10

Nov. 11 to Nov. 20
Nov. 21. (Clo.se of navigation)

Per Thompson Line.

May 1 to Sept. 15

Sept. 16 to Sept. .30

Oct. 1 to Oct. 15

Oct. 16 to Oct. 31

Nov. 1 to Nov. 10

Nov. 11 to Nov. 20 _...._

Nov. 20. (Close of navigation)

Per Donaldson Line.

May 1 to Sept. 15
Sept. 16 to Sept. 30
Oct. 1 to Oct. 15
Oct. 16 to Oct. 31

Nov. 1 to Nov. 10

Nov. 11 to Nov. 20
Nov. 20. (Close of navigation)

Per Manchester Line.

May 1 to Sept. 15
Sept. 16 to Sept. 30
Oct. 1 to Oct. 15
Oct. 16 to Oct. 31
Nov. 11 to Nov. 20
Nov. 1 to Nov. 10
Nov. 21. (Close of navigation)

Provisions
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1905.

Sailings.

Tu Litsrpuol per Allan, C. P. R. and Dominion Lines

May 1 to Sept. 15
Sept. 16 to Sept. 30
Oct. 1 to Oct. 15

Oct. 16 to Oct. 31

Nov. 1 to Nov. 10

Nov. 11 to Nov. 20

Nov. 21 . (Close of navigation)

To London per Allan, C. P. R. and Thompson Lines

May 1 to Sept. 15

Sept. 16 to Sept. 30
Oct. 1 to Oct. 15

Oct. 16 to Oct. 31

Nov. 1 to Nov. 10

Nov. 11 to Nov. 20

Nov. 21 . (Close of navigation)

To Glasgow per Allan and Donaldson Line.

May 1 to Sept. 15

Sept. 16 to Sept. 20
Oct. 1 to Oct. 15
Oct. 16 to Oct. 31

Nov. 1 to Nov. 10

Nov. 11 to Nov. 20

Nov. 21. (Close of navigation)

To Bristol per C. P. R. and Dominion Lines

May 1 to Sept. 15

Sept. 16 to Sept. 30
Oct. 1 to Oct. 15
Oct. 16 to Oct. 31
Nov. 1 to Nov. 10
Nov. 11 to Nov. 20

_.

Nov. 21. (Close of navigation)

To Manchester per Manchester Line.
May 1 to Sept •

Sept. 15 to Sept. 30 ,

Oct. 1 to Oct. 15
Oct. 16 to Oct. 31 -

Nov. 1 to Nov. 10
Nov. 11 to Nov. 20

Nov. 21. (Close of navigation)

Provisions
and Mdse.

$ cts.

17^

17^
25

27J
35

42i-

55

20
20
25
27^
45
521

60

221
221
271

30
371

471

55

20
20
27|
321

40
47^

55

6 30
30
40
45
55
671

85

Grain.

$ cts.

22i
22^

27J
30
37^
45

to 15th.

57^
to 25th.

25
25
271
331

45
55

to 15th.

65
to 25th.

25
25
271

371

45
50

to 15th.

60
to 25th.

25
25
271

35
471

52i
to 15th.

60
to 25th.

35
35
45
50
60
721

to loth.

90
to 25th.

1906.

Provisions
and Mdse.

$ cts.

25

30
35
45
.50

55

65

25
30
35
45
45
55

25
30
35
45
50
55

65

25
30
35
45
471

55

65

35
40
45
55
65
65

75

Grain.

S cte.

Same
rates as

provisions.

(Rates for 1907 same as 1906, except Manchester which rates are 2J cents less all through).
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RETURN
(94)

To AN Order of the House of Commons, dated the 9th December, 1912, for a copy

of all papers, documents, letters, &c., between the Government of Canada and

the Commonwealth of Australia for the past twelve months relative to the matter

of preferential tariff arrangements between the said two countries.

LOUIS CODERRE,
Secretary of State.

Office of the Commissioner of Commerce,
Ottawa^ January 4, 1913.

Dear ]\1r. Tudor,—AYith reference to former correspondence, I beg leave to say

that, as at present advised, I shall leave Canada for New Zealand on February 19,

and will take part in the deliberations of the Dominion' Royal Commission, first in

ISTew Zealand and afterwards in Australia, reaching the latter country about the last

of March.
Whilst engaged in that work I shall be able to have an informal conference with

you and members of your Government with reference to possible preferential arrange-

ments between Canada and Australia, and at the conclusion of the proceedings of

the Dominion Royal Commission in June, will be al^l«i to devote such time as is

necessary exclusively to our negotiations.

I will keep you informed as to my movements and the time when I shall arrive

in Melbourne.

Yours sincerely,

(Sgd.) GEORGE E. FOSTER.
Hon. Fr.va^v Tudor,

Minister of Commerce,
Melbourne, Australia.

Office of the Commissioner of Commerce,
Ottawa, December 11, 1912.

Dkar ]\Ih. TiixiK,—I have your letter of November 1st, and thank you for thq

same.

I am glad to know that the contingency of elections will not prevent a full dis-

cussion of the question of reciprocal trade, and I thank you for the assurance of

welcome and good-will.

Yolirs sincerely,

(Sgd.) GEORGE E. FOSTER,
Hon. F. G. Tudor,

Minister of Commerce,
Melbourne. Australia.

94—1
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Department of Trade and Customs^
Commonwealth of Australia^

Melbourne, November 1, 1912.

Dear Mr. Foster,—I received with pleasure your note of 26th September last,

intimating your contemplated visit to Australia.

Whilst you will arrive here during the usual turmoil of our general elections,

that feature will not interfere with our opportunity for full discussion of the ques-

tion of reciprocal trade—a subject which both our governments are keenly interested

in, and which, if successfully and wisely consummated, must prove of substantial

benefit to Canada and Australia.

You may be sure of a warm welcome, and that my colleagues, and myself will

endeavour to make your stay in Australia pleasant and enjoyable.

I have given your message to Mr. Fisher, who joins me in reciprocating good

wishes.

With kind regards.

Yours sincerely,

(Sgd.) FRANK G. TUDOR.
The Hon. George E. Foster,

Minister of Trade and Commerce,
Ottawa, Canada.

Office of the Commissioner of Commerce,
Ottawa, September 26, 1912.

Dear Mr. Tudor,—I was on the point of writing yo\i when I received advices

from our Mr. Ross that your Government has decided not to introduce any tariff

legislation at the present session of your parliament. This action was not unex-

pected by me as I knew the difficulties of bringing down important and controversial

legislation towards the dissolution of Parliament.

It soon became apparent to me, as it no doubt did to you, that there w^re great

difficulties in the way of conducting tariff negotiations at such long distances, and

these, in the case of Canada and Australia, were enhanced on account of the nature

of the products to be interchanged. I think, however, that it would be to the advan-

tage of both countries that personal conference should take place when we can talk

over freely and far more thoroughly the various articles to be included in our nro-

posed arrangement. So far as at present advised. I expect to be in Australia not

much latter than the middle of April and to remain there for some considerable time.

I hope that by that time your elections will have been over, and that we shall be

able to sit down and give thorough and sympathetic consideration to the whole sub-

ject of our commercial relations, and I do not have any doubt that we shall arrive nt

a satisfactory conclusion.

The assurances of your premier and yourself as regards your desire and sympathy

to that end are amply sufficient to justify the hope that I have expressed, and you

may rest assured that Canada is none the less sympathetic than your Common-

wealth.

Kindly remember me to Mr. Fi.sher and accept my assurances of regard and

esteem.
Yours sincerely,

(Sgd.) GEORGE E. FOSTER.
Minister of Trade and Commerce.

Hon. Frank Tudor,

Minister of Commerce and Labour,

Melbourne.
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Montreal, December 17, 1912.

Mr. W. D. Scott,

Superintendent of Immigration,

Ottawa.

SiRj—In conforming with your instructions, I have in the course of a trip to

Europe last winter, studied on the spot the question of immigration from France and

Belgium to Canada. I left on January 11, and returned on April 23, after having

spent three weeks in Liverpool, Birmingham and London, one week in Belgium and

eight weeks in France. My object in going first to England was to acquaint myself

as much as possible with the processes of propaganda employed by the Canadian agents

in that counti-y, in order to judge whether, and to what extent, they could be applied

in France and Belgium. My relatively short stop in Belgium is due to the fact that

I did not observe in that country any of the difficulties that, in France, seem at first

sight to hinder emigration to Canada, and moreover being obliged by sickness to come

back by Havre, I could not as I had wished, return to Anvers, to make a complimentary

sojourn, with your agent, Mr. de Coeli, of a few days in the Flanders and the official

centre of Brussels.

In submitting to you now this report of my inquiry, I beg to assure you that

uncontrollable circumstances did not permit me sooner to accomplish this duty, I also

pray you to note that, leaving aside, of course, my persoal opinion in the principle

itself of encouragement to immigi-ation I have, in this work, placed myself in the view-

point of the Government, which, if I am not mistaken, is the opportunity to attract

to Canada, by all legitimate means possible, the greatest number of corporally and

mentally sane subjects, capable of adapting themselves to Canadian life.

It did not belong to me to reopen the question of the value of the Belgium and

French settler in Canada, after the declarations made in different occasions by the

Immigration officers.

Your predecessor, Mr. Smart, in his report of 1907, declares that ' the French

and Belgian farmers are amongst the best that we can bring to Canada.'

Mr. J. Obed Smith, your present general agent in England, but then Commis-
sioner of Immigration at Winnipeg, and in that capacity, entrusted with the direction

and superintendence of immigrants in the western provinces, writes in 1907:

—

' The great majority of French and Belgian immigrants are farmers. . . These

settlers are very successful and thrifty.'

We read in a previous report of Mr. Smith :

—

* The striking feature of the year is the arrival of a great number of French
emigrants with their families. I am happy to report. that we have been able to

procure them employment with good wages. They willingly accept the work that

is offered, specially from their countrymen, and they are anxious to learn and
save the money required to acquire a farm for their own account. I am glad to

say that anywhere in western Canada the French and Belgian are very successful.

The energ;^- and ingenuity which they apply to their work characterizes their fann-

ing operations.'

Mr. J. Bruce Walker, formerly general agent in England, who succeeded to ^Ir.

Smith, at Winnipeg, writes in 1909 :

—

* The French and Belgian emigrants who came here last year were the best

class, as they were nearly all farmers they accepted service on farms, or took lands

for their own accounts.'

5
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In 1911 the same officer, referring to the French, Belgian, Swiss, German and
Scandinavian emigrants, in the above order, says, ' These people are an unusually good
class, and accept work at agriculture with great readiness.'

What could I add, but that the Belgian and French farmers by their perfect

knowledge of mixed farming and soiling will be specially precious in a country like

western Canada, where the cultivating of the soil is still in an elementary state, and
that the French and Belgian workers, the most skilled and industrious of all Europe,
would be an inestimable acquisition for our young industry, specially in the west.

Belgium with a population of nearly eight millons and a territory about the size of

some counties of Quebec, has only one colony, whose white population is not over
fifteen hundred soul?, after the most intelligent and persevering efforts made in modern
times, for its settlement and exploitation. I met at Antwerp, on his way to Harwich,
a young Belgian, who was going as agent for a commercial firm of Liege, to establish

himself in Kantanga, presently the only region of the Belgian Congo, wherein white
people can reside. This young man was going to Harwich by boat, from Harwich to

Southampton by rail, from Southampton to Cape by steamer, from the Cape to Broken
irill by rail, through Boulouvayo, from Broken Hill to the Kantanga in a cart drawn
by oxen, that means with a half a dozen transhipments, and either by boat, rail or cart,

a five weeks' trip costing for second class everywhere, except in the oxen drawn cart,

four hundred dollars. He could have gone by Suez and through eastern Africa, but
his patrons, all reckoned did not see any saving by it.

How many common people, servants, i^easants, workmen, mechanics, tank- workers

could aflord a five weeks' trip of four hundred dollars, to try and trj- only to improve
their condition ? Is it not evident that the Adrtual impossibility of the return, in case

of failure, will always impede the immigration of these different classes, with one
which no serious settlement is possible? The Congo shall some day, perhaps, be acces-

sible to white people's activity, although many even in Belgium doubt it, but it seems
that, for the present, public officers and traders only can find any profit in it. The
bulk of Belgian emigration at the present moment directs its steps towards the north

of France. It is reckoned that every year more than one hundred thousand Belgians

cross the frontier to work all the harvest in the French provinces, but thousands of

them remain in France, in departments where not only the price of land is higher than

anywhere in Canada, except in the immediate vicinity of large to^ns and cties,, but

where the attachment to the land being stronger than here, it is more difficult, even at

a higher price to acquire a large domain. The day is near when Belgium, in spite

of its economic regime and social ins'titutions which make pauperism unknown in that

nice country, will no longer be able to nourish all its population, do what she might,

and will have to resign itself to let tens of thousands of its children migrate to foreign

countries. All the leading men which I have met are of opinion that Canada could

easily draw the most part of that emigration. The committees named ' Expansion
Mondiale,' sitting at Mons in 1905 during the Liege exhibition, adotped a resolution

to the effect that Belgian youths should preferably emigrate to our country. In the

liigh commercial schools, as the Saint Ignace Institute, at Antwerp, they already and

verj' properly teach the economic geography and history of Canada.

France with a less dense popvilation, with births scarcely equal to deaths, a more

exacting military service, still diffei's from Belgium in the fact that it does not lack

colonial territories, and itself needs farm labourers. Nevertheless the difference is not

as great as it appears at first view. Although France has always been and will always

be in need of labourers on any point of its territory, and for any of its industries, it

does not follow that it can or even ought to, hold its people by force. In England also,

which after all does not suffer by it, emigration is strongly objected to by the large

agriculturists.
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I refer you on this point to the testimony of Mr. John McLennan, now agent at

Birmingham, who wrote on March 31, 1911, from Aberdeen, where he was then sta-

tioned : ' Some of the hirge farmers and employers of labour are opposed to our work.'

The wish for, I should say the need of, property which cannot be better fulfilled

than in the colonies, is perhaps the more noted feature of the French. In France as

anywhere else, the imposition of burdens more and more heavy on the ratepayers, that

is in short to all for the maintenance of civil and military institutions, induces, a great

many to seeking elsewhere a political regime, more favourable to individual efforts.

Finally, under a Government so strongly centralized and ruled by ideas, there will

always be a portion of the population which will not put up with the social or religious

theories of the men in power. Here are as many causes which might, by a free action,

largely increase emigration. It is not to be wondered that the French people do not

emigrate more to their own colonies. While in Canada, specially in central Canada, com-

monly called the Canadian West, the cultivation of lands gives profit the very first year,

the possible cultures in Algeria or Morocco, not to speak of other countries where
difficulties, though of other kinds are not less, only become profitable after several

years, from which it follows that the first expenses are lower in our country. There

are now two hundred thousand French in the Argentine Republic. They have settled

there, because the Argentine, contrary to nearly all the French colonies, is a hospitable

and generous land, to the poor settler and for the white settler, what the English in

their admirable langiiage call it ' a poor man's and a white man's country." With
natural resources, as abundant and more varied, and a French population ten times

more considerable, Canada in spite of its colder climate, which nevertheless all the

Europeans endure wonderfully well, should attract at least as much as the French
emigrant. It is to be noted that, far from opposing emigration to Canada, the socie-

ties which private initiative has created in France these late years for French colonial

or commercial expansion, have rather favoured it. Such is the case of the Dupleix
Committee, as also of the Committee France-Ameriqiie, a section of which existing at

Montreal has just, after a few years of silence, set actively to work. The Canadienne,

created at Paris ten years ago by French people, has no other object than to make
known in France, by means of lectures and publications the advantages of farming

colonization in our country.

There follows a statement of Belgian and French emigration from 1900-1901

inclusively to last year:

—

Year.
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In the British Isles our work of prapaganda comprises ;-

—

(a) The services of district agents, directed by a chief agent, located at London,

who acts under the instructions of the general manager or Superintendent of Immigra-

tion at Ottawa. In 1911 there were eight of these district agents (that is one for every

five million people), and the chief agent, Mr. Obed Smith, in his annual report of 1910

and 1911 earnestly asks the appointment of two more, one (speaking Welsh) for "Wales,

and the other for England. Each has his own staff and office.

(&) The delegations of Anglo-Canadian settlers, spread over the English terri-

tory according to their original place. Those farmer delegates are naturaDy chosen

amongst the most intelligent and successful. They come to England in the fall and

return in the spring of the year. Thirty-eight men sent in 1910-1911.

(c) .Illustrated lectures.—Four hundred and fifty more delivered last winter by the

government agents at a cost of $50 each, and many more yet by agents of Canadian

transportation companies, one of these, the Canadian Pacific Railway Company, has

quite a host of lecturers, teachers, clergymen, and private individuals, who wish to

deliver lectures on Canada, are furnished free of cost with views and a lantern. Add
to this the more intimate and familiar talk of the farmer delegates to groups gathered

by them.

(d) Advertisement and neivspaper articles.—This item has cost about $50,000 in

1911, not including the many special editions of Canadian newspapers distributed in

England. HaK of that sum has been spent directly by Ottawa with the other half, our

London agent has published advertisements in six hundred newspapers, the most part

of which, predisposed in favour of Canada by this consideration, gratuitously inserted

notices, agricultural information, and even original articles on our country. I am
informed by Mr. Smith that the number of newspapers will be increased this year

from six hundred to one thousand, then the whole English territory will be reached by

our publicity operations. The agricultural information is inserted preferably in the

country newspapers which are generally published on fair or market days. There

exists in the London office, under the active and intelligent direction of Mr. Just, a

publicity department through which our chief agent can at aU times and at a moment
impress upon English opinion.

(e) Premium to navigation companies' agents, for certain classes of emigrants,

farmers, farm servants, &c., this premium is not paid without discernment, the steam-

ship agents are periodically visited, for two reasons; first, to stimulate those who lack

initiative, and secondly, to punish those who might abuse the public, and specially the

labour man. In his report of 1911, Mr. Smith insists on the insufficiency of his inspec-

tion staff and the urgent necessity of increasing it.

(e) Free distribution of literature.—In 1911, the Government printed or bought,

for his English agencies, 1,721,675 copies of maps, j^amphlets and newspapers, of which

1,150,570 copies were sent to Liverpool where the distribution office is ' !N^evertheless,'

says Mr. Smith in his report of 1911, ' the demand for literature has been so great that

at times we have been obliged to have small extra editions of the paiiiphlets printed

here.'

All the schools are provided with maps and all pamphlets are sent to the teachers.

The litera-ture is addressed by mail to farmers, and farm servants which we cannot

reach otherwise. If you add the maps, pictures, provincial, municipal or even indi-

vidual publications, you will have an idea of the part played by literature in our oper-

ations.

{g) Exhibitions.—Apart from the great national, imperial or international exhi-

bitions, as those which were held these late years at Glasgow, Cork, London, the per-

manent exhibition as at Crystal Palace, the participation agricultural shows, and the

exposition of natural and agricultural produce which is made in its offices and in the
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steamship agencies, Canada makes use, since a few years, of circulating, or rather

calling exhibitions. Two large automobile lorries (trucks), and several horse-drawn

vehicles, loaded with farm produce, go from fair to fair, from market to market, stop-

ping on public squares along the way, the driver addressing crowds, and distributing

to them literature with samples of products, that is, it seems, one of the most efficacious

mode of advertising.

(h) Co-Operation of public and private assistance bureaux.—On 2,048 subjects,

introduced by these in 1911 our agents have accepted 1,378.

(i) Periodic trips of agents and lecturers to Canada to allow them to provide

themselves with documents and to obtain information by sight.

{}) Spreading of precise information referring to the ivants of farm and domestic

labourers in Canada.—This information gathered on the spot by agents of the Depart-

ment of the Interior, which could be purveyors of labour, is forwarded to the chief

agent at London, who communicates it to his subordinates, to the steamship agents, to

the assistance and employment bureaux. There are in Ontario 88 of these agents and

16 in the English sections of Quebec. During my stay in London, Mr. Smith showed

me a circular which he had just received from the Department containing a recapitu-

lation, according to the reports of these agents, of the wants of labour in thirty-nine

localities of Ontario and in one of Quebec, for the following spring season. Those

demands formed an army of over seven thousand, comprising a great number of

families and a high proportion of unskilled labour. Mr. Smith, in communnicating
the circular to the steamship agents, wrote them that they could conclude from it tlie

assurnace that the department would look to the placing of all the emigrants in equally

good situations, should they be too numerous for a stated place.

Those are in short, the means by which Canada has been able to increase its

immigration from England, from 11,810 to 123,013 during the ten years period from
1900-01 to 1910-11, when for the first time it exceeded American immigration. If I

refer to them here, it is only to demonstrate that the success of an immigration cam-

paign specially depends on publicity, notwithstanding the primary dispositions of the

people concerned. In proof of this statement I could also cite Australia. Up to those

late years emigration from England to Australia was reckoned by the hundreds.

Five years ago that colony was yet less known, and less favourably looked upon in

London than was Canada thirty years ago. In 1909-10 Canada received 67 per cent

of English emigration, and Australia 12-8 per cent only, in 1911-12 Canada 65 per

cent and Australia 19-5 per cent, last year Canada 54-9 per cent and Australia

28-2 per cent, and it is expected that Australia will equal Canada this year, or at least

next year. I could still mention New Brunswick, which was virtually receiving no
emigrants four years ago, and which, through the opening of a particular agency in

London, received three thousand last year.

It would not be just to say specially after the exhibition of Liege and Brussels,

that we have done nothing in Belgium but what we have done there so little answered
to the exigencies of the situation that it is not surprising to see that the annual immi-
gration from that country reach the figure of 1,463.

In order that the great exhibitions of 1905 and 1909 could have much influence on

emigration, it would have been necessary.

1st. That your department should have been entirely free to give information to

visitors through its own agents. Now I am told by your agent at Antwerp, Mr. Treau
de Coeli, that on both occasions the Canadian Commissioner, Mr. Hutcheson declined

to adjoin him to his stafp, which, belonging to the Department of Agriculture, had not

stayed long enough in Belgium to know the people, and anybody could not but have

made a very summary study of the emigration problem.
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2nd. To supplement these exhibitions by a systematic work in proportion with the

endeavours made towards the same. Now, referring only to the four last years, here

follows the detailed budget of the Anvers agency :

—
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that oountry? He answered me in the negative, in fact one or two came during the

winter of 1909-1910, and another one in 1910-1911, his name was Mercier. He came
without instructions, hardly saw our agent, and went back the following spring, with-

out having done either good or bad.

The participation of Canada in agriculture fairs ? No. The permanent exhibition

of Canadian produce in the steamship agencies? No. The co-operation of our agent

with the assistance bureaux? No. A more strict control of the steamship agents,

with the suppression of the premium as sanction? No. The publication of our wants

of farm and domestic labour through the steamship agents? No. The periodic trips

of the lecturers and agents to Canada? No. The circulating exhibition? No. The
publicity in newspapers? No.

Finally, Mr. de Coeli summed up all his answers to me by stating that nothing in

the laws or police regulations of Belgium prohibit us from virtually doing in that

country, with certain modifications, the same work as in England, that at a very much
lower cost, we could, with regard to population obtain as good results. The repressive

action of the Belgian Government is only employed against breach of trust, it is to

prevent those abuses, possible in Belgium as in England, that they require from steam-

ship agents about 40,000 francs.

If our own agency, 23 Place de la Gare, bears the modest name of Information

Bureaux, it is because the emigration agent,, according to tlie laws of Belgium, is not

the person who sells the fare tickets, but the company who employs him, he being

simply an employee, and as such, subject to the much smaller bond, and Canada can

then prosecute, through authorized agents, all the propaganda operations which it will

think fit to do, upon the only condition that it will respect the truth.

The Belgian Government never ignored the existence of our agency, they know

that our action does not restrict itself to give information, undesignedly to intending

emigrants to Canada, but they have always closed their eyes to it. Mr. de Coeli is on

the best of terms with the immigration inspector at the port of Antwerp, Mr. Venescon.

The Government themselves, though the Department of Foreign Affairs, published last

year, on Canada, for the use of emigrants, a pamphlet, which I hold at your disposal,

and which although more concise than most of our own, and less exuberant in its

optimism, is very sympathetic all the same. The emigrants have the benefit of special

fares on the railways managed by the Government, within a circuit of 100 kilometers

from Antwerp, the ordinary tariff is reduced to half in their favour. Argentina has

at Brussels an agency which, the same as ours, operates freely.

Does our agent lack initiative? Should he have, and has he made to our chief

agent at London, from which he depends, the suggestions required to increase his means
of action? Does the responsibility rest on his superior? In order to decide the ques-

tion I should want information which it was not in my power to obtain. However,
some of the official representatives of Canada in London are under the most erroneous

impression concerning Belgian emigration. In your letter of January 5, you told me
to take instructions from Lord Strathcona while in London. I saw the High Com-
missioner twice, and each time, he mentioned to me what he called the hostility of

European Governments regarding emigration. Each time he related to me that, a

few years previously, he had nearly placed himself in a bad fix for having attempted to

relieve a Canadian agent arrested by one of those Governments. Each time he advised

one, and repeatedly, to be extremely prudent, if I wished not to expose myself to

trouble. One would have thought that jail was open for me on my landing in Bel-

gium. The same story was repeated to me at least once, by the secretary of the Com-
missioner, Mr. Griffith. It was only later, and on the spot, that, having known the very

special circumstances the origin and the venerable antiquity of the incident which had
so much alarmed the noble Lord, I understood the real importance of those stories. I
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am far from doubting the good faith of the High Commissioner or of his secretary, I

only state that being able, owing to their position, to keep themselves posted day by
day, and exactly on the Belgium opinion, they talked of it as if they did not know any-

thing of it.

I also could, on the same subject, note one occurrence in the official relation of

Mr. de Coeli with his immediate superior, Mr. Smith.

In 1911, the great socialist paper, The People, inspired by a Belgian who entrusted
a few years previously with a particular mission in Belgium, had quarrelled with Mr.
de Coeli, engaged in a campaign against Canada. Its articles were reprinted in news-
papers of divers opinions, and the reputation of Canada suffered by the fact. Our
agent wanted to refute, Mr. Smith dissuaded him from it, saying that, in an emigra-
tion campaign, actual work is worth more than controversies, that he, himself, had
realized so much in England, by seeming to ignore critics. Apparently Mr. Smith
was talking very sensibly, but he was forgetting that, if it is possible with a publicity

budget of $5,000 per year to cause to sing tlie praises of Canada loud enough to silence

aU critics, it is no more the same with £75 ($375) per year, which is as we remember
the publicity budget of the Antwerp agency. And that difference escaped Mr. Smith's
mind not because he is against Belgian emigration, we have already seen on the con-

trary that he is in favour of it (and I make it a pleasure as well as a duty to declare

that not often a gentleman gave me such an impression of largeness of his views), but
because being entirely absorbed by the gigantic work which he does, and so well, in

England, he can not either actively nor knowingly, attend to Belgium. Last fall, the

inauguration of the publicity campaign, if we may so call the appropriation of a

modest credit of $375, was delayed several weeks on account of a difference of views,

between Mr. de Coeli and Mr. Smith about the nature of advertisements to be pub-

lished.

In order to materially increase Belgium emigration to Canada, it would in my
opinion be necessary to:

—

1st. Separate from Belgium, Holland, a country too different in its interests, its

habits and language, and moreover important enough to be attended to by a distinct

agency.

2nd. Withdraw Belgium from the control of the London office.

3rd. Increase the budget and make a trial in that country, through active and
intelligent agents, well acquainted with the languages and affairs in Belgium, who
would themselves as much as possible use the service of the authorized emigration

agents, of the propaganda means employed in England, and which are not prohibited

by the Belgian Government. Publicity especially, would require a much larger amount.
This mode of action, wisely employed, shall give so much more results, as Belgium is

one of the countries in the world where newspapers are more spread. Last year there

were published in that country 76 daily newspapers, of v>-hich 56 in French and 20 in

Flemish, 130 large weeklies, of which 80 in Flemish and 50 in French, and about as

many local weeklies.

I have said, make a trial through agents, in fact, the Belgian territory could very

soon be divided into Antwerp for Flanders and Brussels for Walloony.

Should a consulary or commercial agency be appointed in Belgium, there shall be

established a close co-operation between it and the emigration agencies. Australia

having no agency in Belgium, Canada's operations will be all the more efficient. T

shall add that the present staff seems to me insufficiently paid.

With respect to our work in France it has, since a few years, raised in the French

official circles, an opposition the cause of which it is urgent to remove, if we do not

wish to allow the situation to grow still worse.
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On several occasions the French Government by the Department of the Interior

entrusted with public security, has highly manifested its dislike about the Canadian
agents' work in France.

On June 25, 1909, Mr. Clemenceau instructed the prefect to warn the French
public of the dangers of emigration to Canada, ' a country where alone farm-servants
hiring their services to land owners, and mechanics possessing sufficient means to set

lip for themselves, can settle under favourable conditions.' And that circular, includ-
ing many items on the deficiency of roads and railways, ' that want and call for,

sectionmen and labourers. The difficulty to sell agricultural products, &c., is itself

railway sectionmen and labourers.' The difficulty to sell agricultural products, &c., is

itself but the issuing of a circular of February 26, 1886, apparently directed against the
agent which the government of Quebec was then sending to France.

On August 21, 1911, Mr. Briand, who had succeeded to Mr. Clemenceau, forwarded
to the prefects, ' in virtue of his office ' a notice which he begs them to insert, without
mention of origin, (these words are underlined in the text) and as an ordinary news in

the newspaper of the towns and districts where French emigrants are principally

recruited, employees, industrial mechanics and farm labourers, for Canada. In that
notice it is said—

(a) that, with a very few exceptions, the clerks, the young men of quality, the

office employees, meet in Canada, but ' disappointments and failure.'

(b) that, outside of Montreal, if he is not familiar with the English language, and
everywhere if he does not belong to the syndicates or ' unions ' the foreign mechanics
can hardly find work, that moreover the difference in tools almost imposes a new appren-

ticeship and that, on account of the mode of living the salaries are not as high as they

seem at first, in short that ' the mechanics who have slight chances of success are

those who are skilled or special labourers, knowing the English language.'

(c) that, seeing the insufficiency of transport accommodation and the difficulty

of selling their crops, and also the scarcity of manual labour even the farmers are not

always sure to succeed, ' They have the more luck,' says the circular, but yet they have
to go to the north-west, and they must be vigourous, experienced, and possess a capital

of at least ten thousand francs, and as much as possible, a family who saves them paid

labour. They should have initiative, not fear a severe climate and work with persever-

ance and courage during ten or fifteen years. ' At that price,' adds the notice, ' they

would have succeeded in France and suffered much less. And the minsiter concludes

:

' The best French emigration to Canada would still be our directors of enterprises,

engineers, &c., and our capital well employed and controlled by a French founded

bank.'

A circular of v.hich I have not the exact date, but which goes back to the Combes
Ministry in 1905, reads thus :

—

'Mr. Prefect, my attention has been several times drawn to the increase of the

rural population, specially in the Departments of the South and Savoie and that

fact is attributed to increasing emigration of youths.

' Some duly authorized agencies have, in fact, extended their action upon

nearly all the territory, and in order to recruit the greatest possible number of

labourers intended for different countries of America they most often make an

exaggerated or even false description of the advantages to be met in those remote

parts. The sub-agents whom they employ do not qonfine themselves to verbal pro-

mises. They also issue hand bills and pamphlets, they even make use of irregular

auxiliaries, that is of individuals who do not hold an authentic proxy of an emigra-

tion agency only authorized by the Government.
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' Keceut acts of illicit recrixitment, which I have established to be submitted

to the Courts, appear to me of such a nature as to justify a more severe watch in

order to prevent the extension of a traffic whose agents would resort to any means
to earn the premium allotted to them for each person they can engage.

' Whilst insisting that each violation of these instructions should immedi-

ately be proved and prosecuted according to law, you will be careful to recommend
to the above mentioned officers (under prefects and officers of judiciary police)

to quite specially watch posters purporting appeals to French labourers to emigrate

and to refuse authorization to post up placards where agents would entitle them-

selves otherwise than agents authorized by the French Government, the proof of

which they would have previously to furnish.

' Finally, you shall also recommend to the same officers to prohibit distribu-

tion of pamphlets appealing to emigrants, they should always refuse permission for

such distribution.

' There is no reason to except our countrymen from this rule, for it is import-

ant to keep tJiem at home where they are useful for farm labour and they may be

called to fill the obligations imposed by the recruitment law.

' I recommend you at last, Mr. Prefect, to renew to the agents of Emi-

gration police the order to draw up an official report for violation of the law,

against any individual who would meddle with emigration operations without

being authorized thereto either directly by the Minister of Agriculture and Com-
merce, or through an authentic power of attorney given him bj' an authorized

agency.'

At last, as a direct consequence of the campaign made by a portion of the French

press against our agency, there was an exchange of diplomatic communication between

the French Government and the English embassy, in 1910-11. It is from the above

situation that in some Canadian political circles, they have concluded that no emigra-

tion propaganda was possible in France, in order to judge intelligently it is neces-

sary:

—

1st. To admit the absolute right of the French Government to protect its country-

men against breaches of trust by emigration agents (including steamship agents(,

even without any law to that effect. Now, it does not appear that the object of the

above circulars, though containing some errors in point of fact, is anything but the

repression of breaches of trust, what we commonly call false representations.

2nd. To acknowledge the truth, which may be or is evidently contained in the cir-

culars and communications of the French Department of the Interior, on the dangers

which an inconsiderate emigration from France to our country would present, not only

for France, but for Canada itself. Nothing authorizes us to believe that in spite of-

its quite natural look of Combes, the circular of 1905, which, let it be said by the way,

concerns not only Canada, but all the ' Countries of America', making some propa-

ganda in France by means of premiums or otherwise, exaggerates the audaciousness,

the imprudence, nay even the breaches of trust committed by agents at that agitated

period of the French life, when the idea of emigration was making such powerful

impression on a portion of its nation. One cannot help smiling to-day in reading in

the Clemenoeau circular that in Canada there are no roads or railways for the farmers,

and consequently the sale of farm produce is difficult; that there is ' no demand here

for section men and railway labouers,' &c. All such assertions being partially true-

in 1886, but all told of such an amusing archaism in 1909, and so much more in 1912

:

but, if this may settle things, we will readily go as far as admit the conclusion that in

Canada, 'only farm labourers can settle in favourable conditions' (see above). At
last, if the circular of 1911 shows the gloomy side of the obstacles to agricultural coloni-

zation, and if the chances of success of the foreign mechanics, already very good in
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spite of the obstacles pointed out, cannot but improve in a country wherein, to mention

only the building trades, unskilled masons and brick labourers are paid three francs

an hour and carpenters as much as two francs, we are, by way of compensation, as

much more at ease to admit what is said about office employees, young men of quality,

clerks, that after some experiments an dnecessary groping our Government, as in fact

Mr. Briand confesses it, dissuades this kind of compensation, nay more, advises only

farmers emigration.

3rd. To distinguish between the French law and the decrees which complete it, on

the one part, and on the other the simple police regulations brought about by the cir-

cumstances. The French law on emigration (of course I only cite the essential

articles) read as follows:

—

Article 1.

No one may undertake the operations of engagement or transportation of emi-

grants without the authorization of the Minister of Agriculture, Commerce and Public

Works.

Article If.

No vessel intended for the service of emigration may leave port until the captain

or the ship owner has obtained a certificate showing that all prescriptions imposed,

either by the present law, or by the ministerial law, or by the ministerial decrees and

orders edicted in execution of the said law in the interest of the police and of the

emigrants, have been complied with.

Article 10.

Any transgression of the Articles 1 and 4 (the latter referring to transportation

of emigrants on vessels) of the present law, is subject to a penalty of from 50 francs

to 5,000 francs. In case of a second offence in the same year the fine is double.

Any infraction of the regulations of public administration, and of the minis-

terial decrees and orders issued for the execution of tlie said regulations and decrees

concerning emigration police, is subject to the penalties contained in Article 471 of

the Penal Code :

—

An executive decree issued on the 9th March, 1861, and still in force, states that
' the emigration companies or agencies may not be authorized to undertake the engage-

ment and transportation of emigrants only on the condition to furnish a bond which

would be fixed by the Minister of Agriculture, Commerce and Public Works, within

the limits of 15 to 40,000 francs ' (Article 1) that ' the agents whom the authorized

companies may employ must be furnished with an authentic power of attorney

'

(Article 4) finally that, ' the companies shall be held responsible for the acts of their

agents.'

It may be seen that there is nothing in that law, nor in the decree which forbids

the engagement, that is the more direct and interested of all the kinds of incitation

to emigration. Even now, Mr. Wiallard tells me, all what the law requires is, from
the agents, (viz., the steamship companies) a bond of 40,000 francs against trans-

gressions and breaches of trust, and from the sub-agents (viz., the regional or local

agents of transportation companies, commonly called steamship agents because they

mostly represent steamship companies), a bond of 3,000 francs. The police regula-

tions, issued by the Minister of the Interior, have no other object but to cause the

law and the decree to be observed ,and, most evidently, cannot go further. The judi-

cial situation of the emigration agent in France and in England, is not then so dis-

similar as it has been claimed to be, since the bond is also required in England. And
the actual situation, though more different, still offers ' certain analogy,' since in

these years, on the initiative of our agent at London, several ticket brokers have been
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condemned by the English tribunals for want of authorization. The only difTerence

rests in the fact that the English Government dispensed of the bond the official agents

of the British Colonies.

4th. To distinguish in reading the above circulars between the authorized and
the non-authorized agents.

The necessity of that distinction is evident, of course it would be ridiculous to

say that, when the French Government expressly points out to its prefects, repressive

action the unauthorized emigration agents, it does not concern those who have fur-

nished the obligatory bond, and that when ordering also the repression of breaches

of trust of authorized agents, it does not mean to hinder the honest, carrying on of

a trade allowed by the law. Your departments agent in Paris, not having furnished

a bond, is not authorized to incite people to emigrate. None of the lecturers dele-

gated by your department to France was any more authorized to the purpose. The
acts of such incitement committed by your agents or delegates, either under your

instructions or otherwise, were then a violation of the French law and it is not to

be wondered at if the French Government after several years of more or less gracious

forbearance, has at last made them the subject of diplomatic remonstrances.

5th. To distinguish between the lawful and the unlawful acts of the authorized

agents, because a steamship agent has furnished the required bond it does not follow

that he is allowed to use all kinds of tricks.

6th. To distinguish, amongst the lawful acts, between the opportune and the

Inopportune ones. Justifiable or not, judicious or not, the circular of 1905 which has

preceded and likely brought on the others, was partly resolved by the religious and

political considerations which, not only our agents and delegates, but also some
authorized steamship agents, used in their campaign in favour of Canada. About
1904, that is one year after the installation of our agency and in the height of the

agitation caused by the law on associations, some French missionaries who had

resided in Canada a few years went back to France in order to preach an emigration

crusade. They naturally, in their speeches compared to what they were calling, justly

or not, the tyranny of the anti-clerical Government to the religious liberty enjoyed

in Canada. The Catholic press published their utterances, the anti-Catholic press

denounced them, and the Government's intervention became inevitable. The Minis-

ter of the Interior had the law for him, none of our agents being authorized.

Amongst the ecclesiastical or religious delegates whose propaganda would have

exceeded the judicious if not the legal limits, the Paris agent mentions, for instance,

the Eev. F. D. Dumond, the Abbe's Gaire and Lefloch.

The Paris agency, established in 1903 under the direct authority of your depart-

ment, placed imder the dependency of London in 1905 after the entry of Hon. Mr.

Oliver, as Minister of the Interior, and reinstated in its primitive situation of 1908,

has undergone so many different nfluences that it was impossible without a much
more thorough investigation, to knowingly allot the responsibility of the present state

of things.

Rightly does it seem, however, that the worst causes of its troubles, was precisely

those changes of direction unquestionably entailing,—corresponding changes of

policy. If we examine its work since the beginning we are struck with the lack of

steadiness which marks it. Now, it wants lectures, now it does not want them.

Sometimes newspapers advertisements are considered necessary and soon after as

dangerous and so forth. Nowhere more than in France it would have been important

to previously examine closely the economical and social situation of the country, its

laws, the manners and liking of its inhabitants, and then to adopt a well defined

line of conduct. Even taking into account the arbitrary part played by the Govern-

ments in a Caesarean Eepublic like France, we feel that our agent, on the contrary

has been led, willing or not, now by the command of Ottawa, now by that of London,

and now even by the claims of the Canadian political parties, when he was not trying

to please everybody.
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Our agency had also to bear before the French Government, the responsibility

of acts committed in 1907 by one agent of the province of Quebec. I shall quote on

that incdient the following extract of a memorandum of Mr. Wiallard :

—

'In 190Y, the Province of Quebec to which Mr. Wiallard had often times

offered to distribute its pamphlets specially drawn up to show the advantages

of the said province to French emigration, resolved, not to profit by that offer,

but to subsidize an ' emigration agency ' under the direction of Mir. Deslauriers

who came to France to make a propaganda.

' Mr. Deslauriers was recommended by the Minister of Colonization, the Hon.

Chas. Devlin, to Mr. Fabre, then General Commissioner, who, representing the

the Province of Quebec as well as the Dominion, thought fit to allow Mr. Des-

lauriers to make his headquarters at the General Commissariat of Canada. Mr.

Deslauriers, intimate friend of one of Mr. Wiallard's assistants, Mr. Geoffrion,

published with the latters help, at Paris, an emigration pamphlet the text of

which was nearly word for word taken from our federal pamphlets, and always

using the above mentioned name of ' Emigration Agency ' which is always pro-

hibited by the French law, gave in the same pamphlet the address of the General

Commissariat as the seat of operation.

' The above act of kindness and, anyway, of difference to the wishes of the

Quebec Minister, seems to have disordered Mr. Wiallard's work in this way that

the propaganda thus openly made by Mr. Deslaurier's violation of the attention

of the French Government already so prejudiced against it.

' After four months of operation without any other result besides that to

arouse a recrudescence and accentuation of the ill humour of the authorities of

the country, the Federal Government, seeing the irregularity of this situation,

enjoined Mr. Fabre to ask Mr. Deslauriers to install his agency elsewhere than

in the premises of the General Commissariat.

It is to be noted that then, and ever since his iippointment, Mr. Wiallard had

his offices at the Commissariat, 10 Ru.e de Rome, which, in the opinion of strangers,

rendered him still more liable for the act of Mr. Deslauriers.

It does not seem either that our agent is entirely free from personal responsi-

bility. He has protested, even in 1907 (see letter of 22 October, 1907) against send-

ing delegates, lecturers who too often, says he, refused or neglected to conform

themselves to the French laws and regulations, and the department has continued

until 1911 to send every year a couple of laymen or clerical delegates; but assuming

that the delegates were truly as hard to train, he does not seem to have himself always

followed the line of conduct best adapted to save him from annoyances.

Unable according to the law to exercise any direct action Mr. Wiallard should

have, it seems, by keeping himself in the shade so much as possible, looked for, and

with still more reason accepted the assistance avithorized by the French law.

Now without questioning his good intentions, nor contesting his untiring acti-

vity, the persons whom I have been able to consult, among those who take an
interest in any way whatever in the matter of emigration to Canada, unanimously

told me that Mr. Wiallard constantly neglected such assistance.

That opinion is especially alive in the ' Canadienne,' a society which since ten

years, through the greatest sacrifices, serves the interests of Canada in France. It

is also held, in various measures by the maritime circles.

All the Anglo-Canadian navigation companies have presently in Paris, agencies

which are themselves represented in all the districts of France and adjoining coun-

tries and though only one keeps a line between France and Canada, all of them, to

say nothing of any immediate interest, would gladly contribute to make known a

country whose general prosperity shall necessarily have an influence on theirs. The
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general agent of the Canadian Northern, Mr. Heyek, who makes in central Europe
an intensive emigration campaign, tells me that he has in France two thousand sub-

agents, out of which six hundred are diligent, that he would with pleasure send them
the official publications of Canada, but that Mr. Wiallard never asked him to do so.

While I was in France, a serious difficulty arose between Mr. Wiallard and the
' Campany General Transaltantique ' which was then organizing, and has since organ-

ized a direct line between Havre and Canada. The company, offering to collaborate

with our agent, was asking in return the benefit of the premium granted by the Cana-
dian law to all agents without distribution.

Mr. Wiallard declined, invocating a decision of your Department in 1908 given

on a previous demand of the same company, and by which, in his mind, the premium
had to be reserved to the Allan Company only, as a subsidized company. The ques-

tion submitted to the Canadian Commissioner, the Hon. Mr. Roy, was referred to me.

After examining the correspondence I found out that most evidently the Company
General had been refused in benefit of premium in 1908. because then it had no line to

Canada.

At that time the intending emigrants were handed a ' list ' of some authorized

steamship agencies, reading thus :

—

Currie & Co., Agents of the Allan line (direct service from France to Canada),
2 Pleuvry Street, Havre, or 10 Auber Street, Paris.

Hernu, Peron & Co., 61 Haussmann Boulevard, Paris.

Pitt & Scott, 47 Cambon Street, Paris.

Now out of these three agencies, one represents only, and the two others represent

mostly the Allan line.

You will find in the Department a letter of Mr. Wiallard, dated March 1.5, 1912,

when it is said :

—

' Personally, I have no doubt that far from complicating the transportation

problem, the opening of a new line to Canada will be beneficial to all, specially to

Canada. I hope that the Allan people shall keep the favour which they enjoy and
which they have earned by their past work, while, on the other side the Compagnie
Generale Transatlantique, by means of its numerous and strong connections, will

bring forth a renewed activity between the two countries.'

It was only on my pressing advice and under the threat of the Compagnie Generale

Transatlantique, to provoke from the French Government an intervention which could

have been fatal to us, that Mr. Wiallard decided to write that letter, wherein for my
part, I would only find fault with the exaggerated care for the Allan line interests,

and which after all is but the summing up of what, strange circumstance, our agent

was writing to you of his own motion on May 25, 1908.

At least, you would believe, there will remain with our agent the co-operation of

the Allan Company. Nevertheless, we do not see anfc'where the extraordinary ser-

vices for which the company might deserve the particular services for which the com-
pany might reserve the particular anxiety felt about it. It published a year book on
Canada, extracted for the most part from our official publications, and I read in the

memorandum already quoted, ' The Allan Company with its line from Havre to Can-
ada, seems to have given satisfaction to the French public, which has adopted that line

to go to Canada.' But I also read in that memorandum, about the premium, ' All the

work is mostly done by our agents and not by the steamship agencies. The sale of

transportation tickets that they (the steamship agents) make to the emigrants is.

in large proportion, supplied by Mr. Wiallard agency, and they have no more but to

issue the said tickets.'

Mr. Wiallard might answer that, in the whole this extract from his memorandum
directed against the premium regime reads thus :

' All the work is mostly done by our
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agents and not by the steamship agencies, which have no right to, and do not, use

means that they know to be reprehensible.' Which would give to understand that he

and his subordinates only may incite to emigration without violating the French law.

Now, Mr. Wiallard does not only thus attribute to himself and his subordinates,

powers which he has not. or which in any case he will never be able to exercise, but

with the utmost reserve, but, I have already said, and I repeat it, it is the steamship

agents, and they alone, who are authorized to engage emigrants.

Save the independent and unfortunately too limited action of the ' Canadienne '

that of the steamship agencies which, from Mr. Wiallard's own admission, has been

about null, and the direct delegation of a couple of lectures each year by the Depart-

ment of the Interior after as before 1905, and until 1911 the work of the Paris agency,

as far as I have been able to make it up from the diffuse and on some points manifestly

incomplete memorandum and the verbal utterances of Mr. Wiallard, may be .siunmed

up as follows :

—

From 1903 to 1905 under the immediate direction of Ottawa: (a) Lectures in the

provinces, specially in Brittany and Savoy by Mr. Wiallard and by French priests dele-

gated by the Canadian Government, these latter combining with their lectures on

history and geography, shiirp reflection on the French Government in order to the

more strongly impressing Catholic audiences.

(h) Distribution of literature by the lecturers.

Advertisements in papers. Mr. Wiiallard declares that he obtained from Mr.

Sifton, then Minister, and his chief oflicer, Mr. Smart, all what he asked them.

From 1905 to the middle of 1907, under the direction of Mr. Preston and then Mr.

Walker, agents in London, work about null for want of money. Mr. Wiiallard hastens

to expL'iin that during that period all the agencies were by Mr. Oliver reduced to a

congruous portion. He adds :

—

' It was so much more easy for Mr. Wiallard to obey the orders of the

Department that that era of economy coincided with the efforts of the French

Government, by way of circulars to all its officers in order to check the emigra-

tion agitation which was then becoming more and more evident owing to the

work done by our agent.'

From the middle of 1907 to February, 1908, under the direction of Mr. Walker,

and after a trip to Paris, of W. W. Cory, chief officer in the Department of the

Interior, and Scott, General Superintendent of Emigration. Publication of adver-

tisements in many papers of Paris and the province ' in order to draw the attention

of the public on Canada.' ' Those advertisements,' says Mr. Wiallard, ' were so

drafted as to show what class of emigrants were apt to succeed in Canada, and who
were those, who, in the contrary, should abstain.' It was also in that period that Mr.

Arthur Geoffrion was adjoined to Mr. Wiallard.

From February to Septemher, 1908, under the direction of Mr. Obed Smith, suc-

cessor to Mr. Walker, work almost null, on account of discussion between Mr.
Wiallard and Mr. Smith.

From Septemher, 1908 to 1910, indusively, after the signature of the Franco-

Canadian Treaty of Commerce, and under the immediate direction of Ottawa.

Advertisements in newspapers, lectures on economy, geography and history, distri-

bution of wall maps to teachers who agree to give their pupiLs a lecture on Canada;
distribution of atlasees to pupils as reward for the best lesssons, and of Canadian
illustrated postal card.s to allow them to correspond with the agency. There were

given about five hundred lectures by teachers in 1909-10. 'They do not cost much,'

says Mr. Wiallard, ' but the impression on the classes which the Canadian Govern-

ment wishes more spenially to reach wa.s everywhere evident.' The memorandum
adds :

—
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' Mr. Wiallard had also asked from the department the authorization for

Mr. Geoffrion and Montpetit, connected with the commissariat, to give about

fifty familiar talks or lectures before the Chambers of Commerce as also in agri-

culture schools. Those lectures had a certain success but they entailed rather

great expenses.'

1911.—Almost complete inaction, imposed by the diplomatic protests of tlie French

government.

1912.—Resumption of the propaganda in school circles, in the montli of March
after the distribution of 4,500 atlasses each containing ten illustrated cards, to as

many teachers, with the promise of wall maps to the lecturers and atlasses to the

pupils, Mr. Wiallard had already obtained five hundred lectures and could count on
three hundred more, from then till the holidays. Our agent adds that those lectures

are given not only in the classes, but most of the time in presence of the parents,

and always in the best desirable circles; that in many cases the pupils make com-
positions after the lecture.

A work so often interrupted, and so incoherent, cannot evidently bear the fruits

which could be expected from a more persistent and better regulated campaign. That
it has nevertheless carried the figTjre of the French emigration to Canada from 431
as it was in 1901-02 up to 2,041 in 1910-11, is the most eloquent answer to be made
to those who pretend that a movement of French emigration to Canada is impossible.

The figure of 2,041 is even inferior to the true figure, and many French emigrants
come to Canada as first passengers, and a certain number of foreign emigrants, who
come through Paris are not counted by that agency.

In order to strictly conform to law, the work of our agent, presently, would be

reduced to make Canada known by the disinterested, but necessarily cautious, inter-

medium of the teachers these latter, could not in fact incite to emigration without
subjecting themselves to serious annoyances to advertise the address of the agency
in the petty adds of a couple of newspapers of Paris, without saying a word of emi-
gration, and to answer verbally or in writing, to applicants for information. It is

already something, we must specially appreciate the collaboration, precarious to say
the truth as regards the state ichools, as it could cease on a nod of the Miinister,
which Mr. Wiallard has been able to obtain in the body of teachers. Is it to say
that we could not do more?

I have already pointed out how we could turn to account the authorization of

the steamship agencies for the spreading of information concerning Canada. Allow
me, Mr. the General Superintendent, to indicate to you some other steps to under-
take or attempt.

A French gentleman, who has been one of the founders of the Canadienne, and
who is still one of the leading minds, I should say the souls of this valiant society,

and from whom I was asking what he thought our Government might and should do
to increase French emigration to Canada, pointed out to me amongst others:

—

First. The periodical delegation to France, of French settlers.

On this point at least, my interlocutor was agreeing with Mr. Wiallard. I

notice a letter which our agent wrote you on the 22nd October, 1907 :

—

' Although, for reasons well known to you, you must not send any more
agents like those who transiently came here, I believe it would now be most
necessary to seriously consider a plan which I have long ago submitted to your
department. That plan consists in the sending to France of a dozen delegates

chosen one half in the province of Quebec, and the other half in the West, among
the French settlers who have succeeded and to whom you would pay a second-

class passage from their residing point to the place where they came from. No
mission would be entrusted to them. They would go back among their old friends

without any other object than to spend there two or three months, that is tlie
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best kind of propaganda. Should they persuade some one to emigrate, we covdd

remunerate them by so much per head on condition that the emigrants would
go with them. The number of such delegates may vary according to the will

of the Department, but to my mind it should be less than twelve. I repeat that,

in my opinion, the Department should not grant any salary or travelling expenses

of any kind to those delegates, besides the return ticket, as stated above.'

Mr. Wiallard also suggested, in 1908 (see letter of September 23, 1908, to the General
Superintendent of Emigration) to send from France to Canada, at the expense of

Canada, a delegation composed of about twenty expert agriculturists, directors of

agronomic institutes, editors of agricultural papers, &c.

That suggestion, which remained without reply, -.ould easily be carried out, and
I believe without giving umbrage to the French authorities. For my own part, I

would see but an advantage for our country, if every year an agricultural mission
from France to Canada should correspond to the farmers" delegation of Canada to

France.

2nd. The exhihitionsL—However opportune they may be the permanent exhibi-

tions in the large cities would benefit only the industrial and commercial expansion,
and therefore your department would be right in taking no interest in them, they
being dependent on your colleague, the Minister of Commerce, on the Chambers of

Commerce or the manufacturers and merchants concerned. It would not be the

same with single, shows, of divers products, natural, agricultural and industrial,

installed in the stores of small town merchants on the main street or on the square.

The very low cost of such installation could be divided with the Department of

Mines and that of Commerce, who might in return sell permits to Canadian mer-
chants and manufacturers.

The motor-car exhibitions, would have a good effect.—If on fair days, in the

large towns an automobile waggon should arrive and display luider a tent a Canadian
exhibition of all kinds of produce. If at that display one could buy cheap adver-

tising articles ; if the farming processes and results were intelligently brought up,

there would still be eiBcacious mode of action. That kind of shows might be organ-

ized with the same co-operation as the previous one. Visitors would on demand be

given sober, precise, and true information on Canada.

The commercial interests which we have in France would be surprised to justify

these steps which yet, and naturally would have to be previously considered with the

view of complying to the French laws and regulations, but it is useless to observe

that even in the absence of any direct invitations they would also help the emigra-

tion cause.

Srd. Utilization of French co-operation. It is not to be forgotten that any

Frenchman has a right to make known not only Canada, its history, its geography,

its farming and colonization processes, but also, and that by writings, by speech or

by direct demonstration, (shows) his own opinion as French citizen, of the benefit

which his countrymen might derive from the resources of this country. Shall I add

that the Frenchman knows better than we will ever do, the economical and social

situation of his compatriots, their temper, the laws and regulations of the country,

the intimate disposition of the rulers?

There exists in France societies of lecturers who cover the whole territory and

who, for a light remuneration would willingly agree that their lecturers should treat

on Canada.

On the guarantee of its disbursements Canadienne which for the last ten years,

at its own expense has made propaganda in favour of Canada, could:—

(a) write out, with the collaborators which you design to it, and in the French
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style (which one would think that the writers or translators of your department have

always endeavoured to hurt) quite a library of popular works of Canada, which it

would afterwards apply itself to spread into the schools of every grade and nature,

official or free, public libraries, reading rooms, and which might also be sold at a

very trfling price, in all the bookseller's shops.

{b) Inform the French public on every occasion by notices in the press, which

would be so much easier for the Canudienne that the monthly Bulletin of that

society is already an excellent compendium of our national life, and that in France

as anywhere else the papers are ordinarily glad to gratuitously insert articles of public

interest.

(c) Also publish letters that your agents in Canada would invite French business

men and settlers to write to French newspapers—preferably emigrants from the pro-

vinces to the papers of their province.

(d) Still improve its Bulletin and spread it gradually through the whole of

France.

In the propaganda writings, the illustrated monographies of parishes populated

in whole or in part by settlers from France (or Belgium) would occupy an ample

place. In fact one could not too much exaggerate the importance of a testimony

based on a concluding personal experiment. I met, during my stay in France, in a

small group of political and intellectual men specially assembled to talk of our coun-

try, a French publicist of great repute, who told me that he had spent several weeks

in the western Canada. I was flattering myself in advance to see among us a man
who could support my assertions, I was greatly surprised to find him extremely adverse

to emigration to Canada. He was pleading the requirements of the French agricul-

ture, and the depopulation of France. But as I was replying to that by the argu-

ments of other Frenchmen, that French agriculture shall always want more hands

whatever may be done, and that a larger emigration would perhaps determine a

stronger proportion of births, he switched on the deplorablt, in his opinion, situ-

ation of the French settlers in Canada. He pointed out with a particular bitterness

the deceptions and sufferings of the settlers from Montmartre, the individual who
has founded that colony had better not appear there any more, or he would be lynched.

Being unable to contradict him on the spot I was feeling my surprise replaced by

deep humiliation; I could oidy timidly ask the name of the individual. It was a

Frenchman, it appears who ha^ been a municipal councillor at Paris. I recognized

by that description one of the officials of our agency, Mr. Foursin. Some days

later I accidentally met Mr. Foursin, and in a hurry asked him explana-

tions, 'It is a curious coincidence,' said he, ' the Mayor of Montmartre
has just come to Paris. Having gone to Canada with very little money, he now
enjoys a nice fortune which allows him to make his annual trip to France. His com-
patriots are besides all comfortable, deprived of means of commimication for some
time, they held on all the same, nearly all, if not all, are to-day large land owners.'

I imagine that a good monography oi Montmartre, coupled with the testimony of

interested settlers would eventually be in France on excellent antidote to the denuncia-

tion of our publicist, a true model (if I judge by our first interview) of that class of

Frenchman, who, being satisfied to understand colonization as Daudet pretends that

they do at Tarascon, are more preoccupied to conform to their theories than their

theories to the real facts. That mode of action, inaugurated in France under Mr.
Oliver by the publication of a collection of testimonies entitled :

' Truth about Can-
ada,' will improve by its expansion and its systematizing, but also to be placed under
the care, or at least the patronage of a French society. It was recommended in these

words, in August, 1888, in a report of Mr. Foursin, to Father Labelle, then assistant

Minister of Colonization of Quebec :

—
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' 1st. It is possible, contrary to the general opinion to create a serious move-
ment of farmers in France, it suffices for that, to employ the means appropriated

to the character and wants of the French peasant.

' 2nd. All care should be taken to favour at the outset the emigration of one
or two good families in a stated locality and to devote attention to the success

of these first families, who will afterwards become excellent agents of propaganda.'

Therefore, leave with the steamship agents the work which they are authorized

to do, subsidize, and at need, organize annual delegations from Canada to France,

and from France to Canada. Make use of the inestimable co-operation which is offered

to us by the French societies of propaganda in favour of Canada, all processes which

we have heretofore neglected and the adoption of which is imperative.

The realization of that programme will be possible only on two conditions.

1st. That the person entrusted with the carrying on of same, shall understand its

motive, and not see in it, on the contrary, an arbitrary condemnation of his own part

conduct. I think I have already shown how the present agent is mistaken about his

powers on certain matters. In a firsli memorandum which he submitted to me on my
arrival in Paris, before I had even asked him a single question, Mr. Wiallard defends
himself as follows :

—

' If we had had plenty of elbow-room could we have obtained better results ?

Yes, probably. But was it desirable that it should have been so? I do not
believe it.

' Suppose that we had met no opposition and that instead of sending each
year 2 to 3,000 French settlers to Canada, I had succeeded in sending 8 to 10,000 in

the very first years, would not such a result have been dangerous for future work
in France?

'What! the French colonies absorb but 3 or 4,000 emigrants from France
every year, and here is an English colony which draws twice as many. Would
have been claimed everywhere.

' Behold the attempt to systematically depopulate France would have been
said with some appearance of right. Was it not better to continue in the same
way, slowly, moderately and cautiously, and let the seed which we have sown in
French land bring forth its fruits wdth time.

' Once more, should the Canadian Government hold on to its decision not to
send any more propagandists and delegates to address the crowds in the four ends
of France to invite people to emigrate to Canada, I do not hesitate in saying that
more and more the movement already created will increase by the mere fact of
the rational and continual impulse produced by our assertions since many years.'

' We have to content ourselves with making Canada, known by all means allowed
by the law in France, lectures on geography, history, and economics in all the favour-
able centres, publication of articles of a general interest on Canada, distribution of

atlasses and views of Canada, offer to the school museums or to teachers of Canadian
photographs, samples of grains, sheaves of wheat, and if possible, of specimens of
fruits, and vegetables. Never to utter the word emigration, and not let it be found
in the literature offered, at least to give our official propaganda pamphlets only to the
persons determined to quit the country, and who ask special information for that

purpose.'

' That is where we have always practiced and suggested. If we still do the same,

the French Government cannot and will not annoy us. Having been approved by my
chiefs for having inaugurated and followed this line of conduct, I dare hope that,

with his well-informed mind that the new minister shall be satisfied with it.'
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Mr. Wiallard is then convinced that he has done nothing for his part, against the

French regulations, that he has done all the law allowed him to do, that not only

it is impossible to increase his means of action, but that, even if possible, it would not

be opportune.

Without trying to see through Mr. Wiallard's secret mind, I have said and I

repeat that, from the testimony of all those who have seen him at work he puts forth

a great diligence in the exercise of his functions. It seems also evident that in send-

ing every year to France, at first with the assent of our agent, and then in spite of him
occasional lecturers who, by their direct appeals are violating the French law so much
more easily that they knew it less, the Department of the Interior has not in a small

degree, contributed to indispose the French Government. But I am no less compelled

to think that the annoyances which Mr. Wiallard, and Canada with him, had to endure

in France, came from the most part, from his obstinacy in dispensing with a co-opera-

tion which, without in reality lessening his personal action, would have allowed him
to dissimulate it, more than that, to conform it to the French laws, and that the cause

of that obstinacy lies in a false idea of the situation, in a defect of character or in

self conceit out of place, whatever it may be,—and if this opinion is well founded, it

follows that Mr. Wiallard should not hesitate to admit that he has erred on certain

points, and to loyally try, if requested the carrying out of programme which I suggest

to you.

2nd. That it (this programme) shall have been previously submitted and agreed

to by al the interested parties, including the French Government. What wiU be the

use in fact, of this change of direction if we do not at first take care to remove the

visiting misapprehensions and grievances? Whatever policy we may adopt, it is

important that our agents be not exposed to a periodical repression which, while terri-

fying them, would sometimes induce them, to still more unfortunate resolutions, and

nearly always inspires them expedients incompatible with our national dignity.

And that question of the agreement to be made with the French Government of

the guarantee to be asked that our action legitimate as it remains and lawful as it

may become, can be continuously exercised, without having to fear anybody's arbi-

trariness,—that question, I say, draws me to speak of disagreements which exist

between the agent of your department and the General Commissioner of Canada.

Before 1903, we had as representative in France, but one General Commissioner,

Mr. Fabre, which depended on the whole cabinet. In that year—and I hold that

information from Mr. Wiallard himself—Mr. Wiallard was appointed assistant Com-
missioner with mission to specially attend to emigration. Still later on, Mr. Poindron

was appointed Commercial Agent, by the Department of Commerce, which gave us the

representatives in France. Mr. Fabre died two years ago, and after a few months

interim fulfilled by Mr. Wiallard, the Laurier Government appointed the Hon. Phillip

Eoy as commissioner, with, I believe, better defined, if not, as I also believe more
extended powers. On its occasion to power, of the present Government, last fall, Mr.

Poindron, was dismissed, the commercial agency mingled with the Coromissariat, and

the Commissioner placed under the authority of the Minister of Commerce.

We then presently have in France, as in the past a sub-commissioner general

who attends to emigration only, and not to Canadian affairs at large, but it moreover

happens that the general Commissioner, himself, reduced to the rank of ordinary com-
mercial agent, is not a general Commissioner, consequently has no authority, even in

theory, over the sub-commissioner. When this anomaly that, when one complaius to

him of the sub-conunissioner's acts, the personage responsible before the French
authority for all the doings of the Canadian Government in France, has, to defend
himself, to allege the independence of his subordinate. It is necessary to observe that

such an excuse must inevetably look like a subterfuge in the logic eye of the French-
man, that far from improving the situation it is rather of a nature to make it forse.
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On my arrival in France that question of the relations of the Commissioner with

the sub-commissioner rather the emigration agent, or else the attendant to informa-

tion on emigration had reached its acute phase with regard to the respective offices of

two services. After inquiry, I wrote to you on March 5 :

—

' Since some time, according to instructions from the Department of the

Interior, I am studying on the spot the question of emigration from France and
Belgium to Canada. As I intend to return to Canada about April 1, I shall wait

until then to make a detailed report, the importance and the delicacly of the sub-

ject not allowing me to do it sooner. In the meantime, however, you will permit

me to draw your attention on the dispute which broke ovit here in reference to

the location of your agency and which really, concerns the whole policy of Canada
in France.

In December last, Mr. Wiallard was instructed by your department to install

himself at the Commissariat, 17-19 Boulevard des Capucines. If I am not miis-

taken, iM'r. Roy objected to that installation, firstly because, owing to the policy

of Mr. Wiallard, he did not believe he could assume before the French Govern-
ment the responsibility of the Frenchman's doings. Secondly because, the space

available at the Commissariat was far from sufficient to lodge Mr. Wiallard and
his personel. Thirdly because, in Mr. Roy's opinion, it would not be either wise

or practicable to throw wide open to intending emigrants, offices fitted up for

other purposes and, besides situated on the third floor.

Mr. Wiallard does not deny that there exists a dispute between himself and
Mr. Roy, and contradictions between himself and the French Government, only
he maintains to be right against the one and the other. He does not pretend
either that he could find at the Commissariat the required space, in fact I am
sure he would much prefer to have distinct offices.

Now the lease for the emigration office at No. 3 Isleiy street, expires on April

1, and if, by that time your instructions have not been modified, Mr. Wiallard
shall have to obey them, to the great damage of Canada, I fear, as any sojourn,

even temporary of Mr. Wiallard at 17-19 Boulevard des Capucines could but
envenom matters.

Without intending for the present to say who is right and who is wrong in

the ease, and if you should eventually give up locating Mr. Wiallard with Mr.
Roy, I would strongly recommend to you to instruct Mr. Wiallard to obtain an
extension of his lease for three, and even if possible far six months. You would
thus have time to receive my report and consider its conclusions.'

Mr. Wiallard, authorized according to my recommendation, caused his lease to be

extended until November 1. I do not know what arrangements he has made since,

but I know that, no matter what decision you may take about the office, it will not
restore harmony between your agency and the Commissariat.

Should this be comprised in my functions, I would humbly advise that the repre-

sentation which would be more convenient for Canada in a country like France,
where we can make a considerable trade and where we are trying to create an emigra-

tion movement towards our country, is the one which we had before the abolition of

the commercial agency, but under the direction or at least the control of the Commis-
sioner, who would, of course, be the only one responsible to the Canadian Govern-

ment. I would believe I am going out of the limits of my commission in saying that

the joining the two services (Commerce and Emigration) under the same head seems
to me to be essential, in the first place, in order to put an end to a conflict which can-

not but be detrimental to us before the French Government, and as an immediate
consequence, to give the benefit of our commercial propaganda to the cause of emigra-

tion which in France is by itself deprved of all the means of action allowed to it in

England and even in Belgium. An active and intelligent publicity in favour of Can-
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ada shall presently, nowhere give better results than in France, but nowhere also is

it more important that our publicity by avoiding the wild, declamatory and false

style of the xVmerican advertising, should present Canada under all its aspects, under
all its true aspects, at the same time, that work shall only be done by one central

office recognized by the French authorities and actively co-operating with all the ele-

ments of the French nation favourably disposed towards Canada. That is not, T

know it, Mr. Wiallard's opinion, I so much more regret to differ from him, that he

seems to have been jjersonally the more consequence in the fulfilment of his duties,

but it is impossible not to adopt the above opinion after having consulted on the spot

all those who take an interest in the Franco-Canadian relations. It does not belong

to me to indicate to you, how you could, in the present circumstances, arrive at that

agreement with the Department of Commerce. It is enough for me to observe that

the publicity olfice of the two services could be installed at the commissariat, and in

another place, perferably a ground floor in a great thoroughfare, a museum and an

information bureau which could be of use both to commerce and emigration..

Allow me to observe also that it would in advance nullify the result of my recom-

mendations if you were to avail yourself of them to reduce the staff or the budget

presently appropriated to the emigration propaganda.

The budget of your Paris agency since its creation is apparently as follows :

—

Francs.

1903 to March, 1904 (three months only) 4,560 80

1904-1905 20.784 10

1905-1906 12,661 90

1906-1907 1.3,206 50

1907-1908 20,752 70

1908-1909 41.344 95

1909-1910 58,741 50

1910-1911 61,033 55

1911-1912 65,275 00

298.361 00

If, however, we recollect that the above budget comprises since 1908-1909 inclu-

sively the salaries of the personnel, which were till then paid by the London offices,

and since 1910-1911 the rent of the agency, previously under the charge of the com-

missariat, it will be noticed that it has not so much increased since 1904-1905. The
personnel alone has last year received about thirty-five thousand francs, which leaves

only thirty thousand francs on the 65,000 without mentioning the rent. Their budget

may suffice for the actual work (in fact, and this admission is worth noticing, Mr.

Wialard admits that excepting the period of economy, 1905-1907, the Department has

in general granted him what he has asked), it would not be sufficient for the work

which the publicity office of the commissariat and the service of exhibitions and

information depending on it, would soon be called to accomplish on your account. It

goes by itself that if the number of propaganda means authorized in France is much
less than those employed in England, we will only be able to obtain results by using

for the authorized processes the money that we are compelled to save on the others.

There would be, for instance, no good reason for not establishing in some other towns,

and even in certain provincial towns, museums and information bureaux like those

at Paris. It is also to be noticed that for the last three years the publicity budget

has been from one thousand to twelve hundred francs only per year, that the indirect

and veiled publicity, of the kind which I believe we should adopt, would be far more

profitable, but also probably more costly. The object of the concentration which I
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reconunond would be, not to reduce expenses, but at first to derive a better result from
tbe present budget, and the nto allow the Canadian Government, and specially your

department to expand an action, which, in the present situation, tends to the contrary,

to its own destruction.

Eventually, the action thus organized of the Paris agency might be extended to

Switzerland, Northern Italy, the Basque provinces of Spain.

Honest, well educated, thoroughly knowing the French life, the chief clerks of

the agency, Mr. Foursin, and Belanger, the former a Frenchman having spent many
years in Canada, and having constituted himself at his own expense, one of the first

apostles of Canada, in Europe, the latter a Canadian having lived many years in

France, can both, I believe, render valuable services. It is to be regretted that they
are not given, they are not asked, or if they are asked, that they are not jrequired

to exert more initiative. Mr. Foursin, appointed seven years ago at -$000, has had no
increase. The loM-er staif is cheaply paid.

The French districts where it seems that the work shall be the more profitable are
Brittany, Savoy, the Basque provinces, the Xorth, the Aveyron and Charentes. The
iniluence of the farmer delegates, specially, will have there a more favourable oppor-
tunity than anywhere else. I shall, after Mr. Wiallard mentions the case of three
Bretons from the vicinity of Pontivy, who, settled in Manitoba in 1904, have since

gone at their own expense, to fetch among their relations, friends, and acquaintances
of Brittany something like five hundred "settlers. Now disseminated in Saint Claude,
Haywood, Notre Dame-de-Lourdes, etc., also the foundation of Notre-Dame-de-Sovoie
in 1904 by the Abbie Ferroux and twenty-five other Savoyards, which were afterwards

joined by a' greater number of their fellow countrymen.

If it has not been already done, it would be expedient to give satisfaction without
delay the Compagnie Generale Transatlantique in reference to the premium. That
company, composed of French people, and naturally more in favour before the govern-
ment authorities of the ocuntry, is more than any other in a position to be useful to'

us in France, whatever may be the laws and regulations. Unless to add that it can
also do us an incalculable harm in the official French circles, if we wish to give, at its

expense, an advantage to the subsidized Canadian line, I say purposely, at its expense.

In fact, to refuse the premium to the Compagnie Generale would be virtually to confer

on the Allan Company an official character, a privileged situation, and thus draw
towards it a movement created at a large cost by its not subsidized rival, so that, in

many cases, the latter, would lose not only the premium but also the fare.

It has been already seen, incidentally, that the present agent is in favour of the

abolishment of the propaganda premium or bonus. The reasons which he gives for it

are rather contradictory, now in fact he states that the steamship agents, entirely

relying on the work of the Canadian Government agents, do absolutely nothing to earn

the premium, and farther on that the payment of such premium, in inciting to infrac-

tions, is one of the principal grievences of the French Government. The Combes
circular (1905) would seem to corroborate this last assertion. All the rest on the con-

trary leads to believe in the almost absolute inaction of the steamship agents. It does

not appear that, for the present the experiment of premiums which has been made in

France may lead to conclude either to its maintenance or its abolishment. We could

perhaps satisfy all exigencies and silence all criticism in paying the premium only to

steamship agents who would have given proof of exertions, but the laws and regulations

of the country,—two conditions which are imposed to the English agents, but which
have not been up to now either one or the other, imposed to the French agents. One
of the grievances of the French Government (we find it expressed in one of its cir-

<ndars) is the necessity wherein it often finds itself to bring back people who have been

deceived by the emigration agents. The most frequent abuse, on the part of the steam-

ship agents, consists in sending the emigrant to the farthest point possible in the

interior of Canada, in order to get the highest possible premium, no matter what may
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become of the poor unfortunate man. Another abuse consists in speculating on the

exchange of money, the steamship agents seldom taking less than 5f. 25 for one dollar,

while the Parisian branch of the National Bank is satisfied with 5f. 18. The pro-

testations which our agent repeatedly uttered, and which have already had the result

of obtaining for the emigrant intended for the west the permission of a ten days' stop

in the Province of Quebec, would have still more weight if they could be sanctioned

by the suppression of the premium. I shall add that if, in France as elsewhere, the

attraction of the premium may sometimes induce an agent to transgress the law of the

countiy, the French agent on the other hand, is less than others tempted to send to

Canada the scums of the French society, each French emigrant being supposed to

carry with him his judiciary status.

Our agent reports that he often has demands of Canadian produce for school

ji.useums, he should be in a position to promptly and favourably comply with such

demands.
Besides the above special recommendations, relative either to France or to Bel-

gium, you will allow me, sir, to make you some others which may apply to both coun-

tries.

I hear from the agents at Paris and Antwerp, that the persons who directly apply

to your department, in the French, Flemish or Dutch language, for informatioxx ijn

Canada, usually receive their answer in English. It is useless to observe how little

this process is apt to inform and draw foreigners, specially the Frenchman who had

imagined that the French was one of the official languages of our countrjy. In order

to answer to every body in his own language, at least those of whom, as the Belgian

and the French, we specially solicit to emigrate to Canada, it would be sufficient to

have a couple of good linguists like Mr. Treau de Coeli in your department.

The Department of Commerce, in drafting its contracts with tha navigation

companies, should consult with the Department of the Interior with a view to the

improvement of the conditions of transportation of the emigrants. Before this year,

the Allan Company, which however has received from the Canadian Government,

r^omething like $130,000 per year, and whose subsidy has since been, it appears, carried

to $200,000 a year, had no French cooks, and to tell the truth no interpreters on its

ships, and for a twelve or fifteen days voyage, was charging the same price as other

companies for a seven or eight days trip. A still more serious matter, the first sailing

from Havre was delayed until the middle or the end of ^lay, and the farm labourers

recruited during the winter in view of the opening of the works, getting tired of

waiting, were renewing their engagements in France. This year the Sardinian and

the Pomeranian have been replaced by the Ionian and the Scotian, larger and more

rapid. It appears that they have engaged French cooks on these new boats, and that

the first sailing has taken place on April 27, but these improvements, besides incom-

plete of a rival service by the Compagnie Generale Transatlantique. I cannot for my
part understand why Canada expects the protection of its interests only from com-

petition, when it has the right and is in a position to dictate its conditions.

There should be official and authorized interpreters,, not only on subsidized

steamers, but in all the landing ports and on all the railways where French is not

usually spoken. One cannot realize the annoyance of every kind caused to the emi-

grants of French language by the insufficiency or even the total want of this service,

in a country where they were told that they could everywhere be understood in their own
language. I shall give only one example, Edouard Claude, his wife and nine children,

and Eleonore LeRoy, with four children, from Orgeo, in the province of Luxemburg
(in Belgium) having started for Halifax on the Canada, of the Dominion Line, on

May 1, 1910, had so much to suffer from the totally strange customs of the ship that

thely landed with their eyes all reddened for having wept. They wanted to explain

themselves, but there again nobody could understand French and they were sent back

to Antwerp as affected with Trachoma. The Belgian Government and the deported
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families protested, the truth was found out. and the Canadian Government had to pay

;^n indemnity. One of the deported was a farmer possessing fifteen to twenty thou-

sand francs in ready money. A single incident of that kind may cause an incalcul-

fible injury to Canada. There is already at Winnipeg, I am told, one French and one

Dutch interpreter, the latter being able to serve the Flemij^h. If the French or Bel-

crian emigration increases ever so little an Anglo-Franeo-Flemish interpreter will

probably be wanted at Halifax.

The most part of our agents abroad have brought their families with them,

besides that, having lost contact with Canada, they would have to begin a new life,

they would not come back to this country without great expense. It is then important

that they be not displaced except for the exigencies of the service and that they be not

dismissed but for incompetency or dishonesty. As their salary is not high, and the

work which is expected from them is hardly possible in their old age, it would equally

be expedient, after a certain age, if not to pay them a pension, to employ them at

Ottawa as writers or otherwise, in the offices from which the outside agencies depend.

The Department should, in future appointments, requirie from the titulary not

only a perfect knowledge of the society but also a good general education. All over

Europe intelligent training is regarded as essential for the exercise of certain public

charges, specially of those offering a certain diplomatic character.

The drawing up of official literature being, in a publicity campaign, an element

of the very first importance, one can not too much deplore the common incompetency

of the French writers or translators of the Department of the Interior.

I do not hesitate to say that the style of most of the official literary production of

the Canadian Government intended for countries of French language are far from

doing honour to Canada. There are some which Mr. Wiallard had to conceal in the

cellars of the Paris agencies in order not to let them be seen by the French people,

even if he had himself to translate the English original, at the cost of heavy work.

Our agents have something else to do, however, and most of the time they are after

all bound to use the material at their disposal. The wall map which we distribute

in the schools of France is drawn up partly in French, partly in English, and partly

in I do not know what. In France, where ridicule kills, a country like ours should take

care not to couple its name with grotesque publications of which Patagonia or Nigeria

would be ashamed. If Canada can not do better by itself, it has only to take, as a model
the tidy publications of the Argentina or of many other countries, which without pre-

tending to be New France's, have all the same found out the means to address French
people in French. I remember having seen a pamphlet issued by Western Australia

for the Universal Exposition of 1900, which would make the publicists of your depart-

ment one of shame, if they were not past all shame.

At the present moment most of the publications sent to the countries of French
language are literal translations of works expressly written for English countries.

That imprints in them, not to speak of the mere blunders of translation, a general

exotic character which offends and disposes the French reader. Just as good transla-

tors are not produced suddenly, it is not the first comer who can address all the different

peoples according to their own tastes, their traditions and even their prejudices—for

that it requires more judgment than some of your subordinates seem to possess. For
instance, in the L'Ouest Canadian a translation of the pamphlet entitled Western
Canada, which is most extensively distributed by your agents, a reference is succes-

sively made to the testimony of A. Baumak, formerly of Indiana; Philip N. Taft,

Ira Sutton, formerly of Iowa, and of dozens of others, but not of a single Belgian or

French settler. Is it not evident that if it was not rather intended to frighten the

French and Belgian settlers with the prospect of lonliness (which certainly is not
the end in view), it would have been wise to quote the testimony of French and Belgian
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settlers? And what I say here about these two nations equally applies to the other

European peoples. Some chapters of the pamphlet could remain; some others should

be modified according to the countries.

One word also about distribution, some people seem to believe that the more you
give them reading matter on your country the more information you give to the

foreigner, no matter how heavy, confuse and most of the time, contradictory. If it be

so in some countries, it is not the same in the countries of French language, whore

the clearness of a work is more appreciated, than its volume, and when they do not

feel that it should be necessary to read a whole library to learn what could be con-

tained in two or three hundred pages. At the time of my visit to Antwerp, for

instance, I was painfully affected to see the quantity and nature of official literature

intended for the Belgian and Dutch public. I quote:

—

Dominion of Canada (in English only), a volume of 222 pages, balance from the

Liege Exhibition (1905).

Canada in a Nutshell (a Dutch work with an English title; small pamphlet of 40

pages) 1911.

Vast field's open to Colonization and Industry, the Temiscamingue, Province of

Quebec, pamphlet of 72 pages, issued many years ago by the Department of Coloniza-

tion of the Quebec Government.

Canada de le Sieele Xoveau (title literally translated from Canada and the New
Century), 48 pages. 1906.

Canada—Practical advice to Settlers. ;](! pages, 1911.

The Canada, 49 pages, 1911.

Canada, album of views of the show made at Crystal Palace, in London, on the

occasion of the Coronation of 1911 : explanations in English.

Annual Report of the general Colonization and Repatriation Society of the Pro-

vince of Quebec for 1910, 59 pages.

Atlas of Canada (in French) and Atlas van Canada (in Flemish), 64 pages each,

1910.

L'Ouest Canadian, ce qui reste de mieux dans Touest, an unconsciously ludi-

crous translation of the English title. Western Canada, the Last Best West, 42 pages,

1911.

Le Canada Occidental and West Canada, the monthly paper previously men-
tioned.

Of the above various publications, those of the Government of Quebec, I regret to

say, are inferior to all as regards the style and accuracy. Among the others, some are

excellent, some are useless, and therefore detrimental, for they only serve to upset

the foreigner who reads them; some others at least clearly pernicious.

Your department should, it seems to me, stick, on such matters to the following

rides :

—

. 1st. Have its works written by persons well accustomed to translation and draw-
ing up, and moreover well informed about the countries concerned.

2nd. Not to publish anything which has not been revised, as to the form and
matter, by the interested agents.

3rd. Xot to distribute anything for the provincial Governments which does not,

if not perfectly, at least well enough come into the outline of the outline of the fed-

eral publications—specially nothing contradictor^' to them.

4th. Insist more on the ethnic and religious character and the economic situation

of the different provinces, so as to allow the emigrants to guide themselves more
knowingly.
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5th. Besides iiioiiogTaphics of farming regions and other works of the same kind,

which, however, should never have a useless repetition, stick to a limited number of

publications which ought to be revised and corrected each year, an essential condition

for a growing country so rapidly as Canada. Those publications would be:

—

(a) After the model of the present atlas, a work of one hundred pages at the

utmost about Canada, with a general map of the country and one of each province or

territory.

(b) Under the same size, a pamphlet or thin book of not more than 50 pages,

for each of the old provinces and of 50 to 75 pages for the two provinces of Alberta

and Saskatchewan.

(c) A pocket guide for the use of the Belgian or French settler, and even for the

Italian, Swiss or Spanish emigrant, as the case may be.

As an example of conciseness, exactness and propriety, I shall mention the publi-

cations of the emigration office of the English government.

The co-operation of the Federal Government with the provincial authorities, speci-

ally those of Quebec, in France and Belgium is a matter which has been frequently

discussed in Canada. Such a policy could evidently be adopted by the mutual consent

of both powers. The Antwerp agent declares that he has many a time offered to the

Quebec Government to distribute its literature, but that it did not even, to say the

truth, take the trouble to answer him. The only answer that the same Government has

ever made to identical advances of Mr. Wiallard was the sending of Mr. Deslauriers

as emigration and placing agent, with the result which we know of. It seems true that

the provincial authorities of Quebec not making any emigration propaganda in the

other countries of Europe, do not sec the necessity of doing any more in the countries

of the French language. The pretended attempts that they have made in that way,

have nevertheless, in the absence of any exact information and of any placing system,

given so pitiful results that it is very doubtful whether we must, in the present cir-

cumstances, deplore their inaction. It has been contended (this is specially Mr. Wial-

lard's opinion) that the immediate direction of your agency by the Commissioner,

To my mind, we should rather see in that fact a guarantee of security for the Federal

government, that functionary receiving also a salary from the province of Quebec.

To my mind, we should rather see in that fact a guarantee of security for the federal

Government, for should the province ever decide to energetic measures,—which unfor-

tunately, or not, is not for the present to be foreseen,—those measures, subjected to

the same direction and control, will necessarily have to harmonize w'ith yours and con-

form also with the French law.

THE PROVINCE OF QUEBEC.

Since it is specially concerned in this matter,—would further directly profit by

the work of the federal Government if the latter would more practice, in the French

centres, the system established in Ontario and the English districts of Quebec for the

placing of emigrants.

The appointment of French Canadian placing agents would have as a first result

to facilitate to the emigrants from France and 'Belgium their installation in Canada.

To see that the emigrant be properly treated on the steamers and may be understood in

his own language on his arrival, that is necessary, but not sufficient; it is also neces-

sary that he should from the start, be directed to the place the most favourable for the

use of his resources and the display of his energies. For many immigrants the transi-

tion from the old civilization of Europe to life in Central Canada is too severe; the

customs, the language are different, and even more perhaps the economic conditions

—

a triple difference by which a Belgian or a Frenchman who considered himself well off
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in his own country shall in a few months dissipate his savings and shall be reduced to

poverty, if he does not happen to have on the spot relations or friends to advise and
assist him.

An emigrant of French language who shall on landing at Quebec or Montreal

find a remunerative employment (wages of farm servants in Quebec are now ten to

fifteen hundred francs per year, including board, lodging and washing and most of the

time clothing) not only will not lose his savings, but will at the end of the year have

increased them, familiarized himself with the country, have probably, here and there,

picked up a few English words, in short, shall be more apt to settle definitely, whether

in Quebec or in the West. More content with his lot, he shall be, with his compatrio.

of the old country, a better propagandist and the complaints about the optimism ol

our prospectusses shall become less numerous.

But a not smaller result will be to enrich a province which the want of help

labour greatly contributes so to keep in an economic inferiority.

It is reckoned that there is presently from thirty to fifty thousand European

domestic servants in Ontario, while in Quebec, where I repeat, the wants are the

same, a few hundred could hardly be found, and nearly all English, the measure

which I suggest would make matters even.

The most part of the French and Belgium emigrants who have taken service with

French Canadian farmers would afterwards start for the west. Some others, speciality

those owning more money would purchase farms in Eastern Canada, where they would

become careless and acting by routine people so many professors of domestic ingen-

uity and intensive farming.

There exists in every parish an agricultural circle, and in every country an agri-

cultural society which would only be too happy I suppose, to make use of the good
services of your placing agents.

The competent persons with whom I had the advantage of consulting, agree with me
that, with a good placing system Canada could procure every year, in Belgium alone,

thousands of farm servants who would mostly be able, after a very short, time, to acquire

a farm of their own. The Canadian Pacific Railway authorities in London, who
manage that companjy's navigation service between Antwerp and Canada, and whom
I have questioned about it, are ready, for their part to give you all the necessary co-

operation. It would perhaps be more difficult to directly make our wants known in

France, but the moment that the Frenchman emigrating to Canada would, by the

wisdom of our Government, be protected against disappointments, annoyances of every

sort, which result from differences of customs, language, economic way of living, it

>vould not take long to be known in France as elsewhere.

A placing system would not be complete without creating reception houses at

Quebec and Montreal.

Such is, Mr. General Superintendent, the result of my observations. I shall com-
plete my report by saying that, in my opinion, if the Government does not intend to

soon establish in Belgium a general agency or Commissariat to which would naturally

belong the direction or at least the control of the emigration propaganda in that coun-
try, and if the representation of Canada in France is reorganized as suggested by
me, it would perhaps be expedient to eventualljy connect your agency or agencies with
the Paris Commissariat. The relative community of language and the easy means of

communication (trains go from Paris to Brussels in three hours) would allow to the
Paris Commissioner a more effective direction or control than could ever be exercised
from London.

Wishing that my work should be of some help to you in the conscientious fulfil-

ment of your duty, I tender you the homage of my heighest regard, and I subscribe

myself.

Your devoted servant,

(Sgd.) OLIYAR ASSELIN.
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RETURN
(117)

JTo AN Address of the House of Co.MiiONS, dated December 5, 1912, for a Rctarii

+ showing the number of appeals made to the Governor in Council during the

twelve months preceding November 25, 1912, against orders of the Board of

Railway Commissioners, the particulars of each appeal, and the decision ren-

dered by the Governor in Council in each case.

LOUIS CODERRE,
Secretary of State.

Return No. 12, 1912-1913. File 15973-2 R.

DEPAKTMEKT OF KAILWAYS AND CANALS.

Return, so far as the Department of Railways - and Canals is concerned, in

answer to an Order of the House of Commons dated the 5th December. 1912, calling

for a statement showing the number of appeals made to the Governor in Council

during the twelve months preceding November 25, 1912, against orders of the Board

of Railway Commissioners, the particulars ;of each appeal, and the decision rendered

by the Governor in Council in each case.

Copy File No. 15973--'

Board of Railway Commissioners for Canada^

December 2, 1912.

Dear Sir,—Referring to No. 5 of Votes and Proceedings of the House of Commons
for Thursday the 28th November, and to Mr. Graham's inquiry on the foot of page

77 thereof, as follows :

—

' Mr. Graham.—On Monday next—Address.—For a return showing the num-

ber of appeals made to the Governor in Council during the twelve months preceding

November 25. 1912, against Orders of the Board of Railway Commissioners, the parti-

culars of each appeal, and the decision rendered by the Governor in Council in each.'

I enclose you herewith in duplicate answer thereto.

Yours truly,

A. D. CARTWRIGHT,
Secretary B.R.C.

L. K. Jones, Esq.,

Assistant Deputy Minister and Secretary,

Department of Railways and Canals,

Ottawa.
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Copy File Xo. 15973-1.

BoAKD OF Railway CoMiiissioxERS for Canada^

December 2, 1912.

Dear Sir,—Referring to Xo. 5 of Votes aud Proceedings of the House of Com-
mons for Thursday the 28th November, and to Mr. Graham's inquiry on the foot of

page 77 thereof, as follows :

—

' Mr. Graham—On Monday next—Address.—For a return showing the number
of appeals made to the Governor in Council during the twelve months preceding

Xovember 25, 1912, against Orders of the Board of Railway Commissioners, the parti-

culars of each appeal, and the decision rendered by the Governor in Council in each.'

I enclose you herewith in duplicate answer thereto.

Yours truly,

A. D. CAETWRIGHT,
Secretary B.R.C.

L. K. Jones., Esq.,

Assistant Deputy Minister and Secretary, ^
Department of Railways and Canals,

Ottawa.

LIST OF APPEALS TO GOVERXOR IX COUNCIL FOR A PERIOD OF
TWELVE MOXTHS EXDIXG XOVEMBER 25, 1912.

File Xo.

No. 1.—12912
2.—3452.30
3.—12992

4.—17040
5.—17716
n 18787 I

^- 18&49 /

Subject.

Park Avenue Subway, Town of St. Louis, Montreal and Canadian Pacific Railway.
Application of J. Y. Rochester, re Cameron Bay and Grand Trunk Pacific Railway.
Canadian Pacific Railway, Maniwaki Branch, Gatineau train service. Central Station,
Ottawa.

Lambton to Weston, spur, Canadian Pacific Railway.
Canadian Pacific Railway, spur (Longue Pointe) through Town of Maisonneuve, Que.

Hazelton Townsite, Grand Trunk Pacific Railway.

Address, House of Commons.

Reference Xo. 71 ; date, 5-6 December. 1912 ; Mover, Mr. Graham.

SUBJECT.

Statement showing number of appeals made to the Governor in Council dur-

ing the twelve months preceding Xovember 25. 1912, against Orders of the Board o£

Railway Commissioners, &c.

Answer.—See annexed Schedule
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APPEALS AGAINST ORDERS OF THE BOARD OF RAILWAY COMMIS-
SIONERS DURING TWELVE MONTHS PRECEDINCJ NOVEMBER 25,

1912.

P.O. 1454

P.C. 343

P.O. 2698

P.C. 2724

P.O. 1266

Appeal Grand Trunk Pacific Railway, Canuron Bay water lots.

Appeal refused by Order in Council 25th November, 1912.

Central Station, Ottawa; appeal re entry C.P.R. Order in Council 17th February,

1912, referred case back to Railway Commission.
Appeal City of Montreal re cost of Park Avenue Subway.

Appeal heard 16th November, 1912. Decision not yet rendered.

Appeal Canadian Pacific Railway, Lambton and Western Branch.
Appeal heard 15th November, 1912. Decision not yet rendered.

Appeal Grand Trunk Pacific Railway, Hazelton Station.

Referred back to Board of Railway Commissioners by Order in Council of 10th

May, 1912.





3 GEORGE V. SESSIONAL PAPER No. 124 A. 1913

RETURN
(124)

To AN Address of the House of Commons, dated the lOth February, 1913, for

a copy of the memorial presented to the Government during the session of

1911-12 by a delegation from the Government of Prince Edward Island, asking

for an increased provincial subsidy, a copy of which memorial was laid on the

table of the House by the Finance Minister last session of Parliament but is not

now apparently on the files of the House.

LOUIS CODERRE,
Secretary of State.

To His Royal Higliness the Duke of Connaught and Stratheam, Governor General of

Canada in Council:

We. the undersigned delegates, appointed by the Government of Prince Edward
Island to present to Your Royal Highness in Council the claims of that province

against the Government of Canada, respectfvdly submit:

—

That Prince Edward Island entered confederation on the first day of July A.D.

1873.

That it was the intention of the founders of Confederation to provide for each

province, from the federal revenues, a sum sufficient to enable each province to manage
its local affairs without resort to direct taxation. The services assumed by the

Dominion together with the subsidies were intended as an equivalent to each province

for its surrendered customs and excise duties.

The negotiations preliminary to Confederation disclose this intention. Hon.

George Brown, speaking in the Legislature of Canada, in 1865, stated the attitude of

the Lower Provinces on this question thus :

—

' The objections (i.e., to direct taxation) moreover were not confined to Lower
Canada. All the Lower Provinces stood in exactly the same position. They have

not a municipal system such as we have discharging many of the functions of the

government, but their general government performs all the duties which in Upper
Canada devolve upon our municipal councils as well as upon Parliament. If then

the Lower Provinces had been asked to maintain their customs duties for federal pur-

poses, and to impose on themselves by the same act direct taxation for all their local

purposes, the chanca-^ of carrying the scheme of union would have been greatly less-

ened'
'

Hon. John H. Gray, the historian of Confederation, himself a delegate to the

several preliminary conferences (p. .55 et seq.) :
' In several provinces municipalities

were not established, direct taxation was unknown. It was absurd therefore to sup-

pose that the delegates from these provinces would consent to any propositions for

union that did not make adequate provisions for meeting* the exising wants and con-

tributions to which their people had been accustomed. It was equally hard to make

the representatives of the people of Upper Canada understand that that was right.
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In vain was argument used. It amounted to nothing. Unless some compromise
could be effected, the discussion about union might as well cease. Subsidies were

proposed. The expenses of each local government were in calculation. The general

goverimient assumed the burden of every expenditure that could possibly be consid-

ered of a general character; but still, as the distribution was to be by population, the

province of Upper Canada would receive what it did not want, while the others would
not get what they did want. Agreement seemed hopeless, and on or about the tenth

morning after the convention met, the conviction was general that it must break up
without coming to any conclusion. The terms of mutual concessio.n and demand had
been drawn to their extremist tension, and silence was all around.'

The deadlock was broken by the compromise that the per capita subsidy to

Ontario and Quebec should be based, upon the population as shown in the census of

1861, for all time, whilst the other provinces should be paid upon their actual >^opula-

tion up to the limit of 400,000. It is instructive to note the understanding which
Prince Edward Island had of the confederation proposals. The resolution of the

Island Legislature passed May 2, 1873, hereto annexed marked ' A ' declares this in

explicit terms.

Sir Louis H. Davies, then a member of the Provincial Legislature, estimated that

under Confederation, the annual revenue of the province would amount to $22^,::520.02,

with an expenditure of $205,216.71, giving a surplus of $17,103.31.

Hon. David Laird and Hon. J. C. Pope were somewhat less sanguine, but the

debates of 1873 on the Confederation proposals show that the whole question on the

financial terms was whether or not the subsidies would be sufficient to maintain the

local government services without having resort to direct taxation, and when the

terms were finally settled it was upon the understanding that the subsidies would be

adequate to that end.

What was the financial position of Prince Edward Island on the 30th June,

1873?

The debt of the island, exclusive of the railway debt, was more than offset by the

balance due on lands purchased by the Government from the proprietors, cash loaned

to tenants, and other assets, all of which were subsequently converted into cash and

used as ordinary revenue.

In 1873 this island as a separate colony was one hundred years old. Its popula-

tion had doubled in the last thirty years with an increasing ratio. Its revenues were

doubling every 12 years. It had constructed suitable public buildings, wharves, roads,

breakwaters, lighthouses, and other public works, equipped a stock and experimental

farm, and was building up manufacturing industries of many kinds.

In relation to its size, there was no more progressive community in British North

America.

All this had been done under a customs and excise tax not exceeding $3.10 per

capita.

By the Confederation agreement, the island surrendered to Canada the control of its

customs and excise, and immediately became liable to a taxation of $5.05, an increase

of $1.95 per capita, or a total increase of $190,000 per annum—sufficient to have

enabled it to finance the railway and to carry on the other services efficientl\.

Thus, at the outset, Canada exercised its taxing power' over this island to the

amount of $5.05 multiplied by 97,000, equalling $489,850. In return Canada assumed

the performance of services which were then costing this island $143,000 per annum,
and to pay subsidies amounting, when adjusted, to $191,052, the two items totalling

$334,052.

The financial balance was thus against this province from the first, to the amount
of at least $150 000 per annum.
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The following- tinaneial statement shows in a general way

—

Uoiv the Province fared in Confederation.

1. Assets of the province in 1873, since realized upon. . . . $515,036

2. Money borrowed for purchase of lands which were since

realized upon, and used as ordinary revenue.—'See

Page XIII. of Public Accounts, 1911 782,403

3. Capital withdrawn from credit of province at Ottawa,

and used as ordinary revenue 200,000

4. Debt and liabilities of province 2nd December, 1911

(as per audit of Messrs, Rossborough and Dench) less

overdue taxes uncollected 1,008,242

$2,505,680

In the same period there has been collected in land income and other direct taxes,

the sum of $1,190,224. A small part of this money was used in the construction of

au insane asylum, an infirmary and other necessary public buildings, but no revenue-

producing asset of the province has resulted from its expenditure. Except as above

stated it has been used as ordinary revenue.

The situation in the province in relation to revenue from Canada and total

expenditure is as follows :

—

Subsidies for 1911 $272,181
"'

at confederation ' 191,052

Increase $81,129

Expenditure for 1911 $416,631

Expenditure for 1873 237,686

Increase 178,945

$97,816

The gulf between revenue and expenditure is, therefore, $97,816 wider than it

was at the time of Confederation.

Cost of Government not Excessive.

The average cost of legislation at the time of Confederation was $16,000 per

annum approximately. Since 1893 the average cost has been less than $9,000. The

sessional indemnity of members is $200. The number of heads of departments has

been reduced from four toi three, and the salaries reduced from $1,600 to $1,200 each.

Generally speaking, the salaries paid clerks and other minor officials do not exceed

one-half of those paid by the Dominion for similar services. Further reduction is

impracticable.

Your memorialists contend that the present unfortunate financial condition of

this province is due to two principal causes: (a) The failure of Canada to provide

continuous eommuunicatioii with the mainland; (h) The insufficiency of the sub-

sidies to meet the purposes intended.

It must be borne in mind that in surrendering to Canada the tariff-making power

this island placed i,n the hands of Canada the direction and control of its commercial

and industrial development—diverted to Canadian channels the independent lines of

trade which this island had established, and thereby made its future welfare depend

so much the more upon continuous communication with the mainland of Canada.
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What this island has lost by the non-fulfilment of the terms of union cannot be

exactly computed. Over twenty years ago a claim was made for financial damages
amounting to $5,000,000 which was agreed by both parties in the Legislature not to

be excessive. Under the pressure of immediate need, this claim was the added wrongs
of the intervening years was sold out in 1901, by the local government, for a paltry

subsidy of $30,000, which certainly did not measure one-fifth part of the actual finan-

cial loss, while for the arrested development of the' province, in which 'Time lost is

forever lost,' and for the consequent loss of population no compensation was given.

This may be described as :

—

Claim No. 1.—Damage for non-fulfilment of the terms of union in respect to
' Continuous Communication.'

This claim was settled up to the year 1901 by the grant of a subsidy of $30,000

per annum, and the present claim is from the year 1901 to the present date. During
this period the province has suffered grievously. For example, in the year 1902-3,

there were 45 days on which no trips were made and thirty-three days on which half

trips only were made by the winter boats. In 1904-5, there were fifty-four days on
which no trips were made, and nineteen days with half trips only. For twenty-one
days no mails were received from any quarter. In 1906-7 there were thirty-five days
with no trips and twelve days with half trips. The annexed schedule A shows in

detail the record of each year.

Great as is the loss from such interruptions of communication, it is small com-
pared with that caused by the uncertainty that continually hangs over the winter ser-

vice. The possibility of failure is always staring us in the face, and paralyzing the
energies of our people. Shippers from this island of perishable produce, such as fish

and meats, were ruined by these disastrous years, and the general losses were very
great in the aggregate.

This province would not have entertained a proposal to surrender its fiscal inde-

pendence and to change the currents of its trade, were it not for the undertaking of

Canada to provide continuous communication with the railway system of the
Dominion. The failure to carry out this contract is responsible in a large measure
for the reduction of our population, which involves all losses.

It is submitted that the first earnest and practical attempt by the Federal
Government to carry out its contract with the island is to be found in the under-
taking by the present Government to construct a car ferry, which it is sincerely hoped
may be the means of bringing to an end this long continued grievance.

Claim No. 2.—Compensation in respect of the public lands of Canada actually

transferred, or proposed to be transferred, to certain provinces of Canada.
It is submitted that "each province in Canada has a beneficial interest in those

lands, in the nature of a partnership interest. At Confederation this province

assumed its proportion of the debt arising from the purchase, and has since that time
contributed its share to every expenditure necessary to equip these territories for

settlement.

Any gift for those lands to any province or provinces without compensation to

the others is so manifestly unjust as to require .no argument. The United States of

America is possibly the only other country affording a precedent. There the proceeds
of the lands sold went to the federal treasury, and where gifts of lands were made to

the states organized out of the purchased territories, equivalent gifts were made to

all the other states, amounting to 30,000 acres of land for each Representative and
Senator in Congress. This grant was applied to the purpose of establishing agricul-

tural and mechanical institutions. In the case of the states in which the Federal
Government held sufficient public lands for the purpose, the land grant was located
in that state. In the other cases scrip was issued for public lands outside of the state

to be bejiefited. The result of that every state in the union has established a college

and received its quota of land and scrip. It is claimed on behalf of Prince Edward



IXCREASED PROriXCIAL SUBSIDY 5

SESSIONAL PAPER No. 124

Island that it has a right to receive its proper proportion of the public demesne,

or an equivalent therefor.

Claim No. 3.—In respect of the Prince Edward Island Railway.

In the adjustment of the debt account between this province and Canada, this

island was charged with the sum oi $3,144,000 expended by the province on the con-

struction of the road, and at the same time the road was transferred to Canada.

The tran.saction was carried out in this form: Canada paid at maturity the

debentures which had been issued by the provincial government to meet the cost of the

icad; then charged the province with the amount and took over the road.

It is claimed that the cost of operation of this road is in excess of the receipts,

l)i:t on the other hand no credit is given to this railway for the larg" amount of

traffic it supplies to the Intercolonial Railway. In fact, almost all the export traffic

originating on the Prince Edward Island Railway is carried to Pictou and Pomte du

Chene, and there transferred to the Intercolonial Railway. The greater part of this

traffic would otherwise be sea-borne directly to its destination.

In 1873 it was estimated that the expenditure of Canada upon railways and

cauals would not exceed $79,000,000, and on this estimate the balance of th(? debt was

computed. When it is consented to allow Canada to charge as part of the provincuil

debt the cost of the railway, and forthwith presented it to Canada, it was not contem-

plated that the further expenditure on railways and canals on the mainland should

amount to over five hundred million dollars in excess of the estimate. The system of

constructing provincial railways, or subsidizing the same, was then still in the future.

The enormous increase of federal taxation was not even dreamt of. The complete

change in the railway policy of Canada since 1873 justifies the claim of this provmce

to be indemnified in respect of the cost of this railway, which wa.s given to_ Canada,

upon the assumption that the railway policy of Canada was then settled. Since that

time a railway has been built by Canada in the neighbouring island of Cape Breton

at a cost of $3,800,000.

In accordance with the railway policy carried out in Canada in recent years, a

private company constructing such a railway as that in Prince Edward Island would

receive a subsidy of from $3,200 to $6,400 per mile, and would then own the road.

This island received nothing, and gave the road away.

Claim No. J/..—An allowance for the difference between the estimated expenditure

upon railways and canals of Canada since Confederation and the amount actually

spent thereon.

When the Confederation terms between this province and Canada were settled,

it was upon the basis of a total estimated future expenditure by Canada upon rail-

ways and canals of seventy-nine million dollars.

This claim was adjusted by the Government of Canada up to the year 1887 by the

grant of an additional subsidy of $20,000 per annum. The grounds for this settle-

ment are set forth in the Report of the Committee of the Privy Council, approved

on the 22nd March, 1887, and subsequently ratified by Parliament.

It is submitted that the further expenditure by Canada since the date of said

additional .subsidy, after taking into account the expenditure made in the extension

of the Prince Edward Island Railway, should constitute a ground for compensation

to this province.

Claim No. 5.—An equivalent for the increased subsidies granted to the larger

provinces to meet the increased cost of education, public works, asylums, agriculture,

charities, &c., under the amendments to the British North America Act, 1907.

By the re-arrangement of subsidies this province received an increase for govern-

ment and legislation slightly below the proportionate increase granted to all the

other provinces, but the changes made in respect to the payment of per capita sub-

sidy to meet the increased cost of the services mentioned in this claim conferrred
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no benefit upon this proviuce, although it was equally entitled to receive it, and
urgently needed it, as the following statement shows :

—

Statement showing increase of expenditure by the government of Prince Edward
Island, since 1873, in certain departments:

—

1873. Idlil. Increase.

Education $69,194 83 $126,483 35 $67,288 52

Public roads and ferries. . 18,301 86 41,874 41 23,572 58

Bridges 23,267 81 28,761 94 5.494 13

Lunatic asylum, poor

house and paupers . . 11,614 56 51,483 12 39,868 56

Agriculture 2,982 44 8,705 46 5,722 02

Jails 885 73' 4.898 69 4,012 96

Total increase $145,958 77

Under the above heads the increase at the time of the re-arrangement of sub-

sidies in 1907 was $128,000. The increased rate of Dominion taxation and the require-

ments of the provincial services were arguments advanced in favour of the increase

of the per capita subsidy. By the removal of the limit of the population upon which
this subsidy was payable, all the other provinces either immediately or prospectively

obtained the relief sought, but in the case of Prince Edward Island, owing to its

limited area and other causes, the plan worked out no remedy while imposing an
additional burden in respect to its population of the cost of the benefits conferred

upon the larger provinces.

The following table shows how the scheme for the per capita increase has worked
©ut up to the present time:

—

Ontario, an increase of $901,644 80
Quebec " 672,914 80

Nova Scotia " ' 73,870 20

Manitoba " 44.491 20
Saskatchewan " 73,945 60

The other large provinces will soon come within the benefits of this amendment,
but no such hope exists for this province.

It is true that this province was represented by delegates at the conference which
settled upon this plan, and that they consented to it, but it is urged that their

failure to guard its interests should not be regarded as a justification for perpetuating
an injustice.

In order to bring this island within the benefits from which it has been excluded

as above set forth, some other plan would require to be devised, and it is submitted
that this might be done on the basis of the claim nexii set forth.

Claim No. 6.—The payment of the subsidies and the fixing of the unit of repre-

sentation upon the basis of an assumed population of at least 180,000.

The history of Confederation show? that this was a method frequently employed,

and in no instance did such cogent reasons exist for its exercise as in the present
case.

,

The population of Manitoba in 1881 was 62,260. In 1882, in pursuance of 45

Vic. cap. 5, the subsidy was paid upon an assumed population of 150,000. Several

such advanced estimates of population were made from time to time, until as late

as 1904 by Order in Council an assumed population of 350.000 was given though the

actual population by the census of 1901 was only 255,211.
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British Columbia also was paid subsidies upon au assumed population much
greater than the actual number. Alberta and Saskatchewan were launched into Con-

federation with an assumed population for each 250,000, though the actual popula-

tion of both provinces combined, according to the last preceding decennial census,

was 164,307.

The quinquennial and intermediate census allowed to the three prairie nrovinco^

as the basis for payment of subsidies were all concessions from the rule of tlie

dcicennial census, that confers a benefit of like nature.

From the year 1841 to 1871 the population of this Island had increased from

47,034 to 94,021. At the same rate of increase it would amount to 97,153 when it

entered into Confederation. Continuing at the same ratio it would in 1911 have

amounted to 219,000. It is now 93.722, being 3,431 less than it was at the time of

Confederation. Newfoundland is a colony whose natural conditions were never so

favourable as those of Prince Edward Island. From its earliest history down to 1873,

its ratio of increase of population had always been lower but from (1874, when its

census was taken to 1911, its last census, it has increased from 161,374 to upwards of

240,000.

It is true that the population of Prince Edward Island continued to increase

until 1891, but at a steadily diminishing ratio; then the decline began, and still con-

tinues at an acceelerating rate. One unfortunate result of the exodus is that the infirm

in mind and body are left as a charge upon the dwindling population. The cost of

the maintenance of the insane and poor has grown since 1873 from $11,614 to $51,483

per annum, while the number has more than trebled. The paucity of the rural popu-

lation does not reduce the cost of education, nor the requirements of the public roads,

hut it does gravely increase the difficulty of properly maintaining them.

It is the opinion of your memorialists, almost unanimously supported by the

people of our province, that Confederation had caused the destruction of the indus-

tries of the island, and has driven those formerly engaged therein to other lands.

Had the island remained out of Confederation, it could have guarded these industries

and developed its trade along the lines which it had established, but by surrendering

to Canada its power to regulate its own tariff, its established trade routes were broken

up, its business turned into Cnnadiau channels,, its industries so heavilj' weighted

in the race with rivals who enjoyed the advantages of continuous connection with

the transportation facilities of the mainland, that they have almost become extinct.

It is useless to talk of further taxation upon a diminishing population. What
is necessary for the financial redemption of the province is to improve existing con-

ditions, not to make them more burdensome.

Prince Edward Island has always borne its full proportion of the burdens of

Canada, while sharing to a very small degree into the advantages of Confederation.

The National Policy, under Avhich Canada generally has achieved such splendid

development, has not extended its benefits to the industries of the province, for the

reasons above set forth. The proportionate contribution of this province to the

revenues of Canada amounted to $1,181,052 in 1911, computing it at the average rate,

but your memorialists claim that it is much larger, by reason of the almost total

extinction of the manufacturing industries within the island and the consequent large

importation of dutiable goods. But even at the average rate this province nows pays

to Canada in taxes more than three times as much as was required for all its public

services at Confederation.

The promised car ferry, it is confidently expected, will open a new era of hope
and enterprise throughout the province, and will for the first time make it an integral

part of the Dominion.
But in order to enable this province to take full advantage of the boon thus

offered it is necessary that its depleted revenues be restored, and the wrongs under
which it has suffered be righted so far as they are capable of being righted by financial

aid.
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It is further submitted that Canada with its abounding revenues can now well

afford the necessary relief, but cannot afford to permit its smallest province to be

crushed under the burden of debt which now lies upon it.

The claim of the province to a share of the Fishery Award is presented separately.

Other claims are reserved for future presentation.

Your memorialists therefore pray that Your Royal Hig-hness in Council may be

pleased to take into consideration the circumstances above set forth, and all other

matters in question between this province and Canada, requiring adjustment to the

end that justice may be done.

Dated this l7th day of February. A.D. 1911.

(Sgd.) JOHN A. MATHIESOK,
Premier and Attorney General of Prince Edward Island.

JOHN McLean,
Member of the Executive Council of Prince Edivard Island.

AUBIN E. ARSENAULT,
Member of the Executive Council of Prince Edward I'sland.

Schedule ' A.'

Friday, May 2, 1873.

And Mr. A. C. Maedonald reported that the Committee had come to a resolution

which resolution was again read at the Clerk's table, and is as follows :

—

Whereas, the question of Confederation of this island with the Dominion of

Canada having formed the subject of negotiations between the Dominion of Canada
and the late Executive Council of this colony, the correspondence interchanged betwpnn

His Excellency the Governor General and His Honour the Lieutenant Governor of

this island, and the minutes of the Privy Council of Canada and this island, embody-
ing certain terms and conditions relating to the proposed union, having beeii oflBcially

laid before the House are duly considered, the House is of opinion that said terms an<l

conditions do not secure to this colony a sum sufficient to defray the ordinary and

indispensable requirements of its local government, and are by no means equivaleiit

for the revenue present and prospective which it would be called upon to surrender

to the Dominion; and whereas the strong objections hitherto entertained by the

people of this island to Confederation, having been much modified, and the pre.-cnt

House of Assembly feeling anxious to meet the desire of Her Majesty's Imperial

Government, to unite under one government all the British possessions in America,

is willing in good faith and loyalty to merge the interests of the inhabitants of

Prince Edward Island with those of their fellow subjects, in the Dominion, on terms

which are just and reasonable, andf sxicli a.s will not involve the people of this island

in direct local taxation for objects for irhich the ordinary revenue ha!s hitherto enabled

them to provide.

Resolved, therefore^ that this House being most desirous to secure to the people

of Prince Edward Island, on entering the union, just and reasonable terms, do hereby

authorize His Honour the Lieutenant Governor to appoint delegates to proceed at

once to Ottawa to confer with the Government of the Dominion of CanaJa on this

great and important subject, with a full confidence that the terms to which tht-y will

agree, will be such as will insure their immediate and unqualified ratification by
the Legislature of this Colony.
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Schedule ' B.'

Eecord showing number of days on which ' No trip ' was made by steamers
Minto and Stanley, and days on which half trips were made by one of them only.

1902.

December 11th to 18th 8 days. Half trips only.

1903.

January 14th to 15th 2 days. Half trips only.
19th to 24th 6 "

26th to 31st 6 "

February 2nd 1 day. " " "

3rd to 10th 8 days. No trips.

11th to 12th 2 " Half trips only.
13th to 25th 13 " No trips.

26th 1 day. Half trip only.
27th to 19th March 21 days. No trips.

March 20th and 21st 2 " Half trips only.
22nd 1 day. No trip.

31st 1 " Half trip only.
April 2nd and 4th ' 2 days. Half trips only.

7th and 8th 2 " No trips.

9th and 11th 2 " Half trips only.

1904.

December 12, 1-3, 14, 18, 24 and 28 6 days. Half trips only.

1905.

January 4, 5, 18. 19 and 23 5 days. Half trips only.
24th to 2nd March .38 " No trips.

March 3rd and 4th 2 " Half trips only.
5th to 12 8 " No trips.

13th ,. . 1 day. Half trip only.
14th to 16th 3 days. No trips.

17th to 18th Halt trips only.
19th to 21st 3 days. No trips.

22nd and 23rd 2 " Half trips only.
28th 1 day. No trip.

29th ] day. Half trip only.
April 4th and 5th 2 days. No trips.

1907.

February

March

April

12J

days.
day.
days.

2nd 1 da\
5th 1 "

5th and 6th 2

7th 1

18 and lOtli 2

25th
5th
18th
20th
2nd and 3r

5th 1 day.
6th to lOtli 5 days
7th 1 day.
9th and 10th 2 days

to 4th March 11

to 17th 13

and 19th 2

to 25th 6

2

Half trip only.
Half trip by ""Minto".
No trips by "Stanley'
Half trip by "Minto".
No trips by "Minto".
No trips by either.

No trips by "Stanley",
No trips by either.

Half trip by "Stanley'
No trips by "Minto".

No trips by "Stanley".

-•>
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1907-1908.

Minto.

December 3, 1907 to January 8, 1908 Charlottetown to Pictou.

January 9, 1908 to March 31, 1908 Georgetown to Pictou.

February 12th and 13th Stopped by ice.

Stanley.

December 7, 1907 to January 8, 1908 . . . . Charlottetown to Pictou.

January 9, 1908 to March 31, 1908 Georgetown to Pictou.

February 12th and 13th Stopped by ice.

March 11th to 13th Stopped by ice.

1908-1909.

Minto.

December 14. 1908 to December 26, 1908 . . Charlottetown to Piotou.

December 27, 1908 to March 31, 1908 Georgetown to Pictou.

January 30 to February 3, 1909 Stopped by ice.

February 25, 1909 Stopped by ice.

March 23 to March 27, 1909 Stopped by ice,

Stanley.

December 21, 1908 to December 25, 1908 . . Charlottetown to Pictou.

December 25, 1908 to March 31, 1909 .... Georgetown to Pictou.

1909-1910.

Minto.

December 31, 1909 to January 4, 1910 .... Charlottetown to Pictou.

January 4 to March 14, 1910 Georgetown to Pictou.

March 16 to March .30, 1910 Charlottetown to Pictou.

January 11 to 26, 1910 Detained by severe storm.

Earl Grey.

December 30, 1909 to January 18, 1910 .... Charlottetown to Pictou.

January 18th to January 25th Georgetown to Pictou.

January 18th until opening of navigation. . Charlottetown to Pictou.

Missed two trips on account of severe storm.

1910-1911,

Minto.

December 20, 1910 to January 11, 1911.. .. Cliarlottetown to Pictou.

January 11 to March 31, 1911 Georgetown to Pictou.

January 28th Stuck in ice.

February 3rd and 4th "
February 7th and 8th

" "

February 13th to 17th
February 20th to 25th
March 1st

March 6th to 10th
March 15th

Earl Grey.

December 17, 1910 to January 26. 1911 .... Charlottetown to Pictou.
January 26th to April 8th Georgetown to Pictou.

April 8th to May 1st Cliarlottetown to Pictou.
February 8th Stopped by severe storm.

February 15th Stopped by snow.
February 16th ..

February 20th
February 21st

February 28th
" snow.

March 6th
"

ice.

March 8th
April 1st



3 GEORGE V. SESSIONAL PAPER No. 153a A. 1913

RETURN
153a]

To His Royal Highness Field Marshal Prince Arthur William Patrick Albert, Dulce

of Connaught and of Strathearn, Earl of Sussex in the Peerage of the United

Kingdom, &c., &c., Governor General and Commander-in-Chief of the Dominioji

of Canada:

In pursuance of the Commission of Your Eoya.1 Higiiness, dated tlie tweKth day

of February, one thousand nine hundred and twelve, by which I was appointed a Com-

missioner to make investigation into all material and relevaait facts in relation to:

(a) The incorporation by Act of Parliament of the Farmers Bank of Canada
and the ongianization thereof;

(&) the application for and the giving by the Treasury Board of the certificate

peiinitting the bank to issue notes and to commence the business of banking;
(c) the conduct and operation of the business of the bank, the amount of

capital subscribed and paid up, the causes of the suspension and failure, and the

extent of the liabilities and the value of the assets thereof.

I have made the investigation which I was appointed to make, and have the honour
to report:

Before dealing in detail with the special matters as to which inquiry is directed,

it will be convenient to give a brief outline of the history of the bank from its incor-

poration until its suspension.

The bank was incorporated in the year 1904, by 4 Fdward VII., chapter 77.

The applicants for the Act were James Gallag^ier, of the village of Teeswater,

John Watson, of the town of Listowel, John Ferguson and Alexander Fraser, of the

city of Toronto, and Alexander Shepherd Lown, of the village of Drayton, and tliey are

named in the Act as the provisional directors of the bank.

The capital stock was fixed at $1,000,000, and, subject to section 16 of the Bank
Act, the Act was to remain in force until 1st July, 1911.

By an Act passed in 1905 (4-5 Edward VII., chapter 92), it was provided tha/t the

Treasury Board, notwithstanding anything contained in the Bank Act or in the Chap-
ter 77 of the statutes of 1904 incorporating tlie Farmers Bank of Canada, might within

two years from the 18th July, 1904, give to the bank the certificate required by section

14 of the Bank Act, and it was further provided that if the bank did not obtain the

certificate within that time '' the rights, powers and privileges conferred " on the bank
by the Act of incorporation and by the Act of 1905 should ''thereupon cease and deter-

mine but otherwise" should "remain in full force and effect notwithstanding section

16 of the Bank Act."

By another Act, passed in 1906 (6 Edward VII., chapter 94), the time for obtain-

ing the certificate of the Treasury Board was extended for six months from the 18th

July, 1906, and this Act contained a provision similar to that contained in the Act of

1905 as to the consequence of failure to obtain the certificate within that time and as

to the Act remaining in force notwithstanding secion 16 of he Bank Act.

153a—
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Section 16 of the Bank Act provides that:

—

" 16. If the bank does not obtain a certificate from the Treasui-y Board within

one year from the time of the passing- of its Act of incorporation, all the rights,

powers and privileges conferred on the bank by its Act of incorporation shall there-

upon cease and determine, and be of no force or effect whatever."

And it was in consequence of this provision that it was necessaiy to obtain the

extensions which were granted by the Acts of 1905 and 1906.

The provisional directors met for organization on the 26th August, 1904, and,

after having appointed John Ferguson, M.D., as chairman, and Alexander Eraser as

secretary, and transacting some other business, passed the following resolution:

—

" The first block of $500,000 of the capital stock shall be offered at par value,

viz. : $100 each share at the price of $100 per share, and the payments on the same
shall be as follows: $5 per share on subscription, a further $15 per share on allot-

ment, and eight equal monthly payments of $10 each per share on the first day of

each and every of the eight months immediately succeeding the date of such allot-

ment."

Public notice was subsequently given that stock books, upon which would be

recorded the subscriptons of such persons as should desire to become subscribers in

the bank, would be opened on September 6, 1904.

On that day another meeting of the provisional directors was held, at which the

following resolution was passed:

—

" That $500,000 capital stock of the Farmers Bank of Canada be placed in the

hands of Mr. C. H. Smith for sale at par and that he be allowed a commission of

five per cent on all stock placed and that the agreement to be entered into under this

minute continue in force until the 0th day of January, 1905, subject to such further

extension as may then be deemed expedient, and shall contain a clause that the

Board may at any time rescind this agreement, provided that satisfactory progress

has not been shown."

At the same meeting it was resolved that the provisional directors should be

paid their railway fare, and for each meeting to those living out of Toronto, $20,

and to those living in Toronto $10.

At a meeting held on the 26th Xovember, 1904, a prospectus was approved and
directed to be printed.

The first allotment of shares appears to have been ma.de by the provisional direc-

tors on the 23rd day of December, 1904, and subsequent allotments v/ere made from
time to time by them.

At a meeting of the provisional directors held on the 5th September, 1906, a

resolution was passed authorizing the giving of notice of a meeting of the subscribers

for shares for the purpose of organization when the government deposit should have
been made.

The deposit was made on the 2ord October following.

Notice of the meeting to be held on the 26th iSTovember following was given;
it is dated the ISth October, 1906, and was fi.rst published in the " Globe " newspaper
on the 22nd, and in the " Canada Gazette " on the 27th of that month.

The meeting was held pursuant to the notice, and at it a report of the pro-

visional directors, which bears date the 22nd November. 1906, was read and adopted,
and their acts were "confirmed, ratified and approved, and directors vrere elected

and by-lavv's passed.

On the day following this meeting an application for the issue of the certificate

of the Treasury Board was made; the application was accompanied by what pur-
ported to be a list of the shareholders, and among other documents a statutory
declaration of W. E. Travers, the General Manager of the bank, in which referring
to the list of shareholders, he declares that it is " a list of the subscribers to the



FARMERS BAHE 3

SESSIONAL PAPER No, 153a

capital stock of the said bank correctly setting forth as to each subscription the name
of the subscriber, his address, the number of shares subscribed for by him, the amount
of such shares, and the amount paid in thereon," and that each of the subscriptions
' is a bona fide subscription to the capital stock ' of the bank.

At a meeting of the Treasury Board held on the 30th November, 1906, the issue

of the certificate was authorized, and the certifiiate was issued on that day.

The bank began business on the 2nd, day of January, 1907, and suspended pay-

ment on the 19th day of December. 1910. and was subsequently ordered to be, and is

now in process of being wound up.

I proceed now to deal in detail with the matters as to which I am directed to

inquire.

It is not without significance, I think, as bearing upon the subsequent history of

the bank, that its incorporators who became its provisional directors had no experience
in the business of banking or in any other business in which they would have acquired

the knowledge essential to the successful launching of a bank.

The provisional directors found much difiiculty in procuring subscriptions for a

sufiicient number of shares to enable the bank to be organized and to obtain authority

to issue notes and commence the business of banking.

The issue of $500,000 authorized at the meeting of 6th September, 1904, was first

placed in the hands of Mr. C. H. Smith for disposal, and he was to receive a com-
mission of 5 per cent ' on all stock placed.'

The progress made by Smith in obtaining subscriptions seems to have been slow,

for on the 13th February, 1905, at a meeting of the provisional directors a motion was
proposed by Dr. rerguson and seconded by Mr. Fraser:

" That in view of the fact that the charter of the Farmers Bank will lapse at an
early date and it is evident going to be grave difficulties in the way of disposing of

the capital stock of the bank, be it resolved that all moneys paid on shares now placed

be returned and the expenses up to date be defrayed equally by the provisional

directors."

The motion, unfortunately, in the light of subsequent events, did not commend
itself to the other directors, Messrs. Lowns, Gallagher and Watson, and it was lost.

After the defeat of this motion, it appears to have been decided to continue the
efforts to obtain the necessary subscriptions, for immediately following it a motion
made by Dr. Ferguson and seconded by Mr. Fraser

:

" That an application be forthwith made to the Parliament of Canada for an exten-

sion of time for obtaining the certificate of the reasury Board," was carried.

Efforts continued to be made to obtain the necessary subscriptions, but they do
not appear to have been attended with much success, until after the 10th March,
1906, when Mr. W. R. Travers appeared upon the scene, and an agreement was entered
into between him and the provisional directors by which he was authorized ' to sell

all the capital stock ' except portions of it which Smith and a firm of Toronto solicitors

had been entrusted to sell. According to the terms of this agreement, Travers was to

receive a commission of ten per cent on the stock sold by him, payable one-half on
the signing of the subscription and payment of deposit, and the balance on allot-

ment, and, subject to ratification by the permanent board of directors elected by the
shareholders, he was to be engaged as General Manager of the bank for five years
certain, to date from the issue of the certificate of the Treasury Board, at a salary

of $4,000 for the first year, increasing by $1,000 in each of the subsequent four years,

and if he should not be continued as General Manager after the five years he was
to receive a pension of $1,500 a year during the remainder of his natural life.

The agreement contains other terms which it is not necessary to mention, and a

provision that the expenses of the provisional directors, if they did not up to the

date of the agreement exceed $16,000, should be paid out of the funds of the bank and
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that " the literature, office rent, and other incidental expenses of a like nature " should

be paid by the bank.

At the same meeting, a resolution was passed that Lown and Smith should be

given positions in the bank on its organization, Lown as secretary, and Smith as

manager of a branch, or an equivalent position in the head office, and that in the

event of their not being continued in office for a period to be agreed on between them

and Travers, an adequate allowance should be made to them by pension or bonus, and

a further resolution that an allowance of $3,000 each should be made to Ferguson

and Fraser for their services and outlays as provisional directors in the organization

of the bank, and that these sums should be paid when the bank should be ready for

business.

On the 4th day of July, 1906, the agreement of the previous 10th March was put

an end to, land a new agreement was entered into between Travers and the pro-

visional directors.

By the new agreement it was provided that Travers was to be " allowed to sell

"

all unsubscribed shares of the first issue of $50,000 at par, and the remainder of the

capital stock ($500,000) at such premium as might be decided on, up to the time at

which the duties of the provisional directors should cease, and that he should be paid

a commission of ten per cent for the expenses of selling the stock " payable one-half

on the signing of the subscription and payment of deposit, and the balance on allot-

ment"; that the provisional directors should be bound to allot all the stock on the

application of Travers, and to make " all legal calls thereon," and at his request to

call all meetings and do all acts which should be legally aiecessary for the organiza-

tion of the bank, and that Travers should be engaged as General Manager for five

years certain to date from the issue of the certificate of the Treasury Board at a

salary of $5,000 for the first year, increasing by $1,000 in each of the subsequent four

years.

This agreement also contained a provision similar to that of the earlier agree-

ment as to a pension to Travers and as to his engagement as General Manager sub-

ject tp ratification by the directors to be elected by the shareholders.

The agreement also provided that "the literature, office rent, and other expenses"

of the organization of the bank should be paid by the bank, and confirmed all acts done

by Travers, and "all ^accounts incurred by him as General Manager" up to the date of

the agreement, and it further provided that Travers "accepted the legitimate accounts"

as they then stood on the books for the expenses of organization to that time, and that

he would lallow to the provisional directors and Smith, who was also a party to the

agreement, $20,000 as remuneration for their "services, surrender of charter" etc., to

be paid out of the funds of the bank if confii-med at the meeting of the subscribers, and

that Travers shauld thereafter have full control of the office of the bank and all affairs

pertaining to its organization.

By a contemporaneous agreement the provisional directors and Smith agreed to

assign to Travers "all their claims and interest" under the other agreement, and

Travers agreed to accept their claim under it and to take "the responsibility of the

claim and to pay the $20,000 to them immediately upon" their passing the necessary

resolution to give the legal notice calling a meeting of the subscribers for the organiza-

tion of the bank, and on the same day Travers paid them $10,000 on account of the

$20,000, and an agreement was made between the provisional directors and Smith for

the division of the $20,000 between them as follows : to Lown and Smith each $5,000

;

to Ferguson and Fraser each $3,500; and to Watson anxd Gallagher each $1,500, and

the $10,000 was divided between them in those proportions.

The $10,000 paid by Travers was provided by paying him that sum on account of

the commissions out of the money of the bank in the hands of the provisional directors,

and the payment was authorized by a resolution passed on the same day.
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Another agreement bearing the signatiires and seals of all the parties to the agree-

ment of the 4th July, 1906, was adduced in evidence; it bears the same date and is in

all respects identical with that agreement except that the rate of commission is stated

to be 15 per cent. According to the testimony of Travers this agreement was the final

one between the parties and the one that was acted on, but the contrary was stated by

the provisional directors who gave evidence.

It is unecessary for the purpose of the inquiry to determine on which side the

truth lies, and I therefore make no finding as to it.

It appears clear from these agreements and resolutions tliat vdial was intended

was to sell the charter of the bank to Travers and to put him in control of its organiza-

tion and business, land that the provisional directors should abdicate their functions

and act in accordance with his directions, and that is what followed.

Travers at once set about obtaining the requisite subscribers and a vigourous can-

vass for tliat purpose was entered on, especially after an agreement was made in the

following August between him and W. J. Lindsay for the latter assisting in the work

and for an equal division of the commission between them:

A prospectus was issued by the provisional directors some time in March, 190G,

and no doubt after the agreement of the 10th, as it appears to have been approved of

by them at a meeting held on the 21st of that month. A copy of it appears in the

return brought down to the House of Commons pursuant to an order of the House of

the 16th January, 1911 (Exhibit 5, pp. 10, 11 and 12).

The prospectus contains the names of a number of persons who it is stated had

consented to act as directors if elected, four of whom were called at witnesses on

the inquiry and each of whom testified that as to him the statement was incorrect

and unauthorized.

How far, if at all, persons were induced to subscribe in consequence of these

statements does not appear.

The form of application to be signed by an applicant for shares appears on pages

13 and 14 of the return, and that form was used in most if not all cases; it provides

for the payment in respect of each share of $10 on signing the application, $20 on

allotment, and the remainder in seven equal monthly instalments of $10 each, the

first of them to be paid in 30 days after allotment, and the succeeding ones at in-

tervals of 30 days, and gives the applicant the right to pay in full on allotment.

In a number of cases a promissory note was given by the applicant for the full

amount of his subscription, payable in most eases in twelve months to the order of

" the provisional directors of the Farmers Bank of Canada."

In many cases no payment in cash was made at the time of the application or

up to the time of allotment.

Questions having arisen as to the legality of taking promissory notes in settle-

ment of subscriptions for shares, and as to the payment of commissions on such sul)-

scriptions, at a meeting of the provisional directors held on the 23rd June, 1900, it

was decided to take the option of Messrs. Urquhart, Urquhart & McGregor, a firm

of Toronto solicitors, on the questions and to instruct Travers not to accept notes

in lieu of cash and that the conditions set forth in the form of application should

be adhered to " on a cash basis unless otherwise specially authorized by the Board."

Apparently only the first question was submitted to the solicitors, and their

opinion as to it was that the provisional directors had power to accept subscriptions

where the applicant gives his promissory note in payment for the shares in place of

or in addition to " giving his subscription, in the usual manner," and though the

note shoiild mateure " at a time different from the payments in the subscription." A
copy of this opinion was adduced in evidence and is Exhibit 13.

On the 4th July, following, the resolution " calling for the selling of stock on a

cash basis " was rescinded.
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I have no doubt that one reason, at all events, and probably the main one for

accepting promissory notes was that Travers might be enabled by means ot them to

raise money to make up the cash deposit which had to be made as one of the condi-

tions precedent to the issue of the certificate of the Treasury Board.

On the 5th September, 1906, as I have mentioned, authority was given to give

the notice of the meeting of the subscribers for organization as soon as the govern-

ment deposit should have been made; this authority was given Travers and he was

authorized to do all other acts necessary for calling the meeting.

It is not open to question that $500,000 of the capital stock had not been then

subscribed, and that $250,000 had not been paid by the subscribers.

It was contended that the statement in the statutory declaration of Travers, made
on the 27th November, 1906, to which I have referred, and a copy of which appears

on pages 7 and 8 of the return (Exhibit 5), that the list of subscribers marked Exhibit

D to the declaration correctly set forth as to each subscription the name of the sub-

scriber, his address, the number of shares subscribed by him and the amount of his

shares, and that each subscription was a bona fide subscription to the capital stock of

the bank, was untrue. The number of shares subscribed for, as shown by the list, was

5,792, though by an error in the addition it was stated to be 5,789, and the amount
subscribed was $579,200, a corresponding error as to this having been made in adding

up the figures; of these shares it was, however, stated that 35 were subscribed after

the 22nd October, 1906, which as I have mentioned was the date of the first publica-

tion in the Globe newspaper of the notice calling the meeting of the subscribers, and
Travers appears to have thought that subscriptions received down to and including

that day, but not those received after it, were to be taken into account in making up
the $500,000 which section 13 of the Bank Act requires to be bona fide subscribed

before the meeting of the subscribers is called.

If the 22nd October, 1906, be the determining date, and as I think allotment was
necessary to constitute an applicant for shares a subscriber within the meaning of

the Act, the statement as to the number of shares that had been bona fide subscribed

for was untrue, and on the hypothesis I have just mentioned less than 5,000 shares

had been subscribed for.

If, however, all the shares for which bona fide applications had been then made
were properly included, or the determining date was the date of the meeting of the

subscribers, the statement was true.

I express no opinion as to what date is the determining one, as my function is not

to pass upon questions of law, but only to determine questions of fact.

The statement in the declaration that the list of subscribers correctly set forth as

each subscription '' the amount paid in thereon " and the statement that the $250,000

deposited to the credit of the Minister of Finance and the Receiver General was paid

out of the moneys paid in and which actually had been received in respect of the

shares, was literally true, but was calculated to deceive the Minister of Finance as to

the real facts and was intended to do so.

The fact was that two sums amounting tx)gether to $100,000 had been borrowed by
Travers from the Trustees and Guarantee Company on the security of promissory

notes made by applicants for shares which had been endorsed to him by the provisional

directors for the express purpose of raising money to be used in makiug the deposit,

as appear? from the following resolution passed by the provisional directors on the 8th
October, 1906:—

"that the provisional directors execute a power of attorney to W. E. Travers
for the purpose of endorsing all notes in their names as provisional directors and
of signing their names to a note or notes for the puropse of raising funds to put
up the deposit with the Government, and we authorize the Secretary to hand over
all notes to W. E. Travers for the said purpose."
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Acting under tlie authority of this resolutiou and armed with a power of attorney

from the provisional directors to him, dated the 8th Octolier, 1906, Travers, on the

ninth day of October, 1906, borrowed from the Trusts and Guarantee Company $80,-

000, repayable in a month, on the security of promissory notes of subscribers amount-

ing in the aggregate to $100,955, agreeing to pay interest on the loan at the rate of

10 per cent per annum and a bonus of $1,000, and on the twenty-third day of October,

1906, he borrowed from the same company $30,000, repayable on demand, on the se-

curity of promissory notes of subscribers amountino; in the aggregate to $26,500, and

certain shares of Loan Companies, valued at $20,500, which had been transferred to

the bank in payment of sul)scriptions, agreeing to pay the same rate of interest and

a bonus of $500.

For the loan of $80,000, the Tru.sts and Guarantee Company issued its cheque

on the Bank of Montreal payable to the order of that bank ' For credit of the Farm-

ers' Bank of Canada with the Finance Minister and Receiver General ' and for the

loan of $20,000 the company issued its cheque on the Ontario Bank payable to the

order of the Bank of Montreal, for ' Credits Farmers' Bank of Canada with Finance

Minister and Receiver General.'

The form was then gone through of crediting the proceeds of these loans, to the

extent of $75,995, as payments on the shares of certain of the applicants for shares,

as shown on pages 40 and 41 of Exhibit 63, and to the extent of $20,027 in substitu-

tion for securities which had been taken in payment for shares and were held by the

provisional directors, and the latter sum was treated as having been paid in cash;

the balance of the loans were used to cover in part expenses of organization which

were not carried into the books of the bank mitil some months after it began business.

$17,595 was placed to the credit of subscribers other than those whose promissory

notes had been used for the purpose of obtaining the loans, and who had actually

paid nothing on account of their shares, and in many cases subscribers' notes for

much larger sums than were placed to their credit were pledged for the loans.

Although the form of applying the money borrowed in the way I have indicated

was gone through, the real purpose of the transaction was to enable Travers to repre-

sent to the Treasuray Board that a larger sum had been paid in than had been actu-

ally been received on account of the shares, and Travers intended that as soon as the

deposit of $250,000 was returneil to the banlc the loans should be paid off and the

subscribers' notes be discounted in the various offices of the bank, and that was in

fact done, about $60,000 having been repaid in December and the remainder in the

March or April following.

That in thus dealing with these notes the provisional directors and Travers were

guilty of a breach of trust does not, I think, admit of doubt, and for the manner in

which the money borrowed was applied there was neither justification nor excuse.

When the Finance Minister, as I shall refer to more fully later on, raised the

question as to whether money had been borrowed to make up the $250,000 deposit,

and in his letter to Travers, of the 30th November, 1906, (Exhibit 5, p. 36), asked for

an assurance from him that notes of subscribers who had not actually paid in cash

but had given notes to the provisional directors had not been used to raise the money,

Travers' letter in reply (Exhibit 5, pp. 36-37), while it was intended to appear to give

the assurance for which the Minister had asked, did not do so ; his letter was a brief

one and was confined to the statement that the provisional directors had not raised

the money in the way mentioned by the Minister, and the further statement that the

Minister would find the statement that had been put in " absolutely correct as to the

amount of stock subscribed and the amount paid up." These statements, though pos-

sibly literally true as Travers understood the transaction with the Trusts and Guar-

antee Company, which was that the loans were personal loans of his own, were, in

fact, untrue and the language used in his letter was deliberately chosen by Travers in

order to make it appear that he was giving the assurance for which the Minister had

asked, while he was in fact not doing so and could not truthfully do so.
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Mj conclusion on this branch of the inquiry is that the Treasury Board was
induced to give its certificate by false and fraudulent representations on the part of
Travers, and that if the facts I have mentioned as to the way in which the $250,000
was made up had been disclosed, the certificate of the Treasury Board would not have
been given.

It is plain from the letter of the Finance Minister to Travers, of 30th I^ovember,

1906, that the Minister understood that section 13 of The Bank Act would not have
been complied with if the $250,000 was made up wholly or in part of money raised on
promissary notes given by subscribers for shares to the provisional directors and that

he would have felt it his duty to recommend that the certificate should not be granted
if he had known that part of the money had been raised in that way.

That that information had been given to the Minister before the certificate was
issued appears from the testimony of Sir Edmund Osier and Mr. David Henderson
and is shown by the letter of the 19th October, 1906, of Mr. Leighton McCarthy to the
Minister, which appears in Exhibit 5, pp. 2, 3. In that letter Mr. McCarthy states as

follows

:

" I have received information that the alleged subscribers for shares paid a large

sum of money in cash and have signed notes for other large sums of money and that

the persons professing to act in the name of the bank have transferred notes and
received the proceeds and that a deposit cither has been or will be made of the cash
received and the proceeds of these notes or suflicient amount to make up $250,000."

That the verbal information I have mentioned was conveyed to Mr. Fielding was
not denied though he stated that, as I have no doubt was the fact, no formal objection

to the granting of the certificate was made either by Sir Edmund Osier or by Mr.
Henderson. That, however, in my opinion, is immaterial.

I do not suggest that the Minister would have been justified because of the infor-

mation conveyed to him in recommending that the certificate should not be granted,

or that the Treasury Board because of it would not have been justified in refusing

to grant it, but, having received the information, it was in my opinion incumbent on
the Treasury Board to have investigated the charges that had been made before coming
to a conclusion as to whether or not the certificate should be given.

The officials of the Department of Finance appear to have treated Mr. McCarthy's
letter as if it had never existed, and, in my opinion, in that they erred, for, although
Mr. McCarthy on the 2nd iSTovember, 1906, wrote to the Minister informing him that

the claims made by his clients had been " settled by their subscriptions being taken
up by some parties interested in the bank and refunding the money paid by the

individuals or returning the notes which had been given " and had withdrawn the

objections which he had made on behalf of his clients to the issue of the certificates,

Mr. McCarthy did not in any way intimate that the information he conveyed to the

Minister as to the way in which the $250,000 had been made up had been found to

be incorrect.

Although the information which had been conveyed to the Minister had evidently

impressed him with the necessity for further inquiry on his part before advising that

the certificate shall be given, the only inquiry made was that contained in his

letter to Travers, of the 30th November, 1906, to which reference has been made, and
strangely enough in that letter what is said to have led to the inquiry is stated, not,

as one would have expected, that information of the character mentioned in the letter

had reference to the application of the Farmers Bank but that it had reference to

previous applications where it is said the application was in all respects apparently
regular.

As I have already pointed out, Travers in his reply did not give the assurance
for which the Minister had asked, viz., an assurance that nothing of the kind had
taken place in relation to the subscriptions for the Farmers Bank, but that the
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nmounts set forth in the application as having- heen paid up have in every case beea
bona fide cash payments.

Unfortunately, Travers' reply appears to have been treated by the Department
a.^ containing the assurance for which the Minister had asked.

I very much doubt whether in the circumstances it would have been right to
liave depended upon the word of Travers. even if he had given the assurance for
which the Minister had asked. The information which had been conveyed to the
Minister had come from gentlemen of standing, and if it was accurate the declara-
tion of Travers had made was untrue and it would seem to have been almost an idle

thing to ask for an assurance that there was no foimdation for the statements that
liad been made to the ]\Iinister from the very man whose honesty was in question and
tmwise to have acted on that assurance.

It is true that, as Mr. Fielding stated in evidence, Travers, so far as. he knew,
was a reputable banker; but that was not, in my opinion, a sufficient reason for not
Laving instituted an inquiry as to the matters which had been called to his attention.
Such an inquiry could easily have been made, and the delay occasioned by it would
have been inconsiderable, and such an inquiry would, undoubtedly, have resulted in
the discovery of the manner in which the $100,000 had been raised and in the refusal
of the Treasury Board to give the certificate.

An unsuccessful attempt wias made to show that money had been used by Travers
to procure the issue of the certificate. In support of it Travers testified to the issue
of a cheque for $3,000 whidh he said was placed in an envelope addressed to Mr. Peter
Eyan and sent to Mr. Kyan's room in tJie Russell House, at Ottawa, and afterwards
presented and cashed.

That Ryan received this cheque or had any connection with it, if it was used for
the puipose stated by Travers, was disproved.

There is, in my opinion, no ground for supposing that any improper influence was
used to induce the Treasury Board to give the certificate or to induce the Minister of

Pinanee to rocommend the granting of it, and the most that can propeidy be charged
against the Depa^rtment of Finance or the Treasury Board is an error of judgment.

It was argued before me that there was a duty resting upon the Department of

Finance upon receipt of the letter of the President of the Canadian Bankers Associa-

tion (Mr. Clouston) (Exhibit 28) which reached the Department after the certificates

of the Treasury Board had been given, to have taken steps to recall it, but I am not
of that opinion and know of no .power in the Department or in the Treasury Board
to recall a certificate.

It is to'be observed that this letter contained no further information than already
had been communicated to the Minister of Finance by Sir Edmund Osier, Mr. Hen-
derson and Mr. McCarthy.

It was uufortunate, I think, ihat the information conveyed to the Minister of Fin-
ance by Sir Edmund Osier and Mr. David Henderson as to the way in which the money
deposited by the bank had been raised, if it was intended to prevent the issue of the

certificate, was not conveyed to the Minister in writing, and it may be observed as

probably indicative of their view as to the gravity of the irregularities of vpihich they

had been informed, that neither of them, though both were Members of the House of

Commons, when the fact that the certificate had been given came to his knowledge,

called in question in the House the action of the Treasury Board or made the granting

by it of the certificate the subject of inquiry.

The action of the Canadian Bankers Association in receiving as it was said it had
done the Farmers Bank into the Association was questioned by Mr. Fielding in his

testimony before me, but his criticism was based upon an erroneous assumption as to

the power of the Association to exclude from membership. On reference to the Act of

incorporation of the Association, G3-G4-., cap. 93 D, it will be found that it had

153a—
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no such power, and that on the Farmers Bank becoming entitled to carry on the
business of banking in Canada it became ip^o facto a member of the Association.

I was asked by the representative of the shareholders and depositors to find that
there was " neglect of duty on the part of the Finance Department after the " re-

ceipt of the letter of the iTth April, 1807, from Mr. G. Vankoughnet, the manager
of the bank at ]\lilton. addressed to the Deputy Minister of Finance {Exhibit 5, p.

29), and informing him that promissory notes given in payment for shares were
being discounted at the bank's branches and the proceeds credited to the head office,

which included them in its returns as paid up capital and issued circulation accord-
ingly.

In consequence of this letter, the Department, on the 2nd May, 1907, called for a
special return showing (1) what part of the $375,473 paid up capital as shown by
the return of 30th March, 1907, was represented by promissory notes or other obliga-

tions of shareholders or the proceeds of the same of which the bank was the holder

or liable on, and (2) the names and holdings of stock of such shareholders with par-
ticulars of such notes or obligations as were then current.

The return asked for was made a few days afterwards. It appears on pages 35

and 36 of Exhibit 5, and shows that promissory notes amounting in the aggregate to

$59,110 given by shareholders having shares of the aggregate par value of $92,700

were included in the $375,473, and were held by the bank, and no further action was
taken by the department.

I am unable to find that in this there was any neglect of dut^' on the part of the

Department, or to see that anything more than was done could have been done, even
if Ml'. Vankoughnet's letter had stated, which it did not, that the promissory notes

he referred to were notes that had been given in respect of shares included in the

list furnished to the department when the application for the issue of the certificate

of the Treasury Board was made.

Notwithstanding the irregularities on the part of Travers and his misconduct

in connection with the application for the certificate, Avhich I have mentioned, the

evidence satisfies me that if the bank had been prudently and honestly managed
there is no reason why it should not have succeeded. The promissory notes that had

been given by subscribers were for the most part good and were subsequently paid,

and while it is true that if the certificate of the Treasury Board had not been granted

the money of the shareholders and depositors would not have been lost, the efficient

cause of that loss was the reckle-sness and fraud of those entrusted with the manage-

ment of the bank, and not the granting of the certificate.

One of the first acts of Travers after the certificate had been obtained, was to

cause a fraudvilent entry to be made in the books of the bank as to the expenses in-

curred by the provisional directors, by writing down the amount of them, which was

at least $46,543.71, to $32,127.71, the difference being concealed by treating as cash

on hand three sums of $3,000 each, represented by cheques and obligations of persons

who had subscribed for shares which had not been, if they were to be so treated, cre-

dited to capital account, and taking the remaining $3,978 and the $1,500 bonus paid

to the Trusts and Guarantee Company, less $62 received from other sources, out of

the money borrowed from the Trusts and Guarantee Company.

The subsequent management of the affairs of the bank was characterized by gross

extravagance, recklessness, incompetency, dishonesty and fraud, and has resulted in

the entire loss of the paid-up capital and the whole of the deposits, and that after

allowing for all that can be extracted from the shareholders on their double liability

a loss amounting to no less than $1,806,437, making a record unparalleled in the his-

tory of any bank in Canada, or, as far as I am aware, in any other country.

It is unnecessary to do more than state in general terms in what way these losses

were incurred, as full particulars of them will be found in the carefully prepared and
exhaustive statements of the liquidator, Mr. Clarkson, which accompany my report.
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and in which will also be found a history of the Keeley mine transaction in which a

loss approximating $500,000, as afterwards mentioned, was sustained by the bank.

Subject to deductions in respect of some of the times of sums amounting in the

aggregate to $42,377, during the short career of the bank, the bad debts amounted to

$598,565 ; the operating losses, including the cost of printing bank notes and station-

ery, to $281,119; the organization expenses to $87,279; the sums stolen by officers of

the l)ank, after deducting what has been and is expected to be recovered from sure-

ties, to $134,118; the dividends paid, to $50,772; the losses on expenditures on bank

premises, fixtures and furniture, to $108,801; the loss on the purchase of the Keeley

mine, to $509,886, from which, however, is to be deducted what may ultimately be

realized from the sale of it; loss on the purchase of stock in the Keeley Mine Com-
pany, $15,000; besides other losses amounting in the aggregate to approximately

$63,274.

The amount of capital subscribed and paid up and the extent of the liabilities

and the value of the assets of the bank appear in a statement prepared by Mr. Clark-

son which is annexed to my report and is marked Exhibit 96.

Before concluding my report, it seems to me proper to mention some matters

as to which evidence was adduced, and which have formed the subject of public discus-

sion, and to state my conclusions as to them.

It was shown that the World Newspaper Printing Company had a credit with the

bank for a considerable sum, and that money was kept on deposit at the bank bearing

interest by the Treasurer of Ontario, and it was alleged that the credit was given by

Travers on the understanding or agreement that in consideration of it being given the

company should use its influence with the Provieial Government and its Treasurer to

induce them to make deposits with the bank, that the company did use its influence to

that end, and that its efl:'orts resulted in the deposits that were made by the Treasurer

or some of them being made.

Most of the transactions between the company and the bank were carried on on

behalf of the company by Mr. Greenwood, who was its Managing Director.

Mr. Greenwood was a witness upon the inquiry and correspondence between him
and Travers and between him and the Provincial Treasurer was put in evidence.

My conclusions as to these matters are :

—

1. That while it is probable that Travers thought that the giving of the credit

which he gave to the company would result in such influence as the company could

bring to bear upon the Provincial Treasurer to induce him to make deposits with the

bank being used, and that Greenwood knew that Travers so thought and promised to

use that influence, there was nothing in the nature of an agreemet that as a consider-

ation for giving the credit it would be used, and there is no reason of thinking that

had the promise not been made the credit would not have been granted.

2. That if any .such promise was made it was not communicated ot the Provin-

cial Treasurer, and that he was not made aware that it had been made, and that in

making deposits with the bank he acted with nothing in view but the public interest

and the making of a fair distribution of Government deposits between the baJnks

carrying on business in Toronto.

I may add that since the inquiry was entered on, the whole of the indebtedness

of the company to the bank has been paid.

It is proper also to say, in conclusion, that Travers appears to have thought

the Keeley Mine a property of immense value and that by the sale of it all the losses

which had been incurred would be met, and that he appears to be still of that opinion.

All of which is respectfully submitted.

W. R. MEREDITH,
Commissioner.

Toronto 21st February, 1913.
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Toronto^ November 28tl!, 1912

In the Matter of

THE FARMERS BAXK OF CANADA—STATEMENT OF AFFAIRS AS OF
NOVEMBER 2Sth, 1912.

LIABILITIES.

SharehoMers

—

"
Oapitiil pail i-i $ 532,599

Premium- paid on Capital Stock 13,555

$ 516,15-t

Prior Lien Claim?

—

Reserve to cover deposits made after suspension. . . . 1,500

Rents and Taxes payable 4,778

Circulation outstanding with accrued interest 340,375

Deposits b.v Provincial Governments 26,533

Deposits and Obligations—
Savings Deposits $989,300

Oui;rent Account deposits 145,714

Drafts and Bills of Exchange outstanding. . 36,044

1,171,058

Other Liabilities

—

Sundry claims and accounts 21,414

$ 2,111,812

ASSETS.

Deposit v.ith Receiver General to secure cir-

culation $ 21,687

Cash in Banks, and on hand 462

Overdue loans—valuation 132,400

Bank premiums—valuation 3,500

Real Estate, other than Bank Premiums 9,000

Mortgages upon Real Estate sold 19,500

Suadrv other assets 37,200

Total 213,749

Deficiency $1,898,073

Increase of deficiency over that shown at time of suspension, $1,806,437, arises

from interest upon circulation paid and accrued to amount of $31,724, disbursements

in. protection of Keeley mine and other assets, and costs and expenditures paid in

respect of liquidation. The costs of liquidation have been heavy owing to the fact that

in respect to most of the assets of the bank litigation is unavoidable if collection is to

be enforced.

Liquidator.
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Alphabetical Index of Witnesses and the pages containing their evidence, at the

thirty Sittings of the Royal Commission in the matter of

the Farmers' Bank of Canada.

Name Page

Ahearn, William 445

Bastedo, G. T 314

Beattie, Thomas 9

Boville, T. C 12

" See also P. P 46, 680

Braithwaite, A. D 52

Brodeur, Hon. L. P 41

Burk, Victor 297

Burn, George 45

Burns, Robert 589

Calvert, W. S 34

See also P. P 567, 675

Carmichael, Frederick 314

•Cartwright, Sir Richard 38

Clarkson, F. A 98

See also P 100

Clarkson, F. C 212

See also P 713

Clarkson, G. T 247

See also P. P. 261, 263, 266, 328,

339, 346, 347, 367, 382, 419, 455,

527, 536, 547, 588, 595, 599, 690,

701, 711.

Corby, J. S 570
" See also P. P 627, 658, 667

Crompton, Frederick 440

Dennison, G. T 653

Devean, Nathan 366

Duncan, Walter 59

See also P. P 537, 609

Ferguson, John 76

See also P. P . . . 102, 436, 705, 714

Fielding, Hon. W. S 456

See also P 482

Fisher, Hon. Sydney 10

Fitzgibbon, J. G 55

See also P. P. 91, 241, 265, 312,

316, 648, 693, 701.

Eraser, Alexander 83

See also P. P 91, 707, 714

Gilchrist, John 439

Goss, Harry 534

Greenwood, Wm. H 424
" See also P. P 428,530

Name Page

Guthrie, George 546

See also P 589

Guthrie, Norman G 29

Haverson, James P 590

Henderson, Davd 3

Hobberlin, Edward A 670

Holland, Fred. M 300

Howard, Horace A 295

Hunter, Wm. H 107

See also P. P Ill, 228, 639

Ivey, John D 59

Killoran, Benj. George 592

Knight, John 42

Lindsay, Wm. J 129

See also P. P. 147, 212, 244, 432, 643

Linton, Arthur J 517

Lown, Alex. S 60
" See also P. P. 75, 232, 443, 642, 702,

711.

Lyon, Thomas F 601

Mackie, Alex. G 668

MaccoIIum, Donald C 445

Maclean, W. F 449

See also P. P 454, 533

Macquorquoiale, Duncan S 302

Matheson, Hon. A. J 426

McCarthy, Leighton 54

McKay, Alex. G 58

Mitchell, Wm. G 152

Monahan, T. Louis 591

Morden, Wilson F 291

Morrison, Curran 655

Mulligan, Geo. Edward 673

Nesbitt, Dr. Wm. Beattie 548

See also P. P 572, 645

O'Brien, John 678

Osier, Sir Edmund 51

Owens, Edwd. W. J 319

Renshaw, Henry A. S 299

Robidoux, Narcisse 8

Rogers, Joseph E 656

Ross, Mr 481
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Name Page Name Page

Ryan, Peter 629 Travers, W. R 153

See also P. P 633,653,668 " See also P. P. 172,205,236,246,

Srntt Jnhn C ft^fi 247, 317, 320, 328, 339, 346, 403,Scott John G.
.

. 636
^21, 430, 448, 453, 52?; 534, 539,

bhand, W m. Sinclair 6/0 595, 600, 604, 609, 614, 631, 635,
Shaver, Arthur R 127 659, 688, 690, 698.

See also P 312 Travers, A. G 428
Stair, Fredk. W 235 Urquhart, Thomas 104

Stockdale, Edwd. B 268 Warren, Jas. John 49b
See also P 285 Watson, John 69

Stratton, James R 306 Wilson, Matthew 520

See also P,' 651 Yeats, Donald A 664
" See also P 670
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PROCEEDINGS OF THE ROYAL COMMISSION OF INQUIRY

IN THE MATTER OF THE FARMERS BANK

OF CANADA.

The Commission held its first meeting at 11 A.M. March 4th, 1912, at Osgoode
Hall, Toronto. There were present the following

:

Hon. Sir William E. Meredith, Commissioner.
Frank E. Hodgins, K.C, Counsel representing the Dominion Government.
E. NiELD, C.S.R., Official Stenographer.

There were also present counsel mentioned below.

Mr. Commissioner : Have you the notice, Mr. Hodgins ?

Mr. Hodgins : I might mention that public notice was given in all the Toronto
papers, morning and evening, during the past week.

Mr. Commissioner: This meeting this morning is to open the Commission
and have it read and make arrangements for the future meetings—Mr. Nield read

the Commission, which is dated February 12th, 1912, and directs the Commissioner
to make an investigation " into all material and relevant facts in relation to

:

" (a) The incorporation by Act of Parliament of the Farmers Bank of Can-
ada and the organization thereof;

"(h) The application for and the giving by the Treasury Board of the certi-

ficate permitting the Bank to issue notes and commence the business of banking;
"(c) The conduct and operation of the business of the bank, the amount of

the capital subscribed and paid up, the causes of the suspension and failure, the

extent of the liabilities and the value of the assets thereof.*'

• The Commissioner : As to the date of our next meeting I can give Tuesday
and tke following days of next week, and the week after next except Saturday.

Mr. Hodgins : I suggest beginning on Wednesday of next week in Ottawa.
The Order in Council speaks of incorporation, organization, application for, and
giving of the certificate by the Treasury Board, and that evidence is available in

Ottawa conveniently, and I hope that a session there of a day or two may finish that

part of it up completely, and then the subsequent sittings might be held in Toronto.

Mr. Commissioner: Are there any persons here, or persons representing

others, who desire to be present at the inquiry ?

Mr. William Laidlaw, K.C. : I would wish to mention I received two tele-

phone messages this morning, one from the East and one from the West; the

parties are on the train coming down and there has been some delay in the arrival

of the railway trains.

Mr. Commissioner: You are appearing for whom, Mr. Laidlaw?
Mr. Laidlaw : I have been representing the contributories in the proceedings

in the liquidation.
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Mi{. Commissioner: You desire to represent them here?
Me. Laidlaw : Yes.

Mr. Commissioner: How does the date Mr. Hodgins suggest suit you?
Mr. Laidlaw: Excellently well; I entirely agree with the suggestion made

by Mr. Hodgins.
Mr. W. C Mikel : I represent depositors. That date seems to be satisfactory.

Mr. James Bain : I am here representing the liquidator.

Mr. Commissioner : What status has he ?

Mr. Bain : Except possibly he will offer any assistance he possibly can.

Mr. D. I. Grant : I am representing a number of persons who have been served

as directors and have been directors at one time and merely to watch proceedings.

I do not know that we are interested particularly at this stage.

Mr. Commissioner: I suppose these delayed gentlemen will be informed of

what has been done.

Mr. Laidlaw : They will come to the office and I will give them the informa-

tion.

Mr. Commissioner: I think that is all we can do now.
Mr. Hodgins : I think, Mr. Commissioner, for the information of some

members of the profession who have spoken to me who represent people that they

think may be affected in some way by these proceedings, that I see no objection for

them coming in at any time when they think they are being affected and appearing

;

that it is not necessary for them to appear here to-day, that the idea to-day is only

io ascertain who want to attend at their own expense during the whole inquiry.

Mr. Commissioner: I suppose there are no other questions that arise just

now. How far these gentlemen who represent persons interested in the inquiry will

be allowed to intervene can be disposed of later on as the occasion arises. I suppose

that is satisfactory.

Mr. Laidlaw : Quite satisfactory. I may say, Mr. Commissioner, that I do

not think from the experience I have had in this matter there will be anything in

controversy ; the relevant and material facts are almost all in documentary evidence.

There are two or three witnesses whom the parties would like to be examined, and
1 will give their names so that necessary notices can go to them.

Mr. Hodgins : I will be very glad if any gentlemen who have information

will communicate it to me, and I will be glad to consider it and if necessary bring

it before the Commissioner.
Mr. Laidlaw: I will give you a very full brief. (At this point Mr. H. H.

Dewart, K.C., came in.)

Mr. Commissioner: Do you represent anybody, Mr. Dewart?
Mr. Dewart: I was going to say, Mr. Commissioner, I am perhaps holding

a watching brief at present.

The Commission adjourned to meet in Ottawa at 11 A.M. Wednesdav, March
fhe 13th, 1913.

Ottawa, March 13th, 1912.

The Commission resumed its sittings in the Court House, Ottawa, March 13th,

1913, at 11 A.M.

PRESENT

:

The Commissioner, Honourable Sir William Meredith.
Frank E. Hodgins, K.C, and J. Thompson, K.C, representing the

Dominion Government.
WiLLTA]\r Laidlaw, K.C, representing the shareholders.

W. C. Mikel, K.C. and I. E. Weldon, representing the depositors.
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Mr. Hodgins : The matters that I think can possibly be gone into here are in

ibe first place, the incorporation by Act of Parliament of the Farmers Bank of

Canada and the organization thereof, and application for and the giving by the

Treasury Board of the certificate permitting the bank to issue notes and commence
the business of banking, and possibly some evidence may be given as to the conduct

and operation of the business of the bank so far as it came under the purview of the

Department, and as to whether they affected the cause of suspension and failure is

a matter that will be developed later. I therefore propose to take up in the first

place the incorporation of the bank, which is largely formal.

Mr. Commissioner : What was it incorporated by ?

Mr. Hodgins : By an Act of Parliament of Canada, 4 Edward VII, Chapter

77, on the 18th July, 1904. That named the provisional directors: Mr. James
Gallagher who has since died ; John Watson of Listowel ; John Ferguson of Toronto

;

Alexander Fraser of Toronto, and A. S. Lown. That provided that subject to the

provisions of section 16 of the Bank Act it was to remain in force until the 1st

July, 1911. I have some doubts as to whether that is the right date.

Mr. Latdlaw: It means the Bank Act continued till 1911.

Mr. Hodgins : Then 4 and 5 Edward VII, Chapter 92, assented to on the 20th

July, 1905, extended the time for the issue by the Treasury Board of the certificate

to within two years after the 18th July, 1904, that is two years after its original

incorporation, and if it did not get the certificate within that time the Act of Incor-

poration practically ceased. Then comes the last Statute, 6 Edward VII chapter

94. The passing of that is not given. That recites that the provisional directors of

the Farmers Bank have by their petition prayed that it be enacted as hereinafter

^et forth. Then section 1 provides that notwithstanding anything in the Bank Act
or the Statute of 1904 or 1905 the Treasury Board may within six months after the

18th July, 1906, give the said bank the certificate required by section 14 and in the

event of not getting the incorporation by that date the rights and privileges by the

Act of Incorporation should cease. I have Mr. Eobideau here to produce papers

connected with those incorporations.

Mr. Commissioner: Were they Acts?

Mr. Hodgins : Yes, particularly with regard to ft Edw. VII. I want to see

the petition, because it is said at that time or shortly afterwards they transferred

everything to Mr. Travers.

Mr. Commissioner: Mr. Henderson told me last night that he had been

subpoenaed and his Parliamentary duties make it difficult for him to be here. He
would like to be examined as early as possible. I told him you would no doubt

facilitate that.

Mr. Hodgins: Yes, I will do that. His evidence is confined to one branch
of the case, and if you would like it taken now I can take it.

Mr. Commissioner: Very well, now.

DAVID HENDEESON", sworn, examined by—

Mr. Hodgins: You are a Member of Parliament?
A. Yes, sir.

And you were a Member of Parliament in 1906?
Yes.

'

Representing the County of Halton.
Yes, sir.

You became somewhat interested, I understand, in some matters con-
nected with the organization of the Farmers Bank; I mean, interested to the
extent of hearing and knowing about them?
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A. Yes, T was present; do you mean the granting of the charter?

Q. About that time ?

A. Yes, I was familiar with it from its inception.

Q. You never were financially interested one w^ay or the other?

A. No, in no way; not personally.

Q. Your interest was in what sense?

A. Simply that I represented a county in which a very large amount of

money had been subscribed in stock, and in that way I felt interested for the people

I represented.

Q. This being called the Farmers Bank?
A. Well, it was so called, though practically it was not organized by farmers.

Q. Were you a member of the Banking Committee of the House of Commone?
A. Yes, sir.

Q. Do you remember the fact that an application for extension was made on

two occasions, in 1905 and 1906?

A. There were two occasions at any rate, if not three ; two occasions
;
perhaps

the first one would allow a year to apply for a certificate, and there would be two

applications after that.

Q. The last application that I know of is contained in the Statute, 1906,

which gave six months?
A. Yes.

Q. Do you remember that coming up in the Banking Committee?

A. Yes, it was limited to six months.

Q. Do you remember why?
A. Why it was limited?

Q. Yes?
A. We had in the Banking and Commerce Committee hesitated a good deal

about extending the time ; the Finance Minister objected very much, and I confess

I concurred with him, usually supported him in that ; and on the second occasion

when they came back, we simply gave them six months, thinking as they had had

two years it was not well to keep the matter dangling before the people longer,

and the time was limited because we thought they should have been more active.

Q. Was anything known as to who was interested in the bank at that time?

A. Well, I knew nothing about it, I think, beyond the names of the provi-

sional directors as published.

Q. Did any one appear before the Committee in order to urge this extension?

A. Now, I am not sure, I do not recall.

Q. Do you know who suggested limiting the time to six months?

A. I could not speak at this date ; it may have been Mr. Fielding, or perhaps

myself. I had adopted a policy of that kind—we had—^the Committee had

—

adopted a policy of that kind, I think, with some previous charter.

Q. Was any inquiry made into the particular circumstances of the difficulty

these people had in organizing?

A. I am not aware that there was any particular -inquiry, the simple fact

they had not succeeded in getting all the money; they asked for more time.

Q. They had six months, from the 18th July, 1906; probably about six

months from the date it came up?
A. It was six months from the expiry of the previous year.

Q. After that, did you take any steps in connection with the organization

of the Farmers Bank or with reference to it?

A. No, I think I could say none whatever.

Q. That is, vou had nothing to do with the matter from that time.

A. No.

Q. Did you make any communication at all at any time to the Finance

Department with reference to it or to any one connected with the Finance Depart-
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ment? A. I had a conversation with the Hon. Mr. Fielding with reference to

their mode of raising money.

Q. Had you known about that yourself? A. I incidentally learned it a

few days before I went to him that they were discounting the notes which had

been taken from shareholders.

Q. They were discounting the notes; did you know anything more than that?

A. 1 was shown several notes made by shareholders, farmers in my county, and

I saw on the back of these notes the endorsement of the provisional directors.

Q. That would be several names, would it? A. Yes, there were several

names.

Q. How did you see those? A. A few days before the House met; the

House met that year, I think, on the 22nd of November—a day or two days before

1 had occasion to go to Milton, from where I lived in the village of Acton, and

on my way I met the solicitor of a number of farmers who had contested their

liability to pay their stock, feeling that something was wrong.

Q. Who was the solicitor you met? A. Mr. Laidlaw.

Q. Where were you going from when you met him? A. I was going from

home, from the village of Acton, by way of Georgetown to Milton.

Q. By rail? A. Yes.

Q. Did you meet him? A. Just met him casually in the car. t

Q. Had he the notes? A. Yes, he showed them to me.

Q. That would fix the time at which you acquired your first knowledge?

Mr. Commissioner : He has not mentioned tlie year yet.

Mr. Hodgijsts : Can you fix the date at all to that ? A. I can fix it by

reference to other matters, I said the House met that year on the 22nd Novemiber.

Q. What year was it? A. 1906; the House met that year on the 22nd

Xovember, and it would be a short time before that, perhaps not more than a

few days.

Q. What communication did you make then, and to whom, in consequence

of what you saw and heard from Mr. Laidlaw? A. I casually met Mr. Field-

ing and informed him that I had seen notes of shareholders in the possession of

Mr. Laidlaw, endorsed by provisional directors, and presumably it was for the

purpose of raising money to make the deposits, as the time had nearly expired.

Our conversation lasted only for a few minutes and was along that line.

Q. Can you give us in any more detail what was said by you and by him,

or is that what you have told us the general tenor of it? A. By Mr. Fielding?

Q. Yes? A. I mentioned the circumstance which I have detailed to you,

and Mr. Fielding, I think, seemed somewhat surprised; at any rate, he answered

me by saying that he would hold back the certificate as long as he could.

Q. Would you look at this note, which I find in the Department's file, just

for the purpose of seeing whether you can state what endorsements were on the

notes you saw? A. I could not state what endorsements were on the notes, but

I remember there were several; that was the impression I had, although I had

not seen the notes for five years ; that is the impression I had, a series of endoree-

ments like that.

Q. You could not recognize and give the names of the men? A. No, I

could not say who were the provisional directors at that time.

Q. You liad no further conversation with Mr. Fielding at that time? A.

No, I have given you just the conversation we had; I don't tliink it lasted more

than two or three minutes at the outside.

Q. How soon after your coming down to Ottawa was that? A. I would

assume, I have no absolute data, but I would assume it would be within three or

four days at the furthest, within a few days; I may mention this as fixed in my
memory, I knew it was before the granting of the certificate, because Mr. Fielding

told me he would hold it back as long as he could, and it was after the House met;
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the House met on the 22nd, the certificate was granted about the 30th, so it was

between the 22nd and the 30th; I would suppose I went to Mr. Fielding possibly

within a day or two at the outside after I came down.

Q. Were you communicated with either by Mr. Fielding or any one at the

Finance Department between the date of that conversation and the 30th when the

certificate was issued? A. No, sir.

Q. Were you in attendance in Parliament during that time? A. I was in

attendance all the time, but after the certificate was granted I was communicated
with but not before.

Q. How soon after the certificate was granted can you say did you have any
communication ? A. I met Mr. Fielding in the lobby of the House of Commons,
he was either going in and I was going out, or I was going in and he was going

out, I don't remember which, but I remember very well it was in the lobby of the

House of Commons and Mr. Fielding approached me himself and he said to me that

Mr. Travers had been down ; that was the communication he made to me.

Q. What occurred then, what further was said? A. He stated that Mr.
Travers had been down and he had brought his money ; that he had asked him, that

he had put it up to him—he did not say definitely what he had put up to him ; he
left me to assume on account of our conversation within a few days before that it

was what I had told him—and that Mr. Travers had denied it, and he asked him to

give him a letter to that effect and he said he did so ; and he says, " 1 then gave
bim the certificate."

Q. You have known Mr. Fielding for a long time? A. I have known hira

for over 15 years.

Q. Were you and he friendly ? A. Very friendly.

Q. After that had you any conversation with Mr. Fielding in connection with

anotlier aspect of the Farmers Bank ? A. Not for about two years after that ; I

met Mr. Fielding again and he spoke to me. I assumed he had done so, because I

had impressed upon him in the first visit the reason why I felt so anxious about the

Farmers Bank, the large amount of stock subscribed in the county, and Mr. Fielding

I should say about two years after my first interview met me just casually and
mentioned the fact that he had learned that the bank was peddling around a deposit

receipt of $150,000 in New York and failed to get a purchaser and he thought it

looked very bad for the bank.

Q. Was there any reference to any other transaction? A. No reference

whatever in none of these conversations.

Q. I say to any other transaction than the $150,000? A. Not at that

time. We had a conversation the latter part of 1910 before I left to go home after

tJie prorogation.

Q. What was the date of the $150,000 deposit conversation? A. My own
impression is, and it is only an impression, that it would be about two years after

the first interview. The bank had been running for some time.

Q. Did you ever hear of any transaction in connection with the City of

Syracuse or an institution there? A. Yes.

Q. Was that on the same occasion or on a later occasion? A. That was on

a later occasion.

Q. In 1910? A. Yes. On that occasion I went to ]\Ir. Fielding's room in

the House of Commons, to his office, to see him personally. I had information that

there was something of a very peculiar character which seemed to me would
materially affect the bank's interests, and its standing, and I felt, as I said before,

very naturally worried and anxious about it and I called on Mr. Fielding and told

him what I had learned. He was familiar with the facts himself, as much so as I

was, and after chatting a few moments about it he turned to me and said, " Well
Henderson I don't know why you should worry over this; you are not responsible

for it and besides you did warn the Government."
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Q. I just want to identify the transaction yon and he were discussing then;

where did it take place ? A. You mean the later conversation ?

Q. Yes ? A. I called at his office and informed him—the fact of it was I

]jjd some clippings from newspapers giving an account of this transaction.

Q. Where did that take place? A. This conversation?

Q. No, this transaction, was it in the head office? A. I assumed it had
taken place in Syracuse.

Q. Do you remember any of the names connected with it; I want to identify

your conversation with the transaction which we may give in evidence later on?
A. I am not sure that I can ; I am under the impression strongly that Mr. Travers

name was connected with it.

Q. Was it in connection with an insur&nce company in the United States?

A. Yes, Syracuse was where

—

Q. Would you recognize the name Tevis or Hunt? A. I think the name
Tevis would be mentioned in these newspaper clippings.

Q. One of my learned friends wishes me to ask you whether on the very first

occasion of all when you spoke to Mr. Fielding before the granting of the certificate,

you coinmunicated any of your reasons to him beyond what you have told me ? A.

1 think I have told you all the reasons that I had for making the inquiry. It was
tl.e fact that a very large amount of money had been subscribed in the County and
a great many people whom I know who were living in the County were deeply

interested. That was the nature of the reasons why I brought the matter to his

attention.

Mk. Commissioner: Why did not you put in writing your warning? A.

Well, we do not always put everything in writing that we say to a Minister. Some-
times it is safer not to put it in writing; that is my experience. It did not occur

to me at the moment to put it in writing, besides I think I simply met him casually;

sometimes these things are given out to the public, but into other hands sometimes

i^o the detriment of the Member of Parliament. They might say it was undue inter-

ference on my part. However, my own impression is I met Mr. Fielding casually,

this matter was in my mind, and I just simply mentioned the matter to him, told

him what I knew about it. Of course being Finance Minister I did not require to

put it in the shape of a warning, because he knew the effect of a thing of that kind.

It did not occur to me at the moment the necessity of putting it in writing; I

thought that he was the man that if he had the knowledge that that would possibly

be as far as it would be necessary for me to go, he having control practically of the

issue of this certificate, and being the chief member of the Treasury Board.

Mr. Commissioner : What did you expect Mr. Fielding could have done at the

time you had these later conversations with him? A, I did not really expect any-

thing; I thought the whole fat was in the fire, if I may so use the expression. Mr.

Fielding approached me himself on the second occasion and told me that Mr.

'J''ravers had been down with his money and how he had asked him for a letter after

receiving his denial and that he had given him the certificate. On the third occasion

Mr. Fielding also approached me and spoke of the matter himself. It was only on
the first and last occasions that I went to Mr. Fielding. On the latter occasion I

went to Mr. Fielding to express to get his views perhaps or to make him aware of

what I had been made aware of myself, and I found he had more knowledge, as

THuch knowledge at any rate as I had ; so that I did not expect to accomplish any-

iljing in these interviews.

Mr. Commissioner: You say that Mr. Fielding said that he would hold back
the certificate as long as he could? A. Yes, your Lordship.

Q. What does that mean, did you not make any inquiry as to what he meant
by that? A. No, I did not because I thought I understood what he meant by
it. He had the power within his hand to hold back the certificate unless everything

was satisfactory, and I simply accepted that answer knowing the official position
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which he held as the Chairman of the Board, and did not ask him for any explana-

tion of what he meant by those words.

Q. You say that upon the last occasion he told you not t-o worry, that you had
warned tlie government ; did you not say anything upon that ? A. I do not recall

anything further that I said. He acknowledged that I had done my part, that I had
warned the government and said that I should not worry. I saw nothing more that

I could accomplish and I am not aware that I made really any reply to that. I

would simply say that our interviews were all extremely brief. You know how it is

interviewing a Minister sometimes. You have to be very careful and not monopolize

his time too much.

Mr. Hodgins : I would like to call Mr. Laidlaw just for the purpose of fixing

the date of that interview between himself and Mr. Henderson.
Mr. Commissioner : Is not that fixed with sufficient particularity now with-

out calling one of the counsel ? He fixes it witliin two or three days.

Mr. Hodgins : Very well, then.

NARCISSE ROBIDEAU, called on subpoena.

Mr. Hodgins : Q. I just want to know whether you have the papers of the

incorporation of the Fanners Bank? A. All I have are the minute books and
an extract from the minutes.

Q. AVhat ars those minutes? A. The minutes show what was done with
the Bill in the committee room.

Q. Are you speaking of the minutes of the Banking and Commerce Com-
mittee ?

Mr. Commissioner: What is Mr. Robideau's official position? A. Clerk
of the Banking and Commerce Committee.

Mr. Hodgins : All you brought with you this morning are the minutes ? A.
The minute books.

Q. Is there any minute kept of the last statute 6 Edward VII, chapter 94,
the extension for six months? A. Yes. (Indicates.)

Mr. Commissioner: Who was Chairman of that committee? A. Mr. H.
H. Miller was the Chairman.

Mr. Hodgins : I think this memorandum might go in ; it is just an extract
from the minutes of the Committee. There is no matter about the first two. The
last is dated the 1 1th of May, 1906

;

" The preamble was read and adopted after Mr. Urquhart, of Toronto, had
been heard thereon.

" Section 1 was amended by substituting ' six months' for one year on line 5."

—Extract from minutes of Banking and Commerce Committee, filed as Exhibit 1.

Mr. Hodgins : Will you tell me if there was a petition presented before that
last Act of 1906? The Act itself says that the provisional directors by their petition
have prayed that it be enacted. A. There must have been a petition.

Q. Who will have that petition? A. It would be in the custody of Mr.
Colwell, the keeper of the records.

Q. Could you get it?

Mr. Commissioner: Get a certified copy.

Mr. Hodgins: A certified copy could be got of that? A. Yes.
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Q. Would that be the only paper that would come before the Committee

other than the formal paper of advertising and so on. A. Yes, the notice of

application would come before the Standing Orders Committee.

Q. Is it usual to have the petition sworn to? A. No.

Q. Just a petition signed? A. Yes.

THOMAS BEATTIE, sworn, examined by—

Mr. Hodgins: You are a Member of Parliament? A. Yes.

Q. For London, Ontario? A. Yes.

Q. And were you a Member of Parliament in 1906? A. I think I was,

f am not very certain.

Q. Were you a Member of Parliament in 1904 and 1905 as well? A. No,

I don't think I was.

Q. You were at that time President of the London City Gas Company? A.

Yes.

Q. And Director of the Agricultural Savings and Loan Companv of London?
A. Yes.

Q. In the papers which I propose to put in in connection with the Farmers
Bank, there is a prospectus which makes the following statement:

" The following gentlemen have consented to act as Directors if elected "

—

then after the name of his Honor Mr. Forget comes the name of Major Thomas

"

Beattie, President of the London City Gas Co., and so on—would that refer to

you by description? A. I think it would.

Q. Had you ever agreed or consented to act as Director, if elected, of the

Farmers Bank? A. I never agreed or consented. Perhaps, if I just tell how
il came about it would be better. One Sunda}' night, I think about 10 o'clock,

in my house I was called to the telephone to speak to Toronto. The gentleman
speaking said it was Mr. Travers. I knew Mr. Eobert Travers, who was Man-
ager of the Bank of Montreal in Peterborough. He was in London for many
years. He was then in Almonte at that time, and I thought I was speaking to

Mr. Eobert Travers. He said he was getting up a new bank, and asked me if

I would join with them, and I told him I might if there were parties associated

that I would approve of; and that is all at that time until Monday morning before

I had had breakfast a party came to my house, ready for me to sign. The thing

v.as done so sharp it aroused my suspicion.

Q. Before breakfast? A. Yes. The telephone was on Sunday night, and

this was on Monday morning, and it roused my suspicion and I said to the party,

what is the hurry about this? I said, "When did you leave Toronto?" He said

he left Toronto just after I spoke to Mr. Travers. I said, "When did Mr. Travers

leave the Bank of Montreal?" He told me Mr. Travers was never in the Bank
of Montreal; and then I discovered I had been speaking to a man I did not know;
and I hesitated about doing anything, and I went down to the Merchants Bank,
where I found Mr. Travers had been employed, and the reputation I got of him
was such that I concluded I had better have nothing to do with him, and I went

back and told the gentlemen I would not sign any papers; and I found at that

time he had issued a prospectus ; he had used my name without any consent of

mine whatever. I had several parties write me about my name on the prospectus,

and I wrote them saying I had nothing to do with the bank and did not intend

to have.
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Q. Do you know who this was who came to see you on Monday morning?
A. Yes, a man named Lindsev.

Q. W. J. Lindsey ? A. ' Yes.

Q. AVlien did you tell him that you would have nothing to do with it? A.
It was on Monday morning after T had been down to the city.

Q. That same morning? A. Yes.

Q. I understand he wanted you to sign some stock subscription? A. Yes.

Q. Did he discuss with you your becoming a Director or merely taking stock?

A. I could not be certain whether he discussed with me or not, he wanted me
to take stock.

Q. There was no authority for the use of your name as director? A. Xot
at all, he simply came there and I think he told me they would have to be in a

irreat hurry, because they were anxious to get the bank going, and that is the reason

he came so early.

Q. Can you fix the date at all ? A. Xo, I don't think I could.

Q. Can you fix the j'ear? A. I do not know that I can do that; it was
before the bank started at all, before any meeting of stockholders, because he came
to London some three different times to see me and wanted me to subscribe for

$5,000 of stock, that he would make me President of the bank.
Q. This conversation was the first time you had any interview ? A. Yes.

Q. How long after that was the first meeting of shareholders? A. It was
some time after that. The first meeting of shareholders, I could not tell the date,

but it Avas before the meeting of Directors.

Q. Could you give us information as to the date ? A. No.
Q. Was it the same year ? A. I think it was the same year.

Q. That the bank got its certificate? A. Yes, it was.

Q. Were you a Member of Parliament in 1906, were you in Parliament in

1906? A. I cannot tell you without looking over the records. It was the time
Mr. Hyman resigned that I came back that year.

Q. Perhaps you could give me that later when you were there and whether
you were attending that session that began the 22nd Xovember, 1906 ? A. I can
get it for you.

Q. You had no further connection with the matter? A. I had no further
connection with the matter whatever; they simply made use of my name and put it

m the prospectus and said I had consented to be a director if elected and I had no
stock and could not state that at all.

SYDXEY FISHEE, Sworn, Examined by—

Me. Hodgixs: You were one of the Ministers in the late Cabinet? A. Yes.

Q. Minister of Agriculture? A. Yes.

Q. In 1906? A. Yes.

Q. Were you a member of the Treasury Board ? A. I have been a member
of the Treasury Board, but I would not like to give definite dates as to when I

went on the Board. I was a member of the Board once or twice at intervals when
other members of the Treasury Board were absent from Canada, taking their place,

and then eventually I went on the Board permanently, but I could not say what
dates. Mr. Boville can tell you. What date do you mention?

Q. Xovember, 1906? A. I think I was a member of the Treasury Board
bat I am not certain.

Q. How many members did the Treasury Board consist of? A. Five.

Q. Five and the Minister of Finance? A. I think so.

Q. Which would make six in all

—
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Mr. T. C.Boville: I find immediately before and immediately after this

meeting Mr. Fisher was a member of the Treasury Board.

Mr. Hodgins: I am proposing to put in on Mr. Boville's examination an

abstract from the minutes of the Treasury Board held in Ottawa the 30th of

November, 1906; have you any recollection at all of that meeting, the one in which

ihe Farmers Bank certificate was directed to be issued? A. No, I do not think

1 was present. The Farmers Bank question was drawn to my attention later on,

and my memory is I was not present when the certificate was issued.

Q. You probably would remember the granting of a certificate for a bank to

go into operation? A. I think so.

Q. Was there any regularity in the calling of the meetings of the Treasury

Board, any formality about it? A. The members of the Treasury Board received

n notice from the Secretary of the Treasury Board.

Q. Would you be able to say whether that was a meeting of which you had
notice but did not attend it? A. If I did not attend it was probably because I

was away from Ottawa, and the notice would go to my office and no further attention

would be paid to it.

Q. At all events they were formal calls? A. Usually, not invariably;

occasionally the Chairman Avould give us verbal notice and say " I have to have a

meeting of the Treasury Board ; " and he might say to meet him at a certain time.

Q. When the meetings were held, were minutes kept of the meetings? A.

Yes.

Q. Who was charged with the duty of keeping minutes? A. Mr. Boville

was the Secretary of the Treasury Board.

Q. He would record who were present and the business transacted? A.

"Yes, I think it was the practice to record who were present, I would not be positive

as to that, because I never examined any of the minutes.

Q. If he did not, liow would any record be kept of the action of the Treasury
]ioard? A. He would keep minutes of what business was transacted. I only

say I am not sure that he recorded who were present.

Q. Speaking for the moment on the question of there being six members on
the Treasury Board, now would the minute show at all as to how manv were

present? A. I would suppose, speaking only as a supposition, because I never

examined the minutes, that the minutes would declare there was a duly authorized

meeting of the Treasury Board.

Q. Was there any effort made to keep up a quorum or was that matter ever

decided by the committee to your knowledge as to how many would form a quorum
of the Treasury Board? A. Yes, there was a definite quorum.

Q. Do you remember how many that was? A. I think it was four, perhaps

three, including the President and Chairman.
Q. Three including the Minister of Finance, or three together with the Min-

ister of Finance ? A. I think three including him.

Q. That would only be three out of six ? A. Yes.

Q. Was it your practice to sign minutes in any way?" A. Not for the

members: I won't say the Chairman did not.

Q. Was it your custom to sign any memorandum at all of the minutes of the

meeting or verifying the business done ? A. No, I never did it.

Q. Have you the minutes of that meeting Mr. Boville?

Mr. Boville: Yes. (Produces minutes.)

Mr. Hodgins : I produce, Mr. Commissioner, and will put in a copy— .

Mr. Commissioner: You had better put that in afterwards and direct your
questions to Mr. Fisher.

Mr. Hodgins: " Ottawa, 30 November, 1906. Present: Hon. W. S. Fielding,

Minister of Finance, Chairman; Right Hon. Sir Richard Cartwright, Minister of

Trade and Commerce; Hon. L. P. Brodeur, Minister of Marine and Fisheries.
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" The Board had under consideration application made by the Farmers Bank
of Canada under the provisions of the Bank Act for the issue by the Treasury Board
of a certificate permitting the said bank to issue notes and commence the business
of banking. It having been shown to the satisfaction of the Board that all the
requirements of section 15 of said Act had been complied with, the Board author-

ized the issue of the certificate applied for.

Signed, "W. S. Fielding, Chairman."

That does not show your presence there; may I take it that you as a member of

the Treasury Board had no knowledge of the correspondence with the Finance
Department which they then had, or the information which was in their possession

on the 30th November ? A. I had no knowledge.

Q. Had there been a previous meeting of the Treasury Board say in October

or November at which you were present in which the Farmers Bank matter came up
at all? A. I do not remember any meeting of the Treasury Board in which I

was present that the Farmers Bank matter was discussed.

Q. I am putting in from the Department file this document, which is an
extract from the minutes of a meeting, with the initials of the three gentlemen who
are said to have been present that day upon it, and I show it to you, just to ask you
if that is in accordance with the practice where a meeting has been regularly called

and held? A. Yes, these signatures were put on the Treasury Board reports to

•Council.

Q. Always? A. Always, at any rate

—

Q. Is that a report to Council ? A. This is a minute
;
yes, I would call thia

a minute of the Treasury Board for Council.

Q. Then were the minutes of the Treasury Board always reported to Council?
A, The Treasury Board had to report to Council for action of the Council.

Q. But if they had not to report a matter on which Council had to act would
they report ? A. No.

Q. Would you think the Council had to approve of the issue of this certificate ?

A. No, the Treasury Board had power to issue the certificate without the report to

Council.

Q. "Would that make any difference? A. That may mean that that was
simply an adoption of the minute of the Treasury Board by the Treasury Board.

Q. I just called your attention to it to know whether it was in accordance
with the practice so far as you knew it, that the members of the Treasury Board
filiould initial the minutes where apparently from the book it would appear that they
had all attended and passed the resolution; you say the initials were appended in

3'our knowledge to reports or minutes sent to Council for their action ? A. Yes.

Q. And in that case only ? A. I would not say in that case only ; I am not
certain, I do not remember now positively whether we were in the habit of initialling

the action of the Treasury Board in itself or only the reports to Council.

Q. You are not able to speak? A. No, I would not like to say positively

<;Tje way or the other on that.

THOMAS COOPER BOVILLE, Sworn, Examined BY MR. HODGINS.

Q. You are Deputy Minister of Finance? A. Yes.

Q. And did you occupy that position in 1906 ? A. I was appointed on the

first November, 1906.

Q. Then prior to that what was your position ? A. I had been Secretary of

the Department of Finance.
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Q. It was a step up on the first November? A. Yes.

Q. Had you occupied the position of Secretary long? A. Not very long,

for a few years.

Q. To which of those offices appertains the duty of keeping the minutes of

the Treasury Board? A. The Deputy Minister of Finance is also Secretary of

the Treasury Board.

Q. Had you begun to keep them on the first November, 1906 ? A. Yes.

Q. Who would have kept them prior to that? A. My predecessor Mr.

Courtney. He was also Deputy Minister of Finance and Secretary of the Treasury

Board.

Q. Before we get into your file that you produce here, can you tell me if there

is a quorum of the Treasury Board? A. Yes.

Q. How is that fixed ? A. Established by Order in Council.

Q. Passed do you remember when? A. It was before 1906.

Q. Is it of long standing? A. Yes.

Q. Does that Order-in-Council provide that the Minister of Finance shall

be a member of the quorum? A. No.

Q. The Treasury Board consists of the Finance Minister and six other miem-

bers? A. Five other members. The members of the Treasury Board, outside

of the Minister of Finance, are appointed by the Order-in-Council. The Treasury

Board at that time consisted of the Minister of Finance and four others who were
appointed by Orders-in-Council.

Q. Can you give me their names ? A. Mr. Fielding—I was speaking from
memory, not from definite record.

Q. Have you a record there? A. The Orders-in-Council will give yon
exactly, but I will speak from memory, and I think I am correct: Mr. Fielding,

Chairman; Sir Eichard Cartwright, Mr. Paterson, Mr. Brodeur and Mr- Fisher.

Q. And that would only make five all told? A. Yes.

Q- I understand from Mr. Fisher that six was the number? A- The for-

mation of the Treasur}^ Board is statutory.

Q. Does not "that say sLx ; that is my impression ? A. Section 9 of Chapter

23, Eevised Statutes, " There shall be a Board, to be called the Treasury Board,

consisting of the Minister of Finance and any five of the members belonging to

the King's Privy Council, to be nominated from time to time by the Governor-in-

Council."

Q. One would naturaJly suppose there were six members ? A. Yes.

Q. And who was the sixth? A. I don't think there was any sixth.

Q. "Where would we go to find out ? A. The Orders-in-Council. I can give

you copies of the Orders-in-Council ; I can get them from the Clerk of the Council.

Q. You have minutes of the Treasury Board here, would you mind turning

them up and let me see tl^e October minutes? A. (Produces Minute Book-)

Before you go into that it would be wise for me to explain the method.

Q. T will no doubt ask you that. I do not want to look into any of these

matters that do not concern me, but perhaps you will look over tliat and say just

what meetings there were in October.

Mr. Commissioner: Do you mean in reference to this bank or generally?

Me. Hodgins: Generally.

A. On the 26th October; 17th October; 13th October; 4th October; yist

September.

Q. That will be sufficient ; who were present at those meetings ? A. The
21st September, Fielding, Paterson and Brodeur; 4th October, Fielding, Brodeur
and Fisher. The 13th October, Fielding, Cartwright and Paterson. The 17th

October, Fielding, Cartwright, Paterson and Brodeur. The 26th October, Cart-

wright, Paterson and Fisher.

Mr. Commissioxer: Mr. Fielding was not there? A. No.
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Mr. Hodgins: Mr. Fisher was a member then during those two months? A.

Yes.

Q. Is there any mention in any of those you have gone over prior to the 30th

Xovember of the Farmers Bank? A. None at all.

Q. You have carefully compared them in order to see? A. Yes.

Q. The minutes of each of these, who would have kept them from tiie 1st

ISTovember? A. I probably was in charge of the Department at that time in

October; I was probably acting at that time.

Q. Whose handwriting are they in? A. Different clerks' handwriting.

Q. You were in charge, Mr Courtney having left? A. Practically left at

that time.

Q. And you would then be responsible for the minutes? A. Yes.

Q. In what way were those minutes kept, taking the October minutes; there

seemed to be a good deal of business transacted? A. A great deal. Almost the

whole of the minutes represent reports which are passed upon by the Board and

are recommended for action by the Privy Council.

Q. Probably nine-tenths? A. Probably more than nine-tenths—99%.
Q. What is the residue? A. The residue was cases such as this kind.

Q. "UTiich kind? A. Cases that required the action of the Treasury Board
only.

Q. That would be the remaining 1%? A. Yes, very small.

Q. That does not tell me how the minutes are kept of the mieeting; does

the Treasury meet around the table? A. As a rule.

Q. You as Secretary would be there? A. Yes.

Q. And these reports come in through you? A. The reports usually come
to the Board in the shape of papers, recommendations from the different Depart-

ments and so on, they are dealt with.

Q. They are presented to the Board and dealt with by them? A. Yes.

Q. How is the record kept? A. Then under my direction a precis was
made of each recommendation, and these are gathered together and placed in one

report, signed by the Minister of Finance and sent on to Council.

Q. That precis would only be a sort of condensed statement of the report.

A. Yes, of the action taken by the Board on these respective cases.

Q. The reports themselves are presented to the Board? A. Yes.

Q. And reports then go back to you as Secretary

—

Mr. Commissioxee : Are we very much c;oncerned in these that have nothing
to do with the action of the Treasury Board ?

Mr. Hodgixs : We are getting the practice.

Mr. Commissioner : I do not think it is worth while.

Me. Hodgixs: Is there am- difference in treatment between cases where the

Treasury Board have not the power to take final action, where they report to

Council and where they take final action? A. In the one case the report of the

Treasury Board, signed by the Minister of Finance, is sent to the Privy Council

:

in other cases the precis of the cases is prepared and either attached on the file or

kept by themselves and finally copied into this book; that is one of them.

Q. Finally copied into this book? A. Xot finallv, but ultimately.

Q. I suppose this 30th Xovember minute is a copy from somewhere else?

A. A copy from the document under your hand.

Q. A copy from the document which I have here with printed top, " Extract

from the minutes of the Meeting A. That is a draft.

Q. Which is a draft? A, You see it is a draft underneath.

Q. You sail! it was a draft, which is a draft? A. The copy underneath is

a draft.

Q. But the document itself you said a moment ago was under my hand is

what? A. The final document of the Treasury Board.
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Q. I want a little explanation about this; that is not written out, it cannot

be written out while the Board is sitting, because it is typewritten? A. No.

Q. Is there any way in which you take minutes of what they do when they

are sitting? A. I may take a rough memorandum on a slip of paper of those

who are present, and then the cases of this kind you will find the papers are all

submitted to the Board, and on the back 1 may take a rough memorandum of Yes

or No; ultimately preparing the minute.

Q. Have you a recollection in this case of what you did? A. In this case

the draft was prepared, the papers had been gone through and a draft minute was

prepared for Mr. Fielding for his use. That he took with the pai>ers, and it was

ultimately returned to me with the initials on it as a minute of the meeting, and

these initials on the corner are my certificate, so to speak, of those who were pre-

j^ent at the meeting, where I am not present myself.

Q. So far as you know, there was no meeting? A. I was not present at

a meeting.

Q. Will you say there was a meeting A. I do not know; I will give you

my impression.

Q. I am not asking for impressions; would you say this minute in that book,

page 458—I think you have told us that that is the final— A. Ultimate rescript.

Q. That would be prepared from this minute which bears the initials in the

corner ? A. Yes.

Q. And so far as you are concerned you were not present at a formal meet-

ing? A. No.

Q. That is all I want to ask you about that. Y^ou said a minute was pre-

pared for Mr. Fielding. This document, which I suppose might go in by itself as

Exhibit 2—perhaps the whole file might go in.

jMe. Commissioner: We must get certified copies of them; I do not want

originals. Certified copies will answer all the purpose.

Mr. Hodgins: I may say a Eeturn has been printed by the House of Com-
nijons which contains quite a number of these, and I shall be glad to put that in

if we can find anyother copy, with certified copies of the additional documents I

may want, and perhaps the Registrar will take a note of the documents I want
copies of. I will want a copy of the Minute of November 30th, 1906, of the Meet-

ing of the Board, the extract. This, which will be Exhibit 2, is signed by you. It

is an extract from the minutes of the Meeting of the Treasury Board held in

Ottawa on the 30th November, 1906 :
" The Board had under consideration an

application made by the Farmers Bank of Canada, ujider the provisions of the

Bank Act, for the issue by the Treasury Board of a certificate permitting the said

Bank to issue notes, and commence the business of Banking. It having been shown
to the satisfaction of the Board that all the requirements of section 15 of the said

Act had been complied with, the Board authorized the issue of the certificate

applied for." That was prepared by whom ? A. By myself.

Q. On the 30th November ? A. Y'es.

Q. Prior to its containing these initials ? A. Yes.

Q. You prepared it and handed it to whom ? A. To Mr. Fielding.

Q. Eeturned to you the same day? A. I think so; I think I am correct in

saying yes.

Q. You have a memory of that day ? A. There is other action which would

depend on that.

Q. That is the action you refer to? A. The return of the deposit; it would

i^ot be returned until that was returned to me.

Q. Are you quite sure of that? A. Yes.

Q. Have you any memory apart from that? A. No, not apart from that,

but I am quite sure of it.
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Q. You are quite sure that you would have got this back before returning the
money ? A. Quite sure.

Q. The money was returned that day? A. Yes, the receipt for the money
is on that file.

Q. What did you hand Mr. Fielding at the time you handed this ? A. That
draft minute with all the papers ; he would have that and all the papers.

Q. Are you prepared to say that as a matter of recollection ? A. That is a

matter of practice, and I am perfectly certain of it.

Q. Mr. Fielding is not here ? A. No.
Q. Where is he? A. I understand he is in London with his widowed

daughter at the present moment.
Q. Are you prepared to say that you handed him all the papers with that

minute ? A. Yes.

Q. Without qualification ? A. Without qualification.

Q. Will you tell me what you refer to as " all the papers " ? A. If you will

give me that file I will show you.

Q. May I ask you for your recollection first?

Me. Commissionee : I do not think you should treat Mr. Boville that way;
I think he has a right to see it.

Me. Hodgins : If you so rule.

Me. Commissionee: I do so rule. A. It is the application with the affi-

davit and the papers accompanying the affidavit.

Me. Hodgixs: Look at the file now? A, (Looking at the papers). Yes,
the application, the affidavit with the accompanying exhibits.

Q. Wliose affidavit? A. The affidavit of Travers.

Q. The application, the affidavit of Travers with the accompanying exhibits,

and what else? A. The correspondence with the Department of Justice.

Q. What do you mean by the correspondence, give us the dates please? A.
28th November, to Mr. Xewcombe, and Mr. Newcombe's reply of the same day.

Q. Have you looked through the file ? A. Yes.

Q. Have you told me all that you handed Mr. Fielding? A. Yes.

Q. Do you remember when you handed them to him that day? A. I could
not remember the particular hour of the day.

Q. Think over the matter, you must remember, the whole of the transaction

occurred on the 30th November, and that is the date of this minute? A. It

occurred amidst other items of business during the day.

Q. Do you recollect what time of day 3'ou handed these papers to Mr.
Fielding? A. I could not say.

Q. Is it your duty to give careful attention to the details ? A. Yes.

Q. And Mr. Fielding would assume you had handed him all the papers that
were of importance? A. Yes.

Q. Had you taken any interest in this matter before the 30th ? A. Yes.

Q. Had you communicated to Mr. Fielding the correspondence that had
reached the Department prior to that? A. What correspondence?

Q. Any correspondence about the farmers Bank? A. I had communicated
all the information I had in my possession.

Q. That would include correspondence which came in connection with the
Farmers Bank prior to the 30th November? A. Yes, if any.

Q. I have shown you the file, do you qualify it by saying " if any *'
? A.

There was not any.

Q. No correspondence connected with the Farmers Bank prior to tlie 30th
November? A. You mean outside of the Farmers Bank or with the Farmers
Bank^

Q. Concerning the Farmers Bank? A. There is a letter I think you will

find of mine to Travers about the nature of the documents he submitted.

Q. Is that all? A. That is all I recollect.
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Q. Perhaps you can tell me what letter that is on the file, was it the letter of

the 21st October, what sort of a letter is it? A. It is with regard to the amounts

paid in by each subscriber.

Q. Is it the one probably of the 21st November—I said October—is that the

one ? A. Yes, that is it.

Q. Are you entirely right when you say that is the only other letter? A.

The only one I have any memory of.

Q. And that letter is referring to your letter of the 23rd October making a

deposit under section 13 of the Bank Act? A. That is the deposit of the

$250,000.

Q. No doubt; of the sum of $250,000—''! have no doubt that you will be

applying very shortly for a certificate under section 14 to commence business. In

the papers to be submitted to the Board in support of the application there is a list

of bona fide subscribers of capital stock of the Bank showing subscriptions to the

extent of $500,000. Would you be so good as to have added to this list for sub-

mission to the Board a statement showing the actual amount of cash paid up by

each subscriber (Signed) T. C. Boville, Deputy Minister of Finance." That is the

letter you refer to ? A. Yes.

Q. Is that a usual letter to write ? A. No, it is not.

Q. Why was it written ? A. On account of the rumours that had come to

the Department that there might be some action taken by those who were making

the application for the certificate looking to obtaining part of the cash by indirect

Eieans rather than by cash subscriptions from the shareholders themselves.

Q. These were rumours only ? A. Yes, rumours only.

Q, Had these reached you yourself or had they reached Mr. Fielding? A.

They had reached Mr. Fielding, they had reached myself and there had been a suit

started in Toronto, if I recollect right, which looked to that kind of thing.

Q. The department had official knowledge of that suit? A. Yes, we had a

letter from the lawyer in the case.

Q. Anything more than that? A. A request not to take action.

Me. Commissioner : Is that letter there ? A. That letter is on the files.

Mr. Hodgins : Not only rumours had reached you, and you think Mr. Field-

ing, but a letter, was it from Mr. McCarthy ? A. Yes, of the 19th October.

Q. Enclosing copy of a writ? A. Yes.

Q. With the endorsement? A. Enclosing special endorsement on writ of

summons.
Q. I am instructed that Mr. William Laidkw's affidavit accompanied that?

A. The papers were asked to be returned, so that I have not got it before me.

Mr. Commissioner: And were returned? A. Yes.

Mr. Hodgins : Can you, looking at that file or otherwise tell me whether that

affidavit was there or not ? I may tell you that with my glance at the file I see no

reference to it at all ? A. No, I see no reference to it.

Q. I want to know whether you recollect that? A. No.

Q. A pretty strong affidavit ? A. It is a very strong affidavit.

Q. Have you seen it since? A. No.

Q. You saw it then ? A. I saw it then at that time.

Q. It came down with the copy of the writ of summons ? A. Yes.

Q. It was sent back ? A. Yes, returned.

Q. You did not keep a copy of it as 3'ou did of the writ of summons? A.

No, I kept a copy of the writ of summons.

Q. There is a letter here dated 31st October to Mr. McCarthy from you:
" Referring to your letter of the 19th inst. addressed to Mr. Fielding on the subject

of the Farmers Bank of Canada and the issue of a certificate to the Bank to com-

mence business under section 15 of the Bank Act, I noticed recently a reference in

the newspapers to a judgment given by Judge Anglin in a suit relating to this

matter. In view of the decision rendered I would be obliged if you let me know if
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you still desire the protest contained in your letter to be brought before the Treasury
Board upon an application of the Farmers Bank for a certificate to be considered."

^Vhat was the occasion of writing that letter ? A. If I recollect right the suit was
dismissed. We wanted to have the ground cleared for action by the Treasury Board,
and if the suit was dismissed and nothing in it we wanted to know.

Q. There was no application made at that time for the certificate ? A. No.
Q. You wrote to Mr. McCarthy having noticed this in the papers? A. Yes.

Q. Do you remember in Mr. Laidlaw's affidavit anything said about discount

notes? A. I do not remember Mr. Laidlaw's affidavit at all.

Q. I was speaking to you a few minutes ago and you said you remembered
speaking about it? A. .No, the writ of summons; I only referred to the writ of

summons.
Q. You certainly said it went back with the writ of summons ; it was a pretty

strong affidavit? A. The writ of summons, the original papers sent to me by
Mr. Leighton McCarthy were returned.

Q. Let me ask you again, I am instructed that there was an affidavit by Mr.
Laidlaw with those papers sent to you with the writ of summons ? A. Yes, I have
no record of it and no recollection of it.

Q. You had at all events a writ of summons, you kept a copy of that? A.
Yes, it is marked copy of the original document returned to Mr. McCarthy.

Q. Had this phase of the matter, speaking generally, come up before you that

these notes by the various subscribers were being discounted for the purpose of

raising money to pay the deposit to the government? A. As I said before there

were rumours.

Q. Of that particular sort of action? A. Rumours of the incorporators

endeavouring to obtain money by means of discount for the purpose of making up
the $250,000 required to be deposited under the Act.

Q. I suppose that would also come to you in the form of a notice from Mr.
Leighton McCarthy. I am going to put in, Mr. Commissioner, the correspondence

between Mr. McCarthy and the then Minister of Finance, and Mr. Boville. The
first letter is dated the 8th October.

Mr. Commissioner : Is not that all part of this same return you are going
to put in ?

Mr. Hodgins: Yes.

Mr. Commissioner : Do not let us split it up.

Mr. Hodgins: Shall I read the letters?

Mr. Commissioner: I don't think it worth while.

Mr. Hodgins : Very well, I will put them in. The letter of the 19th October,

1906, I suppose to Mr. Fielding you would see, that is the one enclosing writ, " I

beg to enclose special endorsement upon a writ of summons in the High Court of

Justice etc"? A, Yes.

Q. Have you that letter there in the file ? A. Yes.

Q. Further down it says, "I have received information that the alleged sub-

scribers for shares paid a large sum of money in cash and have signed notes for

other large sums of money, and that the persons professing to act in the name of the

Bank have transferred notes and received the proceeds, and that a deposit either has
been made or will be made of the cash received and the proceeds of these notes, or

a sufficient amount to make up $250,000. I wish you will have the kindness to

acknowledge the receipt of this protest against the granting of the certificate "

—

did that go before Mr. Fielding ? A. Mr. Fielding saw that.

Q. And saw the endorsement on the writ of summons? A. Yes.

Q. You wrote Mr. McCarthy on the 23rd October acknowledging that letter

and stating " When application is made by the Farmers Bank to the Treasury
Board for a certificate to enable them to commence business the representations con-

tained in your letter with its enclosure will be laid before the Board ". Will you
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tell me why that was not done ? A. Because the document was withdrawn after-

wards ; I could not submit it to the Board ; I had not it, it was withdrawn.

Q. Wliy did you write the letter of the 21st November asking particulars as

io the amount paid by each subscriber if the action had been withdrawn and you

v.-ere satisfied? A. On account of these other rumours and to protect ourselves,

if possible.

Q. The rumour was that the subscribers had not paid up in cash but had

given notes? A. The rumour was rather that those who were seeking for the

certificate were endeavouring to raise some part of the $250,000 by means of

discounts.

Q. That was specifically charged by Mr. Leighton McCarthy in his letter,

and did you notice whether that was involved in that suit or not? A. I do not

recollect.

Q. I am not very sure that it is in that endorsement? A. I do not recollect.

Q. At all events you had the letter before you. The suit itself impressed you

T suppose as a suit to set aside the subscriptions by these—A. Something of that

kind.

Q. And I suppose you did not concern yourself very particularly with it?

A. Not after it was withdrawn; it was dismissed. I presumed the action of the

Court meant something.

Q. Did you see what the action of the Court was ? A. I must have read it

from the ' Globe ' of the 29th October, because I have a memorandum, " Vide
' Globe ' 29th October, page 7."

Q. You did not get a copy of the judgment? A. No.

Q. The ' Globe ' report sliowed that they had assigned their claims to some-

l)ody else? A. Something of that kind.

Q. Or had been settled with? A. Settled with.

Q. Is that all the information you got, or did you get a copy of the judgment

at any time before the issue in order to see? A. No.

Q. The information that you had then at that time was that certain sub-

scribers were disputing their subscriptions and had given notes for the balance of

their claim, that their subscriptions had been transferred to other people, and they

had been paid off, am I right in that? A. I don't know that that feature was so

very strongly before us.

Q. What was the feature? A. The writ of summons had been withdrawn

and the case dismissed. I did not take any material interest in the case after that.

Q. Did you not take any interest in the case in which it was set up that the

subscriptions had been obtained by fraud ? A. That was only an allegation.

Q. I am speaking now as to the action of the Department, did you find it

necessary in view of the charges made there to investigate further and see whether,

there was any truth in it ? A. It was in that line that the Department was acting,

and asking for this special information from Mr. Travers.

Q. If these same parties who had made the charges of fraud, and whose sub-

scriptions you knew had been settled by other people—because that is what the

' Globe ' said, was it not? K. Yes.

Q. If they appeared in the list that Mr. Travers submitted to the Minister of

Pinance and that you handed him, would you think that attention should be called

to that feature ? A. I do not think so. These people might have come back and

been mollified and subscribed again, especially in view of the affidavit.

Q. Of what affidavit? A. Of the affidavit submitted—Travers' affidavit.

Q. I am asking you if the Department made any effort to find out, either from

feeing the judgment of the Court in that action, or by enquiry from Mr. McCarthy,

or by enquiry from any one else as to whether the settlement of that suit involved a

complete withdrawal of the charges, and the substitution of other subscriptions ? A.

No, because the whole thing was deleted by being withdrawn.

Q. That is your assumption ? A. Yes.
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Q. But the means of investigating that you did not take ? A. There was no
investigation of that kind.

Q. When this list of subscribers came down, that was the list you asked in

your letter of the 31st November, was it not? A. The 21st November, yes.

Q. In consequence of the rumours and of that letter from Mr. McCarthy
saying they were issuing that $250,000 ? A. Yes.

Q. You had apparently not been satisfied by the settlement of the suit so far

as that feature had been concerned ? A. We wanted to make further inquiry.

Q. You would not do that if you were sure? A. There had been some
allegations and we wished to satisfy ourselves.

Q. I say you were not satisfied by the settlement of the suit upon that point?
A. No, because this had not been the practice in previous cases.

Q. I am not really concerned with the reasons, but you really did not feel

that that was got out of the way by the settlement of the suit? A. We wished to

strengthen our position by getting this special information.

Q. I suppose I had better take it at that. Your position still needed to be

strengthened on that point ? A. Yes.

Q. When that came down did you check over that list of subscribers ? A. I

.-ee the check marks on it but I did not check it.

Q. You see your letter says, " In the papers to be submitted there is a list

ot bona fide subscribers of capital stock would you be good enough to add to

this list for submission to the Board a statement showing the actual amount of

cash paid up by each subscriber "—in that list which you handed to Mr. Fielding

the names of these parties who had brought this action and had since been settled

with are included as bona fide subscribers, was that noticed by you? A. I don't

tiiink there was any attention paid to it at all.

Q. Did you look to see whether that feature was there ? A. I don't think so.

Q. If you had noticed it you would have returned the list for correction ? A.

Not necessarily.

Q. Why not? A. In view of the affidavit because that was a very strong

affidavit.

Q. At all events that feature of it was not gone over ; the list bears the marks,

you say of checking? A. I see the checking marks on the outside here.

Q. What on earth would you have to check that with; what could you check

that list of subscribers with if it was not with the writ of summons? A. These
are subsequent check marks.

Q. In the letter of Mr. Fielding which was written on the 30th November, to

Mr. Travers, am I wrong in saying that you dictated that letter? A. You are;

Mr. Fielding dictated it later himself.

Q. And he I believe handed that out to Mr. Travers, do you know about that

yourself ? A. No.

Q. The letter is dated the 30th November: "There is a phase of the matter

which I should like to bring to your notice so that you may consider it at once. It

has been represented to us that in some previous instances where an application was

ir all respects apparently regular there was actually an evasion of the intention of

the Bank Act in relation to the paid-up capital. We have been told that in some
cases the subscribers did not actually pay in cash, but gave notes to the Provisional

Directors which were used to raise the money. On account of information of this

kind which has reached us in relation to a previous case we deem it proper to scan

very closely every application for a certificate which comes to us. I shall be glad to

have an assurance that nothing of the kind has taken place in relation to the sub-

scriptions for the Farmers Bank, but that the amounts set forth in the application

as having been paid up have in every case been bona fide cash payments " ? A.

Yes.

Q. What is the date of that affidavit that you speak of as being such a strong
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affidavit, is it the one dated the 27th November made by Mr. Travers? A. The

27th November, by Travers.

Q. When did that reach the Department? A. It was forwarded from

Toronto on the 27th November and evidently was received the next day, on the

28th.

Q. And th?n it was not in the hands of the Department during the 28th and

29th, was it? A. It must have been in the hands of the Department on the 28th,

because I enclosed it to the Department of Justice.

Q. And they would have had it on the 28th and probably the 29th ; Mr. New-
comlbe's letter was the 28th? A. The same date.

Q. Did he get it back the same day? A. The same day.

Q. Then evidently on the 30th Mr. Fielding was not satisfied with that affi-

davit? A. I would not say that.

Q. Were you? A. I was satisfied with it.

Q. Based upon what you have told us, the withdrawal of the suit back? A.

Yes, and the strength of the affidavit itself, and the people who were at the back of it.

Q. "Who were the people at the back of it? The shareholders.

Q. Did you know any of them ? A. No, but they represented the farming

element, evidently well spread throughout the County of Halton, and they repre-

sented a good class of people as far as I knew.

Q. Will you tell me what you did other than what you have already said in

connection with this, before you handed the papers to Mr. Fielding to satisfy your-

self upon the point raised by Mr. McCarthy in the matters set out in the writ of

sunitmons, and in the matters referred to in the Minister's letter of the 30th Novem-
ber, which he says requires them to scan very closely every application for a certifi-

cate? A. Scan all the papers in the light of the requirements of the section of

the Bank Act.

Q. Yes, but other than what you have told me as to what you went over or

what you did, was anything else done ? A. I do not think so, other than check-

ing the notices, the necessary requirements.

Q. The preliminary requirements? A. Yes.

Q. Did you know anything at all or did you take any means to verify the

statements that were in the prospectus as to the dirpctors? A. No.

Q. Some of those directors were members of Parliament then, were they not?

A. Yes.

Q. You made no enquiry from them? A. No.

Q. Mr. Calvert's name, I see, is given; does that feature enter into the cal-

culations at all ? A. That feature enters more into the calculations of the Bank-
ing and Commerce Committee of the House of Commons.

Q. But not into the Department's ? A. No. " In every case a Committee
upon any bill for incorporating a Company may require proof that tlie persons,

whose names appear in the Bill as coTuposing the Company are of fuH age and in a

position to effect the objects contemplated, and have consented to become incor-

porated " (section 104 of Eules of the House of Commons).
Q. But these names only reached the Department of Finance on the 28th

November ? A. Yes.

Q. They never reached the Banking and Commerce Committee. I am only

asking you, the names of Members of Parliament in Ottawa appearing as Directors,

whether any enquiry is made from them? A. No.

Q. I suppose you cannot tell me whether anytiling further was done by way
of enquiry? A. No.

Q. Did you submit to Mr. Newcombe, the Deputy Minister of Justice, the

corres]iondence with Mr. McCarthy on the writ of summons, the copy you had

retained ? A. The letter to Mr. Newcombe would have to speak for itself ; I could

not say for certain.
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Q. Mr. Xewcombe's letter I see does not give any details; can you say

whether you submitted those to him or not? A. I could not say.

Q. He makes no reference to it? A. 'No.

Q. You would recollect if you had, would you not? A. No, I would not.

"We might send Mm the whole file or we might only send him the papers relevant.

Q. I want to see how far you regarded that as important at that date? A.

The practice would be to send only the papers which were relevant.

Mr. Commissioner: To the enquiry you were making? A. Yes.

Mr. Hodgins: That enquiry Was whether on the papers submitted such a

certificate might legally issue? A. Yes.

Q. Was that enquiry made in all bank cases as a matter of form? A. I

would not say all the bank cases, but Mr. Fielding was generally very particular

about having the advice of the Department of Justice, and I was starting in at that

timie.

Q. What you wanted to know was whether apparently the Bank Act had been

complied with ? A. Yes.

Q. And that was all ? A. Yes.

Q. You were taking any responsibility there might be in regard to the

enquiries which had been made by the Department? A. That is our responsibility.

Q. Did you know Travers 3"our6elf ? A. JSTo.

Q. Had never seen him before he came to Ottawa? A. No.

Q. When did you see him first, was it before the 30th or on the 30th? A.
I think it would be probably before the 30th. Mr. Fielding delivered his Budget
speech on the 29th, and I fancy Mr. Travers may have called at the Department
the day before or that day regarding the matter.

Q. You do not remember seeing him then? A. No.
Q. The application of Travers was the one you enclosed to Mr. Newcombe?

A. Yes.

Q. That application is given in this printed memorandum dated 27th Novem-
ber, that is the one enclosing the declaration? A. Yes.

Q. " I have the honour herewith to forward declaration of the General Man-
ager of the Farmers Bank of Canada, setting forth the facte relating to the incor-

poration, organization of said Bank and also giving the names of the Directors

elected at the meeting of the subscribers, and such other particulars as required

by the Bank Act; the provisions of the Act as to subscriptions and deposits with
the Receiver General having been fully complied with on behalf of the said Bank,
I apply for the Certificate of the Treasury Board permitting said Bank to com-
mence business of Banking." There is the time the application first came in. that

would be the 28th ? A. Probably the 28th.

Q. Then I suppose, apart from the letters on the 30tli, whatever had been
done with regard to satisfying yourself had been done prior to that in anticipation

of the application? A. "What is that?

Q. I suppose that whatever you had done with regard to satisfying yourself

had been done previous to the 28th November? A. I do not catch the drift.

Mr. Commissioner: Before your letter to Mr. Newcombe, what belonged to

your Department was that all finished ? A. That was all finished before we wrote
to Mr. Newcombe.

Mb. Hodgins : Is it the practice of the Department to ask when an applica-

tion is made for the authority of the person applying? A. No.
Q. "Who were you issuing the certificate to? A. The Farmers Bank,

Q. Are you familiar with the Bank i\,ct? A. Generally.

Q. You know what the Provisional Directors can and cannot do? A. Yes.

Q. And know there requires to be an election of Directors? A. Yes.

Q. And some resolutions or authority to apply for the certificate? A. Is

that in the Bank Act?
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Mr. Commissioner : I do not know that you need examine Mr. Boville upon

the law.

Mr. Hodgins : If I did I would find very little he did not know about it, I

am only asking for information in order to found a question whether he made

enquiries.

Mr. Commissioner: He says it is not usual to do so? A. It is usual m
these matters to deal with the general knowledge and tlie information by some one

who knows the facts, the General Manager practically in all cases.

Mr. Hodgins: Without any evidence that the Board of Directors has been

legally elected? A. Oh, no.

Q. I think you will agree with me that that is required by the Bank Act?

A. Oh, that is required by the Bank Act.

Q. You took Travers' declaration that day without further enquiry? A.

We heard, generally by the newspapers, that he had been elected General Man-

ager.

Q. With regard to the formality? A. No formality. We had no definite

legal instrument advising us that he was General Manager.

Q. I am not speaking of his being General Manager. I am speaking of the

proper election of Directors? A. That comes in the Bank Act.

Mr. Commissioner : Does his declaration cover that ground ? A. Yes, his

declaration covers that ground.

Q. And that is all you require ? A. Yes ; section 13 of the Bank Act says

(reads).

Mr. Hodgins: Before the certificate issues there are certain statutory

requirements, and that is one? A. Yes.

Q. The establishment of that fact that they were properly elected directors?

A. Yes, and that is covered in the affidavit.

Q. And upon that you acted? A. Yes.

Q. On the 30th November you cannot recollect the time at which this was

laken over to Mi-. Fielding. A. No.

Q. His letter to Mr. Travers speaks of an interview at one o'clock or else in

the afternoon. A. Yee.

Q. And from information I have I should think it was in the morning, was

it not? A. I could not tell you.

Q. Did it pass entirely out of your hands after you handed— A. Practi-

cally, yes.

Q. When did you come into it again, get this minute of the Treasury Board ?

A. Mr. Fielding would send it to me, and it must have been sent to me in the

afternoon some time.

Q. The whole of the business connected with this, other than what you liave

told us, must have been transacted between one o'clock in the afternoon of the

30th and the evening of the 30th, when somebody got the certificate? A. Yes.

Q. Who got tiiat certificate, who was it handed to? A. If you read my
letter to Mr. Travers of the- 30th, " Referring to your letter of the 27th inst., to

the address of the Deputy Minister of Finance applying for the certificate of the

Treasury Board entitling the Farmers Bank of Canada to commence business of

banking, I beg to hand you herewith a certificate issued under the authority of

the Treasury Board in accordance with the provisions of the Bank Act ". So that

it was handed to him on the 30tli.

Q. You handed it to Mr. Travers enclosed in the letter? A. I handed it

with the letter, yes.

Q. Are yoa quite sure of that? A. I think so. It is a long time back.

Q. Was any one with Mr. Travers at the time? A. I do not think so.

Q. Was Mr. Stratton there? A. No; I think Travers was alone.
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Q. You think it was handed to him ? A. Yes ; the letter says it was handed

to him.

Q. Was the cheque handed back to him ? A. I also said in the letter, " I

beg to hand you herewith Finance Department cheque on the Bank of Montreal,

Ottawa, in favor of the Famiers Bank for $345,000 ".

Q. How late in the afternoon did this take place? A. I suppose about

five o'clock.

Q. You gave the minute of the Treasury Board, the cheque, the certificate

and wrote these letters? A. Yes.

Q. In the afternoon? A. Yes.

Q. So as to hand them over to him so as to be through by five o'clock? A.

It may have been about that. After the Treasury Board had given its decision

the rest is only a matter of a short time.

Q. Did you see a man named C. H. Smith there at all? A. I did not

know C. H. Smith.

Q. He was down at the same time Travers was? A. I do not remember
any C. H. Smith.

Q. He got $1,800 from Mr. Travers that day in Ottawa? A. I don't know
anything about that.

Q. Did you see Mr. W. H. Hunter? A. No.
Q. Did you see Mr. Norman Guthrie? A. No.
Q. All the dealings were with Travers? A. Yes.

Q. Was there any reason for issuing this in such a hurry between one and
five o'clock on the same day? A. No, the ordinary way of doing business. As
soon as the Treasury Board gives its decision, it is only a matter of half an hour's
work.

Q. It is as easy as that? A. After the decision is given the rest is easy.

Q. I should think it would be easy, considering what you handed Mr. Field-
ing? A.. Well, that is your opinion.

Q. Was there any demand made on Travers that evening to your knowledge
for the return of that certificate? A. Net to my knowledge, I know nothing
about that.

Q. Did you ever hear am-thing about it? A. No.
J. You did not go ? A. No.
Q. Nor send for it? A. No.

Q. Do you know if Mr. Fielding went ? A. I could not tell you. I don't
know.

Q. Were you instructed afterwards to get it back? A. No.
Q. Did you go later ? A. No.
Q. I do not mean later in the day or evening, I mean later in point of time?

A. No.

Q. To see Mr. Travers? A. No.
Q. You make no eSort to recall the certificate once it was issued? A, No.

Q. Did you receive a letter on the following morning that you answered from
Mr. Edward Clouston? A. Yes, that is on the file.

Q. Received it on the fii-st December? A. Mr. Clouston's letter of the 30th

November.
Q. Have you the original letter? A. Yes, there is the original letter.

Q. Dated November 30th at Montreal? A. Y"es.

Q. Nothing to show when that was received? A. No; in ordinary mail it

would be received the next morning.

Q. This is your reply to it? A. Yes.

Q. December 3rd, would that be the date you replied to it? A. Yes, the

date of our reply.

Q. That letter of Sir Edward Clouston just repeated wliat Mr. McCarthy
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had written, did not it :
" In connection with the application of the Farmers Bank

of Canada for the usual certificate from the Treasury Board I have leason to

believe that the money lodged or to be lodged at Ottawa as stock subscriptions

cannot be regarded as paid-up capital, and that a large proportion of the amount

necessary to the obtaining of a certificate is a loan made upon the promise of its

re-payment when returned by your Department, Permit me to request that if only

for the protection of the public the Treasury Board will exercise its right to refuse

to issue the certificate if it thinks best to do so until a thorough investigation has

been made into the circumstances stated therein ". Mr. McCarthy's letter

apparently says, as I read it, the same thing. I would like to ask you whether you

gained the same impression from it. " I have received information," Mr. McCarthy
says, " that the alleged subscribers for shares paid a large sum of money in cash

and have signed notes for other large sums of money, and that the persons pro-

fessing to act in the name of the Bank have transferred notes and received the

proceeds, and that a deposit either has been made or will be made of the cash

received and the proceeds of these notes, or a sufficient amount to make up

$250,000."

Mr. Commissioner: There is a very important statement of Mr. Clouston's

which is not there, the money will be returned to the lender.

Mr. Hodgins: Yes, probably not known to or thought of by Mr. McCarthy;
I am asking you.

Mr. Commissioner : I do not think that is a fair question at all ; the letters

speak for themselves ? A. The letters speak for themselves.

Mr. Hodgins : Of course they do, but I want to know whether the explana-

tion he gives to Mr. Clouston is the explanation he would have given to Mr.
McCarthy.

Mr. Commissioner: I do not think that is right to speculate on what he

would have given.

Mr. Hodgins : I will put it to you in another way : this letter then to Mr.

Clouston sets out, does it not, pretty well your reason why the certificate was
granted ? A. Yes.

Q. It speaks for itself? A. Yes.

Q. You have nothing to add to it ? A. No.

Q. " In view of published reports in the newspapers of some litigation in con-

nection with the subscriptions to the capital in the Bank the matter has had the

careful attention of the Department ". Did that include the matter that Mr.

McCarthy had laid before you in the letter I have read you? A. I presume it

would be borne in mind.

Q. What had been done then to investigate that
—

" had the careful attention

of the Department " ? A. I say the matter of the issue of the certificate.

Q. That is what this means? A. Yes.

Q. What careful attention, if any, was given to the question of how the

$250,000 was being raised? A. Special form of affidavit, special information

asked for by affidavit, and the special questioning by Mr. Fielding of Mr. Travers.

Q. " And some time ago the General Manager of the Bank was communicated

with to the effect that when applying for the certificate to commence business in

addition to the list of subscriptions to the extent of half a million required by the

Bank Act the statement should contain also the actual amount of cash paid up by

each subscriber on his subscription. On the 29th ultimo application in due form

was made by the Bank for the certificate permitting it to commence the business of

Banking. The application was accompanied by the usual documents and also by a

list of the subscriptions and cash paid in by each subscriber. The list itself covers

over 500 names, and nothing therein appeared calling for any particular comment."

I understand vou to say that this wa.s not checked over ? A. It was scanned fairly

closely as to where these men came from, as to their

—
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Q. You would not expect to find anything in the list which would show what
money was improperly obtained ? A. It would not be in the list, that was in the

affidavit.

Q. Beyond scanning where they came from there was nothing done with
regard to that list. " From the statutory declaration of the General' Manager I

quote the following paragraphs "—you set out paragraphs 4 and 5 ? A. Yes,

Q. " I previously had some conversation with Mr. Fielding who was very

busy in connection with the preparation of the Budget speech, with regard to this

application, but on Friday last, the day after the Budget speech, Mr. Travers, the

General Manager, had an interview with him. In the course of this interview that

gentleman gave a most positive assurance that 'not a dollar' of the amount
deposited had been borrowed"? Was that given in jomt presence? A. I think
that information Mr, Fielding gave me.

Q. '^ For the purpose of record Mr, Fielding wrote Mr. Travers a letter of

which I enclose a copy, asking for the assurance that the amounts set forth in the

application as having been paid in were in every case bona fide cash payments. I

enclose a copy of Mr. Travers' reply ".

" Under these circumstances there did not seem to be any warrant for the

withholding of a certificate under section 14 of the Act, and, accordingly, a certi-

ficate was issued on the 30th ultimo ". That sets out your view ? A. Yes.

Q. Do you still adhere to it? A. Yes.

Q, No attempt was made by the Department to recall that certificate?

A. No,

Q. Had Travers left Ottawa? A. I could not tell.

Q. The same evening? A. I don't know.

Q. Did you make enquiries when you got Mr. Clouston's letter as to whether
he was in town ? A. No, I don't think I did.

Q, Attention has been called to the fact that Mr. Clouston's letter contained

another charge which was not before you, that is that the money when borrowed was
agreed to be returned out of the money to be handed back by the Government?
A. No.

Q. Did that feature strike you as being important? A. No.
Q. You made no enquiry from Mr. Travers as to that? A. No.
Q. "Are you aware that the Bank did not open for business till the 2nd

January, 1907 ? A. I could not tell you when they opened for business, it was a

short time I remember, but the exact time I could not remember.
Q. It would have been quite easy to recall that certificate?

Me. Commissioner: Do you argue there was any power in the Treasury
Board or in the Minister or anybody else to recall the certificate?

Me. Hodgixs : Yes, if it was obtained under circumstances which an in-

vestigation turned out to be fraudulent, he could recall it.

Mr. Commissioner : I don't know whether that is so or not, but that is what
you are going to argue?

Mr. Hodgins: Yes. Of course there is another phase of it I shall argue,

tbat business prudence would indicate when Mr. Clouston, the President of the

Bankers' Association, writes that letter, and the certificate had only left the

Department that enquiry ought fairly to be made at once.

Q. Beyond answering Mr. Clouston did you take any steps to notify Mr.
Travers of what was said in that letter ? A. I do not think so ; the correspondence
will show.

Q. There is no correspondence that does show that? A. I do not think so.

Q. If that be so why had you notified him when Mr. McCarthy's protest came
in ? A. In the case of Mr. McCarthy's protest we want to let him know we
would practically oppose the issue of a certificate unless that objection were

cleared up.
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Q. What I cannot understand is why the matter should have gone through in

such haste and apparently without the matter being investigated before it was

issued, and then when this matter comes up again why at all events then the

Department could not have made enquiry? A. So far as the use of the word
" haste " is concerned there are classes of business which come to the Department

which are always dealt with promptly; the issue of licenses to Insurance Com-
panies and matters of that kind, where interests are involved, and probable loss of

money, and those things are promptly dealt with.

Q. Turning to a little later date the correspondence of the Department shows

you were communicated with in April, 1907, with regard to notes under discount

at the Milton office? A. Yes.

Q. Had you to do with that? A. It is of interest to the Department.

Q. I know, are you the one in the Department that had to do with it? A.

The letter was addressed to myself.

Q. Did you connect in any way the two things, the charge made by Mr.

McCarthy with regard to the notes and the actual fact that Mr. Vankoughnet
states to you on the 17th April? A. No, they were not connected, I don't think.

Q. 17th April: "Will you kindly give me your opinion on the following:

our General Manager sends to the different Branches lists of notes given in pay-

ment of our capital stock. These notes he makes the Managers put through as

discounts, crediting the amount to Head Office. This is figured in the Government
Eeturn as paid-up capital and circulation issued to that amount. If I read the

Bank Act correctly, section 76, he is asking us to do what is not right. As I do

rot wish to do anything contrary to the law I should be much obliged if you give

me the ruling on it. With many apologies for troubling you.

(Signed) " G. Vankoughnet,

Manager."

A. I did not think it was any province of mine to give a ruling on that.

The information was of interest to the Department because if the circulation of

the Bank were increasing abnormally beyond their really paid-up capital they

would be liable for fine for infraction of the Bank Act.

Q. You did not connect this, however, wi'l'li +he fact that the notes had been

given for subscriptions and used to get in the $250,000? A. No.

Q. You wrote to Mr. Vankoughnet then on the first May :
" While it is not

cleemed expedient to enter into correspondence at this stage, the matter referred

to by you is of sufficient importance to warrant further enquiry. This will shortly

be made. I should like to have a copy of any of the notes ". Was the note produced
here and shown Mr. Henderson, do you know, the note that was forwarded to you?
A. Yes, I think that is the note.

Q. That is not printed in the printed Eeturn ; I would like that note to go in.

•—Note referred to filed as Exhibit 3.

Q. That was one of the notes (Exhibit 3) ? A. Yes.

Q. You got a further letter from him May 3rd, " I received your letter of the

1st instant and enclose as requested one of the notes which I referred to in my
letter to you of the 17th ult; when we renewed these notes we dated them 2nd
January, 1907, or later, and made them payable at this office. The amount under

discount at this office, 30th April, was about $111,885." There is no further letter

to Mr. Vankoughnet, he does not appear to have got any satisfaction or information

from the Department? A. It was not a valuable correspondence to carry on,

because there was nothing that I could do for him directly. I think later on we
asked for a special Eeturn.

Q. You communicated with Mr. Travers immediately? A. I asked for a

special Eeturn later on.
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Q. You asked him on the 2nd May for certain detailed information: "What
portion, if any, of the $375,473 paid up capital of the Bank as per Eeturn of

liabilities and assets of March 30th, 1907, is represented by promissory notes or

other obligations of shareholders or the proceeds of the same of which the Bank is

the holder or is liable thereon."
" The names and holdings of stock of such shareholders, if any, with par-

ticulars of such notes or obligations now current"."

Then you draw his attention to section 113. Did you get that information?

A. Yes.

Q. And have you it there? A. Yes.

Q, That is not printed in this return, is it? A. I do not recollect.

Q. How much does that show? A. Out of $375,000 paid-up capital as

per Eeturn 30th March, 1907, represented by shareholders' notes held by the Bank
$59,110.

Q. Did you notice that Mr. Vankoughnet said the amount under discount at

his own office at Milton was $111,000? A. Yes.

Q. Did you call attention of Mr. Travers as to the disparity between those

two?
Mr. Commissioner: How is this relevant to the enquiry? It has nothing

to do witli the issuing of the certificate?

Mr. Hodgins : No, but it has to do with the conduct of the Bank afterwards.

]\rR. Commissioner: It seems to me it is going pretty far aneld, however,
if 3'ou think it is important T won't stop it.

Mr. Hodgins: I only just want to see what the Department did; I am not
going to pursue the matter to any length.

Mr. Commissioner: I do not think that is involved at all. I am not asked

to investigate the conduct of the Department with regard to these reports that were
sent to it, and I am not going outside the mandate I have.

Mr. Hodgins : If you rule that this enquiry is unimportant in view of the

Commission I will not pursue it.

Mr. Commissioner: I do not think at present it is covered except so far aa,

if at all, it affects the first branch of the Enquiry with which you have just been
dealing, the issue of the certificate, and I don't see how it does.

Mr. Hodgins : It cannot possibly affect that, because the certificate had been
issued to the Bank, and the Bank in operation. It only shows notice to the Depart-
ment of a state of affairs

—

Mr. Commissioner: I am not trying the Department; that is not my
function.

Mr. Hodgins : I appreciate that, but I do not know that you can report upon
the causes of the failure of the Bank altogether without seeing that it was allowed

to go on by the Department without attention being called to this, that Travers

was making these statements, and if the Department had knowledge or noticed they

were untrue, and did not investigate them, I think it is in the public interests that

that should come out.

Mr. Commissioner : I do not think that is within the scope of the enquiry.

Mr. Hodgins : At all events when we get further into the matter, and the

causes of the failure of the Bank come up, perhaps it may be relevant there.

Mr. Commissioner : I do not see how at present it can. If it does Mr. Boville

can be called then.

Mr. Hodgins : It can be resumed then. That will shorten Mr. Boville's

examination up in that respect just now.

The Commission adjourned at 1.40 P.M. to 3 P.M.

The Commission resumed its Sittings at 3 P.M., March 13th, 1912, at the

Court House, Ottawa.
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NORMAN G. GUTHRIE, sworn, examined by—

Mr. HoDGiNS: Q. You are a practising Barrister in Ottawa? A. Yes, sir.

Q. And were practising here as a member of the firm of Pringle & Guthrie

in November, 1906? A. Yes.

Q. Did YOU know Travers, the Managing Director of the Farmers Bank, at

that time? A. I met him in Ottawa at that time.

Q. Had you known him before? A. No, sir; I had never seen him till

that occasion.

Q. Were you the Mr. Guthrie that he saw that day on professional business?

A. What day was that?

Q. The day you saw him in Ottawa? A. I presume so. I was the only

Mr. Guthrie in Ottawa at the time, I presume.

Q. The date I speak of is the 30th November, 1906? A. I would be the

Mr. Guthrie.

Q. Do you remember his coming to you for any purpose? A. I remember
fairly distinctly.

Q. What was his object, as explained to you? A. He came to my oflBce

in the ' Citizen ' Building shortly after four o'clock for the purpose of paying me
some costs which had been arranged between himself and my client in an action in

which I was acting in an adverse interest to the Farmers Bank ; that was the object

of his visit.

Q. I suppose it is impressed on your mind because it was a question of costs?

A. Well, yes.

Q. Who was the client you speak of ? A. C. H. Smith.

Q. When had he became your client? A. He had become my client, I

think, two or three days previously. I could not speak accurately,

Q. Do you know if he came down with Travers? A. I could not say as to

that.

Q. Or with Mr. Hunter? A. T could not say as to that.

Q. Then he drifted into your office ? A. He was sent to me by Mr. A. S.

Lown. Mr. Lown used to practise law in Drayton, and he knew me, and he advised

Smith to see me.

Q. A. S. Lown was one of the Provisional Directors of the Bank ? A. Yes.

Q. What was the nature of Smith's claim that you say was adverse to the

Farmers Bank? A. As I recollect the instructions given me by Mr. Smith, he

had been acting as Secretary to the Provisional Directors, and when Travers took

over the General Managership of the bank he had quarrelled with Smith and had

discharged him, and Smith claimed that at the time of his discharge there was a

considerable sum of money due him for services, and, as I recollect it, commissions

on sale of stock and a number of matters. When he came to me he wished me to

take whatever proceedings might be necessary to endeavor to collect the claim.

Q. Have you any idea why he came to Ottawa to do that when the bank

was in Toronto ? A. Well, I have not any particular idea, except that I am sure

that it was his intention to endeavor to enforce a settlement, and if he could not

do so to issue a writ and deposit it with the Department of Finance and fight the

issue of the certificate.

Q. I suppose he instructed you along that line? A. He instructed me very

generally. In the first place, he was in bodily fear of Travers; he had been dis-

charged, and Travers had used considerable violence; and Smith put up at the

Grand Union Hotel, I recollect, and no doubt his registry can be found there.

Travers was at the Russell, and I had a great deal of trouble to bring the parties

together in order to discuss the question.

Q. Did you do that? A. I did that.
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Q. In your office? A. No, in the Eussell House; Mr. Travers, and his

solicitor, Mr. Smith and I.

Q. Who was Travers' solicitor? A. I think it was Mr. Hunter, of Toronto.

1 had never met him before.

Q. A gentleman with spectacles? A. Yes, and a reddish beard.

Q. Did this occur on the date I mention, the 30th November? A. No,

that occurred, I think, the day before. The parties were brought together, and as

1 recollect it Mr. Smith and Mr. Travers arranged a settlement, I think, of $1 ,800,

payable by a note at three months, or something of that sort, and I was informed

by Mr. Smith of the settlement. Then, on the 30th November, Mr. Travers called

at my office with the object of paying the costs.

Q. Was this settlement arranged between Smith and Travers on that date or

the date previous? A. T think it was the day previous.

Q. Were you present when the settlement was arranged? A. No.

Q. LTndoubtedly, your instructions were, if not settled you must prevent the

issue of the certificate? A. No, they hardly went to that extent. I questioned

Mr. Smith with regard to that, and he said he had no material on which he could

oppose the certificate unless he issued a writ. I asked him if there was any means
by which he could delay the issue by the Treasury Board, and he told me he did not

know ami;hing, except there were four or five names which should not be on the

affidavit as shareholders on account of their subscriptions being cancelled, or some-

thing of the sort, they might be on the schedule. I attended the Department of

Finance and I saw the affidavit filed by Mr. Travers and the schedule, and as far

as my recollection goes these names were not.

Q,. Did he give you the names? A. Yes, I think I took them on a small

piece of paper, and I was up at the Department for five or ten minutes.

Q. Would you recognize them' if I were to read you the names? A. It is

a considerable time ago. The only one I have any recollection of was the late

Senator Merner; I recollect his name.
Q. Did he say anything about a writ which had been issued in Toronto, Mr.

Smith? A. No, he did noit.

Q. Did he mention anything about Mr. Laidlaw's clients; could we in any
way get at what names they were through any collateral matter he mentioned ? A.

No, he did not mention them. You see he had been discharged, as I understand

it, before the material had been prepared, and it was a matter of guess work on
his part.

Q. And he gave you such names as he could, and you say you did not find

them? A. That is my recollection; the search was unsatisfactory.

Q. Who did you see in the Department ? A. I saw Mr. Boville.

Q. Did you explain to him what you wanted? A. I told him I wanted to

look at the names on the schedule to the affidavit to see if certain names were tlieic,

and he showed me the schedule, and I looked at it and left.

Q. You did not tell him the purpose of your search, did you? A. No, I

did not, because to be quite candid I was afraid of blocking the issue of the

certificate.

Q. I thought your client wanted that? A. No, he did not; he wanted if

it came in the proper way; if he were compelled to he proposed to issue a writ of

summons, file it with the Department, and ask for a day before the Treasury Board

to be heard.

Q. You knew, anyway, he wanted his money on this claim before the certifi-

cate issued? A. Yes.

Q. The idea was to prevent that in some way ? A. To avoid litigation.

Q. To avoid the issue of the Treasury certificate? A. On our part it wa3

to avoid litigation.

Q. You wanted a settlement? A. Yes.
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Q. The litigation would have been directed towards stopping the issue? A.

Ko, the litigation would have been directed towards collecting the claim, and mean-

wliile I suppose Mr. Smith had intended to go up and carry on what investigation

he could into the matter and ask the Treasury Board to delay the issue of the

certificate.

Q. You proposed to file a copy of the writ with the Finance Department?

A. That was it.

Q. You did not get that far? A. As I say, the matter was settled by the

parties before it came to that point.

Q. Did you say anything to Mr. Boville about your client, Smith? A. I

do not recollect, Mr. ITodgins; I may have mentioned to him for whom I was act-

ing; I cannot recollect definitely.

Q. Having brought the parties together, was the settlement carried out in

the Eussell House, as far as Smith was concerned, apart from the costs? A. As
far as I recollect, the settlement was in the nature of a note at three months given

by Mr. Travers to Smith.

Q. Did you hear that from Sraith? A. Yes.

Q. Did you see the note ? A. I have no recollection of seeing it ; the great

difficulty, as I said before, in the matter, was to bring the parties together on

account of the treatment which Smith had received from Mr. Travers.

Q. The claim was about $2,500 ? A. Yes.

Q. To come to the interview with Travers, he came into your office for the

purpose of settling the costs ? A. Yes.

Q. And had you set the costs at that time? A. The costs had been agreed

upon by Mr. Smith and Mr. Travers, that was part of the settlement.

Q. At what rate ? A. I was to get $100.

Q. You had stated that to Smith ? A. Mr. Smith rang me up and told me
of the settlement and asked me if that would be satisfactory, and I said yes.

Q. When was the note given to him? A. I cannot recollect that, Mr.

Hodgins. I do not know that I was ever aware of the delivery of the note.

Q. Did you get a cheque from Travers ? A. Yes, at that interview.

Q. Then was the interview confined to his giving you a cheque for the $100 ?

A. Possibly the best way would be to describe the whole interview. Mr. Travers,

as I say, arrived at my office some time after four o'clock in the afternoon; he

appeared to be quite excited, and at the same time to be in very excellent humor.

He informed me that he had just concluded a very strenuous examination by the

Minister of Finance in connection with the affidavit which he had filed. I have a

table in my office and he sat on the opposite side of the table and called for a blank

form of cheque to pay my costs.

Q. He called for a blank form? A. He asked for a blank form.

Q. On what Bank? A. I have no recollection; I presume the cheque can

be obtained. He then wrote out the cheque and threw it across the table to me. 1

looked at the cheque and 1 saw it was for $110. I said to him, " Mr. Ttavers, I

understood from Mr. Smith that the costs were fixed at $100," and he said to nie

something of this sort,
""'

I am very well pleased with the settlement that has been

arrived at and have been well treated, and I would be very glad to add something

to the cheque, as I may have to ask for the use of your office, and ask you to draw

some papers for me.'' I said " It is quite unnecessary to add anything to the

cheque for that purpose ; I would be very glad to have you use the office ". He said
" I will have some further business with you in Ottawa, and 1 want to be on good

terms," and he was in very excellent humor. That is as I recollect it.

Q. He left the cheque with you? A. Yes, which I deposited in the bank

in due course.

Q. And went away then ? A. No. Subsequently to that we had some con-

versation about various matters, and he allowed me a letter which he had been



32 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

handed by the Minister of Finance. My only recollection about that letter is that

it was wet from the letter-press. He tossed it over to me and asked me what I
thought of it. I read the letter and I really did not take in what the letter meant
as I had no knowledge of the particular point that the Minister of Finance wished
to bring out.

Q. LfOok at that letter, 30th November, copy of the letter there in the Return
and see if that is the letter you saw? A. I cannot identify it from memory but
I have no doubt that is the one, I read it very casually.

Q. What is the impression left on your mind as to what it was about? A.
The impression left on my mind was this that Mr. Fielding had examined Mr.
Txavers orally on the items contained in the affidavit.

Q. Had you seen the affida^'it? A. I had seen it previously, I had seen

it before on behalf of Smith. Mr. Fielding had on concluding that oral examina-
tion asked Mr. Travers to give him a letter covering the ground on which he had
examined him, and I presume that was the case.

Q. What did he ask you to do or say, what did he give you the letter for?
A. As I say, it was handed to me in the most casual way, and I read it and tossed

it back to him, and then we had some conversation about it, and I am not perfectly

certain, but I think he asked me what reply he ought to make, or something of that
sort, and I pointed out to him that I was in no position to advise him on the reply

he should make to this letter, as I was absolutely unacquainted with the circum-
stances. Then I left the office for the day, very shortly after that. He gaid " All
right ", and stuck the letter in his pocket. He said " You will have no objection

to my using your office to dictate some letters ", and so forth. I said " Xot the

least in the world, I would be delighted to have him use the stenographer " ; and
as far as my recollection goes he stayed in the office and did dictate some letters.

My recollection is that as I left the office he was walking up and down smoking a

cigar and dictating.

Q. Did you see what he dictated that day ? A. No, I did not ; and I have
not seen Mr. Travers from that day to this.

Q. Mr. Travers has been examined in a case against Messrs. Stratton and
Warren, and he says this—I would like to ask j'ou what you say about it—he is

speaking now of the fact that he had borrowed the money, he borrowed it personally

from the Trust & Guarantee, and he speaks of the letter that he wrote in order to

get the certificate, the one probably dictated after you left :
" I paid the money in

on account of the subscribers, that is the way I looked at it at the time ".

Q. In that way it was you justified the statement made by you? A. Yes,

I took legal ad\iee upon it, and they told me it was, and I wrote the letter

accordingly.

Q. Would that statement apply to legal advice he got from you? A. That
may be Mr. Travers* recollection. I have endeavored to give you my recollection,

and I can swear positively that I did not advise him on that subject, I was going

to say, you called attention to Mr. Hunter being in Ottawa, Mr. Hunter was the

Bank^s solicitor, and I presume if Mr. Travers wanted legal advice he would have
gone to Mr. Hunter?

Q. Yes. but Mr. Hunter had left for Toronto on the 28th, and was not in

town on the 30th ? A. That just occurred to me in that connection.

Q. I want to put to vou what he said, so that we may clear the thing up?
A. Yes.

Mr, Commissioner : He has told you he did not advise him.

Mr. Hodgixs: In this examination in the prosecution of Warren and others

he made an answer there saying with regard to the $100 which was paid you:
" That $100 were for Smith's services, and $10 was for some little advice I asked

him about " ? A. I presume that is Mr. Travers' way of putting it. I have told

you what occurred as far as I recollect.
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Q. I am giving you these extracts so that if Mr. Travers is not telling the

iiuth you can say so. Speaking of Guthrie and Pringle he says: " Guthrie charged

$100 for settling it and $10 he charged me for some advice to me. I asked him
what he thought of Fielding's letter to me,"

" Mr, Corley : What did he get the $10 for ? A. I got him to read over the

letter from the Finance Minister.

"Q. Complaining that your proceedings were not regular? A, Yes, I ex-

plained the matter to him, and I suggested the reply, and he said it was all right;

that is my recollection,
" Q, You paid him $10 for that? A. I paid him $10 for that.
" Q. For saying it was right? A, Yes, for saying it was right".

That is covered by your previous answers? A. Yes, my answer to that is

what I said previously. You must remember I have not read Mr, Travers' exam-
inations and I am giving you thg best recollection I have in the matter.

Q. He .says further at page 476 in the same examination

:

" Q, Your affidavit had been filed with the Department ? A. Yes, it had
been filed and I explained the circumstances to Mr. Guthrie.

" Q. What circumstances ? A. The circumstances of the subscription, the

amount shown having been applied by borrowed money, and if I remember right

Mr. Hunter left for Toronto that night, and the next day I prepared the answer to

Mr. Fielding and showed it to Mr. Guthrie, and I think with some slight changes
it went on, and that is all I remember," A. With regard to that I have to say

that Mr. Travers did not, so far as my recollection extends give me any information
of that sort, nor did he submit to me the reply. I think possibly if you would look

into the records of the Finance Department you will find the letter went back that
afternoon.

Q. That is quite right it did
;
you are not sure as to what Bank that Cheque

for $100 was on ? A. I cannot recollect.

Q. Is that all your connection with the matter? A. That is everything I

had to do at that particular time. I was engaged as Counsel when the original

charter of the Bank was granted,

Q. Did you see Travers produce any blank cheque or cheques on the Farmers
Bank, blank but on the Bank form, or signed by any one during the time of your
discussion with him re Smith or in connection with your own fees? A. No, sir,

I did not.

Q. Because it will be shown that there were three blank cheques sent down to

him here? A, In regard to the cheque which he gave us I feel perfectly certain

that it was not on the Farmers Bank.

Q. I think you are quite xight there, it is a Traders Bank cheque ? A. It

was not on the Farmers Bank, I feel certain and I never saw any other cheques.

Q. Probably these were Traders Bank cheques, they were keeping their

account in the Traders Bank then. Mr. Travers said he paid $1,800 to Smith by
cheque ? A. My recollection is that it was a three months' note.

Q. That is what I suppose somebody told you, you did not see it? A, Mr.
Smith told me that was the terms of the settlement.

Q. You did not hear from Mr. Travers? A, No,
Mr. Commissioner: Where is Smith? A. I could not say. He was in

Vancouver the last I heard of him.
Mr. Hodgins: I think he helped to get subscriptions for the Vancouver

Bank ? A. Yes,

Q. And he is out there now? A. Yes, he is doing business out there now.
Q, Perhaps you can tell us whether your brother, Mr. Hugh Guthrie, M.P.,

was in town in Ottawa at that time ? A. I am perfectly certain he was not.

Q. At all events the Mr. Guthrie that was seen was yourself? A. Yes,
myself, a member of the firm of Pringle & Guthrie.
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W. S. CALVEET, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgixs : You were Member of Parliament in 1906 ? A. Yes.

Q. Still? A. No.

Q. You were at all events a member of Parliament during the Session of
1906 which began some time in November? A. I was from 1896 to 1909.

Q, Do you know W. E. Travers? A. Yes.

Q. How did you become acquainted with him? A. The first time I met
Mr. Travers was in the Eussell House by letter of introduction from Mr. Thomas
TJrquhart, Ex-Mayor of Toronto, he had evidently -given a letter to Mr. Travers
asking me if I would be good enough to introduce him to the Minister of Finance

'iSiti he did not know him.

Q. Do you remember when that was? A. That would be about the time
lie received the certificate, I suppose 1906.

Q. You had not known him before ? A. 1 never met the gentleman before,

Q. He presented a letter to you, what did you do for him? A. He sent

up to my room and I told the boy I would see him when I came down, and I was
going up to the house, so I suggested that he would walk up with me, and we called

at the office of the Finance Minister and waited a few minutes till he came in, and
I introduced him in accordance with the request of the letter.

Q. How long did you stay with them ? A. Probably two or three minutes.

Q. Is that all? A. Yes.

Q. Did you vouch for him at all to the Finance Minister? A. I knew
nothing of the gentleman except what the letter said.

Q. What did you tell the Finance Minister about him? A. I presume I

s^iid, " This is Mr. Travers, as Mr. TJrquhart has advised me by letter, who is

probably in connection with the Farmers Bank ", and about his business there, that

was for Mr. Fielding to decide.

Q. Nothing you said to him would tell Mr. Fielding much about him? A.
No, because I knew nothing of him whatever.

Q. You did not profess to give him any certificate of character? A. I had
never heard of the gentleman before.

Q. Was that on the same day he got his certificate, do you know? A. I

could not say that, I do not know how long it was after that he received his

certificate, but I presume it must have been some days later than that.

Q. He was not in Ottawa on the 27th; he swore an affidavit in Toronto on
that day ? A. I cannot tell you anything about the date because I made no note
of it; I was not interested except to carry out Mr. Urquhart's suggestion.

Q. Your name was mentioned by him as one of the Provisional Directors on
the prospectus which he attached to his affidavit? A. Was that at the time he
applied for the certificate?

Q. Yes ? A. I cannot help that.

Q. Did you know it? A. I did not know it. The only thing I knew about

it was I had a phone message from Mr. Lindsay, I think it was, from Toronto,

asking me if I would go on the Board.

Q. W. J. Lindsay? A. Yes, and my recollection of it would be that was
the time they were forming their Board after they had their certificate, and
probably the first meeting of the Board.

Q. You think it was after they had got their certificate? A. I cannot say
positively ; that is the only recollection I have of it. I said no, that I had no
interest in the Farmers Bank, I had no stock in the Farmers Bank, and that I

did not wish to have anything to do with it.

Q. This was after you had introduced Mr. Travers to the Finance Minister?

A. I think so, it must have been, because I did not know Mr. Travers before.

Q. How would it be possible they would give your name on a prospectus
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issued prior to the 37th November, 1906? A. I have not the slightest idea how
it could be done, I cannot give the dates, whether it was before or after because I

paid very little attention to it.

Q. If Lindsay states that you had given him authority to put your name on
v/hat would you say to that? A. I would say Mr. Lindsay was mistaken; I

believe they did put it on because I saw it in the papers and as far as I remember
I had to write and ask them to please remove it as I did not wish it to be on.

Q. Did you see Mr. Fielding after the interview at which you introduced

Mr. Travers? A. In regard to this matter?

Q. Yes, in the next few days? A. I do not remember of ever having a

word with Mr. Fielding after I introduced him with regard to this matter.

Q. When did you first hear they had the certificate? A. I cannot tell

you that.

Q. Did you interest yourself in it at all? A. Not in the slightest.

Q. You did not go over to Finance Department? A. No, never except

that once.

Q. To assist Mr. Travers? A. No, not that I remember of.

Q. You were Liberal Whip at the time, were you not? A. Yes.

Q. Did Mr. Travers ask you to assist him? A. I do not recollect of Mr.
Travers asking me anything excepting the letter he presented when I introduced

him to Mr. Fielding.

Q. Mr. Travers says that he told you there was some delay in getting the

certificate and asked you to give him some assistance, and that you took him down
TO Mr. Fielding, and that you had an interview there for about 15 minutes, and
perhaps half an hour or so? A. I think that was the first time.

Q. That is the time of the introduction? A. Yes, I do not remember of

any other.

Q. Would you be fairly describing it in that? A. I left him there with

Mr. Fielding and went over to the House. My recollection of it is I only remained
a few minutes because I knew nothing of th^ matter whatever.

Q. He is asked :
" Q. Did he assist you ? A. He said everything he

could favorable to me at the time, and did what he could to induce the Minister " ?

A. The only recollection I have of what I said is, " This is Mr. Travers, if he has

everything proper and legal I presume he would be entitled to his certificate ",

tnat is all I can recollect I said in regard to the whole matter.

Q. Is it unusual for the Whip to interest himself in these matters with

Ministers ? A. Not unusual, but in this case I did not happen to be very much
interested.

Q. It is said he has very considerable influence when he does? A. I do not

know that he has more than another member but in this case I was not interested

in any shape or form, I did it at the solicitation of Mr. Urquhart, whom I knew
very well.

Q. Had you any money dealings with Travers? A. Yes

—

Q. At that time? A. No.

Q. Or afterwards? A. About three years afterwards, yes, business trans-

action purely.

Q. I do not know that I want to go into that? A. You may if you like.

Q. But probably as it has become public you may as well tell us about it;

when was it? A. It was in July, 1909, about three years after this certificate

V as issued. I happened to be in Toronto, I was interested in connection with the

Thermos Bottle; I had some interest in connection with that and I had asked one
or two friends to join me in buying out the Thermos Bottle Company, of Montreal,

of which Mr. E. J. Copeland is one. I left Mr. Copeland's office and dropped into

the Farmers Bank and said, " Can I get two or three thousand dollars if I require

it on a business proposition?" He told me I could.
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Q. Had you seen him between November, 1906, and January, 1909 ? A. I

had never seen Mr. Travers except once or twice at the King Edwa^rd Hotel in a

casual way.

Q. Did he say yes before you told him what the business proposition was?
A. No, I told him what the proposition was.

Q. What did you get in that way ? A. I got $3,000 on a demand note.

Q. Made by yourself alone? A. Yes. I have never had anybody join with

me on a note yet.

Q. Did you get it that day? A. No, because the business was not con-

cluded that day. Mr. Copeland and myself came to Ottawa, met a gentleman here

along with Mr, A. W. Fraser and we closed the deal, and I gave a cheque for

$3,000 on the Farmers Bank. The next day I called and gave my demand note for

it.

Q. Had you cheques of the Farmers Bank with you? A. No.

Q. How did you give it? A. Simply changed the form of another Bank.

Q. You had no account in the Farmers Bank? A. No, no account then

or since.

Q. You gave it here on the Farmers Bank in Toronto? A. Yes.

Q. And went up that night? A. Yes, and gave my demand note the next

day.

Q. How long afterwards was that paid? A. I have it right here, $3,000,

July 9th, 1909. And on the 22nd of the same month I paid $750 of it. On
December 1st, 1909, I renewed the balance for that amount, and I think there was
some paid on the back of that.

Q. December 1st, 1909, you renewed the balance, $2,510.82? A. Yes, that

was with the interest, and $750 I paid.

Q. You paid $1,000 on the 3rd January? A. Yes.

Q. $1,000 on the 13th June, 1910? A. Yes. Then there is the renewed
there is the renewal of the balance, which I paid to the Trust Company; paid to

the Trust Company $585.04 December 31st, 1910, making the full payments; there

was $100 odd interest.

Q. In the original demand note that is all in your own handwriting I think?

A. No, I did not write that. That was made at the Bank ; all made by the Bank

;

I simply signed it.

Q. Look at that "loan W.R.T.", who wrote that? A. I cannot tell you
anything about that.

Q. Did you get it from Mr. Travers himself ? A. Certainly I did, just as

I would from any other Bank,

Q. "W.E.T.".
Mr. Commissioner: That is the voucher of the OfiBcer of the Bank? A.

Yes.
Mr. Hodgins : I want to ascertain whether he wrote it or Travers wrote it

on? A. I did not write anything but my name. There is the letter that came
with the renewal $2,515.

Q. When did you become Commissioner of the Transcontinental Railway?
A. In October, 1909, that was when I left the House of Commons.

Q. The second one is the same, " Loan, W.R.T. ", you do not know anything

about that ? A. No, except I paid it as shown, and I had nothing to do with the

Bank or charter directly or indirectly in any shape or form, but purely my own
business.

Q. The last one was paid to the Trust & Guarantee Company, who notified

you they were the holders of the note? A. Yes,

Q. And that you paid? A, Yes, and they returned me the note.

Q. I think you did assist Mr. Travers in connection with the Customs Depart-

ment at one time ? A. Yes, he asked me in regard to the matter of a boat coming
iiL
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Q. That was after this loan ? A. I presume it was.

Q. The following month, it was in the summer of 1909? A. I cannot

give you the date ; I have had a great many applications from people for one thing

and another; however, it was in the hands of the Customs men to decide the

question.

Q. You did interest yourself? A. I simply told them what he advised

me with regard to the boat and the age of it, and so on, and it was ascertained

afterwards that they had really charged him quite sufficient.

Q. The effect of the correspondence was that you asked them to value it for

the purpose of entry here at $1,000? A. That is what he said it was worth.

Q. That is what you asked should be done? A. Yes.

Q. I have the date of that, 18th August, 1909, would you say that would

be it ? A. Yes, that may be it. That had nothing to do with this, because thi^

was purely a business transaction for which I paid.

Q. Had you any interest in Colonel Munro's bank, the one who became Pre-

eident of this bank? A. Not the slightest.

Q. Or dealings with them? A. Not the slightest.

Q. Colonel Munro lives at Embro? A. Yes, or did live there.

Q. Is that anywhere near your home ? A. No, quite a ways.

Q. You say you had no transactions with that bank, good, bad or indifferent?

A. Good, bad or indifferent.

Q. Did you interest yourself in getting subscriptions for the bank ? A. No.

Q. Are you a friend of W. J. Lindsay's? A. Just a casual friend; just

happened to meet here; know very little about him, except seeing him over at the

House of Commons there; he used to be over there frequently.

Q. He comes from over your way? A. No, he does not come from near

my home.

Q. He comes from around St. Thomas, I think; had you any intimate

acquaintance with him at all. A. No.

Q. You have never helped him to get any subscriptions? A. Nothing in

the world.

Q. Or any one else? A. No, nor any one else.

Q. Is that all your interest? A. Yes, except I introduced the Bill for

renewal, that was all.

Q. That is the Bill for 1906? A. Yes.

Q. At whose request was that done? A. I think it was for Mr. Urquhart.

Mr. Commissioner : I got the figures of the renewal, $2,500 ; if you had paid

$750, how would it be as much as that on the $3,000 note ? A. I think there was

$200 I had received shortly after paying the $750, a further loan of $200, and that

is what made the difference.

Q. About this Customs matter, the way the question was put to you it was as

if you had asked the Customs authorities to value this boat at $1,000, is that the

way you put it to them? A. I cannot recollect exactly what I said. My recol-

lection is that Mr. Travers said the boat was an old boat—I have forgotten how
many years old, a very old boat, anyway—and that he was taking it in as a matter

of pleasure ; that it was not worth more than $1,000, and he thought if he paid duty

on $1,000 it would be all that it was worth.

Q. Did you convey that to the Customs Officer as something coming from
him or your own idea ? A. I presume it was coming from him, because I did not

know anything about it.

Mr. Hodgins: I think probably it would be well to put in the letter that

was sent to the Customs Department; probably that would settle the terms? A.

I do not recollect it.

Mr. Commissioner: It was in writing? A. Yes; he said he would not
bring it in at all if he had to pay more, because it was not worth it.
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Mr. Hodgixs: I think perhaps it has been published? A. Yes, it was

published at the time.

Q. And therefore there is BO controversy about it? A. Xo.

The Commission adjourned at 3.45 p.m., to meet at 4 o'clock this afternoon

at the Eailway Committee Room of the Senate.

Railway Committee Eoom, the Senate,

Ottawa, March 13th, 1912.-

The Commission continued its session at 4 p.m. in the Eailway Committee
Room of the Senate.

RT. HOX. SIR RICHARD CARTWRIGHT, sworn, examined by—

Mr. Hodgins : You were a member of the Treasury Board of the Government
in 1906? A. Yes.

Q. The certificate was granted by the Treasury Board, apparently, on the

SOth of ISTovemiber of that year? A. Yes.

Q. Have you any recollection as to whether a meeting of the Treasury Board
took place prior to the issue of that certificate? A. I think so. My recollection

is that the matter was discussed at a meeting of the Treasury Board; that is to

say, the question of issuing a certificate to the Farmers Bank was discussed at

some meeting, but whether at that meeting they ordered the certificate to issue

or not I could not say.

Q. I may tell you that the minutes of the Treasury Board that are produced

prior to the 30th of November showing meetings extending during the month of

October contain no reference at all to the Farmers Bank matter ? A. That might
easily occur.

Q. And Mr. Boville thinks it did not come up at that time? A. That
might easily occur; I am speaking from recollection at this distance of time, but

my recollection of the matter is that the question of giving a certificate to the

Farmers Bank was discussed at some meeting, and I think that, probably, though

there I am not quite positive, I think that probably this is what occurred: that

the Treasury Board demanded if the various legal formalities had Taeen complied

with, and that it w^as understood that so soon as they were reported to be complied

with that a certificate would issue; and we could not meet very often for various

reasons at that time; many of our members were away; I remember that; after

that a minute would be sent—this minute you speak of is probably initialled?

Q. Yes. A. That would mean that the Treasury Board could not meet;

that the thing was sent round to two or three who would constitute a quorum and

they would initial it, but that was hardly ever done unless the thing had been pre-

viously discussed.

Q. The effect of the previous discussion would be, as I take it, that if the

legal formalities were complied with, the certificate would issue? A. That was

the usual course, and that I think was what must have occurred.

Q. Would that necessitate the Treasury Board feeling itself obliged to go

into the "details, or would they act upon the report, say, of the Deputy Minister

of Justice and of the Deputy Minister of Finance? A. That is all they would

be likely to inquire into.
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Q. In other words, the matter of the details would be left to the Finance

Department? A. Yes, we would act on the initiative of the Finance Depart-

ment exclusively; our business we considered would be to see that the legal details

were complied with.

Q. Sir Richard, you would not, I suppose, yourself endeavor to ascertain by

examination of the documents whether the le^al requirements had been complied

with ? A. No, we would leave that to the Minister of Justice to report to us, or

the Deputy Minister of Finance as the case might be.

Q. This appears to be the minute which is produced ? A. I have no doubt

it is as I told you.

Q. You see the initials there? A. The probability is (of coui-se I can only

speak of it as a probability) the probability^ is that the application had been con-

sidered at an ordinary meeting and that an understanding had been reached that

when the full legal formalities had been complied with that should issue.

Q. If no meeting of the Treasury Board occurred between the time that the

money had been deposited and the 30th of November, that would hardly have

occurred, it would not have come up for consideration ? A. I do not quite follow

you.

Q, The deposit of the money with the Bank of Montreal and forwarding it

to the Finance Minister is the first step that is taken preceding the application for

the certificates of the Treasury Board? A. As a rule, yes.

Q. And if no meeting of the Treasury Board is recorded between that date

and the 30th of November, would you say that it was possible that it might not

have been considered at a meeting of the Treasury Board? A. I am speaking of

my recollection of it, and my recollection of it is that the matter was mentioned at a

meeting of the Treasury Boaird, but the exact date of it must have been prior to

this minute that you showed me now.

Q. Would it be formally mentioned or informally? A. We do not keep a

minute record of all the discussions and conversationsi that take place at the

Treasury Board. A vast number of inatters are brought up before us, sometimes

we have had to deal with two or three hundred.

Q. You would not at all events expect that the discussion would take place

at the Treasury Board prior to the application of the party interested for the issue

of the certificate ? A. No, I should say not.

Q. Then your recollection I suppose would be governed to a certain extent by

whether or not a formal meeting did take place in the interim? A. I think it

did.

Q. The reason I ask you that is, would it be possible that what you are

speaking of would be some informal meeting or some discussion between yourself

and perhaps some other member of the Board and the Finance Minister? A.

Three will constitute a quorum, and I do not think any informal discussion did

take place or could have taken place except at the Treasury Board ; I have no

recollection, in fact I am almost certain that that could not have occurred. If it

was mentioned it must have been mentioned at the Treasury Board meeting.

Q. And your recollection is that it was mentioned ? A. Yes.

Q. And it was mentioned at a meeting prior to the 30th of November, whe'"

this minute appears to have been as you say sent around and initialled ? A. Ye;

Q. Beyond that one meeting occurring as you think it did, there would be n
other occasion that the Treasury Board considered it? A. Not in my presenct

I am not quite sure how many of those meetings I might liave attended or not

there are six members of the Board and three constitute a quorum.
Q. Mr. Boville, I think, was Secretary of the Board during that time?

A. Yes.

Q. He told us Mr. Oourtney had resigned and he was acting in his place

until he was appointed Deputy Minister? A. Yes.
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Q. So that he would of course know when the meetings took place, formal

meetings? A. A record of that would be kept. Every formal meeting almost

invariably transacts a certain amount of business and that is duly minuted and
sent up to Council for confirmation.

Q. If it needs confirmation? A. It almost invariably does, I think in all

cases that the minutes of the Treasury Board have no force until they are approved

by the Governor in Council.

Q. I think the certificate to a bank is the action of the Treasury Board
alone? A. You can look at the Statute and see.

Mr. Commissioner: That was Mr. Boville's idea? A. Mr. Boville ought

to know, but my impression is we sent up everything that we passed at the Treasury

Board.

Mr. Hodgins: He said that probably 99^ would go to the Council because

they needed confirmation, but that a certificate to a bank would be one of those

eases which need not go ? A. It would be under the Statute.

Hon. Mr. Brodeur: What about insurance?

Mr. Hodgins: Yes, insurance,

Q. Could you tell me as a matter of memory whether in connection with the

Farmers Bank you ever heard of any litigation which was notified to the Depart-
ment? A. No, of that I am quite certain I did not from any party.

Q. Did you hear of any information having reached the Department of the

Finance Minister as to the method of raising the money to deposit with the Finance
Minister? A. To the best of my recollection nothing at all.

Q. In fact I take it that so far as the details are concerned they never came
before you ? A. All that the Treasury Board as far as my recollection goes in

this or in other cases would do would be to see or to inquire whether the legal

formalities had been complied with.

Q. Following that up we know that the Deputy Minister of Justice advised

on the 28th of November on documents which arrived here on that date, because

they were sworn in Toronto on the 27th, then this is issued on the 30th, could you
Bay whether you had or had not when this memorandum was sent round the docu-
ments on which the Deputy Minister had advised or given his opinion that it could

be issued if they were accepted? A. That I could not say from recollection, I

don't think we had.

Q. I suppose if this were sent around this would first be initialled by Mr.
Fielding? A. Generally, yes.

Q. You would not expect to sign it first if it emanated from the Finance
Department? A. Not if he was present.

Q. I suppose if you found it signed by him you would then sign it without

insisting you should see— ? A. All that I would be likely to require in a case of

that kind unless under very special circumstances would be the assurance of his

Department that the legal formalities had been correctly carried out.

Q. Would that be certified to you from the fact that Mr. Fielding himself

had initialled this minute before it reached you? A. We would so consider it.

Q. Was there any system of notification of the members of the Treasury
Board so that it might be properly called each time it met? A. Yes, as a rule

notices were sent to us from the Finance Department calling a meeting at such
and such an hour on such and such a day.

Q. That of course would not apply to a case such as this where the minute
is sent around? A. I presume that there may have been diSiculty owing to

pressure of business in getting the Treasury Board together; it is only under such

circumstances. That is rather exceptional, it is not often that a minute of that

kind is signed.



FARMERH BANK IXQUIKY 41

SESSIONAL PAPER No. 153a

HON. L. P. BRODEUK, sworn, examined by—

Mr. Hodgins : You were a member of the Government and of the Treasury

Board in October and Xovember, 1906? A. Yes, sir.

Q. I do not know whether we can shorten it by asking you, having heard Sir

Eichard Cartwright's evidence whether your own would be the same upon the same

points or whether in any matter your recollection dilfers from his? A. I must

admit very frankly that I have not any distinct recollection that even I signed that

document until I saw it yesterday; I think Mr. Thompson called my attention to

it. You see we have so many of those questions which come up, and I must tell

you very frankly I do not remember the case of the Farmers Bank, but I am sure

I had something to do with it since I signed it ; but there are so many cases of that

kind that I am not liable to remember exactly what occurred in connection with

this case, and I suppose with regard to others.

Q. Have you any recollection following vAiat Sir Richard said about the

matter having come up for discussion at a meeting of the Treasury Board ? A. I

have no recollection with regard to that; it might have happened when I was not

there, and we might have had some meetings outside. Generally we met in the

office of the Finance Minister in the eastern block; sometimes we met in Council,

sometimes we met in the ante-chamber of the Council, sometimes we met in his

room across the Commons; I have no distinct recollection; and besides it was a

matter which was not concerning me particularly, this matter of the Farmers Bank,

so I do not remember exactly the circumstances connected with it.

Q. Really your evidence would come to this, that you have no recollection at

all of the matter, and would not have recollected that such a thing had gone
through unless you had seen your initials? A. I do not say what Sir Richard
said is not correct, quite the reverse, because he might have a better memory of

those circumstances ; it was a matter coming from Ontario and he was supposed to

give more interest to the matter than I. Of course when I signed the document I

must have made some inquiry as to the nature of the document and how it came
about, but to tell you that I remember some particular instances I do not.

Q. You have no recollection, as I take it, at all, and if you had not seen

these initials on of yours you would not have supposed— ? A. I would have
forgotten I had signed it.

Q. You would not have even remembered the Farmers Bank had come up
before you? A. Yes, that is right.

Q. So that I suppose we may take it that Sir Richard has described pretty

well how the document would come to be signed? A, Yes, although it was not

entered through the minutes of the Treasury Board we were discussing informal

questions there at the meeting of the Treasury Board and later on a minute would
be made, and it would be probably passed upon that.

Q. That is argument, not recollection? A. That is the way that would be

done.

Q. You know that possibly in other cases and possibly in this it may have
happened in that way, but you have no recollection about it? A. No.

Q. You cannot throw any light on the real details of the case ? A. No.

Q. Or what you had before you when you did sign this? A. No.

Q. You heard of no litigation pending in connection with this matter?
A. No.

Q. Nor of any question as to how the money was being raised? A. No,
generally rely on Mr. Fielding with regard to those questions.
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Mr. Commissioner : At some stage communication should be had with Mr.

Fielding in order to ascertain whether he desires to be heard to give his evidence.

Mr. Hodgins: Yes, I think that would be very desirable; I would be very-

glad to have him give evidence.

Mr. Commissioner : Perhaps Mr. Thompson might speak to—I do not know

whether that would be wise—his former chief, and find out whether he thinks Mr.

Fielding would desire to be heard. I think it would be better to find out if he

desires to state the circumstances under which the certificate was issued.

Mr. Hodgins: One might not get Mr. Fielding's own mind.

Mr. Commissioner: I should fancy it is very probable you would get the

ansfwer he thought he would ; buit I do not know.
Mr. Thompson: If I can find his address in London I could wire.

Mr. Mikel : You could see Sir Wilfrid first and see what he says. I should

think it would be very important to have Mr. Fielding's evidence.

The Commission adjourned to meet at the Court House, Ottawa, March 14th,

1912, at 11 A.M.

THE COUET HOUSE, OTTAWA, MAECH 14th, 1912.

The Commission resumed its sittings at 11 A.M. in the Court House, Ottawa,
March 14th, 1912.

PRESENT:

The Commissioner, Sir William Meredith.
Frank E. Hodgins, K.C.
John Thompson, K.C.
William Laidlaw, K.C. and I. E. Weldon.

Mr. Hodgins : I have a letter from Sir E. Clouston saying that he is unable

to travel at present owing to an attack of neuritis. " In any case ", he says, " The
secretary of the Bankers' Association will be with you and he is more thoroughly

informed about all matters connected with the bank than I am ". Mr. Knight is

here, and it may be possible to get along without Sir Edward Clouston.

Mr. Commissioner: I do not see what you want him for; you have all he

did, all that is relevant, have you not?
Mr. Hodgins: No, we have not, as I am instructed.

JOHN" KNIGHT, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins : You are the secretary of the Bankers' Association ? A. Yes,

sir.

Q. Which is incorporated by Act of Parliament and has certain powers?

A. Yes.

Q. And you were secretary in October and November, 1906? A. Yes.

Q. Do you remember taking any step with regard to the Farmers Bank in

November or December 1906? A. No, I think it was in January, 1907—I am
doubtful, but the bank was in operation.

Q. I am told that the date as sworn to in the other matters, of your interview

ill Toronto is the 18th December, 1906 ? A. At all events I was at its birth and

at its death.
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Q. There was only one interview you had with Beattie Nesbitt and Mr.
Travels at Toronto in the bank? A. Yes.

Q. Shortly after the certificate had been granted? A. Yes.

Q. If you cannot recollect the exact date I will have to prove that by some
one else? A. Yes.

Q. What was the occasion of your visit? A. Ostensibly to examine the

circulation, the supervision of which is entrusted to the Association, and my
purpose was to prove if there was any justification for the suspicions that we had
that the stock list was not what it should be, and if possible to obtain cancellation

of the certificate on the ground that it had not been granted according to the Act.

Q. Did you go to Toronto then? A. Yes.

Q. Your headquarters were in Montreal? A. Yes.

Q. And visited the bank premises? A. Yes.

Q. Who did you see there? A. Beattie Nesbitt and Travers.

Q. What was Beattie Nesbitt's position? A. President.

Q. And Travers? A. General Manager.

Q. What took place between you? A. Our interview followed a visit of

mine to the bank where the money paid in by the so-called shareholders was
deposited.

Q. What bank was that? A. The Traders Bank.

Q. What occurred when you saw these two gentlemen? A. I found that

the amount deposited was not nearly sufficient to warrant the supposition that the

money had been deposited at Ottawa, so I went to the bank and saw Mr. Beattie

Nesbitt and Mr. Travers; of course it was not a very pleasant interview.

Q. Explain that a little more, you went to the Traders Bank and found out?

A. My object there would be the object of any bank man, to ascertain if the

money supposed to be deposited pending the granting of the certificate had been

made.
Q. What did you find from the records there? A. I found a shortage.

Q. To what extent? A. Speaking from memory about $100,000 which

later events have proved was the case.

Q. How much did you find on deposit there? A. About $150,000.

Q. To the credit of the Farmers Bank? A. Yes.

Q. Then come to your interview which was not a pleasant one? A. No,

it was decidedly unpleasant. Dr. Beattie Nesbitt was blustering and contended

that tlie Association (and very properly) had no right to inquire into anything

except the circulation. Well, I insisted upon having certain questions answered,

and Mr. Travers and Dr. Beattie Nesbitt at last produced a very satisfactory look-

ing stock list, and I then, you may as well have the entire story, telephoned my
suspicions to Ottawa.

Q. I want to get it step by step; they produced an unsatisfactory list, did

you look at it? A. Yes.

Q. Did you examine the books of the bank ? A. Yes, such as they were.

Q. What did you find in the books of the bank? A. A stock list

—

Q. Mr. Commissioner: I do not think that is the proper way to prove it;

\^e must get the original sources.

Mr. Hodgins: I propose to.

Mr. Commissioner: I won't allow any examination as to the contents of

these documents or books.

Mr. Hodgins : Mr. Knight will have to attend in Toronto. I do not see why
he cannot tell the results of his examination.

Mr. Commissioner: It is elementary, he cannot tell the contents of a

written document.

Mr. Hodgins : I am afraid you will have to come to Toronto ? A. I may
as well tell you, if you were to show me today what I saw four five years ago I would
not swear to it.
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Q. You examined some books there, we have that far? A. Yes.

Q. Was that in the morning? A. I think about mid-day.
Q. "Was anything else except the stock list and the books such as they were

produced to you on that interview? A. I think there was a roll of linen with
the names very like a theatrical bill of fare.

Q. What names? A. With the names of the supposed contributors to the
stock.

Q. Had you any conversation with regard to either the books or the
stock list or the results of your examination either with these two gentlemen ? A.
Yes, a great deal.

Q. What was the conversation? A. Not nice.

Q. So far as it relates to this matter and as a matter of business let me
have it.

Q. I told them that to the best of my knowledge and belief there was some-
thing wanting and I asked for proof and I did not get it.

Q. Did you define what the something was? A. I wanted to know where
the missing $100,000 was.

Q. You wanted to prove, you say? A. Yes.

Q- Did they allege anything about it? A. Yes. The rest of the story

has been made known in the Courts of Toronto; they borrowed.

Q. What did they say about it? A. They said nothing except that I

believe (I am just stating from memory) I believe they hinted that Mr. Stratton
representing the Trust Company could show that they had the necessar}- amount
on deposit at that Trust Company, in fact I think I saw a receipt.

Q. At that interview? A. No, I think there must have been two inter-

views that day; I think it was in the afternoon that Travers told me that by going

over to the Trust Company I could ascertain the truth of his statement. I then

attempted to find Mr. Stratton and I failed until late in the afternoon and I then

communicated to Ottawa.

Q. Did you find him though? A. I never found him.

Q. Going back still to that first interview what did they say about this

$100,000; if they said anything I want to know what it was? A. I do not know.

Q. You were there asking for it? A. I know that.

Q. Tell me whether any explanation was or was not given on that morning
inter^iew? A. They claimed that they had the $100,000.

Q. Were you satisfied with their assurance? A. No, I was not.

Q. Was there a second intersiew? A. I think so, but not with Beattie

Nesbitt.

Q. Who was the interview with? A. I think, Travers.

Q. Were you shown anything on the second interview? A. I was shown
a certificate of deposit, I believe.

Q. From what concern? A. Some trust company.
Q. Do you remember the name of it? A. It was the one presided over by

Mr. Stratton, and at that time managed by Mr. Warren.

Q. That is the Trusts & Guarantee Co. ? A. Yes.

Q. For what amount? A. I think $80,000.

Q. Then did that satisfy you? A. No.
Q. Were the inquiries you mentioned a moment or two ago made in conse-

quence of that, your not being satisfied? A. As proof that I was not satisfied

I telephoned to Ottawa.

Q. Who did you speak to in Ottawa, who did you call up? A. I called up
the Vice-president for this district, Mr. George Bum.

Q. Had you a conversation with him? A. Yes.

Q. How much of what you have told us here to-day did you relate to him
over the telephone? A. It was very much condensed; T simply intimated that;
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I was not at all satisfied, and I recommended that Mr. Stratton might be located

in order that he might explain why this money was given to the Farmers Bank,

fiSid the conditions under which the loan, if it was a loan, was made.

Q. And did that end your connection with the matter? A. Yes, with the

birth of the bank.

GEORGE BUEN", sworn, examined by :—

Mk. Hodgins: You are the Vice-president in this district of the Bankers'

Association? A. Yes.

Q. Have you a recollection of a telephone from Mr. Knight, the last witness,

some time in December, 1906, in connection with the Farmers Bank? A. I re-

member receiving a telephone from him ; I do not know the date.

Q. Can you fix it at all ? A. No, it would be impossible for me to fix the

date at this distance of time; to the best of my recollection the telephone was

received in the evening.

Q. Do you know whether the certificate had issued to the Farmers Bank
before the telephone message to you? A. I cannot say positively.

Q. Will you give me what the communication was as you recollect it? A.

My recollection of the communication was to the effect that Mr. J. E. Stratton, of

Peterboro, was either in Ottawa or coming to Ottawa, and he might possibly be

able to afford some information in connection with the Farmers Bank.

Q. In relation to any particular object? A. More particularly in relation

to the raising of money by the discount of notes, or something of that sort.

Q. For what purpose? A. In connection with the furnishing of money
on the notes of the shareholders for the purpose of securing the certificate, I under-

stood.

Q. Is that all you recollect Mr. Knight stated or did he give any details of

what he had seen or heard in Toronto? A. I have no recollection of anything

else taking place in connection with that.

Q. In consequence of that, did you do anything? A. I informed the Min-
ister of Finance.

Q. Mr. Fielding? A. Yes. My recollection of that part of it is from the

fact that I saw Mr. Fielding that evening.

Q. What did you say to him ? A. I told him that Mr. Stratton was either

coming or was then in Ottawa, at the Eussell House, I believed, and that he might
he able to afford some information with regard to the stories which were then cur-

rent as to the raising of money in connection with the discount of the shareholders'

notes.

Q. Had you anything more yourself to do with the matter after that inter-

view with the Finance Minister? A. No.

Q. You did not take any steps yourself ? A. No
;
you mean with regard to

Beeing Mr. Stratton?

Q. Yes? A. No.

Q. Or take any further steps in regard to it? A. No.

Q. Did you make any inquiries afterwards as to what, if any, action had been

taken by the Minister? A. I was told that the Minister had seen Mr. Stratton

and did not get very much information from him ; he had promised to write him.

Q. And did you not intervene, yourself, actively at all other than what you
have told us ? A. I did not.

Mr. Commissioner: I do not quite understand what you went to Mr.

Fielding for; what did you go to him for? A. I thought he might get more
light on the subject.

Q. From Stratton? A. From Stratton, yes.
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T. C. BOYILLE, Examination continued.

Mr. Hodgixs : I do not know whether you can enlighten us at all with
regard to that date Mr. Elnight telephoned Mr. Burn; Mr. Burn said he saw the

Minister of Finance, do you know anything about the time, was it brought to your
attention? A. Not spe^ally; I may have had a casual knowledge of it, it was
not specially brought to my attention.

Q. Cfln you assist us in fixing the date?
A. I don't think I could be of any assistance to you.

Q. Had you occasion to see Mr. Stratton, do you know, in December in con-

nection with that? A. Xo, I had no connection with the Stratton incident at all.

Q. Is this something you have brought this morning? A. They are some
Orders in Council. There is the Order in Council in regard to a quorum.

Q. You produce then copies of three Orders in Council which I will put in

as one exhibit. The first one is the 13th July, 1896, constituting the Treasury
Board; this is the one that fixes the quorum. The second one is dated the 10th
July, 1905, constituting Sir Eichard Cartwright, Hon. Mr. Prefontaine, Mr.
Paterson, Mr. Brodeur and the Minister of Finance, as Chairman, members of

the Treasury Board. The last one is dated the 20th July, 1906, appointing Mr.
I^isher. Did he replace Mr. Prefontaine? A. That I could not say. Mr.
Prefontaine had died in the meantime I fancy; speaking from memory I think he

died about 1906. "

Q. It is not stated in the minutes that he replaces any one? A. No.
—The three Orders in Council, dated respectively July 13th, 1896, July 10th,

1905; and July 20th, 1906, filed and marked as Exhibit 4.

Q. What was dealt with on that day the 26th October? A. Insurance only.

Me. CoMirissioxER : Are we not having copies of these minutes?
Me. Hodgixs : Yes, I think we ought to have copies of the 21:th and 26th

October.

Me, Commissioxer : Let it be understood that certified copies of these

laay be put in.

Mr. Hodgixs: I want to put in this return; this is the Eeturn? A. Yes,

110 B and C.

Q. That contains quite a good deal of the contents of the files? A. Yes.

-^House of Commons Eeturn 110 B and C marked as Exhibit 5.

Q. There are one or two papers that I want that I think are on this file and
ore not in this Eeturn Exhibit 5; I will be glad if you will run over them with

we? A. Very well.

Q. I see here is a memorandum dated the 30th November, 1906, which is

not copied, signed by yourseK ? A. That is a memorandum to the Minister.

Q. I would like a copy of that ; was that supplied to the Minister ? A. Yes,

for him; it practically takes the place of a verbal communication between the

Minister and myself.

Q. You said yesterday that what was handed to the Minister was the affidavit

of Travers with the Exhibits referred to in it? A. Yes.

Q. Looking at this certificate would 3'ou still think that that was so, or was
the certificate what you handed to him? A. That was also handed to him.

What I said was correct with this; that takes the place of a verbal communication
with the Minister.

Q. There is here a copy of an original document returned to Mr. McCarthy,
7th November, 1906 ; this is a copy? A. Part of the papers which were returned.

Q. It is a copy of the endorsement on the vrrit of summons? A. I presume

it is, that is what it purports to be.

Q. You recognize it as a copy of the endorsement on the writ? A. Yes.

Q. You had retained that when you sent Mr. McCarthy the original. Here is

one dated December 12th, 1906, from 3^ourself to E. S. Clouston ; that is not copied
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in the Eeturn :
" I return herewith the letter from your Toronto manager which

you were good enough to send me with your letter of the 10th inst. for my private

information, etc.
—" is that signed by you or Mr. Fielding? A. Signed by my-

self, that was a personal letter.

Q. Where is that letter; the letter itself was returned, but did you keep a

copy of it? A. I possibly have a copy of it somewhere amongst my private

papers.

Q. I understood that was on the file within a week? A. It is a private

personal letter.

Q. It has been removed from the file? A. Yes.

Q. Why was it on this file ? A. A memorandum for myself.

Q. Before its production here? A. Private and personal, purely personal.

Q. I understood it was a letter frpm the Toronto Manager of the Bank of

Montreal to Mr. Clouston? A. Private letter from his Toronto Manager to Mr.

Clouston and enclosed in a personal and private letter from Mr. Clouston to

myself.

Q. Why did you make a copy of it for the file? A. Merely as a moiija-

randum for myself.

Q. Why was it removed from the file ? A. Because I did not think it had
any relation to the file, being private and personal.

Q. You got that copy? A. Yes.

Q. I would like to have that produced; I expect Mr. Braithwaite here and I

intend to examine him upon it? A. Very well.

Me. Hodgins : There are quite a number of documents on the file which are

of a much later date, which refer to the matter I suggested yesterday, that is com-
munications in that Tevis matter which took place in Syracuse and evidence as to

which I will have to give in Toronto. These communications were made by the

Superintendent of Insurance in the State of New York to the Department of

Finance. I take it that under your ruling at present it would be unnecessary to go
into this matter here. I see the force of your objection under the wording of the

Commission and I would just like to run over these with Mr. Boville, so that we
may have a list of them if it is necessary.

Mr. Commissioner : Let Mr. Thompson do that. You need not do it here

now.
Mr. Hodgins : Very well, he can do that. A. Mr. Thompson can have

access to them at any time.

Mr. Commissioner: Is it at all suggested that this transaction in Eochester

had anything to do ^vith the failure of the bank?
Mr. Hodgins : Yes, that will be part of the evidence in Toronto.

Me. Commissioner: What could it possibly have to do with the failure of

the bank? It showed the curious methods adopted by the management, that was
all.

Mr. Hodgins: Oh yes, it did.

Mr. Commissioner: It eventuated in nothing.

Mr. Hodgins : I am not quite so sure that that did not affect the credit of

the bank. I am not sufficiently informed as to the whole detail to be able to

f renounce upon it at the moment, and that is why I would like to have a memo-
randum of these.

Mr. Commissioner: Let Mr. Thompson go over them and Mr. Boville will

no doubt give all you ask for.

Mr. IJodgins : There is just one memo here that I saw in going over the file,

and I would like to ask you about it as a matter of interest; that is a memo of

your own, is it not ? A. Yes, in my handwriting.

Q. And you say in that memo that " The Farmers while not in the best

position is not in such desperate straits as the Toronto bankers imagine ". Would
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iliat be made in 1909, in connection with the attached letters? A. Possibly; this

seems to be jnst a jotting of what some one may have said; I do not know who
said it.

Q. You have just put your initials at the bottom ? A. Just to show it was
put there by myseK.

Q. Had you any information, were you intimately acquainted with the

Farmers Bank so as to be able to write a memorandum like that? A. This is

not my expression of opinion ; that is meant to be the expression of some one to

whom probably I had been speaking in the matter. We often had from time to

time all through that period of the panic, we have had various conversations over

the Farmers, one way and another, and that is a memo of probably what some one
has said to me ; not my own opinion.

Q. It is your handwriting ? A. Yes.

Q. " From subsequent inquiries re annexed letter the genuineness of the

supposed receipt has been denied by the General Manager of the Farmers and its

relation to a mining deal at Haileyburv' is not established. The latter is only for

small amount, $20,000 and is one of Dr. Beattie Xesbitfs deals. The Farmers
while not in the best position is not in such desperate straits as the Toronto bankers
imagine "—that is somebody else's gossip ? A. Yes, it was not my opinion.

Q. Would that have been put down just about the date, December 1909 ?

A. I think that had something to do about the deposit receipt.

Q. The Syracuse matter? A. No, it did not matter. There had been a

rumor abroad that a certificate of the Farmers was being hawked around the

country and probably I had been mp.king some inquiries from some one who knew.

Q. You put that on the file? A. Yes, but that had no relation to the file.

That is one of those things which should disappear. In the Department we often

put a memorandum.
Q. About banks? A. Other things; all sorts of things; merely for aid to

memory.
Q. On the next file there are communications between the bank and the

Department of Finance arising out of Mr. VanKoughnet's letter which is in the

printed exhibit, and subsequent returns called for by the Government, explanations

from the Traders Bank and so on; I understand that that, you think, under the

Commission is not relevant to the inquiry.

Me. Commissioner : No, I do not think so.

Mr. Hodgins : Mr. Thompson might also make a note of those, so that if

an}'thing transpires later we might know what they are.

Q. This file is the one in connection with the liquidation? A. Yes.

Q. So that the same remarks might apply to that? A. Yes. Any docu-

ment of which you want a copy you can obtain it through Mr. Thompson.

Q. Have you the cheque that was returned to Mr. Travers ? A. Yes.

Q. You produce cheque for $245,000.

Mr. Commissioner : That is for the money returned ? A. Yes, the Finance

Department's cheque.

Me. Hodgixs : Dated the 30th November, 1906 :
" Pay to the order of the

Farmers Bank of Canada $245,000. Signed T. C. Bo\dlle," that is addressed to

the Bank of Montreal, Ottawa ; are those cheques payable at any branch bank of the

Bank of Montreal anjw'here? A. They are payable anj-where, practically, pay-

able anywhere under the terms of the Bank Act.

Q. That is endorsed to the order of the Traders Bank by Travers as General

Manager, and appears to have been received there on December 3rd, 1906? A
Yes.

Copy of cheque dated the 30th November, 1906, for $245,000, from the

Finance Department to the Farmers Bank, with endorsement, and stamp of Traders

Bank to be filed as Exhibit 5a.
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Me. Boville: Do you wish copies of all these miimtes? They are lengthy?

Mr. Commissioner : I do not know that it is necessary to put in something

hat has no reference to this matter.

Mr. Hodgins: It may be sufficient if Mr. Boville will go over the minutes

nd say tliat no record appears of anything in connection with the Farmers Bank.

Mr. Commissioner : He has said that now. A. I have said that already.

Mr. Hodgins: He refers to the meetings of the 24th and 26th October? A.

leetings immediately prior to the 30th Xovember.
Mr. Hodgins : The printed Eeturn shows the letter of Sir Edward Clouston

ated the 30th Xovember, I think you said that w^ould be received the next day?

L In the course of the mail, yes.

Q. The money that was deposited by Mr. Travers, that was sent by Mr.

'ravers; a copy of the letter is in and is dated the 23rd October? A. Yes.

Q. And the receipt is tlie same day
;
you acknowledged that on October 24th,

hat would sliow when you received it? A. Yes.

Q. And then when would the matter come up? I see you wrote Travers on

he 24th, acknowledging the money and pointing out that there was opposition?

L. Yes, that deposit has to be made under the Bank Act a month before the

rganization.

Q. And you then wa-ote Mr. Travers saying that opposition had been tiled?

L. Yes.

Q. And you got his letter dated the 29th October? A. Yes.

Q. That would reach you in due course of mail on the following day? A.

"es.

Q. And that is what brought forth your answer of the 31st October to Mr.

/eighton McCarthy apparently, and of iSTovember 2nd to Mr. Travers? A. Yes.

Mr. Commissioner : When you mentioned opposition what did it refer to ?

L. Mr. McCarthy's communication.

Q. I gathered from w^hat Sir Eichard Cartwright said yesterday that his

ecollection of the practice was that his initials did not appear upon the minute
'here there had been a formal meeting held? A. Yes.

Q. That when it was impossible to get the members together, the practice

as for the Finance Minister to initial and then for enough to make up a quorum
initial also ; does your memory agree w4th that ? A. If you will let me explain

he method of procedure in connection with the Treasury Board. There are very

iirge quantities of business to be dealt with, there are regular meetings of the

?oard which occupy probably two hours or tw-o and a half hours' time. As a rule

hese are called by special notice and the minutes in those cases are prepared and
igned by the Minister of Finance and they are usually sent on to the Privy

.'ouncil. There are cases when there are very small amounts of urgent business,

nd in the rush of the session very often a meeting will take place either in the

'rivy Council Chamber or in the ante-chamber or in the House of Commons, it

Tequently happens; in those cases I may not be present, and the minutes in those

ases are generally initialled by the members present as a verification to myself

hat there has been a meeting. I fancy what was done in this case of the Farmers
?ank, and I think Mr. Fielding's statement in the House of Commons would
lear me out, it was in the rush of the session, it was one item of business, he

»robably most likely had the papers with him, at two o'clock at a meeting of the

-*rivy Council—there is a standing order for the meeting of the Privy Council

luring the session at two o'clock—he probably had the papers with him at two
I'clock, and whether he consulted the whole Council or not, I do not know, but he

vidently consulted the members of the Treasury Board who were present, and
hat was why they placed their initial on the document which I produced here.

Mr. Commissioner: As I understand you, you handed to the Minister of

^'inance, your certificate that the papers were in order? A. The cognate docu-

nents.
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Q. In view of that, and the declaration of Travers that was contained in the

papers you sent, how did Mr. Fielding come to write the letter of the 30th
iNovember; do you know anything about that? A. It was in consequence of

these persistent rumours that were brought with regard to the irregularities, what
may be termed irregularities, in the method of obtaining the necessary $250,000;
he wanted to make certain.

Q. Did you know Travers? A. Xo, not personally.

Q. You had no acquaintance with him at all? A. No.
Q. Had you any reason except in so far as suspicion might be cast upon his

operations, to doubt his standing? A. None whatever; it seemed incredible to

myself that a man who represented a list of shareholders such as he produced and
who had been elected to the high and responsible position of general manager by
ai rectors should be other than he ought to be.

Q. Did what was done with regard to the issue of this certificate differ in

any respect from what was done in the case of similar certificates? A. There
vas a slight difference, some.

Q. In what respect? A. We demanded from him an affidavit as to the

actual amount of cash paid in by each shareholder, which was not done in previous

cases.

Q. Ordinarily what would the Treasury Board or what would your Depart-
ment require before granting the certificate? A. A production of the share-

holders' list showing subscriptions to the extent of $500,000, verified by affidavit.

Q, You did not get a copy of the subscriptions, but just a list of the share-

holders? A. We take the list with the affidavit that this is a true list.

Q. And if nothing to arouse suspicion appeared you would certify it?

A. The Treasury Board accepts that as evidence.

Q. Does your certificate precede the certificate of the Department of Justice,

or do you get that before you certify? A. I usually wait until after I get the

certificate of the Minister of Justice, although that is not an invariable rule.

Q. Does not this inquiry suggest that a rubber stamp would be a good thing

to have in your department to stamp your letters when they come in? However,

you are not expected to express an opinion at once ? A. There is so little of our

business which really comes into a circumstance of this kind

—

Q. Take a letter like Mr. Clouston's (perhaps in this case nothing turns

upon it) it might have been most important to know the hour at which that

arrived? A. With the returns of the bank we always do that.

Mb. Hodgins: My recollection of Sir Eichard Cartwright's evidence yester-

day is that, owing to pressure of business, this memorandum was very often sent

around without any formal meeting at all, and I understand you are giving your

idea of what might have happened? A. Yes.

Me. Commissioner: Sir Richard mentioned various things Mr. Boville has

mentioned about the places where they might meet.

Mr. Hodgins : Undoubtedly, there is the possibility. But the other practice

was followed up of sending around? A. Occasionally informal matters relating

to Departmental routine.

Q. You are not professing to say whether there was a meeting or whether
there was an informal meeting this time? A. No.

Mr. Commissioxer : Was it the practice in matters, except of routine, for

the Ministers to initial the minute of the Treasury Board and that to be sent

around with the papers to the other members without any meetings and they to

initial, too, and then action taken upon it ; do you know of any cases of that kind ?

A. Matters of importance, no.

Mr. Hodgins: That seems to leave it just as unsatisfactory' as ever. Sir

Eichard Cartwright said in connection with this very memorandum that his idea

was that that had been sent around to him, that he had signed it, seeing the Fin-
ance Minister's signature there or initial? A. That would not be the practice.
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Q. But you have no knowledge as to whether that was followed in thia case

or not? A. Not different; I could not say.

Mr. Hodgins : Before you go I would like to have that letter available for

Mr. Braithwaite ? A. If you think it is material,

Mr. Hodgins : Until I have seen Mr. Braithwaite and seen the letter I can-

not say. Mr. Braithwaite has been subpoenaed and we have heard nothing from
him. I think possibly we will have to telephone to Montreal. He may have arrived

by the 12 o'clock train, and if you would adjourn now until some time this after-

noon, if he is present, we will examine him then.

The Commission adjourned at 12.45 to 2.30 p.m.

At 2.30 p.m., Mr. A. D. Braithwaite, local manager of the Bank of Montreal,

Montreal, did not appear under his subpoena, and the Commission adjourned to

meet at 11 a.m., March 19th, 1912, at Osgoode Hall, Toronto.

Osgoode Hall,

Toronto, March 19th, 1912.

The Commission resumed its sittings at Osgoode Hall, at 11 a.m., March
19tb, 1912.

PRESENT:

The Commissioner, Hon. Sir William Meredith;
Frank E. Hodgins, K.C;
John Thompson, K.C.

;

William Laidlaw, K,C., and I. E, Weldon.

SIE EDMUND OSLER, sworn, examined by—

Mr. Hodgins : You were a member of the House of Commons in 1906 ? A.

Yes.

Q. You remember the time at which the certificate was granted to the Farm-
ers Bank? A. Yes,

Q. Had you an interview on the subject of the Farmers Bank at all with Mr.

Fielding, the Finance Minister? A. Yes.

Q. Was that before or after the certificate was granted? A. Before the

certificate was granted.

Q. Was it at Ottawa? A. Yes.

Q. We are told that the House sat about the 22nd of November in that year?

A. T do not recollect,

Q. We will have to prove that in some other way; was it after the session

began in 1906 ? A. Yes.

Q. What was your interview with him, what occurred during that interview?

A. I told Mr. Fielding that I had knowledge that the money that was deposited

there M^as practically obtained by false pretences, that it was not bona fide money

obtained by stock subscriptions.

Q, What money did you refer to? A. The mioney that was deposited with

the Government ])ending the issue of the certificate.

Q. Did you go any more into detail? A. No, I told him that I knew, as

a matter of personal knowledge that it was not a straight

—
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Q. What further was said, did the Finance Minister say anything or discuss

it with you ? A. He said he was very anxious about it, and it all passed off.

Q. That is practically all? A. Yes, that was all until after the certificate

was issued, I again saw Mr. Fielding and said I was very sorry the certificate had
been issued. He expressed himself as having been a great deal worried about the

transaction, but said he was afraid if he had refused the certificate it would have

been charged that the Government were favoring the large banks and did not want
to establish new banks.

Q. How long after the granting of the certificate was that? A. It must
liave been a few days ; it was as soon as I heard it had been granted.

Q. That is all that took place ? A. Yes.

Me. Commissioxer : Were you connected with any other banking institution

at that time? A. Yes.

Q. What bank? A. The Dominion Bank.

Q. That was one of the large banks? A. Yes, no doubt.

Q. Was 3'our statement as broad as that the money that was on deposit had
been obtained by fraud ? A. I knew that part of it ; I knew that they had been
discounting these notes.

Q. That is what you mean by the discount of notes? A. Yes, it was not

a straight

—

Q. Because there are two suggestions made about it, one of which was the

subject of an action, subscriptions to stock having been obtained by fraud? A.
I know nothing about that.

Q. You were speaking of the way in which the money was raised by the

discount of notes? A. Yes, to my knowledge.

Q. Of what notes? A. From discounting the notes of the subscribers.

Q. Did you intimate that to Mr. Fielding? A. Yes.

Q. Or was it in a general way that you made the statem.ent? A. Oh, it

was in a general way. but in a sense particular, because I made that statement.

Q. When did the interview take place? A. I have not a date; it was after

the money.

Q. Where? A. In Ottawa.

Q. In the House? A. Yes, in the House.

0. Mr. Hodgixs: In the Chamber itself? A. Yes, in the Chamber or in

one of the Committee Rooms.

AETHUE DOUGLAS BIIAITHWAITE, sworn, examined by—

Mr. Hodgins : You were the Manager of the Toronto branch of the Bank of

Montreal here for some time? A. Yes.

Q, Were you in 1906? A. Yes, I took charge in September, 1906.

Q. Did you know W. E. Travers? A. Yes.

Q. He was manager, afterwards became the general manager, of the Farmers
Bank? A. Yes.

Q. Did you know in what position he was before the opening of the bank
for business, which occurred, I am instructed, on the 2nd January. 1907? A.

He was manager of the Merchants Bank in Hamilton when I first knew him.

Q. I mean immediately preceding the opening of the bank for business, when
he came before tlie public as general manager, do you know what his position was
immediately before that? A. No.

Q. You understood he was connected with the Farmers Bank? A. I under-

stood he was getting up the Farmers Bank.
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Q. Was it with you that he made the deposit for the Government ? A. Ye3.

Q. That would take place in Toronto? A. Yes.

Q. And your office issued the receipt for the money here? A. Issued a

draft in favour of the Eeceiver-General at Ottawa.

Q. You received the money, though, here? A. Yes.

Q. And you gave a receipt whidi is sent down to the Eeceiver-General in

Ottawa? A. We gave him a draft on the Bank of Montreal, Ottawa, in favour

of the Eeceiver-General.

Q. Did he deposit the whole $250,000 at once ?

A. No, he deposited $230,000 on the 16th October, 1906, and $20,000 on
the 23rd October, 1906.

Q. That would make, altogether, $250,000 ? A. Yes, and on the same day

we gave him a draft on Ottawa.

Q. Prior to his deposit of the $20,000, had you any conversation with himP
A. Yes, he called upon me at the Ontario Bank.

Q. What took place? A. He asked me to advance him $20,000 against

several notes of the subscribers of the stock to the Farmers Bank.

Q. Do you remember how long that was before the deposit of the $20,000,

generally speaking? A. A week or ten days.

Q. What was the amount he asked you for as a loan? A. $20,000.

Q. At that time had he deposited the $230,000? A. I am not quite sure

as to that, but I tbink he had. He deposited that on the 16th, and I think his

application would be somewhere between the 16th and the 23rd.

Q. What was the result of his application? A. I refused to make the loan.

Q. You communicated afterwards with your head office in connection with

it, although not till after the certificate was granted? A. Not for some time

afterwards, in December, I tbink.

Q. That was a letter to Sir Edward Clouston? A. Yes
Q. Notifying him of the fact of the deposit and the fact of the application

for the loan? A. Yes.

Q. Would that have reached him before the 30th Novemiber? A. No, the

letter was only written on the 7th December.

Q. Of course, you don't know what he did with it; we have traced that in

Ottawa; I suppose it is your letter to Sir Edward Clouston that was sent to Mr.
Boville? A. I know it was sent to Ottawa, either to Mr. Fielding or to Mr.

Boville, I don't know which.

Q. And subsequently was returned to you? A. Yes.

Q. And the date of that letter was the 7th December? A. Yes.

Q. And was it sent on that day, as far as you can remember? A. No, it

was not sent to Ottawa until the 10th December.

Q. You sent it in the usual course? A. No, I think it did not go down
till the next night, because I was under the impression I dictated it very late at

night and it was too late for the mail.

Q. Except that interview with Mr. Travers that you have told us about when
he applied for the loan, had you anything further to do with or come in contact

with the organization of the Farmers Bank? A. Nothing at all.

Me. Commissioner: Was the deposit made with your bank as financial

agents or bankers of the Federal Government? A. Yes, I presume so; they

have to get the drafts on Ottawa from us; I think we are the only people in

Toronto who issue them.

Q. How was it you did not communicate earlier to Mr. Clouston, as he then

was, the fact of this application to discount the notes? A. I do not think that

I realized what it was; I was \fery busy at the time; it was in the office of the

Ontario Bank in the head office, and I do not think I quite realized what it was,

whether it was to make up the amount of the charter or what it was.
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Q. Did that strike you as anything very much out of the ordinary? A. I

cannot say that it did, particularly at the time.

Q. I suppose some subsequent event must have made it important, to give it

greater importance in your mind? A. Mr. Coulson, the general manager of the

Bank of Toronto, asked me to advise Mr. Clouston how the deposit was made; then

it immediately flashed across my mind.

Q. Until then it had no particular significance? A. No.

Q. What was the reason you declined to advance the money upon the notes?
A. I did not want to have business with Mr. Travers ; I knew him pretty well.

LEIGHTOX McCarthy, swom, examined by—

Mr. Hodgins : Your name has been mentioned in the correspondence which
has already been put in, published in the Parliamentary Eetum; you had corre-

spondence between yourself and the Finance Department and Mr. Fielding? A.
Yes.

Q. You are familiar with that correspondence; I need not go over it with
you? A. I have my file here.

Q. I want to ask you whether in addition to that correspondence you ever had
in the matter a personal interview with Mr. Fielding ? A. I did not.

Q. There is something in the correspondence which indicates you were expect-

ing to see him, that is why I want to know? A. Yes, in two of my letters I
suggested I would do myself the pleasure of calling upon him with reference to the

matter, but I never did.

Q. Who were you acting for in the matter? A. I was instructed by Mr.
William Laidlaw, K.C., on behalf of his clients who are set forth in the letter to

Mr. Fielding of the 19th October.

Q. Had you any personal knowledge except what you got from him as to the
grievances of those that issued the writ ? A. None whatever.

Q. In writing the letter it bears a little later date than that, telling him the
claim was withdrawn ? A. One letter suggesting I would call is dated 1st Novem-
ber ; the letter withdrawing is on the 2nd November, the day after.

Q. The letter is dated November 2nd, that is the one written to Mr. Fielding?
A. Yes.

Q. Saying that the objections which you made on their behalf to the issue of

the certificate are withdrawn? A. Yes.

Q. On whose instructions did you write that letter ? A. Mr. Laidlaw came
m and told me that a settlement had been made, or arranged with these individuals
whose names are set out in the letter of the 19th October.

Q. Am I right in assuming that we have in this correspondence all that took
place between you and the Finance Department? A. Yes, you are absolutely
correct.

Q. Had you anything to do with the matter either before or after that? A.
None whatever.

Mr. Commissioner : By whom were you instructed, I suppose it appears in

tlie papers ? A. By Mr. Laidlaw.

Q. On behalf of whom, how many different persons ? A. They are all the

plaintiffs in that writ between

—

Q. How many are there? A. William Dixon, John Sproat, George Castle,

William McLean, Finlay McCallum, Robert Hume, James Murray, George Denoon,
John McLeod, James Shuert, William Harris, on behalf of themselves and all

other persons alleged to be subscribers for shares of the capital stock of the Farmers
Bank who may desire to come in and be parties to this action.
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Q. What was the complaint they made? A. I have not that endorsement,

and I have not seen it for six years. As I recollect it their allegation was that the

fubscriptions had been procured by fraud, and that the subscriptions had been paid

with notes, and they demanded

—

Q. What was the fraud? ' A. Misrepresentation in procuring their sub-

Bcriptions.

Q. Misrepresentation as to what? were you instructed as to the nature? A.

I have no doubt I had a good many interviews with Mr. Laidlaw between those

times, between the 8th October and the 2nd November, and, I have no doubt we very

thoroughly discussed it, it is six years ago, and it has passed from my mind.
Q. I judge from what you say apparently some one was of the opinion that a

subscription not paid for in cash was not a valid subscription, was that one of his

contentions ? A. Yes, tliat was one of his contentions, also it comes back to me,
I think that Lindsay was the man who had procured most of these subscriptions,

and that these people thought a most rosy condition of affairs had been painted by

Lindsay as to what these people would make if they went into the transaction, and
tnat the money would not be called, and they had given notes on the assumption

that they would never have to pay the notes.

Q. I suppose you advised them these rosy anticipations were not a ground for

setting aside the subscriptions ? A. I did not come in contact with the clients.

Q. Everybody does that ? A. I did not come in contact with the clients ; I

only came in contact with Mr. Laidlaw.

Mr. Hodgins : Your letter of the 19th October sets out, encloses the special

endorsements on the writ? A. Yes.

Q. That is in the return which is being copied and sent up here; and you

request the Treasury Board to " Stay any action upon the application of persons

professing to act in the name of the Farmers Bank of Canada or in the name of

the provisional directors of the Farmers Bank of Canada, for a certificate under

section 15 of the Bank Act on the grounds alleged in the enclosed special endorse-

ment, and other grounds which may be disclosed upon the examination of the

alleged subscribers for shares."
" I have received information that the alleged subscribers for shares, paid a

large sum of money in cash and have signed notes for other large sums of money,

and that the persons professing to act in the name of the bank have transferred

notes and received the proceeds, and that a deposit either has been made or will be

made of the cash received and the proceeds of these notes, or a sufficient amount to

make up $250,000."
" I wish you to have the kindness to acknowledge the receipt of this protest

against the granting of a certificate so that I may advise the shareholders who are

disputing their liability."

Q. I suppose without seeing the endorsement on the writ you cannot say

whether that last paragraph I have read you, which refers to the action of those

professing to act, in the name of the bank, with the notes which they have got, is

included in the special endorsement? A. No, I cannot tell you. I gave back

those papers to Mr. Laidlaw.

Q. That letter and enclosure was the notice you gave to the Finance Depart-

ment ? A. Yes.

JAMES G. FITZGIBBON, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins: 1 want you to identify this letter of November 29th, 1906, to

W. E. Travers? A. Yes, sir, that is mine.
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Q. The letter is

:

*' Dear Travers

:

" Mr. Hunter called in this morning, and I was glad to learn that so far things
are going on nicely, and trust you will have no trouble."

Who is Mr. Hunter? A. He was the solicitor for the bank.

Q. W. H. Hunter of Toronto? A. Yes, sir.

Q. How had you learned that so far things were going on nicely ? A. From
Mr. Hunter himself, who had returned from Ottawa.

Q. Can you say when—" You say he called in this morning " ? A. That
would be that day, the 29th Xovember.

Q. That he had got back from Ottawa? A. Yes.

Q. Then he had gone down with Mr. Travers, had he? A. So I presume.
Me. Commissioner : You had better not give that.

Me. Hodgins : If he knows.
Me. Commissioxee : He does not know.
A. I do not know that he had been.

Me. Hodgins : I think from the cheque book he did know ; I am going to

call Mr. Hunter.

Q. The letter continues :
" Mr. Hunter went over all the applications and

informs me that they are in first class shape, and that he would have no hesitation

ia exhibiting them if called for "—what applications were those ? A. The appli-

cations for stock.

Q. What list would there be of those applications, or did he go over the appli-

cations themselves? A. He went over the applications themselves.

Q. Had he gone over those applications prior to that? A. I think he went
over them with Mr. Travers before the certificate was granted.

Q. And then the letter continues: "At his request I enclose three blank
cheques out of the cheque book in case you have occasion to use them ". This is

the cheque book, will you just show me the stubs of the cheques that were taken
out and sent down? A. I do not think I can identify the cheques from the stubs.

Q. See if 3'ou can; this is dated the 29th November; I want to trace up those

three cheques.

Me. Commissioner : Can you identify them ? A. Only one.

Q. What one is that? A. Xo. 26, December 4th, issued to Guthrie & Pringle
of Ottawa, $110, Xo. 27 is marked cancelled, and No. 28 was evidently used after

he came back.

Q. You think those were the three? A. I think those were the three, they
are all dated here December 4th. Any between the 29th November and December
4th could not have been used in Ottawa.

Q. Which ones do vou identify as the ones you sent him? A. No. 26, 27
and 28.

Mr. Hodgins: 26 appears to be a cheque made out to G. S. McCorquodale?
A. It was evidently started as that but altered afterwards.

Q. I do not understand that, you do not start a cheque— ? A. I did not
draw

—

Me. Commissioner: The witness is giving his evidence.

A. I do not know why the name of G. C. McCorquodale was in there or why
it was strucJc out, but I know that the cheque to Guthrie & Pringle was issued in

Ottawa by Mr. Travers.

Me. Hodgins : Yes, so do I ; but I want to know why you identify a cheque
the stub of which is payable to G. S. McCorquodale as one of the blank cheques you
sent down to Mr. Travers? A. I could not say, except it must have been one of

the three that went to Mr. Travers in Ottawa. I do not know why ]\[cCorquodale's

Dame was entered on the stub. I did not draw out the cheque.

Q. Look at the cheque immediately preceding that, what is the date of that

cheque No. 25? A. It is dated there December Ist.
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Q. And that is written over something? A. Yes.

Q. What is it written over? A. I could not tell you.

Q. I think I can make it out; have you your glasses with you? A. Yes;
Xovember 30th, it is apparently.

Q. Would not that look as if that cheque No. 25 was subsequent to those that

you sent down on the 29th of November? A. Yes, but that was payment of office

salaries here, and could not have been used in Ottawa.

Q. Quite so, but it was written out on the 30th, which was the day after the

date on which you sent them down.
Mr. Commissioner: Not necessarily the 30th; it may have been written on

the 1st December and probably being the end of the month a man might make a

mistake. A. I do not know, as I did not draw out the cheques.

Q. Who drew them out ? A. Mr. Shaver. 5»

Q. And he would probably know better than you? A. Certainly,

Q. Does that mean you cannot identify the three cheques you gave us now as

being the three that you sent down? A. No, I could not positively identify them.

The only one I could identify is that one which was issued to Guthrie and Pringle

in Ottawa, and tliat one was as I understand the only one of the three that was used

in Ottawa. The three that were sent down may have been Nos. 25, 26, 27 or may
have been numbers 26, 27 and 28.

Q. That is the best of your recollection? A. Yes.

Q. Do you know anything about No. 30 which is marked cancelled? A.

No, sir.

Q. Do you think you and Mr. Shaver together could account for the three

cheques that were sent down ? A. I could not say as to what Mr. Shaver can say.

Q. You have never gone into that phase of the matter? A. No, but No. 30

appears to have been to the contractors for the office building.

Q. Just look at cheque No. 25 and tell me when that cheque was written out ?

A. That was evidently November 30th, 1906.

Q. That is in favor of A'ourself ? A. Yes.

Q. For salary, $62.50 ?
"^

A. Yes.

Q. It is marked as including Miss McKenna's salary? A. It was paid to

me, and I paid her her salary out of that.

Q. Would Mr. Shaver be the one who altered the date on the stub ? A. It

was in his handwriting; it was paid at the Traders Bank, on the 1st December.

Clieque No. 25 filed as Exhibit No. 6.

Q. Look at that cheque, what is the number of that cheque? A. No. 28.

Q. That is dated December 4th? A. Yes.

Q. For $10? A. Yes.

Q- Was that paid up here? A. That was paid apparently at the Traders

Bank, on the 8th December.

Q. Whose writing would that be? A. Tliat is in Mr. Shaver's hand-

writing; he drew out all the cheques.

Cheque No. 28 marked as exhibit 7.

Q. Then look at this cheque, dated the 30th November, is that the Pringle &
Guthrie cheque? A. Yes.

Q. What is the date of that? A. November, 30th.

Q. What is the number of that cheque? A. No. 27.

Q. That corresponds with the cancelled stub? A. Yes.

Q. It is number 26 that is in the stub payable to Guthrie & Pringle? A.

1 do not understand why the wrong one was cancelled. This one evidently with

McCorquodale's name on it should have been cancelled, and this one written in,

Guthrie & Pringle.

Q. There is 26, and 27 : 26 is on the stub payable to Guthrie & Pringle, but

when the cheque is produced it is No. 27 that is payable to them? A. Yes.
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Q. Do you know anything about the other cheque? A. No, sir. Cheque
Tso. 27 is filled out in Mr. Travers' own handwriting at Ottawa, and when it came,
in Mr. Shaver doubtless

—

Q. Never mind what he doubtless did ? A. I do not know.
Q. Look at this attached cheque No. 52, that cheque is payable to whom?

A. To W. E. Travers.

Q. And endorsed by him? A. Yes.

Q. For $1,800 ? A. Yes.

Q. Did you have to do with the closing of that transaction? A. No, sir.

Q. Who did, Mr. Travers ? A. No, Mr. Shaver, I believe.

Q. Do. you know anything about this attached receipt signed by Pringle &
Guthrie? A. Nothing beyond the fact that it was handed in to be attached to

the cheque when it came back Ifrom Ottawa.
Mr. Hodgins : I will put those three in together as one exhibit.

Cheque No. 27 to Pringle & Guthrie for $110; cheque to W. E. Travers, No.
52 for $1,800, signed by W. ,E. Travers, General Manager, and endorsed by W. E.
Travers and A. E. Shaver; and rec-eipt of Pringle & Guthrie, solicitors for C. A.
Smith, for promissory note of W. E. Travers for $1,800 in favour of C. A. Smith,
incJuding release by Smith of all claims and demands of Smith against W. E. Tra-
vers and the Farmers Bank of Canada—filed as exhibit 8.

Mr. Commissioner : Who is McCorquodale ? A. He was one of the soli-

citors for stock for the bank.
Mr. Hodgins : One of the stock sellers ? A. Yes.

Q. I see he was a stockholder too ? A. He subscribed for one share, but if

I remember rightly he never paid anything on it, and it was subsequently cancelled.

Q. Where are the stock applications ? A. The last I saw of them they were
in the hands of the liquidator.

Q. Would it be asking you too much to see if you could find them amongst the
papers that have been produced up here ? A. They ought to be all together, they

were all on file.

Q. We will get them then? A. All right.

ALEXANDEE G. McKAY, Sworn,—

Mr. Hodgins : I have called you because your name is set forth in the pros-

pectus which was sent by Mr. Travers to the Finance Minister in 1906, as one who
had consented to act as a Director if elected, " Hon. A. G. McKay, K.C., Owen
Sound, Ex-Commissioner of Crown Lands "—that would describe you pretty accu-

rately? A. Yes, fairly accurately,

Q. Did you consent to act as a Director of the Farmers Bank? A. No, not
exactly, I did not. I was approached by an agent to subscribe for stock, and of

course I discussed the Directorship and that sort of thing, but I never decided to

subscribe and did not subscribe.

Q. Who was the agent? A. I think his name was Lindsay.

Q. On the 27th November, was there any authority given by you under which

you could have been described as a gentleman who had consented to act as Director

of the Farmers Bank if elected ? A. No, because I had not subscribed for stock.

Q. Nor prior to that, that would not have been proper? A. No, it would
not have been proper. I was considering and was being canvassed to subscribe for

etock, and the discussion took place with regard to that, and I decided not to sub-

scribe and told him so, and I did not know my name was in the prospectus until

some one called my attention to it months afterwards.

Q. Is that all you had to do with it ? A. Yes.
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INSPECTOR WALTEE DUNCAN, called to produce certain papers.—

Mr. Hodgins ; There is said to be a statement made by Mr. Travers to you

which has not been produced in any of these proceedings? A. Yes.

Q. Can you let me have it ? A. lean. (Produces).

Mr. Hodgins : Perhaps Inspector Duncan had better be sworn.

Mr. Commissioner: I do not know that I will receive that at present, a

statement made by Travers. If you are going to call Travers possibly it may be

proper to introduce it afterwards. I am not going to take second hand statements.

Mr. Hodgins: I have no objection at all to do that; I wanted to get this,

and I thought it just as well w^hen the document was produced that the Inspector

should state how he got it and how it comes to appear in the forai it is. If you

think it is better to wait for Mr. Travers, I will do so.

Mr. Commissioner : I think we had better wait till we see what Travers says.

Mr. Hodgins: Have you any other papers? A. Yes, there are some papers

bearing on some monies said to have been obtained by the ' World ' newspaper. Then
1 have here a number of cheques signed by Fitzgibbon which are made payable to

W. R. Travers. I produce one here for $6,000.

Q. I will go into these later; we will have to go through those very carefully.

All I want to know is what you have ? A. Then there are others here aggregating

perhaps $100,000 or over. There is another statement that is of no value to me;
that was taken in the bank. There is a short brief that was prepared for the Police

Court for Mr. Corley, Crown Attorney.

Q. I have that. A. Then it was said there was a letter missing wdiich was
produced at the Police Court.

Q. Without going into it, perhaps you will just leave the papers with me
and I will look through them myself.

Mr. Commissioner: One letter he says is missing? Whom was it to? A.
It was to Mr. Coulson.

Q. From whom? A. Something in connection with the Finance Depart-
ment at Ottawa with regard to sorruething being wrong.

Mr. Hodgins : Is not tlmt the letter you are thinking of from Mr. Braith-
waite to Mr. Cloust-on ? A. I rather think it is.

Q. That letter I have seen. That letter mentioned Mr. Coulson made inquiry
just as Mr. Braithwaite states. A. This one I would like to get back ; that is a
criminal charge bearing on a man that is not before the Court. And here is one
also I would like to get back.

Q. We will just put these together and before you leave, Mr. Thompson will

give them back to you. He wants to make a note of them, A. Very well.

JOHN D. IVBY, sworn, examined by

—

Mr. Hodgins : You are a merchant in Toronto ? A. Yes.

Q. And were you at any time a Director of the Farmers Bank? A. Never.
Q. Did you contemplate becoming a director? A. I was solicited to sub-

scribe for stock.

Q. Who solicited you? A. Mr. Travers, and there were some names that

he mentioned to me. Major Beattie and Colonel McLennan, I think, and some
others that rather appealed to me, and I said I would think it over, and in think-
ing it over I communicated with those gentlemen and I found that they were not
directors.

Q. What was the result; did you make up your mind one way or the other?
A. I practically dropped out at that.
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Q. Do you remember when you dropped out? A. No, I am sorry to say I

do not; it was very early on at the beginning of the organization.

Q. And you were represented in the prospectus sent to the Finance Minister

about the 27th of Xoveniber, 1906, as a gentleman who had consented to act as a

Director, if elected; would that be correct? A. That would be without my au-

thority at the time ; I had never subscribed for stock.

Q. I notice in the document which I have here, which is really a lawyer's

bill against the bank, that in March you had various interviews with Mr. Urquhart

and Mr. Travers, two at least, in reference to extending of time for the bank pro-

ceeding with its organization; do you remember those? A. Ex-Mayor Urquhart's

name was among the three or four names that were mentioned to me at the first

interview, and I had one or two interviews with Ex-Mayor Urquhart in order to

inform myself as to the organization of the bank.

Q. You had nothing to do with the bank then on the 27th November, 1906 ?

A. None whatever.

Me. Hodgins: Mr. Urquhart telephoned me that he could not be here this

morning, but would be here this afternoon. In his absence I think I had better

take Mr. Lown. But before that I am going to put in the minutes of th« provi-

sional directors v.hich have been already produced in the former proceedings, and

the minutes of the directors after their election.

Minute book of provisional directors filed as Exhibit No 9.

Minute book of the directors of the Farmers Bank filed as Exhibit No. 10

ALEXANDEE S. LOWN, sworn, examined by—

Me. Hodgins : -You were one of the provisional directors of the Farmers

Bank? A. Yes.

Q. What is your profession? A. I am a solicitor.

Q. You were practising where? A. I was practising at that time in the

village of Drayton.

Q. And you became interested in the Farmers Bank? A. Yes.

Q. You took out the charter, did you not? A. Yes.

Q. Of the original provisional directors, how many are still living? A.

Gallagher is dead.

Q. Who were the others besides yourself? A. Dr. Ferguson, Eraser and

Watson.

Q. Mr. Watson lives in Listowel? A. Yes.

Q. The others in Toronto? A. Yes. Mr. Gallagher, I think, lived in

Teeswater at that time.

Q. You acted as a provisional director? A. Yes.

Q. Eight up to the time when the meeting of subscribers was held? A. Yes.

Q. In November or Dec-ember, 1906; you remember, I suppose, the agree-

ments that were entered into at that time by the provisional directors? A. Yes.

Q. 12th March, 1906, is the agreement signed by you, Eraser and Ferguson

find Travers? A. Yes.

Agreement between A. S. Lown et al. and W. E. Travers, dated the 12th

March, 1906, filed as Exhibit 11.

Q. This is vour signature and those are the signatures of the others (on

Exhibit 11) ? A. Yes.

Q. That agreement, in effect, was to allow Travers to sell all the capital stock

of the bank? A. I think there is an exception in it.

Q. Yes. " Except such portions of the stock as they may reserve to be sold
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f)y C. H. Smith and the firm of Messrs. TJrqiihart, Urquhart and McGregor "—but

outside of that Travers was to have the whole control ; that is, in 1906 ? A. Yes.

Q. At that time you found you had not made much progress, is that right?

A. We had, I think, about $40,000 of stock subscribed.

Q. That was about two years, was it, after the bank had been incorporated?

A. Well, about a year or six months, I should judge.

Q. That agreement provides for the procuring, within a week from its date,

four members for the permanent Board that will be acceptable to the provisional

directors and to Mr. Thomas Urquhart, and he agreed that the expenses of the

directors, providing they do not exceed $16,000 to date, be paid out of the funds

of the bank? A. Yes.

Q. That was the arrangement? A. Yes.

Q. How many shares of stock had you got up to that time subscribed? A.

It is pretty hard for m.e to say without going through the books.

Q. I agree with you. A. I would say, roughly speaking, about $10,000

or $50,000.

Q. That is two years' work? A. Yes.

Q. Had yoii employed any one to get that? A. Yes.

Q. Who had you employed, C. H. Smith? A. Smith, and Smith had
employed quite a number of others.

Q. Was Smith being paid by commission? A. Smith was being paid by

commission, and Smith also acted as Secretary of the Provisional Board.

Q. Was he on salary or on commission ? A. I think he had a salary of $75

a month and a commission besides, if I remember right.

Q. Those who have apparently been paid or charged up commissions were

Smith, Travers, Fraser and Urquhart; did you employ any one else? A. I sup-

pose Travers would employ other agents and Smith would employ other agents, and
1 think under Urquhart was a gentleman called Richardson.

Q. What was the meaning of this $16,000 that was provided for the payment
of the provisional directors ? A. At that time certain monies had been expended,

we did not know just how much, but the idea was that these matters would be

adjusted afterwards.

Q. Who did know the amount? A. I suppose we could have got the amount
from the books.

Q. Had you kept books? A. Yes.

Q. And would they represent anything like a total of $16,000? A. They
would represent, T could not tell Avithout looking at the books.

Q. What books do you refer to? A. There would be the ledger and tlie

cash book; the books were kept by Smith.

Q. Probably you will look at them later on; I think they are here? A.

Very well. Roughly speaking, I think there were one or two unsettled matters

and I think the books would sliow about $10,000.

Q. Of expenditure? A. Yes, at that time.

Q. How much of that had been contributed by the provisional directors? A.

Not very much.

Q. It had been spent, then, out of the subscriptions? A. Yes

Q. Then there are three subsequent agreements? A, Two, I think.

Q. You are right ; that is, two subsequent ones with Mr. Travers ? A. Yes.

Q. They are both dated the 4th July, and I will put them in togetlier; see

if those are the originals? A. Yes, sir.

Two agreements both dat^d the 5th July, 1906, between A. S. Lown et al of

the first part, C. H. Smith of the second part, and W. R. Travers of the third part

filed as Exhibit 12.

Q. This agreement of the 4th July, 1906, recites the agreement of the 12th

March and allows Travers to sell all the capital stock which is now unsold and you
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engaged him at a salary of $5,000 for the first year, increasing a thousand dollars

each year; and if he retires he is to be allowed a pension of $1,500 a year, that to

be confirmed by the shareholders. Then it is provided that Travers agrees to

accept the legitimate accounts as they now stand upon the books for the expenses

of the organization to date, that would be what you would fijid in the books? A.
Yes.

Q. " And also agrees to allow the parties of the first and second part the sum
of $20,000 as a remuneration for their services, surrender of charter, etc., to be

paid out of the funds of the bank provided the same be confirmed at the meeting of

the subscribers "—that I see is signed by all the provisional directors ? A. Yes.

Q. What is the meaning of your getting $20,000 for services as well as the

legitimate accounts as they stand? A. It simply meant that Travers would
recommend at the meeting, as I understood, at the meeting of shareholders that we
would be paid that much.

Q. What was it for ? A. For our work and trouble in promoting the bank.

Q. Such as you have described ? A. Yes.

Q. This speaks of a surrender of charter, I suppose that was really a transfer

tif the charter to Mr. Travers ? A. I suppose so, yes.

Q. Was it on the understanding that he was to have— ? A. The under-
standing was that he was to go on and complete the organization and that we were
to do any acts that were necessary to assist him.

Q. At that time in July, 1906, there had been a good deal more stock taken

up, had there not ? A. Yes.

Q. What did you know about promissory notes that had been taken for stock ?

A. I think it is all explained in the minute book. We had some objections to the

promissory notes. Those notes were taken without our knowledge, and when we
discovered it, some of the members of the Board raised some objections to those

promissory notes, and we decided to take legal advice on the matter, and we did.

Q. The second agreement of the 4th of July recites the prior one of the same
date, as to the $20,000 and Mr. Travers in that agrees to " accept their claim and
to pay the $20,000 to the parties of the first and second part as follows :

immediately upon their passing the necessary resolution to give the legal notice

calling a meeting of the subscribers for the organization of the bank."
Then at the bottom of that agreement there is a receipt for Travers for $10,000,

" And to this extent we hereby assign our interest in said $20,000 to said Travers " ?

A. Yes.

Q. When after the 4th of July did the provisional directors get the $10,000
from Travers ? A. We were paid that day.

Q. The 4th of July, 1906 ? A. Yes.

Q. Was that paid out of these subscriptions? A. !N"o, that was paid out of

Travers' commissions. Of course the commissions were paid out of the subscriptions.

Q. Was there a resolution directing payment to him of $10,000? A. I

cannot remember.

Q. Then these are the other memorandum and power of attorney, I think

they had better go in together; they are also signed by the provisional directors?

A. Yes.

Q. One is memorandum as to distribution, and the other is the power of

attorney from the provisional directors to Travers ? A. Yes.

Memorandum as to distribution and power of attorney from provisional direc-

tors to Travers filed together as Exhibit 13.

Q. The memorandum of distribution says "We, the undersigned, hereby agree

that we will divide the sum of $20,000 to be paid us by W. R. Travers under an

agreement dated the 4th day of July, A.D., 1906, amongst ourselves as follows:

A. S. Lown $5,000; C. H. Smith $5,000; John Feguson $3,500; Alexander Eraser

$3,500 ; John Watson $1,500 ; James Gallagher $1,500."
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The power of attorney states " To constitute and appoint W. R. Travers our

lawful attorney for us and in our name and stead to endorse our names on all notes

made by anyone whatever payable to the provisional directors of the Farmers Bank
of Canada, and the endorsement of our names on said notes by him as our attorney

shall be as valid and effectual as if we ourselves had endorsed notes, etc."

You did endorse all these notes didn't you? A. I presume that Travers as

attorney endorsed those notes.

Q. The power of attorney is dated the 8th October, 1906 ; look at this resolu-

tion of the same date, and certified by you as Chairman? A. It was signed by

me as Chairman.

Q. That was passed at that meeting ? A. Yes.

Q. It reads : " Moved by James Gallagher, seconded by John Ferguson

:

" That the provisional directors execute a power of attorney to W. R. Travers

for the purpose of endorsing all notes in their names as provisional directors and

signing their names to a note or notes for the purpose of raising funds to put up

the deposit with the Government, and we authorize the secretary to hand over all

notes to W. R. Travers for the said purpose." (Motion filed as Exhibit 14.)

Q. Am I wrong in saying that at that period of time out of the subscriptions

that had been raised all the expenses were to be paid and the $20,000 to the

provisional directors would come out of that, although charged as commissions to

Mr. Travers?

Q. It would come out of Mr. Travers' commissions, his commissions would

bo chargeable to that.

Q. And he would then get all the promissory notes made up to that time by

subscribers ? A. No.

Q. What was the situation? A. The bank would get the credit for the

proceeds of any money that he raised by endorsing those notes.

Q, I am speaking of the subscriptions which had been got by you four provi-

sional directors before Mr. Travers came into it? A. Yes.

Q. The expenses were to be paid but of that? A. Out of all the money
subecribed by the stockholders, I presume.

Q. Then you were to get $30,000 in addition.

Mr. Commissioner : He explained that differently before ; that $10,000 came

out of the commission that Travers got, which came out of the bank funds.

Me. Hodgins : Up to the time that Travers made the agreement with you to

pay you $16,000 in March and $30,000 in July had Travers got any stock taken up

lumself? A. Travers himself, we never saw Travers until about the 12th of

March, and from the 12th March to the 4th July Travers and his agents had been

instrumental in getting the great portion of the stock.

Q. Coming back to the 12th of March the arrangement under that agreement

was that you four directors were to be paid the $16,000? A. No, not exactly;

we were to be paid whatever expenses there were, if they were not more than

$16,000; if they were less, we would get less.

Q. What was the object of changing the agreement on the 4th of July;

Travers in the meantime had been getting stock taken up ? A. Out of the money
that we had expended we ourselves would get practically nothing; that had gone

in rent and advertising and commissions, and so on.

Q. We can find the amount of that; but I want the reason for making the

agreement of the 4th of July ? A. Travers had been promising us that we would

get a certain amount of remuneration for the services that we had done.

Q. If the $20,000 was to be paid out of Travers' commission it was on the

commission from between the 13th March and the 4th July? A. No, it would

be on the commissions earned at the time at which the bank was organized.

Q. You turned over the entire stock-selling to Travers? A. Yes.

Q. And he, you say, out of his commissions was to pay that? A. Yes.
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Q. What commission did you as provisional directors arrange to pav Travers?
A. ]0%.

Q. On the par value of a subscription? A. Yes, sir.

Q. Not upon the cash paid in? A. The par value of the subscription; I

think, if I remember rightly, the agreement sets it forth.

Q. Supposing these notes Avere given by subscribers would Travers get in cash
Lis commissions out of that as if it had been paid in cash; was that the idea you
Lad in your minds at the time ? A. If the note was a good note.

Q. Had you anything to say to that? A. No, the notes were all recom-
mended to us as being good notes.

Q. You passed certain resolutions on the subject; in addition to that agree-

ment of the 12th March, 1906, was there an agreement to pay Dr. Ferguson and
Alexander Eraser more, an additional amount to that? A. No.

Q, This is the minute of the 10th March, 1906 :
" That the provisional Board

hereby agrees that provision be made for Messrs. A. S. Lown, and C. H. Smith as

originators of the bank, by giving them positions in the bank on its organization,

Mr. Lown as Secretary and Mr. Smith as manager of a branch bank, or at least its

equivalent in the head office ; and in the event of their not being continued to a
period to be agreed upon between Mr. Lown and Mr. Smith and Mr. Travers, the

prospective General Manager, an adequate allowance be made by pension or bonus
on retirement and that Dr. Ferguson and Alexander Fraser be empowered to

execute this agreement with Mr. Travers on behalf of the Provisional Board."
That is on the 10th March, and would that agreement on the 12tli March imme-
diately follow it and be the one executed in pursuance of this, because my recollec-

tion is there is no provision in that for your being continued ? A. I do not think
that was ever carried out.

Q. On the same day; moved by Dr. Ferguson, seconded by Alexander Fraser:
" That an allowance of $3,000 be made to Alexander Fraser and Dr. John
Ferguson for their services and outlays as provisional directors in the organization

of the bank, and that the same be paid when the bank is ready for business
—

" ?

A. That would be included in that $20,000.

Q. Which? A. That $3,000.

Q. That was mentioned in the 4th of July agreement? A. Yes.

Q. Would it be included in what is mentioned as the agreement of the 12th

of March ? A. I do not think so.

Q. I want to ask you about the agreement as to notes; you had taken advice

had you not, relative to the legality of the provisional Board accepting notes? A.
Yes.

Q. I see that at the meeting of the 23rd of June the resolution was passed

against that being done ;
" It was moved by Dr. Ferguson, seconded by Mr.

Gallagher; that whereas it appears that the notes have been accepted by agents in

settlement of subscriptions to stock, be it resolved that the opinion of Messrs,

Urquliart, Urquhart & McGregor be secured at once as to the legality of accepting

by the provisional Board such settlements and the payments of commissions, on
such subscriptions ". Moved by Alexander Fraser, seconded by Mr. Gallagher

:

" That instructions be given to Mr. Travers that no note be accepted in lieu of cash

for payment of stock and that no agent or sub-agent employed by him accept the

same, but that the conditions set forth in the form of application be adhered to on
cash basis unless otherwise specially authorized by the Board "—do you remember
that? A. Yes.

Q. Was there an opinion obtained ? A. Yes.

Q. To what effect? A. To the effect that^
Mr. Commissioner: Is it in writing? A. Yes.
Mr. Commissioner : I do not think it would be fair.

Mr. Hodgins : I only want to get whether, generally speaking, it was in
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favor or against it, because I have the opinion here, what I take to be the opinion.

1 expected to put that in when Mr. Urquhart came. Perhaps you would recognize

that? A. 1 think we have the original letter somewhere.

Me. Commissioner: That purports to be a copy? A. Yes; it would be

fairer for Mr. Urquhart to put in the original letter.

Me. HoDGiNs: On July 4th, which was the date at which that agreement

appears to have been made, it was moved by Mr. Ferguson, seconded by Mr. Gal-

lagher ;
" that in consideration of the letter of Messrs. Urquliart, Urquhart and

McGregor, regarding the acceptance of notes on subscriptions of stock, the resolu-

tion of the 23rd June, 1906, calling for the selling of stock on a cash basis be

repealed". I suppose that affected your minds. You repealed the resolution?

A. Yes.

Q. And then the next is a resolution: "That the sum of $10,000 on account

of commissions for the sale of the capital stock in the bank be paid to W. lE. Tra-

vers '"'. Then, " That the agreement entered into this day between W. E. Travers,

C. H. Smith and Messrs. Watson, Gallagher, Lown, Ferguson and Fraser be con-

firmed and signed ". Then it was known when the $10,000 was given that the

notes had been taken, and do you pretend to say that you knew they were all good

at that time? A. We did not know they were all good, but they were all stated

to us to be notes of good substantial farmers.

Q. Stated by whom? A. By Travers.

Q. And on that statement the $10,000 was paid out of the monies on hand?
A. Yes.

Q. You did not discount the notes to get this money ? A. No, not at that

time.

Q. Further on the same day, " That the Chairman of the Board "—who was
that? A. Myself.

Q. " That the Chairman of the Board, the Secretary Treasurer of the

Board"—who was the secretary treasurer? A. Mr. Smith.

Q. " And W. E. Travers, General Manager, be authorized to endorse all notes

made in favour of the bank for the purpose of raising money to make deposit with
the Treasury Board of the Dominion Government ". This is on the ith July,

1906? A. Yes.

Q. Then I see by the minutes that you kept on alloting stock as subscriptions

were brought in ? A. Yes.

Q. Irrespective of whether they were cash or otherwise? A. Yes.

Q. You knew, of course, quite well, that notes were being taken? A. Yes.

Q. After that change of attitude? A. Yes.

Q. And I suppose you will say you were aware that a very large proportion

of notes were being taken ? A. I could not say that.

Q. Did you make any inquiry from Mr. Travers as to the proportion of notes

and cash ? A. That is nearly seven years ago, and it is hard for me t-o remember.
Q. Then we come to the meeting of the 8th October, where that resolution

that I put in apparently carried. There are quite a number of minutes, extending
over quite a long period of time, that all appear to have been read and confirmed
at the meeting on the 6th November, do you recollect why they were left for con-

firmation so long? A. I cannot remember.

Q. The allotment that you made was not subject to any condition at all on
payment of the notes, it was simply an allotment of the stock by the provisional

directors ? A. Yes.

Q. Did you think you had power to do that ? A. We thought we had, yes.

Q. You made your report to the shareholders or subscribers on the 22nd
November? A. Yes.

Q. Would you just look at that report which I will put in signed by you, tell

me about the expenses there on the second page? (Eeport of the provisional Board,
dated the 22nd November, 1906, filed as Exhibit 15.) A. $44,403.65.
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Q. Is that correct? A. It is approximately correct. Of course I simply

got that, I would ask Mr. Shaver or Mr. Fitzgibbon who were in charge of the

books as to what the expenses were.

Q. Do you remember asking them? A. Yes; excuse me a moment, the

figures there are not in my handwriting.

Q. Whose are they in ? A. I cannot tell you ; they may be in Mr. Shaver's

;

they are certainly not in mine.

Q. Were you elected as a regular director of the bank? A. No.

Q. Had vou anything to do with opening the original books of the bank? A.

No.

Q. You do not know why the figures for expenses were not the same as

reported to the subscribers ? A. No, so far as I know, I had asked some person

and apparently the entries have been made in some other person's handwriting.

Q. Did that amount to your knowledge include the amount paid to the

provisional directors by Travers ? A. Yes.

Q. Did it include all the commissions paid ? A. Yes.

Q. To Travers or others? A. Yes.

Q. Did you know at the time how much had been paid in in cash to that

date? A. I think possibly I did. I think I signed a cheque for $150,000 trans-

ferring the Traders Bank account to the Bank of Montreal.

Q. You think you signed a cheque for that? A. Yes, I probably signed a

cheque for that.

Q. The cash that had come in being to the credit of the provisional directors?

A. Yes, in the Traders Bank, and $150,000 of that was transferred.

Q. Now from whom did you get this information in paragraph 4 ;
" The

Board have to report in the first place that they have the sum of $579,200 bona fide

subscribed " ? A. I would get it from Mr. Shaver or Mr. Fitzgibbon.

Q. Then this, '^ And out of the subscriptions thereon they have paid in to

the Treasury Department of the Dominion Government, the sum of $350,000?"

A. I knew as a matter of fact that $350,000 had been paid to the Treasury Board;

I was told that by Mr. Travers.

Q. But not out of the subscriptions thereon? A. Out of the monies derived

from the proceeds of the discounts of the subscribers' notes.

Q. That was your knowledge at the time? A. Yes.

Q. When you signed the report? A. Yes.

Q. Did you ever get that $10,000 ? A. No.

Q. How was that? A. We simply did not get it; that was all.

Q. You had a good deal to do with the application for the certificate to the

Treasury? A. I had nothing to do with it.

Q. Did you prepare that report which we have just put in? A. Yes, I

think Mr. Travers and I prepared it.

Q. He says you did? A. Possibly.

Q. You remember, at all events, the application for the money to make up

the additional amount of $100,000 and you knew there was an affidavit being made
to borrow on the notes? A. Yes.

Q. Had you anything to do with negotiating that yourself ? A. None what-

ever.

Q. And did you go over the list of subscriptions with Mr. Travers ? A. No.

Q. Did you know anything about what he called spreading the cash over the

subscriptions? A. Nothing, except what I heard liim tell in the Police Court.

Q. You really had nothing to do with it, is that right? A. I had nothing

to do whatever with the application for the certificate.

Q. Had you anything to do with preparing the papers to be used ? A. No,

none whatever.
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Q. At wh.jse request did you sign the cheque for $150,000 you have spoken

of ? A. I presume, Mr. Travers' request.

Q. Did you endorse the notes? A. No, the notes were endorsed by Mr.

Travers as the attorney. I think the notes I have seen the endorsement was in

Mr. Smith's handwriting and signed by Travers as attorney.

Q. The money was paid in on or about the 23rd October ? A. Yes.

Q. So that I suppose the provisional directors were fully aware that the

power of attorney was being acted on for the purpose of raising the money? A.

1 do not know about the others, I was.

Q. I think I have seen somewhere that Mr. Travers says you were aware of

the making up of that list? A. No, 1 think he says I was not.

Q. Who were the officers of the bank at that tinue, the officers of the provi-

sional directors? A. At what time?

Q. Say, October 8th, 1906 ? A. I was chairman and Smith would be sec-

retary and Mr. Travers was acting manager.

Q. You have spoken of Fitzgibbon and Shaver, when did they come into the

employ of the bank ? A. Smith went out some time in October, and then, I think,

Mr .Shaver became the secretary, and some short time after that Mr. Fitzgibbon

came in.

Q. Was he there before the meeting of subscribers when the directors were

formally elected ? A. Yes, they were both there ; Smith would not be there, but

Fitzgibbon and Shaver would be there.

Q. Where is Smith now, do you know—I am instructed he was in Vancouver

or in British Columbia somewhere? A. I understand he is in Vancouver. The

last time T saw him he told me he was going to Vancouver ; I have not heard from

liim since.

Q. Who was the solicitor for the bank while it was under your charge as one

of the provisional directors ? A. Mr. Urquhart was part of the time.

Q. Was he succeeded by Mr. Hunter? A. Yes, he was succeeded by Mr.

Hunter.

Q. Prior to the 8th October? A. It would be very hard to say when Mr.

Urquhart went out and when Mr. Hunter came in; if you tell me any particular

dates.

Q. I am giving you the 8th October, 1906? A. I would think Mr. Hunter

would then be solicitor.

Q. He went down with Travers to Ottawa? A. I do not know anything

about that.

Q. Apart from the $10,000 which you have paid, have you obtained any

money, did you get any further monies from Mr. Travers from the bank? A. I

got $300.

Q. For what? A. In settlement of the $10,000.

Q. In settlement of the remaining $10,000? A. Yes.

Q. Why did you not press your claim for the $10,000 which he had agreed

to pay you? A. Well, matters had gone a little harder than we expected with

the bank, and I thought it would be rather unfair.

Q. When did you make a settlement with him? A. Some time in January,

1 do not remember the date.

Q. Some time in wliat January? A. January, 1907.

Q. Mr. Travers says, in respect to that agreement of the 4th July, that when

he entered into the agreement on the 4th of July they, that is the provisional

directors, desired that $10,000 of the amount should be paid forthwith, and to that

he agreed; that was before the issue of the certificate by tlie Treasuiy Board

and before they had a sufficient amount of stock even subscribed to apply for the

certificate, and the balance of $10,000 was to be paid, after the permanent directors
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were elected. Would that be right? A. The agreement says af the time of the

election

—

Q. The point I want to know is, before there was a sufBcient amoimt even

subscribed, the $500,000 had been subscribed? A. Xo, there would not be

$500,000 subscribed then.

Q. Had the payment of the $10,000 been approved by the permanent Board

at any time? A. I do not know what the permanent Board did.

Q. You never heard it was nor never inquired? A. I never inquired.

Me. Commissioner: Wlio were the promoters of this bank, who got up the

idea ? A. I think the idea in the first place was originally with Mr. C. H. Smith.

Q. Had Travers at the beginning anything to do with it? A. Travers

had nothing whatever to do with it until about the 12th of March.

Q. You had been going on, I judge from what you said, without any large

success in getting large subscriptions? A. Yes.

Q. The $16,000 you spoke of, approximately, what did that represent? A.

What I understood it represented was the money that had been expended.

Q. In what? A. For commissions, for rent, for advertising, for various

tilings.

Q. "Was there an account kept? A. Yes.

Q. Have you seen that account? A. I have seen that account, yes; it is in

the ledger.

Q. I notice that the agreement provides that the provisional directors author-

ized Mr. Travers to pledge their personal credit for the pa\Tnent of the notes that

were discounted ? A. I have forgotten about that.

Q. Was the credit of the Farmers Bank pledged or intended to be pledged

for the payment of those notes ? A. No.

Q. AYere }Oii acting under anybody's advice in adopting the course you took

for raising the money? A. We were acting under advice from Mr. Travers, whom
we understood was advised by Mr. Hunter.

Q. Wliat did you. expect to happen if the bank never went into operation;

what did you expect to happen with regard to the $10,000, you and your associates.?

A. I expected we would have to repay it.

Q. Do you know whether in the forty thousand odd dollars, which was the

sum said to be the preliminary expenses, the $20,000 that you were to receive was

included? A. Xo, only $10,000 of it was included.

Q. Do you know where the $300 that you got in settlement of your claim for

your share of the unpaid $10,000 came from? A. I do not know,

Q. It would be Ti*avers that would be making the money and not the bank,

if you took $300 for your share; I understood you to say that this money was to

come out of Travers' commissions? A. Yes. There had been a good deal of

trouble over the formation of the bank, and matters had not gone as I had expected

they would, and I did not want to raise any trouble; that was the reason I

—

Q. Were the other gentlemen who were entitled to a share in that $10,000

settled with at the same time ? A. Yes, and all on a somewhat similar basis.

Me. Hodgins : I notice that the power of attorney contains the clause, " We
personally guaranteeing the said notes "—that is what Mr. Commissioner referred

to ? A. Yes.

Q. What is the object of that? A. I do not remember.

Q. Just to get the $10,000? A. Xo, the power of attorney was drawn, I

presume, by Mr. Hunter.

Q. Would you like to read it ? A. (Witness reads over power of attorney).

Q. You see the words, "We personally guaranteeing the notes"? A. I

liad forgotten all about that being in the power of attorney.

Q. Do you remember why you people should guarantee the notes? A. Xo.
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Q. Was there anything else you were getting out of it except the $10,000?

A. No, nothing.

Q. Are you aware that the notes were all endorsed without recourse against

you? A. I believe they were.

Q. Why was that change made ? A. I do not know any reason for it at all.

Q. Did you ask for it? A. I don't think we ever did.

Q. Travers just— ? A. Did it himself.

Q. Let you off? A. Apparently so.

Q. Was this power of attorney drawn by the solicitor of the bank, either Mr.

Urquhart or Mr. Hunter? A. My impression is it was.

Mr. Commissioner: Which of you gentlemen had experience before in

launching a banking institution upon the world ? A. None of us except perhaps

Mr. Smith.

Q. What is his business ? A. He was a banker.

Q. Connected with that bank? A. He had managed, I think, a private

bank; he had been manager of the Traders, and he had also conducted a private

bank of his own.

Q. Who advised you as to the proper rate of commission to pay the persons

who procured subscriptions for the stock; how did you arrive at a figure of 10% ?

A. We had been trying five, and we found we could not get the stock at five, so

we raised it to ten.

Q. You would not know much about that; who told you what you ought to

pay in the first place? A. I suppose—Mr. Gallagher was also a bank manager.

Q. What bank was he connected with? A. I think he was at one time a

manager of the Sovereign.

Mr. Hodgins : I should like to ask you, you did not give me the name of

the solicitor that you thought prepared that power of attorney? A. I do not

know.

Q. You thought it was either one or the other? A. Yes; probably Mr.

Hunter, T should think.

Q. Were not the provisional directors to get a 10% commission themselves

on what they sold in the way of stock ? A. There was no understanding of that.

Mr. Commissioner : Did any of you get any commission ? A. I got a little

commission myself, and I think Mr. Fraser got some.

Mr. Hodgins: I thought there was a resolution about that? A. I do not

think there was a resolution about it.

The Commission adjourned at 1.30 p.m. to 3.30 this afternoon

The Commission resumed at 2.30 p.m., March 19th, 1912, at Osgoode Hall,

Toronto.

JOHN WATSON, of Listowel, sworn by—

Mr. Hodgins: Q. You were one of the provisional directors? A. Yes,

sir.

Q. And were an active member of the Board until the charter was disposed

of, the Provisional Board? A. Yes.

Q. Had you anything to do with getting up stock subscriptions? A. No,
sir.

Q. Nothing at all ? A. Nothing at all ; I never sold a dollar's worth of

stock, nor asked a man to buy a dollar's worth.

Q. What is vour business? A. I am a brewer.
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Q. You remained, however, a provisional director for something like two
3'ears or more? A. From the start of the bank until the end; that is, so far as

the provisional directors were concerned.

Q. You attended the meetings ? A. Some of them.

Q. Throughout? A. Pretty nearly all.

Q. You were familiar with what was going on? A. Yes.

Q. Were you familiar with those agreements that were produced this morn-
ing of the 12th March, 1906, and 4th July, 1906 ? A. The 12th March agree-

ment I did not sign.

Q. Why not? A. Mr. Travers was a stranger to me, and the agreement
had been signed by three members of the Board and I did not see that it made
any difference whether I signed it or not, and I therefore did not sign it.

Q. You lived in Listowel? A. Yes.

Q. Was Travers known there? Not that I am aware of.

Q. You did not know him at all? A. No, sir.

Q. You did not agree then, do I understand that you did not agree, is that

the reason you did not sign that agreement ? A. I did not know an3i;hing about
Mr. Travers at the time and I refused to sign the agreement.

Q. Was your refusal based in any way on the fact that the agreement was
unfair? A. No.

Q. Up to that time had you expended anything that would justify the

arrangement to pay the expenses of the directors provided they had not exceeded
$16,000? A. Had we expended anything?

Q. Yes; had you anything that would justify any such sum as that? A. T

think that sum there is too large. I think at the time, if I remember right, that

the actual expenses up to that date were about eight or ten thousand dollars, but
there were a few accounts that were unsettled, and that was Mr. Travers' suggestion

to make it $16,000.

Q. And that, it was agreed, should be paid out of the funds of the bank, not
by Travers personally. A. No, that was to be paid out of the receipts.

Q. It says, " to be paid out of the funds of the bank.'' A. Yes.

Q. Was your objection to sign at all connected with that item ? A. No, sir.

Q. Was it connected with the fact that they were agreeing that Travers
should be the General Manager, at a salary of $4,000 increasing and a pension?
A. No objection to that; it was on account of Mr. Travers being a perfect stranger

to me.

Q. You overcame that objection," whatever it may be, in July ? A. Yes.

Q. And these other agreements are all signed by you? A. Yes.

Q. Do you know anything, or did you know an}i:hing about the books at that

time? A. The books of the Bank?
Q. Yes, the figures? A. Nothing any more than what was told to us from

time to time.

Q. Who did you look to to tell you? A. Mr. Smith.

Q. He was the original organizer, was he? A. Yes.

Q. And he got you to come on ? A. Yes.

Q. What do you know about the preparation of these July agreements, had
you anything to do with tlie instructions for them? A, Not in the least.

Q. Who presented them to you? A. They were presented at the Board
meeting.

Q. Had you been consulted as to the terms ? A, Not until they were laid

on the table.

Q. They all knew you had been objecting to sign a previous one? A. Yes.

Q. They did not consult you until they laid them on the table of the Board ?

A. At the meeting, yes.

Q. On the 4th July or thereabouts? A. Yes.
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Q. Did you read them ? A. Yes.

Q. You are familiar then with the provisions? A. Yes.

Q. And that was to annul the 12th March a^eement, to allow Travers to sell

all the capital stock now unsold at par, and a premium over $500,000 and to allow

him a commission of 10% thereon for expenses of selling same, payable one-half

on the sie^ning of the subscription and payment of deposit and the balance on allot-

ment. Prior to that time the question of taking notes for the shares had come
up? A. Yes.

Q. And you had an opinion upon it? A. Yes.

Q. You were familiar with that? A. Yes, led to beliere that the opinion

of Messrs. ITrquhart & MacGregor was thoroughly reliable and that we could do

such a thing.

Q. Were you aware that this agreement of the 4th July required you to pay

10% on the amount of the subscription irrespective of whether anything beyond

the deposit was paid or not? A. That we were to pay.

Mr. Co:srMissioNER : The Bank? A. Yes; the Bank, they were to pay

Mr. Travers 10% on all stock sold; it did not seem to make any difference whether
it was put in by note or cash, the full amount.

Mr. Hodgixs : He was to get his commission ? A. Yes, the full amount.

Q. And out pf the cash that came in ? A. Yes.

Q. This also provided for his engagement as General Manager at an increased

salary of $5,000 for the first year ? A. Yes.

Q. And also the pension which remained the same? A. That was his own
suggestion.

Q. The p^o^•ision then as to the $20,000 was apparently changed? A. Yes.

Q. Not only were the expenses to be paid out of the funds of the Bank, but

this $20,000 to the Directors for their services was to be paid in the same way?
A. Well, when Mr. Travers came in there a.s Acting Manager or to be General Man-
ager, he said: "the amount of work you men have done for the last two years you

should get $25,000 or $.^0.,000 for it as a remuneration " and. he sa,vs, " I will get a

Board elected to pass that amount for you "". Now, the first agreement there was
to go before the shareholders and if thev confirmed that then we would get $20,000

;

if they did not confirm it we would not get anything. But some way or another

the seeond agreement was changed after lunch and when I came in they said, Mr.
Travers had agreed to assume the liability of the $20,000 and pay that money him-

self if we would pay him $10,000 today on his commissions, that he would take the

chance of getting it from the permanent Board or shareholders.

Q. There was a meeting then before lunch and a meeting after lunch? A.

Yes, one in the morning.

Q. That accounts for these two agreements? A. Yes, on the same day.

Q. Did you think it was a proper thing to vote as much as $20,000 to the

Directors out of the funds of the Bank before its organization? A. We were not

doing that.

Q. Who were ? A. Nobody that I know of.

Q. You were signing an agreement that it was to be paid out of the funds of

the Bank? A. Providing it was passed by the shareholders.

Q. Did you think that that was fair? A. It was at Mr. Travers' sugges-

tion that it was done.

Q. Had you any justification that you know of for you Directors claiming

that amount? A. I don't know as we had.

Q. Why did you sign the agreement? A. At Mr. Travers' suggestion.

Q. Did you think it was fair to the subscribers? A. If they passed the

agreement why it was fair enough, for they then knew what they were doing,

Q. Did you ever see the stock subscriptions ? A. No, sir.

Q. Did you ever see the poAvcr of attorney ? A. Yes.
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Q. Did _you know that that power of attorney was to be used for voting at the

meeting that tlie provisional directors were going to call to ratify, or rather to

organize the bank? A. That it waSxto be used as a voting power?
Q. Yes? A. No, sir.

Q. AVhat was your idea, who would ratify this, agree to pay it? A. The
Bhareholders themselves.

Q. The payment of Travers of his commission was not conditional on any
vote of tlie shareholders? A. No.

Q. So tliat in any event you knew that he was to get that? A. Yes, sir.

Q. But your payment of $20,000 was to be conditional on the vote of the

Bhareholders? A. Yes; afterwards^ agreed to by
—

"

Q. So that after lunch apparently there was a change, and Travers agreed to

accept your claim and take the responsibilitv of it? A. Yes.

Q. And to pay the full $20,000 ? A" Yes.

Q. I do not see anything here as to the agreement that he was to be paid
$10,000 o]i account of his commissions, was tliat a verbal understanding? A. Yes.

Q. That is the real consideration for this second agreement, for his assuming
the $20,000 he was to be paid $10,000 immediately? A. He said, " I will assume
the $20,000 and take the chance of getting it from the shareholders, and if you
will pay me $10,000 today I will pay you $10,000 on account of the amount due
you out of my commission ".

Q. So that you four or five directors and Mr. Travers became, from that time
on, equally interested in having the sliareholders confirm the payment of $20,000?
A. It did not make any difference to me or to the other shareholders.

Q. You could not get the balance of the $10,000 without confirmation?
A. We did not get it.

Q. You could not get it without confirmation? A. We could have held

Mr. Travers, I suppose; it was a personal matter with him, the way I looked at it.

0. He became the onlv one vou think interested in getting the confirmation.?

A. Yes.

Q. Did you know anything about his financial standing? A. No, sir.

Q. Did you know he was worth $10,000? A. No, sir.

Q. You did not have much confidence in his assuming that, did you? A.

I thought he would have lots more money coming to him through the sale of his

stock and he would be gentleman enough to pay it.

Q. You still intended however that it should be confirmed at the share-

holders' meeting? A. We had nothing to do with that.

Q. You received on the same day your share of that $10,000, I suppose—

I

suppose your signature is here ? A. Yes, sir, I got $1,000.

Q.
"

$1,500 was it not? A. If the whole $20,000 had been paid I was to get

$1,500.

Q. Only $10,000 was paid and you got how much that day? A. $1,000.

Q. "Why did you get more than your share? A. I don't know. They just

gave it to me, that was all. It was agreed I would get $1,000 that afternoon aiter

dividing it up.

Q. Was that arrangement made before you signed the new agreement after

lunch? A. No, afterwards.

Q. You settled later on, didn't .vou, the balance? A. Yes, I got $100. I

was going past the Imperial Bank in Listowel one day and one of the clerks came
out and called me in, and lie says, "Tlie manager wants to see you," and I went

in and I asked him what it was, and he says, " We have a receipt here for you to

sign and also a clieque, which I will give you when you sign the receipt, from Mr.

Travers, in full settlement," and so I took the $100 and signed the receipt.

Q. The date of that would be July the following year? A. Yes, some-

wheres about that time.
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Q. Look at those two receipts and say if they are your receipts for $100, and

also an order? A. Yes.

Q. The receipt is not dated, I see, but attached to it here—and perhaps you

will tell me if they were signed the same day? A. I think so.

Q. Here is an order on Eobertson & McLennan, dated 23rd July, 1907, to

deliver to Travers an agreement lodged with them on or about the 4th day of July

last? A. Yes.

Q. Do you know what that agreement was? A. I do not know, I forget

what that was.

Q. Probably was this very agreement? A. I do not know which one it

was; I know there was an agreement or some paper placed there in care of Robert-

son & McLennan, in their charge, and what it contained I cannot tell you.

Q. Mr. Eobertson has been examined, and he says he does not know anything

about what the document was? A. I cannot tell you.

Q. You cannot identify it? A. No.

Q. Did you leave it with him? A. No, sir.

Q. Who did? A. I don't know.

Q. Why did you settle for $100; why did you not make your claim against

him; did not the shareholders ratify it? A. I don't know whether they did

or not.

Eeceipt of John Watson for $100, with order on Eobertson & McLennan to

deliver to W. E. Travers Agreement, filed as Exhibit 16.

Q. Were you at the first meeting of the shareholders, the organization meet-

ing of the bank? A. In a way I was and in anotlier way I was not. I came
down to attend the meeting to see that everything so far as the provisional board

was concerned was satisfactory to the shareholders, and when I went to the head

office of the bank where the meeting was to be held Mr. Travers ordered me out,

and so, being a stranger in the city and not wanting to make any fuss, I left the

place.

Q. "Explain why he ordered you out ? A. Because I was not a shareholder.

Q. How was that? I thought you had taken stock, hadn't you? A. No,

sir, never had a dollar.

Q. Never subscribed for any? A. No, sir.

Q. And acted as provisional director throughout? A. Yes, I was told it

was not necessary for me to take stock.

Q. Had you been asked to take it? A. I told the party that asked me to

go on the Board in the first place that I would not take any stock. I says, " If

you want me on your Board you will have to have somebody who has stock, if it is

required, to transfer it over to me ".

Q. You had no financial interest in the matter from beginning to end ? A.

No, sir.

Q. And you got $1,100 ? A. Yes.

Q. Is that all you got? A. I got my travelling expenses and director's fees.

Q. The directors' fees that were paid to the provisional directors amount to

$11,760: have you any idea how much you got out of that? A. About between

three and four hundred dollars, I think.

Q. That would be all you got? A. Yes.

Q. I suppose we can verify that from the books? A. Yes; that is as near

as I can remember.
Q. Who made the arrangement with Travers to sell the charter to him? A.

I could not tell you.

Q. That was the idea, that he should take over the charter? A. I think so.

Q. From the 4th July on your people had no substantial interest in it at all,

had you? A. No, sir, no more than

—

Q. Travers and Travers' sub-agents got the subscriptions taken up ? A. Yes.
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Q. And handled them, I suppose? A. So far as I know.

Q. Where vas the nione}' placed : had you anything to do with that ? A. I

never handled any of the money at all.

Q. Did you ever sign cheques? A. No, sir, nothing to do with the money
at all. It was placed, I understood, with the bank, the bank account was kept with

the Traders Bank of Canada.

Q. You finally signed a power of attorney to Mr. Travers to endorse the

notes? A. Yes, sir.

Q. Were you present at the meeting on October 8th at which that resolution

was carried? A. I think I was there, I am not sure.

Q. You, I suppose, became aware before signing that it would be necessary

to use those notes in obtaining money enough to make the deposit? A. I don't

know that I was aware of the fact of how he was going to raise the money before

we had given him power of attorney, but as I understood the matter that it was
legal for us to receive the notes for payment of stock that it must surely "be legal

for us to use them for the interest of the bank. I did not know how he was going

to get the money or where from or anything about it.

Q. The 8th October, 1906, I see, you are down as being present? A. Yes.

Q. And the resolution I speak of:

" That the pro\'isional directoi-s execute a power of attorney to W. R.
" Travers for the purpose of endorsing all notes in their names as provisional
" directors, and of signing their names to a note or notes for the purpose of

"raising funds to put up a deposit with the Government; and we authorize
" the Secretary to hand over all notes to W. R. Travers for the said purpose."

Who would have possession of those notes up to that time ? A. I could not

tell you.

Q. Were they ever produced at any meeting of the provisional board of direc-

tors? A. Xot that I am aware of.

Q. And you cannot speak as to their custom? A. No.

Q. Did you know W. J. Lindsay? A. Yes, sir,

Q. Had you been acquainted with him long? A. About 25 years.

Q. You knew he was a stock seller? A. When I first knew him he was a

commercial traveller.

Q. What became of him after that ; when did he take up stock selling ? A.

I did not know he was stock selling till he was selling for Mr. Travers.

Q. When did you know he became connected with the organization of the

bank? A. After Mr. Travers' engagement in March.

Q. Then you knew that Mr. Lindsay was— A. Selling stock for Mr.

Travers.

Q. "Wlio was the one, so far as you know, that was taking over from the pro-

visional directors the charter? A. The shareholders of the bank, that is what I

understood.

Q. WTio was going to supersede you people ? Who was to be the— A. To
be the next board of directors?

Q. Yes; was any arrangement made about that? A. No arrangement, so

far as I know or remember.

Q. It was understood you all would drop out, was it not ? A. I don't know
whether it was understood that way or not; there was nothing said to me.

Q. At all avents, you were quite sure of it when you went to the meeting and

were turned out? A. Yes, but before that, I have a letter from Mr. Travers, but

J have not got it with me

—

Q. Telling you that? A. Asking me to be a director.

Q. And you declined ? A. Yes, sir.
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Q. Was any one associated with Travers in March or in July when tliose

agreements were made; they are made with him personally? A. They were

made with him—do yon mean anybody else in the room with him?
Q. No, any one associated with him in the affair? A. 'No, they were all

with Travers; so far as I know, the provisional hoard did not knoAV anybody else

in the transaction but W. R. Travers.

Q. You mean you did not know any one was associated with him, you thought

he was doing all of this? A. So far as the agreement was concerned.

Q. Did you know that anybody else was associated with him in the matter,

did you recognize Lindsay as one of his associates? A. No.

Q. Or any one else ? A. No.

Q. Were you aware at the time when that resolution was passed on the 8th

October of the amount of commissions that had been paid out by your co-directors?

A. No, I do not remember.

Q. Would you have been surprised that that amounted to $21,000? A. I

would not have been surprised.

Mr. Commissioner: I do not quite understand what the reason was of Mr.

Travers treating you the way you say he did, had it anything to do with your refusal

to become a director ? A. I don't think so.

Q. Had you no words together, nothing to lead up? A. Mr. Travers and I

we never had any words ; wliile he did not take very kindly to me after I did not

sign the agreement for a while, but the more I saw of the man the more favorably

impressed I was with him, and Mr. Smith being a brother-in-law of mine, he had

some feeling towards Smith, and I suppose he thought that probably I was there to

tiy and spy and see what was going on and then carry the news to Mr. Smith; I had

DO intention of that at all.

Q. That is Mr. C. H. Smith? A. Yes.

Mr. Hodgins : Can you say where Mr. Smith is now ? A. So far as I

know I think he is in Vancouver. I have not had any communication with him
since last November.

A. S. LOWN, Recalled bv—

Mr, Hodgins : Q, In the accounts of the provisional directors I want to ask

you about an item which appears charged to you and that is an item of $560; is

that any part of your fees, or is that a loan or what is it? A. No, it was mostly

for travelling expenses.

Q. It appears as a separate and distinct item quite apart from these items in

the books, it seems to be carried through as a special item? A. It is made up I

ttiink of a number of small items, and I think it was mostly for travelling expenses

as far as I can remember.
Q. The travelling expenses of the provisional directors are all charged up at

the sum of $1,057, and their fee likewise, and so on, and then comes these items;

furniture $327, and A. S. Lown $560—can you throw any light on that item? A.

I was at Ottawa twice or three times, and I was a great number of places, and I

think that $560 was allowed me for my time and my travelling expenses.

Q. Why would it be charged in a separate account? A. I don't know.

Q. Are you able to say tliat does represent travelling expenses and it is not

included in the $1,057? A. Tlie $1,057 would be travelling expenses of directors

to and from home, and this was separate travelling expenses.

Q. Where to? A. I was in Ottawa, Woodstock, Embro

—

Q. How would that differ from the travelling expenses of any other director?

A, I don't know why it was charged that way.
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Me. Commissioxek : AVhat is the date of that?

Me. Hodgixs : I don't know, you can trace it up.

Mr. Commissioxee : The books will show that. A. I think it is made up of

i) number of small items.

Q. Did it include your travelling expenses to Ottawa? A. I cannot just

recollect off hand. I remember the matter came up before the Board of Directors

and the item was passed.

Q. You have a distinct recollection of the item ? A. Yes. -

Q. That it was passed for travelling expenses? A. I think for travelling

expenses.

Q. You were down, were vou, in Ottawa, several times for the charter? A.

Yes.

Q. "Were you down on the last occasion 1906 ? A. Yes.

Q. "U'ould it have included the expenses there ? A. I don't know what the

last date of that

—

Q. I won't spend any more time now; we may have Mr. Clarkson give us the

details of that, and if it is of any importance I vrill get you to speak of it again. I

thought you could tell me offhand.

JOHX FERGUSOX, Sworn, Examined by—

Me. Hodgixs: Q. You have lived in Toronto and are a physician ? A. 37

years I have lived in Toronto.

Q. And you were one of the original provisional directors? A. Yes, sir.

Q. Who got you into the directorate? A. Through my acquaintance with

Mr. Smith and Mr. Lown.
Q. Had you any stock? A. No, sir.

Q. You never had any financial interest in the matter? A. As an incor-

porator and provisional director only.

Q. You had no financial interest in it ? A. I took no stock, although I may
say here by explanation, it was intended I should have done so, but close to the end
of our provisional work and nearing the time of calling the shareholders together

Mr. Travers expressed to me his feeling in the matter that he thought if he got

business men associated with him on the Board that it might perhaps be of better

interest to him. I said " Anything that will assist you most will suit me also."

Q. You had the intention ? A. That was my intention at that time up till

that conversation occurred, and that relieved me of becoming a subscriber and going

on with him further.

Q. During all this time since the incorporation until the end of 1906 you had
never been asked to take any stock? A. Xot further than that understanding
with Mr. Travers that I should do so: just as the time came about when he then

interjected this

—

Q. I understand ihat: did you know that your other provisional directors were

in the same position that they had not taken stock? A. I think none of them
had taken stock but Mr. Lown, and I think just a small amount he had.

Q. He is down as a subscriber for one share ? A. Yes.

Q. "What was the modus operandi of getting stock subscribed for? A. That

was done through Mr. Travers.

Q. Before Travers came on the scene at all? A. Mr. Smith had disposed of

a considerable amount of the shares of the bank and then subsequently we had a

Mr. Beith, an old experienced banker with us for some time. I do not know how
much was disposed of during his term, and then Mr. Travers came on and completed

the organization.
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Q. Up to Mr. Travers coming on had Mr. Smith been paid a commission or

was he on commission? A. Yes, he was receiving a commission.

Q. What commission were you paying Mr. Smith? A. I think it is the

same, speaking from memory, I think it is 10%.
Q. During Mr. Smith's time there were no notes taken for stock, were there?

A, Not at that time.

Q. It was all cash subscriptions? A, Payments of cash according to the

terms of the subscription.

Q. No notes were accepted? A. No.

Q. Who was the one who, so to speak, ran the matter for the provisional

directors? A. Travers almost solely

—

Q. Before that? A. Mr. Smith, he would be the principal one. He was in

the office.

Q. Had you an office ? A. Yes.

Q. Where was it? A. We had offices in rooms in the North American Life

Building, King Street.

Q. I thought you had an office at Aurora ? A. No.

Q. There was a meeting held out there? A. No, office there, no meetings
held.

Q. You are familiar with the minutes, you know what occurred from time to

time? A. Generally so.

Q. You came to the conclusion, you and the other directors that you could not

put it through ? A. I don't know that we came to that conclusion, but we came to

the conclusions that are minuted there. One resolution was that we would return

such moneys as shareholders had paid and discontinued the effort.

Q. That resolution was actually carried, was it not? A. No, that did not

meet with the majority of the provisional directors.

Q. You were the one who moved that? A. I moved that resolution.

Q. But that was not acceptable ? A. The record is there, two to three.

Q. I see that is on the 13th February, 1905, you moved, seconded by Mr.

Fraser, that all moneys paid on shares now placed be returned and the expenses up to

date be defrayed equally by the provisional directors—that was lost? A. Yes.

Q. You moved, seconded by Mr. Fraser, that application be made to extend the

time ? A. Just so.

Q. After that had you success during the following year? A. Well. no.

the success M^as not ver\^ great, there was still some stock being sold, but Mr. Beith

did not seem to push it with marked success, and we arranged with Mr. Travers.

Q. Am I right in saying that you had practically given up any idea that you
could succeed in it when Mr. Travers came along? A. No,' I do not think that

was in our mJnds, because if we had not arranged with Mr. Travers there were

several other very promising and experienced banking men whom we had in view

as being able to take the matter over and succeed, but he impressed us favorably,

and the arrangement was made with him.

Q. That arrangement was in short to turn over the charter to him together

with the benefit of the subscriptions ? A. Turn over the organization of the com-

pany to his hands so that we would co-operate with him as provisional directors,

but he would do the work on a commission basis.

Q. And he was to have the righi to organize the bank as he thought well?

A. Yes, as arranged in those agreements. They set forth the terms that we under-

stood each other.

Q. I don't know that I need go over those with you; you were aware, I

suppose, soon after Travers took hold that he was taking notes for the subscrip-

tions? A. That became known to us, and we refused to accept them till we had

legal opinion.

Q. And you got legal opinion ? A. Yes.
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Q. And thereafter you raised no objection? A. Oh no, we were guided by

good legal opinion.

Q. And that opinion was got shortly before the agreement of the 4th July?

A. Yes, it was about that date, shortly before.

Q. Then it had been got I think between the 13th March and 14th July?

A. Yes, it was close up to somewhere in the middle or latter part of June that the

note question came up.

Q. Had that anything to do with enlarging the amount that was to be paid

to the provisional directors? A. Not the slightest. There is here a point that

has perhaps not been brought out as clearly as it ought to be and just as it should

be; the agreement of the 12th March in which $16,000 is mentioned arose in this

way : a certain amount had been expended, an unknown indebtedness probably had

been incurred by agents in the sale of stock of one way or another and Mr. Travers

says, " now, give me some sum sufficiently large that will cover the disbursements

of the provisional directors ",—no emoluments for us whatever,
—

" to cover your

legitimate disbursements, and if it is too much it will be so much the better for

me, because I will have less to pay out, but put it at some sum that you won't have

to come back to me for more ", and that is tlie reason for that $16,000 being put in

there. I think at that time, if my memory serves me, there were probably ten or

eleven thousand dollars, I don't know exactly, that we had reasonable knowledge

of having been expended and there might be something out that we did not know
of, still incurred; that is the explanation of that $16,000.

Q. He did not want you to come back to him for more? A. Xo.

Q. Why did you go back to him on the 4th July? A. "We did not go back

to him whatever; there was no connection. The first was a provision for disburse-

ments; the other was provision for compensation to us, wholly different issues, and

it was not raising the question at all, it was not climbing up the ladder.

Q. Excepting as a matter of figures? A. It was not climbing up the ladder

even as a matter of figures; they were two different questions.

Q. $16,000 in the first instance and $20,000 plus all those expenses in the

second? A. That is not the true position. The $16,000 was a provision for

legitimate disbursements, such as office rent, stationery, telephone, small commis-

sions and travelling expenses.

Q. Directors' fees? A. Xot a cent whatever for directors' fees excepting

some Board meetings that might have previously been attended were included as

disbursements, but th,e other agreement was a specific provision outside of these

office expenses for compensation to the provisional directors and to Mr. Smith.

Q. You have a pretty good knowledge of it; what was the reason for the

claims of compensation for $20,000 which had not been in the first agreement?

A. There was nothing in the first agreement for compensation at all
;

get that

cleared away. This other was almost solely, as has been stated already, Mr.

Travers' own suggestion. He said he was well acquainted with banking matters

and with organization of banks and provisional directors who had spent so much
time as we had were entitled to compensation, and he mentioned twenty-five to

thirty thousand dollars frequently as a reasonable sum to put in for that purpose.

Q. He was buying the bank from you? A. Xever mind, that was his sug-

gestion. But here again let us be fair and make a statement or two; Mr. Smith
was to have been an employee of the bank, he was giving up that position and
relieving himself of that ; he had an undertaking also for the sale of some stock for

a certain block of stock on which we would have made considerable money, and he

was surrendering that over and which would go through Mr. Travers' possession,

and in lieu of that he was to get out of that amount $5,000. He was not a provi-

sional director at all, but Mr. Travers was to protect him to that extent out of his

own emolument.
Q. That was an additional pavment beyond the $20,000 ? A. Not at all, it

was part of the $20,000.
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Q. But the $20,000 is specifically, I think, in the agreement for the benefit

of the provisional directors? A. Yes. but there is an agreement that $5,000 of

that was to go to Mr. Smith, $2,500 at the time and $2,500 later.

Q. It was not with Travers? A. No, it was coming out of the fund just

the same.

Q. But it was not an agreement with Travers ? A. Probably not.

Q. He had to pay you? A. Yes.

Q. You mean you were taking care of Smith? A. Yes, that was the

ultimate distribution in that way.

Q. To the extent of $5,000 ? A. Exactly so.

Q. You of course saw a pretty good thing in it when Travers made you the

offer of twenty-five to thirty thousand dollars. A. Not at all, for the amount T

received out of it I would not go through the same amount of trouble again for

—

Q. I am putting it to you this way : it was generous for Travers to give you

twenty-five o^: thirty thousand dollars for what you have done, you and the others,

you did not regard it as a generous offer? A. So far as I was personally con-

cerned I did not.

Q. Then you must have divided up the sum in your own mind in order to

judge that? A. How?
Q. You said, " so far as I am concerned it was not " ? A. So far as the

amount coming to me was concerned I did not look upon it.

Q. AYhat was the amount? A. I got $1,500 out of that first division.

Q. Was that arranged at the time Travers agreed or offered the $25,000 or

$30,000 ? A. I do not know how far that arrangement was made with Mr.
Travers.

Q. What I want to get at is this, see if I am right, I was suggesting it was a

^•enerous offer of Travers to giv^ you people, who had practically failed in organizing

the bank, twenty-five or thirty thousand dollars for your own work up to that date

;

1 was going to ask you whether in view of that offer you, the provisional directors,

did not agree to take care of Mr. Smith who was not a provisional director, and did

Eot negotiate with him and get him to come in and agree, is that a fair statement?

A. He was not a provisional director, and for that reason he was not in the agree-

ment.
,

Q. But you could not carry through the agreement and hand things over to

Travers unless Smith was settled with? A. Yes, because you see we were the

provisional directors, we could bargain as we pleased ; we were not held up by Smith
in any wa}', but we felt it a proper thing to do.

Q. I thought you said Mr. Smith had an agreement with you ? A. Yes.

Q. For a block of stock? A. Yes, and he was quite willing to surrender

that and come in

Q. On getting $5,000? A. Well, no, he had two understandings; he had

two conditions; first of all he was to get his permanent situation, and secondly

had this arrangement for a block, and this was in lieu of that; this was all done

as a matter of perfectly fair, frank conversation and discussed amongst us.

Q. It was a matter which ultimately resulted in a bargain after talking it over ?

A. It did, ultimately it resulted in that agreement.

Q. And tlie result of the agreement was that the provisional directors got Smith

to agree to take so much in full of all his claims so that they could turn the thing

over to Travers ? A. Well, of course, it gave Smith what we thought was justice,

and out of that total sum of money

—

Q. Out of the money which was offered by Travers? A. By Travers, out

of Travers' own income.

Q. What liad you done to justify your making that agreement on behalf of

the provisional directors to get $20,000 for their services for two years? A. As

far as I was concerned I attended the bank offices very, very frequently, not only

meetings, but was in instant communication with those in charge of the work.
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Q. Nothing more definite than that ? A. I have no detail, I kept no minute,

no record personally of my visits to the bank offices, and conversations with them,
and seeing the people and so on.

Q. What were the financial results of your efforts to the bank ? A. Oh, well

—

Q. Did you produce any subscriptions ? A. No, I took no subscriptions.

Q. Did you get any commissions ? A. No.

Q. What amount did you get out of this $20,000, or rather out of the $10,000
that was paid ? A. $1,500.

Q. All told? A. Outside of the small amount off directors' fees paid.

Q. Did that include both your share of the $10,000 and the settlement for the

balance of the $10,000? A. The settlement of the balance of $10,000 was in

July of the following year, and was for $200.

Q. It would be $1,700 you got? A. Yes.

Q. What director's fees did you get? A. Probably a couple to $300, I don't

know exactly from memory, it was a small amount.

Q. $200, I see your receipt is dated June 19th, 1907? A. Yes, that is the

settlement on the remaining one-half of the agreement.

Q. Why did you settle in that way—allow me to put this to you ; Travers had
undertaken with you in July that he would pay you $20,000 ? A. Yes.

Q. Irrespective of whether the bank sanctioned it or not? A. Yes, he was
to pay that out of his own.

Q. He had succeeded in getting the bank up ? A. Yes.

Q. And it was in a flourishing condition in June, 1907? A. Yes.

Q. And he was getting a salary of $5,000 a year ? A. Yes.

Q. What was the reason for the settlement? A. I had met him occasionally,

and in conversation he said he would like if I would, and he thought the rest would,

be easy with him, he had difficulties and the disbursements had been somewhat heavy
in one direction and another, and I wished him every success, and was quite satisfied

to practically forgive my claim to him and settle for that amount.

Q. I suppose you realized you had not any claim, you could not have enforced

it? A. I looked upon it as valid.

Q. You all seem to have. taken the view you had better take a few hundred
dollars and get out? A. No, it was not scalping it because I thought I had np
claim," but I wished Mr. Travers to succeed. He said he had had heavy expenses, and
I was perfectly willing to assist him in every way.

Q. Did you know what the expenses charged up as spent by the provisional

directors were? A. Not from the books, I did not investigate the books.

Q. Did you ever go over them to see? A. No, I did not add them up.

Q. Did you know they amounted to $44,000? A. From the information

furnished me from the books, about that.

Q. Did you know that that included the $10,000 which Travers was paid? A.

Yes.

Q. And which you and the other directors got back? A. Yes; that was
included in the disbursements to Travers as a commission and then payment back

to us.

Q. Did you think that was fair to the in-coming shareholders, that arrange-

ment you made that he should get the commission and pay it back to you ? A. We
did, otherwise we would not have entertained it for a moment; I thought we were

doing him a perfectly fair thing when we paid him a commission.

Q. You did not realize the extent to which the expenditure had gone, did

you ? A. We were assured by him it was not heavy for the promotion of a bank,

about forty odd thousand dollars.

Q. Were you astonished when Mr. Lown read out that report stating the

expenses were $44,000 ? A. Oh, no.

Q. Did vou know that that included $11,000 odd of directors' fees during

that time ? A. That would include that $10,000 as well.
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Q. No it would not, would it? A. There was no $11,000 directors' fees in

addition to that $10,000.

Q. You think not? A. Positive.

Q. It must either be in the one item or in the other, commissions or directors'

fees? A. I do not know how the $10,000 was entered up in the books, that I

cannot tell you.

Q. I understand ^ou to say that either commissions or directors' fees would
include the $10,000 ? A. Yes.

Q. That would make $32,000 altogether, including that sum? A. No, no.

Q. Commissions are $81,000 and the directors' fees $11,000? A. Yes, but
not to us I mean.

Q. Oh, no, you did not get any commissions? A. No, our directors' fees

were probably about $1,500 all told.

Q. Outside tlie $10,000? A. Yes, making eleven or twelve thousand dollars

total going to the directors.

Q. You do not know anything about the payment of any other sum to him
on account of his commission, to Travers ? A. Later on ?

Q. Yes? A. No.

Q. Did you attend the organization meeting? A. No. You see I was not a

shareholder, and I understood for that reason I could not attend, but there was
another reason ; Mr. Gallagher, who was a provisional director at that moment was
practically in a dying condition, 'and I with two other medical men were attending
upon him that day.

Q. Do you know anything about Travers borrowing from the Trusts &
Guarantee Company? A. I knew he was raising money on the notes but I did

not know where.

Q. That was clearly understood by the provisional directors that he was
doing that for the purpose of making a payment ? A. He had told me so.

Q. And you, of course, realized that it was you as provisional directors that

had to make the deposit out of the moneys ? A. We made the deposits.

Q. You had to make the deposit out of the moneys, paid on account of the

subscriptions? A. We had to receive money on the subscriptions.

Q. Were you aware that he was not doing that, but was raising money outside,

paying in money raised outside and not money paid on the subscriptions ? A. Yes,

1 knew he was using those notes, bat my understanding of the transaction was this,

that a certain person made a note which we had accepted under legal advice. That
note was made to the provisional directors and endorsed over by him to deposit

somewhere to get the money for these people we looked upon that as a perfectly

legitimate transaction.

Q. Did you realize that the list of shareholders to go in would have to show
the amounts that each shareholder had paid upon those subscriptions? A. No.

Q. That that list would have to go to the Department of Finance ? A, No,
1 do not know that I knew that in those specific terms, but even if so they would
get credit for the money that would come from the notes; the bank was juot

obligated in that transaction.

Q. What bank? A. The Farmers Bank.

Q. Obligated in what? A. In these notes.

Q. Why not? A. Because tlie people made the notes to the provisional

directors and the provisional directors turned the notes over tx) Mr, Travers.

Q. Then you are familiar with the Bank Act, are you not? A. I did not
pay a very great deal of attention to it.

Q. Who owned the notes that were given by these shareholders? A. They
were made to the provisional directors.

Q. Whose property were they? A. They were made to the provisional
directors endorsed over to Mr. Travers.
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Q. I did not ask that, whose property were they?

Mr. Commissionek : You are asking him perhaps a difficult question of law

;

he is not bound to answer.

Mr. Hodgins: I did not mean to put it that way. A. My understanding

was they were not the property of the bank.

Q. Did you understand that your duties of provisional director were limited

to receiving subscriptions and payments on account thereof ? A. That is what it

said, but I do not know that I or any one else can say what that means.

Q. You are not to be blamed for not knowing the law or otherwise, but did

you know that the money which came in on the subscriptions was something to hold

in trust, and that you could not deal with except under the Bank Act? A. Gen-
erally, that would go for granted. ,

Q. Did you regard the notes in the same way, as held by you in trust? A.

We would regard the notes as received by us in trust for those people to be used in

a proper way, and we believed

—

Q. What way did these people authorize you to use the notes? A. They
gave the notes to the provisional directors.

Q. Is that correct, as a matter of fact. Dr. Ferguson? A. I think so.

Q. Were they not payable to the Farmers Bank originally? A. There may
have been a few of them that way, probably a few.

Q, And were they sent back and made over again payable to the provisional

directors? A. I believe some were, but what few I do not know.

Q. From that on they were all taken to the provisional directors ? A. Yes.

Q. There is no doubt you knew they were from shareholders and subscribers ?

A. We knew that.

Q. You knew then you had no right to use them to raise money upon them?
A. We did not know anything of the kind; we thought we had a perfect right:

why should we not?

Q. Why did you not raise money on them ? A, Money was raised on them.

Q. Why did you not? A. Mr. Travers was managing the bank and we
endorsed them over to him.

Q. Did you assume he was raising the money on those notes? A. Yes, he

was getting money advanced on those notes.

Q. He was getting it for the purpose of the bank only? A. For the pur-

pose of supplying for these people in payment on their shar.es,

Q. He would have no warrant for saying he was borrowing personally upon

those notes? A. I do not know whether he says that or not.

Q. Supposing he did, is that your understanding of it? A. I could not

say ; that might be a legal question that I have no means of answering.

Q. You either knew they were handed over to him to do as he liked with or

handed oyer to him for a specific purpose, which was it? A. To get money.

Q. And not to borrow money personally upon the notes for his own benefit?

A. Certainly not for his own benefit but to apply it back to the credit of these

people who had made the notes.

Q. It was intended when you endorsed those over to enable him to raise

money upon the notes for that purpose? A. Yes, he was to use the notes for that

purpose.

Me. Co:mmissioker: Do you know why it was that the change was made
from making them payable to the provisional directors? A. Mr. Travers told me
himself, " I have been legally advised this is the proper way to do ; the bank is not

authorized, it has not a Permanent Board, and if it could not in its own right nego-

tiate its own notes, and if you will do it this way it will put it in a position that

it is negotiable paper ".

Q. When did you settle with Smith that he was to get the $5,000? A.

That would be about the 4th of July, 1906.
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Q. It appears that about the time that the certificate was being obtained from

the Treasury Board, Smith was in Ottawa pressing a claim of $1,800, part salary

and part commission ; from what you have already said I judged you thought his

claim had been settled in full? A. He was to get $5,000; he got $2,500 on that

July date ; then there would be $2,500 left to him out of the remaining $10,000 ; it

might have arisen somewhere under that, that he was pressing for that $1,800, but

on that I cannot give you any definite information,

Q. Did he agree with you that he would give up all his claims against the

bank for the $5,000 that you were providing he was to get? A. Yes, he was

giving up his claims to any position in the employ of the bank, and also returning

to the treasury the block of I think $100,000 of this stock that he had to sell.

Q. Supposing he had sold stock on commission, and that salary was due to

him, was that included at all? A. No, any commissions earned at that time,

would not, I do not think.

Q. Nor his salary? A. No, nor up to that date his salary.

Q. It was simply those two items? A. Yes, of $100,000 of capital stock

that he had a right to sell, and his prospective situation
; Just those two items.

Q. Why was it important to get rid of his right to sell that $100,000? A.

Mr. Travers wished it ; he said that he must have the absolute control so that " I

can direct the whole thing and be absolute in control ".

ALEXANDEE EKASEill, Sworn, Examined by—

Me, Hodgins: You were one of the provisional directors? A. Yes.

Q. You live in the City? A. Yes.

Q. And were living here in 1906? A. Yes,

Q. Who got you into the bank ? A. Dr. Ferguson suggested.

Q. An old friend of yours ? A, Yes, my medical doctor.

Q. I suppose, however, he said to you to come on and you need not'take any

stock? A. No.
Q. Was not he giving you his own medicine? A. No, I think on that point

it was the intention at the beginning of all the provisional directors to take some

Btock.

Q. They had all the intention? A. But not till near the end to see what

would be required in the final close up ; I think that was the general understanding

of the conversations regarding when we should take a little stock each.

Q. You never did any way? A. No.

Q. So that you are another of those who had no financial interest in it?

A. Yes.

Q. During the t^^o years you attended the board meetings, I suppose? A.

Yes.

Q. And I suppose when these agreements came along, when you felt you had

failed and the agreement came along and Travers offered this amount you regarded

it as a good windfall ? A. No, I would not like to put it that way.

Q. You did not do any work ? A, Yes, I did a great deal,

Q, You were paid commissions ? A, Not for the work—commissions were

paid to me in connection with the selling of stock.

Q. That is really all you did except attending board meetings ? A. Oh no.

Q. Was not Mr. Smith the one who did the active management of the bank

affairs? A. No, Mr. Smith did the outside work, the field work, and I did the

inside work for considerable time ; I acted as secretary.

Q. You were paid for that as secretary? A. Not a cent.
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Q. Was there no salary at all? A. No, that was entirely gratuitous in

view of the final settlement with the shareholders' meeting.

Q. The amount you got as commission was $800? A. That is wrong.

Q. How far wrong? A. It is wrong by one-half.

Q. Do you mean you had to pay sub-agents? A. That was on account of

sub-agents.

Q. You do not dispute the figure that you got $800, but you had to divide

it up with some one else? A. No, I did not get the money; but I had to give

a receipt for $800; the agents did not hand i in their commission with the money
they sent in on pajTnent of the stock ; so that I did not get the money, but I gave

a receipt for it, because I have their receipts for it.

Q. I have the provisional Board's ledger here, in which you are down for

various items aggregating $800, how much did you get ? A. I got $400.

Q. Who got the balance? A. The agent in the field.

Q. He had no bargain with the company ? A. No ; he had with me.

Q. Or with the directors; you would be entitled to draw it upon the sub-

scriptions, you would be bound to pay him one-half? A. Yes.

Q. That is what happened? A. That is not the way it was done, but to

the same effect.

Q. You only netted $400 out of $800? A. Yes; that was on account of

Mr. Smith's stock, and I acted for Mr, Smith's stock.

Q. What do you mean by on account of Mr. Smith's stock? A. There was
an agreement with Mr. Smith that he should have the right for the selling of so

much stock, and he asked me to communicate with people that he thought might
act with me in selling that stock.

Q. However, whatever you did you got paid for, and Smith got paid for his ?

A. Smith had directly nothing to do with that himself; I reported to him, how-
ever.

Q. You know, of course, about these agreements? A. Yes.

Q. You knew about them and signed them all ? A. Yes.

Q. How much did you get out of the $10,000? A. $1,500. There is the

explanation there. I got a cheque for $3,000 out of the $10,000 and that cheque
is on record, but that cheque was divided between Dr. Ferguson and myself equally.

Q. Why was it necessary to do it that way? A. Because we did not expect

any money that day, and it came on us by a surprise.

Q. What? A. $10,000, and we had not settled what proportion ought
fairly to go to each one, and we left the final adjustment for the second payment,
which was expected. That also accounts for Mr. Watson

—

Q. You say it came on you of a sudden? A. Yes.

Q. Why should they make a cheque to you and not to Dr. Ferguson? A.
There was no reason why that should not be done except that it was not done.

Q. You were to get $3,500 out of the $20,000? A. Yes.

Q. So that your half of that would be $1,750? A. Yes.

Q. How much did you get? A. I got $1,500 and $200 subsequently in

settlement of the second $10,000 which was settled for, as explained already by the
others.

Q. Dr. Ferguson is down for $3,500 out of the $20,000 and you are down for

the same thing, making $7,000 in all, so $3,500 would be your share and his to-

gether out of the $10,000? A. Yes.

Q. Why did you not get that full share? A. I am not very clear as to

that; my impression is that we thought it would be rather large in proportion to

what the others would get.

Q. Who got the $500 that should have come to you and Dr. Ferguson ? A.
I think that part of that was given to Mr. Watson and part to Mr. Gallagher ; they

were under heavy expenses of travelling, and I think they put it that way them-
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twelves, until the final settlement ; that would be the more decent thing to do at that

time, to give them a little more.

Q. I thought you said you had a claim for your time? A. Yes, I acted for,

J suppose, a year as secretary; practically for three or four days a week at noon
hour; we had a regular office and a stenographer, and I carried on the correspond-

ence with the people throughout the country, interesting them in the bank, and

then I prepared the notices for the newspapers and advertisements, and did a good

deal of work, and I travelled ten or twelve times out of town. These things were

services that Dr. Ferguson thought were fully as valuable as those he gave; I

thought his services were more valuable, and at this very disposal I suggested that

he should have more than I should have. There was very good feeling in the whole

matter.

Q. I should think so, dividing up this amount ? A. That explains the dif-

ference in the amounts paid.

Q. I suppose it was Mr. Travers that put it into your minds that you ought

to be paid for your time; you had always intended to take stock and always in-

tended to give your service for nothing in consideration of what the stock would be

worth? A. Oh, no.

Q. You always expected to have remuneration? A. Yes, from the share-

holders.

Q. Even before Mr. Travers had suggested it ? A, Yes.

Q. But you had not his exalted ideas of the amount? A. It was suggested

to us several times that this bank would likely do for its provisional directors what
other banks were said to do, that a certain amount of honorarium would be given

to them for their trouble.

Q. Dr. Ferguson seemed to indicate that Travers' ideas were a good deal big-

ger than his? A. So they were, and we reduced on that.

Q. You held him down ? A. Yes.

Q. Do you mean to state you really told Travers you would not take the

amount he offered? A. We told him in plain terms, I remember perfectly well,

1 was one of those who said to him that we did not think the bank could stand

$30,000; that the expenses would be too high, and he said they would not be out

of place at that figure, and he asked that instead of that they pay $20,000.

Q. This was at the time that he was buying you people out and you were
transferring things to him; when you were handing it over to him? A. I don't

think we handed anything over to him.

Q. You gave him complete control ? A. That was merely a matter of man-
agement.

Q. It makes Travers general manager, gives him the right to sell all the

stock and gives him a pension; you knew you were handing that aU over to him?
A. No, I do not think that was handing him over anything beyond the fact he

had that position.
i

Q. What did you retain ? A. We retained the right of doing the executive

actions that we only could do.

Q. Doing the work ? A. Doing the provisional directors' work.

Q. You just retained the privilege of doing the work, and he had all the

profit? A. No, he did the work in the field; we did the work that was required

by alloting stock and doing the work thaf legally could be done by the provisional

directors, but he agreed and required that all the field work, the getting of stock

and also the selecting of permanent directors should be placed in his hands, the

first four only being subject to our approval.

Q. He got the benefit of all you had taken up in the way of stock up to that

time in cash ; he was to have the benefit of that in organizing the bank ? A. I do
not understand that.
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Q. If you had $100,000 subscribed and part paid up, he got the benefit of

that and only had to fill up to $500,000? A. He could not touch any of that

money for his organization,

Q. But he was, so to speak, that far ahead? A. Yes.

Q. Then he got any notes that were taken in the same way? A. I do not

think so.

Q. Perhaps there were not any notes taken at that time, you might be right

there ; he got the right then to sell all the balance of the stock ? A. No.

Q. The agreement says so? A. The agreement reserves to Smith and to

Urquhart, Urquhart & McGregor certain blocks set forth,

Q, That is the first agreement? A, Yes.

Q. I am speaking of the July agreement; that is the time when he came to

you and offered you this $20,000 ? A, Yes.

Q, Eeally you had nothing left when you made this deal with Travers—did

you have anything you can think of left ? A. If you mean the responsibility we
should be very welcome, but we have still, and I think it is set forth in the agree-

ment to do our part to help him, and at any rate to do the part that was necessary

for him to do.

Q. " The directors agreed to allow Traverfi to sell all the capital stock of the

said bank which is now unsold, the first $500,000 of the capital stock at par, and
the balance thereof at such a premium as may be decided upon up to the time at

which the duties of the said provisional board cease, and to allow him a commission
of 10% thereon for expenses of selling same and the said directors bind
themselves to allot all the stock on the application of the party of the third part

(Travers) and to make all legal calls thereon, etc". Then the directors engaged
him for five years at $5,000 a year increasing $1,000 a year, and a pension of

$1,500 ; and the literature, and so on, is to be paid by the bank, and it is to confirm
all acts done by Travers and all accounts incurred by him as general manager up
to the date of this agreement. Smith give up his rights under the agreement of the

12th March and you get $20,000 and then, " The said Travers to have full control

of the office of the said bank and all the affairs pertaining to the organization there-

of immediately after the signing of this agreement, and it is further agreed that

until the organization of the bank all cheques are to be countersigned by him ".

Don't you think it can be fairly said that that meant you handed the whole thing

over to him ? A. I do not think we at all thought that we renounced our respon-

sibility as provisional directors. I think we understood by that, I am speaking for

myself, but I think the others agree that I can speak for them, that we believed

that was merely giving him full charge of the organizing of the bank.

Q. Giving him the business end of it and you keeping the responsibility?

A. We kept what was necessan^ for us to do, which course was comparatively

small providing the stock was sold.

Q. Did you realize that responsibility right up to the end and down to the

time when you handed the notes to him and endorsed them ? A. Yes.

Q. Did 3^ou understand thoroughly that money was borrowed on those notes

to pay the deposit? A. ISTo, I did not know personally of that at all.

Q. But you understood that that was to be done, that that was the purpose

of handing the notes over? A. I did not understand it that way.

Q. Did not you read the resolution? A. Yes; the resolution reads dif-

ferently in my mind now from what happened at the time; I understood it was
merely discounting the notes for the makers,

Q. The resolution anyway says, you hand them over to him for the purpose

of raising this fund to go into the Eeceiver-General's hands, you knew broadly

speaking that was the idea? A. Yes.

Q. Was he doing that for the provisional directors? A. Yes, I suppose he

was.
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Q. You understood he was completing the organization for you? A. For

instance, the EeceivBr-General will not take notes; we regarded those notes as

money, we were so advised, and the Receiver-General will not take notes, and we
must then change it to money by discounting them and putting the money to the

credit of the shareholders ; but as a matter of fact I knew nothing until a year ago

as to the transactions when the thing came out in Court, I had no idea. I wish to

say in connection with the agreement and if I have no right to say you need not

take it, but it has not been explained, today; but it may not be material.

Q. Go on and tell us? A. The agreement of the 4th July arose from

trouble between Mr. Smith and Mr. Travers ; it was not one of the directors seeking

at all, nor I believe of Travers.

Mr. Commissioner : The first or second agreement or both ? A. The first

;

1 am willing to explain that as much as I can. The agreement of the 12th March
when Mr. Travers came in left the field in the hands of three parties, Travers him-

self, Smith and Urquhart, Urquhart & McGregor, each having large blocks of stock

to sell, Urquhart, Urquhart & McGregor $100,000, Smith a great deal more, and
Travers tlie remainder. Each of these had their agents in the field under the con-

trol of each of these three, and there was conflict in the field between their agents;

TTavers' men would go to a place like Georgetown and Milton only to find that

Smith's men had canvassed the place, and the trip there was of no avail, it was too

late ; and Travers said, " I cannot sell the stock required if Smith is to come in

with inefficient canvassers of the whole field ". We said :
" We have an agreement

with Smith that is as valid as yours " and Smith refused to give it up. Urquhai-t,

Urquhart & McGregor, when the difficulty was pointed out to them said, " Now,
we have sold through our agents pretty much all we expect to do, and we will do

no more, so that we will be out of the field ". AMien we came together on the ^th

July the date of this agreement, it was to compose—^we had two things to do, to

consider Urquhart, Urquhart & McGregor's letter regarding the taking of notes

for stock instead of cash, and to compose, if possible the differences between Mr.
Smith's and Mr. Travers' agents. This brought a feeling between Mr. Smith and

Mr. Travers, Travers claiming that he, as manager, thought that Smith was subor-

dinate to him, and ought to take instructions from him, and Smith told him he

should not, he was independent of him. We had a great deal of difficulty in getting

the two together. The result was we said to Smith, " You get out altogether, you

are jeopardizing the success of organizing the bank ". There was one time when
we thought. Dr. Ferguson and myself, that we could not bring the bank through,

and while we could out of our own means pay back to the shareholders the money
expended we tried to do it, but we were overruled by our colleagues; that is the

meaning of that minute where Dr. Ferguson moved and I seconded that we hand

back the subscriptions to them. We felt anxious about the bank becoming a fact,

and the expenditures which we thought we were perfectly legitimate in incurring,

paying, should not become a debt on the shareholders. We then pressed Smith

very much and said :
" Out of whatever will come to us as our amount we will see

that you will be paid for your sacrifice of your contract in Travers' favour "
; that

is the meaning of the first. Then after lunch hour Smith said, " I have no security,

I have made a mistake ". We tried to get him to leave it as it was, because it was

very hard to deal with Travers when he decided a thing, very hard to get him to

re-open it. When we went back we said :
'' Smith thinks he made a mistake, that

he is not secured at all, that we may get nothing from the shareholders; if not, we
fall to the ground also. Could not something be done to satisfy him ? " " What
does he want? Does he think the shareholders will throw you down for the

service you have been giving or does he think I will " ? Out of that conversation

came the second agreement in which Travers, independent of the shareholders,

personally undertakes to pay $20,000_and to pay it out of his commissions. We
thought he was legally entitled to his commission, and that the money coming to



88 ULl'OliT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

him as commission was his money, and he says, " I will reimburse myself for that

from the shareholders when they meet." That was the whole story of the second

agreement, and of the two agreements on the same day.

Q. That is not carried out by the documents ; there are two agreements of the

4th July, one made before and the other after lunch, is it not? A. Yes.

Q. The second one was for division, was it, a division up of the claim? A.

No, the second one was transferring

—

Q. I see, the responsibility to him? A, Yes.

Q. Did he stipulate you should pay him $10,000 in commission before he had
agreed to the second agreement? A. No, that is what came unexpectedly on us.

Q. The second agreement is the one that bears the receipt at the bottom?
A. Yes.

Q. So that it evidently was not considered when the first agreement of the

morning was considered ? A. No, it was not.

Q. Is it part of this agreement that he would agree to assume that if you
paid him the $10,000 ? A. No. That was an after thought of his own.

Q. I understood Dr. Ferguson to put it that way

—

Mr. Commissioner: That is not quite the way he put it; if he got payment
of $10,000 in cash on account of his commission, he would turn it over to them on
account of the $20,000.

Mr. Hodgixs : Just give us your view ? A. I think Travers was realizing

at that time that he was meeting with difficulties he did not expect; he certainly

brought to the provisional board a splendid list of substantial men, and we believed

that those men were behind him, genuinely behind him, and we thought that that

vroiild guarantee his success.

Q. Your idea is there was first the agreement before lunch? A. Yes.

Q. And secondly there was the agreement after lunch by which Travers took

the burden ? A. Yes.

Q. And after that as an after thought he said give me $10,000 out of my com-
missions and I will give you $10,000—is that significant? A. Yes, but the motive
is not there. Mr. Travers wanted that money paid to him that day anyway ; it was
due to him anyway, and more; he said there were thirteen or fourteen thousand
dollars due to him that day, and he said he wished to pay out of that, and the

money would have gone to him that day whether the money would have come to us

or not.

Q. Did you make any investigation that day as to whether the $10,000 was
due to him ? A. Yes.

Q. "What investigation did you make? A. We asked Mr. Smith who was
the bookkeeper.

Q. Did you know at that time that Travers was taking notes for the stock?

A. Yes.

Q. You had been advised only that day I think you said it was legal? A.

That the advice was considered only that day; we had it a day or two before but

not all of us.

Q. Then you knew that? A. Yes.

Q. You say you investigated through Smith, asked Smith about the sub-

scriptions ? A. Yes.

Q. Did you consider you were bound to pay him over $10,000 on those deferred

subscriptions, those notes ? A. "We did not consider that as deferred subscriptions

;

we considered them as genuine subscriptions.

Q. But deferred, they had not been paid in cash ? A. Yes, that is so.

Q. Did you know the terms of them, did you know how long they ran? A.

No, I never saw any of the notes.

Q. Did you take up any position with regard to that? A. No.

Q. Travers on the one hand was offering to guarantee you practically this

$20,000 if you made this agreement and got Smith into line ? A. Yes.
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Q. That is right? A. Yes.

Q. When he said " I will pay you this on account if you give me this $10,000 ",

\\ as that an after thought and after the agreement was signed ? A. Yes, that was

an after thought of Travers.

Q. Tlie provisional directors paid him then on the spot, on the same day,

without considering the question as to their liability? A. I do not understand

that point.

Q. You did not go into the question as to whether you were bound to pay him

on the amount secured by these notes ? A. We understood all along that we were

bound to pay him commission on all stock, because he had to pay his men in the

field.

Q. You had up to that date a doubt in your mind as to whether they had a

legal right to take notes ? A. Yes.

Q. Then the legal difficulty was removed ? A, Yes.

Q. Did you consider the point or were you advised in any way as to whether

you were bound to pay him the whole commission on the whole subscription on the

amounts deferred ? A. No, we did not doubt.

Q. He said, " You pay that to me and I will hand it back to you " ? A. Yes,

that was done but not in that way.

Q. You may be quite right in putting it that way ; it looks as if another inter-

pretation might he put upon it; you put the interpretation on that it was a per-

fectly natural and reasonable arrangement? A. We had no doubt at the time

that we had to pay the full commission to Travers and to any other agent for stock

accepted by the provisional Board.

Mr. Commissioner: "Wliether it was paid either wholy in cash or not? A.

yes.

Mr. Hodgins: Had you accepted those as subscriptions on that day—your

minute shows that? A. Yes.

Q. You do say you had accepted subscriptions on which he would be bound to

get $10,000 from the 12th March to the 4th July? A. I do not know that I'

understand.

Q. I want to know whether you knew that you were legally bound to pay the

$10,000 that day—had you approved and accepted the subscriptions? A. I do not

think we went into the matter in that way so minutely as that.

Q. AVhat do you mean by saying you knew you had to pay him ?

Mr. Commissioner: He knew, he said they owed him $14,000? A. We
asked Mr. Smith, who kept Travers' account, how much we owed Travers on account

of commissions up to date, and he said somewhere between $13,000 and $14,000 ; it

vvas two or three thousand dollars more than the ten thousand dollars.

Mr. Hodgins: I quite understand you taking his word for it; did you take

anything else? A. No.

Q. Can you say whether you had approved of subscriptions up to that time

taken by Travers? A. Of course the inference is if not we would not owe him
that commission, but Mr. Smith kept the books.

Q. WTiat had the course been with regard to Travers' subscriptions, those he
bi ought in? A. That is before the 4th July?

Q. Yes? A. I am not familiar with that; after Travers came in I merely

attended the formal meetings that were called and knew very little about the details

of the work or the office.

Q. You want us to accept the statement that this money was properly due

to Travers and I am only asking you to ascertain what steps you took to verify that;

can you tell me between the 12th March, 1906, and 4th July, what the course of the

Board was with regard to Travers' subscriptions? A. I cannot.

Q. The minutes will show that? A. Yes, the minutes will show.

Q. Had you seen these notes? A. No.

Q. Had you seen a list of the names? A. No.
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Q. Did _you know any of them were not good? A. No.
Q. Did you know anything about them ? A. No.
Mr. Commissioner : As I understand you the early agreement was one by

which you were to receive a certain sum when it was voted by the bank ? A. I do
not understand.

,

Q. The provisional directors were to receive the sum stated in the earlier

agreement of the 4th of Julv on vote of the shareholders giving it to you ? A. Yes,

Q. As I understand Smith, although he had at first assented, feared that the
vote might not be favourable, and so he would lose his money ? A. Yes.

Q. And it was in consequence of that that the arrangement was changed into

one by which Travers took the risk of the shareholders confirming, and he agreed to

pay you $30,000 ? A. Yes.

Q. You agreeing to pay out of it $5,000 to Smith ? A. Yes.

Q. What did you understand was the course, or did you know anything about
that with regard to crediting to Travers or Smith or anybody else who was selling

stock his commission, when was that commission credited, or did you know anything
about that? A. Not definitely perhaps to answer, but I believe the books will show.
They ought to show that there was so much credit at the time of the subscription,

and then so much at the time of allotment.

Q. What do you mean? A. That is to say that the agent could retain a
portion instead of remitting it.

Q. Explain a little more fully what you meant by your statement as to your
understanding with regard to the notes that were discounted ; what was your under-
standing of that, that is the subscribers notes that were discounted ; what did you
understand was being done with those notes ? A. I understand it this way

—

Q. What did you understand at the time? A. That the notes were kept to

the credit of the subscribers until the bank opened and after the bank opened that
it would proceed to use those notes as part of its business, that is to collect them, the
bank itself.

Q. You are not grasping what I mean to ask; You were asked about the dis-

count of these notes in order to raise the balance required. A. That is at the time
of the power of attorney?

Q. Yes, what was your understanding as to how this money was being raised ?

A. I understood that the notes were to be discounted, probably in a bank or

wherever they could be properly discounted, on behalf of the subscriber, who gave

his note instead of cash, and we were utilizing his note instead of cash for him.

Q. And the proceeds? A. The proceeds would go to the Traders Bank to

the credit of the Farmers Bank to be ultimately sent to Ottawa with the deposit.

Q. To whose credit would go the proceeds of the discount in the books of the

provisional directors? A. To the banlc's credit, the same as if the notes were

cash ; the cash was deposited in the bank to the Traders Bank.
Q. You are not understanding my question; a man owed $100 less 10% he

had paid; he had given his note for the balance, who would get the benefit in the

books of the bank of the monies raised by the discount of his note ? A. I do not

understand.

Q. You said the notes were discounted for behoof, as you Scotchmen would

say, for the makers? A. Yes.

Q. How was the money to be treated as you understood it ? A. The money
would be deposited on the books of the Farmers Bank; I never thought of that

before.

Q. You had not considered that? A. No, but I suppose it would have to

take the place of the note.

Q. You do not know how the accounts were kept between subscribers and

the bank or the provisional directors? A. No.
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Me. Hodgins : Did you know anything abont what was to be done with the

notes after the money had been raised on them and when they came back? A.

No, I did not.

Q. You do not know what was actually done with them? A. No. Mr.

Travers, I may say, in his Police Court evidence said that he thought that I was
one of those who knew that, but as a matter of fact I had not spoken to him for

six or seven weeks before; I did not know at ail about them.

The Commission adjourned at 4.30 p.m. to 11 a.m. to-morrow.

The Commission resumed its sittings at 11 a.m., March 20th, 1912, at Osgoode
Hall.

ALEXANDER TEASER, recalled.

Me. Hodgins : I Just want to ask you a question which was suggested to me
by going over the provisional ledger again ; I asked you about the amount of direc-

tors' fees, and you said the $11,750 included the $10,000? A. I do not know
about that.

Mr. CoMMissiONEE : It was Dr. Ferguson said that.

Me. Hodgins : I thought it was Mr. Eraser that I asked about that ? A. No.

Q, Are you aware, we discussed yesterday that $10,000 payment and the fact

that it was taken out of commissions? A. Yes.

Q. Did you know at all that was charged in as part of the directors' fees ? A.

Only what came out in the Police Court investigation.

Q. You do not knoAV personally then about that? A, No.

JAMES G. FITZGIBBON, recalled by—

Me. Hodgins : You were employed in the Earmers Bank ? A. Yes, sir.

Q. From the beginning, pretty well? A. Erom the 19th November, 1906.

Q. You joined in what capacity? A, I was chief accountant.

Q. Would that be next to the general manager? A. Practically, at that

time, yes.

Q. You had been a banker of experience before? A. Yes.

Q. Eor how many years? A. I was about 20 years in actual chartered

banking, and some years in private banking.

Q. You filled positions of importance and knew thoroughly the working of

a bank? A. Yes, the details.

Q. And the entries that would be made and how bank books are kept? A.
Yes.

Q. And what they mean? A. Yes.

Q. You took up your duties about the 19th November ? A. Yes.

Q. "What did they consist of, speaking generally? A. The first work I

undertook was making up the list of subscriptions in order to prepare for the

organization meeting on the 26th November.
Q. When was the organization meeting? A. I think it was the 26th

November.
Q. Did you make up that list in writing or typewriting or how? A. It

was typewritten.
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Q. Tell me if you recognize that list as the original list? A. That is a

carbon copy of the original list that was filed at Ottawa, so far as I can judge from
the fact that the totals are carried forward afterward on the machine itself.

List of subscriptions filed at Ottawa, marked as Exhibit 17.

Q. That you recognize (Exhibit 17) ? A. That was a carbon copy of the

original list.

Q. Do you know anything about that figuring attached to it there on that

little green leaf? A. No, sir; they are not my figures.

Q. You do not know anything about that? A. No.
Q. You know this was the document used in the Coimty Judge's Criminal

Court and in the Police Court? A. Yes.

Q. You were giving evidence? A. Yes.

Q. You know this was the document used? A. I do not think that was
submitted to me at that time.

Q. Tell me about the preparation of this list, how you came to prepare it or

where you got this information ? A. From the stock subscription book, where the
subscriptions were entered as they came in.

Q. Can you tell me what that contained? A. It contained the application

for stock in the order in which they came in, apparently. They were all taken in

before I joined the service.

Q. Would you look at that and tell me if that is it? A. That is the book.

Stock subscription book filed as Exhibit 18.

Q. Look at that book. Exhibit 18, and tell me if that is the book from which
you made up the list? A. Yes, sir.

Q. Are these entries in that—I notice cancellations there; were those there at

the time or have they been put in since ? A. Some of them were in at the time.

Q. That would give you information as to the subscriber, his residence and
address, number of shares. A. Yes, and the amount of the shares.

Q. This list contains that information and also contains the amount paid;

what book did you go to for that? A. That was taken from an alphabetical

arrangement of the subscriptions in which the payments were entered from time to

time as they were made.

Q. A book of the bank ? A. Yes.

Q. Where would that be ? A. It was in the hands of the liquidator. Here
it is, this large book.

Large stock subscription book, alphabetically arranged, filed as Exhibit 19.

Q. This was an alphabetical list? A. Yes.

Q. Under whose instructions did you prepare the list? A. The general

manager's, Mr. Travers.

Q. However, you had access to those two books? A. Yes.

Q. Did you take the items in that list from that book? A. The most of

them, yes.

Q. What items did not come from that book ? A. When the notes that were

referred to yesterday were discounted and the cash received from them the proceeds

vere spread on some of the stock subscriptions for which the notes were held.

Q. That is, when you were making up the list? A. Yes.

Q. When were the notes discounted ? A. I could not say ; it was before my
joining the service.

Q. Before the 19th November? A. Yes, I presume so.

Q, Then were the notes in the book. Exhibit 19, the stock subscription book,

iihowing payments: A. No, sir; not to my knowledge.

Q. Where did you get that information? A. I had a list of the notes that

had been hypothecated.

Q. From whom did you get that? A. From Mr. Travers.
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Q. How did you go about, then, making the allocation of payments with

regard to those notes ? A. So far as I remember, the then president of the bank
and Mr. Travers and myself went over them, and they knew who the farmers were
who had given the notes, and they instructed me as to how to make the entries,

Q. Did they put that on any list for you ? A. No, I jotted it down as, I

went along how much to put on each note.

Q. They had a list of the notes, you say? A. Yes.

Q. Did you see that? A. Yes.

Q. Had that before you? A. Yes.

Q. The notes, you say the list of which you had, did they go over that? A.
Yes, I think they did.

Q. Who named the figure for each one to put down? A. That is more
than I can say at this time.

Q. Who was the president you alluded to ? A. Dr. Beattie Nesbitt.

Q, Then Beattie Nesbitt, Travers and yourself went over the list and mado
up the list of payment ? A. Yes, sir.

Q. You are familiar with Exhibit 16, are you not? A. Yes, sir.

Q. You are quite aware that in that there are payments credited to people

as being paid which have neither paid nor given notes ? A, Yes.

Q. What you have told us about going over the lists and putting down what
was stated or agreed upon as to those who had given notes, of course, would not

apply to the other payments that had been put down? A. No.
Q. How were those figures arrived at? A. I was instructed to place so

much on those subscriptions.

Q. Did you realize what you were doing? A. I do not say that I did

thoroughly at that time.

Q. I do not understand you? A. I do not think I realized it at the time;

1 do now, of course.

Q. Did you know what the purpose of the list was? A. Yes.

Q. And what was it you did not realize? A. I did not—Mr. Travers had
said that he could pay up the stock list from monies that he had received, and he
assumed all responsibility in the matter.

Q. And yoa had just joined the bank? A. Yes, I had just joined.

Q. One illustration will do I think just as well as a dozen; I will call Mr.
W. J. Lindsay in a little while ; do you remember a subscription of his ? A. Yes.

Q. For a large amount ? A. Yes.

Q. How much was it? A. 500 shares.

Q. There was no note in the case ? A. No.
Q. How much was put down and paid by him, do you remember? A. I

think about $3,800, if I remember rightly.

Q. At all events, you put an amount opposite that for which there was no
note? A. Yes.

Q. And there had been no payments? A. No.
Q. When was his subscription for that amount actually made? A. I could

not say.

Q. When did you see his subscription? A. Shortly after I went; I could

not say exactly what day.

Q. Did you see it in either of the books that have been put in as Exhibits?
Mi?. Commissioner : That is not as this document shows it is, $500 paid.

Mk. Hodgins : I want to look up here and see what explanation he has.

Mk. Commissioner: You see his name is there, $500? A. I think you
will find that was for fifty shares, $5,000 ; I think you will find the other near the

end of this list. (Exhibit 17). Here it is: 500 shares; there is $5,000 marked ai?

being paid.
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Mr. Hodgins : What does that letter " W " in pencil opposite it mean ? A.

I could not say.

Q. Was thai on it when yon finished the list? A. No, sir.

Q. Yon put down this $500 in the way you have mentioned? A. Yes.

Q. You said about $3,800 was credited? A. I did not remember ju^t

exactly the amount.

Q. Looking at the list? A. I would say five thousand.

Mr. Commissioxer : $5,500 in the two places? A. Yes, in the two sub-

scriptions that is on 550 shares all told.

Mr. Hodgixs : I have a list of those that were treated in that manner. Per-

haps you can say, looking over, whether this would show you the numbers that

were treated in that ; I suppose you could verify that by carefully going over these

books, but you may remember some of them, and if so I will put in the list and
prove it later by Mr. Clarkson ? A. Yes, I should say that that was a fairly cor-

rect list, so far as I can say. There are one or two names there that I do not

recognize, but I am quite prepared to take Mr. Clarkson's figures because we have

gone

—

Q. Because you have gone over them with him? A. I know he has gone

into it very closely.

Me. Commissioner : Do not let us trouble with that.

Me. Hodgixs : May I put in a copy of this list, subject to Mr. Clarkson's

evidence.

Mr. Commissioner : You had better wait for Mr. Clarkson's evidence.

Mr. Hodgixs : Well, the total of those amounts to seventy-five thousand nine

himdred and ninety-five dollars ? A. Yes.

Q. That would be about correct? A. I think so.

Q. Taking the larger ones, who was T. Cox, did you know him at all? A.

He was a farmer out in Halton County ; we had a note for the full amount of that.

Q. W. B. Nesbitt, would be Dr. Beattie Nesbitt? A. Yes.

Q. G. Denoon was one of the directors, was he not; became a director after-

wards? A. ISTo, sir; he was a Halton County farmer; he was one of Mr. Laid-

lavr's clients in the action, if I -remember rightly.

Q. That was the way in which the list was completed ? A. Yes, sir.

• Q. Can you say at all just about when you completed it in that way ? A.

It was completed in time for the organization meeting on the 26th of November.

Q. You joined the bank on the 19th, and the organization meeting was on the

26th, and it was prepared between those two dates? A. Yes, sir.

Q. Who knew, outside yourself and Mr. Travers and Dr. Beattie Nesbitt, the

way in which that list was being prepared in that way? A. I do not know of

anybody except the banlc's solicitor, ]\rr. Hunter; I think he was there at different

times while it was done.

Q. Am I right in saying that the list consists, as far as the payments are con-

cerned, of three classes: one correctly taken from the bank books where payments
were made? A. Yes, sir.

Q. Second, where there were notes made, certain amounts credited to these

shareholders who had given notes, who had not paid money? A. Yes.

Q. And. thirdly, this seventy-five thousand dollars-odd spread over those who
bad not paid an\i:hing? A. That seventy-five thousand dollars included a very

large number of those that we had actually notes for.

Q.' How many, outside of that $75,000, would have credits here for notes

—

Mr. Commissioner : Included in it ? A. Included in the $75,000 are those

who had given notes in full or in part.

Mr. Hodgixs: All those who had given notes included? A. Not all, but

all that were considered good; there were some notes that were not used at all and

they were collected after the bank's organization.
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Q. Taking this list, does that $75,000 include all those payments that were

incorrect, either because no payments had been made or because they had given

notes instead of paying? A. Yes.

Q. Then outside of the $75,000, was the list correct ? A. Yes.

Q. Quite correct? A. I think so.

Q. We will have to verify that; I just want to get your view of it; I must

say I understood it differently ? A. Of course, some of the money that was bor-

rowed to pay up the capital was spread on stock upon which no payments had been

made.

Q. There was $100,000 borrowed, you know? A. Yes.

Q. And this only accounts for $75,000? A. Yes.

Q. What about the other $25,000 ? A. I do not know ; I could not say any-

thing about that.

Q. Was this list certified to by you ? A. No, sir.

Q. Who did you give it to ? To Mr. Travers.

Q. You were responsible for the figures in it and the additions, I suppose?

A. Yes.

Q. And it corresponds with the list put in to the Government ? A. So far

as I know.

Q. That, you knew, was the purpose of getting it up ? A. Yes.

Q. You did not go to Ottawa ? A. No, sir.

Q. Who did? A. Mr. Travers, so far as I know, and I do not know posi-

tively whether Mr. Hunter went with him or not,

Q. Do you know when they went down ? A. I think Mr. Travers went

down on the night of the organization meeting, on the 26th or 27th November;

I could not say positively as to the date ; I think they went down immediately after

the organization meeting.

Q. The organization meeting was on the 26th; the declaration is sworn in

Toronto on the 27th, so that they were evidently here on the 27th; probably they

went down on the night of the 27th, shortly after the meeting? A. Yes.

Q. Did you have anything to do with the declaration which was put in? A,

No, sir.

Q. Did you ever see it? A. No, sir,

Q. Who drew it? A. I could not say.

Q. It was not dravm in the bank there? A. Not to my knowledge.

Q. Do you know what instructions were given about it and who got them?

A. No, sir.

Q. At all events, you were not asked to take any part in it? A. No, sir.

Q. Had you any interview with Mr. Hunter, as solicitor for the bank, in con-

nection with the drawing of the application? A. No.

Q. Am I right in assuming that you made any objection ? A. I questioned

the matter once and was told that it was perfectly justifiable to turn the notes into

cash and apply them on the stock.

Q. Who did you make the objection to? A. To Mr. Travers.

Q. And was it he who told you that? A. Both he and Mr. Hunter, I

think, said that if they got the cash for the notes they could apply them on the

stock.

Q. I would lik^to know about that; you have been examined several times

already, and you probably know what you have stated; what was your objection

and wiio satisfied it, if it was satisfied? A. It was between Mr, Hunter and Mr.

Travers, they satisfied me. I made inquiries outside as to the feasibility of taking

notes for stock and discounting and applying them on the stock and found that it

had been done in previous cases,

Q. You did not say that on your previous examinations? A. No, the ques-

tions were not put to me in such a way as to draw it out.
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Q. Inside the banJc was Travers the only one who satisfied your objection?

A. No, I think Mr, Hunter assisted in satisfying me.

Q. Was he called in because of your objection? A. Not that I would swear

to.

Q. How did it come up before him ? A. That is more than I can say.

Q. At all events you said before in the examination in the Watson case that

you were present when this list was got up and did the clerical work, and that!

" Dr. Beattie Nesbitt part of the time and our solicitor upon whose advice we were

advised ".

Q. " Mr. Hunter? A. Yes, he advised us Mr. Travers had the right or the

privilege to pay up any subscriptions he wished ". Was that advice before the list

was completed in the way you speak of? A. Yes.

Q. When did you see Mr. Hunter again after he went away as we understand

to Ottawa? A. I do not remember the exact date; it would be the date of the

letter I wrote to Mr, Travers, and that was the 29th November or the 30th Novem-
ber, while Mr. Travers was in Ottawa.

Q. The letter is dated the 29th November? A. Yes.

Q. And it says Mr. Hunter had an-ived or called this morning? A. Called

this morning.

Q. What was the purpose of his calling so far as he expressed himself? A.
He wanted to look over the applications for stock as he said the Finance Minister

might call for them and he would like ix) look at them to see that they were all in

order.

Q. What was it that you showed him, the original subscriptions? A. Yes,

the original subscriptions we had them all on the file alphabetically arranged.

Q. Those subscriptions did not accord, did they, in terms with the promissory

notes that were given; was not the stock subscription and agreement to pay in all

cases $5 a share and $15 per share upon allotment and eight equal monthly pay-

ments? A. Yes, sir.

Q. And did the notes differ from that? A. They did in this fact that

they were for the full amount of the subscription. However, if I remember
rightly they were taken along before I joined the service, some of them were for a

year.

Mr. Commissioner : That does not accord with this form in this stock sub-

scription book. Here it is $10 on signing and $20 on allotment, and seven pay
ments of $10.

Mr. Hodgins: They appear to have used different ones in 1905 from what
they did in 1906? A. Yes, that was before Mr. Travers took hold of it; the

previous organizers had their own forms.

Q. At all events I want to know whether you can say whether the notes cor-

respond with the forms in use either in the early or in the later stages which I

understand were drawn for a payment down and specified monthly payments ? A.

They certainly were not in accordance with the terms of the application.

Q. Then when Mr. Hunter inspected these applications he saw only the appli-

cations, did not he ? A. That is all I know of.

Q. Had he knowledge, do you know, or did you discuss the question of the

notes being given with Mr. Hunter in the preparation of the list? A. I did not

discuss the matter with him in the way of discussion. I kn^ he knew the notes

existed.

Q. Did he know they were discounted? A. I think so.

Q. They had been discounted at that time? A. I think so, they were dis-

counted prior to my joining, if I am rightly informed.

Q. He expressed himself apparently as you stated in your letter? A. Yes.

Q. After going over those subscriptions perhaps you can remember what he

said? A. No, I cannot remember what he said, but that he was satisfied they

were in first class order, if they were required.
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Q. And then he suggest to you the sending down of the cheques we spoke

of yesterday? A. He told me Mr. Travers asked him to tell me to send down
some blank cheques out of the cheque book,

Q. That is what you did ? A. Yes.

Q. Did he mention how many cheques ? A. Three, if I remember rightly.

Q. Is this right, Just referring to the interview with Mr. Hunter: " I showed

him the file of the subscriptions arranged alphabetically and he looked over that

and said they were all in order, they could be checked over with the list that was

sent down of the subscriptions ". Of course that has nothing to do with the pay-

ments? A. No."

Q. The file you speak of is not the book we put in, but the actual subscrip-

tions ? A. Yes.

Q. There are some, probably a dozen or more subscriptions, which are dated

on the 22nd October, which I would like to know about, do you remember the sub-

scriptions I refer to ? A. I know there are some there, I could not say when they

were taken or when they were dated except one for myself for one share that I

know was dated back ; I could not say as to the others.

Q, Did you take that in any formal way, or did you just put it down in the

stock subscriptions? A. No, I made out an application the same as the others.

Q. And when was it you made out the application ? A. A day or two after

3 went into the service.

Q. That would be when ? A. The 21st of November.

Q. That was for one share? A. Yes.

Q. Did you enter that in the book? A. I did not enter it myself, it was
entered by the stock clerk.

Q. In which of these books would it be? A. It would be entered in that

little black book and then transcribed into this afterwards.

Q. What is the little black book? A. The stock subscription book there.

(Exhibit 18).

Q. Then transferred to the other one ? A. Yes.

Q. How many subscriptions were made at the same time, what was the pur-

pose of your subscribing at that date? A, Mr. Travers said he wanted to justify

me coming into the bank. He said he had lots of applications and he said every

ofiBcer of the bank should be a shareholder, and I took one share,

Q. Why was it dated back ? A, At his request,

Q, What was his explanation on that? A, He said they required to be

taken 30 days prior to the asking for the certificate,

Q, Prior to the asking for the certificate or prior to the meeting? A. Prior

to going do\\Ti for the certificate,

Q. What date was put on it then? A, If I remember rightly, it was the

22nd October or the 25th October.

Q. Wlio had charge of the entries in those two books? A. Mr. Shaver,

Q, Had you at all ? A. No,

Q, In going over that list with Mr, Travers and Dr. Beattie Nesbitt, was it

after you had subscribed for this one share or before? A. Afterwards,

Q. Did you see the books at that time containing the subscriptions and did

you notice whether yours was in there or not? A. Yes.

Q. Yours was in ? A. Yes.

Q. Under date October 22nd ? A, Yes,

Q, Can you tell me about the other subscriptions which all appear to have

been taken under that date; there is the one we have spoken of Lindsay^s; do you

know the date at which that was actually subscribed ?

Q. There are three people named McCorquodale ? A. Yes,

Q. Do you know the date of their subscriptions? A, I could not sv/ear

positively.
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Q. Could you tell by looking at the book at all in the order in which they
came as to whether they were similarly ante-dated? A. I could not tell by the
book. Those last on the list were all ante-dated, but when they were actually taken
1 could not say.

Q. The meeting was on the 26th November? A. Yes.

Q. You took yours on the 21st November and it was dated back to the 22nd
October ? A. Yes.

Q. The other names are Mr. Gallagher, Mr. Luxton, Mr. Bradley, Dr. Beattie

Nesbitt, A. W. Thomas, A. S. Lown, and J. Gilchrist.

Me. Commissioner : Gallagher is not here on the 22nd October; it is the 22nd
November (in large stock subscription book, exhibit 19). Here are these you speak
of Lindsay; there is one the loth November. There is Mr. Lown October 20th, and
then the three McCorquodales are over here, only one share apiece.

Mr. Hodgins : October 22nd.

Q. Were you present at the Board meeting when those were alotted? A.
No, sir, I never attended a Board meeting the whole time I was in the bank.

Q. I think Dr. Beattie Nesbitt is one of those.

Mr. Commissioner : Yes, October 22nd.

Mr. Hodgins : Would this smaller book. Exhibit 18, be the book of original

entry with regard to those? A. Yes.

Q. And carried from the subscriptions? A. Yes.

Mr. Commissioner: There is McCorquodale, and there is Gilchrist, October

22nd. (In Exhibit 18). W. J. Lindsay 500 shares, the 22nd October.

Mr. Hodgins: (To Mr. F. A. Clarkson). That is one of those subscriptions

that would be on the referee's file, would it?

Mr. F. a. Clarkson : We never found the Lindsay subscription.

Mr. Commissioner : That means application,

Mr. F. a. Clarkson: Yes. There never was any subscription for Beattie

Nesbitt.

Me. Fitzgibbon : There was one for 100 shares.

Mr. Commissioner: This (Exhibit 18) shows the allotments were made on
the 24th November ? A. Yes.

Mr. Hodgins : Were what you call the spread payments, which is a very euphe-

mistic way of putting it, were they applied to those we have just gone over, those

subscriptions of the 22nd October? A. On two or three of them.

Q. What about yours ? A. There was nothing spread on mine.

Q. There were a number of shareholders amounting to twenty one thousand

odd dollars that had begun a suit against the bank through Mr. Laidlaw, you know
the ones I mean ? A. Yes.

Q. And are their names on that list we have put in sent to Ottawa? A. Yes.

Q. The names I have gone over on the 23nd October, are on that ? A. Yes.

Q. Did you know that those parties had been settled with and the notes had
been returned to them and their subscription practically cancelled? A. The list

was made out prior to the settlement with them so far as I remember.

Q. I do not think that is tlie case; have vou any independent recollection of

it? A. No.

Q. Look at those two cheques, they contain a date that is important and that

may tell you something about it? A. No, sir.

Q. That is prior to your time ? A. Yes.

Q. Did you know when you came into the bank that they had been settled

with and litigation had been done away with ? A. I understood it had.

Q. Did you have a list of the names ? A. Yes.

Q. Why were they put down upon the list then that went to Ottawa ? A. Mr.

"I'ravers instructed me to leave them there in the meantime and we would strike

tb.em off after the bank was organized.
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Q. Was that done? A. Yes, they were eliminated from the list that went

lo the Government on the 31st December, the regular annual list.

Q. At the end of the year ? A. Yes.

Q. They were on the list sent down to Ottawa ? A. Yes.

Q. "Whom did you discuss that with other than Travers ? A. No one that I

can recall.

Q. Had you any talk with Mr. Lindsay about it? A. Not that I remember.

Q. I suppose you are quite aware that if those had been cancelled and done

away with they should not appear upon the list ? A. Yes.

Q. But Mr. Travers was the one who took the responsibility? A. Yes.

Q. Who dictated the letters in connection with the stock, was it Mr. Travers

or yourself ? A. Which letters ?

Q. The letters to those shareholders we have just been speaking of? A.

Certainly not myself.

Mr. Commissioner: I see a subscription for 4,492 shares by the Continental

Securities Company.
Mr. Hodgins : That will have to be gone into later. These subscriptions we

have been going into were cancelled afterwards and some of the stock sold to the

Continental Securities Company.
Mr. Commissioner : This is nearly half a million they subscribed for.

Me. Hodgins : Yes, that, the Lindsay subscription and some others will have

to be taken up.

Mr. Commissioner: I see on the 18th March 440 of Lindsay's shares were

cancelled and the Luxton shares also; what is that item (referring to Exhibit 18) ?

Mr. Hodgins :
" J. G. Fitzgibbon in trust twenty-five shares ". It appears to

have been cancelled in 1909; what about those twenty-five shares? A. A man
named Sunstrom in Ottawa subscribed for 25 shares and withdrew his application

iifter allotment, and he was subsequently sued I believe, for payment, and the bank
was beaten, and he gave a transfer of the stock, and it was put in to my name in

trust. There were no payments made on it at all, it was put in my name in trust

until the Board cancelled it.

Mr. Commissioner: Was that after the organization of the bank? A. Yes.

Mr. Hodgins : You say that in the statement to the Government on the 31st

December what we may call as the Laidlaw clients subscriptions were omitted ? A.
Yes.

Q. Had any change taken place, anything occurred in the interim about them?
A. No.

Mr. Commissioner: How many shares?

Mr. Hodgins : 219 shares. A. I don't remember the exact amount but I

tliought it was more than that.

Q. That is the amount we have been instructed was the actual amount; we
will liave them checked up ? A. I think I am including in my memory one or two
conditional subscriptions that were struck off. The one of Lieutenant-Governor
Forget, Eegina, who subscribed conditionally upon being a director of the Bank,
and afterwards withdrew the subscription.

Mr. Commissioner: Give me one of the names of the 219 shares? A. Gastle.

Mr. Commissioner: He apparently paid $100 on ten shares? A. Yes.
Mr. Hodgins : Speaking of the Lieutenant-Governor Forget's subscription you

speak of that as conditional ? A. Yes.

Q. Was that known and spoken of at the time you were preparing the list?

A. Yes, it was endorsed on the back of the application.

Q. It was ? A. Yes.

Q. Conditional on what ? A. On his being appointed a director of the bank.

Q. And tliat notwithstanding that went in as a regular subscription? A. Yes,
there were no payments shown, it was simply a subscription.

Q. Did R. R. McLennan of Cornwall go in? A. Yes.
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Q. $5,000; $3,000 paid; had he in fact paid anything? A. I think so.

Q. Had he paid anything more than $500 dt that time? A. I could not

swear positively.

Q. Did you look at that time or could you tell from looking at the books what

was the correct amount?
Me. Commissioner: This book shows he paid $500 of subscription March

19th, $1,000 on allotment, April 30th, $500 on the 1st September, and it looks as

if he had paid in full ultimately (referring to stock subscription book 19) ? A. I

am quite satisfied that Colonel McLennan had paid his full stock not before the

organization but afterwards ; it was all paid in cash and there was no note for it.

Me. Hodgixs : But at the date of this list had he paid $3,000 ? A. Yes, sir.

Q. You think he had ? A. I am almost sure of it.

Mb. Commissionee : What is the date of the list? A. 26th Xovember.

Q. According to this book, he had (Exhibit 19).

Me. Hodgins: Were there any other conditional subscriptions included in

that ? A, Not that I can recall.

Q. Were there any other subscriptions which had been repudiated previous to

that time included in the list ? A. Not that I know of.

Q. The reason I asked j^ou about Colonel McLennan is that long before that

list he had raised the question as to misrepresentation and had determined to fight,

according to the correspondence; but I think as a matter of fact he died and his

executors paid it. A. No, the stock was all paid before he died, and the executors

sold it.

Q. Were there any others in the condition of not being willing to take their

stock at the time, and you having knowledge of that fact? A. No.

Q. Those notes, there was some question as to their form, and you gave some
e^'idence as to their being—you were asked before the referee, " Did you see any

of the notes?" and you said you did, after they came back from the Trusts &
Guarantee Company? A. Yes.

Q. You were asked how they were payable, how was that ? A. As far as I

lemember, they were payable to the Farmers Bank of Canada or the provisional

directors of the Farmers Bank, I could not say positively.

Q. Your answer was, " Payable to the Farmers Bank of Canada," and then

the referee asked you again, " Did you see the notes ? A. After they came back

from the Trusts & Guarantee Company.
" Q. They were payable to the Farmers Bank of Canada ? " A. Yes.
" Q. How were they endorsed? A. They were endorsed individually by all

the provisional directors ?
"

A. Yes, that is my memory of it.

Q. They were payable to the Farmers Bank ?

Me. Commissioner : We had better have the notes themselves.

Mr. Hodgixs : There was one note put in ; I think Mr. Clarkson has the bal-

ance, has he not?

Me. F. a. Claeksox: There are only two notes we have; there may have

been renewals.

Me. Hodgixs: What became of those notes after they came back from the

Trusts & Guarantee Company? A. They were sent out to the branches; most of

them collected. They were renewed from time to time, the makers of the notes

pajing interest on the renewals; at each renewal paying something.

Q. Were they all in the same form, according to your recollection? A..

Nearly all; I do not think there was any differeuce in them.

Mr. Hodgixs : Perhaps you will remember when in Ottawa Mr. Boville pro-

duced as part of the file one of those notes, and we were to have a copy of that.

The copy is not here. A. I will put that in later on.
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Mr. Commissioner: What form did this settlement with Mr. Laidlaw's

clients take, the stock had been, alloted to them, how was the stock dealt with ? A.

It was subsequently cancelled.

Q. What was done at the time, did they execute any transfer or power of

attorney or anything?

Mr. Hodgins: I have those papers; I was going to prove them by another

witness.

Mr. Commissioner : Because I see shares were transferred to somebody else,

according to this book.

Mr. Hodgins: These papers I propose to prove. Probably Mr. Fitzgibbon

can say as to what was done in the books? A. There were formal transfers

entered on the books, but they were never posted from the transfers, if my memory
serves me right,

Q. Never accepted by anybody ?

Mr. Commissioner: They were transferred, according to these documents,

to Lindsay? A. Yes.

Mr. Hodgins : And whatever was put in the books was never accepted ? A.

No.

Q. And were never posted? A. Not if my memory serves me.

Q. And that was done? A. After the organization meeting.

Q. After what organization meeting? A. After the organization meeting

of the bank on the 26th November; I think that was the date.

Q. Was it sliortly after that; was it before the certificate was issued or after-

wards ? A. I could not say as to that.

Q. Would the books show it ? A. The books should show the date.

Q. What book would that be in? A. The transfer book.

Mr. Commissioner: I had not looked at this. Exhibit 17, before. I see in

a number of cases in this return of shareholders it appeared that nothing had been

paid up on the shares? A. Yes.

Q. And you mentioned with regard to Mr. Forget, his subscription appeared

no payment? A. That would be one of the early ones.

Q. The amount of the stock subscribed, according to this return, exceeded

by $79,200 the amount requisite? A. Yes.

Q. And the payments showed $291,310 on the shares? A. Yes.

Q. That was $41,310 in excess of the required amount? A. Yes.

Q. I would like you to make a little clearer what you did with regard to mak-
ing up the payments that were entered in that list; as I understand you, all the

notes that had been taken, with the exception of some that were thought not good

enough, were discounted somewhere? A. Yes.

Q. What was done with tlie proceeds; supposing Mr, Jones's note for $500 had
been discounted, what was done with the proceeds of that note? A. Some of it

would probably be spread on his own note, if not all of it, and some would be spread

on somebody else's payments.

Q. What justification was there for taking Mr. Jones's money and applying

it to the credit of Mr. Smith ? A. None whatever that I can see now.

Q. That was done? A. Yes, sir.

Q. You said in some cases where nothing at all had been paid, money was

applied ? A. Yes.

Q. Where was that money gotten from? A. Part of the proceeds of the

discount of notes.

Q. According to the figures Mr. Hodgins stated to you, the amount that was

BO applied was considerably in excess of the amount raised by the discounts ; where

did the difference come from ? A. I do not catch that.

Q. What was the amount that was raised by discounts of the notes? A. All

told, I believe $100,000; I could not be positive.
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Q. Then I misunderstood you; it was the proceeds of the discounted notes

that was either applied to the credit of the people whose notes had been discounted

or partly to their credit and partly to the credit of persons who had paid nothing ?

A. Yes.

Q. Or who had not paid that money? A. Yes.

Q. They had nothing to do with the note? A. No.

Me. Hodgixs : Will you just say whether these are the transfers, these first

twelve in the book which you have put in ? A. Yes, those are the ones, and they

are marked on the 28nd December. I knew it was long after the settlement.

Q. The 22nd December, 1906, is the correct date? A. Yes, I should say so.

Q. And they are signed by W. J. Lindsay as attorney ? A. Yes.

Q. And witnessed by you? A. Yes.

Q. You had written in an acceptance? A. Yes.

Q. There is no acceptance in any of those cases? A. No.

Q. And you say they were cancelled afterwards? A. Yes.

Q. They were never posted to begin with, into the book? A. Not as being

!transfers; they were marked off in the book as being done away with, got out of

the way anyway.

Q. They stood, as I understand, just where they did in the books ? A. On
the 26th November, yes.

Q. Never were covered up as being transferred to anybody else? A. No.

Q. Were they cancelled? A. Yes, and ruled out of this book altogether.

Transfer book filed as Exhibit 20.

DE. JOHN FEEGUSON, recalled.

Me. Commissioxee : Is there anything in the books of the bank to show how
the $11,000 was made up ?

Me. Hodgins: Yes.

Me. Commissionee : What is the use of asking Dr. Ferguson's memory of it ?

Me. Hodgins: I want to ask him whether he can tell me, from looking at

this, whether his answer was correct.

Q. You said yesterday that in that eleven thousand-odd dollars of directors'

fees that that $10,000 which was paid on July 4th was included in it? A. Well,

I understood so, yes.

Q. You know what I am asking? A. Yes.

Q. Now, I find in the provisional directors ledger that the $10,000 included

is credited on November 17th, and that that corresponds with a cheque for $10,000

paid to Lindsay and I wanted to ask you, had you ever seen this book or this entry

when you made your answer, and did you know an)i;hing about it, because if not,

I will have to go somewhere else? A. That would have no application to us;

any entry made then was after this event and the payment of this sum would be

wholly of a different nature and for some other purpose.

Q. I find there that the $11,760 which was the amount that I was questioning

you about, and which you said included the $10,000 of July 4th, is made up of a

ten thousand dollars not credited till November 17th? A. That was a reverse

entry, I think you will find, charging it back to another account.

Q. I do not think so ? A. After our time it was reversed.

Me. Co;mmissioxee : That is not the original entry, is it ?

Me. Hodgixs : This is the original book.

Me. Commissionee: It is a loose leaf system?

Me. Hodgixs: Yes? A. I could have no knowledge or control how it

could be entered at that late date.
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Q, You do not know ? A. I understood that came out at some one or other

of these investigations, and that that is the reversal of another entry, charging it

back to another account altogether.

Q. If you know that I am quite satisfied with your answer? A. That is

ray impression.

Q. If you do not know it I think I am not far out in saying you are mis-

taken ; however I got what I wanted. Seeing this entry does not change your idea

that the $10,000 you got was included in directors fees? A. I wish to make this

perfectly clear, all we got jiltogether, divided amongst the six of us, was the ten

thousand dollars in addition to the small amount paid when we occasionally

attended meetings or that was paid for as meetings. The total of that would be

somewhere about $11,000.

Q. I do not wish to go into that? A. I do not wish to go one word fur-

ther than to say that this entry in November is a reversal of the July entry charg-

ing it back from the commission account to another account.

Q. Somebody has told you that ? A. That came out in evidence, and was

stated.

Q. Whose evidence ? A. I do not remember now ; it came out in the inves-

tigation at the Police Court.

Q. Did you verify that to see it was true ? A. I had no chance to verify it.

Q. I am calling your attention to it? A. And I still state that the position

I took yesterday is the correct one, and that is the reversal of the same sum to ano-

ther account.

Q. That is you have heard ? A. No, my own knowledge of the fact that

we did not get another sum of money.

Q. I see the sum I mentioned included apparently another ten thousand

dollars from the one you speak of

—

Mr. Commissioner: Is not Dr Ferguson right? Here is $10,000 on the

fourth of July?
Mr. Hodgins: Yes.

Mr. Commissioner: This $10,000 is charged up as commission to Travers

and Travers paid $10,000 out of his commission,

Mr. Hodgins: There is no dispute as to that, but if you look at the com-
missions account, the amount I spoke to him about, $11,760 includes a different

ten thousand dollars, that is all ? A. It cannot, because we did not get it.

Q. There are lots of things in this book that you think cannot be, but we
know they are.

Mr. Commissioner: Here is the cross entry on the 17th November; there

was credited to the stock commissions the $10,000 and debited to directors fees,

that is what Dr. Ferguson is trying to explain.

Mr. Hodgins : Yes, no doubt, but there was a difference of several months ?

A. That refers back to the July sum.

Q. I understand that it is quite possible that that is so, but I do not want
you to come here and say so if you do not know. I point out that there is that

difference, if you can throw any light on it yourself, I have asked you to come here

and do it? A. The light I can throw on it is that we had no transactions what-
ever in November, that no sums of money were then paid, that that is the same
6um as the other, and was stated somewhere in the investigation that it was but

re-entering a cross entry or a correcting entry of the original sum of $10,000.

Q. I understand your position quite, and I am not saying it is wrong, that

there is only the one ten thousand dollars when it got into the account, but it is

my duty to find out why the ten thousand dollars you speak of was not entered in

the directors fees at the time. A. Because it was properly charged in the com-
mission account in the first instance, and this was charged back to directors fess

without our knowledge.
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THOMAS URQUHAET, Sworn, Examined by—

Mr. HoDGiNS: You are apractising barrister in Toronto? A. \es,

Q. And you have had some little to do with the early stages of the Farmers
Eank? A. Yes.

Q. Fortunately got out of it before its later stages? A. Yes.

Q. You gave an opinion which was referred to yesterday; have you got a

copy of that? A. Yes. (Produces copy of opinion dated June 26th, 1906, which
was filed as Exhibit 21).

Mr. CoMiiissioNER : Was that you or your firm? A. It was given by my
firm, it was signed by myself with the firm's name and my own name.

Mr. Hodgixs : In the bill of costs on the same day the charge is fee for

special opinion in connection with this matter, and also on question of grant to

provisional directors? A. That grant to provisional directors was a personal
opinion I gave to them, to Mr. Travers, Mr. Lown and Mr. Smith, that I expressed
to them personally.

Q. It did not form part of the written opinion? A. Xot in the writing.

Q, It is not in the written opinion? A. Xo.
Q. Was there any written advice given? A. Not with that; I had better

make an explanation. On the evening of the 23rd June, I think that was a, J5atur-

day evening, if the date is correct here, Mr. Travers had called me up in the after-

noon at my house, and I was not at home, and when I got home there was a
message there for me asking me to call him up on the telephone at the Queen's
Hotel, I think it was, and he advised me over the phone that the provisional

directors proposed to grant money to themselves to cover their expenses, and I

advised him over the phone, that I thought that that would be a breach of trust,

and on the following Monday morning I had an interview with Mr. Travers, Mr.
Lo^Ti and Mr. Smith and I than advised them, not in writing, that they could not
grant money to themselves, and then they asked for this special opinion in regard
to the alloting of stock for which they had taken notes.

Mr. CoioiissioxER : WHio were the three, Travers, Lown and Smith ? A.
Yes, I did not advise any of the other parties, but just those three.

Mr. Hodgixs : What was Mr, Travers explanation which is down here as
" Advising him the provisional directors discussed making cheque to themselves
out of the money subscribed to cover their expenses in connection with organization
of the bank " ? A. I could not remember his explanation.

Q. The directors had been paying right along the expenses of advertising and
various other things which ultimately amounted to some $44,000 shortly after this,?

A, My recollection is now he told me they were going to make a special cheque to

themselves for expenses.

Q. Expenses in what sense, their own time and trouble ? A. I think there
was some, I cannot say what really the expenses were.

Q. At all events you certainly would not have advised that the provisional

directors could not pay ordinary expenses? A. Xo, they could pay the ordinary
expenses ; this was something to cover their own personal expense.

Q. And you advised Travers, and then these three, on the following Monday,
that that could not be done ? A. That could not be done.

Q. That was on the 23rd June, 1906? A. Yes.

Q. Then on the 2Stli you have an entry, " Having been advised by Travers
that he had made special agreement with provisional directors, two interviews with
him regarding same and advising him as to legal effects " ? A, He brought a

form of agreement in to me to settle, which I went over with him; I remember
that quite clearly. I told him it was a very onerous agreement that he was making
with the bank and I advised him as to the effect of it; I do not know whether I

made anv changes in it.
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Me. Commissionek : Had not you better identify that agreement? A. I

do not think that agreement that I saw on the 28th June went through.
Me. Hodgins :

" Making alterations and settling agreement and advising as

to legal effect of it ". Perhaps you can tell whether this exhibit 12 (The first agree-

ment of July 4th) was the one? A. I do not believe that is exactly identical with
the agreement that I saw; it is partly the same.

Q. What was the onerous part of it that struck you ? A. My recollection is

that the agreement that I saw was more onerous than this one.

Q. Against whom? A. The final cost of organization would be greater than
this.

Q. Does that state any final cost? A. No, but you could make up pretty
nearly what it may be. There is $500,000 and there was a commission on that, and
this provides for $20,000 in addition to the commission; that would be $70,000 at

least I suppose; and my recollection is it was more than that, because I remember
statement that Mr. Travers made in reply to me, he said " We will cover all those

organization expenses by a sale of the unissued stock at a premium of 25 through
the agencies of the bank ". I could not identify that as the agreement I saw, but
it may be.

Q. They were advised by you at all events, Travers, Lown and Smith, that

the provisional directors could not grant money to themselves? A. Yes, that is

for their own services at that time.

Q. Did you tell them the shareholders would have to ratify that? A. I told

them the permanent directors would have to ratify that.

Q. Did you tell them the shareholders would have to ? A. I do not recollect

that point, but I know 1 always had advised that the permanent directors would
have to ratify all their agreements that had been made.

Q. Then there is a certain agreement there on the same day under which if I

recollect right Travers himself assumes the risk of the rejection by the permanent
directors and practically guarantees that this $20,000 would be paid; it is dated on
the same day? A. I never saw that.

Q. That is evidently something subsequent to your advice to them? A. It

must have been.

Some reason must have been interposed; however, your advice to them was
purely verbal on the point? A. As to payment of directors.

Q. And he seemed to accept it and be satisfied with it? A. Yes.

Q. This opinion have you read it? A. Just recently.

Q. It does not seem to me to be what I understood it was from the witnesses,

namely a question of whether they could or could not take notes in payment of

stock subscriptions? A. I had not been asked that question; they had already

taken notes and they came and asked me if the provisional directors should or could
allot the stock subscriptions for which notes had been taken.

Q. Let me read you what seems to me to be the point that was in your mind

:

" We have considered the questions submitted by you to us regarding the power of

tlie provisional directors of the Farmers Bank of Canada to accept stock subscrip-

tions where the parties have given notes in payment of the stock in place of, or in

addition to giving their subscriptions in the usual manner, the notes maturing at a

time different from the payments in the subscriptions " ? A. There is the letter

under which I was asked

—

Q. I just wish you would direct your mind for a moment to that? A. Very
well.

Q. Was the question that the notes matured at a different date from the instal-

ment plan provided for in the subscriptions themselves ? A. That was one of the
points.

Q. You say you considered that question ; how do you deal with it there in that

letter : what is your answer to it ? A. That they could allot the stock to the

subscribers, it being a matter which would come within the reasonable discretion
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ol the directors, and I went on to tell them that they were simply trustees of this

money and of the promissory notes.

Q. Did you deal with the question of the variance of the note with the terms
of the stock subscription? A. I did not deal specially with that at all, but I

advised them that they could allot the stock.

Q. On the terms of the subscriptions, did you say, or on the terms of the

note? A. I cannot say now at this date; the opinion will have to speak for

itself as to that. We gave the opinion that they had the power to accept those

subscriptions and I think so still, they have the power to accept subscriptions but
they cannot use the notes.

Q. However, they had clearly in mind from your letter and you had clearly

in mind, that they matured at different dates? A. That was one of the points.

Q. Did you subsequently ad\'ise them again at any time upon that point?
A. Mr. Travers came to me and asked me once, some considerable time later

than that, as to whether those notes could be discounted, and I advised them they
could not be discounted.

Q. How long after was that? A. I think it was in September, but I am
rot sure as to that, but he was talking of the deposit at that time.

Q. " Ee deposit, interview with Mr. Travers and advising him in connection
therewith"? A, I advised him at one time whether that was the time or not;
that was a personal opinion.

Q. That must have given him such a shock that I see you only acted for
him for a couple of days after that and the bill terminated ? A. My work prac-
tically terminated when the charter was granted.

Q. We heard you had given Travers a letter to Mr. Calvert in Ottawa when
he went down about getting the certificate? A. I cannot remember whether I

did or not; if he had asked me for one I would have given it to him.

Q. I see according to this bill you had written to Mr. Calvert, when the
extension Bill was up? A. He introduced the Bill for us. I wrote him asking
him to do so and he wrote me saying there was some opposition to the Bill and I

replied to that letter and told him I would go down before the committtee, and I
appeared before the committee personally.

Q. There was no later advice given by you on the question of the certificate?

A. September 25th was the letter advising. There was one little matter about
some one who had a claim against them that I wrote a letter or two afterwards but
there was no advising. Some Montreal man had a claim against the bank.

Me. Commissioxer : You say you advised these three gentlemen it would be
a breach of trust? A. I advised Mr. Travers it would be a breach of trust; I

don't think I used those words when I was speaking to Mr. Lown.
Q. I gathered from what jou afterwards said unless the shareholders sanc-

tioned the payment— ? A. I told them all along all their acts would have to be

sanctioned by the permanent board,

Q. Did you advise them that they could be paid by the shareholders? A.
If the permanent directors were willing, that was my understanding, if the per-

manent directors were willing they should be paid this money, but I do not know
that the permanent directors came up just at the time, but I advised them at

other times.

Q. Your advice was not that the bank when organized could not recognize

and pay these claims? A. Oh, no.

Q. Your advise was contained in that letter but Mr. Hodgins seems to draw

some distinctions as to different points in it; was not your opinion to them in-

tended to convey to them the idea that having taken the notes from the share-

holders they were justified in aJlotting the stock, accepting that as payment ? A.

They were justified in alloting the stock ; I do not think the question of accepting it

»s payment came into question.
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Q. How could they allot the stock ? A. As I understand the Banking Act

you have to give notice of an allotment before you can collect the installments and

then go on and collect.

Q. Did not your opinion involve the proposition that the provisional direc-

tors might take notes for the stock? A. My opinion involved this, that notes

having been given as well as subscriptions for stock they could go on and allot the

stock and then proceed to collect the notes.

Q. Did not that involve the proposition that it was lawful to take notes ? A.

Perhaps it did, yes ; I see no objection to it still.

Q. The other point you thought they had no right to discount notes? A.

Xo, because I did not think there was anybody could endorse them as I understand

tney were payable to the Farmers Bank of Canada, and the Farmers Bank of

Canada was not organized.

Q. Was that the only difficulty in the way of their discounting them? A.

There might have been another difficulty; I think that was the difficulty in my
mind that the provisional directors could not discount them.

Mr. Hodgins: Upon what terms did you come to the conclusion that they

could allot, on the terms of the subscriptions or the terms of the promissory

notes? A. I should think the promissory note would have to govern, but I say in

my opinion I did not consider that question very much.
Q. I think von do not just deal with it? A. Perhaps not. I say "If

these subscriptions are not paid, the allotment could and no doubt- under the by-

laws would be cancelled by the directors, to be elected, and the stock could then be

resold."

Q. If what was not paid? A. If the subscriptions were not paid. Of
course it is six years, and it is hard to remember everything that was before a

man's mind.

WIDLTAM H. HUNTER, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgin s : You are a practising barrister in Toronto ? A. Yes. sir.

Q. And have been for some years? A. Yes?
Q. You went out with W. J. Lindsay to settle some a<;tions against the

Farmers Bank? A. I did not.

Q. That is incorrect? A. That is quite incorrect.

Q. Mr. Lindsay made the trip liimself, did he? A. I do not know as to

that.

Q. So far as you are concerned you did not go? A. I did not accompany
him.

Q. Did you know he went? A. I knew he was intending to go.

Q. Did you advise him as to what he would have to do? A. I think the

advice was given by another firm of solicitors. At that time I wished to remain
free to act for the lender, who had introduced me to the question.

Q. I do not understand your answer; I did not ask about a lender? A. But
I am saying when the question came up as to the litigation with Mr. Laidlaw's

clients, that when I was asked to act by the directors or by Mr. Travers I said that

I had been introduced to this matter as acting for the lenders; there might be a

conflict of interest and I advised them to get another solicitor.

Q. To be a little more definite who was the lender your are referring to?

A. I refer to Mr. Warren's company, the Trusts and Guarantee Company.
Q. Introduced to what matter? A. To the whole matter of the Farmers

Bank.
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Q. ^Yhen were you retained by the Trusts and Guarantee Company? A.
The first I had to do with the matter would be about the middle of October of

that year.

Q. Was that in connection with the loan of $80,000 and $20,000 ? A. The
only loan I knew of was the $80,000 loan.

Q. It was in connection with that? A. Yes.

Q. You were asked to act for the directors of the Farmers Bank were you?
A. I was asked to take charge of that litigation that Mr. Laidlaw had started.

Q. "Who asked you? A. I think it was Mr. Travers, sure of it, because I

had not met anybody else in connection with the bank.

Q. You discu&sed it with him ? A. Certainly I did.

Q. And were fully aware of the situation created by the Laidlaw writ? A,

Yes.

Q. He told you I suppose that that writ had gone to Ottawa? A. Xo, I

do not think so ; the way the matter arose, as far as I was concerned, was an arti-

cle in one of the evening papers containing two or three columns. Mr. Travers
a,sked me to come down and see him. His immediate instinct was to ask me to

issue a writ for libel against the paper.

Q. Of course you would not do that? A. I preferred to understand the

circumstances first. Then I suggested that he call ^Mr. Lindsay and find out what
Mr. Lindsay knew about it. ^ly recollection is that I met Mr. Travers. Mr.
Lindsay, and Mr. Warren, and discussed the matter, that the question came up
"who should act, and that I adnsed them to go to an independent solicitor.

Q. Was that Mr. McCarthy—Mr. McCarthy was with Mr. Laidlaw, was not

he? A. I did not hear Mr. McCarthy's name mentioned.

Q. Who did thev go to? A. Messrs. Watson, Masten, Smoke and Smith.

Q. To Mr. Watson's firm? A. Yes.

Q. iit that time I think that probably Mr. Masten was not in it? A. That
I could not be sure of.

Q. You did not act for the Farmers Bank? A. Xot in that litigation.

Q. Was Mr. Lindsay a party to the writ? A. That I do not remember.

Q. Had you a retainer from any one else? A. No.
Q. Did you drop out of it completely and absolutely? A. I would not say

that ; I was in touch with Mr. Watson throughout.

Q. It was after, was it not, the loan of $80,000? A. I had a notion that

the payment by Mr. Warren's company had been made the day after the interview

with Mr. Warren and myself and Mr, Travers in Mr. Warren's office, but after

the suspension I learned it was some time later, so I cannot say.

Q. ^Tiat was some time later? A. The payment of $80,000.

Q. Speaking of that interview was that before or after the loan had been

negotiated? A. The loan had been negotiated and the papers drawn before I

was brought into the matter.

Q. Before you were brought in? A. By Mr. Warren.

Q. And in consequence of Mr. AVarren's retainer you felt a difficulty when
this matter came up of acting for the Farmers Bank? A. Yes.

Q. You were of course advised by Mr. Warren exactly what the situation

was with regard to the deposit? A. With the amount of his loan?

Q. Yes? A. Yes.

Q. That he was discounting notes, that his company were discounting the

notes and producing the money? A. As I understood the situation .he was

making an advance of $80,000 upon $100,000 of notes and assignments of monies

paid under stock subscriptions.

Q. For the purpose of putting up the deposit to the Government? A. Cer-

tainly.
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Q. That was Mr. Warren's instructions to you? A. He told me he was
making that loan.

Q. Then when the Farmers Bank writ was presented I suppose you read the

endorsement on it? A. I think I did more than that; I think I read the affi-

davits that were filed.

Q. Of William Laidlaw? A. Yes, I think so.

Q. You are fully aware then of what they were seeking to do? A. As
raware as I could be from the reading of the papers.

Q. That was awkward litigation both for the Trusts & Guarantee Company
who had arranged the loan and for the Farmers Bank, was it not? A, I could not

speak as to the Farmers Bank, but I should not think it would be awkward as

far as the Trusts & Guarantee Company are concerned; it was a question whether
they had tlieir security or not.

Q. Was not your security attacked in that action? A. I do not think so.

Q. Was it not impeached? A. I do not think so. The Trusts & Guarantee
Company were not a party to the litigation.

Q. Did you know the right to pledge those notes for the loan was questioned

in that action? A. The propriety of it was questioned.

Q. The legality of it? A. We would not be called upon to answer in that

litigation.

Q. But it was in question?. A. Yes.

Q. And you recognized that and I suppose told Mr. Warren so? A. I do
not remember specifically mentioning that to Mr. Warren. Mr. Warren I think

knew all tliat I did in connection with the matter; he was present when we read

the papers.

Q. Did you ask him whether the loan of money had actually been paid

over? A. I think there would be no question it had been paid over then, though

as to the exact date of payment I am not aware.

Q. Was Warren pretty anxious about it ? A. No, his attitude was he had

his security for his money.

Q. Did you really decline to act for the Farmers Bank? A. I have said.

Q. I know you have; you said you declined, but I said did you really intend

that to be the fact? A. Certainly.

Q. Why did you keep in touch with Mr. Watson? A. I think that was

quite natural.

Q. Not if Mr. Warren's attitude is right, that he was perfectly satisfied, that

he got his securities and it was not awkward litigation for the company? I do

not see what made you apprehensive? A. I was not apprehensive, but I was

keeping in touch.

Q. Why? A. To know what was going on.

Q. How were you interested? A. We were interested in this way at that

time, that if the result had been that the bank did not go into operation we wanted

to be ready to step in and get that money if we could.

Q. Get what money? A. The money we had advanced.

Q. Then it comes back very much to the same thing you were apprehen-

sive ; who suggested buying ofE the men who were promoting the litigation ? A. 1

think it was either Mr. Lindsay or Mr. Travers; it was not a question of buying

them off as I understood at the time, it was a question of offering to take trans-

fers of their shares and giving them the money they had paid on them.

Q. Were you aware that Mr. Laidlaw felt aggreed in the matter of the

Farmers Bank at all? A. No more than I heard Mr, Travers say on one occa-

sion.

Q. You were not solicitor for the bank, were you at that time? A. It

appears to me I had drafted the advertisement in the ' Gazette' calling the meeting

and I think that was antecedent to this.
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Q. Is there an}^ doubt about it you were acting for ^Ir. Travers and in that

sense for the Farmers Bank before Mr. Warren retained you? A. No, I had

never met Mr. Travers until I was employed by Mr. "Warren.

Q. Under whose instructions had you drawn this advertisement? A. Mr.

Travers, after the matter had been arranged between him and Mr. Warren.

Q. Then that must have been subsequent to this interview over the litiga-

tion. A. Xo, tlie notice in the ' Gazette ' was current when this litigation came up.

Q. I am trying to get at when your first relations with the Farmers Bank
started; that was before this interview when you and Lindsay and Travers and
Warren were together? A. Yes.

Q. Was it before your retainer by Mr. Warren ; wliich came first, the Farmers
Bank or Warren? A. Warren, I knew nothing of the Farmers Bank until Mr.

Warren had employed me.

Q. After he had employed vou the Farmers Bank employed you? A. Af-

ter the advance was made !^I^. Travers asked me if I woidd act in drawing the

])apers for the 'Gazette' calling the shareholders meeting, and preparing the other

formal papers. I asked Mr. Warren if he had any objection and he said no.

Q. What had you to do in arranging for the taking over of the shares; you
did not go with Mr. Lindsay? A. My recollection is that Mr. Travers got a

personal advance from the Trusts & Guarantee Company or Mr. Warren upon the

security of his life insurance policy intending that that money should be given to

Mr. Lindsay to be paid over at the time of taking the transfers ; my recollection is

that I prepared the assignment of that life insurance policy.

Q. The loan being some $2,380? A. I forget the exact amount of it.

Q. Who made the arrangement with Warren or with the company to advance

that money upon the life insurance ? A. I think Mr. Travers must have.

Q. What instructions did you get about it? A. I got an instruction from
Mr. Warren to prepare an assignment of that life insurance policy and the policy

was given to me by Mr. Warren.

Q. At that intendew we have already spoken of, when Travers, Lindsay and
Warren and you met ? A. No, I think not. I think it was subsequent to that.

Q. Are you sure? A. I can only speak from recollection, I think it was
subsequent to that.

Q. You have no entries of these? A. I may have.

Q. You have not looked at them ? A. No.

Q. I would like to see the entries? A. All right.

Q. Travers was reduced to pledging his life insurance at that time, did you
understand that ? A. I do not know how far he was reduced, he pledged his life

insurance at that time.

Q. But there had been a loan upon these not^ by the Trusts and Guarantee

Company of $80,000 you knew that? A. Yes.

Q. This was only a small, trifling, additional thing? A. Yes, this was a

loan to Mr. Travers personally.

Q. Did not he ask that it be advanced on those notes at the same time? A.

1 do not know.

Q. He did not ask you at all events. A. No, he did not ask me.

Q. Whatever he may have stated to Warren you do not know about, Warren
did not discuss that phase of it at all; he brought you the insurance policy? A.
He gave me the insurance policy and asked me to draw an assignment of it.

Q. Was it only on the insurance policy or stock in the Dominion Per-
manent? A. I do not know of any stock.

Q. You drew the assignment? A. I drew an assignment.

Q. Do you know then as to what course the matter subsequently took, or did
you just hand back the paper you drew and did they have it executed themselves?

A. I was not present at the closing.
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Q. At all events you knew the idea was then to hand the money to Lindsay?
A. I understood that Mr. Lindsay was to be furnished tliis money to offer the

complainants to take transfers of their shares.

Q. Did you prepare the papers for him? A. No.

Q. Would you just look at those and tell me if they were prepared in your
office or with your knowledge? A. They were not prepared in my office. It is

not the typewriting of the typewriter in my office.

Q. They were possibly then prepared in Mr. Watson's office I take it. A. I

cannot say

Q. He was acting at that time for the Farmers Bank? A. He acted in

that litigation.

Q. You do not know whether he did or did not prepare these documents?
A. No, I do not.

Q. We are told that Mr. Lindsay went out and around the County of Halton,
did you know anything about that? A. No, except I think they were got be-

cause Mr. Watson told me he was going to move to dismiss the action.

Q. After they were got you heard from Mr. Watson? A. That he was
going to move to dismiss the action.

The Commission adjourned from 1 P.M. to 3.30 P.M.
The Commission resumed at 2.30 P.M., March 20th, 1912.

WILLIAM II. HUNTEE, Examination continued

—

Mr. Hodgins: When did you learn the result of the Lindsay visit to the
shareholders? A. I have no possible way of fixing the date.

Q. 26th October is the date of the signatures of the various shareholders
who were plaintiffs in that action, the plaintiffs dealing with their stock? A. I

have no recollection of how I heard it ; I think it must have been in Mr. Watson's
office.

Q. Shortly after I suppose? A. Yes.

Q. Were you aware of the dismissal of the action? A. I was aware he was
going to move, but I was not up at the time it was dismissed.

Q. I suppose you learned that shortly afterwards? A. I think so.

Q. Kept yourself informed? A. Yes, as far as I could.

Q. Are you prepared to say you knew it shortly after the time at which the
action was dismissed, the 27th October? A. I understood that there was a set-

tlement between Mr. Laidlaw and Mr. Watson, at least minutes of settlement
entered into, I do not know the actual dismissal of the action, I understood there

was some minutes of settlement.

Q. Did you inform yourself what those were, and on what terms the
stockholders in that action had been got rid of? A. No.

Q. You were satisfied with the result? A. I understood generally their

shares were transferred or were to be transferred.

Q. To whom? A. That I did not know. The obvious difficulty was there

•was no transfer book in existence at this time, and there could be no transfer book
opened until after the organization of the bank.

Q. You were alive to that? A. Yes.

Q. So that you saw a difficulty of getting rid of the subscriptions? A. It

would have to rest on the undertaking of somebody that the powers of attorney to

transfer would be exercised, and I presume that would be covered by the minutes
of settlement.
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Q. Did vou not satisfy yourself as to the real position tliev occupied? A.
Xo.

Q. Just left it in doubt? A. As far as I was concerned, I was charged
with no responsibility in that matter.

Q. But acting for the Trusts Company you left it as you say without full

knowledge of the details ? A. I do not think the Trusts Company are interested
m these subscriptions, I do not think any securities that moved to them were
involved; I would not be clear on that either.

Q. Had the Trusts Company obtained the original subscriptions, or did you
understand they were loaning upon notes alone ? A. I understood that they were
loaning upon notes, and an assignment of the monies payable under the form of
subscriptions.

Q. So that the two would go together? A. So I understood, but I was
informed after suspension by Mr. Warren that they had no assignment; that
is the way I understood the transaction at the time it was opened to me.

Q. What steps did you take to see that the Trusts & Guarantee Company,
that is your clients, had got what you thought was a proper security? A. That
was not the question that was put to me ; when the matter was talked over with
me, Mr. Warren asked me to ascertain and give him an opinion whether the Provi-
sional directors of the Farmers Bank had such a propriety in those notes, that they
could endorse them over so that the Trusts Company would be holders for value.

Q. That was it? A. He also asked me when I met Mr. Travers to size the
whole proposition up as to the outlook for Mr. Travers, and he also asked me when
I was looking through the thing to give him a general idea of the character of the
subscription lists.

Q. Was this your first retainer by him? A. It was the only retainer by
him.

Q. And that was prior to the meeting in the office where the four of you were
together? A. Yes, this would be about the middle of October.

Q. Then did you about that time see the subscription list ? A. I went over

to the office of the Farmers Bank, I think it was then opposite the Eossin House
or King St., Mr. Travers at first declined to talk with me; after a little while he
snowed me—he had the subscriptions as I recollect them on a letter file and showed
me the form of subscription; he ran through the subscriptions, leafed them over,

telling me who this one was and who that one was. He had not the notes,-. I

understood the notes were in the possession of the lender at that time.

Q. The Trusts & Guarantee Company? A. Yes, but he showed me a form
of the notes. We had a general talk over the transaction and the shape in which
it was to be put through.

Q. Did you form any opinion as to the validity of the notes, as compared
with the subscription lists, they differing in the date of payment? A. I did

net have any opportunit}" of comparing the notes themselves with the subscriptions,

but I think probably I assumed they agreed.

Q. I thought he showed you a form of note? A. He showed me a blank

note.

Q. Do you know the form of promissory note quite well, was that all he

showed you? A. He just showed me one of the notes they were using, as I

recollect it ran " I promise to pay to the provisional directors of the Farmers Bank
of Canada or order ", and then the payment. My general recollection on the

subject is that it gathered together the last seven or eight payments that would
have been under the form of the subscription.

Q. And made them due at a specific date? A. Yes.

Q. That question appears to have arisen, the question as between the sub-

scription and the notes that they differed, early in June sometime as between the

provisional directors and Mr. Travers, you did not as I understand go into it fur-

ther than you have told us? A. Xo, I know nothing about that.
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Q. Did you size up the situation otherwise? A. I looked through, I heard

what he had to say about the subscriptions and I thought it was an unusually good
list of subscribers; it seemed to have been pretty well placed.

Q. That was his statement? A. And I think any one would agree who haa

gone over it that as a rule they were fairly small subscriptions, the stock was very

well divided, and in places where he would naturally expect to get considerable

support for his branches.

Q. So that you reported favourably ? A. I reported favourably upon that,

that I thought, it was a good list of subscriptions.

Q. The only point left of importance would be the validity of the deposit, the

way in which the money was raised for the deposit with the Eeceiver-General? A.

I do not think that would enter into the matter as far as the Trusts & Guarantee
Company were concerned.

Q. At that time Travers had made his deposit with the Dominion Govern-
ment? A. No, he could not have made his deposit with the Eeceiver-General at

that date, because as I understood it, though the cheque was drawn it had not
been turned over.

Q. That was probably some days before tlie 23rd October? A. It was
around the 15th or 16th October.

Q. After that this difficulty with the Laidlaw subscription comes up and
tney are got rid of ? A. The date of the writ would be

—

Q. I have not the date of the writ; the fact is that the settlement that was
made, was made on the 26th October, so that it was prior to that; then you saw
Mr. Laidlaw's affidavit? A. I saw the affidavit that was served with the writ, I

forget whose affidavit that was.

Q. You realized yourself that if the certificate was not granted by the

department that the subscriptions with these notes would have to be returned to

the various subscribers? A. Less the expenses, I suppose.

Q. And then did you further realize that in every case the loan by the Tmsts
& Guarantee Company would not be paid? A. No, I would rather take the

other view, that if the Treasury certificate had not issued we would have got our
money back from the Eeceiver-General.

Q. You thought that? A. That would be my view; I do not think it

came up precisely in that form. Under the Act, as I recollect it, there was no
provision if the certificate did not issue that he should return that money; I

presume there would be a liquidation, and ultimately he would have to return that

money through the liquidator.

Q. Did you consider that question as to the position the Trusts & Guarantee
would be in if the certificate was not issued? A. Yes, that was considered but
not in connection with the specific money in the hands of the Eeceiver-General.

Q. What was it considered in relation to ? A. It was considered in relation

to the fact that the Trusts & Guarantee Company would be holder of these notes for

value, and that each individual maker of those notes, or the promissor in the sub-

scriptions which had been assigned to them would have to pay the then holder.

Q. Was that your view? A. That was my view.

Q. Was that your view under the provisions of the Bank Act which limited

the rights of the provisional directors to taking subscriptions and receiving the

money? A. I cannot say that I considered that in connection with the Bank
Act at all.

Q. What was the phase of the matter that brought it to your consideration

at all ? A. The question of whether they could realize on the note if the certificate

was not issued, and my view was that they could.

Q. Was your opinion asked formally about that? A. In discussion by
Mr. Warren.

Q, In your instruction was that prior to the discussion about the Laidlaw
writ? A. Yes.
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Q. And your opinion was that as the notes were in the hands of the holder

for value they could be collected irrespective of whether the certificate issued or

not? A. Yes.

Q. Quite apart from the question of whether the lender had notice of the

circumstances? A. I would think so, though that specific question was not put

to me.

Q. You depended upon the value having been advanced? A. Yes, and

that the whole advance was going into the funds of the Farmers Bank and be-

coming part of the capital.

Q. Your view would be that when it was returned by the Eeceiver-General

the Trusts & Guarantee Company would be entitled to part of that money? A. I

tnought so ; they might have to file their claim with the liquidators.

Q. I am speaking of the fact of going into operation, was that your view

then, ii it did go into operation? A. If the certifioates were issued?

Q. That the money would come back and pay you off ? A. No, on the con-

trary I had the impression wherever I got it, that the Trusts & Guarantee Company
would hold those notes and would be paid as the man paid his notes. I did not

know anHhing about they were going to get a bulk sum repajmient.

Q, But the question then was confined to the possibility that the certificate

would not be granted? A. It would not be granted, and whether they could

collect the note.

Q. Your client's position with regard to that; you became solicitor of the

bank after that? A. After the organization meeting, I understand there is a reso-

lution of the Board appointing my firm solicitors ; the retainer itself was not fi:xed

until the following June, if I recollect right.

Q. And after the passing of the resolution did you continue to act as solicitor

of ihe bank? A. Yes, we continued to act as solicitors of the bank, and I think

we were solicitors down to the time of the suspension.

Q. Were the documents that were got in settling with the Laidlaw share-

holders handed to you to advise as to what should be done? A. ISIo, I do not

remember ever seeing them.

Q. Did the matter of those shares, or what had been done come before you at

all up to say the 27th November? A. No, the provisional board were in authority

until that time, it did not come at all.

Q. It did not come before 5'ou; you say the provisional board- -? A. The

elected board would be elected at the meeting of the 26th November; until that

time it would be the provisional directors that would have charge.

Q. The organization meeting then was after the issue of the certificate when
the permanent directors were elected? A. No, the certificate could not issue

until after that meeting and the election of the directors.

Q. That is what I thought, it preceded the issue of the certificate? A. Yea.

Q. Prior to the issue of the certificate you were acting as the solicitor of the

bank? A. That I could hardly say. I was acting under Mr. Travers' instruc-

tions in preparing for the organization meeting, but 1 do not think there was any

resolution appointing me until after the organization meeting.

Q. It may be in the other set of minutes then ? A. I should hardly think

so; I had no communication at all \\ath the provisional directors.

Q. I suppose you are aware of the resolution which was passed on the 8th

October, directing the provisional directors to honor a power of attorney to Travers

for the purpose of endorsing all notes? A, I knew nothing of it.

Q. Did you prepare the by-laws that were passed at that meeting? A. Of

the 26th ?

Q. Yes? A. I assisted in the preparation of them.

Q. You think there was a resolution passed by the regular directors? A.

So I was informed.
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Q. That I suppose is how you came to be consulted prior to the 27th Novem-
ber, with regard to the application for the issue of the certificate? A. No, I

thinlv I have already said that Mr. Travers asked me if I would act and prepare

the papers, and I mentioned the matter to Mr. Warren, and he said he had no
objection.

Q. You prepared the declaration which Mr. Travers swore to I think before

you on the 27th? A. Will you let me see the declaration?

Q. I can show you a copy of it? A. My recollection is that I dictated the

formal parts of that declaration to some stenographer in Mr. Travers' office, leaving

blanks for him to fill in.

Q. I would like to know whether you prepared it? A. In that way I prob-

ably can be said to have prepared it.

Q. Prepared in your office? A. No, I think it was in Mr. Travers' office I

dictated it.

Q. What had you to do with the preparation of it? A. I think I dictated

the formal parts of that, leaving the blanks to be filled in.

Q. And he filled them in, you think, in his office? A. His stenographer

did; he gave the information to the stenographer I suppose.

Q. Then it wais— ? A. It was declared before me in Mr. Travers' office if

I recollect right.

Q. And I suppose after the blanks had all been filled in and completed? A.

Certainly.

Q. Did you look at the exhibits that were then marked? A. I presume

they may have passed through my hands, but I do not remember giving any exa-

mination of them.

Q. You did not inquire from Mr. Travers as to whether the gentlemen named
as directors had agreed to take— ? A. I knew nothing of that.

Q. You did not inquire from him? A. No; I probably in the dictation as

1 recollect would come to that point and then go on with my dictation and he
would fin in the blank.

Q. There was a good deal set out in the prospectus, I want to know whether

jou had any knowledge of it ? A. No, I had no knowledge at all.

Q. The list of subscribers, Exhibit D, what had you to do with that? A.

With the actual list?

Q. Yes ? A. With the list itself I had nothing to do.

Q. When did you see that first ? A. I fancy when I marked it as the exhibit

to that declaration.

Q. The first time you saw it? A. I think so.

Q. What had you to do in its preparation? A. The only thing I recollect

is that the day after the organization meeting being in in connection with getting

the papers ready for the application at Ottawa, and Mr. Travers introducing me to

Mr. Fitzgibbon—I think Mr. Fitzgibbon came into the room, and Mr. Travers

asked me to explain to Mr. Fitzgibbon the way in which he, Mr. Travers, had dealt

with the note that was discounted.

Q. What note? A. A shareholder's note that was discounted with the Trusts

A; Guarantee Company. Mr. Fitzgibbon did not ask me any question, but I said as

I understood the transaction, the note that had been given by the subscriber had

been endorsed to Mr. Travers without recourse to the bank, that Mr. Travers had

obtained a loan of the amount of the note, and that Mr. Travers was paying in that

amount upon that subscriber's subscription, so that the effect of the transaction, as

I understood it was, that as between the bank and the shareholder the bank ad-

mitted that the share was paid or part paid to the amount of the note, but as

between the subscriber and Mr. Travers or the then holder of the note the sub-

Bcriber was liable on his own personal obligation. That is what I said to Mr. Fitz-

gibbon.
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Q. You just came in and Mr. Travers asked you to tell Fitzgibbon? A. To
explain what had been done.

Q. You must have known of course what had been done? A. I knew that

he was applying the monies, the proceeds of these notes upon the subscriptions, of

course.

Q. How did you know that? A. Mr. Travers told me he intended to do
that.

Q. You are speaking of one individual note in this conversation ? A. Yes,

that is as far as it went with Mr, Fitzgibbon.

Q. You are speaking to him of one individual note ? A. I was just taking

the instance to make it clear to Mr. Fitzgibbon ; I thought from what Mr. Travers
said that Mr. Fitzgibbon wanted to know in what relation the bank would stand to

that shareholder and in what relation that shareholder would stand to Mr. Travers
who held the note.

Q. Mr. Fitzgibbon was interested in those legal questions? A. I do not
know if he was interested; he looked intelligent; he did not make any comment or
ask me any questions.

Q. You must have had some conversation with Mr. Travers as to the subject

before to be able to give that? A. At the time of my first interview with Mr.
Travers.

Q. Tell us what conversation you had with him which prompted this remark
to Fitzgibbon? A. I did not know I was going to be asked to meet Mr. Fitz-

gibbon.

Q. Tell us what had occurred previously that prompted this remark to Fitz-

gibbon when you were asked to give it? A. I could not tell you that. Back in

October when I first met Mr. Travers, Mr. Travers had explained to me how he
proposed to apply the money he was obtaining?

Q. What was his explanation? A. His explanation was just as I was re-

peating now, that he proposed to apply the money that he received in payment on
the subscriber's share, and I asked him the question and brought out the answer
from him that as between the banlc and the shareholder the share would be either

fully paid or part paid depending upon the amount, but as between the shareholder

and the person who held his note, the shareholder would still be liable to pay his

note.

Q. Would be liable to the Trusts & Guarantee Company? A, Yes.

Q. It was with reference to discount there you were discussing? A. Yes,

I wanted to know how he was going to get this money into capital.

Q. You of course knew that $110,000 of notes had been pledged for an
advance of $80,000? A. No, my information was that there was $100,000 of

notes and monies payable under subscriptions; I understood it covered both; I did

not know that there were notes to the extent of $100,000.

Mr. Commissioner: You mean not to $110,000? A. What I mean is that

I did not know there were notes to the amount of $100,000. I thought the security

from my information was notes and assignments of specific subscriptions and the

monies payable under them were these subscriptions not represented by note.

Q. Notes to what amount? A. I did not know how many notes, how
many subscriptions.

Mr. Hodgins : Do you mean to say then that neither from Travers nor from
Warren did you learn the true transaction, the way in which it was being carried

out? A. I only know what I am saying and if the transaction is different as it

appears to be then I did not know the true transaction; I was not brought in

at the beginning of it.

Q. You do not appear to have got from Travers any distinct idea as to how

many notes he was putting up, how many stock subscriptions, in what form they

were being handed over, and the exact amount of money to be advanced? A.

$80,000 was the amount and $100,000 of security given.
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Q. And in what fonn ? A. I did not know how much of it was note and

how much of it was assignment of subscriptions.

Q. You did not know that from Travers ? A, No.

Q. Did you in advising Mr. Warren's company ever ascertain exactly what

had been done between Mr. Travers and the Trusts & Guarantee Company, to get

this money? A. I had no discussion with Mr. Warren.

Q. Is that the position you occupied ? A. Yes.

Q. That being solicitor "for the Trusts & Guarantee Company— A. I was

not solicitor for the Trusts & Guarantee Company generally.

Q. Being asked to advise Mr. Warren upon this transaction that you did not,

either from Travers or Warren, get the exact details of what was being done? A.

As I understood what Mr. Warren was asking me was whether he was getting

proper title to these in that way; as to the amount, it was a matter of indifference

to that question.

Q. You must have been in considerable haze as to the exact situation when

you sat down to advise Mr. Travers on his application for the certificate? A. I

did not advise on that, I knew it was being done ; it was the only way in which it

would become capital.

Q. When you went into the office and saw Fitzgibbon ? A. I thought Pitz-

gibbon came into the room where Mr. Travers and I were.

Q. Had you the list with you ? A. No, sir, I saw no list.

Q. Whsit were you discussing? A. That is I say Mr. Travers asked me to

explain to Mr. Fitzgibbon the relation in which the bank would stand to that share-

holder whose note had been discounted and the proceeds applied.

Q. Did you know that the notes had been individually discounted and specific

sums advanced by the Trusts & Guarantee Company against each specific note? A.

Xo, I do not know that, and I dio not think that was the cajse.

Q. How were you advising or giving an opinion to Mr. Fitzgibbon about the

relation of one shareholder to Travers and one shareholder to the Tl-usts & Gua-

rantee Company ? A. It appeared to me obvious that if Mr. Travers had applied

upon the subscription the amount of his note, paying up that subscription

—

Q. The face of the note? A. Yes, paying up that subscription, and had it

so entered in the books of the bank, the bank could not afterwards say to that sub-

scriber liis share was unpaid; that seemed to me obvious.

Q. Now, you did not even know there was $100,000 of notes and did not know
how much was made up by an assignment of the subscriptions ? A That is true,

but I am told since that there was no assignment of subscriptions.

Q. How were you in a position to advise Mr. Fitzgbibon or anybody else that

Mr. Travers had obtained upon any specific note the fac^ value of that note and

pretended to pay it upon the share ? A. I did not think I was undertaking to

advise Mr. Fitzgibbon, I was explaining the transaction as I understood had taken

place between Jilr. Travers and the Trusts & Guarantee Company and the bank.

Q. And you have already told us what knowledge you had to found that

advice on? A. Yes.

Q. Although Mr. Travers and Mr. Fitzgibbon have told us that in addition

to crediting certain .amounts, which by the way did not pay the notes up in full, I

am instructed at all in any case, they spread a number of payments as they call it

on subscriptions on wldch nothing had been received, and they say that that was

communicated to you and that you advised that that was all right? A. I do not

understand that they put it precisely that way, but if anything was said to me it

would be in this connection : there was more security given than the amount of the

advance and it seemed to me it was open to Mr. Travers to apply so much of that

advance upon part payment of any of these and not treat the whole of it as paid.

He was giving more security than the advance he was getting.
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Q. If so he would not have enough to go around? A. If he had the assign-

ment of a subscription, $500, if he had the assignment of that, or that had been

assigned to the Trusts k Guarantee Company, Mr. Travers couid apply $100 and

the first hundred that that man paid would belong to the Trusts & Guarantee Com-
pany.

Q. What about the balance? A. The balance would belong to the bank.

Q. Could Travers apply that on anything he liked? A. I do not think so.

Q. How far do you differ from these gentlemen who have spoken to your

knowledge? A. You will have to tell me what they have said.

Q. Before we go through that your position is you understood and told Fitz-

gibbon that the money raised by Mr. Travers upon a note could be applied to pay

that as between the bank and the subscribers up in full? A. Could be applied by
Mr. Travers, could be paid in by Mr. Travers and the bank would have to give

credit for it to the shareholder. It seemed to me in the result that the shareholder

was in the position of having a share paid, but still owing his debt to a third party.

Q. Were you in the room and did you hear Mr. Fitzgibbon's evidence? A.
Part of it only.

Q. Mr. Travers says this; he was asked, " Did that $291,300 include the $100
you told me \o\\ borrowed"—that $291,000 is the amount shown on the list as

paid up ? A. " Yes, that would include that."

Q. So that then it would not be true they had not been paid? A. It had
been paid by the subscribers themselves.

Q. " TTow did you fix that up, Mr. Travers, if I may put it that way, to put
in that $100,000 where did you show it? A. We spread it over various sub-

scribers who had not paid anything, but had given their notes.

Q. " To that extent it is not true? A. It is not true to that extent.

Q. "You say 'we', whom do you mean by we? A. I presume I was the

most responsible one, but there wero others that were assisting me.
Q. " Who were they ? A. Dr. Xesbitt, J. G. Fitzgibbon and our solicitor

Mr. Hunter."' Then a little lower down: "Did Dr. Xesbitt know they were false?

A. He knew that we had used monies that I had borrowed to pad out the state-

ment.

Q. " Did Fitzgibbon know ? A. Fitzgibbon knew that.

Q. "Did Hunter know. that? A. And Hunter knew it." Then further
down :

" When you speak of spreading, what do you mean ? A. We took the

$80,000 and filled out opposite various names ".

Mr. Commissioner: I notice there lie first speaks of $100,000: that is a mis-
take, is it not?

Mr. Hodgins : No, because he borrowed not only $80,000 but also an addi-
tional amount.

Q. "Anything spread in that—the $100,000 spread in that one? A. The
spreading was done in the other one I think.

Q. " When you speak of spreading, what do you mean ? A. We took $80,000
and tilled out opposite the various names.

Q. " Money they were supposed to have paid in cash ? A. Exactly,

Q. " Did anybody know that was being done ? A. I do not think it was
known outside of the parties I have named.

Q. " That is which ones ? A. That was Dr. ISTesbitt, Mr, Fitzgibbon, Mr.
Hunter and myself ".

Q. How far is that correct ? A. That is correct to this extent, I knew that

the $80,000 that was being obtained by i\Ir. Travers from the Trusts Company was
reaching the capital stock as payments in for various shareholders, but as to what
was paid on any one shareholder I had no means of knowing and never did know.

Q. Did you know that they were attributing to people who had not paid at

all monies borrowed from the Trusts & Guarantee Company? A. Not unless they

had somethins^ of that subscriber that thev liad discoimted.
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Q. If they had his stock subscription? A. If there was an assignment of

the monies under a stock subscription I would consider it was perfectly open to Mr.

Travers to use part of the bulk sum he had obtained and apply it as part of that

suhscription.

Q. You and Fitzgibbon and Travers agree practically? A. Except I do

not wish it to be assumed that I was present and took part in the adjustment of

the amounts. I knew that the capital when that transaction was linished included

$80,000 of money that had been procured by Mr. Travers and paid in for the

shareholders, and I understood he was going to do that at the time of my interview

in the middle of October.

Q. I want to make it quite clear, you did know that the amount which was

being raised was being applied partly on the outstanding liability of those who had
given notes for it, and also upon the outstanding liability of those who had given

no notes, but who had subscribed for stock ? A. I would' not say that, but in

each case I understood from what Mr. Travers said that they had money in their

hands, which they were able to transfer from the lender, and that the proceeds of

that was being applied, but as he was giving security in excess of the actual amount
he was receiving he had the right to choose which he would pay in full and which
he would only part pay.

Q. Then you do not vary very much ? A. I think that position was sound

gs a matter of law, as I understood the facts.

Q. Then you do not disagree with the statements they have made? A. If

that statement does not go farther than I have said we certainly do not disagree.

Q. The statement goes this far^ that the application of those monies was not

merely upon those whose notes we discounted, but also upon those subscriptions upon
^^'hich nothing had been paid? A. If there was an obligation in their hands

that they had transferred to the lender.

Q. You have said you understood there were subscriptions transferred and

uctes. A. I understood there was an assignment of the monies payable under

fiiese subscriptions, but I did not understand what Mr. Fitzgibbon said this morning

that in the case of particular subscriptions that had been taken after that date and

nated back that there were monies applied out of this advance, I did not know that;

I understood it was applied in the case of existing subscriptions and where some-

thing had been placed in the hands of the lender which was available for the loan

TO collect from the subscriber.

Q. You limit yourself to those which had been transferred to the Trusts

Company on the $80,000 loan? A. Yes, on which the liability had been trans-

ferred to the Trusts Company such as they co-uld collect.

Q. You would think that they had done what was perfectly proper ? A. As

far as I knew at that time they did what was perfectly proper.

Q. I explained what they did? A. If what Mr. Fitzgibbon said this morn-

ing they did do, then they did something that was improper.

Q. In what respect? A. That in respect of certain subscriptions that were

taken after the date of the transaction with the Trusts Company, dating these

subscriptions back and applying a part of the proceeds of this advance to those

specific subscriptions, I do not see what authority they would have to do it.

Q. You mean that was improper because it was after the time when you gave

Ihem that advice? A. No, the lender had nothing in his hands to ^how the

liability of these people to pay; there is where the hinge is.

Q. If the Trusts & Guarantee Company had an obligation from a shareliolder

on which he had not given a note and if that obligation were assigned you think it

would be quite right to represent that to the Government as being a payment of

part of the $250,000 under the Bank Act? A. I do not like the question in that

form; if you Avill allow me to answer with this qualification: it seemed to me that

the section of the Bank Act was only concerned with the quantum of capital that

was paid in, that they were not concerned with who paid it in.
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Q. I did not understand from what you said that you had considered that

section of the Bank Act ? A, Certainly I had considered that section of the
Bank Act.

Q. You had given him an opinion ? A. No, I was talking that matter over
with Mr. Warren, I was not advising Mr. Travers at that time.

Q. Did you give that as an opinion to Mr. Warren? A. I said that that

was my view of that section of the Act, that the Act was only concerned with the

quantum that had reached capital account and was not withdrawable from the

capital,

Q. I cannot ask you to construe an Act of Parliament, but would you mind
if I read you that section, and then see if you are still of that opinion ? A. Yes.

Q. (Reads section of the Bank Act). Do you think that "Thereof" had
any significance ? A. It means of the capital bona fide subscribed.

Q. And was the money that they were spreading over these lists part of that

$500,000 subscribed? A. As I view it Mr. Travers had paid in for the amount
of the subscriber's obligation; then that certainly was paid in in respect of sub-
scribed capital.

There is no other way in which it would become capital. It had to be received

in respect of some shares of the subscribed capital to reach capital.

Q. Would you say Mr. Travers or anybody could put up a certain amount
of money to get a certificate from the treasury and if he chose to say I apply this

on A.B. or Mr. CD. that satisfied the Bank Act? A. That satisfied that section

of the Bank Act.

Q. You would not see anything improper in getting a certificate that way?
A. I did not see anything improper ; I thought that was all right.

Q. So that if Mr. Travers and Mr. Fitzgibbon acted in that way they have
got your countenance? A. Mr. Travers explained what he was going to do before

he got that money; I could not see there was anything wrong in what he was
proposing to do, as I understood the matter.

Q. And you had told Mr. Warren that? A. I told Mr. Warren that,

certainly.

Q. You went down with Mr. Travers to Ottawa? A. Yes.

Q. Whom did you see in connection with the issue of the certificate? A.

Mr. Travers asked me to go down to argue this same proposition of law on that

section if the question arose.

Q. Who with? A. If the question arose to argue it with the Department
of Justice. I told him the usual proceeding was, as I understood, if questions arose

they were referred to the Department of Justice.

Q. Did you argue it with them? A. I was not asked to. When I went
down Mr. Travers and I walked up to the Department, that is the Finance Depart-

ment and if I recollect right it was Mr. Ross we met, the chief clerk—I hav(! for-

gotten whether he was chief clerk—Mr. Travers produced his papers and laid

them down; Mr. Ross told him there could not be any meeting of tlie Treasury
Board to consider this matter for four or five days at the earliest, so I said to Mr.
Travers, " I will go back and I will come down again on a telegram."

Q. What day did you get there ? A. It would be on the 28th I was there.

Q. Were you aware that Mr. Boville submitted all those papers to the Depart-

ment of Justice that day? A. No, I knew nothing of that.

Q. You were not asked to see him? A. No.

Q. The question you had feared was not raised? A. I could not say that

I feared the question.

Q. That you anticipated? A. Mr. Travers anticipated the question to be

raised; and he asked me if I was prepared to argue it, and I said I was; and he

asked me if I would go down and argue it if raised.

Q. What made you go and look over all the original subscriptions? A. I

think Mr. Fitzgibbon is wrong there ; I do not think I looked over the original
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subscriptions, but I thought if I had to argue that thing that I would have to show

substantively that this money that had been received from the Trusts & Guarantee

Company had reached capital ajcount, and the only way, as I say, in which it could

reach capital account was that it be received in respect of shares subscribed, and I

went in to see Mr. Fitzgibbon to say to him that in support of that argument when
it came up we would probably have to produce the shareholders ledger, and I

wanted to be assured by him that those amounts had been placed to the credit of

tlie respective shares. I do not remember seeing the subscriptions at all.

Q. He says you went over the original subscriptions which are produced ? A.

I have no recollection of that. It would be the foundation that it had reached the

Fhares.

Q. This sort of thing is what we showed to Mr. Fitzgibbon? A. I do not

remember asking about that at all; it was the other matter that was present to my
mind.

Q. What was the other matter? A. That the amount that had been bor-

rowed by the discount of the notes had actually been placed to the credit of par-

ticular shares.

Q. Did not it strike you as somewhat peculiar you should do that when the

very list that you and Mr. Travers took down contained that allocation ? A. But
in support of the argument it is altogether likely you would have to produce the

original books of entry in which those were entered.

Q. And did you find that allocation made in the books that you saw with
Mr. Fitzgibbon? A. He produced some book to me in which he showed me a

column of figures and said that was it; I had no means of checking it up.

Q. What was the use of looking at it? A. I wanted to know it had been

done.

Q. Could you identify the book? A. I do not know.

Q. What was it? A. It would be one of those large books; I think this is

the book. (Exhibit 20).

Q. Show me the columns? A. (Shows).

Q. Total pajonents? A. Yes.

Q. Would that be the column, the last column but one on the page that was
filled in? A. That is what I think he showed me that that included in

respect of each of the shares upon which the proceeds, the discount had been

applied included the amount to the credit of that share, and that it had reached

capital account in other words.

Q. But would not it be of very great importance to you to know that pay-

ment had actually been made? A. I knew that payment had been made.

Q. How did you know the payment had been made? A. Because the pro-

ceeds of the money were in the hands of the Bank of Montreal.

Q. But that is arguing in a circle, that is assuming it had been made and was
applied

;
you are here now looking at the book to see if that is so which had occurred

before you went down? A. But you do not quite understand what I am at;

they might have made a bulk entry in their books that so much had been received

in respect of capital stock ; that would not seem to me to satisfy the requirements

;

it must be received in respect of specific shares ; no bulk entry would carry it.

Q. Do you say that that book—because we can compare it afterwards—do

you say that that book is the book you relied upon and saw in November, 1906?
A. That seems to me to be the book subject to what Mr. Fitzgibbon will say.

Q. Which column? A. The column of total payments.

Q. But that is total payments up to the time the bank failed.

Mr. Commissioner: Look further back on the other page. A. Is Mr.

Fitzgibbon here?
Mr. Hodgixs: No. A. I think that is the book. (Exhibit 20.)

Q. Tell me the column you speak of? A. It would be the total payment
column as of the date I looked at it.
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Q. Take it there " L ", this would be something around the time ; but you
r.otice here a date in 1907 on that first column on the second half of the page? A.
I would have to ask Mr. Fitzgibbon what book he showed me; it looked like that

book.

Me. CoMiiissiONEE : It is simple enough; these entries are made in 1907;
that is the book as it was completed up to that time with those two first columns;
the first two columns were the subscription payment and alloted.

Mr. Hodgixs : There is one dated there in February, 1907.

Me. Commissioxee : As I understand he did not attempt to check all those.

He was trying to ascertain whether that had been done, and Mr. Fitzgibbon pro-

duces this book and says " Here is the book which shows I have done it " ? A.
That is so. I expected if the matter came up in that form they would have to

produce what corresponded to their stock ledger to show that money had reached
capital account.

Mr. CoiiMissTOXER : You want tliis to be the book as an indication that that

had been done, and the assurance of Mr. Fitzgibbon that it had been done through-

out? A. Yes.

Mr. Hodgixs : Did you get his assurance ? A. He told me it had been
done, and it looked to me that it had been done as far as I could tell.

Q. Did you compare the stock list that went down with the book at all? A.

Not at all.

Q. Did you ask any one? A. Xo.

Q. Did you ask any one if the stock list down in Ottawa corresponded with

the book? A. Xo; I assumed it did.

Q. Did you ask him ? A. Xo.

Q. Mr. Fitzgibbon's letter is dated Xovember 29th, that you had called to

see, and had gone over all the applications and informed Mr. Fitzgibbon that they

were all in first class shape— ? A. I do not remember going over the applications

at all.

Q. This is Xovember 29th, and it was written the day you were in? A. Yes.

Q. Would not he probably be more correct ? A. I do not know, I am speak-

ing from my recollection that that is what I went in to see, and what seemed to me
material to the case.

Q. Did you take any pains to see whether the shareholders, known as the

Laidlaw shareholders had been included in that list? A. Xo, I did not know
whether they were or not.

Q. You did not ask about it? A. But looking back upon it and reasoning

I would expect they were, if that list speaks as of the date of the notice calling the

meeting. I do not know as to what date the list speaks of, but if that is the govern-

ing date, it would include those.

Q. And properly so? A. I think so.

Q. Why? A. Because if the declaration or the list speak as of a date

anterior to the row with Laidlaw's clients, it ought to include them.

Q. They ought to be represented as bona fide subscribers on the 27th

Xovember? A. If the governing date is the earlier date then it would not be

The 27th Xovember.
Q. That is they should be put in that declaration if the declaration set out

that they were bona fide subscriptions on a certain date? A. If the governing

date—and my recollection is that Mr. Travers was obstinate upon that point that

the governing date was the date of the notice in the ' Gazette ' calling the meeting of

the 26th Xovember; that would be one month prior.

Me. Commissioxee : The statement in the affidavit is, " On the 23rd day of

October there had been actually bona fide subscribed."

Mr. Hodgixs: That is what you mean? A. Yes, if that is the governing

date. I disagreed with Mr. Travers there and I tried to arsrue with him and he
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was obstinate and he thought the Act spoke altogether as of the date when the

notice started to run.

Q. Well, that is perfectly correct that he says on the 23rd October there had

actually been bona fide subscribed $507,057 in shares—the list, Exhibit D we are

discussing is said to be a list of the subscribers correctly setting forth as to each

sabscription, the name of the subscriber, his address, the number of shares sub-

scribed for by him, the amount of such shares, the amount paid in thereon. Each

cf said subscriptions is a bona fide subscription to the capital stock of the said bank ?

A. Again speaking of that governing date.

Q. It does not speak of the governing date, it speaks of the date of the

declaration? A. Is the list dated?

Q. No, it does not appear to be. You were only the one day in Ottawa ? A.

Yes, I expected to go back again.

Q. Had you occasion to advise Mr. Travers while there upon the subject?

A. Of this?

Q. Yes? A. No ; the talk we had had was the day before.

Q. In Ottawa you did not have to advise him at all? A. No.

Q. Mr. Fitzgibbon's letter refers to those three cheques that were sent down

;

do you remember what Mr. Travers said about that? A. I was trying to re-

collect; it runs in my mind that he had, when he got through in Ottawa, to go

down to Montreal on some business ; I think there was some mix-up about a lease

that some agent had taken for the bank, and he had not the money Avith him for

v/hat he would do in Montreal, and he told me when I was in seeing them, to tell

them to send him down some cheques, whether it was one, two or more, I do not

know, but I did not know what the purpose of the cheques was.

Q. You had no part in connection with the issue of the certificate; you did

not go back to Ottawa? A. The first I heard was the certificate had issued.

Q. You heard that from Travers ? A. I think Mr. Travers telegraphed his

office.

Q. And then he came up here? A. Yes, but I think he came by way of

Montreal; it was some days afterwards and then I saw him.

Q. Did you learn from him that the Minister had pointedly asked him whe-

ther the money had been borrowed? A. No, I am almost certain that that did

not come out. What Mr. Travers told me was a matter that was rather different.

He said he had got a good introduction to Mr. Fielding, that he had produced to

Mr. Fielding his testimonials as a banker, that Mr. Fielding expressed himself as

pleased to find the affairs of the bank were in the hands of an old and experienced

banker, and Mt. Travers said to me that he had his Treasury certificate in twenty

minutes after his interview with Mr. Fielding, and that that was the ground of

the decision, the affairs of the bank were in good hands.

Q. What Mr. Fielding wrote Mr. Travers I will read to you :
" W^e have

been told that in some cases the subscribers did not actually pay in cash but gave

notes to the provisional directors which were used to raise the money I shall

be glad to have an assurance that nothing of the kind has taken place in relation to

the subscriptions for the Farmers Bank, but that the amounts set forth in the

application as having been paid up 'have in every place been bona fide cash pay-

ments." A. The first I knew of that was when the papers were produced in the

House.

Q. Mr. Travers never told you at all? A. No.

Q. And his answer would be written in the light of the conversation with

what he knew you had done, and the conversation with you as you told us advising

him? A. I do not see how he could answer that on any advice I gave him,

because my advice was to argue the law.

Q. He got rid of you ? A. No, I do not think he got rid of me, I think he

expected me back, but it looks to me as if he took the line of least resistance when
the thing came up.
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Q. He said he got it in twenty minutes? A. That is what he told me,
after he had tlie interview with Mr. Fielding he had his certificate in twenty
minutes; that the point Mr. Fielding was making—Mr. Travers had shown me
previously some of these letters, a testimonial from the General Manager of the

Merchants Bank, and some others, I have forgotten whom, as to his long and suc-

cessful experience as a banker; and what seemed to be troubling Mr. Fielding ac-

cording to the way Mr. Travers spoke to me was that the affairs of the bank might
be in the hands of a man who was not a banker, and therefore would give the

Government trouble sooner or later, and his anxiety was relieved,—I think those

are the words Mr. Travers used in quoting Mr. Fielding—that his anxiety was
lelieved when he found out the affairs of the bank would be in the hands of an old

and experienced banker.

Q. Did he mention what introduction he had had? A. Yes.

Q. What did he say? A. He said, the chief Liberal Whip had introduced
him.

Q. Did he draw any money when you were down there? A. Not to my
knowledge.

Q. Did }'ou know as to any of the subscriptions said to be ante-dated; you have
confined your evidence so far to the $80,000 loan? A. Yes.

Q. There was subsequent to that from the Trusts & Guarantee Company a
$20,000 loan? A. I did not know that until after the suspension.

Q. You were not consulted in any way? A. Not consulted at all with
regard to that.

Q. You did not know, did you, about these subsequent subscriptions? A.

No, and I heard some evidence this morning that I can hardly agree with.

Q. What is that? A. That is as to a $50,000 subscription of Lindsay's;
my recollection is that at my first interview with Mr. Travers that I came across

that subscription in looking through the subscriptions and asked him about it.

Q. What did he say about it? A. He said first of all that he had at that

time subscriptions to the amount of five hundred and sixty odd thousand dollars
' and that that fifty thousand dollars was not "part of the five hundred thousand
dollars needed under the Act, and then he explained that subscription that Mr.
Lindsay had been canvassing various people whom he had been unable to close with,

but had promised stock at par, and he was subscribing for $50,000 to be able to

carry out the promises he had made, and that in any event the first installment

upon the subscription would be paid, because the bank were going to be owing him
considerable sums of money for commission; so that my recollection is that that

$50,000 was in at the time I saw tliat subscription, about the middle of October.

Q. You see the subscription dated the 22nd October? A. Again that sub-

scription would be dated after the time I saw it, if that is the subscription I saw;
but I have a distinct recollection of discussing a Lindsay subscription for that

amount with Mr. Travers in his office on King St.

Q. He may have had the document; was it in application form? A. An
application.

Q. He may have had that and not put it in, not intended to use it? A. I

do not know about that. It was on the letter file of the subscriptions, because that

\vas the large subscription and that is the one I asked about.

Q. You think it was before the 22nd October? A. My interview would
be before the 22nd October; that is correctly dated the 22nd October, I could not

have seen it when I was in Travers office.

Q. Look at it and see ? A. Yes, this is dated October 22nd.

Q. Is that the one you saw? A. That I cannot say; I do not think I could

have seen that one on the day I am speaking of.

Q. Was the one you saw dated ? A. That I cannot say ; I think I remem-
ber clearly the amount 500 shares, but I do not remember anything else because it
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would be a matter of considerable importance to me at that time if there was a
Bubscription of $50,000 to be counted to make up the $500,000,

Q. Why would it be important? A. Because the basis of it was $500,000
subscribed, and $50,000 by a stock solicitor might not be assumed to be bona fide

subscribed,

Q, That was your impression ? A, Yes, I wanted to know something about
Lis means and why he was subscribing.

Q, Did you inquire about his means? A, From Mr. Travers and Mr,
Travers said the first installment, the commissions that the bank would be owing
him would answer the first installment,-

Q, He did not go further as to that? A. No, but then he went on and
made the explanation that there were parties to whom Lindsay wished to be able
still to transfer some shares at par,

Mk, Commissioner: Do you happen to know any special reason why you
were retained by the Trusts & Guarantee Cofmpa,ny in this transaction? A. I
hardly looked upon it, sir, as a retainer by the Trusts & Guarantee Company. Mt,
Warren and I had discussed a like transaction that had taken place in connection
with an insurance company some time before,

Q. You think that is the reason ? A. Yes.

Q, It had nothing to do with your connection or supposed connection with
the Farmers Bank? A. I had no connection with the Farmers Bank.

Q. Any connection or supposed connection you had with the Farmers Bank—

•

it had not? A. He knew I had no connection with that.

Q. I do not quite understand how you work out the idea that nobody would
be hurt; it would be impossible for anybody to be hurt by the transaction that was
entered into in the way in which the credits were given. Supposing a man that
had given his note for $1,000 had got credit for $500 on his own transaction and
$500 had gone to the credit of John Smith who was not worth a brass farthing,

how would he be helped when he was called upon to pay the balance of his note
after he had paid his $1,000 to you, where would he be as to your clients ? A. I
looked upon it my people were advancing only $500 of the $1,000 in the first

instance.

Q, I am not talking about security of the lender; I am talking about the
fairness to the subscribers; one subscriber has given his note for $1,000, money is

borrowed upon that, half of the money attributable to that note is applied in pay-
ment of his stock, the other half is applied in payment of stock of somebody else

vho has paid nothing? A. I did not understand the transaction was taking that

shape; I understood that where the whole amount was not applied that the lender

vas only loaning the amount that was applied on that particular note,

Q, I thought it was a bulk loan upon all the notes? A, It was a bulk
loan but it would have to be distributed ; for example, if in the case you quote, the

man had given his note for $1,000 and only received credit for $500 in my view the
Trusts & Guarantee Company could only collect the $500; they held security in

excess of the amount of their loan,

Q. I thought the idea was that the Trusts & Guarantee Company were bona
fide holders for value of these notes and could collect the full amount; it seemed to

me there would be a difficulty there? A. In practice that ought to have been

solved with Mr. Travers filing with the Trusts & Guarantee Company the amounts
he had appropriated to the particular shares, and the share certificates should have
been lodged there, showing the amounts paid, and as the man came in to tlie Trusts

& Guarantee Company he should have had the obligation handed back and the

share certificate,

Q, The Trusts & Guarantee Company had not very much security if they had
simply the subscription for the stock, had they? Supposing the bank had not

gone on ? A.I thiiil: the promise to pay could be collected ; it could be collected

by a liquidator.
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Q. Collected by the bank? A. It could be collected by the liquidator of

the bank.

Q. Don't you think Mr. Travers, when he was putting in the hands of the

Minister a declaration that on the 23rd October there was so much bona fide sub-

scribed and so much actually paid, ought as an honest man t-o have communicated to

the Minister the fact that with regard to 210 or 219 shares these shares had been

practically repudiated and the bank had recognized the right to repudiate—did not

that look like a dishonest transaction? A. I would not like to characterize it as

dishonest.

Q. If a man had thought about it, would not he have thought it his duty to

have communicated? A. The Finance Department according to all I have seen

since had the whole correspondence with Mr. Laidlaw in their office at that time.

Q. All that was said by Mr. McCarthy in withdrawing his protest was that

his clients had been settled with; there was nothing to indicate that they had been

bought off—not using that in any offensive sense—that they had been settled with

by taking the stock off their hands ? A. It would have been better at the end of

the share list to have added the note that as to 219 shares they would be in the

hands of other holders.

Q. Had you any acquaintance with Mr. Travers before you came into com-
munication with him about this bank? A. No communication at all, no knowl-

edge of him.

Me. Hodgixs : There is evidence that was given—I do not know that it was
of very much importance, but it was given by Mr. Hughes Charles of Montreal.

It is in reference to a conversation he had with Mr. Stratton. I do not know whe-

ther to bring him here or not, because it is only as to a sentence, a short conversa-

tion, and I do not know whether you would care to use the evidence that he has

already given. If so I can put that in.

Mr. Commissiois'ek : How is that relevant, a statement of something that Mr,

Siratton may have said ?

Mr. Hodgixs : It will have its relevancy when we come to investigate the

Trust & Guarantee Company.
Mr. Commissioxer : You had better wait till we reach that. Is Mr. Stratton

(o be called?

Mr. Hodgixs: Yes.

Mr. Commissiox'er : It would be better to examine Mr. Stratton about it

and put it in in contradiction if necessary.

Mr. Hodgixs : Would there be any objection to putting it in and reading his

evidence: or would you rather have Mr. Charles here?

Mr. Coiiiiissiox'ER : I do not think there is any objection. When Mr.

Stratton is examined, if he has any view about it that he would prefer to have him
I'cre, we can deal with it then.

Me. Hodgix'S : I will mention it again before putting it in.

Me. CoiiiiissioxER : I do not see any object in bringing him here.

Mr. Hodgixs : However, I would rather, I think, mention it afterwards.

The Commission adjourned at 4 P.M. to 11 A.M. tomorrow, March 21st,

1912.
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The Commission resumed at 11 A.M. March 31st, 1912, at Osgoode Hall.

PRESENT:

The Commissioner^ Hon. Sir William Meredith.
Frank E. Hodgins^ K.C. and J. Thompson, K.C.
I. E. Weldon.

ARTHUR R. SHAVER, Sworn, examined by—

Mr. Hodgins: Q. What was your position in the Farmers Bank? A.

Transfer Clerk.

Q. What banking experience had you? A. None prior to that.

Q. When did you join the Bank staff ? A. About the end of October, 1906.

Q. Employed by Travers? A. Yes, sir.

Q. What had you been doing before that? A. Accountancy.

Q. Then you were familiar witli figures at all events? A. Yes, sir.

Q. You did the writing out of cheques, didn't you? A. For a short time.

Q. For how long? A. A few weeks.

Q. Beginning about when? A. Just about the time I speak of until the

organization,

Q. The organization meeting? A. Yes.

Q. It would be about a month ? A. Yes, something like that.

Q. You kept this cheque book and wrote out the cheques in it? A. For
the most part, 3^s.

Q. Do you remember three blank cheques being torn out and sent to Travers?
A. I recall it now.

Q. Just look through and see if you can tell where those were taken from?
A. No, I cannot trace them.

Q. Look at the cheque I show you, number 23, do you find that? A. Yes.

Q. What do you find that to be for? A. Here it is expenses W. R. Travers

and W. H. Hunter to Ottawa and Montreal re Treasury Certificates $100.

Q. Is that the cheque corresponding to it? A. That should be, yes.

Q. Is it in your handwriting? A. Yes.

Q. Would the three cheques be after that? A. I could not say.

Q. What do you remember about it? A. I don't remember anything
about it.

Q. You see the stubs are written in your handwriting? A. Yes, very

likely afterwards.

Q. Quite probably; that would tell you something about it; you see the stub

of number 25 has the date altered and the stub of number 26 has the name altered;

Cc^n you tell at all which were the three cheques? A. I would not think 25 was;
that is a local cheque for salaries.

Q. Why was the date changed on that? A. I could not say.

Q. Have you looked at the cheque? A. No.

Q. Take the next one, number 26, that was formerly drawn to one McCor-
quodale.

Q. Have you any recollection of that? A. No.

Q. Who was McCorquodale? A. He sold some stock for the Provisiontal

Directors.

Q. Why is it changed to Guthrie & Pringle? A. I could not say.

Q. In whose handwriting is the change made? A. Mine.

Q. Take the next cheque No. 27, marked " Cancelled ", is there any explana-

tion at all of that, do you know anything about it, why is it marked " Cancelled " ?

A. I could not say.

Q. You have no memory at all? A. I cannot recall.
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Q. You are the man in charge of that book, who did all the writing in it?

A. Yes, most of it.

Q. The next cheque is December 4th, $10? A. Yes, sir.

Q. And at tlie bottom, cheque 30 is also marked " Cancelled " ;
you can

throw no light on it at the present time? A. I cannot recall why those things

were done.

Q. Perhaps before you go you will look at the cheques wliich are in and
compare them with the book; I will perhaps speak to you about it later on; did

you know C. H. Smith? A, Yes.

Q. And do you know anything about the terms of the settlement with Smith ?

A. Nothing.

Q. What had you to do with the matter? A. Nothing.

Q. Nothing at all, not even carrying out instructions as to his payment?
A. Well, I heard afterwards; I handed him money on only one occasion, and I

heard afterwards there was a settlement of some sort, but at the time I knew
nothing about it.

Q. Tell us what money you handed him? A. I handed him $1,800 in

the Traders Bank, in the elevator in the Traders Bank.

Q. On whose instructions? A. Mr. Travers.

Q. What instructions did he give you? A. None, further than what I

have said.

Q. What were they? A. As I said to hand that to Mr. Smith,

Q. You knew Mr. Smith? A. Yes.

Q. And did you take the cheque and get the money? A. Yes.

Q. You had taken the cheque and cashed it, had you? A, Yes.

Q. Can you find it in the book; how long after Travers came back from

Ottawa was it? A. I cannot say.

Q. Is this the stub, on the 19th December? A. Yes, that is it.

Q. That is $1,800; is that the date you gave it to Smith? A. I gave it to

Smith immediately upon cashing it; I could not swear to that.

Q. Travers endorsed it and you drew the money ? A. I drew the money.

Q. Farmers Bank circulation I suppose? A. No, sir, there was no circula-

tion at that time; the Farmers Bank was not opened; I went down to the Traders

Bank and I got this money and I walked down from the Traders Bank into the

elevator and I met Mr. Smith and I handed him the money.

Q. What was the reason of handing the money instead of the cheque? A.

I do not know.

Q. Did Smith give you anything? A. He gave me nothing.

Q. He did not return an I.O.TJ. ? A. No; any more than he said he

expected this.

Q. You did not know what it was for? A. No.

Q. What is the number of that cheque? A. 52.

Q. Is that the cheque (Part of Exhibit 8) ? A. Yes.

Q. Endorsed by you? A. Yes.

Q. How was that $1,800 charged up, was it to Commission Account? A.

I think so.

Q. Yes, I see that is charged to Commission Account in the ledger; the

tnly thing I want to ask you about this morning is certain cheques that were

given to Mitchell ; do you remember those cheques ? A. Yes, Mitchell is a broker.

Q. What cheques did you take over to him? A. I did not take over any

cheques to him; I drew out some cheques to his order.

Q. I suppose you cannot remember the amounts of those cheques? A. Not
of! hand, no.

Q. Were they large cheques? A. Yes.

Q. How many were there all told? A. Two I think, certainly not more

than three.
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Q. You drew them up and what did you do with them ? A. I gave them
to Mr. Travers.

Q. Did he instruct you as to why he wanted them? A. N"o, simply asked

me to draw them.

Q. Is that all you had to do with it? A. Yes.

Q. Did you see corresponding cheques given back from Mitchell ? A. N"o.

Me. Hodgins: That is all in the meantime.

Mr. Commissioner : Would these cheques go into your Cash Book ? A.

Yes.

Mr. Commissioner: You could probably turn up your Cash Book about

McCorquodale
;
perhaps there will be some explanation of that; you may have paid

him cash.

Mr. Hodgins : You might look at the Cash Book and look at the cheques in

the meantime.

WILLIAM J. LINDSAY, Sworn, examined by—

Mr. Hodgins : Q. You are described as a stock seller in the papers I have,

would that be right? A. Yes, sir, at times.

Q. How long have you followed that occupation? A. Occasionally for the

last ten years thereabouts.

Q. Previous to this had you been getting up insurance companies? A.

No, sir.

Q. Subsequent to this? A. No, in a retail dry goods and travelling.

Q. Subsequent to getting up subscriptions for the Farmers Bank you had
been in retail dry goods? A. I had promoted another company in the interval,

sold stock for another previous to that.

Q. I am asking you if before you promoted the Farmers Bank you were

getting up an insurance company? A. No, sir.

Q, Was that afterwards? A. No, sir.

Q. Never had anything to do with the promotion of an insurance company?
A. No, sir.

Q. How long before you started with the Farmers Bank had you been selling

stock? A. Possibly for three years.

Mr. Commissioner: I thought you said ten? A. Three years, and since

the Farmers Bank would be just about ten.

Mr. Hodgins : You have been a stock seller ever since you started three

years before the Farmers Bank matter? A. Yes.

Q. You kept it up ever since? A. Yes.

Q. And of course you knew Travers? A. At the time, yes, I had known
of him; I never met him until November prior to the time that he entered in the

Bank; I had known of him.

Q. Can you give me the date and the year you are speaking of ? A. Novem-
ber or December, 1905.

Q. You and he were boarding together? A. Yes, he came in from Win-
nipeg, he drifted in there.

Q. You were talking of your abilities as a stock seller? A. No.

Q. At all events you undertook to sell stock, did you? A. When?
Q. At the time when you met Mr. Travers? A. Not when I first met

him ; we had been in t'le boarding house for five or six months before anything

was done.

Q. Would that bring you to the summer of 1906? A. No, some time in

March or April, the beginning of April.
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Q. Then at all events you made the arrangement you were going to get stock

taken up for the Farmers Bank? A. Yes.

Q. The commissions you got all told amounted to over $25,000 according to

the books of the bank ? A. No, sir, I did not.

Q. How much will you admit you got? A. That is altogether from the

tame that I started to sell until the time I quit?

Q. Yes; I said your commissions as found in the books of the banks
amounted to somewhere around $25,000? A. Somewhere around $21,000 as

near as I can recollect.

Q. That would be 10%? A. No, sir.

Q. On the par value of the subscription? A. No, sir.

Q. What would it be? A. Up to the time the bank was organized I do not

think I cleared quite 3 1-2%.
Q. Who did you divide it up with? A. Travers.

Q. Did he get half of all the commissions? A. He got a good deal more
than half; he had full control.

Me. Commissioner : Half of this $21,000 ? A. No, sir, altogether.

Q. He got half the commissions you earned? A. No, sir. Before the

Bank was organized I was supposed to get half the commissions ; after the organiza-

tion 1 got 10%, $10 per share on the stock sold at 125.

Mr. Hodgins : Prior to the organization were you dividing up with anybody ?

A. Yes.

Q. Who? A. With Travers.

Q. After the organization were you dividing up? A. No, sir.

Q. Was there 10 per cent, prior to organization, so that you would get five

and Travers five? A. He had a contract for 10 per cent.; he made a contract

with me for 10 per cent., which he afterwards side-stepped, and said that was not

the understanding.

Q. What was the arrangement, did you get 10 per cent, and divide half with

Travers, was that the arrangement, according to your idea ? A. No, I did not ; I

was only to get half.

Q. Of what? A. Of what he was getting after the expenses had been

deducted.

Q. The expenses were your expenses, you mean? A. Yes, and he also put in

his expenses.

0. That is travelling and so on to get stock subscribed? A, Yes.

Q. When you say over $21,000 is that what you got yourself? A. About

that amount, as near as I can remember.

Q. And that amount you did not divide up with anybody, that was your

share? A. A portion of that I had to divide with sub-agents again.

Q. But that was your o'^\'n look-out? A. No, that was not my own look-

out ; that should have been deducted out of the whole ; that should have been part

of the expenses.

Q. That was your contention anyway; but what I want to get at is the

$21,000 was what vou got personally and was not subject to division with Travers ?

A. No.

Q. Although you had to give some to your sub-agents? A. Yes, and my
expenses were to be taken out of that $21,000 ; and they were very heavy.

Q. How much would that amount to? A. My expenses, I don't know; the

first trip I went to England it cost me probably between $1,000 and $1,500, and

the second trip

Q. Have you ever made up what your expenses were? A. My expenses were

around $5,000.

"

Q. Did you ever make them up? A. It was made up in the suit that is now

pending
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Q. Of Lindsay v. Farmers Bank and W. E. Travers?

Mr. Commissioner : Your expenses were about $5,000 ? A, Between $4,000

and $5,000.

Q. Without the sub-agents ? A. Yes.

Mr. Hodgins: You don't mean you paid out four or five thousand dollars

apart from what you paid your sub-agents? A. You cannot go to England and

spend six months there

Q. If you say so? A. As far as I can remember.

Q. You say you spent $5,000 apart from what you paid your sub-agents ? A.

Somewhere around those figures.

Q. Have you any way in which you can verify that? A. In the brief I pre-

sume it is there still.

Q. That is in the brief in the Lindsay suit against the Farmers Bank? A.

Yes.

Q. And that was made up from something you supplied? A. Yes. I do

not know whether that is on file in the solicitor's office or not.

Q. You will get that? A. I will try to.

Q. You were out selling stock from about March, 1906, till the close of 1906

on down to the organization ? A. Yes.

Q. And bringing in the subscriptions ? A. The greater part of the time.

Q. Travelling all over? A. Yes.

Q. And of course you know there was a great deal of dissatisfaction with a

great many of your subscriptions? A. Yes, after the Ontario Bank failed.

Q. You give us that date, that is the first objection to your subscriptions?

A. Largely so, as far as I was concerned, yes.

Q. Had you been successful towards, say October, 1906, in getting the full

amount of the Bank's capital? A. In September the 15th or the 18th, according

to Mr. Travers' statement there was $485,000 subscribed.

Q. That was a letter from him ? A. Yes.

Q. And that giveis us a pretty good date to start from? A. That is only

speaking from memory as to date,

Q. Have you looked up your letters recently? A. Not since last November.

Q. You have a pretty good memory? A. It was fairly well impressed on

my memory at that time.

Q. That is his letter to you (letter of the 24th September) ? A. Yes,

$489,000.

Letter 24th September from W. E. Travers to W. J. Lindsay filed as

Exhibit 22.

Q. So that on the 24th September there was registered and allotted stock to

the amount of $489,500, and " there is only $10,500 that we can now sell at par so

if any of your friends out there would like to obtain a few shares of the stock they

will have to do so quickly. We are making a great effort to put up our Government
deposit next week and a little generosity on the part of our subscribers will enable

us to do so. If you can induce some of the people out there to pay up to the extent

of fifteen to twenty thousand dollars I will guaranteed that the Government deposit

will be made next week and we will have an office of the Farmers Bank open and
doing business in Milton thirty days thereafter." He speaks of your friends out

there, are you a County of Halton man? A. I was working out there at that

time.

Q. That does not answer the question? A. That is as far as I was asso-

ciated out there, the work I had done out there.

Q. Your friends there, who was he alluding to? A. I had made a great

many friends out there.

Q. Selling stock? A. Yes; I had as much as five and six and seven of them
at the foot of the stairs before eight o'clock in the morning; before I was out of

bed in the morning waiting to subscribe for stock.
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Q. Waiting to subscribe for stock? A. There was one morning I took $15,-

500 before I had breakfast.

Q. What time did you breakfast that morning? A. About 10.30.

Q. I thought a stock seller had much more difficulty? A. After the second
week the smallest week I had was $18,000 or $20,000.

Q. What time was that? A. It was May, June and July.

Q. In September they were cooling off a bit? A. Yes.

Q. You were breakfasting earlier then. In consequence of that letter what
did you do? A. I was selling stock and getting the subscriptions,

Q. You kept on selling stock and getting subscriptions? A. Yes.

Q. How many did you get between that date and the 22nd October? A. I

could not say.

Q. Where will we find that, in the books of the Bank ? A. I don't know.
Q. Did you hand in the subscriptions on printed form? A. Yes.

Q. And you always initialled them? A. No.

Q. Did you keep a list? A. No.

Q. How would you know what you were to get commission on? A. That
would be an easy matter in the Bank.

Q. Explain how if you did not keep a list, how would you expect to find out

what your commission amounted to? A. The books of the Bank would show.

Q. We have to look at the books of the Bank to see ? A. - Yes.

Q. Is that your sole record ? A. Yes.

Q. You were pretty familiar with these subscriptions? A. No, I am not

any further than when I obtained them and handed them in, I do not think I ever

had the opportunity of seeing them scarcely.

Q. You were familiar with the terms on which all your subscriptions were
made ? A. Oh, yes.

Q. And the representations made to the people? A. Yes.

Q. You had occasion some time later to examine the list of subscribers, had
you not? A. No, sir.

Q. Or the list of stockholders, which was it? A. You mean when the suit

was pending?
Q. I don't mean to give you any date at all. I want to know if you can

remember that you ever did examine the list of shareholders? A. No.

Q. Just look at this letter, it is a copy of a letter, perhaps you will say that

is a copy of one of your letters to Mr. Travers, November 13th, 1907. A, Yes.

Letter November 13th, 1907, filed as Exhibit 23.

Q. It says: "Dear Mr. Travers: I find on looking over Bank blue book

that you have included therein several names that are not or should not be on the

list as shareholders. Is this not a most serious violation? You have to sign such

I would say as being correct, it looks and listens like as though you were taking a

chance. Pardon me for making any reference to this, as you can rightly say it is

none of my business ; so therefore I apologize. Yours truly, W. J. Lindsay." That
is your letter; what was the Bank blue book you looked at? A. Published by the

Government.

Q. Up to what time would that show the list of shareholders ? A. I do not

remember just up to what time.

Q. Would it not be the 31st December, 1906? A. I presume it would.

Q. Who were the shareholders you alluded to in that letter?

Mr. Commissioner : You had better get that Blue Book.

Mr. Hodgins : To what subscribers did you refer when you said he was tak-

ing a chance? A. There were two subscriptions over in Flint, Michigan, tbat

were only conditional subscriptions.

Q. Give me their names ? A. Matthew Davidson and Flint P. Smith.

Q. Amounting to how much ? A. $5,000 each.
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Q. You say those were the ones you referred to? A. Those were the ones,

yes.

Q. The only ones? A. I don't remember; I think there is a possibility that

those were the only ones that I remember; those are two that I knew were condi-

tional.

Q. You do not say so in the letter? A. No.

Q. " Several names," you say? A. Yes.

Q. That would mean more than two? A. Yes, it might; several might be

two and might be more.

Q. Which did it mean? A, I was only speaking in a general way there.

Q. What does it mean? A. I could not say.

Q. " Is this not a most serious violation," can you tell me what led you to use

that expression? A. I understood in furnishing a list of names to the Govern-

ment that a man had tomake an affidavit to it, and he was sworn to it, that was all.

Q. What was the occasion of your writing this letter to him? A. He had

said something about these two names, and I looked it up and I found they were

—

well I don't know exactly what brought it about. I did not know that I had it; I

did not remember having written that letter until I was going through my files

last year.

Q. This was produced at your trial? A. Yes.

Q. You knew all about it from then on? A. Yes, I did not know until

Mat Cameron had uncovered it in my papers.

Q. You throw no light on this deal except as to the two names? A. Those

are the two I remember of.

Q. What happened after that letter telling him he took a chance, what ar-

rangement did you make with Mr. Travers? A. I do not remember of anything

ever having been said about it.

Q. He never replied? A. I never got a reply scarcely from him.

Q. How long did you continue selling stock after that? A. For two months

or three months.

Q. And you made no new arrangement in consequence of that letter? A.

As far as that was concerned it was past and gone.

Q. You made no new arrangement subsequent to November 13th, 1907? A.

No. That may have come out—I don't know what was the cause of it.

Q. Look at this letter dated the year before, December 7th, 1906, did you get

that letter from Travers? A. Yes.

Letter December 7th, 1906, from Travers to Lindsay filed as Exhibit 24.

Q. In that letter of December 7th, 1906, he says: "At a meeting of the

Board of Directors of this Bank held on the 26th November last a resolution was

passed placing the balance of the stock of this Bank up to a million dollars in your

hands for sale at a premium of 25%. It was understood, of course, that a certain

lamount of stoek now on our books which has to be replaced could be done so by

you at par. You are to be allowed $10 per share for selling it payable on payment

of tlie 257o premium." What stock was that? A. I don't know.

Q. He says it was understood that a certain amount of stock now on our

books which has to be replaced could be done so by you at par? A. That was not

understood by me.

Q. Did you act under this letter? A. Yes, but I did not sell any at par.

Q. Did you act under this letter? A. Yes, but I say I sold no stock at par.

Q. You sold no stock at par after that, after December 7th? A. No.

Q. The books won't show that? A. I don't think so; there were ten shares

that I took a subscription for in Strathroy, if I remember correctly, which never

was filed for some reason or other, I don't know what the cause of it was.

Q. What was the name of the man ? A. Bulley or Wolley, I don't remember.

Q. You did not understand that reference in the letter to the stock which had

to be replaced ? A. I never paid any attention to it, never took it up with him.
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Q. You never enquired what it meant? A. No, and I never sold any stock

at par.

Q. Why did not you enquire when he said it had to be replaced, why did not
you find out what he meant? A. That letter I got it and I lost it, it was mis-
placed until the fall of 1908 or 1909.

Q. Your statement is that you did not understand or that you did not speak
to him about it, and that you did not act on it? A. Selling stock at par, no.

Q. Replacing certain other stock? A. No.
Q. Had it any reference to certain shares, what we may call Mr. Laidlaw'e

eubscriptions ? A. That I do not know.
Q. Perhaps you took care not to enquire ? A. I never made any enquiry.

Q. Had it any connection with the letter that you wrote a year afterwards,
on November 13th, saying you had seen it in the Blue Book? A. I could not Bay.

Q. Is that the best answer you can make ? A. Yes ; I had no recollection of

what really brought about the writing of that letter until, as I tell you, some time
in 1908 when it was resurrected out of my papers.

Q. You mean you found out since what was the cause of it? A. No, I found
the copy of the letter.

Q. You do not suppose Travers would write to you to replace stock which
you had not had subscribed; the letter looks to me as if it was some of your own
stock, some stock for which you had obtained subscriptions that was being replaced ?

A. In that letter it may possibly have been in connection with my subscription of

$50,000 of stock which I subscribed for, as I had one man who afterwards became
a Director and who was going to take $30,000 or $40,000, and I said I would
endeavor to retain that for him so that he could get it at par ; he had not made his

financial arrangements whereby he could finance $30,000 or $iO,000, but he said

he would take it and become a Director of the Bank as soon as he could straighten

himself away.

Q. Who was that man? A. Mr. Menzie.

Q. You naturally must have understood that letter? A. Unless it was
referring to that.

Q. I don't want you to guess at it? A. I am not guessing, and I am not

saying the actual facts; I may have read it over and passed it up with that in my
mind, because I never saw the letter again until away along in 1908.

Q. Are you saying now that that is what that letter refers to? A. I could

not say.

Q. This appears to be the Blue Book; will you look at that list and tell us

what names you noticed in it ? A. This is not the Blue Book ; is there not another

Blue Book than this ?

Q. You know when the Bank was organized? A. Yes, 1906.

Q. Do you find those, what are called the Laidlaw Shareholders on that

list? A. There is one there.

Q. That is Smith, of Flint, you are referring to? A. Yes. You want to

know now if I find the Laidlaw ones?

Q. Yes ? A. I don't remember the names.
Mr. Commissioner: They do not appear to be here, and I think one of the

witnesses said they were not in. this.

Mr. Hodgixs : You do not find what we know as the Laidlaw Shareholders

there? A. No, the Flint people are there.

Q. It could not be in reference to the Laidlaw Shareholders? A. No; ap-

parently the Flint people.

Q. Those had been got out of the way before that? A. I could not say.

Q. Did you know anything about them ? A. No, sir.

Q. You did not know anything that had been done with it? A. No, sir.

Q. You spoke of that letter possibly having reference to Mr. Menzie's sub-

scription? A. To my own subscription.
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Q. You were giving an acconnt of your own subscription? A. Yes.

Q. How much was Menzie going to take up ? A. He was going to take up
thirty or forty thousand dollars ; he afterwards took up forty thousand dollars and
paid for it in full.

Q. Who was Menzies? A. A gentleman who resides here in the city.

Q. What was his business at that time? A. The Menzie Wall Paper Com-
pany.

Q. He failed disastrously shortly afterwards, did not he? A. I could not

say.

Q. This, I suppose, is your subscription? A. Yes, 500 shares.

W. J. Lindsay's subscription for 500 shares filed as Exhibit 25.

Q. You do not pretend you were able to pay that stock up in full? A. If

everything had gone along all right, but I did not take it with the object of paying

if up in full; I took it with the object that Mr. Menzie assured me he would come
in for thirty or forty thousand, and out of my commissions I could quite easily

afford to handle the whole ten or fifteen thousand myself.

Q. You know the date of it? A. Yes, I see when it is dated tliere.

Q. When was it signed? A. It was signed about September or first October

when I made arrangements with Mr. Travers, and he said he would endeavor to

hold it in that way for me.

Q. Signed when do you say? A. About the end of September.

Q. Then this subscription was put in at a time when you knew only $10,000

was needed in subscriptions ? A. It was after that had been obtained. I was out

in Milton and I made up my mind that the amount had been secured and it was

after the $500,000 had been subscribed, I felt there was about $500,000 subscribed,

but it was subsequent to that letter, and having had an interview with Mr.

Menzie
Q. Is Mr. Menzie here now ? A. I could not say.

Q. You don't know where he is ? A. He is in the city quite frequently.

Q. You say that at the time you made the subscription $10,000 had been

Bubscribed ? A. That was my recollection.

Q. And that you signed this towards the end of September? A. Yes.

Q. Why was it dated the 22nd October ? A. It was not dated at the time.

Q. Whose writing is the date in? A. It is not mine.

Q. Whose is it? A. W. E. Travers.

Q. Why did not you date it, you were a stock seller and taking subscriptions

every day in the week, why did not you put the date in? A. Because I was not

Bure whether they would let me have it or not.

Q. You did not know whether it was going to be used or not? A. I did not

know whether I was going to get it or not at par.

Q. You did not know whether they were going to need it? A. It was not

that at all, it was for the object that I have just stated, that I signed for it, and

that Mr. Menzie, as I stated before, took the $40,000 and it was not transferred.

Q. Did you ever pay that up, or was not that subscription cancelled ? A. It

was afterwards cancelled. I tried to have it transferred at various stages when I

was selling stock, when I discovered it had not been transferred to Mr. Menzie, and

I endeavored to have a portion of it transferred from time to time and Mr.

Travers would not permit it.

Mr. Commissioner: Transferred to whom? A. To various subscribers that

I was placing the stock with.

Mr. Hodgins : Did you ever transfer it to Menzie ? A. No.

Q. That was the man that you had in view when you took it? A. Yes.

Q. Do you remember when it was cancelled, how soon it was cancelled? A.

It was cancelled when he would not allow me—I got a letter from him, I do not

know where that letter is, you will probably have a copy of it in the bank—I was
down north of Brockville selling stock, and I had sold. I have forgotten two or
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three or four thousand dollars worth and I wanted to commence to transfer it then,

and he said no, that the directors would not permit it. I think it was 1908. I had
a letter from London where they wanted to take the balance of the stock, and I got

a letter from Mr. Travers

Q. I do not want the letters unless I see them. I would like to see them?
A. You will have them in the bank ; I may be able to dig them up.

Q. You had subscribed for fifty shares as well? A. Yes.

Me. Commissioner: They were cancelled on the 18th March, 1908, accord-

ing to this book (Exhibit 18).

Mr. Hodgixs : That is your subscription for 50 shares ? A. Yes, sir.

Subscription of W. J. Lindsay for 50 shares filed as Exhibit 26.

Q. Did you put the date on that? A. Xo. sir.

Q. Who did? A. Mr. Travers.

Q. Who signed your name to that subscription? A. I guess I did.

Q. And put nothing else there? A. I filled the fifty and I signed W. J.

Lindsay and William John Lindsay.

Q. In taking subscriptions did you always leave the date out? A. Not as

a rule.

Q. Always put it in? A. Yes.

Q. Very important is it not? A. I do not know just what importance is

attached to it.

Q. That makes 550 shares all told? A. Yes.

Q. That is $55,000? A. Yes.

Q. The record is that 440 out of that were cancelled ? A. Yes.

Q. Is that right? A. I was not there when it was cancelled I could not
say. I got a letter and I am not just sure of tlie figures, but I think it was 440
or 445.

Q. They could not have collected $44,500 from you? A. If everything had
gone along smooth in the bank they could; if I could have sold the last four or

five hundred thousand as easih^ as I sold the first three or four hundred thousand
there would not have been any trouble.

Q. Cancelled 18th March, 1908; 5'-ou had had a year to sell stock? A,
Things had not gone along; there were two banks had gone by default, and it had
changed the color of the investment of a bank security.

Q. So that in March, 1908, they could not have collected that money from
you? A, No.

Q. You transferred the balance to ^Ir. Travers? A. I think there was fifty

shares transferred, I would not be sure of the number.
Q. Just a little prior to the suspension ? A. Oh, no, surely not.

Q. It was within sixty days after? A. Oh, no.

Q. Yes, I see it is prior to the sixty days; it was about the 18th March? A.
That was signed in blank; I don't know just when it was.

Q. Did you pay am-thing upon the 550 shares? A. X^iat was discussed and
afterwards Mr. Travers stated there was $9,150 credited up to my account out of

commissions.

Q. Did you pay amihing on these shares? A. Only in that way.

Q. The statement of Mr. Travers that there was so much credited on them
? A. Out of my commission due me.
Q. Have you found out since that is not the case? A. No.
Q. And that there was nothing ever paid upon those shares? A. I have not

had an opportunity to find out.

Q. Xot inquired from the liquidator? A. The liquidator gave me notice,

the $9,150 that we discovered, that is in the examination in my case against Mr.
Travers and the bank.

Q. The liquidator put you on the list for 550? A. Yes.
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Q. And showed no payments ? A. He showed no payments but $500 on the

five shares.

Mr. Commissioner: Apparently disregarding this transfer.

Mr. Hodgins : Yes, the liquidator disregards this as being a proper can-

cellation.

Mr. Commissioner. The transfer, 50 shares.

Mr. Hodgins : 100 shares ? A. I could not say how much.

Q. The record is two transfers of fifty shares each? A. I could not say

what it was.

Q. What did you sign? A. He asked me to sign the transfer, he wanted

some of it for some purpose.

Q. Travers never made any attempt, and the bank never made any attempt

to make you pay up on those shares ? A. No, sir, but I tried to have them trans-

ferred.

Q. Was there an understanding on which you were to take out and get other

people to replace? A. There was no understanding.

Q. I thought that was the understanding you communicated to Travers ? A.

There was no understanding. I said I wanted $50,000 worth of stock at par, that

I had some friends that were coming in and I wanted to be able, and I had prom-

ised to give it to them at par when they were ready.

Q. I would have thought that was communicating with Travers? A. The
way you asked the question I thought it quite different.

Q. Then there was no understanding that that should be done ? A. I made
the request what I wanted it for.

Q. And did Travers assent to that? A, I signed it and he said he would
try and put it through with the provisional Board.

Q. He assented to it conditionally on it being put through? A. He said he

would try.

Q. He understood thoroughly what your idea was? A. Yes.

Q. And that was the time it was handed to him? A. Yes.

Q. And he had the privilege of using it later had he? A. I did not attach

any privileges to it.

Q. When did you learn whether your condition had been accepted or not?

A. I do not know just when.

Q. Did you learn any dealing had taken place with the stock any time in

October? A. I do not know just when.

Q. You do not know ? A. No, I know that it was arranged that it should

be given to me at par, I know that.

Q. Between the 24th September and the end of September when you say you
signed that had jou had $10,500 of stock taken up? A. I could not say.

Q. You said ylou understood it had been taken up, who did you understand

that from? A. I think I came in and Mr. Travers said whatever it was made
five hundred odd thousand dollars, five hundred and eight thousand dollars or

something.

Q. You came in from where? A. From being out in the field securing

stock.

Q. You came in towards the end of September? A. I do not know just

when.

Q. The end of September, 1906, and he told you then that had been taken

up so that the list was complete in your idea? A. Yes.

Q. Did you know anything about the application for the certificate; did you
attend the organization meeting as a shareholder? A. Yes, I was there.

Q. November 26th that was? A. Yes.

Q. You attended that meeting? A. Yes, I was there.

Q. You heard the report of the provisional directors read I suppose? A.

Yes.
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Q. You knew the election of directors took place? A. Yes.

Q. You remember the amount of the stock taken up was read out then?

A. I presume it would be possible.

Q. Did you realize the amount; you knew the $500,000 had to be reached

and you tell me it had. been reached before you gave this subscription for these

later shares, 500 shares? A. I know it was either completed or about completed.

Q. If it was read out at about $572,000 you would know your shares were

included? A. I think they had arranged I should have it.

Q. You knew they had been included? A. Yes, before that.

Q. You knew before that that it had gone through? A. Yes.

Q. You were considerably interested in the certificate being granted, were

you not? A. I don't know where the interest was—it was none of mv business.

Q. Why not? A. Why?
Q. Where were you going to get your commissions if the bank never opened

for business ? A. I suppose I considered a man does business that his commissions

are due and payable as soon as he has done his part.

Q. Did not you sue the Farmers Bank for these commissions? A. I did

later.

Q. Your idea all along was that the Farmers Bank should be responsible to

you as soon as they opened for business ? A. Yes.

Q. You have so alleged? A. I have so alleged that Mr. Travers and the

bank are responsible.

Q. You knew at that time your getting commissions depended, upon the bank
going into operation? A. No, I considered after I did my business whether the

bank had gone or not gone into business I was entitled to my commission; I had
not taken ajiy advice on it, that is the usual agent's consideration.

Q. Who had you agreed with ? A. I had an agreement I was to get so much
commission with Mr. Travers.

Q. Had not you agreed you were to get so much commission with some one ?

A. Yes.

Q. Who was that some one ? A. Travers.

Q. You had no claim against the bank? A. Xot up to that time.

Q. And did not care whether it went into operation? A. I was quite anx-

ious to see it go into business; I had done my part.

Q. You did take a part in helping the certificate through? A. No, sir.

Q. Are you the one who got these Laidlaw subscriptions taken out? A. Yes.

Q. If it is the case you did not take any interest in gettihg the certificate

why did you start round and get these subscriptions out of the way ? A. Just the

same as Mr. Watson came in to do his part.

Q. Who is Mr. Watson ? A. Watson, Smoke Smith, and I put in a bill for

$1,000 for the work I did. I understood he had got $1,000.

Q. That is :Mr. George H. Watson came in? A. I expected to get pay;

when I was first called in I demurred and said I would not do anything of the

kind.

Q. Did you meet with Mr. Hunter,- Mr. Travers and Mr. Warren ? A. I

did, about 8 o'clock one evening.

Q. Had you been served with a writ at that time ? A. No, sir.

Q. Had any one of the four been served with a writ? A. I don't think I

was ever served.

Q. Don't you? A. No.

Q. You were a party? A. He said I was.

Q. You knew that the proceeding prevented the issue of the certificate? A.

That is what I understood.

Q. That would completely put the thing out of business? A. It is different.

Q. At all events you knew the end of the bank was in sight, that was the

object of the suit ? A. Yes, if they got a winding-up order.
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Q. This took place at 8 o'clock at night ? A. Yes.

Q. Who told you the winding-up order was being asked for? A. An injunc-

tion and winding-up order.

Q. Who told you that? A. I forget, it was discussed.

Q. Mr. Hunter? A. It was discussed among the four of us, Mr. Watson,
Mr, Hunter, Mr, Warren and Mr. Travers.

Q. Was George H. Watson there? A, We met at the Dominion Permanent
and went right down to Mr. Watson's office; they had an appointment with him
that night.

Q. Before that interview you four, Warren, Hunter, yourself and Travers

liad had an interview, is that right? A. They were practically concurrent. We
walked from the Dominion Permanent office I think down to the other.

Q. That was the connecting link, you had had the interview at the Dominion
Permanent before? A. It was only just a matter of calling to meet Mr. Warren
there to go to see Mr. Watson.

Q. That is probably quite correct, but I want to find out if there was a

meeting, and did it take place in the Dominion Permanent, and did you discuss

the matter? A. It was discussed, it was put up to me: Would I do so-and-so,

and go out and take them out, and I at first refused, I demurred, and said I would
not, they were good and legitimate subscriptions. So then they went on to thrash

the matter out and they said it was the only way, that is to take Mr. Laidlaw out

and leave him completely

Q. Are you mixing up the two interviews? A. Oh, no.

Q. I am trying to confine you to the one before you went down to Mr. Wat-
eon's office for the moment? A. No, I am telling you what happened.

Q. What happened before you went to Mr. Watson's ? A. Yes, in a general

way as I remember it.

Q. In this writ these people charged fraud and misrepresentation in getting

their subscriptions? A. On(i-half of the people that are included there had not

given instructions to Mr. Laidlaw at all when I went out to see them.

Q. That is not the point? A. How could they allege fraud when they had
not instructed him.

Q. You admit there were some who had instructed Mr. Laidlaw ? A. There
•were some.

Q. And did those allege fraud and misrepresentation? A. I don't know;
there was no fraud and misrepresentation as far as I was concerned.

Q. Did they allege it? A. I don't know whether they alleged it or Mr.
Laidlaw alleged it.

Q. You say at that interview that night that nobody said they are alleging

fraud and misrepresentation and these are your subscriptions? A. Yes. I said

they were good and valid, every one of them, and I demurred at first and refused

to go.

Q. You knew the charge was made against you in connection with these

subscriptions, that they were obtained by fraud ? A. Yes.

Q. Did you know that they alleged that quite a number of gentlemen—Major
Beattie for instance—that these parties were alleging that he had never promised

to be a director, and that his name was on your prospectus? A. Yes.

Q. Did you know that that was involved in it? A. That was not true,

Q. Major Beattie says it was true ? A. That is not true, I have a letter.

Mr. Commissioner : You can put that in later.

Mr. Hodgins: Did you discuss the fact that the subscriptions had been

changed in amount, that this was charged in the writ? A. Yes; I refuted that.

Q. You denied everything that was charged ? A. Yes. I might say I think

Mr. Laidlaw's apology on that matter can be

Q. I only want to get at what occurred at the meeting, and if you want to

make a general statement now that you denied all the charges there is no objection
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to your making it, but T want to get at what was the matter of discussion that

night :
" An injunction to restrain the Bank, and so on, from using, drawing

upon and paying or transferring any money, notes, or other obligations received

from the Plaintiffs. An injunction to restrain the Bank, the Provisional Directors,

the General Manager and their officers, sen^ants or agents from publication of a

notice to call the meeting of the alleged subscribers of the shares of the capital

stock, from making application to the Treasury Board for a certificate under
section 14 and 15 of the Bank Act. The appointment of a Receiver; and an order

for administration"

—

jon knew that A. I did not go into the details.

Q. You knew sufficiently of it? A. They told me what the affidavit con-

sisted of and I said I would not have anything to do with it.

Q. They urged it was up to you to get rid of this ? A. They urged that was
tlie proper way out of it and asked me if I could do it ; I said I could do it.

Q. They based it upon the ground that you had been the one who had got

the subscriptions? A. Yes, and that I could go and take them up and take them
out.

Q. Then you walked down to Mr. Watson's office? A. Yes.

Q. And had a conference with him at which the others were present? A.

No, they had a conference ; I sat to the one side and let them do the conference.

Q. You were down there ? A. Yes.

Q. Did you sulk in a corner? A. Xo. I sat outside, I was not paying any
attention ; I was listening to it.

Q. It was none of your business ? A. It was none of my funeral.

Q. When did you go out to Milton ? A. I went out in the early part of the

week.

Q. I would like to get the date if I could?
Mr. Commissioner: What date was this? A. I do not remember.
Mr. Hoogixs : Can you give me the day of the week ? A. I think it was

Monday or Tuesday probably subsequent to that.

Mr. Co:mmissioner : You went out? A. Yes, either Monday evening or

Tuesday evening.

Mr. Hodgixs : Then what evening in the week was it you had this meeting ?

A. I could not say.

Q. Was it Saturday? It is just possible that it was.

Q. You went out very soon afterwards? A. Yes; I returned on the follow-

ing Saturday morning of the week I went out.

Q. It took you how long out there? A. I had only two drives, two days'

drives.

Q. This writ is dated 22nd October? A. ^\^lat day?
Q. I could not tell you the day of the week; and the order dismissing the

action was on the 27th, that would be just five davs? A. It would be longer than

that.

Q. You say you only had two drives? A. Yes, three drives.

Q. Did you get the documents signed the day they bear date? A. That I

could not say.

Q. Did you get these documents? A. I did.

Q. After sitting in the corner and saying nothing that evening you were the

one who went out and did the work? A. Yes.

Q. Did you take any one with you ? A. No.
Q. Who is Mr. Dewar? A. He is a resident of Milton.

Q. He is not there now I understand ? A. No, and in fact he took his own
liorse the first day that we went out.

Q. Did you go out in the day time or night time ? A. In the day time.

Q. And you had three drives and got these documents which I am going to

put in signed ? A. Yes.



FARMERS BANE INQUIRY 141

SESSIONAL PAPER No. 153a

Q, They had beeu prepared for you? A. They were prepared liere before I

went out.

Q. In Mt. Watson's office ? A. I think so.

Q. Where did you get them ? A. I think I got that in Mr, Watson's office.

Q. Did you agree that night to go out and get them? A. Yes, I said. I

would go out and- try.

Q. You made no bargain that you were to be paid for it? A. All I said

was, I said, " I will go out and try and. do anything as long as I get paid for it."

Q. You say you made that statement in Mr. Watson's presence? A. I

think so.

Q. I would like to know ? A. I do not know whether it was in Mr. Watson's

presence or whose.

Mk. Commisioner: You are not examining him for discovery in this suit.

Mr. Hodgins: He has no suit against Mr. Watson.
Mr. Commissioner: He has a claim against the Farmers Bank, I think?

Mr. Hodgins : I don't care whether he has one against the Farmers Bank or

not; I only want to know the conditions on which he went out and whether he told

them to anybody ? A. I went out expecting to get paid for my work.

Q. I want to know what you said to these people; are you able to say you
made that statement at all to any of these people that night? A. I made the

statement to some of them; whether it was in the room or where and I put in my
bill afterwards.

Q. Give me the names of the people you think you said it in front of or to?

A. It was in the office.

Q. What office? A. It may have been in the Dominion Permanent that I

said " Well, I can try and do anything as long as I get paid for it."

Q. It may be in the Dominion Permanent? A. It may have been, but I

went out with the impression that 1 was going to get paid for my work.

Q. You are not clear really that you said it at all? A. I must certainly

have said it, that is my recollection of it.

Q. Are these the documents that you got ? A. Yes.

The assignment referred to procured by Mr. Lindsay tiled as Exhibit 27.

Q. They all bear same date? A. Yes.

Q. Were they got on three different days? A. They were got on two or

three days.

Q. On two or three different days? A. Won't be positive about whether

they were two or three days or how; I only had three drives.

Q. On three different days? A, I would not be sure of that; I wound up
at 11.30 o'clock at George Denoon's house, I remember that—I went away in the

morning at six o'clock and went out towards the foot of the mountain, towards

Hamilton way and I came back and went the other way and came into town and
got another team of horses. If you will write to Anderson I think he will verify

I had three different horses from him that day; it may have been all the same day.

I was out there three days.

Q. That is the first day you went out? A. No, I was out there two or

three days just lying around expecting to find some of them in the town.

Q. What had happened? A. I was waiting to find some of them in the

town.

Q. In Milton? A. Yes.

Q. Not finding any of them you got them all put through in the one day,

starting at six o'clock in the morning and ending at 11.30 at night? A. Yes.

Q. And that was the 26th? A. Yes, I think that is right; I would not be
absolutely clear on that.

Q. What money did you take with you ? A. I did not take any money with
me; I took a cheque book with me, took a few cheques.
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Q. On what bank? A. Bank of Montreal.

Q. Did jou sign cheques out of that cheque book? A. Yes.

Q. In whose name, whose account were you signing on? A. On my own.
Q. Had you at that time got any money? A. I had some money.
Q. Who from? A. And Mr. Travers was to deposit between twenty and

twenty-five hundred dollars, I have forgotten the amount he was to deposit, to my
credit.

Q. Then these payments were made out of your own individual money? A.
!N"o, he deposited there; he assured me it would be deposited there the day I went
out, which it was.

Q. You cannot fix that date, was it two or three days before the 26th that

thjese bear date; the papers bear date the 26th October, was it two days or three

days before that that you had gone out; you said you laid around for two days?
A. I think you will find the 26th was on Friday.

Q. If you laid about two days and then got an assignment on the 26th it

would mean you went out on the 23rd, would not it? A,^ I went down in the

early part of the week, I do not know just what date.

Me. Commisioner: I think he said he went Monday or Tuesday? A,
Either Monday night or Tuesday night.

Me. Hodgins: Mr, Travers did not get that loan till afterwards, till after

you had made those payments? A. I do not know that.

Q. What was the arrangement between you when you went out? A. There
was no arrangement whatever further than he was to deposit that amount to my
credit in the Bank of Montreal.

Q. And in the meantime till that was deposited you were to pay it out of

your own funds ? A. No, he assured me it would be placed to the credit of my
account, to go ahead.

Q. AVhen was it to go to your account? A. Practically the next day.

Q. Why was it to be paid out, if that be the case, out of your account ? A.

I do not know what amount would be required, whether it would all be required or

anything, and I went out there.

Q. Why was your Bank account to be used as the medium? A. He was to

give me the money and I said I would not take it vsdth me ; he was going to give me
the cash and I said :

" ISTo, I won't take it ; deposit it to my account, I am not going

to go out and carry two or three thousand dollars in my clothes, it is not business ".

He said :
" ]\Iaybe they won't take it unless you have the cash ". I said " If they

won't take the' cheque they can stay in".

Q. Do YOU know what date the money was deposited in your account? A.

No.

Q. When did you arrive in Toronto with the documents which have been put
in? A. Somewhere about 8.30 or 8.45.

Q. I understood you were out till half past eleven that evening, the 26th?

A. The morning and evening are different.

Q. The next morning you got back? A. Yes, Saturday morning between
8.30 and 9 ; I think it was 8.45 the train was due.

Q. Was W. A. Dixon one of those you settled with? A. He was.

Q. Look at that letter, tell me if you know anything about the fact that those

letters were sent to the various parties ? A. No, sir, I do not.

Q. You cannot identify that? A. , No, sir.

Q. Do you know that the action was dismissed by Mr. Justice Auglin the day
you arrived here with those papers? A. I do not remember exactly; I remember
I was told that case had been traversed over or something, I don't know what it

was, I could not say.

Q. You knew the thing was in a hurry? A. I knew the thing was in a

hurry ^ That is a strange way to put it.
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Q. Did you go straight to Mr. Watson's office? A. I went to Mr. Watson's

office and I went home to breakfast; I handed them in.

Q. Handed them in before breakfast? A. I don't know that Mr. Watson
was in the office.

Q. Yon cannot say whether you heard it was dismissed the same day? A.

No,, I do not just remember.

Q. You do not know anything about a subsequent letter which was written

to those tliat had been settled with; were you buying those shares yourself? A.

A. No, sir, I was taking a transfer of them, an assignment of them I think it was.

Q. For whose benefit ? A. Mr. Travers was to look after them ; I did not

go into the details of it.

Q. For whose benefit, I did not ask for details? A. I do not know for

whose benefit.

Q. Who would benefit by it, who did you understand was benefiting by

getting rid of this suit? A. It Avould be the Farmers Bank.

Q. When you took those assignments in your own name it was not your idea

that you were in any way becoming a shareholder? A. They were to be trans-

ferred.

Q. To whom ? A. Tbat was for Mr. Travers to deal with.

Q. You did some transfers in the book yourself though? A. If my memory
serves me right, and it is very hazy, I think I did sign something to take care of

these.

Q. At whose request? A. Mr. Travers.

Q. Who wrote out the transfers? A. I could not say, I do not think it was
filled in at the time.

Q. Did you afterwards sell these shares to anybody ? A. Not to my Know-
ledge. As I said before I think I had not sold anything only ten shares, and that

was not delivered at less than 125 to my knowledge.

Q. Did you have any conversation with Travers; you had handed the papers

in to Mr. Watson's office, did you see Travers that day ? A. I presume I did.

Q. And told him what had occurred and what you had done with the papers?
A. Very likely. »

Q. How did he express himself ? A. As entirely satisfied I presume.

Q. That seemed to remove any difficulty about getting the certificate out?

A. I don't know.

Q. Did Mr. Travers say anything to you about the importance of time in

getting this matter straightened up? A. Mr. Watson asked me whatever I did

to come in, get it done during the week,

Q. Did Travers say anything to you as to the importance of time in the

matter? A. It was discussed amongst them that is all; I do not remember just

what was said.

Q. Was the reason given to you? A. I have no idea; that is going back
five or six years.

Q. When the certificate was issued you learned of it pretty soon, didn't you?
A. I don't know that I learned very soon, I think I saw it in the paper.

Q. Did you get paid a large sum immediately after the certificate was issued?
A. It depends on what you call a large sum.

Q. It would be a large sum to me, $10,000 ? A. No.
Q. You were not paid that? A. No, sir.

Q. Who got it? A. I got $5,000 of it; there was a cheque issued for

$10,000, of which I got the proceeds of $5,000, which I deposited in the Traders
Bank.

Q. Is that cheque right, your signature? A. The face of it is there.

Q. And it is endorsed by you ? A. Yes.

Q. And you drew the money on it, drew the $10,000? A. I deposited

$5,000 to my credit and the other $5,000 I handed over to W. R. Travers.
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Q. Why? A. As his portion of that cheque.

Cheque dated December 6tli, 1909, for $10,000 on Fanners Bank account in

the Traders Bank, payable to W. J. Lindsay, filed as Exhibit 28.

Q. Is that what he was entitled to? A. Yes.

Q. Why were not the expenses deducted that you had been to up to that
time? A. That was a matter of adjustment; there was very much more than
that coming and anything I did as regards commission I wanted to make it plain

—

Q. You knew where that money came from? A. I knew it came out of

the Traders Bank.

Q. You knew the Bank had not started operations yet and that all it had
was the money paid in on subscriptions? A. That cheque is dated 6th Decem-
ber, 1906; what date was the organization meeting?

Q. 26th November, the certificate issued on the 30th? A. I see "The
Farmers Bank, W. R. Travers, General Manager ". It must have started oper-

ations.

Q. No, it did not open for business till the 2nd January, 1907? A. I

think you will find they were doing business right along.

Q. I don't think I will find it at all; are you prepared to swear they were
open for business on the 6th December? A. I would not say; it is signed
" Farmers Bank of Canada. W. E. Travers, General Manager."

Q. Marked commissions; did you know where it came out of? A. It

came out of the Traders Bank.

Q. Did you know what moneys the Farmers Bank had on that date out of

which it could come? A. No, sir.

Q. You are not suggesting the Bank was operating at that time and it came
cut of the funds of the Bank acquired after it had opened its doors? A. I do

not know.

Q. What did Travers do with the $5,000? A. He put it in his pocket.

Q. You did not pay up any shares or any subscriptions with this $5,000?

A. No, sir.

Q. You put it in the Bank? A. Yes.

Q. Keep it and use it? A. Yes.

Q. For your own purposes? A. Yes, I used it up largely in going to

England the following spring and that was in the interests of the Bank.

Q. Kept it there till the next spring? A. Part of it.

Q. You took notes for the subscriptions? A. Some of them.

Q. A good many of them ? A. If it was convenient for the subscriber.

Q. Irrespective of the terms of the written application? A. Yes; I took

it under instructions.

Q. Making all the deferred payments come due at one particular time? A.

1 have never sold stock that I have not taken good notes in lieu of the cash.

Q. I ask you the way it was done; he would pay so much and take a note for

the whole of the balance at a particular time ? A. Yes, or if he had a mortgage

coming due and did not pay anything I would take a note for the full amount.

Q. Did you receive the cash?? A. WTiat cash?

Q. That the subscribers paid, or did you just take the subscription and the

note and hand it in and let the Bank or Provisional Directors get the money ? A.

In some cases I received cash, that is where they had the money in the house; I

put that money in my pocket, and I would send my personal cheque to the Bank
for the same amount, writing on the corner of it what it was.

Q. Did you deduct your commission? A. No, sir.

Q. Why not? A. Because I never have done it.

Q. You I suppose were aware that subscribers to the Bank are not stock-

holders till after its organization? A. I am not.

Q. You were not aware of that? A. No.
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Q. You were not aware that if the Bank never went into operation the

subscribers were entitled to their money back again? A. No, sir.

Q. That did not operate in your mind in handing it all in? A. No, sir.

Q. And you never deducted the commission from the cash you got? A. I

iiever deducted a penny piece or a brass farthing.

Q. Can you give me your reason for that? A. I have never done it in

any transaction because I don't think it is right. I have always felt that any

moneys received from a stockholder is not mine until after it has reached the

Company and becomes their property,

Q. What had you to do with the getting up of the list of subscribers? A.

Unfortunately I had this to do with that, that I secured probably 80 or 85% of

the subscribers whose applications I never practically set eyes on afterwards.

Q. I mean preparing this document? A. Nothing at all.

Q, Were you consulted at all? A. No.

Q. In no case? A. In no case.

Q. You had made no payment of the amount stated in this list opposite

your name, had you paid $500 on your first stock subscription? A. It was
credited up to me out of my commission, I understood.

Q. Had you paid at any time $5,000 on the second subscription? A. I

"understood there were $9,150

—

Q. I did not ask you that; had you paid $5,000 on that second subscription

of yours on the 27th November, 1906? A. You understand I understood that

$9,150 had been transferred from my commission account to the credit of my
stock subscriptions.

Q. That was long afterwards; I am speaking of the 27th November, 1906?

A. I understood my commissions would pay part of it and I would go on and
replace it.

Q. You had never paid $5,000? A. I had no jurisdiction

—

Q. You never allocated $5,000 to that subscription? A. I never issued a

cheque, and I never issued or authorized the five shares to be paid up but it was
paid up.

Q. You never arranged with any one that they were to credit that $5,000

upon your shares? A. No.

Q. And you did not know it had been done when the list went in to the

Gcvernment? A. No, I had absolute confidence in whatever Mr. Travers did

at that time.

Q. Is the suit against the Parmers Bank still going on? A. Still in the

Courts.

Q. Travers or the Bank never made any effort to collect that last subscrip-

tion of yours? A. No; they gave me the regular notice, when they would not

transfer it they gave me the regular ten days' notice; I have the letter signed by

the Bank.
Mr. Commissio^ter : What do you mean by the letter? A. Notice of

cancellation.

Mr. Hodgins : I mentioned Major Beattie's name and I think you wanted
to produce something. I just want to say I have a letter too from Major Beattie,

and if you have, it would be just as well to produce it? A. It has been said

about the provisional directors not having given their consent to be directors, if

elected. I notice every one of those gentlemen ran for shelter, they did not run
for shelter merely but they galloped for shelter after the failure of the Ontario

Bank. I might say that A. G. McKay, D. M. McLeod, William Calvert, Major
Beattie all promised, and were quite anxious and satisfied with the idea of becoming
a bank director at that time.

Q. At what time? A. When I approached them; every one of them.

0- What more do you want to say about Major Beattie? A. I went to

London to see Major Beattie and here are some letters. (Produces copies of
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letters). One thing I have never done, and that is to associate a man on a

prospectus where he had not given his consent.

Q. Do you want these to go in? A. No, not necessary.

Me. Commissioxee : Are these all? A. They are touching that; they are

not direct or indirect.

Me. Hodgins: I have not the slightest objection to your putting them in,

if you wish. They are correspondence with Major Beattie; and I can close it with

tiie last letter to Mr. Travers. Perhaps you can tell generally speaking what you

had to do with him or any of these Directors who have given evidence here? A.

-Take W. S. Calvert.

Q. Take Major Beattie first? A. I called up Major Beattie from my
Tiouse, and Mr. Travers was in the house. I got Major Beattie on the phone, and

-he practically, that is to me, decided that he would go on the Bank Board.

Q. A long distance message from here ? A. I said " Mr. Travers is

here, he will speak to you ", and I said " I will run up to London to-night and see

you", and I wired when I would arrive. He met me at the Tecumseh House. He
«lso talked with Mr. Travers over the phone. I got to London and he met me at

the hotel and we remained there until quarter to ten, and he went up to meet his

son who was coming down from Mount Hope—he had been taking French lessons

tiiere. In the course of the evening after we got over the amount that was neces-

sary to qualify he said "Yes, $3,000. You know, Lindsay, I have not got any

more money than enough, and I do not want to lose any, but " he said " $3,000,

we will be a lot of numbskulls if we let the bank get away from us, and the double

liability called on". He said "I will tell you who I would like you to get; I

would like you to get Eory McLennan." " I have the Colonel on my list, and I am
going down; and so I left I think on the early morning train at 4 o'clock and I

came through here, and went right through to Cornwall and interviewed Colonel

McLennan and got his subscription for $5,000, and 10% pajTnent, $500.

Q. Using Major Beattie's name? A. Yes. I says "I was in London last

night and Major Beattie spoke of you".

Q. Can you give us the date of this, because I have a letter here and I want

to see if it is prior or subsequent to that ? A. They are all dealing around about

March, April or along there.

Q. 1906? A. Yes.

Q. The ]Major says he was telephoned to and spoke to Travers over the

telephone, and mistook him for some other Travers, and he says he saw you the

follo^ang morning? A. Yes.

Q. These letters you have are subsequent correspondence with him in March

or April, 1906 ? A. Yes.

Q. Would this letter be correct to W. E. Travers? A. Then he commenced

to draw away ; but in the first place he agreed and his name had gone to the people.

Q. I am not inteiested in that? A. I am only interested that I do not

want any person to think that I went out and put names on on my suggestion on

the prospectus without any authority.

Q. Listen to my side of the story: I do not know or care whether you had any

arrangement with any of these Directors whose names are mentioned in the

prospectus; all I am interested in is whether on the 27th November, 1906, they

could properly be handed into the Government as people who had consented to go

on the Board ? A. I did not know an}i;hing about that.

Q. Would this be right; this is Major Beattie's letter to Mr. Travers, dated

16th August, 1906 : "I am somewhat surprised at your letter. It is fully one

month since I \\Tote Mr. Lindsay that I could not see my way clear to accept seat

on the Board ; and some ten days ago he was in Londou, when I repeated the same

to him in person. Yours truly, Thomas Beattie ". Would that statement be cor-

rect? A. Yes.
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Q. Therefore on November 27th, 1906, he was not a person who then was
willing? A. I would not say so in view of that letter.

Q. Will you say with regard to these other gentlemen that you say galloped

to safety whether on the 27th November they had agreed to it? A. I have no

idea whatever.

Letter from Major Beattie to Mr. Travers, 16th August, 1906, filed as Ex-
hibit 29.

Mr. Commissioner: At the time you took the subscriptions, had you the

prospectus with you. A. Yes, sir.

Q. At that time had these gentlemen you say had promised to become

directors of the company, any of them intimated their change of mind and they

desired not to be directors? A. No.

Q. In other words when you were carrying that prospectus about and showing

people, had you been informed that any of these gentlemen whose names you men-

tion had decided not to become directors? A. Not to my knowledge; the pro-

spectus ran out about along the middle of the summer and they did not have any

more printed.

Q. In this letter of Major Beattie's (Exhibit 29) he says about a month
before he wrote Mr. Lindsay, that is probably July he communicated with you?

A. Yes. The heavy end of the stock was placed by that time.

Q. You did not mention Mr. Ivey's name? A. On the 16th March, 1908, I

wrote to Mr. Calvert :
" Your name has been inserted on the list of directors of this.

bank with the following gentlemen : The Honourable Mr. Forget, Major Beattie, Lon-

don; Thomas Charlton, H. J. Anthes, W. S. Calvert, Colonel Munro, Hon. A. G.

McKay, George H. Neely, M.P.P., Thos. Urquhart, B. N. McLeod, Parkliill; John
Ferguson, IM.I)., Toronto. Now, if Mr. St. Denis Lemoine of the Senate, will sub-

scribe for $10,000 I will also have him put on the Board. This I can arrange, and

would like to have his decision by "wire Saturday, as they are holding the printers

for his answer, at my request. See him upon receipt of this ".

Mr. Commissioner: Did you get any answer to that? A. No, sir, but I

was in Ottawa a short time aftenvards to look up St. Denis Lemoine and was there

and talked it over several times.

Q. With what result ? A. With the result that there was not anything said

by Mr. Calvert about getting out ; I never got any reply ; and I wrote the same letter

to D. N. McLeod, at Parkhill—I called him by phone, and he was quite enthusiastic

snd he went out and even got his father-in-law through another agent.

Mr. Hodgins : Since the writing of that letter to Mr. Calvert, did you up to

the end of November, 1906. hear of his withdrawal? A. No.

Q. How did that apply to Hon. A. C McKay, had he agreed? A. Yes.

Q. And had he withdrawn to your knowledge up to November, 1906? A.

Not to ipy Icnowledge.

Mr. Commissioner: Mr. Lindsay, if you desire to give any explanation or

make any statement with regard to these matters, so far as they are relevant you

will have an opportunity of doing it when we meet at half past two.

The Commission adjourned at 1 p.m. to 2.30 this afternoon.

The Commission resumed at 2. .30 p.m., March 21st, 1912, at Osgoode Hall.

WILLIAM J. LINDSAY examination continued:

—

Mr. Hodgins : There are some documents in connection with Mr. Lindsay
T would like to put in. Three letters in July and August, 1906, between Mr.
Travers and Mr. Lindsay and Mr. Travers and Mr. Spence, who was your solicitor

at that time ? A. Yes.
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Q. I put those in, they show the position in Au^st.
Three letters, one Travers to Lindsay of the 28th July, 1906, and two from

Travers to J. H. Spence, dated respectively August 23rd, 1906, and August 25th,

1906, filed as Exhibit 30.

Q. This is your agreement with Mr. Travers in August, 1906 ? A. Yes.

Agreement dated (blank day of August, 1906, between Travers and Lindsay,

filed as Exhibit 31.

K. It does not bear any specific date in August; would, it be after that cor-

respondence ? A. Yes.

Q. This batch of correspondence? A. I think that belongs to the suit that

is now pending, and I had no advice on it, but I do not think it should go in here;

I think it is irrelevant; I do not know.

Q. You are suing the bank and you want to have access to these?

Me. Commissioner: Whose documents are they now?
Mr. Hodgins: These documents are handed to me by the liquidator.

Mr. Commissioner: They are not in Mr. Lindsay's possession? A. Xo,
sir.

Mr. Comimissioner: You can get access to them? A. It would seem

almost as if you were trying that case here.

Mr. Hodgins : ISTo, not trying the case at all here
;
just dealing with the posi-

tion in 1908, under tlie agreement— A. Under the agreement which I am suing

under.

Batch of correspondence between Travers and Lindsay, in 1908, filed as Ex-
hibit 32.

Mr. Commissioner : Now, if you desire to add anything you are at liberty to

do so? A. Immediately after that writ with all the allegations in it of fraud

and misrepresentation there is an apology which should be in these papers from
Mr. William Laidlaw, acknowledging the fact that after having seen all the sub-

scriptions in question of his clients, that he was misinformed, and that they were

all in good order and had not been altered in any way whatsoever, and he wished

to withdraw any and all statements that were derogatory in any way to me. I

issued a writ for $25,000 against him, and that was the settlement.

Q. T\Tiile Mr. Thompson is looking for that if there is anything further you

can proceed ? A. I do not know of anything further.

Q. Was there any ground for the allegation that these stockholders repre-

sented by Mr. Laidlaw made as to the way in which their subscriptions were ob-

tained? A. No, sir. Their subscriptions were all taken and in fact many of

them, some of the parties who were included in that writ, had never given Mr.

Laidlaw instructions to join them in it.

Q. As they told you I suppose? A. And they almost some of them prac-

tically took the stock themselves, almost asked for it.

Q. I did not find Mr. Menzies' name in the list of shareholders, not this-

Menzies that you say took $40,000 ; when did he subscribe ? A. Some time after

tlie organization of the Bank, I think in the spring.

Q. Ought his name to appear in the published list? A. It would be in the

following year.

Q. It would be 1907? A. Yes, in the spring of 1907, I think he came in

during the time I was in England.

Q. Did he pay anything? A. He had his certificate and showed paid up
$40,000. He first gave his cheque for $3,000.

Q. You do not know the facts? A. Yes, sir, he told me; I saw the facts-

embodied in his letter from the General Manager.

Q. Was that paid-up stock then? A. Yes.

Q. You said something about the failure of the Ontario Bank and another

bank, vou did not finish? A. The Ontario Bank failed some time along about
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the middle of October, 1906, I think it was October and after that time everybody

got scared so far as bank shares were concerned.

Q. What bearing has that upon the matter you were testifying as to? A.

That was one of the features that brought about the dissatisfaction of the share-

holders around Milton which caused the issuance of this writ

Q. You spoke of another bank, what bank? A. The Sovereign Bank
failed. I was in England in 1907, and if I remember correctly it was either in

April or May or thereabouts that the Sovereign Bank failed, when the balance of

the shares, the Prospectus and everything, was ready to launch there to raise the

balance of the stock, and they had to withdraw or withhold.

Q. The balance of the Farmers Bank stock? A. Yes.

Q. Was any of the Farmers Bank stock sold at a premium? A. Yes, sir.

Q. Do you know what amount? A. Offhand I should say somewhere

around the neighborhood of $80,000 to $100,000, I am not sure.

Q. How late? A. I was selling it up to January, 1908; whether I sold

any in February or not I am not quite clear.

Q. With regard to the 500 shares that you subscribed for, I understand your

idea was that Mr. Menzies would take thirty or forty thousand dollars of that, and
the remainder what? A. I intended holding a portion of it myself, and I had
some other parties whom I had promised to.

Q. Had the opportunity that you supposed you had of taking that stock at

par special value in your eyes? A. Yes, sir, in consideration of the fact that

all the balance of the stock was going to be sold at 125.

Q. What was the advantage you were getting? A. Not any further than

what I decided to hold myself, it would cost me $100 a share, and on the other

hand it afforded Mr. Menzies the opportunity of getting his at the same price which
I had promised him.

Q. Instead of paying the premium? A. 125.

Q. You were getting in, as it is popularly said, on the ground floor? A.

Yes.

Q. You said you wanted to take part of the stock and that Mr. Travers

would not allow you to do it, what was the reason ? A. To transfer a part of it.

Q. To transfer it to your nominees, what was his reason? A. He said

that the directors would not permit of it.

Q. Why, what was the reason, that you ought not to get stock at par, or

what? A. No, that was all that was said.

Q. What did you understand it to mean, if he was looking for subscriptions

why would not he be glad to get somebody to take it? A. He was getting them
any how, no matter whether that was taken or not. Then later on, it was just

about the time that he went to Winnipeg or got into negotiations with some
people in Winnipeg and took the balance of the stock out of my hands entirely.

Q. Was your idea that with what Mr. Menzies did not take, if he took what

•vTas talked about taking, that you could place that at 125 and make the difference

yourself? A. Yes, or place it with my friends that I had promised at par.

Q. And give them the benefit of getting it at par? A. Yes. •

Q. You have contradicted several gentlemen who have been examined here

as to their having promised to become directors here; is it not quite likely that

you looked rather optimistically at what they said with regard to joining the

lank? These gentlemen all say they had it under consideration, you had

approached them, they were considering it, and you had said that if they took the

f^tock they would be on the Board; they never did consent, the furthest they went

was to take it under consideration; is not that more probably what the position

was than a definite promise by these gentlemen to allow you to use their name?
A. Well, I at once in each case wrote to each gentleman when the Prospectus was

out and confirmed it.

Q. Did you write to Mr. McKay? A. Yes.
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Q. You did not say that before? A. I wrote to all of them, I said, the

game style of a letter as I wrote to Mr. Calvert.

Q. You see these gentlemen have not subscribed at all, they were not share-

holders? A. The idea is this, they asked how much they would have to sub-

scribe. "$3,000". "When"? " When you take your seat at the Board ; before
you can be a director you have to pay up in full in cash thirty shares."

Q. You do not differ very much from most of the canvassers for stock who
take a pretty rosy view of every half promise they get, do you? A Yes. I am.

Q. A little more conservative? A. I think so. I knew these men, had
known them for some years.

Q. At all events you desire to be acquitted of any intention to mislead with
regard to it? A. Yes, quite so; there was not any intention as far as I was
concerned, that is when I went to any of them, and I was in touch with them

—

I went over to Tonawanda—Mr. Thomas Charlton who had signed for thirty

shares on conditions that he was elected a director, he went over to Buffalo witii

me and interviewed some parties there. Mr. D. jST. McLeod of Parkhill, I had
known him possibly for 25 years, and all I had to do was to call him up and he
said " Yes, all right ", and he got his Prospectus in the same way, and when the

man went up there he went out and interested a number of his friends.

Q. Did these letters that you wrote to these gentlemen, Mr. Calvert and the

others, call for an answer? A. ISTo, they were all just the same as this one I

read this morning.

Q. Was that put in?

Me. Hodgixs: No. I would like to see that letter to Mr. Calvert? A.

(Produces letter). I was in Ottawa in touch with him for several days.

Q. It speaks of a reply from Mr. St. Denis Lemoine in that letter ; have you

the letter to any of the others Just telling them that they were on the Prospectus?

A. I don't know whether there are any of the others or not.

Q. Have you a copy of the letter to Mr. McKay? A. Xo, I do not

know how that one happened to get in amongst the Bank's stuff.

Me. Commissioxee : This is your own? A. Yes.

Q. You said got among the Bank's stuff, what do you mean about that?-

A. In the suit for commissions.

Me. Hodgixs: That bears Beatty Blackstock's stamp? A. It was in the

suit.

Me. Commissiokee : In the prosecution ? A. Yes, from Mr. Blackstock's

brief.

Mr. Hodgixs : Where did you get this from ? A. I don't know.

Q. How did your counsel get it? A. Amongst my papers, and I don't

know where.

Q. How would he find it? A. Very likely Mr. Cameron took it, of Messrs.

Masten, Starr, Spence & Cameron.
Q. Will you enquire? A. Yes, I will try and get it.

Q. You said Mr. Starr had that letter from Mr. Laidlaw? A. I have

telephoned to Mr. Starr and to Mr. Hugh Eose and they are going to try to send

up the letter right away.

Q. I would like to get it, I have read something, and my idea was that that

letter is entirely confined to some charge that was made that the subscriptions had

been altered.

Me. Commissioner: That is what he said, that he withdrew that.

Me. Hodgixs: It did not deal with anything else than that, is that the

letter you refer to? A. Yes.

Q. I think that ought to be produced, I would like you to let me have it.

Mr. CoMiiissioxER : Do you agree with Mr. Hodgins that it was confined

to the statement that these documents had been altered? A. I do not know
just, I think so.
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Mk. Hodgins : However, the document will speak for itself ? A. Yes.

Q. It was an action brought against the World and Mr. Laidlaw? A. I

don't think the 'World' was included I think it was just Mr. Laidlaw.

Q. AYere not all these subscribers known as tlie Laidlaw subscribers called

as witnesses in the prosecution against you? A. No, sir.

Q. Were any of them? A. Some of them were I think.

Q. Were they questioned as to misrepresentations? A. Yes.

Q. I thought that was the case and I wanted to know ? A. Yes, there wa3

one of them said he understood he was getting 25 shares for $250.

Me. Hodgins: I proposed to go on with Mr. Travers' examination, but,

just as he told me yesterday, he is very anxious, in fact insists upon seeing Mr.

n. H. Dewart, K.C. before giving evidence.

Mr. Commissioner: Mr Dewart is in town, and has been all day.

Mr. Hodgins : Mr Dewart has been in town and Mr. Travers has_ seen him

so he tells me, for ten minutes, but Mr. Dewart will not be able, according to the

message given to me by his partner Mr. Hodgson, to see Mr. Travers until Satur-

day. He wants to have as he says a couple of hours conversation with him. I

do not profess to know why he wants to see Mr. Dewart.

I do not think we need go into it; if Mr. Travers does not want to be examined

until he has seen Mr. Dewart, and you do not want to press him, there is nothing

to be done but to adjourn.

Mr. Hodgins : I do not think I can press him until he has seen Mr. Dewart.

I do not think there is anything to go on with today or tomorrow, until the next

gittingis.

Mr. Commissioner: I do not suppose Mr. Dewart thinks he has any status

here.

Mr. Hodgins : I do not think so.

Mr. Commissioner: Is Mr. Clarkson preparing us a statement showing ex-

actly, from the books of the bank, how the provisional expenses were made up?
Mr. Hodgins: Yes.

Mr. Commissioner: How much stock was actually paid for and by whom
paid ?

Mr. Hodgins: Yes.

Mr. Co]mmissioner: With the details of the disbursements?

Mr. Hodgins : I will be able to give all that after we have had Mr. Travers

in the box, and in the interim I am going to have copies which can go in by them-

selves. At present they are part of a much larger book.

Mr. Commissioner: Do any of these items require independent investiga-

tion, or is Mr. Clarkson giving us exactly what the books show? Is it from the

books and from some information he has derived outside as well?

Mr. Hodgins : That I am not quite sure of.

Mr. Commissioner : Because if it is the statement should be so marked, so

that we can see what the books show and what he has ascertained outside, if there is

anything.

Mr. Hodgins: That is why I though of taking Mr. Travers evidence, and
that will practically give us most of the facts upon it, and then Mr. Clarkson can
speak of what the books show.

Mr. Commissioner : You are not going to examine Mr. Travers at present

except upon the first two questions which form the subject of the enquiry.

Mr. Hodgins : That is all.

Mr. Commissioner: jSTot going into the general question.
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Mr. Hodgixs : Xot yet.

The Commission adjourned at 4 p.m. until 11 a.m. TVednesday, March 27th,
1913, at Osgoode Hall, Toronto.

Toronto, March STth, 1912.

The Commission met at 11 a.m., and adjourned to May 13th, 1912, at 11 a.m.,

at Osgoode Hall, Toronto.

Toronto, May 13th, 1912.

The Commission met at 11 a.m., at Osgoode Hall, and adjourned until 2 p.m.,

and further adjourned until 11 a.m.. May 14th, 1912.

Toronto, May 14th, 1912.

The Commission continued its sittings, at Osgoode Hall, at 11 a.m.

PEESEXT :—

The Co:>missioxER, Hoxourable Sir William Meredith;
Fraxk E. Hodgins, k.c, and J. ThompsoxV, k.c, representing the

Dominion Government.

Owing to some misunderstanding Mr. Travers was not present. Dr. Chambers,
Governor of the Toronto Jail, requesting that an Officer be sent to the Jail for Mr.
Travers. Arrangements were made to do so, and the Commission adjourned until

2 p.m.

The Commission resumed at 2 p.m.. May 14th, 1912.

WILLIAM G. MITCHELL, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgixs: You are a member of the firm of W. G. Mitchell & Co.,

Brokers, Toronto? A. Yes, sir.

Q. Are you brokers for the Trusts & Guarantee Company? A. We generally

act for them.

Q. You produce here a copy of your ledger showing three items, December
6th, 7th and 17th, 1906? A. That is correct. This is a copy of our ledger.

Exhibit 33—Copy of ledger account of J. J. Warren, with W. G. Mitchell & Co.

Q. Would you just explain those entries; they appear to be in each case a

cheque marked " Traders Bank ", apparently received by you and a cheque paid out
marked " Trusts & Guarantee " ? A. One day Mr. Warren called me on the

phone and said, " We are receiving some money to-day from a customer. He is

rather anxious that the bank on which these cheques are drawn, and I am not quite

sure but what he said the Clearing House, should not know where they go to, to

whom they are paid or to whom the money goes; have you any objections to our
sending you over cheques, or having these cheques made payable to you?—The
cheque will be marked good,—and you just hand the boy out your cheque for the

same amount " ? I said " why certainly, it does not make any difference to us ".

Q. ^^^lo is Mr. Warren? A. He is the Manager of the Trusts c^ Guarantee.

Q. Was this prior to the date of these entries? A. Just the same date as

each of these entries would, come; that is he called me up on the following dates

and said :
" I am sending you over another cheque the same as the last ".
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Q. AYhat cheques were these you received? A. I did not know anything

about them ; I did not know what they were for or who they were for ; I did not ask

any questions. The cash book clerk when the cheque came in he said he could not

quite read Mr. Travers' signature, he was not familiar with it. and he just put in

" cheque Traders Bank ".

Q. The cheques were paid to you? A. Payable to W. G. Mitchell & Co.

Me. Commissioner : Drawn by whom ? A. It was Mr. Travers' cheque.

Q. Individual cheque ? A. I could not say that ; the cheque was drawn on

the Traders Bank : I never saw the cheque till here a few months ago. The cheques

are just put with the office stamp on the back and put right into the bank.

Mr. Hodgins: Did you get the cheques mentioned there in that way? A.

Yes; those cheques came into our office, and were just endorsed over to our own
bank and put through in the regular way.

Q. Are those dates correct, December 6th, 7th and 17th? A. No doubt

you will see on the backs of those cheques the bank's stamp and the dates they

go in.

Q. Are they correct so far as dates you receive them are concerned? A.

Yes.

Q. Did you pay over your cheque to the Trusts & Guarantee Company on

each occasion? A. The same boy who brought the cheque in took our cheque

away.

Q. And that is all you know about it ? A. Yes, I did not know it had any

connection with the Farmers Bank until later, quite recently.

^y. R. TEAYEES, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgixs : You were General Manager of the Farmers Bank ? A. Yes,

I was.

Q. From the time it began operations until its suspension? A. Yes.

Q; And you had a great deal to do in getting it up? A. Latterly, yes; not

from the time that the charter was authorized.

Q. Did you and Lindsay take over the charter? A. No, Lindsay had no-

thing to do with that; Lindsay was working for me.
Q. You had made an arrangement, had you, about taking the charter over?

A. I made an arrangement with the provisional board by which I should organize

the bank and become its Manager.

Q. You were to do that for the provisional board-' A. I was to get suffi-

cient stock subscribed to complete the requirements of the Bank Act.

Q. That was some time in 1906? A. It was March 12th, 1906, that I

entered into the arrangement with the provisional board.

Q. That arrangement then continued for some time, did it not? A. It

continued till the permanent board was elected in November, 1906.

Q. You had a wTitten agreement with the provisional board? A, I had.

Q. In March, 1906? A. Yes.

Q. And you had another one later, as I understand it in July, 1906, with the

provisional board? A. Yes.

Q. At all events from March till July you acted under the March agree-

ment ? A. Yes.

Q. Lindsay says he began work in about April, 1906? A. Yes, I should

think he did.

Q, Had you known him before? A. I met him casually in a house where I

was staying in.

Q. And you made an agreement with him ? A. I did.
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Q. In fact made two or three I understand from what I have seen? A. I
made an informal agreement -with him which was cancelled afterwards by a regidar
agreement drawn np by a solicitor, I think in July or August.

Q. This will probably be it (Exhibit 31) ?
" A. Yes, that is the agreement.

Q. And that vrill be the one under which you say he worked? A. Yes,

Q. That the net commission after pajTiient of expenses and sub-agent's com-
missions on any and all stock placed by either you or him be equally divided
between both of you ? A. Yes.

Q. "This agreement to include all stock now placed since March 12th, 1906,
and to be hereafter placed up to the first $500,000 of the capital stock of the said

Bank." The 12th March, 1906, was probably the date of your first Ljndsay agree-

ment? A. About that, I could not say what date it was.

Q. Then it provides, that so soon as your contract with the bank is confirmed by
the permanent directors, or you accept the office of General Manager, a contract for

the selling absolutely of the second $500,000 of stock at a commission of 10%
on the amount sold, payable 5% when first payment is made, 5% when stock is

allotted, stock to be sold at such premium and on such terms of payment as the

Board may determine—that provides that you shall obtain for him an arrange-

ment after you had become General Manager to sell the balance of the stock?

A. Yes.

Q. Generally speaking that was the situation? A. Yes.

Q. Did you and he start in to get subscriptions? A. "We did.

Q. And had you trouble with Lindsay? A. I had trouble over some people

complaining about their subscriptions, yes.

Q. How extensive was that? A. I could not say exactly, there were a great

many of them, particularly after Mr. Laidlaw brought a suit to endeavour to

dissolve the institution.

Q. That suit was not brought till October, 1906, you know, that is about

the time it is all completed? A. There were some complaints before that, I

could not say offhand what they were.

Q. "Were they extensive at all? A. There were a number of them, I could

not say how many.

Q. I do not want to go into the details, what was the substance of the com-
plaints being made as affecting subscriptions? A. There were various com-
plaints made, some said that they were promised and guaranteed a large dividend,

and they had found out that it would be impossible to pay a large dividend the

first few years. Others said that their subscriptions were taken under misrepre-

sentations; and I cannot remember exactly what the other complaints were.

Q. "Were any of the complaints respecting the taking of subscriptions under
a misapprehension, believing that they were signing for a Branch to be opened?
A. I hardly think at that time those objections would have been raised.

Q. "What do you say down to the time say of the Laidlaw suit was the

situation of the subscriptions, taken by Lindsay? A. I do not exactly under-

stand your question.

Q. "Were you familiar with the subscriptions? A. I was.

Q. Was Lindsay taking them in the country and sending them in directly to

you? A. He was.

Q. And reporting from time to time? A. He was.

Q. And you I suppose were anxious to see that the subscriptions were got?
A. I was.

Q. "W^ill you say, seeing what you knew about the subscriptions, whether you
understood there was trouble, dissatisfaction, say up to the time when Laidlaw
brought his suit with regard to the subscriptions taken by Lindsay? A. I knew
that there were a number of people who were dissatisfied with their subscriptions.
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Q. For the reasons you have given us ? A. As far as I can remember, yes.

Q. Did you make Lindsay acquainted with those? A. I did.

Q. Was he as familiar as you were with the complaints made down to that

time? A. Everything I knew he knew.

Q. Was he in town continually or did you usually correspond? A. He
usually came in about Friday night of each week.

Q. And what would he say regarding the subscriptions, what would he and

you do? A. He would hand the subscriptions over to me and we would look

them over and talk them over, and the following day they would be registered in

the books and he would call at the office and get a revised list of the subscribers

up-to-date.

Q. Then down to the time when Mr. Laidlaw brought his suit to what
extent had he and you got subscriptions taken up? A. I could not exactly

answer that question offhand.

Q. AVas it pretty nearly finished? A. Yes, nearly finished; I could not

say exactly how far it was, though; the books would show that.

Q. Would you say there were probably 100 people involved in complaints

about Lindsay's subscriptions? A. I could not say there were 100 people in-

volved, I could not answer that as directly as that.

Q. Not to an exact number I suppose? A. No, I would not think there

were near that number.
Q. How many would you put it at? A. There might have been fifty of

them; half of that number.
Q. Was anything done by Lindsay to remove the difficulties which had

cropped up down to that time? A. No particular move. Lindsay would say

he would call on these people again and straighten it out.

Q. I suppose you could not give me at all offhand probably till I have given

3^ou something to refresh your memory what subscriptions those were? A. I

could not now, at the present moment.
Q. Were you aware that quite a number of the subscriptions were conditional

subscriptions? A. I was.

Q. Had they been so reported by Lindsay? A. They were; they were

generally marked right on the applications themselves.

Q. Would you be good enough to look at that letter of the 7th December,

1906, which is signed by you? A. Yes, I remember that (Exhibit 24.)

Q. The middle sentence there, you will see what that says, that it was

understood of course—A. "That a certain amount of stock now on our books

which has to be replaced could be done so by you at par."

Q. ''Which has to be replaced ", to what did that refer? A. It referred to

a subscription of Mr. A. H. Hoover's for one thing, $5,000, and a subscription of

a man named Davidson of Flint, Michigan, for $5,000 ; another on'e, a man named

Smith at Flint, Michigan, for $5,000;' one of Honourable Mr. Forget of Regina,

for $5,000 ; I cannot go much farther.

Q. Did that refer to Laidlaw's subscriptions? A. Yes. I think I had

those in mind when I wrote that letter.

Q. Had you in mind any subscription of any of the McCorquodales? A.

No. I don't tiiink Lindsay had anything to do with those McCorquodale sub-

scriptions.

Q. These were what Lindsay had to replace, were they? A. These that

I have mentioned just now are the chief ones that I remember he had to replace.

Q. Was he to replace them because he and you had agreed that those sub-

scriptions must be put right? A. Not altogether; he had nothing to do with

some of those; the Forget subscriptions, for instance, which was on the books, he

had nothing to do with.

Q. That was got by you, was it? A. No, that was got before I took

charge of the institution.
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Q. The others were got by him? A. Yes.

Q. "A certain amount of stock now on our books which has to be replaced

could be done so by you at par " ? A. Yes.

Q. The statement that you have made I would like to ask you if it is

correct :
" I said tliere were numerous letters on file making complaints about

the way he got them "—that is Lindsay—" but that in my visits around the coun-

try I had run across I said perhaps 100 people who had said their stock was got by
fraud and deceit and everything else ". Then you go on further :

" After the

bank was organized Lindsay got subscriptions around Kerwood, etc "—would that

statement be correct? A. Not altogether.

Q. How do you qualify it? A. The statement I made there that I was
around about the country would refer more particularly to the time after the

bank had opened for business when Lindsay—I had been out through the country,

but I could not say there were 100 people then complaining.

Q. Can you say what subscription was referred to, when had they been got?

A. They were chiefly those that were taken after the organization of the bank
and were around about in the neighborhood of villages where we intended to open
branches.

Q. I did not perhaps read you the whole of it; I thought perhaps it was not

necessary. You say :
" In my visits around the country I had run across I said

perhaps 100 people who had said their stock was got by fraud and deceit and
everything else. After the bank was organized Lindsay got subscriptions around

Kerwood and several other places " (naming them) " by saying, We, the under-

signed hereby agree to subscribe for the number of shares in the Farmers Bank of

Canada and on the terms of the application herein, and then the application was

pasted there; and this was ruled for the number of shares and his address and a

column for the witness. A considerable number of people told me that when they

signed that it was folded down, that they were signing an application to establish

a branch bank". You were referring I thought to two classes of subscriptions,

those got before and those after ; what do you say about that ? A. I would have

to change that a little and say I could not say there were 100 people prior to the

organization of the bank that complained; there were letters on file there, but

how many I do not remember.

Q. I think you said Lindsay knew of these complaints just as well as you

did? A. Yes, I really believe he did.

Q. Coming down to the time of the Laidlaw difficulty I think some one said

that the writ was issued and was not served until after the first deposit of $150,000

had been made, do you remember how that was? A. The first $150,000 had been

deposited through the Bank of Montreal with the Finance Minister at Ottawa in

accordance with the Bank Act. The writ was issued at the closing hour one

Saturday, at Osgoode Hall, and the first notice I had of it was when it appeared

in the Sundav ' "World,' the next morning in its entiretv.

Q. You say the $150,000 had been then deposited? A. $150,000 was up
then, deposited then, I should say.

Q. Those subscriptions known as the Laidlaw subscriptions, were those a

difficulty in your way at once ? A. They were.

Q. And what steps were taken to get rid of the writ? A. We bought off

Mr. Laidlaw's clients.

Q. Who undertook that part of the work? A. Mr. Lindsay went out in the

country and got the transfers of the stock and paid over the money.

Q. And that was done very promptly, was it not? A. Done over night, I

think.

Q. The deposit I think of the $150,000 was made on October 16th, and the

dismissal of the action took place on October 27th, that would be 11 days after-

wards; see if that letter is one of the letters which you wrote after the action was
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disposed of? A. Yes; I remember writing that letter; I think that was in reply to

either a written or verbal request from somebody demanding his notes back.
Q." AYould a similar letter be An-itten to the other shareholders? A. No,

I do not think I wrote to any of the others; I remember that one because I had a

fuss with that one.

Q. I suppose those statements would apply to them all that you made in this

letter; Dixon was treated just as all the others were treated? A. The others had
not given notice, I do not think they had given notice; there might have been one
or two of them, but the majority of them had paid the cash 10% deposit upon
their subscriptions.

Q. All those who had not paid would be treated just the same as Dixon?
A. The understanding with all those shareholders was that they should be relieved

of further responsibility.

Q. That is what I say. This is the clause in the letter: "You will under-
stand, however, that you are relieved from all responsibility under your application

for 50 shares of stock in this bank, and while we regret that you are not now one
of our subscribers we are pleased that you are entirely satisfied ". A. Yes, that

would apply to that.

Q. That was the basis of the arrangement? A. Yes.
Exhibit 34—Letter 27th October, 1906, from W. R. Travers to W. A. Dixon,

of Milton.

Q. That removed that difficulty from the way? A. Yes. that removed Mr.
Laidlaw from taking any further steps to apply for a winding-up order.

Q. There was nothing then to prevent you going on and completing your
organization? A. Nothing then, no.

Q. At the time the Laidlaw writ issued had the notice been given for the

meeting of the permanent directors ? A. I could not say positively as to that, it

was near that time, the 26th October—no, I think that was the 19th October, was
it not, the writ of Laidlaw, but I do not think the notice was put in till the

following week.

Q. That having been got out of the way there was no further difficulty in

the way of organization? A. Nothing then, no.

Q. I suppose you had not positively $150,000 with the Bank of Montreal
until you had got enough shares subscribed to make up the $500,000 ? A. No, I

do not think we had the $500,000 at the time that I deposited the $150,000.

Q. You must have been pretty close in sight of it ? A. We were very close

to it, but I could not tell you what it was.

Q. There is a letter which has been put in showing, if I recollect the figures

right, that you had something like $489,000 subscribed? A. Yes, I saw that

letter in the other Court.

Q. That is to Mr. Lindsay; would that remind you about how near you got

to the point? A. I could not say positively, but when that letter was shown to

me in the other Court I was doubtful about the figures.

Q. It was your own letter? A. Yes.

Q. What made you doubtful about the figures? A. I don't think we had
that much.

Q. But you wrote and said so ? A. I did.

Q. What made you doubtful ? A. I saw the books after that and I was not

quite sure, and I am not sure yet whether we had

—

Q. You saw the books shortly after writing that letter? A. No, when the

trials were on at the other Court.

Q. After the bank had failed? A. Yes.

Q. You had not any doubt about it at the time? A. At the time I was
quite sure it was right.

Q. And that $489,000 would include these shares that there had been diffi-

culty about? A. Yes.
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Q. You finally got the money and deposited it in the Bank of Montreal and
got a receipt? A. Yes.

Q. Having done that what was the next thing to be done? A. The meeting
of the subscribei"s.

Q. The meeting of the subscribers would come as soon as you had made the

deposit in the bank, would that be the time to give notice ? A. Thirty days after

deposit had been made after due notice was given in the local newspapers.

Q. Your meeting was on the 22nd of Xovember? A. The 26th, I think.

Q. So that the deposit would have been made thirty days prior to that?
A Yes, between the 22nd and the 26th October.

Q, And that meeting was duly held? A. It was.

Q. Did Lindsay attend it? A. No, I don't think he did, I could not say

positively.

Q. By the way, did he charge you a fee for getting those Laidlaw subscrip-

tions out of the way, as far as you know? A. I did not understand it at the time
he was to charge anything.

Q. He did not attend the meeting you think ? A. I don't think so, I could

not say positively; my recollection is that he was not there; the minute book will

show every person who was in the room.

Q. Were those who attended all hona fide subscribers? A. I thought so.

Q. And at the meeting I understand you and I tliink some one else. Dr.

B'eattie Nesbitt, voted by prox}', did you not, for a large number of subscribers?

A. I did ; I cannot speak oi! hand as regards Dr. Xasbitt.

Q. You did at all events ? A. I do not think there were any proxies in his

name thcugh.

Q. How had you got proxies from the subscribers? A. The application

form contained a clause in it appointing a proxy ; there was a blank left there to

£11 in a name, and I filled in my own name in a great many cases, and in others

there were other people filled in.

Q. A large number of these subscribers had subscribed while the provisional

directors were in office, m fact all of tliem? A. Yes.

Q. And I suppose before you took hold at all the subscribers with the provi-

sional directors had given powers of attorney, had they not? A. Yes.

Q. That is in all those as well as those Lindsay and you had got taken up that

you filled in your own name? A. No, it was only those I took after I took

charge of the Bank.

Q. Who was proxy for the others ? A. C. H. Smith, if I remember right.

Q. He was secretary of the provisional directors? A. Yes.

Q. And was one o"f them ? A. No, he was not a director, a hired servant.

Q. A hired sen'ant of the provisional directors? A. He was.

Q. He, however, participated with them in the amount that they got from
you? A. I believe he did.

Q. And you and C. H. Smith then would have had enough votes at that

meeting acting on all those proxies to carry anything you wanted? A. I had
enough to carry anything I wanted.

Q. And you exercised that power and carried what you wanted? A. I did.

Q. After the meeting what was the next step? A. The next step was to

take a list of the subscribers together with an affidavit verifying the same, and the

evidence of the notice of the calling of the meeting by way of copies of newspapers,

and wait on the Finance Minister requesting a certificate.

Q. And that was duly done? A. Yes.

Q. You took Mr. Hunter down ? A. I did.

Q. The solicitor of the bank ? A. He was.

Q. And your visit to Ottawa was a short one? A. No, it lasted a week,

nearlv so.
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Q. Mr. Hunter did not wait? A. No, he waited there two days and then

went home and left me there.

Q. He settled ^vith Smith too? A. Yes.

Q. He was there while that was heing done ? A. Yes.

Q. How many days were you and he down there together? A. About two
days.

Q. Then he left? A. Yes.

Q. After Smith ^f&s settled with and came home ? A. Yes:

Q. Did he return at all? A. No, he did not.

Q. And you got the certificate? A. I got it the end of the week after he

went away; I don't remember, I think it was Friday I got the certificate.

Q. You went down when? A. I went down the early part of the week,

I could not say exactly what date it was.

Q. You, I think, had to wait, had you not, in Ottawa for a time before you
were able to see the Finance Minister, Mr. Fielding? A. We first saw the

Deputy Finance Minister, Mr. Boville, and at that time Mr. Fielding was prepar-

ing his budget, and he could not see us for a day or two.

Q. That is what I say; when did you finally see the Finance Minister? A.

I saw him two or three times.

Q. Notwithstanding the prep;aration for the Budget? A. Later on in the

week, not in the early part.

Q. On one day or more than one day? A. I think I saw him twice in one

day, I am not sure.

Q. That is all you saw him., was it not, just a couple of times? A. My
recollection is I saw him three times.

Q. On the same day ? A. No, twice on one day and once on another day.

Q. Once on the following day to the two interviews? A. Yes, I saw him
one day once and the second day twice, or the first day twice and the second day

once ; I cannot remember exactly.

Q. Would your statement to Mr. Hunter be right that you got your certifi-

cate in 20 minutes? A. After I had satisfied Mr. Fielding, the last interview

lasted about 20 minutes when he gave orders for my certificate to be issued.

Q. That was the last interview? A. Yes.

Q. After you delivered your letter to him in reply to his ? A. I followed the

letter; I sent it over by messenger.

Q. After you had delivered your letter to him in response to his? A. Yes.

Q. Your interview lasted 20 minutes? A. I would say about that.

Q. And at the end of that time you got your certificate? A. Yes.

Q. And came away with it? A. Yes.

Q. Were you requested to return it later on? A. I was not.

Q. By Mr. Fielding or anybody else? A. Never had any hint of such a

thing.

Q. Until you got this certificate I suppose no moneys could be paid to any-

body? A. AVell, as a matter of fact they were, and as a matter of law I found out

afterwards it was wrong.

Q. Did Lindsay, for instance, get any money before the certificate was

issued ? A. Yes.

Q. Who from ? A. From me.

Q. To what extent ? A. Could not say offhand.

Q. On what account? A On account of commissions.

Q. Where did you get the money? A. I got it from the provisional board.

Q. Out of what moneys ? A. Out of moneys paid in by shareholders.

Q. I have the minutes here of the first meeting in which it appears that a

number were present representing 1,807 shares in person, and that the following

subscribers were present by proxy, W. E. Travers, Toronto, 1,333 shares; W. G.
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Liudsay, 1,899 shares, and one or two others amounting to 3,401. "Who was elected

at that meeting as president? A. At the directors' meeting following the sub-

fcribers' meeting Dr. ISTesbitt was electetj.

Q. I am speaking now of the subscribers' meeting.

Me. Commissioner : They would not elect the president.

Me. Hodgixs : Xo, they would elect the directors.

Q. I see 3'ou prove the notice of the meetings, appointed scrutineers, and the

directors elected were Colonel McLennan, Colonel Munro, Eobert Xoble, Allen

Eaton, W. G. Sinclair, Dr. Beattie Xesbitt, N. M. Devean and John Gilchrist. I

see the secretary read the provisional directors' report; was that Mr. Smith? A.

1^0, I was the secretary that time.

Q. You read the report of the provisional directors? A. Yes.

Q. And they reported :
'' The Board have to report in the first place that they

have the sum of $579,200 bona fide subscribed and out of the subscriptions thereon

they have paid into the Treasury Department of the Dominion Government the

sum of $250,000, and that the expenses of the organization up to date, as far as

has been paid by the. Board amounts to the sum of $41,291." I have the original

report here oC Mr. Lown's in which that figure is considerably more; will you tell

me how that came to be altered at that meeting? A. There is a difference of

$3,000 according to that.

Q. Yes, do you know how that happened ? A. Xo, I suppose there has been

some mistake in entering up that amount ; I could not tell you now.

Q. Could you tell at what figure that was carried into the permanent books

of the bank when it was opened? A. The books would show that; $41,000 it reads

there, and $44,000 here (in Exhibit 15).

Q. You cannot explain the difference? A. Xo. Some director may have

taken some exception to some item of $3,000 that did not belong there. I could

not say what it was.

Q. Following the giving of the certificate what pavments were made to Mr.

Lindsay? A. I made several pa3Tnents to him, I do not remember.

Q. Do you remember making a pa}Tnent to him of $10,000? A. I think

there were several payments made to him.

Q. I mean immediately afterwards? A. Yes, I remember issuing a cheque

to him for that amount.

Q. Out of what moneys was that money paid? A. Out of the funds of the

bank that the subscribers had paid in.

Q. I suppose it could not very well have been paid out of anything else ? A.

No other moneys to pay it out of.

Q. I will just get you to look at these cheques and see if these were paid and

paid out of that amount—would these cheques all have been paid out of that

amount (7 cheques) ? A. Yes, all these were paid out of the funds that were on

hand paid in by the subscribers.

Exhibit 35—Seven cheques referred to.

Q. "Would you look through these earlier ones for me and tell me which you

refer to when you said you paid Lindsay $3,000 prior to this date? A. Part of

that cheque, and he got part of that cheque.

Q. Dated May 23rd, 1906, for $3,000 ? A. He got $1,986 of that.

Q. Is that right ? A. Yes, there is a deposit I made to his credit.

Q. Then there is this cheque of June 5th, 1906, tor $1,805, of which he got

$1,189.50? A. Yes.

These two cheques of May 23rd, 1906, and June 5th, 1905, were made part

of Exhibit 35.

Q. "What became of the $10,000 that was paid; was. that paid to you imme-

diately after the certificate was granted, or was it paid to Lindsay? A. I think

there were two $10,000 c'neques, I do not know if they were paid to Lindsay or not.
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Q, Here is a cheque which is Exhibit 28, Travers to W. J. Lindsay, $10,-

000? A. Yes, this was charged up to my commissions and paid to Lindsay.

Lindsay drew the cash for it at the bank.

Q. What did he do with it, do you know? A. I want to understand why
you ask that question.

Q. Because I think I know what he did with it, and I want you to say ? A.

I would rather not tell it unless I have to.

Mr. Commissioner : What bearing has it on this Inquiry, wliat he did with

it unless that came back to Travers?

Mr. Hodgixs : It went to a third person, and I want to ask him about it.

Mr. Commissioner: Has it anything to do with this Inquiry?

Me. Hodgins : I think so ; I think it is necessary to trace up what has become
of the money that has gone into the Bank that they got from the subscribers and
what was done with it immediately after the charter was issued?

Mr. Commissioner: I suppose if you take the responsibility of saying that

the question is proper. A. Mr. Commissioner, there might be a dispute over that,

and I would rather not answer it. Of course if you say I must I wiU.

Q. A dispute between whom? A. As to part of that cheque.

Q. As to what became of it? A. Yes.

Q. You might differ from somebody else? A. Yes.

Q. I think you should answer it? A, You think I should?

Q. I think you should, Mr. Hodgins says he thinks it is relevant to the In-

quiry? A. $5,000 of that was paid to Beattie Nesbitt.

Mr. Hodgins: Q. To your knowledge ?^ A. Yes.

Q. Was the cheque drawn with that intention? A. I thought so, yes.

Q. This is dated December 6th, when was he appointed president? A. On
the 26th November, the day of the organization meeting.

Q. And this was charged against your commission? A. Yes. Lindsay had
no account whatever with the bank ; he was entirely a sub-agent of mine and every-

thing he got passed through mj account to him.

Q, There was a check for $6,000 to Lindsay which I am looking for, do you
remember that? A. I could not say.

Q. That check (Exhibit 28) you say was draw^n by Lindsay in cash? A.

Yes, Lindsay drew the cash at the bank for that himself.

Mr. Commissioner: Was Lindsay asked about this check? A. Yes, sir, I

heard him deny the evidence that I was prepared to give.

Mr. Hodgins : Where ; here ? A. Yes, I heard him deny what I would
awear to.

Q. What you have stated? A. Yes.

Q. Do you know what that was paid for? A. It was paid for Dr. ISTesbitfs

stock; he subscribed for $5,000 and afterwards for $5,000 more, and he had some
arrangement by which Mr. Lindsay paid his first $5,000, and there was a round
about way of doing it to get it squared up.

Q. Had he subscribed for $5,000 or for $10,000 before the organization meet-

ing? A. His first subscription if I recollect properly was $5,000 and then it was
changed to $10,000, that is to say one was destroyed and another one put in ita

place.

Q. What did Dr. Nesbitt do with the money ? A. You will have to ask him
that.

Q. I thought you said it was paid on his stock; I want to know who got it?

A. That was the intention; Lindsay paid the money over to Nesbitt, and Nesbitt

paid it o^er to the bank.

Q. Who did he pay it to? A. I exchanged another cheque of $5,000 with

Nesbitt for it.

Q. On what bank? A. That is to my recollection

Q. On what bank? A. On the Traders Bank.
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Q. Do I understand that Dr. Nesbitt brought you in this? A. We were
there together.

Q. This money that Lindsay had drawn out of the bank and given to him,
did he bring it in to you ? A. I was there when it was paid to him.

Q. Where was he? A. In the office of the Farmers Bank on the corner of

Bay and Adelaide Sts. upstairs.

Q. And what did he do ^^ith that cash? A. WTio, Xesbitt?

Q. Nesbitt? A, My recollection is he gave it to me and I gave him back
another cheque for $5,000,

Q. On the Traders Bank? A. Yes.

Q. What did he do with that? A. That paid his stock up.

Q. What did he do with the cheque ? A. It was passed into the Accounting
Department to pay up his stock.

Q. Why did not you pass in the cash? A. We had a reason for not doing

it at that time.

Q. What was the reason? A. I do not remember.
Q. It looks to me as if he had given you the money and you had made a

<;heque which he afterwards got? A. Yes, that is my recollection of it.

Q. And he afterwards got the money on that cheque ? A. He got credit for

his stock on it.

Q. What became of the money, did you keep it ? A. I do not know, I think

I used it for some other purpose.

Mr. Commissionee : It did not go into the bank. A. Xo, sir.

Q. You exchanged your cheque for it? A. Yes, sir.

Mr. Hodgixs: Your own personal cheque? A. Xo, it was another bank

cheque I exchanged for it; that is my recollection. My memory is not quite so

good as it was then, but that is my recollection of it. It has been so contradicted

that I am puzzled to say what were exactly the facts.

Q. Me. Commissioxee: This was $10,000 on account of your commissions

practically ? A. Yes.

Q. You handed it over to Lindsay, Lindsay cashed it; he must have gone out

of the office to cash it ? A. He did ; he went out to the Traders Bank.

Q. And brought back $10,000 ? A. Yes.

Q. And gave $5,000 to Dr. Nesbitt? A. Yes, sir.

Q. Which he handed to you, and you gave him the bank's cheque for it? A.

For $5,000.

Q. Why the bank's cheque. A. To pass through the Accounting Depart-

ment, a cross entry.

Q. He just bought a cheque from you? A. Yes.

Q. And that cheque he used to pay up his stock? A. Yes.

Me. Hodgixs: That cheque was drawn on whose account? A. On my
account.

Mr. CoM:^nssioxER : Wliich cheque are you speaking of? A. $5,000, an-

other cheque drawn to me for commission.
Me. Hodgixs: You say he gave you $5,000 in cash? A. Yes.

Q. You gave him a cheque which you said- was a bank cheque ? A. Quite so.

Q. Pa3'able to yourself? A. Yes.

Q. And that cheque you handed to him? A. Yes.

Q. And on whose account was it drawn? A. On the Farmers Bank account

on the Traders Bank.

Q. What was it charged to? A. To my commissions.

Q. In addition to the $10,000 which Lindsay drew out, there was an addi-

tional $5,000 from the Traders Bank? A. Yes, there was $15,000.

Q. $5,000 of that went to the credit of Dr. Nesbitt's stock? A. It did, that

is my recollection.

Q. Leaving $5,000 in your hands? A. Yes.
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Q. And of course you had kept one-half of the $10,000 yourself? A. No,
1 did not.

Q. Who had the other half of it? A, Lindsay.

Q. So you got $5,000, Lindsay get $5,000, and Dr. Nesbitt got $5,000 and
paid up his stock with it, that is what it comes to ? A. Yes, that is right.

Q. Then we will find that $5,000 cheque on the same date? A. You will

find it that date or the next day.

Q. Did not you give Dr. Nesbitt your cheque that day? A. Yes, but my
recollection is the cheque of $5,000 that was given to Nesbitt was dated a day
ahead.

Q. What was the purpose of that? A. I cannot say that.

Mr. Commissioner: He suggested that they did not want to show how the

transaction took place? A. There was some reason for concealing or for hiding

the exact transaction at that time, I don't remember what it was.

Mr. Commissioner : I rather gathered that was what the witness meant by a

round about way ? A. Yes.

Mr. Hodgins : It is a fact that not one of your cheques would show anything
as to what they were used for, that you never drew a cheque that should tell in any
way what it was for ? A. No, I did not. not all my cheques, a great many cheques.

Q. All except your grocery and other accounts, did not you make that state-

ment in regard to it ? A. Yes, I think I did.

Q. Is it right? A. I should say so, I think to a large extent.

Q. You know how this cheque was payable? A. Yes, my recollection is it

was payable to myself.

Q. And endorsed by you? A. Yes.

Q. Was it handed over to Dr. Nesbitt? A. It would have to be handed to

him. Why would he give me the money if he did not get the cheque ?.

Q. Was it handed ? A. That is my recollection, yes, but I am not sure.

Q. Who would be the accountant or person who would get that cheque? A.

Mr. Fitzgibbon can tell whether that was the entry made for the stock or not, I

cannot tell.

Mr. Commissioner : Does the book show that on that day the stock was paid

up?
Mr. Hodgins : I cannot recollect that for the moment ; I will verify that.

Mr. Commissioner : Where is the cheque he is now speaking of ?

Mr. Hodgins: I have not seen it? A. I have seen that cheque a dozen

times at the different trials.

Q. It will be produced in due course, but I do not recollect ever having seen

it and I havie not it here. I will have that cheque you speak of hunted up and aU
the entries about that.

Q. You had an agreement with these provisional directors at the start, had
not you? A. I had.

Q. And you remember a letter being got, don't you, by one of them, from
Mr. Urquhart, in reference to the notes being taken for stock subscriptions? A.

Yes, I remember a letter coming in from Mr. Urquhart.

Q. That is said to be a copy of it (Exhibit 21) ? A. I heard Mr.
TJyquhart's evidence and that was correct.

Q. Do you notice the date of that? A. The 26th June, 1906.

Q. The provisional directors have all been examined and they seem to think

it was a perfectly proper thing for you to have made that agreement with them on
July 4th ; will you just give me the history of it from your point oi view ? A. Be-
tween the time that the first agreement was made with me, that would be on the

12th March and the 4th July everything ran very smoothly until one Saturday that

Mr. Lindsay brought in an unusually large number of subscriptions and then they
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refused to allot them unless I made a new agreement with them; that was the

origin, of the second agreement.

Your agreement of March, did that contain the provision that they should
allot? A. I do not think so.

Q, Were you to be paid on allotment your commission? A. I was to be paid
half on the payment of 10% by the individual shareholder, and the other half when
the stock was on allotment.

Q. I see at a meeting of the provisional board dated 23rd June, it was moved
by Mr. Fraser, and seconded by Mr. Gallagher :

" That instructions be given to Mr.
Travers that no notes be accepted in lieu of cash for payment of stock, and that no
agent or sub-agent employed by him accept the same, but the conditions set forth

in the form of application be adhered to on a cash basis unless otherwise specially

ordered by the Board.'' Were you notified of that? A. I was notified of it, yes.

Q. And I see the letter from Mr. Urquhart is dated after that ; was it got in

consequence of that notification to you or how did it come to be considered to-

gether? A. I think that when they found I was willing to make the new agree-

ment to pay them more money that they were satisfied to get legal advice on it and
make it satisfactory, that is my recollection.

Q. They would not allot them the large number? A. They refused to allot

them.

Q. What was their objection ? A. I cannot say which one of them told me
that they would not allot them, one of them certainly did, because I would have

control and would put them on the outside.

Q. What is the meaning of that? A. It meant to say I would have the vot-

ing power at the shareholders' meeting and could do as I wished; that is what I

understood from the conversation.

Q. Is that conversation prior to this agreement of the 4th July? A. Yes,

it was.

Q. And was anything further said to you beyond the fact that they would not

allot because you would have the balance of power? A. They said they wanted

$10,000 on account of the new agreement.

Q. This is before the agreement at all? A, I do not remember anything

more than that; there might have been, I cannot recall it just now.

Q. You agree in the agreement to pay them $20,000? A. Yes, half down
and half after the bank was organized.

Q. One or other of the provisional directors stated something to the effect

Ihat they were much more moderate than you; that you wanted to give them a

much larger sum, or that they were entitled to a much larger sum? A. I contra-

dict them all on that point; I heard their evidence here.

Q. What do you say about that? A. I say I was unwilling to give them as

much as $20,000, but I was practically forced to do it.

Q. What hold had they on you? A. I would have been down and out, that

would have been all the hold they had on me ; I could not have gone any further.

Q. This agreement of the 4th July, part of Exhibit 12, recites your 12th

March agreement and its annulment, and they to allow you to sell what is still

unsold, and to allow you 10% commission, and then it makes provision for engag-

ing you at $5,000, which was $1,000 increase over the old one ? A. I think so.

Q. And a pension. And then Smith agrees to surrender certain rights he

had, and you agree to accept the legitimate accounts as they now stand upon the

books for expenses of the organization to date, and to allow the directors and Smith
the sum of $20,000 as remuneration for their services, surrender of charter, etc.,

to be paid out of the funds of the bank, provided the same be confirmed at a meet-

ing of the subscribers; you to have full control of the oflBce of the bank and of all

its affairs immediately after the making of this agreement. Up to that time and

the making of that agreement was there any agi'eement between you that you should

pay the provisional directors for their services ? A. No, I had no say whatever, I
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did not attend their meetings, I knew nothing of what was going on beyond the

fact that I was getting stock and was getting near the mark which would comply

with the written agreement.

Q. Out of what was that $20,000 to be paid? A. To be paid out of the

subscribeis' money, it was paid out of that, I mean to say $10|,000 of it, not the

$20,000.

Q. How is it the same day another agreement is drawn reciting the prior one

and you accepting the responsibility for the $20,000 instead of leaving the respon-

sibility really witli the subscribers; how does the second agreement come to be

drawn ? Would you like to look at it ? A. Yes ; I would like to see it. Mr. Lown
was a solicitor, and I was just trying to recall the reason he had for this. Mr.

Lown Avished this second agreement made for the purpose of having a receipt

attached to it signed by all the provisional board, if I remember right, and I read

it over and I did not see anything that conflicted with the other agreement and so

I passed it.

Q. I understood that under that one, perhaps I am wrong,—that this $20,000

was subject to ratification, and in the other that you took the responsibility of

getting that ratification, and if you did not get it you were liable for it ? A. I did

not understand it that way; I found that in the minutes after I got them, but I

knew nothing of that at that time.

Q. You found that was their impression afterwards? A. Yes, after I got

the minutes; I had not seen the minutes up to that time.

Q. How was it that that agreement having been signed was deposited with

a third part\^ and you did not get it until later on ? A. It was suggested by Mr.

Fraser I think, if 1 remember.

Q. Was it to be an effective agreement? A. I do not remember the terms

of the agreement ; I did not keep a copy of it.

Q. It was left anyways with Messrs. Eobertson and MacLennan and was not

to be delivered up except on the order of the provisional directors? A. Yes.

Q. What was the object of that ? A. I suppose the object was to have some-

thing to bind me to carry the matter through for them was all I could make out

of it.

Q. You paid them $10,000 on that same day? A. I did.

Q. And how was that money procured? A. It was procured from the

Traders Bank out of the funds that were paid in by the shareholders.

Q. Who signed the cheque for that? A. Mr. Lown, I think, and myself.

Q. Under the earlier agreement of the 4th July you were to countersign all

cheques? A. Yes.

Q. So that you and Mr. Lown signed the cheque for $10,000, was the money
drawn out or a cheque handed over? A. They were drawn out to my order and
I endorsed them and handed them over to them.

Q. Were there more cheques than one? A. There were four cheques; I saw
them here a minute ago.

Mr. Commissioner: Was that charged to your commissions account? A.

They charged it to my commissions account.

Q. What right had they to do that ? A. I did not think they had any right

;

I thought it was understood under that first agreement that it was out of the funds

of the bank, and they were holding themselves responsible for it and I was to be

held personally liable for it.

Q. There is a statement somewhere, I thought it was on the back of this, of

the amounts paid to the various parties, and I just want to ask you one question

about that—I don't know just where the memorandum I saw is—out of that cheque

Smith got $2,500 and the others varying sums— I will be able to tell that exactly

a little later on when I put my hands on the memorandum? A. I do not think

you can prove that by those cheques, how that money was divided up.
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Q. I am not asking that ; I am telling you I am in a position to prove Smith
got $2,500 out of that? A. I am satisfied he did.

Q. I just want to carry you for a moment down to Ottawa] when you got

down to Ottawa you found Smith there? A. Yes.

Q. And his demand was for $2,500. A. Yes, so Mr. Hunter told me.

Q. And if he got $2,500 out of this cheque, it would probably be the $2,500
for the balance, would it not? A. Yes.

Q. You settled with him, didn't you? A. Yes.

Q. How much did you give him? A. $1,800.

Q. Was that paid in cash? A. No, I gave him an I.O.U. for it to Mr.
Smith at that time^ and then exchanged it for a cheque later on.

Q. How was it you paid Smith so large a sum as $1,800 when none of the

others got anything beyond a few hundred dollars? A. Mr. Hunter and his

solicitor arranged that.

Q. You cannot give any reason for that ? A. I have my own reasons, yes.

Q. Were there any reasons expressed down there that led you to settle with

him on a different basis? A. Yes, I understood he was going to put a protest in

with Mr. Fielding regarding some of the subscriptions.

Q. He was disposed of there, and you afterwards settled with the other

provisional directors? A. Yes.

Q. Why did you not pay them the balance A. I did not think they

were entitled to it; I got rid of them as easily as I could.

Q. In other words you had to pay the $10,000, but you did not have to pay
the other? A. I did not have to pay the other and I did not.

Q. I would like to ask you about the subscription of W. J. Lindsay; the sub-

scription is apparently dated on the 22nd October for $50,000 ? A. Yes.

Q. If your letter to Lindsay that I have already quoted is correct there was
no necessity for $50,000—when was that subscription made and when was it dated

and used ? A. Lindsay left the subscription signed in blank with me to be used

to complete any amount that we needed, that is my recollection of it, and I filled

the date in.

Q. When did you fill the date in? A. I filled the date in on or about neaj

the meeting time, near November 26th, prior to the meeting; I cannot just say

what date it was.

Q. You say the 26th November the meeting was? A. Yes, and I dated

Lindsay's subscription the 22nd October if I remember right, to comply with the

notice that was in the paper.

Q. It would be about a month back ? A. Yes, I ante-dated it a month.

Q. When did Lindsay know his subscription had gone on? A. He knew
what I was doing all the time ; I could not say when he knew it was registered on
the books ; he must have known of it prior to the meeting.

Q. He does not admit he did? A. I heard his evidence about it.

Q. I would like you to be as definite as you can about it; was any attempt

made in the books to make them appear as if this was the correct date; it looks to

me as if there was? A. No, I do not think so; I think you will find the sub-

scriptions break off about October 22nd.

Q. Look at this, for instance (Minute book. Exhibit 9) you will see that

Lindsay's subscription is the very last and the impression is entirely different; do

you see his is the very last? A. Yes.

Q. And the minute is dated October 26th, and apparently alloted on that

date ? A. Yes.

Q. So if what you tell us is right, it is added there, that must have been put

in afterwards. Did Mr. Lown, the Chairman, know that? A. I think he could

explain that.

Q. Do you know whether he did or not? A. Mr. Lown should know all

about it.
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Q. We have a duplicate of that list which does not have Lindsay's name on

at all; do you know anything about the addition of that in typewriting to that list?

A. It has all been typewritten at the same time.

Q. I will be able to show you that that is not the case, but I want to know

what you know about it. Who instructed his name to be put in there under date

October 26th? A. I could not say; I may have done so.

Q. Look at this book (Large subscription book, Exhibit 19) what date does

that bear for allotment? A. Here is 500, October 26th. A. That is written

in in typewriting, the ones before that are both November 24th ; do you remember

anything about the instructions as to what appeared in this book ? A. This book

is copied from the other book; I cannot tell you unless I saw the original book.

Q. What is the original book ? A. That one, (Exhibit 18).

Q. That appears to be dated? A. The 22nd October.

Q. Whose handwriting is that? A. That is in Mr. Shaver's handwriting.

Q. Did you instruct him to put it in the books ? A. I presume I did.

Q. He must have written it in sometime close to the jSTovember meeting?

A. My recollection is that from there on up to and including all under October

22nd, that those were written in just prior to the meeting.

Q. And were they ante-dated? A. Some of them were, yes.

Q. Tell me which of those were; there is Lindsay you have spoken of; what

about Dr. Nesbitt 100 shares? A. $5,000 was ante-dated; Lown is ante-dated;

Hunter's, I could not say for sure; McCorquodale's ante-dated, the next McCor-
quodale, and the next McCorquodale ; Eitzgibbon was ante-dated, Gallagher was

ante-dated; Luxton was ante-dated; Bradley was ante-dated, at least that is my
recollection; I am not sure about Mr. Gilchrist.

Q. What about Linton, Richardson, Mitchell and Gilchrist? A. Richardson

I think was ; I could not say positively about the others.

Q. Luxton was a stock seller at Milton? A. He was working for Lindsay,

sub.

Q. Who was Bradley? A. That is another sub.

Q. You think the handwriting of all those was Shaver's? A. It was all

Shaver's handwriting, yes.

Q. Under whose instructions? A. I cannot say I gave him instructions

about each one of them ; we handed over the subscriptions to him and he entered

them up, but he was doing his general work under my instructions of course.

Q. Of course if they were all ante-dated he might be merely a copyist putting

them down as they were ? A. I do not think he copied those in until a few days

before the meeting; that is my recollection.

Q. Would that have been after the Laidlaw subscriptions had been got out

of the way? A. Yes, it would.

Q. Who is Gilchrist? A. John Gilchrist is an officer in the Crompton
Corset Company.

Q. Can you tell and does that book show the amount up to Gilchrist's name,
the total amount of stock subscribed? A. Yes, 5,448 shares it shows there if

the additions are correct, here, I think they are.

Q. $596,200 of shares would indicate that there were some 500 shares got

after that, would it not? A. Do you refer to the list that was filed with the

Government?
Q. Yes? A. I would have to see the list and see why it does not cor-

respond with this; I cannot answer just off hand.

Q. You took the list right down to the time you went to the Government?

A. Yes, the list was supposed to be an exact copy of this book.

Q. That was in November? A. Yes.

Q. What had you got according to this book down to? A. According to

this it was 5,448 shares.

Q. And the next date in that is December 22nd? A. Yes.
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Q. So that those you have given us are the concluding ones of the whole- list?

A. Yes, I should say they were.

Q. Prior to getting the certificate ? A. Yes.

Q. Is this the list, Exhibit 17, that went in to the Government, do you know?
A. That is a copy of it.

Q. You do not know whether it is the original? A. It is a copy of it; I

am sure it is not the original.

Q. In that book of yours where does the Lindsay subscription come in, after

whom ? A. After M. Beattie, Campbellville.

Q. The one immediately after that in this list is W. Beattie ISTesbitt, 100
shares ? A. That might be.

Q. I Just want to know because I do not see any reason why it should be put
there; why is this Lindsay one put out of its order and away up perhaps two or

three places ahead and out of its legitimate order according to that book? A. I

could not answer that question. Fitzgibbon ought to be able to answer; he is the

accountant that prepared this statement.

Q. It does appear, I am right, am I not, it does appear out of its order; if

you look at the original book you are referring to? A. Yes, it should be near
the end.

Q. You will find the Beattie K'esbitt, the Lown, and these others all in their

proper order a couple of pages over. In the prospectus filed in Ottawa there are

a number of names given—on the prospectus that was filed with your application

—

a number of names given as directors that have sworn they had not agreed to be
directors : Major Beattie and Calvert ? A. So far as Major Beattie is con-

cerned I think he had a poor memory when he gave that evidence. I called him
up on the long distance phone after lie had been approached by Mr. Lindsay, or

perhaps I should say Mr. Lindsay called him up and then allowed me to speak to

him and he asked me who I was, and I told him " You ought to know me
;
you have

known my people for 25 years; we have dealt hundreds and thousands of dollars in

your store " ; and he said " Oh, yes, that is all right ", he said, " I have no objec-

tions ". He did not exactly tell me I could put his name down but I inferred that

he intended that I should, but later on he objected to it.

Q. And before this prospectus was filed at Ottawa? A. Yes, that was
before that.

Mr. Commissioner: Which was,—the objection before or the consent before?

A. The objection was raised before I had filed the subscription list in Ottawa.

Mr. Hodgins: What you tell us about speaking over the telephone was the

original talk yau had ? A. That would be about March or April, 1906.

Q. And before this prospectus was filed in Ottawa with the Finance Minister,

Major Beattie had withdrawn his consent, whatever it was, to be a member of the

Board? A. Yes, he had refused to subscribe for stock to qualify as a member
of the Board; therefore, he could not be elected.

Q. But he had declined to be a director? A. Yes, he declined to subscribe

so that he could not be a director.

Q. He might have consented to be a director and then declined to subscribe?

A. I understood Major Beattie when his name was put upon the provisional pros-

pectus to have consented to have it there.

Q. I am only asking now with regard to the date, which is the 27th Novem-
ber, when you verified the prospectus which contains the statement :

" The follow-

ing gentlemen consented to act as directors if elected ", whether at that time you
did not know that Major Beattie had withdrawn consent he had given, whether by
refusing to subscribe or otherwise? A. I knew that, yes.

Q. Would that apply to John D. Ivey? A. Yes.

Q. Would it apply to W. S. Calvert? A. Yes.

Q. To Hon. A. G. McKay? A. Yes.

Q. Thomas Urquhart? A. Yes.
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Q. When you were in Ottawa were you asked anything with regard to the

truth of the statements made in the prospectus? A. I did not think they were

untruthful at that time.

Q. Were you asked anything about their truthfulness ? A. Yes, Mr. Field-

ing discussed the subscribers' list with me.

Q. What names did he mention? A. He mentioned those Laidlaw names
and he mentioned some others that somebody had been kind enough to call his

attention to, and I told him there was no provision in the Bank Act to take those

names off the list until after the Bank had organized, but that we had sufficient

over and above that.

Q. Laidlaw's subscriptions amounted to $21,300? A. Yes.

Q. What were the others he referred to? A. I cannot say exactly which

ones they were; if I remember rightly it was Smith and Davidson of Flint, and
Hon. Samuel Merner.

Q. How much was that? A. Five thousand dollars.

Q. That would be fifteen thousand more? A. Then Hon. Mr. Forget, that

is $5,000; and then A. H. Hoover's five thousand more; and he spoke about

Lindsay's $50,000, but he made no objection to it ; that is my recollection of it.

Q. Was that at one of the interviews with him, I suppose ? A. Yes.

Q. On the first day? A. I think it was immediately after Mr. Calvert

introduced me to him.

Q. That was the first interview? A. I think that was the first interview

we had, I am not sure about that though.

Q. Then j^ou think somebody had been telling him about the difficulties re-

garding this list? A. There was no doubt about it that he had. been commu-
nicated with or been spoken to by numerous people.

Q. Did he ask you about the truthfulness of the prospectus so far as the names
was concerned? A. No, I do not tliink we spoke about that, in fact I am sure

we did not.

Q. You know that Mr. Forget is mentioned as one of the directors; did he

ask you if he was going to be a director notwithstanding his stock was questioned ?

A. No, that was no£ spoken about.

Q. The point was he was getting information from you as to the stock sub-

scription list? A. Yes, the question was as to whether the list of stock sub-

scribers was bona fide or not.

Q. The amount you have mentioned comes as nearly as I can make it to

$41,300 ; there are four of them of five thousand each, and the Laidlaw's subscrip-

tion $21,300 ? A. Yes.

Q. And then there is the Lindsay one, the fifty thousand ; those were the ones

he asked you about? A. Yes; my recollection is that all of those or some of

them at least he asked me about. I could not swear positively every single one was

;

I know he went over a few of them.

Q. Those are in your mind ? A. Yes, those are in my mind as the ones he
likely questioned me about.

Q. What explanation did you give about the Laidlaw ones? A. I simply
said I left them on the list because I could not take them off, because I did not

need them.

Q. What did he say to you? A. He had been served with a letter from
Mr, Leighton McCarthy explaining the whole matter to him, so I did not have to

tell him an3i;hing.

Q. That they had been settled with? A. I think so; I did not read the

letter, but that is what I understood was inferred there.

Q. You mean he had been told what had become of the subscriptions? A.
Yes, he had, been told in the first place about the writ, and in the second place he
had withdrawn his objections, and he explained why he had withdrawn them.
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Q. In discussing that did lie speak as to the statement in Mr. McCarthy's
letter as to the way in which the deposit was being raised? A. jSTo, he did not
epeak about, that at that time.

Q. " I received information," Mr. McCarthy says, '' that alleged subscribers

for shares paid a large sum of money in cash and have signed notes for other large

sums of money and that the persons professing to act in the name of the Bank have

transferred notes and received proceeds, and that a deposit either has been made or

will be made of the cash received and the proceeds of those notes or a sufficient

amount to make up $250,000 ". Was that element of it discussed ? A. The first

I heard of that was Mr. Fielding wrote me a letter.

Q. On the first occasion there was no discussion of that? A. No, my recol-

lection is there was nothing said about that at that time.

Q. He was discussing with you the getting rid of them, he took that up with

you? A. iSTot as to detail, just in a casual way that we had settled it.

Q. He just treated it in a casual way ? A. Yes.

Q. Did you assure him they had? A. I told him it was arranged.

Q. Why did you volunteer the remark you were leaving them there in the

list? A. Because there was nothing in the Bank Act which would permit me to

take them off the stock list once they were put on there.

Q. Did he assent to that? A. I do not remember; there is nothing that

enables us in the Bank Act to take them off.

Q. Therefore you were obliged to send them in? A. I had them sent in,

they were in.

Mr. Commissioner : They were in ; he could not get the thing back to change

it ; it was there.

Mr. Hodgtns : Is that what you meant, because you had sent it in to him you
could not change it? A. Yes.

Q. I understood you to mean after the subscription was once taken you could

not change it? A. I will say that as well.

Q. What did you tell him? A. I told him there was no provision in the

Bank Act to remove those subscriptions.

Q. From what? A. From the subscription list, from that book.

Q. After he had the list that you had sent him in, is that what you mean?
A. Yes, exactly.

Q. Did he assent to that view ? A, I do not think he expressed any opinion

about it.

Q. Why did you say " we have enough without that " ? A. I called his

attention that we had more than five hundred thousand dollars, that even if those

were eliminated we had sufficient left.

Q. How much had you then? A. The subscription list shows $579,000, I

think.

Mr. Commissioner: $579,200 is what this document shows (Exhibit 17).

Mr. Hodgins : The printed one is $578,900, and there were thirty five hun-

dred shares, but those were taken afterwards ? A. What list are you referring to ?

Mr. Commissioner: Those are on separate paper; they are apparently

included in that lot.

Mr. Hodgins: You see at the bottom, you will find the total (in printed

return) ? A. This is a true copy of the list I sent in (Exhibit 17).

Q. At that time if you had deducted Lindsay as well as those others you

would not have had over*$500,000 ? A. No, we would not.

Q. What was the discussion with regard to the Forget subscription, what did

Mr. Fielding say about that? A. I cannot swear that he said anything directly

about that, but he said there were some conditional subscriptions, he understood,

and I said that those would be replaced, but in the meantime we had enough with-

out them; that is my recollection of my conversation with him.
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Q. Were the names mentioned that you have given me here? A. There

were some names mentioned, but I cannot swear to each one of them; there were

some mentioned.

Q. The Forget subscription was a conditional subscription? A. Yes, it

was written on the face of it.

Q. *Two men in Flint were conditional subscriptions, were not they? A.
There was nothing to indicate that they were conditional.

Q. But you knew it ? A. Yes.

Q. And Hoover's was? A. Hoover's was written on the face of the sub-

scription itself.

Q. Is that one of those you mention? A. Yes. My recollection is I men-
tioned that; the original subscriptions were sent to me at Ottawa.

Q. Original subscriptions? A. I had them all there.

Q. Do you mean the whole bunch? A. Those papers like that that re-

presented every subscription that was on the list. (Similar to subscription form
in Exhibit 25).

Q. "Was that after your conversation with Mr. Fielding? A. After first one.

Q. Did you telegraph for them ? A. Mr. Hunter came back and had them
sent down.

Q. Mr. Hunter came back and had them sent dowa to you? A. Yes.

Q. That is the subscriptions which are similar to this exhibit 25 ? A. Yes,
the original subscriptions signed by the subscribers themselves.

Q. You would get that naturally a couple of days after Mr. Hunter left; if

he left at night and got here in the morning you would get it on the following

morning? A. Yes.

Q. You were prompted I suppose by Mr. Fielding's interview to get those?

A. Yes. I think I told Mr. Hunter that there might be some questions come up.

I think he advised me to get them, and said he would attend to it when he went
back.

Q. And they actually reached you in Ottawa? A. They reached me in

Ottawa.

Q. . Had you promised Mr. Fielding to get them? A. I could not say.

Q. Did you show them to him? A. I showed them to somebody, I do not

remember whether it was Mr. Fielding or Mr. Boville, or somebody else in the

Department, I could not say. My recollection is I showed them to somebody.

Q. You showed this pile of papers? A. My recollection is I showed them
to somebody.

Q. Nobody suggested that; is your recollection clear upon it? A, I re-

member having the subscriptions there, and somebody looking at them; I do not

know whether it was at the Department or whether it was Mr. Guthrie; I do not

remember that now. My memory is not as good as it was a few months ago.

Me. Travers : Mr. Commissioner, in bringing me up could not you see that

they give me refreshments? I have had nothing to eat since 7 o'clock?

Mr. Commissioner : That ought to be seen to ; it ought to be done by the

Commission.
Mr. Hodgins : I had no idea of that, and if you had mentioned it before

I would have seen to it. Mr. Thompson will see that the officer is provided with
money for that purpose.

The Commission adjourned at 4 p.m. until 11 a.m., tomorrow.
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Toronto, May 15th, 1912.

The Commission continued its sittings at 11 a.m.

W. R. TRAVERS, Examination continued—

Me. Hodgins: Look at this cheque and see if that is the cheque you spoke
of yesterday as being made out after you got the cash from Dr. Beattie Nesbitt?
A. Yes, I think that is the cheque.

Exhibit 36—Cheque dated December 7th, 1906, for $5,000 to W. D. Travers
signed " The Farmers Bank of Canada, W. R. Travers, Greneral Manager ".

Me. Commissioxer : Do you keep your slips to show the deposits? A.

They should show.

Q. To trace this up, because apparently it must have gone through the Clear-

ing House ? A. Yes, I think it went through as a cross entry, sir.

Q. It was paid on the 7th December, the same day it was dated. Have you

that book here?

Mr. Hodgins : No, those will be in Mr. Clarkson's possession. I will be able

to trace that up when I have Mr. Clarkson here. This I note is accepted by the

Traders on the 7th December, who took it over ? A. Oh, I think it was deposited,

I think it would appear on the deposit slip.

Me. Commissioner : It would hardly be likely.

It is marked paid on the 7th and accepted on the 7th.

Mr. Hodgins : Your signature on that is duplicated.

Mr. Commissionee : He has made a mistake.

Me. Hodgins : It would look as if somebody had objected to the signature

you put on first? A. No, I had a bad pen and I wrote it the second time for

fear they might object.

Q. Can you throw any light on it of what became of it? A. It went

through in the ordinary banking business and back again at the end of the month

;

my recollection is it is just a cross entry.

Q. Would this letter have any bearing on that transaction signed by Dr.

Nesbitt? A. Yes, that refers to it.

Q. That is a letter to yourself dated May 10th, 1910 :
" Dear Mr. Travers:

Referring to our conversation of yesterday, I remember well being in your office,

then upstairs, on December 6th, 1906, and "W. J. Lindsay coming in and handing

me a parcel of Traders Bank notes to the amount of $5,000; they were hundred

dollar bills, if I remember rightly. This was in accordance with a private arrange-

ment I had with him. Yours truly, (Signed) Beattie Nesbitt." What was the

conveisation of yesterday to which he refers? A. I had spoken to him
about it.

Q. That is three years after the event? A. Yes, I was to go under an

examination, Lindsay brought a suit against me for commissions and I was to go

under examination and I wanted to know exactly the facts of the matter.

Q. Had you any doubt about them? A. No.

Q. What was the object of this letter? A. I had no doubt about it; I

wanted Nesbitt to put it in writing for me.

Q. Wanted to produce it on the examination? A. I did not produce it.

Q. Was that the idea you should? A. My solicitor thought it would be

wise for me to get that letter from him,

Q. Who was your solicitor ? A. Mr. Hunter.

Q. This speaks of a private arrangement he had with Lindsay ; did he explain

what that was ? A. No.

Q. Or did you know ? A. No, not at the time.
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Q. At wliat time? A. At that time.

Q. At the time of the letter? A. At the time of the transaction I did not

know it.

Q. Did you learn it afterwards ? A. I think as Dr. Nesbitt is going under

a trial, I do not think it is fair to me—of course Mr. Commissioner knows better

than I do, but I feel a little reluctant to answer these questions as he is coming
up before the Criminal Court and I have to give evidence.

Me. Commissioner: I do not suppose that is a reason for stopping the

inquiry. You have endeavoured to protect him from any unfair results;

I think you have done all you can and must answer now. A. What
is your question?

Me. Hodgins Did you learn it afterwards? A. Yes, I learned it from the

Doctor in conversation that Lindsay had agreed if he went on the Board and became
President, that his stock of $5,000 should be paid for. I did not approach Dr.

Nesbitt, I never knew Dr. Nesbitt, till a week or two before the meeting of the

shareholders, never heard of him except to know him as a politician and a leader of

the Conservative party in the City, and beyond that I did not know him.

Q. Do you mean to say that you, the prime organizer of the bank, allowed

Lindsay to dictate who should be President, his name to be mentioned only a week
before he was elected? A. I did permit that.

Q. Lindsay must have had a considerable amount of power in connection with
the organizing of the bank? A. He had power to get the subscriptions and he
brought a good many of those names on the provisional Board to me; I did not
see the men.

Q. How do you account for his being able to name the President? A.
There were several men named for the President and they fell down after the

Laidlaw suit, and we were in a fix at that time.

Q. Who was in a fix? A. I was.

Q. And Lindsay ? A. Lindsay no doubt felt he would be unable to collect

the balance of his commissions if anything happened that the bank did
not go on.

Q. This arrangement was then come to ? A. Yes.

Q. And Lindsay did not tell you he had arranged to qualify Beattie Nesbitt?
A. No, I did not ask that.

Q. That was not stated to you ? A. No.
Q. Did you know that the by-laws passed at the meeting required that

$3,000—
Me. Commissioner : Had not you better get whether that $500 came out of

Lindsa3r's or his commissions? A. At the present time it is out of Lindsay's;
that is the dispute l)etween Lindsay and myself.

Q. What do you mean at the present time it came out of Lindsay's? A. I

mean asfar as Lindsay's commissions are concerned it is charged up against him-—Exhibit 37: Letter May 10th, 1910, from Beattie Nesbitt to Travers re $5,000
handed to Nesbitt.

Me. Hodgins: We got up to the point yesterday that Beattie Nesbitt got
$5,000, that you got $5,000, and that Lindsay got $5,000? A. There was
$15,000 drawn.

Q. There is no doubt that Lindsay got away with $5,000 quite apart from
this $5,000; is not that Hght? A. Yes, and I charged him with $10,000.

Q. The cheque to you was for $10,000? A. Yes.

Q. Of which half was yours and half was Lindsay's ? A. No, I would not
say that; I was paying him $10,000, that was my intention at that time.

Q. Out of which we found yesterday you got $5,000 and Lindsay got $5,000 ?

A. I did not get $5,000 out of that cheque, that was wrong. I said I got $5,000
out of the next cheque; Nesbitt simply cashed that cheque for me.



174 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

Q. We at all events got that far that each of you got $5,000 ? A. Yes.

Q. And then you say that this $5,000 which Beattie Nesbitt got came out of

Lindsay ? A. Yes.

Me. Commissioner: It was charged to Lindsay.

Me. Hodgins : What I mean is it had come out of whatever was coming to

Lindsay? A. I do not know what you mean, I am trying to tell you the trans-

action but I am not on trial,

Q. How did it come out of Lindsay? A. The cheque was drawn to Lind-

say for $10,000, and I charged $10,000 against Lindsay's commissions ; $5,000 of

it went to pay Nesbitfs stock. I did not propose to have the $5,000 come out of

my commissions.

Q. When was that charge made? A. The day the cheque was drawn.

Q. The books will show that? A. No, there were no books kept of that;

it was a matter between Lindsay and myself.

Q. What do you mean by the charge was made the day the cheque was drawn ?

A, Charged it in my own mind if you wish it that way. I did not keep any books

with Lindsay beyond the registering of the stock; I could figure up from there

from time to time.

Q. When you say charged you will understand that, speaking as a former

banker, it is likely to be understood you mean charged in the books? A. Yes.

Q. And if you mean it in your mind, say so. Then there was no, actual

memorandum except in your own mind for some time afterwards ? A. Nothing
at all but the cheques which were issued to me.

Q. We have so far as the records go the cheques and who got the money ? A.

Yes.

Q. That is all? A. Yes.

Q. We can make up our own minds as to who it should be charged to? A.

Quite so.

Me. Commissionee : Ask him if there was any trace kept, any entry made
of the sums he paid to Lindsay out of the cheques he drew to himself.

Me. Hodgins : To begin with was the system of drawing cheques out that they

were payable to you, and you were the one who was entitled to the commission
and you paid Lindsay out of what you got ? A. Yes.

Me. Commissionee : Did he get any voucher or make any entry of payments ?

A. The cheques that were issued to him were endorsed by him, that is the receipt

I had for those amounts, and I made certain deposits to his credit in another bank,

which speak for thmselves.

Me. Hodgins : We put in two of those yesterday ; then as between you and
Lindsay where do we find, where does any one find any trace of what was done with

that particular cheque of $10,000 ? A. We cannot find any trace of it.

Q. It is in dispute between you and Lindsay? A. Yes.
Me. Commissionee: What is the dispute? A. He claims he has not been

paid that $5,000 and many other five thousand dollars, I think he claims $36,000.

Q. Does he claim that $5,000 should have been paid by the bank or by you,

the qualification money? A. He claims he paid that $5,000 to me as half the

commissions on that cheque.

Q. And that you gave it to Nesbitt? A. And that I made it a present to

Nesbitt.

Me. Hodgins: If that be the case, that letter must be wrong that Lindsay

came into the office when you were there and that Lindsay gave Beattie Nesbitt

$10,000? A. No, it is not; I have told you several times that Lindsay came in

and paid it to Nesbitt in my presence.

Q. And his contention is you paid it to Nesbitt? A. He contends he paid

it to me.
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Mk. Commissioner : I have forgotten whether you asked Lindsay about that

;

I don't think he gave any account about that ? A. Yes, he swore to that ; I heard

him swear to it here.

Mr. Hodgins : If Lindsay claims that you paid that it must be upon a basis

that you had agreed to qualify Beattie Nesbitt and not him ? A. Yes, I believe

that is the contention.

Q. And your statemerit today is that you did not know Beattie Nesbitt until

a week before he was elected ? A. I would not say a week, it might be two weeks

before, shortly before.

Q. And that his name came forward entirely through Lindsay? A. Yes,

that is as I understood it.

Q. Did you ever agree to qualify Beattie Nesbitt? A. I did not.

Q. Had not Dr. Nesbitt come to your notice in connection with the loan that

was got for the $80'000 from the Trusts and Guarantee Company early in October,

1906? A. No, I don't think I had any conversation at that time with Dr.

Nesbitt.

Q. You cannot recall that at the moment? A. I did not know the man at

that time; he called on me at the Queens Hotel where I was living after Laidlaw
had entered that infamous suit.

Q. He called on you? A. He called on me himself.

Q. In reference to the presidency? A. In reference to taking stock and
becoming a director.

Q. Perhaps you will recognize this application of his for stock? A. Yes,

that is his application.

Q. Is that the one that was ante-dated ? A. Yes, I think it was the only

one I think that is on record now.

Q. That was taken by you or taken by whom, that subscription? A. I

could not swear to that.

Q. Whose writing is the date in? A. The writing is my handwriting, but

the name of the proxy is written by some other handwriting, I don't know whose.

Exhibit 38—Application of Beattie Nesbitt, dated October 22nd, 1906, for

100 shares of stock.

Q. These cheques I think would be the ones paid to the provisional directors?

A. Yes, those are the cheques.

Q. I see they are all payable to you, signed by the Farmers Bank by A, S.

Lown, Chairman, and G. H. Smith, Secretary Treasurer? A. Yes.

Exhibit 39—Four cheques dated July 4th, 1906, signed " The Farmers Bank
of Canada, A. S. Lown, Chairman ; G. H. Smith, Secretary Treasurer ", for $2,500,

$2,000, $2,500, $3,000, all payable to W. R. Travers.

Q. Exhibit 13 already in is the power of attorney to you from the provisional

directors, together with a memorandum as to the division of the money, and en-

dorsed on the back of it is what T could not find yesterday, the statement of how
much each of these gentlemen got. There are two cheques which have just been
put in of $2,500 each, Mr. Smith appears to have got one, and Mr. Lown the other,

from that endorsement? A. I could not say as to, how they distributed that

money, with the exception of the endorsement of Mr. Fraser on one of the cheques,

which speaks for itself.

Q. Will you just look at Exhibit 16 and tell me if that is the document
under which you finally got that agreement from Robertson & Maclennan, the

agreement which you and the provisional directors had signed? A. That was
the order to obtain the paper; I am not sure whether I ever got it or not.

Q. Here is Lindsay's statement of claim in that action in which he admits
that up to December 7th, 1906, he received from the Farmers Bank, either directly

or through the defendant Travers, on account of commissions, the sum of $13,-

527.50 ; that is up to December 7th, would that include, in your view, that $10,000
or only $5,000 of it? A. That is his statement of claim; he never was examined
under that statement of claim; I disputed the figures.



176 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

Q. At all events this is in your favour so to speak, for an admission he got

so much money; and he further says, " On and after the 7th December, 1906, there

was placed to his credit by the defendant Travers and he received the sum of

$7,000 "—that would make $20,527.50. Would that—of course I do not mean to

bind you any way, but speaking generally—would that be fairly accurate as to the

amount he had actually got? A. No, it would not.

Q. He got more than that? A. Yes.

Q. You claim he was overpaid? A. Yes, I claim he was overpaid.

Q. At all events that was his statement at the time ; I suppose from his point

of view that would not admit any more than needed. Probably it is right that

from the 5th June or some time, say 4th July, till December you liad made no
deposits to his credit for commissions? A. I had; they speak for themselves.

Q. From June, 1906, to December, 1906, you had made payments to Lindsay
for deposit to his credit? A. Yes. !

Q. And that has come out of the subscriptions? A. Yes.

Q. There is a copy of a letter addressed by you to Lindsay, dated April 27th,

1906, which ends up: "1 am enclosing you a new form of application leaving the

proxy blank. Kindly take all your subscriptions without putting the name in at

all. I have a new wrinkle and will explain it to you when I see you". Mr.
Lindsay replied to that on the 1st May: " Mr. Luxton and I have adopted the plan,

and I now enclose you a cheque for deposit in Bank of Montreal, and my personal

cheque for $300 to the credit of Greenlees, together with notes for $700; we are

retaining the subscription of which I send the copy only "—what was the new
wrinkle? A. I did not like the subscriptions going into Smith's hands with the

proxy blank; I wanted to fill them in myself with my own name or somebody else's

I could have confidence in. What letters are those? From Lindsay's files?

Q. No ? A. I would not put any confidence in his file.

Q. These are from the liquidator's file of what was found in the bank? A.

That is all right.

Q. There is a letter of December 28th, 1906, I would like an explanation on

one paragraph of ; it is addressed to Lindsay, at Kerwood, and it says this :
" In

taking subscriptions from now on until, say the middle of January, Mr. Hunter
lias suggested that you leave the date blank so we may make use of them in any way
that may suit best when making up our next list "—what is the meaning of that

suggestion ? A. Well, I think we had in our mind at that time that a lot of those

subscriptions that you referred to yesterday should be eliminated from the state-

ment before making a new s)ne to the Government, and that the subscriptions that

he refers to there would take the places of them as near as we could arrange it.

Q. The retjim w^ould be one dating up to the 31st December, 1906? A. Yes.

Q. But it would not go until after the middle of January? A. We would

have to make ft up to the 31st December, and then we had 14 days in which to send

it in, and the idea was, if I remember right, that we would not show any reduction

in our total subscriptions if possible.

Q. The idea was each of these subscriptions which we would get between that

date and the middle of January would be left blank and could be used to replace

those that objection might be taken to ? A. That is my recollection at the present

time.

Q. What particular subscriptions was that in reference to? A. The Laid-

law, for instance.

Q. And what else ? A. Others that I mentioned yesterday ; Smith of Flint,

Michigan, and Davidson, and several tnat I knew should come off.

Q. And was that suggestion acted upon? A. I think the Government

return as compared with the other one, will show it was to a certain extent.

Q. Looking at this letter of Lindsay's which has gone in as Exhibit 23, letter

from Lindsay to you, will you kindly read that and tell me what list that refers to,

and what subscriptions? A. What is this?
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Q. That is a copy of a letter from Lindsay to you? A. Is it a genuine

copy ?

Q. I think so; when you read it you will be able to tell probably? A. Yes,

I remember getting something similar to that; probably it is the same thing

exactly.

Q. When he was here we questioned him with regard to what bank blue book

that would be; you see the date of the letter is November 13th, 1907, and we came
to the conclusion that the blue book would be the one up to the 31st December,

1906? A. Yes.

Q. Would this reference in his letter :
" Several names that are not or

should not be on the list as shareholders " refer to that list of December 31st,

1906 ? A. Yes, I should say it did.

Q. Do you know at all what his reference is? A. His reference was a

bluff to frighten me that he would make a complaint to the Government if I did

not settle with him ; that is what he had in his mind when he wrote that letter.

Q. Was his statement true that there were several names that should not have

been on the list? A. Yes, he is quite right in it.

Q. You think this was his bluff to frighten you ? A. Yes.

Q. I suppose it could not have any effect? A. I am not bluffed as easily

as that.

Q. Did you alter the list of December 31st, 1907? A. The list was sent

down exactly as it should have been according to our books.

Q. I want to ask you now about that loan of $80,000 that was got from the

Trust & Guarantee Company ? As I understand you found yourself short and you
had to raise a loan of $80,000 ? A. Yes.

Q. In order to make the deposit; this is the cheque which you finally got, is

it not, dated 11th October, 1906, for $80,000 payable to the Bank of Montreal? A.

Yes, that is the cheque. —Exhibit 40:—Check, Trusts and Guarantee Company
to Bank of Montreal, dated 11th October, 1906, for $80,000.

Q. Application for that $80,000 was made to whom? A. Mr. Warren of

the Trusts and Guarantee Company.
Q. And solely with him? A. Yes.

Q. What was the bargain, what were you to pay?
Mr. Commissioner: Was it in writing or verbal? A. It was a verbal

application. I called on him and talked the matter over with him.
Mr. Hodgins: You finally gave him a hypothecation? A. I gave him the

usual hypothecation that is taken in such cases for the notes that I deposited as

collateral security.

Q. Just tell me what the verbal arrangement was? A. The arrangement
was he should loan me $80,000 for the purpose of putting up to the Government
and make the Government deposit in accordance with the Bank Act on the security

of $103,000 or $104,000 of good Farmers notes.

Q. As far as I know these are the only papers we can find showing the

arrangement between you ; will you just look and see if th-ere is anything further ?

A. The arrangement was the loan was made to me personally under legal advice

;

it had nothing to do as far as I knew at that time with the provisional

Board, and the notes having been endorsed over to me personally I had hypothe-

cated them personally to the Trusts Company and received this $80-000 for which
afterwards the bank paid 7% and $1,000 bonus.

Mr. Commissioner : "^he Farmers Bank ? A. Yes.

Q. 10% ? A. Yes, and $1,000 bonus.

Mr. Hodgins : I want to know what your arrangement with Mr. Warren was ?

A. My arrangement with Mr. AVarren was to borrow that money and give the

security.

Q. You explained what these notes had been given for ? A. Yes.



178 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

Q. That they were stock subscription notes? A. That they were given

on account of the subscriptions, yes.

Q. And you wanted to deposit them with him and get this money to make
up the Government deposit? A. Yes.

Q. What was the necessity for legal advice? A. The legal advice was

whether those notes could be collected or not when they were given for subscriptions.

Q. Collected by whom ? A. Collected by the holder.

Q. By the Trusts & Guarantee Company? A. Yes, they would be the

holder at that time if they advanced the money.

Q. Wlio gave the legal advice ? A. Mr. Hunter, I think.

Q. You stated it was given under legal advice; do you mean to say you do

not know who the solicitor was? A. My recollection is Mr. Hunter; I do not

know whether it was Mr. Hunter or Mr. Urquhart.

Q. Did you meet Mr. Hunter in connection with it? A. I did.

; Q. Did you explain the situation to him ? A. It was talked over.

Q. Who was he acting for ? A. Warren.

Q. Was it thoroughly understood what we understand now, that they were

Btock subscription notes ? A. I am satisfied it was.

Q. They were to be paid back out of moneys deposited after the granting of

the certificate ? A. That is where Mr. Warren and I differ, I have to contradict

him. He said the money was to be paid back from the payment of the notes ; I was

under the impression I was to pay it back out of the deposit.

Q. How long was the loan for? A. Thirty days.

Q. And the bonus was for thirty days, that was the arrangement? A. Yes,

the bonus was for the transaction.

Q. And in fact did you pay the money back out of the moneys you got back

from the Government? A, I did.

Q. To Mr. Warren or to his company? A. To the Trusts Company.

Q. And was that made in three payments ? A. It was.

Q. Would the dates Mr. Mitchell has given be right, December 6th, 7th and

17th? A. I think so. I did not see the cheques he was handling, but I con-

sidered he told what were the facts.

Q. What bank was your bank at that time ? A. The Union Bank.

Q. It would appear to be in the Traders Bank, this deposit on December 3rd,

$345,000, would not that be what you got back? A. That is- the money that

came from the Government.

Q, $245,839.80? A. That $889.80 would be some odd cheques added to

the $245,000.

Q. Probably gave you some interest? A. We got some, not very much;

we got very few favours from them.

Q. Would you tell me— ? A. The cheques are here themselves; I saw

them here the last time you held your sitting; they would speak for themselves,

would they not?

Q. I have them here? A. I was wrong in saying the Union Bank; I

transferred my account to the Union Bank soon after the bank opened, and I

thought when I said that, that the cheques were on the Union Bank.

Q. Look at this, this appears to be a statement, you can tell whether it is

from your books or the Trusts Company's books? A. This is made up by the

Trusts Company.
Q. Can you identify in that the three cheques? A. $30,000, $25,000 and

$25,605.81.

Mr. Commissioner : That is repayment? A. Yes.—Exhibit 41 : Farmers

Bank book with the Traders Bank.

Mr. Hodgins: This appears in this bank book? A. Yes, I see such

entries there and I presume they are the ones.
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Q. $30,000, $25,000 and $25,605.81? A. Yes.—Exhibit 42 : Statement

re payment of $80,000 loan.

Q. That cheque that I gave you for $80,000 October 11th, 1906, was deposited

immediately, was it not in the Bank of Montreal ? A. Which cheque ?

Q. The cheque for $80,000? A. Yes, the book will show the date it was

deposited; I do not know whether it was exactly that day or a day or two after-

wards ; it was very soon anyway after the issue of it.

Me, Commissioner: Was the $80,000 cheque of the Trusts & Guarantee

Company deposited in the Bank of Montreal, or did you put your own
cheque in? A. No, I deposited their cheque. The Trusts Company drew

it to the order of the Bank of Montreal so that I could not make use of it in

xiny other way.

Q. At whose request? A. It might have been mine, I could not say; Mr.

Warren I think says so ; I would hate to contradict him.

Mr. Hodgins: Had you dealings with any one but Mr. Warren in the

matter? A. I saw Mr. Stratton once.

Q. In connection with the $80,000 loan ? A. Yes, before it went through.

Q. Explained it to him? A. Partially.

Q. To what extent? A. Mr. Warren introduced me to him, if I remember

correctly, and beautifully outlined the transaction, and I added a few words to it,

and he said whatever Mr. Warren would do, he would be satisfied with it.

Q. Who fixed the bonus you were to pay ? A. Mr. Warren.

Q. What was the necessity of paying a bonus on a loan of that kind? A.

That is a usual custom
;
people do not make loans, banks or loan companies or any

other institutions without having a little more than the interest.

Q. Without a bonus ? A. Without a bonus, very few of them.

Q. What was the reason given to you for having the bonus of $1,000? A.

Profits to the Trusts Company.
Q. On account of the dangerous transaction? A. I do not think they

looked at it that way, I thought they looked at it as an accommodation to me it

was worth $1,000, and I considered so.

Q. You thought it was? A. Yes.

Q. There was some doubt as to the legality of the transaction in their mind,

that they were taking a risk ? A. At first, but not always.

Q. Mr. Hunter was not the bank's solicitor? A. No.

Q. He was acting for whom ? A. He was acting for Mr. Warren I under-

stand.

Q. You did not identify these documents, I would like you to do that; one

dated October 11th, signed by the Trusts & Guarantee Company per Warren:
" Eeceived from W. E. Travers, Esq., notes amounting to the sum of one hundred
thousand nine hundred and fifty-five dollars as per list furnished us by the provi-

sional directors of the Farmers Bank of Canada. A cheque will be given to you

for the sum of $80,000, the amount of the loan to be made by this company on the

security of said notes to-morrow. The Trusts & Guarantee Company, per James J.

Warren."

And then October 10th, 1906, which was the day previous, this letter :
" W. E.

Travers, Esq., Farmers Bank of Canada, City. Dear Sir : I wish to put on record

our understanding of to-day that the $80,000 has been available since yesterday,

and that the rate of interest agreed upon will be payable in respect of it from this

time on. Yours truly, J mes J. Warren^ Manager." We have not been able to

find the list of notes anywhere? A. I saw the list of notes here or some place

else.

Q. The liquidator says he is unable to find them? A. I had them in my
hands; they are marked as an exhibit somewhere.
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Q. We do not find any list ; at all events there was a list which that said was
given by the provisional directors? A. The Provisional Board did not give the

list; I made the list up myself.

Q. Without consultation with the Provisional Board? A. I did not con-

sult with them at that time, very much beyond the allotment of stock.

Q. This says first, that is as it was written first, " Furnislied us by the

Farmers Bank of Canada", and then it is put in, by the " Provisional Directors".—Exhibit 43 : Letter 10th October, 1906, Trusts & Guarantee Company to Travers

and receipt for notes from Trusts & Guarantee to Travers of October 11th, 1906.

Q. Did you note the terms of that letter. (Of October 11th, 1906, Exhibit

43) ? A. Yes.

Q. You noticed the change ? A. Yes, I noticed he had provided the funds
and wanted the interest—no, I cannot say that I noticed that.

Q. In your conversation with Mr. Hunter, did he see the list or notes? A.
No, I don't think he did.

Q. There was nothing but notes being hypothecated? A. Xothing but
notes.

Q. No. subscriptions at all? A. All I had were hypothecated, the sub-

scriptions as well. I am quite sure there was another document that carried the
subscriptions with the notes that they referred to.

Q. Have you ever said so in any single one of your examinations from the
time of the failure of the bank up to now ? A. I am not sure, but I think I did.

Q. In what case ? A. In the case against Warren and Stratton ; I am not
sure about it, but my recollection is I did mention that.

Q. You think then there was an hypothecation of subscriptions? A. I feel

certain there were.

Q. You would have made up an additional list would not you? A. Xo,
there was no list made of the subscriptions, I am quite certain of that, but the

hypothecation was made, if I remember right, to read that the subscriptions which
these notes referred to were hypothecated.

Q. That is something quite new on the evidence you have given so far; you
may be quite right? A. I have answered every question I was ever asked; I did

not volunteer anything.

Q. How is it that this letter does not say so? A. I could not say.

Q. Notes amounting to $100,955; there must be another paper which the

Trusts & Guarantee Company got at that time? A. There may be, I could not say.

Q. You said you remember a list? A. I say my recollection is—I did not

say there was any list of subscriptions; you twist it around and try to make me say

something I do not wish to say. I said my recollection is that there was another

document that carried the subscriptions with those notes.

Q. If that be so, it has never been produced in any of the cases in which you

have given evidence ? A. No, I don't think it has.

Q. Has it ever been mentioned by you or Mr. Warren ? A. I answered you

a few minutes ago that I thought I had mentioned it in a previous case.

Q. Although it was not produced ; did you hear Mr. Hunter's evidence when

he was being examined before this Commission? A. Yes, I did; I don't think

that question was asked him.

Q. What subscriptions were those that you think were hypothecated? A.

The subscriptions that referred to each one of those notes.

Q. And apart from that there was no hypothecated subscriptions unless the

subscribers had given notes which you handed to the Trusts Company ? A. No.

Q. That is right is it? A. '

I think so.

Q. I would like to have quite a definite answer upon that, and I will ask the

question again ; I say, were there any subscriptions which you claim were hypothec-

ated other than those of subscribers who gave notes whose notes were handed to the

Trusts Company ? A. No, there were not.
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Mr. Commissioner: . Did you not keep a copy in your letter book, of ^ the

hypothecation pa^r? A. All the^ paper should have been in the bank.

Q. When it was drawn out, the hypothecation paper, and handed over did

you not have it copied in your letter book ? A. No, I signed those in their office

;

i wanted the cheque for the money, I did not pay much attention to anything else

;

I knew I would pay it back.

Mr. Hodgins: How is it there was nothing signed by you at all, it is nil

signed by Warren? A. All documents I signed were returned to me after tlie

loan was paid off ; they should be on file in the Bank, but as they arrested me a few

hours after the Bank failed I had not a chance to see the papers were protected.

Q. When you say " after the loan was paid off" what do you mean? A. It

was paid off later on; those cheques you speak of, December 6th, 7th and 17th I

think they were.

Q. It was handed back immediately after that? A. No, they were not

handed back to me then, the transaction was reversed after that, and it ran on

again for a few months.

Q. And then they were handed back, were they? A. I think so; my
recollection is they were.

Q. Look at that document and please tell me what this is? A. I do not

know Avliat it is : it purports to be a list of notes that were returned from the Trusts

Company to the Bank.
Exhibit 44 : List of notes purporting to be returned from Trusts Company

to Farmers Bank,

Q. Are they some of the notes that are hypothecated? A. Yes, I should

say there were a great many of them.

Q. Look at those papers and tell me if those relate to the same notes? A.

Yes, I should think they were some of the notes, sure of that.

Q. I do not find any statement that there were any subscriptions returned to

you? A. The subscriptions were not handed over to them, not the subscriptions

themselves.

Q. That is why no reference to subscriptions appears in any of the letters or

papers that I show you ? A. I should fancy that is the reason.

Exhibit 45 : Receipt, Travers to Trusts & Guarantee Company for notes

received, dated February 26th, 1907, and correspondence between Warren and
Travers.

Q. (Referring to Exh. 44). You will notice these three notes which are struck

out, F. W. Stair, W. J. Lindsay, and W. R. Travers, $9,000, $2,500 and $81,000

;

you know that the first two were in connection with the subscription loan of eighty,

tiiousand dollars? A. Yes, twentv thousand was referred to.

Q. What about W. R. Travers,^ $81,000 ? A. That was the note I gave for

the $80,000 loan and the bonus of one thousand dollars.

Q. Did you not get that back? A, Certainly I got it back after it was

paid.

Q. What does this mean, the striking that out of that list? A. I do not

know what that list is.

Q. It says "List of notes"? A. Yes, but anybody could make up that

list; it looks to me like a list of the notes.

Q. It looks to me like an exhibit produced in the Stratton and Warren case,

the property of the Trusts Company. I am asking you what you know about it ? A.

I do not know anything about it.

Q. You cannot account for that being struck out? A. No.

Mr. Commissioner: They apparently total the sum of $166,000 if the pencil

is right.

Mr. Hodgins : You have said that this was a loan made to you personally.

You were asked in previous inquiries whether you had the right to sell those notes
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whether you were the owner of them and could sell them; what do you say to that?

A. I thought I had at the time.

Q. You answered then that you did not think you could sell them, that all

you understood was tliat the provisional directors had resigned their ti"usteeship to

you? A. I don't think I made such an answer as that.

Q. I would like to get the basis on which this loan was made? A. The
facts are very simple.

Q. They are not so very simple as you put it; you endeavored to make this

a personal loan to yourself, and the question you were asked was : Q. " Was it

an absolute sale to you by the provisional directors of these notes ? A. I did not

look at it that way. Q. How did you look at it? A. I looked at it that they sim.ply

r&signed their trusteeship to me and left me in power. Q. Were you prepared

to sell these notes ? A. No, I don't think it would have been lawful for me to sell

them." A. I did not sell them.

Q. I know )'ou did not; now are you satisfied that that is your view? A. I

acted under Mr. Hunter's advice at that time and we considered the proper way for

me to make the loan was to make it personally ; what was the effect in law I do not

know.
Q. It was Mr. Hunter's advice that led you finally to settle on the idea of a

personal loan, was it? A. Yes, that is my recollection.

Q. In fact it was first to be made in the usual way upon those notes, and at

the suggestion of Mr. Hunter was finally settled down into a personal loan to you?

A. Yes, that is the way I recollect it.

Q. So that I suppose you and Mr. Hunter quite knew what your title to the

notes was and the purpose for which the loan was being got? A. Yes, I should

thini: so.

Q. The power of attorney from the provisional directors to you which has

been put in as Exhibit 13, appoint you attorney to endorse their names on all notes

made by any one payable to the provisional directors, and the endorsement shall be

valid just as if they had endorsed it, and to hypothecate said notes so endorsed and

&gned for the purpose of raising funds thereon, we personally guarantee said

notes—the date of that is 8th October, 1906? A. Yes.

Q. And at that time it was quite understood by them that your hypothecation

was to raise money to get the charter put through ? A. At that time, yes.

Q. So that they would get the balance of their $10,000? A. I don't know
if they had that in their minds, they might have.

Q. Likely ? A. It seems reasonable.

Mr. Commissioner: He cannot answer that.

Mr. Hodgins : Did they sav anything about it ? A. Xot at that time, they

did not say anything about the $10,000 at that time; that was never acted on;

when I first tried for a loan the matter came up that it would be probably necessary

to have that power of attorney and it was never acted on.

Q. Did you endorse all those notes? A. I think not; I think they endorsed

them themselves, if I remember right.

Q. Did you endorse the notes as attorney ? A. No, my recollection is I did

not.

Q. "We have one of these notes that we got down at the Department, I think

it was sent down there from the Milton Branch (Exhibit 3). A. I endorsed

that note under that power of attorney, but my memory was that they had signed

them themselves, each one, so I have to withdraw that ; that is all. I did not think

I had acted under the power of attorney.

Mr. Commissioner: Are any of these other notes that were hypothecated to

the Trusts and Guarantee Company available?

Mr. Hodgins : Yes, if they have not been collected they will be and I will

have Mr. Clarkson produce them.
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Q. Where did that note come from ? A. This note was sent out to Milton
and was discounted.

Mr. CoM]\iissioNEK : Which note is it? A. The note of Robert L. Brown
for $4,500.

Mr. Commissioner : That does not appear to be in this list (Exhibit 44)

.

^ln. HoDGiNS : Xo, because that note was ,s^t from the Trusts Com]ianv much
earlier than the 12th March, 1907, and was sent out to the Milton branch and gave

rise to Mr. YanKoughnet's letter, that with others.

Q. I see in the evidence which you gave in the Stratton case, you were asked

this question : Q. " Then when you saw Mr. Warren the loan you applied for

was a personal loan to yourself giving these notes as collateral security? A. I

won't say I put it that way in the first place, it was finally made in that shape " ?

A. That is exactly what I say now.

Q. That is what it finally came to as being a way of getting the loan through
and avoiding some difficulty? A. Exactly.

Q. What was the difficulty? A. The difficulty which would arise in Ottawa.

Q. What was that? A. As to whether the money was borrowed on the

shareholders notes or not; no doubt that is what the difficulty was.

Q. You think we ought to be able to find in the Trusts Company some other

paper referring to subscriptions, some hypothecation signed by you? A. Xo, I

do not think it would be in the Trusts Company. It should have been among the
bank papers,, if at all ; I must have got those back.

Q. It should have been transferred back at some time? A. Yes.

Q. And so far as you know you left it in the bank ? A. I did.

Q. If it does not appear there and has never been mentioned from that time

down to the present time, perhaps your recollection may be wrong about it? A.

It might be; a lot of important papers have disappeared since this thing started.

I am at a loss to know where they have gone to, myself.

Q. The $80,000 was not enough, you had expected it would be enough and
you found later on that you wanted $20,000 more? A. Yes.

Q. And that was raised upon the same company, was it not? A. Yes.

Q. And on the hypothecation for that; this is the cheque with a copy

attached ? A. Yes, that is the cheque for $20,000.

Exhibit 46 :—Cheque of Tiaists & Guarantee Company, payable to the Bank of

Montreal for credit to Farmers Bank of Canada, with Finance Minister and Ee-

ceiver General, $20,000, dated the 23rd October, 1906, with copy attached.

Q. AVhat was the security given for that? A. The security was $20,000
worth of Canada Loan & Savings Company stock and $9,000 note of F. W. Stairs,

and a $2,500 note of Lindsay^s, which note I borrowed for the occasion; that is as

far as I remember, there may have been one or two other notes.

Mr. Commissioner: The Canada Loan & Savings Company, where is that

company ? A. It has gone out of existence now.
Mr. Hodgins: Was it absorbed by the Dominion Permanent? A. I could

not say, being out of business so long, I have lost track of it.

Q. Did any subscription notes go with that? A. Yes, I have just men-
tioned that F. W. Stairs, $9,000, that was a subscription note.

Q. That was one of the ante-dated subscriptions? A. I do not think this

was. (Refers to Exhibit 19). Application, October 9th—so that is before.

Q. That was the stock subscription note and was Lindsay's?
Mr. Commissioner: He says Lindsay's was an accommodation? A. Lind-

say^s was an accommodation note.

Q. What else was there besides those two notes? A. That stock.

Q. Were not there as a matter of fact notes belonging to the shareholders?
A. I think there were, but I cannot say positively, I do not remember.



184 REPORT OF COMMISSION

^ 3 GEORGE v., A. 1913

Q: I will be able to get that; we cannot lay our hands on it for the moment,
but I know there were a few of those notes ? A. "Y^s, I think there were two.

Q. How did Lindsay come to join in giving you an accommodation note?
A. At my request.

Q. Vfhj should he do it? A. He was helping me in every way he could.

Q. He was I suppose as interested as you were in getting the certificate? A.
He was as much interested as I was, and he wanted his commissions and he wanted
to go on selling the bank's stock after we were organized.

Q. You got the $20,000 and paid that in? A. I did.

Q. And that completed the amount? A. That completed the $250,000 that
was required under the Bank Act.

Q. So that down to that time you had no anticipation you would have any
trouble? A. I had not.

Q. Then came in the Laidlaw difficulty? A. Yes.

Q. And we know how that was got rid of; I would just like to ask you a ques-

tion about some statements in the affidavit you filed then. The date of the writ of

pummons I see is the 22nd October, 1906; in that affidavit just to get that in

proper sequence, you say: "About half past one o'clock of Tuesday, the 23rd
October, inst. I was served with a copy of the writ of summons "—this is the affi-

davit you made for the purpose of getting rid of the action? A. Very likely.

Q. You say it was done for the purpose of preventing, " if possible to pre-

vent the complete organization of the bank"? A. It was done because Mr.
Laidlaw came to me and asked to bo solicitor of the bank and divide the commis-
sions, and if I did not accede to it, he would burst it up ; that was the reason it was
done.

Q. You knew his purpose in the suit, at least you thought you knew, was to

prevent the bank being organized? A. That was his purpose; he wrote to these

people and invited them to bring suit. I wanted to bring it before the Law Society.

Q. Well, there is nothing to prevent you doing it yet. You were served at

half past one on the 23rd, and the deposit of the last $20,000 was on the 23rd;
which took place first, the service of the writ or the deposit of the last $20,000?
A. I could not say.

Q. In this writ, I am not going to go through it, but you set out in detail

each of the subscribers, the date of his application, and whether or not he paid or

did not pay any money, and whether he gave notes and their date and due date and
so on ; those were all accurately taken at that time ? A. L should say they were.

Q. And you say that on or about the 22nd October, the total subscriptions for

stock in the Farmers Bank of Canada as duly entered in the books of the company
amount to the sum of $566,700—where did you get that from? A. I suppose we
took it from this book. (Stock subscription book).

Q. Did you go over those with Lindsav carefully before he went out to get

rid of these subscriptions, each of these subscriptions? A. As I have sworn
before and many times, and I swear now, Lindsay got a revised list of all subscrip-

tions every time he came into the office.

Q. I see you state you deposited the final $20,000 at 12 o'clock noon, on the

23rd, so that it would be an hour and a half ahead of the writ? A. That must
be right. I stated the facts to Mr. George H. Watson, K.C., and he prepared the

affidavit for me and I swore to it.

Q. " The deposits before referred to were made and the receipt from the

bank obtained before I had any notice of the proceedings in this action by the

plaintiff and the draft before refeiTed to payable to the order of the Eeceiver

General was also duly obtained and posted before I was served with a copy of the

said writ ".

Exhibit 47 :—Writ in action of John Sproat et al v. Farmers Bank et al,

together with affidavit of W. R. Travers.
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Q. You had to borrow money to get rid of the Laidlaw subscriptiqns ? A.

I did.

Q. To the extent of $2,380; what was the security given for that? A. I

gave the security of my own life insurance, which my wife endorsed over to the

company.
Q. Did you call on Lindsay for anything more then? A. No.

Q. You were insured in the Excelsior Life? A. No, the Canada Life,

Q. This is the Excelsior Life ; look at that ? A. Yes, that is one of them,

but I had two or three policies.

Q. Did you assign more than one? A. My recollection is that I assigned

this one and the Canada Life. The Canada Life I took out when I was a young

man and it was very valuable, and it is yet; that is the one I think we put the most

dependence on.

Q. That loan according to the particulars here did not go through until 27th

October, and that is the very day you got the action dismissed; who advanced the

money in the meantime ? A. I borrowed the money from Mr. Warren, the Trusts

& Guarantee Company, and the money was deposited to Lindsay's credit in the

Bank of Montreal. Lindsay went out and gave his own personal cheques to each of

these people as he settled with them.

Q. Do you know at all whether you got the money from Mr. Warren in

advance of this loan being completed? A. In advance of the $20,000 loan.

Q. No, in advance of the date at which the money was put to your credit by

the Trusts Company? A. No, I cannot say that. My recollection is that I got it

just the same day I deposited it to Mr. Lindsay's credit, which would be the same

date as this paper; I am not sure about that.

Q. Apparently you did not get it till the 27th, which was the day you got the

action dismissed, and the payments had been made several days before that; I was

wanting to know whether you could recollect whether you borrowed that money or

had it actually on hand? A. No, I had not the money till I borrowed it from

Mr. Warren, whatever date it was I could not say exactly now.

Q. I will put in these papers ; I see Lindsay was a witness to this assignment

of policies, so that I suppose he knew about the transaction? A. Everything I

knew, he knew until the date we parted on the Commission,

Q. That wa,s the following year after the bank was organized? A. About

that I should think.

Q. Look at that and tell me if that indicates correctly the loan and its repay-

ment? A. Yes, I should say that is a statement of the loan I made, $2,380.

Exhibit 48:—Statement re loan of $2,380, assignment of Excelsior Life

Insurance policy and certain notes together with correspondence between Mr.

Travers and the Trusts & Guarantee Company.
Q. Lindsay actually paid these people back the money that they had paid on

their Laidlaw subscription? A. I presume he did, he brought the assignments

in.

Q. He brought the assignments back and so it would appear in his bank that

he had actually made the payments? A. That is what I understood.

Q. And were those pa}Tnents, although made to these people by Lindsay, paid

back, left on the list which finally went down to the Finance Minister? A. They
were.

Mr. Commissioner: We have all that proved and the list shows it.

Mr. Hodgins: Proved by whom?
Mr. Commissioner: Lindsay was asked that, and the list shows it.

Mr. Hodgins : I want to get the fact from the man who knows it.

Mr. Commissioner: The proper way to get the fact is from the documents.

Mr. Hodgins : I have found the papers connected with the twenty thousand

dollar loan; see if that is correct; those are the papers, are not they, relating to
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that? A. Yes, I vnll have to qualifv my statement now that we put in other
stock besides the Canadian Savings & Loan ; I see also we had thirteen shares of

the Dominion Permanent which I had forgotten.

Q. Whose shares were those? A. They were taken on account of sub-

scriptions to the Farmers Bank, turned in as cash.

Q. Do you know to whom they belonged? A. My recollection is they
belonged to W. G. Sinclair. I think they were in W. G. Sinclair's name, endorsed
in blank; that is to say that the power of attorney on the back was endorsed in
blank.

Q. In addition to the two notes you have assigned, there was a note of M. M.
Devean " held as collateral to the above referred to shares of the Canadian Savings
Loan and Building Association for $15,000" ? A. Yes.

Q. How had you acquired that note? A. Devean subscribed for twenty
thousand dollars worth of stock, and turned in the Savings Company's stock in
payment of it.

Q. And had given you a note for fifteen thousand dollars? A. And he gave
me a note as well.

Mk. Commissioner : Is that quite accurate ? Had not he turned in as col-

lateral security?

Mr, Hodgixs: Tliis is held as collateral to the above referred to shares—

?

A. Turned over from the Bank to the Trusts Company he is referring to now.
Q. " The folIo^ving promissory notes, M. M. Devean, Toronto, held as col-

lateral to the above referred to shares of the Canadian Savings Loan and Building
Association for $15,000 " ? A. That refers to the hA-pothecation to the Trusts
Company, does it not?

Q. No, I should take it that Devean had given you this note and you held
these shares as collateral for the payment of the note ? A. That is not the way I
understood it then. My recollection of it is I got him to give me the note after-

wards to satisfy Mr. Warren's ideas about it; I do not think at the time he sub-
scribed twenty thousand dollars stock that he gave the note; I think we accepted
that stock. He is here and he will be able to tell that for himself.

Q. You think you accepted that stock in payment? A. Of the shares.

Q. And took no note? A. And took no note at that time.

Q. Did you get it for the purpose of this loan ? A. Yes.

Q. To satisfy Mr. Warren ? A. That is my recollectiou.

Q. There were no subscriptions transferred in this case? A. No, I see

nothing there.

Exhibit 49 :—Agreement between Travers and Trusts & Guarantee Company
for loan of $20,500, and correspondence between Travers and Warren and others.

Mr. Travers : After seeing that document it seems to me it was something
eimilar to that that they took the assignment of the subscriptions.

Q. After the loan had been got and the money sent down and Laidlaw got

rid of the 27th October, the next thing was the meeting which we dealt with; im-
mediately after the meeting you started in to get the certificate

—

Mr. Commissioner : Before you pass to that perhaps it would be just as well

to find out when the loan was paid and what money paid this loan on policies?

Mr. Hodgins: I think we have dealt with the payment of the eighty thou-

sand dollar loan ; then how and when was the twenty thousand dollar loan paid ? A.

The Trusts Company opened an account with the Farmers Bank after we opened

our doors for business, and we also opened a current account with them. I placed

the twenty thousand dollars to their credit at various times in various amounts; I

would have to see.

Mr. Commissioner: In the books of your bank? A. Yes, which they

chequed against.
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Mr. Hodgin^s : Here is the statement of the payment of that twenty thousand

dollar loan charging interest and showing payment, would that accord with your

recollection (Exhibit 50) ? A. It may he, but it does not appear the same to me
at the present moment.

Exhibit 50 : Statement re $20,000 loan.

Q. You think that is not quite accurate? A. It does not strike me as so;

I have in mind at the present time that it was paid differently from that.

Q. We will be able to tell probably when the books are gone through; your

recollection is that it was not paid in one sum like that ? A. No, my recollection

is that it was paid in half a dozen different sums; that^is my recollection.

Q. Through what years ? A. It would be in January, February and March,

1907, or February, March and April, 1907; I think it spread over two or three

months.
Mr. Commissioner : There should have been the two accounts

—

Mr. Hodgins : The first three months of 1907 have some very curious entries

in them and I will have to go into that later on ? A. That looks like a statement

of the loan, not a repayment of the loan.

Q. Yes, there is the date of re-payment, December 10th, 1907.

Mr. Commissioner: The item is C. 1193? A. I may be wrong about the

time that was paid, along in January, February^ and March, but I know the bank

books will show the amount went to their credit in different amounts.
Mr. Hodgins : You got twenty thousand dollars, but the loan appears to be

twenty thousand five hundred dollars? A. $500 was a bonus.

Q. Who arranged that? Mr. Warren.

Q. What did he want a bonus on that for? A. For the accommodation
giving me twenty thousand dollars in cash.

Q. Was there any difficulty in that as there had been in the previous one?

A. No, he did not hesitate about that loan at all.

Q. Nor did you hesitate I suppose about the commission? A. No, I did

not.

Q. Did Mr. Hunter intervene at all in connection with that ? A. No, I do

not think Mr. Hunter had an3i:hing to do with that at all.

Q. The transaction of the $2,380 loan, was any commission paid on that?

A. Nothing but straight interest.

Q. When was that paid back ? A. The bank books will show that.

Mr. Commissioner: I thought the statement put in showed that?

Mr. Hodgins : Oh, yes, there is a statement. Just look at that which is part

of exhibit 48—it is a curious thing, but it has the same date for the re-payment

of that loan as the twenty thousand dollar loan, as I read it ? A. I do not make
that out; it looks as if it was a statement of the Trusts Company regarding that

$2,380 loan.

Q. What do you say as to its re-payment? A. The only thing I can say

about that would be to look and see the date in the bank's books when it was paid.

Q. Was it paid by you personally or out of the funds of the bank? A. It

was paid out of the funds of the bank.

Mr. Commissioner: What was it charged to? A. My recollection is it is

charged to organization expenses, I could not say positively about that now without

looking at the books.

Mr. Hodgins: To deal with the question of making up the list, who took

part in making up the list that went down to the department? A. Mr. Fitz-

gibbon compiled it from this stock subscription book (Exhibit 18) and it was

looked over by Mr. Hunter, and before it went down to Ottawa, Dr Beattie Nesbitt

took a hand in it.

Q. Who else ? A. And myself, of course ; that is all. •
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Q. Mr. ntzgibbon was the accountant -of the bank, was not 'he? A. He
was.

Q. He had joined, I am told, on the 19th November? A. 1^, and here let

me contradict some evidence that he gave; he swore to this Court that he had pro-

tested against me raising the money on those notes; how could he protest against

my raising the money on those notes when he did not enter the bank till the 20th
November, and I raised it on the 19th October?

Q. We will see how far that is a iust observation a little later ; he did join on
the 19th, and the list went down to Ottawa when? A. Soon after the 26th, I

think on that same night,

Q. I suppose you will agree that anything Fitzgibbon knew he learned from
someone in the bank when he started to compile the list? A. Yes, certainly,

acted under my instructions.

Q. But the information he had with regard to the subscriptions would be

what he would get when he joined ? A. What he would get from the books.

Q. Only from the books? A. ^Phe books speak for themselves.

Q. I am asking the source of his information ? A. He would certainly get

information from me.

Q. And from.any one else? A. No, he would have no right to ask informa-

tion from anybody else.

Q. You do not know of his getting information from anybody else? A. I

eaw him speaking to Mr. Hunter once or twice ; he must answer for himself about

that; I do not know.

^ Q. He made up a list, and he submitted it to whom ? A. The list was

looked over by Mr. Hunter.

Q. Before you saw it ? A. No, I saw the list from time to time as he made
it up.

Q. Just tell me this, is it not the case that you and he and the others you

have mentioned sat about and either you had the list or arranged what credit

should go on them? A. Are you referring to the borrowing?

Q. No, I am referring after the bo^ro^ving was over, and the meeting was

over, and you were getting the list up to send down to Ottawa? A. Yes, quite

bo; the list of names were taken from the book just as they were in the book, the

amount paid on them was arranged between Dr. Nesbitt, Mr. Hunter and myself,

as to the amount that we should show paid on each one.

Q. How was the information got on which you and Dr. Nesbitt and Mr.

Hunter acted? A. I do not understand your question.

Q. Who would know how much was to be appropriated to each subscription ?

A. That is the matter we arranged ourselves, some suggested one thing and some

suggested another; Ave finally came to a conclusion as to just how we should make
it up.

Q. Was the list that went in the result of your joint work? A. Yes, it was.

Q. There are on that list without going into particulars the names of people

wlio had never paid anything at all in cash, who had given no notes? A. Yes,

I am sure there was.

Q. How were those treated? A. I will have to compare them to see; my
recollection was in giving evidence before that we did not put any payments
against those.

Q, I would like you to compare that? A. I am not sure about that; I will

have to compare it ; we may have done it.

Q. I would like you to compare that list? A. If I have the list and the

time I will be very pleased to help you all I can.

Q. The only other way is for me to ask you to look at the list and verify

probably two dozen names ? A. It is pretty hard, about 800 names, to remember
every name on it.
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Q. Probably we can shorten it up by giving you the list ourselves. Look up
T. Cox? A. Yes; what do you want to know.

Q. I want to see what it shows in the return to the Government, if he is in?
A. The return to the Government he is in it, $5,000 and $500 paid up, I think.

Q. How is the truth as to that? A. My impression is he gave a note; you
would have to look in that list of notes to the Trusts Company.

Q. Can you tell me if he paid anything up ? A. I cannot tell you.

Q. What do the books show ? A. This book shows the whole thing, amount
paid $5,000.

The Commission adjourned at 12.45 to 2.15 P.M.

The Commission resumed at 2.15 P.M., May 15th, 1912.

Examination of W. P. TRAVERS continued.—

Mr. Hodgins : After discussing the matter with Mr. Travers I think we can
give subject to verification by Mr. Clarkson, a list of all those who had given notes

at that time. A list has been made of the notes which were withdrawn afterwards

from the Trusts & Guarantee Company, and were transferred to the Milton branch
and probably another branch ; Milton seems to be the one chiefly used, and that

accounts for all the notes that were used on these three loans.

Mr. Commissioner: You had better verify it before you put it in. Mr.
Clarkson is here, is not he ?

Mr. Hodgins : One of the Mr. Clarkson is here.

Mr. Commissioner: There will be time enough to verify that and put it in

right.

Mr. Commissioner: "What does the witness say about it? Does he know
anything about it?

Mr. Hodgins : I have shown you, Mr. Travers, this memorandum which
states the amounts of the notes handed the Trusts and Guarantee Company on the

three occasions

Mr. Commissioner: In gross.

Mr. Hodgins: Yes, and then the gross number of notes charged to the Mil-

ton branch, and then the details of each of those charges to the Milton branch
A. Yes.

Q. You have looked over those I think? A. I have.

Q. Are you able to say whether if those appear to be properly taken from the

books of the bank they would account for all the notes that were on hand at the

lime these loans were made ? A. I would.

Q. And at the time this list was sent in to the Government? A. Yes.

Mr. Commisssioner : Is that quite so, because I notice among the papers

receipts for notes returned to the bank ?

Mr. Hodgins : Yes.

Mr. Commissioner : That would not show all those ?

Mr. Hodgins : It would include those.

Mr. Commissioner: In some cases there were one or two notes handed back

according to one of these exhibits.

Mr. Hodgins : Practically all the notes were handed back, and then sent by

the head office

—

Mr. Commissioner : Were they all discounted at some office of the banlc ?

Mr. Hodgins : There are three notes ; the Denoon note was returned to the

bank—perhaps if I show you this, you see those are the amounts of the notes in the
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first line, and tliat in the second and that in the third. These are the charges to

the Milton branch; there were three disposed of otherwise; leaving this balance
accounted for by those, and an unexplained balance of $520.

Mr. Commission^er : Take, for instance, this, Joseph E. Bate, $500 ; Geo. A.
Bell, $270; apparently they were taking them out and discounting them.

Mr. Hodgixs : Yes, at the Milton branch.

Mr. Commissioner: I see those notes were falling due; that was probably
the reason. The witness says that accounts for all the notes he thinks.

Mr. Hodgixs : Yes ; this would account for all the notes
;
you saw the list of

notes that had been in the hands of the bank and were extant when the list of
shareholders was prepared to go to the Minister of Finance? A. Yes; I would
f.ay I would feel confident that this list as prepared by Mr. Clarkson is correct.

Q. And would show that fact? A. And would show all the notes that we
had on hand at that time.

Exhibit 51 : List of notes.

Mr. Commissioner: That went through the Trusts & Guarantee Company?
A. Yes. I remarked before the Commissioner took his seat that I thought there

might be two or three notes on hand that did not go to the Trusts Company for
which the accountant

—

]\Ir. Hodgixs : Mr. Fitzgibbon could give us those ? A. He should be able

to tell you that.

Q. Subject to that this would apparently account for all the notes on hand
at the time the list was made up ? A. Yes, I would say it would.

Mr. Commissioner: Xot simply those that went to the Trusts & Guarantee
Compan3% all that they received from the subscribers.

Mr. Hodgixs: Yes; the list itself which was deposited with the Trusts &
Guarantee Company ori.ginally does not appear to have been ever discovered.

Q. I notice in going over the list of payments which are credited upon the

list sent to the Minister of Finance that there is quite an amount of cash credited

to almost every subscriber on the list? A. Yes.

Q. Some of those were undoubtedly paid and are correctly shown? A. Yes.

Q. Some of them had given notes ? A. Yes.

Q. How did you treat those who had given notes? A. We showed a certain

percentage of the subscription as having been paid in cash.

Q. In the list which I have and which 1 will have to verify by Mr. Clarkson

it would appear that in quite a number of cases the full value of the note is marked
as paid up in cash, and in some cases a very much smaller amount than the face

value of the note is credited in cash; why was that difference made? A. I could

not answer that.

Q. Just to illustrate; there is W. R. Kennedy, who had a note for five hun-
dred dollars; he is put down as having paid $250 in cash; take another illustra-

tion, G. W. Sinclair, there were notes for six thousand dollars and you put him
down as having paid up only $500. In most of the cases you show the full amount
of the note as being paid in cash ? A. TTe tried to put ten per cent on as nearly

as we could, but in order to distribute the hundred thousand dollars we had to

allocate different amounts here and there to different subscribers; that is the only

way we could account for it.

Q. There are some, for instance, W. Beattie Xesbitt and E. H. Honeywell for

which you held no notes, they are put down as having paid in cash three thousand

dollars, and $2,500 respectively? A. Three thousand dollars shown on account of

Nesbitt, I am not sure whether we have the note or not ; I could not say so.

Q. There is no note shown? A. ISTo, we have no note for that; I remember
now there was no note for that.

Q. W. H. Honeywell is another credited with having paid twenty-five hundred

dollars and no note for that? A. K'o, I do not think there was.
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Q. J. Sproat, one thousand dollars, there was no note for it? A. That is

ten thousand subscription is it not?

Q. That was one of the Laidlaw ones? A. Yes.

Q. There is Patterson, Beatty, Campbell, also Laidlaw subscribers, were tbey

not ? A. Yes.

Q. Hume, Dixon, McLeod and Sinclair? A. Sinclair was not.

Q. McLeogl was and Dixon and Hume, W. J. Lindsay is shown as a payment
of five thousand dollars; there is no note from him? A. Nothing but that twenty
five hundred dollars which he put into the Ti-usts Company, but I did not take that

with any idea that it was on account of

—

Q. That was an accommodation note? A. Yes.

Q. Do you remember a subscription from a man named Witham, thirty five

hundred dollars ? A. Yes, twenty five hundred dollars was it not ?

Q. Yes, thirty-five hundred dollars, I am instructed? A. I think it was
twenty-five hundred dollars.

Mr. Hodgins : I am instructed that that to your knowledge was not to be

alloted until Lindsay had sold certain lands of his? A. I did not understand
that it was not to be alloted ; I understand it was subject to a payment.

Q. You knew it was conditional? A. Yes.

Mr. Commissioner: AVhat was conditional? A. It was conditional upon
Lindsay selling some real estate for him, if I remember right.

Q. The subscription was conditional ? A. The payment.

Q, He was not to be called upon to pay ? A. Until Lindsay had completed
some real estate transaction.

Q. There are tive subscriptions for five thousand dollars: Joseph E. Bate,
Jennie B. Geer, T. L. Cox, D. C. Kemp, and George Storey, each for five thousand
dollars, which I am told were known to be worthless; what do you say to that?
A. I say that is the fact.

Q. Were they known to be worthless at that time? A. Not just at the
time that the subscriptions were taken but before the list was sent to the Govern-
ment

—

Q. That is a copy of letter dated March 29th, 1906, to Witham, it appears
on the file here; had you knowledge of that letter? A, It is the first time I have
seen that letter or ever heard of it.

Mr. Commissioner : You may as well mark it.

Exhibit 52 : Copy of letter W. J. Lindsay to A. J. Witham, March 29th,
1906.

Mr. Hodgins : Then there are a number of subscriptions included in the list

which were afterwards cancelled. I would like you to say whether cancellation was
in pursuance of any previous arrangement, in other words whether they were sub-
scriptions to be put on the list but with the full knowledge that they would be can-
celled afterwards or not : There is Neil Stewart ? A. Neil Stewart is one of the
Laidlaw ones I think.

Q. No, Shuert ; this is Neil Stewart ? A. All I can say to that is we found
from time to time that there were certain ones it would be difficult to collect and
we cancelled them; there were, as I stated, a number that we had to cancel, such
as those you have gone over with me before.

Q. I will just read this list and if you listen to them, all, probably some name
will strike vou: Neil Stewart, $2,500; Thomas Aitkin, $1,500; Eobert Bell

W. T. Beatty, $2,000 ; G. Daniels, $500 ; Ella M. Beatty, $100 ; T. Elliott, $500
T. Hunter, $2,500; Alice Hamilton, $500; G. Laird, $1,000; A. Matthews, $500
J. Pell, $900; E. C. W. Snelgrove, $1,000; Eliza Weir, $300; L. Cheyne, $500
E. W. Fox, $1,500; H. F. Johnston, $200; M. Beattie, $500; T. Cawey, $200
E. Church, $100 ; J. Dewar, $500 ; J. Fortier, $300 ; P. Sayers, $100 ; Eliza W
Harton, $300; J. Sunstrom, $2,500; T. Elliott, $500; T. Alderson, $500; J. G
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Fitzgibbon, $100 ; G. H. Thompson, $3,500 : J. Walker, $2,000, making $29,100 in
all; those were afterwards cancelled? A. Yes. They were subscriptions on which
no pa}Tnents had been made, and in many cases their notes had been given that we
could not collect, and I wanted to get them out of the road for a deal with some
people in Winnipeg, I think, if the dates correspond rightly.

Q. Later on? A, Yes.

Mr. Commissionee : Some of these are credited with amounts paid? A.
Yes.

;Me. HodCtIns: I think what I want to do is to make up a list of those which
are correct, a list of those that had notes showing amounts credited and list of

those who paid nothing and are credited; I can make that now from information
I have.

MPl. Co^[:NrissioNEE: Yes, that would be useful for reference.

Mr. Hodgixs : Before I just go into the matter of one or two things that

occurred in Ottawa I would like to say I have gone over your printed evidence in

the Stratton case, and I do not find that anything was said by you at all in that

either in examination in chief or in cross-examination about subscriptions; what
you said was :

" We took certain promissory notes from subscribers to the amount
of about one hundred and nine thousand dollars I think, and I thought at the time
that I needed eighty thousand dollars, and I approached Mr. Warren to loan me
that sum of money with collateral security on these notes ". And later on the

question was :
" That is they were to advance the $80,000 on the notes, these

farmers notes, for which they were to get the bonus and interest specified? A.
Yes. Q. Did you tell him (that is Warren) what the provisional board had
done? A. I told him I had power from provisional board to endorse notes over

to him ". There is nothing in the power of attorney that I see to authorise you to

do anything, to endorse notes or assign notes over? A. Xo, I believe not.

Q. This was on the 11th October. You had explained, had you, to Mr.
Warren, about these notes furnished by the provisional directors? A. Yes. I

explained to him that they were notes taken by the provisional directors on account

of the subscriptions.

Q. " Then did 3'ou state how long you wanted that loan for ? A. Yes,

thirty days or thereabouts.'^

Q. Then on cross-examination, Mr. Watson reminds you that, on the 8th

October the provisional directors gave a power of attorney to you for the purpose

of endorsing notes in their names as pro^dsional directors, and authorised the

secretary to hand over all notes to W. E. Travers for the said purpose." And then

there is at page 81 these questions

:

Q. '"You had obtained the loan at the time? A. Yes, I had obtained the

loan. Q. You had used the notes and obtained the loan? A. I had."

Q. I do not find there is anything further about that? A. When you
brought the matter up this morning it just came to my mind that there was an
extra document attached hypothecating those subscriptions, and as I stated this

morning I am not absolutely positive about it, but it is very strongly impressed

upon my mind at the present time.

Q. This was the list, exhibit 19 on the King v. Stratton and Warren trial

(now Exhibit 17)—kindly look at that
—"You identify that in all case as being a

copy " ? the Crown Counsel asked you ? A. I identified this yesterday as being a

copy.

Q. That is the same one? A. Yes; we took care the first time it was pro-

duced to see it was correct.

Q. You see quite a number of pencil marks on it; the Commissioner has

called attention to it that there is the letter " w " opposite some of them, and other

pencil marks; do you know who has made those? A. I think that is my own as

far as I can tell; worthless, is what I think I intended it for.
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Q. When were those pencil marks made? A. One of the officers of the

Court I think

—

Q. It was after the suspension? A. Yes, it was after the trial commenced
that I think these marks were made.

Q. Look at that cheque, I am instructed that that paid off the $20,500 loan

and also the $2,380 loan, and probably something else, but that it certainly in-

cluded those two? A. Yes.

Q. It is marked exhibit " li " in the Stratton and Warren case, is it not?

A. Yes.

Q. Could you say what that included? A. That would be $20,500 and

$2,380 and interest.

Exhibit 53 : Cheque of March 12th, 1907, for $25,344.80, to the Trusts &
Guarantee Company or order, signed '' Farmers Bank of Canada, W. E. Travers,

General Manager".
Q. Look at this $500 cheque payable to yourself and say what that was for?

A. That was the Commission on the $20,000; that was taken out immediately the

loan was made, endorsed over just for convenience,

Q. Is it made payable to you; whom did yoa endorse it to? A. I endorsed

it and handed it back to him.

Exhibit 54 : Cheque of the Trusts & Guarantee Company to W. E. Travers,

Esq.^ for $500, dated 23rd October, 1906, endorsed by W. E. Travers, and also by

the Trusts & Guarantee Company " James J. Warren, Manager ".

Q. Can you tell me what this memorandum is, in whose handwriting it is,

and when it was compiled ? A. That is Mr. Fitzgibbon's handwriting.

Q. When was that compiled? A. I think that was a memorandum he

made up at the time we were spreading that money over the subscriptions.

Q. Was that the occasion in November or was it on the following May for the

purpose of that special return? A. Now I have changed my mind by going a

little more carefully into it; I think that was a special return prepared in May,
1907 ; Mr. Fitzgibbon can answer that.

Q. After the list was prepared I suppose it was added up to show the amount
that was paid ? A. Yes.

Q. Was there that amount in the bank? A. No, tliere would not be that

amount; there would be including

—

Q. You had got $150,000 from the provisional directors, did you get any
more from them? A. $150,000; there was about $42,000 that was spent, and the

$100,000 that we borrowed would be $292,000; it was very close to that amount
taking that altogether.

Q. So that the way in which the amount paid up in that list that went to the

Finance Minister was made up would be $150,000 which had been handed over by
the provisional directors, $42,000 odd which they had spent in expenses, and one

hundred thousand dollars borrowed from the Trusts & Guarantee Company? A.

Yes, that is the way the amount was made up.

Q. When that list (Exhibit 17) was prepared was it signed or initialled by
anybody? A. By myself only I think; looking at this and seeing this certificate

on it signed by myself I would say that it was signed by myself alone only.

Q. The results had been arrived at, what we have described as the spreading
process, in conjunction with the others you have named— ? A. What is that?

Q. Had the result been arrived at in the spreading process you have described

in conjunction with the others? A. Yes, Mr. Fitzgibbon first drafted out his

idea, and he passed it on to me, and I formed my opinion, and Dr. Nesbitt had a

look at it and he formed his, and Mr. Hunter ran over it and he formed his, and
after a while we worked it out; that is all I can say about it.

Q. After you went down to Ottawa you say you had three interviews with the
Finance Minister; could you tell us about one—you were introduced by Mr.
Calvert on that first occasion, were you not? A. Yes.
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Q. I judge by some papers I have here that you may have known him, or some
one connected with the Bank must have known him for some time prior to that?

A. I did not know him prior to that very long; he was supposed to be a warm
friend of Mr. Lindsay's.

Q. Your letter of introduction came from Lindsay or Mr. Urquhart? A.

Noj I met Mr. Calvert before I went down there, but Mr. Urquhart gave me a

letter to him, as he said he was influential, to urge his assistance.

Q. He had been assisting, had he not, in the early part of 1906 in seeing

people in Ottawa with regard to taking stock? A. I heard so, I did not know it.

Q. That would be through Lindsay? A. Yes.

Q. Was there anything definite arrived at in that first interview with Mr.
Fielding where you discussed the various subscriptions as to which you said he
appeared to be informed ? A. No, there was nothing settled ; he said he was very

busy, I would have to come back again, and let me know when to come ; he also said

that there had been so many irregularities about other banks' transactions with liira

with reference to their getting their certificate and he had to use a little caution.

Q. Any reference made to the Budget speech at that interview? A. Yes;
he told me he was busy ; that is the excuse he made for putting me off, that he had
to deliver his Budget in a day or two, in fact I think he set the day ; I cannot recall

the day just now—that he was too busy. I know I went to the House and listened

to it.

Q. You went to the House, and it was after the Budget speech you had the

second interview? A. Yes.

Q. Where did that occur ? A. Occurred in his office.

Q. On the last day of all ? A. The day I got the certificate.

Q. It must have been earlier in the day? A. If my memory serves me
right it would be about eleven o'clock.

Q. A letter has been put in from the Finance Minister stating that he would-

see you ? A. Is that letter regarding the raising of the money ?

Q. It is a letter dated 30th November stating :
" I regret that owing to press-

ing engagements yesterday, arising out of the Budget, I was unable to meet you to

consider your application for the issue of a certificate to authorize the Farmers
Bank of Canada to commence business. I shall be glad to see you to-day at my
oflfice, at any time before one o'clock if you can call. Or I might be able to see you
later, between four and five, at the House of Commons, if that will be more con-
venient."

Q. That is the date on which your letter in reply is dated ; what time of day
did you have 3^our second interview wath him? A. I was over there first; after

receiving that letter I went over to see him then. He put me ofi till the afternoon

;

in the meantime he wrote me another letter asking me whether I had borrowed any
money on notes, and then I answered that letter and followed it myself soon after.

Q. At the second interview, where you state he put you off till afternoon,

was anything discussed? A. No; the meeting was very brief; he said he had
not had time to give it any attention.

Q. He says " If you call at my office any time before one o'clock "—was it

before one o'clock on November 30th? A, Yes, I called there either about eleven

or between eleven and twelve.

Q. Then you came back, or rather I understand from you that you say you
got a letter from him ? A. Yes, there was another letter followed that.

Q. This letter goes on to say—there is only the one letter produced—" It has

been represented to us that in some previous instances where an application was in

all respects apparently regular, there was actually an evasion of the intention of the

Bank Act in relation to the paid-up capital. We have been told that in some cases

the subscribers did not actually pay in cash, but gave notes to the provisional

directors which were used to raise the money ". That is the letter which I read you

the beginning of? A. That is the letter I had reference to then.
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Q. Would that alter your recollection, and would you say you got that letter

before you called on him in the morning ? A. Yes, I got that letter, and I called

on him, and he was too busy to see me, and I went over to Mr. Guthrie's office, and

answered that letter, and then I called on Mr. Fielding again later in the day, I

should think it would be four o'clock, and then I got my certificate.

Q. And you had your answering letter in your hand? A. No, I sent it

over before I got there.

Q. Prepared in Guthrie's office? A. Yes.

Q. Was Guthrie there ? A. Yes.

Q. Guthrie said you came over, but he did not remain? A. I read his

evidence, I think he is mistaken.

Q. He said he was just going out and was putting on his overcoat and you

wanted to use the office, and he said,' ' Use it ", and he left you preparing that

letter which he never saw, and you did not consult him in the matter at all with

regard to the question raised by the Finance Minister? A. I told Mr. Guthrie

that I had made that loan personally, and that I had made the loan personally so

as to get over any such letter as I expected to get, and he told me I was perfectly

justified, and it was quite honest on my part to answer it the way I did.

Q. You had gone down with your solicitor, Mr. Hunter, and owing to the

questions the Finance Minister had raised he came back to Toronto and he sent you

clown the subscriptions according to what you said? A. Yes, I got them there,

I am quite satisfied he did.

Q. He did not come down again ? A. He did not come down again.

Q. Why did you go to Guthrie ? Guthrie had been representing Smith ? A.

Guthrie was acting for Smith and we made up friends; I did not want to get the

business too public.

Q. And you went to him ? A.- So I went to him.

Q. On your return to Mr. Fielding was anything said, was the question of

the subscriptions raised again ? A. No ; the last time I got my certificate it was
very brief; we hardly touched on the matter at all; we were talking about other

things.

Q. Did he ask to see any of the subscriptions which you had sent down? A.

No he c'id not, but I am under the impression that Mr. Boville or Mr. Boville's

assistant looked at some of them ; I remember taking them over.

Q. They are all here, a pretty large bundle? A. Yes, but they were not in

that shape. 'We had them all in condensed form.

Q. So that it was possible to carry them about? A. Yes.

Q. What is your recollection of any one in the Finance Department looking

at them ? A. My recollection is I think it was ^Tt. Boville.

Q. What day did you see him then? A. I saw him the day after Hunter
left—no the second day after Hunter left, after I got the subscriptions ; Hunter got

back the next morning, and I got them the following morning. Could I ask Mr.
Fitzgibbon to jog my memory ?

Q. No ; I am taking your memory now. Just look at that letter which I wish

to put in; that letter you got, did you not? A. Yes, I got that letter.

Q. That is dated tlie 29th November? A. Yes.

Q. And as you got your certificate on the 30th I suppose if Mr. Boville saw

those subscriptions he would have seen them on the 30th? A. On the morning

the first time I went over.

Q. Is that the morning you went over and just saw Mr. Fielding for a moment
and was put off till the afternoon ? A. Yes.

Q. You took over your subscriptions with you? A. Yes, that is my re-

collection.

Q. Who asked you to show them to Mr. Boville? A. I do not think any-

body asked me; I was speaking to him as I passed in, and laid them down.

—
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Exhibit 55 : Letter of the 29th Xovember, 1906, from J. Fitzgibbon to W. R.

Travers.

Q. You said you laid the subscriptions down when you were speaking to Mr.

Bo\dlle ; what did you do that for ? A. I just invited him to look at them.

Q. The Minister had not raised any question, had he? A. So, but I was

preparing myself to be ready.

Q. I do not see why you tendered them to Mr. Boville if he did not ask for

them ? A. "Wlien we went in the first time we showed everything to Mr. Boville,

all our notices and affidavits and everything.

Q. You could not help doing that, he had them; did he take any time to look

at them ? A. Yes, I think he turned up one or two.

Q. He has not said a word about that? A. I read his evidence, but I am
positive that we looked at two or three of those subscriptions.

Q. Do you know which ones he looked at? A. Xo, I could not swear

positively, but I think he looked at Lindsa/s.

Q. Asked anything about it ? The Finance Minister had spoken about

it? A. The Finance Minister had spoken about it beforehand, and I suppose

that is the reason he looked at it.

Q. Anything said about it? A. He said it was a large subscription; he

says, " That is a very large one, that is the only large one you have ; it looks a fine

list to me ", as he looked at the list and held it up this way and then I explained to

him about Lindsay^s subscription.

Q. What explanation did you make? A. That certain subscriptions I had
on the list there should really have been taken off and no provision in the Bank
Act to take them off and I put on Lindsay's subscription to make a larger amount,
to swell up the amount, and that Lindsay would be able to replace that afterwards.

Q. You say you stated that both to the Finance Minister and to Mr. Boville?

A. No, I did not tell Mr. Boville that.

Q. I asked you as to the conversation with Mr. Boville? A. You go around
in different kind of ways and I cannot understand you; I give you Mr. Fielding's

interview. Mr. Boville's was very different altogether. I saw Mr. Boville as I

passed through in the first place; I had no discussion whatever with Mr. Boville

regarding any subscription on that list or anything about the subscription?, but I

had the second day when I went in ; he looked at them but did not pay very much
attention to them, that is my recollection of it.

Q. In order to make it quite clear you went in to Mr. Boville's office with the

subscriptions? A. The second day.

Q. The day you got the certificate ? A. The day I got it, yes.

Q. Did you discuss any subscriptions with him? A. No.
Q. Did he hold up the list and say it looked like a very nice list? A. No,

I say that was Mr. Fielding.

Q. You do not say Mr. Boville discussed the various subscriptions or in fact

any one of them? A. Not a single one.

Q. Did he look over the subscriptions? A. No.
Q. You made no comment on them yourself? A. No.

Q. Did you take them into his office? A. We deposited the list and the

papers in the first place, and the second day I went there I laid the subscriptions

down, I thought they would look at them while I was away.

Q. Did you tell him what they were ? A. Yes.

Q. Did he see where you left them ? A. He could not help it.

Q. Did you ask him to look over them? A. I did not.

Q. What remark did he make wlien you said " These are the subscriptions?"

A. I do not think he paid verv' much attention to it, he just left them lying there.

Q. That would be in the morning between eleven and twelve? A. That
would be the first time I went there that da}', the dav I got mv certificate, Novem-
ber 30th.
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Q. Mr. Boville apparently did not raise any of the questions that the Finance

Minister raised? A. Mr. Boville did not go into the matter at all.

Q. On your second interview with the Finance Minister that day, you say it

was brief? A. Yes.

Q. You had sent over your letter, which is here, that the provisional directora

did not raise any money in the way mentioned by him, that is by notes—^you had
sent over that letter ? A. Yes.

Q. Denying what the Finance Minister had said was done, had been done, in

your case? A. ISTot exactly denying it, rather putting it in a diSerent way I

thouglit.

Q. He said, " We have been told in some cases the subscribers did not

actually pay in cash but gave notes to the provisional directors, which were used to

raise the money " ? A. Yes.

Q. That fitted your case exactly? A. I took it that the provisional board

did not use tJiose notes.

Q. " The subscribers did not actually pay in cash but gave notes to the provi-

sional directors wliich were used to raise money ", and your answer was, " the

proAasional directors did not raise the money in the way mentioned by you " ? A.

Yes.

Q. "W'as that intended to be disingenuous? A. I thought that would answer

the letter and not require any further information.

Q. You followed the letter up by going over? A. Yes, I followed the

letter up and had perhaps ten or fifteen or twenty minutes interview with him and
got the certificate.

Q. Was that about between four and five? A. Yes.

Q. You got that from him or from Mr. Boville? A. No, I did not get it

from him ; I got it from either Mr. Boville or a clerk there ; I do not know which.

He said he had given orders.

Q. How long did he keep you waiting? A. I had it handed to me as I

passed out.

Q. What became of the subscriptions? A. I took them with me, I am
not sure whether I took them then or took them the first time, I took them with me.

Q. I thought the first time you left them with Mr. Boville? A. Yes.

Q. You thought he would look at them when you were gone? A. Yes, but

I could not say whether I took them away or not and I could not swear positively

on that, whether he looked over them casually and I took them away or I left them
and got them the second time.

Q. This letter (Exhibit 55) does not say anything about subscriptions being

sent, it speaks of three blank cheques? A. t got the blank cheques by letter, but

the subscriptions came I think in a separate parcel by parcel post.

Q. What were those three blank cheques for? A. In case I needed any
money.

Q. Did you need it? A. As it turned out I did not.

Q. Did you use any of those cheques? A. I do not think so, the cheques
vnW speak for themselves.

Q. Did you pay any money when you were down there to anybody? A.
The only money I paid was to Mr. Gluthrie, $110.

Q. What became of the two other cheques? A. I do not know, the cheques
will speak for themselves.

Q. Were they used? A. I could not say.

Q. Did you use any of them down there ? A. I do not remember doing so.

Q. Did you use any of them some time afterwards? A. I could not say;
the cheques I think were used but they will speak for themselves I do not remember
them.

Q. They would if we had them? A. I have seen them since I have been
giving evidence.
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Me, Commissio^ter : We had certain stubs? A. I am quite satisfied I have
seen the cheques themselves during these trials.

Q. Payable to whom ? A. I think one was marked with a C on it, $3,000.
Q. "What was that ? A. I Avill take the responsibility of that.

Q. VTho was it paid to ? A. I could not say what it was paid for.

Q. When was it used? A. I could not say when it was used, the cheque
will speak for itself.

Q. AVhat did the "C" on it indicate? A. I have forgotten now what it

is, some memoranda; perhaps Mr. Fitzgibbon can tell, I do not know.
Q. That is one you have seen since? A. Yes, I think that is one of those

cheques.

Q. Those cheques are all there—there is the Guthrie & Pringle cheque ? A.
The next one is cancelled, that will be no doubt one I had marked cancelled; then
I am wrong about the one marked " C ".

Q. What did you mean by your reference to the $3,000 ? A. I thought it

was one of these but I see it is not.

Q. Did you find it later on? A. It may be but I have not found it so far.

Q. Do you remember to whom it was payable ? A. I remember the cheque.

Q. Do you find it in that bundle, Exhibit 35 ? A. No.
Q. You think you have seen that cheque? A. I have seen the cheque

several times during these trials.

Q. Xot here? A. ISTo, I have not at this investigation.

Q. Can you tell anything more about it; you said you would take the respon-
sibility about it ? A. That is all I can say, that is all I can remember.

Q. Is that be.cause you do not want to disclose what was done with it? A.
Yes. I do not.

Mr. Commissioxer : Don't you think, witness, it would be better to disclose?

A. I have got to take a certain amount of responsibility, Mr. Commissioner, and
1 cannot undertake, I do not think, to tell those matters.

Q. The oath you have taken is to answer all questions touching this inquiry?
A. You know that I would like to do anytliing that you would ask me to do or

require me to do, but I hardly think it is fair to me to be forced to say where cer-

tain money might have been paid to for assistance from friends, and I would rather

not do so.

Q. Don't you think, looking at it from the standpoint of your own interest,

that a full disclosure of ever\'thing is more likely to further it? A. I cannot see,

Mr. Commissioner, what good it would do. I would rather stay where I am for the

term and twice as much more than to injure anybody.
Mr. Commissioner: If that is vour final answer I suppose that is all we can

do.

Me. Hodgixs: Was it paid out at that time? A. I would rather not, Mr.
Hodgins ; I would rather not go into it at all.

Q. Was it paid before the bank went into operation? A. I would have to

see the date of the cheque; I have forgotten just at the moment.
Mr. Com:missioxer : You might consider it witness, in this aspect

;
you may

by concealing it or not disclosing it, rather reflect upon somebody who ought not to

be reflected upon? A. Ask me the question as to who is in your mind.

Q. I am not suggesting anybody? A. I will answer that.

Q. A good deal of suspicion is thrown or endeavored to be thrown upon the

action of the Department granting this certificate? A. Well, it did not go to Mr.

Fielding, I will answer that; he never got a cent from me or any promise or any-

thing of the kind.

Q. That may make it worse, that statement may make it worse for somebody

else unless you go further? A. That is the reason the last time that I was here,

not having seen any newspapers, being shut out from the world, that I desired to
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see m}' solicitor to talk mattei"? over with him; I do not wish to put myself in a bad
light; I want to do what is right.

Mr, Commissioner: I suppose the witness wOl be here at the next meeting?

Mr. Hodgins: Yes.

Mr. Commissioner : You might think it over in the meantime. Of course it

is open to you to consult your solicitor again about it if you desire to do so? A. I

want to give you the fullest information that I possibly can give.

Mr. Commissioner: Don't you see that what you have said now may make
suspicious people think that somebody in the Finance Department got this money?
A. There was nobody in the Finance Department got this money.

Mr. Commissioner : That is satisfactory ? A. ISTot a single one, never was
thought of.

Mr, Hodgins : It is not satisfactory to have negative information, because you
might say that of everybody without disclosing anybody. However, I think what
the Commissioner has said is quite right; I think you ought to think it over? A.

I will, and have been thinldng it over; I will think it over again,

Q. At all events you came away with your certificate? A. I did.

Q. And the bank began business on the 2nd January, 1907 ? A. Yes, opened
our doors then ; we really did a little business before that.

Q, I think I asked you this yesterday, were you asked by anybody to return

the certificate, or did any one see you with regard to the fact that you got it and
should not use it? A, The certificate was never questioned.

Q. Did Mr. Stratton see you between the two dates? A. He did not.

Q. Did you see him? A. No.

Q. Were you down in Ottawa between the 30th November and the day the

bank opened for business? A. I was not.

Q. On the night of the 30th did you see any one after you had got your cer-

tificate before you left? A. I saw a lot of people there.

Q. Did you see any one in connection with the certificate? A. No.

Q. Did any one come down to the hotel to see you and miss you ? A, Not to

my recollection,

Q. You got no message from anybody before you got oil with tlie certificate?

A, No, sir.

Q. You came back here and you remember a visit of Mr. Knight? A. I

remember Mr. Knight calling some time in December.

Q. The date he got here was the day after the final payment to the Trusts &
Guarantee Company of December 17th, was it not? A. Yes, I believe it was.

Q. The loan had been paid at that time to the Trusts & Guarantee Company
through Mitchell? A. I considered it was paid, yes.

Q. Mr. Knight came up and you and he had some conversation? A. Yes,

Mr. Knight came to the office and said he was sent by the Finance Minister, and
had I known at the time it was false T would have thrown him out of the office.

Q. He seemed to think you very nearly did it? A. I am sorry I did not

now.

Q. What did he see? A. He saw the subscription lists, this book, (Exhibit
19), and we laid all the subscriptions in front of him, and told him to go into them
to his heart's content.

Q. Who are we ? A. Mr. Fitzgibbon was with me at the time,

Q, Any one else? A. No.

Q. What did he say he wanted to see? A. He wanted to know where the

money had gone to that we had returned to us from the Finance Department; he
wanted to know where it had gone.

Q. You knew where it had gone ? A, I certainly knew where it had gone.

Q, Did you tell him ? A. I did not.
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Q. Did he ask to see the books to see where it had gone? A. I gave him a

certificate of deposit from the Union Bank and one from the Trusts & Guarantee
Company, which made up the amount very closely.

Q. Supposing that that money which you got back from the Government had
been paid to various people how would that affect your right to circulate ? A. We
could not have got any money out in that short time.

Q. If it had been paid back between the 30th November and the 2nd January
how would it have affected your circulation? A. We could circulate money up to

the paid up capital, and we considered tlie notes were payments.

Q. If the paid-up capital in fact had been depleted would that affect your
right to circulate? A. To that extent, to the extent of the depletion.

Q. You considered the money you got back from the Department as paid up
capital, did you not ? A. Yes, certainly it was.

Q. Treated it for the purpose of getting the certificate as paid up capital?

A. Certainly.

Q. As a matter of fact the Trusts & Guarantee Company had been paid off

out of it? A. Yes.

Q. And you had got a cheque for $10,000 which has been described? A.
Yes.

Q. And other cheques had been paid which probably will be mentioned later,

and in fact if those were paid out of the paid up capital it was depleted? A. It

was depleted, yes, certainly.

Q. Did lie make inquiries in order to ascertain what had become of the money
that the Department had returned to you ? A. No, he did not ; his idea I thought
was to find out whether we borrowed this money or not to put upi, that is what I

gathered from his conversation.

Q. A very good answer to that of course would be to show him ? A. To show
him the certificate of deposit.

Q. Still better answer to show what you had paid out of it up to date? A.

Yes, but I was not anxious to do that.

Q. Instead of that you showed him this certificate—^these are the two, from
the Traders Bank and the Trusts Company? A. I think it was the Union at

that time.

Q. I think not? A. Well, I am getting mixed on that; I thought I trans-

ferred my account the next day I came. from Ottawa, but I find I did not; then it

is the Traders and the Guarantee Company.
Q. Are those what he saw? A. He got copies of those.

Q. The Traders Bank speaks of the evening of December 17th as having
$153,576 on deposit and the Trusts & Guarantee Company is dated on the 18th

December certifying that they had got to your credit the sum of $80,605.81 with
interest at 31/>% on the following sums from the dates opposite such sums, and
then it sets out the three cheques? A. Yes.

Exhibit 56: Certificate of Traders Bank showing that the Farmers Bank
had at their credit December 17th $153,576.81; and certificate of the Trusts &
Guarantee Company that the Farmers Bank had to their credit with the Trusts
Company $80,605.81 on the 18th December, 1906.

Q. These were got during an interval—^he came and went out again? A.
Yes, he came in in the morning and went away, in the meantime I went down to

the Trusts & Guarantee Company and told Mr. Warren that it would be necessary

to have that money back to our credit again.

Q. And explained why? A. I did not- tell him that Knight was there; I

told him I had good reasons for it.

Q. Did he ask you why? A. No, he did not ask me why at all. He knew I

would not ask that unless it Avas very important.

Q. Did he ask it? A. No, and I did not tell him, he did not ask me any-

thing about Knight.
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Q. Did he ask 3^ou what? A. He may have asked me what was the matter,

and I did not tell him that it was Knight that was there, but I told him it was
very important, I do not remember word for word what passed between us.

Q. You did not tell him because of why it was important? A. No.

Q. Did you tell him this money had been paid back to him out of the deposit

and it was ^1e^y important not to show it? A. No, I did not say anything about

tliat; I said it was important to show it on hand.

Q. He was alive to the fact that it would not do to have the loan repaid out

of the money that the Government had returned? A. I do not know whether he

was or not.

Q. Did Knight do anything more than go through the stock subscription

book? A. He worked at that for two hours and thought it was too big a job.

Mr. Commissioner: It is not quite clear as to what was done about the

$80,000? A. The three payments that I had given cheques for were reversed

and put back again to my credit.

Q. The loan was set on foot again? A. Yes, that is exactly it.

Mr. Hodgtns: I have a statement here which I will show you from the

Trusts & Guarantee Company's books, showing the three payments which you had

made struck out of your books and the amount then put to your credit ; it was put

to your credit apparently ? A. Yes.

Mr. Commissioner : What became of the notes ; had the notes been returned

to him or were they still

Mr. Hodgins : After the payment on December 17th, the final payment of

that $80,000 loan, did you get the notes back? A. No, we did not; the last pay-

ment was that very day, and the cheque had been sent down and we had not received

the notes when I went down right after it to check it off.

Q. So that you left everything standing as it was except that you reversed

all the entries ? A. Yes.

Q. And then that was carried in the books of the bank until some time early

in 1907 as if the Trusts & Guarantee Company owed you that money? A. Yes.

Q. As if you had made a deposit? A. Yes, representing a deposit with

them ; of course they did not owe us the money.
Q. As a matter of fact you had not made any such deposit? A. No, we had

not made any such deposit.

Q. What did you do in the books of the bank itself in connection with the

same matter? A. Mr. Fitzgibbon had chafge of the bookkeeping.

Q. What instructions did you give Mr. Fitzgibbon? A. I instructed him to

charge the Trusts Company with $80,605, and show it as a deposit to them in the

government statement.

Q. Was it or was it not shown in the government statement of December
31st? A. Yes, I wrote a letter to Mr. Fielding asking Mr. Fielding what to do
about it.

Q. About what? A. About that eighty thoiisand dollars.

Q. Do you mean to say you wrote to him and explained how it was done? A.

No, I asked him how I would show the eighty thousand dollars that was on deposit

with the Trusts Company ; I certainly did not tell him the transaction. The answer

came back to show it under 29 of the statement.

Q. I have not the letter? A. I have not seen the letter, but it was there on
file when I left the bank.

Q. I did not see any such letter in the department file? A. I left it in the

bank when I went away.

Q. When was the letter Avritten? A. Just for the January statement, I

thinlv.

Q. It was written after Mr. Knight's visit and before the 2nd January, 1907?
A. Yes, about then.
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Q. You must have stated in the letter that you had this on deposit? A.
Yes.

Q. And asked the Department's view as to where you should show it? A.
Yes.

Mr. Commissioner: That is not quite clear; after the entries had been
reversed showing the repa}Tnent of the loan what took place with them in the
Trusts Company's books, did they credit the bank with an equal amount as a
deposit with them ? A. They did.

Q. Did you get the deposit receipt for it? A. No.
Q. Did they credit it to the bank ? A. They credited it in their books.

Mr. Hodgins: Are you quite sure of that? A. Yes, I am quite sure of it,

because I have seen in the court at these trials where they have proven that they
did; that is why I am so positive about it.

Q. Here is a copy from their books showing the way it was done
Mr. Commissioner: This does not necessarily show that there was no entry

in their books.

Mr. Hodgins : They just struck them out.

Mr. Commissioner: There would have been a credit of that to the Farmers
Bank or somebody to make their books balance? A. Yes, certainly.

Mr. Hodgins : We will have to get that.

Mr. Commissioner: There must have been a cross entry to meet that.

Me. Hodgins : I won't put that in now.
Q. Did you tell Mr. ^Yarren that you paid him back too sooji? A. I might

have, I do not remember.

Q. I think that is what 3'ou said on another occasion ? A. Very likely I did

;

I would not tie myself down so closely as that.

Q. You afterwards purported to pay that back, didn't you. you made entries

in the books of the bank to show payment? A. We issued cheques to show pay-

ment of it, j-es.

Q. As a matter of fact the Trusts & Guarantee Company got the money and
tliat wiped out the loan, and you had to do something with the books of the bank in

order to make it look as though you were paying back that? A. It was not for

that that I did it, it was because of the opposition of the other banks, and they

were watching me very closely; I just put it around in another way so that it would
not show very closely.

Q. At all events you put it through in such a way that it would look as if the

transaction was being closed up later, did you not? A. Yes, I think you can put

it that way.

Q. T do not know how far the details of that are important? A. The
cheques all tell the story; you have them there.

Q. Will 3'ou look and see if those are the ones? A. Yes.

Exhibit 57: Seven cheques of the Trusts & Guarantee Company.
Q. The Trusts & Guarantee Company received those cheques, or did you

receive them from them? A. I received those cheques from them in payment
of tbat $80,605.81 ; I think that is what they will all figure up to.

Q. Who did 3'ou deal with? A. Mr. Warren.
Mr. Commissioner : That is not very clear ; what does that mean ?

Mr. Hodgins : The only way to explain that will be through Mr. Clarkson.

Mr. Co:^imissioner : He ought to explain in some way; as it stands now.

A. In the other side of that I put the same cheques through my books, the same

amounts to their credit. It was simply changed

]\[r. Hodgins: In your savings bank or in the current account? A. In their

current account -with us.

Q. You gave them credit for $80,605 ? A. Yes.
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Q. And they credited you with a corresponding amount, did you say? A.

They charged us with those cheques checking out tlie deposit, and we built it up

the other side in our books, that is my recollection. Of course they take a different

view of this transaction than I do. I say that was just a means by which we

twisted the thing back into its original form again,

Mr. Commissioner: The cancelling of those payments was in December,

Mr. Hodgins?
Mr. Hodgins: Yes.

A. The 17th December.

Mr. Hodgins : Q. I am instructed that this is what was done in regard to

that loan, that on February 27th, 1907, the charge was made in the account as an

amount withdrawn from the Trusts Company of $30,300—one of the entries made,

in order to make it look as if you were getting back from the Trusts Company what

they were showing as a deposit from you, is that right? A. That is after the

entries have been reversed?

Q. Yes ? A. Yes, that is right.

Mr. Commissioner: Are you speaking of the Farmers Bank books?

Mr. Hodgins : Yes, of $30,300. I am told that that really covered promis-

sory notes which the Trusts Company gave you back and which you discounted out

at Milton ? A. There may have been that many notes returned at that time.

Q. There were exactly; and the entry made is $30,300? A. Yes.

Q. And you got that money by the discount of these notes at the Milton

branch, and received them at the head office, making a charge as if they came back

from the Trusts Company? A. We got no money out of them.

Q. I ask you if this was the method adopted, withdrawing notes, discounting

them at Milton, and putting them to the credit of the head office at the head office

as if they had been paid to you by the Trusts Company? A. IsTo^ I could not say

that; the transaction through the Milton office and the head office would be to get

it into capital account.

Q. You recollect it, do you not, because Mr. Clarkson has worked it out, and
it comes out to a cent in that way according to the books ? A. I do not view it in

that way.

Q. March and April there were three other sums all treated in the same way,

discount of notes in Milton, money credited in the head office as having come from
the Trusts Company amounting to $80,605.81

Me. Commissioner : Would not that be quite consistent with what the wit-

ness was saying, that these notes, coming from the Trusts Company, were dis-

counted in the bank and then carried to the credit of the capital account and

treated then as if there had been so much paid on the subscribers' stock? A.

That is right.

Mr. Hodgins : I am only dealing with what entries they made to make it

appear that the loan which did not exist was repaid to them by the Trusts & Guar-

antee Company. I am indicating that they got their own notes from the Trusts

Company, and discounting them made these false entries ? A. The act of

discounting them was simply to get them into the right account; but the fact of

the case is this, there was no entry made for those notes at all going to the Trusts

Company; their returning them so many on each cheque was their own idea, not

ours.

Q. The fact was there was no such deposit and the entries made were

fictitious entries? A. I would not like to go that far in the face of the evidence

Mr. Warren gave. He considers that he reversed that, he actually gave us back the

money again. I looked upon it simply as a reversion of the matter and no new
transaction at all.

Q. From your point of view there was no such deposit with the company and

therefore you had no right to get it from them ? A. No, there was no such money
ever deposited with the company.
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Q. And any entries which looked as if they had paid you back during Febru-
ary, March and April during 1907 were fictitious entries? A. I would not like to

go so far as that; they were not. exactly entries that represented any new money.

Q. From your point of view the entries were unnecessary? A. The entries

were unnecessary.

Q. ^Yere they put in in order to suit Mr. "Warren's view? A. Xo, they were
put in to puit myself.

Q. That it was unnecess-ary? A. ISTo, I wanted to conceal the payments from
the Clearing House.

Q. What is that? A. I wanted to conceal the payments back to the Trusts

Company.
Q. I understand the Trusts Company never did pay you those moneys as

represented by those four entries in February and April, 1907? A. They gave us
cheques on the Bank of Montreal for $80,605, which would go to show that we had
that money there, but on the other side I gave them credit.

Q. You gave them cheques, didn't you? A. Yes, cheques or credit, I have

forgotten which, one or the other.

Q. The Trusts Company and you did join together in making those entries?

A. Yes, undoubtedly we did.

Mr. Co]mmissioner : Cannot you get from the witness at this point how was
the money that was borrowed from the Trusts & Guarantee Company treated in

the books of the bank? I do not think there is any evidence as to that.

Me. Hodgins : The money you got from the Trusts & Guarantee Company
amounting to $100,000, how was that treated in the books of the bank, to what
account was it credited ? A. Paid up capital.

Q. We will find that in the capital account of the bank.

Mr. Commissioner: Was it credited to the subscribers to whom you had
alloted it in this division that you made? A. I could not explain that exactly.

Q. Or any lump sum? A. I think it was in a lump sum; I could not say

positively.

Mr. IIodgins: Do not let there be a misunderstanding about that; you do

not suggest the amounts you spread were afterwards credited to the subscribers as

payment up of their notes or stock? A. Xo, but as each note was discounted at

Milton the matter dissolved. \\Tiat sediment there may have been I do not know
how it was treated.

Q. Up to the time you began business, December 1st, 1907, there was no such

credit to the shareholders? No, there was not.

Q. As would indicate payments of their notes or their stock? A. Xo.

Q. Was the lump sum credited in capital account in any way? A. Only in

so far as making up the Government statement.

Q. Was it credited in fact? A. There was no entry for it.

Q. It was only credited in your own mind ? A. Just by way of memorandum
for making up the Government statement.

Q. Not in the bank books ? A. No.
Mr. Commissioner : Apparently this transaction was treated as if it had not

occurred as far as the bank was concerned ? A. Yes, that is the way to look at it,

Mr. Commissioner: Before we adjourn I would like to ask a^ou what check

is there upon a bank over-issuing its notes? A. The only check is that the Bank-
ers' Association send their man at irregular intervals and compare the circulation

with the books.

Q. There is no supervision by the Department of Finance? A. All the notes

that are printed at Ottawa for the banks require to be reported to the Bankers'

Association, and then as those notes are signed and put into circulation we have to

report to the Bankers' Association from the bank and they have the right at any

time to enter any bank and check that up.
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Q. Their interest being they are guaranteeing ? A. They are guaran-

teeing the circulation of each of the banks or rather the larger ones guaranteeing

the smaller ones.

The Commission adjourned at 4 P.M. until 11 A.M. Tuesday, May 21st, 1912.

Toronto, May 21st, 1912.

The Commission continued its sittings at Osgoode Hall, at 11 A.M.

PRESENT

:

Hon. Sik William Meredith^ Commissioner,

FllANK E. HODGINS^ K.C.

J. Thompson^ K.C, representing the Dominion Government.

W. E. TRAVERS, Examination Continued :—

Mr. Hodgins : These cheques that were put in as Exhibit 57—just look at

them—are payable by the Trusts & Guarantee Company to the order of the Union
Bank of Cauada, aggregating $80,605.81; they were issued by the Trusts & Guar-

antee Company after getting these cheques, were they not, from your bank? A.

Yes.

Exhibit 58 : Cheques last shown witness^, from Farmers Bank to Trusts &
Guarantee Company.

Q. What is the connection between the two? A. Those on the Bank of

Montreal issued by the Trusts Company are repaying the deposit of $80,605.81.

Q. That is the so-called deposit that was created as it were after Mr. Knight's

visit ? A. The reversal of the original entry.

Q. That is you gave your cheques in favor of the Union Bank of Canada, did

you? A. I did.

Q. To the Trusts & Guarantee Company, or was it on them? A. This is

drawn on them. (Exhibit 58).

Q. And they gave their cheques? A. On the Bank of Montreal.

Q. To whose credit were their cheques deposited? A. Their cheques were

deposited to the Farmers Bank.

Q. Do those cheques appear in this Toronto Office Ledger at page 300 ? A.
Yes, they appear.

Q. Out of what were they paid—this account headed Trusts & Guarantee

Company, where were the credits got out of which those were paid ? A. We made
deposits with the Trusts & Guarantee Company from day to day.

Q. As shown on page 300 in this ledger ? A. Yes.

Q. Commencing January 7th, 1907? A. Yes.

Q. Deposits of what nature? A. I could not say exactly what they were;

sometimes they were our own notes, and sometimes our own notes and cheques

combined.

Q. You mean when you say your own notes, circulation? A. Yes, circula-

tion notes of the Farmers Bank.
Q. That account appears to be closed on April 8th? A. Yes.

Q. You appear to have deposited from January 7th, 1907, to April 8th

enough to cover these cheques which the Trusts & Guarantee Company gave you?
A. Yes.

Q. So that you supplied the funds in other words for the cheques which they

gave you, and it came back in the Union Bank to your credit? A. That is the

way I understood it.
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Q. Are there any other entries connected with that in the head office ledger;
this is the Toronto branch ? - A. No, I do not think so.

Q. These cheques appear to bear Mr. Stratton and Mr. Warren's signatures
in some cases (Exhibit 57), and Mr. Stratton and Mr. Stockdale's—who did you
do the business with ? A. My recollection is with Mr. Warren ; the deposit should
be made in the ordinary course there, and whatever officer was behind the counter.

Q. Was there any arrangement made before this account was opened in
January, 1907, as to the use which was to be made of it? A. We made the
arrangement we would deposit with each other, they with us and we with them,

Q. Hov,- does it come that on April Sth it appears you just came out exactly
even? A. My recollection is we were making those deposits for the purpose of

paying off the loan.

Q. Paying off what I have said is the so-called loan? A. $80,605.

Q. Who did you make the arrangement with? A. With Mr. Warren.
Q. You identify this as being in Mr. Fitzgibbon's handwriting; I think you

said it was for the purpose of making up the special return to the Government,
made in May? A. That is my recollection of it.

Exhibit 59 : List of certain shareholders and subscriptions.

Q. You remember being called on for a special return? A. I do.

Q. Special return called for by the Honorable Minister of Finance in a letter

of May 2nd, 1907,—it is printed here; I suppose you could probably give us your
recollection of it? A, Yes, I should say that was a copy of it.

Q. Do you know where that original return is? A. That is with the Finance
Department.

Q. It purports to be the portion of the $375,473 paid up capital of the bank
as per return of 30th March, 1907, represented by promissory notes of the share-

holders held by the bank amounts to $59,110; the following is a list of the notes

—

you are accounting then for the notes held by the bank on account of the paid up
capital of the bank ? A. Yes.

Q. Amounting to $59,000; this is supposed to be a list of those notes; it

appears to be signed by Dr. Beattie ISTesbitt, as President, and yourself as General
Manager, and ^It. Fitzgibbon as chief accountant? A. Yes.

Q. That letter that you refer to is printed here somewhere; what was the

occasion of it; was it not some letter from your Milton branch? A. I learned

afterwards that one of the managers who was annoyed at something had written

down and complained about the notes being under discount.

Q. This letter is printed in this return at page 29, from Van Koughnet;
would you just read the letter and see if the statement that Mr. Vankoughnet
makes is correct: he says, "Our General Manager sends to the different branches

lists of notes given in payment of our capital stock ; these notes he makes the man-
agers put through as discounts, crediting the amounts to head office; this is figured

in the srovernment return as paid up capital and circulation issued to that amount"?
A. Well, there were notes sent out to the branches for discount, and the proceeds

were credited to capital account in head office, but we would have to have the means
of circulating the notes before we could put out notes. I considered that was paid
up capital, and we could issue up to that extent.

Q. The statement is true any way that the notes sent out to Vankoughnet,
for instance, were notes given in payment of capital stock? A. Yes.

Q. And that they were put through as discounts, the amount being credited

to the head office? A. Yes.

Q. And that that was figured in the government return as paid up capital?

A. Yes.

Q. And circulation issued to that extent? A. Well, we cannot say the cir-

culation was issued to that extent; we would have the privilege of issuing to that

extent.
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Q. And did you take advantage of that privilege? A. As far as our busi-

ness permitted it, yes.

Q. The letter of May 2nd, which is referred to in the return, is printed here,

page 30, asking you what portion of the $375,473 paid up capital as per return of

30th March, 1907, is represented by promissory notes; is that return sent to the

government correct ? A. ISTo, I do not think it was fully correct.

Q, Mr, Vankoughnet in a later letter printed in this return, page 30, says

that the amount under discount at his office, that is the Milton office, was $111,-

88.5? A. Yes.

Q. Would that be right? A. I should think so.

Q. And the return I see only gives the amount of notes held by the bank
representing capital stock as $59,110? A. Yes.

Q. A difference of about? A. $52,000; that $52,000 I think the chief

accountant carried in as contingent account; the books will show that.

Q. At all events the return was out to that amount? A. Yes, notes under

discount as compared with that return there would be a difference of that amount.

Q. I am speaking of the portion of the capital stock referred to by the Min-

ister of Finance that is said in the return to be $59,110 in notes, but it should

lia-\ie been at least $111,000? A. I cannot say from memory whether it should

have been $111,000; I would have to take the books and compare that.

Q. We will do that; it would depend on the books? A. Yes.

Q. Why was the amount of $59,110 selected as being the total? A. My
recollection is that we showed those to correspond with the credits in the original

list of November, 1906.

Mr. Co]MinssiONER : What does that mean? A. So the two statements

jibe.

Q. I understood that: but M'ere those notes on account of shares taken sub-

scribed subsequent to A. Not subsequent to the original statement.

Mr. Hodgins: These were original subscriptions? A. Yes.

Mr. Commissioner: Included in the subscriptions that are in that schedule

sent to the Department? A. Yes.

Mr. Hodgins : The amount in this Special Eeturn in May, the amount of

the notes as given would correspond with the amount shoTvn as paid in that Gov-

ernment Eeturn? A. I think so; I am not quite sure whether it tallies to it ex-

actly that way, but I think that was the intention.

Q. You had been asked apparently by the Finance Minister for a return on
March 30th; I do not think tliat is printed here at all; did you send in a return on
the 30th March ? A. I have no recollection of sending m any others but the usual

monthly return. I saw Sir Eichard Cartwright regarding the notes and he told me
if we could not issue circulation against good farmers' notes he did not know what
we could do it against.

Q. Just look again at this special return; it begins with " Special Eeturn";
it says, " Portion of the $375,473 paid up capital of the bank as per return of

March 30th, 1907"—that I suppose was the monthly return? A. Yes.

Q. That showed that amount as paid up capital, and you are accounting for

the paid up capital that was represented by notes ? A. Yes.

Q. Was there any further correspondence after you sent down that special

return, or did that end the matter? A. That ended the matter as far as I remem-
ber.

Q. Was it after that that you had that conversation with Sir Eichard

Oartwright? A. About that time.

Mr. Commissioner: Had you not better make that a little clearer about

notes; do I understand the witness to say the other notes had not been used, the

other fifty-two thousand? A. No, sir, they were all discounted and credited to

capital account, but part of the proceeds was carried to a contingent account.
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Q. And not included as payments on the capital in the return? A. I am
not sure about that, but I do not think they were ; the books will have to show that.

Mr. Hodgins: Is that what you really mean; on the 30th March, 1907, the

paid up capital was sho\vn as appears there at $375,000 odd? A. Yes,

Q. Then was not that represented by something in the neighborhood of

$111,000 of notes? A. Xo, I do not think there was
Q. How much would you say it was represented by? A. To my rcoliection

it was more than the fifty-nine thousand that was in that Special statement, but
how much more I cannot tell off-hand without looking at the books.

Q. What book w^ould you look at to tell that? A. The head office book; I do
not know whether I could find it then; I think the chief accountant could explain

that better than I could.

Mr. Hodgins: (To Mr. Fitzgibbon) : Can you suggest what book that

wiould be in?
ilR. Fitzgibbon : It would be in the Head Office Ledger.

Mr. Commissioner : If you are right that $59,000 was less than the amount,
what was the object of putting it in al less than the amount ? A. To correspond
with the original statement we sent down,

Q. I do not understand how that is; why did not the original statement show
it? A. They were not discounted at that time at the Milton Branch.

Mr. Hodgins: Not discounted by yourselves with yourselves? A. Yes.
Mr. Commissioner : They were in the hands of the Bank or the Trusts Com-

pany ? A. Yes.

Q. As security for that loan, as vou say, made personally, not on account of

the Bank? A. Yes.

Mr. Hodgins: It would look to me as if when you sent down that original

return in ISTovember you did not say anything about promissory notes at all? A.
I did not.

Q. In this return you gi\'e the details of $59,000 odd of notes, give the due
date and so on? A. Yes.

Q. Then in what respect would that return correspond with the original

return ? A. Wherever we showed the proceeds received on account of the notes

hypothecated with the Trusts Company on that return we showed a note in the

special return.

Q. That is, if you credited to a man $1,000 as paid in cash you would show
$1,000 note ? A. Yes, on that list,

Q. Are the notes correct as notes or are they misleading? A. No, there is

nothing misleading ; they are all genuine farmers' notes.

Q. I know, but is the amount of each note correct? A, Yes, as far as I can

remember I think it is,

Q. You only showed those notes that would correspond with the November
return ? A. Yes, that is my recollection.

Q. And amount? A, Yes.

Q. You had others which you think went to a contingent account? A. Yes.

Q, By whose instructions? A, It would be mine I suppose; nobody else

could give instructions.

Q. If only $59,110 was represented by notes how was the balance of the

$375,000 of capital stock made up, what was it represented by? A. Nearly $200,-

000 paid in in cash,

Q. You got only about $150,000 from the provisional directors? A, Yes;
there was $40,000 paid out for expenses; that would be $190,000.

Q, But that was all gone? A, It had not gone, that had not gone; we
brought back from Ottawa $245,000, of which $100,000 was borrowed; that was
$145,000, and $5,000 left witli Ottawa, would make $150,000; but there was
$40,000,paid out before that.
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Q. "Were you carrying the paid-out expenses of the provisional directors as

part of yonr capital account? A. We were.

Q.
' How much, I ask you again, of the $375,000 was represented by anything

else than notes ? A. There was no part represented by anything else but notes and

the cash.

Q. $150,000 cash? A. Is not that $200,000 cash? If you receive the ciish

on capital account you could not credit anything but capital account with it.

Q. Take it that way, $200,000 that would leave $175,000 more of capital

account ? A. Yes.

Q. And you only show $59,110 of notes? A. Yes.

Q. That would "leave about $115,000? A. Then $100,000 was left by the

Trusts Conipanv, and it would show it was paid-up capital.

Q. At that time at all events the $80,000 had been paid ; had the $20,000

been paid back to the Trusts Company ? A. No, the $80,000 was not paid back

;

it was left in tlie same position as it started.

Q. The $80,000, we have gone over that; it had been paid back by December
17th? A. Yes.

Q. When was the $20,000 paid back? A. In about March I think, 1907,

three or four months later.

Q. At the time you made that return that $100,000 would have been paid

back? A. Well, of course I could not answer that with the credit that the Trusts

Company showed to the credit of the Bank still remaining there.

Q. That would account for $80,000 ? A. The- $20,000 would be still carried

in capital account.

Q, I do not hear anything about $20,000 being returned ? A. It was $100,-

000; $80,000 and $20,000 made the $100,000 that was borrowed.

Q. The entries you reversed amounted to $80,000 only? A. Yes; well, the

$20,000 was left standing in its original position.

Q. But you tell me that was paid in March? A. That was paid about

March.
Q. Then on May 2nd when you made the return both these sums had been

paid back, although you had this so-called credit in the Trusts Company for the

$80,000? A. Yes.

Q. What would the balance, which would be $35,000, be represented by? A.

Represented by notes.

Q. By those notes in contingent account? A. I presume so. I could not

say without I looked at the books.

Q. Then apparently the Department took no further action, as you said, or

said nothing further; they were satisfied with your explanation? A. Yes.

Q. When did you have that conversation with regard to the notes with Sir

Eichard Cartwright? A. About the time we made the special return. I was on
the train going east and I saw Sir Richard sitting in the dining car, and I sent him
over my card, and he called me over, and I spoke to him about these notes and
explained the matter to him, and he said he thought they were quite good enough
to issue circulation against.

Q. You only discussed that feature of it with him? A. That wa.s all.

Q. Had you sent in the special return? A. I think I had; I think it was
just about the time I sent it in. He was Acting Finance Minister at the time.

Q. I would like to know the time? A. I could not fix the date, but my
memory is it was about the time I sent it in.

Q. Did you discuss that with him, the fact that you had sent it in? A. I

could not say that.

Q. You had been asked for it directly, and prepared it with care and sent it

in, if you saw him immediately afterwards ? A. I cannot say whether I saw
him immediately after it was sent in or during the time it was being prepared; it

was about that time.



210 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

Q. That is something new
;
you do not suggest you consulted him as to what

you could or could not do in sending in your return? A. No, I did not, certainly

not.

Q. Do you suggest that or do you not, that you informed him of your view

on the subject and that he assented to it? A. I do not understand your question.

Q. That you could issue circulation against shareholders' notes? A. My
idea in speaking to Sir Richard was to make myself satisfied that it was all right

to issue the circulation against the notes, if necessary.

Q. You had been issuing circulation? A. We had a right to issue circula-

tion up to the amount that was paid in; no matter what the money was paid in for;

we had a right to issue it to the amount of the paid-up capital.

Q. You had been doing it, and you were feeling a little in doubt about it?

A. I felt a little in doubt about issuing circulation against those notes that were

discounted up to that time.

Q. And were you reassured ? A. I gave you exactly what he said. He said

if we could not issue notes against good farmers' notes, he said, " What can you
issue them against " ? That is the answer he gave me.

Q,. What does the Bank Act say? Does not it say to issue it in certain rela-

tion to your paid-up capital ? A. It savs you can issue notes to the extent of your
paid-up capital. There is nothing in the Bank Act to say if you pay out any of

your paid-up capital that the notes that you have issued against it have got to be

recalled.

Q. But you are now speaking of a different view; you are supposed to have

these notes, and you are issuing them against those notes, that is what you were

discussing with Sir Richard Cartwright? A. I was discussing with Sir Richard

Cartwright the issuing of the Bank circulation against the notes which we took

from shareholders, which we discounted and showed to capital account.

Q. Did you explain that feature of it to him, that you discounted them? A.

So far as I have spoken now, yes.

Q. Did you tell him they were discounted that your Bank discounted them?
A. I cannot say I did.

Q. Did you tell him you had put part of them to contingent account? A.

No, I cannot say I did that.

Q. How did you represent to him 3'ou had done in order to elicit his opinion?

A. I referred to the special return which spoke for itself ; I asked him whether it

was irregular to issue circulation against that amount of farmers' notes and I told

you the answer he gave me.

Q. Was the emphasis on the farmer or on the notes; does that explain what
you said in your evidence on the last occasion that you had written to the Depart-

ment about these notes? A. I do not think I said that I wrote tli^ Department.

What you are referring to is I wrote the Department about showing the $80,000

deposited with the Trusts Company.
Q. Was that letter which you spoke of, which I have not seen an}^where, be-

fore or after the interview with Sir Richard Cartwright? A. It would be before;

I think it was about the- time we made up our first Government return after the

31st December, 1906. Mr. Fitzgibbon and I discussed the proper heading under
which that should be shown.

Q. And you were told to put it under—A. Item 29, " Other assets ".

Q. Was that letter with the correspondence when the Bank failed? A. I

left it there to the best of my recollection.

Q. You always had the idea that the repa}Tnent of the amount you borrowed

to make up capital would be ]nade to those who lent it to you, had you not, imme-
diately it was got back from the Government? A. That was in my mind, yes.

Q. I notice in looking over your correspondence, your correspondence with

New York bankers and others with regard to tliis A. Very likely
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Q. That in September, 1906, you say to the Cashier of the Merchants
Xational Bank A. It oould not be September, 1906,

Q. September 4th, 1906, that would be an appropriate date; you did not
borrow here till October, 1906 ? A. We did not open the Bank till January 2nd,
1907.

Q. I know; but you had been trying to raise the loan in New York which you
afterwards got from the Trusts & Guarantee Company ? A. I might have, I do
not recollect that.

Q. What you say in the letter—perhaps you will say whether this gives an
indication of what your mind was :

" If you can see your way clear to advance
$100,000 for thirty days I can transfer $150,000 to our credit with you in New
York, and then you deposit with the Canadian Government $250,000, and as soon
as the meeting is held and the directors elected, thirty days thereafter tlie Govern-
ment will have to return this money to you in accordance with the Bank Act'' ?

A. I remember that.

Q. " You can then take out your interest at any rate you think proper an)dj

a commission on the transaction " ? A. I remember that now.

Q. You did not however get the loan there? A. No.
Q. They failed to make arrangements; who is A. J. Lujston, Banker, in

Milton? A. Ex-Manager of the Bai\k of Hamilton, sub-agent of Mr. Lindsay in
canvassing for stock.

Q. Would you look at that letter and the enclosed application, and look at

the respective dates, and tell me who dated the subscription ? A. I could not say.

Q. Looking at the accompanying letter, the letter is dated November 23rd,

1906, and does it enclose a subscription from Luxton and one from Bradley? A.
So it says ; it is in tlie same handwriting.

Q. Luxton's subscription for ten sliares; what is the date of that subscrip-

tion? A. The 22nd October, 1906.

Q. Is that one of those that you described as being ante-dated subscriptions?
A. I believe it is.

Q. Who wrote in the 22nd October, 1906, was that you? A. It was not.

Q. You think those are both in the same handwriting, the letter and the sub-

scriptions? A. I would say so.

Q. The subscriptions is for ten shares, number 554, signed by Arthur George
H. Luxton, Banker, Milton, dated October 26th, 1906. The letter is headed " The
Farmers Bank of Canada, Milton, the 23rd November, 1906, addressed to the
General Manager of the Farmers Bank, Toronto. " Yours of the 22nd to hand
Anth enclosures. I enclose my application for ten shares; also A. B. Bradley's.

Will explain fully on Monday about A. B. Bradley, who is assisting me in more
ways than one ". The rest of the letter is unimportant. " Yours faithfully, A. H.
Luxton ". Did you send them the application form ? A. I presume I did,

Q. Which he returned in this letter. I think that is all I want to ask you at

present. There is that other matter; have you thought over that matter that was
brought up on the former occasion? A. Yes, I have given it serious considera-

tion and consulted my solicitor, and he said that if it had anything to do Avith the

Finance Department or anybody in connection with it that I should tell it, but if

it is a personal matter he would not advise me. Now, I stated it had nothing to

do with the Finance Minister or anybody in connection with the Finance Depart-
ment ; it was a personal matter of my own and I do not wish to say anything more
about it.

Q. There will be an opportunity later on.

Me, Commissioner: What does that mean, a personal matter of your own?"
A. It was money that I paid out of my own.

Q. Your own money? A. It was money that was due me on commissions,
jes.
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Mk. Hodgixs : There is in the account here a special charge to Mr. Lown,
who was one of the provisional directors; it seems to have been carried as a
separate item quite apart from his share of the money that you paid him, or

separate from the expenses; can you throw any light on that; he could not? A.
What is the amount of it? Do you remember if it was $300?

Q. $560; it is in the provisional directors' statement of receipts and pay-
ments, would you just look at the payment starting with commissions and so on,

you will_find A. S, Lown, I do not know what that is? A. Does this refer to the
provisional board's books?

Q. Yes? A. I think the provisional board ledger will show that was for

legal services.

Q. Mr. Lown could not throw any light on it.

Mr. Commissioner: Has Mr. Clarkson got that ledger? A. If you have
ledger I can probably assist you. (Ledger pages produced).

Mr. Commissioner: It was a mod^est ledger? A. The reason they are in

that shape is there were so many examinations and the big book was carried up and
do^vn so many times we took out the leaves.

Q. It is loose-leaf? A. Yes. There is the entry in the ledger; you should
have to turn up the cash book for an explanation of it.

Q. AVould not there be a voucher for it? A. There should be.

Mr. F,. C. Clarkson: The cheque is made payable to A. S. Lown, and no
memorandum. In the cash book it is just charged A. S. Lown.

Mr. Commissioner: Is there no voucher?
Mr. F. C. Clarkson : Just the cheque for it. A. It just says A. S. Lown,

$50.

Mr. Commissioner: AVould the stub of the cheque show? A. The cheque
itself might show.

Mr. F. C. Clarkson: The cheque is just made payable to A. S. Lown.
Mr. Commissioner: Have you the stubs at all?

Mr. F. C. Clarkson : No.
Mr. Commissioner: Does the witness say his impression is that that was

for legal expenses? A. Yes, that is my recollection of it; I could not swear posi-

tively to that.

W. J. LIXDSAY, Recalled :-

Mr. Hodgins : There was a cheque produced here as to which you were
examined, for $10,000? A. Yes, sir.

Q. Paid out on December 6th, 1906 ? A. Yes, sir.

Q. I do not know whether you were here when Mr, Travers gave his explana-
tion of it? A. No, he started to give it and I just left.

Q. Will you tell me again what your explanation of the cheque is; in the
first place it was payable to Travers, was it not ? A. Yes, I think it was.

Mr. Travers : You are wTong on that. A. I would not be positive.

Mr. Hodgins: This is the cheque, payable, to W. J. Lindsay, Exhibit 28.

Tell us what you did with that cheque when you got it? A. I think it was on a
Saturday, if my memory serves me right, and I got it about noon. I walked down
to Front Street; the Traders Bank at that time were in the old McMaster Building,
en Front Street, in the rear of the Bank of Montreal; there was a gentleman with
me and we walked down. I deposited $5,000 of it to my own credit and the other

$5,000 I got in bills, and I put them in my pocket and put my hand in the pocket
with the bills in it, and I walked up to the Bank on the corner of Bay and
Adelaide Streets and I handed the $5,000 to Mr. Travers. There was a gentleman
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with me walked clown to tlie bank, saw the money, and I do not know but he saw

me hand it to Mr. Travers in the office ; he can speak for himself.

Q. This cheque does not appear to have been deposited in any way ? A. No,

it was handed in and the half of it was credited and the other half I took the

money.

Q. Had you a private account in the Traders Bank? A. Yes.

Q. And you I suppose got the whole of this in cash and you deposited $5,000

in cash? A. Yes.

Q. You do not seem to have needed identification? A. No.

Q. The $5,000 went to youi- own personal account there? A. Yes.

Q. Had you more than one account in the Traders? A. It was I think

W. J. Lindsay in Trust, if I remember.

Q. ^Yhy was it put in trust? A. I think that was the way Mr. Travers

opened up—I would not be positive.

Q. Had Mr. Travers opened 3^our account in the Traders? A. I do not

remember whether it was a running account or not, whether it had been there

before.

Q. You just spoke of it being in trust? A. Yes, I think it was in tinist.

Q. You rather indicated Mr. Travers had opened it? A. I would not be

sure whether it Avas there before lie commenced to deposit there or whether he

opened it.

Q. If he opened it and opened it in trust what would it indicate ? A. I do

not know. I think it was there before but I would not be sure.

Q. And in trust? A. I think it was in trust.

Q. What is it in trust for ? A. I don't know.
Mr. Commissioner : Do you mean to say you do not know whether it was in

trust or not? A. I always carry an account in trust.

Q. Don't you know whether it was in trust or not? A. I am not quite

clear on it. Q. Although you were drawing thousands of dollars of cheques on

it ? A. I don't know whethei- that was in trust or not ; I will look it up.

Mr. Hodgins: You drew $5,000 and immediately deposited that to tliis

account in the Traders Bank? A. Yes, sir.

Q. And what became of that? A. "Which?

Q. The amount you der[3osited in your account ? A. It was used for various

purposes ; I presume for other business, and expenses ; I' presume I used about

$2,000 of it in England, that is in connection with the Bank's affairs when I was
ever there.

Q. Your Bank account I suppose would show, would it? A. Quite.

Q. Wlio has the cheques on that Bank account? A. I don't know if I got

them all or not; I made a request the other day for them, and I have been away
for quite a long while, and they said they would try and get them for me.

Q. Have you enquired since? A. Yes, they are going to try and get them
located.

Q. When did you make this enquiry? A. About two or three wrecks ago.

Q. What did you want them for ? A. I thought it was wise to get them.

Q. Will you produce them here anyway? A. If it is possible, yes, if I

can get them.

Q. You drew $10,000 and you kept $5,000 of it? A. Yes.

Q. In bills? A. Yes.

Q. What size bills—kept them ? A. No, I did not keep them, I took them
over—I carried away the $5,000 from the Bank.

Q. In what size bills ? A. I would not be sure, I think they were in fifty's.

Q. What was your object in drawing it in cash that Saturday afternoon ? A.
Mr. Travers wanted it. He said "Bring me back my portion of it; I will wait
here for you to come back."
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Q. What was his portion of it? A. It was considered half up to the organ-

ization.

Q. I understood 5'ou were sub-agent to Mr. Travers? A. Yes.

Q. He was sharing half his commissions with you? A. Yes.

Q. And this was for W. J. Lindsay's commissions, this would be all your own
commissions ? A. Xo.

Q. Why was it payable to you if it was not your commissions ? A. He had
to make it up in some way to be out of the Bank I presume.

Q. That does not seem to me to be reasonable; were you to make some pay-

ments out of it that were not to be shown in the Bank account? A. Xo, sir,

there was nothing any further than I was taking him back his portion of it.

Q. This was the only cheque that was payable direct to you ? A. Yes ; well,

from that on my commissions were paid by cheque.

Q. Had you earned $10,000 in commissions on December 6th? A. Yes,
considerably more.

Q. This would be your own share of it then ? A. Xo.
Q. If you had earned it why did you not insist on it being paid? A. Any

moneys that were drawn, it was the custom, I understood from Mr. Travers, that
one-half of it was divided up.

Q. He was to divide half with you? A. Yes.

Q. Why was this cheque made out to you for $10,000 and you give back
Travers $5,000 of it, instead of as you had always done, had cheques straight to

Travers and he gave you half? A. The Bank was in business then, I presume,
and he can answer that better than I can.

Q. ISTo, he cannot; I want to know how it was you reversed the method of

doing business, and walked down to the Bank and got the money and gave it to

him? A. I presume that was at the first stage when Mr. Travers was in shape

to issue a cheque.

Q. Had not he issued cheques before ? A. Xot to mv knowledge.

Q. To you? A. Xot to my knowledge.

Q. Had not he deposited money to your credit? A. Yes, but that is quite

a different thing.

Q. Was the different thing done? A. Yes.

Q. Then he must, if he deposited money to your credit, have been able to

draw cheques? A. I don't know anything about that,

Q. You took this back, did you? A. Yes.

Q. This gentleman with you ? A. Yes.

Q. Who was he? A. I gave you his name.
Q. I have forgotten it now? A. I asked you if you would have him

subpoenaed.

Q. Did you? A. Yes.

Q. When did you give me his name? A. The second to last day you were
sitting here.

Q. Is that McCorquodale ? A. Yes.

Q. And is that the gentleman who walked down to the Bank with you ? A.
He did.

Q. Is he subpoenaed, Mr. Thompson?
Me. Thompson: I think so.

Mr. Hodgixs: Is Mr. McCorquodale here? (Mr. McCorquodale was not
present.

Me. Hodgixs: Q. What did you take him down for? A. I did not take

him down.

Q. Did he walk down to the bank with you? A. I told him where I was
going, and he said " I will go down with you."

Q. He wanted some of that money, didn't he ? A. Xo.
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Q. Did he get any ? A. No.

Q. He saw you draw this out and put it into your pocket, and he walked

back to the Bank ? A. Yes, he did.

Q. Into the room with you ? A. And he stood at the desk, and Mr. Travers

came out of the inside office, and he had his coat and hat on, was waiting for me,

and he came out and went downstairs, the three of us together.

Q. Who came out? A. Mr. Travers.

Q. He was upstairs in the bank when you got there? A. Yes.

Q. What time of day was this? A. Along around one o'clock.

Q. What time did the Bank close that day? A. Around twelve or one; I

don't know what time it closed.

Q. Anyway you got in before the Bank closed? A. Yes.

Q. And went straight back to the Farmers Bank Building ? A. Yes.

Q. And you saw him about one o'clock? A. Somewhere around there.

Q. Ysu gave him this money? A. T did.

Q. No doubt about that? A. Not the slightest.

Q. What did you give it to him for? A. Because I considered it his por-

tion of the commission. It was talked over before he gave me the cheque. He told

me, he said, " Now, I give you the cheque, and you go down and get it and bring

me my portion back."

Q. You and he appear to have been pretty close in business? A. Well, I

had confidence in him.

Q. I should think he must have had confidence in you ; he gave you the cheque

and you were to bring back the money ? A. Yes.

Q. What occurred after you gave it to him, did you get a receipt? A. No.

Q. Did you charge him with this in this suit of yours ? A. I did.

Q. How; would it appear in the statement of your claim against him? A.

Quite so, all the way through.

Q. Does it appear in the Statement of Claim ? A. The Statement of Claim
will show.

Q. I know; but from your knowledge of your own case would it have been

mentioned in it ? A. Quite so ; it was mentioned in fact.

Q. This would really be on the face of it a payment to you for commissions,

and you claim to have refunded half of it to Travers? A. I treated the trans-

action exactly the same as he had been treating various transactions up to that time,

to my knowledge.

Q. There is no doubt about this, if you could not prove he got it back you
would be chargeable with the $10,000 on that view ? A. I did not get it.

Q. I am asking you if that is not the case ? A. Well, I presume unless it

was proven there that I couldn't

—

Q. I want to know why you did not take the precaution of getting a receipt?

A. He had never taken a receipt from me for a dollar of money that he deposited

to my credit.

Q. I should not think he would want to ; did he take a receipt for what he paid

you ? A. No.

Q. How is it that you two seem to be such bosom friends? A. It is not a

matter of bosom friends, it was a matter of confidence; if you have confidence in a

man

—

Q. You know you and he had been fighting like cat and dog in August, 1906,

calling each other all sorts of names? A. From time to time he had got

straightened out and I had still confidence in the man's honesty of purpose.

Q. You do not expect to believe in view of the correspondence that was in that

you had quite changed your view of him and he of you and gone into this trans-

action in the way you have spoken of? A. I did not consider that any man in

the position that he was in, a man in possession of a letter which he showed me
from Mr. Fish, I thought that it was just as good as though I had a receipt.
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Q. When did you see that letter ? A. . Before I went out to sell stock.

Q, It was after that that you and he commenced to have such an acrimonious

-correspondence ; what did Mr. Travers do when he got this money ? A. We parted

shortly afterwards and I went home, I presume.

Q. What did he do, I ask you ? A. The three of us went down and out of

the Bank on Bay Street.

Q. Then what? A. We went across the road and we had a drink.

Q. Then what? A. I do not know anything more; as far as I am concerned

I left him there.

Q. Did you see any one other than MeCorquodale and Travers when you gave

that money over? A. Xo, sir, I did not.

Q. Who proposed Beattie Nesbitt as President of the bank? A. I do not

know.

Q. You did not? A. I did not.

Q. I am told he is a great friend of yours? A. Well, I do not know how
you cauld term him as a great friend. I had had the pleasure of meeting him
several times, but I was never in the gentleman's home in my life until after the

Bank was organized. I went over there one Sunday afternoon with Mr. Travers, I

have forgotten what it was for ; we were out for a walk, and we dropped in and
were in for a few minutes; outside of that I had never been in Beattie Xesbitfs

home up to that time.

Q. You do not say you were good friends? A. We were friends to say,

Good morning, Good day. Good afternoon.

Q. No more intimate than that? A. I do not know as you can call it more
intimate than that.

Q. I do not know what you call it? A. AVe were friends as friends go, to

say " Good day."

Q. Who suggested his name as President? A. I think it was Mr. MeCor-
quodale if I remember right.

Q. To whom ? A. To Mr. Travers.

Q. Were you there too ? A. I was not.

Q. How do you know? A. Mr. Travers told me.

Q. Mr. Travers told you that MeCorquodale had suggested it? A. Yes.

Q. About a week before the meeting ? A. I do not know what time it was.

Q. Just think for a moment? A. I cannot think on a thing I am not

interested in.

Q. When he told you did you support it ? A. I had nothing to say about it.

Q. Do you dispute what Mr. Travers says altogether, that Beattie Nesbitt was
a friend of yours, and that the suggestion that he was to be President came from
you ? A. It certainly did not.

Q. Do you deny absolutely what he says? A. Yes.

Q. Between you and Mr. Travers we do not know how Beattie ISTesbitt came,

if you are both to be believed? A. I think you will find out that Mr, MeCor-
quodale was the man who did the whole transaction with Beattie Xesbitt.

Q. Is he the man who sold stock—A. He sold—I did not have anything to

do with Beattie Xesbitt or Beattie Xesbitt's subscription ; Beattie Xesbitt's subscrip-

tion was taken by MeCorquodale. I met Beattie Xesbitt on King Street one day,

and I don't know just what time or what stage it was in the game, and he stopped

and asked me about'the Bank and how it was getting along, and he said he had been

approached? Those are facts you cannot get away from.

Q. You and Travers were the two most interested people in getting this

Bank started, is not that right? A. I was selling stock.

Mr. Commissonee: Answer the question. A. I was a sub-agent for

Travers.
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Q. You were not asked that ; answer the question that is put to 3'ou ? A. I

presume I would be the most interested, in fact I felt interested all the way through,

as mucli interested almost as though every dollar of it had been my own ; from the

fact of having gone out and interested many, I was very much interested.

Mr. Hodgins : Q. In round numbers how many dollars did you get by way
of commissions after the Bank organized ? A. After the Bank organized I think

it was something around, I would not be certain whether it was $17,000 or $19,000.

Q. You could not get that unless the Bank became organized ? A. I do not

know about that ; I had done the work, I do not know whether I could or could not

get it.

Q. Who did you look io for these commissions ? A. I was looking to Mr.

Travers and the Bank.

Q. When do you date your acquaintance with Dr. Beattie ISTesbitt? A. I

have known him from being around the Parliament Buildings, that is all.

Q. How long? A. Probably a year or two or three years; I do not know
just how long.

Q. Had you made use of him during the spring and summer of 1906 in inter-

esting people in the Bank? A. 1906?

Q. Yes? A. And 1907?
Q. No, I did not say 1907; had you interested him in getting people; had you

employed him or got him to interest men in getting people to take interest in the

bank? A. Not to my knowledge.

Q. You absolutely say you did not? A. Yes; some time along about
towards the fall I met him on King Street and he told me he had been approached
and that is as much as I know.

Q. That would be before the certificate issued? A. Yes, some time before.

Q. About a week before ? A. I do not know how long.

Q. Wliat do you say to what Mr. Travers says, that this money was paid to

Beattie Nesbitt? A. I have told you everything that I know about it.

Q. Do you know anything about it? A. I know I paid it to Mr. Travers,
and when I paid it to Mr. Travers I did not see any paid to Nesbitt in the Bank.

Q. Did you know it was being paid? A. I did not.

Q. What do you say about Mr. Travers' statement that Beattie Nesbitt told

him that you had arranged to pay up, to qualify and pay up his shares? A. I

never talked to Beattie Nesbitt on that score.

Q. Never did ? A. No : why should I ?

Q. Then you and Mr. Travers differ completely on this episode? A. I

cannot help that.

Q. I say you do differ ? A. Yes.

0- Aud vou differ with him as to how Beattie Nesbitt became President? A.
I tell you the facts as I know them.

Q. Who did select the President? A. I do not know. I understood Mr.
McCorquodale was the man that interested him and brought the two of them to-

gether.

Q. Did Travers say anything to you afterwards about this payment paid
Nesbitt? A. I did not know anything about it until after I had instituted suit

against Mr. Travers for commissions, and the bank.

Q. Then what? A. The Examination for Discovery will show what he
said.

Q. Do you remember were you present? A. No. Some of the examination
I was present at and some of it I was not.

Q. What did he tell you on tliat examination, or tell your lawyer? A. As
I understand that 1 had paid it to Beattie Nesbitt by some arrangement.

Q. He swore you understood that you had paid it to Beattie Nesbitt? A.
Yes.
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Q. And that he had handed it to Beattie Nesbitt pursuant to your arrange-

(ment? A. I do not know, I would not be sure of that.

Q. Which was the idea you got ? A. The impression is just as I tell you.

Q. That he swore ? A. That I paid it to Beattie Nesbitt.

Q. You gave him $5,000 on a subsequent occasion, didn't you? A. No,

sir, not at any time ; not one dollar at any time.

Q. How can you account for this hallucination of Mr. Travers about Beattie

ISTesbitt's stock and this $5„000 ? A. I do not try to account for it.

Q. You were pretty active, were you not, in March and April, 1906, in getting

stock taken up and seeing people about the Bank ? A. Yes, sir, I worked day and

night; I would go out on Monday morning and come in Saturday night invariably,

Q. Do you remember trying to interest poeple in Ottawa? A. Yes, I went

down there.

Q. How long did you spend in Ottawa ? A. I don't know, I was probably

there two or three days.

Q. Who were the influential friends that were referred to in one of the letters

that you had down there ? A. Let me see the letter.

Q. You do not recollect that? A. No.

Q. Can you tell me any influential friends you had ? A. If you show me

—

Q. You remember who you knew in Ottawa? A. Yes, I knew

—

Q. Who did you see about coming on the Board or taking stock? A. I

telephoned to Mr. Calvert, if that is what you have reference to.

Q. Did you know him ? A. Yes.

Q. Is he an old friend of yours ? A. I have known Mr. Calvert for twenty

or twenty-five years.

Q. You telephoned him ? A. Yes ; I have know him in business.

Q. Did you do anything more than telephone him? A. When I was down
again, subsequent to my telephoning I was in Ottawa and I dropped in to see him
and have a chat with him.

Q. What did 3^ou ask him to do ? A. I told him, in fact I went in in con-

nection with the Prospectus and handed it to him and told him it had been issued

and he asked me

—

Q. Was this Prospectus with his name on it? A. Yes, I think it was
issued with his name

—

Q. You went in with the Prospectus and showed it to him? A. Yes, I

have the Prospectus; I asked him if he could give me any assistance in a general

way.

Q. To do what? A. To get subscribers.

Q. That was when ? A. I do not know.

Q. Was it as early as March or April? A. It may have been along there;

it was in the early spring.

Q. Prom then on, did you ask him to interest himself ? A. I do not know
that I ever discussed it with him again ; he had been back and forth here and dis-

cussed the matter with Mr. Travers, been in touch with Mr. Travers.

Q. Since when ? A. Since that time he had been in Toronto.

Q. The earliest telegram I have got is dated March 17th, 1906, to you, signed

by Mr. Calvert, " Party referred to in letter declined ; writing " ? A. That was

I'think J. B. St. Denis Lemoine of The Senate, and I presume that was one of them.

On the telephone I asked him to see him to see if he would subscribe for ten thou-

sand or twenty thousand.

Q. Who else did you see down there ? A. I called on a number of people.

Q. Senator Domville? A. I talked to Senator Domville I think and

Senator Merner, and I think I talked to Willis Bennett; I saw him there, and I do

not know how many more. I think I left there on Saturday night.

Q. Was Mr. Emmerson a friend of yours? A. Yes, sir.
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Q. Did you see him ? A. I do not remember now how many I did see.

Q. What were you down in Ottawa seeing so many people for? A. To get

stock subscribed.

Q. Was that all? A. I do not know.

Q. You wanted some one to go on the Board? A. It was not left in my
hands altogether.

Q. What were you doing it for then? A. I was told if I could get some
good men to go on the Board—if all the men had gone on the Board, as one of them
said, the Bank would never have got away from shore.

Q. What is that? A. If some of the good men had remained on the Board
who promised to go on and promised to subscribe for stock, if they had remained
on the Board the Bank would never have got away from shore, it would have been

on the rock yet.

Q. It is certainly on the rocks ? A. It is a different kind of rocks now.

Q. You had been down in connection with the extension of the Charter? A.

I had not, no, sir.

Q. Did you write about it ? A. Not to my knowledge.

Q. Did you ask any Members of Parliament to interest themselves in having
it extended ? A. Not that I remember of, may have ; I don't know ; I don't think
I did—I may have said in a casual way, they may have said something about it, and
I may have said I guess there should not be any trouble, or something of that kind,

to my knowledge.

Q. Had you any business dealings with Mr. Calvert? A. I have had.

Q. During that twenty or twenty-five years ? A. Yes.

Q. Knew him pretty intimately? A. Fairly well.

Q. Ask him to go on the Board ? A. Yes.

Q. Which he declined ? A. No, he did not decline then.

Q. He declined in July? A. Well, I was not aware of that; I do not
remember anything of it.

Q. Travers did not tell you that ? A. I do not remember anything of it.

Q. Y^ou asked to see this letter; it is dated 27th April, 1906? A. I re-

member something of this letter, but I got this letter after I got back home; I

remember that distinctly.

Q. That is all right
;
you asked to see the letter which mentions the influential

friends you had there, you thought perhaps you could tell me if you saw the letter ?

A. I remember now since I saw it, I remember the letter coming back to me from
Ottawa.

Q. Who did it refer to ? A. It is a myth, I do not know ; I presume one
of them; I had several friends there.

Q. Who were they? A, I do not know; it was not acted upon, because the

letter came back, and it does not interest me.

Q. The letter asks you :
" I wish you would get one of your friends there to

find out from the Eeceiver-General's department whether a deposit receipt of one
of the banks for $250,000 would be accepted as our deposit held by them for the

thijty days, without asking to have it cashed. Kindly look into the matter because

through some of your influential friends there you might have this agreed to even

if it was an unusual departure " ? A. Yes.

Q. That is written by Mr. Travers to you ; cannot you tell who your influential

friends were? A. I remember distinctly that that letter came back to me a day
or two after I had got back home ; so that it was not acted upon in any w%y.

Q. I did not ask you that; you did not make the inquiry because you did not
get the letter ; but who had you told Mr. Travers were your influential friends that

you thought you could get something done? A. He knew I had a number of

friends, I have good business friends there, I have friends in politics in Ottawa.
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Q. ^yho had you told Travers were your friends? A. I had not told him;
he knew I had a lot of friends.

Q. Have you mentioned them all? A. ISTo, sir; I told him I was going to

Ottawa, and I thought I could get some subscriptions there. You take Fred Heney
on the Eichmond Eoad, a man probably worth one and a half million dollars, and I

went and laid the matter before him, and he is one of my friends.

Q. In that letter Mr, Travers says :
" I am enclosing you a new form of

application leaving the proxy blank. Kindly take all your applications without put-

ting the name in. I have a new wrinkle I will explain it when I see you."

Mr. Comission^er : You asked him about that before, and he gave you his

explanation.

Me. Hodgins : Did you get that letter from Mr. Travers after the charter was
issued suggesting tbat the date should be left blank in the subscriptions? A. I

do not remember; there were many letters went out and came back again to the bank
that probably never reached me at all.

Q. " In taking your subscriptions from now on until say Ihe middle of

January Mr. Hunter has suggested that you leave the date blank so that we may
make use of them in any way that may suit best on making up our next list"? A.

If you look over the applications you will find possibly there are a great many not

dated at all, that is even from tlie inception.

Q. You got that letter ? A. I do not remember.

Q. It is addressed to you at Kerwood? A. I do not remember whether I

got it or not.

Q. Did you act on it? A. Not to my knowledge, I do not know; I do not
remember of having got it. I was jumping around a good deal. I may have got it

or may not.

Q. If you got it you acted on it? A. I do not think I ever dated any, if

you look at the whole list of subscriptions.

Q. We will look up? A. I do not know; I followed instructions; I was
simply selling stock.

Q. Another point I want to ask you about is with regard to this subscription

of yours for 500 shares; Mr. Travers says that this v/as signed by you without a

date and carried around for some considerable time; is that the case? A. Xo, I

understood that he said it was signed just before the Bank organized and dated
back.

Q. Well, how was it; we will have your story? A. I understood that was
the way.

Q. "WHiich was it? A. It was signed subsequent to a letter I received when
there was $485,000 and when I thought there was about the amount— I subscribed

for $50,000 shortly after having talked with a gentleman—I think I explained it

all to you before, that he was coming in and going to go on the Board and take
thirty or forty thousand dollars

—

Q. Yes; let me get that; you say you signed that after a letter in which he
told you there was how much subscribed? A. I think four hundred and eighty-

five or eighty-nine thousand dollars.

Q. This is the letter (Exh. 22) ? A. Yes.

Q. It was after that you signed it? A. Some time subsequent to tbat, yes.

Q. You did not date it? A. I do not think I did, no.

Q. When did you first know that it became operative? A. I knew that it

had gone l^irough.

Q. When did you first know it became operative and had gone through ? A.

Kot until after the laank was organized.

Q. You did not know it until after the Bank was organizer! ? A. No, at

least I did not know whether it had gone through or not, but I told this gentleman
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I would secure for him, and I presume when I signed it for it had gone through just

the same as any other subscription.

Q. You had a prior agreement that you were to get the selling of the second

five hundred thousand dollars of the bank stock? A. Yes, that was the second

agreement that I had.

Q. Was that prior to this application ? A. Yes.

Q. And that was to be placed at 125 ? A. Yes,

Q. You never intended to pay up those 500 shares? A. I intended to

transfer thirty or forty thousand dollars of it to a gentleman who afterwards went

on the board.

Q. I am asking if you ever intended to pay it yourself? A. I intended to

take a portion of it.

Q. But not to pay the whole thing? A. No.

Q. If they had $481),500 on the books on September 24th, what was your

object in making this subscription? A. In securing it for this gentleman so that

he could have it at par.

Q. What was his name—Menzies? A. That was thrashed out here before

and it was misquoted in the paper, so that I do not wish to hurt any person's

feelings.

Q. Was it Menzies? A. Yes.

Q. Did you attend and vote on that stock at the meeting? A, I did not

vote.

Q. You were there simply as a proxy for others, were you? A. I do not

tliink I voted anything.

Q. You are recorded as being there as a proxy, you and Travers controlling

the meeting? A. I do not loiow that I voted; if you have got the votes, that is

with my name signed to it, I will say I voted, but I do not remember having done
so.

Q. You were at the meeting? A. -Yes.

Q. And as a proxy? A. I was not aware of that.

Q. You are down for some 1,900 shares representing those Shares as proxy?
A. 1,900.

Q. That does not astonish you, does it? A. It does.

Q. Were you at the meeting? A. Yes, I was at the meeting.

Q. And you knew that you and Travers controlled it? A. I was not aware
I had voted; I do not remember having voted.

Q. Did you know you and Travers controlled it? A. I did not know it.

Q. You went to that organization meeting not knowing that you and Travers

controlled it? A. I did not know that my name was on any proxy; I did not

know that I had been filled in any way on a proxy note.

Q. " Proxies representing 1,807 shares of capital stock and tlie following

subscribers were present by proxy : W. K. Travers 1,333 ; W. J. Lindsay 1,899

shades;"—do you say you did not know that? A. I did not. They will have

the ballots as they were cast.

Q. I am asking you if you knew that at the meeting? A. I must confess I

did not.

Q. Up to that time had you made any arrangement with Travers as to who
was to be President? A. I did not have anything to do with who was going to

be President or who was not.

Q. AVill you answer the question ? A. Not to my knowledge.

Q. Did you go there not knowing whom you represented and not knowing
who was to be president? A. I did not know I was in any such position as that.

Q. You seem to have been singularly innocent of your "powers ? A. I did-

not act upon it to my knowledge.

Q. You want us to believe that? A. I would like to have where I signed
my name ; there should be a record of that.
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Q. And you did not know who was to be the president? A. I understood

he was going to make Eory McLennan president up to the last minute, and he
refused and finally he was made honorary president, and then Beattie ISJ'esbitt waa
made president. Colonel Munro was to be president from the start, I understood
but it was aftem'ards arranged and he stepped back ; it had been arranged for some
time before that Colonel Munro was to be president and felt xevy much hurt.

Q. Did you nominate any of the directors? A. Xot to my knowledge.

Q. You nominated none of the directors ; did you vote for any of them ? A.
I was not aware of casting my vote.

Q. Your position at that meeting was you did not know ami;hing, did not do
anything? A. That is news to me.

Q. Did you after the meeting obtain a contract or arrangement that you

were to take up the balance of the stock at a premium of 25? A. They were

inside and I was out in the outer office, and I was called in and I was asked how
long it would take to place the balance of the stock, and I said it might take three

months or six months, it might take three years, and might take six years; it de-

pends entirely upon the conditions. I said I wall place it as quickly as possible.

Mr. McLennan said, " do you think you can do it in six months or nine months or

a year " ? I said, " I could not say until it is done," and I retired then. Some-
time afterwards I got a little note saying it had been placed in my hands, from Mr.
Travers, and that is all there was to it.

Q. That is the letter? A. Yes.

Q. Is that date correct December 7th, 1906 ? A. I presume it is.

tj. You said the 6th December, 1906, was a Saturday? A. I think it was,

I am of the opinion it was.

Q. This letter dated the 7th, would in that view be on Sunday? A. I

could not say, but I was under the impression it was a Saturday; it was at the

close of banldng hours anpvay.

Q. Hew did you come to get that letter from Mr. Travers? A. I do not

know whether I got it from him in the office or whether it was mailed to me.

Q. Would you try and remember whether you went in and saw him on that

day and got that letter ? A. I would not be sure, I have no idea.

Q. You cannot recollect? A. No.

Q. Did you nominate j\Ir. Gundy? A. I would say so if I signed the

nominating paper, Mr. Hodgins, but not unless; I have no recollection.

Q. You would not admit it unless I confronted you with something signed

by you? A. Yes.

Q. You have so little recollection of that? A. Of that meeting, that is

quite right.

Q. You knew Mr. Travers was going to use that subscription of yours, didn't

you? A. Will you let me see the cheque again, please?

Q. Yes. (Handing cheque Exhibit 28) ;
you knew Mr. Travers was going

to use that subscription of yours? A. I did not pay any attention to it at the

time.

Q. Did you know he was going to use that to get the certificate? A. 1

signed it in the regular way; I did not know a certificate had to be got at that

time.

Q. You did not know a certificate had to be got? A. Xo.

Q. At what time? A. At the time I signed that; I did not know what the

technicalities of the bank was, or what lurm ihey had to go through before they

started business.

Q. You did not know that? A. Xo.

Q. Did 3'ou know he was going to use that subscription as one of the bona

fide subscriptions? A. I signed it in tlie regular way; that is all I know.
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Q. You knew he was going to use it? A. I expected tliat it would go
through in the regular way and be alloted to me.

Q. And it is a genuine subscription, is it? A. It was a genuine subscrip-

tion, everything considered.

Q. It was ? A. At that time.

Q, When did it become an irregular subscription? A. When he would not

transfer it to Mr. Menzies.

Q. It was conditional, was it? A. It was not conditional at the time; I

took it for the purpose, and then I tried to sell it afterwards.

Q. At par or at 135? A. Some of it at par and some of it at 125; he
would not transfer it at any price.

Q. At this first meeting on November 36th, it seems you were authorized:
'' Balance of stock up to a million to be placed exclusively in the hands of Mr, W. J.

Lindsay for one year at a commission of 10% per share payable on. payment of

premium, said stock to be sold at a premium of 35% "—that would be the date

you say they had the meetings, and you were called in, November 36th, 1906 ? A.

I presume that was the day.

Q. In that suit of yours against Travers and the bank, did you see Dr.

Beattie Nesbitt in connection with that? A. I did not make any special effort

to see him. I met him on the corner right opposite the Prince George and there

was something said about it; that was all.

Q. What did you discuss with him? A. There was not anything much
said. He said you had better come away up to the bank and get it straightened out

and get it settled.

Q. Get what settled? A. Just what you asked me, the suit, the amount of

money that was owing me.

Q. He knew about the suit? A. I presume he did.

Q. Did you tell him? A. Not up to that time.

Q. He did not know it from you? A. No.

Q. He wanted you to go right up and get it settled ? A. Yes, and I said,

" Mr. Travers has the books there and he knows what is due me and he can easily

adjust it."

Q. Did you discuss then the payment of $5,000 ? A. It was not mentioned
at aU.

Q. How long did you talk? A. We did not talk more than three or four

minutes. I said "there is no use in our discussing it, doctor ".

Q. Had Travers been examined before that? A. I do not know whether he
had; I cannot fix the date.

Q. Do you know whether Travers was examined? A. I do not know
whether it was before or after we had started in to examine Mr. Travers or not. I

have just this recollection of meeting him on the corner; it was only a few minutes,

I was waiting for a car.

Q. Was the letter Dr. Beattie Nesbitt wrote to Mr. Travers produced on the

examination? A. I think not.

Q. When did you heai- of it? A. I heard of it when it was presented to

my solicitors in their office.

Q. During what time, during the pendency of the suit? A, I do not

know ; I think it was during tlie time they were trying to get together, his solicitor

and my solicitor, to get together to adjust it.

Q. Was not that before the suit? A. No, I think not.

Q. Wlien it was presented to your solicitors did you discuss it with Dr.

Beattie Nesbitt? A. No.

Q. Did you deny it, what Dr. Beattie Nesbitt said? A. I certainly did, I

told my solicitor.

Q. Did you write to any one denying it? A. No, I simply told my solici-

tors; I do not know why I should write.
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Q. Who did you tell? A. My Counsel and I discussed it.

Q. Who was it? A. Messrs. Hasten, Starr and Spence.

Q. You did not tell all three? A. Yes, I guess they all knew and it wa.s

discussed.

Q. Who did you tell ? A. I told Mr. Starr, and I think it was talked over

with Mr. Masten, I would not be sure, I think they all knew.

Q. Tell me who you denied it to? A. Mr. Starr.

Q. Have you any doubt about it? A. Xo, not the slightest.

Q. You were not examined in that action ? A. Xo.

Q. Had you any talk with Dr. Beattie Xesbitt after you knew about it? A.

I do not think so.

Q. You never interested yourself in it? A. Xo.

Q. Dr. Beattie Xesbitt says this (Exhibit 37) :
" Referring to our conversation

of yesterday, I remember well iDeing in your office then upstairs "—that agrees with

your view, that the office was upstairs
—

" On December 6th, 1906, and W. J. Lind-

say coming in and handing me a parcel of Traders Bank notes, to the amount of

$5,000 "—is that true, that statement ? A. It is not.

Q. You said that you recollect these were $50 bills ? A. I do not think they

had $100 bills in the bank; I asked them for the largest they had.

Q. Dr. Beattie Xesbitt thinks they were $100 bills? A. I do not think so.

I said, " Give me the largest bills you have got '"' and I think fifties were the only

thing they had ; it was quite a large roll.

Q. You have a very distinct recollection of it? A. Yes.

Q. I am glad to know that, because it may help us to find out just what the

facts are? A. A person could not carry $5,000 in their pocket without knowing
they had it.

Q. I think I could carry $5,000 in my pocket if it was in $100 bills. " This
was in accordance with a private arrangement I had with him "—had he any
private arrangement with you? A. Xo.

Q. These statements in this letter are wholly false? A. As far as I know
they are.

Q. You deny them all? A. Yes.

Q. And deny all that Mr. Travers says? A. Relative to that $5,000, yes.

Q. I see it was Mr. Spence and Mr. Cameron on the 31st May, which is three

weeks after this letter was written, were your counsel and were examining Travers;

did you not tell Mr. Spence anything about the Beattie Xesbitt Statement? A.

Mr. Hunter brought that letter down to their office and I happened to be there at

the time and Mr. Spence and Mr. Cameron knew about it and I said to let me have
that, I wished to take it out, I said, to show to Mr. Starr, and I showed it toMr,

Starr and there was a copy made of it.

Q. Do I understand you did not say to Mr. Spence and Mr. Cameron that

letter was untrue ? A. Yes, I did.

Q. You did tell them? A. Yes, Mr. Hunter will be able to tell 3'ou that.

Q. Mr. Hunter will be able to tell me that you denied it at that time? A.

Yes.

Q. And you also denied it to Mr. Starr ? A. Yes.

Q. There is no mistake about that? A. Xot the slightest.

Q. Did you instruct Mr. Travers to be questioned about that letter ? A. It

was discussed, yes.

Q. Wliat did you tell your counsel was the truth about this transaction? A.

Exactly as I have explained it to 5'ou here to-day, word for word.

Q. There was not any private arrangement of any kind whether it is regard-

ing this $5,000 or not, between you and Dr. Beattie Xesbitt ? A. Xo, sir.

Q. That is all ? A. There was something said the second to last day that

there were something like fifty disgruntled shareholders before the organization of
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the bank or during the early stages of the bank. I wish to state that is not correct,

that the only disgruntled or only dissatisfied shareholders up to the time of the

failure of the Ontario Bank I think were something like three or four; one Leslie

who had gone to the bank to get their money and something had been said, and
they were a little bit timid and frightened and they refused to take their sub-

scriptions. They afterwards took the subscription, and the bank manager at George-

town apologised to Mr. Travers through—Mr. Starr took it up, he apologised, and
said if there was anything else that was necessary for him to say, he was willing to

sign a letter to that efl'ect, if that letter was not satisfactory. There was another

case where they had gone to Brampton to get money and the shareholder was
frightened—I forget the party's name—this was probably along in the month of

May or thereabouts; the matter was taken up again by the solicitor and the same
thing happened there that he said the gentleman had not said anything detrimental

in any way to Mr. Travers. That was done through Mr. Starr or Mr. Travers.

Outside of those until that hornet's nest was stirred up there by Mr. Laidlaw at the

time he was out defending Mr. Dixon in a case that he had and the failure of the

Ontario Bank, there was no one dissatisfied ; so that the fifty or one hundred all

came after the failure of the bank.

Me. Commissioner: Am I to understand you to say that you knew nothing
and heard nothing about the shares of Mr. Nesbitt being paid for by anybody ? A.

Not until after the—it never was discussed with me until after the organization of

the bank.

Q. Had not you heard of it? A. Not until after the organization of the

bank.

Q. How soon after the organization? A. Some time afterwards, probabl}

a month or two.

Q. From whom? A. Mr. Travers said that I should pay half of it and I

said " No, I would pay no portion of it."

Q. Half of what ? A. Half of the amount that Beattie Nesbitt was to get,

$3,000.

Q. Was it spoken of as something to be done or something that had been done ?

A. It was spoken of as something that had been done.

Q. That he had been paid ? A. Yes.

Q. And he wanted to get half back from you? A. And he wanted to

deduct half out of my commissions.

Q. Do I understand your statement about this cheque correctly, that you took
it to the Traders Bank and got $5,000 in money, you think in fifty dollar bills, and
that the rest of the cheque was placed to your credit or to the credit of some account
of yours ? A. Yes.

Q. Who wrote those words " 10,000 " on the back of it, does not that indicate
it was all paid out in cash ? A. That is something of the bank. '

Q. You do not know what it means ? A. No, sir.

Q. Was it not a very peculiar transaction that you would get a cheque payable
to your order which was a voucher that you had received $10,000 from the Farmers
Bank on account of your commissions and you would go and upon the word of
Travers get $5,000 in cash and hand it to him without getting any voucher or
receipt; does not that seem a pretty strange business transaction? A. No, sir,

not the way we had been doing business. •

Q. Why did not he make this payable to bearer if he had so much confidence
in you and you in him ; why was it made payable to order ? Bearer is struck out
and order substituted ? A. That I could not say.

Q. Do you mean me to understand that you were not curious .enough to find
out what he wanted the $5,000 for ? A. No, sir.

Q. Made no inquiry? A. No, sir, made no inquiry.
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Q. He simply asked you to go and get it? A. Yes. He said some time
before, " Now I will be able to pay you a portion of that commission as soon as
that money comes back from Ottawa.

Q. What has that got to do with what I am asking you; I am asking about
$5,000 which you say you gave him; did you not ask any question as to why he
wanted $5,000 ? A. No.

Q. Who suggested it, did anybody suggest what bills it should be got in? A.
There was not any one suggested that.

Q. How did you come to suggest that? A. I asked the teller in the bank to

give me the largest bills he had.

Q. Why did you not get a cheque of the bank ? A. I did not think of that.

Q. What did you suppose that on Saturday, as you say it was after banking
hours, he would want $5,000 in fifty-dollar bills, what did he want that for ? A. I

did not stop to think.

Q. And you did not ask? A. No, I did not ask.

Q. And you expect me to believe that? A. Those are the facts, my Lord.

Q. Did you discuss with McCorquodale what this $5,000 was wanted for? A.
No, sir.

Q. It seems to be just an ordinary business transaction? A. He had
credited half of all the commissions that I understood he had received

—

Q. You are evading my question ; what I want to know is why you went down
and got this money and brought the money in fifty-dollar bills and gave it to him,

as you say you did; that is the point, not about the division of the commission;
why was that done? A. I never gave it any thought.

Q. Did not it look as if some kind of under hand thing was to be done ? A.

No, sir, not as far as I was concerned in the matter.

Q. People do not usually go and draw $5,000 on a Saturday after banking
hours in fifty dollar bills unless they are going to use it for some special purpose

do they ? A. Well, I do not know.

Q. Do you make the statement that you did not know it was necessary before

the bank opened its doors that it should get a certificate from Ottawa? A. I

thought it had to get a charter.

Q. You did not know anything about the other? A. No, sir.

Q. Did you know anything about the necessity of paying into the Depart-
ment money before they could commence business? A. Yes, I understood that

$250,000 had to be paid.

Q. That does not comport very much with j'our statement that all it wanted
was the charter ? A. That is all that I understood.

Q. All that was wanted was that? A. The completion of the $250,000.

Mr. Hodgins : I would like you to ask for those cheques at the bank and
• come back this afternoon ? A. If I can get them.

Q. I would like you to attend here anyway at two o'clock, whether you have

them or not. A. All right.

The Commission adjourned at 1 P.M. to 2 P.M.

The Commission resumed at 2 P.M.

W. J. LINDSAY, recalled:—

Mr. Hodgins : Wliose handwriting is that in (referring to a paper con-

taining columns of figures) ? A. I do not know; it looks like Mr. Travers

writing.
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Q. Is it yours ? A. No, sir.

Q. Did you ever see it before? A. Not to my knowledge.

Q, Have you been able to get those cheques from the bank ? A. No, sir, I

was down there ; they liave not got them yet.

Q. I have a copy of your account in the Traders Bank, have you the Traders

Bank book? A. No, sir, I left it there in December when I went away.

Q. December what? A. A year ago last Christmas.

Q. Left it in the Traders Bank? A. Yes, and I have not been able to get

it since.

Q. I see a deposit on December 6th, of five thousand dollars? A. Yes, sir.

Q. Is that the five thousand dollars you spoke of? A. I presume it will be.

Q. December 7th, 1 see cheque to A. T. H. Luxton, was that your cheque?

A. Yes.

Q. Dated December 7th? A. Yes.

Q. December 10th, cash, personal, three thousand dollars, what is that ? A.

That was an amount that was transferred to another account.

Q. What other account? A. Some money that I owed.

Q. That is not telling me about another account? A. It was an account

that I owed three thousand dollars to.

Q. What account was it? A. I have forgotten just for the moment.

Q. Can you look that up ? A. I think it was moneys that I owed my wife

that I gave her.

Q. Moneys you owed your wife ? A. I think it was.

Q. I did not understand you owed your wife any money? A. Well, you

never asked me.

Q. Did you? A. I did.

Q. And December 10th, j^ou say you transferred it to another account? A.

I think I transferred it to her account if I remember correctly.

Q. Drawn out in cash? A. I have forgotten whether it was drawn by

cheque or not, I guess it was cheque.

Q. How was the Luxton payment, December 7th, made? A. That was
commissions.

Q. How was that paid, in cash or cheque? A. Cheque.

Q. You remember that? A. Yes, I remember having it marked.

Q. Don't you remember this three thousand? A. I think it was paid by
cheque.

Q. What account was it put into, this three thousand dollars? A. I think

that is where it went to.

Q. Wliere? A. No, I woidd not be positive but I think that is where it

went to.

Q. You have not told me yet? A. Yes, I have told you, I think I trans-

ferred it by cheque to my wife's account.

Q. In what bank? A. I do not know if it was in the Bank of Montreal or

the Bank of Commerce.
Q. She had an account there? A. Yes.

Q. In either one or the other? A. Yes; she had an account both places;

or it may have been a payment on property I owned in Fort William; I am not

clear on it.

Mr. Commissioner: What are you reading from?
Mr. Hodgins : Copy of W. J. Lindsay's account in the Traders Bank ? A.

Those are papers in connection with my suit against the Bank and W. R. Travers.

1 presume that is what they are.

Q. You had a copy made for the use of the other side? A. I think that is

a possibility ; that is what they are ; I do not know.

Q. Do vou know anything about this cheque, exhibit 36, dated December
7th, 1906, and payable to W. R. Travers? A. No.
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Q. You do not know anything about that? A. No.

Q. Never heard of it? A. No.

Q. What is this cheque which is part of exhibit 35, dated December 8th, to

you for one thousand dollars ? A. I do not know ; I presume it was on account

of commissions.

Q. Do you know anything about it; have you any recollection about it; it is

just two days after you got the ten thousand dollars that you profess to have an

excellent recollection about? A. My signature is on that, I presume .that I got

it all right; I have an excellent recollection of the other.

Q. You did not draw that in cash ? A. No, I deposited that.

Q. You deposited that in the Bank of Montreal ? A. Yes.

Q. Where you evidently had an account as well as in the Trader^ Bank?

A. Yes.

Q. You cannot account for what that was paid for? A. No, I do not

remember; there was never any statement of what the individual cheques were

issued on, what subscriptions they were issued on.

Q. You had no claim except for commissions ? A. That was all, with the

exception of a claim—T put in a claim of I think—I put in a fee for the work done

in connection with the Laidlaw people which you will probably run across some

place.

Q. That is all; I would like you to come back to-morrow with the cheques

from the Bank? A. I will come back with or without them.

Q. I should like you to make inquiries ? A. I will do so again.

Me. PIodgins : I have looked up the charges of these various items in the

provisional ledger.

Mr. Commissioner: Is that with reference to the $506?

Mr. Hobgins: No, with regard to the ten thousand and five tliousand; those

are charged under the head of stock commissions and organization expenses; they

are each charged under the heading of Travers. Then in the Provisional Directors'

cash book the ten thousand dollars is charged to stock commissions W. J., Lindsay,

and the five thousand dollars stock commissions W. E. Travers, respectively on the

6th and 7th—the permanent books the ten thousand dollars is charged on De-

cember 6th, to organization expenses, and the five thousand dollars on the 7th, to

the same; and they are so carried into the permanent ledger.

W. H. HUNTER, recalled:—

Me. Hodgins: You already have been sworn in the matter? A. Yes.

Q. I see a cheque dated December 6th, 1906, to you for $350, do you know

what that was for? A. For legal expenses.

Q. In connection with your trip to Ottawa? A, And the general work I

had been doing.

Q. Was it in full up to that date? A. There had been no account ren-

dered; Mr. Travers handed me that cheque.

Q. December 6th appears to be quite a day in the history of the bank? A.

I did not know about any other cheques issued that day.

Q. Mr. Travers said you went down to Ottawa with him on the occasion off

getting out this certificate ? ' A. Yes, I said so.
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Q. And that you caane back before he did ? A. Yes.

Q. And that you sent him down the subscriptions? A. Well, that I thiak

he is mistaken in; I do not think the subscriptions ever left the head office of the

bank.

Q. Mr, Travers was pretty circumstantial about it ; he even recollected taking

them to Mr. Boville's office? A. If they were sent down I did not send them
down; I did not know they had gone.

Q. You remember being examined before? A. Yes.

Q. And I pointed out to you that letter of Mr. Fitzgibbon's ? A. Yes.

Q. Which said you came in and went over the subscriptions ? A. Yes ; and
what I said on that occasion I would repeat now is that I thought that I went in

to examine the shareholders' register to see that the amounts had been applied upon
the shares in respect of which the notes had been discounted. I did not see what
advantage to me at that time the subscriptions would be, it would not help me on

that end of it.

Q. Mr. Fitzgibbon writes you went over them and Mr. Travers says they came
down from you ; now, in view of that, do you still say that you neither looked over

the subscriptions nor sent them down, did not know they were gone down; I will

not say I did not look them over, but I have no recollection of looking over them;
that is not what I was there for that day.

Q. You were there when Mr. Travers first saw the Finance Minister, were

you not ? A. No.

Q. Had you left before he had had his first interview? A. Yes; my recol-

lection is the only party that I saw with Mr. Travers or without him was the Chief

Clerk, Mr. Eoss.

Q. When you came back you think all you looked at was the book with the

stock entries in it showing how much had been paid? A. That is my recollection.

Q. You have shown us the book you thought you must have looked at? A.

Yes.

Q. And it was for what purpose? A. To see that the money had actually

been applied in respect of the shares. If we had to make the argument that I

expected we would have to make in Ottawa on that subject I wanted to be sure that

the fact was right that it had been received in respect of shares, of specific shares

;

it seemed to me that was the ground work of it.

Q. Did you realize when you looked over that book that that book does not

show anything at all about notes, it shows nothing but the stock subscription, and
when money was paid? A. I would like you to ask Mr. Fitzgibbon as to that,

whether those sheets were re-written, because I remember referring to the outer

column, and I still think I was looking at the outer column of that book.

Q. As showing whether there was a note? A. No, as showing the amount
that had been received in respect of that share.

Q. That does show that and shows the date of its receipt, but does not show
anything about the note ; so that if you wanted to see whether the amount was
credited as against a note you would not see it in the book? A. Yes, but the

total that was shown would have to be made up of the amounts that were credited

to individual shares?

Q. Yes? A. I did not want to be landed in this position if we were to

argue that point, that there was a bulk transfer entry received in respect of capital

stock. It should be received in respect of particular shares in order to become
capital.

Q. But as I understand it, the point in your mind was if a man gave a note
and a certain amount was stated in the list to have been received from that man you
wanted to know that that amount had been pledged as against the note? A. No,
that the proceeds of the discount had been applied on his shares

;
you are reversing it.

Q. Then I say again you would not find a trace of that in the book that you
looked at ? A.I would find the whole of it there ; I would find that the total of
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that column would agree with the amount that had been represented by the papera

as having been received in respect of capital stock, and that it would have been

distributed over the shares instead of being, part of it being received in a bulk item.

Q. Take a concrete case ; supposing in the list that went down to Ottawa, A.B.

they credited with having paid two hundred dollars, you would look in the book to

see whether there was the credit to A.B. of that two hundred dollars ? A. Yes.

Q. Then if that book that you looked at does not show in the cases we object

to any such payment what would you say then? A. I do not quite follow your

question.

Q. If the printed list or the list which was sent down to the Government
showed two hundred dollars paid on A.B.'s stock, and the book that you looked at

showed that A.B. had paid nothing? A. I do not think that book showed that.

I think the book that I saw on that occasion corresponded name for name and

amount for amount with the list that had been prepared by Mr. Fitzgibbon.

Q. If the book that you spoke of on the last occasion does not show anything of

that kind it would not be the book you looked at ? A. That is why I am suggest-

ing that you might ask Mr. Fitzgibbon whether those particular sheets were re-

written.

Q. Would you mind just looking at the book again? A. You showed me on
the other occasion it included payments after that date, that is why I think—it is

a loose leaf ledger book—that he kept his accounts, brought them up to date at

different dates.

Q. Ko doubt; then that book, the sheets of it, would take in a dozen years in

payments, but it does contain the column for 1906? A. Yes.

Q. And that would be I suppose all that had been written up at that time?

A. I cannot say; my impression is those are not the sheets I saw bound in that

book at, that time.

Q. (Shows witness Exhibit 19) ? A. This is not the one, is it, you showed

me before?

Q. Is this the book ? A. I do not think this is the one you showed me on the

last occasion; was it not typewritten?

Mr. Commissioner: This is one of the things you saw, I suppose (Exhibit

17) ? A. As I understood Mr. Fitzgibbon the day I went into the bank the book

that I saw corresponded in every particular with that list he sent in.

Mr. Co:mmissioner : He did not verify it ; he took Fitzgibbon's statement.

Mr. Hodgins: It was a book different from this book (Exhibit 19)? A.

It was like that book.

Q. It was not this book? A. It may have been that book, but the sheets

may have been different. That is a loose leaf ledger. They may have been re-writ-

ten a dozen times before this particular one; if this is down to the date of the

closing of the affairs of the bank it may have been re-written a dozen times.

Q. At all events it would be one similar to this (Exhibit 19) ? A. Yes,

that is my recollection.

Q. And it contained payments? A. It contained the dates just as this one

does as I recollect, the date of application, the date of allotment and the date of

payment.

Q. This first page ends with the payment of the first stock, which would have

been all that would have been up to that time? A. No, other people had paid

more than one call; there were subscriptions taken that were payable so much each

month.

Q. Then it would contain columns? A. That is my recollection of it; and

then it was gathered up in the outer column.

Q. All that you were interested in was in seeing that that book of the bank

corresponded with the statement to the Government? A. Yes.

Q. You were not at all interested in finding out anything about the notes?

A. How about the notes ?
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Q. Because the payments in that book, and I presume in the book you saw,

did not show anything about any notes being taken ? A. I do not think it showed

anything about any note being taken.

Q. I thought tlie question you were interested in was the question as to

whether when a man gave a note and the note was discounted the payment was

allocated to him exactly in the amount of his note, or the amount raised on his

note? A. The point that was interesting me was I did not want to be confronted

with a bulk entry in their capital account, and that was the only thing I was inter-

ested in; if the money had been distributed I could not tell whether it was dis-

tributed to John Smith his correct proportion or not.

Q, You wanted to see the plan? A. Yes, the method of applying the ad-

vance that had been obtained.

Q. They had assumed to apply it to individual shareholders? A. Yes.

Q. At all events you satisfied yourself there was no bulk sum to some bulk

account, but they had assumed to apply it to individual shareholders? A. Yes.

Q. "Whether the shareholder had given notes or not? A. I could not tell

from that whether a man had given a uote or not.

Q. When you had been called in to advise was not your advice based upon the

idea that notes were being discounted ? A. On what occasion ?

Q. By the Trusts & Guarantee Company originally? A. The Trusts &
Guarantee Company, Mr. Warren asked me to call upon Mr. Travers and to talk

the matter over with him. Mr. Travers explained to me at that interview how he

was going to apply it; I gave him no advice, but I reported to Mr. Warren that it

appeared to me to be sound.

Q. What was it he said he was going to do ? A. He went through the mat-

ter; he told me that the notes were being discounted without recourse to the bank,

that he was paying in for the shareholder the amount of his note, that as between

the bank and the shareholder the bank could not say to the shareholder that the

share was not paid, but that the shareholder would still owe personally the man
who held his obligation the amount of the note.

Mr. Commissioner: What do you mean by held his obligation? A. Note.

That seemed to me to be sound ; Mr. Travers explained how he intended to apply it.

Mr. Hodgins: You so reported to Warren? A. Yes, that I thought his

method was sound.

Q. When the preparation of the list took place you were acting as solicitor for

the bank? A. I was acting as solicitor as I understood it for the provisional

directors.

What if any part did you take in the preparation of the list? A. In the pre-

paration of the list itself ?

Q. Yes ? A. Nothing more than I have told you, answering in front of Mr.

Fitzgibbon a question put to me by Mr. Travers.

Q. You gave us that I think on the last occasion? A. Yes, I took no part

in the preparation of the list as a list.

Q. Travers said when it was finally made up and the payments finally put

down on it it was submitted to you ? A. I have no doubt that the completed thing

passed through my hands because it was marked as an exhibit to Mr. Travers'

declaration, but I think that would be all that I would see of it, and I certainly

made no examination of it.

Q. Then of course you would never think of looking over it when you were

marking it as an exhibit when he said it was submitted to you as solicitor for the

bank? A. I am telling you as far as my recollection goes, and my recollection is

distinct upon it, what I had to do with it.

Q. That it was submitted to you? A. In the sense of my approving how
much was put to this man and how much to this man ?

Q. Yes? A. Certainly not.
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Q. That I understand is Mr. Travers' statement? A. I have not seen it nor
heard it.

Q. At all events it is not so if he does say so? A. I may point out Just in

that connection that I did not know of the further advance that was made by the

Trusts & Guarantee Company, so if it was submitted to me I would have to check

it up, I would check it up on the basis of an eighty thousand dollar loan, not a one

hundred thousand dollar.

Q. Certainly; I do not suppose you would undertake to do the checking of

the figures ; but you of course knew this amount was being distributed, and you saw
it was being distributed in separate sums, and that had your approval? A. The
method appeared to me to be sound.

Mr. Hodgixs : Mr. Hunter has just mentioned to me that he relies on some
passage in some work that probably in fairness to him he might be allowed to

state ?

Mr. Hunter: If you would allow me in that connection to state, during the

earlier part of that Fall I was discussing with Mr. Warren a matter in which the

Trusts Company was not interested at all, relating to an insurance company that

came before the Royal Commission, and in connection with that I gave him an

extract from Thompson " Commentaries on the Law of Corporations " that seemed
to say that that was a sufficient compliance with a statute of that sort, and that was
in my mind when Mr. Travers was explaining to me how he intended to apply this.

Mr. Hodgins : Perhaps you can give me the reference to it ?

Mr. Hunter : I think I can lay my hands on it without any trouble, and will

be gla-d to do so.

ALEXANDER S. LOWN, Recalled by

Mr. Hodgins: Q. There is a statement here showing the amount of $560
that was paid to you ; it was kept as a separate account altogether from the organi-

zation expenses, and appears to have been paid to you in sums of $85, $35, $10 and
$100, etc? A. It is part of the organization expenses.

Q. It is not so charged? A. My recollection was this: Myself and Ml.

Smith were at that time practically in charge of the bank; those cheques were

drawn for travelling expenses and other expenses. At the meetings of the Board
accounts were rendered and passed; the details of that $560 I cannot remember.

Q. You do not know why it was kept separate? A. I don't know why it was
kept separate.

Q. Who would know what it was for? A. Mr. Smith had full charge of the

bookkeeping, and I never concerned myself with the bookkeeping in any way what-
ever.

Q. And just charged up to you as if it was advances to you ? A. Yes.

Q. You cannot account for it yourself? A. No, excepting, for instance, I

went out to quite a number of different places for the bank, and I would get a

cheque for $25 for my expenses, and that was apparently charged up to me,
Q. You were the President or Chairman of the Provisional Board ? A, Yes.

Q. And you signed all the cheques ? A. Yes.

Q. Was any account kept of the expenses of the Provisional Directors, which
appear to have reached between forty and forty-four thousand dollars? A. Yes.

Q. Who kept that? A. That was kept by Mr. Smith; it will all be in here.

Q. There is nothing in that; that is the ledger? A. It is all kept very care-

fully in some of the books.

Q. You were how manv vears in charge? A. I should say a year and a half.

Q. And you spent $44,000 ? A. Yes,

Q. In commissions? A. Yes.
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Q. Travelling expenses? A. Yes.

Q. Directors' fees? A. Yes.

Q. And that was all ? A. Yes.

Mr. Commissioner: Did that include any of Lindsay's commission? A.

That would include a portion of Lindsay's commissions.

Mr. Travees: Salaries?

Mr. Hodgins: That would go right down to December, 1906, meeting? A.

Yes.

Q. However, the bulk of it was spent before Mr. Travers had to do with it?

A. I do not think so, I should say

—

—
Q. \Yho kept an eye on whether the expenses were fair and legitimate or not;

you were all in receipt of directors' fees and salaries? A. I do not suppose any

one did.

Q. Did any one check them over when, the bank was taken over ? A. They
had been checked over half a dozen times.

Q. Did any one check them over with a view of seeing whether it was a fair

amount or an excessive amount ? A. Mr. Travers I understood had them checked

over once or twice.

Q. You say Mr. Travers did? A. Yes.

Q. He is the only one that did anyway? A. Yes.

Q. There was no official charged with the duty of seeing that the Provisional

Directors were only spending what was fair and reasonable under the circum-

stances? A. I do not see how there could be any official.

Q. It is a matter of interest if banks are organized in this way that there

should be some check ; there was no auditor appointed by the subscribers ? A. No.

Q. And it appears Mr. Travers took the thing over, just accepted the figures

and let it go? A. I think that the figures were checked over afterwards and all

the vouchers; I think they are on the minutes, statements there that the accounts

had been checked over and found correct in accordance with the vouchers.

Q. By whom? A. I don't remember.

Q. It would make all the difference in the world who did it; Mr. Travers say?

that the Provisional Directors refused at one time just previous to the 4th July,

1906, to allot the stock that had been subscribed because it would give him the con-

trol? A. No; there was a dispute between him and some of the directors with

regard to the question of taking notes.

Q. Of taking notes? A. Yes. *

Q. But apart from that Mr. Travers says broadly that he was practically held

up by the provisional directors, they refused to allot, and tliat he had to come to their

terms and agree to pay them $20,000 ? A. That it not correct.

Q. Have you any other explanation of how that $30,000 came to be agreed

upon? A. Mr. Travers had been promising the directors to make some provision

for them. At that time there were several causes of friction, and this was a sort

of a general meeting to remove all causes of friction.

Q. There was friction? A. Yes, and especially between the agents and Mr.
Smith.

Q. Friction was removed by this payment of $10,000? A. Yes.

Q. Which was made to directors out of moneys received from the subscribers?

A. Yes.

Q. Why was the agreement deposited with Eobertson & Maclennan and not

to be withdrawn except on the signature of the directors? A. I think as a matter

of convenience.

Q. There is no convenience about storing it up with a solicitor that was not

acting for anybody ? A . We thought about putting it in a deposit box, and it waa
afterwards considered we would just leave it with Mr. Eobertson.

Q. "What was the object; people do not usually lock up agreements of that

kind?
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Mr. Commissioner : "Was it in duplicate ? A. I think so.

Mr. Hodgixs : I do not think so. A. This ^yas a matter of private arrange-

ment amongst the directors.

Q. Mr. Robertson, who gave evidence in another case, said he did not know
anything about it, did not know why, it was simply left with him to be delivered

up on the signature of the directors? A. I think that was a matter of arrange-

ment among the directors.

Q. Can you explain that? A. I think for the convenience of the five dif-

ferent directors.

Q. Convenience in getting money from Mr. Travers? A. iSTo, I do not think
80. You see the money was obtained, and the money, all the money that was ever

obtained from Mr. Travers was obtained before that was deposited with Mr.
Eobertson.

Q. Oh, no. It was not got out till after he made his final payments on ac-

count of the last $10,000? A. The final payments were very small.

Q. But it was kept there till he made those final payments and you agreed

to hand it over; you think it was a matter of convenience; that is the way you put
it? A. Yes.

Mr. Commissioner : 1 do not think it was in this connection, but he spoke of

not wanting him to get control of the stock; I don't think it had anything to do
with this particular thing. Would it not be likely that the Provisional Directors

would not want Travers to get control of the whole of the stock ; would not that be

a likely thing? A. I don't think the matter was ever discussed amongst the

Provisional Directors^ about Travers getting control of the stock.

Q. What was your idea when the bank was started, were you to have a place

on the Board or were you to drop out entirely? A. In the first place I was
to have either the solicitorship of the bank or I was to have some place in the bank.

At the time of the agreement myself and Mr. Smith were both dropping out

entirely.

Q. And the others? A. The others were all dropping out.

Mr. Hodgins : The real point as I understand it was this, that the agreement
to pay them this amount of money was conditional on the assent of the subscribers

and that they thought if Travers got control of the whole thing he could control the

whole meeting and it would never be ratified.

Mr. CoiiMissiONER : You have not put it that way to this witness
;
put it that

way and seeVhat he says.

Mr. Hodgins: What do you say to that; the position appears to be this, if

you allotted to Travers, allotted the stock that Travers had got, and he was proxy

for it he would then be able to control the meeting and elect his own Board and
that Board of course would have to ratify any payment to you and any payment of

expenses, and you people did not like to put yourselves in his hands to that extent,

and therefore you refused to allot to him until he signed that agreement with you
and paid you $10,000. and left the agreement where he could not get it until he

paid the balance, and then and only then did you agree to allot; that is the view he
presents? A. It is rather mixed up; there are several things mixed up in the

question as far as I see. Our objection to allotment, as far as there was an objec-

tion, was the question of these notes : that was the only question that we had.

Q. What was the difficulty there about the notes? A. About June stock sub-

scriptions be^an to come in accompanied by notes, and some of the directors were

of the opinion that we had no right to allot stock accompanied by notes which

varied the payment from the terms of payment in the application. An adjournment
was made until we got advice on that matter. I do not think we ever had any

—

there was no holding up of the matter with regard to Mr. Travers, we were quite

wOling to take Mr. Travers' word for the matter.

Q. The agreements rather seem to bear his construction; you do not think

there was anything like that about it? A. No.
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Q. You do not think the payment of $10,000 made any difference in your

view;s as to taking notes? A. We depended on Mr. Urquhart's letter.

Q. Relying on the agreement you handed over everything to Travers after

getting the money to keep the agreement and pay the balance? A. Yes.

Q. And you did not care whether the subscriptions were any good or not, that

was his side, his lookout; that is what it came to ? A. Yes, that is what it came to.

Q. Who was the man Travers had to deal with, you or Smith or Fraser? A.

Most of the negotiations were conducted between Mr. Travers and myself.

Q. We have your explanation about it then.

Mr. Commissioner : The first agreement provided that what you were to get

was to be subject to ratification by the Board ? A. Yes.

Q. Now, Mr. Hodgins has asked you would it not be plain that if Travers,

who was to pay this, controlled the stock list and controlled the Board, he might
make his agreement worthless to you? A. Yes.

Q. He wants to know had that anything to do with the action you took when
you changed it into something by which Travers became personally answerable?

A. Why certainly.

Q. The only point of difference between you is Travers says that you forced

him to this position by refusing to allot the stock; do you agree or differ from that?

A, I differ from that.

Q. What was the lever you used, persuasion would not do much, would it?

A. Of course there was tliis lever that the sale of the larger portion of the stock

was in the hands of Mr. Smith, not Mr. Travers.

Q. What difference does that make, if the Power of Attorney were in Mr.
Travers' name? A. It might make differences as to future stock.

Q. At all events you did take the position you would not allot stock, whatever
the reason was? A. Yes.

Q. You think it was because of this difficulty about the note? A. Yes.

Q. And you ultimately did decide to allot? A. Yes.

Q. And was that contemporaneous with your getting the agreement by which
Travers became personally answerable and paid you the $10,000? A. Yes.

FREDERICK W. STAIR, Sworn, Examined by

Mr. Hodgins: Q. You live in Toronto? A. Yes.

Q. And own the building which the Farmers Bank rented ? A. Yes, sir.

Q. Your name is found on a note in connection with a loan which Mr.
Travers or the bank got from the Trusts & Guarantee Company? A. Likely.

Q. The note was $9,000, I think? A. Yes.

Q. How did you come to give it? A. I subscribed for $10,000 worth of

stock and I gave a cheque for $1,000 and they were to carry the rest of it, renew it

for a year if I required it.

Q. Did they do so ? A. Yes.

Q. Did you pay the note up afterwards ? A. Yes, sir.

Q. How? A. I think I paid partly cash and part applied on rent.

Q. A\''hen you made that note did Mr. Travers tell you what he wanted it ior?
A. No, I was not taken into any of the secrets of the organization; I paid him
$1,000 cash and gave him my note for the balance which I had subscribed.

Q. Who took your subscription? A. Mr. W. J. Lindsay.

Q. When did you make your subscription? A. It was in the fall of 1906; I

can give you the date of the cheque.
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Q. Very well? A. I was looking for the cotes; I don't know where the

original note is; there are some renewaJs; there is the cheque and here is the stub

of it. I issued the cheque to my Attorney.

Q. Curry & Eyre? A. Yes; and in the stub I noted down what it was
given for.

Q. Dated October 9th, 1906; the note then would be dated the same day?
day? A. I think so.

Q. And that is all you paid during that year; was the note taken at a year?
A. I won't be sure : I hardly think it was.

Mr. Commissioner: You have one of the renewals? A. There are both

renewals.

Q. May 1st, 1907, six months; $9,000? A. I gave the original note I am
quite sure at the time I gave this cheque; this was before the bank had got organ-
ized, before they started business in my corner down there Mr. Travers came to me
and wanted me to change that note for a personal note to him for I think it was
sixty days, and then he would give me this note and take my note again for the six

months or whatever it was, I forget now; anyway there were two notes given after,

and I cannot find the original note nor the one I gave Mr. Travers.

Me. Hodgixs : Did you ever hear from the Branch out in Milton or any place

but the Head Office about your note ? A. No, sir.

Q. Who did you deal with. Travers all through? A. Yes.

^Y. Pt. TEAYEES, Eecalled :—

Mr, Cot^imissioner : Have you got through your head, Mr. Hodgius, what
Mr. Travers' explanation of this $10,000 is? Will you ask him again about that?
jHere is what he says at pasre 417 of his evidence. (Eeads portions of pages 417,

418, etc.)

Q. What became of the $5,000 in money ? A. The $5,000 in money went to

me ; I got the $5,000 and I gave a cheque for it charged to my commissions ; there

is $15,000 charged to my commissions.

Q. Does that $5,000 cheque say for commissions? A. No, but it is charged
up to commissions. I said he brought back $10,000 ; after hearing this evidence of

his I am wrong in that because he savs he put $5,000 to his credit.

Me. Hodgins : There is a $10,000 cheque and a $5,000, $15,000 is accounted
for; and $5,000 according to the witness went to pay Nesbitt's stock? A. The
Cash Book will show that.

Mr. Commissioxer: How is it charged in the book? A. Organization ex-

penses $5,000.

Q. And that represents this cheque. Exhibit 36? A. Yes.

Q. Where is the entry on the other side, the debit of the $5,000 ? A. There
it is, Nesbitt's stock, $5,000 (in Provisional Directors' cash book).

Q. December 7th? A. Yes.
Mr. Travers refers to Exhibit 19.

Q. Does that book show $5,000 ? A. It shows $5,000 ; $3,000 October 22nd,
and $2,000 December 7th ; the $3,000 is put on there.

Q. On the discount? A. Yes.

Q. How did they balance the books when these applications were made out,

how did it show in the books when you applied the moneys that had been got from
the Trusts & Guarantee Company on the shares? A. We made no entries in the

books for that at all. We made no entries in that until the bank was organized on
the 26th November and a reorular set of books.
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Q. Then what did you do ? A. Then we brought it forward ; I am not quite

sure how Mr. Fitzgibbon brought that forward ; I think he will have to explain that

himself. There was an entry made for it but I cannot tell exactly what that was,

but I think it was capital account though.

Mr. HoDGiNs: I will ask Mr. Fitzgibbon about that.

Q. "Were there any notes or cheques in your private desk when the failure

took place ? A. I think there were some.

Q. What became of them? A. I sent them in a box, I think, over to Mr.

Owens' office with some of the Keeley Mine papers.

Q. Is that E. J. W. Owens? A. Yes.

Q. Would he have them yet? A. I could not say.

Q. However, you sent him a box which you think contained these. A. My
recollection is I sent him a box with some Keeley Mine books and papers and some
private cheques of my own.

Q. Cheques of your own would be for $6,000, $4,000, and $3,000 ? - A. No,
1 do not think so.

Q. What would they be for? A. They were grocery accounts and livery

accounts and such things.

Q. Were there any cheques such as I mention or notes such as I mention? A.

My account will show it.

Q. Were there any in your private box held by you or private desk? A.

What do you mean?
Q. I am suggestmg that there were notes si_gned by somebody else? A.

There were some notes, I would not say they were in that box, but there were some
notes left in my desk.

Q. What became of those? A. I don't know.

Q. Whose signatures were on them? A. I think Dr. Beattie Nesbitt's note

was there if I remember right.

Q. How much would that be ? A. I could not say exactly now ; I think it

was $10,000 or something like that.

Q. Was that something he borrowed from you or from the bank? A. No; I

think something in connection with the Keeley Mine, I cannot recall now. I will

have to refresh my memory by looking at some of the documents.

Q. Was there only the one note signed by him or more? A. It seemed to

me there were two notes there, but Mr. Clarkson did not find anything. You were
asking me about that the other day, and you puzzled me about it; I cannot say

exactly what until I look into it more carefully.

Q. You have not been able to? A. No.

Q. Were there any one else's notes there? A. I could not say that just now;
there might have been.

Q. George Wishart's note? A. There might have been.

Q. What was that in connection with? A. Blackmail, if you want to know
the truth.

Q. I would like to know the truth about that? A. I am not prepared to-day

just to go into that question. I want to think about it; I did not expect it.

Q. I did not expect it either; I thought we would have been able to get on
with the other branch; I want to ask you in a general way about Wishart; who is

George Wishart? A. He is a promoter in New York.

Q. An American? A. Yes.

Q. And how did you come in contact with him? A. I was crossing the

Atlantic ocean on the " Lusitania," after making banking arrangements over there,

and I met him on board ship.

Q. When did you have business relations with him first? A. After the

Keeley Mine was offered to me.
Q. "Who was it offered it? A. Dr. Beattie Nesbitt.
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Q. What occurred between you and ISTesbitt and Wishart? A. Really, 1

don't think it is fair for me to go into that when Dr. Xesbitt is on trial ; of course

if the Commissioner says I have to do it I will do it.

Q. It has nothing to do with his trial? A. I don't know what is coming up
there and I do not like to go into that transaction to prejudice his case or influence

the Judge or Jury ; I don't think it is fair.

Q. I suppose y«u realize we have to go into the history of this Keeley Mine
and the money that went into it, and I don't see how it is possible A. Can
you not go into that without taking up those points so specifically with regard to

Dr. Nesbitt? I can answer in regard to the investments of the bank and the

Keeley Mine.

Q. The books show all that; I want to get your testimony on it? A. I will

be glad to give you everything but I really don't think it is fair to hurt a man's

case in any wa}'; I don't know whether it will or not.

Q. I think you are unnecessarily sensitive ; he is not indicted for an}i;hing in

connection with the returns, the Keeley Mine does not come into it? A. Ask me
the question and I will see.

Q. I am asking you what was the arrangement made when this was offered to

you by Dr. Xesbitt? A. Dr. Xesbitt brought the proposition to me to buy this

mine for $300,000 ; $50,000 was to be paid down, and $50,000 a month I think until

it was paid.

Q. Had he an option? A. Yes, he had the option.

Q. In his own name? A. Yee.

Q. Was he president at that time ? A. No, he was not president of the bank

then; he had ceased to be president six months I should say.

Q. You saw the option I suppose in writing? A. Yes.

Q. And he was turning it over for just its face? A. It was not intended

that he should turn it over to the bank; the intention was to organize a company

and that the payments were to be made by the bank or by somebody else that we
could get into tlie compnay.

Q. Were you to pay it individually or what was the proposition? A. The
proposition was that we should float it ; that is the common term I think.

Q. Who are " we " ? A. ISTesbitt and the Bank, put it that way, for a profit

to the bank.

Q. The bank was to make a profit ? A. Yes.

Q. And Nesbitt ? A. Yes, and Nesbitt was to make a profit, certainly.

Q. Was he turning it over to the bank at a profit? A. No, he did not turn

it over at that time at all; he held the option; the question was how the payments

were to be made under that option, whether

Q. Was he to turn it over—however, it was arranged so that he would make
a profit out of " the option ? A. Yes, certainly, he intended to make a profit

eventually.

Q. The point then was as to taking up the option and making the deposit?

A. Yes, the payments.

Q. $50,000 ? A. That was the first payment.

Q. How did Wishart come in? A. Wishart had told me when I had made
his acquaintance on board ship that he was a rich man, and he said to me if there

was any proposition in Canada that he could handle at any time he would like to

have a chance at it. He took me out and showed me his elegant residence outside

of New York, jvhich I thought was worth one hundred or one hundred and fifty

thousand dollars and I came over here with the idea that he was a very desirable

man to work with in case we should have any proper deal to put through, and after

Nesbitt brought the option to me T went to New York to see him and he said he

could make the first pajTnent without any difficulty.

Q. Well ? A. Then I came back and the matter was closed then. I agreed

to make the payment of $50,000 if I remember right, and when the date came for
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payment Wish art said he could only give a note, $35,000. Nesbitt and he agreed

to put up half of it.

Q. 1 understood you to say you agreed to make the payment? A. To the

people who owned the property, the original owners, the prospectors.

Q. When you say you agreed, do you mean the bank would put up the money ?

A. I spoke for the bank as General Manager, yes.

Q. They agi'eed to put it up, the Board did? A. No, I did not bring it

before the Board at that time.

Q. Had you got Wishart to come in in writing? A. No, there was no writ-

ing at that time.

Q. Just verbal ? A. Yes.

Q. He said he would pay the first payment? A. He said he would make the

first payment; then when he arrived in Toronto to complete the first payment he

had not any money. Dr. Nesbitt said he would put up $25,000 and Wishart would

put up $35,000.

Q. That is what you think they had told you previously ? A. Yes.

Q. Neither of them did so? A. No, but Dr. Nesbitt supplied me $35,000

of a deposit that enabled me to loan the money to a company that was formed.

Q. Had you got so far as to form a company ? A. Not at that time, no.

Q. But there was to be a company formed ? A. Yes.

Q. Who was to form the company? A. The company was to be formed of

Dr. Nesbitt, George Wishart and myself.

Q. Wishart was to join with Nesbitt in making the first payment, was that

it? A. Yes, that was the understanding.

Q. And you were to supply what? A. I suppose that I was to supply $35,-

000 as against the deposit that Nesbitt got for me.

Q. You did not do that ? A. I supplied the whole $50,000.

Q. That is you supplied Wishart's? A. I supplied Wishart's and Nesbitt's

both.

Q. What was your contribution to be in the three, were not you to come in on
equal terms? A. When we formed a company the bank was to have one quarter

for profit; Wishart was to have a quarter; Nesbitt was to have a quarter, and I

personally was to have a quarter myself for the work that I was putting in it.

Q. The net result of the arrangement was that you found you had to put up
$50,000, and you discounted Wishart's note? A. For $35,000.

Q; Did you discount Nesbitt's note? A. No, I did not.

Mr. Commissioner: He said something about a deposit.

Mr. Hodgins : Nesbitt got a deposit, you say, which enabled you to do that ?

A. To lend the first $85,000 to the company that made the payment to the pros-

pector of this Mine.

Q. The deposit was a legitimate deposit? A. Yes.

Q. Nothing to do with the Mine, had it? A. No.

Q. But you thought it came in through Nesbitt's influence? A. I thought

so, yes.

Q. Therefore you were willing to lend him the money? A. Our Treasury

was not out anything at that time as I thought the investment was a good one.

Q. Where you were out was in supplying the $35,000 for Wishart? A. In

the end; more than that, I am sorry to say.

Q. He came here and he could only put up a note instead of the money? A.

That was all.

Q. The bank put up that? A. Yes.

Q. No kind friend arranged any deposit which would put you in funds with
regard to that? A. Not a cent.

Q. The first payment was made and was the company formed? A. The
company was formed, yes.
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Q. What was it called? A. The Keeley-Josie-Wood Mining Company;
those were the three names of the three men who discovered the prospect.

Q. They ought to be immortalized? A. They should indeed.

Q. Were the four shares allotted in the way you speak of; quarter interests?

A. Yes. they were.

Q. Held by whom for the bank? A. I, as General Manager in trust.

Q. And then held a quarter for yourself? A. I held a quarter in my own
name, a quarter in my name in trust for the bank, a quarter for Wishart and a

quarter for Xesbitt; that is my recollection of the matter as near as I can tell;

there may have been a variation of some shares one way or the other.

Q. When the second payment came due what happened? A. No money; I

had to put it up.

Q. Who had agreed to put up the second deposit? A. Wishart agreed to

float the concern and supply all the money that was necessary, verbally.

Q. Had not you been a little suspicious when he came along with a note the

first time ? A. No, I was not.

Q. How long was the note? A. I am not sure but I think it was thirty or

Bixty days.

Q. Did not it come due just about September, the second payment came due?
A. About that time, yes.

Q. When the second payment came due the company was formed with the

quarter interest to you each? A. Yes.

Q Had the option turned over to the company? A. Yes.

Q. So that the company was liable to pay ? A. Yes.

Q. The option had been accepted and had become a binding contract? A.

Yes.

Q. Who made up the second payment? A. The Farmers Bank.

Q. Who defaulted ? A. Everybody but the bank.

Q. That is you, Wishart A. I never agreed to put up anything, not

myself personally; I did for the bank.

Q. You were to have a quarter interest? A. Yes.

Q, But you were not to pay for that personally ? A. No.

Q. The bank was to pay for its quarter ? A. No, the bank was paying noth-

ing; the bank was supposed to get this money back with interest and a bonus of

one-quarter of the stock for doing the business.

Q. That would be you, Nesbitt and Wishart? A. Yes.

Q. Were you three to put up the money? A. No, Wishart and Nesbitt were

to find the money.

Q. You got your interest for nothing, the bank got it for putting up the

money which it was to get back, and it was to get the quarter interest as additional

profit ? A. I kept the book and managed that end of it.

Q. Wishart and Nesbitt defaulted on the second occasion? A. Yes.

Q. Then did the bank put it up ? A. Yes.

Q. What securities did you take then? A. Nothing.

Q. How did you come to make that second payment in that way if Wishart

and Nesbitt would not put it up ? A. Because I was in $50,000 and I had to go

down with a loss of $50,000, and I thought the propertv was good, and I went on

the second $50,000.

Q. Did Wishart come over here? A. Wishart was over here sometimes two
and three times a week and I could not tell you just exactly.

Q. Was he displaying any interest in it? A. Yes, considerable interest in it.

Q. But not displaying any money? A. He had not any money.

Q. Wliat conclusion did you come to wEen the second default was made? A.

The second payment I was not quite sure whether he was a fakir or not. but when
the third came along I was sure of it.

Q. You still had his note ? A. No, I had to give up his note ?
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Q. Before the third payment came due? A. Yes, I think it was, I am not

sure, but we had a re-organization.

Q. How did you come to give up his note? A. It was necessary to have a

re-organization—I cannot tell you just at this moment—and he would not consent

to it unless I gave up the note and released him.

Q. What re-organization, what does that mean? A. We formed a new com-
pany entirely and took over the old company.

Q. Was there a necessity for that? A. Yes, there was a necessity for it.

Q. What was it? A. To try and float the stock, to unload it on the suffer-

ing public and get from under, if you want to know the truth.

Q. But you might just as well unload the Keely-Josie-Wood Company? A.

We could not do it at that time; Wishart thought it would sell then—not that I

considered that it was wrong, because I considered the mine was rich then, and I

consider it ricli to-da}-, just as lich as it ever was.

Q. I am only trying to get at your reason at this juncture? A. I will tell

you; it was one million dollars capital, and if I remember right Wishart and the

rest of his—or some friends of his—thought the capital should be two and a half

millions for the purpose of floating in Scotland; that is where the re-organization

came in; and we formed a new company with a capital of two and a half millions,

and we bought out the old company, amalgamating the debts and distributing the

stock in the same proportion as we did originally.

Q. Wishart must have agreed ? A. He agi'eed when I gave him up his note.

Q. You say he thought it was necessary to have it re-organized by making
the capital two and a half millions? A. Yes.

Q. If he did, I do not understand why you say you had to give him his note ?

A. Because he would not consent to the change in the company.

Q. I thought he proposed it ? A. I do not know whether he proposed it or

not. It was a question at that time in my mind that something had to be done; I

do not know whether he proposed it or the Doctor proposed it, or some of his

friends proposed it ; there was a whole lot of parasites there all the time.

Q. Parasites on whom? A. On whom! On the bank.

Q. I would like to Icnow how you came to give up the note? A. I have just

explained it to you; he refused to consent to the re-organization at that time with-

out the surrender of his note and the bank becoming responsible for the entire loan.

Q. And you gave him back his note and gave him a quarter interest? A.

Yes, I did ; he and the doctor transferred a little further stock to the bank at that

time I think.

Q. There must be some other explanation about that; I do not understand

you giving him the same interest ? A. I did not expect these questions, but I can

explain it to you to the letter exactly, but I would want to refresh my memory.

Q. You want to go over the minute book? A. I would like to go over the

minute book of the Keeley Mine and look at it; I know that the time the Wishart

note came up it was a question of a block and the bank losing the money there and

then, or going ahead.

Q. I would like to have you go over that? A. I can explain that thoroughly.

JAMES G. FITZGIBBON, Eecalled :—

Mr. Hodgins: Q. You were here and heard what Mr. Hunter said? A.

Yes.

Q. He seemefl to think Ihat that l)Ook we showed him was not the book he

saw when he came back from Ottawa, but that it was a book similar to that? A.

Those are the only two books we ever had. (Exhibit 18 and 19).
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Q. That big one with the yellow leaves (Exhibit 19) will you just look at

that and tell me whether at the time the list was made out the left hand page in
each case was the same as it was then ? A. All the same.

Q. I mean up to the first payment ? A. They were all the same. This book
has never been altered except having additions made as time went on and new sub-
scriptions came in after organization.

Q. The same book, the same pages? A. Yes.

Q. And same entry as the stock was paid up? A. Yes. Later on when we
got our regular book going we abandoned this altogether (Exhibit 19) because we
have our regular stock to post them in.

Q. At the time the list was made out at the time Mr. Hunter speaks of the
only books that would relate to the stock would be these two, Exhibits 18 and 19?
A. Yes. This is the book from which the list to the Government was made out.

(Exhibit 18).

Q. I did not think of showing Mr. Hunter this Exhibit 18; that does not
show any payments? A. No, but I will show you here; taking from this (Exhibit
19) that was the work I did, was to check up the total of the payments to date

Q. In this book Exhibit 18 there is penciled under the printed heading
*•' Witness " the date of the allotment and the amount paid up to that date ? A.
Yes.

Q. Does that go right through the book? A. Yes, that goes right

Q. Would this be the book that Mr. Hunter saw? A. This is the book he

saw (Exhibit 18).

Q. That does show then tlie payments made apparently up to that date? A.

There was the total up to that date.

Q. Totalling $291,310, that is in your handwriting in Exhibit 18? A.

Yes; from the simple fact that the Laidlaw shares were struck out before the end
of December when we sent in our second statement; but the list was made up then

alphabetically from our stock ledger

—

Q. These pencil figures show what? A. They show that amount actually

paid in and the amounts which were allocated from the Trusts & Guarantee Com-
pany loan on notes.

Q. One may say that this book, Exhibit 18, is the original document? A.

That is the original document.

Q. Which afterwards went in to the Government? A. Yes.

Q. And shows the way it was done? A. Yes.

Q. Under whose directions were those pencil entries made ? A. Mr. Travers

instructed me to make out a list, find out how the thing stood, and that was the first

work I did was to go over these amounts, checking the various payments, and I put

them in pencil here for ready reference.

Q. Take this as a prominent example: W. J. Lindsay, 500 shares, you put

$5,000 opposite him as paid ? A. Yes.

Q. Which forms part of the total? A. Yes.

Q. How did you come to do that ? A. Under instructions from Mr. Travers

to allocate a portion of the loan on that.

Me. CoiiMissiONEE : He explained that before.

Me. Hodgins : We have been looking for this original and I was not aware

—

Me. Commissionee : The witness Travers showed that book to Hunter as he

was leaving, at least I think I saw him showing it to him.

Me. Hodgins : I did not know that.

Me. Teavees : Yes, I noticed he was not giving his evidence from that book

:

if he had had that book he would have given his evidence differently.

Q. Me. Hodgins : Then this is in your handwriting, Exhibit 59 ? A. Yes.

Q. Is that the basis of the special return of May 1907? A. 1*^0, sir.
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Q. Travels thought it was; what is it the basis of? A.' This was just a

calculation to make up to see what amounts had been spread on the notes; this was
solely for our own oflfice use.

Q. Was it not the basis of the return ? A, It may have been in connection
with that statement. This was got out probably for information for Mr. Travers
just to know what had been done with the proceeds of the loan, but so far as I can
see it is not the statement itself. There is no date to that; it was just a memorandum
for oflSce use; I do not know what it was for or just the occasion for it.

Q. Do you know anything about the payment of Dr. ISTesbitt's stock? A.

No, sir.

Q. Can you explain anything further as to the way in which the charges were

made? A. No.

Q. Do you know about that $5,000 that was credited upon his stock ? A.

'No, that was done in the Provisional Board book, part of it; the only ones I saw
were payments made after the Bank was organized.

Q. We are told no separate account for the various shareholders in the Provi-

sional books? A. No.

Q. How did you make out the book you have in front of you. Exhibit 19 ? A.

This book was made up long before I went in ; this was made out from time to time
as the subscriptions came in.

Q. During the Provisional Directors' regime? A. Yes.

Q. Whose handwriting is that? A. The first part is typewritten with the

name of Smith, who was the Secretary of the Provisional Board. He witnessed

them as being genuine; and subsequently after Smith left the rest of the book was
in Shaver's handwriting. He was the Transfer Clerk, in fact he was with the

provisional directors for a few weeks before the Board was organized; how long I

do not know.

Q. You came into the Bank on the 19th November? A. The 19th or '20th,

Q. Just two or three days before the return was sent in? A. Yes.

Q. Did you at any time yourself check over the expenses of the provisional

directors? A. No, sir, I had nothing whatever to do with the provisional direc-

tors' books or accounts in any shape or form.

Q. Do you know anything about this $3,000 cheque which has been mentioned?
A. All I know is that Mr. Travers instructed me to draw out a cheque after the

Bank had been organized and just remarked " C " on the stub and sent it down to

him. I signed all the official cheques after the Bank was organized.

Mr. Commissioner: Down where? A. Down stairs; I was in the Head
Office, I had nothing to do with the Toronto Branch.

Mr. HoDGiNs: You did it? A. Yes.

Q. Is that all you know about that? A. Yes.

Q. You did not see that it came back or was paid ? A. Of course it naturally

came back when it was paid, but it was changed up to Mr. Travers either to his

commission account or

—

Q. After the bank was organized? A. Yes.

Q. What time ? A. I could not say ; I could tell by the stubs of the cheque

book.

Q. Is that it? A. No, it was a yellow stub book,

Mr. Travers : You are wrong, that is the book.

Mr. Hodgins : Just look at this stub book and see.

Mr. Travers : Have you not tlie cheque ?

Mr. Hodgins : Not with me.

Mr. Travers: I have seen it two or three times.

Witness : It is not there, not the cheque I refer to.

Q. Which of these books will tell you the date of that cheque ? A. I do not

know.
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Q. You speak of the $3,000 cheque charged to Travers after the organization ?

A. "Well, I could not say whether it was charged to organization expenses or to

Travers' commission account. I might identify it if I knew the date of it, but I am
pretty satisfied in my own mind that it was after the first January.

Q. What bank was it drawn on ? A. Our own bank.

Q. What was it? A. The Farmers Bank.

Q. After you started business ? A. Yes. It was cashed downstairs or used

downstairs and charged up to the Head Oflfice and came to us in the ordinary routine.

I know, I remem"ber putting the " C " because I drew up the cheque myself. Those
cheques are all drawn out by Mr, Shaver.

Q. What does " C " mean? A. I do not know, I was just told to put " C "

on the stub to identify it ; that is the only way that I know it is the cheque that Mr.
Travers referred to, because he said he had marked it

'' C ". I was speaking to Mr.
Travers, and I want to correct a statement he made in his evidence as published in

the papers, and he tells me to-day that he saw the statement in the newspaper; he
said that I had sworn that I had taken exception to his making the loan with the

Trusts & Guarantee Company, which was an impossibility, seeing that I did not
join the service till a month after the loan was made. I do not think in any of the

evidence that I have ever given you will fijad I made such a statement, What I did

say was that I raised the question as to the distributing of proceeds of the loan when
I went into the bank, and it was only after the assurance of Mr. Hunter and Mr.
Travers that they had taken advice, and I took outside advice, that we were justified

in turning the notes into cash and applying the proceeds on the stock of those
parties who had given their notes, but I certainly did not swear that I had taken
en;ception to the loan.

Me. CoMiiissioxER : I do not remember any such statement; it was Mr.
Travers mentioned it to contradict it ? A. I saw that Mr. Travers had made the

contradiction and I happened to read it in the newspaper.
Me. HoDGixs: You did not protest against him raising the loan? A. I

could not, I did not know anything about it; I was not there.

Me. Commissionee : It was a mistake in the newspaper report if you saw it

there; it will be correct in the evidence here. It is right to make that explanation.

The Commission adjourned at 4 p.m. to 11 a.m. to-morrow, May 22nd, 1912.

Toronto, May 22nd, 1912.

The Commission continued its Sittings at Osgoode Hall, May 22nd, at 11 a.m.

PEESEXT:

Hon. Sie William Meeedith, Commissioner.
Feank E. Hodgins, K.C. and John Thompson, K.C, representing the

Dominion Government.
I. F. Hellmuth, K.C, representing the Trusts & Guarantee Company.

W. J. LINDSAY, Eecalled:—

Me. Hodgins: Q. Have you applied to the bank to get those cheques? A.

I have.

Q. Have you got them? A. I have not.

Q. Why not? A. They have been unable to locate them.

Q, Who did you apply to ? A. The General Ledger-keeper.
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Q. Of the Traders Bank? A. Yes.

Me. Commissioner : I think you had better subpoena somebody at the Bank,
Mr. Hodgins.

Mr. Hodgins : Very well.

Q. Have you found out where that $3,000 was deposited that you claim you

paid to your wife ? A. No, I have not.

Q. You were to find that out? A. No, you did not ask me.

Q. I asked you yesterday about that $3,000 and you could not tell me about

it definitely, and I asked you to find out and you said you would ? A. Well, 1

will go up to the Bank of Montreal and find out if possible.

Q. I would like to find out what became of that $3,000 because the amount
interests me? A. On the matter of the $5,000, since yesterday in thinking the

matter over the ex-Manager, General Manager, will be able to tell you if he used

that to pay for bonds in a terminal company down in Pittsburgh or in an electric

'road somewhere between New York and Eochester, down in New York State. It

just occurs to me that that was the urgency of that $5,000.

Q. You thought that since yesterday ? A. It just came to mind.

Q. Did you learn that from Mr. Travers? A. I learned that from Mr.
Travers at the time.

Q. And he told you that is what he was going to use it for? A. That is

my memory of it. There was something said, and I think that is what the urgency
of the money was for.

Q. You did not know whether it was either in Pittsburgh or New York ? A.

Both were discussed, because he had asked me to put some money into the same
thing and I said No, I know nothing of it.

Q. And he was in such a hurry that you had to bring it back in bills? A.

It was not a matter of such hurry, he wanted the money, and I do not know, he
asked me to bring him the money

—

Q. Will you tell me who you paid to help this organization of the bank through
out of your commissions ? A. I paid no one.

Q. Notwitstanding all these influential friends of yours you paid no one? A.
No one, nor did not approach any influential friend to help anything through.

Q. Did not hear of any payments made for services rendered in getting the

certificate through? A. No, sir.

Q. Can throw no light on any such payment? A. No, sir, I do not know;
lihat $3,000, I think that doubtful cheque that was supposed to have gone to some
of his personal friends was possibly used in the horse business here, a partnership
that he had with Count Gregory.

Q. Do you know about these things? A. I do not know, it was newspaper
talk.

Q. I do not ask you about newspaper talk, I want to know what you know
yourself? A. Nothing any further than he had a string of horses up here.

Q. You need not draw a herring across the trail because nobody has suggested
that, and if it is only newspaper talk it is not interesting? A. He had a string
of horses about that time.

Q. If you will account for what you did with your $5,000 it will be quite
sufficient? A. You have the ledger account and those papers that I got from
the Traders Bank about the time and some time during 1908 for the purpose of the
suit against Travers and the Bank.

Q. I have got what? A. You have a copy of that.

Q. I am asking you to find out what you did with the $3,000; the $3,000
appears to be paid to somebody, I want you to account for it in some way that I
can verify it? A. That was simply a transfer to another account; I will find it

for you.

Q. I want you to bring me the evidence of that? A. I will find it for you.
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W. R. TRAVEES, Recalled:—

Mr. Hodgins : I asked yon yesterday about the deposits in the beginning of

1907 which were made and out of which apparently that so-called loan was paid
back by April <Sth, 1907; you began business on the 2nd Januar}% 1907? A. We
opened our doors for business then, although we were doing a little business a few
days before that.

Q. At that time what had vou in actual monev to begin with? A. About
$145,000—$150,000. $5,000 left in Ottawa.

Q. For the note circulation? A. Yes.

Q. And you would have then about $1-15,000 ? A. In cash.

Q. But out of that there had been several payments made; would not it

have been nearer $75,000. Just look at that Traders Bank book (Exhibit 41) you
see the end of December, 1906, shows only a small balance in the Traders of $264,
but I think the $74,000 was chequed out into the Union Bank ? A. It would be

'

difficult to verify it from this unless you made an addition of the cheques at each
date, but the book of the bank ought to show every dollar as it stood then; they
had office books.

Q. I have no doubt they will; but I should think you would have some idea

as to what you had in cash when you opened your doors? A. I brought back
$245,000; that would be $145,000 and the $100,000 that I had borrowed; then
those cheques were drawn for the $80,000.

Q. And then this $10,000 cheque and $5,000? A. There were several

cheques drawn; I could not say exactly what the aggregate was.

Q. What is that $50,000 towards" the end there ? A. Oh, I know what that

is now I think ; that was a transfer for a deposit receipt with the bank.

Q. I see that $50,000 was payable to the Union Bank of Canada, and so was
the $74,579 ? A. Yes, that is the transfer of the account from one bank to the

other.

Q. That would make it about $125,000? A. $125,000 and $10,000 would
be $135,000.

Q. But that had been paid out; I am speaking of what you had in actual cash

to begin business; it would look to me as if you had about $125,000? A. Deduct-
ing the amount that was borrowed I should say I had more than that; we had
borrowed money at our credit representing cash at that time.

Q. That is a moot point; I think it was paid off and the cheques went
through the bank and paid it off? A. There is no use denying the fact that I

thought it was paid off too ; it was a reversion of entries.

Q. I want to ask you to be more definite than that; it would be about $125,-

000? A. I think it was more than that; there were some payments came in on

the stock in the meantime.
Mr. Commissioner : He says he thinks it was about $145,000 ? A. Yes, I

should say so.

Mr. Hodgins: When did you begin dealing again with the Trusts & Guar-

antee Company in the way of either deposits with them or money received from
them by way of deposit ? A. That ledger showed it here yesterday, 7th January,

we made the first deposit with them.

Q. What was the amount of that? A. $3,655.

Q. We went over that yesterday ? A. Y^.
Q. That is the deposit which began the account which ended on the 8th

April, and was used to apparently pay off this so-called loan? A. That account

was started for the purpose of paying off that loan; that is my recollection.

Q. That ends on the 8th April? A. .Yes.

Q. When did you begin again to deal with them ; either depositing with them
or they depositing with you? A. I could not give you the exact date.
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Q. Was it not the beginning of the following year ? A. Some time elapsed

:

this ledger apparently has been transferred into another one; we will have to have

that ledger.

Q. What do you call that ledger? A. The Toronto Branch general ledger.

Q. You had been doing a general banking business during 1907 A. Yes.

Q. Had you had any need of money or did you find the cash capital you had
sufficient to do business during that year? A. Yes, all the business that was
offered us was not very much, we were able to take care of it.

Q. No stringency at all? A, No, I had money when the other banks were

short.

Q. During 1907? A. Yes.

Mr. Commissioner: Have you that other ledger? A. I heard them say

one day when w^e were talking about that that the ledger was up in the Court

House.
Mr. Hodgins : Mr. Clarkson says he has never been able to get that since it

was produced in connection with one of the trials, that it has apparently been mis-

laid in somebody's office.

Mr. Commissioner: Where did you say you saw it? A. I overheard

Detective Guthrie saying it was in some office there, that he had seen it.

Q. At the City Hall? A. Yes.

Mr. G. T. Clarkson : It turned out to be the ledger of another bank.

Mr. Commissioner: To whom did Mr. Clarkson give it?

Mr. G. T. Clarkson : The Crown Officers got it.

Mr. Commissioner: What particular Crown Officer?

Mr. Clarkson: I cannot tell you that; I can ascertain that.

Mr. Commissioner: I suppose you got a receipt for it?

Mr. G. T. Clarkson : No, I do not think so. I think it was at the inception

when they came do^vn and got them; they were used at the trials and this ledger

was seen at the trial.

Mr. Hodgins : I think if you would ask Mr. Clarkson or direct Mr. Clarkson

to make enquiries and get that probably it would be done. It is so difficult to find

anybody who is responsible that will take the trouble to look for it.

Mr. Commissioner: It would be in the hands of Mr. Corley, would it not?

Mr. G. T. Clarkson: Or the County Officials; it was seen on one of the

trials; I think the trial of Mr. Warren before the County Judge, Judge Denton, I

understand. We have got back all the rest of the books but not that ledger and

nobody seems to know anything about it. The only points it will deal with parti-

cularly are those concerning circulation.

Mr. Hodgins : Would it assist you at all if you were told it was wanted for

this Inquiry?
Mr. Clarkson: I think it would; I have done all I can but there does not

seem to be any great activity to find it.

Mr. Commissioner: Who would be the Clerk at the trial before the County
Judge ?

Mr. Hodgins : Some one from the office of the Clerk of the Peace, Mr. Irwin.

Mr. Commissioner: I think you had better write Mr. Irwin a letter.

Mi;. G. T. Clarkson: It is the general ledger of the Toronto branch for

1909 and 1910?
Mr. Hodgins : You made a loan to the Trusts Company in December, 1907 ?

A. Yes, I remember making a loan.

Q. That would be the first loan, resumption of business with them, would it

not, after April, 1907? A. It may have been, I could not say for certain; I

know there was a long time elapsed between paying off the loan.

Q. Is it because you cannot find the ledger that you say that? A. I know
those are the facts but 1 cannot give you the exact time.
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Q. Is that because you cannot find that ledger, you cannot see that ledger?
'

A. No, I do not need the ledger to remember that.

Q. To get the date I mean? A. Yes.

Q. Is not it there? A. December 16th, $25,000.

Q. That would be the first, would it not, you had to do with the Trusts &
Guarantee Company afterwards? A. I presume it was, I know it was a long

time. •

Q. Apparently on December 16th, 1907, there is a deposit marked " Deposit

$25,000 "
; what does that indicate, is that a deposit in your bank put to their

credit? A. Put to their credit, yes.

Q. And interest is credited up, is it? A. Yes, from time to time.

Q. Does that mean that it is charged to them? How does it appear in your
entry there? A. We credit them with interest.

Q. How do you explain that if you made the loan to them, how are you
crediting them with interest? A. They left the money with us on deposit, to be

drawn out as they required it, my recollection is.

Q. What security did you get ? A. I had a letter from them giving me an
interest in some Canada Central Railway Bonds that they were floating at tliat

time.

Q. Gi\dng you an interest in it? A. Yes, in proportion to the amount of

our loan of $25,000 ; I have forgotten the exact amount of the bonds.

Q. You were advancing the money to buy those bonds and you got an interest

in it for the bank? A. Yes.

Q. Did you ever realize anything out of that interest? A. No.
Q. Why not? A. I do not think it turned out as profitable as they ex-

pected.

Q. They did not put any of this money into it? A. I could not tell you
what they put in ; I only know what I let them have.

Q. Did they make use of it—it does not look like it there? A. Yes, I am
quite sure they drew the money out.

Q. On December 31st there was a balance to their credit of $25,000? A.

Yes.

Q. It had not been used up to that time; where is the continuation of that
accoimt, is I it not here in this other ledger, page 62? A. I would not think so;

there is no reference made here to it; possibly it is.

Q. What does " 44 " on this ledger refer to ? A. I do not know.

Q. You understand these books, don't you? A. Yes, but I cannot explain

what is not here to give me any information; that to me would look like a new
deposit.

Q. That is January 29th, 1909, you think there would be a new deposit by
then? A. That was in our Savings Bank Department.

Q. That would indicate, if you had no further explanation, that on Decem-
ber 31st they had a balance of $25,000 standing to their credit, and on January
28th they had another $25,000, making $50,000 in all? A. That is the way it

appears to me; it does not seem to me probable, but it may be so; we had the

voucher for the closing out of that, and it must be on file.

Q. It shows a balance, and it must be carried somewhere? A. It is either

chequed out or carried over in here, but the records here do not show it.—W. R.

Travers.

Q. That is the two dates do not tally? A. They do not tally.

Q. Have you no other ledger that that would appear in; would that first

$25,000 appear in the missing ledger? A. It was transferred over to the other

ledger; the ledger that is missing will account for this $25,000; this one looks

like a new transaction entirely. I know they put some special estate money in with

me at that time.
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Q. What estate was it, was it the Hamilton Estate? A. Yes.

Q. They deposited money with you for the Hamilton estate, and how long

did that remain with you? A. I could not say, I should think a year probably.

Q. Was it increasing? A. No, I think it remained stationary.

Q. How much was it? A. I think about $50,000.

Q. On that deposit did you allow interest? A. Yes, 4%.
Q. Was it credited up and drawn? A. Credited to the account, my recol-

lection is.

Q. Did they draw on that Hamilton deposit account with you at all? A.

No, not till they had closed out the estate, a long time after it was made.

Q. That was two or three years? A. A couple of years, anyway.

Q. Was there any of it on deposit at the time of the failure? A. I could

not say if it was the Hamilton estate; we had a deposit before the failure with

them of about $120,000.

Q. That is when you failed their credit balance with you was about $120,000 ?

A. Before the failure.

Q. And was it at the failure? A. It had been transferred over into a

loan; the deposit had been wiped out and it had been consolidated into a loan.

Q. At the time of the failure it was in the shape of a loan? A. Yes.

Q. Did that 4% arrangement continue right up till it was transferred over

into a loan? A. My recollection is that it did.

Q. And the loan bore what? A. 6%.
Q. It was made into a loan by them to the bank bearing 6% interest? A.

Yes.

Q. Was there any other account opened by them by way of deposit in the

bank other than the Hamilton estate? A. Yes, they had a current account with

us as well.

Q. What was that called. Savings Bank? A. No, just an ordinary current

account, chequing account.

Q. Was not there a savings account; was it not so called? A. There may
be, but my recollection is it was just a current account to cheque against.

Q. Was that fairly stationary too? A. No, we would have to refer to the

books for that; I think that was active.

Q. Aggregating much in the course of a year? A. I could not tell you;

those books would not come under my eye from day to day; I saw the totals once

a month; I could not tell you what was moving in them.

Q. You began to deposit your own circulation with the Trusts & Guarantee
Company ? A. Yes.

Q. How early did that begin? A. I think it was in the early part of 1908;
in my examination before Judge Denton in that suit all those facts were brought
out, verified by the books.

Q. I will verify these by the books, but I want to get the general course of

dealing from you; if it began about the beginning of 1908 it would be just about

the same time as they made that $25,000 deposit? A. Yes, I should say so.

Q. Just look at that page, 62, does that deposit of $25,000 bear date Jan-

uary, 1908 or 1909? A. 1908.

Q. Mr. Clarkson thinks that those books show differently from what you say ?

M:r. Commissioner: I do not understand when the bank was lending the

Trusts & Guarantee Company $25,000 where that transaction appears; because

this is a credit to them; they apparently handed the money back to be drawn out

from the same bank or to stay in the Savings Bank; where is the debit to them
of the $25,000 ;

you lent them $25,000 ? A. Yes, that was the first transaction.

Q. Where is the debit of that to them? A. The debit appears in this book,

as I understand it.
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Q. Is not that a credit to them of the money, that is what I understood you
to say? A. When we made the loan we had to credit their account with the

$25,000; we charged our Loan Account with $25,000 and credited their account
ydth. $25,000 to draw against.

Q. Surely if you loaned them $25,000 they owed it to you? A. They
owed it to us in the shape of a note.

Q. You had a note from them? A. Yes.

Q. And that appears in another account? A. Yes, that is where I am
confused here.

Q. What became of that note? A. That note was paid off in due course.

Q. Was it just one wiped oflF the other; just a cross entry? A. No, the
proceeds of the note went to their credit; they chequed that out, if I remember
right, in $5,000 items.

Q. Went into that account or into the current account? A. It went
apparently in this account.

Q. There is no chequing out that, as I understood it; it all remained until

the end.

Mr. Hodgins: That remained to the 31st December, 1907, and then Mr.
Travers was unable to say just what became of that owing to the other ledger
being missing.

Mr. Commissioner: How did they pay the note? A. I think they paid
it by a cheque on one of their own accounts.

Mr. Hodgins: Mr. Clarkson tells me that it was transferred and carried as

a Savings Bank deposit afterwards? A. This book would not carry that out.

Q. I am not speaking of that, that is in 1909, that page 62 ; I am speaking
now of 1908; he says that during 1908 it was carried in the Savings Bank Account.

Mr. Commissioner: Just as it was in 1907; that, as I understand, the book
evidently is the Savings Bank? A. There was some change of accounts; it went
out of one account into the other ; I could not say what it was without the book.

Mr. Hodgins : I am instructed it remained there till January, 1909 ; would
that be right, according to your recollection ? A. Yes, I would say so.

Q. That was separate and distinct from the Hamilton deposit? A. Yes,
that was a separate transaction.

Q. And I find that on the end of January, 1909, that the Hamilton deposit
was $25,000 and the Savings was $25,000, making a total of $50,000 ? A. Yes,
I should think that was about right.

Q. You began depositing circulation early in 1908 ? A. That is what I said.

Q. To what extent? A. $1,000 a day.

Q. Kept up all through the year? A. Yes.

Q. Sent it regularly? A. Every morning sent down $1,000 to go to our
credit there.

Q. There would be a total, according to these documents, on the 30th Jan-
uary, 1909, of $33,500 of circulation that had been sent down; on the Hamilton
and on the Savings you were papng 4% ? A. Yes, that is my recollection.

Q. What were they paying you on the circulation ? A. They paid us 3%
for a while, I don't know how long, and then the interest ceased.

Q. You had some arrangement with the company when you began deposit-

ing the circulation? A. Yes.

Q. Will any of the books show a payment of interest on circulation? A.
Yes, the bank account with the Trusts Company will show the interest that we
paid them.

Q. How long would it have borne interest? A. I could not say exactly,

it must have been a year.

Q. Mr, Commissioner: Interest that you paid them? A. No, interest

they paid us; they credited our account with interest.
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Mr. Hodgins: With 3%? A. Yes.

Q. And you were paying 4% on your deposit. Mr. Clarkson thinks you

paid 3 on one and 4 on the savings? A. Yes, I think that is right; I thought

it was 4 on each one; the chequing account would be 3 and the savings account 4.

Q. Is your recollection that you got interest on deposits of circulation from

the beginning for a year or till when you commenced to make what is called the

Special Circulation Deposit? A. I could not answer that; the books will have

to show that.

Q. You can tell us who you made the arrangement with? A. I made the

arrangement with Mr. Warren.

Q. Eegarding the deposits of circulation? A. Yes,

Q. They had a deposit with you ; what did you deposit your circulation with

them for? A. For the purpose of getting it out; they were paying out money
Dver their counter every day and it was an advantage for us to use our bills.

Q. Why did you not pay it out yourself ? A. We had not the chance ; we
had not the customers to pay it out to; you cannot give it away.

Q. You cannot? A. I mean you cannot shovel it out without something

to return for it.

Q. You could not have been doing a very large business? A. We were

Rot doing a very large business, no.

Q. During 1908
;
you made up your mind you would get circulation out

anyway in the beginning of 1908? A. Yes.

Q. Just tell us what made you introduce the matter to Mr. Warren, because

it is a little unusual? A. Not a bit; it is a very general thing all over the

country; formerly they did it through private bankers.

Q. Depositing circulation? A. Of having somebody put out your circula-

tion for you.

Q. Did they do that in the bank you were connected with? A. Yes.

Q. Whose certificate you hold? A. Yes; they have their circulation paid

out by other banks sometimes and by private bankers.

Q. I suppose you will agree with me that unless you get interest on it it

would be no benefit to you? A. Yes, it would; the bills would be worth 5%
interest to the bank all the time they are out.

Q. Tell us what the arrangement was with Mr. Warren? A. The arrange-

ment with Mr. Warren was that in order to assist me in getting the bank circula-

tion out that he would pay out over his counter, for cheques drawn upon his insti-

tution and for which the money would remain at our credit, that we would not

draw on him for that money, he would allow us 3% on it; I think it was 3%,
I am not quite sure; it might have been 2%%.

Q. He would allow you whatever you put in 3i/^ on, whatever you put in as

circulation, irrespective of whether he paid it out or not? A. Yes.

Q. Is that the arrangement? A. Yes, that was the arrangement.

Q. That if you deposited $1,000 a day? A. He passed it to our credit

the same as if it was gold went in there.

Q. That would be in round numbers $25,000 a month; you would be getting

3% interest on that $25,000? A. Yes, that is my recollection.

Q. There is no trace of interest on it in the bank book ; did you say it began

with interest being paid upon it? A. Yes, that is my recollection.

Q. Why was the payment of interest discontinued? A. It was discon-

tinued, my recollection is, after about a year. Mr. Warren thought that the ac-

commodation that he was giving us was sufficient without paying interest.

Q. What accommodation was he giving you? A. When we were short in

the Clearing House for gold he would give us his cheque on the Bank of Montreal
and let us get gold for it.

Q. For nothing? A. Yes.
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Q. Just go down and ask him for a cheque and he would give you a cheque?
A. Yes, he gave me a cheque several times.

Q. Irrespective of the state of the accounts? A, No, in respect to our
balance there.

Q. Your balance of circulation? A. It was circulation we deposited, yes;

but that was cash; we had to redeem the circulation.

Q. I am asking you whether you meant it was in addition to your circula-

tion deposit? A. For deposit circulation and otherwise.

Q. Because you know they had a deposit with you, very large sums ? A. Yes.

Q. And if you set one oS against the other there would not be much balance

to your credit? A. At times like that when we needed money one was not set

off against the other.

Q. It was, however, arranged that they were to be kept pretty well even?
A. That was the understanding without any arrangement.

Q. That is, that they would deposit with you this Savings Bank and the

Hamilton estate and you would keep them supplied with circulation about to

balance it? A. We would keep our balance up with them about the same figure

as near as possible.

Q. And you would pay 4% and 3% on what you owed them, and they

would pay 3 on what they owed you in the way of circulation? A. Yes, that
is my recollection.

• Q. In other words, this circulation was treated as a debt from them to

you? A. Circulation was treated as a deposit the same as any other person
would go and make a deposit.

Q. A debt to you? A. Yes.

Q. Could you get it at any time? A. Yes, we could draw any time, al-

though there was an understanding between Mr. Warren and myself that we
would not draw suddenly on them for it.

Q. You say it was a benefit to you? A. Yes.

Q. What benefit would it be, outside of whatever interest you got from it?

A. The benefit was as long as those bills were in the pockets of the people it

was worth 5% to the bank.

Q. I would like to understand why? A. Simply because they were free

deposits; circulation of the bank means free deposits, it costs us nothing except the
printing of them.

Q. If you give it to the Trusts Company? A. They paid out the circula-

tion to the people over the counter.

Q. You gave them to the Trusts Company and they paid you 3%, they would
reap all the benefit of the circulation? It would be the same as any person else

depositing with them, they would allow their regular customers 3% on their depo-
sits; ours was no different; we were depositing cash with them.

Q. And you were getting interest on your deposits? A. We were.

Q. You cannot pretend you got any benefit from the circulation, you trans-

ferred that benefit to them? A. I certainly did get benefit; no banker can
deny the fact that his circulation is a valuable asset to him, valuable profit.

Q. If he issues it? A. We did issue it,

Q. Either for a loan or in case of some deposit in the bank; but you would
not for a moment say if a banker took circulation and gave it to somebody who
would then pay his own debts with it that that would be any benefit to the bank?
A. It certainly would; they paid it out for us and left the money at our credit,

and that credit showed in our statements as cash reserve on hand.

Q. That is not benefit from circulation? A. Yes, it is.

Q. It is benefit from having put something into the bank? A. When they

paid this circulation over the counter it was a profit to the bank.
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Q. I fail to see it? A. Because you do not understand the business, If

you get a note in your pocket of $1,000 for which you pay no interest on it, you

are making money on it, are you not?

Q. I thought they were paying you interest for this? A. Yes.

Mr. Commisionek: But you see he used paper not bearing any interest, he

used it as money? A. Yes.

Me. Hodgins : He did not use it as money.

Mr. Commissioner: Yes, he deposited it as cash with the bank; they took

it as cash, and that was non-interest bearing paper.

Mr. Hodgins : Eliminate the question of interest on that, what possible bene-

fit does it do to the bank to deposit its circulation with anybody? I quite under-

stand if I had $1,000 to my credit, and get circulation from the bank and use that

around that is benefit to the bank; but it is no benefit to me if you give it to me
and I do not owe you anything? A. If you take a thousand dollars of bank bills

and keep them in your pocket, I have a thousand dollars to loan to somebody at

6%.
Q. Why? A. I have that thousand dollars.

Q. What thousand—the thousand dollars that you have given me? A. Yes.

Q. Not unless I owe it to you, if I have given you a note for it? A. T

got a note from the Trusts Company in the shape of a pass book.

Mr. Commissioner: This is academic; apparently you cannot convince him.

Mr. Hodgins : I fail to see how you can use your circulation handed to

somebody else to pay their debts with and pretend that the bank was getting the

benefit of it by circulation.

Mr. Commissioner: It seems to me very plain, as it seems to the witness?

A. It is hard to explain these things to a man who does not understand banking.

Mr. Hodgins: You are the man who understood banking and look where

the bank landed? A. It is a pity I had not had you for a solicitor.

Q, I do not find that other banks in good standing give their circulation

to other people to pay their debts with ? A. They certainly do not give it away

;

but, take a private bank, they will give the bank a note for ten thousand dollars

and they will take the bank's circulation out and pay it over the counter to their

customers, and all the time while that circulation is not called upon, while the

bank is not called upon to reduce its reserve by paying it back or clearing it, it

is worth 5%.
Q. You had no circulation from the Trusts & Guarantee Company? A. L

certainly did; I got a bank deposit.

Q. That is the benefit you are speaking of, not the benefit of circulation?

A. And the benefit of circulation.

Q. I see benefit in one way? A. We got two benefits from it; it was all

one sided as far as we were concerned.

Q. Let us take a concrete case, because I have not been able to understand

this method of banking; take the case of a thousand dollars, you deposit that cir-

culation of a thousand dollars with them? A. Yes.

Q. What benefit, apart from their circulating, did you get from that? A.

I will tell you in a few words ; they place that thousand dollars to my credit, which

is equal to a thousand dollars in gold, if I needed it.

Q. Why? A. Because I could draw upon them for it if I needed it.

Q. That is yoii could get it back?
Mr. Commissioner: Get the money.
Mr. Hodgins : Yes ? A. I could then take one thousand dollars out of my

gold reserve and loan it to you if you came in ; and if I had not that thousand
dollars down there I could not do it.

Q. Why? A. Because good banking you are supposed to keep a certain

amount of cash on hand, and I would not wish to deplete the amount; you might
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come in for a loan and I cannot give you money ; we cannot go any lower ; but if I

had one thousand dollars deposit in circulation down there if they would pay me it

I could reduce my reserve to the extent of those deposits.

Q. You mean you had a bank book showing you had a thousand dollars on
deposit there, and you could use it in a bank statement? A. Yes, I could use it,

because I could draw it any time I wanted.

Mr. Commissioner: Not in the bank statement, he could use it in money.
Mr. Hodgins : I think it is playing upon words.

Mr. Commissioner: You could draw a cheque upon it? A. Do you mean
to say if you have a thousand dollars in your bank book it is not worth anything to

you?
Mr. Hodgins : If he has had a thousand dollars on deposit he can get that

back from the Trusts & Guarantee Company.
Mr. Commissioner: He does not get back circidation, he gets money? A.

No, I get cash.

Mr. Hodgins : "Was the arrangement that you were to get back money ? A.

Whenever I needed it.

Q. You were to get money instead of circulation? A. Actually get gold

from the Bank of Montreal for it.

Q. You will agree with me this far that the Trusts & Guarantee Company
might have kept that in their vaults and not circulated, and you would have had
that benefit? A. Just the same.

Q. Then what benefit did you get by their circulating? A. Because I had
not to redeem it until it reached the Clearing House, and as long as it was so it

was a free deposit to me.

Q. If they had not circulated at all ? A. Just the same we would have the

money there to draw if they did not pay it out, it made no difference to us whether
it was in their pocket or yours.

Q. If the}'^ did not circulate it you gained no benefit in tlmt way? A. It

made no difference to us.

Q. It made no difference whether they circulated it or not? A. No.

Q. Would it not come back if they circulated it? A. Yes, we would have

to meet it through the Clearing House.

Q. If they did not circulate it—^you got no benefit by their circulating it—

?

A. Yes.

Q. What benefit did you get? A, Advertised the bank for one thing, kept

our bills circulating around. It would be better for us if they had locked it up in

the vault.

Q. I do not see how the getting of your circulation out was a benefit to the

bank ? A. It was a benefit to the bank ; it did not make any difference whether

it was in their vault or in your pocket.

Mr. Commissioner: It was to their interest to get it out.

Mr. Hodgins: Whose interest

Mr. Commissioner: The Trusts & Guarantee Company.
Mr. Hodgins : It was not to the Bank's interest to get it out A. Yes.

Q. We will have to leave it that way; I still think I am right? A. You
will have to argue stronger than that to change me.

Q. Did you pay it out ? A. They used to pay it out regularly every day as

far as I know.

Q. It used to keep coming back to you? A. A certain amount of it; the

life of a bill is five weeks.

Q. You had to pay it? A. Through the Clearing House.

Q. And still the amount remained to your credit that you had deposited?

A. If we had the funds on hand we would not disturb that account, if we had not

we would go down to them and get a cheque on the Bank of Montreal and get some

gold.
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Q. Did you always do that, get gold ? A. The same thing.

Q. Or get their cheque ? A. Just the same thing.

Q. Will you say you did that continuously ? A. We frequently did it.

Q. What was the usual course, to get back circulation? A. No, we never

took the circulation back.

Q. What did you get then? A. I told you, I cannot make it any plainer;

I got a cheque on the Bank of Montreal, which was gold,

Q. That was the invariable course? A. Always when they paid us the

money they gave us a cheque on the Bank of Montreal.

Q. You never got circulation? A. Never got circulation back from them.

Q. At any time ? A. Not that I remember, never got a, dollar's worth back.

Q. Do you still say that the interest ceased upon the deposit of circulation

about the end of the year ? A. I do not know
;
you will have to look at the books.

Q. About the end of the year? A. It ceased at some time; the books will

speak for themselves.

Q. From that time on you got no interest on the circulation ? A. I do not

remember.

Q. But you still paid interest on the deposit? A. I think so.

Q. There is no doubt about that? A. The books will speak for themselves.

I cannot remember those dates. .

Q. The account went on in 1909, went on during 1909 and 1910, didn't it?

A.- I believe it went on up to shortly before the bank failed.

Q. Then you would be paying interest on the total amount of the Hamilton
Estate and the Savings? A. Yes.

Q. If the accounts were set off against one another the balance would be com-
paratively small, would it not? A. That is my recollection, yes.

Q. Why was the interest discounted on the circulation? A. I explained

that to you a little while ago.

Q. Would you mind giving it to me again? A. I told you Mr. Warren
thought it was one sided, and I did too, and we stopped it.

Q. What was one sided ? A. Paying us interest on the deposit, and paying
out our circulation made it one sided.

Q. Was not that a benefit to the Trusts & Guarantee Company to pay out

your circulation? A. No. What benefit to them ? They could pay out Bank of

Montreal bills.

Q. Was it a benefit to them ? A. Not to liave our circulation, not a dollar

except for the deposit at the credit.

Q. They had this circulation deposited by you at regular intervals, and they

could use that to pay their own debts.

Q. And they thought that benefit was not worth paying you interest upon?
A. Yes.

Q. Do you say so far as the books are concerned throughout it would show a

balance in the Savings and in the Hamilton Estate and a debt in the circulation

accounts ? A. I suppose the books will speak for themselves.

Q. There was no withdrawal from the circulation account was there ? A. I

do not remember; the books will speak for themselves; I think we did draw prac-
tically as I said before, when we were short we drew on them and they never made
any objection.

Q. That was by sending a cheque on the Trusts & Guarantee Company, and
they would give you a cheque on the Bank of Montreal ? A. Yes.

Q. In those cases they would be charged against the circulation account? A..

Yes, that is what I recollect.

Q. The interest would amount to a very large sum on the daily balance if the
total in circulation account was set off against the deposits they had with you; you
realized that, did not you ? A. I did not quite catch what you said.
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Q. The interest on the daily balance as between the two accounts would
amount to a very large rate? A. It would amount to a certain amount of money,
the average balance there.

Q. The average would be three and a half per cent., and on the total in the
Savings and Hamilton Estate it ran up something like at one time to over two
hundred thousand dollars; whereas the circulation account ran up to one hundred
and twenty thousand; there is one case they ran up to over two hundred and
eighteen thousand dollars; what was the object of keeping that up all the time;
there must have come a time in the history of the bajok when you had business

enough to do it if you were doing a legitimate business, to want all your circula-

tion? No, we were not; we were falling behind.

Q. Was the reason that the cash had been so depleted in one way or another

by investments that the bank had made? A. Y^.
Q. Such as the Keeley mine, and others? A. Yes.

Q. When did that state of affairs interv^ene and make it necessary to continue

this deposit of circulation? A. During the last year of the banlc's existence,

more particularly, than otherwise.

Q. That would be 1910 ? A. Yes.

Q. I understood from the evidence given on some of the other occasions that

the Trusts & Guarantee Company made objections from time to time to giving you
cheques when you sent down for money on the ground that the two accounts, their

deposits and your circulation deposit with them, were to be kept about even, and
that they did not want to part with the money, and that you had to go down several

times and straighten it out with Mr. Warren ? A. Yes, I had to go down several

times to get a cheque for the money.

Q, And put it on personal grounds with him owing to the understanding?
A. No, I do not know that that was exactly put that way. Mr. Warren would
want to know why we were drawing so freely; usually people carrying deposits

with other people want to have some warning before they are drav.n out, and we
would drop on him suddenly and one of his officers would object, and as soon as 1

would hear of the objection I would go down and see Mr. Warren and explain

matters and it would pass through.

Q. What explanation would you offer him ? A. I could not tell you now,
probably the withdrawal at some branch suddenly, a sudden withdrawal of money
that we would require to meat, I would get notice from the branch that they had
issued settlement cheque on Toronto for a certain amount of money, I would know
I would be short in the Clearing House next day.

Q. He must have realized that keeping this sort of thing up meant the bank
was in poor condition? A. I could not say that; Mr. Warren had confidence

in me.

Q. You realized it? A. I realized we were sailing against danger, and

could not help realizing it.

Q. Did you not tell him so? A. No, I did not see any chance for him
losing anything.

Q. Wliat loans were made by the Trusts Company to you during the pendency
of this arrangement? A. At what time do you speak?

Q. You began depositing circulation in 1908, and they began depositing with

you in 1909? A. Yes, the first loan I made with them was $75,000, I do not

remember the date of it, on the security of $120,000 of the American Piano Com-
pany. The next loan was for $100,000 on the security of the Keeley mine bonds:

and then that was all consolidated into a new loan of $295,000 or $300,000.

Q. I see I was in error; it was in December, 1908, that the deposit account in

the bank by the Trusts Company began, and it was not until January, 1909, that

you deposited circulation. I put the dates the other way. I am instructed by the

liquidator that no interest was received on the circulation except on what is called
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the special circulation account, which was an additional one to the circulation

account, that except on that account no interest was received on circulation? A.

The liquidator is a very careful and correct man, and if he finds this state of affairs

in the books I am not prepared to contradict that; but my recollection is we were

getting interest and it may be some fault of the branch office in not collecting it.

Q. What branch office was this done in ? A. Toronto branch.

Q. Who was the manager ? A. I had several managers during that time.

Q. Who did you put it down as being the fault of ? A. I do not say it was

tiie fault of anybody ; I say it might have been.

Q. I suppose from the standpoint of statements to the Government you would
use what appeared in the Bank's books and the Trusts & Guarantee Company's books

as indicating you had a large deposit with the Trusts? A. We would enter it

under item 29, which says, " Other assets not included in the foregoing heads ", and

at the bottom of the statement I would make a memorandum, " This includes eighty

thousand dollars", or whatever the amount might have been deposited with the

Trusts Company; that was in accordance with instructions I got from Ottawa, if

my recollection is right, when I first wrote them about it.

Q. That is with regard to that reversed entry; but I am speaking of the

circulation which commenced in 1909, and which crept up at |he rate of a thousand

dollars a month, would you show the aggregate of that from time to time as being

among the deposits of the bank? A. As I explained before, circulation went to

our credit, and whatever balance was there was used with the Government to show
a reserve.

Q. When you say balance you mean whatever total that circulation account

showed ? A. The balance at our credit.

Q. Not the balance between the two accounts? A. No, the money they had
with us we showed as deposits.

Q. The loan was seventy-five thousand dollars; on what security was that

taken? A. The American Piano Company stock, 1,200 shares, $120,000 worth.

Q. What was the reason why that loan was made? A. It was the with-

drawal of our deposits at that time, I cannot say just where it was.

Q. From where? A. I think it was from Haileybury; the Manager there

went over to another bank and carried away some fifty or sixty thousand dollars of

our deposits with him.

Q. You mean he transferred them to another bank ? A. He had the people

transfer them.

Q. It was not a case of defalcation ? A. No, simply transferring.

Q. Withdrawal of business ? A. Yes.

Q. At that time you had about one hundred and twenty-three thousand dollars

of deposit with the Trusts Company ? A. Yes.

Q. Why did it become necessary to make a loan? A. Because I had drawn
the seventy-five thousand dollars out of my deposit, the cash reserve would have
been depleted that amount, and it would not look well.

Q. This $123,000 was treated then as part of your cash reserve? A. Yes.

Q. They lent you seventy-five thousand dollars, did they put that to your
credit ? A. Yes.

Q. In actual money ? A. Actual money.
Q. You owed them at that time on their deposit account about one hundred

and seventy-two thousand dollars? A. Very likely.

Q. Which would make it altogether about $247,000? A. If that is the
state of the books it must be right.

Q. Where did you get this one hundred and twenty thousand dollars of Amer-
ican Piano Company's stock? A. I exchanged it for stock in the bank.

Q. That is known as the Tevis— ? A. Yes, the Tevis-Knabe transaction.

Q. At all events you had this $120,000 piano stock and you pledged it to
them ? A. Yes.
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Q. And did you agree to pay interest on that? A. Yes.

Q. At what rate ? A. Six per cent I think.

Q. That was about the 4th February, 1910 ? A. Very likely.

Q. The same year that the bank failed? A. Very likely.

Q. Who did you arrange that loan with? A. Mr. Warren.

Q. Did you explain the situation of the bank at that time? A. No, 1

explained the situation of why I needed the money only.

Q. What was your explanation ? A. As I told you a few minutes ago, there

were withdrawals from our branch if I remember right at Haileybury.

Q. You explained tbat to him? A. Yes.

Q. And told him you wanted this put in the shape of a loan ? A. Placed to

our credit, yes.

Q. Why did you not draw the amount from the circulation account that you

had on deposit? A. I have just explained that to you; I cannot make it any

clearer.

Q. If you had drawn a cheque on it for seventy-five thousand dollars they

would have honored it, would not they ? A. Yes.

Q. That would have been just as good to you as making a loan? A. No,

my balance at the end of the month of available assets would have been reduced to

too low a figure altogether; it was only a question of selling that stock or making
a loan on it.

Q. The result, however, would be misleading to an outsider? A. I do not

think so.

Q. When was the next loan made? A. If I remember right it was in

July of 1910.

Q. Was it not in April? A. The one hundred thousand?

Q. The next loan? A. I do not think so.

Q. Was not that the case of a deposit receipt being issued, four per cent, for

$120,000? A. That was a cross entry in the books; that is the deposit of the

Trusts Company with us.

Q. What was the occasion of that? A. I could not answer that; they

wished to have it transferred from one account to the other; I saw no objection

to it.

Q. I am instructed Mr. Warren was leaving for the West and wanted to put

the indebtedness of the bank into a different shape? A. Yes, I remember some-
thing about that.

Q. And you had in the savings account and the Hamilton account some
$123,000? A. Yes, very likely.

Q. And that for that or for the largest part of it you issued a deposit receipt ?

A. Yes.

Q. What was the object of that as explained by Mr. Warren? A. The
deposits as they stood then were subject to call; the deposit after we issued the

deposit receipt was subject to fifteen days notice, it was an advantage to the bank
to have them in that shape.

Q. It was not Mr. Warren's suggestion? A. I cannot say whether it was
Mr, Warren's suggestion entirely.

Q. What would you say? A. It may have been mine, knowing he was going

away and not knowing who would have the say down there regarding the with-

drawal of the deposit, very likely it was mine—I do not Imow what Mr. Warren
says on that point, but I would not like to contradict him.

Q. It would seem to me rather a dangerous thing to go to a manager of a

Trust Company and say to him, " Now, you are going away, and I do not want
this deposit suddenly withdrawn " ? A.I do not think so at all ; every banker
is sensitive about his deposits, and naturally would take every means he could to

prevent their being taken away from him, withdrawn.
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Q. These had been with you a very long time on this same arrangement that

5'OU speak of? A. Yes; if you had ten thousand dollars in the bank, and the

banker heard you were going to take it off somewhere else and he called on you

and begged of you to leave it there, you would not think the bank was wrong,

would you?
Q. I am not saying you are wrong; I want to get the point of view? A.

The point of view was a change of the deposit from being payable without notice

to being paid after notice.

Q. And the deposit receipt was issued for the $120,000? A. I believe it

was.

Q. And handed to Mr. Warren ? A. Or some clerk that called for it,

Q. It was arranged with Mr. Warren, anyway? A. Yes.

Q. Did he inquire as to the condition of the bank? A. He never inquired

as to the condition of the bank from start to finish ; I do not think he ever doubted

it.

Q. He must have had some of your optimism? A. Very likely he did; it

was a good thing he had in one way, and a bad thing in another.

Q. You had become good personal friends by this time ? A. We were good

friends always.

Q. Then how long was Mr. Warren away? I could not say how long.

Q. Was he away for the summer? A. He was away for a few months.

Q. Any length of time? A. I do not remember, I did not keep track of it.

Q. What was being done with your circulation during that time, was it being

deposited? A. Yes; my recollection is we went on depositing the same as usual.

Q. Was it being withdrawn, did you have any sudden calls that you had to

send down cheques to the company while he was away? A. We had calls on
our deposits, yes.

Q. Had you to send cheques down to the company? A. Yes.

0- Was there any difficulty then? A. Sometimes.

Q. Who was making difficulty? A. I understood Mr. Morden, the new
manager.

Q. He was acting in Mr. Warren's place? A. Yes.

Q. And who else, did you see any one else but him during that time? A.

No, I do not think I ever had any business with anybody else there.

Q. Had you to go down and persuade Mr, Morden to allow you to withdraw?

A. Yes.

What was his reason for objecting? A. If I remember right, he took the

ground that we should not withdraw our balance if they did not withdraw theirs

from us; in other words, they should be kept at the same level.

Q. So that from their point of view they were doing you a favor in cashing

a cheque? A. They were.

Q. But they did it, nevertheless? A. Yes.

Q. When did trouble begin down at the Lindsay Branch of the bank? A.

It would be, I think, in July, 1910.

Q. Had W^arrcn returned? A, Warren was at home at that time.

Q. Did you inform him of the situation created by the Lindsay trouble? A.

I did.

Q. And the bank would have to look to the company for assistance? A. I

did.

Q. That would be in July, 1910? A. I believe so.

Q. The state of affairs at that time was that there was the American Piano

Company's stock put up as security for the amount that was due represented partly

by a deposit receipt? A. Seventy-five thousand dollars; we followed the usual

custom when securities are deposited that way, collateral security, one loan to make
them run with the others

—
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Q. Would that mean American Piano Company's stock had been made col-

lateral with the deposit receipt for one hundred and twenty thousand dollars?

A. No, it had nothing to do with that whatever.

Q. It would only stand for the $75,000? A, For the seventy-five thou-

sand dollars, and whatever the clause in the document was worth covering any
other debts.

Q. There was no new hypothecation made of the piano stock at the time
the deposit receipt was issued? A. No.

Q. What was the result of your informing Mr. Warren of the state of af-

fairs? A. They loaned me one hundred thousand dollars.

Q. In addition to what you already owed them? A. Yes.

Q. On what? A. On the bonds of the Keeley mine.

Q. How many bonds of the Keeley mine? A. One million dollars, the

bonds were.

Q. Who was the holder of these bonds? A. They were held by the bank
as collateral.

Q. What other security? A. Nothing at that time.

Q. What bonus was given? A. No bonus.

Q. None at all at that time? A. Not at that time.

Q. Was there any stock given as security? A. I think it was after the

loan had gone to our credit.

Q. Immediately after or some time after ? A. It seems to me it was twenty
or thirty days after.

Q. Had it any connection with the loan? A. Yes.

Q. What connection had it? A. I have to take back something I said.

You asked me if I had seen anybody else at that time.

Q. Yes ? A. I had spoken to Mr. Stratton ; I had been up to Peterborough
one Sunday and had a conversation with him; that was the origin of the stock

of the Keeley mine that you are referring to I suppose being transferred?

Q. Yes
;
you saw Mr. Stratton before this hundred thousand-dollar loan ? A.

I would have to see the date the loan was made; it seems to me, as far as I can
recollect, it was about that time. If my memory is right, Mr. Warren had advanced
me a certain amount and wished to have it confirmed by Mr. Stratton.

Q. In consequence of that, you saw Mr. Stratton ? A. I went to Mr. Strat-

ton's house one Sunday; I think it was in July.

Q. The loan went through? A. Yes.

Q. The security being a million dollars of bonds of the Keeley mine? A.
Yes.

Q. In addition, an)i;hing else? A. We transferred twenty-five thousand
dollars of the Keeley mine stock to Mr. Stockdale in trust as a bonus, and fifty

thousand dollars to Mr. Stratton in trust, as I understood it, as an additional

security.

Q. Who is Mr. Stockdale? A. He is local manager of the Trusts Company.
Q. You speak of that as being a bonus? A. Yes, a bonus on the one hun-

dred thousand dollars; I was wrong, it had not come to my mind at the time you
asked me first ; I was thinking of the cash ionus.

Q. Bonus to whom? A. Bonus to the Trusts Company.
Q. What was the fifty thousand dollars of stock to Mr. Stratton? A. Mr.

Stratton suggested that being down as an additional security.

Q. For whom? A. I do not know who it was for, it was in trust; it was
not explained to me; it was in his name in trust.

Q. And the bonds of the Keeley mine were put into whose name? A. They
were hypothecated to the Trusts Company.

Q. Why was the difference made between the bonds and the fifty thousand
of stock, one put in the name of the company and the other Mr. Stratton's name
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in trust? A. The bonds were issued in the usual course to secure the bank, and

the bank

—

Q. Secure the company? A. Well, they were issued to secure the bank

for the bank's loans, that is as originally issued.

Q. Why in dealing with the Trusts Company was the million dollars of bonds

put in the name of the Trusts Company, and the fifty thousand dollars of stock

in the name of Mr. Stratton? A. Stock and bonds in the company, as you

ought to know are two different things altogether ; the stock is very little use until

the bonds are paid off.

Q. I am asking why one was put in one name and another in the other?

A. Bonds were issued for the purpose of protecting the bank, and when the bank
needed money it transferred them to the Trusts Company as security.

Q. If this fifty thousand was additional security, why was it put in a dif-

ferent name? A. I cannot answer it.

Q. Did it originate out of your talk with Mr. Stratton? A. Yes, it

originated that way; he suggested it and I did it.

Q. Was that part of your arrangement with Warren? A. No, he never

suggested it.

Q. What became of this stock? A. I do not know; I heard it was trans-

ferred back to the liquidator.

Mr. G. T. Clarkson: No, but it will be if I want it transferred; it is in

the same position still.

Mr. Hodgins: That provided you with one hundred thousand dollars? A.

Yes.

Q. How was that paid to you? A. By cheques on the Bank of Montreal

for which wp got gold,

Q. To the full amount? A. I believe we withdrew every dollar of it.

Q. Would that apply to the previous seventy-five thousand dollars? A. Yes.

Q. That would be $175,000 which they gave you as equivalent to gold and
in your own circulation ? A. We never got any of our circulation for that ; I

keep telling you that from time to time.

Q. Did you get further assistance from them? A. Yes, we got further

assistance from them.

Q. In what shape? A. We deposited larger sums of oui circulation after

that, and they gave us a cheque on the Bank of Montreal in return for it.

Q. Is that an isolated case? A. Yes.

Q. What was the amount of that? A. I could not tell you, sometimes it

was five and sometimes ten thousand dollars ; I could not teU you exact.

Q. What months was this in? A. I should say the last few months prior

to the bank's failure.

Q. It failed what date in December? A. The 19th December, 1910.

Q. During August and September, were you still depositing circulation?

A. Yes.

Q. You largely increased the amount per day ? A. Yes, we did, so I should

say; we made two deposits if I remember right; we deposited the usual thousand

and then we would deposit occasionally a larger amount.
Mr. Commissioner: In another account? A. No, sir, the same account.

Mr. PTodgins : What use did you make of that, getting cheques from them ?

A. Got gold for it.

Q. Would the two balance each other during that period ? A. My recollec-

tion is that those transactions one offset the other.

Q. Any objection from the Trusts Company? A. Mr. Morden, if it was
during his time, I think it was some of it was done, he objected to it.

Q. With what result? A. Without any particular result; it never ended in

their stopping us ; they still continued to assist us that way up to the very last.
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Q. You had to overcome Mr. Morden's objections; how did you do it? A.
1 think they overcame themselves; I think he saw it was reasonable to help us.

Q. You did not have to see anybody ? A. Xo.
Q. Did you not see Mr. Warren or Mr. Stratton? A. Later on just

before the bank failed I did.

Q. That would be in October, would it; I am told it was October 26th, 1910,
that you made a new loan, or thereabouts, the final loan? A. Of how much?

Q. Did you never make a loan subsequent to that one hundred thousand dol-

lars? A. I consolidated all the loans together including the deposit that they

had with us.

Q. "Was I right in meiitioning that as the end of October? A. I would
think so.

Q. Who did you negotiate that loan with ? A. I negotiated, that loan with
Mr. Morden, Mr. Stratton and Mr. Matthew Wilson, of Chatham.

Q. Was that consolidation brought about by any pressure from the Trusts

Company ? A. Yes ; Mr. Morden, if I remember rightly, he either sent us word
verbally or wrote to us that he wished to withdraw the one hundred and twenty
thousand dollars.

Q. Gave you fifteen days notice? A. Gave us notice.

Q. And that brought about? A. That brought about the consolidation.

Q. What form did it take? A. The consolidation?

Q. Yes. A. We gave them a new note for two hundred and ninety-five

thousand dollars, if I recollect, I am not sure whether it was two hundred and
ninety-five thousand dollars or three hundred thousand, I think it was two hundred
and ninet}^-five thousand, and they put that to our credit and we chequed out and
paid off the old loans with that.

Q. What security did you give them for that? A. I gave them all they had
previously and farmers' notes and others of the bank that the bank had under dis-

count, I do not remember the amount, it was a large amount though.

Q. That would be the Keeley mine's bonds one million dollars? A. Yes.

Q. The American Piano Company stock one hundred and twenty thousand
dollars ? A. Yes.

Q. And then I am instructed that it was one hundred and eight thousand
dollars of farmers' notes? A. Yes, all of that.

Q. They still were to the fore, these farmers' notes? A. Not the same
notes at all.

Q. More farmers? A. Those were notes for money we had loaned to

farmers to buy sheep and cattle and hogs and other things.

Q. That loan then consolidated practically the whole thing and gave you the

additional credit, in other words you did not owe them any two hundred and ninety

five thousand dollars, would that be right? A. I believe there was a balance in

our favor; the books will show what it was.

Q. I am told there was a credit of about sixty-eight tliousand dollars? A.
I would not dispute that.

Q. At that time had you any idea, was there any discussion about the amount
you had on deposit with them ; was any account taken of it, in the way of circula-

tion? A. They had on or about that time a certain amount of circulation that

they had not paid out.

Q. Do you remember about how much? A. I should say it was fifty or

sixty thousand dollars.

Q. Was anything said about setting it off? A. Mr. Morden wanted it out

of the road ; he did not care about carrying it.

Q. What was done with it? A. We redeemed it from time to time by
cheques on our balance.

Q. After the loan was consolidated ? A. After the loan was consolidated,

that is my recollection, I cannot speak positively on that.
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Q. In dealing with the loan there was no credit taken for the amount of cir-

culation on hand ? A. No. that was a special matter.

Q. It had never been taken into consideration in making any one of these

loans ? A. Yes.

Q. Always trea.ted as if it did not exist so far as the amount of the loan was

concerned? A. Yes.

Q. Had they when the bank failed a large amount of your circulation? A.

I believe they had.

Q. How much do you think they had?
Mtt. G. T. Clarkson: Five or ten thousand dollars, I understood? A.

They had all of that any way.

Mr. Commissioner: AVhat was done with this balance at the credit of the

bank in the circulation account as it is called; was that deducted when conso-

lidated? A. No, those special deposits.

Q. The account that had been running all the time that was intended to be

kept even with their deposit account, how was that dealt with in this coasolidation ?

A. After the consolidation was completed we practically had the same amount to

cur credit as before.

Mr. Hodgins: A verv^ large sum? A. Sixty or seventy thousand dollars,

1 do not remember.

Q. In the circulation account?

Mr. Commissioner: That account stood at over one hundred, thousand dol-

lars ? A. It did at one time, not at that time, that is when we were being drawn
upon,

Mr. Hodgins : The total in the circulation account appears on the 31st

October, 1910, to be $73,161 ? A. I presume that is right.

Q. And the totals of the loans and deposit, you having put part of the credits

into the form of a loan, would be two hundred and ninety-nine thousand doUare?
A. Yes, that is right.

Q. Then the seventy-three thousand dollars was not taken into account at all

but left outstanding ? A. It was left outstanding to our credit.

Q. After that you had as far as I can see in the neighborhood of sixty-eight

or seventy thousand dollars to your credit in the circulation account? A. We
had that at our credit ; I cannot say it was exactly on circulation account.

Q. From that point of time when the last consolidation took place did you
draw against that circulation account? A. I believe we did.

Q. Did you draw freely or had you to put up security to get it? A. Yes,

we had to deposit various things with them in order to get it, sterling exchange
and drafts on New York and drafts on Buffalo, and drafts on Chicago, and dif-

ferent places.

Q. Did you get this out in gold or in the form of your own circulation? A.

I got it out the way I have told you, through a cheque on the Bank of Montreal.

Q. Then when the end of the bank came there would be very little in the

circulation account then? A. I believe the figures given you, ten thousand dol-

lars, would be nearly right, although I thought it was higher than that.

Q. So that the Trusts Company came out with their whole debt secured ? A.

Absolutely, I would say so.

Q. And you pledged in order to get the balance of your circulation back from
them, or the equivalent of your circulation, you had pledged other securities or

handed them over? A. Some of that circulation was taken back in this way;
special circulation that you refer to was in large denominations, and they had to

ship to Calgary and to Brantford and I believe some other points, and we would
go down and take up this circulation by sending the smaller bills, five thousand

dollars at a time, to Calgary and getting the larger bills back again.
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Mr. Commissioner: Why should you give them these drafts and sterling

bills ? A. In order to get a cheque on the Bank of Montreal in order to get some
money for the Clearing House.

Q. If they were fully secured why was that needed? A. At that time we
had to deposit as much as we wished to withdraw every day, Mr. Morden was un-
willing for us to reduce that balance for some reason or other; if we needed ten

thousand dollars say to-day we would have to provide practically ten thousand

—

Q. Was that because they were uijable to get the circulation out? A. Yes,

I would say so.

Mr. 110001X8 : In addition to the securities you put up for that loan they

would get practically cash for any cash they gave you? A. Yes, I think my
recollection is we deposited the equivalent of cash each time.

Q. And if they had none of your actual circulation on hand they must have
used the difference between what was left in their hands and what the account

showed ? A . I do not quite understand you.

Q. If the account showed about sixty or seventy thousand dollars to the credit

of that circulation account they would not allow you to draw on that and give you
gold for it? A. I think as a matter of fact they did allow us to draw.

Q. That is what I do not understand? A. The books will show that; 1

cannot remember those things down to every item; my recollection is we drew
against that account right up to the date of the failure.

Q. I und.erstood you to say in order to get them to honor your drawings you
had to put up other securities ? A. Yes, we did.

Q. To the same amount? A. Yes; I cannot tell you how that balance was
on the day of the failure.

Q. That does not seem that they ought to have reduced that circulation account
at all; they had no business to charge it up; Mr. Clarkson probably knows more
about that, the details of that; he thinks they allowed you to draw in addition to

amounts you put up so that the circulation account was gradually reduced? A.
That was my recollection; I think you are mistaken on that, because I think we
only drew what we deposited, and the other withdrawals was for circulation we
shipped away; for instance, if we drew fifteen thousand dollars, ten thousand would
be for an equivalent of cash that we deposited, and five thousand would be of our

own circulation to be shipped to Calgary ofiice ; that is my recollection of it.

Q. That is they would let you have that five thousand back? A. Yes.

Q. And you shipped it off to Calgary, and staved off the evil day in that way,
it would not come back so soon ? A. It helped, yes.

Q. That was the case that I thought had occurred, where you got back
actually your own circulation from the vaults of the Trusts Company? A. I

misunderstood you. While that came back in that way it is still paid out by them.

Q. They shipped? A. No, we shipped smaller bills, charging them with it

and got back the other bills.

Mr. Commissioner: Why would you charge them with it if you got the

large bills and sent the small bills to your own agent ; that did not help them ? A.

It helped us.

Q. Would not they reduce their owing to you by the amount of the large bills

they returned ; if they gave you ten thousand dollars of large bills back that reduced

their indebtedness by that amount, didn't it? A. We would have to draw on our

account, our circulation account reduced that ten thousand dollars in order to get

that; then we would rebuild that again by the shipment to Calgary.

Q. \''ou would not charge that re-establishment to the Trusts Company ? A.

Yes.

Q. Why, they did not get it ? A. It is their office up there.
* Q. Oh, it is their office ? A. Y''es.
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Me. Hodgins: What was the highest point that your circulation reached

during the currency of the bank? A. I could not say, I think it was in the

neighborhood of half a million ; I do not know the figures at the present time exactly.

Q. If this circulation account with the Trusts and Guarantee Company ran

up to over two hundred thousand dollars— ? A. It never did; we were redeeming

it and redeeming it all the time; we never had that amount of our circulation in

their hands.

Q. That is what the records show ? A. No, it does not show that at all ; they

might have ten thousand dollars ; at one time they had about fifty or sixty thousand

dollars on hand, but they have paid it over their counter, and it filtered through

the Clearing House ; we were taking it up from time to time.

Q. You remitted this circulation through them? A. Yes.

Q. And if that ran up to one hundred thousand or one hundred and fifty

thousand or two hundred thousand that shows the circulation went out through

them and not over the counter of the bank ? A. It meant they paid that out to

the public, and it was in the pockets of the people.

Q. I am not disputing that at all; I am simply indicating the proportion you
got rid of through this Trusts & Guarantee Company ? A. Yes

Q. And that was a very large proportion of your circulation ? A. It was a

certain amount.

Q. A very substantial amount? A. It helped us very much.

Q. It grew larger instead of smaller as the business of the bank went on?
A. No, it did not grow any larger except for the special deposits that I spoke of

in circulation ; the thousand dollars a day went along from the time it started until

the end of the bank.

Q. The circulation account would increase? A. Yes.

Mr. Commissioner : It would be turning over and coming back again ? A.

Certainly.

Q. It would not be the whole of that necessarily? A. Certainly not; the

average would hh twenty-five thousand dollars.

Mr. Hodgins : What do you mean by the average ? A. The average that

they were paying out for us.

Q. You mean you kept about twenty-five thousand dollars going the rounds,

you depositing with them and they getting it out and then getting it back again?
A. They pay out twenty-five thousand dollars in one month and we would have
redeemed through the Clearing House that twenty-five thousand dollars by the time
they paid out another twenty-five thousand dollars.

Q. The net result you think would be that about twenty-five thousand dollars

of circulation could be kept revolving in that way and yet produce an account which
you could show in the bank returns of something between one hundred and two
hundred thousand ? A. Certainly, with the borrowing I made from them.

Q. That is good banking? A. I think so; you may not think so, but I

thought so.

The Commission adjourned at 1 p.m. to 2.15 p.m.

The Commission resumed at 2.15 p.m.

J. G. FITZGIBBON, recalled :—

Mr. Hodgins : Is that the three thousand dollar cheque which was spoken of

that you drew? A. No, sir, that is not the one I'recall; if I saw the stubs I could
tell more clearly; but my impression was that it was a Farmers Bank cheque.
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Q. That cheque is dated on the 7th January, 1907, and is entered on one side

of the bank cash book, Union Bank, W.E.T., cheque number 12, $3,000 ; on the

other side it has, charged, Bank premises, $3,000 ? A. As I remember the cheque

that was drawn out I drew out myself; that was drawn out by Mr. Shaver.

Mr. Commissioxer: Have you not any idea of the date? A. No, I have

not the faintest idea of the date.

Mr. Hodgins: Q. Not relatively to the time you went in? A. It was
shortly after

—

Q. Was it shortly after the bank commenced to operate? A. Yes.

Q. It commenced to operate on the 2nd January, and this is dated 7th.

Mr. Commissioner : This one was supposed to have a " C " on the stab

;

there is the cheque, it was six thousand dollars the one that was marked C. ; that is

the cheque I have reference to; I did not remember the amount, but when Mr.
Travers says

—

Q. That is dated the 20th April 1907 ? A. That is the cheque I referred

to ; when he said the stub was marked " C ^' I remembered that I had dra^vn out the

cheque myself and had marked " C " on the stub.

Q. In the bank cash book it is organization, commissions, six thousand dollars;

is this stub in your handwriting? A. Yes, and I drew out all those cheques
myself after the organization of the bank.

Q. Those are stubs and cheques on what date ? A. On our own bank.

Q. Which one? A. The Farmers Bank; these were issued by the head
oflBce, and they were paid by the Toronto

—

Q. This three thousand dollar cheque I show you of January 7th, 1907, is

payable to W. R. Travers, endorsed by him, on the back of it you notice the sized

bills it was paid out in ? A. Yes.

Q. Was there any justification you know of for charging that to bank prem-
ises ? A. No, none beyond instructions from Mr. Travers.

Q. What would it mean charging it to bank premises ? A. It might have

been paid out on the purchase of property.

Q, That would be the only justification? A. Yes.

Q. Had you bought any property at that time for bank premises that you

know of? A. We were fitting up bank premises in Toronto here; we leased the

building from Stair and we were making all the alterations ourselves.

Q. It would not be quite likely it would be drawn out in bills if it were being

drawn to pay accounts for furniture? A. That cheque was drawn out by Mr.

Shaver, who was the head office bookkeeper, and probably he got instructions from

Mr. Travers himself to draw it out, because I do not recall it at all beyond seeing

the cheque when it came through,

Mr. Commissioner : The stub of cheque for six thousand dollars, number

105, 20th April, 1907, in favor of (blank), is that account "C"? A. Yes,

account " C ".

Q, Six thousand dollars, in whose favor was it drawn ? A. I think it was

drawn to Mr, Travers' own favor.

Q. Why was not that filled out ? A. Because he instructed me just to mark

the stub just account " C ".

If you wrote the cheque you must have made it payable to somebody?

A. I do not recall how the cheque was payable, whether it was payable to him

personally or to bearer.

Mr. Commissioner: I suppose the cheque itself can be got?

Mr. Clarkson: We are sending for it.

—

Exhibit 60: Cheque for $3,000

payable to W. E. Travers.

Mr. Hodgins: Were the subscriptions sent down to Ottawa at the time the

certificate was being applied for ? A. Not that I can recall.
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Q. Your letter that is put in speaks of Mr. Hunter going over subscriptions,

and does not say anything about sending them down? A. When I heard Mr.

Travers say that I tried to recall if they had been sent, and while I would not

swear positively that they were not sent I do not recall ever sending them, I do not

think they left the office, and I think if Mr. Hunter from whom I got the instruc-

tions about sending down the three blank cheques, and in writing to Mr. Travers

to report he had been in and had passed his opinion on them that if he had asked

me to send them to Ottawa for him I would have mentioned in the letter how they

were to go down, whether by Canadian or Dominion Express or registered mail.

Me. Commissioner : How does he say he got them ?

Mr. Hodgins : I think he said parcel post.

Mr. Commissioner: They would probably have been registered? A. Yes,

if they went by mail they would have been registered, but I have not the faintest

recollection, I do not remember being asked to send them down, because the in-

structions I got in the letter were from Mr. Hunter when he came back from Ottawa,

he asked me to let him see the subscriptions, as he would like to go over them to see

they were all in order, and they were on one of those files alphabetically arranged,

and he took them into Mr. Travers' room and glanced over them rather carefully,

and handed them back, and said " They are all right, if the Finance Department
want them you need have no hesitation in sending them down," but I have no
recollection of sending them.

Mr. Hodgins : Did he look at any book ? A. He may have done so.

Q. You were here when he gave a description of the book ? A. Yes.

Q. I think I asked you about that? A. Those are the only two books we
ever had in connection with the stock subscription, and if he looked in any book to

verify any of the entries on the list that went to Ottawa it would have been the small

book from which the list was made up.

Q. Would the subscriptions themselves show anything about the notes? A.

No.
Me. Commiissionee : Is that all you can say about this cheque ? A. Yes.

Q. Your position was accountant ? A. Yes, sir.

Q. Ought not you to have known the purpose for which the cheque was issued ?

A. No, sir, I took my instructions from the General Manager.

Q. How could you know to what account to charge it? A. That was also

from instructions from him.

Q. Why was not it put in account of organization commissions ? A. He said

just mark the stub '^ C " and charge it up to organization commissions.

Q. I see on the 14th June there is another cheque for the same amount,
W.E.T.; what is that?

Me. Hodgins: It is charged Organization C. I. List? A. That is cash

item list. That came up from the Toronto Branch.

'Me. Commissionee : What does that mean? A. It would probably have

been cashed or placed to somebody's credit down in the Toronto office and come up
to us.

Q. To what account is it charged? A. Organization.

Q. What were you paying organization expenses at this time for? A. That
is more than I can say, Mr. Commissioner.

Me. Hodgins : Those two cheques appear in ledger in page 23 under an

account called " Organization Expenses " ? A. Yes, sir.

Me. Commissionee: What is that account composed of? Does it include

the provisional directors expenses?

Me. Hodgins: Yes, it begins with Guthrie & Pringle $110, Masten Starr &
Spence $10, making $120. Then McCorquodale $7.50 ; and then comes December
6th $10,000; December 7th $5,000; then a little later on $1,800 that was paid to

Smith; and then Dr. Webster $50; and then a cheque on March 12th of $25,344.80



268 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

which I think an explanation will have to be given of, but it included the loan of

$2,380 made to TraverSy and the $20,000 loan and some other items? A. Yes.

Mr. Commissioner : Why were those charged to organization expenses ? A.
I could not say ; we in that office simply carried out instructions.

Mr. Hodgins : It winds up with the payments made to the provisional direc-

tors on account of that second ten thousand dollars.

Mr. Commissioner : What is the total ?

Mr. Hodgins: $121,000; that includes an item of thirty-two thousand which
begins the account, November 26th, 1906? A. Yes, that was the amount taken
over from the provisional directors.

Q. That was taken over at about ten thousand short? A. Yes.

Q. What was done with that ten thousand ? A. I could not say.

Q. At all events the organization expenses as appearing in the provisional

directors books were not carried correctly into the— ? A. We did not open the

books from the provisional directors books; the figures were given to us upon which
to base the opening entries.

Q. By whom ? A. By Mr. Travers.

Q. You know enough to know, I suppose, from the figures that is about ten

thousand short? A. Yes, from subsequent things.

EDWARD B. STOCKDALE, Sworn, Examined by:—

Mr. Hodgins: What is your position? A. Manager of tthe Trusts &
Guarantee Company for Ontario.

Q. In 1907 and 1908 ? A. 1906 and 1907 I was, I think, known as account-

ant or acting manager of the company, accountant for part of the time and acting

manager for other portions of the time, probably assistant manager, manager of

estates, portions of that time.

Q. You of course knew Mr. Travers the manager of the Farmers Bank? A.

J met him in the fall of 1906.

Q. In connection with that loan? A. Yes, the $80,000 loan.

Q. The only instruments produced here are two letters from Mr. Warren, one

respecting the date at which interest begins, and the other reciting that he has

received notes as security? A. Yes.

Q. You have seen those two letters? A. Yes, I have seen both of them
(Exhibit 43).

Q. Were there any other documents connected with the loan you had ever seen ?

A. Yes, they were produced in the other courts.

Q. T\niat were they ? A. In connection with the $80,000 loan we produced

a copy of our loan ledger account in respect of the $80,000 loan.

Q. I have not got so far as that; I mean with regard to the making of the

loan, were there any other documents connected with it or indicating what the

security was other than those two letters that are put in? A. No, not that I

recollect at the minute.

Q. Mr. Travers seemed to have some idea that there was another document?
A. We have the hypothecation agreement, of course; that was produced in the

other court, put on file.

Q. I do not think so? A. It was.

Q. Of the $80,000 loan ? A. Yes, it was produced in my evidence.

Q. What other court? A. It was before Judge Denton, I think, if my
memory does not fail me.



FARMERS BANK INQUIRY 269

SESSIONAL PAPER No. 153a

Q. That would be in the trial of Messrs. Warren and Morden? A. No.

Q. Judge Denton tried those two? A. I remember it was in the County
Sessions Court; I do not know whether it was in connection with Mr. Morden's

case; it was in connection with the case against Mr. Stratton and Mr. Warren;
1 do not know whether it was Judge Denton or Judge Winchester it was one or

the other.

Q. Judge Winchester tried Messrs. Stratton and Warren? A. Then it would
be Judge Winchester.

Q. You think it would have been produced there? A. It was produced

there and filed.

Q. I have never seen it; I have looked for it carefully? A. It is there,

we did not get it back; I have a copy of it here, if it would be of any use to you.

Q. I would like to see it? A. At least, I think I have.

Q. Did you produce it? A. I produced it in my evidence; I thought I

had a copy of that, but I do not see it just at the moment.
Mr. CoMMissiONEE : You have a copy somewhere? A. I thought I had,

and probably will have one somewhere.
Mr. Hodgins: In your evidence, the letter dated the 11th October, 1906,

is read, and you are askjed to explain the transaction; the letter was put in and
marked as Exhibit 2. Then this letter of October 10th is put in and marked
Exhibit 3; then the cheque, Exhibit 4; then a statement copied from the mort-

gage ledger was marked as Exhibit 5 ; and then the questions go on to the $20,000
loan? A. I was positive that hypothecation agreement went in there; I can

remember the agreement quite distinctly.

Q. You put in an hypothecation agreement regarding the $20,000 loan? A.

Yes, I remember that.

Q. You have not got a copy? A. I have not got a copy of it just here;

I thought I had a copy of it. I remember what was in it, though.

Q. Do you think you would have a copy at your office? A. We might
have; I remember seeing a copy of it not very long ago, unless my memory fails

me very badly.

Q. Would you look for it? A. Yes, certainly; anything we have we will

be glad to produce.

Q. You got a list of notes, or did you compile a list of notes? A. It runs
through my mind there was a list of notes; I think that list was filed; I do not

think I had a copy of that.

Q. That is another document I have been unable to see any witness refer to;

have you a copy of that? A. That is a list of notes given to us at the time?

Q. Yes? A. My recollection is that was filed; I may be wrong in that.

Q. I would be glad to have you read over your evidence and say if you are

correct in that ? A. There is so much evidence given, it is hard to remember all,

Q. That loan, you did not negotiate it, you simply prepared the papers ? A.

1 was assisting Mr. Warren generally at that time and the first connection I had
with it was when I was called in, and if I remember rightly, instructed to make
out first a receipt for the notes which were given. (The receipt you referred to

a while ago is in my handwriting), and to make out a cheque for $80,000.

Q. That letter of October 11th, 1906 (part of Exhibit 43), is that in your

handwriting ? A. Yes.

Q. I note a little change in there. You originally wrote it in a particular

way, and you added the words " Provisional directors of "—what was the cause

of the change? A. I have the habit of putting down a thing exactly when I

put it down in writing, and that is no doubt the reason why I put that in there;

that was my understanding at that particular mr*mont what the transaction was.

Q. You wrote it out? A. Yes.
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Q. And I suppose •vrrote it correctly as you understood it ? A. That is

what I inferred. I was corrected immediately afterwards,

Q. Was that in consequence of Mr. Warren's instructions? A. No, I do

not think so: I am positive it was not.

Q. Why did you do it? A, Because I inferred that list of notes was fur-

nished by the provisional directors. No doubt, why I inferred that, was, that the

notes, if I recollect rightly, were in favor of the provisional directors.

Q. You had not heard an}'thing of it being a personal loan to Travers? A.

1 always understood it as such.

Q. Why did you put it in? A. I was in the next office to Mr. Warren,
and he called me in and I was instructed to make out a receipt for a bunch of

notes handed me along with a list of notes, check them over and make out a receipt,

and I was told to make out a cheque; there was no discussion at that particular

moment.
Q. When did you understand it was a personal loan to Travers? A. Im-

mediately afterwards.

Q. After you had written that out? A. It might have been the next day

or a couple of days after that; when I saw the h}^othecation agreement I saw it

was a loan to W. E. Travers.

Q. You did not draw any h\'pothecation agreement? A. I do not remem-
ber about that.

Q. Would you say it was a couple of days afterwards? A. It might have

been a couple of days afterwards when I was put right as a mistake in referring

to this list as a list furnished by the provisional directors.

Q. Who put you right? A. Probably Mr, Warren or probably I put my-
self right.

Q. Do you remember? A. Well, if a man has a thinking apparatus

—

Q. Do you remember? A. My knowledge at the moment is I was put
right either by Mr. Warren or by mental process of my own that it was W, E,

Travers' loan; I always understood it as such as soon as I got familiar with it.

Q, If it was a mental process— ? A. I did not say so; either Mr, War-
ren told me or I put myself right. No doubt, I was told it was W. R. Travers'

loan; the h}-pothecation agreement would show it was W. E. Travers' personal

loan.

Q, You are unable now to recall whether you were put right by Mr. Warren
or by a mental process ? A. Or by the documents,

Q, When you made this letter of October 11th, 1906, you took it in and
had it signed, I suppose? A, Yes,

Q, What did you do with it ? A, No doubt, it was then copied in our

letter book and handed over.

Q, To whom? A. To Mr. Travers.

Q. Did you do that? A. No. but I could almost swear positively that the

document was handed over.

Q, It was undoubtedly handed over, but I do not know whether you did it?

A. I did not do it personally, I do not expect,

Q. At all events, a couple of days afterwards you were sure it was a per-

sonal loan to Mr. Travers? A. I say it might have been the same day or

the day after or two days afterwards; it was immediately afterwards.

Q. We can put it a margin of a couple of days, that after that you always

believed it was a personal loan? A. I probably knew that it was a personal loan

as soon as I got the hypothecation agreement, at the time I made out that list

there, the list indicated what was in my ovni mind.

Q. And you remained under that impression, I suppose, thereafter? A.

As a personal loan?

Q. Yes? A. Yes, positively.
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Q. Had you to do with reversing the entries on the 17th or 18th Decem-
ber? A, That would come under my supervision; the office generally was under

my supervision,

Q. To v/hat extent? A, The giving of instructions to subordinates.

Q. Who did you give instructions to? A. I could not tell you now; we
have a number of bookkeepers and I could not tell you whether it was Jones, Smith
or Brown; I could not recall that.

Q. Did you give the instructions? A. Yes, all instructions as regards

bookkeeping were given by me.

Q. Did you give the instructions as to the reversal of the loan on the lYth

or 18th December? A. Undoubtedly.

Q. Then you did not make the reversal entry yourself? A, No, I do not

think so.

Q. What instructions did you give ? A. Sometimes I would make an entry

in the books, but very seldom.

Q. It is quite unnecessary to tell me that; did you give the instructions?

A. Undoubtedly.

Q. What were they? A. That the credits to the W. E. Travers' loan

account should be reversed so that the moneys which were originally applied

to the W. E. Travers' loan would appear as a deposit to the credit of the Farmers
Bank.

Q. If it was a personal loan to Travers the reversal made it a loan to the

Farmers Bank? A. No.

Q. What did it make? A. We had securities satisfactory to us in our

hands. Mr. Travers said, " Let my loan stand and put my money to the credit

of the Farmers Bank of Canada ".

Q. Did he say that to you? A. I can almost swear positively he did; I

think I was called in at the discussion.

Q. Will you repeat that? A. ''That you have your security, I Avant the

money placed to the credit of the Farmers Bank, rather than remain to my credit,

liold my securities, the securities you have got now and you shall be safe."

Q. Do you recollect that conversation? A. I would not say the conversa-

tion was with Mr. Warren or not; that is my recollection of the whole thing; that

is what I understood at the time, whether Mr. Warren told me in Mr. Travers

presence, or Mr. Travers told me in Mr. Warren's presence, or whether it was told

me when Travers was not there; I 'was given my instructions to do it.

Q. And he preferred it should be transferred to the Farmers Bank instead of

to his own credit? A. No, I did not say that.

Q. What did you say about it ? A. My instructions, or the conversation I

overheard was, that the moneys which originally had been credited to the W. R.

Travers loan would be placed to the credit of the Farmers Bank of Canada, we
retaining our securities.

Q. Did you have these securities in the name of W. E. Travers? A. We
had notes endorsed in blank without recourse to the provisional directors.

Q. It was all in the name of W. E. Travers ? A. Yes.

Q. Your eiitry in your books ? A. Yes.

Q. And the loan account stood in his name ? A. Yes.

Q. Will you turn up that ledger entry you have there, how was that headed ?

A. Headed " W. E. Travers, Toronto ".

Q. That is the original entry? A. Yes.

Q. Is that the same as your copy there ? A. Yes.

Q. Then the moneys that had come in had come in on three separate dates?

A. Yes.

Q. What were they? A. December 6th, $30,000; December 7th, $25,000;

that is all the money that went to the credit of that particular loan account; the
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other twent3'-five thousand odd dollars went direct to the credit of the deposit

account.

Q. This is headed in 3^our ledger, 389, name, W. E. Travers, address,

Toronto; security notes amounting to $100,955—is that entry correct? A. Yes.

Q. " Eate of interest 10% payable Xovember 22nd, and bonus $1,000; terms
due November 22nd, 1906 " ? Yes, I have no doubt that is entirely correct.

Q. That would be then practically a month's loan, a little over a month's
loan ? A. Yes.

Q. Have you any other loans upon similar terms with a bonus of $1,000 and
10% ? A. It was not unusual at that time to get a bonus. I do not remember
whether we have any other loan on which we got a bonus or not; this matter took

place six or seven years ago.

Q. How long were you in their employ at the time this loan went through?
A. I have been with the Trusts Company since -1900, 12 years.

Q. In whose writing is the heading of this account? A. One of our book-
keepers' at that time.

Q. You could not be expected to remember his name? A. No.
Q. December 6th, $30,000 and December 7th, $25,000 were actually credited

upon that loan ? A. Yes.

Q. And left on December 7th, only how much due ? A. $25,000 and some
interest; then there is the $1,000 bonus which was not charged up in our account.

Q. What entiies did you reverse? A. The entry was cut out, the credit of

$30,000 and $25,000 in the Travers loan account. No. 289, were scored out and
credited to the Farmers Bank of Canada deposit account,

Q. Show me that account ? A. That is in the other ledger.

Q. It looks to me as if there was a third one scored out, December 31st,

$32.88, and the total of $80,032.88 scored out? A. That little amount is scored

out, $32.88.

Q. When was that made? A. I do not remember that at all.

Q. Do you know in whose handwriting the entries are in? A. In some of

the bookkeepers'; we have different bookkeepers.

Q. Where is your cash book which shows the date when the last item was
received; will you turn that up too? A. Speaking of the $30,000 received on
December 6th, cash book folio 879, the credit originally made was showing a pay-

ment from W. E. Travers on what we call loans account of $30,000.

Q. That is struck out now by some one having put a pen through? A.

Euled out in red ink.

Q. And the word W. E. Travers ruled out in red ink and the 289 ruled out

in red ink ? A. Yes, that is the ledger folio.

Q. Who scored those out? A. No doubt scored out under instructions,

Q. From whom ? A. No doubt from carrying out my instructions.

Q. Did you give detailed instructions as to how much of the entry was to be

struck out? A. I could not say, it is six years ago.

Q. And you struck out W. E. Travers and the folio ? A. That is all that is

necessary to be struck out in order to carry out the reversal.

Q. Was that done at the time? A. Undoubtedly.

Q. What time? A. You mean was it done on the 6th December?
Q. No? A. It was done about the 17th or 18th December.
Q. Can you fix the date? A. Yes.

Q. When was it? A. I am not positive whether it was the 17th or 18th; I

fix the date by the fact firstly by the last payment from Travers having gone direct

to that deppsit account of the Farmers Bank of Canada, and of the issue of a cer-

tificate of deposit.

Q. Wliat date do you fix having regard to those two elements? A. I would
not be positive whether it was the 17th or the 18th.
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Q. This receipt of this cheque must have been either on the 17th or 18th?

A. Yes.

Q, Whatever date it was received on would be the date of the entry, the re-

versal? A. Not necessarily. A cheque may come one day and be entered the

next day.

Q. If I show you that receipt on the 17th, would that be the day the change

was made ? A. It might be the next day ; before that went through our books.

Q. It would be the next day? A. I would not say it was the next day or

the day you are speaking of, the 17th December.

Q. Carried foi-w^ard at the bottom of this 879 does not contain that $30,000

;

when are those totals carried forward? A. At the end of the month; they are

inked in at the end of the month; in the meantime they are carried forward, in

pencil. The pencil totals are also erased after audit; that is the common custom

in bookkeeping.

Q. Will you turn up the next cheque, $25,000 ; that is similarly credited W.
R. Travers, Farmers Bank of Canada, 289 ? A. Yes.

Q. And the call loan is scored out? A. It is reversed in identically the

same manner as the one of the sixth.

Q. Is it scored out? A. Yes.

Q. But it is left in the column marked deposit as the $30,000 was ? A. Yes.

Q. So that there is no doubt as to its receipt by you and as to its deposit in

your bank ? A. No.

Q. Does the total of $70,300 include that $25,000 or does it not? A. No,

it does not.

Q. These totals would be at the end of the month? A. No, those are totals

of the items appearing on this page and preceding pages during the month of De-

cember.

Q. But put in at the end of the month? A. Yes; during the month we
carry the totals forward in pencil and then rub out the pencil.

Q. Where is the next one? A. There.

Q. This on page 884, there is credited on December 17th, Farmers Bank of

Canada, $25,605.81 ? A. Yes, that is a credit to deposit account.

Q. That is shown in deposit account? A. Yes.

Q. When was that put there? A. The credit is under date December 17th.

Q. But prior to that you find the 18th? A. The entries in our cash book

at that time do not go to say that the money was received, not necessarily.

Q. Who put in this as the date, the i7th? A. That is the date we actually

received the money, undoubtedly.

Q. Who put it in ? A. That would be put in by our bookkeeper.

Q. What is his name? A. I do not know.

Q. Is he with you now? A. I do not imagine so; it looks Like a man who
was with us at that time and left to go West.

Q. What is his name? A. That I cannot recall; we have had many men
pass through our office.

Q. At all events that does not appear to be entered in regular sequence? A.
You can say that about almost any entry you pick out there.

Q. What is your explanation of that appearing on the 17th? A. That we
received the cash on the 17th, and the cash comes into our bank on the 17th.

Q. How is it the entries preceding that are of a later date and also an earlier

date? A. Our system of entry at that time called for the credit of items to be

first made out on slips called credit slips or debit slips depending on whether the

money was received or paid out; then these slips would be accumulated and posted

into our cash book, in other words the original entry is on a slip of paper.

Q. Do you keep those slips? A. We used to keep them, we keep them for

probably a year or two years.
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Q. Did YOU keep the credit slips for this? A. I do not know, we may have
them.

Q. I would like you to look and see. "Where was that entiy on the 17th
carried into? A. Into the Farmers Bank deposit account.

Q. You contend I judge from what you are saying now, that the item $25,-

605.81 was never credited, on this loan? A. Xever went into our books of final

entry as a credit to the loan; it went direct to the deposit account.

Q. Please answer the question as I ask it; I want to know whether it indi-

cates that was never credited on the loan? A. It never was credited upon the

loan in our books.

Q. That is the position you are taking? A. Yes; the books show that.

There is the credit.

Q. This does not appear to be carried into any particidar page? A. No,
the deposit ledger is almost invariably posted from the deposit slips. In order to

get the entries of money in or money out into the deposit account effected as

quickly as possible, and intermediate entries are put through

—

Q. The first two items did have the page in the ledger? A. Yes.

Q. But this one does not? A. This is different.

Q. When was this transferred to this account Xo. 1100 when was it trans-

ferred to the account; you show me now and say it was put into? A. It wotdd
be posted up directly into this account as the books show.

Q. W^hen, I say? A. The books show the 17th December.

Q. Wlien were the two prior entries, December 6th, and 7th, posted up ? A.

They were undoubtedly posted up at the same time, that is what the books show.

Q. "Where were they posted from? A. From the facts as they were given

at that time: there may have been a deposit slip made out for those two items, or

there may not, because they did not come into our deposit account, Farmers Bank
of Canada, in the regular way. They are first credited to loan account and after-

wards reversed and put to credit of the Farmers Bank of Canada deposit account.

Q. Is that Xo. 1100 a true entry? A. That shows credit to the Farmers
Bank of Canada $80,605.81.

Q. And it shows that accumulation beginning December 6th? A. The first

credit went to that account as of the 6th December.

Q. Y'ou charged interest on it from that day? A. "We would not charge

interest, we would credit interest.

Q. On that date? A. Yes.

Q. Did the amount $25,605.81 exactly pay that loan with interest up to the

17th December, if it had been applied on the original loan? A. I think I worked
that out from our books that way.

Q.. And a statement had been sent to Mr. Travers after that memorandum,
how did it come that that cheque was given for that amount ? A. I have no re-

collection of that: I know it figures up, I do not remember, but this is only

one transaction in many ; I would be superhuman if I could remember the details.

Q. Is that the only entry connected with that loan? A. Except the entries

covering the paATnent of the loan, and of course the closing of the deposit account.
Q." Y'ou had lent this $80,000? A. Our company had lent the $80,000.

Q. And these two first items had paid it off to that extent when received?

A. Yes.

Q. And on December 17th, there was exactly that balance due, $25,605.81;

when that transfer was made, was it all made on the 18th? A. The books would
fihow it was made on the 17th.

0. That is these two books? A. Yes, but then there was the letter dated

the 18th.

Q. It was on that date that the reversals were made? A. I cannot say

that; I have answered that before.
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Q. You cannot tell ? A. No.

Q. If it be the fact that Mr. Knight was here on the 18th? A. I do not

know Avhen Mr. Knight was here.

Q. I say if it is the fact that he was here on the 18th and that day Mr.
Travers came down and got the certificate and got the items reversed, what appears

•as the result in your books would have taken place on the 18th instead of on the

17th? A. I would not want to express an opinion upon that.

Mr. Commissioner: I should not have thought there was much difficulty, if

. il happened on the 18th it happened on the 18th; that would be the position? A.

If it happened on the 18th, yes.

Q. Mr. Hodgins: Who gave you the instructions to make those changes?

A. I have answered that to the best of my ability.

Q. Would you mind telling me again who gave you the instructions? A.

I would say I do not recall whether the instructions were given to me during a

general conversation in which both Mr. Travers and Mr. Warren were there, or

if Mr. Warren gave me the instructions.

Q. At all events, whatever date it was, money was received by your com-
pany as a payment on the Travers' loan, obviously, $25,605.81? A. If that

came in on the 17th I would say that quite obviously it was received with the

intention of crediting it to the Travers' loan, but before the entries went in^o our

books in any shape or form we got the other instructions.

Q. You got a cheque? A. Yes, on the 17th and went into our bank on
the 17th.

Q. In payment of that loan? A. Yes.

Q. But before you were able to make entries in your books some one changed
its destination? A. Yes, its destination was changed.

Q. And so this reversed the whole thing
;
you are basing that of course wholly

upon the fact that your books show that that was received on the 17th? A.
Basing what?

Q. Your idea about reversal taking place on the 17th? A. Yes.

Q. You have no independent fact beyond the entry to tell you about that?

A. No, I could not place the date. I also refer to the fact that that certificate

was issued at that time, so that I know the entries went through on the 17th or

18th; they are the two factors.

Q. You are in doubt as to the real date at which the entries went through?
A. Yes, I could not say which day it was.

Q. Travers says the 18th? A. I would not contradict him if he says the

18th.

Q. The cheques that you got, those three cheques, came through Mitchell,

are you aware of that? A. I have heard of it, I think, during the different

court proceedings; I have no personal recollection of cheques having come through
Mr. Mitchell.

Q. They would not have passed through your hands? A. I would not

know it, because as far as we were concerned, it was only so much money we
were receiving, no matter whether it was Jones, Smith or Brown, or Travers'

own cheque.

Q. I am only asking you do you know anything about Mitchell in this con-

nection, you do not say so. What was the method adopted whereby that loan

was paid off which you professed to put through the Farmers Bank? A. I

do not profess to put through anything so far as that; this loan and'tlie $30,500
loan and the $2,380 loan were paid off by two cheques, one for $25,344 and the

other for eighty thousand and some odd dollars; the exact amount of that deposit

account, No. 1100, the Farmers Bank deposit account.
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Q. Just look at this statement and tell me if that will help you, a copy

f^om your books ? A. This is not a copy from our books, at least, I do not think

so; it is certainly not done on any typewriter in our office.

Q. Look at that and tell me whether those credits that appear there begin-

ning with some $3,500 appear in your books? A. These entries appear in one

of our deposit accounts, deposit account No. 158 of the Farmers BanS of Canada;
at least, I should say so.

Q. And certain of these items, at all events beginning January 7th, 1907,

with a deposit of $3,600 going on to April 8th, do your books show what the gen-,

eral ledger of the bank shows, deposits made to the Trusts Company to that extent,

totalling $35,605.81? A. That is not the total; that is the balance at a certain

time. We start our deposit account No. 1114; it starts off with a credit of $3,655

on January 7th, 1907.

Q. What is there to its credit on the 30th January? A. $37,710.

Q. You agree then with the bank's books; then on February 14th, what do
you find? A. The balance of $35,485.

Q. That is, after deducting $3,000? A. This is after we paid and charged

up $3,000.

Q. AVhat is this account you have open for me? A, This is the deposit

account of the Farmers Bank of Canada.

Q. What were they depositing with you, do you know anything about it

yourself? A. They were making ordinary deposits with us, as far as I can

recollect.

Q. You say you do not know any difference? A. No, I do not recall any
difference.

Q. Did you have any intimate knowledge of the account; did you know any-

thing about it? A. No more so than I would of any account.

Q. So that at the moment you can throw no light on the details of it? A.
Not that I can recall for the moment.

Q. What was the balance of that account on the 3rd April ? A. $50,950.61;

our books do not agree with theirs at that point.

Q. I would like to see; what was it on February 19th, after deducting the

$17,000? A. $22,930.

Q. On the 19th? A. Just a moment, there is another item, $23,745.

Q. You agree with the bank there; take the 26th February after deducting

$10,000? A. A credit of $22,140.

Q. That is right; take March 12th? A. We have a credit of $40,680.

Q. That is right; and you deduct an item on the same date of $25,344.80?
A. No, that cheque was not charged up in our account until some time afterwards.

Q. When was it charged up ? A. Not charged up till the following Decem-
ber, 1907.

Q. The 20th March ? A. xlfter payment of $15,000 cheque we have a credit

balance of $41,880.

Q. That would be the same as mine, plus this $25,344.80; that will account
for the difference? A. Yes.

Q. Going down to the 3rd April after paying $25,605.81 what balance did

you have? A. There are two cheques making up that total, one cheque $10,000
on the 9th, and one for $15,605.81 paid on the 8th; and the balance would exactly

equal the $25,344.80, which should have been charged up on the 12th March.
Q. Does that cheque which you have just mentioned which paid off the

$25,000 loan, the $2,380 loan and some other amounts? A. That is the balance
of those loans after applying the eighty thousand some odd dollars, in account No.
1100 I think it was.

Q. That item was $25,344.80 with the deposit account of your own beginning

in January and ending in April shows deposits by the bank exactly equal to the
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$80,605.81 which was the amount of the loan as reversed on the 17th or 18th Decem-
ber? A. I had not noticed that before; probably it does. It amounts to about

one hundred and five thousand some odd dollars I see by the pencil totals in here.

Q. Tou deduct $25,344 and tell me what that deposit account amounted to?

A. We do not keep books that way.

Q. I ask you to do it ? A. I will total these up myself if you wish.

Q. The balance is there in pencil? A. I see a total in here, I cannot say

as to its correctness.

Q. How much ? A. It looks to be $105,950.61.

^ Q. Figure it out? A. It would make a difference of $80,605.81.

Q. That is exactly the amount which the $80,000 loan stood on December
17th? A. That is a coincidence I had never noticed before.

Q. Do you know how those various cheques in that account were made, $3,000,

$17,000 and $10,000?

Q. Yes, the Farmers Bank drew cheques on us for those various amounts,

and cheques were paid by us.

Q. And you paid your cheque to them? A. We did what they call cleared

those cheques by issuing cheques on the Bank of Montreal, the Bank of Montreal

would pay them in legal tender, bank tender.

Q. What connection is there between that account and the account No. 1100?
A. No connection whatever.

Q. Merely a coincidence that it exactly pays the amount that was reversed on

that day? A. I termed it a coincidence.

Q. At all events from your books it would appear that they deposited that

amount with you plus this $25,344.80, and drew it out? A. Yes.

Q. Then that account No. 1100 would still be to their credit? A. Yes,

that was closed up.

Q. How was that paid? A. My recollection is that it was paid by way of

a cheque ; I have not located that cheque.

Q. Look and see how it was closed up ? A. That was closed out December
17th, the same as the other.

Q. No, that is the time it began? A. I am speaking of a year later.

Q. I am speaking of No. 1100? A. I was too.

Q. How was that account closed out? A. That was closed out by the

balance at the credit being applied on the loan account, that is the effect of it.

Q. How was it marked closed in j^our books? A. Through debiting an
amount equal to the credit balance.

Q. AVhere is the debit from? A. The debit is to the deposit account of

the Farmers Bank of Canada.

Q. Account 1100 shows to the credit of the Farmers Bank of Canada eighty

thousand odd dollars? A. Yes.

Q. How did they get that from you? A. My recollection is there is a

cheque issued in favor of the Trusts & Guarantee Company signed by the Farmers
Bank for the amount of this account, that is $80,605.

Q. You think there was a cheque? A. Yes, that is my recollection, but

we have not located the cheque.

Q. Signed by the bank on your account? A. The account with us.

Q. That cheque would be presented to you, you would give the equivalent? A.

No, it was given to us in our favor to retire the loan.

Q. I thought that was a credit to the Farmers Bank? A. The amount at

the credit of the Farmers Bank account was a credit to the Farmers Bank.
Mr. Commissioner : It went to pay Travers' loan ? A. Yes.

Q. Travers' loan was re-set up and he drew that money and paid the loan
•up ? A. They paid the loan with it.

Mr. Hodgins: That account of 1100 shows credit to the Farmers Bank,
not Travers at all? A. Certainly.
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Q. Is your explanation that the M-ay that was got rid of was by a cross entry?

A. It was not gotten rid of at all, it was checked out by a cheque so far as the

I'armers Bank is concerned, it was checked right out.

Q. Let me see the record of that.

Me. CoMiiissioxER : The way they were treating the transaction, Travers-

loan remained on foot just as it did with the $80,000 odd dollars due on it, and you
had that much to the credit of the Farmers Bank; they drew the money and
Travers' debt was paid with that? A. Yes.

Mpl. Hodgixs: I should like him to verify that; you see this account 1100
is transferred to new ledger, $80,777.36, and that do^ not close the account? A.

This book was in efEect done away with and a loose leaf system put in; this shows
the transfer into the new ledger. Referring to account, to identify it, as F. 2, that

shows the transfer from page 1100 of the old ledger of the credit of $80,777.36;

Then there is a debit in this same account on December 13th, 1907, $80,777.36.

Of that $80,777.36 there is a certain amount for accrued interest which was at that

time reversed. Our books show that.

Q. When was that paid, December 13th, 1907? A. That is when the entry-

went through there, but as a matter of fact it was paid on March 12th, 1907, but

the entry did not go through our books, by apparent carelessness.

Q. "Vlliose apparent carelessness? A. Of the office.

Q. Is that your explanation of it? A. Yes.

Q. From March to November it appeared in your books the Farmers Bank
had a credit with you of eighty thousand odd dollars? A. Yes, but we had their

cheque for it, and a cheque for the $25,344

Q. You, say it should have been paid on the 12th March? A. The 12th

March.

Q. What cheque went through? A. Both cheques, $80,000 and the $25,000.

Q. That shows $25,344, cheque went through in December; I would like to

Bee the cheque? A. It is produced.

Q. Have you located the $80,000 ? A. No.
Q. Does it appear here as a cheque; you see December 13th, cheque $25,344;

does it appear in F. 2 as a cheque—it does not appear to me to read that way ? A.

It is marked " Paid to call loans."

Q. There never was a cheque? A. My recollection is there was. I have a

distinct recollection of that.

Q. That is just a cross entry? A. Xo, I would not say so.

Q. Did that come from anywhere—is that from call loans or transfer call

loans? A. No, on a slip . I should go back and say that in a system such as

we had in vogue in our office at that time where a cheque came in drawn on the

Trusts & Guarantee Company in payment of some other item, some item owing to

the Trusts Company that both the credit as in this case to call loans and the debit

to deposits would go through on the same slip.

Q. A slip not a cheque? A. The slip is part of the internal system of the

Trusts Company.
Q. I am not interested in that particular ; I am asking whether there was ever

a cheque for that $80,000 ? A. I think my recollection is very clear that it was a

cheque.

Q. And it was not put through apparently through the books in the way of

entries till December 13th, 1907? A. It was not put through, no.

Q. And the cheque has never been seen ? A. I have a ver\' clear recollection

of seeing the cheque at that time, but we were not able to produce that cheque at

this time, no doubt it was returned to the Farmers Bank.
Q. Did you ever give evidence to this effect before in the cases you were

called ? A. I do not think I was ever asked the questions in the same way.

Q. Did you ever give evidence as to that ? A. In these cases ?

Q. Yes? A. Yes.
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Q. Did you ever state there was a cheque ? A. I thinlc so, I think that is my
recollection ; if I were asked a question so as to bring that up, I would.

Q. What cases did you give endence in? A. The case of The King v.

Stratton and Warren.

Q. And the other case of Warren and Morden? A. No.

Mr. Commissioner : I suppose you think it important, but it does not occur

to me to be important whether it was done by cheque or cross entry if it was done

with the consent of both parties.

Mr. Hodgins : That is where we differ as to the consent of both parties. Our
belief is that it was paid in a totally different way and we think the Trusts & Guar-

antee Company were made use of, or made use of the bank I don't know which, and

succeeded in getting hold of a good deal of their assets by way of securities for

assistance they should not have given them ? A. If we made loans to the Farmers

Bank we took legitimate securities, and I think we were quite justified in doing so.

Mr. Commissioner : My observation was only directed to this one point, that

the deposit account is closed by an entry showing that they paid the Farmers Bank

;

and the account of Travers is closed also by a corresponding entry to show that his

debit has been satisfied ? A. Yes.

Mr. Commissioner: To my mind it does not make the slightest difference

whether that was done by a cross entry or by cheques.

Mr. Hodgins : That does not agree with Travers' account of how it was paid

off and when.
Mr. Commissioner: However, you think it is important.

Mr. Hellmuth : 1 do not think it is quite fair that statements in reference

to the Trusts & Guarantee Company should be made by Counsel that would go

broadcast that we have been making money out of the Farmers Bank illegitimately.

Mr. Hodgins : I did not make any such statement.

Mr. Hellmuth : You made a statement that was certainly derogatory to the

Trusts Company which I do not think ought to have been made now. A. There is

absolutely no foundation for the remarks, absolutely none; that is not fair.

Mr.' Hodgins: That depends altogether on your means of knowledge, which

we can Judge from the evidence which you have given? A. I think I am closely

in touch with the situation.

Mr. Co:\rMissiONER : I think we had better close that incident and get on

with the evidence.

Mr. Hodgins : Had you anything further to do with the loans that were made
with the Trusts & Guarantee Company to the Farmers Bank? A. In what way?

Q. In any way at all, do you know anything about them; were you concerned

in them in any way ? A. That is a very general question ; I could only answer that

by going over the file in connection with each loan and pointing out what connec-

tion I did have with it.

Q. Do you know anything at all about the fact that the bank commenced to

deposit with you circulation ? A. No, not particularly.

Q. At some stage? A. At some stage, yes. I know we got circulation at

some time, at very much later date than we are now discussing.

Q. What are we now discussing? A. The discussion is now centred upon
the organization of the Farmers Bank.

Q. You do not know there was circulation deposited as early as January,

1908, making up that small loan account which we have been discussing? A. I

know from our records that bills came in and I also know from my own knowledge

that our understanding of the source of that money was the notes were being paid

off and
Q. Will you say you did know that that account which began in January,

1908, with the item of $3,655 was Farmers Bank circulation? A. I will say that

I do know it was bills

Q. Bank bills? A. Yes, possibly Bank of Montreal.
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Q. You do not know whether Farmers Bank bills or Bank of Montreal? A.
No.

Q. Who had to do with this in your office? A. Probably it would not be
noticed.

Q. If you do not know,, does any one else know ? A. No, six years ago.

Q. Mr. Travers has testified to it, and you do not know and nobody else

knows, there is no object in going into it, are _you aware that the Trusts & Guar-
antee Company arranged to receive deposits at the rate of $1,000 a day in Farmers
Bank bills? A. At some later date, yes.

Q. In January, 1909? A. Possibly around that date; I do not place the date
.at all. I know as a fact that we did receive deposits of $1,000 of circulation.

Q. Do you know anything about the terms on which it was received? A.
'The money came in and was deposited to the credit of the Farmers Bank subject to

•cheque withdrawal by them at any time; the money was used for the purpose of

3)aying cheques on ourselves and other items over our counter.

Q. Do you know anything about the arrangements made under which that

was deposited? A. Nothing further than I understood it was to provide us with

circulation to meet our ordinary payments.

Q. Up to that date had you been unable to provide that? A. Before that

date we were getting circulation required for the conduct of our business from
possibly the Bank of Montreal or the Ontario Bank before they failed, or any other

bank.

Q. At the same rate? A. There is no rate in connection with it.

Q. This is $1,000 a day? A. Whatever we required we would draw out,

whatever we required.

Q. If you do not remember the amount it is of no consequence; I am asking

if it was at the same rate as you commenced to get it from the Farmers Bank? A.

We estimated that $1,000 a day would take care of our ordinary demands; before

that time we would draw probably five or ten thousand dollars at a time and keep

tliat money in our till until it was exhausted and then we would replace it by an-

other cheque.

Q. Had you anything to do with making arrangements for getting it from
the Farmers? A. No.

Q. Who had? A. Mr. Warren, I understand. Excuse me, you say did 1

have anything to do with arranging to get that circulation of the Farmers Bank*,

we did not arrange to get it from the Farmers Bank, but they arranged with us

that we would pay that out over our counter; that is quite a usual arrangement for

a new bank.

Q. Did you have anything to do to make arrangements under which it was

received ? A. No.
Q. Mr. Warren had? A. Yes, if any arrangement was made.

Q. Did he tell you what the arrangement was? A. Yes, I understood we
were to get $1,000 a day.

Q. What interest were you to pay on it? A. My recollection is it was first

understood that we should pay 3 or 3Vo%, but that as we did not get a benefit

from it which wonild be in keeping with the benefit they were getting from the cir-

culation of the currency it was understood later that the interest would be dropped
and it was dropped.

Q. How long did the interest arrangement last? A. I cannot recall.

Q. A short time ? A. I think it was a short time.

Q. After that you paid no interest on it? A.- No, they were reaping the

benefit, we were not.

Q. You have the same erroneous notion of benefit? A. It is not an erro-

neous notion.

Q. You are not a banker? A. I know a little about banldng.
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Q. You are not a banker? A. I do not know what definition you give to

banking.

Q. Then I suppose you are not one? A. I have a great deal to do with

banking.

Q. You had very large deposits had you not with the Farmers Bank? A.

We had some deposits.

Q. And they reached quite a very large amount ? A. That is a relative term,

they reached at one time over $100,000.

Q. Would you call that a large amount? A. It is a fairly large amount.

Q. Were you getting interest upon that? A. Yes, we got interest on some

of it or all of it I do not recall whicli.

Q. What rate? A. I think for a time a portion of it, that is the moneys
to the credit of our company as liquidators of a certain company bore 4% for a

time and then either 3 or 3 1-2% subsequent to that. I do not recall what our own
account bore; that is what you might call current account.

Q. That lasted all the way through, didn't it,, until you consolidated part of

it in a loan? A. I do not recall that.

Q. You were getting interest on your balances all the time? A. I do not

recall that personally.

Q. Who does know? A. I can probably find from the books.

Q. Do you not know yourself ? A. I do not recall it ; I do recall that we got

interest on this special account, that is the liquidation account, but as to what you

might call a current account I do not know whether we got interest or not.

Q. You might look that up. After the time you ceased pa}dng interest on
deposits of circulation, if you were receiving interest upon your deposits with the

bank and the two accounts were pretty nearly equal, you would get very handsome
interest? A. We were not getting benefit from interest on the liquidation account,

that is as a corporation; the liquidation account got the credit for that interest.

Q. No part of it? A. No part of that interest.

Q. AYhatever interest was allocated to that, Avould go ? A. To the Trusts.

Q. And you know you got interest on that? A. Yes.

Q. And accounted for that to the Trusts? A. Yes.

Q. As to your ordinary account or savings account? A. That is a matter of

calculation, it does not appear on the face of our books there. I see certain entries

for interest, but just what periods it would cover I cannot say. It would appear

from this record that we did get interest on our current account. I have no doubt

we got interest on it; I would naturalh^ expect we did.

Q. If you were paying no interest on the amounts deposited with you from

time to time, which I understand you were using and circulating, and they were

about equal to the amount the bank owed you, you would be getting pretty hand-

some profits on the transaction? A. I have explained the principal portion of the

moneys on deposit with the Farmers Bank to our credit were trust funds in which

.we reaped no benefit.

Q. I would agree to tliat to the extent of one-half? A. I would think the

proportion is much greater than that.

Q. However, let that go ; we can easily verify that. Even if that be elimin-

ated you would be making a pretty handsome profit on the difference, would not

you? A. In business you expect to get consideration for what you do. We knew
that the Farmers Bank were making a large profit out of having their circulation

out; it is a well-known fact tliat circulation is worth so much to every bank.

Q. We threshed that out with Mr. Travers and we do not agree to that; at

all events the matter went on and it was turned into the shape of a loan afterwards,

was it not? A. In November, 1910, a new advance, a new loan was made to the

Farmers Bank of Canada for $295,000.

Q. Yes, but much earlier than that, did not you in the place of having an

ordinary deposit, did you not have a loan, did you not make them loans? A. They
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applied to us for certain loans, and the security being satisfactory the loans were
made.

Q. And on those interest was received? A. Yes.

Q. Did you at any time turn the current account into a deposit receipt ? A.

"VVe took out a deposit receipt in respect of moneys to our credit with them in

respect of the liquidation I spoke of.

Q. You must have had $120,000 in the Hamilton Estate? A. Yes. I am
just told that our deposit receipt covered both our current account and the Hamil-
ton account.

Q. How do 3'ou put it now? A. I am told by our accountant who is more
familiar possibly with that end of it than I was

Q. Who is your accountant? A. Mr. Howard.
Q. It would appear you had $64,000 odd to the credit of the Hamilton

Estate and $57,000 odd to the credit of your savings account, so that the $120,000
deposit receipt would cover both ? A. Yes. no doubt that is what it was.

Q. How much did that bear, 4% that deposit receipt? A. I do not recall;

whatever the bank books show is no doabt right.

Q. '\Miat was the object in making that change? A. I do not know.

Q. "Who made it? A. That was made by Mr. Warren, or at least I expect it

was, I do not laiow about that.

Q. What was the next transaction dealing with the form of the loan? A.
That deposit receipt has nothing to do with any loan.

Q. I did not say it had ; I am asking you what is the next transaction with

them connected with the loan? A. We advanced them $75,000 on certain securi-

ties and $100,000 in another case.

Q. They were both prior to this occasion, were not they? A. I do not
remember the date we got that deposit receipt, so I cannot say whether it was prior

or subsequent.

Q. Those were both advances in money? A. Yes, that is moneys went to the

credit of the bank.

Q. Later on after this deposit receipt was given what occurred then? A.
The mere fact we took a deposit receipt I do not think alters the situation so far as

the bank is concerned.

Q. After that what occurred with regard to the loan? A. I attach na signi-

ficance to the issue of the deposit receipt; therefore I cannot answer your question

unless you put it differently.

Q. Assuming the deposit receipt has no significance, did you make any loan

arrangement with them afterwards? A. I made two loans, the loans I have spoken
of, and then in November, 1910, we made them an additional advance, a new loan

of $295,000 in total. That money went to their credit. They issued cheques
against it paying off the amount due on the $75,000 loan and the $100,000 loan,

and if I remember they paid off a certain amount that was in deposit with them.

Q. Are you speaking from your own knowledge or just from the books? A.
I am speaking both from my own knowledge and from the books.

Q. Had you previous to that made any loan to them? A. We advanced
$75,000 to the Farmers Bank of Canada, February 5th, the year is not marked in

the account here, on the security of 1,200 shares of the American Piano Company's
stock preferred. We made a further loan to the Farmers Bank of Canada of

$100,000 under date of August 5th, 1910, on bonds of the Keeley Mine of the face

value of $1,000,000. On November 2nd, 1910, we made a loan to the Farmers
Bank of $295,000.

Q. What is the date of that loan? A. November 2nd, 1910.

Q. Had you to do with the negotiation of that loan? A. No, but I was in

touch with the officers through whom it was negotiated.

Q. Who negotiated it T A. Tliat was arranged by Mr. Morden, who was then

our assistant general manager, and Mr. Wilson, who was our solicitor, called in at
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this particular stage or shortly before it, rather, and possibly Mr. Stratton had
something to do with it, I was consulted about the loan as it had to do with my end
of the business.

Q. On what terms was it put through ? A. Seven per cent interest payable

on demand.
Q. On what security? A. 1,200 shares American Piano Company's preferred

stock, 10 Keeley Mine bonds of $100,000 each, and the pledge of course of the

Farmers Bank of Canada.

Q. Anything else ? A. I just read from the original agreement. The follow-

ing security : Bonds of the Keeley Mine, Nos. 1 to 10 inclusive
;
par value $100,000

each, with coupons attached; and 1,200 shares of the American Piano Company's
preferred stock carrying 7% quarterly dividends, and promissory notes and bills

receivable payable to the bank by customers which notes or bills receivable amount
to $108,129.70, and are scheduled and delivered by the bank to the company, to-

gether with any moneys held by the company on deposit or otherwise for the

undersigned now or hereafter and including also any promissory notes, bills, stock,

bonds or other securities which the undersigned may now or hereafter deliver to or

deposit with the Trusts Company." That is signed by the Farmers Bank of Canada.

Q. That is the whole security? A. Then they also covenant to repay this

loan.

Q. Was that the whole security? A. That was the security for the $295,000

advance ; then we have a demand note signed by the Farmers Bank of Canada for

a like amount, dated November 2nd, the same date as the agreement.

Q. Was that the whole security you have mentioned ? A. That was the whole

security for that particular advance.

Q. So far as you know ? A. Yes.

Q. So far as was told to you ? A. I say positively that is all the security we
got.

Q. Is it the ease there was any Keeley stock? A. There was some Keeley

stock—no, not in connection with this particular loan, at the time the $100,000

loan went through, Mr. Warren arranged for a bonus of 25,000 shares of the Keeley

Mine stock, that to be in addition to the interest called for by the agreement.

Q. How many shares? A. $25,000.

Q. What was that for? A. That was as a bonus in addition to the interest;

that is a consideration to us.

Q. You were to have that out and out? A. Yes.

Q. What else with regard to stock of the Keeley Mine ? A. That is all I

have any knowledge of.

Q. You did not know of any amount of $50,000 of stock ? A. Not at that

particular stage. I know there was stock handed in to the Trusts Company after

that.

Q. By whom? A. By Mr. Stratton.

Q. Held by him how ? A. I understood it was in trust for the Trusts Com-
pany.

Q. When did you get that? A. I think it was somewhere around that time.

Q. About what time? A. About the time of this loan being made or shortly

afterwards.

Q. Which loan? A. $100,000.

Q. That was handed in by him without any reference to the loan? A. Yes,

I took it that was to be further bonus, not arranged with Mr. Warren, but with

Mr. Stratton.

Mr. Commissioner: Bonus or security? A. Bonus.

Q. You said security before? A. It was my mistake, I meant bonus.
Mr. Hodgins: What became of that when the $295,000 loan was arranged?

A. The stock was still in our possession at that time.



284 REPORT OF COMMISHWN^

3 GEORGE v., A. 1913

Q. It would not be considered security for the $100,000 loan or it would have
been returned? A. We returned it when the loans were finally paid off, because

we did not consider that any value to us.

Q. It was not taken in when you made the $295,000 loan as security? A.

It was not considered by us as security at all. but as a bonus.

Q. That loan paid off the deposit receipt and interest and the $75,000 and
the $100,000 loan and $5,000 of savings bank? A. It paid off the $100,000 loan,

the $120,000 deposit and the deposit account with us, that credit balance of $70,-

000 that was checked out by them in favor of the Trusts Company as partial pay-

ment of the $75,000 loan; that left a balance due on the $75,000 loan of the

principal including interest of $5,000 odd dollars; we got a cheque for that, clean-

ing it up.

Q. How much would that leave to the credit of the bank in your books? A.

$63,000 odd dollars.

Q. Left $63,000 to the credit of the bank? A. Yes.

Q. At the time that loan went through what did you loiow if you knew any-

thing about the condition of the bank ? A. We regarded the bank as being in fairly

good shape, subject to opposition on the part of other banks, but I think every one
in connection with our company thought the bank was doing fairly good.

Q. On the 6th December, 1910? A. Yes; their statements looked good.

Q. So far as you heard from any of these gentlemen named, Morden. Wilson,

Stratton, you thought the bank was perfectly solvent and was doing a good busi-

ness? A. Yes; I do not sav they were doing a particularly good business, but they

seemed to be getting along fairly well considering the position they were up against.

Q. If they thought different at that time they did not reveal it to you? A.

1 do not think they did think differently.

Q. Answer the question? A. They did not.

Mr. CoiCMissioxER : Who do you mean by they ? A. Mr. Morden and Mr.
Wilson and Mr. Stratton. Any discussion we had, the question of the weakness of

the bank was never discussed.

Q. How was that $63,000 in what shape was it? A. That was a deposit to

their credit.

Q. Was it in their circulation in your vaults ? A. Xo, I do not think so.

Q. Do you know what it consisted of? A. That $63,000 was a balance to

the credit of the Farmers Bank subject to withdrawal by them at any time.

Q. And they were able to check it up without any trouble? A. With all

deposits we reserve the right to demand certain notice.

Q. This specific sum were they able to check it out without difficulty after-

wards? A. Sometimes they would come down with cheques for say five or ten or

fifteen thousand dollars, and we would tell them they had not given us any notice

according to the understanding.

Q. What was the understanding? A. That was the only difficulty that arose

that understanding they should give us reasonable notice of all large withdrawals

BO that we could make arrangements.

Q. I understood you loaned them $295,000 and got security for it. and then

this $63,000 was the balance to their credit, why should not they draw it out imme-
diately? A. They could draw it out; as a matter of fact we had a lien on that

according to this loan agreement I have read.

Q. Was that the difficulty? A. We kept in mind we had a lien on that

account, and we would have more than an ordinary say as to how that should go
out. All financial institutions like to have fairly reasonable notice of all with-

drawals. The notice was what we had in mind particularly.

Q. You insisted on the notice? A. No, not in all cases.

Q. What was the reason in other cases where you did not insist upon the

notice ? A. I do not quite grasp your question.
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Q. You say 3-011 did not insist upon the notice in all cases; what reason did

you give? A. When we did not insist upon the notice we had lots of money avail-

able and paid it out; it did not make a pin's difference to us.

Q. You did not ask them for additional security when they came down to

cash a cheque? A. When they wanted more money than we felt inclined to give

them we would ask them for more security.

Q. They had difficulty in drawing this out, this $63,000? A. I would not

say they had any real monumental difficulty.

Q. Did they finally get it all ? A. They had a credit in the books at the date

of the failure of the bank, $4,596. It ran through my mind that they drew out all

this money with the exception of 59 cents at one time.

Q. That is fine for the liquidator.

(Mr. G. T. Clarkson, the liquidator, makes a remark to Mr. Hodgins).
Witness : They had this balance you are speaking of down as low as 59

cents at one stage. I heard Mr. Clarkson's remark; there are two items of $5,000

each in transit to Calgary ; we did not credit those up to the Farmers Bank until

we got advice from Calgary that they had received $5,000 advising us in effect to

charge our Calgary branch in our head office books with this $5,000 and credit the

Farmers Bank of Canada.

Q. Those two items were remitted in Farmers Bank circulation? A. Yes.

Q. Were they left in your hands in the Calgary branch at the failure ? A. I

do not recollect; we had somewhere between $5,000 and $10,000 between the two
offices in circulation.

Q. At the time of the failure? A. Yes.

Q. For which you have a claim? A. I think all that cash was distributed,

nobody had any objection to taking Farmers Bank bills.

Q. You think you got rid of it after the failure.? A. Yes, some of it.

The Commission adjourned at 4 p.m. to 11 a.m. tomorrow.

Toronto, May 23rd, 1912.

The Commission resumed at 11 a.m. at Osgoode Hall.

Present: Hon. Sir William Meredith, Commissioner; Frank E. Hodgins, K.C.,

and John Thompson, K.C., Counsel representing the Dominion Govern-

ment; I. F. Hellinuth, K.C., representing the Trusts & Guarantee Co.

EDWARD B. STOCKDALE, Examifiation continued :—

Mr. Hodgins : Did you read through that evidence I gave you ? A. Yes.

Q. And having read that, do you find any reference ? A. I found no
reference to the loan agreement for $80,000.

Q. To what you call the hypothecation agreement? A. Yes.

Q. Have you a copy of it? A. We could not locate that. I had a thorough
search made for it and we do not seem to have a copy made of it. I no doubt have
that loan agreement so far as the production of it is concerned confused with the

other loan agreement.

Q. There is one for the $20,000 loan, but I think I am right in suggesting

that there was no formal hypothecation beyond that letter connected with the

$80,000 ? A. I say most emphatically there was.
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Q. You have, and I think produced yesterday a list of the notes, didn't you,
that were hypothecated for the $80,000? A. No, but the evidence shows that a

list wMch I then described as a partial list of the notes given us at that time was
produced.

Q. Yes, we have that ; I am asking you, if you took, at that time a list of the

notes that were hypothecated ? A. The letter itself would show there was a list of

notes at that time; we have no list in our office.

Q. I am asking you if you took a list at the time? A. No record of ours,

because we had the notes themselves.

Q. Did you take a list at the time of the notes? A. In any record?

Q. Or on any piece of paper? A. We had a list of notes produced at that

time shown by the documentary evidence that is already before this Commission
furnished us, as I then said in that document by the provisional directors.

Q. You are referring to that letter of October 11th? A. Yes.

Q. That you say is the list of notes; have you any independent recollection,

beyond what you are speaking of as shown by the documentary evidence, that you
made out a list? A. No, I would say without a shadow of doubt that I did not

make out a list; I would not duplicate the list produced.

Q. You would assume from what you see that there must have been a list in

order to arrive at the total? A. Yes, unquestionably.

Q, Although you cannot say whether there was or whether the total was
merely given to you ? A. There was a list ; the documentary evidence would show
that; I could not tell of my own independent knowledge; I base my present state-

ment on the letter, on the receipt produced.

Q. You think from that there must have been a list? A. Yes.

Q. I thought you produced and said you had a list of notes yesterday, I may
be mistaken, among your papers? A. No, that is a list made up in our account,

but that is not a list made up at the time the loan was made.

Q. What became of the notes themselves after the loan was made? A. We
would hold the notes.

Q. You held the notes? A. Yes.

Q. For how long? A. We received altogether $100,955 of notes in respect

of the $80,000 loan; then vrith respect to the $30,000 we received $26,500 of notes

and certain stock; we received $4,250 notes in respect of $2,380 loan, making -a

total between the notes and the stock I spoke of of approximately $150,000.

Q. Notes and what? A. That is the notes and the Canadian Loan and
Savings Company's stock that was hypothecated. On March 6th, 1907, we returned

$4,450 of notes; on March 4th we returned $770 of notes; on February 26th we
returned $32,300. and then in addition to all this we had Mr. Travers' own per-

sonal note for $81,000.

Q. Did you have any further returns of notes; just give them in order? A.

March 12th we appear to have returned the balance of the notes in our possession.

Q. Amounting to how much? A. This seems to total up to about $160,000.

Q. That is the amount you returned? A. This is headed up—I am not

saying that this is what we returned at this time—but this is a list I found among
our papers headed up in this way: ''List of notes, re Travers loan, March 12th,

1907."

Mr. CoMi^tissioxER : Is the last item a $5,000 note ? A. Yes.

Me. Commissioner : That is the same as the list. Exhibit 44.

Mr. Hodgixs : The question I asked you was, what was the total amount of

the notes 3^ou returned on the last occasion, is that an answer to the question? A.

That is the best answer I can give you at the moment.

Q. That is, tliis list will show as to the amount? A. I would assume so,

although I cannot speak positively from my own recollection. This appears to be

a list of notes as of that date.
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Q. This was produced in the County Judge's Criminal Court as being the

property of the Trusts Company as produced by the Crown? A. Yes, that is a

copy of what I have before me; it totals up $166,000.

Q. Was that prepared for you by the Crown in that case? A. No, it was

taken out of our files and handed over for what it was worth.

Q. In whose handwriting is this, " Travers Loan" (at the left hand top

corner) ? A. That was a former employee of ours ; I recall the handwriting.

Q. What was his name ? A. I do not recall the name.

Q. There is struck out of that "delivered to the Farmers Bank," and re

Travers written in pencil? A. That is for our file. (Referring to heading of

list.)

Q, Who did that? A. Part of that is my own writing.

Q. Which part? A. "Re" and "loan"; and then "Travers" is Mr.

Warren's writing, at least it looks like it.

Q. Not yours at all events? A. No.

Q. I see there is a mysterious "C" in the corner ? A. I do not see an3rthing

mysterious about it. It looks like a "C".

Q. We are interested in that letter just now ; there are three notes struck out

there "F. W. Stair," "W. J. Lindsay" and "W. R. Travers," and they appear to be

deducted in some pencilling at the bottom; do you know anything about that? A.

The Stair note and the Lindsay note I think related to a different loan, to the

$20,500 loan and the $81,000 Travers note; I cannot say why it was struck out of

that.

Me. Commissioner: It was not one of the collateral notes; it was the note

for the loan ? A. Yes, possibly that was the reason for it.

Mr. HoDGiNs: What is the $11,500? A. That is the amount of the Lindsay

and Stair notes.

Q. Who did this pencilling here at the bottom ? A. I do not know ; I do not

recognize the figures.

Q. This was, you say, taken from your file and handed over to the Crown
Officers? A. Yes, we gave them copies of everything we could find in our office

relating to the Farmers Bank.

Q. This is really a duplicate of what you have before you there as the list of

notes you were telling us about? A. This appears to be a copy of that.

Q. You have before you a list of the dates at which you returned those notes ?

A. I pencilled that down the other day for my own reference.

Q. You gave them in reverse order of date? A. Yes.

Q. Would you say looking at this document of March 12th, 1907, all the

notes that relate to this $80,000 loan were returned ? A. I would not say that, not

on that, but I would say Mr. Travers would no doubt see that he got all the notes

back
;
possibly he also got that loan agreement back at that time.

Q. How much does the total of those three dates you gave me, February 26th,

March 4th and March 6th amount to ? A. They amount to $37,500.

Q. And this would amount, if this pencilling is right, to $63,600 (on

Exhibit 44) ? A. Yes.

Q. That would be about $100,000 of notes? A. Yes.

Q. And you had originally $100,955 ? A. So that would practically account

for them all.

Q. On March 12th? A. Yes.

Q. You had parted with all the notes before April 8th, which appears from
my recollection of the books to be the date at which that $25,605.81 cheque went

through? A. That is the date when the Farmers Bank closed out the deposit

account you are speaking of.

Q. Before that date? A. It was before that date our notes were returned.
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Q. Did YOU get back any of the proceeds of that $100,000 note after you
handed them back to Mr. Travers? A. "We got payment of our loan; we were not

interested further in the notes.

Q. The deposits of circulation I suppose were kept track of in some account

in your books; my recollection is it began in January, 1909, or January, 1908, at

the rate of $1,000 a day? A. I do not recall the day he commenced; I do recall

that we got $1,000 a day at some time.

Q. You recall the fact that an account was kept of that in your books ? A. I

do not think any account would be kept of it; we would take it in as so much cash

and it would only form part of our general cash in the till.

Q. I thought it was credited up to the Farmers Bank in the books ? A. The
amount was, yes. (Turns up book).

Q. When did it begin? A. It began apparently on January 12th, 1909.

Q. It is just I suppose in the form of a credit? A. Yes.

Q. The credit increases every day ? A. Yes.

Q. Will this account show the cheques that were given against it? A. It

should; it will show their withdrawals and any cheques against it.

Q. I thought you said that they deposited and that you gave them your cheque

on the Bank of Montreal ? A. They drew on us the same way as you would draw
on your own deposit account wherever you had it.

Q. How did they do it? • A. By issuing a cheque drawn on the Trusts &
Guarantee Company for so much.

Q. Would you give them so much money or a cheque on your bank? A. We
might give them money, but usually wo would clear a cheque of that nature by
giving them a cheque on the Bank of Montreal.

Q. When did they first draw on that account? A. The first one is August
30th, 1909.

Q. What is the beginning? A. 3 2th January, 1909.

Q. From then up to August 30th there was nothing drawn from that account

at all? A. Xo.

Q. The 14th September $50,000; there appears to be quite an hiatus and no
further drawing for some time apparently? A. Xot for some time.

Q. Till December, $50,000 ? A. Yes.

Q. And three in January? A. Yes.

Q. And one in February; they do not appear to have been very active in

drawing for that and getting legals ; it appears to have been fairly inactive account ?

A. Yes, at that time.

Q. During the first year then they could not have been in need of many legals?

A. I do not know what they were in need of ; we had a deposit to their credit, and
it was subject to their withdrawal, and when the}' drew we paid their cheques.

Q. I thought perhaps you could tell, if not, all right ? A. I knew nothing of

the internal management of the Farmers Bank.
Q. Will you let me have, witliout going over it, just a list of the dates that

they so withdrew; you can put that in aften\-ards? A. All right.

Mr. Commtssioxer : Put the first entry on the credit side and the last entry,

and the withdrawals separate? A. Very well.

Mr. Hodgixs : Just to revert for the moment to that $80,000, did you find

last night any cheque which you thought closed that ? A. Xo, I have searched for

that cheque before.

Q. The mode of dealing bet^veen you and the bank was that the bank would
give a cheque on 3'ou and you would give a cheque on your bank, that appears to

have been followed out in connection with this $80,000 loan in the cheques we have
here ? A. Xo, I did not say that before, that is not shown by any evidence.

Q. I am suggesting this to you, if there had been any such cheque it would
have been a cheque of the Farmers Bank on you ? A. Yes.
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Q. And then your cheque on your own bank? A. No, not at all; if they

gave us a cheque on their own deposit account that was payable to us, so that why
in the world would we issue a cheque on the Bank of Montreal and cash it in out

of our account down there, and put it back again into the account in the Bank of

Montreal ?

Q. Look at 57 and 58, I think those are the cheques that we traced up yester-

day in that account which began in January and ended in April ? A, No, this is

a different account I think.

Q. No ? A. Yes, a different account entirely.

Q, From what? A. From the one we were discussing a moment ago.

Q, I speak of one in January ? A. You spoke of circulation account,

Q. I am speaking of the account I mentioned yesterday, you know the ac-

count ? A. Yes.

Q. Are those the cheques that deal with it? A. Yes.

Q. Do those cheques appear to be cheques in the first place, by the bank on

you ? A, Yes.

Q. And then your cheques in favor of the Union Bank? A. Clearing the

Farmers Bank cheques drawn on their deposit account with us.

Q. I asked you if there was a cheque for the $80,000 would not there be one

clieque of the Farmers Bank on you and the other your cheque in favor of the

Union Bank to be looked for? A. No, positively not.

Q. Tlien you would not follow the same rule in closing out that $80,000 ? A.

Why should we?
Q. I do not know? A. I explained it a minute ago in simple terms.

Q. I do not see why if that was the course adopted between the bank and the

company that you should say now there was one $80,000 cheque to close that if in

December, 1907, the Farmers Bank would not have given a cheque on you and you

would not have given a cheque on the Union Bank? A. The only cheque—we
give a cheque on the Bank of Montreal, not on the Union Bank as you say now.

Q. I mean in favour of the Union Bank? A. To clear a cheque drawn on

lis is when the cheque that is drawn on us is payable to some one other than our-

selves. If the Farmers Bank had drawn a cheque in favor of the Trusts Company
on the deposit account with the Trusts Company and the Trusts Company went

through tlie same process here, that is of making out one of our cheques on the

Bank of Montreal payable to ourselves, we woidd have drawn the money out of the

Bank of Montreal and turned around and deposited it in the Bank of Montreal.

Q. What we would expect to find would not be in your company at all, but a

cheque of the Farmers Bank on you which would be returned to them? A. Yes,

it is usual to return paid cheques.

Q. If we do not find any such cheque, there would be nothing in your record

to suggest A. We have not got it.

Q. That it was paid by cheque? A. Well, it would not be paid by cheque,

that is it would not be paid to ourselves by cheque on our deposit account in the

Bank of Montreal.

Q. Are you familiar enough with the circulation account that you were good

enough to procure of the entries in, to say whether towards the closing months that

became an active account ? A. I can give you a copy of that deposit account from
beginning to end, of every deposit account for that matter.

Q. I quite appreciate that? A. You are terming a certain account circula-

tion account.

Q. Are you familiar enough to throw any light upon it as to whether it was
active or inactive towards its close? A. It was active; that is comparatively

active; the ledger shows that.

Q. During the last few months? A. If you mean by active a lot of with-

drawals, yes.
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Q. That is what I do mean ? A. But there is no account that I identify by
the name of circulation other than the one I have spoken of here, and that for a

time the deposit consisted of circulation to my knowledge; but the active deposit
account that ran through to the time of the failure of the bank was not a circula-

tion account, because they put in foreign exchange and cheques and so forth as well
as a certain amount of circulation; it was a mixed deposit slip.

Q. You do not want to give us the impression that circulation ceased to be
deposited to the same extent in the last few months? A. I am not giving that
impression at all.

Q. It still kept up, at its usual current, but in addition to that there were
other deposits made with you ? A. There were deposits^ made with us, consisting

of circulation, foreign exchange.

Q. And various other things? A. Yes.

Q. What I am calling circulation account is it began that way, but other
matters got in towards the close owing to certain circumstances? A. We had
several different accounts, but they all merged into one another.

Q. Mei'ged when? A, Either closed out or merged.

Q. When? A. Different times, the books would have to show that-.

Q. ^^^lat was the surviving account, the one called circulation originally ? A.

There was no account in our books called circulation.

Q. What did you call it? A. We called it ordinary deposit account, the

account that was in existence at the time of the failure of the Farmers Bank is the

one that was opened on November 2nd, 1910, by the deposit to the credit of the

Farmers Bank of $295,000 the proceeds of a loan made at that time.

Q. Would it be from that date that other things besides circulation were

deposited ? A. I think that would apply to the account generally speaking for the

last two or three years.

Q. What would apply to the account? A. That is that there was not only

what you call circulation but also foreign exchange, other items, cheques and one

thing and another.

Q. Will you kindly look at your account and see if you can find anything at

all that gives the slightest warrant for that assumption ? A. It is not assumption

on my part.

Q. It is knowledge then ? A. Yes.

Q. Then point out an item in the account from the beginning until the clos-

ing months that would show foreign exchange? A. I have a slip here right before

me dated July 22nd, 1910, showing a cheque of $10,000 which was deposited with

us.

Q. That is 1910, and the bank closed December 19th, 1910; you said it would
apply to two or three years? A. I would have to hunt through a host of deposits.

Q. I would be glad to give you the opportunity of verifying that statement?

A. I will have to look back over these accounts.

Q. I think you could probably do that later on? A. 1909 there is one ac-

count here showing I would- say from the face of it practically always in the nature

of what you call circulation.

Mr. Commissioner : 1 do not think it is well to take up a lot of time exam-
ining these things; let the witness inform himself? A. I can say now the

accounts would show it was circulation up to 1910. I thought it dated back beyond
that, but it is 1910 that the other items apparently commenced coming in. Prior

to that the items were very small amounts.

Q. The time would be just about the item you have given us in July, that

was near the time when the $100,000 loan was made. Going back to the $80,000

loan was anything supplied to you except the notes ? A. I do not recall anything

else.

Mr. Commissioner : What does that " C " in the corner of one of those docu-

ments mean? (Exhibit 44). A. That "C" was not put on in our office. I
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handed these documents myself to Inspector Duncan and I know for a fact that

was not on then.

Q. AVhen you handed it to Duncan ? A. Yes ; I think that is who I handed

it to in the first place.

Q. This correspondence shows that changes were made in the notes from time

to time, notes withdrawn and others substituted? A. Yes.

WILSOX S. MOEDEN, Sworn, Examined by :—

Mk. Hodgixs : Were you connected with the Trusts & Guarantee Company
in 1906 ? A. Yes, sir.

Q. When did you jftn it? A. 1st September, 1910.

Q. W^hat had you been doing previous to that? A. Practising law.

Q. I suppose you knew nothing of the affairs between the company and the

Farmers Bank till you got there? A. Nothing whatever at that time.

Q. You interested yourself, however, in the matter? A. Not for some
weelis, no. I went there on the 1st September and I went there primarily to look

after the estates and so on, and I went at a time—I commenced my duties at a

time when Mr. Warren, the general manager, was absent to the Coast, and I simply

broused about for a few weeks to get in touch with the office and it was not till some
time in October that I remember the Farmers Bank came to my attention in any
way tliere.

Q. What was your position in the company ? A. Assistant General Manager.

Q. When did you first learn that circulation was coming in on deposit? A.
I should think about the time that I looked into the general situation, sometime in

October. I knew from the fact that I drew cheques on the Trusts & Guarantee
Company from my personal account that I was paid Farmers Bank bills in that

way.

Q. That is prior to your coming there? A. No, at the time after I came
in; but Avith the details of the banking I did not know anything about this for

some weeks.

Q. You became aware that circulation had been deposited with your company.
Farmers Bank circulation? A. Yes, I knew they had to use some bills, I knew
as a matter of fact the first thing that came to my knowledge was that they were
paying to customers principally at least anyway Fanners Bank bills.

Q.. You learned they were making regular deposits every day with you of

their circulation? A. I should say I did, some time in October, yes.

Q. Had you anything to do withdrawals, cheques sent down by the Farmers
Bank which had been paid by your company as against the deposit account? A.
I was occasionally consulted about a cheque, if it was a large amount, the accoun-
tant would speak to me.

Q. Who was the accountant? A. Mr. Howard.
Q. Is he there in the office yet? A. Yes, he is here to-day.

Q. What was the necessity or occasion of your being consulted? A. This

matter first took an active shape in my mind at least, about the 14th October.

There was a meeting of directors on that date and as a matter of form the loan

made on the last of July came up for confirmation, I refer now to the loan I think

of $100,000; there had been no meeting of the Board apparently during vacation

months until the 14th October and at that meeting the loan had been made and
was confirmed as a matter of form; but the directors at that time expressed a wish

that the matter of the bonds and so on be looked into;—I am speaking now of the

$100,000 loan, and it was after that that I fixed that date in my mind as the time

I commenced making any inquiries at all as to the jjosition of the Farmers Bank
account.
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Q. What directors desired it to be looked into? A. This loan on the Keeley
Bonds came up along with other mortgage loans, call loans, for confirmation on the
agenda that day, and I cannot say what directors particularly spoke of it, there

were probably six or seven there and in fact it has been said, and I have no doubt
as a matter of personal recollection myself that some of the directors said they
would like Mr. Wilson and myself also to look into that loan, it was a large loan

and to look into the securities, and so on.

Q. Was anything said at that meeting about a deposit in circulation and
cheques, the bank were giving as against it? A. No, I do not think anything
came with the deposit account that time.

Q. In October, I think I am right in saying, it became a pretty active

account, they were withdrawing considerable amounts? A. Yes; the week fol-

lowing the 14th October, I then lookecl_ into the position of the Trust Company
and the Farmers Bank accounts, I remember that. •

Q. Can 3'ou give us in a few words just what you found? A. I found at

that time that there was a deposit receipt of $120,000 held by the Trusts & Guar-

antee Company, issued by the Farmers Bank, and that also there was a current

account, I mean a current account in the Farmers Bank at the credit of the Trusts

Company of $5,000 or $6,000—it has been stated here a number of times; I also

found those two loans, one going back I think to February, $75,000, and the other

one of $100,000, and I found a deposit account with the Trusts Company approx-

imately $75,000. I found that position. I looked into those bonds to see if there

was a solicitor's letter with them and I mentioned to Mr. Stratton who generally

came down during the week that there was not any report on them and so on. I

was looking more into the formal side of the loan. That was the first time I met
Mr. Travers. I know Mr. Stratton told me he did not know anything about the

details, and that Mr. Travers could give them and Mr. Stratton and Mr. Travers

and myself had an interview I think about the 21st October, with regard to those

bonds, and so on; that is the first I knew much about the situation.

Q. Did. you know then that the Trusts & Guarantee Company had a large

amount on savings deposit with the Farmers Bank and had also deposited large

amounts of the Hamilton Estate funds there? A. I knew nothing about the

Hamilton Estate; I knew just what I have told you now on that date, on the 21st

October, I think it was of the $120,000 deposit receipt, and the $5,000 current

account. That was the situation then; I did not go back into the account to go
through a history of it.

Q, What occurred in that interview you had? A. At that interview I

asked Mr. Travers about the formalities of these Keeley bonds and who was the

solicitor and so on. I had found the bond mortgage and asked him questions of

that kind and I think he told me where I would get any information about that;

and I also told him—I was quite green at the Trusts Company and banking busi-

ness and I had come into a situation entirely new—I told him that I thought those

two accounts should be balanced off.

Q. Which two accounts? A. I mean the $120,000 and the $75,000 or

$80,000; I gave my. personal opinion only, and I said I did not think there should
be those simultaneous accounts, that wherever the liability was it ought to be
placed. I remember expressing myself in that way to' Mr. Travers. The way he
put it I think Mr. Travers said in his evidence in one place that Mr. Stratton had
said that I wanted to withdraw the deposit account; it was not that way; I thought
it was an anomalous position from my personal point of view of having two
accounts in that way.

Q. The bank owing you and you owing the bank? A, Yes.

Q. You wanted them set off one against the other and the balance struck?
A. That is what I suggested at that time ; I suggested he should I thought restrict

his loans to his customers and adjust this account.
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Q. You finally did come to some arrangement with Travers? A. That was
a. week later.

Q. Anything occur in the week? A. No, I do not think I saw Mr. Travers

in that week, I am sure I did not in fact.

Q. Were they withdrawing from the circulation deposit account? A. From
the deposit account, the account will show; I might or might not have been con-

sulted. Those things went on pretty much as a matter of routine.

Q. The reason I ask you if you wanted one set off against the other yuu

naturally would want to see which one was depleted or altered? A. Frankly
from my point of view I am speaking now again—I am not the Trusts Company
or was not the Trusts Company but I was put in a position of responsibility there

and I was dealing with it with my own light, I thought that that account should

be drawn down, the $75,000 account, that an adjustment should be made; that is

my position anyway.

Q. At all events if there was any application for funds out of that it would
meet with objection by you? A. I think so, and I fancy—well, the accounts

will show whether tliere was any

—

Q. It appears when you made the loan to have amounted to about $75,000?
A. Yes.

Q. What was the final outcome of it, did you and Mr. Wilson look into the

matter? A. No, after this general discussion I had with Mr. Travers on the 38th

October, Mr. Wilson was in Toronto; 1 remember his coming in the office and I

spoke to him that I had got what information I could about the situation, that the

directors wanted looked at, and told him now it stood. Mr. Stratton was there too

on that occasion. Anyway as a result Mr. Travers telephoned for and he came
down and met the three of us. Mr. Travers in his evidence did not mention Mr,

Stratton being present. Mr. Travers' attention .was not drawn to it or he probably

would have recalled it ; but Mr. Stratton, Mr. Wilson and myself and Travers were

present on the 28th.

Q. And Travers? A. Yes. The whole situation as to the position of the

Two accounts were gone into, I remember—I might say that Mr. Travers wanted to

maintain an account with the balance as a sort of reserve as he called it, the Trusts

Company ; he seemed to be under the impression that he was not getting quite fair

treatment from the other banks, that is the way he expressed himself and I knew
nothing about that—that circulation was being dumped on him at unexpected

times, and so on, and that was a sort of safety v^ve, and that was the object of

having it

—

Q. You were looking at it from the Trusts Company's view? A. Yes.

Q. What did you do finally? A. What was finally done, Mr. Wilson I

know objected to the appearance rather of mining bonds, but did not quite like the

look of them, and Mr. Travers said he would give them other security that he

wanted to maintain a balance there which he could draw upon, and as a matter of

discussion the general form of that loan was worked out; he had a balance there

theoretically, but it was not a balance that was available to Mm at that time owing
to the position I was taking. Mr. Travers at that time did not feel very kindly

towards me; he thought I was unnecessarily officious.

Q. .You were not well enough up in banking, that was all. The net result

of the loan arrangement that was put through, however, was to leave that account

practically, that circulation account, practically in the same shape, was it not? A.

It left a balance much the same as the credit of the Farmers Bank, but I say it

was a balance which they were allowed to draw down, and it left that available

which before was not available, it was there, it was a credit

—

Q. That is what I say; you put through your loan in the shape we heard
of and you left Mr. Travers in a position to draw on the account, and it was just

about the same amount it had been when you took hold of it? A. Only the
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accoimt as it stood before, owing to my opposition, was not such as could be drawn
against.

Q. And the putting through of this loan got rid of your objections? A.
It was understood then that he was allowed—I have the authority of Mr. Stratton

and Mr. Wilson that he was allowed to draw down that $70,000 whatever stood

to his credit, as a result of our arrangement

—

Q. Eoughly speaking, it was $75,000 when the loan was made and after the

loan was made it was $68,000, according to our figures? A. There may be a

variation of a few thousand, yes.

Q. You knew the condition of the bank at that time? A. No, I did not

any more than my conversation with Mr. Travers

—

Q. Did not Mr. Wilson know it ? A. Not from anything he said to me.

Q. Did not Mr. Stratton know it? A. They will have to speak for them-
selves.

Q. From anything they said to you? A. No.

Q. Did not you realize the straits the bank was in then? A. I did not

any more than I asked Mr. Travers at the time I wanted this account balanced

—

he was the general manager of the bank and I had not met him before, but

I practically said I thought the bank should deal on their own resources larger,

and I tliink should restrict their loans to customers; that is the position I took.

Q. That is the natural outsider's view; at all events, you were not aware
that the bank was in difficulties? A. No; I had been outside of the city and
only knew them as one of the banks, one of the smaller banks.

Q. The loan that was put through, we have heard it described by Mr. Stock-

dale that it was $295,000? A. Yes.

Q. That took up the deposit receipt of $120,000 and interest and the Feb-
ruary loan of $75,000 and interest and the loan of $100,000 which was made in

July? A. Yes.

Q. And $5,000 of what is called the savings bank account, Mr. Wilson's law
costs and left the credit I have spoken of of about $68,000? A. I think that is

the way. ' There was a cheque issued for the $295,000, I remember.

Q. After that were they allowed to draw readily? A. Yes, sir.

Q. No objections made? A. No, of course it was a disappointment when
they drew, I must say; I mean calling on you for $75,000 or $70,000; it was not

something that you really anticipated from what Mr. Travers said. He said,
*' This is getting on to the fall «f the year, and my farmers will be depositing and
60 on, and then the account will grow up ".

Q. Nothing was said about moving crops? A. I have heard that story

somewhere in the papers, I think.

Q. How did you let him have this $68,000, did he draw practically daily?

A. That, according to my recollection, it came in the course of the next ten days.

Q. And in answer to his demands you shipped a considerable amount out

West? A. I had nothing to do -^-ith that, I did not knoAV ami:hing about that.

Q. Who had to do with that? A. I do not think anything left our office

for the West.

Q. Mr. Stockdale said so, I thought? A. I think if you inquire that was
pent direct from the bank; the Farmers Bank sent direct to Calgary—I have
learned a lot of this since, I did not know of these details.

Q. Am I right in assuming your evidence is, so far as you are concerned,

you sent nothing to the West
; you gave it to them and what they did with it was

their own business? A. No; I honored cheques on the Farmers Bank on this

$68,000; I did not give it to them. What was sent to the West was not th-^ pro-

ceeds of their cheques on the Trusts & Guarantee Company, as I understand it, but
those packages of their own circulation.
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Q. That is what I wanted to get at; I understood it was circulation they got

back from you? A. No, as far as I knew anything about the circulation

—

Mr. Commissioner: If you do not know anything about it, there is no use

telling us.

Mr. Hodgins: Who could tell us whether that is the case or not; who
would have been in the office that would have known? A. I think Mr, Howard
ought to know.

HORACE A. HOWARD, Sworn, Examined by :—

Mr. Hodgins : You are now in the employ of the Trusts & Guarantee Com-
pany? A. Yes, sir.

Q. When did you join them? A. I joined the Trusts Company at the

end of 1907.

Q. In what capacity? A. Well, when I first went with the company I had

no particular capacity, but in the beginning of 1908 I was appointed accountant;

1 have been accountant ever since.

Q. You were just attached to the office without any designated duties pre-

vious to that? A. Yes.

Q. What was Mr. Stockdale's position when you joined? A. Mr, Stock-

dale at that time, I think, was assistant manager.

Q. Had you, up to the time you were appointed accountant, anything to do

with the Farmers Bank matters? A. No.

Q. Did you know as a matter of knowledge there was circulation being de-

posited with you daily? A. No, I do not think there was any circulation being

deposited at that time.

Q. WHiich time are you speaking of? A. When I first joined the company.

Q. Take the time you were appointed accountant, was it then they com-
menced to deposit? A. No, there was nothing then.

Q. It was after you were appointed? A. Yes.

Q. At all events, what was your position when they commenced to make
these deposits? A. I was still accountant.

Q. Can you tell us what the course of dealing was between the two
;
generally

speaking, the money would come in daily and when they wanted to draw against

it, did they send over a cheque? A. Yes, the bank's manager would bring down
a deposit in the ordinary course of business; it would be credited to their deposit

account; when they wanted money out they presented a cheque to us, and it was
in due course paid by a cheque of our bank.

Q. Was any difficulty made down to the middle of 1910, in paying any of their

cheques? A. I do not remember of any difficulty, I think that we paid every

cheque that they presented.

Q. Do you remember any difficulty arising about July, 1910? A. No, I

do not remember any specific difficulty at any time.

Q. You never knew that there was any objection to honoring their cheques?
A. The only objection, there would not be an objection at all—it is a rule in our
office that a cheque for any large amount usually must be shown to the manager, so

that he can see where our money is going and how much of it.

Q. That is not the sort of objection I am speaking of; that would not call

Mr. Travers down from the bank to urge the payment of the cheque? A. Oh,
no, I do not know that.

Q. Was it your duty to see that the two accoimts, that is what the bank had
to the credit of the Trusts Company and what the Trusts Company had to the credit

of the bank, were kept fairly even? A. Oh, no, I was not responsible for that.
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Q. Who would be the one to look after that? A. That would be a matter

for the manager.

Q. If the cheques were coming in from time to time reducing the account,

would not that be in your department? A. So far as the records were concerned,

they would be.

Q. Did you have a custom of reporting daily to the manager on that subject?

A. No, we did not report daily.

Q. How would he learn that the accounts varied? He would learn by ask-

ing me, and I would give him the information.

Q. If he came and asked you; but you had no svstem of reporting to him?
A. No.

Q. And you kept no account to see that they did not vary, but they were
kept fairly even on each side? A. No, I kept no record except that the books

showed each day what the balance of each account was.

Q. Do you know anything about the transaction of July, 1910, the $100,000

loan; do you remember that going through? A. I put the entries through.

Q. Had you any information other than what you were told? A. No.

Q. Did you not know of any objection to honoring cheques of the company
until quite late in the year 1910? A. No, there was no objection.

Q. That would be right down to the time Mr. Morden came in? A. Yes,

the only time, and I do not think that it could be considered an objection, was at

the time after the $295,000 loan.

Q. That is what Mr. Morden speaks of ; he puts it before the $295,000 loan

that when he came he was the one who did the objecting? A. I did not know
anything about that.

Q. Was any one else objecting that you know of? A. Not that I know of.

Q. It was after the $295,000 loan that you heard objections? A. Yes, the

only objection.

Q. What was the objection and who made it? A. Well, I do not remember
the details ^f the thing, but as I understood the balance that remained at the credit

of the Farmers Bank was not to be withdrawn or only withdra'UTi on the order of

the management.
Q. By permission? A. Yes.

Q. And that was adhered to ? A. Yes, sir.

Q. Do you know when the cheques came in how they were paid after that

time? A. They were almost invariably paid by a cheque on our bank.

Q. Did any circulation of the Farmers Bank go back? A. Back to the

Farmers Bank?
Q. Yes ? A. No, I do not think so, not at that time.

Q. Would you know? A. Yes.

Q. You do not recall any? A. I do not recall any, I do not know that I

have any way of finding that out either.

Q. There were packages sent to your Calgary office and Mr. Morden suggests

they were sent by the bank; I want to find out if they were got back from you to

the bank? A. No, they did not get anything back from us. The way that Cal-

gary matter was worked, the bank would ship $5,000 to our Calgary office ; as soon

as our Calgary office received it they would notify us by letter, and we would then

know we had received the money and I would give the bank credit for that ; but we
did not give them back their bills; we simply gave them credit in their deposit

account.

Q. That is probably the way it was done ; I wanted to be sure it was so done
after that last loan? A. Oh, yes, in fact I do not remember any occasion when
we gave back the Farmers Bank any bills for any Calgary remittance.
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Q. You used them I suppose in the ordinary course of business all the time

when they were deposited there in paying out over your counter? A. Yes, we

were paying them out every day.

Q. Were you getting circulation from any other bank or was it confined alto-

gether to this and what would come in over your counter from clients? A. We
might possibly have got an odd lot from the Bank of Montreal ; I would not say we

confined ourselves absolutely to Farmers Bank bills, because I don't think we did.

Q. The bulk was Farmers bank bills ? A. Yes.

VICTOE BURK, Sworn, Examined by :—

Me. Hodgins : Wliat connection had you with the Farmers Bank ? A. I

was accountant in the Farmers Bank from July^ 1910; before that, other positions

in the office.

Q. You became accountant in July, 1910? A. I think around there.

Q. What had you to do with the deposit account and the circulation with the

Trusts Company? A. I made nearly all the withdrawals and a number of the

deposits.

Q. Did you do that before July, 1910? A. Not to my knowledge.

Q. From that on you did? A. Yes, sir.

Q. Were you there up to the failure of the bank? A. Yes.

Q. You were teller for a short time and previous to that you were discount

clerk? A. Yes, sir.

Q. And while you were paying teller you made up parcels for deposit, did

you not? A. Yes.

Q. And after the 15th when you became accountant you took them down your-

self, did you not? A. The majority of them.

Q. The deposits were made regularly were they not? A. Every day I

believe, with few exceptions.

Q. And how about the withdrawals from July on ? A. Whenever we needed
the money.

Q. Did you need it fairly often? A. Fairly often.

Q. Weekly or monthly occurrence? A. Practically a daily occurrence.

Q. What would you take down? A. Well different things from July on.

There was the circulation to a certain extent and then we sold them exchange and
cheques on other banks and sundry bank bills.

Q. Always maintaining the same amount of circulation, your own circulation ?

A. It varied ; I know one occasion when they got too much, we cut it down to $500
a day, other times, it was $1,000.

Q. Who used to go down with the cheques for the money you wanted to get

back? A. I used to go down.

Q. Had you any difficulty in getting them paid ? A. I could not say diffi-

culty, but I had sometimes long waits ; I do not know vi^hat the matter was.

Q. Did that occur often? A. I could not say; some days I would get it

easy enough and other days I would have to wait; I could not say how often it

occurred.

Q. Were you the only one who went down with cheques? A. From July,

I think so ; there may have been some days when other people, went down, I do not

remember.

Q. Was not Dennis? A. lie was accountant before July; in July he was
transferred to a branch.

Q. Who made the difficulty when you went down that required you to wait?

A. I could not say that; I saw Mr. Howard and he did the transactions.
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Q. Did you report to Mr. Travers the difSeulties ? A. On one occasion

Mr. Travers had to come down.

Q. On only one occasion so far as you know? A. As far as I know, I

know of one occasion.

Q. Is that the only time you reported to him ? A. Yes. I called up Mr.

Eenshaw and told Mr. Eenshaw about it and he presumably told Mr. Travers and

Mr. Travers came down.

Q. Was that the only ,occasion from July to the failure of the bank? A.

That is the only one I can recall.

Q. If that is the only one you recall, it would just come down to that one

item, would not it ? A. They may have telephoned Mr. Travers and arranged it

over the telephone, I could iiot say that.

Q. There is no one else we could look to to tell us. You used to draw out

from July pretty large sums didn't you ? A. Yes, sir.

Q. How often did you send circulation to Calgary? A. I think about

every month for a while until the Calgary office got stocked up and we did not send

any more.

Q. Is that the oflSce of the Trusts Company? A. Yes.

Q. You used to make up parcels and send them off? A. Our teller made
them up.

Q. That was in addition to the deposits with the Trusts Companv here ? A.

Yes.

Q. After the loan of October of $295,000 was made did you still go down
with the money after that? A. Yes.

Q. Had you any difficulty then? A. "Well, not as long as our balance kept

Tip to a proportion, but after we had to send down exchange

—

Q. What do you mean by your balance kept up ? A. I think we had about

$70,000 after that transaction went through ; I think we were allowed down to about

$20,000 or $30,000, and after that we had to send down exchange.

Q. Why? A. I could not say that.

Q. If you had $20,000 there, or whatever you had, why could not you draw

it? A. Because we wanted $20,000, sometimes we would draw $20,000 a day, so

that if we did not take it one day we would probably need it the next.

Q. What was the object of depositing these to draw on? A. So that we
could pay the clearing,

Q. Was money sent to Calgary after that loan was made of $295,000? A.

I could not say that ; our parcel book will show that.

Q. Did you ever get back your own circulation from the Trusts Company ? A.

I believe we did; I made up a circulation report which ought to show, the time

before, the amount we sent down there and the amount we got back.

Q. When did you make that up ? A. I made that up at the time of the other

trials for Inspector Duncan.
Q. What trial do you remember it was used at? A. I do not think it was

used ; it was made up for his convenience.

Q. If we can find that— ? A. It will save going through all the books?

Q. You could probably identify that if I were to send it to you? A. Yes.

Q. And getting them back were they given to you back in open packages or

loose or closed packages? A. We sent circulation down there and we sent it, I

remember one package contained about $15,000,—that package had to be broken

when we got circulation back.

Q. Do you remember from that statement you made out, have you a recollec-

tion of how much the total was of what you got back ? A. No, I have not, sir.

Q. Would it be more than $15,000 or $20,000? A. I could not say; 1

know our circulation was up to the limit and we had to get it back, but how much

I could not say.
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HENEY A. C. EENSHAW, Sworn, Examined by :—

Mr. Hodgins : What was your connection with the Farmers Bank ? A.

Manager.
Q. Manager of what? A. Of the Toronto Branch.

Q. When? A. I think it was the latter end of September, 1909.

Q. And all through 1910 until the failure? A, Yes, sir.

Q. What do you know about this deposit of circulation Avith the Trusts Com-
pany? A. There was an arrangement we sent down $1,000 of it every day of

our own notes.

Q. In addition to what was sent to Calgary ? A. Yes, sir.

Q. Did that continue for any length of time ? A. Yes, sir, right up to the

suspension.

Q. All the time you were there? A. Yes, sir.

Q. Who would take the circulation down? A. Mr. Burk, the accountant;

that was after July, 1910; previous to that, Mr. Dennis.

Q. Who is Mr. Dennis? A. He was the accountant; he was transferred

to Norval as manager.

Q. If you wanted to draw, who would take down the cheque? A. Mr.
Burk.

Q. Was there any difficulty in getting cheques cashed when you wanted cir-

culation? A. Yes, sir, there were at times.

Q. How often? A. I could not say; well, possibly six times; I could not

say.

Q. How did the objection reach you? A. Mr, Howard would telephone

me, that is the accountant.

Q. To what effect? A. He did not know whether he would be able to

supply us with a cheque that morning.

Q. What was the reason ? A. Our account was low.

Q. Did he mean there was not sufficient funds for the cheque? A. Yes, sir.

Q. Would that be the case? A, We had the funds there; the account at

this time would be about $70,000.

Q. What was the amount of the cheque? A. They would vary from
$5,000 to $20,000.

Q. What did he mean by saying it could not be paid; there were not suffi-

cient funds: you had plenty to your credit, hadn't you? A, Yes, sir.

Q. Did he explain what the objection was? A. No, sir; not to me.

Q. Did you understand what the objection was? A. No, sir,

Q. He gave you no reason ? A, Well, he would say either the general man-
ager was out ; he could not get it, or we would have to see him about it.

Q, What did you do, report to Mr. Travers ? A, Eeported to Mr. Travers.

Q, Did you ever go down yourself and make arrangements? A. I think

Mr, Travers sent me down once, if I recollect,

Q. Who did you see? A. I saw Mr. Warren and Mr. Stratton,

Q, And what took place between you? A, I forget what the conversation

was.

Q. You went down to get money? A. Yes, sir.

Q. And they were not anxious to give it to you? A. No, sir.

Q. Did they give you any reason why they would not? A. Well, yes; I

have forgotten what the reason was now.

Q. Did you get it in the end? A. Yes, they decided to give it to me.

Q. Did they look up the accounts as between you and the bank? A. Not
then; not before me.

Q. Did they say anything about the amount the bank owed them? A. I

do not recollect.

Q. Did they say anything about the amount they owed the bank and com-
pare the two ? A, No,
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Q. Do you know anything about the return of circulation? A. No, sir;

there was some returned, but not very much.
Q. I suppose that is all you know in the matter? A. That is all.

Me. Hellmuth : Mr. Hodgins, will you ask Mr. Eenshaw whether the cir-

culation that was returned was because the bank had exceeded their circulation

and had to get it back.

Mr. Hodgins : How was that ? A. I think that was the reason it was got-

ten back.

Q. When the circulation was got back thev had exceeded their circulation?

A. Yes.

Mr. Hellmuth: What they were authorized to circulate,

Mr. Hodgins : They got back this from the Trusts Company ? A. Yes.

Q. How would that help the situation; do you mean exceeded circulation,

including this from the Trusts Company ? A. No, sir.

Q. This deposit with the Trusts Company was not treated as circulation? A.

What is that?

Q. What you had deposited with the Trusts Company, was that treated as

being in circulation? A. Oh, certainly.

Q. Getting it back would withdraw it from circulation, that is the idea? A.

Yes.

Q. And that only occurred on one occasion? A. To my knowledge.

Q. When was that? A. I could not recall the date.

Q. Just about? A. I should judge it would be September, 1910.

Q. And that never occurred again? A. Not to my knowledge, sir.

Q. I wish to ask you another question, at Mr. Travers' suggestion: what
were the size of the bills that were got back from the Trusts Company? A. 1

did not see them, but I think it was twenty-fives.

Q. What was done with them; were they sent to Calgary? A. I do not

remember; Mr. Travers said they were, but I do not remember.

Q. Were they large bills ? A. Yes, sir.

Q. That were got back? A. Yes, sir.

Q. Or were sent to Calgary? A. It would be small circulation sent to Cal-

gary, mostly five's; I think the parcel made up $3,000 in five's and $3,000 in ten's.

Q. You are speaking of this circulation what was got back from the Trusts

& Guarantee Company? A. Those were large bills; I understand they were

twenty-five's.

FEEDEEICK M. HOLLAND, Sworn, Examined by :—

Mr. Hodgins : Wliat is your occupation now ? A. I am general manager
of the Dominion Permanent Loan Company.

Q. Were you its manager on the 26th February, 1910? A. Yes, sir.

Q. Did you have an arrangement with the Farmers Bank to take deposits

of circulation? A. Yes.

Q. That began, did it, about Februarv, 1910? A. No. it began on January
15th, 1910.

Q. What extent was deposit made with you? A. They deposited $500 a

day.

Q. For how long? A. And they would draw it out at the end of each

month.

Q. How long did that go on ? A. Eight up till the bank closed ; they

deposited $500 a day and we paid out the money ; we paid them no interest and had
ten days' notice of withdrawal.
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Q. The arrangement that they were to have no interest was at whose sug-

gestion, at their suggestion? A. I think it was at mine.

Q. I have a letter here from Mr. Travers :
" Ee our conversation of to-day

"

— ? Is that Mr. Travers' letter?

Q. Yes; perhaps you have it February 26th? A. It is signed Mr. Ren-

shaw, the letter I have.

Q. Yes, that is the one; how did this letter come to be written? A. Mr.

Eenshaw saw me about it, and they wanted 2% interest, and I told them I would
not give them any interest.

Q. Why? A. I wanted to make all the money I could. I thought I could

get the money without interest and so I made an effort and got it.

Q. You judged from the conversation that this was a convenience for them?
A. I knew it was a convenience to them and a profit to us.

Q. You refused to give interest? A. Yes, sir.

Q. This letter says :
" We wish no interest on this deposit " ? A. That

was in answer to my intimation.

Q. His way of putting it? A. Yes, that I would not give any interest.

Q. They thought it better to fall down gracefully? A. Yes.

Q. You paid it out over the counter and they drew it out, you say— ? A.
We paid any deinands made on us—you selfe we used about $1,500 a day circulation,

we have to get from some bank, and we paid out theirs over the counter and got

the rest from other banks.

Q. What do you mean by saying they drew it out at the end of the month?
A. They would draw a cheque on us and we would give them a cheque on the

Imperial Bank for the balance.

Q. The balance would be just the $500 a day? A. Yes, sir; you see here,

take for instance the 29tli of January, their balance was $6,500; they drew out

$6,000; at the end of April it was $13,000, and drew it all.

Q. How much did they deposit with you all told? A. I have the record

here, but it will take me a long time to make it up.

Mr, Commissioner: $500 a day? A. Yes, for about a year, but the ac-

count was squared at the end of each month within $500.

Mr. Hodgins: How did they come to make that arrangement with you;
were you connected in any way with the Trusts & Guarantee Company ? A. No,
sir.

Q. Were you at that time? A. No, sir.

Q. Are any of the directors of the one company on the board of the other?
A. Yes, sir.

Q. Do not the Trusts & Guarantee Company hold the largest amount of

stock? A. In our company?
Q. Yes? A. Well, I do not think they have a share.

Q. How are they connected? A. Not connected in any way; I hold about

ten shares of their stock; that is about the connection.

Q. Are you a director of the Trusts & Guarantee Company? A. No, sir.

Q. Were you then? A. 1910?

Q. Yes? A. No.

Q. Wliat members on your board were on the Trusts & Guarantee Company
board? A. Mr. Stratton, Mr. Karn and Mr. Kloepfer.

Q. Who introduced this matter to you of the Farmers Bank? A. It was
introduced to me by Mr. Warren ; one day I was talking to him and he says, " Why
don't you do something, you are paying out money every day,, different banks,, why
don't you make them deposit with you ? " I said none of them had shown any in-

clination so far and he says, " I think the Farmers Bank would do it ". I said,

" Tell them to come and see me ". That was the end of it as far as he and I were

concerned.
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Q. That is how it arose? A. At least I presume so, because Mr. Renshaw
came to see me.

Q. Had Travers any stock in your company? A. No, sir,

Q. There is some stock of the Dominion Permanent mentioned in connection
with one of these loans? A. That if I remember rightly was some stock which
Mr. Travers bought out one of our shareholders, got him to trade for Ms stock; I

do not know whether they hold it now or not, but I think they did at one time have
a few shares ; in the same way they got some of our debentures.

DUATCAN" S. MACCORQUODALE, Sworn, Examined by—

]\Ir. Hodgixs : Do you believe in the binding nature of an oath ? A. I

believe every person should speak the truth on__all occasions.

Q. Do you believe in the binding nature of an oath? A. I do.

Q. The oath 3^ou have taken? A. Yes.

Q. Were you selling stock for the Farmets Bank ? A. Yes, I sold a little.

Q. Who were you working for? A. I think the matter was introduced to

me -first by the provisional directors.

Q. A^lio were you worldng for in selling the stock? A. That is to say who
paid me ?

Q. Yes? A. Mr. Travers, anytliing I got, I got from Mr. Travers.

Q. Who employed you to sell it, Lindsay ? A. No.

Q. "Wlio did ? A. I think the first I sold, I think it was at the instance of

the provisional directors and afterwards Mr. Travers gave me authority to sell.

Q. You had no authority from Lindsay to sell? A. No.
Q. You were not his sub-agent in any way? A. In no way; I may say

after a certain period when I wanted to sell more, having made one fairly good
sale as I thought I began to think I could sell stock and I spoke to Mr. Travers

about it and he refused to deal with me, referring me to Mr. Lindsay, saying that

it was entirely in his hands, and Mr. Lindsa}' refused to give me any stock to sell

at what I thought a fair commission, and so we did no business.

Q. You subscribed for stock in this bank? A. Yes.

Q. How many shares? A. One share.

Q. Ever pay for it? A. No, I expected to pay for it out of commissions.

Q. There were three of you, three of the same name subscribed for one share

each? A. Yes, I subscribed for one.

Q. Just at- the closing moment, was it not? A. I cannot say now just

when it was, it was some time ago and I am not as young as I was.

Q. Were you intimate with Lindsay? A. No, only met him there at the

bank.

Q. At what bank? A. At the premises down on King St., at the North
American Life when their offices were there.

Q. The offices of the bank? A. Yes, the offices of the Farmers Bank.
Q. What was the occasion of meeting him? A. I went to tl:e bank because

I was acquainted with some of the provisional directors, one of whom I had known
since he was practically a boy.

Q. What did you and Lindsay do then? A. Lindsay and I did not do any-
thing.

Q. Lindsay says you did ? A. I bad no trade with Lindsay at all.

Q. Did you ever go down with Lindsay to the bank towards the foot of

Yonge St., the Traders Bank? A. Yes, I met him one day and he asked me to

take a walk.
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Q. Where did you meet liim? A. I think I met him about the comer of

Bay and King on the street.

Q. Were you in a hurry ? A. Xo, apparently not.

Q. Going anywhere? A. lie asked me would I take a walk, and I walked
with him and we went down Bay St. to Front, and along Front St. to the Traders
Bank; he went in.

Q. Just strolling along leisurely? A. Went along leisurely, he went in

there and he had some transaction with the teller or bank official.

Q. What was it? A. He drew some money.

Q. How much? A. I do not know.

Q. Did you see the bills? A. I saw them being handed out, but I stepped

a little aside, it was not my business and I was not curious; I noticed they were
large bills; I think they were about fifties he got, I do not know.

Q. How did you notice that? A. I was looking, I could see them handed
out, but how many he got I do not know.

Q. What did he do with them? A. He rolled them in a roll and put them
in his pocket and then he walked up and went to the bank; at this time it was in

the Stair Building ; we went in there and my recollecftion of it is he handed a pack-

age—I supposed it was the money he had had in his pocket—he handed a package
to Mr. Travers.

Q. Who else was there? A. I do not know who was there. There were
two or three offices, Mr. Travers as I recollect it was in front of the door, as we
entered a general lobby, a general open space there in front, and I tliink Mr. Shaver
had an office to the west of that.

Q. Was Dr. Xesbitt there ? A. I did not see him.

Q. What room did you and Lindsay go into ? A. Entered the front room.

Q. Whose room is the front room? A. We entered one general room, and
these offices were off that room.

Q. It was the general room you went into? A. Yes.

Q. Sit down? A. I could not say whether we sat down or not; I had a

habit of going in there often because I was wishing to get shares to sell if possible

and naturally gravitated there on a good many occasions when there was no busi-

ness of any kind for me at all.

Q. Did Lindsay ask you to accompany him? A. He asked me to take a

walk.

Q. After you got through taking a walk and getting the money did he tell

you to go back with him and tell you he wanted you to be a witness ? A. He did

not say so.

Q. Did he invite you back to the bank ? A. I cannot say he did ; 1 went in

witli him and went out with him and we discussed some matters; I don't know
what they were.

Q, How long did he stay there? A. At the bank?
Q. Yes? A. At the Traders Bank?
Q. No, at the Farmers Bank when he got back ? A. I do not think we were

there over a few minutes.

Q. Was Travers the only one you saw? A. I cannot say whether I saw Mr.
Shaver or Mr. Fitzgibbon; I frequently saw them, but I do not know whether I saw
them then or not.

Q. You saw Lindsay hand a package to Travers? A. Yes.

Q. Quite sure? A. Quite sure, certainly, no doubt.

Q. You know what it was and what was in it? A. I inferred it was the

money he got down at the other bank, but I could not swear as to whether it was
money or not.

Q. Was Lindsay talking to you about this the last few days? A. Yes,
Lindsay talked to me about it before he was on trial for conspiracy asking me if I
recalled the matter of our having taken a walk.
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Q. What else? A. He asked me if I recalled our going down and getting

the package and coming up to the ether place.

Q. And paying it to Travers? A. Yes, he did.

Q. You told him you did remember? A. I told him yes, I recalled it,

because I might say that it was the first time I had seen such a large wad of money
in the hands of one individual that was not behind a bank railing.

Mr. Commissioxer : You speak of handing a parcel, what do you mean by a
parcel? A. It was something, I do not know whether he had a wrapper around
it or not.

Q. Something wrapped in paper? A. I could not say whether it was
wrapped in paper or not.

Q. Could you not see if it was bills, you could tell ? A. I was not there to

watch.
Q. You saw it pass from hand to hand you say? A. Yes, but I did not

think I should be called on.

Q. What do you mean by calling it a parcel and not knowing whether it was
money, would not you know it was money if you saw it? A. I would know if I

saw it now.

Q. Would not you know if you saw it then? A. I would know, but I

cannot recall further than he pulled something out of his pocket, and apparently

the same pocket he had put it into when he left the other bank.

Q. Was it put in a parcel at the Traders Bank ? A. I think he rolled it up
and put a wrapper around it quite a large package.

Q. It would not be a very large package if you are right about the number of

bills, one hundred fifty-dollar bills would not be a very large package? A. It

was so large that it drew my attention when I saw him getting it.

Mr. Hodgins : What did Lindsay say when he handed this over ? A. I

do not know what he said,

Q. Did he say anything ? A. I do not know what he said, I could not say

;

my interest was to sell stock.

Q. How long was he there with Travers ? A. I do not know, a few minutes

;

I think Travers proposed to go out and have a cigar or something on the head of it.

Q. Did you go ? A. Yes, went down to the place on the other corner opposite

the bank.

The Commission adjourned at 1 P.M. to 2 P.M.

The Commission resumed at 2 P.M., May 23rd, 1912.

DUNCAX S. MACCORQUODALE, Examination continued:

Mr. Hodgins: You received something like $1,080 in commissions? A.
Yes, probably a little more ; I am not sure.

Q. Wliom did you get those from ? A. I had only one large one, that was
Mr. Devean, that would be 200 shares.

Q. Who paid you those commissions? A. Mr. Travers; I cannot name the

whole of them; I can recall some.

Q. I am not asking you anything more about it; what do you know about how
Dr. Beattie Xesbitt became President ? A. We were in the bank, the office prem-
ises on King St. one day.

Q. You and he? A. We, I was and Mr. Travers and Mr. Lown and IVljr.

Smith, I do not know who all were there, and the question of Colonel Munro being

made President, Mr. Travers seemed to think that somebody who had more business

advantages than he would be better as President and 1 recollect suggesting Dr.
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Nesbitt because of his at that time strong pull apparently with the Government and
the Tory organizations in the City; I suggested he would be a good man to bring

in business.

Q. How long before the organization meeting was that? A. That was
when we were on King St.

Q. How long before November, 1906? A. It would be some time in the

summer or fall, August or September something like that, it was before they moved
their offices up.

Q. And that suggestion was not accepted? A. The suggestion was made
to Mr. Travers.

Q. And it was not accepted ? A. It was accepted by him. He says, " Who
is he and what does he do"? He seemed to me not to know him, and finally

he seemed to have much doubt of my being able to negotiate it, but I undertook to

see Nesbitt about it and I saw JSTesbitt in the Eegistry Office and the result of a long
talk was that he would like to see Mr. Travei;s. The result of that was that after a

time I went with Mr. Travers up to the Eegistry Office and introduced the one to

the other and I remained in the outer office while they went in to have a talk about
it. Later I arranged a meeting at the Queen's Hotel between the two. Later I

arranged another meeting and I think Mr. Travers had left the Queen's by that

time; finally they made their arrangements together; Dr. Nesbitt would not sign

for me, my interest was in getting a commission, he would not sign for me, said he
must discuss the thing with the Manager, he would know if he would be able to

give sufficient time to perform his duties as President, and it resulted in his being
President.

Q. Who took his subscription then? A. I did not take it, he would not
sign for me.

Q. When you went to see him? A. I went to see him.

Q. When you went to see him first did you tell him that somebody would pay
Tip his stock for him ? A. I told him nothing and I knew nothing about that at

all. I negotiated him as soon as a bona fide man that was going to take stock.

Q. You never landed him in the sense of getting him to sign a stock subscrip-

tion ? A. No, I did not get him to sign it at all, but I got the commission for it.

Q. When was the first negotiation for him again in the summer ? A. The
only thing I am clear about is when we were in the office on King St., I do not know
when we left that office, I cannot say.

Q. That is all you remember ? A. Yes, that is all I remember of it.

Mr. Travers : Will you ask liim if he was getting stock from Smith before I

went in the bank ?

Mr. Hodgins : Were you getting stock as a stock seller from Smith ? A.
I think Mr. Smith was the one ; it was one of the provisional directors introduced the

sale of stock to me and I sold some ; I do not recall what, but I sold a few.

Q. Did you charge up or try to collect any commission on Beattie Nesbitt's

stock? A. I got paid a commission of 5% on $3,000; I took Mr. Travers' word
for it that he had signed for $3,000.

Q. When did you get that ? A. In the Stair Building.

Q. Was that after the bank commenced active operations ? A. I cannot say,

I cannot recall it, but it was in the Stair Building.

Q. Was that percentage included in the $1,080? A. It would make more
than $1,080.

Q. 5% on $3,000 ? A. No, but I got $1,000 out of one sale.

Q. I am asking you about this commission on Beattie Nesbitt's stock? A.
I got $150.

Q. After the bank commenced business? A. I cannot say that.

Q. Your stock was afterwards cancelled ? A. Mr. Travers told me it should
be cancelled.

Q. How much was it ? A. One share.



306 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

JAMES R. STEATTON, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins: Q. You were President I think of the Trusts & Guarantee
Company? A. I was.

Q. During 1906 and 1907? A. Yes.

Q. 1908 and 1909 and right down to 1910? A. Yes, right down to last

January.

Q. You ceased to be? A. I resigned.

Q. Are you connected with it in any way now? A. Yes.

Q. In what way ? A. As a director.

Q. Were you a Member of Parliament in 1906 ? A. I was up to the time

—I do not remember the year; I resigned the Provincial Secretaryship just before

Mr. Eoss went to the country, whatever year that was in, I just forget for the

moment the year.

Q. You were not a member of the Dominion House in 1906? A. No; it

was when Mr. ^^Hiitney came into power, the year he came in.

Q. Did you know Travers in 1906 ? A. Xo, never heard of him.

Q. I thought Mr. Warren introduced you to him in 1906? A. Oh, in 1906?

Q. Yes ? A. The first I knew of Mr. Travers was when he came to borrow

money from the Trusts Company.
Q. Was it you who arranged the terms of the loan ? A. No.

Q. Had you anything to do with that? A. No, that was arranged between

Mr. Travers and Mr. Warren.

Q. The details you did not interest yourself in ? A. No.

Q. Did you suggest the bonus to Mr. Warren ^that was paid of $1,000 on the

first loan and $500 on the other? A. I don't think so.

Q. Left entirely to him ? A. Yes.

Q. Had you anything to do at all with the getting of the certificates? A.

Nothing whatever.

Q. Do you happen to know whether you were in Ottawa on November 6th,

1906? A, I could not say; I might have been.

Q. At all events, you had nothing to do with getting the certificate? A.

So as to put it clearly and distinctly, I had no interview with any member of the

Government or any official of the Government or any Department of the Govern-

ment or wath any person else with regard to the certificate.

Q. No Member of Parliament? A. No.

Q. Nor with Travers ? A. Nor with Travers,

Q. That is pretty broad? A. Yes, I do not want any doubt about that,

because I had nothing to do with it.

Q. After the bank started, had you anything to do with the loans that were
given by the Trusts & Guarantee Company? A. Yes, I had; in 1910, I think it

was, I saw Mr. Travers, and had two or three interviews with him with regard to

the account of the Trusts & Guarantee Company.
Q. That was in connection v/ith the last loan, $395,000 ? A. Yes, I had a

talk with Mr. Warren with regard to the other loan.

Q. Between the time of the first loan and the time of the last loan you were
the chief executive officer, you were president? A. Yes.

Q. And Mr. Warren was the manager? A. Yes.

Q. Did you keep pretty close touch with the business of the Trusts & Guar-

antee Company? A. I kept in touch with those matters that came before the

board.

Q. Was that all? A. Yes; the business of the oflBce was conducted by
the officers.

Q. Yes, but you being president, had you any special duty in regard to the

business? A. If there was anything of any importance they generally spoke to

me about it.
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Q. You would be consulted by the manager? A. Yes.

Q. But you did not make a practice and did not go there day by day and
really keep in touch with the work? A. No.

Q. Were you consulted before the arrangement was made about the deposit
of circulation? A. No.

Q. When did you learn that the payments made on this $80,000, the first

loan, had been reversed in the company's books? A. I could not say as to that;
I do not think I heard anything about that till it came out in the Police Court
evidence.

Q. You think nothing was said to you about that? A. I do not think so.

Q. Was anything said to you about the account that was opened in January,
1907, it ran along till April? A. That was the account in the Trusts Company?

Q. Yes? A. No. Have you reference there to the $20,000 loan?
Q. I have reference there to the deposits that were made from time to

time? A. No, I had no knowledge of that.

Q. Which totalled $80,506.81? A. No.
Q. That was left in Mr. Warren's hands ? A. Yes.
Q. Did you know of the depositing of circulation at the rate of $1,000 to

$500 a day? A. Not till after Mr. Morden—Mr. Warren was away and Mr.
Morden spoke to me with regard to the account.

Q. Did you know about the transfer of the loan in the form of a deposit
receipt of $120,000? A. The transfer of the loan with regard to the deposit
receipt ?

Q. There was a deposit receipt issued by the bank in favour of the Trusts
Company? A. The deposit receipt given by the bank?

Q. In favour of the Trusts Company ? A. Of $120,000?
Q. Yes? A. That would be the money deposited by tlie Trusts Company

in the bank.

Q. Yes? A. No, I was not aware of that.

Q. You, I suppose, were aware that the Hamilton estate money had been
deposited in the Farmers Bank? A. No.

Q. Was not the Hamilton estate a Peterboro estate? A. It was a Peter-

boro estate, but the business of the Trusts Company was being conducted by the
manager; he did not refer to me particularly about in what bank he would
deposit it.

Q. I am asking you if you happen to have known, seeing it was a Peterboro

concern ? A. No.

Q. Were the Trusts & Guarantee Company the liquidators? A. Yes.

Q. Then did your first knowledge of the state of financial relations between
the bank and the company date from Mr. Morden's coming in—I mean apart

from the April loan? A. In what way? In connection with the Farmers Bank
and the Trusts Company I had nothing to do with their negotiations ; if there were
any negotiations ; I do not know who has accounts on deposit in the Trusts Company
or who has not.

Q. Had you anything to do with putting through the loan for $100,000 ? A.
When would that be?

Q. I think that was July 31st, 1910? A. Was that the time that Mr.
Travers came to Peterboro?

Q. Very likely? A. Mr. Warren told me that Mr. Travers had made
application for a loan of $100,000, and he asked me if I would see him if he
came down, and I told him I had no objections.

Q. If Mr. Warren was looking after all these matters, why should he suggest
that you see Travers? A. I suppose it was a large loan and he wanted to have
my approval of it if it was to go through.
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Q. Did he submit to you what Travers proposed? A. Mr. Travers came
down and explained to me himself; I telephoned Mr. Warren and I said to him
that if he was satisfied with the security 1 had no objections to his helping him.

There was a run on the bank at Lindsay, as I recollect it, and I think he had
some trouble somewhere else, and the money that was being advanced was a tem-
porary loan, and I think it was to tide him over the difficulties that he had arisen

at Lindsay, if I remember correctly.

Q. "What security did Warren tell you was being offered? A. He said

he had bonds in the Keeley Mine, $1,000,000 of bonds, that Travers had been

offered some large amount, $700,000 or $800,000, I think, or six or seven or eight

hundred thousand dollars for the mine and had declined it; that it was one of the

rich mines of the Cobalt District, and he felt that he was absolutely secure in

making that loan, and that he had in addition to that about $120,000 of the bonds
of the American Piano Company, that were quoted somewhere around 110 or 100
at that time; I just forget the additional security he had.

Q. When Travers came down to see you then did he offer the same security

that you had heard of from Warren? A. Yes, talked the same security.

Q. Explained about the mine? A. No, he did not make any explanations

about the mine,

Q. Did you understand it was a producing mine ? A. I understood it was
about to produce and it was producing; that he had refused a large sum for it.

Q. What were the final arrangements made with Travers for the loan? A.
With Mr. Warren?

Q. No, with you? A. He did not make any final arrangements with me;
he just spoke in a general way,

Q. The final arrangements were made with Warren? A. Yes.

Q. In addition to the million dollars of Keeley bonds, was there anything
else stipulated for? A. Not with me at that time.

Q. And you do not know anything about the stock in the Keeley mine ? A.
What I understood was he gave—subsequently to the conversation at Peterboro I

understood

—

Q. From whom? A. From Mr, Stockdale or Mr, Warren, from the office

from tbe Trusts Company that he had given a bonus of either $25,000 or $30,000

of stock on the Keeley mines for the loan in addition to the rate of interest that

he was paying, but it was not looked on in the office as being of great value at

this time,

Q. That was no part of your stipulation with him? A. No.

Q. You only heard it afterwards from either Stockdale or Travers? A.
Yes, Stockdale and Mr. Travers—well, Mr. Travers felt that Mr. Stockdale was
not friendly to him, and that Mr. Stockdale wanted more and a larger bonus than

he obtained, because Mr. Stockdale put no particular value on the mine, and Mr.
Travers spoke to me with regard to additional security; that he would be satis-

fied to place in my hands in trust $50,000 of stock of the Keeley mine; that if

the Trusts Company loan was paid oft' the stock would go back to the bank; if it

was not paid off, the stock would be the property of the Trusts Company.
Q. When was this arrangement made? A. That was made in the Trusts

Company; he came down to speak to me about Mr. Stockdale.

Q. After the Peterboro interview? A. Oh, yes.

Q. After the loan had gone through? A. I suppose so.

Q. The bonus arranged was $25,000, which was transferred to Mr. Stockdale^

was it not, in trust? A. Yes.

Q. The other was in trust to you. The loan had gone through? A. Yes.

Q. And then he came down and offered you $50,000 more? A, Yes, he

was not satisfied with Mr. Stockdale. He said, " I will entrust you with $50,000
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—I place in your hands in trust $50,000 ;
you are to hold that on these terms '*.

I said, " All right, Mr. Travers ".

Q, What was the object of that if the loan had gone through, if he had put

up the bonus ? A. I could not say ; that was his own way of doing it.

Q. Did you ask him what were his reasons? A. No, I did not ask him
anything about it.

Q. Did you inquire from Mr. Warren? A. No, Mr. Warren was at the

Coast.

Q. Did you inquire from Mr. Stoekdale as to why you should be offered this ?

A. No, I said nothing about it ; I handed it over to Mr. Stoekdale aftei-wards.

Q. I understood from Mr. Stoekdale yesterday that no entries were made at

all Avith regard to the $25,000 of stock or the $50,000 ? A. I could not say whe-

ther they were or not.

Q. They did belong to the company? A. No, the $35,000 of a bonus to

Mr. Stoekdale was absolutely the property of the company; the other was in trust,

that if the Trusts Company was paid off the amount of the loan then it belonged

to bank and if they were not it belonged to the Trusts Company.

Q. That was all word of mouth ? A. This was all word of mouth.

Q. No document signed? A. No document, except that I pinned to the

stock certificate the conditions on which I accepted it.

Q. And that has been handed back, has it not, to the liquidator since? A.

When the loan was paid off, the certificate went back to the bank with the other

securities.

Q. Where was it retained in the meantime? A. In the Trusts Company.

Q. Who did you give it to? A. I do not remember, I think it was Mr.
Stoekdale.

Q. Did you tell him what the commissions were ? A. Yes.

Q. You had pinned them on in the meantime? A. They were on in the

meantime, that is my recollection of it.

Q. So that he knew from the time of the loan exactly what tliat $50,000, the

conditions on which you held that ? A. As soon as I handed it over to him I told

him.

Q. Do you know where the certificate for that $25,000 was held? A. No,
1 do not know where that is ; I think that was sent back with the other.

Q. Had you any independent knowledge about the Keeley Mine at the time

you lent that money? A. No, nothing further.

Q. Than what you have told us? A. Than what I have told you, Mr.
Warren was to look into the securities.

Q. Were you consulted later with regard to the $295,000 loan? A. Yes,

Mr. Morden spoke to me about that.

Q. At the time of the $100,000 did you know that they were depositing cir-

culation with you daily? A. I did not know they were depositing it daily; I

knew that the Trusts Company was circulating to some extent some of the Farmers
Bank bills.

Q. Did you know of the understanding that the amount deposited in the bank
by the Trusts and the amount deposited in the Trusts Company by the bank should

be kept about equal? A. No, I knew nothing about that.

Q. After the last loan, what position was the bank in when that loan was
made ? A. So far as we knew at that time the bank was in an excellent position.

Q. You heard no rumors about it? A. We heard rumors of course, but

the statement of the bank was all right and Mr. Travers was very strong in his

views as to the substantial standing of the bank; we had nothing before us that

would lead us to doubt his statement and he was very strong with regard to the

bank.

Q. Did you make any inquiries from Warren or Mr. Stoekdale as to the

state of the accounts between the two institutions ? A. No.
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Q. Made no inquiries? A. No.

Q. They never informed you? A. No, I did not know the Trusts Company
until the time we made the loan, that the Trusts Company had on deposit this

$120,000.

Q. iWere you astonished at the state of accounts between the two institutions?

A. No, I would not say I was astonished.

Q. Would surprised be a better word? A. I do not know that I would
even be surprised.

Q. Interested then? A. Mr. Warren had great faith in Mr. Travers and
he deposited the money there I believe as a kind act to Mr. Travers or to his bank.

Q. You have had some experience in financial institutions, were you sur-

prised when you learned in October, 1910, the state of affairs between the two?
A. I was I suppose you may put it surprised ; I was no't aware

—

Q. I am told that Mr. Morden although he did not say so this morning felt

very uneasy about it? A. Yes, Mr. Morden spoke to me about it and I said, well

he had better consult the solicitor member of the Board, Mr. Wilson, and Mr.
Wilson happened in and we talked the matter over. We had no reason to fear any-

thing at that time.

Q. Did you get Mr. Travers down to the conference? A. I think I tele-

phoned him or had some one telephone him, one or the other.

Q. Yourself and Mr. Travers and Mr. Morden, and who else? A. Mr.
Matthew Wilson.

Q. Was that the time that the Bank Act was brought down and read to Mr.
Travers? A. It was brought down and read to liim on one occasion, I won't say

whether that was the occasion or not.

Q. The meetings were close together at that time, from the first time you
were informed until the loan was put through? A. The negotiations for the

loan were largely done by Mr. Wilson.

Q. But you had several interviews following each other in rapid succession?

A. No, I had not; I had two; when you say several do you mean three or two or

five? I had about three internaews with Mr. Travers all told.

Q. Five would be my selection? A. I think I had three on that occasion;

I think ]\rr. Wilson and Mr. Travers did the negotiating.

Q. What was the occasion of bringing the Bank Act down and reading it to

Mr. Travers: if it had been the Eiot Act I could have understood it? A. I don't

know about that—something about ]\Ir. Morden—I recollect the Bank Act—but I

do not remember that.

Q. Was there a question whether the Bank could legitimately give you this

secfurity considering the position it was in ? A. I do not know the nature of the

negotiations for the security.

Q. Did you take part in arranging what you should get? A. No.

Q. What part did you take in it? A. The part that I took in it was Mr.
Morden pointed out to me that the Trusts Company had on deposit in the Farmers

Bank a certain amount of money, and that the Farmers Bank had an open account

in the Trusts Company and he thought it was a little anomalous position, and he

as manager of the company thought it would be better to have one loan, one

account, and he and Mr. Wilson arranged it; I think they took on deposit certain

notes in the Farmers Bank and they took some other securities, I do not just

remember.
Q. I tliink they took the security they already had over again, the bonds and

Piano Company stock and some notes ? A. Yes.

Q. And you consolidated the whole thing into one loan? A. Yes, it was
consolidated into one loan.

Q. That did not remove the objection Mr. Morden had raised, because accord-

ing to the figures it still left about the same amount to the credit of the Loan Com-
pany? A. No, it made to the Farmers Bank a loan of two hundred odd thousand
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dollars, which gave the Farmers Bank a credit of some seventy or eighty thousand

dollars in round figures, gave them a credit which they had the right to draw on

at any time they wanted.

Q, Had not they that privilege in regard to the balance they had there pre-

viously? A. So far as I know they had.

Q, And the net result was, tlie situation so far as they were concerned was
not changed and you had a new loan with the securities attached to it ? A. They
had a deposit account in the Trusts Company, as I understand it, and the Trusts

Company made them this loan and gave them the seventy or eighty thousand

dollars of a credit which they had a right then to withdraw at any day they liked

on call, just as you would check out anything else.

Q, Had not they the right to withdraw that previously? A. I suppose they

'had. I heard something here this morning ahout hesitating about cashing a
cheque ; that is easily explained, because sometimes they would send down a cheque
for $15,000 or $20,000 on a day when we perhaps had several twenty or thirty

thousand dollars to look after and we had to hesitate a little bit.

Q. Are you speaking of your own knowledge, do you recollect any such occa-

sion ? A. Yes.

Q. More than one ? A, I was not there often.

Q. Do you recollect one occasion? A. Yes.

Q. Where they wanted more— ? A. They wanted the same day—perhaps

the person wants to collect an account from you when you have not it in your

pocket.

Q. That occurred once? A. It occurred on my understanding on different

occasions.

Q. To your knowledge? A. To my knowledge once.

Q. Did you take any further part in negotiating that loan than you have

told us? A. No.

Q. Mr. Wilson would know the full details of the loan, how it was made and
why, and the difference between the situation before and after? A. Yes, that is

right.

Q. I have been informed and I am asking you so as to get the matter dis-

posed of one way or another, did you ever tell any people in Peterboro that you

had made $8,000 out of the Trusts & Guarantee transaction with the Farmers
Bank? A. I never did.

Q. Or any large sum? A. Not a cent.

Q. That statement Avould be— ? A. Absolutely untrue.

Q. You did make some statement though about having made quite a lot of

money out of that original loan ? A. To the Farmers Bank ?

Q. Yes? A. No, no person.

Q. Do you remember Mr. Charles giving his evidence? A. Yes, I remem-
ber that jollying that afternoon, five o'clock tea.

Q. There was some criticism addressed to his having repeated it, I notice;

he informed his manager about it? A. No, he informed his general manager
with regard to the loan made by the Trusts Company, but he never informed the

general manager that I can recollect that I made any money out of it, because I

did not.

Q. That was not what you said? A. No; do you know Mr. Charles?

Q. Yes, do you? A. Yes; Mr. Charles is of a jollying nature.

Q. Did either you or the Trusts & Guarantee Company get any benefit or

advantage other than what you have told us, you and Mr. Stockdale have told us?
A. No.

Q. None whatever? A. None whatever.

Q. In any matter in connection with Mr. Travers or the Farmers Bank?
A. No.
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ARTHUR R. SHAVER, Recalled by Mr. Hodgins

:

Q. I forget what your position in the Farmers Bank was? A. Transfer
clerk.

Q. You seem to have written out most of the cheques at one time? A.
Most before organization, none after.

Q. I suppose that is your handwriting in that cheque (Exhibit 28) ? A.
Tes.

Q. Under whose instructions did you write out the cheque? A. I cannot
say whether it was under Mr. Fitzgibbon's or Mr. Travers' instructions, on one
or the other.

Q. You marked that " Commissions " ? A. Yes.

Q. What was done with it? A. I could not say.

Q. Who did you give it to? A. That I cannot say; most likely Mr. Fitz-

gibbon, but I cannot say.

Q. Do you think you would give it to Mr. Fitzgibbon? A. I would think

so.

Q. How was it that you were writing out all the cheques at that time? A.

It was just a short period at the time of organization till the bank organized and
after that I drew no cheques.

Q. I did ask you before about those three cheques that were sent down to

Ottawa ? A. Yes.

Q. I suppose they were taken out of the cheque book? A. Yes, sir.

Q. By you? A. No, sir.

Q. Who took them out? A. I could not say.

Q. Did you afterwards, in wTiting up the cheque book, see that they were
gone? A. Yes, I must have discussed it with Mr. Fitzgibbon.

Q. Do you remember doing that ? A. Yes.

Q. What explanation did you make? A. I could not remember now; they
were just explanations that they were sent to Mr. Travers at Ottawa.

Q. Was it your duty at all to get the cheques from the banks ? A. No, sir.

Q. Whose duty was it afterwards? A. That came in through the local

office, the Toronto branch and up into the head office.

Q. WTiose duty would it be there ? A. I could not say.

Q. You cannot throw much light on that cheque? A. No, sir.

Mk. Teavers : Are you not mistaken about that ? A. In what regard ?

Mr. Travers : Getting those cheques back from the bank ? A. Mr. Hodgin_s
said afterwards; I do not remember how those cheques came to me prior to organ-
ization

; after organization they all came through the Toronto office.

Mr. Hodgixs : I was speaking of these three cheques that were taken out
prior to organization?

Mr. Travers : Is not that dated after organization ? A. That is dated the

6th December.
Mr. Travers: We were in business after the 1st December? A. Not to

the public.

Mr. Hodgixs : You mean after the first January, 1907 ? A. All the cheques
came through the Toronto branch.

- Q. Prior to that you were writing cheques for a short time ? A. Yes.

Q. At Mr. Fitzgibbon's request? A. Yes, or Mr. Travers.

JAMES G. FITZGIBBON, Recalled by—

Mr. Hodgi^^s: Q. Look at that cheque, it is dated the 7th April, 1907, to

W. J. Lindsay for $6,000, what is the occasion of that cheque? A. I was
instructed by Mr. Travers to make out a cheque payable to Mr. Lindsay and give

it to him.
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Q. What account would that be on ? A. I could not say without reference

to the books what account it was charged to, but I presume Mr. Lindsay's com-

missions.

Q. I suppose the bank books will show that? A. Yes.

Q. There is a cheque here on the 20th April, is that the one of which the stub

was produced on the last occasion? A. I think so, I would not be positive, but

I think it was 105.

Q. Look at the stub ? A. Yes, that is the cheque I refer to marked " C ".

Q. That has attached to it deposit slip April 20th, 1907, credit W. R. Travers ?

A. That was put through in the downstairs office.

Q. That would go to his private account in the Farmers Bank ? A. Appar-
ently from the slip.

Q. Subject to his private cheque? A. Yes.

Q. Look at that other cheque I gave you there, the first one and see what the

stub for that says ? A. Payable to W. J. Lindsay, commissions.

Q. That is all? A. Yes.

Q. The next cheque is one of the 14th June, 1907, W. R. Travers, $6,000, No.

157; what is that marked? A. Simply W. R. Travers, $6,000.

Q. That appears to be placed according to the deposit slip to his credit in the

Farmers Bank in his private account; and the next one is 272? A. W. J. Lind-

say, $3,000.

Q. What is that marked ? A. If I remember rightly that was final squaring

up with Lindsay to date of all his commissions.

Q. Endorsed on the back in pencil " Receipt in full to date handed to Hunter
& Hunter this date October 26th"? A. We had a great deal of trouble getting

down to a settlement with Lindsay as to the amount of commissions paid to him,

and a statement was made up to the 30th September, and on the 1st October he was
given a cheque, and I took his receipt in full for all claims against the Farmers
Bank or Travers and that is the receipt referred to which was attached to that

cheque when it came back through the Toronto office, and that was subsequently

handed to Mr. Hunter I believe in connection with Lindsay's suit against Mr.
Travers.

Q. I did not understand that law suit was settled? A. No, the law suit

was not settled, but when the law suit was instituted this receipt was dug out and
handed to Mr. Hunter as proof that up to that date Lindsay had been fully satisfied

and had given a receipt in full.

Q. The next cheque is No. 353? A. That is marked here "W. R. Travers,

balance of commissions."

Q. $2,464? A. Yes.

Q. That appears to have been the deposit to his private account in the Farmers
Bank; the next one attached is 002 dated in March 1908, " Pay to the Farmers Bank
of Canada $21,675"—that is Continental Securities Company? A. Yes, that

had nothing to do with the head office.

Q. Look at that, it appears also to have been deposited to Mr. Travers' credit,

although it is payable to the Farmers Bank; was that in connection with the stock

deal with the Continental Securities Company? A. I presume so.

Q. It is their cheque ? A. Yes.

Q. In favor of the Farmers Bank and deposited to Mr. Travers' personal

credit? A. Yes.

Q. What date? A. The 25th March, 1908.—Exhibit 61: Six cheques

with deposit slip referred to.

The Commission adjourned at 4 P.M. to Monday next. May 27th at 11 A.M.,

Osgoode Hall, Toronto.
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. Toronto, May 27th, 1913.

The Commission continued its sittings at Osgoode Hall, at 11 A.M.

PEESENT

:

Honourable Sir William Meredith, Commissioner.
Erank E. Hodgins. K.C. and John Thompson, K.C, representing the

Dominion Government.

EEEDERICK CAEMICHAEL, Sworn, Examined by—

Me. Hodgins: Q. Yon are in the Bank of Montreal? A. In charge of

the Bank of Montreal on Dnndas St.

Q. Is it in your branch that Mrs. Lindsay had an account in 1907 ? A. No,
she had one at the corner of Yonge and Queen Sts.

Q. In December, 1906? A. And 1907; they asked me to come and
represent

—

Q. Were you in charge of that? A. jSTo, Mr. Crawford is in charge, but I

was in the office at the time.

Q. I ask you to produce her account? A. A copy of the account?

Q. Will you do it? A. I am quite satisfied if the Commission asks for it.

Mr. Commissioner: Yes.
A. I am quite willing to do whatever the law calls for. If Mrs. Lindsay is to

be subpoenaed perhaps you would wish that we would hand over the copy of the
account and the cheques to her and let her give the evidence. I will willingly if you
wish go and see Mrs. Lindsay and ask her if she wishes these handed over; or are

you going to subpoena her?
Mr. Hodgins : It does not make any difference ; I have told Mr. Lindsay

I want the particulars of this account, and he can get them? A. He can get

them.

Mr. Commissioner: They are here now and you had better have them.
(Witness produces copy of ledger account of Mrs. Lindsay in the Bank of Montreal).

Mr. Hodgins: Did you bring the cheques up? A. I have some cheques,

yes. You can understand, Mr. Commissioner, the natural wish of a bank man

—

Mr. Commissioner : Quite so, you are protecting your client.—Witness pro-

duces four cheques.

Exhibit 62 : Mrs. Lindsay's account in the Bank of Montreal and four

cheques filed together as Exhibit 62.

G. TICE BASTEDO, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins: Q. You are on the staff of the Traders Bank? A. Yes,

sir.

Q. In what position? A. Assistant chief accountant.

Q. We are trying to identify who marked that cheque (Exhibit 28) ; will you

be able to give us that information; whose initials are those on the corner? A.

No, sir.

Q. I am told it is somebody named Graves who initialled this cheque? A.

We had a Mr. Graves in the service but he resigned some two years ago or more.

Q. You cannot recognize that as his signature? A. No, I was not familiar

with his signature.

Q. Do you know anything about the cheque ? A. No, sir, nothing.
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Q. Were you in the service of the bank on December the 6th, 1906 ? A. Yes.

Q. What was the highest amount of bills the Traders Bank was issuing then ?

A. $100 bills.

Q. Have you any one at present employed by the bank who can tell anything

about the marking of that cheque and how it was paid? A. Either the ledger

keeper or the teller.

Q. Can you tell us who they are and where they are? A. Mr. Graves I

believe is attending the University at the present time.

Q. We are endeavoring to subpoena him; but in the ordinary course of bank-

ing business who would know how that cheque was paid? A. I could not tell

you that.

Q. The paying teller? A. The paying teller at the time would know.

Q. Could you tell us who he was? A. No.

Q. Could you find that out and let me know? A. All right, sir.

Q. Who was the official at the bank to ask? A. If it was paid in cash he

would know.

Q. And your bank books would show whether it was paid in cash or not,

would not they, his cash book?

Q. Not necessarily.

Q. Probably you will let me know that and find out if there is any entry?

A. Yes.

Mr. Commissioner: Surely your bank books will show whether it went
through the Clearing House or whether it was paid over the counter? A. Could
I see it?

Q. It is a cheque on your own bank and look at the figures in pencil on the

back of it; it was evidently debited to the customer's account; the initials in the

corner would show it had been debited to the account of the drawer ? A. Yes, my
Lord.

Q. What did the $10,000 mean on the back of it, those figures? A. There
are no particulars given ; sometimes they mark cheques that way.

Q. Would that indicate it was paid out in bills? A. No, sir.

Q. Is it not usual to put on the back of the cheque the bills paid—supposing
that was paid in fifty-dollar bills or one hundred-dollar bills, is it not usual to put
that on the back of the cheque? A. As a rule.

Q. Does the teller keep a slip that is preserved that shows how he paid a large

cheque like that? A. No, my Lord.
Mr. HoDGiNs: He keeps a blotter does he not?
Mr. Commissioner: Does that show? A. In his blotter it would not

show. His cash statement book would show the balance.

Q. It would not indicate what went to meet that particular cheque? A. No.

Q. Would not the cheque itself indicate it was paid in cash? A. No, my
Lord.

Q. Or is there anything to indicate that ? A. Nothing to indicate that at all.

Q. You find it debited to the Farmers Bank on the day it was presented, then
it was paid out the same day, surely there would be something to show how it was
paid? A. My Lord, the teller at that date

—

Q. Surely the book would show whether it went into any account ? A. The
account would show it certainly.

Q. If you find it charged to the account and do not find a debit of this cheque
to somebody else, would not it indicate it was paid in cash? A. Yes.

Q. How else would you suggest it could have been paid? A. Looking at

the cheque I thought possibly it had been deposited to Mr. Lindsay's account.

Q. You could find that out? A. I am not familiar with the accounts at

that date, because I was not in Toronto at that time.

Q. The books are there, I suppose they can be looked up ? A. Yes.
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Me. Hodgins : Perhaps you will let me have the name of the paying teller at

the date, and have his blotter looked up and the other books of the bank that will

enable him, when he comes up, to tell the Commissioner just these questions you

have been asked? A. All right.

JAMES G FITZGIBBON", Eecalled by—

Mr. Hodgins : Q. There are two items of stock in the Keeley Mine, $25,000

being issued to Stockdale in trust and $50,000 I think to Mr. Stratton in trust?

A. Yes.

Q. What became of the certificates for that stock? A. I remember they

were filled with all other certificates in the Keeley Mine box being held in trust

under a general agreement that no stock was to be transferred without the consent

of the Board.

Q. "\'\Tiere was that box with the certificates in it kept? A. In the Farmers
Bank Head Office vault.

Q. Were these certificates handed out to Mr. Stratton or Mr. Stockdale? A.

Not as I can recall.

Q. See if those are the ones; there are more than two there? A. Yes, I

would say those are the ones.

Q. How many are there? A. Three, $25,000 each, one in favour of E. B.

Stockdale in trust and the other two to J. R. Stratton in trust.

Q. What are the numbers? A. 57 is Stockdale; 59 and 60 are J. R.

Stratton.

Q. What is the date? A. Stockdale was the 3rd August, 1910, and Mr.
Stratton's were the 5th August, 1910.-

Q. I see they are marked on the back Exhibit 18, I am instructed they were

used in the litigation between the liquidator and the Trusts & Guarantee Company
and that they were taken out of the package for that purpose; do you know any-

thing about the memorandum said to be attached to them by Mr. Stratton? A.

No, sir.

Q. Did you ever see any such memorandum while you were in the bank?
A. No, sir.

Q. That is a memorandum showing what was to be done with them, as he

expressed it? A. So far as my memory serves me, they never went out of my
possession under the arrangement they had that all these were to be left in the

bank until the indebtedness of the mine to the bank was paid off.

Q. At the failure of thie bank, where were they ? A. They were in our pos-

session.

Q. Still in your possession? A. Yes, as far as I remember.

Q. Did you have any talk with Mr. Stratton about the certificates that were
in his name? A. No, sir.

Q. Or with Mr, Warren? A. No, sir.

Q. Or with Mr. Stockdale? A. No, sir; I saw Mr. Stratton only the day
that he accepted the transfer in the Keeley mine box.

Q. When was that? A. That would be on the 5th August, 1910.

Q. There is no blank endorsement of transfer on any of those, I think; I

mean no sisrned blank transfer? A. No, sir.
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W. E. TEAVEES, Eecalled by—

Mr. Hodgins : Q. When you were giving evidence before you spoke of a

cheque which you indicated had the letter C on the stub or some way associated

with it and you called it a $3,000 cheque? A, That is my recollection, yes.

Q. Mr. Fitzgibbon identifies a cheque for $6,000 which he has marked as

account C; Mr. Fitzgibbon said he identified the cheque, being a $6,000 cheque,

dated the 20th April, 1907 ; does that correct your memory at all as to the cheque

you referred to—there is the cheque (part of Exhibit 61) and there is the stub

and there is the deposit slip showing what was done with it? A. That is not

my recollection of the cheque that you referred to; I understood when you were

examining me there you had my evidence in the Police Court in front of you,

and my recollection is that a cheque of $3,000 was brought before me in the Police

Court that I was questioned on.

Q. What is the date of the cheque you were referring to? A. My recol-

lection was it was before this date, about December, 1906.

Q. That is what I thought, too; that you were referring to one of those three

cheques that had been sent down to you, was I right there? A. That is my
recollection.

Me. Commissioner: What is the significance of that note there, account
'• C " ? A. I cannot recall why Mr. Fitzgibbon marked it " C " because it went

to my private credit ; I do not see any necessity for marking it " C ".

Mr. Hodgins: When you were examined before, you did refer definitely to

the cheque for $3,000 and you refused to say who got it or what was done with

the money ; you must have had a very distinct recollection of the cheque ? A. My
recollection is that a cheque of $3,000 was shown to me in the Police Court and

I was questioned about it, my evidence would show that; that was the cheque I

thought you were asking me about.

Q. I say you had a very distinct recollection of that cheque In your mind
when you refused to say who got the money for it? A. Yes.

Q. You still have a distinct recollection of that cheque? A. I have.

Q. Looking at that cheque and that stub, is that the same cheque? A. I

do not think so.

Mr. Commissioner: Do you come across any such thing as he speaks of in

his evidence?

Mr. Hodgins: No, I have not been able to find the cheque he speaks of; it

is not entered in the stubs.

Q. There is a $3,000 cheque on the Union Bank, January 7th, 1907; look

at that cheque and tell us if that is the one you refer to? A. I could not say

whether that is the cheque or not.

Q. You see it is a $3,000 cheque payable to yourself? A. Yes.

Q. And has on the back of it the denominations of the bills in which it was

paid, so it would be paid in cash? A. It was paid in cash, undoubtedly; twenty

one-hundreds and two five-hundreds.

Mr. Commissioner : What do the books show about that cheque ?

Mr. Hodgins : That is one that is charged in the account to fixtures and

furniture.

Mr. Commissioner: What does the witness say about that?

Mr. Hodgins: How was that cheque charged? A. I should fancy it was

charged to my commissions.

Q. Would the books show? A. Should show, certainly. My recollection

is in the Police Court there was a mark on the $3,000 cheque, and I cannot find

it here.

Q. At whose trial are you speaking of? A. (Turns up the book of the

bank.) This cheque appears to be charged to bank premises.



318 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE V, A. 1913

Q. It is pretty evident, is it not, that if that were really legitimately used for

bank premises it would not be paid out to you in cash? A. Undoubtedly not.

Q. Who got the money for that from you ? A. I cannot say now and I

am unable to say what I did with it.

Q. The cheque that we discussed previously for $3,000 was one of the three

sent down to you in Ottawa? A. My recollection, when I was in the Police

Court they had those three cheques, three blank cheques that correspond, and I

was confronted with one of them ; that is my recollection of it, and it was marked

—

Q. Well, I would like you to answer the question; when we got your evidence

previously you had a very clear and distinct recollection of a cheque for $3,000,

the destination of which you refused to disclose because you did not want to impli-

cate anybody, and you said certainly the Finance Department and no official in it

benefited thereby? A. Yes. I said that.

Q. Now I am asking you as to that particular cheque; I want to fix your

mind on it ; is it a different cheque from the one that you have in front of you now ?

A. I think it was.

Q. You won't account for the earlier cheque, and you say you cannot account

for this one? A. No, I cannot.

Q. Can you account then for the one of the 20th April, 1907, for $6,000

which was marked account C on the stub? A. It went to my private credit.

Q. Can you tell who got the benefit of that? A. No, I could not tell that

now.

Q. It looks as if banking was pretty expensive at the start? A. Yes.

Mb. CoiiMissioxEE : Cannot you brush your memory up on that? A. I

will try before you get through, but I cannot for the moment,
Q. Would not it look as if this was money somebody wanted and wanted in

not too big a parcel? A. It has that appearance to me, sir.

Q. Is it not possible that that is the cheque you speak of,—if we had the

stub? It is possible, I do not think it is probable though.

Q. On account of what? A. On account of the date; my mind is so fixed

on December.

Q. Do you remember whether with regard to the cheque you drew the money
—I suppose you would have drawn the money? A. I am sure I did.

Q. Would not that be the kind of money you would have drawn? A. Yes,
sir; it would certainly.

Q. Does not it look as if that probably is the cheque ? A, It might be, but
I cannot say at the present moment; I will have to think that over.

Me. Hodgixs : The three cheques that we sent down, one of them is iden-

tified because it was a cheque payable, on the stub, apparently, to MacCorquodale
and then struck out and Guthrie & Pringle substituted, that is Xo. 26 : No. 27 is

marked cancelled? A. You should have those cancelled cheques here.

Q. No 30 marked cancelled.

Mr. Co:m:missioxee : It could not be any of those; they are blue cheques
and this is a brown cheque.

Me. Hodgixs: My idea from his evidence is these are different things? A.
Where are the cancelled cheques? The cancelled cheques should have been kept
that would correspond with those stubs.

Q. You can probably find that out from Mr. Shaver; I have failed to do so.

Me. Co:m:missioxee : With regard to that question you have declined to

answer; you will observe one newspaper has at all events made a very pointed

reference to the cheque, and made a suggestion that perhaps to any one who has
followed tliis evidence may make it appear to point to a particular person, don't

you think in justice to him, if that is not so you ought to disclose? A. Mr.
Commissioner, if a certain person is named and I am asked that question I will

say yes or no to it. I read that scurrilous article, I thought it was unfair to try
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to coerce me into it on the threat that I would probably have a further sentence, or

something of the sort.

Q. I do not know that it is the same one you mean; the one I speak of was in

the World ? A. No, I did not see the World. A friend of mine cut out a para-

graph out of the Telegram.

Q. The World has an article in which it says that it was pretty well known
that a man in business

—

Mk. Hodgins : A well known politician and business man who is not now a

member of Parliament.

Mr. Co]mmtssioner: Had received the money, that is what the statement

was? A. Well, sir, I am prepared to say yes or no if I am confronted with the

man's name.
Q. Don't you think for your own sake^ to put yourself right, that you ought

to disclose? A. I cannot look at it that way.

Q. Wei], you are not dcing this voluntarily as if you were volunteering in-

formation to anybody; this is a public inquiry, the purpose of which is to get at

the bottom of things connected with this bank, and if it was not for the position in

which you are a refusal to answer a question would subject you to imprisonment?
A. I understand; it is not for that reason I am refusing; I would rather go to

prison than tell it.

Mr. Hodgins : Do you remember the certificate I have just asked Mr. Fitz-

gibbon about, $25,000 and two others aggregating $50,000 stock in the Keeley
Mine in favour of Stockdale and Stratton in trust; were those ever out of the

possession of the Farmers Bank? A. No, they never were.

Q. Did you ever see any such memorandum as Mr. Stratton spoke of attaclied

to them? A. No, I do not tliink any such memorandum was ever attached to

them.

EDWARD W. J. OWENS, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins; Q. You are a practising barrister in Toronto? A. Yes,

sir.

Q. I think you had a share or some small interest in the Keeley Mine, did

you not? A. $5,000.

Q. Wliat I called you here for was in consequence of what Mr. Travers has

said ; we have been anxious to get certain cheques or notes which were said to be in

his private drawer and I understood him to say that there were some things that

went to your office ; I want to find out if in what went to your- office there were any
cheques or notes signed by Dr. Beattie Nesbitt or George Wishart or any one whose
name has been mentioned at this inquiry? A. There was nothing came to my
office that I knew the contents of. What did come to my office was the Keeley box

papers, and that was locked and was taken by me and I think Mr. Shaver, I am not

certain as to that, from my office to the Police Court and it had to be opened there;

I know of no papers.

Q. How was it opened ? A. I do not know whether some other officer had

a key to it, probably Mr. Fitzgibbon, I am not going to be sure as to Mr. Fitz-

gibbon, but some other officer had the key to it and it could not be opened unlesa

Mr. Fitzgibbon or somebody was there with the key.

Q. You delivered it over to the police authorities? A. Yes, to Crown
Attorney Corley.

Q. You do not know what it contained ? A. No.

Q. Never saw the contents ? A. No.
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Q. Did not examine them when the}- were opened in the Police Court? A.
Did not; it was supposed to be the Keeiey box of papers and Mr. Corley telephoned
me had I them there and I said j^es, and he said " Will you kindly bring them up
to my office ", and I think Mr. Shaver or some other person came and we both

carried it up to the Police Court.

Q. How did you come to get that ? A. It was sent over to my office.

Q. By whom? A. I cannot say, presumably ^Ir. Travers.

Q. Did he communicate with you at all about it ? A. That I cannot charge

my memory with; I knew they came there.

Q. Had you another position than that of shareholder in the Keeiey Mine?
A. I was then the nominal president, after the change.

Q. Were they sent over after the failure of the bank? A. Yes, shortly

after.

Q. It would be either immediately preceding or immediately after the trouble

that Mr. Travers got into when he was under surveillance.

Q. Did anytliing else reach you from Mr. Travers or from the Farmers Bank
office? A. Xothing. Of course we had correspondence about the Keeiey Mine
matters, but nothing further than that.

Q. Did you know an}-thing about notes or cheques signed by "Wishart or

signed by Beattie iSTesbitt? A. Not a thing.

Q. You I suppose were one of the directors? A. Yes, at that time.

Q. And had the company regular meetings? A. They had their annual
meeting and that is about all I recollect of.

Q. What about the directors' meetings? A. I do not know that the

directors ever had any meetings that I can recollect of except probably the pre-

liminary meeting to the annual meeting; the minutes would show that I suppose.

Q. There are minutes of course? A. Yes.

Q. Did you pay any active attention yourself to the matters of the Keeiey

mine ? A. No.
Q. Why not? A. It was a matter that Mr. Travers had supreme control

of and he was managing it and looking after it; there was not much doing in it as

I understood, except the original incorporation and then the transformation from
the then capital to a new capitalization and the issuing probably of these mortgage

bonds, that is really all the business.

Q. In connection with that were you a member or director of the original

company? A. That I could not say offhand; I was one of the original incor-

porators.

Q. You remember the reorganization? A. Yes.

Q. Do you remember Wishart's part in that? A. I cannot get the detail of

that; I do not know any thing about the internal transactions.

Q. Do you remember that he was a factor in the reorganization? A. Yes,

that is my impression ; he had to be got rid of, I think.

Q. Do you understand he had given a note and did you hear it had been

given back? A. No.
Q. Do vou know anything at all about that? A, No.

W. E. TRAVEPlS Examination continued.—

Me. Hodgins: Continuing your evidence with regard to the Keeiey Mine,
you have gone over the minutes I tliink ? A. I looked over the minutes.

Q. And can you account for the position now taken by Wishart or taken by
yourself that he had to be got rid of because he woiild not agree to the reorganiza-

tion? A. We did not get rid of him, we got him to come into line and assist us

through with it.
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Q. After reading the minutes how do you find that came about; it was to his

interest I should judge to join in the organization; what was his objection to doing

so? A. At the time he wanted to have the reorganization so that the company
could be floated in England.

Q. What WHS there in his attitude or in his position that necessitated your

giving back the note ? A. He had promised a lot of people part of his stock and
as I had it tied up in a pool he was anxious to get it out of the pool apd have it

transferred.

Q. That does not make it clear to me why you should have to give him
back his note in order to get him to agree to the reorganization? A. He would
not sign anything and would not agree to an)rthing unless the note was given up.

I am a little out on the date of that $25,000 note given up ; I do not think it was

at that date of reorganization, I think it was before that the note was given up.

J could not satisfy my mind on the minutes of the Keeley mine as to the date,

but my recollection is that prior to this reorganization we had talked over the mat-
ter from time to time and I insisted on the bank having a larger holding of stock,

and I think that if you look at the transfer books a certain proportion of the stock

from Nesbitt and Wishart was transferred about the time that his note disappeared.

Q. Just tell me what there was in connection with the note
;
you can describe

how you got it ; tell me why you gave it up ? A. I gave it up because I was forced

to give it up, and Wishart threatened to bring suit to dissolve the pool and to make
public the investments of the bank in the Keeley Mine. I gave it up to avoid it.

Q. Did he come over here himself? A. He did on several occasions.

Q. Was he a stockholder in the bank? A. Not at that time, I do not think,

but he got a friend of his to take $500 of stock in the bank, and I think it was
about that time.

Q. Who was the friend? A. A man named John Costigan.

Q. Did he use the status of shareholder for any purpose? A. No.

Q. Did he say anything to you about it ? A. No, he was in the background.

Q. That $25,000 note was given back and not paid, and did the bank get any
benefit or advantage by giving it up? A. The only advantage the bank got was
to enable me to have more control over the mine's affairs, the company's affairs.

Q. In what way? A. I had everything absolutely in my own hands then.

Q. You were not the only stockholder? A. No, but I got them to agree

at that time that I would be absolutely in control, nothing would be done without

my consent.

Q. Is it the case that Wishart had paid $50,000 in cash in Haileybury to

Mr. Graham, who was solicitor for the Keeley-Jowsey Wood prior to the due date

of that $25,000 note? A. No, he never paid a dollar unless he took my cheques

and handed them over; that is the only way he would ever have paid anything.

Q. When the note came due actually on the same day, was there a transfer

of stock to the Farmers Bank or to you by Wishart, $50,000? A. I cannot say

whether it was the same day, but my recollection is there was a transfer.

Q. About the due date? A. I cannot say that; the books would have to

show that. I remember a transfer being made on or about that time.

Q. And was that in consequence of giving up the note or the considera-

tion? A. No, that was in consequence of my making the next payment on the

mine; I refused to pay anything further unless something more was done for the

bank.

Q. If, as a matter of fact, on the very due date of the note $50,000 was
transferred to you or the Farmers Bank by Wishart, would the two have any con-

nection? A. I do not think they had.

Q. Then would the reorganization have taken place some months after that?

A. Yes, the reorganization took place some months after that.
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Q. And would the $25,000 note have anything to do with the reorganization:

A. Well, I do not think so ; no, I cannot see that it had.

Q. Then when the reorganization took place you were in supreme control?

A. Well, I was, yes, to a certain extent; I could not get by-laws passed and such
matters unless they had consented to it.

Q. I thought you said nothing was to be done without your consent? A.
My being in supreme control was this : no stock should be transferred, nothing could
be done without my consent, but it would require the consent of two-thirds of the

shareholders in order to carry out some of the schemes that we were in, that is the

reorganization.

Q. Who were the shareholders at that time? A. The shareholders were
Mr. Wishart, Dr. Nesbitt, the Farmers Bank and myself, and Mr. Owens had a

few shares.

Q. You told us on the last occasion that there had been* an advance practically

of the first $50,000 by the bank, and then when the next payment came due a

similar amount had to be made up and paid? A. Yes.

Me. Commissioner: Does that mean another $50,000? A. Yes, another

$50,000.

Me. Hodgins : Can you tell at all the total amount that was advanced by
the bank to or on account of or charged to the Keeley Mine? A. I could not
tell you the exact figures, but I think it was in the neighborhood of $600,000

—

Q. Was that advanced in cash? A. In the first place the $300,000 was
paid for the property; there was about $60,000 invested in machinery and about

$15,000, I think, on buildings, and then the mine cost about $5,000 a month;
$120,000 paid out in wages and supplies; the books would show that; I could not

tell you offhand.

Me. Commissionee : How long was it operated then ? A. It was operated

from May, 1908, 1909, and 1910—about two and a half years.

Me. Hodgins : The date of reorganization appears to be, as far as I can make
it out, about December 14th, 1908, when there was a call loan put through for

$350,000? A. That may be.

Q. December 4th, 1908, appears to be a meeting of the provisional directors

of the Keeley Mine, Limited, that is the reorganized company, is it not? A.

Yes, that will be the reorganized company.
Q. The president, William J. Trounce, in the chair; Hiram J. Pritchard,

secretary ; and William T. Taylor. This resolution was carried : "That the offer

of the Keeley-Jowsey-Wood Mine, Limited, to sell out to this company in terms

as follows; that the Keeley-Jowsey-Wood Mine, Limited, make an offer to the

Keeley Mine, Limited, to sell, transfer and assign all its bonds to the Keeley Mine
Limited, in consideration of the assumption by the Keeley Mine, Limited, of all the

liabilities of this company and two millions stock fully paid up, and non-assessable

in the capital stock of the Keeley Mine, Limited, the said stock to be issued to the

following shareholders of this company, viz,

:

W. E. Travers 100,000 shares

George Wishart 100,000 "

William Beattie Nesbitt 99,999 "

E. W. J. Owens 1 "

The Farmers Bank of Canada 100,000
"

be and is hereby accepted "—that would be the terms on which that went through ?

A. Yes.

Me. Commissionee : There is nothing there about $300,000; and Mr. Owens
is down for only one share? A. I transferred some more to him afterwards.

Me. Hodgins: Up to this date, December 4th, 1908, I find there were three

payments and an over-drawn account ; I will just read you the items : May 29th,
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1908, $35,000; May 30th, 1908, $25,000; August 15th, 1908, $50,000; those three

would be the payments we have been speaking of? A. The first two, May 29th

and May 30th, would be the first payment of $50,000.

Q. August 15th, $50,000 would be the second payment? A. Yes, I would

say so.

Q. The next item is overdrawn account, December 17th, 1908, $61,374.31;
speaking generally, what does that represent, operating expenses or further pay-

ment? A. Cheques of the Keeley Mine will show that; that is, June, July and
August; it would not be operating expenses. But there were buildings, we built

a road there that cost three or four thousand dollars.

Q. I want to find out what the situation of you and your associates was
before the transfer that I have just read you of December 4th, 1908; the first

two payments were made, one on the note of Seattle Nesbitt, another on the note

of Wishart, of $25,000? A. No, Beattie Nesbitt never gave a note, not for that.

Q. Was it simply charged up to him? A. No, it was not charged up to

Nesbitt even.

Q. What was done with it? A. It went through a special account of my
own. The ledger will show that I drew a cheque and marked it special account

for this transaction.

Q. Beattie Nesbitt got the stock did he not? A. Yes.

Q. In the Keeley-Jowsey-Wood Mines, Limited? A. Yes; he got the stock

for putting the deal through; he had the option.

Q. He got $25,000 of stock? A. He got more than that; the original one

was one million dollars, and the second one was two and a half million; and of

the first million dollars Nesbitt got, I think, $350,000.

Me. Commissioner: Does that mean that Nesbitt was to have his interest

for the introduction of the property? A. Yes.

Q. Paid nothing? A. Paid nothing at all.

Q. He was to pay nothing? A. He was to pay nothing.

Q. I thought you mentioned previously that Nesbitt was to pay $25,000 and
he did not pay? A. No, Nesbitt was to get $25,000 deposit for me so that I

would not feel the drag on the bank.

Mr. Hodgins: He was not personally to pay anything? A. No, he could
not pay anything at that time ; he had nothing to pay vdth.

Q. He was to get whatever interest he got for turning over the option? A.
Yes.

Q. Was the option in his own name or his and Wishart's? A. No, it was
in his own name.

Q. The option was for $300,000 ? A. Yes.

Q. So he charged for the option and got his interest in the mine, in this

miU'ou dollar capital, of $350,000 for nothing then? A. Yes, absolutely so far

as paying any money was concerned, yes.

Q. The $25,000 was represented by a charge to your special account? A.
Yes

Q. $25,000 and by Wishart's note which was discounted was it not? A. Yes.

Q. And then when the second payment came to you of course Beattie Nesbitt
was not to pay anything more ? A. No, we did not expect at that time that any-
body would have to pay anything more.

Q. Who was the $50,000 paid to ? A. That was paid to Keeley, Jowsey and
Wood at Haileybury at the Union Bank.

Q. Who was it charged to in the Farmers Bank? A. I cannot say whether
it was charged to me in my special account or whether we had opened an account for
the company at that time.
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Q. It appears to be charged in an account called KeeleA'-Jowsey-Wood Mine
Limited, just charged up to them? A. That is where the payment was made to

out of the bank funds.

Q. The two earlier pajmaents appear in the same account as discounts? A.

After the company was formed it was transferred over from my special account in

order to commence the records of the company from the date of the purchase of the

option.

Q. What was put through to authorize the charge of $25,000 was to discount

a note of yours ? A. Xo, the note of the company.

Q. There were two notes discounted on May 29th and 30th $25,000 each?

A. Yes, I believe there was, one was Wisharfs and one was the company's.

Q. Did Beattie Nesbitt's interest increase over the $350,000 in the original

company ? A. No, it did not.

Q. To whom was the other stock issued ? A. The other stock was issued to

Wishart, the Bank, Mr. Owens and myself.

Q. In what amount? A. Mr. Owens' was a small amount, one share, you
saw that; and the others were equal amounts.

Q. $1,650,000 to be— ? A. No, it was $1,000,000,. the first company was
$1,000,000.

Q. You had $650,000 to divide up ? A. There was $650,000 ; my recollec-

tion is, the Keeley Mine Stock book would show that one-third of the $650,000
went to Wishart and one-third to myself and one-third to the bank.

Mr. Commissioner: Why do you say $650,000? A. $350,000 went to

Nesbitt, that is my recollection.

Q. That was his total interest? A. Yes.

Q. When the capital came to be increased to two and a half millions, did he

still remain at $350,000 ?

Q. Then it was divided equally, $500,000 to Wishart, $500,000 to Nesbitt,

$500,000 to me and $500,000 to the Bank.

Q, That is only two millions ? A. We kept $500,000 in the treasury.

Q. His holding increased then? A, Only nominally; we doubled the

capital; it rather decreased.

Mr. Hodgixs: The thing started off with Beattie Xesbitt having $350,000
of the stock in the original company as against $200,000 to each of you three? A.

$200,000 apiece, yes; the Keeley Mine stock ledger will show that exactly.

Q. What was the cause of his interest when it was turned over to the new
company being decreased? A. A general understanding that the stock was to

be divided that way; my mind at that time was to increase the bank's holdings and
my holdings.

Q. You spoke of Nesbitt and Wishart having turned over an amount? A.
That would be back about the second payment.

Q. That would be in the original company ? A. Either the second or third

payment. The first was in May, the second one was in August and the third one I

think was a month or so later, and that is when I found out I had to go on and
assume the whole responsibility of the payments I demanded more of the stock.

Q. You made after August another payment of $50,000 ? A. Yes, we went
on making payments at certain intervals, I do not know whether there was 30 or 60

days between, till we had paid $300,000.

Q. Payments after the first two $50,000 were at the rate of $10,000 ? A. No,

they were always $50,000, but we got paid something on account and had them
extended; we did not pay the full each time; we would pay something, sometimes

half of them, sometimes $20,000 and then ask a further extension for 30 days.

Q. You had no obligation from Beattie Nesbitt; you had a $25,000 note from
Wishart, and the payments were coming due; did you get any securities from any-

body else ? A. No.
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Q. Then when you parted from Wishart there was no security standing in the

hands of the bank, nothing but the bank's interest in the company? A. None
whatever.

Q. You formed the new company and took the transfer over in the way I

have spoken of ; how did you charge that $5,000 that Beattie Nesbitt got out of that

$10,000 cheque that Lindsay cashed, how did you enter it up in the books ? A. I

did not enter it at all ; I told you I exchanged that for another cheque for $5,000.

Q. Was there a payment made to Beattie Nesbitt in December later on ? A.

Payment made to him?
Q. Yes, of $5,000 ? A. I think there was.

Q. How was that charged? A. That was charged to the Keeley Mine.

Q. Why was it charged to the Keeley Mine? A. That was for Nesbitt

arranging the reorganization'in order to get the new company in operation.

Q. I do not see what benefit you got through that ? A. I felt at that time

we had to do something and the million dollars capital, it was $5 a share and we
had to get a larger capital in order to float it.

Q. It does not cost $5,000 to get a new charter? A. No, the $5,000 had
nothing to do with it, that was Nesbitt's demand of $5,000 at that time.

Q. What was he doing to earn it ? A. He was getting Wishart into line and

assisting me to get the thing through.

Q. I have been unable to understand why Wishart should hold the key to the

situation
;
you and Beattie Nesbitt and the bank could out-vote him ? A. We felt

that we had to play friendly with him at that time, I did, had to give in to anything

he wanted.

Q. What was his hold over you? A. His threat always to bring a suit to

dissolve the pool and get the stock.

Q. Well, what would have been the result of that? A. The result of that

would have been better for me if it had been done, the result would have been that

the advances of the bank to the Keeley Mine would have been exposed.

Q. They had only made these two advances, had not they. May and August?
A. There was more at that time, at December.

Q. $100,000 ? A. More than $100,000 at that time.

Q. You thought that this suit would disclose the advances to the bank by the

mine? A. Yes.

Q. Did Wishart make that threat? A. Yes, he made that threat, threats

to that effect.

Q. He must have made those threats prior to August 15th, because that is the

date of the second payment? A. When the second payment came along, when it

came due, the friction began.

Q. How long did the friction last? A. Until after reorganization.

Q. I thought you told me a little earlier this morning that you got rid of

Wishart some time before ? A. I never got rid of him ; from the very first to the

last I was trying to get him in line so that I could work.

Q. Was his position any different from any other stockholder ? A. No, his

position was no different, but if he had started that suit against the bank and

myself and dissolved the pool, why it would have made trouble, that is all.

Q. Had he any grounds for such a suit? A. I could not see that he had.

Q. Was the pool a written agreement? A. Yes.

Q. It was his interest was it not, to have this mine reorganized and the stock

unloaded, as you said, on the suffering public? A. Yes, it would be for him to

get his share out of it certainly.

Q. I wish you would give me some idea how it was he was able to hold you up
to that extent that you had to pay Beattie Nesbitt $5,000 to get him into line and
give him back his note and give him an equal share with you in the mine? A.

That is very plain. We could not possibly reorganize with one of the directors and
President of the bank (the witness means company) refusing to take any action in
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the matter and the Vice-President—I cannot say that Nesbitt refused to do it, but
Nesbitt at that time managed Wishart.

Q. Was Nesbitt acting in the same way as Wishart? A. No, I cannot say

as he did ; he thought he ought to get something out of it.

Q. I may be dense, but I do not really understand the situation that you got

into at that time which necessitated— A. The situation that I was in at that

time was I was afraid they would disclose the advances of the bank to this mine; I

did not know where I was at at this time.

Q. Was Beattie Nesbitt your President ? A. ISTot at that time.

Q. When did he become President? A. The 26th November, 1906.

Q. When did he cease to be President? A. On the middle of January,

1908, about that.

Q. What position did he occupy, was he a director or vice-president, after

that of the bank ? A. He had no position at all in the bank.

Q. What did you mean by referring to the president of the bank or the vice-

president refusing to take action ? A. I meant the president or vice-president of

the Keeley Mine, not of the bank; Wishart was the president and Nesbitt was the

vice-president and I was the secretary-treasurer.

Q. At all events you reorganized and paid Beattie Nesbitt on December 14th,

1908, the $5,000 really for getting Wishart into line? A. Yes.
Me. Commissioner: Perhaps you would ask him why he did not give him

stock instead of cash.

Mr. Hodgixs : Why did you not give him stock instead of cash ? A. Be-
cause he wanted the cash at that time; I could not say why; it never entered my
mind until now. He had all the stock he wanted at that time.

Q. It was money he wanted? A. Yes, it was money he wanted then.

Q. Did he tell you he could get Wishart into line for that amount of money?
A. He did.

Q. Did he tell you so before he did it? A. He must have or I would not
Ijave given him the money.

Q, You remember it? A. I cannot remember him saying he would do that,

he is not that kind of a man, he never speaks out exactly what he means ; he meant
that an^'way.

Q. You understood he meant that? A. Yes.

Q. You paid it out to him on the 14th ? A. It went to his credit, you will

find it in the ledger.

Q. It was paid before the transfer was actually consummated ? A. I cannot
speak as to that but I think it was just simultaneously.

Q. December 4th, is the first meeting of the Keeley Mine Ltd. the new com-
pany ? A. Yes.

Q. The allotment of stock was made, and you and Wishart and Nesbitt were
elected directors, Wishart was appointed president, Beattie Nesbitt, vice-president,

yourself secretary-treasurer and then it appears to have been moved and seconded
and unanimously carried that the offer of the Farmers Bank of Canada to under-
write $500,000 of the capital stock of the mine at a discount ni 30% be accepted
and the same be alloted in the name of W. R. Travers in trust, the said stock to be
disposed of in such manner and way as the said bank may deteiTnine. The account
was to be kept and 3'ou were to have the signing in your discretion of the cheques
and so on ? A. Yes.

Q. It was after that that you signed the cheque to Beattie Nesbitt? A. No,
I signed a cheque of the mining company for $5,000 ; I do not know whether I

made it to his order or not; at all events it went to his credit in the bank books.

Q. Went to his credit in the Farmers Bank? A. Yes.

Q. And he accordingly checked it out? A. Certainly.

Q. It was not paid to him in money? A. No.
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Mr. Commissioner: That was part of the over-draft of the Keeley Mine I

suppose ? A. Yes.

Mil. HoDGiNS : Did Wishart get any money ? A. I do not remember giving

him any at that time, no.

Q. What was his original interest in the mine? A. His original interest

as I have explained to you before shows in the books of the Keeley Mine a certain

amount of stock.

Q. When Beattie iSTesbitt took over the option had Wishart any interest in

it? A. He had no interest at that time; Beattie Nesbitt and myself went to

New York and got Mr. Wishart interested in it, thinking that he would be able to

float it, and that we could turn it over and make some money out of it; that was

the origin of it.

Q. When it came down to the reorganization you had given him back his

note, he had put up no money? A. Not a cent.

Q. He had over $200,000 of stock and he got on the reorganization $100,000,

an equal amount with you and Beattie Nesbitt? A. Yes.

Q. What did you give him that for? A. Why?
Q. Yes? A. How could we get rid of him?
Q. I suppose if he got his note back he would hand back his note? A. No,

he did not. At the time he gave his note back if you look at the transfer book of

the Keeley Mine you will find an additional amount of stock was transferred to the

bank, that is as I recollect it now. •

Q. The three persons that were interested, yourself, Beattie Nesbitt and
Wishart do not appear to have put a cent up to the time of the reorganization into

the bank? A. There was not anybody ever put a dollar into the Keeley Mine
from start to finish but the Fanners Bank.

Mr. Commissioner : Why did you not, when they defaulted, close tliem out,

if you were going to make these advances ? A. I was afraid of them.

^ Q. There would have been only $50,000 then invested? A. I wish I had.
* Mr. Hodgins : Did Beattie Nesbitt make any threats that he would bring an

action to dissolve the pool? A. No.

Q. Or was he associated with Wishart in that attitude? A. No, he never

made any threats.

Mr. Commissioner : Was there any agreement about tliese advances, was the

Farmers Bank protected in any way ? A. Yes, there was the original agreement,

before the first $50,000 was paid—that agreement should be among the papers; I

have seen it during the giving of my evidence—which was to the effect that if I

paid this $50,000 that the affairs of .the company should remain in my hands until

the bank was paid off and that all the stock should be pooled until the bank was

paid off.

Mr. Hodgins: You having got that, you entered into it as general manager

of the Farmers Bank aud the money having been advanced they proceeded to make
it uncomfortable and you say these payments and this stock is the result? A.

Yes; I would not say that as to Dr. Nesbitt; I won't say he took that stand.

Q. He seems to have been equally favored as if he had? A, He thought he

was entitled to it/, we thought it was very wealthy at that time; I thought we would

make big money out of it. I was in New York and I was offered $500,000 cash for

it in the presence of Mr. Yarker, the manager of the Clearing House in Toronto ; I

took him down on purpose as a witness as an old friend of mine and I tliought we
had a real proposition.

Q. Did you pay Dr. Nesbitt anything more than $5,000 ? There is another

W. Beattie Nesbitt amount charged to profit and loss and from there to Keeley
Mine stock and bonds, $5,000 later on; can you throw any light on that? A.

AVhat date is that?
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Q. It is not dated in the statement I have, but it is later because it is charged
into Keeley Mine stock and bonds account, which was a later account? A. I

cannot recall that just now.
Mr. Co:^rMissioxEK : How did that go out?
Mr. Hodgins: That $5,000 when paid to Beattie Xesbitt was charged up on

loan.

Mr. G. T. Clarksox : Charged up to profit and loss? A. I do not think
it was charged as a loss.

Mr. Commissioxer : Profit and loss in the bank books?
Mr. G. T. Clarksox : Yes.

Mr. CoiiMissiox'ER : How did it come back from profit and loss?

Mr. G, T. Clarksox': They credited profit and loss and charged Keeley Mine
Stock and Bonds, then it appeared as an investment in stock.

Mr. Coiriiis.sioxER : In the stocks and bonds of the company ?

Mr. Claekson: Yes.

The Commission adjourned at 1 P.M. to 2 P.M.

The Commission resumed at 2 P.M., May 27th, 1912.

W. R. TRA\^RS Examination continued.—

Me. Hodgins : In the prospectus of this Keeley Mine Ltd. amount payable
to the three original owners is given as $180,000 out of the issue as stock? A.
That cannot be right.

Q. It savs so here in the prospectus ; look at it? A. That is the balance of

the $300,000.
*

Q. The $120,000 would have been paid before that? A. Yes.

Q. The liabilities of the company at that time amounted to $215,655 accord-

ing to the prospectus, machinery, supplies, coal, pay roll and borrowed money?
A. I presume so.

Mr. Commissioxer: Tliat borrowed money being what they owed the bank?
A. Yes, sir, in fact it was all owed the bank; there was no other money came
into it.

Me. Hodgixs : After the reorganization there is I see a transfer here of

50,000 shares of Wishart's stock to Pakeman, of London, and "Whitney, of Xew
York; has that anything to do with the transfer of some of Wisharfs shares that

you spoke of ? A. Those are Wisharfs shares.

Q. You said "Wishart and Beattie Xesbitt had transferred shares? A. Not
those shares ; that is a different matter.

Q. From the time of the incorporation of the new company you had prac-

tically the control ? A. So far as the money part was concerned, yes.

Q. And advances were made right on through 1908, 1909 and 1010? A.

Q. What was the method adopted? A. The company gave its note and we
placed tlie money to the credit of the company and it was checked out by the com-
pan}'^8 checks signed by me.

Q. Xo further security taken than notes of the company? A. Xot until

we took the bonds, no.

Q. Xot until you took the bonds of the company ? A. Yes.

Q. There are two balance sheets here sho^^Ti the 30th April, 1909, and the
r'iOth April, 1910, which show that on the 30th April, 1909, there were bills pay-
able, call loans. Farmers Bank of Canada $355,000, as well as over-draft of $7,lli ;

and 30th April, 1910, bills payable increased to $518,561? A. I presume that

ia right; Mr. Clarksoa has the books there.
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Q, On the 19th May, at a meeting of the directors, they appear to have

authorized the issuing of a million of bonds of the Keeley Mine? A. Yes, 1

presume that is the date; they did so.

Q. Which are described here as secured by a mortgage to the Trusts & Guar-

antee Company, Limited? A. Yes, the Trusts & Guarantee Company issued a

trust mortgage for one million dollars and then the debentures were made of

smaller amounts; I have forgotten what they were.

Q. " The said bonds to be pledged to the Farmers Bank of Canada to secure

all indebtedness of the company, present and future, to the bank"? A. Yes.

Q. Were they so held from the time they were issued in May, 1910? A.

They were.

Q. Until they were pledged? A. With the Trusts Company for the

$100,000 that was borrowed.

Q. That was shortly afterwards? A. That would be in August of the fol-

lowing year.

Q. Then was interest charged up on these payments? A. Yes.

Q. How did it increase to such a very large amount? A. The books of

the Keeley Mine will show how it was paid up.

Q. Speaking generally, what was the money used for? A. The money
was used for operating expenses and machinery account, interest.

Q. Did you put up buildings? A. Yes, we put up buildings; we had very

fine buildings there, the best in that country.

Q. Did you put in a gas plant ? A. We put in a gas-producing plant, yes.

Q. Was that very expensive? A. Yes, it started out with $29,000 and

ended up with about nearly $50,000, I think.

Q. What did your buildings cost in round numbers? A. I think about

$15,000.

Q. Your machinery? A. Something like $50,000; the books speak for

themselves.

Q. That was the gas producer plant? A. Yes, but through the mistake of

the manager the gas-producing plant was ordered improperly; that is to say, the

parts that were put in were not in proportion to the strength, and we had to send

to England and get new parts for it and charge them, and that is where the addi-

tional cost came in.

Mr. Commissionee : I thought you made $30,000 before as the cost of the

building? A. I think I said $15,000. The figures are all in the books. Mr.

Clarkson could prepare a statement which would be exact.

Mr. Hodgins : Yes, I only want to get what the money was spent for. 1

see that in your prospectus you say there is being installed over $35,000 worth of

machinery, half of which is now on the property and the camp is most thoroughly

equipped, having two bunk houses, one mess house, office and assaying office, with

full equipment, blacksmith shops, etc.; in fact, with everything necessary to carry

on successful mining. Then interest was charged upon these advances from
time to time? A. Yes, they were charged up to the company's account.

Q. Was this matter ever brought before the directors of the bank ? A. No.

Q. In what way was it kept from them? A. They never asked anything

about it and I never said anything to them about it.

Q. They did not know you were investing all this money in the mine? A.

They knew that I invested it in the beginning, but as the whole of the directors

were prepared to swear that they did not know about it, that they authorized

$5,000 when the first payment was $50,000 and they could not remember about

anything else that was in the books, so I pleaded guilty to that charge that they

did not know anything about it.

Q. You never reported these large advances? A. I never reported after

the first payment was made.
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Mb. Commissionee : Thaf is the first $50,000? A. Yes.

Q. Is there a record of that in the minutes? A. The first $50,000 was

changed from $5,000 to $50,000 in the minutes, and they indicted me for forgery

for that and I pleaded guilty to it.

Q. "What does that mean? A. It means that the directors were prepared

to swear that that was $5,000 advance, not $50,000, and that I had changed it

after the meeting.

Q. What was the fact? A. The facts were that it was changed between

the first meeting and the meeting that the minutes were confirmed at.

Q. It was changed after the meeting? A. It was changed after the first

meeting.

Q. Why? Because my stenographer took it down wrong and I called my
secretary downstairs, which she will be prepared to swear, and I had the change

made there and then, before the minutes were read at the next meeting.

Q. In the presence of the members of the board? A. No, they were not

there; that is the only information.

Q. Where did you keep the minutes as the meeting went on, on a slip of

paper? A. I kept the minutes on a slip of paper and had them copied in a

book.

Q. And the paper destroyed then? A. It should not have been destroyed;

I thought they were all there at the time my trial took place, but it appears they

were not.

Q. It is quite true that the change was made? A. Yes.

Q. It was only made on account of the mistake in entering it as $5,000?
A. Yes.

Mr. Hodgins: After that? A. After that I did not report anything to

them at all.

Q. I suppose when the change was made, the minutes would come up for

confirmation ? A. Yes.

Q. And would be read as in the changed form? A. I say that I read those

minutes to the board as $50,000 and they were confirmed as that.

Q. You thought they were confirmed, and that is your idea, at that figure?

A. Yes.

Q. That was in 1908 ? A. Yes, 1908.

Q. And the directors evidently did not know there was any change at that

time? A. Why, no; there was nothing said about it at all.

Me. Commissionee: This is June 17th.

Me. Hodgins: Then there was no feeling between you; no reason why you
should not have reported anything further? A. No, they would have granted

anything I asked them.

Q. Why did you not report anj'thiug further? A. I read the $50,000.

Me. Commissioner: Did you notice this (page 133): "The general man-
ager explained the formation and interests in the Keeley Mine which was satisfac-

tory to the board, and further advances were authorized if necessary ". Did they

say that was put in? A. Yes, that is what they said after I was arrested.

Q. That those three lines I have read were interpolated? A. Yes, sir.

Me. Hodgins : What is your reason for not having reported these advances

to them from time to time? A. I explained the matter to them fully at first

and told them I did not know how far I would have to go ; I did not think I would
have to pay anything more than the first payment and that we stood to make
large money for the bank out of it.

Q. I should have thought that even if you had distinct authorization, their

interest in the thing would cause them to ask you from time to time how it was

getting along? A. They did not do so.
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Q. I suppose you found the advances were so large you were afraid to report ?

A. Yes, that is true.

Q. Were any members of the bank at that time members of the Keeley Mine
Directorate ?

' A. None but myself.

Me, Commissioner: What was their explanation as to what explanation you
gave as to their credit ; the directors were examined, were they, about it ? A. No,
they were not examined about it. _

Q. You do not know what their statement is? A. No, my solicitor told

me that they were prepared to swear that that change was made unknown to them,
and I had not a leg to stand on; I might as well plead guilty to it; that is the

way it was.

Mr. Hodgins: There were two accounts; one the Keeley Mines, Limited,
account, and there was another one later called the Keeley Mine Stocks and Bonds
Account, was not there? A. Yes.

Q. Why were there two accounts? A. Because the one accoimt was the

direct advances of cash to the Keeley Mine; the other was the $500,000 stock that

was given as a bonus to the bank that was picked up as we required to cover up
a loss.

Q. What do you mean by picked up? A. Picked up, carried into the

books; it was not carried into the books when it was given; the $500,000 was
simply kept on hand without any entry in the books at all.

Q. Do I understand that if you made a loss in some other transaction that

you would carry this into the books to offset that loss ? A. We did.

Q. A sort of dumping ground for losses? A. I considered that the stock

was worth $300,000, 60 cents on the dollar, and I was using that surplus for the

purpose of making profit.

Q. Or covering losses? A. The same thing.

Q. Is that another phase of banking, making profits and covering losses are

the same thing? A. If your expenses are greater than your profits and you pick

part of that stock up and credit it to profits then you are reducing

—

Q. That is what you mean by making profits, manufacturing profits? A. I

do not consider that manufacturing profits.

Mr. Commissioner : I suppose if it had been an ordinary business transaction

it would have appeared as an asset of so much value at the time I got it? A. That
IS what I should have done.

Q. Instead of that 3^ou used it from time to time where you were running
behind, appropriated it to meet the deficiency? A. That is exactly what was done.

Mr. Hodgins : How were the call loans and current loans charged—to the

Keeley Mines Limited? A. The call loans were the Keeley Mines Limited.

Q. Was anything else put in the account called Keeley Mine Stocks and
Bonds—other losses in other transactions ? A. Advances that were made to me.

Q. To what extent? A. $90,000.

Mr. Commissioner : What does that mean ? A. I borrowed on this stock

that was in my name $90,000.

Q. That is your stock ? A. Yes.

Q. From the bank? A. Yes, the same as other directors of other banks
borrow, and it was charged up to the Keeley Mine. There was $50,000 in one
transaction and $40,000 in another; there was one hundred and fifty thousand
dollars of my stock at 60 cents on the dollar transferred to the bank direct.

Q. You had how much stock? A. I had $500,000 wortli ; I took the stock

not thinking it was a personal matter, hnt to protect the bank.

Q. That was after it was re-organized for the second time? A. Yei=. the

second time.

Q. Because originally in 1908, in the Keeley Mine you got 100,000 shares,

$5 a share? A. No, that is not $5 a share. One hundred thousand would be
five hundred thousand dollars ; the first amount was only two hundred thousand.
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Me. CoMMissiONEE : About $200,000? A. Yes, about $200,000.

Me. Hodgins : I am speaking December 4tli ? A. Then I got $500,000.

Q. 100,000 shares at $5 each ? A. That is the original stock.

Q. I am speaking of the 4th December, 1908 ? A. Yes, that would be right.

Me. Comissioxee : "Were they $5 shares? A. They were $5 at first.

Me. Hodgixs: At this time in December, 1908 they became $5, tliey became

$1 later on? A. Yes.

Q, When you speak of your stock you mean that $500,000? A. No, I

mean $500,000 that was in my name personally.

Q. That is the one I am speaking of ? A. Yes.

Me. Commissionee : That is what you describe as yours, it was for your

trouble and your work ? A. Exactly.

Me. Hodgins : There is another 100,000 shares at $5 each in the name of the

Fanners Bank of Canada? A. Not in the Farmers Bank, myseK in trust.

Me. Commissioxee : Follow up what that $90,000 is?

Me. Hodgixs : You say you borrowed $90,000 in two sums of $40,000 and
$50,000 on this stock ? A. I did.

Q, What you call your own ? A. Yes.

Q. What became of that money? A. I take the responsibility of that, I

pleaded guilty to it in the Police Court, I used it, part of the property that I used

it for I turned over to the liquidator.

Q. We are interested of course to find out where that money went, because it

is a very serious matter if we are not able to recover any of the money for the share-

holders cr depositors, it was a very large sum ? A. I cannot account for it all.

Me. Commissioxee : Cannot you tell in the main? A. I think the liqui-

dator got about $75,000 worth of property, I do not know what he sold it for.

Me. Hodgixs : If you tell us first what you put it into we would have a better

idea? A. I put it into Eosedale real estate, part of it, I think about $40,000
there; it was sold for about $27,000 I think.

Q. Is that your house? A. Yes.

Q. You put $40,000 into that? A. I put that and the land that was there.

Q. And it was sold for $27,000? A. $22,000 the house was sold for and
the lot was sold before that went into the liquidator's hands for $5,000.

Q. That is hardly credible since 1908, since that time property has been going

up in Rosedale? A. It is not credible; I say my house was sold for $27,000 which
should have been sold for about $30,000.

Q. How do you say you put about $40,000 into real estate? A. Because I

put about $35,000 into that real estate alone; I had three lots there that I refused

$16,000 for.

Q. You paid $16,000 for? A. I did not pay $16,000 for anything, I say

I refused that for three lots there.

Q. How much did you buy? A. I bought three lots.

Q. What size? A. One was 70 x 120 and the other was 60 x 120, and the

other 60 x 120, 190 feet in all.

Q. What did that cost you? I have just told you in the neighborhood of

$35,000 with the house and everything on it.

Q. You built the house ? A. Yes.

Q. What did you pay for the lots then ? A. I paid $3,600 for one lot and
$5,000 for the other, those two.

Q. What for the third ? A. The third was something like $5,000, I have

forgotten just what.

Q. That would be about $15,000? A. Yes, about $14,000.

Q. What did the house cost you? A. The house cost me about $16,000.

Q. That would be about $30,000? A. Yes, but I made improvements
there; I sodded the place, I put in shrubbery, I improved some trees around there,

I built a parage, I connected the waterworks with it ; I have not got my private books.
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Q. When did you do this? A. I did this in 1907 and 1908.

Mr. Commissioner: Q, Did yon keep a book showing? A. No, I had not

anything but my private cheques, I do not know what has become of them.

Mh. Hodgins: Q. The $40,000 was not drawn till January, 1910? A. I

am not going to say anything about the $40,000 beyond I pleaded guilty in the

Police Court.

Q. I thought we were speaking on that? A. I say out of the moneys I

took I am accounting for a certain portion of it that was turned over to the liqui-

dator.

Q. I am going a little further than that, I want to see whether we can tell

what you did with the $90,000 ? A. You cannot, because I do not remember.

Q. I am trying to help your memory by suggesting that if you take the

amounts you paid for these various things you would get a pretty good idea where
the money went to ; that cannot certainly refer to the $40,000 because that was not

advanced till January, 1910? A. No, I say of all the moneys that were referred

to the Police Court on which I pleaded guilty, every dollar that was short was
•mentioned to the Police Magistrate when he sentenced me, and I am taking the

responsibility of it all.

Q. That is you are taking the responsibility of misappropriating it, is that

what you mean ? A. The charge that was laid against me.

Q. But it 'is of a considerable interest to know if possible where the money
actually went to ? A. I have not a dollar of it, it is all gone.

Q. You ought, I think, to try and help the depositors? A. There is nothing

the liquidator can get back out of it, or I would be very glad to help him.

Q. Why not let him try ? A. Because I know it would be no use.

Q. Did you disclose to the liquidator what you did with this $90,000 money ?

A. No, I did not. I was arrested so quickly and they locked me up and gave me
no chance for my life and therefore I had no chance to help the liquidator.

Q. But since then,, since the trial was over? A. The liquidator has talked

to me about it several times and I have done what I could.

Q. Of course if you have told him what became of this $90,000 it would be

quite sufficient for us to get a statement from him, but have you done so ? A. No,

Q. Are you objecting to ? A.I am just now.

Q. Why? A. Because I do not think it will do any good so far as I am
concerned.

Q. You are the only man who has had a chance to consider that question up
to the present time ? A. Well, I think I have taken the responsibility and taken

my sentence on it, and I do not see I should follow that up ; it has gone, I have not

a dollar.

Q. If you could restore it now, you would be glad to do it? A. If I had

the money or could get my hands on it, I should give it back with the greatest of

pleasure.

Q. Why do you not give the liquidator a chance of seeing whether he can

realize it? A. I do not think he could, it was paid_ out in different ways.

Q. Was it i^ut into the Welsh Mine? A. There might have been some in,

1 do not remember just now.

Q. Have you any stock in there ? A. Not in my own name, there was some

stock held in trust for the bank.

Q. Who has got that? A. I think Wishart swindled him out of it, didn't

he? Wishart was handling that.

Q. How much went into that? A. About $35,000.

Q. And did that stand in your own name or in the bank? A. No, that

Btood in the bank's ; that is apart from this otlier.

Q. It is apart from the $90,000 ? A. Wishart owes the bank $50,000 now.
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Q. I am speaking of the $90,000, bear that in mind ; I thought you said part

of it might have gone into the Welsh Mine? A. No, the Welsh Mine was a

separate transaction of itself; that speaks for itself in the books.

Q. What is the reason that you won't say anything about the $90,000 because

it was taken by you and appears in the Keeley Mine account? A. It was bor-

rowed by me,' I borrowed it ; I did not disguise it, I showed it in the books.

Q. "Wlio did you show it to? A. Mr. Fitzgibbon made the entries, and
there was no secret about it in any shape or manner.

Q. Did the directors know that? A. They could have if they had asked

about it.

Q. You did not tell them? A. No.

Q. Frankly admitting you got it, that accounts for it in that way, but the

liquidator i? most amcious, and so am I, that if possible, some part of it should be

recovered? A, I would tell him if it could, if a dollar of it could be recovered,

I would tell him.

Q. You are not able to give him the satisfaction of knowing he cannot get

it? A. Not to-day, no.

Mr. Commissioxer : What does that mean, that it was applied for purposes

of your own? A. Some of it, yes.

Q. And some not? A. Yes.

Q. Are we up against the same snag as 'we were about $3,000? A. Yes, I

was just about prepared to tell you the other one till I read that Telegram's article

and then I thought J. would quit when they put such an article as that in, I was
doing my best.

Q. You ought not to hold the community for that? A. I may tell you

privately before we get through with it; I am not prepared now; I am thinking

over it very seriously; it is worrying me very much.

Q. Those letters you handed me they all showed that a great many people

are suffering from this ; even if they cannot get any money if they got a little satis-

faction in knowing what became of their money? A. It went into the Keeley
Mine, practically, that is where the money has gone; if I had had three months
longer, nobody would have required to have made any requests about it at all.

Mr. Hodgins: This $90,000 did not go into the Keeley Mine? A. I did

not say so.

Mr. Co:\r:^rissioxER : He means the money these people have lost? A. The
depositor? money went into the Keeley Mine.

Mr. HonGixs : There are two other sums of $15,000 and $20,000 in addition

to the $00,000 that were taken by you, were there not? A. Yes, they were bor-

rowed by me.

Q. On the same stock? A. Yes.

Q. And are represented now by Keeley Mine notes, are not they? A. Yes,

I borrowed through the Keeley Mine by using the Keeley Mine notes for the pur-

pose of avoiding the directors' liabilities to the Government.
Q. Did you make a Keeley Mine note and then put it into the bank and take

the money out yourself? A. I made a Keeley Mine note and then credited

the Keelev ]\rine with it and drew a cheque of the Keeley Mine to my order.

Q. And took the money? A. Deposited it to my credit.

Q. That would make $125,000, the $90,000 and $15,000 and $20,000? A.
The liquidator has the whole amount there.

Q. That is he has a detail of the whole amount? A. Yes.

Q. I am bringing that to your knowledsre in order to ask you if you would
let me know what was done with that or whether you would rather consider that

as well ? A. I will.

Mr. Commissioner: I do not understand how that was put through the

books, the Keeley Mine note? A. The Keeley Mine directors passed a resolution
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that I could use the company's name in any way I saw fit, I think that is about the

size of the resolution, and I made a Keeley note for $20,000, I credited the $30,000

to the Keeley Mine and then drew a Keeley Mine cheque.

Q. Credited where? A. Credited the proceeds of the note to the Keeley

Mine account in the bank, then I drew a cheque of the company to my personal

order,

Q. Mr. Hodgins : I do not see how that would work, the Keeley Mine bor-

rowed from the bank $20,000, gave a note for it? A. Yes.

Q. That is the first step; the money was paid to whom for that? A. The

money was paid to me.

Q, What was done with it? A. The proceeds of that note was credited to

the Keeley Mine account in the bank and then a cheque of the bank was drawn

to my personal order.

Mr. Commisioner: What account are you reading from, Mr. Hodgins?
Mr. Hodgins : From the Keeley Mine account ; that was simply put into the

account as a Keeley Mine note, that is the security which represents this advance

of $20,000 and $15,000 ostensibly on account of Keeley Mine and it really went

to Mr. Travers.

Mr. Commissioner: Of course it would properly appear in the Keeley Mine
account the way he described it, they discounted the note.

Mr. Hodgins: You did not actually discount the note in the sense of put-

ting it through the discount ? A. I did discount the note.

Q. I thought you just left it in the bank without discounting it? A. No,

you are wrong, I discounted.

Mr. Commissioner : You said you discounted and carried the proceeds to the

credit of the Keeley Mine account? A. Then I drew a cheque to my personal

order and credited my own account with it.

Mr. Hodgins: That was apparently November 3rd, 1910? A. Very likely.

Q. That is a little more than a month and a half before the bank failed ? A.

Yes, but it was not all used, the $20,000, in one moment: my personal account

will show that is chequed back for two weeks.

Q. Where is your personal account? A. In the ledger of the bank.

Q. Have we access to your personal cheques? A. No, I do not knowj I

sent them up to my house and I have never seen them since.

Q. When did you send them to your house? A. I told you the other day;

the day the bank failed.

Q. I thought you said they were sent to Mr. Owens? A. They were sent

to Mr. Owens with the Keeley Mine box, that is my impression, and they were

sent up from there to my house.

Q. Did you ever see them at your house? A. No.

Q. Did you ever inquire from any one whether they got there? A. I have

since the failure of the bank, yes.

Q. What was the result of your inquiry? A. I have not had any chance;

1 have been in jail all the time.

Q. When you were arrested the first day, that was the day in which the

Keeley Mine box and your private cheques went out of the bank ? A. Yes, there

was no question about those cheques then for some time afterwards, and when
the question came up the cheques were not at my house; I think Duncan sent up
for them.

Q. You had an opportunity of finding out if they had reached your house?

A. I had no occasion to find out; there was nothing came up that caused me to

look for them.

Q. Why did you send them off? A. Because I wanted all my papers;

there were private letters.
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Q. Give me the reason you sent them to your house? A. Because I did

not wish them seen.

Q. Did you pay no attention to whether they had ever arrived there safely?

A. I knew the box had arrived, but I never looked at it.

Q. How did you know the box had arrived? A. I was told so.

Q. That is the Keeley box? A. No, my private box.

Q. You were told it had arrived at the house? A, Yes.

Q. Who had received it there? A. One of the servants, I suppose.

Q. Who told you it had arrived? A. I do not know.

Q. Did you give directions? A. I did not think about it at all; it did

not worry me; I did not think about it; I was just told there was a box there.

Q. If you did not want it to be seen and you found out it had got there,

you would naturally make some inquiry, would not you? A. No, it did not give

me any consideration beyond there was some private letters and papers and other

things in it that I wanted home.

Q. Did you see it after it got home? A. No.

Q. Did you go through it? A. No.
Q. Did you take out anything from it? A. I never did.

Q. Did any one else at your request? A. I don't know, I never asked
anybody.

Q. Did anybody ever tell you they had? A. No.
Q. Do you know where those cheques are? A. No.
Me, Commissioner: Has the box turned up?
A. Yes, Inspector Duncan went up there and seized a box.

Me. Hodgins: Seized this box? A. I believe so.

Q. Did you ask him what it contained? A. I did not.

Q. Never made any inquiry? A. I was shown so little consideration that

I did not bother much about it.

Q. Would what you have told us about the $20,000 note refer also to the

$15,000 note? A. Yes.

Q. Did you think that was in pursuance of some resolution of the directors

—

Me. Commissionee : He spoke of some general resolution? A. There was
a general resolution.

Me. Hodgixs: Was that in the early stages? A, Yes, I think I could find

il there.

Me. Commissioxee : That would mean that the Keeley Mine was lending

you that much money. A. The Keeley Mine lent me that much money under
authorization of the Board of Directors of the Keeley Mine.

Mr. Hodgins : I suppose neither the Keeley Mine nor the bank, other than
so far as you represented them, ever realized that fact? A. Yes, they did; the

Keeley Mine did,

Q. Who knew of it then in the Keeley Mine? A. Both Dr. Nesbitt and
Wishart.

Q. Of both those loans? A, Of everything I did in connection

—

Q. Be definite, both the $15,000 and the $20,000 loan? A, Yes.

Q. Because they are more than a year apart? A. It does not make any
difference, from the very first to the last.

Q. You say that both Wishart and Nesbitt knew? A. Yes.

Q. That you were borrowing that money? A, Yes, I would say so.

Q, And were putting it into your private account? A. Yes,

Q. Did they get any money at the same time? A. I do not care to answer
that.

Q, I think you ought to answer that? A. I have pleaded guilty to taking

that money and my solicitor says that is sufficient for me; I do not want to get

anybody into trouble.
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Q. I would like to know whether they were asking yoii to get money for

them under this general authority or not ? A. Well, Wishart got some of it, yes.

Q. What about Beattie Nesbitt? A. Beattie Nesbitt did not get any of

that money; at least, 1 do not remember him getting any of it.

Q. Which money do you speak of? A. You have spoken to me about the

$20,000 and the $15,000.

Q. Yes? A. Some of those amounts commencing with the $50,000;

$50,000, $40,000, $20,000 $15,000; 1 say Wishart got some of that money.

Q. You do not remember, is it, about Beattie Nesbitt getting any? A. No,

I do not think he got any of it at all.

Q. Vv'liy are you so indefinite about that? A. About Beattie Nesbitt?

Q. Yes? A. Because I do not remember giving him any.

Q. Is this resolution you spoke of about an account being kept in the Farm-
ers Bank? A. 1 thought there was another one besides that.

Q. That is not the one, is it? A. That is not the one I was thinking about;

I thought there was another.

Q. That is the first meeting of the new company, I think? A. I do not

think so; this is the only one 1 see here, but it was in my mind, although that

gives me authority to sign cheques.

Q. This one that 1 pointed out to you at the first meeting of the directors,

December 4th, 1908, says, " all cheques, notes, drafts, and other documents neces-

sary for the carrying on of the business of the company to be signed by the Secre-

tary-Treasurer ^'
; that was yourself ? A. Yes.

Q. " And that the management of the mine be left entirely at his discretion
'*

—you would not want any more than that to do any legitimate business? A.
But my impression is there was another agreement amongst us; I thought it was
in the shape of a resolution.

Q. Who was the agreement made between? A. There were only three of

us that were interested in that, Wishart, Nesbitt and myself, and I acting for the

bank.

Q. There are quite a number of other shareholders came in? A. After-

wards, but those shares were transferred subject to all the conditions that existed

under them at the time Wishart held them.

Q. The payment of the $15,000 was October, 1909? A. It might have been.

Q. There were quite a number of shareholders had come in prior to that?

A. There was stock transferred from Wishart to them, the same stock.

Q. Mr. Crompton was a shareholder, was not he? A. Yes.

Q. Did he know anything about your borrowing? A. No, I do not think

he did; I am sure he did not.

Q. Did any of those to whom Pakeman assigned the shares know anything

ahout your borrowing? A. 1 never told him.

Q. Did they know anything about this alleged resolution or agreement that

you speak of? A. I fancy they did; I could not swear to it.

Q. You think Crompton would have known? A. No, Mr. Crompton would
not.

Q. Would those Pakeman had— ? A. I do not know what Wishart told

them; he dealt with them entirely, I did not.

Q. At all events, you did not tell him. October 26th, 1909, I see quite a

lot of stock alloted on the increase of the capital stock; and then I see Dr. Beattie

Nesbitt resigned on the 5th April, 1910, as director? A. Yes, I presume so

if the minutes show that.

Q. And did Wishart remain in after that or did he get out at the same time?
A. Wishart went out then too, I think; the minutes show what happened.
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Q. I do not find that he did at that time; I do not say he dropped out,

but he was not elected a director on May 19th, 1910? A. That is the annual

meeting; he was dropped.

Q. How would you say that either Beattie Nesbitt or Wishart knew anything

about this N'ovember 3rd, 1910, $20,000? A. How would I say so?

Q. They had both dropped out as directors before that ? A. Which one do

you refer to?

Q. The advance of $20,000 November 3rd, 1910? A. I could not say that;

I thought you meant the other, before they left; the $20,000 I do not know, they

would not know an}i:hing about that.

Q. As I make it out, that is $90,000 and the $35,000, making a total of

$125,000, and the amount paid to Dr. Beattie Xesbitt of $5,000 for re-organiza-

tion, as you said, managing Wishart, amounting to $130,000, appears to have been
paid out and not used for the purpose of the operations of the mine? A. No.

Q. I am right in that? A. Yes—I won't say that; no, I won't go that far.

Q. Pretty nearly that far? A. No, I cannot go that far. I will say that

they do not show in the books of the company for operating the mine.

Q. My question is rather directed to the reality instead of the— A. As
far as the books of the company goes, it would show the money was not used for

the purpose of the mine.

Q. So far as you yourself are concerned as to the $125,000? I thought I

was using it for the purposes of the mine to help the bank.

Q. You might leave out the words " for the purposes of the mine ", would
not you? A. Both the bank and the mine were so intimately associated that we
can hardly divorce the one from the other.

Q. You do not mean to indicate it was spent on the mining operations at

all? A. Not in sinking down in the ground and paying wages, no.

Q. Do you suggest that any of it was indirectly used

—

Me. Commisioner: Development.
Me. Hodgins : Can you suggest any way in which the mine or mining pro-

perty got the benefit of it? A. Not without giving the complete details, which
I could not do just now.

Q. How do mean the complete details? A. Where the money went.

Q. You are still back to the point you want to think over? A. I am still

back to the point you started from.

Me. Commissioner: Perhaps joxl can find out from this witness whether

he kept a record of these things.

Me. Hodgixs : Did you keep a record of these pajonents at all ? A. I

had one some place; I don't know where it is.

Q. "\Miere did you keep it? A. I kept it in a memorandum book I had
that went up to my house, I think, with the other things.

Q. Did you find out what became of that? A, I never saw that box from
the time it left the bank; please let me be emphatic about it; I never asked any-

thing about it or saw it, and I was in such trouble I did not think about it; the

first time the matter came up was in the Police Court, and to tell the truth I did

not care for it after that.

Q. I should think that would be the one thing you did care about? A. I

got such swift and such unfair treatment, that really if they had waited a while

they would have got ever}i;hing; I was not trying to get away from any responsi-

bility at all; the bank failed one day and they had me arrested the next.

Q. That was not the doing of any of the depositors ? A. No.

Q. You understand that my interest in the matter is directed in these inquiries

at all events to help them, because if anything can be recovered they are the ones

that will benefit? A. I have already told 3^ou that if it was possible to get one
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dollar of that money back I would gladly give the liquidator the fullest information

but I cannot see it will.

Q. He naturally wants to have some chance to decide that himself; before

leaving this, you, I think, gave a wrong impression; you said you turned over

$75,000 of property to the liquidator which he has sold as I understood for about

$30,000? A. Yes.

Q. Is hot that a little misapprehension ? A. Not a bit, not a particle. "We

will just see how close we can get to that. It is not what he sold it for, it is what
it cost me, I a:m going on.

Q. You flo not mean to suggest that he sold at an undervalue? A. I think he

sold for all he could get for it; I am not quarreling with him in the slightest; he is

a very careful and honest man, and I am only saying I was not consulted in the

matter, nobody said a word to me about the house being sold; it was in my wife's

name, and I think she could have kept it, because it was built in 1907 and there was
that money, commissions owing me at that time.

Q. Did you sell a lot close to the house and get money for it before the failure?

A. Yes, I sold it for $1,000 to pay my solicitor.

Q. What was the size of that lot? A. That lot was 60 feet by 120.

Q. What was that worth, what did it cost you? A. It was worth over

$6,000.

Q. You sold it for $1,000 ? A. Yes.

Q. Subject to mortgage? A. Subject to a small mortgage about $2,000.

Mr. Claekson: I think it was $3,500? A. No, it was not; I sold it for

$1,000.

Mr. Hodgins : Considerably undervalued ? A. Yes, I sold it quickly to

get money to defend myself with.

Q. Just give me that memorandum you are making and we can go to some-

thing else ? A. Here is $68,000 I can figure up in a minute ; the house and two

lots cost me $35,000; the garage $2,000; the next lot $3,500 over and above the

mortgage ; that is $40,000. The Maitland property cost $20,000 ; that is $60,000 I

spent that much on it; and the automobile you took and sold for $2,500, for the

duty on it, the pure duty on it cost $7,500. That automobile was given me by

Wishart in the first place or I would have never had it, and then he made me pay

for it afterwards.

Q. He seemed to have a very Avinning way with him some how ? A. There

is $68,000 worth of stuff.

Mr. Commissioner: What is meant by the Maitland property? A. It is

the old Lewis Rectory below Brockville, about 5 miles. There was a stone house

and 35 acres of land ; that property was very valuable down there and I bought that

place.

Q. Is that the place where the distillery was? A. Yes, where my brother-

in-law lived, Mr. Ilarvey.

Q. What did it s'ell for? A. $7,500; but you gave Mrs. Travers about

$5,000 out of that.

Mr. Clarkson : In connection with her dower ? A. Yes.

Mr. Hodgins: Did you pay $20,000 for the Maitland property? A. I did

not, but I spent that much on it.

Q. You spent pretty freely on your house and Maitland property ? A. Yes,
I spent it whetlier it was free or otherwise.

Q. How do you make these amounts up ? A. I am putting it down roughly.

Q. Did you keep an account of these expenditures? A. Yes, and my
cheques would have shown all that, and I had a little memorandum book that was
in there I think; I have never seen it since I was arrested.

Q. Are you just taking now a sort of general estimate of what they must have
come to? A. No, I kept a memorandum of them, everything I did.
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Q. Do you recollect what the memorandum showed? A. ISTo.

Q. You are really estimating this is what they cost you ? A. I can pretty

nearly figure it up in my mind.

Q. We have no means of checking it? A. In the first place the place was

$6,000, of which there was 5.000 paid. The verandahs cost $4,000 that is $9,000;

a little bungalow which you gave to Mrs. Travers cost about $3,000, that is $12,000;

and then there is the ice house cost $500—no, I did not pay for that. Then there

was a wharf down at Maitland cost a couple of thousand, that is $14,000. There
was a couple of thousand dollars spent on the stables, that is $16,000—there was a

windmill, there was a waterworks, there was plumbing, there was the re-decorating

tlie house—I cannot remember all the amounts, but I am sure it ran up to nearly

$20,000.

Q. To turn a little while to another matter altogether I want to speak to you
about the Continental Securities Company subscription and its effect on the Keeley

Mine account and other accounts; this was a Winnipeg company was it not? A,

Yes.

Q. And you negotiated with them for a subscription for stock? A. I

negotiated with them to take one half million dollars of our stock.

Mk. Commissoner: At what? A. At 125.

Me. HoDGiNS : Had you at the time of that subscription that amount on hand,
half a million? A. No, there was not half a million on hand subscribed for at

that time, but there was certain stock we could make use of though.

Q. Allotment was made on the 18th March, 1908, to the Continental Securities

Company ? A. By allotment or transfer, is it not ?

Q. No, allotment I think ? A. I thought it read by allotment or transfer.

Q. You transferred or cancelled about how much stock ? A. I could not tell,

the minute book will show that.

Q. At all events you transferred certain stock, the minute book will show
what that was ? A. Yes, it will show how that was made up.

Q. Did any of these subscriptions that were cancelled or that were transferred,

figure on the original list sent to the Government? A. Yes.

Q. Apparently the total you had to get in order to make up the half million

was about $139,000 or $140,000 in stock? A. I should say from memory.
Q. The Lindsay subscription was cancelled, was it not ? A. Yes.

Q. For 500 shares ? A. Yes, that was cancelled.

Q. And the Davidson and Smith, the two in Flint? A, Yes, I think they

were cancelled too.

Q. Luxton

—

Mr. Commissioner: Cannot we get all this without spreading it all out here?
Cannot we get a statement of that ?

Mr. Hodgins : Yes, if you prefer that I will do so.

Mr. Commissioner: I think we had better get a statement. It all appears

in the books ? A. It is all in the minutes of the directors there.

Mr. Hodgins: Minute book page 122 is the cancellation of 578 shares for

which, the minute book says, with the balance of the unsubscribed shares of stock,

viz. 3,914 shares, was allotted to the Securities Company.
Mr. Commissioner : That is nothing like the figure you mentioned to the

witness, 578 shares.

Mr. Hodgins: $57,800—sixty thousand eight hundred of transfers. Page
122 :

" The General Manager submitted the proposition to subscribe for 5,100

shares of our stock at 130 each"? A. I thought it was 125.

Q. "A commission of $15 per share"

—

Mr. Commissioner: What is that about commission?
Mr. Hodgins: $15 a share; that is payable to Mr. Chevrier for the Conti-

nental Securities Company of Winnipeg? A. Yes, he was a brother of the

Senator that died up there.
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Mr. Commissioner: Does that mean he was getting that personally or a

discount to the company ? A. He was to get it personally I understood, and one

or two men that were associated with him.

Mr. Hodgins: " That 578 shares with the balance of the unsubscribed stock,

viz. 3,914, making in all 4,492 shares be and they are hereby alloted to the Securities

Company, and the General Manager is authorized to procure the transfers of 608

shares to complete the 5,100 shares to give effect to this proposition "—that is the

way it was done? A. Yes.

Q. That large Lindsay subscription was cancelled at that time? A. It will

show there if it was cancelled ; I think it was.

Q. Those were transferred by the company to three men, Tevis, Chapman
and yourself afterwards? A. Not to me.

Q. Were they transferred to Tevis and Chapman? A. Yes.

Mr. Commissioner: What were transferred? A. The shares that were

held.

Q. Your bank shares? A. Yes, 5,100 shares, $510,000.

Q. Mr. Hodgins: That was allotted to the Continental Securities Company
and transferred by them afterwards by Tevis and Chapman? A. Yes.

Q. What was the object of that transfer? A. The object was that the

Winnipeg people fell down in their arrangements.

Q. That is the Continental Securities Company? A. Yes. That was only

just a company formed by Chevrier and a lawyer named Huggard^, and another

man up there, so that it would not appear in their own names personally. The
Continental Securities I do not think amounted to anything.

Q. Did you know that when you made the arrangement with them? A. Yes.

Q. What was the object of making it? A. Because they were going to sell

this stock to the grain growers up there, and I went up and met the grain growers,

they were just prepared to subscribe for the whole of the stock when the question

came up of Chevrier's aommiseion, and they said they did not know about that,

and the whole thing fell through.

Q. The transfer to Tevis and Chapman made by the company was with your

consent, of course? A. Yes, I tried to place it elsewhere.

Q. Tevis and Chapman represented the people you were placing it with?** A.

Yes.

Q. What arrangement did you make with Tevis and Chapman? A. I made
an arrangement with them that Chapman would subscribe for the full amount, if

I remember right, with the idea of re-selling it.

Q. Who were Tevis and Chapman ? A. Chapman was a son of E. E. Chap-

man, the private banker on Broadway, N.Y., supposed to be a wealthy man.

Q. Who is Tevis? A. Tevis is a lawyer from Louisville, Kentucky, that

was friendly with them ; I did not know any more about him than that.

Q. What were they to do towards paying up the stock? A. $115,000 was
taken up by $120,000 worth of American Piano Co. stock.

Q. Those Tevis shares, 1,150 shares? A. Yes, then the rest of it was in

Chapman's name, and has stayed there from that day to this.

Q. This was really devised to increase your right to your circulation? A.

No, I had no idea about that; it was to get capital; they were under the impression

that they would be able to sell it, produce the money for it.

Q. Tevis on this personally got a loan did not he? A. The company's

stock was hypothecated for a loan to Tevis, giving the original owners of the PianO'

Company's stock a chance to take it back if they wanted to.

Q. When Tevis got this transfer of 1,150 shares he was bound to pay for

them, that was your idea, that they were to be paid for? A. Yes.

Q. They were paid up by your taking $120,000 of American Piano Com-
pany's stock? A. Yes.

Q. That paid them up? A. Yes.



842 REPORT OF COMMIS!iIOy

3 GEORGE v., A. 1913

Q. And that was so shown in the next statement that they were paid-up

stock? A. Yes, it was.

Q. Did 3'ou get the American Piano Company's stock, $120,000 ? A. I- got

all the $120,000, yes.

Q. And then vou loaned on that, as I understand it, $120,000 to Tevis?

A. Yes.

Q. So that the transaction resulted in this, that you had 1,150 shares paid up
in full, vou had the American Piano Company's stock which paid it up, and then

you loaned to Tevis $120,000 of money? A. I loaned Tevis $120,000 against the

Piano Company's stock. Tevis gave a cheque for $120,000, and $115,000 paid the

cheque, and the other $5,000 was credited to the profits of the bank, which the

books will show.

Q. $115,000 was used to pay up the stock and $5,000 went as a credit to the

profits of the bank? A. Yes.

Mr. Commissioner: How did Tevis borrow on stock that was transferred to

the bank? A. He did not borrow on the bank's stock, but on the Piano Com-
pany's stock.

Q. That had been transferred to the bank as I understand it in payment for

the shares ?

Mr. Hodgixs : I had put it a little wrongly ; he comes and borrows on the

American Piano Company's stock $120,000.
Mr. Co:mmissioner: Before he does any business.

Mr. Hodgixs : Yes ; then he gives them a cheque on their own bank for

$120,000, of which $115,000 pays up the stock, and the $5,000 goes to the profits?

A. Yes.

Q. Then you have the $120,000 as security for a loan? A. Yes. The idea

was he had got the Piano Company's stock from a man named Knabe, and Knabe
I think had an arrangement with Tevis by which he could redeem that stock if he
wanted to.

Mr. Commissioner: Where did it leave the bank?
Mr. Hodgins: It left the bank out that $120,000 and $120,000 Piano Com-

pany's stock. A. It left the bank with $120,000 of Piano Company's stock which
was sold by the Trusts Company for $95,000 cash afterwards.

Mr. Commissioner : \Yhsii did you get for that, you paid cash for it, didn't

you ? A. It really boiled itself down to this, that the Piano Company's stock was
exchanged for the Farmers Bank stock.

Q. It did not stay exchanged because you lent the money on that? A. N"o,

that loan wiped out—the Tevis loan was wiped out when the Piano Company's
stock was used.

Mr. Hodgiks : There was a loss of $30,000.
Mr. Commissioner: When it was ultimately sold? A. Yes.
Mr. Commissioner: I thought it was the other way on; you did get the

Piano Company's stock for your stock? A. Yes.

Q. And no loan to Tevis—the loan was paid off? A. Yes, it was paid off

down to the full amount, I think.

Mr. Hodgins : $120,000 and you got $95,000.
Mr. Commissioner: That is by sale; if it sold for what is cost it would

have paid the loan.

Mr. Hodgins : In the meantime you got advantage of having that much more
capital paid up? A. Yes,

Q. Against which you could issue circulation ? A. Yes
Mr. Commissioner: Did Tevis sell? A. He was a go-between for the

man named Knabe.

Q. Did Knabe get Farmers Bank stock? A. It was issued in Tevis's name
and he turned it over to them; they held it, although it did not appear in their

name; the transfers were never made on the bank book.
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Mr. Hodgins : He was a sort of stool pigeon for the other people ? A.

Yes. if you want to put it that way.

Q. There was really more than that $120,000 of Piano Company's stock,

there was $145,000? A. Yes, something like that was the original amount;
i^ never came into our hands though.

Q. Whose hands did it come into, the Merchants National Bank, New York?
A. Not the $35,000 of stock I think; it is not fresh just now in my mind.

Q. A letter from you, dated November 13th, 1908, to the cashier of the

Merchants National Bank, Mr. Byrne :
" In reply to yours of the 10th, your

understanding of my instruction is correct, viz. : that on delivery of the $145,000

stock of the American Piano Company preferred 7% cumulative deliver the bank's

certificates representing $115,000 of our shares, and when said Piano Company's
stock is put into marketable shape pay M. D. Chapman $20,000, the amount I

agreed to loan him for a short time on completion of the transaction
"—does that

recall what was done? A. $20,000 was loaned to him, but that was paid back

again,

Q. On delievery of the $145,000 Mr. Byrne is to deliver the bank's certificates

representing $115,000 of shares? A. Yes, that is right.

Q. Did he get that ? A. $145,000?

Q. Yes, did he get that before turning that over? A. I do not understand

the wa}' you put that.

Q. Your letter indicates that Mr. Byrne is to receive $145,000 worth of

American Piano Company's stock before it is to hand over the bank's certificates?

A. Y^es.

Q. Did he get that? A. 1 presume he did; I never saw it.

Q. What became of the other $25,000? A. Twenty-five thousand Chap-

man took for his commission on the whole transaction.

Mr. Commissioner: You lent him $30,000 against that? A. Yes, I lent

him $20,000 against that and it was afterwards paid off.

Q. And then he got his shares? A. Yes.

Mr. Hodgins: Who is J. H. Allen? A. I could not tell you, I do not

remember.

Q. Look at that letter, because that looks as if that $25,000 shares went to

Allen instead of Chapman? A. When those people issued their capital stock

they make it into a certain name, and have him endorse in blank, with the object

of not having to make so many transfers; that is what I think that is.

Q. Does that change your evidence at all with regard to what became of th«

extra $25,000? A. No, I knew twenty-five thousand was to go into Chapman's
hands for the transaction.

Q. Chapman and Tevis were the two people to whom the stock had been

transferred, and you gave him $35,000 commission, did you, for selling the Tevis

shares? A. Not for selling the 115,000; it was based upon the whole trans-

action, on the 5,100 shares. Y^ou see the balance of the stock was sold at 130,

so that had he completed the whole transaction, the transaction that he got then

woukl have come out all right.

Mr. Commissioner : Everybody except the bank seemed to get in front ? A.

Get the best of it; it looked so easy to me, and I thought if he was a rich man he
was good enough for his subscription.

Mr. Hodgins : That is Chapman ? A. Yes, I thought he was perfectly

good.

Q. You gave him that extra $25,000 as commission on the whole transaction?

A. That was an arrangement they had with him, and I did not think it affected

me.

Q. You lent him $20,000 which he afterwards paid back? A. Yes, that

was paid back with interest.
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Q. There is a receipt from him for his commission for $50,000; is that the

same or an addition? A. You see he only got $25,000 on account of that;

that document is a receipt for $50,000.

Q. Fifty thousand, that was 10% on the five hundred thousand he was to

get originally.

Mr. Commissioneb : I thought it was fifteen ? _ A. That was $15 a share,

3'ou were speaking of a little while ago. He was to get $50,000 for placing the

whole $500,000.

Me. Hodgixs : There is a receipt signed by him as if he had got it ? A.

Quite right.

Q. Did he get it? A. No, he did not.

Q. What did he sign the receipt for? A. That was so that when the bal-

ance of the stock was sold the commission would have been completed; he did

not get $50,000.

Q. I really do not understand ; this is a receipt, " Eeceived from the Farmers
Bank, $50,000, the par value of the 7% cumulative preferred stock of the Ameri-
can Piano Company, in full of charges and commissions due me or my partners

for selling $500,000 of the capital stock of the Farmers Bank of Canada. Melville

D. Chapman "—and who are the others ? A. I did not notice who signed there.

Q. That is dated the 9th November, 1908 ; was that $50,000 ever paid or did

he only get $25,000? A. He only got $25,000.

Q. That would be for writing 115,000 of shares? A. Yes.

Q. For selling the other 3,850 shares he would have got the other $25,000,

according to that receipt; however, he did not? A. No, I do not think he ever

did.

Q. He never sold the 3,850 shares? A. The 3,850 shares were never sold.

Q. In round numbers, there was a loss on that transaction of $25,000 when
they realized on the American Piano Company's stock? A. No, I cannot say

there was any loss on it at all, because while I was made use of the Piano- Com-
pany's stock was a matter as between them; I got 100 cents on the dollar on the

$120,000 and the stock was still subscribed' to be paid for at 130.

Q. When the bank failed, they found themselves with those 1,200 shares of

the American Piano Company, and a loan of $120,000 to Tevis with interest? A.

No, they did not; they found that transaction closed up and with Tevis owing
a balance.

Q. How much? A. About $30,000, I think.

Q. Tevis owing a balance of about $30,000? A. Yes, but that $30,000
would not be on that transaction; $15,000 of that was a new loan I made to him
entirely.

Q. You are looking at it from the bank's point of view as if they had paid

up the stock with that and therefore it became their own good asset? A. Yes,

because we cancelled this loan and cancelled the stock.

Q. The loan was $120,000? A. Yes.

Q. How much did he pay on that loan? A. He paid $100,000 of it.

Q. In cash? A. In cash, well practically so.

Q. When did vou get that out of him? A. The Piano Company's stock

sold for $95,000, $5,^000 profit paid the Head Office, $100,000.

Q. You do not regard that as a loss to the extent of $30,000? A. Yes, I

certainly do, because the Piano Company's stock was sold too cheap.

Q. That completes that particular transaction, does it not? A. Yes, that

is as far as I remember.
Mr. Commissioner : Why, if Chapman was personally liable for these shares,

why did he get money; was not a suggestion made to apply them on the shares

he had? A. Because they had got Mr. Knabe into it—the arrangement of the

Piano Company's stock was with Mr. Knabe; it was a side matter, and we were
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working the bank stock off by using part of that Piano Company's stock, and

Chapman was to be responsible for the balance of the subscription, 3,850 shares,

I think it was.

Q. That transaction closes itself, that was closed, you parted with so many
shares and got that stock of the Piano Company; why should this man get com-

mission in money if he was under a liability to the bank of several hundred thou-

sand dollars? A. He was not under any liability at that time.

Q. Why not? A. Because he had

—

Q. I thought he subscribed for the shares? A. Mr. Chapman subscribed

for the shares; Tevis is the man who made the loan of $120,000.

Q. Yes, and Chapman and somebody else and Hunt received the $50,000?

A. Yes.

Q. Why should they get that money, the $25,000, if Chapman owed all this

to the bank? A. They were not entitled to all that money at that time; they

were entitled to only part of it, as I understood it; they only got $25,000.

Q. They had not earned that, even at $10 a share; there were only 1,115

shares; how many shares did they get? A. They got 1,118 shares, I think,

$118,000.

Q. That would be $11,000? A. Yes,_I overpaid him commissions there

on the expectation that the balance of stock would run right; I thought we had
a good subscription there; I thought it looked pretty good to me at the time; I

thought it could be paid up very rapidly when they could get a man like Knabe to

take $115,000 of it as rapidly as they did; I thought the rest of it woiild run off

the same wa)^

Me. Hodgins : The Continental Securities apparently gave its chequf^, did

it not, for a very large amount in the bank, over half a million? A. Yes.

Q. Eeally $538,525, that was the difference between the certain charges you
had made and the total amount they were to pay, was it not? A. No, that

was for the full amount of the stock, I think.

Q. We make it $663,000 would be the full amount of the shares, and all they

gave you was $538,525; the balance was made up how? A. The books speak for

themselves there; it was just a cross entry, the whole business.

Q. This is one of the items that is said to be charged up against that; cre-

dited upon the total amount in order to bring out that balance; will you just look

at that $21,000 cheque; I find that that cheque was credited to the Continental

Securities Company on account of the amount that they were to pay for this stock

on account of this $663,000. (Cheque referred to is part of Exhibit 61.) A. 1

presume so; the books will show that.

Q. That is payable to yourself, is it not? A. No, payable to the Farmers

Bank of Canada.

Q. What became of the money for that? A. It appears to have gone to

my personal credit.

Q. What was done with that; was that commissions on this stock sale? A.

A. That was to be held by me for these chaps in Winnipeg, think.

Q. Who were they? A. Mr. Chevrier and others.

Q. That fell through and they did not get it? A. No, they did not get it,

I do not think so.

Q. What became of it? A. I think I must have used it.

Q. Was there a Menzie note held by the Toronto branch at that time that

was credited on that? A. There was a Menzie note.

Q. E. E. Menzie note held by Toronto branch, $40,000 ? A. Yes.

Q. Why should that be credited to the Continental Securities Company? A.

It is not credited to the Continental Securities Company.

Q. Was it allowed against your purchase price? A. No.



846 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

Q. I am trying to account for the fact that while they had $663,000 they

only paid $538,000 ? A. Menzie took $40,000 of the Farmers Bank stock and he

gave me his note for it, secured by the Menzie Wall Paper Company's stock, and
he never paid anything for it, and that stock was then transferred over to the

AYinnipeg people.

Q. The note was? A. Cancelled and given back to Menzie.

Q. And allowed the Continental people on their subscription? A. Well,

taken up through the Continental.

Q. I do not see how that was if Menzie's note was outstanding? A. His
note was not paid at all.

Q. If it was credited upon this $510,000 of stock that would be wrong, would
it not? A. I do not think that is the way it shows.

Q. If it does show that way in the book? A. It cannot show that way;
i do not think so.

Q. It ought not, certainly ? A. The books will speak for themselves. . I

do not remember that transaction exactly, but I know Menzie paid nothing,

Q. And his stock went to the Continental people? A. Yes.

Q. And they ought to have paid for it. A. They paid for it through
their own cheque.

Q. They should have paid for it? A. It would appear so.

Q. And if instead of paying for it you put to their credit this Menzie note,

that would be wrong. A. I don't think I did.

Mr. Clakkson: You charged it up against $663,000 and they gave you a

cheque for $538,000, the balance, you threw all your obligations into that pot? A.
That is only a cross entry ; I am sure the books will show cross entries there.

Me. Commissioner : That won't explain ? A. No, that won't show Menzie
paid up a dollar.

Mr. Commissioner : It won't show whv these items went to the credit of that

$663,000—
Mr. Clarkson: The bank was carrying these items as paid up on its books

and carrying Menzie's stock as paid up? A. Yes.

Mr. Clarkson : Q. They could not charge the Continental again with the

Menzie's stock without paying it twice ; that is why you put the note in against the

$663,000.

Mr. Commissioner: That would not be any reason why they should not pay

$663,000.

.Mr. Hodgins : They agreed to pay $663,000, they give a cheque for the major
part of it and they take credit for the Menzie note because they get the Menzie
stock and I say that was wrong, because the Menzie note was not paid ? A. They
never took credit for it.

Mr. Clarkson : They are not credited, they are charged.

Mr. Hodgins : Charged, that is more correct.

Mr. Commissioner: That is a different story altogether.

Mr. Hodgins : My word is perfectly right, for I see there was credited on the

$663,000 the $40,000 Menzie note, that is what the books disclose ? A. I do not

think they do.

Q. If they do show that it was wrong to have done it? A. I won't say that

until I have gone into and examined it and saw the transaction exactly.

Mr. Commissioner : What was the bonus.

Mr. Hodgins : At 130.

Mr. Travers : At 130, 5,100 shares would be $663,000.

Mr. Hodgins : The cheque they gave was $538,525.

Mr. Commissioner : There must be another entry to meet that ; there cannot

be such a large slip as that.

Mr. Hodgins : It is not a slip at all.
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Mr. Commissioner: It would be absurd to think that a man dealing with
these people would give them credit for $130,000 for nothing.

Mr. Hodgins: I quite agree with you.

Mr. Commissioner : I think it is most probable you will find another entry.

Mr. Hodgins : We will drop this here till we have another look at that. A.
That transaction works itself out right.

Mr. Commissioner: What do you mean by that? A. They stopped paying
up the stock that was not already subscribed for, together with taking up the stock

that had been subscribed for and nothing paid ; one washes the other.

Q. They were to give you $(503,000 for this stock that they got, no doubt about
that is there ? A. There is no doubt about that.

Q. They only gave you $538,000 according to the book, according to what Mr.
Hodgins is reading from, that leaves a difference? A. About $124,000; that

cannot be.

Q. That is made up by giving them the benefit of this sum that has been paid
by note, but not actually been paid by the people whose stock was taken over? A.

That is how I think

—

Q. "Where is the entry ; there ought to be something on the other side to cover

that $124,000 if the bank was properly dealt with? A. It is; it will be shown
in the books.

Q. How do you suggest it would be ; if they got credit for the moneys that had
been credited on your books? A. Those were kept by the Toronto branch.

Q. Who was the accountant ? A. The accountant at that time ?

Q. Yes ? A. I think it was a man named Spink.
Mr. Hodgins: Using this as an illustration; there cannot be much doubt

about what they did; these 5,100 shares of stock included Menzie's $40,000? A.

Yes.

Q. He had not paid for it? A. No, he gave a note for it.

Q. How did the Continental Company pay for it? A. Giving their cheque

to take up Menzie's note.

Q. Did they ? A. The books I am sure show that:

Mr. Commissioner : That must be the form if it went through properly, the

form which it took ; they must have taken up this obligation of the people who had
not paid for their shares.

Mr. Hodgins: You do not mean the Continental Securities Company gave

their cheques for $40,000 ?

Mr. Commissioner: They must have done that to make the transaction

square.

Mr. Hodgins : If it had been carried out as agreed well and good.

Mr. Commissioner: I do not think it is possible they made any such bungle

as that? A. There is no question about it in the world, no.

Mr. Commissioner: However, the books ought to show if there is such an
entry.

The Commission adjourned at 4 P.M. to 11 A.M. to-morrow. May 28th, 1912.

Toronto, May 28th, 1912.

The Commission resumed its Sittings at 11 A.M., at Osgoode Hall.

GEOFFREY TEIGNMOUTH CLARKSO?^, Sworn Examined by—

Mr. Hodgins: Q. You are the liquidator of the Farmers Bank? A.
I am.
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Q. And you have had practically entire charge of the investigation of these

matters since it came into your hands ? A. Yes.

Q. You are thoroughly familiar with the books and records of the bank? A.
Excepting in the minor details.

Q. Have you had access to all the documents connected with the bank so far as

you could collect them? A. Yes, the only documents which I have not—perhaps

I had better tell you this way : the day I went into the bank I gave instructions that

no papers should be interfered with or go out of the bank, and while I was up in the

Head Office I was told that Mr. Travers had removed some Keeley Mine papers and
another box of papers. That resulted in Mr. Travers not coming into the bank
premises again. So far as those papers are concerned I got back the Keeley Mine
papers, but a box of papers went away containing what he said were private memor-
anda, and the police became aware of it immediately, and I think that box was
traced to his house and into the custody of his son. I believe that afterwards the

police got hold of a box, whether it was the one in question or not I do not know,
but we got some papers, but not the notes and cheques and other documents that

he refers to.

Me. Commissioner: Where is the son? A. In Toronto here.

Q. I suppose he can be got. Has he been examined in the liquidation? A.

He has not sir, but we have asked for papers from time to time and

—

Mk. Hodgins : Then the failure of the bank was on the 19th December, 1910?
A. Yes.

(}. Having taken possession of all the books and papers of the bank you came
into possession of all the outstanding assets, as I understand it? A. Yes, so far

as I know of.

Q. And you have given your own personal a!ttention in endeavouring to realize

on them ? A.
, Yes, my own personal attention.

Q. And you understand the particular situation of each asset and the trans-

actions which produced it? A. I think fairly fully.

Q. Would it be possible for you to give from the books a statement of just how
the bank stood when it opened its doors, or closely near that time? A. Yes, I

have a statement here as of December 31st, 1906. That is on page 43 of that report.

Me. Hodgins : I am going to ask that we might use this book as a matter of

convenience, and then the pages of it which we refer to might be bound up separately.

Mr. Commissioner: Very well. This statement is on page 43; and the

exhibit will be marked as Exhibit 63.

—

Exhibit 63—pages of Mr. Clarkson's report

which will be hereafter referred to.

Mr. Commissioner: Page 43 is a statement of the affairs of the Bank as of

the 31st December. 1906.

Mr. Hodgins : That statement shows what is compiled from data and books of

provisional directors; also as shown by the permanent books of the bank; and as

shown by return to the Government, and the differences between them ? A. That
is right.

Q. Then the payments on capital stock in cash would represent what was left

out of the amount raised I suppose and in securities? A. The first statement
shows that on the 31st December, 1906, $227,034.30 had been received in cash on
capital stock, that there was on hand at least put under the control of the bank,
including the notes with the Trusts Company, $175,830 of promissory notes given

on account of stock—
.

Q. That is taking in those which the Trusts Company still had? A. That
is right.

Mr. Commissioner : The loan would be on the opposite side, would it not, or

is it shown ? A. I have shown the balance of the loan at that time.

Q. Had not you better put opposite that what those notes are, because other-

wise it might seem promissory notes of customers? A. Yes (Witness inserts
" Given on account of capital stock ").
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Mr. Hodgins : AVhen the permanent books of the bank were opened the cash

is shown as $300,000 instead of $227,000? A. Yes, there was I think $75,995 of

spread items included in that.

Q. That accounts for that? A. Yes, the diiference in the borrowing.

Mr. Commissioner : The next item there is a credit of the Trusts & Guarantee
Company, is that explained in the same way?

Mr. Hodgins : The Trusts & Guarantee Company is shown among the credits

of $20,894 ? A. It is shown on my statement as among the liabilities ; that $20,894

is that amount was owing to the Trusts Company.
Mr. Com]\iissioner : How could it be a credit? A. It is shown on the

credit side of the account; the liability side of the account; anything on the credit

side is a liability.

Mr. Hodgins : That item is not shown, nor were the promissory notes shown
in the permanent books of the bank or the return to the Government? A. No.

Mr. Commissioner: But that was replaced to the extent of the difference by
the sum that was spread over got from the loan from the Trusts Company? A.

Yes, sir.

Q. Why is premium on stock treated as liability, is not that profit ? A. Yes,

it is afterwards written off to profit and loss; it is a profit, but it shov/s the source

of the item, that is why it appears in the credit.

Mr. Hodgins : On the other side, which would be the debit side of the account,

would represent the assets of the bank ? A. Yes.

Q. Organization and other expenses in the permanent books as opened are

about $13,000 less than they really were according to the provisional directors'

books? A. That is correct.

Q. Does that mean that they were improperly entered or is there any other

explanation? A. It means they dropped $13,000 of expenses at that time.

Mr. Commissioner : How ? A. In the permanent books the expenses as

shown there are about $13,000 less than the provisional books show. There was a

payment made to the Trusts & Guarantee Company I think of some $25,000 in

March, 1907, which was charged to organization expenses, and that difference of

$13,000 was picked up in those items. The full method of how that was picked up
is shown on page 48 of my report.

Mr. Hodgins: The cheque that you speak of, that last cheque of $25,000
odd that appeared in the Trusts & Guarantee account that we went over the other

day, some time in April is—A. $25,344.

Q. That is the one ? A. So far as I can find out the difference was picked

up in that cheque through there.

Q. Picked up is an expression I would like you to explain ; they opened their

books showing that the expenses up to that time were $13,000 odd less than they

really were, and they have to account for the item somehow,, how was it accounted

for and what was it charged to? A. They borrowed from the Trusts Company
$100,000; they allocated about $75,000 capital stock, including it in this $300,000,

that represents about $25,000 that was charged back to organization expenses.

Mr. Commissioner: The whole of that? A. Yes, the whole of the $25,000.

Mr. Hodgins : That would account for about $13,000 odd, which is the differ-

ence between these two items? A. Yes.

Q. What was done with the balance according to your investigation into the

books? A. According to my opinion $2,380 covered tliat re-payment to William
Laidlaw through Lindsay, and I maintain that $8,548 went other ways ; Mr. Travers

can tell you where that went; I cannot find out.

Q. How does it appear in the books; it is charged to organization account, is

it not? A. Yes.

Q. Can you account at all for its expenditure? A. What I say is at the

time it was charged to organization expense this $13,000 increased to $14,416, that

was moneys expended by the provisional directors and not organization expenses

;



350 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

that left $10,928.80 still to be accounted for; $2,380 of that was used to refund to

William Laidlaw the amount paid into the bank by his clients on their stock

subscription.

Q. Xot to refund to William Laidlaw, refund to Travers? A. Eefund to

Travers, yes ; that left $8,548 still to be accounted for.

Q. Is there any cheque or vouchers to show how that was paid out? A. No,
the only cheque in the bank's possession would be that $25,344.

' Q. We have to find out what was done with the proceeds of it.

Mr. Commissioxer: That $2,380 had been received from Laidlaw's clients?

A. Yes, by the bank.

Q. And that appears on the debit side in those payments on stock ? A. Yes,

part of that $8,000 will be in connection with interest and charges paid to the

Trusts & Guarantee Company, probably

—

Q. You have here Trusts & Guarantee Company bonus, it does not appear?

A. No.
Q. May those three items you have here, $1,500, $327.65, and the $560—?

A. No, I have an exact accounting of that Trusts & Guarantee Company and it

is accumulation of interest and other differentials ; it won't amount to much, it will

amount to a few hundred dollars.

Q. Are there any other items as you go down that need explanation?

Mr. Commissioxer : Had not he better explain all these differences : first, the

Trusts & Guarantee bonus? A. $1,500 was the amount paid to the Trusts &
Guarantee Company for those two loans of $80,000 and $20,000.

Q. Neither that, nor the furniture nor Lown $560 is carried into the per-

manent books? A. No, they appear in the provisional directors; bank premises

is carried into the permanent books.

Q. All down ; the bills receivable ? A. Yes.

Q. That is a cross entry? A. Yes, the point there is the banks did not

carry those Bills Eeceivable on account of capital stock as on account of the capital

stock at all. Then the legals, that is the same all through. Stock and bonds,

$27,027; those are stocks and securities obtained on account of payment on capital

stock.

Mr. Hodgixs: You will find that above under payments on capital stock,

which is exactly the same amount.

Mr. Commissioxer: Yes, in securities. A. That was not carried into the

permanent books.

Mr. Hodgixs: There is carried in an item of charges $1,113.41? A. Yes;
I think that that item was put in largely to make up a balance ; I may be incorrect

in that but I believe it.

Q. The Trusts & Guarantee Company, $80,605.81? A. Those are those

cheques paid to the Trusts Company in repayment of their loan.

Q. That is shown as an asset of the bank, is it not intended to mean that the

Trusts & Guarantee Company owe that, have it on deposit for them? A. That
is what the books indicate.

Q. That is making use of that as an asset?

Mr. Commissioxer: That is treating the transaction as cancelled and the

amount on deposit as the books show; the loan remained due by cancelling the

credits and the Trusts Company had at the credit of the bank this $80,000, had not

it, is not that what this indicates? A. No, that $80,000 arises from the three

cheques given to the Trusts Company in repayment of their loan, but the loan was
not carried into the permanent books at all, the monevs received from the loan, the

$75,000, and later on the $25,000, the $75,000 is included in the $300,000 shown
paid on stock.

Q. "What $75,000? A. Portion of the loan; I have a memorandum here.

Mr. Hodgixs: What the Commissioner wants to know is if that $80,605.81
is treated as an asset of the bank ; that means that it was practically on deposit
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in the Trusts & Guarantee Company, was so treated—is the debt which in that

case still existed to them shown on the other side, because if it was on deposit there

and the loan was not paid off— A. No, the debt is not shown at all, but in

that item of $300,000 credit is taken for part of the money received from the Trusts

Company.
Me. Commisioner: Is that quite accurate, because this $80,000 is part of

what was spread over as payment on the stock? A. The whole $80,000 was not

spread over.

Q. $75,000, I think you said ? A. I will give you the exact amount, $75,995

was spread.

Q. That is included in the $300,000? A. Yes.

Q. So that to that extent there is a cross entry— A. Yes, to the extent

of $75,995 ; it is shown on page 39.

Mr. Hodgins : Cash on hand T suppose was accurate at that moment ? A,

No, I don't think they had that cash.

Q. At all events the result is as shown on this statement that the provisional

directors' books carried down to the 31st December, would have shown $424,589

of assets, whereas it was carried into the permanent books at only $301,000 and

in the return to the Government it was shown at a much smaller sum? A. Yes.

Of course, in the return to the Government they are not required to show the

expenditure; they are just required to show the capital paid up and the assets.

Mr. Commissioner: Why do you say you do not think that cash was on

hand ? A. It was not on hand.

Q. What does the cash book show? A. The provisional directors' cash book

shows it was not on hand.

Q. Mr. Hodgins: Could you check it at all? A. My checking is it was

not on hand.

Mr. CoMiiissioxER : How do you check it ? A. On page 44 is an account-

ing for those differences. It is shown it is paid in on the permanent books at

$300,240. Then I deduct from that these items which I say are not based on facts.

Cash on hand. Deposit with the Trusts & Guarantee Company, Excess Union Bank,

and there is a difference of $86,000 ; take that away from $300,000, and that leaves

$213,372, a shortage difference of $14,529. Now, then, the expenditures in there

were, according to the provisional books, $66,000, and according to that statement

which we have the permanent books were $52,000; that makes the exact difference.

Q. Let us see why that was done? A. The only reason for that is this,

it was desired to show capital paid up as $300,230, and it was desired to show
a deposit in the Trusts Company of $80,605 ; so that they had to make the books

balance.

Mr. Hodgins : Those are the two substantial items that they desired to show ?

A. Yes, that is the way they made the balance.

Q. What is the item $140.78 you deducted? A. Those are sundry items.

Q. The $1,113.41 you deduct there? A. Instead of organization expenses

being included at $64,000, they put in the item of $51,000, and then they put in

another item of $1,113.41 to make it jibe. I do not see any bearing in fact for

that item.

Q. What about the $120.26? A. That also is some small item in here.

Mr. Commissioner: Here it is, premium on stock and exchange together?

A. Yes.

Mr. Hodgins : What cash capital did they open their doors with, so far as

you have been able to find out, irrespective of their entries in the book? A. Do
you mean December 31st, 1906?

Q. Yes; what did they begin business on? A. They had received in cash

$207,007 . 30, and they had received $690 . 56 and $140 . 78, totalling $207,838. Out
of that they had paid $64,373.19. These furniture and Lown I take are assets,
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bank premises are assets, Union Bank, Merchants National Bank, stock and bonds
—if you take away the $64,373.19 as the money spent at that time it leaves

$143,465.

Mr. Commissionee : You must add to that the money they got from the

Trusts & Guarantee Company, because they had that money.
Mr. Hodgixs: It was borrowed capital.

Mr. Commissioner: Suppose it was, it was there at all events? A. On
the 31st December, 1906, they had paid back the Trusts & Guarantee Company.

Mr. Commissioner : That is treating that item as unreversed ; supposing you
treat the entry as reversed, what is the indebtedness remaining? A. Then we
will have the $20,894.19, and they owed that to the Trusts Company, and then

if they reversed the entry they would also have $80,605.81.

Mr. Commissioner:
.
Yes; that is the way they looked at it or treated it?

A. After the reversal?

Q. Yes? A. That will give $244,965.45.

Q, If that reversal is not to be looked at at all, then it means the other way?
A. If the reversal was effective it was $244,965.45; if it was not, it was $143,465.

Me. Hodgins : That they began business on ? A. Yes ; of course they had
securities of $20,027 in addition.

Q. What were those securities? A. Stocks, the Dominion Permanent and
I think the Canadian Savings & Loan.

Q. That was given on account of stock? A. Yes.

Q. Was it kept by the bank or was it afterwards given back to these parties?

A. It was largely received from Devean, $19,000 of it was received from Devean,

and it was afterwards returned to him either in cash or in stock.

Me. Commissioner: Stock of what? A. The original stock of the Cana-
dian Savings and Dominion Permanent.

Q. He got back his stock or money? A. Yes, he got the equivalent.

Mr. Hodgins : That gives the starting point of the bank, the financial posi-

tion it was in at that date according to your researches?

Mr. Commissioner : They had these notes ? A. Yes.

Mr. Hodgins: You have the statement compiled from the books of the pro-

visional directors as on the 31st December, 1906, on page 42, showing the payments
on capital stock and so on, the notes and the Trusts & Guarantee Company^s loan,

and as against that the payments? A. Yes.

Q. I do not know that there is anything in that? A, This is a cash state-

ment and also it shows the receipts and payments.

Q. It shows the amount actually of the organization and other expenses?

Me. Commissionee : When you use the word '' now sold ", what does that

mean? A. Sold at that time; they had received securities and had sold $5,888.

Q. I would strike that word " now " out, because it would look as if it were

when you were compiling this? A. (Witness strikes out the word "now" in

statement on page 42.)

Q. Mr. Hodgins: I do not know that there is anything in that that calls

for comment except one item, the Merchants National Bank, $25,100? A. That
was a New York deposit.

Q. Afterwards brought back? A. It was used in their current business;

it was used in the ordinary course of business.

Mr. Commissioner: That does not indicate any money on hand? A. No,
sir; no money at all; the money was on deposit in the Union Bank of Canada.

Q. There was no cash on hand in that? A. Excepting those legals,

$200,000.

Q. But nothing to represent that $5,000? A. No, sir.

Mr. Hodgins : I ask now for the details of the organization and other ex-

penses which are put in at page 42 as $64,373.19? A. What I have here, it is
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all combined in this memorandum here, it is not combined so as to show the

$64,000; it is a matter of adding together a number of details.

Q. I only wanted to know the general divisions under which they would be

charged; I thought I had seen that? A. No; there is the detail up to November
26th on page 45 ; it is all included in here.

Q. Let us see if we can get along with this; there must be about $16,000

or $17,000 additional; is that shown anywhere? A. Yes.

Q. If you have it in another book, or can you make it up— A. I can

make it up very simply.

Me. Commissioner : You had better do that separately ; I think an item like

that, directors' fees and payments, I think those had better be separated; what
were the fees for attending meetings and what the payments were? A. I have

the whole thing in that form.

Q. This is the distribution of the $10,000 at the bottom? A. Yes. (Page

28, Exhibit 64).

Q. It does not say who got it? A. No, we did not know at that time; it

merely shows in their books as $10,000.

Q. You would be good enough to make a memorandum of that? A. Yes.

Q. Can you tell me at all how much of that $64,000 odd of organization

expenses was paid in commissions? A. I have it in that report, $42,871. Bot-

tom of page 27 of Exhibit 64).

Q. To whom was that paid; show me where I can tell who got that? A.
These are the sundry items $13,286.

Q. That is not all what I want; this $42,871 of commissions was paid to

about four or five people? A. Lown got $1,414.50; Eraser $800; Travers $22,-

890 ; Smith $4,980.50—
Mr. Commissioner: Is that commission or his salary? A. No, these are

commissions.

Q. He had salary? A. Yes. There is $13,286 covering various payments,
of which Lindsay figures in here for $11,000, and the $2,286 is other various pay-

ments according to that list.

Exhibit 64: Stock Commissions Account (page 27), as prepared by Mr.
Clarkson.

Q. That is up to the 31st December, 1905? A. Yes.
Mr. Hodgins: I would like to pass from that to the stock subscriptions; I

am speaking of the return which went down to Ottawa; I just want to deal with
the return, at page 11 of this book (part of Exhibit 63). I have a memorandum
here which I think is in a much more convenient form.

Mr. Commissioner : This seems complete.

Mr. Hodgins : Yes, but tliere is one statement I have got whic^ shows the

total in the list and then groups about half a dozen of the improper items in it

together; I don't know whether you have that done there? A. No, it is not in

the book; that is made recently.

Mr. Commissioner: This page 11 I think is all right; for instance he showB
the Laidlaw ones and what was done with them; that is the history of the Laidlaw
shares ? A. Yes.

Q. Then it deals with the Devean subscription?

Mr. Hodgins : This summary is really what I want. You see the totals, the

subscriptions are $3,500, and then the antedated, the worthless

—

Mr. Commissions er: What have we to do with worthless?
Mr. Hodgins : That is something which you may think should not be pro-

perly deducted unless they were known to be worthless ; that is the analysis of that

list.

Mr. Commissioner : 0/ course as to antedated subscription, that is an hypo-
thesis based upon Mr, Fitzgibbon's statement. All that Mr. Clarkson can state is

there were certain subscriptions dated the 22nd October? A. Yes.
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Q. And he has some reason to doubt whether those were the dates? A. Yes.

Q. Conditional does that include such ones as those taken in the States? A.
Yes.

Q. Subscriptions that could not be pressed, what do^ that mean? A. Sub-
scriptions which I understand the bank was not in a position to sue for payment
of; that is Da^ddson and Smith of Flint.

Q. Lindsay, original subscription, what does that mean, $5,000, that is 50

shares? A. There was the subscription.

Q. Subscription subsequently cancelled, and Laidlaw's subscriptions ?

Mr. Hodgins : What I wish to ask Mr. Clarkson about was to see how far

they affected the list in bringing it do\\Ti under $500,000?
Me. Commissioner: Supposing you take him over it and get it down on the

notes; the return shows $579,200.

Mr. Hodgins : Then there are $3,500, subscriptions which are on the last

page of the printed return and came in admittedly after the 23rd October?' A.

Yes, so stated in the return.

Q. Antedated subscriptions, what do you include in those? A. Antedated
subscriptions are these : you have evidence as to W. J. Lindsay, $50,000. You have
evidence as to Macorquodale.

Q. Give us the name of the shareholder? A. W. J. Lindsay $50,000;
D. S. Macorquodale $100; B. B. Macorquodale $100; F. D. Macorquodale $100;
A. G. H. Luxton $1,000; A. B. Bradley $1,000; W. B. Nesbitt $10,000; these are

all subscriptions dated October 22nd, 1906.

Q. That does not quite make up the amount? A. A. S. Lown $100;
J. Gilchrist $3,000; those are all subscriptions amounting to $65,400 in respect of

which question has been raised.
'

Me. Commissioner: As to whether they were not antedated? A. Yes.

Q. Actually subscril>ed after— ? A. Yes, after the meeting had been called

on the 22nd October.

Mr. Hodgins: Conditional subscriptions, $13,500? A. A. J. Witham,
$3,500.

Mr. Travees: $2,500.

Me. Hodgins : Yes. A. Then there is a mistake in my figuring of $1,000,

$2,500; there is a letter as to that showing it was taken conditionally. A. E.

Forget, $5,000; A. H. Hoover $5,000; that makes $12,500.

Q. These you understand to have been conditional ? A. That is my in-

formation. Hoover's subscription is written across tlie face of it; Forget I have
nothing further than mere information; Witham, there is a letter showing it was
conditional.

Q. STtbscriptions which could not be pressed, $10,000, who were those? A.
Matthew Davidson, $5,000, of Flint, and P. Smith, $5,000 ; there are letters.

Q. The next is worthless subscriptions? A. These are subscriptions which,
according to my information, were worthless.

Q. Were wortliless at the time they were taken? A. Yes, that is my in-

formation; that is merely information. They were J. E. Bate, $5,000; he owes
part of that now in the shape of a note; Jennie B. Gier, $5,000; T. Cox, $5,000.

Q. D. C. Kempt, $5,000 ; George Storey, $5,000 ; that is $25,000. The next
is a subscription ; I have it down here, Original subscription, W. J. Lindsay, $5,000.
The only point about that is it was cancelled subsequently after $500 had been
credited on it as on account of commissions. Subscriptions subsequently cancelled,

$25,100. There is a list here on these pages.

Q. Is not there a list in this book. Exhibit 63 ? A. Yes, but from that list

in that book have been deducted items included in the previous ones.

Q. The total is $29,100 ; and this list which Mr. Nield will copy into the

evidence contains tlie list of the shareholders whose shares were cancelled? A.

Yes.
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The list of cancelled subscriptionB referred to in the last question is as follows

:

Neil Stewart $2,500

Thomas Aitkin 1,500

Robert Bell 1,000

W. T. Beatty 3,000

G.Daniels 500
Ella M. Beatty 100

T. Elliott 500

T. Hunter 2,500

Alice Hamilton 500

G. Laird 1,000

A. Matthews 500

J. Pell 900

E. W. Snelgrove 1,000

Eliza Weir 300
L. Cheyne 500
R. W. Fox 1,500

H. F. Johnston 200

M. Beatty 500

T. Casey 200

E. Church 100

J. Dewar . 500

J. Fortier 300

P. Sayers 100

Eliza Wharton 300

J. Sunstrom 2,500

T. Elliott 500

T. Alderson 500

J. G. Fitzgibbon 100

G.H.Thompson 3,500

J. Walker 2,000

$29,100

Me. HoDGiNS : You say they were afterwards cancelled, how soon after-

wards? A. Commencing April, I'JO?, May and June.

Mr. Commissionee : That is on page 14. (Exhibit 63).

Q. Those you have information that lead you to doubt whether they were
worth anything, were there any payments made on them ? A. On these cancelled

subscriptions ?

Q. No, on the subscriptions that you classed as worthless? A. None that

I can see, sir. In the Bate case there is a note out in the Milton Branch I think

for $2,000 which is outstanding now; nothing was paid on the subscription.

Q, What was this subscription? A. $5,000; $3,000 was cancelled and the

note stands against the $2,000 of stock now.
Mr. Hodgins: The last item is Laidlaw subscription? A. Yes, they stand

on their own footing, $21,900.

Q. If you deduct those you have mentioned now from the list as sent in, what
is the result?

Mr. Commissioner: We can figure that out ourselves; it is all here? A.

There is one subscription that ought to come out of that, James Bowley, 10 shares,

on page 13.

Mr. Hodgins : You have given in this book apparently on pages 15, 16 and
17, (Exhibit 63) what became of these various subscriptions? A, Yes, that is

information there according to the books.

Q. WTiat actually became of the Laidlaw subscriptions? A, The Laidlaw
subscriptions were transferred under document to Lindsay,

Q, Were they entered up in the books ? A. On the books of the Bank they

purport to be transferred to other people. There are particulars there; one man is

Vise, and another—these people did not accept them; then afterwards they are

purported to have been cancelled in the name of the transferees.
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Mr. Commissioner: What do you mean by cancelled in the name of the

transferees—treated as belonging to the transferees? A. Yes, although they did

not accept them.

Mr. Hodgins : And cancelled by the bank ? A. Yes, they were transferred

to Lindsay under these documents you had in evidence. Then the transfer book

shows them not to Lindsay but to other people who did not accept them, and then

cancelled in the name of those last-named people.

Q. Was the W. J. Lindsay $50,000 cancelled—my recollection is that yester-

day it was said in connection with the Continental Securities that 440 out of the

600 were cancelled? A. He had 550 shares all told; he transferred 100 of those

to Travers; that left 450, and I think there are two items in there accounting for

10 shares, leaving 440, which were cancelled.

Mr. Commissioner: On the 18th March, 1908; all that appears on page

13, two different lots of 50, and 10 transferred to Brown, who paid for them, and
Lindsay paid for 5 himself? A. Yes, sir.

Mr. Hodgins: We were speaking yesterday in examining Mr. Travers about

that Continental Securities Company account? A. Yes.

Q. How do you find that the 5,100 shares were dealt with as to payment?
A. They were purported to have been sold to the subscriber by the Continental

Securities Company at 130, or $663,000, and then the Continental Securities Com-
pany was allowed an overdraft in the Toronto office books of the bank to the extent

of $663,000; and against this overdraft there was charged to various items which

we were speaking about yesterday by way of cheque issue by the Continental Securi-

ties Company—you have that memorandum there showing what those items are.

Q. Is it the case that, without the discount of any security or anything else,

the $663,000 was put to their credit in the Farmers Bank? A. No, it was not

put to their credit; they were simply allowed an overdraft to that amount; that is

to say, they issued their cheque and it was charged up against them in the Toronto
Branch.

Q. And they had no funds for those cheques? A. Not that I have been

able to find. It is fair to say this, though, $538,000 which was charged against

them was put to the credit of a Suspense Account; that is to say, it was not taken

into Capital, but put to the credit of a Suspense Account.

Q. What particular virtue is there in that? A. Only this, that anybody
understanding accounts would just simply check one over against the other and
know to the extent of $538,000 it was a book entry, even in view of the fact that

cheques were actually issued and cheques were actually marked.

Q. Charging it to Suspense Account would indicate it had not been accepted

as payment up of the capital stock ; is that what you mean ? A. Yes, it was an
item in question; it was an item subject to contingencies.

Q. Subject to be dealt with later ? A. Yes, as conditions might develop.

Q. As to the rest of the amount, the difference between $538,000 and the

$663,000, there are various items, how were they treated, as Suspense or Capital?

A. It starts on page 25 (of Exhibit 63) ; these items were charged against it;

in the Milton Branch of the bank there were notes held to the amount of $15,500,
covering subscriptions of Kemp, Storey, Emerson, Hunter and Brown. The pro-

ceeds of those notes had been credited as payment on capital, capital account had
been already credited with that amount; they charged that $15,000 up against

the Continental Securities accoxmt by way of a cheque issued to take up the notes;

in other words, the Continental were taking over the stock which stood in the

name of these people, apparently paid for but with liabilities outstanding against

it for notes; $21,575 is the cheque we spoke of yesterday issued to Travers; $45,000
was applied on a promissory note for $55,000 given lay Travers to cover moneys
expended on organization account ; in other words, he had credited $55,000 against

the organization expenses.
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Me. Commissioner: Credited? A. The account shows a charge for a

large sum of money, $120,000; he had given his promissory note and the bank
had discounted it and put $55,000 to the credit of the account, reducing the

apparent expenditure in organization ; $10,000 of that had been charged up against

bank premises, and the remaining $45,000 was charged up against this account;

then the bank held the $40,000 note of E. E. Menzie ; $20,000 of that represented

the original Devean stock, the other $20,000 was the additional subscription which

Menzie took at the time he took over the Devean stock; that $40,000 had gone to

the credit of capital. The next $2,300 was an amount shown as having been paid

by Gilchrist on the original list returned to the Government, when, as a matter

of fact, it had not been paid.

Me. Commissioner: Except by spreading? A. That is by the spreading

out; Gilchrist's stock to that extent was handed over to the company; that meant
that $124,000 to cover those various items was taken out of the $663,000 by the

issue of cheques; and the Continental Securities Company issued a cheque for

$538,525, the balance to the bank, and it was put to the credit of this suspense

account, pending the outcome of the transaction.

Me. Hodgins : I just want to understand what difference that made, these

book-keeping entries made, in fact? A. That is set out on page 28 (of Exhibit

63).

Q. It operated, as I understand, to release whatever liability there was on

the holders of those items of stock that were mentioned there, and to substitute

for it the cheque of the Continental Securities Company? A. Yes; then I am
going a little bit too fast. Then when it became apparent that the Continental

Securities transaction would not go through, stock was sold to Tevis and Chap-

man, 1,150 shares all told.

Q. More than that ? A. Yes, more was sold, but payment was received on

1,150 shares, the balance being ultimately cancelled; and then the 1,150 shares of

the bank, according to its records, received $120,000 of American Piano Company
stock, made a loan on that to the amount of $120,000 to Tevis; $115,000 was

allocated as in payment of 1,150 shares of the bank stock; the remaining $5,000

was put to the credit of profit and loss. Against that $115,000 6f stock paid up,

these shares, Menzie, Gilchrist, Travers, Hunter, Kemp and Storey, to the extent

of $59,300, which was originally shown to have been paid up by way of notes and
obligations, were charged off against it, $59,300, and the bank took credit for pay-

ment on new capital stock to the extent of $55,700 only.

Q. Let us just work that down, because I want to see how that would affect

matters or to what extent it did? A. That is the stock transaction.

Q. The $124,000 which you have spoken of there, had that been taken in

as paid-up capital previous to the Continental Securities Company deal ; take

Menzie, Gilchrist, and these others, had that been taken in as paid-up capital? A.

$15,500 had. $40,000 had, $2,300 had, that is $57,800 had been taken in there

as paid-up capital.

Q. Mr. Commissioner: Then by reason of these cheques, whatever obliga-

tion there was on the original holder was cancelled and these cheques were prac-

tically substituted for it? A. That is right.

Q. Then when they turned over a certain amount of that stock to Tevjs, I

judge from what you say that they then having received from Tevis $120,000 allo-

cated about $59,000 to pay those same items? A. They did, and they made a

mistake of $1,500; at least, they allocated $1,500 too much.

Q. Roughly speaking, the result of the three transactions would be to leave

the bank legitimately in possession of paid-up capital to that extent? A. Yes,

it validated the whole transaction.
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Q. As to those three items. As to the other items making up the $124,000,
"what became of those? A. There is $21,675 drawn by Travers, and $45,000
on that note; then what happened to them was this

—

Me. Hodgixs: On what note? A. The $55,000 note that Travers had dis-

counted in the Bank and had applied the whole of it to the credit of organization

account. Then $10,000 had been credited on that note and charged as having been
expended on Bank premises, leaving $45,000? The ultimate fate of those items
was this, it is set out on page 28, $21,675 taken by Travers; $45,000 owing on the

note, together with $40,000 which was charged into an account known as the Rabbit
Mountain Mining Company, and $24,294.27 interest charged against this Conti-

nental advance, taken credit for by the bank as earnings. Those amount to $130,-

969.27. They were charged $107,500 against Keeley Mine Stocks and Bonds;
$20,500 as having been advanced to M. B. Chapman ; $1,500 being an excess charged
to Tevis. That arises in this way, that those three items of stock that I mentioned
to you only amount to $57,800; they were charged against Tevis' amount $59,300,
or a difference of $1,500. Then the balance $1,469.27 was charged to Profit and
Loss; that meant in the ultimate these items practically went into Keeley Mine as

a charge against Chapman.
Q. You are accounting for a good deal more than the difference between the

$59,000 and the $124,000? A. Yes.

Q. Can you just account for the difference in those two items ? A. No, those

two items amount to $66,000 and they were combined with the other and charged
back that way.

Q. Do you say the ultimate result of that dealing was to charge these amounts
up against the Keeley Mine Stocks and Bonds account to the extent of $107,500 and
advance to Chapman? A. Yes, $20,500,

Q. Was that ever recovered ? A. No ; he is a discharged bankrupt in New
York State.

Q. So that that has been a total loss to the bank to that extent? A. Yes;
of course the moneys, this $45,000 of Mr. Travers and $40,000 charged to Rabbit
Mountain Mining Company were moneys spent previously in the organization of

the company and not shown, hidden or held over by these notes, and they ultimately

filtered in that Keeley Mine Stock.

Me. Commissioner : What warrant was there for charging these to Keeley
Mine? A. I can only say that Mr. Travers has told me that he looked to make
a profit out of Keeley Mine stock that he got for nothing and used it as he called it

to pick up these losses.

Mr. Hodgixs : A convenient place to charge it. I thought suspense account
or something of that kind was always used for those purposes ? A. It would not

have made any difference if it had gone into suspense account.

Mr. Commissioner: What does that Rabbit Mountain Mining Company
mean ? A. That was a transaction where the bank advanced some money to some
people and the bank was to get some capital stock as a bonus for doing so, and they

charged the Rabbit Mountain Mining Company with expenditures on organization

account and one r two things like that just exactly on the same basis as the talk

about the Keeley Mine and then afterwards when the stock did not bring any profit

we wrote them back to different avenues.
ilE. Commissioner: The Rabbit Mountain, is that about Port Arthur?
Me. Teavers: Yes.

Mr. Com^iissioner: Have you got into your head, Mr. Hodgins, why the

Continental Securities Company was credited on their purchase of stock with this

$124,000? A. I can understand sir, why they were charged with the $57,800 on
capital stock, that is to say they were buying not only all the unalloted stock that

the bank had, but they were also buying other stock which the bank purported to

take over from these Milton people, Menzie and Gilchrist.

Q. But they were credited with it.
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Me. Hodgins : The bank was supplying them with that stock.

Mr. Commissioner: That $663,000 included paying up again this stock

which had already been paid? A. No, the Continental charged with it; probably
the way that is set out there is just an accounting, it is a process of elimination.

Q, I do not see you can say they were charged with it when the price of the

stock they were to get was $663,000 and the amount of that was reduced by the

sum of these payments? A. Well, put it this way, the amount they were to pay
$663,000 ; the applied $15,500 and $40,000 anS $2,300 on that $663,000 to take up
those obligations which they had in the Milton branch from Menzie and Gilchrist.

Mr. Hodgins: So that it would have the stock to hand the Continental? A.

They had to take the stock over from these people to hand to the Continental.

Mk. Commissioner : To give them the stock they had contracted to sell ? A.

Yes.

Me, Hodgins : As I understand they sold the stock to Tevis, the money they

received from him to the extent of fifty-nine thousand odd dollars was taken to

replace these worthless cheques ? A. That is it.

Q. The bank ultimately making good on that stock

—

Me. Commissioner : What worthless cheques are you speaking of ?

Mr. Hodgins: Worthless cheques of the Continental Securities Company.
Me. Commissioner : Let me see those please.

Me. Hodgins : As I understand it they sold stock to people who went bad like

Menzie and the other man, and this was an effort to get it into good hands, and this

effort failing, they finally did sell a certain amount of stock to Tevis and appro-

priated this stock to the extent of $59,000 to him.

Me. Commissioner : What is this cheque ? A. This is Menzie and Gilchrist,

$40,000 and $2,300, that is a combination of those two items.

Q. They practically over-drew the account for these sums? A. Yes.

Q. And that repaid these things? A. Yes.

Q. That is the blank in the evidence so far; they issued their cheques upon
this account they were allowed to draw against? A. Yes.

Q. For these various amounts but including the $21,675 ? A. They issued

a cheque for it too ; the cheque was here yesterday, with that $6,000 cheque.

Q. They issued cheques for all these ? A. Yes, they issued cheques, $15,500,

$21,675, $45,000 and $42,300, and then another cheque for $538,000.

Q. So that nominally they paid the whole thing ? A. Yes.

Q. That is where the thing was in doubt when we parted last night? A.

They paid it.

Mr. Hodgins: Just charged as an overdraft? A. Yes, they had to take

up those obligations to get that stock.

Mr. Commissioner: How do you suppose that $21,657 was arrived at? A.

I do not know that.

Q. Would that be arrived at as the balance left? A. No, I think that sum
was an amount stated, and this is the balance, the $538,000.

Q. Because these were all fixed sums? A. Yes. This is an open amount
and this is an open amount.

Q. That is the $21,675 and the $538,525 were open amounts? A. Yes,

unless Mr. Travers arrived at some commission calculation with reference to that

Tevis matter.

Q. The only thing that nominally the bank did not get credit there was that

$21,000? A. That is all. $21,675 was the loss on^the transaction, but the gain

on the transaction was the making good of these obligations of doubful value; and
then they used the account as a vehicle for changing over these other expenditures
from Keeley Mine from accounts they had been in.

Mr. Hodgins: I think when you are making up that item, that you promised
to give us, you might attach to it that statement, or a copy of that statement, because
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we referred to that in your evidence. (Hands statement to witness). A. Very
well.

Q. Perhaps you could prepare this statement without my examining you upon
it; I would like to know how far wrong the return to the Government was; in the
first place I want to know whether the payments shown as paid up in cash, whether
any of those pa^onents were wrong in fact ; then I would like to know whether for

any of those payments there were notes in the hands of the bank and to what extent,

what was the amount of the notes? A. What you mean if I understand you is

this, those spread payments on that list to the Government, you want us to take

those items and to show whether there were notes existing for those subscriptions

and whether ultimately the bank received actual money on those subscriptions to

get rid of them.

Q. What I really want is just to see whether there was a note standing at the

time the return was sent in.

Mk. CoMmssiONER : There is a list of that kind here, is not there ?

Me. Hodgins : There is a list here, but it is not complete, Page 40 ; that is

headed " Spread Notes " which is a mistake ; it should be spread payments. I want
to see which of those had notes outstanding? A. It is marked on the copy the

Commissioner has.

Mr. Commissioner: In red ink? A. Yes.

Q. They appear to be all notes; the first item there is any difference in is

Kennedy; $250 is the spread item and $500 was the note. Sinclair, there was a

note for $5,000 and a note for $1,000 ; spread was $500. McClure the spread item
is $200, and there were notes for $450, and $500. Witham spread $200, note $2,000 ;

Laird, spread $500, note $1,000; McCallum, spread $100, note $200; Wilkinson,
spread $50, note $100; Menzie, spread $50, note $100; and then you get down to

Howden, spread $50, note $500; McLaughlin, spread $100, note $200; Daniels,

spread $200, note $500.

Q. The figures in red ink on pages 40 and 41 indicate the amount of the note
given by the person to whom the credit was given as shown in this statement? A.

Yes.

Q. At the end of page 41, Gilchrist is credited with two cheques, $2,700 and
$300; and Groves, $3,000; those are at the foot of the spread payments and they
are marked, " Afterwards returned ". What does that mean ? A. I think on
November 26th, 1906, there were three cheques carried—I think when the books
of the bank were first opened there were three cheques carried in there for $3,000
apiece ; I think it was Groves and Gilchrist ; and I think Nesbitt, $9,000, and after-

wards returned. They came and they were carried into the cash, and that is the
reason I say that that $5,750 of cash was not founded on fact. I think it was
at that time they were carried in as cash coming from nowhere, just merely as

cash on hand and afterwards going out.

Mr. Commissioner: Carried, I suppose, in the teller's till os cash? A.
Yes, two of those items are those.

Mr. Hodgins : Have you anything to add to the details we have with regard
to the Tevis and Chapman transaction that was given yesterday by Mr. Travers?
A. Well, there is only this point to take into consideration, and that is the bank
made the loan of $120,000 on that $120,000 of Piano stock; it was hypothecated
to the Trusts & Guarantee Company and afterwards sold liy them at $95,000, so

that the bank lost in there actually,' $95,000 from $115,000^ the actual amount of
the advance, lost $20,000 : that is to say, I do not mean to attempt to say whether
that stock was paid up in full or not. I merely say that the loan of $115,000
cash was actually made on that stock and applied in full payment on the capital

stock and that afterwards the security

—

Mr. Commissioner: The man that gave the Piano stock was worse off at
the end of the business: he got worthless Farmers Bank stock? A. Yes. but
the Farmers Bank got $95,000 in payment of $115,000 of stock.
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Q. If the stock had been good, there would have been a loss of $20,000? A.
Yes.

Me. Hodgins: Gilchrist's name was mentioned; he was afterwards a direc-

tor of the company; what amo\mt of stock did he subscribe for, was it $3,000?
A. Yes.

Q. Do you know who he is? A. He is connected with the.Crompton Cor-

set Company.
Q. He was elected a director afterwards of the bank in November, 1906

;

what became of his stock, did he subscribe for stock? A. Yes, he subscribed

for $3,000 of stock and there was $700 cash actually paid on it ; the other $2,300 he
surrendered the 23 shares and they went to the Continental Securities Company
and from there to Tevis,

Q. That is a history of that stock ? A. Yes.

Q. In that list of spread payments which you have just referred to, page
40 and 41, he is down for $3,000; that is not represented by notes but by cheque,

it was given back? A. That cheque was used at that time apparently for that

purpose.

Q. You never found any note from him? A, Yes, I found a note after-

wards; I think I have that record here.

Mr. Commissionee : That ought to be put in with red ink if you have a

note for it; it is not in red ink here, neither that nor Groves? A. My memory
ie not clear on that point; I shall have to find it out for you.

Q. Mr. Hodgins : You are taking a civil action against him at all events

;

I do not want you to say one way or the other.

Mr. Commissioner: What is he suing for? A. I do not know that I am
suing him yet; I did question whether I had a right against him to sue him after

being elected a director when he is not qualified.

Q. That matter is under consideration? A. Yes, and his stock is in the

hands of the people now, so he is not responsible for double liability.

Mr. Hodgins: The bank got actual payment for that stock out of Tevis?

A. Yes. The only thing he acted as a director when he was not qualified.

Q. Is he a man of substance? A. Yes.

Mr. Hodgins : He is vice-president of that company ? A. It is a respon-

sible company.

Q. There is some connection between some member of that company and

Beattie Nesbitt? A. Beattie Nesbitt is a brother-in-law of Frederick Crompton,

who is president of the Crompton Corset Company.
Me. Commissioner: When was Gilchrist elected a director? A. At tne

first meeting, November 26th.

Q. How long did he remain a director? A. I think for a year. Do you
wish now that Government Eeturn showing notes?

Mr. Hodgins : No, I did not note you had that in the book here. Mr.
Devean is here and I want to ask you about his stock; he held how many shares

of stock, 200, was it? A. Yes, $20,000.

Q. How did he profess to pay that? A. According to the information I

have, the bank held about $19,000 of stock in the Dominion Permanent and the

Canadian Savings and Loan; I think a note for $900, and $100 in cash; I think

that was the transaction.

Q. Do you know anything about him, financially speaking? A. He is per-

fectly good for the amoimt, so I understand.

Q. I think that $19^000 of stock was pledged to the Trusts & Guarantee
Company for one of those loans? A. Yes, together with a note of his for

$15,000 as collateral to it.

Q. If those securities were accepted in payment, that would pay him up in

full? A. Yes.
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Q. What became of those securities afterwards? A. As far as I can ascer-

tain, they were returned to him and E, E.Menzie took over his subscription.

Q. Is that the E. E. Menzie who figures in the $40,000? A. That "is the

same man.
Q. Was this $20,000 of Devean's stock part of that $40,000? A. Yes.

Q. You do not know how the shuffle was made? I think I know something

about it. The Devean stock was transferred to Menzie and Menzie subscribed for

another 200 shares; that made 400 shares all told; and he gave his notes for

$40,000, which was discounted in the bank as a call loan, I think, and there was
attached to it some scrip and the Menzie Wall Paper Company. I see also there

was an endorsement on that note of the Menzie Wall Paper Company. The ques-

tion rose afterwards as to the right of Menzie to endorse the company's name on
his personal paper; however, he himself was of doubtful responsibility, and I do
not know, but I should imagine, the bank could not collect from him—I heard

something on the outside.

Q. Do you know whether the Menzie Wall Paper Company gave a separate

obligation or whether it is a question of endorsement of Menzie's paper? A. I

think it was an endorsement.
Me. Teavers: The note was signed by the Menzie Wall Paper Company

after they refused to acknowledge the obligation; I know that outside the bank's

affairs.

Mr. Hodgins : They were never pressed in consequence ? A. No, they were
not pressed and the stock was transferred to the Continental and Tevis.

Q. Was that part of the Tevis transaction? A. Yes.

Q. Was that part of what was paid up ultimately? A. It was.

Q. I would like to ask you about the Trusts & Guarantee Company circulation

account ; in the first place, with regard to that loan of $80,000, how do you find

the bank treated those three payments, made in December, 1906, which appears
to have paid it off? A. They appear in the Head Office, there are two accounts

relating to it; the first in the head office books of the bank, in which those three

cheques are shown to the credit of the account, the account indicating on its face

that either the money was paid to the Trusts Company or it was on deposit there

with the Trusts Company; anybody taking up the account would take it to be on

deposit.

Q. That is in the head office? A. Yes.

Q. Are you referring now to the three separate cheques appearing in that

account and having that appearance? A. I am referring to the three separate

cheques in December, 1906 ; it shows anyway that the Trusts Company was indebted

to the bank in $80,605.81.

Q. Either by way of payment? A. Or by way of deposit; it makes no
difference.

Q. You could not tell from the entry? A. No, it makes no difference.

Q. You could not tell the entry? A. No, it makes no difference.

Q. What did the other account show? A. There was an account opened
in the Toronto branch in January, 1907, a deposit account, and the bank con-

tinued to deposit money with the Trusts Company up till, I think, April.

Q. That is subsequent ; but there was no other accoimt for these three original

payments in December? A. No, there is no other.

Q. Did that account show there had been a loan got from the Trusts & Grimr-

antee Company of $80,000? 0. No, the books of the bank do not sho\\f. any
loan; when I say any loan I qualify that; I mean original loans.

Q. You remember page 43 of this book (Exhibit 63), statement as of De-

cember 3ist, 1906; there is $80,605.81 shown among the debits? A. That is

the item I referred to shown as owed to the bank.
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Q. And I take it that the head oflfice entry is capable of being understood to

correspond with that or may indicate that $80,000 had been paid? A. That is

the head office entry.

Mr. Commissioner: How could it indicate the payment; it is a debit to

the Trusts & Guarantee Company? A. It indicates, according to the books of

the bank, that $80,605.81 was paid to the Trusts & Guarantee Company.
Q. And owed by the Trusts Company to the bank? A. Yes.

Q. That is what the bank book shows? A. Yes.

Me. Travees: Would not it show this, that the Traders Bank balance went
down and the Trusts Company went up ? A. That follows as a matter of sequence,

because the cheque is on the Traders Bank, its balance goes down and the Trusts
Company's goes up.

Mr. Hodgins: If the head office entries had been intended to show payment
of the loans should have been shown in them, and these cheques a credit as against

that loan? A. If the books had been opened to show the facts, there would
have been an account showing the Trusts & Guarantee Company creditors for that

amount of money and these payments on account of that loan.

Me. Commissionee : But the position taken by Travers all through is, and
these entries are quite consistent with it, whether it was proper is entirely another
question, that the loan was his personally, not the loan of the bank at all, and that

the notes were hypothecated and that is the reason why they do not appear in the

books of the bank? A. That is the reason why, and that is the reason why that

capital account there is extended to $300,000.

Q. I am saying nothing about the propriety of the thing at all? A. Not
at all; if that capital account had been sub-divided into two accounts, W. E. Travers
and capital, assuming that he was taking the position that he was lending to the

bank, he would have been a creditor for so much, and the capital account so much
less.

Me. Hodgins : Is the capital account as shown, $300,000, consistent with the

idea that this money was borrowed personally by Travers.

Mr. Commissionee : I do not think that is a proper question for this witness,

that is more for me. As Travers' account of the transaction is, rightly or wrongly
he took these notes and borrowed so much money and applied that money upon the

stock of these people? A. That is it exactly; and the books agree with that

attitude on his part.

Me. Hodgins : And that when he paid these three cheques to the Trusts &
Guarantee Company while it was in fact in payment of that debt of his the books
would make it look, in the absence of any entry of the Trusts & Guarantee Com-
pany as a creditor, as if they had that money on deposit? A. The books indicated

that.

Me. Commissioner: Is that entry as of the date when the credit was can-

celled or is it the date of the original payment ? A. That credit appears in three

amounts, three cheques.

Q. As we had the facts, the loan was paid off by three cheques of the Farmers
Bank? A. Yes.

Q. Then for some reason Travers says it was closed, he wanted that changed,
and wanted what was done in the way of payment cancelled and the loan set up
again. A. There is no record in the Farmers Bank Books of that re-transfer of

items at all.

Q. But of what date are the entries in theJParmers Bank, of the original

date ? A. Yes.

Me. Hodgins: The three cheques which we have, December 6th 7th and 17th?
A. Yes.

Q. You were going on to speak of another account in the book? A. When
the Trusts Company gave up the notes which had been hypothecated to them as

security for these loans made to Mr. Travers, the Trusts & Guarantee Company were
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given credit for the amount of these notes and the notes v/ere sent out to the

branches and discounted in the branches.

Q. What do you mean by being given credit? A. You have on one side

a charge in the account of the Trusts Company owing $80,605 ; they go down to the

Trusts Company and get $30,000 of notes; they put as having received from the
Tiiists Company $30,000 crediting it; they take those $30,000 of notes and send
them out to Milton, and have them discounted; the Milton branch discounts them
and puts them to the credit of the Head Office of the Bank; tliat leaves the Trusts
Company as owing only $50,000 according to the bank's books, and that is the way it

went till the account was wiped out.

Q. That is the method in the bank's books ? A. Yes, that is the method the

bank adopted.

Q. This Exhibit which I put in some time ago showing the history of those

notes (Exhibit 51) will you just say whether that shows the transaction as it appears

in the bank's books ? A, I say this : some of it is arrived at from a process of

elimination, some of it is from fact. This is fact; notes for $2,380 loans, that is

procured from the company. Loan on $20,500 that is procured from the Securities.

Charged to the Milton branch February 26th, 1907, that is taken from the Milton
books.

Q. $30,300? A. Taken from a letter of the Trusts Companv. Charged
Milton branch March 6th, 1907, $770, that is from the Milton records. Charged
on April 11th, 1907, that is from the Milton branch, $2,530. Charged April 16th,

the latter part of this is from the Milton records ; the former part is from the head
office books.

Q. The beginning, " Charged Milton branch " is from the Milton records

;

and the first items under April 16th, 1907, are from the head office books? A. Yes.

The same thing obtains there on April 30th.

Q. Turn back to the first page where you have the notes, you account for the

notes dealt with in those three loans ? A. Yes.

Q. And you show what was charged to the Milton branch as detailed in the

subsequent pages? A. That is right. Then the Denoon note was returned to

them, there is a receipt; the DeVean note was given up; the Stair note paid. That
reduces it to about $7,000 in notes, I cannot account for; I know of $4,750 of those.

Q. The $30,300 vas the first batch of notes they appear to have got back from
the Trusts Company? A. Yes.

Q. And they credited that amount to the Trusts & Guarantee Company? A.
Yes.

Q. Discounting at Milton and where did the proceeds of the discounts find

their way to, the head office? A. They would be put to the credit of the head
office in the Milton books, but what would happen in the head office books was that
they would charge the Milton branch with those $30,300 of notes and they would
credit the Trusts Company; that is the transaction.

Q. Who would collect on those notes? A. The Milton branch.

Mr. Teavees : I think you are wrong on that. A. Let me say this ; they
could have gotten them all at once from the Trusts Company, but need not have put
through their charges till any time that suited their purpose. Mr. Travers draws
my attention to a certain amount of accounting; the Toronto Office was a clearing

house strictly speaking; the head office charged everything to the Toronto office,

and the Toronto Office would clear the note ; that is what he means.
Me. Hodgins : You had seen the copy in the Trusts Company's book of the

account with them beginning with the early part of 1907 and running on till

April 8th? A. Yes, I have seen a copy of it.

Q. And made up of deposits according to them of circulation from time to

time? A. Yes, well, it agrees with the bank's books. The statement was made
to me indefinitely that it was circulation, but the books did not indicate whether it

was circulation; I cannot tell from our books whether it was circulation.
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Q. Do the entries in the Trusts & Guarantee Company account which we
spoke of that day correspond with the entries in the head office as detailed in this

Exhibit 51? A. Not at all.

Q. I mean as to the payments, I do not mean as to the deposits they were

making? A. The deposit account starting in January, 1907, has no bearing or no

connection whatever with these transactions. These are the loans. (Exhibit 51.)

The deposit account is absolutely separate. Their record of that deposit account

and the bank's records agree absolutely item for item.

Me. Commissioner: It practically appears as an ordinary deposit account as

far as you can see ? A. Yes.

Q. What it consisted of we have been told ? A. Yes.

Me. Hodgins : The payments out of that from the Trusts & Guarantee Com-
pany to the bank correspond to these discounts in the Milton branch? A. Not
at all, no relevancy at all.

Q. What account in the bank do they correspond with ? A. I do not think

you will find any account in the Trusts & Guarantee Company relating to the

return of those notes. They got payment of these $80,000 and later on in March,

1907^ of the balance, $25,000 and they were paid up, and the bank was entitled to

get those notes back whenever they wanted to or Travers. When it got them back

I cannot tell you ; they may have gotten them back in April and may be in March.

Q. I have asked for a copy of that account and when it is here I will show you

exactly what I mean.
Me. Commissioner: Has not that all been fully explained? Against this

deposit account there were cheques drawn on the Farmers Bank? A. Yes, this

deposit went on, the Farmers Bank drew cheques.

Q. What I understand Mr. Hodgins wants to get at does that deposit account

appear in the same form in the Farmers Bank as it does in the Trusts Company?
A. Absolutely, that is the account where the bank drew on the Trusts Company
and the Trusts Company issued its cheque on the Bank of Montreal and the Bank
of Montreal cheque was deposited in the Union Bank to the credit of the Farmers
Bank of Canada; that cleans that transaction.

Mr. Hodgins : Take that first item of $30,300 ? A, That has no relevancy

with that, absolutely nothing to do with it.

Q. I thought they had. I may be wrong? A. Nothing at all?

Q. It is quite an independent transaction? A. Yes.

Q. In the one, as I understand, the Trusts Company treated the bank as its

debtor, or somebody as its debtor? A. Yes, in the deposit account the bank was
a creditor.

Q. I am talking about the loan account as these payments were made, so much
of the debt was discharged; in the Farmers Bank account, so much of the amount
that the Trusts Company owed was discharged by the return of the notes; that is

the way they treated it? A. Yes, they had to get it off their books that way.

Q. That is all working out the same scheme, treating the notes as something
not the property of the bank, hypothecated by Travers; it is all worked out on the

same plan is it not? A. Well.

Q. The money that went really to pay the loan was charged up? A. The
bank paid the money out to pay the loan.

Q. And charged it up as if they had lent it to the Trusts Company with the

notes and wiped out the account.

The Commission adjourned at 1 P.M. to 2 P.M.
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The Commission resumed at 2 P.M., May 28th, 1912.

NATHAN DEVEAN", Sworn, Examined by—

Mb. Hodgins : You became a subscriber to this stock of this bank ? A.

Yes, sir.

Q. For how many shares? A. $20,000 worth of their stock.

Q. That was in March, 1907, I am instructed? A. I am kind of forgetful

about the dates, but I should believe it was in 1906, but it was just prior before

the organization.

Q. Prior to the organization ? A. Yes, sir.

Q. How did you pay for the stock? A. I told him that I had $19,000 of

fully paid up stock in the Canadian Savings that was paying me between 6% and

8% and if I could have $19,000 worth of their stock in exchange for that, I would
take it.

Q. You would have to pay $19,000 more would not you? A. Then, sir,

Mr. Travers said it would look far nicer if you would take the even $20,000. I

said I did not have the money to spare. Well, he said, you are practically paying

cash for everything, and he said, that won't matter any, and he says, pay it at your

convenience.

Q. You gave a note and $100,000 cash? A. Pardon me, I have not the

slightest recollection of gi^ing a note but it may be so; if you show me that the

note that I can see it was my signature it would remind me, but I have not the

slightest knowledge.

Q. How did you arrange for the payment of this extra thousand? A. I

gave him $100 cash and the other he said I could pay it when it was convenient for

me. I doubt that 1 ever gave a note.

Q. Did you ever get a receipt or give a receipt for a $900 note ? A. I have

not the slightest knowledge.

Q. You do not remember the note, but do you remember signing a receipt

when you turned over your stock to ilenzie? A. No. Let me tell you, sir, as

near as I can remember, I owed, the bank some money and I did not want to owe
them anj'thing and I want to go perfectly clear and straight with them and I says,

" Tell me what I owe you " and I gave them a cheque for what I owed the bank.

Q. How much was that ? A. That kind of bothers me to try and remember
that, but I should imagine it would be in the neighborhood along of about that

amount.

Q. $900? A. I do not think it was quite that amount. I think it was a

little bit less, but it is hard for me to remember.

Q. "Whom did you give the money to ? A. I gave a cheque to Mr. McKay
or else I gave it to Mr. Travers; I paid it right over then. They gave me a book

—

Q. Ilave you looked for the cheque since or looked in your bank account?

A. No, sir, I have not. I remember this that I owed the bank some money and I

told them I did not want to owe them anything, I did not want to have any more
transactions with them. I said whatever the amount is, which I knew at the time,

I believe I said to Mr. McKay, " you give him the cheque, and I will pay you,

whatever it is ", but I think my own cheque was taken and I straightened the whole
up so that I would not owe them one cent.

Q. What did you do with the bank stock you had ? A. He never gave aiiy. I

expected I would get it, but, to explain, it was like this, when I went in there they

gave me a book with the Hon. Mr. Forget, Lieutenant Governor of Saskatchewan,

Hon. Mr Beattie, and some of the ablest men in the country.

Q. I do not want to go into all tliis
; you bought stock and you paid for it in

this way, by turning over the Canadian Savings Company stock and giving $100

and ultimately paying the sum of $900; what did you do with that stock or how
did you get rid of it? A. It was sold to a Mr. Menzie.
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Q. Who by? A. Who sold it?

Q. Yes? A. As far as I know, Mr. Travers did, for I told him I did not

want to go there ; I did not want to have an}i;hing to do with them and they must

take the stock back or sell it for me and he said he had a party who would buy it

from me.

Q. Did you act as director? A. Well, sir, according to my lawyer and

according to Mr. Travers I was not a director.

Q. Did you act as a director, attend directors meetings? A. No, as soon

as I was elected, sir, I told him I did not make any bargain with tliem, that I

wanted to be let off, and he said " well, you come to the meeting and I will explain

to the directors and we will let you off and I sat waiting for them.

Q. Do you remember being elected a director? A. Well, sir, there was a

sort—it was not an election to my way of thinking ; I did not think that ever}'thing

was fair and square there; they had a fight there, or they were going to have a

fight tliere, and they frightened the life out of me.

Q. I see you attended the directors meeting— ? A. With the understand-

ing he would let me off. that if I was there I could explain it to them and let me
off, but I -took no part with them.

Q, You finally got rid of your stock in some way? A. I sold it to Mr.

Menzie, and I signed my name on the book that it was transferred to that gentle-

man.
Q. What became of your stock in the Canadian Securities Company? A.

They gave up business and I went finally and I sold it.

Q. Did the Farmers Bank give it back to you? A. Yes.

Q. What time was that, how long aftor you took your stock was that? A.

As near as I can remember it was in the neighborhood of a couple of months or

so, because the first meeting they said they would let me off if I could come to the

meeting, and I went with the understanding that I should take no part in any

shape or form, and Mr. Travers said, '^ If you will come and explain it to the

directoi-s, they will let you off".

Q. You were disatisfied because you found the people connected with the

bank were not the class that appealed to you? A. Yes, I made inquiry as to the

class of people and I was willing to have worked Avith them but

—

Q. You said you paid off whatever the balance was and they let you off and

they gave you back your stock and you finally sold it ? A. I sold the stock I had

of the Farmers Bank to Mr. Menzie.

GEOFFREY TEIGNMOUTH CLARKSON, Examination continued.—

Mr. Hodgins: How much was received by the bank altogether on capital

acooimt, bona fide received from the beginning down to the close? A. (Referring

to page 18 of Exhibit 63). I make it $532,599. I wish to say this further; in

that amount I had not included items shown on page 31 amounting to $13,800

which was shown to have been paid according to the books of the bank, and
further I deducted $20,000 for the deficiency in the Tevis account. If it is held

that $115,000 advanced Tevis on the loan then applied on capital stock is a valid

payment and you do not have to take the loss into account, on the realization of

the security, the amount would be $552,000.

Q. What about the item of $13,000? A. According to the books of the

bank, stock held by Bate, Kelly, Kemp, Travers, Witham, Wylie, McEachren and
W. Beattie Nesbitt is all shown as paid up. (Page 21 of Exhibit 63).

Q. Why do not you take it in? A. Because it was not paid by cash which

came into the bank.
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Q. $532,000 is the lowest calculation of the paid up capital stock of the
bank? A. $533,599 is the lowest calculation of the paid up capital stock.

Q. And that was paid up in cash? A. Yes.

Q. If the Tevis transaction is entitled to stand without being charged with
the $20,000 loss, there was really $552,000 of paid up capital ? A. That is right.

Q. How long was it before that was all paid up? A. This statement is

down to the date of the inception of liquidation.

Q. Can you tell me how much was paid up say by the end of 1907? A.
Xo, I cannot tell you that, unless 1 go into the account, for this reason, that it

means making up a statement based on fact and not book entries.

Q. I thought you had that? A. Xo.

Q. Would the bulk of that be paid up from 1907 in your recollection? A.
I do not want to hazard an answer t-o that.

Q. Would it be too much trouble to find out just what years that capital

account came in? A, Xo, I can prepare that statement for you, it would take
some time, it would take three or four days to get that, fully that.

Q. Probably you can put that in later on? A. Then I understand you
want a statement showing the actual payments from time to time, that is to say the
progress of the account.

Q. Just by years.

Mr. Commissioner: You had better refer to this page 21 showing your
reasons for ti'eating them as not paid up. because apparently these reasons would
in some cases not justify treating them as not paid up? A. My reasons are

these

—

Q. They are stated on page 21, are they not? A. Yes, of course this

Kelly amount, I have largely recovered since the bank has been in liquidation.

Q. So that should go out, $694.50 ? A. That would go out.

Q. Kemp, you say is of doubtful value? A. Yes.

Q. Why do you deduct $6,000 W. R. Travers? A. Because that is taken
off down below, that was included in the Tevis transaction.

Q. McEachren? A. That was the Beattie Xesbitt stock which was paid

as charges against Keeley Mine and against commissions.

Q, If the commissions were due why do you charge it? A. There was a

large amount charged against commissions which is very much in excess of what
the agreements call for, according to my understanding and with that issue I do
not feel prepared to admit the payment is all bona fide, at least it will have to be

shown that it is.

Q. $5,000 by cheque of the Clark Manufacturing Co. ? A. What happened
there was this, that Xesbitt A^as indebted to the bank or at least there were firms

indebted to the bank to the extent of $60,000.

Q. "What firm? A. One was the Clark Manufacturing Co., the Hubbard
Company, F. H. Eoss & Co.—^there may have been another one—they are all en-

dorsed on the back of a cheque here. Xesbitt had guaranteed those accounts..- The
bank made a settlement with him whereby they took over his Keeley Mine Stock.

Q. The whole of it? A.- Yes. wiped out these accounts and gave him
$5,000; part of the Clark debt to the extent of $5,000 was caused by the issue of

a cheque for $5,000 in favour of the bank on account of payment of Xesbitt's

stock.

Mr. Hodgins : Is that the cheque we heard about of Lindsay and Travers ?

A. I do not know whether you have heard about it or not.

Mr. Commissioner : The $5,000 cheque ? A. Xo, there is another one.

Mr. Hodgins : This a cheque of the Clark Manufacturing Company on their

account in the Farmers Bank? A. Yes.

Q. McEachren and Xesbitt made a joint subscription? .\. Xo. Xesbitt

made the subscription; it was afterwards transferred and now stands in Mc-
Eachren's name: McEachren was his secretarv.
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Q. And that appears as fully paid-up stock? A. Yes.

Q. And that you say was paid, $5,000 charged to commissions account and

$5,000 by the cheque of the Clark Manufacturing Company? A. That is it,

sir. The Clark Manufacturing Company afterwards paid by the transfer of Nea-

bitt's Keeley stock.

Q. When did that transfer of Keeley stock take place? A. March 33rd,

3910.

Mr. Commissioner: We did not hear before of aSTesbitt having parted with

his interest in the Keeley Mine?
Mr. Hodgins : No, I had intended to complete that with Mr. Travers.

Q. You spoke of a question arising as to commissions; the amount charged

all told for commissions is something in the neighborhood of $71,000, is it not?

A. Yes.

Q. And taking the capital stock subscribed, what ought it to be at the 10%
rate? A. Subscribed capital stock at the time of the failure was $584,500; I

think that is the exact figure; and 10% on that would be $58,450. But you have

to take into account on that Tevis stock the 1J50 shares; the commission went

to Chapman by way of a transfer of capital stock of the American Piano Com-
pany; if you take $115,000 off $584,500 it will come to $469,500; if it is true that

the agreement was that the commission was to be only 10%, and so far as I can

see is the case, the commission would be $46,950 all told. I think the statement

shows $71,000 paid out.

Mr. Commissioner: The commission in the early stage was to be only 5%?
A. I do not understand that.

Q. That was the arrangement of the provisional board? A. That is the

first I have heard of it.

Mr. Hodgins: That was with Smith,

Mr. Commissioner: I understood up to a certain time it was 5%.
Mr. Travers: I think you are wrong; it was 10%.
Mr. Commissioner: From Mr. Lown I understood it was 5%, and they

raised the commission.

Mr. Travers : It was before my time.

Mr. Commissioner: Yes, before Travers came in at all I think they were

paying 5%.
Mr. Hodgins: The total appears on page 48 and is $71,800; the total com-

mission account from beginning to end? A. That is right. Mr. Travers has

made the statement to me that there was an agreement that he should get 15%

;

1 have seen no document carrying out that contention.

Q. At all events, that is the point you are raising with regard to why these

should not be treated as paid up by reason of the right to commissions ? A. That

is the issue I raise.

Mr. Travers : Will you ask Mr. Clarkson if that transaction was at the time

of the transfer of Nesbitt's Keeley Mine stock or not.

Mr, Hodgins: I do not understand you.

Mr. Travers: He spoke of the transfer of $5,000 in reference to the Clark

Manufacturing Company? A. No, that was away prior to it.

Mr. Commissioner: Yes, I understand that; it was paid earlier, but the

final indebtedness of Clark and these other concerns was wiped out by the transfer?

A. Yes, that is what I mean.

Q. $5,000 went to the debit of the Clark account and to the credit of stock

account? A. That is what I mean.

Mr. Hodgins : Still on the question of commissions, page 47, the commis-

sions are charged up subsequent to December 31st, 1906, at $15,204? A. A
separate commission account was carried then.

Q. I suppose that is included in the $71,000? A. Yes, it is combined.
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Q. There is a payment to Lindsay of $3,000 in 1907, on October 1st, which
I understood was in full ; 1909 there is a further payment of $1,080 ? A, As I

understand it there was a settlement made with Lindsay up to a certain date.

Q. Is the $1,080 for subsequent commissions he claimed to have earned? A.

I could not tell you that; I presume it is, but I do not know; payment was made
though.

Mr. Commissioner: From what account in the bank's books were these

figures taken? A. Taken from organization account and commission account.

Q. And do they appear in one or the other of these accounts under the head

of commission? A. They will appear in the bank books under the head of

commission.

Mr. Hodgins : They sometimes charged the commission account and some-

times organization? A. Yes.

Mr. Commissioner: Ultimately were the accounts merged? A. No, I do

not think so.

Q. Carried through in the same shape? A. I think the two accounts will

cover, the commission account and the organization account.

Q. Were they ever combined? A. No.

Q. Because 1 understood organization account amounting to one hundred
thousand-odd dollars included all commissions? A. The commission account

was written off to profit and loss in 1907.

Mr. Hodgins : In dealing with the organization accounts 1 asked some one,

T think it was Mr. Travers, how he accounted for the fact that in the report of

the provisional directors, as copied in the permanent minute book at page 11, the

expenses of organization were represented as $41,291, instead of $44,000-odd thai

appeared in the report itself as a separate document signed by Mr. Lown? A. I

can only make a suggestion as to that, I do not know that it is a fact, but the

amount of the paid-up capital is stated at $291,000; the amount deposited with

the Government was $250,000; therefore, it stood to reason that they could not

show the expenses at more than $41,000 without having an error in their accounts

;

I do not know if that is the reason ; that is what I have always attributed it to.

Q. I wish you would look at pages 32 to 36 ;
you have adopted certain dates

for certain of the accounts; 1 do not know whether there is any significance in

putting them in? A. The only particular significance of October 23rd, is that

is the date upon which the organization meeting was called.

Q. There is a page I wanted to ask you about, page 38? A. These are

the cheques I spoke about this morning.

Q. You spoke this morning of some cheques that were carried as cash
;
page

38 seems to give a statement which includes those; what is that statement on

page 38? A. Page 38 is this, it shows the amount as having been actually

expended up to November 2?th. 1906, on expenses of organization, $45,105.71;

the amount shown in the permanent books of the bank is $32,127.71; there was a

difference of $12,907. Then the statement shows what was done with the $100,000;

$75,995 was used to cover the spread payments; $20,027 to cover those securities

and stock which they had on hand and $12,978 to cover the deficiency in expendi-

tures between what they were entered and what they actually had paid ; that left

$109,000, and then there was a deficiency of $9,000. To clean up that deficiency

they carried in their cash three cheques. Groves, Gilchrist and Beattie Nesbitt,

.

amounting to $9,000, which came from nowhere. That is the explanation as I

make it from an accounting standpoint.

Q. Page 39 is the way you make up from the books, I take it, the $291,310?

A. Yes.

Q. That is the way that was made up? A. Yes.

Q. In fact? A. Yes.
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Q. Will you look at page -AS and tell me if that is the expense account from
start to finish, analyzed? A. AMien you say expense account it is not the operat-

ing account, it is known as organization expenses and cominiBsions ; it is a com-
bination of those accounts.

Q. Does it begin at the inception of the bank? A. Yes.

Q. Eight from the provisional directors down? A. Yes, right from the

provisional directors to the end.

Q. A good many of the items were charged apparently in a peculiar way?
A. Charged off in different ways.

Q. As shown on the statement? A. Yes,

Q. I will just ask you a question or two about that; the commissions and
the provisional directors' legal expenses and various other things that includes that

balance that you say you cannot account for out of that cheque of $25,344.80?
A. Yes, I think that is where it must have been taken up.

Q. And then the way which that total amounts which represents expendi-

ture was dealt with, it appears, in this way: there is a charge to bank premises,

$15,000? A. Yes.

Q. Is that a proper charge? A. Not unless there are some facts that I

know nothing about.

Q. Look at the account? A. No, not unless there are some reasons of

which I am unaware.

Q. There is some loss on securities sold on capital account, $1,027. has that
anything to do with that account? A. Do I show it as a loss?

Q. You say it is disposed of?. A. I meant that is tlie difference between
that $19,000 and the $20,027; I do not think it is a loss; it is an actual realization.

Q. • R. E. Menzie, why do you only charge $20,000 ? A. The other previous

$20,000 had been paid up by Devean ; the books seemed to indicate a new subscrip-

tion of $20,000 was credited to organization account; that is what the books appear
to indicate.

Q. However Menzie afterwards was worked out in the Tevis matter and paid ?

A. Yes.

Q. There is a note of $55,000 from Travers, was that carried as an asset?

A. That was discounted by the bank and put to the credit in reduction of those

expenses and then afterwards was charged to that Continental transaction into the

Keeley Mine and Chapman.
Q. Then follows the commission account $15,204. the details of which appear

on the previous page 47 ? A. Yes.

Q. Mr. Commissioner : I do not understand that ; why were those put on
the other side of that account? A. That statement below means liow those items
were gotten rid of on the books, that is to say of that sum total of $107,000 some
was charged to one thing and some to another thing, and that $15,000 represents

the amount standing in commission account,

Q. Is that all that is charged to commissions ? A, Under the heading com-
missions account.

Mr. Hodgins : Those are the items, page 47 ? A. Yes, that commission
account was wiped off afterwards in profit and loss.

Q, In properly kept books how would that $107,000 have appeared ? A.
There should have been accounts in there for organization expenses, for commissions.
I should think there would be those two accounts.

Mr. Commissioner: Take this item cliarged to bank premises, there must
have been, according to Mr. Stair and I think Travers' evidence, money spent in
putting the bank in order? A. There was a very large amount of money.

Q. To what account did that go originally? A. Bank premises account.

Q. What does that bank premises amount to? A. It is further on.

Mr. Hodgins: Page 65.
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Mb. Commissioner: They swelled the branch bank premises account by

putting $15,000 to these payments for commissions or something else ? A. That
is what I mean.

Me. Hodgins: Instead of appearing in the legitimate accounts they went to

these various accounts, and in that way are misleading to any one looking at the

books of the bank ? A. They wrote off the account in that way.

Mr. Commissioner: Beyond the $55,000 one, which explains itself, what was
the object of doing this, what was to be changed—I can understand the amount
pa;id for commission would appear a great deal less than it was and the amount
paid for bank premises a great deal more? A. The amount charged to bank
premises would appear in their books $15,000 more.

Q. He then must have thought it would look better if the bank premises

account looked larger than it really was if by doing so they could cut down the

amount of commissions? A. Yes.

Q. I do not understand the Menzie case ? A. The bank held Menzie's

obligation for $40,000, discounted $20,000 of it went to take the place of the Devean
transaction; the other $20,000 appears to have gone to the credit of this organiza-

tion account.

Mr. Hodgins: Why ^licmld that charge be made? A. So as to reduce the

apparent expenditure on organization and commissions.

Mr. Commissioner: They got $20,000 from Devean which they paid back to

him? A. Yes.

Q. And the stock was unpaid in Menzie's hands ? A. Yes, except by note.

Q. What possible reason would there be for putting any part of that into this

account? A. The only reason would be to write it down, to make it less than

the account showed.

Q. Where would they show the dealing with Menzie, how would they show

his account with regard to his stock ; they must show somewhere, they got in money
from Menzie they got so much money from Devean $20,000? A. Yes.

Q. Is that what they credited. A. (Witness looks up book).

Q. When a shareholder paid so much money on account of his stock what
entries were made in the books? A. I will show you in the books; they put a

receipt here—capital account stock cash book.

Q. Is that a receipt for stock ? A. Yes.

Q. Capital account is credited? A. Yes.

Q. What is the opposite entry? A. $1,948, you see here. (Shows).

Q. When Devean paid his $19,000 that went to the credit of capital stock,

should have gone? A. Yes, but I do not think it was carried that way; I think

the stock was just held there—^yes, it was, it was shown there.

Q. And as an investment in the stock? A. Yes, but when they came to

write up the permanent books they did not carry that investment into it.

Q. How did they treat it then ? A. They did not treat it at all ; they showed
it in the stock book there.

Q. If capital stock had been credited with the $19,100—A. Yes, they did,

sir—that is right. They held the capital stock in payment, that is the Canadian

Savings in payment of that stock.

Q. Then the securities, whatever account that was would represent that? A.

Yes.

Q. How did they get that out of capital account ? A. Here are the details

;

they all went into the stock ledger to the credit of these different people, that is it.

Q. I want to take this money that Devean had paid, $19,100 that had gone to

the credit of capital account, how did they ever get that out again ; what entry was

made to withdraw that?

Mr. Hodgins : When he got back his stock they ought to have made an entry

showing that had gone back to him when the stock was cancelled. A. Here is
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the Menzie transaction ; there is where the note wag discounted in the Toronto branch

for $40,000.

Mr. Commissioner : Would not there be in the ledger an account with some-

body for that ? A. This is the stock ledger, here is Mfenzie.

Q. 200 shares ? A. Yes, here is the $3,000 ; here is $20,000.

Q. What $3,000 is that? A. Here are the three items, $20,000, $17,000

and $3,000.

Q. Does that mean there were three different notes or why is it split in that

way? A. Those are the three.

Q. Then he must have discounted three notes ? A. He only discounted one.

Q. Why did he split it? A. There is $20,000 which goes to the credit of

organization, and there is $17,000 which goes to the credit of capital stock and there

is $3,000—
Q. When this man discounted his note and paid that why was not capital

credited with that? A. Devean's stock had been credited previously with $20,000.

Q. Why was not the other $20,000 ? A. Then they paid it back.

Q. Then Devean got his back again? A. I will have to work that out again.

The fact, of course, is $20,000 was credited to commissions; I will have to work

that out for you unless Travers can tell you now.

Me. Travers : I think you are wrong on that.

Mr. Commissioner: The three items certainly seem to correspond.

Me. Hodgins : Devean's stock ought to have been credited as paid up.

Me. Commissioner : It was credited as paid up.

Me. Hodgins : There should have been a further credit on that when it was

sold to Menzie. A. (Referring to cancelled ledger). That shows $20,000 paid

up in December 31st.

Q. And he is credited on the 25th March with having paid that? A. Yes.

Q. I suppose that is the day the investment in the Securities? A. No, he

transferred it on that date to the other man.

Q. They got Menzie's note for $40,000 to pay for that stock, how arethey

going to make the thing square on the books if they took the $20,000 and applied it

to organization expenses, how is that possible? A. It will show you the credit

t< organization account.

Q. Where is the capital account ? A. That is in the ledger.

Q. Perhaps if we had that it might throw some light.

Me. Travers: Here is the explanation of that, I think (explaining to Mr.

Clarkson) ; that $25,605 was that note from the Guarantee Company in which that

was included; that whole $25,000 was charged to organization expenses and then

the $20,000 of Devean's was credited back again.

Mr. Commissioner : Does that mean it did duty for a few days ? A. Here

is the item. (In ledger.)

Q. Where is the capital account? A. (Turns up.) Devean was included

in that $291,000 brought over from the other.

Q. In March, on the other side, it was merged; he personally transferred it

or is there any entry about it? A. No, there is none.

Mr. Hodgins : Travers says when it came back—he remembers it was pledged

for that $20,000 loan—when it came back from there it was charged to organiza-

tion; that is his explanation of it? A. When it came back it was charged to

organization.

Mr. Travers : Yes. A. Yes, $25,344 was charged to organization.

Mr. Travers : Yes. and that was the advance from the Trusts & Guarantee

in which that stock of $20,000 was included.

Mr. Hodgins : However it was done it does not alter the fact that it should

not have been charged in the way it was? A. That $25,000, no.

Q. No, that $20,000, Menzie? A. No, the stock transaction should not go

into this organization account at all.
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Q. The object apparently was to make the organization account look small?

A. Yes, it diminished it by that amount.

Q. Have they to show these in returns to the Government in any way? A.

Organization expenses ? '

Q. Yes? A. No.

Q. What is the object of reducing the organization account? A. That
appears in the books of the bank; you have to take the account representing these

expenditures; you could diminish these expenditures by charging them to other

items, such as bank premises, such as liability of a customer or something like

that; it is an entirely different thing.

Q. Do you mean if it is charged to bank premises account that that is re-

lumed to the Government as a valuable asset? A. Yes, thafe is returned to the

Government.
Mb. Commissionee : There is an item of bank premises? A. Yes.

Mr. Hodgins : Taking that $15,000 charged up to organization and bank
premises, would that enable them to show an asset of $15,000 which could be re-

turned to the Government? A. Yes, it was returned.

Q. As a valuable asset? A. Yes, it was returned as an asset.

Q. Charging part of it in capital account, would that enable them to do the

same ? A. Not an asset ; what is your question exactly ?

Q. Whether charging that $20,000 which you have down there, which ap-

parently should have been in capital account, would that be a benefit to them?
A. No.

Q. Can you account for it being done in that way? A. The only way I

accounted for it was the desire to reduce the amount of this account by charging

it out into various places.

Q. But as Travers knew all about it, who else was to see it? A. If the

bank kept a balance some way, sooner or later it had to go out of the way, either

out of profits

—

Mr. Travers: Can I help out on that? A. I do not know what Mr,
Travers' explanation is.

Mr. Commissioner: Mr. Travers is making a note of these.

Mr. Hodgins : Yes, you make a note to show why page 48 was so treated.

Q. Would there be any benefit in having this note of W. E. Travers for

$55,000 instead of $55,000 in the organization accoimt ? A. Yes, it would appear
as a loan.

Q. Would that be valuable in making a return to the Government? A.

Paper under discount, yes: it would appear as a loan to customers.

Mr. Commissioner: It would appear as an asset instead of an outlay.

Mr. Hodgins: There is an item of $9,100 which, so far as I can see from
the accounts, wag used to purchase some shares, do you know about that item (page

23) ? A. What happened there, was, Mr. Travers discounted a call loan in the

head office and took over stock purchase, the stock from stockholders who had been
paid for their stock to the bank.

Q. That would mean $9,100 of bank money taken to buy stock? A. The
bank held a call loan of Mr. Travers, and if he were good it would be all right;

jf he was not good it would mean a loss.

Q. Did he make the loan to himself personally? A. The bank made the

loan to him, yes; he got the loan.

Q. Gave his own note? A. Yes. .

Q. What became of that stock afterwards ; did the bank ever dispose of it

and get the proceeds? A. No, it is in his name now.

Q. Had he paid his call loan? A. That is a question. I have been collect-

ing assets and applying them generally against obligations; I do not apply it

specifically one thing or anotlier.
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Me. Commissionek: Was it paid at the time? A. No, it was not; there

was a loan of $16,800 in the bank at the time of the failure.

Mr. Commissioner: Mr. Travers had better take a note of these to explain

why these stocks were got out of the way.

Mr. Hodgins: There is another item on page 18 of $1,273.50, C. H. Smith

in trust, he was the former secretary? A. Yes.

Q. Wliat is the explanation of that item? A. He is a debtor of the bank

for $1,273, the amount being used in purchase of capital stock, according to my
information.

Q. Was that of capital stock before the organization or after? A. No^

that stock was purchased, I think, just in the last year of the bank's existence.

Q. By C. H. Smith? A. Yes.

Q. Did he give an obligation to the bank and did they advance him the

money or how was it done? A. No, I think it is by way of overdraft.

Q. Was he being used by the bank? A. I do not know; the information

given to me is that he was doing this of his own initiative.

0. He was the former secretary? A. Yes.

Q. And is now in Vancouver; that ap|>ears in an overdraft used for the pur-

pose of purchasing stock.

Mr. Commissioner: Is not there some mistake about that; Smith went out

of the bank before the permanent organization. A. Yes, he was secretary of tliQ

provisional directors.

Q. It must have been during that time it was done? A. No, he was in

Toronto here in 1910: he borrowed money from the bank iu 1910, and the informa-

tion I have is he used it to purchase stock on the market.

Mr. Commissioner: I thought Travers and he were not very friendly? A.

Not about November, 1906.

Mr. Commissioner: After he got his $1,800 I do not see how Tracers would

be much more friendly?

Q. That overdraft arises in the last year.

Mr. Hodgins: Is it an ordinary business over-draft? A. To all appear-

ances it is, but the statement is made to me that it was used to purchase stock

in the bank.

Q. And there is nothing to represent it except this cheque ? A. No.

Q. And it is C. H. Smith in trust? A. Yes.

Mr. Commissioner: Did you trace the stock? A. I have no trace of

capital stock acquired by Smith.

Q. Why do you make it C. H. Smith in trust? A. That is the designa-

tion of the account: there are two accounts; one C. H. Smith in trust and the

other C. H. Smith, and on inquiry which he should have an account C. 11. Smith

in trust I was told that that was money he borrowed Avith which to purchase capi-

tal stock of the bank on the market.

Q. I would like to follow these items up on page 63; I would like Mr.

Travers to make a particular note of these; that Avas McCalhmi and Tamlin? A.

Defalcation.

Q. By whom? A. By a man named McCallum, who was an employee of

the bank, and a man called Tamlin, who was acting apparently with him, outside

the bank.

Q. That represented a loss to the bank of $48,402? A. Yes, net.

Q. After the recovery— ? A. Of $5,000 from the Surety Company.

Q. Was that a straight defalcation by a local manager or what? A. That
is the information given to me.

'

Q. What was done with the loss in the books? A. $40,000 was written

off to Keeley Mine and there is at present in the Toronto office two notes of $10,253

and $1,011; $21,038 is charged in the Toronto branch.
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Q. Charged in what way, charged as a loss? A. No, it is in the account

there as charged against the Toronto branch.

Me. Commissioner : That is between the head office and the Toronto branch ?

A. It is the McCallum account, yes.

Me. Hodgins: This first item of $40,000 is apparently charged up as an
advance made by the Keeley Mines? A. No, it is charged in stocks and bonds,

written off in stocks; just in the same way as the expenditures in organization

account.

Q. I think you explained about the stocks and bonds account, or was it Mr.
Travers? A. Mr. Travers explained it.

Q. That was an account opened about when; what account had been used

previous to that? A. The Rabbit Mining had been used to a smaller extent.

Q. What would a man looking at that account assume it meant in the way
charged up? A. An investment in stocks, bonds; the account was opened on
the 12th August, 1908.

Me. Commissioner: What account? The Keeley-Jowsey-Wood stocks and
bonds account.

Mr. HonCriNS : What is the date of the $40,000 being charged up to it? A.
November lOtli, 1908.

Q. It was as early as that; as a matter of fact the whole thiQ,<T .$48,402 was
a loss? A. Yes.

Me. Commissioner : Before you go from that what connection had Mclntyre
with the matter ? A. I understand, sir, that a note was taken from a man named
Mclntyre and carried in the Toronto books as a loan to customers. The account
looks to me as though it were just simply carried so as to obviate the necessity of

showing such a loss.

Q. It was not a friend of Tamlin or McCallum who came in and gave his

note ? A. The note is no good. 1 am told it was procured by the solicitor of the
bank when he was cleaning this matter up.

Q. Afi a security to the bank or what? A. Whether it was supposed to be
a security or not I do not know, but the statement is made that tlie solicitor took
his note in connection with this defalcation and handed it over to the bank.

Q. And what was Tamlin's note? A. The Tamlin note is just the same.
Q. Is that one of these men McCallum and Tamlin? A. Yes.

Q. What has become of McCallum ? A. McCallum is said to have gone to

Owen Sound where he is employed in a furniture business up there.

Q. Was this all kept secret, this loss? A. No, McCallum was prosecuted
in the Police Court when 1 think the loss was shown to the extent of $8,000 or

$9,000 and he went to jail I think for three yeare. The full extent of the loss was
not disclosed by the bank ; I think it was made to appear about eight or nine thou-
sand dollars.

Q. ^Yha.t was his position? A. Paying teller.

Q. In Toronto? A. Yes.

Q. How did he get hold of so much money to steal? A. Mr. Travers, I

think, will have to explain that to you, sir, I cannot tell you ; this is just a record
of what appears of that transaction according to the books. All I know is I made
inquiries about McCallum and about this Lrolntyre note and this Tamlin note and
I was told they were taken at that ime. They are no good. I do not think I ever
got any very fair statement as to why they were taken excepting for the purpo>e of
cleaning the matter up.

Mr. Hodgins: The next item on that page 63 is the Toronto office over-

draft, under the head of W. R. Travers, $6,129? A. Tliat is a withdrawal; his

current account was over-drawn to that extent.

Q. The next four items we have heard of before? A. Yes.
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Q. Those are as I understand it, items withdrawn by Mr, Travers and

charged to these various accounts? A. That is what I understand, yes. I think

we have spoken about all these things.

Mr. Commisisoner: Keeley Mine we have not got that, $125,000? A. I

think that was mentioned yesterdav, $90,000, $30,000 and $15,000, totalling

$125,000?
Mr. Commissioner: What has Travers to do with that?

Mr. Hodgins : These were just moneys which according to the evidence yes-

terday he took; you will find them on page 73. You remember he said he bor-

rowed that $90,000 against his stock in the mine.

.

Mr. Commissioner: The whole $125,000 is made up of different items.

Mr. Hodgins: Yes; this $125,000 is miade up of the following: With-

drawals: $90,000, W. R. Travers, charged to Keeley Mine Stocks and Bonds; and

two items above $15,000 and $20,000.

Mr. Commissoiner: I do not see; the appropriations here of $125,000 are

made up of five items? A. These items make up the $90,000.

Q. Drawn at different times? A. Yes, that $15,000 is represented by

Keeley Mine note here and $20,000 is represented by Keeley Mine note here; and
that $40,000 was represented by a Keeley Mine note until such times as it was

charged to stocks and bonds.

Mr. Hodgins : As against that, cash recoveries, and what you expect to

recover, that is further recoveries expected, $32,000 has not been received yet?

A. No.

Q. Looking at it at the date of failure, I suppose the $166,733 would be the

debit against it; you have recovered $45,750 and you expect to get more. Is that

out of the realizable assets? A. And bonds.

Mr. Commissioner : What are those securities for those items or things you

got from Travers afterwards? A. I got $25,000 from one guarantee Co., and I

have sold real estate in Toronto and Maitland and realized on some small accounts.

Q. How did you get that property ? A. He made an assignment to me and
practically the bank is the only creditor. The Guarantee Company would be a

creditor for what they paid but we made a settlement and they waived their claim.

Q. What is the next one, dividend account; appropriations not justified

$2,008 ; left unpaid dividends, $280—$1,728 ? A. That is in regard to dividends

and so far as I can see there is about $1,700 dividends paid out in excess of what
the stock outstanding at tlie .time warranted.

Q. Can you trace that? A. iN'o.

Q. Improperly paid dividends according to your view.

Mr. Commissioner : How did you arrive at that ? A. There is an account

further on, page 64.

Mr. Commissioner: They paid on a less amount than the ledger shoAirod,

according to this; they are all less.

Mr. Hodgins : The capital stock payments are all less than the ledger

showed.

Mr. Commissioner: If they paid a dividend upon smaller sums— ? A.

The ledger shows capital stock paid up in excess of what it actually was.

Q. And the dividend was paid on what the ledger showed? A. Yes.

Q. That is misleading? A. I see it is there, but what I mean is this, the

dividend was paid on the ledger statement.

Q, You had better make that alteration now, " Dividends paid upon basis of

capital stock payment as shown in ledger " ? A. (Alteration made accordingly

on page 64).

Mr. Hodgins: Q. The next item will be Beattie Nesbitt charged to Keeley

Mine Stocks and Bonds $5,000; that is the item spoken of yesterday as being paid

to him to manage Wishart? A. Yes.
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Q. The next item is Augnst ord, 1910 ? A. There is a pa}^llent out on the

Keeley Mine on August 3rd, 1910. There is no^ information in the Toronto office

to show where that money went.

Q. Is there any cheque ? A. It comes this way to tlie head office by way of

a charge against the Toronto office of $10,000 and I have not been able—these

book entries are mere bald entries, you have to have the voucher behind it to tind

out what the transaction is, and I have not got it.

Q. Can you turn it up in the ledger? A. No.

Q. Will you turn it up ? A. I will show it in the Keeley Mine Stocks and

bonds accounts $5,000.

Mr. CoMMJSSioxEii : Debiled to that account ? A. Yes.

Mr. Hodgixs: It appears in the regular order? A. It will appear in the

cash book as

—

Q. It does not seem to differ from any of the other items? A. No.

Q. Have you been able to verify all the rest but this? A. Yes.
Q.

" You do not know what became of that $5.000 ; it is simply charged there?

A. I do not know what became of it: 1 won't say that the vouchfr was not there,

but between the various prosecutions and one thing and another papers

—

Q. You cannot account for that? A. No.

Q. As to the Keeley iline I have here agreements which were made which

show the payments which had to be made upon the option; there is the option

first and then the agreement whereby Nesbitt, Wishart and Travers and the

Farmers Bank took it over. I will put those two in. From that it would appear

that Beattie Nesbitt was obtaining an advance from Wishart of $<! 5,000 and an

advance from the Farmers Bank of $25,000 for the purpose of applying said sums

such option on the purchase price of said mining property.

Exhibit 65: Option dated the 18th day of May, 1908, from K. J. Jowsey

et al to W. Beattie Nesbitt, and agreement of the 18th May, 1908, between Nesbitt,

George Wishart, W. E. Travers and the Farmers Bank;

Q. You have gone pretty carefully through the Keeley Mine account? A.

J have.

Q. And the Keeley Mine Stocks and Bonds account: the result is set out in

these pages 72, 73, 74 and 75? A. Yes, that is correct.

Q. How far have you been able to tell that the advances of items charged in

tliat were legitimate charges for mining and mining o}>erations and development?

A. I can only say this that the Keeley Mine books were kept by Mr. Fitzgibbon,

the accountant of the bank : there are vouchers apparently for all the payments of

all the sums that went through the account, and it is my opinion that in so far as

it goes the accounts are substantially correct.

Q. There have been several items mentioned here that were charged to the

Keeley Mines account that do not appear to have had anything to do with the Keeley

Mine? A. The money that is shown by my account to have gone to the Keeley

Mine property I think was substantially expended on the propertv'.

Q. Look at those three pages, and then we can see what you refer to, page 73?

A. The first item, $161,374 was the amount of the advance to the Keeley-Jowsey-

Wood mine up to the time of the formation of the Keeley Mine. The next items

amounting to $362,329 are the actual advances made by the bank to the Keeley

Mine. Then that item of $13,883 is the amount which was on hand in the current

accounts and in interest charges; showing that the actual advances made by the

bank, direct cash advances. $509,886.95.

Q. In the first item you gave was included the two pa}Tnents, $25,000 each,

May 29th and May 30th, 1908, by Travers as he told us yesterday? A. Yes, one

of these is Wishart's note.

Q.. It includes August 15th. 1908, payment of $50,000? A. Yes.

Q. And the overdrawn account shown as $61,374.31 up to December 17th,

1908. Does that include payment subsequent to the first two fifty thousand dollars
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paid upon the option? A. There is an item of -$20,000 in there. There was
payment made on December 15th, 1908, of $40,000.

Q. Which would be included in that $61,374? A. There is a payment in

there of $30,000 previously.

- Q. Included in the $61,374.

Mr. Commissioner : Is that what he said ? A. Up to December 4th there

had been all told $70,000 according to this property account of the Keeley Mine
paid to the vendors. On December ]5th, 1908, there was $40,000 and on January
2nd, 1909. $40,000.

Me. Hodgixs: That does not seem to agree with this; there was $50,000 paid

in. Mayy 1908, and in August there was another $50,000 paid; you speak of there

being $70,000 paid up to December 4th, 1908 ? A. According to this record.

Q. According to the books of the bank? A. The books of the bank would
show the advances to the Keeley-Jowsey-Wood Mine.

Mr. Commissioner: What account are you looking at? A. At the Keeley

Mine Ledger Property Account.

Mr. Hodgins: Those do not agree? A. That $30,000 might have been

expenditures on mining in the meantime.

Q. Travers has spoken of this $50,000 on August 15th, as the second payment;
that and the other makes $100,000? A. The Keeley Mine books show only

$70,000 paid up to that time to the vendors ; the Keeley Mine property account there

accounts for the payment of the $300,000 to the vendors. Without an examination

of the voucheis I am not able to give you the allocation of those payments.

Mr. Commissioner: What is the "'2^' in front? A. That is two million

dollars of capital stoi-k that was issued, two million dollars was the capital stock

that was issued in purchase of the option.

Mr. Hodgins : $70,000 the cash payment? A. Yes; according to that book,

on the property.

Mr. Com]\iissioner : This starts with the new concern ? A. This starts out

of this other book which is the inception of that. This is really a cash journal.

There is the item.

Mr. Hodgins : Have you the Keeley-Jowsey-Wood books here ? A. I think

we have one or two of them.

Q. They spent about $160,000 a year, 1908, 1909 and 1910? A. I never

calculated it.

Mr. Commissioner : I do not see how they agree ? A. This is a statement

of advances. Here it is. Bills payable transfers from Keeley Mine, there is

$100,000.

Q. But it was not l)ills payable? A. Yes, Keeley-Jowsey-Wood Mine had
issued bills to the extent of $100,000 which were discounted in the bank; and they

showed according to their books on that date an overdraft of $59,513—$159,513.

The difference of two thousand is interest I take it. That money was expended this

way; buildings $10,786; freight, these other items in here $29,000; operating

$52,000; Xesbitt $77 property account $70,000—that two millions that five hun-

dred dollars make up this two million five hundred thousand dollars ; I think the

thing is all accounted for.

Q. Do these payments seem to be regular and properly made? A. There
are vouchers for every payment; I cannot say whether they are all correct, but I

think they are very little astray.

Mr. Hodgins : That makes a total advance voucher for ap,parentlv legitimately

of $509,886.95 ? A. Yes, sir.

Q. Give the amounts charged up to the Keeley Mine which you cannot
denominate as legitimate charges ? A. Here they are.

Q. Can you give me the total of them ? A. They amount to about $348,391.

Mr. Commissioner: That is, these payments are not properly Keeley Mine
payments? A. Yes, sir; pardon me, that includes $118,000 of interest.



380 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

Mr. Hodgins: I was going to ask you about that. The $509,000 does not
include interest? A. Xo.

Q. It means actual money paid? A. Actual cash without any interest at all.

Q. Then on page 73 there is an item of $118,370 of interest? A. Yes.

Q. Is that account in the bank books as charged to this account? A. Yea.

Q. And carried earned interest on an investment? A. Yes, that is $118,000.

Q. And is so used in the statements? A. Yes, carried to earnings.

Q. Then comes the item that we have already discussed with Travers, amount-
ing to $135,000, and the payment to Beattie Nesbitt December 14th, 1908, of

$5,000 ? A. That is right.

Q. Those are the three classes of items over and above what you call legitimate

payments of cash on account of the Keeley Mine ? A, Yes.

Q. From the Bank's standpoint what do they hold for that? A. They held

at the time of the failure call loans at $300,000.

Q. What are those ? A. Loans subject to call. That was apparently issued

against the $500,000 of Treasury stock that apparently had been hypothecated to

the bank.

Q. Who was liable for those call loans? A. The Keeley Mine Company.
Q. As a company? A. Yes.

Q. No one else? A. No.

Q. Current loans? A. $250,978.70, that is in the head office. In the

Toronto branch there were $75,000 of current loans against which there were credits

to the company's account of $7,720.85.

Q. You have spoken of the call loans, current loans, the Toronto branch,

$75,000 in Keeley Mine notes less $7,720; then there are three other items of

$45,000, $90,000 and $5,000 which appear represented upon the books of the bank

;

what are those ; what did represent those at the failure ? A. This $90,000 which
has been spoken of by Travers, there was $150,000 of Keeley Mine stock in the hands
of the bank; Mr. Travers had borrowed $90,000 from the bank and he had handed
over to the bank $150,000 of Keeley Mine stock.

Q. So that— ? A. It was shown on the bank's books as an investment to

the extent of $90,000.

Q. $45,000? A. $45,000 interest, was charged in such form as to indicate

that it was taken credit for as dividend on this stock investment.

Q. As if it had been actually received ? A. Yes.

Q. What account was that found in ? A. It was charged to the Keeley Mine
advance account, at least it was charged to the Stocks and Bonds account, and the

bank took credit for it as interest earned.

Q. The next item is $5,000 item paid Nesbitt? A. That is charged in here

into the Keeley Mine Stocks and Bonds account.

Q. Some of those items you have given us, those three items in fact, appear
on page 74; what is the explanation of the other items on page 74? A. The
bank premises account has been written down $40,000, and that amount charged up
against Keeley Mine stock. McCallum's defalcation was charged into it.

Q. Does that mean an illegitimate charge to the Keeley Mine in addition to

those you have told us of ? A. What I have told you of previously were straight

advances by the bank to the mining company; these charges I am now mentioning
are in respect of moneys paid out for different things and charged up against this

stock which the bank got in the Keeley Mine, Limited.

Q. From whom? A. In the promotion of it; its one-quarter interest.

Q. What other items are there apart from the three we have gone over? A.
There is an item in here of $60,000, W. B. Nesbitt.

Q, Explain that, that is in connection with the assignment of stock? A.

Nesbitt was interested in two or three companies, the Hubbard Company, F. H.
Ross Company, the Clark Manufacturing Company, and I think he and his wife

also owed the bank money ; anyway he was the guarantor on all these accounts ; the
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bank took over Nesbitfs interest in the Keeley Mine in liquidation of these accounts,

these obligations giving him at the same time $5,000.

Q. What is the amount that was represented by that? A. $60,000.

Q. Plus $5,000? A. No, $55,000 plus $5,000.

Q. When was that transfer made? A. March 23rd, 1910.

Q. What is the next item? A. The next item is Rabbit Mountain Mining
Company.

Q. What does that mean? A. There is a debit balance to that account of

$10,500. It arises from various charges against it; organization expense and one

thing and another at that time; they had charged $10,500 more than they had
given credit for by transfer to other accounts, so that they charged the balance to

Keeley Mines Stock and Bonds Account.

Q. Wiped out the Eabbit Mountain account and put it in this ? A. Yes.

Q, What is the next item ? A. Profit and loss ; they took credit for $92,000

of profit and showed them in their statement of profit and loss, charged them up
to investment in Keeley stock.

Q. Then what is the next one? A. The next is suspense account, $25,000.

They carried a suspense account and charged items into it and out of it and this

$25,000 is a clearing up of that. The next item is $107,500 special account, which

arises out of Tevis and the Continental Securities transaction we spoke about.

The next item, $45,000, is interest, general.

Q. You spoke of that? A. Yes, a minute ago. The next item is $15,000
in purchase of Keeley Mine stock from Crompton and from Whitney. Crompton
has paid back since the failure of the bank the $10,000 that was paid to him, but

Whitney has not.

Q. Whitney is a New York man? A. New York theatre manager. The
next item that appears there, that payment of August 3rd, 1910, out of Toronto
office, $5,000; that makes a total of $535,000 charged to the Keeley Mine Stock

and Bonds account,

Q. Speaking in round numbers, the legitimate charges of the Keeley Mine
are $505,000, and then there is interest? A. That is advance account.

Q. That is legitimate advances because they went into the mine or spent on
account of it? A. Yes.

Q. Then there is $118,000 of interest? A. Yes.

Q. Apart from those two items, are any of the others which you have given

us proper and legitimate to be charged to that account? A. From my stand-

point. That comes down to a matter of opinion, I disagree with Mr. Travers.

Mr. Travers said he was warranted in doing this, and I say I do not agree with

him ; I do not agree with this method of charging up these profits and taking care

of these losses. I do not think this method was proper under the circumstances

which obtained.

Q. What was the method adopted? A. The method adopted was this, if

the bank made a loss or the bank wanted to show the earning of a profit it charged

the amount up as an investment in the Keeley Mine Stock and Bonds; in other

words, if the bank here wanted to show a profit of $92,000 in its account it took

credit for having earned a profit of $92,000 and showed the expenditure of $92,000

in this stock. That question simmers down to a difference of opinion.

Q. Does not it simmer down to this, that he was assuming the mine was

worth a very large amount of money and consequently could stand all these losses,

and from your point of view unless it realized them it would not be fair to charge

them? A. That is a risk he ran, and he lost.

Mr. Commissioner: I suppose he ought to have waited until he realized the

profits and then carried them to profit and loss account? A. If he had realized

those profits I don't think anybody could cavil very much at this method of treat-

ing this; but he was anticipating.



Toronto, May 29th, 1912.

Thp Commission resumed at 11 a.m. at Osgoode Hall.

GEOFFREY TEIGI^MOUTH CLARKSOJST, Examination Continued:—

Me. Hodgins : You were discussing the Devean and Menzie transaction yes-

terday and you have prepared a little statement dealing with it? A. Yes. I

wanted to explain that thoroughly ; I was a little bit confused about it yesterday.

I have given you a memorandum. I will tell you the exact course of the transac-

tion; if you look at page 39 of the report (of Exhibit 63) you will see securities

on hand $20,027, and added in the total capital stock the^ total of $291,310 is

the capital paid up on November 26th when it was organized. That means that

Devean's capital stock Mas showTi as paid up out of moneys borrowed by Travers
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Mr. Hodgixs : The Keeley Mine itself appears to be responsible for the

$505,000, and perhaps for tTie interest charges? A. For a large portion of the

interest.

Q. But so far as the other items are concerned, they arise out of different

transactions and have only been gathered together in the Keeley Mine account

because they thought that account would ultimately make good a profit sufficient

to wipe them out? A. That is the idea.

Me. Commissionee : It is treated as an investment in the stocks and bonds

of the Keeley Mine to an equivalent amount ? A. That is it exactly ; it is treated

as an investment in this stock.

Q. . Stock and bonds ? A. It is called stock and bonds account, but it was
really stock.

Mr. Hodgixs : There were no bondf; issued except those that the Trusts & I

Guarantee Company got? A. The bonds were pledged for the obligation owing
to the bank; the bonds were pledged against advances, the stock was used to take

up these losses.

Q. They might Just as well have charged those additional items to John
Smith or Tom Brown if they thought he would make good and pay the bank that

money? A. Mr. Travers has given you his reason; he had that stock and he

charged that to it.

Q. I do not think it would be fair to assume that the bank had put all that

money into the Keeley Mine; it lost it in various ways and then put it in the

meantime into these accounts, till the Keeley Mine could make good; in which
case they would have appropriated the profits in the Keeley Mine to wipe those

out; does that appear to be the case? A. The bank made these losses, expended
these moneys, charged these expenditures as investments in this stock, stock which
it had got for nothing; it anticipated making a profit out of this stock; it did not

make the profit and therefore

—

Q. The original amounts that are charged there had nothing whatever to

do with the Keeley Mine? A. No.
Mr. Commissioner: Supposing he had adopted another course and treated

this stock as being of the value of half a million and credited that to his profits,

would not it have come to the same thing? A. Yes, in the end. Yes, because

he would then have had to have written the stock off when it was ultimately

realized.

The Commission adjourned at 4 p.m. to 11 a.m. to-morrow.
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from the Trusts & Guarantee Company; in other words, he allocated $20,000 of

that money in payment of this Devean stock,

Q. Do you mean giving him the Dominion Permanent stock to the fjood as

Avell? A. I mean to say he borrowed $"30,000 from the Trusts & Guarantee Com-
pany and he allocated that as cash received in payment of the Devean stock.

Mr. CoMi\rTSSioxER : lie gave the Trusts C^ompauy as security for that the

Canadian Savings stock that he got from Devean? A. Yes. In March, 1913,

•when he paid the Trusts Company loan olf, that was equivalent to the return of

this cash which was presumably held by the bank in payment of that stock, but

instead of charging it to capital stock he charged it to organization account, then

he had the stock to the good, but the Devean capital stock not paid. He credits

that $20,000 to organization account to offset the payment of $25,344.80 paid to

Ihe Trust Company.
Mr. Commissioner : Perhaps you would explain at that point what accounts

for the difference between $20,000 and $25,344? A. There is the $2,380 of the

Laidlaw and there is $1,400 bonus and interest for the balance. He did not put

through that entry, however, crediting the organization account with this $20,000

of Devean stock until the time of the Menzie transaction. At that time Menzie

had given a note for $40,000, which was discounted in the Toronto branch; he

split that, allocating $20,000 of these proceeds to take the place of the Devean
securities which were handed back to Devean, and the other $20,000 he added to

capital account; increasing it. That is the transaction.

Mr. Hodgins : What was the object of doing the transaction in that way
from his point of view? A. I do not know, excepting this, it was irregular to

put it into the organization account, but it only made a difference of $5,344; $2,300

of that was the Laidlaw amount, and the balance was interest and bonuses. T

suppose the interest and the bonus was the cost of carrying this deal through,

Mr. Commissioner : If he had taken it off the capital account, reduced the

capital account, that would interfere with his circulation to that extent? A. It

would have reduced his circulation.

Q. That probably was the object? A. He would have reduced the circula-

tion, but if he had done that there would have been no reason why he should

not have put back the $20,000 at once; it would have reduced his right to circu-

lation $5,344,

Q, Only? A, Yes, only.

Exhibit 66 : Memorandum re Devean and Menzie transaction.

Mr. Hodgins : Q. There was a transaction in Syracuse, New York State,

in reference to the proposed buying of control of the Mutual Life Insurance Asso-
ciation? A. Yes.

Q. That transaction such as it was fell through? A. The purchase was
not completed, no.

Q. What was the loss on tliat transaction of the bank? A. $15,000.

Q. And that amount only? A. That is so far as I can ascertain.

Q. I do not want to go into it, but perhaps it would be just as well in a

general way to say what it was and how the loss was occasioned? A. As I under-
stand it, the !);mk had given a deposit receipt for $150,000. a non -negotiable re-

ceipt; the receipt was negotiated and the proceeds of sale were divided as far as I

can find out amongst a number of people, amongst whom was John Tevis that we
have heard of. The New York Insurance Department stopped the transaction and
compelled the re-payment of all the money but $15,000 which Tevis had secured.

This is as I understand it. To get back its deposit receipt and to prevent tlie

transaction being carried further, at least the proceedings by the New York
Insurance Department being carried further, the bank loaned Tevis $15,000 on
some mining stock now worthless and issued to a bank in Syracuse two deposit re-

ceipts amounting to $15,000 which were subsequently paid.
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Q. Do you remember what mining stock they loaned on? A. Big Vein
Copper Co.

Q. Is that worthless now ? A. My inquiries indicate it is.

Q. That is the transaction that is detailed in the Eeturn to Parliament as I

understand it; there is a good deal of correspondence from Superintendent Hotch-
kiss and Mr. Charles Hughes with the Finance Department, that is really the same
transaction is it not? A. Yes, that is the transaction referred to.

Q. It begins with a letter dated January 11th, 1910, from William H.
Hotclikiss, Superintendent of Insurance to the Finance Department, and Charles

Hughes was sent by the Insurance Department and that is all detailed in the

printed memorandum and it had a good many ramifications, but the net result to

the bank as you find it was this $15,000? A. A loss of $15,000.

Q. It was said that Travers took actual circulation with him over to Syracuse,

was that returned? A. The evidence given was to the effect that $150,000 was
taken over and returned.

Q. AVlien you say the evidence, do you mean the evidence taken by the In-

surance Department of New York State? A. Yes, I think there is a cepy of

the evidence in one of those books and the information given to me by Mr. Travers
and Mr. Fitzgibbon.

Q. It was returned; you do not find any such loss in circulation? A. No.

Q. Which would indicate anything incorrect in that? A. No.

Q. When was that loan made to Tevis; the correspondence begins in Jan-

uar\', 1910? A. I will have to get the call loan register.

Mr. Commissioner : Is that very important ?

Mr. Hodgins : I do not think so. A. I can tell you by reference to the

call loan record.

Q. There is nothing else that calls for comment in connection with that

transaction from your point of view? A. I think not, Mr. Hodgins, that is the

ultimate result to the bank; this call loan would have been made at the termina-

tion of these proceedings in connection with it; it is not at the initiation.

Q. Does Tevis appear in any other transaction than what you have given

us? A. Tevis appeared in that capital stock transaction, the purchase of

$115,000.

Q. Are those the only two transactions? A. Yes. Of course Tevis was
mixed up with the Knabes of New York and Baltimore, and the Knabes while it is

a different transaction still there was a relationship generally between the bank

and that crowd.

Q. Are the Knabe's liable in anv way to the bank or alleged to be liable?

A. Yes, they ow^e the bank between $80,000 and $90,000.

Q. How did that arise? A. The bank loaned them money.

Q. On what? A. The bank loaned them money and took as security their

direct obligations and some notes of a man called Bamsdale, of Pittsburg, and a

concern called the Manhatten Securities Co. of New York, and it was also claimed

that tliis Tevis capital stock in the bank really belonged to the Knabes.

Q. Are they the piano people? A. Yes.

Q. "Were they members of the American Piano Co? A. They were, and I

understand they were the promoters of it or connected with the promotion of it.

Q. "WTiat was the dealing that this bank had with these people in the United

States which resulted in the loss of $80,000 or $90,000? A. The explanation

given to me is that they were regarded as people of responsibility, that they wished

to purchase the control of the Federal Life in Hamilton. They approached the

bank and the bank made two loans to them aggregating $100,000 and issued

deposit receipts for varying amounts which the bank subsequently was called upon
to pay.

Q. I find a letter and the papers from Mr. Hunter to the bank advising that

it was illegal to issue deposit receipts for that purpose; that appears among your
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papers; as a matter of fact do you find records of deposit receipts being issued?

A. To the Ivnabes?

Q. Yes? A. Yes. I do not understand that. Loans were made by the

bank to the Knabes.
Mr. Commissioner: You do not understand how that could be ultra vires?

A. No, it was an ordinary banking transaction; they made the loan and issued

the deposit receipts in satisfaction of the proceeds.

Q. lie may have got the idea that they were buying the Federal Life? A.

I think that refers more to that, the deposit receipts being issued in purchase of

Federal Life stock.

Mr. Hodgins: What security did these Knabes give for this loan? A. I

was instructed when I first went into the bank that the bank was supposed to hold

an option on certain Federal Life stock. As a matter of fact it turned out that

that option was not held by the bank, it was held by another party in town here

who had advanced money to Knabes. The only security therefore the bank held

was their own personal responsibility and the responsibility of Barnsdale, of Pitts-

burg, who I think expended somewhere about $25,000 and the Manhatten Secur-

ities Co. of New York to a similar extent. The Manhatten Securities Co. is worth-

less, we exliansted its responsibility and collected two or three thousand dollars. I

think we have collected from Barnsdale about eight or nine thousand dollars and

have an action pending against him in Pittsburg.

Mr. Commissioner: Any hope from that? A. I think so, sir, but it won't

come up for a year and a half ; the lists are congested there and it will take them a

year and a half for the case to be brought to trial. We issued the writ over a year

ago. Against the Knabes we issued a writ in Baltimore.

Q. That is not worth much ? A. No, I got an offer of $10,000 in satisfac-

tion of their obligation which I would not take.

Q. Wliat was the bank getting for taking that; it would be a pretty big

transaction; was it to get simply interest or a big bonus? A. No, interest,

simply interest; but I understand what it had in view was it would get substantial

deposits if it helped these people in buying this company, it would reap its reward

in deposits.

Mr. Hodgins: That is if it bought the Federal Life the premium income is

large, it would all pass through them? A. The bank would get substantial

deposits.

Q. A very good class of business to do? A. It is a high class company.

Q. What was the motive of the effort to get control of the People's? A. I

think the same motive; well, this is the explanation I have; this deposit receipt of

$150,000 was to be issued in purchase of the controlling interest in the People's

Life which was then to turn around and buy $150,000 of the capital stock of the

bank, returning the deposit receipt in payment. That would mean in the ultimate

that the bank would have sold $150,000 of its own capital stock, having it invested

in the People's Life stock.

Mr. Commissioner: What was the stock in the People's Life worth? A. I

do not know that; I did not follow that deal any further.

Q. You do not know whether it was a solvent concern? A. I do not; I

presume Mr. Travers can tell you more about that.

Q. Was the idea to bring that over here or to operate the company in New
York State, this People's Life is a New York corporation? -A. Yes, a New
York-Syracuse corporation; I do not know what the idea was. I understand the

idea Mas to get out $150,000 of Farmers Bank capital stock.

Q. At par? A. There is a statement in the folder there, but I did not

follow up the details.

Mr. HonGTNS : You have the evidence taken by the State Department, I

think I have seen it here? A. Yes, I take it to be a copy of evidence given by
Mr. Travers before the State Department.
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Q. And others? A. Yes.

Q. They held an investigation into it? A.' Yes.

Q. This is a letter from Mr. Hunter dated the 30th June, 1909, to Mr.
Travers with regard to the Federal Life. In this matter I have carefully con-

sidered the proposition made on behalf of Mr. Knabe, that the Bank should assist

him and his associates in purchasing the control of the Federal Life for a sum of

$334,000 by making an advance to Mr. Knabe either in money or by deposit
" receipts of the Bank to the amount of $200 to $300,000. A bank deposit receipt

certifies that the holder has monies to the amount named in the receipt to his credit

and the bank is accountable therefor to the holder on a certain length of notice. If

the Bank were buying securities or lending monies on securities, it seems to me, the

bank could legitimately issue deposit receipts for the amount of the purchase money
or the amount of the loan ; but where the purpose of the deposit receipt is to assist

a third party in borrowing from some other institution, in my opinion the issue of

the deposit receipt by the bank would be a grave violation of the law. It is also

suggested that the bank might borrow in New York the monies necessary to make
the advance to Mr. Knabe. As already explained to you in our interview in the

presence of Mr. Knabe, in my opinion, such a course would be unlawful. I under-

stand that Mr. Knabe as a large shareholder of the bank is entitled to every con-

sideration, but in asking the bank to undertake a transaction of this magnitude on
the security proposed seems to me to be beyond anything that he has a reasonable

right to expect.

" Yours truly,

W. H. Hunter."

"P.S.^The proposition that the Bank lend Mr. Knabe some of the bank

securities to assist in this operation is of course completely out of the question.

AY. H. H."

Q. What was done according to the records was the issue of a deposit receipt

was it? A. The loan made to Knabe of the $100,000 thereabouts and the issue of

a deposit receipt apparently in satisfaction of the proceeds.

Mr. Commissioxkr:. Instead of paying him cash? A. They gave the

deposit receipts. That did not appeal to me as being improper.

Mr. Hodgixs : Is Mr. Hunter right in saying Mr. Knabe is a large share-

holder of the bank? A. I am told the Tevis stock was really held in trust by

him for Knabe; I have seen no actual evidence as to that.

Mr. CoMMissioxER : What was this man Knabe doing, getting out of the

piano business to become a speculator or a promoter? A. I understand that

he and his brother had two or three million dollars on his father's death, and that

he speculated it all away until he is insolvent.

Q. This is one of the schemes ? A. Yes ; he has probably gone into a num-
ber of things like that. I do know, he was in a surety company in Baltimore, which

had a very bad failure and I have a detailed report somewhere or other.

Mr. Hodgixs : About the deposits of circulation with the Trusts & Guarantee
Company, you have gone over that account pretty carefully in great detail? A.

Yes.

Q. Practically from day to day since it began? A. Yes.

Q. I do not know whether you have any short abstract of it which will illustrate

the situation? A. I have a statement giving the daily balances.

Mr. Commissioxer : Does that differ at all from the statement that has been

made that they deposited at first $1,000 a day ? A. It does not differ.

Mr. CoiiMissioxEE : What is the use of it?
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Mr. PIodgins : I am accepting that, that is just wliat the facts show in this

book; I want to get Mr. Clarkson's view of the result of that in point of view of the

bank as a loss to the bank ? A. I regard it as an improvident transaction.

Mr. Commissioner: I would like Mr. Clarkson to give his reasons for that,

because it does not strike me so? A. I will illustrate that. I will give you a date

where there is a balance in favor of the Trusts Company to the extent of $11,000.

Q. That is taking the two accounts? A. Yes, the bank had on deposit with

the Trusts Company at that date $170-000 on which it was drawing no interest;

$25,000 of that $177,000 had originally been loaned to the Trusts Company at 75%
before it was put into the circulation account where it drew nothing. That left

the amount arising out of deposit circulation, $145,000. Mr. Travers gave evidence

here the other day to the effect that of the deposit of circulation the amount out
from time to time would be about $25,000 unredeemed; I think that is about right.

Deducting that, that would leave the bank as having redeemed the $120,000 of that

circulation; sq that for its deposit of $170,000 with the Trusts Company the bank
had paid out legals and gold for the $25,000 which it had originally loaned to the

Trusts Company for the $120,000 which it had redeemed, circulation which it had
redeemed through the Clearing House, that is to say that $145,000 out .of that

deposit of $170,000 was actually legals and gold which the bank could have taken

to the Bank of Montreal or any other bank and deposited at 3% and gotten at the

rate of $4,200 a year on.

Mr. Commissioner: I do not follow that. A. The deposit on that date

was $170,000; $25,000 was a loan originally advanced at the inception of the account.

Q. Leave out for the present that—A. That makes $145,000 arising out of

circulation. That circulation was being put out by the Trusts Company and coming
back into the bank all the time and the bank was receiving it through the Clearing

House in legals, in actual gold or in legals.

Mr. Hodgins : The point is how was it doing that? A. It was taking il

out of the deposits of other customers, that is how it was getting it.

Q. This deposit that you speak of of $170,000 was the aggregate of $1,000 a

day roughly speaking? A. Exactly.

Q. They had mounted up to that ? A. Yes.

Q. In the meantime the Trusts & Guarantee Company was paying it out over

the counter and it was coming back ? A. Yes.

Q. But when it came back to the bank Mr. Travers says they re-deposited it?

A. They redeemed that circulation through the Clearing House.

Q. I understood him to say that the volume outstanding at any time would
not be more than $25,000, and that would be going around and around in circula-

tion, although in the books it would accumulate? A. Yes, but they had to pay
out $145,000 of circulation.

Q. But the point Mr. Travers made was that that was not all different cir

culation, that it was $25,000 so to speak, re-deposited week by week or month by
ihonth? A. J^o, what I understood from Mr. Travers and what was the fact is,

that of the circulation deposited with the Trusts Company there would be $25,000
out with the public and that the remainder would be coming in through the Clearing

House and redeemed by the bank.

Q. Why do you say that is the fact, are you speaking from the books? A.

Xo, you cannot speak from the books; I mean as to general experience as to the

average length of time that circulation remains out.

Q. Would it not be possible to have made that account up to that amount if

Mr. Travers' theory is true that about $25,000 was circulating around from tiine to

time, first from the bank to the Trusts Company and then to the public and then
back through the Clearing Plouse to the bank and then re-deposited to the Trusts
Company? A. That would have been all right, but you must remember that

every time that money came in from the public througli the bank the bank had to

pay gold to the public for it, so that I say that out of this deposit of $145,000 allow-
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ing that that was a mere circulation of $25,000 currency—and that is about correct,

because there are about 25 days a month— it still left the bank had paid out in

gold to the public $120,000 in returns of its circulation as it came into the bank

from time to time; what I say is that that $120,000 in gold which the bank had
paid to the public in payment of these bills which it got back and then put into the

Trusts Company again, it could have taken to any other bank and deposited at 3%
Me. CoiiMissiONEK : Or lend it to customers at six and seven? A. No,

that would hardly be fair to go so far as that, because the bank had to keep a reserve

and the reserve had to be with some depositary where they could go and get legals.

Mk. Hodgixs : Are you taking this into consideration that every time they re-

deposited this $25,000 they would get from the Trusts & Guarantee Company legals

or a cheque on the Bank of Montreal to produce legals? A. Xo, Mr. Hodgins,
there was no drawing against this account, except by way of reducing balances

equally until 1910 when the Clearing House balances began to go against the bank.

Q. That is the fact I wanted to get from Mr. Stockdale the other day. That
account began when— there is not a withdrawal in it if I remember for the first

year? A. This account began on January 2nd, 1909, with a transfer to the

deposit account of the loan of $25,000 made by the bank to the Trusts Company.
Q. How long did it go simply depositing and the circulation going out to

the public and without a withdrawal from the Trusts & Guarantee Company which
^ould produce legals? A. Which would produce legals?

A. Yes, they both described the operation as a deposit on the one hand and
then a withdrawal on the other by cheque wliich would produce the Trusts & Guar-
antee Company cheque on the Bank of Montreal, and they would go down and get
legals for that—the statement furnished by the Tru^t^ & Guarantee Company shows
the first deposit was the 12th January, 1909 ? A. The first deposit of circula-

tion ?

Q. Yes ? A. That is right.

Q. And the first withdrawal on August 30th, 1909 ? A. That is not cor-

rect; well, that was an equal reduction, the bank reducing its account $10Q,000
against the Trusts Company and the Trusts Company reducing its deposits in the

bank by $100,000.

Q. That August 30th cheque Avas entered for $100,000, does that mean they

8ent a cheque down and got $100,000 in legals? A. No, it is a cross entry.

Q. September 1-ith is the next, $50,000? A. That is a cross entry.

Q. The next, December 31st, $50,000? A. That is a cross entry.

Q. That would mean that during 1909 they got no legal tender from the

Trusts & Guarantee Company, if 1 understand the account? A. Not that my
investigation shows.

Q. If they did not do that, how much circulation did they put in up to the

31st December, 1909? A. About $324,000 all told.

Q. Is that the total of the account on that date? A. No, the total of

account was $124,000, but there had been three cross entries to the extent of

$200,000.

Q. During that year, 1909, had they large balances or about equal balances

from time to time?
Mk. Commissioner: Have we not got all that?

Mk. Hodgixs : That account has never gone in, no. You remember, I ques-

tioned Mr. Stockdale about it and I got from him the withdrawals, but not the

details of the deposits, and I do not think it is necessary beyond giving the times?

A. The account ran in varying ways.

Q. Take the 31st December, 1909? A. On the 31st December, 1909, the

Trusts Company was owed $32,000 in the ultimate balance.

Q. That is the difference between the two sides? A. Yes, between the

two sides.
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Q. But not subtracting them give me the total deposits? A. The bank had
with the Trusts Company $124,000, and the Tinists Company had with the bank

$155,000.

Q. During that year, do you find that the Trusts Company were getting in-

terest, during 1909, on the balance that it had there, irrespective altogether of the

state of the deposit account? A. It was.

Q. Did that continue during 1910? A. Yes.

Q. Perhaps you would look up the earliest withdrawal? A. January 14th,

there was $20,000 there ; that was actual withdrawal.

Q. They appear to be so from that on, unless February 11th was a cross

entry.

Q. Mr. Stockdale said that that part of the deposit with the bank which

represented the Hamilton Estate was a liquidation account and the interest would

go to the liquidation and not to themselves personally? A. I presume that would

be correct.

Q. If the two accounts were set off against the other and the interest wan

paid from one side, what rate would it be upon the difference between what the

one owed

—

Mr. Commissioner: We can calculate all that; do not let us encumber the

records with that; we know what was being paid—3J/2%, was it not, on one side,

and nothing on the other? A. Four per cent on their own savings balance and
three on the chequing account.

Q. Mr. Hodgins: We have not the basis to make the calculation on? A.

Do you mean on the ultimate balance ?

Q. Yes? A. It rims from 40 to 100%.
Q. If Mr. Stockdale is right, that 4% on the Hamilton should not go to them

at all, the Trusts Company would not profit to that extent? A. 'No.

Q. But the bank would be paying at that rate ? A. The bank paid at that

rate.

Q. It is said by Mr. Travers that this deposit of circulation and its being

paid out over the counter by the Trusts & Guarantee Company was an advantage

to the bank? A. I differ with him in this way: the issue of circulation by a

bank is undoubtedly a benefit; but if the bank issued its circulation without in-

terest or without charge, I fail absolutely to see how it can get any benefit. It is

just the same, as, take yourself and Mr. Travers and myself; I owe Travers some

money, I come to you and ask you to lend me your promissory note and you do,

and 1 credit you in my books as my creditor for $1,000, and I give you a promis-

sory note to Travers. Travers comes to you and asks you to give him gold for

it; how do you make any money out of the transaction? That is exactly what

happened. There is this merit in the transaction that he was able to go and get

legals there when he wanted it, but he might just as well have gone to any other

bank and got them. That is my opinion and it may differ from Mr. Travers, but

1 am strongly of that opinion.

Q. I think probably Mr. Travers and you really agree; was there any benefit

in 1909 in having this circulation deposited with the Trusts & Guarantee Com-
pany, irrespective of its issue altogether, to enable them to show that the Trusts

& Guarantee Company owed them that amount? A. It showed in their returns

to the Government as a reserve ; it showed as " other assets ", but it was under-

stood it was a reserve.

Q. There was an advantage from the banker's point of view in doing that?

A. There is always an advantage in showing there is a quick reserve there.

Q. I think we have got this far, that admitting that to be so, the advantage

would be gained altogether by the deposit witli the Trusts & Guarantee Company
and that its handing out the circulation would be no benefit at all, because it would
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f-ome back immediately and have to be dealt with? A. It would come back;
] think on the average they calculate about five weeks.

Mr. Commissioner : That is what Travers said ? A. Circulation is out for

five weeks. If they had put it out at interest it would have been one thing; lend-

ing it without interest destroyed the benefit.

Mr. Hodgixs : To sum it all up, what is your idea as to why this device was
adopted? A. I do not know; I can only give you an opinion. The Trusts Com-
pany deposited heavily wdth the bank, and it may be that it deposited in these

large sums because it had a heavy deposit from the bank and it was a profitable

transaction to it; it was earning a large amount of money on this thing when it

was practically being given the wherewithal to make the deposit; that is the way
I look at the transaction, and I instructed my solicitor that I deemed myself en-

titled to receive from the Trusts Company interest on this account ; whether I have
a legal right to it is another matter.

Q. Just to ^^ind up the Trusts & Guarantee, you paid their entire claim ? A.
Under an agreement merely; it is to be without prejudice to our rights, and they

put up certain securities which are lodged in the Bank of Montreal.

Q. You paid off their entire claim as you found it at the date of the failure,

the agreement being it should not prejudice your rights? A. No, it should not
prejudice our rights.

Mr. Commissioner: To the extent that $25,000 was always out, surely that

vras a benefit to the bank; they had that much paying no interest upon it while
it was out? A, But the bank were getting nothing for it.

Q. Was it not a benefit to have their bills in circulation advertising the bank?
A. From an advertising standpoint, yes; not otherwise that I can see.

Q. They were paying no interest upon it; it was costing them nothing, A.
Costing them nothing.

Q. To the extent of the circulation that was out ? A. Costing them nothing
lintil they came to the point of redemption.

Q. In other words, practically what you mean, apart from that $25,000 that

was always in circulation they were lending the balance without interest to the

Trusts & Guarantee Company? A. Yes, sir.

Q. That is your proposition? A. Yes.

Q. I do not quite understand how you can make this large interest, 40 to

100% ? A. I give you how I arrive at it; we will take here as an instance, De-
cember, 1909 ; the balance was $31,000 in favor of the Trusts Company. The Trusts

Company were receiving 4% on $120,000, that is at the rate of $4,800 a year; and

3% on $77,000, that is at the rate of $2,300 a year; that would' represent $7,100
n year on an ultimate difference of $31,000.

Q. You are taking one of the worst cases? A. No, not the worst case. I

Avill take the worst case. The bank was owed $18,000 by the Trusts Company; the

Trusts Company owed the bank $218,000 and the bank owed the Trusts Company
$200,000; the bank was paying interest on $200'000 and the Trusts Company
nothing on $218,000, and if interest were calculated on that the rate run into a

large figure if you take the ultimate balance.

Q. You get at the figure by computing your 3% which you say the bank

would pay on these deposits? A. Yes.

Q. You can get exactly what that was? A. You can get exactly the ratio

per day.

Mr. Hodgins: You have tabulated very carefully there the daily balance so

that if it is of any interest to anybody to get the exact figures from time to time

you make it up? A, I tabulated this for the purpose of that Litigation we had

with them.
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Q. I woidd like to go over ?orae special matters with you; in the first place,

you, I suppose, have not been able to malce up tliat statement I asked you for yes-

terday? A, No, that will take us four or live days.

Q. I am goiiig to ask you to add something to that just at the same period;

dealing with the circulation itself you have the amount that was outstanding at

the time of the failure? A. Yes.

Q. How much was issued altogether, how much was used altogether and put

into circulation? A, During the life of tJie bank?

Q. Yes? A. I cannot remember tJiat.

Q. You have the amount that was printed? A. The amount that was

printed was $825,000.

Q. And the amount that was on hand at the time of the failure you have

$286,635 ? A. Yes.

Q. And was what was printed all out, all extent and would have to be re-

deemed if presented? A. Xo, that $825,000 of circulation that was printed,

there was I think $275,000 in the Toronto office and then in each of the branches

there was a certain amount of circulation on hand in the teller's boxes.

Q. You are giving them credit for that; I am asking you if the difference la

all out and liable to come in? A. Now?^
Q. Yes? A. At the time this statement was prepared there was $405,000

of circulation out in the hands of the bank in the country; at the time of the

failure there was $538,360 of circulation outstanding.

Q. That would be a first charge on the 'assets then ? A. Yes.

Q. And you have redeemed this $132,000? A. I redeemed more than that,

it is down to about $340,000 ; I have redeemed about $200,000.

Q. You are paying from time to time as you— ? A. That is the first thing

I pay, whenever I get any money it goes out in circulation, because it is interest-

bearing.

Q. In the statement I have asked you to prepare could you indicate at the

end of each year the amount of circulation outstanding, is there any way of doing

that? A. No, the monthly returns to the Government would give you the cir-

culation each month.
Q. You have not those monthly returns? A. Yes.

Q. The montlily return at the end of December of any year would show the

amount of circulation then out? A. Yes.

Mr. Commissioner: If the return was correct? A. Yes.

Q. Have you verified them? A. ISTo, I have not verified the monthly
return but I do not believe it could be out; it was right when I went in here and

it was checked over by the Bankers' Association from time to time.

Mr. Hodgins : You are getting me a statement of the capital stock paid up
at the end of each year and I would like to see the amount of circulation then out-

standing at the end of each year? A. You understand the bank is required to

make a return to the Canadian Bankers' Association monthly of the circulation

outstanding; they would have all those returns for every month.

Q. When you are making up a statement it would be convenient to have that,

because that would show the amount they had in paid up capital and the amount
they had outstanding in circulation? A. That raises two or three issues; am I

to treat this Tevis loss as a loss apart from capital or deduct it from capital?

Q. You are just to use your own judgment as long as you so state that you
have either included or excluded that. I think 3'ou gave me the total amount of

capital stock paid up as $552,000 and if the Tevis loan was counted in it was only

$532,000 ? A. I can give you a statement that will be pretty nearly correct, but
I cannot vouch for its absolute correctness from time to time.

Q. I only want it as near as you can get it each year ? A. I will get that.

Mr. Commissioner : Where is this circulation ? A. There is an agreement
standing between the various banks under which it is in the hands of Mr. Hender-
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son of the Bank of Toronto and myself as trustees, and lodged in the Toronto Gen-

eral Trust Company.
Q. How much is there ? A. There is about $340,000, $320,000.

Q. Surely some of it is lost and \Fill never be presented for redemption?

A. There will be some of it, but we never can tell that.

Q. Have they got bills to the amount of—? A. $320,000.

Q. "\^Tiat is the difference between that and the amount outstanding? A.

There is about $15,000 to $20,000 that has not come in yet; it may come in and
part of it may never come in ; but it was put there on account of an agreement

whereby the bank reduced the rate of interest on the bills to 3% instead of 5 ; that

is why that was done.

Mr. Hodgins : The amount held by the various banks amounted to $320,-

000 ? A. Yes, about that.

Q. Are there any other holders of circulation? A. Probably $15,000 to

$20,000 of which I have no record.

Q. That amount then would be $340,000 ? A. That is what I say is now
outstanding.

Q. At page 50 you give the balance which of course would be— ? A. That
is October 11th, last year.

Mr. Commissioner: Was there any inspector for this bank? A. Fitz-

gibbon was presumably inspector.

Q. Inspector of what? A. Chief accountant and he made some inspections

of the branches.

Q. If there had been even the most superficial inspection of the bank, would
not at a very early stage its condition have been discovered? A. There is abso-

lutely no doubt about it.

Q. From the very beginning it was— ? A. Its books did not jibe with the

facts when they were opened.

Q. And it was beginning to decay as soon as it was born? A. Before it

was bom.
Mr. Hodgins : Q. How long did it take you after you became liquidator to

get to the bottom of the transactions in the bank's books? A. When you say

that, I do not know, but I knew within half an hour after I went into the office

that things were not right,—you mean to get to the bottom of these transactions?

Q. Yes? A. I do not know; it had just come from time to time.

Mr. Commissioner: Anybody going in there with any knowledge would at

once have known things were wrong? A. They would have found out very

quickly.

Q. And the money that has been wasted almost from the beginning? A.

Yes, they would have found it out ven^ quickly.

Mr. Hodgins : There is I suppose any one who would have the right to call

for what he wanted, not simply one who was obliged to be satisfied with anything
shown to him? A. You must understand the bank books are, as I said yester-

day, mere bald entries, and on the face of them they would not indicate very much,
but anybody having an understanding of accounts and calling for the items, which
1 do not know you intuitively see are not what they should be, and call for the

items, they would have found that out very quickly, found out the condition.

Q. Would any one taking the bank return to the Government say on Decem-
ber of any year and going into the bank with that return and simply verifying that

return be able to discover anything? A. It depends on how far lie would go; if

he wanted to take just the face of the books they would agree with the return, but
if he wanted to examine into any of the investments like the Keeley Mine or Stocks
and Bonds accounts he would have seen at once there was something wrong.

Q. If in other words he took the item of " other assets " or assets not enum-
erated in the foregoing heads and called for details of that? A. No, the books
would seem to indicate—when you speak of other assets you mean that $80,000?
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Q. Yes? A. No, the books would seem to indicate that was absolutely the

same as a deposit in any other bank or Trust Company ; but if he began to go be-

hind, take the Stocks and Bonds account- and he went to go over the vouchers to see

what the payments were made for he would soon meet with information which

would show him that they were not there from actual investments in stocks and

bonds. That is how the opening would come.

Q. The fact that the voucher would not tally with the entry? A. The
voucher would tally, but the voucher would show that the facts disclosed on it did

not warrant the payments being held out as investment as they were.

Q. To follow that a little further; supposing the vouchers had all proved to

be accurate, as you admit up to the extent of half a million they were accurate in

the Keeley Mine, an inspection would not have disclosed anything wrong with the

Mr. Hodgins: Speaking of that Stock and Bonds account which you use as

bank books, it might still be insolvent, having paid out into a worthless mine, but

the vouchers might be entirely correct ; it might have actually spent money in that

way ? A. They might have done so ; that would be mismanagement then. When
you come to a question of valuing assets, you go into a different field, you come
down to a question of opinion then.

Q. You think what would have put any one on the track, would have been the

inaccuracy of the entry as compared with the voucher? A. No- taking the affairs

of the Farmers Bank, the first thing that struck one in going in there was the

large investments in stocks and bonds. One naturally wanted to know what they

were. You started into the account and then you found that the amount was
arrived at coming from various sources, indicating losses or profits written up from
one thing and another, that showed you

—

Mk. Commissioner: That that was a padded account? A. Yes.

Q. Then you naturally went into the other assets' account and you found

them padded. When you go to the branches it was a different thing; go downstairs

where they have their main office; there they had a lot of liability of customers; it

becajne a question there of valuing the responsibility of those customers.

Mr. Hodgins : Spealdng of that stock and bonds account which you use as

an illustration, they did not begin to use an account like that until later on in the

history of the Bank, A. They did not, but they had a large amount expended in

organization and padded in one or two accounts; that stock and bonds accounts did

not come until 1908.

Q. It was opened as early as 1908? A. Yes.

Mr. Commissioner : I should have thought the fact that $120,000 out of this

small capital had been expended in organization would have startled anybody at the

beginning? A. Yes, but the books do not show $120,000; there are items written

into it.

Mr. Hodgins: Is not there always a great difficulty in disentangling those

items ; if any one went into the bank to inspect the organization fund and found it

to be $60,000 or $70,000 when it really ought to have been $120,000, it would take

some time to disentangle the other entries and show that they had been wrongly
entered.

Mr. Commissioner: I am not an inspector, but I tliink I would have found
it out if I had seen that account? A. It takes time to disentangle these things,

certainly, it takes time, and you have to understand it, but, Mr. Hodgins, you get

into a position like that and you find these things somehow or otlier; the appearance
of the accounts is what takes your notice.

Mr. Hodgins : On the question of dividends
;
you prepared a schedule showing

the dividends paid page 64 (Exhibit 63) ; does that show total amount which was
expended in dividends? A. Yes.

Q. Just give me the total amount spent in dividends? A. It is $52,780.

Mr. Commissioner : Page 64 shows the total ? A. Yes, sir.

Mr. Hodgins: $52,780, is that all they paid out in dividends? A. Yes.
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Q. It was a 2% half yearly dividend? A. They paid altogether 10%.
Q. In five payments spreading over three years? A. Yes, spreading over

2^ years.

Q. Were those dividends earned? A. Xo, they were not.

Mr. Commissioner: Upon what was the declaration of the dividend based?

A. They wrote up profits and charged them to Keeley Mine and other acconnts.

Q. Was a statement furnished to the directors at the meeting at which the

dividend was declared? A. I cannot tell that except by reference to the minute
book, two annual statements were furnished- copies of which I have.

Q. They were half yearly dividends; I suppose those would be provisional,

the books would not be balanced? A. The books will balance, yes, a half yearly

statement of the books could be taken off very easily, but those accounts were not

correct.

Q. Was the stock padding applied to that? A. Yes, writing up of assets

and writing up of Keeley Mine.

Q. Just as we have heard before? A. Yes.

Q. Mr Hodgins : They appear to have made no profits at all ? A. l^o,

they made steady loss.

Q. And those dividends thev paid would be about 10% out of capital stock?

A. Yes.

Q. Bank premises account appears on pages 55, 56 and 57, that takes in what
the branches, as I understand, took to rent and furnish and in some cases to buy?
A. Yes.

Q. The totals are shown on page 67? A. Yes.

Q. And you have got a loss? A. I make a loss of $110,825.

Q. Why do you call that a loss? A. I mean there was actually expended
according to the books of the bank eliminating all padded items $148,116.90 and I

calculate that those will not produce more than $37,291.

Q. A large part of the item $148,000 is made up of padded items ? A. No,
no parcel of that $148,000 is padded.

Q. That is actual expenditure? A. Yes.

Q. You think there is going to be a loss on that item of $110,000? A. I do.

Q. How do you account for such a tremendous loss? A. If you look at

these expenditures in these various little branches, take the first one Arkona, $1,386,

I only expect to recover out of that about $300 or $400 ; there is a lot of money
gone for the fitting of the premises and with the closing of the bank it has all gone.

These bank branches were located in small places where the other banks did not

feel obliged to open branches, consequently I could not sell them at a price and it

was a mere dead sale at the best price I could get. If you look at the Toronto Head
Office you will see nearly $39,000 was expended there. The terms of the lease were
not good ; tliere was an increasing rent and I could not dispose of those premises, in

fact the landlord has not been able to rent them yet at the price the Farmers Bank
Avas pa^dng for them; we lose all tliat money but about $2,500 or $3,000- we lose

all the money that has been put in those premises. Then Belleville, they have
according to their books $28,000 in that propertv.

Q. That they own? A. Yes. I tliink we have all told between $13,000 and
$14,000 advertising it and holding it for a year nearly to deal with it.

Q. A large amount of that loss would be the result of stoppage of the bank
and inability to sell it to any other bank? A. The bulk of the loss will be from
stoppage of the bank and inability to sell those branches to other banks, because of

the fact there were not deposits available at those points in sufficient quantities to

warrant opening branches.

Q. That would be bad management? A. I would not say that.

Q. Bad judgment? A. It is mLxed between bad judgment and the neces-

sities of the times, if you want to call it. The Farmers Bank, a small bank, the way
it was, would not be able to do very much if it were to open in other places in com-
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petition with a very strong bank and it would have to go to these outside points and

there there were not deposits sufficient to carry the branches.

Q. How did you, find the operating losses appear from the beginning? A.

According to my calculation the bank lost $242,603 in operating losses.

Q. Explain what those operating losses are? A. That means the absolute

cash expenditure in excess of the earnings.

Mr. Commissioner: For carrying on the business? A. Yes, irrespective

of bad debts or losses.

Q. Does that include the Toronto office and head office? A. Yes, all the

offices.

Q. Then you have tabulated the individual losses of the various branches, the

head office and so on? A. I have tabulated that year by year there, and that

statement on page 59 is only completing a period which was not written up in the

bank's books. The accounts were brought in from the various branches.

Q. From pages 53 to 59 you set out the details of the operating losses? A.

I do.

Q. That meant for instance in 1907 that the cost was over $60,000 and the

profits were only $15,000 there would be a loss there of $46,000.

Mr. Commissioner: Is it worth while going into all those details, they are

all shown here and he has given us the loss ?

Mr. Hodgins : To what cause do you attribute that operating loss being so

large each year? A. The bank was not meeting with success; it opened these

branches and it was not getting the necessary deposits and it was not doing a profit-

able business.

Q. That would account for nearly half the Avhole capital ? A. Absolutely

;

that is a risk that they ran in doing business, starting business.

Mr. Commissioner : What is the meaning of item here page 60, safes written

up in value ? A. They were written up ; it means they cost so much and they

were charged in the bank books at an additional amount. Their safes were bought

at a price and then charged to their branches at $8,288 in excess of their cost price.

In the same way stationery was charged to the branches, $11,200 but not written

off in other words stationery cost them $30,000, when they charged it up to the

branches, instead of reducing this $11,000, to $19,000 they left the stationery bill

on the books of the bank at $30,000, but the $11,000 to the credit of profit and

loss account.

Q. That is making money rapidly ? A. It is all in the same way ; they made
these losses.

Mr. Hodgins: What is page 60 intended to show? A. It is a summary of

the account. It shows the actual expenditures and it shows you the various items

that were put to the credit and debit of this account, writing it off and getting rid

of it.

Q. Which account? A. Profit and loss.

Q. That includes excess expenditures, in operating, commissions, dividends?

A. Yes, that is the profit and loss account.

Q. That corresponds with your figures year by year at page 53 ? A. Yes.

Q. Three year periods ? A. Yes ; this is really an explanation of the books,

it is dissecting that account and showing you what are really effective items and

what are merely book items.

Q. The column called effective items are real items? A. Eeal actual ex-

penditures.

Q. The others are what? A. Book items.

Q. Eepresenting no real transaction ? A. Eepresenting the transposition of

the charges from one account to the other but without actual effect in dollars and

cents so far as the bank was concerned.
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Q. The question that the Commissioner mentioned a moment ago about

the safes, that is written up value, the excess value, that $2,288? A. Yes, it

was written up.

Q. Not the total value? A. No, profit was taken of that.

Q. You, I think, have given here a list of the bad debts? A. No, I had
not given you the list of bad debts, but I have the list there.

Q. You mentioned, at all events, some bad debts, page 69. What is the ex-

planation of the Buckingham Graphite bonds; how did they come into the posses-

sion of the bank? A. The bank advanced to the Buckingham Graphite Com-
pany and took those bonds.

Q. An ordinary business transaction? A. Apparently so.

Q. Then the Ontario Leather Company bonds?
Mr. Commissioner: Perhaps you will find out who are behind the Buck-

ingham Graphite Company? A. A man called "W. H. P. Bromell and "W. H.
Hunter- and the bank held some stock in it.

Mr. Commissioner: Is that the solicitor? A. Yes, sir,

Mr. Hodgins : How are the Buckingham Graphite bonds treated in the books
of the bank ? A. As an investment.

Q. Is there a loan to the Buckingham Graphite Company? A. I would
rather not publicly discuss the account.

Q. The Ontario Leather Company bonds? A. I prefer not to deal with

that; it is treated as an investment in the books of the bank.
Mr. Commissioner: Is there any reason why you should not say who was

behind that? A. No, not a bit; the bank is behind it, that is all.

Q. The promoter of the company? A. No, the bank made a bad debt

with the Davey Leather Company, and apparently to help itself out it re-organized

a new company and took control of it, so that at the present time the bank is prac-

tically the only person behind that, nobody else responsible.

Q. The statement is there is a prospect of a loss of $100,000 on that? A,

That is quite true.

Q. Who is this Davey? A. Phillip Davey.

Q. Is he in town? A. He was in town here, but I think he is up near

Barrie now; he was a well-known man, character.

Q. How much was lent to that concern? A. $83,000.

Q. On what? A, On their own obligations secured by their business and

undertakings.

Q. What would account for such a transaction as that? A. The explana-

tion given to me is that when Mr. Travers was away in England the local man-
ager of the bank advanced a very large amount of money to Davey or to the com-
pany and that the proceeds of it did not go into the business of the company
entirely, but it was lost in other directions, and when Travers got back he found
this very large loss and knew he was going to meet the loss, and he had to get

Davey out of the business, and he turned it over into the Ontario Leather Com-
pany and took control of it.

Q. Who was the agent? A. I do not know the name.
Mr. Travers: Frame. A. That is correct what I said about that note?

Mr. Travers: Yes. A. Anyway, the bank was in for $83,000 and they

were in $168,000 at the time of the failure.

Mr. Hodgins : Look at page 69 ? A. I have a statement showing the To-

ronto outstandings as they are.

Q. You give a summary on page 69 ? A. That is my opinion.

Q. Of the list of outstanding— ? A. Outstanding obligations.

Q. To the bank? A. On October 11th last; there is very little difference

except to the extent of what collections I have made since.

Q. There is a very large amount outstanding? A. Yes, it is nearly all bad.
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Q. Those represent, however, other obligations or securities of one kind and

another that you found in the bank? A. Yes, absolutely; I have a detailed list.

Mr. Commissioner: Are these the ordinary accounts or do they include

other transactions than ordinary banking? A. They are very largely ordinary

banking transactions where the bank holds the obligations of different people which

are worthless, who have gone bad. If I go over them with you, I would not care

to do so in public, sir; but I can give you the details of any account you want.

Mr. Hodgins: It is only to get a bird's eye view; they amount to about

$800,000 and you are not likely to realize more than about a quarter.

Mr. Commissioner: He makes the probable loss $639,407? A. Yes, that

is in Toronto alone.

Q. The business extending over the three years, was it a fairly extensive

business? A. Yes, there is $800,284; there is $32,977 of that are items which

we have already dealt with in connection with these defalcations and Continental

stock transactions. Then there is that $55,000 in there of the Clark Manufactur-

ing Company; that is about $88,000, which would leave $712,284 of ordinary

obligations in the bank. As to them, my opinion is that they are worth about

$182,000, leaving the loss in here 1 have it of $639,407. (On page 69 of Exhibit

63.)

Q. That would be money lost on what you call ordinary banking transactions.

Mr. Commissioner : Extraordinary.

A. Losses in the banking business.

Mr. Hodgins : Subject to any comment one might have to make on the class

of business— A. A great deal of it is due to absolute mismanagement, in my
opinion, a very large amount of it; the balance is from other reasons.

Mr. Commissioner: Perhaps you could get from the witness, are there any
accounts in that of fifty or sixty or seventy thousand dollars, or are they small

amounts? A. (Produces statement, headed "Farmers Bank of Canada: Position

of assets other than fixed assets.")

Q. This is the detail of that $800,000? A. Yes.

Q. They seem to have dealt in some pretty large transactions? A. Yes.

(Witness goes over list with the Commissioner.)
Mr. Hodgins : Perhaps it might be as well to say with regard to that list

while you do not want to discuss these in public as it may affect your collections

on them—you can give the Commissioner any information he may desire in mak-
ing up his estimate as to the value of the assets? A. I made that lisl for this

purpose and am willing to do anything but not to enter into a public discussion.

Q. I am sure nobody would want you to do anything which would interfere

with your collection of the assets? A. That is the only idea.

Q. But as long as information can be given that is wanted by the Commis-
sioner— A. I am willing to give any information that is required of me.

Q. There is something you said makes me think I should ask—I was under

the impression we had got the outside amount of Mr. Wishart's liability when we
discussed the Keeley Mine? A. No.

Q. Is there more than that? A. We have judgment against him for be-

tween $52,000 and $55,000 ; there are notes of his discounted by the bank over and

above the Keeley transactions.

Q. And they do not appear to have had connection with the Keeley trans-

action, do they? A. There is no reference of connection in the books of the

bank, it is straight advances.

Q. Look at page 51, will you tell us if that gives us the outstanding liabilities

which have been proved by you? A. Those are the liabilities as on October 31st

last; these liabilities are taken from time to time, set-offs and one thing and an-

other, but that is the correct statement up to that date.
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Q. The $12,438 special account of the bank is that circulation or just bal-

ances due to the date of the failure? A. Xo, balances due to the bank; that is

not circiilation.

Q. Current accounts would represent what, $147,000? A. Current de-

posits.

Q. In head office and branches? A. Iso, in branches.

Q. Savings account, $979,894? A. Those are savings accounts in various

branches, deposits.

Q. Balance due on drafts issued, $17,558? A. Yes, those are the amounts
of the drafts issued less the set-offs, against the same. You see customers who
bought drafts and then would owe on a note they hold the draft and hold the note

and set them off; that is the set-offs. Just as a matter of information for you
the amount of set-offs acfainst the cash assets of this bank have been well on to

$60,000.

Q. 'Wliatare? A. The set-ofEs.

Q. You make the total liability including those items I have gone over

$1,159,353.28? A. Yes, of that date. Outside of that other deposit below there.

Mr. Commissioxer : TMiy is that omitted? A. That is taken in specially

at the end.

Mr. ETodgins : The total amount due to the Ont-ario Government, you have
it here, $26,533.16, does that include interest? A. Yes.

Q. That is a preferential claim, is it not? A. After the pajTnent of cir-

culation.

Q. 'Ulien was that deposited? A. The first deposit was in June, 1907,

when $10,000 was deposited; and then in May, 1908, $25,000 was deposited and
later on in the year the original $10,000 was drawn out.

Q. "Was the last $25,000 in one deposit or in two? A. No, in a number of

deposits extending over the period of a couple of weeks, I think, when two deposit

receipts were issued in satisfaction, one at $10,000 and the other at $15,000.

3[r. Commissioner: And the balance is accrued interest? A. Yes.

Mr. HoDGixs: That would be the $25,000? A. Yes.

Q. You have it " Ontario Government," is that the form which the account

took? A. Xo, there is a deposit receipt issued to the Treasurer of the Province

of Ontario.

Mr. Commissioner: Have you the date of that? A. The account is here,

if you would like to see it.

Mr. Hodgins: Yes, I would like to get the exact date; they would oome in

next to circulation if you ever get enough to pay that? A. Yes.

]\Ir. Co:mmissi.oxer: The expenses have to come out? A. They come
ahead of the circulation. ("\^'itneps shows to the Commissioner the account of the

Ontario Government in the bank ledger).

Q. According to this down to the 14th June— ? A. The Treasurer

deposited $12,019.

Q. On the 14th June he got a deposit receipt of $10,000, leaving a balance

to the credit of the account of $2,019.56.

Q. There were deposits of varving amounts down to— A, May, 1908.

Q. ^Yhai is this $15,000? A". That is deposit.

Q. Then it is until the 13th Mav, when a deposit receipt issued for $15,000?
A. Yes.

Q. How did that leave the account ? A. That left a balance of $826.63.

Q. And then? A. On the 19th May. they deposited further moneys and
got a deposit receipt of $10,000 leaving a balance of $1,817. This deposit receipt

here was apparently deposited on September 22nd, 1908.

Q. That is the first ten thousand? A. Yes, with interest.

Mr. Hodgins: What date was it withdrawn? A. September 22nd, 1908,

and then the amount was gradually checked out.
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Mr. Commissioner: It was not withdrawn was it? A. No, it was put to

the credit of a checking account.

Q. And checked out until— ? A. It continues right through, and that is

carried forward into that missing ledger. This is the general ledger of the bank

and the next one is the one that disappeared in the other proceedings.

Q. How did it stand at the failure ? A. There was nothing in the checking

aocount at the failure.

Mr. Hodgins : It appears in 1907, to have been deposits in various small

amounts? A. Yes.

Q. Consolidated on the 14th June?
Mr. Commissioner: That is all down.
Mr. Hodgins : Which of the two deposit receipts represent the present ? A.

Those two.

Q. The ones issued on the 13th May, and the 19th May, f908? A. Yes. .

Q. It appears to have been then as a sort of a current account? A. It

was a checking account, outside of those

—

Q. You, I think, spoke this morning of some special assets and collections,

there is nothing in those that call for comment; you recovered some moneys which

did not appear to be outstanding according to the books of the bank? A. I do

not think there is anything calls for special comment on that.

Q. You recovered apparently $33,299 in that way? A. Yes.

Q. Are the assets shown at page ^6 taken in at their face value, and are they

Btill realizable? A. ISTo. The first item I have sold at 95; the second and third

items are still in hands to be realized. The fourth item I have never been able to

find; the fifth item is there I suppose we realized about 60 or 70 per cent on that

stock; it had gone down.
Mr. Commissioner: The Dominion Eadiator Company's stock not worth

par? A. The company is in very good standing but they have been putting out

a lot of capital the last few years and they have been willing to sell it themselves

at par and

—

Q. How did the bank come to get that, was the company a customer of the

bank? A. There was a man called Massenger who assigned to us about six

years ago and he owed the Farmers Bank a good deal of money and they held this

Eadiator stock from him as security and took it over.

Q. Is that a loss that appears or was it written off before? A. No, it is

taken in their books at about 125,

Q. I mean the account of Massenger? A. It is written off; yes; it is not

in the accounts now.

Q. What does this Buckingham Graphite Company do? A. They had
graphite property down east, near Buckingham, Quebec.

Q. Dead? A. I have got it under option at this time.

Q. It is not operating? A. No, there are some other properties operating

near there and it comes down to more the working out of a process than the mere
presence of mineral.

Q. The Lake Shore Country Club, $5,000, what is that? A. That is Lorne
Park. The bank advanced the Lake Shore Country Club that owned property,

owns the Club house there and a considerable amount of money was advanced
them, I think $30,000 and it was aftenvards sold under the first mortgage and I

bought it in for the bank at I think $46,000 and I did so in anticipation of making
a profit and getting back part of the bank's account which I expect to do.

Q. There will be a loss on that? A. There .will be a substantial loss, there

will be a loss of $20,000.

Q. Who is this E. E. Michie who figures for about $60,000 ? A. I do not

know how to descibe him ; he has been a promoter around here ; at one time he was
thought to be worth a good deal of money, but this arises out of a mining transac-

tion and I have only been able to collect $5,000 or $6,000 on it.
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Q. Are you anything of a horticulturist? A. I know something about it.

Q. It would look to rae as if the insects were gathering around the weak
plants to eat them up ? A.I do not know how I will turn out on this. There is

a mining transaction there and this money was advanced in connection with it,

and we hold $5,000 collateral. The mining property was re sold, and the bank at

the expense of $2,000 has now got one quarter interest in it and an option was

ffiven I think of $25,000 or $30,000 so if that turns out all right I will recover

about ten or twelve thousand dollars from the account all told.

Q. ^Vhat did he get this money for? A. To buy mining stock.

Q. On the security of liis note? A. On the security of the mining stock

and his note, and the mining company failed.

Q. AVlien did that transaction take place? A. A year or year and a half

before the failure hi the bank.

Q. Was there any big profit to anybody in it? A. I understand they anti-

cipated the making of a large profit.

Q. They were to get a share in the concern? A. Yes, the profit* on that

stock were to be divided. That Tevis item down below there is that Syracuse trans-

action.

The Commission adjourned at 1 P.M. to 2 P.M.

The Commission resumed at 2 P.M., May 29th. 1912.

G. T. CLARKSO^ST Examination continued.

—

Mr. Hodgins: There was a resolution you probably know about found upon

the bank books passed during the absence of Mr. Travers, to which he took excep-

tion which resulted in some loans being made ? A. You are referring to a reso-

lution of the Executive Committee at which R. E. Menzie and Beattie Xesbitt were

present, at which they passed credits to their own people ?

Q. Yes? A. I understand that owing to Mr. Travers' objections taken to

that, that those credits were not put into effect and that the resolutions were with-

drawn.

Q. I thought they were effective and were acted upon till his return? A.

He returned at once as I understand it and stopped the credit.

Q. I would like to get the date of it? A. It is in that folder.

Q. Yes, I have it. You think they did not actually go through and result in

any loss to the bank ? A. jSTo, I won't state as a matter of fact they did not, but

that is my belief.

Mr. Commissioner: Referring to this report, (Exhibit 63) on this sheet

these letters are from the fonn of the return? A. Yes; on page 77 is the form

of the Government return.

Mr. Hodgins : I do not know that there is very much more that I want to

ask you at the present moment, but I would like to ask you this whether you can

say what the causes contributing to the failure of the bank were from your examina-

tion of the books and your knowledge of the transaction ? A. The causes were
,

these; the bank started with impaired capital from the beginning, and found itself

unable to do business profitably owing to competition ; then too many advances were

made with firms or people having connection with the bank in which these persons

or firms were likely to profit in case profits were made, that is to say they were to

get advantages if profits were made; then I think too there was mismanagement of

the bank. I do not attach that to any person, but I mean to say through general

mismanagement loans were made which should have not been made, too many bad
debts were incurred and moneys expended.
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Me.» Commissioner : Under the most favorable circumstances having regard

to the conditions when this bank started what do you think of the prospects of its

success? A. The bank's capital was im2)aired then to the extent of $70,000 or

$80,000; but that should not have been sufficient to have caused the failure of the

bank in view of the large amount of money, $530,000 or $540,000 which went into it.

If it had gone along certain lines, if it had been managed conservatively, no attempt

been made to pay dividend, no attempt made to splurge out too quickly—they did

try to go ahead too quick with branches and they lost on them; they loaned their

money out in unsatisfactory directions, and these investments were to friends of the

bank who were interested, which under ordinary circumstances I do not think any

banker would have done.

Q. I judge from what you have already said that you thought it was a mistake

to open any of these branches, none of them were profitable? A. It turned out

in fact that none of them were profitable. It is all right to say that now, but whether

anybody could have foreseen at that time they would have been so unprofitable, it is

a different matter.

Q. Would it have been possible to make success of a bank that had no outside

agencies with a small capital of this kind; the deposits came, I should judge from
something you said, mainly from the outside? A. The deposits came almost

entirely from the outside, they were too little from any branch to carry that branch.

Q. With only meagre deposits in the Toronto branch could there be anything

but disaster come? A. If the bank had started off with a $500,000 capital and
had been content to just gradually work its way under minimum expenses, I do not

see any reason why it should not gradually

—

Q. What was roughly the annual expenditures at the start? A. They were
under heavy expense as to rental

—

Q. What would you say in round figures? A. I cannot give you an estimate

as to tliat ; what 1 mean to say is I do not see any reason why the bank should not

have succeeded under ordinary conditions with this capital of $500,000; but as

matters turned out as was proved, its branches were not a success, it had not the

confidence of the public, it did not get the necessary deposits; if it had had that

confidence I cannot say whether it would have got the necessary deposits from these

branches or not. The fact remains it did not, and it lost; but I do not see any
reason why it should not have succeeded if it had gone along quietly and more
conservatively.

Q. Taking the list of stockholders as you found it and eliminating those you
have eliminated, what would you say as to the list, was it a good list, well distributed ?

A. The stock was certainly distributed, and it was distributed largely amongst
farming communities, but that may have been a certain amount of benefit to it in

the locality where these stockholders resided, at least one would think so, but I

understand it did not have the effect that the bank people thought it would^ that it

did not get the confidence of the stockholders.

Q. Ordinarily would such a stock list be considered the best kind of stock list

to have distributed in comparatively small holdings amongst the farming com-
munity? A. Yes, certainly.

Q. Apparently for some reason or other people were tempted to go into

= reckless speculative transactions? A. The bank started off with its losses and
then when it struck the Keeley Mine and as I size it up, Mr. Travers got in for

$50,000, and once in he never got out ; it went from bad to worse.

Q. These other speculations? A . They followed along the same strain.

Q. I suppose they were straws that a drowning man grasped at? A. Yes,

that is the way I size it up.

Me. Hodgins : There is another point that I thought may as well be men-
tioned apart altogether from that Keeley Mine or the speculative losses; there seems
to be an extremely large loss in the ordinary operation of the bank according to you,
nearly half the capital seemed to have gone in paying for running the bank and its
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branches? A. The bank had 27 branches and there was not one branchy in which
it had enough deposits to carry its expenses out, and that arose from lack of con-

fidence as I understand it.

Q. If you take that item operating losses about $240,000 the defalcations and
withdrawals at $149,000 you have nearly $400,000 alone ? A. That is true.

Q. And dividends $50,000? A. Yes.

Q. $450,000 out of a total capital such as you mention? A. Yes.

Q. So that while the Keeley Mine undoubtedly accounts for an equal amount,
that is $442,000 the ordinary operations of the bank seem to have run into about as

much if you include in that the money that was taken by the trusted oflBcials ? A.
Of course all the money that went into the Keeley Mine, it had an effect on the bank,
because it did not have the money to loan and not having the money to loan and
not looking for loans (as I understand the bank was looking for deposits, not for

loans) to that extent it would affect their business. If they only wanted the deposits

and would not lend you can see how the local people would look at it; it had an
effect on it.

Q. Can you tell at all speaking generally, from the present outlook, if you
collect any such assets as you think you can realize upon and collect on the double
liability, whether you will be able to pay more than the circulation? A. ISTot

unless the improbable happens—I will not be able to pay more than the circulation

unless the improbable happens.

Q. Is it probable you will be able to pay even the circulation? A. If my
estimate on double liability turns out to be at all in reason I shall do so; if I am
mistaken as to that then I will not pay circulation.

Q. The most optimistic outlook is everything is lost excepting the circulation ?

A. Yes, unless the Keeley Mine turns out.

Q. Is there anything else except the Keeley Mine that there might be any
liope in? A. Not from a common sense standpoint, no.

Q. We do not want a Farmers Bank estimate ? A. ISTot from what I would
call a sane estimate, no.

Mr. Hodgixs : Before the report is made will you make up to that date, just

as nearly as you can, the assets and liabilities so that the Commissioner can have

that up to the very latest date? A. Yes; this statement on page 111 amending
that to merely show the collections since that date, which is little or nothing, gives

you as the statement

—

Q. I wish you would do that? A. I will do that.

Q. I will notify you when it is wanted so that we may get it as closely as

possible to the date of the report? A. Very well.

Mr. Commissioner: If there is any hope in this Keeley Mine at all, why
would it not pay the depositors to organize a company and take it over? A. If

they T^ant to speculate in a mining property as far as the bank is concerned, I Have

not any possible objection, but I would not advise them one way or the other about

the matter.

Q. It would be open to them? A. Yes.

Q. You do not need that to redeem the circulation ? A. No, I think I can

redeem the circulation without that, and then if they felt advised on their own
account, independent advice, to go in and work that mining property, unless I am
able to deal on a better basis prior to that time, why certainly; but I do not feel

advised to give any advice to these shareholders or depositors about putting their

money into that thing.

Q. There is not very much security to the public for the redemption of the

circulation outside of the liabihTy of the bank itself? A. There is the fund in

Ottawa.

Q. How much is that? A. I do not know what it is; it is 5% of the

circulation outstanding.

Q. All the banks ? A. Yes.
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Q. That comes back as a claim against the bank before the ordinary creditors?

A. Yes.

Q. With interest at 5% ? A. Yes.

Q. Although you say in this case it has been reduced? A, Yes, that is to

say if the assets of the bank are insufficient to pay this circulation the redemption

fund at Ottawa will take care of it; whatever that redemption fund has to put up

it is a prior lien before ordinary depositors.

Q. The circulation will all be redeemed? A. Yes.

Q. There is no doubt about that? A. There is absolutely no doubt about

that.

Mr. Hodgins : I suppose you would want to get consent to part with any

of the assets before it had been redeemed out of the assess, taking that isuggestion

as to the Keeley Mine? A. I do not think there would be any difficulty about

that; 1 think the holders of circulation would only be too glad to do anything

reasonable, but I am negotiating with two or three people now on a bond and

lease proposition which would give the depositors pretty nearly the same result

if the property turns out to be good.

Q. You have done nothing, I suppose, with the property beyond taking care

of it ? A. I have had reports made on it and we have advertised it for sale under

three or four propositions, bond and lease; but a little prior to the failure of the

bank mining properties had gone out of favor, considering the favor they were

in before; where before you could sell a property for $100,000, today you could

not sell it for $5,000; that was the condition obtaining then.

Q. Mr. Wishart thinks he can sell it? A. I would be very glad if he

would.

Mr. Commissioner: Is it in the Gowganda District? A. No, this is in

Lorraine; it is south-west of Cobalt, about 20 or 25 miles, I think.

Q. Has it any name as a mining district? A, It is known as the South

Lorraine Mining District.

W. R. TEAYEES, Eecalled:—

Witness: First, I want to correct a statement that I made regarding the

formation of the Keeley Mine. I stated that nothing was put into the mine by
any person but the bank. When the option was first taken and required to be

renewed there had to be $3,000 put up to renew it, of which Dr. Beattie Nesbitt

pat up his cheque for $1,500 and I put up mine for $1,500; I had overlooked

that in giving my testimony.

Mr. Commissioner: Putting up a cheque, does that mean a form of pa3dng
it? A. No, paying it.

Q. Not out of Farmers Bank money? A. No; well I took it out of Farm-
ers Bank money because it was charged up to my account. Dr. Beattie Nesbitt's

cheque was on the Crown Bank.
Mr. Commissioner: The proportions you mention are not the same as in

the agreement? A. I think, sir, if you look at the first issue of the stock.

Q. I was looking at the agreement that was made between the four of you,

Wishart, Nesbitt, yourself and the bank; the bank was to get 25,000 shares, Wish-
art was to get 25,000 shares, and also another 40,000 shares; and you were to get

40,000 shares, and Nesbitt was to get 70,000 shares? A. I look"e3 up the stock

list here, and I find the fijst division of the stock was 40,000 at $5 to myself;

$65,000 to Wishart; $25,000 to the bank; and the balance, $70,000, to Nesbitt, that

was the first di\'ision.
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Q. This agreement was in 1908? A. That first distribution of the stock,

as I understand it, was after the joint stock company was formed.

Mr. Hodgins: You appear to have held the shares in the Keeley-Jowsey-

Wood Mine, Limited, practically equally, Wishart, Nesbitt, Travers and the bank?

A. Not the first one; I do not think vou will find the first one, but I think you

will find the first one $40,000, $25,000, $65,000 and $70,000. When they came

to the second or third payment you will find that Wishart and Dr. Nesbitt trans-

ferred an additional amount of stock to the bank; that is where the dispute first

etarted; I was not quite clear on that the other day.

Q. On the 1st December, 1908, when the Keeley Mine, the re-organized

company, bought out the Keeley-Jowsey-Wood Mine, the stock was made two mil-

lions; that is, 400,000 at $5 each; it went equally to you, Wishart, Nesbitt and

the Farmers Bank? A. Quite so.

Q. Is there anything to be said about the Keeley Mine now? A. The
only thing I can say about the Keeley Mine, I differ from Mr. Clarkson; I had

given an option for one-half interest in that mine for $600,000 to one Erick in

New York, who was the go-between for Lewison's, down there, very rich people.

Q. When was this given? A. 1910, I think, January or February, 1910,

I am not quite sure about that date; but I went to New York and I had an inter-

view with Lewison's manager about it, and while they did not wish to recognize

Mr. Erick in the matter they were quite willing to deal. When the time of the

option expired I refused to renew it, as I thought to myself if it was good enough

for those Jews, as I thought in my own mind, it was good enough for me; that

is the way the thing fell down.

Mr. Commissioner: You refused to renew what option? A. Renew the

option given to Mr. Erick; and while Mr. Erick was not a man of means, still it

does not always take a man of means to be the go-between to negotiate a deal of

that sort.

Mr. Hodgins: You had given these people an option which they did not

take up ? A. They did not take it for the simple reason that they asked to have

it renewed and I would not renew it.

Q-. And then they never negotiated with you afterwards? A. I was in

negotiation with them from that time on until the bank failed. When I got back

from the Lindsay trial, where the judge scored us so severely, I had not a chance,

we had a run; if it had not been for that, I would have been in New York on the

following Monday morning. 1 was on the long-distance phone, which the records

will show, on Sunday, trying to make an appointment with these people and to

have them up in Toronto on that Monday, or been in New York myself and could

not get away. I still think the Keeley Mine is good; it does not matter to me
what anybody's opinion is of it; I was on the spot every month for over two years.

1 had the opinion of one of the best engineers and I consider that to-day it is as

good as it was when 1 went into it and I thought it was worth a good deal of

money then.

Mr. Commissioner : You started by saying that you differed from Mr. Clark-

son; what do mean by that? A. Mr. Clarkson does not consider that the mine

is worth anything; he must take into consideration that

—

Mr. Hodgins: I do not think Mr. Clarkson said that; he declined to put

a value on it because he did not know; he said he would not advise, either way,

the depositors when I made the suggestion ? A. In sinking a shaft 140 feet and

in the small drifting we did we took out, I think, nearly $20,000 of silver; it did

not rain down, it is there in some place.

Q. Was that on the vein or pockets? A. Both on veins and in pockets;

kidneys they call them in the mining term.

Q. Was that credited in the bank's books ? A. I think you will find nearly

$20,000 worth of silver was taken out of that mine; we did nothing, we were tied
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up for a whole year through the mistake of the manager in the machinery. You
can only get machinery into that country in the winter, and in 1909, when we
brought in the machinery and had it all wrong, the parts did not suit, we were

tied up till the following year till we could get in some new machinery, so that

practically we did nothing for a year. That does not excuse all these other unfor-

tunate affairs, but I was into it, and the question was how to get out of it; I^am
not excusing myself a bit ; I am only trying to help you all I can.

Mr. Hodgins: When Mr. Clarkson declines to advise one way or the other,

it is because he does not think he has any right to advise or take any responsibility

about it ? A. I am not blaming him.

Q. You understand, Mr. Clarkson did not intend to say and did not say, as

I understood him, that the mine was no good? A. I simply want to put myself

on record, because somebody is going to make a fortune out of that mine some day,

and you and I will live to see it, and I want to put myself on record; that is all.

1 believe that to be true. The next thing I noticed in the newspapers that Mr.
Clarkson had stated I had removed my papers from the bank, my private papers,

and therefore that was the reason I was dismissed.

Mr. Commissioner: I noticed what the papers said; that was an incomplete

and inaccurate statement of Mr. Clarkson's evidence; he did not say what the

report says. There was no suggestion, as I understood it, from Mr. Clarkson that

anything improper was done in the removal of the private box.

Mr. Clarkson : No, I was given to understand that you had removed the

Keeley papers and papers which you were said to be your private memoranda. I

had given instructions that no papers were to go out of the bank, and I told them
to tell you that; instead of that, they gave you the message that I had said you
were not to come back again. That is D. Miller's mistake. Afterwards I said

that box which was said to contain your private papers went to your son. A.

Before you were appointed curator.

Mr. Clarkson: I did not understand that. A. I can prove that.

Mr. Clarkson : This is the statement that was made to me, and I com-
municated that to Inspector Duncan, and he told me he had gotten a box which

did not contain the cheques and notes which you had spoken about.

Witness : The Crown officers treated me ' with every consideration, and I

opened the doors for them in every way I could, and they got into every box of

papers I could send to them; there was nothing kept back.

Mr. Hodgins: We got this far; that you told us; there were some notes of

Wishart's and Beattie Nesbitt's? A. Those were left in my desk.

Q. That we have never been able to find; I ask you where they were? A.

I cannot account for those.

Q. I certainly gained the impression from you that they had been removed in

that box and you did not know what had become of them ? A. Then you are wrong,

because I did not move those notes you speak of, they are in my desk.

Q. What notes are you speaking of? A. In the Keeley box there was an

envelope and cheques and memorandum which showed my dealings with the Keeley

Mine.

Q. I asked you specifically notes signed by Wishart and Dr. Beattie Nesbitt?

A. I did not answer you correctly, not that I wished to answer you wrongly;

because the notes in my mind of those two men were left in a drawer of my desk,

and they were never touched by me and as I told you in your office you should find

them.

Q. You say you did leave notes of these men in a drawer of the Farmers

Bank ? A. In the desk that I use as general manager.

Q. You know nothing about their removal? A. No.
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Q. Tell me what notes they were? A. My recollection is that there was a

$10,000 note there of Dr. Beattie Nesbitt's, and there were some notes of Wisharfs;

I could not tell you the amount, really.

Q. Any one else ? A. That is all I can remember.

Q. ^Yas it a $6,000 and $3,000 note ? A. Xo, I do not remember a $6,000

note.

Q. What was the occasion of these notes being given and retained by you in

the drawer? A. They were left there for me to use if I needed them.

Q. How long before the failure of the bank? A. I think they had been

there for some time, probably a year.

Q. Were they cheques or notes? A. They were notes and bank cheques

attached to them. That is my recollection of them.

Me. Claeksox : I never saw those cheques, I never heard of them till Mr.

Travers mentioned them. The only people who could have taken them were the

Crown Officers who went through Mr. Travers' desk. A. The Crown Officers

acted in every way that was proper and right and I helped them in every way I could.

Me. Hodgixs : Were they given for value ? A. Xo, they were left there

blank for me to use if it was necessary to fill up a gap, if j'ou want the truth in

regard to the Keeley Mine transactions.

Q. Why did you not give that one back to Beattie Xesbitt after he sold out

his interest in the Keeley Mine? A. Which is that?

Q. The one you had signed by him? A. I did not give anything back to

him.

Q. VThj did you not after he had sold his stock? A. I never thought of

those notes in my drawer until after the question came up one day in Mr. Clarkson's

office when we were going over the affairs of the bank. You asked Mr. Clarkson a

question about cash on hand and cash paid up on capital account which I did not

think was answered very well, because if cash is paid in on capital account, actually

paid in on it, the payment out of that cash for premises and other matters does not

reduce the amount that has been originally paid in on capital account in cash, if

you understand my meaning; as I understood you to say in asking him the question

you were confusing the cash on hand and cash paid up on capital account.

Me. Hodgixs : That was in reference to what item ? A. I have not the

number of the page.

Me. Commissiox'Ee : I do not suppose any one will dispute that proposition.

Me. Claeksox : I thought I had made myself clear there, that $64,000. You
asked me the amount paid in on capital account and I gave you that including that

$64,000.

Me. Hodgixs: Yes.

Me. Claeksox: The cash on hand was excluding that? A. You spoke of

$5,000 having been paid Beattie Xesbitt for that Clark Manufacturing account;

that was only a reversal of the former entry of $5,000 that was paid to Beattie

Nesbitt about the 4th December, 1908, when the re-organization of the company
took place.

Me. Hodgixs: How do you mean the reversal of the entry? A. When it

was first paid it was charged directly to the Keeley Company, and afterwards I

reversed that entry and took it out of Keeley Mine account and put it into Stocks

and Bonds.

Q. \Yha.t was the object of that? A. Because it was not properly charged

up to the company ; that was not a commission the Keeley Mine Company should

pay ; I took it out of Keeley Mine Company's books and put it into the bank books.

Q. Into the Keeley Mine stock and bonds ? A. Yes, that were held by the

bank.

Q. What did it represent? A. It represented a loss, practically.

Q. The $5,000 was not paid to him at the time ? A. Yes, it was actually

paid to him, but in Mr. Clarkscm's evidence he says another $5,000 was paid.
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Q. Is your evidence that there was nothing paid to Beattie Nesbitt when he

gave up his interest in the Keeley Mine? A. Yes, there was nothing paid then.

Q. There is no donbt about that? A. No. You will find if you go up to

the head office books of the bank you will find the $5,000 referred to. Then the

$55,000 note I gave to reduce the organization expenses was for the purpose of not

showing the bank's capital impairment ; it would show it as a loan. I made inquiries

as to some other banks which were organized and I found out something of that

kind was done there, and I unfortunately fell into that error. Another thing on page

23 you show the stock purchased by me, that is Farmers Bank stock. The price of

the stock was dropping very rapidly and it was affecting the deposits and I bought

the stock and put in my own notes to pay for it.

Me. Commissionek : Borrowing the money from the bank ? A. Yes, and

C. H. Smith who is carrying on a sort of brokerage business here or something of

the sort came in and spoke to me and said he thought he could make some money out

of the prices that were going, and if I would lend him some money and I lent him
some money for the same purpose. I was satisfied for anybody to buy the stock at

that time to keep it from going too far down. I suppose you do not want to hear

anything more about circulation and profits. I had a memorandum to that effect.

I think Mr. Clarkson is wrong there. You have to take each matter on its own
basis. The Trust Company have a deposit with us apart from any deposit we may
have with them, we are supposed when they put in $120,000 to loan that money out,

and if we pay them 4% on it and we loan out at 6% then we have $2,400 of a

profit in that. If they keep the average circulation of $25,000 out for us, that

would be $1,250 ; there is $3,650. Supposing that we had a deposit with them free

at 3% there is $3,600, one would offset the other, as far as that goes apart from
any profit there might be in advertising. Then I do not agree with Mr. Clarkson,

I do not suppose it makes very much difference about the branches paying. There
were some branches which were paying. You have not made any calculation for the

profit in circulation about those branches which did not pay, but there were some
that did not pay, there is no doubt about that.

Mr. Commissioner: Something did not pay if the operating losses were so

great? A. Quite so.

Q. I suppose there is no doubt about that, that Mr. Clarkson's figures are

accurate? A. I am not disputing that; I am only saying in some points he is a

little off.

Q. I noticed in the list of bad debts A. 0. Boemer? A. Yes, sir.

Q. I should have thought you would not lend him any money? A. I had
lent him that money with the object of getting back some money I lost through him.

Q. Is that the same man you had the suit with? A. Yes.

Q. I should have thought you would have been shy after that? A. I got

my money out of him by making that loan ; it unfortunately turned out badly.

Q. You got some of the money? A. Yes.

Q. You lent him more ? A. I had Mr. Samuel Merner as the guarantor ol

that debt.

Q. He was not very strong ? A. He turned out badly. He was at one time

a very wealthy man and I thought he was at that time. I suppose you do not want
any suggestions from me in regard to the revision of the Bank Act.

Q. That is not my function ? A. My idea is that the bank circulation should

be based upon reserve and that it should not be based upon paid up capital.

Q. You would curtail the circulation? A. No, the banks will guarantee

the small bank now—take the Bank of Montreal, the Bank of Nova Scotia, the

second best managed bank in the country, it has a reserve of twice the paid up
capital ; they should be able to circulate twice the amount of bills.

Mr. Commissioner : I misunderstood what you meant by reserve.

Mr. Hodgins : How do you account for the commissions amounting to $71,800

against 10% on the subscribed capital? A. The agreement I had with the



408 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

Permanent Board was 15%; the written agreement with me was produced in the

Police Court and should be found.

Q. It never was charged up at that rate ? A. 15% would be $75,000.

Q. It never was charged up at that rate ? A. The minutes have been altered

by somebody since they left my hands ; anybody can see that if they put a magnifying
glass upon it.

Q. What minutes ? A. The minutes of the percentage ; they were originally

entered there at 15%.
Mr. Commissioner: The Farmers Bank minutes? A. Yes, they were

originally entered at 15% and they are changed to 10.

Q. In the provisional minutes? A. No, sir; in the permanent minutes,
Mr. Commissioner : I do not understand how a ledger could get lost through

these proceedings.

Mr. Hodgins: I cannot, either.

Mr. Commissioner: Why do not some of these detectives get to work and
search in all the offices where these books have been?

Mr. Hodgins: I have written to Mr. Irwin and told him the direction has
been made to have it produced and asked him to have a proper search made.

Mr. Commissioner: I would get some of the detectives to have this search
made. I do not see why these detectives should not look for all these papers that
are missing. They should be in some of the offices.

Mr. Hodgins : I expect to have Detective Duncan here and get some infor-

mation from him. A. (Turning up minute book of directors of the Farmers
Bank, Exhibit 10, j)nge 27) There is a written agreement that that ought to be
15%.

Q. Whose handwriting are these minutes in? A. Mr. Shaver's.

Q. The figures seem to be in his handwriting, too? A. I saw that after

"the bank failed in the Police Court or at some trial and my naked eve shows me
there has been a change there. When I said it was 15% I was challenged.

Q. There must have been a written agreement, was there not? A. There
was an agreement

;
yes, sir.

Q. " The following is a copy of the agreement," and then follows the agree-

ment? A. That is the agreem.ent with me as general manager.

Q. Fifteen per cent on stock subscriptions
—

" As per his contract with pro-

visional directors, dated the 4th July, 1906 "—we have that, and that is 10% ?

A. No, there was a second agreement, another one made.
Q. The motion you refer to is on page 27. It says :

" On motion it was
agreed that W. E. Travers should be allowed 10% on the stock subscriptions, as

per his contract with the provisional board, dated the 4th July, 1906, and that

he be engas'ed as general manairer"? A. I say that should read 15'%.

Q. This appears to refer to the July contract? A. Yes, but there was an-

other contract, too ; there is still another one.

0. This is what you point to in the minutes ; if this minute as altered formed
the 4th July contract, there is nothing to complain about? A. The July con-

tract was before these minutes were enacted.

Q. This meeting* was passing a resolution to pay you, was it not? A. Yes,

sir.

0. At the rate of 10% ? A. No, sir, 15%.
Q. Let me see that 4th July contract? A. Not that contract, that is 10%,

but there is still another one.

Q. This says, " Contract with the provisional board " ? A. That is not

the contract that was written into that book.

Q. There are two contracts of the 4th July? A. I know, but there are

three contracts of the 4th July.
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Q. Why did you not say that when we were examining you before them?

A. It just came back to me.

Q. I asked you particularly why there were two on the same day ? A. Mr.

Clarkson gave his evidence a little while ago about the 10%, and it then came

back to my mind.

Q. These two are agreements with provisional directors (Exhibit IS) ? A.

Yes, there are two; there were three.

Q. None of the provisional directors have said so; you have not said so up

to date? A. I have to beg your pardon; if you go back to my evidence in the

Police Court you will find I did say so.

Q. What is the provision there as to percentage? A. This provision is

10%.
Q. What do you mean by having another one for 15%? A. Because it

was changed.

Q. What was the operative amount, 10 or 15%? A. 15%.
Q. Who was it made with? A. With the same people.

Q. What did they get for changing it ? A. They got nothing for changing

it; they made this agreement with me first in the early part of the day and I

made them make another one on the afternoon.

Q. There was the other one made in the afternoon attached to it? A. No,

those were both made at the same time.

Q. When you were examined before you said that one was made earlier in

the day and that the second one later on account of the change they wanted made ?

A. I hardly think I said that; I said these two were made about the same time.

Q. Whom do you suppose changed the minute ? A. I could not tell you.

Q. Did you produce that 4th July resolution at the meeting when that 15%
one was passed? A. Yes, I think if the agreement was shown to Mr. Shaver

he would be able to swear he wrote those minutes up from that document.

Q. Dealing with the Laidlaw subscriptions, there was $2,380 paid to these

various shareholders and that, apparently, left Mr. Laidlaw, as somebody put it,

without a client and the suit was dropped? A. Yes.

Q. Did any one else get anything for withdrawing or letting the suit go?

A. I do not know what you mean by that. •

Q. Was there anything else paid over and above this $2,380 to anybody in

connection with that? A. I have no recollection of anything being paid.

Q. There was a resolution passed by the executive committee—I have the

letter here—do you remember the occasion of it—you wrote Dr. Nesbitt a letter

on the 13th November, 1907, referring to the resolution of the executive com-

mittee, a copy of which has been furnished to me as follows; and then follows

the resolution, that the Menzie Wall Paper Company be given a credit of $35,000;

C. L. Nesbitt of $14,000; Dr. Nesbitt is permitted to issue a cheque for this

amount, pending the turning in of Mrs. Nesbitt's note for the amount at four

months, and the Hubbard Company getting an additional credit of $6,000; then

you go on to say, " 1 call your attention to the fact that this resolution was passed

by the votes of yourself and Mr. Menzie in contravention of the third by-law",

which you quote—you remember that circumstance? A. I do.

Q. Was that passed while you were absent? A. It was.

Q. And had it been acted upon when you came back and remonstrated?

A. I do not think it was ; certainly not with regard to Menzie ; I could not speak

absolutely sure about the other, I do not think there was anything done.

Q. That was -afterwards withdrawn by letter, was it not, or rescinded ; how
was it done? A. I had a meeting, if I remember, of the executive, and had

the resolution rescinded by the same people that passed it.

Q. Did you get a letter from Dr. Beattie Nesbitt agreeing not to act upon

it? A. I got a letter from both of them, both Menzie and Dr. Nesbitt.
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Q, Agreeing not to act upon it? A. Yes, not to act upon it and regret-

ting the circumstances.

Q. 'You cannot say that the bank lost anything through that? A. Not
through that transaction, I don't think they did.

Q. The earliest deposit by the Provincial-Treasurer of Ontario was made in

1907 ? A. I believe it was, looking at the books the other day.

Q. They appear to have been made in comparatively small sums? A. Yes.

Q. And when when they reached a larger total a deposit receipt was issued?

A. Yes.

Q. Who made the arrangements for that deposit; did you? A. No, my
recollection is, and I would have to refer to the books to confirm it, not expecting

this question, or I would have been prepared for it—was that Mr. Greenwood, of

the World, arranged that.

Q. That is the earliest one? A. Yes, that is my recollection of it.

Q. What about the later one? A. The later ones were arranged through
Dr. Nesbitt, some way, I don't know how.

Q. That is the one amounting to $25,000? . A. Yes, in May, 1908.

Q. May and June, 1908? A. Yes.

Q. How did Greenwood, of the World, come to arrange the deposit? A.
Greenwood and myself were old friends and he was hard up for wages occasionally

and I used to help him with a small loan and he helped me in return, and the loan

gradually crept up.

Q. What about Beattie Nesbitt? A. In what respect?

Q. As to the later deposits? A. At the time that Nesbitt desired to close

the Keeley Mine proposition, I remember saying that I could not spare that amount
of gold ; he said, " I will get a deposit for you from the Government ". He did

so.

Q. It seems to have come in, not as a deposit of a large sum, but in small

deposits? A. That was done, as I understood, at the time so that they would
not have to withdraw it from any other bank.

Q. Who made the arrangements as to issuing deposit receipts? A. I think

that is the usual custom of Mr. Matheson ; it is an old form of banking that used

to exist when I was a young man in the bank, that nearly ever}^hing was done in

that way, and I think he has kept up the old system.

Q. In addition to Mr. Greenwood being hard up for wages and you obliging

him now and again, was there any other money advanced to Mr. Greenwood or

any one associated with him? A. The advances to the World gradually crept

up from time to time till I think they reached about $16,000.

Q. When did they begin? A. They began soon after the bank started. I

said a little while ago I think about the time that the first deposit with the Govern-

ment was made.

Q. Why should you advance to the World? A. No reason why I should

advance to them in the World.

Q. On what did you advance? A. I advanced on a note of the World
endorsed by Mr. ilaclean and I think Mrs. Maclean as well, I am not quite sure.

Q. Were they weekly advances? A. They crept up from time to time;

they gradually crept up ; I do not know whether they were weekly or how but they

ran up $500 or $1,000 occasionally.

Q. Had you much money to spend ? A. At that time, I had, yes.

Q. You kept lending to the World all along during the career of the bank
didn't you ? A. Yes, I certainly lent too much.

Q. And did you get any repayments? A. No, I believe that those loans

were there when the bank failed.

Q. You advanced money and never got any re-payments? A. There was a

re-organization of the World newspaper on hand in connection with some debts that
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they owed to another bank through a third party, a Trust Company, a third party,

which I expected ultimately to get my money out of.

Q, What is that ? A. There was a re-organization of the World to consoli-

date the debt of another bank as well as mine; this re-organization was being

carried through by a Trust Company and through that I expected ultimately to

get my money.

Q. However you did not ? A. The bank failure came too soon.

Q. Under what circumstances did you commence to advance to the World?
A. Under the circumstances of wishing to please Mr. Greenwood.

Q. Then when you commenced to advance on the notes of the World Printing

Company what occasion was that? A. The same reason.

Q. You would not be obliging Mr. Greenwood then? A. Mr. Greenwood

nearly always approached me for assistance, stating that he was behind to pay his

men their wages and was in a hole so to speak and I usually tried to help him out.

Q. Did you see any one else in connection with the loan? A. Occasionally

Mr. MacLean came in with Mr. Greenwood.

Q. You never made any bones about advancing money I suppose? A. I

cannot say that I advanced it by free will, I rather objected sometimes.

Q. How did they overcome your objection? A. I changed my mind after

talking to them.

Q. What had they said to you causing you to change your mind? A. I

cannot remember just now exactly just what did happen. I was very friendly with

Mr. Greenwood ; I did not know much of Mr. Maclean up to that time.

Q. Was any arrangement made that you would advance them a certain amount

from time to time? A. No arrangement made for advancing them anything,

just what I saw fit to do at the time they asked for it.

Q. Was the condition of the bank discussed at that time or mentioned? A.

No, I cannot say that it was mentioned,

Q. Will you say it was not? A. I cannot say it was not, no.

Q. Was any money advanced to the World or any one connected with it other

than you have described on these notes? A. If there were any advances made
they would be there on record.

Q. Was it all made on note ? A. Yes, all on note.

Q. In connection with the assets which the bank may possibly realize some-

thing upon I asked you about the Welsh Mine the other day, I do not think you told

me very much about that; was there any advance directly to the Welsh Mine? A.

Not to the Welsh Mine no.

Q. Was there an advance to you on account of the Welsh Mine? A. The
advance on the Welsh Mine was first made to Mr. Wishart, $5,000, if I remember

right; and the second advance was made to his friend and bosom companion Mr.

John Costigan, and then they were unable to meet the third payment on their option

and so fell down on it and I picked up the option then so as not to lose the $10,000

originally paid and carried it on till Wishart came back again and took it off my
hands, running the advances up to something like $35,000.

Q. Did he pay back the advances? A. No, sir.

Q. How did he take it off your hands ? A. He had a purchaser for it, as he

showed me in New York, at a considerable profit—I have forgotten what it was,

—and he agreed to assume by giving his notes all the advances that were made up

to that date if I would turn the option over to him so that he might sell it in New
York whicb was done.

Q. TJiis left sixty thousand odd dollars he owed? A. That leaves fifty

thousand dollars.

Q. You took his unsecured note? A. Yes.

Q. And let him have the property ? A. Well, I presumed we had a string

on the property.

Q. Did you find you had not? A. Yes, afterguards.
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Q. How did you find that out? A. I found that by his transferring the
property over to Mr. Whitney, I think.

Q. I suppose you had given it to him—A. I gave it to him on a verbal under-
standing that was witnessed ; he stated he did not wish to enter into any writings
about the matter as it would affect the disposal of the property and then after he
got the transfer he immediately, if I might use the term, I was going to say hocus
poeused it.

Q. At all events he forgot the understanding? A. He forgot everything
after he had it in his hands.

Q. Who held the Welsh Mine after that as far as you know ? A. I could not
tell you at the time that the failure came along. Mr. Bain of Bicknel & Bain was
acting for me, and I understood he had it tied up ; we certainly entered an injunction
against that proceeding.

Q. You claim you were entitled to have a lien on the proceeds of the mine
for that $50,000 ? A. I claim the bank had a right to one-half the proceeds that
were made out of it.

Q. Was that the situation at the failure ? A. Yes, I understand it.

Q. What about the Valveless Inner Tube Company; there is some interest in
that which Mr. Clarkson says is in litigation? A. I had an interest in that of

$250,000 which I turned over to the bank, and of which I was at one time offered

$50,000 for, and I believe Wishart has or is endeavouring to cut the interest from
under their feet.

Q. Do you know in connection with the McCallum and Tamlin matter who
Mclnt\'re is ? A. The facts of the ^IcCallum matter are these : McCallum was
suddenly found a defaulter of $28,000 and he was arrested and prosecuted and had
a term of imprisonment. He pleaded guilt}' to $17,000, it was on that that he was
sentenced. The balance of the loss was not shown up at the time for the purpose of

keeping it out of the newspapers. We recovered from the Guarantee Company a
certain sum, I do not remember whether it was five or ten thousand dollars and tlie

balance we charged up against the stock of the Keeley Mine that we had on hand.
Tamlin was the cause of that young man's downfall. Up to that time I thought
he was a very worthy young man and a splendid bank hand, and this Tamlin as far

as I could make out, got him to cash some cheques which were worthless and finally

led him into some speculation that ended in McCallum being a defaulter to the
extent of $28,000 and Tamlin's worthless cheques in the bank'^s hands of $12,000.
I instructed our solicitor to take proceedings against Mr. Tamlin and he made a

settlement with him without my knowledge or consent in which he took $1,000 cash
I believe and a thousand dollar note of Tamlin's leaving about $10,000 if my memory
is right worthless on our hands ; and then that was taken up by a note of Mclntyre,
and I could not tell you who Mclntyre is myself, I do not know him.

Q. There is no such a man? A. I do not know whether there is or is not.

Q. Just found the note some day in the bank ? A. No, the note was put in

Mclntyre's name to remove it from the default list temporarily.

Q. Who put that Mclntyre note there? A. I got that from Mr. Hunter,
our solicitor.

Q. Did you inquire from him who Mclntyre was or how he came to get it?

A. I could not say whether I asked him who Mclntyre was or was not, but my
opinion was then and is my opinion that it was a clerk in his office.

Q. In connection with that settlement of Dr. Beattie Xesbitfs, what was the
occasion of your taking over his stock in the Keeley Mine in the place of the obliga-

tion which I understood you had of the Clark Company and the Hubbard Com-
pany and his wife? A. I heard that the Crown Bank, to whom Dr. Beattie Nes-
bitt was indebted a large amount was about to take proceedings against him and
seize every propertj' that they could possibly get and I saw no other way of getting

the money out of Nesbitt but by exchanging what we had with him to prevent any
trouble in the Keeley stock being tied up in case I made a sale of the mine.
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Q. Did you think it was a good move ? A. I thought it was the best thing

I could do at the time. If action had been taken against Nesbitt and an injunction

filed with the bank to prevent my handling his stock in case I made a deal with those

New York men, I would have been in a difficult position to carry it out.

Q. You were more anxious to get hold of his stock then than to see whether
you could realize out of the original securities? A. The securities we had, with
one exception of the mortgage on the Ross property, was not of any great value.

Q. You had the obligation of the Hubbard Manufacturing Company? A.
Yes.

Q. And the Clafk Company? A. They were practically insolvent.

Q. And Mrs. Nesbitt? A. Mrs. Nesbitt had nothing that I could find out

but a home which was heavily mortgaged.

Q. At all events they disappeared as bank securities and you got the Keeley
Mine stock? A. Yes.

Me. Commissioner : What do you mean by you, you or the bank ? A. The
bank.

Me. Hodgins: Do you know Frederick Crompton? A. Yes.

Q. He was the president of the Crompton Corset Company? A. I believe.

Q. A brother-in-law of Beattie Nesbitt? A. Yes, I believe so.

Q. You had two transactions with him, had you not, the bank? A. I had
two or three transactions.

Q. What was the earliest transaction you had with him? A. The first

transaction 1 had with him he deposited $150,000, or agreed to do so and he did

do so, and for that he was to have a bonus of $100,000 of the Keeley Mine stock,

which was transferred to him, by, I do not remember the proportions, but I think

that Dr. Nesbitt gave up $50,000 of his and I gave up $50,000 of that which was
held in my name personally, but I am not quite sure.

Q. Look at that agreement, that will probably give the date; is that the first

transaction; look at the signatures first? A. Yes, offhand I would say that is

the agreement. Am I to read this?

Q. If you will just run over it with me; he was to deposit $50,000 and get a

deposit receipt for that, and then $25,000 later on in the month and $75,000 in

April. This was all in 1909. Then he was to get deposit receipts bearing interest

at the rate of 3% upon those? A. Yes.

Q. Was he to deposit real money? A. Yes, he did, actual money.

Q. That was in March, 1909 ? A. Yes.

Q. Were you in need of it? A. Yes.

Q. Was that just a method of getting circulation, too? A. No, the last

payments of the Keeley Mine were coming due then and I had not any means
of taking care of them.

Q. You were to give him $100,000 fully paid-up shares of $5 each in the

Keeley Mine as collateral? A. Not as collateral security, as a bonus.

Q. It says, '' To be held by the party of the second part as collateral and
continuing security for the said deposits"? A. How many shares?

Q. One hundred thousand fully-paid shares? A. Will you go on a little

farther ?

Q. '' It is agreed as a further consideration for the deposit and upon his

living up to the agreement, he is entitled to receive from the Farmers Bank," your-

self and Beattie Nesbitt for his own absolute use $100,000 worth, apparently, of

shares

—

" $100,000 in the fully paid-up and non-assessable stock of Keeley Mines,

Limited," of which the Farmers Bank contributed $50,000 worth, and you and
Beattie Nesbitt $25,000 each? A. Yes, I remember that.

Q. So this was another arrangement helping you with Keeley Mine? A.

Yes, that is what it was intended for; that was the object of it.

Q. Was that carried out? A. Yes.
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Q. Money deposited and then afterwards, I suppose, withdrawn? A. Yes,

it was withdrawn afterwards.

Q. But he got stock in the Keeley Mine? A. He did, so far as he could

get it subject to the pool.

Q. He got it ultimately? A. It has never been outside of the pool; he
got the stock, practically got it.

Q. Entitled to it now? A. No, he has parted with it now.

Q. 'WTiom has he parted with it to? A. I bought it back from him.

Q. When? A. Some months before the bank's failure.

Q. How much did you give him for it? A. I gave- him $10,000.

Q. Ten cents a share? A. Yes.

Q. In cash? A. Practically so.

Q. Was it the bank paid him or you? A. The bank paid that.

Q. That, the liquidator tells me, the $10,000 he got Mr. Crompton has since

returned ? A. I saw a cheque in the Police Court for it.

Q. There were two other transactions.

Mr. Commissioxer : How long had the bank this $150,000 on deposit?

Me. Hodgixs : How long did they keep it on deposit ? A. I could not tell

YOU exactly, but it was not for any great length of time.

Q. Four months from the issue of the receipts is the agreed time ? A. He
lived up to that agreement.

Q. What was the later transaction? A. I had some transactions with him
with our circulation, but I cannot remember just at the moment whether it was
the final payment of that $150,000 or whether it was a fresh acount. Mr. Clark-

ton might set me right.

Me. Claeksox : I understand it was a fresh transaction ? A. He wanted
to withdraw $50,000 it was, and I was not prepared to pay it and I paid him off

in our own circulation, which he agreed to hold, and so to speak, dribble in, send
in a little at a time for redemption, $2,000 at a time.

Q. He would get circulation and make a deposit with you of good money,
is that it? A. I am not quite sure whether he really made the deposit with me
at that time or not at that time, or whether it was just the final payment on that.

Q. What would he get for the money he was \o deposit with you from time

to time by way of interest? A. He got 4% on it.

Q. Three per cent in accordance with the agi-eement? A. Yes, but we
paid him 4%.

Q. That must have been a new transaction? A. I do not think there was

a writing to that effect; I think that was just a verbal agreement.

Q. How much circulation did you deposit with him and how much did he

put into the bank? A. I do not remember exactly, but I think fifty or sixxy

thousand dollars.

Q. And just before the bank failed, was any payment made to him? A.

We made payments to him right up to a few days.

Q. Did he bring back the circulation and you redeem it? A. Yes.

Q. Just before the bank failed? A. Yes.

Q. Wlio gave him a tip? A. I could not say that; certainly I did not do

it.

Q. In connection with Mr. Lindsay's evidence, you wanted to identify on a

little plan where you were that day when he says he paid over that money to you?
A. Yes, I did.

Q. Is that a fairly accurate plan of the Farmers Bank on Adelaide street?

A. That end of it was not in existence at that time. (Crosses out portion not in

existence.) Up to that point I would say yes, that seems to be an accurate plan

of the place.
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Q. You have heard Lindsay's evidence and MacCorquodale's evidence since

you gave yours? A. Yes.

Q. What do you say? A. I say that I do not like to number these rooms

if you are going to examine Mr. MacCorquodale again, but I should like to desig-

nate something here

—

Q. I do not see why you should not number them? A. We will call this

one, and this number two, and this number three and this number four. Number
four would be my room and my desk ; it would be in that position.

Q. Where you have indicated in pencil? A. Yes, that is the entrance to

the bank.

Q. That is, into room one? A. Yes, the entrance from the upper hall.

Q. There is a hall running along there? A, There should be a stairway

going downstairs here.

Q. Write "hall" opposite that door? A. (Witness writes " hall "). Now,
then, Mr. MacCorquodale, as he came in with Mr. Lindsay that day, would require

to pass through this gate and get behind the counter; then my secretary was sit-

ting at a desk there in room 1 ; the door into my office was locked with a Yale
lock; it could only be opened by my secretary; and I was pestered to death with

people wanting advertisements and selling maps, etc., and I fixed that door so

that you could not get through it. As I say, if he paid me the money in number
two room, if he saw the money paid to me in number two room, then Mr. Fitz-

gibbon and r.Ir. Shaver must have been present.

Q. That is their room ? A. Yes ; if in number three room, then Mr. Pitz-

gibbon's stenographer must have been there. If in my room, then he must have

followed Lindsay through the door; the door must have been opened by the steno-

grapher ; he must have gone in with him ; otherwise he could not possibly see it.

Q. Having gone over the whole thing in your own mind, what do you say as

to the correctness of Lindsay's and MacCorquodale's story as far as this conflicts

with yourself ? A. I say they are not correct

—

Exhibit 67: Plan of Head office of Farmers Bank identified by Mr. Travers.

Me. Commissioner : I thought the statement was he met the witness on the

steps coming out? A. MacCorquodale said in his evidence he went in there and

saw it paid in the room there.

Mr. Commissioner : Lindsay at page 552 says :
" There was a gentleman

with me walked down to the bank, saw the money, and I do not laiow but he saw me
hand it to Mr. Travers in the office."

Then at page 558 he says, " MacCorquodale went into the room, stood at the

desk and Travers came out of the inside office and he had his coat and hat on, was

waiting for me and he came out and went downstairs, the three of us together.

Travers was upstairs in the bank when Lindsay got there.

Mr. Hodgins : MacCorquodale at page 793 said

:

" Q. What room did you and Lindsay got into ? A. Entered the front room."
" Q. Whose room is the front room ? A. We entered one general room and

these offices were off that room."
" Q. It was the general room you.went into ? A. Yes."
" Q. Sit down? A. I could not say whether we sat down or not; I had

a habit of going in there often because I was wisfting to get shares to sell if possible

and naturally gravitated there on a good many occasions when there was no business

of any kind for me at all."

Q. What room would that be he was describing? A. That would be the one

with the counter across.

Mr. Commissioner: How about this Graphite Company, who got that up?

Mr. Hunter got that up; Mr. Hunter was the solicitor for the bank and through

Mr. Home Smith of the National Trust who had the late Mr. H. C. Hammond's

affairs in his hands, part of which was this Graphite property, and Smith and
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Hunter I believe were particular friends, it was suggested to Hunter that if this

property was operated for a little while, it could be turned over to a syndicate and
floated on the market at a good figure. That was the start of it. Hunter approached
me and I lent him a little money to take it up, and it drifted on until it got into
the absurd position it is in now.

Me. Commissioner: Who was the debtor to the bank for the money? A.
The joint stock company.

Q. Not Hunter? A. It was the Graphite Company as a private partnership
concern at the first and then merged into a joint stock company, and the joint stock

company assumed the liabilities and debts of the former partnership company.

Q. Had all the advances been made before the company was formed? A.

Not all of them, no, sir.

Q. What interest had the bank in it beyond the loan ? A. The bank had a

portion of the stock, I do not remember just what it was offhand, but there was a

certain big bonus to come out of it if the matter was floated.

Q. $30,000 is the value of the bonds, how much was loaned them? A. We
loaned them thirty or thirty-five thousand dollars at first and when the company
was re-organized we took the bonds in place of the debt to the bank; the property

seemed to be very valuable down there, I went down and looked it all over, and they

seemed to have a good process for making graphite, I thought it was good at that

time ; McCuaig & Company of Montreal were looking into it and they thought they

would be able to float it and get everybody out of it with a good profit.

Q. What happened it? A. It happened that they were unable to make a

flotation of the business up to the time of the failure of the bank; there were so

many things thrown on the market at the time ; Black Lake, and I don't know what

all; they hung fire.

Q. What is your view- as to the position of the bank if it had been wisely and

conservatively managed from the start, what is your view as to what the outcome

would have been ? A. It would undoubtely have been a success.

Q. WTiy do you say so ? A. Because there was plenty of room at that time

for new banks, particularly for a smaller bank to drop into some of the places where

there were no bank facilities at that time.

Q. Were not you starting on a scale of expenditure that was altogether out of

proportion to the bank's capital, the business you were likely to do? A. It was

rather out of proportion, but I think if you were able to carry your commission into

the formation of some other banks you will find that nearly all started that way.

Q. To what do you attribute the disaster that happened ? A. The tying up

so much money in bad debts.

Q. What do you include as bad debts, do you include the Keeley Mine ? A.

Certainly, that was the last straw that broke the camel's back.

Q. Was it not one of the first straws that started trouble ? A. No, we had

these advances in the Toronto office, a good many that you were going over this

morning, that you did not wish to speak about publicly—I knew what you were

referring to, but a great many of those advances were made in the early history of

the bank.

Q. Those that resulted in losses ? A. Yes, in tying up the capital.

Q. I thought you said that when the $25,000 Provincial Government deposit

was obtained it was not because you said you could not part with $25,000 of the bank
money? A. As I had promised certain moneys around and I could not assume
another liability of $25,000 at that time.

Q. Unless you got some other? A. Some other assistance.

Q. From what class of people did you get your deposits ? A. Farmers.

Q. Mainly at the branches outside of Toronto? A. Yes, we had good
deposits at some points. I differ with Mr. Clarkson on that ground, because I think
we had $100,000 at some of these little places, if not more.
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Mb. Claekson : I think only one at the time of the failure ? A. It is easy

enough to figure out on the basis of $100,000 on deposit and on the average circula-

tion there with small expenses

—

Me. Commissionee : What led you as managing the bank to lend these very

large sums on these highly speculative properties as securities? A. What do you
refer to ?

Q. Take the Graphite Company, the Keeley Mine and all these things? A.

The Graphite was a matter of later doings of mine; had that been in the early

history of the bank I would not have taken it up, but as I had got behind and was
trying to get some undeiwriting or some deal by which I could make up some of

these losses I was induced to go into some of these things.

Q. You were getting as usually happens deeper down all the time ? A. Yes,

no question about that. If I could have turned the Keeley Mine over for the large

sum of $600,000 I would not have been in the position I am to-day, I hoped I would
have pulled it through.

Q. What class of paper did you discount in the early days? A. In the

early days we discounted Farmers notes at the branches.

Q. What business did you do at the Toronto branch? A. At the Toronto
branch we made some loans to Dr. Nesbitt and some others that were not first class

at first ; I thought in making the first loans to Nesbitt I was getting a first mortgage
on the large furniture factory at Bracebridge, but I found I was mistaken, I was
getting a second mortgage; that was being my own lawyer and a fool client; the

Keeley Mine, I went into that knowing we were behind, knowing we had to make up
some money somewhere.

Q. At the beginning? A. We were a year and a half in business at that

time and we had this $135,000 of organization expenses and commissions and all

that sort of thing behind ; I was carrying that on my own note and as Mr. Clarkson
explained, I wanted to get that wiped out of the road, and that induced me to go
into the Keeley Mine in the first place.

Q. You bought out Dr. Beattie ISTesbitt's interest, cancelled his indebtedness
and his wife's by the payment of money taking over those stocks at a later date;

what was the object of that? A. So that I would be able to sell it to these New
York people.

Q. Did the proposition or the suggestion of that transaction come from you or

Nesbitt? A. I think it came from me, I think at that time when there was that

threatened suit; I had that in my mind at that time.

Q. Take this transaction with Wishart, what possible justification was there

for lending him thirty or forty thousand dollars on that Welsh Mine ? A. The
Welsh Mine was very valuable, I could have turned it over at that time at a profit

and had Wishart had a customer for $200,000 as against $145,000 that I had, I

thought that I would let him have it.

Q. WTiat made you so trusting with a man like that that had deceived you
before, had acted badly, forced your hand and then you take his word and hand over

all you had in this mine ? A. Hoped against hope that he would land one of these

propositions, and I would get out of it. I did not think he would do as he did in

the Welsh Mine, completely absorbing the whole thing.

Q. Do you think it was a trick on his part, the pretence he was about to sell

it? A. Yes.

Q. A trick to get it into his hands? A. That is my opinion now; he did

the same thing in the Valveless Company too.

Q. What about the Big Vein Copper Company? A. That was the stock

John Tevis borrowed money on in regard to that Syracuse deal, Mr. Clarkson gave
you an outline of that.

0. Do vou agree in his view as to what your motive was in trying to make
tliat transaction? A. Not altogether, nearly so, though; I will give you the
transaction at Syracuse from my side. After this deal in New York, in which
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the stock of the Piano Company was exchanged for the bank stock, the Knabe's
got from the Federal Life an option of purchase on which they paid $100,000 cash.

Q. The Federal Life? A. Paid Mr. Dexter and Mr. Hazlitt and others

who controlled these stocks, they paid them $100,000 in cash; that $100,000 they

transferred from the bank in New York to the Farmers Bank in Toronto, and I

paid it over to them; therefore, I knew that the matter was genuine. After that

tliey asked me to meet them in New York, and I met Mr. White, who was the

Lieutenant-Governor of the State of New York, with them. He stated that the

People's Mutual were in a decline and they would probably go out of existence;

that a little bit of money would purchase the company ; that they could re-insure all

the risks in the Federal Life when they got it, and liquidate this People's Mutual
leaving a balance of five or six hundred thousand dollars. Mr, White assured me
that he had the sanction of the Insurance Department at Albany; he was the

Lieutenant-Governor of the State; I came back to Syracuse with Mr. White and
spent an evening in his house and discussed the whole matter, and it looked to me
like a good business. The proposition was that we should purchase $150,000 of

Syracuse Waterworks bonds. I agreed to that, to give them money

—

Me. Commissioner: Who held the Syracuse bonds? A. The People's

Mutual Life. The whole thing was a scheme, as you will see after I get through.

I said, "1 have not got $150,000; I cannot spare it". "If you will bring down
$150,000 of your currency we will have the First National Bank of Syracuse hold

that currency until such a time as you are willing to redeem it." I sent $150,000

by express to Mr. White at Albany on the promise over the phone from Mr. White

that the bonds would be sent to me by mail to reach me the same time the cur-

3'ency would reach Albany. I was out of town for a day or so just at that time

that money was sent. I found out on my return that the securities had not

reached here and I wired, or had the Express Company wire, to return the money
to me, which came back. After the money was returned to me, through some

leaky vessel in the Express Company, it got around that I was sending Farmers

Bank money out of the country. That was the reason I took it down the second

time. In the meantime, I cannot think of the man's name for a moment, but he

came from Syracuse to see me and said there was some mistake made about it;

1 do not know whether it was Tevis or not. W. G. Hunt—the lawyer in the city

—he had been down in Syracuse negotiating this deal; he came up to ine and ex-

plained to me there was just a slip made and it was all right, to send it down
again ; and I thought to myself, " I will not send the money through the Express

Company, I will take it down". Then Mr. Fitzgibbon and myself we packed

$150,000 in a satchel and we took it down to Albany; we kept it there in the hotel

over night. The next day Mr. White called on me and said he had to go to the

funeral of Mr. Reins, and he would be home to-night, and that I had better put

the $150,000 in the vault of the First National Bank until he returned that even-

ing ; and Mr. Fitzgibbon and myself went over and we put the satchel inside of the

safety vault and they locked the door ; we took no receipt for it ; it was just locked,

just set inside the door. The president of the bank was there and said everything

would be all right and to come back in the evening and we would complete the

transaction. We went in the evening, Mr. White and the president of the First

National Bank, I cannot remember his name—it does not matter—and Mr. Tevis

and Mr. Hunt, the la-n^er, and one or two others were there; they said they had

difficulty in getting these securities ; they wanted me to leave the money on deposit

with the First National Bank on the promise of their sending them on afterwards,

which I refused to do. Then, when we were about to leave, they suggested I should

give them an informal deposit receipt, and we there and then entered into an

agreement that this deposit receipt would not be effective until the 15th of Jan-

uary following—that was in December, 1909—when they were to supply these se-

curities and subscribe for the same amount of stock in the Farmers Bank, one to
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offset the other. I left that behind, brought the agreement with me—I think you
have the agreement—and brought home the money. Immediately my back was
turned they took this deposit receipt and put it into the till of the Mutual Life and
took out the money and distributed it among themselves. The first I heard of

the matter was that the Insurance Department was taking action to upset the

transaction and they came over here and threatened suit against the bank unless

we paid this deposit receipt. Mr. G. H. Watson acted for me and went into the

whole details of it and said we were not liable and we refused to pay it, and they
never brought any suit against us, but the Insurance Department ordered them
to refund that money.

Mr. Hodgins : The Insurance Department over there. A. The Insurance
Department at Albany, and they got it all back down to Tevis's.

Mr. Commissioner: $15,000? A. Yes; then it was a question of our get-

ting our deposit receipt back; and getting out of the affair by loaning Tevis
$15,000.

Q. What do you think the plot was ? A. To beat the Farmers Bank out of

$150,000. If I had left that money there we would never have seen a dollar of it.

Mr. Hodgins: Was any commission paid on that transaction to any one?
Not to me.

Q. Any one connected with the bank? A. Yes, I believe there was.

Q. To whom? A. Mr. Fitzgibbon, I believe, got $1,000.

Q. What was that for? A. I could not tell you; he will have to explain
that himself; I found it out afterwards.

Q. Paid by whom? A. It was paid-»by M. G. Hunt, the lawyer.

Q. What was the most profitable period in this bank? A. The most pro-

fitable period would be in 1907, I think, we were in the best position.

Q. That was just about a year after it started ? A. Yes.

The Commission adjourned at 4 p.m. to 11 a.m. to-morrow.

Toronto, May 30th, 1912.

The Commission resumed at 11 a.m. at Osgoode Hall.

GEOFFEEY T. CLARKSON", Exa.mina,tion Continued:—

Mr. Hodgins: There are some matters you want to speak about? A. I

want to mention one thing; there are some newspaper reports which seem to indi-

cate that I stated that I regarded it as improbable that the Keeley Mine would
turn out to be worth anything. I do not remember ever having made such a state-

ment, as it was apart from my opinion, I have drafted a memorandum, if I may
read it, to make the matter clear. It is reported in some of the papers that I ex-

pressed a doubt as to the Keeley Mine turning out to have any realizable value

whatsoever. I do not remember giving any such evidence, as it does not accord

with my opinion ; but, if any such suggestion could have been drawn from what I

said, it was corrected hj the Commissioner, when Mr. Travers was giving evidence.

I did say that I was not prepared to make any statement as to what the pro-

perty would ultimately produce, for the simple reason that neither I nor any other

person can do so, and I further said that I do not desire to advise shareholders

or depositors who have lost heavily by the failure of the bank, and can ill afford

to risk more, as to whether they shall or shall not advance money to develop the

property.
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The Keeley Mine is well situated at South Lorraine, with silver-bearing pro-

perties on different sides of it. A considerable amount of development work was

done on the property, and the records of the company indicate that approximately

$20,000 ore was taken out during such development. At the present time, there

are no ore bodies in sight, but the opinion is held by experienced engineers and

miners that development ought to disclose further ore bodies. It is difficult at

this time to sell any undeveloped silver property for a large sum of money, and

the only way in which the creditors of the Farmers Bank can expect to recover

any reasonable amount of the property is by dealing with it upon such terms as

will permit a purchaser to develop it at his own expense, with the right to pur-

chase it at a reasonable figure, if after development, the results obtained warrant

him in doing so. In negotiations which are pending along these lines, I have in-

sisted that the Farmers Bank shall have the right to retain an interest in the pro-

perty, so that in event of it turning out to be as valuable as Mr. Travers believes,

the creditors and shareholders of the Farmers Bank may participate in the bene-

fits.

At present time, litigation is pending between myself and the Trusts & Guar-

antee Company, with regard to certain securities held by them. If they are suc-

cessful in the suit, the disposition of the Keeley Mine will be under the sole control

of the Court, and myself. On the other hand, if the estate is successful in the

litigation, the Trusts & Guarantee Company will have to look to the Keeley

Mine to recover on securities held against advances made. Under these conditions,

if creditors and shareholders feel disposed to advance money for development, they

will have to deal with this situation.
"^ The Trusts & Guarantee Company has ren-

dered every assistance in dealing with the property as so to conserve as much as

possible to creditors and shareholders, and allow a disposition of the property to

the best advantage.

There are a couple of other matters I would like to mention. In discussing

yesterday as to the causes of the failure of the Bank, I said nothing about the

directors, but I regard the directorate which the Farmers Bank had as incapable of

looking after the affairs of a Financial Institution.

Q. You mean from start to finish? A. I won't say everybody on the

Board, but there were many on the Board from time to time that had no experience

in financial matters and were not qualified to look into the affairs of a financial

institution. I told them that at the time of the failure. Another thing I want to

say is that the liquidation of the Bank will probably be long drawn out from the

character of the assets, and the expense of liquidating will be very heavy propor-

tionately.

Q. Why should it be particularly heavy ? A. Because I do not think there are

two accounts out of five in that Bank that we have not had to litigate over and deal

with through the Solicitors. There are very very few securities taken by the Bank
that were taken properly.

Q. Whose fault would that be? A. I think probably Mr. Travers was

experienced enough to take proper securities, but I do not think his staff was, and

they neglected to take securities which an ordinary Banker would have taken, and

if taken would have saved the bank many thousands of dollars. Another thing that

was said was this, that I had instructed the Solicitors to issue a writ against the

Trusts & Guarantee Company for interest upon that circulation deposit. I do not

think I said that. I never gave any instructions to issue a writ. I said I had

referred the matter to the Solicitors, and we were taking it up with the Trusts &
Guarantee Company. That is the condition.

Mr. Commissioner: What do you say about the Provisional Board, its

capacity to inaugurate a successful Bank? A. Well, Sir.

—

Q. What were their occupations? A. One was a promoter, a couple of them

were promoters.
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Q. Name them? A. Lown was a lawyer; Smith is a promoter,—and I

think it is fair to say we are winding up another financial institution where exactly

the same condition has obtained, the Monarch Bank where two-thirds of the money
received went away in commissions ; it did not get a certificate.

Q. Who was Mr. Lown ? A. He was a Solicitor.

Q. Practicing where? A. I never heard of him before this bank matter;

I understand Toronto.

Q. He was the President, was he not? A. Lown was the Chairman of

the Board.

Q. Who were the others ? A. There was Smith ; he is a Bank promoter.

Q. Did you mean he was connected with the Monarch too? A. He was
connected with the Monarch Bank.

Q. Gallagher? A. He was a merchant I think; I don't know anything

about Gallagher, he is dead. Watson was a brewer, and Fraser, the Archaeologist,

and Dr. Ferguson was a physician. Dr. Ferguson has had more experience than

any of them in financial matters.

Mr. Hodgins : You would not expect the Board of Directors to have anything

to do with managing a bank? A. Not managing, but directing the policy of the

bank and supervising loans. That is all I wanted to say. I just want to correct

those points.

Q. I see it stated in one of the morning papers that the " World " indebted-

ness was paid off, is that so ? A. The " World " indebtedness was paid off yesterday.

Q. So that there is no loss in that account at all ? A. No, I did not look

for a loss.

Q. But that is now disposed of entirely? A. Yes.

W. E. TEAVERS, Examination continued:—

Mr. Hodgins : There is something here to indicate an effort was made by
Mr. Greenwood to get a deposit from Mr. Stevenson who I think was Chief Ranger
of the Independent Order of Foresters ? A. Yes, I think he tried to get a deposit

for me at one time.

Q. Was that effort successful? A. Yes, they made a deposit with us, or

rather the Union Trust Company who are allied with them made a deposit with us.

Q. He had some connection with that too, what year was that, 1907 or 1908 ?

A. T could not speak positively on that, the books would have to show that.

Q. I asked you the reason for lending the " World " money ; had they an
account with your bank, an ordinary banking account, before you commenced to

lend or discount for them ? A. No, I don't think they had.

Q. How about your relations with the " World " ; were you friendly with Mr.
Greenwood and Mr. Maclean? A. I was friendly with Mr. Greenwood. I did

not know Mr. Maclean.

Q. Had you known Mr. Greenwood long? A. I don't remember how long

I had known him, it seems to me it was some time.

Q. Before you commenced to deal with him financially? A. Yes, I knew
liim before that.

Q. What was the character of the dealing, was it an ordinary account on
which they overdrew? A. No, I discounted their note, the first I remember. I

think all the transactions were on notes.

Q. What connection had the money you lent him with the money he got on
deposit? A. Simply in order that my reserve fund was not depleted. He ob-
tained deposits for me.



422 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

Q. Did he obtain any other deposits except the two that were mentioned, the

Provincial Treasurer and the Union Trust? A. I cannot remember now any
others; he was always doing what he could for me.

Q. Was there any improper pressure brought to bear upon you to lend him
money? A. No, I cannot say there was.

Q. From beginning to end? A. No, I am quite sure there was no im-
proper pressure brought to bear upon me.

Q. Was the account one of the large accounts in the bank? A. It ran up
into large figures.

Q. What do you call large figures ? A. I think it was about $16,000 when
the failure came.

Q. Had you securities for that ? A. We had the endorsement of Mr. Mac-
lean and Mrs. Maclean, if I remember right.

Q. What do you say as to their sufficiency? A. I thought Mrs. Maclean
was quite good for it at the time.

Q. Did you deal wholly with Mr. Greenwood? A. Yes, I should say I

did, but adding to that that Mr. Maclean accompanied him very frequently.

Q. I find a copy of a letter addressed to the Provincial Treasurer here which
I would like you to tell me if that was sent; it is only a copy? A. Yes, I re-

member writing that; I should say that letter was sent.

Q. What is the date of that letter? A. June 18th, 1908.

Exhibit 68 : Copy of letter dated June 18th, 1908, to Hon. A. J. Matheson,
Provincial Treasurer, Toronto.

Q. I find that the first deposit in your bank was on May 80th, 1907 ;
just

look at those two letters which are undated except that they are both in June'; it

does not say what year. I want to see if they are the same year (referring to let-

ters subsequently filed as Exhibit 69) ? A. I could not swear positively what
year, but I am of the impression that it is a year later than that other letter, than
June, 1908. If you .have the file this was ta^en off it would probably show.

Q. Those letters are from Mr. Greenwood, and they speak of meeting Colonel

Matheson on the 20th and 21st June, and they ask you for a copy of the sections

of the Bank Act relating to Government deposits. You see we have not got the

conclusion of that account; we have its beginning on May 20th, 1907, and the

ii^sue of the first deposit receipt on June 14th, 1907 ; does that throw any light on
the date of those letters? A. No, I cannot connect that letter with the original

deposits of the Provincial Treasurer.

Q. Did you get any answer to that letter to the Provincial Treasurer that

you wrote? A. My recollection is I did, but no such letter I believe can be
found on the files.

Q. I have seen no such letter; I foimd that copy, but I did not find any let-

ter; what is your recollection about it? A. My recollection is that the Provin-
cial Treasurer wrote me that he had made no promises to anybody about making
deposits with the bank, or words to that effect.

Q. Did he, after that letter, make any deposits such as you requested? A.
I could not say that positively whether he "did or not.

Q. At June 18th, 1908, the $10,000 deposit receipt had been given on June
14th, 1907, and on May 13th, 1908, the deposit receipt for $15,000, and May 19th
another deposit receipt for $10,000, were those the only three deposit receipts

issued ? A. Yes, and since then, according to the books, as far as we have them,
down to the 31st December, 1908, it appears there were some deposits and with-

drawals, leaving at the end of December, 1908, a credit balance of $2,165.60. The
total claim of the Provincial Government at the date of the failure

—

Mr. Commissioner : We got that yesterday.

Mr. Hodgins: It was based upon those two last deposit receipts? A. I

x^ould say so, yes.
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Mk. Commissioner: Is the ledger after this missing?

Mr. Hodgins: Yes.

Mr. Commissioner : Where is the ledger before this ?

Mr. Hodgins : That is transferred from cash book.

Mr. Commissioner: According to this, the account began 20th May, 1907.

Mr. Hodgins: Yes.

Mr. Commissioner: Is it not probable, looking at this ledger, that this is

1907 (the letters of 20th and 21st June, Exhibit 69) ? A. Looking at the

liability ledger of the Toronto Branch, it would appear that the first transaction

with the World newspaper was in 1908, January, 1908, so that I could hardly

connect the two.

Mr. Hodgins : That is the first time you commenced to lend to the World ?

A. Yes, that would be the first.

Mr. Commissioner : That means that the account of deposits from the Pro-

vincial Government had been running for a year before that? A. It would

appear that the bank had been in business a year before any advances were made.

Q. And a deposit receipt had issued? A. That the deposit receipt had
been issued to the Provincial Treasurer a year before that.

Mr. Hodgins: That is the first $10,000 receipt? A. That is the first

transaction.

Q. The first transaction with the " World " Newspaper Company was January
10th, 1908 ; what is that, a discount ? A. A loan of $200.00. There is another

loan in January of $300.00.

Q. That is December; would that be December 31st, 1907? A, Possibly

it may be.

Q. That " World Newspaper Company, F. W. Stair, $300.00," appears to be

out of its place there? A. Yes.

Q. You carry it forward from December to some time in January? A.

Yes, but there is some balance carried forward showing this was the starting of

the account, unless this was an odd one that was outstanding that they picked up
in the account in opening.

Q. It would not be the 31st December, 1908? A. No, it must be 1907.

Q. It appears to have gone on pretty regularly from that on, January, 190S.

Is there any other book you can look through to verify what appears by this that

that is the beginning of the account? A. No, that is the only book I could put
my hand on now that would show that. If that had been carried forward it would
appear in the balance. You will find it carried over here ; there is the balance

;

that is carried down from here. There is the account carried forward, balance

$2,351.00; as there is no balance brought forward there, 1 take for granted that

is the commencing of the account.

Q. What is the meaning of this World Newspaper Company, page 384, sun-

dry account? A. That indicates each separate account that went in there.

Q. What was that page you looked at? A. 361 and 362.

Q. That is the one you say is the beginning of it? A. Yes; I would have
to modify that now by saying that these odd amounts were brought over.

Q. That is December 31st, 1907? A. Yes.

Q. Look at pages 383 and 384, compare those first; take those first items
and look at those four items down to December 31st, and, reading from 361, the

first is January 10th, World Newspaper, $200.00; the next is East & Company,
January 13th, and the next the 21st, Davidson Morrison twice, and then Decem-
ber 31st, World Newspaper, F. W. Stair? A. Those are the same ones trans-

ferred.

Q. Then 367, that is forward—? A. From 362.

Q. That is still later in date then? A. Yes.

Q. Then from here it goes on in the regular order apparently? A, Yes.
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WILLIAM H. GREENWOOD, Sworn, Examined by—

Me. Hodgins : What is your occupation ? A. Journalist.

Q. Are you connected with the " World " newspaper ? A. Not now.

Q. You were, were you? A. I left about 1st December, last year.

Q. What was j'our position in 1907 with the " World " ? A. I was managing
editor, or managing director, of the paper.

Q. When did you commence to deal with the Farmers Bank or Mr. Travers

in connection with loans and discounts? A. I think it was early in 1907.

Q. The books Mr. Travers pointed to this morning do not indicate that?

A. I think it was before a deposit was asked for from the Ontario Government
for the Farmers Bank; we were discoimting some papers through the Farmers
Bank at that time.

Q. Would it have taken tEe form that it certainly did in the books that Mr.
Travers pointed to, a pretty continuous, active, almost daily account? A. I

rather think so, yes.

Q. 1907? A. I had in my mind that we had been doing business with
the Farmers Bank before I went to the Ontario Government and solicited a deposit.

Q. I want to get your statement as to when you commenced to deal with the

Farmers Bank?
Mr. CoMiiissioxER : Were there notes given, and if so, if they have a bill

book, that would show it.

Mr. Hodgins : What was the character of the account ? A. It was a dis-

count account, customers' notes; advertising account.

Q. What was your regular bank, who did you do business with? A. The
Sterling Bank.

Q. During all this time did you continue to do business with the Sterling

Bank as well as the Farmers? A. Yes.

Q. Did the Farmers get all the business or merely your odd business? A.

Odd business.

Q. Until when? A. I think until the bank closed.

Q. Did you begin in that way discounting odd customers' notes? A. T

think that was the way we began getting advertising accounts.

Q. And later on you got a direct loan? A. Yes.

Q. Do you remember in connection with the account any matter that had
to do with Mr. Stair? A. I remember Mr. Stair gave us a note for his adver-

tising account which we had discounted.

Q. Would that be the beginning of the account; do you remember that as

the starting point? A. I cannot fix that as the starting point. I fancy the

cashier of the World was getting some of those small notes discounted where he
could get them discounted.

Q. That was entered up on December 31st, 1907; it is said to be transferred

from Stair's account, perhaps that will throw some light on it. On what basis

were the notes discounted originally? A. On a business basis.

Q. Any inducement held out to Travers to lend the money? A. I don't

think there was.

Q. You would know? A. I would know.
Q. You did practically the entire business? A. Yes.

Q. Were any suggestions made he would get into trouble if he did not ? A.

No.

Yes.

Q. Quite sure of that? A. Certain, sir.

Q. Did you interest yourself in getting deposits for the Farmers Bank? A.

Q. Why? A. We wanted to get a large loan from the Farmers Bank to

assist us in our financing of the Toronto World and Mr. Travers said he had just
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enough money to take care of his present customers and he could not add any

other customers, and he had not any more money, and deposits were necessary to

carry on the business; and I said I would see what I could do to get deposits for

the bank. I looked up the monthly Government Statement regarding the Farmers
Bank and I saw it was in a good, healthy condition; it was a young bank, it was

true, but every month that 1 looked at the Government Statement it showed the

bank was in good shape.

Q. Did you look at the Government Statement every month? A. I had

to look at the Government Statement every month in my business as a newspaper

man.
Q. Did he refuse to do any business with you till you got a deposit, or did

you begin before you got a deposit to do business with them? A, I think we
were doing business with him before we got the deposit; I am pretty sure we were.

Q. What was the first deposit you got; who from? A. The first deposit,

I saw Colonel Matheson in regard to putting a deposit in the Farmers Bank.

Q. That was the first one? A. That is the only one I remember.

Q. You remember interesting yourself with Mr. Stevenson? A. Yes, I

tliought you were referring particularly to the Government.

Q. I am referring to any deposits you induced? A. Yes.

Q. Which was the first, the Ontario Government or Stevenson? A. The
Ontario Government first.

Q. Can you at all identify the date of these two letters (Exhibit 69), be-

cause like every newspaper man, you are as economical of writing as you can be ?

A. This first one I cannot fix a date on it; it was during my negotiations with

Colonel Matheson trying to get him to put a deposit with the Farmers Bank.

Q. Was it in connection with your earliest negotiations with^lim? A. I

think so.

Q. Did you go to Colonel Matheson more than once to get deposits? A. I

rather think so.

Q. Having got one did not satisfy you? A. That was not it, it required

several times to get the one.

Q. Were your efforts confined merely to getting one deposit? A. Later I

tried to get further deposits from the Ontario Government.

Q. With what success? A. I don't think I had any success.

Q. What was the amount of the deposit that you succeeded in persuading?

A. $10,000.

Q. Do you remember when that was? A. I think that was in May, 1907.

Q. Those letters are written in June, clearly? A. It may have been in

J une then ; May or June ; I cannot fix a date about when the deposit did come.

Q. It is curious, because the first deposit receipt was issued on the 14tb

June? A. This (letter of 21st June) looks as if this was during my soliciting

campaign with the Colonel to get the deposit placed. I was trying hard to get an

argument before him why he might see his way clear to put a deposit in the

Farmers Bank.

Q. What was the argument? A. The statement in the Bank Act regard-

ing Government deposits; I think they had a special lien on the assets of the bank;
that was one argument. My other argument was the monthly Government state-

ment from Ottawa showing the bank was in good condition.

Q. Did you urge this on Colonel Matheson? A. Yes.

Q. Had you any knowledge of the state of the bank's affairs at that time

other than what you had gathered from the monthly return? A. Absolutely

none.

Q. Are those dates of June, whatever year they may be, correct on those

letters ? A. Yes.
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Q. Because it is funny that in neither of those years was any deposit receipt

issued after June—what is the date of those letters? A. June 20th and 21st.

Q. This may have been in connection with other efforts you made which you
described as unsuccessful? A. With the Colonel?

Q. Yes? A. I think this was part of my first campaign as I remember.

Q. The first deposit receipt is dated June 14th, 1907, for $10,000; you think

that was your first effort? A. I think so.

Q. The deposits commenced to reach the bank on the 20th May, 1907, and
were cancelled in a deposit receipt on the 14th June, so that if those dates are

right and the year is 1907, it would certainly be after that? A. It looks that

way.

Q. Supposing those are the next year, 1908, the two deposit receipts were

issued on May 13th and May 19th, respectively; so that if that is 1908 that was
after those? A. Yes, June comes after May, certainly.

Q. Those are obvious facts; it is only with a view of ascertaining the true

year? A. I wish I could remember that.

Q. You cannot throw any further light? A. No, I cannot.

Q. And you never got any more than $10,000 deposit from Colonel Mathe-
6on? A. I think that was all from the Colonel.

Q. Did you disclose to him at all that your object was to get a loan? A.

I may have done that, because I was very frank; there was not any argument
that I left unsaid, sir, in trying to get the deposit, because we needed the money
on the "World; we had good paper, our assets were alright, but it was hard for

the Toronto World to borrow money.

Q. Did anyone else connected with the World see Colonel Matheson other

than yourself in connection with that deposit? A. I think not; I think I was
the only one that saw the Colonel.

Mr, Commissionee : It is manifest from the date of that letter, and from
the dates of these deposits in the book that that letter could not have referred

to the $10,000 deposit, don't you see that? A. Yes, it must be so, because the

deposit was put in in May.
Q. What does that lead you to conclude? A. That I was possibly trying

to get another loan, another deposit, rather.

Q. And did not succeed? A. Yes.

Exhibit 69 : Two letters dated June 20th and June 21st, above referred to,

from W. H. Greenwood to Mr. Travers.

Mr. Hodgins: Perhaps you could ascertain the date when you first com-
menced to deal with the bank; who was the treasurer then? A. Mr. Eemion,
the present secretary-treasurer, would know.

HONORABLE A. J. MATHESON, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins : You are Provincial Treasurer of Ontario ? A. Yes.

Q. And you were Provincial Treasurer in 1907 and 1908? A. Yes.

Q. There is a deposit account which began with the Earmers Bank on the

20th May, 1907, which in June was transformed into a deposit receipt; how did

that come to be made in the Farmers Bank? A. I am speaking entirely from
recollection, but my recollection is that Mr. Greenwood is mistaken about asking

me at that time; the first time he asked me was the next year, 1908, and my
recollection is that Dr. Beattie Nesbitt met me in the corridor one day and com-
plained against our discriminating against the Farmers Bank and asked me to

make a deposit—we keep a current accoimt and a special deposit account—on the

16th May, was it?
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Q. May 20th it began, 1907? A. The 16th May, 1907, according to out

books.

Mr. Commissioner : That may be so, because it is transferred from the cash

book? A. And we went on depositing their own cheques and also miscellaneous

cheques and cash, post office orders, express orders, and currency, until the 12th

June a cheque was made out for $10,000 to be transferred to special deposit, and
it was made on the 13th—I see from the evidence here that the deposit receipt

was actually made on the 14th—and it was as a result of Dr. Nesbitt, who was
then president of the bank, asking me. Then from that on we continued to deposit

their own cheques in the Farmers Bank, cheques on the Farmers Bank in the

Farmers Bank.

Q. The account appears to run on, nothing deposited between June and
October, and January, 1908, there are some sums deposited? A. At the end
of the financial year we always cash all deposit receipts in order to get the interest.

Mr. Commissioner: There is no deposit until the 21st April?

Mr. Hodgins: Then in May, 1908, there were two other deposit receipts

issued to you. May 13th and May 19th, for $15,000 and $10,000 respectively?

A. Yes.

Q. How were those got? A. I have been trying to recollect about those;

I have nothing to go by except my memory; I cannot remember them. I am cer-

tain Dr. Beattie Nesbitt did not ask me in 1908, not directly, not personally; that

is my memory; he might have asked me through others.

Q. Did anything occur between you and Dr. Beattie Nesbitt other than you
have told us in connection with the first account ? A. Nothing that I remember

;

I only remember meeting him one day in the corridor and speaking to him.

Q. Had you any reason to believe the Farmers Bank was not in good condi-

tion? A. No, I studied their returns and I thought it was perfectly safe, other-

wise I would not have made any deposit.

Q. Did you know anything about the Keeley Mine at that time? A. No,
I never heard of the Keeley Mine until the bank failed. I knew Dr. Beattie Nes-
bitt was in some mining speculation up North, because I met him up there and
was talking with him.

Q. Would this statement be correct or incorrect, speaking of certain corre-

spondence which was put in this morning, " These facts gathered together would
seem to indicate that the funds that enabled Dr. Beattie Nesbitt to go into the

Keeley Mine speculation and bring the bank to its ruin were actually obtained

from the Treasurer of Ontario through the influence of the managing director of

the World or some other person or persons unknown " ? A. I have been trying

to recall about who spoke to me about that time; I cannot remember.

Q. You never heard about the Keeley Mine till after the failure? A. No,
I never heard of the Keeley Mine till after the bank failed, except that I was told

that Dr. Beattie Nesbitt was in some mining speculation up North. Advances
were not made with any view of getting a loan made to Dr. Beattie Nesbitt.

Q. Had they any connection, this speculation and this deposit? A. Not
that I know of.

Q. Would you Just see whether you got that letter which has been put in,

dated 18th June, 1908 (Exhibit 68) ? A. I never got this letter and never

answered it, and in this he asks for $10,000 further, and instead of giving him
$10,000 further the next change in the deposit was to withdraw $10,000.

Q. That letter appears on the files of the bank, and was handed to me by

the detectives? A. I am satisfied from my memory, I did not get it and I am
satisfied from the nature of it if I had got it we would at once have withdrawn
all deposits from the Farmers Bank.

Q. Was there any influence by some person, other than the managing direc-

tor of the World, whose name was not mentioned? A. Several people spoke to
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me about advances to the Farmers Bank; in fact, for all the banks with perhaps

one or two exceptions, every bank in Toronto—we keep accounts in all the banks

in Toronto, and with perhaps one or two exceptions the friends of every bank

have asked for deposits in a legitimate way.

Q. Was there anything to differentiate this from those other applications?

A. No; I heard a good deal of gossip about the standing of the Farmers Bank,

but I was very much influenced by the " Canada Gazette " return, and if I had

not thought it perfectly safe, they would not have had anything.

Me. Commissioner: You said that when Dr. Nesbitt spoke to you he said

you were discriminating against the Farmers Bank; perhaps you would elaborate

that ; what does that mean ? A. That the other banks showed provincial deposits

end they did not, and it hurt them with other people in getting deposits, and

thej^ paid us taxes, collected our cheques, paid our cheques at par ; all these banks

pay our cheques at par.

Q. They thought that was a discrimination against the bank? A. Yes.

Me. Hodgins: You say at the end of the financial year you always cash

deposit receipts; when did the financial year end in 1907? A. That year I

think it was the 31st December. It is the 31st October now, and has been for

two or three years.

Q. Perhaps I should ask you further in regard to Mr. Greenwood's evidence;

do you recall his interview with you? A. He bothered the life out of me, saw

me a dozen times, and those letters were not written to me, they were written

to the bank, but they are 1908, I believe, because I am satisfied that he had noth-

ing to do with the first deposit made in May, 1908, and he did not get any fur-

tlier advance at that time.

Q. You heard his evidence as to what statement he made to you; how does

your recollection a<icord with that? A. As far as I remember, it is so long ago,

it is four of five years ago, I would not like to contradict it, except as to the one

point, ,1907; I think he is mistaken in that.

WILLIAM H. GREEXWOOD, Recalled:—

Me. Hodgins : Q. You want to make a further statement, I think ? A.

It has been suggested in the Globe this morning that apparently Dr. Beattie Nes-

bitt and I were the two people who went up to the Ontario Government for cer-

tain deposits; I do not know anything about what Dr. Beattie Nesbitt did with

the Ontario Government. I was only working for the Toronto World and I want-

ed to get a loan from the Farmers Bank in order to assist us in financing the

Toronto World on legitimate security. I do not know a solitary thing of what
Dr. Beattie Nesbitt may have done in regard to getting deposits.

Mr. Commissioner: Did Beattie Nesbitt go with you at any time? A.

Never.

ALFRED GORDON TRAVERS- Sworn, Examined by:—

Mr. Hodgins : Q. You are a son of Mr. W. R. Travers ? A.. Yes.

Q. And the reason I called you was in connection with a box which I wanted

to trace up? A. Yes.

Q. That was said to have gone to your father's house at the failure of the

bank ; there is a box produced here which has been in the custody of the detectives.
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60 they tell me, almost ever since; will you just say if that box went up to your
iiouse? A. I think that is the box, sir.

Q. Did you ever open it? A. Yes, sir.

Q. Did you take anything out of it? A. To the best of my recollection,

1 only took one article out of it, which was a letter my father asked me to get

for him.

Q. Was that letter to or from anybody whose name has been mentioned in

the enquiry? A. I do not just remember whether it has been mentioned or

not; I think the letter was given to Inspector Duncan.

Q. By you? A. Yes, he wanted it.

Q. Do you remember whom it was to? A. I think it was a letter to my
father.

Q. From whom? A. From Mr. Warren.

Q. I think I have that letter; that was the only thing that was taken out?

A. To the best of my recollection that was all I took out.

Q. What else was there in the box, any cheques? A. I am not sure

whether there were cheques or not; I think there were some cheques.

Q. Were any of those moved? A. I do not know.

Q. By you? A. No, sir.

Q. The box arrived at your father's house, didn't it? A. Yes, sir.

Q. Before the detectives got it? A. Yes.

Q. And was there for how long? A. I think a couple of months.

Q. Who had the key of it? A. The keys were lost.

Q. Who was living in the house who would have access to the box if they

could open it? A. I was.

Q. Any one else? A. The servants; that was all.

Q. You were living alone in the house? A. Yes.

Q. During the whole time? A. My brother was there for a few days,

that was all; he was visiting here and he stayed with me a few days at the house.

Q. Where is your brother living? A. In Saskatoon now.

Q. Had any one else in the house access to the box, or did any one come in

and take anything out of it to your knowledge? A. No, sir.

Q. Was Mrs. Travers living there? A. She was here for a few days when
we moved, when we left the house.

Q. Where was the box kept? A. It was in the den.

Q. You said the keys were lost—when it got there or became lost after-

wards? A. They were lost afterwards, I think, because, I am not quite clear

on that, but I think Inspector Duncan was unable to open it and asked me where
the keys were and I could not find them.

Q. Had the keys come up when the box came originally? A. I cannot
say, sir.

Q. Where did the box come from? A. From my office.

Q. Where did it come from to your office? A. It was sent up to my office.

Q. From the bank or from Mr. Owens' office ? A. I presume it came from
the bank, I do not know.

Q. How long did it remain in your ofiice? A. I think possibly a couple

of days.

Q. We are anxious to find certain cheques and particularly cheques that

are supposed to have disappeared; do you know anything about them? A. No,
sir.

Q. You removed none of them from the box? A. No, sir.

Mr. Commissioner : How did you get the letter out of the box if you had not

any key ? A. I must have had the key at that time.

Q. Then the keys must have been there and must have been lost—how long

after the box came there was it you picked the letter out? A. I cannot say
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exactly, it may have been two or three weeks or a month; it was little time af^r I

think.

Q. And after that the keys somehow got lost or mislaid? A. Yes.

Q. "Was the box in such a way that anybody could have access to it before the

keys were lost to it ? A. I do not think so.

Q. Who carried the keys ? A. I had the keys for some time.

Q. Until they were lost, you had them ? A. I think I did.

Me. Hodgixs : Q. Did the Inspector get keys made or were they found again ?

A. I am not quite sure, I think they broke the box open but I would not be sure.

"\T. Pi. TEAYEES, Examination continued:

—

Me. Hodgins : Q. You remember MacCorquodale gave his evidence here in

connection with the payment by Lindsay of the $5,000 ? A. Yes.

Q. I find a letter here of August 29th, 190G ; I want to know if that letter to

him was sent? A. I think so.

Q. You see that is dated August, 1906; did he act for the Bank after that

or act for you in selling stock after that? A. He was in and out of the bank
there all the time; he was connected with the provisional directors before I took

hold of it at all.

Q. After this letter of yours in August, 1906, which tells him to keep out of

the office, you would not have anything more to do with him—A. Yes, I remember
this.

Q. Had he anything to do with the Bank or selling stock? A. Yes, I think

he was in and out of there after that.

Q. Xotwithstandmg that you asked him to cease doing any further business

for the Farmers Bank in August, 1906? A. Yes, I had not the say; the Provi-

sional Board—yes, I had the say then—I think he did continue.

Q. Were the relations friendly? A. He was a great friend of Mr. Lown,
and Mr. Lown was with me nearly all the time.

Exhibit 70 : Letter from Mr. Travers to D. S. MacCorquodale, dated August
29th, 1906.

Q. There is a letter on the 19th October, 1906, which I confess I cannot

understand. It is to the Manager of the Bank of Montreal, authorizing him to

retain $20,000 out of the money when it comes back from the Government ; was that

letter ever sent? A. My recollection is that it was. Mr. Braithwaite was the

Manager of the Bank of Montreal here, and he was also the Manager of the Bank
of Montreal in Hamilton when I was there, and he was speculating in Bucket Shop
and got behind and I helped him out of it and I thought he would help me out of it

and that is the reason I asked him to lend me $20,000?

Q. He did not lend it to you ? A. Xo, for some reason or other he backed

down.

Q. Was that letter intended to enable his bank, if they lent you the money, to

get it back out of the Fund ? A. Yes, that is so.

Q. It never became effective? A. Xo, he backed out of it before the loan

was made.
Exhibit 71: Letter dated 19th October, 1906, from Mr. Travers to the

Manager of the Bank of Montreal, Toronto.

Q. Is this the letter you speak of as having been written to the Finance Depart-

ment, and was it sent? (Letter dated January 12th, 1907). A. I would say yes.

That appears to me to be the letter I wrote that I spoke of in my evidence before.

Exhibit 72: Letter, January 12th, 1907, from Mr. Travers to the Minister

of Finance.
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Witness : That document I spoke about yesterday as having been copied

into these minutes, I have since spolcen to Mr. Hartley Dewart and he said he had

it in his hands in the Police Court.

Me. Commissioner : That is the second agreement about commissions ? A.

The third, 15%.
Q. There was the first agreement and then a memorandum on the back of it,

and then you say one providing for 15%, a third one? A. Yes. I notice Mr.

Shaver is to give evidence; he really ought to see that in order to swear to these

minutes.

Q. Does Mr. Dewart remember where he saw it? A. Yes, he thinks he can

locate it.

Q. Can find it? A. Yes, he thinks so, and he said he would try.

Mr. Hodgins : In dealing with Urquhart, Urquhart & MacGregor you wrote

them on December 7th, 1906, in reference to their account and you said " You
know, of course, as well as I can tell you, that we have been at very great expense,

particularly so through the interference of William Laidlaw " ; and Mr. Urquhart
appears to have replied that the fact that you were put to large expense by other

people is no reason why they should not be paid their reasonable charges; what
expenses did you refer to when you said you had been put to very great expense?

A. We had to pay Mr. Watson, K.C., $500 for defending that.

Q. The vouchers do not show that? A. I think they do. •

Q. It shows $350? A. Was not $250 paid later?

Q. No ? A. My recollection is we paid him $500.

Q. Any one else that you referred to? A. No, I do not know—ordinary

expenses in connection with it, I could not say any particular.

Q. There is a cheque here of Beattie Nesbitt's in your favor dated May 15th,

1907, which is for $3,000; what is that for? A. The News newspaper if I

remember rightly, had a judgment against him for about that amount and they

came in to seize the stock of the bank in his name, and I advanced him the money
at that time to pay it off, and he paid it back to me later on ; that is my recollection

of it.

Q. That is a cheque from Beattie Nesbitt to you, is that just payment back?
A. That is the payment back.

Q. \Yho was your Inspector? A. Mr, Fitzgibbon was practically the

Inspector.

Q. I thought Fitzgibbon was the Accountant? A. He was Chief Account-
ant and Chief Inspector.

Q. How often did he inspect tbe branches? A. I am sorry to say not very

often; he went out whenever I asked him to go.

Q. There was no regular inspection? A. We had a young fellow under
him named Spink who went out to the branches around and inspected them pretty

regularly.

Q. Who inspected the Head Office? A. Mr. Fitzgibbon was supposed to

inspect that. Do you mean the Head Office or the Toronto Branch?
Q. I mean the Head Office in Toronto ? A. The Head Office was inspected

by the local Manager of the Toronto Branch and the Toronto Branch was inspected

by Mr. Fitzgibbon.

Q. Who was the local Manager of the Toronto Branch ? A. I do not remem-
ber who was at that time ; we had so many.

Q, How was it the local Manager of the Toronto Branch did not discover

any of these charges that were being made in the bank books improperly? A. I

could not answer for him.

Q. Did you show him anything? A. I certainly did not.

Q. Is it possible to mislead an Inspector if the Bank Manager wishes to do so ?

A. It was not possible to mislead Mr. Fitzgibbon making those entries.
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Q. He knew all about them and helped to make them ? A. Yes, and helped

to make them.

Q. He must have connived with you to do it? A. I heard his evidence; he
said he had to obey my order.

Q. His inspection of that would not be worth mentioning? A. Certainly

not.

. Q. To what extent was the inspection by the local Manager effective? A.
He would simply take the vouchers and figures in the book and check them off and
compare them; he would not go into the history of any particular entries; oh, it

was perfunctory, that was all.

Q. Apart from that there was no real inspection by any officer ? A. No, sir.

Q. You had no separate Inspector with nothing else to do? A. Xo.
Mk. Commissioner : What safeguard had the public, those that were creditors

of this bank, depositing in it, against what happened ? A. None whatever, under
the existing conditions of the Bank Act.

Q. What would be the objections, if any, to some means being provided by
which the Government could intervene and stop the operations of a bank that was
found to be doing as this bank did ? A. Undoubtedly they could.

Q. That is the American system, is it not? A. The American system they

have a bank Examiner that is appointed by the Government at Washington whose
duty is to drop in at irregular times on those various banks and check them up, so

to speak.

Q. He has power to close the doors? A. Yes. The same system in a

different way could be inaugurated here. My idea was, if you desire me to say so,

that there should be a separate department in the Finance Department and a com-
petent banker placed in charge of that whose duty would be to not only check the
returns of the bank, but also the circulation. It would be a very easy matter for

a competent banker to go into the Head Office of any bank and to form an idea
as to the standing of that bank. The whole business of a bank really is conducted
in the head office; the branches are merely arteries for bringing in deposits; the
loans at branches are always, you might say, good; the losses are seldom made at

the branches.

Q. What strikes one in this case is that even if it had been known what had
been going on, unless some shareholder or creditor took action to wind-up the
bank, apparently there was no provision in the law to stop it? A. None what-
ever that I could see. As I was saying yesterday, I think the circulation of a bank
should be founded upon their reserves; a bank should be able to circulate bills to

the extent of their reserve, and that reserve should be in control of the Govern-
ment, because really the reserve they are earning interest on is like free deposits.

W. J. LINDSAY, Recalled

:

Mk. Hodgins : Q. Have you found out, and are you in a position to tell

me now anything about that $3,000 deposited to your wife's credit; you said you
owed her money or something of that kind and I asked you to ascertain a little

more definitely ; have you done so ? A. You have the cheques here, I under-
stand.

Q. I am asking you why the money was paid to her? A. I told you I

owed it to her.

Q. You could not tell me very much as to how the debt arose, though; I

want you to state that? A. I borrowed it from her some time ago.
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Q. How long before you paid it back? A. I borrow money from her

Cjuite frequently.

Q. I am speaking of something that happened in 1906? A. I may have

had it a year and may have had it two years.

Q. Have you no recollection of how you came to borrow it? A. No.

Q. What amount had you borrowed? A. 1 owed her a very much larger

sum than that.

Q. Is your wife a wealthy woman? A. I think this is hardly fair to bring

my wife into this thing. The money was mine; 1 admit 1 got it.

Q. You brought her in. A. You asked me where it went and I told

you that. There is much money I have not received yet on account of commis-
sions, which is in Court (hands a letter to the Commissioner).

Mil. Commissioner: This letter says there is some litigation going on about

this money.
Mil. HoDGiNS: That he borrowed from his wife?

Me. Commissioner: No, about his wife having money.
Mr, Hodgins: What litigation is that? A. The Imperial Steel & Wire

Company.
Mr. Hodgins : On my own personal knowledge, -there is no litigation going

on in the sense of being active at all. A. There is the suit for the division of

stock which my wife has.

Q. It has not been brought to trial since 1907? A. I have been very busy

since that time; it is alive yet.

Q. Who are your solicitors? A. At the present time Beattie, Blackstock.

Q. Are they solicitors on the record? A. I do not know.

Q. Have you changed your solicitors? A. I have arranged to change, yes.

Q. When was the last step taken in that litigation? A. It was some time
before the bank failure; there was another one very much alive, and you are

well aware how it terminated, and it was a matter of one thing at a time.

Q. I am also very well aware that no step has been taken in the litigation

which you refer to for the past three years? A. It will be.

Q. That is the reason you do not want now to be asked how you got the

money from your wife? A. Yes.

Q. And why you owed her money? A. Yes.

Q. You think you might tell something here that would prejudice you in

that case? A. 1 think it would be unfair.

Q. Why would it be unfair?

Mr. Commissioner: I think, Mr. Hodgins, this ought not to be pressed; I

do not see the relevancy of it to this inquiry.

Mr. Hodgins: A^'ery well, I won't press it any further.

Mr. Commissioner: I do not suppose this inquiry is for the purpose of

enabling the liquidator to get at anything.

Mr, Hodgins: No. My object is to endeavor to trace this $3,000 which the

•witness said he paid to his wife? A. I got the money.

Q. Deposited to her credit?

Mr. Commissioner: It is plain it was so deposited; that is proved by the

document; how are we any further concerned whether he owed it to his wife or

not?

Mr, Hodgins: What did your wife do with it? A. That is none of my
business, and I do not think it is any of yours.

Mr. Commissioner: I do not think that is relevant.

Mr. Hodgins : I put it this way : this man says, " I got that money, I paid
it to my wife, I decline to state what she did with it ". If she did it for him
it would be just the same as if he did it himself, and he ought not to be unwilling
to tell? A, The money is mine and if I have to state what I did with money
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that I owned that went to the butcher or the candlestick maker it would take a

long time to cover it.

Q. I would rather you would say it did go there?
Me. Commissioner: I do not quite follow your reasoning about that, Mr.

Hodgins.

Me. Hodgins : Because I do not believe that so far we have got the proper
destination of that money.

Me. Commissionee: It is suggested it went for some improper purpose?
A. I say you have the proper destination of it.

Me. Hodgins : He declines to state how he came to owe it to his wife ; how
he paid it to her and what she did with it? A. You have her cheques; I don't

see why she should be persecuted; you tried to examine her before.

Me. Hodgins: I made no effort to examine her here because you asked me
not to? A. Not here; I have come here freely and of my own will, and was
here three days without being subpoenaed, and every word I have spoken has been
as simple as if you had had a phonographic record of it,

Mr. Commissioner: Was this money paid out in any way in connection
with the Farmers Bank? A. No, my Lord, I paid out no dollar of money in

connection with the Farmers Bank in any shape or form that was not legitimate.

1 paid Mr. Luxton quite a large sum of money in commissions; he was a field

man up there with me, and I worked from 15 to 18 hours a day on this proposi-

tion, and I have had an endless amount of trouble; it has cut me out of thirty

or forty thousand dollars of business.

Me. Hodgins : The only other question I want to ask you is in connection
with the payment of $5,000; you have been already examined on that? A. Yes,
three times.

Q. This will be the fourth time; just pay attention to the question. When
you got back from to the Farmers Bank with that money in what shape was it?

A. It was in a roll in my trousers' pocket.

Q. Covered up in any way? A. It may or may not have been; but I

remember I rolled it up and I put it in my pocket, and I held my hand on it,

held it in my hand all the way up.

Q. Eemembering all that, do you remember if you put anything around it?

A. I don't know whether I wrapped it up or put a rubber band around it.

Q. You do not remember? A. No; to carry $5,000 was rather an unusual

thing.

Q. I asked you about one circumstance and that only, you cannot remember
that; when you got to the Farmers Bank, what room did you go to? A. I came
into the room.

Q. What room? A. I went into the outer room.

Q. Is that the one with the counter in it? A. Yes; stood at the counter,

and Mr. Travers came to the door.

Q. To what door? A. To the door to the left of his own room.

Q. Then what? A. And I stepped up to him and I handed the roll of

money to him.

Q. The counter, I thought, was between you? A. I opened the door,

pushed it open.

Q. And stepped up? A. Yes.

Q. To where? A. Stepped up to the door, handed them to him; he was
standing in the door.

Q. Which door? A. I told you it was the door of his own room to the

left.

Q. How did he know you were there ? A. He heard the door open ; he was
there waiting; he had his coat and hat on.
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Q, How did he know you were there in order to come to the door of his

room? A. He was there waiting ready to go away.

Q.. Just at the door of his room? A. Yes.

Q. And you came in? A. Yes.

Q. He did not come forward to the counter and get the money? A. No,

I looked to see if he was in; his door was open, and he came to the door and I

stepped up and handed him the money and 1 said, " There you are, old man ".

Q. That is all you said? A. He put it in his pocket.

Q. And you walked away with him ? A. He said, " Let's go across the

road and have a drink ".

Q. You told us that before; you went with him? A. Yes.

Q. That is the only remark he made to you? A. Yes. There was not

a soul in the bank, but himself that I saw, and I think if you ask the Traders

Bank you will find that that transaction, if they can produce their blotter, or

whatever they call it, I think you will find that that is pretty nearly the last item

on that day's business, and I thmk you will also find, if they can trace it up, thai

in the bank that day they did not have any $100 bills. 1 asked for the largest

bills they had, and if my memory serves me right they said they had not any

$100 signed.

The Commission adjourned to 11 a.m. to-morrow.

Toronto, May 31st, 1913.

The Commission continued its sittings at 11 a.m., at Osgoode Hall.

PEESENT:

Honourable Sir William Meredith, Commissioner;
Frank E. Hodgins, K.C, and John Thompson, K.C, representing the

Dominion Government.
Mr. H. H. Dewart, K.C, representing Dr. Beattie Nesbitt, was present

for a short time.

Mr. Dewart: Would Your Lordship allow me to mention a matter before

going on with the evidence? My learned friend has had my client. Dr. Nesbitt,

subpoenaed for attendance this morning. He was subpoenaed yesterday, and as

a matter of fact I have not had sufficient time to consider his position coming

here under an Extradition Warrant. I take it for granted that my learned friend

will not want to go into any matters that are the subject of charges on which

the Doctor is shortly to be tried, but if my learned friend will let the matter stand

I shall be glad to confer with him, and perhaps he could give me the heads under

which he desires to examine the Doctor, so that I might arrange for his attendance

at such date as will suit you to go on.

Mr. Hodgins : I have no objection to letting it stand for a few days, and

I can arrange with Mr. Dewart. I think there is a good deal of information that

can be given that won't conflict in any way with the charges that are pending,

but as to that I suppose when I do ask the questions about that, it will be suffi-

cient time to object.

Mr. Dewart: Well, I am quite satisfied with that.

Mr. Commissioner: Do you acquiesce in the position Mr. Dewart takes

that the inquiry ought not to touch any matter that is the subject of a prosecution.
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Mr. Hodgixs : 'Ro, I do not, but I think it is quite sufficient time to raise

that objection when I come to that branch of the subject.

Me, Dewart: I will confer with Mr. Hodgins.

Mk, Hodgixs : You will undertake to produce Dr. Nesbitt.

Me. Dewart: Yes.

De. Beattie Nesbitt: I will be here.

Mr. Hodgins : The reporter from the Globe made an application yesterday

to make a copy of one or two of the exhibits, that is the letter said to be sent by
Mr. Travers to Colonel Matheson, and which Colonel Matheson said he did not

get, and the two Greenwood letters. I did not feel that I was in a position to

give them, indeed they were locked up at that time, but I suggested that he should

apply to you, Mr. Commissioner.
Me. Commissioxee : I suppose this is a public enquiry and the documents

are here, and there is no reason why anybody should not take copies of them.

Me. Hodgins : In that case there is no objection to copies being made.
I have been making enquiries about that agreement which Mr. Travers re-

ferred to as to his commissions, and Mr. Dewart, to whom I spoke, has recalled

that he mentioned it in some address he made on one of the charges, and he has

been good enough to look among his papers, and I think he has been able to find

it. I asked him if he would attend here.

Mr. Dewart : Yes, Mr. Commissioner. I looked up my notes of the re-

marks I made at the time Mr. Travers pleaded guilty, and I see I referred then

to the fact that there was an agreement between the provisional board and Mr.
Travers, dated July, 1906, under which he was entitled to a commission of 15%
on the first $500,000 of capital stock sold ; so I looked up my files and I found the

original document there, and I now produce it. I got it from Mr. Travers at the

time I was preparing his defence. Your Lordship will see on one page a correc-

tion of the amount in pencil, where something is scored out and $6,000 is written

in in pencil instead of $5,000. My recollection with regard to that is that Mr.
Travers told me that that was a note he had made on the agreement as showing
"v^hat the final amount that was voted to him by the permanent board of directors,

namely $6,000 a year, instead of $5,000.

Me. Commissioner: That is simply a memorandum.
Me. Dewart: Yes. (Mr. Dewart hands the agreement referred to to Mr.

Hodgins.)

DE. JOHX FERGUSON", Recalled:—

Me. Hodgins: Q. You have been already sworn? A. Yes.

Q. "We have already had the agreement made on the 4th July between your-

self and Travers, and now there turns out to be another one; will you just look

at it; I want to find out if that agreement is the real one.

Me. Commissionee : While he is looking at that, I observed a statement in

the Globe newspaper this morning that the evidence shows that the advances to

the "World were made in consideration of the World procuring a deposit. The
evidence is the exact opposite of that.

Me. Hodgins : Yes, that is as I understood it, and that I think was the

impression that j\Ir. Travers gave originally about it.

Me. Commissionee: As far as the evidence here is concerned that is the

position.

Me. Hodgins: If any one can throw any further light on that I shall be

only too glad to have any witnesses named to me, and I shall be very glad to call

them if thev are mentioned bv anv one who knows about them and will srive their
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names. I have subpoenaed everybody that I have thought could throw any light

on the subject at all.

Witness: (After looking at the agreement): I have no remembrance of

that. This is an agreement which has been entered into, but the only thing I

can say is this, that this agreement has been made, and those are real signatures

of the persons to it; I know my own and the others, but this was never acted

on; whatever had become of it or done with it I don't know; so far as we were

concerned it was never acted on.

Mr. Hodgins: Q. We are interested dliiefly in the amount of commission;

Mr. Travers said he was to get 15% commission; that would account for the

$71,800 of commissions? A. That says 15%, but so far as we were concerned

we never knew of that agreement having gone into substantial effect and being

acted upon.

Q. What was the condition, if there was a condition, subject to which it

would come into operation? A. None that I know of.

Q. Why was not it acted upon? A. I cannot tell you that; but so far as

my connected with it is concerned it never was acted on.

Q. What was acted on with regard to the commission? A. I understood

only the 10% agreement of the 4th July.

Q. Can you understand at all why such an agreement as that would be pre-

pared mentioning 15%? A. No, I cannot say why that agreement had been

prepared.

Q. If the agreement M^as prepared and signed apportioning, say, 15%, when
you say it was not acted on, what do you mean, did not Travers get subscriptions

and did he charge up commissions at 15%. A. Never to my knowledge.

Q. Did he charge them up at 10% to your knowledge? A. I understood

10% was the charge being made.

Q. Who did you understand from? A. The usual working at that time,

if my memory serves me, at the time of the organization of the Bank I understood

charges were being made at the rate of 10%.
Q. Who would know ? A. The one that would really know that fact would

be Mr. Smith who had charge of the books.

Q. C. H. Smith? A. Yes.

Q. Would Mr. Lown? A. He might know; he would know more than I

would.

Q. Is that all the light you can throw on it? A. Yes, I had clean for-

gotten that that had ever existed, so much had it been out of use or been made no

use of.

Mr. Commissioner : I do not understand what you mean by that ; here is an

agreement signed by all the parties setting out in detail the terms and arrangements

between you, I do not understand what you mean by saying it was not acted on ; it

was not for mere amusement this was drawn? A. No, I do not suppose so, but

at the same time I have not the slightest remembrance of that having been acted on.

Mr. Hodgins : Q. You were the best financier among the Provisional Direc-

tors, you would be the one who would know? A. No, I do not remember, I had
clean forgotten of the existence of that, indeed at least so far as I was concerned

I never knew of any agreement in operation than the second one of the 4th July.

We were working under a 10% arrangement.

Exhibit 73 : Agreement of the 4th July, 1906, between the Provisional

Directors and W. E. Travers, naming 15% commission on the sale of the capital

stock.

Q. The meeting of the 10th March, 1906: ^' The agreement between the

Provisional Directors of the Farmers Bank of Canada and W. R. Travers as to his

being General Manager, as presented in duplicate, be a"nd is hereby adopted and that

the same be executed forthwith. Carried. Watson voting nay ". Then : " That
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we reserve the sum of $500,000 stock to be sold by Messrs. Smith and Urqiihart,

Urquhart & MacGregor in such proportions as we may afterwards determine, and
subject to such conditions as we see fit". A. That reservation of that block of

stock to Smith and others was change'd, you will notice, in the agreemeent of July

4th.

Q. Was that on the basis of 10% A. Yes, I think all that arrangement all

the way through was on the understanding of 10% commission.

Q. On the 4th July there appears to be a meeting at 2 P.M. ? A. Yes, one

in the forenoon and one in the afternoon.

Q. There is a reference to the letter of Messrs. Urquhart, Urquhart & Mac-
Gregor regarding the acceptance of notes; then there is a resolution that the sum
of $10,000, on account of commissions for the sale of capital stock be paid to W. E.

Travers ; another resolution that the agreement entered into this day between W. E.

Travers, C. H. Smith and Messrs AVatson and others, be confirmed and signed. Then
you authorized him to endorse all notes; and the Executive Committee are to make
allotments of stock. There appears to be only one agreement mentioned there, wliich

is not that one (Exhibit 73).

Mr. Hodgins : The agreement of the 12th July, Exhibit 12, between the

Provisional Directors and Smith and Travers, contains the provision that the

Directors agree to allow Travers to sell all the capital stock of the bank now unsold,

the first $500,000 at par and the balance at a premium, and to allow him a com-
mission of 10% thereon for expenses of selling same, payable one-half on the signing

of the subscription and payment of deposit, and the balance on allotment.

Me, Commissioxee : The difference between these two agreements apparently

is the one is made between the five Provisional Directors, Smith of the second part

and Travers of the third part (Exhibit 12); the recitals are the same and the

provisions are the same down to this, which is in the one to which Smith is a party

:

" And the said party of the second part who has certain rights under said agreement
dated 12th day of March, A.D. 1906, as to the sale of the stock of the said bank
agrees to surrender all his rights under the said agreement and releases all his

claims against the said Provisional Directors or the said bank." That is not in

the other one. This provision is in the one that Smith is a party to that does not
appear to be in the others: "That the party of the third part (that is Travers)

agrees to accept the legitimate accounts as they now stand upon the books for the

expenses of the organization to date, and also agrees to allow the parties of the first

and second part the sum $20,000 as remuneration for their services, surrender of

charter, etc., to be paid out of the funds of the bank, provided the same be confirmed
at the meeting of the subscribers."

Mr. Hodgixs: Was not the fact this, that you made that 15% agreement
with him, and that Smith objected that he had an outstanding right to control

the first $500,000 and that the agreement to which Smith was a part}' was the

subsequent agreement getting rid of that outstanding claim and making Travers'

commission 10% instead of 15%, he to accept the disbursements you had made as

being all right, and agreeing to pay you and Smith jointly $20,000 ? A. You see

I cannot connect that 15% agreement at all in my mind; it had been so apparently,

entirely out of use.

Mr. Hodgixs : You remember anyway that Smith was an objecting party to

your dealing with Travers on account of his having an outstanding right to sell the

stock, and that you had difficulty in dealing with Smith, and he came in on the

same basis as you Directors? A. Yes, but it was more in this connection; the

agreement of the forenoon of the 4th July had arranged that the remuneration
coming to the Provisional Directors was to come by vote of the shareholders, and
the objection, if my memory serves me rightly, and I think I have stated this

already here, was that Smith said, " Suppose that the Shareholders do not approve

of that sum, I would be entirely out, would get no consideration, and yet I have

given up my prospective position in the bank and the remuneration I could make
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from the sale of this block of stock ". It was because of that that the agreement of

that afternoon was made by which Mr. Travers paid us part of that remuneration

himself out of the commissions then earned and put to his credit, and there is

where my memory has it, that Smith's objections came in. This other agreement

of the 15% why it was prepared and just for what reason it might have been drawn
up I do not know.

Me. Hodgins : Was not it prepared first and then owing to Smith— ? A.
No, I cannot say that.

Q. Wait till you hear my question; owing to Smith not being a party to it

that somebody became alive to the fact that unless you had him bound by coming
into the agreement you could not give Travers the Commission agreement? A. I

do not know why it was prepared or whether it came in before or after, or what
was the object of it at all; it has passed entirely out of my mind, and I cannot
connect it at all with the matter.

Q. You remember two agreements to which Smith was a party? A. Yes.

Q. One later than the other? A. Yes.

Q. And caused by Smith's objection to what the effect of the first one might
be? A. Yes.

Q. That is the final agreement? A. Yes, that is the final one as far as I

remember.

JOHN GILCHRIST, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins : Q. What was your position in December, 1907, and January,
1908, what was your business? A. My regular business?

Q. Yes? A. Manufacturing business, the Crompton Corset Company.
Q. Mr. Crompton is the head of it? A. Yes, sir.

Q. Are you a relation of Dr. Beattie Nesbitt's? A. No, I am no relation.

Q. It is Mr. Crompton ? A. I think so, yes.

Q. Did you become a Director of the Farmers Bank? A. Yes.

Q. Did you subscribe for stock? A. Yes.

Q. About when did you subscribe ? A. It was late in the fall, just previous
to the bank opening for regular business.

Q. For how much? A. Thirty shares.

Q. Did you pay those shares up before you acted as a Director ? A. Not in

full ; I paid by cash and gave my note.

Q. How much ? A. $300 I paid first.

Q. And then? A. And then I paid $300 when that note came due, I think
at the end of three months.

Q. What about the balance, had you given a note for the difference? A.

Yes, sir.

Q. You subscribed before the list of Shareholders was sent in to the Govern-
ment, did not you ? A. I don't think so, at least it was late in the autumn when
I subscribed.

Q. Was it just before the first meeting you organized? A. Yes, the first

meeting.

Q. Did you act as Director throughout 1907? A. Yes, I acted about a year

I think.

Q. And then you resigned ? A. Yes, sir.

Q. You wrote to Mr. Travers to give up your position ? A. Yes, sir.

Q. Saying you had never been quite satisfied that you were legally qualified,

and you did not own thirty shares of stock fully paid up? A. Yes, sir.
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Q. Who induced you to become a Director? A. I think it was Dr. Nesbitt

who asked me first and then he and Mr. Travers, I met both of them.

Q. "WTien you left vrhat became of your stock? A. The bank took the unpaid

part, they wanted it for some concern.

Q. $3,300? A. Yes, they wanted it for some concern that was wanting

more stock than they had, or something, and they took that from me and I gave

them Power of Attorney to transfer it.

Q. And gave up your stock and got back your notes? A. Yes, sir.

Q. Were you financially good for the $2,^300 ? A. Yes, sir.

Q. You could have been made to pay it? A. I could have paid it, yes, sir.

Q. Do you know what became of that stock? A. I don't know, it was

transferred to somebody.
Me. D. I. GrEANT : I can give you the particulars.

Me. Hodgins : I think it appears in that Continental Securities Company.
Mr. D. I. Geant : That is the way it was transferred.

Mr. Hodgixs : That is all you had paid up to the time ? A. Yes, the other

stock that I had paid, the seven shares, I sold them at the same time.

Q. Did you know anything of the relations of Mr. Crompton with the Bank,

his dealings with it ? A. N'o, he had not any relations with it while I was there.

Q. After you left ? A. After I left I think he had some relations that way,

but I did not know anything about them.

Q. You just knew he was dealing with it? A. I knew when the matter

came up with Mr. Travers, when the bank closed.

Q. If the amount shown as paid up on your stock was $3,000 when the list

went into the Government that would not be true to the extent of $2,300 ? A. No,
I did not pay the full amount in cash.

FREDERICK CROMPTOX, Sworn, Examined by—

Me. Hodgixs: Q. What is your business? A. Manufacturer of corsets.

Q. You are the President of the Crompton Corset Company? A. Yes, sir.

Q. I believe you are quite a capitalist? A. I do not know about that; we
do quite a large business, have done for 34 years.

Q. When did you first have any dealings with the Farmers Bank? A. It

would be about the 2nd March, 1908.

Q. Would you look at that agreement and see whether that agreement was one
that was come to ? A. Yes, sir, that is a copy of the agreement.

Q. Was that agreement then between the Farmers Bank and Travers and
Nesbitt of the first part and yourself of the second part carried out? A. Yes, it

was carried out, not exactly as it is mentioned there.

Exhibit 74: Agreement, the Farmers Bank et al and Frederick Crompton,
filed.

Q. ^Vhat were you to do? A. I was to make a deposit in the bank.

Q. Of $50,000 ? A. That was the latter arrangement.

Q. Was that a later one than the one we have spoken of ? A. Yes.

Q. The one I have just spoken of, what amount did that deal with? A.

$150,000.

Q. That is in March, 1908; did you know the bank was in any difficulty at

that time? A. No.

Q. It is a very unusual transaction? A. It was rather unusual; I had an

extra amount of money coming in at the time from an investment and I had the

money on hand.
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Q. You were to deposit this money in the bank and they were to give you a
deposit receipt, and then you were to take out their circulation from time to time
until the deposit receipt was wiped out? A. That was the proposition at first.

I was given a deposit receipt and then I returned their deposit receipt and they
gave me the bills ; they cashed my cheque and gave me the bills.

Q. That is from time to time? A. They gave me the bills and I returned

the money from time to time.

Q. They gave you deposit receipts for $150,000? A. Yes, and then I

declined it.

Q. How long did you hold those ? A. It may have been a short time, I think

I returned it within a few days; I did not think about it, and as soon as I noted

it I returned the receipts.

Q. You lent them that amount of money and got a deposit receipt? A. Yes.

Q. And you say you returned them after a few days? A. Yes.

Q. And you got the money for it? A. I got the money for the amount of

deposit.

Q. Farmers Bank bills? A. Yes, sir.

Q. Did you retain that money and pay it out gradually through your own
business? A. No, I retained the money for the time and returned it to Mr.

Travers, returned it to the bank.

Q. That is not what I am instructed
;
you did not mean to say you had the

Farmers Bank bills for a time and handed them all back to Travers ? A. I handed

them back at various times, from time to time.

Q. You did not circulate them through your own business? A. ISTo.

Q. You held them and handed them back to him? A. Handed them back

to Mr. Travers from time to time.

Q. And in the meantime they had the benefit—A. Of my cash.

Q. Who proposed that arrangement to you ? A. Dr. Nesbitt proposed first

that I make a deposit, and then I arranged with Mr. Travers.

Q. Is Dr. Nesbitt a relation of yours? A. Yes.

Q. What relation? A. Brother-in-law.

Q. From 1908 down did you keep that sort of thing up? A. I paid the

amounts in from time to time.

Q. Did you make any other agreement beyond the $150,000 one? A. ISTo,

there was no agreement; I made a further deposit.

Q. How much ? A. $50,000.

Q. Was that shortly before the bank failed? A. No, that was in January

if I remember correctly, 1909.

Q. The same plan gone through ? A. Yes, the same arrangement made, to

return it from time to time.

Q. What interest did you get on vour deposits? A. I got 5% on the last.

Q. Whatdidyouget on the first? A. I got 3%.
Q. Was that all the benefit you got out of it? A. I had the shares in the

Mine.

Q. The Keeley Mine ? A. Yes.

Q. "What shares? A. There were some shares in making a deposit; there

was a consideration given to me in the Keeley Mine stock.

Q. How much ? A. 20,000 shares.

Q. 20,000 shares? A. Yes, it was of unknown value at the time.

Mr. Commissioner: That appears in the agreement? A. Yes.

Mr. Hodgins : Did not the bank buy those shares back from you ? A. I

never had them in my possession.

Q. Yes, I know, but did they buy them back? A. Yes.

Q. How much did they give you for them? A. $10,000.

Q. How long was that before the bank failed? A. I think it was in the
summer of 1909 or 1910.
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Q. That you got the money back ? A. Yes.

Q. Anyway you accounted for that? A. To Mr. Travers.

Q. To Mr. Clarkson, you paid him back that $10,000 ? A. It was said that

I was not entitled to it and it belonged to the people, and in view of that I thought
it more honourable to return it and I returned it.

Q. You returned the $10,000 ? A. Yes.

Q. Apart from your o^vn 5% and 3%, and the $10,000, did you get any
benefit from the transactions you had with the bank? A. I had the stock.

Q. Which you say the bank bought from you? A. Yes.

Q. Did you return the amount they paid you ? A. Yes.

Q. Is that the $10,000 ? A. Yes.

Mr. Commissioner : By stock you mean Keeley Mine stock ? A. Yes.

Mr. Hodgins: Outside of that and the interest you got did you get any

benefit from the arrangement? A. There was a small amount that I received in

addition, I think from Dr. jSTesbitt.

Q. How much was that? A. $350 I think, I don't remember exactlj''.

Q. What was that paid for? A. I suppose that was in view of my making
the deposit with the bank.

Q. When did you first know about the Keeley Mine? A. The first time I

heard about the Keeley Mine I think would be somewhere about February, 1908.

Q. That is before the agreement you made ? A. It was current throughout

the city.

Q. Was this deposit you made for the purpose of putting up funds for the

benefit of the Keeley Mine? A. No, this was made as an ordinary deposit;

Mr. Travers never mentioned to me with regard to what it was for.

Q. Did Dr. Beattie Nesbitt mention to you that it was to be used in the

Keeley Mine? A. No, it was a straight deposit in the bank.

Q. What was the reason for the transaction, what was the explanation they

gave you of it? A. They wanted the deposit in the bank the same as the other

banks wanted it, and Dr. Beattie Nesbitt asked me to make a deposit, and I was

introduced to Mr. Travers and made the deposit. I did not wish to deposit for

a length of time because I wished to re-invest the funds which I had at that time.

Q. What was the explanation of your getting Farmers Bank bills? A. I

do not know more than it would be more convenient; there was nothing very spe-

cial about it. I do not recollect there was anything special about it ; it was brought

before me and I took it.

Q. Where did you keep these Farmers Bank bills? A. I kept the bank
bills in the National Trust box and in my own safe.

Q. Did you take them out week by week and hand them over? A. No,

whenever the demands were made I left them in the Trust Company box.

Q. I thought you returned them to the bank to -Mr. Travers ? A. Yes,

from time to time.

Q. Did you make those returns regularly, week by week ? A. No, the books

would show it.

Q. Did he ask for them, or did you volunteer them? A. I asked him if

lie wished to make an investment or something outside, then I would ask Mr.
Travers and take it down.

Q. You, of course, knew there was a penalty under the Bank Act? A.
No, I did not know.

Q. Mr, Travers said he showed you the Bank Act and a particular section

of it, said to be section 139 ? A. I have no recollection of that at all.

Q. You would not say? A. I would not do that if I knew there was a

penalty, I would not have done it.

Mr. Commissioner: When does Travers say he did that?

Mr. Hodgins: At the preliminary enquiry.
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Q. Take this 15% agreement as it stands, that does not deal with Smith
in any way? A. No.

Q. Were you in a position to make that agreement unless you dealt with

Smith—you see the other agreements on the same day deal with Smith and he
gives up his rights to Travers ? A. I remember there was a good deal of trouble

for several days there.

Q. What agreements were finally confirmed? A. The agreements finally

confirmed were those two agreements (Exhibit. 13). Those are the agreements we
always acted on, and this seems to have been some negotiations I was going on
with that I have forgotten about.

Q. More than negotiations? A. Yes.

Q. Can you give me any better account? A. No.
Q. Who would know? A. I don't know.

Q. Who among the directors would know anything about it? A. I don't

know.

Q. Did you draw all those agreements? A. The agreements were drawn
by Travers and myself.

Q. And you drew that agreement now produced with the 15%? A. It

is probable I did.

Q. You cannot give any further account? A. No, because it is an agree-

ment that had entirely gone from my memory, and it is an entire surprise to me,
producing it now. If I think it over I might possibly think of it, but just on the

spur of the moment I cannot recollect.

Q. Do you know at what rate, if there was any rate fixed on which commis-
sions were paid? A. Commissions were always paid Travers at the rate of 10%.

Q. Down to what time? A. I think there were very few commissions paid
after the -ith July.

Q. There were some there? A. I could tell better if I saw the ledger.

My recollection is that there were very few commissions ; I don't think there would
be over $1,000 paid.

Q. Your recollection is that if any were paid they would be at 10% ? A.
Yes, because that is what was always in our minds.

Q. This is the provisional directors' ledger under the head of Travers, June,
July, 1906, 1906, that $10,000 was charged, and $1,500 there, quite a large

amount? A. They were all paid at 10% anyway.
Me. Commissioner: What do you mean by aU paid at 10% ; was there an

accoimt ever made, or did you pay on particular subscriptions; where did you
keep your account showing what you owed him for commission? A. I am not
familiar vrith the bookkeeping; the bookkeeping was entirely in charge of Mr.
Smith.

Q. How do you know you paid him 10% ? A. I remember that all com-
missions were paid at the rate of 10%.

Q. How do you know that if you did not keep the books; you told me you
did not keep the books? A. I signed the cheques.

Q. The cheques did not indicate what the rate was? A. Well, I was always
told by Smith that they were calculated on 10 7o basis.

Me. Hodgins : Mr. Clarkson says he has never found any account of tliose

commissions other than that ledger.

Me. CoiiMissioxEE : Would there be any idea that after you had got Tra-

vers personally bound to pay you the $20,000, it did not make much difference

whether he got 10 or 15%, and you gave him the 15% after that? A. No, I

do not know.

Q. You see he bound himself to pay the $20,000 whether or not the share-

holders confirmed the payment; could it be that after he had bound himself to
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do that that you agreed to pay him 15%. A. I have not the slightest recollec-

tion of the 15% agreement.

Q. But it is there? A. Yes, but I cannot remember anything about it.

It seems to me it was prior; the existence of this agreement seems to have entirely

escaped my memory.
Q. You cannot give any more light? A. No.

Mr. Hodgins : Q. I suppose looking at the amount you were to pay Tra-

vers as salary that would not throw any light on it, would it; in one place I think

it is $5,000 ? A. It is $5,000 in both.

Me. Commissioner: That pencil mark is $6,000, but that is no part of the

agreement? A. The pencil mark is not in my handwriting.

DONALD C. MACCALLUM, Sworn, Examined by—

Me. Hodgins: Q. You live in Owen Sound? A. Yes, sir.

Q. What business are you in? A. I am working in a chair factory there.

Me. Commissioner: Is this the oiScer whose name has been mentioned?
Me. Hodgins : Yes.

Me. Commissioner: Is there any object in raking over anything?

Mr. Hodgins: No; I want to ascertain if I can something about that Mc-
Intyre note.

Mr. Commissioner: Very well.

Mr. Hodgins : There was a note which appears charged in closing up an

account of yours with the bank, known as a " Mclntyre note '' for $10,000, can

you throw any light on who Mclntyre was? A. No, sir; I know nothing about

Mr. Commissioner: Would not it be better to get that from Mr. Hunter;
the suggestion was he was a clerk in his office.

Mr. Hodgins: Yes.

WILLIAM AHEARN, Sworn, Examined by—

Me. Hodgins: Q. You are the manager of the Beeton Branch of the

Traders Bank now? A. Yes.

Q. And you were paying teller in December, 1906, in the Toronto office of

the Traders Bank? A. Yes, sir.

Q. I have asked you to look at your blotter and statement of the 6th De-

cember, have you been able to see that? A. Yes, I have it here.

Q. Just sit down and study that cheque for a moment (Exhibit 28) ; what
I want to know is if you can tell me something about the transaction, whether

you paid that and if you have any record of how you paid it and what denomina-

tions? A. I have no recollection of ever seeing it before.

Q. Do you know W. J. Lindsay? A. I cannot say that I do. When you

wrote to me the other day I said I remembered having dealings with Mr. Lindsay,

but I believe perhaps I was mistaken. The man I referred to was a short, rather

stout man with a sandy moustache; possibly it was Mr. Smith, was it? He was
the man who was organizing, who made the deposits when they were organizing

the Farmers Bank.
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Q. That certainly does not describe Mr. Lindsay? A. 1 see this is the first

receiving teller's stamp and that was not my stamp at the time; 1 was paying
teller; this has apparently been dealt with by the receiving teller.

Q. But Mr. Lindsay says it was paid to him over the comiter, cashed? A.

Possibly by the receiving teller.

Q. Would you look at your records, just to confirm that? A. This is my
blotter; there is an entry here of December 6th for $10,000, but it does not neces-

sarily say that that is that cheque.

Q. Is the next business day the 7th? A. Yes.

Q. And then the 8th? A. Yes.

Mr. Commissionee : I thought somebody said it was a Saturday.

Me. Hodgins : Yes, Mr. Lindsay said it was a Saturday, and it was just

before the close of the bank, and he walked up— A. The first was Saturday.

Q. Then was the 8th Saturday? A. Yes.

Q. Is there any $10,000 on the 8th; what is this? A. That would be

another entry, general ledger.

Q. This first column on page 432 are the cheques paid out? A. Yes.

Q. Can you tell me from the look of the book what period of the day it

was paid out—do you enter them in sequence as they are paid out? A. No,
1 used to put them on a file and enter them after dinner usually.

Q. The last would come first, would it not? A. That $10,000 would be

likely to be one of the first.

Q. How would it be that the receiving teller would pay out that money?
A. Well, he may have received credit on deposit and paid out the balance in

cash from sundry cash he received.

Q. Is that what you think from the look of the cheque? A. I cannot con-

nect that $10,000 being in my blotter, because if it was in my blotter it would

have my paid stamp on it.

Q. If the receiving teller paid it out he would put a slip through to you,

would not he? A. Not exactly.

Q. Who was the first receiving teller then? A. I think it was Linton.

Q. Where is he? A. He is manager of the Arthur Branch; he succeeded

me as receiving teller.

Q. Whose initials are on that cheque—somebody suggested Graves? A. It

might be Graves; Graves was the ledger keeper at that time.

Q. What does the pencilling on the back, $10,000, mean, and whose hand-

writing is that? A. I could not say unless it was the receiving teller's; it is

not mine.

Q. You say his name was Linton? A. Yes, A. J. Linton, Traders Bank,

Arthur.

Q. Have you your statement book here and does that show? A. They
destroy them every five years ; we have no record of the statement. I think that

$10,000 entered there must be another cheque; I do not remember any trans-

action with this $10,000 cheque at all, and those are not my pencil figures on

the back.

Q. You think if you had paid that you would be able to see something on
.

it to indicate you had to do with it? A. I think if I paid part of it in cash I

would mark on the back what I paid.

Q. Supposing you paid it all in cash? A. I would mark it all on the back

what I paid him.

Q. Why is that done? A. In case of a shortage at night you could tell,

you could cheek over all your cash and find out what denominations you are short.
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ARTHUK E. SHAVER, Recalled by—

Mk. Hodgins : Q. There is an entry here with regard to commission of

15%, payable to Mr. Travers, which is said to be altered, page 37 of the minute
book of the bank; are those minutes in your handwriting? A. Yes.

Q. And do you notice this on page 27, " Appointment of general manager "

—just read that through—is that as you wrote it originally ? A. Yes.

Q. No change? A. No, sir; no change.

Q. It is said that the 10% is changed? A. Well, now, on closer examina-
tion I say it has been altered; I did not observe it at first.

Q. Where did you get the information from that enabled you to put in that

memorandum? A. I was given, I suppose, the papers in connection with it.

Q. What did you originally write there as far as you know? A. I could

not tell you.

Q. How did you come to change it or did you change it? A. I did not
change it.

Q. Do you £:now anything about the change? A. No, sir; I did not
observe it till now, and would not have observed it except on the closest scrutiny.

Q. Look at page 133, under the heading of " Credits granted "
;
you notice

one of those is " George Wish art, and Keeley, J. W. Mine, $50,000 " is that as

you wrote it in—I suppose the entry is in your handwriting? A. Yes_, sir.

These figures are out of alignment; I did not make it that way.
Q. What did you write in opposite George Wishart, and Keeley, J. W. Mine ?

A. There seems to be another nought put on.

Q. Making it what ? A. $50,000 instead of $5,000.

Q. Do you kown anything about that alteration ? A. No.
Q, Do you notice on the same line the word " mine ", is that in your hand-

writing? A. Yes, I think so.

Q. The last three lines :
" The General Manager explained the formation

and interests in Keeley Mine, which was satisfactory to the Board, and further
advances were authorized, if necessary " ; whose handwriting is that in ? A. In
mine.

Q. Was it put in at the same time or later? A. Later.

Q. How much later? A. I could not say; it might be weeks, it might be
months, I could not say.

Q. How did you come to make that addition? A. Mr. Travers asked me
to write it in.

Q. Do you say weeks or months? A. I cannot say, quite a considerable
time, it may not have been months.

Q. After the next meeting of the Board? A. I could not say; there was
something written in the book here afterwards, I don't know ho"w much.

Q. This is June 17th, and the next meeting was the 15th July, was it written
in and changed before the next meeting, or was it after that? A. Oh, no, the
book was written up somewhat when this addition was put in.

Q. You mean there had been further entries in the book? A. Yes.

Q. Then that would be after the 15th July. A. Yes.

Q. The next minutes after that meeting would have been written in ? A. Yes.

Q. Why did you put that in if the minutes had been passed? A. Mr.
Travers asked me to come down to his office and he dictated to me what went in
tliere.

Q. Why did you put it in? A. I was told to write it in.

Q. You need not have done it ? A. No, I see that now.
Q. Why did you do it at all ; was it in consequence of his orders ? A. Yes.
Mr. Commissioner : AVas there no explanation made ; surely you knew if

you did that you were committing forgery? A. I did not realize that at the time.

Q. Did he give you any explanation of why it was to be done ? A. No, sir.
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Q. None whatever? A. No.

Q. I cannot understand your altering the minutes unless there was something ?

A. He said something about going to put through the resolution afterwards, or

something of that sort.

Q. Did he say to you that it had been done, what he was asking you, at that

meeting ? A. I cannot recollect whether he did put it that way or not.

Q. Because his explanation is, as I understand it, that the minute, as you
corrected it, is what actually took place at the meeting and that the correction was
made so as to make it correspond with the fact? A. Probably he did tell me
that.

Q. You do not know, you have no memory about it ? A. No, sir,

Q. Had you any banking experience before ? A. No, sir.

Q. What had been your business? A. Accountant.

Q. Surely you knew that to put something in that had not occurred and so

alter the minute was a forgery, didn't you? A. I did not know it then; I have

learned it since.

Q. Do you think you could alter a note? A. No, I think that would be

wrong.

Q. What were those minutes written up from, they were not written as the

thing was proceeding, what were they written up from ? A. Sheets, immediately

after the meeting.

Q. In whose handwriting were those? A. They would be typewritten.

Q. Who made them? A. The Secretary, Mr. Travers' Secretary.

Q. At the meeting or after the meeting? A. I could not say as to that,

they would be given to me after the meeting.

Q. Who took the original minute? A. I don't know.

Q. Did you ever see any original minute? A. No, these were given to me
as the original.

Q. But you quite understood from what you have just said that that was not

what was written down in the presence of the Board, that typewriting ; I understood

you to say that the Secretary typewrote it? A. They were given to me in type-

writing; I did not see any others.

Q. You do not suggest that those were typewritten at the meeting? A. I

did not see any others.

Q. That is all the light you can give us? A. Yes, sir.

Mr, Hodgins : I do not think there is anything else unless Mr. Travers wants

to say something.

Mr. Travers : If you wish me to speak as to the second agreement I may be

able to throw some further light on it.

Mr, Hodgins : If you wish to.

W. E. TRAVERS, Recalled

:

Witness: My recollection of the matter is I asked for 15%, it was with

Mr. Lown, and he said I had to be satisfied with what I have got, and after the first

went through the second one went through.

Mr. Hodgins : Which do you call "the first one ? A. The first one was the

10%, and the second one was the subsequent one, that I remember quite plainly.

Q. The 10% one was the agreement which was confirmed at the meeting?

A. At the Provisional Board, but I did not see those minutes.

Q. That was the one that was confirmed at the Provisional Board? A. At

the Provisional Board, I found it in the minutes afterwards.
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Q. The second agreement of the 4th July which was altered owing to Sinith's

objections, I think we have been told was made in the afternoon? A. The 10%
agreement and the other agreement were made simultaneously, and the other 15%
one was afterwards, later in the day.

Q. What was the reason for making a change after you had made two agree-

ments? A. The reason that I am satisfied was that they could not get rid of

Smith on a 15%, basis, and they had to settle with him on a 10%.
Q. But they settled with you on that? A. That was the first one, and then

I made the second one with him.

Q. At what rate were commissions afterwards calculated ? A. I cannot say

that they were calculated at any particular rate at all.

Q. You just helped yourself? A. Whatever was necessary to pay out I

charged part to commissions and part to organization expenses.

Q. You did not go on any percentage basis at all, just paid what you wanted?
A. Not after the permanent meeting of the Board

—

Q. But from the date of the agreement—A. No, they were just paid on
account.

Q. And no one has ever checked over that commission account ? A. No, sir.

Q. Did you give any of the Provisional Directors any interest in that 15%?
A. No, sir.

Mr. Commissioxek: What do you propose to do as to further evidence; what
further evidence is it you propose to offer ?

Mr. Hodgins : There is Mr. Fielding's evidence to be taken and Mr. Warren's
and Mr. AVilson's ; those I have arranged with Mr. Hellmuth, if it suits you, for the

11th or 12th June. Mr. Warren will be able to get back by that time. Then there

is the evidence of Dr. Beattie Nesbitt, and if we can get Wishart to come over,

there will be his evidence. I think that will conclude the evidence. There is a

witness that is to be here at two o'clock this afternoon.

Mr. Commissioner: I wish to add to what Mr. Hodgins has said. He has
already intimated that upon the question of these deposits he has exhausted all the
means of information that were available to him. If anybody has any information
upon this subject, any witness to suggest, or any means of enquiry to open, com-
munication should be had with Mr. Hodgins, and if there is any reasonable ground
for incurring the expense, the persons named will be examined, and the direction

of the enquiry followed out. I want nobody to say that this Commission closed

without the fullest opportunity being given to ever3'body who has made accusations

against anybody else to substantiate those accusations.

The Commission adjourned from 1 P.M. to 2 P.M.

The Commission resumed at 2 P.M. May 31st, 1912.

WILLIAM F. MACLEAN, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins : Q. You are the Managing Editor of the World Newspaper
Company, or what is your position? A. No, I am the Vice-President.

Q. Of the World Printing Company? A. Of the World Newspaper Com-
pany, Limited.

Q. You have something to do with the other Departments? A. Yes.

Q. In fact you are editor in chief, are you not? A. I think so, yes.
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Q. Mr. Greenwood, during 1907 had what position in the office? A. Man-
aging Director, he had full charge.

Q. Had he full charge of the financial end of the business ? A. Yes, every-

thing.

Q, Had you any charge of the financial end of it? A. I assisted him, he
was the recognized one and was there all the time and did all the work and I helped
him along.

Q. Would it be unfair to say that the financial end of it required the assist-

ance of both yourself and Mr. Greenwood? A. Often, yes; I helped him when-
ever I could.

Q. There was a need of money? A. Yes.

Q. Even money for wages? A. Yes, sir, often.

Q. What was your usual bank account, who did you deal with before 1907?
A. Our account has been for several years in the Sterling Bank ; before that it was
in the Dominion Bank. We have done business with several banks in the city.

Q, When did you first apply to the Farmers Bank? A. I could not say;

we discounted notes there on several occasions, quite a number.

Q. It would be a matter of discussion I should imagine between you and
Greenwood as to opening up negotiations with a new bank? A. It might be, yes.

Q. Do you remember that it was? A. I know that Greenwood and I dis-

cussed that question and we went down to see the bank with some notes to discount.

Q. ^Vhy did you select the Farmers Bank? A. Probably we had to go
there to get done what we had to do.

Q. You mean to say your own bank—A. Sometimes we could not discount

paper in our own bank if our account was overdrawn, and it was often overdrawn.

Q. And you say that was the cause of going to the Farmers Bank? A. Yes,

we needed the money and we had to discount the paper we had.

Q. Do you remember that as a matter of memory? A. Yes, I remember
we wanted money and went down and got some.

Q. Did you know Travers? A. I made his acquaintance in the Bank
through Greenwood.

Q. On this occasion do you mean ? A. That is the first time I had met him.

Q. You had never met him before ? A. I do not think it.

Q. Was Greenwood a friend of his? A. Yes.

Q. When was it you began dealing? A. About the time the bank opened

business.

Q. It started first January, 1907 ? A. Well, I suppose almost immediately

after it started we did some business with them.

Q. Flew at them at the outset ? A. Probably.

Q. What sort of notes did you take? A. As far as I recollect customers*

notes and some accommodation notes made by the World Xewspaper Company and

endorsed by myself and Mrs. Maclean, and perhaps by Greenwood, I am not sure as

to that ; I would think that was it.

Q. What had you people to do with F. W. Stair? A. F. W. Stair is the

owner of the Star Theatre, and they had to do a lot of advertising, and in doing

business with them we either got a cheque or note from them ; we did not collect

weekly, but, always got $400 or $500; we either let their account run and got a note

or took a cheque from them.

Q. You know Colonel Matheson? A. Yes.

Q. I see that on the 20th May, 1907, the Treasurer of Ontario began to

deposit in the Farmers Bank amounts which ran through May and part of June

till finally consolidated by a deposit receipt on the 14th June, 1907, of $10,000;

what do you know about that transaction ? A. I know very little about it.

Q. What little do you know? A. I may have heard Mr. Travers say to

Greenwood or heard from Greenwood that he had been asked to put in a word with

some one in the Provincial Government to get a deposit for the Farmers Bank.
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Mr. Commissioner: Who is he; do you mean Greenwood? A. Yes, if I

heard it from Greenwood it was that he had been asked by Travers or some one to

put in a word to help him to get a deposit, saying that he was entitled to as much
consideration as other banks.

Q. You think he began about the beginning of 1907? A. Yes, when the

bank was started. What is the date of that Stair note that we put in ?

Q. I will speak about that later, was that the beginning of your dealings?

A. I would think that would be about then; yes, what is the date?

Q. The books do not tally with that; the books apparently give the Stair note

as the 31st December, 1907? A. When did the bank open?
Q. The 2nd January, 1907, and the first deposit was the 20th May, 1907,

by the Provincial Government. You see if you are right in fixing that date for

the Stair note you could not have been dealing with them till the beginning of

1908? A. Why?
Q. Because that is the date of the note, December 31st, 1907? A. And the

bank began when?
Q. The 2nd January, 1907 ?

Me. Commissioner: Nearly a year before. A. Then we did business

before that ; we must have done business right after the bank opened.

Q. That is your recollection? A. Yes.

Mr.- Commissioner: Where is the Bills Receivable book?
Mr. Clarkson : They have a liability ledger which is supposed to show all

the discounts.

Mr. Hodgins : You said you may have heard from Greenwood that he had
been asked by Travers to put in a good word to get deposits? A. Yes.

Q. It would not be a mere casual remark, would it? A. That is all I

knew of it.

Q. Did not you connect it in any way with your loan ? A. No, sir.

Q. Or discounts? A. No; what we put in any time I was there, anything
that I know was put in on its merits, either as customer's notes or our own paper.

Any business with Travers I saw in the bank was a note taken down there, would
he discount it. Sometimes he would not discount it; he either said if it was a

customer's note he wanted a better one, or he had not the money.

Q. What had you to do with inducing the Provincial Treasurer to deposit?

A. Nothing that I know of.

Q\ Did you ever see him ? A. Not that I know of.

Q. I would like to be sure about that? A. I never saw him about it.

Q. Did you know that Greenwood was seeing him about it? A. I cannot

say but I have heard since about it, but I do not know that Greenwood went up to

see him.

Q. The way it is put is this, that in consideration of your getting the deposit

from the Provincial Treasurer and using your political influence for that purpose
you got discounts or money from the Farmers Bank ? A. We did not ; I never did

anything of the kind or promised to do anything of the kind.

Q. Did you see any one other than the Provincial Treasurer about it? A.

No. Since that administration has been in office I have not seen the Premier more
than three times; I do not think I have ever seen Colonel Matheson more than
twice or had hardly any communication with any member of the Government.

Q. It is a bit of a puzzle, because this first $10,000 deposit begins in May and
unless we find something earlier in the books your own dealings did not commence
till the end of that year? A. Then -if there is not anything in the books, you told

me we discounted something there when the bank opened,

Q. I asked you how soon you began, and you said you thought soon after tlie

bank opened ? A. Yes, I cannot tell the date.

Mr. Commissioner : Is there any account of the World Printing Company in

the book?
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ilR. Claekson : I have two, but they are of a later date.

Mr. Travers : A lot of those were casual discounts.

Mr. Commissioner : Where is that book ?

Mr. Claekson : It is in my office ; I will send for it.

Mr. Hodgins : Did Greenwood report to you the success he had in getting

a deposit in accordance with Travers' request? A. No.

Q. He did not report that to you ? A. Xo.

Q. Did you not ask him? A. I don't know that I did.

Q. What did you know about the deposit which resulted in the deposit receipt

in June, 1907? A. I don't know anything about it.

Q. What do you know about the subsequent deposit receipt? A. I know-

nothing about it excepting that I have heard on the records of Parliament and in

the newspapers.

Q. I mean what personal connection had you with the obtaining of the deposit

for the Farmers Bank which resulted in the two deposit receipts of May, 1908?
A. I know nothing except this document was circulated in an election.

Q. What is that? A. It is a query to the electors of jSTorth York: "What
is your opinion of the Government who deliberately handed out $35,000 of your
money to Dr. Beattie iSTesbitt and Bill Maclean? If you disapprove, vote for J. M.
Walton." I never got any money with Beattie Nesbitt. The same thing was on
the records of Parliament, and nearly every meeting I went to, that is all I know
of it.

Q. Will you look at that letter which Mr. Travers said he thinks he sent

Colonel Matheson and Colonel, Matheson denies having got it; just look at the

statement and the date of the Tetter. (Exhibit 68, letter of June 18th, 1908). A.
What about it?

Q. Yov see the statement made in there, connected with the AVorld News-
paper? A. (Eead^) "A few weeks ago I made some advances to the extent of

$35,000 on the promise that $25,000 would be deposited by you, which was re-

quested by the friends of Dr. Beattie Xesbitt and $10,000 at the request of the

World newspaper ". That is he said he made an advance of $10,000 at the

request of the World newspaper.

Q. No, I take it that ho made the advance of $35,000 on the promise that he
would get $25,000 deposit through Dr. Beattie Nesbitt's and $10-000 through the
World Newspaper Company's influence? A. (Continues reading letter) : "You
were good, enough to put in $25,000 but this leaves my reserves still $10,000
reduced, and I would be glad if you could see 3'our way clear in the matter to make
a further deposit of this amount and greatly oblige".

Q. WTiat do you know about the statement in that letter? A. I don't know
an}i:hing about it.

Q. The amount as stated in that letter is exactly the same amount that is in

this political circular? A, Yes, and it is always turning up.

Q. AVe have $25,000 deposit receipts issued in May, 1908; we have no
$10,000 later than the date of this letter, but we have one prior. After the be-

ginning of 1908, which was the second year of the bank's existence, did you make
any efforts to get deposits for the Farmers Bank? A. No, sir.

Q. Did Mr. Greenwood? A. Not that I know of.

Q. Mr. Greenwood's letters have been put in, which, so far as we can tell

from their dates, indicate that he was tr}dng to get a deposit still (shows letters of
Mr. Greenwood to Mr. Travers, Exhibit 69) 3'ou see there is no year on those

letters, but they are dated June 20th and 21st; they bear dates a few days after

that other letter, don't they? A. Yes,

Q. Evidently when Travers wrote that he thought he had some promise that

through the influence of the World Newspaper Company he would get a deposit

of ten thousand dollars, and if those letters are of 1908, it would show as though
Greenwood was stri\-ing to get it from Col. Matheson ? A. Yes.
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Q. Do you know anything about those efforts of his ? A. No.

Q. Nothing at all ? A. No.

Q. Never discussed it with him? A. No.

Q. Did he not report that to you? A. I oould not recall it.

Q. After that date, May and June, 1908, were not you borrowing from, the

bank, had not you after about a year's dealing, if your idea is correct, been getting

a great deal into their debt? A. Yes.

Q. And you say that no suggestion, that in view of that or if you wanted

further advances you must try and find a deposit for them? A. No, sir; any

advance that was got we put up good endorsed paper and paid the interest, looked

after it w^hen it became due, made reductions, and if they were customer's paper

whatever reduction was made was turned over to the bank with the renewal.

Q, Even taken that for granted, well endorsed paper is not money? A. No.

Q, Did you never meet with the difficulty with Travers that he would not

advance the money because he had not got it, and you would have to get some one

to make a deposit before he would do it? A. No.

Q. No doubt about that? A. No doubt about it.

Q. How often had you seen Travers? A. I could not say, several times.

Any issue Travers ever raised was our paper good, and had he the money to dis-

count it.

Q. Look at that letter, that is the only one I can find with any date on it,

December 15th—could you say what year that was? A. No.

Q. Why do newspaper men never put the year on their letters? A. I do

not know.

Q. That is probably December, 1907, but it looks as if you were getting

money from him not upon good paper? A. This is a cheque.

Exhibit 75 : Letter of witness to Mr. Travers, dated December 15th.

Q. That would not be discounting good paper, would it? A. I do not know—" Send in Thursday ", that would mean to let it go into the bank it was drawn
on and it would be met.

Q. That is cashing a cheque of the World Newspaper Company on some

other bank? A. Yes.

Q. That could hardly be called turning in good paper? A. I have often

cashed a cheque like that in the bank.

Q. Mr. Clarkson produces the Casual Loan Book, beginning on the 31st

July, 1907; I do not find anything of the World Newspaper Company down to the

31st December, 1907. may I ask you, Mr. Travers, have you looked over this list

here and can you say none of those are World discounts?

Mr. Travers : I find none has any connection only the one you spoke about,

that is the one that starts in the ledger.

Mr. Hodgins: What about the other ones before that?

Mr. Travers: They are all sundry people; that would be every note that

goes through the bank.
Mr. HonGi^rs: Do you find any name there that would indicate the World?
Mr. Travers : No. February 8th, 1907, is the first casual loan transaction.

Mr. Commissioner: By whom?
Mr. Travers: Not by the World Newspaper, and there is nothing in 1907,

in the casual loans to the World.
Mr. Hodgins : The casual loans in this book, page 389, begin on February

8th, 1907, and run down to July 31st, and in the other book which is before the

Commissioner they start on July 31st, and go on down fro^m that.

Mr. Commissioner: March 19th, 1908, W. H. Greenwood, there are several

under the heading of Greenwood.
Mr. Hodgins : Mr. Greenwood said he occasionally put notes of his own in.

Mr. Commissioner : Your inquiry seems to lead to the conclusion that there

were no transactions until December, 1907.
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Mr. GivARKSONS: Yes, that is it. The books show December, 1907, as the
first transaction.

Mr. Hodgins : Was that the first transaction in any body's name ?

Mr. Clarkson : So far as I can sav ? A. That is the Stair note, is it ?

Mr. Hodgins: Yes? A. This letter is in 1908 (Letter June 18th, 1908,
Exhibit 68).

Q. That letter indicates that the ten thousand had been deposited; you can-

not throw any light on that earliest deposit in 1907? A. No, sir.

Q. Was there any understanding between Travers and Greenwood or your-
self by which either Greenwood or you were to solicit deposits for the Bank in con-

sideration of obtaining a loan? A, Not the slightest.

Q. The fact is that loans were made to you? A. Yes.

Q. This letter, Exhibit 68, makes the definite statement that Travers was
promised a deposit of ten thousand dollars at the request of the World Newspaper?
A. Yes.

Q. That is in June, 1908? A. Yes.

Q. What can you say to that? A. I made no such request and I do not
kiiow of its being made.

Q. Was Greenwood able to run these things by himself without any reference

to you, the financial part? A. Oh, yes; I was away most of the time.

Q. I do not think I have got very much information from you about any
interviews vnth. the Provincial Treasurer or any member of the government? A.
No, sir.

Q. Have you disclosed all you know now about these deposits and the way
in which the loans were made ? A. So far as I know, yes.

Q. You cannot throw any more light on it? A. No, sir; as I say, I have
not written a letter or been up to the government or asked for anything that I

know of.

Mr. CoMivrissioNER : Would the books of the World Company show when
vou commenced to discount with the Farmers Bank, did you keep a bill book ? A.
Yes.

Q. Because according to the bank books all these deposit receipts were issued

before you commenced to do business with the bank at all? A. Yes, I under-
stand.

Mr. Hodgixs: That is the ten thousand dollar deposit receipt?

Mr. Commissioxer: Yes, you are right, the first ten thousand dollars.

Q. Was there at any time any agreement or understanding that in considera-

tion of you being accommodated by the bank you should use influence, direct or

indirect, with the government to procure a deposit for the bank? A. There was
not.

Q. "Was there ever any understanding that in consideration of going easy

with your account you should do what 3'ou could to get them a deposit ? A. No,
sir.

Q. If there was any effort made to get a deposit by Mr. Greenwood you say

none was made by you? A. None was made by me.
Q. How did he come to do that, Mr. Greenwood, if he did, as apparently he

did, use his endeavors to get deposits for the Farmers Bank, do you know why he

did? A. He may have done it on account of his acquaintance with Mr. Travers.

Q. Did you ever hear, did you ever understand or suspect that there was
any understanding between Greenwood and Travers or the bank that you should

be accommodated in consideration— ? A. There was no such understanding.

Q. I mean did you ever hear of such an understanding? A. No.

Q. Or suspect any such understanding existed? A. No; anything we did

with the bank was on the merits of the proposition as it was suggested.

Mr. Hodgins: You knew this was a bank which was just beginning? A.

Yes.
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Q. You knew it was not in good odor with the other banks? A, Yes.

Q. Did you ever make use of any pressure upon Travers to get a loan from

him? A. Never.

Q. You are quite aware that any remarks or adverse criticism in your paper

would affect the standing of a new bank? A. It might.

Q. Did you ever, directly or indirectly, suggest to Mr. Travers that it would

be wise in his own interest to accommodate the "World? A. No, nor for any

other bank. Do you want to see the World books?

Me. Hodgins: I would like to see it owing to the dates.

Witness : I will look it up.

Mr. Hodgins : Mr. Greenwood is not with you now ?

Witness : No.
Mr. Hodgins: If you would send me a copy of the account I think that

would be sufficient.

GODFRF.Y T. CLARKSON, Recalled:—

Mr. Hodgins: In calculating the paid-up capital which the bank actually

got you gave us $532,000, or, if the loss of the American Piano Company's was

not coimted, $553,000? A. That is it exactly.

Q. I want to ask you whether that amount actually came from the stock-

holders, irrespective of those two loans which were originally got from the Trusts

& Guarantee Company amounting to one hundred thousand dollars? A. Yes.

I put in a detailed statement showing the receipts from each and every stock-

holder.

Mr. Commissioner: Is that the same book? A. No, there is an absolute

detailed statement showing dollar for dollar received from every stockholder; but

included in the sixty-seven thousand are those items to which I took exception

in my report.

Mr. Commissioner : It is hardly worth while putting all that in.

Mr. Hodgins: You have the actual details showing that? A. Yes, the

actual facts.

Q. It is not the case of the bank having $532,000 less this $100,000, but

having the whole amount paid up in cash from the shareholders? A, Yes, the

bank received actually from shareholders five hundred and thirty-two thousand

dollars and twenty thousand more if you do not deduct that loss on the Tevis stoclj.

Mr. Commissioner: How would it be, if the World Newspaper Company
would not object, to look at their bills payable and report to us what they show

about that account?
Mr. Clarkson: I will do that.

Mr. Commissioner: If there are any entries there showing anything about

this you had better have them here.

The Commission adjourned at 3 p.m. to meet in Ottawa, Monday, June 10th,

1912, at 11 a.m.

Certified correct, volume two.

E. Nield, C.S.R.,

Official Reporter.
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Ottawa, June 10th, 1912.

The Commission resumed its sittings in the Railway Committee Room of the

Senate at 11 a.m.

PRESENT

:

Hon. Sir Wm. Meredith^ Commissioner.
Frank E. Hodgins, K.C, and John Thompson^ K.C, representing the

Dominion Government.

HON. W. S. FIELDING, S\vorn, Examined by :—

Mr. Hodgins: You were the Finance Minister in the late Government in

1906 ? A. Yes.

Q. And you had to do with issuing the certificate for the Farmers Bank?
A. Yes.

Q. And you had some knowledge of the incorporation or rather the exten-

sion of the time withiil which the bank was to organize? A. Yes.

Q. And if I remember right you opposed the granting of the last renewal?
A. Yes.

Q. Would I be right in saying that you succeeded in reducing the renewal
to six months? A. I think that is a fair statement of the case, sir. I was my-
self indisposed to renew at all, but the feeling of the committee was strongly the

other way and we finally compromised on a six months extension.

Q. There was a telegram which I saw from Mr. Lown; did you know Mr.
Lown—he was one of the provisional directors? A. No, I have no recollection

of any telegram from Mr. Lown.
Q. It was one I have been stating that the committee had, as I recollect it,

turned you down in the matter? A. I am afraid that is substantially correct.

1 do not think there was a division on the question, but the sentiment of the com-
mittee was clearly in favor of giving them the extension; in that sense it would
not be wrong to say the committee turned me down.

Q. Were you the only one that was opposing? A. I have no doubt there

were some others in sympathy with me, but I cannot recall anybody who took any
active part in opposing.

Q. Was your objection, do you recollect, based upon the fact that they had
taken so long to get the stock taken up, that it was inadvisable to renew it, or

had it anything to do with the personnel of the bank? A. It had nothing to

do with the personnel. From the beginning I disliked, I do not think the word is

too strong, I disliked the movement, because I was afraid a number of farmers
were going into a business they did not like and undertaking responsibilities which
they did not appreciate, and that was my reason; I did not wish that these people

should be denied the privileges that were granted to other people, but when they

(^ame again that rather confirmed me in my own unfriendly view, it struck me they
were not as strong as they should be.

Mr. Commissioner: You said a business they did not like? A. That
they did not understand, I mean.

Mr. Hodgins : Had you formed any opinion at all as to the probability that

these gentlemen who were promoting it would be able to raise the necessary capi-

tal within six months? A. Not definitely; I thought perhaps when they wanted
a year and only got six months it might make it a little harder for them, they

would have to hurry up. I looked upon the application for a further extension

as an evidence of weakness.
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Q, The incorporators may have had a few farmers among them, but Mr.

Lown was a barrister, and Dr. Ferguson a physician ? A. It was generally talked

about that they were seeking capital from farmers; that was common talk; and

the name implies that.

Q. You said in the House that you always viewed the incorporation with

anxiety? A. I did, because I understood it was an effort to get farmers, as

the name implied, and I thought it was a line of business that probably they were

not the best capable of going into.

Q. Were you aware that Mr. Calvert was in charge of the Bill? A. X

remember at some stage that Mr. Calvert was present at the committee meeting,

I cannot say whether he was in charge of the Bill or not, but I have some recol-

lection, I think, of Mr. Calvert thinking I was rather hard on them in opposing

their views. I have no particular recollection of him being in charge of the Bill.

Q. Had you any knowledge of the matter till the issuing of the certificate

came up? A. No.

Q. They had got their extension and it was for them to make good, so to

speak, or to come before you again? A. Not exactly come before me again; in

the first stage they were coming before the committee ; the next stage they would

come before me as Minister.

Q. In the interim you had heard some gossip, I understand, in banking

circles before the question of the certificate came up at all? A. I do not recol-

lect of hearing anything with regard to this particular bank. For the last year

or two before that bankers were saying that these movements for the organization

of new banks very often took the form of getting capital through notes; it was a

general conversation as to the tendency of the movements for new banks, gossip

of that character was current; I do not recollect of hearing anything particular

as to the proceedings of this bank in that way. There was something came up

later on in correspondence, of which the record speaks.

Q. Was it that general gossip that was in your mind when dealing with the

certificate? A. My mind from the beginning was suspicious; my mind was

rather unfriendly to the movement from the beginning ; that kind of gossip might

emphasize it a little, but from the inception of the movement I looked upon it with

a little anxiety.

Q. When the matter first came before your attention as Minister with regard

to the certificate, had there been any suggestion by way of gossip or otherwise about

this particular incorporation? A. I cannot recall any, sir.

Q. The reason I ask you that is that in answer to a question by Mr. Foster

in the House, I see in the debate you are quoted by Mr. Henderson as having stated

as follows: " There was some gossip in bank circles concerning the Farmers Bank
of which we became aware " ? A. That would be in line with what I have already

said; the bankers generally were unfriendly with the movement, regarding it not

afe a strong movement. There would be gossip of that character among the prin-

cipal bankers.

Q. Mr. Henderson thought that your answer indicated that he was one of

those who had been retailing gossip, and you said no, you had not that in mind.

The answer you made there was, " That there was some gossip in banking circles

concerning the Farmers Bank of which we became aware. I do not see how we
can take cognizance of that. There is an answer as to any representation that

was made in the proper way. There was gossip abroad conceriiing the Farmers
bank; I was well aware of it". Mr. Henderson then went on to say he supposed

you included him among those retailing gossip. When did you first become aware

that the certificate was being applied for to the Finance Department? A. The
record will show that; I think they deposited their money—which, although not a

formal application, is an indication they are applying—they deposited their money
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a month or so before obtaining the certificate, but they did not at the same time

make a formal application ; that came later. The records will show that.

Q. The deposit^ if my memory serves me right, was on the 23rd October

and they had a month? A. Yes, it was some time before.

Q. About the 26th November was the meeting, and the 30th was the day
on which the certificate issued? A. I think that is correct.

Q. Would that application come before you personally in the first instance

or how? A. Very likely the Deputy would bring it to my notice immediately;

these things would be matters of routine in the Department, but any matters of

importance the Deputy would usually call my attention to, and he probably did so.

Q. The payment of the money would of course come to him first, a notice

of that? A. Yes.

Q. And then any formal application that was made would come to him first?

A. Yes.

Q. Would you hear that the money had been deposited or would he bring

it to your notice when the application was made? A. It is quite likely he did

before, although I have no distinct recollection of that; he would probably men-
tion it, knowing from the beginning I was anxious about the bank; I have no
distinct recollection, but I think it is quite altogether likely he did.

Q. At any rate, no action would be taken by you until the formal applica-

tion for the certificate came in? A. No.

Q. The treasury board consisted in those days of how many? A. I think

there were five, if my memory serves me.

Q. My recollection of Mr. Boville's evidence is that it was five and the Fin-

ance Minister? A. I would leave that for the records to speak.

Q. Do you remember what the requirement was at that time? A. I think

we did business with three; when that was originally established I do not know,

but business was frequently done for years in the Treasury Board with three.

Q. Under the Act I think the duty is cast on the Treasury Board itself and

not on the Minister of Finance individually? A. That i? ti'ue, though naturally

he would have chief responsibility and his colleagues would look to him largely

for advice and guidance.

Q. In section 15 it says :
" No certificate shall be given by the Treasury

Board until it has been shown to the satisfaction of the Board, by aSidavit or

otherwise, that all the requirements of this Act and of any special act of incor-

poration of the bank as to payment required to be made to the Ministers, the

election of directors, deposits for security for note issue or any other preliminaries

shall have been complied with " ? A. Yes, that is correct.

Q. What was the practice of the Department at that time, the duty being

cast upon the Treasury Board, as a Board, of bringing it to their notice? A.

We would naturally look to their precedents as to the form and method followed

in previous cases; the bank established its good faith and we would see whatever

was done in previous cases was done in this case ; that would be a matter of routine

which we would count on the Deputy doing and bringing to our notice.

Q. Would the Deputy, who then was Mr. Boville, have to ascertain that the

preliminaries had been all complied with ? A. By the examination of the papers,

yes.

Q. Which would then come to you ? A. Yes.

Q. And from you to the Treasury Board? A. Yes.

Q. Had the practice been to require any evidence of any particular kind?

A. I think all the evidence that was ever required in any previous case was re-

quired and taken in this, and indeed I am informed and believe, although I

could not give you the date, that there have been cases, one case at least, in which

on similar evidence, but without any affidavit whatever, the bank certificate was

granted; I think it will be found; but that is a matter to which Mr. Boville can
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speak better than I; but I think every precaution taken in any previous case was
taken in the case of the Farmers Bank,

Q. During your continuance of office as Finance Minister, what was the prac-

tice that had been followed? A. The same, the Deputy would bring the papers
before us ; if there was any question of legal procedure, as a matter of safety he
would refer to the Department of Justice and obtain the advice of the Department
of Justice.

Q. That would all be done before it would come before you? A. I might be
away, or the Deputy might tell me what was going on, but that would be his duty
and bring the papers before me; probably during the process of that he would
bring the matter before me.

Q. When you speak of another case when an affidavit was not required, are

you speaking of during your time? A. No, but in looking into the matter I

was informed in the Department that there was one case in which the certificate

was issued without any sworn statement at all. I do not say that to find any fault,

merely as showing that the precedents were, in our case, fully lived up to and more.

Q. During your regime as Minister of Finance another method was adopted ?

A. I think we required the affidavit, but there again I would have to leave the

records and the Deputy to speak of that; I could not speak with positiveness

.

Q. You had an interview with Mr. Travers? A. Yes.

Q. Up to that time, what knowledge had you of the preliminaries? A.
I do not understand what you mean by the preliminaries.

Q. The matters which the Department required to be done? A. I think
the Deputy Minister informed me that Mr. Travers had been in to see him, but
I was very much engaged with the Budget and could not see him, and the next
day, I think it was, I told the Deputy I would arrange to see Mr. Travers. Up
to that time, although Mr. Boville was probably talking to me about the matter,

there was no formal action taken by me.

Q. Your Budget speech was delivered on the 29th November, as Mr. Boville,

I think, mentioned ; I suppose that is a very busy time with the Finance Minister ?

A. Yes.

Q. And it practically excludes all other business? A. Yes,

Q. The declaration that Mr. Travers sent to the Department with all the

other papers was made in Toronto on the 27th November, 1906, and it reached
the Department, say, on the 28th; that appears to be the date, the 28th, at which
the papers were submitted to Mr. Newcombe, the Deputy Minister of Justice, and
his reply is on the same date. Did that precede your knowledge of the matter,

you being engaged on the 29th? A. Mr. Boville may have mentioned ta me
that matter; it would not engage my attention; he may have mentioned the mat-
ter was in that shape, but certainly I would not give it any attention at that time.

Q. According to Mr. Travers' evidence, he appears to have seen you three

times? A. Will you kindly read where he says that? I have no recollection of

ever having seen Mr. Travers three times; I think there must have been a mis-

take there.

Q. He says once on one day and twice on another, whether it was once the

first day or twice the first day he does not remember? A. Well, never mind
your statement of the substance is quite sufficient. My recollection is I saw Mr.
Travers only once.

Q. That is what I would like to clear up? A, I think no doubt he was to

the Department before that and saw some of my officials, but I am pretty clear in

my recollection that I saw Mr. Travers only once and that was the 30th Novem-
ber, and that was the date the certificate was issued.

Q. I will find just what Mr. Travers says about that. In one of these inter-

views he said that you discussed with him quite a number of the subscriptions?

A. That is not correct. I think probably Mr. Travers may be confusing conversa-
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tions he had with Mr. Boville or some officer in the Department. I assume Mr.
Travers meant to be correct, but certainly he is mistaken with regard to such con-
versations with me.

Q. This is what Mr. Travers says at page 501 :
" Q. You went down to

Ottawa., you say you had three interviews with the Minister—could you tell us
about one—you were introduced by Mr. Calvert on the first occasion? A. Yes"—^would that be the interview you recollect? A. The only interview to the best

of my knowledge that I ever had with Mr. Travers was when he came to the office

on that day, the day on which the certificate was issued. I had forgotten that inci-

dent until it was referred to in Parliament. I see it states that Mr. Calvert in-

troduced me. I had at first forgotten that and on first blush would have said no;
but I remember now that Mr. Calvert did come to the office and said " I would like

to introduce Mr. Travers ". That was the only interview I had with Mr. Travers.

Mr. Commissioner: Then at the bottom of page 438 and page 439.

Mr. Hodgins : At all events you saw him you think only once ? A. Yes.

Q. Was that on the occasion that Mr. Calvert introduced him? A. Yes,
I only saw him once, and as Mr. Calvert did introduce him that must have been
the occasion.

Q. Was that the day he got his certificate? A. Yes.

Q. What time of day was it? A. It would be about mid-day, I had written
to Mr. Travers, having learned that he was inquiring the day before and wanted
to see me, I had dictated a letter to Mr. Travers arranging to meet him that day

;

I think probably the letter had not been delivered and while the matter was in that

state Mr. Travers came into the office; it must have been close up to mid-day, one
o'clock.

Q. Had any action been taken by the Treasury Board at that time ? A. No.
Q. Any action taken by you towards deciding on the matter? A. No; the

matter had been the subject of discussion between the Deputy Minister and myself
from time to time; there had been no definite action taken.

Q. But on the assumption that your Budget speech was delivered on the 29th
and this certificate was granted on the 30th, you saw Mr. Travers you say on the

30th at about noon? A. Yes.

Q. Could you tell at all what had taken place between the Deputy Minister

and yourself prior to that?? A. We had had conversations over the matter and
he had brought the papers to my notice. I think Mr. Boville would probably keep
me informed from time to time as to what was going on, but I had taken. Jio

definite action up to that moment.
Q. You think you had written a letter to Mr. Travers which had not I sup-

pose been delivered? A. I think the records will show the letter was dated that

day; I am not sure it had gone out of the office; I know I dictated the letter

because I afterguards told Mr. Travers in the conversation that a letter was going
to him and I would be glad if he would give me a written reply. I think before

that letter had reached him Mr. Travers came to my office and the interview took

place,

Q. Did you give him the letter then and there? A. No, I don't think T

did, I think the letter was in the hands of the Department and would probably be
sent to him. I do not think I delivered it to him, I have no distinct recollection

of that, but I told him there was a letter and it had better go to him and I had
better have a reply.

Q. Here is the quotation I wanted to give you on page 413 and page 413

;

he says he had seen Mr. Boville and at that time Mr. Fielding was preparing his

Budget :

—

" Q. When did 5'ou finally see the Finance Minister? A. I saw him two
or three times.

" Notwithstanding the preparation for the budget ? A. Later on in the

week, not in the early part.
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'' Q. On one day or more than one day ? A. I think I saw him twice in

©ne day, I am not sure ".

A. Anything further as to why he called twdce, any explanation?

Q. I will read what he says : "Q. That is all you saw him, was it not, just

a couple of times? A. My recollection is I saw him three times.

" Q. On the same day? A. No, twice on one day and once on another

day.
" Q. Once on the follo\nng day to the two interviews? A. Yes, I saw

him one day once and the second day twice, or the first day twice and the second

day once; I cannot remember exactly.
" Q. Would your statement to Mr. Hunter be right that you got your certi-

ficate in tw^enty minutes? A . After I had satisfied Mr. Fielding, the la&t inter-

view lasted about twenty minutes when he gave orders for ray certificate to be

issued.
" Q. That was the last interview? A. Yes.
" Q. After you delivered your letter to him in reply to his? A. I followed

the letter; I sent it over by messenger.
" Q. After you had delivered your letter to him in response to his? A. Yes..

" Your interview lasted twenty minutes ? A. I would say about that.

" Q. And at the end of that time you got your certificate? A. Yes".
Witness : That would not be correct, he could not have got the certificate in

that way and in that manner ; he could not have got his certificate till later in the-

afternoon, aft,er the Treasury Board had dealt with the matter. He has been con-

fusing the interviews he had with some of the officials; to the best of my know-

ledge and belief I had only the one interview with Mr. Travers.

Q. You see from what I read that he is definite? A. The only explana-

tion I can give is confusing interviews he may have had with my officials and not

drawing the line sharply as he should between the Minister and others he met. I

certainly never had three interviews with Mr. Travers.

Q. Your recollection is that there was an interview about noon on the 30th?

Yes, and probably about noon, certainly somewhere along before lunch, because in

my letter I said I would see him before lunch or later in the afternoon at the

House of Commons.
Q. Your letter had been dictated or written ? A. Yes.

Q- Was it one of your own dictation? A. I dictated my own letter.

Q. And your recollection would be that he saw you then and you mentioned
the fact of the letter and discussed whatever was discussed with him? A. Yes-

Q. On that interview? A. Yes.

Q. And then did he go away to answer your letter? A. I think so. I

said "You will get the letter and you had better send an answer to it".

Q. When you got his answer, up to that time you had not ordered the issue

of the certificate? A. No, I had no right to order the issue of the certificate;

the Treasury Board would only have the right to order.

Q. Nothing had been done ? A. No, nothing had been done.

Q. Have you any recollection of his coming with the letter? A. I have no
recollection ; I do not think I ever saw Mr. Travers again on the subject. He may
have handed the letter in at the door.

Q. On the receipt of his letter what was done? A. That letter with other

papers would be brought in a general way to the notice of the Treasury Board,

which occurred that afternoon.

Q. Your letter to Mr. Travers makes mention of the time, it is dated No-
vember 30th, perhaps you would like to read it? A. T am familiar with it, but
I have no objection.

" Q. Dear Sir : I regret that owing to pressing engagements yesterday,,

arising out of the Budget I was unable to meet you to consider your application

for the issue of a certificate to authorize the Farmers Bank of Canada to com-
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mence business. I sliall be glad to see you to-day at my office at any time before 1

o'clock if you can call. Or I might be able to see you later between four and five

at the House of Commons if that would be more convenient ". A. That is

correct.

Q. At page 439 he says: "Mr. Fielding discussed the subscribers' list with
me.

" Q. Wliat names did he mention ? A. He mentioned those Laidlaw names
and he mentioned some others that somebody had been kind enough to call his

attention to, and I told him that there was no provision in the Bank Act to take

those names off the list until after the bank had organized, but that we had suffi-

cient over and above that.
" Q. What were the others he referred to ? A. I cannot say exactly which

ones they were; if I remember rightly it was Smith and Davidson of Flint, and Hon.
Samuel Merner."

"Q. How much was that? A. $5,000."
" Q. That would be fifteen thousand more ? A. Then Hon. Mr. Forget,

that is $5,000 ; and then A. H. Hoover's $5,000 more ; and he spoke about Lindsay's

$50,000, but he made no objection to it; that is my recollection of it."

" Q. Was that at one of the interviews with him ? A. Yes."
" Q. On the first day ? A. I think it was immediately after Mr. Calvert

introduced me to him."
" Q. That was the first interview ? A. I think that was the first interview

we had ; I am not sure about that though."
" Q. Then you think somebody had been telling him about the difficulties

regarding the list"? A. There was no doubt about it that he had been com-
municated with or been spoken to by numerous people."

Witness : Mr. Travers is entirely mistaken. It is not unlikely that my
Deputy, Mr. Boville, in his interviews would raise those questions. I certainly did

not have that conversation with Mr. Travers.

Q. You remember, perhaps, you know at all events who the Laidlaw sub-

scriptions referred to? A. I do not remember anything particular about a

Laidlaw subscription; I know Mr. Laidlaw's name figured in the matter somewhat
later, but I have no distinct recollection of discussing with anybody Mr. Laidlaw's

subscription.

Q. It was not Mr. Laidlaw's subscription but I was asking you if you under-

stood what was referred to as the Laidlaw subscriptions? A. Not clearly now.

Q. They were subscriptions taken in the County of Halton from persons who
afterwards retained Mr. Laidlaw to get their names off the list, and Mr. Travers

settled with Mr. Laidlaw's clients and got his action dismissed, and it is those he
referred to as being still on the list and he mentioned to you that there was no pro-

vision in the Bank Act to take them off the list ? A. Certainly I would not open
up any such conversation with Mr. Travers and I have no recollection of doing so.

He may have discussed it with Mr. Boville. I certainly did not have any such dis-

cussion with him. I did not open up the discussion of these names and I have no
recollection of these names in particular.

Q. Hon. Mr. Forget is a name you would recollect? A. Yes, I would ^.

remember that, because he is a gentleman well known, and I personally did not

mention Mr. Forget's name to Mr. Travers.

Q. What about Hon. Samuel Merner? A. I am quite sure I did not raise

any question with Mr. Travers as to any of these. gentlemen.

Q. What did take place at the interview at which he was introduced by Mr.

Calvert? A. The view I expressed to Mr. Travers at the interview was the same
as I had expressed in my letter that there was sometimes gossip as to the method
and the manner in which these banks were organized, and I Avas anxious to see^
I was undisguisedly hostile to the organization of the bank from the beginning, and
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I rather think Mr. Travers knew it—and I wanted him to feel we were anxiou3

about the matter and anxious to see that the law was complied with in every respect.

Q. When you said in your letter, " It has been represented to us that in some
previous instances where an application was in all respects apparently regular, there

was actually an evasion of the intention of the Bank Act in relation to the paid

up capital ", were you referring to anything in connection with the Farmers Bank
or to tlie rumors or gossip with regard to other and previous applications ? A. It

was to the general rumors at that time.

Q. Were you aware at that time of anything concerning the Farmers Bank
individually? A, Eepresentations had been made touching matters of that kind

from Mr. Leighton McCarthy, and that letter having been withdrawn and the

papers returned to him I treated it as out of the case altogether.

Q. You had been made aware of that? A. In a general way, the papers

that Mr. McCarthy sent in were brought to my notice, I do not think I ever went
through them in detail ; they were brought to my notice by the Deputy Minister and
I was aware that objections were raised by Mr. McCarthy and that they were with-

drawn and as to the details of these objections I did not have them clearly in my
mind.

Q. Had you in your mind that that point that you deal with in your letter as

having been brought to your notice in previous instances actually existed according

to the records of the office in this instance? A. I had not that in mind at the

moment; I was wanting to be assured generally that everything was right; I was
not having in my mind that particular instance in Mr. McCarthy's letter.

Q. Would it be fair to say you dismissed that from your mind? A. Yes.

Mr. McCarthy having raised objections and withdrawn them and having the papers

sent back I would largely dismiss that from my mind ; I would still be aware of the

fact that objections had been filed.

Q. Would they have prompted this letter? A. ISTo, I think not; the letter

was prompted from my attitude from the beginning; I was more anxious about it

than I had been about any other bank.

Q. Was Mr. Boville aware of your views on the matter? A. Yes.

Q. Was the discussion between you and Mr. Travers confined to this general

question or to the particular instance? A. I cannot recollect the details of the

discussion, but it would be as to the bona fides and as to the ability of his subscribers

to go on, and whether the whole thing was in good faith. My discussion was prob-

ably in the nature of a doubt of the whole business and wanting to be re-assured.

Q. Had you the Departmental file, containing his application and declaration

and prospectus and so on before you ? A. I had them before me.

Q. At that interview? A. I am not sure whether at that moment, very

likely I had them on my desk ; I do not recall that I had them all before me.

Q. You think you did not discuss then any of the subscribers at all? A.

Individually?

Q. Yes? A. . jSTo. I have no recollection and I think I can safely say I

did not.

Q. The question I suppose of the subscriptions would that be in your mind or

would it be rather whether the subscriptions had been paid up in cash or not? A.
I had not any particular transaction with the Farmers Bank in my mind; what I

had was a general fear that the bank was not strong, and a regret that these people
were going into it, and an anxiety to be assured that all was right.

Q. Did you see Mr. McCarthy's letter withdrawing the charges? A. I think
likely I did; if I did not I was certainly told of it; I probably saw it.

Q. It of course does not say that the matters set up in the action were incor-
rect, it simply says that his clients had been settled with? A. He said he with-
drew his objections and asked to have the papers sent back.

Q. They might have been withdrawn and yet the fact might har>; remained
that the charges he made were true, tliat he was dropping out of it because his
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clients got their money back? A. He says more than dropping out of it; he said

he withdrew the objection and asked to have the papers returned to him.

Q. You ask in this letter, I suppose you asked Mr. Travers verbally as well

during the interview, for an assurance that nothing of the kind had taken place in
relation to the subscriptions for the Farmers Bank, that is in some cases the sub-

scribers did not actually pay in cash but gave notes to the provisional directors which
were used to raise money? A. I have no doubt I did so ask him, although I

have no distinct recollection of the conversation, that was its general line.

Q. Was the direction as to the issue of the certificates given in response to his

letter which reached you later? A. N'othing was done in response to his letter;

the matter was taken to the Treasury Board ; no directions were given until after

that.

Q. Until after his answer was received? A. Xo, his answer was received

and I think his answer was received quickly.

Q. Mr. Guthrie placed that at about 4 or 4.30 in the afternoon? A. No^
I think that must be a mistake.

Q. He says Mr. Travers came in there, and his recollection was that the letter

he brought from you, was, as he expressed it, not from the files, indicating it had
just been received and been brought over there and he left Mr. Travers dictating it?

A. That Mr. Travers had received it about 4 o'clock in the afternoon ?

Q. That he brought it into the office at about four o'clock? A. The letter

must have been written some time in the morning, because I was making an appoint-

ment with Mr. Travers that he would come to me about noon, but I think it had not
been delivered; I think Mr. Travers said he had not received it at that particular

moment and I think I said he had better forward a reply. I cannot say the time
the reply came, I do not know that it would have been vital because I had his declara-

tion, but I thought that I had better have the letter.

Q, Did you bring the matter to the Treasury Board on the receipt of the

letter? A. I brought it that afternoon.

Q. You have a recollection of that? A. I would like to say under ordinary

circumstances the Treasury Board meets at the office of the Minister of Finance, but
in times of pressure which come very often, especially during a Parliamentary
session, it is found exceedingly difficult and sometimes impossible to get the members
of the Treasury Board together at the desired time, and that leads to meetings
being held in a less formal manner, sometimes in the anteroom of the Council

Chamber, sometimes in the office of the Minister of Finance at the House of Com-
mons, wherever you can get a quorum to do business. My recollection is this meet-
ing was held in the anteroom of the Council Chamber that afternoon somewhere
about three o'clock, just when the Council would be separating to go to the House,
at all events in the interim between two and three when we usually collect in Coun-
cil meetings and very often we would hold a meeting of the Treasury Board. Mr
recollection is that meeting was held in the ante-room of the Council Chamber and
it would be somewhere about three o'clock.

Q. In that case would the minutes be sent around to be initialled? A. 'Ko,.

my impression is three Ministers sat down and discussed the matter; I reported to

them the history of it and it was agreed that there was no reason why the certificate

should not issue.

Q. How do you account then for the minute bearing the initials of yourself,.

Sir Richard Cartwright. and Mr. Brodeur? A. Because the Secretary was not

present and we put those initials on to indicate we had dealt with the matter.

Q. Was that done at the time ? A. Yes. I was not aware that the initials

were on, but that is what would naturally be done; if we held a meeting at which

the secretary was not present, that very often has to happen, we would put the

initials of the members who were present in order that there might be a record of it.

Q. The minute would be prepared I should think after the meeting, it would
not be prepared in advance of the meeting? A. It might be, it is quite probable.
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yes. Measures for the action of the Treasury Board are brought forward in that

shape often ; it is quite possible.

Q. Do you think that this minute which bears the initials of three Ministers

would have been prepared before the Treasury Board met? A. The initials would
not be on ; it might have been prepared by my direction, but the initials would not

be on till the members of the Treasury Board had discussed the matter.

Q. Would it be before them at the meeting, would they then initial it? A.

Yes, it would be initialled at the meeting.

Q. I understood from the evidence of Mr. Boville that that was a method
adopted when no meeting was held, but when a matter had to be dealt with and it

was initialled by you and then sent around to a couple of the others? A. That
would also be done in some cases, but my recollection is in this case the three

Ministers discussed the subject briefly, I think they were aware from time to time

in a very general way of the fact that the Farmers Bank was proceeding to be

organized, it was a matter of common knowledge, so it was not a matter which
would be entirely new to them, although neither of them had given any special

attention to it.

Q. Your recollection differs from Mr. Boville's if I am right in what I think

he said, you think there was an actual meeting? A. Yes, I think there was a
meeting; I do not like to speak too positively about a matter which took place six

years ago, but my impression is that that matter would be taken up, it would be at

a meeting probably held in the ante-room and Mr. Boville Avduld not be present and
he would not know how it would be done—get" a meeting while the Council was
waiting or after the meeting had broken up, and that is my impression that that

is the way that happened.

Q. Mr. Boville was not present, and you I suppose would communicate to them
whatever you knew? A. Yes.

Q. What did you communicate to the Treasury Board ? A. I can only

speak from general recollection—I would inform them—I did not treat this differ-

ently from other matters of business—I would inform them as to the facts of the

case and if they wanted further explanation I should give it. I would tell them
the objections had been filed and those objections had been withdrawn.

Q. Just in a general way? A. Yes, if they wanted the papers I would
probably have had them there, but they would not go througli them in detail

perhaps.

Q. I suppose it is pretty hard to remember at this length of time, but do you
remember that there was any question raised, or what you actually said to the

Treasury Board ? A. No, there was never any question raised by anybody as to

the propriety of issuing the certificate to the Farmers Bank ; if you leave aside Mr.
McCarthy's letter which was withdrawn, and the letter of Sir Edward Clouston,

which arrived the day after the certificate was issued, if you eliminate those, never

from beginning to end or at any stage was any objection raised to the issue of the

certificate of the Farmers Bank.
Q. Are you speaking now from the records? A. From my knowledge.

Q. From your knowledge of the records? A. No, I am speaking from
general recollection, but if there are any records to tlie contrary I will bow to them,
but I do not think there are.

Q. This is an extract which Mr. Boville produced which is signed by him,
and which bears the initials upon it? A. Wliat would probably happen is that,

as I was advising the issue of the certificate, that that would be prepared and I

would take it to the Board and they would initial it and would send it back to Mr.
Boville and he would sign it; that is the ordinary way of business.

Q. That would be done all in a short space of time, your interview with Mr.
Travers about noon and the meeting of the Treasury Board about three ? A. Yes

;

once we made up our minds that the thing should go through, why of course I
would desire to expedite it.
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Q. Does Mr. Boville make a written report to 30U on matters connected with
an application of this kind, was that his duty? A. Xo.

Q. Why not? A. It has never been done as far as my knowledge goes, I

have no recollection of it; if in any particular I would want a written report from
Mr. Boville he would give it, but as a matter of routine he would not make a written

report on that.

Q. Somebody would vrant to go through the files and take the responsibility

of saying what the record really showed before an action like this would be taken?
A. That would be the business of the Deputy to bring it before me, not by a

written report. I am not aware of any written report usually made by the Deputy.

Q. Do you insist upon the Deputy Minister of Justice reporting upon these

matters? A. You cannot insist upon it being done, it is desirable. We always

felt whenever any question of law might arise at all it was well to have the Minister

of Justice behind us. We usually had a law officer in the Department, but even then
we always thought it wise in matters of importance to make reference to the Min-
ister of Justice.

Q. That would indicate there was the practice in 3'our Department it would
be done ? A. Yes, I should say so.

Q. Would it be fair to say that the Deputy Minister was bound to see that the

application was in all respects regular, and that the Department of Justice approved
of it before it would come to you for official action? A. Yes, but in the mean-
time the Deputy would be probably telling me what was going on, probably from day
to day I would hear what was going on, and he would tell me, " I have these papers

and I am sending them to the Department of Justice ". If he did not scan the

papers carefully there would be no one in the Department that really would take

the responsibility of saying " I have gone through everything, I have investigated

everything and I report that the formalities required by the Department have been

gone through " ? A. That would be his business.

Q. That would be his business? A. Yes, not by a written report, but it

would be his business to examine all the papers and report the results to me. Of
course the responsibility would be mine, not his ; I am not putting any responsibility

upon him.

Q. After the Treasury Board had met and that minute had been initialled,

did you see Mr. Travers ? A. Xo.

Q. Xotatall? A. Xo.

Q. Who would conduct the subsequent negotiations, or business with him?
A. The Deputy Minister.

Q. "^Tio had power to sign the cheque which returned the deposit ? A. The
Deputy Minister.

Q. The fact appears that the very thing that you dealt with in your letter to

him of Xovember 30th, had taken place; you were, of course, not aware of that.

Did you notice, or did any one notice that when his letter came back it did not deal

with the point that you had raised, namely, that the notes had been used to raise the

money, that he limits his answer to the fact that the provisional directors did not

do that ? A. I do not think I took particular notice of the point ; I do not recall it.

Q. Was that letter received by Mr. Boville and by him transmitted to you, or

did you get it and personally deal with it? A. I could not say from memory; I

am sure it came before me.

Q. You had, of course, a very distinct affidavit from him that the money that

had been paid in had been paid in by these individual subscribers ; in his declaration

he states that ? A. Yes.

Q. Was any doubt suggested to you by anybody as to the truth of that? A.

Ko, it was my general anxiety about the whole business that led me to talk to Mr.

Travers about it and write liim the letter. It was not the result of any particular

gtatement or any particular doubt as to any particular thing.
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Q. Apparently it was the declaration that was submitted to the Department

of Justice and that they had acted upon in advising? A. Yes.

Q. And that was sufficient for that; what was the object of getting that letter

dealing with the same point if there was no suspicion? A. The affidavit ought

to be the str'onger document. I can only say as I said before, that my anxiety

about the whole business made me anxious to have the assurance doubly sure, even

with the affidavit before me, and I said to Mr. Travers as I had written this letter

he had better reply to it.

Q. It would seem natural, I should say, that there would be some discus-

sion with regard to the subscriptions which were upon that list as to whether

they were or were not bona fide? A. Not as to detail with me.

Q. For instance, he refers particularly to the Lindsay subscription- which
is a very large one? A. I never discussed it with Mr. Travers, My Deputy
may have done so; my discussion with Mr. Travers was very general as to the

lona fides of the whole thing.

Q. Did Travers resent at all the facts that the affidavit was not accepted

as truthful? A. I do not think so; he was coming to me practically to get the

certificate, and 1 suppose he recognized I had the right to question him about it;

1 do not think he showed any resentment.

Q. You did not, of course, put it to him in the way of indicating that you
doubted his declaration? A. No, it would be rather an unpleasant way to put

it to him and I would not do it.

Q. I suppose you did doubt it? A. No; it is hardly fair to say I doubted;

1 was anxious and 1 felt that if I could get any further assurance which would
help to make my mind better satisfied.

Q. It appears from the documents sent down by Mr. McCarthy that the

charge was made—a letter written to yourself—that the deposit had been made or

will be made of the cash received and the proceeds of these notes, or sufficient

amount to make up $250,000—that statement had been made in a letter to you
of October 19th; 1 suppose you saw that letter, it was addressed to yourself? A.

1 have no doubt I saw it, or at all events its contents would be communicated to

me.

Q. Do you know Mr. McCarthy? A. Yes.

Q. He was a long time a member of the House? A. Yes.

Q. Do you remember getting a telegram from liim? A. Yes, I think

the records show it.

Q, Asking for an appointment, that he would come down ? A. Yes.

Q. Notwithstanding the fact that his clients had been settled with, it might
still be the case that these notes might have been used in the way he said they

had been used; did that phase of it occur to your mind at all? A. No; when
Mr. McCarthy wrote to withdraw his objection and asked to have the papers

returned I confess I dismissed the McCarthy incident from my mind. It ceased

to make any effect upon me.

Q. He claims that these certain subscribers had been unfairly dealt with

and he also goes on to allege the very thing which your mind apparently on the

date the certificate was issued was troubled about; looking back on it, don't you

think some inquiry ought to have been made on that point, notwithstanding his

withdrawal? A. I suppose we can all be wise after the event; looking back over

it now, yes; but as I did it at that time, no. Mr. McCarthy having withdrawn

his objections and asked for the papers back, and we having the affidavit of Mr.

Travers, I think in the face of all that, the evidence was complete, as complete

as in any previous case.

Q. Mr. McCarthy did not see you at any time? A. No, I never saw Mr.

McCarthy on the subject at any time.
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Q. Pre^nous to Mr. McCarthy's letter had you seen and had a discussion

with Mr. David Henderson, who was Member of Parliament for Halton? A.
AVith regard to the issue of the certificate, never.

Q. Not with regard to the issue of the certificate? A. Never.

Q. Mr. Henderson says that he saw one of these very notes which had been

given for stock in the hands of a la-^jer who had got it back from Travers, says he
saw it in the train, and Parliament meeting shortly after that in November he
came down; that he spoke to you about it? A. If Mr. Henderson implies that

he ever said anything to me about raising any objection to the issue of the cer-

tificate he is mistaken. I had several conversations which Mr. Henderson from
time to time about the Farmers Bank but not along the lines thus referred to.

Q. At page 10 he says, " I was shown several notes made by shareholders,

farmers in my County, and I saw on the back of these notes the endorsement of

the provisional directors". Then on page 11:
" Q. "What communication did you make then and to whom in consequence

of what you saw and heard from Mr. Laidlaw? A. I casually met Mr. Fielding

and informed him that I had seen notes of shareholders in the possession of Mr.
Laidlaw, endorsed by provisional directors, and presumably it was for the pur-

pose of raising money to make the deposits, as the time had nearly expired. Our
conversation lasted only for a few minutes and was along that line.

'^ Q. Can you give us in any more detail what was said by you and by him,,

or is what you have told us the general tenor of it? A. By Mr. Fielding?
" Q. Yes ? A. I mentioned the circumstance which I have detailed to

you, and Mr. Fielding I think seemed somewhat surprised, at any rate he an-

swered me by saying that he would hold back the certificate as long as he could" ?

A. Mr. Henderson is mistaken as to the tenor of my conversations with him
from time to time.

Q. As to that particular one, he got down there with his mind full of having

seen the notes? A. I am quite satisfied Mr. Henderson is mistaken; not as to

having seen the notes, but I am quite satisfied he is mistaken as to the tenor of

the conversation with me.
Me. CoMMissioicER : Do you desire to say what the general tenor was ? A,

Yes, not merely of that conversation, but generally. Mr. Henderson was a very

attentive member of the Banking and Commerce Committee, and when there was
no party questions up, he and I generally agreed and talked very freely about

business that came before the Committee. We met outside in a casual way. Mr.
Henderson was aware that I looked iipon this Farmers Bank in its later stages

of incorporation with doubt and hesitation and that I was opposing it, and occa-

sionally when we met Ave talked on the matter on several occasions and usually in

and about the Parliament Buildings, or meetings, and on one or two occasions

we had conversations about the Farmers Bank ; it was always on that line that

I was expressing my regret that a number of farmers were going into this enter-

prise for which I thought they were not particularly well qualified, and the respon-

sibility with which they were not familiar, and I thought it was a great pity.

I talked with Mr. Henderson from the fact of our having a habit of chatting-

about different matters; and I learned that some of Mr. Henderson's constituents

were taking stock in the bank—there was no question of the bona fides of the

notes—and I expressed my regret at their doing so. Mr. Henderson, apart from
raising any objections, said he quite agreed with me it was a pity they were doing
it, but it would never do for him to interfere; he was not going to put himself

in the position of obstructing these people in getting their bank organized; that

was the line of the conversation between Mr. Henderson and myself.

Q. Would you say the conversation which Mr. Henderson relates, when he
came down to Ottawa, having a few days before seen this note, did not occur?
A. T think, sir. that mv own feelings towards the bank were such that if !Mr.
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Henderson or anybody else had given me any tangible information to justify the

refusal of that certificate, I would have been anxious to have it, and if that con-

versation had occurred I think it would have made a deep impression on my mind.

1 have no recollection of it whatever, and my impression is that Mr. Henderson
is mistaken.

Q. You have no recollection of that conversation? A. No, and I do not

think it took place; and I think Mr. Henderson makes the statement in all good

faith, I do not for a moment question his intentions.

Q. He puts it in this way, Parliament met on the 22nd and the certificate

was granted on the 30th? A. After the bank got into trouble and failed there

are lots of people quite willing to blame some one else.

Q. This is a circumstantial account he gives? A. I know the circumstan-

tial account that Mr. Henderson gave to me, that he was not going to stand in

the way and have the farmers say he was opposing them in the organization of

the bank. That was the only precise information he gave me, and I do not blame

him for that.

Q. That would have occurred between the meeting of Parliament on the

22nd and the granting of the certificate on the 30th? A. No, it probably

occurred before that; I do not remember discussing with him the propriety of

granting the certificate at all. My conversation would be bearing on the exten-

sion of the charter, the getting of the subscriptions, the whole movement; the

conversation I speak of with Mr. Henderson would not have reference to the

granting of the certificate particularly. Mr. Henderson never waited on me on

the subject in his life; we met around the Parliament grounds and occasionally

liad conversation; I think the day the certificate was granted, I think I ran across

Mr. Henderson, and I said, " Well, I have had to give these people their certificate

and am rather sorry for it ". Mr. Henderson never gave me at any time any

reason why the certificate should not be granted.

Q. In speaking of Mr. Henderson's conversations with you, would you say

any such conversation occurred between the meeting of Parliament and the time

of the granting of the certificate? A. My impression is that he is wrong about

saying he saw the notes, I think that would have made an impression on my
mind.

Q. You are speaking of the general tenor of his conversations— ? A. That
has reference prior to that, arising out of the objections I raised to the forming of

the bank, or canvassing for capital, my knowledge they were getting some of his

constituents to go into this bank, [ was expressing my regret, and he says, " Well,

it is a pity, I agree with you, but I am not going to stand in the way ".

Q. You think that was after the extension? A. Or probably in connection

with it.

Q. If Mr. Henderson is right in saying he saw those notes in the hands of

Mr. Laidlaw you are not suggesting tliat when he came down to Parliament he

made such a statement to you as the general tenor of his conversation? A. No,

I have no recollection of meeting him and saying " Well, I had to issue that certi-

ficate to-day " and I think he felt, as I did, it is a pity, but it had to be done.

Q. When Mr. Henderson says that he had a subsequent conversation with

you after the certificate had been granted— ? A. That must have been the con-

versation to which I have just alluded.

Q. What did he say in answer to your remark that you had granted it and
were somewhat sorry for it? A. I thijik Mr. Henderson's attitude was very much
the same as my own, it is a pity this thing had to be done, there was no help for

it, and he raised no objection. I say if Mr. Henderson knew that that certificate

was fraudulently obtained it was his duty instantly to call me to account in Parlia-

ment for it; and I believe he would have done so; I think he is mistaken in later

years m attributing this conversation to him and to myself at that time, and I am
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satisfied if Mr. Henderson had known that that certificate was fraudulently ob-

tained, it would have been his duty in Parliament to call the attention of the

public to it and warn them.

Q. He had the information from Mr. Laidlaw which the Department had
previously to that? A. .If the Department neglected its duty that was no reason

why he should neglect his.

Q. "Would he be right in connection with the second interview he says he had
with A'ou after the certificate was granted: on page 13 he says: "I met Mr.
Fielding in the lobby of the House of Commons, he was either going in and I was
going out, or I was going in and he was going out, I don't remember which, but I

remember vtery well it was in the lobby of the House of Commons and Mr.
Fielding approached me himself and he said to me that Mr. Travers had been

down; that was the communication he made to me.
" Q. TMiat occurred then, what further was said ? A. He stated that Mr.

Travers had been down and he had brought his money; that he had asked him,
that he had put it up to him—he did not say definitely what he had put up to

him; he left me to assume on~account of our conversation within a few days

before that it was what I had told him—and that Mr. Travers had denied it, and
he asked him to give him a letter to that effect and he said he did so; and he
says, ' I then gave him the certificate ' ".

A. Xo; there is a portion of that which is correct and a certain portion which
is not; Mr. Henderson says I put it up to him what he said to me—that is entirely

wrong. What happened was that meeting Mr. Henderson that evening, I have no
recollection of the part of the House.—It was probably in the House,—that I told

Mr. Henderson, "Well, I have given these people the certificate, or the Treasur}^

Board has given these people the certificate, but I am sorry to do it, but there was
nothing against it '^ I no doubt told him that Mr. Travers had been down and no
doubt he had filed his affidavit; that part of it is substantially correct; but Mr.

Henderson certainly offered no objection to the granting of the certificate, and
found no fault with the granting of the certificate. I am not questioning the

veracity of Mr. Henderson, he is an old gentleman that I have every respect for,

but we can all be a little erroneous on matters six years ago.

Q. JWTiat about Sir Edmund Osier's statement, do you remember a conversa-

tion with him at all? A. There was a conversation with Mr. Osier.

Q. When was that? A. It must have been very close to the granting of

the certificate. I think an inference has been drawn from that too which is un-

fair, although the substance of the report may be correct.

Q. What he says at page 130 is:

" Q. Had you an interview on the subject of the Farmers Bank at all with

Mr. Fielding, the Finance Minister? A. Yes.
" Q. Was that before or after the certificate was granted? A. Before the

certificate was granted.
" Q. Was it at Ottawa ? A. Yes.
" Q. We are told that the House sat about the 22nd of November in that

year? A. I do not recollect.
" Q. We will have to prove that in some other way ; was it after the session

began in 1906 ? A. Yes.
" Q. What was your interview with him, what occurred during that inter-

view? A. I told Mr. Fielding that I had knowledge that the money that was

deposited there was practically obtained by false pretences, that it was not bona

fide money obtained by stock subscriptions.

"Q. What money did you refer to? A. The money that was deposited

with the Government pending the issue of the certificate.

" Q. Did you go any more into detail? A. No, I told him that I knew,

as a matter of personal knowledge that it was not straight

—
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" Q. What further was said, did the Finance Minister say anything or dis-

cuss it with you? A. He said he was very anxious about it, and it all passed off.

"Q. That is practically all? A. Yes, that was all until after the certifi-

cate was issued. I again saw Mr. Fielding and said I was very sorry the certifi-

cate had been issued."

A. I remember an interview with ]\Ir. Osier. Mr. Osier's attitude in

the whole matter was precisely the same as my own. He, as a banker,

was anxious about the matter and sorry to see this movement going on too;

he would have been very glad if there had been any good reason to prevent it

going on, I have no distinct recollection of the words of his conversation, but

what I would say he told me was that he was afraid they were adopting those

methods. I do not think he spoke so emphatically as is therein reported. I have

no doubt he did express himself that the subscriptions were being obtained in this

way, but he certainly did not give or pretend to give any information to prevent

the granting of the certificate. His attitude was one of regret, as my own was,

and Mr. Osier never pretended to give me any facts wliich would justify with-

holding the certificate; and against any impressions he might have there was the

sworn statement of Mr. Travers, who at that time and for years afterwards, was a

reputable man. I could not take the doubts and fears of Mr. Osier as better

evidence than the sworn statement of Mr. Travers.

Q. If Mr, Osier said it was not bona fide money obtained by stock subscrip-

tions, you think that would be no reason for withholding the certificate? A.

Against that you have the sworn statement of Mr. Travers that eyevythmg was
bona fide and I must say I do not think I would be justified in taking the doubts

and fears of Mr. Osier as of greater value than the sworn statement of Mr.
Travers.

Q. That is weighing one against the other? A. I did not mean that; Mr.
Osier did not give or pretend to give me any reason for the refusal of the certifi-

cate. His attitude was like my own, one of anxiety and regret that this was being

organized and no doubt I told him that we could only comply with the law. He
knew I was unfriendly to the bank from the beginning and he knew I would wel-

come any information he could give, and he never gave me or pretended to give me
any information I could act on. He may have mentioned about raising money in

that way, no doubt he did, but I do not think he spoke of it in such an emphatic

way as he there says.

Q. What way, you said, raising money in that way? A. What is that?

Q. You said in your answer he may have said to you, no doubt did, that they

were raising money in that way? A. He may have said that they were raising

money in the way of notes; I do not distinctly recollect. Mr. Osier's attitude was
the same as my own, one of anxiety but he did not give or pretend to give any
statement of fact.

Q. If he did state they were obtaining money in that way by the discounting

of notes that is what I understood you to say you meant? A, I have no distinct

recollection of his words.

Q. If that statement or a similar statement to that was made, would that be

any reason why the certificate should not be granted ? A. Not against the sworn
statement of Mr. Travers, who for years was a man of reputable standing.

Q. That is weighing one against the other? A. ISTot exactty, but I do not

think Mr. Osier pretended to give anything which would prevent the granting of

the certificate.

Q. If he did say they were raising money by the discount of notes, or any-

thing that led your mind to the conclusion that that was the method adopted
would that in your mind have been a sufficient reason for withholding the certi-

ficate? A. I think if Mr. Osier had made the statement or I had understood
him to make it in the precise terms you have just read I probably would have
examined him—"What evidence have you to go on? Give me some evidence to go
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on". I would have done that, but Mr. Osier did not put it as strongly as that.

The impression made on my mind was that Mr. Osier was regretting it as I was
regrettinsT it, and I told Mr. Osier afterwards "I have given the certificate, but I

had to do it ".

Q. Who would be the person to investigate if it were true that they were ob-
taining money in that way? A. What form of investigation could take place?

Q. I want to know? All matters of routine in the Department would pass

through the hands of my Deputy, but I am responsible; I am not throwing the

responsibility on anybody else.

Q. The Bank Act says, if I recollect right that the Treasury Board shall be

satisfied by affidavit or otherwise? A. They were satisfied by affidavit.

Q". We were dealing just with the question of investigation, who would have
the power to investigate ? A. The Treasury Board would, no doubt

—

Q. If either of these gentlemen are right that that was communicated to you
it would be in the power of the Finance Department for you to ascertain, would it

not ? A. If these gentlemen had informed me in any substantial manner, I would
have found some way to investigate but I am quite sure that in neither case did they

give me reasons against the granting of the certificate, nor did they find fault with
the granting of the certificate when I informed them it was granted. If Mr. Osier

knew that that bank was fraudulently organized, it is inconceivable he would have
allowed it to go on without a public protest. The fact that he said nothing shows he

felt the same way as I did. If he knew it was fraudulently organized it was his

duty to warn the public.

Q. Would you say that to be your duty? A. Yes, if I knew it to be frau-

dulently organized, but I did not.

Q. When you got Sir Edward Clouston's letter the following morning did you

attach any importance to that? A. That letter arrived after the matter was

settled and the certificate delivered and there was nothing much to be investigated.

We had the opinion of Sir Edward and he had to get the information from others

and against that we had the sworn statement of Mr. Travers. The difficulty is in

these days Mr. Travers is a discredited person, but at that time Mr. Travers was a

reputable person, and for years afterwards, and I was a perfectly justified in treating

him as any other reputable citizen of Canada.

Q. You say Sir Edward's statement is from others; he says: "I have reason

to believe that the money lodged or to be lodged at Ottawa as stock subscriptions

cannot be regarded as paid up capital, and that a large proportion of the amount
necessary to the obtaining of a certificate is a loan made upon the promise of its

payment when returned by your Department. Permit me to request that, if only

for the protection of the public, the Treasury Board will exercise its right to refuse

to issue a certificate if it thinks best to do so, until a further investigation has been

made into the circumstances stated herein"—that seems to be a pretty definite

statement? A. After tlie certificate had been issued.

Q. Did you ascertain from the Department of Justice or otherwise that you

had no power to recall it or stay it ? A. I do not remember ; I think at the time

I regarded the affidavit and the statements of Mr. Travers as substantially correct

and the statements of other gentlemen I looked upon as made in good faith, but

made upon information that had reached them. I do not think any of these things

would be taken as an answer to the affidavit of Mr. Travers.

Q. There was nothing to prevent what they stated being examined into?

A. In the case of Sir Edward Clouston the matter was ended.

Q. I am speaking of prior to? A. My impression is we had no power to

recall it. I do not think we took any formal opinion from the Department of

-Justice; my understanding is we had no power to recall the certificate once issued.

Q. Do you know the bank did not go into operation till the 2nd January,

1907? A. That would have to be a matter of record; I do not know that, no.
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Q. Did jou make any efforts—-it has been stated efforts were inade to recall

the certificate? A. No.

(). You made no effort to recall it? A. No. I understood I had no right

to : I Jo not tliink I took any formal opinion from the Department of Justice, but

I think that is the fact.

Q. It has been said that an effort was made to recover it that night either by

your direction or through yourself? A. By whom, sir, did they state?

Q. It has been stated to me and I have questioned Travers about it? A.

Nothing of the kind ever occurred. Somebody asked that question in the House of

Commons, but it was a mere fishing expedition ; nothing of the kind ever occurred.

Q. You dictated an answer to be given to Sir Edward Clouston? A. I

presume I did ; I see the answer is there.

Q. In that letter Mr. Boville states :
" On Friday last, the day after the

delivery of the Budget speech, Mr. Travers, the general manager, had an interview

with him (Mr. Fielding). In the course of this interview that gentleman gave

a most positive assurance that not a dollar of the amount deposited had been bor-

rowed." Would that be right? A. That would be correct,

Q. Is that the recollection of your interview with Mr. Travers? A, My
recollection is Mr. Travers gave me absolutely it was all cash^ not borrowed money,

that was the general effect of the interview.

Q. After that letter had been written in reply to Mr. Clouston's, you got

some further information did you not in December owing to a visit that Mr.
Knight made in Toronto to the Farmers Bank ; Mr. George Burn said that he saw

you? A. I had a conversation with Mr. Burn.

Q. Did that relate to the deposit with the Trusts & Guarantee Company?
A. I think Mr. Burn and I occasionally talked over bank affairs, and I am sure

we talked occasionally over the Farmers Bank affairs, and I think the particular

conversation to which he refers occurred after the certificate was issued, and pro-

bably Mr. Burn was well aware of my attitude all the way through, and I think

he said to me, I am pretty certain now it was that same evening, he says, " Mr.

Stratton is in town and he can, I am told, give some information as to how the

thing was financed", and I think something along these lines Mr. Burn stated

to me; I think it must have been either the same evening or the next day imme-
diately after the certificate was issued.

Q. What did you say to him? A. I did not say to him anything par-

ticularly; the thing was settled, there was nothing more to be done.

Q. The money had been borrowed, and borrowed from the Trusts & Guar-

antee Company, of which Mr. Stratton was the head, and it had been paid back up
to the 17th December, and on the 18th December Mr. Knight appeared in Toronto,

and in order to allay his suspicions, he went to the Trusts & Guarantee Company
and got a certificate that this loan, although paid back, was still existing, and

Mr. Knight was not satisfied and he telephoned Mr. Burn that Mr. Stratton ought

to be seen about it, and Mr. Burn said he went to you and asked you to see Mr.

Stratton; did he communicate Mr. Knight's statements? A. I do not remember
much about Mr. Knight. Mr. Knight would telephone Mr. Burn. I do not think

Mr. Burn came to me ; we often met and chatted about things. If he says he

came to me that would be correct. It was after the certificate was issued. I do

not remember him coming to me for that purpose; however, I remember him stat-

ing Mr. Stratton was in town, and he could give information. I did not think

I was bound to go and call on Mr. Stratton. I did not see Mr. Stratton from

beginning to end and I did not feel I should go and call on Mr. Stratton.

Q. Was any information given to you by Mr. Burn that the money had been

borrowed upon these notes from that company and had been reversed? A. That
something of the kind was indicated and Mr. Stratton had knowledge of it.
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Q. Did you see Mr. Stratton? A. I never saw Mr. Stratton in the matter
at any time.

Q. Was it your view, this being closed— ? A. The matter was closed and
my impression was, I do not say I took any legal advice, I think I must have got
it as the legal view that we could not recall the certificate.

Q. I have spoken to you about the original introduction by Mr. Calvert;

were you aware of his previous connection with the Farmers Bank other than he
had possibly interested himself in regard to the renewal of the charter? A. No,
not in any way. I think the papers show that his name was mentioned in the

prospectus; I only get that from the papers themselves; I have no knowledge of

Mr. Calvert in connection with the matter whatever.

The Commission adjourned at 12.30 p.m. to 2.15 p.m.

The Commission resumed at 2.15 p.m., June 10th, 1912.

HOX. W. S. FIELDIXG, Examination Continued:—

Mr. Hodgins: You did not then at all know of Mr. Calvert canvassing in

any way for the stock in the bank ? A. No, I never heard of it.

Q. He was the chief whip of the Liberal party? A. Yes, I don't know
whether he was at that time or not; he was chief whip, but I do not remember
whether at that time, very likely.

Q. Had he any conversation other than when he brought Mr. Travers to

you? A. Never.

Q. Speaking about the bank itself? A. About the certificate?

Q. About the bank itself? A. He was present in the Committee at the

time of the charter and made some remarks there, either to me or to the Com-
mittee, but except what occurred in the Committee Eoom I never saw Mr. Calvert

in any shape or form.

Q. The prospectus filed at the Department contains quite a number of

names, I think only one of them was then a member of Parliament, Mr. W. S.

Calvert; I see he is the only one that is mentioned as a member of Parliament;
was any inquiry made from any of the gentlemen who are mentioned? A. Not
to my knowledge ; at the time the certificate was granted these gentlemen's names
were not in evidence ; the names of the directors were given, but the names appear-

ing in the earlier papers did not appear at the time the certificate was granted.

Q. "When Mr. Travers made his declaration the prospectus mentioning his

names accompanied it as one of the exhibits? A. It would be part of the whole
record, yes.

Q. Is it the practice at all to make inquiries from those mentioned in the

prospectus? A. I think not; I am not aware of it ever having been done in

the previous records of the Department.
Q. You used an expression this morning like this, that at that time Mr.

Travers was not a discredited man in any way, that his record was apparently

good? A. As far as I knew, yes.

Q. Were any inquiries made as to that? A. No.
Q. Or any into the standing of those mentioned as directors? A. I think

they were men of good repute generally; one of them I knew. Colonel McLennan,
as a man of high standing, but if you mean whether particular and special inquiry

were made, no; I think generally these men were known, not all to me.



FARMERS BANK INQUIRY 475

SESSIONAL PAPER No. 153a

Q. Colonel McLennan, of Cornwall, and Colonel Munro? A. I think I

had met Colonel Munro probably.

Q. Was not he a member of Parliament? A. He was never a member
of Parliament in my day.

Q. I see that in the declaration that he is mentioned as M.P. ? A, No,

he was not in Parliament in my day, during the last 15 years.

Q. Allen Eaton? A. I could not speak.

Q. Eobert Noble? A. I did not know them personally. I think in a

general way they were reported to be gentlemen in good standing, but I made no

special inquiries.

Q. That is apart from what you may have known, you made no inquiry?

A. If there had been any special inquiry it would have been made a matter of

record, and 1 think there is no such record.

Q. There is one expression you used in a debate which I saw indicating that

you thought Travers came to you as the agent of the shareholders represented

—

well, from Hamilton? A. All the shareholders who had authorized the meeting

to be held, he came on behalf of the bank's shareholders as provisional manager.

Q. There has been a question raised as to whether the actual subscriptions

came down to Ottawa; Travers says he sent them down or had them sent down
and received them here and he took them into Mr. Boville's office; was any men-

tion made to you about them? A. I have no recollection of that, but Mr. Boville

could testify of that; I have no particular recollection concerning that.

Q. We did not know when Mr. Boville was being examined? A. He is

accessible.

Q. I understand he is away on his holidays? A. I could not speak of

that positively; I have no particular recollection of that, that would be a matter

of detail which Mr. Boville would deal with.

Q. At first he gave me the impression that he had gone over them with you,

but Mr. Travers afterwards made that clear that it was Mr. Boville, he thought,

into whose room he had taken them. There was a matter in reference to Mr.

Henderson's evidence that I did not speak to you about, I overlooked it; I would

like to ask you about it. It refers to a much later date than the conversations

we have been discussing. Mr. Henderson had learned that there was a deposit

receipt out in New York, and he said he had a conversation with you in the latter

part of 1910 before he left to go home after the prorogation, he thinks about two

years after the first interview, and he says there at page 14 :
" On that occasion

I went to Mr. Fielding's room in the House of Commons, to his office to see him
personally. I had information that there was something of a very peculiar char-

acter which seemed to me would materially affect the bank's interest, and its

standing, and I felt, as I said before, very naturally worried and anxious about

it, and 1 called on Mr. Fielding and told him what I had learned ". I may say

this is in reference to that insurance matter in Syracuse? A, Yes.

Q. " He was familiar with the facts himself, as much so as I was, and after

chatting a few moments about it he turned to me and said: 'Well, Henderson,

I don't know why you should worry over this, you are not responsible for it and

besides you did warn the Government '
" ?

A. That conversation never took place in the terms that Mr. Henderson

is there reported.

Q. Have you a recollection of that? A. I have no distinct recollection

of the conversation, but as I was in the habit of having conversations with Mr.

Henderson I will not say he did not come into my room in the House of Com-
mons, possibly he did; I would not contradict him on that point, and possibly I

had information about this deposit receipt and likely I told him about it, quite

as likely as he told me, but when he says I made that remark that he had no

responsibility that would be a superfluous thing, as, of course he had no rcsponsi-
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bility; but after saying that Mr. Henderson warned me he is entirely mistaken;

i never made any such remark to him. . He has confused it with something else.

Q. Do I understand you did not make the remark that he says you did,

that he did warn the Government? A. Most certainly I never said such a thing

to Mr. Henderson and he never did warn the Government in any shape or form;

on the contrary, he was careful to say he did not want to take any responsibility

himself.

Q. If Mr. Henderson and Sir Edmund Osier had put their statements in

writing would it have made any difference to you before the granting of the cer-

tificate ? A. It might ; I would have been obliged to take them before the Trea-

sury Board and report, but I cannot say what it would have done, but I think the

mere opinion or doubts or fears of Mr. Henderson or Mr. Osier as against the

sworn testimony of Mr. Travers would hardly make a case; but one could hardly

say what would be done, because my colleagues of the Treasury Board might have

thought it more important. I was so anxious that this bank should not have gone

on, that if I had got any tangible evidence from any quarter I would have wel-

comed it, and that is why I am able to say so positively that nothing of the kind

occurred.

Q. Do you feel that you had present in your mind everything that appears

upon the files of the Department in writing relating to this? A. Regarding

the matter which you dwelt on to-day, the letter of Mr. McCarthy as having been

withdrawn and his objection being withdrawn, it ceased to have any weight

upon my mind; the matter I had before me was the sworn testimony of Mr.

Travers, a man of good repute, and while I was sorry the occasion required it, it

appeared to me my duty to grant the certificate; he had complied with the law

as far as any bank had complied with it, and if I had advised against the cer-

tificate it would have been said I was applying different rules in this case from
those which I had applied to others.

Q. I fancy in no other case that a communication such as that of Mr. Mc-
Carthy had been made to the Department? A. I say Mr. McCarthy's communica-
tion having been withdrawn I regarded it as no longer there.

Q. In his letter of October 8th, he says :
" I have not time to-night to give

you a full statement of the ground of this request to you, but I beg to assure that

grave conditions have arisen which will require careful consideration before the

Treasury Board would grant any certificate for the organization of this bank."

You think the withdrawal of his request would entirely put an end to the rnatter

60 far as the Finance Department was concerned? A. No, it was subsequent

to that we had the affidavit of Mr. Travers and the withdrawal of the papers did

not put an end to it; there were later developments. Mr. Travers' affidavit came
in after that. Rightly or wrongly, that was regarded as the vital thing, as it

had been in previous cases.

Q. Were you aware that although the papers had been returned to Mr. Mc-
Carthy there were copies kept on the file of the Department which could have been

laid before the Treasury Board and considered by yourself? A. I am not quite

sure, I -have the impression that Mr. Boville made some notes of it, I do not think

he kept complete copies; I would rather he be examined on that. I do not think

he kept complete copies; I think he took some notes.

Q. The copy of the endorsement on the writ which made the charges was

kept? A. It is very likely. Mr. Boville would know of that.

Q. In addition to that particular matter it was stated in the writ that the

provisional directors had expended very large surns of money improperly; does

that matter enter into the consideration of the Finance Department or the Trea-

sury Board when considering the paid-up capital—what I mean is this, they

carried as part of their paid-up capital and so returned it, moneys which they

alfeged had been received from shareholders but had been expended to the extent
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of $40,000 in what are called preliminary expenses? A. Well that would be

part of the whole papers which were withdrawn, that would not leave any impres-

sion upon my mind. I would consider that the whole transaction there was that

Mr. McCarthy represented a number of shareholders and filed certain objections

and wanted to be heard, and we said come along and we will hear you and we will

do nothing until we hear from you, and after that Mr. McCarthy writes and says

he withdraws the papers, the matter had been settled and wishes to have the

papers sent back. That disposed of the matter. The general allegations set out

in a writ, I am afraid, do not have the same weight in my mind as it would have

in some others; 1 know that lawyers are very apt to set out a great many things

in writs.

Q. What seems to have been Sir Allen Aylesworth's view? A. Yes, but I

have had experience, I have had an election petition and I know things are set

out in writs.

Q. AVhat Sir Allen said was :
" I want to impress upon every one that no one

reading the lawyer's allegations upon a written summons or other legal documents

is bound to accept those statements as being statements which necessarily will

afterwards be established by proof"—you agreed with him; but would you agree

with what he says before- I do not mean for a moment to say that no one should

take other^ase than as serious the charges made in any legal document which may
come to his notice ? A. I think I would agree with him.

Q. And where he said, '' if the writ had been issued making one specific

charge I grant it would have been a circumstance to which considerable attention

would have been drawn "—that is if it had been confined to the fact that money
was being raised upon the notes? A. That is a matter of Sir Allen's opinion

and I think probably that is reasonable.

Q. In dealing for a moment, if I may, with the events immediately preceding

the granting of the certificate, would the trouble have been averted, had you, for

instance, stopped the payment of the cheque or taken some action not quite so drastic

as that; supposing you had telegraphed Mr. Travers not to use it, that you wished

to make further inquiry, would that have been anything unreasonable or unusual?
A. I think it would certainly have been unusual, I would say unreasonable, I

might almost sa}^, if a layman may say so, unlawful. My opinion is that once the

certificate issued we had no power to deal with it.

Q. You had under the Bank Act a right to ask for special return? A. Yes.

Q. What was the object of that? A. That has been in the Bank Act for

many years; it is a little power of investigation which the Government has, it is a

little pressure you can bring to bear, because those returns are not very often made
public or they might possibly be misleading or do harm, but the asking for a

return shows that the Department is keeping an eye on the bank and it has a

wholesome efi^ect; it has no legal effect.

Q. Has it any effect in founding action by the Finance Department? A.
That is rather too general a question for me to answer.

Q. There is a concrete instance; not very long after the bank started, Mr.
YanKoughnet wrote down to say that these shareholders' notes were being dis-

counted in the bank at Milton to the extent of some $110,000 and the Department
wrote for a special return which was made ; that special return disclosed there was
only $59,000 all told made up of discounted shareholders' notes and the discrep-

ancies between the two amounts would strike anybody. If that had been noted in

the Department was there anything that the Department could do? A. I know
the papers show that that correspondence occurred. I have no recollection parti-

cularly about it. The papers show there was that correspondence but I have no
particular recollection about it. I suppose Mr. Boville mentioned it to me but I

cannot recall the facts.

Q. Supposing that was so, and it came in and was noticed by the Finance
Department, is there anything they could do, having called for the special return
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and got it, but being dissatisfied with it ? A.I do not know anything that could

be done under the special return except to call the attention of the bank authorities

to anything which we deemed worthy of attention; I do not know of any action we
could take under the bank return ; that would be a matter for legal opinion but I

do not know of any, speaking offhand.

Q. Would there be any objection? A. We should not do it without legal

advice; taking action of any sort after a bank is a going concern would be a very

grave matter. Before the bank is actually organized it is easier but after a bank is

a going concern and you take action against it in any public way you make trouble

for the bank and in the case of a panic the Department would be blamed and
they would be told, '" you did not need to go into this thing, there was no need of

it".

Q. Would that be the case the day after the certificate was granted? A.

No, but the day after that certificate was granted I had no evidence there was any-

thing fraudulent. I say if any gentleman knew that there was anything fraudulent

it wa-; their duty to make public disclosure of the matter. If I had believed there

was anything fraudulent I should have done so.

Q. They do not appear to have been given any opportunity by the Depart-

ment to lay their case before it? A. I am not aware of anybody seeking an
opportunity.

Q. Sir Edward Clouston's letter suggests inquiry by your Department? A.

Exactly, and thereupon the Deputy Minister wrote stating the case to Sir Edward
Clouston, and so far as I knew, I never heard a word of it further; and the

Bankers Association began to take this bank into their arms and the Clearing

House in Toronto; and evidently they did not believe it was fraudulent.

Q. Perhaps as you had granted the certificate they were obliged to do it?

A. It would not oblige them to take them into the Toronto Clearing House.

Q. What power would they have to refuse? A. I think the Clearing

House is a voluntary association and they can take in whom they like.

' Q. I do not recollect seeing that they have any powers of investigation ? A.

I do not think the Clearing House is a legal organization ; I think it is a voluntary

association much as a club; the Bank Act will tell you that better.

Q. What could they have done that the Finance Department could not have

done? A. If they had known it was a fraudulent organization they need not

have recognized it; and Mr. Henderson and Mr. Osier could have called me to

account in Parliament, and the bank you say did not commence operations for a

month and these gentlemen then knew, according to their evidence, that this was
a fraudulent concern.

Q. Is that any different from your position? A. I had no belief there was
any fraud ', they say they did.

Q. If they had made a charge in Parliament what would have resulted? A.

It would have resulted in the bank going ahead, but if any one should call public

attention to it no one would put money in the bank. My view is that these gentle-

men while they were anxious about the matter they did not have any grounds to

make an accusation against the bank and therefore they did not make it.

Q. Of course any investigation made would disclose there were very good
grounds ? A. I agree to that in the light of past events.

Q. They may have felt that if the Department did not investigate on what
they had said, and the Finance Department having granted the certificate it prac-

tically said there was nothing in their complaint—A. Yes, and as a member they

simply had to call me to account.

Q. That would be for political action? A. They did not hesitate to take

political action later; when the trouble arose they did not hesitate to blame the

Finance Department.

Q. Would there have been action taken if they had taken it up immediately ?

A. I take it for granted if there had been public discussion of that nature and
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the facts be as they say, the bank could not have gone on, public opinion would

not have permitted it to go on.

Q. You put the boot on the other leg? A. I think these men have sought

to put blame on the Minister of Finance, which I thinlc is very unfair; they con-

vey the impression that they had knowledge which they conveyed to me that this

thing was fraudulent, and I say without any hesitation that they did not convey

any such knowledge, and if they did possess that knowledge it was their duty

to disclose the matter in Parliament.

Q. You think that would be better than the Finance Department? A. No,

I say the Finance Department with the information before it, the same class of

information or better than we had ever before, was satisfied. If they knew that

this was wrong and my act was wrong, the proper time to call attention to it was
the next day in Parliament, because the next day they could have protected the

public.

Q. You think you were right and they were wrong? A. I certainly think

if their present position is right, if all this time they had knowledge that this was
a fraudulent concern, I say their attitude was wTong ; and looking at it in the light

of the later events there is very much to be regretted, but in the light of the time,

in the light of all the precedents and practice of the Department, the granting of

that certificate to the Farmers Bank was exactly right; that is my judgment and
I only give it as my judgment.

Q. And having that view you would not make any attempt to recall the cer-

tificate once it had been granted? A. Not only because of that view, but my
impression is 1 had no right to recall the certificate; that is a matter of legal

opinion. At all events I know of no authority to recall the certificate.

Q. But leaving politics aside altogether, supposing having got this informa-

tion, you had said to Mr. Travers, " do not act upon that certificate, send me down
your minute books, let me investigate this a little further privately'^, don't you

think the whole difficulty would have been avoided without any public exposure?

A. Looking back over it now and being wise after the events I think perhaps that

would have been the better course to have pursued ; but I do not think in the light

of the transaction at the time I could have been expected to do it. At that time

Mr. Travers was a man of good repute, and therefore I was attaching some
importance to his affidavit, so to any other reputable citizen, and that weighed
with me. Events showed he was all wrong, and that that affidavit was not reliable

but that was disclosed years afterwards.

Q. Of course the situation would have been entirely different if it had been

assumed that notwithstanding the fact that Mr. McCarthy's clients had been
settled vnth, the charge still remained that there had been an improper method
adopted in raising the deposit with the Finance Department? A. Quite a long

time elapsed after that, and nobody ever brought a charge, nobody ever said any-

thing further about it, Mr. McCarthy withdrew the papers, and that was the end
of it, and we heard nothing more about it.

Q. That appears to have been the position throughout, that settling with his

clients and withdrawing the objection he made on their behalf to the issue of the

certificate, but it would not be a matter that Mr. McCarthy's clients would have

anything to say as to whether the certificate should be granted or not, that would
fctill remain for the Finance Department? A. Surely.

Q. Then would you say it was any one's duty to present the papers to you
again before you finally decided? A. I think anybody who had any interest in

the matter whatever, if there was anybody who felt any real interest in the matter
and believed there was anything wrong would have brought it to my notice ; the

fact that nobody brought it to my notice was a reasonable ground for the belief

that there was nothino; wrong.
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Q. Just one more question upon that point; if the statement of Sir Edward
Clouston's letter was right, the affidavit of Travers necessarily was incorrect; did

that phase of the matter occur to you? A. Yes, the two were in conflict.

Q. You had depended upon Travers' affidavit? A. Chiefly.

Q. If the statement made the day after was correct, Travers' affidavit neces-

Barily must have been perjury ? A. It looked like that, and if Sir Edward Clouston

and those with whom'Iie was acting had attached importance to it and had pressed

the matter further I do not know what we might have done; Sir Edward Clouston

apparently acquiesced in what was done and we heard nothing further, and nobody
objected.

Q. The letter that Mr. Boville wrote to Sir Edward Clouston on December
3rd, contained quite a long history of the matter, I suppose, from the Department's
point of view ; he says :

" In view of the published reports in the newspapers of

some litigation in connection with the subscriptions to the capital of this bank the

matter has had the careful attention of the Department,"—would that refer to

Mr. Boville or yourself? A. Mr. Boville was conducting the matter at that

stage.

Q. I think this morning you indicated it was more the general rumors that

you had? A. That alludes to some publishing in the newspapers.

Q. " In view of the published reports " ? A. That is Mr. Boville's own
letter, and while he may have showed it to me, and I quite accept the responsibility,

I do not know what he had in his mind at that moment.
Q. " Had the careful attention of the Department ", would that be Mr.

Boville's attention? A. It would be the attention of the Deputy in the main,
but it would mean the matter was presented to me in all important points ; I would
have to take the responsibility of it.

Q. Some time ago the general manager of the bank was communicated with

to the effect that when applying for the certificate to commence business, in addi-

tion to the list of subscriptions to the extent of a half million required by the

Bank Act, the statement did contain also the actual amount of cash paid up by
each subscriber on his subscription. On the 29th ultimo application in due form
was made by the bank for the certificate permitting you to commence the business

of banking. The application was accompanied by the usual documents and also

by a list of the subscriptions of cash paid in by each subscriber. The list itself

covers over 500 names and nothing therein appeared for any particular comment.
Was any report made to you by Mr. Boville about the list? A. He may have

discussed it with me; if you ask any written report, no.

Q. Do you remember he made any report as to the individual names? A.
I do not remember; I think likely Mr. Boville kept me informed from time to

time; that was the general practice.

Q. Then he quotes the clauses in the declaration and then what I read you
before, the interview in which Mr. Travers said that not a dollar had been bor-

rowed ; then he said, " For the purpose of record, Mr. Fielding wrote Mr. Travers

a letter, of which I enclose a copy, asking for the assurance that the amounts set

forth in the application as having been paid in were in every case bona fide cash

payments. I enclose a copy of Mr. Travers' reply. Then follows this statement,

and I want to ask you if it had your concurrence :
" Under these circumstances

there did not seem to be any warrant for the withholding of a certificate under

section 14 of the Act, and, accordingly, a certificate was issued on the 30th ultimo" ?

A. I concur in that, yes.

Q. That was the answer of the Department to the request for a thorougli

investigation? A. The time for that thorough investigation, if it could have

taken place, had passed ; the certificate had been issued.

Q. Was any telephone message received from Sir Edward Clouston or any-

body else on the -lOth ? A. Not by me.
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Q. Did you ever hear from Mr. Boville as to whether any telephone"^mes-

sage had been received stating that this letter was on its way? A. No, never

heard it from anybody.

Q. Quite likely if it had been received you would not have heard of it?_ A..

I do not know; if Mr. Boville had received it and attached any importance he

would have told me, I think ; but I never heard of it in any shape or form ; I never-

heard of Sir Edward Clouston's letter until it came to me the following day. Is

there anything in evidence to show Sir Edward Clouston telephoned? It is alleged

that Sir Edward Clouston telephoned to the Department? I do not recollect of

ever hearing of it before.

Q. It was mentioned in the debate in the House? A. I do not think he

telephoned.

Q. I proposed to ask Mr. Boville, but he is not here? A. To the best of

my recollection, it did not happen; I would not like to say positively, he may have

got a telephone from Sir Edward, although I do not recollect of ever hearing of it.

Q. Would that letter. Exhibit 72, have ever come under your notice, par-

ticularly after the last clause? A. I have no recollection of ever seeing this

letter before. I Would not say I did not, the letter being addressed to the Min-
ister of Finance, this is January, 1907. I have no recoltection of ever seeing or

hearing of that letter before, but I will not say positively I never did; the records

of the Department will show whether that letter was received, and if it was re-

ceived it may have been shown to me; I would not like to speak too definitely.

All the papers bearing on the issue of the certificate were brought down to Par-

liament; I do not think this is included in them.

Mk. Commissionee : That is after the bank was organized ? A. Yes ; this

was not in relation to the certificate itself.

Q. That was an ordinary matter of routine in the Department? A. This

was in January, 1907.

Q. That was its first return? A. I have no recollection of seeing it; I

woiild almost think it would have been included in the Return brought down,,

because the Eeturn to Parliament included papers long after the organization of

the bank.

Mr. Hodgins : 1 do not recollect it was published ? A. I am sure it would
not be.

Mr. Commissioner: Travers spoke of having got information from the-

Department as to that being the correct place in which to enter the deposit with

the Trusts Company.
Mr. Hodgins: (To Mr. Eoss). Can you tell us if that is on the files of the

Department? (Letter 12th January, 1907, of which Exhibit 72 is a copy.)

Mr. Eoss: I never remember seeing it; it may be here though. I will look

and see.

Witness : That might not come before me at all ; it is a matter of routine.'

Mr. Hodgins: It was in consequence of a statement of Mr. Travers prac-

tically that he had consulted with the Department as to how he should enter the

loan of the Trusts & Guarantee Company.
Mr. Commissioner: He does not call it a loan, but a deposit, and wants to

know under which head it should appear? A. I have no recollection; as a mat-

ter of routine, that does not come before me in the ordinary way.

Mr. Eoss: Yes, the letter is here.

Mr. Hodgins: Is there any reply to it?

Mr. Eoss : I do not see any reply.

Witness : How was it it did not come down with the Eeturn ?

Mr. Eoss: These returns go to a different part of the Department, the

regular monthly returns, and this letter accompanied it. There is always a formal

letter accompanying the monthly Eeturn.
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Witness: It would be filed in the Bank Department with the Return and
not in the general correspondence.

Mr. Commissioner: None of those were brought down to Parliament?
Mr. Ross: Apparently not.

Mr. Hodgins: Was there any reply to that?
Mr. Ross: I do not know, I am sure; the only way to find out would be to

look in the letter books.

Mr. Commissioner : It hardly calls for a reply. He says,
'•'

1 have included
it under number 6, which I trust will be satisfactory ". A. If they took no
exception to the form of the Return they probably would not answer it.

Mr. Ross : There probably was no answer ; the letter apparently does not call

for an answer.

Mr. Hodgins: Where would we go to find out if there was one?
Mr. Ross : I can examine the letter books and see if there was an answer.
Mr. Hodgins : Speaking of that first interview with Mr. Travers he said you

said to him you had been served with a letter from Mr. Leighton McCarthy ex-

plaining the whole matter to you, so that he (Travers) did not have to tell you
anything? A. I have no doubt I told him of Mr. McCarthy's objection.

Q. Did you tell him more than there was objection or did you go into what
the objection was? A. Not in detail; but Mr. Travers was aware of it; the

complaints of Mr. McCarthy had been sent to him ; it would be alluded to no doubt
in our conversation.

Mr. Commissioner: Did I understand you to say that a copy of Mr.
McCarthy's letter was sent to Mr. Travers? A. I think the records show Mr.
Boville did send to Mr. Travers the statement of Mr. McCarthy's complaint, I do
not think he gave him a copy of the writ, because he would presume he was awaxe
of that; I am speaking from recollection of the correspondence.

Mr. Hodgins : The letter that was sent was dated October 24th, stating that
" Opposition has been filed in this Department to the granting of a certificate " ?

A. Yes, and I think Mr. Travers asked for a copy.

Q. Mr. Travers asked for a copy on the 29th October and then on the 31st

October, Mr. Boville writes to Mr. McCarthy :
" Referring to your letter of the

19th inst. addressed to Mr. Fielding on the subject of the Farmers Bank
of Canada and the issue of a certificate to the bank to commence business

under section 15 of the Bank Act, I noticed recently a reference in the

newspaper^ to a judgment given by Judge Anglin in a suit relating to this

matter. In view of the decision rendered I shall be obliged if you wiU let

me know if you still desire the protest contained in your letter to be brought to the

Treasury Board upon an application of the Farmers Bank for a certificate to be

considered". Mr. McCarthy replies, he will be in Ottawa and see the Minister;

and then on November 2nd, a letter is written to Travers in answer to his letter of

the 29th :
" I beg to enclose herewith copy of a letter adressed to Mr. Fielding by

Mr. Leighton McCarthy by way of protest to the granting of a certificate to your

bank to commence business. Of the enclosure with Mr. McCarthy's letter I have

not sent you a copy, as it is lengthy and I have no doubt you already have a copy

of it in your possession ". The same day, November 2nd, from Toronto, comes a

letter from Mr. McCarth}^ stating that the claims made by his clients had been

settled by their subscriptions being taken up by some parties interested in the bank
and refunding the money paid by the individuals or returning the notes which had
been given. " The objections which I made on their behalf to the issue of the cer-

tificates are therefore withdrawn. Would you mind therefore returning to me the

papers which I forwarded to you " ?

Mr. Commissioner : When Travers got a copy of Mr, McCarthy's letter did

he reply?

Mr. Hodgins: No, but there is a further letter to Mr. Travers on Novem-
ber, 7th. Mr. Boville advises him that Mr. McCarthy has withdrawn the objec-
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tions. The ouly letter from Mr. Travers was one expressing surprise that any

opposition had been made and asking for a copy. Mr. Travers seemed to think

you were fully advised with regard to these shareholders that had been dealt with

not in detail ? A. The only information I had was that disclosed by the records.

Q. Did he tell you it had been arranged, these subscriptions of Leighton

McCartliy's clients? A. I do not remember of any conversation with Mr.

Travers.

Q. He says, " I told him it was arranged " ? A. i do not think that

happened, although I cannot be positive; lie may have told me it was arranged; I

knew as a matter of fact Mr. McCarthy had withdrawn it, otherwise I had no

knowledge of it.

Q. Did he tell you there was some provision in the Bank Act to remove those

subscriptions? A. I do not recollect that that occurred; he may have said so

but I do not recollect it. I do not think we discussed in detail; I think our dis-

cussion was very general and went to the question of whether the subscriptions

were taken in good faith and whetlier they had resources to go on with their work

and make a creditable exhibit. Beyond that general statement I did not go into

any analysis of the thing with Mr. Travers.

Q. Was any question raised as to the stateauent in the declaration that the

moneys paid in by the individual subscribers were correctly set out in the list? A.

No, my questions would be generally as to the accuracy of all the representations;

I did not think any particular question was raised as to that particular section.

Q. Nor as to the question of how they raised the money for the deposits? A.

Only in a very egneral way. My letter to Mr. Travers suggested about a difficulty

in my mind on that score and that general difficulty in my mind was referred to

briefly but not as to particular subscribers, I am sure.

Q. He said in reference to the first interview that there was nothing settled

and speaking of yourself, " he said he was very busy, I would have to come back

again, and let me know when to come. He also said that there had been so many
irregularities about other banks' transactions with him with reference to their

getting their certificate he had to use a little caution.
" Q. Any reference made to the Budget speech at that interview ? A. Yes

;

he told me he was busy ; that is the excuse he made for putting me off, that he had
to deliver his Budget in a day or two, in fact I think he set the day—I cannot

recall the day just now—he was too busy. I know I went to the House and
listened to it ." A. I cannot recall any such conversation. To the best of my
knowledge and belief it never happened. I had only the one interview with Mr.
Travers that I can recall, and that was on the very day of the certificate. My
letter shows that Mr Travers had been trying to see me and I was unable to see

him. There ^is nothing in that letter that says I had seen him. I expressed my
regret I was not able to see him and I said I would see him that day; and that

tends to show I had no previous interview with Mr. Travers.
" Q. You went to the House and it was after the Budget speech you had the

second interview? A. Yes.
" Q. Where did that occur? A. Occurred in his office". A. He no

doubt was around the Department before that and saw Mr. Boville, but did not

see me.

Q. " A. I was over there first ; after receiving that letter I went over to see

him then. He put me off till the afternoon ; in the meantime he wrote me another

letter"— A. Who is he?
Q. He is referring to yourself? A. That I wrote him another letter? Then

he had two letters?

Q. No; he was speaking of this first interview before the Budget speech was
delivered and this reference is made to the letter: " Q. What time of day did you
have your second interview with him? A. I was over there first; after receiving

that letter I went over to see him then. He put me off till the afternoon; in the
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meantime he wTote me another letter asking me whether I had borrowed any

money on notes and then I answered that letter and followed it myself soon after '' ?

A. There is no such letter.

Q. Yes, the letter you wrote on the 30th? A. He speaks of two letters.

Mr. Commissioner: He speaks of two letters from Mr. Fielding, the letter

making the appointment and the other letter.

Mr. Hodgixs: Oh yes, it is two letters. A. There were no two letters;,

that one letter he apparently had not received when he came to see me, although

the lett-er was dictated or written, and he had not received it, because I said to

him, " you had better get the letter and send an answer ".

Mr. Commissioxer : Apparently he seems to have thought he got the letter

making the appointment and he went over, and you were not there, and that he-

got a second letter asking for the assurance about the condition of the bank? A.

As far as my recollection goes I am quite sure

—

Mr. Hodgixs : Q. The only point I am asking is, that he called on- you and
you were too busy, and you put him off? A. The only explanation is he called

at the Department and was put off ; but I did not see Mr. Travers, only on the

one occasion. Perhaps he did not draw a distinction between calling on the De-
partment and calling on me.

Mr. Commissioner : I think you have said it must have been before noon he
called? A. About mid-day, before lunch hour,

Q. He puts there the afternoon? A. In the afternoon he probably called

at| the Department to see what progress was made, but he did not see me.
Mr. Hodgixs : At all events he says, " I went to Mr. Guthrie's office and

answered that letter and then I called on Mr. Fielding again later in the day, I

should think it would be 4 o'clock and then I got my certificate ? A. He got his

certificate from the Deputy, and not from me.
" Q. On your return to Mr. Fielding was anything said, was the ques-

tion of the subscriptions raised again? A. No; the last time I got my certi-

ficate it was very brief; we hardly touched on the matter at all; we were talking

about other things ".

"Witness : When he got the certificate he may have had a conversation with

Mr. Boville but not with me, he did not get the certificate from me. Once the

instructions were given to issue the certificate that would be a matter of routine

which would be attended to by Mr. Boville and I would see no more of it.

Q. Further on, page 510, he reiterates the fact that he had a 15 minutes
interview with you and got the certificate about 4 or 5 o'clock in the afternoon; he
did not get the certificate from you, but from Mr. Boville, but he does reiterate that

he had an interview with you? A. He would be entirely \\Tong. ] would no
doubt then be in the House of Commons, and Mr. Boville would be doing the

Departmental work.

Q. Was there any reason other than you have given us for putting this whole
matter through in practically one day, that is seeing Mr. Travers, bringing the

matter before the Treasury Board, deciding upon issuing the certificate, giving

back the cheque ; is there any reason at all why that should have been done, in view

of your own feeling towards the bank and in view of what has been said to you,
whatever it may have been, any reason for putting it through all in one day? A.

Once it was decided that the certificate should issue I would expect the Department
to expedite it; once a thing is settled the quicker it is disposed of the better. I

would consider that was good business. There was no special reason for doing it;

it was done in the regular routine way in the Department.

Q. Had any pressure been brought to bear? A. Absolutely none. No
human being spoke to me about the issuing of the certificate other than Travers and
the officers of my own Department I mean with a view of supporting the certificate.

I have already referred to the conversation with Sir Edmund Osier and Mr. Hen-
derson, but I am speaking with reference to the issuing of the certificate.
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Q. When you say no one had spoken to you about it, do you include the time

previous to that time? A. At no time was any pressure of any shape or form
brought to bear with regard to the issue of that certificate; there was no person

•exercising any influence or trying to whatever,

Q. And so far as you are concerned you say you think it went through in the

regular way in the Department? A. Yes, once decided the quicker it was dis-

posed of the better.

Q. And it was never decided till the SOtb November? A. It was never

decided till the afternoon of the 30th November. After that it was purely a matter

of routine. I suppose Mr. Travers being there and waiting Mr. Boville naturally

tried to facilitate it for him ; that would be good business.

Q. There is a certificate on file, a memorandum from Mr. BoviU'e on this

matter for submission to the Minister, perhaps you would look at that and see if

that was received by you (Part of Exhibit No. 2). A. I have no doubt I did,

although I have no distinct recollection of it; it would be in line with a discussion

between Mr. Boville and myself, and it was put in a memorandum for future

reference.

Q. The date of that is what? A. The 30th; I have no doubt I was aware

of it.

Q. Were you aware that Mr. Boville had referred the matter to the Depart-

ment of Justice? A. I think likely, although I could not be certain about that;

I think likely Mr. Boville though told me. These things would be dealt with as a

matter of routine, but Mr. Boville kept me occasionally informed of what was

going on; in that why I would know although I would not have the documents

myself.

Q. Looking at that memorandum is there anything in that you personally

knew or information that Mr. Boville would give? A. It is a memorandum of

Mr. Boville's in line with what we had been discussing. If you had asked me if he

had made a formal memorandum I could have recalled it, but I do not know that it

was customary for the Deputy to make a written report. I have no doubt that came
to my notice, anyway I was aware that Mr. Boville was advising.

Q. This states :
" The papers are all in order and have been submmitted to the

Department of Justice who have advised that the evidence contained therein is

such that the Treasury Board may lawfully accept it and issue the necessary certifi-

cate ". The real statement made by the Deputy Minister of Justice was somewhat
different from that ? A. Do you think there is a difference ? I do not see, because

the statement was that the papers were in order and the affidavit if it was accepted

was such as would legally entitle them to the certificate.

Q. You would see no difference between the two ? A. From the hasty reading

of that, I do not see ; there may be a shade of difference.

Q. The letter from the Department of Justice says, the statements are suffi-

cient if the Departments accept them ? A. Exactly.

Mr. Commissioner: Accept what? A. The Department of Justice was
purely advising on the law of the case, they were offering no opinion on the merits

of it.

Mr. Hodgixs :
" I beg to state that the statements in the statutory declaration

of Mr. William E. Travers are sufficient if they are accepted to show compliance
with the statutory provisions and that the evidence thus afforded is such that the

Treasury Board may lawfully accept under the Act and thereupon issue to the bank
a certificate under section 14 of the Act"? A. Is not that substantially what
Mr. Boville says in his reference to it? The Department of Justice would advise

purely on the law; they would say nothing on the facts of the case.

Q. It is represented to you as saying, " and the evidence is such that the

Department may lawfully accept it"? A. Yes, and the Minister of Justice

thinks so, the Department may lawfully accept it; it leaves it to their discretion as
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to wliether they are satisfied with the information. All that 'Mr. Xewcombe says

is that this is within the four corners of the Bank Act.

Mr. Commissioner : As I understand your view was that if proof were made
that the requirements of the Act had been complied with it was the duty of the

Treasury Board to issue a certificate? A. Yes, unless we felt we had reasonable

evidence to the contrary.

Q. If you had known that the $100,000 of the money that was represented as

paid upon the stock had been borrowed by Travers, not applied to the credit of the

Farmers Bank, but borrowed by Travers and applied by him, not directly upon the

particular notes that were discounted—putting up the notes as collateral security

—

would you have refused to have advised the issue of the certificate or are you able

to say? A. I may find difficulty in answering that. The borro^ving of money
to put into a bank is not an improper transaction. If Travers could borrow money
or get it anywhere he liked and put it up for and on behalf of these shareholders it

would be a perfectly proper and legitimate transaction. If a man subscribe for bank
stock and goes out and borrows money from another bank that is perfectly legitimate.

The illegitimate part would be if he did it through the provisional directors and
afterwards the money was to be returned from the funds of the bank.

Q. If you had known that ? A. If I had known there was any understand-

ing whereby these moneys were to be refunded from the bank I certainly would not

have advised the issue of the certificate.

Q. Does not what happened in this case suggest that there ought to be an

examination by an oflScer of the Department or some other competent person of the

books of a bank starting in order to verify these statements? A. Yes- sir, I

think it would be wise. From all these things we learn something from experience.

Q. Because I suppose the most cursory examination of the books would have

disclosed how the money was raised? A. There is a point, it does not affect the

wisdom or unwisdom of the issue of the certificate, but it does affect the whole

thing in the public mind ; this bank did not come to grief because of any irregularity

with regard to the paid up capital. These notes or a sufficient portion of them, were

ultimately paid, the bank had the capital and whatever irregularity occurred at that

time was ultimately made good ; the bank had the capital required by the Act, and
if the bank had been honestly and wisely managed, there would have been no
trouble; the failure of the bank was in no degree due to the irregularity which has

been referred to in connection with these notes. It was an irregularity and a grave
one, but it had nothing to do with the ruin of the bank ultimately.

Q. Do you understand that the Finance Minister or the Treasury Department
had anything to do with the list of subscribers; supposing you had found a list of

$500,000 and one man had subscribed $250,000 of it, would you have had any right

to exercise a discretion not to issue the certificate? A. Of course we have absolute

power not to issue it.

Q. You think there is that power? , A. I think so; I do not know of any
machinery whereby you can compel the Treasury Board to issue the certificate if

they do not wish to act; it is discretionary, but that discretion must be exercised

with reason ; and we could never have defended ourselves I think before the public

if we had refused to issue the certificate upon the same basis as had been accepted
in other cases.

Q. I am thinking about a case of a manufacturing company in Toronto that

was seeking to increase its capital, opposed by the minority of the shareholders, and
I think our Courts held that a mandamus would go to the head of the Department
to issue the proper certificate. Of course I would not suggest at all that they could

compel you to exercise a discretion in a particular way, but compel you, where the

acts required were proved, to issue the certificate, but you did not take that view?
A. That is a legal question, my Lord, as to whether a mandamus could issue

against the Crown for that purpose, but I had not that view in my mind. I exer-

cised my best judgment. We all know now, in the light of what has developed.
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it was a misfortune; but in the liglit we had at the time it seemed the right thing

t(« do. You asked about a particular subscription, one man subscribing for

$250,000; had we a right to object because we did not think he was good for

$260,000. Even that is a very grave question. I remember another case, I do

not want to specialize it, where subscribers were people as to whom I had grave

doubts as to their ability to pay the amount, and yet under the Bank Act I was not

clear that I had any right to refuse it. If they subscribe, and if they pay the

amount required under the Bank Act I doubt whether I would have any power to

go ahead and say, " I will not give the people this certificate because John Smith
is not able when the time comes to pay ". I had grave doubts in that particular

instance, and it worried me a great deal, but I do not think the Bank Act gives

any discretion to refuse on that ground.

Q. What happened in this case, according to the evidence, is the provisional

directors endorsed these notes; Travers went to the Trusts & Guarantee Company
and borrowed $80,000, I think it was, hypothecating the notes; then that they

used the money, not applying the proceeds to each note, but applying them indis-

criminately—perhaps not entirely indiscriminately—but applying some of the

money in payment of stock for which no notes had been given at all, and then
the money was returned as soon as it was got back from the Department. Tra-
vers does not appear to have been confronted with the specific charges that had
been made so far as your evidence has gone? A. You say with specific charges;

what do you refer to—the Leighton McCarthy letter?

Q. Yes, and perhaps I should not say specific charges, general charges, Sir

Edmund Osier? A. They made no charges; that is my position. Sir Edmund
Osier's attitude Avas not one of making charges against the concern at all; his

attitude was precisely that of my own, " While I am sorry this thing is going
on, Mr. Fielding, you and I agree that it is a misfortune, but there is nothing we
can do to prevent it ". He did not pretend to give any groiaul upon which the

granting of the certificate could be refused. My attitude from the beginning was
I was anxious, not because I had any reason to anticipate any fraudulent proceed-

ings, but simply and solely because I thought a lot of these small farmers were

making a mistake, and if I could have stopped the thing at any moment I would
have gladly done it. On the other hand, as this thing was largely composed of

farmers, if we had refused to give them a certificate, they having given us the

same evidence or better than we had received in former cases, there would have

been an outcry at once that we were trying to stifle bank competition, and trying

to play into the hands of what is called sometimes a dangerous monopoly and
refusing to allow competition. I did not want to give a lot of people in Canada
the opportunity to say the Farmers Bank put up their money, they provided the

same evidence, they made their affidavit, they did everything that ever other bank

had done before and yet the Finance Department refused to give them a certificate

;

1 did not want that position to be held.

Q. Is not there a weakness in the Bank Act if it be that a certificate obtained

by fraud cannot be recalled, some step taken? A. I think in the light of this

experience it would be well that that should be distinctly dealt with. It might
be suggested that though the certificate be granted it should not be acted upon
for a certain period during which there would be an opportunity for investigating.

Q. The meeting was called, the shareholders had notice of what was going

on, it is a wonder how they were so dull to their own interest? A. It appears

to have been quite a large meeting.

Q. I fancy it was mainly proxies? A. I think it states there was quite

a number present.

Me. Hodgins: Quite a good-sized meeting; they had no voting power as

against the proxies? A. There is nothing to show there was any conflict between
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those present and the proxies; there was no evidence that came to me that there

was any internal trouble.

Me. CoMMissiONEE : Do you think it is possible that Mr. Calvert may have

introduced Travers to you and you not have had time to talk to him at all, and
then Travers came again? A. No, my lord.

Q. I do not think it is very important, except as reconciling the two state-

ments? A. I had quite forgotten that Mr. Calvert did bring Mr. Travers, but I

remembered it afterwards that he came to the office and introduced Mr. Travers

and I do not think he remained during the interview; I am certain Mr. Calvert

never figured in the matter in any shape or form except as to that incident.

Whether Mr. Travers had one or two interviews is no earthly matter, although as

a matter of fact I am sure he only had one.

Mr. Hodgins : It all has a value in determining the weight to be given to

the evidence of the various witnesses. There is something you said I did not quite

understand; do I understand from you that if these notes had been given and had
been pledged and the money raised upon those notes and paid into the bank to

the credit of the Finance Minister that there was no objection to that, unless there

was the further agreement that it should be returned to the lenders immediately
after the certificate was granted? A. That is dividing the thing perhaps into

two parts; I was dealing rather with the question his Lordship asked me, and I

said there was no reason why a man should not give a note for raising money to

put into the bank; the only illegitimate part would be if he had an arrangement
whereby he was afterwards going to get that money out of the bank. I think if

John Smith had given a note, being a subscriber, and raised that money and then

paid in good faith into the Farmers Bank nobody could raise any objection;

the fact that he raised money on the note would not be doing anything wrong.

Q. Who raised the money? A. The subscribers.

Q. His own note? A. Yes.

Q. I thought you indicated there was no objection to the provisional direc-

tors raising money upon notes? A. No, if you inferred that I was mistaken;
that would be quite wrong; but the greater wrong- would be if they bargained to

^afterwards have it turned back out of the bank.

Q. If this minute had been brought to your notice and you knew it had been

acted upon, would you have felt that the certificate should be refused :
" That the

provisional directors execute a power of attorney to W. E. Travers for the pur-

pose of endorsing all notes in their name as provisional directors and of signing

their names to a note or notes for the purpose of raising funds to put up the

deposit with the Government; and we authorize the secretary to hand over all

notes to W. R. Travers for that purpose"? A. What are you reading from?
Q. The provisional directors' minute. A. Certainly if that had been

brought before me, I do not think I would have been willing to issue the cer-

tificate; I should say not.

Q. You said I think in the House that you cross-examined Travers; you
explained that you did not mean that technically, but that you did question him?
A. I questioned him, yes.

Q. Did you question him upon the way in which the money had been raised

to put into the bank ? A. In general terms, yes, not as to individuals or details.

I said my discussion with Mr. Travers was exactly along the line of my letters to

him, that gossip had said that sometimes these promotions had been made in that
way and I wanted to be assured there was nothing of this kind in his case ; and he
gave me to understand it had not taken place.

Q. The intention of putting it in your letter that it had been represented in

some previous instances where the application was regular, there was actually an
evasion of the act, was that put so as not to offend his feelings? A. Possibly

that entered into my mind, but for the last year or two it was the gossip in bank
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circles that that is the way promotions were being managed; and Mr. Travers,

having filed his affidavit, and being a man of good repute, I would not like to

reflect upon it and my conversation with him was to make assurance doulily sure;

it was not that he eou.id add anything by personal testimony to what he had already

sworn, but as he was there I had the discussion with him on the general terms.

Q. Was the reference that the provisional" directors had raised money or

Travers? A. It was only in a general way, whether subscriptions represented

lona fide subscriptions or money that had been paid up—there was no reference

to Travers or the provisional directors, and as it was only confirming what was in

the affidavit it would not go into the details.

Q. The affidavit only says that the shareholders had only paid up so much?
A. The list went on to say they had paid up in cash the specified sum.

Q. Looking at section 15 of the Bank Act: "The Treasury Board must be

satisfied that all the requirements of this Act and of the special Act of Incorpora-

tion of the bank as to the payment required to be made to the Minister, the elect-

tion of directors, etc., have been complied with ". There does not appear to have

been the practice of requiring the proof of election of directors to be certified by

a production of the minutes? A. I do not think it is mentioned in the x\ct.

Q. It simply says the requirement of the Act as to the election of directors?

A. Yes, there was no question as to the election of directors.

Q. They were to elect such number of directors duly qualified under this act ?

A. Yes,—do you refer to their qualifications?

Q. Yes? A. I do not think it has been customary to make any special

investigation of that character, and the Bank Act does not contemplate it.

Mr. Commissioner: What did Travers'' declaration say about that? A,

Tie states in section 10 of his affidavit that they are qualified.

Mr. Hodgins :
" Duly qualified under the Bank Act to hold office until the

annual general meeting"? A. I remember one case in which we found a direc-

tor was not qualified because the shares were held in the name of the firm, and

therefore they were not his individual property, and that had to be made good;

but not in this bank.

Q. I think I touched on this this morning; it may be of general interest;

there is no machinery apparently for investigating the acts of the provisional

directors ; what they had done with the money and how much they had spent on
it before coming to the Treasury Board for a certificate; in this case they spent

about $40,000 of what they had raised ; they had only $150,000 left out of the

$200,000? A. I think as a result of that in the draft of the new Bank Act

which I introduced into the House there is some provision guarding against that.

There are several things which we have learned from our experience in this case

which will be found in the new Bank Act as laid before Parliament.

Mr. Commissioner: This bank started at first with paying 5%, and then

paid 109r, and, according to Travers' statement, finally agreed to pay 15% com-

missions on the subscriptions obtained, and whether it was paid for by cash or

by note, these commissions were payable; what do you understand as to whether
that is a legitimate expenditure? A. That is one of the difficulties with bank
promotions, especially where they are not finding a ready response to the move-
ment; they have to canvass almost like life insurance companies to get subscrip-

tions and they have to pay excessive commissions. That is one of the things in

the new Bank Act we are seeking to guard against; it is an evil against which
the public should Idc protected.

Mr. Commissioner: There was nearly 10% of the amount subscribed spent
in preliminary expenses. Does Parliament pay any attention to the men who are

behind an application for a charter for a bank? A. As a rule, people coming
and seeking a bank charter always find some members of Parliament to stand up
and guarantee their good faith, and eminent respectability. There is no machi-
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iiery whereby you investigate. During the last two or three years or longer I

was beginning to put on the brake a little more and trying to get a little more
information; 1 do not know that we were very successful. Whenever an applica-

tion is made we find the Member of Parliament in charge of the Bill, or some
members of Parliament from the section of the country where the gentlemen live

will come and guarantee these are eminent gentlemen; that there is great need

of banking accoiomodation ; that the financial needs of the community are not

met, and so forth, and it is a difiicult matter for the Banking and Commerce
Committee.

Q. They may be respectable men and yet no more fitted to manage a bank
than rim a circus? A. It is quite true.

Q. The good sense of Parliament— ? A. Well, the good sense of Parlia-

ment would be ' If Smith, Brown or Jones want to put up their own money and
give it to these men to manage "—you cannot always supply good Judgment to-

tlie man who has not any. After you have done all you can there will still be-

much that will be left to the individual judgment and responsibility.

Q. You would not give a charter to men to build a railway that you knew
were simply stock jobbers and promoters? A. Do you think it has never been

done ?

Q. I would not say that? A. It is very difiicult for a committee to sit in

judgment upon men who come before them representing that they are going to

do some good and holy work in the community and stand up and tell those men
Ihey are not to be trusted. You insult them, and the members of Parliament and
ilie community in which they live. You cannot do it very well. But if the thing

looks all right on the surface you are bound to give them a charter.

The Commission adjourned at 4 p.m. to meet in Toronto, June 12th, 1912,

at 11 a.m. at Osffoode Hall.

Toronto, June 12th, 1912.

The Commission continued its sittings at Osgoode Hall, Toronto, at 11 a.m.

PEESENT:

Hox. Sir William Meredith, Commissioner;
Frank E. Hodgins, K.C, and J. Thompson, K.C, representing the

Dominion Government;
I. E. Hellmuth^ K.C, representing the Trusts & Guarantee Company.

JAMES JOHN WAEREN, Sworn, Examined by:

Mr. Hodgixs: At the close of 1906, were you connected with the Trusts &
Guarantee Company? A. I was.

Q. In what capacity? A. As managing director.

Q. And a seat on the Board? A. Yes, sir,

Q. Were you in full charge of the financial operations of the company? A.

Tinder the Board.

Q. Would any important transaction take place without your knowledge?
A, No, not unless I should happen to be away, and I was not during the course

of this matter; I was there all the time.

Q. You finally did make an arrangement with Mr. Travers about an $80,000
loan? A. Yes.
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Q. What course did the matter take, how was it opened up with you? A.

Mr. Stratton brought Mr. Travers into my office some time in the fall of 1906,

and he said he had met Mr. Travers at the King Edward Hotel; Mr. Travers

wanted to get a loan, of, I do not know whether the amount was mentioned in

the first instance or not, but a loan in connection with the organization of the

Farmers Bank, We had quite an interview, the three of us in my room in the

Trusts Company. Mr. Travers, whom I had never met before and never heard of

before, told me he had been connected with the Merchants Bank for I think he

said 20 years, or something like that, in a managerial capacity. He had a letter

from Mr. Fish as to his relations with the bank when he left. He said he had

been retained or engaged by the provisional directors of the Farmers Bank quite

recently to complete the organization of it. He said the bank had been in process

of organization for some time; it is a long time, but my impression is he said a

year or more; that his predecessors in the position of, I do not know what you

would call him, the manager of the organization, whatever they were, had spent

some $50,000 of the bank's money in connection with the organization of the bank.

ITe said he wanted to obtain a loan of $80,000 for the purpose of replacing this

$50,000 that had been expended, and the remainder was going to go towards the

organization purposes of the bank. He said that he had purchased or agreed to

purchase from the provisional board I don't know how much of the notes of the

subscribers— I think it was in the neighborhood of $100,000—and he had bought

those at par, and that he wanted to borrow $80,000 from the Trust with which to

partially pay for these notes. I understood that he had provided the difference

himself. He looked to me to be a man

—

Q. What difference do you mean? A. The difference between the par of

the notes, the $100,000, and the $80,000, the amount of the loan.

Q. That he was providing that himself? A. Yes, he gave me that, that

the difference between the $80,000 and the $100,000 he was providing for him-

self. He seemed to me to be a man of some standing and he impressed me very

favorably.

Q. Were these statements made by him in the presence of yourself and Mr.

Stratton? A. Yes, we were all there.

Q. Did Mr. Stratton seem at all surprised at the statement or question it in

any way ? A. There was not anybody surprised.

Q. The statement was that $50,000 had been expended by the provisional

directors? Yes, I would not say $50,000.

Q. About? A. Yes.

Q. And that $30,000 was still to be expended in and about organization?

A. No, he wanted that in connection with the organization of the bank.

Q. What is the meaning of that ? A. He did not tell me how much money
the bank had and how much money the bank needed. The transaction, as far as

I was concerned, was simply a loan to him to enable him to pay the bank $80,000

on account of these notes which he had purchased.

Q. But the explanation of the $30,000 ? A. * There was not any specific

explanation about that. The only statement he volunteered was that he had been

called in

—

Q. Did you get the impression from him that $50,000 had already been

spent, and that $30,000 more would be spent in the organization of the bank?
A. No.

Q. What was your understanding of the matter? A. My understanding

was the $50,000 had been spent by his predecessor in connection with the organi-

zation, that he had been called in at the last moment by reason of his experience

to put the organization through.

Q. What about the $30,000? A. Difference he was using to pay up the

balance, it was part of the $80,000 which he had purchased.
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Q. What was the $30,000 for, did you understand it was on account of

organization? A. No, I did not say that; I said in connection with the organi-

zation of the bank.

Q. Had you any understanding what he meant by that? A. No, I did not
give it any serious consideration. The first question with me was we did not have
the money to lend him and I told him so; and he said he had offered it to one of

the banks and he had offered it to another Trust Company and he had not met with
success. He said the banks were unfriendly, did not want any more banks and so

on; I mean to say it was not a case of my telling you this or you must not say it

or this is a great secret or anything of that sort. He says " I have been to this bank
or to this Trust Company and Mr. Stratton has brought me in here to you."

Q. Had Mr. Stratton arranged he would have the loan? A. No, the matter
was entirely at large. I do not recollect that Mr. Stratton said very much except

of course he was present and he may have said something in connection with the

matter, but of course Mr. Travers did most of the talking because he was telling

us what he wanted. I told him we had not the money and we could not make the

loan.

Q. Did it drop there ? A. No ; he then said, " Perhaps you could get the

money; if you can get the money I will allow you a commission of $1,000; I am
willing to pay 10% interest for the use of the money while I have it."

Q. How long was he going to use the money? A. He said he could pay it

back within I think thirty days or forty days ; it was a short loan.

Q. Do you remember when the interview was? A. I cannot do that, but
T sliould say it would be a week or ten days before the advance was actually made.

Q. The 11th October is the date of the letter in Mr. Stockdale's handwriting
connected with it, setting out what the terms were? A. Have you that letter?

Q. Yes? A. May I see it?

Q. Yes ? A. The negotiations lasted over a week. I should say from these

two letters which are exhibit 43 that the interview, the first interview with Mr.
Travers, would take place either very late in September or very early in October
1906. There was quite an interval between that time and this time, because this

letter was v^ritten when I got the $55,000 from the life insurance company. They
were expecting interest and I wrote this letter saying he would have to pay interest

from this date.

Q. The negotiations lasted about a week? A. I should say so.

Q. At that first interview did you substantially arrange that you would lend
the money? A. No, I told him we could not lend the money.

Q. You would not lend it? A. That we could not.

Q. And the matter then went off so to speak? A. He said as I have said,

that lie would allow us a commission of $1,000 if we could arrange the loan; and I

said I will see if I can get the money for you. That ended the interview.

Q. As a matter of fact how was the money when advanced contributed between
you and the insurance company? A. $55,000 insurance company and $25,000
from the Trust Company.

Q. Did they get their share of the interest and their share of the $1,000? A.
They got fifty-five eightieths of the $1,000 and the interest on their money.

Q. I suppose it would be fair to say it was that bonus that attempted the com-
pany to arrange the matter? A. I do not know what; I frequently am offered

bonuses to arrange loans.

Q. I am asking in this particular instance? A. If Mr. Travers had not
offered that bonus, had not offered some inducement, I do not think that as an
officer of the Trust Company I would be particularly interested in the matter.

Q. Travers' statement originally to you was that he had purchased notes ? A.
That he had purchased or agreed to purchase these notes from the provisional

directors.
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Q. I suppose that naturally raised a question—you are a lawyer ? A. Yes,

I still pay my fees and am in good standing so far as I know.

Q. That raised a question in your mind as to the ability of the provisional

directors to sell notes given for subscriptions? A. Quite.

Q. Who was asked to advise ? A. I raised that question with him. I said,

how can provisional directors sell these notes, and how can notes be transferred in

this way. Of course I never considered the Bank Act before this matter arose and
I thought it better not to do so since; I want to have my mind just. as it was when
this matter came along; and he said, "Messrs. Urquhart, Urquhart & Company
or Mr. Thomas Urquhart had advised on the proceedings which led up to the taking
of the notes from the subscribers and the transferring or the purchasing of them
by him from the Provisional Board, and that of course Mr. Urquhart is a reputable
practitioner, and I thought all right, that is a prima facie case anyway.

Q. Did you during the negotiations at all see the minute book of the provi-
sional directors? A. No.

Q. To ascertain on what facts Mr. Urquhart based his opinion ? A. No.
Q. Did you see Mr. Urquhart's opinion? A. I don't think I did; I am

quite sure I did not.

Q. Who was called in to advise? A. I called in Mr. W. H. Hunter.
Q. Why was that ? A. I thought, and I still think that Mr. Hunter is one

of the best corporation lawyers we have in the profession.

Q. Are you giving this as the reason for calling him in ? A. Quite.

Q. Was there any other reason? A. Absolutely none. He was not ac-
quainted with Mr. Travers, did not know him from John Smith.

Q. Had he ever advised the Trusts & Guarantee Company before ? A. I do
not think he had particularly. We had had some business together, but I may say
that my policy in the Trust Company is to try and get as many

—

Q. I do not want that? A. You want the reason why I retained Mr.
Hunter ?

Q. Yes? A. The only reason was I thought he was more or less of a
specialist, if you adopt a medical term, and I thought that by giving him this work
that he would become friendly to the Trust Company and would reciprocate; that
was the policy I pursued.

Q. You did not know he had any connection with Travers in any way? A.
He did not have.

Q. You did not know he had at that time? A. No, I did not know it.

Q. When you say he had not are you quite sure of that, on what do you base
that? A. I introduced them.

Q. Introduced him to Mr. Travers? A. He met Travers in the course of

the—
Q. I would like to clear ^^p this point; who explained to Mr. Hunter what the

transaction was or was to be ? A. As I recollect my instructions to Mr. Hunter,
of course, you are getting ahead

—

Q. When Hunter came to be consulted, who described to him what tlie trans-

action was to be ? A. I did.

Q, Then afterwards you introduced him to Travers? A. Yes.

Q. What were your instructions to Mr. Hunter? A. My instructions to

Mr. Hunter were to examine the proceedings of the Farmers Bank Provisional

Board and to advise me whether if we loaned this $80,000 to Travers on the security

of these notes we could have a security which we could enforce against the makers
of the notes.

Q. Who were you lending to? A. We were lending to Travers personally;

we had not recourse against the bank.

Q. I suppose you could hardly have recourse against the bank ; it was only fn

the hands of the provisional directors at that time ? A. That is all right, but

—
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Q. Did you realize that 3^011 could not have recourse against the bank? A. I

did not realize it, because it was so stated by Tr avers. He said he had taken these

notes without recourse to the bank, he was borrowing on them on his own security,

on his personal security and the security of the promissors.

Q. Did he show you the notes? A. Yes.

Q. My recollection is they were without recourse as against the provisional

directors ?
"
A. Endorsed without recourse ?

Q. Yes? A. You have them. They v/ere returned; they were all paid in

due course; I suppose they are in the hands of the promissors now.

Q. You were dealing with Travers ? A. Personally and exclusively.

Q. And because you did not think that you could get recourse against the

bank under the circumstances—A. I did not think anything about it; he said when
he came in there was to be no recourse against the bank. He said he had purchased

these notes and the bank were not in any way responsible for the transaction.

Q. How did the question of recourse against the bank come up? A. He
brought it up.

Q. Volunteered it? A. Yes. I fancy when the endorsement would come

up without recourse that there would be probably something said at that stage.

Q. Did he have any of the notes with him ? A. Xot at first, no ; he did not

bring in the notes until I had arranged the loan.

Q. Perhaps you could tell us a little more how the loan came to be arranged?

A. He went away after he had offered this commission, and the next day or the

day after I thought of the insurance company—there is no use mentioning names.

Q. No? A. I am here, and there is no use in spreading it any farther;

and I went over to the insurance company and I saw the general manager and I

told him everything that Travers had told me, including that we were offered this

commission of $1,000; and he said that he would lend the money.

Q. As a matter of fact, he lent it to you and not to Travers? A. Xomi-
nally that way, not really; what happened was, he was going to take the entire

loan of $80,000 and he was going to allow us something out of the commission;

that was our sole interest in it; but he telephoned in a day or two later and he

found he could not spare more than $55,000. He said if we would provide $25,000

his company would provide $55,000 and we would divide the commission in the

proportion of 55 and 25. That would be the transaction; and 1 called my Board

together and submitted the matter to them and they authorized the loan of $25,000;

and that is the transaction.

Q. Your Board had a report from you? A. Yes, it was done on my
recommendation

.

Q. Was your report in writing ? A, No, never is ; I am at the meeting.

Q. What did you report to them? A. 1 asked for authority to make the

loan of $25,000. It seems to me I discussed it with the Executive Committee
before; I do not do these things off my owji bat.

Q. I ask you what you said ? A. I said I thought the security was ample.

We had Mr. Hunter's opinion and we had the notes and I investigated the security

and I thought it was perfectly safe; and we made the loan.

Q. Are those two documents before you, exhibit 43, the only documents con-

nected with the loan? A. Yes, sir, as far as I know, except the call loan agree-

ment which he signed; he signed a call loan agreement.

Q. Have you a recollection of that? A. Absolutely, yes.

Q. It has not been produced in any of the proceedings in Court, eith£r of

the Farmers Bank or on any of the trials, no one has suggested it till Mr. Stock-

dale was in the box? A. I will tell you why I recollect it so clearly is the

original transaction was to be a loan just on the notes and I had some doubt as

to whether or not the company could legally loan upon notes, by simple endorse-

ment, and I remember very well Mr. Hunter and Mr. Travers being in my office
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one evening and I brought this matter tip to Mr. Hunter, and I said, "Now, while

this thing may be all right, don't you think that it would be better if we put this

in the form of a call loan agreement ?'' Of course that made the loan payable on

demand. Mr. Travers immediately objected and got angry and said that was not

a fair deal ; and Mr. Hunter spoke to him and said there is nothing in that ; Mr.

Warren simply wants to have the security in legal shape; and he said there is no

objection that I can see to signing one of their blank form call loan agreements,

and I am perfectly clear as to that happening because it was the first time I ever

saw Mr. Travers angry, and I think perhaps the last, but I am quite sure that

following that a call loan agreement was prepared and signed by Mr. Travers pledg-

ing the notes to the Trust Company.
Q. And that is what Stockdale must have meant when he says the hypotheca-

tion agreement? A. That is a more elaborate term.

Q. It is the same document? A. There was only the one document.

Q. It was just making the loan of $80,000 to Travers upon the security of

certain notes? A. Yes.

Q. In the ordinary form? A. Yes.

Q. We could get one of those forms in your office? A. You could.

Q. Would it be in the same form as the $20,000 loan agreement? A. I

think so. I know some years after we changed the form of the agreement. We
had our call loan agreement revised some years ago, but I think it is the same
form that we used at that time.

Q. This is the $20,000 one, Exhibit 49 ? A. Yes, that is the form. There

is no doubt whatever that Travers executed a call loan agreement with respect of

the $80,000 loan on the same form as that (as Exhibit 49).

Q. It would run the holder of so many promissory notes? A. Yes, the

notes would be identified. You notice that is payable on demand under its terms,

Q. Yes? A. I am just trying to show the situation.

Q. What has become of that? A. I should say that, following our usual

practice, we would hand it over to Mr. Travers when the loan was paid ofif. We
do not keep the call loan agreements after they are paid off.

Q. That may be so; we have been unable to trace it? A. I would be very

glad indeed to help you in any way.

Q. Look at this list of notes which has turned up since Mr. Stockdale was

examined and tell m.e if that is the list that was made out at the time? A. I

cannot tell you tliat ; I should think so. Somebody has put in green pencil. " Trusts

Company list ". This looks as if it were a carbon copy.

Q. Did you use a green pencil in your office at that time; would not that

indicate that you had written it on with an office pencil? A. That is not my
writing and I don't know whose it is.

Q. . This list of notes at all events totes up to $100,955, which is the amount
in that letter. Exhibit 43 ? A. That is Mr. Stockdale's letter. I have no doubt

that that is the list but I cannot identify it.

Q. I would like to know if you can tell me what that $32,300 is at the end;

it says less $32,300? A. I should say (this is a guess, but it is an honest one)

there is a note here February 26th, 1907, " Less list attached ", that would indicate

that on the 26th February, 1907, we handed over to Mr. Travers or somebody

representing him $32,300 of this paper.

Q. What do you say about this list; there is produced the letter of the 11th

October, 1906, stating that you have security upon $100,955 of notes and there is

a list totalling up exactly that amount endorsed as the list of the Trust Company,

what do you say about it? A. I say I think that is the list of the notes.

Q. There is no objection to marking it as an exhibit? A. I do not know
if there is or not.
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Mr. Commissionee : Let it be marked. You say you think that is the list

but do not prove it.

Exhibit 76 : List of notes left with Trusts & Guarantee Company, totalling

$100,955.

Mr. Hodgins: You do not throw any doubt upon it being the proper list

of the notes? A. No.

Q. You told Mr, Hunter to go through the provisional directors' proceedings

and he advised you? A. I told Mr. Hunter what I wanted to know.

Q. Am I right in that? A. I do not remember telling him to go through

anything in particular; I told him to examine the proceedings and tell me whether

Travers had the right to pledge the notes.

Q. Examine the proceedings? A. I do not say I used those words.

Q. Having told him that, did 5^ou describe the transaction to him? A.

Just as I have told you to-day.

Q. You were lending on the notes? A. Yes.

Q. The whole question of Travers' title to these notes? A. His right to

pledge them.

Q. There was nothing else in controversy ? A. No.

Q. No other security, nothing else? A. No.

Q. What did Mr. Hunter report to you? A. Mr. Hunter reported to me
that Mr. Travers' title was sufficient to enable the Trust Company to proceed

against the promissors of these notes in case of Travers' default to repay the loan^

and that no successful defence could be raised to an action on these notes by the

Trust Company.

Q. Did he give you his reasons for that? A. No.

Q. Did you discuss his views? A. I did not; he was our solicitor and I

did not.

Q. I want to know if you discussed his views? A. No.

Q. Of course you explained to him that this was intended to be used to

complete the Government deposit? A. I did not.

Q. Why not ? A. I do not know why I should, it was not ; it was intended

to be used to enable Travers to pay for these notes; there was nothing said

—

Q. Nothing said about the Government deposit by Travers to you? A. I

do not say that ; that is not your question.

Q. Was there? A. Yes; Travers must have spoken about his Government

deposit.

Q. And that this was intended to make up the balance he had to pay in?

A. No.
Q. Tell me what he did say ? A. I have told you the $80,000 was intSSded

to enable him to pay for the notes which he had purchased from the provisional

board.

Q. What I am asking is what was said by him about the Government deposit?

A. He simply said he had to make this Government deposit.

Q. I understood this was going to make up the Government deposit. A. No.
. Q. That he was going to so apply it? A. No.

Q. What did you suppose he wanted it for? A. It was going to be used

in connection with the organization of the bank, but so far as we are concerned

it was not going to create any Government deposit.

Q. I am asking whether you were not aware that he was going to use it

in connection with completing the Government deposit? A. I have not any
doubt he wa?.

Q. He told you that? A. I do not think he told me in so many words.

Q. At all events, you knew it? A.* I do not say I knew it; the trans-

action was presented in that way.
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Q. He either told you or did not, or you knew it or did not. I do not think

there is any matter of difficulty ? A. There is no difficulty in my mind.

Q. What did he say to you about it? A. I would like to answer you yes

or no, but I am afraid I cannot. When he applied for the loan I thought we would

make the cheque out for the $80,000 and he would take it and pay it to the Pro-

visional Board and then he would become the absolute owner of these notes, and

when we came to make the advance at his request the cheque was made payable to

tlie Bank of Montreal in connection with his deposit for the Government.

Q. At that time you must have known that was its destination ? A. Yes.

Q. And the money you were lending was being used to complete the Govern-

ment deposit? A. Yes.
Q.* You say that was at his request? A. Yes, it was not at mine.

Q. Did he make the request without giving the reason? A. He said it

would save bookkeeping entries, that was all.

Q. Was that the whole explanation? A. Yes. When; we came to make the-

advance I said to him how will I make this cheque out? He says, " you might just

as well make it out to the Bank of Montreal. If I take it and give it to the provi-

sional board they will have to issue their cheque ".

Q. You were naturally anxious from the Trusts & Guarantee Company's

point of view to get a good title to those notes ? A. I had Mr. Hunter's opinion

and I had the notes.

Q. You wanted a good title to the notes? A. I had a good title to the

notes.

Q. Not before you advanced the money ? A. When I advanced the money.

Q. You said the original idea was to advance it to the provisional directors?'

A. No, I did not

—

Q. Advanced it to Travers so he could go up and pay it to the provisional

directors and thereby acquire an undoubted title to the notes? A. I did not do
anything of the kind.

Q. Then what did you say? A. I said the original transaction was that he

would pay the $80,000 to the provisional board as part payment of the notes wliich

he purchased.

Q. So as to what? A. So as to enable him to pledge them to us.

Q. That being the view I take it that you had taken on what the transaction

should be, was his suggestion that to save bookkeeping entries it was to be made to

the Bank of Montreal, sufficient reason was changed? A. Well, I do not know;^

there are two ways of looldng at it. I thought it was reasonable or I would not

have acceded to it.

Q. Did you think it was reasonable or did the question come up? A. Yes;,

we frequently loan a certain amount of money to a borrower and he comes down
and says :

" Make that payable to John Smith " ; we frequently do it.

Q. I do not want to get into generalities ; this is a transaction which was a

comparatively large amount, of which you had full knowledge; you were advised

that he could make good title to the note, that is what you were anxious to have as

against the maker? A. Yes.

Q. You think that his suggestion to make it payable to the Bank of Mon-
treal, in order to save bookkeeping; entries was sufficient in view of your anxiety to

get a good title? A. I was not anxious about it; and he asked me to do it and

I did it, the same as I did many other tilings for him. I trusted the chap abso-

lutely. He appeared to be a man in good standing; it never struck me to be un-

reasonable.

Q. Did you see the notes? A. Yes, I went over the notes.

Q. Did Mr. Hunter report to you that the provisional directors had endorsed

them to Mr. Travers for the purpose of raising the loan? A. I do not think it

was as definite as that.
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Of. Have yon got a copy of tlie minutes of the provisional directors ? A. No.

Q. Did you ever get any written opinion from Hunter? A. No, and I

never got a bill of costs.

Q. Did you ever know aa to the resolution of the provisional directors ? A.
I did not ; I nerer knew anything about the proceedings- of the bank until this un-
fortunate matter went wrong, and then I got a lot of views.

Q. Were you present during any interview between Mr. Hunter and Travers
before the loan was put through? A. Yes, several.

Q. What diacuission took place between them, what explanation was given by
Travers? A. I do not think there was any. My impression is that Hunter and
Travers and I were in the office together several times before the loan was made.
Of course Hmnter's investigation or examination took place in the office of the bank
and he went down; (that is my recollection of it) he went down and examined
everytliing that was; necessary to be able to advise us that Travers had the right to

pledge the notes.

Q. That is you left the l^al responsibility to Hunter entirely? A. Yes,
to Hunter.

Q. And he did not disclose to you if he saw it, what the provisional directors

had done with regard to the endorsement of these notes ? A. No, never did, and
I did not ask him ; I do not, mean to say he was asked anything that he did not

—

if I had asked you to advise on something

—

Q. Do not please get off into hypothetical cases; you left the legal respon-

sibility to him and he did not tell you if he knew of it anything of the provisional

directors' actions. Had Hunter discussed the position of the shareholders, the
subscribers, in relation to their shares that they had subscribed for and out of

which these notes arose with you? A. No.
Q. Did that phase of it occur to you, that if you had a good title to these

notes as against the shareholders that they would be entitled to claim that their

shares were paid up? A. I do not remember that I considered that.

Q. Did Mr. Hunter, ever suggest that to you or discuss it ? A. I do not
think so.

Q. You say you did not look at the Bank Act tlien? A. No.
Q. Did you discuss the terms of it with Mr. Hunter? A. No; I have no

interest in the bank.

Q. You knew of course that deposits had to be made with the Government
before they could call their meeting of subscribers ? A. I think I did. I should
say so.

Q. And that when the deposit was made the subscribers would meet and elect

their directors? A. I do not think I knew that.

Q. You understood that the organization— ? A. Would proceed,

Q. Would proceed? A. Probably.

Q. And the permanent directors be elected? A. I do not know that; if

anybody asked me that now as to what the course would be

—

Q. I am asking you, speaking of this transaction, what your knowledge was
at the time ?' A. T did not have any knowledge about the steps that were being

taken.

Q. Did you know anything about what preceded the issue of the certificate?

A. No.

Q. Was the certificate mentioned to you? A. I do not think it was.

Q. How did you expect Travers to repay this money within the month? A.

He said he was going to discount these notes after he got his bank organized.

Q. Going to get them back from you? A. Yes.

Q, And part of the arrangement was he was to get them back and discount

them and pay you off ? A. Yes.

Q. Did you intend to part with them before your loan was paid off A. No.
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Q. How would he discount them? A. It would be coincident; he would

probably discount part. I did not think he had not any money, you know.

Q. Your money was going on deposit in the Bank of Montreal, and you

knew it had to be returned to Travers by the Government ? A. Yes.

Q. And that would seem to be the easiest method of getting your money
back? A. "Well, it looks like that yes, but that is not the way the money came
back.

Q. That was the easiest way to get it back, to make an arrangement that he

should discount these not^s which he had found difficulty in doing with other

banks? A, Once his deposit was made and his organization completed he was in

a different position; that is what he says; he says he would have no difficulty in

discounting them. That sounded reasonable to me.

Q. Did you discuss with him getting it back out of the money that came
back from the Government ? A. No, we were not going to get it back out of that

identical fund.

Q. Did you discuss that with him? A. No.

Q. Did you point out any difficulties ? A. No.

Q. And he did not ? A. And he did not, and I never knew how much he
had, he never told me.

Q. You never found how much he had to put up ? A. No, how much cash

he had.

Q. How much he had to put up in the Government deposit in all? A, I

did; he put up $250,000, because he told me.
Q. You did not know how much he had of that? A. No.
Q. I thought you understood he was borrowing what he still required? A.

No, I did not understand it that way.

Q. You thought he might have to borrow the balance elsewhere? A. No,
I did not.

Q. You did not think that? A. No, I do not think that is right to in-

sinuate.

Q. I am not insinuating? A. No, I know you are not, you are suggesting
it.

Q. Did you think he had to borrow money elsewhere or that that $80,000
was all he wanted ? A. The $80,000 was all he asked us for.

Q. That is an answer to the question? A. I do not know what else his

needs were.

Q. I wanted you to tell me whether you understood that that was all he
wanted or that he was going to borrow money elsewhere? A, I do not think he
was borrowing money elsewhere; it was never discussed.

Q. He told you he had been trying to get this from the bank and from an-

other Trust Company and so on? A. Yes.

Q. And were not you aware that if you loaned him this money it would
complete his organization? A. Yes, I think I would be aware of that fact.

Q. It was the final step so to speak ? A. Yes ; he said if he got this $80,000
he could complete his organization and go ahead with the bank and then he was
all right.

Q. Were the notes deposited with you ? A. According to that list ?

Q. Yes? A. Yes.

Q. Were they deposited before the issue of the cheque ? A. Yes, I think so.

Q. Are you sure? A. Yes. Well, I do not know, I have never looked into

it, but I assume so.

Q. Is it too long to recollect? A. I have not any recollection about it at

all in that respect.

Q. Did you about that time get the notes in fact? A. Why, yes, beyond
any question, th^ were the security.
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Q. In view of the arrangement you had made, if I am right in calling it an
arrangement, you did after that hand over notes from time to time to Travers ? A.
I do not think we handed over anything until some time in February.

Q. Were you asked to ? A. No.

Q. When your loan came due within a month? A. It was not paid and it

was not due in a month ; it was a demand loan.

Q. I understand but you took that in that form, but it was quite understood
he was to have a month, he was paying $1,000 and he was to have a month? A.
At least, and he had three I think.

Q. To complete his organization; assuming it came due in about a month it

would be a little after the 11th? A, It would be, say, the 15th November.
Q. Did he apply either at that time or say in December for his notes back?

A, He never asked for the notes not until February.

Q. Did you say to him " Now, you are to discount these notes and pay me off>

and I want that done " ? A. No, I never asked him for that.

Q. Were you conscious he was paying you back in December? A. He
started in to pay back.

Q. Were you conscious of that? A. Absolutely conscious.

Q. You knew he was not discounting the notes to do so? A. He did not
say where the money came from, he was not discounting the notes ; we had on hand.

Q. Did you know where the money was coming from? A. I did not.

Q. Did you know then ? A. It was a cheque of the Farmers Bank.

Q. Did you know it was part of the moneys returned by the Government?
A. I did not.

Q. Did you ask him? A. I did not.

Q. Do you know of any other money it could come out of ? A. No.
Q. You knew it was not in accordance with what had been arranged as to

the discount of the notes, I should think it would have excited your curiosity ? A.
I do not know, when a man comes in and gives me $25,000 or whatever it was, I

take it.

Q. You might have a feeling of curiosity to know why you were getting it

back in a different way than you had arranged ? A. I fully expected he would
get the notes all at once-; I did not know what financial arrangements he had made.

Q. ^Vhy was the cheque given in the way it was through Mitchell? A.
The explanation is very simple. He came in and said, " I am going to pay you
something on that loan " and I said " all right " ; he said " I am paying it through
the Traders Bank,—some bank— " and he said " I do not want them to think that

you are getting any part of their deposit, because they are going to act as the

bankers for the Farmers Bank and I propose making the cheque payable to so and
so, and he mentioned somebody and having that man endorse it to you". I did
not like it, but he had all the time been telling me of the opposition of other banks
and of the diflSculties he was in, and one thing and another and I said, " I do not
suppose we should mind how we get this money, but if you want to do it that way^
I would rather have it made payable to ©ur own broker and let him endorse it over
to us ". I remember very well, he said, " that is better, I would sooner do it that
way, because the Traders Bank will think I am buying some stock ".

Q. We know Just how it did happen and that would quite accord with your
evidence? A. There is no doubt how it happened.

Q. I am not going to dwell on it; what was the point that Travers raised

about the Traders Bank? A. They were his bankers, and if he withdrew these
sums from the account, they would think that part of the deposit was being trans-

ferred to us as a savings deposit.

Q. What deposit? A. The bank funds; he was paying it out of the bank
funds.

Q. Funds on deposit in the Traders Bank? A. Yes.
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Q. He told you he had got his money back from Ottawa? A. Oh yes; I

do not remember his telling me, but there is no doubt he did tell me.

Q. "Was the arrangement as to Mitchell repeated on the -payment of the

second? A. And the third too.

Q. Was that loan' paid ofE in December? A. I will tell you exactly what
happened. He paid I think perhaps either twenty-five or thirty thousand dollars

first; I never saw any entries in our books in connection with this matter until a

year ago last January. -

Q. There were three payments? A. He paid that say to-day, and it went

through in the v^ay I have said. In two or three days perhaps he paid thirty thou-

sand dollars or twenty-five thousand dollars, in two or three days he paid the re-

mainder.

Q. With interest? A. Yes. When I got the first payment I took it over

to the insurance company and paid it to them ; I kept the next one, I think it was
$25,000. He made the third payment and I think he made it—I do not remember
exactly, but it seems to me he made it in the afternoon. The next morning he

came down to me and he said, " now, you have got these moneys and I find that

the banks are fighting me very hard ; I want to open for business and I want to be

iLs strong as I can; you have got all your security; now I want you to treat those

moneys that I have paid you as the property of the Farmers Bank, put them to

their credit or its credit, and I want you to extend my loan for a few months for

us ". " Well ', I said, " we are not loaning this transaction "—I felt sorry for the

•cliap' I was sympathetic, I might have been willing and I was, and I said, " I will

have to go over to the Life Company and see them''.

Q. Had you paid the third payment over to them ? A. No, we had written

out a cheque to them, but it had not gone; that is what the book would indicate.

I went over and saw the manager and told him exactly what Mr. Travers had said

and he said it was' getting on towards the end of the year. I asked him to give us

back the $25,000 or whatever it was we had paid him. They said it was all right,

but they had made their arrangements for the close of the year, the 31st December,
and they did not want to sell anything or change anything, but that the $30,000
or $35,000 the remainder could stand; and I spoke to our executors and_told them
we would have to assume this deposit, that is the money that the Life Insurance
Company had received and let the matter go on, and our people were quite agree-

able ; the entries were changed ; the moneys that had been applied on Travers' loan

were converted into the property of the Farmers Bank and I gave him a letter

setting out that from the dates these moneys had been received they were the

property of the Farmers Bank with interest. The letter is somewhere. He said to

me, " now, what I will do is, I will be getting in some moneys myself, and then
T have got these notes which will be l)eing paid from time to time and I will

deposit in a special account to my credit, my personal credit, funds from time to

time and these notes can be applied in reduction of my loan until it is paid off,

Q. His personal account with you ? A. He only had the loan account.

Q. Was that deposit with you ? A. He was going to open a personal deposit

account with us in his own name or money to retire this personal loan.

Q. How long did it, take to arrange with the Insurance Company to go over

?ind see them and come back and arrange with your executive ? A. I do not sup-

pose I discussed it with anybody except Mr. Stratton; I do not think it would
take more than half an hour or an hour.

Q. Was he in town that day? A. I think so.

Q. Do you remember discussing it with him? A. Oh I discussed it with
him.

Q. That day? A. Oh I think so, yes.

Q. Then you were going on to say something more? A. When I look at

the book I see that he did open the account.

Q. In his own name? A. No.
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Q. In whose name? A. In the name of the Farmers Banl^ of Canada.

Q. That was not the arrangement? A. No.

Q. This loan you said had been a loan to Travers? A. Yes.

Q. What was said by him about changing it to the Farmers Bank? A. It

was not changed.

Q. Mr. Stockdale says it was? A. I cannot help what Mr. Stockdale says.

Q. And that he struck out certain words at the top and made it deposit

belonging to the Farmers Bank? A. That is not the loan; 1 think you are con-

fusing the deposit account with the loan account. The loan account was opened

in Mr. Travers' own name and continued that way to the end of the chapter.

Q. When was the end of the chapter? A. I should think some time till

about the end of March, 1907.

Q. The end of the chapter was not on the 18th December, 1906? A. No.

Q. On the 18th December, 1906, which was the date at which the entries

were reversed, was the money put then to the credit of the Farmers Bank ? A. Yes.

Q. Then was Travers' loan paid oS? A. No.

Q. Did you have both a deposit to the credit of the Farmers Bank and the

loan outstanding? A. A loan to Travers.

Q. Outstanding? A. Yes.

Q. The moneys paid went to the credit of the Farmers Bank and who did

the notes belong to? A. Which moneys?
Q, The moneys which had been paid in those three payments to you? A.

Yes, they had been first applied to Travers' loan.

At Mr. Hodgins' request, the reporter reads the second question above: The
moneys paid went to the credit of the Farmers Bank and who did the notes belong

1o? A. That is a beautiful question.

Me. Hellmuth: That is a double question.

Mr. Hodgins : All right, split it up.

Mr. Commissioner: Go on and answer the question? A. The situation

was when these three payments came in they were applied on Travers' loan, and
Travers came to me subsequently, these credits were taken out of Travers' loan

account and were put to the credit of the Farmers Bank of Canada and the moneys
represented by those three payments became a deposit of the Farmers Bank of

Canada, and then the Travers' loan went back to the condition it was in before

the payments were made.
Mr. Hodgins: Whose were the notes? A. They were Travers' notes.

Q. In your possession? A, Yes.

Q. As taken in hypothecation? A. We had not given up our hypothecation.

Q. You did not take any new one? A. No.

Q. I suppose you thought it a- little peculiar that just the day after he paid

the thing off he should want to put it on back in a different form? A. Yes.

Q. Were you satisfied with his explanation? A. Yes, or I would not have

given the letter.

Q. What did you know about Mr. Knight coming up? A. I do not think

I knew anything about Mr. Knight.

Q. Did he tell you Mr. Knight had been there worrying him? A. I do

not think so; his language was general; he said he was going to open the bank

and the banks were making trouble for him and he wanted to open strong.

Q. Did not he hint in any way or suggest that the Canadian Bankers' Asso-

ciation were giving him trouble and he wanted to show them that? A. I do

not think he was at all specific. My impression is—it is a long time ago—my
impression is he just said he was going to open up and the bankers were making
trouble for him or were going to make trouble or were liable to make trouble and

he wanted to open strong.
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Q. Is this letter I show you a copy of the letter, your original was dated

December 18th (Exhibit 56) ? A. I think that is a duplicate of the deposit

receipt that 1 gave him.

Q. He took it away with him ? A. Yes.

Q. You got nothing from him in writing? A. I do not think so. You
me the transaction reverted to its original form.

Q. AYas that a usual sort of thing to do? A. No.

Q. Suppose he afterwards denied and said he paid it and you had no claim

on him, no claim on the notes, where would you have been? A. We had the

notes.

Q. Suppose he made that claim? A. I never thought of that; I never

thought of Travers in any way but as an honorable man; he never made me a

promise he did not keep.

Q. Even with honorable men you would take some document of some kind

to indicate what the transaction was really? A. I had the notes and the trans-

action showed.

Q. That is all you can tell us about it? A. Yes.

Q. You won't go any further as to what he said to you about Knight or the

Canadian Bankers' Association? A. I cannot say anything more than I have

said.

Q.^ Had he borrowed more money from you than $80,000 up to that time?
A. He had borrowed $20,000 some time later in October.

Q. What was that for? A. Between the time of our loan or the first loan

of $80,000 and the second advance the Ontario Bank failed, and that upset every-

body's calculations for a time. He came to me, I should say perhaps two weeks
after the $80,000, I don't know exactly, and he said one of his subscribers had
promised him $20,000 in cash, and I think he said his name was Devean, I am
not sure, but I think so; he said Devean had subscribed for the stock and he had
a lot of securities which he expected to sell and was going to sell, but on account

of the failure of the bank he could not market tlie securities at the present time.

Travers said he had arranged with Devean to take the securities over and that he,

Travers, would pay up Devean's subscription in full, he borrowing the $20,000 on
the securities himself, and he brought me in, I do not know what they were now,
I think they were some Canadian

—

Q. It is all set out in that loan agreement? A. Yes; and we loaned

$20,000 on the security of that stock.

Q. Who did you loan it to? A. To Travers.

Q. Both these loans appear to have been specifically to Travers ? A. There
is no doubt about it.

Q. You had a purpose in that? A. What do you mean?
Q. I mean it was intentionally loaned to him so that it would appear not to

be loaned to anybody else? A. I do not know, the loans were applied for by
Mr. Travers, the security was provided by Mr. Travers, and I looked upon the

loans to Mr. Travers personally and not to anybody else.

Q. How did it come the $20,000 cheque was payable to the Bank of Mont-
real ? A. At his request, just the same as the $80,000.

Q. What excuse did he give for that? A. Just the same.

Q. To save bookkeeping entries? A. Yes.

Q. Did you accept that excuse? A. I did.

Q. You got, I think, on that loan some stock and also some notes ? A. Yes.

Q. Were any of those notes to the provisional directors, do you remember?
A. I do not remember, but I think so; I think they were part of ihe notes—

I

do not know—I imagine they were.

Q. Did Mr. Hunter advise on that? A. No .
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Q. You took that on your own responsibility? A. I loaned that on the

securities other than the notes; I think the security was ample without it.

Q. Some shares in the Dominion Permanent, you knew their value? A. 1

investigated into the security and I thought it was ample.

Q. That you knew was going to complete the deposit with the Government?

A. It was going to make up the deposit; 1 do not know whether it was going

lo complete it.

Q. He explained he was unexpectedly short? A. No, he did not say that;

lie said this man had unexpectedly failed to pay him $20,000 and this was the

way he was going to get it.

Q. You loaned him another sum, $2,380 ? A. Yes.

Q. He was at the end of his resources, I should judge, because he pledged

you his life insurance payable to his wife? A. I do not know whether he was

at the end of his resources, I should not have been surprised that he had been;

he had quite a task ; I would not have been surprised if he was getting a bit short

About then.

Q. Did he apply for the $2,380 loan? A. I think so.

Q. Did he explain its purpose? A. Yes.

Q. What did he tell you? A. He said Mr. Laidlaw was making trouble

for him among some of the shareholders up there in Halton, and he proposed to

meet the situation by taking over some of the shares of the people who Mr» Laid-

law had influenced against him and he needed this much money, I think, to take

over the shares of the people who were discontented.

Q. Did Mr. Hunter advise in that matter? A. I think he did.

Q. For the Trusts & Guarantee Company? A. Yes.

Q. Why was he called in then? A. I do not know.

Q. He had not been in the $20,000 ? A. I do not know, I cannot tell you
tbat.

Q. Was it not for fear of litigation that Laidlaw was bringing, that made
you anxious? A. I never was afraid of Mr. Laidlaw.

Q. I asked you if you were afraid of the litigation he "^as bringing ? A. No.

Q. Why was Mr. Hunter retained? A. I do not know except that he drew

the assignments of the security, and I do not know why he was not retained in

the $20,000 matter except for the fact that we had these other securities.

Q. I suppose you realized that Mr. Laidlaw's litigation if it went on would
prevent the organization of the bank ? Did you inquire about it ? A.I did not.

Q. Did you see the writ? A. I did not.

Q. Who did you leave that to? A. I did not have anything to do with it;

the writ was not against me.

Q. Did you leave that to Himter?
^

A. No.

Q. What were his instructions? A. He had not any from me.

Q. Was he acting for you? In that action?

Q. Yes? A. No.

Q. In connection with that loan? A. $2,380? Your question gave me
the impression you meant the writ. He had no instructions from the Trust

Company or from me in respect of the Laidlaw action.

Q. Not even to look into it from your point of view? A. No, he did not

liave a watching brief.

Q. I am not speaking of brief at all; it was litigation that was tying up
the organization of the bank and you were lending money to get rid of it, and

J suppose you instructed him to— ? A. We did not lend the money to get rid

of the litigation. Mr. Travers said Mr. Laidlaw had made him a proposition,

that if he, Laidlaw, was made the solicitor for the bank that his difficulties would

disappear. I did not ask Mr, Laidlaw anything about it, but I saw the difficulty.

Mr. Travers told me he had refused to make terms with him, and he wanted to
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borrow a few thousand dollars to get rid of the shareholders who had become dis-

gruntled through Laidlaw's interference.

Q. That would have been no interest to anybody if it had not stopped the

organization of the bank would it; did you understand that it was standing in

the way of the organization of the bank? A. I did not.

Q. Did you understand Travers' anxiety to get the money? A. He did

not seem to be very anxious; he wanted to fight Laidlaw, he wanted to kill

Laidlaw.

Q. Notwithstanding he pledged his life insiirance he did not seem anxious

to get the money ? A. He wanted the money ; I did not see any anxiety about

him particularly.

Q. This was an ordinary business transaction as far as you were concerned;

he was quite calm and not excited about Laidlaw ? A. He was quite calm about

the transaction, but he was not calm in regard to Laidlaw.

Q. Did he say to you that Laidlaw was making charges which would pre-

vent him getting that certificate? A. No.

Q. He did not give you any cause of anxiety at all? A. Not the slightest.

Q. You just lent the money? A. Yes.

Q. Did you know that he was so anxious that before you had advanced the

money he had actually sent out there to buy them off—the transaction took two

or three days to go through? A. I do not remember that. I have no doubt

he sent out to these shareholders in some way or another. Mr. Watson was acting

for the bank in that matter.

Q. I understand your evidence to be that nothmg in his manner or in what

he said to you indicated that he was at all afraid of the result of the Laidlaw

action ? A. He did not give me that impression.

Q. He was mad at Laidlaw himself? A. Yes. I do not want anybody to

think that I condemn Mr. Laidlaw for anything; I am just telling you what Mr.

Travers said to me, because, so far as Mr. Laidlaw is concerned I have never had
anything but satisfactory business relationships with him.

Q. You did not instruct Mr. Hunter to see the action was properly got rid

of? A. No, Mr. Hunter did not act for us at all in that.

Q. Just in putting the loan through? A. Except in that respect.

Q. My recollection of Mr. Hunter's evidence is a little different from that,

but I am taking your recollection now? A. I am giving it to you to the best

of my recollection.

Q. Did you meet Mr. Hunter and Mr. Travers down in Mr. Watson's office

at night ? A. I think I did ; I think I was over there once.

• Q. In connection with this suit ? A. I think so.

Q. How do you make that agree with what you say, that you were taking

uo interest in the suit and did not instruct him to see it was got rid of? A. I

do not know I am sure; I have a recollection of having been in Mr. Watson's

office in connection with it, but I have no recollection of what occurred, and I

did not feel I was interested in the matter at all except to still further help

Travers in his necessity.

Q. Had you more than one interview at night? A. You mean with Watson?

Q. Yes? A. I do not think I ever had an interview with Watson at night;

I think it was in the day time.

Q. Who was with you? A. I think Mr. Hunter, and that is all; I am
not sure.

Q. Was the action discussed? A. I think Mr. Laidlaw was more discussed

than the action.

Q. Or Mr. Lindsay was? A. I do not think so; my recollection is I never

met Lindsay until we both attended Colonel McLenuan's funeral at Williamsburg;

1 did not know him.
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Q. Mr. Hunter says his recollection is he met you, and Mr. Travers and
Mr. Lindsay, and he discussed the matter ;

" the question came up who should

act and I advised them to go to an independent solicitor and they went " ? A.

I think I have somewhat of a recollection of Mr. Hunter saying to me that he
did not propose to act for the Farmers Bank in connection with this matter. He
had been acting for the Farmers Bank; after the loans went through he was
retained by Travers and had been acting for the bank in the interval, and my
recollection is that he told me that he did not propose to act for them in connec-

lion with this matter. He would tell me that I suppose in connection with the

loan going through; I know, as a matter of fact, that Mr, Watson's firm acted;

the record will show.

Q. Mr. Hunter was asked about this litigation this question (page 278) :

" That was awkward litigation both for the Trusts & Goarantee Company, who
had arranged the loan, and for the Farmers Bank, was it not? A. I could not

speak as to the Farmers Bank, but 1 should not think it would be awkward as

far as the Trusts & Guarantee Company are concerned ; it was a question of

whether they had their security or not.
" Q. Was not your security attacked in that action ? A. I do not think so.

" Q. Was it not impeached ? A. I do not think so. The Trusts & Guar-
antee Company were not a party to the litigation.'' You had only the one inter-

view as I understand it? A. With Travers.

Q. With Travers, Liadsay and yourself ? A. I do not recollect Lindsay
being present; I do not recollect Travers being there, but my recollection was
that Hunter and I had some interview with Mr. Watson.

Q. That, however, you think with Mr. Watson you had in the day time?
A. I think so, but I do not want to be too positive.

Q. I think it is Lindsay who gives the account of it, of a meeting at night

between himself and you and Travers, and then goiag down to Mr. Watson's office;

I do not think it was at night, I think it probably was the next day; would that

occur? A. No, I cannot remember meeting Mr. Lindsay at all; he does not

appear in the landscape at all to me until long after.

Q. He did keep in the background more or less? A. I did not put him
there.

Q. With the reversal of that entry in December the 18th, the loan to Travers

was still left outstanding, according to your contention J A, Yes; it was then

it became $35,000 from the insurance company and $45,000 the Trusts & Guar-

antee Company.
Q. You appear to have been paid off, if one may speak of it in that way,

some time during the early part of the following year of 1907? A. I think* it

was some time in March, some time about the end or middle of March; I do

not know except from looking at the books.

Q. According to the books, there was a deposit Recount opened in your

books in which the Farmers Bank made deposits? A- Yes.

Q. Were they ordinary deposits or deposits of Farmers Bank circulation?

A. They were ordinary deposits, as far as I know, I did not know anything about

ihe deposit of circulation until long after.

Q. Anj^ay, it appears to have run on till I think April the 8th? A. I

do not know.

Q. Mr. Stockdale was examined and he gave us the details of it? A. He
is an accountant and I am not.

Q. Were they actual deposits made ? A. Oh, yes ; that is as far as I know.

Q. Deposits made with you and then were cheques given? A. Yes^ you

mean cheques drawn against it?

Q. Yes? A. But I think those cheques should have been charged against

the deposit account that was made up of those three entries.
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Q. What cheques are you speaking of ? A. There was the loan account, and

there was the original deposit account of the Farmers Bank made up of those three

cheques which you call reversed entries and then some time in January a third ac-

count was opened up, Farmers Bank deposit account, and in that account various

amounts were deposited, and then cheques were drawn by the Farmers Bank on the

Trust Company; those cheques were charged up to that third account; I think they

should have been charged to the deposit account because I have said this third ac-

count was to have been opened as I understood Travers, in his name, and he was

to put moneys in there from time to time and as they accumulated they were to be

applied on the loan until it was wiped off.

Q. It would seem to me that in that case the cheques upon that account would
have been the proper way of paying off his loan ? A. No.

Q. And that was the system adopted? A. No, he withdrew his deposits;

I never saw these accounts until

—

Q. He did not withdraw his deposit in the sense of withdrawing a cheque
against that and getting It out ? A. ISTo, I can only tell what I had in my mind.

Q. You think the cheques should have been charged to a different account
against deposits ? A. It would have left the balance just the same.

Q. The coincidence of course is, it makes up just the exact sum that was re-

quired—A. Yes.

Q. Can you throw any 'light on it at all ? A. No.

Q. Who had to do with the chequeing as between the Trusts & Guarantee
Company and the bank? A. I do not know.

Q. Were you ever consulted about it. A. No.

Q. Did you know anything about the amount Travers was depositing in that

account and the amount of cheques he was giving? A. No.

Q. Or to their application? A. No.

Q. Who knew ?. A. I do not think anybody knew anything about it till the

end of March when they came down and cleaned up the whole transaction.

Q. He was making deposits and then drawing a cheque against it and having

it applied in a certain way; who would know about that? A. It was not applied

at all.

Q. Then you think nobody would know anything about it? A. If the man
has an account with us and deposits moneys and. draws cheques against it that is

the ordinary course of business.

Q. Who would know that ordinary course of business? A. I do not think

anybody would unless somebody wanted an overdraft and then they would not get it.

Q. Nobody but you and Stockdale would know anything about that account?
A. We would not know anything about it only when he tried to draw a cheque
and we did not have the money; it would only happen in such a case and then the

ledger keeper would come to us.

Q. Were any instructions given in the office as to the account? A. Take in

deposits and pay out cheques, to that extent; those are general instructions.

Q. Was not the understanding that he was to open a deposit account in his

own name and that was to pay off' his loan? A. I thought so.

Q. You gave your instructions that money would be received and cheques paid

on it? A. Not specifically; those were general instructions.

Q. So that there were no specfic instructions which would carry out the ar-

rangement between you and Travers ? A. Absolutely none.

Q. Apparently what was done would indicate the way in which the trans-

action took place between those who dealt with it? A. I do not think there is

anybody, to be perfectly fair, I do not think there is -anybody in the Trust Company
knew anything about these accounts after the time that the special deposit account

was opened for the Farmers Bank.

Q. Did you look into the books at any time? A. Never.
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Q. Did you know when he paid out of the so-called deposit ? A. I think I

was in the office in March when he came in and gave a cheque and cleaned up the

three accounts or four accounts at once, whatever they were ; but I cannot recollect

what occurred.

Q. Did he pay them over to you? A. I do not think so; I think he paid
them off downstairs.

Q. What arrangements were made by Travers as to deposits to be made by
you in the bank ; there was a matter of fact deposits made by the Trust Company in

the Farmers Bank. A. Yes.

Q. Were they accidental or was there any arrangement made before the de-

posits were opened ? A. I do not remember anything special ; there is not a bank
in town that does not solicit us for some of our money.

Q. I know ? A. I cannot remember anything special except I have no doubt
he asked if we could not deposit some of our moneys there.

Q. Was there any arrangement made as to the rate of interest? A. Yes,
there was an arrangement made whenever the deposits were made.

Q. "Who was that made by? A. Between Mr. Travers and myself.

Q. What was he to allow you ? A. I cannot remember ; the entries will show
for themselves.

Q. Whatever the interest is calculated at? A. Yes.

Q. There was an arrangement anyway that the usual rate of interest, I sup-

pose, should be allowed ? A. We are having a little difference ; it has not assumed
a serious condition as to what interest we should allow on deposits : you are not deal-

ing with that

—

Q. I say what interest did you get from the Farmers Bank ? A. Whatever
the account shows, that is what we got.

Q. Is that according to the arrangements ? A. Yes.

Q. You deposited some moneys belonging to the Hamilton Estate ? A. No,
there was no Hamilton Estate, it was liquidator's money.

Q. The Hamilton liquidation? A. Yes, we have accounts with nearly

every bank in town; I want to make it clear we did not make any exception in the

case of this bank. We have to put liquidator's money in a chartered bank; we
spread our favors around in order to get reciprocity.

Q. What was the interest in that? A. I think we were to get 3%.
Q. Does that belong to the company or to the trust? A. It belongs to the

creditors.

Q. What would come to the Trusts Company itself would be the interest—

?

A. On the open account.

Q. That is the case? A. That it is only on open account?
"Q. Yes? A. And possibly some of that woujd be some trust money on

which we would have to allow interest.

Q. Contemporaneously with the opening of those accounts was there any ac-

count opened by the bank with you? A. I do not know; I do not think it is

contemporaneous.

Q. Just about the same time? A. I do not know.
Q. What arrangement did you make with regard to circulation with Travers ?

A. That was long after, was it not?

Q. After what ? A. After the deposit account was opened ; I am not sure

;

I will tell you what the arrangement was : Mr. Travers said to me frequently that
he was having trouble getting his circulation out, keeping his circulation out a

normal length of time. He said the other banks were unfriendly and that they
were in the habit of instructing their branches to send Farmers Bank currency in

to Toronto the minute it was received, and then they would combine and throw a
large amount of circulation at him through the Clearing House. I do not think
at tliat time but subsequently he told me they opened the Clearing Horse especially

for him one Saturday, hit him for $35,000.
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Q. Mr. Fielding said the Bankers' Association took him and welcomed him
in their arms ? A. I am not responsible for what Mr. Fielding said on any sub-

ject. We have no currency of our own, no Trust Company can issue currency, but

our customers, people having deposits with us come in and draw funds and we were

in the habit of carrying from $5,000 to $10,000 in cash in our tills so as to pay any

cheques that were drawn on us ; and having told me of his difficulties with the other

banks, he said " You can help me here without hurting yourself." He said, " You
can pay out at least a part of your withdrawals with Farmers Bank notes." I said,

" All right, glad to help you."

Q. What help did he indicate tliat would be ? As I understand his trouble was

the circulation was coming back too quickly through the Clearing House ? A. Yes.

Q. How were you helping him in sending out his circulation? A. When
we paid it out it did not go into a bank ordinarily. This was his explanation to

me, it would go out to John Smith who was a grocer and he takes it up to his store,

and he pays it in change to his customers, and they go down to another store and it

stays out for five or six weeks before it gets into the Clearing House, and he has to

redeem it then. Do you understand the Clearing House ?

Q. Yes, sufficiehtly for this purpose. What was the difference between the

circulation he would pay out over the counter and that which you would pay out

over your counter. A. ISTo difference at all, except that the volume would be in-

creased by the amount that he would pay out.

Q. That is more circulation would go out through you? A. Yes, and if he

had five or ten thousand dollars on deposit with us he could draw it at any moment,
which he did ; and then on the other hand being in that position he could lend some

of the funds, specie and legals and one thing and another which he had in his own
treasury at 6 or 7%, relying on being able to get the five or ten or fifteen thousand

dollars if he needed it.

Q. In other words the circulation which was deposited with you was put to

the credit of the Farmers Bank in your books. A. It was.

Q, And you made use of it? A. Certainly.

Q. That account would be a credit account to the Farmers Bank ? A. Yes.

Q. And they could send down and draw on you? A. Yes, draw on us, and

we would give them a cheque on the Bank of Montreal, or we would get legals.

Q. I quite understand the benefit of depositing with you in that way? A.

Yes.

Q. Have you explained all he explained to you about the alleged benefit by

your admitting circulation? A. I think so; it is generally supposed a bank has

a decided benefit in being able to have circulation and circulate it. I think the

banks would be very sorry if that privilege were cut off.

Q. They have not got far enough to say there is benefit from circulation

when some one else comes in between that they deposit it with? A. I think they

have.

Q. However, I do not want to discuss that with you? A. Very well.

Q. What arrangement was made with regard to the interest you would pay

on the deposit the Farmers would make with you? A. I think we allowed them
21/^ or 3% ;( I am not sure, but our. books show,

Q. Mt. Stockdale says that lasted only for a short time? A. It lasted for

quite a considerable time.

Q. How long? A. I do not know; the books will show.

Q. Just as long as the books show? A. Yes.

Q, He was professing to speak from the books? A. Very well.

Q. My recollection is he said there came a time when the arrangement was
done away with ? A. I went to Mr. Travers and I said " this account of yours

i^ a little too ]if|iiid. it is nioviiig too fast, you come down and want five and ten

and fifteen thousand dollars sometimes and we have to be ready to give it to you.

If you liad your account with any other bank you should not get any interest on
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it". He said, "no, I would not". I said "why should we pay you interest" ?

He said, " I don't think you should " ; and the interest had ceased.

Q. What do you mean by the account being too liquid? A, I mean to say

the payment of interest on the deposit is really based upon the depositary having
the use of the money for more or less permanent period. If the money comes in

to-day and goes out to-morrow or goes out the next day, or if the balance is not

settled or more or less permanent, there is no benefit from acting as a clear storage.

Q. The money did not go back to Travers the next day? A. No, the cir-

culation never went back,, but when he would come down and ask for ten or fifteen

thousand dollars and we gave it to him in legals, it kept this balance bobbing up
and down and what T wanted was ten or fifteen or twenty thousand dollars as a

permanent balance or more.

Q. And this conversation could not have occurred until he commenced to

draw out considerable sums every few days? A. I do not think that, it would
depend on how much he would have.

Q. The state of the account generally is this, that these deposits which ran

at $500 and $1,000 a day would start in and continue and there were only a couple

of cheques during the year drawTi against that? A. I do not know; that was
the conversation I had with him.

Q. Can you place at all when tliat was, because the account towards the close

of tlie bank's career commenced to get pretty active? A. I may say I was not

in the Trust Company at all scarcely ;, I was away entirely from about the middle
of February to pretty well on to the end of March, 1910, and I was away practi-

cally from the 1st June to the end, of November, in the same year at some special

work in the West.

Q. This circulation deposit account commenced in January, 1909, you were
there all during 1909? A. Well, I am not seeking to avoid any responsibility

and I think the arrangement was made before February of 1910, under which the

rate of interest was taken away.

Q. Would it not be shortly before that? A. Of 1910?
Q. Yes? A, That is my impression; my impression is that account ran

with interest from the time it was opened for a matter of seven or eight months,
but I am not sure.

Q. Do you remember the occasion of getting the account changed into the

form of a deposit receipt? A. Do you mean $120,000?

Q. Yes? A. Yes, I do.

Q. Would that throw any light on the date at which you have had this con-

versation with Travers? A. No, I do not think so; I think it was qu^^^e con-

siderably later.

Q. When the books show that interest ceased, that would be about the date

of the conversation? A. Yes, I think so.

Q. And at that time the reason you gave him was that his account was too

active, he was drawing too much out of it in legals? A. Not ia legals; lie was
drawing on it.

Q. What did you give him? A. I gave him a cheque on the Bank of

Montreal.

Me. Commissioner: That is plain; he was not leaving a stable balance

enough in the company; what is the use of elaborating it?

Mr. Hodgins : As a matter of fact he was leaving it.

Mr. Commissioner: That is what Mr. Warren's, evidence is? A. Yes
that is my evidence.

Mr. Hodgins: During 1909, of course, you were using the circulation, pay-

ing it out over the counter and getting the benefit of it that way? A. Yes,

partly Farmers Bank and partly Bank of Montreal.

Q. Before you went away in February, 1910, did you realize that your

deposit account with them and theirs with you were just about equal? A. 1
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nerer realized that ; they were never interdependent in that way ; I do not think we
difftuTbed our deposit accoti'nt with them at all, and theirs was bobbing up and

down all the time;

Q. Are you speaking of your own knowledge? A._ No- I am not; that is

just the impression I have got.

Q. If I showed you the entries in the book could you tell me anjrthing about

it ? A. ISToj they are accurate and what I am giving yon is my impression ; I

never saw the books or the entries until

—

Q. You say they were not interdependent in any way? A. Yes.

Q. There was no understanding that one should be kept about equivalent to

the other? A. No.

Q. Is there any explanation for the fact that they were more or less so, and

that the entries appear occasionally to be related, one to the other? A. I do

not know of any explanation; I do not know that what you say is the fact; if it

is it is a mere coincidence.

Q: I am asking you if it is so, whether you can throw any light upon it with

regaTd to their depending one upon the other? A. No, there was no inter-

relationship like that.

Q. To whom would I apply to know if there was any relationship between

the two ? A. Nobody, unless to me or to Mr. Travers.

Q. You and Travers? A. I think so. You see he and Stockdale were

never very friendly, and the business was usually done between him and me.

Q. Did you then keep any track by looking at the books from, say, month
to month or six months to six months, how the account stood, how much he had
with you and how much you had with them? A. No, I never checked him up;

1 thought he was an honorable man and I trusted him absolutely.

Q. Of course you would not want to deposit too much there ? A. We would

not deposit any more with the Farmers Bank or any less than with any other

institution. I did not look up that bank then in any different position than any

other chartered bank.

Q. Would yon want to .know how much you had with them? A. I would

get statements, as I usually did, of the amount of moneys we had deposited with

different financial institutions; but I ,did not differentiate so far as the Farmers
Bank is concerned.

Q. Then you did not get any details of how much they deposited with you

and how much you deposited with them ? A. No, nor with any other account

;

there was no difference.

Q. Was your attitude all through that this bank was perfectly solvent? A.

Absolutely.

Q. Absolutely satisfactory? A. Absolutely.

Q. And nothing that Travers said or did threw any doubt in your mind on

it? A. No, on the contrary many things that he said and did confirmed me in

that idea.

Q. You were friends, were you not? A. We became financial friends; I

had never met him, but when I have business relations with anybody and trust

him I am his friend.

Q. Did you go into any dealings with him? A. No, never made five cents

out of the Farmers Bank.

Q. Accounts ran on in that way and you finally lent him some $75,000?

A. Yes.

Q. Was that the first or was it $100,000 first ? A. That was the first.

Q. Which? A. $75,000.

Q. What was his need of that? A. He had a branch at Haileybury; he

paid the Traders Bank sort of seduced his manager and moved the manager and

the deposit accounts practically bodily to the Traders Bank in one day, and he



512 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 191S

was called on to meet quite a large sum of money unexpectedly. He said he had
plenty of money out on call with brokers and others and he did not want to call

it, because he did not want to give anybody the impression that he needed any
money at all, especially in view of this; he called it piracy, I think he said some-

thing like that; and he said he wanted to arrange the loan of $75,000 on security

of, 1 do not know how many shares, of American Piano preferred, which was a

stock selling at, it had always paid 7% interest and sold at somewhere between

90 and 95." He said he did not want all the money; he could take care of a large

part of any turned on him, but he wanted to have it there so as to draw on it if

needed. I consulted with our people and they agreed to make him a loan, and

we took the security and made him the advance.

Q. Cash advance? A. $75,000 loan, that was the first loan we made to

the Farmers Bank.

Q. That was a cash advance? A. That was an ordinary business trans-

action, cash advance, and that was the explanation he gave me, I found out it

was so. Mr. Stratton was connected with the Traders Bank. I told him that the

action of the Traders Bank in doing a thing like that was not—well, there is no
use mentioning further.

Q. Mr. Stratton was a director of the Traders Bank? A. Yes; he did

not know anything about it. I found out what Travers had said was absolutely

true.

Q. Was that before the deposit receipt for $120,000 was issued? A. I

think so; I would not be sure; the dates speak for themselves.

Q. What was the next loan? A. The next loan was a loan of $100,000,

with which I had very little to do.

Q. Who had to do with that? A. I may say from the 1st June, 1910, I

had for some time very little to do with the management of the Trust Company.
I undertook an agency matter of very considerable importance in the West, which

necessitated my being out there a good deal, and I was only in the Trust Com-
pany at very short intervals; in fact, that is still the condition.

Q. From the 1st of June till when? A. Till the present time. I left

Toronto on the 1st June, 1910, and I returned, I think, on the 7th or 8th July,

and I was at a meeting of the company I was interested in on the 8th or 9th or

10th in connection with getting out of some securities, and at some time in July

Travers came to me—I was over at Niagara having a game of bowls, and I got

back and I went to Muskoka and I took a little bit of a rest—I had not had one

for four or five years, and Travers came to me some time I think about the 20th

of July. He said that the Home Bank had made a wild and unprovoked attack

on him down in Lindsay; they had seduced his manager; the manager had moved
out with I do not know, eighty or ninety thousand dollars of deposits, and while

he was in his employ he had got -cheques signed by all the depositors and the first

thing he did after he left was to present those cheques and forced Travers to meet

some eighty or ninety thousand dollars of deposits without any notice or without

any warning or reason. He said he had plenty of money; he was in good shape,

but he said a thing like that did not do the bank any good; that he proposed

taking proceedings against these chaps, for I do not know what, conspiracy—con-

spiracy is a charge you can make pretty nearly against anybody—and he said he

wanted to get that loan of $100,000 so as to feel that no matter what came he was

all right. He brought in, I think, $200,000 or $250,000 of Farmers notes, and

told me he had three-quarters of a million more out in his different branches.

Q. That would be a million altogether? A. Yes. I remember he said he

had three-quarters of a million more out among his branches, and he wanted to

get this loan, and he said later on he proposed to borrow $100,000 on the security

of the bonds of the Keeley Mine. This must have been pretty well towards the

end of the month, because I had a talk with .Mr. Stratton about it, and we verified
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his statements as to what had happened down in Lindsay, and we agreed to help

him; there was not any absolutely definite arrangement about the amount or any-

thing, at least I do not think there was; at all events, we had the notes.

Q. Did he give you a quarter of a million of Farmers notes? A. Yes. I

never examined them ; he said they were that in a bundle.

Q. Re gave you the bundle as security for that $100,000? A. Well, no,

as security for this loan—wait a minute—we gave him credit; Mr. BicknelFs firm

was preparing the bond mortgage on the Keeley Mine.

Q. Do you say he oft'ered you Keeley Mine as well? A. Yes, he said he

would give us these fionds as well. Mr. Bicknell was preparing the bond mort-

gage. Travers had told me that they did not have any money in the Keeley

Mine, but they were acting as sort of financial agents for it, and any advances-

they made were secured by a very large cash deposit and in addition to that the

bank had received as a bonus for introducing the business some two or t^hree hun-

dred thousand shares of the stock.

Q. This was all moonshine as it turned out afterwards ? A. I do not know
I hat it is fair, to call it even moonshine—it is not fair to the moon. We gave

him the credit and then he came long about the Keeley bonds.

Q. You gave them credit? A. We agreed to make the loan on the notes,

you see.

Q. Did you put it through? A. I think 'so, the books will show; the

bonds were not quite ready.

Q. V^as the loan made upon the notes? A. Yes.

Q. Irrespective of the Keeley Mine? A. Yes, irrespective of the Keeley

Mine, because Mr. Bicknell had not the bond mortgage through at 'that time.

Q. Was it intended that the Keeley Mine bonds should secure that same
loan? 'A, He said so; it was not anything definite at that stage.

Q. Travers needed money urgently? A. No, I do not think so; I do not

think the books will show that he drew that $100,000 for a long time.

Q. I thought he had to meet those eighty or ninety thousand dollar with-

drawals? A. 'He had resources.

Q. You think it was not drawn until a long time after the amount was
put to his credit? A. Some of it 'was, but some of it was not for a long time.

Soon after the first of the month, I was going back ; he came along and, ' I do not

know whether it was before, I am not ' clear on the date, but I will give you the

fact, he came to me then and he said to me, " I would like to 'borrow this $100,000
on the Keeley bonds ". He said, " We are ' making some advances now to the pro-

perty ; I have refused an offer—I do not know whether it was six or seven ' or eight

hundred thousand dollars cash for it—and I am going to get a couple of millions

and you have the security, you have these notes ", and he intended that we should

hold the notes. I said to him, I told him my position in the matter, I was out

of the active management of the company and " I think you had better go down
and see Mr. Stratton about this, I do not care to take the responsibility of initiating

this application ; I won't oppose it if it is put through, but you had better go down
and see Mr. Stratton and ask him about it ". He went down one Sunday, and
that evening Mr. Stratton telephoned me to my house and he thought the thing

^as all right and to put the loan through. I had some talk with Mr. Stratton

about these notes. I felt that Travers was being handicapped in having these

notes outside of his own branches, and I said to Mr. Stratton that I thought if he
felt the way he did about the Keeley Mine and I felt the same. way (I believed

every word the man said), that it would be .a mistake to hold these notes we
had. He said, "All right, if you think so, all right". So the next, day or the

day after I called Travers in and I said,
.

" Now, look here, your bank is all right,

is it not ? " " Oh," he says, " it is all right ; we are being hammered by the other

banks, but we are strong ". His sworn statements were very excellent ; I read them
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every month and watched them. 1 said, " Travers, if it is all right, and you tell

me it is all right, I do not want your notes, my hokling of them will only em-
barrass you ", and I handed them back to him and he took them away—I don't

know whether he took them away, but 1 know he got the notes; and that left us

with the security of Keeley bonds, a million dollars of bonds against $100,000
advance.

Q. In the meantime you had got your bond mortgage? A. Yes, in the

meantime Mr, Bicknell had completed the papers and we had the bonds deposited

with us, and we had security and that, in addition to the obligation of the bank
to pay, became our only security with regard to the $100,000 loan.

Q. There was a bond mortgage in addition to the deposit of the bonds them-
selves? A. Yes, we were only trustees on the bond mortgage,

Q. Were the bonds themselves deposited with you? A. Yes.

Q. In whose favor were the bonds? A., They were payable to bearer.

Q. Had they no name in them at all? A. They never have.

Q. Had these bonds no name? A. I do not think so.

Q. Some question arose afterwards? A. It was all investigated in the

matter we had with the liquidator.

The Commission adjourned at 1 p.m. to 2 p.m.

; The Commission resumed at 3 p.m., June 12th, 1912.

J. J. WARREN", Examination Continued:

Me. Hodgins: We were speaking about the $100,000 loan; the loan finally

as it went through was secured by the Keeley Mine bonds? A. Entirely.

Q. And the bond mortgage? A. We were trustees of the bond issue, and

the bonds were pledged to us in our corporate capacity.

Q- Were you trustees for any other bondholders than yourself? A. We
had the entire issue.

Q. Was there anything else handed to the Trust Company at that time to

your knowledge? A. I do not think immediately; but either the same day or

the day after Mr. Travers was in the office and he had told me, as I have said,

what a lot of money the bank was going to make out of the Keeley Mine; and I

said to him, " Now, we are lending you a lot of money and we are only getting

ordinary rates of interest, I think 6 or 7%, and I said, " I think in view of what

you told me that the bank has a large amount of stock which they are not carry-

ing as an asset and which they are going to make a lot of money out of, that you

might very well give us a little bonus in connection with this ". I said, " We
would make more friends by letting this money out in ten thousand and fifteen

thousand and twenty thousand dollar lots than in letting you have it in a hundred

thousand dollar lot ". He admitted it, and said, " Yes, that is quite right ". He
said, " Supposing I give you a bonus—I mean the Trust Company—of 25,000

shares of Keeley Mine stock ? " I said, " If you think that is not too much, I am
satisfied. In view of what he said, I thought it was a substantial proposal or

bonus, and he said, " I would be very glad to do it ". I said, " Well, then, you

may transfer 25,000 shares of it to Mr. Stockdale in trust, and I am perfectly

satisfied and I think you have done very well by us ". He said he was very glad

to be able to do it and it was all right. That is the only conversation I had with

Mr. Travers in regard to anything but the Keeley Mine bonds.

Q. Did you get the $25,000 stock? A. No, I do not think so. I think

there was a certificate of some kind, I think the stock was pooled in some way or
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another it developed afterwards, I did not know till some time afterwards, I think

we got a certificate or acknowledgement by somebody that 25,000 shares were held

in the name of E. B. Stockdale in trust.

Q. What did you know of anything of an arrangement with Mr. Stratton in

regard to $50,000 additional of stock in the Keeley Mine at that time? A. I did

not have any conversation with Mr. Travers about that.

Q. Did you know of it at the time you were arranging about the $25,000

bonus? A. jS[ot the slightest.

Q. When did you first hear of it? A. I heard about it much to my sur-

prise about five o'clock in the^afternoon, I remember it very well, about five o'clock

in the afternoon of the day I was leaving for the West; I was down here just a

short time and was returning. Mr. Stratton came into my office.

Q. When would that be ? A. It would be about the second or third of August.
early in August, it was after the loan had gone through and after the $25,000 bonus
arrangement had been made; and then Mr. Stratton came into the office and said

he had arranged with Mr. Travers for a bonus of 50,000 shares of Keeley Mine
stock. " Well " I says, " That is most extraordinary ; I said I got $25,000 from him
to-day—it was the same day Travers had been in—and I said I think that is quite

enough. Well, he said, " This is a little different, this is a personal bonus ; half of

it is for you and half of it is for me ". I said " No, I would not have anything to

do with it. I have read Mr. Travers' evidence and he says he gave it to Mr. Stratton

as mere security. Mr. Stratton says the same thing. That is what was said to me;
but perhaps it was a little bit personal, I never could understand why the offer was
made to me; it was the first and also the last of the kind, and Mr. Stratton and I

had some very serious differences and I think he would be about the last man, to,

at least if I could imagine the positions to be reversed, I would be the last man that

would want to give Mr, Stratton anything in the nature of a possible Christmas
present to speak, and in view of Mr. Travers' statement and Mr. Stratton's, I do

.not know what to make of it.

Q. When did you leave for the West? A. I left about the 3rd August I

think.

Q. You wrote a letter to Mr. Travers about this same matter, about this same
bonus? A. Yes, later on.

Q. The original is among the papers I am expecting up but I have a copy of

one of the letters; perhaps if you could look at it it will refresh your memory; it

apparently bears out what you say? A. Yes, I wrote that letter.

Q. There is a question I want to ask you about it; you mention Mr. Stratton

having spoken to you in reference to some shares in the Keeley Mine that Travers

was transferring to him, and he said he proposed giving you one-half. " But since

I came out I have a letter from him that you have made the transfer and he has

executed a declaration of trust in my favor " ; and then you go on to say that your

alleged share will be handed back to Travers if you ever get it subject to any

subsequent arrangement to benefit the Trust Company? A. Yes.

Q. That bears out vour recollection of what Mr. Stratton said to you? A.

Yes.

Q. You left for the Coast and communicated with Mr. Travers in that way?
A. Yes.

Exhibit 77: Copy of letter of James ,1. Warren to W. E. Travers, Septem-

ber 20th, 1910.

Q. Did you get a reply from Mr. Travers? A. No, I never discussed it

with Mr. Travers subsequently at all, because when I got back in November it was

just before Mr. Travers went down to Lindsay in connection with the matter that

resulted in the failure of the bank, and I did not consider it a very substantial

matter at any time.

Q. There is another letter which I cannot recollect very much about except

it was giving him some advice as to reorganization ? A. Yes.
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Q. Have you any objection if I show the letter to Mr. Hellmutli to putting it

in if I think it is necessary? A. No.

Q. I cannot tell without seeing it? A. I notice the last paragraph says

something to him about being careful; that was in line, that referred to bis con-

versations with me, Mr. Commissioner, in which he said that the other banks were
throwing circulation at him and trying to make his life generally miserable, and I

was suggesting to him that he should keep himself in thoroughly strong condition.

1 have sometimes thought—I do not know which horn Mr. Stratton would prefer to
take,— but I have sometimes thought he was seeing if he could not more or less

compromise me in connection v/ith that. I do not know, but there is either the one
or the other.

Q. He is no longer connected with the Trust Company ? A. He is a director

but he is no longer an executive officer.

Q. Are you still connected with it? A. I am the President of the Trust
Company.

Q. In that letter I remember you were advising Mr. Travers to reorganize

his Board ? A. This is the other letter.

Q. I think it is about the same time? A. I could explain that; I remem-
ber the letter very well; before I went away Mr. Travers told me that he had been
in touch with Mr. Cawthra Mulock with the idea of getting Mr. Mulock to take

the Presidency of the bank and getting a new Board of Directors. Mr. Travers
said to me that he recognized that the rest of the bankers were not treating him in

the way they should, and he felt that he owed it to the shareholders and the depositors

of the bank not to stand in the way of the progress of the bank, and that he wanted
to get in a new Board, a strong Board, to get a strong man like Mr. Mulock to take

the Pr3sidency and he would give up the general management but would remain
on the Board too, because he did not want to be wiped out entirely, because he did

not deserve any such fate. I said to him then,—you know the stock was selling

1 think' at about $50 or $60 a share—I said to him, " if you feel that way perhaps,

we could get some people and perhaps we could move the head office to the West
and start all over " ; and he said " All right, I wish you would see what you can do ".

I went out West and went over the situation and came to the conclusion that the

West was no place to establish the head office of a bank that did not have a very

large amount of money to lend, and it is no place to go with a bank to solicit

deposits, because everybody was borrowing and nobody depositing, that is speaking
broadly; but I took it up with some of my friends there, and I also took it up with

some of my friends of mine in Ohio, a man with a great deal of money, and I

wrote this letter to Travers first of all telling him that upon going to the West I

found it was no place to move the bank, but I said to him, " Now, I think perhaps

this can be done in another way ". I have not seen the letter for some time but I

am giving it to you as I recollect. I said " I think if we could get three or four

strong men to go on the Board and take up all this weak stock and take it off the

curb, wherever it was—I do not think the stock was ever lifted—and put in a new
management, that within a year or two the stock would come up to par, and if we
could not do anything else we could then amalgamate with one of the larger banks

and make some money ". It was not a personal matter so far as I was concerned,

because I had not any money to go into it, but I thought I could organize a group
to do it.

Q. I remember the only matter of importance in the letter was you made a

suggestion that he should have an audit made ? A. I said to him, " if you fall in

with this suggestion,—I have spoken it up with my two friends and they are ready

to go in—if you fall in with the suggestion, you have Edwards, Morgan & Com-
pany go into your bank and make an examination and an audit, and if their report

be satisfactory as I have no doubt it would be—I remember putting that in because

I had every confidence in the institution—I said the business could be done. I had
a reply to that in which he said that the matter could stand until I returned.
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because conditions had improved very much and everything was going along very

nicely.

Q. Had you anything to do with the last loan taken, the $395,000 loan? A.

J^othing.

Q. It was done while you were away ? A. Yes, it was really a consolidation.

Q. You do not know anything personally of the details? A. No, I was not

in Toronto at the time and did not get into Toronto till a month later.

Q. I think that is all, except I would just like to recall what Mr. Lindsay

said ahout that interview in August, page 357 and 358. He says he met you at the

Dominion Permanent Office and went down to George H. Watson's office with whom
there had been an appointment? A. I cannot say anything more than I said this

morning that I have no recollection of having met Mr. Lindsay until I was intro-

duced to him at Mr. McLennan's funeral which took place a long time afterwards.

Q. He rather kept himself in the background? A. He kept himself so

effectually in the background that so far as I am concerned I did not see him.

Q. Is he riglit in saying that you ?tnd Mr. Hunter and Mr. Travprs met in

the Dominion Permanent and walked down? A. No, I do not think so; I think

he means the Trusts & Guarantee Company in the first place ; that is a verbal slip

;

I have no recollection of having been with Mr. Watson accompanied by Mr. Travers

and Mr. Hunter, I remember being there on one occasion with Mr. Hunter, it

may be that Mr. Travers was there too.

Q. Was it in his office at night? A. I do not think, but ^\e had a lot of

Tiight appointments. This arrangement when the call loan agreement was made it

was at night; w6 did not draw any distinction between night and day; whenever

there was anything to be done it was looked after.

Mr. Commissioner: Was there ever any suggestion or arrangement that the

stock subscriptions as well as notes should be hypothecated with your company? A.

No, sir, not to my knowledge.

Q. You knew of course, I understand, that these were notes that had been

taken for stock ? A. Yes, quite so ; they show it on their face.

Mr. Hodgins : Would you just give me that memorandum we discussed during

the adjournment, showing when interest was credited up on that account, which

will settle the date beyond controversy? A. Yes.

Q. And I will attach it to Mr. Stockdale's statement which he gave me ? A.

Yes. Mr. Stockdale having the books before him will be right, but my impression

is that we allowed interest for quite a period, some seven or eight months and
whatever that shows is right and if my recollection does not agree, while my recollec-

tion is honest, it is inaccurate, and there was some reason why we ceased paying

interest.

Q. It will be only a short statement of a few items and that will settle up
to what date it was paid ? A. Quite so.

AETHUR J. LINTON, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins: Look at that cheque (Exhibit 28) and study it for a moment
and look up your teller's blotter—you were receiving teller, were you not? A. Yes.

Q. The first receiving teller of the Traders Bank on the 6th December, 1906,

in Toronto? A. Yes.

Q. That is your stamp on that cheque Exhibit 28 ? A. Yes.

Q. We want to know something if you can remember it about the way in

which that came to be cashed? A. The only thing I can recall is from that

deposit slip, Mr. Lindsay made a deposit on the 6th December, 1906, to W. J.

Lindsay in trust in our savings bank department of $5,000.
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Q. In what form was the deposit? A. It' was evidently—the deposit slip

is marked cheque; the cheque has evidently been for $10,000 as I have not got a

$5,000 cheque on my blotter for the day.

Q. On the face of the deposit slip it looks as if he deposited a cheque for

$5,000 ? A. Yes.

Q. And is that credited as a receipt through you? A. Yes, it is credited

$5,000.

Q. What makes you say the cheque was evidently $10,000 because you had

not some entry? A. I have not a $5,000 entry in my blotter.

Q. You have a $5,000 entry on the debit side? A. I have not a $5,000

credit entry.

Q. Explain why you would need that to verify the fact a cheque for $r>,000

was deposited; you are the receiving teller? A. Yes.

Q. Money comes in and goes on which of your pages, to the debtor or credit?

A. On the credit; the receiving teller does not pay any cheques.

Q. What entry have you got about this $10,000? A. I have got $10,000

charged here, $5,000 deposit.

Q. Charged here, does that mean that you paid it out? A. Not necessarily;

it would mean I vrould either credit an account or pay it out if I so choo.-e, but the

receiving teller did not make any payments, particularly for an amount such as tliat.

Q. The entry of $10,000 on page 420 would indicate you had paid $10,000

out? A. Or given credit for it.

Q. You had parted with it in some way ? A. Yes.

Q. You would be entitled when the cash was gone over to say " I have paid

out $10,000 " ? A. Yes.

Q. Was that done early or late in the day, can you tell from the position in

your book ? A. I could not make any statement as to that.

Q. It is the second entry there? A. Yes.

Q. It is the second entry there? A. Yes, but I might possibly not enter

up my blotter till the end of the day's work as far as cheques are concerned, because

with the deposits it would keep me busy, although from my savings bank deposits I

should judge it would be in the afternoon because it is the second to the last savings

bank deposit and the deposits would be put through immediately upon receipt, so

that they could be handed to the ledger keeper for entry.

Q. What is that little memorandum in pencil on the back, $10,000 ? A. It

is not my figures.

Q. Whose handwriting is it ? A. I could not say.

Q. Had Lindsay an account in the Traders Bank apart from the savings ? A.

Not to my knowledge ; I was not versed on the ledger.

Q. How would the transaction have been put through if this $5,000 means
that you merely credited it? A. I might possibly have had large legals in my
box and paid them, otherwise had I not those legals I would have credited our

paying teller with the amount and he would have paid it.

Q. Whose writing is the cheque $5,000? A. That is not mine, Lindsay's

I suppose.

Q. Would that be done in another box altogether from your own—^how did

you become possessed of it? A. I just secured it this morning from the bank.

Q. In whose custody would it be? A. In the custody of the accountant,

Q. It would not have been one of the papers you had that day, the 6th Decem-

ber? A. Yes, I had that; that is my initial (on the deposit slip).

Q. Explain how you got it? A. ^ Evidently Mr. Lindsay had made that

deposit, handed the slip in to me, making out the slip himself, and I initialled it

and handed it on to our ledger keeper.

Q. You received the savings bank deposits as well? A. Yes.

Q. Would you think that only $5,000 was paid out on that cheque, and the

other $5,000 just credited ? A. I would judge that.
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Q. You would judge that from the entries in your book ? A. Yes.

Q. Do you remember anything about the transaction? A. No, I cannot

recall the transaction.

Q. Did you know Lindsay? A. It runs in my mind that I did know Mr.

Lindsay, not personally, but having met him I think in the office, in connection

with the Farmers Bank account.

Q. Were you familiar with Travers' signature? A. No, sir, the cheque

would have to be marked before being paid.

Q. It would come to you from? A. From the ledger-keeper, or rather

from Lindsay to the ledger-keeper and returned to Lindsay and handed to me.

Q. Evidently you would have paid out $5,000 in cash? A. I would have.

Q. Do you know what bills you paid it in ? A. I would have paid it pro-

viding I had had large legals, not otherwise.

Q. If you had not had large legals what would you do ? A. I would credit

our paying teller with it on a slip between tellers.

Q. We have had the paying teller, and he said that we would have to look to

you, that that went through your box ? A. It is very unfortunate that my cash

statement has been destroyed and also the slips between tellers.

Q. That is all you can tell us? A. With the cash statement and the slip

between tellers I could give you possibly more information.

Q. Have you any objection to leaving this deposit slip here? A. No.
Exhibit 78 : Deposit slip for $5,000 to the credit of W. J. Lindsay in trust

Me. Commissionek : If this was put on the slip to the paying teller, what
does the paying teller pay it out in ? A. I could not say that.

Q. In the ordinary course? A. Providing he had large legals he would
pay it in large legals.

Q. What is the largest bills of your bank? A. One hundred dollar bills.

Q. Why not in your own bills? A. We could pay them, but it is prefer-

able in paying an amount like this, it is just a case if we pay our own bills for an
amount like this, no doubt it would come right back through the Clearing House
on the following morning.

Q. And give you more labor? A. Exactly so.

The Commission adjourned at 3 P.M. to 11 A.M. June 14th, 1912.

Toronto, June 14th, 1912.

The Commission continued its sittings at Osgoode Hall, at 11 a.m.

PRESENT

:

Hon. Sir William Meredith, Commissioner.
Frank E. Hodgins^ K.C. and J. Thompson^ K.C, representing the

Dominion Government.
I. F. Hellmuth, K.C, representing the Trusts & Guarantee Company.
H. H. Dewart, K.C, representing Dr. Beattie Nesbitt.

Mr. Dewart : My learned friend informed me that he wanted Dr. Beattie

Nesbitt in attendance this morning. The hearing of the criminal charge in the

Police Court was fixed for this morning and I have just come from there. The

Crown asked for an adjournment till Tuesday next, and Colonel Denison, the

Police Magistrate, has given us right of way on Tuesday, and there is no question

the case will go on then. I feel, Mr. Commissioner, as these matters have to be

gone into in the Police Court, it is only fair to Dr. Nesbitt, that he should not be

asked to testify here until that preliminary hearing has been held.
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Mr. Commissioner: Has he made his election?

Mr. Dewart: Well, yes, he has elected to be tried b)^ jury.

Mr. Commissioner: So that there will be only the preliminary examina-
tion, and that will be very brief.

Mr. Dewart : I may say Dr. Nesbitt is anxious to give the Commission every

assistance he can by any testimony he can give, and if your Lordship can let the

matter stand until after Tuesday, he will be glad to attend at any time your Lord-
ship will hear him.

Mr. Commissioner: I will be in Divisional Court the next two weeks. How
would Saturday of next week suit?

Mr. Dewart: Very well.

Mr. Commissioner : Provisionally, then, we will say Saturday of next week,

and if I find that there is likely to be some time available in the following week,

end that is as convenient to all, perhaps it will be better to take it then than on
Saturday.

MATTHEW WILSO^^ Sworn, Examined by:—

Mr. Hodgins: You are a member of the Board of the Trusts & Guarantee
Company ? A. Yes.

Q. You had to do with a transaction shortly before the bank failed, I think

it was a loan transaction; I think the date was November 2nd, 1910, or there-

abouts ? A. Yes.

Q. Prior to the inception of that loan transaction, had you anything to do
with the Farmers Bank as a director of the Trusts & Guarantee Company? A.
-]!s'ot prior to that transaction. The transaction which culminated on the 3nd No-
vember began a week or two before, but nothing prior to that whatever.

Q. You were a director of the Trusts & Guarantee Company? A. Yes.

Q. Do you attend regularly? A, Yes, I think I do, not absolutely every

meeting, but nearly every meeting.

Q. Were you as a director at all familiar with the $80,000 loan or the

$20,000 in December, 1906? A. No, I never heard of those at all until this

matter arose; I was not a director at that time.

Q. When did you become a director? A. I think I have been a director

two years or nearly two years.

Q. Were you aware that circulation was being deposited with your company
by the Farmers Bank? A. Not at that time.

Q. When did you become aware of that? A. I became aware of that in

October, prior to the second of November, that you speak of.

Q. 1910, how? A. I was instructed by the Board to look into the matter
of the loan which the Farmers Bank had got from the Trust Company, and look-

ing into it I became aware of deposits being made by the Farmers Bank with the

Trust Company of their own money.
Q. Then did that arouse your suspicion at all as to the situation? A. No,

no suspicion aroused ; it led to my having the transaction changed.

Q. Why did it lead to that, what Avas there in it to require that? A. It

led to it in this way : the Board, when the matter of the loan of $100,000 on the

Xeeley Mine bonds of a million dollars was reported, members of the Board said

it was contrary to their rules to loan upon mining stock, no matter what the

security was, and the general manager M-as then out in British Columbia and the

president could not give sufficient information to satisfy the members in regard

to this, and they instructed me to take up the whole matter.

Q. Who was the president? A. Mr. Stratton was then.

I
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Q, Tell us what you did? A. I think it was on the 28th October I came
to Toronto and I found in the meantime that the executive officers had told Mr.

Travers that the Board had instructed me to look into this matter, and 1 had some

one telephone to Mr. Travers to come to the Trust Company to discuss the matter,

and he did so, and Mr. Stratton, Mr, Morden and myself and Mr. Travers dis-

cussed the matter then.

Q. At some time or another, one of those discussions, the Bank Act was

produced and discussed? A. No, so far as any time I was present the Bank
Act was not produced. As a matter of fact, 1 inquired and I could not fmd the

Bank Act.

Q. You discussed a section of it at all events, didn't you? A. If you men-
tion the section; 1 do not remember discussing any section.

Q. What is said is this, there is some question as to whether the bank was

Justified in giving the security, and either you or Mr. Morden, I think you, if my
recollection serves me right, said something to the effect that you were pressing

for the loan, and the doctrine of pressure would rebut the inference— ? A. I

remember it was said that Mr. Morden had said that in my presence; that is

entirely a mistake. The only time when a discussion took place was when Mr.

Stratton, Mr. Morden and myself were present and such a discussion as that did

not take place while I was present.

Q. How do you account then for Mr. Morden saying so? A. I never

heard that Mr. Morden did say so.

Q. I thought you said so? A. No, Mr. Morden said it never took place

and so does Mr. Stratton,

Q. And you agree with that? A. Yes, I agree with that.

Q. What did take place? A. When Mr. Stratton came, Mr. Stratton

explained to Mr, Travers that the Board had instructed me to take the matter

up and that it was a matter out of the control of the executive officers, and I told

Mr, Travers what I found seemed to be the state of the loans; that is, that there

was $75,000 loaned on a call loan agreement with some piano stock, and that there

was $100,000 loaned apparently on a million dollars worth of bonds in the Keeley

Mine and there was a deposit in the Trust Company by the bank of something in

the neighborhood of $120,000 on a deposit receipt, and another deposit on a general

account, that is a current account of $5,000-odd, and then Mr. Travers explained

that they had a deposit in our Trust Company of, I think it was in the neighbor-

hood of $70,000 or $60,000—you want me to give the whole?

Q. No, I do not; I do not really want to go into these details, we have had
them before. You discovered there were two accounts, one due to you and the

other due the bank? A. Yes.

Q. Will you explain why the transaction took the shape it did if the result

of it was that it left about the same amount to the credit of the Farmers Bank
with you? A. That is why the transaction of the 2nd November took place?

Q. Yes; in the first place, perhaps you will tell me what was the object of

having any transaction at all at that time? A. The object was this, that the

Board did not want money standing on a call loan with only stock in a mining
company as a security.

Q. What money was standing on call loan? A. There was $100,000 stand-

ing on a call loan with mining stock only as security. The Board did not want
that. Then in the next place I think possibly it was my own suggestion that

originated the idea, that we were not being treated fairly—I do not mean that in

an offensive sense, but we were not getting a fair bargain, their depositing with

us and we depositing with them, because if the bank deposited with us (we not

having any circulation) the bank got a certain benefit from their deposit of their

circulation which we did not get by making a deposit with them.
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Q. You were getting interest on your deposit? A. Yes, but we were only
getting 4%, I think it was, while if we had that money we would let it out on
call loans and we ought to be getting about 7% on it.

Q. You were not paying any interest on their deposit account with you?
A. My recollection is we were not.

Q. Then you think you wanted some better arrangement? A. Yes.

Q. And did you get it in this transaction? A, Yes.

Q. To what extent were you benefited in the matter of interest? A, We
got 7% instead of 4% on the amount deposited in the bank and we also got

7% instead of 6% on the $75,000 call loan.

Q. What did the bank get? A. The bank did not get anything.

Q. What was the security taken for the $295,000? A. Promissory notes

to the amount of $108,000 and stock in a Piano Company which was worth prac-

tically enough to make up the balance and then they kept also the mining bonds.

Q. I thought the objection by the directors was to the holding of these

bonds, lending money upon bonds? A. They did object to that.

Q. You still kept them? A. Yes, but we got enough other security to

cover the loans.

Q. Did you ever see those bonds ? A. Yes.

Q. Where were they? A, In the Trust Company's possession.

Q. I am instructed,, and it has been so stated that they never left the posses-

sion of the bank? A. That is a mistake I think. I examined the bonds and the

mortgage.

Q. You examined the bonds? A. Yes.

Q. You say you had the bonds ? A. Yes, I think so, my recollection is I

examined them in our office.

Q. Possibly I am thinking of the stock which has been mentioned; I will ask

you about that later? A. I feel there is no doubt as to what I say as to the

bonds.

Q. The result of that was to put to the credit of the bank a certain amount
of money, some fifty or sixty thousand dollars? A. No. we put to the credit of

the bank the whole amount. Mr. Travers wanted to get $305,000, and I think we
pared that down till it came to $395,000' and then we gave a cheque to Travers
which he deposited to his credit in the Trust Company, and then he chequed
against that and paid off these other amoimts.

Q. But it did leave $60,000 odd to the credit of the bank? A. It may
have ; I could not speak definitely as to that, but it possibly would.

Q. You knew the stipulation was that the amount to J;heir credit should not

be cut down if they gave you this additional advantage? A. Oh yes; what I

mean by that is they were still to keep their account in the Trust Company, but

they had the right of course to cheque that out as they pleased.

Q. And the result of this did not change that, it practically left the same
sum there subject to their cheque ? A. I would not say the same sum ; I think

there was a variation of probably between $5,000 and $10,000.

Q. Were they to have the right to draw that out as they liked ? A. Yes.

Q. Without any qualifications? A. There was no qualification whatever

60 far as I know, and I think I would have known it if there was any.

Q. Am^way if there was a qualification, it was not any part of the stipulation

so far as you know? A. Not as far as I remember.
Q. Did you know anything or hear anything about 50,000 shares in the

capital stock of the Keeley Mine when you were investigating the situation in

October? A. No, never heard of that.

Q. Did you find any such stock with a memorandum pinned to it as to the

way in which it had been received by Mr. Stratton? A. I did afterwards, but

not then.
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Q. Wlio did you get the securities held by the Trust Company from when
you commenced investigations? A. They were produced, I think, to me in a

large bundle of box of papers that contained the whole transactions of the Farmers
Bank, and I went through them myself,

Q. Who from? A. An officer of the company, I think it was Mr. Howard.

Q. You say you heard afterwards of these 50,000 shares of stock? A. Yes,

1 was not dealing with stock at all, it was bonds I was dealing with; I did not

know anything about where the stock was.

Q. WTien did you hear about it? A. I don't think I heard of that until

after the failure of the bank.

Q. Did you ever see them? A. I am not sure, but I think I did see them
in the liquidator's office at the time of the examination.

Q. Was there any memorandum attached such as you have spoken of? A.

1 cannot speak with certainty as to that. My recollection if I were just asked as

to that is that the stock was in the name say of some person, trustee, or in trust.

Q. You see there was 25,000 shares in the name of Mr. Stockdale in trust;

that was given as a bonus upon the loan? A. Yes, that is what I understood.

Q. But you did not come across that in your looking at the securities? A.

No, I think the first time I saw any of the stock whatever was in the liquidator's

office.

Q. I am speaking now of another $50,000 altogether which was in the name
of Mr, Stratton in trust ? A. Well, my recollection is that that was there at the

same time, and that it just said in trust; I do not remember any memorandum
pinned to it. There may have been and I have forgotten it.

Q. I thought Mr. Morden was the one who said that about the Bank Act.

Mr. Hellmuth: He denied it? A. I have not seen any of their evidence

at all, and I have not been speaking to any of them, so I do not know what

evidence you have taken.

j\Tr. Hodgins : I see it was Mr. Stratton who referred to the Bank Act and

not Mr. Morden :
" Q, What was the occasion of bringing the Bank Act down and

reading it to Travers ? If it had been the riot act I could have understood it ? A.

I do not know about that—something about Mr. Morden—I recollect the Bank Act,

but I do not remember that ". A. I might say the conversation was just in the

opposite direction.

Q. In what respect, what is the opposite direction? A. The opposite direc-

tion was this, that Mr. Travers urged upon me the bank had its troubles at the

time when there was some run on the bank owing' to some reports about it out in a

country place, but that they had got past that, and everything was going nicely.

Q. Did you make any independent inquiry as to the bank's position? A.

Through Mr. Morden, I did. I asked Mr. Morden to get the bank's returns and
to see them.

Q. Outside of that did you make any inquiry as to the bank's position? A.

I do not think I made any outside inquiries at all except what I could make
through officers in the Trust Company.

Q. In speaking of the cheques that were drawn upon that account—I am
looking at a letter which you wrote which I will be glad to show you :

" Then he

chequed out of the Trust Company a former deposit account whicR the bank had
with the Trust Company of $70,094.55 "—was that what we have referred to as the

circulation amount? A. That I believe is the amount which I spoke of as be-

tween $60,000 and $70,000.

Q. What sort of notes were those that were given? A. They were in the

first place a note of tlie bank and then the notes that were transferred were cus-

tomers' notes payable to the bank and transferred by the bank to the Trust Com-
pany.

Q. There was difficulty after that transaction about paying Mr. Travers'

cheques? A. Yes.
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Q. What was that diflRculty? A. I think the first difficulty arose when Mr.
Travers wanted to replace the notes. The ciistomers notes would be coming due,

and he would need to attend to his branches. Then he would send in order to take
them up, other customers' notes to take their place, and the first difficulty arose so
far as my recollection goes in the Trust Company in thinking that the notes that

they received to supplant the notes that were to be given were equal to the notes
that were given up.

Q. That was the difficulty you say? A. That was the first so far as I

recollect.

Q. That was used, as a reason to prevent him drawing upon the amount
which had been put to his credit on the faith of the new loan? A. No, I never
knew that, I never heard that suggested till now.

Q. Do you say he would be entitled to cheque out that balance to his credit

freely and readily, and he never was obstructed in doing so? A. My understand-
ing was he was entitled to cheque that out and I never knew of his being obstructed

in doing that.

Q. "What difficulty was there? A. He drew after the 2nd ^SToveniber much
more than enough to cheque that out.

Q. Was it after he had chequed it all out that the objection arose? A. I

could not say till after he had chequed it all out, but he would need sometimes
further money and when he would need further money placed to his credit so that
he would draw a larger amount than was standing to his credit he would deposit
with the company notes in order to cover that, and also made a new note himself,
but that was not part of the transaction of the 2nd of November at all.

Q. That was subsequent? A. Yes, those were transactions that were arising
from time to time, so that Mr. Travers would have at his disposal, money which,
on the 2nd of November he did not seem to expect that he would require.

Q. I suppose you did not stay down here and keep track of all the financial

details; are you giving us this from what you understood afterwards or from your
personal knowledge? A. I did not stay here, but I was down I think twice after-

wards and discussed the matter with Mr. Travers and with the officers wlien these

diffi^culties arose.

Q. When the bank closed its doors Travers had drawn out most of the

m.oneys that had been put to his credit? A. I think so; possibly there were
$5,000 or ? 10,000 still to his credit.

Q. What did Mr. Stratton say about the position of the bank when you and
he and Mr. ]\rorden met? A. "UHien we met and also prior at the Directors'

meeting Mr. Stratton said that the loan was perfectly secure; it was the other

directors who insisted upon my taking the matter up.

Q. What was said at any time during the negotiatious with Travers when he
was not there as to the situation of the bank? A. I do not think that it was
discussed at all, that is the situation of the bank, except while Mr. Travers was
there, and it was Mr. Travers assuring me that there was no security for taking
these notes and pressing that on me and apparently not satisfied that I was insist-

ing upon it.

Q. My information whether rightly or wrongly is that you and Mr. Morden
were particularly anxious having regard to the condition of the bank as to this

loan? A. This is the first I heard of that except anxious to comply with what
the directors insisted, and that is that no loan of a Trust Company should stand
upon the security of mining stock.

Q. Was any of your anxiety based upon the idea that the bank was in bad
financial position or was pressed for money? A. I cannot say that it was, in

fact I did not know that the bank was pressed for money and I was assured that it

was not pressed for money, that it had got past that stage.

Q. By whom? A. By Mr. Travers at this conversation when Mr. Stratton
and Mr. Morden were present.
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Q. And there was no suggestion from you that pressure would make the

transaction good? A. Never the slightest suggestion.

Q. You had no suspicions of the bank being in an insolvent condition? A.

No, not a suspicion of the bank being in an insolvent condition.

Q. Or even hard up? A. It did seem as if the bank was being pressed for

money.
Q. Yes; that is equivalent to being hard up, is it not? A. Perhaps it is;

but the question of insolvency is quite a different thing; in fact I was led to believe

that the bank could get money at any time.

Q. By whom? A. By Mr. Travers and by Mr. Stratton.

Mr. Commissioner: Is this a correct statement of the transaction in this

letter that Travers, you say—I suppose it means the bank—should borrow enough
to pay off the two loans of $75,000 and $100,000 and to pay a deposit of $120,000
in the current account—is that an accurate statement? A. That is an accurate

statement of the form of the transaction.

Q. There was no re-borrowing at all, it was simply a consolidation of the

existing indebtedness? A. The existing indebtedness was consolidated in that

way.

Q. There was no new advance? A. I do not remember whether there was
a new advance or not.

Q. This document does not indicate there was any new advance ; we have not

the agreement between the Trust Company and the bank as to this $295,000 loan?

A. It is in writing.

Q. Did the $295,000 loan still remain a call loan? A. My recollection is

it did, in fact I feel quite sure it did.

Q. So that the bank was in such a position that at any time it might be called

upon for the whole of this amount? A. That is my recollection.

Q. Did Mr. Warren tell you or was he here at the time? A. He was not

here at the time.

Q. Did you see him or not? A. No.

Q. Did you ever learn that Mr. Warren had had notes and had given them up
because he thought the bonds were ample security? A. Yes.

Q. Did not it strike you as somewhat strange that a bank that was solvent

should hypothecate $108,000 of its paper, one-fifth of its whole capital. How did

you suppose it could get on handing those over to the Trust Company in substitution

for a security that you were giving a black eye to ? A. The only way I could see

it could get on with that would be by exchanging the notes from time to time as they

became due.

Q. I do not mean that at all. You have had a good deal of business ex-

perience with banks, did you ever know a bank that was not hard pressed that

took $108,000 of its customers' notes and pledged them for a call loan, did you ever

hear of such a transaction unless the bank was in deep water? A. I never heard

of such a transaction at all.

Q. Would not common sense lead a business man to think that a bank wa?

in deep water when they had to do that? A. It would lead a person to think

that the bank was pressed more than ordinarily, as I said, for money, but the bank

might be perfectly solvent.

Q. You were the only one according to your evidence that was pressing the

bank? A. I was pressing the bank for security.

Q. And you were getting these Farmers notes or its customers notes to the

extent of $108,000? A. Yes.

Q. I should have thought that was the plainest indication that the bank was

in great stress that it had to put up that $108,000; it did not so occur to you? A.

It occurred to me that tlie bank was badly in need of money; I do not know that it

occurred, ip fact I know that I did not think of great stress, but I quite realized

that that was not a usual course for a hank to follow.
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Q. Did you make any inquiries as to how the bank became possessed of these

bonds, how much they had invested in them? A. No; I made an investigation,

that is I got the papers, and I found that the papers had been certified and I asked

how much had been invested in the bonds.

Q. By whom? A. By the bank. I understood that the bank had not the

full amount, but merely tne full amount invested in the bonds.

Q. What do you mean by the full amount? A. That is the bonds, as I

supposed represented practically the whole mine, and that represented a million

dollars.

Q. Well, what was the bank's money investment in that as you understood?

A. I do not know, but it was over $400,000.

Q. Did that give you a glimmer of light as to the bank's situation, the bank

with a capital of less than $600,000, putting $400,000 into this Keeley Mine and
having to meet your demand by putting up customers notes to the extent of

$108,000? A. I would naturally think of course the very fact of it putting so

much into the mine would lead to the necessity for raising money outside.

Q. Did it strike you as an extraordinary thing that a bank would be in a good
position that had taken $400,000 of its $600,000, that is putting it larger than it

was, and putting it into a mine? A. If I had been a bank manager I certainly

would not have done it.

Q. I am not asking you that; I am asking you if it did not strike you as

indicating something wrong in the condition of the bank that would do that, and
then in order to secure you take $108,000 of its customers' notes? A. I would
have thought that that indicated that there had been bad management in the bank
or something in the bank.

Q. Did not it indicate that the bank was rotten? A. I would not like to

say that sir.

Q. The bank that would put $400,000 in this hole in the ground and could

only secure you by giving you customers' not^? A. Of course, remember that

that mine at that time I think was supposed by everybody to be not merely a hole

in the ground, but was a valuable asset.

Q. It was not valuable enough for the Trust Compa.ny apparently? A. It

was not a question of value, so much as the nature of security.

Q. But you hung on to the security ? A. I know, but we wanted the other

fiecurity.

Q. You wanted it supplemented ))}' customers' notes, it could not have been

the character of the investment, it must have been the uncertainty of that kind of

investment ? A. A person does not want any institution with its money invested

in that kind of thing.

Q. Why did not you give up the Keeley stock? A. That is not the way a

creditor usually does.

Q. If you had stock worth $400,000 as security for $295,000 what did you
want that $108-000 of customers' notes for? A. Because it was against the rule

of the directors to invest in a mine.

Q. Apparently not, they had passed this loan ? A. I think not.

Q. I think the evidence of Mr. Warren had made the loan, but when it came
before the Board was when they instructed me.

Q. That is not Mr. Warren's evidence; Mr. Warren did not make the loan

until he got the consent of his Board or the executive? A. That is something
before my time; I had nothing to do with it then.

Q. Does not it look as if somebody smelt disaster and wanted to get under
cover? A. I could not say that.

Mr, Hodgins: Mr. Hellmuth, I want to put in certain letters by calling
Mr. Stockdale or Mr. Morden, or perhaps there would be no objection to putting
them in without calling either of them.
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Mrt. Het.lmutii: Did you examine him as to tliein?

Mr. Hodgins: No.

Mr. Hellmuth : If there is anything that requires explanation with regard

to them it will- be better to examine them.

Mr. Hodgins : There is the copy of the original security, the $295,000 and the

statement as to how it is made up and the statement of subsequent transactions and

the final demand on the bank for the balance.

Mr. Commissioner : Perhaps Mr. Hellmuth will find out how that is, and if

there is no objection they can be put in; if not, you will have to call them.

Mr. Hodgins: Mr. Wilson, do you know whether the loan was called a few

days or a week after it was made? A. Oh, no, it was not called until I think

between the 20th and the 25th iN'^ovember.

Q. One of those letters indicated a call ? A. It was called by letter so that

there would be no doubt about the date. If I was speaking from recollection I

would say it was the 22nd November.

Q. Mr. Morden is not with your company now ? A. No, he is in the Cii^

though.

Mr. Hellmuth: I should think these letters are undoubtedly the letters of

the company and the hypothecation is that no doubt, I see it is a copy, the hypo-

thecation. Were these put in in the suit of the liquidator against the Trusts &
Guarantee Company?

Mr. Clarkson : Yes.

Mr. Hellmuth: 1 do not suppose there can be any question about that. I

^0 not know whether you think any explanation is required, but as you are con-

ducting the inquiry if you put them in without explanation I suppose i cannot

very well object. 1 do not suppose it binds us in any way if there is any explana-

tion in any suit or proceedings.

Mr. Hodgins : 1 do not think there is anything in those excepting just show-

ing the history of the transaction as it occurred, but I have no objection if you like

to let you have them shown to either Mr. Stockdale or Mr. Morden and during

the day if there is anything that either of them wish to say about them

—

Mr. Hellmuth: Mr. Stockdale and Mr. Warren are both out of town.

Mr. Hodgins: I do not think there is anything I would ask about those,

except are those exactly the history of the transaction?

Mr. Hellmuth : Mr. Clarkson knows they are copies of the originals.

Mr. Clarnson : They are copies of the originals. The original call loan

is with the Trust Company under an agreement between themselves and myself.

Mr. Hellmuth : Do 1 understand there is no examination so far as the

Trust & Guarantee Company is concerned?

Mr. Hodgins : That is right.

Exhibit 79 : Papers connected with the consolidation of the loan at $295,000.

W. E. TEAVERS, Eecalled:—

Mr. Hodgins: You apparently made a loan, a demand or call loan, of

$295,000 on the 2nd November from the Trusts & Guarantee Company? A. Yes.

Q. With certain specified securities? A. Yes.

Q. After the bank failed there is a statement here with the initials J. J. W.

which I wish you would look at; the security appears to differ from the original

eecurity given about a month and a half before? A. The Piano Company's

fstoek was sold and applied on the note.

Q. That is credited? A. Yes.
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Q. AYhat about the Ontario Leather Company's stock? A. There is a

letter from Mr. Wilson to me some place that called upon further security, and I

think I answered it, if I remember right, stating that they had those bonds in

their hands and they might retain them.

Q. AA^hat about the Ontario Leather Company's stock? A. That is the

bonds I am speaking of; they might retain them as additional security.

Q. Apparently they did that, and treated that as security? A. Yes.

Q. AVere you getting further advances after the $295,000 loan had been
exhausted? A. Yes, we got two or three advances.

Q. You can see them set out in one of those letters on that file ? A. Those
are the advances, the 11th, 15th, 17th and 18th November.

Q. Those mentioned in,—what is the date of that letter? A. November
22nd, 1910.

Q. And did you put up notes to the amount of $293,000; is it over and
above the $108,000^ that you put up when you got the $295,000?

Mil. Commissioner: No, it includes that, that is the total amount? A.

My recollection is we put up over $300,000 worth of notes all told.

Me. Hodgixs: You put up the difference between $108,000 and whatever
the total is subsequent to the loan being made? A. Yes.

Q. And what was the total amount of the subsequent advances you got? A.

$26,575, taking the figures from this letter, which I think is correct.

Q. AA^as there any further sum for which these notes were security? A.

Only the amounts that they put to our credit on those dates.

Q. That is a very large amount in notes to have given them? A. There
seemed to be no end to the number of notes Mr. AVilson wanted.

Q. There would be about $190,000 of notes for these additional paymonts;
and were those customers' notes? A. Yes.

Q. AVere the deposits of those notes made conditional on your making a

draw out of what was placed to your credit on the 2nd of November, or were you
allowed to draw freely on that? A. The new loans were made, if I remember
correctl}', so that the security of the further note that I was giving them would be

legal.

Q. And the additional notes, when they went up, apparently would be security

for the $295,000 loan as well? A. A\'^ould be security for all advances we have
received.

Q. AVas that in accordance with the hypothecation agreement; did you under-
stand that at the time? A. Not at the time; everything ended at the time as

was completed at the consolidation.

Q. Did you make this arrangement afterwards that the notes subsequentlv

handed over were to be security for the former loan? A. Yes, I arranged each

transaction with Mr. Morden as the circumstances arose.

Q. AYas that the understanding? A. Yes.

Mr. Hellmuth : I think the document speaks for itself. The original docu-

ment makes provision that any further loans and any securities given should enure

for the whole.

Mr. Hodgins : I asked him whether this hypothecation contained such clause

and I understood him to say no? A. I did not imderstand the question. I

remember quite well such clause as that in the hypothecation; what T was saying

was that as these new transactions came up the matter was repeated.

Mr. Commissioner: AYhy did you give these large amounts of promissory

notes for the comparatively small new advances you were getting? A. I was
forced to do it.

Q. Forced, how; would not they make the advance? A. They would not

permit me to draw my money that was there.

Q. AVhich, the money on deposit? A. Yes.
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Q. Who took that position? A. Mr. Morden took the position that he did

not approve of the depositing of the bank's circulation and he did not think it

should be withdrawn suddenly; that was the commencement of the difficulty.

Q. Was that before or after the consolidation? A. That was prior to the

consolidation; he made that objection prior to the consolidation of the loan.

Q. Mr. Wilson told us he understood you were to be free to draw that as

you pleased? A. I cannot corroborate Mr. Wilson; I am sorry to say 1 shall

have to contradict him in some matters he says.

Q. Were you to Ke at liberty to draw freely? A. That was the under-

etanding when the consolidation was completed, that I was able to draw the $68,000

as I needed it.

Q. Was there any embargo put upon that afterwards? A. There was.

Q. By whom? A. By Mr. Morden. Did not I state that I would send

down a cheque and the difficulty would arise and it would be arranged over the

telephone or by my making a personal trip?

Q. We heard of that before, but we thought that simply meant he yielded

and allowed you to draw the money. Do you say now when you got these addi-

tional advances, one of the reasons why yoM were compelled to give the large

amount of notes was because they would not give you the money on your deposit

account as you wanted it? A. Yes, that was the first position in the matter,

that they objected to my withdrawing the balance and forced that consolidation.

Q. I am talking after the consolidation? A. After the consolidation the

first difficulty arose a few days afterwards in which I gave that small note of

$3,575. I think with that there were several thousand dollars' worth of notes.

Q. $30,000 or $40,000 worth of notes ? A. Yes.

Q. Why was that? A. Objection was taken that day to giving us any
fimds.

Q. On your deposit account? A. Yes.

Q. Whose proposition was it that you should give more notes? A. I can-

not say whether it was Mr. Morden's or Mr. Wilson's, they were in and out.

Q. Somebody on that side? A. Yes. Mr. Wilson was in and out of my
office and I was in and out of theirs ; I could not say exactly. And when he states

about the Bank Act not shown, I swear that it was spoken of and it was shown
and I wish to repeat it, because they sent upstairs to get it.

Q. For what purpose ? A. For the purpose of seeing whether the $120,000
on deposit with us, whether it would not cause a criminal charge against me in

pa3ring that deposit in that way.

Q. Giving the security you were then giving? A. Yes, giving security

for the deposit. There is a section in the Act which says that any preference given
to any creditor

—

Q. Oh, yes; who suggested that or how did it come about? A. When 1

asked to consolidate the $120,000 I mentioned that; I mentioned the fact that 1

would be liable to criminal proceedings.

Q. For giving a preference? A. Yes.

Q. And what about the Bank Act? A, Then I quoted the section of the
Bank Act in the presence of Mr. Morden and Mr. Wilson, and Mr. Morden sent
upstairs (that I remember quite well) for the Bank Act, and it was brought down,
and it was turned up, and Mr. Morden said to me, or Mr. Wilson, I could not
swear which one, " Under pressure you are relieved of that ".
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WILLIAM GREENWOOD, RecaUed by—

Mr. Hodgins : Since you were examined before the missing ledger that got

lost somewhere has turned up and continues the account of the Treasury of Ontario.

I want to ask you a few questions about that, because I had not it before me when I

examined you before. The account I examined you on went down to the end of

1908. It appears the account ran on through January, 1909, and on till the

failure of the bank; what had you to do with obtaining the additional deposits

which are shown in that account? A. I remember a deposit of $10,000 that the

Government put in.

Q. Can you fix the date for that? A. Well, I listened to Colonel Mathe-
son's evidence and I fancy the Colonel was right when he said 1908.

Q. What is your recollection of it ? A. I have nothing to go by, I have no
memorandum.

Q. There was one of June 14th, 1907, $10,000, and one on May 19th, 1908,

of $10,000, and another on August 10th, 1908, of $10,000? A. I remember
some time in May or June of the year 1907 or 1908—when I gave my evidence

before I thought it was 1907, but after Colonel Matheson spoke I fancy he is better

informed than I am on the date.

Q. There is one of January 8th, 1910, for $10,000? A. No, I don't know
anything of that.

Q. Which is the one outstanding; you say you know nothing at all about

that ? A. Xo, I know nothing at all about that.

Q. We have made what investigations we can in the World Office and the

bookkeeper is here and there is no trace in the World's books of any transaction

earlier than that shown in the bank books of December 31st, 1907 ? A. Well, I

guess that ig right.

Q. When you were here before you had the idea that they began much earlier

than that by the discounting of add notes? A. Well, the World's business with

the bank began before the Government put any deposit in the bank ; I think that is

the position I took.

Q. No, that is not as a matter of fact; June 14th, 1907, was the first? A.

We say the deposit was put in in May or June, 1908

—

Mr. Commissioner: They commenced to deposit in May, 1907? A. I do
not know anything about when the Government deposit began, but what I had to

do with the Government deposit I asked Colonel Matheson to put in a deposit in

the Farmers Bank; but we had been doing business with the Farmers Bank before

the Government had put the deposit in as far as I knew.
Mr. Hodgins : If the World's business with the Farmers Bank began on the

31st December, 1907, then it would be some deposit later than that? A. Yes.

Q. There were three of them. May, 1908, August, 1908, and January, 1910,
of $10,000; which was it? A. May or June, 1908.

Mr. Commissioner: Those letters do you see, bear date in June, so that if

he is right now it must have been later than June—^you remember those letters of

yours ? A. Yes.

Q. They are dated June.
Mr. Hodgins : We almost came to the conclusion the last time that it could

not have been the May 19th, 1908, deposit, but it must have been a later deposit;

that would make it August 10th, 190S? A. I have nothing to fi^x my recollec-

tion of the time when the deposit was made.

Q. Would that recall to you anything to explain those letters in which you
were speaking of Colonel Matheson? A. Yes, those letters I was trying to get

a deposit from the Government for the Farmers Bank.

Q. Did you succeed to that extent after the date those letters were written?

A. I rather think so.
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Q. Then did you ever see or hear of any reply from Colonel Matheson to the

letter Mr. Travers said he sent to him ? A. ISTo.

Q. Did Travers communicate to you that he was writing or had written? A.

No.

Q. Or was going to write? A. No.

Q. Did you ever ask Colonel Matheson if he liad received that letter from

Travers and answered it ? A. No.

Q. There is a copy of a letter produced here dated April 6th, 1909, ap-

parently from Mr. Travers to you, I would like you to read that over and I will

ask you a question about it. A. (Witness reads letter).

Q. Did you ever receive that letter? A. Yes, I think I remember that

letter.

Q. What Avas that in connection with? A. In connection with my own
cheque of $400 that was cashed, by Mr. Travers. The proceeds of the cheque went

to the World and it was cashed for the World and when the due date came perhaps

of two or three days we were not able to raise the money to take up the cheque and

let it slip by and Mr. Travers rang me up and this letter was the result.

Q. Did Travers take it up, as he says Avith his own personal cheque? A.

I do not know about that; I see he said so here.

Q. Did he—you ought to know if it was your own cheque and somebody took

it up? A. I think we paid the cheque the next day; as far as taking it up in

his own bank; was concerned I do not know,

Q. His expression there, giving the reason why he did that, why should he

use that peculiar language? A. That is something I don't know.

Q. He says :
" You have not kept your word about the $400 cheque and I

think it is rather a mean way of treating a friend'' ? A. That means that I

had not kept my word in meeting the cheque on the day I said I would.

Q. He says :
" Do not think I am doing this because I fear any blackmail.

I have given my ovm personal cheque for it and beg to enclose the cheque herewith

which you can do as you please with ". That looks as if he was handing you back

your cheque, and he had paid it, and if you did not choose to pay you need not?

A. We took up the cheque afterwards.

Q. Why should he use that peculiar language about he did not fear any

blackmail ? A. I do not know why ; he had no reason under the sun.

Q. Did you resent it? A. I think he had me there, I had not kept my
word.

Q. Did you ask him for an explanation of that expression? A. No.

Q. Did you know anything of the circumstances of obtaining the certificate

to enablei the bank to go into operation ? A. Never.

Q. Did you know anything about the subscribers on the list that went into

the Government? A. No. I think I was in London, Ontario, in the newspaper

business.

Q. I mean prior to the date of this letter, April 16th, 1909? A. No, I

knew something of the organization of the bank.

Q. Had you any lever upon Mr. Travers or the bank which would justify

him in using any such language that he was not doing this because he feared black-

mail? A. No, I had no lever on Mr. Travers.

Q. Did you have any talk with him a])ont that letter? A. I may have dis-

cussed the thing afterwards but that looked like a letter written by a man who was

angry.

Q. Possibly so, but it is a peculiar expression? A. Yes, the chances are

the matter may have come up afterwards. I went doAvn and paid the money to

him ; he got the money back.

Q. Did vou ever find out what he alluded to? A. I don't know what he

alluded to, notb-'rc that emanated from me.
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Q. Did you ever ask him ? A. I don't remember mentioning that letter to

him.

Q. Did it emanate from anybody else? A. I could not say.

Q. You see there is a suspicion that lie was. being bled from time to time by

people who knew something about the way in which the list in Ottawa had been

manipulated, and that they were making use of that as a lever to get money? A.
I knew nothing about that. The first intimation I had of anything like that waa
the evidence that had been brought up in the Police Court after the bank failed.

Q. This is evidently the letter of an angry man, but it does not seem to me
tfiat this affords us very much explanation of the language? A. It is no action

of mine or any word I did that could bring forth a letter like that.

Q. He sent you a cheque, which would mean that you need not pay it if you
did not went to ? A. Yes.

Q. Did you as a matter of fact pay it afterwards? A. The World must
have paid that afterwards.

Q. Do you know? A. I do not know of my own personal knowledge, ex-

cept that is what we did frequently. I had cheques frequently cashed by the

Farmers Bank.

Q. But this seems to be a personal cheque of your own, and one wliich you
got ver}^ sore over; are you not in a position to say whether you ever paid it? A.
I am in a position to say to the best of my knowledge we paid tlie cheque.

Q. Why the qualification? A. I say we paid the cheque without any

qualification. I remember one occasion we had a cheque for $350 which was cashed

by Mr. Travers and the due date came, it was my own cheque, but the money was
turned into the World, the World did not have the money to meet the cheque and I

went out and borrowed the money and met that cheque, $350, and while we might
not be able to pay it on the day we said we managed to pay it a day or two after-

wards. I do not think the World owes any money that the World has not paid or

is not paying.

Q. What does Mr. Travers mean by saying. "' Do not think I am doing this
"

—^what was the "this" he was doing ; look at the letter and see if you can explainit ?

;Mr. CoiriiissioxEP. : Is it not plain what he means—"' I am not sending this

back to you because I fear blackmail ".

Me. Hodgixs : I should have thought so except that precedes what he says he

is doing ? A. It looks plain enough on the fact to me, he is not sending it back

because he fears anything.

Q. Had you heard anything subsequent to the granting of the certificate with

regard to the discount of notes out at Milton in which VanKoughnet's name had

come up ? A. Xo, I do not remember the name VanKoughnet. I remember the

Laidlaw stock running through the paper but I don't think I was interested in the

bank at that time.

Q. Did you make it your business to ascertain about the Laidlaw transaction

afterwards and make use of it with Travers? A. Oh, no.

Q. Did you hear anything about the deal in Syracuse? A. Yes, I heard

something about that through the newspapers.

Q. Did you find out about that? A. I spoke to Mr. Travers about that,

I wrote a news story about it.

Did it appear in the World? A. Yes.

Q. Was that after your conversation with Travers? A. About this par-

ticular conversation this letter refers to?

Q. Yes ? A. I did not trace the two of them together.

Q. Did you get your information from him that you published? A. Yes.

Q. Was it different from what you had acquired from outride? A. Xot
greatly: the Associated Press dispatch carried a certain story and Mr. Travers

elaborated that; I think it was an elaboration rather than a correction.
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Q. Was that Associated Press dispatch published in the World? A. Yes.

Q. As well as the story that you speak of ? A. No, I think the Associated

Press dispatch was not published in the World ; we waited till we got the informa-

tion from Mr. Travers before we took in the story.

Q. Do you associate the two at all? A. No.

Q. What was your object in seeing Travers about that Syracuse story? A.

To give his side of the story ; he was a local man.

Q. Did you ever feel he was under an obligation to you for putting his side

in instead of the Associated Press? A. I did not emphasize anything like that

except I showed my friendliness towards him in putting his story forward.

Q. I see that Syracuse matter was in January, 1910, so that apparently there

would not be any connection between that and this letter of the 16th April, 1909?

A. No.

Q. Can you suggest what it refers to? A. It may have been some other

forces at work that had made him angry and that was uppermost in his mind and

he put it in the letter he wrote to me.

Q. You can make no explanation? A. No.

Exhibit 80: Letter April 16th, 1909, Travers to Greenwood.

WILLIAM F. MACLEAN, EecaUed:—

By Mr. Hodgins : I want to ask you now, in view of the fact that this account

of the Provincial Treasurer's has been produced in the ledger which had gone astray,

if you made any effort to get the deposit which is referred to or any subsequent

deposits which are shown in this ledger? A. I made no efforts.

Q. That would apply then to the whole of the Treasurers account? A.

Yes.

Q. You made no efforts to get any deposits? A. No.

Q. You have listened to my examination of Mr, Greenwood, can you throw

any light upon the language used by Mr. Travers in that letter to him ? A. No,

I never saw it, I know nothing of it.

Q. It is most peculiar language, you will agree with me ? A. Yes, I know
of no reason why he should have used that language, and know of no one ever having

made any threats to him.

Q. You cannot account for this in any way? A. No.

Q. Was it reported to you by Mr. Greenwood that he got that letter? A.

No, not as I know of ; I cannot recall it.

Q. Did he ever say Travers was accusing him of holding him up or anything

of that kind ? A. I never heard of it.

Q. Did you ever know the peculiar circumstances Regarding that list that

went to Ottawa- the subscribers' notes ; did you ever hear of that in any way which

would make you think that Travers had done wrong in connection with it? A.

Never, until it was published.

Q. When was that? A. It came out in the examination after the failure of

the bank.

Q. You never heard it? A. No, never in any shape or form. I always

regarded the bank as trying to pull its way through and getting on its feet, and

doing fairly well; I saw roughly the returns from month to month, and saw the

returns of the bank, and they seemed to me to be making some headway, and any

sympathy I had was to see the bank pull through.
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HARRY GOSS, Sworn, Examined by—

Mr. IIodgixs: What is your position witli the "World newspaper? A.
Secretary-Treasurer.

Q. You and Mr. Clarkson have gone over the books I understand to see wiien

the earliest entry is regarding any business between the Farmers Bank and the

World? A. Yes.

Q. And what is that? A. As far as I can find out December 31st, 1907.

Q. There is nothing in the books to disclose? A. ISTo; I cannot tell by

that entry that would be the first.

Q. Do you say could not tell by that entry? A. Only Mr. Clarkson said

that was the first.

Q. You were not the bookkeeper at the tiine? A. No.
Q. When did you become bookkeeper? A. About a year ago.

Q. So that you have gone through the books with Mr. Clarkson and accord-

ing to them there is nothing to show any earlier transactions than December Slst,

1907? A. No.
Me. Hodgins : That is so, is it, Mr. Clarkson ?

Me. G. T Claekson : The form of the books is such that you cannot tell.

Me. Hodgixs : That is the earliest trace you can find.

Me. G. T. Claeksoi^ : Yes.
Me. Hodgixs: You did go back beyond December 31st, 1907, to see? A. I

went back beyond that to see, I could not tell, nothing to trace it to the Farmers
Bank at all.

W. R. TRAVERS, Recalled:—

By Me. Hodgins: Look at this letter. Exhibit SO and tell me what you
alluded to when you wrote that letter? A. I cannot tell you now directly what
I alluded to then, but Mr. Greenwood frequently sent me in a clipping or something
that was supposed to have been put in the columns of this paper.

Q. Had been put ? A. No, they were sent in I should fancy for the purpose
of putting in the columns of this paper which he sent me with a memorandum
saying, " I have not taken any notice of this " or something to that effect. They
were all in my desk after I gave up charge,—I have seen them since my arrest

—

but never when he was asking a loan did he ever suggest anything of the sort.

Q. He had evidently given you a personal cheque which was dishonored? A.
Yes, I remember that.

Q. And you were angry I take it from that letter ? A. I was angry because
the cheque was returned through the Clearing House and if I remember right there

was some reflection cast on it, I don't remember what it was and I was angry at the

time.

Q. You took up the cheque with your own personal cheque? A. Yes.

Q. And sent him back the cheque without asking him to pay it? A. Yes.

Q. And then you say, " I am doing this not because I fear any blackmail
""— ?

A. "Do not think I am doing this because I fear any blackmail ".

Q. What is the explanation of that? A. The only explanation is that 1

bad in my mind at that time that there were certain people calling upon Mr.
Greenwood to publish some matters that would be detrimental to the bank.

Q. What would they be? A. 1909?

Q. Yes, April, 1909? A. I could not say offhand just now. I remember
Lord Templetown had threatened to wire to the newspapers he would resign; I

cannot say that that is the date.



FARMERii BA2iK lyQlIRY 535

SESSIONAL PAPER No. 153a

Q, That would not bring the bank down if Lord Templetown resigned ? A.

No, but on top of everything else that was going on 1 suppose it would have

caused a flutter.

Q. You are not suggesting that, are you, as the explanation? A. IfJhat

was the date I cannot say offhand, it might have been. I left the items that Mr.

Greenwood was kind enough to withhold from publication in my desk, and I can-

not recall them at the present moment.

Q. Look at the date of the letter and just reflect a moment, was there any-

thing at that time or just previous to it to give any point to that letter? A. 1

think there was, but 1 cannot fix my mind on it for the moment.

Q. It is a peculiar sort of thing to say to a man ? A. Oh, I had a reason

for it, of course.

Q, To give you a date, you heard from W. E. P. Parker, barrister, letter

dated October 28th, 1909, that he had an important communication from Viscount

Templetown and would like to see you? A. Then that date does not correspond

at all with this. Perhaps Mr. Greenwood knew nothing about that ; I am not sure.

Q. Cannot you mention any reason? A. I cannot for the moment; I

will have to think it over.

Q. If it was merely with regard to these newspaper clippings, which might

be a kindly act on Mr. Greenwood's part, you could hardly allude to publishing

them as blackmail? A. I cannot say what was in my mind then, but I might

have had perhaps some foolish notion as that in my head.

Q. With regard to that letter to the Provincial Treasurer which Colonel

Matheson said he did not get, what have you to say? A. I say that that letter

was duly mailed to him, and I think you will find it registered in the letters

dispatch book by the party who posted it.

Q. A registered letter? A. No, we have a system in the bank of entering

all letters posted, and I got a reply from Mr. Matheson, and I have seen that reply

since I have been under examination.

Q. Under examination on this Commission? A. No, before this. Inspec-

tor Duncan informed me this morning that he remembered it quite well when I

was over there trying to locate it this morning.

Q. In connection with that and other matters you went over yesterday with

Mr. Thompson all the papers that are here produced to me by the liquidator or

by anybody else? A. Yes.

Q. Were you able to find any such letter or reply from Colonel Matheson
among these papers? A. I was not.

Q. Were you able to find that $3,000 cheque which you said on a previous

occasion you remember seeing among the papers ? A. No, I was not.

Q. I think those are the only two documents you have mentioned; did you
find any other document, if there is any, that you have alluded as not being pro-

duced on this investigation ? A. No, I could not find anything else.

Q. Did you go down to Inspector Duncan in order to see if by any possi-

bility they were still with him? A. 1 did.

Q. And were you able to find them? A. I was not.

Q. I may say, as far as I am concerned, I have never seen either of those

two? A. Mr. Duncan remembers them quite well, and said so this morning to

Mr. Thompson.
Q. Is he going to make further search? A. Yes, but he thinks the last

seen of it was on Mr. Baird's desk, the late Crown Attorney.

Q. Probably he would make a search, because before we finally close this if

they can be found I would like to have them? A. I remember Colonel Mathe-

son's letter.

Q. What was the purport of it? A. It was a sheet of paper written in

his own handwriting, and it said, " I have received yours of such a date and I
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have made no promises to anybody about putting any money in your bank. Yours
truly, Matheson ". That is my recollection.

Q. You seem to have continued getting deposits from time to time from the
Government? A. Yes.

Q. After the letter of that date? A. I think the books will show we did.

Q. Did you make any furtlier effort yourself after writing that letter to get

any deposits? A. From the Govermuent?
Q. Yes? A. I got friends of my, different people, to speak to him.

Q. Who did you get to speak to him? A. I got Mr. Bain, of Bicknell,

Lain & Strathy, for one, and Mr. Arthur Vankoughnet for another,

Q. Pulled the wires as far as you could? A. I got somebody else, I can-

not remember now offhand,

Q. In the Government returns of the liability to the Provincial Government f

think they were shown separately were they not? A. Yes.

Q. It appears that in two cases, in August and September, 1908, you\made
the amount of the Government return less than you had actually on deposit? A.
I cannot account for that, unless it is a mistake as between the Toronto branch
and the chief accountant upstairs.

Q. In August of the following year you doubled the amount, put in double
the amount you had on deposit? A. I do not think that is right.

Q. It is undoubtedly right, according to the returns? A. I think the

amoimt sho^\^l in the return is correct; I do not think we put any fictitious

amount in.

Q. You put in $74,042, whereas you had only $35,000 of deposits received

and $4,042 in open account?
Me. Commissioner: $35,000 more.

Me. Hodgins: Exactly $35,000 more; in other words, the deposit receipts

are doubled according to your returns, whereas, in fact, instead of being $70,000
they are only $35,000? A. I do not think those are the facts. My recollection

is the Government deposit went up as high as $77,000.

Q. You cannot account for that? A. No, I cannot realize that any sucli

thing is the case.

Me. Commissionee : Look at that item three; there seems to be no object

in it, I do not know why it was done. It was making the bank look worse off.

Me. Hodgiks : It would swell the deposits ? A. I think Mr. Clarkson is

wrong in this; I do not think that is a true state of affairs.

Me. Hodgins : I will have Mr. Clarkson look that up,

Mr. Clarkson produces return of liabilities and assets of the Farmers Bank.
Me. Commissionee : There it is, Mr. Travers ? A. I see those figures, but

I am still doubtful as to Mr. Clarkson making that $35,000,

Me, Claekson : I think it is a clerical error without any effect ? A, I am
not satisfied with that statement.

Me. Commissionee: Mr, Clarkson's idea is that by mistake that was made
$35,000 more than it should have been and this $35,000 less ? A. That might
have been between the two ofiBces, but I am still doubtful about it. I will look

into it further.

The Commissioner and Mr. Travers and Mr. Clarkson examined the book.

Me. Commissionee : They have just put in the $35,000 twice.

The Commission adjourned at 1 p,m, to 2.15 p.m.
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The Commission resumed at 2.15 p.m. June 14th, 1912.

WALTER DUNCAN", Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins : There are some papers which have been mentioned in this

inquiry which I have not seen. Mr. Travers says he has seen during his examina-

tions in the Police Court and the Assize Court some of them. I have asked you
to come here to find out if possible if all the papers have been handed over that

you know of or if you can suggest anywhere where they may have been. I will

iell you two I am particularly anxious to get; one is a cheque for $3,000 and the

other is said to' be a letter in Colonel Matheson's handwriting saying he had got

a letter, but he had not made any promises to anybody to make any deposits in

the Farmers Bank; and I think there are some other matters, but those two par-

ticularly I would like to know about ? A. I remember a cheque for $3,000

there was considerable talk between Mr. Travers and I about, that I wanted some
explanation from Mr. Travers that I did not get at the time, and my recollection

i? that either on the stub in the cheque book" or on the cheque there was the letter

'* C " ; I remember a cheque for that amount.

Q. That letter has not been handed to me, and I have got everything Mr.

Clarkson got, everything that you handed me on the opening of the Commission,

but I cannot find among them any such cheque. A. That should be in existence

somewhere, because I know that it was in my possession at one time.

Q. Can you suggest anywhere where it would be? A. It ought to be with

the other effects of the bank; I do not see any reason for separating that one out

from the other cheques. These documents went into so many different hands and

they were used in different courts, but I do not think that this cheque was ever put

in as an exhibit : it may have been, but I do not know.

Q. I have had Mr. Travers go over personally all the papers that are in my
possession and have not been put in as Exhibits here, and that cheque is not among
them, and if you cannot throw any light on where it may be we may not be able

to find it? A. I have not the faintest idea where it is at the present time.

Speaking for the Police Department, we have no exhibits of any kind with the

exception of one or two that is in Dr. Beattie Nesbitt's case, but outside of that

we have no books, papers or anything pertaining to the bank. It may be, of course,

it went astray the same as that ledger, and it may be thrown down with a lot of

other documents around some of the court rooms.

Q. Have you inquired from Mr. Corley as to those two documents? A. No.

Q. Did the late Mr. Baird have thejm^in his possession as Crown Attorney?

A. I rather think he had; there was a file of private letters from the bank pre-

mises, I think it was from Mr. Travers' desk or a little room just adjoining it,

I would not be sure, in which there were a lot of matters leading up to some loans

tliat the World newspaper got, and Mr. Baird did not have these, and they were

papers that I would think were more confidential than public. And, with reference

to the letter from Colonel Matheson, I am speaking just from recollection, but my
recollection "is that I discussed that letter with Mr. Travers here.

Q. Do you remember seeing a letter from Colonel Matheson? A. That is

my recollection, but Detective Guthrie would remember more clearly than I would,

with reference to that because although I was into the affairs to a certain extent

he knew pretty much and had the handling of a great many of the documents that

were in my possession.

Q. Could you send him up? A. Yes, at once. I might say that there was

a good deal of discussion with reference to these letters that were on this file; there

were a number from Mr. Greenwood who was connected with the World newspaper

and some from Mr. Maclean. ,
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Q. You gave me quite a number of those? A. That letter of Matheson's
ought to have been on that file. They disappeared in some way and could not be
found for some considerable time, the whole of that file; I did not have them and
it was said they were likely to make use at some of the elections, either the
Dominion or the Provincial elections, and I think Mr. Clarkson sent up once to

me for them and I made a searcli for them and did not find them but they turned
up afterwards.

Q. You handed them to me when this Commission formed? A. Yes.

Q. And they were not opened till I opened them up myself and there was no
such letter of Colonel Matheson's among them? A. They were in Mr. Baird's

possession for some considerable time.

Me. Commissioner : You did not answer Mr. Hodgins' question ; does your
recollection agree with Travers as to the purport of this letter? A. I do not
know what Mr. Travers has said about it.

Mr, Hodgins : Acknowledging the receipt of some letter and sanng he had
not made any promise to anybody to make the deposit in the Farmers Bank? A.
I could not speak positively as to the contents of the letter but I know there was a
letter from Colonel Matheson.

Mr. Commissioner: You are not asked that: you are asked about tlie con-
tents; if you do not know, say so? A. I cannot speak as to that.

Q. What documents did you get into your possession and by what authority?
A. We had a search warrant issued under Mr. Corley's instructions to take pos-

session of certain documents pending certain charges that might be used.

Q. What documents? A, I could get the search warrant.

Q. Were they described, the documents in the search -warrant? A. I do
not know that they were.

Q. Or did you just do as you have done in other cases under a search war-
rant, go and take everything that was in sight? A. I know that we had a great
many documents there that were not used in the various trials.

Q. That is not answering my question, did you just go and take ever5i;hing?

A. We did not take everything, but we took a great many that we thought would
be used.

Q. How did you select, who made the selection? A. I made the selection

of some acting under instructions from ;Mr. Corley : Mr. Corley was at the bank
himself; Mr. Clarkson was at the bank and there was another solicitor there, I
just forget his name.

Q. Was there any record made in your Department of the books you took
and the papers you took? A. I do not think so.

Q. ^Tiy, is that the proper way of doing business ? A. ISTo, there is usually
a record kept, but there are so many documents it would be hard to enumerate
them.

Q. I want to see who is responsible for the loss of these documents; did you
make any record of what became of the documents when they went out of your
possession? A. We took a receipt for them.

Q. Where are these receipts you got? A. We would take from Mr. Clark-
son and of course after they went into the Police Court, the Police Court clerk

would have a receipt there.

Q. How would the Police Court clerk have the receipt; did your Department
get any receipt from anybody when you parted with these documents? A. I

believe we did from Mr. Clarkson from time to time.

Q. Anybody else? A. No, when they went into Court we got no receipt.

Q. Because it seems to me little short of a scandal that these important
papers should be lost and not to be found ? A. I have made every search myself,

and in connection with this ledger, that ledger we had no record of it beyond that
it was handed over to the Police Court clerk and the Police Court clerk said he had
a receipt for it.
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Q. Do you keep a record or did you keep a record in this case of the docu-

ments you handed over? A. I do not know that we did of them all.

Q. I do not quite understand your explanation about these papers that you

eay Mr. Baird had; how did they get back from Mr. Baird into your possession?

A. I believe Detective Guthrie got them, but I could not say definitively.

Q. Because Mr. Hodgins says he got them from you ? A. Yes, I produced

them here, and I got theni that day or the day before from Detective Guthrie.

Q. Who is the chief of this Department you are in? A. I am.

Q. Is he under you ? A. Yes.

Q. Do you keep books? A. Yes.

Q. Perhaps he can give us some information, but it is an extraordinary thing

to me that a thing like this ledger Avould get lost and these papers should get lost?

A. When the ledger went into the Police Court the Police Court were done with

i+^ and it is up to the Police Court clerk to take a receipt and he has that receipt.

Q. Who got it from the Police Court clerk as you understand ? A. I think

it was Mr. Burns of Mr. Baird's office.

Q. Are not the police constables present in the Court to look after these

})Ooks ? A. We have nothing to do with the County Court at all. In the Police

Court, the police look after them until after they become an exhibit, and once they

become an Exhibit of the Court our duty ends there.

Q. As I understand it your Department is responsible for every paper that

was not in as an exhibit, is that so? A. Yes, if we took it away from the bank

we would be responsible. ,

Q. If so, what has become of this cheque for $3,000 and the letters you have

been interrogated about? A. My only explanation is they must have gone back

to Mr. Clarkson with the rest of the property.

Q. Mr. Clarkson says not; have these things been permitted to pass out of

your hands into unofficial place? A. Mr. Staunton, for instance, he was in the

case, and he would come in and say " I want to see all those cheques ".

Q. I said in unofficial place? A. No, they were officers of Court or officers

of the Crown; no one else had access to them except Mr. Clarkson.

Q. Where was this cheque for $3,000 kept; it appears to have some special

significance attached to it; it would not be bundled in with the other cheques,

where was it kept? A. It was with a number of them.

Q. How many others ? A. There were quite a bundle of them. The time

I asked Mr. Travers about it we were going over in connection with the provi-

sional board the cheques they had received and were picking them out, and I

remember distinctly that one with, it was either on the stub or on the cheque,

there was the letter " C " on it.

Me. Hodgixs: In answer to the Commissioner you said that no unofficial

person had access to any of the papers in your possession, would that include the

newspaper reporters or editors? A, No, they would have no access to them.

Q. Did they ever have access to them? A. Not while they were in my
possession. I do not know when they went to the County side of the building who
had access to them.

Q. What do you mean by the County side of the building? A. That would

be Mr. Baird's Department.

W. E. TRAVEES. Recalled :—

Mr. Hodgins: Speaking of the early stages of the bank, you formed the

acquaintance of a man named Count Gregory pretty early? A, Yes.

Q. And he seems to have gone to the bank for a considerable amount of

moncv? A. No, he did not. I lost a little monev with him. The circumstances
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of that "nere these : I had been working very hard, and my doctor advised me to go

away for two months, and I could not give up at that time, and he said you will

have to get into some other recreation or business that will take your mind off

this bank; and he suggested I should buy two or three horses; and I was intro-

duced to Gregory in the King Edward Hotel as a good horseman, and I had never

met him before in my life and had never heard of him, and it ended in my send-

ing him out to buy two or three horses and finally in a rather mess and lawsuit

in which I dropped some money.

Q. How much? A. About $3,000, I think.

Q. Did you lose more money over Count Gregory than that? A. No.

Q. Did you lose more on your horses? A. No, that was the loss on the

horses altogether. I made some money on the horses once or twice. I did not

go into them for the purpose of making money; I went into them for amusement.
] told him he could have all the profits he made out of it at the time.

Q. Were you raising horses? A. No, buying poor horses in the country,

and Gregory is a first-class horseman, one of the best I ever met in my life, and
he would trim them up.

Q. You had no more than three horses ? A. I had eleven : I started him
out to buy three and he bought eleven.

Q. He used to get money pretty freely? A. From the bank?
Q. Yes? A. No, he got money from me for the horses.

Q. Do you say your losses were $3,000 in that deal? A. Yes. $3,000 is

all I lost en that, not more^than that; I am sure of that.

Q. Did he know an\i;hing about the beginning of the bank, how the bank was
started? A. No, nothing whatever.

Q. Did any one you lent money to know about it other than whose names
you have mentioned as having taken part in making up the list? A. I do not

know exactly how to answer that question; 1 do not know to whom you refer.

There were many people associated with me, Mr. Warren and Z\Ir. Stratton and
others who helped me with that loan; I don't know whether they imderstood the

true facts or not; they have said here under oath.

Q. Apart from those who were actively concerned in making up the list, was
there any one outside who knew about it and used that knowledge to hold you up
and get money out of the bank from time to time? A. Well, that is a difficult

question for me to answer. People do not as a rule come in and tell you, " You
have got to lend the -money or they will do so and so''.

Q. They have ways of hinting at it that it is better for you to make the

loan than do the other thing; you were not subjected to that during the early

period of the bank and throughout its career? A. I would have to see the loans

] made at that time to answer that question.

Q. Some of them you know? A. 1 have a faint idea that I was a little

nervous about some people, but I am not quite sure that I could answer that

just now.

Q. Could you by looking at the loan docket in the early stages? A. 1 think

1 might be able to do so.

Q. Are they names you would have to look at? A. 1 could not say that;

I could tell you better if I looked.

Q. Without looking, are you not able to recall the names? A. That is

a little difficult for me to -do, not that I dislike doing it nor do I wish to refuse

to do so, but I cannot answer that oftliand.

Mr. CoMirissiONER : I suppose what Mr. Hodgins wants to get at is, did

you part with the money of the bank to people that you would not have given it

to or lent it to, but you feared if you refused the knowledge that they possessed

of the internal workings of the bank might be used to its disadvantage? A. 1

answer yes to that, but I cannot just locate the people offhand.
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Mr. Hodgins: What book would you want to look at? A. At ihe loans
that were made the first few months. If you had a copy of the liability list that
was returned to me from the Toronto branch once a month as general manager
1 would know more about it.

Me. Clakkson: That ceased in 190? ? A. But that is rather dillicult is

it not to draw some people in; 1 want to assist you, but i hate to draw anybody in

that way.

Mr. Commissionee : Of course it is open to this observation while that

might have influenced you it might not have been the thing that was bringing
them to the bank? A. You were speaking this morning about the World news-
paper, and I have been thinking that over and in 1909 there was a salt of some
kind threatened against the bank, and if 1 remember right Mr. Greenwood sent

me down a communication regarding that suit, saying that he did not think he
would publish it, he would not hurt me, and my recollection is that my putting in

that I did not fear blackmail was that I had Mr. D'Arcy Hinds at Osgoode Hall
to get an order from one of the High Court judges to prevent it being put in the

newspapers.

Me. Commissionee: The issue of the writ? A. Yes.

Me. Hodgins: What, was it in connection with that? A. I think it was
something about Tevis and Knabe; that is my recollection at the present time,

Q. What was there about it that would hurt the bank? A. I was afraid

that if they published the threatened writ at that time—I do not remember just

{he terms of it—it would cause a run. I remember writing to two or three branches

about that time and that is my recollection telling them if anything of the sort

did appear not to pay any attention to it, as it would not amount to anything.

Q. Had it anything to do with the Keeley Mine investment? A. There
was another suit in connection with the Keeley Mine threatened by one Mark
Harris, who bought five shares of the Farmers Bank and he threatened suit. The
terms of the suit were forwarded to me by James E. Dey, a lawyer here, which
were not very comfortable to read, that Mark Harris, on behalf of himself and
other shareholders, would bring suit to set aside my personal holdings in the Keeley
Mine as belonging to the bank. I got an order from one of the judges to prevent

that going in the newspaper. If my recollection is right it is either one or the

other of those, but I cannot tell which unless I have the date of it.

Q, While examining Mr. Fielding in Ottawa, he denied entirely that he ever

had seen any subscriptions, and said if you said he saw them you must have con-

fused him with Mr. Boville? A. I saw a synopsis of Mr, Fielding's evidence,

I did not see it in full. I hate to dispute his evidence, but I think he is wrong.
If I remember right, you asked him whether he said anything about Lindsay's

subscriptions, to which he answered no. That is absolutely wrong, because he did

;

he pointed it out to me. He is mistaken on that. I hate to dispute him, but I

am sure I remember that, and it was Mr. FieldiTig, not Mr, Boville.

Q. He says he had only one interview with you, not three? A. I think

he is mistaken on that, too, for he stepped outside his door, and I think my evidence

shows that they were brief ; the first one or two interviews, he said he was too busy,

and then I came back and talked to Mr. Boville about what sort of returns would

have to be made by the bank at the end of the year—I quite recollect that; I have

been thinking it over since and I am positive that I saw him twice for a minute

or two and the third time was the longer interview.

Q. That was the twenty-minute interview? A. The last time?

Q. Yes? A. It lasted longer than that, longer than twenty minutes, I

think.

Mr. Commissioner : He differs as to the time, too.

Me. Hodgins: He said it was about noon on the 30th when the only inter-

view he admits took place? A. I have been trying to locate the calendar for
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that year; I spoke to that young bank clerk that went out, to see if he could help

me with these books to get that clear in my mind, and I was also trying to find out

the night he delivered his Budget.

Q. That is the 39th. A. That he delivered his Budget ?

Q. Yes? A. Then it would be in the morning of the 30th.

Q. That is what he said, about noon on the 30th? A. It was after the

budget that I saw him for the lengthy period.

Mb. Commissioner: The witness's evidence was it was about 4 o'clock, and

in that it would agree possibly with Mr. Guthrie's evidence.

Mk. Hodgins : You said you saw him in the afternoon about 4 o'clock, and

you went back to Mr. Guthrie's office? A. Yes. The evidence I have given I

think, as far as I can remember, is correct; the first one I could not say whether

it was the 28th or 27th ; I was there all the week. The meeting of the bank was

on Monday, the 26tli, and the morning I saw him, but the second time it was

the morning of the 30th and then the afternoon would be the longer one; I am
not sure whether the longer one was in the morning or the short one in the after-

noon, or vice versa.

Q. He is quite positive he had only one interview with yon, and he did not

discuss the subscriptions and when he saw you he had already written a letter which

had not reached you which you went and got and sent over your reply to or brought

it back and having got that he ordered the certificate to issue? A. I think he is

mistaken on that point. He certainly spoke of the number oi' the subscribers; I

remember that well.

Q. You also said you know that he discussed several of the subscriptions ? A.

He discussed the subscriptions of Laidlaw; I cannot say that he took each one of

them up, but I remember his speaking to me, asking me what was done in the

matter, and I said there was nothing in the Bank Act that enabled us to remove

those, and I had left them on, and there was sufficient without them.

Q. You did discuss with him generally the question as to whether the money
put up by the Government had been raised by discount of notes? A. No, I did

not; I never said that.

Q. That appears to have been what he discussed with you ? A. No.

Q. That you wanted something in writing? A. The first I heard about

that was his letter.

Q. You mean to say he did not discuss that phase of it with you at all ? A.

No, he did not discuss that with me personally to the best of my knowledge and I

think I am right.

Me. Commissionek : I do not know that he said that; he said that his request

was in general terms, he wanted to be sure that everything was correct and accurate

as stated in the papers; I do not recollect him to have said "that he talked to him
about payment in cash? A. He should remember speaking about Lindsav^s

$50,000.

Q. He denied that, he said he never discussed any

—

Mr. Hodgixs : My recollection of his evidence is that he said he discussed the

question of the payment up of the amount that was deposited, and that he wanted
something in writing from Mr. Travers who had said it was all right? A. His
letter came to me like a thunder-bolt out of blue sky when I got that letter about

the subscriptions, I remember that quite well, and I went right to Mr. Guthrie's

office with it.

Q. It seemed odd, if, when the whole point of the letter was whether the

money had been borrowed to put up the deposit to the Government that it should

not have been mentioned between you and Mr. Fielding? A. I am positive that

he never said a word on that.

Q. You still think you had three interviews? A. I still think I had three

interviews with him.
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Q. At which interview did Mr. Calvert accompany you? A. My recollec-

tion is the morning of the 30th; I cannot fix that entirely, whether that was the

long one or the afternoon was the short one, but I feel positive Mr. Calvert was

with me that second interview.

Q. That would be the first interview on the 30th? A. Yes.

Q. The morning interview? A. Yes.

Q. There was both the morning and the afternoon interview on the 30th?

A. Yes, that is my recollection.

Q. The day you got your certificate? A. Yes.

Q. If you sa-^^ Mr. Fielding the day before what did you want an introduction

for ? A. I asked Mr. Calvert to go down with me in case I needed his assistance.

Q. If you had seen Mr. Fielding the day before there would be no necessity

for an introduction ? A, It was not introducing me, he simply went in with me,
and told Mr, Fielding I was a friend of his.

Q. He was only with you on one occasion ? A. Only one.

Q. Would Mr. Calvert be right when he says that the first time he met you
was in the Eussell House by letter of introduction from Thomas Urquhart, and that

he had never heard of you before? A. I do not think he is right in that. My
recollection is that Mr. Urquhart gave me a letter to him, but it was not a letter

of introduction, it was a letter asking him to use all the influence he could to help
me, but I do not remember that letter as a letter of introduction.

Q. I asked him how did he become acquainted with you, and he said " The
first time I met Mr. Travers was in the Russell House by letter of introduction
from Mr. Thomas Urquhart."

" Q. Then you had not known him before ? A. I never met the gentleman
before.

" Q. Did you vouch for Mm at all to the Finance Minister? A. I knew*
nothing of the gentleman except what the letter said."

Q. Had not you been in correspondence with him much earlier in the year?
A. My impression is, yes; but I cannot positively state; I think I saw Mr. Calvert

earlier in Toronto.

Q. Of course you might have corresponded with him without knowing him,
but did you know him before you went down to Ottawa? A. My impression is

I did, and I am trying to locate how.

Q. Whose handwriting is that memorandum in; is that yours or Lindsay's or

whose? A. That is mine; there has been something torn off that.

Mr. Commissioner: It may have been in tearing apart a sheet? A. I do
not think that was in book form.

Mr. Hodgins : Here is a letter dated as early as July 11th, 1906, from Calvert

to yourself ? A, Yes, this is months before.

Q. He was writing to you declining to be a director? A. Yes.

Q. There is a letter here from Mr. Leggatt which speaks of Mr. Calvert as

early as March, 1906, speaking of having met Mr. Calvert one of your directors;

did you know him and did he know you long prior to ISTovember, 1906 ? A. I

cannot locate just at the moment whether I met Mr. Calvert, but my impression is

I knew him a long time before that. He says here " Dear Mr. Travers ". It is

not very likely a man that never met me would start his letter off with that.

Q. Was the earliest transaction that Mr. Calvert liad the loan which he spoke

of as being in 1909, or had he guaranteed a transaction earlier than that? A.

I think the first transaction I had with Mr. Calvert was in connection with Rabbit

Mountain Mining Company.
Q. That was when? A. Early in 1907, if I remember.

Q. Had he made a guarantee of any kind? A. I think he did in connec-

tion with somebody else. Mr. Clarkson has the records there.

Exhibit 81 : Letter of July 11th, 1906, from W. S. Calvert to W. R. Travers.
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Q. Looking at this letter December 8th, 1908, from Calvert to yourself which
speaks of the guarantee, what guarantee is that spoken of? A. To the best of
my recollection Mr. Hamilton and one or two others were getting advances for the
flotation of the Eabbit Mountain Mining Companv and Mr. Calvert was in the
background to be guarantee, that is my recollection.

Q. To whom was that guarantee given, was it in the first place given to the
bank? A. Yes.

Q. Would that be the early part of 1907 ? A. Sometime in 1907 ; I may
be wrong in that,

Q. There is a document dated April 10th, 1907 ;
" In consideration of the

Farmers Bank discounting a demand note of $15,000 signed by P. H. Hamilton and
some others it is agreed that $60,000 stock of the Eabbit Mountain Mining Com-
pany should lodge as collateral security ", and so on would that fix the date at all ?

A. Yes, that is the transaction I should say.

Q. That is not signed by Mr. Calvert. Had you an independent guarantee
from him? A. My recollection is th^t I had, yes.

Q. That letter that I am putting in on December 8th, would that refer to that

guarantee ? A. This ran along for some length of time and got unsatisfactory.

Q. Would that letter refer to the guarantee in that Eabbit Mountain matter?
A. I would say it would.

Q. To what extent was there a liability' on that? A. At the time of the

letter I could not say now.

Q. This letter of December 8th, 1908, from Calvert to yourself winds up
with speaking of a telegram at Woodstock :

" I trust the telegram was received

O.K. at Woodstock and that you succeeded to your entire satisfaction ". Do you
know what that is? A. From memory I would say I had a suit against some
shareholders in Woodstock on or about that time, and their defence was that Calvert

did not become a director. I am not positive about that, but very likely I had to

elegraph him either he would be on hand or some other explanation; I cannot say

just now.

Exhibit 82: Letter W. S. Calvert to W. R. Travers, dated December 8th,

1908.

Q. This letter of September 4th, 1909, from Calvert to you would indicate

that you had a bond in connection with that which he wished you to return? A.

r presume that is the same transaction.

Q. He speaks of a bond he wants you to return and then he says his own
personal account he will settle up at any time? A. There was a personal loan

made to him as well in between or about that time.

Q. He says the first transaction he had was in 1909; did you get anything
out of that Eabbit Mountain thing except payment of what you had advanced ? A.

No, I got the amount advanced at interest. There were three men on that note,

two of whom were no good; the third man was William Snider of Waterloo whom
I knew well, knew him to be well off ; I knew he was worth the money and I finally

made him pay it.

Q. So that you lost nothing? A. I lost nothing; I had to give up that
stock to Snider.

Q. What stock? A. That Eabbit Mountain stock.

Q. You had to give it up to him for what purpose ? A. To enable payment

;

I did not think it was any good at that time, so that it did not make much differ-

ence.

Exhibit 83 : Letter from W. S. Calvert to W. E. Travers dated September
4th, 1909.

Q. Was Calvert a stockholder in the Eabbit Mountain Mine? A. I could

not say, but I think so ; I think Mr. Calvert and also a lawyer named Bull in the

Temple Building and Hamilton and William Snider of Waterloo was the -principal

if not the holders of all the stock.



FARMERS BANE INQUIRY 545

SESSIONAL PAPER No. 153a

Q. Were not 3'ou in the syndicate too? A. No, I was not in the syndicate^

it was simply the profit to the bank for that loan; I had no personal interest in it.

Mk. Commissioner : We had some entry .in the books about the Rabbit Moun-
tain Mine? A. When we got this stock we dropped some of the organization

expenses and put some of the stock in the place of it.

Q. Put this Eabbit Mountain? A. Yes.

Q. You had to give it up ? A. Yes, I had to give it up to Snider in order

to have payment of the $15,000 without a law suit.

Mr. Hodgins : So that it was not a refuge any more for any of the organiza-

tion expenses ; they had to be put somewhere ? A. I suppose we had to put them-

to the Keeley Mine then.

Q. Will you tell me what you can about this note, do you know what it is in

connection with? A. I could not say; it has apparently never been put through
the books. It may have been one of those notes I mentioned the other day as having
been left behind in the drawer.

Q. There is just one other little matter; when Mr. Fielding was examined
he spoke of the Bankers' Association or the Clearing House having received your
bank with open arms. I have got the correspondence with Mr. Knight here; you
had to assert yourself as I read these letters a little bit, in order to get action taken

with regard to your joining the Bankers' Association? A. You become members
of the Bankers' Association immediately the certificate is issued, but not members
of the Clearing House.

Q. This letter perhaps of Mr. Knight's expresses the thing just exactly as it

was; just look at that and see if that was the situation then. He says a chartered

bank becomes a member of the Bankers' Association nolens volens? A. Yes.

Q. But that your admission to the Clearing House depends upon the will of

the majority? A. Depends upon the joining in the combine not to pay any

more interest than 3% on deposits ; that is all it amounts to.

Q. Did you join in that combine in order to get into the combine? A..

Yes, I did; I had not any intention of going into the Clearing House; I thought

it was better to work on the outside ; but Mr. Yarker was an old personal friend of

mine and he came up and showed me the advantages of it and practically coaxed

me into it; that is the way I went in.

Q. Would you agree with Mr. Fielding about the open arms of the Bankers'"

Association and the Clearing House? A. I cannot say that they opened their

arms very wide to bring me in.

Q. What was their attitude towards you? A. The Bankers' Association?

Q. Yes? A. As an Association I think they put very bitter opposition in

my way. As to certain members of the Association they were not unfriendly to me^
but without mentioning names, some of them were very bitter.

Q. Your joining the Clearing House was in the way you have told us; had
you to make an agreement ? A. I had to sign an agreement there that we would
not pay more than 3% on deposits and subscribe to some other regulations; I have

forgotten what they were.

Q. There was no objection to your going in if you did that? A. I don't

remember any objections raised whatever. It saved them an awful lot of troiible

rather than coming up to our counter every time to cash every ten dollar cheque to

have us in there and clear once a day.

Q. How long were you a member in good standing in the Clearing House?"

A. From the date we joined, whatever that date was; I do not know w])ether thi&

fixes tlie date or not, perhaps it does, the 24th January, 1907—no, it was later

than this, but until the bank failed,

Mr. Hodgins I will put Mr. Knight's letter in.
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Mr. Comissionee : Where is the letter to which this was an answer?
They had better go together.

Exhibit 84: Letter of January 22nd, 1907, from Mr. Travers to John
Knight, Secretary of the Bankers' Association, and reply by Mr. Knight, dated the

24th January, 1907.

GEORGE GUTHEIE, Sworn, Examined by—

Mk. Hodgins: You are a Detective in the Toronto Detective force? A.

Yes, sir.

Q. Your immediate chief is Inspector Duncan? A. Yes.

Q. He think that perhaps you can throw some light on some documents we
have not been able to find, one is a cheque for $3,000 and the other is a letter said

to be written by the Honourable Colonel Matheson to Mr. Travers about depositing

in the Farmers Bank; they are not among the papers that have passed through my
hands? A. I cannot speak definitely about the $3,000 cheque, I do not remem-
ber that. "We had a lot of cheques. There was such a letter as the Matheson letter

at least a letter written by Mr. Matheson to Travers, I remember seeing that one,

but the contents have slipped my memory, but I remember there was such a letter.

Q. Wliere would that be? A. If my memory serves me right that was
handed over to the Ex-County Crown Attorney, that is the late Mr. Baird, with
some Maclean letters; they were all on a file.

Q. You remember you came up with Inspector Duncan the day this Com-
mission opened? A. Yes.

Q. And he produced and handed to me quite a number of papers, all of which
I have kept here in the bundle which he handed me which he said related to the

World account? A. Yes.

Q. That bundle I did not open until I arrived at the World matter in due
course. There was no such letter there and Mr. Travers and Mr. Thompson have
both gone over that, and cannot find it; who did you get them from? A. I got
them from Inspector Duncan, that is part of them, and part of them in going over

the papers and I put them on a file.

Q. You thought they went to Mr. Baird ? A. Yes.

Q. Before I got them how did you and Inspector Duncan get them? A. I

cannot say whether they were sent back to Inspector Duncan or not, but I received

them from Inspector Duncan, if my memor}^ is right, and put them on a file and
had that file locked in my locker up to just shortly before you received them.

Q. How did they come back from Mr. Baird? A. That I cannot say for

sure.

Q. Are you speaking of what occurred after they came back from Mr. Baird?
A. Yes, afterwards.

Q. Do you know whether that letter was among them then? A. No, I

cannot say it was, I do not know; and there is another matter there about that

ledger. When Mr. Clarkson spoke to me about it some little time ago I went down
to the Police Court clerk and I asked him about it and he said there was a receipt

from County Constable Burns to take them over to the other Court and I

followed them over there and I searched all over and I found that book in back of

His Honor Judge Winchester's Chambers and started down with it to Mr. Clark-

son's office. When I got on Colborne Street I looked at the ledger and on the back

of it was " Eoyal Bank of Canada ". I said there is no use my going down with

that book, I would be only laughed at and I took it and put it back of His Honor's

Chambers again. The back of the book had the Eoyal Bank of Canada; that is

what deceived me in that book. T had it and started to take it down there.
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Q. Can you suggest where we can send for these ? A. I do not know at all

;

I have no idea; I have not another paper of any kind belonging to the Farmers
Bank.

Q. You have not made any inquiry I suppose as to Mr. Baird's office or any

one connected with him ? A. I think I would have found that letter had it been

there when I was searching for these other papers and this ledger; I got into the

Crown Attorney's desk and searched all through.

Q. The desk at the City Hall ? A. Yes.

Q. Have you spoken to Mr, Burns and asked him? A. Yes, Mr. Burns
claims he got a receipt from Mr. Clarkson for all the exhibits, although he could

not have got them all.

Q. I am speaking of those which are not exhibits? A. No, I do not

know anything about them ; I did not speak to him about those.

Q. I wish you would? A. I will; of course I might say these exhibits

were carried from here to Hamilton to Mr. Lynch-Staunton's office; I carried an

armful up one day and left them there, and they were given back in my arms at the

Union and he said he was going on to Ottawa; and Mr. DuVernet had them after

that; so that he would lose a lot of sleep trying to keep track of them.

GEOFFEEY T. CLARKSON, Recalled :'

Me. Hodgins: What have you to say about the papers? A. The matter

started this way: I think the second day after I was m the bank the Crown sent

down to go over the books and papers of the bank in order to get evidence. I gave

them carte blanche to go in the bank and take whatever documents that they found

or that they required, and I did not pay attention to it.

Q. You took possession as curator? A. Yes. I had other things to

occupy my mind at that time and I was quite content that they should take what

papers and documents they wanted; I did not laiow what they got as a matter of

fact so far as letters and things were concerned. So far as books were concerned

1 made it a business to keep a pretty good eye on that because I might need them.

From time to time I was interjected into this question of getting evidence because

as far as the bank was concerned, particularly in the head office, all the bank

things were at loose ends and Fitzgibbon had mislaid his papers in one place and

anotlier and they could not be found and from time to time I had to do with it

that way more in the way of trying to impress upon them to find documents.

That is the way the matter rested. The papers went over to the Crown. Any
papers I put my hand to and dealt with with the Crown I knew where they went

to; any that I got back from the Crown I made certain that we had a list of that

we got back so that we could keep track of them and not be called to account for

any papers we got from them, and then have it said that we had mislaid them.

All the papers I had in the shape of exhibits or cheques or letters have been kept

in the time-lock safe; there is no possibility of any papers that come into my pos-

session going astray.

Q. All the papers that have been produced here have been produced from

your custody? A. Yes; you got all the papers that I have that I know of. Of
course there are the files of the bank and volumes and papers down there,

Q. You know since the inquiry has been begun they have been either in Mr.

Thompson's hands or mine or in the safe up here? A, Yes,

Q. Have you ever seen in going over these papers either of those two parti-

cular documents that have been mentioned, the letter or the cheque? A. So far

as the $3,000 cheque is concerned, no, I never saw it; I do not know that I ever

heard of it; if I did hear of it it did not stick in my mind as anything particular.
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As far as the letters to the World I remember those very distinctly, but I remem-
ber having given them over to the Crown or Mr. Baird, and not getting them back

;

and when some evidence came out in one of the newspapers about it. I did not feel

it was in the interest of the liquidation to have this made a political football any
more than was necessary and I sent for those papers and I was then told that they

never had them, the Crown had not them, and also by the Crown Attorney's office

that they never had them. I persisted in trying to find them and they could not

be found ; and then most of them turned up in your hands in this inquiry. In-

spector Duncan has been more solicitous than anybody in trying to see that those

papers were kept in order.

Mr. Hodgi?s^s : I have a very large quantity of letters from people who are

depositors or shareholders in the bank setting out, what is perfectly true, a great

deal of misery occasioned by this failure. I do not think that there is any object

in putting them in unless you care to look at them.
Mr. Commissioner : I saw a number of them. I suppose they are all on the

same line asldng you to press the investigation up to the utmost in getting him to

tell all he knew. I suppose if there was any information there you have used it.

Mr. Hodgins : Yes. Eeally there is no information excepting the cir-

cumstances of these various people and the straits to which they have been reduced

;

and they feel they are not going to get the money they deposited in the bank.

The Commission adjourned at 3.30 P.M. until Saturday, June 22ad, 1912,
at 10 A.M.

Toronto, June 22nd, 1912.

The Commission was to meet at 10 A.M. to-day, but as the Commissioner
found he could give two days next week to the hearing, it was arranged to continue

the sittings of the Commission at 11 AM., Thursday, June 27th, 1912.

Toronto, June 27th, 1912.

The Commission resumed at 11 A.M., at Osgoode Hall.

PRESENT:—

Hon. Sir Wm. Meredith^ Commissioner.
Frank E. Hodgins, k.c, and John Thompson, k.c, representing

the Dominion Government.
H. H. Dewart^ k.c.^ representing Dr. Beattie Nesbitt.

DE. WILLIAM BEATTIE NESBITT, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins: You were president of the Farmers Bank? A. President

for the first year.

Q. Do you remember when you took office? A. Well, I think they had an
organization meeting in the faU of 1906.

Q. It was the organization meeting you were elected a director? A. Yes.
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Q. The organization meeting was held in November, and you were elected a
director, and immediately after that meeting, the directors met and elected you
president ? A. Yes.

Q. And then you recognize this letter I suppose, Exhibit 37? A. May
10th, 1910, yes, that would be about four years after that; I recognize the letter.

Q. Did you read it? A. Yes.

Q. Note the date it refers to? A. December 6th, 1906,

Q. That would be after you became president? A, Yes.

Q. Is what was stated in that letter correct? A. At the time that I gave

that letter, as you see there, I was referring to a conversation I had with Mr:
Travers; there was some case up between him and Mr. Lindsay, and a dispute as

to their accounts in some way, and he spoke of the matter and I had an arrange-

ment with Mr. Lindsay by which the $5,000 I received was to come out of his

commissions.

Mr. CoMMissTONEii : $5,000 in shares? A. $5,000 cash; I afterwards

bought shares with it. It did not go out of the bank; it stayed in the bank as far

as I was concerned; and so Mr. Travers spoke about our meeting at that time and
told me and referred to the arrangement and to Lindsay giving me the money.
At that time I practically took his recollection for it in drawing the circumstances

to my attention and since the investigation has occurred I noticed in the papers
that Mr, McCorquodale had said he was present at the time that Lindsay was, I

do not remember McCorquodale being there and it has just put a doubt into my
mind as to whether I had actually got the money from Lindsay or Mr. Travers, I

could not swear positively to that now, with the statement of Mr, McCorquodale
that he was there, because I think I would have remembered; I could remember
better by men being present than by dates.

Q. Did you know on May 10th, 1910, what the facts were? A. At that
time as I say I had a conversation with Mr. Travers and he tried to draw tlie cir-

cumstances to my attention and it seemed to me they were about right, I thought
they" were right at the time, but I am not positive now.

Q. It was rather an unusual transaction that Lindsay should come in

Travers' place and hand you a parcel of Traders Bank notes to the amount of

$5,000 in $100 dollar bills? A. The arrangement was that I was to get the
money from Mr. Lindsay's commissions.

Q. You ought to remember I think the circumstances? A. I just cannot
be positive about it.

Q. Look at the letter again, are you throwing doubt on the statement in the
letter or are you not? A. As I say as regards the statement in the letter that
was my recollection when Mr. Travers drew the circumstances to my attention, at

the time. This is four years after the event occurred, this was several years after

the event occurred, and in the conversation of Mr. Travers it seems to me that that
was the right interpretation of it, and I have been trying, endeavoring to recollect

various things that occurred in connection with this investigation.

Q. You are throwing doubt on the accuracy of the statement in the letter?

A. As regards that portion of it, I would not be positive about it.

Q. What portion of it? A. ' As regards the actual handing of the money
by Mr. Lindsay to me.

Q. That is the whole thing in the matter? A. No.
Q. It was handed to you by Lindsay ? A. No,, that is not the whole thing.

Q, Was it not a question whether you got it or Travers got it? A. There
was no question at that time as to who got the money.

Q. There was no question you got the money ? A. There was no question
I got the money.

Q. Is the question who handed it to you? A. That is all.

Q. What is the doubt, if it was not Lindsay, who was it? A. As I say I
would not be positive whether it came right out of Mr. Lindsay's hands to mine or
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Mr. Lindsay's hands to Travers and then to mine, I was in the bank at the time

and I say I think it is a pretty hard matter to remember where you were several

years ago, I think I was in the second room, that would be Mr. Travers' private

office then. Mr. Lindsay handed Mr. Travers the money and Mr. Travers stepped

in and handed it to me, or I got it direct from Lindsay, I could not swear.

Q. That letter was intended to establish the fact that Lindsay handed it to

you and Travers did not? A. I do not know about that, the letter was intended

to establish this fact, because this was the understanding, I had made an arrange-

ment with Mr. Lindsay as regards that $5,000, I had a previous arrangement with

Mr. Travers, and I made the arrangement with Mr. Lindsay as regards that $5,000,

and what I wished to establish was that as far as I was concerned the money was

coming from Mr. Lindsay, but I do not know just why the letter was put in that

shape, because I did not not consider it of any particular importance at the time.

Q. The explanation of the letter is that you wanted to make it clear that it

came to you? A. From Mr. Lindsay.

Q. And not from Mr. Travers ? A. Not from Mr, Travers.

Q. Travers had recalled the circumstances and pointed out to you what he

wanted the letter for, to make use of it in the law suit? A. He wanted to use

it in the law suit.

Q. Did you ever give evidence in accordance with that letter in that law

suit? A. No.

Q. You remember the circumstance now that you got $5,000 from Lindsay?

A. I cannot be positive, I won't swear positively now, whether it was handed to

nie by Mr. Lindsay or Travers.

Q. Pow did it come to be handed to you at all? A. When Mr. Travers

first talked to me about being connected with the bank the suggestion was that I

should be a director, and they were in difficulties at the time.

Q. Who are they? A. The gentlemen who were organizing the bank.

Q. Who were they? A. As far as I knew, Mr. Travers and Mr. Lindsay,

and on account of the threatened suit, by I think it was a suit threatened by Mr^

Laidlaw—there was some altercation by Mr. Laidlaw and it was shortly after I

think the failure of the Ontario Bank, and then the suit or threatened suit,

whatever the altercation they had with Mr. Laidlaw.

Q. Are you fixing the date when they spoke to you by these two events?

A. I am trying to get near the date, and after that altercation with Mr. Laidlaw

1 rang up Mr. Travers and told him that I was pleased with the way he had held

up his end of the fight, and anything I could do for him I would be glad to do.

He came over and saw me, I do not know just how soon after that, and had a talk

with me and wanted me to become a director of the bank. I told him at the time I

did not feel that I could subscribe and take the amount of stock required to qualify

a director; that was $3,000. There was some further conversation, I could not

say when, and it finally resulted in his saying that if I would be a director that

he would advance the money; that he was having some large commissions in con-

nection with the organization getting the stock, and that he would advance the

money to pay for my stock as a director, and that I could repay him at my con-

venience. I then subscribed for $3,000 of stock.

Q. Would you mind pausing there for a moment, was that interview with

Travers, your ringing him up over the telephone and discussing it, after that with

him where he promised to qualify you, the time at which you agreed to become a

director, does that fix the time at which you agreed to become a director? A.

Yes, I think so approximately.

Q. That would be after the Laidlaw fight had been disposed of? A. Yes.

'
Q. Would you tell me whether previous to that time you had seen any one

in connection with the bank? A. I have been trying to place that. I did see

some one, it was some months, I could not say how many, but I know it was some
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months before that Mr. Macorquodale came to the Eegistry Office one day to see

me about taking stock in the Farmers Bank. I had known him very well, he had

been a supporter of mine in North Toronto, and he was rather a clever writer in

some ways, and I rather liked him, and he spoke to me about taking stock, some

months before, and I think, I could not be positive, but I think he asked me to go

down with him on the same evening that he spoke to me to see Mr. Travers at"

the Queen's and have a talk to him, and I went down with him and I met him
at the Queen's that evening, and I met Mr. Travers for a few minutes; he intro-

duced me to Mr. Travers, and I met him for a few minutes, and we had a little

talk about the affairs of the bank and one thing and another; and then I left him
there, and I have an impression that I subscribed with Macorquodale for two or

three shares—I mean at that time I was doing it with the idea of helping Mr.

Macorquodale; I thought it would help Macorqudale to go down and meet Mr.

Travers and he would likewise get some commission from the two or three shares

subscribed for.

Q. Two or three months before you telephoned to Mr. Travers, speaking of

the Laidlaw matter ? A. It was some months before.

Q. And there was no talk then of your being a director nor of taking any

stock? A, There was talk of my taking stock and being interested in the bank,

and •! think Mr. Macorquodale spoke about my being a director, do you see, but

there was nothing came of it.

Q. Nothing came of it at all? . A. No.

Q. Nothing came of it during the intervening months? A. No.

Q. What was your occupation at that time? A. I was in the Eegistry

Office.

Q. You were Eegistrar, were you not? A. Yes.

Q. West Toronto or East Toronto? A. West Toronto, I think.

Q.. I asked you that because you spoke of not being in a position to take stock

to qualify to the extent of $3,000; the income from that office was very large,

was it not? A. I was using it all.

Q. It was very large ? A. Yes, it was about $9,000 at that time. My idea

was not that I could not afford to take the stock at that time, I could have done

it but it was not convenient for me; I had other things I wanted to do.

Q. You were not in such a position you could not have qualified if you had

wanted to? A. I imagine I could have raised the money if I had absolutely

wanted to.

Q. Did you see Lindsay at all between that Macorquodale interview and the

time you rang up Travers after the Laidlaw matter ? A. Not that I can remem-
ber of at all.

Q. Do you know him at all? A. I knew Lindsay as I knew thousands of

men.
Q. Had he canvassed you? A. No.

Q. I suppose whatever arrangement was made out of which this $5,000

came, it was made after your conversation with Travers, following your ringing

him up on the telephone ? A. Yes.

Q. We have pretty well the date of the closing of that Laidlaw matter fixed,

60 that we can get about the time of the year it was; the suit was begun on the

23rd October and I thiuk ended on the 38th October; who did you make the

arrangement with out of whicli that $5,000 came from Lindsay? A. The matter

of making that arrangement was this, as nearly as I can remember now : I had
arranged with Mr. Travers to be a director for the qualification as I say. After

that—of course I will tell you it is a little difficult in the light of what has occurred

now, you know, I did not know at the time, I was not aware of the actual diffi-

culties they were having with their organization, I did not know that the organiza-

tion that they were figuring on having were running away from them.
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Q. You told us a little while ago that Travers said there was diflficulty owing

to the Ontario Bank failure? A. He said they were having difficulties.

Q. I want to know whnt arrangement you made out of which this $5,000

came? A. I made an arrangement after the directorship was arranged, and I

subscribed for the stock of a director; then the question of the presidency of the

bank was suggested to me, whether ]\Ir. Travers suggested that first or Mr, Lindsay

suggested that first I would not be positive now; I had conversations with both

of them about it.

Q. Before you go on, you say you arranged with Travers at all events to

become a director ? A. Yes.

Q. And the qualification you knew was $3,000 ? A. Yes.

Q. And he was to find that? A. Yes.

Q. Then you would subscribe for the shares and he would find the qualifica-

tion ? A. Yes.

Q. That was the first arrangement? A. Yes.

Q. You had better go on and tell your story; there was a subsequent arrange-

ment? A. Yes. Then, you see, when the discussion of the presidency arose,

wh^n I finally decided to accept the presidency, I arranged with Mr. Lindsay that

the $5,000 which I received which I was going to use to buy the stock

—

Q. We have not heard an}'thing about your arrangement with Lindsay oj* the

offer of the presidency yet? A. 1 have told you that the question of the presi-

dency was discussed, whether it Avas first suggested to me by Mr. Travers or Mr.

Lindsay I could not say now, which one suggested the fact that they wanted me
to be president first.

Q. Somebody did, and there was some discussion as to qualification? A.

Y'es. I talked the thing over with Mr. Lindsay, and Mr. Lindsay said of course

he would go half and Travers would go half. Now, I said to him, " Mr. Lindsay,

as I am going to be the president of the bank I would prefer not to be under,

as it were, a direct obligation to Mr. Travers, who will be the general manager,

for my stock ".

Q. Whom did you say this to ? A. Lindsay. " So I want the money for

the pa^Tnent that goes to pay my stock to come from your commissions, to come

from you"; and further in that connection there was this, that Mr. Lindsay

wanted the agency for the disposal of the bank's stock subsequent to the organiza-

tion ; he wanted me to support his application ; he wanted the control of the balance

of the bank's stock for a year I think, and that he would receive the commissions

on it, and he wanted me to support him for that. I told him I considered that

•was perfectly fair, as he had done hard work in getting the stock placed before the

bank was organized, and he should have the first opportunity of what would appear

to us to be easier to sell the stock after the bank was organized and going, and he

was very anxious to have that arrangement, and so then the arrangement was made
with him, Just in that way, that the $5,000 was to come from him to me, and then

I was to support his application for the right to sell the stock afterwards.

Q. Does it mean he secured your influence for the $5,000 ? A. No, it does

not mean he secured my influence for the $5,000, but it means that is what he

wanted, and I considered that perfectly fair for him to have; I would have given

iiim that anyway.

Q. It did not enter into that matter with you? A. Not with me.

Q. Y^ou did not want to be under obligation to Travers, whose acquaintance

you had made a few months before, why were you willing to be under obligation

to Lindsay, who was only a casual acquaintance? A. Lindsay was not an officer

of the bank. There was a wide difference between the position of Mr. Lindsay and

the position of Mr. Travers; Mr. Lindsay was not an officer of the bank.
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Q. Why should Mr. Lindsay want to make you president and qualify you?

A. That was a matter between Mr. Lindsay and Mr. Travers; they wanted a

president, I imagine.

Q. You were the one who was getting the office, did not you find out why
these gentlemen were willing to qualify you—you seem to have differentiated

between Travers and Lindsay and willing to accept the qualification of one and

not the other? A. I should think it would be perfectly clear why I would prefer

tc have my dealings with Lindsay, who would not be connected officially with the

bank in any way, rather than Mr. Travers, who would.

Q, Did you tell Travers so? A, I am not sure whether 1 told Mr. Travers

so or not.

Q. Did you tell him; it would seem to me to make no difference? A. I

don't think it would, it should not; I should think Mr. Travers would appreciate

the situation as well as I would; I always found Mr. Travers very fair.

Q. I suppose you knew that Lindsay was employed by Travers to sell stock,

and Travers was paying Lindsay commissions and not the bank? A. I do not

know the arrangement.

Q. Did you consult Travers and ask him or ask Lindsay? A. I simply

understood that Lindsay had a large amount of commissions coming to him; I

also understood that Mr. Travers had some commissions coming to him.

Q. Then if you made the arrangement you would naturally expect that

Lindsay would hand you the money, whatever it was, when he got it out of his

commissions? A. Oh, no; I do not think that that follows at all.

Q. You understood that Lindsay was working directly for the bank and had
an independent claim for commission? A. I understood Mr. Lindsay was work-

ing for the provisional directors of the bank and had claims to commissions for

stock he had sold.

Q. Directly? A. Yes.

Q. So that he could qualify you out of his own money ? A. Yes.

Q. Not Travers' money at all? A. He could do that, sure.

Q. Then as I say it would be quite natural he would hand you money direct,

would it not? A. I do not know as it would, because I might not be there at

the time ; he might hand it to Travers to hand to me, for instance ; I know myself

he might just as well do it one way or the other, and I would never bother about it.

Q. You never had any doubt about the accuracy of the facts stated in the

-letter until you saw Macorquodale's evidence in the paper? A. No.

Q. If before seeing that I had asked you these questions you would have

said that letter was perfectly correct? A. I probably would, unless something

else had occurred.

Q. Have you told us the reason yet why Lindsay was willing to qualify you

as president? A. The only reason I knew was that they felt that if Laidlaw

succeeded in preventing the organization of the bank they would naturally have

trouble in collecting their commissions.

Q. I thought this all occurred after the Laidlaw matter had been got rid of?

A. The getting rid of the Laidlaw matter did not complete the getting rid of

trouble, as far as the organization of the bank was concerned.

Q. It did as far as he was concerned? A. Yes, but not as far as the share-

holders he had stirred up.

Q. They were bought off? A. I do not know anything about that.

Q. You understood all difficulty was got rid of with Laidlaw shareholders?

A. It got rid of his difficulty with his shareholders whom he had actually been

in touch with, but as I understood the thing, as it was told me at the time, they

had been out and stirring up trouble with all the shareholders I think out in the

section of Milton.
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Q. Am I right in assuming from what you said that the arrangements with
Lindsay were after Laidlaw had been got rid of and the telephone message sent

to Travers ? A. The telephone message was sent to Travers some time during the
stufE that appeai'ed in the newspapers in reference to the dispute between Mr. Laid-
law and Mr. Travers; I cannot say now whether the telephone message was sent

after Travers had completely got rid of the Laidlaw incident.

Q. Mr. Travers says so? A. I am not positive myself,

Q. He says you first appeared after the Laidlaw suit was disposed of, called

him up by telephone and congratulated him? A. Well, I am not positive about
that now myself.

Q. What was the reason that you can give for Lindsay qualifying you? A.

I can only give you the reason that I have given you, that I understood—you see

as I understood the situation then the getting rid of the Laidlaw suit did not
make things plain sailing for them by any means; the stirring up of this matter
had alarmed men who had promised to be directors, and in consequence of that

they wanted to be sure that they would be able to carry on the completion of the

organization of the bank.

Q. Who did they mention to you as directors that had been frightened off?

A. I cannot say there were any directors mentioned that had been frightened oS;
1 do not think you are justified in using that term.

Q. Well, would not act in consequence? A. As I remember now there are

only two or three names I can recall. There was Ivey was one name, and the only

name that I remember asking about whether he would be a director or not was
Major Beattie, of London, because I knew the Major very well, and I was very

pleased to see his name on the list of directors, and they said that on account of

the failure of the Ontario Bank and trouble that had been made by Mr. Laidlaw's

threatened action and that sort of thing, that they were having trouble in getting

men who had promised them to become directors before to stand by their promise.

. Q. Did you see your opportunity to become president and get your qualifica-

tion provided? A. Nothing of that at all. I had unfortunately told Mr. Tra-

vers when I telephoned him that I would be glad to help him; I have always

tried to help any man I said I would help, and I got started in with him, and when
1 got started in with him I stayed; that is all there was to it.

Q. What was your qualification to be when you agreed to be president? A.

$5,000.

Q. Travers said you talked of $10,000 being the proper amount ? A. That

was subsequent.

Q. You arranged with Lindsay for $5,000? A. $5,000 was the arrange-

ment I made first when I arranged to become president.

Q. What was to become of the $3,000 that Mr. Travers was to find for you?
A. There was nothing said as to what was to become of the $3,000; I presume
that was arranged between Travers and Lindsay.

Q. You arranged to take up $5,000 and Lindsay to qualify you; what did

you tell him of Travers' offer to qualify you to the extent of $3,000? A. At the

time I wrote this letter, and I was speaking to Mr. Travers, in writing the letter

I said, " Now, as regards that letter, I said I had the impression from a subsequent

conversation with Lindsay that he expected this $5,000 would be charged up to your

expense account, and that it really would not come all out of him, and I did not

want to deal in the matter, and Mr. Travers told me that was correct at the time

I wrote this letter, that $5,000 was charged up to their expense account as between

them.

Q. Whose expense accoimt? A. Mr. Travers and Mr. Lindsay.

Q. What is the meaning of that " Charged up to their .expense account "

—

do you mean the bank's expense account? ' A. No, it had nothing to do vrith

the bank.



FARMERS BANK INQUIRY 555

SESSIONAL PAPER No. 153a

Q. They had no expense accoimt? A. I understood from Mr. Travers that

they had at this time this letter was given; I talked the matter over with him; I

understood in connection with the taking of tlieir stock subscriptions, whatever
expenses they were put to, the travelling expenses and all that sort of thing, was
first taken out before they made their arrangement.

Q. Out of commissions? A. Yes.

Q. And that this would be taken out of commissions ? A. Yes.

Q. That would come out of them would it not ? A. Yes.

Q. I do not understand this charging up the expenses if it comes out of the
commission-s ? A. It was their expenses.

Q. It was on account of the bank's expenses was it not? A. No, nothing
to do with the bank expenses.

Me. Commissioner: Lindsay was giving him the money, and as between
Lindsay and Travers, Travers would bear half of it ; that was the effect of it.

Mb. Hodgins: Was that your understanding, that Travers was to pay half
of it ? A. That was not my understanding at the time.

Q. Was it at the time you wrote the letter? A. Yes.

Q. Now, come back to the question I asked you before, when Lindsay had
agreed to qualify you to the extent of $5,000 what did you tell Travers, what
arrangement did you make with him in regard to his offer to pay up $3,000 ? A.
I did not make any arrangement at all that 1 remember of.

_
Q. Does that stand good too? A. No, because the first arrangement that

I made with Travers was that Travers was not giving me that money, he was
advancing the money and I was to pay it back at my convenience.

Q. What about Lindsay, it was a regular gift was it? A. As far as Lind-
say was concerned the mone}'' came to me.

Q. Was it a gift? A. It was a gift to me..

Q. That would relieve Travers ? A. Yes.

Q. There was no reason why half of Lindsay's amount should be charged to

Travers ? A. There was no reason, no.

Q. And no communication with him before you accepted the office of Presi-

dent ? A. No.

Q. So that on December 6th it would be perfectly right for Lindsay to pay
you that direct out of his own commissions ? A. Yes, as far as my arrangement
with him was concerned.

Q. What did you subscribe for ? A. I subscribed first for $3,000 of stock.

Q. When was that? A. During tliat time, I could not tell you when.
Q. • During what time ? A. During the time I rang up Mr. Travers and

shortly before the bank was organized.

Q. If it appears dated before the 22nd Octoher then that would be wrong

—

if the Laidlaw suit was got rid of on the 2Sth October and your subscription appears

dated previous to that, it would be wrongly dated would it not? A. Yes.

Q. You say you subscribed for $3,000 first? A. Yes.

Q. And did you subscribe for any more later ? A. As distinctly as I remem-
ber I subscribed first for $3,000 and then I subscribed for $5,000 ; that was on the

arrangement to be President; and then later on, later than that, I think I sub-

scribed for $10,000.

Q. That would be three separate subscriptions? A. Yes.

Q. $3,000 would be in accordance with the arrangement with Mr. Travers?
A. Yes.

Q. The $5,000 in accordance with the Lindsay arrangement? A. Yes.

Q. And then would the $10,000 be in addition, making $18,000 altogether?

A. No, that was more a consolidation as it where.

Q. If that appears on the Government Eeturn sent in on the 21st of Novem-
ber it would have been made before that.

Mr. Dewart: The 27th of November.
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Me. Hodgixs : Yes, sent in on the 27th of November, it would be before that?

A. I do not know anything about the Government Eeturn sent in on the 27th
November.

Q. It appears in the Government Eeturn sent in on the 27th of November,
it would have been made before that? A. Yes.

Q. Was the $3,000 subscription made before you telephoned Mr. Travers about

Laidlaw ? A. No.

Q. You appear to have crowded three subscriptions into a month? A.

These various arrangements were going along at the time.

Q. Did you know anything about the Laidlaw suit other than what you saw
in the paper ? A. Nothing except what I saw in the papers and what Mr. Travers

told me.

Q. When he told you that it was over? A. After I saw him.

Q. When it was over? A. I cannot be positive whether it was over or not.

Q. At all events this interview that 3^ou had after telephoning him ? A. Yes.

Q. When you did see him he explained to you, or did you display any curiosity

as to what Laidlaw's suit was about? A. I do not think that I bothered much
about it. I had had a little difficulty, Mr. Laidlaw and myself, before, and I was

rather pleased, and that was all there was to it.

Q. Eather pleased that it was disposed of ? A. No, I did not know anything

about its disposition, I was rather pleased that Travers came out on top.

Q. That is what he says, that you telephoned him and rather congratulated

him on the way it came out. You having agreed to accept the office of President

you subscribed I suppose for the $5,000? A. Yes, that is my recollection.

Q. Previous to that you had subscribed for the $3,000? A. That is my
recollection.

Q. And you I suppose took some interest in the concerns of the bank, having

agreed to become its President? A. Mr. Travers showed me a letter of recom-

mendation from Mr. Fish who had been General Manager of the Merchants Bank
in Montreal, and I accepted largely Mr. Travers—of course I had met him several

times and I do not think anybody will deny his social qualities, and I liked him,

and his letter from Mr. Fish leconn^.iended him very highly, and I accepted any

statements he made to me as being from a man qualified to speak, being from a

thoroughly honest and reliable man ; I knew nothing about banking myself and

was busy with other enterprises at the same time, and I cannot say that I paid any

very particular attention. I accepted largely what Mr. Travers informed me was

the right and proper thing to do in the organization of the bank.

- Q. At that time you were President of two other companies? A. Yes.

Q. Which were the two? A. The C. H. Hubl)ard Company and the Clerk

Manufacturing Company in Gravenhurst.

Q. You had been President of both of them ? A. Yes.

Q. You knew the duties of a President? A. Well I was acquainted with

the duties of President as far as an ordinary company was concerned.

Q. You had actively performed the duties of President in these two companies

for years? A. Yes.

Q. In accepting the Presidency of the bank I am asking you if you took any

active interest in its organization? A. The organization, you see everything

was practically completed before I came in at all..

Q. AVha't was completed? A. I understood that they had at the time I

accepted the Presidency, I understood they had their money ready to deposit with

Ottawa, they had the necessary number of stock subscriptions, and that they were
ready in every way to meet the requirements of the law.

Q. You understood they had their money ready to deposit? A. Yes.

Q. Did you understand it was deposited? A. I could not be positive just

now, I understood the Government required them to have $250,000 and that they

had the $250,000 and everything was ready and proper in connection with it that

was necessary to be done.
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Q, Did you understand that Laidlaw's action attacked the bona fides of the

raising of that $350,000 ? A. No.

Q. Did not they tell you so? A. No.

Q. Did you know anything about the raising of the $250,000 ? A. I under-

stood it was paid in by the subscribers to the stock.

Q. Did you make any inquiry? A. I inquired from Mr. Travers, and he

told me this money had been paid by the subscribers to the stock; everything was

perfectly legitimate and right.

Q. He told you it had been paid in by the subscribers to the stock; did he

tell you the way in which that had been done? A. No, I did not question the

way it would be done; there was one normal way it appeared to me to be done.

Q. What yas that? A. For the subscribers to send in their cheques.

Q. Did you examine the bank book to see ? A. No.

Q. Did you ask to see the stock list? A. No.

Q. What did you do after accepting the Presidency and down to the time of

the meeting which was held at which you were formally elected, what did you do to

find out how things stood? A. I did not do anything to find out how things

stood, except here was the statement shown to me by Mr. Travers, Mr. Travers told

me " I have so much money ", and he says, " Here are my list of subscribers "

—

he had a long list of subscribers ; I did not go through that list to verify each one

;

I think he had about 650 subscribers, there were several hundred, it was a large

number I remember; and showed me that .was his list of subscribers and that he

had this money.

Q. That is he went that far in demonstrating his good faith, he produced

a list of subscribers ? A. Yes.

Q. Was your name on it? A. I cannot say whether my name was on it or

not or how that would be ; this was the list of subscribers he showed me—the only

list I remember was the list he showed me before I had actually completed my
arrangements to become president, what he showed me was prior to my subscrip

tion as I remember now.

Q. Your subscription for how much? A. I think it was prior to any sub-

scription I made.
Q. Prior to the $3,000 subscription? A. I think so.

Q. Naturally you would not expect to see your name on the list? A. No.

1 only actually agreed—I think at the final arrangement when I agreed to become
president it was only a few days before the bank was organized.

Q. What do you speak of as the organization of the bank, that meeting?
A. Yes.

Q. That meeting at which you were elected a director? A. Yes.

Q. You thought that was only done a few days before? A. A vei-y few

days before.

Q. Your $10,000 subs.cription then would follow that; would that be before

the organization meeting? A. Yes, that would be before the organization

meeting.

Q. Would $5,000 be before the organization meeting? A. Yes.

Q. And the $3,000? A. Yes.

Q. Would that be in that few days or would not the $3,000 be considerably

earlier? A. The $3,000 would be a little earlier than that. As near as I can

remember now, once I arranged, agreed with Mr. Travers to become President,

that the succeeding events transpired very rapidly.

Q. You would be wrong in saying that that list which he showed you would

not contain your name on it for $3,000 if you had subscribed that before you

agreed to become President, it ought to have been there, should it not? A. No,

that would not follow.

Q. Travers puts your acceptance of the Presidency as the middle of Novem-
ber? A. I cannot just say when it was myself.
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Q. And he says you gave your signature so that it could be forwarded to

Ottawa where they were getting the bills printed? A. Yes.

Q, You knew, of course, enough about banking to know that immediately

the certificate was granted, if you had paid up capital you could issue the cir-

culation ? A. Yes.

Q. So that this signature of yours would be necessary some time in advance

^f that? A. Yes.

Q. Does that assist you at all in the date at which you made these arrange-

ments? A. I remember that Mr. Travers was in difficulty about the signature

of his bills, I remember that discussion that he had to have the signature go down
to Ottawa b}' a certain date in order to have the bills printed in time for him to

do business and I think he told me he had arranged with Colonel Munro to be

President, and that Colonel Munro was to wire him by a certain time and if he

did not T^dre Iiim by that time that he could not get his bills signed and be ready;

I think that was about the time I agreed to become President.

Q. ^Yould that be about the middle of ISTovember? A. I connot tell you
that. Colonel Muro wired; the day I signed the bills, Colonel Munro wired, we
got a wire in the afternoon saying he would be down at night with Mr. Travers to

the Rossin House. I went down with Mr. Travers to the Eossin House that evening

and met Colonel Munro and we explained the situation to Colonel Munro, and Mr.
Travers explained about the necessity of having the signature in time and being

disappointed because he did not hear from him, and then I explained to Colonel

Munro that I had accepted the Presidency in the meantime 'to help them out and
that I was not particularly anxious for the Presidency, but if he would take the

Vice-Presidency of the Bank at the end of the year I would retire from the Presi-

dency and he could be elected President. Then after some conversation it was
arranged there that he would take the Vice-Presidency, and at the end of the year
I retired and he was elected President.

Q. What did Travers say about the Trusts & Guarantee Company?
]\Ir. Dewart: I did not know my learned friend intended to go into that.

Dr. Xesbitt is under several charges in the police court, and that particular

Trusts & Guarantee Company deposit or questions that arise out of it form the

crux of the charges against him in the Police Court. I do not want to claim
privilege, but I thought perhaps my learned friend would think it would not be
fair to go into matters that raise the subject of a charge against Dr. Nesbitt else-

where.

Mr. Hodgins: I do not see any reason why Dr. N'esbitt should not answer?
A. I have no objection to answering.

Mr. Dewart :—Except the suggestion of being fair to a man that is under
charge elsewhere I have no objection to answering that question as regards anything
that occurred after the organization or anything that occurred after the organ-
ization meeting. Mr. Travers stated he had told me about the loan from the

Trusts & Guarantee Company the day previous to the organization. Mr. Travers'

memory must be at fault, because if j\Ir. Travers had told me that a part of the

$250,000 that he had to get his certificate had come by way of a loan from the

Hon. J. P. Stratton and the Trusts & Guarantee Company, a man whom I

had been politically opposed to all my life, ven^ bitterly opposed in the

Gamey case, I would not have any connection with the bank. I am quite

positive he never told me a word about it before.

Q. Did you inquire where the money came from? A. I understood the

money came from the subscribers in regular and legitimate way.

Q. Did you make any inquiry? A. I asked if the money came from the

subscribers in a legitimate way and was told it did.

Q. You may have been told that he got a loan on subscribers notes? A. I

was not told anything) about getting a loan.

Q. What is that? A. I was told nothing about getting a loan.
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Q. Quite sure of that? A. Yes.

Q. You say that he said he told you that the day before the organization

meetina:, is that what he said? A. I said he made that statement in the Police

Court the other day.

Q. The day before ? A. Yes, sir.

Q. AYere jou at the organization meeting. A. Yes.

Q. Do 3'ou remember a report being presented that the Provisional Directors'

expenses were over $40,000? A. I cannot remember what was presented there

now. whatever appeared in the minutes is what was done.

Q. Did you make any inquiries as to where that money came from, how they

raised the money to spend that amount? A. ISTo, I did not make any inquiry

about that; any company I had ever been connected with we always had expenses

of organization.

Q. Did you inquire from Travers anything about the subscribed capital?

A. I just took Travers' statement for the subscribed capital.

Q. You are a business man? A. Well, some of the papers say not.

Q. VHriat do you say; there is an opportunity to correct that now? A. I

am not looking for opportunities.

Q. You were not practising your profession, you were engaged in business at

this time? A. I was engaged in business at that time.

Q, You had had to make use in your companies of banking facilities? A.

Yes.

Q. Did you make any inquiries as to how much capital Travers had got sub-

scribed for this new bank before you went into it? A. Certainly I asked him
how much lie had subscribed.

Q. What did he tell you? A. I cannot remember now.

Q. Half a million? A. It was over half a million.

Q. Did yon interest yourself to see how the half million was made up?
A. I cannot say I went into details.

A. Did you make any inquiry into the details to see if they were bona fide

subscriptions? A. I looked over the list and it appeared to be a bona fide list.

Q. If you had seen W. J. Lindsay down for $50,000 what would you have

thought ? A. I do not remember seeing W. J. Lindsay down for that.

Q. If you had, what would you have thought? A. I would have asked for

an explanation.

Q. Did you make a perusal of the list? A. Yes-^—

Q. For the purpose of finding out things were bona fide? A. Of the list

that he- showed me ; as I say, before I arranged to become a director.

Q. Did the list contain any statement as to the amount paid up on each

share? A. I cannot remeinber now what it contained.

Q. You paid nothing of yours? A. I- had not subscribed at that time.

Q. Did you make any inquiry as to whether the notes had been given by any
of tlie subscribers? A. No.

Q. Then did you go into the Bank Presidency blindfold? A. When you
have a man that you suppose is thoroughly competent to handle bank affairs and
have the highest recommendations of him, and do business, you know nothing
about yourself you have to go into it blindfold to a certain extent.

Q. You had a reputation at that time to take care of ? A. Pretty hard to

say so by the papers.

Q. Was it not of importance to you if you were connected with the bank, that

the bank should be successful ? A. Very important.

Q. And have you told me all the precautions you took to find out? A. I

took all the precautions I thought were necessary, trusting Mr. Travers.

Q. Have you told me all the precautions you took to find out the bona fides

of the subscriptions and whether the capital was sufficient to carry on the bank?
A. Wlion Mr. Travers showed me the list of subscriptions, I looked over them to
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assure me they were lona fide subscriptions, and the thing that struck we par-

ticularly about the list was that they were for small amounts and distributed over

a large number of shareholders, and it seemed to me, as he pointed out to me,
the fact that they had got their stock so widely and well distributed would tend to

bring business to the bank, and he had a deposit, I do not remember how he showed

me the $250,000, but I know I was absolutely satisfied he had $250,000 of cash

and

—

Q. I was going to ask you if he showed you the bank book? A. I cannot

remember whether he showed me a letter or what, but at the time I was satisfied

he had.

Q. What do you mean by a letter? A, For instance, I might go to a

banker and get a letter that I had so much money to my credit there, and I can-

not just say how he showed me, but he satisfied me that he had $250,000 in cash.

Q. Did he satisfy you by the production of the bank book and are you able

to say in the bank book, which would be an independent source? A. I cannot
tell you how it was I was satisfied at the time.

Q. You told me the precautions you took to satisfy yourself? A. I have
given you to the best of my recollection all the occurrences of several years ago.

Q. This would all occur within a few days prior to the organization meet-
ing? A. It would be somewhere about there.

Q. You, I suppose, must realize that when you subscribed for the stock, the

$5,000 and the $10,000, you were not treating the other shareholders fairly if you
did not pay up your share ? A. Well, my share was arranged to be paid for and
the stock did not have to be paid for at the time it was subscribed ; there was only

a percentage to be paid for at the time.

Q. If he had all this stock subscribed, what was the object of your subscrib-

ing two or three days before the orgaiiization meeting to the extent of $10,000?
A. We had arranged $5,000 first, you see, and then Mr. Travers considered that

it would appear better for the president to hold $10,000 worth of stock.

Q. Had you any arrangement as to qualification on that? A. Well, as

regards that I was to pay for the extra $5,000 myself.

Q. You had arranged to finance that? A. I had not arranged to finance

that at that time.

Q. You would arrange to finance that? A. Yes.

Q. You were willing to take the extra $5,000 at that time? A. Yes, and

pay for it myself.

Q. Travers says he told you about borrowing the money and in your talk

you thought the president ought to have $10,000 stock instead of $3,000, the sug-

gestion came from you? A. Well, of course

—

Q. Is he right? A. He is not right in that respect. The suggestion came
from Mr. Travers to mv having $10,000.

Q. That you should have $10,000? A. Yes.

Q. Did not that make you suspicious that he had not quite got his list com-

plete? A. Oh, no; there was no reason for that at all. As Mr. Travers put it

to me, it was perfectly fair and I had the utmost confidence in Mr. Travers. I

think anybody that would associate with him at that time would have. I know I

met Mr. Fish personally afterwards, and Mr. Fish gave me the very highest testi-

monial of !Mr. Travers as to his probity and in every way he could not speak more

highly of Mr. Travers.

Q. After the organization meeting you knew a certificate was being applied

for? A. Yes.

Q. And you knew it was got? A. Yes.

Q. And almost immediately after that you got this $5,000 from Lindsay?

A. Yes.

Q. Did you take it out of his commissions? A. Yes.
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Q. Did you know what he got his commissions out of? A. He got his

commissions from the sale of stock.

Q. Out of the capital stock of the bank that had been put up to the Govern-

ment? A. Not that I knew of.

Q. You knew that $250,000 had been paid up, as you stated? A. Yes.

Q. You knew when the certificate was granted it would come back? A.

Come back to the bank.

Q. You knew' the bank had not begun business? A. No.

Q. Out of what could it come except the capital stock that was paid up?
A. I do not think I considered how it came. They were of course receiving

moneys all the time from subscribers.

Q. That would be capital stock, would it not? A. That would be capital

slock.

Q. What was the private arrangement referred to in this letter you had with

Lindsay? A. That was simply the arrangement that the $5,000 of my stock,

the $5,000 that I took, he would give me $5,000 out of his commissions with

which I should pay for the stock.

Q. Why was it drawn out in these bills and brought in and passed to you
or to Travers, whichever you like, in money instead of a cheque being given so that

it would be clear what the transaction was? A. I cannot say just why it was
done in that way.

Q. It is a large amount for Saturday afternoon is it not? A. I do not

know just what day it was.

Q. Lindsay said it was Saturday? A. I do not know, I do not remember.

Q. Can you account at all for his bringing it in bank bills? A. I do not

know as there is any way of accounting for it; it was done in that way.

Q. What did you do with it when you got it? A. My recollection is that

1 deposited it.

Q. What bank? A. In the Crown Bank.

Q. Then what became of it there? A. Then I gave a cheque on the Crown
Bank.

Q. To whom ? A. The cheque was to—I cannot remember ; I tried to find

the cheque and I cannot find it, I have not been able to find it; my stuff was all

jumbled up and there is the difficulty, I do not know just who the cheqiie was
made out to ; I remember when I brought the. cheque in to pay for the stock that

Mr. C. A. Brown, Bradstreet's solicitor, was sitting with Mr. Travers talking tO'

Mr. Travers, and I think I remarked to him that that was a cheque on my stock.

Q. Mr. whom ? A. Mr. Brown ; or Mr. Travers remarked to. him, I have
forgotten just how it was, as near as I can remember.

Q. Is that what you did with it? A. That is as near as I can remember
vrhat I did with it.

Q. What became of it after that when you handed Travers the cheque? A.
The cheque went into the Farmers Bank in payment of my stock.

Q. Payable to him? A. I do not remember whether the cheque was pay-

able to him or to the bank ; whatever was the right way to make it out at the time
would be the way it was made out. The cheque was in payment for my stock,

and whatever was the correct way to make it out at the time, whatever was sug-

gested to me as being correct

—

Mr. Dewart: I see the sixth would be on Thursday.

Me. Commissioner : We have that date explained that it was not a Saturday.

Mr. Hodgins: My question should have been it was unusual I suppose on
any day even if it was not Saturday? A. Well.

Q. What is the object of going through that form of paying you the money
and taking it to your bank and giving a cheque to Travers? A. I cannot say

whether I gave a cheque to Travers or gave it to the bank.
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Q. You handed it to Travers? A. Yes.

Q. Have you looked for the cheque? A. Yes.

Q. And does your Crown Bank account on that date show the payment of

$5,000 shortly after that date? A. About that date.

Q. "Was that the only pa3^ment vou ever made on the stock? A. On the

$10,000 ?

Q. Yes? A. No, there was another payment made.

Q. On what? A. Another payment of $5,000.

Q. Later on? A. Yes.

Q. In the first place, we will come to that later on, did you ever secure the

cancellation of the three subscriptions you made? A. I cannot remember now
just what happened to the previous subscriptions, as I say it was all done in a

short time.

Q. You never paid anything on the $3,000 ? A. Mr. Travers was to arrange

the payment of the $3,000.

Q. You never paid anything on that? A. No.

Q. You never paid anything on the $5,000? A. Well, the $5,000 was paid.

Q. In what way? A. In this way that I tell you; I think I made a pay-

ment somewhere, I cannot find the records now, and I certainly cannot remember,
the details just accurately how things occurred then.

Q. This $5,000 from Lindsay was paid up on the $10,000 subscription you

say? A. It was paid on the—as I understood the thing that Mr. Travers was
first taking care of the $3,000 subscription that I subscribed with him originally

for as a director, and that he was going to take care of that.

Q. That is that he was going to pay it up? A. Yes, and I was to pay

him back.

Q. And Lindsay was to have taken care of the $5,000 ? A. Yes.

Q. Was this $5,000 paid applied on it or on the $10,000? A. T could not

say anything about how it was applied or what the bookkeeping was.

Q. How did you intend it to be applied? A. I intended it to be applied

as payment on the $5,000.

Q. Was there ever any payment on the $10,000? A. Of course that would

apply to the $10,000 as the $5,000 that I paid went on my subscriptions; the sub-

scriptions were changed.

Q. By whom? A. I made a subscription first for $3,000 and then for

$5,000, and then it was consolidated at $10,000; I cannot say that the $5,000 was

payable on this $5,000 snbscription. because at the time it was paid there was a

subscription for $10,0<)0, but the $5,000 was in connection with the $5,000 sub-

scription that I had originally arransred : that was how' I came to get that, how I

had that amount in my mind.

Q. Did you get a receipt for the amount that you paid on this stock from the

bank or from Travers? A. I got a stock receipt.

Q. Showing what, payment up of $5,000? A. I cannot tell you now what

it was.

Q. You became aware I suppose tliat returns would have to be made at the

end of tlie year, did not you, according to the Bank Act? A. Yes.

Q. They would start to prepare that sliortly "after the 6th December would

not they? A. I do not know when they would start to prepare it.

Q. Did not you know? A. I saw nothing of the return until it was pres-

ented to me for signature.

Q. Is that the return up to the 31st of December.

Mk. Dewart : That is the subject of a distinct charge and I must urge that

ray learned friend in fairness sliould not go into that when the Doctor has to stand

his trial upon it in th€ Fall. I had tliought that was the position he intended to

talce.
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Me. Hodgins: I may say frankly I cannot undertake to limit Dr. Xesbitt's

examination because he happens to be under a cliarge ; if he is to be any use to the

inquiry at all I suppose he lias to answer the questions asked.

Mr. Dewakt: The matters regarding which he is charged are quite specific

in their character; they relate as my learned friend well knows, to the monthly
bank returns made on the 31st December, 1906, and the return made at the end of

January and February, 1907, and also there is the fourth charge relating to what
has been termed a special return in May. With reference to the circumstances
relating to these, which my learned friend is now going into, when Dr. Nesbitt has

been committed for trial and has to stand his trial upon those charges in the Fall,

I do submit it would be manifestly unfair to ask the Doctor now to make a statement
with reference to those matters, and I ask your Lordship to rule that so far as this

Inquiry is concerned my learned friend should not deal with those matters.

Mr. Commissioner: I cannot rule that; the inquiry is entirely open. It is

for Mr. Hodgins to say. I do not myself see how they are very relevant to this

inquiry. I am not trying anybody for making false returns'. My duty^is specific.

Mr. Dewart: I had conceived that the question of whether Dr. Nesbitt did
or did not knowingly and wilfully make false returns did not particularly concern
this inquiry. What was done at tlie time of the organization I can well understand
is the general subject of inquiry; but the question as to whether a certain return
made was to his knowledge false or not, I do say, and I ask my learned friend in

all fairness under the circumstances in which Dr. Nesbitt is placed, that he should
not go into that branch.

Mr. Hodgins : It places me in rather a farcical position that the inquiry
should be closed without Dr. Neebitt's evidence.

Mr, Commissioner : How does this inquiry as to whether he knew the return
was false, or whether he did not become relevant to my inquiry as to the circum-
stances attending the issue of the certificate and the causes of the failure of the
bank ?

Mr. Hodgins : I am not desirous of pressing it if you, Mr. Commissioner,
think it is not necessary for your inquiry.

Mr. Commissioner : I would like to hear how you think it is relevant.

Mr. Hodgins : I should have tliought, and I do think that the actions of Dr.
Nesbitt, Travers and others in connection with the obtaining of the certificate is a

matter to be inquired into.

Mr. Commissioner : Undoubtedly, nobody has suggested anything to the

contrary.

Mr. Hodgins : Then my learned friend's' objection is premature.
Mr. Dewart: No, because you asked with reference to the return on the 31st

December.
JVIe. Commissioner : That is subsequent to the certificate.

Mr. Hodgins: Yes; I had not asked him anything about the details of that.

Mr. Dewart : The reporter has the question on the notes.

Mr. Hodgins : However, if you think it should be limited to the question
regarding the certificate, that will suit my purpose altogether.

Mr. Co:mmissioner: I would like to hear some suggestion from you as to

how it tends to show how the bank came to grief, the causes of failure—has that
anything to do with it at all?

Mr. Hodgins : The Commission as I -recall it, reads that inquiry is to be made
into tbe circumstances of the granting of the certificate.

Mr. Commissioner: Do not let us get mixed; the granting of the certificate

is wide open, and then after you pass that it is the question of the relevant facts,

bearing upon the causes of the failure of the bank.

Me. Hodgins : I had not asked that granting of the certificate ; my question
was entirely germane to that, and was intended to be so, and if it appears to be
dealing with the later return then we may get over this difficulty without further
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discussion by my putting the question in such form as it will not be objectionable

to ray learned friend, but I do not at all concede his right to object to the inquiry

embracing the whole matter. Perhaps Mr. ISTield would read the last few questions.

(The four questions immediately preceding Mr. Dewart's objection were read).

Mr. Hodgins : My purpose of asking that question with regard to the return

was to elicit the information as to whether prior to the making of that return

you had directed your attention at all to the details which would have to be included

in it? A. No, I had not.

Q. Before the certificate was issued at all, were you aware that Travers was
making application for it? A. After the organization meeting, I knew that Mr.

Travers was going down to Ottawa for the purpose of making application for the

certificate.

Q. The organization meeting directed an application to be made, did not it,

by Travers ? A. I cannot remember ; what was agreed is in the minutes.

Q. You were of course as much interested as anybody? A. I was certainly

desirous of getting the certificate for the bank.

Q. Were you in and out of the bank after the organization and up to the time

Travers left for Ottawa ? A. I cannot say now.

Q. Do you know Fitzgibbon? A. I know Fitzgibbon, yes.

Q. Did you remember when he was employed? A. No.

Q. When you came in contact with him? A. The first I met Fitzgibbon,

I think as near as I can remember, Mr. Travers introduced him the morning we
had the meeting for the organization of the bank.

Q. You remember a letter from the Department before the certificate was
granted dealing with the information they wanted? A. I do not remember it.

Q, Do you remember the Department before you went down asking for

details with regard to the amount of cash paid up by the subscribers? A. Xo.

Q. There is the letter, November 21st, that would be a few days before the

organization meeting, addressed to Travers, asking if Travers would be so' good as to

have added to the list, that is the list of bona fide subscribers, a statement showing

the actual amount of cash paid up by each subscriber ; did that letter come to your

attention ? A. No.

Q. Sure ? A. I do not remember anything of that, at all : I think it would

appeal reasonably to anybody that at that time nothing of a disturbing nature

would be brought to my attention.

Q. This was a matter you had inquired into? A. I know nothing about

that. From the character of the letter there was apparently some extra information

wanted; I should not imagine at that time I would hear anything about it and I

do not remember hearing about that.

Q. Is that as far as you can go ? A. That is as far as I can go now.

Q. Taking the 21st November, that was five days before the organization

meeting, would your subscription for the $10,000 have been made then? A. I

could not tell you now.

Q. You said it all came in a rush in the last few days? A. I cannot tell

you positively.

Q. Travers had suggested to you that they were a bit short and needed addi-

tional subscriptions? A. You say so; I do not remember anything of that

kind.

Q. You say you did not hear of this letter November 21st? A. No, I do

not remember anything of it.

Q. Travers did not ever mention it to you or show it to you ? A. I do not
remember anything of it.

Q. Were you aware that Hunter was consulted before Travers left for Ottawa

to get the certificate? A. I do not remember anything of that; as near as I

can remember now, the organization meeting was over, it lasted some time, and
when we got through the election of directors, just a few minutes after that I left
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the bank and I cannot remember now what occurred after that. It is a human
impossibility for anybody to remember these details at this late date. Any man
that says he remembers accurately is stating a falsehood.

Q. Evidently this letter had been received about the 21st or 22nd ISTovember,

which would be several days before the meeting, and according to Travers' story

he! aud Fitzgibbon and you and I think it was Hunter took up the business of

getting the list ready? A. I had nothing to do with getting the list ready; I

did not have to sign any statement in regard to it ; there was no duty I had to per-

form in connection with it.

Q. Will you say you were not aware that the list was being prepared for the

purpose of getting the certificate? A. It is an impossibility for me to tell what
was being done, or that anything was being done about business in connection with

the bank; I was not acquainted with it at all, and there might be things being

done that would not impress themselves upon me as being for any particular pur-

pose or anything. I know I had nothing to sign nor nothing to do in connection

with the first returns that were sent to Ottawa.

Q. I am not spealdng of the returns, I am speaking of this subscribers' list?

A. That was in connection with the organization meeting.

Q. That was in connection with the application for the certificate ? A. I

do not know what

—

Q. I am putting this to you; here is a letter from the Department, saying

that in addition to the list of the bona fide subscribers— A. I do not know any-

thing about that.

Q. Just let me ask my question; here is the letter which comes to Tra^ers

asking for the amounts paid up in addition to the list of subscribers; that arrived

three or four days before the organization meeting; were not you aware that that

list was being prepared for the purpose of getting the certificate, whether you knew

the details or not? A. I cannot say I saw it.

Q. Travers says you were, can you contradict him ? A. Travers says what ?

Q. That you knew about the preparation of the list?. A. I did not know
about the preparation f the list.

Q. You did not know it was being prepared? A. I did not know—

I

understood there was a list of subscribers that would go down to Ottawa, that was

part of the organization ; when he would apply for the certificate they would send

in their list of subscribers.

Q. How did you know that? A. I think that is stated in the Bank Act.

Q. Had you read that up ? A, I had read the Bank Act.

Q. You read it up ? A.I cannot say I read it all, but I glanced at it.

Q, You knew a list had to go in of the bona fide subscribers? A. There

was a list of the subscribers had to go in.

Q. You would naturally know if they were preparing it two or three days

before ? A. 'No, I had nothing to do with it.

Q. If you were taking any interest at all in the bank you would know it was

being prepared? A. I did not know what they were doing; I had no active

connection, knew nothing about the business affairs of the bank, had nothing to

do with the business affairs of the bank until after the organization meeting; I

had no right to know.

Q. You knew anyway the list would have to go down to Ottawa of the sub-

scribers? A. I knew generally there was a list of subscribers would have to go
to Ottawa.

Q. You knew you had subscribed? A. Yes.

Q. Did you make any inquiry as to whether your subscription was being put

in that list or not? A. I did not.

Q. Did you see any list before they left for Ottawa ? A. I cannot say I did.

Q. Were you consulted as to the preparation of any list? A. I was not.
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Q. Were you ever at a meeting where Travers, Hunter and Fitzgibbon were
together in the bank discussing a list before the issue of the certificate? A. I do
not remember being at a meeting where Travers, Hunter and Fitzgibbon were
together at the bank discussing this list before it was sent in.

Q. Were 3'ou at a meeting in which any two of those were present discussing
the list? A. I cannot say I remember anything of it.

Q. Did you discuss the list with Travers? A. I am positive I did not
discuss the list with Mr. Travers.

Q. Did you discuss it with Hunter? A. I did not discuss it with Hunter.
Q. Did you discuss it with Fitzgibbon? A. I did not discuss it with

Fitzgibbon.

Q. Were you present in the room when Hunter came in and explained to
Fitzgibbon how the list was being made up with regard to cash payments? A.
I cannot remember being in the room under the circumstances you describe.

Q. Hunter's explanation is that he told Fitzgibbon that if Travers bon-owed
upon notes, borrowed personally, and chose to pay up on any of the subscription
he could do so; did you hear that explanation given? A. ^0, I did not.

Q. You remember Travers going I suppose to Ottawa to get the certificate?

A. I remember him going dawn to Ottawa to get the certificate.

Q. Do you remember being in the office of the bank the following day? A.
I do not remember being there, but it is possiWe J was there the following day,
reasonably possible I would be there.

Q. Fitzgibbon wrote a letter to Travers dated the 29th of !sovember; per-
haps you will look at the letter and I will ask you about the postcript to it. (Hand-
ing letter Exhibit 55 to Dr. I^esbitt). Did Fitzgibbon give you the gist of Hunter's
report as indicated in this letter? A. I do net know what Mr. Fitzgibbon
gave me; I inquired from Mr. Fitzgibbon how they were getting along and Mr.
Hjinter said they were getting along all right, and everything was in good shape;
that is all I know about it.

Q. Fitzgibbon says Hunter went over all the applications and " informed
me that they are in first class shape, and he would have no hesitation in exhibiting

them if called for ". The postcript is, " Dr. IN'esbitt has just called to inquire how
things were going, and I have given him the gist of Mr. Hunter's report this

morning " ? A. That would be simply that everything was in first class shape

;

there were no particulars given to me that I can remember of.

Q. ISTo particulars that Hunter had gone over the applications and they were
all in first class shape? A. ISTo, that would not be necessary.

Q. That things were going in first class shape ? A. That things were going
all right.

Q. Did you take an interest in the bank affairs after the organization meeting?
A. Well, what a President ordinarily takes.

Q. That is from your point of view? A. I think my point of view is the

same as the rest of them
;
you do not bother anything about the details

;
you take

your General Manager's presentation of the facts to you, you accept them as facts.

I cannot conceive of how a President can go into the affairs of the bank at all,

and if you have a General Manager you either have to trust him or do not trust

him.

Q. That is a general question ; Travers made a very long declaration in this

matter on the 27th ^STovember, that is the day following the organization meeting;
were you consulted at all about that? A. Xot that I remember of.

Q. And he left that night for Ottawa; had you no conversation immediately
prior to or subsequent to the organization meeting about the matters he laid

before the Government to get the certificate? A. There was no particular de-
tailed conversation; it did not seem to me there was any necessary. Mr. Travers
told me he had evep'thing in good banking shape to get the certificate, and was
going down to get it, and that it all there was.
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Q. It appears to have disturbed him considerably, this request from the Gov-

ernment on the 21st November, and caused a considerable amount of trouble in

making the list to fit what he thought would be satisfactory to the Government.

In your position you knew nothing about that, and were not told about it? A. I

knew nothing about it.

Q. And never saw any e^'idences in the bank that there was something brew-

ing? A. Nothing that 1 could recognize as wrong.

Q. The question 1 intended to ask, I may as well ask it, you need not answer

it in the meantime, we will see how far it is relevant or not; the question I want

to ask you is, having regard to the bank that a return had to be made on the 31st

December, and the details of it necessarily comprised a good deal that went down
in that statement, my question would be whether you investigated then what had

gone down to the Government in November.
Me. Dewakt: Does your Lordship think ihat should be answered?

Mk. Commissioner: He can ask if he investigated then; 1 do not know that

it is very important. K great many of the questions are not important in my
view, but he can ask it.

Me. Hodgins: Well, Dr. Nesbitt? A. As the Government had issued the

certificate I considered that everything was in proper shape. I took the fact that

the Government had issued the certificate, that they knew more about banking

business, what was required for the certificate than I did ; 1 took the fact that they

issued the certificate as a guarantee that all our affairs were in perfect shape and

perfect order and I took Mr. Travers' statement as a man I trusted as general

manager, had respect and confidence in, and when he presented his statements to

me I accepted them as he presented them to me ; I asked him if those statements

were correct and he said yes.

The Commission adjourned at 1 P.M. to 2 P.M.

The Commission resumed at 2 P.M., June 27th, 1912.

Me. Hodgins : Dr. Nesbitt has not arrived yet and Mr. Calvert is here, and

if you have no objection I will take his evidence.

Me. Commissionee : A^ery well.

WILLIAM S. CALVERT, Recalled—
I

Me. Hodgins: You commimicated with me through Duncan Ross and said

you desired to make a statement ? A. Yes. What I wanted to make a statement

in regard to was an article that appeared in one of the Toronto papers in reference

to a $3,000 cheque that apparently has not been fully described or accounted for,

and this is the article that appeared and I felt it was my duty on behalf of myself

and others to come before your Lordship and t«(j^plain my position so far as as

this is concerned. The article reads as follows ? " Some person or persons at

Ottawa received at least $3,000 for assisting to pave the way for the granting of

the certificate to the Farmers Bank. This was interjected by W. R. Travers during

the course of a dialogue yesterday afternoon at the Farmers Bank Inquiry when

the former manager was squeezed into a very tight corner by Frank Hodgins, K.C.,

and before he could extricate himself some surprising admissions had been made in

reference to the three "—I presume it is blank cheques, it says '' Bank cheques "

which were sent to Ottawa by solicitor Hunter. Travers refused ali^^Hitely to tell

who got the money, said he would sooner return to jail for twice his time. The
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"World understands that the money was paid to a prominent politician, formerly a

merchant, who is not now a Member of the House of Commons ", and then it went
on :

" Now when you were down in Ottawa you had three interviews with the

Finance Minister ", began Mr. Hodgins, " You have only told us of one. You were

introduced by Mr. Calvert, were you not? A. Yes. Travers said he did not

know Calvert personally ; he had a letter from Mr. Urquhart to him. Mr. Urquhart
said that Calvert was very influential "'. That is an extract from the Toronto

World, dated May 16th, 1912; and in consequence of that article, your Lordship,

some people, on account of my having introduced Mr. Travers to the Tinance

Minister, seem to think that that refers to myself. Now, I wish, Mr. Commissioner,

to say that I know nothing whatever. I never received a cheque from Mr. Travers

or from the Farmers Bank other than the money I borrowed as I stated to you
some time ago, which was fully paid with interest. As far as this cheque is con-

cerned I never received it either on behalf of myself or any person else, or any
other cheque. I think that is about all I wish to say in regard- to the matter,

simply to clear myself in the matter, so that if any person outside might say any-

thing further in regard to the matter I want to have it distinctly understood that

1 had nothing to do with it.

Me. Hodgins : When I examined you before in Ottawa, you told me that

you did not know Travers at all until you met him in the Eussell House, when he
had a letter of introduction from Mr. Thomas Urquhart? A. That is when 1

first met Mr. Travers.

Q. Is that strictly accurate? A. Yes, so far as my knowledge goes; I

never remember of meeting Mr. Travers before.

Q. But you had corresponded with him ? A. Not to my knowledge. I see by
Mr. Travers' evidence that appeared in the press that he said he had correspond-
ence with me; I have no recollection of any correspondence. If it was brought to

my attention I suppose I would remember it. I have no recollection of any cor-

Tespondence previous to this time.

Q. Will you look at that letter of yours and tell me what year that refers to ?

A. That was after the charter was granted.

Q. When was it? A. I presume that would be possibly just when the bills

would be issued; it would be 1906 when the charter was granted.

Q. The charter granted? A. Or the certificate issued.

Q. That is dated in June, is it not? A. Yes.

Q. That would be before or after the certificate was granted ? A. I do not

recollect exactly the date when the certificate was issued.

Q. In November, 1906 ? A. Well, then, this must have been the following

year after the certificate was issued.

Q. You, however, had been asked to be a director during 1906, and had been
interesting yourself in regard to getting shares taken up? A. No, not at all.

Q. Do you know Mr. Arthur F. Leggatt, of Ottawa? A. I know one Mr.
Leggatt, and I presume his name is Arthur, I am not sure.

Q. Look at this letter and see what he says, and tell me if he is right ? A.

Well, Mr. Leggatt could write that to Mr. Travers as far as that is concerned, but

I had nothing to do with the bank or the shares of the bank. I was asked, as T

stated before by Mr. Lindsay over the telephone, if I would become a director. I

told Mr. Lindsay I had no money to invest in the Farmers Bank stock, but it was
placed on, my name was put on, and I afterwards either by wire or letter, I have

forgotten which, advised the manager to have my name taken off.

Q. Mr. Leggatt's statement is " I have met Mr. Calvert one of your directors,

and wish to have a talk with him regarding the matter " ? A. Yes, that may
be; he may have met me.

Q. He met you and how could he describe you as a director? A. What
date is that letter?
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Q. The 29th March, 1906? A. The certificate was not issued until No-
vember, 1906; I have no recollection of anything, I knew nothing about it; I took

no interest in it whatever, except I introduced the Bill in the House for renewal

at the request of Mr. Urquhart. As Mr. Fielding has stated they asked for a year,

and we gave them six months at the request of the Finance Minister. Before the

six months was uj) I presume Mr, Travers came down with a letter of introduction

from Mr. Urquhart to me.

Q. I am speaking of this particular letter? A. I had nothing to do with

the Farmers Bank with selling stock or anything of the kind. Mr. Lindsay may
have spoken to me about it, no doubt he did, as he spoke to many people .

Q. Did you see anybody down there in connection with the sale of shares?

A. I saw no one I have any recollection of.

Q. Did you describe yourself to Mr. Leggatt as a director or prospective

director? A. I did not.

Q. Did you discuss with him the sale of stock? A. I have no recollection

of ever speaking to Mr. Leggatt about it at all ; he may have spoken to me ; I know
nothing of it.

Q. Would that telegram come from you and what did it relate to? A.

Probably Mr. Lindsay asked me to speak to some person in his behalf or something

of that kind, as many a man did ask me to do certain things. '

Q. About what? A. It may have been in regard to the Farmers Bank, I

do not know.

Q. The date of that is what? A. March, 1906.

Q. This letter of Leggatt's is a few days after that? A. Yes.

Q. Would I be wrong in drawing the conclusion that you interested yourself

at Lindsay's request for the purpose of getting the stock taken up? A. I cannot

recollect of doing anything in connection with stock; he may have asked me to

speak to some person, but if I did, there was nothing wrong about it.

Exhibit 85: Telegram March 17th, 1906, from W. S. Calvert to W. J.

Lindsay.

Q. Speaking again about this letter dated the 27th June, which has no year

mark on it, Mr. Travers says that is 1906? A. Why would they issue bills,

because before they got' a certificate they would have to have them printed and
issued ; they have the right to issue them as soon as the certificate was granted and
they would get them engraved and prepared beforehand ? A. Possibly.

Q. Do you still say now, do you leave it that way, that this letter is the year

after, that is 1907? A. I do not recollect whether it is- 1907 or 1906, but I

would presume that before bills would be issued the certificate certainly would have

to be issued by the Government before they can do business.

Exhibit 86 : Letter dated June 27th,' from W. S. Calvert to W. R. Travers.

Q. Is it the case you did not meet Mr. Travers personally? A. I have not
the slightest recollection of meeting Mr. Travers until he brought that letter to me;
if I did it was in the most casual way; there would be no remembrance whatever,

and if I did there would be no reason for bringing a letter.

Q. Were you quite correct in your former evidence that you had no money
dealings with Travers until three years afterwards? A. I had no money dealings

with Mr. Travers until three years afterwards.

Q. We have a document here and some correspondence about which Travers

was examined regarding a guarantee that you had given ? A. That was not for

myself.

Q. It arose early in 1907, and vou gave a guarantee to the Farmers Bank?
A. Yes.

Q. You did not mention that when I asked you if you had any money deal-

ings with Travers afterwards and you said about three years afterwards? A. It

was three years afterwards that I had any money dealings direct with the bank
myself ; I had forgotten in regard to that until I saw Mr. Travers' statement and I
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could uot remember anything about it and it was said to be about the Rabbit

Mountain, and I immediately wrote to Mr. Snider, and I have his letter here in

which he states : " Your favour of the 20th received "

—

Q. Who is Mr. Snider? A. William Snider of Waterloo; it referred in

the paper to William Snider having paid a note that I had guaranteed: that

appeared in the London Free Press, and I had no recollection of that at all ; so I

wrote to Mr. Snider, and Mr. Snider said, "The note he refers to. as having been

paid by me was signed by two others and myself. Your name was not on, and I

cannot remember that you and I ever had any business transaction whatever with

the Farmers Bank."

Q. The guarantee was given in the beginning of the 1907 by you to the bank?
A. For whom?

Q. I do not know who it was for; Hamilton was eoimected with it? A.

My impression is that was in connection with the Canadian Oil Company.
Q. I do not care what it was in connection with; I am only speaking what

Mr. Travers said; he said you gave the bank that guarantee and they advanced the

money to Bull and Hamilton? A. I had forgotten entirely about that, because

T had no money transactions myself, and I j^resume that that was in connection

with the Canadian Oil Company, as I was President of the Company.
Q. You recollect it now? A. I think that is likely correct enough, but

that was a purely business transaction, and the money was paid back.

Q. Did 3''ou introduce the matter to the bank? A. My recollection is now
T went into the bank with the manager of the Cana-dian Oil Company, and I fancy

that I guaranteed to a certain extent, and the money was all paid back with interest.

Q. That went on for two or three years with interest? A. *I do not know
how long I am sure ; I cannot tell you how long ; I know I was not called upon to

make good anyway.

Q. In your answer to me you gave the other impression ? A. I had entirely

forgotten about that, and I spoke to Mr. Travers about it this morning, because I

have no recollection of it, because I was not getting the money myself, I had no
dealings in that way; the only money I got was the money I stated.

Q. The guarantee was a matter in which you were interested? A. I pre-

sume I was interested as President of the company and required some money.

Q. You say you got no cheque of $3,000 ? A. Xo.

Q. That was the amount that apparently you say you got in -Tuly, 1909? A.

That was the amount.

Q. You got no cheque from Travers and no money to that extent nor any
part of it? A, ISTo.

Q. Do you know any one that did? A. I do not; I have not the slightest

idea of any person having got a dollar.

Q. Did Travers speak to you about any payments he had to make? A. ISTo,

sir, he did not. The word commission was never mentioned between Mr. Travers

and I in any shape or form.

J. SEYMOUR COELEY, Sworn, Examined by—

Me. Hodgin"s: You are the City Crown Attorney? A. Yes.

Q. You have had to do with the prosecutions of some of those interested or

concerned in the Farmers Bank? A. Yes.

Q. I have Just asked you to come because we are endeavouring to get trace

of some papers that do not appear among the papers now, and some people think

they were among them when the seizure was made ; tell us how would they come into

your possession ? A. I saw them in the possession of the Police.

Q. All the papers? A. Yes, and of course I went through them, a great

many of them ; I did not go through them all.
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Q. Are tliey turned over to yon officially ? A. Xo, I have access to tliem.

Q. Has any one else access to them outside of yourself? A. Not to my
knowledge, and no one should while they are before the Court in which I act.

Q. The seizure was made of the Farmers Bank papers by the detectives, I

think before any charges were laid, they would- be in their hands up to that timej

when would they come under your jurisdiction? A. They do not come under

me at all ; they are in the hands of the Police ; such as have to become exhibits in

the Court are marked as Exhihits of the Court and should be the property of the

Clerk of the Court until handed over to the Clerk of the Peace.

Q. They do not go back to you? A. No, I do not have them at all; I

merely have access to them; I have no files and no assistant for the purpose of

taking care of them.

Q. They are in the custody of the police, and you have access to them, and

you file what you want in Court and the rest go back into the hands of the Police ?

A. Yes.

Q. Can you throw any light on where the two documents were we have been

after; one was a cheque and the other was a letter? A. I have not heard about

a cheque.

Q. A $3,000 cheque? A. No, I have lieard about the cheque, but I know
nothing of its subsequent history.

Q. You do not remember seeing it? A. At this moment I cannot remem-
ber seeing it, although I have a picture in uiy eye of it, but I cannot recall how I

got that.

Q. "Was it used in any of the prosecutions that you know of? A. I cannot

recall that. I was days and days on it and I cannot recall whether it was or not. I

can see no reason why the cheque marked " C " which I suppose is the one you refer

to, I have no recollection of having made an Exhibit of that in the Police Court,

although it might have been.

Q. W\\at about Colonel Matlieson's letter? A. I remember distinctly an

impression copy of a letter at the bottom of which was the words " General Man-
ager " leaving room for the signature ; I remember seeing that letter.

Q. That has been put in? A. I remember that of my own recollection

addressed to Colonel Matheson.

Q. That is in, and Mr. Travers says his recollection is he got a reply to that

and he has not found that? A. Of my personal recollection without the

suggestions of other people I cannot say anything as to that.

Q. After the prosecutions leave your Court they either go to the High Court

or to the County Judge's Criminal Court; who gets the papers? A. I cannot say.

If they are Exhibits I suppose they go to the Clerk of the Peace ; if they are papers

used for instructions to counsel and that sort of thing I suppose they go to the

Crown Attorney for the County or whatever Crown counsel may be acting.

Q. Technically they are in the possession of whom? A. If not exhibits

technically in the possession of the police; and very often exhibits are left with the

police afterwards, except some papers, almost all exhibits, for instance weapons
used or evidences of crimes, except mere papers, are left with the police until the

trial comes on.

Q. If the trial took place in the County Judge's Criminal Cou'rt would Burns
be the constable? A. Burns would be the man that has charge of it, as a sort of

clerk to the Crown Attorney.

Q. They would go over to the County Crown Attorney? A. Yes.

Q. If it is in the Assizes? A. The County Crown Attorney should have

charge of them, of course, assisting the Crown Prosecutor. Many people had access

to these; there were several different Crown prosecutors and the Crown Attorney
of course is dead.

Q. You cannot throw any more light on it? A. No, I cannot help you at

all ; I have thought several days over it and I cannot help you at all.
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DR. WILLIAM BEATTIE NESBITT, Examination continued:

Me. H. H. Dewart, K.C, representing Dr. Nesbitt was not present, but came
in later.

Mr. Hodgixs: Had you anything to do with introducing Travers to the

Trusts & Guarantee Company, to Mr. Warren? A. I know nothing about that.

Q. I should judge that, but I am asking the question ? A. Absolutely none.

Q. Just one or two things I want to call your attention to in Travers'

evidence; I want to see what you liave to say about them; in the first place where
was the bank when you first became connected with it, in what building was it, the

Stair Building? A. The Stair Building.

Q. Did Travers tell you the manner in which the Laidlaw cases were settled

and the fact that the names were left on the list? A. No, I cannot say that 1

remember him telling me anything about that.

Q. Did Lindsay teli you? A. Xo, I do not remember being told any
particulars about it.

Q. Mr. Travers states that he and you discussed the letter from the Deputy
Minister of Finance dated the 21st November, 1906; that he was so flurried that

he showed the letter to you and told you he was up against it, and you said to

send for Bill Hunter? A. 1 do not remember anything of that at all.

Q. Mr. Travers says you were present when Hunter made the suggestion

wliicli was followed in the preparation of that list, and that you took part at the

end when you suggested names? A. It is not correct; I suggested no names; I

do not remember being at an interview or that Hunter made any suggestion in

regard to that list. You are referring now to the list in connection with the first

organization meeting ?

Q. Yes? A. I do not remember being present at any such meeting at all.

Q. Did Travers tell you there were many subscribers coming to the meeting
to make trouble, and it would be necessary for you to explain ever}i;hing, and you
said, ''Leave that to me, I am used to handling crowds"'? A. 1 cannot remem-
ber what I said to him. Travers told me he expected, on account of the difficulty

raised by Mr. Laidlaw, that there would be some of the shareholders from, I think

it was around Milton, there, that might be troublesome at the meeting, and I can-

not remember him giving me any special directions about what would occur.

Q. Did you find out what was the trouble in the Laidlaw suit so that you
would be able to explain to these shareholders? A. No, there was no necessity

for me knowing about trouble with the Laidlaw suit ; I was not interested in the

trouble; the matter had been settled and I had no particulars of it, and I do not

know what the details of it were. I understood from Mr. Travers it was merely

that Mr. Laidlaw had got hold of some shareholders in that district and was trying

to promote a suit against the bank, expecting to prevent the organization of the

bank, and make money out of the liquidation of the concern, as it were, and that

it was a purely malicious suit. I am saying what Mr. Travers told me at the time.

Q. Beyond these broad and general outlines you did not get any details,

apparently? A. No, I got no details.

Q. You were there to take charge of the meeting, that was quite clear? A.

I was to be chairman of the meeting.

Q. And on you would fall the necessity of explaining or answering any ques-

tions? A. Anything that occurred, yes. Of course, Mr. Travers was present at

the meeting, and my position simply was if questions were asked that I was not

capable of explaining myself that I would refer to him.

Q. Was there any pre-arrangement about that? A. Certainly.

Q. That you should do the answering? A. When I arranged with Mr.

Travers that I would take charge of the m.eeting I said, " If things come up that

I do not understand I will refer to you in regard to them and you can explain

them ".
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Q. When Travers returned with the certificate did he tell you the difficulties

he had had? A. Mr. Travers told nie he had had some trouble in getting the
certificate because 1 was a prominent Tory partisan and president of the bank.

Q. Did Mr. Travers tell you any other difficulties he had? A. No.

Q. You did not believe the statement he made to you that that was the diffi-

culty he had down there? A, 1 did not know but what it might be so to a

certain extent.

Q. Did he tell you that Mr. Fielding had looked over the list of subscribers?

A. No.

Q. Did he show you the letter from Mr. Fielding to him and his reply? A.
I do not remember him shoMdng me the letter from Mr. Fielding.

Q. He says he showed them to you? A. He may have thought he did.

Q. Showed the letter and ex])lained the difficulty and you said he was rather

clever? A. No, I do not remember anything of that at all.

Q. You thought his reply to Mr. Fielding's letter was rather clever? A.
I do not remember anything of that at all.

Q. Do you remember Mr. Knight's visit in December? A. I remember
meeting Mr. Knight once in the bank and Mr. Travers present.

Q. He came there thinking that there was something wrong with the paid-up

capital, did not he ? A. Not that I know of.

Q. Did not he say anything to you? A. I do not remember any discussion

about the paid-up capital; I understood he was there in connection with the cir-

culation; that was the only thing he had to do with.

Q. Circulation had not issued then? A. No, but the circulation would
come to us before it was issued.

Q. It was based upon the paid-up capital? A. Yes.

Q. The only possible question that could arise would be whether you had
the paid-up capital? A. I do not remember the particulars of the thing at all.

Q. He says he was very badly treated there? A. Who said?

Q. Knight? A. By whom?
Q. By, 1 think he said Travers ? A. Certainly was not badly treated by me.

Q. He was abused? A. I know the time I met Mr. Knight at the bank
T treated Mr. Knight just as I would treat anybody else, gave him a good cigar,

and told him two or three stories and had a little pleasant chat with him and went
out.

Q. That was all ? A. Yes.

Q. Mr. Travers says you gave him a raking over? A. Well, I did not; I

would not do that to a man in his position.

Q. Did you hear any raking over by anybody? A. Not that I remember
of now.

Q. Again Mr. Travers would be wrong; he certainly came away with a very

poor impression of the treatment he had got ; did he ask to see the books ? A. I

do not remember.

Q. Did he say he wanted to find out if your capital was intact, so that he

might judge of the right to issue circulation? A. I do not remember what the

lionversation was with Mr. Knight; as I say I treated him pleasantly as far as

I was concerned, and there may have been some discussion between him and Mr.

Travers on the side as to his rights and duties, but I do not remember anything of

it, and as far as I am concerned I have not the slightest recollection of Mr. Knight

being treated any way but courteously and pleasantly.

Q. He got a pretty good dressing down, as Mr. Travers expressed it? A.

II was not by me.

Q. When did you learn about the loan in the Trusts & Guarantee Company
having been paid off? A. I never learned about the loan from the Trusts &
Guarantee Company having been paid off.
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Q. Did not this visit of Knight's result in a visit to the Trusts & Guarantee

Company by Travers and the reversal of the entries down there? A. I knew
nothing about that,

Q. Did you know anything ahout it, did Travers never tell you? A. Xo.

Q. Never discussed it at all then or before Knight's visit or during or after

it? A. Neither before, during or after Knight's visit did Travers discuss that

with me.

Q. You and Travers did not laugh about it after Knight had left? A. I

think that is another hallucination.

Q. You made some effort, did you not, to obtain deposits from the present

Provincial Government? A. Mr. Dewart is not here: Mr. Dewart was to make
a reference in connection with that fot me.

Q. I will take up some other matter until he comes. During your career

as president, how much moneys were paid to you out of the bank's funds that are

still unpaid? A. Paid me out of the bank's funds?

Q. Yes? A. Make your question explicit.

Q. I am speaking of the companies you were concerned in, how much money
did you get direct which has not been repaid? A. How do you mean, that I

had the money presented to me?
Q. An}'way you like? A. In a regular business transaction; I never got a

dollar from the Farmers Bank that was not a regular and legitimate transaction

as far as I was concerned.

Q, Can you give us any idea, of the amount of loss to the bank through the

transaction? A. There was no loss to the bank through my transactions; my
transactions were squared. Mr. Travers put pressure upon me and made me give

up my Keeley Mine stock.

Q. They were all squared up then? A. Yes.

Q. That was when he gave up the liability of the Hubbard Company and
the Clark Company to the bank ? A. All liability was given up at that time.

Q. Including those two? A. Yes.

Q. You gave him what? A. I gave him my Keeley Mine stock.

Q. Did you get any money then? A, I think when the tiling was squared

up there was a balance of $375 coming to me out of the transaction cash.

Q. My recollection is there was a sum of $5,000? A. When Mr. Wishart

—he had brought some gentlemen over from England here, and arranged with

them to float or j)lace the treasury stock of the Keeley Mine in London; at that

time Mr. Travers wanted to get the underwriting for the bank of the $500,000

of Keeley stock that was to be placed in London ; he wanted to get that under-

writing for the bank at 70—the bank to under^vrite the stock and take the stock

at 70, and then Mr. Wishart to go to London and place it with his people. The
figure that was to go to Wisliart gave the bank a very handsome profit on the

transaction. It was considered that Mr. Wishart was thoroughly reliable, as far

fis liis alnlity to place the stock in London at that time, and the gentlemen he had
'orought over fTom London, introduced to Mr. Travers and myself in connection

with the Keeley Mine, were thoroughly reputable and reliable financial^ in every

way, and j\Ir. Travers, in order to get, as he said, a handsome profit for the bank on
tlje underwriting, wanted Wishart to agree that the bank sliould have this under-

writing at 70, and Travers and Wishart had various difficulties during the course

of things. So then Mr. Travers came to me with a proposition that if I would
get Wisliart to consent to the luider-wTiting, he would give me $5,000, because the

i)ank would be making a big profit, and Wishart would be making a big profit too

on top of that, and that was arranged, and I got Mr. Wis:hart to consent to the

underwriting, and the underwriting was put through, and the bank underwrote

the $500,000 at 70 and gave the mine the credit for $350,000 as the proceeds of

tliat undertaking. Mr. Wishart then went to London with the underwriting to
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place it, and after he was there he wanted to make some change, I have forgotten*

now the particulars in the Avay in which the stock was to he placed there, and he

wrote or cabled over in connection with it, and Mr. Travers asked me to join in a

cable with him cancelling Wishart's option on the stock for England. When the

Keeley Mine was first organized, my stock that I got as commission—I had the

option—the stock 1 got as commission I assigned to the bank as collateral to my
account.

Q. We are getting a little away from the question I asked you? A. You
asked me about that $5,000.

Q. Whetlier tiiat was in connection with your handing over your stock in the

Keeley Mine and the bank giving up the liabilities of the companies you ai'e con-

cerned with and your own liability; vou said there was only $375 which you got;

I asked you if it was $5,000 ? A. 'No, I got that $5,000 for getting Wishart to

agree to the underwriting of the Keeley Mine, at 70.

Q. Was it not paid at the time that the stock was turned over? A. It was
charged against me at the time the stock was turned over.

Q. I am asking you when you turned over that stock you did not get $5,000

in cash at that time? A. I did not.

Q. How was it charged against you? A. It was charged against me in

"this way : Mr. Travers, said, " I gave you that $5,000 for gettiiig Wishart to agree

to the Keeley underwriting " ; then he said, " We cancelled the underwriting and

the underwriting did not go through, and now as we are settling up I prefer for

you to allow me to charge that up to you, so that I won't have to show it as a

loss in the bank on account of the underwriting ".

Q. You agreed to that? A. Yes.

Q. You say you paid Avdth your stock in the Keeley Mine this $5,000 back,

and you also paid the liabilities of these tw^o companies? A. Yes, and the liability

I had that I was directly or indirectly liable for.

Q. That is your position? A. Yes.

Q. You were getting out at that time, of the Keeley Mine? A. I con-

sidered 1 was being frozen out at that time of the Keeley Mine.

Q. Had you and Travers not been friendly up to that time? A. We had
been business associates to a certain extent, but it is very hard at some times to say

whetlier you are a friend of Travers or not; we used to get at cross purposes

occasionally.

Q. ITow much money had been advanced to the Keeley Mine by the bank at

the time you were frozen out? A. I could not say just what amount had been

advanced at that time, because at the time—well, the position was this : Mr.

Travers said he had the assignment of my stock and he could, on account of my
stock being assigned to him as collateral to my account, he could by forcing me
on my account, have made me give up my stock anyway, and he said 1 could either

give up the stock or vote with him to put on the bond issue; that he would square

oif with me; that he felt himself I was iiot getting Avhat the stock was worth, but

under the circumstances in which he was placed, he would square off with me; he

Avould take the slock and cancel my obligation to the bank or I could carry my
obligations to the bank and I could vote with him to put on the bond issue.

Q. Whsit bond issue? A. The. bond issue of the Keeley Mine.

Q. To what extent ? A. $1,000,000.

Q. Which was not to be .;\dvanced ; it was just to be making out bonds with-

out selling them? A. Mr. Travers' position at the time of the Keeley Mine

was that Sir. Wishart, in spite of the pool that we had agreed to, disposed of cer-

tain portions of his stock that was coming to him, and finally to avoid a lawsuit

the stock was alloted to friends of Mr. Wishart's.

Q. Can you give me a date at which you were frozen out? A. I cannot

give you any exact date, no.
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* Q. Do you remember the year? A. I remember at the time I got—in the

first place, I had not been a director for the Keeley, as I remember, I had not been

a director for tlie Keeley Mine for quite a time before that settlement was made,
and that settlement was made several months before the bank failed, as near as I

can remember it noAv.

Q. You were frozen otit several months before the bank failed? A. Yes.

Q. That brings it down to 1910; March, 1910, appears to be the date? A.
That would be it.

Q. At that time you could not have thought the Keeley Mine was worth very

much or you woixld not have given up your stock in it? A. I have just explained

to you that I never had actual control of my stock from the first day of the Keeley
Mine to the last; it was assigned to the bank as collateral.

Q. But you are not the sort of man to let Travers or anybody deal with your
property unless you wanted to? A. I could not help myself.

Q. It does not look to me as if you thought the Keeley Mine was worth very

much at the time if you would give up your stock in it? A. I thought the

Keeley Mine was an extremely valuable property at that time and think so yet.

Q. How much stock had you in it? A. My stock was cut down a couple

of times, and the amount of stock I had in it was more than was actually my own,
because part of it was held for Phillips.

Q. Can you tell me how much you had belonging to yourself at that time

;

would it be $365,000 of the shares? A. Something like that.

Q. What was the indebtedness you wiped out by the transfer of that 365,000

shares? A. I do not remember the exact amount now.

Q. Eoughly speaking, would it be more than a tenth of that, $36,000? A.
There was a memorandum at the time made by Mr. Travers as to what the settle-

ment was, and 1 was trying to look for my copy, and I have not been able to find it.

At this point, Mr. Dewart, K.C., counsel representing Dr. Nesbitt, came in.

Mr. PTodgins : We can get the exact amount from the books ; I thought you
would know within a reasonable margin? A. The settlement was somewhere
around $60,000.

Q. Were the two concerns, whose indebtedness was cancelled at that time,

good for the amounts of their debts? A. No, not at the time that the settle-

ment was made. At the time of the loans they were; at that time they were not.

Q. AVere you liable upon their indebtedness personally? A. I guaranteed
tlieir indebtedness.

Q. You were president when the Keeley Mine first opened up with the bank?
A. I had not heard of the Keeley Mine until some months after I retired from
the presidency.

Q. Did yon introduce the mine to Travers, or how did the bank and the

mine become connected ? A. Do you want me to tell you as nearly as I can

remember the situation?

Q. Yes? A. When I secured the option for the Keeley Mine; at least, not
v.hen 1 secured the option, but when I first heard of the Keeley Mine, I remem-
bered that Mr. George Wishart, of New York, had been up at the bank during the

previous summer when I was president, had been introduced to me by Mr. Travers
and he had come up for the purpose of purchasing a mine on the north shore, that
he had invested several thousand dollars in machinery and fitting up that mine,
and had the mine examined by his engineer, and the report on it was not favorable

and he turned it down ; so when I heard about the Keeley Mine I went down to

fcee Mr. Travers. I said, " Do you know whether your friend, Mr. Wishart, ha&
secured a mine or not ? " He said, " No, he has not ". I told him, '" I have run
across what I think is a very valuable property, and what chance do you think
V ould there be for us to place it with Wishart ". I told him I thought we could
both make a good thing out of it if we could jjlace it with Wishart; and so he said
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he thought the chances would be all right, and 1 took him over to the Eossin House
the following day, and introduced him to Mr. Phillips, showed him the ore, and
he said of course he knew nothing about the ore; arranged then that i would go

up and secure an option on the property to give us time to go down to New York
and see Wishart; so 1 did that and went up to Haileybury and met the men in

connection with the mine, secured our option, drove out to the mine and back and
turned around, and went down with Mr. Travers and Mr. Phillips to New York
and went out to Mr. AVishart's place on the Sound—he had a very handsome place

there—and he explained to us the wealth represented in the surrounding homes.

Q. Had you an option on the mine at that time? A. I had an option at

that time.

Q. To whom ? A. Keeley, Jowsey and Wood.

Q. Was that option one which recites the payment of $3 and provides for the

payment of the balance of $300,000—is that the purchase price? A. Either

that is not correct or you are not reading it correctly.

Q. Just look at it (Exhibit 65) ; how much did you pay as a deposit when
you got tlie option do you remember? A. Paid $1,000 for the first option, and
that was put up half by Mr. Travers and half by myself.

Q. 8ee if that is the first option there now (Exhibit 65) ? A. This was
$3,000 paid prior to the signing of this agreement; not $3; $3 was simply earnest

money, $1 to each man; $3,000 had been paid prior to that.

Q. Is that the first option? A. No.

Q,. What was the purchase price in the first option ? A. It was the same
all the way through, $300,000.

Q. 'I'here were three options altogether ? A. As I :'emember it now ; there

was iirst

—

Q. This is dated the IStli of May, 1908, and provides for $47,000 on the 19th
May, 1908; this would be the second option? A. I think that was the tliird.

Q. Then that would be the one that was carried out? A. Yes.

Q. This is dated the 18th May and recites the payment of $3,000 and makes
$17,000 cojne due the following day? A. Yes.

Q. It must have been prior to this you went and saw Wishart? A. Oh,
away prior to that; negotiations were going on for some time with Wishart. I

thjnk the time extended over about a month or more or less.

Q. Did you make an arrangement with Wishart? A. When we saw Wishart
there, Wishart arranged with, I have forgotten—I understood Mr. Wishart was
going into the mine with Mr. Travers; at the time I took the proposition to Mr.
Travers there was no intention on iny part, and I am quite satisfied no intention on
Mr. Travers' part that the bank should go into the mine at all; there was no
suggestion of the bank going into the mine; the idea was that Mr. Travers knew
Mr. Wisliart and considered him a man of great wealth, and he had been looking

J'or a mine, ajid seemed to be a reasonable man that we could work with.

Q. Had Travers stiggested Wishart to you or had you known Wishart? A.
I liad met Mr. Wishart, as I told you before, I had met him once, lie was up once

—

lie may have been up more than once, but up once during my Presidency of the
bardc; I had met him during the summer and he was then up for the purpose of
buying a mine on the north shore.

Q. Was that before Travers made his acquaintance on the ship? A. Oh,
no, Mr. Travers knew Mr. Wishart; it was Mr. Travers introduced Mr. Wishart to

me at that time.

Q. Getting down to business when did you take any step towards carrying out
the option? A. In the first place the first step towards carrying out the option

would be about the time of that agreement you had there, it would be just about
there liiat tlie plans for carrying out the option were completed, and we had an
agreement at that time in connection with the matter; there was an agreement
between Mr. Travers and Mr. Wishart and myself.
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Q. And tlie bank? A. Iliave forgotten whether the bank was a party to

it or not.

Q. Yes? A. The bank; by which Mr. Wishart and Mr. Travers would
look after the financing of property and have full control of it. I had nothing at

all to do with the financing and was not responsible for it in any way; and then

after tliey got their money all out the profits were to be divided according to the

shares. Just after that I understood Mr. Wishart had given a note for his share,

$25,000.

Q. Let us get tlie thing definite ; on the 18th May $3,000 had been paid by
VOQ and Travers jointly? A. Yes.

Q. There were $47,000 to be paid on the 19th May? A. Yes.

Q. Your agreement with Travers, Wishart and the Farmers Bank was that

you were obtaining an advance from Wishart of $25,000 ? A. That I was obtain-

ing ?

Q. Yes? A. I do not remember it that way.

Q. And an advance from the bank of $25,000 to apply under the option, that

is what this agreement says? A. I understood that that was for the mining
company, not for me personally.

Q. It reads this way—you are the party of the first part
—

" Whereas the party

of the first part is the holder of an option to purchase the mining claim and prop-

erty, etc '\ AND WHEREAS the party of the first part is obtaining an advance
from the party of the second part of $25,000, and an advance from tlie part}- of the

fourth part (that is the bank) of $25,000 for the purpose of applying said sums
under such option on the purchase price of said mining property ". " AND
WHEREAS the party of the first part has agreed to procure a mining company to

be incorporated for the purpose of purchasing the said option." A. Yes, that

was the arrangement.

Q. Apparently the arrangement was you were to obtain the loan from
Wishart and tlie Farmers Bank and put up the money and then incorporate a com-
pany? A. Yes, that was the preliminary arrangement that you have there.

Q. Did you get an advance from Wishart? A. I got an advance from
Wishart.

Q. In what way? A. I do not know how; that matter was arranged between
Mr. Wishart and Mr. Travers.

Q. Don't you know? A. I understood that Mr. Travers had. discounted a

note of Mr. Wishart's.

Q. Without your name on it? A. Without my name on it.

Q. That would not be carrying this agreement out if you were getting the
money? A. I was simply acting you see as agent for the purpose of the trans-

action until the mining company was formed ; I undertook to organize a mining
company in the agreement.

Q. WHio was Slaght acting for in Haileybury, the lawyer who drew this ? A.
Mr. Travers engaged Mr. Slaght.

Q. Do you know anything about how this first $47,000 was paid? A. I
cannot remember anything excepting the arrangement under that agreement; as
to the details of how it was carried out I cannot remember.

Q. Did you borrow $25,000 from the bank? A. No, I did not.

Q. Then this agreement which provides for the— ? A. Let me see that
agreement; there may be another agreement. There were half a dozen different

ones drawn at the time I remember (reads through agreement, part of exhibit 65).
I see in this agreement I was acting as trustee for these parties in the carrying out
of this proposition.

Q. Had you dropped out from being an interested part}' to merely a trustee?
A. No, I was an iatere?ted party as far as my commission was concerned.

Q. When did you get down to be merely entitled to commission; I thought you
were taking an interest, a quarter interest in this ? A. I was not putting up any-
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thing for the quarter interest ; I was getting a quarter interest for turning over the

option.

Q. That is your commission? A. Yes.

Q. When did you succeed in turning it over to somebody and getting a quar-

ter interest for nothing was it before that? A. It was before that.

Q. Who did you make that arrangement with? A. With Mr. Travers and
Mr. Wishart; it seems to me the agreement we settled on finally was a shorter one

than this.

Q. At all events that is the explanation then that you had found the mine,

apparently and got an option on it, and had turned it over to Wishart and did you

say the bank or Mr. Travers? A. Well, Mr. Travers I considered at the time

that Travers was getting one half, or getting his interest for introducing Wishart;

when Wisharr was brought in in the first place it was supposed Wishart would
take the whole thing, that Mr. Travers would handle the whole thing with Wishart,

it was not intended that the bank should come into it at all, and just before the

matter came to be closed up, there was some re-arrangement made, and as I under-

stood Mr. Travers had to take part of it with Wishart, at least had to arrange for

part of it with Wishart; just what the absolute arrangements were I was not)

supposed to know anything about it ; it was made between themselves.

Q. The first idea was it should be turned over to Wishart altogether? A.

Yes.

Q. The second arrangement was it was to be turned over to Wishart and
Travers, and finally it seems to have been turned over to Wishart, Travers and the

bank with you having a quarter interest clear commission? A. Yes.

Q. For putting up the money? A. Yes.

Q. That is the shape it finally took? A. As near as I can remember now.

Q. Had you really put up $1,500 of your own money? A. Yes, of my
own money for the option.

Q. That was merged in the quarter interest, you were not to have it repaid?

A. I do not remember whether that was repaid.

Q. Perhaps that is the agreement you speak of on the 28th May which is a

shorter one, and deals with your position ? A. Xo, that is not the one I do not

think. There was another agreement; I think I can find the other agreement in

that matter.

Q. At all events on the 18th May just before the company was formed the

interests are described in that agreement which we have had put in? A. Yes.

Q. And thereafter you never had any financial interest so to speak in the

mine ? A. No.

Q. Wishart had a quarter, Travers had a quarter and the bank a quarter?

A. Yes.

Q. And you a quarter; and they between them were to find the money? A.

Yes.

Q. Did you form the company? A. We took out a charter for the com-
pany.

Q. And then you got the interest in that capital stock that you had agreed
upon ? A. Yes.

Q. You understood Wishart had given a note and that Travers had raised

the money out of the bank in some way and that this first $50,000 was paid? A. I

did not know that Wishart had given a note until shortly before his note became
due.

Q. Who did you learn it from ? A. I learned it from Wishart first.

Q. That he had given the note? A. Yes. He came up to Toronto I think

as I remember now. two or three days before the note was due, and he said he—

I

may have heard the note before that, I won't be positive when I heard it, but I

know he came there and he said his note was coming due and he said to arrange
for it, but as I remember he told me, he says, " I guess I am $1,500 or a couple
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of thousand dollars short, I have had some other calls ", but he said, " I suppose

that will be all right ". I told him I thought if the chap wanted- to pa}^ $23,000

on a $25,000 note nobody would raise any particular objection that I could see;

and then there wa^ some dispute at the time, I do not know the details of it or how
the thing came about, but an5'way Mr. Travers camQ to me and wanted me to give

up $25,000 of my stock and Wishart was giving up $25,000 of his; there was some
difficulty about Wishart's payments.

Q. Travers wanted what? A. Me to give up $25,000 of my stock and he

said Wishart was giving up $25,000 of his, because there were some difficulties

about Wishart's payments, that Wishart had not turned out as he expected him to

turn out, that he liad every confidence in Wishart's financial strength.

Q. Who was the stock to be given up to by you and Wishart? A. As I

understood from Mr. Travers I think the stock was to be given up to the bank.

Q. And the bank was to find the money to make the next payment? A.
The bank was looking after it, Mr. Wishart fell down; Mr. Travers said Mr.
Wishart had failed him. Of course it is just a little hard to say what occurred at

that time, because after we made the first payment Mr. Travers had an offer of

$500,000 for the property; that would have given us a profit of $200,000, and he
considered it a bo7ia fide offer. He told me about it afterwards and I felt a little

badly it had not been accepted. That increased his confidence in the value of the

property, so that when a certain payment came due, and Wishart, as he told me,
bad failed him, he could not make good, why Mr. Travers was in the position in

which he liad unbounded confidence in the value of the mine from the fact that he
had an ofi^er of $200,000 profit inside of 30 days ; and then he said he was going to

fix it up in^ some way, he did not tell me at the time that, he told me at the time
lie had other parties that he could interest.

Q. He puts it, he having put up the first $50,000 when Wishart fell down,
that he would have lost it all if he had not put up the second? A. There is a

point I cannot understand.

Q. You are putting it as if he were quite willing to do it owing to his con-
fidence in the mine ? A. There is no doubt about that.

Q. Which is right? A. I am. I cannot understand just this point about
Wishart, because Wishart showed me his bank books you see after I had given up
this $25,000 of stock T spoke to Wishart and I said, " how i^ this, I have given up
$25,000 of stock because you have not paid your note," and then he told me that

he thought Travers wanted to grab the whole mine and made an arrangement with

him by which he was not to pay the note. I said " I understand you could not pay
the note ", and he showed me his bank books to show me that he had actually the

credits to his account in New York.

Q. Was that interview in New York? A. No, that was in Toronto; he
had a bank book with him.

Q. Wishart was only to put up $25,000 out of the $50,000 ? A. I under-

stood it at the time the proposition was taken up first there was the first payment
to be made and then we had three months; the property certainly looked exceed-

ingly good.

Q. We are not talking of the same thing; Wishart was to put up $25,000 as

the first payment? A. Yes.

Q. And $25,000 only; why were you asked to give up $25,000 of stock and

Wishart as well, making $50,000? A. I could never quite understand that my
self, Mr. Hodgins,

Q. But you did give it up? A. Whenever there was a slice to be taken

off, I notice it came off me.

Q. You gave it up without a murmur ? A. Certainly I gave it up. When
Mr. Travers told me he would have trouble about the thing I told him I would

do anything at all he wanted to do; it was not any of my fault.

Q. It had not cost you anything? A. It costs me a lot of time and effort.
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Q. How much stock had you all told before you gave up the $25,000 ? A.

When we first secured the option Mr. Travers told Mr, Phillips that he would give

him 10% in the property, and then my quarter included af that time 10% he

had promised to Mr. Phillips.

Q. That would be $250,000 was the quarter? A. Yes.

Q. And you gave up $25,000 of it? A. Yes.

Q. Did you ever hear of trouble between Wishart and Travers at the time

Wishart defaulted and the second payment was due? A. I heard of a good deal

of trouble between Wishart and Travers.

Q. From what you said now I judge you did not hear of any trouble at that

time, that it was afterwards you heard about that? A. It was about the time

this note came due; I do not know just what the date was, but that was about the

time.

Q. What trouble did you hear about? A. Of course you see difficulties

between Wishart and Travers, I did not understand all the ins and outs of, and I

of course took Mr. Travers' side of tlie thing, what Mr. Travers told me I accepted

in preference to what Mr. Wishart told me.

Q, Who made the payments to Keeley. Jowsey and Wood of the moneys?
A. I cannot remember now just how the payments were made to Keeley, Jowsey
and Wood.

Q. Who was acting for them up in Hailevburv? A. Mr. Harvey Graham
1 think.

Q. Was Mr. Killoran? A. Killoran had put up money for Phillips.

Q. Was that all ? A. He was interested with Phillips, that is all I know.
Q. Had you anything do with paying anything beyond the first $3,000 ? A.

I was not, as I remember it personally I did not have anything to do with paying
anything beyond that.

Q. You think Harvey Graham acted for these people? A. He did in the

arrangements I had, be was solicitor when I got the option from them; he drew up
the firet option.

Q. He received the money on behalf of these three vendors? A. I think
the money was paid into the Union Bank at Haileybury.

Q. To their joint credit was it? A. I do not remember.
Q. Did Travers put up the second payment under option or do you know

anything about it? A. Mr. 'Travers in the early stages of the Keeley Mine
assured me that he was getting money outside the bank. I think up till after the

second payment was made I understood that he had othei- i)arties that he had in-

terested.

Q. Did you afterwards inquire who they were? A. He said he would not

tell me who they were; he made the arrangement and he was acting for them.

Q. Was not there an understanding that no one else was to come in, the

stock was to be pooled and not sold ? A. That was the understanding with Mr.
Travers, but Mr. Travers was the sole manager of that proposition.

Q. You say you understood from him that he was, notwithstanding that,

bringing people in? A. He was arranging in connection with them.

Q. Did he make the second payment ? A. I do not know ; the payments
were made through the Farmers Bank ; it was arranged that the Farmers Bank
would be the bankers for the mine at the time; he expected to have good business

out of the mine for the bank.

Q. Did you get anything back from the vendors when the payments were
made? A. In what way?

Q. In any way? A. Do vou mean did I get

—

Q. Any rake ofi: on the payments at all ? A. No, sir.

Q. Do you know of any one who did? A. I understood Mr. Phillips and

Mr. Killoran got commissien, at least Mr. Phillips got a commission from them.
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Q. Did Wishai-t? A. Xot that I know of.

Q. Did Travers? A. Oh no, not that I know of.

Q. You do not know of any private arrangement whereby the price was to

be less than it was represented to be? A. Xot that 1 know of.

Q. It always remained $300,000? A. Yes.

Q. After the second payment was made you say you learned the bank was

interested, I judge that from what you said? A. Yes.

Q. Did that surprise you? A. It did; I expected that Mr. Wishart was
going to have the whole thing placed before the second pajTnent came due.

Q. The Farmers Bank had a quarter interest, had not they under this May
agreement which I showed vou? A. I do not think they had a quarter interest,

as I remember the original matter, Mr. Travers told me at the time, he said the

supposition was that Mr. Wishart would carry the whole thing and he said, " I am
going to go in with Wishart and take $25,000 and get a bonus of $125,000 of stock

for the bank for carrying this thing for three months "'.

Q. WTien did you learn that the bank had been advancing the money? A.

1 think I learned that first from Mr. Travers.

Q. From that on I suppose you realized that the bank and the bank only

had put up all, the money ? A. Yes.

Q. And that Wishart had not? A. Wishart had fallen down completely.

Q. Had you contributed any more stock? A. Xot in that connection. .

Q. Had you in any way? A. 1 had contributed some other stock to assist

Mr. Travers in getting a deposit.

Q. What do you mean by a deposit ? A. He wanted, he wa£ anxious to get

as much money deposited in the bank as a matter of business as he could, and
after this second payment he came over and saw me one day at my house, and
told me that the fact he had been associated with the Keeley Mine he was afraid

would produce a run on the bank; the bank was perfectly solvent in every way,
but no bank could stand a run, and he would like ample provision for such an
emergency, and I told him I did not see how the fact that the bank was connected

with the Keeley Mine could affect it or make any run on it. Well, he said, there

is just street talk and that sort of thing. I said, " What do you want me to do ?'^

' Well," he said, " I would like to have $150,000 ; I do not need it, but I would
like to have it there in case I had a run.'* I explained to him as naively as I

could I did not know where I could get $150,000. " Well," he said, '' what about

your brother-in-law, Mr. Crompton: has not he got the money?" Well, I told him
I thought he had the money, but I did not think he would just walk over and
deposit $150,000 because I asked him. " Well," he says, " I suppose he is getting

interest on his moneys and I will give him as much interest as he is getting on
his money and I would like to have it in." We went on discussing the thing, and
finally he made the proposition, " Now," he said, " this matter has arisen from
the fact that I am connected with the Keeley Mine and I helped you out in that

matter in introducing you to AVishart. and putting the deal through with Wishart,

and I think you should try and help me out, and it will be a great thing for us

and for me, and will make us perfectly comfortable and easy to have that money,
and I will suggest we give a bonus of Keeley stock, you join me in that." I did

not see the tiling just that way to start with ; we talked the matter over and finally

came to a position in which he arranged to give Mr. Crompton as good interest as

he was getting at the time and would give him a bonus of Keeley stock. The
reason I participated in that bonus at that time was I was really anxious to get

Mr. Crompton in with Mr. Travers' consent, because ^Ir. Crompton owned the

Proudfoot, which was just across the line. I was interested in the Proudfoot with

him; the Proudfoot at the time was just a prospect, but nothing found on it.

Q. How much did you contribute of that $100,000? A. I contributed

$25,000.
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Q. The arrangement with Crompton went tlirough? A. Yes.

Q. That was March 3rd, 1909, an arrangement to deposit $50,000 and

$25,000 and $55,000 ? A. I do not remember the date.

Q. The 3rd March, 1909, is the date of the Crompton agreement? A.

What date would that agreement about the mine be?

Q. May, 1908 ? A. That would be about a year afterwards.

Q. You used the expression that Travers suggested to you he had helped you

out introducing y§u to Wishart, what did he mean by that? A. He gave me an

opportunity to make a profit on the mine by getting Wishart to take it up.

Q. Are you speaking of your commission or your share? A. My commis-

pion, yes.

Q. That is the only sense in which you made a profit? A. Yes.

Q. I see you were elected a director of the company, that is the Keeley-

Jowsey-Wood Mine on the 39th May, 1908? A. Yes.

Q. You had about 100,000 shares from that time; I think you said it was
after the second payment had been made that you learned the bank was interested ?

A. Yes.

Q. Did you learn then the bank had put up all the money? A. I think I

did, yes.

Q. Did you ever hear, or did you learn that Wishart had got back his note?
A. No, I did not know when Wishart got back his note.

Q. I see Wishart remained as a stockholder with 100,000 shares all through
1908; in fact, he was president of the company? A. Yes.

Q. Then on the 10th of June, 1909, he jumps down to fifty thousand-odd;
Wishart contributed no money at all to your knowledge? A. Of course, I thought
he put up that; I learned afterwards that he had not contribiited any.

Q. You learned that after the second payment came due ? A. Yes.

Q. That was August, 1908? A. Yes.

Q. How were the balance of the payments taken care of? A. The balance

ol the payments were taken care of by loans from the Farmers Bank to the Keeley-
Jowsey-Wood Mine.

Q. Were you aware that the bank was advancing the money from time to time
to take up those payments? A. I was not aware that the bank was advancing
all the money.

Q. Were you advancing any? A. No, I had an agreement not to advance
any.

Q. You knew that Wishart had fallen down? A. I understood so from
Mr. Travers.

Q. That would only leave of the directors Travers, the Farmers Bank, and
Mr. Owens, with one share; Avho did you think was advancing the money? A.

T had nothing at all to do with financing the mine; I had absolutely nothing at all

to do with it; I had an agreement, but I had nothing at all to do with it; and
T stayed in that position.

Q. You acted as a director ? A. For part of the time.

Q. Do you wish to be understood that you knew nothing oi what was going
on? A. I knew we were getting loans from the Farmers Bank.

Q. Did you know the amount? A. I could not tell you the amounts now.

Q. Was the mine being operated ? A. The mine was being worked.

Q. When were you up there? A. ] was up on several occasions in the first

year or so.

Q. You saw a very extensive plant going in? A. Yes.

(.}. You knew the money had to come from somewhere? A. Yes.

Q. Were you putting up any security or giving any notes or anything? A.

In connection with the mine?
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Q. Yes? A. I had an arrangement I had nothing at all to do with the

financing of the mine, and I stuck to that.

Q. You were never called upon to do that? A. No.

Q. Just remained with whatever interest you retained and let somebody else

find the money ? A. Certainly,

Q. That is a short statement of just what happened from the time you made
the agreement in May, 1908, till the failure of the bank? A. That is as nearly

as I can recollect the whole thing.

Q. Did you know anything about the entries that were being made in the

bank books with regard to these loans? A. No, sir; it was not possible for me
to know; I was not an official of the bank and had nothing at all to do with the

bank at that time any more than j'ou had.

Q. When was this $5,000 paid to you for the purpose of getting Wishart to

agree to the underwriting? A. About the time of the underwriting, the day
before or the day after, about that.

Q. When was it? A. I cannot fix the date. If you get the minutes of

the Keeley Mine, it was about the date of the underwriting.

Q. That was the last company of all? A. Yes.

Q. The Keeley Mines, Limited? A. Yes.

Q. The prospectus appears to have been on December 30th, 1908? A. It

seems to me Wishart went over towards the spring with the Keeley Mine

—

Q. Yes, the prospectus was dated the end of December, 1908? A. Then
it was later than that Wishart went over to England to place the stock, so that

it would be later than that that the underwriting took place.

Q. On the 28th May there is a transfer of 50,000 shares of Wishart to Pake-

man, of London, and 10,000 to Whitney, of New York, was not that part of the

underwriting ? A. No, that was after he came back. They started a suit and
were making trouble with Mr. Travers and he had to consent to the transfer of

those shares. As a matter of fact, Mr. Travers was very badly abused by those

]ieople all the way through.

Q. The underwriting then would take place about the beginning of January,

1909, and it was Wishart's consent to that that had to be got? A. Yes.

Q. What was the necessity for his consent? A. The underwriting was
chiefly by the bank; Wishart would get the stock at a certain price and he would

place the stock at a higher price; the difference was Wishart's profit. The bank
was coming in and taking a profit off that first. Wishart's position was at that

time,, Wishart wanted it at 70, and I suggested to him first that the bank should

iiave it at 70. He says, " I have to place this thing over there and I should have

it at 70 ", and so it was necessary to adjust the requirements as between Wishart

jind the bank both wanting it at 70.

Q. What was the result ? A. The result was the bank got the underwriting

at 70.

Q. And Wishart got it at what? A. I cannot remember the figure; Wish-
jirt's figure was higher ; I know it left a handsome profit for the bank ; Travers said

{it the time if Mr. Wishart was successful in placing this stock, as he thought he

v.ould be

—

Q. Wishart appears to have stayed in through 1908 and 1909 and was paying

nothing ; anything said about his financial position at that date or the necessity— ?

A. I had nothing to do with that; that was a matter between Wishart and
Travers; Mr. Travers knows what arrangement he had with Wishart and what
other dealings if any he had with him; I had nothing to do with them.

Q. I want to ask you some questions about the deposits by the Treasurer of

Ontario; Mr. Dewart is here now.
Mr. Dewart: What Dr. Nesbitt wanted me to call attention to was a

paragraph in the editorial columns of the Globe of Friday June 20th. What Dr.
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Nesbitt objected to as being practically a contempt of Court is this statement:
" Now, what are the admitted facts in the ease ? Dr. Beattie Nesbitt needed

money for the Keeley Mine speculation; that was the chief cause of the wrecking

of the bank; he got the money from the bank through Travers on a promise to

engineer the deposit of a like amount from the Government of Ontario."

Dr. Nesbitt desired I should bring before the Court this statement as one

which he considers is absolutely unfounded upon the evidence and one which he

feels reflects upon himself before he has had even the opportunity of giving

evidence.

Mk. Commissionee : Go on Mr. Hodgins, please.

M]{. Hodgins : Did you ever interest yourself to get a deposit in the Farmers
Bank from the Treasurer of Ontario, Colonel Matheson? A. I saw Colonel

Matheson once during the year I was President of the bank.

Q. That would be 1907? A. Yes. I told him we would like to have him
make a deposit with the bank, that the Government was depositing with other

banks which simply had branches in the city of Toronto and our bank liad its

head office here and we liad a large number of farmers throughout Ontario who
were shareholders interested in the bank and I thought we were entitled to a

portion of the Government deposits as well as any other bank. He told me that

he could not promise to give me a deposit just then, lie would wait until he had
seen more of our returns, and the bank getting along nicely,—He said the bank
was rather young, that he would do something for us.

-Q. Well? A. That was all.

Q. That does not seem to have been all; did you stop your efforts there and
did they result in nothing? A. He subsequently made a small deposit with us.

Q. How long after your talk with him ? A. I cannot say.

Q. What was the amount of the deposit? A. His first deposit, it was a

small one, I have forgotten the amount now ; there was not any reason why I should
charge my memory with it.

Q. You do not know; what year? A. During the first year of the bank
while I was President of the bank.

Q. Tliere were small deposits which on the 14th of June were made into a

deposit receipt, 14th June, 1907? A. That would be about tlie time.

Q. There is nothing else of any consequence until it culminates in another
deposit receipt on the 13th of May, 1908, of $15,000 and one on the 19th May,

1908, of $10,000; had you anything to do with getting those? A. No, I never

saw Colonel Matheson afterwards in connection with any deposit in the Fswmers
Bank; I have told you the only time I ever saw him.

Q. That deposit -receipt appears to have been paid off on the 27th December,

1908; you resigned in February, 1908? A. I really was through actively as

President at the end of 1907, as I remember the thing.

Q. Let me see that article, Mr. Dewart, and find out what the Doctor says as

to that. It has been stated that you got money for the Keeley Mine speculation

through Travers on a promise to engineer the deposit from the Treasurer of On-

tario? A. It is not correct.

Q. What did you say to Colonel Matheson in connection with the deposit other

than you have told us? A. I did not say anything more than I have told you;

that is the gist of what I said to you. It was in 1907.

Q. There are deposits running on later then; they go on to 1909; had you

anything to do with the getting of those deposits? A. I never saw Colonel

Matheson except the time I have told you in connection with that matter. He was

Provincial Treasurer and handled the deposits; I saw him on that occasion and

what I have told you is all I had to do with it.

Q. Did Travers, seeing you were successful the first time, never say to you

he thought the Government should make further deposits? A. He said he con-
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sidered I was very unsuccessful and considered I had not any pull at all ; he thought
he should get much more money.

Q. Did he ask you afterwards? A. Tliat was the remark he made.
Q. Did he ask you afterward, after you had made your first effort and heen

successful? A. He spoke to me again about trying to get deposits, and I told

him that I could not do anything with that. He spoke to a great many people
with reference to deposits from the Grovernment and I may have spoken to some
of my friends afterwards, but there was no direct or indirect interest between the

deposits and my affairs with the bank.

Q. Travers seemed to be pretty hard up for money and claimed there was a

promise made—here is a letter of June 18th said to be sent to Colonel Matheson
(Exhibit 68) :

" Two weeks ago I made some advances to the extent of $3-5,000 on
the promise that $25,000 would be deposited by you, which was requested by the

friends of Dr. Beattie Xesbitt"—that carries it down to June, 1908; who were
those friends ? A. I do not know.

Q. You spoke just now of some of your friends, you had spoken to some of

your friends? A. It would .be quite absurd to try and remember who I had
spoken to in connection 'R-ith getting deposits.

Q. The statement is a very definite one ? A. I did not make the statement.

Q. Cannot you throw any light on who the friends were? A. I did not

make the statement.

Q. Travers made the statement ? A. I do not care what Mr. Travers made

;

that don't concern me.

Q. You said a few minutes ago you had spoken to some of your friends? A.

Yes, but that was in 1907.

Q. He was getting harder and harder up, and actually went to your brother-

in-law in 1909 ? A. You must understand that Mr. Travers as far as his con-

versations with me are concerned never indicated he was getting harder and harder
up ; from the first to the last day of my official connection with the bank he always

maintained that his bank was—A. Xo. 1, first class shape and he was getting

along fine.

Q. Could you help realizing that neitlier you nor Wishart were putting up
any money for the Keeley Mine, and as you knew $300,000 had to be paid, that the

bank must be paying out a very large amount of money in proportion to its capital ?

A. I did not consider any money that the bank was paying out to the Keeley Mine
—the Keele}' Mine I considered a Xo. 1 first class asset, and the moneys paid out
for the Keeley Mine should not have affected the bank a particle. The bank has

more money than what it puts in one concern.

Q. It had only a little over $500,000 capital ? A. I do not remember what
capital it had at the time we went into the Keeley Mine.

Q. You knew what it had when you ceased to be President? A. I know,
but they were selling stock after that.

Q. They do not appear to have sold very much? A. I did not look into

that ; I do not know anything about that.

Q. Were not deposits a very important thing for a bank director to get who
was putting that amount of money into a mine? A. I was not a bank director.

Q. Bank manager ; was not it very important for Travers to get them ? A.

I never saw a bank manager who was not willing to get deposits. I have had other

bank managers besides Travers who asked me to get deposits.

Q. Was not he following you up and trying to get you to use your political

influence to get deposits? A. '

T cannot see how—
Q. Did )^ou understand his remark in the letter? A. I do not care about

his remark in the letter.

Q. You have no explanation of it? A. It had nothing to do with me.

Q. Ybu do not dispute it is true ? A. I do dispute it is true in the sense

in whicli it is put in that letter.
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Q. You say it is not true tliat this $35,000 was requested from the Treasurer

by the friends of Dr. Beattie Nesbitt ? A. Certainly there was no item of $25,000

ever mentioned or ever considered. The only suggestion at any time was to have

the Government deposit with us. This $25,000 has been fixed up with regard to

this other thing; this is all hot air, that is what it is.

Mr. Commissioner: You have not told us who Mr. Phillips was as far as

I recollect? A. Mr. Phillips was a mining engineer that got this option, had

these men in the first place who owned the mine and had a verbal option from them.

He came down here with a verbal option from them.

Q. Was there any time in June, 1908, or at any other time, an advance made
to you of $25,000 or any other sum on the promise that deposits to that amount
would be procured from the Provincial Treasurer? A. No, siV.

Q. As far as the Keeley Mine is concerned, your statement is you liad nothing

whatever to do with the financing of that, you were free from all connection with

it? A. Absolutely.

Q. That these men Wishart and Travers were to look after the finances? A.

Yes, that is quite right.

Q. If I recollect right, his statement is that when you were not able to put

up the first $25,000 on the purchase price of the Keeley Mine that he advanced it

upon the promise that you would procure an equal amount in the shape of deposits?

A. No, that has been mixed up and brought in later. Mr. Travers at the time

shortly after, around about the time that the mining transaction was put through

as near as my memory serves me, all that was said in that regard by Mr. Travers

to me was this, or words to this efl^ect : "Now, I have helped you in getting

Wishart to come in and arrange to float the mine, and as I have done that for you
I think you ought to endeavor to get deposits for me and more business for me",
and I told him that anything I could legitimately do to help him to get more
business I was very glad to do, and I certainly would.

Q. Was that the time which resulted in Mr. Crompton coming in? A.

Mr. Crompton came in subsequently to that, quite a long time after that. My
memory of Mr. Crompton coming in was, that it was only three or four months
after the mine was purchased, but it seems to have been about a year after by the
negotiations, but I had forgotten the whole thing.

Mr. Hodgins : There is a copy of a letter that apparently was sent by you
to Mr. Noble in December, 1906; you have seen that letter? A. Yes.

Q. Was that one written by you ? A. That was a circular prepared by Mr.
Travers to send out to our directors.

Q. To the shareholders ? A. I think it was to the directors.

Q. This is written to Eobert Noble? A. He was a director.

Q. You say " Our papers and everything were in such excellent shape owing
to the care taken by Mr. Travers and Mr. Hunter, our solicitor " ? A. That was
as Mr. Travers told it to me; Mr. Travers drafted the letter.

Q. And you signed it? A. Yes.

Q. I suppose you read it? ' A. Yes.

Q. You saw nothing that was wrong in it? A. I could not see anything
wrong; Mr. Travers' statement throwing some bouquets at themselves.

Q. Would this letter dated November 19th, 1906, fix the date at which you
gave your signature having agreed to become President? A. Yes, that would
be about right.

Exhibit 87: Letter dated the 19th November, 1906, to G. E. Valleau, Secre-

tary British American Bank Note Company, from General Manager of the Farmers
Bank.

Exhibit 88: Copy of letter dated December 4th, 1906, from Dr. Nesbitt,

President, to Robert Noble, Norval.

Q. Mr. Travers wants me to ask you a question whether you remember
Wishart being up in Haileybury with quite a number of other people, anxious, as
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Travel's says, for the option to fall down, in which case I suppose he would take

it up independently, and if it was not on that occasion you saw his bank book? A.

I remember very distinctly the fact that "Wishart was up there anxious for the option

to fall down, because Mr. Travers' impression was that he was double crossing him.

I think Mr. Travers is absolutely right. I went up there at Mr. Travers' request

to look after things in his interest and protect him, because "Wishart, as I under-

stood from Mr. Travers, had made a promise to come forward with money for that

particular payment, I think—Mr. Travers will correct me if I am wrong about

this—that Wishart had promised !Mr. Travers that he would come forward with

money for that particular payment, and Mr. Travers had waited until the last day

and last hour for him to do it, and he sent me up to Haileybury to watch things for

him and to see Keeley and Jowsey and Wood and see if we could not get some little

extension so that it would not be possible for Wishart to throw him, and I went up
and I got the thing fixed up anyhow, and Mr. Travers got in ahead of Wishart.

Mr. Commissioxer : What you were asked was whether you may not have seen

Wishart's bank book at that time and not when the payment became due here? A.

My impression is that I saw the bank books at the time the payment came due here.

If it is any importance to verify, it should not be hard to have a Commissioner in

Xew York look into the thing and take the evidence, because Wishart can produce

his bank books, but that is my impression. I would not swear positively—Mr.
Travers asked the question—I would not swear positively that was the time I saw
his bank books; my impression is that was the time.

Mr. Hodgixs : I may as well say before Dr. Xesbitt goes there is another

matter, and that is in relation to that special return. which was made in May, I

think it was, 1907, and I think the evidence with regard to that is only material so

far as the purposes of the commission are concerned, as showing the difference

between the amount of the notes actually on hand and the amount of the notes men-
tioned in the special return. The only question I proposed to ask Dr. Xesbitt about

that was whether he knew the amounts of the notes that had been got and that had
been pledged? A. I knew nothing at all about the details in that way; I can

assure you I knew nothing at all about that ; when you get on to the details I knew
nothing about it.

Mr. Hodgixs : I am not interested as to whether he knew the statement was
true or not, because as far as we are concerned, it does not appear to have been

correct; but that is the only question I wanted to ask.

Mr. Hodgins : Mr. Clarkson wishes to make a statement.

ME. G. T. CLAR-KSOX, Recalled

:

He said: I made a statement here the other day that the World newspaper
account had been paid. At the time I believed it had been paid, and Mr. Maclean
did too. But a difference arose over the agreement. The payment was not made,
and at the present time the account is owing to the bank. I had executed a docu-

ment, the money was available, I had understood it had been passed over. A dis-

agreement arose between the solicitors as to the terms of the document, and this

report which was put in to Mr. Maclean was withdrawn. He is now endeavoring to

arrange matters to pay the account; but I wish just to correct the testimony.

The Commissioii adjourned at 4 P.M. to 11 A.M. tomorrow.
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Toronto, June 28th, 1913.

The Commission resumed at 11 a.m., at Osgoode Hall.

GEORGE GUTHRIE, RecaUed:

Mr. Hodgins : I just wanted to ask you a question I forgot when you were

here before ; while these papers were in the dectectives' custody did any reporter or

editor of any of the papers, daily papers, or evening papers, see them ? A. No, sir.

Q. Quite sure? A. Positive.

Q. Could they be seen without your knowing it? A. Not unless they would

break into my locker which they did not do; at least my locker has never been

broken.

Q. You could not account for the circumstantial way in which the documents

were described? A. No, I could not.

Q. I think I asked you the last time about the custody of the papers? A.

Yes.

Q. Would County Constal)le Burns he tiie one who got them if the matter was
transferred from the County Judge's Criminal Court to the Assizes? A. He
might not, the}^ were not exhibits.

Q. What would become of them ? A. I would hand them over to Inspector

Duncan and he would hand tliem over probably to the Crown Attorney.

Q. Who would the Crown Attorney be? A. Mr. Baird was at that time.

Mr. Commissioner : What did he hand them over to the Crown Attorney

for? A. I do not know unless they would be talking over the cases that would be

coming up.

Q. But there was a case founded on these letters? A.^ No, sir.

Q. What would they be handed to the Crown Attorney for ? A. That I could

not say; I know they were got from me by Inspector Duncan.
Q. Who is it that leaks from the Police Department about papers or who is

3'our publicity officer? A. Sometimes we would like to know.

Q. You have not anybody? A. Not that we can accuse of that. I miglit

say about them that it was Mr. Clarkson or one of his boys that asked me if I had
those papers at thatl time and I said no. I had them though at the time.

. Q. You said no? A. Yes, but I told him I had not.

ROBERT BURNS, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins: You are a County constable? A. I am a Provincial con-

stable.

Q. And you I think act in the capacity of clerk to the County Crovm At-

torney, do you not? A. Yes, sir.

Q. Have you or did you get the custody of any of the papers connected with
the criminal cases before the County Judge's Court or the Assizes? A. I have
done for a number of years.

Q. Who do you get them from? A. From the Police Court clerk, Mr.
Arthur Webb.

Q. Are you recognized as the person who gets the papers that have been filed

in the Police Court? A. Always have been for a long time.

Q. Are those the only ones filed as Exhibits, filed with the Clerk of the

Court? A. I get the papers and I always get possession of any exhibits in

reference to any trial where they have been committed for trial.

Q. Do you get anything from the Toronto Detective Ofiice? A. As Exhi-

bits?
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Q. As papers connected with the case? A. Ko. I get everything from
Arthur Webb; I get notliing from the Detective Office.

Q. Are you distinguishing between what is marked by the Clerk of the Court
as an Exhibit and other papers? A. Xo, I am not distinguishing any. I am
saying that I get all Exhibits from the Police Court Clerk, and that is Arthur
Webb, and they are entered in the Police Court Book which I give a receipt for,

and this ease we are speaking of, I have thei Police Court book in my pocket and
also my receipt for all the exhibits that were in the Police Court case.

Q. Let us see them? A. (Produces Police Court Clerk's book).

Q. That is a receipt apparently for certain numbered Exhibits? A. That
is it.

Q. Signed with your initials for James Baird, is that the only one? A.

That is the only one of Exhibits in any of the cases.

Q. Did you get any other papers which were not marked by the number of

the Exhibit? A. No, sir, none whatever.

Q. When you get them you have an office in the City Hall Building, dgn't

you, Av^here you keep them? A. Detective Guthrie and myself brought those

Exhibits over into Mr. Baird's office, and directly we got them there we both sat

down and we went over them and we tabulated them according to these numbers,
and Detective Guthrie has some long envelopes, there were some of them similar

to this, and the number of the Exhibit was already on them in some of the cases,

and also a statement of what was inside the envelope.

Q. Can you throw any light on our inability to tind any papers which are

connected with the Farmers Bank which were not put in formally as Exhibits?
A. ISTo, sir.

Q. Did yovL ever have any other than those Exhibits? A. ISTo, I cannot;
I can tell exactly what became of all these Exhibits as far as my knowledge is

concerned.

Q. We have seen all those? A. We did not examine the insides of the en-

velopes; we simply tabulated them according to the Exhibit that was there.

Mr. Hodgins: I have all those numbered Exhibits.

JAMES P. HAYERSON, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins : You are a reporter on the World ? A. Yes, sir.

Q. Have you ever gone through these papers connected with the Farmers
Bank prosecution in the hands of the detectives or in the hands of any one else?

A. Xo, sir.

Q. Did any one connected with the World or any other newspaper to your
knowledge? A. The Globe printed some letters in connection with it, and I

suppose if they were accurate prints of any letters they must have had some sort

of access to them. The City Editor of the Globe AA^ould be able to tell you how he
got that news.

Q. That is your inference from seeing them in the paper, but you do not
knoAv anything about that? A. No, except that is what happens on newspapers.

Q. Xone of the papers Avhich we have been hunting for have come under
your notice? A. Xo papers at all were ever under my notice except any papers
that might have lain on Inspector Duncan's desk when I was in there, and I would
not recognize them other than papers that were on his desk, more than seeing
Fanners Bank on the outside of some envelope or folder I would not be able to tell

anything about them.
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T. LOUIS MOXAHAX, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins : You are a practising barrister here ? A. Yes.

Q, And were a partner of the late Mr. James Baird when he was County

Crown Attorney? A. Yes.

Q. I think during iiis illness latterly you did some of the work for the

Crown? A. Oh yes, during all the time he was County Crown Attorney.

Q. You conducted oiie of the prosecutions, perhaps more than one arising

out of the Farmers Bank? A. I think I conducted three before the County

Judge.

Q. Do you remember whose those were? A. Yes, Crompton; he pleaded

guilty I think; Munro he was tried before Judge Winchester, and I think Mr.

Warren and Mr. Morden in connection with some dealing in regard to the currency

of the bank.

Q. But in connection with those prosecutions or as Mr. Baird's partner, did

you have possession of any of the papers of the Farmers Bank that were seized by

the detectives? A. I have no doubt that I had all the Exhibits in each one of

those three cases.

Q. Did you see any papers other than those numbered and marked as Exhi-

bits? A. I saw the Exhibits in what we term the conspiracy charge against a

lot of them. I saw the papers in that.

Q. They were all marked as Exhibits? A. I was not in that case, I never

examined them closely enough, but I have seen some in Mr. Corley's room, I

assisted Mr. Corley in that case in the Police Court at his request, and at that

time I saw the Exhibits in that case.

Q. Did you ever see this $3,000 cheque? A. ISTo, I never heard of it. The
fact of the matter is I do not think I recollect ever having seen a Farmers Bank
cheque, ifl it is a Farmers Bank cheque.

Q. Did you get possession of the World file? A. No, I have never seen

them at all.

Q. Do you know whether Mr. Baird's office got possession of any papers or

had them in any way? A. I would be very much stirprised to learn that they

were ever in his possession, because all the Exhibits in the Farmers Bank that

ever came over were brought over through Detective Guthrie and Burns and per-

sonally I never procured any other papers direct from Inspector Duncan, and I

would be somewhat surprised to learn that Mr. Baird ever' had; if he had it was

•without my knowledge.

Q. Did he take part in the prosecutions himself personally, or did you? A.

In the early part, I do not remember exactly what date, it would be before there

were any committals for trial, but I think the time the committals for trial took

place Mr. Baird's health was such that he was very rarely in the office ; he used to

come down to the City Hall once in a while but he did not take any active part.

Q. Would you have anything to do, or you and his office have anything to do

with the Assize prosecutions? A. Not unless, as a matter of fact, I think it was

Mr. Staunton prosecuted some of them in the conspiracy charge—the only assis-

tance that I rendered him in that was in the preparation of the indictment. At
the time that case came on before the High Court T was then acting for Mr. Baird

before the Sessions Court.

Q. What precautions are taken with the pai^evs that are marked as Exhibits

or are in the hands of the Crown officers for informntion which they may or may
not make Exhibits? A. They are kept in the office there. The office is always

kept looked, or if it is open it is in the custody of Mr. Bums and he has instruc-

tions not to hand out any papers to any person unless he gets permission to do so

or gets a receipt.
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Q. Does his instructions prevent people seeing the papers? A. It would

prevent them seeing them unless Burns was there and watching, and Mr. Burns is

very very careful, I have noticed that particularly.

Q. There are no instructions against him letting people see them? A. I

do not think he would in a case of this nature, but if it was the case of a person

acting on behalf of the accused desiring to see certain documents which would be

a matter of necessity for the lawyer to know about, I have no doubt Mr. Burns
would allow him to see them.

Q. Mr. Burns says he only has the Exhibits; what about the papers that

come into the hands of the Police and the Crown Officers naturally go over them
for the purpose of seeing if they are useful? A. Those would most likely arise

in this way; when the case, after committal for trial, the Exhibits and the informa-

tion and the papers would come over, and if there was anything unusual about the

ease, you would request to see the detective who had charge of it, and then no
doubt you would learn from him that there were certain other papers that would
be of assistance and he would get them for you.

Q. Then he might have charge of some of tlie papers not actually marked as

Exhibits? A. That is quite usual.

Q. You cannot throw any light on where these papers which have not been

marked as Exhibits are, but which we want to get? A. I do not really know
which ones 3'ou have reference to.

Q. I have referred to that $3,000 cheque? A. There was a letter said to

have been written by the Provincial Treasurer. I was aware that thei-e was some
correspondence regarding dealings between the Toronto World and th.e Farmers'
Bank and I knew they were there, because Mr. Clarkson either v.'rote to me or

telephoned to me or to Mr. Baird, and I answered him askine for iliese papers;

that would be some time in August or September, 1911 ; and I told him then that

I did not have them ; and that was as a result of the investigation I made in the

office. I did not see these papers, I had never seen them, although I knew they

were in existence. At that time I did ascertain where they were and found they

had never been Exhibits. Inspector Duncan told me they were in Detective

Guthrie's custody at that tifne.

BEXJA:\rTX GEORGE KILLOEAX, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgixs: You live in Hailej'bury ? A. Yes.

Q. And you had something to do, I think, with the original sale of the Keeley

Mine? A. About the time they were talking of selling it Mr. Phillips came to

nie for a loan of money, so I gave him $375.

Q. Who is Mr. Phillips? A. He is a mining engineer.

Q. What had he to do wdth this property ? A. He went to the owner, Keeley,

Jowsey and Wood and examined it.

Q. Did he have an option on it or was he just an engineer? A. I could

not tell you whether he had an option or not, but for my protection I went to the

owners of the property, and if any deal would go through I was looking for a 10%
commission.

Q. What is that? A. I went to the owners of the property myself and

they agreed to give me 10% commission, which they did.

Q. If you sold it? A. If the property went through.

Q. Was there a deal on with Phillips? A. Phillips was negotiating with

some people, I do not know who they were.

Q. Were you and Phillips to share the commission ? A. Phillips' commis-

sion, I do not know whether he got it or not ; I cannot say.
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Q. Were you and he partners in trying to sell it ? A.I went to the owners

;

I had not anything to do with Phillips, but I loaned him the money.

Q. Who did you effect a sale to? A. 1 did not haA'e anything to do with

the sale at all.

Q. I thought you said they paid you a commission? A. Keeley, Jowsey

and Wood paid me a commission.

Q. Who did you sell the property to to earn your commission? A. They

paid me a commission because I went to them and I told them I had loaned some

money in order to try and put the deal through.

Q. Did you put the deal through? A. No.

Q. Who put it through? A. I could not tell you who.

Q. What was the deal—who bought the property? A. 1 could not tell you

who bought it.

Q. Who paid for the property? A. I cannot tell you that.

Q. Do you mean to say you got a commission of 10% on a deal you cannot

even tell us anything about ; I do not understand you ; 1 thought you told Mr.

Thompson here all about the sale and the amount that was paid and what you

got? A. According to the commission I got, it was $800,000 paid.

Q. Who did you get your commissions from? A. Keeley, Jowsey and Wood.

Q. What did you do to earn your commission? A. I had lent the money
to Mr. Phillips.

Q. How much money? A. $375.

Q. And your commission amounted altogether to how much? A. It came
through my hands, it was $30,000.

Q. For lending this money to Phillips; is that all you can tell us about the

deal ? A. That is pretty near.

Q. Don't you know who bought the property? A. No.

Q. Who was to pay you your commissions? A. The Union Bank.

Q. Under whose orders? A. Keeley, Jowsey and Wood.
Q. Who was the one you went to when you said you went to the owners ? A.

Keeley, Jowsey and Wood.
Q. All three? A. Yes.

Q. Did they live together? A. No, they were on the property at the time.

Q. Phillips then was to put the deal through? A. I could not say.

Q. Is there something you do not want to tell? A. No; only I have an

agreement here in my pocket and I just lived to that.

Q. Do you know what that agreement is; let me see it? A. (Produces

an agreement).

Q. This is between Phillips and you, and you agreed to pay Phillips 50%
of all the commissions received by you from the sale of the mining property known ^

as the Keeley-Jowsey-Wood claim H. E.-19; did you pay Phillips 50% of the com-
missions? A. Yes, it went to this gentleman. (Produces a letter with a cheque

attached.)

Q. To H. D. Graham? A. Yes.

Q. What had he to do with it? A. I suppose he was the lawyer that acted

until his death.

Q. H. D. Graham was a lawyer at Haileybury? A. Yes.

Q. Who was he acting for? A. .1 understand he was acting for Keeley,

Jowsey and Wood.
Q. You wrote to the Union Bank May 20th, 1908 :

" I hand you herewtih

agreement signed by Jowsey, Wood and Keeley for payment to me of 10% on the

sale of the mining claim to Dr. Beattie Nesbitt "—have you that agreement ? A.

The agreement I tried to get it, but he said he did not know where it went.

Q. Who? A. The Union Bank.
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Q. Yon liad the agreement? A. He said he made it a practice when the

thing was through like that, he was throngli Avith it.

Q. You had an agreement which is described here dated 19th May, 1908,

between the owners of the property and yourself? A. Yes.

Q. Agreeing to pay you 10% on the sale to Dr. Beattie ^esbitt? A. Yes,

I cannot remember who the agreement was with; it was just for the bank, and it

was handed in to the bank.

Q. This is 3'our own letter ? A. Yes, it was handed in to the bank by the

owners, by Keeley, Jowsey and Wood.
Q. Did you ever see it ? A. Well, I heard it read at the time.

Q. The agreement autliorized the bank on receipt of payment from the pur-

chaser to put 10% to 3^our credit? A. Yes.

Q. And that is why you send the agreement apparently? A. Yes.

Q. You think Graham was acting for the owners? A. Yes, he was at that
time.

Q. Why did you pay him $-^.500? A. He was looking after Mr. Phillips'

affairs, he was looldng after the deal.

Q. Looking after Mr. Phillips'" affairs? A. 1 supj^wse.

Q. Was he Phillips' lawyer? A. I could not tell you.

Q. Did you owe him anything? A. No.

Q. You just paid it on Phillips' account was it—you were to pay Phillij>s

;

did you pay Graham on Phillips' account instead of paying Phillips? A. I was
authorized to give it to Mr. Graham.

Q. Was Phillips acting for Beattie iSTesbitt or for the owners ? A. I could

not tell you.

Q. Did he ever tell you who he was acting for? A. Xo, he did not. not to

my knowledge.

Q. At all events he got from you or you paid him or to Graham $15,000, as

the commission; did you pay Phillips $15,000? A. Yes, it went through my
hands.

Q. You paid him- that or the bank paid it for you ? A. Yes.

Q. And you say you do not know who he was acting for? A. Xo, I could

not tell 3'ou who his people were.

Q. Did he never tell you ? A. I do not remember ; he was busy at the

time; he was away pretty nearly all the time until the deal went through; I did

not see him at all,

Q. I see there is a provision in this agreement of yours that you were to pay
Graham the said 50% commission? A. Yes.

Q. Did you ever run across Dr. Beattie Nesbitt? A. Yes, I met him.

Q. Did you ever try to sell him the property? A. Xo.

Q. You really had not anything to do with making a sale to him? A. No,
all I had was the owners; if the deal went through the owners were to give me
10%.

Q. What did you do with your $15,000, keep it all ? A. I did not keep it

Tery long.

Q. Had Phillips any connection with Dr. Beattie Xesbitt? A. I could

not tell you.

Q. You might not, but did you suspect, did you think he had? A. Well,

I did not know; they went to the property together.

Q. Had you an option on the property from the owners yourself ? A. No,

Mr. Hodgins.

Q. Where is Phillips now? A. I think he is in Haileybury.

Q. What is his business, mining engineer? A. Yes, he has followed up
that as far as I know of it.
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Q. What was tlie sale prioe of the property $300,000? A. I do not

know what the sale price was, but according to the commissions that was placed

to my credit, it would be $300,000, at 10%.
^

Mr. Commissioner: When did you first see Phillips about it? A. It

would be I should judge two or three months before the deal went through.

Q. What was Phillips doing, interesting men to sell the mine? A. It looked

to me that way.

Q. Surely you must have known what he was doing; was he trying to sell to

some one ? A. He went down to the property and I suppose he examined it and

got a report on it and went away.

Q. Was he the man that was trying to sell it and was earning this commis-

sion ? A. I cannot tell you that.

Q. You did not earn it? A. I thought when I loaned the money

—

Q. Loaned the money what for ? A. He was reporting on it and apparently

to me, trying to get some one interested.

Q. Trying to get somebody to buy? A. Yes.

Q. And you lent him $375 and you and he were to divide the commission if

the sale was carried out, is that it? A. Yes, that is about the way.

GEOFFEEY T. CLARKSON, Recalled:

Mr. Commissioner: You prepared a series of statements as to the position

of the bank, commencing, the first of them, as of the 30th November, 1906 ? A.

I did.

Q. And then at the end of each year down to December 19th, 1910? A.

Yes.

Q. You have placed in front of it a memorandum which explains what these

statements are, and how far they are accurate? A. Yes, sir.

Q. Is that statement correct? A. My memorandum?
Q. Yes ? A. Yes, sir, it is.

Q. Then these show that on the 30th November, 1906, there was a deficiency

of $45,771.84? A. That is correct.

Q. Is that made up practically of the preliminary expenses? A. Yes, sir.

Q. By the end of the year that had increased to $65,852? A. That is

correct.

Q. And by the end of the next year to $221,801 ? A. Yes.

Q. To the end of 1908 to $591,870? A. Yes.

Q. The end of 1909 $904,536? A. Yes.

Q. The date of the failure of the bank the deficiency was $1,272,686? A.

Yes.

Q. I think you put in a statement showing how much the various sources of

loss, that is in is it not? A. Yes, that is in tliere.

Q. Is it not in independently of this? I thought we had a statement show-

ing? A. There is a report I made in the beginning which contains tliese items

with some slight differentials as the result of the evidence as has come out here.

Q. That statement shows what was lost in the running expenses of the bank,

assuming they had made no bad debts at all ? A. Yes.

Q. That is one item? A. Yes.

Q. Another shows what they had lost in ])ad debts? A. Yes, there is a

summarized account and a detailed account I produced here.

Q. It shows witli reasonable accuracy how this large deficiency came about?

A. It shows with reasonable accuracy within a few thousand dollars.
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Exhibit 89 : Statements of affairs December 31st, 1906-7-8-9-10 re Farmers

Bank.
Mk. Hodgins: We have a statement book from you, and from time to time

we have marked some of the pages in it? A. Yes.

Q. In consequence of any of the evidence that has come out here, is there

anything to bring it up? A. There are a few thousand dollars, and I changed

the last page in that book to agree with this (the last page of 63 to agree with

Exhibit 89).

Q. There is no substantial difference? A. Xo.

Q. We can say these figures are- correct to date? A. Approximately; it

comes within about seven or eight thousand dollars ; if it had come within $20,000

I should have been satisfied, but it is closer than that. I do not know that you

got this account in as an Exhibit; for instance the operating losses.

Mk. Commissionek : I thought that was put in.

Mr. Hodgins: Point out the pages.

Mr. Commissioner : That book is in ? A. There are pages ; and this morn-
ing I withdrew that last page and substituted this other.

Mr. Hodgins: Page 111 of Exhibit 63, owing to what has transpired in the

course of the evidence, you have made some corrections? A. I have made some
corrections and they may reflect a little bit on these prior accounts preceding; for

instance this $87,000 organization expenses, it will appear in here as $96,000, the

difference arises out of that explanation as to the Menzie note transaction.

Q. That makes the unexplained deficiency? A. $7,700.

W. K. TEAVEES, Eecalled by—

Mr. Hodgins: In reference to the evidence of the witness Killoran, do you
know anything about Phillips? A. J. B. Phillips?

Q. Yes? A. Yes, I know him very well.

Q. With whom was he acting in connection with the Keeley Mine? A.

He was the go-between for Dr. Nesbitt and the owners.

Q. In whose interest was he acting ? A. He was acting for Nesbitt I should

say.

Q. Did he ^acquire any interest in the Keeley Mine after the deal went
through ? A. He certainly did. I was astonished to hear just now that he had
got commission on both sides.

Q. What did he get from the side of the purchaser, Dr. Nesbitt? A. He
got 110,000 shares of stock, if I remember right.

Q. He got that from out of Dr. Nesbitt's or out of whose? A. He got

that out of Nesbitt's stock, or the stock that stood in Xesbitt's name.

Q. How long did he retain it? A. I think it is standing in his name
now.

Mr. Clarkson: The bank sojd it out and bought it in. A. They could

not sell it ; it is under pool.

Mr. Hodgins : Since the failure.

Q. You say you were surprised to learn he got commission from the owners

as well? A. I was.

Q. Did you regard him as representing Dr. Nesbitt or the mine purchasers

^in any confidential sense? A. I did not; to show the truth of that I would not

settle with him until he brought suit or threatened suit for his stock through a Mr.

Douglass in the city and Nesbitt advised the transferring of these shares to him.

Q.- What did he sue the bank for? A. He claimed $200,000.
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Q. On what basis? A. As the agent for the purchase of the property.

Q. As agent for Dr. Beattie Nesbitt so to speak in purchasing the property?

A. Yes.

Q. Did he claim he had a bargain with Dr. Nesbitt to get that amount?

A. Yes.

Q. How much did you finally give him ? A. $110,000.

Q. As a compromise? A. Yes.

Q. On Dr. Beattie Nesbitt's advice? A. Yes, absolutely.

Q. Was it on his report the property was bought, the mining engineer? A.

Yes, I relied on his report as far as the interest I took in it.

Q. How were you informed about Phillips, did Dr. Beattie Kesbitt tell you?

A. Dr. Nesbitt introduced me to him as he told here yesterday in the Eossin

House and ISTesbitt had a brief report of the mine together with samples of ore,

and that is the way it started.

Q. Was he emplo5^ed to investigate the property? A. I understood at that

time tliat he was sent by the owners, that he had arranged with the owners to

dispose of the property; that is the way I looked upon it and I thought it was a

matter as between ISTesbitt and Phillips, and it was a long time afterwards before I

found out that Phillips was entitled to any commission in it whatever.

Q. So far as you were concerned you thought he was acting for the owners?
A. Yes, between the owners and N'esbitt I did not know what the position was

exactly.

Q. You did not deem that there was any commission coming to him? A.

I certainly was surprised when I heard that to-day.

Q. Commission coming to him from Nesbitt? A. I thought in the end

Xesbitt had made a deal with him and Dr. Nesbitt said yesterday that I agreed to

give that commission; his memory is at fault; I never promised anything of the

sort.

Mr. Commissioner: Wliat was his statement, that you agreed to it or you
consented ? A. His statement was at the Eossin House meeting that I had told

Phillips that I would give him a commission.

Q. Oh, yes; that you had volunteered that? A. Yes.

Mr. Hodgins : When you first met him you thought he was acting as a go-

between between the owners and Dr. Nesbitt? A. Yes, I thought Nesbitt had em-
ployed him in connection with the deal or the owners had ; I did not make inquiries.

Q. When did you learn what his real position was with regard to Nesbitt?

A. At the time that the $110,000 of stock was transferred; the books will show
that.

Q. The property was introduced, and then there was a payment of $50,000

and there was another payment of $50,000 ; how soon did you learn what Phillips'

interest was ? A. As soon as the joint stock company was formed Phillips dropped

as far as I was concerned completely out of it; I never heard of him until the time

that he applied for a commission.

Q. Wliat joint stock company? A. The Kee^-Jowsey-Wood.
Q. He dropped out? A. Yes, and never heard anything more about Phillip';

whatever.

Q. He cropped up before the second company was formed, the Keeley Mines

Limited? A. No, I do not think the records will show that; I do not think he

showed his hand till the new company was formed and a deal was under way to

dispo'^e of some of the stock.

Q. That was the Keeley Mines Ltd? A. Yes.

Q. And he showed his hand and came in and claimed? A. Then a Mr.

Douglass, a la^vyer, called in and said to me he wanted that stock transferred forth-

with and I said I did not know an}i;hing about it.
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Q. You did not knoAV he was getting commission from the other side and did

not learn it till yesterday? A. I had heard hints of it, but I never knew it to

be the fact till to-day.

Q. At the time you settled with him, had you any idea he had got a com-

mission? A. I had not; he denied it point blank.

Q. Have you gone over as you promised to go over the list of people that got

loans at the early stages of the bank, having got wind of what has been done down
in Ottawa? A. I went carefully over the books for two or three hours in Mr.

Clarkson's office and I have made up a list, but I feel I ought to modify what I

have said the other day in answer to the question whether the loans were made
because I was afraid of their using the knowledge that they had. I can hardly say

that to-day, but I can simply say that certain loans were made through the request

of people who were intimately associated with me.
Q. What was that again? A. I say I can only say to-day that certain loans

were made through the influence of people who were associated with me in the

early stages such as Nesbitt and some others. I would not like to say now under
oath, after going through the books tliat I actually made those because I was afraid

of the people exposing anything.

Q. Wimt reason had you for making them? A. "Well, the reason I gave;

I thought it would not be well to quarrel with them.

Q. What reason do you give now for making them ? A. Simply acceded to

their request, thinking it was well to be friendly.

Q. Do you mean to say now there was not a suspicion of fear ? A. I can-

not look on it in that light.

Q. Why did you look on it in that light the other day? A. I thought some
loans that were made subsequently might have been, but perhaps I spoke a little

too quickly the other day.

Q. It is not the sort of thing that any one would ever say if they did not

mean it I should think? A. I can only just answer you as I feel now, and that

is my feeling now, and I am put on oath, and I can hardly say I made those loans,

such loans as I have made at list of through fear of exposure.

Q. What was the actuating cause ? A. I just explained to you ; the reason

was, that, take i^esbitt for instance, he insisted or requested me to make a certain

loan on which I think we lost considerable money; the early association influenced

me to do it.

Q. What do you mean by the early association ? A. At the organization of

the bank.

Q. That is a very different thing, lending it because Dr. Xesbitt was asso-

ciated with you and lending it because you were afraid somebody would make use

of the knowledge? A. Quite so; that is exactly the position I take to-day, that

I say I will have to modifvi that and say I do not say now that I made it through
fear.

Q. There was no knowledge that Dr. Xesbitt could make use of without in-

volving himself? A. He said yesterday he knew nothing about the original

transactions of the bank and I say he did absolutely, that he knew all about them.

Q. "^Tiat are the aggregate of these loans you made up? A. I do not know
how it has turned out; I only made a list here with a few notations of losses but
I really think it would not be well to publish these peoples' names.

Q. I ask you for the agregate of the loans first ? A. There is about $40,000
of loans I think have turned out losses.

Q. How soon after the organization of the bank did you make these loans?

A. They commenced within a few days, some of them, spread over a few months
over the early part of the bank.

Q. Have they been paid or are they losses? A. No, they are losses, I do

not know exactly; Mr. Clarkson could answer that; there is a loss I think of $10,-
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000 in one case, $8,000 in another and $7,000 in another; and the total advances

to another man were $13,000, I do not knoWi how that has turned out.

Q. AVhat attitude do you take about those ? A. I take this attitude, that

after going over these loans for me to say that I made those loans through fear of

him exposing the original transactions of the bank I can hardly do that to-day; I

hardly think it would have been fair to publish these names although I prepared

the list.

Q. What have you made up your mind to do about the $3,000 ? A. I have

thought that over very seriously and worried very much over it, but I do not feel

disposed to change my attitude and make it public.

Q. Do you think you are justified in refusing to disclose that name and also

to say that you do not think these names should be made public and I suppose that

involves a refusal to give up those names ? A. I have a list of the names of the

loans that were made, but as for the other matter I looked upon it as a private

matter and I do not feel disposed, I do not see it can do any good; if I could I

would do so. As for the loans, after my statement here it will be a matter for

Mr. Commissioner to say what he likes about those.

Q. What position do you take about the names? A. There are some of

them I do not care anything about and there are others I think it will only cause

them to rise up and say it is, untrue and all the rest of it and I do not see it will

do any good. Some of them I do not mind. There is the Gas and Electi'ic Power

Co., I v,all give you that; we lost $8,000 over that; Dr. Nesbitt was silent partner

in that; am I right in that?

Mr. Clarkson : As to the loss, yes. A. There was a Poole Publishing Co.,

we lost $10,000 in that, that is Lindsay's doings. I do not mind those being pub-

lished; but there are some other ones.

Q. You have given us the names of Dr. Beattie Nesbitt and Lindsay as being

responsible for lending those two; who was the responsible for your lending the

others if you say it was through associations? A. I will have to take that respon-

sibility on myself.

Q. You drew a conclusion that in these cases where,no one else was respon-

sible— ? A. One man on here whose name I do not wish' to mention I asked him

to be a director, and I thought it was only fair to tell him the original history,

because I knew he would find it out when he got on the Board, and I do not think

we ought to publish his name. I think there is some big amount that is still owing

upon that.

Q. Did he decline to go on the board ? A. Well, he made up his mind tc

go on at first and afterwards declined, yes.

Q. And in the interim did he get a loan ? A. Yes, he got several loans.

Q. And has not paid them? A. I do not think, Mr. Clarkson might look

at the second name.
Mr. Clarkson: No, that is not paid; that is compromised. We took a set-

tlement; and took over certain real estate, and we will lose four to six thousand

dollars on that.

Mr. Hodgins : Then with regard to what others do you name anybody, you

said it was througli your associations that you loaned— ? A. We lost a large

amount of money tli rough Mr. W. H. Hunter and the Graphite Co., that is another

name on there ; that has all been brought out. here before ; and the third name will

vou look at that third name, did not you lose something on that?

Mr. Clarkson: $6,000.

Mr. Hodgins: I do not want any names published that will embarrass the

liquidator on realizing? A. No, very likely it would.

Q. Because it is absolutely necessary he should have every chance to get all

he can ; there is no nse investigating it at the expense of the shareholders.

Mr. Commissioner: Is that a personal liability of Mr. Hunter?
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Me. Claekson : Xo, sir, it is a company liability. There was a time I think

when it was a personal liability? A. At first it was.

Me. Clarksox : At first, and then it was formed into a corporation, and we
only hold the corporate liability now.

Me. Commissioxer : For how much ?

Mr. Claeksox: $88,000.

Mr. Hodgixs: Have you given Mr. Clarkson all the information you can

regarding these loans so that he may have an opportunity of realizing upon them
if possible ? A. I think I have been frank all through with. Mr. Clarkson in

every matter all the way through.

Mr. Claeksox : That is perfectly true ; Mr. Travers has given me every in-

information. A. I have told him even some things that he has agreed not to

make public here.

Me. Hodgixs : I do not want to ask for the names if it is going to affect the

realization of the assets? A. Mr. Clarkson thought that.

Q. It should not embarrass the liquidator? A. That is the way the liqui-

dator felt with me when we were discussing the matter, when I went over those.

Q. The other matter as to the $3,000, is that the only payment you made
improperly; 3'ou have spoken of that individually as if it was the only money you
parted with? A. You brought that up in connection with those cheques from
Ottawa, and I fell into your trap because the same question had been asked before

and that is why I dwelt^ on that one.

Q. Are there any others that you have not dwelt on that you ought to dis-

close? A. Xo; I take the responsibility myself for an3i:hing else.

Q. There are some others, does that mean? A. I heard some evidence here

that I do not agree with but I do not wish to say an^'thing more.

Q. You are putting j'ourself and putting me in rather an unpleasant posi-

tion; I think you should disclose that? A. I would like to, but I have made up
my mind that I do not care to do it; I did feel once as I would like to have given

the Commissioner the information privately and Mr. Thompson said he did not
think he would receive it that way; and I thought it over again and I do not care

to make it public.

Q. I suppose you are willing to take the consequences? A. I will have to

take the consequences; I have been taking them all along. I do not shift any of

the responsibility oft" my own shoulders; I should have acted entirely differently

but still

—

Q. I think I should ask the Commissioner to consider what is the proper

course to take. A. I am quite satisfied to put m}'self in the hands of the Com-
missioner.

Me. Commissioxee : You see it is your duty to answer these questions and
your refusal to answer them would warrant me in committing you till you do
answer them? A. Yes, I quite understand that, but I do not think you would
advise any longer sentence for me than I am now getting.

Q. But if you remained in contempt, that is the term that the law applies

to it, until you purge yourself of your contempt; I suppose it would mean you
would remain; would not it be better to tell it now and be done with it? A. I

cannot change my mind on that point ; it would only lead to a good deal of trouble

and it would not do the slightest bit of good.

Q. A good many people are suffering as the result of the failure of this

bank; would not it be well that they should know everybody to whom blame is

attachable; you have received and I have received some very pitiful letters about

the condition in which people have been left? A. Quite true; I dare say some

people have suffered, but they are very much exaggerated; while the loss is very

severe to these people, even a very small amount of deposits in the bank, they were

not the complete savings of all these people; tliey were largely drawn by deposits

from other banks where people had money, left part of the money in the other
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bank behind them; however, the suffering is very great, and nobody feels it more
than I do. i

Q. You said something a moment ago ;
you dropped an observation a moment

ago that may reflect upon a witness and does reflect upon some witness, is that

fair? You have indicated a witness has stated something that is not the fact. We
have had witnesses here who have come to free themselves from suspicions; you

are casting suspicions—do you think it is fair you should leave Mr. Calvert in that

position? A. I am sorry that I spoke generally, but I would rather not answer

any question about it at all, if you will allow me. I do not like to start on it at all.

Q. I fancy, I do not want to persuade you, but I fancy there will be a good

deal of bitterness, on the part of those who have suffered, from your refusal to

answer, and are there not some charges that may yet be laid against you? A. I

do not know, they have not pushed some of them. I think they took the criminal

code and struck out murder, arson and rape ; and then indicted me for all the rest

;

so that I think there is plenty of room for them to bring on some more.

Mr. Hodgins: I supposed it has not occurred to you that you ought to do

your very best if money has been paid improperly to help to get that back for the

sake of the shareholders; do you realize that the shareholders have not only lost

what they have put in, but they will have to pay their double liability, and that the

depositors won't get anything? A. I realize that thoroughly and feel it deeply,

but in answering the question that you ask it would not assist the shareholders nor

the depositors one iota that I can see.

Mr. Commissioner : If men have got money for improper purposes and they

are worth it, it can be got back again? A. That depends; a bargain as between

myself and another party, I cannot say you can look upon it as an improper one,

can you?
Q. It depends upon what it was ? A, I certainly paid no money out what-

ever in influencing the Finaiice Minister or anybody in his Department; that is as

far as I care to go.

THOMAS S. LYON, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins: What is your position? A. Associate Editor of the Globe.

Q. Was it the same a couple of years ago ? A. No, I was News Editor two

years ago.

Q. We have been doing our best to ascertain the whereabouts of some papers

that we cannot find ; I have called the detectives and the Crown Officers and; so on,

and from something that appeared in your paper, I judge that some one connected

with your staff had a very accurate knowledge of some of the documents whicli

have been produced in this investigation which were not exhibits in the Police

Court or any other Court; I would like to know if you can tell me how access was
had to the papers if I am right in my assumption that some one from your office

must have seen them ? A. I had access to the papers myself. About a year ago,

I think it was, when the preliminary hearing against Lindsay took place, some one

came to the office, the name I cannot carry.

Q. Against Lindsay? A, Yes, I thought against Travers at first. Some
one came to the office and told me that among these papers which had been in

Court but which had not been made exhibits in the case, there were some things

that might show a reason wliy Dr. Beattie Nesbitt was allowed to leave the country.

I was interested. I took occasion when the hearing was resumed to go up to the

City Hall. I saw Mr. Clarkson. Mr. Victor Ross of our staff phoned Mr. Clarkson

and asked him about these papers. He said that they were in his custody for the

purposes of the liquidation not for the purpose of the law, but that for the pur-
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poses of the law access could be had to them at any time by the officers of the
Crown. Mr. Clarkson came .in to see me a few days afterwards, and we discussed
the thing at some length and he on that occasion said that he had no personal
knowledge that these particular papers were to be found on the files of the bank.
I described the papers to him as I had a description, one of them being the letter
that has since been published, by Mr. Travers to Colonel Matheson. On Mr.
Clarkson's refusal to give me access to the papers I went up to the City Hall and
in the Detective's office there before the hearing of the Lindsay case began these
papers were on the desk. I discussed the matter with Inspector Duncan, not
having special reference to these papers in the first case, but to the case generally.
I found Mr. Duncan distinctly annoyed at the course followed in the case. He felt

that he had been used rather roughly in being sent to Muskoka on what he regarded
as a, fool's errand at the time of the issue of the warrant against Dr. Beattie Nes-
bitt; he therefore talked rather more freely than possibly a detective ought to have
talked to me, but in any event, in the course of the conversation he referred to this
file of letters, and looking over his shoulder I saw these papers, that particular file.

Q. Looking over his shoulder? A. Yes.
Q. He was going through them ? A. He was looking at them.
Q. You Just happened to look over? A. Yes, I just happened to look over.

Q. And you took a copy? A. No, I carried it in my memory.
Q. Did you ever see this $3,000 cheque that we want to get at or any letter

from Colonel Matheson? A. ISTo, T swear positively that these papers were not
on that file at that time.

Q. Were you long in the office going over them? A. Twenty minutes.

Q. And did you take any of them away? A. No, sir.

Q. And you did not make any use of your knowledge of those papers at that
time? A. No, not for a considerable time afterwards.

Q. Not I Judge till the article I speak of appeared during the progress of
this investigation? A. Yes, sir. I felt these papers ought to become public
property in some way,

Q. Those papers had nothing to do with the Linrlsay charge? A. That I
know nothing of; they were certainly there to be used in the Court that day. In
some way or another they were brought in case they should be used.

Q. Had you telephoned the detectives to say you would like to see them? A.
No, I think it was done in another way. We have a police man. I do not know
just how I arranged, but I knew the papers were coming up that day; there was
no collusion between me and Duncan ; I do not want you to think that at all.

Q. You were Just using the fact that Lindsay trial was coming up as an
excuse to get those papers up there? A. No. I was not prime agent in moving
that those papers come up there, not at all.

Q. You seem to have been? A. No. Well, I say I knew what was in the
papers, I wanted to see them, but they were up there for the purposes of the
Court; I did not induce the detective to bring those papers up for my purposes.

Q. I thought that was the inference
;
you had a Police Court man up there,

I thought the inference was you suggested to him to ask the detectives to get these
up from Mr. Clarkson? A. No, it was the knowledge that this case was coming;
that was the thing that took me up to the City Hall that day.

Q. The Lindsay case had no possible connection with these papers in any
shape or form? A, If they brought them up they did not bring them up spe-

cially at my definite request that I should see them.
Q. The inspiration came from 3'-ou? A. Put it that way, I am quite con-

tent it should rest that way.

Q. Through your Police Court man ? A.. One cannot recall every detail of
a transaction like that a year afterwards, but I knew the papers would be there and
I wanted to see them. I do not know whv thev were brought; there must have
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been some excuse for bringing them, you know, some excuse of the Court for

bringing them.

Q. I know the particulars of the Lindsay charge, and I confess that I cannot

see the slightest possible connection between those letters and the Lindsay charge?

A. In that case my actions as prime mover must have been more effective than I

had any idea. I want to add that the first information did not come in any sense

from the Detective Office; I want to free them entirely of any suspicion that they

volunteered information to me ; that is not the case. I do not carry in my memory
the name ofl the man who spoke to me, but I think it was the proprietor of one of

the city newspapers gave me the first idea of the thing.

Q. You appear to have acted as an irritant on the second occasion? A.

Yes, possibly,

Q. I suppose you really went there intending to see the papei-s? A. Yes,

I went,

—

Q. And used that ruse with Inspector Duncan to get him talking? A. No
question.

Mr. Commissioner: We have been told that the papers were in an envelope;

did you see them in that position ? A. No, sir, on the file when I saw them.

Q. What do you mean by a file ? A. Gathered together with a clip on them.

Q. Did you go through them, how were you able to see that letter from
Colonel Matheson was not there unless you went through the file, A. The file

was turned over in my presence and I was looking at it.

Q. What was it turned over for? A. To find that letter of Travers to

Matheson.

Q. In order that you might see it? A. Undoubtedly.

Q. That is the way you are able to say the other letter was not there? A.

Yes.

Mr. Hodgixs : I think thati is all the evidence I have to present.

Mr. Commissioner: What do you say about the refusal of Travers to

answer ?

Mr. Hgdgins: I think Travers ought to answer the question if for no other

ground than the possibility that the money may be recovered back, and I think that

you ought to consider, Mr. Commissioner, whether you have the power, and in the

second place if you have the power whether it should not be exercised, because if

not, the result is that he has declined to answer the questions and will expect to

come out as soon as his sentence is served. I think he ought to realize that he
ought to make such public restitution as he can in the matter by making disclosure

before he can be said to have served out his sentence. I admit it is somewhat un-

usual; he has the advantage of being in a position where he can safely in the

meantime say that he won't ansAver it; it may be that if you did exercise your

powers he might reconsider it and think before he comes out it would be better to

be frank. It is one of the worst failures I suppose a bank has ever made and one

would really like to know how it came about.

Mr. Com:missioner : Perhaps you had better ask him some further questions

to see if he answers them, and see if it is really relevant to the enquiry, how these

monevs were used without giving the names, what they were used for.

Mr. Hgdgins : Very well.
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W. E. TEAYERS, Eecalled by—

Mr. Hodgins: Will you indicate that, Mr. Travers? A. I could not do
:hat without telling everything about it. How can I do that?

Q. Does that mean that they were used in such a way as you do not care to

disclose the way they were used because that necessarily implicates somebody? A.
Well, be the consequences what they may, I do not feel disposed to go into a few
thousand dollars that I paid out to friends of mine to assist me in various ways.

Mr. CoMisrissioxEE : From something you said it occurred to me that pos-

sibly your idea was that there would be your statement on the one side and a denial

on the other? A. Absolutely there would be.

Q. In all these cases? A^ Yes, sir; they certainly would deny and also

friends of these people would be very savage with me.
Q. Have you no corroboration on your side of the story if you were telling

it ? A. The only one was that cheque ; if they had not lost that cheque it might
have been different.

Q. All that had upon it to ear mark it was the letter " C " ? A. There
would have been some other things in connection with it if the cheque had been
here that I would have opened out on.

Q. AVhere is that cheque gone ? A. I could not tell you.

Q. "WTiose interest was it that it should disappear? A. I could not answer
that.

Q. Without telling what you do not want to tell? A. I could not. I saw
tlie cheque, the cheque was in my hands, 'one of the first things Inspector Duncan
noticed he brought it in front of me right away, and he says " I know what that

was for" and he stumbled not on the right track but very close to it, and that is

why I have such a strong recollection of the cheque being in my hands.

Q. And there is no question of the other letter ? A. I had that letter in my
hands since I have been in the position I am in now, I have it more than once.

Q. Would there be any connection between the two in a common desire to

have both out of the way; would the person who wanted the one out of the way-

want tliQ other out of the way? A. Xo, sir; the cheque had nothing to do with
Colonel Matheson whatever.

Q. The other way on, that is one side of it; would the man who was in-

terested in having the $3,000 cheque out of the way want the other one out of the

way? A. I do not think so.

Mr. Hodgins : If you saw the cheque and Inspector Duncan saw it if it were
produced here you say you would open out on some other things? A. There are

certain incidents that the cheque would bring out that I do not see I could get

away from answering them, and the cheque is not here, and not from any fault of

mine.

Q. T\Tio was it payable to? A. That I cannot tell, without telling you
everything.

Q. Would Duncan know ? A. I do not know if he remembers it or not.

Q. You said he made a pretty close guess? A. He was here, you were
questioning him the other day; I heard his evidence and you had the opportunity
of asking him that; I don't think you did that.

]\Ir. Commissioner: We did not know what you have just told.

Mr. Hodgins: I had your evidence as I understood it that the cheque was
payable to yourself

; perhaps you will tell me that ? A. I don't care, there is no
use my going into it, because if I go into it I have to make a free hand of it, and
I do not feel disposed to do so at present.

Q. I want to test what you mean by saying if the cheque was here you would
go into certain things, and not if the cheque was not here; what difEerence does it

make? A. Exactly what I said.
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Q. The form has something to do? A. There are certain marks on the

cheque, I do not remember just what they were, that would probably have to be

answered.

Q. Having seen it, you say you saw it in Detective Dancan's hands, lie

showed it to you and said he knew what that was for? A. Duncan showed me
the cheque and said, " you gave that to so-and-so ", and I said " no ", and on more

than one occasion he brought the matter before me and then the cheque dis-

appeared.

Q. Was that cheque there on the two occasions in Duncan's office where he

examined you when Biitzgibbon was present? A. That cheque was in the pos-

session of the police until the papers were handed over to Mr. Lynch-Staunton

because I have the strongest recollection of seeing that in the office of the Crown

Attorney when Mr. Lynch-Staunton was there.

Q. What Crown Attorney? A. Mr. Baird's office.

Q. In whose possession? A. Mr. Saunton brought me up one afternoon to

go over the papers with him and there was any number of papers there and I went

through all these papers to see what assistance I could give him, and I saw that

letter there at that time and I saw the cheque.

Q. In whose office? A. Mr. Baird's office.

Q. In whose custody? A. I could not say that.

Q. You went in there ? A. They were on Mr. Baird's desk. Mr. Staunton

was sitting at Mr. Baird's desk, and I went over the papers with him there.

Q. Was Mr. Baird there? A. No.

Q. Was Mr. Saunton using his rconi? A. Yes.

Q. And all these were spread out on the table before him. A. There was

any number of papers there and they were sorting out certain papers they wanted.

Q. Who was sorting out? A. Mr. Staunton and myself and I think either

Guthrie or Murray.

Q. We have not heard Murray's name mentioned? A. When Mr. Guthrie

said this morning he did not remember about it, I was thinking the matter over

and I remember one time I was in charge of Mr. Murray and it might have been

that time I speak of.

Q. Wlien was that, do you remember? A. That would be about this time

last year.

Q. Mr. Lynch-Staunton had to prosecute somebody and then he did not do so

and turned them over to some one else? A. I understood he took the papers

home with him and handed them over to Mr. Guthrie off the train at the Union
Station.

Q. Whose prosecution was that that they were to be used in ? A. That was
Stratton and Warren and some otbers ; I do not remember just which. I spent

fully an hour or two with Mr. Staunton with those papers. I cannot say whether

Mr. Saunton noticed those particular papers or not ; I did not say anything about

them, because I knew there was considerable talk about it.

Me. Commissioner: Did you leave before Mr. Staunton left the room, did

you leave him there? A. Yes, I left Mr. Staunton there.

Q. With the papers? A. Yes, they were all scattered over the desk; there

was nearly a basket full of them and we had some trouble in sorting out the neces-

sary papers for the trial.

Mr. Hodgixs: My information is tltat the liquidator is unable to find any
trace of something like $13,000; would the other sums 3^ou have mentioned total

up to about that? A. They might, I do not know.

Q. I certainly gathered the impression from what you said that no cheque
of yours would ever show anything? A. My cheque would show if we had them;
if my cheques had not disappeared they would have shown $15,000 to one man
alone.
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Q. Wliich has not been mentioned ? A. No, it has not been mentioned. I

think Mr. Clarkson oan see by the ledger where certain amounts are charged to

me and credited to somebody else the same day.

Q. It seems to me you are only emphasizing what I said before that it is

your duty to make disclosure so that the liquidator may have the opportunity

—

A. I have assisted tlie liquidator in all those points, he knows that.

Q. There will be nothing like public disclosure to get that money repaid or

assist in, it? A. They may have a chance yet, it looks that way if the money is

collectable.

Mr. Commissioxer : Does Mr. Clarkson know that $15,000?
Mil. Clarkson : Xo, I do not know the name, sir. I think what Mr. Travers

means is this, that in any questions I have asked Mr. Travers he has always been
very free.

Mr. Commissioxer: He says that on a particular day he is charged with
$15,000? A. Xot $15,000, I did not say $15,000 in one particular day; I said

there were certain amounts, one amount I think is about six or seven thousand
dollars that I remember.

Q. Charged to you? A. Yes, and credited'' to another party.

Mr. Clarksox: I do not recall any particular person? A. When, we went
over that suit you are bringing in Xew York now, and I opened out and I told you
that when you got into that

—

Me. Clarkson: You mean that Wishan thing? A. Yes.

Q. You told me about "Wishart.

Mr. Hodgixs: Wishart got this money? A. Yes.

Mr. Clarkson: Travers has always told me that Wishart got a substantial

amount from him.

Mr. Commissioner: "What-was that for? A. Loans to him.

Q. AVhat was on the other side? A. Xothing.

Q. You did not give thousands for nothing? A. I was very liberal, an
easy mark.

Q. AVhy in this ease? A. 1 do not know; I think I must have been crazy;

that is the only thing I can think of.

Mr. Hodgins: You must have known at the time why you gave him that

$15,000 ? A. I gave him money whenever he wanted it.

Q. He had some hold on you or you would not have done that? A. I am
sorry he did not appear here; I understood there were negotiations under way to

have him appear; I am sorry he did not turn up.

Q. You are not doing much to supply his absence? A. What good will it

do? I cannot remember the amounts. I remember that one. I would like to

have heard what he has to say here first and then perhaps we might have proved

something.

Q. He had every opportunity to come here and he would probably have to

stand his trial? A. He published his story in the papers.

Q. You indicate $15,000 was paid to him improperly? A. Probably

$20,000.

Q. Improperly? A. Yes, I think we will be able to prove that.

Q. Either for some hold he had on yoti or some improper purpose? A.

Yes, absolutely.

Q. Will you tell us what it was ? A. Xo. I am not going any further than
that just now.

Mr. Commissioner: Don't you think you had better have Mr. Dewart here?

Mr. Hodgins has made what I imderstand to be a formal motion to make an order

to commit you to close custody until you answer ouestions which he has put to

you; don't you think it would le vejl to have Vv. Dewart. bere when we resume or

as soon as possible? A. I do not think that I need any counsel for that; if yon
feel disposed to do that I must take my punishment.
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Q. You will chauge your mind some day? A. I may change my mind, I

wouldn't say I wouldn't, and I am very sorry indeed to refuse you.

Q. Do you want it to be understood that this is loyalty to the man or the

men that you had dealings with ? A. I do, indeed. I think I gave my word of

honour that come what may I would never disclose and I do not feel disposed now

to go back on it.

The Commission adjourned at 1 P.M. to 3 P.M.

The Commission resumed at 2 P.M., June 28th, 1918,

Mr. Hodgins: I asked Mr. Dewart to come up, although Mr. Travers said

he did not want an}"" one.

Mr. Commissioner: (To Mr. Dewart). Mr. Hodgins sent for you he says

in consequence of sometliing tliat he says occurred this morning, as you are acting

for Mr. Travers. Some questions liave been put to him as to a cheque for $3,000,

the person to whom it was paid and as to other moneys that were paid out, the

bank's moneys improperly to other persons. He has declined to make any state-

ment and says with regard to some at all events, if not all of them, that he pro-

mised he would not disclose. Mr. Hodgins has made an application to commit
him for contempt in declining to answer, and I suppose the object is that you may
be here to know what is going on.

Mr. H. Tl. Dewart, k.c: Ven^ well; do T understand that Mr. Hodgins is

pressing the motion to commit for contempt now?
Mr. Commissioner: He has made the motion.

Mr. Dewart: As far as Mr. Travers is concerned I understand that this

$3,000 was up for consideration some time ago and Mr. Travers asked to have an
opportunity to consult me and he did so, and asked me what his duty was in

reference to it. I told him that if the payment of the money or any other money
related to questions in connection with the organization of the bank, or the pay-
ment to anybody in connection with the organization or with the securing of the

certificate or any payment of a character that affected the solvency of the bank as

regards some other person being a payment made improperly to another person, that

it was his absolute duty to answer it ; but he declined to tell me who the money had
been paid to and T do not know. I say that with the utmost frankness, because he
has never indicated to me, but he assured me that this had nothing to do with any
of the lines that I had directed his attention to.

]\[r. Co:\rMissiONER: He has made the statement on oath that it went to no-

body in connection with the issue of the certificate, no one in the Department or

connected with the Finance Department, he has limited it to that.

Mr. Dewart : I did not understand him to have so limited his statement. I

understood him to say it had no connection with the granting of the certificate,

and as having been his counsel in the previous proceedings, although perhaps I am
not in the same position now as his counsel, yet I felt that having acted for him
before when he asked for my advice, I should under all circumstances give him
such advice as I could; and he has pleaded guilty to the taking of certain sums
and to the full responsibility to the taking of those sums; if those were personal

matters of his own I did not feel as counsel I could advise him to go into the

details further.

Mr. Commissioner : In what sense personal ?

Mr. Dewart: If he had used moneys for his own personal benefit.

Mr. Commissioner: It may be so, but I do not understand him to suggest

that.
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Mr. Dewart: I must confess I so understand the matter and I thought
under those circumstances he might not fairly not further be put upon the torture

rack of going into the details of what he liad done with the moneys he got.

Mr. Commissioner: Did you understand that, Mr, Hodgins?
Mr. Hodgixs : Xo, he never made any suggestion of that kind.

Mr. CoMMisstoxER : I do not know that anything would be gained; he has
been asked about money he put into various things, the place at Maitland and the

horses and that sort of thing and he has answered as to that; he has not suggested

there were loans made to friends but he has given the impression to me at all events

that they were sums improperly withdrawn from the bank and paid out for some
other corrupt purpose.

Mr. Dewart: 1 did not so understand the evidence from anj'thing I saw or

from what Mr. Travers said to me; I did not understand there was any suggestion

he had made any of these payments for corrupt purposes, and rather he took the

responsibility of having made those payments, although he may have withdrawn
the money improperly from the bank, but there was no suggestion of its being with-

drawn for an improper purpose as far as the bank's business is concerned; that is

the position he has steadfastly taken with me.
Mr. Commissioner: He has left one matter in a very unsatisfactory state

for one man that has been examined here, examined twice; he came for the pur-

pose of denying that he had anything to do with the $3,000 cheque; and some
statements have been made by Mr. Travers to-day that seem to indicate that he
would contradict that statement if his lips were not sealed; he has not said so in

terms, but if it is not so in justice to the gentleman who was examined yesterday

it ought to be so said, I think.

Mr. Dewart: I understood that Mr. Travers—I don't know what he said

to-day, but my learned friend was good enough to give me an opportunity of look-

ing ovei' the evidence and I did so; it was rather voluminous and I must confess I

do not remember finding anything that indicated that there was any suggestion on
his part that any of these payments were made corruptly.

Mr. Hodgins: "WHiat did he mean by saying it was not paid to anybody in

or connected with the Finance Department?
Mr. Deavart: My learned friend will readily understand that there might

be other reasons for limiting this st-atement ; he did not want to go into the details

of his own personal affairs.

Mr. Hodgins: This is the third or fourth time it has come up and I am
quite sure he has had every opportunity of making an explanation to remove the

impression he undoubtedly created, so much so that a witness who was here yes-

terday said he had not participated in it.

Mr. Co:^rMISSIONER : That was not in consequence of anything Travers said;

that was in consequence of something that appeared in the World.
Mr. Dewart : I did not understand him to refer to Mr. Calvert.

Mr, Co:mmissioner : But to-day the thing ig left in such a position that any
man who was an enemy of Mr. Calvert might say he indicated if he could speak

he wouldi deny what was said yesterday.

Mr. Dewart : I think I understood Mr. Travers to say that if any question

was put to him as to whether the $3,000 cheque had gone to any particular indi-

vidual he was quite prepared to answer it, and if there is any such question put

now it is for Mr. Travers to sayi if he is prepared to answer that,

Mr. Hodgins: If you are suggesting that this was a perfectly personal

matter of his own that is an idle suggestion. The suggestion was that this was
used in connection with the certificate, and to say any one could possibly know all

his private affairs and ask for A. B. and C. is absurd.

Mr. Dewart: I have not the remotest idea to whom the cheque was given,

but Mr. Travers told me that if a specific question was put to him with reference

to certain persons—as I understand the particular object of Mr, Hodgins question
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now is the fact thai^ some person has said certain things and, as the Commissioner

&ays, unless that is contradicted it might reflect upon somebody

—

Mr. Commissioner: No, not what that gentleman said, but that something

that Travel's said to-day may lead people to think that he would if his lips were

unsealed, contradict that statement. Mr. Calvert came here yesterday and swore

he had got no money directly or indirectly ; he had nothing to do with the $3,000

cheque. " i\Tr. Hodgins was discussing thei cheque with the witness, and he made an

observation that led me to think at all events that he insinuated that that state-

ment was not true; he did not use any person's name, but it is so easy to hurt a

man by innuendo.

Mr. Dewart: I do not know, I have had no opportunity of seeing Mr.

Travers.

Mr. Commissioner: Would you care to confer with him?
Me. Travers : Would not you allow me, Mr. Commissioner, to rectify that.

I think there is a misunderstanding, because I never intended any such thing. I

do not wish you to infer that Mr. Calvert was not telling the truth yesterday. If

I did so, I certainly did not intend to do so.

W. R. TRAVERS, Recalled :—

Mr. Commissioner: What do you say about that $o,000? A. I did not

pay it to Mr. Calvert, no.

Q. Had Mr. Calvert directly or indirectly anything to do with the cheque or

the receipt of the proceeds of it ? A. Not as far as I know.

Q. Why do you say as far as you know? A. Because I did not pay it to

Mr. Calvert and did not have anything to do with him in respect of it, or any

words in regard to it.

Q. Did you hear he was to receive any part of it ? A. Not reliably, no ; I

cannot say anything more than that; I never had any talk with Mr. Calvert on
money matters in any shape or form.

Q. Don't 3'ou tliink you had better tell us the exact truth about that $3,000

cheque and get done with it ? A.I do not care to do it ; I am sorry for myself.

Q. What do you think of the suggestion that you and Mr. Dewart should

confer and see if there is anything that he thinks you ought to say in justice to

anybody? A. I will confer with Mr. Dewart.

Mr. Dewart and Mr. Travers confer.

WALTER DUNCAN, Recalled by—

Mr. Hodgins: Mr. Stewart Lyons of the Globe was a witness this morning
and he said that he had had an interview about the time of the Lindsav prosecu-

tion in your office, and that he saw a file of papers there which you went over while

he was looking over youi^ shoulder, he said a good deal more than that, but that is

enough for the first question; do you remember that circumstance? A. No, I

do not remember. It is quite possible; they come into my office three or four

times a day or oftener, the reporters, sometimes half a dozen at a time.

Q. He said he found you very much annoyed at your having to go to Muskoka
on a wild goose chase, and you possibly talkecl more freely on that account than

you otherwise would have done? A. I cannot recollect it; I know that I went
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to Muskoka and was on a wild goose cliase up there, at least I did not accomplish
what I went after, and it is quite possible I had an interview with the reporters.

Q. This is Stewart Lyon, the associate editor of the Globe : he also said that

3'ou went over this file practically as 1 understood from one end to the other so

that he could see all that was contained in it, and that he saw a letter, a copy of a
lettei which was supposed to be sent to Colonel Matheson, saw that in the Me and
remembered the contents so sufficiently well to publish a pretty good facsimile of it

later on ; that interview with him is not one you would confuse with the interview

with a reporter ? A. It is quite possible he may have been there ; I have not any
recollection.

Q. He also suggested that in answer to my telling him that I thought the

papers he saw had no connection with the Lindsay case, that they had been brought
up to your office from the liquidator's office, he was not very clear how or why, but
he thought he had had something to do with it? A. No recollection whatever.

Q. He has a very distinct recollection? A. Probably he would have a better

recollection than me. There was such a confusion about the time those papers
were seized.

Q. This is long afterwards, Lindsay was tried a considerable time after-

wards; Lindsay went away, you know? A. Yes, I remember.
Q. This was when Lindsay was being tried after he came back if Mr. Stewart

Lyon is right? A. I cannot recollect him being there.

Q. You see he gives you certain facts that might recall it to your memory?
A. I cannot say he was not there, I have noi recollection of it.

Q. Xo recollection of talking freely to him about Muskoka? A. At the
time that Beattie Nesbitt cleared out I know I gave an interview when I came back
from Muskoka, but that was at the time just immediately after Dr. Beattie Nesbitt
left Toronto.

Q. Is that all you can say with regard to what Mr. Lyon has told us this

morning as to his interview, he certainly saw the papers? A. I do not know
what I would be doing with the papers there; if I had am-thing to bring it back to

my recollection; I don't see what I would be doing with the papers.

Q. Do you remember seeing Stewart Lyon about the time that Lindsay came
back and was being prosecuted ? A. I cannot say that I do ; he may have been
in there in my office and I may not remember it ; I am kept pretty busy there, and
since Lindsay was arrested I have had about eight or nine thousand cases.

Q. Is Stewart Lyon a frequent visitor in the Detective office? A. No.
Q. Cannot you remember it? A. I do not remember it; it is quite possible

he may have been.

Q. AVould 3'^ou show him papers if that be so, or let him peruse them over
your shoulder? A. Was it the papers pertaining to the Lindsay case?

Q. Xo, it was papers in which a letter written by Travers to the Provincial
Treasurer Colonel Matheson in which Travers spoke of the promise to get deposits

through Dr. Beattie Xesbitt and the World, he said he saw that one there ? A. I

have not any recollection of it.

Q. He said they were in a file and were turned over? A. That undoubtedly
would be right, l.ecaxise all those papers were on a file pertaining to that; that is

quite right about the file.

Q. You have no further recollection? A. No.
Q. Xot able to say whether what he tells us occurred or not as far as you

k-now? A. The papers had been out of my possession and I got them back, and
then they went out of my possession again and I got them back, and then Detective

Guthrie had them, this particular file

—

Q. I am not interested in the general question, just this particular inter-

view ? A. I have not any recollection.

Q. Another matter, Travers says that when you first examined him, you
remember ha\ang a couple of interviews with him in your office? A. Yes.
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Q. When Fitzgibbon and yourself and I think Mr. Clarkson were present,

the interviews were taken down in shorthand ? A. I do not thinlv that was in my
office, it was down in the bank.

Q. You were there? A. Yes.

Q. He said that this cheque for $3,000 which has been mentioned was picked

out by you and you looked at it and said " I know Avho got that" or "
I, know who

you gave that to", and you mentioned a name, and Travers said no, it was not

that : he said _you were so near the trutli that it made him rather uneasy, he was
afraid you would find out more about it. That cheque has disappeared ; do you
Tecollect the circumstance ? A. I do not recollect that in the bank. I remember
about the $3,000 cheque and I remember asking Mr. Travers about it and he
refused to tell me who it was, and T did mention a name to him.

Q. When was that done? A. I do not remember whether that was in my
own office or whether it was down in the bank premises. Mr. Bicknell was present

and Mr. Woods, and possibly Mr. Clarkson at that interview, I think there was a

gentleman there, Mr. McAndrew.
Q. Do you remember the cheque? A. I remember a cheque for $3,000 and

my recollection was there was " G " either on the stub or on the cheque.

Q. Who was it payable to? A. That I cannot remember.

Q. VTho was it endorsed by? A. I do not remember that.

Q. That cheque ought to be forthcoming? A. There is no doubt whatever
as to that.

Q. I have exhausted I think pretty nearly everybody who has had access to

that? A. I cannot understand where it could be; it ought to be in Mr. Clark-

son's possession.

Q. I have had all the papers Mr. Clarkson has and gone through them care-

full}'-? A. Because all the cheques that I had went back, and I do not think any
one would have stolen it out of my custody.

Q. Was it used in any of the prosecutions? A, I do not think that it was.

Q. Why not? A. I am only spealdng from memory, I do not know that it

was, but my impression is it was not.

Q. You evidently suspected that money had gone somewhere where it shoidd

not have gone? A. Undoubtedly; I got a little information and I challenged

Travers ^nth it and he denied it.

Q. AVas the matter laid before any of the Crowm oflficers? A. It was talked

over I think with Mr. Corley.

Q. You were never able to learn anything about the destination of the

money? A. No, I was not.

Mr. CoMiMissioNER : What name was it you mentioned? A. Calvert.

Q. Why do you say 3'ou had information that led you to think it was he?

A. Some one intimated to me that he had got some moneys from Travers, and I

saw the letter " C " and of course that bore that out to a certain extent, and I

asked Travers about it and he denied it.

Q. Did he say anything to you about j^ou were near to it? A. No, he said

this, if you mention the right name I will tell you who got that cheque, and he

paid " or, if you prefer a criminal charge against any other person I am quite pre-

pared to tell the truth about it ".

Q. As I understand Mr. Lyon's testimony, either through his Police Court

reporter or somebody else, he learned that you had in your possession these letters

about the deposit with tlie Provincial Treasurer and that he went over for the pur-

pose of getting access to those and seeing them, that he found you there angry

because }0U had been sent upon a wild goo«e chase, and if I recollect right he said

that he asked if something that was in the file had not to do with your having been

sent on a wild goose chase, is that accurate? A. I think he is mistaken as far as

that, I have not any recollection of having an interview with him.
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Q. It is a fact that you were annoyed and made statements that you had been

sent on a wild goose chase, the authorities knowing or having warned Xesbitt that

you were coming; did you make a statement of that kind? A. I made a state-

ment I think along that line when I came back, but that was the time that Dr.

Beattie Xesbitt cleared out.

Q. What foundation had you for making that statement ? A. I had applied

for a warrant for Beattie Xesbitt some two weeks before he cleared away.

Q. To whom ? A. To the Crown Attorney, and was refused it.

Q. On what ground? A. I was refused it on the ground that he had a

right to say. when a warrant could issue and the police could not apply for a war-

rant and I could not get one. I reported the facts to Colonel Grasett, who brought

the matter up at the Board of Police Commissioners and then I was sent up to

interview Mr. Cartwright with regard to the powers of the City Crown Attorney
and Mr. Cartwright told me, I said he might put it in writing—he told me verbally

first, and I asked him to put it in writing,—the powers under which warrants
should issue, and he laid down that of course it was the privilege of the Police

Magistrate or Justice of the Peace to issue them on any citizen going and making
complaint under oath that an offence had been committed. As soon as we got that
from Mr. Cartwright, I immediately had a warrant issued for Xesbitt's arrest.

Q. By a Police Magistrate? A. Yes, Colonel Denison I think the warrant
was sworn before and I at once set out to try and get him apprehended. I found
on going up there nothing but his tracks through the snow.

Q. He had gone? A. Yes.

Q. It seems a little singular that Mr. Lyon should have gone to see you on
this particular business, should be as specific as he has as to the file being turned
over in his presence apparently—I should think the inference I would draw—in

order that he might see what was in it without your having handed it to him, and
that you should have no recollection of that? A. I cannot remember him, I do
not remember Mr. Lyon speaking to me.

Q. It just occurs to me that Mr. Lyon may be mistaken as to the time,

because the irritation you would have had would have passed away, one would
have thought, by the time Mr. Lindsay came to be tried? A. Yes.

Q. The irritation was at the time you came back, but I understood him to

say that he thought it was about the time of the Lindsay trial. He says also which
differs from what you have said, unless it was on a later occasion, that there was
no letter from the Provincial Treasurer to Travers or to the bank in that file;

what do you say to that? A. My recollection was that there was a letter from
Colonel Matheson.

Q. You would know whether there was or not, it would not be a question of

recollection? A. I would not swear positively that there was or not; my rceol-

lection is that there was a letter.

Q. Did you read all the correspondence? A. I did not.

Q. Xone of it? A. I read some of it.

Q. You apparently read the letter from Travers to Colonel Matheaon, were
not you curious enough to read the reply? A. I may have; there was a lot of

talk with regard to this file of letters, and I said to one of the Crown Attorneys
there is not sufficient I think that we can proceed in an}' case, and he said " Let
me have the letters ", and he took the letters away, and of course I do not know
what was on the file when they went away, I do not know what when they came
back; I did not take an inventory of what was on the file, and I said that there

was nothing that I could see whereby we could reach the World Newspaper with a
criminal charge.

Q. When did you read the copy of the letter from Travers to the Provincial

Treasurer, when it fu"st came into your possession or later? A. I believe it

would be soon after it came into my possession.
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Q. Do you want me to understand you read that and did not read the

answer ? A. I would not like to be too positive, for I have only a hazy recollec-

tion of it, and it was a matter that I dropped entirely, because it was not one that

we could lay any charge, and of course the letters would be of no interest to me.
Mr, Hodgixs : In your evidence on the former occasion you were asked,

" do you remember seeing the letter from Colonel Matheson ", and you said
*" that is my recollection, but Detective Guthrie would remember more clearly than
I would ''

? A. He was more familiar with the papers than I was.

Q. A little later :
" You gave me quite a number of those " ? A. That

letter of Matheson's ought to have been on that file. They disappeared in some
way and could not be found for some considerable time, the whole of that file; I

•did not have them, and it was said that they were likely to make use of some of

them at some of the elections, either the Dominion or the Provincial elections, and
I think Mr. Clarkson sent up once to me for them, and I made a search for them
and did not find them, but they turned up aftenvards ".

Q. " You handed them to me when this commission formed ? A. Yes ".

Q. And I stated I opened them myself and there was no letter of Colonel

Matheson's among them. Your recollection then was that there was this letter of

Colonel Matheson's in the file? A. That is my impression that it should have
been in that file.

Q. I have seen detectives swearing out informations and getting warrants at

the Police Court without ever consulting any Crown Attorney or anybody else;

^vhy did not you make the attempt? A. The Police Court Clerk would not
draw the warrant without a fiat from Mr. Corley, and Mr. Corley refused to issue

it.

Q. What about the Magistrate? A. Colonel Denison was not consultated;

1 simply reported everything I did to Colonel Grasett, my superior, and he dis-

cussed the question wdth the Magistrate afterwards, with the result I was sent up
to the Department.

Mr. Dewart : Mr. Travers desires me to state that in anything he said to-

day he had not the slightest intention of referring to Mr. Calvert or that he wanted
to contradict anything that Mr. Calvert said. He finds he has been so often con-

tradicted by other witnesses on other points, that he prefers not to make the state-

ment, because he does not want to make a statement simply because there might
be two contradictory witnesses against himself, and he might be prosecuted for

perjurv', and under these circumstances he has, having advised him as to wdiat his

position is, declined to answer under the provisions of the Evidence Act.

Mr. Commissioner: The Evidence Act does not protect him from a prose-

cution for perJTiry in; the statements he makes; he has no privilege.

Mr. Dewart : Sometimes when a man is in custody he has more privilege

than when out.

Mr. Commissioner: When a man is under sentence unexpired for some
years he has more privilege.

Mr. Travers : I am not taking advantage of that.

Mr. Dewart : No. Mr. Travers wants me to say further that these moneys
that were paid came out of commissions to which he was entitled under his agree-

ment and therefore are not matters with regard to which he feels so far as the

bank is concerned, he or anybody else was liable.

Mr. Commissioner: Although I have notl to pass upon any. questions of law,

there may be very serious questions of law as to whether these commissions were

properly paid out of the bank money. What I am anxious to avoid, one of the

things I would like to avoid, I would not Uke that anything that Travers had done
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here should militate against him hereafter. Supposing some question arose about

remission of part of his sentence, the fact that he had refused to give this informa-

tion would probably be a bar to anything of that kind being efiected—I am not

suggesting that it is possible any such application would be suc-c-essful. Then
there are other prosecutions hanging over him and I pointed out to him that people

are feeling very sore about the way their money has been lost, and they may press

some of these other prosecutions in their bitterness. Some very bitter letters have

been written to him that he handed in to me, not so bitter to him, but very bitter

letters have been written toj me and I have no doubt to Mr. Hodgins.

Mr. Dewart: I am sorry that the suggestion should come from you that

possibly some statement he might make might aid in the remission of his sentence.

Mr. Commissioner: Xo, the suggestion is that his non-disclosure might

prevent.

Mr. Dewart : I hardly expected the suggestion should come from the Court.

It has come to me so frequently from other sources, and it has been so persistently

pressed upon him by those who desired him to make statements in their interest,

that I am sorry it has come to be

—

Mr. Commissioner: I cannot help your sorrow or your gratitude; I made
the statement and I think it is a very improper thing for you to make any com-
ment on it.

Mr. Dewart: All I can say is this, that the letters have been presented

before the Court;' they show sufficiently the kind of influence that has been brought

to bear upon him by every class of person to endeavor to get him to make some
statement that would be in their interest.

Mr. Commissioxer : I do not think I have seen any.

Mr. Dewart: I thought some 20 or 30 letters were laid before you.

Mr. Commissioner: Yes, I saw some 17 letters but they are all guarded by
saying, " we do not want you to say anything but the truth ".

Mr, Dewart : But the suggestion is very strong. I have been asked to take

briefs in this matter which will bring influence to bear in Mr. Travers' behalf, and
it was suggested by a gentleman here yesterday, at the instance I believe of Mr.
Laidlaw, that if I took the brief on behalf of the depositors and so on, that their

influence might be very influential on Mr. Travers' behalf. I have refused to dis-

cuss the matter with the gentleman that came to see me ; I have declined to discuss

such matters. I do not know what his reasons are for not giving this evidence. I

know he has declined to give it and declined to communicate with me in regard to

this matter, and if he takes that second stand I cannot esteem it within my duty

to advise him to take any other.

Mr. Com:missioner : If he wants to make any explanation as to wha-t he is

supposed to have stated about Calvert he can make it now.

W. E. TRAVERS, RecaUed:

Mr. Travers: All I have to say is I did not intend you to infer that I

alluded to Mr. Calvert. I am sorry you did think so, because I have no reason for

thinking or knowing that Mr. Calvert had any interest in that $3,000 whatever.

Q. You made a statement a little while ago that Inspector Duncan men-
tioned Calvert's name; you said he was pretty close to it? A. He did not

mention it that way; I do not wish to put words in—
Q. That is. what you said? A. Yes, I said so, but I say Mr. Duncan did

not mention Mr. Calvert's name in that Avay; he mentioned it in another way,
which brought it in; he was on the wrong track, and I did not wish to set him
right. That was his first conclusion, but it was not for me to correct him.
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Mr. CoMMissioxEii: Well, I suppose that is all there is. Don't you think

in view of what Inspector Duncan has said Mr. Corley ought to be called.

Me, Hogdins : In reference to the warrant?

Me. Commissioner : Yes, what the reason was.

Mr. Hodgins: ^yell, it may be just as well; I am trying to communicate

with Mr. Lynch-Staunton.

ARGUMENT.

Me. Hodgins: Mr. Mikel and Mr. Weldon represent the depositors in this

case, and I notified Mr. Mikel and Mr. Weldon and Mr. Laidlaw that to-day would

probably be tJie final sitting, and if they had anything to say that this would be the

time to' do so. Mr. Mikel says there are one or two matters he would like to bring

before you. Mr. Laidlaw's letter I think I showed you; he has left for England and

did not propose to address the Commission.
Mr, Commissioner: It is a little unusual hearing counsel, but I do not

want to refuse if any light can be thrown, but there is no use discussing any ques-

tion of law with me—I see some law books—I have nothing to do with the law, I

have simply to report the facts, and if Mr, Mikel or Mr. Weldon think they can be

of assistance I shall be pleased to hear them.
Mr, Mikel : I had no intention ol addressing you in reference to any con-

clusions that might be drawn upon the evidence at all, but simply to ask if findings

were to be made or if facts were to be referred to as having been given in evidence,

that some of these facts that might perhaps be later looked upon favorably to the

interests we represent might be mentioned in any report that, as Commissioner,

you would be making. It is quite unnecessary to address you on any of the con-

clusions because I Avould not assume that the Commissioner would be drawing con-

clusions on the evidence, perhaps, at least I would not suppose that any conclusions

such as the negligence of any particular individual or anything of that land would
be drawn, or that the Commissioner would be pointing out the exact cause of the

failure of the bank.

Mr, Commissioner: That is what I am called upon to do; that is the very

purpose of the Commission, as far as I can.

Mr. Miki^l: I suppose it might be said that the cause of the failure of the

bank arose from very many different circumstances, and if any particuuM' one or

more of those circumstances were to be referred to, we might perhaps deem it

advisable in the interests of those we represent to ask you to include a number of

items as being the cause of the failure, perhaps.

Mr. Commissioner: Have you been in communication with Mr. Laidlaw?

Mr. Mikel: Not for some time.

Mr. Commissioner: Mr. Laidlaw desired, and I have had Mr. Clarksou

make up a statement showing the exact position of the bank on the 30th of Novem-
ber, 1906.

Me. Mikel: That is what we have to-day.

Mr. Commissioner:' It is one of the papers with that. There is one for

each 31st of December and up to the time of the closing of the bank, showing the

losses and how they occurred.

Mr. Mikel: There are some facts that perhaps would be helpful to us to

have found; I might leave a statement of them with you.

Mr. Commissioner: I think you had better state what they are publicly and

you can leave the statement as well, if you like, if it is not too long.

Mr. Mikel : If you intended to report that the cause of the failure was due

to some particular circumstance or circumstances or some particular facts as
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appeared in the evidence, that is a matter we might want to say something upon.

I do not know, of course, whether you woidd limit your report or finding in that

matter purely to the financial operations of the bank after the bank got started, or

whether the general conduct from the inception of the organization of the bank
down to the present time would be viewed. ^Ye of course feel that the entrusting

of the bank into the liands of those who had the management of it was the initial

mistake and that ought to appear as one of the reasons, the causes of failure.

Mr. Commissioxer : \\Tiat does that mean, that the charter ought not to

have been granted by Parliament?
Mr. Mikel : It ought not to have been granted to the individuals to whom it

was granted. We think an investigation at the time the charter was granted, or at

least the certificate of the Treasur}' Board was granted, would have shown that the

provisions of the Act had not been complied with; it would have shown that the

persons asking for the certificate were not persons to whom such a certificate

should be given, and that that was really the real cause of it, because where we find

persons committing the acts that subsequent events have shown they committed, or

Mr. Travers in particular, when it is shown that those acts had been committed at

the time, and that a reasonable investigation would have made it apparent to the

Treasury-Board that they had been committed, these facts themselves would at

once have demonstrated that ilr. Travers was not a person to whom a certificate

should have been granted, and having committed these acts and these offences

under not only the Criminal Code but the Bank Act, having committed these

offences

—

Mr. CoirMissiONEi; : What do you refer to as offences r

Mr, Mikel: Deception in reference to the pajTnent of the money, that was

an offence of course. Investigation would have established that that was com-
mitted, and when a person is shown to have committed an offence of that kind

involving that dec-eption it would be reasonable to presume that they would practice

similar

—

Mr. CoM:^rissioxEU : What do you say the deception practised was ?

Mr. Mikel : Eepresenting that stockholders had paid up in cash the amount
required by the Act, whereas the evidence now shows that was not the case.

Mr. Commissioxer: The Act does not say in terms about what each sub-

scriber has paid upon his stock. That is cured in the Ontario Company's Act,

made clear. However, I am not to pass on the law.

Mr. Hodgixs: $250,000 thereof.

Mr. Mikel: That is the amount subscribed. So that it renders it reasonably

clear it is $250,000 of the i-tock subscribed that must l)e paid in.

Mr. Commissioxer : But there is nothing to indicate that that must be paid

by the stockholder himself; mayi not anybody pay it on behalf of the stockholder?

Mr. Mikel: My recollection of section 15 is that it is made reasonably clear.

(Reads section 15 of" the Bank Act). If $500,000 is to be subscribed by stock-

holders and $250,000 thereof is to be paid in cash, I would submit that that means
that those stockholders are to pay the money, or of course some person might make
a present of the money to them and they could then pay it over; the money ni'^st

come as their money not as the result of discounting notes, or not by paying in

their own notes. I think it is fairly contemplated it should be in their cash but
not by their notes. I could easily understand that they might get the money from
any source they wished as long as it became their money, and it was paid over in

that way ; but where they hand over the notes, which I understand the evidence in

this case shows they did,—those notes were handed over and discounted so that

they did not comply with the Act in paying the amount required in cash, and that
is the act complained of, and there was the deception, if that is the view of the law,

practised just prior to the issue of the certificate, I submit that that is one of the

contributing causes. We submit it is the principal cause.
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Mr. Commissioner: Is it any more the cause than if a man had taken a

train to-day instead of to-morrow, and had been killed, that his taking it to-day

instead of to-morrow was the cause of the accident? Is it not only a remote cause.

Mr. Mikel : 1 submit not. I do not know that the illustration mentioned is

exactly in point any, more than to say that if the janitor of a building hands over

the keys to some person whom he knows has committed a crime of a character of

robbery and is going there for that purpose, if the key is handed over the result

would be the natural result, that is if there was robbery followed, it would be

looked upon as the natural result of the janitor handing over the keys.

Mr. Commissioner: JSTobody has suggested that when this bank was started

apart from the payment of $40,000 out for preliminary expenses, it was not in-

tended to operate the bank and make money with the bank for the shareholders.

All this was done whether rightly done or not with the idea of enabling the bank

to begin business ; that was the purpose of it. What would have happened if it had

not been so? If they had not got the certificate and &tarted, the charter would

have been forfeited.

Mr. Mikel : And the bank would not have gone into operation.

Mr. Commissioner : What would have become of the money the shareholders

had paid?
Mr. Mikel: I do not know for tlie moment what would have been the legal

•reisuU : at any rate the bank would not have gone into existence and the depositors

wo'uCd not have been invited to put their money into the bank and they would have

been saved that loss, and a reasonable investigation would have disclosed enough to

the Minister and to the Treasury Board to enable them to either prosecute or in

some other way make public the methods by which the bank was thought to be

organized and would have prevented it, and would have saved the depositors.

Mr. Commissioner : Did you follow Mr. Fielding's evidence ? He made the

statement that perhaps may call for some answer; if there was this fraud known
to the people and to the stockholders. Parliament was sitting, the representative of

the constituency was there, why was not an attack made at once? Why was not

the Minister brought to Ijook for liaving improperly issued this certificate? That

is his argument.
Mr. Mikel: I would not undertake to justify what the Members did or did

not.

Mr. Commissioner: Nobody did anything, the stockholders or anybody.

Mr. Mikel : The one set of men whose duty it was to do something was the

Minister and the members of the Treasury Board; and they did something in the

face of all this evidence.

Mr. CoM]\nssiONER : You are starting with the hypothesis that there was

something wrong and they ouglit to have detected it.

Mr. Mikel: Yes.

Mr. Commissioner: That something was wrong, the only information they

had as to that was from persons who assumed to possess knowledge that the wrong
had been done. If the Minister of Finance was not as careful as he should have

been in probing these charges why did not those who made them, Mr. Fielding

suggests, probe them on the floor of Parliament, challenge what had been done.

Mr. Mikel: They may have a good explanation, and I do not know that

our c-ontention ^\-ould be weakened by their being able to give that or to suggest a

reason why they did not do it; but at all events it would not relieve the man whose

duty it was to do it, nor it would not relieve the Board whose duty it was to do it.

These men. Sir Edmund Osier and Mr. Henderson brought to the Minister's atten-

tion the facts they had. They may have felt that they had done all that could

reasonably be expected of them, and there was no duty cast upon them by statute

or otherwise to do even that, but there was a duty cast upon the Minister by the

Statute.



618 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE V„ A. 1913

Mr. Commissioner: No, that is not the force of Mr. Fielding's position.

Mr. Fielding says they did not tell him what they say they did, and to confirm his

statement he advances that argument, if they had told him what they say, and he
had in defiance of it issued the certificate why was not he attacked in Parliament,

because it was when Parliament was sitting.

Mr. Mikel : I do not know why they did not attack him in Parliament.

Mr. Commissioner: What were the shareholders doing all these four years?

Mr. Mikel: I suppose that they were assuming that the Minister had pro-

perly and legally authorized the bank to commence business and get their stock

sold, and deposits from thes depositors.

Mr. Commissioner: They knew perfectly well they were not paying for the

stock according to the stock subscription. They were giving notes which they must
have known were intended to be used as far as they were concerned.

Mr. Mikel: I can easily see that as to the stockholders, they were in a

measure treating Mr. Travers as their agent and perhaps they would not be Jus-

tified to the same extent that the depositors would be in saying we were misled.

They had a right to assume that the provisions of the Act were carried out and
that the Minister saw all things necessary were done, and when the Minister was
notified by Mr. McCarthy, and names given to him of individuals, of persons who
were said to be persons who had paid by notes instead of by cash, and who were
making a claim of fraud and illegality in the organization of the bank, natura]^^
they would expect if charges of that kind were brought to the attention o%"fflc

Minister he would inquire from those individuals.

3Ir. Commissioner : That was not the nature of Mr, McCarthy's communi-
cation. Mr. McCarthy acting with. Mr. Laidlaw had brought a suit on behalf of

certain shareholders to cancel their subscription and to wind up the bank, to cancel

their subscriptions on the ground that they had been obtained by fraud—an indi-

vidual action, not an action on behalf of the body of the shareholders, indeed it

could not be. In the letter which sent a copy of the writ, if my memor}^ is correct,

Mr. McCarthy mentioned the fact that he had information that money had been
raised by discounting notes of the subscribers.

Mr. Mikel : According to my recollection the affidavit of Mr. Laidlaw that

accompanied the writ to the Minister also contained that statement that notes were
being used in that way. The only inquiry the Minister appears to have made as

the result of that was an inquiry from Mr. Travers, the man who, if these charges

were true, was the guilty man, and if he was guilty enough to perpetrate these

acts, naturally he would be guilt}^ enough to try and conceal them. The Minister
might have gone a step further and asked some of these individuals whose names
were communicated to Mm in the writ and the affidavit of Mr. Laidlaw.

Mr. Co:mmissioner : That would not have told him anything; that would
have only told him that these people had brought a suit to set aside the subscrip-

tions and succeeded in getting their stock taken off their hands.
Mr. Mikel : I also think that some of these names were names of men whose

notes had been given and were under discount, and I think also the facts communi-
cated go the length of showing that Mr. ]\IcCaxthy was never even communicated
with.

Mr. Commissioner: He withdrew his objection.

Mr. Mikel: He withdrew his action, but he was never communicated with

to find out if there was any truth in the allegation that notes were being used in

thi^ way, no effort so far as I can recollect the evidence was made further than to

inquire from Mr. Travers. We submit that if further inquiry had been made, and
it was reasonable that further inquiry should be made when charges of that kind

were coming up, if it had been made, it would have stopped the organization of the

bank and saved the depositors from loss. We therefore submit that this is one of

the causes for the failure of this bank. People who organize banks in this way
commit a breach of the verv Act under wliirh thev seek incorporation or seek the
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right to do business, c«ommit a breach of law. commit a crime under that Statute.

It" seems to me the natural presumption would be that if people commenced busi-

ness in a perfectly legal and proper way that they would continue in a legal and

proper way; but where they commence with deception the presumption is that they

are going to continue in that way.

Mr. Com:\iissioxer : There has been enough crime in it without stigmatizing

as crime—nothing antecedent to the issue of the certificate was in the nature of a

crime that I know of, unless it was that the affidavit was false. If that was so, I

suppose it is crime ; but calling hard names does not strengthen the matter.

Mr. Mikel: Surely not; I am referring to that for the purpose of drawing

what would be the natural inference from organizing an institution of this kind in

this way; would it not be the natural presumption that that would continue?

Mr. Commissioner: Supposing this bank had gone on and had been a flour-

ishing bank, had not gone into the crazy things it did, and the stock was worth

$200, AYOuld not they have said Mr. Travers was one of the finest organizers, that

he had got this bank on this footing by having the pluck to raise money -on these

notes ?

Mr. Mikel: I admit that would have been the general plaudit he would have

received, but it would not have mitigated at all the nature of the offence ; it would
have been satisfactory to those who had had dealings with the bank, but it would
not have changed the nature of the acts at all. and I do submit that whenever any-

thing may reasonably be presumed to follow from an act, the act is the natural and
reasonable and proximate cause ; and I think it could fairly be said that one of the

causes of tliis failure was the manner in which it was started. It seem.s to m.e to be

a reasonable conclusion and I have no doubt that the offences that were committed
afterwards, or the general conduct of the business, criminal and otherwise, perhaps

that was carried on afterwards contributed to it, but they were only incidents after

all. It must get back to the primal and initial cause which we say was the per-

mitting of this bank to be organized, the only safeguard the depositors have.

Mr. Co:\[missioxer : Why don't you go one step further if there had been no
Act of Parliament incorporating the bank then there would have been no loss to

these depositors.

Mr. Mikel: That of course academically might be all right to argue, but I

do not think that the argument I have adduced is analogous to that position.

Mr. Commissioner: Is it not as much a proximate cause as is the issue of

the certificate? Are not they both remote causes?

Mr. Mikel : I submit not. I submit there is a difference and I wish to press

it upon you, Mr. Commissioner, and that is this, that where a proposition is started

under the Bank Act legally and properly and all the requirements, all the safe-

guards that are required by the Act have been adopted, and it has been free from
any offences and started in the regular and usual way, the presumption naturally

would be that it would continue that way, and^ if disaster overtakes it through mis-

management that would be the cause, but where it is started wrong, where it is

started by offences, where it is started in -contravention of the Act and by deception

and by offences I have referred to and which T liave no desire to emphasize simply

for the purpose of emphasizing them, but simply to show that where it started in

that way it is a fair and reasonable inference that that sort of conduct will con-

tinue in the management and we know that sort of conduct did continue in the

management and no doubt contributed to the loss the depositors will sustain.

Mr. Commissioner: Apart from applying the loan upon stock of persons

who had not given notes that Avere discounted, the action taken was advised as

legal and proper by two solicitors in this town, so we have been told, one Mr.

Thomas Urquhart and the other Mr. Hunter; I think they both gave evidence to

that effect.

Mr. Mikel: I recollect hearing some of Mr. Hunter's evidence, but my re-

collection of it is that he at that time thought he had not been sufficiently apprised
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of the facts as he learned them afterwards when he gave that advice, I think that

ia the statement he made; whether I am correct in that or not I am not clear.

Mr. Commissioner: What they appeared to have thought was these notes

had been given as you concede, as I understand it, with the implied authority to

use them for the purpose of raising the money, that they were discounted without
any liability of the bank at all—the}^ were not discounted, the money was borrowed
on the personal security of the General Manager, with these notes as collateral

security; it was advised that that was a perfectly legitimate and proper transac-

tion; that is as I understand their evidence; I am not saying whether I agree with
that or not.

Me. Mikel : That is satisfactory of course, but it does not explain the clauses

in the declaration which state clearly that the money was not raised in that way
and it was raised by cash.

Mr. Co]\imissioner : No, you have not read it carefully enough. It was
perhaps it might be called, an astute answer of Mr. Travers; he professed to answer
the Finance Minister's question, but did not answer it at all. The question he was
asked was whether the source was notes discounted. His answer was it was not the

proceeds of any notes discounted by the provisional directors; that is where he
fenced himself in.

Mr. Mikel: That does not improve matters; it simply adds to the evidence,

that the party aj)plying for the incorporation was adopting another means of de-

ception and makes it further reasonable to presume that where that deception was
being practised at the very threshold of the institution it would be reasonable to

continue.

Mr. Commissioner: But that letter was true literally; it was true that the
provisional directors had borrowed no money.

Mr. Mikel : If the Minister did not secure an answer to his question and
did not get the evidence that the Act required he should get, it is all the greater

reason for assuming that the Minister was negligent in that matter, and that that

negligence was one of the causes of the disaster that followed. The Minister should
have had a proper answer; he should have seen that the facts were made clear to

him ; and then there is the fact that although the organization of a bank is a some-
what unusual thing, it is not occurring every day, if is not occurring sometimes for

several years, yet it was not properly and regularly brought before the Treasury
Board.

Mr. Commissioner : That is disclosed by the evidence that is not so.

Mr. Mikel : Mr. Boville told us he had never been present at any meeting.
Mr. Mikel : Sir Eichard Cartwright's evidence is it was passed around.
Mr. Commissioner: The evidence of Mr. Fielding is quite clear that the

Treasury Board met regularly and passed it. The evidence is they met, not as they

ordinarily would in the Finance Minister's office, but met as they could get a quorum
together, that they did their business and then gave a minute of it afterwards to

ilr. Boville ; there is nothing wrong about that at all.

Mr. Mikel: I understood clearly from Mr. Boville's evidence that he had
not been present at any meeting.

Mr. Commissioner : Of course he was not present, but they often had meet-
ings when he was not present; his presence was not necessary.

Mr. Mikel : I can only submit the statement as I have already done so, that

one of the causes for the disaster was allowing the bank to be organized in the way
it was; that the Minister did not take reasonable precautions in view of the fact

that he was himself suspicious, even before he had heard any reports at all he had
misgivings about the bank which should have prompted a reasonable person to be

more than ordinarily careful. He had the warning of Mr, McCarthy, he pointedly

called his attention to the violation of the Act; no inquiry was made; and he had
the names of other people furnished to him who were charging illegality against

the organizer of the bank. With all these matters I submit he should have investi-
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gated; and even after the certificate was given, when Sir Edward Clouston wrote

him a letter which he received the day after the certificate was issued again men-
tioning this offence under the Bank Act, that he should have recalled that certificate;

he should have asked for the recall.

Mr. CoM:\rissioxEK : How could he have recalled it.

Mr. Mikel: He could at least have written to the bank or the General Man-
ager asking for that certificate to be returned. It seems to me there would be just

grounds for him to apply to the Court for a mandamus of some description by which
he would be required to return that on the ground that it had been obtained by

misrepresentation.

Mr. Commissioner: And he would do that upon the statement in Mr.

Clouston's letter.

Mr. Mikel : After consultation with Mr. Clouston if he required any further

facts.

Mr. Commissioner: Why did not the Bankers' Association do something?
They had an answer immediately from the Finance Department that the certificate

had issued; wliy did not they do something?
Mr. Mikel : I am not here to offer any excuse for what they have or have not

done, but I submit it was the Minister's duty to do that.

Mr. Commissioner : Does not it all tend to confirm Mr. Fielding's statement

that it was all rumor, nothing solid to base it upon; these people had not informa-

tion ; it was just gossip ; that is his position.

Mr. Mikel: Yes, but when he has rumor coming from not idle sources, not

street gossip, but coming directly to him from responsible people well known people,,

who could have been approached with little trouble, and had the matter sifted to the

bottom, and as subsequent facts show if he had taken a little trouble, exercised that

little reasonable care and sifted the matter to the bottom, with very little effort he

would have saved all this, and have saved the loss to the depositors. He did not

choose to do that. He chose to treat it as common street gossip, I suppose, and of

no importance, notwithstanding the source from which it came. Was it reasonable ?

We submit it was not reasonable, that he should have done so. This rumor added

to his own misgivings, his own suspicions of the institution

—

Mr. Commissioner : That is not the effect of Mr. Fielding's evidence at all.

Mr. Fielding's evidence was it was not a strong bank, he thought it was not advisable

for farmers to go into business of that kind ; they had had two chances to establish

their bank and they had failed, and he thought they ought not to get a third chance.

Me. Mikel : That suspicion he had as to the possibility of its organization

—

Mr. Commissioner: That farmers ought not to go into banking business,

that was his

—

Mr. Mikel: That should have prompted a reasonable person to be more
careful in the organization of the bank, to take greater pains to see that every safe-

guard provided by the Act at least was fully complied with for the protection of the

people who were invited to put their money into an organization of this character.

I feel certainly that that is a proximate cause. I realise that a man starting a bank
properly and regularly and honestly without any deception, without any improper
conduct whatever, might meet with disaster, and the bank fail; but when we find

the same kind of conduct that was practised in the organization of the bank, prac-

tised later on and producing the results, I submit it can be related back to the

original cause and treated as a proximate cause or one of the causes. There are

many things that arise from several causes, and it may not always be easy to say

which is the more to blame ; but at all events I submit that should be found as one

of the causes if you feel it necessary or proper that the cause of the failure should

be fixed as an absolute lact as a result of the evidence we have got. I did not antici-

pate that that would be the result, but if it is to be fixed as an absolute certainty

beyond all question as to what the real cause was, the only cause or certain causes,
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then I submit that should be included as one of them ; and I do not know wliether,

as Commissioner you would deal with any question of negligence at all in the matter,

but I assume perhaps you would not be drawing any conclusions of that kind. If

you are, I submit that the Minister clearly neglected the provisions of the Statute

;

he did not take ordinary means; he did not take the kind of means that a member
of a Municipal Council would take to satisfy himself; a Municipal official or a

member of a council who would overlook matters of that kind and treat them as

lightly as that, by which loss arose to his municipality would practically be drummed
out of public life in his municipality.

Mr. Commissioner: Where do you live?

Mr. Mikel: In the good old County of Hastings, where we certainly do get

after members of municipal councils who overlook even much smaller things in-

volving much smaller issues than launching an institution that is going to invite

depositors to put their money in on the assertion that everything the Bank Act
requires as a guarantee for them has been carried out and carried out before a

Minister who is supposed to be more conversant with these things than the ordinary
individual, and by a Board composed of men who have superior experience and
knowledge and capacity to deal with things of that kind. I feel it would almost look

like Justice without her- sword if depositors under these circumstances could not
find some place within the four corners of the British Xorth America Act by which
they could be protected and their rights and interests dealt with in a way that would
make good to them a loss such as this. I believe if the Crown could be sued, if it

was possible to sue the Crown, that an action for negligence could be established.

Mr. Commissioner: Have you applied for a fiat?

]yfE. Mikel: Xo.
Mr. Commissioner: Perhaps you had better.

Mr. Mikel : I am perfectly convinced—I doubt if any power short of an Act
of Parliament could authorize a fiat to sue the Crown as represented by the Dom-
inion Government.

"y-ln. Commissioner : I do not know : if there is a cause of action

—

-Tr. ]\riKEL: I know of no provision in any written statute that would author-
ize tne Dominion Cabinet to issue a fiat to bring an action of this kind. There are
some particular Acts that authorize it, but I know of no existing

—

Mr. Commissioner: If there is any cause of action against the Crown a fiat

can be granted ; if anybody supposes he has a claim which he can enforce in a Court
you can get a fiat.

Mr. Mikel : ^Ye would be met at once with the maxim that the King could do
no vrrong, on the assumption that the King will do no wrong.

Me. Commissioner: It is not the King; the reason of that is the odium of

everything he does wrong rests upon his Ministers. Perhaps you would like me to

suggest you should have an opportunity of applying for this engine of destruction.

Mr. Mikel: I should like very much when. you are reporting if you would
report that a fiat should be granted. That might help us at all events to some
extent and we could test the issue as to whether or not an action for negligence

could stand.

Mr. Commissioner: There is no use of any will-o'-the-wisp of that kind.

Have you anything to say Mr. Weldon ?

Mr. Weldon: I do not know that I should project myself into these matters.

If you would like to hear what I would say in connection with the matter I hardly

think it would be right to take it up this afternoon. It is now well on towards 4

o'clock. We have had sittings of this Commission and it has lasted over some
months, and I do not think that I could attempt for a moment to do justice to these

unfortunate people who have suffered in this matter offliand like this; it would be

neeessary to take up the evidence all the way through, and make proper notations,

so that it could be followed without a great deal of trouble. If the Court could

>ee its way clear and would like to liear what T have to say in the matter I would be
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pleased indeed to get the matter in as good shape as I possibly could and lay it

before von. On the other liand if you think it is inadvisable I have no complaint to

make.
'

Mr. Hodgins has followed the matter pretty carefully and brought out a

great deal of evidence and I have no doubt he will do justice to all parties concerned.

I think a very strong case can be made out for these unfortunate people, and if you

would like to hear me I would like to take it up on any occasion the Court might

see fit to appoint.

Mk. Commissioner: I do not quite understand what you mean?
Mi;. Weldon : I would not care this afternoon to go into an argument which

would take a very considerable time and I have not had a chance to go through the

evidence. I do not think it would be fair for me to get up at this stage and argue

the case of some four thousand unfortunate people. If you wish to leave the matter

over till next week

—

]\Ir. Commissioxer : Mr. Hodgins will be away next week and the week after.

Me. Mikel: There are a number of findings I have in a memorandum here

,which I might leave with you.

Mr. Commissioner: Very well, Mr. Mikel; you might leave them with me.

Mr. Mikel leaves memorandum with Mr. Commissioner.
Mr. V/eldon: I do not know what we can do then under the circumstances.

Mr. Commissioner: The whole thing is very plain; there is not much dispute

about anything. There is some conflict between Mr. Fielding and some of the

witnesses, but with regard to everything else it is all pretty plain sailing is it not?

We know how the bank started, we know the conditions under Avhich the money was

raised, we know how it lost its money after it started, step by step until it lost a

million and a quarter.

Mr. Weldon: That being the case and it being inexpedient to adopt the

method suggested I might give three or four strong points in connection with the

case of the depositors. In the first place the Grovermnent has always taught the

people of this country that banking v/as a very serious and -dangerous business; they

have gone to work and said " Here, we cannot allow an ordinary individual to go

into the business of banking; it is a very dangerous business ". That is the attitude

that has been assumed by the Government; so much so that they go to work and

pass certain regulations and pass a special Act and s'ay " Unless you comply withi

the provisions of that Act you cannot start into business ". So much so that when,

as intelligent a man as Dr. Beattie Nesbitt, a man who has had all sorts of business

experience,—possibly no person who has been attending this Commission for some

time has had more business experience than Dr. Beattie j^Tesbitt, and he comes here

and says " When the Government granted the certificate I thought it was all right;

they were there for tliat purpose; I am not a banker, and when the Government
granted the certificate I took it for granted that everything was so, and was correct

and proper". That being so what is the position of a poor farmer or river driver?

How is he going to guard himself? I think these people are entirely without

blame. There are features in connection with the Farmers Bank that occur in no

other bank that ever failed in this country. In the first place it is the worst failure

we ever had in this country. Here is a statement that shows the failures of banks

since confederation; in 15 out of 24 failures the depositors were paid in full; there

has been no case before where there has been such an absolute failure, where there

is not a cent left to pay the depositors anything.

Mr. Commissioner : You have a valuable mine.

Mr. Weldon: We will see. T would advise my clients at any time to sell it

at 4 cents on the dollar.

The next feature in connection with the matter is this, that no time since

Confederation or before that time for that matter has there ever come up any ques-

tion as to the sufficiency of the certificates that had been granted by the Govern-

ment. This is the first time that ever came up.
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Mr. Commissioner: The first time that anybody has had the cheek to raise

it, perhaps.

Mr. Weldon: Possibly so. My learned friend Mr. Mikel in dealing with

the matter took up some of the things that had been spoken about so frequently in

Parliamentary debates and other places, but there is one thing that should have

been mentioned, and that was this, that Mr. Travers was asked by you as to what
was the cause of the failure of this bank, and he said "Well, I started off with

short capital, and I had to go into all these deals to try and recover myself ". You
were speaking a moment ago about proximate cause and remoteness and so on.

Mr. Travers is the one man who knows more about this matter than any person else.

He states that as the reason that this failure occurred. Xo doubt the failure was
caused by these injudicious investments and lack of proper management on his

behalf. He says that was caused by his anxiety to make up the proper capital, and
to make up the losses of organization that had been sustained at the inception of

the bank. Therefore I submit the natural result of starting the bank with insuffi-

cient capital was the failure. The Government had said you cannot start a bank
unless you have $250,000 of paid up capital. There must be a reason for that.

They have naturally concluded, after having had very considerable experience, that

they cannot allow a bank to start in business without having sufficient capital, and
they say the smallest amount of capital you must have is a quarter of a million

dollars. Mr. Travers started 25 or 30 branches with about $145,000 of paid up
capital; that is less than $5,000 or $6,000 to run a branch with outside of the

deposits of the people.

Mr. Commissioner : Some branches run without any capital, lots of them.
Mr. AVeldon : On the other hand I submit you should take into consideration

the fact that the bank premises in lots of places cost $5,000 and $6,000 in some
instances cost $12,000 or $14,000. That is the object aimed at by the Statute; I
submit that the Statute said you must have sufficient capital because otherwise if

you have not it is a perilous thing to do to start into this thing, and naturally
when Mr. Travers did not have sufficient capital—I must say that Mr. Travers I
think has been of very considerable assistance in this matter, he has refused to tell

some things, but I presume he does not want to go back on his pals—however, to
come back to the point I was endeavoring to make, that the reason of the failure

was because of not sufficient capital, that if proper inquiries had been made at the
time—I do not blame Mr. Fielding so much, for Mr. Fielding was an exceptionally
busy man, and it is all right to come in now after the event and say he ought to
have done this that and the other things—I do not say that—a Tory Minister might
as well have done it as a Liberal Minister ; a great many people have endeavored to
make politics out of this thing, a lot has been written, but it is not a matter of
politics at all, it is a matter where a great many people have suffered grievous loss

through no fault of their ovm, and I am not going to say Mr. Fielding was in any
way to blame ; but what I do say is he was a busy man and he just simply failed to

take the precaution, not possibly himself personally at all, possibly some member
of his staff; they simply failed to take the precaution that an ordinary man of
prudence would have taken in connection with his own business. The Statute cast

a duty upon him, if not upon his officers, and his Department did not exercise the
amount of diligence that should have been exercised in the circumstances. It is all

right after the thing is over to say this, but he was busy delivering his Budget
speech and he simply under the circumstances did not look after the thing as closely

as he might have done.

Mr. Commissioner: Guilty with extenuating circumstances, is that your
verdict?

Mr. Weldon : I do not go that far. There has been a whole lot of political

talk ; he was simply too busy to pay very much attention to the matter. It was not

a sin of commission, but a sin of omission; he simply did not realize possibly the

great amount of danger there was in connection with it. But this thing has all been
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gone over before. Xo doiibt the Court is as well informed on it as I am and I do

not wish to weary you with that. With respect to the findings that are to be made
in connection with the matter I think the terms of the Commission are to report

the evidence

—

Mr. Hodgins : To inquire into and report all material and relevant facts.

Mr. Weldon : There is one other thing ; this is a very broad and large sub-

ject; if one had an opportunity to talk one might go at the thing for half a day.

Mr. Travers has suggested an amount of $3,000 and some other sums that appear

to have been spent for some purposes which he does not like to divulge. In anything

I have to say I do not wish to speak harshly or say hard things about any person.

All I would like to do is to perform my duty with respect to my clients. But as

to where the money went, I do not think we need be in a very great deal of diffi-

euity; let us see what happened, shortly before the issuing of the certificate, and

see who would have a motive or an object to be gained by the giving of Biat certi-

ficate. Shortly before the issuing of the certificate we find that Mr. Stratton

introduces Mr. Travers to the General Manager of the Trusts & Guarantee Com-
pany, for the purpose of securing this loan; the loan is obtained, the consideration

being, so it is alleged, the sum of $1,000 of a bonus and interest at 10%. The
Trusts & Guarantee Company loan $80,000 of money of their own or their clients

or customers on a lot of Farmers notes; and what would have happened supposing

they had not got the certificate from the Government ? The position of these men,
I submit would be just about like this; the money on deposit with the Minister of

Finance, the Treasury Department, would have to be returned to those men. The
Trusts & Guarantee Company could not get their money back again, because their

money had been spent; they could not sue the people who had given them these

notes, because they would be met with the defence that you took these notes with
notice. That being so, we consider the cheque paying that loan was hidden and
concealed and issued in some other name, issued to the Bank of Montreal, and
when the cheque was returned the payment was returned in some other person's

name, still covering it up; when they elaborate the most perfect scheme they can,

they go to work and get one of the shrewdest practitioners in Toronto I believe to

provide a most ingenious scheme for defeating, I submit the provisions of the

Bank Act, and all this is done, so it is said, to make a paltry little thousand dollars

—not only that, but they had to go to work and borrow $55,000—and a thousand
dollars would hardly pay Mr. Hunter's fee in connection with the matter—Mr.
Hunter on a transaction involving $100,000, and evolving a scheme he would be

entitled to receive good pay

—

Mr. Commissioner: I do not see where this is leading.

Mr. Weldon : The reason I say that, if the certificate had not been issued by
the Finance Department what position would the Trusts & Guarantee Company
have been in ? I submit we see who would have a motive in obtaining the certificate,

and what pressure would be brought to bear. All that one can but conclude is that

these men musti have realized the fact that in the event of the certificate not being
granted they Avould be in a desperate state of affairs. I think that is a reasonable
conclusion and I have not any doubt at all that they realized that fact, as shrewd
a man as Mr. Stratton and Mr. Hunter and Mr. Warren who was also a la\vyer

would realize these facts. Mr. Travers has refused to tell where that money went,
that $3,000 and other moneys; I do not know where the money went and who got
it, but what I do submit is, and I have nothing against the Tru^sts & Guarantee
Company. I am not concerned in their affairs at all except in so far as this is

concerned, that if they had not got that certificate, if they had failed the Trusts &
Guarantee Company would have been in a very bad position, and therefore I sub-

mit that it was incumbent upon them to see that certificate was granted. Naturally
these things are all concealed. Mr. Travers does not wash to say to whom he gave

this money, and does not desire to make any divulgence of these things but I sub-

mit it is very very plain that one cannot help but see that under these circum-
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stances pressure, if it were necessary—it may have not been necessary—^but

pressure if it were necessary was absolutely certain to be brought by some person
connected with that crowd. I do not wish to say anytiling more. Tliese unfor-

tunate clients of mine over the country have undoubtedly suffered an extreme loss

to which tliey were in no sense a party. They have done nothing wrong, they have
taken the report of the Government, the invitation of the Government to deposit
their money in one of these banks and have suffered in that way. Of course this

thing has all been he]i>ed along, and a great deal of false confidence has been
enthused or instilled in the people of Canada by, I do not say by whom, but by cer-

tain interested parties—It has all been done to help us to believe that the banking
system of Canada was the most wonderful system, that no person could lose.

Since this thing came up last montli, iiere is an article in the Xorth-West Farmer,
a paper, the pioneer farm paper of Western Canada, and they go on and tell us
such things as the probability of loss to the depositor!^ reduced to a minimum ; and
there is a case where every cent is gone, hardly anytliing left, except the gold
letters on the window. With tlie enormous capital required by the Government,
and there is not an atom of Government regulation.

"^ It is practically impossible for a bank to fail in Canada "—this is a long
article vouched for by the Editor

—

" All banks must stand by each other that the depositors may suffer as little

as possible ".

What actually happened in this Farmers Bank case? As soon as the crash
came—possibly this is not very much in line except it is a very serious thing I

think to go to work and lead the people to believe all these sort of tilings that are

altogether untrue—for instance " All banks must stand by each other ". There is

no such law or no such condition. As a matter of fact the conditions are exactly

the opposite. The banks of this country enjoy the monopoly of issuing bills which
nets them without any tax or any cost to them, in the aggregate five million dollars

a year; they have $100,000,000 of circulation in round numbers, and they ought to

get $5,000,000 a year interest on that. In oi-der that the people of this country
shall have stable belief and ample confidence in tlie bills issued by the bank they

put up this Circulation Eedemption Fund 5% of the circulation of each bank,
simply so that ever}- person shall be satisfied and safe. When a crash comes, when
a bank fails what happens? They go to work they do not take any money out of

the Circulation Eedemption Fund, they take all the money put in by the depo-

sitors; they teke the depositors' money and they pay off all this circulation as a

preferred lien or claim against the estate: the result is instead of standing together

for the protection of the depositor they stand together to take what the depositors

have put in there. The earnings from tlie issue of circulation of tlie banks of Can-
ada for one month would pay the entire loss that the depositors will be put to in

connection with this failure. This is a critical case.
" It does seem as if the interest of the Canadian depositors could not he guarded

more closely ". It is altogether erroneous, and this is a statement that should not
be allowed to be made. But the point I started out to make was, that after all

has been said, after all that appeared in the public press of this country, when
any person has the hardihood to go to work and publish tiiat now you I think will

realize the unfortunate position of these people. They had ample confidence and
implicit faith in the banks of this country, they thought like Dr. Beattie Nesbitt

that the bank had obtained its certificate and that everything was all right.

Mr. Hodgins : Mr. Corley is here, and I would like to ask him a few ques-

tions.
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J. SEYMOUli CORLEY, Seealled

:

ilK. HoDciNs : We had Inspector Dimcan up here, and Mr. Stewart Lyon I

should say was here first; ]ie spoke of an interview with Inspector Duncan, in

which he said Duncan was annoj'ed at having been sent on a wild goose chase to

Muskoka and Inspector Duncan then said that he had applied for a warrant some
time before the warrant was issued.

Me. Commissioner: Two weeks before.

Mr. Hodgixs: And he was refused by you on the ground that you had the

authority or the right to say when it was to be issued? A. Are you referring to

Ihe time Duncan went to Muskoka to get Dr. Nesbitt?

Q. Yes? A. Duncan is absolutely in error. We first decided there was a

good cause for prosecution against Nesbitt on Saturday morning in Clarksou's

office. There was Mr. Bicknell who was solicitor for the liquidator; there was Mr.
Clarkson, one of Bicknells assistants, or junior, and Duncan, Duncan was there at

my request. We went into the matter fully and we decided to lay a charge of

conspiracy, and a charge of theft in reference to the Keeley Mine transaction; that

was on Saturday afternoon. Duncan left me I shovild say after 1 o'clock to hunt
up the Magistrate, that I know of my own knowledge, I know that he had difficulty

in getting a Magistrate because there was not any around that Saturday afternoon.

I know he took the train and went to Muskoka after Nesbitt, and j^esbitt had gone

in the meantime. If he had taken the trouble to telegraph before he left to seven

of Inspector Eogers' men along that line he would have got him; he had to pass

seven of Eogers' men before he got away.

Q. He said he applied for a warrant two weeks before it was issued ? A. I

have no recollection of him applying for it ; if he did it was on insufficient evidence.

He got one as soon as we had evidence. There was an immense' amount of evidence

and that had to be gone through with Mr. Clarkson; he was working with myself

and Mr. Bicknell and I were in very close touch looking to see if the criminal law

had been broken. It was only on Saturday we were able to get these charges

against him after conference with Mr. Bicknell, Mr. Clarkson, Duncan and one of

Bicknell's juniors and myself.

Q. Duncan says he applied and you refused it, and said you were the one that

iiad jurisdiction to issue warrants, and he then reported to Colonel Grasett, and it

came up before the Attorney General and he was sent to the Attorney GeneraFs
Department? A, I think he is referring to the matter of extradition later. He
issued several warrants without consulting me, for instance against Wilson, he

never consulted me at ail, he went into Colonel Denison and swore them wliile the

Colonel was sitting on the Bench.

Q. Was that the point that came up and was decided by the Attorney

General's Department? A. What point?

Q. The point whether you had the right to refuse a warrant? A. The
point never was discussed, I never heard of it before.

Q. He said he applied to you and you said no, that you were the one to say

when the warrant should issue? A. I could not take that authority; under the

law the Magistrates have authority to grant warrants.

Q. Two weeks before the warrant did issue it would have issued if you had
not stood in the way, that is the impression? A. Impossible to stand in the way;

three-quarters of the warrants in the City of Toronto I never know about. In

serious cases they ask my advice. The Magistrates never inquire into the circum-

stances ; either the Police inquire or I do.

Q. If Duncan applied to you for a warrant would he be found to show you

reasonable cause before you sanctioned it? A. I certainly would not advise the

Magistrate to issue a warrant without reasonable cause.
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Q. When was the first time you had submitted to you evidence which in your
judgment warranted the issue of a warrant? A. On the very day Mr. Duncan
went to Muskoka for Xesbitt.

Q. Who submitted that, Duncan? A. Xo, Bicknell, Mr. Clarkson and Mr.
Bicknell's assistant; there were several of us there in that bank room of the

Farmers Bank upstairs; I would not have known these facts except from Mr.
Clarkson. Mr. Duncan is not an accountant and could not find them out, and I

could not find them out.

Mr. Commissioner : Is your memory clear enough to say that what he says

happened did not happen? A. I do not know what he said.

Q. He said he came to you desiring to lay an information against Beattie

Nesbitt. that he did that about two weeks before the warrant wa^ actually issued,

and that you declined? A. Did he say on what ground?
Q. That it was your privilege to determine and that he had no right to lay

informations? A. We never had a discussion of that kind, because I know quite

well the Police always have the right to go to a Magistrate and ask for a warrant.

Q. Is that so? I got the impression that where a serious offence was
charged, that the information had to be initialed? A. The practice is coming in

that way, but it has not been in the past. Some of the most serious matters arrests

have taken place at night and on Sunday when I never knew anything about it

until the men were brought into Court.

Q. There was a suggestion that this was an effort on behalf of the friends of

Dr. Beattie Xesbitt to prevent his arrest? A. I am no friend of his, and he was
never a friend of mine.

Q. And he was warned? A. If there was any warning it did not come
through me or through my office; I have no interest in Nesbitt.

Q. You know nothing about any such thing? A. No, absolutely nothing.

Me. Hodgixs: Q. You spoke about the Provincia] Police; is not there

friction, jealousy perhaps would be the better word, on the part of the City Police ?

A. Perhaps it is bad feeling; some of the force are friendly.

Q. Do you know whether Inspector Duncan is one of those that entertains

that feeling? A. I believe Inspector Duncan and Inspector Eogers do not think

too much of one another; there has always been considerable ill feeling in the

Toronto Police force itself.

Q. That might account for it? A. I think he felt so sure of getting him
that he did not bother.

Q. He came back apparently thinking he had gone on a wild goose chase?

A. He had not; jSTesbitt had just walked across the lake and took another train.

Inspector Duncan and I were shooting at a place last fall where ISTesbitt changed

from the regular train to a freight train and the conductor told us both about it,

not knowing who Duncan was. Inspector Duncan seeks my advice very often. It

might have been he submitted the case to me and I said there was not sufficient

evidence, and to wait for evidence. I wag not arresting everybody whose name was
mentioned in the Farmers Bank; I had to have some evidence; I had a duty that

way too.

The Commission adjourned at 4 P.M. to 11.45 A.M. to-morrow, June 29th,

1912.
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Toronto, June 39th, 1912.

The Commission resumed at 11 A.M., Osgoode Hall.

PETER RYAN, Sworn, Examined by—

Mr. HodCtINS: You are Re,?istrar of East Toronto? A. Yes.

Q. Had you any occasion to visit Ottawa, in 1906? A. I cannot say, but

very probably.

Q. Do you remember the time when Travers was down there? A. I re-

member seeing him there once.

Q. About in November, 1906? A. I cannot give you the date and I can-

not give you the year.

Q. Did you know him before? A. jSTo.

Q. How did you become acquainted with him? A. I think Mr. Hunter
introdiiced me to him.

Q. What Mr. Hunter? A. The lawyer, I think it is "William Hunter.

Q. W. H. Hunter? A. Yes, a stout man.

Q. You had not known him before? A. No.

Q. Did 3'ou see much of him down there? A. No.

Q. ^Yho did you introduce him to? A. I did not introduce him to any one.

Q. What did Mr. Hunter introduce him to you for? A. Merely the ord-

inary rule that obtains when you meet any one down there, two men together,

introduce one not known to the third party, that is all.

Q. Where did you meet him? A. I think it was on the floor of the Russell

House.

Q. You were staying there? A. Yes.

Q. He was there for several days, were you there too for that length of time?

A. No, I have not slept a night in Ottawa in years.

Q. Just there for the day and out again? A. Yes, that is all.

Q. A flying visit? A. Yes, that is all.

Q. I suppose you know Mr. Calvert? A. I do.

Q. Did you make Mr. Travers acquainted with him ? A. I do not remember,

such a thing is possible, but I have not the slightest remembrance of it.

Q. Would you remember if you introduced him to any one else? A. No,
I do not think I did. I would be very much surprised if I did; I know I did not

do so, sure.

Q. Did you introduce him to Mr. Emmerson? A. No, never.

Q. Did you know what his business was down there? A. I have a recol-

lection that they told me it was in relation to their new bank they were establish-

ing.

Q. Whom do you speak of when you say they told you ? A. Mr. Hunter and
Mr. Travers, I think they mentioned that.

Q. Were they in difficulty at all ? A. Not that I knew of, I knew nothing

of their business whatever.

Q. Did not ask you to help them? A. I do not remember that they did, I

could not help them.

Q. Of course I do not know, they might have thought so ? A. Well, I know
but I was not in a position to help them, none whatever; I dare say I would have

done it if I could have done it.

Q. Was it not the ease that they asked you to help them? A. I do not

remember it, because I could not help them; they might have thought so, but I

know it was beyond my power.

Q. How did you happen to he down there? A.^ I cannot tell you, I have

been there many times on ordinary business; I certainly did not go on that busi-

ness.
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Q. Did you go knowing they were going? A. No, not the slightest idea of

them being there.

Q. Mr. Hunter is a friend of yours? A. Not particularly^ I know him as

I know you, I never had any business with Mr. Hunter.

Q. You are not sure whether you introduced him to any one ? A. I do not
remember anything.

Q. You think it is possible you did to Mr. Calvert, but you are not sure you
introduced him to any one else? A. It is just this, on the floor of the Russell

House you would meet public men, and occasionally they would come up and speak
to me, and if they were present there would be a mutual introduction, and that is

all I remember; that is all that was possible.

Q. After the introduction did you see any one in their interests at all doAvn
there ? A. No.

Q. Do you know who they saw in connection with the matter? A. I have
not any idea; I have just the haziest recollection of having seen them, that was all.

I have no hesitation in saying I would have helped them had it been in my power
just as I would very likely help any one, but I was in no position to do it.

Q. Did you have any dealings with Mr. Travers after that? A. Yes.
Q. How soon? A. Opened an account in his bank.

Q. How soon? A. Not very long after it opened.

Q. How did you come to do that? A. Well, I do not know why, it was
convenient to us, but it had no bearing whatever upon that.

Q. Upon what ? A. Upon my meeting him at Ottawa or anything of the
kind.

Q. Did you ask any one to introduce Travers to a third party? A. No.
Q. Did you help him in any way down there? A. You mean a member of

the Government?
Q. Yes? A. No, never.

Q. To any one else, a member of the House? A. No.
Q. You are quite sure of that? A. Very sure.

Q. What makes you so sure of that? A. Because I would have remembered
it had I done so, because all things of the kind that are of an unimportant nature
a-: I tell you I would have helped them if I could, but I was in no position to do it.

Q. After you saw him down there and were introduced to him did you see
him again down there ? A. I do not think ro.

Q. Quite sure you left there that night? A. I think so, I have not been,
I do not remember having slept a night in Ottawa for a great many years.

Q. When you saw them they had not got the certificate? A. I could not
say whether they had or not.

Q. I thought you said they were down there about the certificate ? A. They
Avere down there in connection with their bank, I did not loiow the procedure or
anything about it.

Q. The state of mind before they got the certificate and afterwards would be
quite different, and I judged from something you said that it was before the certifi-

cate was granted? A. It must have been, because they were down upon their

bank business, and that only I gleaned since because I did not know the procedure
of getting the certificate or the conditions, but I had nothing to do with the grant-
ing of the certificate, good, bad, or indifferent.

Q. After the interview 3^ou say you did not see Travers again that you re-

member? A. Not in Ottawa.

Q. Did you see Hunter? A. I do not think so; I might have seen him
fifty times but it did not impress me.

Q. Did you see Guthrie? A. No, you mean Hugh Guthrie?

Q. No, I mean his brother, Donald I think it is? A. No, Mr. Donald
Guthrie is the elder, the fattier.

Q. Norman Guthrie? A. I don't know him at all, never heard of him.
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Q. You have no recollection of seeing Travers again? A. No.

Q. Did you see any oiie on his behalf? A. No.

Mr. Commissioner: Did you see Mr. Emmerson on that occasion? A. I

have not the slightest remembrance, my Lord.

Q. Were you acquainted Avith Mr. Emmerson? A. Intimately.

Q. It was during the session of the House, the House was sitting at the time ?

A. I think so.

did.

W. R. TEAVEKS. Eecalled:

Me. Hodgixs: When you were in Ottawa did you meet Mr. Ryan? A.

Q. Where? A. In the Eussell House.

Q. How did you come to meet him ? A. Mr. Calvert, if I remember right,

introduced me to him.

Q. Mr. Calvert said he only met you when you presented the letter of intro-

duction to him? A. He is mistaken about that, because we were in the Russell

House together, and he introduced me to several people.

Q. Introduced you to Mr. Eyan? A. Yes, that is my recollection.

Q. And did your acquaintance with Eyan go any further? A. I did not

see Mr. Eyan again till after I was hack in Toronto.

Q. Did you get an introduction from Mr. Eyan to anybody? A. No, I

remember saying to Mr. Eyan what my business was briefly. Tlie meeting was very

short, and I asked him if he would put a word in for me. I think, if I remember
right, he said he would speak to Mr. Emmerson. He says not here, but that is my
recollection.

Q. Were you introduced to Mr. Emmerson ? A. I cannot recall that I \r as,

not by Mr. Ryan. I was up in Number 6 Committee Eoom witli Mr. Calvert aVter

that and I was introduced to fifteen or twenty, I cannot remember all who I did

meet.

Q. You were up in committee room number six ? A. Yes.

Q. And were introduced to whom? A. I was introduced to a number
there, I could not recall ; I have been trying to, but I could not remember who they

were, there must have been fifteen or twenty there.

Q. Was Mr. Emmerson among the number? A. I am not sure about that,

I am undecided; I cannot recall the man.
Q. Did you get any assistance from any of those to whom you were intro-

duced? A. Not beyond asking them to put a word in for me.

Q. Have you any further, information that you are willing to give. A. Well,

I have been thinking over this matter very seriously and been worrying about

it, and do not want you to feel that it is on account of any harsh proceedings, that,

Mr. Commissioner, you want to propose, to force me to tell what I am about to

say; I want to say more from my personal feeling towards you and admiration of

you than otherwise (I feel that perhaps it would be better for me if I did not say

what I am going to say) : Before going to Ottawa I was told by a party, I do not

remember who it was, I do not wish to he pressed on that point, I don't know
whether it was Dr. Nesbitt or Mr. Lindsay or Mr. Lown oi' IMr. Stratton, or whom,
I cannot say, that I had better take $3,000 with me and give it to Mr. Eyan. I

went down there without the $3,000, and I put a cheque in an envelope addressed to

]\Ir. Ryan, payable to the order of myself; on that cheque I marked " C " on the back

of it I put a number, which I think represented Mr. Ryan's room number; that

is why I want to see the cheque. That is all I ever saw of Mr. Ryan. I don't

know whether he got the cheque or did not get it, but I put with tl.at cheque my
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card, stating that I would pay that in cash when presented in Toronto. The
cheque was duly presented to me in about a month or six weeks afterwards, I

don't know whether by a bank messenger, it came to my counter, or by some other

messenger, and I paid it, and I got the cash together and paid it. That is as far as

I am prepared to go in the matter.

Q. What did you do with the envelope and the cheque in it ? A. I put the

cheque in a private drawer in my desk?

Q. In Ottawa r A. I handed it in to tke clerk of the hotel.

Q. Addressed to whom? A. Mr. Peter Evan.

Q. With his room number on it? A. That is my recollection of it, because

I put the room number on tlie back of the cheque, I thought perhaps it might be

useful to me some time.

Q. When did it come back to you? A. About a month or six weeks, 1

cannot remember exactly the date.

Q. Your advice was to give it to Mr. Ryan before you went down ? A. Yes,

and not to say anything about it at all. I said nothing to Mr. Eyan about it;

I simply enclosed that cheque, and I supposed he would get it or leave instructions

for it.

Q. Do you know what became of it ? A. I do not.

Q. Do you know who got the money? A. I do not.

Q. Then, just tell us again when you got down there how you made Mr.

Eyan's acquaintance ? A. I saw Mr. Eyan in the rotunda when I was with Mr.

Calvert, that is my recollection. Mr. Calvert introduced me to two or three people

and I asked him, if I remember right, I asked him to introduce me to Mr. Eyan
and he introduced me to him. I had five or six words, he knew what I was on, my
mission: I asked him if he could put in a word for me and he said he might, and
if I remember right he mentioned Mr. Emmerson's name, but since he says not I

am puzzled as to whether he did or not.

Q. Mr. Emmerson had interested himself, had he not, in the early stages or

do you know that ? A. Xo, I do not know that he did : I never heard of his name
in connection with it before ; I heard of it afterwards but not before.

Q. That cheque that came back would not be presented directly to you, would
it? A. We were not in the Clearing House then and they would come to the

counter for their settlements each day. If it came from a bank messenger they

would draw the cash for it at the counter, but the cheque was brought in to me by
one of my officers and I gave him the money for it and took the cheque. I had
provided for it in the meantime and I took the cheque and put it in my desk, and
that was the end of it.

Q. Was it stamped by any bank? A. I could not say that now, although

I have seen it within a year, I am not satisfied about that. I remember seeing a

number on the back in pencil and my recollection gees that I put down Mr. Eyan's
room number.

Q. What ofiicer would bring it in to you? A. At that time it would have

been Mr. Frayne.

Q. Where is he? A. I do not know where he is; he left the country, he

was a defaulter and absconded.

Q. The cheque was payable to yourself, and had you endorsed it? A. Yes,

that is my recollection.

Q. Did you leave it in Ottawa? A. Yes, I left it in an envelope there;

took chances on it.

Q. You did not take any pains to find out who was presenting it? A. I

did not want to know ; I did not want to know an}'thing about it.

Q. You did not know ? A. Xo, and I do not know to-day.

Q. You paid Mr. Frayne the $3,000 in cash? A. Yes, I gave him the

j'loney and he took it out and handed it to whoever was there at the counter.

Q. Did you see who was there? A. I did not.
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Q. You had been expecting this? A. Yes, I was looking for it every day.

Q. What did you charge the $3,000 up to? A. It is charged up to my
commissions, that is my recollection; I drew it out in several cheques.

Q. It would be about a month after the bank organized ? A. Yes, it would

be fully a month afterwards; it would be along the middle of January, perhaps

six weeks.

Q. You say you charged it up to your commissions? A. I had dra^\Ti the

money out of commissions prior to the cheque comiug in and I was providing that

$3,000 to keep it on hand for the cheque.

Q. Just waited for the cheque to come in day by day. A. I was.

Q. Did you make any inquiries afterwards as to who had got that money?
A. No, I did not; I did not want to know.

Q. What you have told us here to-day you do not know who actually got the

money? A. I do not.

Q. Why did you make such a mystery about it? A. Well, I do not know
that there was any particular mystery about it, I did not feel like starting the ques-

tion at all.

Q. You told me if I were to ask you certain names 'that you would answer

yes or no to them? A. You have had Mr. Ryan called here, and he says he

did not get it; at least, I understaud he said he got nothing from me; I do not

know whether he did or not.

Q, Supposing I had asked you that question,named over several names? A.

I would have told you just exactly what I have told you now.

Q. Did you attribute your success in getting your certificate to the cheque?

A. I thought it all helped: I knew that when they got the charter through, at

least when I say I knew, I was told by Mr. Lowti, when they got the charter

through they had to use some money there.

Q. So that }ou were not surprised ? A. I was not a bit surprised, no.

Q. AYhen you had the suggestion made to you, did you make inquiries as to

where the money would go to? A. No, I did not, I did not care, I did not

want to know.
Mr. Hodgixs : Perhaps Mr. Eyan ought to have an opportunity of saying

something.

PETER RYAX. Recalled:

Me. Hodgins: You have heard Mr. Travers' statement? A. Yes.

Q. AYhat do you say to it? A. I have got to say that I have never in my
life been so surprised at any statement ; I am as ignorant of the $3,000 cheque as

it is possible for a babe in its mother's arms to be; I never heard of it before.

Mr. Travers' cheque may have reached some other quarter; of that I know noth-

ing, but I certainly never saw it. What is more, Mr. Hodgins, I would be pleased

to show my bank books, deposit books: I had no such sum; I do not think that

I even slept that night in Ottawa, and I never take a room when I go there. I

simply put my bag, unless it was an odd case, and I cannot imagine it. I had no

room in Ottawa. I will furnish with the greatest openness and frankness my
deposit book, and if you can see any trace of anything of the kind, of course I

will stand convicted, but I never saw one cent of it, I know nothing about the

cheque, I never saw it, and until this moment know nothing whatever except what

I read in the papers. I can appreciate Mr. Travers' position, and he can imagine

that it might have come to me or yon or to anyl)ody else, l.uit of that I am not at

all responsible.



634 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

Q. You see, he says he put it in an envelope addressed to you? A. I

never got it, never saw, never heard of it till now. I say that Avith the full sense

of the responsibility of my oath and before this Commission, willing to take any
land of loss of public confidence or respect or punishment by law or in any other

way if it could by any possibility be shov^n that 1 had an\i:hing whatever to do with
it. I can say no more; absolutely ignorant of it, Mr. Commissioner; absolutely

never heard of it until now. I will be glad to show you any documents that I

have got in that way, and I am just surprised that they could have imagined that

1 would have been a messenger, and I was, unfortunately, hard-up at the time,^

but I was not likely to become a messenger in such a case.

Q. Did you have any talk to any of the four gentlemen he has named, Beattie

Nesbitt, Lown— ? A. No, I never heard of Mr. Lown until I read his name in

the paper, and I have never seen the gentleman.

Q. I think Mr. Travers mentioned Lindsay?
Me. Travers: Dr. Nesbitt and Mr. Stratton.

Mr. Hodgins: Did you ever hear of this bank certificate or bank charter?

A. Not the slightest; two of the gentlemen I do not know; I am sure I never

spoke to the Doctor about it.

Q. You knew Lindsay ? A. No ; I know Nesbitt.

Q. Who do you know? A. I know George Lindsay, but that is not the

one.

Q. Out of the four, which are the two yon know? A. Dr. Nesbitt and
Mr. Stratton.

Q. Having heard what Mr. Travers said, can you recall the occasion of his

being there more distinctly than you did before? A. No, I do not; I am very

sure that Mr. Travers' statement and mine agree, excepting he says I was intro-

duced by Mr. Travers, and I thought it was Mr. Hunter, but it was so unimpor-
tant I did not bother with the thing; unimportant, entirely so, and I had no con-

nection with it, good, bad or indifferent. I assure you, and I am stating it on
my solemn oath, that I know nothing whatever about that $3,000 or any sum,
greater or smaller, in connection with the transaction. If I can say anything

more impressive to you, Mr. Hodgins, I will be glad to do it. I will show you
my books; I have no such sum as $3,000.

Q. I do not think it is suggested you kept it? A. No, nor I never got it.

Q. The suggestion is it must have gone to some one else? A. I never

got it.

Q. However, your offer is one that I think I ought to accept? A. I will

be very pleased to show you anything that I have got. I can sympathize with Mr.
Travers in thinking the devious ways of the heathen Chinee might be indulged in,

but I certainly was not the medium, nor do I know anything about it, and until

this moment I had not the slightest idea that such a thing could ever arise in con-

nection with myself.

Mr. Commissioner : Do you think you could ascertain the purpose you were
in Ottawa for? A. No.

Q. By inquiry ? A. No ; if I got the dates possibly I might.

Q. Between the 31st and the 30th November, 1906? A. I will take down
the dates.

Mr. Hodgins: Travers arrived in Ottawa the 28th November and left on

the night of the 30th.

Mr. Commissioner: The 28th to the 30th inclusive? A. Mr. Travers

and myself are very liable to make a mistake as to whom introduced us, but I could

have made no mistake about $3,000; it was just the kind of a sum that would
liave impressed itself upon me at that particular time, and I never saw it nor never

beard of it.
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Q. Was that one of the times yoii were doAvn or one of the times you were
up? A. 1 could not tell you, but 1 know I am innocent of this; I have had my
share of all sorts of ups and down, but this is a new thing; it woiild be a new
lole to be playing, too.

Q. Those are the dates? A. I will do the best I can, and particularly if

you come to my office I will turn up all my letter books and see if I wrote any-

thing on this date to show I was in Toronto at the time.

Me. Travees : Do you remember standing on the top of the stairs auction

-

iiig off something? A. Very likely.

Me. Travees : That might help you ? A. That would, undoubtedly.

Mr. Hodgins: The top of the stairs Avhere? A. At the Russell House.

Q. Auctioning something off? A. Yes, that was the usual place where we
wished to make men rich buying timber.

Q. Auctioning what off? A. Some timber limits. ,

Q. That probably was what you were down for? A. Very likely.

Q. You could fix the date; I suppose you were paid commissions on those

sales? A. 1 forget now.

Mr. Commissionee: You ought not to forget that? A. Sometimes we did

not get the commissions, because sometimes we did not make sales.

Mr. Hodgins : At all events, your books will probably show something about

that? A. Yes, and more than that if you will come this afternoon I will be

glad to show you an5rthing I have.

Q. I won't pi'omise to do that, but I am going to suggest to the Commis-
sioner that the Commission had better stand adjourned to some later date so that

I may make the inquiry? A, Very well.

W. E. TRAVEES, Eecalled:

Me, Hodgins : You have heard what Mr. Ryan says, does it change your
\iew in any way as to what you did? A. Not the slightest.

Q, You made a remark that he was probably auctioning something off there,

what did you mean by that? A, T thought you were trying to fix some dates

for him to help him out, and it came to my mind, having seen him on the stairs

in his brilliant way he has of putting those things.

Q, Before or after your introduction ? A, I could not say that now.

Me. Commissionee: Does that mean that he was selling timber limits? A.

That was my recollection of him, seeing him there; I may say first I remember
seeing him up the stairway offering something for sale; I did not pay very much
attention to it.

Mr. Hodgins : You wrote the number of his room on, at least some number
that you think was the number of his room? A. That is my recollection of it,

Q. On the cheque? A. Yes.

Q. What would the sense of that be? A. I had in my mind that possibly

I would want to remember it,

Q. So that when the cheque came back j'ou would remember it? A. Yes.

Q. What did you put "C" on for? A. Certificate.

Q. Did not write certificate on it ? A. No, I put a " C " on it ; I thought

T would keep the cheque, it might be useful to me some day.

Q. I have communicated with Mr. Lynch-Staunton and he was imable to be

present to-day, but he says that he has no recollection whatever of having any

interview with you, that he never saw the letter from Colonel Matheson or any

cheque for $3,000, nnd if you saw either of them you did not bring it to his atton-
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tion? A. I would not like to contradict him in that, but he cannot possibly not

remember having an interview with me.

Q. He says he has no recollection, that if you saw either of those documents
that you did not bring them to his attention ; 1 think myself that is consistent with

what you said yesterday? A. I would not like to contradict him, I saw the

doctunents.

Q, You saw them on the table? A. Yes, and he was in and out and the

detective was there ; I do not know which one it was now.

Q. Was that before the trial that he was to conduct? A. It was before

one of the trials, I could not say which one.

Q. I suppose you have followed this case pretty closely, you remember that

he was retained to prosecute and that he did not do so? A. Yes, I remember
that.

Q. And some one else did? A. Y'^es.

Q. Was it just before the trial that he was expected to take? A. That is

my memory, I could not say exactly.

Me. Commissioxek : There were two or three bills found when I was sitting

at the Criminal Assizes and they were traversed to the next Court. Mr. Staunton

was there then : and I think it was at the Court they were traversed to that he was

not able to attend, and Mr. DuVernet took his place? A. 1 was up there so

many times.

Me. Hodgixs : Mr. DuVernet prosecuted Lindsay. Was it Lindsay that Mr.

Staunton was to prosecute? A. No, I do not think so.

Me. Hodgins: Mr. DuVernet took the case against Strattfii in the County
Judge's Criminal Court.

The Commission adjourned sine die.

Toronto, July 16th, 1912.

The Commission resumed at 11 a.m., at Osgoode Hall.

PEESENT:

Hox. Sir William Meredith, Commissioner;
Frank E. Hodgixs, K.C, and Johx Thompson, K.C, representing the

Dominion Government.

Me. Hodgins": Mr. Eyan, Mr. Scott is here, and he would like to be called

first. I just wanted to ask you if you had any objection.

Me. Eyax : Not the slightest.

JOHN G. SCOTT, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgiks : Q. You are Master of Titles ? A. Yes.

Q. And I think you were Master of Titles in 1906 ? A. Yes.

Q. Do you know Mr. Peter Eyan? A. Yes.

Q. Mr. Peter Eyan has supplied me with an account kept by him in the

Home Bank of Canada in the name of Peter Eyan in trust, and on the 18th Jan-

uary, 1907, there is a deposit of $3,000 which he tells me was a loan from you,

and I would like to hear what you can tell us about that item ? A. A loan hardly

describes what it was. Mr. Eyan suggested that there was some British Columbia

timber advertised, and he suggested it might be a good thing to bid for it, He
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said if I would suj^ply $3,000 he would look after it. We put in a bid and it was
not accepted; there were some a good deal higher than we were, and the money
was returned to me.

Q. What about the date? A. The 18th January, 1907.

Q. Let me see the cheque? A. (Mr. Scott produces cheque and hands to

Mr. Hodgins).

Q. Yes, that appears to bear out the entry. Can you tell us about the return ?

A. Yes, it was returned in different items : February 1st, $2,050 was returned,

llien shortly after that $350 was returned, and then $400 returned. May 17th

$200 was returned; June 1st, $400, and $500—
Q. It was all in 1907 ? A. Yes ; there is $100 that has not been returned

yet. There was some arrangement by which Mr. Eyan got $1,000 of it re-loaned;

that is the reason why it has not all been returned.

Q. It looks from the entries here as if on the 22nd January he had got $2,000

of it back? A. I have it entered here 1st February; very probably it was that time.

Q. There is a cheque in his account dated January 22nd? A. Yes, it is

not entered here till February 1st.

Q. You did get that and vou made an arrangement to re-loan him the

$1,000 ? Y^es.

Q. Those were British Columbia timber limits? A. Yes.

Q. Were those limits he was selling? A. No, it was some the Government
were advertising, and he thought there might be a good chance for speculation.

PETEPt PYAN, Pecalled

Mr. Hodgixs : You promised to make some investigation when we vere last

here into why you were in Ottawa at the time and so on? A. Yes.

Q. Have you anything more you Avant to say? A. Yes, I was in Ottawa
on the 28th November, 1906, conducting timber limits sale at the Russell House
of the Manawan Timber limits, Province of Quebec. Is there anything further.

Q. I just want to know if you have anything further to say in addition to

your evidence of the other day that has occurred to you? A. No, there cannot

be anything where there is an absolute and positive blank, and an absolute and
positive denial of any complicity in the thing.

Q. I was not alluding to that phase of it
;
you promised to make some in-

quiries, you said you could not remember? A. No.

Q. I thought probably you should be called to have an opportunity of saying

so? A. I availed myself of it; I have not been idle. I immediately referred to

my letter book, I also referred to other things that brought it to my recollection very

clearly that it was upon that day, because I got a letter from the Eussell House at

Ottawa giving me a list of the Toronto people who were present on that occasion and

Mr. James Pearson, barrister of this city, accompanied me down that night inter-

ested in the sale with me, and when I got the list of course it gave me very clearly

the knowledge I was seeking nr- io the date of this sale. Tt will be found in the

Canadian Lumberman, or in the Ottawa Journal you will h.»ia it a day or tv.'o before

that, if Mr. Thompson will inquire when he is dowr> *iiere, as I understand this

Commission meets to-morrow there, you will find I was there upon that business.

Q. Did you find out how long you stayed there? A. I only stayed there

that day, the 28th; I returned home as I stated on tho night of the 28th.

Q. You have a distinct recollection of that? A. No, I cannot have.

Q. Why do you say so? A. Because a telegram from Ottawa, and tlie

searching of the register of tlie hotel tells m.e that I left that night, f si]] ^ive you
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the letter. Just indicate what iu the searching of the hotel register would indicate

you left that night ? A. Because I had not a room ; I always stay at the Uussell

House.

Q. And take a room there when you stay ? A. No, I have not stayed more
than two nights in twenty years, but if I did stay I would stay there ; never stayed

anywhere else. You would not expect me to carry in my memory very clearly

whether I stayed there or did not stay.

Q. j^o, I do not; I just want to find out what you have recollected or been

able to find out since; because you naturally could not be very clear about it then,

and I thought you might have found out sometliing about it since ? A. JSTo, but

as you are going to Ottawa to-morrow you will be able to find the register; it has

been exhumed.
Q. I understand that; we have subpoenaed Mr. Mulligan, but I cannot ask

him just now? A. You will find his statement corroborates mine.

Q. Who were you selling timber limits for? A. For myself.

Q. You say Mr. Pearson was interested ? A. Yes ; but permit me to remark
to you that that has no bearing whatever upon this subject before the Commission. I

suppose I am not expected to account for every act and every word I said and every

act I did.

Q. I have no objection if you do not desire to answer the question? A. I

am glad to answer anything that is pertinent, but I cannot be expected to remember
everything that I did then.

Q. Your recollection of that entry in your Home Bank Account which you
have been kind enough to furnish me with accords with Mr. Scott's evidence? A.

Yes.

Q. Was the repayment as he described, the $2,050? A. I do not know, I

have no ledger; it is altogether memory with me. I will venture to say that Mr.
Scott's statement is accurate.

Q. Yes, it appears to be. Your Farmers Bank account—^you kept an account

there ? A. Yes.

^ Q. Shows a cheque about the 1st of February of $8,050; did you keep an
account in several banks at that time? A. You have them all there before you.

Q. These books I have before me indicate the bank accounts; the Sovereign

Bank, Farmers' Bank, Bank of Montreal, and Home Bank? A. Yes, in fact,

Mr. Hodgins, I only remembered when I was in bed about the Home Bank; I was
so desirous of furnishing you all the information that I went there and they very

kindly made me up a statement as I had no book. The book had been destroyed and
the cheques and everything else tliat I thought would not be of the slightest interest

to me. I remembered having got that $8,000 from Mr. Scott and for that purpose.

Mr. Commissioner : Did you offer the limits for sale at Ottawa ? A. Yee.

Q. At what hour? A. The afterp.oon I think.

Q. Where? A. At the Russel House.

Q. When was it that you saw Travers and what hour? A. I could not say.

Q. Was it before or after the sale ? A. I do not know.
Mr. Hodgins: You failed to sell? A. Yes.

Q. You supplied me with quite a number of letters showing yon did tender

in January? A. Yes.

Q. Were you able to ascertain the figures at which you put in a tender? A.

No, but I wrote on July 8th and I think you have a press copy of my letter to the

Department asking them to send me a full copy of my tender, they have not done

so. I presume they have been on their holidays. I have got no information from

them ; and I will be very glad if you or Mr. Thompson will call at the Department
of the Interior to-morrow and get copies.

Q. You asked me to subpoena several gentlemen here? A. Yes.

Q. That is the members of the old Board that Mr. Travers mentioned as

possibly having suggested to him? A. Yes.
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Q. I have done so? A. I thank you.

Q. And I propose to call tlieni, but I would just as soon call them one by one

-and ask the others in the meantime to retire? A. Very well.

Mr. Lo^Ti, Dr. Beattie Nesbitt, J. W. Lindsay retired; Mr. J. E. Stratton

could not be present till later.

WILLIAM H. 3aUNTEE, Recalled

:

Mr. Hodgiks: You have been already examined, and I think you said you
"went down with Travers to Ottawa ? A. Yes.

Q. And that you returned? A. Yes.

Q. Before he did? A. Yes.

Q. The day you were in Ottawa I think was the 28th ? A. Yes.

Q. You were there only the one day ? A. Just the one day.

Q. Did you meet Peter Eyan there? A. I have no recollection of doing
so.

Q. That is as far as you can go? A. Yes. Mr. Eyan called on me and
asked me if I recollected, and I was unable to recollect it.

Q. Mr. Travers has said this :
" Before going to Ottawa I was told by a

party, I do not remember who it was, I do not wish to be pressed on that point, I

do not know whether it was Dr. Nesbitt or Mr. Lindsay or Mr. Lown or Mr. Stratton
or whom, I cannot say, that I had better take $3,000 with me and give it to Mr.
Eyan". Mr. Eyan has asked me to subpoena you and I presume for the purpose
of asking you whether you made any suggestion of that kind? A. N"ot at all, I

had no knowledge of the $3,000 matter until this came out after the bank's failure.

Q. Tell me, when you came back apparently you went in and saw Mr. Fitz-

gibbon and you asked him to send down three cheques to Travers? A. Yes.

Q. You no doubt had some conversation with Travers about the cheques?
A. Yes.

Q. He says that he went down without the $3,000 and so on, what was Travers'

reason for wanting cheques sent down ? A. I think I said before on that point,

lie told me he was going to be there longer than he expected, that he thought he
would go down to Montreal to make some arrangement about a lease; there was a

mix-up over a building that had been taken by a canvassing agent; also to arrange

•about redemption of bank currency; and he did not loiow how long he would be

away and he asked me to have some cheques sent down to him ; that was the whole
conversation as I recollect it.

Q. And did he say anything to you about Peter Eyari while he was in Ottawa ?

A. I do not recollect his mentioning Peter Eyan at all.

Q. Did you meet any one else down there in connection with the bank certifi-

cate? A. Yes, I met Mr. Eoss, the chief clerk, we called on.

Q. Did you meet any one else connected with either the Department or Parlia-

ment, any one who would have any influence in a matter of that kind? A. .No,
I met no one.

Q. Met nobody? A. Nobody connected either with Parliament or the

Department. I did meet both Guthrie and Pringle in connection with Smith's claim,

but that was the only other parties I recollect meeting at all in connection with the

business of the bank.

Q. Did you go and see Mr. Boville when you were there? A. Xo, I think

Mr. Eoss was the only man we saw.
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Q. When you came back here according to Mr. Fitzgibbon's letter you read

over the subscriptions, you say you do not think that is correct, that you looked at

the book instead ; Travers has since said that the actual subscriptions were sent

down to him in Ottawa? A. I have said before that if they were I did not

know it.

Q. He did not ask you to have them sent down when you left him? A. Xo.
Mr. Commissioner: Did you see Mr. Calvert when you were in Ottawa on

that occasion ? A. I don't think I knew Mr. Calvert at all.

Q. Did you see him? A. I certainly did not see him.

Q. What would Travers want with three cheques upon your explanation ? A.

I do not know sir : I think my evidence was before

—

Q. What would he want two or three if it was simply to pay his expenses of

moving about? A. That I know nothing of I might suggest if he had a settle-

ment to make on the question of that lease in Montreal he would need one.

Mr. Hodgixs : It has just occurred to me there are a couple of matters, that

while you are here I would like to ask you about them ; there was a note which was
spoken of, I think the name was Elliott, in connection with some defalcation

connected with the bank in one of its outlying branches, and the amount appears

to have been returned or disposed of by getting a note from I think a man named
Elliott. Mr. Travers said he did not know who Elliott was, that it was a matter in

your hands and it was sent over from your office; do you recollect the circumstances?
A. No, I cannot place it.

Q. Do you remember the fact that up north somewhere the bank lost a con-

siderable amount of money—McCallum? A. McCallum was in the Toronto
branch, not up north.

Q. You do remember about him ? A. T remember McCallum, because there

was a prosecution there.

Q. Do you remember afterwards having a suit or taking any steps to collect

the amount? A. Xo, I do not think there were any such steps taken.
Q". Mr. Travers says the note came from your office.

Mr. Travers: You are on the wrong track; it is Tamlin. A. That was
not an officer of the bank.

Mr. Travers : No. A. That was a customer of the bank. There was a

suggestion there that Mr. Tamlin had discounted some forged paper

—

Mr. Hodgixs : We are not interested in the charge itself
; you remember the

circumstance ? A. Yes.

Q. Do you remember it was afterwards settled in some way through your
office ? A. Yes, that was settled through my office ; a brother-in-law of his came
down from London and made some settlement.

Q. What was his name? A. That I have forgotten.

Q. How does this note come into existence; the note was for a large amount,
nothing ever was paid, nobody ever knew who the maker was, and Mr. Travers says

it came through your office?' ' A. It may have been given by the brother-in-law,

produced by him.

Q. Could you find out? A. I think I could.

Q. When the bank failed were you connected with a Graphite Company? A.

Yes.
* Q. A stockholder—and had you made yourself liable to the bank in connection

with this debt ? A, No.

Q. Were you a director? A. Yes.

Q. In round numbers how much did the bank advance to that concern? A.

They had a stock interest along with a bond interest as I remember, it amounted to

$30,000; there was an overdraft of about $50,000.

Q. Wbat was the extent of your interest in the company? A. Financially?

Q. Yes ? A. I had, including moneys that I had advanced after the failure,

about $18,000 in the company.
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Q. After the failure of the bank? A. And before: the property was oper-

ated under lease; I supplied the money.

Q. Was it a close corporation? A. It was intended to be a preliminary

company to a public flotation.

Q. Who was interested in it besides yourself ? A. The bank was interested,

Mr. Brumell was interested.

Q. What do you mean by the bank was interested ? A. They held a portion

of the stock as a bonus with the bonds.

Q. Who got up the company and got the bank moneys advanced ? A. I fancy

I had the most to do with that.

Q. Has that ever been made good ? A. We are still working on it.

Q. Was Mr. Travers interested in it ? A. He had no personal interest in it.

Q. Who Avas interested on behalf of the bank in the formation of the com-
pany ? A. There was some stock stood in Travers' name as manager in trust.

Q. Did you get it up entirely yourself or in collaboration Avith anybody else?

A. Mr. Travers knew the steps under which I w^as getting it up.

Q. Did you have any one else connected with you getting it up? A. Mr.
Brumell the man who had the properties and process.

Q. And you got it up, put some stock in Travers' name and got tlie bank
to advance? A. Yes.

Q. On the bonds? A. Yes.

Q. And out of those I suppose Brumell was paid ? A. No, he got no money
out of it.

Q. Did he get any money out of it? A. No one got any money out of it,

it was all expended in the development of the property.

Q. Did Brumell put in the property for nothing? A. That particular, the
last property was purchased by the company from Sparks of Ottawa

;
part of the

money of the bank went into the purchase price.

Q. I thought you said Brumell had the property? A. Yes, he had the con-

trol of the property.

Q. Had he the title to it or merely an option ? A. He had some agreement
with Sparks.

Q. Did he turn it over to the company at an advance? A. No, no advance,

no profit of any kind made.
Q. So far as you know? A. I know all about it; I know there was no

J'TOfit.

Q. He carried through the purchase from Sparks? A. Yes.

Q. How much was paid to him? A. $5,000 on account and a mortgage
given back for the balance.

Q. Has that been paid? A. No, it is still on it.

Q. All the money you say was expended in development? A. Yes: the mill

had to be refitted and the property re-opened.

Q. Who looked after the bank's interests in the matter in getting responsible

parties on the loan? A. Mr. Travers I presume.

Q. Were you ever asked to become liable? A. No.

Q. Was Brumell ? A. No.

Q. How soon after the bank started did the company get advances from the

bank? A. I think that would be the fall of 1009 or the summer of 1909.

Mr. Commissioner: I do not understand about these bonds, what bonds was

li that the bank had ? A. The bonds of the Graphite Company.

Q. An incorporated company? A. Yes.

Q. What bond issue was there? A. There was a bond issue of $100,000.

Q. What became of those bonds? A. The bonds were pledged to the bank.

Q. For what? A. For the advances.

Q. For all the advances? A. They originally had $25,000 or $30,000 of

bonds by direct purchase; the rest of them were pledgcfl.
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Q. Wliat did they buy the $25,000 of bonds at? A. Par.

Q. "V\Tiat became of the money? A. The money went into the property in

'the re-fitting of the mill and the operation of the property.

Q. Who was the solicitor of the bank at this time? A. I was solicitor of

the bank.

Q. Were yon ever personally answerable for the debt before the corporation

was formed ? A. I may have been for part of it ; I think I was one one note for

$5,000.

Q. Wlio was on the rest of it? A. I think Mr. Brumell.

Q. What did that rest consist of, how much? A. It may have been $15,000.

Q. Who was Mr. Brumell? A. A mining engineer in the Province of

Quebec.

Q. xA. man of any means ? A. He has some means I think.

Q. Worth anything? A. I think so.

Q. You did not answer Mr. Hodgins' question as to whether the liability to

the bank has been settled? A. The liabilit}^ is still outstanding.

Q. How much is it? A. I think it is about $80,000 including the amount
of the bonds.

ALEXAXDER S. LOWX, Recalled

:

Me. Hodgixs : What do you know about this $3,000 ? A. Xothing.

Q. Did you have any talk with Travers before you went to Ottawa? A. I

may have.

Q. About getting the certificate through? A. I cannot remember; I do
not remember of any conversation.

Q. Do you know Mr. Peter Ryan? A. I know him by sight; I have never
spoken to ]\Ir. Ryan in my life ; I know him by sight.

Q. You had known him in 1906? A. I knew him by sight.

Q. Was it your idea that there would be any difficulty in getting the certifi-

cate ? A. I did not know of any.

Q. They turned it all over to Travers and if there was a difficulty he was to

surmount it ? A. Yes.

Q. When did your office as provisional director cease? A. It ceased on
the day of the holding of that meeting, the 26th Xovember.

Q. As a matter of fact it did not actually cease then, you continued to act?
A. There was nothing done after that.

Q. You knew when Travers left for Ottawa I suppose? A. I do not re-

member seeing Mr. Travers between the time he left for Ottawa and the holding
of that meeting.

Q. You had had some experience with political difficulties in Ottawa, had not
you? A. I had been down several times in connection with various renewals of

the Acts.

Q. And you had experienced difficulties from time to time getting renewals?
A. Xot very serious difficulties.

Q. You had quite a serious difficulty the last time? A. I do not think so;
I was down there several days.

Q. You got Mr, Calvert to take charge of the Bill, didn't you; you can-

vassed the Committee thoroughly ? A. Both myself and Mr, Urquhart were down
there; I canvassed a number of the Committee myself.

Q. Don't you remember telegraphing triumphantly that the committee had
turned down Mr. Fielding? A, I do not remember anything about that.



FARMERS BANK INQUIBY 643

SESSIONAL PAPER No. 153a

Q. Yoii remember there was diiliculty? A. More difficuity 1 tiiink with tlie

first reuewal than there was the last, if I remember right.

Q. Travers says that somebody suggested that he had better grease the wheels

ill Ottawa? A. 1 did not suggest it.

Q. Did you suggest anything of the kind ? A. No.

Q. Have you any distant recollection of any conversation? A. ] have no

—

Q. You are not likely to have left him altogether on the 26th November

—

if Travers was going down in a day or so to get the certificate on which depended
your share of the additional $10,000? A. The matter was entirely left in Mr.
Travers' hands.

Q. You would not drop out so completely as to have no interest in the mat-
ter? A. We certainly had an interest in it.

Q. Then he said somebody, he gives the names of four, he does not say

which, suggested to him he had better take down some money? A. It was not I

suggested it.

Q. Did you make any suggestion to him? A. No, not on that—not that

I remember of.

Q. You were going to say not on that line? A. Yes, I was going to say

that.

Q. What was the line you followed? A. I have no recollection of ever dis-

cussing what he would do down there. Mr. Travers appeared to be perfectly sure

and perfectly able to take care of himself.

Q. There are just four people named, Dr. Nesbitt, Mr. Lindsay, Mr. Lown
and Mr. Stratton; he mentions the four as having suggested taking $3,000 down
there and giving it to Mr. Ryan ? A. I did not suggest it, and I never heard of

any of the others suggesting it.

Q. What suggestion did you make? A. 1 do not remember making any
suggestion.

Q. You had had a good deal of experience in Ottawa, as I understand it,

over these extensions of time; you are very likely to have had some talk with
Travers about howj'ou have surmounted your difficulties and how he could sur-

mount his? A. We surmounted our difficulty by personally seeing the mem-
bers; that is the only way we did; we never used any money or anything of that

sort.

Q. Do you say you made no suggestion of that kind? A. I made no sug-

gestion of that kind, not that I can recollect.

Mr. Commissioner : Did you tell Travers you had had to use money in con-

nection with the renewal of the charter? A. No, I never did.

Q. Have you ever been able to find out about that money you got, the $560;
do you know what it was for now? A, I do not know anything more about it

than before; the money was paid in small amounts; it was mostly used by me for

travelling expenses; it was out of pocket expenses as far as I can recollect.

Q. That is all you know about it? A. That is all that I can recollect

about it.

W. J. LINDSAY, RecaUed:

Mr. Hodgins: You had succeeded in getting rid of the difficulty over what
ib known as the Laidlaw subscriptions? A. Yes.

Q. In October? A. I presume it was about that time.

Q. You knew it was money that had been raised by Travers? A. I do
not know anything about that; the money was placed to my credit; I don't know
where it came from.
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Q. You did that for the sake of getting the thing through quietly? A. 1

was asked to do it.

Q. In removing opposition? A. I was asked by the solicitor to do it.

Q. And you did it ? A. Yes.

Q. You acted on the solicitor's requests without caring one way or the other

whether it went through or not: is that the attitude you take, that you were per-

fectly indifferent as to whether you would ever get a cent of commission if the

hank did not go on, or were j'ou vitally interested in it? A. It was not as a

matter of commissions I was interested in it, it was a matter of business.

Q. They are somewhat similar in this case; do you take the attitude you
did not care whether the certificate was got or not? A. I do not think I ever

thought of commissions: I was called in and asked if I would do so and so; I

afterwards put in my bill for the work done.

Q. And without thought of your commissions you did it; well, we need not

go into that any more. Travers has named a group of men, all of whom were
interested at that time, according to my view, some one of them having suggested

to him that he had better pay some money in Ottawa: are you the one that made
the suggestion? A. No, sir; I noticed that in the paper. As far as Peter Evan
is concerned, I did not know whether Peter Ryan was black or white.

Q. You do not pretend to be such a child as to not know Peter Ryan? A.

I had never met Peter Ryan.

Q. You knew who he was? A. I do not recollect that I did; I am not

a Toronto man.
Q. You say you did not know anything about Mr. Peter Ryan's position?

A. No, I did not even know he was a registrar,

Q. Where have you been living? A. In Western Ontario.

Q. Milton? A. No.

Q. In Western Ontario; you could hardly have suggested his name to Mr.
Travers? A. No, I did not,

Q. He says. Dr. Nesbitt or Mr. Lindsay—that is you? A. Yes, I presume
fO.

Q. Mr. Lown or Mr. Stratton, he cannot say whom, suggested that he should

take dovTD. some money? A. If he had mentioned some more it would have

been a still larger group.

Q. Had you any conversation with him? A. No, sir.

Q. Before he went down? A. No, sir.

Q. Or when he came back? A. I do not know that I had; I do not think

i was in the city. Let me tell you I was absent for a month, I was in Montreal
and in Ottawa, and got a telegram from New York from Major Currie, and I went
down, and I came back through with Mr. Harry Corby, and I had all this data

where I was at this particular time, and I was not in the city.

Q. Within six days after the granting of the certificate you got $10,000, so

that you cannot assume you were so absolutely indifferent? A. I came back a

few days before the organization meeting.
Q.' That is before the 26th November? A. Yes.

Q. And you were paid your cheque on the 6th December; you do not mean
to say you were away between those two dates ? A. No, but I was away prior to

that, at the time he would be going to Ottawa.

Q. He went on the 27th and you came back on the 26th November, so that

you had every opportunity of speaking to him; do you mean to say you did not

speak to him? A. I did not.

Q. A distinct recollection of that? A. I would have a recollection if I

had done so.

Q. I am asking you if you did? A. I did not.
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Q. You have a distinct recollection? A. I am absolutely sure 1 did not

mention Peter Eyan's name because I could not.

Q. Had you a conversation with him? A. Not on that matter; I may
have had a conversation, but I do not remember any conversation, but I certainly

know I eould not mention Mr. Peter Eyan's name because I had not the pleasure

of his acquaintance.

Q. But you knew the usefulness of money, because you had just been usiiu;"

it to buy these people off? A. It was not a matter of buying off, it was a matter
of giving them what was coming to them.

Q. You were familiar with the use of money? A. It was just the same as

though you had asked me to go out and do a certain work and I said I would try

and do it.

Q. Did you make any suggestion as to the value of the use of money in

smoothing things out in Ottawa? A. I did not.

Q. Is Travers mistaken? A. When you hear what I say

—

Q. Is he mistaken? A. Absolutely, as far as I am concerned.

Q. Can you account for his naming you? A. No, I cannot account for

that, nor I cannot account for many of his actions in the last four or five years

either.

Mr. Commissioner : I would like to understand exactly what your position

is; do you want to give the Commission to understand that you took no interest

at all except merely employed to go out and arrange with these stockholders at

Milton? A. I took the same interest in doing it that as I did in the placing of

the stock.

Q. Please answer, did you feel you had any personal interest in the matter?
A. I felt I would like to see the bank go through.

Q. x\nswer my question? A. I was personally interested in the matter of

commissions in connection with the bank.

Q. Did you not know that the effect of the success of the Laidlaw suit would
be to prevent the bank going into operation, did not you hear that? A. I knew
for a positive fact it would not go into operation if he succeeded.

Q. What would have been the result upon your claim for commissions? A.
I felt when ray work was done in placing stock at any time that my commissions
were due and payable.

Q. Pa3^able by whom? A. By the organization or the parties that had
made the contract with me ; at the same time

—

Q. You felt no interest then in getting the bank started? A. I was quite

anxious to see it started, and quite anxious

—

Q. I do not mean sympathetic, I mean a personal interest? A. Yes, a

personal interest.

5. You wqre personally interested also in getting the certificate, were not

you? A. I did not know therei had to be a certificate got.

Q. Never heard that? A. No, did not know anything at all, onlv the

charter.

Q. When did you first hear that? A. In fact I think it was after the

bank suspended.

DE. WILLIAM BEATTIE NESBITT. Eecalled:

Mr. H. H. Dewart, K.C. was present during Dr. Nesbitt's examination.
Me. Hodgins: Your name has been mentioned by Mr. Travers as one of the

four that had a discussion with him before he went down to Ottawa to get the cer-

lificate; you see you had been elected as a director and I think as president, on the

26th November, I assume you were naturally interested in what Travers was to do,

that is to get the bank started; am I right in that? A. In what?
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Q. That you were interested in what Travers was to do in the way of getting

the bank started ? A. Mr. Travers informed me as I told you before "that he had
complied with all the requirements necessary, and the issuing of the certificate was
simply a matter of form; that is all I know about it.

Q. Did 3'ou believe that? A. I believed that absolutely; I had no reason

for believing anything else.

Q. You knew that had to be granted by the Government? A. Yes.

Q. Do you say you thought absolutely it was a mere matter of form? A.
Under the Act, as he showed it to me, he had to have so much money paid in and
so much stock subscribed, and he had done that. Well, then as I understood it

went through as a matter of form after that.

Q. You and he discussed his having complied with the Bank Act? A. He
simply mentioned that.

Q. You said he showed you the Act? A. I did not mean he showed me
the Act, but he said the Act required that there should be so much paid up and so

much subscribed, and then when this was done they applied to the Government for

their certificate and the certificate was granted as a matter of form.

Q. \yhat was the occasion of your conversation about the requirements of the
Bank Act? A. There was no occasion for the conversation about the require-

ments of the Bank Act; it was after the meeting and I do not remember very

clearly, if was after the meeting, and he was going down to Ottawa to apply for

his certificate, and I mentioned, as any one might, that he had complied with the

requirements, and he was going to get his certificate.

Q. Did not you discuss that before the meeting when you were elected

president? A. I cannot remember what little discussion we had before the

meeting.

Q. I asked you whether you did discuss what he had done towards getting

the bank organized before you accepted the presidency? A. He told me he had
got Ms money, he had arranged, his money had been paid in, the amount that he
required, and he had got the necessary stock subscriptions; that is as far as I know.

Q. What was the reason for that discussion, that conversation? A. What
would be the normal reason? He wanted me to become president of the bank and
he told me the position he had his affairs in, when he asked me to become president.

Q. You becoming president would vrant to know? A. I did not want to

know; he wanted me to be president and he told me.
Q. You said you did not want to know? A. It does not follow in the way

you put it.

Q. Do you mean to say he volunteered the information and you did not

seek it; is that fair way of putting it? A. Yes.

Q. Did you investigate further, did you ask to see a verification of that? A.
I cannot remember what occurred now.

Q. You say you thought it was a matter of form if he had complied with
those conditions? A. Yes.

Q. Was time of any importance? A. I do not remember anything about
that at all; I have not the slightest recollection about the thing having to be done
in a certain time or not.

Q. You said it would follow as a matter of course ; I suppose you know that

sometimes the wheels of the Department run pretty slo'^y? A. I do not know.

Q. Did you never experience that? A. Xo, I cannot say that I did.

Q. Always ran pretty fast where you were concerned? A. Of course; the

Conservatives do things much more promptly I have considered than the Liberals.

Q. It is quite likely you might have had some fear that Travers would meet
with delay in Ottawa at that time? A. I did not think about it at all.

Q. Strange to say in this case I do not think any one could have acted with

more promptitude so that your viev n'ould not be borne out by this particular case.
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Did you make an}^ suggestion to him before he went -down as to how he should go

about it? A. None whatever.

Q. Leave that entirely to him? A. Certainly left to him, he knew about

the banking business, I did not.

Q. And the solicitor? A. They knew about the banking business, I did

not know anything about it; they knew what was requisite, I did not know any-

thing about it.

Q. Getting it through did you not make any suggestion as to what would
help it through ? A. I had no reason for making such a suggestion.

Q. Did you? A. I certainly did not.

Q. Is he wrong in speaking of some one of four, yourself, Mr. Lindsay, Mr.
Lown and Mr. Stratton who suggested the use of money? A. He is absolutely

wrong as far as I am concerned, because I would not make such a suggestion under
any circumstances. I have been in public life all my life, and I never did a thing

that I thought was \vrong, and I certainly would not start with Mr. Travers or

anybody else.

Q. Did you know Peter Eyan ? A. I was Registrar of West Toronto ; Mr.
Ryan was a Roman Catholic appointed by the Grit Government; I was an Orange-
man appointed by the Tory Government; that is as far as I knew him.

Q. It does not tell me anything? A. I was in Mr. Ryan's office once that

I remember of in my life, and that was shortly after I was appointed ; he took me
up and showed me around his office, and his engravings—he has some very hand-
some engravings there. I always had a high regard for Mr. Ryan as a citizen, and
1 knew him as I knew thousands of more men in Toronto.

Q. You knew what ]Mr. Ryan's position was? A. I could hardly avoid it.

Q. Did Travers ever tell you when he got back anything about how he had
got it through ? A. I never remember Mr. Travers mentioning Mr. Ryan's name
in any manner, shape or form in connection with the bank.

Q. Did he tell you how he had got it through? A. No; I understood he
had tilings in perfect shape and he was very successful.

Q. When he came back ? A. When he came back.

Q. As president, when he came back I should think you would be the one
who would want to know? A. When he came back he told me he had got his

certificate, that he had things in perfect shape ; and as he said before he went down
he did not think there would be any difficulty about it, and he had practically no
difficulty at all. And as I understood he said it was a lot of red tape, it was not
the way 3'ou run a bank, the way they run a Government.

Q. He said a lot of red tape? A. It seemed to him a lot of red tape; they
ran a Government differently from the way they ran a bank.

Q. I suppose on that point his opinion would not be of very much value, but
it was expressed to you at that time? A. Yes, I remember something to that
effect.

Me. Hodgins: Mr. Stratton is to be here at a quarter past twelve. Is there
any one here you wish to ask to bd called, Mr. Ryan?

Mr. Ryan : Mr. Atlas I understood you would call. I do not know him, but
I asked you to call him because I understood he had some testimony to give.

Mk. Hodgins: You asked for Mr. Calvert who vrill give evidence later on,
and for Dr. Beattie Nesbitt, and Mr. Lindsay, Mr. Lown, and Hon. J. R.
Stratton and W. H. Hunter.

Mr. Ryan: Yes, I ju-^t wanted to have a house cleaning at once as far ae I
was concerned.

Mr. Hodgins: I will call Mr. Fitzgibbon.
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JAMES G. FITZGIBBON", Recalled by—

Mr. Hodgixs : When you sent the cheques down to Mr. Travers in Ottawa
on the 29th Xovember, 1906, did you take them out of the bank cheque book? A.

I do not know whether I did or asked Mr. Shaver to tear them out. I certainly

sent them doAvn.

Q. "What bank were they on? A. The Traders Bank in Toronto.

Q. This stub book has not been put in; are those the stubs of the Trader3

Bank cheques up to tlie time the account was closed? A. Yes, sir.

Exhibit 90 : Stubs of Traders Bank cheque book.

Q. You either took the blank cheques out j'ourself or got them from Mr.

Shaver? A. Yes, who had the custody of them.

Q. When was the balance drawn out, do you happen to recollect, finally? A.

I cannot tell from memorv-; I can tell from the stub here, that the last cheque
payable to the Union Bank was on January 3rd, 1906, it is marked here, but it

should be 1907.

Q. What was tlie amount of it. would that indicate that the balance was
drawn? A. On the 21st December the then apparent balance was drawn out.

Q. How much? A. $^4,5T9.o3 was drawn out on the 21st, and January
Srd, $264.16 which probably was the interest up to the 31st of December on that

account.

Q. On the 31&t December. 1006, practically all the money would ha%'e been
drawn out? A. Yes.

Q. Wlien these three blank cheques were taken out and sent down by you,

they must have been regarded by you as outstanding unless accounted for? A.
Yes, we left space in the cash book to Avrite them in when we were advised by Mr.
Travers what they were drawn up for.

Q. Was that cheque book under your control? A. Xo, sir.

Q. Whose? A. Mr. Shaver had the custody of it.

Q. Had you the signing of the cheques ? A, Xo, sir.

Q. You never signed any of those Traders Bank cheques? A. Xo.

Q. Who signed those? A. Mr. Travers.

Q. Space was left then in the books to account for those three cheques? A.

Yes.

Q. Look at the stubs there, }ou notice Pringle & Guthrie's? A. Yes.

Q. Was that ever entered up? A. Yes.

Q. A^liat alout the other two clieques? A. The next one is marked can-

celled.

Q. I am not speaking of the stub, what about those other two cheques, were
they entered up ? A. I could not say.

Q. As accountant you would certainly want to know, would not you? A.

The books yrere written up at the end of the month; when Mr. Travers came back,

these cheques were I presume returned, the two unused ones were returne<i and
used subsequently.

Q. Wliy do you presume anything about it? A. I do not know.

Q. If there was a $3,000 cheque outstanding that Travers knew about, it it

was one of those cheques it would be a cheque on the Traders Bank ? A. Yes.

Q. Where would it be presented when he wanted payment of it ? A. At
the Traders Bank.

Q. Were you shown that there was any cheque outstanding. A. X'o.

Q. Who directed the transfer on the 21st December to the Union Bank of

all the money available? A. Mr. Travers.

Q. There was no such sum as $3,000 left in the Traders Bank? A. Xot
after the 31st December.
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Q. What would happen to any holder of that $3,000 cheque, what would

happen to it if they presented it to the Traders Bank ? A. It would probably be

refused by the Traders Bank, no funds.

Q. And protested, I suppose? A. Very probably.

Q. Did you make inquiries from Travers when that transfer was made to the

Union Bank, as to whether all the cheques had come in? A. No, sir, I presumed
that they are all marked off here, and the check mark that they had been checked

and posted.

Q. You presumed that, but as accountant the Traders Bank was the sole

account you had at that time? A. Mr. Shaver had entire charge of the cash

book and the drawing out of these cheques.

Q. The writing of them? A. He kept the books and checked off the bank
balances.

Q. What on earth were you doing ? A. I was busy ordering stationery and
the outfit for the bank, it had to be done in the month.

Q. Were you paying no attei^tion to what was being done with the cash on
deposit? A. I would certainly have known if there was a $3,000 cheque out-

standing if we had been advised to write it on the stub.

Q. Was it not any part of your duty when the balance was taken out to

ascertain if all the cheques were provided for? A. All the cheques we had a

record of were provided for.

Q. How do you know? A. By the stubs, and the cash book was written up
from those.

Q. Did you know that they were all provided fo^^ A. I knew from
hearsay from Mr. Shaver that he had checked them off, and the balance in our

books agreed, from the posting of these stubs, agreed with the balance as shown
by the Traders Bank books.

Q. You felt you should know it? A. Yes.

Q. And you did inquire from Shaver ? A. Yes ; the books balanced.

Q. And if a cheque had been presented at the Traders Bank the account was
closed, and refused, and a Farmers Bank cheque, it would have looked pretty bad
just at that juncture? A. Yes, it certainly would.

Q. Did you ever hear anything- about that cheque that Travers says was pre-

sented at the Farmers Bank? A. Xo, I know absolutely nothing about it.

Q. The Fa,rmers Bank was in operation in January, 1907? A. Yes, we
opened on the 2nd January.

Q. If a cheque signed by the Farmers Bank, per Travers, general manager,
came in from outside and was carried into the bank by somebody— ? A. Drawn
on the Farmers Bank?

Q. Assume he had changed one of these Traders Bank cheques and made it

a cheque on the Farmers Bank according to his evidence as I recollect it, he would,

sign it Farmers Bank or W. E. Travers manager, so that it would be drawn from
the funds of the Farmers Bank, what would become of that" cheque if it came in,

whom would it go to? A. It would be presented to the paying teller in the

office downstairs.

Q. Who was the paying teller? A. I think it was Mr. Borrowman, I am
not sure.

Q. It would be a head office disbursement? A. Yes.

Q. It would come to you? A. Yes. through the Toronto branch next day.

Q. It would come to you before that, would not it? A. No.
Q. At that time the bank was in operation and this was practically a head

office cheque? A. Yes.

Q. There would be no head office account in the Toronto branch? A. All
Ihe head office disbursements paid out by the Toronto branch are charged to the
head office and advised to us.
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Q. I want to know whether there was any account in the teller's ledger

headed " head office " which woidd have a balance in it to which we would charge
head office cheques? A. Certainly there would be a head office account in the
Toronto branch.

Q. If a cheque of $3,000 came in would he have any option about paying it

or would he make inquiries from anybody? A. I should not think he would
need to.

Q. If it came in by the hand of a messenger it would be an unusual thing,

a cheque payable to Travers, manager, and endorsed by him, coming in from some
man on the street who wanted the money for it, and shotdd no inquiry be made?
A. I say there ought to be.

Q. Was there any inquiry made from you? A. Not from me; I would not

see it until after it had been paid and sent up the next morning with the other

,
head office disbursements.

Q. You say no inquiry was made from you in January ? A. No.
Q. When were the cheques, the Farmers Bank cheques themselves printed?

A. I could not say positively as to that; I ordered them the first or second week
in December and they were not delivered until close on to the end of the month.

Q. Would they be delivered after the 21st December, which appears to be
tlie date at which the Union Bank got the money? A. I should say so.

Q. Delivered after that? A. Yes.

Q. Have you a positive recollection about that ? A. No, but I know it was
very late in the month because it took some time.

Q. Any cheque issued previous to that, if issued on an account in which
the Farmers Bank had money would be issued on the Traders Bank? A. Yes,
the Traders Bank up to the 21st of December, and after that up to the end of

December and possibly running into January, on the Union Bank; the account

was transferred to the Union Bank on the 21st December.

Q. If drawn in November on the Farmers Bank it would have to be a changed
cheque? A. Yes, I should say so.

Q. The cheque on its face would indicate that? A. Yes.

Q. I do not see on any of those stubs there at that time any " C " or any-
thing else? A. No, sir.

Q. So that if any of those is the stuK of this cheque, " C " was not put on
the stub? A. Not that I know of; I do not see it here; I do not see even a
cheque for $3,000 here on the Traders.

Q. Do you remember a cheque for business premises, $3,000, in January?
A. In January the cheques would be drawn on the Farmers Bank.

Q. Do you remember a cheque for $3,000 in January charged to business

premises ? A. I do not recall it, but I dare say there was one ; I could tell you
from the stubs. That would be signed by me.

Q. You spoke of a $6,000 cheque which you were directed to make out by
Travers and you marked it on the stub, " Account C " ? A. Yes.

Q. Did he tell you what "C" was for? A. No, sir.

Q. What did you understand it to be for? A. I did not understand it to

be anything. I simply carried out instructions. He said it was to be charged to

his commissions and just mark it account " C ", so that he would be able to identify

it, and if I remember rightly it was charged up to commissions.

Q. Did you investigate afterwards to find out what that $6,000 was used
for? A. No, sir.

Q. Never interested yourself? A. No.
Q. Why not? A. It was not my business.

Q. You thought there was something suspicious about it? A. No, sir.

Me. Commissionee: If the cheque were drawn on the Traders Bank and
presented at the Traders Bank after the account was closed, would it not be pro-
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bable that there was a sensible man in the paying teller's box, and he would refer

the holder of the cheque to the Farmers Bank and say the account had been closed ?

A. He might do that.

Q. Supposing you had been there? A, I certainly would have done so.

Q. If. that had happened, what would have been done "with the cheque in

the ordinary course when it came to the bank? A. It would in that case, being

presented to the Farmers Bank, drawn on the Traders Bank, the teller or the

manager, wdioever it was presented to, would naturally take it up to Mr. Travers

for authority to pay it.

Q. If Travers paid it out of the money he had there for the purpose of meet-

ing it when it was presented, it would not go through the bank books at all ? A.

No.
Q. Did you ever see that cheque yourself ? A. Not that I know of.

Q. You have not the slightest idea what did become of it? A. No, I

thought I saw the cheque here in the early days of the Commission; I was shown
a $3,000 cheque.

Q. It has never been here to my knowledge.

Me. Hodgins: This $3,000 cheque, dated January 7th, 1907, is Exhibit 60,

is that the cheque that you saw here ? A. Yes.

Q. That is what you were thinking of when you last spoke? A. Yes; I

remember the figure on the back of it, but I thought it was on the Traders.

Q. That cheque is signed by the Farmers Bank, Travers, General Manager,
payable to himself and dated January 7th, 1907? A. Yes.

Q. And is endorsed by himself? A. Yes.

Q. Would what is on the back indicate that twenty bills of the denomina-
tion of $100 and two $500-bills were paid out on that? A. Yes.

Q. And that was accepted by the Union Bank and would the stamp on it

indicate it was paid by the Union Bank or is that paid by the Farmers Bank?
A. No, sir; it is paid by the Union Bank of Canada on the same day it was
drawn.

Mk. Commissionee : What was that charged to?

Me. Hodgins: Travers said it was charged to bank premises.

JAMES E.. STEATTON, IJecallcd :

Mr. Hodgins: Mr. Travers, when last examined, made this statement:
*• Before going to Ottawa I was told by a party, I do not remember who it was,

I do not wish to be pressed on that point, I do not know whether it was Dr. Nesbitt

or Mr. Lindsay or Mr. Lown or Mr. Stratton or whom, I cannot say, that I had
better take $3,000 with me and give it to Mr. Ryan "—this was before he went
down to get the certificate, and he mentioned your name? A. I had no such

convergiation.

Q. Had you any conversation with him? A. None whatever. I swore

the last time I had no conversation with any one with regard to the bank further

than the advance made by the Trust Company.
Q. You had a conversation with Travers when the $80,000 was being nego-

tiated? A. Yes.

Q. And the $20,000 as well? A. No, I was not there when that was made.

Q. You at all events know about the matter, that the certificate had to be

got, that that was his object in getting the money; the $80,000 was intended to

complete the amount? A. The $80,000 was a loan to Mr. Travers.
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Q. I am only indicating the purpose? A. I knew we were making the

loan on the notes handled by Mr, Travers, but what the purpose was I was not

informed at that time what the loan was for.

Q. Were you not informed what the loan was for? A. No.

Q. Why did you sign a cheque making it payable to the Bank of Montreal?
A. I had nothing to do with the signing of the cheque.

Q. Do you mean to say he came to you and you did not ask what that

$80,000 was for? A. Any discussion he had in the matter was with Mr. War-
ren. 1 knew the loan was being made to Mr. Travers, and it was to be used in

connection with the Farmers Bank, but how I was not informed.

Q. Do you deny having that conversation with Mr. Hughes Charles, of

Peterboro? A. I deny having it in the sense that Mr. Charles put on it.

Q. You did discuss the loan? A. Yes.

Q. You did not discuss the amount that had been made out of it ? A. I

said the Trust Company made a loan.

Q. That was before the bank started? A. Just about the time,

Q. Do you still say you did not know what he was getting the $80,000 for?

A. I still say that I did not know he was obtaining the $80,000 to make a deposit

with the Government; he and Mr. Warren had all the conversation with regard to

it, and all I said to Mr. Warren was, if his security was all right, it was all right,

Q. Did he discuss his security with you? A. He discussed that with Mr.

Warren; my conversation with Mr. Travers and Mr. Warren was very short.

Q. Did you know who Travers wasT A. Not till that time, never heard

there was such a man in my life,

Q, Did you hear he was getting up the Farmers Bank? A. Not till he

came in and spoke of it at the time.

Q. He told you at that time? A. He said the money was for the purpose

—

Q. For the purpose of what? A. These notes had been given to the

Farmers Bank and the Farmers Bank directors had endorsed them over to Mr.

Travers; as I understood, the loan was a direct loan to Mr. Travers.

Q. But you knew the object of it? A. The object was not discussed with

me.

Q. You knew it? A. I cannot say I did or did not, as there has been so

much newspaper talk and so much about it since.

Q, You generally want to know a little more about a loan than that? A,

Not in a case of that kind Avhere the security is ample.

Q, You are not quite so easy as that? A, Sometimes you know you trust

your general manager, the details of a transaction,

Q. Did you have no talk with him at all after that? A, None whatever.

Q. Never made a suggestion to him when you did have your talk that he

might help things in Ottawa? A. Never used such an expression.

Q. You know Mr. Peter Ryan? A. Yes, I know him pretty well.

Q. Know his position? A. I do ; I had no conversation with Mr. Ryan.

Q. So that you would recollect if you had any conversation in which his

name was mentioned? A. Sure.

Q, Was there anv such? A, None such.

Q, Sure ? A. Positive of that.

Mr. Ryax : Mr. Pearson is here, and he will corroborate about the sale at

Ottawa; if anything is lacking there he can tell you.

Mr. Hodgiks: I really do not think he can make it clearer at all. One can

never toll what comes ut>.
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PETEE EYAN, Eecalled by—

Me. Hodgins : I think you are in a position to throw some light on when the

Farmers Bank cheques were ordered and delivered? A. Yes.

Q. If you can give me the information so that I can depend on it, I will be

glad to have it ? A. In my efforts to clear everything up I have been fairly busy

since, and amongst other places I went to Eolph & Clark, the engravers and litho-

graphers, having heard that the Farmers Bank cheques were engraved by them. 1

ascertained there—I am sorry the papers are locked up in my little box and I left

my keys at home, but I can give you tlie dates.

Q. What are the dates? A. They were ordered by the Farmers Bank on

the 21st of November, 1906, and the first delivery of their cheques made on the

31st December and the second delivery of cheques on the 2nd of Januar}-; the

third delivery on the loth of January. I have them all in my memory.

Q. That accords pretty well with what Mr. Fitzgibbon says? A. I think

so, except Mr. Fitzgibbon cannot give you the particular dates and I have given

them to you.

Q. And that is from an inquiry at Eolph, Clark & Company? A. Yes, I

went there for the purpose of ascertaining whether there had not been som.e mistake

in issuing a Farmers Bank cheque on the 28th of November.

The Commission adjourned at 12.45 p.m. to 2 p.m..

The Commission resumed at 2 p.m. July 16th, 1912.

GEOEGE TAYLOE DENISON, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins: You are Police Magistrate in the City of Toronto? A.

Yes, sir.

Q. And a great many of these cases arising out of the Farmers Bank prose-

cution came before you ? A. I think they pretty nearly all did ; I do not remem-
ber very clearly.

Q. I suppose I cannot ask you to remember the individual exhibits that were

produced before you, but have you any system in your Court of marking Exhibits

produced? A. Yes, they are marked hy Mr. Webb, and he passes them up to

me, and I sign them. If you show me any I have signed I will tell you.

Q. There are some that have been signed in that way ? A. I think that is

almost invariably done unless they are put in in a bundle, and then the bundle is

marked.

Q. Into whose custody do they come then when they are marked by you as

Exhibits? A. They are generally kept with the papers by either Mr. Webb or

Mr. Morrison until they are sent over to the other Court, if it is for an investiga-

tion and it is going to the other Court they go across there and we are through

with them. If I am trying the case summarily they will keep the papers and they

will be there at the Police Court. I tried Mr. Travers summarily.

Q. Mr. Morrison is the Police Court Clerk and Mr. Webb is his assistant?

A. One of them.

Q. So that they would be responsible I suppose for the custody of them

till they got rid of them in your Court? A. Yes, they would look after them

until they got rid of them.

Q. What jurisdiction have the Detective force—I do not know that I quite

understand what their relation is to the Police force;—when an information is

laid and papers come into the hands of the detective?? A. They are very often

left with them. We have every confidence in the Detective Department and we
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very often leave them with them ; at least I perhaps should not speak confidently

about that, Mr. Morrison could tell more about it, but my impression is very often

the papers are left in the hands of the Detective Department if they are interested

in the working up of the case.

Q. Have the Police Commissioners passed any rule regarding the custody of

papers the Detectives seize? A. Xo, I do not think that would be in their

line of business at all, because they have not any control over my Court.

Q. I am speaking of any regulation regarding the custody of papers when
seized by the Police? A. When they are seized by the Police, the Police take
charge of them until they are brought up and used in the Court, and sent over to

the other Court, if they are sent over to the other Court.

Q. Would it be within the Province of the 'Police Commissioners to make
any regulations regarding the custody of the papers? A. I suppose they might
if it was necessary, but they assume the detectives will take proper care of them.

Q. Are there any regulations preventing them being seen by unauthorized
people, although I fancy that sometimes they are, at least I heard so, that the
detectives have shown papers to people. In this case two papers are missing
and we are trying to locate them? A. They got over to the High Court
I fancy, or at least were lost on the way. We cannot be held responsible
for what happens after they have gone and left our hands, you know; they
may have gone to the County Court. ]\Ir. Morrison or Mr. Webb probably
could tell whether they left our hands and were sent over. I could not
tell because I never hear anything about these cases after I have committed
for trial.

Q. Can you tell me this, the question was raised during the investigation;

is it possible for a detective or a member of the Police force to get a warrant for

the arrest of a criminal ? A, Yes, if the detective comes to me with an inform-
ation sworn to charging a man with a criminal offence, and with a warrant
prepared and so on, I swear him, and he goes away and that is the end of it; I

do it by scores and hundreds.

Q. You sign the warrant? A. For a detective, yes, and any informations
that come up to me from my own clerk's office I swear them at once; any that

come from Inspector Archibald I sign those in piles that high without having time
to read them.

Q. As a special mark of favour to him? A. Xo, he is the officer who is

supposed to attend to that. I sign them and Mr. Morrison generally takes them
off as fast as I sign them. I do not think you gentlemen who are dealing in the

other Courts have any idea of the amount of business we do; for instance this

morning on my calendar I had about 125 or 126 cases on the list, 42 indictable

offences on the roll. Well, you can easily understand we have no time to look

into things. As far as I am concerned I do them as quickly as I can, and there

is no possibilitv'- of devoting much time, and what is more I do not know what it

IS going to come to, because this last half year, I got the return up to the 30th
June, and there were 3,483 cases additional, more than there were the six months
before. I do not think there were 3,000 writs issued in the Superior Courts of

the Province.

Q. There would be nothing to prevent a detective getting a warrant? A.
!N"o, if he brings the information properly prepared, they generally come with a

warrant and copy together, or a warrant anyway and I swear them and sign them.

Q. It has been suggested that the Crown Attorney was the only officer who
could authorized the issue of a warrant? A. There m.ay be some little founda-
tion for that in this sense; sometimes my clerks will refuse a warrant, they think
there is no case and they will say " We will give a summons " and if they are not
satisfied I think then my clerks say " Go and see Mr. Corley and get an order ",

and they will perhaps go and' get an order and the thing comes down and is made
out.
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Q. If they did not go to Mr. Corley they would go to you? A. They do

not very often go to me; if they came to me and I looked into it, I might say
" You are quite right about that " and I would not give a warrant. They
generally go to Mr. Corley. As far as regards the detectives, a detective brings

me a warrant and I will swear it for him, you know, because they are supposed to

know all the facts and I do not.

Q. You think Mr. Morrison will know about the custody of these papers ? A.

J think he ought to know about that.

CURRAN MORRISON, Sworn, Examined by—

Me. IIodgin-s: You are the Police Court Clerk? A. Yes.

Q. You are also a Justice of the Peace I believe? A. Yes.

Q. Have you the jurisdiction of a magistrate to issue warrants? A. Yes,

I issue them.

Q. At the request of anybody who brings an information? A. No;
parties who apply to me for an information, either for a summons or a warrant,

I look into the case, and if I am not satisfied with it I would not grant it.

Q. But if satisfied? A. I would.

Q. Do you require the Crown Attorney's authority? A. No, I do not.

Q. Are many warrants issued by you for the Police and the Detective force?

A. Yes, in the absence of the Magistrate I sign them all, those that are brought

to me.

Q. Do you take charge of the papers that are connected with the case? A.

No, Mr. AVebb attends to that.

Q. He is one of your assistants? A. Yes, he sits in Court and takes the

Exhibits as a rule.

Q. When he does that in whose custody do they remain? A. If they are

important papers they generally go into the vault.

Q. In your office? A. Yes.

Q. And when you part with them to the High Court or the County Court or

the County Judge's Criminal Court what do you do? A. Take a receipt for

them.

Q. From whom? A. Whoever we deliver them to.

Q. Generally to Burns? A. The Constable?

Q. Yes? A. For the Crown Attorney.

Q. Very often there are quite a number of papers in the hands of the Police

or the Detective Office that are not filed as Exhibits? A. Yes, we would not

have anything to do with those at all.

Q. Do they never come under your control at all? A. No, not unless they

are put in we would not have anything to do with them at all.

Q. While the exhibits are in your possession has any one the right of access

to them in practice? A. No,, not any one; if he has proper authority we would
let him see them.

Q. That would have to be referred to you or Mr. Webb and he would then

judge ? A. Yes.

Q. You would permit inspection ? A. By defendant's counsel or any-

thing like that would let him see them at once.

Mr, Commissioner: Do you allow the counsel for the public, as the Press

probably call themselves, access to papers? A. No, we do not always.

Q. Do you ever? A. If the Court is being held, and any member of the

Press should ask for a paper I suppose Mr. Webb would let him see it while the

Court is sitting.

'Q. But not until it becomes public property? A. No.
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JOSEPH E. PiOGEES, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgixs : You are the Superintendent of the Provincial Police ? A.

Yes.

Q. Did vou occui^v that jDOsition for the last couple of years? A. Since
1909.

Q. Speaking generally what are the functions of the Provincial Police with
regard to criminals or suspected criminals? A. "We take absolute control of all

criminal matters in the unorganized portion of the province; we assist the High
Constables in the organized portions of the province when requested, the Cit\'

Departments, or anybody else.

Q. When requested; what do you call the unorganized districts? A. The
Districts of Muskoka, Parry Sound, Xipissing, Algoma, Kenora.

Me. Co:mmissioxek : Vrithout County organizations? A. Yes.
Me. Hodgins: I did not know whether you were using that w'ith regard to

the newer portions of the province? A. Xo.
Q. If any one is in any of these districts it would be within your super-

vision or charge? A. Yes.

Q. As distinguislied from the organized districts v/here the local police are

supposed to be supreme? A. Yes.

Q. You remember a v'arrant for the arrest of Dr. Xesbitt was issued, when
did you learn of it? A. The first information I had was through a communica-
tion from Mr. Corley which was received by me on the 26th January, 1911.

Q. Were you requested to make the arrest or were you furnished with any
information to do so? A. Copies of two warrants were forwarded to the Deput}'
Attorney-General with the request that any assistance that could be rendered to

do so.

Q. On whose information were those warrants sworn out, the copy of the
warrant would show would it not? A. Xo.

Q. Who was the warrant granted by? A. Curran Morrison; both are dated
on the 14th of January, 1911.

Q. Were any steps taken by your Department to act upon those when you
received that request ? A. Yes, at the time we received these warrants, of course,

the Press had given an account of Dr. Xesbitt's escape from the island in Muskoka.
Q. How long before? A. Some days.

Q. Had you any reports indicating where he was during the week previous to

your getting that notice? A. I had a report from my officers, one stationed at

Bala, one at Parry Sound, one at either Webbwood or the Soo that he had passed

them; three of my officers saw him between Bala and the Soo.

Q. When ? A. At the time he left the island.

Q. At that time had they or you any information that he was alleged to be

guilty of any offence? A. Xo, the first notice that we had from the Police

Department that Xesbitt was wanted was some time in March, 1911.

Q. You got the information from the Police Department in March. 1911?
A. They sent me a number of circulars which they asked me to distribute among
my men in the north.

Q. I suppose that is the first oflBcial notice you got? A. Yes.

Q. Did you get any request from the City Police for assistance previous to

that and previous to Dr. Xesbitt leaving the country ? A. Xone, whatever.

Q. Mr. Corle}"'s letter to you enclosing the warrants was for the purpose
of what, extradition or what? A. Xo, Mr. Corley %%Tote and asked us to do what
we could to apprehend Xesbitt.

Q. Is there any reason you can give why you were not applied to earlier by
whoever had the information? A. I cannot explain that sir. I may say be-

tween the time that Mr. Corley wrote us and the time that the circulars were
received by my Department all information that came to my knowledge was for-
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warde-T to the High Constable of the City of Toronto, the Chief Constable, I think

on two or three occasions, information came I sent it to them before we knew
officially that he was wanted.

Q. Take this particular case; here is a Farmers Bank failure, the papers are

seized in Toronto, the locality is Toronto, and some one accused of an indictable

offence is up in Muskoka, the information about the crime is down here, the offence

is down here, was it your duty, having seen or learned anyway that such an offence

had been committed to interpose,—was that the duty of the City Police or you—

•

I do not understand why some action was not taken ? A. I did not know that a

warrant had been issued, for Dr. Xesbitt till I received the communication through

the Deputy Attorney-General from Mr. Corley which was on the 26th.

Q. Did you know anything about any information that was laid against him ?

A. I did not.

Q. What is the course that is adopted, when a warrant is sworn out, say in-

Toronto, and the execution of it is in one of the districts where you have jurisdic-

tion, what is the usual course pursued ? A. Well, the Police here sometimes com-
municate direct with my inspector or through the office here in Toronto, and whicb
ever way it receives prompt attention.

Q. What is the course when a warrant is issued in Toronto for the arrest of

somebody up in your jurisdiction, who executes it? A. If they request or notify

us that a person is wanted we immediately try to apprehend the person for them^
but that is only when we get a notice ; we do not know what warrants are issued in

Toronto.

Q. Inspector Duncan seemed to have been dissatisfied with what he thought
was his failure to get a warrant without the permission of the Crown Attorney
and seems to think if he had got it a week earlier he would have been more success-

ful ; are you able to say whether that is the case ? A. I cannot speak as to that.

Q. If you had liad information a week earlier, or a warrant, could you have
arrested Dr. Nesbitt? A. If we had had the information the day the warrant
was issued, and a request from the Police for assistance I am satisfied we could have
apprehended Dr. Nesbitt before he got to Sudbury.

Q. Are you able to account at all for why you did not get that request? A.

I have no explanation, I cannot say.

Q. There was a suggestion that there was a certain feeling of jealousy between
the Provincial Police, or friction, and the City Police? A. Absolutely none be-

tween the two departments, while there was friction between Inspector Duncan
qnd myself.

Q. Had that friction occurred in 1911 ? A. Prior to that, but my Depart-
ment have apprehended several people in the Cobalt and other northern territories

;

no friction whatever as between the two Departments ; we are working in harmony.
Mr. Commissionee : What is the nature of the friction between you and

Inspector Duncan? A. Eeally so far as I know, a matter of jealousy on an
extradition that I was directed to take up by the Premier and the Attorney-General.

Q. It is professional entirely? A. Purely a personal matter that he took
objection to at that time.

Mr. Hodgins : Perhaps I should just ask you this ; Inspector Duncan was
asked whether it was a fact that he was annoyed and made a statement that he had
been sent on a wild goose chase, the authorities knowing or having warned Nesbitt

that he was coming; he was asked if he made that statement or a statement of that

kind and he said, page 1604, " I made a statement I think along that line when I

came back, but that was the time that Dr. Beattie Nesbitt cleared out " ; so far as

you are or may be an authority, was any warning given of any kind to Dr. ISTesbitt?

A. At the time mentioned there I did not know that a complaint had been made
against Dr. Nesbitt nor did I know that a warrant was issued for his arrest.''
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Mk. Commissioner: You are not answering the question he asked you, if

there was any warning given? A. None whatever from my Department because

I did not know that he was wanted.

J. W. SEYMOUE COELEY, Recalled by—

.Mb. Hodgixs : Adverting to the evidence of the last witness, you remember
notifying Superintendent Eogers ? A. Yes, it is the duty of the police to notify

at once of warrants where the people are suspected to be in this jurisdiction.

Q. In order to catch them? A. Yes; if they have left the coimtry the

information is sent by me to the Deputy Attorney-General to arrange for their

extradition; that is why that letter was sent to Mr. Cartwright; I notified my
superior officer that this man was absent from my jurisdiction, and there was a
warrant for him. He nud known of it from conversation with me previous to that.

Q, Previous to the time that the warrant was issued, had you any knowledge
with regard to what was cliarged against Dr. Xesbitt? A. No evidence was ever

.submitted to me of any crime against Xesbitt that would justify an arrest until

Mr. Clarkson submitted the information. Then I sent for Inspector Duncan; he
and Mr. Bicknell and Mr. BicknelFs clerk, and Duncan and I were together, and
he left to get a warrant and I went to my house on Saturday afternoon and Duncan
went and got a warrant and went north. There was a suggestion of a warrant
being asked for before that by Dimcan; it was to charge Dr. Xesbitt with forgery

in making a return to the Government; it was one of those monthly returns, I

think, that he had made a false document, consequently a forgery, by signing a

document that was untrue, with his own name ; I did not think that was forgery,

J did not think it came under that class of crime. I submitted that to my superior

officer, Mr. Cartwright, who said he did not think it was forgery. Inspector

Duncan said it was, and he said the County Judge said it was. 1 had my doubts,

and I submitted the matter to Mr. Cartwright, and he said he thought I was right.

Q. Was that the first time a warrant was asked for? A. There never was

a warrant asked for; that matter was submitted to me before Dimcan swore out

a warrant on the information furnished by Mr. Clarkson.

Q. I thought you said a warrant was asked for? A. Xo, that was dis-

cussed whether it was a forger}- : there was no application made for a warrant. He
did not need to consult me, if he had any evidence, or without evidence, as

Colonel Denison said, he could have gone to him with a sworn information that

a man had committed a crime and got a warrant.

Q. He said the County Judge had told him it was forgery and you said it

was not? A. Yes,

Q. That being the case, had he the right to go to the Magistrate if he chose

to swear that he believed tliis crime had been committed? A. Whether he had

a right to do it or not, he did do it afterwards, and he could have got it then.

Colonel Denison never reads the information sworn to, nor does he read the war-

rants submitted to him; they are written by his clerk, and as he swore to-day,

sworn to before him in bunches ; I have seen them that thick, perhaps fifty or sisty

at a time, and he signs them while Court is going on, and hearing evidence in other

eases. I wanted to make it clear, the first mention of a warrant against Xesbitt

was that morning of the day on which Duncan left for Muskoka.
Me. Co:simissioxee : When the warrant was actually issued ? A. Yes ; on

that same warrant. Superintendent Eogers reminds me, that he was arrested in

Chicago and they did not proceed on it, because it was not considered forgery.

Q. What you mean—was eventually Duncan did lay an information for for-

gery in respect of the return ? A. Yes, sir.
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Q. And he was sought to be extradited on that, and what? A. They did

not consider it a forgery in the States; it would have to be a forgery against the

laws of both countries, and it certainly was not against theirs, as they said.

WILLIAM n. TKAVERS, Eecalled:

Me. Hodgins : You have heard the evidence this morning of the four or five

gentlemen that were named, one of whom is said to have made a suggestion to you
to take the money dowTi and give it to Peter Eyan? A. Yes, sir.

Q. Are you able to pick out the one now? A. No. I do not think it was
Mr. Stratton, because it was said to me in my office upstairs, and I know he
never was there, it came to my mind. In the absence of the cheque to refresh

my memory I cannot throw any further light on it.

Q. The che'que would not help you to remember who suggested taking it

down? A. 1 think if I had the cheque it would probably assist to unravel it.

The cheque was taken from my desk, it was in the hands of the Crown, I saw the

i-heque there in the hands of the authorities; with that cheque I could refresh my
memory in such a way I think that would enable you to solve the question. T

want to correct, though: 1 said I was in No. 6 Committee Room in Ottawa; I

should have said 16.

Q. These are the stubs from which the cheque came (Exhibit 90) ? A. I

cannot say that without seeing the cheque.

Q. Why not? A. I do not wish to be contradicted and adverse criticism

made in the newspapers, as they are, without something to go on that I can abso-

lutely carry through, and in the absence of that cheque I cannot go any further.

Q. What bank was it on? A. It was on the Traders Bank.
Q. Was there any cheque book being used at that time other than that ? A.

No; no other official cheque book.

Q. If it came out of that— ? A. I do not say it came out of that.

Q. Do you remember saying that on the cheque or on the stub, the first time
you mentioned it, there was a " C " ? A. No, I never referred to the fact that
there was a " C " on the stub in any of my evidence ; what I did say was that

Duncan found " C " on the stub and tried to locate the cheque he had with that
stub.

Q. I do not find any '• C " on the stub in that book? A. I saw a stub
of the cheque book in his hands that had a " C " on it.

Q. What bank? A. That I cannot say without seeing the stubs.

Q. If it was a Traders Bank cheque it would be a Traders Bank stub? A.
Yes, but I cannot say what the stub is now.

Q. What is there on the cheque that would tell you ? A. There are several

things on the cheque ; if I had it I think I could refresh my memory.
Q. That would tell you who made the suggestion of these four or five people ?

A. I cannot answer you that question; I want to see the cheque and I think I

can give you such information that you can unravel it.

Q. Why cannot you give it now? A. No, I cannot give it now: my
memory does not serve me right; it is over six years ago.

Q. What are you trying to think of? A. I have been trying to assist you
in the matter; I have gone as far as I can go.

Q. The cheque would assist you in what direction? A. If I see the cheque
it will assist my memory; I want to see what number I put on the back of it; I

want to find out whose room that was; I am satisfied it was given to me as some-
body's room, and I want to see who I paid the cheque to.
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Q. Don't you think this cheque (Exhibit 60) was the cheque you drew out

and paid the money? A. I would not think so; I have been thinking over it,

and I do not think so; that is not the cheque.

Q. Would not that be the cheque that was drawn out to pay this other

cheque? A. I do not think that is the cheque.

Q. Look at the back? A. Yes, but I do not think that is the cheque.

Q. What do you mean by that is not the cheque? A. The cheque you
are referring to.

Q. I am referring to that $3,000 cheque; I am asking you if that is the

cheque that drew the cash out to pay the $3,000 ? A. I do not think so ; it may
have been, but I do not think so.

Q. If the $3,000 cheque was on the Traders Bank you knew that that was
outstanding? A. No, I did not; I knew it had not been paid.

Q. Were not you a bit apprehensive that if you drew all the money out of

the Traders Bank, left nothing in there, that whoever presented that cheque would
meet viith more or less difficulty in getting the money? A. That is the very

reason I put my card in with it to present it to me, because I knew I had not

the money, because all the money was up in Ottawa, and I also knew I was going

to change my bank account very quickly.

Q. Of course you knew the money would come back the moment you got

your certificate? A. I was not sure after the hitch that took place when the

money would come back.

Q. What hitch took place ? A. The first day I went there I expected to

get our certificate and we did not.

Q. You mean on the 28th? A. The very first day I went to the Depart-

ment I expected to come with the certificate.

Q. What was the hitch? A. The hitch was we did not get the certificate

till the Friday following.

Q. What was the hitch? A. I do not know of any- particular hitch any
more than they held us up, or rather Mr. Fielding was too busy I suppose.

Q. I do not understand why you say you did not know the money would
come back at once owing to the hitch? A. On the top of what we had gone
through with Laidlaw's writ, and then their demanding a special list of share-

holders, and getting down to Ottawa, and the question came up about subscrip-

tions, one thing after another, I did not know what was in the wind.

Q. You got scared on the 28th November, in Ottawa and you sent Mr.
Himter back? A. I cannot say that.

Q. You told him to send you down these cheques? A. I did.

Q, You thought you would have to use them? A. I did.

Q. Did you tell him so? A. I did not tell him what I was going to use

them for. I heard his evidence, and I would not like to contradict him; I know I

told him T was going to Montreal.

Q. Did you say to the Traders when closing the account that if there was
anything else came in it was to be sent on to the Farmers Bank ? A. I did not,

I do not know whether there were such instructions given from the office or not.

Q. Did you leave that cheque iust to take care of itself and come back? A.
I did.

Q. You said you had been drawing small sums from time to time to provide
for that? A. I said I had pro\dded for it.

Q. I do not find any small sums had been drawn by you at all between the
two dates? A. I do not know if I said small sums or not; I said I had provided
for it.

Q. I think you were a little more explicit, you said you had been drawing
small amounts from time to time so as to have enough money to pay for it when
it came in, and I do not find anytliing withdrawn between the dates; how had you
provided for it ? A.I will have to see the cheque and see when I paid it.
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Q. How had you provided the money with which it was to be paid? A. By
drawing it out from my own account.

Q. From what bank? A. It may have been after the 1st January, out of

the Farmers Bank and it may have been from the Traders Bank or the Union
Bank on commission, account, I could not say.

Q. You would not have commenced to draw it before the 30th of November?
A. I cannot say.

Q. That is the day the cheque is said to have been given? A. No, not till

after I came back, some little time.

Q. There is nothing at all between the 30th November and December 7th,

when that $5,000 was taken out ? A. I| could not tell.

Me, Commissioner: We have not got a date fixed when the cheque was paid;

he says it was some time afterwards when the cheque was paid? A. No, I have

not the date fixed; I am puzzled over that, because that is not clear in my mind;
I M'ould like to see the other cheque.

Mr. Hodgins: We would all like to see that. A. That is not my fault it

is not here. I want to add to my evidence that on the 17th June, I was up in

the liquidator's office, and Mr. Peter Eyan came in and Mr. Clarkson stepped out

and he came up to me and told me to be brave, that he would look after my in-

terests.

Q. Who came up to you? A. Mr. Peter Ryan. The guard saw him; I do

not know whether he heard what he said or not.

Q. What guard? A. The guard that is in charge of me.

Q. The 17th June, that is this year? A. Yes, just last month,

Q. If you saw the cheque and saw the room number on it and then traced

up whose room it was, would it alter— ? A. I cannot give you any further in-

formation without the cheque.

Q. Supposing you saw the cheque and the room number on it, and you found

out at the Eussell House whose room that was, would that change your evidence

that it was Mr. Peter Ryan whose name was on the envelope? A. No, not in

the least. That is quite clear in my mind.

Q. You put the room number on assuming it was his room? A. That is

my recollection.

Q. If it turns out to be Brown, Jonesi or Robinson's room, do you think that

would help you if you knew that ? A. Yes, I think so.

Q. In what direction? A. I think that the number of the room I put on

there would probably lead to something else.

Q. Indicate who got the money? A, I think so.

Q. Did you make any direction it was to be sent up to that room? A. No,

I did not.

Q. Who was the paying teller? A. I could not tell you that.

Q. Who was the paying teller when that cheque came in ;—I am instructed

that Mr. Frayne was local manager and was not the paying teller? A. I could

not tell you, no.

Q. That the paying teller was McCallum? A. I could not say.

Q. This is in January, the beginning of the bank's business, don't you re-

member who the paying teller was? A. I could not tell you; Mr. Fitzgibbon

was paying teller for a while, and Mr. Frayne was teller, and Mr. McCallum was
teller, I could not tell you which one.

Q. How did you find out the number of the room? A. My recollection is

I asked somebody behind the counter.

Q. Do you know who that was ? A. No, I could not remember who it was.

Q. That is what I was looking for, page 1664 :
" Q, What did you charge

the $3,000 up to? A. It is charged up to my commission, that is my recollec-

tion ; I drew it out in several cheques ". A little further down you say, " I had
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drawn the money out of commissions prior to the cheque coming in, and I was
providing that $3,000 to keep it on hand for the cheque " ? A. That is correct.

Q. Mr. Eyan wanted some questions asked, and I suppose I may as well ask

you them; hut before I do that, so far as the books show there was no drawing at

all of yours irom Xovember 24th to December 7th, when you drew the $5,000 on

the occasion of Dr. Xesbitt and Lindsay coming in and on the 19th December,

when $1,800 was drawn and nothing till the 20th February? A. Yes, but how
many thousand dollars did I draw before that?

Q. Before the 24th Xovember? A. Yes.

Q. My. Eyan wants to know whether you conversed with any one since the

last examination on the subject of this cheque with the guard, for instance? A.

'Ro, I never said anything to the guard, with the exception of this morning to ask

him if he Avould jog his memorj'- with regard to Mr. Eyan coming in to see me.

Me. G, T. Clarkson: There is not any doubt about that; Mr. Travers was
in my office and Mr. Eyan came in and spoke to him in the passage-way.

Mr. Hodgins : Did you ever mention Mr. Eyan's name to any of your asso-

ciates? A. I don't think I did.

Q. Did you ever speak to him personally as to leaving that letter in there,

did you ever speak to him personally about the cheque or suggest who got it or ask

him what he did with it? A. Xo.
Q. Mr. Eyan says that you said you had pledged your honour not to disclose

his name? A. ISTo, I never said that,

Q. I did not recollect your saying it, but Mr. Eyan says you did not want to

name him because you had pledged yourself? A. I cannot say whether Mr.
Eyan got it or not, and I never said so and do not say so now.

Q. Mr. Eyan's impression is when you were examined before you pledged

yourself not to mention his name? A. No.

Q. And he wants to know have you thought who the pledge was given to?

A. I never said that.

Me. CoiiiiissioxER : I think that was from something I said when asking

the witness to tell the destination of the cheque. I think I made some observation

of that kind and I think probably that is what it has been confounded with.

Q. I think this was spoken of before, did you notice this cheque was drawn
out in twenty $100-bills and two $500-bills (referring to Exhibit 60) ; is there any-

thing in that to suggest what this cheque was for? A. I cannot recall what that

cheque is for, but those figures on the back bring to my mind the money I paid

out for the other one.

Q, What did you pay out for the other one? A. I paid out large bills for

it, but after seeing that cheque I have an idea I changed the money for that, to

make it larger than the money I had,

Q. You have said you did not see Mr. Peter Eyan get the money, no words

passed between you and Mm about that before it was left or after it was left ? A.

No, sir.

Q. You said something about a card, I think you left something to be in-

ferred which you did not say? A. I said I put in it that I would pay the

cheque if presented to me at the counter in cash.

,Q. Have you mentioned that before? A. Yes.

Q. When it was suggested to you as you have stated, that money would per-

haps be very useful and ]Mr. Eyan's name was suggested, was nothing said by you

to the person as to why Mr. Eyan's name should be mentioned ? A. No, sir, I do

not remember anything being said.

Q. Was it not a verj' loose way of dealing with $3,000 without knowing any-

thing at all about whether any arrangement had been made, or that you just

trusted— ? A. No, I just took that chance; I thought they knew what they

were talking about who spoke to me.



FARMERS BA^^'K INQVIRY 663

SESSIONAL PAPER No. 153a

Q. How is it you cannot recollect the individual; I should have thought that

would have impressed itself upon your mind? A. Well, when I mention a name
they contradict it ; I have a pretty good idea but I cannot swear to it.

Q. As I recollect what you said, what Mr. Hodgins was reading, besides the

four persons whom you named you added " or somebody else " ? A. No, I do

not think so.

Mk. Hodgixs : What he said was :
"" Before going to Ottawa I was told by a

party, I do not remember who| it was, I do not wish to be pressed on that point, I

do not know whether it was Dr. ISTesbitt, j\Ir. Lindsay or Mr. Lown or Mr. Strat-

ton, or whom, I cannot say ".

Mr. Co:m:missioner : Have you any recollection of when and where you last

saw the $3,000 cheque? A. The last* time I saw the $3,000 cheque was with

Inspector Duncan.

Q. When ? A. I cannot fix the time, it is some time ago.

Q. Can you fix it with relation to any of the prosecutions? A. It was

about the time that 3'ou were to sit I think in the Criminal Court yourself, about

a year ago.

Q. That would be ^lay? A. There were two parcels of documents, there

was one parcel of documents that referred to each of the cases that I had gone over

Avith Duncan, there is another parcel that contained the World letters, the missing

letter of Mr. Matheson, this cheque and some other matters in it.

Q. Wliat kind of things? A. They were letters.

Q. All your private letters? A. Yes, there were other cheques there as

well, I cannot recollect just what those were.

Q, You told us there was a discussion with him and he saying he knew to

whom that went? A. Yes. He had the cheque in his hand, and he was asking

me about the " C " that was on it; the " C " was on the number place; and then

he turned it over and commenced to ask me a question about it further and I

thought he would see the number on the back of it, and just about that moment
somebody came in and spoke to him, and when he went back again he picked up
another document, and I did not say anything more about it.

Q. Are any of the other papers that were there in that parcel missing? A.

The World letters are missing.

Q. I thought they are here? A. Xo, sir, there were other letters there.

Q. Anything else? A. I do not remember just, there were several papers

in it, different odds and ends, some private things of my own.

Q. Where do you say that letter of the Provincial Treasurer and that cheque

for $3,000 had been kept by you before the failure of the bank? A. I kept

them in a private compartment in my desk ; I had a folding top desk, there was one

little place there that was locked up.

Q. Were those papers connected with the World newspapers and that cheque

in the same place? A. Everything of a confidential nature was in that little

v

compartment in my desk.

Q. This cheque and the World newspaper letters? A. And Mr. Matheson's:

answer to my letter and some other little private matters.

Q. Mr. Hodgins has asked you if you never mentioned anything about this

$3,000 cheque to anybody, was it not somewhat strange that among all these people,

some one at all events, of whom, according to your statement had told you to pay

the money, that you never mentioned it to him or anybody else? A. No, sir;

when I came back the only relationship I had then was with Dr. iSTesbitt; I did

not see any of the other parties very often.

Q. Vfho brought you the cheque when it was presented? A. It was brought

by one of my officers in the bank ; my recollection was it was Mr. Frayne.

Q. You cannot name him with certainty? A. No.

Q. You think the number you got from the hotel clerk were the cheque and

the memorandum put in an envelope? A. Yes, sir.



r664 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

Q. How was that envelope addressed? A. I addressed it Peter Eyan, Esq.,

and I put the room number, whatever number I put on it.

Q. Are you sure you put his name? A. Yes, sir.

Q. And you thinic you got the room number from the clerk? A. Yes, sir.

Mr. Hodgixs : Was the letter sealed ? A. Yes, of course I would seal it, I

would not leave it open.

Q. Would you recognize the clerk whom you gave it to? A. I could not

say whether I would or not; I have been in a great many hotels since then, all

over the world nearly, I mean over in the Old Country and here.

Q. I notice in your evidence you gave before, you say, I asked you did you

attribute your success in getting your certificate to the cheque, and you said you

thought it all helped; you knew when they got the charter through, at least when
you say you knew you say you were told by Mr. Lown when they got the charter

through they had to use some money there? A. Yes.

Q. Was it Mr. Lown who made the suggestion you had better use it again?

A. He swore this morning he did not; I am not going to state positively till I

have the cheque; if we had the cheque I think we would unravel it as I told you

iefore.

Q. Did you ever subscribe to the testimonial to Mr. Fielding? A. ifo.

Q. Did the bank ? A. No.

Q. Did you make a contribution to be used for the purpose? A. No.
Q. Quite sure of that ? A. I never heard of it.

Q. It was currently reported, you know? A. I know it was.

Q. It was also as currently denied, that you had given quite a large sum?
A. The first I heard of it, of my giving anything.

Q. I am not speaking of you individually, I am speaking of you as manager
of the bank or for the Farmers Bank ? A. If I gave it for the bank Mr. Clarkson

would find the entry.

Q. You would know; however I understand the denial was made that you
iad ever done it? A. That is true, I did not.

Q. I was asked to get vour statement upon the subject? A. I did not.

Q. The bank did not?" A. Nor the bank.

Q. Either directly or indirectly? A. No, not that I know of.

The Commission adjourned at 4 p.m. to 11 p.m. to-morrow.

Toronto, July 17th, 1913.

The Commission resumed at 11 a.m. at Osgoode Hall.

DONALD A. YEATS, Sworn, Examined by—

Me. Hodgins: You remember when the Farmers Bank failed and prosecu-
tions began? A. Yes, sir.

Q. What was your occupation then? A. I was then with Inspector Duncan
in his office.

Q. You remember what was done with the papers that were seized by the

detectives? A. They were held by Inspector Duncan.
Q. He has an office in the City HaU? A. Yes.

Q. A room of his own? A. Yes, sir.

Q. How were they kept in that room? A. For a time they were kept in

Lis office, and then I believe they were transferred, but I am not quite certain, but I

idnd of think some of the papers were transferred to the vault.

Q. In where, in his room? A. Not in his room but in the detective office.
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Q. Is that adjoining? A. Yes.

Q. Did you become familiar with those papers? A. Several of them.

Q. • Did you know anything or did you ever see that $3,000 cheque so that

you could identify it? A. No, not just now I could not identify it.

Q. There was no cheque that you recollect distinctly there? A. There was

talk about a certain $3,000 but I never took very much interest in the cheque.

Q. Who was the talk between about the cheque? A. I heard Mr. Travers

talking about the cheque and Inspector Duncan.

Q. Do you remember what they said? A. As near as I can remember it

was Inspector Duncan asking Mr. Travers who gave the cheque, who got the

cheque or something like that; I thought he was pressing for some information.

Q. Did he get any information? A. I do not just remember, I do not

think so though.

Q. At all events that was apparently a live question between them, the in-

spector was anxious to know about that? A. Yes.

Q. Did the World file ever come under your notice, the file of papers, letters

between the Fanners Bank and the World or between Travers and Greenwood and
Maclean ? A. I remember the file of papers, I remember the file on the first, I

think it was the time the papers were first seized, but I do not remember ever see-

ing the file after that.

Q. Were they brought over to the Detective office? A. Yes, I believe so.

Q. And you do not remember seeing them after that? A. No, I cannot

remember seeing them with the papers that were in the office after that.

Q. Who had access to those papers ; when I speak of those papers I mean ail

the papers; who had access to them after they were seized and came over to Inspec-

tor Duncan's office? A. There was no person supposed to have access to them,

with the exception of Inspector Duncan and Detective Guthrie; they were prac-

tically the ones that had charge of the papers.

Q. You say no one was supposed to have access; did you ever see any one

in there inspecting the papers in the presence of Inspector Duncan or when he

was away? A. Well, yes; on one occasion I saw Haverson, the reporter on the

World.

Q. Who is Haverson? A. He is a reporter on the World.

Q. He was examined here and said he did not see them? A. I remember
him distinctly looking at on one occasion a statement made by Mr. Travers, iu

No. 8 station, I believe.

Q. What sort of statement? A. A statement supposed to have contained

disclosures with reference to certain men who had been mixed up in the Farmers
Bank.

Q. Do you mean a typewritten statement? A. Yes, it was supposed to be

a confession made by Mr. Travers to Inspector Duncan.
Q. I have got two such statements; I suppose it is probably one of those?

A. This one was taken in No. 8 station.

Q. To what extent had he access to the papers, or did you see him going
over the papers? A. Well, he was looking at this file on this particular day,

and other days I saw him with Inspector Duncan going over the papers.

Q. But on the first date you speak of, was any one there? A. Inspector

Duncan was there and he was sitting in the office.

Q. On all occasions he was there; is that what you say when Haverson was
inspecting the papers, that Inspector Duncan was always present ? A. Haverson
in the office had, he seemed to have, more authority than anybody else so far as

newspaper men are concerned.

Q. In what way; I am interested in finding the papers if possible? A. On
several occasions he was going over papers; it was a common thing for him to go

into Inspector Duncan's office and go over papers.

Q. Did he ask for them ? A. No.



666 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1913

Q. What did he do ? A. Simply went in and read what he saw fit to read.

Q. Did he ask Inspector Duncan for them? A. I just could not say.

Q. Who were present? A. Inspector Duncan at times showed him papers.

Q. More than once? A. More than once, several cases since that.

Mr. Commissioneb : Other cases? A. Yes, sir; other cases pertaining to

police matters.

Me. Hodgixs: How many times did he come in and see Farmers "Bank

papers? A. Oh, well, the Farmers Bank, he was up there a good deal of the
time at the time the Farmers Bank investigation was going on in the Police Court.

Q. Was he ever alone in the room ? A. Yes, he was alone in the room a

good deal; it was a common thing to see him in the room alone.

Q. When he was in there, who was responsible for the papers; was any one
supposed to be keeping a tab on them? A. I was supposed to be in the office;

he seemed to have a right to look at whatever he liked. Of course, the other news-
paper reporters, I always prohibited them from seeing anything; Haverson was so

associated with Inspector Duncan that it was a little out of place to ask him to stop
looking at papers.

Q. Out of your place? A. Yes, out of my place.

Q. This $3,000 cheque, did that crop up in the early stages? A. In the
early part of the bank matter I think; if am not mistaken, I think it was shortly

after Mr. Travers was convicted; it was in January, I believe, Mr. Travers was
sentenced, shortly after that, but I could not say the exact date.

0. Mr. Stewart Lyon was examined and said he went to Inspector Duncan's
office at one time and he saw the papers ? A. I remember a Globe representative

in Inspector Duncan's office; one day I went in the office, a Globe representative

was going over some papers with Inspector Duncan.
Q. Was he the Police Court reporter of the Globe? A. No, he was not.

Q. Do you know who he was? A. I do not know his name, I never did
know his name; he was not the regular police reporter, but I knew he was asso-

ciated with the Globe.

Q. What did he look like? A. He was a short man with a sort of a pale

complexion, as near as I can remember; and he had a funny shaped head; his

head was rather large and sort of pointed.

Mb. Commissioxek : Hair? A. I think he was slightly bald, if I am not
mistaken, but I am not quite sure; his hair might have been thin, but I cannot
just say. If I am not mistaken he was fair..

Mr. Hodgixs : Good looking, no doubt, being a reporter. Then did you
see him there more than once ? A. Well, I saw him there, I am not sure whether
it was more than once, I would not swear more than once in connection with this

particular case, but I had seen him in the City Hall on previous occasions.

Q. When you say in the City Hall, do you mean in the Detective Office ? A.
Around the Police Court, but he was not a regular attendant.

Q. Any of the other newspaper reporters see the Farmers Bank papers to

your knowledge? A. Not that I know of.

Q. Did any one else, other than the reporters from the papers that we have
been mentioning, have access to these papers at any time ? A, Not that I know of.

Q. Do you know Mr. W. H. Hunter, a barrister, of this city? A. Yes, sir.

Q. And do you know a man named Hobberlin ? A. Yes, sir.

Q. Do you know whether they had an opportunity of going over these papers?
A. Well, at the time of the Farmers Bank investigation, Mr. Hobberlin and Mr.
Hunter called at the City Hall on several occasions, and mostly in the afternoons,

and they went into a private room in the City Hall, Mr. Corley's private room,
which is not used in the afternoon, his office, and the three of them were closeted

in there on several occasions.

Q. What three? A. Mr. Hobberlin,' Mr. Hunter and Inspector Duncan.
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Q. Had they any papers with them? A. Yes, sir; I remember one after-

noon, when I come to think of it, I remember going in there to tell Inspector Dun-
can that the Chief Constable was calling for him, and I saw them there wnth

Farmers Bank papers on Mr. Gorky's desk.

Q. Is the office you speak of, Mr. Corley's, which is not used in the after-

noon, close to the Detective Office? A. No, it is back of the Police Court; it is

close.

Q. In the same wing of the building ? A. Yes.

Q. Going back for a moment, at the time you saw the gentleman you think

was connected with the Globe, did you hear any conversation between him and
Mr. Duncan in which Inspector Duncan expressed dissatisfaction with the way he
had been treated over the Beattie Nesbitt warrant? A. I was only in the office

for a minute at the outside on this particular occasion.

Q. That may not have been the same one that Mr. Lyon has spoken of; but

when Hunter and Hobberlin and Duncan were together, do you remember what
state the prosecution was in; had Travers been convicted? A. Travers had been

convicted; none of these proceedings took place until after Travers was convicted.

Q. Had Hunter's name come up to your knowledge in the Police Court pro-

ceedings? A. Yes, it did; Hunter's name came up during the Police Court
proceedings before Colonel Denison.

Q. In what way ? A. I cannot just remember.

Q. I cannot put my hand for the moment on the copy of the statement of

Travers that you call a confession, I will get it in a few minutes, but in the mean-
time do you remember it coming into your office, do you remember when it was
received, the occasion of its receipt? A. I cannot just say.

Q. Do you remember any telephoning taking place after that came in? A.

I cannot just say the telephoning, I cannot just swear to it, the statement.

Q. What telephoning do you remember? A. I remember on one occasion

Inspector Duncan telephoning to the Globe and the" World; to Haverson, of the

World, and to somebody on the Globe; he could not get Haverson on the World,
but he had a statement if they wanted to see it.

Q. He had a statement if they wanted to see it? A. I cannot say, but

I kind of think it was the statement made by Travers in No. 8 station.

Q. Have yon any way of fixing the date of that ? A. No, sir ; I have not.

Q. That must have been in the early stages of the matter? A. It was in

the early stages of the matter, it was shortly after Mr. Travers was sentenced.

Q. Was it after that that the gentleman you thought was connected vsdth the

Globe came in? A. It was after that; I do not remember him coming up; that

was at half-past six that night, ^and I think on that night Inspector Duncan had
returned, from a Farmers Bank investigation in the Farmers Bank taken by Mr.
Clarkson, the liquidator, and it was after that, and I had been waiting in the

office till half-past six. and he telephoned for these gentlemen then, and of course

I left the office right after that. Whether they came up or not I do not know.

Mr. Hodgins: Mr. Corley wishes to make a statement.

J. W. SEYMOUPt COPLEY, Eecalled:

Mr. Corley said: Durirg the progress of the investigation in this conspiracy

charge, towards the end of it after it had lasted several days, the Police Magistrate

suggested to me in open Court that the name of Mr. W. H. Hunter should be added

as a defendant. I said to him that we had gone over a lot of evidence and if we
added it we would have to go over it again. It was in open Court, and Mr.
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Monahan, the then acting Crown Attorney for the County, was sitting beside me,

and I said to His "Worship :
" My learned friend from the County is here, he hears

what you say and he agrees to add him before the Grand Jury " and Colonel

Denison said that would be sufficient. It was after that that this interview spoken

of by Mr. Yeats between Hunter and Hobberlin, who was a client of Hunter's and
Duncan, who was a friend of Hobberlin's took place. I may say Mr. Hunter was
never added as a defendant. I was consulted by Mr. George Lynch-Staunton, who
was acting at that time as Crown Counsel as to whether Hunter should be added
or not. I told him the Police Magistrate had said so, and he asked me if I would
take the responsibility of leaving Hunter's name off, and I said no, I certainly

would not. I thought the Magistrate's opinion should govern. Inspector Duncan
was present on that occasion.

Me. Hodgixs : Wliat trial was it in which Mr. Hunter's name came up in

the way you have spoken of? A. The conspiracy to deceive the Finance Min-
ister.

Q. Against whom was the trial ? A. There were so many of them I cannot

remember who the defendant was. Mr. Monahan could tell me that, he could

remind me of it; I know Travers was one, Beattie Nesbitfs name was there too,

and I think the provisional directors and Stratton—the general conspiracy charge
in which the directors were charged, and Mr. Stratton and several others for

conspiracy in doing an unlawful act and deceiving the Finance Minister.

Q. I remember in one of those cases the Magistrate made the remark why
was not Mr. Hunter added? A. The reason was I did not know Mr. Hunter
had been actively engaged in it, I had not been told of it by Inspector Duncan
if he knew it.

Mr. Hodgixs: I will find that date and have it put in, because it is men-
tioned in the evidence.

PETEE EYAX, Eecalled:

Me. Hodgixs : I have asked you to bring up your letter book of Xovember,
1906; just look and see how the letter book corresponds with what you say, that
you were in Ottawa on the 28th of Xovember, and only there one day—that is a

letter book kept here in Toronto? A. Yes, my own private letter book: On
the 27th Xovember, 1906, I wrote a letter to Mr. John C. Spry, Chicago. I do
not find any letter copied on Xovember 28th; on the 29th Xovember, I wrote a
letter to a gentleman whom I know very well, D. M. Mcfarlane of Vancouver.

Q. Any other letter on the 29th? A. Yes, there is one here to Joseph
Martin, and there is one upon the 30th to Mr. Calvert of Eoanoke, Virginia, on
Post office matters. Nothing between the 27th and 29th.

ALEXAXDEE G. MACKIE, Sworn, Examined by-

Ms. Hodgixs: What is your position? A. At present?

Q. Yes? A. I am assistant in the Police Court Clerk's office.

Q. What were you in 19.10? A. Sergeant of Detectives of the City of

Toronto.

Q. In 1911 you occupied the same position I suppose? A. Yes.

Q. You remember the Farmers Bank investigation? A. I remember a

Uttle of it
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Q. Where were the papers that were seized kept? A. They were kept by
Inspector Duncan and detective Guthrie; I never saw any of them.

Q. In whose room? A. In Inspector Duncan's room most of the time I

expect.

Q. Do you know of your own knowledge about any one being able to see

them? A. No, I do not; I did not see any myself at all.

Q. Did you ever see any one in there going over them? A. There are

continually people in there, but I did not see any of the papers.

Q. Did you see any one in there who was inspecting the papers? A. No,

not at the time when I was in.

Q. Do you know Mr. Haverson of the World? A. Yes.

Q. Did you ever see him in there? A. In the office?

Q. Yes? A. Many a time, most every day.

Q. Did you ever see him inspecting the papers? A. No, I could not say

I have; I never was in there at any time when there were any papers in connec-

tion with it, and I had nothing to do with it, I was not allowed to know anything

at all about it.

Q. Mr. Yeats said something about Haverson's position there, what position

has he in connection with the Detective office? A. His position I suppose is the

same as any other reporter, that he was quite frequently there, very frequently in

fact.

Q. Had he any more rights there than any one else, or did he exercise any

more? A. He apparently did sometimes exercise them; I do not suppose he
had any more rights than anybody else though.

Q. What do you mean by apparently he did? A. I have seen when he

would come in any of the detectives or anybody else who might have been in there

at the time, they have been asked to leave; Mr. Yeats, who was a clerk under

Duncan would be asked to leave and the door would be shut; and they would be in

there together.

Q. Who would be in there together? A. Inspector Duncan. Of course

that might happen with any citizen who might happen to come in to see the

Inspector.

Q. Did it happen continually with Haverson? A. Very frequent, not

continually but very frequent.

Me. Hodgins: The evidence was taken in the conspiracy case of the King
vs. Watson and others on the 15th February, 1911, and during the course of that

investigation at page 60 the questions were asked speaking of Smith in Ottawa,

and Travers was asked

:

" Q. Was Hunter acting for you? A. Yes."
" Q. Did he know there was this difficulty about getting the thing through?

A. He knew Smith was threatening trouble."
" Q. On account of this ? A. Yes."
" Q. Hunter must have known this was made up with borrowed money too ?

A. I am quite sure he did because I took him into my confidence when I made up
the list."

" His Worship : Why isn't he in it."

" Mr. Corlet : I didn't know about it."

" His Worship : I think he ought to be added at once ; it is only fair to him."
" Mr. Corley : I will have him notified of what has been said and he can

appear here."

Mr. Hodgins : So that is the date at which the Police Magistrate said that,

and I think that fixes the date pretty well.
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EDWARD A. HOBBEELIN, Sworn, Examined by—

Me. Hodgins : Are you a member of the firm of Hobberlin Bros. ? A. I

am manager and secretary-treasurer.

Q. You have a brother as well, have you not? A. Yes.

Q. What is his name ? A.M.
Q. Where is he now? ^ A. He will be on his road to the Coast now.

Q. Are the firm clients of W. H. Hunter? A. Yes, W. H. Hunter is

solicitor.

Q. Are you the Hobberlin whose name has been mentioned here this morning
as having been with Mr. Hunter and Inspector Duncan in their offices? A. No,

not me.

Q. At the time the Farmers Bank failed or after the prosecutions were begun?
A. No.

Q. Who would that be, which of the Hobberlins would it be? A. That
would be the one that would be at the Coast, if any, that is A.M.

Q. What would he have to do with the matter, does he know Inspector Dun-
can? A. Nothing except as a personal friend, just knows him.

Q. Of whose? A. Inspector Duncan; he is acquainted with him I believe.

Q. Is he a personal friend as well as a client of Mr. Hunter's? A. Just

a client.

Q. Was there any other Hobberlin in the firm? A. Mark Hobberlin, but

he has nothing to do with it; the only person if any would be A. M. Hobberlin.

Q. The name given to us was E. A. Hobberlin? A. It is wrong.

Q. You were never closeted ^nth anvbodv, I suppose, in the Detective Office?

A. No.^

Mr. Commissioner: Had the firm of Hobberlin or the company anything

to do with the Farmers Bank? A. No, nothing whatever.

Q. You know nothing, I suppose from what you have said, about what they

would be together for if they were together? A. Absolutely nothing.

DONALD A. YEATS, Recalled:

Mr. Hodgins : The two statements that I have got here of Travers, the first

one is dated on Saturday, taken on Saturday, the 21st January, 1911, at No. 8

Police Station, Toronto, in the presence of Inspector Duncan, Detective Guthrie,

and George Angus, chartered stenographic reporter; the next one is taken on the

25th January, 1911, at the head office of the Farmers Bank, Adelaide street, To-

ronto, in the presence of Inspector Duncan, Detective Guthrie. Mr. G. T. Clarkson

and others? A. I refer to the statement that was made in No. 8 Police Station.

Q. That would be the one taken on the 21st January, 1911? A. Yes, sir.

Q. Then I see that the preliminary investigation in the main conspiracy case

against Watson and others was begun and taken on the 17th February, 1911? Can
Mr. Travers tell the date on which he pleaded guilty?

Mr. Travers: The 13th January, 1911, I pleaded guilty.

WILLIAM SINCLAIR SHAND, Sworn, Examined by—

Me. Hodgins : You are in the Police Department ? A. Yes, sir.

Q. What is your position ? A. Property clerk.

Q. And do you keep a list of warrants? A. Yes, sir.
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Q. You keep the books in which the -warrants when issued are all entered?

A. Yes, sir.

Q. "What is the practice when an information is sworn out and a warrant

signed by the magistrate in Toronto, are you required to register it at once? A.

Yes, sir.

Q. You have your book here? A. Yes, sir.

Q. Is the warrant registered immediately it is issued? A. In some cases,

where a man would be taking a train to leave the city, sometimes it is not regis-

tered, but the custom is and the rule is always to register it before the warrant
leaves the office; but if a man committed an offence and was trying to get a train

sometimes the detective would take the warrant and rush to the train, and it would
not be registered.

Q. Are you in the Police Department or in the Detective Department? A.
In the Detective Department.

Q. Have you the note of the notification or registration of the Beattie Nesbitt

warrant? A. I guess it is entered in the book.

Q. Turn it up ? A. I do not know what date it would be.

Q. I see there is a warrant against W. E. Travers on 31st December, 1910;
foUow it up from that? A. There it is. Dr. Beattie Nesbitt.

Q. You have four warrants there entered up on the 31st January, 1911;
two for conspiracy, one for false returns and one for forgery? A. Yes,

Q. That is the date at which they reached you, is it? A. I would not be

clear on that point.

Q. What is your practice as to entering? A. It is the custom.

Q. If you got a warrant on the 31st January, issued two or three days before,

what date would you put in your book, the date of the warrant or the date you
got it? A. The date I got it.

Q. Would that indicate the date you got it? A. No, I would not be clear

on that either.

Q. Why not ? A. Because it may have been handed to me later and entered

up as being issued in that particular month.

Q. Have you any recollection about the Beattie Nesbitt warrant? A. I

am inclined to think that that was the case; that those were handed to me some
little time after they were really issued, and I entered them up in the latter part
of that month because it was in that month they were issued.

Q. Does the handwriting indicate anything about those last four, the ink

and so on? A. Yes, I can see it is a different ink and different time.

Q. And that is what makes you think so ? A. Yes.

Q. Your recollection is they were handed to you some time after they were
issued ? A. Yes.

Q. Whom by? A. I expect it would be by Inspector Duncan.

Q. Is there any reason you know of why they should not have been handed
to you the date they were issued ? A. No.

Q. If they had been, would that have been in accordance with the almost

invariable practice? A. That would be the regular practice; I should get them
the day they were issued.

Q. This would be an exception then? A. Yes.

Q. When that is entered there and registered, is any notification sent out?

A. That would be a matter entirely with the inspector; I would have no interest

in that matter at all.

Q. What is the practice about it when the warrant is issued; it is, as you
say, brought to you and recorded immediately? A. Yes.

Q. Then what takes place with regard to its execution; is there any notice

given to the city police, for instance? A. There is a report made of the circum-

''tances in connection with the warrant and the offence committed; those are con-
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veyed by the detective who is marked for the case to the inspector, and he either

wires or telegraphs to whatever city the man is supposed to be in.

Q. If those were not returned to you, handed in to you promptly on being

issued, would that delay the notification? A. Not necessarily; the inspector

could still write or still communicate with outside points.

Q. The practice is as you detail: bring it to you, have it recorded and the

report goes on, and notification? A. Yes. .

Q. Is there any book called the " Occurrence Book " ? A. Yes, in which

all reports are made of everything.

Q. What do you remember about entries connected with these warrants in

that book? A. The occurrence would not be made owing to the number I see

here opposite Dr. Beattie Nesbitt's name; the occurrence with reference to that

case has not been made till late in the year of 1911.

Q. Why would that be ? A . That I could not say ; that is a matter entirely

with Inspector Duncan.

Q. That he would have to account for ? A. Yes.

Q. You have a series of numbers there? A. The number of the report

would indicate that it was not made until late in the year.

Q. That is taking it in its proper sequence? A. Yes.

Q. It would be considerably later than those that appear prior to it? A.

Yes.

Q. Is it your duty to notify anybody, the city police for instance, immediately

on a warrant being issued? A. Yes, in the Divisional cases if the warrant is

issued for a man, in whatever district the man is supposed to be I ring up and
notify the acting detective that a warrant has been issued for a man, giving the

name and address and giving the offence.

Q. That is when the warrant is issued you notify, if possible, the most likely

spot ? A. The detective would not receive that report till the following morning
when he comes down to the oflSce.

Q. He would not receive that? A. He would not receive the written part

of it; I would give him all that is on the occurrence over the telephone and he

would act on that, if he could get the men in the night before.

Me. Commissioner : He is speaking only of the city ? A. Yes, just of the

city.

Mk. Hodgixs: Does not it go further than the city? A. Vo, I would
not interfere outside the city.

Q. Would not you send them to all divisions in the city ? A. For instance,

if there is a warrant for a man in Stratford I would not interfere at all, I would
simply communicate the facts to Inspector Dancan.

Q. If a man was in West Toronto or might be there and might be in East

Toronto ? A. I would telephone to the station.

Q. To which? A. To No. 10 or No. 9 station, as the case might be.

Q. Suppose you were not certain which it was in ? A. If that was the case

I would have to leave it in abeyance till the detective got the report himself on

the following morning.
Q. Would it go on the occurrence sheet what you did? A. The telephone

message would not. You understand when the warrant is taken out, the party

tak;ng out the warrant would come up to the oflSce and give all particulars about

the man that is wanted, and from that I would telephone to the different stations.

The detective would not receive that report till the following morning.

Q. That is what I thought, that you put it on your occurrence sheet and

notify the other stations? A. Yes.

Q. Did that take place in the Beattie Nesbitt case until the warrants were

finally turned in? A. Apparently from the number the report in his case was

not made till verv late.
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Q. Would the notification therefore be delayed? A. Apparently we were

not familiar with the facts until later.

The Commission adjourned at 12.05 p.m. until to-morrow, July 18th, 1912,

at the Pailway Committee Eoom of the Senate, Ottawa.

Ottawa, July 18th, 1912.

The Commission resumed in the Eailway Committee Eoom of the Senate, at

11 a.m.

PEESEXT :—

Hex. Sir William Meredith, Commissioner.

Frank E. Hodgins, K.C. and John Thompson, K.C. representing

the Dominion Government.

GEOEGE EDWAED MULLIGAN, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgins : Are-^you the proprietor of the Eussell House in Ottawa ? A.

Yes.

Q. You were I suppose in 1906, were not yon? A. Yes.

Q. Have you your hotel register of November, 1906, with you? A. Yes.

Q. Let me see it? A. (Produces).

Q. This stops at November, 28th, have you not the one succeeding that? A.

Yes.

Q. Where is it? A. Down at the hotel.

Q. "Why was it not brought up ? A. I supposed that was the only one you

wanted.

Q. I want the other one ? A. I will send for it. The reason why that book

did not come up I am asked something I do not know anything about.

Q. You refused to let Mr. Thompson go over the books? A. I refuse to

let anybody go over our books.

Q. If you had allowed him to indicate— ? A. Mr. Thompson might have

indicated to me and I would have brought whatever he wanted brought.

Q. Have you sent for it? A. Yes.

Q. You have Mr. Peter Eyan registered I see on the 28th? A. Yes, sir.

Q. And Mr. James Pearson? A. Yes; we have quite a few from Toronto

there on that date.

Q. I suppose that would indicate his arrival in the morning would it not?

A. Yes, sir.

Q. There is no room number? A. No, he did not have a room.

Q. How do you know ? A. It would have said in that column.

Q. This does not indicate he had a room ? A. No, he had no room.

Q. Was Anderson with him ? A. That I am not in a position to say, I do
not know.

Q. Who came with him? A. I do not know that anybody came with him.
Mr. O'Brien is coming up here, I have sent him after that book and he will be able

to give you more information on that point than I.

Q. Is that " E.P." after his name ? A. That means European,
Q. Have you rooms A. B. C. D. and so on, as well as numbered rooms? A.

No, sir.

Q. I suppose you know Peter Eyan? A. Very well.

Q. Was he in the habit of staying at the hotel when he came down? A.
Yes, sir, I have never known him to stay over night except once in my life I think;
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he used to come in in the morning and go out on the late train. Our cash book
does not show that he paid us an}'thing on that date. On the European plan he
would pay as he got his meal, the cheque would be handed him after he had his

meal and he would pay the cashier and it would not appear in the cash book.

Q. I thought you had a system under which you could sign a cheque there?
A. Yes, in that case that check is brought to the office and charged up to his

account.

Q. Look and see what his account shows? A. I can tell you what hia

account shows ; it does not show in this book ; I will have that brought up for you.

0. What book is that you have? A. This is the cash book; it is merely
transferred in our transfer ledger with European plan marked after it with no
room attached to it.

Q. What book is this you have got? A. This is my cash book; I have sent

for the other book.

Q. Will you send for the ledger ? A. Yes, sir.

Q. Now, let me look at the cash book? A. Yes; his name would not
appear there if he paid for his meal in the restaurant unless he signed a check
which the transfer ledger shows he did not do.

Q. Do you find him on the 29th or 30th or did you look? A. I did not

look.

Q. Your hot-el is, and was at the time, a resort was it not for almost every-

body that comes down ? A. Well, we had up, to the present time

—

Q. A great meeting place? A. Yes.

Q. Do you remember what Mr. Eyan was doing that day at your hotel? A.

No, sir, I do not.

Q. Did you see him at all ? A. Of course I have seen him quite often, but
I would not remember that particular date.

Q. You have no recollection whether he was there for a day or two days?
A. None in the world except just what the book shows.

Q. Would you know when Mr. Hunter who is registered the same day, went
up—do your books show? A. Yes, sir.

Q. This one or the ledger? A. The ledger will show.

Q. The same with regard to Travers? A. Yes.

Q. Could Mr. Eyan have the use of a room of he wanted it? A. I suppose
he could, but it would be assigned to him on the book.

Q. He was well known? A. Yes.

Q. If he wanted a room without your charging for it he could have had it?

A. We would charge him for it.

Q. Just for the temporary use during the day? A. Surely, he might throw
some person out of a room that day; all hotels charge.

Q. I am speaking of your hotel ? A. Yes, of course if he wanted it for five

minutes or so to wash he might get it ; if he occupied it for any length of time he
would have to pay for it, and it would show on our cash book.

Q. Had'you any guests- on that day who had rooms who were not registered?

A. I prefer your asking that question of Mr. O'Brien, because he would know
better than I do.

Q. ^Vllat is your knowledge of it ? A. I could not say, I do not know, they

did not get them through myself.

Q. It is possible there may have been some, if so O'Brien will know? A.

O'Brien will know if they had.
Mr. Commissio^'er : Who is F. W. Grant, of Midland ? A. I do not know

him.

Q. Who is J. T. Johnston, of Toronto ? A. I think he is a travelling man

;

ray room clerk looks after that book and he will know.
Q. GeoTge Anderson, don't you know him? A. No.
Q. What does room 7 mean in pencil here? A. Sample room.
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Q. That would indicate he was a commercial traveller? A. Yes. Those

figures were made by Mr. O'Brien. I guess I do not know Anderson. I think

Anderson was afterguards connected with the Rea Co. over here, I think that was

the man.
Q. I? lie a tall black haired man? A. 'No, he is a red haired man.

Q. Who is George Eoss, of Toronto? A. That might be the Hon. Mr.

Hoss.

Q. Xo, he is George AV., room l-'55; probably Mr. O'Brien may be able to

tell. There was George Ross, the Post Office Inspector, would it be he? A. I do

not know.

Q. AYh at does that tick mean in red ink? A. That means likely he did not

want a room when he came in, and) they just ticked it off.

Q. What do these figures 30 and 25 mean? A. That means rate.

Q. The rateq vary? A. It is a private mark of our own.

Mr. Hodgins : Do you ever have auction sales of timber limits ? A. Yes.

Q. Is that of frequent occurrence? A. It was a few years ago, more so

than to-day; because any limits that are sold around here as a rule are sold in our

place.

Q. Where do they sell them? A. From the stairs as a rule, or just from
the lobby.

Q. Just outside the office of the hotel ? A. Years ago when we had big stairs

in the office there in the lobby they used to sell them from the stairs; the last

couple of years they stand on a table in the lobby.

Q. Did you make any charge for selling in there? A. No, sir.

Q. You let some one come in and not even pay for a room and use your

hotel to sell limits and not charge them? A. Yes, it is an attraction, it brings

a lot of people there.

\MLLIAM S. CALVERT, Recalled:

Mr. Hodgins: I do not think when you were examined before I asked you
whether you knew Mr. Peter Eyan ? A. I do.

Q. Have you known him for a long time? A. For a number of years; I

do not remember when I met him first.

Q. He is registrar of East Toronto? A. Yes.

Q. A well known politician I am told ? A. Well, I do not know in regard

to a well known politician, I do not know that he has ever run as a member.
Q. You live in the west of Ontario and we had a gentleman from there who

«aid he did not know Mr. Ryan and never heard of him ? A. I read that in

the paper the other day.

Q. You would not go that far? A. No, I know Mr. Ryan very well as a

friend.

Q. He was a politician although he did not occupy a seat in Parliament? A.

I understood he used occasionally to speak on the stump.

Q. I think you could safely go that far ? A. Yes, while I never heard him.

Q. Did Travers know him before he met him in Ottawa ? A. I have not

the slightest idea whether he knew him or not.

Q. He says you introduced him ? A. I saw by the papers that he had asked

me to introduce him to Mr. Eyan, whether I did or whether I did not, I have not

the slightest idea, because I have introduced many a man and I do not know whether

I introduced him or not, I have no recollection of it whatever.

Q. What Travers says at page 1660 is this:
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" Q. Mr. Calvert says he only met you when he presented the letter of intro-

duction to him? A. He is mistaken about that, because we were in the Russell

House together and he introduced me to several people."
" Q. Introduced you to Mr. Ryan ? A. Yes, that is my recollection."

Witness : My recollection of that would be that that would be after the intro-

duction, I do not remember of ever seeing or hearing of Mr. Travers, I may have

heard of him, because he says he wrote to me—but I do not remember anything of

the man at all until he brought the letter of introduction ; I had nothing in common
with him, and consequently I knew nothing of him in particular.

Q. You think if you introduced him to anybody it would be after he pres-

ented his letter of introduction ? A. I would think so, because I have no recollec-

tion of ever meeting the man before, and if I did introduce him I would simply

introduce him in a casual way.

Q. That was at the Russell House: he also says he was in 'So. 16 Committee
Room with Mr. Calvert after that, and was introduced to fifteen or twenty? A.

I do not know what he would be doing in 16; I do not remember him in connection

with the charter at all.

Q. What do people do in 16? A. Simply as people would come in here
and cha't with their friends.

Q. •What is room 16? A. Right off the House of Commons. It is the Gov-
ernment Members room. Xo. 6 is the Conservative room; nothing in that any
more than friends stepping in and chatting with other people.

Q. I am only getting your recollection as contrasted with Travers; would he
be right in saying that he was in that room and he was introduced then by you to

fifteen or twenty ? A. I do not suppose for one moment I would take the trouble

to introduce Mr. Travers to fifteen or twenty members ; he may have come in there

and I may have introduced him; at that time I suppose Mr. Travers was looked

upon as the coming man in connection with the Farmers Bank; he had been in

Hamilton a good many years and I suppose had a fair reputation, and I knew
nothing of him ; naturally you would say " This is Mr. Travers."

Q. You had charge of the bill? A. I had charge for Mr. Urquhart and
the provisional directors. I did that in many cases.

Q. You say he would be looked upon as the coming man? A. I presume
if he came down representing the Farmers Bank as being introduced by Mr.
Urquhart and probably—I do not remember what the letter said, but I presume it

was giving me to understand that he was likely to be the manager of the bank, I

suppose we would look upon him as a man of some standing.

Q. You had a room at the Russell House ? A. I was at the Russell House
probably in the neighborhood of 14 years on and off.

Q. You had a room there at the Russell House at this date? A. Yes.

Q. What was the number of it? A. I have had different rooms: I fancy

at that time I had room 80, I am not just sure. I occupied room 80 for quite a

while, and I fancy it would be at that time.

Q. Did he present his letter of introduction to you early in the day ? A. In

the morning a boy came to my room.

Q. With the letter ? A, No, with his card I fancy, or told me a gentleman

wanted to see me, I cannot remember exactly, and I said " All right, I will see him
shortly". I was getting ready to come up to the House of Commons and I said
" I will come down and see him when I am ready ". And I came down to the

rotunda and met the gentleman and he gave me the letter of introduction ; that is

my recollection of it.

Q. The letter did not accompany his card ? A. I do not think so ; I cannot

just remember but my impression is he handed me the letter. I said " All right,

Mr. Travers I am going up to the House," and on the way up Mr. Fielding the

Finance Minister was in the building, and we walked across here and the messenger

was at the door and he said Mr. Fielding was not in, but he will be in shortly. We
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stood there perhaps three or four minutes, there were one or two other gentlemen
standing there at the time and Mr. Fielding came in and I introduced him the
ordinary way as I would anybody else.

Q. Just as Mr. Fielding came in? A. Mr. Fielding came in, we just met
him at the door and I told him, I fancy we stepped into the door, and I introduced
Mr. Fielding to Mr. Travers^ and my recollection is I came up here to the House.

Q. Travers arrived on the morning of the 88th that would be the day? A.
I do not remember the day.

Q. When was it you introduced him to people in the Russell House, later on
in the day? A. I do not recollect of introducing him to any person in the
Eussell House; if I did, it was in the most casual way.

Q. Did you meet him after you had left him with Mr. Fielding, did you meet
him again? A. I have no recollection of meeting him because I had no interest

in it, I was not interested at all further than to please Mr. Urquhart and the gentle-
men connected with it.

Q. Did you have any communication from Travers after you left him at the
door of the Finance Minister's room ? A. Not that I remember of.

Q. Possibly you may have seen him ? A. I may have seen him, but it was
simply a matter of routine business with me, and whatever I did, I did it in the
ordinary way, and of course I do not recollect of having seen him.

Q. You have told us that ? A. I do not recollect of having seen him at all.

Q. Did you hear from him afterwards? A. I do not remember hearing
from him ; I might have but I do not remember.

Q. Did you meet W. H. Hunter ? A. I do not think I know Mr. Hunter

;

I cannot place Mr, Hunter.

Q. Did you see Mr. Fielding afterwards and ask him what he had done for
Travers? A. I don't think I did. I do not remember of having done so.

Q. Mr. Travers I suppose had explained what he wanted to you? A. The
letter said he came down for that purpose to get the certificate for the Farmers
Bank I presume.

Q. He was in a hurry to get it ? A. I suppose he was.

Q. Having introduced him? A. He had only a limited time to get it, we
only gave him six months, and I do not remember when the six months would be up.

Q. In January? A. Well, he got the certificate in November.
Q. Did you never have curiosity enough to ask Mr. Fielding afterwards? A.

I never asked Mr, Fielding as I did hundreds of things and hundreds of times,
various things; I was not interested in it particularly further than a public man
to give them the legislation that I presumed was correct. It was a bill called the
Farmers Bank, and I was a "little interested that it would not be turned down,
because I would not want it to be said that we turned down a bill of farmers and
we gave it to somebody else.

Q. I suppose that motive would operate in the face of opposition to the
granting of a certificate? A, It would what?

Q, It would operate, if there was opposition to the granting of the certificate?

A. Operate to give it to them ?

Q, Yes? A. If it was correct they were entitled to it,

Q. Did you tell Mr. Fielding that? A. I told Mr. Fielding that; my
recollection of it is if it is correct then they are entitled to it, and not if it is not.

Q. Had it been a matter of discussion whether or not it would be advisable
or inadvisable? A. Not with me,

Q. To turn down the farmers' application ? A. No, no discussion with me.
Q, Mr. Travers represented the farming element in seeking a bank? A. I

do not know that Mr, Travers was taken into consideration particularly at all.

Q. It was the farming element? A. No, it was the gentlemen promoting
the bill in the first place, and they seemed to be good men.
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Q. Who were they? A. The provisional directors, and Mr. TJrquhart as

their solicitor.

Q. Who were they? A. Mr. Fraser, Dr. Ferguson and the other gentle-

men; I presume they were all good men.

Q. Did you get a note from Mr. Travers after his interview with the Finance
Minister ? A. I do not remember any note.

Q. Did you get any envelope from him? A. No.

Q. Did you ever see any envelope addressed to Peter Eyan? A. No,
directly or indirectly in any shape or form, or anybody else in connection with
anything of the kind, and such a suggestion was never mentioned to me or by me.

Q. What suggestion ? A. About giving an envelope or a cheque or anything

of the kind.

Q. Was any contribution made by Travers to the party funds? A, Never
that I knew of, never known to give a nickel.

Q. Would you know if he had ? A. I might not know.

Q. Did you introduce him to Mr. Emmerson? A. Not that I know of;

do not remember introducing him to anybody but Mr. Fielding; if I did it was a

most casual thing.

Q. Were you advised by Mr. Fielding when the certificate had been issued?

A. I do not think so, no.-

Q. Or by Mr. Boville ? A. No ; do not remember of them ever advising me
in connection with it at all. Why should they?

Q. I did not know whether you had interest enough to ask? A. I do not
think I ever asked.

Q. Were you consulted after Sir Edward Clouston's letter was received by
the Department? A. No.

Q. Were you advised of it? A. No, knew nothing of it until I saw the

evidence.

Q. Were you ever advised that Mr. Leighton McCarthy had protested against

the issue of a certificate? A. No, not advised.

Q. Never heard of it? A. Saw fE in the papers.

Q. Did you discuss that phase of it with the Finance Minister? A. No;
Mr. Fielding did not discuss those things ; he generally dealt with them himself.

Q. Or Mr. Boville? A. No.
Q. Or any one in the Department? A. No one that I remember of.

Mr. George E. Mulligan produced the register of the Russell House, beginning
the 29th November, 1906, and also the ledger.

JOHN O-BRIEN, Sworn, Examined by—

Mr. Hodgixs : You are the room clerk ? A. Yes.
Q. You were also room clerk in 1906 ? A. Yes.
Q. We find on the 28th November Mr. Ryan's name there? A. Y"es.

Q. Who did he come with ? A. I could not say.

Q. I suppose you know him? A. Yes.
Q. He is a frequenter? A. Yes.
Q. Always comes there when he is down? A. Yes.
Q. You knew him pretty well? A. Yes.
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Q. What time does that indicate that he arrived? A. I could not say

that ; it is somewhere in the morning, but I' could not say what time.

Q. You see " L " stands for lunch opposite his name ? A. That is for

lunch.

Q. And it would look as if he had not come in early to breakfast? A, No.

Q. Why did he register if he was not taking a room? A. The majority of

people do that in case anybody should inquire for them or any telegrams come for

them we would know they are there. There are a lot of people registered who

did not have rooms.

Q. Did he have a room? A. No, sir.

Q. 'How can you tell? A. There is no room marked off.

Q. He might have had a room and not be marked down? A. Not as a

rule, we do not do that.

Q. He was auctioning off some limits and you did not charge him for the

use of the hotel rotunda, would not they give him the use of a room ? A. No, the

ledger shows too he did not have a room; here it is here.

Q. Under what date? A. The 28th November.

Q. Why is his name entered in this ledger ? A. We always put them through

because we have to copy the names off there.

Q. What do the entries indicate? A. This is the room and this is the

arrival and this is the departure.

Q. What is the departure ? A. He did not have anything, we marked him
off.

Q. You do not put down any date, you just put a couple of strokes? A.

Yes; that stands for European.

Q. Look him up on the 29th and 30th? A. He is not registered on the

29th or 30th in this book.

Q. What do these marks indicate in that register opposite his name? A.
" E. P. ", European ; we marked him off as not staying over night.

Q. You do not find him there on the 29th or 30th, according to the ledger?

A. No.

Q. What was Mr. Calvert's room at that time? A. He had several rooms
there ; I cannot just toll you offhand what room he has had.

Q. Look on the 28th ? A. It would not show in here because he has been

a regular boarder.

Q. Do not you keep a list of the regular boarders in any book? A. Yes.

Q. He thinks it was 80 ? A. He has had 80 and 146 for years.

Q. Would you look at W. E. Travers on the 28th or 30th; tell me when he

arrived? A. He arrived on the 28th.

Q. Tell me when he left ? A. He left on the 1st December.

Q. Would that be the evening of the 1st? A. It might be the evening of

the 1st; on the European plan we charge for the night only; we have him marked
out on the morning of the 1st December after breakfast.

Q. Would that indicate he left by the morning train for Toronto, having
slept the night, November 30th? A. He slept the night of the 30th.

Q. Do you find W. H. Hunter registered and what date did he leave? A.

He did not stay over night; he did not have a room either.

Q. He was there on the 28th, apparently left that night? A. Yes, sir.

Q. Was Mr. Emmerson a guest at that time ? A. I could not say, sir.

Q. Would the ledger show? A. No, they would not show the permanent

people.

Q. If he was a transient guest? A. No, sir.

Q. I suppose you recall Travers, you know him? A. No, I do not.

Q. Was not he there more than once after that? A. He might have been,,

but it is so long ago that I do not remember.
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Q. Do you know Mr. Hunter? A. Yes, sir.

Q. Quite sure you do not know and did not know Mr. Travers at that time?

A. No.
Q. He stayed three days in the hotel ? A. We had quite a few people there,

and unless he was coming back and forth all the time we would not know him

very well.

Q. He has said this, that he got from somebody at the desk in the hotel the

room number of what he was told was Mr. Peter Ryan's room, and that he handed

in a letter with that room number on it addressed to Peter Ryan, Esq. ; have you

any knowledge of that? A. No, sir.

Q. Supposing that took place, what would you do with the letter? A. If

he sent it in a letter addressed to Mr. Ryan and Mr. Ryan had not a room we would

give it to him as soon as we saw him ; that is the reason they register.

Q. If he had not a room and a letter was handed into you addressed to Peter

Ryan you would keep it and endeavor to get him as soon as you could? A. Yes.

Q. If it had a room number on it, say Peter Ryan, room 300, and you being

room clerk knew he had not a room what would you do with it, send it up to the

room ? A. No, we would keep it at the office because we would know he had not

a room.

Q. You know Mr. Calvert? A. Yes, sir.

Q. Did Mr. Ryan say anything to you about him? A. No.

Q. Make any inquiries about him? A. I do not remember.

Q. Mr. Calvert says Mr. Travers' card was sent up to his room in the morning

of that date, and he came down and was presented with a letter? A. I do not

remember that.

Q. Had any people at that time rooms who were not registered? A. Not to

my knowledge; we always make them register before we give them a room.

Q. Sometimes it is inconvenient for some people to be on the register, is it

not? A. They have to register for a room.

Q. A man coming there to stay there permanently? A. They do not

register, people like that, who have the rooms by the month they do not register.

Q. So that there may have been people there who are not on the register who
had rooms? A. Yes.

Me. Commissioner : Who is George Anderson ? A. He is a traveller from

Toronto.

Q. Did he come with him? A. He came in at the same time.

Q. By the same train probably? A. Yes.

THOMAS C. BOVILLE, Recalled by—

Mr. Hodgins: You were examined before? A. Yes.

Q. And owing to something that Travers has stated I want a little further

information from you; he says the actual subscriptions for these shares were sent

down to him in OUawa; you know what I mean, the subscriptions signed by the

individual shareholders agreeing to take shares, which would be signed throughout

the country and collected in the office of the Farmers Bank? A. Yes,

Q. And he said those were sent down to him while he was in Ottawa, and he

went over those, as I recollect his evidence, or some of them, with the Minister ; now

I want to know whether you ever saw them? A. No.

Q. What he says is this, page 505 :

'•'

Q. Did he ask you— that is speaking

of Mr. Fielding—to see any of the subscriptions which you had sent down A,

No, he did not, because I am under the impression that Mr. Boville or ^Ir.

Boville's assistant looked at some of them; I remember taking them over.
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" Q. They are all here, a pretty large bundle ? A. Yes, but they were not

in that shape; we had them all in condensed form.
" Q. So that is was possible to carry them about ? A. Yes.

"Q. AVhat is your recollection of any one in the Finance Department looking

at them ? A. My recollection is I think it was Mr. Boville ".

Witness : No, I never saw them ; the only document with regard to the sub-

scriptions which I have at all any recollection of seeing was the list of subscrip-

tions attached to the affidavit, not the original subscriptions but the list as attached

to the affidavit.

Q. He put the date at which he thinks you saw them the second day after

Hunter left, which would be the 30th, that would be the day on which the certi-

ficate issued. On page 506 :

" Q. And as you got your certificate on the 30th, I suppose if Mr. Boville

saw those subscriptions he would have seen them on the 30th? A. On the

morning the first time I went over.

" Q. Is that the morning you went over and just saw Mr. Fielding for a mo-
ment and Avas put off till the afternoon? A. Yes.

" Q. You took over your subscriptions with you? A. Yes, that is my re-

collection.
" Q. Who asked you to show them to Mr. Boville? A. I do not think any-

body asked mey I was speaking to him as I passed in and laid them down.
" Q. You said you laid the subscriptions down when you were speaking to

Mr. Boville; what did you do that for? A. I just invited him to look at them".
Then later on :

'' A. When we went in the first time we showed everything

to Mr. Boville, all our notices and affidavits and everything ".

Then on page 507 he says: "I am positive that we looked at two or three of

those subscriptions ''.

Witness : I have no recollection whatever of any of those original subscrip-

tions having been submitted to me.

Q. Would Mr. Eoss by any chance have seen those subscriptions if they were

down there? A. What date was this, 1906?

Q. Yes? A. I do not think Mr. Eoss was appointed at that time.

Q. He said that in his conversation with the Finance Minister there were

specific discussions with regard to some of the subscriptions, and that he made an
explanation that certain subscriptions of the list should really have been taken off,

and that there was no provision in the Bank Act to take them off, that he had to

put on Lindsay's subscription to make a larger amount? A. I have no recollec-

tion of anything of that kind.

Q. The Lindsay subscription was a $50,000 subscription? A. Was a large

one, yes.

Q. And he thinks that was discussed ? - A. Yes.

Q. At page 508 he puts it this way: he speaks of Mr. Fielding's interview,

then he says, " Mr. Boville's was very different altogether. I saw Mr. Boville as I

passed through in the first place; 1 had no discussion whatever with Mr. Boville

regarding any subscription, that list, or anything about the subscriptions, but I

had the second day when I went in; he looked at them but did not pay very much
attention to them, that is my recollection of it.

" Q. In order to make it quite clear you went into Mr. Boville's office with

the subscriptions? A. The second day.
" Q. The day you got the certificate ? A. The day I got it, yes.

" Q. Did you discuss any subscriptions with him ? A. No ".

Then a little later on. he said :
" We deposited the list and the papers in the

first place, and the second day I went there I laid the subscriptions down. I

thought they would look at them while I was away.
" Q. Did you tell him what they were ? A. Yes ".

Then he says you could not help seeing them?
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Witness: I have no recollection of the original subscriptions whatever.

Q. Did the Finance Minister, Mr. Fielding, discuss with you any individual

subscription? A. I think our discussion was rather on general lines, that the

subscription list was a large one and seemed fairly well distributed., but I have no
recollection of the discussion of any particular subscriptions.

Q. He says he discussed specifically with Mr. Fielding the $50,000 subscrip-

tion of Lindsay ; did Mr. Fielding discuss that with you ? A. I have no recollec-

tion whatever of a discussion of that kind.

Q. Travers further says that he had three interviews with the Finance
Minister; are you able to say whether that is in your knowledge or not? A. I

could not definitely state as to the number of interviews; I knew there were some
interviews.

Q. Did Mr. Travers mention to you the Laidlaw subscriptions which were
the subject of a suit? A. No.

Q. Did you discuss them with him at all? A. No.
Q. Did Mr. Fielding mention it to you? A. No.

Q. Or any other individual subscription? A. No.
Q. He says there is no doubt that Mr. Fielding had been communi-

cated with and spoken to by numerous peoplei about the list, were you one of those

who had informed Mr. Fielding at all? A. No.

Q. How did it come that that letter was written asking for the individual

amounts paid on the various subscriptiuns? A. On account of these floating

rumors which have been referred to before that it was possible that the directors

may have been endeavoring to obtain advances from the banks to make up their

$250,000 we wanted to make certain whatever money came to us in the shape of a

deposit came legitimately from the subscribers.

Q. Very shortly before Travers came down that letter was written ? A. Yes.

Q. That vv'as written anticipating an application? A. Yes.

Q. He brings you down the list showing you the subscriptions, the individual

amounts paid apparently? A. Yes.

Q. And then it is that he says Mr. Fielding, and it seems natural although

Mr. Fielding denies it, that inquiry would be made as to the individual subscrip-

tions; did you make any inquiry? A. No, we relied on the affidavit.

Q. If Mr. Travers is right in saying he spoke to the Minister—the Minister

denies it of course—at all events as you know you were not communicated with by

either Travers or Mr. Fielding? A. No.

Q. He said that in discussing the Laidlaw subscription he pointed out that

there was nothing to permit him to take them ofi the stock list once they were put

on there; that is a peculiar question, and if it came up I fancy you would remem-
ber it ? A. I fancy it would stay in my mind.

Q. Do you remember it at all? A. No.

Q. Had vou discussed that with Mr. Fielding in a general way apart from
any specific reference to the Laidlaw subscriptions? A. No.

Q. Did any telephone message come on the 30th before the certificate was
issued from any one regarding the issue of the certificate? A. Any telephone

message?

Q. Yes? A. Of what nature?

Q. Objecting to it being issued or saying that the letter was on the way?
A. No.

Q. No telephone from the Bankers' Association? A. No.

Q. None from Sir Edward Clouston ? A. No.
Q. Or Mr. Knight? A. No.
Q. Did you discuss at all with Mr. Fielding what he and Mr. Calvert have

mentioned, the fact that this application was made on behalf of the farmers prac-

ticall}', and that they did not want it said that they had turned down the applica-

tion? A. There may have been some conversation of that kind, but not a dis-

cussion.
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Q. Were you present at any of the discussions between Travers and Mr.

Fielding? A. I may have been called in by Mr. Fielding for a few minutes, it

is quite possible.

Q. Have you any definite recollection ? A. No definite recollection.

Q. Could not say what occurred? A. No.

Q. The Ministers Budget speech had been delivered as far as I can make out

on the 29th November? A. Yes.

Q. And the 28th was the day Mr. Hunter and Mr. Travers were in Ottawa?

A. Yes.

Q. And if they came in apparently they did not see Mr. Fielding ? A. No,

I do not think they would because he would be very busy in his preparation, see

nobody.

Q. Mr. Calvert's recollection is that he introduced Travers to Mr. Fielding

on the 28th ? A. It may be, but it is not likely Mr. Fielding would be interrupted

in the preparation of his Budget.

Q. You think he would be busy? A. Yes, rather.

Q. Then you would be the one that he would naturally communicate with?
A. Probably left his papers with me on the 28th.

Q. Was he conscious of any hitch on tlie 28tli ? A. No other hitch than

any hitch that would arise out of my letter to him with regard to the subscriptions

from each individual shareholder.

Q. Did he deliver those to you on the 28th ? A. Yes.

Q. After looking at it as you did, did you say anything to him about it to

lead him to think there was a hitch? A. No, I do not think so.

Q. Was there a hitch ? A. There was not any hitch ; the papers seemed to

be in order; the list of subscriptions seemed to be fairly large and widely distributed,

and on the face of it there apparently was not any hitch.

Q. You sent it over to the Deputy Minister of Justice the same day accord-

ing to the letter? A. Yes.

Q. That would not have been done if you had not been satisfied with the list?

A. No, we would have held that for discussion.

Q. Did any one speak to you on the 28th and urge you to help it through?
A. Urge me ?

Q. Yes? A. No.

Q. Or say to you, help it through? A. I have no recollection of any one

having said anything to me of that nature with regard to putting through the

certificate.

Q. I am not suggesting there was anything improper in that; did any one

in a friendly way say to you " Now, here is this man down, help it through " ? A.

I have no recollection of anything of that kind.

Q. Did you have any talk with Mr. Calvert on the subject? A. I have no
recollection of a conversation with Mr. Calvert; I may have met him on the street

casually ; I have no recollection of him coming to the office specially.

Q. Or any of the Ministers ? A. No, no recollection of any Minister having

spoken to me with regard to it.

Q. Nor any one else? A. No; I think the negotiations were between Mr.
Fielding and myself altogether.

Q. You say the 28th and 29th and 30th were the three days and only the

three ? A. Yes.

Q. You do not recollect any one at all speaking to you ? A. No recollection.

Mr. Commissioner : What day was the 28th ? A. The Budget speech would
probably be delivered on a Thursday ; it was delivered on the 29th.

Mr. Thompson: Wednesday was the 28th November, 1906.

Mr. Commissioner: Have any regulations been passed as to what is to be

done in order to obtain a certificate ? A. No regulations have been passed.

Q. None have been passed up to this date ? A. No.
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Q. You simply act upon the provisions of the Bank Act ? A. Yes.

Q. How far is that a matter of routine before it reaches the Treasury Board

or the Minister, departmentally, if I may use that expression? A. The various

clauses of the Bank Act—what would probably be done, the various clauses of the

Bank Act leading up to the granting of the charter would be taken, the notice in the

Canada Gazette would be checked to see those were correct; the deposit would be

examined to see that that was correct ; the various steps, the election of directors and

60 on would be verified in whatever manner seemed best to us by affidavit or other-

wise, but we satisfy ourselves that the various steps required by the Bank Act are

taken ; the duty is sometimes subdivided.

Q. That is primarily your responsibility? A. Yes.

Q. If the papers appear in order what is the next step ? A. Then I would

advise the Minister of Finance that the Department had gone through the papers

and that they seemed to be in order, -nere apparently to us in order, and await his

further instructions.

Q. Is there any certificate given by you or by any officer that the papers are in

order? A. Xot always; sometimes an officer will certify he has gone through

the papers, and sometimes he will report verbally.

Q. Does the officer assume any responsibility for examining the list in order to

determine whether it is a good list of shareholders ? A. Xo ; I myself would look

through it and gather generally whether it is a good list.

Q. For what purpose? A. Simply for advising the Minister that the list

was widely spread.

Q. Do you assume if it was not a satisfactory list the Treasury Board might

refuse to grant the certificate ? A. By all means.

Q. That you understand to be in the discretion of the Board? A. Yes.

Q. The letter that Mr. McCarthy had written had been withdrawn? A.

Yes.

Q. You treated it as if it had never existed ? A. Yes.

Q. Do you not now see that that was probably a mistake ? A, Oh, yes.

Q. The letter contained two branches, one of which contained information as

to the discounting of the notes, and the other the complaints of his clients? A.

Yes.

Q. So that as far as the discounting of the notes was concerned that remained,

although the documents were withdrawn? A. Yes.

Q. But I suppose that escaped observation? A. That was off-set, sir, by

the very clear and distinct affidavit.

Q. You had the affidavit? A. Yes.

Q. You spoke about a letter you wrote to Travers? A. Yes.

Q- I do not see it among the papers; what date was that? A. It should be

there ; it would be a week or two before that.

Me. Hodgins: ISTovember 21st is the date.

Mr. Commissioner: Is that this letter of November 21st, 1906; "Referring
to your letter of the 23rd October, making a deposit under section 13 of the Bank
Act of the sum of $250,000, I have no doubt that you will be applying very shortly

for a certificate under section 14 to commence business. In the papers to be sub-

mitted to the Board in support of the application there is a list of bona fide sub-

scribers "—I suppose that meant there is to be a list? A. Yes.

Q. " There is a list of bona fide subscribers of capital stock of the bank show-
ing subscriptions to the extent of $500,000. Would you be so good as to have added
to this list for submission to the Board a statement showing the actual amount of

cash paid up by each subscriber". That last paragraph, what led to that? A.

These statements that were spread abroad.

Q. I see in a letter you wrote to Mr. Clouston on the 3rd December you say

:

"I previously had some conversation with Mr. Fielding, who was very busy in the

preparation of the Budget speech, with regard to this application. But on Friday
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last, the day after the delivery of the Budget Speech, Mr. Travers, the General
Manager had an interview with him. In the course of this interview that gentle-

man gave a most positive assurance that ' Not a dollar ' of the amount deposited

had been borrowed. For the purpose of record Mr. Fielding wrote Mr. Travers a

letter, of which I enclose a copy, asking for the assurance that the amounts set

forth in the application as having been paid in were in every case bona fide cash
payments. I enclose a copy of Mr. Travers' reply."

Were you present when the assurance was given by Travers or was that upon
information? A. Probably upon the information of the Minister.

Q. Who dictated the letter of the 30th November, the one that is referred to

in that letter to Sir Edward Clouston, the letter to Travers ; was that Mr. Fielding's

letter or your letter? A. Mr. Fielding dictated it, dictated by Mr. Fielding

himself.

Q. I want to call your attention to the language of that letter and the lan-

guage of the reply. After the early part of the letter which is not important:
" There is a phase of the matter which I should like to bring to your notice so that

you may consider it at once. It has been represented to us that in some previous

instances where an application was in all respects apparently regular, there was

actually an evasion of the intention of the Bank Act in relation to the paid up
capital. We have been told that in some cases the subscribers did not actually pay
in cash, but gave notes to the provisional directors which were used to raise the

money. On account of information of this kind, which has reached us in relation

to a previous case, we deem it proper to scan very closely every application for a

certificate which comes to us."

Was not this in regard to this very application? A. That is Mr. Fielding's

dictation.

Q. Mr. Fielding apparently was in error about that, because it was in regard

to that very application? A. He may have had information of some previous

case.

Q. But surely you know that what he would call his attention to would be the

information about this particular case he was dealing with? A. I do not know.
Q. Then he says :

" I shall be glad to have an assurance that nothing of the

kind has taken place "—perhaps that was a polite way of letting Mr. Travers
know—" I shall be glad to have an assurance that nothing of the kind has taken
place in relation to the subscriptions for the Farmers Bank, but that the amounts
set forth in the application as having been paid up have in every case been bona
fide cash payments ". That letter looks to me like a letter of a gentleman who did
not know that any complaint had been made with regard to this particular one,

because such things had occurred in other cases he was desirous of guarding against
a similar thing happening? A. I would not like to interpret Mr. Fielding's
dictation, but I have no doubt he had in mind that application.

Q. Are you sure that Mr. Fielding knew or had present to his mind when he
wrote that letter, Mr. McCarthy's letter? A. I think so, yes.

Perhaps I may qualify it,—not so much Mr. McCarthy's letter as the general
idea.

Q. Notice what Travers answer was and see it was no answer at all to the

request; "In reply to your letter of the 30th November I have to say that in the

case of the Farmers Bank of Canada the provisional directors did not raise the

money in the way mentioned by you. You will find the statement put in by me
absolutely correct as to the amount of the stock subscribed and the amount paid
up." He did not answer the question at all? A. Not quite.

Q. The fact was, as we have found, that the money was raised upon the notes,

the provisional directors jdid not raise it all, he raised it; that I suppose escaped

notice? A. You must bear in mind that between the previous to the writing of

that letter of Travers Mr. Fielding had a conversation with Travers.
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Q. Would not that naturally make a man suspect? A. In view of the

previous unconditional statement made by Travers in regard to the correctness of

the method of raising the money I presume that was lost sight of in the case of

that letter.

Q. I fancy if it had gone to the Minister of Justice's Department they would

probably have noticed the difference. They are not lawyers in the Finance Depart-

ment ; and it was a very carefully prepared reply, as specious as it was brief ? A.

Specious, yes.

Q. How did it occur to you or to the Minister that he would be likely to get

anything better to reply upon in the form of a letter when he had the sworn state-

ment of the man whose assurance he was as"king for, one was under oath and the

otlier was not? A. I presume Mr. Fielding something to show he had taken

—

Q. To put him on honor? A. Yes.

Q. Don't you think a thing of this kind indicates that some examination

should be made by the Department at the source? A. That is what we do now;

we have had cases since and we have.

Q. You do not rely upon any affidavit? A. No.

Q. You see at this time we really had no reason to suspect the bona fides of

Mr. Travers other than any other general manager of a bank.

Q. Supposing he had frankly told you, " The provisional directors had notes

of good farmers, $100,000 odd, they endorsed them without recourse to me, I was
managing the whole thing, and they were handing it over to me, and I borrowed
upon my personal security, hypothecating these notes I borrowed $80,000 which I

applied to the credit of these men whose notes I held ", what would have been the

action of the Department. A. It would have been a question then whether that

could have been regarded as a payment in cash, and probably we would have taken

legal advice as to it.

Q. Apparently there is no information sought as to what the preliminary
expenses of floating a bank are? A. No, it had not been usual to ask for that.

Q. It apparently cost about $41,000 to get this bank up to that stage? A.
Yes.

Q. If 5'Ou had been told that either ten or fifteen per cent of a premium had
been paid to Travers and his agents for securing subscriptions for the stock and
that that had been paid out of money of the subscribers, would that have made any
difference? A. The cost of collecting subscriptions?

Q. Not collecting them but of getting them? A. The agents commission?
Q. Yes? A. If the commission were fair and reasonable if we had the

information we would not regard it as a very serious obstacle; of course if the

expense of organization is excessive it is a question to bring before the Board, the

Government; it is something they should know.
Q. I suppose if this were to be done over again it would probably be in writing

what the objections were so that it could be in writing how they were disposed of?
A. Yes.

Mr. Hodgins : I am asking this question at your own request? A. Yes.

Q. Owing to what Mr. Travers has said, it appears that a sum of $3,000 was
received by somebody, Mr. Travers being under the impression that the receipt of

that was going to help his getting the certificate through, did you get any part of

that? A. Absolutely and unreservedly no.

Q. Do you know anything about any such sum of money or any sum of money
having been used? A. Absolutely and unreservedly I have no knowledge of any
such sum of money having been used in that way or any other way.

Me. Commissioner: Travers himself said not. A. I would like to have

it confirmed by better evidence.
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JAMES BROUGH of the Timber Branch of the Department of the Interior

was present, but was not sworn. The following discussion took place

between Mr. Brough and Mr. Hodgins:
Mr. Hodgins: I would like to know the amount that Peter Eyan offered by

tender for these limits which he has mentioned on the 23nd January.

Me. Brough : One cheque was $350 and the other $3,050.

Mr. Hodgins : My recollection is there were four tenders by him that day

copied in his letter book or it may have been three.

Mr. Brough : No, there were only two that day.

Me. Hodgins: Were any tenders put in Mr. Scott's name or Mr. Pearson's

name ?

Mr. Brough : These were on behalf of J. G. Scott.

Mr. Hodgins: Were there no others, only the two?
Mr. Brough: Yes.

Me. Hodgins : On the 22nd January ?

Mr. Brough : The 23rd January.
'Mr. Hodgins : That is the date they would be received here.

Mr. Brough: Yes; that was the date of the opening of the tenders.

Mr. Hodgins : Those were the only two, Ryan, Scott or Pearson.

Mr. Brough: Yes.

Mr. Hodgins : Mr. Ryan asked me to examine the Members of the Treasury

Board ; I have made some inquiries. I think if they had been convenient in Ottawa,

I would have examined them to satisfy him, but I think at the present while he has

not withdrawn the request, I do not think he is insisting upon it. Mr. Fielding has

been examined and of course has covered the ground, and I do not think- either Sir

Richard Cartwrighfs or Mr. Brodeur's denial probably is necessary unless something

more is said than has already been said.

Mr. Commissioner: In reference to this $3,000?
'Mb. Hodgins Yes. I think I can fairly take the responsibility of not calling

them. So that at present I have no further evidence to offer here.

The rommission adjourned sine die.

Toronto, December 12th, 1912.

The Commission met at 11 a.m. at Osgoode Hall.

PRESENT

:

Honourable Sir William Meredith, Commissioner.

John Thompson, K.C, representing the Dominion Government.

William Laidlaw, K.C., representing the shareholders.

W. C. Mtkel, representing depositors.

The Commissioner: Is there any further testimony?

Mr. Thompson: There is no further testimony; but there has come to my
notice a letter written by the Deputy Minister of Finance dated May 2nd, 1907,

which perhaps ought to be filed as an Exhibit.

Mr. Commissioner: Very well; I suppose a copy of it is in the Return?
Mr. Thompson: Yes.
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Me. Commissioner: The Eeturns that were made in answer to this request

are on file.

Mr. Thompson: Yes. A copy of a letter in reply to that, written by the

general manager to the Finance Minister, was attached to it.

Mr. Commissioner: Let them both go in together.

Exhibit 91 : Letter from T. C. Boville, Deputy Minister of Finance, to W.
E. Travers dated May 2nd, 1907, and letter in reply from Travers to Minister of

Finance, dated May 11th, 1907.

Mr. Thompson: I have no further testimony to offer.

Mr. Commissioner: Has anybody else any evidence to offer? Mr. Clarkson,

is there any information you can give that will be of any importance that we have
not got from you ?

Mr. G. T. Clarkson: No, sir.

Mr. Commissioner: No further light about that $3,000 cheque?
Mr. Thompson : You remember, sir, we adjourned to Ottawa and the clerks

in the Eussell House were examined, and they were unable to throw any light upon
it. No new evidence has come to light since then. The chief clerk at the Eussell

House was to prepare a statement for me in connection with the people who had
registered at the Eussell House during certain days. I looked over that and there

was nothing in that to throw any light upon the matter at all.

Mr. Commissioner: The cheque has not turned up.
Mr. Thompson: No.
Mr. Commissioner: There was no stub for any cheque of that kind.

Mr. Thompson: No, sir.

Mr. Commissioner: Nor any entry.

Mr. Thompson: There is a cheque of $3,000, but that is already on file.

Mr. Commissioner: Let me see that one. (Exhibit 60). This 1= January,
some time after.

Mr. Thompson: Yes.
Mr. Commissioner: Was this charged to commissions?
Mr. G. T. Clarkson: No sir, charged to fixtures and furniture.

Mr. Commissioner: Have we learned what the actual destination of the

money was?
Mr. G. T. Clarkson: Mr. Travers, I understood said he got the money and

cashed the cheque. I do not remember what evidence he gave as to the disposition

of the money.
Mr. Commissioner: I think Mr. Travers might be called and asked about

this.

W. E. TEAVEES, EecaUed:

Mr. Thompson: One of the exhibits (Exhibit 60) is a cheque for $3,000 on
the Union Bank of Canada, dated January 7th, 1907; was that the cheque that

you deposited in Ottawa to some unknown person? A. No.

Q. Look at that cheque, exhibit 60? A. I was unable to say what that was

used for in my examination, and I cannot say. What I did say was this, that after

this cheque was shown to me and I saw the moneys on the back of it I said it

might have some connection with the other money but I could not say without

seeing the date of payment of the other cheque.

Q. You told us you were expecting that $3,000 from Ottawa and had made

provision for it? A. Yes.

Q. I think your testimony was that when the cheque came in you collected

the funds and cashed it? A. I cashed it. This cheque was shown to me, I think

you will see in my evidence I said I was puzzled because the appearance of this
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money looked to me like the money I paid for that cheque; if I had the other

cheque and I paid it on this date, I would almost be able to swear positively that

was the money.

Q. Your impression is you may have issued that cheque on the Union Bank
to provide funds for the cheque which you gave in Ottawa? A. No, I did not

say that; I do not know what this was used forj I think in all probability, at least

it is possible, I changed the money I had in my desk, in my box, for that money;,

that is why I said if I had the cheque that we might see where that was deposited

and what bank, which would clear up the whole thing,

Q. You are referring now to the proceeds of this Union Bank cheque? A..

I do not know what that $3,000 was used for, the books do not show, paid to me.

Q. Would the date of this Union Bank cheque be about the date on which

you were expecting the $3,000 cheque from Ottawa? A. I could not say that;

it seems to me too early; I think it was later than this.

Q. You think the cheque from Ottawa came in after the Union Bank cheque ?

A. Yes, I think it came in later than this.

Q. Did you give the cheque in Ottawa in October? A. I gave it on No-
vember 28th.

Q. I thought your testimony was to the effect that the Ottawa cheque came
in about a month or six weeks after ? A. Yes, that is what I said, about a month,

or shortly after the bank opened.

Q. Would not that correspond with the date of the Union Bank cheque? A.

Very nearly so.

Q. What is the date of the Union Bank cheque ? A. This was January 7th,

Q. If you were expecting a cheque from Ottawa in would not you likely make
pronsion for it some time before? A. I did inake provision for it some time

before; I commenced making provision for it at once.

Q. If the cheque from Ottawa came in about six weeks after you had issued

it, that would be about one week after the date of the Union Bank cheque, would
not it ? A, I should say so, about that time

; ^ cannot say exactly what the date

was; I cannot positively swear to that. „
Q. My impression is you said the cheque came in about six weeks after? A.

Yes, about a month or six weeks I think I said.

Q. And the Union Bank cheque is dated about five weeks after? A. Yes.

1 cannot say that that cheque was issued for the purpose of taking up the other

cheque that I left in Ottawa, but in seeing that money on the back, as I said before,

it gives me the impression that that is the money I used. If I had the other cheque

to fix the date of the payment, and it was the date, then I would be quite sure of it.

Q. Did you meet Mr. Peter Ryan in Ottawa the first day you arrived? A.
I did.

Q. Was it the day or the following day you placed the cheque for $3,000 in

an envelope? A. It was on that day.

Q. The same day? A. Yes, that is my recollection, that it was that very

day, that very night.

Q. Do you remember on what bank the cheque was drawn? A. On the

Traders Bank.

Q. Was it one of the three cheques sent you by Fitzgibbon? A. No, it

could not have been; I did not get those for two or three days afterwards. I had
cheques in the office in my possession on every bank, so that if shareholders came
in to make their payments on their stock I always had a blank form. I took a

blank form of the Traders Bank down with me, and then after settling with Smith,

Hunter said to me, " you may want something else, I will have some more cheques

sent down", that is the way those cheques came to be sent down.

Q, In what other banks than the Traders Bank did you have money ^hich.

would meet any $3,000 cheque ? A. At what time ?
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Q. At the time you went to Ottawa? A. I had not money in any other

bank.

Q. Was the Traders Bank the only bank ? A. Yes, that is the only bank.

Q. So that if you issued that cheque for $3,000 it must have been on the

Traders Banlv? A. It was on the Traders Bank, I am quite sure of that.

Q. And probably a Traders Bank cheque? A. I am quite sure of that too,

it was a Traders Bank cheque.

Q. And you are quite sure it was not one of the three cheques which Fitz-

gibbon sent to you? A. I am clear on that because I did not get them, let me
see, it would be the 30th they came down to me.

Mr. Commissioner: You paid Guthrie & Pringle apparently on the 4th
December, according to this stub (in exhibit 90) ? A. I think I post-dated that

cheque so as to be able to get home before it would be presented.

Mr. Thompson : You paid their account when in Ottawa ? A. That is my
recollection of that, that I did; if that is one of the cheques it is certainly paid
while I was there.

Q. When you were in Ottawa you used two of the three cheques, did you
not, that were sent down to you by Fitzgibbon ? A. I don't think I did ; I think
I only used one for Guthrie & Pringle ; I am not sure whether

—

Q. Did you not issue a post-dated cheque to cover Smith's account at the

same time? A. No, I gave Smith an I.O.U.

Q. How was the I.O.U. subsequently paid? A. Paid by cash. Mr. Shaver
proved that for you; he said he drew it on the Traders Bank and paid it to him;
the cheque is on file.

Q. There was a cheque issued subsequently to Smith ? A. Yes ; I am quite

sure it is not one of those cheques.

Q. Do you recollect what became of the remaining cheques which were sent

to you at Ottawa ? A. I could not say ; the stubs should speak for themselves I

should think; I very seldom saw the cheque book at all. The cheques were always

made out and brought to me to sign; I did not see that cheque book all the time

the business went on as much as I did while I was here at this investigation.

Q. What was the date the money was drawn from the Traders Bank ?

Mr. G. T. Clarkson : That the money was withdrawn from the Traders

Bank in entirety?

Mr. Commissoner: Yes.

Mr. G. T. Clarkson: 21st December, 1906, $53,000 was drawn out then.

Mr. Thompson : Do you remember the name of the clerk in the Kussell House
who gp.xe you Peter Ryan's room number? A. No, I could not say what his name
was.

Q. Was it one of the clerks in the hotel? A. It was.

Q. Are you quite sure? A. I am satisfied of that.

Q. Was it from one of the clerks that you got your information ? A. Yes,

my recollection is that he told me the number of the room and that I put on the

back of the cheque.

Q. You thought he was giving you Mr. Peter Ryan's room number ? A. I

did think so.

Q. I might say that Mr. Peter Ryan was not registered in Ottawa at the

Russell House ? A. That may be. true ; that may be the reason I asked for the

number. I do not remember looking at the register, but that may be the very

reason I asked where I could find him.

Q. What you state is the clerk in the hotel gave you the number when he was
applied to by you for Mr. Peter Ryan's room number? A. Yes.

Q. Is there any further light you wish to throw upon this? A. I wish I

could; I cannot throw any further light in the absence of that cheque; I think if

we had the cheque it would unravel itself. I cannot do it.
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Mk. Commissionek : Why did you not anticipate this cheque would be pres-

ented to the bank? A. Because I intended to move my money, as soon as I got

back, from the Traders Bank.

Q. It might have been presented any day between the day you issued it and

the day you withdrew? A. That was the reason I left my card stating that I

would pay it in cash, because I was afraid perhaps it might be sent in and the

Traders Bank would refuse it, had I withdrawn the money.

Q. Why would the Traders Bank refuse it? A. If I had not the money.

Q. If it came in after you withdrew ? A. Yes.

Q. When do you say you have seen that cheque since the failure of the bank ?

A. My recollection was that I saw the cheque at the time that you were to preside

at the Assize Court; that would be in May, 1911, if my memory is correct.

Q. Where did you see it then ? A. I thought I saw it in the County Crown
Attorney's Office while Mr. Lynch- Staunton was there, but he said it was not so and

I do not wish to contradict him.

Q. What is your memory as to whom that cheque was payable? A. That
cheque was payable to myself and endorsed by myself.

Q. In Blank? A. Yes, sir.

Q. And marked with the letter " C " ? A. It was marked with the letter

« C."

Q. What would "C" signify? A. I am not quite sure whether I put
" Charter " on it, I do not remember whether I marked it at the time or whether I

marked it afterwards.

Q. What do you mean by afterwards? A. After I had paid it.

Q. What did you do with the cheque when you paid it? A. I put it in a

private drawer in my desk with some other papers.

Me. Thompson : Was the cheque the same colored paper as those which are

produced of the Traders Bank? A. Yes, about that color; of course the shade

varies ; I don't know what printing it was ; I think it was exactly the same color as

that one.

Q. Did you notify the Traders Bank you expected a cheque in for $3,000

and request them to send it over to you if presented? A. The Traders Bank
were notified if any cheques were presented after the money was withdrawn to send

them over to the Farmers Bank.
Mr. Commissioner : You did not know but what that cheque might be pres-

ented the next day? A. If it had been presented then it would have been paid

by the Traders Bank and gone through in the ordinary course.

Q. Then why did you put in a memorandum and say to present it to you?
A. Because I intended to transfer my account immediately I got home; I had
difficulty with the Traders Bank, and I did not intend to leave the money with them
a moment longer than possible.

Mr. Thompson : How was it you did not make provision at an earlier date

than about six weeks after the issue of the cheque—did not you expect the cheque

to come in immediately? A. I expected the cheque to come in any day, and I

commenced making provision for it at once.

Q. If you commenced to make provision for it at once that Union Bank
cheque which has been produced would hardly have reference to the Ottawa cheque ?

A. Yes, I think that the money for this Union Bank cheque was used for some
other purpose, I cannot remember just now; I think I traded the money for this,

because that looks to rae like the money I paid for that cheque, and I thought you

could trace that into some bank if it was necessary.

Mr. Commissioner: In that way you would have $6,000? A. No, this

$3,000 must have been used for gome other purpose.

Q. You got money on that $3,000 cheque, Union Bank, then if that $3,000

was in your possession awaiting the presentation of this cheque, you would liave had

$6,000 ? A. Yes ; $3,000 of this was used for my own purpostJ.
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Q. I thought your suggestion was to change the money you had into bills of

this bank ? A. What I say is this, that after seeing that I think I changed the

money I had to pay the cheque and use this, and I think this went to another party,

but I am not positive now; I cannot swear positively on that; when the Telegram

comes out and says I committed perjury I want to see the facts and the cheque

before me, and I will give you the particulars ; I think this went to another party,

$3,000 to one and $3,000 to another; that is why I cannot say that.

Q. Who did you expect would lose this $3,000 ? A. The $3,000 that I left

in Ottawa was to come out of my commissions.

Mr, THOiiPSOX: When you say you made provision for the $3,000, did

you have the money in your own account? A. I did not.

Q. Where did you keep it? A. The money that I drew on my commis-

sions I kept in my desk in a box that I put in the vaults every night.

Q. Was the money which you provided to meet the $3,000 cheque, kept in

the vault or in a box? A. Yes, passed in and out every night, kept there wait-

ing for it to come in.

Q. And if you took that money to pay the $3,000 cheque from Ottawa, is it

possible you drew the money from the Union Bank to replace that $3,000? A.

Xo, I am quite sure this went to another party altogether.

Q. To whom did that money go? A. I cannot say positively; I have an

idea that $3,000 went to one and $3,000 went to another.

Q. In the same interest, for the same purpose? A. I cannot say that, not

for this $3,000. (Exhibit 60.)
;

Me. Commissioxer : As I understand you nothing passed at all between you
and Eyan about any payment or in reference to the cheque ? A. No sir.

Q. Xo reference to it afterwards by Eyan ? A. No, Eyan never mentioned
it to me afterwards by words. Of course I always felt that there was something
between us.

Mr. Thompson: I understand Eyan was in the Farmers Bank very fre-

quently after that? A. Yes.

Q. Almost up to the time of the failure? A. Yes, he was in and out very

frequently.

Q. And yet no reference either directly or indirectly made to thjtt payment?
A. No, I don't remember ever speaking to him about it.

Mr. Commissioxer: What particular service was the payment to provide

for? A. I could not say that; I understood that there were necessary expenses

down at Ottawa to get matters through there; I supposed it was in connection
with that.

Q. How long was it after you left the cheque till the certificate was issued?
A. Two days, I think.

Mr. Commissioner: Anything else?

Mr. Thompsox : No. I have a telegram from Mr. Weldon, stating his train
is delayed, but he has nothing special to suggest.

Me. Commissioxee: Anybody else anything, because this will be the last

meeting probably? You do not desire to say anything, Mr. Thompson, as to the

points upon which you would like a finding, or to which you would like to direct

my attention?

Mr. Thompsox : No, sir ; I have nothing to offer in that line. The Commis-
sion was to ascertain what evidence could be offered on the various poinfe, but
neither my former colleague nor myself held any brief for any particular interests
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or individiials and it occurred to me that your report would cover anything that

might be said. We did not hold a brief for anybody in particular, and we did not

think it was necessary to emphasize any particular part of the evidence.

The ComHiission adjourned.

Toronto, Dec. 6th, 1912.

The Commission resumed at 13 noon, at Osgoode Hall.

PEESENT :—

Honourable Sir William Meredith, Commissioner.

J. Thompson, K.C, representing the Dominion Government.

There were also present, William Laidlaw, K.C, representing the

shareholders, I. E. Weldon, representing depositors, and Samuel
Sharpe, M.P. and H. B. Morphy, K.C, M.P., representing a committee

of Members of Parliament whose constituencies, it was alleged, had been

eflPected by serious losses resulting from the failure of the Farmers Bank.

Mr. Commissioner: Mr. Sharpe, are all those you expected present?

Mr. Sharpe : We expected a considerably number, but they are not here just

yet.

Mr. Commissioner: Is Mr. Thornton coming?
Mr. Sharpe: Yes; we expected him here. He was Chairman of the Com-

mittee.

Mr. Commissioner: We will wait a while, and in the meantime I will ask

Mr. Fitzgibbon a few question. I see he has just come in.

JAMES G. FITZGIBBON", Eecalled:

Mr. Commissioner: I want to ask you a couple of questions; I have for-

gotten M'hen YOU said that you entered the service of the bank? A. About the

19th of Xovember, 1906.

Q. You ought to know about the minutes of the provisional directors? A.

No, sir, I knew nothing about the provisional directors meetings or anything in

connection with them.

Q. Why not, you were an officer of the provisional directors? A. 'No, sir.

Q. There was nobody else but the provisional directors at that time ? A. I

was engaged by Travers, and I had nothing to do with the provisional directors.

All I did when I first went in was to get up the stock list until the organization

meeting.

Q. If you got up the stock list you were responsible for the entry that certain

stock was alloted on the 34th November, where did you get that information? A.

Got that from the books that were entered up before I went in.

Q. Not in the books at all, there is no trace of any meeting later than the

9th November I think it is ; where did you get that ? A. Mr. Shaver attended to

all the stock subscriptions and the allotment.

Q. Who looked after the minutes of the meeting? A. I never saw the

minutes when

—



604 REPORT OF COMMISSION

3 GEORGE v., A. 1915

Q. Don't you know who looked after them? A. Mr. Travers is the only

one I knew had anything^ to do with them.

Q. The report of the provisional directors (exhibit 15) shows that the ex-

penses of the organization up to date " as far as has been paid by the Board
amounts to the sum of $44,403.65 ". In what purports to be a copy of the report

in the minute book, instead of the words in the report it says that the expenses of

the organization up to date " as far as has been paid by the Board amounts to the

sum of $41,291 "—that means the substitution of the figures $41,291 for the

figures $44,403.65; how did that come about? A. I don't know anything about

that.

Q. You were accountant, were you not? A. Yes.

Q. How did it come about when you opened the books these expenses were

entered at thirty-two thousand dollars odd? A. I could not say, except Mr.
Travers gave the figures to Mr. Shaver, who wrote up the books. I may say if my
memory serves me rightly, I made some sort of an analysis in pencil of the dis-

bursements. I think the first entries of the new bank were made in the old provi-

sional directors' cash book by Mr. Shaver as he went along; and subsequently I

made an analysis of the disbursements and ever\i;hing else in pencil and handed it

to Mr. Travers and upon the basis of that he made out the figures for Shaver to

enteil upon the first books of the bank.

Q. 'WTiat was the purpose in falsifying this report? A. I can assure you I

had nothing to do with it.

Me. Commissioxer : Was that cash book ever put in?
Mr. G. T. Claeksox : I don't think so.

AYiTXESS : I am pretty sure the first cash book of the bank was re-written

from the old provisional directors' book, that is from the 26th of Xovember up to

the 1st of January when we opened.
Mr, Commissioxer : This report is dated the 22nd of November? A. Yes,

that was just a day or so after I went in.

Q. They did not do anything after the 22nd? A. I had nothing whatever
to do with the provisional directors in any shape or form.

Q. Those shares were apparently allotted on the 24th, two days after the date

of this report; you cannot throw any light on this? A. No, sir, beyond that, if

Mr. Clarkson has that bundle of pencil memoranda that were in my desk there

might be something there that would throw light on it.

Mr, Commissioxer: You had better let him see.those and see if he can find

that.

Me. G. T. Clarksox : Yes ; we have some memoranda there.

Mr, Commissioxer: It looks as if the minutes of the provisional directors

were kept on sheets? A. Yes,

Q. And then they appear to have been written up in typewriting? A. Yes,

Q, And pasted in the books generally? A, Yes.

Q. That was latterly; earlier they were transcribed. A. That was before

they had a stenographer ; when they got a stenographer in Mr. Travers dictated the

minutes to her and they were put on sheets and just pasted into the book.

Mr. Commissioxer: Mr. Sharpe, shall we wait any longer?
Me. Sharpe : I hardly think it is advisable. They have missed the train or

connections, or something.
Mr. Commissioxer: If you wish, in order to give them an opportunity, I

will adjourn until 2 o'clock. I suppose if they are coming they will be rather dis-

appointed if they have not the opportunity of being here.
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Mr. Sharpe: Mr. Weldon and Mr. Morphy do not think it is advisable to

wait. If they intended to come they would have come. I have no objection what-

ever; although I have some other work to do this afternoon I will come here at

2 o'clock if you think it is advisable.

Mr. Commissioner: I am only suggesting it to you. You are one of a party

of gentlemen I understand that wanted to be here.

Mr. Sharpe : Yes. I may say I am one of the Members of Parliament re-

presenting a constituency that has been very vitally and injuriously affected by the

failure of the Farmers Bnnk. We are quite conscious of our responsibility in the

matter, and we presume to offer a list of questions to you with the idea of asking

you to find specifically upon these questions. It is not necessary to take up your

"time by any lengthy remarks in regard to the extreme suffering that prevails in

consequence of this failure. We are close to the sufferers, we hear their wailings

and their heart-beat, because the suffering is very intense. We believe that this is

a special case differentiating it from any other bank failure in the history of the

country ; we do not thinlv there is another case where the certificate to do business had

been obtained under such circumstances, and we especially press upon your

attention and consideration certain facts relative to the issuing of the

certificate. We submit on the evidence that the certificate Avas obtained

from the Department of Finance by the perjury of Travers and by bribery,

not necessarily in respect of any member of the Department of Finance, bu.t

certainly money was freely spent by somebody that Avas presumed to have in-

fluence with the Department, and, on the evidence, we submit strongly that the

Department of Finance has been guilty of negligence to say the least of it. We
respectfully urge upon your attention and your consideration that the Department

of Finance, the officials of the Department of Finance have been guilty of neg-

ligence, and, while technically they are not on trial, they at least haA^e

been very prominent in connection with the issue of the certificate, and we
submit the evidence would justify your finding that the Department of

Finance has been guilty of negligence in - issuing the certificate. Of course

Travers' subsequent mismanagement had a good deal to do with the failure

of the bank, but we feel that Travers' management was made possible only

by the negligence of the Department of Finance. Fraud was practised upon the

Department, but we submit had ordinary diligence been exercised the fraud would

have been discovered by the Department. We think the Department of Finance

acted wrongly in failing to take proceedings to recall the certificate and to punish

Travers for perjury upon discovering it. Had the Department exercised due dili-

gence after the discovery of the perjury all the subsequent losses would not have

occurred, could not possibly have occurred. The bank might possibly have failed

through somebody else's mismanagement, but certainly it Avould not have been

through Travers' mismanagement. Travers should have been prosecuted by the

Department of Finance, the certificate should have been recalled, proceedings should

have been taken to warn the public that the certificate had been obtained by fraud'

or perjury, or both, and not to deal with the bank; and then all the losses would
not have occurred.

We are appearing here, Mr. Commissioner, off our own bat, so to speak; we
are rather busy men in different parts of the province; we have not been able to

follow the proceedings from day to day, we have not been able to attend daily, and
we do not know what presentation counsel made, and we do not want in any way
to have our action taken as a reflection on the counsel that have been engaged
in the case. As I said before, we are close to the losers, and we hear their com-
plaints and their heart-beats over these losses, and for fear some of the matters

may have been possibly overlooked we have presumed to press on your attention

the matters that we think are of prime importance in connection with this inquiry,

and if these matters have not been overlooked then we desire to emphasize them,
and to repeat and reiterate their importance. We hope we are noi t:^o late in pre-
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senting these matters. It was suggested we might be too late, but I see all the

evidence is not yet in, and you have not yet formulated your report, consequently

1 presume we are in plenty of time in presenting our case. I may say twenty or

thirty members of Parliament met several times at Ottawa and conferred over this

matter, and appointed a committee, of which Mr. C. J. Thornton was chairman,

Mr. Morphy was a member, Colonel Hugh Clark and Mr. Eichard Blain were mem-
hers, and I myself acted as secretary of the committee. We formulated certain

questions which I am going to submit to you and ask you to find upon them. This

committee formulated these questions and submitted them to the members of Par-

liament, and they all signed a memorandum asking Hon. Mr. Wliite, the Minister

of Finance, to forward them with the request that there be specific findings in refer-

ence to them, but for reasons of his own he did not think perhaps it would be

well to do that, but thought it more advisable if we would present them in person,

and we are here for that purpose. We believe if these questions are not answered

specifically the whole investigation would miss fire; the whole object and purpose

of the investigation is with a view of obtaining, as I understand it, and my actions

from the beginning to the end in this matter have been with a view of finding some
justification, some foot-hold upon which the Government could grant relief. We
are pressing the Government to grant relief; we think they should; we think it

is a special case, and we think the facts brought out in the investigation, supple-

mented by the facts that were brought down to Parliament, the official Return
brought down to Parliament, justify the country in doing something for these

unfortunate sufferers, and for that reason we submit to your Lordship the follow-

ing questions

:

1. On the evidence adduced, does your Lordship find that the Department
of Finance issued the certificate to Mr. Travers after having received notice that

fraud was being practised on the Department?
2. Were $3,000, or any sum or sums paid to anyone by Mr. Travers to induce

the issuance of the certificate?

3. After having received notice of the fraud being practised by Mr. Travers

to obtain the certificate, could not the Finance Department have recalled, or taken

proceedings restraining the use of, the certificate or given notice to the public that

fraud had been practised and warning the people not to deal with the bank ?

We think that is the manifest duty, that having received notice of fraud^either

before or after issuing the certificate, they should have exercised due diligence to

protect the public in connection with the matter. If you find that Travers has

been guilty of perjury in getting the certificate, was there some duty devolving

upon the Department to warn the public?

4. After having received Mr. Leighton McCarthy's letter pointing out the

fraud that was being perpetrated by Mr. Travers on the Department of Finance,

did the Department take necessary and sufiicient steps to protect the stock sub-

scribers? If so, what were taken and by whom?
5. In the opinion of your Lordship, did the fact that the amount of capital,

required by the Bank Act, was not fully paid up when the certificate was issued

lay the Department of Finance, cripple or hamper the operations of the Farmers'

Bank from the date of the issue of the said certificate and thus encourage reckless

speculation ?

Me. Commissioner : I do not understand that question.

Mr. Sharpe: That is more or less a speculative question.

Mr. Commissioner : You said capital paid up ; of course, it was not all paid

up, it was not intended to be paid up.

Me. Sharpe : But the minimum amount required by the Bank Act.

Mr. Commissioner: You had better make it read that way.

Mr. Sharpe: We mean the minimum amount of capital required was not

paid up when they started business.
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Me. Commissioner : However, I understand what you mean.

Mb. Shaepe: As I say we are conveying the sentiments of twenty or thirty

members of Parliament who feel their responsibility in this matter, who are quite

anxious to see some relief granted to those they represent, and consequently we are

moved to presume upon you and ask you to consider these questions and answer

them as the evidence may justify. Mr. Morphy is here, and perhaps he has some-

thing to say.

Me. Moephy: Nothing at all; I am quite content with the statement Mr.

Sharpe has made. It seems to cover the ground.

Me. Commissionee : You might let Mr. Thornton know. It was he that

notified me that you would be here. I will be here till 3 o'clock anyway, and if he

comes to town you might let him knoM- that I will hear a'nything he has to say.

Me. Shaepe: Thank you very much.

Toronto, December 36th, 1912.

At 3 p.m., Mr. C. J. Thornton having arrived, the Commission resumed.

Me. Commissioner: Will you say what you have to say, and explain what
you think necessary, Mr. Thornton?

Me. C. J. Thoenton : We had arranged to meet your Lordship at noon, that

was your telegram, and I expected to be here at 11 o'clock to-day, but my train was
three hours late, and the other members of the delegation waited on your Lordship,

and of course I was not there. The train being late explains my absence.

Being Chairman of the special committee appointed by the members to see

what we could do to help our people, I was in possession of the letter to the Finance
Minister in which we requested that certain questions should be answered by the

Commissioner if he should see fit to answer them, and we are here to-day because

Mr. White advised us to put the questions ourselves to the Commissioner.
Me. Commissioner : Are these the questions which Mr. Sharpe has placed

before me?
Mr. Thornton : I presume so.

Mr. Sharpe: Yes, sir.

Mr. Commissioner: There is no use repeating that.

Mr. Thornton: While I have the letter which we addressed to the Finance
Minister, I do not think it is important to file it.

Mr. Commissioner : I do not think it is important.

Mr. Sharpe: Should you mention the name?
Mr. Commissioner: I do not think it is important, if you say between

twenty and thirty.

Mr. Thornton: I think, to be exact, twenty-five; every member who was

directly interested and was asked to sign this letter. There are eighteen names to

it. We did not ask the members of the Government who were interested, for the

reason that we thought it was not wise to do so, because of the fact of their being

members of the Government.
Mr. Commissioner: Then I have the questions; Mr. Sharpe has stated what

they are, and left a copy of them here with the Clerk of the Commission.

Me. Shaepe: Yes, sir.

Me. Commissioner: Verv well, Mr. Thornton.

The Commission adjourned.
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Toronto, January 7th, 1913.

The Commission resumed at 11 a.m. at Osgoode Hall.

PRESENT

:

The Commissioner, Ho^\ Sir William E. Meredith.

WILLIAM E. TEAVEES, Eecalled:

By Mr. Commissioner : Q. Who prepared the declaration made by you
on the 27th Xovember, 1906, that was forwarded to the Department of Finance
when the application was made for the issue of the Treasury certificate? A. Mr.
W. H. Hunter.

Q. He knew, I understand, when he prepared it the way in which part of

the $250,000 had been proAided, that is by the borrowing from the Trusts & Guar-
antee Company, and the spreading, as it has been called, of the payment on certain

of the shares ? A. Yes, it was all explained to him.

Q. You seem to have desired to evade answering, w^hile appearing to answer,
the questions that Mr. Fielding put to you. Mr. Fielding wrote: "We have been
told tliat in some cases the subscribers did not actually pay in cash, but gave notes
to the provisional directors, which were used to raise the money." Now, if you
qualify that, " which were iised to raise part of the money '', was that information
not accurate, had not subscribers not actually paid in cash but had given notes to

the provisional directors, is not that the fact? A. In fact, that is the case.

Q. And is it not a fact that these notes, or some of them, were used to raise

part of the money which was deposited ? A. Undoubtedly, those notes were used.

Q. That is the question he asked you. Your answer was, "" The provisional

directors did not raise the money in the way mentioned by you*', was not that put
in that form for the deliberate purpose of making it appear you were giving him
the assurance that he was asking for, when in fact you were not ? A. Well, that

is an evasive answer.

Q. And intended to be evasive? A. I considered at that time, as I had
put the transaction through personally on the advice of my solicitor, 'that I was
not, while in fact I was evading it, that I was not doing so,

Q. What he wanted to know was whether the subscribers' notes had been
used to raise the money; you did not answer that question, but you evaded it by
telling him that the provisional directors did not raise the money ? A. Yes, sir

;

that is the fact.

Q. Do you know who prepared the report of the provisional directors of the
22nd November, 1906 (Exhibit 15) ? A. Mr. Lown, I think.

Q. Was it true to state, " That the Board have to report in the first place
that they have a sum of $579,200 bo7ia fide subscribed "—the bona fide being under-
lined—" and out of the subscriptions thereon they have paid into the Treasury
Department of the Dominion Government the sum' of $250,000"—was that true?
A. WeU, in form it is true ; in fact

—

Q. Out of the subscriptions had they paid that, all that? A. Not out of

the actual money paid on the subscriptions, but by the borrowing of the money.

Q. Did the provisional directors know the way in which the money had been
raised? A. Yes, sir.

Q. All of them? A. Yes, sir.

Q. I see that the expenses of organization up to the date of the report so

far as paid by the Board are stated to amount to $44,403.65 ; were those figures

in the report when it was signed and when adopted by the provisional board? A.
I could not swear to that positively: there was some discussion about leaving the

space blank until it was taken up by the permanent board.
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Q. It looks as if those figures had been filled in by the same hand; perhaps

you can tell me in whose handwriting they are? A. The figures $579,200 are

in my handwriting; and the figures $44,403,65 are in my handwriting.

Q. What conclusion does that lead to as to the form in which this report was

when it was adopted by the provisional board ? A. I would be inclined to think

that they left that blank for me to put in the correct figures.

Q. Or was it the fact that you filled them in before the report was signed?

A. I could not swear to that positively; I am not sure about it.

Q. That 5,790 practically is in accordance with the list of shareholders that

you furnished to the Department? A. I believe so, yes.

Q. And includes the Laidlaw shares and the shares— ? A. Every share

that stood on the book at that time.

Q. Although some of them were conditional, and the condition was never

complied with, and they never became operative ? A. Quite so.

Q. Just look at this minute book (provisional directors' minute book, Exhibit

9) ; did you ever see that before, minutes of meeting of the provisional board of

the 24th November, 1906 (showing to Mr. Travers a typewritten sheet which was

afterwards filed as Exhibit 92) ? A. I cannot say whether I saw this exact sheet

before; that appears to he a copy of the original minutes.

Q. That looks as if it were in the same typewriting? A. It is the type-

writing machine that was used by us at that time, I recognize that.

Q. How would it come that that was not entered in the minute book of the

provisional board ? A. Well, my recollection is that the original one was signed

by Mr. Lown, as chairman, and it was pasted in that book,

Q. There is no sign of it? A. Would you permit me to look at the book,

please?

Q, You see the last one there is in November some time? A, My memory
serves me it was pasted in the wrong place, and when Mr. Lindsay was suing me
and I was under examination for discovery, this was detached and was not put back
in its proper place, and I am sure I have seen the original minute,

Q. Where were you examined for discovery? A. I was examined before

Mr, Bruce.

Q. In the action of Lindsay against you? A. Yes,

Q. Or against the Farmers Bank ? A, Against both of us.

Q, Whose name was first? A, I think I was examined first, personally,

Q. Which name in the writ, was it Lindsay vs. The Farmers Bank and
Travers, or Lindsay vs. Travers and The Farmers Bank? A. I think it was
Travers and The Farmers Bank.

Q. What year would that be in? A. That would be in 1909.

Q. Before the suspension of the bank? A. Yes, sir; some months before.

Q. What became of that suit? A. It never came to trial.

Q. It was not settled? A. No, sir.

Q. That you think is a copy of that minute? A. I am satisfied that is a

copy of the minute as far as I can remember.
Q. Because all those shares that appear in that list are included in the list

you sent down, I think? A. Yes, sir; they are all on the list; I am sure of that.

Q. Did you include in that list shares that had not been allotted until the

24th November? A. If I remember right there were $500,000 without those

shares on the books.

Q. But still there was the statement—I suppose your declaration was made
on the 27th; perhaps that may be the explanation? A. It strikes me there was
a post-script put to the list that was sent to the Government explaining that.

Q. There is a small post-script saying that certain ones were added after-

wards; they do not include the whole of these, they include only 35 shares; this

contains 193 shares, and, all you returned as subscribed after the 22nd October,
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1906, were 35; you did not include Nesbitt's? A, I can explain that, Nesbitt's

subscription was ante-dated, although apparently it was not allotted till that "time.

Q. What do you mean by ante-dated? A, It dated back to the 23nd
October.

Q. Although, in fact, signed -when ? A. It was signed, I could not say

exactly, but a few days before the meeting.

Q. As I understand it, the subscription of Lindsay for the $50,000 stock

was signed in blank in the first place? A. No, sir; I do not think so.

Q. When was Lindsay's? A. Lindsay's was signed shortly before the meet-

ing, I do not remember just what date it was, but shortly before; whether it was
a week or two weeks I don't know exactly.

Q. How did yon come to make a declaration stating that of the foregoing the

following were received subsequent to the 23nd October, 1906, and omit Lindsay's

and the ones in this statement that are omitted; was not that a misstatement?
A. Here is Lindsay's allotted on the 26th October.

Q. This is the 22nd, your date; do you think Lindsay's subscription was
signed before the 26th October? A. I would say so after seeing this minute.

Q. I observe in this report the expenses of organization are said to have been

$44,403.65, in what purports to be a copy of that report submitted at the first

meeting of the shareholders those figures are inserted at $41,291, how did that

come about (comparing the $44,403.65 in the provisional directors' report, Exhibit

15, with a copy of that report in the director's minute book, Exhibit 10) ? A. My
recollection of that was that when Mr. Fitzgibbon was superintending the entering

up the minutes by Mr. Shaver, that he called Shaver's attention to the fact that

the $44,403.65 did not agree with the figures tliat were sent to Ottawa, and there

must be some mistake, and I think that they were entered up then to correspond

with the figures on the original statement.

Q. As sent to Ottawa; in whose handwriting are those figures. (In Exhibit

10) ? A. Those are Mr. Shaver's.

Q. When you came to open the books they were entered at neither of those

figures, but entered at $32,127? A. Well, I cannot explain the exact figures in

that case. Mr. Fitzgibbon had to make some adjustments there to make the books

balance in some way, and in discussing the expenses with the Permanent Board,

my recollection is that the $10,000 that was paid to the provincial directors, th&y

thought it should not go in the expenses, that we should charge it up to something
else.

Q. To what? A, And as we had a lease for 20 years of the premises, we
consider that that was a valuable asset and if I remember right the $10,000 was
charged up to that.

Q. Is it not a fact that cheques that you had received from persons who had
subscribed for shares to the amount of $9,000 were treated as representing $9,000
of that amount? A. I could not swear to that positively, but having seen that

memorandum there in Mr. Fitzgibbon's handwriting which I am satisfied I never

saw before in my life till Mr. Clarkson showed it to me (referring to what was
afterwards filed as Exhibit 93) I would think that that was exactly what was done.

Q. Wliat possible justification, was there of not crediting the account of the

shareholder with that amount, how could you excuse that? A. Because those

amounts had been spread out of the borrowed money.
Mr. Commissionee : (To Mr. Clarkson): Is that so?
Mr. ,G. T. Clarkson : Yes, that is correct.

Mr. Commissioner : It would follow when the money of the bank was taken
to pay the borrowed money, there ought to have been entries made to readjust

that. A. Then there were notes given by these people which readjusted it later

on; one case I remember distinctly, in Mr. Gilchrist's case there was a note of

$3,000 taken and the cheque was surrendered—a note for $2,700. less $300 he paid.
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Q. Is there anything further ; this I hope will be the very last meeting of the

Commission, is there anything further you can tell me that will help to answer

the questions I have put ? A. I cannot fhiDk of anything I can say now.

J. G. FITZGIBBOK Eecalled

Me. Commissioner: You are already sworn? A. Yes, sir.

Q. In the report of the Provisional Board ofthe 22nd November, 1906 (Ex-

hibit 15), the expenses of organization are stated at $44,403.65; in what purports

to be a copy of the report which appears in the minute of the first shareholders

meeting the figures are $41,291 (in Exhibit 10) ; why were those figures or one

set of them at all events not brought into the bank's books ? A. I could not say.

Q. Did you prepare that statement (Exhibit 93) ? A. Yes, sir.

Q. Does not that show that they were put in at $32,000? A. If they were

put in at $32,000 it was under Mr. Travers' instructions.

Q. But you made up that account? A. Yes.

Q. You were readjusting all the figures? A. Yes.

Q. How did you get at your $32,000 ? A. That is more than I can say.

Q. You must remember how you got at it, because I think we all know ? A.

Unless Mr. Travers told me to take off that $9,000, or whatever the amount was.

Q. What $9,000? A. These cheques that were held in the cash.

Q. That would not account for the $3,000 difference between the figures in

the Minute Book and the figures in the Eeport? A. I cannot say anything about

that; J had nothing to do with the minutes nor with the report.

Q. Do those figures not indicate that what you were trying to do was to ar-

range the figures so that that balance of $32,000 would be justified? A. No
sir; this statement was taken out from the books of the bank to show what the

figures actually were so far as I could make them out.

Q. But that was not true, the figures show that much more than $32,000 had
been expended by the Provisional Board in preliminery expenses? A. I could

not give a definite answer without going over those figures.

Q. Did not Mr. Clarkson show them to you? A. No, sir, I have not seen

them since I drew them up.

Mr. Olarkson : That is an exact copy of the bank cash book of the first

month? A. I took this off from the cash book to find out how the figures were,

and they were apparently the figures according to the book.

Q. Into whose possession did the Minute Book of the Provisional Board
come ? A. Mr. Travers took possession of that and .gave me a receipt for it, at

least gave me a receipt to the bank, because I never had anything to do with the

Provisional Board.

Q. There are your figures? A. Yes, sir.

Q. This is at the commencement of the business of the bank? A. No, it

is before the bank opened for business, after the interim between the granting of

the license and the opening of the business.

Q. Preparing to open? A. Yes.

Mr. Claekson : The interim directors' books were carried along, and their

cash book was carried along till the 31st December, and then that book was en-

tirely put aside and the permanent books written up entirely differing from the

interim directors' cash book.

Me. Commissioner: Not entirely differing, I suppose?

Mr. G. T. Clarkson: Absolutely.

Mr. Commissioner: What do you mean by that?
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]\Ir. G. T. Claeksox: Xot entirely, but the entries in the permanent books

are different from the entries in the provisional book which was written up part

of the distance by Mr. Shaver.

Mr. Commissioner: Were they re-adjusted; do you mean re-arranged, or

were they different figures?

Me. G. T. Claekson : The interim book was dropped and the permanent

books re-cast on this basis. There are a great many entries that are similar, and
there are entries which are dissimilar.

Mr, Commissiokee : Wliat kind of entries dissimilar.

Me. G. T. Clarkson: These entries do not appear: those are the summary
of the spread amounts of the capital stock and interest (referring to a statement

prepared for the use of the Commission.)
Mr. CoMMIssIO^^m : That would probably be explained by being in this item.

Mr. Clarkson-; Yes.

Me. Commissioner; It does not appear in the same form?
Mr. Clarksox : Xo, sir.

Exhibit 92 : Copy of what purports to be the minutes of a meeting of the

provisional directors of the 24th November, 1906.

Exhibit 93: Copy in Mr. Fitzgibbon's figures (in pencil) of the cash book
of the Bank for the first month after organization.

ALEXANDER S. LOWX, EecaUed:

Mr. CoiiMissioxER : You are already sworn ; I see that you became Chair-

man of the provisional board at a meeting held on the 13th February, 1905, replac-

ing Dr, Ferguson? A. Yes.

Q. Who had charge of the minute book of the Provisional Board (Exhibit

9) ? A. Mr. Smith was secretary; I think Mr. Fraser was in the first place, and
afterwards Mr, Smith,

Q, What became of it eventually? A. I do not know anything about the

minute book after I

—

Q. I mean when the provisional board finished its labors what was done with
their minute book? A. The minute book was left in the bank.

Q. That report (Exhibit 15, report of the provisional directors) bears your
signature; who drafted it? A. I drafted it.

Q. Were the figures shown in paragraph 4 in it when it was signed by you?
A. I rather think they were; to the best of my recollection they were.

Q. How did you come to sign or to be a party to that report which stated

that $579,200 had been bona fide subscribed? A. Those figures were furnished

me from the books of the bank.

Q. Do you mean to say you did not take any pains to verify them? A. Xo,
I did not check those figures, I simply asked the amount of the subscriptions.

Q. Did you know that several gentlemen's subscriptions were conditional?
A. I did not.

Q. Xever heard that Mr. Forget's was? A. Well, I do not think it was
conditional.

Q. Where did you get the figures for the expenses of organization? A. Ap-
parently they were furnished by Mr. Travers.

Q. Was this your creation (in Exhibit 15): "Said Board also desire to

submit to the shareholders that as a result of their labors they have secured for

the subscribers to the capital stock of the said bank a franchise extremely valuable

is their opinion from the fact tliat in the future such franchises will be extremely
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difficult to obtain, and in the second place from the enormous increase which is

equally sure to obtain from the increasing trade, wealth and prosperity of the

county "—that should be country," should it not ? A. Yes.

Q. " And which must yield to the said subscribers both good dividends and

increase in the value of their stock provided they are only loyal to the institution."

Do you think you were a very good prophet ? A. I do not appear to have been.

Q. Where did you get that idea from, or the ideas involved in that para-

graph? A. I certainly thought that the bank, and I think so still, that if the

bank had been properly managed it would have been successful.

Q. Were you present at the first meeting of the subscribers? A. Yes.

Q. I see at that meeting the report was read and the figures you had reported

for the expenses of organization were reduced from $44,403.65 to $41,291; how
was it you did not call attention to that? A. I certainly did not know; it would

be impossible in a report being read and not having them before you to detect the

difference.

Q. Do you mean to say you did not carry in your mind the amount that had
been expended, that you had written into this on the 23nd November? A. Not
the exact amount; I knew in round figures it was somewhere about forty thousand

dollars.

Q. It appears from the books of the provisional directors that a number of

shares, I think they amount to nearly 200, were allotted on the 24th November,

1906, there is nothing in the minute book to indicate that any such meeting was

held on that day? A. I know nothing about

—

Q. What is the last meeting according to that book (Exhibit 9) ? A. There

was a meeting on November 6th, 1906, and that seems to be the last meeting here.

Q. How did you come to allot shares on the 24th November? A. There

may have been the meeting on the 24th November.
Q. Is tbat tlie way the business was carried on? A. The minutes would be

signed by me, and I think Mr. Shaver was acting as secretary, and they would be

afterwards entered up by him.

Q, Is that minute of November, the last minute, signed? A. No, this one
' is not apparently signed ; that certainly is not the original minute, because all the

original minutes were signed by me.

Q. You appear to have signed the copies in the book, they are all copies

apparently? A. They are simply pasted in, typewritten copies.

Q. There is what purports to be a minute of the meeting of the 24th No-
vember? A. I have no recollection even of this meeting myself.

Q. You know nothing about that? A. I know nothing about this; we may
have had a meeting there.

Q. This stock subscription book, the alphabetical one, shows that three

McCorquodale shares were allotted on the 24th November; do you think that Mr.
Shaver was acting— ? A. Mr. Shaver was clerk I think; I think there is some-
thing in the minute here; after Smith resigned I think there is something
appointing somebody. I notice on October 26th, 1906, the minutes of the Board
are written apparently in Mr. Shaver's handwriting.

Q. I understand that you knew of the way in which the "$100,000 which
formed part of the $250,000 was raised? A. I knew it was raised on the strength
of the shareholders' notes, but the way in which it was raised I do not know.

Q. What is that? A, I say the exact manner in which the money was
raised I did not know.

Q. I see there were two resolutions passed which in tenns say that the notes
Avere to be used for the purpose of raising money to make the deposit. I see on
July 4th, the minutes say :

" It was moved by Dr. John Ferguson, seconded by
John Watson : that the Chairman of the Board, the Secretary-Treasurer of the
Board, and W. R. Travers, General Manager, be authorized to endorse all notes
made in favor of the Bank for the purpose of raising money to make deposit with
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the Treasury Board of the Dominion Government "—do you recollect that resolu-

tion ? A. No, I do not recollect it apart from the, minutes.

Q. Is there any doubt that that resolution was passed ? A. I do not think
there is any doubt that that resolution was passed.

Q. On the 8th October, 1906, it was moved by James Gallagher, seconded by
John Ferguson :

" That the provisional directors execute a Power of Attorney to

W. E. Travers for the purpose of endorsing all notes in their names as provisional

directors, and of signing their names to a note or notes for the purpose of raising

funds to put up the deposit with the Government, and we authorize the secretary

to hand over all notes to W. E. Travers for the said purpose " ; how did you come
to decide to raise the money by using these notes, either discounting or borrowing

on them; what warrant was there for that? A. Mr. Travers was acting under
advice at the time and we were assured

—

Q. Under whose advice? A. I think at that last resolution he was acting

under Mr. Hunter's advice.

Q. Do you mean to say you did not find out—did you get advice as to

whether what you were doing was a proper thing to do, a lawful thing to do ? A.
I was under the impression it was a lawful thing to do myself at the time.

Q. Having done that did you not take the trouble to find out what Travers
had done, and how the money had been applied? A. No.

Q. Why ? A. This much I did, I knew that the money was actually at the

credit of the Bank, that was the only thing I was careful to find out; the money
was not used for any other purposes than the Bank purposes.

Q. Did you think this was an accurate statement (in Exhibit 15) : "The
Board have to report in the first place that they have the sum of $579,200 bona

fide subscribed, and out of the subscriptions thereon they have paid in to the

Treasury Department of the Dominion Government the sum of $250,000 "—Was
that true? A. I knew that $100,000 of that had been raised

—

Q. I am not asking you that
;
please follow the question : The statement that

out of the $579,200 bona fide subscribed the directors had paid in, that is the provi-

sional directors, had paid in, to the Treasury Department of the Dominion Gov-

ernment $250,000, is that true? A, In the sense that that was the proceeds of

the money for the subscriptions and negotiable securities for the subscriptions I

thought it was.

Q. Whose credit was to be pledged for the loan? A. I suppose the notes

of the subscribers.

Q. You authorized Travers to pledge the credit of the provisional directors?

A. Which was never done.

Q. You authorized him to do that ? A. Yes, but as a matter of fact it was

not done.

Q. Why was not it done? A. I do not know, Mr. Travers was doing the

negotiating, and I suppose he gave that security the parties who were advancing

asked.

Q. Was not that done for the express purpose of enabling Travers to say that

the provisional directors had not borrowed any money? A. We were never con-

sulted about the matter.

Q. Was not that done in that way for the express purpose of putting it in the

power of Mr. Travers to say that the provisional directors had not borrowed any
money? A. I don't know.

Q. You do not know why it was put in the shape it was? A. In the shape

in which the money was ultimately borrowed?
Q. Yes? A. No, I do not know because I knew nothing about what was

in Mr. Travers' mind, or in the minds of the Trusts & Guarantee Company.
Q. But the plan according to the provisional directors was as far as these

minutes show that they were to raise the money on these notes; do you want it to

go without any further explanation that you never took the trouble to find out how



FARMERS BA2fK INQUIRY 705

SESSIONAL PAPER No. 153a

it had been borrowed, the terms? A. I don't know how we could have; if we had
asked Mr. Travers I am certain he would not have told us.

Q. What is that ? A. I say I do not know how we could have found out

;

the matter was carried on by Mr. Travers, and if I had asked him I do not think

he would have told me.

Q. Why not? A. Because I do not think he would have.

Q. Why do you think he would not have ? A. Simply because I think so.

Q. What was the reason, have you any reason? A. I have no reason ex-

cepting my knowledge of Mr. Travers.

Q. What does that mean? A. Mr. Travers would simply say it was none

of your business ; thaii is the answer I would simply expect to have got from him.

Q. The proposition is, knowing that was the attitude he would take, that you
deliberately put all these notes in his hands and gave him a power of attorney to

borrow money on your credit? A. The only one thing which I did know or

cared to know was the money was placed to the credit of the Bank.

Q. But you give the impression that Travers was a man that would not give

you any satisfaction, and yet you were a party to authorizing him to use the notes

of the subscribers and to pledge your credit for the money that he was borrowing;

do you think that sounds reasonable? A. Mr. Travers and Mr. Hunter at that

time were negotiating with the securities to raise that money.

Q. Mr. Hunter says he was not? A. Well, he was with Mr. Travers; I did

not know any further than that.

Q. That is the way you desire to leave it? A. Yes.

DE. JOHN FERGUSON, Eecalled:

Mr. Commissioner: You are already sworn; what do you know of a meeting
of the 24th November, 1906? A. I could not say anything definitely as to date

of any of the meetings, but I was always under the impression that the allotment

of stock was performed at some ordinary regular meeting. There might have been

a meeting on that date, although I would not at all remember it now as to having
occurred at that date.

Q. Would you recollect? A. Thete might be no minute of it.

Q. Why not? A. There might not; you see not keeping the minute book
and knowing nothing of that, there might be a meeting at which we would allot

stock and probably no formal record made in the minute book.

Q. Were not these minutes kept? A. Yes, but this was so very close and
probably the last meeting held, and I would not afterwards know of its being

recorded. ,

Q. The last recorded one is the 6th November, and this minute of the meet-
ing of the 24th November was two days before the meeting of the subscribers;

will not your memory permit you to say how late? A. I have the impression

from memory that there was some meeting close to the date at which we gave up
our final connection with the organization work, but the date I could not give you.

Q. You knew that a considerable part of the $250,000 that was sent ta

Ottawa to make a deposit had been borrowed on notes that the subscribers had given

for shares? A. Yes; certainly, I knew of that.

Q. How did you come to be a party to the two resolutions, one authorizing

Travers to use the notes for that purpose, and the other appointing him attorney

to pledge your credit for the loans? A. The first one in July would be for the

purpose of raising money upon those notes; later on, as advised by Mr. Travers,

and I presumed he was acting under legal advice and I relied upon him ; he was
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an experienced banker; in that matter, he stated to me that those notes should be

made to the provisional directors, and by the provisional directors endorsed over

for the purpose of securing the money.

Q. The money borrowed? A. Yes, and that would lead of course to the

subsequent resolution of the provisional directors appointing him attorney "to

endorse those notes made by the shareholders to the provisional directors, and to be

endorsed in that way over for the purpose of securing the loan.

Q. Where did you find your authority for using these notes for any such

purpose? A. My authority was Mr. Travers' own statement that as a banking
transaction it was quite proper, and in addition to that I had my own judgment
to guide me, and I believe that it was a perfectly correct transaction, these notes

were made by shareholders to the provisional directors, the provisional directors

endorsed them over and secured money on them when the shareholders did not

have any ready cash, and consequently used them for making the deposit for them
without implicating the Bank.

Q. That is not what waa done; what was done was to borrow the lump sum
upon all the notes; used Mr. A's note to borrow money to pay what B. ought to

pay? A. As to the specific detail of using the notes I did not know.

Q. Was it not all wrong to do anything more, even assuming your view of

the law was correct, than to authorize these notes to be discounted in order to

raise money for each subscriber? A. I thought that was done; I did not know
of the bulk transaction.

Q. That is not the form of your resolution; your resolution is not that he

was to discount these notes—July 4th :
" Be authorized to endorse all notes made

in favor of the bank for the purpose of raising money to make deposit"— ? A.
What would be in my mind would be what I am telling you now, that each note

would be used as an individual transaction for each individual subscriber.

Q. Can you tell me why it was that the later resolution authorizing him to

pledge the credit of the provisional directors was not carried out ? A. No, I did

not know that was the form of the resolution, but the purpose under that resolution

lecited that Mr. Travers

—

Q. Well, it was a very serious matter for you to be personally answerable for

an hundred thousand dollars, did* not you take the trouble to find out whether you
were or not? A. The trouble was this that I was advised at the time that the

money had been secured and placed to the credit of the bank, so that it could not

be improperly used.

Q. You were present when this report of the 22nd November was adopted by
the Board, I suppose? A. I do not remember what the record of the minutes
would say, whether I was present or not, but; I knew of the contents of the report.

Q. That report is dated the 22nd November? A. Yes.

Q. And in that the figures that are given are as they existed according to

the BanFs books after the 24th November, because if there was a meeting on the

24th at which shares were allotted those shares ought to have been included in

this amount, because your report was two days earlier ? A. Just in there I could

not give you any information; my memory does not connect that transaction with

those individual shares or allotment.

Q. That purports to be the minute of the special meeting held on the 24th

November at which it is said to have been moved by Mr. Fraser, and seconded by
you, that the following stock be allotted, look at that and see (Exhibit 92) ? A.
Oh well, if I seconded the resolution I would be present.

Q. You say you have no memory; that is a copy? A. That may be a copy,

and might or might not be correct ; I say I cannot remember.
Q. Look at the list of shareholders and see if you can tell; there is one

prominent one at the top? A. I do not remember the names of the shareholders

as given there; I cannot remember, certainly I do not remember the one that you
refer to there as being on the list.
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Q. Did you appreciate what paragraph 4 of this report says (Exhibit 15) :

*' The Board have to report in the first place that they have the sum of $577,200

bona fide subscribed, and out of the subscriptions thereon they have paid in to the

Treasury Department of the Dominion Government the sum of $250,000 " ? A.

I fully believed that there was that much subscribed, because that was the in-

formation advanced by those that were keeping the record, and I believed and

believe still that the securing of the money in the way it was secured was quite

bona fide and quite a proper transaction.

Q. Was it true that out of the subscriptions, on the stock subscribed, the

provisional directors had paid in to the Treasury Department $250,000 ? A. Yes,

I think so, using the funds secured in all these ways that it enabled them

—

Q. If you had to do this thing over again do you think you would put il in

that shape? A. I don't know; I certainly would not object to the same arrange-

ment of facts, that is taking a personal note from a subscriber and discounting it

and using the money to his credit, as I understood the transaction to be done.

Q. Do you know where the figures for the organization expenses that are

mentioned in this report were got? A. They were taken from the books, as I

presumed, and entered up there.

Q. Do you mean to say that this Board did not take the trouble to verify any

of the things that they were certifying to the shareholders? A. You see we had

Mr. Smith as Secretary for a time, followed by Mr. Shaver, Mr. Lown was acting

as chairman of the provisional board during that period; Mr. Travers was acting

organizer, and I would accept without auditing the books myself personally the

statements submitted.

Q. Did you look at the book to see if it agreed with, the book ? A. I don't

Icnow that I did ; I know I many a time looked through the books in verifying other

statements made, whether I did that here or not I cannot say, but I know many
many times I went through the columns of the books, verifying other features, but

I cannot say as to that.

Q. Were you present at the first meeting of shareholders? A. No.

ALEXANDER FRASEE, Recalled:

Mr. Commissioxer : You have heard what has been going on here this

morning, what do you say as to there having been a meeting on the 24th Novem-
ber at which that resolution was passed ? A. Is that the resolution of allotment ?

Q. Yes; moved by you; it says—A. I have no recollection; I have no

doubt this would be correct if I moved it, I would think so, but I have no recollec-

tion ; if I moved it I would be there, but I have no recollection of the datesi of any

of the meetings at all.

Q. Can you recollect how long before the first meeting of the subscribers the

last meeting of the Provisional Directors was held ? A. I should think it would

be within two weeks.

Q. That is two days according to that? A. I have been trying to recollect

while the others were giving their evidence; I have a recollection of a meeting at

which we spoke of the coming meetings of the shareholders pretty close to the time

of their meeting.

Q. I should have thought there was one name on that that would have

probably fixed the thing in your mind ; look at the first name, a large subscription

(on Exhibit 92) ? A. I have no knowledge of that, nor did I have any

knowledge that he had any connection with the organization till I learned from the

newspapers after the meeting.
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Q. If you were at that meeting you must have known that he was taking

that, you moved it according to that minute ? A. I have no recollection at all of

that.

Q. And that does not bring it to your mind ? A. No, and I think it would.

Q. Is the inclination of your mind that such a meeting was not held? A.

No, I think there was a meeting held, but I did not know that that would be

returned that way.

Q. That that was a correct minute of what took place? A. I should not

think the first entry was dealt with at that meeting, that would be my recollection

distinctly; because immediately after the meeting, the very day after the share-

holders' meeting when I learned from the newspapers what took place, not being

present at the meeting myself I was very much astonished, and I remember that

astonishment to the present day, and I would not be astonished if I had seen this

subscription.

Q. You were present when this report was adopted by the Provisional Board ?

I suppose (Exhibit 15) ? A. Yes.

Q. Mr. Lown tells us he drafted it, was it drafted in consultation with the

other members of the Board, or was it his own production ? A. My recollection

is not distinct on that, but my impression is it was read to us; the business was
generally prepared in advance of our meetings.

Q. You had not much to do to earn the fee you were getting if that was so ?

A. We discussed, of course, what was brought before us.

Q. According to the report that was sent in to the Government, as I under-

etand it, and according to the figures sent down as to the amount of stock sub-

scribed, these shares in what purports to be the minutes of the meeting of the

24th November as being allotted on that day, are included; how could that be in

a report dated the 22nd November, two days before the meeting? A. I cannot
enter into that; I have no explanation whatever of that.

Q. "Would you suggest that it was an error in the date ? A. It might be so.

Q. You knew the directors had deliberately determined to raise what money
was short to make up the $250,000 on the subscribers notes, and had authorized

Travers to procure the money, you knew that? A. That is putting it not exactly

as we would put it.

Q. Put it the way you would put it? A. In the first place, and this may
explain our position, some of the provisional directors were not sure that notes

should be taken at all from subscribers, but at that time Mr. Travers assured us
that we were wrong and he was right. We took legal advice on that point and had
advice from Mr. Urquhart, who was retained by us some time previously and
subsequently to advise us as to our actions. That advice was that Mr. Travers'
view was correct. We, therefore, took the notes, and considered that they were
the equivalent of cash; we were so informed and understood that all that was
regular and correct; the realizing on the notes in a proper way, as we thought
would have been done, did not seem to us as far as I can remember anything of

our discussions to have been anything but regular and correct.

Q. But your resolution was not that he was to discount these notes, but he
was to endorse all the notes for the purpose of raising money to make deposit with
the Treasury Board ? A. Does that mean that they could not be discounted ?

Q. No; what I am calling your attention to is you did not tie him down to

discounting them? A. As to the manner of raising the money I think we all

felt that Mr. Travers was in the position not merely of the responsible coming
General Manager, but our adviser as to the correct way in which it should be done.

Q. Surely it did not require any adviser to make it clear to you that you

had no right to use Mr. Smith's note to raise money to pay Mr. Jones' subscription ?

A. Certainly not, but we never imagined that that would be done, nor did we
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know it was done as far as I know until after the bank closed, and proceedings

were taken in Court.

Q. Why did not you find out how the money had been raised, you had given

authority to pledge your credit, as I judge from your resolution? A. Yes.

Q. Did you not take the trouble to find out whether your credit had been
pledged, how the money had been raised, or did you leave it to Mr. Travers? A.,

The manner of doing it as far as I know, was left to Mr. Travers, but Mr. Traverg

reported that it had been done, and the money was to the credit of the bank and
had been sent to Ottawa.

Q. Supposing he had endorsed your name under this authority, and the note

had not been paid, did not you appreciate you would be personally liable to make
good to the lender? A. Well, Mr. Travers had the handling of the transactions

and I think that all of us had confidence in Mr. Travers' integrity ; I do not suppose

it ever occurred to any of us, in the circumstances it would be a most unusual
thing for a man to do wrong at the beginning of an institution to which he ex-

pected he would give his life work.

Q. Let me ask you the same question I have asked the other two members
of the Board who have been called: Was this a frank and accurate statement of

fact, " The Board have to report in the first place that they have the sum of

$579,200 bona fide subscribed "—particularly I am asking your attention to what
follows

—"And out of the subscriptions thereon they have paid in to the Treasury
Department of the Dominion Government the sum of $250,000 " ? A.I believed

that to be correct, because it is so stated to us.

Q. Out of the subscriptions? A. Yes. We regarded subscriptions by
note bona fide subscriptions; we regarded money raised properly on those notes to

be bona fide subscriptions.

Q. But surely it was not true that out of the subscriptions you paid $250,000 ?

A. Why should not it, if the amount subscribed was correct why should not out
of that amount the proper amount be sent?

Q. Was not the proper thing to have said, " The Provisional Directors have
used these notes for the purpose of raising so much money, whatever it was, to

make up the deposit? A. That would have been easily done if we had for one
moment doubted the regularity of the transaction and the legality of it too,

because you must remember at that time the point was never raised or dreamt of

that these notes were not proper subscriptions so far as the provisional men were
concerned.

Q. Do you say raised, because you took advice? A. That was within our
own meeting, and it was settled by Mr. Urquhart's letter.

Q. Is there anything lurking in this expression—you probably recollect the
eloquent terms in which the draughtsman of this report spoke of the prospects and
the future of the bank—the proviso is what I call attention to :

" Provided they

are only loyal to the institution ". Where was the fly in the ointment that led to

that? A. Well, sir, I am not prepared to say, but if I were guessing at the

thing, if it were permissible to guess, I would say that is a very common expression

at the annual meetings of such institutions.

Q. I should hope not; you do not at the beginning suggest a doubt as to the
loyalty of your subscribers? A. The co-operation of subscribers and friends

and shareholders is always asked for and solicited at these meetings; I think it

is a very common street expression.

Q. May I suggest what might possibly have been the reason ; I suppose you
knew, at all events it was the fact, that certain of the subscribers had taken the

ground that they had been induced to subscribe by false pretences, and had taken

steps to have their subscriptions cancelled and the bank prevented from going on

;

was not that what was done leading to the expression? A. I think not, sir. I
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think on that point this might be said, I think the provisional directors understood
or believed they understood what was behind those proceedings and they certainly

had the idea, rightly or wrongly, that these proceedings were purposely with the

intention of embarrassing the organization, and the removal had brought expres-

eions of regret

—

Q. From whom? A. From some of the subscribers that withdrew.

Q. The removal of what? A. The removal of the suit.

Q. I do not quite understand what that means; that you had been foolish

enough to settle it? A. Xo, no, but we were told that the subscribers that had
moved in the Laidlaw suit were sorry they had done, it, and would not have done
it had they understood the true inwardness of that effort.

Q. Did they show their faith by their works, by giving back the money and
being reinstated as shareholders? A. Speaking from what happened afterwards

a carload from that section came down to endorse the bank and took part in
endorsing the provisional Board's action at a meeting of the shareholders, or two
carloads, and did it unanimously.

Q. I thought it had been said that the meeting was held very promptly
before these people could get there ? A. Xo, the report given to us and I think

the record will show the meeting took place at the hour advertised, and on the
arrival of these later a second meeting was held where everything was explained

to their satisfaction.

Q. What do you mean by saying what was behind this suit by the share-

holders ? A. The provisional directors felt that that suit was not a genuine suit,

that is to say that it was to some extent invited; we may have been wrong in that

idea.

Q. What do you mean by invited? A. That it never would have taken

place if these subscribers had not been approached and the actions suggested to

them by outsiders.

Q. Actuated by what motive? A. Actuated by probably personal motives,
and probably wider motives than personal ones, put personal motives it was ex-

plained to us that way. We firmly held that opinion, and I think we hold it to the
present day.

Q. You apparently were not of the same opinion as some people that the
powers of the provisional directors were very much limited, and that they had no
right to deal with any of the assets of the bank ? A. On the legal aspect of that
of course I could say nothing.

Q. You were not advised as to that? A. Yes, we were advised.

Q. By whom? A. We were advised by Urquhart.
Q. No, no, I mean of using the notes to raise money ? A. Well, so far as

that is concerned we understood and I believe we understood it on a definite state-

ment, because we were frank in our discussion, that Mr. Travers had legal opinion
behind his position.

Q. Do you mean to say that you were content with Mr. Travers' statement
and did not ask who it was; that gave that opinion ? A. I would not say so ; my
recollection is that Mr. Travers told us. For instance, Mr. Travers told us that
he did not wish to continue with Mr. Urquhart as counsel, and we had no objec-
tion to the counsel that he named to advise him from day to day.

Q. At all events you did not take any advice as to whether what you were
doing was legal, lawful ? A. That is in giving the power of attorney ?

Q. In using these notes for any purpose ? A. Well, I do not know of any
legal advice we got directly as a Board on that, I mean to say written, but I have
no doubt and my recollection is, we had that explained to us as being proper and
legal by Mr. Travers.



FARMERS :BANK INQUIRY 711

SESSIONAL PAPER No. 153a

A. S. LOWN, Eecalled:

Mr. Commissioner: In the subscribers list I see Nesbitt 100 shares, and

Gilchrist 30 shares. You see there is nothing in the minutes to show that the

shares that are mentioned in this document, which purports to be the minute of

the 24th Xovember, were ever allotted ; and, therefore, if tliis minute is correct,
.

they were allotted only on the 24th of November
;
your report is dated the 23nd

November, and all these shares which purport to have been allotted, amounting to

nearly 200, on the 24th November, are included in this figure you have there (in

Exhibit 15) ; what do you say about the date of that report? A. The date of

that report may have been the date on which I drew it; it should possibly have

been dated the 24th.

Q. I do not see anywhere any minute of any meeting at which this report

was approved or submitted except this meeting; look at that, and assuming that it

is a minute of a meeting of the 24th, what do you say as to the date of the report ?

A. If this is a correct minute of the 24th (Exhibit 92), then the date of the report

(Exhibit 15), should have been the 24th.

Q. I want to see if your memory can be refreshed at all about this meeting;

I see " A. W. Lown "—A. That is not my initial.

Q. Perhaps that is a mistake in the copy—one share allotted ; would not you

know when that was allotted to you? A. I would not remember the exact date

of course.

Q. "Would not you know whether it was at the last meeting ? A. It would
be allotted to me at the last meeting, ofi course.

Q. I see the same day Mr. Hunter was allotted one share—looking at that

are you able to say whether that meeting was held as the minute purports ? A. I

cannot say whether it was held on the 24th or not, because that would be impos-

sible for me to remember what took place on the 24th of November, 1906.

Q. Except by knowing that that was two days before the meeting of sub-

scribers; you were very much interested in this thing, you were to become a

manager of one of the branches, and you had been Chairman? A. I could not

lecollect.

GEORGE T. CLARKSON, Recalled:

Mr. Commissioner: Where does that document come from (Exhibit 92)?
A. I obtained this document personally in going over the files of the bank about
three weeks or two weeks prior to the commencement of these sittings.

Q. Was that the only copy you found? A. If my memory is right there

were three copies, or perhaps the original and two copies.

Q. Is that minute book of the pro\'isional board (Exhibit 9) in the same
condition as it was when it came into your hands? A. Absolutely.

Q. There is nothing to indicate in that book that any meeting was held on
the 24th of November? A. There is not.

Q. You heard what Mr. Travers said about a signed minute having been

produced on the examination for discovery; have you any knowledge of that? A.

I was particularly interested in getting hold of this minute, because I had reason

to believe when this bank first came into my hands that a lot of these stock sub-

scriptions had been ante-dated, and beyond that I had come across some corres-

pondence between Maccorquodale and Luxton which showed that some of the

subscriptions had been ante-dated as a matter of fact according to the date of the

letters, and so I was looking for this minute and I could not find it, but prior to

the sittings here I went over every file of correspondence in the bank personally,.
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and I came across two or three of these copies, and I remember drawing the condi-

tion of the minute to the attention of Mr. Thompson and Mr. Hodgins. I believe

the other copies differ from this somewhat in that there are one or two names left

off which we had on this list, or perhaps inserted in writing; that is my memory.

Q, Was that signed ? A. No, sir, not to my memor}\

Q. If Travers is right what he speaks of would have taken place before the

books came into your hands ? A, Yes, long before they came into my hands.

Q. Wliere did you find Exhibit 93? A. That Exhibit came out of Mr.

Eitzgibbon's private desk in the head office of the bank. What happened was at

the inception of these proceedings we were looking for some papers that could not

be found, and Inspector Duncan insisted that they must have been present in the

bank by reason of information given to him; so we made a search in Mr. Fitzgib-

bon's desk and we found a lot of the papers, including those we were looking for

amongst them. So I had them all taken out—I don't know whether the Inspector

had them intact himself, I think he took them away intact, but anyway when they

came back to me they came back in a separate parcel, and they have been kept in a

separate parcel ever since, and that was amongst them.

Q. What is this Exhibit 93 ? A. To my mind it looks to me as though

—

there are figures relating to the accounts of the bank drawn up by Mr. Fitzgibbon

—

to my mind it looks to m^ like a statement drawn up for writing up the cash book

.and not as a copy for writing up the permanent cash book so as to strike a balance.

Q. As shown where ? A. As shown in the permanent books,

Q. And had it any bearing on the representation that had been made to the

Department of Finance? A. It has this connection, sir, that the representation

made to the Department of Finance was that they had received $291,310 of capital

stock subscriptions, and the first item starts out with collections of $291,310; the

first tn'o or three pages of those are later accounts apparently. That was taken off

that report^ to the Government.

Q, And they started with that as the basis? A. As the basis of the account.

Q. And the account, I judge from what you were saying, was made out to

make it agree with that? A. It is common sense that account was made for the

purpose of casting up the books that way, not the books made up and the account

copied from it.

Q. The preliminary expenses were entered, as we have already heard, the

organization expenses, at $31,127.71? A. Yes, sir.

Q. That is some $12,000 less than the actual sum expended? A. Yes.

Q. What was the purpose of that as far as your knowledge as an accountgint

enables you to say? A. It means they were trying to hide $12,000 of expenses,

and the way they did it was this, I think the accounts showed it to me when I went
over them, and the evidence given proves it; they had $9,000 of cheques in the

drawers which they carried in cash.

Q. Cheques on account of shares? A. Yes, on account of shares.

Q. Xot debited to the bank? A. No, they had credited these men with the

same amounts as the cheques as having been paid on their stock out of the money
borrowed on the notes, so they disregarded these cheques entirely; the cheques as

cheques were not entered in the bank books at all; they carried them in their till

as cash; then there was $3,700 left over out of borrowing from the Trusts &
Guarantee Company, that made some $12,728.

Q. How left over? A. Out of the $100,000 they had spent all but about

^3,728.

Q. Spent how ? A. Spread it, spread $75,995, and they had used $20,000

to cover securities M^hich existed as securities and not as cash, and the balance it

left them $3,700 ; that with the $9,000 of cheques made $12,700 odd, and it is the

exact difference between.
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Q. What did they do with that? A. Later on when they repaid the bor-

rowings of the Trusts & Guarantee Company, they charged up that $12,000 as

against organization expenses, bringing it again into the account.

Q. You heard what Travers said? A. Yes.

Q. Is he mistaken about that? A. No, there is a charge of $12,000 made
to the bartk premises account, but if Mr. Travers isl right that that $10,000 applies

to this, then the $12,000 charged against the Guarantee Company took up some

other expenditures by a similar amount. He is right that there was a charge of

$10,000. You were asking me the other day about the prospectus. That is the

only copy we have been able to find. It appears to be the one used in England.

(This prospectus was subsequently filed as Exhibit 95). There is a statement in

there (in Exhibit 63) showing the exact dealings with that $9,000 of cheques.

E. C. CLARKSOX, Eecalled

:

Mr. Commissioner: What is that? A. That is an alphabetical list pre-

pared from the Eeturn Exhibit 5, stock subscriptions as represented in the docu-

ments furnished as a list of shareholders when application for the certificate of the

Treasury Board was made, and payments thereon to the 27th of November, 1906.

Q. That shows in the first column the name of the subscriber? A. Yes,

his address, the date of his application, the number of his shares, the amount, the

date of the allotment and payments in cash to the 27th of November; the next

oolunrn, payment by transfer of security, payment by note, and payment received

on account of note to the 27th of November.

Q. That is another column? A. Yes. The next column shows the Trusts

& Guarantee loan, how it was spread.

Q. How that was applied? A. Yes, and how it was applied towards share-

holders. Next column is shares cancelled, giving the number of shares and the

date of the cancellation. The next column is the Laidlaw accounts.

Q. That is the shareholders that brought suit and were represented by Mr.
Laidlaw ? A. Yes.

Q. Is that an accurate statement from the books ? A. Yes, sir.

Exhibit 94: Alphabetical list prepared from the Eeturn exhibit 5, stock

subscriptions as represented in the documents furnished as a list of shareholders

when application for certificate of the Treasury Board was made, and payments
thereon to the 27th November, 1906.

Q. You have prepared a copy of the minute book of the provisional directors ?

A. Yes, sir.

Q. Is that it? A. Yes, sir.

Q. The original you will require for the purpose of the liquidation? A.

Yes, sir.

This copy of minute book of provisional directors to be substituted for the

original minute book. Exhibit 9.

Q. What is this? A. This is a copy of the minutes of the permanent
board.

TMs copy of minute book permanent directors to be substituted for the

original minute book, Exhibit 10.

Q. I understand you will require for the purpose of the liquidation, these

two stock subscription books and the transfer books? A. Yes, sir.

(}. Is it practicable to get on with the liquidation without them? A. No,
ir is not.

Q. You will require the original records? A. Yes.
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Q. If they are given out I suppose the liquidator will undertake to produce
them at any time when they are required? A. We will undertake that.

Mr. G. T. Clakkson : Yes.
Mr. Commissioxer : Then it can be noted that those books, after I have

examined them as far as I require to do so, may be handed out to Mr. Clajkson
upon that undertaking.

DE. JOHN" FEEGUSON", Eecalled:

Mr. Commissioner: I see from the minutes of the provisional board that a
prospectus was approved in order to be printed at a somewhat early date, do you
remember that? A. Yes, there was a prospectus issued.

Mr. Travers : March 21st or 22nd, 1906, I think is the date.

Mr. Commissioner : There was one earlier than that.

Mr. G. T. Clarkson : In the very first report of the acting Secretary in the
meeting of the 26th August, 1904, that " Mr. Lown and he would likewise report

progress as to the prospectus ".

Mr. Commissioner: At a meeting that was held before this minute book
one of the conclusions aitived at was that it seemed desirable, (D) that

Mr. Fraser and Mr. Lown be requested to prepare material for prospectus, " and to

enquire the cost of printing form''. I think further on the prospectus was ap-

proved. I see November 28th, 1904 :
" The Secretary submitted a draft prospectus,

which with certain amendments was adopted, and on motion of A. S. Lown,
seconded by Mr. James Gallagher, 1,500 copies were ordered to be printed ". Where
is that prospectus ? A. I do not know ; there were some of them printed, . how
many I could not say, and I suppose perhaps some distribution of those was made
at the time by some of the agents under Mr. Smith.

Q. You ?5annot say where they are to be found ? A. No, I have not a copy.

Q. I should think the keeper of the Archives would have one of them. Look
at that, was it that prospectus? (In the Eetum Exhibit 5) ? A. No, that was
the one that was arranged after Mr. Travers came in.

Q. I would like to see that prospectus to see how far it compares with the

later one, whether it reflected the modesty of those who were looking after the

business at that time. Then in. March 22nd, 1906, I think Mr. Travers told us?
A. Yes, March, 1906.

Q. It is on the 21st March, 1906: "Moved by Dr. Ferguson; seconded by J.

Watson : That the Prospectus as presented be approved of ". Is that the prospec-

tus (in the Eetum Exhibit 5) ? A. I suppose that might be the one that Mr.
Travers had; I think that is the one that Mr. Travers formulated.

Q. The one commencing on page 10 of Exhibit 5 ? A. Yes.

Q. Do you know anything of that one? A. No, I never saw that one to
my knowledge.

ALEXANDEE FEASEE, Eecalled:

Mr. Commissioner: Do you know anything about the prospectus that was
approved on the 28th November, 1904? A. Yes, sir.

Q. Do you know where that prospectus is? A. No; they were given to
Mr. Smith for distribution by his agents.

Q. You did not keep one? A. Well, I think there were some of them in
the office of the bank all the time the provisional men were there ; what became of
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them I don't know, that is beyond those that were distributed. They were for Mr.
Smith's use and for his agents in offering stock.

Q. Did you ever see that one (afterwards filed as Exhibit 95) ? A. I have
no doubt I have. I have no clear recollection of having seen it before it was
printed.

Q. This is evidently one after the bank was organized and the Board had
been elected? A. Oh, I do not recognize that; but there was one issued before

the banlv was organized.

Q. That is the one that appears in Exhibit 5 with the name of Mr. Forget?
A. Yes; I have never seen that other one then.

Q. In the light of present events it is somewhat interesting reading :
" In-

stead of incurring the heavy expenditure and investing large amounts in office

premises, adverlising, in cities and large towns, branches have been opened
at minimum cost"—I do not suppose you know much about that; I should have
thought the office premises account was a pretty extravagant account. The next
proposition is—it is in italics—after speaking of avoiding the competition of older

established banks, by opening these branches ;
" This is clearly demonstrated by

the fact that in less than four months after commencing business and accrued
profit has been shown equal to over 6% per annum on the average paid up capital

during that time "—what do you think of that ? A. Well, sir, I had no connec-
tion whatever with the bank after the permanent directors were appointed, I knew
nothing of its affairs, absolutely nothing,

Q. Then it is stated that judging by this and the fact that this result had
been obtained during the worst months for banking during the year, from every
indication the bank should be earning 10% per annum on the paid up capital by
the end of this year. In all probabilities when that prospectus was issued the bank
had lost every dollar of its capital ? A. Of course that is a matter we could not
possibly know.

Q. I suppose you are not at all responsible; you were not an officer of the
bank after the first meeting of the shareholders? A. No, sir.

Q. Can you tell me : "When you and Dr. Ferguson put forward, one proposing
and the other seconding, the resolution to give up the business of attempting to

organize the bank, and to divide the expenses among you—do you remember that?
A. Yes.

Q. That was lost ? A. Yes.

Q. Two voting for? A. And three against.

Q. Who were the three who voted against? A. They were the other mem-
bers; there were five on the Board.

Q. That would be Gallagher, Watson ? A. And Lown.
Q. That was before Mr. Travers came upon the scene? 'A. Yes, sir.

Q. What were the reasons that led the majority to disapprove of what you
proposed ? A. They evidently were more hopeful in bringing the organization to

a successful conclusion than we were. When we took up the matter, these were the
three who were at the beginning of the organization and asked us to join them.
We always considered that they were the leading three among the provisional men.
When we took it up we thought there would not be very much difficulty in securing
subscriptions; as our experience grew as to that difficulty, I distinctly remember
that we made this proposition, while we believed that we personally could pay back
from ourselves the moneys expended

—

Q. Have you any idea what the amount expended was at that time ? A. I
cannot recollect just now, but I remember that in making a division of what each
man's share would be of the iive that we thought we could stand it.

Q. What was the measure of your strength? A. It was not very large.

Q. Would it be less than $5,000 that was spent then ? A. Oh no.

Q. It would be more than that ? A. Yes.
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Q. You cannot give even approximately the figures at this time? A. Well,

I cannot recollect. The motion was defeated, and we were pretty much convinced
ourselves that the hope the others then had, and the ways they saw before them
would succeed.

Q. When was it they turned you and Ferguson out of your positions of

honor? A. We never took up the positions at any time with the intention of

being more than helping our friends.

Q. Did it at all synchronize with the rejection of your motion? A. Oh
no; we had abandoned the positions before then.

Q, Evidently you did not approve of what was done when Mr. Lown deposed,

or when the Board deposed Dr. Ferguson and put Mr. Lown in his place, you
voted nay? A. That was not our point of view. Our point of view was this,

that when we took the matter up we did not expect it would be as onerous or as

hard as it proved to be, and we had not the time to give to it. We desired relief

as quickly as possible from the duties, and then Mr. Smith and Mr. Lown took
them up.

Q. I do not know why, if that was so, you voted nay according to this ? A.

That is perhaps another question altogether; I understood you were still speaking
of the abandonment.

Q. Oh no, no; I am talking about when they decided that Mr. Lown should
be the Chairman? A. I remember that point also.

Q. What was the reason for that change that took place on the 13th of

February, 1905, when Watson moved, seconded by Gallagher, that the motion ap-

pointing Dr. Ferguson Chairman of the provisional board, and so on, be and is

hereby rescinded, and that Mr. A. S. Lown is hereby appointed Chairman of the

provisional board, and so on. You voted nay; the Chairman, apparently being in

the chair, did not vote? A. We had reached the stage then when a man having
a practical knowledge of banking was necessary, because moneys were being re-

ceived and had to be properly handled, moneys on subscriptions. We discussed

two or three men, one of whom we thought might be suitable, and one had been
practically decided upon to take over the work of organization after Smith. Then
we were unanimous as to that man, but between meetings we heard that his habits

were not such that we could trust him, and the others did not think that Dr. Fer-

guson and I were right in opposing him. It was a mere matter of detail and it

brought about that.

Q. You are a little in error I think, judging from these minutes, because
that motion that I just read to you having been carried, Mr. Lown took the chair;

then Dr. Ferguson moved, seconded by you :

'"' That whereas it is manifested that

the promotion expenses will be heav}-, it is deemed unwise for the provisional

directors to accept any remuneration for their services other than their necessary

travelling expenses and legitimate disbursements, and whereas the provisional

directors of the Farmers Bank of Canada have received certain sums for attending
upon meetings, be it resolved that the same at once be refunded ". Another resolu-

tion, moved by Dr. Ferguson, seconded by Alexander Fraser, " That in view of the
fact that the charter of the Farmers Bank will lapse at an early date and it is

evident there are going to be grave difficulties in the way of disposing of the

capital stock of the bank, be it resolved that all moneys paid in shares now placed
be returned, and the expenses up to date be defrayed equally by the provisional
directors ". Does that look as if you were trying to get back at the majority for

having deposed the Chairman? A. No, the real thing there, Dr. Ferguson and
I had not confidence in the man that the majority thought was suitable to do the
office work and relieved myself particularly of what I was up to then doing in my
spare time; then when the majority differed from us in that, the Chairman had to

be changed in that because he would come in practically daily contact with the
new man.
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Q. There is nothing to show; any conflict? A. I do not suppose these things

would be minuted.

Dr. Ferguson: If I may be allowed to give you my impression, I had ex-

pressed the opinion previously that perhaps the wise course to take, would be to

desist from further efforts at organization. Some of the others did not coincide

with that view, and that friendly division took place; there was nothing acrimon-

ious at all occurred; it was in the best of feeling, and the arrangement was made
by which Mr. Lown became Chairman, and then after that I wished formally to

put myself on record with regard to the view that I had expressed previously to

ceasing to be Chairman.
Mr. Commissioner: Why did Mr. Fraser dissent? A. Dissent signified

the non-approval of the main reason why, that is regarding the man; the man
was decided upon, and a gentleman called on me and told me he understood that

this man was to be entrusted with the office work and to lead in the organization

of the bank; and he told me his habits were not very good. I reported that to my
colleagues and the three of them thought there was not much in that, they did

not agree with me.

Q. But you see what a malicious man, looking at the order in which these

resolutions appear, might say it was plain what the object was—I am glad you
have given that explanation—that having deposed the Chairman the deposed gen-

tleman moved and Mr. Fraser seconded that they should lose all their fees? A.

As a matter of fact the getting of the man, they pinned their hope on that to pull

them out of their trouble.

Exhibit 95 : Prospectus of the General Development Company, offering

[(in England) capital stock of the Farmers Bank.

The Commission adjourned.

Certified correct MSS. pages 1 to 18?9.

E. NiELD, C. S. E.,

Official Reporter.
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72. Copy letter, Travers to Minister of Finance, January 12th, 1907. . 1,131
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Copy substituted 1,136
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Co. to Farmers Bank. Copy substituted 1,139
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1907 1,145
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tial) 1,146
87. Copy letter, Travers to G. E.Valleau, Secretary, British-American
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tions 1,148
90. Stub cheque book 1,160
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EXHIBITS RE EVIDENCE

IN THE MATTER OF •

FARMERS BANK OF CANADA

EXHIBIT 1.

Extracts from minutes of Banking and Commerce Committee re Farmers
Bank:

BANKING AND COMMEECE COMMITTEE OP THE HOUSE OF
COMMONS.

Extracts from Minutes of said Committee re Farmers Bank of Canada:

Conunittee Eoom,

Tuesday, 21st June, 1904.

Bill No. 131, to incorporate the Farmers Bank of Canada.
Preamble and sections 1, 2, 3, 4 and 5 read and adopted.

Ordered, to report the bill without amendment. :

Committee Eoom,

Wednesday, 12th April, 1905.

Bill No. 124, respecting the Farmers Bank of Canada.
Preamble amended by inserting therein the name of the Company.
Sections 1, 2 and 3 read and adopted.

Ordered, to report the bill as amended

Committee Eoom,

Friday, 11th May, 1906.

Bill No. 127, respecting the Farmers Bank of, Canada,
Preamble read and adopted, after Mr. TJrquhart, of Toronto, liad been heard

thereon.

Section 1 amended by substituting " six months " for " one year ", on line 5.

Section 2 read and adopted.

Ordered to report the bill as amended.
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EXHIBIT 2.

Documents from Department file {Finance Department).

CANADIAN" BANKERS' ASSOCIATION.

MONTREAL, Nov. 30th, 1906.

T. C. BoviLLE, Esq.,

Deputy Minister of Finance,

Ottawa.

Dear Sir:

—

Farmers Bank of Canada.

In connection with the application of the Farmers Bank of Canada for the

usual certificate from the Treasury Board, I have reason to believe that the money
lodged, or to be lodged, at Ottawa as stock subscription, cannot be regarded as

paid-up capital, and that a large proportion of the amount necessary to the obtain-

ing of a certificate is a loan upon the promise of its payment when returned by

your Department.
Permit me to request that, if only for the protection of the public, the Trea*

sury Board will exercise its right to refuse to issue a certificate if it thinks best so

io do, until a thorough investigation has been made into the circumstances stated

herein.

Yours faithfully,

(Sd.) E. S. Clouston,
» President.

Certified to be a true copy,

T. C. BOVILLE,
D. F.

FINANCE DEPARTMENT,

Ottawa, Canada.

December 3rd, 1906.

E. S. Clouston, Esq.,

President Canadian Bankers' Association,

Montreal, P.Q.

Dear Mr. Clouston :

—

I beg to acknowledge the receipt of your letter of the 30th ultimo, respecting

the Farmers Bank of Canada. I note what you state with regard to the money
paid in under section 13 of the Bank Act.

In view of the published reports in the newspapers of some litigation in con-

nection with the subscriptions to the capital of this Bank, the matter has had the

careful attention of the Department, and sometime ago the General Manager of

the Bank was communicated, with to the effect that when appljdng for the certi-

ficate to commence business, in addition to the list of subscriptions to the extent

of JSu half million required by the Bank Act, the statement should contain also the

actual amount of cash paid up by each subscriber on his subscription. On the 29th

ultimo application, in due form, was made by the Bank for the certificate permit-

ting it to commence the business of banking. The application was accompanied

by the usual documents and also by a list of the subscriptions of cash paid in by

each subscriber. The list itself covers over 500 names and nothing therein appeared
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calling for any particular comment. From the statutory declaration of the Gen-
eral Manager 1 quote the following paragraphs :

—

" 4. On the Twenty-third day of October, 1906, there had been actually
'" bona fide subscribed live thousand seven hundred and fifty-seven shares of the
"' Capital Stock of the Farmers Bank of Canada, and I have had personal know-
*' ledge of the applications and the subscriptions and each and all of the said sub-

'' scriptions is and are on the printed form of application—a copy of which is now
'• produced and marked Exhibit ' C ' to this my declaration, and that the said sub-
" scription appeared on the Stock books of the said Bank, and that a sum beyond
'• $250,000 thereof in cash has been actually paid in by the subscribers of the same.

" 5. Now shown to me and marked Exhibit ' D ' to this my declaration is a
" list of the subscribers to the capital stock of the said Bank correctly setting forth
'• as to each subscription the name of the subscriber, his address, the number of
" shares subscribed for by him, the amount of such shares and the amount paid
^^ in thereon. Each of the said subscriptions is a ho7ia fide subscription to the capi-
" tal stock of the said Bank."

I previously had some conversation with Mr. Fielding, who was very busy in

connection with the preparation of the Budget Speech, with regard to this applica-

tion. But on Friday last, the day after the delivery of the Budget Speech, Mr.
Travels, the General Manager, had an interview with him. In the course of this

interview that gentleman gave a most positive assurance that "not a dollar" of

the amount deposited, had been borrowed. For the purpose of record, Mr. Fielding

wrote Mr. Travers a letter, of which I enclose a copy, asking for the assurance that

the amounts set forth in the application as having been paid in were in every case

bona fide cash payments. I enclose a copy of Mr. Travers' reply.

Under these circumstances there did not seem to be any warrant for the with-

holding of a certificate under section 14 of the Act, and, accordingly, a certificate

was issued on the 30th ultimo.

Yours very truly,

(Sd.) T. C. BoviLLE,
Deputy Minister of Finance.

Certified to be a true copy,

T. C. BOVILLE,
D. F. —

MEMORANDUM EESPECTING THE FARMERS BANK OF CANADA.

The undersigned has received an application from the Farmers Bank of Can-
ada for a certificate to commence the business of banking.

The papers are all in order and have been submitted to the Department of

Justice, who have advised that the evidence contained therein is such that the

Treasury Board may lawfully accept it and issue the necessary Certificate.

In connection with the papers it will be noticed that in the list of Shareholders
the information covers the amount paid by each shareholder on his subscription.

This information was supplied at the request of the undersigned as a test of the
good faith of the subscribers. The number of subscribers exceeds 500 and the

Stock is fairly well distributed amongst them.
The undersigned sees no objection to the granting of the Certificate required

hy the Bank Act.

(Sd.) T. C. BOVILLE,
Deputy Minister of Finance.

Finance Department,
Ottawa, November 30th, 1906.

Certified to be a true copy,

T. C. BOVILLE,
D. F.
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OTTAWA, 30th November, 1906.

Present-

HoN. W. S. Fielding,
Minister of Finance, Chairman;

Kt. Hon. Sie Eichabd Cartwbight, G.C.M.G.,

Minister of Trade & Commerce;

Hon. L. p. Brodeub,
Minister of Marine & Fisheries.

TKEASUEY BOAED—

The Board had under consideration an application made by the Farmers Bank
of Canada under the provisions of the Bank Act for the issue by the Treasury

Board of a certificate permitting the said Bank to issue notes and commence the

business of banking.

It having been shown to the satisfaction of the Board that all the require-

ments of section 15 of the said Act have been complied with the Board authorize

the issue of the certificate applied for.

Adjourned.
(Sd.) W. S. Fielding,

Chairman.

Certified to be a true copy,

T. C. BOVILLE,

D. F.

T. 37983. B.

EXTRACT from the minutes of a meeting of the Honourable the Treasury

Board, held at Ottawa, on the thirtieth day of November, 1906

:

(Sd.) W. S. F.

(Sd.) E. J. C.

(Sd.) L. P. B.

Treasury Board

—

The Board had under consideration an application made by the Farmers Bank
of Canada under the provisions of the Bank Act for the issue by the Treasury

Board of a certificate permitting the said Bank to issue notes and commence the

business of Banking.
It having been shown to the satisfaction of the Board that all the requirements

of section 15 of the said Act have been complied with the Board authorize the

issue of the certificate applied for.

(Sd.) T. C. BoviLLE,

Secretary.

Certified to be a true copy,

T. C. BOVILLE,

D. F.
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This action is brought by the plaintiffs on their own behalf and on behalf of

all other alleged shareholders of The Farmers Bank of Canada who may desire to

be joined as plaintiffs. And the Plaintiffs' Claim is: (1) For the rescission of

alleged contracts to take shares of the capital stock of The Farmers Bank of Can-

ada; (2) For an accounting for the money and promissory notes received—or

alleged to have been received—in the name and on behalf of the provisional direc-

tors of the Bank; (3) For an injunction; (4) For a Eeceiver.

And the following are particulars of the plaintiffs' claim:

1. The Farmers Bank of Canada was incorporated by Special Act of the

Parliament of Canada passed on the 18th day of July, 1904.

2. The defendants, James Gallagher, John Watson, John Ferguson, Alex-

ander Fraser, and Alexander Shepherd Lown, were appointed by the said Act to

be the Provisional Directors of the Bank.
3. Amendments of the Act of Incorporation were passed on the 20th day

of July, 1905, and on the 26th day of June, 1906.

4. The amendment passed on the 20th day of July, 1905, is alleged to have

been passed on the petition of The Farmers Bank of Canada, and the amendment
passed on the 26th day of June, 1906, is alleged to have been passed on the petition

of the provisional directors of the Bank ; and the petition is subscribed as follows

:

" The Farmers Bank of Canada ",

By

—

John Ferguson,
Alexander Fraser,
James Gallagher,

Provisional Directors.

5. A prospectus of the Bank was issued, and contains, amongst others, the

following statements, namely, that the following gentlemen have consented to act

as directors if elected—
His Honour A. E. Forget; Major Thomas Beattie; Lieutenant Colonel E. R.

McLennan; John D. Ivey; Thomas Charlton; H. W. Anthes; W. S. Calvert; G.

Plunkett Magann; D. P. McKinnon; Colonel James Munn; Honourable A. G.

McKay; George W. Neely; Thomas Urquhart; D. N. McLeod; John Ferguson;
Eobert Noble—and the name of the defendant W. E. Travers is printed thereon
" General Manager "

; the name of the defendant C. H. Smith is printed thereon
" The Secretary of the Provisional Board of Directors ", and the name " The
Traders Bank of Canada " is printed thereon as " Bankers ".

6. Stock books were opened in pursuance of the prospectus for the purpose

of entering subscriptions of persons who might be induced to subscribe for shares

of the capital stock of the Bank.
7. The applications for subscriptions for shares and proxies appointing the

Secretary of the Provisional Board, and forms for receiving subscriptions for shares,

were printed and put in circulation.

8. Forms of bank notes in the name of The Farmers Bjink of Canada were
also either printed, lithographed or engraved for the purpose of inducing persons

to subscribe for shares.

9. The printed prospectus, the applications for stock, the forms for subscrip-

tions, and the said forms of bank notes in the name of The Farmers Bank of

Canada, were delivered to agents and solicitors to procure subscriptions for shares.

10. The agents and solicitors produced and used the prospectus, the applica-

tions and the forms in their canvass for subscriptions for shares.

11. The plaintiffs and others subscribed for shares, and the plaintiffs allege

(1) That the provisional directors who professed to act for and in the name of

the Bank, had no lawful power or authority to receive subscriptions for shares or

to accept them; and (2) That the subscriptions for shares which were procured
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from the plaintiffs and others were procured through fraud and misrepresentation

and the plaintiffs allege, amongst others, ,the following particulars of fraud

namely

:

(1) That the agent in procuring the subscriptions for shares falsely repre-

sented that persons had subscribed for a larger number of shares than

they had in fact subscribed for, and the following are examples of such

false representations, namely— (a) That Eobert Xoble, whose name is

entered in the prospectus as one of those who had consented to be a direc-

tor, had subscribed for shares to the amount of $10,000, whereas he had
in fact only subscribed for shares to the amount of $3,000; (b) That

-.
' John Sproat had subscribed for shares to the amount of $10,000, where-

as he had in fact only intended to subscribe for shares to the amount of

$1,000, and that he was induced to sign an application in the belief that

it was filled up for $1,000, and that the General Manager afterwards

claimed that it was a subscription for $10,000, that the said John
Sproat then repudiated the entire subscription; (d) That James Murray
has subscribed for shares to the amount of $10,000, whereas he had in

fact only subscribed for shares to the amount of $1,000; (e) That Dr.
Stewart was subscribing for shares to the amount of $10,000, whereas
he was not in fact subscribing for any shares; and other false repre-

sentations of a similar character were made by the solicitors and agents

in reference to alleged subscriptions of other persons.

(2) That Major Thomas Beattie, represented by the prospectus to have con-

sented to act as a director, had not subscribed for any shares, and refused

to be a director, and refused to allow his name to be used in any way
in connection with the Bank, and the plaintiffs allege that the names
of other persons were represented by the prospectus to have consented

to act as directors had not subscribed for any shares or given any
authority for any such publication.

(3) That the first block of shares to the amount of $500,000 would be issued

at par, and that the next block of shares would be issued at a premium
of 25% and that the first block of shares subscribed for at par would
therefore soon have a market value of 25% over the amount subscribed

for.

(4) That the solicitors and agents who were procuring subscriptions for

shares would buy the shares from the subscribers at the alleged premium
of 25%.

(5) That the bank notes, of which a specimen was produced, would soon be

in circulation, and that the profits to the subscribers would be very large.

(6) And the said prospectus contains other false and fraudulent induce-

ments and representations.

12. And the plaintiffs allege that the acts and proceedings of the provisional

directors were illegal and irregular, and that the provisional directors appointed by

the Act of Incorporation did not continue to act as directors, and did not receive

notices of meetings, and did not attend meetings, and did not consent to the

renewal of the charter or to the acts and proceedings of other provisional directors,

or other persons who were acting or professing to act for provisional directors, and

that there was trading in the charter and proceedings in pursuance thereof.

13. And the plaintiffs further allege that the agents and solicitors who were

procuring subscriptions for shares had no lawful power or authority to solicit

applications or siibscriptions, and there was no laAvful authority for the acceptance

of any such subscriptions.

14. And the plaintiffs allege that the agents and solicitors professing to act

under the name and authority of the provisional directors have procured a large

number of subscriptions for shares, and have received the sum of One hundred ^nd

Seventy-five thousand dollars more or less on account thereof, and have also pro-
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cured promissory notes to be signed by persons who were subscribing for shares,

])ayable to the provisional directors of the Bank, and the persons acting in the
name and under the professed authority of the Act of Incorporation and amend-
ments thereto, are endeavouring to discount or procure a loan by the transfer of

the said notes.

15. And the plaintiffs further allege that the persons professing to act as

aforesaid under the alleged authority of the provisional directors, have unlawfully
deducted large sums of money for alleged services and commissions, and other pur-

poses, out of the money received by them, and the plaintiffs are apprehensive that

the money and notes under the control of such persons may be illegally appro-
priated unless the said persons are restrained by order and injunction of this Hon-
ourable Court from drawing upon or using the same without the order of the

Court.

16. A very large proportion of the subscriptions for shares, and of the money,
and of the promissory notes, have been procured from farmers through the said

fraud and misrepresentation in part alleged as aforesaid; and they were not at

the time the subscriptions were procured from them, and are not now, able to pay
the sums subscribed for, and the solicitors and agents represented to them that

they would not be called upon to pay the money, and that the Bank would carry

the obligations until they were able to sell their shares at a profit.

17. The plaintiffs deny that any legal liability can be established against a

large number of such subscribers, and if such subscribers are in law liable to pay
the sums subscribed for the enforcement thereof by legal process would bring

great loss and damage to a large number of farmers who can meet their own obliga-

tions but cannot pay for subscriptions for shares of a Bank.
18. The Plaintiffs demand the production by the provisional Directors of the

Bank, and each of them, and by the Secretary of the Provisional Board, and by

the General Manager, and by all other persons who may have possession or control

thereof— (1) Of all documents alleged to be signed by subscribers for shares; (2)
Of the minutes of the meetings of the Provisional Directors; (3) Of the alleged

subscribers' agreements, or alleged subscriptions for shares: (4) Of the Cash Books,

Ledgers, Bank Books, Cheque Books, Letter Books, and all other books, documents
and papers showing the alleged subscriptions for shares—the payments on account

thereof—the application of the money received—the promissory notes and other

obligations received ; and all acts or proceedings of the Provisional Board of Direc-

tors, or any of the members thereof, or of the Secretary, or of the General Man-
ager, and all other persons whomsoever professing to act in the name and on behalf

of the Bank or of the Provisional Board of Directors, or any of them, or of the

subscribers for shares, or any of them.

19. The plaintiffs hereby formally withdraw all applications for shares which

may be signed by them, and tliey have added the principal persons who were con-

cerned in the alleged irregularity, fraud and misrepresentation, as defendants in

this action.

20. The plaintiffs allege that all moneys, promissory notes and other obliga-

tions received as aforesaid by all persons acting, or professing to act, in the name
and on behalf of The Farmers Bank of Canada, or of the Provisional Directors,

or any of them, are impressed with a trust in favour of all the subscribers for

shares who may desire to come in and become parties to this action, and the plaiji-

tiffs allege that there is no lawful power or authority for the appropriation of any

part of the said moneys for any other purpose than the regular procuring of the

Act of Incorporation and amendments thereto, and the regular opening of the

stock books and giving public notice thereof, and usual clerical work incidental to

the incorporation and organization of the Bank under the provisions of the Bank
Act; and the plaintiffs claim that the money now on hand, wliich is believed to

be deposited in the Traders Bank of Canada, and the promissory notes or other
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obligations, should be protected and preserved as trust money and trust notea and
obligations under the order, direction and injunction of this Honourable Court;
and that all persons who may have received any payments out of the said moneys,
except as aforesaid, shall be ordered to repay the same.

21. The defendants, James Gallagher, John Watson, John Ferguson, Alex-
ander Fraser and Alexander S. Lown, are named as Provisional Directors in the

Act of Incorporation; the defendant W. R. Travers is named as General Manager
in the prospectus and the defendants W. J. Lindsay and Luxton were can-

vassing solicitors and agents for subscriptions for shares.

AND THE PLAINTIFFS THEREFORE CLAIM AND PRAY FOR:

1.—An account and enquiry into all the matters hereinbefore alleged.

2.—An account and enquiry into all acts and proceedings of all the members
of the Provisional Board of Directors, and each of them.

3.—The rescission of all alleged contracts to take shares which have been
entered into without lawful authority.

4.—An account of all moneys received and the application thereof.

5.—The rescission of all obligations or subscriptions for shares which have
been procured by fraud or misrepresentation.

6.—A declaration of the rights of the plaintiffs and of the obligations of the

defendants, and consequential relief.

7.—An injunction to restrain the Bank, the Provisional Directors, the Gen-
eral Manager, the Secretary, and all officers, servants and agents acting

for or in the name of the Bank, or of the Provisional Directors, from
using, drawing upon, paying or transferring, any of the said money and
notes, and from entering into any further dealings and transactions in

respect thereof until further order of the Court.
8.—The appointment of a Receiver to take possession of all the alleged pro-

perty of the Bank, and to hold the same imder the order and direction

of this Honourable Courf.
9.—The amendments of this action by adding all parties who may desire to

come in as plaintiffs, and the adding of all necessary defendants as occa-

sion may arise.

10.—^All such further and other relief as to this Honourable Court may seem
meet, or as the nature or circumstances of the enquiry may require.

11.—The costs of this action.

The Plaintiffs propose that this action shall be tried at the Town of Milton.

Amendment to be added to the Special Endorsement.

The prospectus states that the money received from deposits is loaned at a
high rate of interest, that the authorized capital of the Bank is $1,000,000; that

if this were fully paid up the Bank could issue $1,000,000 in bills^. thus earning
for its stockholders dividends on $2,000,000, giving the Bank double earning power
on its capital.

The prospectus makas no reference whatever to the provisions of the Bank
Act, namely (1) That a Bank cannot issue any notes less than $5.00; (2) The
percentage to be held by the Minister of Finance against circulation; (3) The
necessity of the Bank establishing agencies everywhere in Canada to redeem its

circulation; (4) The obligation of the Bank to hold not less than 40% of its cash
reserves in Dominion notes; (5) The obligation to pay for the Dominion notes in
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specie; (6) The obligation to make payments up to given amounts in Dominion
notes when requested; (7) The necessity for the maintenance of a reserve to meet

deposits when demanded and to redeem circulation, etc.

Certified to be a true copy,

T. C. BOVILLE,

D. F.

EXHIBIT 3.

Sample note to the provisional directors Farmers Banl'

:

$4,^00.00. Due June 30, 07.

Toronto, June 27th, 1906.

Twelve months after date I promise to pay to the

order of the Provisional Directors of

THE FAEMEES' BANK OF CANADA

Forty-five hundred Dollars

at the office of the Farmers' Bank of Canada, Toronto, for value

received.

No. 46 Fakmer Limehouse.

Endorsed.—Pay to the order of W. E. Travers, John Ferguson, Alex. Eraser,

Jas.' Gallagher, A. L. Lown, John Watson, without recourse

per W. E. Travers' attorney,

W. E. Travers.

EXHIBIT 4.

Three Orders-in-Council dated respectively—
July 13th, 1896,

July 10th, 1905,

July 20th, 1906.

P. C. 2713.

Certified copy of a Report of the Committee of the Privy Council,

approved by Ilis Excellency the Governor General on the IMh July,

1896.

rfilVY COUNCIL
CANADA.

The Committee on the recommendation of the Honourable Wilfrid Laurier,

the Prime Minister, advise that the Honourable Sir Eichard Cartwright, the Hon-
ourables L. H. Davies, J. Israel Tarte, F. W. Borden, and E. W. Scott, members
of the Queen's Privy Council for Canada, do, with the Minister of Finance and
Eeceiver General, constitute the " Treasury Board ", in terms of Chapter 28 of

llie Eevised Statutes, as amended by Chapter 13 of the Acts of 50-51 Victoria

(1887).
The Committee on the same recommendation further advise that the presence

of three members of the said Board do constitute a quorum thereof.

EODOLPHE BOUDREAU,

Clerh of the Privy Council.



728 EXHIBITS RE ETIDE2iCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

P. C. 1298.

Certified Copy of a Report of the Committee of the Privy Council^

approved by His Excellency the Governor General on the 10th July,

1905:

PBITT COUNCIL
CANADA.

The Committee on the recommendation of the Right Honourable Sir Wilfrid

Laurier, the President of the Privy Council, advise that the Right Honourable Sir

Richard Cartwright, G.C.M.C, the Honourable Mr. Prefontaine, the Honourable
Mr. Paterson, the Honourable Mr. Brodeur, members of the King's Privy Council

for Canada, do, with the Minister of Finance and Receiver General as Chairman,
constitute the Treasury Board, in terms of Chapter 28 of the Revised Statutes

as amended by Chapter 13 of the Acts of 50-51 Victoria (1887).

RODOLPHE BOUDREAU,

Clerk of the Privy Council.

P. C. 1545.

Certified copy of a Report of the Committee of the Privy Council,

approved hy His Excellency the Governor General on the 20th July,

1906:

PEIVT COUNCIL
CANADA.

The Committee of the Privy Council on the recommendation of the Right

Honourable Sir Wilfrid Laurier, and in virtue of the provisions of Chapter 28

of the Revised Statutes, as amended by the Act 50-51 Vic, Chapter 13, advise that

the Honourable Sydney Fisher, Minister of Agriculture, be appointed a member
of The Treasury Board.

RODOLPHE BorDREAU,

Cleric of the Privy Council.
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EXHIBIT 5.

Keturn to House of Commons, being Sessional Papers No. 110 B and C.

RETURN
(110b)

To an Order of the House of Commons, dated the 23rd January, 1911, for a copy of

the full report and finding of the Curator of the Farmers' Bank, up to the time
of his appointment as liquidator of the same by the shareholders for the requisi-

tion of which authority is given to the Minister of Finance by Section 123 of

the Bank Act.

CHAS. MURPHY,
Secretary of State.

Toronto^ January 7, 1911.

IN THE MATTER OF THE FARMERS' BANK OF CANADA

Intebim Statement of Affairs

As of December 19th, 1910.

LIABILITIES.

Direct. Suspended Payment December 19, 1910

Amounts owing to depositors and holders of drafts at

Allenford branch $ 25,753 18

Arkona branch 43,023 82

Athens branch 19,626 70
Belleville branch 35,995 53

Bethany branch 55,342 24
Burgessville branch 41,773 48
Camden East branch 72,309 17

Cheltenham branch 36,600 69

Dashwood branch 113,021 81
Dunsford branch 34,562 25
Embro branch 74,626 36

Fingal branch 33,589 87
Haileybury branch 25,473 98
Kerwood branch 67,903 17
Kinmount branch 33,902 38
Lakeside branch 32,222 60
Lindsay branch 38,176 17

Millbank branch 66,630 61

Milton branch 30,452 25
. Norval branch 39,129 76
Phillipsville branch 37,682 73

Pontypool branch 47,992 41
Sharbot Lake brancli 52,797 77

Stouffville branch 24,733 88
Williamstown branch 25,930 18

Zephyr branch 55,749 88
Toronto branch 87,772 04
Accrued interest to December 19, 1910 19,000 00

Reserve for sundry claims 10,000 00

Total $1,281,774 91
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Preferred claims

—

Farmers' Bank notes in circulation as per head
office books and branch returns $538,365 00

Branch salary and charge accounts 3,558 05

Eentals due at branches together with claims for

penalties under terms of leases 1,530 86
Ontario Government deposit 26,533 16

Total "^^ $569,987 07

Secured claims—unsettled

—

Trusts and Guarantee Company, Limited, Toronto,
advances on demand notes $211,838 26

Secured by hypothecations of customers' paper,. 293,526 31

Surplus carried to assets $ 81,688 05

Other securities held afid included under
assets in this statement:

—

Bonds of Keeley Mines, Limited $1,000,000 00
Other industrial bonds 75,000 00

Capital stock

—

Capital stock subscribed as per list $584,500 00

ASSETS.
Dominion of Canada notes $ 10,048 50
Specie , 7,271 95
Notes and cheques of and on other banks 55,144 22
Balances due from other banks in Canada 10,738 10
Balances due from agents in United Kingdom.. 6^189 26
Balances due from other foreign agents 5,030 89
Cash items on hand and in transit 46,286 31

$ 140,709 23
Depof-it with Dominion Government to secure note

circulation 20,250 00
Stocks and bonds 113,895 00
Surplus in customers' papers held by Trust and

Guarantee Co $81,688 05
Current loans, discounts and past

due bills held at head office and
branches $684,130 04

Interim valuation 241,434 84

323,122 89

Claims for withdrawals after suspension 47,000 00
Bank premises, fixtures and furniture (book value) 178,604 90
Stationery on hand estimated value 2,500 00
Due upon capital stock 16,921 00
Other assets as per list 1,146 57
Keeley Mines, Limited :

—

Current loans and overdrafts $321,100 46
Call loans 300,000 00

($1,000,000.00 bonds held as Security therefor) . . $621,100 46
Stocks and bond account 535,000 00

$1,156,100 46

Total $2,000,250 05
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SUMMARY.
Assets

—

As above $2,000,250 05

Liabilities

—

Depositors and holders of bank 'drafts $1,281,774 91

Preferred claims 569,987 07
Secured claims no ranking

Capital stock 584^500 00

2,436,261 98

Nominal deficiency $ 436,011 93

G. T. Clabkson.

C. E. C. Claekson & Sons,

Curator and Interim Liquidator,

Toronto, Ontario.

IN THE HIGH COURT OF JUSTICE.

In the matter of the Farmers' Bank of Canada and in the matter of the Winding-Up
Act.

Pursuant to the order of Mr. Justice Eiddell made in this matter on the 24th
day of December, 1910, a meeting of the creditors of the Farmers' Bank of Canada
will be held at the Board Room of the said bank in the Stair Building, corner of

Adelaide and Bay streets, Toronto, on Tuesday, the 17th day of January, 1911, at

11 o'clock in the forenoon, and on the same day at the same place, at 2.30 o'clock

in the afternoon, a meeting of the shareholders will be held, the purpose of such

meetings being that the wishes of the creditors and shareholders respectively may
be ascertained as to the appointment of liquidators under the Winding-Up Act.

By the same order the further consideration of the petitions presented herein

was adjourned until Monday, the 23rd day of January, 1911, at 10 o'clock in the

forenoon and the said petitions will then be heard by the Hon. Mr. Justice Riddell

in Chambers at Osgoode Hall in the city of Toronto, and notice of such hearing is

pursuant to the said order hereby given to all parties entitled to be heard.

Dated this 24th day of December, 1910.

F. Arnoldt,

ClerJc in Chambers.
BiCKNELL, Bain, Stratht & MacKelcan,

Lumsden Building, Toronto, Ont.

Solicitors for Petitioner.

THE FARMERS' BANK OF CANADA.

Memorandum of Report to Meetings of Shareholders and Creditors, held on the

17th day of January, 1911.

The notice calling the meeting, which notice was issued by the High Court of

Justice, was read, and, upon motion, Mr. Tyson was appointed secretary, Mr. G. T.

Clarkson being chairman by virtiae of the order of the Honourable Mr. Justice

Riddell.
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The chairman read the interim statement of affairs as attached, and, in con-

nection therewith, said :

—

The liabilities first shown upon the statement of affairs are those due to

depositors in, and holders of drafts issued by, the various branches of the bank. As
you will see, the total amount of deposits and drafts is $1,281,774.00, which
includes interest up to the 19th December on interest bearing accounts; of this

$1,281,774.00, the amount of the savings was $992,490.00, and current accounts

$289,284.00. The amount of deposits allocated to Toronto branch includes a

deposit of J. S. Saunders, of this city, who withdrew $45,000.00 of it from the

bank on the date of suspension. Acting on the advice ^of counsel suit was com-
menced against Saunders for the return of this money, and it now rests with the

courts to determine whether he is entitled to hold it or not. The money was paid

to him in Farmers' Bank bills, which are now in the hands of a bank of this

city, pending determination by the court. Included in the Haileybury returns is

a claim for $2,000.00, withdrawn under similar circumstances by one Eobins, and
against him action has also been taken. Further action will be taken in regard to

another amount of $600.00 withdrawn on the same date, and question has arisen

with regard to certain withdrawals at one of the branches. These matters will all

require to be carefully looked into.

There are a number of questions to be considered in respect to deposits and
claims on drafts. In instances where deposits were made on the day of the suspen-

sion, and a few days prior thereto, cheques and drafts, and which were in trans-

mission for collection at the time of the suspension^ have been stopped payment of.

I have been advised that the ibank is entitled to collect on these cheques, but as

there is contention on the point, a writ has been issued in one instance where
$6,400.00 is involved, so that the question may be determined by the court. If the

court holds that the bank is not entitled to the moneys, the cheques will have to

be returned to the maker, and, on the other hand, if judgment is given in favour

of the bank, the amount of these cheques will have to be paid by the depositors and
makers.

In instances where deposits were made on tlie date of suspension, questions

have arisen as to whether the same were made before or after the suspension, and,

as the exact hour of the suspension is somewhat in doubt, the court will have t»

determine the question; all depositors who made deposits on the 19th instant are,

therefore, requested to give full particulars of the same to the bank, so that their

claims may be looked into when the question has been decided.

Depositors whose deposits bore interest are entitled to have the interest added

to their accounts up to the 19th December. In order to facilitate the filing of

claims^ a statement will be sent out from the bank naming the amounts at the

credit of each depositor, inclusive of interest, so as to obviate the expense and
trouble to which depositors would be put if required to file sworn claims. Of
necessit}', this Avill take a little time to do.

Questions are arising as to the rights of depositors to offset the amounts of

their deposits against overdrafts and notes held by the bank, and this matter will

be brought before the court in the winding-up proceedings at the earliest possible

moment. In the meantime, any depositor having a note or overdraft due to the

bank is advised to pay the difference between the amount to his credit and the

amount of such note or overdraft, so as to facilitate the collection of assets. The
payment of the balance can rest until the question of the right to offset has been
determined.

Payments due on capital stock are in the same position, but depositors are not

legally entitled to offset the amounts which may become due by them on double

liability against their deposits and overdrafts.

With reference to the claims of those who held drafts issued by the bank, would
say that the bank held a note on collection for any person or firm, and such collec-

tion was held by the bank, in trust, and not for value given, the owner of the bill
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may be entitled to recover the amount collected by the bank if the payment received

by the bank was on hand at the time of suspension in its original form, so as to

distinguish it from the other assets of the bank. Where, however, drafts were pur-

chased from the bank for the purpose of remitting money the holders of such drafts

are merely ordinary creditors against the estate,

I draw your attention to the last item on the first page, ' Reserve to cover

sundry claims^' such amount has been added to the liability of the bank to cover

contingent liabilities such as law costs, advertising, supplies purchased, etc., and
claims have already been filed to an extent which would seem to indicate that the

reserve will be laregly, if not wholly, used up.

Preferred claims.—With respect to preferred claims, would say that according

to section 131 of the Bank Act, the notes issued by the bank constitute a first charge

upon its assets ; according to the books of the bank the bank has obtained from the

Bank Note Printing Co. $825,000 bank notes, and the amount of the same on hand
at the time of suspension was $386,635, leaving outstanding $538,365, and this

amount, together with interest from 19th December, is a first lien upon the assets.

The second lien upon the assets is the amount of the deposit with the Ontario

Government $26i,533.16, and it is a lien by virtue of clause C, section 131, of the

Bank Act, which makes it a preferred claim.

Xo particular comment need be made on the item for branch salaries and
charge account, as it states the amounts owing to the officers of the Bank at the

time of suspension.

The preferred claims will all have to be paid in full before any dividend can be

paid to other creditors.

Secured claims.—The secured claims consist of a claim of the Trust and Guar-
antee Company secured by hypothecations of Keeley Mine bonds, other industrial

bonds and customers' paper. The Trust and Guarantee Company appeared to have
advanced to the Bank in February, 1910, the sum of $75,000, at which time it took

as security $120,000 stock in the American Piano Company, which stock was sub-

sequently sold for $85,000. The stock had been hypothecated to the Bank as

collateral to a call loan and under the terms of agreement the Bank may be able

to claim on the maker of the call loan for the deficiency. Whether it will recover

anything or not is another question. On July 30, 1910, the Trusts and Guarantee
Company appear to have loaned to the Bank another amount of $100,000, at which
time it is said that the Bank hypothecated to the Trust Company Keeley Mine
bonds amounting to $1,000,000^ which had been left with the Bank by the Mining
Company as security for the debt due by the Mining Company to the Bank. These
two advances were used by the Bank in meeting obligations and it is also said

principally in meeting its clearing house balances. »

The Trust and Guarantee Company was also depositing in the Bank to an
extent and in a re-adjustment of the accounts between the Bank and the Trust

Company had obtained a deposit receipt for $120,000. It claims to be entitled

to hold the securities which it obtained on the other two advances as security also

in connection with the deposit receipt under the terms of agreement with it.

Nevertheless, it began to press the Bank for further security with the result that

on November 3 last a transaction was put through by which the Trusts and Guar-

antee Company purported to advance to the Bank $295,000, for which it claims it

was given as security $300,000 of customers' paper, $1,000,000 Keeley Mine bonds

and $75,000 industrial bonds. Out of this advance of $295,000, it then purported

to pay its two loans of $75,000 and $100,000, also its deposit receipt of $120,000.

Inasmuch as the transaction involves a large amount of money and had tlie prac-

tical effect of preferring those creditors who received payment as the results of the

advances being made, the validity of the transaction with the Trust Company has

not been admitted, but steps are being taken to insure that the rights of the credi-

tors of the Bank are protected until such time as the transaction can be more
effectually gone into. The transaction will be gone into in the course of the

liquidation proceedings.
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Capital siocJc—The subscribed capital stock of the Bank appears according

to its books to be $584,000 and upon it $16,921 would appear to be unpaid at this

date. I am of the opinion that examination will show further stock unpaid.

When discussing the matter of capital stock I think it right to inform you as

to what I have learned regarding the incorporation and formation of the Bank,

including the obtaining of ii& certificate from the Treasury Board. According to

the Bank Act it is necessary for any bank seeking incorporation to have the sum of

$500,000 capital stock subscribed in a bona fide manner and, at least, $250,000 cash

paid upon such bona fide subscription. The charter of this bank had been obtained

about two years before it held its organization meeting and there was danger of it

expiring. The organization meeting was called for the 26th November, 1906, and

it is said that shortly before the meeting some of those persons who were to have

been actively identified with the Bank, withdrew, and their withdrawal made the

subscription list deficient. To overcome this, it is said that certain subscriptions

were added to the list particularly one of $50,000, and antedated, so as to make the

subscription list regular, and permit the obtaining of the certificate to do business.

At the time of the organization meating on November 26, 1906, the stock sub-

scription book of the Bank shows that it had subscriptions for $579,000 worth of

stock, including the subscriptions previously spoken of. Of these subscriptions it

is said that between $50,000 and $75,000 were worthless and uncollectable, being

subsequently cancelled, and, in addition, there was a further amount of stock can-

celled, and' it would appear that of the $579,000 stock, between $125,000 and

$150,000 was in all cancelled after the certificate had been obtained.

In addition to having the subscriptions to the amount mentioned, it was neces-

sary for the bank to have received in payment thereupon the sum of $250,000. The

subscription books show that the provisional board had $291,310, and amounts are

allocated as payments on each subscription suflBcient to produce the total. It is

conceded that in very many cases such pa}Tnents had not been made by subscribers,

and that what really happened would seem to be as follows: The directors had

collected about $211,000 from subscribers in cash, but out of it they had paid

$41,000 for expenses, leaving in their hands $170,000. They then turned over sub-

scribers' notes to W. E. Travers, who was in control of the provisional board, and

he in his own name borrowed on these notes $80,000, which amount, with the

$170,000 mentioned, made up the $250,000 necessary for the government deposit.

The money was then transferred to the Receiver General, and when he returned

$245,000 to the bank, the amount was deposited with the Traders' Bank, and out of

it $80,000 was checked out to the Trust and Guarantee Company, who held it

apparently on deposit for the benefit of the bank. Checks were issued out of this

amount to the Trust and Guarantee Company for the full amount in three pay-

ments, and they released the subscribers' notes left with them by Travers. The
bank, therefore," was left with but $170,000 of actual paid up capital and the sub-

scribers' notes ; it is apparent, therefore, that the certificate was obtained by an

evasion of the Bank Act, if nothing worse.

In as much as the stock of the bank was at that time sold at par, it will be

apparent that when the bank commenced bugine?s its liabilities were greater than

its assets by the $41,000 paid out for organization expenses. To cover this up,

certain entries were put through the books and a note given by the general manager,

which note was afterwards charged up to the Keeley Mines Stocks and Bonds
Account. Under these conditions it is apparent that the returns to the government
were misleading from the start.

It is apparent that several transactions have taken place in connection with

the capital stock of the bank, which will need to be very closely examined into. At
one time the subscribed capital of the bank was returned as $1,000,000, being

afterwards reduced to the figures it now rests at. It would appear that the increase

was due to a certain transaction which was entered into with a concern known as

the Continental Security Company of Winnipeg, which company it is said had
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no responsibility under the terms of which it subscribed for $510,000 of stock of

the bank, and was allowed an overdraft to tlie amount of $538,000 by the bank in

order to permit it to pay for the stock ; the securities company were also allowed a

further overdraft to the extent of $150,000, and out of the same it paid certain

notes held by the bank for stock subscribed for by other people, took up notes given

to the bank in order to hide expenditure on organization account and covered a

large amount transferred to the credit of the general manager for his personal

account; this latter forms part of the claim against him for theft.

The total amount of the overdraft allowed in the Toronto office books was

$687,000^ including a large amount for interest which the bank took the benefit of

as a profit when it in reality was not earned or paid.

\\Tien it became apparent that the Continental Securities Company could not

carry the transaction through, some $50,000 or $60,000 of the stock suliscribed for

by it was sold to other parties and paid for; the balance was cancelled and written

off the books, and a large amount charged up to the Keeley Mine Stocks and Bonds
Account in order to clear up the transaction ; the stock was in this manner reduced.

I regard the whole transaction as most irregular and improper, and there certainly

will be a liability to the bank on the part of various persons in connection there-

with; how much the bank will benefit out of the same is a question—I am afraid

it cannot look for any substantial recovery ; the whole matter, however, is one that

will have to be gone into to the fullest detail in the proceedings before the court.

ASSETS.

The first five items of the Assets constitute what are called Cash Assets, and
represent either cash or liquid securities. These assets should be expected to yield

par value, but in some instances Creditors of the Bank who hold drafts and notes

for collection claim to be entitled to retain the same in satisfaction of their claims,

which are included in the liabilities. In instances, also, payment has been refused

upon cheques in the hands of the bank, and suit has been undertaken against some
of the makers for the purpose of determining whether they have any right to do so.

The deposit with the Dominion Government will be held by it to secure the

note circulation, and when the notes have been paid^ returned to the bank for the

benefit of creditors generally.

The stocks and bonds consist of industrial bonds which were believed to be

worth the amount stated at the time the statement was made. The undertakings

they cover, however, are subject to vicissitudes of business, and it is possible that

the bank may not be able to realize its entire investment therein, but it is hoped

that it will do so to a very large extent.

The surplus in customers' paper held by the Trusts and Guarantee Company is

the amount which is expected will be realized from the same. Since the statement

was prepared, it has been apparent that on some of this paper there will be a loss,

and therefore, the item will probably not be realized in full.

The current loans, discounts and past due bills held at the Toronto office, and

branches, amount to $684,130.04, and I have valued the same, to the best of my
ability, with the information which the bank's officers are able to give me^ at $241,-

434. The discounts include a number of accounts upon which it is certain that the

bank will make heavy losses, and I hardly hope to procure more than the amount of

the valuation from the same. It is not in order to discuss the details of these loanss

as it would be prejudicial to the interests of the creditors to do so, but I think I

am doing no wrong in saying to you that there is one instance in which the bank

will loose $100,000 on a single account.

Claims for withdrawals after suspension are those in connection with suits

which have been brought for the return of money taken out of the bank on the day

of suspension. As matters are now before the court T am not in a position to say

more to you than that the bank claims to be entitled to a refund of these funds,
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for the general benefit of the creditors, on the ground that tlie withdrawers received

unjust preference.

Bank Premises.—The cost of the bank premises has been put into the state-

ment at the amount charged in the books, but this amount is undoubtedly in excess

of the cash expenditure of the bank in that behalf, and I do not look to the estate

recovering more than between $60,000 and $70,000 for the whole of the item. There

have been irregularities in connection with this account, and items of very con-

siderable amount have been charged to it in order to cover expenditures in other

directions. The whole of the transactions in connection with this item call for the

closest scrutiny, and it is one of the matters which will have to be gone into care-

fully in the examination which will be held before the court.

Stationery on Hand.—This item appears in the books of the bank as $30,000,

nothing having been written oS it since the date of its purchase, although it was

constantly being used, and the supply thereby diminished. I have therefore placed

it at $2,500, which is merely a rough estimate. The amount due upon capital

stock, .$16,921 represents the amount due upon subscription.

The other assets consist of claims under guarantee bond and deposit for $500.

Re Keeley Mine.—Discussing the item of the Keeley Mine account, I think it

right to inform you rather at length as to the history of this company and its con-

nection with the bank, so far as I am able. It would appear that Beattie Xesbitt,

on the 18th April, 1908, obtained an option on the propertj- at the price of

$300,000, payable $50,000 on the 18th May, and the balance in instalments spread

over a period of time. On the 18th May, Xesbitt entered into an agreement under
the t^rms of which Wishart, Travers, and the Farmers' Bank were to participate in

all benefits received by him from the option, and on the same day, he executed an
additional agreement to the effect that he was not to deal with the option without
the consent of the Farmers' Bank of Canada. In May, 1906, the Keeley Jowsey
Wood Mine Limited was formed, and, at a meeting of the Provincial Directors held

in May, a resolution was passed by the Board to purchase the option mentioned
from Dr. Beattie Nesbitt, and to issue to him $999,975 stock, out of a total of

$1,000,000 in payment therefor^ and on the same day, George ^Yishart was elected

President, Dr. Beattie iSTesbitt, Yice-President, the third Director being W. E.

Travers.

On the 20th May, the bank made an advance to George "Wishart of $25,397,
and also to the Keeley Jowsey Wood Mine of $25,000, apparently to take care of a

payment ,to be made under the terms of the option agreement. From this time
forward, the bank continued to advance to the mine, and, so far as I can ascertain,

no other money, except the bank's money, ever went into the mine.
According to the by-laws of the bank, the Managing Director was prohibited

from lending more than $10,000 to any person, firm or corporation, without specific

authority of the Board. In June, 1908, a credit of some amount of four figures

was given to the Keeley Jowsey Wood Mine Limited, and approved of by the Board
of Directors; subsequently, the minute authorizing this advance, was changed, so
that, in its changed form, it permitted the General Manager of the bank to advance
to the mine in his discretion. It is claimed that the change in this minute
constitutes a forgery, and a claim has been laid against the late manager of the
bank in connection therewith.

The bank continued to advance to the mine in large amounts until December
4, 1908, when, at a meeting of the shareholders, at which were present Wishart,
Nesbitt and Travers, authority was given to sell the assets of the Keeley Jowsey
Wood Mine Limited to the Keeley Mine Limited, on condition that the stock in
the latter company be issued one-fifth to Travers, one-fifth to Wishart, one-fifth to
Beattie Xesbitt, one-fifth to the Farmers' Bank of Canada and the remainder to
remain in the treasury.

On June 10, 1905, the shareholders of the Keeley Jowsev Wood Limited con-
finned this, and appointed the Chief Accountant of the Bank, liquidator of the
company.
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The KeeJey Mine then took over the property and W. R. Travers as secretary

thereof obtained moneys from the bank until the obligation of the mining company
for cash advanced now appears to amount to $621,000. Included therein are two
items amounting to $35,000^ the proceeds of which did not go to the benefit of the
mining company, but to Travers personally. Transactions connected with the pro-
curing of this money are now under consideration by the Crown authorities.

The accounts of the mining company would seem to indicate that, with the

exception of the $35,000 above mentioned, and three hundred thousand dollars paid
for the property, the advances made by the bank to it was expended on the property.

Considering, however, the large amount of money advanced by the bank to th^
mining compan}', creditors and shareholders will not be content to accept the
auditor's statements, but it will be necessary to investigate expenditures of the
mining company in order to ascertain whether any diversion of money for other

purposes was made.

In considering advances made by the bank to the mining company by way of

loans, you will notice from what I have said that there was a distinct by-law of the

bank prohibiting the general manager of the bank from making advances to any
persons, firm or corporation over $10,000 without the approval of the board at a

regular meeting. Advances were made by the general manager to the extent of

$50,000 in this connection before the matter was drawn to the attention of the

board, when a credit for some minor amount was obtained, and the minutes after-

ward falsified, so as to permit him to do what he saw fit. The original company
having liquidated there is no authority upon the books of the bank permitting any
advance to be made to the Keeley Mine Limited, neither is there any record what-
soever of the transaction having come before the board, excepting in one instance,

whore the bank js compelled to take over the Beattie Nesbitt stock in the hope of

saving the advances made upon his credit. The board of directors deny absolutely,

and completely, any knowledge whatsoever of the fact that the bank was advancing
to the mine, and if they are able to convince the court that, individually, or sever-

ally, they had no such knowledge, it will then be apparent that the general manager
carried these transactions through upon his own responsibility.

The propriety of the whole transaction is open to question, particularly when,
as you will observe, the bank was expected to, and did put up the whole of the

money for the purchase and operation of the mining company, when, at the most,

it was to receive one-fourth of the profits, which might have been made from the

uadertaking, and stand the whole of the loss. There can be no doubt that the

gmeral manager of the bank was in a position of trust and it was his abuse of hi5

position which allowed this condition of affairs to obtain.

We now come to the last item on the statement, Keeley Mines stocks and bondu
account, $535,000. It is in regard to this item in particular that action was taken
against the general manager of the bank on the ,ground that he rendered false

returns to the government; but $75,000 of that amount represents actual cash

expenditures by the bank in purchase of stock of the Keeley mine, and this $75,000
represents $60,000 credited to Beattie ISTesbitt in liquidation of debts which he
owed to the bank in consideration of his passing over to the bank $250,000 Keeley
Mine stock, $10,000 to F. Crompton for $100,000 stock in Keeley Mine Company,
and $5,000 to R C. Whitney for $50,000 stock in Keeley Mine Company.

The remainder of the account has been used to cover up losses made by the

bank, and excepting to the extent of about $156,000, which amount it is claimed the

general manager of the bank obtained for his own personal purposes, transferring

$150,000 of Keeley Mine stock on account thereof.

It was partly in regard to part of this latter item that the Crown took criminal

action against him.

So far as I can make out, the position assumed by the manager of the bank was
that, as the bank had obtained $500,000 of stock in the Keeley Mine, as a bonus for

financing it, he had the right to allocate to this stock such value as he should see
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fit, and to charge up against that value any amounts which the bank might lose, or

that he might think necessary in order to present a profit sufficient to allow him to

pay dividends. To this contention, I am utterly unable to agree

The board of directors claim to have had absolutely no knowledge of what was
being done in this connection, and there is nothing in the minutes of the bank to

show that the matter came to their attention. It will, however, be necessary for the

directors to prove to the court that they had no knowledge of it, for as members of

the board will no doubt appreciate, it was quite possible for them to have thoroughly

canvassed the situation from time to time, and deliberately left the particulars of

the discussion out of the minutes of the bank.

The item was carried in the government returns under the heading of ' Stock^i

and Bonds Account ' and the question must surely arise as to why the directors did

not obtain particulars of what the stocks and bonds were when they were consider-

ing the statements of the bank from time to time. It is possible, but it would seem
almost improbable that they did not do so. In my opinion, however, and without
casting reflection upon the directors personally, it would seem to me that the board
was one particularly unfitted to be a board of a financial institution, in as much as

many of the members were not familiar with financial matters.

The statement of affairs discloses a nominal deficiency of $436,000. This does

not cover all the losses made by the bank by a considerable amount, as you will

realize from what I have just told you. So far as I can ascertain the bank has lost

at least $780,000 in its four years in business. The amount disbursed in organ-
ization expenses and stock subscriptions was not less than $55,000, and very

probably it will be found to have been considerably more. The business of the bank
has been conducted at a loss from the beginning. In 1907 its expenses were greater

than its profits by $66,666 ; in 1908 its expenses were greater than its profits by
$44,975, and in addition that year paid a dividend aggregating $19,344 ; in 1909 its

expenses were greater than its profits by $30,422, and in addition to that paid
dividends of $22^410; in 1910 it lost $46,255 and in addition paid a dividend of

$11,324. In the four years of its existence, therefore, its losses in business (a part
from bad debts) amounted to r^ot less than $171,319, while it paid dividends to the

extent of $53,078 out of capital.

Beyond these losses on operation, the bank stands to lose at least $440,000 on
bad debts (in addition to $30,000 or $40,000 which is lost by reason of defalcations)

—the total amount of these items aggregate about $780,000^ and they were charged
$234,000 against Keeley mines stock and bonds account, $110,000 against other

accounts and left the deficiency of $436,000 as shown by the statement of affairs.

That there will be other losses is undoubted, but it will mean carefully going over

the books before they can })e ascertained.

The Keeley mine stock account of $535,000 includes $75,000 paid for stock in

the Keeley mine, $234,000 of losses, $156,000 money taken by the manager and the

balance of $70,000 charged up for other items. I carried this account in the state-

ment of affairs at its face value by reason of the bank owning $1,025,000 stock in

the mining company, which stock may, or may not have a value according to the

disposition which it may be found possible to make of the mine in future. I have
not had the mine valued for the reason that any valuation made would be criticise?!,

and I deem it distinctly against your interests and the interests of the bank that
any statement should be made which would have an effect either of creating too
much optimism in your minds or else of depreciating the price and perhaps com-
pelling the bank thereby to take a lesser price than it might be able to obtain
under other circumstances. Already a number of inquiries have been made for the
mine, and it is probable that these inquiries would not be made unless the mining
property had a substantial value, either speculative or in fact.

Considering the whole position of affairs of the bank, therefore, you will see

that the prospect is not at all bright; shareholders can look for no return, but, on
the other hand, I see little chance of their escaping a double liability. T do not
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advise creditors to look for more than a partial return of their claims, but I am
not prepared at this time to make any estimate as to what this return will be.

It is apparent that the bank commenced business when it should not have done
so ; there was an impairment in its capital from the very start ; the class of business

which it took, excepting in the country branches, was not good, and in too many
instances the bank supported undertakings to which it was lending money. Under
these conditions the bank would have had a hard enough road to hoe anyway, but,

when undertakings were entered into and the bank's money loaned to corporations

in which an executive officer of the bank had a personal interest, it is apparent that

its chances of success were not increased^ and when the general manager of the bank
undertook to abuse his trust and to use the moneys of the bank for his own personal
benefit, violating tlie criminal laws and the by-laws of the bank and the confidence

of everybody concerned, there could be but one end to it. As I have before stated,

the personel of your board of directors was not a means of strength so far as look-

ing after the interests of the bank, under these circumstances, was concerned, in as

much as they were hardly capable of discovering a number of the transactions
entered into had they been alive to the necessity of investigating them, although
I cannot see liow they should have overlooked inquiring into the quality of the
assets disclosed by the annual statements. If they are able to show to the courts
that they were innocent of the condition of affairs, then I think you can attribute

the failure of this bank to the dishonesty of the general manager.

BE KEELEY MINES.

On the 18th April, 1908, Dr. Beattie Nesbitt obtained an option on the prop-
erty for $300,000, payable $50,000 on the 18th May, and the balance in instalments
spread over a period of time.

On the 18th May, 1908, Dr. Beattie Nesbitt entered into an agreement under
the terms on which Wishart^ Travers and the Farmers' Bank were to participate in

all benefits received by him from the option, and on the same day, he executed an
additional agreement to the effect that he was not to deal with the option without
the consent of the Farmers' Bank.

In May, 1908, the Keeley Jowsey Wood Mine Limited was formed, and, at a

meeting of the Provincial Directors held in May, a resolution was passed by the

Board to purchase the option from Dr. Beattie Nesbitt, and to issue to him the

whole of the capital stock except $25, the capital stock to be $1,000,000 in payment
for the option. On the same day, Wishart was elected President of the company,
Nesbitt Vice-President and Travers was the third Director.

On the 20th May, the bank made an advance to Wishart of $25,397, and to the

Keeley Jowsey Wood Mine of $25^,000, apparently to take care of a payment of

$50,000 to be made under the terms of the option agreement on or about 18th to

20th May. There was no authority at this time given to Travers to advance the

money of the bank; such authority was not obtained until June 17 following. The
by-laws of the bank prohibited the Managing Director from lending more than
$10,000 of the bank's funds to any person, firm or corporation without specific

authority of the Board.

On June 17th, 1908, a credit to some amount in four figures was given to the

Keeley Jowsey Wood Mine Limited, and approved of by the Board of Directors,

subsequently, the minutes authorizing this advance was changed, so that in its

changed form it permitted the General Manager of the bank to advance to the mine
in his discretion. It is claimed that the change in these minutes constituted a

forgery, and the Crown are taking action in connection therewith.

The bank continued to advance money to the mining company, in large

amounts, until December, 1908, when the shareholders of the Keeley Jowsey Wood
Mine agreed to sell its assets, subject to its liabilities, the liability to the bank then

being about $150,000 to the Keeley Mine Limited, on condition that the stock in
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the latter, which amounted to two and a half million dollars was to be issued, one-

fifth to Travers, one-fifth to Nesbitt, one-fifth to Wishart, and one-fifth to the

Farm^ers' Bank, and the balance to remain in the treasury. This transaction was
put through and the Keeley Jowsey Wood Mine was wound-up, Fitzgibbon, the

chief accountant of the bank, being the liquidator.

Xo authority appears on the books of the bank authorizing any advance to the

Keeley Mine Limited, the Keeley Mine, however, assumed the liability of $150,000

of the Keeley Jowsey Wood Mine, and from that time forward, the bank loaned ta

the company another $471,000 so that at this date, the mining company is indebted

to the bank in $621^000 for actual cash advanced. Of this $621,000 adavnced to the

mine, the general manager of the bank, Travers, took for his own benefit, $35,000

in two amounts of $15,000 and $20,000. The $15,000 obtained on October 6th,

1909, from the bank, when he discounted a note of the Keeley Mine in the bank for

$15,000, and had the proceeds put to his own credit, subsequently using the same.

The mining company books show this advance of $15,000 from the bank, and
they also show the Manager Travers, indebted to the company in the same amount,
but, in the statements of the mining company rendered to its shareholders, both of

these items are eliminated and not shown, showing that Travers was deceiving the

shareholders of the mining company.
With regard to the $20,000, it covers an amount obtained from the bank by

Travers on November 3, 1910, when he discounted a note of the Keeley Mine in the

bank and had the sum put to his credit. This note is still in the bank, but the

mining company has never received any of the money nor did it get any benefit.

This means that out of the $621,000 advanced to the mine, $35,000 went to Travers

for his personal use, and $585,000 apparently to the company.
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RETURN
(110c)

To an Address of the House of Commons, dated the 16th January, 1911, for a copy
of all applications, petitions, letters, telegrams and other documents and cor-

respondence, and all Orders in Council and certificates, relating to or connected
with the establishment of the Farmers' Bank of Canada and its operations.

CHAS. MURPHY,
Secretary of State.

Home Life Building^ Victoria Street,

Toronto, Oct. 8, 1906.

Counsel

:

Wallace Nesbitt, K.C.

Honourable W. S. Fielding,
Minister of Finance,

Ottawa.

My Dear Mr. Fielding,—I have been consulted on behalf of a number of sub-

scribers to the shares of the Farmers' Bank, and from the instructions I have
received a number of the subscribers will dispute the bona fide character of the

subscriptions. I have not time to-night to give a full statement of the grounds of

this request to you, but 1 beg to assure you that grave conditions have arisen which
will require careful consideration before the Treasury Board would grant any
certificate for the organization of this bank.

I therefore ask you to be good enough to stay any action which might be taken
until I have had an opportunity of discussing this with you. If it is not asking yov
to hold it too long, I would prefer not having to go to Ottawa this week, but will

go any day next week which would suit your convenience. Of course if there is no
immediate prospect of your granting such a certificate my seeing you at an early

date will not be necessary.

LEIGHTOX McCAETHY.

CANADIAN PACIFIC RAILWAY COMPANY'S TELEGRAPH,

Toronto, Oni, Oct. 11th, 1906.

Hon. W. S. Fielding,
Minister of Finance,

Ottawa.

Please wire me assurance in reference to stay of certificate of Treasury Board
mentioned in my letter of Monday night.

LEIGHTON McCAETHY.

CANADIAN pacific RAILWAY COMPANY'S TELEGRAPH.

Ottawa, October 11, 1906.

Leighton McCarthy, M.P.,

Toronto.

No application yet received for the certificate referred to. Please forward your

representations immediately and they will be considered when application comes.

W. S. FIELDING,
Minister of 'Finance.
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MINISTEK OF FINANCE, CANADA.

Ottawa, October 11, 1906.

Leighton G. McCarthy, Esq., M.P.,

Toronto.

My Dear Mr. McCaethy,—I have your letter of the 8th instant, and your
telegram to-day on the subject of the Farmers' Bank.

I wired you to-day that no application had been made by the promoters for the

Treasury Board certificate, and suggested that you send forward at once any
representations which you may wish to make, to which we shall give all due con-

sideration.

W. S. FIELDING,
Minister of Finance.

Counsel

:

Wallace Nesbitt, K.C.
Home Life Building, Victoria Street,

Toronto, October 12, 1906.

Honourable W. S. Fielding,
Minister of Finance,

Ottawa.

My Dear Me. Fielding,—Many thanks for your telegram received last night,

advising me that no application had yet been received for certificate of the Farmers*

Bank and asking me to forward representations immediately when they will be

considered. This will receive my attention.

I am obliged to you for the telegram.

LEIGHTON McCarthy.

Home Life Building, Victoria Steeet,

Toeonto, Oct. 19th, '06.

Counsel : •

Wallace Nesbitt, K.C.

Honourable W. S. Fielding,
Minister of Finance,

Ottawa.

Re The Farmers' Banh of Canada.

My dear Mr. Fielding,—I beg to inclose the special endorsement upon a writ

of summons in the High Court of Justice for Ontario, which will be issued by:

William A. Saxon^ John Sproat, George Castle, William McLean, Finlay McCallnm,
Eobert Hume, James Murray, George Denoon, John McLeod, Jane Shuert, William
Harris, on behalf of themselves and all other persons alleged to be subscribers for

shares of the capital stock of the Farmers* Bank of Canada who may desire to come
in and be parties to this action, against The Farmers' Bank of Canada, James
Gallagher, John Watson, John Ferguson, Alexander Eraser, Alexander Shepherd,
Lovra, W. E. Travers, C. H. Smith, A. G. H. Luxton, and the Traders' Bank of

Canada, and W. J. Lindsay, and I respectfully request that the Treasury Board will

stay any action upon the application of persons professing to act in the name of

the Farmers' Bank of Canada, or in the name of the provisional directors of the

Farmers' Bank of Canada, for a certificate under section 15 of the Bank Act on
the grounds alleged in the inclosed special endorsement, and other grounds which
may be disclosed upon the examination of the alleged subscribers for shares.
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I have received information that the alleged subscribers for shares paid a
large sum of money in cash and have signed notes for other large sums of money,
and that the persons professing to act in the name of the bank have transferred
notes and received the proceeds, and that a deposit either has been made or will be
made of the cash received and the proceeds of these notes, or sufficient amount to
make up $350,000.

I vrish you to have the kindness to acknowledge the receipt of this protest
against the granting of a certificate so that I may advise the shareholders who are
disputing their liability, and I would be pleased to go to Ottawa upon any appoint-
ment you may make for the further consideration of this matter.

LEiGHTON McCarthy.

Finance Depaetment^ Ottawa, Canada,

Leighton McCarthy, Esq., K.C, M.P., October 23, 1906.
Messrs. McCarthy, Osler, Hoskin & Haecourt,

Barristers, &c..

Home Life Building, Victoria Street,

Toronto, Ont.

Dear Sir,—I beg to acknowledge the receipt of your letter of the 19th instant,
to Mr. Fielding's address, respecting the Farmers' Bank of Canada.

When application is made by the Farmers' Bank to the Treasury Board for a
certificate to enable them to commence business, the representations contained in
your letter with its inclosure will be laid before the board.

T. C. BOVILLE,

For Deputy Minister of Finance.

the farmers' bank of CANADA.

Toronto, October 23, 1906.
The Honourable,

The Minister of Finance and Receiver General of Canada,
Ottawa, Canada.

Dear Sir,—I hereby beg to inclose you certificate Ko. 1150 from the Bank of
Montreal, Toronto, $250,000, to be deposited to the credit of the Farmers* Bank of
Canada, in compliance with section 13 of the Bank Act.

Please acknowledge receipt;, and oblige,

W. R. TRAVERS,
General Manager.

Toronto, Oct. 23, 1906.

No. 1150.

Duplicate for Department.

Bank of Montreal.

$250,000. 190 :

Received from W. R. Travers on account of for deposit to credit of Farmers*
Bank of Canada the sum of two hundred and fifty thousand dollars, which amount
will appear at the Receiver General's credit with this bank.

Signed in triplicate.

H. A. DEAN,
Pro Manager.
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FINANCE DEPABTMENT, OTTAWA, CANADA.

October 24, 1906.

The General Manager,
The Farmers' Bank of Canada,

Toronto, Ont.

Dear Sie,—I beg to acknowledge the receipt of your letter of the 23rd
instant, inclosing receipt and draft of the Bank of Montreal, Toronto, for the sum
of $350,000 deposited by your bank in compliance with section 13 of the Bank Act.

I may say in this connection that opposition has been filed in this department
to the granting of a certificate to your bank under section 14 of the Bank Act.

T. C. BOVILLE,

For Deputy Minister of Finance.

THE farmers' bank OF CANADA.

Toronto, October 29, 1906.

The Hon.
The Deputy Minister of Finance,

Ottawa, Ontario.

Dear Sir,—^Yours of the 24th, post-marked October 26, was received here on
the 27th.

I was surprised to know that any one had filed an opposition against this bank
being granted a certificate.

Would you kindly do me the favour of supplying me with a copy of the said

objections) as I do not know up to the present moment Avherein we have deviated

in the slightest effect from the Bank Act.

W. E. TEAVERS,
General Manager.

finance DEPARTMENT, OTTAWA, CANADA.

October 31, 1906.

Leighton G. McCarthy., Esq., K.C, M.P.,

Messrs. McCarthy, Osier, Hoskin & Harcourt,

Home Life Building, Victoria Street,

Toronto, Ont.

Dear Sir,—Referring to -^our letter of the 19th instant, addressed to Mr.
Fielding, on the subject of the Farmers' Bank of Canada and the issue of a certifi-

cate to that bank to commence business under section 15 of the Bank Act, I notice

recently a reference in the newspapers for a judgment given by Judge Anglin in a

suit relating to this matter. In view of the decision rendered I shall be obliged if

you will let me know if you still desire the protest contained in your letter to be

brought before the Treasury Board upon an application of the Farmers' Bank for

a certificate to be considered.

T. C. BOVILLE,

For Deputy Minister of Finance.

Counsel

:

Wallace Nesbitt, K.C.
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Home Life Bqilding^ Victoria Street,

Toronto, November 1, 1906.

T. C. Boville, Esq.,

Acting Deputy Minister of Finance,

Ottawa.

Dear Sir,—With reference to yours of the 31st ulto., I will be in Ottawa on
Monday or Tuesday of next week when I will do myself the pleasure of calling

upon you with reference to the subject matter of your letter.

LEiGHTON McCarthy,

finance department, OTTAWA, CANADA.

Ottawa, November 2, 1906.

W. R. Travees, Esq.,

General Manager, The Farmers' Bank of Canada.

Toronto, Ont.

Dear Sir,—I beg to acknowledge the receipt of your letter of the 39th
instant, and in reply I beg to inclose herewith a copy of a letter addressed to Mr.
Fielding by Mr. Leighton McCarthy by way of protest to the granting of a certifi-

cate to your bank to commence business. Of the inclosure with Mr. McCarthy's
letter I have not sent you a copy as it is lengthy and I have no doubt you already
have a copy of it in your possession.

T. C. BOVILLE,

Deputy Minister of Finance.

Counsel

:

Wallace Nesbitt, K.C.

Home Life Building, Victoria Street,

Toronto, November 2, 1906.

Honourable W. S. Fielding,
,

Minister of Finance,

Ottawa.

Dear SiR,-7-Referring to my letters of the 8th and 9th inst. with reference to

the application for a certificate made on behalf of the Farmers' Bank ; I am advised

by those who are instructing me that the claims made by them in the action brought

have been settled by their subscriptions being taken up by some parties interested

in the bank and refunding the money paid by the individuals or returning the notes

which had been given. The objections which I made on their behalf to the issue of

the certificates are therefore withdrawn. Would you mind therefore returning to

me the papers which I forwarded to you.

LEIGHTON McCarthy,
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Flnance Depaetment, Ottawa, Canada,

November 7, 1906.

Letghton G. McCarthy, Esq., K.C, M.P.,

Messrs. McCarthy, Osier, Hoskin & Harcourt,

Home Life Building, Victoria Street,

Toronto, Ont.

Deae Sie,—Eeferring to your letter of the 2nd instant, in the matter of an

application of the Farmers' Bank of Canada for a certificate to commence business,

I beg to inclose herewith the papers forwarded with your letter of the 19th October.

T. C. BOVILLE,
Deputy Minister of Finance.

Finance Depaetment, Ottawa,, Canada,
November 7, 1906.

W. E. Teavers, Esq.,

General Manager, The Farmers' Bank of Canada,

Toronto, Ont.

Dear Sir,—Eeferring; to my letter to you of the 2nd instant, inclosing copy of

a letter addressed to Mr. Fielding by Mr. Leighton McCarthy by way of a protest

to the granting of a certificate to your bank to commence business, I beg to ^:ate

that I am advised by Mr. McCarthy that the objections which he made to the issue

of a certificate have been withdrawn.
T. C. BOVILLE,

Deputy Minister of Finance.

FiNA-NCE Department, Ottawa, Canada,

Ottawa^ November 21, 1906.

W. E. Trayers, Esq.,

General Manager, The Farmers' Bank of Canada.

Toronto, Ont.

Dear Sie,—Eeferring to your letter of the 23rd October, making a deposit

under section 13 of the Bank Act of the sum of $250,000, I have no doubt that you

will be applying very shortly for a certificate under section 14 to commence business.

In the papers to be submitted to the Board in support of the application there is a

list of bona fide subscribers of capital stock of the bank showing subscriptions to the

extent of $500,000. Would you be so good as to have added to this list, for sub-

mission to the Board, a statement showing the actual amount of cash paid up by

each subscriber.

T. C. BOVILLE,
Deputy Minister of Finance.

THE PAEMERS' bank OF CANADA.

Toeonto, November 27, 1906.

Deputy Minister of Finance,

Parliament Buildings,

Ottawa, Ont. -

Dear Sir,—I have the honour herewith to forward declaration of the General
Manager of the Farmers' Bank of Canada setting forth facts relating to the incor-

l-oratioti and organization of tb^. said Bank, and also giving the names of the



FARMERS BANE OF CANADA 747

SESSIONAL PAPER No. 153a

Directors elected at the meeting of Subscribers and such other particulars as are

required by the Bank Act. The provisions of the Act as to subscriptions and
deposit with the Eeceiver General having been fully complied with on behalf of the

said bank, I apply for the Certificate of the Treasury Board permitting the said

bank to commence the business of banking.

W. K. TRAVERS,
General Manager.

DOMINION OF CANADA,
Province of Ontario, r To wit:

—

County of York. ^

IN THE MATTER of the Bank Act and Amend
ments and of the Farmers' Bank of Canada.

I, William R. Travers, of the City of Toronto, in the County of York,

General Manager of the Farmers' Bank of Canada, do solemnly declare :

—

1. The Farmers' Bank of Canada was duly incorporated by an Act of Parlia-

ment of Canada, being chapter 77 of the Statutes of 1904; The said Act of Incor-

poration was amended by a further Act of the Parliament of Canada being chapter

92 of the Statutes of 1905, and was further amended by an Act of the Parliam.ent

of Canada, being chapter 94 of the Statutes of 1906. A true copy of each of the

said Acts are now shown to me and marked Exhibit ' A ' to this my declaration.

2. The Provisional Directors of the said Bank proceeded in accordance, with the

Bank Act to open the stock books and issued a prospectus. A true copy of the said

prospectus is now shown to me and marked Exhibit ' B ' to this my declaration.

3. On or about the Twenty-second day of March, 1906, I was appointed by the

Provisional Directors General Manager of the Bank and still occupy the same
position, and have knowledge of the matters hereinafter set forth.

4. On the Twenty-third day of October, 1906, there had been actually bona fide

subscribed five thousand seven hundred and fifty-seven shares of the Capital Stock

of the Farmers' Bank of Canada and I have had personal knowledge of the applica-

tions and subscriptions and each and all of the said subscriptions is and are on the

printed form of application—a copy of which is now produced and marked Exhibit
• C ' to this my declaration, and that the said subscription appeared on the stock

books of the said Bank, and that a sum beyond $250,000 thereof in cash has been

actually paid in by the subscribers of the same.

5. Now shown to me and marked Exhibit ' D ' to this my declaration is a list

of the subscribers to the Capital Stock of the said Bank correctly setting forth as to

each subscription the name of the subscriber, his address, the number of shares

subscribed for by him, the amount of such shares and the amount paid in thereon.

Each of the said subscriptions is a bona fide subscription to the Capital Stock of the

said Bank.

6. The Provisional Directors of the said Bank on the said Twenty-third day of

October, 1906, caused $250,000 of the moneys so paid in and which actually had

been received in respect of the shares of the Capital Stock of the said Bank to be

deposited in the Bank of Montreal to the credit of the Minister of Finance and the

Receiver General and that the deposit receipt therefor was forwarded to the Deputy

Minister of Finance who acknowledged receipt of the same under date of the

twenty-fourth day of October, 1906.

7. In accordance with the provisions of the Bank Act the Provisional Directors

by public notice for at least four weeks, called a meeting of the subscribers to the

said stock to be held at the offices of the Bank in the Stair Building, corner Bay and

Adelaide streets in the City of Toronto in the Province of Ontario on Monday the

Twenty-sixth day of November^, 1906, at ten o'clock in the forenoon.
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8. The said notice appeared by advertising in the issues of the Canada Gazette
dated October 27th, Xovember 3rd, 10th, 17th, and 24th, and the same notice also

appeared in the issues of the Toronto Daily Globe, dated October 24th, 25th, 26th,

27th, 29th, 30th, and 31st, and November ist, 2nd, 3rd, 5th, 6th, 7th, 8th, 9th, 10th,

12th, 13th, 14th, 15th, 16th, 17th, 19th, 20th, 21st, 22nd, 23rd, 24th, and 26th, and
the said notice also appeared in the issues of the Toronto Daily Mail and Empire,
dated October 24th, 25th, 26th, 27th, 29th, 30th, 31st^ and November 1st, 2nd, 3rd.

4th, 5th, 6th, 7th, 8th, 9th, 10th, 12th, 13th, 14th, 15th, 16th, 17th, 19th, 20th,

21st, 22nd, 23rd, 24tli, and 26th. A file of the issues of the Toronto Daily Globe
and of the Toronto Daily Mail and Empire containing the said advertisement are

produced and marked Exhibit ' E ^ to this my declaration.

9. A printed copy of the said notice was also sent by post letter prepaid to

each of the subscribers of the Capital Stock of the Bank at the address of such

subscriber upon the books of the Bank by depositing the same in the General Post
Office Branch B, Toronto, on the Twenty-third day of October, 1906. One of the

said individual notices is now shown -to me and marked Exhibit T ' to this my
declaration.

10. I acted as Secretary to the said meeting of subscribers holden on the said

Twenty-sixth day of Xovember, 1906, and at the said meeting upwards of eighty

subscribers were present in person and upwards of three hundred and seventy sub-

scribers were represented by proxy. The subscribers adopted by-laws for the bank
and determined the day upon which the annual general meeting of the Bank is to

be held being the fourth Monday in November in each year, and the subscribers

elected nine directors duly qualified under the Bank Act to hold office until the

annual general meeting in the year 1907. The directors so elected are as follows:

—

Lt.-Col. E. McLennan, of Cornwall, Ontario.

Lt.-Col. Jas. Munro, M.P., of Embro, Ont.

Allan Eaton, Esq., of Mount Nemo, Ont.

Eobt. Noble, Esq., of Norval, Ont.

"W. G. Sinclair, Esq., of Zimmerman, Ont.

A. Groves, Esq., M.D., of Fergus, Ont., and
N. M. Devean, Esq., W. Beattie Nesbitt, M.D., and John Gilchrist, Esq.,

of Toronto, Ont.

11. The provisions of the Bank Act as to the subscribers to the Capital Stock
of the said bank and the deposit with the Receiver General and as to the notice of

the said meeting of subscribers and the proceedings of the said meeting have been
fully complied with and pursuant to the direction of the said meeting of subscriber?

and Board of Directors elected at such meeting application hereby is made for

the Certificate of the Treasury Board to permit the said bank to commence the
business of banking in accordance with the said Act.

And I make this solemn declaration conscientiously believing it to be true and
knowing that it is of the same force and effect as if made under oath and by virtue

of the Canada Evidence Act, 1893.

Declared before me at the City
of Toronto in the County of

York this twenty-seventh' da^ \
^- ^- TRAVERS.

of November in the year of

our Lord, 1906.

W. H. Hunter^
A Com., &c., in H.C.J.
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4 Edward VII., Chapter 77.

An Act to incorporate the Farmers' Bank of Canada.

(Assented to 18th July, 1904.)

WHEREAS the persons hereinafter named have, by their petition, prayed that an

Act be passed for the purpose of establishing a bank in Canada^ and it is expedient

to grant the prayer of the said petition : Therefore His Majesty, by and with the

advice and consent of the Senate and House of Commons of Canada, enacts as

follows :

—

1. The persons hereinafter named, together with such others as become share-

holders in the corporation by this Act created, are hereby constituted a corporation

by the name of "The Farmers' Bank of Canada, hereinafter called " The Bank."

2. The Capital Stock of the bank shall be one million dollars.

3. The chief office of the bank shall be at the City of Toronto.

4. James Gallagher, of the village of Teeswater, John Watson, of the town of

Listowell, John Ferguson and Alexander Eraser, both of the City of Toronto, and

Alexander Shepherd Lown, of the village of Drayton, shall be the provisional direc-

tors of the bank.

5. This Act shall, subject to the provisions of section 16 of the Bank Act,

remain in force until the first day of July, in the year one thousand nine hundred
and eleven.

4—5 Edward VII., Chap. 92.

An Act respecting the Farmers' Bank of Canada.

(Assented to 20th July, 1905.)

WHEEEAS the Farmers' Bank of Canada has by its petition prayed that it be

enacted as hereinafter set forth, and it is expedient to grant the prayer of the

said petition : Therefore His Majesty, by and with the advice and consent of the

Senate and House of Commons of Canada, enacts as follows :

—

1. Notwithstanding anything contained in the Bank Act, or in chapter 77 of

the Statutes of 1904, incorporating the Farmers' Bank of Canada, the Treasury

Board may, Mdthin two years after the eighteenth day of July, one thousand nine

hundred and four, give to the said Bank the Certificate required by section 14 of

the Bank Act.

2. In the event of the said bank not obtaining the said certificate from the

Treasury Board within the time aforesaid, the rights, powers and privileges con-

ferred on the said bank by the said Act of Incorporation and by this Act shall

thereupon cease and determine, but otherwise shall remain in full force and effect

notwithstanding section 16 of the Bank Act.

6 Edward VII., Chapter 94.

An Act respecting the Farmers' Bank of Canada.

WHEREAS the provisional directors of the Farmers' Bank of Canada, have by their

petition prayed that it be enacted as hereinafter set forth, and it is expedient to

grant the prayer of the said petition: Therefore His Majesty, by and with the

advice and consent of the Senate and House of Commons of Canada, enacts as

follows :

—

1. Notwithstanding anything in the Bank Act, or in chapter 77 of the Statutes

of 1904, incorporating the Farmers' Bank of Canada, or in chapter 92 of the

Statutes of 1905, extending the time for obtaining the certificate required by sec-

tion 14 of the Bank Act, the Treasury Board may, within six months after the



750 EXHIBITS RE EVIDENCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A, 1913

eighteenth day of July, nineteen hundred and six, give to the said bank the certifi-

cate required by section 14 of the Bank Act.

2. In the event of the said bank not obtaining the said certificate from the

Treasury Board within the time aforesaid, the rights, powers and privileges con-

ferred on the said bank by the said Act of Incorporation and by this Act shall there-

upon cease and determine, but otherwise shall remain in full force and effect not-

withstanding section 16 of the Bank Act.

A
In the matter of the Bank Act and amendments and of the Farmers' Bank of

Canada. This is Exhibit ' A ' to the declaration of W. E. Travers declared before

me this 27th day of November, 1906.

W. H. HTJXTER,
A Comm. &c.

PROSPECTUS.

THE FARMERS' BANK OF CANADA. INCORPORATED BY SPECIAL ACT
OF THE PARLIAMENT OF THE DOMINION OF CANADA. 1904.

HEAD OFFICE : TORONTO. CAPITAL, $1,000,000, IN 10,000 SHARES
OF $100 EACH.

THE FAEMEKS' BANK OF CANADA.

The following gentlemen have consented to act as directors if elected :—His
Honour A. E. Forget, Lieutenant-Governor, Saskatchewan ; Major Thomas Beattie,

President London City Gas Company, Director Agricultural Savings and Loan
Company, London; Lieut-Colonel R. R. McLennan, Contractor, Cornwall, Ont.,

Director Manufacturers' Life Insurance Company, Director Trusts and Guarantee

Company, Director Cornwall Paper Company; John D. Ivey, President, John D.

Ivey & Company, Limited, Toronto; Thos. Charlton, Lumberman, Collingwood,

Ont, North Tonawanda, N.Y. ; H. W. Anthes, President and Managing Director

Toronto Foundry Company, Limited ; W. S. Calvert, M.P., Manufacturer, Strathroy,

President Cameron Dun Company, Limited, President Canadian Oil Company,
Limited, Vice-President Northern Life Insurance Company; D. P. McKinnon,
Finch, Ont., Ex-President Board of Agriculture and Arts, Director International

Portland Cement Co., Ltd. ; Colonel James Munro, M.P.P., Banker, Embro, Ont.

;

Hon. A. G. McKay, K.C., Owen Sound, Ex-Commissioner Crown Lands; George
W. Neely, M.P.P., Farmer, Dorchester, Ont ; Thos. Urquhart, Ex-Mayor, Toronto

;

D. N. McLeod, General Merchant, Parkhill, Ont.; John Ferguson, M.D., M.A.,

Director Excelsior Life Insurance Company; Robert Noble, Miller, Norval.

General Manager.—"W. R. Travers, formerly Manager of the Merchants' Bank
of Canada, Hamilton.

Solicitors.—^Urquhart, Urquhart & McGregor.

Banl-ers.—The Traders' Bank of Canada.

MORE BANKING FACILITIES EEQUIRED.

The Farmers' Bank of Canada is being formed to meet the increased banking
facilities required by the natural and steady expansion of business coincident with
the rapid development of the country, particularly its agricultural industries, to

whose interests, whilst conducting a general banking business, it will aim to give

special consideration.

No other safe business has been as profitable as banking.
No other profitable business has been as safe as banking.
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EAENING POWER OF BANKS.

The profits of a bank are due to the fact that every business enterprise requires

the assistance of a banlc. The surplus money, large or small, of individuals is

deposited in the bank and loaned by them at a higher rate of interest to business

enterprises all over the country.

According to the latest bank report, chartered banks had

—

Total Deposits $578,750,561

Total Loans $514,943,121

Under the banJcing laws of Canada a chartered bank , has also this additional

earning power—^that for every doUar of paid-up capital, it can issue its bills to that

amount, thus doubling the earning power of its stockholders' money. For instance,

the authorized capital of the Farmers' Bank of Canada is $1,000,000 ; if this were

fully paid up the bank could issue $1,000,000 in bills, thus earning for its stock-

holders dividends on $2^000,000, giving the bank a double earning power on its

capital.

The profits on bank stocks are distributed to the shareholders in two ways

:

1st. Dividends paid direct to stockholders.

2nd. Profits over and above paying dividends placed to Eest account, which in-

crease the value of their stock.

WHAT BANKS HAVE DONE—CANADIAN BANKS.

The following table shows what Canadian banks have done in the past for their

stockholders :

—

Dominion Bank
Bank of Nova Scotia
Bank of Montreal
Bank of Toronto
Imperial Bank of Canada
Standard Bank
Bank of Hamilton
Bank of Ottawa
Canadian Bank of Commerce.
Merchant's Bank of Canada.

.

Traders' Bank of Canada
Sovereign Bank of Canada . .

.

The stockholders in these banks have thus received their dividends, and in

addition their stock has more than doubled in value except in two or three cases.

This splendid showing has been made during a period when the trade of the
country was stationery. At the present time, with our trade increasing very fast,

the earning power of the banks will be greater than ever, as, for example, is shown
by the following list of American banks under like conditions :

—

AMERICAN BANKS.

Par Value.

Chemical National Bank of New York SlOO
Fifth Ave. National Bank of New York 100
Farmers' Deposit Bank, Pittsburgh 100
Pittsburgh Bank for Savings 100
Second National Bank 100
First National Bank, Kansas 100
German American Bank, St. Louis 100
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Bank stocks, therefore, offer to tie investor

—

1. A profitable investment.

2. A safe investment.

3. An investment increasing in value.

4. An investment easily realizable.

INVESTMENTS IN BANKS EAEB.

The opportunity for investment in stock in a new bank in Canada is rare. It

is impossible to get stock in a chartered bank at other than market prices. The

stock of a chartered bank which has been going on for some time sells so readily,

that it must be purchased at the large premiums at which such shares sell in the

open market.

Banks have the power of easily increasing the amount of their capital stock,

but whenever they do so the new stock must be first offered pro rata to existing

shareholders. In every case in which such has been done the existing shareholders

have taken up the whole of the issue, and the general public has been unable to

obtain any of it. Should the Farmers' Bank of Canada increase its capital stock

in the future, shareholders would also have this privilege, which is considered one

of the advantages of being a shareholder.

CAPITAL STOCK.

The capital of the Farmers' Bank of Canada is $1,000,000, divided into ] 0,000

shares of $100 each.

The first block of $500,000 is offered at par, and will be payable as follows :

—

On subscription, $10 per share; a further $20 per share upon allotment; and seven

equal payments of $10 each per share; the first of such payments to be made 30

days after allotment and the succeeding payments at intervals of 30 days each.

On payments made in advance of monthly instalments interest at the rate of

four per cent, per annum will be allowed.

MANAGEMENT.

The gentlemen who have consented to act as directors have been successful in

their own business affairs, and are men in whom the public have the highest con-

fidence.

Their selection will have to be ratified at the first meeting of the shareholders.

Additional directors will also be selected from amongst the shareholders at the said

meeting by the shareholders themselves, so that the shareholders will have a direct

opportunity of seeing that the affairs of the bank shall be entrusted to careful and

competent management.
Arrangements have been made whereby the office of General Manager will be

filled by a well-known, experienced and successful banker, who has held very re-

sponsible positions in one of the largest Canadian banks.

The Stock books are now open for subscription at the Provisional Office, 118

King street west, Toronto.

The Provisional Directors reserve the right to allot or reject any subscription

in whole or in part.

Cheques, drafts, money orders, and other remittances on account of stock

subscriptions should be made payable to ' The Farmers' Bank of Canada ;' any pay-

ments made otherwise entirely at the subscriber's risk.

Applications for stock can be made in person or by Power of Attorney, form of

which is inclosed.

Any further particulars will be furnished on application to C. H. Smith, The
Secretary of the Provisional Board of Directors of the Farmers' Bank of Canada,

118 King street west, Toronto, Ont.



FARMERS BANK OF CANADA

SESSIONAL PAPER No. 153a

THE farmers' bank OF CANADA.

753

Capital $1,000,000.

To the Farmers' Bank of Canada:

Par Value each share $100.

We, the undersigned, do hereby severally apply for, and subscribe for, the

respective number of shares of the capital stock of the Farmers' Bank of Canada set

opposite our respective signatures hereto, and we hereby respectively offer and agree

to pay for the said stock, $100 for each $100 share as follows : $10 per share upon
the signing hereof, a further $20 per share upon allotment by the provisional board

of directors or the directors of the said bank to the undersigned respectively, and
the balance in seven equal monthly payments of $10 each per share, the first of

such payments to be made thirty days after allotment, and the succeeding payments

at intervals of thirty days^ making in all $100 per share.

And we respectively agree to accept and pay for, as above mentioned, whatever

number of shares of our said respective subscriptions may be allotted, notwithstand-

irg that the whole number of shares applied for be not allotted.

We furtlier respectively agree that, if default be made in the payment of any

of the instalments or percentages above mentioned, the board of provisional direc-

tors, or the directors of the said bank, may at their option enforce payment by

action in the usual way, or may proceed under the provisions of the Bank Act and
the by-laws of the bank, for the forfeiture of the said shares.

Name. Residence. Calling.
No. OF
Shares.

Amount
WITH

Premium.
Signature. Date. Witness.

Note.—The foregoing is a facsimile of the Subscription Book which shall be signed by the

subscriber in person or by his Attorney duly constituted.

In the matter of the Bank Act and amendments and of the Farmres' Bank of

Canada. This is Exhibit " B " to the declaration of W. E. Travers, declared before

me this 27th day of November, 1906.

W. H. HUNTEE,
A Com., &c.

APPLICATION FOR STOCK.

To the Secretary of the Farmers' Bank of Canada.

Sir,—I hereby apply to the provisional directors or the directors of the

Farmers' Bank of Canada for shares of the capital stock of the said bank

of the par value of $100 each at the price of $100 per share.

And I hereby agree with the Farmers' Bank of Canada to accept the shares

now applied for or any lesser number that may be allotted to me, and to pay for

the same as follows : $10 per share upon the signing hereof;, a further $20 per share

upon alloj;ment, and seven equal monthly payments of $10 each per share, the first

of such payments to be made thirty days after allotment, and the succeeding pay-
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ments at intervals of thirty days. I reserve to myself the right to pay these shares

in full upon the allotment on the terms of the prospectus.

I hereby make and appoint the Secretary of the Provisional Board as my
attorney to sign and subscribe my name to the subscribers, agreement in the stock

books of the said bank, and to accept such shares as may be allotted to me and to

register me therein as the holder of the said shares.

I further hereby make and appoint (as a term of my application for shares

hereinbefore contained)

my proxy to vote for me and in my behalf at all meetings of the shareholders or

subscribers of the stock of the said bank, and at any adjournment thereof, at which

I may not be personally present, upon and in respect of all shares of the stock of the

Farmers' Bank of Canada which shall be allotted or transferred to me.

Cheques, drafts, money orders, and other remittances on account of stock sub-

scriptions should be made payable to the Farmers' Bank of Canada ; any payments

made otherwise entirely at subscriber's risk.

Signature

Date

Name in full

Occupation

Address

In the matter of the Bank Act and amendments of the Farmers' Bank of

Canada.
This is Exhibit 'C to the declaration of W. K. Travers, declared before me

this 27th day of November, 1906.

W. H. HUNTEB,
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' D ' IN EE BANK ACT AND FAEMERS' BANK OF CANADA.

This is Exhibit ' D ' to the declaration of W. E. Travers,, declared before me
this 27th November, 1906.

W. H. HUNTEE.

THE FAEMEES' BANK OF CANADA.

LIST OF SHAREHOLDERS.

Name

Brimblecomb, Wm.
Tucker, Geo.)
Dowling, John J
Gibb, HughC
Page, Garnet L. . .

.

Wilson, Wm. and H
Noble, Robert
Whyte, John
Gordon, Lottie Mrs
Ritch, Wm
Dales, John N
Cunningham, H
Wadel, Joseph
Fowler, Geo. S
Casey, Con
Mayne, Ellen Mrs..
Downey, James ....

Ellis, George
Johnston, James
Johnston, Robert...
Laing, Helen
Davidson, E
Wooddisse Bros. . .

.

White, Charles
Corbitt, R. H
Groves, A
Elsley, Levi
Visger, J. S
Ryan, J. G
Fortier, Joseph
Forget, A. E
Munro, James
Lavertin, L. V
Davidson, W. F
McKay, Alex
McKay, Hugh
Sutherland, G. A. . .

Gcddes, W. J
Sutherland, Geo
Keseltine, W. H. . .

.

Stevens, F. B
Newman, R. A
Elsley, Levi
Lathrop, F. E
Walker, Joseph
Murray, C
Sutherland, R
Brand, C. A
Sutherland, M

Residence

Drayton, Ont
Bosworth, Ont
Dratyon, Ont
Drayton, Ont
Drayton, Ont.
Rothsay, Ont
Bosworth, Ont
Drayton, Ont
Drayton, Ont
Drayton, Ont
Kingston, Ont
Drayton, Ont
Whitechurch, Ont
Teeswater, Ont
Drayton, Ont
Stirton, Ont
Goldstone, Ont
Drayton, Ont
Winfield, Ont
Winfield, Ont
Drayton, Ont
Drayton, Ont
Rothsay, Ont
Drayton, Ont.
Rothsay, Ont
Fergus, Ont
Nassagaweya, Ont
Montreal, Que
Elizabeth, N. J
Montreal, Que
Regina, Sask
Embro, Ont
Montreal, Que
Drayton, Ont •.

. .

Holiday, Ont
Holiday, Ont
Embro, Ont
Embro, Ont
Chicago, 111

Rothsay, Ont
Detroit, Mich
Detroit, Mich
Nassagaweya, Ont
Aramada, Mich
Niagara-on-the-lake, Ont
Embro, Ont
Golspie, Ont
Embro, Ont
Golspie, Ont

No. Shares
Subscribed

for

5
2
1

2
10
2
2
1

2
2
1

5
10
5
5
2
2
5
2
5
10
10
10
5
10

100
7
1

1

2
50
50
3
2
5
5
5
10
10
10
20
50
3
10
2
10
5
5
5

Amount
Subscribed.

500
200
100
200

1,000
200
200
100
200
200
100
500

1,000
500
500
200
200
500
200
500

1,000

1,000

1,000
500

1,000

10,000
700
100
100
200

5,000
5,000
300
200
500
500
500

1,000

1,000
1,000

2,000
5,000
300

1,000
200

1,000
500
500
500

Amount
Paid.

25
10
5

140
700
200
60
40
10
70
5

100
1,000
275
450
175
10

500
40
100

1,000

1,000

1,000
25

1,000

3,000
700
5
5
10

3,250
15

20
350
350
500

1,000

1,000
100

1,000

5,000
300

1,000
20

1,000
500
500
.500
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THE FAEMERS' BAXK OF CANADA.

LIST OP SHAKEHOLDERS.

Name.

Walsh, Mrs. J
Paterson, W. A
Ferguson, A
Lindsay, James ....

Sutherland, Geo. A.
Simpson, G. A
Morse, G. A
Nelson, J. H
Samson, James
Watt, J. A
Charlton, Thomas..
McLennan, R.R. . .

.

Webb, Thomas
Gilchrist, A
Armstrong, R.W. .

.

Harris, M. A
Witham, A. J
Wise, Henry
McMillan, Isabella.

BrowTi, J. G
Barnhill, John
Noble, Robert
Hunter, Francis ....

Cook, James E
Dav, G. H
Turner, W. D
Watson, Robert, sr.

Anthony, F. W
Early, M.J
Sykes, A
Tumulty, T. H
Hyatt, W
Hunter, John
ChTsholm, William.
Cook, John C
Switzer, Jos. C
Leslie, Matilda
Leslie, R. F
Summers, Jane
Fisher, A. E
Eccles, John
Showier, T. W
Hotson, Alexander.
Dickison, Thos
Dickison, Jennie.. . .

Hunter, John W . . . .

Ellis, J. S
Green, C. J
Smith, A. E
Bowley, James ....

Sunstrum, John. . .

Merner, Samuel ...

McKinnon, D. P. .

McMillan, D. A...
Simpson, J. P
Adams, Benjamin.
Deeae. D. E

Residence.

HoUin. Ont
Flint, Mich
Edinburgh, Scot
Fergus, Ont
Embro, Ont
Leamington, Ont. . . .

Leamington, Ont . . . .

Kingsville, Ont
Windsor, Out
Salem, Ont
CoUingwood, Ont. .

.

Cornwall, Ont
Brighton, Ont
Napanee, Ont
Bracebridge, Ont. . .

.

Toronto, Ont
St. Catharines, Ont.
St. Catharines, Ont.
Hamilton, Ont
Humber Bay, Ont. .

.

Norval, Ont
Norval, Ont
Norval, Ont
Hamilton. Ont
Norval, Ont
Norval, Ont
Norval, Ont
Norval, Ont
Norval, Ont
Glenwilliams, Ont.

.

Madoc, Ont
Norval, Ont
Norval, Ont
Antigonish, N.S
Norval, Ont
Norval, Ont
Georgetown, Ont. .

.

Georgetown, Ont. . .

Corinth, Ont
Whitehorse, Yukon.
Glenwilliams, Ont.

.

Arkona, Ont
Parkhill, Ont
Arkona, Ont
Arkona, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Kingsville, Ont. . .

.

Parkhill, Ont
Strathroy, Ont
Ottawa, Ont
Berlin, Ont
Finch, Ont
Finch, Ont
Finch, Ont
Finch, Ont
Finch, Ont

No. Shares
Subscribed

for.

Amount
Subscribed

6
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LIST OF SHAREHOLDERS.
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Name. Residence.

Sutherland, D
Showier, T. W
Moore, Louisa Miss
Smith, Sarah Mrs
Smith, George
Copeland, E. M
Greenlees Bros
Kerr, John
Waters, Wm
Waters, Sarah
McLaughlin, J. C
Sutherland, James
Darrah, Robert
Scott, W. N
Daniels, Geo
Chej'ne, Luther
McCann, Ed., jr

Bell, Geo. A
Powell, H. H
McCall, Hugh A
Dewar, Duncan
Stewart, Jno
Travers, W. R
Hunter, John
Ford, John A
Sutherland, Robert
Sutherland, Hugh
Elliot, William
Irving, John
Panton, William
McLeod, John
Scott, J. B
Mathews, Alex
Brandon, J. S
Lindsay, Wm. J
Storey, Geo
Muir, Gertrude
MacDowall, Wm. S Almonte, Ont.
McCuaig, Malcolm Peveril, Que
Cattanach, J. F North Lancaster, Ont.
McCuaig, Donald Dalhousie Stat., Que.

.

McDonald, P. D Bridge End Stat
Beaty, Wm. T Omagh, Ont
Elliot, Dollie

I Milton, Ont
Foster, James

]

Moray, Ont
McLachlin, Donald

i

Parkhill, Ont.
Augustine, W. A
Foster, Joseph, sr

Kemp, D. C
Bate, Joseph E
Geer, Jennie B
Hunter, William
Hunter, Thomas
Elliott, J. W
Roper, J. P
Sproat, John
Edmonstone, Jas.

.

Golspie, Ont. . . .

Arkona, Ont ....

Arkona, Ont ....

Arkona, Ont ....

Arkona, Ont ....

Arkona, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Springbank, Ont.
Springbank, Ont.
Norval, Ont
Holiday, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Bramtpon, Ont.

.

Omagh, Ont
Lowvi lie, Ont. . .

.

Lowville, Ont.. . .

Milton, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Toronto, Ont
Milton, Ont
Omagh, Ont
Gols e, Ont
Holiday, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Guelph, Ont
Milton, Ont
Toronto, Ont
Milton, Ont
Almonte, Ont. . .

.

Arkona, Ont.
Greenway, Ont.. . .

Hornby, Ont
Scotch Block, Ont.
Milton, Ont
Ashgrove, Ont. . .

.

Norval, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Mansewood, Ont.

.

Balaclava. Ont.. .

.

No. Shares
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LIST OP SHAREHOLDERS.

Name.

Gillies, Mary
Thompson, Liz/ie . .

.

Saunders, Annie N. .

.

Saunders, Wm, H . .

.

Dewar, John
Sayers, Peter
McDuffe, P. A
Gastle, George. . . v,

.

Shortreed, Jno. H. .

.

McCallum, Finlay. .

.

Scott, Mary Moore.

.

Scott, Flora
Ford, James
Pell, John
Aitkens, Thomas. . .

.

Dixon, W. A
Whitney, W. P
Pearce, Edith E
Bunt, Wm. T
Somerville, Wm
Moffat t, James
Thompson, Geo. H .

.

Emerson, Andrew. .

.

Joyce, Clark
Dewar, W. F
Joyce, Robert
Bridgmann, Burwell.
O'Hagan, James
Murray, James
Galloway, Chas. E.

.

Robertson, Hugh.. . .

Robertson, Duncan J
Moffat, James F
Ewing, James
Hollinrake, C. E. .

.

Alderson, Thos
Howden, Thomas. . .

Coulson, John
Bowes, G. S
Coulson, Wm. J
Bradshaw, J. L
Wilson, Isabella
Robertson, Wm
Cruikshank, Anne . . .

Hume, John
Andrews, Jos. W. . .

.

Shuert, Jane
Stewart, Jno
Bell, Geo. A
Ford, John F
Cox, Thomas
McDuffe, P. A
Kennedy, Wm. N..
Powell, Hy. H
Pearce, Edith F
Ross, Andrew J
McGregor, Chas. D.

Residence.

Watford, Ont
Watford, Ont
Tillsonburg, Ont. .

Tillsonburg, Ont. .

Milton, Ont
Guelph, Ont
Omagh, Ont
Milton, Ont
Mansewood, Ont .

.

Milton, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Bojaic, Ont
Omagh, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Springford, Out. . .

Springford, Ont . . .

St. Marys, Ont
Kelso, Ont
Hornby, Ont
Zimmerman, Ont.

.

Mansewood, Ont .

.

Milton, Ont
Mansewood, Ont .

.

Zimmerman, Ont..
Toronto, Ont
Mansewood, Ont .

.

Milton, Ont
Martintown, Ont .

.

Martintown, Ont.

.

Martintown, Ont.

.

Eden Mills, Ont. .

.

Milton, Ont
Drumquin, Ont.. . .

Milton, Ont
Kilbride, Ont
Milton, Ont
Kilbride, Ont
Stratford, Ont
Edinburgh, Scot...

Hanailton, Ont. . . .

Hamilton, Ont . . .

.

Scotch Block, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Lowville, Ont
Omagh, Ont
Milton, Ont
Omagh, Ont
Hornby, Ont
Lowville, Ont
Springford, Ont . .

.

Nairn, Ont
Milton, Ont

No. Shares
Subscribed

for.

1

1

6
5
5
10
10
10
5
10
10
10
50
10
25
50
1

5
2
10
10
50
50
5
10
10
1

1

10
5
5
10
3
5
5
5
5
25
2
5
5
2
5
10
5
2
3
10
7
50
50
15
5
15

5
1

5

Amount
Subscribed.

100
100
500
500
500

1,000

1,000

1,000

500
1,000

1,000

1,000

5,000
1,000

2,500
5,000
100
500
200

1,000

1,000

5,000

5,000
500

1,000

1,000
100
100

1,000
500
500

1,000
300
500
500
500
500

2,500
200
600
500
200
500

1,000
500
200
300

1,000
700

5,000
5,000

1,500
500

1,500
500
100
500

Amount
Paid.
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Name.

Wilson, HughE
Kelly, P.J
Fraser, Edna S
Handy, Lottie O. M.

.

Handy, F. T
Roper, Jno. P
Darling, Robt. A
Clements, Mathew.

.

Denoon, Geo
Bridgman, Burwell..
Mowbray, Jno. W. .

.

Haydon, Jas. S
Ford, Edward
Fox, Robert W
Ratz, John
Johnson, Harry F . . .

Fox, Robert W
Hamilton, Alice
Hume, Robert
McLean, William
McLean, Margaret D
Shortreed, Walter. . .

.

Rose, And. J.

Arnald, Agnes
Chapman, H.H
Amey, Elgin B
Stover, Lewis H
Dickson, Alex
Stedman, N
Parrott, Herman H..

.

Lynch, M. J
Haydon, James A . . . .

Osborn, Annie
Sloan, W.J
Johnson, Caroline. . .

.

Peddie, Jas. C
Porter, Alex
Foster, H. A
Gunby, Burdge
Scott, Mary M
Walker, Wm. D
Downs, Eldward W . . .

Porter, Alex
Cartwright, A
Sinclair, W. G
Edmonstone, Jas
Ford, Edward
Ford, David F
Anderson, R K
Grigg, Emma J
Brough, James
Brough, Ida L
Randall, Claretta. . . .

Fuller, Eliat
Fuller, Eliat
Smith, Mathew W....
Sackrider, Chas

Residence.

Keyser, Ont
Stratford, Ont
Surgoinsville, Tenn
Surgoinsville, Tenn
Surgoinsville, Tenn
Milton, Ont
Mansewood, Ont . .

.

Milton, Ont
Milton, Ont
Zimmerman, Ont. .

.

Camden, East, Ont
Camden East, Ont.
Omagh, Ont
Omagh, Ont
Khiva, Ont
Boyne, Ont
Omagh, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Nairn, Ont
Kingsville, Ont
Brantford, Ont
Camden East, Ont.
Caden East, Ont. .

.

Camden East, Ont.
Camden East, Ont

.

Camden East, Ont.
Kingston, Ont
Camden East, Ont

.

Glenwilliams, Ont.

.

Glenwilliams, Ont.

.

Boyne, Ont
Milton, Ont
Omagh, Ont
Lowville, Ont
Kilbride, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Drumquin, Ont
Omagh, Ont
Zimmerman, Ont. . .

Zimmerman, Ont. .

.

Balaclava, Ont
Omagh, Ont
Omagh, Ont
Milton, Ont
New York, N. Y. .

.

Springford, Ont . . . .

Springford, Ont. . . .

Springford, Ont . . . .

Thornhill, Ont
Thornhill, Ont
Thornhill, Ont......

Burgessville, Ont...

No. Shares
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LIST OF SHAREHOLDERS.

Name.

Allin, Jessee
Topham, John
Sutherland, Sarah...
Ross, A. J

Marshall, Jas
Ferguson, George .

.

Murray, John
Murra}', George
Lindsay, J. R
McCuUough, R. C. .

.

Bowman, Wm
Logie, James
Peddie, John
Peddie, James
Wilson, Wm. G
McCann, Rebecca...
Griffin, Joshua H. . .

.

Siple, R. A
Hoard, William
Bennett, David H. .

.

Scott, Alex. P
Chapman, Jno. A. . .

.

Brown, R. L
Edmonstone, Jas. . .

.

Elliott, Robt. A
Laird, Geo
Kennedy, G. A
McCalkim, M
Sinclair, D
Commins, A. C
Bingham, Jno
Leslie, J. T
Southcott, J
Burland, G. B
Cartwright, Jno. A.

.

Chisholm, L. W
Davis, C. G
Stork, Ira A
Richardson, T. W...
Standish, J. L
Near, Frederick S.

.

Campbell, Donald..
Hoare, Sarah
Brown, John K
McDonald, John ...

McDonald, Alex
Campbell, John
Stalker, John
Devean, Nathan M.
Devean, N. M
Bowand, Bessie K.
Thompson, David..
Ford, Mary E
Ford, Ida A
Robinson, Margaret
Gowan, Chas. W. .

.

Norris, Henrv

Residence.

Holbrook, Ont . .

.

Burgessville, Ont..
Leamington, Ont..
Nairn, Ont
Glasgow, Scotland
Glasgow, Scotland
Embro, Ont
Embro, Ont
Georgetown, Ont..
Georgetown, Ont.
Georgetown, Ont.

.

Nassagaweya, Ont
Milton, Ont
Milton, Ont
Ashgrove, Ont . .

Omagh, Ont
Burgessville, Ont..
Burgessville, Ont..
Glenwilliams, Ont.
Zimmerman, Ont..
Brampton, Ont. . .

.

Sandwich, Ont. . .

.

Georgetown, Ont..
Balaclava, Ont. . .

.

Milton, Ont
Ashgrove, Ont . . . .

Milton, Ont
Ashgrove, Ont . . . .

Freeman, Ont
Burlington, Ont. . .

GeorgetowTi, Ont..
Norval, Ont
Grand Pond, Ont. .

Montreal, P.Q
Zimmerman, Ont..
Limehouse, Ont . . .

Freeman, Ont
Mono Mills, Ont . .

Glenwilliams, Ont.
Esqussing, Ont

—

Ballinafad, Ont....

Ballinafad, Ont . . .

Glenwilliams, Ont.
Georgetown, Ont.

.

Acton, Ont
Acton, Ont
Glenwilliams, Ont.
Acton, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Walkerton, Ont. . .

Walkerton. Ont . . .

Omagh, Ont
Omagh, Ont
Omagh, Ont
Ballymote, Ont. .

.

Alliston, Ont

No. Shares
Subscribed

for.

10
2
2
1

5

15
5-

10
5
5
5'

5
5
5
5
5
2
2
5
10
2

25
50
4
5
10
10
2
5
5
1

2
1

150
10

1

10
1

10
1

3
3
4
20
2

3

3
2
10

190
10

20
2
5
5
1

Amount
Subscribed.

Amount
Paid.

1.000

200
200
100
500

1,500

500
1,000
500
500
500
500
500
500
500
500
200
200
500

1,000
200

2,500
5.000
400
500

1,000

1,000
200
500
500
100
200
100

15,000
1.000

100

1,000
100

1,000
100
300
300
400

2,000 I

200
300
300
200

1,000
19,000

1,000

2,000
200
500
500
100
500
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Name.

Elliott, Thomas
Alwin, Chas. S
Robinson, George. . .

.

Downs, Albert J
Sinclair, Wm. G
Ford, D. Frank Ford
Tullis, Harry P
Starret, Margaret J . .

Simpson, Robert
Simpson, Mary Ann.

.

Phillip. Aimie
Bell, Robert
Eaton, Allan
Freeman, J. G
Newman, R. A
Freeman, Helen
Thompson, Agnes . . .

.

McMillan, Harriet L.
Rae, James
Rae, Alexander
Rae, Betsy
Findlay, Robert
Macdonald, John
Meyer, Pauline V . . .

.

Pfister, John
Sinclair, Grant W. . . .

Krupp, Samuel
Shreve, Mary L
McClure, Samuel
Cook, Thomas
Tolton, James
Little, John D
Robb, Elsie

Robb, William
McKechnie, John
Morrison, Alfred
Morrison, Hugh. . . . .

.

Near, Martin L
Hanna, William
Murray, George
Thompson, Elizabeth
Wait, Christina
Sager, Sarah
Appleyard, Thos. E. .

Appleyard, Albert. . .

.

Curry, Eliza R
Denny, Jos. H
Kennedy, Paul S
Arkell, Peter
Wharton, Miss E
Thomson, Malcolm..

.

Allin, Jessee
Allin, Hiram
Allin, Nellie
Clement, Ethel P....
Topham, John
Corless. John G

Residence.

Lowville, Ont
Freeman, Ont
Omagh, Ont
Drumquin, Ont
Zimmerman, Ont
Omagh, Ont
Glasgow, Scot
Glenwilliams, Ont. . . .

Kilbride, Ont
Kilbride, Ont
Kilbride, On
Zimmerman, Ont
Mt. Nemo, Ont
Box Grove, Ont
Detroit, Mich
Box Grove, Ont
Terra Cotta, Ont
Westmount, Que
Malcolm, Ont
Malcolm, Ont
Malcolm, Ont
Malcolm, Ont
Markham, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Zimmerman, Ont
Caro, Mich
Caro, Mich
Glenwilliams, Ont. . .

.

Ballinafad, Ont
Walkerton, Ont
Walkerton, Ont
St. George, Ont
St. George, Ont
Ballinafad, Ont
Ashgrove, Ont
Ashgrove, Ont
Erin, Ont
Erin, Ont
St. Andrews, Scotland
Ballinafad, Ont
St. George, Ont
St. George, Ont
Georgetown, Ont
Georgetown, Ont -

Esquesing, Ont
Ballinafad. Ont
Acton, Ont
Teeswater, Ont
Teeswater, Ont
Walkerton, Ont
Holbrook, Ont
Ostrander, Ont
Ostrander, Ont
Burgessville,Ont ,

Burgessville, Ont
Burffessville. Ont

No. Shares
Subscribed

for.

10
10
10
25
50
15
5
1

10

5
2
10

100
3
50
10
14
5

10
10
10
3
5
10
10
10
4
2
5

1

5
10
5
20
1

1

5
10
2
5
15
10
10
1

1

1

5
2

1

3
5
5

5
5
1

1

1

Amoimt
Subscribed.

1,000

1,000

1,000

2,500
5,000

1,500
.500

100

1,000

500
200

1,000

10,000
300

5,000
1,000

1.400

500
1,000

1,000

1,000

300
500

1.000

1,000

1.000

400
200
500
100
500

1,000

500
2,000
100
100

500
1,000
200
500

1,500

1,000

1,000
100
100
100

500
200
100
300
500
500
500
500
100
100
100

Amount
Paid.

1,000
500

1,000
250

2,775
1.500

350
10

1,000

500
200

1.000

7,500
200

5,000
100

1,100
500

1,000

1,000

1,000

300
500
500
500
500
40
120
225
10

250
500
50
400
100
10
50
100
200
500

1.100

1,000

1,000
100
100
100
50
20
60

500
50
200
200
50
50
10
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Name.

Burgess, Charles E..

.

Burwell, Matilda
Burwell, Edward
Baskett, Sarah
Green, Arthur E
Kennedy, Thos. W. .

.

Denny, Margaret
Watson, John
Lindsay, Ninan F. . .

.

Harris, William
Ainslie, ^Nlathew F. .

.

Ainslie, Mary J
Golding, Henry
Kinney, Lewis P
Weir, Andrew
Appleyard, Albert, sr.

Lindsay, Jessie E
Gillson, Thos
Monkman, John A. . .

.

Collins, Sophronia
Coulson, John
Stafford, William. .

—

Bobier, Alfred F
Telford, John
Barber, Jessie
Turner, James
Fulton, Velma
Garbutt, Robt. G
Page, William
Tubby, E. H
Edmonds, Geo
Koehler, Ed
Crane, James W
Brush, Herschel D. .

.

Casey, Thomas
Cameron, John A
Stevenson, W. E
Docker, Anna F
Bamum, Wm. E
Bobier, James
Clay, CleveB
Watkins, James
Fitch, William
Burwell, Samuel E.. .

.

Barnes, Martha
Husband, Geo. E
Horn, Thomas
Husband, Robt. W. .

.

Witham, S. F
Shaver, Wm. J
Shaver, A. Rolph
Hoover, A. H
Graham, W. A

Residence.

Burgessville, Ont.
London, Ont
London, Ont
Ballymote, Ont.

.

St. George, Ont.

.

Acton West, Ont.
Ballinafad, Ont . .

Acton West, Ont.
Acton West, Ont.
Milton, Ont
Drum bo, Ont. . .

.

Drumbo, Ont ....

Ingersoll, Ont. . .

.

Drumbo, Ont ....

Masonville, Ont.

.

Georgetown, Ont.
Georgetown, Ont.
Masonville, Ont.

.

Toronto, Ont ....

St. George, Ont.

.

Hornby, Ont
Wallacetown, Ont
Port Talbot, Ont.
Wallacetown, Ont
Fingal, Ont
Fingal, Ont
Fingal, Ont
Wallacetown, Ont
Fingal, Ont
Fingal, Ont
Fingal, Ont
Tyrconnell, Ont..
Wallacetown, Ont
Fingal, Ont
Fingal, Ont
Wallacetown, Ont
Fingal, Ont
Wallacetown, Ont
Dutton, Ont
Wallacetown, Ont
Wallacetown, Ont
Port Talbot, Ont.
Port Talbot, Ont.
Fingal, Ont
Ash, Ont
Ash, Ont
Ash, Ont
Ash, Ont
Brantford, Ont. .

.

Toronto, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Wallacetown, Ont.

Xo. Shares
Subscribed

for.

10

10
20
20
10
50
1

Amount
Subscribed

100
600

1,000
100
400
100
500
500
500
500
200
200

1,000
400
200
500
100
500
600
100
100
200
200
200
200
100
100
100
100
100
100
100
100
100
100
100
100
300
100
100
100
100
100
200
100

1,000
100

1,000
2,000
2,0fX)

1,000

5,000
100

Amount
Paid.
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Name.

Bobier, R
Dromoyle, H
Bobier, Joseph
Heeks, Henry
Foster, Thomas
Hazell, Horace
Irving, W. A
Townsend, Josiah
Nixon, John F
McKerlie, Marshall
Hartman, Chas. H
Gow, Peter
Bobier, David
Garner, Thomas
Burtch, David
Bm-tch, Mary J
Dearling, John
Kirkpatrick, Wm
Thompson, Annie S
Morrison, Loretta
Lindsay, W.J
McKee, Geo
Blue, Dugald
McGeachy, John A
Patterson, Lewis
Alexander, John
Wood, Wilis
Wilkinson, Geo. H
Bennett, W. J
McCallum, Dugald
Church, Ephraim
Preston, Bert C
Wettlaufer, J. B. R
Brush, Herschel D
Bobier, Sarah J
Edmonds, Geo. or Cora or surv
Turner, Frank E
McCallum, Dugald
Taylor, George E
Bobier, Harry
Mclntyre, Duncan
Anderson, Martha
Bobier, A. F
Edmonds, Geo. or Cora
Casey, Thomas
Mclntyre, Donald
Mitchell, Thomas
Newman, Walter T
Burwell, Edward
Mclntyre, Colvin A
Bobier, Sarah J
Strong, George
Bobier, Hattie

Residence.

Pt. Talbot, Ont. . .

Wallacetown, Ont.
Dutton, Ont
Palermo, Ont
Brantford, Ont. . . .

Hamilton, Ont . . . .

Tansley, Ont
Terra Cotta, Ont.

.

Ashgrove, Ont. . .

.

Pt. Nelson, Ont. . .

Hamilton, Ont. . .

.

Wallacetown, Ont
Pt. Talbot, Ont.. .

Palermo, Ont
Palermo, Ont
Palermo, Ont
Palermo, Ont
Burgessville, Ont.

.

Ashgrove, Ont ....

Ashgrove, Ont ....

Toronto, Ont
Wallacetown, Ont
Wallacetown, Ont
lona, Ont
Palermo, Ont
Palermo, Ont . .

Palermo, Ont
Palermo, Ont
Dundas, Ont
Adrian, Ont
lona, Ont
Armada, Ont
Palermo, Ont
Fingal, Ont
Pt. Talbot, Ont . .

Fingal, Ont
Bracondale, Ont...

Adrian, Mich
Paris Station, Ont.
Pt. Talbot, Ont...
Fingal, Ont
Fingal, Ont
Pt. Talbot, Ont ...

.

Fingal, Ont
Fingal, Ont
Boxall, Ont
Ash, Ont
Vancouver, B.C. . . .

London, Ont
Fingal, Ont
Pt. Talbot, Ont...
Wallacetown, Ont.

.

Pt. Talbot, Ont....

No. Shares
Subscribed

for.

1

1

5
10
3

5

5
1

2
40
2
1

2
5
4
2
1

1

2
2

500
1

1

4
3
8
1

1

5
2
1

5
2
1

1

1

10
1

5
1

1

2
3
3
1

2
1

5
90
2
1

1

5

Amount
Subscribed.

100
100
500

1,000
300
500
500
100
200

4,000
200
100
200
500
400
200
100
100
200
200

50,000
100
100
400
300
800
100
100
500
200
100
500
200
100
100
100

1,000
100
500
100
100
200
300
300
100
200
100
500

9,000
200
100
100
500

Amount
Paid.

100

500
100
60
50
50
100
200

4,000
20
30

200
50

400
200
10
10

200
200

5,000
100

400
300
800
100
50
150
200

500
20
60
100

100
50
100
100
20
300

10
50

9,000
20
100
10

500
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Name.

Davison, Mathew. .

.

Smith, Flint P
Cook, Edward
Cook, Richard
Walker, Peter M....
Stewart, Neil
Murray, James
Hirst, Edward
Cunningham, Lizzie.

Coulson, Maggie . . .

.

Elseley, Charles A .

.

Menzie, R. L
Menzie, Wm
Weir, Eliza A
Cairns, Samuel
Miller, John
Sprowl, Mrs. Wm. .

.

Sprowl, Wm
Hanlev, John
Honeywill, E. H. ...

McClure, Samuel. . . .

Stair, Fred. W
Bastedo, Ida A
Haist, Aaron Y
Ford, James
Snelgrove, E. W
Symons, W. L
Patterson, Earnest .

.

Beaty, Ella M
Bobier, Jos. or Jane.
Dewar, John
McCurdv, Robert. .

.

Brill, S.'R
Davidson, J. . A
Campbell, A
Beattie, M
Nesbitt, William B.
Lown, A. S
Hunter, W. H
Macorquodale, D. S.

Wood, W. R
Macorquodale, B. E,
Macorquodale, F. D
Parmenter, L. S
Fitzgibbon, J. G
Latch, Emma
Wilson, Maggie E. .

.

Gallagher, James
Thomas, A. Wm
Luxton, A. G. H
Bradley, A. B
Linton. Adam
Richardson. George.
Mitchell. J. W
Gilchrist, John

Residence.

Flint, Mich
Flint, Mich
Leamington, Ont .

.

Leamington, Ont .

.

Milton, Ont
Milton, Ont
Mansewood, Ont.

.

Campbellville, Ont
Hornby, Ont
Hornby, Ont
Campbellville, Ont
Kelso, Ont
Kelso, Ont
Kelso, Ont
Campbellville, Ont
Leamington, Ont..
Acton, Ont
Acton, Ont
Milton, Ont
Mallinafad, Ont..

.

Glenwilliams, Ont.
Toronto, Ont
Milton, Ont
Stratford, Ont
Omagh, Ont
Brighton, Ont
Toronto, Ont
Palermo, Ont
Milton, Ont
Dutton, Ont
Fingal, Ont
Hornby, Ont
Teeswater, Ont...

.

Milton, Ont
Mountsberg, Ont .

.

Campbellville, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Flushing, N. Y
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Milton, Ont
Georgetown, Ont.

.

Guelph, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont
Toronto, Ont

No. Shares
Subscribed

for.

50
50
3
2
1

25
25
10
3
1

5
1

1

5
2
5
3
3
1

25
5

100
5
4
2
10
10
1

2
5
1

1

2
1

2
5

100
1

1

1

1

1

1

1

1

8
5
1

10
10
10
10
1

1

30

Amount
Subscribed

5,000

5,000
300
200
100

2,500
2,500
1,000
300
100
500
100
100
500
200
500
300
300
100

2,500
500

10,000
500
400
200

1,000

1,000
100
200
500
100
100
200
100
200
500

10,000
100
100
100
100
100
100
100
100
800
500
100

1,000

1,000

1,000
1,000
100
100

3,000

Amount
Paid.

N.B.—0/ the foregoing the following were received subsequent to October 22, 1906.
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And to regulate such other matters by by-law as the shareholders may regulate

pursuant to the terms of section 18 of the Bank Act.

By order of the provisional directors.

W. E. TEAVERS,
Provisional General Manager.

C. H. Smith,

Secretary of the Provisional Board of the Farmers' Bank of Canada.

Dated at Toronto, 18th October, 1906.

In the matter of The Bank Act and amendments and of the Farmers' Bank of

Canada. This is Exhibit ' F ' to the declaration of W. E. Travers^ declared before

me this 27th day of November, 1906.

W. H. HUNTEE,
A Com. J &c.

THE FAEMEES' BANK OF CANADA.

To the Subscribers of the Capital Stock of The Farmers' Bank of Canada.

Public Notice is hereby given that a meeting of the subscribers to the Capital

stock of the Farmers' Bank of Canada, will be held on Monday, the Twenty-sixth

day of November, 1906, at ten o'clock in the forenoon, at Eoom No. 103, Stair

Building, corner Bay and Adelaide streets, in the city of Toronto, in the Province

of Ontario. The business of the meeting will be : To determine the day on which

the annual general meeting of the Bank is to be held; to elect such number of

directors duly qualified under the Bank Act as the subscribers may think necessary,

who shall hold office until the annual general meeting of the year next succeeding

their election; to fix the quorum for a meeting of the directors, which shall be not

less than three; to fix the directors' qualifications, subject to the provisions of the

Bank Act; to fix the method of filling vacancies in the Board of Directors whenever

the same occur during each year; to fix the time and proceedings for the election

of directors in case of the failure of any election on the day appointed for it; to

determine when to close the stock books for subscription of the bank's stock by the

public at par ; to prescribe the record to be kept of proxies and the time, not exceed-

ing thirty days„ within which proxies must be produced and recorded prior to any

subsequent meeting in order to enable the holder to vote thereat; and to regulate

such other matters by by-law as the shareholders may regulate, pursuant to the

terms of section 18 of the Bank Act.

By order of the Pro.isional Directors.

W. R. TEAYEES,
Provisional General Manager.

C. H. Smith,

Secretary of Provisional Board of Directors, Farmers' BanTc of Canada.

Dated at Toronto, October 23, 1906.

Finance Depaetment, Ottawa, Canada,

28th November, 1906.

E. L. Newcombe, Esq., K.C,
Deputy Minister of Justice,

Ottawa.

Deae Sie,—I beg to inclose herewith a file of papers being an application

from the Farmers' Bank of Canada for a certificate to commence business under
section 13-17 of the Bank Act.

Kindly advise me if on the papers submitted such a certificate may legally

issue.

T. C. BOVTLLE,
Deputy Minister of Finance.
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Department of Justice of Canada,

Ottawa, 28th November, 1906.

The Deputy Minister of Finance,

Ottawa.

Sir,—I have the honour to acknowledge receipt of yonr letter of the 28th

instant, rnd of the inclosed papers, being the application from the Farmers' Bank
of Canada for a certificate to commence business, under section 13-17 of the Bank
Act, and papers in support thereof.

You ask me to advise you if on the papers submitted such certificate may
legally issue.

In reply, I beg to state that the statements in the statutory declaration of Mr.

Walter E. Travers are sufficient, if they are accepted, to show compliance with the

statutory provisions, and that the evidence thus afforded is such as the Treasury

Board- may lawfully accept under the Act, and thereupon issue to the bank a certi-

ficate under section 14 of the Act.

Papers returned herewith.

E. L. NEWCOMBE,
Deputy Minister of Justice.

Minister of Finance, Canada,

Ottawa, November 30th, 1906.

W. E. Travers, Esq.,

General Manager of the Farmers' Bank of Canada,

Russell House, Ottawa.

Dear Sir,—I regret that owing to pressing engagements yesterday, arising out

of the Budget, I was unable to meet you to consider your application for tlie issue

of a certificate to authorize the Farmers' Bank of Canada to commence business.

I shall be glad to see you to-day, at my office, at any time before one o'clock if you

can call. Or I might be able to see you later, between four and five, at the House
of Commons, if that will be more convenient.

There is a phase of the matter which I should like to bring to your notice so

that you may consider it at once. It has been represented to us that in some
previous instances where an application was in all respects apparently regular, there

was actually an evasion of the intention of the Bank Act in relation to tbe paid-up

capital. We have been told that in some cases the subscribers did not actually pay
in cash but gave notes to the provisional directors which were used to raise the

money. On account of information of this kind, which has reached us in relation

to a previous case, we deem it proper to scan very closely every application for a

certificate which comes to us. I shall be glad to have an assurance that nothing of

the kind has taken place in relation to the subscriptions for the Farmers' Bank, but

that the amounts set forth in the application as having been paid up liave in every

case been bona fide cash payments.

W. S. FIELDING,
Minister of Finance.

The Hon. W. S. Fielding,

Minister of Finance, Ottawa, Ont.

Ottawa, November 30, 1906.

Dear Sir,—In reply to your letter of the 30th of November, I have to say that

in the case of the Farmers' Bank of Canada, the provisional directors did not raise
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the money in the way mentioned by you. You will find the statement put in by
me absolutely correct as to the amount of stock subscribed and the amount paid up.

W. E. TEAVERS,
General Manager, Farmers' Bank of Canada.

Extract from the minutes of a meeting of the Honourable the Treasury Board,
held at Ottawa, on the thirtieth day of November, 1906.

Treasury Board.—The Board had under consideration an application made by
the Farmers' Bank of Canada under the provisions of the Bank Act for the issue

by the Treasury Board of a certificate permitting the said bank to issue notes and
commence the business of banking.

It having been shown to the satisfaction of the Board that all the requirements
of section 15 of the said Act have been complied with the Board authorize the issue

of the certificate applied for.

T. C. BOVILLE,
Secretary.

Teeasury Board, Ottawa^ Xovember 30, 1906.

CERTIFICATE.

This is to certify that the Treasury Board,, at a meeting held on the thirtieth

day of November, A.D., 1906, authorized the issue of a certificate under the pro-

visions of the Bank Act permitting the Farmers' Bank of Caftada to issue notes and
commence the business of banking, and this certificate is hereby issued in accord-

ance with such authority and for the purposes above mentioned.

Dated at Ottawa, this thirtieth day of November, A.D., 1906.

T. C. BOVILLE,

Secretary of the Trea<<ury Board.

FiNAN^CE Department,

Ottawa, Canada, 30th November, 1906.

W. E. Travers, Esq.,

General Manager,
Farmers' Bank of Canada,

Toronto.

SiRj—Eeferring to your letter of the 27th instant to the address of the Deputy
Minister of Finance applying for the certificate of the Treasury Board entitling the

Farmers' Bank of Canada to commence the business of banking, I beg to hand you
herewith a certificate issued under the authority of the Treasury Board, in accord-

ance with the provisions of the Bank Act, permitting the Farmers' Bank of Canada
to issue notes and commence the business of banking.

Having reference to the deposit of $250,000 paid to the Minister of Finance
and Eeceiver General under section 13 of the Bank Act. I beg to hand you herewith

Finance Department cheque on the Bank of Montreal, Ottawa, in favour of the

Farmers" Bank of Canada for $245,000.
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The balance of $5,000 is retained as a deposit in ' The Bank Circulation Re-
demption Fund' in accordance with the provisions of sub-section 3 of section 54 of

the Bank Act.

T. C. BOVILLE,
Deputy Minister of Finance.

30th November, 1906.

Received from the Minister of Finance and the Receiver General cheque for the

sum of two hundred and forty-five thousand dollars payable to the order of the

Farmers' Bank of Canada in accordance with section 17 of the Bank Act.

W. R. TRAVERS,
General Manager^ Farmers' Bank of Canada.

Canadiax Bankers' Association-, Incorporated 1900,

Montreal, November 30, 1906.

T. C. BoviLLE, Esq.,

Deputy Minister of Finance,

Ottawa.

Farmers' Bank of Canada.

Dear Sir,—In connection with the application of the Farmers' Bank of

Canada for the usual certificate from the Treasury Board, I have reason to believe

that the money lodged, or to be lodged, at Ottawa as stock subscriptions, cannot be

regarded as paid-up capital, and that a large proportion of the amount necessary to

the obtaining of a certificate is a loan made upon the promise of its payment when
returned by your Department.

Permit me to request that, if only for the protection of the public, the Treasury
Board will exercise its right to refuse to issue a certificate if it thinks best so to do,

until a thorough investigation has been made into the circumstances stated herein.

E. S. CLOUSTON,
President.

Finance Department, Ottawa, Canada,

December 3, 1906.

E. S. Clouston, Esq.,

President Canadian Bankers' Association,

Montreal, P.Q.

Dear Mr. Clouston,—I beg to acknowledge the receipt of your letter of the

30th ultimo, respecting the Farmers' Bank of Canada. I note what you state with
regard to the money paid in under section 13 of the Bank Act.

In view of the published reports in the newspapers, of some litigation in con-
nection with the subscriptions to the capital of this bank, the matter has had the
careful attention of the Department, and some time ago the general manager of tlie

bank was communicated with to the efEect that when applying for the certificate

to commence business, in.addition to the list of subscriptions to the extent of a half

million required by the Bank Act, the statement should contain also the actual

amount of cash paid up by each subscriber on his subscription. On the 29th ultimo
application, in due form, was made by the bank for the certificate permitting it to

commence the business of banking. Tlie application was accompanied by the usual



770 EXHIBITS BE EVIDENCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

docmnents and also by a list of the subscriptions of cash paid in by each, subscriber.

The list itself covers over 500 names and nothing therein appeared calling for any
particular comment. From the statutory' declaration of the general manager I

quote the following paragraphs:

—

4. On the twenty-third day of October, 1906, there had been actually bona
fide subscribed five thousand seven hundred and fifty-seven shares of the capital

stock of the Farmers' Bank of Canada, and I have had personal knowledge of

the applications and subscriptions, and each and all of the said subscriptions is

and are on the printed form of application—a copy of which is now produced
and marked Exhibit ' C/ to this my declaration, and that the said subscription

appearead on the stock books of the said bank, and that a sum beyond $250,000
thereof in cash has been actually paid in by the subscribers of the same.

5. Now shown to me and marked Exhibit ' D ' to this my declaration is a

list of the subscribers of the capital stock of the said bank correctly setting

forth as to each subscription the name of the subscriber, his address, the num-
ber of shares subscribed for by him, the amount of such shares and the amount
paid in thereon. Each of the said subscriptions is a bona fide subscription to

the capital stock of the said bank.

I previously had some conversation with Mr. Fielding, who was very busy in

connection with the preparation of the Budget speech, with regard to this appli-

cation. But on Friday last, the day after the delivery of the Budget speech, Mr.
Travers, the general manager, had an interview with him. In the course of this

interview that gentleman gave a most positive assurance that ' not a dollar ' of the

amount deposited had been borrowed. For the purpose of record Mr. Fielding

wrote Mr. Travers a letter, of which I inclose a copy, asking for the assurance that

the amounts set forth in the application as having been paid in were in every ca.>e

bona fide cash payments. I inclose a copy of Mr. Travers' reply.

Tinder these circumstances there did not seem to be any warrant for the with-
holding of a certificate under section 14 of the Act, accordingly, a certificate was
issued on the 30th ultimo.

T. C. BOVILLE,
Deputy Minister of Finance.

The Faemees' Bank of Caxada,

MiLTOx, April 17, 1907.

T. C. BoviLLE, Esq.,

Deputy Minister of Finance,

Ottawa.

Dear Sie,—Will you kindly give me 3'Our opinion as to the following: Our
general manager sends to the different branches lists of notes given in payment of

our capital stock. These notes he makes the managers put through as discounts,

crediting the amount to H.O. This is figured in the government return as paid up
capital and circulation issued to that amount. If I read the Bank Act correctly,

section 76, he is asking us to do what is not right. As I do not wish to do anything
contrary to the law I should be much obliged if you give me the ruling on it. With
many apologies for troubling you.

G. VANKOUGHNET,
Manager.

P.S.—When answering please address to 68 Howard avenue, Toronto, and
oblige.
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Finance Depahtment,

Ottawa, May 1, 1907.

G. VanKoughnet, Esq.,

68 Howard Avenue,
Toronto.

Dear Sir,—I beg to acknowledge receipt of your letter of the 17th ultimo.

I must apologize for the delay in replying. Parliamentary business at this

time in the session takes precedence over other duties.

While it is not deemed expedient to enter into correspondence at this stage, the

matter referred to by you is of sufficient importance to warrant further inquiry.

This will shortly be made. I shoidd like to have a copy of any of the notes.

T. C. BOVILLE,

Deputy Minister of Finance.

Finance Department,

Ottawa, May 2, 1907.

W. E. Travers,

General Manager, Farmers' Bank of Canada,
Toronto, Ont.

Sir,—I am directed by the Honourable the Minister of Finance to call for a

special return of your bank showing :

—

1. What portion, if any, of the $375,473 paid up capital of the bank, as per

return of liabilities and assets of March 30^ 1907, is represented by promissory

notes or other obligations of shareholders or the proceeds of the same of which the

bank is the holder or is liable thereon.

2. The names and holdings of stock shareholders, if any, with particulars of

such notes or obligations now current.

In this connection let me draw your attention to sub-sections 2 and 3 of sec-

tion 113 of the Bank Act. I should be very much obliged to have this information

at your very earliest convenience.

T. C. BOVILLE,
Deputy Minister of Finance.

The Farmers' Bank of Canada,

Milton, May 3, 1907.

T. C. BoviLiE, Esq.,

Deputy Minister of Finance,

Ottawa.

Dear Sir,—I have received your letter of 1st instant and inclose as requested

one of the notes which I referred to in my letter to you of 17th ult.; when we
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renewed these notes we dated them 2nd Jany., '07, or later, and made them payable

at this ofiBce.

The amount under discount at this oflBce 30th April was about $111,885.

G. VAXKOUGHXET.

Address 68 Howard avenue, Toronto, when replying.

Due June 30, '07.

ToKONTo, June 27, 1906.

$4,500.00.

Twelve months after date I promise to pay to the order of the Provisional

Directors of

The Farmers Bank of Canada
Forty-five hundred Dollars

at the office of the Farmers' Bank of Canada, Toronto, for value received.

46

Endorsement as follows :

—

Pay to the order of W. E. Travers,

John Ferguson,

Alex. Fraser,

Jas. Gallagher,

A. L. Lown,
John Watson,
Without recourse,

per W. E. Travers,

Attorney.

W. E. TEAVEES,

The Farmers' Bank of Canada,

Toronto, May 7, 1907.

T. C. BoviLLE, Esq.,

Deputy Minister of Finance,

Ottawa, Ontario.

Dear Sir,—I beg to acknowledge receipt of your favour of the 2nd calling for

a special return from this bank, which will have our careful attention in a day or ,

two. The president is out of the citv^ but I expect him back this week.

W. E. TEAYEES,
General Manager.

The Farmers' Bank of Canada,

Toronto, May 11, 1907.

T. C. BoviLLE, Esq.,

Deputy Minister of Finance,

Ottawa, Ontario.

Dear Sir,—I have the honour to inclose herewith return of the liabilities and

assets of this bank to the 30th of April last and also the special return asked for in

your letter of May 2.

W. E. TEA^^ES,
General Manager.
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Finance Department,

Ottawa, December 3,, 1908.

Sir Edward Clouston,

President Canadian Bankers' Association,

Montreal, P.Q.

Dear Sir Edward Cloustox,—Mr. Knight telephoned me to-day with regard

to the Farmers' Bank and a reported proposed transaction in connection with the

sale of a large amount of stock. I liave examined the bank's returns for some
months past and I find in March last that the subscribed capital of the Farmers'
Bank increased from $638,700 in February to $1,000,000 in March. The paid up
capital from that time until the present has increased, but not very materially.

In view of Mr. Knight's message I thought it well, under section 113 of the

Bank Act, to call for a special return showing the names and addresses of the new
subscribers, the amounts subscribed and the amounts paid in on account thereof to

date ; also information with regard to any transfers which have taken place between
that time and the present. This information may be of interest and of use to the

department, and, so far as I can ascertain from the Bank Act, is as far as I have
any authority to go.

T. C. BOVIIiLE,

Deputy Minister of Finance.

Telegram.

Ottawa, December 3, 1908.

Sir Edward Clouston,

Bank of Montreal,

Montreal.

Eeferring to Knight's message, special return called for respecting increase in

Bubscribed stock March last.

T. C. BOVILLE.

Finance Department,

Ottawa^ December 3, 1908.

W. R. Travers, Esq.,

General Manager, Farmers' Bank of Canada,

Toronto.

Dear Sir,—For the Minister of Finance I beg leave to ask you to furnish a

special return under section 113 of the Bank Act, such return to state:

—

(a) Names and addresses of subscribers to capital stock of the Farmers' Bank
of Canada whereby the subscribed capital stock of the bank was increased from
$638,700 (the amount indicated by the monthly return of the bank in February,

1908) to $1^000,000 (the amount indicated by the monthly return for March,
1908), together with the number of shares subscribed for by the respective sub-

scribers and the amounts paid in in cash by each on account thereof to this date.

(b) Names and addresses of any and all transferees of any and all shares

referred to in (a) together with the number of shares held by such transferees.

T. C. BOVILLE,
Deputy Minister of Finance.
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Telegram.

MoNTKEAL^ Que., December 3, 1908.

T. C. BOVILLE,

Deputy Minister of Finance,

Ottawa, Ont.

Would suggest suggest asking party named to telegraph exact figures of paid-

up capital for thirtieth November.

JOHN KNIGHT.
Telegram.

Ottawa, Dec. 4, 1908.

W. B. Teavees, General Manager, Farmers' Bank, Toronto.

Eeferring my letter of yesterday wire me exact figures of subscribed and paid-

up capital for thirtieth November.
T. C. BOVILLE.

Telegram.

Toronto, Ont.. Dec. 4, 1908.

T. C. BOVILLE,

Deputy Minister of Finance,

Ottawa.

Subscribed capital one million dollars; paid-up five hundred and forty-one

thousand eight hundred and eighty-one dollars.

W. E. TEAVERS.
Telegram.

Ottawa, Dec. 4, 1908.

John Knight,

Secretary, Canadian Bankers' Association,

MontreaL

Eeferring to your message received this morning exact figures for thirtieth

November are five hundred and forty-one thousand eight hundred and eighty-one

dollars.

HENEY T. EOSS.

Canadian Bankers' Association,

Montreal, December 4, 1908.

T. C. Boville, Esq.,

Depuiy Minister of Finance,

Ottawa.

Farmers' Banh of Canada.

Dear Mr. Bovilli^—I am in receipt of your letter of 3rd inst. In transferring

you, by 'phone, to Mr. Stavert, I was actuated by a desire to let him hear directly
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from you the intentions of your department. He is frequently in Toronto, is a close

student of affairs of interest to the united banks, and has rendered valuable service

to the Association.

JOHN KNIGHT,

Finance Department^

John Knight, Esq..

Secretary, Canadian Bankers' Association,

Montreal, P.Q.

Ottawa, Dec. 5, 1908.

Dear Mr. Knight,—I have your letter respecting the Farmers' Bank.

At the suggestion of yourself and Mr. Stavert I telegraphed the Farmers'

Bank, and of the information resulting from that telegram you are now in

possession. If there are any developments which you think should be brought to

my notice, I shall be very glad to hear from you.

T. c. boville;,

Deputy Minister of Finance.

The Faemees' Bank of Canada,

T. C. Boville, Esq.,

Deputy Minister of Finance,

Ottawa.

Toeonto, December 4, 1908.

Dear Sie,—I received your telegram of to-day and wired as follows :
' Sub-

scribed Capital $1,000,000, Paid-up Capital $541,881.

This request strikes me as being rather strange considering that our statement

to the 30th of November would be mailed in a few days. It must really be that

some enemies of this bank are bringing some influence to bear upon the Department
to try to injure this bank. Permit me to say that our affairs are in as good shape,

or perhaps better for the size of the bank, than any other in Canada.

Should the public become aware that the department was asking for special

statements from time to time, there being no earthly reason for them, serious

trouble could not but ensue to this bank, and those to blame would have to accept

the responsibility.

W. E. TRAVERS,
General Manager.

The Faemees' Bank of Canada,

ToEONTO, December 12, 1908.

T. C. BoviLLE, Esq.,

Deputy Minister of Finance,

Ottawa.

Dear Sir,—In reply to yours of the 3rd, I have the honour to hand you here-

with the special statement called for therein, and also the Return of the Liabilities

and Assets of this bank to the 30th of November.
W. R. TRAVERS,

General Manager.
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THE FAEMERS' BANK OF CANADA,

Statement under Section 113, Bank Act.

Horace Cheveiee \

John T. Huggaed I Trustees, The Continental Security Co., Winnipeg.
J. F. Langan j

Agreed to take either by allotment or transfer 5,100 shares, $510,000, which
was made up as follows :

—

Shares

Unsubscribed capital by allotment. . 3,613 $361,300
Subscriptions cancelled by Board
under Sec. 37 of the Bank Act,

upon which no payments were
made, and allotted 774 77,400

Total by allotment 4,387 $438,700
By transfer from various shareholders 713 71,300 upon which was paid $59,300

5,100 $510,000

These have since been transferred

as follows

:

John Tevis, Louisville, Ky 1,120 $112,000 upon which is paid $112,000
Melville D. Chapman, New York 30 3,000 upon which is paid 3.000

(In trust) . . 3,850 385,000
W. E. Travers 100 10,000

5,100 $510,000 $115,000

We declare that the foregoing return is made up from the book? of the bank,

and that to the best of our knowledge and belief it is correct.

J. FITZGIBBOK,

Chief Accountant.

W. E. TEAVEES,

General Manager.

JAMES MUNEO,
President.

Toronto, December 12, 1908.
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Finance Depaetment,

Ottawa, December 15, 1908.

W. E. Teavers, Esq.,

General Manager,
Farmers' Bank of Canada,

Toronto, Ont.

Deae Sie,—I beg to acknowledge receipt of yours of the 12th instant, inclosing

special return pursuant to the request of the Deputy Minister of date of the 3rd

instant.

HEXRY T. ROSS,

Assistant Deputy Minister.

Canadian Bankers' Association,

Seceetary-Teeasueee Office,

Bank of Montreal Building.

Montreal^ December 7, 1909.

Hon. W. S. Fielding,

Minister of Finance,

Ottawa.

Deae Sie,—I am requested by the President of this Association to inform you

that a deposit receipt issued by the Farmers' Bank of Canada in its own favour

for one hundred to one hundred and fifty thousand dollars, made payable in March
next, is being offered for sale in New York, and, in fact, was submitted yesterday

with a request for an advance thereon to the New York agents of the Royal Bank
of Canada. I as reporting this fact to you believing you will deem it necessary to

ask for an immediate explanation and to call for special returns from the bank in

question.

JOHN KNIGHT,
Secretary.

Telegram.
Monteeal, Dec. 21, 1909.

T. C. BOVLILE,

Department of Finance,

Ottawa.

Referring to associated letter of seventh instant, can you inform Vice-

President Burn result of action?
JOHN KNIGHT.

Finance Department,

Ottaw^a, December 2, 1909.

John Knight^ Esq.,

Secretary. Canadian Bankers' Association,

Montrral, P.Q.

Dear Sir,—I have your telegram of yesterday to which I did not reply inas-

much as I had several conversations with Mr. Burn on the subject of it.

T. C. BOYILLE,
Deputy Minister of Finnare.
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Finance Department,

Ottawa, Canada, December 23, 1909.
W. E. Travers, Esq.,

General Manager^ Farmers' Bank of Canada,
Toronto, Ont.

Dear Sir,—I have been examining the Bank returns for November last,

egpecially with regard to the reserve held by the Banks against immediate liabilities.

The amount of cash reserve held by the whole of the Chartered Banks is

reported on that date as $103,808,457, of which $31,797,856 is specie and
$71,510,601 Dominion notes, or a little over 13 per cent against the amount of
notes in circulation, and the deposits by the public payable on demand and the
deposits by the public payable after notice. The total amount of the liabilities of

all the Banks is reported as $968,603,603. The total amount of specie and Dom-
inion Xotes held on the 30th N"ovember represents something over 10 per cent.

In analysing these figures in the case of individual banks I find that in your
case the proportion of cash reserve to immediate liabilities to the public and also to

the total liabilities is something over 2 per cent.

It seems to the department that a cash reserve of between 2 and 3 per cent to

immediate liabilities totalling over $2,000,000 seems very small compared with what
is usually held. The Bank Act establishes no fixed proportion of cash reserve to be

held ; That is left to be governed by the particular circumstances of each bank. In
the case of your institution there may be conditions of which this department is

unaware which might enable the holding of an exceptionally small reserve.

I am directed by the Minister of Finance to ask you to be good enough to

advise me of the nature of the special circumstances which you may regard as

justifying you in holding such a small proportion of cash reserve against such a

large amount of liabilities^ the payment of which might be immediately demanded.

T. C. BOVILLE,
Deputy Minister of Finance.

The Farmers' Bank of Canada,

General Manager's Office,

Toronto, December 27, 1909.

T. C. BoviLLE, Esq.,

Deputy Minister of Finance,

Ottawa, Ontario.

Dear Sir,—I have your favour of the 33rd, and in reply beg to say that under
the heading of ' Other Assets not included under the foregoing heads ' is a deposit

with the Trusts & Guaranty Co. of $147,380, which we have been placing under that

head as per your instructions of February, 1907. By some oversight the usual

notation was not made at the foot of our return as you will find on previous ones.

In addition to this, under the heading of '* Deposits made and Balances due
from other Banks in Canada " you will find $96,154, both of which amounts are

subject to our cheque on call and, therefore can be converted into legals any day
we wish.

In addition to this, the legals and specie on hand,, and it will make a total of

over $300,000, which equals 15 per cent upon our total liabilities, which is a better

showing than the general average you speak of.

In the absence of a rest fund, we cannot afford to keep much idle money.

W. E. TEAVEES,
General Manager.
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State of New Yoek^

Insueance Depaetment^

Albany, January 11, 1910.

Honourable William S. Fielding,

Minister of Finance,

Parliamentary Building, Ottawa,

Dominion of Canada.

My Deae Sie,—Since December 25, 1909, this department has been investigat-

ing a transaction whereby, as now appears, the control of the People's Mutual Life

Insurance Association and League, a fraternal beneficiary society organized under
the laws of ISTew York and doing business from a principal office at Syracuse, was
by its then directors transferred to one John Tevis, of Louisville, Ky., and his

associates, for what now seems to be a very substantial consideration. This com-
pany, being a fraternal society, under the decisions of the courts of this State, the

moneys paid by Mr. Tevis and his associates to certain directors of the People's

Mutual Life Insurance Association and League belong to that society and not to

them. As at present advised, the amount of such payment was $110,000.
The moneys to accomplish this transfer were, so this department is informed,

raised by Mr. Tevis on his obligation, or the obligation of himself and his associates,

given to the Farmers' Bank of Canada, located at Toronto. The statement is made
that Mr. Tevis, or he and his associates, secured such loan on collaterals furnished
by him or them. The facts thus far developed seem to indicate that, as a part of the

transaction, the new management at once disposed of about $180,000 of the secur-

ities of the insurance company and transferred $150,000, which was the amount
loaned by the Farmers' Bank to Mr. Tevis, or to him and his associates, to such
Farmers' Bank, receiving therefrom a pen-written certificate of deposit dated
December 20, 1909^ the same having been issued by W. E. Travers, the general

manager of such bank, who was at that time in Syracuse.

On learning the facts this Department required the insurance company to give

notice to the Farmers' Bank that it elected to withdraw such deposit, the certificate

issued seeming to require such notice, the following words having been used therein

:

' Xinety days' notice to be given of withdrawal.' Were this bank in this state it

would be easily possible under our insurance law for me to ascertain the facts as to

this transaction, so far as such bank is concerned. It being an institution which, as

I understand, it is under your jurisdiction, may I not request that it consistent with
your duty you ascertain for this department:

—

1. AYhat was the arrangement between John Tevis, or John Tevis and his

associates, whereby the Farmers' Bank of Canada advanced to him, or to him and
them, $150,000 shortly prior to December 20, 1909; the information desired to

include, if you think proper,, the names of any other persons associated with Mr.
Tevis in borrowing this money from such bank, and the collateral or collaterals

deposited bv him or them in that connection.

2. What arrangement there was between Mr. Tevis and this bank which led its

general manager to proceed to Syracuse with the currency, instead of delivering to

Mr. Tevis a draft or check, to which if he was a borrower in due course he should
have been entitled.

3. Whether as a part of the arrangement it was understood and agreed between
Mr. Tevis, or Mr. Tevis and associates, and the Farmers' Bank of Canada, that the

insurance company should deposit with such bank said sum of $150,000, that being
the sum also loaned.

4. Whether or not The Farmers' Bank of Canada has any lien or claim upon the

deposit of $150,000, seeming to have been made with it on or about December 20,

1909, and evidenced by the certificate of deposit above mentioned. In this connec-
tion I hand you herewith a photographic copy of such certificate of deposit, which.
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in the opinion of this department, indicates that the transaction was not in due
course of business.

I shall also be grateful to you for any other information which you care to
furnish concerning this transaction.

WILLIAM H. HOTCHKISS,
Superintendent of Insurance, State of New YorJc.

Syeacuse, X.Y., December 20, 1909.

Eeceived from the People's Mutual Life Insurance Association and League the
sum of one hundred and fifty thousand dollars to bear interest at the rate of three
per cent per annum, ninety days' notice to be given of withdrawal.

THE FARMEES' BANK OF CANADA.
Not negotiable, per W. E. Teavers,

W.E.T. General Manager.

Albany, N.Y., January 12, 1910.
Hon. W. S. Fielding,

Minister of Finance, Ottawa, Ont.

After reading my letter written yesterday can you telegraph the address of the

Toronto branch of your department together with authority to my examiner to pro-

ceed there at once and secure information in reference to matters mentioned therein.

We desire the information before Saturday, thanks for your courtesy.

WILLIAM H. HOTCHKISS,
Supt. of Insurance.

Ottawa^ January 12, 1910.

To William H. Hotchkiss,
Superintendent of Insurance,

Albany, N.Y.

There being no Government bank inspection in Canada I do not see how we can

at present take the action that you desire. Probably the bank on application from
you would explain the whole matter.

W. S. FIELDING.

Ottawa, January 13, 1910.

William H. Hotchkiss,
Superintendent of Insurance,

Albany, New York, U.S.A.

While unable to proceed in the particular manner indicated by you, we desire

to make some inquiry which will necessitate making use of your letter in a com-
munication to the bank. Have you any objections to our so using 5'-our letter?

W. S. FIELDING.

Albany, N.Y., January 13, 1910.

Hon. W. S. Fielding,
Minister of Finance,

Ottawa.

Eeplying to your telegram you are at liberty to make use of Department letter

as suggested.

WILLIAM H. HOTCHKISS,
Snpt. of Insurance.
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Finance Depaetment,

Ottawa^ Canada,, January 14, 1910.

W. E. Travers, Esq.,

General Manager,
Farmers' Bank of Canada,

Toronto.

Deae Sir,—I beg to inclose copy of a letter received by the Minister of Finance
from Mr. William H. Hotchkiss, Superintendent of Insurance, Albany, New York
State. The Minister did not feel that under the circumstances he would be justified

in taking the particular step desired by Mr. Hotchkiss. Nevertheless, as the tran&-

action appears to have been an unusual one, somewhat out of the ordinary course of

banking business, the Minister will be pleased if you will furnish an explanation of

it.

T. C. BO^aLLE,
Deputy Minister of Finance.

Telegram.

CANADIAN PACIFIC RAILWAY COMPANY'S TELEGRAPHY.

Albany, N.Y., January 14, 1910.

Hon, W. S. Fielding,
Minister of Finance, Pari. Bldgs., Ottawa.

Before receipt of your telegraph yesterday aitemoon had instructed Arthur
F. Saxton, examiner this department, to proceed to Toronto, interview

Farmers Bank and get facts. Should you desire you can reach him care King
Edward Hotel to-day.

WM. H. HOTCHKISS,
Supt.

State of New York Insurance Department.

Albany, January 14, 1910.

Hon. William S. Fielding,
Minister of Finance,

Ottawa, Canada.

Dear Sir^—In explanation of my telegram as follows :

—

Before receipt your telegram yesterday afternoon had instructed Arthur
F. Saxton, examiner this department, to proceed to Toronto, interview Farmers'
Bank and get facts. Should you desire you can reach him care King Edward
Hotel to-day.

permit me to say, the New York World of the 12th contained a telegram from
Toronto, which stated in substance that W. R. Travers, the general manager of the
Farmers' Bank of Canada, was willing to come to Albany at any time for examin-
ation touching his connection with the People's Mutual Life Insurance Association
and League. On such matter being brought to my attention, I immediately wired
Mr. Travers asking him to appear before me to-day„ Friday. In reply thereto I
received a telegram from him yesterday which stated in substance that he could not
say at present when he could get away, but would advise me later. The facts sur-
rounding the whole transaction with this bank being such, and there being a pos-
sibility that it might claim ix lien upon the $150,000 deposited with it by the
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People's Mutual on December 20, seemed to make it imperative that I send an
examiner to Toronto immediately. Hence, I instructed Examiner Saxton, whose
name is given you in the telegram, to start for that city and to gather such facts as

he could there to-day. Information which has reached this department indicates

that John Tevis, who purports to be the borrower of the $150,000 from the Farmers'
Bank of Canada, is a man without financial responsibility. Two creditors of his

have already attached some of the funds still undistributed in this People' Mutual
matter at Syracuse.

I wanted you to have these facts in explanation of the other fact that Mr. Sax-
ton is in Toronto to-day, you having in your telegram yesterday—received after he
was sent—indicated that you expected to bring the matter directly to the attention
of the Farmers' Bank. Mr. Saxton will return to Syracuse to-night, but if needed
for a further investigation in Toronto will be ordered back. He is thoroughly
familiar with all of the facts surrounding this unfortunate transaction.

WILLIAM H. HOTCHKISS,
Superintendent.

THE Faemers' Bank of Canada,

Geneeal Manager's Office,

ToEONTo, January 21, 1910.

T. C. Boville, Esq.,

Deputy Minister of Minister of Finance,

Ottawa, Ontario.

Dear Sie,—I have yours of the 14th with inclosure, and regret that my actions

have caused you trouble.

To understand this matter properly, I will require to go back a few months.
Messrs. Knabe, of the American Piano Company, New York and Baltimore, hold
$112,000 stock in this bank in the name of their representative, Mr. John Tevis.

They and their friends were anxious to obtain control of a Canadian Life Insurance
Company and approached me to assist them with influence in the matter, which
resulted in their obtaining control of a good company and their paying $100,000 on
account of the option.

Tliey heard that the People's Mutual of Syracuse could be purchased^ as it

appeared to be a dying concern, although having large assets, and that the risks

could be reinsured with profit with some of their other companies. They asked me
to give them financial aid in acquiring this company and wanted a loan of $150,000,
secured by first-class collateral, and they were, after obtaining control of the com-
pany, to deposit $150,000 in this bank.

I had not the New York exchange, and they said our circulation would be
sufficient to make a tender, and if the deal went through the First National Bank
would accept the same and pay it out by degrees.

I an! my chief inspector took the circulation over there, but matters did not
turn out just as we expected and we brought it back ; therefore, it was never issued.

I did, however, take a demand note for $150^000, secured by collateral, for

which I issued an informal deposit receipt on obtaining from the majority of the
directors an agreement to convert the said deposit into paid up stock in this bank.
The agreement read, and the whole understanding was, that the entire deal was to

be consummated on the 15th of January. Therefore I did not nor have not as yet
made any entries, no loan having been made, nor no cash received.

In the meantime the State Department stepped in through some political in-

fluence and stirred up trouble, which has thrown everything into confusion in the

meantime, but I have every reason to believe that a legitimate and favourable
settlement will soon be made.
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I regret that you consider this an unusual banking transaction, but my sole and
only object was with a vie^v of placing more of m}' stock and the obtaining of

large deposits.

W. E. TEAVEES,
General Manager.

The Honourable
Deput}' Minister of Finance,

Ottawa.

Xew Eussell^

Ottawa, January 26, 1910.

Sir,—Since seeing you this afternoon I have communicated with Super-

intendent Hotchkiss on the telephone and ascertained that all the testimony in this

case is in th-^ hands of the grand jury and the district attorney of Syracuse, N.Y.,

from whom you will doubtless be able to obtain copies to use as you may desire.

If yru or the Finance Minister desire to borrow the copies I have with me we
shall be very glad to loan them to you for two or three days, in which case please

communicate with me at the Eussell House before 10.30 p.m., as, unless I can be of

assistance to you by staying here, I shall leave for Toronto on the 11.10 p.m. train.

To-morrow and Friday I can be reached at the office of Blake, Lash and Cassels,

Canadian Bank of Commerce Building, Toronto.

As I said this afternoon, I am prepared to stay here, or go anywhere, if in your

judgment there is any chance of my presence being advisable.

My conversation with Superintendent Hotchkiss over the 'phone was necessarily

hurried, but he expressed his gratification at the interest you have shown in the

matter.

CHAELES HUGHES.

The Xew Eussell,

Mulligan" Bros., Proprs.

Ottawa, Canada, January 26, 1910.
TT

on. TT. S. Fielding,

Minister of Finance,

Ottawa.

Dear Sir,—Following up the interview with you this morning, I write to ask

that in the event of any further representation being made to you by the parties

who now have possession of what is called a deposit receipt of the Farmers' Bank of

Canada for $150,000, or in the event of any application being made to you for

departmental action against the bank or its manager, that you would be good
enough to give us notice so that we may have an opportunity to attend a^afain before

you in th^ presence of these parties or otherwise, and then to present all the docu-

ments and correspondence and books to satisfy you that no liabilities exists on the

part of the bank to pay the amount claimed.

I wish to repeat that my own inquiry has led me to the conclusion that no such
liability exists and I have so advised the board of directors of the bank. Under the

circumstances disclosed to me I think it would not be possible for the parties to

recover against the bank in any proceedings they might be advised to institute, and,
further, it would be a matter of surprise to me if under the circumstances they com-
mence such an action in our courts.

I should add that I do not think the commencement of such an action would
now lead to any crisis i nthe affairs of the bank or that it would cause very much
embarrassment to the bank unless persons maliciously disposed should misrepresent
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the conditions or suppress material circnmstances—and I do not tliink there should

be reason to apprehend that. I will be here during to-morrow and I will be pleased

to attend you further as you may request.

I will be glad also to make production to you from the bank of all documents

and books that you may call for. It is, of course, very important to avoid publicity

of any official inquiry by you, although, as stated, I do not apprehend any serious

results of any action to recover the amount claimed.

I beg again to ask 3^our consideration and that I should be notified of any

further requests or claims made to you in the premises.

GEORGE H. WATSON.

FlXANCE DePARTMEN'T,

Ottawa, January 27, 1910.

George H. "Watson^ Esq.,

The New Russell,

Ottawa.

Dear Sir,—i?Lt the request of Mr. Fielding I beg to acknowledge receipt of

your letter of the 28th instant respecting the Farmers' Bank of Canada.

T. C. BOVILLE,
Deputy Minister of Finance.

Toronto, January 27, 1910.

Hon. The Deputy Minister of Finance,

Ottawa, Ont.

Sir,—It has occurred to me since seeing you yesterday that it might be well

for me to explain in a letter the proceedings of the bank with reference to the

repudiation of the deposit of the Insurance Company.
On Wednesdaj^, the 19th inst., Mr. Hadley, the representative of this depart-

ment, called at the office of the bank, and presenting the certificate of deposit

applied for return of the amount of the deposit. After interviewing the General

Manager, the Chief Accountant and Manager of the Toronto branch, the last stated

that the receipt was informal and not on the bank's regular form, and that he could

not recognize it without specific instructions from the General Manager. The
General Manager told our representative to return about three o'clock in the after-

noon. At a few minutes to three our representative knocked at the door of the

General Manager's room, whereupon the General Manager opened the door a few

inches, and stated that his Board of Directors had refused to accept the waiver of

notice. This statement seemed to imply that the directors accepted the validity of

the deposit receipt. The directors' meeting was, of course, held on that day in

addition to the general meeting of the stockholders of the bank.

On the afternoon of January 24, Mr. A. W. Anglin, our lesfal representative

and I had an interview with Mr. Watson, who represents the bank in this matter.

Mr. Watson stated that there had been a meeting of the bank's directors that day

at which Mr. Travers and Mr. Hunter, the legal representatives of the bank were

present. At this meeting it had been decided that any liability upon the deposit

receipt should be absolutely repudiated, and that the loan to Tevis should also be

absolutely repudiated, and that a letter should be written to Tevis notifying him
that the stock he had deposited with the bank and whicli was then in Toronto, was

held subject to his order. Mr. Watson further stated that these decisions were

entered in the minutes of the meeting of that date (January the 2-l:th). Mr.

Watson further stated that this had been the determination arrived at at the board
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meeting, held Wednesday the 19th of January, although no record of that fact had
been made in the minutes of the meeting held on that date.

CHARLES HUGHES,
Chief Inspector of Casualty and Miscellaneous Insurance Companies

for the Insurance Dept. of the State of New YorJc.

Finance Department,

Ottawa, Canada, January 28, 1910.

William H. Hotchkiss, Esq.,

Superintendent of Insurance,

Albany, N.Y., U.S.A.

Dear Sir,—At the request of Mr. Eielding I beg to acknowledge receipt of

your letter of the 14th instant on the subject of your inquiries into certain trans-

actions of the Farmers' Bank of Canada.
At the same time I send you herewith a copy of the reply received from the

general manager of that institution, to whom a copy of your letter of the 11th
instant was sent for such explanation as could be offered. In connection with the
above matter I may say that Mr. Hughes, your examiner, visited the department on
the 26th instant.

T. C. BOYILLE,

Deputy Minister of Finance.

State of Xew York, Insurance Department,

Albany, January 31, 1910.

Honourable T. C. Boville,

Deputy Minister of Finance,

Parliament Buildings,, Ottawa, Canada.

My Dear Sir,—This acknowledges yours of January 28, inclosing copy of

letter addressed to you by W. R. Travers, general manager of the Farmers' Bank
of Canada, which letter is dated January 21, 1910. I note that Mr. Travers takes

the position that the certificate of deposit was informal merely. You will doubtless

recall that when sworn and examined before me at Syracuse on January 17, 1910,
Mr. Travers not only admitted that such certificate of deposit was a liability of his

bank, but stated that the same would be paid. You will doubtless recall further
a letter written by Mr. Travers to one M. G. Hunt on December 21, 1909, a copy
of which was, I think, shown you by Chief Examiner Hughes when he was in
Ottawa.

In view of the facts as they have been submitted to you since the receipt of
the letter which you inclose, I trust that your department will feel it proper to
continue its investigation to the end that justice may be done both in the Dom-
inion and in the State of New York.

WILLIAM H. HOTCHKISS,
Superintendent.
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Watson^ Smoke^ Chisholm & Smitpi,

Barristers, Solicitors, &c.,

National Trust Building, 20 King St. East.

Toronto, Ont., May 10, 1910.

Honourable W. S. Fielding,

Minister of Finance,

Ottawa, Ont.

Deae Sie,—About two months ago, I spoke to you in connection with a matter
in which the Farmers' Bank was interested. The First ISTatioal Bank of Syracuse
and the People's Life Insurance Company of same place, claimed to have a
deposit receipt of the Farmers' Bank for the sum of $150,000. It was deemed a

matter of some importance, and you may recall that I then explained to you that the

difficulty arose in relation to a proposed transaction never carried out and after-

ward entirely abandoned. I also then stated to you the circumstances under which
the possession of the document was obtained.

I was at the time quite satisfied that there was no liability on the part of the

Farmers' Bank in connection with the matter^, and it was always quite certain that

the bank had not received any money on deposit for which such a receipt could
regularly or properly be issued.

On behalf of the bank, I am glad now to be able to state you that the document
has been handed back to us by the First National Bank of Syracuse. We were
informed that the parties who had obtained the moneys from that bank on the

credit of this document made full refund of such moneys, and the document has,

therefore, quite recently been delivered to us for the bank.

The result is a full confirmation of the instructions received by me from the

Farmers' Bank and which I communicated to you on the occasion of.

I make this further communication to you so that you may be informed of the

facts and in the interest of the Farmers' Bank.

GEORGE H. WATSON.

Minister of Finance, Canada,

' May 12, 1910.

George H. Watson, Esq , K.C.,

20 King Street, East,

Toronto.

Dear Sir,—I beg to acknowledge receipt of your letter of the 10th instant.

I am obliged to you for the information you have given me concerning the

Farmers' Bank.
W. S. FIELDING.
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EXHIBIT 5a.

Copy of cheque dated 30th November, 1906, for $245,000 from- the Finance
Department to The Farmers Bank:

COPY COPY
Xo. 676

Finance Department, Caxada. $245,000.00

To the (Stamp)

Manager of the BAXK OF MOXTEEAL, Bank of Montreal
OTTAWA. Paid

Dec. 6 1906

Ottawa, 30 Xovember, 1906.

Pay to the order of Fanners Bank of Canada
Two hundred and forty five thousand dollars.

(Stamp) (Stamp)

Credit Toronto Branch. Bank of Montreal

Dec.

4
1906
5

W. L. Blair, Toronto, T. C. Boville,

For Accountant. Deputy 3Iinister of Finance.

Certified true copy, If. Bovilt.e.

Endorsed.—Pay to the order of The Traders Bank of Canada. For deposit to the
credit of The Farmers Bank of Canada.

W. E. Teavers,

Genl. Mang.

Stamp.—The Traders Bank of Canada, First Eeceiving Teller, Dec. 3, 1906,
Toronto, Ont.

EXHIBIT 6.

Cheque No. 25 payable to J. G. Fitzgihbon.

The Traders Baxk of Canada. Xo. 25

Toronto, Ont., Xov. 30th, 1906.

Pay to J. G. Fitzgibbon or order $62 . 50

Sixty-two .50 Dollars

THE FARMERS BAXK OF CAXADA,
W. E. Teavers,

Genl. Mangr.

Endorsed.—J. G. Fitzgibbon, A. A. Shaver.
Stamp.—The Traders Bank of Canada, Toronto, Ont., paid 1st Dec, 1906,
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EXHIBIT 7.

Cheque No. 28 to Mastcn, Starr and Spence.

The Traders Bank of Canada. No. 28

Toronto, Ont., Dec. 4th, 1906.

Pay to Masten, Starr & Spence or order $10 .00

Ten Dollars

THE FAEMEES BAXK OF CANADA,

W. E. Travers,

' Genl. Mangr.

Endorsed.—Pay to the order of Bank of ISTova Scotia. Masten, Starr and Spence.

Stamp.—The Traders Bank of Canada, Toronto, paid 8th Dec, 1906. Bank of

Nova Scotia, Toronto, Dec. 7, 1906. H. A. Eichardson, Manager.

EXHIBIT 8.

Two cheques, Nos. 52 and 27, and Release re C. II. Smith.

IN CONSIDEEATION of the receipt by us of tlie promissory note of W. E.

Travers, Esq., for $1800, in favor of C. H. Smith, Esq., the receipt of which is

hereby acknowledged on behalf of the said C. H. Smith, we hereby release the said

W. E. Travers and the Farmers' Bank of Canada from all claims and demands
of the said C. H. Smith against either the said Farmers' Bank or the said W. E.

Travers.

Pringle & Guthrie,

Solicitors for C. H. Smith.

Toronto, Ont., Nov. 30th, 1906.

TO The Traders Bank of Canada, No. 27.

Pay to Pringle & Gathrie or order $110.00

One hundred & ten Dollars

THE FAEMEES BANK OF CANADA,
W. E. Travers,

Genl. Mangr.

Endorsed.—Pringle & Guthrie.

Stamp.—Pay to the order of any Bank or Banker, The Sovereign Bank of Canada,
Ottawa, Ont., S. McDougall, Manager. The Sovereign Bank of Canada,

Ottawa, Ont., Nov. 30, 1906. The Sovereign Bank of Canada, Toronto,

Ont, Dec. 3, 1906.
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TO The Traders Bank of Canada. Xo. 53.

Toronto, Ont., Dec. 19th, 1906.

Pay to W. B. Travers or order $1800 .00

Eighteen Hundred Dollars

THE FARMEES BANK OF CANADA,
W. E. Travers,

General Manager.

Endorsed.—W. E. Travers, A. E. Shaver.
Stamp.—The Traders Bank of Canada, Toronto, Ont., Dee. 19, 1906.

EXHIBIT 9.

Oopy of Minute hook of provisional directors of Farmers Bank.

MINUTE BOOK OF THE FARMEES' BANK OF CANADA, PEELIMINARY.

26^/1 Aug. 1904:

Minutes of the First Meeting of the Provisional Directors of The Farmers
Bank of Canada, held, for the purpose of organization, and the transaction of

general business, on the 26th day of August, 1904, in Eoom No. 510, Manning
Chambers, Toronto.

Convened :

At the meeting,, there were present:

—

Dr. John Ferguson, Toronto, Ont.

James Gallagher, Esq., Teeswater, Ont.

A. S. LowN, Esq., Drayton, Ont. and
Alexander Eraser, Esq., Toronto, Acting Secretar}-.

Meeting Called to Order:

Mr. Eraser, Acting Secretary, called the meeting to order at 9 o'clock,

p.m., and explained, the object of the meeting as above set forth. He then
asked that a Chairman should be elected for the Provisional Board, acting

under the Act of Incorporation, which had become law on the
day of 1904. Thereupon, it was moved by Mr
Gallagher, and seconded by Mr. Lown that

Election of Chairman:

John Ferguson, M.A., M.D., Toronto, be the Chairman of the Provisional

Board of Directors. _ This motion was unanimously carried.

Election of Secretary:

Mr. Gallagher then moved, seconded by Mr. Lown, that Mr. Alexander
Eraser, Toronto, be the Secretary of the Provisional Board of Directors. The
motion was unanimously carried.
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Report of Informal Meeting :

The Secretary then read the following statement of the Proceedings at an

informal meeting of the petitioners for the incorporation of the Bank, viz :

—

" Following a number of informal meetings and conferences during the

previous, and this month, and in expectation that the Eoyal Assent would

have been given on the previous day to the Act incorporating THE
FARMERS' BANK OF CANADA, the promoters of said Bank met on the

14th day of July, 1904, pursuant to regular call, in the parlour of the Iroquois

Hotel, Toronto, for the purpose of organization and the transaction of Busi-

ness.

There were present:

—

A. S. LowN^ Esq., Drayton, Ont.

Dr. Ferguson^ Toronto.

James Gallagher^ Esq., Teeswater, Ont. and
Alexander Eraser^ Esq., Toronto.

A telegram from John Watson, Esq.. Listowel, was read, regretting his

inhability to be present.

Dr. Ferguson was called upon to preside and Mr. Alexander Eraser, was

asked to act as Secretary to the meeting.

Mr. Lown reported that the Eoyal Assent had not been given to their Bill

on account of the absence from Ottawa of His Excellency the Governor

Genera,l and therefore, that their meeting was not a formal one, according to

statute, but that matters of interest could be discussed and suggestions made
which would be helpful at a later charge of the process of organization. The
conclusions arrived at were that it seemed desirable;

(a) That the first $500,000.00 of capital stock should be offered at par, and

the remainder at a premium to be fixed according to conditions existing at

the time;

(b) That certain gentlemen should be approached with the view to obtaining

subscriptions for stock from them on the opening of the stock books of the

Bank;
(c) That Dr. Ferguson and Mr. Eraser be a Committee to select and rent a

suitable ofBce in which the business of the Bank may be conducted temporarily,

and to purchase a few necessary articles of furniture and stationery for the

same;
(d) That Mr. Eraser and Mr. Lown be requested to prepare material for a

prospectus and to enquire re cost of printing forms, etc.

(e) That Mr. Eraser procure 2000 blank forms for the subscription of stock

;

and make enquiry re : a design for letter headings and bank notes.

The methods to be followed in the sale of stock and in the launching of

the Bank were discussed at length, and the Meeting adjourned until a date

after the Act of Incorporation had been obtained.

Signed: "Alexander Eraser",

Acting Secretary.

This Statement was received and the conclusions therein set forth, and
the several requests therein contained were concurred in by the Meeting.

The Secretary read the following reports:

—

1. Report of Committee by Dr. Ferguson and Alexander Eraser in the

matters referred to them by the informal meeting of the incorporators of the

Farmers Bank of Canada, held on the 14th day of July, 1904, viz:
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(1) Eoom 510, Manning Chambers, Toronto, has been secured as a temporary
Head Office for tlie Bank at a rental of $15,00 per month, beginning on the

15th day of August, 1904.

The lease for same was sent to Mr. Lown, Drayton, Ont., Acting Solicitor

for the Bank, for review and signature on behalf of the Bank.

(2) A few pieces of furniture and some necessary stationery have been
purchased for said office.

Signed, "Alexander Feaser",

Acting Secretary.

2. Beport of Aciing Secretary:—Mr. Eraser reported,

(1) That he had procured 2,000 forms for the subscription of stock as had
been requested by the meeting of July 14th last;

(2) That he had consulted with several designers who will submit when
required sketches for letter paper head lines and for notes to be issued by the

Bank

;

(3) That he and Dr. Ferguson would report later on the words for a suitable

motto for the Bank;
(4) That Mr. Lown and he would likewise report progress as to the Pros-
pectus, at the next meeting of the Board.

Signed, " Alexander Eraser ",

Acting Secretary.

It was moved by Mr. Lown and seconded by Mr, Gallagher that the report'
of Dr. Ferguson and Mr. Fraser regarding the leasing of temporary premises
for the Bank, &c., as above set forth; and the Report by Mr. Fraser on the
printing of blank forms, etc., as also above set forth, be adopted and confirmed,
and that the liabilities thereby incun-ed be adopted and assumed by this

Provisional Board on behalf of the Bank and that the same be paid and dis-

charged by the Secretary.

Opening Stock Books:

It was moved by Mr. Gallagher and seconded by Mr. Lown that:

—

For the purpose of organizing the Bank, Dr. Ferguson, ]\Ir. Lown and Mr.
Fraser be a Committee with power to give public notice and to appoint a day
for the opening of Stock Books upon which shall be recorded the subscriptions

of such persons as desire to became shareholders in the Bank, at the Pro-

risional Head Office of the Bank and at such other places as they may deem
fit.

—

Carried.

Placing Stock

:

It was moved by Mr. Lo^oi and seconded by Mr. Gallagher that stock be

placed on the market as follows:

The first block of $500,000.00 of the Capital Stock shall be offered at par

value viz: $100.00 each share at the price of $100.00 per share; and that pay-

ments on the same shall be as follows:—$5.00 per share on subscription; a
further $15.00 per share on allotment; and eight equal monthly payments of

$10.00 each per share on the first day of each and every month of the eight

months immediately succeeding the date of such allotment.

—

Carried.
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Meetings of the Provisional Board:

It was moved by Mr. Lown and seconded by Mr. Gallagher, and carried,

that

:

The next Regular meeting of this Board shall be held on Tuesday, the 6th day

of September, 1904, at 2 o'clock p.m., in the temporary Head Office of the

Bank, No. 510 Manning Chambers, Toronto, for the transaction of Business,

and thereafter regular meetings shall be held every Monday at the same hour

and place, until otherwise determined, and at these meetings three members of

the Board shall form a quorum.

Appointment of Solicitor:

It was moved by Mr. Gallagher, and seconded by Mr. Fraser, and carried

;

that, Mr. A. S. Lown, Barrister, &c., Drayton, Ont., be and is hereby appointed

Solicitor for the Farmers' Bank of Canada.

Duties of the Secretary :

It was moved by Mr. Gallagher, and seconded by Mr. Lown, and carried,

that:

The Secretary shall discharge the duties coming within the usual range of the

office to which lie has been appointed and in addition thereto shall have general
charge of the Bank's office and Property; shall receive all funds and monies
therefor and deposit them in a Chartered Bank to the Credit of the Farmers'
Bank of Canada, sign all receipts for payments on deposits and calls for stock.

Signing of Cheques:

It was mioved by Mr. Loun, and seconded by Mr. Gallagher, and carried,

that

:

All cheques on the funds of the Farmers' Bank of Canada shall be si.gned by
the Secretary and countersigned by the Chairman of the Provisional Board.

Purchases

:

It was moved by Mr. Lown, and seconded by Mr. Gallagher, and carried

:

That the Secretary' be authorized to purchase the stationery necessary for the

office.

The Board then adjourned.

" Alexander Fraser ",

Secretary.

Read at the regular meeting of the Provisional

Board, held on the Qth day of September, 1904,
and confirmed.

John" Ferguson ",

Chairman of the Provisional Board.
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eth September, 1904:

Minutes of tlie Ee^lar meeting of the Provisional Board of

TEE FARMERS BANK OF CANADA

held in Eoom No. 510, Manning Chambers, Toronto, on the 6th day of Sep-

tember, 1904.

Preserd :

There were present:

—

Dr. John Ferguson, Chairman, Toronto.

A. S. LowN, Drayton, Ont.

James Gallagher, Esq., Teeswater, Ont.

John Watson, Esq., Listowel, Ont., and
Alexander Eraser, Esq., Toronto, Secretary.

Minutes Read:

The Minutes of the last meeting of the Board were read and confirmed.

Opening of the StocTc Boohs :

The Secretary presented the following report:

—

Report of the Committee appointed at the meeting of the Board of the

date 26th August, 1904, re giving public notice and fixing upon a date for the

opening of the StocTc BooJcs of the Bank :

—

(1) The Committee, consisting of Dr. Ferguson, Mr, Lown and Mr. Eraser

met on the 26th of August, 1904, and decided that the Stock hooks should be

opened at 10 o'clock a.m., of the 6th day of September, 1904, at the office, No.
510, Manning Chambers, Toronto, and at such other places as might be

decided upon.

(2) The Secretary was requested to insert the following Public Notice in

The Canajda Gazette and one Toronto paper, once, in accordance with the

requirements of the statute, viz

:

THE FAEMERS BANK OF CANADA

Take notice that the Provisional Directors of The Farmers' Bank of

Canada wiU open stock books upon which shall be recorded the subscriptions

of such persons as desire to become shareholders in the said Bank, at Eoom
510, Manning Chambers, Queen Street West, in the City of Toronto, on Tues-

day, the 6th September, 1904, at the hour of 10 o'clock a.m., and keep them
open until further notice.

*'Alex. Eraser",

Secretary Provisional Board.

Toronto, 26th August, 1904.

The Secretary further reported concerning this report that the Public

Notice had been duly inserted in The Canada Gazette, and in The Toronto
Daily World; and he produced and read the notices from these papers. The
report was received and adopted.
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Disposal of Stock:

It was moved by Mr. Lown, seconded by Mr. Watson, and carried

:

Tliat five hundred thousand dollars capital stock of The Farmers Bank of

Canada be placed in the hands of Mr. C. H. Smith for sale at par and that he

be allowed a commission of five per cent, on all stock placed, and that the

agreement to be entered into under this minute continue in force until the

6th day of January, 1905, A.D., subject to such further extension as may then

be deemed expedient, and shall contain a clause that the Board may at any

time rescind this Agreement provided that satisfactory progress has not been

Bhown.

Agreement tvith Agent:

It was moved by Mr. Watson, seconded by Mr. Gallagher, and carried

;

That the Solicitor for the Bank, Mr. Lown, prepare an agreement with Mr.

C. H. Smith regarding the sale of stock referred to in the immediately pre-

ceding minute of this meeting, and that the same be approved of by the

ChaiiTnan and Secretary and signed by them on behalf of the Bank.

Public Notice

:

The Secretary was requested to procure an additional copy of The
Canada Gazette and 25 copies of the Toronto World containing the Public

Notice, re opening The Stock Books; also a supply of Stock Receipt Books.

Withdrawal of Funds :

It was moved by Mr. Gallagher, seconded by Mr. Lown, and carried;

That the funds of the Bank be subject to withdrawal only by resolution of the

Provisional Board of the Farmers' Bank of Canada, authorizing the proper

officials to sign clieques for such withdrawal or withdrawals.

Directors' Fees:

It was moved by Mr. Lown, seconded by Mr. Watson, and carried;

That the Directors (Provisional) be paid their railway fare and twenty

dollars per meeting to those living outside of the City of Toronto, and for

those living within the City of Toronto the sum of ten dollars per meeting.

Regular Meetings :

It was moved by Mr. Watson, seconded by Mr. Gallagher, and carried;

That the regular meeting of the 13th day of September current be not held.

Adjournment

:

It was moved by Mr. Watson, seconded by Mr. Fraser, and carried;

That this meeting does now adjourn.

"Alexander Eraser",

Secretary.

Read and confirmed at a regular meeting of the

Board, held at Toronto, on the 26th day of

September, 1901.

"John Ferguson",

Chairman.
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26th September, 1904:

Minutes of the Regular Meeting of the Provisional Board of

THE FARMERS BANK OF CANADA,

held on the 2Qth day of September, 1904, in Eoom 510, Manning Chambers,

Toronto.

Present :

There were present

:

Dk. Johx Feegusox, Chairman,
John Watson^
A. S. LowN^ and
Alexander Feasee, Secretary.

Minutes

:

The Minutes of the last meeting were read and confirmed.

The Secretary explained that the regular meeting due, as per stand-

ing resolution of the Board, on the 19th instant, had not been called because

there was not enough business ready to warrant the expense which would have

been entailed by the meeting.

Absence :

The Secretary read a letter from Mr. James Gallagher expressing his

regret for inability to be present at this meeting.

It was moved by Mr. Lown, seconded by Mr. Watson and agreed to.

That, as Mr. Gallagher did not receive notice of the calling oS of last

meeting of the Board in time to prevent his leaving for Toronto, and attended

on the date of last Board meeting, he be allowed his expenses and fees as if

the meeting had been held.

Organization

:

The Board took up the question of organization and of the contents of

the Prospectus, in both of which progress was made; and then adjourned

until the 10th proximo, at the hour of 2 o'clock p.m.

" Alexander Fraser ",

Secretary.

Read and confirmed at a meeting of the Board,

held on the 14th day of Noy't, 1904, at Toronto.

" John Ferguson ",

Cliairman.

14th November, 1904:

Minutes of the Regular Meeting of the Provisional Board of Directors of

THE FARMERS BANK OF CANADA,

held on the 14:th day of November, 1904, at the office, No. 510 Manning
Chambers, Toronto.

Present :

There were present:

Dr. John Ferguson, Toronto, Chairman;
John "Watson, Listowel;

Jas. Gallagher, Teeswater;
A. S. Lown, Drayton;

' Alexander Fraser, Secretary.
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Minutes :

The Minutes of the last regular meeting were read and approved of.

Organization :

The organization of the Board and the steps being taken with the view

of placing the stock of the Bank on the market were discussed, and the prog-

ress made since last meeting, reported, after which the meeting adjourned.

" Alekandek Teaser ",

Prov'l. Secretary.

Read and Confirmed at a meeting of the Board,

held on the 28th day of November, 1904.

" John Ferguson ",

Chairman.

28th November, 1904;

Minutes of the Regular Meeting of the Provisional Board of Directors

of the Farmers Bank of Canada, held on the 2Wi day of November, 1904,

in the Office, No. 510 Manning Chambers, Toronto.

Present

:

There were present:

Dr. John Ferguson, Chairman;
A. S. LowN,
Jas. Gallagher,
Alexander Fraser, Secretary.

Minutes

:

The minutes of the last regular meeting of the Provisional Board were

read and were confirmed.

Organization

:

The Chairman and Secretary reported the progress which lind l)oon w.-nh

in the work of organisation, giving details. The Board discu.ssL-d uiid

approved of the report.

Prospectus :

The Secretary submitted a draft prospectus, which with certain amend-

ments was adopted, and on motion of Mr. A. S. Down, seconded by Mr. Jas.

Gallagher, 1,500 copies were ordered to be printed.

Office Assistance:

The Secretary was authorized to avail himself of the necessary assistance

in connection with the clerical work of the office.

Promotion Expenses:

Mr. C. H. Smith's account for promotion expenses was prcsentod. nnd ott

the motion of Mr. A. S. Lown, seconde dby Mr. Alexander Fraser, was passed

and ordered to be paid.
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Adjournment :

The Meeting then adjourned until the 7th December, 1904, at 2 p.m.

" Alexandee Feasee ",

Secretary, Prov'l Board.

Eead and confirmed at a meeting of the Board,
held on the 7th December, 1904, at No. 510
Manning Chambers, Toronto.

"A. S. LowN",
Acting Chairman.

tth December, 1904:

Minutes of the Regular Meeting of the Provisional Board of

THE FARMERS BANK OF VANADA,

held on the 7th day of December, 1904.

Present

:

There were present:

A. S. LowN^
John Watson,
Alexandee Feasee, and
De. Feeguson.

At the opening of the meeting, Mr. Lown presided.

Minutes :

The Minutes of the last meeting were read and approved of.

Absence:

A telegram was read from Mr. Gallagher expressing regret for being

absent from the meeting.

Organization :

The Secretary reported in detail on the progress that was being made
with the organization of the Board and placing of stock and his report as to

the prospects of success was concurred in.

Motions

:

The following Motions were submitted and agreed to, viz,

:

Moved by Mr. John Watson, seconded by Mr. Alexander Fraser,

That the agreement between the Bank and Mr. C. H. Smith regarding agency
for the sale of stock of the Bank, dated the 7th September, 1904, be extended
until the 1st day of April, 1904.

—

Carried.

Moved by Mr. Alexander Fraser, seconded ])y Mr. John Watson,
That ]\Ir. C. H. Smith be allowed the same fee and travelling expenses as

have been allowed in the case of Directors residing outside the City of

Toronto for all meetings of the Provisional Board he has attended, or may
attend in future.

—

Carried.
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Adjournme^it:

The meeting then adjourned until 2 o'clock on the next day, the 8th of

December, 1904.
" Alexandee Fkasee ",

Secretary.

Read and Conjirmed at a meeting of the Board,

held on the ^th December, 1901, at 510 Manning
Chambers, Toronto.

" John Ferguson ",

Chairman.

Sih December, 1904:

Minutes of the Eegular Meeting of the Provisional Board of The Farm-

ers Bank of Canada, held on the 8th day of December, 1904, at the Office,

JN'o. 510 Manning Chambers, Toronto.

There were present:

Dr. John Ferguson^ Chairman,

A. S. LowN,
John Watson,
Alexander Fraser, Secretary.

Mr. C. H. Smith was also in attendance.

Minutes :

The Minutes of the regular meeting of the 7th December, 1904, were

read and confirmed.

Reports :

The Chairman reported on his visit to Stratford in connection with the

organization of the Bank, at length, and his report was considered satisfac-

tory and was endorsed by the meeting.

Ways and means for disposal of stock in the Stratford district were con-

sidered in detail.

Sale of Steele

:

C. H. Smith reported at length on what he had done with respect to

agents for the sale of stock and stated that the miavoidable delay in having

the prospectus issued was proving a serious hindrance to him.

Accounts for travelling expenses and per diem of members of the Board

and Mr. Smith were presented and passed and ordered to be paid.

Blank Forms, etc. :

The Chairman and Secretary were authorized to issue necessary forms,

secure books and stationery as required for carrying on the organization of

the Bank and to issue cheques on certified accounts for the same.

The Meeting then adjourned to meet on the 19th instant.

" Alexander Fraser ",

Secretary.

Eead and confirmed ^t a meeting of the Provisional

Board, held on the day of December, 1904.

" John Ferguson ",

Chairman.
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22nd December, 1904

:

Minutes of the regular meeting of the Provisional Board of

THE FARMERS BANK OF CANADA,
held at the Queen's Hotel, Toronto, on the 22nd day of December, 1905.

There were present:

De. Ferguson, Chairman,
A. S. LowN,
James Gallagher,
John Watson,
Alexander Feaser, Secretary, and
C. H. Smith.

The Secretary explained that since the last Meeting of the Provisional

Board, it had been suggested to him that the gentlemen who had consented

to act on the Permanent Board should be invited to meet the Provisional

Board at a luncheon at the Queen's Hotel to-day, so that an opportunity

should thereby be afforded for conference as to the affairs of the Bank

;

That he had communicated this desire to all the members of the Board
and had received their cordial concurrence in the idea. The meeting had,

therefore, been postponed from the 19th inst., until to-day, in order to avoid

two meetings oruthe same week.

The meeting endorsed the Secretary's action, and as Messrs. Gallagher

and Watson required to return home that afternoon, it was agreed that a

meeting of the Board to be attended by a quorum should be held on the next

day to««llot stock and transact routine business.

The luncheon was attended by Hon. Thomas Ballantyne, W. Harland
Smith, Eobert Beith, Dr. Coghlan, Mr. C. H. Smith and members of the

Provisional Board, and after it was over, a complete statement of what had
been done was made by the Secretary, supplemented by Dr. Ferguson
and Mr. A. S. Lown.

Mr. Ballantyne, Mr. Harland Smith, Dr. Coghlan and Mr. Eobert Beith

expressed satisfaction with the statement, and confidence in the success of the

organization and of the future of the Bank. '

It was agreed that when property suitable for headquarters had been

prospected by the Provisional Board the advice of the proposed Permanent
Directors would be solicited, as also in any important step taken in connec-

tion with the opening of the Bank.
The conference then adjourned.

'' Alexander Feaser ",

Secretary.

Eead and confirmed at a Meeting held on the 23rd
day of December, 1904, at Toronto.

" John Ferguson ",

Chairman.

23rd Decemler, 1904:

Minutes of Meeting of the Provisional Board of the Farmers Bank of

Canada, held on the 23rd day of December, 1904, at No. 510, Manning
Chambers, Toronto.

There were Present:

—

Dr. Ferguson, Chairman.
A. S. Lown.
Alexander Fraser, Secretary.

Minutes

:

The Minutes of the previoiis meeting were read and approved.
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The following stock was allotted

:

1 Dowling, J. J one share $100.00

2 White, John "
« 100.00

3 Dales, John N "
" '^'

100. OQ

4 Tucker, George two " $100.00-$ 200.00

5 Gibb, HughC "
" $100.00-$ 200.00

6 William & Hugh Wilson " " $100.00-$ 200.00

7 Noble. Robert "
" $100.00-$ 200.00

8 Ritch, Wm "
" $100.00-$ 200.00

9 Gordon, Lottie "
" $100.00-$ 200.00

10 Wavne, Mrs. Chas «
« $100 .

00-$ 200 . 00

11 Downey, James "
" $100.00-$ 200.00

12 Johnston, James «
" $100.00-$ 200.00

13 Brimblecombe, Wm five
« $100.00-$ 500.00

14 Casey, Ed. J : two « $100.00-$ 200.00

15 Casey,E.J three* $100.00-$ 300.00

16 Cunningham, Hugh five
" $100 . 00-$ 500 . 00

17 Fowler, Geo. S "
" $100.00-$ 500.00

18 Casey, Cornelius " " $100.00-$ 500.00

19 Ellis," George " " $100.00-$ 500.00

20 Johnston, Robt "
" $100.00-$ 500.00

21 Wadel, Joseph ten " $100. 00-$1000. 00
22 Page, Garner L "

" $100.00-$1000.00

23 Laing, Helen «
" $100 .00-$1000 .00

24 Davidson, Elizabeth " « $100. 00-$ 1000. 00

25 Woodiss- Bros.... : "
" $100. 00-$ 1000. 00

Drayton, Ont.
a a

Kingston, "

Bosworth, "

Drayton, *

Rothsay, "

Bosworth, *•

Drayton, *

a It

Stirton, «

Goldstone, "

Winifield, «

Drayton, "

Parker, «

a u

Drayton, "

Teeswater, *

Parker, "

Drayton, "

Winifield, «

Whit3church *

Drayton, *

Rothsay,

and the Secretary was instructed by motion that the first call of fifteen per

cent, per share he made on each and every subscriber above set forth; further,

it was resolved and ordered, and the Secretary was instructed accordingly;

that a call of ten per cent, per ,share, being for first of the monthly calls on

stock, be made on the subscribers each and everyone severally set forth.

The Meeting then adjourned to meet at the call of the Chairman when
necessary for the transaction of business.

" Alexander Fraser ",

Secretary.

Eead and approved of at a meeting of the Pro-

visional Board, held on the 8th day of February,

1905.
" John Ferguson ",

Chairman.

Qth January, 1905

:

Minutes of a meeting of the Provisional Board of the Farmers Bank of

Canada, held on the 9th day of January, 1905, at Room 510, Manning
Chambers, Toronto.

There were Present:

—

Dr. Ferguson, Chairman.

A. S. LowN.
Alexander Fraser, Secretary, and
Mr. C. H. Smith^ was in attendance.

The meeting was a special one called by the Chairman to receive a report

from Mr. C. H. Smith of the progress he was making in placing the stock of

the Bank on the market.
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The subject was fully discussed and it was arranged that friends shonld

be interested in several districts who should assist in selling stock. The ques-

tion of advertising was also considered and the cost of the same entered into

minutely.

The meeting then adjourned to the call of the Chairman.

" Alexander Fraser ",

Secretary.

Eead and confirmed at a meeting, held on the 8th

day of February, 1905.

"John Ferguson",

Chairman.

23rtZ January^ 1905

:

Minutes of a meeting of the Provisional Board of

THE FARMERS BANK OF CANADA,

held in the Temple Building, Toronto, on the 23rd day of Januar}-, 1905.

There were present:

—

Dr. Ferguson, Chairman.
John Watson.
A, S. LowN.
Jas. Gallagher.
Alexander Fraser^ Secretary, and
Mr. C, H. Smith was in attendance.

The following resolutions were passed:

Moved by J. Gallagher, seconded by J. Watson; That Mr. W. Beith be

engaged to take charge of the office of The Farmers Bank of Canada with

power to go ahead to arrange for the getting of men to consent to act on the

Permanent Board, get note forms and stationery necessary, and do other detail

work necessary to the placing the Bank in shape for opening for business.

—

Carried. „
Moved by Mr. A. S. Lown, seconded by ]\Ir. J. Watson, That the Secretary

and Mr. W. Peith be instructed to advertise The Farmers Bank of Canada in

the various newspapers in the City and Country.

—

Carried.

Moved by Mr. J. Watson, seconded by A. S. Lown, That the telephone be

put into the provisional office of The Farmers Bank of Canada.

—

Carried.

Moved by Mr. J. Gallagher, seconded by J. Watson, That the men who
consent to act on the Permanent Board of The Farmers Bank of Canada be
consulted in our business hereafter, and notified to attend our meetings here-

after.

—

Carried.

Moved by A. S. Lown, seconded by J. Gallagher, That the third call

on the stock already allotted be made on the 1st day of March, 1905, and that

the Secretary be authorized to send out notices to the stockholders before the
1st day of February' next.

—

Carried.

Moved by A. S. Lown, seconded by J. Watson, That Mr. C. H. Smith be
paid the sum of three hundred dollars on account and cheque be issued for the
same.

—

Carried.
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Moved by A. S. Lown, seconded by J. Gallagher, That the following stock

be allotted and is hereby allotted :

—

26 Charles AVliite, Dravton, Ont 5 shares, $100 each, $ 500.

Eobt. H. Corbett, Rothsay, Ont 10 " $100 " $1,000.—Carried.

Moved by A. S. Lown, seconded by J. Gallagher, That the first call of

fifteen per cent, be made on the following stock:

—

Charles White, Drayton, Ont., five shares $500.—Carried.

Moved by J. Gallagher, seconded by J. Watson, That a call of ten per

cent, be made on the following stock, payable on the 1st day of March, 1905

;

Charles White, five shares, $500. Drayton, Ont.

—

Carried.

Moved by A. S. Lown, seconded by J. Gallagher, That the sum of thirty

dollars be paid to the Independent Order of Foresters for the current month's
rent of the premises occupied by The Farmers Bank of Canada, as a temporary
office, and a cheque be issued by President and Secretary for the same.—

•

Carried.

The meeting then adjourned until the 8th February, 1905.

" Alexander Fraser ",

Secretary.
[

Eead and confirmed at a meeting of the Pro-
i

visional Board, held on the 8th February, 1905,
i

at Toronto.

"John Ferguson",

Chairman.

8th Fehrvary, 1905

:

Minutes of meeting of the Provisional Board of

rriE FARMERS BANK OF CANADA^

held on the 8th day of February, 1905, at No. 118, King Street West, Toronto.

Present :

There were present:

—

,

Dr. Ferguson, Chairman.
Jas. Gallagher.
J. Watson.
A. S. LovTNj and
Alexander Fraser_, Secretary.

Mr. C. H. Smith was also present.

The minutes of the meeting of the 23rd December, 1904, 9th January,
1905, were read and approved of.

The report of the Cliairman and Secretary re Mr. AVm. Beith assuming
charge of the office, was read and approved of on motion of Mr. J. Watson,
seconded by Mr. Jas. Gallagher.

It was moved by Mr. A. S. Lown, seconded by Mr. Jas. Gallagher, That
the fees and travelling expenses of directors for attending the last three and
present meeting, ie., December 22nd, 1904, January 9th, 1905, January 23rtl,

1905, and February 8th, 1905, be paid, and that cheques be issued accordingly.
It was moved by Mr. Watson, seconded by Mr. Gallagher, That the meet-

ing adjourn until 12.30 on the day following.

—

Carried.
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9th February, 1005:

On re-assembling on the 9th Febniary , 1905, with same gentlemen

present as on the previous da}^ cheques were issued as above provided for, and

the following resolutions were carried :

—

Moved by Jas. Gallagher, seconded by Mr. J. Watson, that the motion

appointing Mr. Fraser as Secretary-Treasurer of the Provisional Board of the

Directors be and is hereby rescinded, and that Mr. Wm. Beith be and is hereby

appointed Secretary-Treasurer of the Provisional Board of The Farmers Bank
of Canada.

Moved by Mr. J. "Watson, seconded bv Mr. J. Gallagher, that the Board

do now adjourn until Monday next, 13th inst., at three o'clock.

—

Carried.

" Alexander Fraser ",

Secretary.

Eead and confirmed on the 13th February, 1905.

" John Ferguson ",

Chairman.

ISth Fehniary, 1905:

Minutes of meeting of Provisional Board of the Farmers Bank of Canada,
held on the 13th day of February, 1905, at Xo. 118, Iving St. West, Toronto,

pursuant to adjournment.

Present

:

There were present:

Dr. Ferguson, Chairman.
James Gallagher.
John Watson.
A, S. LowN,
Alexander Fraser.

Minutes ;

Mr. C. H. Smith was also present.

The minutes of the previous meeting were read by Mr. Fraser.

Moved by Mr. A. S. Lown, seconded by J. Gallagher, that the minutes as

read be approved.

—

Carried.

Secretary Pro Tern

:

' Moved by Alex. Fraser, seconded by J. Watson, that in the absence of

Mr. Beith, Mr. Gallagher be Secretary pro tern.—Carried.

Account, A. Fraser:

The account of Aler. Fraser of monies paid out by him amounting to

$207.07 was read.

Moved by J. Watson, seconded by A. S. Lown, that the account of Mr.
Fraser amounting to $207.07 be paid.

—

Carried.

Chairman Dr. Ferguson Rescinded,
and A. S. Lown Appointed:

Moved by J. Watson, seconded by J. Gallagher, that the motion appoint-
ing Dr. John Ferguson, Chairman of the Provisional Board of Directors of
the Farmers Bank of Canada be and is hereby rescinded, and that Mr. A.
S. Lown is hereby appointed chairman of the Provisional Board of Directors
of the Farmers Bank of Canada. - Mr. Fraser dissenting.

—

Carried.
Mr. A, S. Lown then took the chair.
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Reduced Directors' Fees

:

Moved by Dr. J. Ferguson, seconded by Alex. Eraser, that whereas it is

manifested that the promotion expenses will be heavy it is deemed unwise for

the Provisional Directors to accept any remuneration for their services other

than their necessary travelling expenses and legitimate disbursements, and

whereas the Provisional Directors of the Farmers Bank of Canada have re-

ceived certain sums for attending upon meetings, be it resolved that the same

be at once refunded.-

—

-Lost.

Return StocJcholders' Money:

Moved by Dr. John Ferguson, seconded by Alex. Fraser, That in view of

the fact that the charter of the Farmers Bank will lapse at an early date, and
it is evident going to be grave difficulties in the way of disposing of the

Capital Stock of the Bank, be it resolved that all moneys paid in shares now
placed be returned and the expenses up to date be defrayed equally by the

Provisional Directors.

—

Lost.

Extension of Charter:

Moved by Dr. John Ferguson, seconded by Alex. Ferguson, That an
application be forthwith made to the Parliament of Canada that an extension

of time be granted to the charter of the Farmers Bank of Canada; that Mr.
Lown be and is hereby empowered to take the necessary steps to secure the

necessary extension.

—

Carried.

Adjourned:

The Meeting then adjourned on motion of J. "Watson aad J. Gallagher.

" A. S. Lown ",

Chairman.

"James Gallagher",
Secreta/ry Pro Tern.

Eead and approved the 10th day of April, A.D.
1905.

lath April, 1905

:

Minutes of Meeting of the Provisional Board of the Fanners Bank of

Canada, held on the 10th day of April, 1905, at 2 o'clock in the afternoon, at

118 King St. West.

There were present :-

A. S. LowN_, Chairman.
John Watson.
Dr. John Ferguson.
Alexander Fraser.

Jas. Gallagher^ also

C. H. Smith.

Minutes

Moved by Mr. John Watson, seconded by A. Fraser, That Mr. Gallagher
be Secretary pro tern. The minutes of the previous meeting were read and
confirmed.
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Accounts :

Moved by Mr. John Watson, seconded by Mr. Alexander Fraser, that the

following accounts be paid:

North American Life Assurance Co., for rent ofifice, February $ 55.00

A. S. Lown, Government Fees re Act 216 .40

A. S. Lown, Rent office, Temple Building or Manning Chambers 75.00

Office Specialty Co., Furniture 101.35

Grand & Toy 80.45

Jas. Dick, Caretaking office 12.00

North Am. Life Ass. Co., Office Rent March : 55.00

—Carried.

Cheque, C. H. Smith

:

Moved by J. Gallagher, seconded by J. Watson, That a cheque be issued

in favor of C. H. Smith for Two hundred dollars on account of office services.

—Carried.

Communications.
Resignations, Wm. Beith and W. H. Smith

:

Letters were read from Mr. Wm. Beith tendering his resignation as

Secretary and Treasurer and from W. H. Smith, withdrawing from proposed

Permanent Board of Directors, but expressing his willingness to consider ac-

cepting position when a new Board would be formed.

Wm. Beith Resignation Accepted:

Gloved by Mr. Jas. Gallagher, seconded by Mr. J no. Watson, That tlie

resignation of Mr. Wm. Beith as Secretary and Treasurer of the Farmers Bank
of Canada be and is hereby accepted.

—

Carried.

W. H. Smith Resignation Accepted:

Moved by Jno. Watson, seconded by Mr. A. Fraser, That the resignation

of Mr. W. H. Smith be accepted.

—

Carried.

Report re Charter Est.

Mr. Lown reported that he had made application to the Parliament of

Canada for an extension of the time for obtaining the certificate from the

'^Freasury Board. The requisite petition had been presented and the bill

would come up before the Banking Committee of the House of Commons, on

Wednesday, the 12th day of April, when he would attend and endeavor to

have it put through the Committee.

Secy-Treas. C. H. Smith :

Moved by Mr. Jas. Gallagher, seconded by Mr. Jno. Watson, That Mr.
C. H. Smith be and is hereby appointed Secretary and Treasurer to tlie Pro\a-

sional Board of Directors of the Farmers Bank of Canada.

—

Carried.

Cheque, W. II. Smith

:

Moved by Dr. Jno. Ferguson, seconded by Mr. A. Fra?er, Tliat Mr.
W. H. Smith be and is hereby appointed Secretary and Treasurer to the Provi-

him to satisfy the claim of Fox & Eoss.

—

Carried.

Adjournment:

Moved by Mr. Jno. Watson, seconded by Mr. A. Fraser, That we do now

adjourn to meet again at call of the Chainnan.

—

Carried.

Pead and approved this 2nd day of May, A.D.
1905.

" A. S. Lown "',

Chairman.
"C. H. Smith",

Secretary.
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2nd May, 1905

:

Minutes of Meeting of tlie Provisional Directors of the Farmers Bank of

Canada, held on the 2nd day of May, 1905, at 2 o'clock in the afternoon ,at

118, King St. West.

Present :

All members of the Board were present.

Minutes

:

Moved by Mr, John Watson, seconded by Mr. James Gallagher, that the

minutes of the last meeting be adopted as read.

—

Carried.

Communication, R. BeitJi:

Moved by Vr: Jnmes Gallagher, seconded by Dr. John Ferguson, That
the communication of Mr. Eobert Beith be received and filed.

—

Carried.

Accounts:

Moved by Mr. A. Fraser, seconded by Mr. John Watson, that the follow-

ing accounts be paid :

—

t
"

.John Kay & Son. ... $ 20.00

Alexander & Cabel ' 10.00

Davis & Henderson 13.00

Graham & Horrop Ill .25

United Typewriter Co : 121 .00

J.Dick 12.00

North Am. Life Co. Rent, April 5.5.00 $342.25

—Carried.

Agreement Grant :

Moved bv Dr. John Ferguson, seconded bv Mr. James Gallagher, That
the aijreement between the Provisional Directors of the Farmers Bank of

Canada and Mr. Gideon Grant, of Toronto, regarding the disposal of the

Capital Stock of the Bank be approved of and duly executed.

—

Carried.

Directors' Fees

:

Movpfl bv Mr. .John Watson, seconded bv Dr. John Ferguson, That the

^ollov ing accounts of the members of the Provisional Directors for attending

Board meeting be paid:

James Gallagher, 3 meetings at .1;20 Trav. |6. 10 $78.30
John Watson, 3 " " 20 " 5.00 75.00

A. S. Lown, 3 " "10 30.00

Dr. J. Ferguson, 3 " "10 30.00

A. Fraser, 3 " " 10 30.00

$243.30

—Carried.
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Adjournment

:

Moved by Mr. John Watson, seconded by Dr. John Ferugson, That we
do now adjourn to meet again at call of Chairman.

—

Carried.

Eead and confirmed this 7th dav of November,
1905.

'' A. S. I.owN ",

Chairman.

"C. H. Smith",

Secretary.

Ifth November, 1905

:

A Special Meeting of the Provisional Directors, held at their office, 118

King St. West, Tuesday, Kovember 7th, 1905, for the purpose of recei\dng

and considering the financial statement of the Secretary-Treasurer, allot

stock, make calls on shareholders AND to consider an offer to complete the

orgaTiization of the Bank and float balance of stock.

Members:

All members of the Board were present.

Minutes :

It was moved by Mr. John Watson, seconded by Dr. John Ferguson,

That the minutes be adopted as read,

—

Carried.

Financial Statement

:

ThQ Secretary-Treasurer presented a financial statement of the affairs of

the BaiJj up to and including 31st October, 1905.

Statement Confirmed:

It was moved by Mr. John Watson, seconded by Mr. A. Fraser, that the

statement be received and adopted and all payments set out therein be con-

firmed.

—

Carried.

Audit

:

Moved by Dr. J. Ferguson, seconded by Mr. John Watson, that Messrs.

Fraser and Gallagher audit the accounts up to date.

—

Carried.

Audit Confirmed:

The books were audited by Messrs. Fraser and Gallagher who reported

that they had found them correct.

Allotment:

Moved by Dr. John Ferguson, seconded by Mr. John Watson, that the

number of shares of the capital stock of the Farmers Bank of Canada here-

under set opposite their respective names hereunder written and which have

been duly subscribed for by them be allotted to them and a call be made on

them for the percentage of their shares payable on allotment in accordancfl

with the terms of their application.

—

Carried:
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Webster, S Nerval, Ont f 10 shares $ 1,C00

Groves, A Fergus, Ont 100 "
10,000

' Elsley, L Nassowagaweya 7 " 700
Forget, A. S Regina 50 "

5,000
Vesger, J. S Montreal, Que 1

" 100
Ryan, J. G Elizabeth, N. J 1

" 100

Fortier, J Montreal, Que 2
" 200

Lavertine, L. V " " 3
" 300

Boirin, E " " 2
" 200

Munro, J Embro, Ont 50 " 5,000

Davidson, W. F Drayton, Ont 2
« 200

Sutherland, G. A Embro, Ont 5
" 500

McKay, A Holidav, Onl 5
" 500

McKay, H " " " 5
" 500

Geddes, W. J Embro, Ont 10 " 1,000

Sutherland, G Chicago, 111 10
"

1.000

Haseltine, W. H Rothsay, Ont 10 «
1,000

Gibson, J. L Linden, Ont 2
" 200

Elsley, L Nassowagaweya, Ont 3
" 300

Newman, R. A Detroit, Mich 50 " 5,000

Stevens, F. P " " 20 "
2,000

Walker, J Niagara-on-the-Lake 2
" 200

Murray, C Embro, Ont 10
"

1,000

Sutherland, F Golspie, Ont 5
" 500

Sutherland, M " 5
" 500

Brand, C. A Embro, Ont 5
" 500

Walsh, Mrs J.' HoUin, Ont 6
" 600

Ferguson, A Edmburgh, Scot 10
"

1,000

Lindsay, J Fergus, Ont 10
" 1,000

Lathrop, F. E Arnuda, Mich 10
"

1,000

Agreement, A. L. Dewar:

Moved by Mr. John Watson, seconded by Dr. John Fer^son, That the

agreement as read between the Provisional Directors of the Fanners Bank of

Canada and Mr. A. L. Dewar be signed by the Directors.

—

Carried.

Accounts :

Moved by Mr. John Watson, seconded by Dr. John Ferguson, That the

following accounts be paid, viz :

—

North American Life Assce. Co., Eent to 1st N"ov. 1905. . $25.00

J. Dick, care of office 4 . 00

The Print Shop, J. W. Sutherland, printing 8 .00

Cheques issued to Directors for attending this meeting... 81.00
—Carried.

Moved by Mr. J. Gallagher, seconded by Mr, A. Fraser, That A. S.

Lown and C. H. Smith be and are hereby authorized to sign cheques for all

necessary expenses subject to the subsquent approval of the Board.

—

Carried.

Adjournment :

Moved by Mr. John Watson, seconded by Mr. J. Gallagher, That this

meeting do now adjourn to meet at tlie call of the Chairman.

—

Carried.

Eead and confirmed this 6th day of j^ovember,

A.D. 1906.

" A. S. Lown ",

Chairman.
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March 10th, 1906, 10 a.m.

:

A special meeting of the Provisional Board was held at their office, 118
King St. West, Toronto, Saturday, March 10th, 1906, for the purpose of

considering the appointment of a General Manager, approving of agreement
with said manager, to receive financial statement up to 1st March, also to

receive communication of Urquhart, Urquhart & McGregor, and to act upon
sam£, and pass accounts and to make allotment to agents for sale of stock of

the Bank.

Present :

Members of the Board present : A. S. Lown, Jno, Ferguson, Alex. Fraser
and John Watson.

Letters, Urquhart, Urquhart & McGregor:

Letter addressed to Mr. A. Fraser from Urquhart, Urquhart & McGregor,
offering the name of Mr. Thos. Urquhart as a member of the Permanent
Board and asking further appointment as Solicitors for the Bank and for

an option of $150,000 worth of the Capital Stock of the Company for one
month for subscription at a commission of ten per cent. A second letter from
same firm to said Fraser approving of draft agreement between the Provi-
sional Board and W. R. Travers was also received.

Moved by Mr. Jno. Watson, seconded by Mr. A. Fraser, That the pro-

posal contained in the letter of Urquhart, Urquhart and McGregor of the

10th March, 1906, addressed to Alexander Fraser, be agreed to and action

thereon taken forthwith.

—

Carried.

Allotment of stock for Subscription, U.U. & McG. & C.H.S.:

Moved by Dr. John Ferguson, seconded by Mr. Alex. Fraser, That
$150,000 of the stock of the Bank be set aside to the firm of Messrs. Urqu-
hart, Urquhart & McGregor for subscription for the period of one month from
March 13th, 1906, and Two hundred and fifty thousand dollars on similar

conditions to C. H. Smith.

—

Carried.

Travel's' Agreement:

Moved by Dr. Jno. Ferguson, seconded by Mr. A. Fraser, That the agree-

ment between the Provisional Directors of the Farmers Bank of Canada and
W. R. Travers as to his being the general manager of the Bank, as presented
in duplicate, be and is hereby adopted, and that the same be executed forth-

with.

—

Carried. Watson voting nay.

Stocic Reserved for U.U. & McG. and Smith:

Moved by Alexander Fraser, seconded by John Watson, That we reserve

the sum of $500,000 stock to be sold by Messrs. Smith, and Urquhart Urqu-
hart & McGregor in such proportions as we may afterwards determine and
subject to such conditions as we see fit.

—

Carried.

Mr. Lown vacated the chair and it is now moved by Dr. J. Ferguson,
and seconded by A. Fraser, That Mr. Jno. Watson take the chair.

—

Carried.

Provision made for Lown and Smith

:

Moved by Dr. J. Ferguson, seconded by Alex. Fraser, That the Provi-
sional Board hereby agrees that provision be made for Messrs. A. S. Lown
and C. H. Smith, as originators of the Bank, by giving them positions in the
the Bank on its organization, Mr. Lown as Secretary and Mr. Smith as a
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Manager of a Branch Bank or at least its equivalent in the Head Office, and

in the event of these not being continued to a period to be agreed upon

between Mr. Lown and Mr. Smith, and Mr. Travers, the prospective General

Manager, an adequate allowance be made by pension or bonus on retirement,

and that Dr. Ferguson and Alex. Eraser be empowered to execute this agree-

ment with Mr. Travers on behalf of the Provisional Board.

—

Carried.

Accounts:

Moved by John Watson, seconded by Alex. Fraser, That the rent

account for February, 1906 $25 .
00

J. Dick's account, care office, February, 1906 4.00

C. H. Smith account 4. 60

be paid.

—

Carried.

Directors' Fees :

Moved by J. Watson, seconded by A. Fraser, That the expenses and fees

of the members of the Board for attending this meeting be paid as follows :

—

A. Fraser $10 .00

A. S. Lown 10.00
Dr. J. Ferguson 10.00

Jno. Watson 25.00 $55.00

—Carried.

AUoiDance, Fraser and Ferguson:

Moved by Dr. J. Ferguson, seconded by Alex. Fraser, That an allow-

ance of Three thousand dollars be made to Alexander Fraser and Dr. Jno.

Ferguson each for their services and outlays as Provisional Directors in the

organizations of the Bank, and that the same be paid when the Bank is ready

for business.

—

Carried. Watson voting contra.

Statement to 1st March :

Moved by Dr. J. Ferguson, seconded by Jno. Watson, That the accounts

submitted up to March 1st, 1906, be confirmed.

—

Carried.

•Groves' Letter:

Letter was read from Dr. Groves asking leave to withdraw his i abscrip-

tion to Capital stock of the Bank. No action was taken.

Nixon and Webster:

The Secretary mentioned the case of Dr. Nixon and Webster re money
not remitted by Mr. Porter. No action was taken.

Adjournment

:

Moved by J. Watson, seconded by Mr. Fraser, That this meeting do now
adjourn.

—

Carried.

Read over and confirmed this 6th day of November, A.D. 1906.

" A. S. Lown ",

Chairman.
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March 21st, 1906:

Meeting of the Provisional Board.

Present

:

Present: A. S. Lown, Jno. Watson, J. Ferguson and A. Eraser.

In absence of Mr. C. H. Smith, Mr. Fraser acted as Secretary.

Prospectus Approved:

Moved by Dr. J. Ferguson, seconded by J. Watson, That the prospectus
as presented be approved of.

—

Carried.

Cheques Signed by

:

Moved by Dr. J. Ferguson, seconded by Jno. Watson, That the cheques
on the Traders Bank be signed by Mr. Lo-\vn and countersigned by Mr.
J. D. Ivey or Thos. Urquhart.

—

Carried.

Moved by Dr. J. Ferguson, seconded by Jno. Watson, That notice for

renewal of charter be given through Urquhart, Urquhart & ]\IcGregor, Pro-
visional Solicitors for the Bank.

—

Carried.

Proxies

:

Moved by Dr. Ferguson, seconded by Jno. Watson, That the proxies to

be given for stockholders in the name of one or more of the gentlemen wha
have allowed their names to go the Permanent Board.

—

Carried.

Travers

:

Moved by Dr. John Ferguson, seconded by John Watson, That we desire

to express our complete satisfaction with the progress which W. E. Travers

has made in the organization of the Bank up to date and that we will not
bind him to the obtaining of $100,000 subscription for stock as contained in

agreement between us and him of March 12th last, provided we are satisfied

with the progress he shall liave made on April 12th next.

—

Carried.

Adjournment:

The meeting then adjourned.

Bead and confirmed this 6th day of Xovember,
1906.

" A. S. LowN ",

Chairman.

April Srd, 1906

:

A Special Meeting of the Provisional Directors was held at their office,

118 King St. West, Toronto, Tuesday, April 3rd, 1906, for the purpose of

reconsidering resolution regarding the countersigning of cheques on The
Traders Bank and to make agreement and extend time for selling stock by
C. H. Smith.

Members present: A. S. Lown, Alex. Fraser, John Ferguson and J.

Watson.
Moved by Alexander Fraser, seconded by John Watson, That the resolu-

tion passed at the meeting of the Provisional Board, held on the 21st March,
1906, regarding the countersi.gning of cheques on the Traders Bank by either

Mr. Thomas Urquliart or Mr. J. D. Ivey, Toronto, shall be and is hereby

made non-effective until it shall have been further considered and finally de-

termined upon by a further resolution of this Pro\dsional Board, and that

until this matter shall have been so disposed of such cheques shall be signed

as heretofore.

—

Carried.
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Moved by Dr. Ferguson, seconded by A. Fraser, That the agreement read

as between the Provisional Board and Mr. C. H. Smith regarding extending

the time allowed to him for the sale of stock be and is hereby agreed to.—Carried.

Moved by J. Watson, seconded by Alex. Fraser, That the following be

paid their meeting expenses for the last two meetings, March 21st, and April

3rd, ,1906

:

Dr. J. Ferguson $20
A. Fraser , 20

A. S. Lown 20

J. Watson 50 $110

—Carried.

Meeting adjourned.

Read and confirmed this 6th day of November,
A.D. 1906.

" A. S. Lown ",

Chairman.

April 19th, 1906

:

A Special Meeting of the Provisional Board was held at the office of the

Bank, 118 King St. West, Thursday, April 19th, 1906, at 1.30 p.m., for the

consideration of a letter dated the 16th of April, 1906, from Mr. W. E.

Travers and other business.

Members present: Messrs. Lown, Watson, Ferguson and Fraser.

The Chairman read letter from Mr. Travers, after discussion of same, no
action was taken.

Moved by Dr. Ferguson, seconded by Mr. Alexander Fraser, That after

careful consideration the Provisional Board feel satisfied with the progress

made up to date, and it is therefore resolved that Mr. Travers be confirmed

in his position and the agreement made permanent until the organization of

the ,Bank has been completed, provided the same be accomplished within a

period of six months from eleventh of April, 1906, or such further time as

the Provisional Board may determine.

—

Carried.

Moved by Dr. Ferguson, seconded by Alex. Fraser, Resolved that Mr.

C. H. Smith be continued in his position as Secretary and Treasurer of the

Provisional Board, keep minutes of its meetings, deposit moneys and perform

such clerical duties as the Board from time to time may determine, but that

all matters pertaining to the organization of the Bank shall be in the control

of the General Manager and Provisional Board, except in so far as the selling

of stock has already been provided for.

—

Carried.

Moved bv Dr. Ferguson, seconded by Mr. J. Watson, And resolved, that

all subscriptions taken in Scotland be deposited Avith the National Bank of

Sf^otlnnd to the credit of the Farmers Bank of Canada, and that Mr. Travers

communicate with the National Bank of Scotland as to the withdrawal of

such funds.

—

Carried.

Meeting adjourned.

Read and confirmed this 6th day of November,

1906.
" A. S. Lown ",

Chairman.
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April, SOth, 1906

A Special Meeting of the Provisional Board was held at the office of the

Bank, 118 King St. West, Toronto, Monday, April 30th, 11 a.m., 1906, for

the purpose of allotting stock.

Members present: Messrs. Lown, Fraser and Ferguson.

Moved by Mr. A. Praser, seconded by Dr. Ferguson, That the following

stock is hereby allotted to the following shareholders, namely:

Paterson, W. A Flint, Mich 10 shares.
Sutherland, George A Embro, Ont 5 "

Simpson, G. A Leamington, Ont 10 "

Morse, G. A " " 5 "

Nelson, J. H Kingsville, " 20 "

Samson, James Windsor, Ont 5 "

Watt, J. A Salem, Ont 1
«

Charlton, Thomas..'. Tonawanda, N.W 30 "

McLennan, R. R Cornwall, Ont 50 "

Webb, Thomas Brighton 10 "

Gilchrist, A Caledonia 3 "

Armstrong, R. W Bracebridge 1
"

Harris, Miss M. A Toronto 2 "

Witham, A.J St. Catharines 25 "

Wise, Henry " 5 "

McMi'lan, Miss I Hamilton, 5 "

Brown, J G Humber Bay 2 *'

Bamnill, W. J Norval 2 "

Noble. R " 30 «

Hunter, F « 10
"

Cook, J. E — Hamilton 4 "

Day, G. H Norval.
Turner, W. D « .

Watson, Sr., Robt « .

Anthony, F. W " .

Early, M.J "
.

Skeyes, A Glenwilliams.

3
2
5
1

6
10

Tumulty, T. H Madoc 1

Hyatt, W Norval
Hunter, J "

Chisholm, W.
Cook, J. C Norval.
Switzer, J. C "

Leslie, M Georgetown.
Leslie, R. F.

10
1

.Antigonish, N. S 3
5
5
5

10
Summers, J Cornish 1

Fisher, A. E Whitehorse, Yukon.
Eccles, J Glenwilliams
Showier, T. W Arkono, Ont..
Hobson, A Parkhill
Dickison, T Arkona
Dickison, J "

Hunter, J. W Toronto
Ellis, J. S "

Green, C. J Kingsville
Smith, A. E Parkhill
Bowley, J Strathroy. . .

.

Simstrum, J Ottawa
Merner, S Berlin
McKinnon, D. P Finch
McMillan, D. A «

Simpson, J. P «

Adams, Benj "

Seeze, D. M «

5
10

10

15

4
5
5
1

2
4

10

25
50
10

5
3

5

5

—Carried.

Meeting then adjourned.

s.iooo
500

1,000

500
2,000
500
100

3,000
5,000
1,000
300
100
200

2,500
500
500
200
200

3,000
1,000

400
300
200
500
100
600

1,000
100

1,000
100
300
500
500
500

1,000

100
500

1,000

1,000

1,500
400
500
500
100
200
400

1,000

2,500
5,000
1.000

500
300
500
500

A. S. Lown'',
Chairman.
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May 15th, 1906:

A Special Meeting of the Provisional Board was held at the office of the

Bank, 118 King St. West, Tuesday, the 15th day of May, 1906, at 11.30 a.m.,

for the purpose of allotting stock.

Members present : Messrs. Lown, Fraser and Ferguson.

Moved by Mr. A. Fraser, seconded by Dr. Ferguson,

That the following stock is hereby allotted to the following shareholders, namely:

Sutherland, Donald Golspie 3 shares $300
Showier, F. W Arkona 20 "

2,000
Moore, Miss Louise " 1

" 100
Smith, Mrs. Sarah « I

" 100
Smith, George " 10

"
1,000

Copeland, E. M., M.D " 5
" 500

Greenlees Bros Milton 10 "
1,000

Kerr, John 50 "
5,000

Waters, Wm Springbank 10
"

1,000
Waters, Mrs. Sarah " 10 "

1,000
McLachlin, J. C Norval 2 " 200
Sutherland, Jas Holiday 10 "

1,000
Darrah, Robert 10 "

1,000
Scott, W. N 50 "

5,000
Daniels, Geo Milton West 5 " 500
Cheyne, Luther Brampton 5

"
500

McCann, Ed., Jr 10 "
1,000

Bell, Geo. Angus Lowville 3
" 300

Powell, Henry Howell « 15 "
1,500

McCall, Hugh Angua Milton 10 "
1,000

Dewar, Duncan " 5 " 500
Stewart, John " 5 "

500
Hunter, John " 15

"
1,500

Ford, John A Omagh 5
" 500

Sutherland, Robert Golspie 5 " 500
Sutherland, Hugh Holiday 5 " 500
Elliott, Wm Milton 5 " 500
Dewar, John " 5 " 600
Irving, John « 5 « 500
Panton, Wm « 10

"
1,000

McLeod, John " 1
"

100
Scott, J. B « 5 " 500
Mathers, Albert Guelph 5

" 500
Brandon, J. S Milton 5 " 500
Storey, Geo * 50 "

5,000
Muir, Gertrude Finch 5 " 500
MacDowall, Wm. Samuel « 5

" 500
McCuaig, Malcolm Perevil, P.Q 10

"
1,000

Cattanach, J. F North Lancaster 2 " 200
McCuaig, Donald Dalhousie Station 5 " 500
McDonald, P. D Bridge End 2 " 200
Beaty, Wm. Thomas Omagh 50 "

5,000
Elliott, Dollie Milton 1

" 100 *

Foster, Jas Moray 10 "
1,000

McLachlin, Donald Parkhill 1
"

100
Augustine, A. W Arkona 1

" 100
Foster, Jos. , Sr Greenway 1

"
100

Kemp, D. C Hornby 50 "
5,000

Bate, Jos. E 50 " 5,000
Guir, Jennie B Milton 50 "

5,000
Hunter, Wm Ashgroves 25 "

2,500
Hunter, Thomas Norval 25 "

2,500
Elliott, J. W Milton 5 " 500
Roper, J. P « 1

" 100
Sproat, John Mansewood 100 "

10,000



S18 EXHIBITS RE EVIDENCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

Edmonstone, James Balaclava 4 shares
Gillies, Mary Watford 1

Thompson, Lizzie " 1 "

Sanders, Annie N Tillsonburg 5 "

Sanders, Wm. H " 5 "

Carried, May 15th, 1906, A. S. Lown, Chairman.
Read and confirmed this 6th day of November, A.D.
1906.

« A. S. Lown ''

$400
100
100
500
500

Chairman.

May 22nd, 1906

:

A Special Meeting of the Provisional Board was held at the office of the Bank,
118 King St. West, Tuesday, May 22nd, 1906, at 11 o'clock a.m., for the purpose

of allotting stock.

Members present, Messrs. Lown, Ferguson and Fraser.

Moved by A. Fraser, seconded by Dr. Ferguson,

That the following stock is hereby allotted to the shareholders, namely:

—

Dewar, John Milton, Ont 5 shares.
Sayers, Peter Guelph 10 "

McDuffe, P. A Omagh 10 "

Castle, George Lowville 10 "

Shortread, John H Mansewood 5 "

McCallum, Finlay Milton.
Scott, Mary Moore " .

,

Scott, Floia « .,

Ford, James BojTie

.

Pell, John Omagh

.

Aitkens, Thomas Milton.
Dixon, W. A "

..

Whitney, W.P " ..

10

10
"

10 «

50 "

10 «

25 "

50 "

1
«

Pearce, Edith Estella Springford 5
"

Bimt, Wm. Thomas " 2 "

Somerville, Wm St. Mary's 10 "

Moffalt, James Kelso 10 "

Thompson, Geo. H Hornby 50 "

Emerson, Andrew Zimmerman 50 "

Joyce, Clark Mansewood 5 "

Dewar, W. F Milton 10 "

Joyce, Robert Mansewood 10
"

Bridgman, Burwell Zimmerman — 1
"

Morratt, James F Markentown 3
"

Robertson, Hugh " 5
"

Robertson, Duncan J " 10
"

Carried, May 23rd, 1906, A. S. Lown, Chairman.
Eead and confirmed this 6th day of November, A.D. 1906.

$500
1,000

1,000

1,000
500

1,000
1,000

1,000

5,000
1,000

2,500
5,000
100
500
200

1,000

1,000

5,000
5,000
500

1.000

1,000
100
300
500

1,000

" A. S. LowN

Chairman.

June 6th, 1906:

A Special Meeting of the Provisional Board was held at their office, 118 King
St. West, Wednesday, June 6th, 1906, at 11 o'clock a.m., for the purpose of allot-

ting stock.
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Moved by A. Fraser, seconded by Dr. Ferguson,

That the following stock is hereby allotted to the following shareholders, namely:

O'Hagan, James Toronto, Ont 1

Murray, James Mansewood 10

Galloway, Chas. E Milton 5

Ewing, Jas Eden Mills 5
Hollinrake, C. E Milton '.

. . 5

Alderson, Thos Drumquin 5

Howden, Thos Milton 5

Coulson. John Kilbride 25
Bowie, S. S Milton 2

Coulson, Wm. J Kilbride 5

Bradshaw, John L Stratford 5
Wilson, Isabella Edinburgh 2

Robertson, Wm. Hamilton 5
Cruikshank, Anne " 10

Hume, John Scotch Block 5

Andrews, Jos, W Milton 2

Suert, Jane " 3

Stewart, John " 10

Bell, Geo. A Lowville 7

Ford, John F Omaeh 50
Cox, Thomas Milton 50
McDufFe, P. A Omagh 15

Kennedy, Wm. H Hornby 5
Powell, H. H.. . Lowville. 15

Pearce, Edith E Springford " 5

Ross, And. J Nairn 1

McGregor, Chas. D Milton 5

Wilson, Hugh E Keyser 5

Kelly. P. J Stratford 10

Fraser. Edna S Surgoinsville 2
Handy, Lottie O. M « 1

Handy, F. T « 1

Ropei , John P Milton 4
Darling, Robt. A Mansewood 5

Clements. Mat! hew Milton 5
Denoon, Geo « 20
Bridgman, Burwell Zimmerman 4
Mowbray, John Wesley Camden East 6

Haydon, James Shirley " 10
Fold, Edward Omagh 15

Fox, Robert " 15

Ratz. John, Kniva 10

Carried, June 6th, A. S. Lown, Chairman.
Read and confirmed this 6th day of November, A.D. 1006.

share.
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of stock and that no agent or sub-agent employed by him accept the same, but
that the conditions set forth in the form of application be adhered to on a cash

basis, unless otherwise specially authorized by the Board.

—

Carried.

Meeting adjourned.

Eead and confirmed this 6th day of November, A.D.
1906.

" A. S. LowN '\

Chairman.

July 4th, 1906

:

A Meeting of the Provisional Board of Directors was held at the office of the

Bank, 118 King St. West, Toronto, Wednesday, July 4th, 1906, at 2 p.m.
Members all present.

The Chairman read a letter from Urquhart, Urquhart & McGregor re taking
of notes in payment of stock.

Moved by Dr. John Ferguson, seconded by James Gallagher, That in con-

sideration of the letter of Messrs. Urquhart, Urquhart & McGregor, regarding
the acceptance of notes on subscriptions of stock, the resolution of 23rd June, 1906,
calling for the selling of stock on a cash basis be repealed.

—

Carried.

Moved by Dr. John Ferguson, seconded by John Watson, That the sum of

ten thousand dollars ($10,000.00) on account of commissions for the sale of the

Capital stock of the Bank be paid to Mr. W. E. Travers.

—

Carried.

Moved by Dr. John Ferguson, seconded by Alex. Fraser, That all cheques on
the Traders Bank of Canada issued by the Farmers Bank of Canada be counter-

signed by W. E. Travers.

Moved by Dr. John Ferguson, seconded by John Watson, That the agreement
entered into this day between W. E. Travers, C. H. Smith, and Messrs. Watson,
Gallagher, Lo"«ti, Ferguson and Fraser be confirmed and signed.

—

Carried.

Moved by John Watson, seconded by Jas. Gallagher, That Messrs. Lown,
Gallagher, Ferguson and Fraser, or a majority of them, be an Executive Com-
mittee of the Board to make allottments of stock.

—

Carried.

Moved by Dr. John Ferguson, seconded by John Watson; That the Chair-

man of the Board, the Secretary Treasurer of the Board, and W. E. Travers, Gen-
eral Manager, be authorized to endorse all notes made in favor of the Bank, for

the purpose of raising money to make deposits with the Treasury Board of the

Dominion Government.

—

Carried.

Moved by Dr. J. Ferguson, seconded by A. Fraser, That the following stock is

hereby allotted to the following shareholders:

—

Logie, James Nassagaweya 5 shares. $500
Bowman, Wm Georgetown 5

" 500
McCullough, Roberto « 5

" 500
Brown, Robert L « 60 "

5,000
Lindsay, James R * 5 " 500
Edmonstone, James Balaclava 4 " 400
Peddie, John Milton 5

" 500
Peddie, James « 5

" 500
Elliott, Robert A « 5

" 500
Leslie, J. T Norval 2

" 200
Bingham, John Georgetown 1

" 100
Wilson, W. G Ashgrove 5

" 500
Laird, George. . . .^ « 10

"
1,000

Kennedy, George A Milton 10 "
1,000

McCann, Mrs. Rebecca Omagh 5 " 500
McCallum, M Ashgrove 2

" 200
Chisholm, Leonard W Limehonse 1

" 100
Hoare, William Glenwilliams 5

" 500
Bennett, David H Zimmerman 10

" 1,000
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Davis, Chas. G Freeman lO^shares $1,000

Cartwright, John A Zimmerman 10 "
1,000

Cummins, Albert G Burlington 5
" 500

Sinclair, David Freeman 5
" 500

Scott, Alexander P Brampton 2
" 200

Siple, Richard A Burgessville 2
" 200

Griffin, Joshua A " 2
" 200

Chapman, John A Sandwich 25 " 2,500

Burland, G. B Montreal 150
||

15,000

Johnston, Harry F Boyne 2
" 200

Fox, Robert W Omagh 10
" 1,000

Hamilton, Alice Milton 10
" 1,000

Hume, Robert « 10
« 1,000

McLean, William « 5
" 500

McLean, Mrs. Margaret D " 5
" 500

Shortreed, Walter " 10 "^ 1,000

Ross, Andrew J Nairn 2
" 200

Arnold, Mrs. Agnes Kingsville 3
" 300

Chapman, H. H Brantford 1
" 100

Amey, Elgin B Camden East 2
" 200

Stover, Lewis H « • 10
«

1,000

Dickson, Alexander " 4
" 400

Stedman, Nathaniel " 5
" 500

Parrott. Herman H " 4
" 400

Lynch, Mnchael J Kingston 5
" 500

Haydon, JamesA Camden East 4
||

400

Osborn, Miss Annie Glenwilliams 1
" 100

Sloan, William J " 5
'^|

500

Johnston, Mrs. Caroline J Boyne 1
" 100

Peddie, James G Milton 5
'' 500

Porter, Alexander Omagh 5
" 500

Foster, Hy. A Lowville 15
" 1,500

Gunby, Burdge Kilbride 50 "
5,000

Scott, Mary Moore Milton 20
"

2,000

Walker, Wm. D " 1
^

100

Downs, Edward W Drumquin 25
"

2,500

Porter, Alexander Omagh 5
" 500

Cartwright, Alfred Zimmerman 10 " 1,000

Sinclair, Wm. G " 50
||

5,000

Edmonstone, James Balaclava 2
" 200

Ford, Edward Omagh 10
" 1,000

Ford, David F Milton 10
" 1,000

Anderson, Robert K « 10
" 1,000

Grigg, EmmaH New York 1
||

100

Brough, James Springford 5
" 500

Brough, Mrs. Ida L " 2
" 200

Randall, Miss Claretta " 2
" 200

Fuller, E Thomhill 5
" 500

Smith, Mathew W " 10
^

1,000

Sackrider, Charles Burgessville 1
" 100

Allin, Jesse Holbrook 10
||

1,000

Topham, John Burgessville 2
||

200

Sutherland, Mrs. Sarah E Leamington 2
" 200

Ross, A. J Nairn 1
||

100

Marshall, James Glasgow 5
|^

500

Ferguson, George " 15 '^ 1,500

Murray. John '. Embi o 5 500

Murray, George " • 10
" 1,000

SouthcotT,J Grand Bend 1
" 100

Travers, W. R Toronto 50
" 5,000

Lindsay, W.J « 50 « 5,000

Carried, July 4th, A, S. Lown, Chairman.

Read and confirmed this 6th day of November, A.D. 1906.

" A. S. Lown ",

Chairman.
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July 9th, 1906

:

A Special Meeting of the Provisional Board was held at their office, 118 King
St. West, Toronto, Monday, July 9th, 1906, for the purpose of allotting stock.

^Members present : A. Fraser, James Gallagher, Dr. Ferguson and A. Lown.
Moved by A. Eraser, secondefl by James Gallagher, That the following stock

is hereby allotted to tbu i'ullowiiig shareholders:

—

Stork, Ira A M no Mills 1 share SlOO
Richardson, J. W G! nwilliams 10 " 1,000
Standish, James L F.s jiesing 1 " 100
Near, Frederick S B Jlinafad 3 " 300
Iloare, Sarah (

",1 mwilliams 4 " 400
Brown, John K G :!orgeto\\ii 20 " 2,000
McDonald, John Acton 2 " 200
McDonald, Alexander " 3 " 300
Campbell, John Glenwilliams 3 " 300
Stalker, John Acton 2 " 200
Devean, Nathan N Toronto 200 " 20,000
Bowland, Bessie K Walkerton 10 " 1,000
Thompson, David " 20 " 2,000
Ford, Mary E Omagh 2 " 200
Ford, Ida A « 5 " 500
Robinson. Margaret R " 5 " 500
Cowan, Charles W BalljTnote 1 " 100
Xorris, Henry Alliston 5 " 500
Elliott, Thos Lowville 10 " 1,000
Robinson, George Omagh 10 " 1,000
Alwin, Charles S Freeman 10 " 1,000
Downs, Albert J Drumquin 25 " 2,500
Sinclair, Wm Zimmerman 50 " 5,000
Ford, David F Omagh 15 " 1,500
Tullis, Harry P Glasgow 5 " 500

Carried, July 9th, A. S. Lown, Chairman.

Read and confirmed this 6th day of November, A.D. 1906.

" A. S. Lown ",

Chairman.

June 12th, 1906

:

A Special Meeting of the Provisional Directors was held at their office, 118
King St. West, Toronto, Thursday, July 12th, 1906, at 10 a.m., for the purpose
of allotting stock.

Members present: Dr. Ferguson, Alex. Fraser and A. S. Lown.
Moved by Dr. Ferguson, seconded by A. Fraser, That the following applica-

tions for stock in the Farmers Bank of Canada be, and are hereby, allotted

:

Starret, Margaret J Glenwilliams 1 share $100
Simpson, Robert Kilbride 10 " 1,000
Simpson, Mary Ann " 5 " 500
Phillip, Annie " 2 " 200
Bell, Robert Zimmerman 10 " 1,000
Eaton, Allan Mt. Nemo 100 " 10,000

Carried, July 12th, A. S. Lown, Chairman.

Eead and confirmed this 6th day of jSTovember, A.D. 1906.

"A. S. Lowx
Chairman.
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July 16th, 1906:

A Special Meeting of the Provisional Directors was held at their office, 118

King St. West, Toronto, Monday, July 16th, 1906, at 10 a.m., for the purpose

of allotting stock.

Members present: Dr. J. Ferguson, A. S. Lown and James Gallagher.

Moved by James Gallagher, seconded by Dr. Ferguson, that the following

stock is hereby allotted to the following shareholders:

—

Freeman, J. G Boxgrove 3 shares. S300
Newman, R. A Detroit, Mich 50 "

5,000

Freeman, Helen Boxgrove 10 "
1,000

Thompson, Agnes Terra Cotta 14 "
1,400

McMillan, Harriet L Westmoimt, Que 5
" 500

Rae, James Malcolm 10 "
1,000

Rae, Alexander " 10
"

1,000

Rae, Betsv " 10 "
1,000

Findlay, Robt " 3
" 300

McDonald, John Markham 5
" 500

Carried, July 14th, 1906, A. S. Lown, Chairman.

Read and confirmed this 6th day of November, A.D. 1906.

"A. S. Lown",
"

Chairman.

July 23rd, 1906 :—

A Special Meeting of the Provisional Directors was held at their office, 118

King Sfc. West, Toronto, Monday, July 23rd, 1906, at 10 a.m.. for the purpose of

allotting stock.

Members present : A. S. Lown, Dr. Ferguson and James Gallagher.

Moved by Dr. Ferguson, seconded by James Gallagher, That the following

applications for stock in the Farmers Bank of Canada be, and are hereby, allotted

:

Meyer, Pauline V Toronto 10 shares. $1,000
Pfister, John « 10 " 1,000
Sinclair. Grant W Zimmerman 10 " 1,000
Krupp, Samuel Caro. Mich 4 " 400
Shreve, MaryL " 2 " 200
McClure, Samuel Glenwilliams 5 " 500
Cook, Thos Ballinafad 1 " 100
Tolton, James Walkerton 5 " 500
Little, John D " 10 " 1,000

Robb, Elsie St. George 5 " 500
Robb, Wm " 20 " 2,000
McKechnie, John Ballinafad 1 " 100
Morrison , Alfred Ashgrove 1 " 100
Morrison, Hugh " 5 " 500
Near. Martin L Erin 10 " 1,000
Hanna, Wm " 2 « 200
Murray, George St. Andrews 5 " 500
Thompson, Elizabeth S Ballinafad 15 " 1,500

Carried, July 23rd, 1906, A. S, Lown, Chairman.

Read and confirmed this 6th day of November, A.D. 1906.

A. S. Lown
Chairman.
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July dlst, 1906:

A Special Meeting of the Provisional Directors was held at their oflBce, 118
King St. West, Toronto, Tuesday, July 31st, 1906, at 10 o'clock a.m., for the
purpose of allotting stock.

Members present : A. S. Lown, Dr. Ferguson, Alex'r Fraser.

Moved by Dr. Ferguson, seconded by Alex. Fraser, That the following stock

is hereby allotted to the following shareholders:

—

Wait, Christina St. George 10 shares. $1,000
Sager, Sarah « 10 " 1,000
Appleyard, Thomas Georgetown 1 " 100
Appleyaid, Albert " 1

"'
100

Curry, Eliza R Esquesing 1 " ICO
Dmny, Jos. Henry Ballinafad 5 " 500
Kennedy, Paul S Acton 2 " 200
Arkell, Peter Teeswater 1 " 100
Wharton, Miss E " 3 " 300
Thomson, Malcolm Walkerton 5 " 500
AUin, Jesse Holbrook 5 " 500
Allin, Hiram Ostrander 5 " 500
Allin, Nellie « 5 " 500
Clement, Ethel P Burgessville 1 " 100
Topham, John " 1 " 100
Corless, John George " 1 " 100
Burgess, Charles E " 1 " 100
Burwell, Mrs. Matilda London 6 " 600
Burwell, Edward " 10 " 1,000
Baskett, Sarah Ballymote 1 " 100

Carried, A. S. Lown, Chairman.
Eead and confirmed at meeting held November 6th, 1906.

''A. S. Lown",
Chairman.

August 13th, 1906:

A Special Meeting of the Provisional Directors was held at their office, 118
'King St. \Yest, Toronto, Monday, August 13th, at 10 o'clock a.m., for the purpose
of allotting stock.

Members present: A. S. Lown, Dr. Ferguson, Alex'r. Fraser.

Moved by Dr. Ferguson, seconded by Alex. Fraser, That the following stock

is hereby allotted to the following shareholders:

—

Green, A. E St. George 4 shares. S400
Kennedy, T. W Acton West 1

" 100
Denny, Margaret Ballinafad 5 " 500
Watson, John Acton West 5

" 500
Lindsay, N. F « 5 " 500
Harris, Wm Milton 5

" 500
Ainslie, M. F Diumbo 2 " 200
Ainslie, Mary J « 2

" 200
Golding, Henry IngersoU 10 "

1,000
Kiimey, Louis B Diumbo 4 " 400
Weir, Andrew Masonville 2 " 200
Appleyard, Albert Georgetown 5

" 500
Lindsay, Jessie E " 1

"
100

Gillson, Thos Masonville 5 " 500
Monkman, John A Toronto 6 " 600
Collins, Sophronia D St. Geoige 1

" 100
Couslon, John Hornby 1

" 100
Stafford, Wm Wallacetown 2 " 200
Bobier, Alfred F Port Talbot 2 " 200
Telford, John Wallacetown 2 " 200
Barber, Jessie Fingal 2 " 200
Turner, James « 1

" 100
Fulton, Velma « 1

" 100
Carbutt. Robert Wallacetown 1

" 100
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Page, Wm Fingal
Tubby, Everett H "

Edmonds, Geogre "

Keohler, Edward Tyrcormell
Crane, James W Wallacetown
Brush, H. D Fingal
Casey, Thos "

Cameron, John A Wallacetown
Stevenson, Wm. E Fingal
Docker, Anna F Wallacetown
Barnum, Wm. H Button
Bobier, James Wallacetown
Clay, CleveB "

Watkins, James Port Talbot
Fitch, Wm "

Burwell, Samuel L Fingal
Barnes, Martha Ash
Husband, George E "

Horn, Thos "

Husband, Robt. W "

Whitham, S. F Brantford
Shaver, William J Toronto
Shaver, Arthur R "

Hoover, A. H.

825

shares

10

'.'.'.'.'.'.'.'.'.'.'.'.'.
10

20
20
10

50
Graham. Wm. A Wallacetown 1

Bovier, Richard .Port Talbot 1

Di omyole, Harry Wallacetown 1

Carried, A. S. Lown, Chairman.
Eead and confirmed at meeting held November 6th, 1906.

"A. S. Lown"

$ 100
100
100
100
100
100
100
100
100
300
100
100
100
100
100
200
100

1,000
100

1,000

2,000

2,000
1,000

5,000
100
100

100

Chairman.

August 21st, 1906:

A Special Meeting of the Provisional Directors was held at their office, 118

King St. West, Toronto, Tuesday, August 21st, 1906, at 11 o'clock a.m., for the

purpose of allotting stock.

Members present : A. S. Lown, Dr. Ferguson, and Alex. Fraser.

Moved by Dr. Ferguson, seconded by Alex. Fraser, That the following stock

be, and is hereby, allotted to the following shareholders:

Bobier, Joseph Button 5 shares.

Weeks, Henry Palermo 10 "

Foster, Thomas Brantford 3
"

Hazell, Horace Hamilton 5 "

Irving, W. A Tansley 5
"

Townsend, Josiah Terra Cotta 1
"

Nixon, John F Ashgrove 2 "

McKerlie, Marshall Pt. Nelson 40 "

Hartmaim, Chas. H Hamilton 2
"

Gow, Peter Wallacetown 1

Bobier, Bavid Pt. Talbol 2

Garner, Thos Palermo 5
Burtch, Bavid * 4

Burtch, MaryJ " 2
Bearling, John " 1

Kirkpatrick, Wm Burgessville 1

Thompson, Annie S Ashgrove 2
Morrison, Loretl a " 2
McKee, George Wallacetown 1

Blue, Bugald « 1

Carried, August 21st, A. S. Lown, Chairman.
Eead and confirmed at meeting held November 6th, 1906.

1,000

300
500
500
100
200

4,000
200
100
200
500
400
200
100
100
200
200
100
100

"A. S. Lown
Chairman.
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September Uh, 1906

:

A Special Meeting of the Provisional Directors was held at their office, 118

King St. West, Toronto, Wednesday, September 5th, 1906, at 2 o'clock p.m., for

the purpose of allotting stock.

All members present.

Moved by J. Watson, seconded by Dr. Ferguson, That the Chairman is hereby

authorized to give the necessary authority to W. E. Travers to insert the notice

required by the Banking Act in such newspapers as are necessary calling a meet-

ing of the subscribers of the Farmers Bank of Canada for the purpose of organi-

zation as soon as the Government deposit has been made and to do all other such

acts as are necessary to call such meeting.

—

Carried.

Moved by Dr. Ferguson, seconded by A. Fraser, That the following stock is

hereby allotted to the following shareholders

:

Bobier, Joseph Button 5 shares. S500
Heeks, Henrv Palermo 10 " 1,000
Foster, Thomas Brantford 3

" 300
Hazell, Horace Hamilton 5 " 500
Irving, W. A Tanslev 5 " 500
Townsend, Josiah Terra Cotta 1

" 100
Nixon, John F Ashgrove 2 " 200

This stock was McKerlie, Marshall Pt. Nelson 40 "
4,000

allotted on Aug. Hartmann, Chas. H Hamilton 2 " 200
21st, 1906, as Cow, Peter Wallacetown 1

" 100
well as on this Bobier, David Pt. Talbot 2

" 200
date Garner, Thos Palermo 5 " 500

Burtch, David " 4 " 400
Burtch, Marv J « 2

" 200
Dearling, John « 1

" 100

Kirkpatrick, Wm Burgessville 1
" 100

Thompson, Annie S Ashgrove 2 " 200
Morrison, Loretta " 2

" 200
McKee, Geo Wallacetown 1

" 100

Blue, Dugald « 1
" 100

McGeachy, John A lona 4

Patterson, Lewis Palermo 3

Alexander, John " 8

Wood, Wilis " 1

Wilkinson, Geo. H " 1

Allotted on Bennett, Wm. J Dundas 5

Sept. 5th. McCallum, Dugald Adrian 2

Church, Ephraim lona 1

Preston, Bert. C Armada 5

Wettlaufer, John B. R Palermo 2

Turner, Frank Bracondale 10

Bobiei , Sarah J Port Talbot 1

Edmimds, Geo. and Cora. . .Fingal 1

Brush, Heishel D " 1

Carried, September 5th, 1906, A. S. Lown, Chairman.

Eead and confirmed at meeting held November 6th, 1906,

" A. S. Lown ",

400
300
800
100
100
200
100
100
500
200

1.000

100
100,

100

Chairman.

September 24:th, 1906:

The regular meeting of the Provisional Directors was held at their office, 118
King St. West, Toronto, Monday, September 24th, 1906.

Members present: A. S. Lown, Dr. Ferguson and James Gallagher.
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Moved by James Gallagher, seconded by Dr. Ferguson, That the following

stock is hereby allotted to the following shareholders:

McCallum, Dugald Adrian, Mich 1 share. $100
Taylor, Geo. E Paris, Ont 5 " 500
Bobier, Harry Pt. Talbot 1

"
100

Mclntyre, Duncan Fingal 1
"

100
Anderson, Martha " 2 " 200
Bobier, A. F Pt. Talbot 3

" 300
Edmonds, Geo. and Cora Fingal 3 "

300
Casey, Thomas " 1

"
100

Mclntyre, Donald Boxall 2 " 200
Mitchell, Thomas Ash 1

" 100
Newman, Walter T Vancouver, B.C 5

" 500
Burwell, Edward London 90 "

9,000
Mclntyre, Colin A Fingal 2 " 200
Bobier, Sarah Jane Pt. Talbot 1

" 100
Strong, George Wallacetown 1

" 100
Bobier, Hattie Pt. Talbot 5 " 500
Davison, Mathew Flint, Mich 50 "

5,000
Smith, Flint P « 50 «

5,000

Carried, A. S. Lown, Chairman,
Read and confirmed at a meeting held November 6th, 1906.

A. S. Lown ",

CJiairmdn.

October 8th, 1906:

The Special Meeting of the Provisional Directors was held at their offices,

118 King St. West, Toronto, October 8th, 1906.

Members present: Messrs, A, S, Lown, Dr, Ferguson, James Gallagher, J.

Watson and Alex. Fraser.

Moved by Dr. Ferguson, seconded by James Gallagher, that the following

stock has hereby been allotted to the following shareholders

:

Cook, Edward Leamington 3 shares. $300
Cook, Richard « 2 " 200
Walker, Peter M Milton 1 ' " 100
Stewart, N " 25 "

2,500
Murray, James Mansev/ood 2.5

" 2.500
Hirst, Edward Campbellville 10 "

1,000
Cimningham, Lizzie Hornby 3

" 300
Coulson, Maggie " 1

" 100
Elsley, Chas. A Campbellville 5 " 500
Menzie. Robert L Kelso 1

"
100

Menzie, Wm " 1
"

100
Weir, Eliza A " 5 " 500
Cairns, Samuel Campbellville 2 " 200
Miller, John Leamington 5 " 500
Sproul, Mrs. Wm Acton 3 " 300
Hanley, John Milton 1

"
100

Honeywill, Ernest Ballinafad 25 "
2,500

McClure, Samuel Glenwilliams 5 " 500
Sproul, William Acton 3 " 300

Carried, A. S. Lown, Chairmau.

Moved by James Gallagher, seconded by John Ferguson, That the Provi-

sional Directors execute a power of Attorney to W, R, Travers for the purpose of

endorsing all notes in their names as Provisional Directors, and of signing their
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names to a note or notes for the purpose of raising funds to put up the Deposit

with the Government, and we authorize the Secretary to hand over all notes to

"W, R. Travels for the said purpose.

Carried, A. S. Lown, Chairman.
Read and confirmed at meeting held November 6th, 1906.

" A. S. Lowx ",

Chairman.

October 2Uli, 1906:

A Special Meeting of the Provisional Directors was held at their offices, 118

King St. West, Toronto, October 26th, 1906.

Members present: Messrs. A. S. Lown, Alex. Fraser, James Gallagher and

Dr. Ferguson.

Moved by James Gallagher, seconded by Mr. Ferguson, that the following

list of shares be, and are hereby, allotted:

—

(

Stair, Fred Waldo Toronto 100 shares. $10,000
Bastedo, Ida A Milton 5

" 500
Haist, Aaron Y Stratfoid 4 " 400
Ford, James Omagh 2 " 200
Snelgrove, Emmett W Brighton 10 "

1,000

S\Tnons, Wm. L Toronto 10 "
1,000

Patterson. Ernest Palermo 1
" 100

Beaty, EUaM Milton 2 " 200
Bobier, Jos. or Jane Dutton 5 " 500
Dewar, John Fingal 1

" 100
MeCurdy, Robert Hornby 1

« 100
Brill, S. R Teeswater 2 " 200
Davidson, J. A Milton 1

" 100
Campbell. A Mountsberg 2 « 200
Bealtie, M Campbellville 5

" 500
Lindsay, W. J Toronto 500 "

50,000

Carried, A. S. Lown, Chairman.

Read and confirmed at meeting held ISTovember 7th, 1906.

"A. S. Lown
Chairman.

Toronto, October 30th, 1906.

A Meeting of the Provisional Directors of the Farmers Bank of Canada was
held in the Provisional office of the Bank, Toronto, October 30th, 1906, at 2.30

p.m.

Present: A. S. Lown, Chairman; John Ferguson, James Gallagher, John
Watson, Alexander Fraser.

The resignation of C. H. Smith as Secretary and Treasurer was handed in.

Carried, October 20th, 1906, A. S. Lown.
Moved by John Ferguson, seconded by Jas. Gallagher, That the resignation

of C. H. Smith be and is hereby accepted, and that "W. R. Travers be and is hereby

appointed Secretary-Treasurer of the Provisional Board of the Bank. Carried

unanimously, October 30th, 1906, A. S. Lown, Chairman.
Moved by James Gallagher, seconded by John Ferguson, That the salary of

C. H. Smith be paid up to date. Carried, October 30th, 1906, A. S. Lown,
Chairman.
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Moved by John Ferguson, seconded by Jas. Gallagher, That the previous reso-

lution authorizing A. S. Lown, C, H, Smith and W. E. Travers to sign all checks

and endorse all items on the Traders Bank of Canada, is hereby rescinded, and in

substitution thereof that A. S. Lown, W. R. Travers, be and are hereby given full

authority to sign checks in the name of The Farmers Bank of Canada and endorse
all items intended for deposit in The Traders Bank of Canada. Carried, October
30th, A. S. Lown, Chairman.

Eead and confirmed at meeting held November 6th, 1906.

" A. S. Lown ",

Chairman.

A special meeting of the Provisional Board of the Farmers Bank of Canada
was held in their office. No. 118 King St. West, Toronto, Tuesday, November
6th, 1906, at 2 p.m.

Present: Dr. Ferguson, James Gallagher, Alexander Fraser, A. S. Lown and
John Watson.

Moved by Alexander Fraser, seconded by Dr. Ferguson, that all the minutes
between November 7th, 1905, and October 30th, 1906, be and are hereby confirmed.—Carried unanimously.

Moved by Dr. Ferguson, seconded by James Gallagher, that the accounts as

shown in the books at the time of C. H. Smith's resignation as Secretary, be hereby

accepted.

—

Carried.

Meeting adjourned.

EXHIBIT 10.

Copy of Minute hook of directors of Farmers Bank.

MINUTES OF MEETING of the Subscribers to the Capital Stock of THE
FARMERS BANK OF CANADA held pursuant to notice, at their offices, in the

Stair Building, Adelaide and Bay Streets, Toronto, November 26th, 1906, at

10.00 a.m.

The following subscribers were present in person:

—

Lown, A. S Toronto
Richardson, Reverend George "

Munro, Col. James "

Devean, N. M "

Gilchrist, John "

Luxton, A. G. H Milton,
Nelson, John H Kingsville,

Fox, Robert W Omagh,
Fitzgibbon, J. G Toronto,
Shaver, A. R
Travers, W. R "

Sorowl, William Acton,
McDonald, Alex "

Lindsay, N. F "

Hunter, W. H Toronto,
Nesbitt, Dr. W. Seattle "

Clements, Matthew Milton,
Wilson, Mrs. M. E Weston,

)nt.
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Freeman, J. G Box Grove, Ont 3 shares
Freeman, Helen « " 10 "

Lindsay, W. J Toronto, " 550 "

S>Tnons, W. L « " 10 "

Macorquodale, D. S " " 1
"

« F. D " " 1
"

Raydon, James A Camden East, " 4 "

Ellis, George Toronto, " 5
"

Davis, C. G Burlington, " 10 "

Hotson, Dr. Alex Parkhill, " 15 "

McLennan, Col. R. R Coi nwall, " 50 "

Webb, Thomas Brighton, " 10 "

Hecks, Henry : Palermo, " 10 "

Harris, Miss Toronto, " 2 "

Wood, W. R " « 1
"

Macorquodale, B. D " " 1
"

Smith, M. W Thornhill, " 10 «

Sutherland, Dr. George Embro, " 10 "

Fuller, Eliab Thornhill, « 5 "

McCuIlough, R. C Georgetown, " 5 «

Stair, F. W Toronto, " 100 «

Scott, W. N Milton, " 50 "

Bradley, A. B " « 10 "

Irving, John " " 5 "

Darrah, Robert " " 10 "

Porter, Alexander Omagh, " 5 "

Sinclair, W. G Zimmerman, " 100 "

Bastedo, IdaA Milton, " 5 "

Scott, Mary Moore " " 30 "

Hollinrake, C. E " " 5 "

Elliott, J. W " " 5 "

Elliott, William " « 5 «

Cunningham, Mrs Hornby, " 3 "

Moffat, James Kelso, " 10 "

Anderson. R. K Milton, " 10 "

Lindsay, J. R Georgetou-n, " 5 "

Husband, R. W Ash, « 10 "

Bennett, D. H Zimmerman, '• 10 "

Morrison, Hugh Ashgrove, " 5 "

Bell,GeorgeA Lowville, " 10 "

Leslie, R. F G-orgetown, " 10 "

Monkman, John Toronto, " 6 "

McColl, H. A Milton, " 10 "

Bowman, William Georgetown, " 5 "

Hunter, F Norval, " 10 "

Anderson, Dr Milton, " 10 "

Hyatt, William Norval, " 10 «

Downs, William Drumquin, " 25 "

Ford, D. F Omagh, " 25 "

Noble, Rob'^rt Norval, " 30 "

Ford, John F Omagh, " , . . . 5'J
«

representing 1807 Shares of the Capital Stock, and the following subscribers were
present by proxy:

—

Travers, W. R Toronto,
Lindsay, W.J "

Munro, Col. James Munro,
Noble, Robert Norval,
Lown, A. S Toronto,
Shaver, A. R «

3401

The General Manager called the Meeting to order and, npon the motion of

A. S. Lown, seconded by Col. James Munro, Dr. W. Beattie Nesbitt was elected

Chairman of the meeting.
The Chairman called upon the meeting to elect its Secretary, whereupon

General Manager W". E. Travers was appointed Secretary of the meeting.

Ont
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The Chairman stated that the purpose of the meeting was to organize the

Farmers Bank of Canada, in accordance ^yith the Banlc Act, and called upon the

Secretary to read the notice convening the Meeting. This Notice is as follows :

—

THE FARMEES BANK OF CANADA.

To the subscribers of the capital stoch of—

1 The Farmers Bank of Canada.

Public Notice is hereby given that a Meeting of the subscribers of the capital

stock of The Farmers Bank of Canada will be held on Monday, the twenty-sixth

day of November, 1906, at ten o'clock in the forenoon, at Room 103, Stair Build-

ing, corner Bay and Adelaide Streets, in the City of Toronto, in the Province of

Ontario. The business of the Meeting will be :

—

To determine the day on which the Annual General Meeting of the Bank is

to be held.
,

To elect such member of Directors duly qualified under the Bank Act as the

subscribers may think necessary, who shall hold office until the Annual General

Meeting of the year next succeeding their election.

To fix the quorum for a meeting of the Directors, which shall be not less than

three.

To fix the Directors' qualifications, subject to the provisions of the Bank Act.

To fix the method of filling vacancies in the Board of Directors whenever the

same occur during each year.

To fix the time and proceedings for the election of Directors in case of the

failure of any election on the day appointed for it.

To determine when to close the Stock Books for subscription of the Bank's

stock by the public at par.

To prescribe the record to be kept of proxies and the time, not exceeding

thirty days, within which proxies must be produced and recorded prior to any sub-

sequent meeting in order to enable the holder to vote thereat.

And to regulate such other matters by by-laws as the Shareholders may
regulate, pursuant to the terms of section 18 /of the Bank Act.

By order of the Provisional Directors.
,

^

W. E. Travers,
,

Provisional General Manager.

C. H. Smith,

Provisional Secretary of Board of Directors.

The Farmers Bank of Canada,

Dated at Toronto, October 23rd, 1906.

The Secretary also read his declaration as to the giving of the notice in

accordance with the Bank Act, which declaration is as follows :

—

PROVINCE OF ONTARIO, ) m ^-^
COUNTY OF YORK. j

^

In the matter of the Bank Act and of The Farmers Banl^ of Canada: I,

William E. Travers, of the City of Toronto, in the County of York, Provisional

General Manager of the Farmers Bank of Canada, do solemnly declare:
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1. That the notice, copy of which is attached hereto, marked " Exhibit A "

to this my declaration, appeared in the following issues of The Toronto Daily
Globe, October 22, 23, 24, 25, 26, 27, 29, 30, 31, November 1, 2, 3, 5, 6, 7, 8, 9, 10,

12, 13, 14, 15, 16, 17, 19, 20, 21, 22, 23, 24, 26.

2. That the said notice also appeared in The Canada Gazette of October 27,

November 3, 10, 17, 24.

3. That the said notice also appeared m The Toronto Daily Mail and Empire
on the same dates as those of The Toronto Daily Globe.

4. The copy of the said notice was sent by post letter pre-paid to each of the

subscribers to the capital stock of the Bank at the address of said subscriber upon
the books of the Bank by depositing same in the post office " Branch B ", Toronto,

on the 22nd day of October, 1906.

And I make this Declaration conscientiously believing the same to be true

and Knowing it to be of the same force and effect as if made under oath and by
virtue of the Canada Evidence Act, 1903.

Declared before me, in the

City of Toronto, in the

County of York, this 26th

day of November, 1906.

Commissioner.

The Chairman read provision of Section 13 of the Bank Act and said the first

business before the Meeting would be to determine the day upon which the Annual
General IMeeting of the Bank is to be held.

,

Upon motion of E. R. McLennan, Seconded by W. J. Lindsay, it was resolved

that the Annual General Meeting of the Bank be held this day, the 26th of

November, 1906, and annually thereafter on the 4th Monday in November in

each year.

The Chairman stated that the next business before the meeting would be to

determine the number of Directors of the Bank and upon motion of N. M. Devean,
seconded by W. L. Symons, it was resolved that the number of Directors of the

Bank be fixed at tvi^elve until further order of the shareholders expressed at a

General Meeting of the Bank.
The Chairman appointed the following to be scrutineers for the election of

Directors of the Bank, namely : J. G. Fitzgibbon, A. R. Shaver and D. S. Macor-
quodale.

The Chairman then announced that he was open to receive nominations in

writing for Directors of the Bank for the ensuing year, when the following

nominations were handed in :

—

Col. R. R. McLennan, Cornwall, Ont.

Col. James Munro, Embro, Ont.

Robert Noble, Esq., Norval, Ont.

Allan Eaton, Esq., Mount Nemo, Ont.

W. G. Sinclair, Zimmerman, Ont.

Dr. W. Beattie Nesbitt, Toronto, Ont.

N. M. Devean, Esq., Toronto, Ont.

John Gilchrist, Toronto, Ont.

The Chairman declared the nominations closed.

The Number of Directors nominated not exceeding the required number, the

Chairman directed the scrutineers to cast ballot for the gentlemen so nominated,
and the scrutineers having reported that the following have received all the votes

cast, the Chairman declared them to be elected Directors of the Bank until the

next Annual General Meeting of the Shareholders of the Bank.
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The said Directors are as follows :

—

Col. E. E. McLennan, Cornwall, Ont.

Col. James Mimro, Embro, Ont.

Eobert Noble, Esq.. Norval, Ont.

Allan Eaton, Esq., Monnt Nemo, Ont.

W. G. Sinclair, Esq., Zimmernah, Ont.

Dr. W. Beattie Kesbitt, Toronto, Ont.

¥. M. Devean, Toronto, Ont.

John Gilchrist, Toronto, Ont.

The Chairman called upon the Secretary to read the report of the Provisional

Directors of the Bank ; which report is as follows :

—

Toronto, November 20th, 1906.

The Provisional Board of the Farmers Bank of Canada desire to make the fol-

lowing report :

—

1. This Bank was duly incorporated by Act of Parliament of The Dominion

of Canada, duly assented to ^on the 18th day of July, 1901, was renewed for one

year from that date, and was afterwards renewed for six months.

2. Owing to certain circumstances over which the Board had no control,

arrangements which the Board had made from time to time to have the Stock of

the Bank duly subscri])ed and the organization completed proved abortive: but on

the 22nd day of Marcli, 1906, the Board entered into an arrangement with Mr.

W. E. Travers by which the sale of the stock and the organization of the Bank
was practically placed in his hands, and the Board are now happy to report that

they are in a position to comply with all the Grovernment requirements, and to ask

the Treasury Board for a license to do business on behalf of The Farmers Bank of

Canada;' and the Board desire earnestly to report that since the Organization of

the Bank and the subscription of the stock Avas placed in Mr. Travers' hands, it

has progressed in the most satisfactory way, and to express their sincere apprecia-

tion of the energy and ability with which he has conducted his duties.

3. Owing to the long time in which the organization of the Bank has been

in progress, the labors of the Board and the expenses of the organization have been
• more difficult and higher than they would have been under ordinary circumstances.

4. The Board have no report in the first place, that they have the sum of

$579,200 bona fide subscribed, and out of the subscriptions thereon, they have paid

into the Treasury Department of Tlie Dominion Government, the sum of $250,000

and that the expenses of the organization iip to date as far as lias been paid by the

Board amounts to the sum of $41,291.

The said Board also desire to submit to the shareholders that as a result of

their labors, they have secured for the subscribers of the Capital stock of the said

Bank, a franchise extremely valuable in their opinion from the facts that in the

future such franchises will be extremely difficult to obtain, and in the second place

from the enormous increase which is equally 'sure to obtain from the increasing

trade, wealth and prosperity of the Country and which must yield to said sub-

scribers both good dividends and increase in the value of their stock provided they

are only loyal to the institution.

All of wliich the Board desire to respectfully submit to this meeting.

After discussion, it was moved by A. S. Lown, seconded by John Gilchrist,

that the said report be received and adopted and that all the acts of the Pro-

visional Directors be hereby confirmed, ratified and approved.

The Chairman said the next order of business was to adopt the Shareholders'

By-laws for the Bank, whereupon the following By-laws were adopted as the By-

-laws of The Farmers Bank of Canada.

1. The number of the Directors of the Bank shall be twelve, and three shall

constitute a quorum.
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No Director shall be entitled to continue in office unless he holds in his o^ti

name and right, and not as a Trustee, or in other representative capacity, at least

$3,000 in the paid up Capital stock of the Bank.
In the event of a Director making a general assignment for the benefit of

creditors, or if his estate is placed in bankruptcy or liquidation under the provi-

sions of any statute relating to bankruptcy or insolvency, such Director shall

forthwith cease to be a Director.

2. The Annual General Meeting of the Shareholders shall be held on the

fourth Monday in November in each year, beginning with the year 1906.

3. If the day fixed for the Annual General Meeting, or for any special

General Meeting of the Shareholders shall fall on a legal holiday, the Meeting
shaU be held on the first day thereafter which is not a legal holiday.

4. If in any year an election of Directors is not made on the day appointed
by this By-law for that purpose by reason of no Meeting of Shareholders having
been called for such day, or for any other reason, such election may take place on
any day thereafter at a Special General ]\Ieeting of the Shareholders to be called

for that purpose.

5. Vacancies in the office of Directors from any cause during the year of

office, may be filled by the remaining Directors from among the qualified Share-
holders of the Bank, at any Meeting of Directors; and Directors so appointed
shall hold office until the next General Meeting of Shareholders.

6. All proxies of Shareholders intended to be available for voting at Meet-
ings of the Shareholders shall be in such form as the Directors prescribe, and
shaU be deposited with the Head Office of the Bank and recorded ten days prior to

the first Meeting of Shareholders at which it is intended to make use of some.

Otherwise the constituent shall not be entitled to use the same at such Meeting.

7. The President, Vice-President and other. Directors of the Bank shall

receive such remuneration for their services as may be determined from time to

time by the Board of Directors.

8. The amount of discounts or loans which may be made to Directors of the

Bank either jointly or severally or to any firm in which any of the Directors is

interested shall not exceed at any one time 5% of the said paid up capital of the

Bank; and the amount of discounts or loans which may be made to any firm or

person, or any shareholder or corporation, shall not exceed in the case of any such
firm, person or corporation, the sum of $10,000 until otherwise ordered by the

Board of Directors.

9. The Head Office of the Bank, as well as each Branch of the Bank shall

be inspected at least once in each year by the Officer of the Bank appointed for

such purpose, and it shall be the duty of the General Manager, after recei\'ing

each and every report of the said Inspector, to lay such report before the Directors

at the first Meeting of the Board of Directors of the Bank that may take place

thereafter, and the action of the Board of Directors upon such report shall be duly
entered in the Minutes of the Board.

10. The Board of Directors may at any time establish in connection with
the Bank and its officers and Servants and upon such terms and conditions as the
said Board may see proper, a Guarantee Fund for the Bank, and a Pension Fund
and an Insurance Fund in connection with the said Bank, and they may
appropriate to such funds or any of them, such portion of the undi\aded profits of

the Bank in any year, as the said Board may see proper.

11. The Stock Book for Subscription to the capital stock of the Bank at par
shall be opened and kept open until the sum of $500,000 has been paid into the
Capital of the Bank or until closed by order of the Board of Directors.

Upon motion of J, S. Ellis, seconded by A. S. Lown, the Meeting then
adjourned.

"W. Beattie Nesbitt", President.

"W. R. Travees", General Manager.
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MINUTES OF THE FIRST MEETING of the Directors of THE
FAEMEES BANK OF CANADA, held following the General Meeting of the
Shareholders, at the oflBces of tlie Bank, in the City of Toronto, November 26th,
1906.

The following Directors were present:

—

Col. E. E. Mo Lennan^ Cornwall, Ont.

Col. James Muneo, Embro, Ont.
Egbert Noble, Esq., Norval, Ont.

Allan Eatoist,, Esq., Mount Nemo, Ont.

W. G. Sinclair, Esq., Zimmerman, Ont.
Dr. W. Beattie Nesbitt, Toronto, Ont.

N. M. Devean, Esq., Toronto, Ont.

John Gilchrist, Esq., Toronto, Ont.

The Directors proceeded to ballot for President, and Vice-President, where-
upon Dr. W. Beattie Nesbitt was elected President of The Farmers Bank of Can-
ada, and Col. James Munro was elected Vice-President. On motion, Col. E. E.
McLennan was imanimously elected Hon. President, and Dr. A. Groves, of
Fergus, a Director.

The following By-Laws were adopted as the By-Laws of the Board of

Directors :

—

1. For the transaction of business, the Bank shall be opened and kept open
daily from 10 a.m., to 3 p.m., except on Sundays and legal holidays; and except

also on Saturdays or such other day in the week as may be found more convenient,

when the hour of closing may be such hour not earlier than noon, as the General
Manager inay decide.

2. The Directors shall hold not less than one regular monthly meeting; on
the third Wednesday in each month, at 2 p.m., and the President, or, in his

absence, the Vice-President, may direct the General Manager to call an extra

Meeting at any time when either of them is of the opinion that such a Meeting is

necessary.

3. No Director shall be present at the Board at the discussion of any matter
in which he or any partnership of which he may be a member, shall be pecuniarly
interested, except at the request of the Board: nor shall his vote be taken thereon.

4. Every Director and every person in the service of or connected with the

Bank shall consider himself bound to secrecy as to every thing that takes place at

the Bank: and shall on no pretence whatever, unless authorized by the Board of

Directors, give any information relative to any transaction, or account at, or in

the books of the Bank.
5. The General Manager shall cause Minutes to be regularly kept of all the

proceedings of the Board of Directors : and at each Meeting of the Board, the first

order of business shall be the reading and confirmation or correction of the
Minutes of the preceeding Meeting.

These shall then be signed by the President or Vice-President, or the Director

who may be acting as Chairman for the time being, and countersigned by the
General Manager.

6. The Common Seal shall remain in the Bank in the custody of the General
Manager, wlio shall affix it to aU documents requiring the Seal of the Corporation,

and such documents shall then be signed by the President, or Vice-President and
General Manager. And every document to which the Seal of the Bank shall be

affixed shall be reported to the Board at its next following session.

7. In the absence of the President aU the powers and duties appertaining to

his office shall be exercised and performed by the Vice-President; and in the

absence of both President and Vice-President, by a Director appointed by the

Board for that purpose.
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8. It shall be the duty of the General Manager to present to the Directors

at every monthly Meeting, an exhibit of the state of the Bank.
9. The General Manager shall cause the several persons under him in the

service of the Bank to attend to and execute their respective duties in conformity

with such rules and regulations as the Directors or General Manager may from
time to time prescribe. He shall report to the Board any delinquency or mis-

conduct on the part of any officer of the Bank, pending action of the Board.

10. It shall be the duty of the General Manager to require from every officer

or employee of the Bank a surety bond for due and faithful performance of his

duties. The President shall retain in his custody the bonds given by the General

Manager, and the General Manager's assistant.

11. It shall be a term of the employment of every person in the ser\dce of

the Bank that before entitled to leave the same he shall give the Bank three

months' notice in writing of such intention; and it shall be competent for the

Directors to put an end to the engagement of any person in the service of the

Bank, either by giving him three months' .notice in writing to that effect, or by
paying him a sum of money equal to three months' salary in lieu of such notice.

And also that in case of neglect, breach of duty, or other misconduct, on the part

of any person in the service of the Bank, the Directors may summarily dismiss

him without any previous notice ; and in such case the salary of the person dis-

missed shall be paid up to the time of his dismissal only, unless he be indebted to

the Bank, in which case any balance due him for salary or otherwise shall be

placed to the credit of his debt.

12. It shall be a further term of employment of any person in the service

of the Bank that he shall neither directly nor indirectly take or receive any per-

Quisite, reward, fee or emolument other than his salary and anv such further

remuneration as the Board of Directors may authorize. And also that he shall

not enter into any trade, mercantile or other business agency or office whatsoever

either in his o^^^l or another name; nor shall he become a party to any negotiable

paper, or give or enter into any personal security whatever other than his security

to the Bank, unless the recorded consent of the Board of Directors shall have been

first obtained. But any officer may become an inspector or trustee of any estate

in which the Bank may be interested.

13. These By-laws shall be audibly read bv the General Manager to the

Board of Directors at the first meeting held by them after the day on which they

have been elected Directors, and the reading thereof shall be recorded in the

Minutes of the proceedings of the day.

14. The powers and duties appertaining to the General Manager under these

By-laws may be exercised and performed bv the General Managers assistant in

his stead. In the absence of the General Manager and the General Managers
assistant, they shall be exercised and performed by the officer next in rank or by
an officer temporarily appointed by the Board for that purpose.

15. Any acts done or sought to be done in respect to any share or shares in

the Capital Stock of the Bank shall be subject to the provisions of the " Regula-
tions respecting the stock of the Bank " adopted bv the Board of Directors on the

26th ISTovember, 1906, and any amendments or additions thereto which may be
made from time to time.

16. The Board of Directors may appoint an Executive Committee of the
Board of not less than three Dircteors which Executive Committee shall exercise

all the powers of the Board of Directors in the interim of meetings of the Board.
Pursuant to By-law No. 16, the fololwing were selected as the Executive Com-

mittee, namely:

—

Hon. President, P. R. McLennan; President, W. Beattie Nesbitt Vice-
President, James Munro; IsT. M. Devean, John Gilchrist.

Three to be a Quorum.
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On motion it was agreed that W. R. Travers shonkl be allowed 10% of the

stock subscriptions as per his contract with the Provisional Board, dated July 4th,

1906, and that he be engaged as General Manager at a salary of $6,000 per annum,
and that an agreement giving effect to the same be entered into with him, to be

executed by the President and one of the Directors of this Board. The following

is a copy of the agreement:

—

Memorandum of Agreement made in duplicate this first day of

December, A.D. 1906.

Between :

—

THE FARMERS BANK OF -CANADA, hereinafter called

" The Bank ",

Of the First Part.

And:—

WILLIAM R. TRAVERS, of the City of Toronto, in the

County of York, Manager, hereinafter called

The Party of the Second Part.

WHEREAS the Bank has agreed with the Party of the Second Part to

appoint the Party of the Second Part its General Manager on the terms and con-

ditions hereinafter set forth.

Now therefore this Agreement Witnesseth:

—

1. The Bank hereby appoints the Party of the Second Part General Manager
of the Bank to perform the duties and exercise the functions from time to time

prescribed by the Bank Act, and by the By-laws of the Bank, and by the Board of

Directors, or the Executive Committee of the Board of Directors of the Bank.

2. The Party of the Second Part hereby covenants and agrees with the Bank
to devote his entire time and uninterrupted attention to the business of the Bank,
and in all matters in connection with the business of the Bank to abide by, obey

and conform to the provisions of the Bank Act, the By-laws of the Bank, and the

directions from time to time given by the Board of Directors or by the Executive

Committee of the Board of Directors of the said Bank.

3. The* term for which the Party of the Second Part is hereby engaged aa

General Manager is five vears to be computed from the first day of December, 1906

(A.D.)

4. The remuneration of the Party of the Second Part is at the rate of six

thousand dollars ($6,000) per annum, payable monthly, not in advance, for each

month of the said term of five years.

In Witness Whereof, the Corporate Seal of the said Bank has been hereunto

affixed by tlie hands of its proper officers and the Party of the Second Part has

hereunto set his hand and seal.

Signed, Sealed and ^ u ^^ beattie Nesbitt ".

Delivered, m the V " Joim Gilchrist ".

presence of

W. H. Hunter
"W. R. Travers".

The General Manager, with the consent of the Executive, was authorized to

open such Branches as may be deemed advisable in the interests of the Bank.

The General Manager is authorized and instructed to employ such assistance

at the Head Office of the Bank and elsewhere as appears to him to be necessary or
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expedient, and to determine their remuneration, reporting to the Board of

Directors from time to time the names of such officers and the remuneration
agreed to be paid.

The Directors authorized the balance of the Stock up to $1,000,000 to be
placed exclusively in the hands of Mr. W. J. Lindsay, for one year at a commission
of $10.00 per share, payable on payment of the premium, said Stock to be sold at

a premium of 25%.
The Board of Directors authorized the not-es of the Bank for Circulation to

be countersigned pro General Manager by the follo^vdng officers:

J. G. Fitz-Gibbon, A. E. Shaver, and any officer authorized by the General
Manager, and that the General Manager be authorized to sign cheques, etc., on
the bank or banks where our account is kept.

The following regulations respecting the stock of the Bank were adopted by
the Board of Directors:

—

1. There shall be a register of the Shares of the Capital Stock of the Bank
at its office in Toronto, in which any Shareholder may, on application, have his

shares entered, subject to such regulations as may from time to time be made by
the General Manager.

2. When any of the following acts are done, or sought to be of the Bank, in

respect of any share or shares in the Capital Stock of the Bank, by a proxy or

attorney, on behalf of his constituent, or constituents, viz:

—

Voting at Meeting of Shareholders,

Transferring any share or shares,

Accepting any share or shares,

the proxy or Attorney shall first lodge with the Bank his original power or letter

of Attorney, which shall be in one of the forms provided in the schedule hereto,

or in a form equivalent thereto, the execution whereof shall be attested by at least

one credible witness.

The Proxy for voting purposes must be lodged as required by the By-laws
passed by the Shareholders at the meeting held on the twenty-sixth day of

November, 1906.

If any Power of Attorney is executed without the Dominion of Canada, the

execution shall be attested before a Commissioner authorized to take affidavits for

use in Ontario, a Chief Magistrate, a British Consul or Vice-Consul, Judge of a

Court of Eecord, or Notary Public, and the attestation duly authenticated by the

official signature and seal of office of the said Chief Magistrate or other officer not
being a Commissioner for taking affidavits for use in Ontario.

If, however, such Power of Attorney is executed at any branch or agency of

the Bank, in the presence of and attested by an officer of the Bank at such branch

or agency, any further authentication may be dispensed with by the General

Manager.
An authentic copy of any Power of Attorney executed in notarial form in

the Province of Quebec may be lodged with the Bank in lieu of the original

thereof.

3. Any shareholder may authorize the payment to any agent or Attorney of

any dividend or bonus accruing on any shares in the Capital Stock in the Bank
by lodging with the Bank a letter in the form provided in the schedule hereto, or

in a form to the like effect.

4. On the death of a shareholder, the Stock standing in his name may be

dealt with by his executor or the administrator of his estate, provided that such

executor or administrator shall first lodge with the Bank the Letters Probate, or

letters of administration or a copy thereof, authenticated by the Seal of the Court

out of which the same have issued.

If the circumstances require the lodgment of a declaration of transmission.

Form " G " in the schedule hereto may be used.
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5. If a female shareholder changes her name by marriage, her shares may-
be registered in her new name on lodgment with the Bank a declaration by herself

and her husband, for which Form " P " in the Schedule hereto may be used. Such
declaration shall, if required by the General Manager, be further authenticated by
the lodgment with the Bank of a certified copy of the entry of the marriage in

the proper Eegister.

"A". Power of Attorney to Accept Transfers.

Know all men by these presents that of

is hereby constituted the Attorney of the undersigned, for, and in the name of the

undersigned, to accept transfers of any shares in the Capital Stock of The Farmers
Bank of Canada^, and for that purpose to sign and seal such writings and do such

acts as may be requisite.

In Witness Whereof, these presents have been executed under Seal by the

undersigned at the day of one thousand nine

hundred and

The signature of
,

Signature (Seal)

to me known to be the person herein Full name
described, was hereto affixed in my '

Address
presence. Occupation

Witness

Address.:

Occupation

Lodged and duly recorded at the Head Office of The Farmers Bank of Canada
the day of 19 .

"B". Power of Attorney to Transfer Stock.

Know all men by these presents that of

is hereby constituted the Attorney of the undersigned, for, and in the name of

the undersigned to transfer shares in the Capital Stock of The Farmers
Bank of Canada, and for that purpose to sign and seal such writings, and do such

other acts as may be requisite.

In Witness Whereof these presents have been executed under seal by the

undersigned at the day of one thousand nine

hundred and

The signature of ,
Signature (Seal)

to me known to be the person herein Full name
described, was hereto affixed in my Address
presence. Occupation

Witness

Address

Occupation

1. If it is desired that the shares shall be transferred to a particular person,

add the words " to A.B.

"

Lodged and duly recorded at the Head Office of The Farmers Bank of Canada
the day of 19 .
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" C ". Shareholder s Proxy to Vote.

Know all men by these presents that of

is hereby constituted and appointed the Attorney and Proxy of the undersigned,
for, and in the name of the undersigned, to vote at all Annual General and all

Special General Meetings of the Shareholders of The Farmers Bank of Canada
in respect of any shares in the Capital Stock of thfe Bank now or hereafter stand-

ing in the name of the undersigned.

In Witness Whereof these presents have been executed under Seal by the

undersigned at the day of one thousand
nine hundred and

The signature of
, Signature (Seal)

to me known to be the person herein Full name
described, was hereto affixed in my Address
presence. Occupation

Witness

Address

Occupation

Lodged and duly recorded at the Head Office of The Farmers Bank of Canada
the day of 19 .

" D". Shareholders' General Power of Attorney.

Know all men by these presents that of

is hereby constituted the Attorney of the undersigned, for, and in. the name of

the undersigned, to accept transfers of any shares in the Capital Stock of The
Farmers Bank of Canada : to receive and grant receipts for the dividends and
Bonuses on any shares; to transfer any shares now or hereafter standing in the
name of the undersigned in the books of the said Bank; and to vote in respect to

such shares at all Annual General and Special General Meetings 'of the Share-
holders of the Bank and for all or any of the purposes aforesaid a substitute or
substitutes to appoint and the same again at pleasure to revoke; and to do all

lawful acts requisite for effecting the premises.

In Witness Whereof these presents have been executed by the undersigned
under Seal at the day of one thousand nine
hundred and

The signature of
, Signature (Seal)

to me known to be the person herein Full name
described, was hereto affixed in my Address
presence. Occupation

Witness

Address

Occupation

Lodged and duly recorded at the Head Office of The Farmers Bank of Canada
the day of 19 .
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" E". Letters of Authority to Receive Dividends, Etc.

To the General Manager,
The Farmers Bank of Canada:

—

You are hereby authorized to pay to of the

of on my behalf any dividends or bonuses on any shares in the

Capital Stock of the Bank that are now or may hereafter be standing in my name.

Signature

Dated at this day of A.D. 19 .

" F ". Declaration as to Change of Name by Marriage of a Female Shareholder.

1, of do solemnly declare that :

—

1. I am the person named as of entered

on the Books of The Farmers Bank of Canada as the holder of shares

in the Capital Stock of the Bank.
2. On the day of I was married to

of at by
3. I am entitled to hold the said shares and I desire that the same be trans-

ferred to my present name in the books of the Bank.
4. And I of the of

husband of the above-named declarant, do declare that the facts set out above are

true, and that the said is entitled to hold the said shares as her

separate property, to receive the profits and dividends therefrom and to sell and
dispose of the same and receive the proceeds, the whole free from any control on
my part and without requiring my authority or consent.

And we make this solemn declaration conscientiously believing it to be true,

and knowing that it is of the same force and effect as if made under oath, and
by virtue of The Canada Evidence Act, 1893.

Severally declared before me by
and at the

of in the County of

this day of

19 .

" G ". Declaration of Transmission of StocTc.

We executors of the Will (or Administrators of the estate)

of the late in lifetime of

(or as the case may be) do solemnly declare:

—

1. That the said departed this life in or about the

day of after having made and published Last Will

and Testament, probate of which Avas duly granted to us (or intestate and
Letters of Administration of estate were duly granted to us) in (name
of Court, or as the case may be).

2. That there are now standing in the books of The Farmers Bank of Canada
shares in the Capital Stock of the said Bank in the name of the

said late which by virtue of the premises and by-law have been

transmitted to the declarants as executors of the Last Will (or administrators of

the estate) of the said deceased (or as the case may be).

3. Wherefore we, the above declarants, do hereby require that the said shares

in the Capital Stock of The Farmers Bank of Canada, now standing in the name
of the said late be entered and registered in the books of the

said Bank in pur names as Executors of the Last Will (or Administrators of the

estate) of the said deceased (or as the case may be).
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And we make tliis solemn declaration conscientiously believing it to be true
and knowing that it is of the same force and effect as if under oath and by virtue

of The Canada Evidence Act, 1893.

On this day of (Signature of Declarants)

19 , personally appeared before me
to me kno\VTi to be the

above declarants, who acknowledged that

they had signed this declaration and de-

clared that the statements set out herein

are true.
'•' W. Beattie jSTesbitt ",

President.

"^y. E. Teavees",
General Manager.

Minutes of the Meeting of Directors of The Farmers Bank of Canada, held

in the Board Eoom of their premises, Wednesday, January 23rd, 1907, at two

p.m., the President in the Chair.

The following Directors being present:

Dr. W. Beattie Xesbitt,

Col, jAiiEs MuxRO,
Allan Eaton,
jST. M. Devean,
John Gilchrist,
Egbert Xoble,
Dr. a. Groves,

W. G. Sinclair.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Meeting, including the Directors' By-laws, which was done and approved.

The Directors visited the Toronto Branch, and examined the safe and cash,

all of which was approved of.

The General Manager presented the Financial Statement.

The General Manager reported the opening of the following Branches:

—

Milton—G. Vankoughnet, Manager.

Norval—J. B. McBride, Manager.
Burgessville—Scott Merrill, Manager.

Camden East—James A. Hayden, Manager.

Kerrwood—P. E. B. Fosbrooke, Manager.

Weston—W. D. Paxton, Manager.

Williamstown—S. E. Smart, Manager.

The General Manager laid on the table the daily Financial Statement of these

\arious offices, showing the progress they were making from day to day, and also

a statement showing the probable cost of establishing the same.

The General Manager laid on the table a list of the Staff, and the Surety

Bonds of the various officers. A Statement showing the circulation to date was

also presented. The General Manager reported that satisfactory arrangements had

been made with The Union Bank of Canada and their Branches for redemption

of our notes and transaction of business for us ; also vnth The Merchants National

Bank, New York, and The London and Westminster Bank, Ltd., London, England.
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The Ontario Government, having asked for a Prospectus of this Bank to be

filed with them, it was consented to and the Directors therewith signed the Pros-

pectus and instructed the General Manager to forward it to the Provincial

Secretary.

The following stock was allotted, as per list, see folio 405.

The applications of several subscribers for cancellation and reductions in the

numbers of shares subscribed, were presented; and the matter was left in the

hands of the General Manager to use his own discretion.

The General Manager laid on the table a Statement showing the cost of pre-

mises, stationery, safe, and other things in connection with the various Branches,

which have been opened and the population of the various places, and the number
of subscribers thereabout, and after discussion, the same was approved of.

A list of Credits authorized by the General Manager at the various Branches,

together with the amounts availed of thereunder was presented, and after con-

sideration was approved of.

A list of probable places for opening new Branches was submitted, and after

'consideration it was decided to leave the matter in the General Manager's hands
to open in such places as he deemed in the interest of the Bank.

The question of Directors' fees and travelling expenses was fully discussed,

and it was unanimously resolved that the following should be paid, viz. :—Five

Dollars per Meeting, and travelling expenses.

The Meeting then adjourned.

"James Muneo ",

Vice-President.

"W. E. Teavees^
General Manager.

Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers Bank of

Canada, held in the Board Room, Toronto, Wednesday, February 20th, 1907, at

two p.m., the Vice-president in the Chair.

The following Directors being present :

—

Col. James Munro^ Vice-president;

W. G. SlNCLAIE,
Allan Eaton,
Egbert Noble,
N. M. Devean^
De. a. Geoves,

John Gilcheist.

The Vice-president called upon the General Manager to read the minutes of

the last Meeting, which was done, and they were duly approved of.

The General Manager presented the Financial Statement of the Bank, also

laid on the table the statements from the various Branches showing the exact con-

dition of affairs of each Branch, also the H.O. Daily Statement Book, in which
was compilfd from the Daily Financial Statements the total condition of the

Bank shewing loans, circulation, deposits, etc., on the date of the 19th inst., also

the Discount Books of the Toronto Branch, with a detailed statement of the loans

and discounts made in that office.

The General Manager reported the opening of three Branches since the last

Meeting, viz. :

—

Cheltenham, Southampton, Zephyr.
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Making in all eleven Branches now open, and doing a fair business with good
prospects, and arrangements are nearly completed for Branches in Trenton and
Belleville.

The General Manager reported that premises had been taken at the following

places at the following rents :

—

Toronto $3,420

Milton 300
Norval 60

Camden East 300

Kerwood 30

Weston 30 .

Williamstown 102

Southampton ; 159

Cheltenham 60
Burgesville 150

Zephyr 150

Of these leases have been executed on the behalf of the Bank by the President
and General Manager, viz. :

—

Toron'o 10 years with an option of ten more
Milton 5 " " " " " five "

Zephyr 1 « " " « " three or five more
Camden E^st 3 " " " " "five more

All of which was approved and considered that the bargains were good.

A plan for a proposed building for our Branch at Norval was presented to

the Board, estimate cost of which would be $3,200.00, and after discussion it was
decided to build, and the General Manager was instructed to carry out the arrange-
ments for the same.

The General Manager reported the addition of eleven clerks to the staff,

making in all forty, with joint salaries of $28,375.00, and that all the staff were
properly and sufficiently bonded in the United States Fidelity and Guaranty
Company, including the four young lady employees, and also the resignation
of J. B. McBride, Manager at Southampton, who was getting $900 per year. No
reason given for his retirement.

The General Manager submitted to the Board, the proposition of buying the
building in which the Belleville Branch will occupy space for its Banking room.
It is situated on the market square, corner of Front and McAnnany Streets, about
24' x60', three stories high. The Bank would have to expend about $1,000 on the
building : fitting up the office and repairs. The rest of the building is pretty well

Tented now, and the rents would amount to enough to practically give the Bank's
own office free. After discussion, it was decided to rent, with the option of buy-
ing within a reasonable time, at a price not to exceed $5,500.

The General Manager reported that it was impossible to get suitable pre-

mises at Kerwood, Williamstown and "Weston without putting up buildings of our
own, and after discussion the Board authorized the Executive Committee to pro-

ceed to put up premises in each of these places, not to exceed in cost in any one
place, say, $3,200, as soon as the General Manager was of the opinion that a per-

manent and profitable business was assured in each place.

^
The General Manager submitted a list of places recommended for the estab-

lishing of Branches, and after some general remarks on the part of the Directors,
it was decided to branch out in as many places as we were reasonably assured of
good business, and finances of the Bank would permit.
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The General Manager reported the following additions to the Staff since

January 23rd, 1907 :—
Miss Bessie L. Baxter .Clerk and Steno $550
Miss T. Weir " 600
F. M. Whittimore Junior 200

J. B. Connell Manager 900

C. A. Lynch Clerk 500
A. M. Denyes Clerk 500
A. M. McBain Junior 150

John F. Hunter " 150

W. C. Webster Acting Manager 800

H. L. Pratt Accountant 600
Carl E. Jaques Junior 150

Total number on staff 40
Total salaries 128,375.00

Resignations,

J. B. McBride Manager Southampton

The General Manager reported that satisfactory arrangement had been made
with the Union Bank of Halifax for the redemption of our notes at St. John,

Halifax, and Charlottetown, as required by the Bank Act, but had been unable

as yet to complete arrangements for Victoria, w^hich .vhen done, this Bank will

have provided for the redemption of its circulation in all the Provinces of the

Dominion; satisfactory arrangements have also been entered into with the

following :

—

The Third National Bank of Buffalo;

The Old Detroit National Bank, Detroit;

The Corn Exchange National Bank, C^ '"ago,

for the transaction of business at these different points.

The following Stock was duly allotted, as per list, see folio 405.

The General Manager reported that credits had been authorized to the follow-

ing persons at the various Branches for the following amounts : and after being

fully considered was duly approved.

Toronto.

Mashinter & Co Accommodation $6,250
" Line on Trade Paper 5,000

W. H. Stacey Accommodation 3,000

Kerwood.

Township of Metcalfe $4,000 to $6,000

Williamstown

Township of Charlottonburg $10,000

The following list of overdrawn accounts was also submitted:

—

W. R Travers $ 680
The Standard Tailoring Co 325

Geo. Richardson 235

Geo. Parker & Son 693

Beattie Ncsbitt 1,640

P. Jamieson 30

The Federal Flectric Con. Co 2,250

The Clark Manufacturing Co 600

Lud. K. Cameron 30

S. E. Burwell :
500

Moved by Mr. Sinclair, and seconded by Mr. Gilchrist, that upon Mr. Burdge

Gunby, of Kilbride, qualifying, he be added to the Directorate.

—

Carried.

The Meeting then adjourned.
" W. Beattie Nesbitt ",

President.

"W. E. Travees^
General Manager.
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Minutes of the Directors' Meeting, held in the Board Eoom, on Wednesday
at 2 p.m., March 20th, 1907. The President in the Chair.

The following Directors being present :

—

Dk. Beattie Nesbitt, President.

Col. James Muneo^ Vice-President.

W. G. SiNCLAIE.
EoBEET Noble.
John" Gilcheist.
Allan Eaton,
buedge gunby.
De. a. Geoves.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Meeting, which was done and approved.

The General Manager presented the Financial Statement showing the condi-

tions of the Bank at the evening of the 15th inst.

The General Manager reported that the following credits had been authorized

since the last meeting:

—

Mr. Bastedo Milton 1,500
McDuff Bros « 2,000
The American Hay Co Trenton 5,000

Jesse Cook Zephyr j'^- ^- J'^^
William O. Law " l',000

J. L. Richardson Toronto 1,500
Clark Manufacturing Co " 20,000

The General Manager laid on the table the most recent statements of the

various Branches, showing the deposits, loans, etc. ; and reported that the Branches
for this time of year were doing as well as could be expected, with one exception,

which is Weston.

The General Manager reported that the following Branches had been opened
since the last Meeting :

—

Belleville,

Trenton,

and that arrangements were now being completed for opening in,

Hawkstone,
Hillsdale.

The General Manager reported the following additions to the staff since the

last Meeting:

—

R. B. Langdon $ 400
F. R. Laing 900
George M. Laing 550
George Thompson 600
J. F. Waterbury 600
W. R. Dobson 150

and stated that, with exceptions, we had a fair class of officers who were all work-
ing well and faithfully in the interest of the Bank.

The General Manager also reported the dismissal of W. C. Webster, and C
A. Lynch, explaining to the Board the reasons why, etc.

The following Stock was duly allotted, as per list. See folio 405.
The General Manager reported, under Section 23 of the Bank Act, we were

permitted to appoint as many local Directors as we see fit at the Branches; and
recommended that Mr. James S. Haydon, of Camden East, be appointed a local

Director, for the interest that he shows in the welfare of the Camden East Branch
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and services rendered gratuitously, and it was unanimously resolved that he be
hereby appointed a local Director.

The General Manager reported that he had complied with all the require-
ments of the Toronto Clearing House, and that this Bank was now a member.

The President stated that it was his sad duty to report the death of Col. K»
E. McLennan, our Honorary President, and after various kindly expressions, by
members of the Board, it was unanimously resolved to send the following resolu-

tion of condolence to his family:

—

Moved by Col. Munro and seconded by Mr. Burdge Gunby
" That this Board of Directors of The Farmers Bank of Canada deeply

deplore the loss of one of its most valued Directors in the person of Col. R. E.
McLennan, the Honorary President. He took a deep interest in the affairs of

this Bank from its start, and gave us the benefit of his influence and wise judg-

ment, and we shall miss him very much from our Board Meetings. Our deepest

sympathy is extended to his sister, and all other relatives."

And the General Manager was instructed to forward copy of same.

The General Manager reported that he had been approached by Mr. Eobert
W. Menzie, of the Menzie Wall Paper Company, to take $40,000 of our stock and
be elected to this Board; the conditions being that we make a loan to him of

$70,000, for which he would give us ample security, agreeing within a year to>

wipe the whole thing out : $30,000 of the loan to be paid in three monthly install-

ments of $10,000 each to the Bank of Nova Scotia. Mr. Menzie promising to

bring us deposits sufficient to meet these obligations without embarrassment to

the Bank; and, after full discussion, it was resolved to accept the proposition of

Mr. Menzie, and he was elected a Director subject to qualification.

The General Manager reported that he had personally visited the Branches at

Camden East Cheltenham
Kerwood Southampton
Belleville Trenton

and found everything in as satisfactory a state as could be expected under the cir-

cumstances.

The Meeting then adjourned.
" W. Beattie Nesbitt ",

President. '

"W. R. Traverse
General Manager.

Minutes of the Meeting of the Directors of the Farmers Bank of Canada,
lield in the Board Eoom, on Wednesday, April 17th, 1907, at 2 p.m., Dr. Beattie

Nesbitt in the Chair.

The following Directors being present:

—

Dr. Beattie Nesbitt, President.

Col. James Munro^ Vice-President.

W. G. Sinclair.

Allan Eaton.
Burdge Gunby.
Dr. a. Groves.

Egbert Ngble.
John Gilchrist.
Egbert Menzie.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of thc-

last Meeting, which was done, and they were approved.

The General Manager submitted the Financial Statement, showing the con-

dition of the Bank to date, which was considered satisfactory. Deposits showing
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an increase of $69,509.00. Circulation, increase of $24,095.00. Discount showed
increase of $211,730.00.

The General Manager reported the following changes in the staff:

—

Additions.

J. H. Spink Acting Inspector 81,200
L. Armstrong Clerk 150
S.C.Cook " 100
L. S. Farr « 250
George Hennessey " 150
M. G. Rhynas « 350

Resigned.

A. W. Howarth Clerk $500
F. W. Whittemore " 200

The General Manager reported that new Branches had been opened at Hills-

dale and Hawkstone, prospects for business in each place being highl}^ satisfactory.

The following stock was duly allotted, as per list, see folio 405.

The following stock was duly cancelled, upon recommendation of the General
Manager :

—

A. J. Witham rit. Catharines $ 2,500
Robert Bell ... Zimmerman 1,000
Miss J. B. Gier.. . Milton 5,000
George Daniels ... « 500
Arthur Bradley. . . Georgetown 1,000
J. E. Bate Scotch Block 3,000
Thos. Aiken Milton 1,500
Est. Wm. T. Beaty Omagh 3,000
Neil Stewart Milton 2,500

S 20,000

The General Manager reported that this Bank, having been admitted a mem-
ber of the Clearing House, commenced clearing through there on the 27th March,

and that our total clearings to date amount to $158,696.92.

The General Manager reported that suits had been entered against the Bank
by W. C. Webster for a wrongful dismissal, claiming $200, and Pauline V. Meyer
and John Pfister, $1,000, asking for cancellation of their stock on the ground of

misrepresentation.

The General Manager reported the following loans:

Robert Menzie The Menzie Wall Paper Co S40,000

Secured by §40,000 Stock.

T. H. Hamilton % of the Rabbit Mountain Mining Co 815,000

Secured by William Snyder, Waterloo, and W. P. Bull,

they having been approved of by the Executive Committee.

The President presented the resignation of Mr. N. M. Devean, which was
accepted, he having transferred his stock to Mr. Eobert Menzie. On resolution,

Mr. Eobert Menzie was added to the Executive Committee.
There being no further business, the Board adjourned.

"W. Beattie ISTesbitt",

President.

"W. R. Teavees",
General Manager.
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Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers Bank of

Canada, held in the Board Eoom, on Wednesday, May 15th, 1907, at 2 p.m., Dr.

Beattie Nesbitt in the Chair.

The following Directors were present:

—

De. Beattie Nesbitt, President.

Col. James Munko, Vice-President.

W. G. SiNCLAIK.
buedge gunby.
De. a. Geoves.
Allan Eaton.
EoBEET Noble.
John Gilcheist.
EOBEET E. MeNZIE.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Meeting, which was done, and they were approved. ^

The General Manager submitted the Financial Statement, showing the condi-

tion of the Bank to date, which was considered satisfactory.

Deposits showing increase of $ 50,000
Discounts « " " 19,000
Circulation " decrease " ia,000

also Statement showing the changes since last Board Meeting; also detailed state-

ment showing the progress of the various Branches, so far as deposits are con-

cerned ; also statement showing a Profit and Loss of Toronto, Burgessville, Camden
East, Milton, Norval; for the four months ending the 30th April, which were
the only offices that we could make a fair estimate of up to that date.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

C. B. Green Junior $ 150
Wilbert M. Hough - 150
H. J. G. Macoun Clerk 800
J. C. Thompson Junior 250
John R. Baird Accountant 700
G. K. Macbeth Manager 700
G. H. Martin Clerk 500

Deductions.

M G. Rhynas, John J. Burke, A. H. Uens.

The General Manager read the report of the Acting Inspector on the offices

of Zephyr, Belleville, Trenton, Weston, Norval, Milton, Burgessville, Kerwood,
Cheltenham, Hawkestone and Hillsdale.

The General Manager reported that a new Branch had been opened at

Bethany, with Sub-Branches at Janetville, Pontypool, Dunsford and Nestleton.

The following stock was duly allotted as per list, see folio 405.

The following stock was duly cancelled :

—

D. S. Marcorquodale Toronto 1 share
B. D. Marcorquodale * 1 «

F. D. Marcorquodale * 1 «

The General Manager reported that Mr. W. L. Symons, Architect of the

Bank, had visited Belleville and examined the premises and the building on which
we have an option to buy at $5,500, and read his report thereon. After discussion,

upon motion it was resolved, that the General Manager be authorized to buy the

same on the best terms possible.



850 EXHIBITS RE EVIDENCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

The General Manager reported that the suit which Webster brought against

the Bank was settled by the Bank paying two months' salary, which is the usual

case in such matters.

The General Manager reported that no new Loans of any consequence, or any

lines of Discount had been granted since the last Board Meeting, it being difficult

to keep our regular customers supplied with funds; which, in order to do, it

was necessary to call in $15,000 of the Call Loans.

The President read a letter he received from the Hon. Mr. Matheson, Pro-

vincial Treasurer, stating that the Government would open an account with us of

$10,000.

There being no further business the Board adjourned.

"W. Beattie Nesbitt",
President.

''V^. E. Travees",
General Manager.

Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers' Bank of

Canada, held in the Board Room, Wednesday, 19th day of June, 1907, at 2 p.m.

Dr. Beattie jSTesbitt, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Dr. Beattie Xesbitt, President.

CoL, James Munro^ Vice-President.

Robert ISToble.

Egbert E. Menzie.
W. G. Sinclair.

John Gilchrist.
Allan Eaton.
burdge gunbt.
Dr. a. Groves.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Meeting, which having been done, they were duly approved.

The General Manager submitted the Financial Statement showing the con-

dition of the Bank at the end of the 31st ulto, and the changes to date.

Capital paid up increase S 5,862.00
Deposits showing increase of 60,770.00
Discounts " " 5,605.00
Circulation" " 14,620.00

Assets " " 82,760.00

and a statement showing the changes between last Board Meeting, and this; also a

detailed statement showing the progress of the following Branches.

Zephyr
Kerwood
Cheltenham

also a tabulated statement of the deposits in each Branch showing the increases

and decreases between the 15th of May and the 15th of June, in addition to these

reported upon last month, which were the only ones for which a reasonable estimate

could be made.
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The General Manager reported the following additions and deductions of the

staff :

—

Additions.

M. G. Davey Accountant Trenton
L. R. Davidson Junior Kerwood 250
Melvyn Forrest " Zephyr 200
A. W. Howarth Accountant Wallacetown .... 500
H. C. Hunter Junior « 200
E. F. James " Camben East ... 200
B. B. Ostrom « Belleville 150
E.C.Sparrow « Hillsdale 150

Deductions.

G. H. Martin Clerk Toronto Dismissed
R. B. Langdon Teller Trenton Resigned
P. W. Grandjean Junior Burgesville ....

G. Van Koughnet Manager Weston Dismissed
F. R. Laing " Trenton "

The report of the Acting Inspector was read to the Board with respect to the

followinof offices:

Bethany and Sub-Branches, Janetville, Dunsford, Nestleton, Pontypool,

Trenton, Milton, Weston.
The General Manager reported that new Branches had been opened at the

following places:

Wallacetown
Fingal

and stated that the Bank had numerous shareholders round these two places, and
the prospects for business were good; also that Sub-Branches had been opened at

the following places:

Shannonville Sub-Branch of Belleville
Craighurst " Hillsdale
AUenford " Southampton
St. Raphael West " Williamstown
Udora, Brown Hill * Zephyr

with favorable outlook.

The following stock was duly allotted, as per list, see page 405.

The following stock was duly cancelled:

—

Catharine and Elizabeth Frawley Hillsdale 1 share
Mrs. Loletia Gallagher Toronto 1 share

The General Manager reported having granted the following credits since the

last Board Meeting.

Winn & Co. Milton $12,000

$4,000 on individual names
8^,000 " Good customers' paper,

and also that the loan to Mr. E. E. Menzie of $30,000 on the Toronto Brass Rolling

Mills Company had been completed, and that $15,000 had been loaned on call to

brokers with the usual margin with stock collateral.

The General Manager reported that the Ontario Government had opened an
account and now had to their credit $12,019.56,

The General Manager reported that he had completed the purchase of the

Belleville property at $5,200, which was $300 less than was asked for it; and that

he had instructed the Bank's architect to make the necessary repairs to the build-
ing, making an up-to-date office for the Bank on the corner, and putting the rest
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of the building in a tenantable state, from which a revenue will be derived, prac-

tically costing the Bank nothing for the rent of its own oflBce; also that the Odd-
fellows' building in Kerwood had been leased for ten years at $100 a year; and
that the Bank was spending about $800 to $1,000 in repairs and fixtures which will

give a first-class ofiBce and do away with the necessity of building there as was
expected would have to be done.

The following leases were executed by the Bank since the last Board Meeting.

Fingal one year at $ 60.00 from June 1st, 1907
PontjTool " « 60.00 « «

Bethany « * 100.00

Dunsford " * 48.00 from June 1st, 1907
Shannonville " * 90.00 « « «

Wallacetown " " 60 00
Craighurst " " 60.00 from May 1st, 1907

The General Manager reported that the information received from Mr. Lind-

Eay would indicate that he was in negotiations likely to prove successful in placing a
large amount of the stock of the Bank at a premium of 25%. He is on his way
home now and nothing definite can be reported until next Board Meeting.

The General Manager handed each member of the Board a copy of the Weekly
Report on business of June 17th received from the Managers of all the Branches.

The General Manager reported the failure of W. H. Stacey one of the cus-

tomers of the Toronto Branch, to whom was advanced $2,000, endorsed by his

mother, Mrs. Ella Stacey who owned a farm near Trenton said to be worth $10,000-

mortgage for $6,000. Judgment has been obtained against her and the Bank may
in due course protect itself in the loss.

There being no further business the Meeting adjourned.

""W. Beattie I^esbitt",

President.

"W. R. Teavees",

General Manager.

Minutes of a Special Meeting of the Board of Directors of The Farmers' Bank
of Canada, held in the Board Room, Wednesday the 3rd day of July, 1907, at

2 p.m. Dr. Beattie Nesbitt, President, in the Chair.

The following Directors being present:

—

Dr. Beattie Nesbitt^ President.

Col. James Muxeo^ Vice-President.

RoBEET Noble.
ROBEET E. MeNZIE.
W. G. SiXCLAIE.

John Gilcheist.
Allan Eaton".

BUEDGE Gl'xby.

The President then explained the object for which the Meeting had been called.

The General Manager reported to the Board the negotiations between Mr.

Lindsay and The General Development Corporation of Canada, Limited, looking

towards the placing through the said Corporation of the unissued Capital of the

Bank in Great Britain. And after consideration, the said negotiations were
approved in principle, and the General Manager was authorized to approve of the

same on behalf of the Board of Directors, after personally satisfying himself in
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London, England, that the arrangements proposed by the said Corporation are

in the best interests of the Bank.
It was further resolved that at the request of the said Lindsay, the Bank

undertake to pay for the said Lindsay to the said Corporation a commission of

$5.00 per share for each share subscribed by the said Corporation at $125.00 upon
which at least the premium is paid in cash to the Bank. The said sum of $5.00

per share to be charged to and deducted from the commissions otherwise payable by
the Bank to the said Lindsay.

Subject to possessing the necessary qualifications under the Bank Act;, the

following were elected to fill vacancies in the Board of Directors, viz :

—

Et. Hon. Viscount Templeton,
SiE Chaeles B. Euan-Smith^ K.C.B., C.S.I.,

Henry Higgins^ Esq.,

to hold ofiBce until the next annual General Meeting of the Shareholders of the

Bank.
The said newly elected Directors were appointed a resident Committee of the

Board in London, England, to have such powers, and perform such duties, and
receive such remuneration as the Board shall hereafter determine upon the report

of the General Manager after his conference with the London Committee. Each
of the members of the said Committee shall hold office during the pleasure of the

Board and not otherwise; and the Board may at any time discontinue the said

London Committee if in the opinion of the Board such action is in the best interest

of the Bank.
The Directors proceeded to elect by ballot one of their members to be Honorary

President, whereupon subject to his possessing the qualifications required by the

Bank Act^ the Honorable Viscount Templeton was elected to be Honorary President,

to hold office until the next annual general meeting of the shareholders of the

Bant,
The General Manager was authorized to arrange with the London and "West-

minster Bank, or other Banking Corporation in London, England, to receive sub-

scriptions to the Capital Stock of the Bank, and to deliver the receipts for the

instalments paid in thereon, and to deliver certificates of the shares of the Capital

Stock so subscribed for, when all the instalments are paid.

It being expedient to have a transfer office in London, England, where the

shares of the Capital Stock of the Bank held in Great Britain might be transferred.

The General Development Corporation of Canada, Limited, was until further order

of the Board appointed Transfer Agent; to act with such powers and under such
regulations as may be laid down by the General Manager after consultation with
the said Corporation, and subject to the approval of the Board of Directors.

The General Manager was authorized on behalf of the Board to approve the

draft Prospectus relating to the Shares of the unissued Capital of the Bank to be
published by the said Corporation and the forms of subscription and transfer,, and
to do all other acts and things which may be necessary or useful to facilitate the

placing of the said Capital, reporting what he shall do in the premises from time
to time to the Board of Directors.

The following stock was duly allotted;

John H. Devitt Blackstock 1 share
Viscount Templeton London, Eng 1(K) *

There being no further business the Meeting adjourned.

" W. Beattie Nesbitt ",

President.

"W. E. Travees^
General Manager.
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Minutes of the regular Board Meeting of the Directors of The Farniers' Bank
of Canada, held in the Board Eoom on Wednesday 17th of July, 1907, at 2 P.M.
Dr. Beattie Nesbitt, President, in the Chair.

The following Directors were present :

—

Dk. Beattie Nesbitt, President.

Col. James Munko, Vice-President.

EoBEET Noble.
Allax Eaton.
Buedge Gunby.
John Gtilcheist.

W. G. Sinclair.
De. a. Geoyes.

The President called on the General Manager to read the minutes of the last

Meeting which having been done were duly approved.

The General Manager submitted the following statements :

—

Financial Statement

showing condition of the Bank at the end of the 30th ulto. and the changes between

May and June as follows :

—

Capital paid up, increase $ 11,886

Deposits " « 63,176

Circulation " 18,750

Loans and Discounts " 55,209 ,

Assets " 105,583

and changes between last Board Meeting and this.

Deposits

Tabulated Statement showing deposits at the Branches with the changes be-

tween last Board Meeting and this.

Profit and Loss.

Tabulated Statement of the Branches showing net result of each Branch, and
the total for the whole Bank to the end of June, 1907.

Liability Returns.

Full Liability Eeturuo from all the Branches showing detailed borrowings and
security of all our customers throughout the Bank.

The following changes in the Staff were reported to the Board and duly

approved of:

—

Additions.

R. D. Freeman Junior Toronto $200

H. L. Lancaster " Bethano 250

H. A. C. Renshaw Clerk Toronto 500

Arthur Winn Junior Milton 150

The report of the Acting Inspector was read respecting his visit to Wallace-
town and Fingal Branches.
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The General Manager reported that he had made arrangements for opening a

Branch at Stouffville; and that the following places were recommended as good

points for opening Branches of this Bant, viz :

—

Freelton.

Kinmount.
Mount Pleasant.

The General Manager reported that no new credits had been granted and the

only important advances since last Meeting were as follows :

—

The Farmers Co-operativs Harvesting Co Whitby $ 4,000

A. E. Ames & Co Toronto 12,600

It was resolved owing to contemplated absence of the General Manager in the

Old Country during August, to hold the next Board Meeting on Saturday the

27th of July, and not another Meeting until the regular Meeting in September

unless some special circumstances arise when each of the Directors will be duly

notified.

The General Manager reported that the business had increased so enormously

that he finds our premises below entirely inadequate to take care of the business,

and recommended that the three stores adjoining on Adelaide Street be rented on

the best possible terms for twenty years to run concurrently with the lease of our

present premises, and that they could be fitted up at an expense according to the

architect's estimate submitted of about $6,600, which after discussion was adopted.

There being no further business, the meeting adjourned.

" W. Beattie Nesbitt ",

Presiden t.

" W. li. Teavees -"',

General Manager.

Minutes of the regular Board Meeting held in the Board Eoom on Saturday,

July 27th, 1907, at 2.30 p.m. Dr. Beattie Kesbitt, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Dk. Beattie Kesbitt^ President.

Col. James Munro^ Vice-President.

Eobeet E. Menzie.
Allan Eaton.
Buedge Gunby.
John Gtlcheist.
Eobeet Noble.
De. a. Geoves.

W. G. SiNCLAIE.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which was done and the same were approved of.

The General Manager read the Financial Statement showing the changes

since the last Meeting.

The General Manager reported that he had closed the Weston Branch, and
opened at Stouffville ; also that arrangements were nearly completed for opening a

Branch at Kinmount. Premises had been secured in each place for one and five

years at $100 and $150 respectively, with the privilege of further extensions of

five years.

The General Manager reported that he had authorized the purchase of the
premises occupied by the Milton Branch for $3,000 which was approved of.
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The following changes in the Staff were reported :

—

Additions.

Earl F. Browning Camden East $300
J. A. Meyers *

400
L. E. Todd Stouffville 900
Miss H. Carstairs Toronto 500

Deductions.

G. K. Macbeth WallacetowTi Resigned

The following stock was dnly allotted, as per list, see folio 405.

The General Manager reported that no new credits had been granted since the
last Board Meeting.

The General Manager reported that he had made satisfactory arrangement*
for the conducting of onr business during his absence in the Old Country, and
that he intended leaving this evening, returning in about a month's time, which
was approved of by the Board.

There being no further business^ the Board adjourned until the 18th of
September.

"W. Beattie Nesbitt",

President.

"W. E. Travers",

General Manager.

Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers' Bank of
Canada, held in the Board Eoom, at the Head Office of the Bank, Toronto, Wed-
nesday, September 18th, 1907. Dr. Beattie Nesbitt, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Dr. Beattie Nesbitt^ President.

CoL. James Munro^ Vice-President.

Egbert Noble.
Allan Eaton.
Burdge Gunby.
John Gilchrist.
W. G. Sinclair.

Dr. a. Groves.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the
last Board Meeting, which was done and the same duly approved.

The General Manager submitted the Financial Statement of the Board show-
ing the condition on the 31st of August and the changes between the last Board
Meeting, July 27th and September 18th.

The General Manager reported that a new Branch had been opened at Kin-
mount on August 15th.

The following changes in the staff were reported, viz :

—

Additions.

Miss T. H. Carstairs Clerk Toronto S550
J. L. Coulter Junior Bethany 150
A. B. Todd Teller Williamstown 50O



FARMERS BANE OF CANADA 857

SESSIONAL PAPER No. 153a
"~

Deductions.

Leslie Armstrong Junior Cheltenham Resigned
John R. Baird Accountant Toronto "

A. D. McLeod Accountant. ; Williamstown "

The General Manager submitted the application of Messrs. Elliott & South for

a credit of $4,000 to carry on their milling business, which on motion, it was

decided that the advance be granted upon the endorsement being satisfactory to

the General Manager.
The General Manager reported that he had granted the following credits,

viz:

—

Winn & Co Milton Credit on own name
secured by goods from
$4,000 to $7,000 and
customers paper from
$16,000 to $25,000.

Todd & Co., Millers Stouflfville $ 20,000
John L.Todd « 10,000

W.H.Todd « 7,000

R. E. Menzie Toronto 2,000
W.H. Hunter « 5,000
Federal Electrical Construction Company . . " 16,000
Canada Show Case Company " 3,100
C. H.Hubbard & Company " 1,000

Poole Publishing Company " 1,600

which was duly approved of.

The General Manager reported the assignment of Messrs. Mashintcr & Com-
pany, keeping an account at the Toronto Branch, and now owing ua $6,250 direct,

$3,350 indirect, the former secured, and the latter considered good; also that J. N.
Tamlin had deposited some worthless cheques and had drawn against them and
now stood in our debt $9,500. The matter is in our Solicitor's hands with good
prospects of a settlement, and the amount being paid.

The General Manager then gave a full account of his trip abroad, and reported

that he had made most satisfactory arrangements for the handling of the Banlc^s

business in the following places, viz:

—

London, England The London & "Westminster Bank
Brussels The Oredit Lyonnaise
Paris «

St. Petersburg '• ''

Berlin Handels-Gesellschaft

Edinburgh The National Bank of Scotland

Glasgow
' « « «

and that he had met Viscount Templeton, Mr. Henry Higgins, and other parties

who were undertaking to place the balance of our stock under a contract with Mr.
Lindsay; and that Lord Templeton had duly qualified as a Director, becoming our
Honorary President under a former Eesolution of the Board and that all matters

connected with the allotting of the Stock and the collecting of the calls thereon

were left in the hands of The London Committee.
The Board of Directors took into consideration the date fixed by the by-laws

for the Annual General Meeting of the Shareholders of the Bank, and in order to

have the fiscal year of the Bank close with the calendar year, the following by-law

was adopted subject to the confirmation of the Shareholders at the next General

Meeting.
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By-law No. 17.

By-law No. 2 of The Farmers' Bank of Canada is hereby amended by striking
out the words " the fourth Monday in ^N'ovember in each year beginning with the
year 1906 " and substituting therefore the words " the third "Wednesday in February
in each year beginning with the year 1908 ".

And by order of the Board the Annual General Meeting of the Shareholders
which would have been holden on the fourth Monday of November of this year was
postponed and adjourned until the said third Wednesday in February, 1908.

There being no further business, the Meeting adjourned.

" W. Beattie ISTesbitt ",

President.

"W. E. Teavees^
General Manager.

Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers' Bank of

Canada, held in the Board Room at the Head OflBce of the Bank, Toronto, Wed-
nesday, October 16th, 1907, Dr. Beattie Xesbitt, President, in the Chair.

The following Directors were present :

—

De. Beattie Xesbitt^ President.

CoL. James Muxeo^ Vice-President.

John Gilcheist.
buedge guxby.
W. G. Sixclaie.

De. a. Geoves.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, and the same were duly approved.

The General Manager submitted the Financial Statement of the Bank, show-

ing the condition on the 30th of September, and the changes between.' the last

Board Meeting and this one.

The General Manager reported the following changes in the Staff.

Additions.

R. R. Fraser Juniors Cheltenham S 150
A. B. Sorley Clerk Toronto 900
C. E. Smith Accountant Trenton 600
Goldwin Sherrington " Stouffville 450

Deductions.

W. H. Ross Ledger Keeper Toronto Left Service
Lome S. Farr Accountant Stouffville Resigned
L. R. Davidson " Kerwcod "

M. G. Davey " Trenton "

The General Manager reported the following credits granted :

—

W. W. Shields Zephyr S 5,000 Secured
R. E. Menzie Toronto 7,500 "

T.H.Hamilton " 5,000 «

Stimson&Co « 9,500 "

Robert Noble Norval 40,000 to S50,000
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The General Manager reported that he had visited Belleville and Trenton since

the last Board Meeting, and found the Belleville premises nearly finished, and they
were very satisfactory with prospects bright for our doing a large business. Trenton
premises poor and badly situated, and suitable premises will have to be obtained

at once or the Branch closed. The Board authorized the General Manager to use
his own discretion with regard to buying the piece of land next to the Post Office

and putting a suitable building on it for the Bank.
The General Manager read the Inspector's report on Milton of October the

8th and Southampton of September the 30th and laid the same on the table for

the inspection of the Directors. Unanimously approved and considered satisfactory.

The General Manager laid on the table the Full Liability Eeturn of all the

Branches of the 30th of September.
The General Manager reported that arrangements had been about completed

for opening a Branch in New Toronto.

The General Manager reported the failure of The Poole Publishing Company,
customers of the Toronto Branchy with liabilities to the Bank of :

—

Loans $ 6,836

Trade Bills 4,847

and said that the customer's paper would likely all be paid, but that the security

held for the loans was doubtful, but that there was a prospect of a favorable settle-

ment.
There being no further business, the Meeting adjourned.

" W. Beattie ISTesbitt ",

President.

"W. E. Teavees",

General Manager.

Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers Bank of

Canada, held in the Board Eoom at the Head Office, Wednesday, November 20th,

1907. Dr. Beattie Nesbitt, President, in the chair.

The following Directors were present:

—

Dr. Beattie Nesbitt, President.

Col. James Munro, Vice-President.

Eobeet Noble.
Allan Eaton.
W. G, Sinclair.

John Gilchrist.
burdge gunby.
E. E. Menzie.
Dr. a. Groves.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the
last Board Meeting, which having been done, they were duly approved of.

The General Manager submitted the Financial Statement of the Bank show-
ing the condition on the 31st Octob^ fi.nd tho changes between the last Board
Meeting and this.
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The General Manager reported the following changes in the staff:

—

Additions.

R. E. Culbert Acting Manager New Toronto $ 800

G. T. Fitchett Accountant Burgessville 400

E.R.Hayes « N. Claremont 450

L. H. Milliken Manager Springford 700

J. J. Macdonald Teller Camden East 500

L. M. Montgomery Accountant New Toronto 500

George Quigley Junior Toronto 200

W. P. Williams .Ledger Keeper " 500

Deductions.

C. E. Hall Discount Clerk Toronto Resigned
J. A. Meyers Accountant Camden East *

F. Waterbury * Southampton Dismissed

The General Manager reported the following credits granted:

—

F. H. Ross & Co $ 8,G45 Secured.

Lawrence-Davey Leather Comijany 5,000 Secured under section 88 of the

Bank Act.

Call Loans 8,000 Secured by Stocks.

Robert Noble 60,000 Secured by warehouse receipts

and assignment af grain, flour,

etc., etc., under section 88 of the

Bank Act.

C. E. Galloway 5,000 On own paper.

The following Stock was dnly allotted, and the allotment made by the London
Committee, as per list, was duly confirmed, see folio 405.

The General Manager reported that Branches had been opened at North
Claremont, Springfield, New Toronto and Beachville, Sub-Branch of Burgessville,

and that arrangements are now nearly completed to open in Sharbot Lake and
Stayner.

The General Manager reported that he had purchased a lot in Trenton for

$8,375, and that the architect had prepared plans for a very handsome and con-

fortable office to be built thereon for about $6,000.

The General Manager read the Inspection Eeports of the following Branches :

—

Burgessville October 17th
Cheltenham " 25th
Williamstown '• 24th

Kerwood " 15th

Norval " 23rd
Hawkestone November 4th
Hillsdale October 30th

all of which were satisfactory to the Board.

There being no further business, the Board adjourned.

"W. Beattie Nesbitt'^,

President.

''W. R. Traveks",

General Manager.
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Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers Bank of

Canada, held in the Board Eoom at the Head Office, Wednesday, December 18th,

1907. Dr. Beattie Nesbitt, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

De. Beattie Nesbitt^ President.

Col. James Munko^ Vice-Pr^ident.
Allan Eaton. ;

burdge gunby.
John Gilchrist.
Egbert ISToble.

Dr. a. Groves.
W. G. Sinclair.

The President called npon the General Manager to read the Minutes of the
last Board Meeting, which having been done, the same were approved of.

The General Manager submitted the Financial Statement of the Bank, show-
ing the condition on the 30th of November, and the changes which have taken
place between last Board Meeting and this.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

J. J. Buchanan Manager Stayner $ 800

J. B. Crozier Junior Kerwood 150

S. M. Davidson Accountant Stayner 600
W. V. Galbraith Junior Wallacetown 150

R. Hadden, Jr * Norval 300

C. S. Macdonald Manager Williamstown 900

Deductions.

F. J. Hamilron. Manager ; Williamstown Resigned

The General Manager reported that no new Credits of any importance had
been granted since last Board Meeting, and that he had been endeavoring to get

everything paid up as much as possible with the view of enlarging the cash balance.

The following stock was duly allotted, as per list, see folio No. 405.

The following Stock was duly cancelled :

—

Thos Cox Milton 25 Shares $ 2,500

Thomas Elliott Lowville 5 * 500

Thomas Hunter Norval 25 *
2,500

Mrs. A. Hamilton Milton 5 " 500

D. C. Kemp Hornby 30 "
3,000

Alex. Matthews Guelph 5 « 500

John Pell Omagh 9 « 900

George Storey Milton 50 «
5,000

Mrs. Eliza A. Weir Kelso 3 "
300

E. W. Snelgrove Brighton 10 "
1,000

C. S. Aylwin Breeman 10 «
1,000

EllaM. Beatty Milton 1
« 100

George Laird Ashgrovc 10 "
1,000

<5. H. Thompson Hornby 35 «
3,500

223 $22,300
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The General Manager read the Inspection Eeports of the following

Branches :

—

Belleville November 19th

Trenton
"

20th

Toronto
" 30th

all of which were satisfactory to the Board.

The General Manager reported that it might be necessary to overdraw the

account of this Bank with the ]\Ierchants National Bank of New York, against

securities held by them, and that in order to do so the said Bank desired a Resolu-

tion of the Board of Directors, threefore, it was unanimously resolved that the

following Resolution be adopted, viz :

—

" Rsolved, That the General Manager of this Bank is hereby authorized to

effect loans from time to time on behalf of this Bank from The Merchants
National Bank of the City of New York, the proceeds of such loans to be credited

to this Bank by the said Merchants National Bank on its books; and for such

loans to make, execute and deliver the promissory notes of this Bank, and, if

required, by the said Bank, to pledge as collateral security for such loans and for

other liabilities of this Bank, any of the bonds, Stocks, Bills Receivable, or other

Securities or property of this Bank, upon such terms as to lien upon, resort to,

and application of such collateral and its proceeds as may be satisfactory to the

said Bank, and that such officers are respectively authorized in lieu of effecting

and securing loans as aforesaid, to procure from time to time, to be re-discounted

by the said Merchants National Bank, for this Bank any of the Bills Receivable

held by this Bank, upon such terms as to collateral security and otherwise, as may
be satisfactory to the said Bank."

The General Manager read a letter from Mr. W. J. Lindsay in respect to the

rencAval of his contract for the sale of the stock of this Bank, and after some' dis-

cussion, it was unanimously resolved, not to renew the said contract, leaving the

Bank free to place the remainder of its stock as it may see fit.

The General ilanager read the report of Mr. Robert Steven, of London,

England, who had come out at the request of the London Committee to examine

the position and afi'airs of this Bank.

The General Manager reported that new Branches had been opened at:

—

Springford,

Stayner,

Sharbot Lake,

and a Sub-Branch of Trenton at Sprinbrook, and that arrangements were under

way to open at :

—

Lindsay and Athens.

It was decided to have a Special Meeting of the Board on the 31st inst.

There being no further business, the Board adjourned.

"W. Beattie Nesbitt",

President.

"W. R. Teavers",

General Manager.
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Minutes of a Special Meeting of the Board of Directors, of The Farmers Bank
of Canada, held in the Board Room at the Head Office, Tuesday, December 31st,.

1907. Dr. Beattie Neshitt, President, in the Chair.

The following Directors were present :

—

De. Beattie Nesbitt, President.

Col. James Munro, Vice-President.

Egbert Noble.
Allan Eaton.
bcedge gunby.
John Gilchrist.
E, E. Menzie.
W. G. Sinclair.

Dr. a. Groves,

The General Manager presented a brief statement of the affairs of the Bank,-

and after discussion it was decided not to pay any dividend for 1907, and that the
matter be left in abeyance until after the Annual General Meeting in February.

The following Stock was duly cancelled; every effort having been made to-

obtain payment which was found impossible.

R. W. Fox Omagh 15 shares $ 1,500

H. F. Johnson Boyne 2 " 200

L. Cheyne Brampton 5 " 500

James Ford Boyne 40 " 4,000

The following Inspection reports were read to the Board :

—

Camden East December 20th

Bethany " 31st

StoufFv"i]le " 18th

Fingal November 28th

Wallacetown " 27th

Zephyr December 19th

all of which were satisfactory to every member of the Board.

The General Manager reported that he had overlooked advising the Board of
all documents that were signed with the Seal of the Bank under By-law No. 6,,

and had now to report that the only documents so signed were leases of the

premises of the Branches and Sub-Branches,

The following stock was duly allotted, as per list, see folio 4605.

After general discussion on the affairs of the Bank, and there being no further

special business, the Meeting adjourned.

"W. Beattie Nesbitt ",

President.

"W, E, TeaVERS",

General Manager. •
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Minutes of the Regular Board Meeting of the Directors of The Farmers Bank
of Canada, held in the Board Room at the Head Office, Wednesday, January 15th,

1908. Dr. Beattie Kesbitt, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Dr. Beattie Kesbitt, President.

Col. James Mcnro, Vice-President,

John Gilchrist,
burdge guxby.
W. G. SiXGLAIR.

Robert Noble.
Allan Eatox.
Dr. a. Groves.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the
!ast^ regular Board Meeting, and also Special Meeting of December 31st, which
having been done, the same were duly approved of.

The General Manager presented a full statement of the affairs of the Bank at

the close of business on December 31st, and explained any changes since then to
date. He also submitted the report to be presented at the Annual Meeting of the
Shareholders on February 19th next.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

R.H.Baxter Junior Bethany $150
H. M. Buell « Sharbot Lake 150
Mel vin A. Craven " Stayner. 150
J.P.Hale « Burgessville 450
Leslie L. SpofiFard " Stoufifville 150

Deductions.

W. S. Alderson Junior Cheltenham Resigned
F. Helen Carstairs Stenographer Toronto "

W. D. Pajcton Manager : New Toronto "

E. F. Browning Junior Camden East "

The General Manager reported that a Branch had been opened in Athens
with excellent prospects.

The following credits were granted:

—

Clyde Forks Lumber Co Sharbot Lake §10,000

The following Stock was duly allotted, as per list, see folio 406.

The follo^dng stock was duly cancelled :

—

Jacob Vice Toronto 49 shares
Dr. W. E. Hamill « 49 «

Dr. T. H. Wylie " 93 «

There beiDsr no further business, the Meeting adjourned.

" James Mukro ",

President.

"W. R. Travers",
General Mannger.

The first Annual Meeting of the Shareholders of The Farmers Bank of

Canada was held on Wednesday, the 19th day of Fabruary, 1908, in the Board
Boom of the Bank. Among those present were :—George A. Bell, D. H. Bennett,

Burwell Bridgman, Charles G. Davis, Albert J. Downs, Edward W. Downs, Allan

Eaton, Robert A. Elliott, Andrew Emerson, D. F. Ford, Ida A. Ford, Eliat Fuller,
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John GilcliTist, Greenlees Bros., Burds^e Gimby, Thos. H. Hamilton, Mary A.
Harris, C. E. Hollinrake, John Hunter, "W. H. Hunter, George E. Husband,
E. W. Husband, Robert F. Leslie, James E. Lindsay, James Logie, T. F. Mills,

John T. Mitchell, Alfred Morrison, Hugh Morrison, Col. James Munro, Eobert C.

McCullouch, Dr. William Beattie Nesbitt, Robert Noble, W. N. Scott, William
G. Sinclair, M. W. Smith, James Stewart, George A. Sutherland, W. L. Symons,
Arnold W. Thomas, William G. Wilson, and 1,302 shares represented by proxy.

Moved by Col. Munro, seconded by John Gilchrist, that the President take the

€hair, the General Manager act as Secretary, and W. H. Hunter and W. L. Symons
be appointed Scrutineers.

—

Carried.

By-law No. 17 amending By-law No. 2 of The Farmers Bank of Cnaada is

hereby amended by striking lOut the words, the fourth Monday in November in

each year beginning with the year 1906, and substituting therefor, the words, the

third Wednesday in February in each year beginning with the year 1908,

The president called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done, the same was duly approved of.

The Chairman then asked the Secretary to read the report of the Directors;

see folio 404.

Moved by Dr. Beattie Nesbitt, and seconded by Col. James Munro, that the

Eeport as read be adopted.

—

Carried.

Moved by Dr. Beattie Nesbitt, and seconded by Col. James Munro, that the

ballot box be now opened and remain open until four o'clock for the election of

nine Directors for the ensuing year, the ballot to be closed whenever five minutes
elapse without a vote being tendered.

Moved in amendment by John Gilchrist, and seconded by Allan Eaton, that

the Scrutineers cast one ballot for nine Directors.

—

Amendment carried.

Moved by W. H. Hunter, seconded by W, L. Symons, that the said By-law be

and is hereby confirmed.

Moved in amendment by Burdge Gunby, seconded by W. G. Sinclair, that the

third Wednesday in January be substituted for February.

—

Amendment Carried.

The Scrutineers presented the following report:

—

Toronto, February 19th, 1908.

W. E. Travers, Esq.,

General Manager.
Sir:—

We, the undersigned scrutineers appointed at the General Meeting of the

Shareholders of The Farmers Bank of Canada, held this day, hereby declare the

following gentlemen duly elected Directors for the ensuing 3^ear:

Et. Hon. Viscount Templeton.
Lt. Col. James Munro, M.P.P.
Egbert Noble.
John Gilchrist.
Allan Eaton.
Egbert E. Menzie.
Burdge Gunby.
W. G. Sinclair.

A. Groves.
Signed: W. H. Hunter.

W. L. Symons.

There being no further business, the Meeting adjourned.

*' James Munro ^',

President.

"W. E. Travers",
General Manager.
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Minutes of the regular Board Meeting of the Directors of The Farmers Bank
of Canada, held in the Board Eoom at the Head Office, "Wednesady, February

19th, 1908.

The fololwing Directors were present:

—

Col. James Muneo.
Egbert Xoble.
John Gilchrist.

Allan Eaton,
burdge gunby.
W. G. Sinclair.

The General Manager took the Chair.

Upon motion. Col. Munro was elected President.

The Chair was then taken by the President.

Upon motion, Et. Hon. Viscount Templeton was elected Honorary President,

and Jolm Gilchrist, Vice-President.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Meeting, which was done, and duly approved.

The General Manager presented the Financial Statement.

The resignation of Mr. E. E. Menzie was read and accepted.

Mr. "W. E. Travers was elected a Director and Second Vice-President.

The General Manager reported that he had opened a Branch under favorable

circumstances at Brucefield, taking over the Sovereign Bank's premises, fixtures,

etc., and also recommended that Branches be opened at Millbank, Arkona and

Dashwood. He also reported that Hawkestone Branch will be closed at the end of

the month.
The General Manager reported that the following credits were gi'anted since

last Board fleeting:

—

John B-ll Dunsford S 5,000
Thomnson & Averv Sharbot Lake Loans 5,000

"..•• " T. B's 5,000

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

Rov E. Davis Junior Athens S 200 '^

Frederic C. Foy " Toronto 200 1
Gordon Henderson " New Toronto 200

^'

Henry R. Laird Manager Brucefield 600 '^

James E. Tanner Junior Trenton 200 ^

Dednictions.

Isaac Lunne}'. ... : Messenger Toronto Resigned
W. W. Petley Accountant Belleville "

Moved by Allan Eaton, seconded by Burdge Gunby, that I. H. Spink, In-

spector, be hereby authorized to sign pro General Manager on the Government
Statements.

—

Carried.

There being no further business, the Board adjourned.

"James Munro'',
President.

"W. E. Travees",
General Manager.
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Minutes of the regular Meeting of the Board of Directors of The Farmers

Bank of Canada, held in the Board-Room at the Head Office, on Wednesday,

March 18th, 1908. Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Col. James Munro.
Egbert Noble.
burdge gunby.
Allan Eaton.
W. G. Sinclair.

A. Groves.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last regular Board Meeting, which having been done, were duly approved.

The General Manager presented the Financial Statement, showing the stand-

ing of the Bank, and the changes since last Board Meeting.

The General Manager reported that Branches had been opened at:

—

Millbank,

Arkona,
Dashwood.

and the Sub-Branches at Beachville and Xortii Claremont had been closed.

The General Manager reported the following changes in the staff:

—

G. P. Ash Acting Manager Dashwood $ 600
A. E. Kell}' Junior Milton 150
Geo. L. Lackner Manager Bethany 700
F. W. Jacobs " Kerwood 600
A. Lankin Junior Arkona 300
H. M. McKenzie Accountant " 400
A. H. Weltin Junior Dashwood 150

Deductions.

H. L. Pratt Manager Southampton Deceased
Bessie L. Baxter Clerk . . Toronto Resigned
B. L. Baker Junior Stouffville "

A. E. D,?bereiner Manager Pontypool "

George M. Laing Acting Manager N w Toronto "

The General Manager reported the following Credits granted since the last

Board Meeting.

Robert Noble Norval Increased $ 6,000
Thomas Baker T ironto " 12 246
H. S. Wilson « « 3,'(T61

The General Manager reported that there were irregularities in connection
with the Southampton Branch, but to what extent, could not be yet ascertained as

the Inspector was not through full inspection.

The General Manager reported that an advance made to Philip McLeod and
wife, of Hawkestone, had become overdue and placed in our Solicitor's hands for
collection.

The General Manager presented the resignation of Mr. John Gilchrist as a
Director, which on motion, it was decided to accept the same.

The General Manager submitted the proposition of Mr. Chevrier for The
Continental Securities Company, of "Winnipeg, to subscribe through Trustees for
5100 shares of our Stock at $130 each, on which a commission is to be allowed
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him of $15.00 per share, payahle when the shares are paid for, and to provide for

this subscription, it was resolved that the following stock be cancelled :

—

Lindsay, W.J Toronto 440 shares
Casey, Thomas Fingal : 2 *

Church, Ephraim lona 1
"

Dewar, John Milton 5
"

Davison, M Flint, Mich 50 "

Sayers, Peter Guelph 10 "

Smith, Flint P Flint, Mich 50 «

Wharton, Miss E Teeswater 3 "

Beattie, Matthew Campbellville 5 "

Luxton, A. G. H Milton 10 «

Fortier, Joseph . Montreal 2 *

578 shares

and with the balance of the unsubscribed Stock, viz:—3914 shares, making in all

4492 shares, be and are hereby allotted to the said Securities Company, and the

General Manager is hereby authorized to procure the transfer of 608 shares to

complete the 5100 shares required to give effect to this proposition.

The General Manager submitted plans for the proposed building of the Bank
at Sharbot Lake at a cost of $2,250, which were duly approved of.

There being no further business, the Board adjourned.

"James Muneo",
President.

"W. E. Travees'^
General Manager.

Minutes of the regular Meeting of the Board of Directors of The Farmers
Bank of Canada, held in the Board Eoom at the Head OflBce, Wednesday, April

15th, 1908. Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

CoL. James Muneo.
buedge gunby.
Allax Eatox.
W. G. Sinclair.

A. Geoves.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the
last regular Meeting, which having been done, was duly approved of.

The General Manager presented the Financial Statement, showing the stand-

ing of the Bank and changes since last Board fleeting.

The General Manager reported that the Branches at New Toronto and Korth
Claremont had been closed.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

O. S. Bradbum Junior Bethany $ 150
Miss Alice Colgate Clerk Toronto 600
R. T. Dunlop Manager Dashwood 700
J. J. Fleury Junior Lindsay 200
S. J. Gropp Accountant Stayner 300
J. H. O'Neill Junior Brucefield 150

Deduciiont.

G. P. Ash Manager Dashwood. . : Resigned
F. J. Delbridge « Cheltenham «

Leslie L. Spoffard Junior Stouffville "
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The General Manager reported that no credits exceeding $5,000 had been
granted since last Board Meeting.

The General Manager reported that in accordance with the Eesolution passed
at last Board Meeting, 5,100 shares of Stock were now standing in the names of:

—

Horace Cheveieh.
John F. Langan^
John T. Huggabd^

as Trustees for The Continental Securities Company, Winnipeg, Man.

The following Stock was duly allotted :

—

Patrick Joseph Murphy Lindsay 1 share

The following Stock was duly cancelled:

—

Rev. Daniel 0. Crossley Whitby 1 share

There being no further business, the Board adjourned,

" James Muneo ",

President.

"W. E. Travers'',

General Manager.

Minutes of the regular Board Meeting of the Directors of The Farmers Bank
of Canada, held in the Board Eoom of the Head Office, Wednesdaf, May 20th, 1908,
Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present :

—

Col. James Munro,
Egbert Noble.
Allan Eaton,
burdge gunby.
W. G. Sinclair.

A. Groves.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the
last Board Meeting, which having been done were duly approved of.

The General Manager submitted the Financial Statement showing the posi-

tion of the Bank, on the 30th of x\pril, 1908, and the changes since last Board
Meeting.

The General Manager reported that he had closed Springford Branch, there

being no prospect of making it pay.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

R. E. Dunn Manager Stayner $ 600
C. R.Hill Toronto 1,100
J. E. McKay Teller Williamstown 300

Deductions.

J. J. Buchanan Manager Stayner Resigned
H. G. McVittie Accountant Lindsay •
E.R.Hayes * « •
L. H. Milliken Manager Springford *

S. M. Davison * Southampton **
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The General Manager reported the following credits of $5,000 and upwards

iiad been granted since last Board Meeting :

—

W. J. & W. B. Moore Lindsay $5,000 S3,000 own name.
2,000 Farmers Notes.

The General Manager read the resignation of Viscount Templeton, as a

Director and Honorary President of this Bank, and upon motion it was resolved

that the General Manager ad\ise him that if the balance of his stock is paid by

the next Meeting, the matter of his resignation will have consideration.

The General Manager read the Inspection Reports of the following

J3ranches :

—

Southampton March 12th

Nerval May 13th

Milton " 13th

all of which was satisfactory to the Board.

The General Manager gave the Board a full verbal report of his trip to

"Winnipeg and the West with reference to placing of stock up there, and the

opening of Branches, and also reported that W. J. Lindsay had issued a writ

against the Bank and himself personally, claiming larger commissions than had

already been paid.

There being no further business, the Board adjourned.

"A. Groves",

For President,

Chairman.

"W. E. Traveks",

; General Manager.

Minutes of the regular Board Meeting of the Directors of The Farmers Bank
of Canada, held in the Board Eoom at the Plead Office of the Bank, Wednesday,

June 17th, 1908. The President being absent, upon motion, Mr. A. Groves took

the Chair.

The following Directors were present:

—

burdge gunby.
Robert Noble.

;
Allan EAToisr,

5 W. G. Sinclair.
: A. Groves.
' W. E. Travers.

The Chairman called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done were duly approved of.

The General Manager submitted the Financial Statement showing the position

of the Bank on the 31st of May, 1908, and all important changes since last Board
Meeting.

The General Manager reported that he had given instructions to close Stayner

"Branch, and that Shannonville, Sub-Branch to Belleville, had been closed.
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The General Manager reported the follwoing changes in the Staff:

—

Additions.

J. Lome Dickson Manager Wallacetown $ 600
A. McKee Junior " 150

Deductions.

H. J. G. Macoun Manager Wallacetown Resigned

The General Manager reported that he had communicated the wishes of the

Board to Viscount Templeton but had received no reply.

The General Manager reported the following Credits of $5,000 and upwards
had been granted since last Board Meeting, viz :

—

George Wishartand Keeley, J. W. Mine $ 50,000
W. H. Hunter and R. Home Smith 8,000
Thomas Baker $ 11,000
J. H. Adams 3,000
A. T. Webster 3,000
H. T. Wilson 3,000
Cyrus A. Birge 3,000

S 23,000

The General Manager explained the formation and interests in Keeley Mine,

which was satisfactory to the Board, and further advances were authorized if

necessary.

The General Manager read the Inspection Eeport of Burgessville Branch
which was satisfactory to the Board.

There being no further business, the Board adjourned,

"James Munko",

President.

"W. E. TeaVERS",

General Manager.

The Minutes of the regular Board Meeting of the Directors of The Farmers
Bank of Canada, held in the Board Eoom at the Head Office of the Bank, Wed-
nesday, July 15th, 1908, the President in the Chair.

The following Directors were present:

—

CoL. James Munro.
Egbert Noble.
Allan Eaton.
A. Groves.
Burdge Gundy.
W. G. Sinclair.

W. E. Travers.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the
last Board Meeting, which having been done were duly approved of.

The General Manager submitted the Financial Statement, showing the posi-

tion of the Bank on the 30th day of June, 1908, and all the important changes
since last Board Meeting.
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The General Manager reported the following changes in the StafE:

—

Additions.

F. H. De B. Braund Clerk Toronto S 600
B. F. Bissonnette Accountant Trenton 600
I. C. Crawford Junior Arkona 150
R. H. V. McCartnc'3' " Bethany 150

Deductions.

E. E. Dunn Manager Stayner Resigned
P. H. Frayne * Trenton Dismissed
George Hennessey Junior * •

G.E.Smith Accountant « *

George Thomson *
Belleville Resigned

W. J. Thomson Manager " «

The General Manager reported that no new credits of any importance had
been granted since last Board meeting.

The General Manager read the Inspection Eeports of

Belleville, June 3rd, 1908
Camden East, June 2nd, 1908
Zephyr, May 27th, 1908

The General Manager reported that the Manager and Accountant at Trenton
Branch had been guilty of wilful negligence and gross irregularities which are

now under examination, and a defalcation is likely to be the result, but the same
is covered by a guaranty bond.

The question of declaring a dividend, laid over from last Board Meeting, was
again discussed, and on motion of "W. G. Sinclair, seconded by B. Gunby, it was
decided to pay a dividend for six months ending June 30th, 1908, of 2%, being
at the rate of 4% per annum.

—

Carried unoMimously

.

There being no further business, the Board adjourned.

"James Muneo",
President.

" W. E. Tkavees ",

General Manager.

Minutes of the Regular Board Meeting of the Directors of The Farmers Bank
of Canada, held in the Board Eoom at the Head Office of the Bank, Wednesday,
August 19th, 1908. Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Col. James Muneo.
EoBEET Noble.
Allan Eaton.
Buedge Gunby.
W. G. Sinclair.

A. Geoves.
W. E. Teavees.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the
last Board Meeting, which having been done, were duly approved of.

The General Manager read the Financial Statement, showing the position of
the Bank on the 31st day of July, and all important changes since last Board
Meetinor.
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The General Manager reported the following changes in the Staff :

—

Additions.

H. E, Grass Junior Belleville $ 150

C.H. Gray Teller " 600

P. H. Jory Manager " 900

J. F. Kellv Clerk Toronto 560
A. C. McBride Manager Embro 800

C. G. Walker Inspector Toronto 800

Deductions,

J. H. Spink Inspector Toronto Resigned
F. C. Foy Junior " "

E. C. Bastedo Teller Belleville «

J. L. Dickson Manager Wallacetown *

C. B. Green .Junior Belleville *

A. B. Todd Ledger Toronto "

W. V. Galbraith Junior Wallacetown *

J. H. O'Neill " Brucefield

The General Manager read the Inspection Eeports of Pontypool and Hills-

dale Branches, which were considered satisfactory.

The General Manager reported that the defalcation at Trentin so far has

reached about $8,000, and that the Manager, Accountant and Ledger-Keeper had
been discharged from the service. Claim had been made upon the Guaranty Com-
pany, and we would likely recover the full amount.

The General Manager reported that Dividend Cheque No. 1 to Shareholders

of record of June 30th, 1908, payable September 1st, had been prepared, amount-
ing to $8,412, and the same will be mailed this week.

The General Manager reported that he had made satisfactory arrangements
for the purchase of Col. Munro's business in Embro, and a branch would be opened
there in the course of a few days, and also that arrangements had been made for

a Branch at Lakeside, to be opened this week.

The General Manager reported that he had closed the Branch at Wallace-

town and that he had made Kinmount a Sub-Branch of Lindsay, to economize

expenses.

The General Manager reported that deposits had reached the million-dollar

mark, and that loans and discounts were being kept down to the lowest possible

level, and that a large cash reserve was being maintained in anticipation of millers*

and drovers' requirements in the Eall.

There being no further business, the Board adjourned.

" James Muneo ",

President.

"W. E. Teavers"
General Manager.

Minutes of the Regular Board Meeting of the Directors of The Farmers Bank
of Canada, held in the Board Room at the Head Office of the Bank, Wednesday,
September 16th, 1908. Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present :

—

Col. James Muneo.
Allan Eaton,
buedge gunby.
W. G. SiNCLAIE.

A. Geoves.

W. E. Teavees.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done, were duly approved.
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The General Manager presented the Financial Statement, showing the posi-

tion of the Bank as on the 31st of August, and a memo of the important changes

since last Board Meeting.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

R. J. Hewat Manager Southampton S 800

Allan Munro Accountant Embro 500

Deductions.

J. S. Chadburn Manager Athens Resigned

P. H. Jory " Belleville

The General Manager read the Inspector's Eeports of Athens and Philipsville,

which were fully discussed, and approved of by the Board.

The General Manager, in accordance with the Minute of the last Meeting,

reported that Branches of the Bank have been opened at Embro and Lakeside, also

that he had visited Athens and found conditions and prospects there favorable to

our building up a paying business.

The General Manager reported that the following Credits had been granted

since last Board Meeting, which vrere approved of viz. :

—

E. A. Scarlet Pontypool $5,000

There being no further business, the Board adjourned.

"' James Muxeo ",

President.

"W. E. Teavees",
General Manager.

The Minutes of the Board Meeting of the Directors of The Farmers Bank of

Canada, held in the Board Eoom at the Head Office of the Bank, Wednesday,

October 21st, 1908. Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present :

—

Col. James Muxeo.
Allan Eaton,
buedge guxby.
W. G. SiXCLAIE.

A. Geoves.

TV. E. Teavees.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done were duly approved of.

The General Manager presented the Financial Statement, showing the position

of the Bank as on the 30th of September, and a memo of the important changes

since last Board Meeting.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions

:

Allan Lane Junior Toronto S 300

Deductions

:

Alice M. Colgate Stenographer Toronto Resigned
Rov D. Freeman Junior " "

C. T. Gwyn Accountant Milton "

Gordon Henderson Junior Sharbot Lake "

M. Martin Accountant Lindsay "

W. P. Williams Ledger Keeper Toronto „
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The General Manager read the Inspector's Eeports of the following Branches:

Bethany October 2nd

Sharbot Lake September 22nd

Williamstown " 10th

which were satisfactory to the Board.

The General Manager reported that owing to insufficient support, he had

closed the Hillsdale Branch.

The General Manager reported that the following Credits were granted since

last Board Meeting:

—

Elliott and South $ 5,000. Renewal for one year. Security,

Assign, Grain, Flour, etc., under
Section 88 B.A.

Alex. L. Noble 35,000. To continue business of the late

Robert Noble until affairs of the

estate are settled up.

The President stated that since the last Meeting, the Board had sustained a

loss in the death of Eobert Noble, who was a regular attendant at the Meetings

and took an active interest in the affairs of the Bank. It was moved by Mr.

Burdge Gunby and seconded by Dr. A. Groves, and unanimously carried, that the

following resolution of condolence be sent to his family. :

—

" The Board of Directors of The Farmers Bank of Canada deeply deplore the

loss of one of its most valuable Directors in the person of the late Robert Noble,

of Norval. He attended every Board Meeting, except two, since the formation

of the Bank. Being a man in a large way of business and of the highest integrity,

his influence and advice in matters connected with the Bank's business, was of

great value, and will hereafter be much missed. The deepest sympathy of the

Board is extended to his family.''

Col. James Munro, Burdge Gunby and Dr. Groves reported having destroyed

$60,000 of the Bank's mutilated circulation, composed of the following denomina-
tions :

—

6,500 Fives S 32,500
1,500 Tens 15,000
500 Twentj'-Fives 12,500 $ 60,000

the consummation of which was accomplished in the crematory of The Imperial

Bank of Canada.

There being no further business, the Board adjourned.

" James Muneo ",

Pi-esident.

"W. Pt. Teavees",
General Manager.

Minutes of the regular Board Meeting of the Directors of The Farmers Bank
of Canada, held in the Board Room on Wednesday, the 18th of November, 1908.

Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Col. James Munho.
Allan Eaton.
W. G. SlNCLALR.
BuEDGE Gunby.
W. R. Teavees.

The President Called upon the General Manager to read the Minutes of the
last Board Meeting, which having been done, were duly approved of.
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The General Manager presented the Financial Statement, showing the posi-

tion of the Bank on the 31st of October and a memo of the important changes

since last Board Meeting.

The General Manager reported the following changes in the Staff :

—

Additions.

Victor A. Burke Ledger Keeper Toronto $ 400

Ralph Clement .Junior " 200

George E. Cleave * Norval 150

E. M. DouU Clerk Toronto 500

Miss Hazel A. Gowans . . .Stenographer H. 520

W. W. Lowery Junior . .Trenton 150

Miss H. M. McKenna Stenographer Toronto 700

Charles P. McCuUy Clerk " 500

Duncan Rsid Junior Springbrook 150

Deductions.

S. J. Gropp Lodger Keeper Toronto Dismissed

E. G. Hooper Junior " «

W. H. G. Macpherson.... Clerk « "

D. C. McCallum Teller • "

S. R. Smart Manager Milton "

The General Manager reported that the following Credits had been granted

since the last Board Meeting:

—

John Tevis New York $120,000 Secured by the same amount of

The American Piano Co.'s. pre-

ferred cumulative 7% Stock.

W.W. Shields Zephyr 6,000 To purchase grain ($5,000 re-

newal).

The General Manager read the Inspection Eeports on the Following Branches

:

Lindsay October 7th

Millbank November 5th

Southampton October 22nd

which were satisfactory to the Board.

The General Manager reported that the Trustees of the Continental Securities

Co., Winnipeg, who had subscribed for $510,000 of our Stock, had transferred the

same to

John Tevis New York $112,000

M. D. Chapman " (Fully Paid) 3,000

M. D. Chapman « Trustee 385,000

The above reported loan to Mr. John Tevis being accepted in payment of $115,000

Stock, and explained the transaction in detail, with his opinion as to the good
results probable to follow the transaction.

"James Muneo",
President.

«W. E. Teayees",
General Manager.
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Minutes of the regular Board Meeting of the Directors of The Farmers Bank
t)f Canada held in the Board Eoom on "Wednesday the 16th day of December, 1908,
Col. James Munro in the chair.

The following Directors were present:

—

Col. James Muntio.
Allan Eaton.
W. G. Sinclair.

BURDGE GUNBY.
A. Geoves.
W. E. Travers.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the
last Board Meeting which having been done were duly approved of.

The General Manager presented the Financial Statement showing the position

of the Bank on tlie 30th of November, and a memo of the important changes since

last Board Meeting.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

Arthur Butcher Junior Toronto $ 200
William Cook Accountant 750
W.C.Simpson Clerk • 600

Deductions.

J. J. Macdonald Teller Toronto Resigned

The General Manager reported that the following Creditor had been granted
«ince the last Board Meeting.

William Gibson Springbrook $ 7,000
Own name $ 3,000
Trade Paper.... 4,000 Renewal

The General Manager read the Inspection Keports of the following Branches :

—

Milton November 12th

Arkona " 27th
Kerwood .

.-
" 30th

Brucefield December 3rd

Dashwood " 4th
Fingal " 8th

which were satisfactory to tho Board.

It was moved by W. G. Sinclair and seconded by Allan Eaton, and unanim-
ously resolved that a dividend of 2% per annum being at rate of 4% per annum,
for the six months ending December 31st, 1908, be declared and the same be pay-
able on and after the 1st of February, 1909, transfer books to be closed from the

1st to the 15th of January inclusive, and that the General Manager is hereby
authorized to give notice of the same, also of the Annual Meeting of the Share-
holders for the election of Directors and the transaction of all other business for

Wednesday the 20th day of January, 1909.

Messrs. Gunby, Groves and Eaton reported having destroyed $90,000 of the
Bank's mutilated circulation composed of the following denominations:

14000 X 5 = $ 70,000
2000 X 10 = 20,000

$ 90,000

The consummation of which was accomplished in the crematory of The Imperial
Bank of Canada.

There being no further business, the Board adjourned.

"James Munro'', President.
" W. R. Travers ", General Manager.
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The Second Annual Meeting of the Shareholders of the Farmers' Bank of

Canada was held on Wednesday, the 20th day of January, 1909, in the Board
Room of the Bank.

Among those present were:

—

Col. James Munro, B. Gunby, W. G. Sinclair, Allan Eaton, W. H. Hunter,
Dr. W. B. Kesbitt, W. L. Symons, and a large number of other Shareholders,

while there were 1,062 Shareholders represented by proxy.

Moved by Dr. Nesbitt, Seconded by "W. L. Symons that the President take

the Chair, the General Manager act as Secretary, and W. H. Hunter and W. L.

Symons be appointed Scrutineers.

Carried.

On motion the Minutes of the last Meeting were taken as read. The President
called upon the Secretary to read the Annual Report. The Secretary read the
Report of the Directors as follows, see page 403.

Moved by Col. James Munro, Seconded by Mr. Gunby, that the report be
adopted.

Carried.

Moved by W. H. Hunter, Seconded by W. L. Symons, that Mr. Burdge Gunby
cast one ballot for seven Directors.

Carried.
The Scrutineers presented the following report:

—

ToROXTO^ January 20th, 1909.
W. R. Teavers^ Esq.,

General Manager.

Sir,

We, the undersigned Scrutineers, appointed at the General Meeting of the

Shareholders of The Farmers Bank of Canada, held this day, hereby declare the

following gentlemen elected Directors for the ensuing year

:

Rt. Hon. Viscount Templeton.
Lt, Col. James Munro.
Allan Eaton.
Burdge Gunby.
W. G. Sinclair.
A. Groves.
W. R. TeaVERS.

Sgd. W. H. Hunter,
" W. L. Symons.

Moved by Dr. Nesbitt, Seconded by W. L. Symons, that an unanimous vote of

thanks be tendered by the Shareholders to the Directors for the manner in which
they have cared for the interests of the Bank during the year.

—

Carried.

, Moved by Dr. Nesbitt, Seconded by B. Gunby, that a special vote of thanks
be tendered to the General Manager, W. R. Travers, for his care, oversight and
interest in handling the affairs of the Bank during two years.

—

Carried.

" James Munro ",

Presidera.

"W. R. Travers",

General Manager.
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Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers' Bank of

Canada, held immediately after the Annual Meeting of the Shareholders on Wed-
nesday, 20th day of January, 1909.

On motion, the Et. Hon. Viscount Templeton was elected Honorary President;

Col. James Munro, President; and W. E. Travers, Vice-President.

The following Directors were present:

—

Col. James Munko.
Allan Eaton,
burdge gunby.
W. Gr. Sinclair.

W. E. Travers.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting which having been done, were duly approved of.

The Board accepted the Statement as read at Annual Meeting as the financial

condition of the Bank. ^

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

E. H. Benson Accountant Lindsay $ 350

G. K. Eaton Clerk Toronto 400

Jno. E. Hamilton Junior Emcro 150

George Harris " Lakeside 150

John E. O'Neill « Burgessville 100

Deductions.

Arthur Butcher Junior : Toronto Resigned

P. W. Grandjean Clerk Southampton *

The General Manager reported that no new credits had been granted during

the month but that The Clyde Forks Lumber Co. and Thompson and Avery, or

Sharbot Lake, had been renewed for another year, also The Noble Estate $40,000.

The General Manager read the Inspection Eeports of the following Branches :—

•

Belleville December 31st

Stouffville
" 15th

Trenton
" 29th

Toronto
"

31st

which were satisfactory to the Board.

The Eesignation of Mr. A. Groves, as a member of the Board was read, and on
motion it was laid over till next Meeting.

There being no further business, the Board adjourned.

" James Munro ",

President.

1

- "W. E. Travers",

General Manager.



SgO EXHIBITS RE EVIDENCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers' Bank of

Canada, held in the Board Room, on Wednesday, the 17th day of February, 1909,

at 2 p.m., James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Col. James Muneo.
Allan Eatox.
W. G. SiNCLAIE.
BUKDGE GUNBT.
A. Geoves.
W. R. Teavees.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done, were duly approved of.

The General Manager presented the Financial Statement showing the con-

dition of the Bank to the 31st of January, 1909, and a memo of the important
changes since last Board Meeting.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

O. R. Henrv Junior Toronto S 300
Finlay McKay " Milibank 150

Deductions.

D. F. Bissonette Accountant Trenton Resigned
Ralph Clement ..Junior Toronto ... "

R. Hadden Ledger Keeper Trenton •
Allan Lane Clerk Toronto •

Scott Merrill Manager Borgessville *

C. D. Martyn Clerk Toronto Dismissed
Miss M. McKenna Stenographer " Resigned

The General Manager reported that no new Credits of $5,000 and over had
been granted since last Board Meeting, and submitted a request of the Noble
Estate for an additional credit of $10,000.

The General Manager read the Inspection Reports of the following Branches :—

Athens .- February Ist

Camden, East " 6th

Norval " 10th

PhilipsviUe " 2nd
Williamstown January 21st

which was satisfactory to the Board.

The General Manager reported that it was his intention to close Southampton
Branch at an early date, and open in Haileybury, and also that he was making
arrangements with the Royal Bank to take over our Belleville business.

There being no further business the Board adjourned.

" James Muneo ",

President.

"W. R. Teavees",
General Manager.
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Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers' Bank of

Canada, held in the Board Koom, on Wednesday, the 17th day of March, 1909, at

one p.m., Col. James Munro, President,, in the Chair,

The following Directors were present:

—

Col. James Munho.
Allan Eaton,
burdge gunby.
W. G. Sinclair.

A. Groves.

W. E. Travers.

The President called npon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting which having been done were duly approved of.

The General Manager presented the Financial Statement showing the con-

dition of the Bank to the 27th of February, 1909, and a memo of the important

changes since last Board Meeting.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

S. E. BuTwell Manager Fingal S 500

Charles H. Day « Haileybury 1,500

J. E. Farmer Junior Stouffville 150

Harvey Lyons " Kerwood 150

W. S. Pogue " Lindsay 150

Deductions.

F. H. de B. Braund Accountant Lindsay Resigned
C.H.Gray " Belleville «

R. J. Hewat Manager Southampton "

George L. Lackner * Bethany *

W.i'W. Lowery Junior Frankford "

J.;B. Connell Manager Norval Dismissed

The General Manager reported that the following renewal had been granted

since last Board Meeting, viz :

—

Township of Charlottenburg Williamstown $ 8,000

The General Manager read the Inspection Eeports of the following Branches:

—

Bethany February 2nd

Milton March 3rd

Norval February 18th

Spring Brook
" 18th

and also reported that Southampton Branch had been closed and a Branch at

Haileybury duly opened. Which was satisfactory to the Board.

Messrs. Burdge Gunby, Allan Eaton and W. G. Sinclair reported having de-

stroyed $250,000 of the Bank's mutilated circulation composed of the following

denominations, viz:

—

15 00 X 5 $ 77,500

4500 X 10 45,000

2700 X 25 67,500
900 X 50 45,000

150 X 100 15,000

$250,000

the consummation of whicli was accomplished in the crematory of The Imperial

Bank of Canada on March 17th, 1909.

There being no further budiness the Board adjourned.

" James Munro ",

President.
" W. E. Travers ",

General Manager.
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Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers' Bank of

Canada, held in the Board Koom, on Wednesday^ the 21st of April, 1909, at one
p.m.. Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Col. James Muneo.
Allan Eaton.
W. G. SiNCLAIE.
BUEDGE GUNBY.
A. Geoves.
W. E. Teavees

The President called npon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done were fully approved of.

The General Manager presented the Financial Statement of the Bank, show-

ing the condition of the Bank to the 31st of March, 1909, and a memo of the im-
portant changes since last Board Meeting.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

W. A. Baker Accountant MJton $ 500
C. E. Dickson Junior Williamstown 150
Elmer Irwin Philipsville 160
N.C.Wallace " " Lindsay 200

Dedtictions.

F. W. Jacobs Manager Kerwood Dismissed
W. S. Pogue Junior Lindsay Resigned
Elmer C. Sparrow * Milton •

The following credit was granted since last Board Meeting:

—

James H. Stitt Haileybury $ 5,000
Stocks at market of $5,000.
Endorsement of Margaret.J.

^
Stitt and D. Brownlee.^"

The General Manager read the following Inspection Reports of the following

Branches :

—

Belleville March 29th, 1909,

Fingal April 5th,

Kerwood March 26th,

Lindsay " 17th,

Pontypool April 6th,

Sharbot Lake " 2nd,

Zephyr " 12th,

which were satisfactory to the Board.

Therebeing no further business the Board adjourned.

" James Muneo *\

General Manager.

« W. R. Teavees ",

General Manager.
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Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Parmers Bank of

Canada, held in the Board Eoom, on Wednesday, the 19th of May, 1909, at one

P.M., Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

CoL. James Munro.
burdge gunbt.
Allan Eaton,
W. G. Sinclair.

A. Groves,

W. E. Travers.

The President called npon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done were fully approved of.

The General Manager presented the Financial Statement of the Bank, show-

ing the condition of the Bank to the 30th of April, 1909, and a memo of the

important changes since last Board Meeting.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

A dditions.

Sydney P. Davies Junior Toronto S 200
J. R. Ernst Manager Allenford 500
W. A. Johnson Teller Arkona 350
H. S. Robertson Junior Sharbot Lake 150

Deductions.

G. T. Fitchett Manager Allenford Resigned
O. R. Henry Junior Toronto "

J. P. Hale Manager Pontypool *

The General Manager read the Inspection Eeports of the following

Branches :

—

Cheltenham April 19th

Allenford " 33rd

Millbank " 28th

Pontypool (Casual) " 26th

Bethany « 29th

Embro May 3rd

Lakeside
" 4th

Arkona « 4th

Dashwood " 8th

Burgessville " 12th

which was satisfactory to the Board.

The question of building an office at Embro was discussed, and it waa decided

to leave the matter in the hands of the General Manager and do as he directed.

There being no further business, the Board adjourned.

"James Munro",

President.

" W. E. Travers '\

General Manager.
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Minutes of Meeting of Directors of The Farmers Bank of Canada, held in the

Board Room on Wednesday, the 23rd day of June, 1909, at one p.m., Col. James

Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Col. jAiEES MuNEO.
buedge gunbt.
Allan Eaton.
W. G. Sinclair.

W. E. Teavees.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting which having been done were duly confirmed.

The General Manager presented the Financial Statement of the Bank, show-

ing the condition of the Bank to the 31st of May, 1909, and a memo of the

important changes since last Board Meeting.

The General ]\Ianager reported the following changes in the Sta:ff

—

Additions.

William Binnie Ledger Keeper Toronto $ 500
W. J. Buckler, Jr Junior Fingal 150

R. E. Cugham Clerk Athens 600
R. M. Dennis Discount Clerk Toronto 500
Howard McGregor Junior Allenford 150
M. Staples « Pontj-iDOol 100

B. E. South " Cheltenham 200
M. A. Ruttan Clerk Toronto 700
Frederick H. Wood Manager Williamstown 800

W. R. Webster Teller Accountant Arkona 350

Deductions.

W. A. Baker Accountant Milton Dismissed
E. H. Benson " Lindsay "

Melvin Craven Junior Bethany *

Sydney P. Davies * Toronto . . Resigned
W. R. Robson Ledger Keeper *

_
*

_

Elwood Roberts Manager Bethany Dismissed
William C. Simpson Discount Clerk Toronto Resigned
N. C. Wallace Junior Lindsay "

The General Manager read the Inspection Reports of the following Branches,

which were duly confirmed, viz:

—

May May 17th

StouffviUe " 22nd

Athens (Casual) June 5th

Camden East (Casual " 10th

Williamstown " 7th

Philipsville " 4th

It was moved by Mr, Burdge Gunby, Seconded by Mr. W. G. Sinclair, and

unanimously resolved that a dividend of 2%, being at the rate of 4% per annum
for the six months ending June 30th, 1909, be declared and the same be payable

on and after the 2nd of August, 1909. Transfer Books to be closed from the 1st

to the 15th of July, 1909, inclusive, and that the General Manager is hereby

authorized to publish the necessary notice therefor.
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Moved, Seconded and nnanimonsly carried, that the following stock be hereby
cancelled :

—

John Sunstrum Ottawa 25 Shares
Murray Cornell Springford 1 "
Margareth E. Galbraith Denver, Col 1

"

Also that the following stock be hereby allotted :

—

J. G. Fitzgibbon, In Trust Toronto 25 Shares
J. J. McNally Springford 1 "

L. C. Shattuck « 1 «

There being no further business, the Board adjourned.

"James Muneo",
President.

" W. E. Travers ",

General Manager.

Minutes of the Meeting of the Directors of The Farmers Bank of Canada,
held in the Board Eoom on Wednesday, the 31st July, 1909, at 1 p.m., Col. Munro,
President, in the Chair.

The following Directors were present :

—

Col. James Munro.
Allan Eaton.
W. G. Sinclair.

BURDGE GUNBT.
W. E. Travers.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board IMeeting, which having been done, were duly confirmed.

The General Manager presented the Financial Statement of the Bank, show-
ing the condition of the Bank on the 30th of June, 1909, and a memo, of the

important changes since last Board Meeting.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

Ernest A. Abbott Junior Lindsay $ 150
Stanley Hamilton « " 150
Donald Houston Clerk Toronto 500
H. S. Parker Junior Arkona 150
D. B. Spencc « Athens 150
E. R. Siebert « Dashwood • 150

Deductions.

P. R. B. Fosbrooke Manager Trenton Resigned
R. R. Fraser Junior Cheltenham "

George Harris " Lakeside "

W. A. Johnson Ledger Keeper Arkona "

John E. McKay Teller Athens
James E. Tanner Ledger Keeper Trenton "

James C. Thomson Teller Lindsay "

W.R.Webster « Arkona
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Messrs. Gunby, Eaton and Sinclair reported having destroyed $200,000 of the

Bank's mutilated circulation composed of the following denominations, viz :

—

!6,000
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The following changes in the Staff were reported:-

—

Additions.

Francis W. Bigelow Bethany Junior $ 150

F. C. Foran Toronto Clerk 500
Alden R. Running « " 400
Norman Biddome * * 300
Arthur King Milton Junior 150

Howard McPherson Burgessville * 150

Deductions.

Wilbert M. Hough Lindsay Junior Resigned
Frederick H. Wood Williamstown Manager *

J. F. Kelly Balleville Accountant and Teller. ... "

A. Lankin Etnbro Junior "

H. R. Laird Trenton Acting Manager "

A. B. Sorley Belleville Manager Dismissed
Donald H. Houston Toronto Clerk Resigned

The General Manager reported that, owing to the withdrawal of business at

Spring Brook he had closed it as a Sub-Branch.

There being no further business, the Board adjourned.

"James Munro",
President.

" W. R. TjlAVERS ",

General Manager.
^

Minutes of Meeting of Directors of The Farmers Bank of Canada, held in the

Board Eoom, on Wednesday, the 15th day of September, 1909, at 1 p.m. Col.

James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

CoL. James Munro.
BURDGE GUNBY.
W. G. Sinclair.

W. E. Travees.

The General Manager read the Minutes of last Meeting, which having been

done, were duly approved of.

The General Manager presented the Financial Statement showing the condi-

tion of the Bank on the 31st of August, 1909, and a memo of the important
changes since last Board Meeting.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

A. H. Arnold Accountant Belleville $ 500
O. M. Anderson Junior Camden East 150
L. Doherty Clerk Toronto 400
H. McPherson Junior Burgessville 150
A. E. Sloan « Zephyr 150
R. F. B. Watson Clerk Lindsay 500
J. H. Wilson Junior Zephyr 150

Deductions.

Stanlev Hamilton Junior Lindsay Dismissed
A. E. Kelly Clerk Milton Resi^ "

J. F. Kelly Accountant Belleville
E. J. Landaborough " Milton
M. A. Ruttan Manager Trenton
C. G. Walker Inspector
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The General Manager reported that the following Credits had been granted

since the last Board Meeting:

—

William Ernest Knabe ; S 50,000
Estate Robert Noble 50,000

There being no further business, the Board adjourned.

"James Muneo",
President.

" W. R. Trayers ",

General Manager.

Minutes of the Meeting of the Directors of The Farmers Bank of Canada^

held in the Board Room at the Head Office, on Wednesday, the 20th day of

October, 1909. Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

CoL. James Munro.
Allax Eaton".

BUEDGE GUXBY.
W. G. Sinclair.

A. Groves,

AV. E. Trayers.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done, were duly confirmed.

The General Manager presented the Financial Statement showing the con-

dition of the Bank to the 30th of September, and a memo of the important changes

since last Board Meeting.

The General Manager reported the following changes in the Staff :

—

. . Trenton S 150

..Toronto 300
. .Kerwood 350
. . Lindsay 100
..Athena 400
..Embro 200

. . Lindsay . 150

Additions.

Charles W. Card Junior
Robert E. Duffy "

W. A. Goodboume Clerk . . . . :

Ernest Moore Junior
J. A. Merrick Accountant .

Norris Sutton J.inior .

.

RoyWeldon.. «

Deductions.

R. G. Grieve Manager Millbank Resigned
Charles R. Hill « Toionto «

Harry C. Hunter Clerk Lindsay *
_

H. L. Lancaster Acting Manager Belleville Dismissed
R. F. B. Watson Clerk Lindsay Resigned

The General Manager reported the following Renewal of Credit, granted since

last Board Meeting:

—

Elliott & South Cheltenham $ 5,000
J. S. Todd Stouffville 10,000

also presented a request of "Wilhani and Ernest Elnabe for a further advance of
$50,000 upon the security of W. J. Barnsdale's notes to that amount, endorsed by
The Manliattan Securities Company. The advance was authorized.
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Moved, Seconded and Carried, that the following Stock be hereby cancelled :

—

William H. Conbo}- Sharbot Lake 1 Share
B. F. Detler Arden 10 «

S. M. Irish Verona 2 "

Dr. J. McCarty " 5 "

W. D. Persy " 1
"

A. Trousdale " 4 "

S. Walroth & Son " 2 "

N. Wartelsky Colebrook 4 "

Mrs. E. M. Geddes Arden 1
"

Thomas Alderson Drumguin 5 "

Thomas Elliott Lowville 5 "

Bertram Smith Sharbot Lake -., 2 "

42
also that the following Stock be hereby allotted :

—

Joseph Fortier Montreal .... : 2 Shares

There being no further business, the Board adjourned.

"James Munro",
President.

" W. E. Teavers ",

General Manager.

Minutes of Meeting of Directors of The Farmers Bank of Canada, held in

the Board Eoom at the Head Office on Wednesday, the 17th day of November,
1909. Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present :

—

Col. James Muneo.
Allan Eaton,
buedge gunby.
W. G. Sinclair.

W. E. Teavers.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of last

Meeting, which having been done, were duly confirmed.

The Financial Satement, showing the condition of the Bank on the 31st of

October, 1909, and a memo, of the important changes since last Board Meeting,

were read.

The following changes in the Staff were reported:

—

Additions.

Gordon O. Brown Junior Norval $150
John A. Fox Clerk Haileybury 50 per month
Charles S. Yates Junior Williamstown 150

Deductions.

A. H. Arnold Teller Belleville Rcsisued
A. M. McBain * Williamstown "

H. S. Parker Junior Arkona "

Duncan C. Reid Teller Ernbro
'"'

The General Manager read the Inspector's Eeport on the Toronto Branch,

which was satisfactory to the Board.
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It was moved, seconded and unanimously resolved that in consequence of no
payments being made and no prospects of collecting, the following subscriptions be

and are hereby cancelled :

—

W. R. Travers 116 Shares
J. G. Fitzgibbon 25 '

The above were transferred from Subscribers from whom we could not collect.

The Manager at Lindsay Branch reports the following as worthless:

—

F. D. Herlihy 1 Share
John Kennedy 1

H. L. Lancaster 1 *

J. E. Mansfield 1
"

James Simpson 5 *

R. S. Staples 1 '

10 "

Conditional stock at Whitby:

—

Thomas G. Colwell 1 Share
Joseph Heard 1 *

John Rice 3 *

W. J. A. Richardson 3 "

Joseph E. Sutcliffe 2 "

Dr. Frank Warren 1 "

11 «

It was moved, seconded and unanimously carried that the above 162 Shares

be duly cancelled and removed from the books.

Moved by Allan Eaton, seconded by "W. G-. Sinclair, and unanimously resolved,

that a dividend of 2%, being at the rate of 4% per annum, for the six months
ending the 31st of December, 1909, be declared, and the same be payable on and
after the 3rd day of January, 1910.

Transfer Books to be closed from the 17th to 31st of December, 1909,

inclusive, and the General Manager be and is hereby authorized to publish the

necessary notice therefor.

There being no further business, the Board adjourned.

"James Muneo",
President.

"W. E. Tkavees",
General Manager.

Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers Bank of

Canada, held in the Board Eoom at the Head Office on Wednesday, the 15th day
of December, 1909.

The following Directors were present :

—

Col. James Munko.
BtTRDGE GUNBY.
A. Geoves.
Allan Eaton.
W. G. SiNCLAIE.

W. E. Travees.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done were duly confirmed.
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The Financial Statement, showing the condition of the Bank on the 30th

N^ovember, and a memo, of the important changes since last Board Meeting, were
read.

The General Manager reported the following changes in the Staff:

—

Additions.

J. H. McChesney Junior Arkona $ 150

It was moved and seconded and unanimously resolved that Mr. John F.

Ford be elected a Director of this Bank in place of Lord Templeton who, having
sold his stock, is disqualified to sit on the Board.

There being no further business, the Board adjourned.

" James Muneo ",

President.

"W. E. Teavees",

General Manager.

The Third Annual Meeting of the Shareholders of The Farmers Bank of

Canada was held on Wednesday, the 19th day of January, 1910, in the Board
Eoom of the Bank.

The following Directors were present:

—

Col. James Muneo.
Allan Eaton.
John F. Foed.
buedge gunby.
William H. Huntee.
James Logie.

John T. Mitchell.
William Beattie Nesbitt.
William G. Sinclaie.

William L. Symons.

Moved by Dr. Nesbitt, seconded by Burdge Gunby, that the President take

the chair, the General Manager act as Secretary, and that W. H. Hunter and W.
L. Symons be appointed Scrutineers.

—

Carried.

Moved by Allan Eaton, seconded by W. G. Sinclair, that the Minutes of last

Meeting be taken as read.

—

Carried.

The President called upon the Secretary to read the Annual Eeport, where-

upon the Secretary read the Eeport of the Directors for the year 1909 as follows

:

See page 406.

Moved by Col. Munro, seconded by Burdge Gunby, that the report be adopted.
—Carried.

Moved by James Logie, seconded by John F. Ford, that Mr. Burdge Gunby
cast one ballot for the election of seven Directors.

—

Carried.
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The Scrutineers presented the following Eeport:

—

Toronto, January 19th, 1910.

W. E. Teavees, Esq.,

General Manager.

Sir,—We, the undersigned Scrutineers, appointed at the General Meeting of

the Shareholders of The Farmers Bank of Canada, held this day, hereby declare

the following gentlemen duly elected Directors:

—

James Muneo.
Allan Eaton,
buedge gunby.
W. G. SlNCLALE.
A. Geoves.
John E. Foed.
W. E. Tbavees.

Declared elected,

(Sgd.) W. H. HUNTEE.
W. L. Symons.

/

Moved by Dr. JSTesbitt, seconded by W. L. Symons, That a unanimous vote of

thanks be tendered by the Shareholders to the Directors, for the manner in which
they have cared for the interests of the Bank during the year.

—

Carried.

Moved by W. H. Hunter, seconded by W. L. Symons, That a special vote of

thanks be tendered to the General Manager, W. E. Travers, for his care, oversight,

and interest in handling the affairs of the Bank during the past three year.

—

Carried.

Moved by Dr. Nesbitt, seconded by W. H. Hunter, the Meeting be now
adjourned.

President.

''W. E. Teavees",

General Manager.

Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers Bank of

Canada, held immediately after the Annual Meeting of the Shareholders on Wed-
nesday, the 19th day of January, 1910.

The following Directors were present:

—

CoL. James Muneo.
Burdge Gunby.
Allan Eaton.
A. Groves.

W. G. Sinclair.

J. E. EOED.

W. E. Teavers.

It was moved and seconded and unanimously resolved that James Munro be

elected President, and W. E. Travers be elected Vice-President and General Man-
ager.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, -which having been done were duly approved.
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The Board accepted the Statement as read at the Annual Meeting as the fin-

ancial condition of the Bank. The Board also discussed the claim of The Peoples

Mutual Life Association & League under an alleged receipt, and was of opinion

that the Bank is not liable on the claim.

The following changes in the Staff were reported :

—

-•

Deductions.

L. Doherty Clerk Haileybury Resigned
J. H. Wilson Junior Zephyr . Did^ not give

satisfaction,
was dismissed
from service

The General Manager reported the following credits had been received since

the last Board Meeting:

—

Clyde Forks Lumber Co Sharbot Lake $10,000

There being no further business, the Meeting adjourned.

" James Munro ",

Presidejif.

"W. E. THAVERS",
General Manager.

Minutes of a Special Meeting of the Board of Directors of The Farmers
Bank of Canada, held in the Board Eoom on the 24:th day of January, 1910.

Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present :

—

Col, James Muneo.
A, Groves.

W. G. Sinclair.
Allan Eaton.
burdge gunby.
J. F. Ford.
W. E. Travers.

Moved by Dr. A. Groves, seconded by W. G. Sinclair, that the Board having
further inquired into the circumstances under which an alleged deposit receipt for

$150,000, purporting to be dated the 20th of December, 1909, was obtained, con-

eiders that the Bank is under no liability in respect thereof, and directs that any
attempt to enforce payment thereof be resisted.

—

Carried.

Moved by "W. E. Travers, seconded by James Munro, that the Board authorizes

and instructs Messrs. Watson, Smoke, Chisholm and Smith to act as solicitors

and counsel for The Farmers Bank of Canada, in connection with and in any
matter of proceedings or actions arising out of an alleged deposit receipt referred

to in a prior resolution passed this day by the Bank in conjunction with Mr.
Hunter, the regular Solicitor of the Bank.

—

Carried.

The Meeting then adjourned.
" James Munro ",

Presidetit.

"W. R. Travers",

General Manager.
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Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers' Bank of

Canada, held in the Board Eoom, on Wednesday, the 16th day of February, 1910,
Col. James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present;

—

Col. James Muneo.
A. Geoves.
W. G. SiNCLAIE.

Allan Eatox.
buedge gunby.
J. F. FOED.

W. E. Teavees.

The President called upon the General Manager to read the minutes of the last

Board Meeting and the Special Meeting of the 24th of January, which having been
done, were duly approved of.

The General Manager presented the Financial Statement showing the con-

dition of the affairs of the Bank as on the 31st day of January, and a memo of the
important changes since last Board Meeting.

The following changes in the StafE were reported :

—

Additions,

Frederick Borland Junior Lakeside $ 150

Ira R. Wade « Allenford 150

Deductions.

Charles H. Day Manager Haileyburj^ Resigned

H. S. White Ledger Keeper Toronto *

William Binnie * « *

Robert E.Duffy Junior " "

The General Manager reported that the following Credit had been granted

since last Board Meeting.

G. A. Turner $5,000 Personal guarantee of

William McKenzie

The General Manager reported increases in Salaries allowed the various mem-
bers of the Staff on the usual yearly revision, for list, see page 406.

It was moved and Seconded and unanimously resolved that in consequence of

no payments having been made and no prospects of collecting, the following sub-

scriptions be, and are hereby cancelled, as per List, see Page 406.

There being no further business, the Board adjourned.

" James Muneo ",

President.

" W. R. Teavees ",

General Manager.
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Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers Bank of

Canada, held in the Board Eoom, on Wednesday, the 16th day of March, 1910,

Colonel James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present :

—

Col. James Muneo.
Allan Eaton.
W. G. SiNCLAIE.
BUKDGE GUNBY.
W. E. Teavees.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Meeting, which having been done, were duly confirmed.

The General Manager presented the Financial Statement showing the condition

of the affairs of the Bank on the 28th day of February, 1910, and a memo, of

important changes since last Board Meeting.

The following changes in the Staff were reported:

—

Deductions.

Chas. P. McCullev Acct. & Teller Haileyburj^ Resigned
A. D. McKee....". " Stoufifville *

It was moved and seconded and unanimously resolved that in consequence of

no payments having been made, and no prospects of being able to collect anything

thereon, the following subscriptions be, and are hereby cancelled

:

James B. Long Anten Mills 1 Share
Leo O'Neill Hillsdale 1

"

F. Dettman Kinmount 3
"

George Dettman * 3 "

J. J. Doherty « 1
"

George Train « 1
"

William Watson « 1
"

There being no further business, the Board adjourned.

"James Muneo",
President.

" W. E. Teavebs ",

General Manager.

Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers' Bank of

Canada, held in the Board Eoom, on Wednesday, the 20th day of April, 1910,

Colonel James Munro, President;, in the Chair.

The following Directors were present:

—

CoL. James Muneo.
Allan Eaton.
W. G. SiNCLAIE.

BUEDGE GuNBY.
A. Geoves.

J. F. FOED.

W. E. Teavees.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting which, having been done, were duly confirmed.
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The General Manager presented the Financial Statement showing the con-
dition of the affairs of the Bank on the 31st of March, 1910, and a memo, of im-
portant changes since last Board Meeting.

The following changes in the Staff were reported:

—

Additions.

Robert W. Smith Kerwood Jimior S 150
William M. Fink Millbank * 150

Deductions.

Robert W. Smith Kerwood Junior Guarantee Co.
refused to bond

Gordon O. Brown Nerval Resigned.

The General Manager read the Inspection Reports on the following Branches,
viz:—

Fingal

Kerwood
Millbank

which were satisfactory to the Board,
Messrs. Gunby, Eaton and Sinclair reported having destroyed $125,000 of the

Bank's mutilated circulation composed of the following denomiations, viz :

—

13,000
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Tlie following changes in the Staff were reported :

—

Additions.

Robert E. Fox Acting Manager Nerval % SOO
Samuel T. Miller Junior Athens 150
Edwin J. Lockwood Dashwood Junior 150

Leon E. Kellerman Junior Dashwood 150

Ellerby G. Farr Junior Lindsay 200

Deductions.

J. B. Crozier Rec. Teller Toronto Resigned
W. A. Goodbourne Teller Kerwood *

William Cook Manager Williamtown *

The following credits were reported as being granted since last Board Meet-

ing :—

John Tevis $15,000

It was moved by Burdge Gunby, and seconded by J. F. Ford, and unanimously

resolved that a Dividend of 2% being at the rate of 4% per annum for the six

months ending the 30th June, 1910, be declared and the same be payable on and

after the 4th day of July, 1910. The Transfer Books to be closed from the 16th to

the 30th June, 1910, inclusive^ and the General Manager be, and is hereby author-

ized to publish the necessary notice thereof.

The General Manager read the Inspection Eeports of the following Branches :

—

Burgesville April 7th

Arkona " 13th

Embro " 19th

Lakeside
" 20th

Camden East
" 26th

Allenford
" 27th

Athens " 30th

Dashwood Mav 2nd
Philipsville

" 4th

Williamstown " 9th

"which were duly confirmed.

It was moved and seconded and unanimously resolved that the following

Stock be cancelled.

Joseph "Walker, Deceased Niagara-on-the-Lake 2 Shares

it having been arranged between our Solicitor and the Solicitor for his estate that

this should be done and that all payments made upon said Sotck be forfeited to

the Bank.

There being no further business, the Board adjourned.

" James Muneo ",

President.

" W. R. Travees ",

General Manager.
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Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers Ban'k of

Canada, held in the Board Eoom, on Wednesday, the 15th day of June, 1910,
Colonel James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present :

—

Col. James Muneo.
buedge gunby.
W. G. SiNCLAIE.
Allan Eaton.
J. F. FOED.
W. E. Teavees.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done, were duly confirmed.

The General Manager presented the Financial Statement showing the con-

dition of the affairs of the Bank on the 31st day of May, 1910, and a memorandum
of all important changes since the last Board Meeting.

The following changes in the Staff were reported :

—

Additions.

L. H. Ludy Rec. Teller Toronto $600

G. R. Mullin Junior Nerval 150

Richard J. Poster * Kerwood 150

Deductions.

C. E. Jaques Teller Stouffville Resigned

A. N. Denyes Accountant Lindsay "

J. R. Wade Junior Kerwood "

The General Manager read the Inspection Eeports of the following Branches :

—

Bethany
Lindsay
Zephyr
Cheltenham
Norval

which were satisfactory to the Board.

There being no further business, the Board adjourned.

"James Muneo",

President

" W. R. Teavees ",

General Manager.
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Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers Bank of

Canada, held in the Board Eoom, on Wednesday, the 20th day of July, 1910,

Ooloel James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Col. James Munbo.
bukdge gunby.
W. G. SiNCLAIB.
Allan Eaton.
A. Geoves.
J. F. FOED.
W. E. Teavels.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done, were duly confirmed.

The General Manager presented the Financial Statement showing the con-

dition of the affairs of the Bank as on the 30th June, 1910, and a memorandum of

important changes since the last Board Meeting.

The following changes in the Staff were reported :

—

I

Additions.

A. F. Schultz Clerk Toronto $ 700

L. F. Black Rec Teller " 600

Wm. H. M. Jones Clerk Haileybury 400

John P. McLeod Junior Toronto ' 300

Frank A. Ramshaw " Milton 150

Earl J. Kaiser " Dashwood 150

Fred J. Smith " Athens 150

R.W.Thurston " Dunsford 150

Deductions.

C. S. McDonald Manager Norval Deceased

C. H. Mcintosh * Burgessville Resigned

A. B. McGill « Lindsay «

J. J. Flurey Clerk « «

L.S.Farr « « «

J. L. Coulter « "

E. G. Farr « "

G. Sherrington " Zephyr "

S. T. Miller Junior Athens "

There being no further business, the Board adjourned.

"James Muneo ",

President.

" W. E. Teavees ",

General Manager.
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Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers Bank of
Canada, held in the Board Eoom on Wednesday, August 17th, 1910, Colonet James
Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Col. James Munbo.
buedge gunby.
Allax Eatox.
W. G. Sinclair.
A. Geoves.
J. P. FOED.
W. E. Teavees.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done, were duly confirmed.

The General Manager presented the Financial Statement showing the con-

dition of the affairs of the Bank on the Slst of July, 1910, and a memorandum of
important changes since last Board Meeting.

Moved and Seconded and unanimously carried that in the absence of the

President, Vice-President, or General Manager, Mr. J. G. FitzGibbon, Chief
Inspector and A. E. Shaver, Asst. Chief Accountant, are hereby authorized to sign.

Pro. General Manager and Pro. Chief Accountant respectively on any Government
Statements required.

The General Manager reported having on the advice of Counsel laid informa-
tion at Lindsay against A. B. McGill, J. J. Flurey and J. L. Coulter, formerly

officers of the Bank, for conspiracy to injure the Bank's financial standing result-

ing in a committment by the Magistrate for trial, which action is approved of by
the Board.

The following changes in the Staff were reported:

—

Additions.

Frank A. Glover Junior Arkona S 150

Deductions.

John P. McLeod : Junior Toronto Resigned
E. M. Doull Manager Arkona

There being no further business, the Board adjourned.

" James Muneo ",

President.
" W. E. Teavees ",

General Manager.

Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers' Bank of

Canada, held in the Board Eoom, on "Wednesday, the 21st day of September, 1910,

Colonel James Munro, President, in the Chair.

The followip r Directors were present :

—

Col. James Muneo.
Buedge Gukby.
W. G. Sinclair.

Allan Eaton.
J. F. FoED.
A. Geoves.
W. E. Teavees.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the

last Board Meeting, which having been done, were duly confirmed.
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The General Manager presented the Financial Statement showing the con-

dition of the affairs of the Bank as on the 31st day of August, 1910, and a

memorandum of important changes since last Board Meeting.

The following changes in the Staff were reported :—

•

Additions.

P. H. Hendershot Manager Burgessville $ 700
Harold R. Anderson Clerk Athens 350
F. C. Watkins " Toronto 300
B. R. Modeland " Belleville 150
Leslie Goetz " Dashwood 150
Gordon Goetz " Stouffville 150
Overton B. McLeod ' Allenford 150
Clarence Jones " Lakeside 150
Wilfred Harman " Zephyr 150

Deductions.

A. C. McBride Manager Milton Resigned
R. E. Cughan ** Athens Dismissed
M.F.Forest Clerk * "

D. B. Spence " " «

The Inspection of Sharbot Lake under date of the 31st of August, was read to

the Board and considered by them satisfactory.

The following Credits were authorized :

—

J. S. Todd Stouffville. $ 10,000

There being no further business, the Board adjourned.

"James Munko",

President.

" W. E. Tkavers ",

General Manager.

Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers Bank of

Canada, held in the Board Eoom, on "Wednesday, the 19th day of October, 1910.

Colonel James Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Col. James Muistro.

buedge gunby.
"W. G. SiNCLAIB.
Allan Eaton.
Dr. a. Groves.
J. F. Ford.
"W. R. Travees.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the?

last Meeting, which having been done, were duly confirmed.
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The General Manager presented the Financial Statement showing the con-

dition of the affairs of the Bank upon the 30th day of September, 1910, and a

memorandum of important changes since last Board Meeting.

The following changes in the Staff were reported:

—

Additions.

J. E. Parks Manager Belleville $600
O. E. Gallighen Clerk Arkona 300

Dediictions,

J. A. Merrick Clerk Toronto Resigned
Frank R. Glover Junior Arkona ,< . .

.

"

The following Credits were authorized:

—

West Zorra Township A/c Embro S10,000
J. M. Archibald & Co « 9,000

The Inspection Eeports of the following Branches were read to the Board and
considered by them satisfactory :

—

Stouffville

Belleville

Milton

It was moved by W. G. Sinclair and seconded by J. F. Ford that whereas no

payments have been made upon the subscription of 3,850 shares of the Capital

Stock of the Bank by Melville D. Chapman, Trustee, notwithstanding that calls

were made upon him at various times and that our Attorney in New York used his

utmost endeavors to obtain payments, and the said Melville D. Chapman having

made an assignment for the benefit of his creditors^ the said 3,850 shares be, and

are hereby cancelled, under the provision of Section 40 of the Bank Act, and that

claim for damage be made against Chapman's Estate for the difference as between

the subscription price $130 and the par value $100 equalling $115,500 and in

addition to that, 10% fine in accordance with Section 41 of the Bank Act, in all

$154,000 or any such sum as the New York Attorney may deem advisable to make
a claim for, leaving any settlement, if offers should be made, to his discretion.

Carried.

It was moved by Allan Eaton and seconded by Burdge Gunby and unanimously

resolved that Mr. James G. FitzGibbon, Chief Inspector is hereby designated the
" other principal oflBcer " of the Bank at Toronto, Ontario, the chief place of

business of the Bank, within the meaning of and for the purposes of Section 112 of

the Bank Act, and in the absence of the General Manager, shall, when necessary

sign the return called for by that section.

It was moved by Dr. A. Groves and seconded by W. G. Sinclair and unanim-

ously resolved that Mr. Arthur E. Shaver, Assistant Chief Accountant of the Bank,

be and is hereby appointed Acting Chief Accountant of the Bank with the duties

incident to the office of Chief Accountant, during absence through illness, or other

cause of J. G. FitzGibbon, the Chief Accountant.

The General Manager reported to the Board that he had contracted to build

a small banking office in the village of Dashwood, having purchased the best corner

lot for $495 and the building to cost less than $3,000, our present premises being

part of a dwelling house, small and poorly situated and generally rumored that we
were going to withdraw from Dashwood.
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The General Manager also reported that he had leased the Trenton premises to

The Standard Bank of Canada, for two years for a rental of $500 per annum, with

the privilege of purchasing during the currency of the lease.

There being no further business, the Board adjourned.

" James Munbo ",

President.
" W. H. Teavers ",

General Manager.

Minutes of a Special Meeting of the Board of Directors of The Farmers Bank
of Canada, held in the Board Eoom, on Wednesday, the 2nd day of jSTovember,

1910, the President, Colonel James Munro, in the Chair.

The following Directors were present :

—

CoL. James Munro.
Allan Eaton.
W. C. Sinclair.
BUEDGE GUNBY.
J. F. Ford.
W. R. Teavers.

Moved by W. G. Sinclair and seconded by Allan Eaton and unanimously
resolved

—

" Eesolved that the General Manager of this Bank is hereby authorized from
time to time to effect loans and advances on behalf of this Bank, from such Bank or

Trust Company in New York or Canada as to the General Manager may seem
expedient, the proceeds of such loans or advances to be credited or paid to or for

the benefit of this Bank and for such loans or advances to make, execute and deliver

the promissory notes and agreements of this Bank, and if required by the loaning

Bank or Trust Company to transfer and pledge, or deposit as collateral security

for such loans, and for other liabilities of this Bank, any of the customers' or other

Promissory Notes, Bonds, Stocks, Bills Eeceivable, or other securities or property

of this Bank,- upon such terms as to lien upon, resort to, and application of such

collateral and its proceeds as may be satisfactory to the lending Bank or Trust

Company, and that such officer is authorized in lieu of or in addition to effecting

and securing loans and advances as aforesaid to procure from time to time, to be

re-discounted by such Bank or Trust Company for this Bank any of the Customers'

Promissory Notes, Bills Eeceivable or other securities held by this Bank upon such

terms as to collateral security and otherwise as may be satisfactory to the said

Bank or Trust Company, and for any of such purposes, the General Manager may
endorse or guarantee the payment of, or transfer, or deposit any of such securities,

and if required, may use or affiix the Seal of this Bank for the purposes of any
loan or re-discount from time to time, and all such authority to the General Manager
shall extend and apply to future as well as present securities and assets of this

Bank, and the past acts of the General Manager in borrowing from The Trusts

^nd Guarantee Company and giving an agreement under the Seal of the Bank to

repay the advances, and in transferring securities to and depositing moneys and
securities with The Trusts and Guarantee Company, Limited, were according and
pursuant to his authority and are hereby ratified and confirmed.

—

Carried.

There being no further business, the Meeting then adjourned.

"James Munro",
President.

" W. R. Teavers ",

General Manafjer.
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Minutes of the Meeting of the Board of Directors of The Farmers Bank of

Canada, held in the Board Room on Wednesday, the 16th day of November.
Colonel Munro, President, in the Chair.

The following Directors were present:

—

Colonel James Munro.
W. G, Sinclair.

Allan Eaton.
J. F. Ford.
Btjrdge Gunbt.
A. Groves,

W. E, Travers.

The President called upon the General Manager to read the Minutes of the
last Board Meeting and the Special Meeting of the 2nd day of November, which
having been done, were duly confirmed.

The General Manager presented the Financial Statement, showing the condi-

tion of the affairs of the Bank as on the 31st day of October, 1910, and a memo,
of important changes since the last Board Meeting.

The following changes in the Staff were reported :

—

Additions.

L. E. Doherty Clerk Toronto $600

Deductions.

H. M. Mackenzie Maiiager Milton Resigned
, W. W. Borrowmai Pay-Teller Toronto «

R. Hadden Clerk Lindsay •
F. C. Foran Acting Manager Kinmount Dismissed

Eenewais for the following Credits were authorized :-

—

Elliott & South Cheltenham $5,000
H. J. Thonasoa Sharbot Lake 5,000

The General Manager read the Inspection Reports of the following Branches
to the Board, which were considered satisfactory :

—

Pontypool ...... October 17th

Kinmount .... " 20th

Kerwood " 37th
Burgessville November 1st

Fingal " 4th

Philipsville " 10th

The General Manager reported that he had used the Seal on notes given to

The Trusts and Guarantee Company for advances, and also on the Lease gi\r^i

to The Standard Bank of Canada for the premises at Trenton.
It was moved by Allan Eaton and seconded by Dr. A. Groves and unani-

mously resolved that a dividend of two per cent, on the fully paid-up Capital

Stock of the Bank, being at the rate of four per cent, per annum for the six

months ending the 31st of December, 1910, be and is hereby declared, and same
be payable on and after the 3rd day of January, 1911. The transfer books to

be closed from the 17th to the 31st of December inclusive, and the General Man-
ager be and is hereby aiathorized to publish the necessary notices therefor.

There being no further business, the Board adjourned.

President.

General Manager.
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REPOET OF THE DIEECTORS.

The Directors have pleasure in submitting to the shareholders the second

annual report, showing the result of the Bank's business to the 31st of Decem-
ber, 1908, together with Balance Sheet of the Bank on that date, viz.:

—

To Dividend No. 1 for 6 montha By Balance carried forward from
ending June 31st, 1908 $8,420.00 last year $22,089.99

To Dividend No. 2 for 6 months By Premium on Stock 5,024.10
ending December 31st, 1908 (paj'- Bv Net Ppofits for vear after de-
able Feb. let, 1909) 10,924.00 ' ducting cost of management, etc. 21,024.27

To Balance carried forward to next
year 28,794.36

$48,138.38 $48,13S.36

During the year Branches of the Bank were opened at the following places:

Arkona, Brucefield, Dashwood, Lakeside, Lindsay, Millbank, Embro, Philips-

ville, Spring Brook.

And the following Branches and Sub-Branches were closed :

—

Hawkestone, Hillsdale, New Toronto, Stayner, Springford, Wallacetown,

North Claremont, Beachville, Udora, Craighurst, New Lowell, Palermo and
Shannonville.

Your Directors regret to have to report the loss of one of their valuable

colleagues in the person of Eobert Noble, Esq., who died on September 28th, 1908,

and a vacancy was created by the resignation of E. E. Menzie, Esq.

All the Branches of the Bank, including Head-Office, have been duly in-

epected.

All of which is respectfully submitted,

" James Munro ", President..

EEPOET OF THE DIEECTOES.

The Directors have pleasure in submitting to the shareholders the first Annual
Eeport, showing the result of the Bank's business for the year ending 31st Decem-
ber, 1907, together with the Balance Sheet of the Bank on that date:

To Balance carried forward to By Premium on New Stock. . . $ 7,739.40
next year $22,089.99 Net Profits for year, after de-

ducting cost of managment,
etc 14,350.69

$22,089.99 $22,089.99

The Bank received its license on the 30th November ,1906, and opened the

Head Office Branch on the 3nd of January, 1907. During the year Branches
have been opened at the following points :—Athens, Belleville, Bethany, Burgess-
ville, Brucefield, Camden East, Cheltenham, Fingal, Hawkestone, Hillsdale, Ker-
wood, Kinmount, Milton, New Toronto, North Claremont, Norval, Pontypool,
Sharbot Lake, Southampton, Springford, Stayner, Stouffville, Trenton, Wallace-
town, Williamstown, Zephyr, and sub-branches at Dunsford, Janetville, Nestleton,

Beachville, Craighurst, Palermo, Allenford, New Lowell, Springbrook, Brown Hill.

Owing to delay in commencing business, caused by the circulation not being
ready, it would have been impossible to close a year's business on the date set by
by-law for the Annual Meeting, viz., November 26th, and your Directors, there-

fore, deemed it advisable to pass a by-law changing the date to the third Wed-
nesday in February, viz. :

—

" By-law No. 2 of The Farmers Bank of Canada is hereby amended by strik-

ing out the words, ' the fourth Monday in November in each year, beginning with
the year 1906 ', and substituting therefor the words, * the third Wednesday in

February in each year, beginning with the year 1908.

'

"



906 EXHIBITS RE EVIDENCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

Moved by W. H. Hunter, seconded by W. L. Symons, that the said by-law

be and is hereby confirmed. ~ •
Moved in amendment by Burdge Gunby, and seconded by W. G. Sinclair,

that the third Wednesday in January be substituted for February.

—

Amendment
Carried.

Satisfactory arrangements were made with the following Banks as corre-

spondents :—London, Eug., The London & Westminster Bank, Limited ; Glasgow
and Edinburgh, The National Bank of Scotland; New York, The Merchants

National Bank; Chicago, 111., The Corn Exchange National Bank; Detroit, Mich.,

The Old Detroit National Bank ; Buffalo, N.Y., The Third National Bank ; Pitts-

burg, Pa., The Second National Bank; Paris, Brussels, St. Petersburg, Moscow,

Credit Lyonnais and Branches; Berlin and Germany, Berliner Handels-Gesel-

schaft, thereby enabling this Bank to handle any business that might be offered

in these various countries.

Your Directors deemed it advisable to increase the number of Directors dur-

ing the year, as provided by by-law and by resolution. The Et. Hon. Viscount

Templeton, London, Eng., and Mr. E. E. Menzie, Toronto, were added to the

Board.

All the Branches, including the Head Office, have been duly inspected.

The officers of the Bank perform their respective duties to the satisfaction of

the Board.

All of which is respectfully submitted.

W, Beattie Nesbitt,
President.

THE EAEMERS BANK OF CANADA.

General Statement for the Year Ending December 31st, 1907.

LIABILITIES.

Notes in Circulation $247,105.00

Deposits bearing Interest S4o7,884 .80

Deposits not bearing Interest 189,712.08
647,596.88

Balances due to other Banks 414 . 25

Capital Stock paid up ^
445,060.00

Interest accrued on Deposit Receipts 175.87

Balance of Profit and Loss Account carried forward 22,089 .99

ASSETS.

Specie on hand $6,314.28

Dominion Notes on hand 69,673 . 25

$1,362,441.99

75,987.53

Notes and Cheques of other Banks 91,562.72

Balances due from other Banks 142,201 .49

Balances due from Agents in Great Britain 23,433 .48

Balances due from Foreign Agents 43,437 .88

Deposit with Trust & Guarantee Co 2-5,000.00

Government, Municipal, Railway and other Stocks and Bonds . .

.

86,794.10

Call and Short Loans on Stocks and Bonds 154,556.25

Total available Assets ._
642,973.45

Current Loans and Bills Discounted 554,893.08

Overdue Debts (estimated loss provided for) 16,011.77
570,904.85

Bank Premises (including Safes, etc,) 115,397.69

Deposit with Dominion Government for security of Note Circulation 15,000.00

Other Assets not included above 18,166.00

$1,362,441.99

"W. E. Travers",
General Manager.
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ADDEESS OF THE PEESIDENT.

The President said:

—

Ladies and Gentlemen:

—

We have presented the Eeport of the Directors for the past year, and before

moving its adoption I might say a few words to you in connection with the affairs

of the Bank. I am quite satisfied that, considering the difficulties in the organiza-

tion of the Bank, and all we have had to contend with, the shareholders should

be well satisfied with its condition to-day. We have not made a large anaount

of profits, it is true, but we have placed the Bank in an absolutely safe condition,

and it has been kept that way all through the year. When you look at the state-

ment you see that we have there some $647,000 of deposits. We could have made
our available assets larger than deposits by adding the $15,000 now at our credit

with the Government as security' for our note circulation, but as this is

only an available asset under certain conditions, we thought it more proper not

to include it under that heading. How many Banks were in that position

at the end of the year? The number of Branches, as you have been in-

formed by the Board, is 37, and 11 sub-branches. These Branches, as you are

aware, are all practically in rural districts, with one or two exceptions. We did

not come into competition with any of the other Banks, and in every case we

have shareholders in and around the districts. Our different Branches have been

very successful for the time they have been in the field. Business is done with

the farmers rather than with the manufacturers, and in establishing our Branches,

we have done, all through the rural districts, we reach practically the class of

people that we endeavored to.

The expenses of organizing and opening a new Bank are, of course, very

heavy. It does not matter what class of business you engage in, you have first

to secure the premises and put them in shape. It is the same with a bank. That

expense has all got to be gone into, and it has all occurred during the past year.

Your Directors do not expect during the coming year to open any more new

Branches at all, unless one or two places may present themselves in which the

opportunities of doing business are so large that they would feel that it was in

the interests of the Bank to include them. When you take into consideration the

fact, as I said before, of the difficulties of the organization of your Bank and the

organization expenses, there can be no doubt whatever that we have made a very

satisfactory showing. Our profits were such that we could have paid a small divi-

dend, but your Directors considered that in the organization of the Bank for the

iirst year it was better to go safely, and for that reason they passed the dividend

for the first year. However, with the Branches we have opened during the year

and the prospects for business ahead, there is a feeling on the part of the Board

that they will be able to commence payment of a dividend in the coming April,

which would be the first quarter of the current year.

The business of the country generally this year has been very backward. You
know that the spring opened very late and very cold; the dairies did very little

business in consequence; the summer was dry and hot, with very poor pasturage,

to such an extent that many of the farmers had to sacrifice their cattle, owing

to the scarcity of feed, for any price they could get. This, followed by the advance

in the prices of grain, kept them from marketing in the expectation of further

increases. The Banks suffered on account of this by not accumulating the same

amount of deposits that they would in ordinary years. Owing to the shrinkage

in business, falling off of circulation naturally followed, and, as you know, one

of the chief opportunities a Bank has of making money is by the use of its cir-

culation. If you take up the Government Eeports you will find that nearly all

the Banks that have been doing business during the past year were up to their

limit in circulation during the early part of the year, and as the circulation is
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equivalent to the paid-up capital, it amounts to a large sum of money upon which
no interest is paid but which is carried.

The Directors of your Bank have been very careful and attentive to their

duties. They have attended all meetings, and have looked carefully after the

interests of the Bank and shareholders. The cost of conducting the business of

the Bank is very small, compared with other similar institutions, and I am sure

that the Directors should be complimented upon the work they have done. It was
only by safe, conservative methods that a Bank could be opened and kept open

in a sound condition, and I am satisfied it could not be done better by any other

Bank Manager in Canada. Every Bank in business for a number of years must
of necessity accumulate bad debts. A new Bank has none of these, and you have

a report of the condition of your affairs on the first of the year, which tells you
exactly what the position of the Bank is. That condition, as I said before, is due
to the efforts of your General Manager and your Directors.

I beg, therefore, ladies and gentlemen, to move the adoption of the report.

NEW PEESIDENT ELECTED.
The President said:-

I may say, ladies and gentlemen, that I came into the organization of The
Farmers Bank at the time The Ontario Bank failed, and when an action was
taken by some shareholders which threatened the complete disorganization of the

Bank. At the request of Mr. Travers, I took the Presidency on that occasion,

because I felt then, as I have felt ever since, that for a winding-up proceeding
to be instituted against the Bank meant in the first place that the shareholders

would have to pay the amount of their stock into court, and, in the second place,

a large amount of money would be eaten up by lawyers and others in costs, to

the very great detriment and injury to all those who had subscribed for stock,

including myself. That being the case, I told Tifr. Travers at the time that I

was satisfied to take the Presidency of the Bank for a year. I have kept the

position of President for a year; the Bank has been successful, and you are now
in good shape to go ahead. I have personally other interests which I have got to

consider, and therefore, I may say to you that I will not stand for re-election.

GENERAL MANAGER'S STATEMENT.

The General Manager, Mr. W. R. Travers, in answer to some questions, and
for the general information of the Shareholders, spoke as follows:

—

Mr. President and Shareholders:— -

You have seen the Report presented of the position of the Bank, and I have
no doubt that you feel fully satisfied that, considering the business conditions,

the affairs of the Bank have been carried on in a way that will meet with your
approbation. There are some details, however, that I might call to your attention.

The deposits of the Bank are well scattered, and are composed of no less than
516 business accounts and 2,754 Savings Bank accounts, the former avering $195
each, and the latter $164 each. This seems to be a far more satisfactory state

of affairs than to have a few accounts with larger balances. Our deposits show
a steady growth. We closed the first month of our existence on January, 1907,

with $57,000 on deposit, and the deposits increased month by month at the rate

of $22,000 to $70,000, or an average monthly increase of $51,600. Had the usual

average condition of affairs existed with an early spring, good pasturage, plenty of

milk moving to the dairies and cheese factories, a favorable summer for stock rais-

ing, and the usual delivery of grain in the fall, the circulation of money would
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have been greater and our deposits would have shown larger fignres. Under the

circumstances which have prevailed, I believe that the Bank has done remarkably

-well, and that there is no cause for complaint. We have 6,336 shares of stock sub-

scribed, represented by 852 shareholders, of which 374, or 40 per cent., are farmers.

It is of the greatest assistance to the Bank in the obtaining of business to have

numerous shareholders among the farmers in the vicinity of our Branches.

About a year ago the Bank complied with the conditions of The Canadian

Bankers' Association and The Toronto Clearing House, and became a member of

both. We find the latter a convenient and speedy method of receiving our obliga-

tions and depositing notes, cheques, etc., of other Banks, settling the balances every-

day. The Bank is clearing over $5,000,000 yearly, which seems a good beginning

for a young institution.

Owing to the uneasy conditions in the financial world, in common with other

banks and financial institutions and manufacturing concerns, we have taken the

conservative view that we should strengthen our reserves so as to place the Bank
in a position of absolute security. This has, to some extent, prevented us from
making the larger profits that, with a more liberal policy, might have been done,

but I feel that, under present business conditions, the policy of caution will in the

end tend to the strengthening of the Bank, and my aim shall be always to have

the money of our depositors and shareholders absolutely safe. It is not my inten-

tion to open many new Branches this year, yet, where I can see that there is a

rural district without reasonable banking facilities, and that business is there

awaiting us, I shall be always ready to accommodate that section with a Branch.

Before closing my remarks, I would like to make some reference to the busi-

ness conditions in Canada. That there is a time of depression on cannot be

denied. As the shareholders know, The Farmers Bank is essentially an institution

dealing with the rural community. In Ontario last year, as well as in the other

Provinces, crops were not all as as good as we expected, but I would like to point

out one thing, particularly where the farmers of this Province have benefited, that

there never was a year, possibly, in which the prices of everything produced on

the farm have been higher than during the past year. The result has been that

Ontario farmers have received financial results practically equal to what they had
realized in pjevious years. There is a falling off this year, I note in the exports

of butter and cheese. In the previous year these exports combined reached

$26,000,000, while in 1907 they totalled only $20,000,000. The loss appears to

have been mainly in butter, but in explanation of this, it must be noted that there

was a shortage in the make due to bad pasturage, and in the export because of a

larger consumption at home.
Referring to the general business situation, I can see no reason why condi-

tions should not improve. Money is getting cheaper, there seems to be more

disposition on the part of capitalists to utilize their funds, and for my part I feel

very optimistic as to the future. There are development works going on in Can-

ada at the present time that cannot but carry this country on for years to come.

There is capital available for legitimate enterprises. English capitalists are

seeking investments in this country, and the opportunity offered by recent exten-

sions in electrical railways running through the Province are bound to attract

investors. It is my opinion that the Province of Ontario is going to be what I

might call gridironed with electrical railways. With the policy of the Government,

I have nothing to do, but jt is evident that with the electrical development going

on in this Province there will be new Branches of business opened, and that The
Farmers Bank, dealing with the rural community, will be in a splendid position

to handle the new and expanding business that is undoubtedly going to be created.
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Toronto, January 23rd, 1907,

The following stock was duly allotted:—

Name Address Shares
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Name Address SEtARBS Amount

Miller, Robert, Jr

Profit, Ernest Edwin
Kellar, Edward
Harman, Reuben
Coulter, W.J
Lyons, Hamilton
Hutchison, George
Fraser, William T
Eraser, Simon
Harris, John E
Haines, Fred. P
South, . ames W
Elliott, Thomas H
McQuarrie, W. W
Lyons, James
Haines, Alfred T
Hunter, Alexander
Clark, Hugh H
Himter, William J
Edmison, Rev. John H
Bridgeman, E. J

Davidson, William T
Foster, William
McDonald, Samuel O
Wilkinson, Robert
Davidson, Johnson F
Mountain, John
Moimtain, Alexander
Cameron, Peter •

Henry, William
Wilkinson, John
McKecbnie, William
Shirley, William
McQuarrie, John
Henry, George
Henry, Elizabeth
Lyons, William
Wiggins, Arthur M
Haines, Charles
Henry, William H
Hagerman, Georg
Cook, Jesse

McArthur, James A
Foote, W. B., Jr
Law, W. O
Henderson, Jos. E. C, M.D
Pickering, R. W
Weller. Calvin
Pickering, M
Kester, William J
Hagerman, Arthur
Winterstein, C. A
Crosby, T. P
Arnold, Joseph E
Rae, Henry
Sellers, Steven
Meyer, Jacob R
Pickering, Hamilton
Leitch, Adam
Clellan, William
Wesley, Mary
Rahan, Frank A
Silversides, Joseph
Foote, William B

Zephyr Ont.

Cheltenham.

Zephyr.

St. Eudora.
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The following stock was duly allotted:—

EXHIBITS RE EVIDENCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

Toronto, February 20th, 1907

Name Address Shares Amount

Lehman, Albert J
Bradley, John
McNaughton, John
McBride, John
Hutchinson, William . .

.

Little, Thomas
Mountain, Alexander. .

.

MetcaH, Richard W
MetcaK, George H
Roe, John
Cameron, John A
Priddle, Charles E
Spencer, Robert A
Reid, Alexander
Shaw, Jasper A
Stone, Mrs. Thos. A

—

McKay, Katie
McKay, Walter
Shaw, Henry
McPhaden, Richard W

.

Smith, William A
Kendall, R. G
Kirkpatrick, Ann J
McDean, Allan
Wilmot, Charles
Yeomans, Horace
Heard, Joseph
Sut cliffe, Joseph E
Colville, Thomas G....
Warner, Frank
Rice, John
Richardson, W. J. H.
Lyons, Albert

Acton '. Ont.
MUton "

Williamstown "

Grange "

Cheltenham "

« «

Hawkestone "

u u

« tt

u u

(i u

u ••

Eastone "

Hawkestone "

a li

(I ii

(. u

Orillia
...'.'.'.'.'.'.'.'.'. "

Snelgrove
"

Belleville

Whitby.
.'.'.'.'.'.'.'.'.'.'.'.'.'.'.'. "

Oshawa "

Whitby "

(f I.

U li

a

Cheltenham "

1 share
3 "

SIOO.OO
300.00
100. rx)

100. Ot)

100.0)
100.00
800.00
100.00
100.00
100.00
100.00
lOJ.OO
100.00
100.00
300.0)
LOO.OO
100.00
5-30.00

100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
TOO.OO
200.00
100.00
100.00
300.00
300.00
100.00

The following stock was duly allotted:—

Toronto, March 20th, 1907.

N.'VME Shakes AMOU>rr

Webster, Samuel
Sutherland, Alexander.

Roe, Joseph
Leadbetter, John T—
Carroll, William P
McLachlan, Nicholas.

.

Crossley, Daniel O. . .

Watson, W. O
Coulter, George
WilUamson, Louis A. .

.

Hill, Thomas
Minore, Milton J
Staples, Rolston S
Keimedy, John
Douglas, George
Perrin, Mrs. Caroline.

.

Pringle, Benjamin H. .

.

Rumble Joseph & Sons

.

Turner, Robert J
Miller, George
Devitt, George

Norvak
Golspie
Hawkestone
Watford ....

Kerwood
Napier
^\Tiitby

Wiimipeg. . .

Pontypool . .

23 Regent St., City.
Hillsdale

Mount St. Louis.
Hobart

shaje
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The following stock was duly allotted:— Toronto, May 15th, 1907.

Name Address Shares Amount

Frawley, Catharine and Elizabeth.
McLean, Mrs. Christiana ..,

.

Johnson, Mrs. Alice
Long, Michael J
Barr, Francis
Long, James B
Grigg, Edward '.

.

.

Kilbank, William
Gibson, William
Siple, Charles Henry
Derbyshire, Meriba

Hillsdale
Craighurst. .

.

Hillsdale
Anten Mills.

.

Mt. St. Louis
Anten Mills.

.

Waverley. . .

.

Hillsdale
Hobart
Currie
Burgessville.

.

1 share
2

"

1
"

1
"

1
"

1
"

1
"

1
"

1
"

1
"

2
"

$100.00
200.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
200.00

The following stock was duly cancelled:—
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Toronto, Nov. 20th, 1907.

The following stock was duly allotted:—

Name Address Shares.

Blow, J. H
Luno, Geo. F
Cornell, Murray
McElhour, Jos
Smart, J. C
Wilcox, T. J
Macguire, E. C
Rice, M. W
Smillie, B. D
Lapier, Alex
Monk, J. D
White, H. A
DeFoe, D. C
Kellett, Wm
Wilson, O. M
Veale, John
Wood, James H
Havens, H. P
Hicks, L
Durkee, William
Malcolm, F
Oregg, J. W
Forsyth, Robert B
Barclay, Charles ,

Alger, D. H
Devitt, W. J
Devitt, Robert
Pugh, Edward E
McKay, William
White, John
Forsyth, Daniel
Forsyth, Rachel E
Fish, Dr. Geo. N
Edwards, Mrs. Jane
Walker, Miss Elizabeth
Pook, William P
Baird, T. W
Downing, John
Brenner, A. R
Geddes, Geo
Henry, John
Henry, James
Cook, G. J
Guthrie, Donald
Dickie, R. W
Forden, J. E
Cronk, E. S
Mayberry, T. R
Elliott, W. E
McKay, A
Swartz, Neil
Swartz, Frank. . .

.'

Springford
u

u

u

(I

Cornell
Springford

«

u

u

u

u

u

u

«
^'

((

u

a

u

North Claremont
u

Brougham
Claremont
Greenwood
Brougham
Claremont
Altona

u

North Claremont
u

Brougham
Balsam
North Claremont
Beachville

u

u

a

u

u

u

u

u

u

u

u

Ingersoll

Beachville
Ingersoll

Beachville

2 shares
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Toronto, November 20th, 1907

The following shares were allotted by the London Committee:—
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Toronto, Dec. 31st, 1907.

Stock to he allotted on opening a Branch at Athens:

Name
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THE FARMERS BANK OF CANADA

General Statement for Year Ending 31st December. 1909

LIABILITIES

Notes in Circulation. $326,720.00
Deposits not bearing interest $240,703.36
Deposits bearing Interest 1.406,542.31

Interest accrued on Deposit Receipts 875.42
Deposit of Provincial Government 45,254. 80

1,693,375.89
Capital Stock Paid up 567,357.00
Unclaimed Dividends 242.00
Dividend No. 4, payable 3rd January, 1910 11,308.00
Balance of Profit and Loss Acct., carried forward. . 49,664.22

$2,648,667.11

ASSETS

Specie on Hand 9,862.64
Dominion Notes on Hand 64,857.50

74,720.14
Notes and Cheques of other Banks 98,232.93
Balances due from other Banks 45,821 . 14

Balances due from Agents in Great Britain 3,974.56
Balances due from Foreign Agents 20,262.72
Deposit with Trust & Guarantee Co 124,009. 15

Government, Municipal, Railway and other Stocks
and Bonds 403,264.38

Call and Short Loans on Stocks and Bonds 623,157.49
Deposit with Dominion Government for Security

of Note Circulation 17,000.00
1,410,442.51

Total Available Assets $1,410,442.51
Current Loans 1,035,996.39
Overdue Bills (estimated loss provided for) 14,633.54

1,050,629.93
Bank Premises (including safes, etc.) 156,349.35
Other Assets not included above " 31,245.32

$2,648,667.11

VV. R. TRAVERS,
General Manager.
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STAFF—INCREASES IN SALARY

Toronto:

Dennis, R. M $ 50
Burke, Victor A 50
Kersell, Miss A. W 50
Crozier, J. B 50
Beddome, N. R 50

Head-Office:

Shaver, A. R 100
Weir, Miss T. H 50

Allenford:

McGregor, H. C 100

Arkona:

Doull, E. M 100
Crawford, I. C 50

Athens:

Forrest, M. A 100

Belleville:

Eaton, G. K 50

Bethany:

Bigelow, F. W 100
McCartney, R. H. V 100

Camden East:

Bradburn. O. S 100

Cheltenham:

Hunter, J. F 100
South, B. E 100

Dashwood:

Dunlop, R. T 100
Weltin, A. H 100
Siebert, E. R 100

Fingal:

Burwell, S. E 100
Evans, Roy E 100
Buckler, W. J 150

Haileybury:

O'Neill, J. E 100

Kerwood:

Thompson, E. A 100
Lyons, J. H 100

$2,250

Carried Forward $2,250

Lakeside:

Munro, Allan 50
Hamilton, J. E 50

Lindsay:

Denyes, A. N 100
Sherrington, G 100
Coulter, J. L 100
Flurey, J. J 100
Abbott, E 50
Weldon, Roy 50
Moore, E 50

Millbank:

Ernst, J. R 100
Milne, D. E 100
Mackay, J. F 50

Milton:

Cook, S. C 50
King, Arthur 100

Nerval:

Cleave, George E 50

Philipsville:

Ostrom, B. B 100

Pontypool:

McConechy, G. C 50
Staples, M 100
Baxter, R. H 100

Sharbot Lake:

Foran, F. C 50
Buell, H. M 50
Robertson, H. S 50

Stouffville:

Farmer, J. E 50

Trenton:

Davis, R. E 50

Williamstown:

Dickson, C. E 50

Zephyr:

Sloan, A. E 100

Total $4,100
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THE FARMERS BANK OF CANADA

REPORT OF THE DIRECTORS

The Directors have pleasure in submitting to the Shareholders the Third Annual Report,

showing the result of the Bank's business to the 31st of December, 1909, together with Balance

Sheet of the Bank on that date, viz.:

Profit and Loss Account for Year Ending 31st December, 1909.

To Dividend No. 3, for six

months ending June 30th,

1909, 2% Sll,102.00

To Dividend No. 4 for six

months ending Dec. 31st, 1909

(payable Jan. 3rd, 1910),

at 2% 11,308.00

To Balance carried forward to

next year 49,664.22

$72,074.22

By Balance brought forward
from last year

By Premiums on Stock

28,794.00

2,172.00

By Net Profits for year after

deducting cost of Manage-
ment, etc 41,107.00

$72,074.00

During the year a Branch of this Bank was opened at Haileybury and the Spring Br ook

Branch was closed.

Your Directors elected Mr. M. W. Ford of Omagh, to fill a vacancy on the Board.

All the Branches of the Bank including Head-Office have been duly inspected.

All of which is respectfully submitted,

JAMES MUNRO.

President.

STOCK TO BE CANCELLED

Feb. 16th, 1910.

Name Address

Barr, Francis Mt. St. Louis

.

Bradley, John Milton
Cook, Joseph

^

Watford
Edwards, Ezra A

j

Kerwood
Fish, Dr. Geo. N

j

Brougham
.

. .

.

Morgan, Herbert Kerwood
McArthur, James A Harrowsmith.
McBride, John The Grange. .

.

Geddis, George Toronto
Pringle, Benj. H "

Robinson, William
;

Hillsdale

Russell, Gordon
|

Toronto
Wilson, George F • London

Shares

1

3
o
1

1

1

•5

1

1

1

1

70
1

90

share
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PLX'HIBIT 11.

Agreement of March 12th, 1906, hetiveen James Gallagher et al. and IF. R.

Travers :

—

MEMORANDUM OF AGREEMENT made in duplicate the 13th day of March

A.D. 1906,

BETWEEN:
James Gallagher, Alexander Sheperd Lown, Alexander Eraser, John Fergu-

son, M.D., all of "the City of Toronto, in the County of York, and John Watson

of the Town of Listowel, in the County of Perth, The Provisional Directors of

the Farmers Bank of Canada, Hereinafter called the DIRECTORS,

OF THE FIRST PART, and

W. R. Travers, of the said City of Toronto,

OF THE SECOND PART.

The said Directors agree to allow the said Travers to sell all the capital stock

of the said bank at par for a period of two months from the date hereof, except

such portion of said stock as they may reserve to be sold by C, H. Smith and the

firm of Messrs. Urquhart, Urquhart & MacGregor, and to allow him a commission

of ten per cent, thereon, payable as follows: One half on the signing of subscrip-

tion and payment of deposit and balance on allotment. The said Directors

reserve the right to refuse to allot any stock so subscribed and on any stock w:hich

they refuse to allot no commission is to be paid.

The said Directors agree to engage the said Travers as General Manager of

the said bank, to perform the duties as such for the period of five years certain,

to date from the obtaining of a license from the Treasury Board for said Bank, at

a salary of $4,000.00 for the first year, increasing $1,000.00 each year thereafter

during the said term, it being understood that should the said Travers not be re-

engaged at the expiration of the said five years, that he should be allowed a

pension of $1,500.00 per annum during the term of his natural life, and all agree-

ments necessary to give effect to this provision are to be executed by both parties,

the same to be subject to the by-laws of the said bank, and to the Bank Act as to

the security for the performance of duties and this agrement as to employment to

be subject to ratification by the permanent Board of Directors elected by the share-

holders, and if they refuse to ratify it, to be null and void.

The said Travers agrees that if the said Permanent Board do not confirm the

appointment above set out of the said Travers as General Manager, then he is to

ireceive only his commission on the stock sold by him, and there will be no further

liability to him on the part of the said Provisional Directors personally, or on the

part of the said bank.

The said Travers agrees within one week from the 12th day of March, 1906,

to procure four members for the Permanent Board of -Directors, wlio will be

acceptable to the Provisional Directors and to Thomas Urquhart, otherwise this

agreement to be null and void, at the option of tlie Provisional Directors, and the

said Travers to have no claim against the said Directors personally, or against

the bank.

It is understood and agreed tliat the said Provisional Directors may cancel

this agreement, at any time, after the 12th day of April, 1906, if they are of the

opinion that the said Travers is not making satisfactory progress in obtaining

subscriptions for said stock. The obtaining of subscriptions of about $100,000.00

before April 11th, will be considered satisfactor}'.
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The said Travers agreed that the expenses of the Directors, provided they do
not exceed sixteen thousand dollars ($16,000.00) to date, be paid out of the funds

of the bank.

The said Provisional Directors a.srree that the literature, office rent, and other

incidental expenses, of a like nature, be paid by the said bank.

IN WITNESS WHEREOF THE SAID PARTIES HERETO HAVE
HEREUNTO SET THEIR HANDS AND SEALS:
SIGNED, SEALED AND DELIVERED

IN PRESENCE OE:

Witness as to signatures of A. S. Lown.
A. S. Lown, A. Eraser & J. Ferguson, Alexander Fraser.

C. H. Smith. John Fergusox.

Witness

:

C. H. Smith, W. R. Travers.

EXHIBIT 12.

Two agrpements of the 4:th July, 1906, between Gallagher et ah, C. H. Smith
and W. R. Travers:

Memorandum of Agreement made in duplicate the 4th dav of Julv A.D.

1906, hettveen,

JAMES GALLAGHER,
ALEXANDER S. LOWN,
ALEXANDER FRASER.
JOHN FERGUSON,

aU of the C^ty of Toronto, in the County of York, and

JOHN WATSON,

of the Town of Listowel. in the County of Perth, the Provisional Directors of the

Farmers' Rank of Canada,

of tJie first part,

CLARK HAMILTON SMITH,

of the said City of Toronto,

of the second part,

and

W. R. TRAVERS,

of the said City of Toronto,

of the third part.

WHEREAS, an agreement vras made between the said parties of the first and

third parts dated the 12th day of March, A.D. 1906, and whereas it has been

agreed by and between the said parties hereto to cancel and annul the said agree-

ment and to substitute in lieu thereof the following agreement and the said agree-

ment is hereby annulled and the foDowing substituted.
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The said Directors agree to allow tlie said Travers to sell all the capital stock

of the said Banli: which is now unsold, the first $500,000 of the capital stock at

par and the balance thereof at such a premium as may be decided upon up to the

time at which the duties of the said Provisional Board shall cease, and to allow

him a cormnission of ten per cent, thereon, for expenses of selling same, payable

one half on the signing of the subscription and payment of deposit and the

balance on allotuient and the said Directors bind themselves to allot all the stock

on the application of the party of the third part, and to make all legal calls there-

on, and the party of the first part further agree at the request of the party of the

third part to call all meetings and do all acts which are legally necessary for the

organization of the Bank.
The said Directors agree to engage tlie said Travers as General Manager of

the said Bank to perform the duties as such for the period of five years certain to

date from the obtaining of license from the Treasury Board for said Bank at a

salary of $5,000.00 for the first year increasing $1,000.00 each year thereafter

during the said term, it being understood that should the said Travers not be re-

engaged at the expiration of the said five years, that he should be allowed a

pension of $1,500.00 per annum during the term of his natural life and all agree-

ments necessary to give effect to this provision are to be executed by both parties,

the same to be subject to the by-laws of the said Bank and to the Bank Act as to

the security for the performance of duties and this agreement as to employment to

be subject to ratification by the Board of Directors elected by the shareholders,

and if they refuse to ratify it to be null and void.

The said Travers agrees that if the said Board so elected by the shareholders

as aforesaid do not confirm the -appointment above set out of the said Travers as

General Manager, then he is to receive only his commission on the stock sold by

him and there will be no further liabili+v to him on the part of the said Provisional

Director? personally or on the part of the said Bank.

The said Provisional Directors agree that the literature, office rent and other

incidental expenses of the organization of the Bank be paid by the said Bank and
also confirm all acts done by the said Travers and all accounts incurred by him as

General Manager of said Bank up to the date of this agreement.

And tlie said party of the second part who has certain rights under said agree-

ment dated the 12th day of March, A.D. 1906, as to the sale of the stock of the

eaid Bank, agrees to surrender all his rights under the said agreement and releases

all his claims against the said Provisional Directors or the said Bank. That the

party of the third part agrees to accept the legitimate accounts as they now stand

upon the books for the expenses of the organization to date and also agrees to allow

the parties of the first and second part the sum of twenty thousand dollars ($30,-

000) as a remuneration for their services, surrender of charter, etc., to be paid

out of the funds of the Bank, provided the same be confirmed at the meeting of

the subscribers.

The said Travers to have full control of the office of the said Bank and all the

affairs pertaining to the organization thereof immediately after the signing of this

agreement, and it is further agreed that until the organization of the Bank, all

checks are to be countersigned bv him.
It witness whereof, the said parties hereto have hereunto set their hands and

James Gallagher.
A. S. LowN.
Alex. Fraser.

John Ferguson.
John Watson.
0. H. Smith.
W. R. Travers.

Signed, Sealed and
Delivered

In presence of

as to seven signatures,

D. S. Macorquodale.
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Memorandum of Agreement made the 4th day of July, A.D. 1906,

Between,

JAMES GALLAGHER,
ALEXATs^DER S. LOWN,
JOHN FERGUSON,
ALEXANDER ERASER,
JOHN WATSON,

-the Provisional Directors of the Earmers' Bank of Canada,

of the first part.

CLARK HAMILTON SMITH,

W. R. TRAVERS,

of the second part.

of the third part.

WHEREAS, tlie said parties hereto have made an agreement bearing date of

the 4th day of Jidy A.D. 1906.

WHEREAS in an Agreement made between the said parties bearing date

the 4th day of Jnl}^, A.D. 1906, the said parties of the first and second parte were

to receive twenty thousand dollars ($20,000) as remuneration for their services in

and about the organization of said Bank, surrender of Charter, etc., and whereas

they have agreed to assign the same to the party of the third part on the terms

herewith set out.

WITNESSETH that in consideration of the above promises, the said parties

of the first and second parts hereby covenant and agree to assign all their claims

and interest under said agreement to the party of the third part on the following

terms and conditions:

The party of the third part agrees to accept their claim under the said agree-

ment and take the responsibility of the same and to pay the $20,000 to the said

parties of the first and second part as follows:

—

D. S. Mac.
A. S. L.

A. F.

J. G. J. F.

C. H. S.

W. R. T.

immediately upon their passing the necessary resolution to give the legal notice

calling a meeting of the subscribers for the oi^anization of the Bank.
In the event of any of the parties of the first or second part being advanced

the sums or part of the sums due them, the same to be deducted when making the

final settlement.

In witness whereof the said parties hereto have hereunto set their hands and
seals

:

j

A. S. LowN.
Signed, Sealed and

|

John Watson.
Delivered i John Ferguson.

In presence of •> Alex. Feasee.
as to seven signatures, C. H. Smith.
D. S. Macorquodale. James Gallagher.

^ W. R. Travers,
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Received from W. R. Travers the sum of ten thousand dollars, and to tliis

extent we hereby assign our interest in said twenty thousand dollars to said

Travers.

A. S. LowN.
James Gallagher.
John Ferguson,
Alex. Traser.
C. H. Smith.
John Watson.

EXHIBIT 13.

Power of attorney, John Ferguson et ah, to Travers, and distribution agree-

ment between A. S. Lown and others, dated July 5ih, 1906

:

KNOW ALL MEN BY THESE PRESENTS, that we, John Ferguson,
Physician; Alexander Fraser, Archivist; James Gallagher, Banker; Alexander
Sheppard Lown, Solicitor, all of the City of Toronto, in the County of York, and
John Watson, Brewer, of the Town of Listowel, in the County of Perth, the Pro-
visional Directors of the Farmers' Bank of Canada, have made, constituted and
appointed and by these presents do hereby make, constitute and appoint W. R.
Travers, of the City of Toronto, Banker, our lawful attorney for us and in our
name and stead to endorse our names on all notes made by anyone whatever pay-

able to the Provisional Directors of the Farmers' Bank of Canada and the endorse-

ment of our names on said notes by him as our attorney shall be as valid and
effectual as if we ourselves had endorsed said notes, and for us in our names and
stead and on our behalf to sign any note or notes to his own order and to hypothe-
cate said notes so endorsed and signed for the purpose of raising funds thereon,

we personally guaranteeing said notes.

Hereby ratifying and confirming all the acts and things which the said

Travers may do by virtue of anything contained in these presents.

This Power of Attorney is given by us for the above purpose and no other.

Dated this eighth day of October, A.D. 1906.

John Ferguson.
Alexander Eraser.
James Gallagher.

Signed, sealed and delivered in

presence of

W. J. Lindsay,
|

A. S. Lown.
as to signatures of said parties (five). John Watson

r

We, the undersigned, hereby agree that we will divide the sum of Twenty
Thousand Dollars, to be paid us by W. R. Travers, under an agreement dated the

4th day of July, A.D. 1906, amongst ourselves as follows:

—

A. S. Lown $5,000

C. H. Smith 5,000

John Ferguson 3,000

Alexander Fraser 3,500

John Watson 1,500

James Gallagher 1 .500
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In witness whereof we have hereunto set our hands and seals this 3rd day
of July, A.D. 1906.

A S. LowN.
C. H. Smith.

Signed, sealed and delivered in John Feegusgn.
presence of

[

Alexandee Feasee.
John Watson,
James Gallaghee.

EXHIBIT 14.

Motion of J. Gallagher and John Ferguson fhat provisional directors execute

poiver of attorney to W. R. Travers, October 8th, 1906:

October 8.

Moved by J. Gallagher, seconded by John Ferguson, That the provisional

directors execute a power of attorney to W. E. Travers for the purpose of endors-

ing all notes in their names as Provisional Directors and of signing their names to

a note or notes for the purpose of raising funds to put up deposit with Govern-
ment, and we authorize the secretary to hand over all notes to W. E. Travers for

the said purpose.

—

Carried.

A. S. LowN^ Chairman.

EXHIBIT 15.

Report of Provisional Board of Farmers BanTc, November 22nd, 1906

:

Toronto, November 22nd, 1906.

The Provisional Board of The Farmers' Bank of Canada desire to make the

following report :

—

(1) This Bank was duly incorporated by Act of Parliament of The Dominion of

Canada, duly assented to on the 18th day of July, 1904, was renewed for

one year from that date and was afterwards renewed for six months.

(2) Owing to certain circumstances over which the Board had no control, arrange-

ments which the Board had made from time to time to have the stock of

the Bank duly subscribed and the organization completed proved abortive, but

on the 22nd day of March, 1906, the Board entered into an arrangement with

Mr. W. E. Travers by which the sale of the stock and the organization of

the Bank was practically placed in his hands and the Board are now happy
to report that they are in a position to comply with all the Government
requirements and to ask the Treasury Board for a license to do business on
behalf of The Farmers' Bank of Canada, and the Board desire earnestly to

report that since the organization of the Bank and the subscription of the

stock was placed in Mr. Traver's hands, it has progressed in the most satis-

factory way and to express their sincere appreciation of the energy and ability

with which he has conducted duties.
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(3) Owing to the long time in which the organization of the Bank has been m
progress, the labors of the Board and the expenses of the organization have

been more difficult and higher than they would have been under ordinary

circumstances.

(4) The Board have to report in the fi^st place that they lu.ve the sum of $579,300

bona fide subscribed, and out of the subscriptions thereon they have paid in

to the Treasury Department of The Dominion Government the sum of

$250,000, and that the expenses of the organization up to date, as far as has

been paid by the Board, amounts to the sum of $44,403.65.

The said Board also desire to submit to the shaieholders that as a result of

their labors they have secured for the subscribers to the capital stock of the said

Bank, a franchise extremely valuable in their opinion from the facts that in the

future such franchises will be extremely difficult to obtain and in the second place

from the enormous increase which is equally sure to obtain from the increasing

trade, wealth and prosperity of the country and which must yield to said sub-

scribers both good dividends and increase in the value of their stock, provided they

are only loyal to the institution.

All of which the Board desire to respectfully submit to this meeting.

A. S. LowN, Chairman.

EXHIBIT 16.

Order, John Watson on Robertson & McLellan, July 23rd, 1907, and receipt

for $100 in full of all claims and demands by John Watson:

Eeceived from The Farmers Bank of Canada the sum of One Hundred Dol-

lars ($100), in full of all claims and demands against the said Bank, W. E.

Travers and any other person or persons connected with it.

John Watson.

Toronto, July 23rd, 1907.

Messrs. Eobertson & McLennan, Barristers, Toronto.

Dear Sirs:

—

Please be good enough to deliver to Mr. W. E. Travers an Agreement
lodged with you on or about the 4th day of July last, signed by:

John Ferguson
Alex. Fraser

John Watson
A. S. Lown
James Gallagher

to be held by you in trust subject to delivery on the signatures of any
three.

John Watson.
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EXHIBIT 17.

List of shareholders of Farmers Bank :

—

THE FARMERS BANK OF CANADA.

List of Shareholders.

Name Residence
No. Shakes Amount Amount
Subscribed StrescRiBED , P.ud

For

Brimblecomb, \Vm.
Tucker, Geo
Dowling, John J. . .

.

Gibb, Hugh C
Page, Garnet L
Wilson, Wm. & H.

.

Noble, Robert
Whyte, John
Gordon, Lottie Mrs
Ritch, Wm
Dales, John N
Cunningham, H
Wadel, Joseph
Fowler, Geo. S
Casey, Con
Mayne, Ellen Mrs.

.

Downey, James
Ellis, George
Johnston, James. . .

.

Johnston, Robert. .

.

Laing, Helen
Davidson, E
Wooddisse Bros . . .

.

White, Charles
Corbitt, R. H
Groves, A
Elsley, Levi
Visger, J. S
Ryan, J. G
Fortier, Joseph
Forget, A. E
Munro, James
Lavertin, L. V
Davidson, W. F
McKay, Alex
IMcKay, Hugh
Sutherland, G. A . .

Geddes, W. J
Sutherland, Geo.

.

Keseltine, W. H.
Stevens, F. B
Newman, R. A
Elsley, Levi
Lathrop, F. E
Walker, Joseph
Murray, C
Sutherland, R
Brand, C. A
Sutherland, M
Walsh, Mrs. J
Paterson, W. A
Ferguson, A
Lindsay, James

Drayton Ont.
Bosworth "

Drayton "

Rothsay.

.

Bosworth.
Drayton.

.

Kingston
Drayton
Wliitechurch.
Teeswater. . .

Drayton
Stirton
Goldstone
Drayton
Winfield

' Drayton.

Rothsay. "

Drayton "

Rothsay
Fergus
Nassagaweya "

Montreal Que.
Elizabeth N.J.
Montreal Que.
Regina Sask.
Embro Ont.
Montreal Que.
Dra\i;on Ont.
Holiday "

! Embro "

Chicago 111.

Rothsay Ont.
Detroit Micb.

Nassagaweya Ont. '

Armnda Mich.'
Niagara-on-the-lake "

i

Embro Ont. i

Golspie "
IEmbro "
'

Golspie "
i

Hollin "
I

Flint Mich.'
Edinburgh Scot.
Fergus Ont.

5 shares
2 "

1
«

2 " -

10 "

2 «

2 «

1
«

2
"

2 "

1
"

5
10

5
5
2
2
5
2
5
10

10

10

5

10

IOC

1

1

2

50
50
3
2

5

5
5
10

10

10

20
50
o

10

2
10

5
5

5
6

10

10

10

; 500.00
200.00
100.00
200.00

1,000.00
200.00
200.00
100.00
200.00
200.00
100.00
500.00

1,000.00
500.00
500.00
200.00

i

200.00 i

500.00
'

200.00 :

500.00
i

1,000.00
!

1,000.00
i

1,000.00
I

500.00
I

1,000.00
I

10,000.00
700.00
100.00
100.00
200.00

5,000.00
5,000.00
300.00
200.00
500.00
500.00
500.00

1,000.00
1,000.00
1,000.00
2,000.00
5,000.00
300.00

1,000.00
200.00

1,000.00
500.00
500.00
500.00
600.00

1,000.00
1,000.00
1,000.00

25.00
10.00
5.00

-140.00
700.00
200.00
60.00
40.00
10.00
70.00
5.00

100.00
1,000.00
275.00
450.00
175.00
10.00

500.00
40.00
100.00

1,000.00
1,000.00
1,000.00

25.00
1,000.00
3,000.00
700.00

5.00
5.00
10.00

3,250.00
15.00
20.00

350.00
350.00
500.00

1,000.00
1,000.00
100.00

1,000.00

5,000.00
300.00

1,000.00
20.00

1,000.00
500.00
500.00
500.00
600.00
500.00
500.00

1.000.00
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Name Residence

Sutherland, Geo. A.
Simpson, G. A
Morse, G. A
Nelson, J. H
Samson, James
Watt, J. A
Charlton, Thomas.

.

McLennan, R. R. . .

Webb, Thomas
Gilchrist, A
Armstrong, R. W. .

.

Harris, M. A
Witham, A. J
Wise, Henry
McMillan, Isabella.
Brown, J. G
Barnhill, John
Noble, Robert
Hunter, Francis ....

Cook, James E
Day, G. H
Turner, W. D
Watson, Robert, Sr.

Anthony, F. W
Early, M.J
Skyes, A
Tumulty, T. H
Hyatt, W
Hunter, John
Chisholm, William. ,

Cook, John C
Switzer, Jos. C
Leslie, Matilda
Leslie, R. F
Summers, Jane
Fisher, A. E
Eccles, John
Showier, T. W
Hotson, Alexander.

.

Dickison, Thos
Dickison, Jemiie. . . .

Hunter, John W
Ellis, J. S
Green, C. J
Smith, A. E
Bowley, James
Sunstrum, John
Merner, Samuel
McKinnon, D. F
McMillan, D. A....
Simpson, J. P
Adams, Benjamin
Desse, D. E
Sutherland, D
Showier, T. W
Moore, Louisa, Miss
Smith, Sarah, Mrs.

.

Smith, George
Copeland, E. M
Greenlees Bros
Kerr, John

No. Shares
Subscribed

For

Amount
Subscribed

Amount
Paid

Embro Ont
Leamington "

u a

Kingsville "

Windsor "

Salem "

Collingwood "

Cornwall "

Brighton *

Napanee "

Bracebridge "

Toronto "

St. Catharines ... "

Hamilton "

Humber Bay "

Nerval "

a >'

u <•

Hamilton "

Norval "

a ((

It u

Glenwilliams "

Madoe "

Norval "

Antigonish N.S.
Norval 0nt.

« u

Georgetown "

Corinth.
...''.'.'. '.'.'.^ «

Whitehors' Yukon
Glenwilliaiu- Ont
Arkona "

Parkhill
"

Arkona *

u a

Toronto "

U (I

Kingsville
"

Parkhill
"

Strathroy "

Ottawa "

Berlin
"

Finch "

tt <i

tt >(

a (I

« (•

Golspie "

Arkona "

a a

a a

tt
'

'

u

« «

Milton "

5 shares

10

5
20
5

1

30
50
10

3
1

2
25
5
5
2

30
10

4
3

2

5
1

6
10
1

10

1

3
5
5

10

1

5
10

10

15

4

5
5
1

2
4
10

25
50
10
5
3
6
5
3

20
1

1

10

5
10

50

500.00
1,000.00
500.00

2,000.00
500.00
100.00

3,000.00
5,000.00
1,000.00
300.00
100.00
200.00

2,500.00
500.00
500.00
200.00
200.00

3,000.00
1,000.00
400.00
300.00
200.00
500.00
100.00
600.00

1,000.00
100.00

1,000.00
100.00
300.00
500.00
500.00
500.00

1,000.00
100.00
500.00

1,000.00
1,000.00
1,500.00
400.00
500.00
500.00
100.00
200.00
400.00

1,000.00
2,500.00
5,000.00
1,000.00
500.00
300.00
500.00
500.00
300.00

2,000.00
100.00
100.00

1.000.00
500.00

1,000.00
5,000.00

500.00
1,000.00
500.00

2,000.00
50.00
40.00

3,000.00
1,000.00
240.00
.^0.00

200.00

500.00
500.00
200.00
200.00

3,000.00
1,000.00
400.00
300.00
200.00
50.00
10.00

GOO. 00
1,000.00
100.00

1.000.00
100.00
.300.00

50.00
50.00

500.00
1,000.00
100.00
500.00

30.00
900.00
400.00
500.00
500.00
50.00

200.00
400.00
500.00

100.00
450.00
270.00
500.00
500.00
300.00
70.00
1^.00
100.00
495.00
500.00

1,000.00
3.000.00
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Name Residence
No. Shares
Subscribed

For

Amount
Subscribed

Amount
Paid

Waters, Wm
Waters, Sarah
McLaughlin, J. C. .

.

Sutherland, James.

.

Darrah, Robert
Scott, W.N
Daniels, Geo
Che>Tie, Luther
McCanD, Ed Jr
Bell, Geo. A
Powell, H. H
McCall, Hugh A. . .

.

Dewar, Duncan
Stewart, Jno
Travers, W. R
Hunter, John
Ford, John A
Sutherland, Robt. .

.

Sutherland, Hugh.

.

Elliot, William
Irving, John
Panton, William. . .

.

McLeod, John
Scott, J. B
Mathews, Alex
Brandon, J. S
Lindsay, Wm. J
Storey, Geo
Muir, Gertrude
MacDowall, Wm. S
McCuaig, Malcolm

.

Cattanach, J. F. .

.

McCuaig, Donald.

.

McDonald, P. D. .

.

Beaty, Wm. T
Elliot, Dollie
Foster, James
McLachlin, Donald
Augustine, W' . A. . .

.

Foster, Joseph, Sr.

.

Kemp, D. C
Bate, Joseph E
Geer, Jennie B
Hunter, William. . . .

Hunter, Thomas
Elliott, J. W
Roper, J. P
Sproat, John
Edmonstone, Jas. .

.

Gillies, Mary
Thompson, Lizzie.

.

Sanders, Aimie N. .

.

Saunders, Wm. H.

.

Dewar, John
Sayers, Peter
McDuffe, P. A
Gastle, George. . .

.

Shortreed, Jno. H.

.

McCallum, Finlay.
Scott, Mary Moore
Scott, Flora

Springbank Ont.
u u

Norval "

Holiday "

Milton «

u u

tl u

Brampton "

Omagh "

Lowville "

u u

Milton.
.'.'.'.'.'.'.'.'.'.'. "

u u

u u

Toronto "

Milton "

Omagh "

Golspie "

Holiday "

Milton "

li u

a tt

a u

a u

Guelph.'"!;;;;;!; «

Milton "

Toronto "

Milton "

Almonte "

« u

Peveril. . .^. Que.
North Lancaster. .Ont.
Dalhousie Station. Que.
Bridge End "

Omagh "

Milton "

Moray "

Parkhill «

Arkona Ont.
Greenway "

Hornby "

Scotch Block "

Milton "

Ashgrove "

Norval "

Milton "

u a

Mansewood "

Balaclava "

Watford "

u u

Tillsonburg! ......
"

u u

Milton "

Guelph "

Omagh "

Milton "

Mansewood "

Milton "

10 shares

10
"

2
"

10 "

10
"

50 "

5
"

5
"

10
"

3
"

15 «

10
"

50
15

5

5

5

5

5

10

1

5

5

5
50
50
5
5
10

2
5

2

50
1

10

1

1

1

50
50
50
25
25
5
1

100
4
1

1

10

10

10

5
10

10

10

1,000.00
1,000.00
200.00

1,000.00

1,000.00

5,000.00
500.00
500.00

1,000.00
300.00

1,500.00
1,000.00
500.00
500.00

5,000.00
1,500.00
500.00
500.00
500.00
500.00
500.00

1,000.00
100.00
500.00
500.00
500.00

5,000.00
5,000.00
500.00
500.00

1,000.00
200.00
500.00
200.00

5,000.00
100.00

1,000.00
!

100.00 I

100.00
!

100.00
!

5,000.00
5,000.00
5,000.00
2,500.00
2,500.00
500.00
100.00

1,000.00
400.00
100.00
100.00
500.00
500.00
500.00

1,000.00
1,000.00
1,000.00
500.00

1,000.00
LOOO.OO
1,000.00

1,000.00

1,000.00
100.00

1,000.00

1,000.00
1,500.00
200.00
100.00
100.00
30.00

825.00

200.00
250.00
500.00

1,500.00
50.00

500.00
500.00
500.00
50.00
100.00
50.00
100.00
500.00

500.00
5,000.00
500.00
500.00

1,000.00
200.00
500.00
200.00

5,000.00
100.00

1,000.00
100.00
100.00
100.00

5.< 00.00
5,000.00

2,500.00
2,500.00
100.00
100.00

1,000.00
240.00
100.00
100.00
500.00
250.00

1,000.00

1,000.00
500.00

1,000.00
30.00
100.00
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Name Residence
No. Shares
Subscribed

For

Amount
Subscribed

Amount
Paid

Ford, James
Pell, John
Aitkens, Thomas . . .

.

Dixon, W. A
Whitney, W. P
Pearce, Edith E
Bunt, Wm. T
Somerville, Wm
Moffatt, James
Thompson, Geo. H.

.

Emerson, Andrew
Joyce, Clark
Dewar, W. F
Joyce, Robt
Bridgman, Burwell .

.

O'Hagan, James
Murray, James
Galloway, Chas. E. .

Robertson, Hugh. . .

.

Robertson, Duncan J
Moffat, James F
Ewing, Jas
HoUinrake, C. E
Alderson, Thos
Howden, Thomas
Coulson, John
Bowes, G. S
Coulson, Wm. J
Bradshaw. J. L
Wilson, Isabella
Robertson, Wm
Cruikshank, Anne
Hume, John
Andrews, Jos. W
Shuert, Jane
Stewart, Jno
Bell, George A
Ford, John F
Cox, Thomas
McDuffe, P. A
Kennedy, Wm. N. . . .

Powell, Hy. H
Pearce, Edith E
Ross, Andrew J
McGregor, Chas. D.

.

Wilson, Hugh E
Kelly, P. J
Eraser, Edna S
Handy, Lottie O. M.
Handy, F. T
Roper, Jno. P
Darling, Robt. A. . . .

Clements, Mathew. .

.

Denoon, Geo
Bridgman, Burwell. .

Mowbray, Jno. W
Haydon, .Jas. S
Ford, Edward
Fox, Robert W
Ratz, John

Boyne Ont

.

Omagh "

Milton "

a u

Springford "

« u

St. Mary's^ ....... "

Kelso "

Hornby "

Zimmerman "

Mansewood "

Milton "

Mansewood "

Zimmerman "

Toronto "

Mansewood "

Milton "

Martintown "

u u

Eden Mills.
'.'.'.'.'... "

Milton "

Drumquin "

Milton "

Kilbride "

Milton "

Kilbride "

Stratford "

Edinburgh Scot
Hamilton Ont.

a u

Scotch Block "

Milton "

tl u

u u

Lowville "

Omagh "

Milton "

Omagh "

Hornby. "

Lowville "

Springford "

Nairn "

Milton "

Keyser "

Stratford.^
"

Surgoinsville Tenn.
a a

ti a

Milton Ont.
Mansewood "

Milton "

u a

Zimmerman "

Camden East "

Camden East "

Omagh "

Omagh "

Khiva "

50 shares
10 "

25 «

50 "

1
«

5 "

2 "

10 "

10 «

50 "

50 "

5 "

10 "

10 «

1
"

1
"

10 «

5 «

5 «

10 "

3 «

5 "

5 "

5 "

5
"

25 "

2 "

5 «

5 «

2 "

5 "

10 "

5 "

2 "

3 «

10 "

7
"

50 «

50 "

15 «

5 «

15 "

5 "

1
«

5 "

5 «

10 "

2 "

1
«

1
"

4
"

5 «

5
"

20 "

4 "

6
"

10 "

15 "

15 "

10 "

$ 5,000.00
1,000.00

2,500.00
5,000.00
100.00
500.00
200.00

1,000.00
1,000.00
5,000.00
5,000.00
500.00

1,000.00
1,000.00
100.00
100.00

1,000.00
500.00
500.00

1,000.00
300.00
500.00
500.00
500.00
500.00

2,500.00
200.00
500.00
500.00
200.00
500.00

1,000.00
500.00
200.00
300.00

1,000.00
700.00

5,000.00
5,000.00
1,500.00
500.00

1,500.00
500.00
100.00
500.00
500.00

1,000.00
200.00
100.00
100.00
400.00
500.00
500.00

2,000.00
400.00
600.00

1,000.00
1,500.00
1,500.00
1,000.00

200.00
1,000.00
2,500.00
500.00
100.00
500.00
60.00
100.00

1,000.00
5,000.00
500.00
50.00
300.00
600.00
10.00
80.00

300.00
50.00

500.00
1,000.00
300.00
500.00
300.00
50.00
50.00

450.00
200.00
50.00

250.00
80.00

500.00
1,000.00

50.00
20.00
30.00
100.00
70.00

1,000.00
5,000.00
1,500.00
250.00
825.00
500.00
60.00
150.00
500.00
100.00
200.00
100.00
100.00
400.00
50.00
50.00

2,000.00
75.00

600.00
1,000.00
150.00
150.00
400.00



932 EXHIBITS RE ETIDEXCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

THE FARMERS BANK OF CANADA.

List of Shareholders—Cuatmued.

Name

No. Shares Ajiot:nt
,

Amount

Resdence !
Subscribed Subscribed

,

P.\id

I For

Johnson, Harry F ,

BojTie ...

Fox, Robert W ?.^f^^-
"

"

Hamilton, Alice Milton. . .

.

Hume, Robert ^.
•

• •
•

McLean, William
^^

• •
•

]\IcLean, Margaret D ^ •
• •

•

Shortreed, Walter • •

Ross, And. J ^^"^mU
Amald, Agnes g^^7'^l^
Chapman, H.H ,

Brantford.

Amey, Elgin B
|

Camden East

Stover, Lewis H

—

Dickson, Alex
Stedman, N
Parrott, Herman H
Lj-nch, M.J
Haydon, James A.

.

Osbom, Annie
Sloan, W.J
Johnson, Caroline..

Peddle, Jas. C
Porter, Alex
Foster, H. A

Boyne. .

.

Milton. .

.

Omagh. .

.

^ Lowville.

G"i!^bv' Burdge.".'
."

.

".
I,

Kilbride.

Kingston
Camden East

.

Glenwilliams.

Milton.

Drumquin. .

.

Omagh
Zimmerman.

Balaclava.
Omagh

—

Scott, Mary M
Walker, Wm. D. . .

.

Downs, Edward W
Porter, Alex
Caxtwright, A
Sinclair, W. G
Edmonstone, Jas.

.

Ford, Edward
Ford, David F. . .

.

Anderson, R. K. .

.

Grigg, Enuna J

Brough, James Springford.

.

Brough, Ida L
| ^

Randall, Claretta
,

•
•

Fuller, Eliat Thornhill. .

.

Smith, Mathew W • •
•

Sackrider, Chas Burgessville

Allin, Jessee Holbrook. .

.

Topham, John :

BurgessvUle

Sutherland, Sarah Leammgton.

Ross, A. J Nairn

Milton
New York

.

.Ont.

N.Y
.Ont.

Glasgow Scot.

Embro.

Georgetown Ont.

Marshall, Jas

Ferguson, George.

Murray, John ....

Murray, George.

.

Lindsay, J. R
McCuliough, R. C
Bowman, Wm ....

Logie, James
Peddie, John
Peddie, James 1 "

Wilson, Wm. G Ashgrove. .
.

.

McCann, Rebecca Omagh
.
...

Griffin, Joshua H Burgess\^lle.

Siple,R. A I

,
"„

Hoare, William Glenwilliams

Bennett, David H Zimmerman

2 shares

10 «

10 "

10 "

5 "

5 "

10 "

2
"

3
"

1
"

2
"

10 "

4
"

5
"

i
"

5 "

4
"

1 "

5
"

1
"

5
"

5 "

15
"

50
"

20 "

1
"

25 "

5 "

10 "

50 "

2
"

' 10 "

10
"

10 "

1
"

5 "

2
"

2 "

i
5

"

I 10
"

1
"

10
"

2
"

2
"

1
"•

5
"

15 "

5 "

10 "

Nassagaweya

.

Milton.

o
5
5

5
5
2

2
5
10

200.00 :

^

1,000.00
1,000.00
1,000.00
500.00 1

500.00 '

1,000.00 !

200.00 i

300.00
100.00

i

200.00
'

1,000.00
i

400.00 ,

500.00
400.00
500.00

.

400.00
j

100.00
500.00

;

100.00
i

500.00
500.00

1,500.00
'

5,000.00 ,

2,000.00
100.00 1

2,500.00 i

.500.00

1,000.00
I

5,000.00
1

200.00 I

1,000.00
1,000.00
1,000.00 I

100.00 ;

500.00 ;

200.00
200.00
500.00

1;000.00
100.00

!

1.000.00 i

200.00
200.00
100.00
500.00

1,500.00
'500.00

1,000.00
500.00
500.00
500.00
500.00
500.00
500.00
500.00
500.00
200.00
200.00
500.00

1.000.00

20.00
100.00

1.000.00
100.00
50.00
.50.00

1,000 00
120.00
300.00
55.00
200.00

1,000.00
400.00
500.00
400.00
500.00
400.00
100.00
500.00
100.00
250.00
50.00
150.00

2,000.00
70.00
10.00

650.00
50.00

1.000.00

2,775.00
120.00
100.00

1,000.00
SfJO.OO

ino.oo
500.00
200.00
200.00
150.00
500.00
50.00
700.00
20.00
200.00
GO.OO

f.00.00

1,500.00
500.00

1,000.00
500.00
500.00
50.00
500.00
500.00
500. CK)

500.00
500.00
200.00
20.00
50.00
325.00
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Name Residence
No. Shares
Subscribed

For

Amount
Subscribed

Amount
Paid

Scott. Alex. P
Chapman, Jno. A. . .

.

Bro^Ti, R. L
Edmonstone, Jas
Elliott, Robt. A
Laird, Geo
Kennedy, G. A
McCallum, M
Sinclair, D
Cummins, A. C
Bingham, Jno
Leslie, J. T
Southcott, J
Burland, G. B
Cartwright, Jno. A .

.

Chisholm, L. W
Davis, C. G
Stork, Ira A
Richardson, T. W
Standish, J. L
Near, Frederick S. .

.

Campbell, Donald. . .

Hoare, Sarah
Brown, John K
McDonald, John
McDonald, Alex
Campbell, John
Stalker, John
Devean, Nathan M.

.

Devean, N. M
Bowand, Bessie K. .

.

Thompson, David . .

.

Ford, Mary E
Ford, Ida A
Robinson, Margaret.
Gowan, Chas. W
Norris, Henry
Elliott, Thomas
Alwin, Chas. S
Robinson, George
Downs, Albert J
Sinclair, Wm. G
Ford, D. Frank
Tullis, Harry P.

Brampton Ont'.

Sandwich "

Georgetown "

Balaclava "

Milton "

Ashgrove "

Milton "

Ashgrove "

Freeman "

Burlington "

Georgetown "

Norval "

Grand Bend "

Montreal Que.
Zimmerman Ont.
Limehouse "

Freeman "

Mono Mills
"

Glenwilliams
"

Esquesing "

Ballinafad
"

Glenwilliams.
Georgetown.

.

Acton

Glenwilliams.
Acton
Toronto

Walkerton.

Omagh. . . .

Ballymote "

Alliston "

Lowville "

Freeman "

Omagh "

Druniqiiin "

Zimmerman "

Omagh "

Glasgow Scot.

Glenwilliams Ont.Starret, Margaret J
Simpson, Robert Kilbride. . .

.

Simpson, Mary Ann " ....

Phillip, Annie " ....

Bell, Robert Zimmerman.
Eaton, Allan Mt. Nemo .

.

Freeman, J. G i Box Grove.

.

Newman, R. A
{

Detroit Mich.
Freeman, Helen !

Box Grove Ont.
Thompson, Agnes I Terra Cotta "

MacMillan, Harriet L I Westmount Que.
Rae, James Malcolm Ont.
Rae, Alexander " "

Rae, Betsy ' " "

Findlay, Robert
;

" "

Macdonald, John Markham "

Meyer, Pauline V ' Toronto "

2 shares
25 "

50 "

4 "

5 "

10
"

10 "

2 "

5
"

5
"

1
"

2 "

1
«

150 "

10 "

1
"

10
"

1
"

10 "

1
"

3
"

3
"

. 4 "

20 "

2 "

3 "

3
"

2
"

10 "

190 "

10 "
-

20 "

2 "

5 "

5 "

1
"

5 "

10
"

10
"

10
"

25 "

50
"

15
"

5
"

1
"

10
"

5 "

2
"

10' "

100 "

3 "

50 "

10 •"

14
"

5 "

10
"

10
"

10 "

3
"

5
"

10
"

200.00
2,500.00

5,000.00
400.00
500.00

1,000.00

1,000.00
200.00
500.00
500.00
100.00
200.00
100.00

15,000.00
1,000.00
100.00

1,000.00
100.00

1,000.00
100.00
300.00
300.00
400.00

2,000.00
200.00
300.00
300.00
200.00

1,000.00
19,000.00
1,000.00
2,000.00^

200.00
500.00
500.00
100.00
500.00

1,000.00
1,000.00
1,000.00
2,500.00
5,000.01

1,500.00
500.00
100.00

1,000.00
500.00
200.00

1,000.00
10,000.00

300.00
5,000.00
1,000.00
1,400.00
500.00

1,000.00

1,000.00
1,000.00
300.00
500.00

1,000.00

20.00
250.00
500.00
240.00
500.00
500.00
100.00
100.00
200.00
250.00
10.00
20.00
100.00

2,000.00
1,000.00

40.00
1,000.00
100.00
100. oo
10.00
30.00
30.00
400.00
200.00
110.00
30.00
30.00
200.00

1,000.00
19,000.00
1,000.00
1,880.00
200.00
500.00
500.00
100.00
500.00

1,000.00
500.00

1,000.00
250.00

2,775.00
1,500.00
350.00
10.00

1,000.00
500.00
200.00

1,000.00
7,500.00
200.00

5,000.00
100.00

1,100.00
500.00

1,000.00
1,000.00
1,000.00
300.00
500.00
.500.00
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Name Residence

Toronto Ont.

Zimmerman.
Caro

Glenwilliams Ont.

Ballinafad

Erin.

St. Andrews Scot

Ballinafad Ont.

St. George "

Georgetown.

Esquesmg.

.

Ballinafad

.

Acton
Teeswater.

((

Walkerton.
Holbrook. .

Ostrander.

Pfister, John
Sinclair, Grant W
Krupp, Samuel
Shreve, Mary L
McClure, Samuel
Cook, Thomas
Tolton, James Walkerton

Little, John D
Robb, Elsie St. George

Robb, William
t, „ t^A

McKechnie, John • • •
Ballinafad

Morrison, Alfred
|

Ashgrove.

Morrison, Hugh
Near, Martin L
Hanna, William
Murray, George
Thompson, Elizabeth

Wait, Christina

Sager, Sarah
Appleyard, Thos. E
Appleyard, Albert

Curry, Eliza R
Denny, Jos. H
Kennedy, Paul S
Arkell, Peter
Wharton, Miss E
Thomson, Malcolm
Allin, Jessee

AUin, Hiram
Allin, Nellie

Clement, Ethel P
Topham, John
Corless, John G
Burgess, Charles E
Burwell, Matilda
Burwell, Edward
Baskett, Sarah
Greene, Arthur E
Kennedy, Thos. W
Denny, Margaret
Watson, John
Lindsay, Niman F
Harris, William
Ainslie, Mathew F
Ainslie. Mary J

Golding, Henry
Kinney, Lewis P
Weir, Andrew
Appleyard, Albert, Sr.

.

Lindsay, Jessie E
Oillson, Thos
Monkman, John A
Collins, Sophronia
Coulson, John
Stafford, William
Bobier, Alfred F
Telford, John
Barber, Jessie

Turner, James
|

''

Fulton, Velma „r ,i
'

\
Garbutt, T^obt. G I

Wallacetown

No. Shares
Subscribed

For

.Mich.

Burgessville.

London.

Ballymote .

.

St. George.

.

Acton West.
Ballinafad . .

Acton West.

Milton. .

.

Drumbo

.

IngersoU. . .

.

Drumbo ....

Masonville.

.

Georgetown.

Masonville. .

.

Toronto
St. George. . .

Hornby
Wallacetown.
Port Talbot.

.

Wallaceto^NTi.

Fingal

Amount Amount
Subscribed Paid

10 shares

10 "

4
"

2 «

5
"

1
"

5 "

10 "

5
"

20 "

1 "

1
"

5 "

10 "

2
"

5 "

15 "

10 "

10 "

1 "

1 "

1
"

5 "

2
"

1 "

3
"

5
"

5
"

5 "

5
"

1
"

1
"

1
"

1 "

6
"

10 "

1 "

4
"

1
"

5
"

5
"

5
"

5 "

2
"

2 "

10 "

4
"

2 "

5
"

1 "

5
"

6
"

1 "

1
"

2
"

2
"

2
"

2
"

1
"

1
"

1 "

1,000.00
1,000.00
400.00
200.00
500.00
100.00
500.00

1,000.00
500.00

2,000.00
100.00
100.00
500.00

1,000.00
200.00
500.00

1,500.00
1,000.00
1,000.00
100.00
100.00
100.00
500.00
200.00
100.00
300.00
500.00
500.00
500.00
500.00
100.00
100.00
100.00
100.00
600.00

1,000.00
100.00
400.00
100.00
500.00
500.00
500.00
500.00
200.00
200.00

1.000.00
400.00
200.00
500.00
100.00
500.00
600.00
100.00
100.00
200.00
200.00
200.00
200.00
100.00
100.00
100.00

500.00
500.00
40.00
120.00
225.00
10.00

250.00
500.00
50.00
400.00
100.00
10.00
50.00
100.00
200.00
500.00

1,100.00

1,000.00
1,000.00
100.00
100.00
100.00
50.00
20.00
60.00

500.00
50.00
200.00
200.00
50.00
50.00
10.00
10.00

600.00
1,000.00
100.00
280.00
10.00
50.00
50.00
50.00
500.00
200.00
200.00

1,000.00
40.00
20.00
500.00
100.00
500.00
600.00
100.00
100.00
80.00
200.00
200.00

10.00
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Name

Page, Wiiliam
Tubby, E. H
Edmonds, Geo
Koehler, Ed
Crane, James W
Brush, Herschel D.

.

Casey, Thomas
Cameron, John A. . .

Stevenson, W. E
Docker, Anna F
Barnum, Wm. H

—

Bobier, James
Clay, Cleve B
Watkins, James
Fitch, William
Burwell, Samuel E.

.

Barnes, Martha
Husband, Geo. E. . .

Horn, Thomas
Husband, Robt. W . ,

Witham, S. F
Shaver, Wm. J
Shaver, A. Rolph. ..

Hoover, A. H
Graham, W. A
Bobier, R
Dromyole, H
Bobier, Joseph
Heeks, Henry
Foster, Thomas. . . .

Hazell, Horace
Irving, W. A
Townsend, Josiah. .

.

Nixon, John F
McKerlie. Marshall.
Hartmann Chas. H.

.

<xOW, Peter
Bobier, David
Garner, Thomas. . .

.

Burtch, David
Burtch, Mary J
Dearling, John
Kirkpatrick, Wm. . .

Thompson, Annie S.

Morrison, Loretta.

.

Lindsay, W. J
McKae, Geo
Blue, Dugald
McGeachy, John A.
Patterson, Lewis . .

.

Alexander, John
Wood, Will S
Wilkinson, Geo. H.

.

Bennett, W. J
McCallum, Dugald.
"Church, Ephraim. .

.

Preston, Bert C
Wettlaufer, J. B. R.
TBrush, Herschel D.

.

Bobier, Sarah J

Residence

Fingal Ont.

Tyrconnell. .

.

Wallacetown.
Fingal

Wallacetown.
Fingal
Wallacetown.
Dutton
Wallacetown.

«

Port Talbot."

Fingal.

Ash. .

.

Brantford.
Toronto.

.

Wallacetown.
Pt. Talbot. . .

Wallacetown.
Dutton
Palermo
Brantford
Hamilton. . .

.

Tansley
Terra Cotta

.

Ashgrove . . .

.

Pt. Nelson. . .

Hamilton. . .

.

Wallacetown.
Pt. Talbot. . .

Palermo. . .

.

Burgessville.

Ashgrove. .

.

Toronto
Wallacetown.

lona
Palermo.

Dundas. . .

.

Adrian
lona
Armada
Palermo. .

.

Fingal
Pt. Talbot.

No. Sh.\res
sub.scribed

For

shares

10

10

20
20
10

50
1

1

1

5
10

3

5

5

1

2

40
2

1

2

5
4
2

1

1

2

2

500
1

1

4

3

8
1

1

5

2
1

5

2

1

1

Amount
Subscribed

100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
300.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
2(X).00

100.00
1,000.00
100.00

1,000.00
2,000.00
2,000.00
1,000.0
5,000.00
100.00
100.00
100.00
500.00

1,000.00
300.00
500.00
500.00
100.00
200.00

4,000.00
200.00
100.00
200.00
500.00
400.00
200.00
100.00
100.00
200.00
200.00

50,000.00
100.00
100.00
400.00
300.00
800.00
100.00
100.00
500.00
200.00
100.00
500.00
200.00
100.00
100.00

Amount
Paid

$ 100.00

40.00

'50^00

lO^OO

300
' 00

40.00
100.00
10.00

100.00
100.00
200.00
100.00
100.00
10.00

100.00
200.00

2 000.00
1,000.00

30.00
100.00

500^00
100.00
60.00
50.00
50.00
100.00
200.00

4,000.00
20.00
30.00

200.00
50.00
400.00
200.00
10.00
10.00

200.00
200.00

5,000.00
100.00

400.00
300.00
800.00
100.00
50.00
150.00
200.00
100.00
500.00
20.00
60.00
100.00
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Name Residence
No. Shares Amount
Subscribed Subscribed

For

Amount
Paid

Edmonds, Geo. or Cora or

survivor
Turner, Frank E
McCallum, Dugald
Taylor, George E
Bobier, Harry
Mclntyre, Duncan
Anderson, Martha
Bobier, A. F
Edmonds, Geo. or Cora
Casey, Thomas
Mclntyre, Donald
Mitchell, Thomas
Newman, Walter T
Burwell, Edward
Mclntyre, Colvin A
Bobier, Sarah J
Strong, George
Bobier, Hattie
Davison, Mathew
Smith, Flint P
Cook, Edward
Cook, Richard
Walker, Peter M
Stewart, Niel
Murray, James
Hirst, Edward
Cunningham, Lizzie

Coulson, Maggie
Elsley, Chas. A
Menzie, R. L
Menzie, William
Weir, Eliza A
Cairns, Samuel
Miller, John
Sprowl, Mrs. Wm
Sprowl, William
Hanley, John
Honeywill, E. H
McClure, Samuel
Stair, Fred W
Bastedo, Ida A
Haist, Aaron Y
Ford, James
Snelgrove, E. W
Symons, W. L
Patterson, Ernest
Beaty, Ella M
Bobier, Jos. or Jane
Dewar, John
McCurdy, Robert
Brill, S. R
Davidson, J. A
Campbell, A
Beattie, M
Nesbitt, William B
Lown, A. S
Hunter, W. H
Maeorquodale, D. S
Wood, W. R
Maeorquodale, B. E

Fingal Ont.
Bracondale "

Adrian Mich,
Paris Station Ont.
Pt. Talbot "

Fingal "

Pt. Talbot.
Fingal

Boxall "

Ash "

Vancouver B.C.
London Ont.
Fingal "

Pt. Talbot "

Wallacetown "

Pt. Talbot "

Flint Mich

Leamington Ont.

Milton
'.'.'.'.'.'.'.

"

Mansewood. . .

Campbellville.

Hornby

Campbellville.
Kelso

Campbellville.
Leamington. .

.

Acton

Milton "

Ballinafad "

GlenWilliams "

Toronto "

Milton "

Stratford
"

Omagh "

Brighton "

Toronto "

Palermo "

Milton "

Dutton "

Fingal "

Hornby "

Teeswater "

Milton "

Mountsberg "

Campbellville "

Toronto "

1 shares
10

"

1
«

5 "

1
"

1
"

2 "

3 "

3
"

1
"

2
"

1
"

5
"

90 "

2
"

1
«»

1
"

5
"

50 "

50
"

3
"

2
"

1
«

25 "

25
"

10
"

3 •"

1
«

5 "

1
"

1
«

5 «

2.
«

5 «

3
"

3
"

1
«

25 "

5 «

100 "

5
"

4 "

2
"

10 "

10
"

1
"

2
"

5
"

1
«

1
"

2
"

1
"

2
"

5 "

100 "

1
«

1
«

1
"

1
«

1
«

100.

1,000.

100.

500.

100.

100.

200.

3()0.

300.

100.

200.

100.

500.

9,000.
200.

100.

100.

500.

5,000.

5,000.

300.

200.

100.

2,500.

2,500.

1,000.

300.

100

500
100

100

500
200
500
300
300
100

2,500

500
10,000

500
400
200

1,000

1,000
100
200
500
100
100
200
100
200
500

10,000
100
100
100
100

100

00
00
00
00
.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

.00

100.00

loo'oo
50.00
100.00
100.00
20.00

300.00

10.00
50.00

9,000. oa
20.00
100.00
10.00

.500.00

30. oa
20,00

1,000.00
300.00
100.00
250.00
100.00
50.00

500.00
200.00
500.00
300.00
300.00
100.00

2,500.00
225.00

1,000.00
50.00

400.00
20.00

1,000.00
100.00
25.00
20.00

500.00

100.00
200.00

50^00

3,000 "66

10.00
10.00

10.00
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3 GEORGE v., A. 1913

EXHIBIT 18.

Copy of Stock subscription hool- of Farmers Bank. Original returned to

G. T. Clarkson.

THE FARMERS BANK OF CANADA

List of Shareholders on list sent to the Treasury Board, when application for Certificate was made,

who allege fraud

Name

Aitkens, Thos
Andpews, J. W
Arnald, A
Amey, E. B
Anderson, R. K
Appleyard, T. E
Appleyard, Albt., Jr. .

Arkell, Peter
Allin, Hiram
AUin, Nellie
Appleyard, Albert, Sr
Alexander, John
Brimblecomb, Wm

—

Bell, Geo. A
Bell, Geo. A
Bate, Jos. E
Bridgman, B
Bridgman, B
Bowes, G. S
Bradshaw, J. L
Brough, Jas
Brough, Ida L
BowTnan, Wm
Bennett, D. H
Browm, R. L
Burwell, S. E
Bobier, Jos
Burtch, Mary J
Blue, D
Bobier, Sarah J
Bobier, Harry
Bobier, Sarah J
Bobier, Jos. or Jane . .

Barnum, W. E
Bobier, Jas
Bro\\T), Jno. K
Cook, Thos
Curry, Eliza R
Corless, J. G
Crane, J. W
Clay, C. B
Cook, Ed
Cairns, S
Cunningham, H
Corbitt, R. H
Cook, John C
Cheyne, L
Cattanach, J. F
Coulson, Jno
Coulson, W. J
Coxe, Thos
Campbell, D
Campbell, John

Address

Milton.

Kingsville
Camden East

.

Milton
Georgetown. .

.

Teeswater

.

Ostrander.

Georgetown.
Palermo ....

Drayton. . .

.

Lowville. . . .

Scotch Block.
Zimmerman.

.

Milton
Stratford .

.

Springford

.

Georgetown.

.

Zimmerman.

.

Georgetown.

.

Fingal
Dutton
Palermo
Wallacetown.
Pt. Talbot. . .

Dutton

.

Wallacetown.
Georgetown.

.

Ballinafad. . .

Esquesing
Burgessville.

.

Wallacetown.

Leamington. .

.

Campbellville,
Drayton
Rothsay
Norval
Brampton
N. Lancaster.

.

Kilbride

Milton
Ballinafad . .

.

Glenwillian^p.

No
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Name

Cartwright, A
Cartwright, Jno. A
Chisholm, L. W
Cummins, A. C
Clements, M
Dowling, John J
Davidson, Mrs. E
Day, E. H
Deese, D. E. (Seese)

Dewar, W. F
Darling, R. A
Denoon, G
Downs, E. W
Downs, Albert J.

Docker, Mrs. A. F
Dromoyle, H
Dearling, John
Dewar, John
Elsley, C. A
Ellis, George
Early, H.J
Eccles, John
Elliott, Wm
Elliott, DoUie
Elliott, J. W
Emerson, Andrew
Ewing, Jas. (Erwin
Eaton, Allan
Edmonds, Geo. or Cora
Edmonds, Geo. or Cora
Ford, Jas
Foster, H. A
Ford, Ed
Ford, D. F
Fuller, E
Ferguson, George
Ford, Mary E
Ford, Ida A
Fitch, Wm
Ford, Jas
Eraser, Edna S
Ford, Jno. A
Ford, J. F
Fox, R. W
Gibb, H. C
Groves, A
Geddes, W. J
Green, C. J
Greenlee s Bros
Gillies, Mary
Galloway, C. E
Gimby, B
Grigg, Emma J
Garbutt, Robert G
Gow, P
Garner, Thos
Hunter, Wm
Hollinrake, C. E
Handy, Lottie O. M. .

.

Hunter, Jno
Haseltine, W. H
Hunter, Francis
Handy, F. T
Hamilton, Mrs. Alice. .

Hume, Robert
Hoare, Wm

Address

Zimmerman
a

Limehouse
Burlington
Milton
Drayton

u

Norval
Finch
Milton
Mansewood
Milton
Drumquin

a

Wallacetown

Palermo
Fingal
Campbellville
Drayton
Norval
Glenwilliams
Milton

u

u

Zimmerman
Eden Mills
Mt. Nemo
Fingal

u

Boyne
Lowville
Omagh

u

Thornhill.
'."'.'"..

Glasgow, Scotland.
Omagh

u

Pt. Talbot. .'......

Omagh
Surgoinsville, Tenn
Omagh

u

u

Drayton
Fergus
Embro
Kingsville
Milton
Watford
Milton
Kilbride
New York
Wallacetown

u

Palermo
Ashgrove
Milton
Surgoinville
Norval
Rothsay
Norva!
Surgoinsville
Milton

u

Glenwilliams

No. OF
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NAME

Hoare, Sarah
Husband, Geo. E
Hunter, W. fi

Horn, Thos
Heeks, H
Hazell, H
Hotson, A
Hunter, Jno
Irving, John
Johnston, Jas
Joyce, Robt
Johnson, H. F
Kerr, John
Kemp, D. C
Kelly, P. J
Kennedy, G. A
Kennedy, T. W
Koehler, E
Little, J. D
Logic, Jas
Lindsay, J. R
Laing, Helen
Lathurop, F. E
Leslie, Matilda
Latch, Emma
Linton, Adam
Mowbray, Jno. W
Murray, John
Murray, Geo
Morrison, A
Morrison, Loretta
Menzie, R. L
Menzie, Wm
Miller, John
Mayne, Ellen
Morse, G. A
McKay, Alex
McLeod, Jno :

McCuaig, M
McCuaig, D.N
McCallum, F
McLean, Wm
McLean, Mrs. Margaret D.
McCullough, R. C
McCann, Rebecca
McCallum, M
McDonald, Jno
McDonald, Alex
McKerlie, M
AlcCallum, Dugald
Powell, H. H
Pell, John
Parrott, H. H
Peddie, J. C
Peddie, John
Phillip, Annie
Page, Wm
Preston, B. C
Ritch, Wm
Rose, And. J
Roper, J. P
Ratz, Jno
Rose, And. J
Rose, And. J
Richardson, T. W
Robinson, Margaret

Gleuwillianis. .

Ash
Toronto
Ash
Palermo
Hamilton
Parkhill
Milton
Milton
Winfield
Mansewood. . .

Boyne
Milton
Hornby
Stratford
Milton
Acton West. .

Tyrconnell. . . .

Walkerton. . . .

Nassagaweya.

.

Georgetown
Drayton
Armeda, Mich.
Georgetown. .

.

Toronto
Guelph
Camden East.

.

Embro ....

Ashgrove

.

u

Kelso

Leamington
Stirton
Leamington
Holiday
Milton
Peveril
Dalhousie Station.
Milton

Georgetown.
Omagh
Ashgrove . .

.

Acton

Pt. Nelson....
Adrian, Mich.
Lowville
Omagh
Camden East.
Milton

Kilbride.
Fingal. .

.

Armada.

,

Drayton.
Nairn
Milton. .

.

Khiva. .

.

Nairn

Glenwilliams.
Omagh

No. OF
Shares

4 Shares
10

1

1

10

5
15

15

5

2
10
2

50
50
10

10

1

1

10

5
5

10

10

5

8
10

G

5

10

1

1

1

5
2
5

5
1

10

5

10
5
5

5
5
2
2
3
40
2
15

10

4

5

5
2

1

5
2
1

4

10

2
1

10

5
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Name

St. George.
Milton
Acton

Milton
Wallacetown.
Brighton
Leamington.

.

Windsor
Glenwilliams.
Parkhill
Arkona

Milton
Tilsouburg.

Guelph. .

Milton. .

.

St. Mary's. . . .

Milton
Camden East.

Rae, Jas
Rae, Alex •

Robb, Elsie
Roper, J. P
Sprowl, Wm
Sprowl, Mrs. Wm
Stewart, Neil
Stafford, Wm
Snelgrove, E. W. •.

Simpson, G. A.
Samson, Jas
Sykes, A
Smith, A. E
Smith, Mrs. Sarah
Smith, Geo
Scott, W. N
Saunders, Annie N
Saunders, Wm. H
Sayers, Peter
Scott, Mary M
Scott, Mary M
Scott, Flora
Somerville, Wm
Shortreed, Walter
Stover, L. H
Stedman, N
Sloan, W.J
Sinclair, W. G
Sackrider, Chas
Sutherland, Mrs. Sarah
Siple, R. A
Scott, Alex. P
Stevens. F. B
Sutherland, R
Sutherland, R
Sutherland, M
Sinclair, D
Stork, Ira A
Standish, J. L
Stalker, Jno
Sinclair, W. G
Starret, Margaret J
Simpson, Robt
Sinclair, G. W
Thonipson, Lizzie
Topham, Jno
Topham, Jno
Thompson, David
Tullis, H. P
Tolton, James
Thompson, Malcolm
Telford, Jno
Townsend, Josiah
Thompson, Annie S I

Ashgrove
Taylor, Geo. E Paris Stn.

Tucker, Geo Bosworth
Wilson, Wm. & H I Rothsay.
Whyte, John \

Drayton.
Rothsay.
Drayton.
Toronto

.

Address

Malcolm.

Glenwilliams.
Zimmerman.

.

Burgessville.

.

Leamington.

.

Burgessville.

.

Brampton
Detroit
Golspie

Freeman
Mono Mills . .

Esquesing. . .

.

Acton
Zimmerman.

.

Glenwilliams.
Kilbride
Zimmerman.

.

Watford
Burgessville.

.

Walkerton
Glasgow, Scot. .

,

Walkerton

Wallacetown.
Terra Cotta.

,

Woodisse Bros.
White Chas
Wilson, Maggie E.

No. OF
Shares

10 Sh£ires

10

3

25
2

10

10

5

10

4

1

10

50
5
5

10

10

20
10

10
10

10

5

5

50
1

2

2

2

20
5

5
5

5

1

1

2

50
1

10

10

1

2

1

20
5

5
5

2

1

2

5

1

10

5

5
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960 EXHIBITS EE EVIDENCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

EXHIBIT 20.

Transfer hook of Farmers Bank

:

Transfer Book in hands of the Liquidator.

EXHIBIT 21.

Copy of opinion of Urquhart, Urqvhart & McGregor:

A. S. Lown, Esq., June 26, '06.

Care of Farmers' Bank of Canada, Toronto.

Dear Sir:

—

We have considered the questions submitted by jovl to us regarding the power

of the Provisional Directors of the Farmers' Bank of Canada, to accept stock sub-

scriptions! where the parties have given notes in pa}T3lent of the stock in place of,

or in addition to giving their subscriptions in the usual manner, the notes matur-

ing at a time different from the payments in the subscriptions. We have not

gone into the question of whether there would be any liability under the subscrip-

tion without reference to the notes or whether both- would be read together, but

we are of opinion that the Provisional Directors have the power to accept stock

subscriptions which are made in this way, it being a matter that would come
within the reasonable discretion of the Directors.

The Provisional Directors are, of course, simply trustees, and any money or

promissory notes they may receive in connection with the organization of the

bank are held by them in trust for the Bank. If these subscriptions are not paid

the allotment could and no doubt, under the by-laws, would be cancelled by the

directors, to be elected, and the stock could then be resold. We consider the ques-

tion one in which the Directors should use their reasonable discretion.

It would appear to us that the Promissory Notes might be of advantage to

the Bank, in the event of any subscriber seeking to dispute his subscription, but

this scarcely comes within the question submitted to us.

Yours truly.

Uequhaet, Urquhakt & MacGeegoe,

Per (Sgd.) Thos. Uequhabt-

EXHIBIT 22.

Letter, Travers to Lindsay, September 24:th, 1906:

THE FARMEES BANK OF CANADA.

Toronto, September 24th, 1906.

W. J. Lindsay, Esq.,

Milton, Ontario.

Pear Sir:

—

There is now registered and allotted stock to the amount of $489,500 on out

books, therefore, there is only $10,500 that we can now sell at par, so if any of
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your friends out there would like to obtain a few shares of the stock, they will

have to do so quickly.

We are making a great effort to put up our Government Deposit next week,

ind a little generosity on the part of our subscribers will enable us to do so. If

you can induce some of the people out there to pay up to the extent of $15,000

to $20,000, I will guarantee that the Government Deposit will be made next week
nnd we will have an office of the Farmers' Bank open and doing business in Milton

SO days thereafter.

Kindly se^^ what you can do in this matter, and oblige,

W. E. Teaveks,
General Manager.

EXHIBIT 23.

Copy of letter, Lindsay to Travers, November IMli, 1907:

Nov. 13th, '07.

Dear Mr, Travers:

I find on looking over Bank Blue Book, that you have included therein several

names that are not or should not be on the list as shareholders. Is this not a

most serious violation? You have to sign such I would say as being correct it

looks and listens like as though you are taking a chance. Pardon me for making
any reference to this as you can rightly say it none of my business so therefore

1 apologize.

Yours truly,

W. J. Lindsay.

EXHIBIT 24. '

Letter, Travers to Lindsay, December 7th, 1906 :

—

THE FARMERS BANK OF CANADA.

Toronto, December 7th, 1906.
W. J. Lindsay, Esq.,

City.

Dear Sir:

—

At a meeting of the Board of Directors of this bank, held on the 26th of

November last, a resolution was passed placing the balance of the stock T)f this

bank up to a million dollars in your hands for sale at a premium of 25%.
It was understood, of course, that a certain amount of stock now on our books

which has to be replaced could be done so by you at par.

You are to be allowed $10.00 per share for selling it, payable on payment of

the 25% premium.
Yours truly,

W. R. Teavehs,

General Manager.
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EXHIBIT 25.

Copy of application for 500 shares by W. J. Lindsay :

APPLICATION FOE STOCK.

To the Secretary of the Farmers' Bank of Canada.

Sir,—I hereby apply to the Provisional Directors of the Directors of The
Farmers Bank of Canada for Five Hundred shares of the Capital Stock of the

said Bank of the par value of $100.00 each at the price of $100 per share.

And I hereby agree with The Farmers Bank of Canada to accept the shares

now applied for or any lesser number that may be allotted to me and to pay for

the same as follows : $10.00 per share upon signing hereof ; a further $20.00 per

share upon allotment, and seven equal monthly payments of $10.00 each per share,,

the first of such payments to be made thirty days after allotment, and the suc-

ceeding payments at intervals of thirty days. I reserve to myself the right to pay
these shares in full upon the allotment on the terms of the prospectus.

And I hereby make and appoint "W. E. Travers, W.J.L., as my Attorney to

sign and subscribe my name to the Subscribers' Agreement in the Stock Books of

the said Bank and to accept such shares as may be allotted to me and to register

me therein as the holder of the said shares.

I further hereby make and appoint (as a term of my application for shares

hereinbefore contained) W. B. Travers my proxy to vote for me and in vote for

me and in my behalf at all meetings of the Shareholders or Subscribers of the

stock of the said Bank, and at any adjournment thereof, at which I may not be

personally present, and upon and in respect of all shares of The Farmers Bank of

Canada which shall be allotted or transferred to me.

Cheques, drafts, money orders and other remittances on account of stock sub-

scriptions should be made payable to " The Farmers Bank of Canada ", any pay-

ments made otherwise entirely at subscribers' risk.

Signature, W. J. Lindsay.

Date, October 22nd, 1906.

Name in full, William John Lindsay.

Occupation, Stockseller.

Address, Toronto.

EXHIBIT 26.

Copy of application for 50 shares by W. J. Lindsay:

To the Secretary of the Farmers Bank of Canada.

Sir:—I hereby apply to the Provisional Directors or the Directors of THE
FAEMEES BANK OF CANADA for Fifty shares of the Capital Stock of the

said Bank of the par value of $100 each at the price of $100.00 per share.

And I hereby agree with THE FAEMEES BANK OF CANADA to accept

the shares now applied for, or a lesser number, that may be allotted to me, and

pay for the same as follows : $10.00 per share upon the signing hereof, a further

$20.00 per share upon allotment, and seven equal monthly payments of $10.00

each per share, the first of such payments to be made thirty days after allotment

and the succeeding payments at intervals of thirty days. I reserve to myself the

right to pay these shares in full upon the allotment on the terms of the prospectus.
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1 hereby make and appoint C. H. Smith, Secretary Provisional Board, as my
attorney to sign and subscribe my name to the Subscribers' Agreement in the

Stock Books of the said Bank, and to accept such shares as may be allotted to

me and to register me therein as the holder of the said shares.

I further hereby make and appoint (as a term of my application for, shares

hereinbefore contained) \Y. R. Travers my proxy to vote for me and in my behalf

at all meetings of the Shareholders or Subscribers of the stock of the said Bank,
and at any adjournment thereof, at which I may not be personally present, upon
and in respect of all shares of the stock of THE FARMEES BANK OF
CANADA which shall be allotted or transferred to me.

Cheques, drafts, money orders and other remittances on account of stock sub-

scriptions should be made payable to "THE FARMERS BANK OF CANADA";
any payments made otherwise entirely at subscriber's risk.

Signature, " W. J. Lindsay."

Date, May 9th, 1906.

Name in full, William John Lindsay.

Occupation,

Address, 276 Jarvis St., Toronto.

EXHIBIT 27.

Copy of Assignments from various people to W. J. Lindsay, all dated October
26th, 1906:

IN THE HIGH COURT OF JUSTICE.

BETWEEN

—

John Sproatt, and others,

Plaintiffs.

—AND

—

The Farmers Bank of Canada, and others,

Defendants.

I, JAMES MURRAY, of Mansewood, Co. of Halton, hereby acknowledge
that I have by assignment of even date herewith assigned, transferred and set over
unto W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada, and all my
rights whatsoever under or by virtue of my subscription for shares to the said

Bank, and have now no interest in this litigation and desire that this action be not

proceeded with.

Dated at Mansewood, this 26th day of October, 1906.

In the presence of, 1 ,, -r ^.^

" W. J. D. EwART."
j

James Murray."

FOR VALUE RECEIVED, I, JAMES MURRAY, hereby assign, transfer

and set over unto W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada
for which I have subscribed and upon which I have paid the sum of ($300) Three
Hundred Dollars, and all my rights whatsoever under or by virtue of the said

subscription, and I hereby appoint the said W. J. Lindsay my attorney for me and
in my name to execute all necessary transfers or entries in the books of the said

Bank to effectuate the said transfer, hereby satisfying all that my said attorney
shall do in the premises.
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And I, AY. J. Lindsay, hereby accept the said Transfer, and covenant and
agree with the above named transferer to indemnify him and save him harmless
from all and any liability in respect of the said subscription and shares,

WITNESS onr respective hands and seals, this 26th dav of October, A.D.
1906.

ed, Sealed and delivered 1 ,.
-^ ._ „ , r, .^

In the presence of '^^^f
Mueil.y. (Seal)

''W J D EwART." )
^- J- I^ii^^DSAY." (Seal)

IlSr THE HIGH COURT OF JUSTICE.

BETWEEN"

John Sproatt, and others,

Plaintiifs.

—AND

The Fanners Bank of Canada, _ and others,

Defendants.

I, W. A. Dixon, of Milton, Co. of Halton, hereby acknowledge that I have by
assignment of even date herewith assigned, transferred, and set over unto W. J.

Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada, and all my rights what-

soever under or by virtue of my subscription for shares to the said Bank, and have

now no interest in this litigation and desire that this action be not proceeded with.

Bated at Milton, this 26th day of October, 1906.

In the Presence of, 1 u tt- a t^ „
"W. J. D. EWART/'

I
"W. A. Dixon."

FOR VALUE RECEIVED, I, W. A. DIXON, hereby assign, transfer and
set over unto W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada for

which I have subscribed and upon which I have paid the sum of Five Thousand
Dollars, and all my rights whatsoever under or by virtue of the said subscription,

and I hereby appoint the said W. J. Lindsay my attorney for me and in my name
to execute aU necessary transfer or entries in the books of the said Bank to

effectuate the said transfer, hereby satisfying all that my said attorney shall do in

the premises.

And I, W. J. Lindsay, hereby accept the said transfer and covenant and
agree with the above named transferer to indemnify him and save him harmless

from all and any liability in respect of the said subscription and shares.

WITITESS our respective hands and seals, this 26th day of October, A.D.

1906.

Signed, sealed and delivered "i «W A Dixon." (Seal)
In the presence of r c<y^' j" lu^^dsat." (Seal)

" W. J. D. EWART." J
^ '
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IN THE HIGH COURT OF JUSTICE.
BETWEEN

—

John Sproatt, aud others,

—AND

—

The Farmers Bank of Canada, and others,

Plaintijfs,

Defendants,

I, Geo. Denoon, of Milton, Co. Halton, hereby acknowledcre that I have bf
assignment of even date herewith assigned, transferred and set over unto W. J-

Lindsay, all my shares in The Farmers Bank of Canada, and all my rights what-

soever under or by virtue of my subscription for shares to the said Bank, and have'

now no interest in this litigation and desire that this action be not proceeded with.

Dated at Milton, this"36th day of October, 1906.

i w*^'t
^'^"^^^^ ^^„

]
" Geoege Denoon."

"W. J. D. EWART." /

FOR VALUE RECEIVED, I, GEO. DENOON, hereby assign, transfer an(3

set over unto W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada for

which I have subscribed and upon which I have paid the sum of nothing dollars,

and all my rights whatsoever under or by virtue of the said subscription, and I

hereby appoint the said W. J. Tiindsay my attorney for me and in my name to

execute all necessary transfers or entries in the books of the Bank to effectuate the

said transfer, hereby satisfying all that my said attorney shall do in the premises.

And I, W. J. Lindsay, hereby accept the said transfer and covenant and agree

with the above-named transferer to indemnify him and save him harmless front

all and any liability in respect of the said subscription and shares.

WITNESS our respective hands and seals, this 26th day of October, A.D,
1906.

Signed, sealed and delivered
|

u q^^^^^ Denoon." (Seal)

^^w ?''?f''^' ' " (Seal)
"W. J. D. EWART.

J

^ ^

IN THE HIGH COURT OF JUSTICE.

Between—
John Sproatt, and others.

Plaintiffs,

—AND

—

The Farmers Bank of Canada, and others,

Defendants.

I, John McLeod, of Milton, Co. of Halton, hereby acknowledge that I have
by assignment of even date herewith assigned, transferred and set over unto W. J-

Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada, and all my rights what-
soever under or by virtue of my subscription for shares to the said Bank, and have
no interest in this litigation and desire that this action be not proceeded with.

Dated at Milton, this 26th day of October, 1906.

T\*^^
P^^if^£f

^^' . 1 "John McLeod."
"W. J. D. EWART. j
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FOR VALUE RECEIVED, I, JOHN McLEOD, hereby assign, transfer and
set over unto W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada for

which I have subscribed and upon which I have paid the sum of $100.00 dollars,

and all my rights whatsoever under or by virtue of the said subscription, and I

hereby appoint the said W. J. Lindsay my attorney for me and in my name to

execute all necessary transfers or entries in the books of the said Bank to

ejffectuate the s.aid transfer, hereby satisfying all that my said attorney shall do in

the premises.

And I, W. J, Lindsay, liereby accept the said transfer and covenant and agree

with the above named transferer to indemnify him and save him hai-mless from
all and any liability in respect of the said subscription and shares.

WITNESS our respective hands and seals this 26th day of October, A.D.
1906.

Signed, sealed and delivered

In the presence of,

"W. J. D. EWART."

"John McLeod."
"W. J. Lindsay."

IN THE HIGH COURT OF JUSTICE.

Between—
John Sproatt, and others,

—AND

—

The Farmers Bank of Canada, and others,

Plaintiffs,

Defendants.

I, George Gastle, of Milton, Co. of Halton, hereby acknowledge that I have

by assignment of even date herewith assigned, transferred and set over unto W. J.

Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada, and all my rights what-

soever under or by virtue of my subscription for shares to the said Bank, and have

now no interest in this litigation and desire that this action be not proceeded with.

Dated at Milton, this twenty-sixth day of October, 1906.

^""utf T^'^'T
°^

. I
" George Gastle."

* W. J. D. Ewart."
I

f

FOR VALUE RECEIVED, I, George Castle, hereby assign, transfer and set

«fver unto W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada, for which
J have subscribed and upon which I have paid the sum of ($1,000.00) One thou-

sand dollars, and all my rights whatsoever under or by virtue of the said subscrip-

tion, and I hereby appoint the said W, J. Lindsay my attorney for me and in my
name to execute all necessary transfers or entries in the books of the said Bank
to effectuate the said transfer, hereby satisfying all that my said attorney shall

-do in the premises.

And I, W. J. Lindsay, hereby accept the said transfer and covenant and
agree with the above-named transferer to indemnify him and save him harmless

from all and any liability in respect of the said subscription and shares.

WITNESS our respective hands and seals this 26th day of October, A.D. 1906.

Signed, sealed and delivered ] ,, ^ ^ „ /o i\

In the presence of,
g^^ORGE Castle (Seal)

- W, J. D. Ewart." )
^- J- Lindsay." (Seal)
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IN THE HIGH COUET OF JUSTICE.
Between—

John Sproatt, and others,

Plaintiffs,

—AND

—

The Farmers Bank of Canada, and others,

Defendants.

I, William McLean, of Milton, Ont., Co. of Halton, hereby acknowledge that

I have by assignment of even date, herewith assigned, transferred and set over

?imto W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada, and all my
rights whatsoever under or by virtue of my subscription for shares to the said

.Eank, and have now no interest in this litigation and desire that this action be

jiot proceeded with.

Dated at Milton, Ont., this 26th day of October, 1906.

^Vw ?''^??''?f
°^' „ 1 - William McLean."

"W. J. D. EWAKT. j

FOR VALUE RECEIVED, I, Wm. McLean, hereby assign, transfer and set

•over unto W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada for which
] have subscribed and upon which I have paid the sum of Fifty dollars, and all

my rights whatsoever under or by virtue of the said subscription, and I hereby

appoint the said W. J. Lindsay my attorney for me and in my name to execute

all necessary transfers or entries in tfie books of the said Bank to effectuate the

.said transfer, hereby satisfying all that my said attorney shall do in the premises.

And I, W. J. Lindsay, hereby accept the said transfer and covenant and agree

with the above-named transferer to indemnify him and save him harmless from all

.and any liability in respect of the said subscription and shares.

WITNESS our respective hands and seals this 26th day of October, A.D. 1906.

Signed, sealed and delivered
^ "William McLean." (Seal)

In the presence of, ,
..- ^r j Li^dsay." {Seal)

"W. J. D. Ewart. '
^

IN THE HIGH COURT OF JUSTICE.

^Between—
John Sproatt, and others,

9

—AND—

The Farmers Bank of Canada, and others,

Plaintiffs,

r

Defendants.

1, Finlay McCallum, of Milton, County of Halton, hereby acknowledge that

1 have by assignment of even date herewith assigned, transferred and set over unto
W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada and all my rights

whatsoever under or by virtue of my subscription for shares to the said Bank,
^nd have now no interest in this litigation and desire that this action be not pro-

-reeded with.

Dated at Milton, this 26th day of October, 1906.

. '""W. rrE.tr:' I
FIN... McC.Lr..„.
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FOE VALUE EECEIVED, I, Einlay McCallum, hereby assign, transfer and

set over unto W. J, Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada, for

which I have subscribed and upon which I have paid the sum of Nine hundred

and Eighty-three 67/100 Dollars, and all my rights Avhatsoever under or by virtue

of the said subscription, and I hereby appoint the said W. J. Lindsay my attorney

for me and in my name to execute all necessar}- transfers or entries in the books

of the said Bank "to effectuate the said transfer, hereby satisfying all that my said

attorney shall do in the premises.

And I, W. J. Lindsay, hereby accept the said transfer and covenant and agree

with the above named transferer to indemnify him and save him harmless from

all and any liability in respect of the said subscription and shares.

WITN"ESS our respective hands and seals, this 26th day of October, A.D.

1906.

Signed sealed and delivered I « j-jnlay McCallum." (Seal)
In the presence of V «^ j Lindsay.'' (Seal)

" W. J. D. EWAHT." J

^ ^

IN THE HIGH COURT OF JUSTICE.

Between—
John Sproatt, and others.

Plaintiffs,

—AND—

The Farmers Bank of Canada, and others,

Defendants.

I, Robert Hume, of Milton, County of Halton, hereby acknowledge that I

have by assignment of even date herewith assigned, transferred and set unto W. J.

Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada, aoid all my rights what-

soever under or by virtue of my subscription for shares to the said Bank, and have

now no interest in this litigation and desire that this action be not proceeded with.

Dated at Milton, this 26th day of October, 1906.

In the presence of
\ « jjobert Hume.*'

"W. J. D. EWART." J

FOR VALUE RECEIVED, I, Robeit Hume, hereby assign, transfer and set

over unto W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada, for

which I have subscribed and upon which I have paid the sum of Nothing, dollars,

and all my rights whatsoever under or by virtue of the said subscription, and I

hereby appoint the said W. J. Lindsay my attorney for me and in my name to

execute all necessar^^ transfers or entries in the books of the said Bank to effectuate

the said transfer, hereby satisfying all that my said attorney shall do in the

premises.

And I, W. J. Lindsay, hereby accept the said transfer and covenant and agree

with the above named transferer to indemnify him and save him harmless from all

and anv liabilitv in respect of the said subscription and shares.

WITNESS our respective hands and seals, this 26th day of October, A.D-

1906.

Signed, sealed and delivered | « Robert Hume." {Seal)
In the presence of, "W J Lindsay." (Seal)
"W. J. D. EWART." )

^
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IN THE HIGH COURT OF JUSTICE.

Between—
John Sproatt, and others,

Plaintiffs.

—AND

—

The Farmers Bank of Canada, and others,

Defendants.

I, John Sproatt, of Mansewood, County of Halton, hereby acknowledge that

I have by assignment of even date herewith assigned, transferred and set over unto

W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada, and aU my rights

whatsoever under or by virtue of my subscription for shares to the said Bank and
have now no interest in tliis litigation and desire that this action be not proceeded

with.

Dated at Mansewood, this 26th day of October, 1906.

In the presence of
]_

" John Sproatt."
"W. J. D. EWART." j

FOE VALUE EECEIVED, I, John Sproatt, hereby assign, transfer and set.

over unto W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada for which

I have subscribed and upon which I have paid the sum of Nothing, Dollars, and

all my rights whatsoever under or by virtue of the said subscription, and I hereby

appoint the said W. J. Lindsay my attorney for me and in my name to execute all

necessary transfers or entries in the books of the said Bank to effectuate the said

transfer, hereby satisfying all that my said attorney shall do in the premises.

And I, W. J. Lindsay, hereby accept the said transfer and covenant and agree

with the above named transferer to indemnify him and save him harmless from

all and any liability in respect of the said subscription and shares.

WITNESS our respective hands and seals this 26th day of October, A.D.

1906.

Signed, sealed and delivered \ "John Sproatt." (Seal)
in the presence of

\ "W.J.Lindsay." (Seal)
"W. J. D. Ewart." J

^ ^

FOR VALUE RECEIVED, I, Jane Sliuert, hereby assign, transfer and set

over unto W. J. Lindsay all my shares in The Farmers Bank of Canada, for which

I have subscribed and upon which I have paid the sum of Thirty Dollars, and all

my rights whatsoever under or by virtue of the said subscription, and I hereby

appoint the said W. J. Lindsay my attorney for me and in my name to execute all

necessary transfers or entries in the books of tl:ie said Bank to effectuate the said

transfer, hereby satisfying all that my said attorney shall do in the premises.

And I, W. J. Lindsay, hereby, accept the said transfer and covenant and agree

with the above named transferer to indemnify her and save her harmless from all

and any liability in respect of the said subscription and shares.

WITNESS our respective "mnds and seals this 36th day of October, A.D.

1906.

Signed, sealed and delivered ^ « j^^^^ Shuert." (Seal)
in the presence of

; rQ^ni\
"W. J. D. Ewart." j

^^^""^^
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IN THE HIGH COUET OF JUSTICE.

Between—
John SpToatt, and others,

Plaintiffs.

AND

—

The Farmers Bank of Canada, and others.

Defendants.

1, Jane Shuert, of Milton, Halton County, hereby acknowledge that I have

by assignment of even date herewith assigned, transferred and set over unto W. J.

Linsay all my shares in the Farmers Bank of Canada and all my rights whatsoever

under or by virtue of my subscription for shares to the said Bank, and have now
no interest in this litigation and desire that this action be not proceeded with.

Dated at Milton, this 26th day of October, 1906.

In the presence of
|

a j^j,^, Shuert."
. J. D. Eav.art." j

EXHIBIT 28.

Cheque for $10,000 to W. J. Lindsay, December Qth, 1906:

The Traders Bank of Canada. No. 40.

Toronto, Ont., Dec. 6th, 1906.

Pay to W. J. Lindsay or order $10,000.00

Ten Thousand Dollars

THE FAEMEES BAXK OF CAXADA.

Corns. W. E. Travers,

Genl. Mangr.
Endorsed.—W. J. Lindsay.

Stamp.—The Traders Bank of Canada, Toronto, Ont.—Paid,

—

EXHIBIT 29.

Letter Thomas Beattie to W. B. Travers, August lUh, 1906:

W. E. Travers, Esq.,

Farmers' Bank,
Toronto, Ont.

Dear Sir:—
I am somewhat surprised at your letter.

It is fully one month since I wrote Mr. Lindsay that I could not see my way
clear to accept seat on the Board; and some ten days ago he was in London, when
I repeated the same to him in person.

Yours truly,

Thomas Beattie.
London, August 16th, 1906.
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EXHIBIT 30.

Three letters: Travers to Lindsay (1) ; Travers to J. H. Spence (2) and (3) r

The Farmers Bank of Canada,

Toronto, July 28th, 1906.

W. J. Lindsay, Esq.,

Windsor, Ontario.

Dear Sir:—
"When you left me to-day you spoke of wiring. I do not think it is at all

necessary. You have shown by your actions and refusal to sign a just, honorable,

honest and righteous document, exactly what is in your heart. It will be useless

for you to wire me because I could not respond and I do not think that you had
better approach anybody as representing this Bank up there.

All the commissions that you are .justly entitled to have been paid and there

will be nothing due upon the notes until they are paid and I fancy a great many
of the subscriptions will have to be cancelled. At all events I will likely have
made new arrangements before you have returned as you have revealed a few
thoughts to me that have been" revolving around your heart.

Hoping you and Mrs. Lindsay will have a nice trip, I am.

Yours truly,

W. E. Travers.

The Farmers Bank of Canada.

Toronto, August 23rd, 1906.

J. H. Spence, Esq.,

Toronto, Ontario.

Dear Sir:—
Eeferring to our conversation over the phone yesterday, Mr. Lindsay got a

Btatement at the time I paid him all the commissions that were then supposed to

be due in accordance with the honest agreement between us and he never had the

decency to acknowledge the same. I do not feel disposed at present to give any
further statements until Mr. Lindsay shows a disposition to act fairly and honestly

in the matter. The stock that Mr. Lindsay was supposed to have obtained was
allotted by the Board conditionally upon his handing in the original applications

and the notes that he had taken being legal. The first condition has not been
fulfilled and according to your own opinion, the notes are illegal, therefore, it is the

intention of the Board to meet in the course of a day or two and rescind the

motion of allotment and return all the notes to the makers.
My solicitor says the payment of commissions is illegal. I believe that is

your own opinion and he thinks the proper course for me to take is to force Mr.
Lindsay to refund the amount that has been paid under a misapprehension. He
is considering the matter and will advise me in a day or two.

If you feel disposed to issue a writ, I will not be at all sorry as the Bank has

verv' little likehood of going through now and such an action on Mr. Lindsay's

part will shift the responsibility of the failure to organize from my shoulders.

Yours truly,

W. R. Travers.
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The Farmers Bajtk op Canada.

' Toronto, August 25th, 1906.

J. H Spenoe, Esq.,

Toronto, Ontario.

Dear Sir :

—

I have your letter of the 24th and you must change your mind very quickly

for you certainly gave me such a verbal opinion when talking to you, and it cor-

responded with what Mr. Starr said.

If you will kindly refer to draft of agreement which I handed Mr. Starr
which repr^ents the honest understanding between Lindsay and myself, you will

see that I am lajing down something that is quite definite. I will not consent to

anything else or pay another dollar of commissions until Mr. Lindsay keeps his

word with me, writ or no writ. If he will agree to this or something nearly like

it, there will be no trouble about an amicable settlement.

I enclose you a letter from Mr. Smith, my secretary, which will likely prove
to you that Mr. Lindsay is quite mistaken in what he says. If he feels disposed
to retire from the selling of the stock, all well and good. I have had endless cor-

respondence and much trouble with numerous people representing thousands of

dollars of the supposed subscriptions through his peculiar ways of doing business.

I will likely have to cancel thousands of dollars of the supposed subscriptions.

The Provisional Board have never had any dealings whatever with Mr.
Lindsay and repudiate any responsibility whatever in the matter.

Yours truly,

W. E. Travers.

P.S.~ -Vlease note that mv name is "W. K, Travers.

EXHIBIT 31.

Agreement hetween Travers and Lindsay, dated {blank) day of August, 1906:

MEMORANDUM OF AGREEMENT made in duplicate this day
of August, 1906,

Between.—
TV. R. TRAT'EES, General Manager of the Farmer's Bank of

Canada, of the City of Toronto, of the

First Part.
—and—

W. J. LINDSAY, of the City of Toronto, of the

Second Part.

WHEREAS the party of the first part has entered into a contract with the

Provisional Directors of the Farmers' Bank of Canada to sell the capital stock of

that Bank, at a commission of ten per cent, and desiring the services of the party
of the second part to place the same, it is mutually agreed that the net commission
after payment of expenses and sub-agent's commissions on any and all stock

placed by either party is to be equally divided between both parties, it being under-
stood that the expenses of each party incurred outside the City of Toronto be
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allowed before the final division; this Agreement to include all stock now placed

since March 12th, 1906, and to be hereafter placed up to the first $500,000 of the

capital stock of the said Bank.
AND IT IS FTJETHEE AGEEED by and between the parties hereto that

the party of the first part will, so soon as his contract with the Bank is con-

firmed by the Permanent Directors or he accepts the office of General Manager of

the said Bank, obtain for the party of the second part, a contract for the selling

absolutely of the second Eive Hundred Thousand Dollars of stock in the said

Farmers' Bank at a commission of ten per cent, on the amount sold, payable five

per cent when first payment is made, by each subscriber and five per cent when

stock is allotted, stock to be sold at such premium and on such terms of payment

as the Board of Directors may determine.

IX WITNESS WHEEEOF the parties hereto have affixed their hands and

seals on the day and date above written.

SIGNED, SEALED AND DELIVEEED I ^ j^ Travers. (Seal)
m the presence of

, ^ j Lindsay. (Seal)
J. A. McKenna. I

^ '

EXHIBIT 33.

Bundle of correspondence hetween Travers and Lindsay in 1908:

March 3rd.

W. J. Lindsay, Esq.,

276 Jarvis St., Toronto.

Dear Sir:—
As aU but three or four of the shareholders at Beachville refuse to settle on

the usual grounds of misrepresentation by you, Col. Munro, the President, insist?

on the cancellation of the whole 19 shares of stock taken there and the Sub-
Branch closed.

Before taking this step, I would like to hear from you.

Yours truly.

General Manager.

Agent for

Subscriptions of the Stock of

The Farmers Bank of Canada. Toronto, March 10th, 1908.

W. E. Travers, *Esq.,

Gen. Mgr., Farmers Bank, Toronto.

Dear Sir:—I have rec'd your letter of Mar. 3rd. In regard to the Beach-
ville Shareholders and closing of Branch you, of course, will have to take what
•steps you deem wise. As for me, I utterly repudiate any misrepresentations of

any kind whatever and will hold the Bank responsible for my commission. If the

Bank is able to place before me any misrepresentations made at any time, I am
t

ready to meet it. Yours truly,

W. J. Lindsay.
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March 11th, 1908.

W. J. Lindsay, Esq.,

276 Jarvis St., Toronto.

Dear Sir:

—

In reply to your extraordinary letter of March 10th, I beg to state that the

arrangement with you is that you get your commission when the premium is paid.

Xow, for every share of stock that you can arrange to have the premium paid
thereon, we will pay you your commission, but we certainly will never pay you
a dollar on subscriptions that people will not pay an3i:hing on, so it is up to you
if you wish the commission to get these arranged.

I have been over in Beachville and interviewed the people, and they make
some extraordinary statements. I do not for one moment say they are true, but

] think for your own honor that you should have these arranged; otherwise, we
are forced to strike them off our books. I have eight or ten letters from people

at Arden, Verona and other places around Sharbot Lake positively refusing to pay
a dollar on their subscriptions, saying they will resist it at law; and all come with
about the same story, that you made promises that we certainly, if they were
made, are not prepared to fulfill.

The Board will not permit any action to be taken against these people who
have not paid anything, but will proceed to cancel the said shares, which they

have the right, under the Bank Act, to do; in which case, I think we have over-

paid you and it will be necessary for you to refund.

Yours truly,

General Manager.

THE FAEMEES BANK OF CANADA.

Please address
" The Manager ".

March 18th, 1908.

Memo of Settlement with Mr. W. J. Lindsay, 30th September, 1907.

267 shares upon which payts. were made @ SIO $ 2,670
Paid W. J. Lindsay on account of above 2,200

Bal ance 470
Add Viz. Templeton's 100 shares @ $5 500

" London Committee 64 shares 320
" 146 shares upon which no payts. were made to be made good later 1,460

S 2 750
Paid W. J. Lindsay 30th September S^OOO

Leaving cash due Bank in addition to 146 shares on which commission is paid in

advance S 250
A/C DOW stands:
Cash overpaid as above 8 250
Commission overpaid on 146 shares : 1,460

§1,710
Less 5 shares added London Com 25
Com. on 119 subs, upon which payments since made 1,190 1,215

Leaving balance to be made good S 495
and Overdrawn a/c 2, 134

2,629
Against which we hold Subs, as per list for 248 shares, some of
which, however, have been repudiated.
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March 24th, 1908.
W. J. Lindsay, Esq.,

;<J76 Jarvis St., Toronto.

Dear Sir:

—

Enclosed you will find statement of account re commissions, which will show
that you have overdrawn $2,629, against which there are 248 shares, as per list

enclosed, on which no commissions have been paid and on which you are not
entitled to any commission until the premium has been paid. These people have
been canvassed and they all have pretty near the same story—that the subscrip-

tions were obtained by misrepresentation, trickery and dishonesty, and they will

not pay the same.

If you wish to act honestly with the Bank you will see to it at once that all

these subscriptions are made good; otherwise, the Directors will desire them can-
celled and you to refund what you obtained from us under a misconception.

If you wish to continue in the stock-selling line, or in any other business,

take a tip from me to straighten this out yourself and not force us to take action

and bring in all these people as witnesses to your strange way of transacting such
kind of business.

Yours truly,

General Manager.

Toronto, Ont., March 26th, 1908.
"W. R. Travers, Esq.,

General Manager, Farmers Bank,
Toronto, Ont.

Dear Sir :

—

I beg leave to acknowledge receipt of your letter of the 24th inst., also of

your letter of March 11th. Your statement only covers from the time of the
organization of the Bank. You will recollect that I placed a large amount before
the organization of the Bank, and would like a full statement of that, as well as

the statement you have just sent me. Let me say that it is very easy for any
person to say that their subscription was obtained by " trickery, misrepresentation
and dishonesty." I do not believe that you can produce any subscriber who will

make any such statement, and if subscriptions are not being paid it is because of

the odor connected with the Bank and not because of anything done by me. Con-
sequently, if the Bank does not put these people to proof of what they say, I will

certainly have to claim my commission. N"o institution that I can think of would
dream of allowing a subscriber to escape paying his subscription merely because
he said that things had been misrepresented to him. I should like to Imow the
names of all those who are refusing payments on the ground that I have misrepre-
sented matters to them. I am convinced that if the Bank makes an honest effort

to collect these subscriptions there will be no trouble. But if the Bank does not
do its part, I am certainly not going to contribute anything to the Bank by way
of giving up any part of my commission. Kindly let me have statement in full.

Yours truly,

W. J. Lindsay.

April 8th, ]908.
W. J. Lindsay, Esq.,

276 Jarvis St., Toronto.

Dear Sir:

—

Yours of the 26th received. You had no contract with this Bank before
the organization, but you had one personally with we, which I have more than
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carried out as about half the subscriptions you took had to be cancelled on account
of no payments being made thereon, and you should refund several thousand dol-

lars' commission improperly paid on the same.
The arrangement made between you and the Board required the premium of

$25 to be paid on every share before you were entitled to any commission. I
sent you a list the other day of those who had paid nothing, and unless you can
make these subscriptions good by which we can credit your account now overdrawn
$3,629, through my generosity, and because of the belief that I had that you had
honest and proper subscriptions the commissions on which would produce this

amoimt, the Board will cancel this stock at their meeting on the loth and we will

enter suit against you for payment of the overdraft.

It is strange that w^e have had no difficulty with any of the stock subscribed
by other agents. Nearly every subscriber you got says their subscription was
obtained by fraud. Mind you, I am not accusing you of wrong doing, but to show
you the difficult task I had ahead of me to find ways and means to relieve sub-
scribers to the extent of a couple of hundred thousand dollars to avoid similar

actions to that of Mrs. Meyers, where your own evidence would have defeated us.

Here is what John Kennedy, Pontypool, says (just received) :
" He claims that

he did not subscribe for this share of stock, but only told the agent that he could
put down his name to help get other subscribers, and that we could take what
action we liked, he would not pay it; that the agent told him he would never be

called upon for the pajTnent." Enclosed is a copy of a letter from Oscar M.
Wilson, Springford, which speaks for itself, and we have many, many more like it.

On further consideration, you must come to the conclusion that you have an
honest duty to perform.

Yours truly,

General Manager.

THE TECUMSEH.

Geo. H. O'Xeil,

Proprietor.

London, Canada, April 13, '08.

W. E. Travers, Esq.,

General Manager, Farmers Bank,
Toronto, Ont.

Dear Sir:

—

I beg leave to acknowledge receipt of your letter of the 8th, and also all

others dealing with similar matters. In reply thereto, I now warn you formally,

and you will please bring this matter to the attention of the Bank, that if the

Bank cancels any of the stock subscriptions procured by me at this meeting, to

be held on the 15th, or any other meeting, that I will look to the Bank for my
commission on such cancelled stock and expect the Bank to pay. I take this stand
because in the first place I am positive that all the stock subscription are genuine
and were taken without any misrepresentations on my part, and, secondly, because

1 know if the Bank makes an honest effort to collect these subscriptions there will

be no trouble in having the subscribers live up to their signatures. As I take

when I hand you a stock subscription my duty is over, and it is then the duty of

the Bank to collect the subscriptions. Referring especially to the letter of John
Kennedy, of Pontypool, I should think that on the statement you sent that he
could be made to pay up his stock ; as to the letter of Wilson, I do not believe that
any court would believe such a nonsensical statement as he seems to have written,
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and if these are the best that your Bank can produce as to my misrepresentations
I certainly think it is your duty to compel such people to pay up. The contract
which you claim to be personal with you, as to my commission, I certainly must
have a full statement of, as well as a statement of the other. I do not wish to get
into a tangle with you or the Bank over the commission due me, but I certainly
intend to have all that is coming to me. You have evidently forgotten that the
so-called personal contract was confirmed by you after you became General Man-
ager of the Bank. I beg to call your attention to the written contracts between
myself and the Bank; if you will read this carefully you will find that I am
entitled to a very large amount of commission still to be paid by the Bank.

Yours truly,

W. J. Lindsay.

P-S.^—I am in receipt of a letter this day from a London gentleman, making
inquiry about the balance of the Bank shares ; wishing to take on the balance of

'

the issue for London account. You will please let me know what amount is now
unsubscribed. I may go to London to complete about 18th May or before.

Yours truly,

W. J. Lindsay.

W. J. Lindsay, Esq., April 1-ith, 1908.

276 Jarvis St., Toronto.

Dear Sir :

—

In reply to yours of the 13th, the position between you and this Bank is

exactly as stated in my last letter. You know your bargain with our Directors

and you know very well you are not entitled to any commission until the premium
is paid upon the shares.

We have gone out of our way to see all the subscribers of the 248 shares, a

list of which I sent you, and it is the same old story all around. It is not and

never was any part of our business to collect those subscriptions until you had col-

lected the premium on the same. You do not think you are competent to tell

us what our business is—surely not.

Section No. 37 of the Bank Act gives the Directors power to cancel any sub-

scription upon which 10% has not been paid up. If you have any claim against

me, render your account. According to the way I figure it, I have overpaid you

many thousands.

All the stock of this Bank is now subscribed for, and the only way the English

people can get any stock, if they want it, is to get it from the Winnipeg people.

Even if it were not all taken, the Directors would not allot any subscription

obtained by you unless there was a marked cheque attached to it for pavment in

full.

Yours truly.

Toronto, Ont., April 27th, 1908.

W. E. Travers, Esq.,

Farmers Bank, Toronto, Ont.

Dear Sir :

—

I am in receipt of your letter of the 14th inst. I do not see that any advant-

age is to be gained by further correspondence. I simply reiterate my position

taken in my letter of the 16th inst., and will certainly look to the Bank for my
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full commission. As you say in your letter of the 15th that you have over paid

me many thousands, I would suggest that you make a full report to the Directors

of the Bank in the matter. The sooner everything is brought to a head the better

from my standpoint.

Yours truly,

W. J. LiNDSAT.

Toronto, Ont., April 30th, 1908.

W. E. Travers, Esq.,

Farmers Bank, Toronto, Ont.

Dear Sir:

—

I am in receipt of your letter of the 23rd inst., enclosing a letter received

from D. Frank Ford. When I canvassed Mr. Ford I canvassed him with Mr.

Luxton, of Milton. I enclose a copy of Mr. Luxton's reply. Need anything fur-

ther be said as to this matter ? Please note that Mr. Luxton hints at the repudia-

tion of the subscription to the Farmers Bank as not due to anything said by him
in canvassing, but to the estimation in which the general public apparently now
hold the Bank.

Yours truly,

W. J. Lindsay.

W. J. Lindsay, Esq., May 5th, 1908.

276 Jarvis St., Toronto.

Dear Sir:—
Yours of the 2?th and 30th received, the latter enclosing a copy of a letter

of Luxton's which my solicitor will deal with.

If the Bank is in bad odor, it is entirely due to the ways and methods that

you took to obtain stock. I can hardly imagine that when practically everybody

that you approached tells the same story that they can all be lies. The general

public must take a different view of the Management from that of yours and

Luxton's, two such able men to judge of such a matter. Our deposits are steadily

going up, they having increased over $100,000 in the last month or two, while

jU other Banks' are going dovm^ and a larger, more agreeable and satisfied meet-

ing of shareholders was never held by any bank as was held by this Bank on the

19th day of February last.

I am not anxious for any correspondence "with you, but would like you xo

straighten out the apparent bogus subscriptions upon which I was good enough

to advance you $2,629, thinking you were honest, and unless you see fit to make
these subscriptions good I shall be obliged under the order of my Board to place

the matter in the solicitor's hands.

I do not require your advice as to what I shall or shall not put before my
Directors. My past experience has been that I get on better with them when 1

do not mention your name at all. You have all the statements that we intend to

furnish you, as we have no time to go over the ground every few days. You are

well aware of the position of affairs. "We also hold your receipt in full as against

the Bank and myself up to the 30th of September, 1907. We would much prefer

to have these subscriptions made good than have them cancelled and you refund.

We have written to every one and have had our Managers approach each and every

man in their Section, and I do not think there is a possible chance of getting

anything paid on them imless you take the matter up yourself.

Yours truly,

General Manager.
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EXHIBIT 33.

Copy of transactions re Farmers Bank matters hy J. J. Warren of W. 0.

Mitchell d- Co., certified correct copy hy W. G. Mitchelt'.

Sheet No. 1.

W. G. MITCHELL & CO., Toronto

J. J. WARREN.

Account No. 5.

Date
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EXHIBIT 35.

Nine cheques, seven signed hy Travers, two hij C. II. Smith:

The Traders Baxk of Canada. Xo. 9

Toronto, Ont., Xov. 12th, 190G.

Pay to W. E. Travers or order $350 .00

Two Hundred "and Fifty Dollars

THE FAEMERS BAXK OF CAXADA.
A. S. Lowx^ Chairman.
W. E. Travers, Sec.-Tr.

Endorsed.—AV. E. Travers.

Stamp.—The Crown Bank of Canada, Toronto, Ont. Paid 12 Xovemljer, 1906.

The Traders Bank of Canada. Xo. 16

Toronto, Ont., X'ov. 21st, 1906.

Pay to W. E. Travers or order $1000.00
One Thousand Dollars

THE FAEMEES BANK OF CAXADA.
A. S. Lowx^ Chairman.
W. E. Travers, Sec.-Tr.

Endorsed.—W. E. Travers

—

Pay to the order of the Traders Bank of Canada for deposit to the

credit of The Farmers Bank of Canada.

W. E. Travers, Sec. Tr.

Stamp.—The Traders Bank of Canada, Toronto, Ont. 22 X^ov. 1906.

The Traders Bank of Canada. Xo. 17

Toronto, Ont., Xovbr. 23rd, 1906.

Pay to "W. E. Travers or order $1,000.00
One thousand Dollars

THE FAEMEES BAXK OF CAXADA
A. S. LowN, Chairman.
W. E. Travers, Sec'y.-Treas.

Endorsed.—W. E. Travers.

Stamp.—The Crown Bank of Canada.
Stamp.—The Traders Bank of Canada, paid Xov. 24, 1906.

The Traders Bank of Canada. Xo. 44

Toronto, Ont., Dec. 8th, 1906.

Pay to ^Y. J. Lindsay or order $1,000.00
One Thousand Dollars

THE FAEMEES BAXK OF CAX'ADA.
W. E. Travers,

General Manager.
Endorsed.—W. J. Lindsay.
Stamp.—Bank of Montreal, Toronto, Dec. 8, 1906.
Stamp.—The Traders Bank of Canada, paid Dec. 10, 1906.
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The Traders Bank op Canada ISTo. 23

Toronto, Ont., Nov. 27th, 1906.

Pay to W. E. Travers or order $100.00
One Hundred Dollars

THE FARMERS BANK OP CANADA.

W. R. Travers,

Genl. Mangr.
Endorsed.—W. R. Travers.

Stam.2).—The Bank of Montreal, paid Nov. 28, 1906.

The Traders Bank of Canada. No. 37

Toronto, Ont., Dec. 6th, 1906.

Pay to W. H. Hunter or Order $250.00
Two Hundred Fifty Dollars

THE FARMERS BANK OF CANADA.

W. R. Travers,
Genl. Mangr.

Endorsed.—W. H. Hunter.

Stamp.—The Traders Bank of Canada, paid Dec. 7, 1906.

The Traders Bank of Canada. No. 379

. Toronto, Ont., Nov. 1st, 1906.

Pay to Watson, Smoke & Smith or Order $260.00
Two Hundred and Sixty Dollars

THE FARMERS BANK OF CANADA.

A. S. LowN, Chairman.

W. R. Travers, Sec.-Treas.

Endorsed.
—

"Watson, Smoke & Smith.

Stamp.—The Traders Bank of Canada, paid. Toronto, Nov. 3, 1906.

The Traders Bank of Canada. No. 250

Toronto, Ont., June 5th, 1906.

Pay to W. R. Travers or Order $1805.00

Eighteen hundred & five Dollars

THE FRAMERS BANK OF CANADA.

A. S. LowN, Chairman.

C. H. Smith, Secy. Treas.

Endorsed.—W. R. Travers.

Stamp.—The Traders Bank of Canada, paid. Toronto, Ont., June 6,^ 1906.
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10262

THE TRADERS BANK OF CANADA

SAVINGS BANK DEPARTMENT i

Credit W. J. Lindsay.

Occupation

P. 0. Address

Deposited by W. R. T.

6 day of June, 1906,

Check
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The Traders Bank op Canada. No. 240

Toronto, Ont., May 33rd, 1906.

Pay to W. E. Travers or Order $3000.00

Three Thousand Dollars

THE FARMERS BANK OF CANADA.

A. S. LowN, Chairman.

C. H. Smith^ 8ec'y.-Treas.

Endorsed.—W. R. Travers.

5'tomp.—The Traders Bank of Canada, paid 23 May, 1906.

EXHIBIT 36.

Traders Bank cheque, signed by Travers, dated Dec. '^th, 1906, for $5,000.00

:

The TRADERS Bank of Canada. No. 43

Toronto, Ont., Dec. 7th, 1906.

Pay to W. R. Travers or Order. $5000.00

Five Thousand Dollars

THE FARMERS BANK OF CANADA.

W. R. Travers,

General Manager.

Endorsed.—W. R. Travers.

Stamp.—Traders Bank of Canada.—Paid

—

EXHIBIT 37.

Letter Beattie Neshitt to Travers, May 10th, 1910:

Toronto, May 10th, 1910.

Dear Mr. Travers:—

Referring to our conversation of yesterday, I remember well being in your

office, then up stairs, on December 6th, 1906, and W. J. Lindsay coming in and
handing me a parcel of Traders Bank Notes to the amount of $5,000; they were

Hundred Dollar bills, if I remember rightly. This was in accordance with a

private arrangement I had with him.

Yours truly,

Beattie Nesbitt.

W. R. Travers, Esq.,

Gen. Mgr. The Farmers Bank of Canada,
Toronto.
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EXHIBIT 38.

Application for stock (100 shares) hy Beattie Neshitt, dated Oct. 22nd, 1906:

APPLICATION FOE STOCK.

To the Secretary of the Farmers' Bank of Canada,

Sir:—

I hereby apply to the Provisional Directors or the Directors of The Farmers
Bank of Canada for One Hiindred shares of the Capital Stock of the said Bank of

the par value of $100 each, at the price of $100.00 per share.

And I hereby agree with The Farmers Bank of Canada to accept the shares

now applied for or any lesser number that may be allotted to me, and to pay for

the same as follows $10.00 per share upon the signing hereof, a further $20.00
per share upon allotment, and seven equal monthly payments of $10.00 each per

share, the first of such payments to be made thirty days after allotment, and the

succeeding payments at intervals of thirty days. I reserve to myself the right to

pay these shares in full upon the allotment on the terms of the prospectus.

I hereby make and appoint the Secretary of the Provisional Board as my
attorney to sign and subscribe mv name to the Subscribers' Agreement in the

Stock Books of the said Bank, and to accept such shares as may be allotted to me
and to register me therein as the holder of the said shares.

I further hereby make and appoint (as a term of my application for shares

hereinbefore contained) W. E. Travers my proxy to vote for me and in my behalf

at all meetings of the Shareholders or Subscribers of the stock of the said Bank,
and at any adjournment thereof, at which I may not be personally present, upon
and in respect of all shares of The Farmers Bank of Canada which shall be allotted

or transferred to me.
Cheques, drafts, money order, and other remittances on account of stock

subscriptions should be made payable to " The Fanners Bank of Canada " and

pavTnents made otherwise entirely at subscribers' risk.

Signature, William Beattie Xesbitt.

Date, Oct. 22nd, 1906.

Name in full, W. Beattie Nesbitt.

Occupation, Eegistrar.

Address, 71 Grosvenor St., Toronto.

EXHIBIT 39.

Four cheques payable to Travers signed hy Lown and C. H. Smith, all dated

Uh July 1906

:

The Traders Bank of Canada. No. 283

Toronto, Out., 4th July, 1906.

Pay to W. E. Travers or Order $2500.00
Two thousand & five hundred Dollars

THE FAEMEES BANK OF CANADA.

A. S. Lowx^ Chairman.

C. H. Smith, Secy.-Treas.

Endorsed.—W. E. Travers.

Stamp.—The Traders Bank of Canada, Toronto, Ont., paid July 4, 1906.
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The Traders Bank of Canada, ISTo. 285

Toronto, Ont., 4tli July, 1906.

Pay to W. E. Travers or Order $2000 .00

Two thousand Dollars

THE FAEMEES BANK OF CANADA.

A. S. LowN^ Chairman.

C. H. Smith, Sec'y.-Treas.

Countersigned

:

W. E. Travers,
General Manager.

Endorsed.—W. E. Travers.

Stamp.—The Traders Bank of Canada, Toronto, Ont., paid July 5, 1906.

The Traders Bank of Canada. No. 282

Toronto, Ont., 4th July, 1906.

Pay to W. E. Travers or Order $2500 .00

Two thousand five hundred Dollars

THE FAEMEES BANK OF CANADA
A. S. LowN, Chairman.

C. H. Smith, Sec'y.-Treas.

Countersigned :

—

W. E. Travers,

General Manager.

Endorsed.—W. E. Travers.

Stamp.—The Traders Bank of Canada, Toronto, Ont., paid. July 9, 1906.

The Traders Bank of Canada. No. 284

Toronto, Ont., 4th July, 1906.

Pay to W. E.'Travers or Order $3,000.00

Three thousand Dollars

THE FAEMEES BANK OF CANADA.
A. S. Lown, Chairman.

C. H. Smith, Sec'y.-Treas.

Countersigned :

—

AV. E. Travers,

General Manager.

Endorsed.—W. E. Travers.

Stamp.—The Traders Bank of Canada, Toronto, Ont., paid. July 7, 1906.
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EXHIBIT 40.

Cheque of the Trusts & Guarantee Co. Ltd., for $80,000 with copy attached,
dated Oct. llth, 1906

:

Negotiable without charge at any Office of The Ontario Bank.

THE TRUSTS AND GUARANTEE COMPANY, LIMITED.

No. A 5009 Toronto, 11 Oct. 1906.

Pay to the order of The Bank of Montreal $80,000.00

Eighty Thousand Dollars

For credit of The Farmers Bank of Canada with the Finance Minister & Receiver
General.

The Trusts and Guarantee Company^ Limited.

BANK OF MONTREAL " J. R. Stratton ",

TORONTO. President.

Countersigned

—

" James J. Warren ",

"A. G. Ross", Manager.

Accountant.

Endorsed.—The Bank of Montreal.

Stamp.—ThQ Ontario Bank, Toronto, paid 17 October, 1906.
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EXHIBIT 41.

Pass Book Traders Banh in account with Farmers Bank:

Dr. THE TRADERS BANK OF CANADA in acc't with THE FARMERS BANK OF CANADA.

987

Cr.
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Dr. THE TRADERS BANK OF CANADA in acc'f with THE FARMERS BANK OF CANADA. Cr,
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Or. THE TRADERS BANK OF CANADA in acc't with THE FARMERS BANK OF CANADA. Cr.
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Dr. THE TRADERS BANK OF CANADA in acc't with THE FARMERS BANK OF CANADA. Cr.
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Dr. THE TRADERS BANK OF CANADA in acc't with THE FARMERS BANK OF CANADA. Cr.



EXHIBITS RE EVIDENCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

Or. THE TRADERS BANK OF CANADA in ace t with THE FARMERS BANK OF CANADA. Cr.
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Or. THE TRADERS BANK OF CANADA in acc't with the FARMERS BANK OF CANADA. Cr.
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Dr. THE TRADERS BANK OF CANADA in ace't with the FARMERS BANK OF CANADA. Cr.
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Dr. THE TRADERS BANK OF CANADA in acc't with THE FARMERS BANK OF CANADA. Ct
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Dr. THE TRADERS BANK OF CHNADA in acc't w'rih THE FARMERS BANK OF CANADA. Cr.
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Dr. THE TRADERS BANK OF CANADA in ace'/ w/fft THE FARMERS BANK OF CANADA.
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Dr. THE TRADERS BANK OF CANADA in acc't with THE FARMERS BAHK OF CANADA. Cr.
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EXHIBIT 42.

99»

Statement re payment of $80,000 loan hy Travers :

Balance



1000 EXHIBITS RE EVIDEXCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

EXHIBIT 43.

Letter, Warren to Tracers, dated October lOtli, 1906, and receipt Warren to

Travers, dated October IWi, 1906:

ToEONTO, October 10th, 1906.

^V. E. Teavers, Esq.,

Farmers Bank of Canada, City.

Deae Sie:—
I wish to put on record our understanding of to-day that the $80,000 has been

available since yesterday, and that the rate of inter^t agreed upon will be payable
in respect of it from this time on.

Yours trul}',

James J. Waeeex,

Manager.
Diet. J. J. W.

C. C. M.
ToEONTO, October 11th, 1906.

Eeceived from W. E. Travers, Esq., notes amounting to the sum of one hundred
thousand, nine hundred and fifty-five dollars, as per list furnished us by the Provi-

sional Directors of Farmers' Bank cf Canada. A cheque will be given to you for

sum of eighty thousand dollars the amount of the loan to be made by this Company
on the securit}' of said notes, to-morrow.

The Trusts and Guarantee Company, Limited,

.Tame.s J. Waeeen",

Manager.
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EXHIBIT 44.

List of notes re Travers' Loan, dated March 12, 1907:

Geo. Robinson $1000.00 due July 8th, 1907.
A. Downs 2250.00 " July 8th, 1907.
E. W. Snelgrove 1000.00 " April 12th, 1907.
John Kerr 4500.00 " May 4th, 1907.
R. A. Elliott 500.00 « June 28th, 1907.
Geo. Storey 500.00 " Dec. 8th, 1906.
J. H. Denny 450.00 " July 27th, 1907.
Thomas Elliot 100.00 " Dec. 8th, 1906.
John Pell 100.00 " April 7th, 1907.
Thomas Aitken 2500.00 ' May 19th, 1907.
John K. Brown 1800.00 " July 5th, 1907.
D. Hamilton Bennett 900.00 " June 25th, 1907.
Burwell Bridgman 260.00 " June 3rd, 1907.
Robert Bfll .

.

900.00 " July 13th, 1907.
Wm. Bowman 450.00 " June 30th, 1907.
Archibald Campbell 200.00 " May 6th, 1907.
Thomas Elliot 900.00 " July 8th, 1907.
H.A.Foster 1350.00 " June 11th, 1907.
Edward Ford 1000.00 " June 18th, 1907.
Edward Ford 1350.00 " June 7th, 1907.
D.Frank Ford ICOO.OO " July Sth, 1907.
D.Frank Ford 1500.00 " July Sth, 1907.
Robert W. Fox 1350.00 " June 7th, 1907.
Robert W. Fox 900.00 " June 15th, 1907.
George E. Husband 900.00 " April 12th, 1907.
R. W. Husband 900.00 « April 12th, 1907.
Wm. Hunter 2500.00 " May 14th 1907.
N.Hamilton 1000.00 " June 9th, 1907.
Henry Heeks 900.00 " April 16th, 1907.
John Irving 450.00 " May 12th, 1907.
Geo. A. Kennedy 900.00 " July 2nd, 1907.
D. C. Kemp 5000.00 « May 15th, 1907.
Hugh Morrison 450.00 " July 26(-h, 1907.
Alex Matthews 500.00 " May 12th, 1907.
Chas. D. McGregor 450.00 " June 4th, 1907.
R A. McDuffe 1500.00 " June 1st, 1907.
P. A. McDuffe 1000.00 " May 17th, 1907.
Samuel McClure 500.00 "

Oct. 11th, 1907.
Samuel M< Clure 250.00 " July 11th, 1907.
Alexander Porter 450.00 « June 19th, 1907.
Henry H. Powell 1350.00 " May Sth, 1907.
John Pell 900.00 " May 19th, 1907.
Alexander Porter 450.00 " June 7th, 1907.
Geo. Storey 4500.00 « May 13th, 1907.
Walter Shortrud 1000.00 " June 9th, 1907.
W.N.Scott 4500.00 « May 7th, 1907.
Mary Moore Scott 900.00 " May 20th 1907.
Mary Moore Scott 2000.00 " June 11th, 1907.
Flora Scott 900.00 " May 20th, 1907.
Geo. H. Thompson 5000.00 « May 25th, 1907.
Jno. Stewart 900.00 " June 2nd, 1907.
John Watson 450.00 « Aug. 2nd, 1907.
Eliza A. Weir 500.00 « Oct. 1st, 1907.
Ernest Patterson 100.00 " June 11th, 1907.
IdaA. Bastedo 450.00 " July 11th, 1907.
EllaM.Beaty 20.00 « Nov. 11th, 1906.
EllaM.Bcaty 180.00 " June 11th, 1906.

Thomas Coxe 5000.00 " June 1st, 1907.
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EXHIBIT 45.

Receipt Travers to Trusts & Guarantee for notes received, dated February

26th, 1907, and correspondence originals and copies between Warren and Travers.

October 10th, 1906.

W. R. TeaVERS, Esq.,

Farmers' Bank of Canada,

City.

Dear Sir :

—

I wish to put on record onr understanding of to-day that the $80,000 has been

available since yesterday, and that the rate of interest agreed upon will be payable

in respect of it from tlus time on.

Yours truly.

Manager.

Diet. J. J. W.
E. C. M.

Toronto, February 26th, 1907.

Received from The Trusts and Guarantee Company, the under mentioned notes

:

June 27th/06 Robert L. Brown 12 months ^,500.00
Mavllth/')6 Joseph E. Bate " 4,500.00
June 2nd/ 16 George D -noon " 2,000.00

July llth/Oe Allan Ea^on " 2,500.00

May 21st/06 Andrew Emerson " 4,500.00

May 3l3t/06 John F. Ford '.. " 4,000.00
May 17th/n6 James Ford " 4,800.00-
June8th/(J6 Burdge Gunby " 3,000.00

May llth/06 Thomas Hunter " 2,500.00

$32,300.00

THE FARMERS' BANK OF CANADA,
W. R. Travers,

General Manager.

THE FARMERS' BAKE OF CANADA,

Toronto, March 6th. 1907.

J. J. Warren, Esq.,

Manager, The Trusts & Guarantee Co.,

City.

Dear Sir .

—

Pleafa3 hand to the bearer, W. G. Sinclair's note for $4,450.00.

Yours truly,

W. E. Travers,

General Manager.

Received the above note.

A. E, Shaver,
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March 4, 1907.

The Farmers' Bank of Canada,

Toronto.

Dear Sirs :

—

As requested b}^ Mr. Shaver we now take pleasure in enclosing herewith the

following notes:

—

George A. Bell, Lowville, $270.00, dated May, 8, 1907—12 months.

Joseph E. Bate, Milton, $500.00, dated May 11, 1907—7 months.

Manager.
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THE FARMEES' BA:N'K OF CANADA,

ToEONTO, October SGUi, 190G.

J. J. Wakeex, Esq.,

Manager^ Trusts & Guarantee Co.,

Toronto.

Dear Sir:—
Enclosed please find note of John Kerr, $4,500.00. $2,500.00 paid on account,

and note of R. A. Elliott $500.00 in exchange for George Denoon $2,000.00 and
William Harris $500.00, which kindly hand to the bearer.

Yours truly,

W. R. Teavees,

General Manager.

October 26th, 1906

Received this above mentioned note from Denoon and Harris.

A. E. Shaver.

EXHIBIT 46.

Cheque of the Trusts cC- Guarantee Company, Limited, for $20,000, dated Oct.

23rd, 1906, and copy of same.

Xegotiable without charge at any Ofl&ce of The Ontario Bank.

THE TRUSTS AND GUARANTEE COMPANY, LIMITED.

No. 5079 Toronto, October 23Td, 1906.

Pay to the order of Bink of Montreal, for credit to Farmers' Bank of Canada!

with Finance Minister and Receiver General , $20,000.00

Twenty Thousand Dollars

The Trusts axd Guaraxtee Compaxt, Limited.

BANK OF MONTREAL, « J. R. Strattox ",

Wellington St., Toronto. President.

''James J. Waerex",

MaJiager.

Endorsements.—Bank of Montreal, Toronto.
Stamp.—Bank of Montreal, October 2, 1908.

'' Ontario Bank, October 24, 1908, paid.
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EXHIBIT 47.

Concurrent writ dated 22nd October, 1906, Sprout et al. vs. Farmers' and copy

of affidavit of W. R. Travers, dated October 2Uli, 1906.

ONTAKIO.

IX THE HIGH COURT OF JUSTICE.

BETWEEN";

Ontario

$1.00

Law Stamp

JOHN SPROAT, GEORGE GASTLE, WILLIAM A. DIXON,
WILLIAM McLEAN, FINLAY McCALLUM, ROBERT HUME.
JAMES MURRAY, GEORGE DENOON, JOHN McLEOD, JANE
SHUERT, WILLIAM HARRIS, on behalf of themselves and all

other persons alleged to be subscribers for shares of the capital stock

of The Farmers' Bank of Canada who may desire to come in and be

parties to this action,

Seal Plaintifs,

High Court —and—
of

Justice JOHN WATSON, JOHN FERGUSON, ALEXANDER ERASER,
Ontario. THE FARMERS' BANK OF CANADA, JAMES GALLAGHER,

ALEXANDER SHEPHERD LOWN, W. R. TRAVERS, N. C. H.
SMITH, A. G. H. LUXTON and W. J. LINDSAY,

Defendants.

EDWARD The Seventh by the Grace of God, of the United Kingdom of Great

Britain and Ireland^ and of the British Dominions beyond the Seas, King, Defender

of the Faith, Emperor of India.

To—

The Farmers' Bank of Canada, James Gallagher, of the Village of Teeswater,

in the County of Bruce; John Watson, of the Town of Listowel, in the County of

Perth; John Ferguson and Alexander Eraser, both of the City of Toronto, In the

County of York; Alexander Shepherd Lown, of the Village of Drayton, in the

County of W^ellington; W. R. Travers, C. H. Smith and W. J. Lindsay, of the City

of Toronto; and A. G. H. Luxton, of the Town of Milton, in the County of Halton.

WE COMMAND YOU that within Ten days after the service of this Writ on you,

inclusive of the day of such service, you cause an appearance to be entered for you in

an action at the suit of

—

John Sproat, George Gastle, William A. Dixon, William McLean, Finlay McCallum,
Robert Hume, James Murray, George Denoon, John McLeod, Jane Shuert, William
Harris, on behalf of themselves and all other persons alleged to be subscribers foir

shares of the capital stock of The Farmers' Bank of Canada, who may desire to come
in and be parties to this action.

AND TAKE NOTICE that in default of your so doing the Plaintiffs may proceed

therein and judgment may be given in your absence on the plaintiffs' own showing),

and^ you may be deemed to have admitted the plaintiffs' claim, and (subject to the

rules of Court) will not be entitled to notice of any further proceedings herein.
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WITNESS The Honorable Sir John Alexander Boyd, K.C.M.G., President of our
High Court of Justice at Toronto, the Twenty-second day of October, in the year of

our Lord one thousand nine hundred and six.

E. Hailet,

ClerJc of Records and Writs.

X.B.—This "Writ is to be served within 12 Calendar months from the date thereof,

or, if renewed, within 12 Calendar months from the date of such renewal, including
the day of such date and not afterwards.

The defendants may appear hereto entering an appearance either personally or by
Solicitor at the Central Ofl&oe at Osgoode Hall, Toronto.

" Concurrent " this 22nd day of October, 1906.

E. Hailet.

Issued from the Central Office of the High Court of Justice, at Toronto, in the

County of York.
E. Hailey.

This action is brought by the plaintiffs on their own behalf and on behalf of all

other alleged shareholders of The Farmers' Bank of Canada, who dispute the

validity of alleged contracts to take shares of the capital stock of the Bank, and
who allege that they were induced to subscribe for shares through fraud and mis-

representation, and who may roqut&t to be joined as plaintiffs.

And the Plaintiffs' claim is: (1) For a declaration that the alleged contracts

are void; (2) For the rescission of alleged contracts to take shares of the capital

stock of The Farmers' Bank of Canada; (3) For an accounting for the money
and promissory notes received—or alleged to have been received—in the name and
on behalf of the provisional directors of the Bank; (4) For an injunction: (5)
For a Receiver; and (6) For administration.

And the following are particulars of the Plaintiffs' Claim:

1. The Farmers' Bank of Canada was incorporated by Special Act of the

Parliament of Canada passed on the 18th day of July, 1901.

2. The defendants James Gallagher, John Watson, John Ferguson, Alexander
Eraser, and Alexander Shepherd Lown, were appointed by the said Act to be the

Provisional Directors of the Bank.

3. Amendments of the Act of Incorporation were passed on the 20th day of

July, 1905, and on the 26th day of June, 1906.

4. The amendment passed on the 20th day of July, 1905, is alleged to have

been passed on the petition of The Farmers' Bank of Canada; and the amendment
passed on the 26th day of June, 1906, is alleged to have been passed on the petition

of three of the provisional directors of the Bank.

5. A prospectus of the Bank was issued, and contains amongst others, the

following statements, namely, that the following gentlemen have consented to act

as directors if elected

:

His Honor A. E. Forget; Major Thomas Beattie; Lieutenant-Colonel R. E.
McLennan; John D. Ivey: Thomas Charlton; H. W. Anthes; W. S. Calvert; G.
Plunkett Mangan; D. P. McKirmon; Colonel James Munn; Honorable A. G. Me-
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Kay; George W. N'eely; Thomas Urqiiliart; D. IST. McLeod; John Ferguson;
Robert !N'oble; and the name of the defendant W. R. Travers is printed thereon

"General Manager"; the name of the defendant C. H. Smith is printed thereon
" The Secretary of the Provisional Board of Directors ", and the name of The
Traders' Bank of Canada is printed thereon as " Bankers."

6. Stock books were opened in pursuance of the prospectus for the purpose of

entering subscriptions of persons who might be induced to subscribe for shares of

the capital stock of the Bank.

7. The applications for subscriptions for shares and proxies appointing the

Secretary of the Provisional Board, and forms for receiving sn;bscriptions for

shares were printed and put in circulation.

8. Forms of bank notes in the name of The Farmers' Bank of Canada were
also either printed, lithographed or engraved for the purpose of inducing persons

to subscribe for shares.

9. The printed prospectus, the appllication for stock, the forms for subscrip-

tions, and the said forms of bank notes in the name of The Fanners Bank of

Canada, were delivered to agents and solicitors to procure subscriptions for shares.

10. The agents and solicitors produced and used the prospectus, the applica-

tions and the forms, in their canvass for subscriptions for shares.

11.' The Plaintiffs and other subscribed for shares, and the plaintiffs allege

—

(1) That the Provisional Directors who professed to act for and in the name of

the Bank, had no lawful power or authority to receive subscriptions for shares or

to accept them; and (3) That the subscriptions for shares which were procured^

from the plaintiffs and others were procured through fraud and misrepresentation,,

and the plaintiffs allege amongst others, the following particulars of fraud,,

namely

—

(1) That the agents in procuring the subscriptions for shares falsely

represented that persons had subscribed for a larger number of shares

than they had in fact subscribed for, and the following are examples of

X such false representations, namely— (a) That Robert Noble whose name
is entered in the prospectus as one of those who had consented to be a

director, had subscribed for shares to the amount of $10,000, whereas

he had in fact only subscribed for shares to the amount of $3,000 ;
(b)

That John Sproat had subscribed for shares to the amount of $10,000,

whereas he had in fact only intended to subscribe for shares to the amount
of $1,000, and that he was induced to sign an application in the belief

that it was filled up for $1,000, and that the General Manager after-

wards claimed that it was a subscription for $10,000, and tlie said John
Sproat then repudiated the entire subscription; (d) That James Murray
had subscribed for shares to the amount of $10,000, whereas he had in

fact only subscribed for shares to the amount of $1,000; (e) That Dr.

Stewart was subscribing for shares to the amount of $10,000, whereas

he was not in fact subscribing for any shares ; and other false representa-

tions of a similar character were made by the solicitors- and agents in

reference to alleged subscriptions of other persons.

(2) That Major Thomas Beattie, represented by the prospectus to have con-

sented to act as a director, had not subscribed for any shares, and refused

to be a director, and refused to allow his name to be used in any way in

connection with the Bank; and the plaintiffs allege that the names of

other persons were represented by the prospectus to have consented to

act as directors had not subscribed for any shares or given any authority

for any such publication.
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(3) That the first block of shares to the amount of $500,000 would be issued

at par, and that the next block of shares would be issued at a premium of

25%, and that the first block of shares subscribed for at par would
therefore soon have a market value of 25% over the amount subscribed

for.

(-1) That the solicitors and agents who were procuring subscriptions for

shares would buy the shares from the subscribers at the alleged premium
of 25%.

(5) That the bank notes, of which a specimen was produced, would soon be

in circulation, and that the profits to the subscribers would be very large.

(6) The prospectus states that the money received from deposits is loaned at

a high rate of interest; that the authorized capital of the Bank is

$1,000,000; that if thiswere fully paid up the Bank could issue $1,000,-

000 in bills, thus earning for its stockholders dividends on $2,000,000,

giving the Bank double earning power on its capital.

(7) The prospectus makes no reference whatever to the provisions of The
Bank Act;, namely,— (1) That a Bank cannot issue any notes less than

$5.00; (2) The percentage to be held by the Minister of Finance against

circulation; (3) The necessity of the Bank establishing agencies every-

where in Canada to redeem its circulation; (4) The obligation of the

Bank to hold not less than 40% of its cash reserves in Dominion notes;

(5) The obligation to pay for the Dominion notes in specie; (6) The
obligation to make payments up to given amounts in Dominion notes

when requested
; ( 7 ) The necessity for the maintenance of a reserve to

meet deposits when demanded, and to redeem circulation, etc.

12. And the plaintiffs allege that the acts and proceedings of the provisional

directors were illegal and irregular, and that the pronsional directors appointed by

the Act of Incorporation did not continue to act as directors, and did not receive

notices of meetings, and did not attend meetings, and did not consent to the

renewal of the charter or to the acts and proceedings of other provisional directors,

or other persons who were acting or professing to act for provisional directors, and
that there was trading in the charter.

13. And the plaintiffs further allege that the agents and solicitors who were
procuring subscriptions for shares had not lawful power or authority to solicit or

accept applications for shares or subscriptions for shares.

14. And the plaintiffs allege that the agents and solicitors professing to act

under the name and authority of the provisional directors have procured a large

i^umber of subscriptions for shares, and have received the sum of One Hundred
and Seventy-five Thousand Dollars more or less, on account thereof, and have

also procured promissory notes to be signed by persons who were subscribing for

shares, payable to the provisional directors of the Bank, and the persons acting in

the name and under the professed authority of the Act of Incorporation and amend-
ments thereto, are endeavoring to discount or procure a loan by the transfer of the

said notes.

15. And the plaintiffs further allege that the persons professing to act as

-aforesaid under the alleged authority of the provisional directors, have unlawfully

deducted large sums of money for alleged services and commissions, and other

purposes, out of the money received by them.
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16. The plaintiffs allege that the shares and the money and the promissory

notes procured from them have been procured through fraud, deceit and mis-

representation.

17. The plaintiffs demand the production by the provisional directors of the

Bank, and each of them, and by the Secretary of the Provisional Board, and by the

General Manager, and by all other persons who may have possession or control

thereof— (1) Of all documents alleged to be signed by the said plaintiffs and other

alleged subscribers for shares; (2) Of the minutes of ihe meetings of provi-

sional directors; (3) Of the alleged subscribers' agreements, or alleged sub-

scriptions for shares; (4) Of the cash books, ledgers, bank books, cheque
books, letter books, and all other books, documents and papers showing the
alleged subscriptions for shares—the payments on account thereof—^tlie ap-
plication of the money received—the promissory notes or other obligations

received ; and all acts or proceedings of the Provisional Board of Direc-
tors, or any of the members thereof, or of the Secretary, or of the General Manager,
and all other persons whomsoever professing to act in the name and on behalf of

the Bank or of the Provisional Board of Directors, or any of them, or of the sub-

scribers for shares, or any of them.

18. The plaintiffs allege that all money, promissory notes, and other obliga-

tions received as aforesaid by all persons acting, or professing to act, in the name
and on behalf of The Farmers Bank of Canada, or of the provisional directors, or

any of them, are impressed with a trust in favor of all the subscribers for shares

who may desire to come in and become parties to this action.

19. The plaintiffs claim that the money received from them on account of

alleged subscriptions for shares, and the promis.sory notes or other obligations,

should be protected and preserved as trust money and trust notes and obligations

under the order and direction of this Honorable Court.

20. The defendants James Gallagher, John Watson, John Ferguson, Alex-

ander Fraser and Alexader S. Lown, are named as provisional directors in the Act
of Tiu'orporation ; and the said John Ferguson, Alexander Fraser and James
Gallagher are named as the three provisional directors who procured the amend-
ment of the charter. The defendant W. R. Travers is named as General Manager
in the prospectus; the defendant C. IT. Smith is named as Secretary of the Provi-

sional Board of Directors; and the defendants W. J. Lindsay and A. G. H. Luxton
were canvassing solicitors and agents for subscriptions for shares.

AND THE PLAINTIFFS CLAIM AND PRAY FOR:

(1) An account of and enquiry into all the acts and proceedings of all the

members of the Provisional Board of Directors, and each of them, and

into any illegal transfer of the charter by one to the other, or to any

other person or persons.

(8) A declaration that the alleged contracts for shares are void in law.

(3) The rescission of all alleged contracts to take shares and all applications

or subscriptions for shares which have been procured by fraud or mis-

representation.

(4) An account of all money, notes and other obligations received, and the

application thereof.
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(5) A declaration of the rights of the plaintiffs and of the obligations of

the defendants, and consequential relief.

(6) An Injunction to restrain the Bank, the Provisional Directors, the

General Manager, the Secretary, and all their officers, servants or agents,

acting for or in the name of the Bank, or of the Provisional Directors,

from using, drawing upon, paying or transferring, any money, notes or

other obligations received from the plaintiffs and other persons who
may be added as jDlaintiffs in the action, and from entering into any fur-

ther dealings or transactions in respect thereof without the permissions of

the Court.

(7) An Injunction to restrain the Bank, and the Provisional Directors, and
the General Manager, and their officers, servants or agents, from the

publication of a notice to call a meeting of the alleged subscribers of the

shares of the capital stock of the Bank, and from making application to

the Treasury Board for a certificate under sections 14 and 15 of The
Bank Act.

(8) The appointment of a Eeceiver to act under the order and direction of

this Honorable Court.

(9) An order for the administration of the affairs of the Bank.

(10) All such further and other relief as to this Honorable Court may seem
meet, or as the nature and circumstances of the case may require.

(11) The costs of this action.

The Plaintiffs propose that this action shall be tried at Toronto.

Place of trial

and the Plaintiffs claim $30.00 for costs, and if the amount claimed be paid to the

Plaintiffs or their Solicitor ^\-ithin the time allowed for appearance further pro-

ceedings will be stayed.

This "Writ was served by
on
the Defendant
on dav, the day of A.D. 190

Indorsed the
"

day of A.D. 190

(Signed)

(Address)
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IN^ THE HIGH COURT OF JUSTICE.

BETWEEN^

:

JOHN SPEOAT, CtEOEGE CASTLE, WILLIAM A. DIXOX,
WILLIAM McLEAN, FINLAY McCALLUM. ROBEET HUME,
JAMES MUEEAY, GEOEGE DENOON, JOHN McLEOD, JANE
SHUEET, WILLIAM HAEEIS, on behalf of themselves and all

other persons alleged to be subscribers for shares of the capital stock

of The Farmers Bank of Canada who may desire to come in and be

parties to this action,

Plaintifs,

_ANI>—

THE FAEMERS BANK OF CANADA, JAMES GALLAGHEE,
JOHN WATSON, JOHN FERGUSON, ALEXANDER ERASER,
ALEXANDER SHEPHERD LOWN, W. R. TRAYERS, C. H.

SMITH, A. G. LUXTON and W. J. LINDSAY,
Defendants.

I, WILLIAM RICHARD TRAYERS, of the City of Toronto, in the County

of York, Bank Manager, make oath and say :

—

1. I am the Acting General Manager of the defendants The Farmers' Bank

of Canada duly engaged and appointed by the Provisional Directors of the said

Farmers' Bank of Canada, and I am also one of the defendants above named in

this action.

8. At about the hour of half past one o'clock of Tuesday the 23rd day of

October instant, I was served with a copy of the writ of summons herein now shewn

to me and marked as Exhibit " A " to this my affidavit and at the same time I was

served with the notice of motion herein now shewn to me marked Exhibit " B " to

this my affidavit and about half an hour thereafter on the same day I was served

with the copy of subpoena and copy of appointment thereto attached now shewn to

me marked Exhibit " C " to this my affidavit.

3. The said copies of subpoena and appointment bear the date 22nd October,

1906, and I am informed aaid believe by my solicitors that the said appointment

was issued at about the hour of two o'clock on Monday the 22nd day^of October,

and I am advised and believe that the said appointment was not properly or regu-

larly issued or the copy thereof regularly served, the same having been so issued

before service of the copy of the notice of motion.

4. I am informed by my solicitors and believe the fact to be that no affidavits

or material have so far been filed in support of the motion herein, notice of which

was served as before stated and no copies of any such material have been served

upon me or upon my solicitors.

5. I am advised and verily believe that the plaintiffs have no good cause of

action on the merits and that this action has been commenced, and the said motion

has been launched for the purpose of prejudicing and embarrassing the defendants

The Farmers' Bank of Canada, and that the said examinations are proposed to be

taken and made for the purpose of prejudicing and embarrassing the said Bank
and if possible to pdevent the complete organization thereof, and reasons for so

believing are that I am entirely satisfied that the subscriptions made by the plain-
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tiffs for shares in the said Bank were and are bona fide and were fully understood

at the time and that the said plaintiffs have no good or proper cause of action on

the merits; and further because Mr. William Laidlaw of the City of Toronto, the

solicitor acting for the plaintiffs saw me personally at the Queen's Hotel in or

about the middle of the month of July last past, and then stated to me that he

thought his brother Eobert Laidlaw would be willing to become a member of the

Board of Directors of the Bank and to subscribe for $5,000 of stock, and he

very urgently pressed me that his brother should be taken on the Board with such

subscription and urged that he would be a valuable addition to the Board. He
stated at the same time that he had been consulted by some persons as to the Bank
and its condition and prospects, and that if he was appointed solicitor for the

Bank and given a share of agent's commissions in procuring subscriptions in the

County of Halton, that he would give his assistance, and that his brother would go
upon the Board and make the .subscriptions above mentioned, and that everything

would be all right and satisfactory with his clients, and that there would be no
trouble or difficulty.

6. And on two occasions afterwards and before the commencement of these

proceedings I met Mr. Laidlaw on the street, and he informed me that there

were some uneasy people who had been talking to or consulting with him, and it

was in his power to have them make trouble or to keep quiet, and I therefore

believe that these proceedings have to a large extent, if not entirely, been actuated

and promoted by Mr. William Laidlaw.

7. The plaintiff, John Sproat, became a subscriber for one hundred shares

of the capital stock of the Bank, and the original subscription and application for

such stock is now shewn to me marked exhibit " D " to this my affidavit. Mr.

Sproat has not since then made any payment on account of such subscription and

has not given any promissory note; such .subscription is dated on the 12th dav

of May, 1906.

8. The plaintiff, George Castle, signed an application for stock and became
a subscriber for ten shares of the capital stock of the Bank, as shewn on the paper

now shewn to me marked Exhibit " E " to this my affidavit ; such subscription

is dated the 15th May, 1906, and on same date paid in $100.00, and thereafter

on or about the Seventh day of July, 1906, he paid in cash the sum of $900.00

in satisfaction of the said subscription.

9. The plaintiff, William A. Dixon, signed an application for stock and
became a subscriber for fifty shares of the capital stock of the Bank, as shewn by
the paper now shewn to me marked as Exhibit " F " to this my affidavit, such

subscription being dated the 17th of May, 1906, and at the same time the said

William A. Dixon signed the two promissory notes^-one for $500.00 and the other

for $4,500.00—now shewn to me marked as Exhibit " G & H "' to this my affidavit.

10. The plaintiff, William McLean, signed an application for stock and
became a subscriber for five shares of the capital stock of the Bank as shewn by
the paper now shewn to me, marked as Exhibit " I " to this my affidavit, such
subscription being dated the 6th of June, 1906, and on the same date paid the

sum of $50 in cash and gave a promissory note for the sum of $450.00, which
promissory note is now shewn to me marked as Exhibit " J " to this my affidavit.

11. The Plaintiff, Finlay McCallum, made an application for stock and
became a subscriber for ten shares of the capital stock of the Bank, as shewn by
the paper now shewn to me marked as Exhibit '' K '" to this my affidavit, such
subscription being dated the 16th of May, 1906, and at the same time paid $100.00
and on the 24th day of September, 1906, thereafter, gave his cheque for the

balance, $900.00.
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12. The plaintiff, Robert Hume, made an application for ten shares of the

capital capital stock of the Bank, as shewn by the paper now shewn to me marked
as Exhibit " L " to this my affidavit, such subscription being dated the 6th of

June, 1906, and at the same time gave his note for the sum of $1,000.00, the

amount thereof, which said note is marked as Exhibit " M " to this my affidavit.

13. The plaintiff, James Murray, made an application for stock and sub-

scribed for twenty-five shares on the 19th May, 1906, as shewn to me by the paper

now produced and marked as Exhibit " N " to this my affidavit, and within a few

days thereafter the said plaintiff, James Murray, stated that he wished to make a

change and to lessen the amount and thereupon signed the further application for

stock for ten shares now produced and shewn to me marked as Exhibit " " to

this my affidavit, such subscription being dated the 22nd of May, 1906, and the

first subscription above mentioned was intended to be cancelled and the second

taken in substitution therefor, and on the 22nd of May the said James Murray
paid $100.00 in cash and on the 6th day of September paid the further sum of

$200.00 on account thereof and no further payment has been made and no promis-

sory note has been given for the balance.

14. The plaintiff, George Denoon, made an application for twenty shares of

stock, as shewn by the paper now produced and marked as Exhibit " P " to this

ray affidavit, such subscription being dated the 2nd of June, 1906, and at the same
made his promissory note payable to the order of the Farmers Bank of Canada
for the sum of $2,000.00, and on or about the 4th day of October I saw the said

George Denoon personally and returned to him the said promissory note and took

in substitution therefor the promissory note for $2,000.00 now produced and
marked as Exhibit " Q " to this my affidavit.

15. The plaintiff, John McLeod, made an application for stock and became
and subscribed one share of capital stock of the said Bank, as shewn by the paper

now produced and marked as Exhibit "' E " to this my affidavit, such subscription

being dated the 9th of May, 1906, and at the same time gave his promissory note

for the sum of $100.00, which is now produced and marked as Exhibit " S " to

this my affidavit.

16. The plaintiff, Jane Shuert, made an application for stock and became
and subscribed for three shares thereof, as shewn by the paper now produced and

marked as Exhibit " T " to this my affidavit, such subscription being dated the

29th of May, 1906, and at the same time paid the sum of $30.00 in cash on

account thereof and gave the promissory note for $270.00 now produced and

marked as Exhibit " U " to this my affidavit.

17. The plaintiff, William Harris, made an application for stock and sub-

scribed for five shares thereof, as shewn by the paper marked as exhibit " V

"

to this my affidavit, such subscription being dated the 31st of July, 1906, and

at the same time gave his promissory note, payable to the Farmers Bank of

Canada, for the sum of $500.00, and thereafter and on or about the 5th day of

October I saw said William Harris personally and returned to him the said note

and took in substitution therefore the promissory note for the sum of $500.00

signed by him now produced and marked as Exhibit " W " to this my affidavit.

18. On or about the 22nd day of October the total subscriptions for stock

of the Farmers Bank of Canada, as duly entered in the books of the Company,
amounted to the sum of $566,700.00.
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19. On or about the 17th day of October instant I rlnly deposited with the

Bank of Montreal the sum of $230,000.00 on account of the necessary deposit

required by the Banking Act of Canada, and at or about the hour of tvrelve

o'clock noon of the 23rd day of October instant I made the further deposit on
behalf of the Farmers Bank of Canada of the sum of $20,000.00, such deposit

also being made with the Bank of Montreal, making a total deposit of $250,000.00,

for which sum I then received the original deposit receipt now shewn to me
marked as exhibit " X " to this my affidavit, and I on the same day, namely

:

the 23rd of October, duly forwarded to the ^linister of Finance at Ottawa a draft

of the Bank of Montreal for the sum of $250,000.00. payable to the order of the

Eeceiver General of Canada, and the paper now shewn to me marked as exhibit

"Y" to this my affidavit is the Post Office receipt for the said letter which was
duly registered at that time. That the deposits before referred to were made and
the receipt from the Bank obtained before I had any notice of the proceedings

in. this action by the plaintiffs and the draft before referred to payable to the

order of the Receiver General was also duly obtained and v:as posted before I teas

served tvith a c-opy of the said writ and notice of motion hereinbefore mentioned.

20. On the 19th of October, before service of process upon me, I sent to

the Canada Gazette a notice to be inserted calling a meeting of the shareholders

of the said Farmers Bank of Canada for the 26th of November, 1906, and on the

23rd day of October and before service upon me as aforesaid I gave to the Toronto
Globe a copy of the notice of the said meeting of shareholders for publication,

and afterwards on the same day gave similar notice to the Mail & Empire for

publication. The said notice appears in the issue of the Globe now shown to me
marked as exhibit '' Z " to this my affidavit.

21. The continuation of the motion, notice of which has been served by the

plaintiffs, and the publicity through the papers and otherwise which I believe may
be given thereto by and on behalf of the plaintiffs, will be exceedingly injurious

and prejudicial to the Farmers Bank of Canada, and such proceedings are I

believe calculated to most seriously injure and prejudice if not destroy the said

Bank, and in order to avoid the continuation of the same and to fully protect

the plaintiffs herein, although as I am advised and verily believe they have no

good cause of action on the merits as before stated. The defendants are willing

to deposit with this Honourable Court all the said applications for stock herein-

before referred to and all the said promissory notes hereinbefore referred to and
further deposit and file with the Court a marked cheque representing the total

amount of cash paid by the said plaintiffs, as before set forth, and the said defen-

dants are content that the said application and promissory notes and cheque

should remain on deposit in this Court to abide the final judgment of the Court

in this action, and subject -to further order of the Court.

22. This application to set aside the said appointment for examination and

copy and service thereof and to stay proceedings on the said pending motion is

made bona fide and for the purpose absolutely and only of protecting the rights

and interests of the Farmers Bank of Canada and shareholders and subscribers

for stock therein, and not otherwise.

SWORN before me at the City of )

Toronto, in the County of York, this (' (Sd-) ^^ • R- TraveRS.
26th day of October, 1906.

(Sd.) J. W. MCDOXALD

A Commissioner, etc.
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EXHIBIT 48.

Correspondence hettveen Travers and Warren and letter from MarshaU, man-

uger of Excelsior Life, to Travers, and assignment of policy Travers to Trusts and

Ouarantee, dated Oct. 26th, 1906, and account re assignment of policy:

THE FAEMERS BANK OF CANADA.

Toronto, November 21st, 1906.

The Trusts and Guarantee

Company, Limited.

Eec'd Nov. 22, 1906.

Ans'd ditto.

The Manager,

The Trusts & Guarantee Company.
CITY.

Dear Sir :

—

Enclosed please find the consent of my wife to the transfer of the Insurance

Policy on which you so kindly made me a loan.

Yours truly,

W. R. Tkavers,

General Manager.

W. R. Travers, Esq.,

Farmers Bank, Toronto.

Dear Sir,

—

Re Your Loan.

We thank you for your favour of the 21st instant enclosing consent in refer-

ence to Excelsior Life Policy signed by Mrs. Travers.

Yours truly,

Diet. E.B.S. Manager.

M.D.D.

November 3rd, 1906.

W. R. Travers, Esq.,

Farmers Bank, Toronto.

Dear Sir,

—

AVould you kindly call to-day or Monday to sign certain documents in this

matter.

Yours truly.

Diet. E.B.S. Manager.

M.D.D.
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General Manager,

Edwin Marshall.

THE EXCELSIOR LIFE INSURANCE CO.

When writing about Policies Head Offices,

Please give number. Excelsior Life Building, 59-61 A^ictoria St.

Sten. No. 1. Toronto, July 24th, 1906.

Confidential.

W. R. Travers, Esq.,

General Manager,

The Farmers & Traders Bank, Toronto.

Dear Sir:

—

I have pleasure in handing you by bearer policy No. 14240, issued on the
application with which you recently favoured us. As stated to you over the 'phone
yesterday, the Company, in view of the explanation and request made by Dr. Fer-
guson, has agreed to allow you a rebate of $80.00 on the first year's premium. It

will, therefore, be satisfactory if you send us a voucher for this amount.

Yours truly,

E. Marshall,

End. 1(W) General Manager.

KNOW ALL MEN BY THESE PRESENTS that I, William Richard Travers,
of the City of Toronto, in the County of York and Province of Ontario, the Assured
under a certain policy of Life Insurance issued by the Excelsior Life Insurance
Company for the sum of Five thousand dollars and Numbered 14240, Do hereby
absolutely assign, transfer and set over the said Policy of Insurance and all moneys
assured by or to become payable under the said Policy, and the full benefit thereof
to the Trusts and Guarantee Company, Limited, as security for a loan of Twenty-
three hundred and eighty dollars ($2,380) and interest at 10% from this date.

The said sum of Twenty-three hundred and eighty dollars and interest at ten per
cent, is to be repaid to the said Company on demand, and as collateral security
for the said repayment I have endorsed and transfer to the said Company the fol-

lowing Promissory Notes and the moneys payable thereunder, namely:

—

Note dated the 5th day of July, 1906, and made by George Robinson to the
order of the Provisional Directors of The Farmers Bank of Canada for $1,000.00,
payable twelve months after date, endorsed by the said Provincial Directors to my
order.

Note dated the 5th day of July, 1906, and made by Albert Downs to the
order of the Provisional Directors of the Farmers Bank' of Canada for $2,250,
payable twelve months after date, endorsed by the said Provisional Directors tc

my order.

Note dated the 9th day of October, 1906, and made by E. W. Snelgrove
to the order of the Provisional Directors of The Farmers Bank of Canada for

$1,000.00, and payable six months after date, endorsed by the said Provisional
Directors to my Order.
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In default of payment I, the said William Eichard Travers authorize the said

Company to sell the said Policy of Insurance and the said notes or any of them

^vithout notice to me, in such manner as they think proper, and out of the pro-

ceeds thereof pay the said sum and interest, together with the costs necessarily

incurred in making such sale, and to pay the balance to me.

I hereby agree on demand to make such further or other assignment of the

said Policy so as to effectually vest the same in the said Company in accordance

with this agreement.

IN WITNESS WHEEEOP, I have hereunto set my hand and seal this

Twenty-sixth day of October, A.D. 1906.

Signed, Sealed and Delivered 1

In the presence of \ W. R. Travers.

W. J. Lindsay. J

EXHIBIT U»

Copy Agreement heiween Travers and Trusts c6 Guarantee Go. for loan of

$20,500 and correspondence between Travers and Warren and others:

KNOW ALL MEN BY THESE PRESENTS—
THAT I, W. R. Travers, Esq., of Toronto, in the County of York, and

Province of Ontario, the holder of 190 Shares of Stock of The Canadian Savings

Loan and Building Association, fully paid up, 13 Shares Dominion Permanent

Loan Compan}', fully paid, two Shares Dominion Permanent Loan Company
Stock, partially paid,"^and the following promissory notes, N, M. Devean, Toronto,

held as collateral to the above referred to shares of the Canadian Savings Loan &
Bldg. Assn. for $15,000.00, W. J. Lindsay, $2,500.00 and F. W. Stair, $9,000.

DO HEREBY absolutely assign, transfer and set over the said shares of Stock

and notes, and all the nionev? secured thereon to THE TRUSTS AND GUAR-
ANTEE COMPANY, LIMITED, as security for a loan of $20,500.00, and interest

at Ten per cent from this date.

THE SAID SUM of Twenty thousand Five hundred Dollars and interest

at Ten per cent is to be repaid to the said Company on demand.

IN DEFALXT of payment I, the said W. R. Travers, authorize the said Com
pany to sell the said Stock and realize on said notes without notice to me in such

manner as they think proper, and out of the proceeds thereof to pay the said sum

and interest, together with the costs necessarily incurred in making such sale, and

to pay the balance to me.

i HEREBY AUTHORIZE the Manager of the said Company to have the

necessary transfer of the said Stock made on the books of the Canadian Savings

Loan and Building Association and the Dominion Permanent Loan Company,

in accordance with this agreement.

IN WIT^^ESS WHEREOF I have hereunto set my hand and seal this 23rd

day of October, A.D. 1906.

SIGNED, SEALED AND DELIVERED
]

In the presence of
\

"W. R. Travers." (Seal)
" C. J. COLVILLE." J

Sent cheque in favour of Fanners Bank for $1,027, being proceeds of sale of

13 shares D.P.L. Co. stock, to W. R. Travers, on January 29th, 1907, in an

envelpope without letter. No letter was written at Mr. Travers' request.

Farmers Bank Envelope.
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Toronto, December 19th, 1906.

The Trusts and Guarantee
Companv, Limited.

Eec'd Dec. 'l9, 1906.

Ans'd
J. J. Warren, Esq.,

Manager Trusts & Guarantee Co., Limited,

CITY.
Dear Sir:

—

Please deliver to Messrs. Greville & Company the thirteen shares, of stock that

you hold on my account and accept for the same $1,027.00.

Kindly get the check marked good and hold it for further instructions.

Yours truly,

" W. R. Travers."

Dec. 19th, 1906.

W. R. Travers, Esq.,

Farmers Bank of Canada,
Toronto.

Re Dominion Permanent Loan Co.

Dear Sir:

—

As instructed in your letter of this date we to-day delivered to Messrs.

Greville & Company 13 shares of the stock of the Dominion Permanent Loan
Company, and received that firm's checiue payable to the order of your Bank for

$1,027.00. We are holding this cheque subject to further instructions from you.

Yours truly.

Manager.
Diet. E.B.S.

M.D.D.

Dec. 13th, 1906.

W. R. Travers, Esq.,

General Manager,

Farmers Bank of Canada,
Toronto.

Dear Sir:

—

Enclosed please find cheque of Greville & Co., Ltd., for $74.00 in your favor.

This is the amount which they handed us to-day on the delivery of two shares of

Dominion Permanent Loan Company stock.

Yours truly.

Manager.

Diet. W.D.N.
M.B.F.

Enc.

Handed to Greville & Co.

:

Cert. 1-480, D.P.L 1 Shr. $65.00 D. H. Bunell

1397. " 1 " 50.00 W. G. Laidlaw

Dee. 13th, 1906.
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THE CANADIAN SAVINGS, LOAN AND BUILDING ASSOCIATION.

3617. Toronto, September 14tli, 1906.

N. M. Devean, Esq.,

Lee Ave., City.

Dear Sir:

—

Enclosed find check for $325.00 dividend due on certificate 875 on the 15th

inst.

Yours respectfully,

" W. J. Hambly ",

President.

3138. Toronto, July 31st, 1906.

N. M. Devean, Esq.,

Lee Ave., City.

Dear Sir:

—

Enclosed find check for $60.00, dividend due on certificate 881 on August
1st.

Yours respectfully,

" W. J. Hambly ",

President.

2527. Toronto, June 14th, 1906.

Nathan M. Devean, Esq.,

Lee Ave., City.

Dear Sir :

—

Enclosed find check for $225.00, dividend due certificate 875 on the 15th inst.

Yours respectfully,

" W. J. Hambly ",

President.
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EXHIBIT 50.

Copy of statement re loan hy Travers of $20,500, ledger sheet

aa

bO

U)

8
S

bfl
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EXHIBIT 51.

Copy of List of Notes :

Charged Trust & Guarantee Co $25,605. 81
Suspense Account 14,929. 19

Charged

—

Milton Branch

Bill No. CHARGED MILTON BRANCH
89 Bennett, D. H 675
90 Bridgeman, A 360
1 Campbell, A 200
2 Denny, J. H 450
3 Elliott, Thos 100
3^ Elliott, Thos 900
4 Foster, H. A 1,350
5 Ford, E 2,250
6 Ford, D. F 2,500
7 Fox, R. W 2,250
8 Husband, G. E 900
9 Husband, R. W 900

100 Hunter, W 2,500
1 Heeks, H 900
2 Irving, John 450
3 Kennedy, J. A 900
4 Kemp, D. C 5,000
5 Morrison, H : . . . 450
6 McGregor, CD 350
7 McDuffe, P. A 2,500
8 Beatty, E. M 200
9 Bastedo, Ida A 450

110 Stewart, John 900
1 Patterson, Ernest \ 100
2 Snelgrove, E. W 1,000
3 Robinson, Geo 1,000

Bill No.

114 Downs, A $2,250
5 Porter, Alex 450
5h Porter, Alex 450
6 Powell, H. H 1,350
7 Pell, John 100

7h Pell, John 900
8 Weir, Eliza S 500
9 Thompson, G. H 5,000

Total $40,535

1021

April 16, 1907.

$40,535.00

40,535.00

CHARGED MILTON BRANCH, APRIL 11, 1907

Bill No.

84 Panton, W $900
85 Johnson, H.J 180
86 Jovce, C 450
87 Harris, W 500
88 Daniels, Geo 500

Total $2,530

CHARGED MILTON BRANCH, MARCH 6, 1907-

Notes.
Bell, Geo. A
Bate, Jos. E

Total

$270.00
500 00

$770.00
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CHARGED MILTON BRANCH, FEBRUARY 26, 1907—

June 27, 1906 Brown, R. L 12 months
Mav 11, 1906 Bate, J. E
July 11, 1906 Eaton, Allan "

May 21, 1906 Emerson, Andrew
May 31, 1906 Ford, J. F
May 17, 1906 Ford, James
June 8, 1906 Gunby, Burdge
May 11, 1906 Hunter, Thos

Total

Received from Trust Co. on such date-

June 2, 1906 Denoon, Geo

Trust & Guarantee Co.
Organization

12 months

$4,500
4,500

2,500

4,500
4,000
4,800

3,000

2,500

$30,300

$2,000

April 30th, 1907:

Charged to Milton Branch.
Aitken, Thos
Hamilton, Mrs. A
Storey, Geo. A
Storey, Geo. A
Shortreed, W
Scott, W. N
Scott, M. M
Scott, M. M
S ott, Flora
Cox, Thos
Kerr, John
Elliott, R. A

$23,930
370

2,500

1,000
4.500

500
1,000

3,500
900

2,000

900
5.000

2,000

500

$24,300
24,300

Less: Charged to Organization
$24,300

370
$23,930
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EXHIBIT 53.

Copy by W. J. Lindsay of letter March 29th, 1906, W. J. Lindsay to A. J.

Witham

:

A. J. WITHAM.
Real Estate^ Loans and Investments,

Renting and insurance.
Over Bank of Toronto.

St. Catharines, Out., March 29, 1906.

Copy of Letter to A. J. Witham:—
Dear Sir.—I will not have allotted until I receive first payment which is not

to be until you sell your property in ISTapanee.

Yours truly,
" \t. J. Lindsay."

EXHIBIT 53.

Cheque on the Trusts cC- Guarantee Co. for $25,314.80, signed by Travers for
Farmers Banlc:

No Toronto, Mch. 12th, 1907.

TO THE TPtUSTS AND OITABANTEE COMPANY, LIMITED.

Ojfices, 14 King St. West.

Pay to The Trusts & Guarantee Co or Order
Twenty-five thousand three hundred and forty-four 80/100 Dollars

and charge to trust account No
Fill in No. of Pass Book.

$25,344.80 Farmers Bank of Canada.

"W. E. Travers",
Genl. Mngr.

'' P. J. T. Frayne ",

Asst. Mngr.

EXHIBIT 54.

Cheque No. A 5080 of the Trusts d Guarantee Company, signed iy President

and Manager for $500 in favour of Travers

:

Negotiable without charge at any Office of The Ontario Bank.

THE TRUSTS AND GUARANTEE COMPANY, LIMITED.

No. A 5080. Toronto, Oct. 23rd, 1906.

Pay to the order of W. R. Travers, Esq $500.00
Five hundred 00/100 Dollars

Bal. loan

The Trusts and Guarantee Company, Limited.
THE ONTARIO BANK, " J. R. Stratton ",

TORONTO. President.

(Bank of Montreal, "James J. Warren",
Wellington St., Toronto). Manager.

*' E. B. Stockdale ",

Pro accountant.

Endorsements.—W. R. Travers and The Trusts and Guarantee Company, Limited.

Stamp.-^li\iQ Ontario Bank. Toronto. Paid.
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EXHIBIT 55.

Copy of letter Fitzgibhon to Travers, Nov. 29th, 1906

:

The Farmers Bank of Canada.

Toronto, November 29th, 1906.

W. E. Travers, Esq.,

Enssell House,
Ottawa, Ontario.

Dear Travers:

—

Mr. Hunter called in this morning and I was glad to learn that so far things

are going on nicely and trust 3'ou will have no trouble.

Mr. Hunter went over all the applications and informs me that they are in

first class shape and that he would have no hesitation in exhibiting them if called

for. At his request I enclose three blank checks out of the check book in case you
have occasion to use them.

Wishing you success, I am,

Yours faithfully,

" J. FlTZGIBBON."

P.S.—Dr. Xesbitt has just called to inquire how things were going and I have
given him the gist of Mr. Hunter's report this morning.

EXHIBIT 56.

Copy certificate of deposit to credit of Farmers Bank by Trusts d Guarantee
Company. Certificate of deposit to credit of Farmers BanTc by J. A. M. Alley,

Manager Traders Bank:

This is to certify that the Farmers Bank of Canada had at their credit with
the Traders Bank of Canada, on the evening of December 17th, $153,576.81
Dollars.

"J. A. M. Alley",
Manager.

THE TRUSTS AND GUARANTEE COMPANY, LIMITED.

14 King St. West.

Toronto, December 18th, 1906.

We hereby certify that we have to the credit of the Farmers Bank of Canada
the sum of $80,605.81, with interest at 31/2% on the following sums from the
dates opposite such sums

:

December 6th $30,000 . 00

7th 25,000.00
" 17th 25,605.81

The Trusts and Guarantee Company, Limited.

Manager.
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EXHIBIT 57.

Seven copies of cheques of the Trusts & Guarantee Co., Ltd.:

THE TEUSTS AND GUAEANTEE COMPANY, LIMITED.

No. A 8821. Toronto, February 4th, 1907.

Pay to the order of Union Bank of Canada $3,000.00

Three Thousand 00/100 Dollars

Be Farmers Bank Deposit Account.

The Tkusts & Guarantee Company, Limited.

PAID ''J. E. Stratton", President.

(Countersigned, E. B. Stockdale.)
'^•' James J. Warren", Manager.

(Bank of Montreal, Wellington St.,

Toronto; accepted, Feb. 14, 1907.)

(Bank of Montreal, Wellington St.,

Toronto; PAID, Feb. 15, 1907,

Banks.)

(Audited, H. Vigeon, 3.)

Union Bank of Canada, Feb. 14,

1907, 2nd, Toronto.)

THE TEUSTS AND GUAEANTEE COMPANY, LIMITED.

No. A 8896. Toronto, February 19, 1907.

Pay to the order of Union Bank of Canada $17,000.00

Seventeen Thousand 00/100 Dollars

Re Farmers Bank deposit account.

The Trusts & Guarantee Company, Limited.

PAID " J. E. Stratton ", President.

"E. B. Stockdale", Manager.

(Bank of Montreal, Wellington St.,

Toronto; ACCEPTED, Feb. 20,

1907, 2.)

(Bank of Montreal, Wellington St.,

Toronto; PAID, Feb. 20, 1907,

Banks.)

(Audited, H. Vigeon, 3.)

(Union Bank of Canada, Feb. 19,

1907, 2nd, Toronto.)



1026 EXHIBITS RS EVJOENC^J IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

THE TEUSTS AND GUARANTEE COMPANY, LIMITED.

No. A 8971. Toronto, February 26, 1907.

Pay to the order of The Union Bank of Canada $10,000.00

Ten Thousand 00/100 Dollars

Re Farmers Bank Dep. A/c.

The Trusts & Guarantee Company, Limited.

PAID " J. R. Stratton ", President.
" James J. Warren ", Manager.

I

(Bank of Montreal, Wellington St.,

Toronto; ACCEPTED , Feb. 27,

1907, 2.)

(Bank of Montreal, Wellington St.,

Toronto; PAID, Feb. 27, 1907,

Banks.)

(Audited, H. Yigeon, 3.)

(Union Bank of Canada, Feb. 26,

1907, 2nd, Toronto.)

THE TRUSTS AND GUARANTEE COMPANY, LIMITED.

No. B 147. Toronto, March 20, 1907.

Pay to the order of The Union Bank of Canada $15,000.00

Fifteen Thousand 00/100 Dollars

Re The Farmers Bk. of Canada dep. acct.

The Trusts & Guarantee Company, Limited.

PAID " J. R. Stratton '', President.
" E. B. Stockdale ", Manager.

(Bank of Montreal, Wellington St.,

Toronto; ACCEPTED, Mar. 21,

1907.)

(Bank of Montreal, Wellington St.,

Toronto; PAID, Mar. 21, 1907,
Banks.)

(Union Bank of Canada, Mar. 20.

20, 1907, 2nd, Toronto.)
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THE TRUSTS AND GUARANTEE COMPANY, LIMITED.

No. B 205. Toronto, Mar. 25, IQO'J'.

Pay to the order of Union Bank of Canada $10,000.00

Ten Thousand 00/100 Dollars

Farmers Bank of Canada Cheque.

The Trusts & Guarantee Company, Limited.

PAID " J. R. Stratton ", President.
" James J. Warren ", Manager.

(Bank of Montreal, Wellin^on St.,

Toronto; ACCEPTED, Mar. 26,

1907, 2.)

(Bank of Montreal, Wellington St.,

Toronto; PAID, Mar. 26, 1907,

Banks.)

(Union Bank of Canada, Mar. 25,

1907, 2nd, Toronto.)

THE TRUSTS AND GUARANTEE COMPANY, LIMITED.

No. B 414. _ Toronto, April 9, 1907.

Pay to the order of The Royal Bank of Canada $10,000.00

Ten Thousand 00/100 Dollars

Re Farmers Bank deposit.

The Trusts & Guarantee Company, Limited.

PAID " J. R. Stratton '\ President.
" E. B. Stockdale ", Manager.

(Bank of Montreal, Wellington St.,

Toronto; ACCEPTED, April 9,

1907, 2.)'

(Bank of Montreal, Wellington St.,

Toronto; PAID, April 10, 1907,

Banks.)

(Vigeon & Company, Chartered Ac-
countants, 3, May 17, 1907.)

(The Royal Bank of Canada, Apl.

y, 1907, Toronto, Ont.)
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THE TEUSTS AND GUAEANTEE COMPANY, LIMITED.

No. B 348. Toronto, April 8, 1907.

Pay to the order of Union Bank of Canada $15,605.81

Fifteen Thousand Six Hundred and Five ' 81/100 Dollars

Be Farmers Bank dep.

The Teusts & Guaeantee Company, Limited.

PAID " J. E. Steatton ", President.

" James J. Waeeen ''_, Manager.

(Bank of Montreal, Wellington St.,

Toronto; PAID, Apr. 9, 1907,

Banks.)

(Vigeon & Company, Chartered Ac-

countants, 3, May 17, 1907.)

Union Bank of Canada, Apr. 8,

1907, 2nd, Toronto.)

EXHIBIT 58.

Seven cheques of Farmers BanJc on Trusts & Guarantee Co., payable to the

Union Bank and signed by Travers and Frayne, for Farmers Bank

:

CHEQUE NO. 1.

No. 158. Toronto, Feb'y 14th, 1907.

THE TEUSTS AND GUAEANTEE COMPANY, LIMITED.

Offices, 14 King St., West.

Pay to The Union Bank of Canada or order

Three Thousand 00/100 Dollars

and charge to trust account No. 1114.

The Faemees Bank of Canada

File in No. of Pass Book. "W. E. Teavees '', Gen'l Manager.

$3,000.00. "P. H. Feayne", Asst. Manager.

Endorsed.—Union Bank of Canada.

Stamp.—Trusts & Guarantee Co., Limited. Paid, Feb. 14, 1907.
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NO. 2, EXHIBIT 58.

No. 158. Toronto, Feb'y 19th, 1907.

THE TRUSTS AND GUARANTEE COMPANY, LIMITED.

Offices, 14 King St. West.

Pay to Union Bank of Canada or order

Seventeen Thousand 00/100 Dollars

and charge to trust account No. 1114.

The Fakmeks Bank of Canada

Pill in No. of Pass Book. " W. R. Travers ", Gen I Manager.
$17,000.00. "P. H. Frayne", Asst. Manager.

Endorsed.—Union Bank of Canada.
Stamp.—Trusts and Guarantee Co., Limited. Paid.

CHEQUE NO. 3, EXHIBIT 58.

No. 158. Toronto, Feb'y 26th, 1907.

THE TRUSTS AND GUARANTEE COMPANY, LIMITED.

Offices, 14 King St., West.

Pay to The Union Bank of Canada or order
Ten Thousand 00/100 Dollars

and charge to trust account No.

The Farmers Bank op Canada

Fill in No. of Pass Book. " W. R. Travers", Geyi'l Manager.
$10,000.00. "P. H. Frayne", Asst. Manager.

Endorsed.—Union Bank of Canada.
Stamp.—The Trusts and Guarantee Co., Ltd. Paid.

CHEQUE NO. 4, EXHIBIT 58.

No. 158. Toronto, Mch. 20th, 1907.

THE TRUSTS AND GUARANTEE COMPANY, LIMITED.

Offices, 14 King St., West.

Pay to Union Bank of Canada or order

Fifteen Thousand 00/100 Dollars

and charge to trust account No. 1114.

The Farmers Bank of Canada

Fill in No. of Pass Book. " W. R. Travers '', Gen'l Manager.
$15,000.00. "P. H. Frayne'', Asst. Manager.

Endorsed.—Union Bank of Canada.
Stamp.—The Trusts and Guarantee Co., Ltd. Paid.
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CHEQUE N^O. 5. EXHIBIT 58.

No. 158. Toronto, Mch. 25tli, 1907.

THE TEUSTS AND GUAEANTEE COMPANY, LIMITED.

Offices, 14 King St., Weet.

Pay to Union Bank of Canada or Order
Ten thousand 00/100 Dollars

and charge to trust account No

The Farmers Bank of Canada
Fill in No. of Pass Book. " W. E. Travers "_, Gen'l Manager.

$10,000.00 " P. H. Fkayne ", Asst. Manager.

Endorsed.—Union Bank of Canada.
Stamp.—The Trusts and Guarantee Co., Ltd. Paid.

,
CHEQUE NO. 6, EXHIBIT 58.

No. 158. Toronto, April 8th, 1907.

THE TEUSTS AND GUAEANTEE COMPANY, LIMITED.

Offices, 14 King St., West.

Pay to The Eoyal Bank of Canada or order

Ten thousand 00/100 Dollars

and charge to trust account X'o. 1114.

The Farmers Bank of Canada

Fill in No. of Pass Book. " W. E. Travers ", Gen'l Manager.
$10,000.00 '^P. H. Frayne", Asst. Manager.

Endorsed.—Boyal Bank of Canada.
Stamp.—The Trusts and Guarantee Co., Ltd. Paid.

CHEQUE NO. 7, EXHIBIT NO. 58.

No. 158. Toronto, Apl. 8th^ 1907.

THE TEUSTS AND GUAEANTEE COMPANY, LIMITED.

Offices, 14 King St., West.

Pay to Union Bank of Canada or order
Fifteen thousand six hundred and five 81/100 Dollars

and charge to trust account No. 1114.

The Farmers Bank of Canada

Fill in No. of Pass Book. " W. E. Travers ", Gen'l Manager.
$15,605.81. "P. H. Frayne", Asst. Manager.

Endorsed.—Union Bank of Canada.
Stamp.—The Trusts and Guarantee Co., Ltd. Paid.
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EXHIBIT 59.

List of certain shareholders and subscriptions:
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EXHIBIT 60.

Cheque for $3,000 payable to W. E. Trovers.

Xo. 12. Toronto, Ont., Jan. 7th, 1907.

TO THE UXIOX BAXK OF CAXADA.

Pay W. Pi. Travers or Order
Three Thousand Dollars

$3,000.00 The Faemers Bank of Canada.

"W. E. Travers",

General Manager.

Endorsed.—W. E. Travers.

Stamp.—Union Bank of Canada.—Paid.

EXHIBIT 61.

Six Farmers BanJc cheques with deposit slip

:

Cheque Xo. 1 of Exhibit 61,

No. 93. Toronto, 17th April, 1907.

THE FABMEBS BAXK OF CAXADA.

Pay to W. J. Lindsay or Order
Six thousand 00/100 Dollars $6,000.00

The Farmers Bank of Canada.

" J. FiTZGIBBON '\

General Manager.
Endorsed.—W. J. Lindsay.

Stamp.—The Farmers Bank of Canada.—Paid.

Cheque No. 2 of Exhibit 61.

No. 105. Toronto, 20th April, 1907.

THE FAEMEES BANK OF CANADA.

Pay to W. R. Travers or Order

Six thousand 00/100 DoUars $6,000.00

The Farmers Bank of Canada.

" J. FiTZGIBBON ",

Pro Manager.
Endorsed.—W. E. Travers.

Stamp.—Farmers' Bank of Canada.—Paid.
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Cheque Xo. 3, Exhibit N"o. 61.

No. 157. Toronto, 14th June, 1907.

THE FARMEES BANK OE CANADA.

Pay to W. E. Travers or Order

Six thousand 00/100 Dollars $6,000.00

The Earmees Bank of Canada.

" J. FiTZGIBBON ",

Pro Manager.

Endorsed.—^W. E. Travers.

Stamp.—Farmers' Bank of Canada.—Paid.

Cheque No. 4, Exhibit No. 61.

No. 373. Toronto, 1st Oct., 1907.

THE FAEMEES BANK OF CANADA.

Pay to W. J. Lindsay or Order

Three thousand
' 00/100 Dollars $3,000.00

The Farmers Bank of Canada.

" J. FiTZGIBBON ",

Pro Manager.

Endorsed.—W. J. Lindsay.—Farmers' Bank of Canada.
Stamp.—Farmers' Bank of Canada.—Paid.

Cheque No. 5, Exhibit No. 61.

No. 353. , Toronto, 27th Dec., 1907.

THE FAEMEES BANK OF CANADA.

Pay to W. E. Travers or orde-

Twenty-four hundred and Sixty-four 00/100 Dollars $3464.00

The Farmers Bank of Canada.

" J. FiTZGIBBON ".

Pro Manager.

Endorsed.—W. E. Travers.—Farmers' Bank of Canada.

Stamp.—The Farmers Bank of Canada.—Paid.
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Cheque Xo. 6, Exhibit 'So. 61.

No. 002. Toronto, Mch. .25th, 1908.

THE FAEMEES BAXK OE CANADA.

Pay to The Farmers Bank of Canada or Order

Twenty-one thousand six hundred and seventy-five. . .0/100 Dollars $21,675.00

CONTIXENTAL SECUEITIES Co.

Per " J. T. HuGGARD '*,

Presideni.

Stamp.—The Farmers Bank of Canada.—Paid.

EXHIBIT 62.

Mrs. Lindsay's account in the BanTc of Montreal and four cl.eques'.

Cheque Xo. 1.

Account Xo. 9063. Toronto, Feb. 5th, 1907.

TO THE BAXK OF MOXTBEAL.

Yonge St. Branch.
Savings Department.

Pay to The Farmers Bank or Order
Two Hundred and Seven 81/100 Dollars

$207.81 " Anna M. B. Lindsay."

Endorsed.—Union Bank of Canada.
" —Farmers Bank of Canada.—Paid.

Cheque Xo. 2, Exhibit 62.

Account Xo. 9063. Toronto, Ont., Mar. 9th, 1907.

TO THE BAXK OF MOXTEEAL.

Yonge St. Branch."

Savings Department.

Pay to J. E. L. Starr or order

Three Hundred and fifty 00/100 Dollars

$350.00 " Anna M. B. Lindsay."'

Endorsed.—J. E. L. Starr.—Bank of Xova Scotia.—Paid.
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Cheque N'o. 3, Exhibit 62.

Account No. 9063. Toronto, March 36th, 1907.

TO THE BAXK OF MONTREAL.

Yonge St. Branch.
Savings Department.

Pay to Farmers Bank of Canada or Order
Twenty-two Hundred and Fifty-six 25/100 Dollars

$2256.25 - Anna M. B. Lindsay."

Endorsed.—The Farmers' Bank of Canada.—Paid.

Cheque No. 4, Exhibit 62.

Account No. 9063. Toronto, Oct. 18th, 1907.

TO THE BANK OF MONTREAL.

Yonge St. Branch.
Savings Department.

Pay to Farmers Bank of Canada or Order
One Thousand 00/100 Dollars

For Twin City Stock.

$1000.00 "Anna M. B. Lindsay."
Endorsed.—Farmers Bank of Canada.—Paid.

MRS. A. M. B. LINDSAY

IN ACCOUNT WITH

BANK OF MONTREAL, Yonge Street, Toronto.

DR. CR.

Date PARTICULARS An.ounc Date PARTICULARS Amount

1907
Feb. 6

Mar. 20

Mar. 27

July 4

Oct. 22

Dec. 31

Withdrawals

Balance.

207.81

350.00

2,256.25

30.00

1,000.00

44.36

3,888.42

1906
Aug. 7

Dec. 10

Dec. 31

1907
Mar. 25

June 30

Oct. 8

Dec. 31

Balance.

Deposit.

Interest.

Deposit

.

Interest.

Deposit.

Interest.

501.25

3,000.00

7.51

24.84

24.21

325.00

5.61

3,888.42
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EXHIBIT 63.

Copy of Mr. ClarTcsons Report and Index thereto

:

INDEX. PAGE.

GENERAL MEMORANDUM Ito 7

CAPITAL STOCK SUBSCRIPTION.

Memorandum 8 to 10

Re Subscriptions shotvn upon Return of Nov. 211th, 1906

:

(a) Transactions in regard to and transfers and cancellations

thereof 11 to 14

(b) Total receipts of Bank thereupon to date 15

(c) Spread pa>anents . .
.' 39 to 41

(d) Eeconciliation with Stock Subscription book 16

(e) Fate of Subscriptions of Oct. 32nd, 1906 17

Re Combined Stock Subscriptions.

(a) Eeceipts of Bank thereupon to date 18

,

(b) Unpaid Subscriptions on list, Xov. 27th, 1906 19

(c) Unpaid portion of Subscriptions after Nov. 27th, 1906.

.

20
(d) Subscriptions on list, Nov. 27th, 1906, shown as paid

when not paid 21

(e) Unpaid portions of Subscriptions obtained after Nov.
27th, 1906, and sho^vn as paid , 22

(f) Stock purchased with funds borrowed from Bank and
not repaid 23

(g) Memo, re book entries 24

Re Contine7itaI Securities Transaction.

(a) Memorandum as to 25 to 29

(b) Effect from share subscription standpoint 27

(c) Effect from financial standpoint 28

FINANCIAL CONDITION OF BANK UP TO DECEMBER ?,lst,

1906, AND AT TIME OF APPLICATION FOR TREASURY CER-
TIFICATE.

Memorandum 30 to 31

(a) Statement of Eeceipts & Payments (Compiled) Oct.

23rd, 1906 32 to 33

(b) Balance Sheet, Oct. 23rd, 1906 34

(c) Statement of Eeceipts & Payments (Compiled) Nov.

26th, 1906 35 to 36

(d) Balance Sheets—Provisional Directors and Permanent
books, Nov. 26th, 1906 37

(e) Memorandum re differentials in Balance Sheets of Nov.
26th, 1906 .

'. 38
(f) Spread payments on Stock shown in Government Eetum

of Nov. 27th, 1906 39 to 41

(g) Statement of Eeceipts & Payments (Compiled) as of

Dec. 31st, 1906 42
(h) Balance Sheets and Government Eeturns as of Dec.

31st, 1906 42
(i) Accounting re differentials in above 44
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Organization Expenses.

(a) To Nov. 26th, 1906 45

(b) As per Permanent books to date of failure 46

(c) Commission Account 47
(d) Combined Accounts 48

Premiums on Stoch 49

Circulation 50

Liabilities, Oct. Slst, 1911 51

Special Collections, Oct. dlst, 1911 52

Operating Losses.

(a) Summary 53

(b) 1907 54

;(c) 1908 55

(d) 1909 56

(e) 1910 57 to 59

(f) Summary Profit and Loss Account 60
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RE THE FARMERS BAXK OE CAXADA.

The Farmers Bank of Canada was incorporated K- Act of Parliament of

Canada being Chapter 77, Statutes 1904, the incorporators being:

—

James Gallagher,, Teeswater.

John ^Vatsox^ Listowel.

John Fergusox, Toronto.

Alex. Eraser, Toronto.

A. S. Lowx^^ Dratyon (Xow of Toronto).

By Act being Chapter 92, Statutes 1905, an amendment was procured extend-

ing the time for obtaining a Certificate to do business from the Treasury Board
to'the 18th July, 1906:. and by further Act being Chapter 94, Statutes 1906, a

further extension of six months was obtained until 18th Dec, 1906, in which the

Certificate to commence business could be obtained. Such Act required that in

event of the Bank not obtaining the Certificate within the time allowed, the rights

and powers conferred by Act of Corporation should cease.

The first meeting of the Provisional Directors was held on the 26th Aug.,

1904, Dr. John Ferguson being appointed Chairman and Alex. Fraser as Acting
Secretary. On the 8% Feb., 1905, Wm. Beath was appointed Secretan' and
Treasurer, and on the 13th Feb., A. S. Lown appointed Chairman in the place of

Dr. Ferguson. On the 10th April, 1905, Wm. Beath resigned and C. H. Smith
was appointed Secretary and Treasurer.

On the 10th Mar., 1906, an Agreement ^-as entered into between the Provi-

sional Directors and TV. R. Travers as to his acting as General Manager, a Minute
was also passed making provision for Lown and Smith in event of the Bank start-

ing business and the granting of $3,000 to Dr. Ferguson and Alex. Fraser for

their services as Provisional Directors and Organizers was approved of.

On the 21st Mar., 1906, a Resolution was passed granting relief to Travers in

respect to $100,000 subscriptions to the Bank Stock, which he had undertaken to

obtain. A resolution was passed approving of a prospectus.

On the 19th Apr., 1906, the Board approved of the progress made by Travers,

confirmed him in his position, provided the organization of the Bank was com-
pleted within six months, or such time as the Board might determine. At the

same time Smith was continued in his position as Secretary and Treasurer, and all

matters connected with the organization of the Bank were stated to be under the

control of the General Manager and the Provisional Directors.

On the 23rd June, 1906, the opinion of Urqnhart & MacGregor was obtained

as to the legality of the Provisional Board accepting notes in settlement of sub-

scriptions for stock, and it was resolved that instructions be given to Travers that

no notes be accepted but that the terms of the subscription blanks were to be

adhered to unless varied by the Board.

On the 4th July, 1906, the Resolution passed on the 23rd June, 1906, was
revoked in view of a letter obtained from Messrs. TJrquhart & Page, and an Agree-

ment entered into between Travers, Smith and the Members of the Board was con-

firmed and signed, such Agreement providing for the payment to the Members of

the Provisional Board of the sum of 820,000 for their services. On the same day
a payment of $10,000 was authorized to be made to Travers on account of com-
missions on the sale of Capital Stock and this amount was immediately paid over

to the Provisional Directors, apparentW in part satisfaction of the $20,000 to be

paid under the Agreement mentioned. A Resolution was also passed authorizing

Smith and Travers to endorse all notes made in favor of the Bank for the purpose
of raising money to make the deposit with the Treasur}' Board of the Dominion
Government.

On the 5th Sept., 1906, the Chairman of the Board was authorized to give

authority to Travers to insert the notice required by the Bank Act for the purpose
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of organization as soon as the Government deposit had been made and other

necessai'y acts done.

On the 8th Oct., 1906, a Resolution was passed authorizing the Provisional

Directors to execute a Power of Attorney for the purpose of empowering W. E.

Travel's to endorse all notes in their names as Provisional Directors and to sign

their names to notes for the purpose of raising funds for the deposit with the

Dominion Government. The Secretary was authorized to hand over all notes to

W. R. Travers for that purpose.

On the 10th Oct., 1906, Travers arranged a loan of $81,000 from the Trusts &
Guarantee Company, hypothecating- wdth it notes to the amount of $100,955.

Under date of 22nd Oct., 1906, subscriptions for Bank stock to the amount of

$69,400 were apparently obtained—these with the Laidlaw subscriptions amounting
to $21,900 in dispute made a total subscription of $579,200.

On the 23rd Oct., 1906, Travers obtained a further loan of $20,500 from the

Trusts & Guarantee Company, pledging securities and more promissory notes

thereagainst.

By notices date Oct. 23i-d, 1906, a meeting of Subscribers for the purpose of

organizing the Bank was called for jS"ov. 26th, 1906.

On the 23rd Oct., 1906, Travers deposited the sum of $250,000 in the Bank
of Montreal. At this time the amount of cash in the hands of the Provisional

Directors was approximately $150,861, such an amount being sufficient with the

$100,000 from the Trusts & Guarantee Company to make the deposit.

Difference having arisen with several Shareholders, represented by Wm.
Laidlaw, K.C., with respect to their subscriptions and a writ having been threatened

or issued, Travers on the 26th Oct., 1906, procured a. loan of $2,380 from the

Trusts & Guarantee Company upon certain life insurance policies and with the

proceeds repaid to such Shareliolders the amounts paid by them on account of

their subscriptions.

On the 30th Oct., 1906, Smith resigned as Secretar}'- and Treasurer of the

Prorisional Board, Travers being appointed in his place and the Resolution

authorizing Lo'w^n, Smith and Travers to sign cheques and endorse notes was
rescinded and in substitution thereof Lown and Travers were given authority to

do.so.

On the 26th Nov., 1906, the Organization Meeting of Subscribers to Stock in

the Farmers Bank of Canada was held when the Provisional Board reported bona
fide subscriptions of $579,200, that it had paid to the Dominion Government the

sum of $250,000, and further that Organization Expense as far as had been paid

amounted to the sum of $41,291.

Upon Resolution all the acts of the Provisional Directors were ratified and
confirmed, by-laws were passed and the permanent Directors appointed.

As to whether the $579,200 subscriptions were bona fide or not must rest

upon a find of facts in regard thereto. It will be noted that the amount shown as

paid up upon these subscriptions in the Return to the Government mentioned in

the next paragraph was $291,310, equal to within $19 the amount of the payment
made to the Government $250,000 and the expenses said to have been discharged

to the extent of $41,291 (as reported by the Board of the Provisional Directors).

Inasmuch as the amount actually expended by the Prvoisional Directors up to that

time was $45,139.49, it is apparent that the amounts stated in their report were
made to fit the figures shown in the Government Return, which was false, rather

than to agree with their books.

Under date of 27th Nov., 1906, an affidavit was made by Travers as to the

deposit, and a list of Shareholders was forwarded to the Department showing

$579,200 stock subscribed for with $391,310 paid thereupon. Included in this

latter amount were sums aggregating $75,995 as per list, which were set opposite

the name of Shareholders as sums having been paid by them when as an actual-

fact they had not made pa3''ment—these have hitherto been designated as "spread
amounts."



1040 EXHIBITS RE EVIDENCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

"With respect to the subscriptions amounting to $579,200, shown upon said

list, $143,400 of them appear to have been afterwards cancelled, the sum of

$15,435 appears to be still owing upon them, $13,800 is shown as having been

paid upon them when as an actual fact the Bank received no benefit or pa}Tnent in

connection therewith, and with regard to subscriptions aggregating $8,100 shares

representing the same were afterwards re-purchased out of funds borrowed from
the Bank and not repaid at the time of its failure. This would seem to indicate

that out of subscriptions totalling $579,200, as shown on the list returned to

the Government, the Bank has received payment at this time to the amount of

$398,465 only.

The permanent books of the Bank were opened under date of 27th Nov., 1906,

the amount shown as paid on Capital Stock being that stated in the Government
Eeturn, $291,310. In order to strike a balance it became necessary' to " fix " the

accounts as shown on page which made the organization expenses $9,163 less than

stated by the Provisional Directors in their report. To cover this up there was
carried as cash in the book of the Bank three obligations amounting to $9,000,

which did not represent obligations obtained for value but which were afterwards

disposed of by returning them to the makers or otherwise. The effect of the

method of opening the permanent books of the Bank was also to drop or hide an
excess expenditure of $12,978, and this was afterwards taken care of by charging

against Organization Account the sum of $25,344.80 paid to the Trusts & Guar-

antee Company, in final liquidation of its loans, in March, 1907.

In order not to disclose the liability to the Trusts & Guarantee Company, on

the permanent books of the Bank, or in the Monthly Government Eeturns, which
commenced with December, 1906, the amount paid to the Trusts & Guarantee

Company in partial liquidation of their debt was shown by way of deposit of

$80,605.81 and the accounts so composed that the difference between the actual

receipts on account of the Capital Stock and that shown by the books of the Bank
was offset by the apparent deposit with the Trusts & Guarantee Company of

$80,605, and the lessening of amounts shown as having been expended on organiza-

tion and other accounts. The receipt of $20,027 of securities on account of pay-

ment of stock was not shown upon the permanent books at all, but, on the other

hand, the Government Return showed $19,000 of securities in possession of the

Bank. At this time, therefore, the permanent books of the Bank did not state the

correct condition of affairs, while the Eeturn to the Government differed from
both.

From this time forward the books of the Bank were falsified from time to

time to meet exigencies, defalcations and bad debts, and at the time of the failure

of the Bank they did not represent the true condition of its affairs.

The memoranda which follow have been divided as shown in the index.

The condition of the Bank from a financial standpoint at the time of obtain-

ing the certificate may be more particularly ascertained from a perusal of the

information contained under the headings pages 30 to 44. The total amount of

money received from the sale of the Capital Stock is set out on page 18 attached

hereto, Provisional Directors' and other expense Accounts follow showing a disposi-

tion of the moneys of the Bank and accounting for its losses to all but a negligible

extent. The trial balance and the balance sheets, as at the time of the failure, is

included and one of Oct. 31st, 1911, when the last valuation of assets was made.
The receipts and payments since that time will have Httle effect on the accounts

as all moneys collected were, except to a minor extent, entirely applied in redemp-
tion of circulation.

To obtain the value of the assets reference may be had to a detailed list of all

bnis receivable at aU the Branches, as at the time of the failure, showing receipts

"and setoffs up to 31st Oct., 1911, and also to a memorandum of valuations of said

assets and losses as of that date.

With regard to Branch Premises and Eeal Estate, if desired, information.
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\dth regard to the premises and detailed inventories of furniture and fixtures can

be produced.

With respect to Capital Stock, a Statement will be produced giving a list of

contributories and showing in detail all payments made in respect to each and

every share therein included, the same having been checked tip from the original

cash and Branch Eeturns irrespective of the Capital Account as shown in the

Head Office of the Bank.

CAPITAL STOCK SUBSCRIPTIONS.

Memoranda hereinafter following show that at the time of the application for

the Certificate, the Bank apparently had subscriptions to Capital Stock to the

amount of $579,200.

Before a meeting of the subscribers could be called it was necessary tliat the

Bank should have bona fide subscriptions to the amount of $500,000. The meeting
of subscribers was called on October 23rd, 1906, and therefore it was necessary

that subscriptions to $500,000 of stock should have been obtained prior to that

date. Tlie Stock Subscription book of the Bank shows that on October 23nd, 1906,

subscriptions to the amount of $69,400 were apparently obtained. A memorandum
as to what happened to these subscriptions is set out on page hereto.

Included in the subscription list of $579,200 were also subscriptions to the

amount of $21,900 made by clients of William Laidlaw, K.C., which subscriptions

were in dispute. As a matter of fact Travers was arranging to take them over,

and did take them over, by way of repayment on October 26th, 1906.

At the time of the Suspension of the Bank it was stated to me by J. G. Fitz-

gibbon that the subscriptions dated October 22nd were in reality taken about
November 26th and antedated but this will probably be denied. As to whether the

subscriptions were bona fide or not must rest upon a finding of fact. It has been
sworn that they were, but the Bank received very little benefit from them. Most
of them were made by agents, who were selling stock, and promotors of the Bank.

If it should be found that the subscriptions of October 22nd were not bona
fide and that the subscriptions of the clients of William Laidlaw should not have
been included in the return to the Government, it will be apparent that the

amounts of subscriptions remaining aggregate $487,900 or insufficient to permit

an application for the Certificate.

Assuming that the $579,200 of subscriptions were all bona fide, the facts as

set out on page —hereto would indicate that shares were cancelled to the amount of

$143,400, leaving a balance of $435,800 of abiding subscriptions. In connection

with such there still remains unpaid $15,436 from which it is hardly to be hoped
that the Bank will recover more than a minor portion. Subscriptions to the amount
of $13,800 are shown by the books of the Bank to be fully paid for when as a

matter of fact the Bank has not received any benefit whatsoever therefrom except

to the extent of a few hundred dollars collected on the Kelly subscription since the

Suspension. In addition Travers borrowed the sum of $8,100 from the funds of

the Bank which he used to purchase shares included in the subscription list, so that

the ultimate result is that the Bank so far has received from the original list of

subscriptions $398,465 in addition to $200 or $300 from P. J. Kell}^ and it may
recover anywhere up to $5,000 or $6,000 from the unpaid proportions, but it will

probably recover less than those amounts.
Examinations of individual subscriptions, ignoring entirely the Capital Account

in the Head Office books of the Bank, indicate that the Bank has received $532,599
from Capital Stock and if the loss of $20,000 in connection with the Tevis loan,

the proceeds of which were used to pay his Capital Stock subscription, is charged
against bad debts and not Capital Account, the amount will be increased $552,599.

' In addition to these sums the Bank received in premiums $13,555, but I think this

should be set against Commission charges of $71,800 withdrawn from the funds of

the Bank apparently in connection with sales of stock.
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Particulars of the amounts shown to have been paid on stock in the Govern-

ment return of November 27th, 1906, when as a fact the actual cash pajnments had

not been received from subscribers credited, are set out on page 40 to 41 hereto.

Detailed list of cOntributories together with particulars of payments in re-

spect to all shares and in respect to each and every subscription has been made but

is not combined with this memorandum.
Attention is drawn to the Devean, Menzie, Continental Securities. Tevis, Chap-

man and Travers stock transaction, particulars of which are set out on page 25

hereto. The memorandum omits to state that the Menzie transaction had its in-

ception in his taking over stock subscribed and paid for by Devean, whose money
was returned to him.

Original list filed with the Minister of Finance shewed subscriptions on Nov-

ember 27th, 1906, for 5,792 shares. Prior to the filing of list litigation had arisen

in regard to the subscriptions below mentioned, through William Laidlaw, K.C.—

No. 1 George Castle
2 W. A. Dixon
3 Geo. Denoon
4 J. ^roat
5 R. Hume
6 J. McLeod
7 J. Murrav
8 F. McCallUni
9 Wm. McLean
10 Jane Shuert

10 shares
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Early in March, 1907, N". M. Devean, the holder of 200 shares of stouk in

payment for which he had transferred to the Bank

Cash $100.00-

Promissory Note 900.00

Securities 19,000.00

120,000.00

had a disagreement with Travers which resulted in his stock being transferred to

E. E. Menzie, of Toronto, who gave the Bank a promissory note in payment, secured

by Capital Stock in The Menzie Wall Paper Company—no interest was payable on
this note. It is said that certain disabilities attached to it and that it was im-

properly endorsed by The Menzie Wall Paper Company, Limited, Menzie's personal

responsibility was doubtful and the Capital Stock of the Company also of uncertain

value. On the completion of the transaction the Bank returned to Devean his

cash, note and securities. The Bank made no collection from Menzie and on March,

31st, 1908, the stock, with 200 shares more he had subscribed for, was transferred

to The Continental Securities Company which had subscribed for 5,100 shares

conditionally and Menzie's note and securities were returned to him. Of the Conti-

nental Securities Company's subscription 1,150 shares were transferred to one,

J. Tevis, who hypothecated securities with the Bank which later realized $95,000

—

100 shares to W. E. Travers and 3,850 shares to M. D. Chapman in trust, the latter

subscription being cancelled on October 19th, 1910.

These cancellations of subscriptions shown upon list filed with the Government
were made

—

Rd Laidlaw List

:

—

Januarv 15th, 1908 Dr. W. E. Hamill 49 shares
« " J. Vise... 40 «
« " T. H. Wylie 93 "

Add removed from list :

—

Wm. McLean 5 "

Jane Shuert 3 "
"

199 shares

Re Devean &f Menzie Stock:—

It is not possible to say that the 200 shares is or is not
part of stock paid for in cash by J. Tevis on stock trans-

ferred to him.

Re W. J. Lindsay Stock:—

Subscription shown on Government List 550 shares
Cancelled March 18th, 1908 440 " 440 shares

no "

Transferred:—
December oOth, 1907, to W. R. Travers 50 "

Appears to form part of 116 shares held by W. R. Travers
and cancelled November 17th, 1909 50 *

60 "

January 13th, 1908 to W. R. Travers 50 "

Appears to form part of 116 shares held by W. R. Travers
and cancelled November 17th, 1909 50 "

10

January 25th, 1907, Transfer to W. E. Brown and paid for . 5 "

Balance held by Lindsay and paid for out of commissions 5 "
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Re W. R. Travers Stock:—

Subscription shown on Government list 50 shares
Only shares so far as can be seen which were afterwards
transferred to W. R. Travers unpaid and afterwards can-
celled on November 17th, 1909, were:

—

W. J. Lindsay 100
"

Jas. Bowley 10 "

Lindsay shares are extended above, leaving for Bowley
transfer

Travers is credited with $500 as paid on $5,000. Stock
shown on list. This was charged to commissions

.

Other'cancellations were:

—

April 17th,' 1907 A. J. Witham 25 shares
Neil Stewart 25 "

ThosAitken 15
"

Robt. Bell 10 «

W. T. Beatty 30 «

A.B.Bradley 10
"

Jos. E. Bate 30 "

G.Daniels 5 "

J.B.Greer : 50 "

May loth; 1907 D. S. IMacorquodale 1 share
B. D. Mccorquodale 1

"

F. D. Macorquodale 1
"

June 19th, 1907 J.Gallagher 1
"

December 18th, 1907 T. Cox 25 shares

C. S. Avlwin 10
"

Ella M." Beatty 1
"

T.Elliott 5
"

T. Hunter 25 "

Alice Hamilton 5 "

D.C.Kemp 30 "

G. Laird 10 "

A. Matthews 5 "

J. Pell 9
"

E. W. Snelgrove 10
"

Geo. Storey 50 "

Eliza Weir 3 "

December 31st, 1907 L. Chejme 5
"

R. W. Fox 15 "

H. F. Johnston 2 "

March 18th, 190S M. Beattie 5
"

T.Casey 2
"

E. Church 1
||

J. Dewar 5

M.Davidson 50
||

J. Fortier 2

A. E. Forget 50
"

A. G. H. Lux-ton 10
"

T.P.Smith 50
"

P. Sayers 10
"

* Eliz. Wharton 3
"

June 23rd, 1909 J. Sundstrom 25 "

October 20th, 1909 T. Elliott 5
"

October 27th, 1909 T. Alderson 5 "

November ITtb, 1909 J. G. Fitzgibbon 1
"

G.H.Thompson 35 "

May 18th, 1910. J.Walker 2 "

Total.

10 shares

200 "

3 "

1 share

188 shares

IBS
"

25 "

5 «

5
"

36
"

2
"

1434 shares
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SUMMARY.

Subscription as per Government list $579,200.00

Subscriptions subsequently cancelled as above 143,400.00

Balance $435,800.00

Amount still unpaid upon such subscriptions is (p. 19) 15,435.00

Amount of payments shown as made thereupon when benefit in cash

or securities was not obtained by Bank is 13,800.00

(See page 21.)

Amount of stock therein purchased by Travers out of funds borrow-

ed from Bank and not repaid is 8, 100.00

(See page 23.

)

Total 37,335.00

The shares said to have been purchased by C. H. Smith out of

sum of $1,273.50 borrowed from Bank and not repaid, are not

kno^\'n.

STOCK SUBSCRIPTION BOOK '

List of Subscriptions at Time of Application for Certificate

Total of amended list as per books on October 22nd, 1906 $544,800.00

Add subscriptions included in Government return—but later stricken off book:

—

A. E. Forget ' $5,000.00

J. McLeod 100.00

J. Sproat 10,000.00

G. Gastle. 1,000.00

F. McCallum 1,000.00

W. A. Dixon 5,000.00

Jas. Murray 1,000.00

Jane Shuert 300.00

G. Denoon 2,000.00

R. Hume 1,000.00

W. McLean 500.00

A. H. Hoover 5,000.00

J. Murray 2,500.00

34,400.00

Total $579,200.00

Included therein was:

—

Laidlaw Subscription $21,900.00

Subscriptions dated October 22nd, 1906 69,400.00

Total $91,300.00
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FATE OF SUBSCRIPTIONS OBTAINED UNDER DATE OCTOBER 22nd, 1906.

Total amount of Subsctiptions S60,400.00
f" -as*,-.-

Cancelled:—
W. J. Lindsay $50,000.00
D. S. Macorquodale 100.00
B. B. Macorquodale 100.00

F. D. Macorquodale 100.00

Jas. Gallagher 100.00

A. G. H. Luxton 1,000.00

A. B. Bradley 1.000,00

152,400.00

W. Beattie Nesbitt 10,000.00
Charged to Commissions and Keeley Mine $5,000.00
Charged Clark Mfg. Co. and then Keeley Mine. . . 5,000.00

A. W. Thomas 1,000.00

Purchased by Travers out of funds borrowed from Bank and
not repaid

.

A. S. Lown 90.00

Still owes.

J. Gilchrist 2,300.00
Charged against payment of J. Tevis 65,790. 00

Direct Cash Payments S3,610.00

Maximum credit allowable:

—

Balance S3,610.00
Thomas 1,000.00
Gilchrist 2,300.00

Total $6,910.00

CAPITAL STOCK PAYMENTS

Stock subscriptions as per Ledger and List $584,500 00

Less
Unpaid thereupon

On Subscriptions shown in list of November, 27th, 1906. $15,435.00
On SubscriDtions dated after November 27th, 1906 1,486.00

16,921.00
Deduct received upon cancelled subscription 20. fX)

16,901.00

Balance unpaid, as per Ledger $567,599.00

Included in which are subscriptions shown as paid or partially paid
when benefit in cash or securities to extent of credit was not received
by the Bank

—

On Subscriptions on list of November 27th, 1906 813,800.00
On Subscriptions obtained after November 27th, 1906 21,200.00

35,000.00

Net cash pajmoients outside of premiums received $532,599,00

Stock purchased out of funds borrowed from Bank and not reapid:

W. R. Travers $9,100.00
C. H. Smith, In Trust 1,273.50

Total $10,373.50
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UNPAID PROPORTIONS OF SUBSCRIPTIONS SHEWN UPON LIST OF
NOVEMBER 27th, 1906.

W. H. Barnham $ 60.00

Thos. Charlton 3,000.00

W. F. Davidson 25.00

W. F. Dewar 700.00

Margaret Denny 450.00

J. J. Dowling 95 . 00

Jas. Downey : 190.00

Helen Freeman 900.00

Miss C. Gordon 190.00

L. V. LavQrtine 285.00

A. S. Lown..; 90.00

S. Merner 5,000.00

Margaret McLean 450 . 00

W. T. Newman 450.00

Geo. Richardson 90.00

J. G. Ryan 95.00

Alex. Scott 180.00

M. N. Scott 1,000.00

Geo. Tucker 190.00

J. S. Visger 95.00

S. F. Witham 1,800.00

Dr. H. A. Yeomans 100.00

Total $15,435.00

UNPAID PROPORTION OF SUBSCRIPTIONS OBTAINED AFTER
NOVEMBER 27th, 1906.

D. H. Alger

F. W. B. Arksay.

J. A. Cameron. .

.

B.Cole
T. Devitt

W. G. Finkle

A. Galbraith

M. J. Long
Samuel Mitchell..

Angus McGillis...

R. W. McPhaden.
0. Thompson . . .

.

W. F. Woolard...

E.Wright

870.00

192.00

G4.00

48.00

80.00

90.00

90.00

90.00

300.00

180.00

48.00

72.00

72.00

90.00

Total. $1,486.00
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LIST OF SUBSCRIPTIONS UPON LIST OF NOVEMBER 27th, 1907, UPON WHICH
PAYMENTS ARE SHOWN TO HAVE BEEN MADE WHEN AS A FACT THE

BANK DID NOT OBTAIN CASH OR SECURITIES THEREFOR.

List of Subscriptions upon List of November 27th, 1907, upon which
payments are shown to have been made when as a fact the Bank did
not obtain cash or securities therefor.

J. E. Bate S2,000. 00

Shewn as fully paid.—Bank holds unpaid promissory note of doubtful
value.

J. G. Fitzgibbon 100. 00

Shewn as fully paid when no payment received.—Liability of no
value

P. J. Kelly 694.50

Shewn as fully paid. Bank held unpaid promissory notes which
have since been largely met.

D. C. Kemp 205. 50

Shewn as fully paid. Bank holds unpaid promissory note of doubtful
value.

W. R. Travers 6,500.00

Covering Subscriptions.

W. R. Travers $5,000.00
W. M. Hunter 1,500.00

Bank holds promissory notes of Travers to cover $6,000. Balance
$500, charged against commissions.

S. F. Witham 200.00

Shewn as paid when no pajTnent actually made. Included in 'Spread'
payments.

Dr. T. H. Wylie 100.00

Shewn as paid when no payment actually made. Included in 'Spread'
payments.

C. E. McEachren & W. Beattie Nesbitt 10,000.00
Shewn as paid, $5,000.00 by being charged against commission
account and $5,000.00 by cheque of Clark A^Ifg. Co. which obtained
large advances from Bank. These advances and liability of Nesbitt
thereon were settled by transfer of Nesbitt's Keeley Mine stock to
Bank.

W. J. Lindsay 500.00
Charges against Commissions 500. 00

$20,300.00

Less
Travers' note.—Discharged by Tevis payment of $120,000.00 6,500.00

$13,800.00

PAYIVlENTS SHOWN UPON SUBSCRIPTIONS OBTAINED AFTER NONEMBER 27th,

19C6, IN CONNECTION WITH WHICH BANK OBTAINED NEITHER
CASH NOR SECURITIES.

W. R. Travers : $1,200.00

Covered by his promissory note, of doubtful value.

J. Tevis 20,000.00

Deficiency in realization of Securities pledged with Bank to cover
payment of stock in names of

J. Tevis 112,000.00

M. D. Chapman 3,000.00

$115,000.00
Shewn as fully paid on books of Bank.

Total $21,200.00
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STOCK RE-PURCHASED OUT OF FUNDS BORROWED FROM BANK* AND NOT
YET REPAID.

W. R, Travers $9,100.00

Stock representing shares shewn on list of November 27th, 1906:

—

G. Wishart (Meyer) $500.00
R. Nesbitt (Noble) 1,000.00
A. W. Thomson (A. W. T.) 1,000.00
F. D. McLennan, in Trust (Estate R.

D. McL.) 5,000.00
Mary A. Harris (M. A. H.) 200.00
A. E. Green (A. E. G.) 400.00

Later subscriptions :-

$8,100.00

J. W. Rutell $100.00
A. Groves '. 300.00
J. E. C. Henderson 300.00
Ellen Edwards 100.00

1,000.00
C. H. Smith $1,273.50

This is said to have been paid in purchase of stock, details of which
do not appear.

MEMO RE CAPITAL ACCOUNT

Securities received on Capital Account and credited against Organ-
ization $1,027.00

Menzie's subscription paid by Tevis, credited to Organization account 20,000. 00

21,027.00
Less

Excess credit to Capital Account through Suspense Account. .

.

16,130.81

Excess receipts.—Difference— $4,896. 19

May be part of interest Suspense account included in charge to
Branches in Suspense Account item of $45,149.70.

RE CONTINENTAL SECURITIES CO. SUBSCRIPTION.

Total authorized capital of Bank was $1,000,000.00
Subscribed capital of Bank on December 18th, 1907, shewn at 638,500.00

Leaving unsubscribed 361,500.00

These cancellations of stock were made of subscriptions shewn on original list of

November 27th, 1906, as per list attached, page 29, and there was allotted on 87,700.000
March 18th, 1908, to Central Securities Co $449,200.00

The following transfers were made on March 31st, 1908:

—

R. E. Menzie $40,000.00

J. Gilchrist 2,300.00

A. Groves 7,000.00

R. S. Brown 3,000.00

A. Emerson 3,000.00

W.I.R. Travers 6,500.00
$60,800.00

Total $510,000.00

Of the above all but $20,000 stock held by Menzie appears to represent stock

shewn on list of ISTovember 27th, 1906.
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Continental Securities Company on November 16th^ 1908, transferred the stock

per A. E. Shaver, attorney, to the following

—

J. Tevis 1150 shares
M. D. Chapman 3850 «

W. R. Travers 100 "

Total 5100 "

Tevis procured a loan of $120,000 from the Toronto Branch of the Bank upon
$120,000 par value of stock of The American Piano Company and issued his cheque

for $120,000 in pajonent for stock; $5,000 of such sum was put to the credit of

Profit and Loss account. The Chapman stock was cancelled by the Board on Octo-

ber 19th, 1910, and 116 shares held by Travers on ]N"ovember 17th, 1909.

The declaration of December, 1908, to Governxnent shewed that transferred
stock amounted to S71,300.00
Being made up of:

—

Shares transferred as per list on March 18th, 1908 $60,800.00
Stock cancelled December 18th, 1907

T. Hunter 2,500.00

D. C. Kemp 3.000.00

Geo. Storey 5,000.00

on this .559,300 was shewn as paid up, when as a matter of fact this

condition prevailed:

—

R. E. Menzie, credited as paid $40,000.00
Note of S40,000 of doubtful value held by Toronto
Branch no interest charged thereon

J. Gilchrist, credited as paid 2i300.00
To cover 'spread' amount shewn on list November 27th,

1906.

W. R. Travers, credit 6.500.00

Nothing paid whatever thereon.
T. Hunter 2.500.00

D. C. Kemp .- 3,000.00

Geo. Storey 5,000.00

To cover 'spread' amounts shewn on list of November
27th, 1906. —

Total S59.300.00

S71.300.00

The S510,000.00 stock to go to Continental Securities Co. was to be
paid for by Continental Securities Co. at -SISO.OO per share, or.

.

8663,000.00

and such amoimt was charged to Continental Securities Co.
in Toronto Branch in this manner :

—

To cover stock obligations held at Milton and Norval .... $15,500.00

Probably the following:

—

D. C. Kemp $3,000.00

Geo. Storev 6,000.00

A.Emerson 3,000.00

T. Hunter 2,500.00

R. S. Brown 2,000.00

$15,000
Appropriated by W. R. Travers $21,675.00
Applied on $55,000.00 note of W. R. Travers credited to

Organization Account to extent of 45.000.00

66,675.00

R. E. Menzie note held by Toronto Branch 40,000.00

J. Gilchrist loan, to cover 'spread' amount of list of Novem-
ber 27th, 1906 2,.300.00

124,475.00

Balance 8538,525.00
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The Continental Securities Co. gave its cheque to the Bank
for $538,525.00

This created an overdraft in the account of the Continental Securi-

ties Co. to amount of $663,000.00
and the Bank charged interest upon the same monthly until

October 31st, 1908, when the total interest charged was 24,294.27

Making an overdraft of $687,294.27
The whole overdraft was then transferred to "Special Suspense Ac-

count" in H. O $687,294.27
A charge being added to cover items charged into Rabbit Mountain

Mining Account 40,000.00

$727,294.27
Toronto Branch was then charged and credit taken by H. O. to

reserve entry of cheque of 538,525.00

Leaving to be disposed of $188,769.27
J. Tevis was charged with 59,300.00

To cover amounts shewn as paid up in declaration to Govern-
ment of December 12th, 1908.

Leaving $129,469.27
Which was charged to:

—

M. D. Chapman $20,500.00
No good—still appears as debt due by him.

Keeley Mine £itocks and Bonds 107,500.00
Profit and Loss 1,469.27

$129,469.27

The sum and substance of this transaction to the Bank appears to have been:

—

Frofn Stock standpoint:—
J. Tevis apparently paid for stock to amount of $115,000.00 (out-

side of loss on sale of securities of $25,000.00) and his pay-
ment took care of this stock shewn by books to be paid for:

—

R. E. Menzie 40,000.00
J. Gilchrist 2,300.00
W. R. Travers 6,500.00
T. Hunter 2,500.00
D. C. Kemp 3,000.00
Geo. Storey 5,000.00

59,300.00

Balance of $55,700.00

being credited to Capital Account on November 14th, 1908.

From a, financial standpoint, the transaction had this eff'cct:—

Travers appropriated to his own use $21,676.00
A note of $55,000.00 given by Travers to cover up disbursements

and withdrawals charged to Organization Account, was
credited as having paid on it 45,000.00
the balance, $10,000.00 being charged to Bank premises.

The sum of 40,000.00
was put to the credit of Rabbit Mountain Mining Co. to
cover amounts charged therein which were placed to the
credit of "Suspense Account"

The Bank took credit for interest earned to the amount of ^24,294.27

$130,969.27
' The same being charged to:—

Keeley Mine Sto<'ks and Bonds $107,500.00
M. D. Chapman (worthless) 20,500.00
John Tevis 1,500.00

(Payment charged in excess of stock allowed as unpaid)
Profit and Loss Account 1,469.27

$130,969.27
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BE CONTIXEXTAL SECURITIES CO.

Cancelled Stock .\llotted to it, March 18th, 1998.

December 18th, 1907.

Thos. Hunter 25 shares

D. C. Kemp 30 «

Geo. Storey 50 «

105 "

Ella M. Beatty 1 " 106 shares

December 31st, 1907.

H. J. Johnston 2 "

January 15th, 1908

Dr. W. E. Hamill 49 "

Dr. T. H. WyUe 93 "

J. Vise 49 «

191 «

March 18th, 190S.

W. J. Lindsay 440 " '

Thos, Casey 2 "

E. Church 1
''

John Dewar 5 "

Al. Davison 50 "

P. Savers 10 «

F. P. Smith 50 "

Miss E. Wharton 3 «

Matthew Beatty 5 "

A. G. H. Luxton 10
'•'

Jos.lFortier 2 "

578 "

• Total 877 shares
Par value $87,700

FINAK'CIAL CON'DITIOX OF THE BAXK.

Sections 6 and 13 of the Bank Act permit (as soon as the sum of $250,000

obtained from bona fide subscriptions has been paid to the Minister), the Provisional

Directors of a Bank to call an Organization Meeting of the Subscribers to the Bank.

The Organization Meeting of the Farmers Bank was called by notice dated October

23rd, 1906. A. statement of Pieceipts and Payments as of that date has been pre-

pared. This statement had to be compiled for the reason that the books of the

Provisional Directors came to me in a damaged condition. The statement indicates

tha^. on October 23rd, 1906, the Bank would have had on hand in cash the sum of

$150,883.60 had it not borrowed from the Trusts & Guarantee Company the sum
of 8101,500, pledging there against subscribers' notes and f^curities. Outside of

the loan it had not sufficient cash to make the deposit.

On November 26th, 1906, when the Organization meeting was held, the Bank
had on hand the sum of $150,934.85, which with $100,000 received from the Trusts

Company, made a total of $250,934.85. All of this, excepting $934.85 was deposited

in the Bank of Montreal to the credit of the Eeceiver General.

Inasmuch as the return to the Government of N'ovember 27th, 1906, showed

that the Bank had received all told from subscriptions, the sum of $291,310, of

which $250,000 was on deposit to the credit of the Eeceiver General, the Provisional
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Directors were compelled to show the expenditures which they had made on Organ-

ization account as $41,310, or less; they reported them at $41,291, when as a

matter of fact the records of the Provisional Directors show that they had expended
up to that time, the sum of $45,159.49. It is therefore apparent that the amount
reported to the Shareholders Meeting was stated so as to conform with the Govern-
n'ent Eeturn and not the facts.

The permanent books of the Bank were opened under date of November 27th,

1906, upon the basis of the Government Eeturn and were therefore incorrect from
tjie start as will be seen from the Balance Sheet set out on page 37 of the Report.

The effect of the difference between the permanent books and the Provisional

Directors' as set out on page 38 is shown.

The Provisional Directors records were carried on during December, 1906,

and a statement of December 31st, 1906, prepared, shows that the Permanent books
still further varied from the facts and that the Government Return made at the end
of December agreed with neither the Provisional Directors' or the Permanent books
of the Bank.

The books of the Bank continued to be incorrect and at the time of the failure,

did not show the correct condition of affairs.

THE FARMERS' BANK OF CANADA

Statement of Receipts and Payaients of Provisional Directors, October 23rd, 1906.

Receipts

From Sales of Stock:

—

Cash PajTuents 164,106.71

Cash Discounts 258.29

164,365.00
Cash paid on account of notes accepted 21,705.00

Securities accepted in payment 25,915.00

Less sold thereof 5,888.00
20,027.00

Securities as above sold 5,888 . 00

$211,985.00
Notes accepted in payment for stock 198,210.00

Less payments as above there-

upon in cash 21,705.00

in securities 675.00
22,380 . 00

$175,830.00

Interest

Rent

Telephone ,

Exchange
Protest

Cash deposit C. B. 3, no particulars.

Refund Commissions.—C. H. Smith.

Browning. . .

,

Beam ,

Stickle

690.56
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Payments

Commissions 21,337.00

Directors' Fees 11,760.40

Discounts 514.38

Stationery 349.38

Perry Cash 280.00

Law Costs 1,038.30

Travelling Expenses 1,057.82

Salaries. 1,886.00

Exchange 56.55

Expense 2,712.83

Bonuses to Trusts & Guarantee Co 1,500.00

$42,492 . 66
Furniture 327.65

A. S. Lown 360.00

Commissions afterwards refunded 867. 12

1,754.77

Total $44,247.43

SUMIVIARY

Total Receipts 490,988.00

Less Payments 44,247.43

Balance S446,740.60

Represented by-^

Bills Receivable on hand and with Trusts & GuaranteeCo $175,830.00

Deposits in Traders Bank 861 . 70 §

Deposits in Bank of Montreal 250,000.00
|

Securities held 20,038.50 -^

Small items to be adjusted 10.40
$446,740.60

DR.

CR.

THE FARMERS BANK OF CANADA

Approximate Trial Balance as of October 23rd, 1906.

Organization and other expenses $42,492 . 66

A. S. Lown 560.00

Furniture , 327 . 65

Bills Receivable 175,830.00

Bank of Alontreal 250,000.00

Traders' Bank ' 861.70

Stocks and Bonds 20,038.50

Sundry Items 10.40

Trusts & Guarantee Co $101,500.00

Shareholders:

—

Cash payments $191,958.00

Securities 20,027.00

Promissory Notes 175,830.00
$387,815.00

Interest 690.56

Sundry Items 115.35

$490,120.91

$490,120.91
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THE FARMERS BANK OF CANADA

Statements op Receipts and Payments of Pbovjsional Directors to November 26th, 1906.

Receipts:—
From Sales of Capital Stock:—

Cash $167,436.71

Discount 258.29
$167,695.00

Cash received on account of notes accepted 21,705.00

Cash received from Securities accepted in payment of Stock and sold . . 5,888 . 00

Securities accepted in payment for Capital Stock 25,915.00

Less sold thereof 5,888.00
20,027.00

$215,315.00

Notes received on account of Capital Stock
Subscriptions $198,210.00

Le»s

Cash payments on same $21,705. 00
Securities accepted as pay-
ment 675.00

22,380.00
175,830.00

$391,145.00

Interest received 690.56

Cash deposit—no particulars 50.00

Rent and Sundry Items 65 . 78

Commissions refunded 867 . 12

Borrowed from Trusts & Guarantee Co. upon Capital Stock notes 101,500.00

Total : $494,318.46

Payments:—
Commissions paid 24,021 .00

Directors' Fees 11,760.40
Discounts 514 . 38
Stationery 349 . 38
Petty Cash 320.00
Law Costs 1,298.30

Travelling Expenses 1,057.82

Salaries 2,148.50
Exchange ! 56.75
Expense.

. , 2,745.31

Bonuses to Trusts & Guarantee Co 1,500 . 00

Furniture 327 . 65

A. S. Lown 560.00

Commissions afterwards refunded 867 . 12

45,771.84

1,754.77

Total .
. . $ 47,526.61

SUMMARY

Total Receipts $494,318.46

Less Payments 47,526.61
Balance $446,791 .

85

Represented by:

—

Bills Receivable on hand and with Trusts & Guarantee Co. 175,830.00

Deposits in

—

Bank of Montreal 250,000.00

Traders Bank 762.85

Securities held 20,027.00

Cash on hand 160.70

Small items to be adjusted 11
. 30

$446,791.85
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THE FARMERS BANK OF CANADA

Balance Sheets as of November 26th and 27th, 1906.
.

Credits:—

Compiled from Data and Entries upon which Per-
Records of Provisional manent Books were

Directors. opened.

Trusts & Guarantee Co. Loan $101,500.00
Shareholders'
Cash Payments S195.288.00
PasTnents in Securities 20,027.00

215,315.00 $291,310.00
Promissory Notes 175,830.00
Interest 690.56 690.56
Sundry Items 115.78

Debits:—
$493,451.34^ 292,000.56

Organization and Other Expenses $ 44,271.84 S 32.127.71
Trust & Guarantee Co. Bonus 1,500.00
Furniture 327 . 65
A. S. Lown 560.00
Bank of Montreal 250.000.00 250,000.00
Traders Bank 762.85 762.85
Stocks and Bonds 20,027.00
Cash on hand 160.70 9,110.00
Bills Receivable 175.830.00
Sundry Items 11 . 30

^193,451.-34 $292,000.56

MEMORANDUM RE EFFECT OF DIFFERENCES IN STATEMENTS AS SHEWN
FROM DATA AND BOOKS OF PROVISIONAL BOARD AND AS SHEWN

BY PERMANENT BOOKS OF BANK, N0VE:MBER 26th, 1906.

Capital shewn as paid up in permanent books $291,310.00
Deduct " Spread " items as per List 75,995 . 00

215,315.00
Loan from Trusts & Guarantee Co. received 100,000.00
Interest 690.56

$316,005.56
To represent which Bank had:

—

Cash in Bank of Montreal 250,000.00
Cash in Traders Bank 762.85
Cash on hand 110.00
Stocks and Bonds 20,027.00

270,899.85
Leaving as having been expended 45,105.71

Permanent books shewed expenditures as only 32,127.71

The difference of $12,978.00
being dropped or hidden, so to speak.

To meet this expenditure and to provide funds Bank had borrowed from the Trusts
& Guarantee Co $100,000.00
which it used to cover:

—

Spread payments on Stock $75,995.00
Cash to cover securities held and returned as cash 20,027.00
Hidden excess expenditure 12,978 . 00

'

109,000.00

Amount being insufficient by $9,000.00
There was carried as " Cash on hand " in the Permanent books, the following:

—

Cheque of A. Groves $3,000.00
Cheque of J. Gilchrist 3,000.00
Obligation on W. Beattie Nesbitt 3,000.00

'

$9,000.00
no credit being given to any account for the same.
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ACCOUNTING SHEWING METHOD OF ARRIVING AT AMOUNT RETURNED TO
GOVERNMENT AS PAID UP ON STOCK AT TIME OF APPLICATION

TO TREASURY BOARD.

Cash payments on account of capital stock $167,695.00
Net $167,436.71
Discount 258.29

Paid on account of notes 21,705.00

Securities sold—proceeds of 5,888.00

Securities on hand 20,027.00

Total : $215,315.00

Amount of borrowings 'spread' as payments on Stock—see list 75,995.00

Total $291,310.00

THE FARMERS BANK OF CANADA.

Spread Notes.

T. Cox $5,000.00
McDuffe, P. A 1,500.00

Kennedy, W. N 250.00

Hamilton, A 1,000.00

Shortreed, W 1,000.00

Robinson, G 1,000.00

Ford, D. F 2,500.00

Bell, R 1,000.00

Sinclair, G. W 500.00

McClure, S 200.00

Harris, W 500.00

Witham, S. F 200.00
Elliott, R. H 500.00
Laird, Geo 500.00

McCdlum, M 100.00

Elliott, T 1,000.00

Aylwin, C. S 500.00

Wilkinson, G. H 50.00

Menzie, Wm 50.00

Weir, Eliza 500.00
Snelgrove, E. W : 1,000.00

Devean, A. M 900.00

Aitkin, T 2,500.00

Thompson, G. H 5,000.00

Howden, T 50.00

McLaughlin, J. C 100.00

Daniels, G 200.00

Cheyne, L 100.00

Scott, J. B 100.00

Matthews, A 500.00

Storey, A 5,000.00

Beaty, W. T 5,000.00

Kemp, D. C : 5,000.00

Bates, J. E 5,000.00

Hunter, Wm 2,500.00

Hunter, T 2,50 )
. 00

McDuffe, P. A 1,000.00

Pell, J 1,000.00

Nesbitt, W. B 3,000.00

Honeywell, E. H 2,500.00

Carried Forjvard $60,800.00

5000
1500
500

1000
1000
1000
2500
1000
5000-1000
450- 500
500
2000
500

1000
200
1000
1000
100

100
500
1000
900 But not shewn in

PD.Cash Book
2500
5000
500
200
500
500
500
500

5000
5000
5000
5000
2500
2500
1000
1000
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Brought Forward $60,800.00

Denoon, G ^ 2,000.00 2000
Sproat, J 1,000.00
Patterson, E 25,00
Beattv, E. M 20.00
Capmbell, A 50.00

Hume, Robt 100.00 1000
Dixon, W. A 500.00 5000
McLeod, John ' 50.00 100
Sinclair, D 200.00 500
Lindsay, W. J ." 5,000.00
Cummins, A. C 250.00 500
Gilchrist, J.,

Cheques $2,700.00
300.00 3,000.00

(Afterwards returned)
Groves, A., Cheque 3,000.00
(Afterwards returned)

Total $75,995.00

THE FARMERS BANK OF CANADA.

Statement Compiled from Books of Provisional Directors, Books and Data, as on
December 31st, 1906.

1906.

Receipts—
Payments on Capital:

—

Paid in cash $179,156.01
Paid on account of notes 21,705.00
Paid in securities sold 5,888.00
Discounts on cash payments 258.29

$207,007.30
Securities accepted in payment 25,915.00
Less sold as above shewn 5,888.00

20,027.00
Promissory notes 198,210.00
Less pavments thereupon $21,705.00
Securities accepted 675.00 22,380.00

175,830.00
Interest 690.56
Sundry items 140.78
Trusts & Guarantee Co. Loan 101,500.00

$505,195.64

Payments—
Organization and other expenses 64,373.19
Furniture 327.65
A. S. Lown 560.00
Bank premises : 2,498.60
Trusts & Guarantee Co. bonus 1,500.00
Union Bank of Canada 127,373.39
Merchants National Bank 25,100.00
Bills Receivable 175,830.00
Legal 2,000.00
Receiver General re Circulation 5,000.00
Stocks and Bonds 20,027.00
Paid Trusts & Guarantee Co 80,605.81

$505,195.64
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MEMO

Cash paid in $207,007.30

Due Trusts & Guarantee Co 20,894. 19
^ $227,901.49

Cash shown as paid in 300,240.00

Less

Cash on hand $5,750.70

Dep. Trusts & Guarantee Co 80,605.81

Excess Union Bank 511 . 20
$86,867.71

$213,372.29

Difference Shortage '
$14,529.20

Expenditures: $64,373 . 19

1,500.00

327.65

560.00

$66,760.84

Less 140.78

$66,620.06

$51,097.71

1,113.41

$52,211.12

120.26

$52,090.86

$14,529.20

ORGANIZATION EXPENSES TO NOVEMBER 26th, 1906, AS PER PROVISIONAL
DIRECTORS' BOOKS AND DATA

Commissions

Sundry $2,336.00

C. H. Smith 4,980.50

W. R. Travers 15,590.00

A. S. Lown 1,114.50

$24,021 . 00

Directors—fees and paj'ments 11,760.40

Discounts -. 514 . 38

Stationery 349.38

Petty Cash 320.00

Law Costs 1,298.30

Travellmg 1,057.82

Salaries 2,148.50

Exchange 56 . 75

Expense 2,745.31

Bonus Trusts & Guarantee Co '.

1,500.00

A. S. Lown 560.00

Furniture 327.65

46,659.49
Less

Sundry Items credits 115.78

Net amount $46,543.71
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Memo.
Expenditure as above $46,543 . 71

as shewn by permanent books 32,127.71

Difference $14,416.00

Memo, shews dropped $12,978.00

Add Trusts & Guarantee Co. bonus 1,500.00

$14,478.00

Less
Carried as cash in permanent books $50.70
Differentials 11 .30

$62.00
$14,416.00

ORGANIZATION EXPENSES AS SHEWN BY PERMANENT BOOKS

Provisional Directors' expenses $32,127.71
Further payments to Provisional Directors 950.00
Legal Ex-penses 974. 50
W. J. Lindsay ' 13,000.00

Trusts & Guarantee Co. advances .- 25,344.80

Sundry Commissions 775.00
W. R. Travers -r 18,800.00

Dr. Webster 50.00

Book Entries

Stocks and Bonds 19,000.00
Bank premises 10,000.00

2,022.01

29,000.00

Total $121,022.01
Charged to—

Bank premises $15,000.00
Milton Branch 370.00
Profit and Loss 625.01

15,995.01
Credits given for

Securities taken in payment of Capital Stock, and sold 1,027.00
R. E. Menzie stock subscriptions 20,000.00
W. R. Travers promissory note 55,000.00

92,022.01
Book entries

Stocks and bonds—credit from 19,000.00
Bank premises 10,000.00

entries reversed.. 29,000.00

Total $121,022.01

COMMISSIONS
1907

Feb. 20 Dr. George Sutherland $15.00
Apr. 17 W.J.Lindsay 6,000.00
May 28 George Richardson 300.00
June 28 W.J.Lindsay 2,000.00
Oct. 1 W. J. Lindsay 3,000.00
Dec. 27 W.R. Travers 2,464.00

" 31 Credited to premium on stock 345.00

1909
Oct. 7 W.J.Lindsay 1,080.00

14,124.00

1,080.00

Total $15,204.00
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SUMMARY

COMBINED ORGANIZATION EXPENSES

{Including Commission Account)

For Before and After November 26th, 1906.

Commissions paid—
Sundry S3,771.0O

C. H. Smith 4,980.00

W. R. Travers 36,854.00

A. S. Lown 1,114.50

W. J. Lindsay 25,080.00

S71,800.00

Provisional Directors—^payments made to them and for fees 12,710.40

Legal Expenses 2,272. 80

Dr. Webster 50.00

A. S. Lown 560.00

Furniture 327.65

Bonus paid to Trusts & Guarantee Co 1,500.00'

Travelling, Stationery and other expenses 7,076. 36

Payment to Trusts & Guarantee Co : 23,344.80

Less Deficiency in amount of Provisional Directors' expenses as

shevra by books 14,416.00

10,928.80

of which Travers used to pay sum borrowed personally to

repay Laidlaw clients 2,380.00

$2,380.00

Disposition oi balance of 8,548.80 8,548.80

Total $107,226.01

This amount was disposed of in this manner

—

Charged to Bank premises 115,000.00

Charged to Milton Branch 370.00.

Charged to Profit and Loss 625.01

Securities taken in payment of Capital Stock and sold for 1,027.00

were credited to the account.

R. E. Menzie, stock subscription of 20,000.00

for which he had given notes, was credited to the account,

the note ($40,000.00 covering also Devean transaction)

being charged to Special Suspense Account and then to

Keeley Mine Stocks & Bonds Account.

A note from W. R. Travers for. 55,000.00

was credited to the account—the same being afterwards

liquidated by charge of $45,000.00 against Special Sus-

pense Account (whence it was charged to Keeley Mine
Stocks and Bonds) and the balance of $10,000.00 to

Bank premises.

Commission Account 15,204.00-

$107,226.01

Outlays $107,226.01

Less Travers' appropriations 10,928. 80

Total $96,297. 21
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PREMIUM ON STOCK

Charged to Profit & Loss:

—

December 31st, 1907 S7,739.50
December 31st, 1908 5,024. 10

December 31st, 1909 2,172.00

Total $14,935.50
Less:^—

Charged to Suspense Account 1,380.00

Net Credit " $13,555.50

CIRCULATION

Amount printed * ,,,,.-... $825,000.00

-On hand at time of failure 286,635.00
538,360.00

Since redeemed 132,915.00
Balance $105,450.00

LIABILITIES

Trusts & Guarantee Co $2,181.72

Special Accounts—Banks.

Commerce $ 229.33
Molsons. ..,..-.-.•.. . 583.32
Toronto 955.31
Merchants 1,263.41
Standard -. 2,127.50
D'Hochelaga 36.97
British North America 502.33
Eastern TowTiships 11 .08

Hamilton 443 . 55
Home 29.81
Imperial 487.50
Nova Scotia 499.98
Ottawa 56.26
Quebec 74.96
Sterling 1,324. 92
United Empire 468.33
Vancouver 301 . 57
Montreal : 2,080.91
Union 744. 14
Northern Crown 207.49
Nationale 9.90

12,438.57

Current Accounts 147,279.32
Savings Accounts 979,894.83
Drafts issued 28,753.87
Less Special Accouftts 11,195.03

17,558.84
Total $1,159,353.28

Ontario Government $26,533. 16
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SPECIAL ASSETS AND COLLECTIONS

Special Suspense Account:

—

Circulation in safe
".

$2,500.00

Sundries.. 62.35
S2,562.35

Double Liability 2,835.84
Belleville Rent 675.00
Trenton Rent '. 375.00
R. J. Robins, settlement 1,000.00

J.S.Saunders " 3.928.97

J. R. Stratton. " 500.00
F. Crompton " 869.02
F. Crompton. re Keeley Mine • 10,000.00

W. Waddell, Special Account 553.39

Total 23,299 . 57

OPERATING LOSSES

Cost Profits Losses

1907 $61,765.93 $15,748.34 $46,017. 5&
1908 83,107.42 32,272.99 50,834.43

1909 100.558.31 37,014.47 63,543.84

191C—To October 15th, 1910 73.916.94 21,048.39 52,868.55

To December 19th, 1910 24,829.64

UnpaitZ December 19th, 1910 5,088.91

Total $243,182.96

Losses as above $243,182.96
Less Excess Interest Charge to Branches in Suspense Account 5,476.30

4,896.19— 580.11

Net Amount $242,602.87

OPERATING COST 1907

1907:—

Branch Losses $46,017.59

Commissions 14,024.00

Organization 625.01

$60,666 . 60

Less

Premiums on Stock 7,739.40

Balance $52,927.20

Charged to:

—

Safes written up and charged to Branches 8,288.00
Stationery charged to Branches but not written off account 11,200.00

Suspense Account 55,529. 19
75,017.19

Balance carried forward at a profit remaining $22,089. 99
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1908

Dr. OPERATING COSTS, 1908

Branch losses 50,834.43

Dividends declared 19,344.00

Credited to Suspense Account 5,406.30

Credited to Special Account 1,469.27

Paid re J. Tevis 500.00

Detectives 60.00

$77,614.00
Cr.

Interest charged to Continental Securities Co 824,294.27

Charged Keeley Mine 25,000.00

15,000.00

40,000.00

Charged 'Tamlin' account 10,000.00

Credit from J. Tevis payment 5,000.00

Premium received on Capital Stock 5,024. 10

84,318.37

6,704.37

Add balance carried forward from 1907 22,089. 99

Balance forward 28,794.36

1909

Dr. OPERATING COSTS, 1909

Branch losses $63,543.84

Commissions 1,080.00

Dividends declared 22,410.00

$87,033.84
Cr.

Charged against

Keeley Mme Stocks and Bonds 32,500.00

4,500.00

20,110.85

36,618.35

93,729.20

McCallum, cheque from Surety Co 5,000.00

W. R. Travers—Call Loan ^. 4,530.00

Black Lake Asbestos 2,472.50

Premiums on Stock 2,172.00

$107,903.70

Balance—Credit 20,869.86

Forward from 1908 28,794.36

Forward to 1910
,

$49,664.22
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1910 OPERATING COSTS, 1910

To October 15th, 1910

Branch losses S52,868.55

Trusts & Guarantee Co. Interest 2,199.00

Black Lake bonds 1,845.00

Dividends paid 11,324.00

$68,236.55

Charged to—
Keeley Mines : 22,053.45

15,000.00

8,973.85

5,000.00

19,224.85

$70,252.15

Excess credit 2,015.60

Forward from 1909 49,664.22

Forward $51,679.82

1910 OPERATING COSTS, 1910

From October 15th to December 19th, 1910

Branch expenses $9,960.86

H. O. Branches 5,670.44

Interest reservations ... 9,198.34

24,829.64

Trusts & Guarantee Co. Interest 1,075.25

Charged to—

Ontario Leather Co 2,250.00

Keeley Mines 11,389.55

$25,904.89

13,639.55

12,265.34

Forward from October 15th. 1910 51.679.82

Balance $39,414.48
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BRANCH AND INTEREST OUTLAYS.

October 31st to December 19th, 1910.
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Dr.

SUMMARY

Excess expenditures in operating $243,182.96
Commissions

.

Credited to Organization Account.
Dividends
Credited to Suspense Account
Credited to Special Account
Detectives
Trusts & Guarantee Co., Interest.

15,104.00
625.01

53,078.00
5,406.30
1,469.27

60.00
3,274.25

Cr.
Premiums received on stock 14,935.50
Safes—written up in value 8,288.00
Stationerv charged Branches but not

written off 11,200.00
Charged Suspense Account 55,529.19
Interest charged Continental Securities

Co 24,294.27
Charged Keeley Mine:

—

re Beattie Nesbitt 5,000.00

re General Interest 92,000.00
re Time Interest 1 12,207.90

Charged Tamlin Account
Credit from Tevis Loan
*McCallum defalcation—Surety

Cheque
Call Loan—W. R. Travers
Profit on Black Lake Asbestos Bonds
Charged Ontario Leather Co

Co.

10,000.00

4,500.00

5,o:o.oo
4,530.00

627.50

2,250.00

Balance

.

Balance
Entries after Oct. 15, 1910.

Preferred claims

Ledger valuation, October
15th, 1910

322,199.79

356,525.36

134,325.57

$34,325.57
12,265.34

5,088.91

51,679.82

Affective
Items.

$243,182.96

15,104.00

'

53,078.60

60.00
3,274.25

14,935.50

4,500.00

627.50

314,699.21

20,063.00

$294,636.21

*^This loss of $40,000.00 was charged Keeley IMine Stocks and Bonds Account and credit should
go against it.

Operating Losses $243,182.96

Add:—

Keeley Interest charged to Current
Account

.

Surplus interest charged Branches
re Capital Accovint 5,476.30

Less:-

Surplus credit to Capital in Sus-
pense Account 4,896.19

550.11

Total. $242,602.87
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BANK NOTE ACCOUNT

December 5, 1907 Geo. B. Burland—applied on capital $5,055.00

July 21, 1908 Paid through Toronto—Bank Note Ptg. Co 562.50

December 28, 1908 " " " " 815.00

July 10, 1909 " " " " 1,125.00

November 10, 1908 Charged to Suspense Account.

$7,557.50

$4,000.00

STATIONERY

1907 Expenditures $13,807.75

1908 " 9,024.39

1909 " 5,274.68

1910 " 3,671.30

Deduct.

Credits:—
May 28, 1907
June 20, 1907
October 11, 1907
November 9, 1907
Julv 8, 1908

Tin boxes
Bags for Branches
Kinmount
Grand & Toy credit note

.

Dashwood
December 21, 1908 Belleville.

DEFALCATIONS AND WITHDRAWALS
McCallum 6f Tamlin:—

Written off to Keeley Mine $40,000.00
A. Mclntvre note 10,253.00

Tamlin n6te ' 1,011.00

Charged Toronto Branch 2,138.00

Les s :

—

Surety Co. cheque—credited to Profit and Loss.

W. R. Travers:—
Toronto office overdraft'.

Appropriations re

—

Continental Securities Co
Organization Ex-pense
Fixtures and Furniture Account
Keeley Mine , . .

.

Less:—
Cash recoveries
Further recoveries expected

.

45,750.00
32,000.00

53,402.00

5,000.00

6,129.00

21,675.00
10,929.00

3,000.00

125,000.00

$166,733.00

77,750.00

Dividend Account:—
Appropriations not justified.

Less Unpaid dividends
2,008.00
280.00

W. Beattie Nesbitt:—
Charged to Keeley Mine Stocks and Bonds.-

Toronto Office:
—

August 3rd, 1910—No particulars

$31,778.12
110,50

$31,668.62

$64.00
25.00

600.00
7.75

6.25
7.50

$710.50

$48,402.00

$88,983.0a

$1,728.00

$5,000.00

$5,000.00

Total. $149,113.00
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DIVIDENDS PAID
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BRANCH PREMISES AND FURNITURE ACCOUNT.

Rented Premises
Furn.
Book
Cost

Premises
Book
Cost

Total

Realization.

Cash
Received

Unsold or
unpaid for

Arkona
Allenford (including South

ampton)
Athens
Bethany
Brucefield
Burgessville
Camden East
Cheltenham
Dashwood
Embro
Fingal
Haileybury

Kerwood
Lakeside
Lindsay (including Nestle

ton, Dunsford and Kin
mount3) ,

Millbank...
Philipsville

PontjTJOol
Springbrook

Stouffville

Toronto & H.

Williamstown
Zephyr

Totals

Premises Owned

Belleville

Milton
Norval
Sharbot Lake
Trenton

Totals

1,051.90

2,738.25
945.21

3,031.01

1,142.32

2,243.12

2,177.40

2,144.95
1,136.28

1,102.50

1,664.00

1,187.22

2,866.27

275.64

4,290.28

1,055.00

1,022.57

1,422.24

669.61

2,881.94

25,456.58

2,846.07

2,799.01

334.16

191.06
19.50

1,164.07

258.55
62.00

274.75
495.00
53.30

28.59

50.00

622.92

3,533.07

"
" 90.00
139.85

253.78

35.90

13,431.38

64.45

1,386.06

2,929.31
964.71

4,195.08
1,142.32

2,501.67

2,239.40

2,419.70

1,631.28

1,155.90

1,672.59

1,237.22

3,489.19

275.64

7,823.35

1,055.00

1,092.57

1,562.09

923.39

2,917.84

38,888.50

2,846.07

2,863.46

300.00

130.00

400.00
277.80
70.22

700.00
600.00
235.00
610.00
365.15
205.90
88.90

650.00

100.00 Safe

200.00 2 safes
and furniture

1,642.27

525.00
221.00
177.83

211.15

350.00
190.62

325.00

800.00

Cleaned up
before failure

2500.00
Rough valua-
tion.

$66,109.37

4,632.01

3,790.30
2,821.84
1,081.94

3,831.68

3,157.77

$21,102.87

23,503.65

7,063.25

6,549.27

2,883.33

14,735.39

$87,212.24

28,135.66

10,853.55

9,371.11

3,965.27

18,567.07

$7,950.80

4,275.50

191.75
40.00

4,500.00

3,925.00

12,900.00

3,000.00

2,000.00

$54,734.89 $70,892.66 $9,007.25 $17,900.00
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MEMO RE ITEMS CONTAINED IN ACCOUNT.
Charged thereto:

—

Jan. 7, 1907, Cheque to W. R. Travers $ 3,000.00
" 12, 1907 " John Patterson 500.00 $3,500.00

Book Entries:— Dr.

Feb. 28, 1907 Credited to Organization Account $10,000.00
" 28, 1907 " Organization Account 5,000.00

June 17, 1907 " Toronto Branch 10.000.00
" 19, 1907

" Suspense Account writing up Belleville

premises 5,000.00
" 22, 1907,

" Profit and Loss—writing up in value of

safes bought for Bank 8,288.00
" 26, 1907, " Profit and Loss—writing up for sta-

tionery supplied Branches 11,200.00

Mar. 27, 1908, " Suspense Account writing up Station-
ery 6,000.00

$55,488.00

Items credited to account:— Cr.

Oct. 10, 1907, Charged to Rabbit Mountain Mining Co 4,000.00

Aug. 12, 1908,
" KeeleyMine 15,000.00

Sept. 30, 1908,
" Keeley Mine 25,000.00

Dec. 15, 1908,
" Suspense Account 5,000.00

49,000.00

Extra debit $6,488.00

Summary

Book Cost of rented premises and fixtures therein $87,212.24

Book Cost of owned premises and fixtures therein 70,892.66

$158,104.90

Covering:—
Payment to Travers 3,000.00

PajTnent to Patterson 500.00

Excess debits as above 6,488.00

Expenditures on Premises, Furniture and Fixtures 148,116.90
$158,104.90

Total expenditure on premises, fixtures and furniture $148,116.90

Realized thereon to date:

—

Rented premises:—
Paid for $7,950.80

Unsold or unpaid for 3,925.00
$11,875.80

Premises Owned:—
Paid for $9,007.25

Unsold or unpaid for 17,900.00
$26,907.25

$38,783.05

Deduct:—
Costs of Inventories, freight, sale, etc 1,491.96

37,291.09

Estimated loss on item $110,825.81

Loss : $110,825.81

Valuation, October 27th, 1911 $23,850.00

Valuation this statement 21,825. (X)

2,025.00

Estimated loss, October 27th, 1911 $108,800.81

1
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BAD DEBTS AND LOSSES ON STOCKS AND BONDS.

In arriving at the amount of the bad debts of the Bank, investments shown in

the Head Office books under the heading of " Stocks and Bonds " and being Buck-
ingham Graphite Bonds $30,000 and Ontario Leather Company Bonds $75,000, are

not treated as bonds held but as debts owed. The obligations of these companies to

the Bank were excessive—the bonds cannot be looked upon as any other than secur-

ities taken in connection with bad debts. The Bank owned the Ontario Leather
Company practically outright and stands to lose over $100,000 in connection there-

with. The obligation of the Buckingham Graphite Company is so great that it is

doubtful whether a recovery equal to the face amount of the bonds will be made
from it.

BAD DEBTS AND LOSSES ON STOCKS AND BONDS

Toronto list of outstandings $800,284.00

Add:—

Clark Mfg. Co. Account charged to Keeley Mine Stocks and
Bonds 55,000.00

$855,284.00

Deduct:—
Mclntyre Account $10,253.00

See Defalcations—Tamlin.
Tamlin 1,011.00

See defalcations—Tamlin.
Chapman 20,440.00

See Continental Securities, transactions and defalcations
C. H. Smith, in Trust 1,273.00

See Capital Stock purchased.

$32,977.00
Valuation of Toronto Accounts 182,900.00

215,877.00

Toronto losses $639,407.00

Branch bad debts 11,965.00
Losses on Stocks and Bonds 2,193.00

Total $653,565.00

LOSS ON STOCKS AND BONDS

Dominion Radiator Co. Stock:

—

47 shares charged at $6,258.30
Now valued at 5,750.00

508.30

Chambers Ferland Stock:

—

Valued at 4,705.49
Sold for 2,393. 11

2,312.38

$2,820.68

Less:—
Profit on Black Lake Asbestos Bonds put in Suspense Account 627.50

Loss $2,193.18
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THE KEELEY MINE, LIMITED.

The Keeley Mine account divides itself into two parts,—Direct Cash Advances

and Amounts charged against the Stock & Bond Account of the Mine. Tlie Ad-

vance Account had its inception in advances made in 1908 to the Keeley, Jowsey,

Wood Mine, when the Directors of the Bank, having authorized a small advance,

Travers changed the Minutes so as to indicate that he had the right to advance at

will. In connection with this change he pleaded guilty and was sentenced for

forgery.

The statement following shows the advances made by the Bank to the Mine,

the net amount of which, exclusive of interest, aggregtes $-1:42,679. If " time

"

interest be added to this amount it will be increased by $73,370, making a total of

$516,049.95. It is a question if the interest charges are correct in that they appear

to be excessive.

The Keeley Mine Stocks & Bond Account was written up to cover all kinds of

losses, expenses and defalcations, and outside of $15,000 paid in purchase of Capital

Stock ($10,000 of which has since been refunded to the Bank), and $60,000 charged

to the Account in connection with the liability of W. Beattie Xesbitt (in liquidation

of which his stock in the Keeley Mine was taken) there are no other bona fide

entries. The Bank has not admitted and does not admit the validity of the trans-

action vnth W. Beattie Xesbitt, and if it be correct in its contention it is a fact

that of the $535,000 charged to the Account, but $15,000 (of which $10,000 has

since been refunded) represents bona fide charges.

KEELEY MINE.

Advances by Bank

To Keeley, Jowsey Wood Mine Ltd:—
May 29, 1908, S25,000.00
May 30, 1908, 25,000.00

Aug. 15, 1908, 50,000.00

Overdrawn Account to Dec. 17, 1908, with interest 61,374.31

$161,374.31

To Keeley Mine Ltd:—
Dec. 14, 1908, Call loan, H. $350,000.00
Less K. J. W. debt assumed 161,374.31

188,625.69

Oct. 9, 1909, Call Loan, H. 100,000.00

Less cheque to W. R. T 15,000.00

85,000.00
Jan. 6, 1910, Fresh advance in re construction of loans 28,270.80
Feb. 18, 1910, Demand Loan, T. B 5,000.00

Mar. 3, 1910,
« « 5.500.00

5,( 00.00
5QQ QQ

Mar. 22, 1910, " " 15,000^00

May 7, 1910, " " 5,000.00

July 8, 1910, " " 5,000.00
Sept. 2, 1910,

" " renewal, March 22, 1910.

Oct. 11, 1910, " " 15,000.00
Nov. 1, 1910,

" " 10,000.00
Less May 7th 5,000.00

5,000.00
Dec. 8, 1910, Demand Loan, T. B 10,000.00

$362,396.49
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Less:—
Interest paid out of Toronto Current Account

—

Jan. 19, 1910 5,300.00
Mar. 3, 1910 863.00

6,163.00

Credit to Account, Toronto Branch 6,255.26

Haileybury Branch 1,258.08

E. W. Travers Trust Account. .

.

207.51

1075

Direct Cash Advances

.

13,883.85
384,512.64

$509,886.95

Interest Charges:—
Sept. 30
Dec. 31

Dec. 31

Jan. 19
Mar, 3
Mar. 31

Mar. 31

May 31

June 30
July 31

Aug. 31

Sept. 30
Sept. 30,

Oct.. 29
Nov. 30
Nov. 30

1909,

1909, $30,000.00

1909,

1910,

1910,

1910,

1910, 10,000.00
1910
1910

1910,

1910,

1910,

1910,

1910,

1910,

1910, 5,000.00

520,110.85

6,618.35
863.00

5,300.00

3,061.85

6,008.00

2,965.85

3,061.85

3 124.60

3,042.00

12,825.00

3,237.70

3,151.85

45,000.00 118,370.90

Charged to Current Account
Charged to Keeley Mine and Sundries.

6,163.00

112,207.90

Appropriations ofW. R. Travers:—
Mar. 18, 1909,

June 9, 1909,

Oct. 6, 1909,

Jan, 18, 1910,

Nov. 3, 1910,

25,000.00
25,000.00

(Paid out of Loan, January 6th, 1910.)
15,000.00

40,000.00
20.000,00

Paid to W. Beattie Nesbitt, December 14, 1908.

Total.

Represented on books of bank by:—
Call Loans 300,000.00

Current Loans 250,978.70

Interest—charged to Keeley Mine Stocks and Bonds 45,000.00

Withdrawals—W.R. T. charged to Keeley Mme S. &. B 90,000.00

W. Beattie Nesbitt Loan, charged P. & L. and from there to

Keeley Mine Stocks and Bonds

.

Keeley Mine Notes on hand in T. B.
5,000.00

75,000.00

$765,978.70

Less:

125,000.00

5,000.00

$758,527.85

To credit of Company in sundry accounts

.

7,720.85

$758,257.85
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KEELEY MINE STGCKS AND BONDS ACCOUNT

Amount of Account as per H. O. Ledger $535,000.00

Covering:—

Money appropriated by W. R. Travers:—

Feb. 28. 1910 $50,000.00

Mar. 3; 1910 40,000.00
$90,000.00

Bank Premises Account written down:—
Aug. 12, 1908

'
15,000.00

^P^-^.^^ ^^°°°°°
40,000.00

McCallum defalcation:—
(Recovery of $5,000.00 credited P. & L.)

W. Beattie Nesbitt:—

Mar. 23, 1910 60,000.00

(For stock and to cover obligation Clark Mfg. Co.)

April 30, 1910 5,000.00

(Charged P. & L. and now Keeley Mine) 6o,000.00

Rabbit Mountain Mining Co.:—
Aug. 12, 1908 • 10,000.00

^'^y '"''"^ "^
10,500.00

Profit and Loss:—
Sept. 30, 1909 25,000.00

Dec. 31, 1909 15,000.00

June 30, 1910 32,500.00

Oct. 11, 1910 4,500.00

Apr. 30, 1910, See W. B. N. $5,000.00

J"'^ ^"'™ "°°°"'
92,000.00

Suspense Account:—
Oct. 31, 1908 25,000.00

Special Suspense Account:—
Nov. 14, 1908 107,500.00

Interest—General:—
Dec. 31, 1909 ^^'^-^
Mar. 31, 1910 1^'9^-^
^^-- ''' '''' 'jT:^ 45,000.00

Purchase Keeley Mine Stock:—
April 1, 1910, F. Crompton 10,000.00

April 6, 1910, F. C. Whitney 5,000.00 ,^ ^^ ^15,UUU.UU

Toronto Office:
—

Aug. 3, 1910, No particulars 5,000.00
$535,000.00
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MEMO
Advances $161,374.31

362,396.49
$523,770.80

Deduct:—
Credits in accounts 7,720.85
Time Interest $118,370.90

45,000.00
73,370.90

81,091.75

Cash advances exclusive of interest $442,679.05
Purchases of Capital Stock:—

F. Crompton '. 10,000.00
F. C. Whitney 5,000.00

$15,000.00

INTEREST AND SUNDRY ITEMS
Charged to Profit & Loss Account:

—

Detectives Account $ 60.00
Trusts & Guarantee Co. interest 3,274.25

Charged to Suspense Account. .

:

—

Law Costs 45.00
Law Costs 591 .00

$3,970.25

RETURN OF THE LIABILITIES AND ASSETS OF THE FARMERS BANK OF CANADA

On the Nineteenth Day of December, a.d. 1906.

Capital Authorized $1,000,000.00
Capital Subscribed 584,500.00
Capital Paid Up 567,579.00

LiABnL,rnEs

A Notes in circulation. $538,185.00
B Balances due to Provincial Government 26,533. 16
C Deposits by the public payable on demand, in Canada 229,495. 11

D Deposits by the public, payable after notice or on a fixed day, in Canada,
including interest to November 30th, 1910 992,599.26

E Loans from other banks in Canada, secured, including bills rediscounted. . 844.16
F Trusts & Guarantee Co 211,777.08
G Unclaimed Dividends 280.00
H Premium on Stock 48.00
I Cash over and items in transit 258.11
J Profit & Loss Account 34,911.23
K Capital 567,579.00

$2,602,519.11
Assets

L Specie .} 7,270. 71

M Dominion Notes. 10,033.50
N Deposits with Dominion Government for security of note circulation 20,250.00
O Notes of and cheques on other banks 54,798.80
P Deposits made with, and balances due from, other banks in Canada 11,324.50

Q Balances due from agencies of the bank, or from other banks or agencies, in

the United Kingdom 8,611.58
R Balances due from agencies of the bank, or from other banks or agencies,

elsewhere than in Canada and the United Kingdom 5,030.89
S Cash Items 46,286.31
T Railways, and other Bonds, Debentures and Stocks 113,895.00
U Call and Short Loans on Stocks and Bonds, in Canada 89,131 .30
V Current Loans in Canada 896,375.99
W Deposits 500.00
X Stationery 5,000.00
Y Cughan shortage 646 . 57
Z Overdue Debts 68,551.46
Za Bank Premises 178,604.90
Zb Keeley Mine, Limited 1,085,978.70

$2,602,519.11
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TRIAL BALANCE, DECEMBER 19th, 1910

Dr.
Particulars Amount Total

Receiver General S 20,250.00
Bank Note Printing Co 3,557.50
Insurance and Postage 60.65
Stocks and Bonds 650,976.87
Call Loans r 300,000.00
Current Loans 267,778.70
Stationery 31,067.62
Petty Cash 50.00
Guar. Premiums 1,285.71
Past due Bills 2,626.42
Toronto 335,897.50

'

Embro 1,323. 11

Milton 63,918.08
Sharbot Lake 3,766. 15

404.904.84
Bank Premises 75,837 . 76
Furniture and Fixtures 82,267 . 14
Charges 4,225.26

§1,844,888.47

Cb.

Capital $567,579.00
Premium 48 . 00
Circulation 825,OOo!oO
Dividend No. 1 $20.00

" No. 2 32.00
No. 3 58.00
No. 4 52.00

" No. 5 118.00

280.00
Trusts & Guarantee Co 224,075 . 00
Interest 12,613.45
Profit & Loss 51 679.82
Allenford 17,898.97
Arkona 6,019.40
Athens 3,376.67
Belleville 23,461 .74
Bethanv ' 8,894.28
Burgessville 7,037.55
Camden East 13,672.35
Cheltenham 403.43
Dashwood 10,321.76
Dunsford 954. 78
Fineal 5,102.12
Haileybury 6,229.04
Kerwood 6,964.67
Kinmount 981 . 89
Lakeside 4,433.57
Lindsay 21,143.62
Millbank 6,155.03
Norval 2,412.73
Philipsville 5,670.08
Pont^•pool 7,629.35
Stouffville 1,393.38
Williamstown 2,166.28
ZephjT. ..• 1,290.51

163,613.20

$1,844,888.47
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"A" FARMERS BANK BILLS OUTSTANDING AS ON DECEMBER 19th, 19U.

Total amount of notes printed $825,000.00

Notes in hands of Bank on December 19th, 1911:

—

Toronto $224,190.00
Allenford 4,120.00
Arkona 1,600.00
Athens 900.00
Belleville 300.00
Bethany 3,255.00
Burgessville 3,255.00
Camden East 2,745.00
Cheltenham 2,420.00
Dashwood 7,720.00
Dunsford 2,145.00
Embro 1,425.00
Fingal 1,170.00
Haileybury 200.00
Kerwood 3,230.00
Kinmount 15. 00
Lakeside 575 . 00
Lindsay 4,900.00
Millbank 6,785.00
Milton 1,135.00
Norval 4,190.00
Philipsville 2,360.00
Pontypool ; 3,105.00
Sharbot Lake 2,985.00
Stouffville 35.00
Williamstown 1,190.00

Zephyr 865.00
286,815.00

Balance outstanding $538,185.00

Deposited in Special Deposit Box in National Trust Company.

"B" BALANCES DUE PROVINCIAL GOVERNMENT AS ON DECEMBER 19th, 1911.

Ontario Government $26,533. 10

"C" DEPOSITS PAYABLE ON DEMAND AS ON DECEMBER 19th, 1910.

Toronto $36,790.06
Allenford 2,222.86

Arkona 5,915.72
Athens 3,104.51

Belleville 8,914.23

Bethany. 3,048.09

Burgessville 6,797.36

Camden East 18,807.46

Cheltenham 1,685.30

Dashwood 6,666.67
Dunsford 1,692.67

Embro 33, 150.65

Fingal 2,146.38

Haileybury 10,388.71

Kerwood 10,494.26

Kinmount 3,253.51

Lakeside 1,376.68
Lindsay 6,611.01

Millbank 19,255.27

Milton 1,579.70

Norval 6,382.47

Phillipsville 6,192.82

Pontypool 1,653.08

Sharbot Lake 5,878.03

Stouffville 2,876.22

Williamstown 6,382.52

Zephyr 16,228.87

Total $229,495.11

Memo.:—This includes drafts outstanding and certified cheques.
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"D"
SAVINGS BANK ACCOUNTS AS ON DECEMBER I^h, 1911.

Toronto $14,341.58

Allenford 7 23,696.46

Arkona 37,684.08

Athens 16,688.58

Belleville 27,138.95

Bethany 52,707.46

Burgessville 35,225.96

Camden East 54,008.92

Cheltenham 35,204.75

Dashwood 107,138.71

Dunsford 33,082.94

Embro 41,823.16

Fingal 31,670.83

Haileybury 13,166.19

Kerwood 57,821.41

Kinmount 30,873.84

Lakeside 31,075.90

Lindsay 31,793.15

Millbank 47,764.63

Milton 29,167.98

Norval 33,066.65

Phillipsville 31,7-50.00

Pontypool 46,693.54

Sharbot Lake 47,239.74

Stouffville 22,251.99

Williamstown 19,701.19

Zephyr 39,821.54

Total $992,599.26

Memo.:—The Branch balances of December 19th and above do not include interest up to
December 19th—it was included in balances of December 31st, 1910.

"TT"

LOANS FROM OTHER BANKS AS ON DECEMBER 19th, 1910.

Toronto:

—

Standard Bank $383.54

Lindsay:

—

Standard Bank 74.22

Belleville:

—

Standard Bank 345.24

Bank of Commerce 41.16

Total $844.16

TRUSTS AND GUARANTEE COMPANY AS ON DECEMBER 19th, 1910.

Due to Company as per Ledger 224,075.00

Less—Deposit Account 12,297.92

Balance $211,777.08

Subject to credits on collections n ot reported and subject to interest additions.
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"G"
UNCLAIMED DIVIDENDS AS ON DECEMBER 19th, 1910.

Dividend No. 1:—

Armstrong, R. W Bracebridge $2 00
Cunningham, Mrs. Lizzie Hornby 6.00
Gow, Peter Wallacetown 2.00
Gowan, Charles W Ballymote 2.00
Haines, Chas Cheltenham 2.00
Kirkpatrick, Miss A. J Orillia 2.00
McCallum, Malcolm Ashgrove 4.00

Dividend No. 2:—
Arkell, Estate of Peter Teeswater 2.00
Gow, Peter Wallacetown 2.00
Gowan, Chas. W Ballymote 2.00
Gregg, J. W Claremont 2.00
McCallum, Dugald Adrian, Mich 6.00
Ruttle, John W Udora 2.00
Summers, Mrs. Jane Corinth 2.00
Taber, Robt. T Athens 2.00
Wartelsky, H. B Verona 8.00
Wilson, Wm. & Hugh Rothsay 4.00

Dividend No. 3:—
Ainsley, Mrs. Mary J Drumbo 4.00
Cleland, Wm Zephyr 2.00
Gow, Peter Wallacetown 2.00
Gowan, Chas. W Ballymote 2.00
Haines, Chas Cheltenham 2.00
Home, Thos Ash 2.00
Hunter, John D Dunsford 2.00
Lyons, Albert Cheltenham 2.00
Marsh, Louis Belleville 4.00
McCallum, Dugald •. . .Adrian, Mich 6.00
McCallum, Malcolm Ashgrove 4.00
Shortreed, Walter Mansewood 20.00
Summers, Mrs. Jane Corinth 2.00
Taber, Robt. T Athens 2.00
Watson, Wm. 463 Balmoral Ave., Winnipeg 2.00

Unclaimed Dividend No. 4'—
Appleyard, Albert, Jr Georgetown 2. 00
Appleyard, Thos E « 2.00
Cook, G. J Beachville 2.00
Cook, Estate of Jesse Zephyr 10 . 00
Edwards, Mrs. Jane Balsam 4.00
Gow, Peter Wallacetown 2.00
Gowan, Chas. W Ballymote 2.00
Maguire, E. C Cornell 2.00
Marsh, Lewis Belleville Station 4.00
Menzies, Wm Kelso 2.00

McCallum, Dugald Adrian ,Mich 6.00
O'Neill, Terence Phelpstone 2.00
Pugh, Edward E Claremont 2.00

Summers, Mrs. Jane Corinth 2.00
Taber, Robt. T Athens 2.00
Watson, Wm. O 463 Balmoral Ave., Winnipeg 2.00

S20.00

$32.00

$58.00

$48.00
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Dividend Xo. 5:—
Allin, Mrs. Jesse Holbrook SIO.OO
Appleyard, Thos Georgetown 2.00
Dromgole, Harry Wallacetown 2.00
Edwards, Mrs. Jane Balsam 4.00
Arkell, Henry A Teeswater 2.00
Forden, J. E Beachville 2.00
Freeman, Jos. G Boxgrove 6.00
Gow, Peter Wallacetown 2.00
Gowan, Chas. W Ball\Tnote 2.00
Gregg, J. W North Claremont 2.00
Hanna, Wm Erin 4.00
Henry, Mrs. Elizabeth Cheltenham 4 .00

Hunter, Wm. J Cheltenham 2.00
Kellett, Wm Springford 2.00
Lewis, Harry ^Iountain Grove 4.00
Lj'ons, Albert Cheltenham 2.00
Marsh, Lewis Belleville Station 4.00
MajTie, Mrs. Ellen Stirton 2.00
Menzies, Wm Kelso 2.00
McCallum, Dugald Adrian, Mich 6.00
McCallum, Malcolm Ashgrove 4.00
McInt^Te, Duncan Fingal 2.00
McXally. J. J Springford 2.00
O'Neill, Terence Phelpstone 2.00
Randall, Miss Claretta Springford 4.00
Smith, I. M Long Lake 10.00
Summers, !Mrs. Jane Corinth 2.00
Swartz, Neil Beadville 2.00
S\Tnons, Wm. L Toronto 20.00
Waines, Walter F Udora 2.00
Watson, Wm. Wimiipeg 2.00
Weslev, Mrs. Mary Zephyr 4.00
Wilson, Wm. & Hugh Rothsay 4.00

S126.00

Total $284.00

<<T"
I'

CASH OVER AND ITEMS IN TRANSIT AS ON DECEMBER 19th, 1910.

Toronto:

—

Cash over account 8105.82

Dashwood:

—

Items in transit—N. Y. List 9 .90

Embro:

—

Deposit J. E. Hamilton 5.00

Haileybury:

—

PajTuent Jarrett P. D. B 5.00

Lakeside :

—

Tp. of W. Zorra Taxes—Credited to Embro 80.02
Tp. of W. Zorra Taxes—Credited to Embro 20.09

Milton:

—

• Toronto B. D. R. credited 12.28

Toronto:

—

Embro—credited for error in list 20.00

Total $258.11
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'L-

SPECIE ON HAND AS ON DECEMBER 19th, 1910.

Toronto $1
AUenford
Arkona
Athens
Belleville

Bethany
Burgessville
Camden East
Cheltenham
Dashwood
Dunsford
Embro
Fingal
Haileyburj^
Kerwood
Kinmount
Lakeside
Lindsay
Millbank
Milton
Nerval
Phillipsville

Pontypool
Sharbot Lake
Stouffville

Williamstown
Zephyr
Head OflSce

Total

1083

441.73
252.01

225.72
132.03

228.78
150.89
124.86

200.51
102.19
336.44
109.36

274.67
282.32
204.43
363.11

230.85
156.52
288.95
205.16
397.19
194.13

204.09
271.37
251.36
106.06

248.48
237.50
50.00

$7,270.71

DOMINION NOTES ON HAND ON DECEMBER 19th, 1910.

Toronto $861.25
AUenford 17.00

Arkona 738.00
Athens 341.00
Belleville 311.00
Bethany 221.00
Burgessville 304.00
Camden East 221.00
Cheltenham 202.00
Dashwood 629.00
Dunsford 160.00

Embro 510.00
Fingal 152.00
Haileybiiry 667.00
Kerwood 61.00
Kinmount 23.00

Lakeside 190.00

Lindsay 1,009.00

Millbank 384.00
Milton 163.00

Norval 795.00

Philipsville 437.25
Pontypool 243,00
Sharbot Lake 521.00
Stouflfville ; 113.00

Williamstown 402.00

Zephyr 358.00

Total $10,033.50

"N"

DEPOSIT WITH DOMINIOM GOVERNMENT AS ON DECEMBER 19th, 1910.

Deposit with 3% interest up to June 30th, 1910 $20,250.00
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NOTES AND CHEQUES OF OTHER BANKS AS ON DECEMBER 19th, 1910.

"O"
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"Q" BALANCES DUE FROM BANKS IN UNITED KINGDOM AS ONIDECEMBER
19th, 1910.

London & Westminster Bank, London, England $8,611 . 58

Memo,

This account is subject to adjustment in connection with drafts sold against

credit (included in demand liabilities) and not charged until returned paid by
London & Westminster Bank.

"R" BALANCES DUE FROM FOREIGN AGENTS AS ON DECEMBER 19th, 1910.

Toronto Branch:—
Mercantile National Bank,New York $ 337.59
Central " " Buffalo 1,417.01

Corn Exchange " " Chicago 429.51

Old Detroit " " Detroit - 1,708.51

Second " " Pittsburgh 209.72

Credit Lyonnais Paris, France 667 . 77
Berliner Handels Berlin, Germany 260.78

Total $5,030.89

Memo.

These amounts are subject to deduction for drafts issued (included in demand liabilities)

and are not charged against Banks until returned paid to Farmers Bank.

'S" CASH ITEMS AS ON DECEMBER 19th, 1910.
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"T"

RAILWAY AND OTHER STOCKS AXD BONDS AS ON DECEMBER 19th, '.IQIO.

Dominion Radiator Co., 47 shares, par value SlOO $ 5,875.00
Buckingham Graphite Co. Bonds 30,000.00
Ontario Leather Co. Bonds 75.000,00
.\rkona Dairy Co., 2 shares 20.00
Chambers-Ferland, 20,000 shares at 15c 3,000.00

Total 8113,895.00

"U" CALL AND SHORT LOANS AS ON DECEMBER 19th, 1910.

Toronto:

—

A. C. Macdonell $ 1,088.55
Lake Shpre Country Club 5,000.00
E. R. Michie 66,124.82
John Tevis 16,917.93

),131.30

"V" CURRENT LOANS, DISCOUNTS AND OVERDRAFTS AS ON DECEMBER I^h,

1910

Toronto $699,556.50
Allenford 2,656.45
Arkona 12,138.05
Athens 303.77
Belleville 749.75
Bethany .' 991 . 05
Burgessville 4,061 . 65
Camden East 815.00
Cheltenham 1,990.65
Dashwood 27,342.14
Dunsford 1,042.50
Embro 33,194. 18
Fingal 1,789.05
Haileybury 1,371.41
Kerwood 5,008.69
Kinmount 355 . 50
Lakeside 2,576. 19
Lindsay 4,856.30
Millbank 12,483.45
Milton 6,881.37
Norval 1,565 . 90
Philipsville 2,796.48
PontjTOol 1,823.65
Sharbot Lake 7,639.78
Stouffville 34,040.42
Williamstown 2,358.87
Zephyr 9,187.24
Head Office 16,800.00

Total $896,375.99

"W" DOMINION PERMANENT L. & S. CO.

Amount of deposit not bearing interest, as on December 19th, 1910 $500.00

"Y" CUGHAN SHORTAGE

Claim against United States Fidelity Co., for defalcations of Robert E. Cughan,
Athens Manager $646.57
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"Z" OVERDUE DEBTS, AS ON DECEMBER 19TH, 19j.u.

Toronto $64,101 .
18

Allenford 454.26

Arkona 364.95

Athens 26.08

Belleville 465.93

Burgessville 695.75

Dashwood 562.70

Embro 658.29

Haileybury 342.02

Kerwood 15.00

Lakeside 20.50

Lindsay 198. 13

Millbank 51.00

Milton 100.00

PhilipsviUe 46.38

Stouffville 239.30

Williamstowii 200.00

Total $68, 551 . 47

'Za' BANK PREMISES AND FURNITURE AND FIXTURES
AS ON DECEMBER 19TH, 1910

Toronto and Head Office

Allenford (including Southampton)
Arkona
Athens
Belleville (own premises)
Bethany
Brucefield
Burgessville
Camden East
Cheltenham
Dashwood
Dunsford (in Lindsay)
Embro
Fingal
Haileybury
Kerwood
Kinmount (in Lindsay)
Lakeside
Lindsay
Millbank
Milton (own premises)
Norval (own premises)
PhilipsviUe
Pontypool
Sharbot Lake (own premises)
Spring Brook
Stoufifville

Trenton (own premises)
Williamstown
Zephyr
Charge back from Organization account.

Total.

Furniture
and

Fixtures

6,126.32
19,330.26
2,738.25
1,051.90
945.21

4,632.01
3,031.01
1,142.32
2,243.12
2,177.40
2,144.95
1,136.28

1,102.50
1,644.00
1,187.22
2,866.27

275.64
4,290.28
1,055.00
3,790.30
2,821.84
1,002.57
1,422.24
1,081.94
669.61

2,881.94
3,831.68
2,846.07
2,799.01

Premises

736.30
12,695.62

191.06
334.16
19.50

23,503.65
1,164.07
"

'258^65
62.00

274.75
495.00

" "53!36

28.59
50.00

622.92

3,353.07

'7,063! 25
6,549.27

90.00
139.85

2,883.33
253.78
35.90

14,735.39

"""64.'
45

Total

38,888.50
era

2,929.31
1,386.06
964.71

28,135.66
4,195.08
1,142.32
2,501.67
2,239.40
2,419.70
1,631.28

"l',i55.'80

1,672.59
1,237.22
3,489.19

" "275;64

7,823.35
1,055.00

10,853.55
9,371.11
1,092.57
1,562.09

3,965.27
923.39

2,917.84
18,567.07
2,846.07
2,863.46

20,500.00

$178,604.90
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"Zb" KEELEY MINE LIMITED—HEAD OFFICE ACCOUNT,
AS ON DECEMBER 19TH, 1910.

Investments in Stock and Bonds—H. $535,000.00
Call Loan, H .0 300,000.00
Current Loans, H. O 250,978. 70

Total $1,085,978.70
Memo.

It was ascertained subsequent to balance of December 19th, 1910, being taken off, that
there were credits to Keeley Mines as follows:

—

Toronto Current Account $6,255. 26
Haileybury Current Account 1,258.08

$7,513.34
Less:—

Money Orders issued at Haileybury 322.01

Total credit $7,191 .33

At this time there were in the Toronto office notes for loans amounting to $72,481.45 in

addition to above.

ITEMS IN TRANSIT, DECEMBER 19TH, 1910

Allenford. . .

.

Arkona
Belleville

Bethany
Burgessville

.

Camden East
Cheltenham

.

Dashwood. .

.

Embro
Fingal
Haileybury.

.

Kerwood ....

Kinmount . . .

Lakeside ....

Lindsay
Millbank
Milton
Norval
Philipsville .

.

Pontypool . .

.

Sharbot Lake
Stouffville...

Williamstown
Zephyr
Toronto

Cash

$1,021.00

1.580.00

"616.00
'

'517.00

"558'o6

555!66

"780 .'66

775.00

$6,402.00

Cash Items
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THE FARMERS BANK OF CANADA

Trial Balakce
October Slst. 1911.

Cash S273.90 1

5 Safes and Furniture 5,880.95 8

6 Receiver General 20,851.84 26

7 Geo. Richardson 35.00 30

T. C. McConnell 87.50 40

12 Bank Premises 30,892.05 65

25 Stocks and Bonds 6,278.38 67

35 Stationery 86.48 70

41 Suspense 115.05 72

45 Interest 2,789.46 77

47 Baxter & Co 5,097.66 78

48 Ontario Leather Co 143,739.86 81

53 Profit and Loss Account. . .

.

138,590.94 84

54 Bank of Montreal 201.60 120

59 Bank of Commerce 43.20 188

62 Protest 7.36 214

64 Retd. Farmers Bank Notes. 419,5.50.00 216

68 O. W. Grevbeil 612.00 231

73 Dominion Bank Spec 5,386.08

76 Bank of Montreal Spec 5,808.95 232

Mercantile Nat. Bank 1.60 233

82 Renewal Loans 350.00 241

85 Royal Bank 81.50 169

93 Toronto Branch 1,413.02 170

197 Todd & Cook 1,487.57 171

212 Keeley Mines 1,158,808.51 172

215 Hecla Mines 28,395.82 173

217 J.M.Poole 271.15 174

G. Wishart 50,799.41 175

218 Lake Shore C. Club 55,046.57 176

219 General Trade 59.20 177

L. K. Cameron 239.50 178

220 Nellis Travers Co 18,036.27 179

221 Law Costs 16,777.62 180

222 Protest 5.46 181

223 Toronto World 14,080.54 182

225 Exchange 258.27 183

226 Contingent 192,514.32 184

228 Bank of Toronto 2,440.81

230 Valveless Inner Tube 100.00

232 Hunter & Hunter 11.52

4 D. C. Hossack 14,607.35

W. J. Knabe 83,594.61

235 A. D. Goodall 2,745.49

Canadian Show Case 1,543.23

236 Buckingham Graphite . . 84,120.79

P. Rvan 3,719.08

237 H. LDingman 2,800.00

237 Jesse Cook Estate 1 , 826.25

8 E. R. Michie 26,124.82

Jas. Munro 11,635.45

240 Liquidator's Fees 5,000.00

Curator's Fees 500.00

241 Des. Currency 55.00

242 Law Costs prior to Suspen-
sion 591.00

301 Charges 14,321.93

Loans and Discounts 24,590.08

Past Due Bills 12,212.55

Overdrafts 19,792.90

Cash Items 15.00

Paid up Capital $567,599.00

Circulation .825,000.00

Trusts & Guarantee Co 2,181.72

Furniture and Fixtures 24.20

Special Suspense 2,562.35

Treasurer of Ontario 26,533.16

Double Liability 2,835.84

Bank of Commerce Spec 229.33

Molsons Bank 583.32

Bank of Toronto Spec 955.31

Merchants Bank Spec 1,263.41

Cash over and cash short. .

.

98.62

Standard Bank Spec 2,127.50

Belleville Deposit Accounts 11,206.40

Sharbot Lake Coll. Account 457.46

Belleville Rent 675.81

J. L. Rivhardson 2,887.85

W. R. Travers 20,517.29

Trenton Rent 375.00

R.J.Robins 1,000.00

Sundry Assets 4,428.97

W. Waddell Spec 553.39

Bank D'Hochelaga Spec .... 36.97

Bank B. N. A. . "... 502,33

Eastern Townships " ... 11.08

Bank of Hamilton. " ... 443.55

Home Bank « ... 29.81

Imperial Bank " ... 487.50

Bank of Nova Scotia " ... 499.98

Bank of Ottawa " ... 56,26

Quebec Bank "... 74.96

Sterling Bank " ... 1,324.92

United Empire Bk. " ... 468.33

Bank of Vancouver " ... 301.57

Bank of Montreal " ... 2,080.91

Union Bank " ... 744.14,

Northern Crown Bk. " ...
207.49J

La Banque Nationale Spec.

.

9.901

Current Accounts 147,279.32

Savings Bank Account 979,894.83]

Drafts issued 28,753.87

$2,637,303.65 $2,637,303.
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DEFICIENCY STATEMENT.

The Deficiency Statement, in my opinion, correctly accounts for the disposition

of the assets of the Bank, except to a negligible extent. No actual audit of the

accounts has been made for, to do so would take a long time and cost a lot of money,

for no compensatiAg benefit from the standpoint of the liquidation, but in unravell-

ing various matters connected with the liquidation the facts in regard to all of the

accounts have become very largely known. The accounts are much involved,

apparently from deliberate intent, and if any differences should be found they will

be largely of the nature of book entries without any practical difference in effect.

In compiling the statement the book entries have been disregarded in favor of

the facts relative to each account.

RECAPITULATION

Approximate.

Capital Paid up $532,599.00
Premiums on Stock '. 13,555.00

Circulation Outstanding 405,450.00
Deposits and Drafts 1,185,886.00

Special Recoveries, Collaterals, etc 23,300.00
$2,160,790.00

Disposition.

Bad Debts 598,565.00
Bank Note Printing 7,558.00
Stationery 30,959.00

Operating Losses 242,602.00
281,119.00

Organization Outlays 87,279.00
Defalcations 211,868.00
Less expected recoveries 77,750.00

134,118.00
Dividends paid 50,772.00
W. Beattie Nesbitt, loans and stock 60,000.00
Purchase of Keeley Mine Stock 15,000.00
Sundry Items 3,274.00
Keeley Mine Advances—exclusive of interest of $73,371.00 509,886.00

Losses on investment in Bank premises, fixtures and furniture account 108,801.00

$1,848,814.00

Less Sundry credits 7,377.00

Commission, items included in above, but deducted
from amoimt of Capital paid up as per books of Bk,
reducing same to $532,599.00
Commissions, etc 10,500.00

Items included in Bad Debts 24,500.00
42,377.00 1,806,437.00

Interest Paid on Circulation 2,789.00

Law Costs 16,788.00

Curator and Liquidator 5,500.00

Salaries, Rentals, etc 9,760.00

Cash on Hand 2,960.00

Valuation of Assets 297.865.00

Keeley Mine 10,915.00

354,353.00

346,567.00

Unexplained Deficiency $ 7,786.00
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EXHIBIT 64.

StocJi Commissions Account as prepared hy Mr. ClarJison.

THE FARMERS BANK OF CANADA

Trial Balance

Compiled

Commissions S 42,806.00

Bank Premises 2,498.60

Bills Receivable 175,830.00

Bank of Montreal

Directors' Fees 11,760.40

Discount 539.88

Exchange 66.55

Expense 3,237.73

Furniture 327.65

Interest

A. S. Lown 560.00

Merchants National Bank 25,100.00

Petty Cash 194.57

H. H. A. Proctor 40.00

Stationery 395.66

Solicitors' Fees 1,668.30

Salaries 2,323.50

Stocks 20,027.00

Travelling 1,274.82

Trusts & Guarantee Co 80,605.81

Payments account Capital Stock in cash

notes

" « « paid

stocks

" " « « allowed by discount

Dr. Beattie Nesbitt Deposit Account

Deposits 25.00

Receiver General for Legals 2,000.00

Money deposited C. B. 3, not credited

Union Bank 127,373.39

$498,654.86

$ 95,000.00

690.56

179,181.01

175,830.00

21,705.00

25,915.00

258.29

25.00

50.00

$498,654.86
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CASH STATEMENT
Eeceipts.

Receipts off Capital Stock;

Paid in Cash .' $179,181 .01

Paid in Cash on a/c notes 21,705.00
Paid in Cash, Stock sold 5,888.00
Paid in Stock 25,915.00
Less sold 5,888.00 20,027.00

Paid in Notes 175,830.00
Paid by Discount 258.29

$ 402,889.30
Interest 690.56
Rent 56.00
Telephone .10

Exchange 8.07
Protest fees 1 . 61

Deposits 25.00
Cash Deposit C. B. 3, (No memo, whom from) 50.00

Refund payments to

—

Smith 400. CO
Browning 387. 12
Beam 60.00
Steckle 20.00

Payments:

867.12
404,587.76

Commission 42,871 .00
Directors' fees 11,760.40
Discount 514.38
Stationery 395.66
Furniture 327.65
Petty Cash 320.00
A. S. Lown 560.00

Refunded above:

Smith 400.00
Browning 387.12
Beam 60.00
Steckle 20.00

867.12
Solicitors 1,668.30
Travelling 1,274.82
Salaries 2,323.50
Exchange 74. 19
Expense 3,170.44
Bank Premises 2,498.60
J. E. Casey 25.50

68,651.56

335,936.20
Trusts & Guarantee Co 100,000.00
Bills Receivable 175,830.00
Union Bank 127,373.39
Merchants National Bank 25,100.00
Legals 2,000.00
Receiver General 5,000.00
Stock 20,027.00
Trusts & Guarantee Co 80,605.81

$435,936.20 $435,936.20
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PAYMENTS ON ACCOUNT OF CAPITAL STOCK

1905
Jan. 27

26

Feb. 2

17

Mar. 3

Apr. 5

May 5

9

25

Whyte, J

Corbett, R. H
Davidson, E
Laing, H
Johnston, R
Gibb, H. C
Page, G. L
Casey, C
Johnston, J

Woodisse Bros. . .

.

Cunningham, H . . .

Wilson, W. &H...
Gibb. H. C
Ellis, G
Page, G. L
Casey, J. E
Ritch, W
Noble, R
Fowler, G. S

Wadel, J

Casey, C
Ritch, W
Wadel, J

Fowler, G. S

Mayne, E
Ellis, G
Page, G. L
Ritch, W
Wadel, J

Whyte, J

Page, G. L
Casey, E. J

Dowling, J. J

Dales, J. N
Tucker, G
Gordon, C
Downey, Jas

Brimblecomb, Wm
White, C
Casey, Ion

Page, G. L
Ellis, G
Casey, C

20.00

1,000.00

1,000.00

1,000.00

100.00

40.00

200.00

100.00

40.00

300.00

100.00

80.00

100.00

150.00

100.00

75.00

30.00

60.00

75.00

150.00

50.00

20.00

100.00

100.00

175.00

50.00

100.00

20.00

100.00

20.00

100.00

50.00

5.00

5.00

10.00

10.00

10.00

25.00

25.00

50.00

100.00

300.00

50.00

6,195.00
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1905

7

4

27

Aug. 23

27

26

Sept. 2

26

13

21

30

Nov. 14

15

20

22

24

Dec. 7

9

11

20

Forward . .

.

Elsley, L
Casey, Ion

Fortier, J

Munro, Jas

Casey, Ion

Davidson, W. F.

Haseltrim, W. H
Gibson, J. L
McKay, A
McKay, H
Sutherland, G. A
Sutherland, G
Geddes, H.J
Stevens, F. B....

Newman, R. A. .

.

Elsley, L
Walker, J

Lathrop, F. E...,

Visger, J. S

Ryan, J. G
Boivin, E
Lavertine, L. V.

.

Sutherland, R
Sutherland, M...

Brand, C. A
Murray, C
Walsh, J

Lindsay, J

Ferguson, A
Newman, R. A. .

.

Lathrop, F. E....

Sutherland, Geo.

Stevens, F. B....

Simpson, G. A . .

.

Morse, G. A
Sutherland, G. A
Ferguson, A
Lathrop, F. E
Newman, R. A. .

.

Sutherland, G
Newman, R. A..

.

Ferguson, A

S6,195

70

50

10

250

50

20

100,

20.

50

50.

50

100

100

200

500

30

20

100

5

5

20

15

50

50

50

100

60

100

100

1,000

200

200

400

100,

50

50

200

100

500.

100.

2,973.

100.

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

00

75

00

Discount

$14,493.75

26.25

$26.25
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1906

Jan.

Feb.

Mar.

Apr.

11

6
12

5
6
9

20
28
26
29

31

2
3
4
5

6

19

10
18

19

24

25

25

28

30

May 1

Forward..

.

Nelson, J. H
Paterson, W. A. .

.

Lathrop, F. E....
Sutherland, Geo.

.

Lathrop, F. E....
Sutherland, G
Samson, Jas
Sutherland, Geo..
Lathrop, F. E....
McLennan, R. R.
Armstrong, R. W.
Watt, J. A
Gilchrist, A
Webb. T
Harris, M. A
Brovsm, J. G
Noble, R
Wise, H
Barnhill, W. J....

Hunter, J. F
Cook, J. E
Day, G. H
Turner, W. D... .

Watson, R
Anthony, F. W. .

.

Sutherland, Geo.

.

Leslie, M
Leslie, R. T
Tumulty, T. H...
Chisholm, Wm..

.

McMillan, I

Watson, R
Anthony, F
Skyes

Cook, J. C
Switzer, J. C
Cook, J. C
Fisher, A. E
Earley, N. Y....
Hyatt, W
Hunter, J
Showier, T.W..
Hotson, A
Dickison, T
Dickison, J
Showier, T. W.

.

Green, C. J
Junter, J. W
Ellis, J. S
Ferguson, A
Smith, A. E
Bowley, J
Leslie, R. T
Sutherland, D. .

,

Waters, W
Waters, S
Moore, L
Smith, S
Ellis, J. S
Chisholm, W....
Greenlees, Bros.

$14 ,493.75
200.00
100.00
100.00
100.00
100.00
100.00
50.00
100.00
400.00
500.00
10.00
10.00
30.00
100.00
200.00
20.00

300.00
50.00
20.00
100.00
40.00
300.00
200.00
50.00
10.00

100.00
500.00
400.00
100.00
30.00
50.00

Discount

50.00
50.00

600.00
100.00
10.00

100.00
150.00
400.00
500.00

20.00
50.00
10.00

100.00
40.00
100.00
600.00
30.00
100.00
100.00
10.00
10.00
20.00
60.00

300.00

$23,173.75

$26.25

Note Payments
on Note. I

Travers lOU

Travers lOU

450.00
90.00

1,000.00

450.00
500.00

900.00

(500. 9-54)6

\500. 2-4-08

50. 23^6

"

$26.25 $3,3TO.00 $1.0.50.00
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Discount Note PajTuents
on Note

1906

May 12

14

14

15

16

21

22
23

25

Forward
Story, G
Beaty, W. T
Hyatt, Wm
Bamhill, W.J
Dewar, D
Elliott, J. W
Edmondston, J
Gillies, Mrs. Mary. . .

.

Thompson, Miss L. . .

.

Sanders, W. H
Sanders, A. N
Demp, D. C
Bates, J. E
Green, J. B
Hunter, Wm
Hunter, T
Sanders, W. H
Foster, Jos
McLachlin, D
Augustin, A. W
Foster, J
Brown, J. G
Paterson, W. A
Stewart, J
McDuffe, P. A
Gastle, G
Roper, J. P
Sumners, J. (in Trust)

.

McDowall, W. S
Muir, G
Shortreed, J. H
McCallum, F.....
Scott, M. M
Scott, F
Ford, J. F

Pell, J
Aitken, Thos
Dixon, W. A
Bunt, W. T
Somerville, W
McLachlin, D
Pearce, E. E
Bunt, W. T
Somerville, W
Sutherland, H
McCuaig, M. M...
Moffatt, Jas
Whitney, W. P....
Sutherland, James.
Moore, L
Joyce, C
Dewar, W. F
Joyce, R
Bridgman, B
Augustine, A. W. .

.

Thompson, G. H.

.

Emerson, And
Joyce, C
Dewar, W. F
Joyce, R
Copeland, E. M..

.

S35,728.86

900.00
100.00
50.00
50.00
40.00
100.00
100.00
150.00
500.00

1,000.00
10.00
10.00

100.00
180.00
200.00
50.00

100.00
10.00

100.00
480.00
480.00
500.00
100.00
100.00
100.00

90.00
500.00
20.00
100.00
4.50.00

1,000.00
100.00
10.00

900.00
90.00
50.00
100.00
100.00
10.00
30.00

100.00

$44,888.86

S81 . 14

S81.14

S24,510.00
5,000.00
5,000.00

§9,345.00

5,000.00
5,000.00
5,000.00
2,500.00
2,500.00
350.00

1,000.00
900.00

900.00
900.00
900.00

5,000.00

1,000.00
2,500.00
5,000.00
180.00
900.00

100. 29-9

900.7-7

900. 22-9

200. 22-9

.500. 23-8

40. 6-9

5,000.00
5,000.00
450.00
900.00
900.00

600. 28-7

'm'b^io
500. 22-9

6,290.00 S13,185.00
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Discount Note Payments
on Note

Forward
Cattanach, J. F
McCuaig, D. N
Waters, S
Waters, Wm
O'Hagan, J
Murray, Jas
Gallaway, C. E
Alderson, T
Howden, T
Coulson, Jno
Bower, G. S
Coulson, W. J
Moffatt, Jas
Erwin, Jas
Hollinrake, C. E
Bradshaw, J. E
Wilson, I

Robertson, Wm
Cruickshank, Anne
Hume, J
Andrews, J. W
Shuert, Jane
Stewart, Jno
Bell, G. A
Pearce, E. E
Ross, A. J
Muir, G
McDowall, W. S
Simpson, J. P
Moffatt, J. F
Webb, T
Hunter, Francis ,

McGregor, CD
Wilson, H. E
Kelly, P. J
Ford, J. F
Cox, T
McDuffe, P. H
Kennedy, W. N
Powell, H. H
Junter, Jno. W
Edmonstone, Jas
Fisher, A. E
Eraser, Edna S
Handy, L. O. M
Handy, E. F. T
Roper, J. P. (in Trust)

.

Darling, R. A
Clements, M
Denoon, G
Bridgman, B
McMillan, D. A
Haydon, J. S
Mowbray, J. W
Sutherland, G
Ford, Ed
Fox, R. W
Johnson, H. F
Walsh, Mrs. J
Fox, R. W
Roper, J. P-.

Fisher, A. E

$44,888.86
60.00
150.00
890.70
890.70
10.00

100.00
50.00
50.00

400.00
500.00
50.00
50.00
20.00

500.00
1,000.00

50.00
20.00
30.00
100.00
70.00

500.00
10.00
11.80
11.80
30.00
90.00
100.00
700.00
50.00
50.00
100.00

450.00
360.00
100.00
20.00
10.00
10.00

400.00
50.00
50.00

50.00
100.00
60.00
100.00
150.00
150.00
20.00
540.00
100.00
90.00

350.00

..14

9.30
9.30

$86,290.00

450.00
450.00
500.00

2,500.00
200.00
500.00

450.00
180.00
270.00
900.00
630.00

450.00

'

966^66
5,000.00
5,000.00
1,500.00
500.00

1,500.00

450.00
450.00

2,000.00
360.00

1,350.00
1,350.00
180.00

$13,185.00

450. 30-7

200. 28-8

50. 30-7

100. 28-9

500. 29-9

150. 18-7

$54,693.86 $116.14 .$114,310.00 $14,635.00
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Discount Note. Payments
on Note.

Securities

1906

July 7

16

17

18

Forward

.

Hoare, Sarah. .

.

Brown, J. K
McDonald, J. . .

.

McDonald, A. . .

Campbell, J
Stalker, J
Devean, A. M. .

.

Thomson, D . . .

.

Bowand, B. K...

Ford, T. A
Ford, M. E
Robinson, M. R.

Gowan, C. W.

.

Norris, Hy
Elliott, Thos . .

Elliott, Thos. .

.

Aylwyn, C. S...

Robinson, Geo.
Downs, A. J. . .

.

Ford, D. F
Tullis, H. P....

O'Hagan, Jas. .

Chisholm, W.
Haydon, J. A.

Starret, M. J.

Anderson, R. K.
Eaton, A
Ross, A.J
Simpson, R
Simpson, M. A.

.

Phillip, A
Bell, R

Ellis, J. S.

Sinclair, W. G...

Norris, Hy
Elsley, Levi. ...

Newman, R. A.

.

Freeman, Helen.
Thompson, A . .

.

MacMillan, H. L.
Freeman, J. G... .

MacDonald, J. A.
Findlay, R
Rae, B
Rae, A
Rae, J

Storer, L. H.

.

Dickson, Alex.
Wadel, Jos. . .

.

Meyer, P. V. . .

.

Phister, Jno.. .

.

Gilchrist, Alex.

$68,428.94

389.36
200.00
20.00

30.00
30.00
194.65

100.00

200.00
100.00

50.00
200.00
500.00

10.00

50.00

50.00

10.00

180.00

356.27

10.00

300.00
7,500.00

20.00

1,000.00

500.00
200.00

20.00

100.00
200.00

5,000.00
100.00

441.97

495.35
90.00
50.00

30.00
100.00

100.00

100.00

890.70
356.27
200.00

100.00

100.00
30.00

$92,034.51

$171.06

10.64

5.35

3.73

18.03

4.65

$155,310.00

1,800.00

180.00

270.00

270.00

450.00

1,000.00

1,000.00

1,000.00

2,500.00

2,'5bo'.66

90.00

2,500.00

1,000.00

9.30

3.73

$226.49

300.00

$170,170.00

$19,735

90. 28-8

$125.00

200.

50.

23-8
29-9

$20,075.00

5,550.00

640.00

$6,315.00



FARMERS BANK OF CANADA

SESSIONAL PAPER No, 153a

1105



1106 EXHIBITS RE EVIDENCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 191J

Discount Note
Payments
on Note

Securities

1906

July 31

Aug. 1

Forward

.

Burwell, M
Burwell, E...
Baskett, S
Arnold, Agnes
Thomson, David. .

.

Munro, Jas
Giddis, W.J
Murray, C
Brand, C. A
McKay, H
Sutherland, G. A. .

.

McKay, A
Cattanach, J. F. . .

.

Bridgman, T
Sackrider, C
Green, A. E
Kennedy, T. W
Denney, Margaret..
Watson, Jno
Lindsay, Duncan F.
Moffatt, J. F
Webb, Thos
Harris, W
Bradshaw, J. L. . . .

Smith, A. E
Little, J. D
Augustine, A. W. . .

Macdonald, J. A . .

.

Armstrong, R. W...
Storms, F. B
Watt, J. A
Simpson, J. P
O'Hagan, J. M
Page, G. L
Rae, Jas
Rae, Alex
Rae, Beky
Cartwright, Jno
Austin, M. F
Austin, M.J
Golding, Hy

Kenney, L. B
Robertson, D. J
Robertson, H.
Weir, A
Gilchrist, A
Thomson, M
Paterson, W. A
Southcott, Jno
Sager, Sarah
McLennan, R. B . . .

.

Norris, Hy ^

Copeland, E. M
Appleyard,Albert, Sr.

Lindsay, Jessie E. .

.

Shreve, M. L
Gillson, Thos
Monkman, J. A
Tullis, H. P
Chisholm, L. W

$99,102.71

600.00
1,000.00

30.00
30.00

280.00
1,000.00
200.00
200.00
100.00
50.00
700.00
50.00
20.00
10.00
20.00
40.00
10.00
50.00
50.00
50.00
150.00
500.00

150.00
40.00

300.00
60.00

350.00
10.00

200.00
30.00
30.00
10.00

100.00
200.00
200.00
200.00

1,000.00
200.00
200.00
100.00

40 .TO

900.00
450.00
20.00
80.00
100.00
100.00
50.00

900.00
1,000.00
350.00
50.00

500.00
100.00
100.00
50.00

600.00
150.00
20.00

S258.29 •S176,080.r0 $20,275.00 §26,005.00

90.00
450.00
450.00
450.00

500.00

900.00

360.00

400.16-8
500. 7-9

$113,202.71 ?258.29 .S176,400.90 $21,175.00 $26,005.00
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Discount Note Payments
on Note

Securities

1906

Aug. S

9

10

11

13

14

16

17

18

23

25

Forward.

Davis, C. G
Collins, S. D
MacMillan, D. A.
Coulson, Jno
Seese, D. E
Doecker, A. F. . .

.

Barnum, W. H. . .

.

Bolier, J
Clay, C. B
Watkins, J
Fitch, W
Burwell, S. E
Barness, M
Husband, G. E....
Horn, T
Husband, R. W...
Wetham, S. F
Shaver, A. R
Shaver, W.J
Graham, W. A
Bobier, Rich
Ferguson, Geo . . .

.

Whitney, W. P. . .

.

Wait, C
Wilson, I

Bobier, Jos
Hicks, Hy
Shaver, W.J
Foster, Thos
Hazel, Horace. . . .

Irving, W. A
Dewar, Duncan . .

.

Murray, Geo
Gillson, Thos
Shaver, A. R
Townsend, Josiah.
Nixon, J. F
McKerkie, M
Gow, P
Bobier, D
Stafford, W
Cameron, J. A. . .

.

Green, A. E
Garner, T
Burtch, D
Burtch, J
Hartman, O. H . . .

Dearing, J
Kirkpatrick, W . .

.

Thompson, A. S. .

.

Morrison, L
McKee, G
Chapman, H. H. .

.

Wilson, W. &H...
Docker, A. F
Tolton, Jas
Collins, D. D
Telford
Wilson, H. E
Cattanach, J. F. .

,

McGeachy, J. A..

.$113,202.71 $258.29 $176,400.90

300.00
10.00
50.00
100.00
150.00
30.00
10.00
10.00
10.00
10.00
10.00
20.00
100.00

100.00
200.00
30.00
100.00

1,350.00
20.00

900.00
20.00

500.00

1,800.00
30.00

50.00
410.83
450.00
200.00
100.00
200.00

4,000.00
30.00

200.00
60.00
10.00
80.00
50.00

400.00
200.00

10.00
200.00
200.00
100.00
45.00
120.00
270.00
50.00
90.00
200.00
350.00
40.00
40.00

$21,175.00 $26,105.00

1,000.00
100.00

1,000.00
2,000.00

100. 6-9

10. 13-9

100. 6-9

500.00
500.00

1,000.00

50. 18-9

50. 20-9

100. 6-10

450.00

200.00
100.00
90.00

20. 18-10

10. 25-9

$127,217.71 $258.29 $182,340.00 $22,516.00 .$26,105.00
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3 GEORGE v., A. 1913

Discount Note Payments
on Note

Securities

1906

Aug. 25

27

28

29
30

Sept. 1

10

13

Forward

.

Paterson, L
Alexander, J
Wood, W. S
Wilkinson, G. H....
Thomson, D
Thomson, M.
Bennett, W. J
McKay, A
Little, J. D
McCalliun, D
Preston, B. C
Wettlaufer, J. B. R.
Arkell. P
Gowan, C. W
Handy, L. O. M....
Handy, E. F. T. . . .

Chisholm, L. W....
Brand, C. A
Geddes, W.J
Murray, C
McKay, H
Hollinrake, C. E...
Baskett, S

$127,217.71

300.00
800.00
100.00

O'Hagan, Jas . . .

.

Meyer, P. V
Pfister, Jno
Pitcher, Wm
McLennan, R. R.
Bobier, A. F
Ratz, Jno
Bowley, Jas
Sutherland, E. S.
Sackrider, C
Simpson, J. P. . .

.

Green, A. E
Koehler, E
Bobier, S. J
Bobier, Jas
Noble, R
Lj-nch, M. J. . .-.

Rae, Jas
Murray, Jas
Arnold, Agnes
Whitnev, J. P....
McCallum, D. . .

.

Fowler, G. S
McMillan, D. A..
Robb, Wm
Burland, G. B.,

in trust
Copeland, E. M.

.

Murray, G
Wilson, Isabella.

.

Rae, A
Rae, Betsy
Davis, C. G
Copeland, E. M..
McCallum
Taylor, G. E
Bobier, H

1,000.00
350.00
50.00
50.00
100.00
20.00
50.00
20.00
50.00
60.00
60.00
10.00
10.00

350.00
700.00
700.00
50.00
200.00
40.00

10.00
100.00
100.00
90.00

500.00
200.00
100.00
400.00
160.00
10.00
30.00
160.00
40.00
100.00
20.00

2,700.00
350.00
700.00
200.00
30.00
50.00
180.00
100.00
50.00

200.00

2,000.00
50.00
14.17
20.00

700.00
100,00
700.00
300.00
100.00
50.00
100.00

258.29 $182,340.90

100.00

22,515.00 26,105.00

180.00

$143,001.71 $258.29 $182,620.90 $22,515.00 I $26,105.00
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Discount Note Payments
on Note

Securities

Forward.

Anderson, Martha. .

.

Bobier, A. F
Taylor, G. E
McGeachy, Jno. W.

.

Tullis, H. P
Bridgman, B
Preston, B. C
Smith, A. E
Mitchell, J. T
Burwell, E
Bradshaw, J. L
Mclntyre, C. A
Bobier, S. J
Bobier, Jas
Strong, G. V.
Bobier, Hattie
Cook, Ed
Cook, Rich
Gilchrist. Alex
Cattanach, J. F
Gregg. S.J
Barnum, W.H
Stork, I. A
Handy, E. F. T
Rae, Betsy
Ross, A. J
Hirst, E
Stewart, Jno
Elliott, J. W._

Bobier, Hattie
Shaver, A. R
Cunningham, Lizzie.

Coulson, Maggie . . .

.

Elsley, C. A
Menzie, R. L
Menzie, Wm
Weir, Eliza W
Miller, J
Chisholm, L. W
Ratz, Jno
Brush, H. D
Brush, H. D
O'Hagan, Jas
Armstrong, R. W
Sprowl, Mrs. Wm. .

.

Sprowl, Wm
Arnold, Agnes
Turner, James
Pfister, Jno
Meyer, P. V
McLennan, R. R
Foster, Thomas
Tubby, E. H
Bennett, Wm. J
Stevens, F. P
Cairns, S
Simpson, J. P
Miller, J
Paterson, W. W
Sackrider, Chas
Thomson, David. . .

.

$143,001.71

20.00
300.00

360.00
50.00
25.00

450.00
320.00
10.00

9,000.00
50.00
20.00
100.00
70.00
10.00
50.00
30.00
20.00
30.00
40.00
70.00
30.00
35.00
50.00

600.00
40.00

1,000.00
200.00
50.00

450.00
700.00
300.00
100.00
250.00
100.00

50.00
10.00
100.00
50.00
40.00
10.00
30.00
300.00
300.00
210.00
10.00

100.00
100.00
500.00
30.00
100.00
50.00

200.00
200.00
30.00

450.00
100.00
10.00

200.00

$258.29 $182,620.90

450.00

$22,515.00 $26,105.00

90.00

100.00
500.00

$161,111.71 $258.29 $183,760.90 $22,515.00 $26,105.00
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THE FARMERS' BANK OF CANADA

STOCKS AND BONDS
1906

July 14 Dominion Permanent
From W. G. Sinclair $5,550.00

" A.Thompson 640.00
23 Devean 19,000.00

E. S. Thompson 600.00
Sept. 20 Bennett, D. H 125.00

$25,915.00

THE FARMERS' BANK OF CANADA

STOCK COMMISSIONS
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1905 Directors

Jan 21 Smith $200.00

Lown 192.00

Ferguson 80.00

Fraser 80.00

Watson 125.00

Gallagher 162.00

Feb. 9 Ferguson 40.00

Lown 96.00

Gallagher 81.00

Watson 75.00

Smith 100.00

Fraser 40.00

May 2 Fraser 30.00

Ferguson 30.00

Watson 75.00

Gallagher 78.30

Lown 30 . 00

Nov. 7 Lown 10.00

Ferguson 10.00

Fraser 10.00

Gallagher 26. 10

Watson 25.00

1906

Mar. 10 Fraser 10.00

Ferguson 10,00

Watson 25.00

Lown 10.00

Apr. 3 Watson 50.00

Lown 20.00

Fraser 20.00

Ferguson 20.00

July 4 $2,500.00

2,500.00

3,000.00

2,000.00

10,000.00

Ills

$11,760.40
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THE FARMERS BANK OF CANADA

Discount Advance Payments

Mar. 9 Lathrop, F. R S 2.50

May 14 Foster, Jos 7.00
Foster, J .-

.

.

2.30

June 28 Harris, M. A 3.26
July 7 Gastle, G 21.00

Aug. 7 Appleyard, A 8.30
Lindsay, J. E 1.64
Monkman, J. A 9.80

13 Ferguson, G 14.00
Wait, C 16.00

16 Shaver, W. J 32.65
Golding, H 8.00

17 Townsend, G 1.65
Nixon, J 3.28

20 Thomson, A 3.28
Morrison, L 3.28

30 Gowan, O. W 1.40

Sept. 7 Golding, H 16.65
10 Murray, G 4.67
13 Copeland, E. M 4.67
17 Preston, B. C 10.50
24 McCallum, F 16.33

28 Hurch, E 16.33

29 Bobier, H 8.20
Shaver, A. R 16. 34

Oct. 1 Sprowl, W 5.00
Sprowl, Mrs. W 5.00

5 Miller, J 8. 16

19 McCurdy, R 1.64

23 Brill, S. R 3.26
Add

Discount as per Schedule "2" 258.29

$514.38
THE FARMERS BANK OF CANADA

Stationery
1905

Feb. 9 J. Sutherland S 29.25
Mar. 14 Grand & Toy 80.45
Apr. 19 Alexander & Cable 10.00

Da\as & Henderson 13 . 00
Irvine, Graham & Harrop 111.25

June 2 Carswell & Co 4 . 65
Nov. 7 J.W.Sutherland 8.00

1936
May 15 Traders Bank 3.00
June 6 Alexander & Cable 30 . 00

19 Copeland Chatterson Co 59.78

Oct. 23 349.38
Dec. 5 O. B. Stanton & Co 46.28

Total $395.66

THE FARMERS BANK OF CANADA

Furniture

Feb. 9 Townsend & Co., Desk $12.00
Mar. 10 Office Specialty Co 101.35
Apr. 19 J. Kay & Son 20.00

United Typewriter Co 121 .00

May 9 Adams Furniture Co 40.30
June 18 J. Kay & Son 33.00

Total $327.65
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Petty Cash
1905

Mar. 6 $ 50.00

Feb. 17 25.00 "

July 4 25.00

Oct. 6 25.00
1906

Mar. 26 25.00

Apr. 4 25.00
« 16 25.00
" 20 25.00

May 22 25.00

Aug. 2 25 . 00

Oct. 13 5 . 00

Oct. 23 $280.00

Oct. 31 15.00

Nov. 24 25.00

Total $320.00

THE FARMERS BANK OF CANADA.

A. S. LowN.

1905
Aug. 16 $ 50.00

Aug. 28 50.00

Sept. 11 , 60.00

Sept. 26 50.00

Oct. 9 50.00

Nov. o7 50.00

Nov. 24 25.00

Dec. 4 50.00

Dec. 11 25.00

Dec. 30 25.00

1906

Jan. 6 25.00

Feb. 10 10.00

Feb. 23 100.00

Total $560.00

THE FARMERS BANK OF CANADA.

J. P. Browning.

1905

Dec. 27 $ 24.36

1906

Jan. 29 24.73

Feb. 28 39.38

May 7 50.00

May 29 48.65

Total $187.12
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THE FARMERS BANK OF CANADA.

SoucrroRs' Fees.

1905

Feb. 18 Charter $216.40
April 7 Lown's trip to Ottawa 1 25.00
April 10 Lown's trip to Ottawa re Charter F35.00
April 19 Smith & Johnston re Charter 150.00

June 22 Lown 100.00

1906
April 18 Urquhart 211.90
April 4 Lown 100.00
July 26 Lown a-c Smith & Johnston 200.00

1,038.30
Nov. 1 Watson Smoke & Smith 260.00

1,298.30
Dec. 4 Masten&Co 10.00

Guthrie & Pringle 110.00
Dec. 6 Hunter & Hunter 250.00

Total $1,668. aa

THE FARMERS BANK OF CANADA.

Travelling.

1905

Jan. 21 Ferguson $ 73.75
Smith 300.00
Eraser 207.07
Smith 30.00
Smith 25.00
Smith 75.00
Lown 50.00
Lown 25.00
Smith & Finkle 150.00
Smith & Lown 25.00
Trip to Hamilton 3.00
Smith 5.00

Smith 8.00
Durand 6.00
Smith 25.00
Smith & Lown meet Dewart & Finkle 25.00
Finkle 25.00

Feb.
June
July
July
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THE FARMERS BANK OF CANADA.

Exchange
1906

Jan. 21 S 1.45

Mar. 20 50

April 6 70

April 20 40

April 30 1.00

May 4 60

May 5 20

May 7 30

May 7 25

May 9 : 1.10

May 9 18

May 11 60

May 11 15

May 00 10

May 14 20

May 16 10

May 19 1.66

May 21 10

May 23 1.20

May 26 20

May 28 60

June 1 1.10

June 4 60

June 6 35

June 8 18

June 12 10

June 12 15

June 16 1.08

June 18 .45

June 22 10

June 26 10

June 27 10

July 3 2.68

July 4 25

July 6 10

July 7 1.30

80

89

July 12 2.10

July 14 47

July 16 40

July 18 1.00

July 23 1.49

July 26 1.50

10

July 28 1 . 00

July 30 65

July 31 94

Aug. 1 60

60

Aug. 3 10

S32.87
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Exchange—Continued.
1906

Forward $32.87

Aug. 4 2.35

Aug. 7 2.26

Aug. 9 10

Aug. 16 10

Aug. 17 30

Aug. 18 80

48

Aug. 23 60

Aug. 24 70

Aug. 25 1.25

Aug. 27 10

Aug. 30 10

Aug. 31 20

Sept. 1 2.50

Sept. 4 26

Sept. 5 85

Sept. 6 .10

Sept. 10 1.00

Sept. 13 10

Sept. 17 10

Sept. 18 10

Sept. 20 10

Sept. 24 2.68

Sept. 25 • 45

Sept. 28 2.95

Sept. 29 1.65

Oct. 1 60

Oct. 2 20

Oct. 3 10

Oct. 5 10

Oct. 6 10

Oct. 8 20

Oct. 11 10

56.45

Nov. 6 20

56.65

Dec. 3 20

Dec. 6 10

Dec. 19 15.63

Dec. 14 37

Dec. 24 1.00

Dec. 31 14

May 16 10

Total $74.29
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1905

1906

Feb. 2

6

18
Mar. 6
Apr. 1

7

19

June 2
6

29
July 4
Aug. 1

16

Sept. 7

9

Oct. 5

6

13
Nov. 7

16

23
Dec. 4

19

22
30

Jan. 24
Feb. 1

6
19

Mar. 6
10

20

26
Apr. 4

15

EXHIBITS RE EVIDENCE IN MATTER OF

3 GEORGE v., A. 1913

THE FARMERS BANK OF CANADA.

Expense

Bell Telephone Co $ 25.00
Postage 10.00
Miss Merrill, stenographer 32.00
Rent, Temple Bldg 60.00
Nat. office rent 1/3 55.00
Rent, Temple Bldg 75.00
Dick, care office 12.00
Nat. rent 55.00
W. H. Smith, Fox & Ross claim 100.00
Dick, care of office 12.00
Nat. rent 55.00
Dick, care of office 9.00
Nat. rent 55.00
Dick, care office 8.00
Nat. rent 55 . 00
Advertising, Star 25.00
Dick, care office 4 . 00
Nat. rent 25.00
Bell Telephone 24.14
Dick, care office 4.00
Standard Advertising 20.00
C. M. Ellis, printing 25.00
Globe advertising 1 .74

Dick, care office 4.00
Nat. rent , 50.00
Nat. rent 25.00
Dick, care office 4.00
Entertaining Dewart «S: Finkle 25.00
Office Spec, for Duns' reports 3.00
Bell Telephone 4.30
Standard printing 10.00
Dick, care office 4.00
Nat. rent 25.00
Postage 4.03
Telegram .30

Bell Telephone 3.00
Dick, care office 8.00

Bell Telephone 4.90
Nat. rent 50.00
Dick, care office 4.00
Bell Telephone 25.00
Standard Advertising 25.00
Bell Telephone 4.25
Dick, care office 4.00
Smith Tels 4.60
Nat. rent 25.00
Bell Telephone 8.40
Fraser telephone 2. 65

Postage 6.00
Mail, advertising 100.00

World advertising 45.00
Monetary Times 15. 00
News 54.20

C. M. Ellis, printmg ; 114.50

Dick, care office 4.00
Herald advertising 15.00

Star « 64.35
Clarke « 8.40
Globe " 92.80

Nat. rent. 25.00
Times advertising 15.00
Standard " 15.00

Spectator " 15.00

$1,563 53
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Expense—Continued

1906 Forward $1,563.53

Apr. 15 C. P. R. Telegraph 4. 16

Bell Telephone 9. 10

28 Ellis, printing 179.50

Intelligencer advertising 11.75

30 Protest fees, Mrs. Leslie 1-61

May 4 Dick, care office 4
.
GO

Nat. rent 25.00

12 Standard advertising 6. 00

Bell Telephone 5.50

28 C. P. R. Telegraph 5.78

June 5 Dick, care office 4.00

6 Chatham Daily 15.00

18 Saturday Night, advertising 25.80

Champion, Milton, " 136.05

Courier « 1.50

Catholic Register « 36.00

Bell Telephone 7.30

Nat. rent 25.00

C. P. R. Telegraph 1.25

Postage 25.00

23 Standard Advertising 29.40

C. M. Ellis 70.75

28 Dick, care office • 4.00

July 6 Scottish Canadian, advertising 90.00

Milton Reformer " 10.50

Brantford Expositor " 2.50

Bell Telephone 4.35

7 United Typewriter Co 5.50

9 Globe advertising 1-60
" " 16.00

19 Canadian Champion, advertising 5. 25

Bell Telephone 4.65

C. P. R. Telegraph 1 36

23 Nat. rent 25.00
30 Dick, care office 6

.
25

. Aug. 13 C. P. R. Telegraph 1.47

15 Monetary Times subscription 2.00

Bell Telephone 25.00

27 Nat. rent 25.00

Bell Telephone 4.70

Protest fees and telegram 2.37

13 Dick, care office 6.00

Sept. 25 Nat. rent 25.00
Bell Telephone 6.35
Farming World advertising 15 .

00
29 Nat. rent 25.00

Dick, care office 6 . 00
Oct. 3 Rent office Milton 15.00

King printer 13.45

C. M. Ellis, printing 13.50
Bell Telephone 2.05
N. A. Life rent 25.00

Nov. 2 Alexander & Cable 12.25
Dick, care office 8.00
Vemey's Monthly 2.0O

7 Metcalf Sings 4.00
16 C. P. R. Telegraph 3.23
20 Dick, care of office 3.00

$2,584.61
Dec. 6 Monetary Times, advertising 12.00

Bell Telephone : 1.20
" « 12.30

6 Mail, advertising 196.98
7 Standard " 21.00

14 Globe " 181.65

Total $3,009.74
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EXHIBIT 65.

Option dated the ISth May, 1908, from R. J. Jowsey et al. to W. Beattie

Neshitt, and agreement of the ISth May, 1908, between Neshitt and G. Wishart,

W. R. Travers and the Farmers Bank.

MEMORANDUM OF AGREEMENT made this Eighteenth day of May,
A.D. 1908.

BETWEEN

:

ROBERT J. JOWSEY, CHARLES KEELEY and JOHN
M. WOOD, all of the Town of Haileyhury, in the District of

Nipissing, hereinafter called the Vendors,

OF THE FIRST PART

—and

—

WILLIAM BEATTIE NESBITT, of the City of Toronto,

in the County of York, hereinafter called the Purchaser,

OF THE SECOND PART.

WHEREAS the Vendors are the holders of a certain mining claim, situate in

an unsurveyed portion of the District of Nipissing, South of the Township of

Lorrain, and recorded in the office of the Mining Recorder of the Temiskaming
Mining Division as No. 10285, and also known as survey No. H.R.19, and

WHEREAS the Vendors have agreed to give the Purchaser an option to

purchase the said mining claims,

NOW THIS AGREEMENT WITNESSETH that in consideration of the

premises and of the sum of Three dollars now paid by the Purchaser to the Vendors
(the receipt whereof is hereby acknowledged), the Vendors hereby give the Pur-
chaser the sole and exclusive option to purchase the said mining claim at or for

the price or sum of Three hundred thousand dollars payable at the times and in

the manner following:

—

THREE THOUSAND DOLLARS paid prior to the signing of this agree-

ment (the receipt whereof is hereby acknowledged), the further sum of Forty-

seven thousand dollars before Three o'clock on the Nineteenth day of May, 1908,

the further sum of Fifty thousand dollars in Three months from the date hereof,

the further sum of Fifty thousand dollars in Six months from the date hereof, the

balance to be paid in Six equal monthly payments on the Nineteenth days of

December, 1908, January, February, March, April and May, 1909, said payments
to be made by depositing the said amounts to the joint credit of the said Vendors in

the Union Bank of Canada, at Haileyhury, Ontario.

THE PURCHASER, or his nominee, his servant, agents or workmen, shall

have the right at all times during the currency of this agreement to enter with
horses, animals, plant and vehicles upon the said mining claim, and to search,

prospect and explore, by blasting, boring, excavating or otherwise, for valuable

mineral, of any and every nature, kind and description.

THE PURCHASER or his nominee shall be at liberty to mine or ship ore,

but in such case the Purchaser immediately on returns from the Smelter Com-
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pany shall deposit Ninety per cent of the proceeds of the ore to the credit of the

Vendors to be applied on the purchase price.

ALL OEE which has been mined to date hereof on the said property shall

belong to the Vendors.

THE PUECHASER covenants and agrees that he will mine the property in

a thorough and workmanlike manner.

IT IS FUETHER UNDERSTOOD AND AGREED that the Vendors shall

have the privilege of entering upon the property at any time for the purpose of

inspecting any or all of the plant and workings of the Purchaser^ and they shall

also have the privilege either by themselves or their agent of inspecting the books

of the Purchaser, or his nominee wherever they may be.

THE VENDORS shall also have the privilege of sending an agent to the

smelter with every car of ore to see that proper returns are secured from the sale

of the ore.

THE VENDORS AGREE that when the sum of Eifty thousand dollars has

been paid they will place in the Union Bank of Canada at Haileybury, a properly

executed transfer of the said mining claim, to the purchaser or his nominee; said

transfer to be held by said Bank in escrow until the full amount of the purchase

price has been paid, when the said transfer shall be delivered to the Purchaser or

his nominee.

TIME SHALL BE of the essence of this agreement, and in the event of the

Purchaser failing to comply with the terms and conditions herein contained, or

any of them, this agreement shall become null and void, and all payments made in

respect thereof, shall become the absolute property of the Vendors as liquidated

damages, and not as a penalty, and the Vendors may forthwith repossess them-

selves of the said property without any compensation for any work done by the

Purchaser or his nominee.

IT IS EXPRESSLY UNDERSTOOD AND AGREED that all the previous

agreements made between the parties hereto shall be null and void.

THIS AGREEMENT shall enure to the benefit of and be binding upon the

parties hereto, their heirs, executors, administrators and assigns, respectively.

In the event of the Purchaser forming a company to operate said property no

stock shall be sold without the consent of the Vendors, except the same be placed

in escrow with a Trust Comptny until the Vendors are paid in full. After the

Vendors are paid in full this clause shall be null and void.

IN WITNESS WHEREOF the said parties have hereunto set their hands and
seals.

SIGNED, SEALED and DELIVERED
In the presence of

(Sgd.) H. D. Graham.

(Signed)

R. J. Jow^sEY (Seal)

Chas. Keeley (Seal)

John M. Wood (Seal)

W. Beattie Nesbitt (Seal)
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MEMORANDUM OF AGREEMEN'T made this 18th day of May, 1908.

BETWEEN :—

W. BEATTIE NESBITT, of the City of Toronto, Physician,

Of the First Part,

GEORGE WISHART, of the City of New York, Promoter,

Of the Second Part

W. R. TRAYERS, of the City of Toronto, Banker,

Of the Third Part,

—and

—

THE FARMERS BANK OF CANADA,

Of the Fourth Part.

WHEREAS the party of the first part is the holder of an option to purchase
the mining claim and property known as claim H.R.-19, and recorded in the

Temiskaming Mining Division as number 10285,

AND WHEREAS the party of the first part is obtaining an advance from
the party of the second part of twenty-five thousand dollars, and an advance from
the party of the fourth part of twenty-five thousand dollars, for the purpose of

applying the said sums under such option on the purchase price of said mining
property,

AND WHEREAS the part}- of the first part has agreed to procure a mining
company to be incorporated for the purpose of purchasing the said option,

NOW THIS AGREEMENT WITNESSETH that in consideration of the

premises and of the mutual covenants and agreements hereinafter contained the

parties hereto mutually covenant and agree each with the other as follows:

—

1. That the party of the first part shall immediately proceed to procure

to be incorporated by Letters Patent from the Province of Ontario, a mining com-
pany under the name " The Jowoskee Mines, Limited ", with an authorized capital

of One Million Dollars, divided into two hundred thousand shares of five dollars

each.

2. That the Directors of the said Company shall be George Wishart, W.
Beattie Nesbitt and John A. Fox.

3. That the entire capital stock in said Company shall be procured to be

issued to the said Nesbitt as fully paid up in payment to him for the transfer by

him to the Company of the said option to purchase the said claim and all rights

therein, the said Company to assume and pay to the Vendors of said property the

further payments, amounting in all to two hundred and fifty thousand dollars, at

the times and in the manner provided in the said option,

4. Said Nesbitt covenants and agrees to transfer the said option and all

rights therein and to the said claim to the said company to be incorporated, forth-

with after incorporation thereof, in return for the entire capital stock of said

Company, to be issued to him fully paid up, in return therefor, it being understood

and agreed that the remaining payment of two hundred and fifty thousand dollars

under said option, shall be paid promptly by said Company to be formed.

5. The said Nesbitt further covenants and agrees that forthwith upon the

issue to him of the said capital stock of the said Company that he will transfer

to the party of the fourth part as a bonus, twenty-five thousand shares, being one
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hundred and twenty-five thousand dollars par value, of said stock; and to the

party of the second part as a bonus, twenty-five thousand shares, being one hundred

and twenty-five thousand dollars par value, of said stock; and to the party of the

third part, forty thousand shares, being two hundred thousand dollars of the par

value, of said stock; and to the party of the second part a further forty thousand

shares, being two hundred thousand dollars of the par value, of said stock (in

addition to the twenty-five thousand shares above set out), said Nesbitt retaining

for himself in his own right the balance, seventy thousand shares, of the par value

of three hundred and fifty thousand dollars,, of said stock.

6. It is expressly declared and agreed between the parties hereto that

the said Nesbitt shall act as Trustee for the parties hereto in the receipt by him
of the stock of the said Company as aforesaid, and that forthwith after issue

thereof to him he shall transfer the same to the parties entitled thereto as set out

in said preceeding paragraph, and that the said Nesbitt hereby declared himself

to be a Trustee for the purposes set out in said preceeding paragraph for the

purposes of receiving and transferring to each of them thg respective shares of

stock as provided in said paragraph.

7. It is further agreed by all parties hereto that the entire capital stock of

the said Company to be issued and transferred as aforesaid shall be deposited in

escrow with the Trusts and Guarantee Company of Toronto, until the full purchase

money for the said mining claim has been duly paid to the original owners thereof,

and until the said mining property has been duly transferred to the said Company;
and it is further agreed that said stock so deposited in escrow shall stand as

security to the party of the fourth part for any and all advances made by the

party of the fourth part to the party of the first part, or to tlie said Company, or

otherwise connected with the mining property above referred to, and that none

of the parties hereto shall be at liberty to agree to sell, transfer, barter, exchange

or dispose of any of the shares of said stock without the written consent of all

parties to this agreement.

8. It is further mutually agreed by and between the parties hereto that

all right, title and interest under the said option agreement to the said mining
claim sh^ll be, and the same is hereby declared to be, pledged to and vested in the

party of the fourth part as security for all sums advanced or to be advanced by
the party of the party of the fourth part or the party of the second part in connec-

tion with the purchase of said mining property, or to the said Company, until

6uch time as said option agreement shall be transferred to the said Company to

be incorporated.

9. It is further mutually agreed that all by-laws, contracts, regulations and
matters pertaining to the incorporation and conduct and management of the

said Company to be incorporated, shall be submitted to and subject to the approval

of the General Manager of the said Farmers Bank of Canada.

10. It is further mutually agreed between the parties hereto that the party

of the fourth part or its nominee shall be the Treasurer of the said Company to be

incorporated, and that all monies shall pass through the offices of the party of the

fourth part, and that no payment in connection with said property shall be made
except by cheque and with the approval of the party of the fourth part.

11. It is further mutually agreed between the parties hereto that during the

period that said capital stock is held in escrow as above provided, the said party

of the fourth part shall as to the entire capital stock of each of the parties to this

agreement, except one share of each party hereto, be entitled to exercise all voting

privileges with respect to such stock, and each of the parties hereto hereby appoints

the party of the fourth part his attorney and proxy with respect to his holding of

stock, except one share thereof, with full power to the party of the fourth part or

his General Manager, or any other person or persons in substitution thereof by

written appointment of the party of the fourth part, to attend all meetings, and
exercise all voting powers upon said stock.
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12. It is further mutually agreed between the parties hereto that in the

event of it being considered necessary or desirable for the purpose of advancing

funds to the said Company to be incorporated, for the completion of the payments

by said Company for said mining property, or for purposes of development or

machinery, and expenses, that any such stock so sold by mutual consent of the

parties hereto, shall be sold for the best offer obtainable, and that any of the

parties hereto whose stock is so sold shall be entitled to be repaid by said Com-
pany the amount realized therefor and advanced to the Company.

THIS AGEEEMEXT shall enure to the benefit of and be binding upon the

parties hereto and their respective heirs, executors, administrators and assigns.

IX WITNESS WHEREOF the parties hereto have hereunto set their hands

and seals.

SIGNED, SEALED and EXECUTED
In the presence of:

—

A. G. SCOBY,

^Geo. Wishaet (Seal)

Beattie Xesbitt (Seal)

W. E. Travers (Seal)

W. E. Travers, (Seal)

General Manager.

EXHIBIT Q6.

Memorandum re Devean and Menzie transaction:

MEMO EE DEVEAX—MEXZIFS TEAXS.

Devean purchased $20,000 of Bank Capital Stock, paying therefor:

Cash S 100

Notes 9C0
Securities IP.OOO

S20,000

When list went to Government, $20,000 of second loan from Trusts Company was
allocated as in pavanent of Devean stock, and such stock was shewn as paid

up—see p. re spread payments.

When second loan was paid off by Bank check to Trust Company for $25,344.80

on March 12, 1907, amount was charged to organization account instead of

to Capital.

Eeturn having been made of moneys allocated in place of Devean Securities, the

latter were released by Trust Company, and were available to be used as in

payment of Bank capital stock.

But—
Organization account and not Capital Account having been charged with

pa^Tnent of $25,344.80 it follows that the Securities should be credited

to Organization account, and not Capital Account.

This was not done however until Menzie's transaction was put into effect,

when the proceeds of a $40,000 note given by him and discounted in Toronto

Branch were split, and
$20,000 allocated against new subscription to Bank Stock for equal

amount.
$20,000 allocated to take the place of Devean securities and credited to

Organization Account,

the original credit to Capital Stock, from spread pa>-ments, included in item

of $291,310 under date of Xov. 27, 1906, not having been disturbed.
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EXHIBIT 67.

Plan of Head Office of Fanners Banl-, identified by Mr. Travers
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EXHIBIT 68.

Copy of letter, dated June 18th, 1908, Travers to Hon. A. J. Matheson :

June 18th, 1908.
Hon. a. J. Matheson,

Provincial Treasurer,

Toronto.

My dear Sir:

—

A few weeks ago I made some advances to the extent of $35,000 on the

promise that $25,000 would be deposited by you which was requested by the

friends of Dr. Beattie Nesbitt and $10,000 at the request of the World news-
paper.

You were good enough to put in $25,000 but this leaves my Reserves still

$10,000 reduced and I would be glad if you could see your way clear in the matter

to make a further deposit of this amount and greatly oblige,

Yours very truly.

General Manager.

EXHIBIT 69.

Two letters dated June 20th and 21st from W. H. Greenwood to Mr. Travers:

Dear W. R. :—

I heard from Colonel Matheson this morning. He is to meet me at the

Queen's Hotel to-night on his arrival from Perth. I will have something definite

to report tomorrow.

June 20.

Yours truthfully,

"W. H. GREENV700D.

THE TORONTO WORLD.

rounded 1890.

TORONTO^ CANADA.
June 31.

Dear W. R. :—

Will you mark the clauses in this Banking Act that refer to gov't deposits

—

I am going back at Col. Matheson tonight.

I saw him at the Queen's last night and again this a.m. He is disposed to do

as I want. I want to clinch him to-night.

Yours,

" Greenwood."
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EXHIBIT 70.

Unsigned letter from Mr. Travers to D. 8. Macorquoddle, dated Aug. 29t}i,

1906:

Toronto, August 29tli, 1906.

D. S. Macorquodale, Esq.,

Toronto, Ontario.

Dear Sir:

—

Having learned that you were arrested last evening on the street car and
taken to the Police Station, I will have to ask you to cease doing any further

business for the Farmers' Bank of Canada, as it would be impossible for us to

associate our name with any person who would get into such disgrace.

Yours truly,

General Manager.

EXHIBIT 71.

Unsigned letter (copy) dated 19th Oct., 1906, from Mr. Travers to Manager
of BanTc of Montreal, Toronto :

The Manager,
The Bank of Montreal,

Toronto, Ontario,

Dear Sir:

—

You are hereby authorized to retain out of the moneys deposited by the

Farmers' Bank of Canada to the credit of the Eeceiver Grcneral, the sum of twenty
thousand dollars and interest thereon on the return of the funds to you, being the

amount advanced by you to W. R. Travers, to complete the deposit of $250,000
with the Eeceiver General as required by the Bank Act.

Yours truly,

General Manager.

EXHIBIT 72.

Unsigned letter {copy), Jan. 12th, 1907, from Mr. Travers to The Minister

of Finance

:

•. i

i

The Hon.,

The Minister of Finance,

Ottawa, Ontario.

Dear Sir:

—

Herewith I beg to hand you the Statement required by the Government, the

31st of December, 1906.

As we had a portion of our money deposited with a Trust Company which is

not provided for in this statement, I have included it under No. 6, which I trust

will be satisfactory.

Yours truly,

General Manager.
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EXHIBIT 73.

Agreement of 4:th July, 1906, between Provisional Directors and W. R.

Travers naming 15% commission on sale of the capital stock:

Memorandum of Agreement made in duplicate the fourth day of July, A.D.

1906, Between:—
JAMES GALLAGHER,
ALEXANDER S. LOWN,
ALEXAIS^DER ERASER,
JOHN FERGUSON,

all of the City of Toronto, in the County of York, and

JOHN WATSON,

of the Town of Listowel, in the County of Perth, the

Provisional Directors of the Farmers' Bank of Canada.

of the first part.

-AND

—

W. R. TRAVERS,

of the said City of Toronto,

of the second part.

WHEREAS, an agreement was made between the said parties of the first and
second parts dated the 12th day of March, A.D. 1906, and whereas it has been

agreed by and between the said parties hereto to cancel and annul the said agree-

ment and to substitute in lieu tliereof the following agreement and the said agree-

ment is hereby annulled and the following substituted

:

The said Directors agree to allow the said Travers to sell all the capital stock

of the said Bank which is now unsold, the first $500,000 of the capital stock at

par and the balance thereof at such a premium as may be decided upon up to the

time at which the duties of the said provisional Board shall cease, and to allow

him a commission of fifteen per cent thereon for expenses of selling same, payable

one half on the signing of the subscription and pa}Tnent of deposit and the balance

on allotment and the said Directors bind themselves to allot all the stock on the

application of the party of the second part, and to make all legal calls thereon and

the party of the first part further agree at the request of the party of the second

part to call all meetings and do all acts which are legally necessary for the

organization of the Bank.
The said Directors agree to engage the said Travers as General Manager of

the said Bank to perform the duties as such for the period of five years certain to

date from the obtaining of license from the Treasury Board for said Bank at a

salary of $6,000.00 per annum and all agreements necessary to give effect to this

provision are to be executed by both parties, the same to be subject to the By-Laws

of the said Bank and to the Bank Act as to the security for the performance of

duties and tliis agreement as to employment to be subject to ratification by the

Board of Directors elected by the shareholders or by the shareholders themselves,

and if they refuse to ratify it to be null and void.

The said Travers agree that if the said Board so elected by the shareholders

as aforesaid do not confirm the appointment above set out of the said Travers as

General Manager, then he is to receive only his commission on the stock sold by
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him and there will be no further liability to him on the part of the said Provisional

Directors personally or on the part of the said Bank.
The said Provisional Directors agree that the literature, office rent and other

incidental expenses of the organization of the Bank be paid by the said Bank and
also confirm all acts done by the said Travers and all accounts incurred by him as

General Manager of said Bank up to the date of this agreement.

The said Travers to have full control of the office of the said Bank and all the

affairs pertaining to the organization thereof immediately after the signing of this

agreement, and it is further agreed that until the organization of the Bank, all

checks are to be countersigned bv him.m WITNESS WHEREOF, the said parties hereto have hereunto set their

hands and seals.

I

"James Gallagher." (Seal)

SIGNED, SEALED AND DELIVERED " A. S. Lown." (Seal)

IN THE PRESENCE OF J "John Watson." (Seal)

As to six signatures, *' John Ferguson.". (Seal)

"A. R. Shaver." "Alexander Feaser." (Seal)
""-;

I "W. R. Travers." (Seal)

EXHIBIT 74.

Agreement, the Fanners Bank et al. and Frederick Crompton, March 3, 1909:

MEMORANDUM OF AGREEMENT made and entered into this Third day
of March, A.D. 1909.

Between :

THE FARMERS BANK OF CANADA, WILLIAM RICHARD
TRAVERS of Toronto, General Manager, and W. BEATTIE
NESBITT of the same place, Physician,

Of The FIRST PART,

—^AND—

FREDERICK CROMPTON of the said City of Toronto, Manufacturer,

Of The SECOND PART.

WHEREAS the party of the second part has agreed to deposit at the time of

the execution hereof with the said Farmers Bank of Canada the sum of Fifty

thousand dollars, for which sum he is to receive the Bank's deposit receipt payable

with interest at the rate of Three per cent, per annum, and has agreed to deposit a

further sum of Twenty-five thousand dollars with the said Bank on or before the

Thirtieth day of March instant^ and to deposit a further sum of Seventy-five

thousand dollars with the said Bank during the month of April next in Three
equal payments of Twenty-five thousand dollars each as may be asked for by
the General Manager of the said Bank, but so always that Ten days may- elapse
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between the times such payments may be required and their respective times

of pa}Tnent, for all of which deposits he is to receive the Bank's deposit receipts

bearing interest as aforesaid ;and all of the said deposits are to remain in the

said Bank for a period of four months from the issue of the respective receipts

therefor, and subject to the withdrawal thereafter upon Thirty days' notice should

the said party of the second part desire to withdraw same, and subject to the right

of said Bank to repay same as hereinafter set out;

AND "WHEREAS it has been agreed between the parties hereto that said

deposits being duly made as above recited, the said party of the second part is to

have assigned to and vested in and delivered to him by the said William Richard
Travers, 100,000 fully paid up shares of $5.00 each in the Capital Stock of Keeley
Mine, Limited, to be held by the party of the second part as collateral and con-

tinuing security for the said deposits, said party of the second part also to have the

personal advantages and other benefits on him hereby agreed to be conferred, for

his own absolute use, benefit and behoof;

NOW THEREFORE THIS AGREEMENT WITNESSETH that the said

several parties hereto, in consideration of the premises and other valuable con-

siderations them thereunto moving, hereby mutually covenant and agree with each

other in manner and form following, and to abide by, observe, keep, perform and
live up to the terms and conditions herein contained and every of them, herein-

before recited and hereinafter declared

:

1. The said party of the second part for the considerations and benefits

herein to him accruing and on him c-onferred, agrees with the said Bank and the

several other parties of the first part that he will deposit in the said Bank the

moneys in the first recital herein referred to, in the manner, form and substance

as therein declared, and that he will observe the terms of said deposits as in the

recital set out and declared, and will abide by the other provisions herein contained

in relation thereto and as to his holding of the said collateral security referred to

herein

;

2. In consideration whereof and the deposits so to be made as aforesaid, the

said William Richard Travers is to transfer and deliver to said party of the

second part as collateral security for such deposits, and to have vested in the said

party 100,000 fully paid up non-assessable shares in the Capital stock of Keeley

Mine, Limited, with the power of sale as hereinafter get out, the said shares to

be under the absolute power, dominion and control of the said party of the second

part as such collateral security until the whole of the moneys on deposit by him

with said Bank shall have been repaid with interest at the rate as in such receipts

set out, but always provided that the said part}' of the second part shall not,

during the continuance of the deposits with the said Bank, pledge, hypothecate,

transfer or part with the said shares to any person or Corporation until default

shall have happened in the payment to him of his moneys on deposit as herein-

before set out and recited, the said $500,000 stock, upon notice being given

by the said William Richard Travers, General Manager of the said Bank, on behalf

of said Bank, that it is desired to repay such deposit and interest to the said party

of the second part, and upon payment to him of such deposits and interest, shall

thereupon be re-transferred and assigned and set over to the said William Travers.

3. AND it is further declared and agreed between the parties of the first

part and said party of the second part that as a further consideration for the

deposits to be made and upon said party of the second part living up to the terms

of this agreement and making the deposits as aforesaid, he shall be entitled to

receive from the parties of the first part, $100,000.00 in the fully paid up non-

assessable stock of Keeley Mine, Limited, for his own absolute use, benefit and

behoof to do with as he pleases, but so nevertheless that he shall not put or place

same on the market without first giving the parties of the first part after four

months after date of deposits thirty days' notice thereof or upon agreement with
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them. The said $100,000.00 in such Capital stock going to said party of the second

part to be assigned and made good in the following proportions, that is to say

:

The Farmers Bank of Canada shall contribute $ 50,000.00
William Richard Travers shall contribute 25,000.00
William Beattie Nesbitt shall contribute 25,000.00

$100,000.00

And the three last named parties covenant and agree that they have in themselves
full power and authority to transfer to said party of the second part such stock in

said Keeley Mine, Limited, freed and cleared from every obligation and charge

created by them, if any.

4. ' Provided further and it is hereby agreed and declared that in case default

should be made in payment to the said party of the second part of such deposits

or any of them when properly demanded and thirty days shall have elapsed there-

after, the said party of the second part upon ten days' notice to the said Bank and
the other parties of the first part, which notice shall be sufficient if addressed to

them at the address of said Bank or left thereat, shall thereafter be at liberty to-

proceed and offer for sale the said $500,000.00 stock he holds as collateral security,

or so much thereof as may be necessary, by public or private contract, by tender or

otherwise, as he shall see fit, and out of the proceeds of such sale recoup himself

the amount that may be then owing to him on such deposit receipts, together with
any costs, charges or expenses he may be put to in and about such sale, and after

pajrment to him thereof together with his said claim, the balance of such stock or

the moneys resulting from such sale, shall go and is to be paid to the said William
Richard Travers, his executors, administrators or assigns.

IT IS FUETHER DECLARED and UNDERSTOOD that all agreements
herein contained are to be binding upon and enure to the benefit of the several

parties hereto, their respective heirs, executors, administrators, successors and
assigns.

SIGNED, SEALED AND DELIVERED
in the presence of,

" Arthur A. Macdonald.''

The Farmers Bank of Canada.
"W. R. Travers",

General Manager.

"W. R. Travers", (Seal)

"W Beattie Nesbitt." (Seal)
" Frederick Crompton." (Seal'^

EXHIBIT 75.

Letter of W. F. Maclean to Travers, dated December 15th-

Dear Mr. Travers,—Help us out again by cashing enclosed for balance 'Wu^-es.

Send in Thursday.

Yours faithfully,

W. F. Maclean,

Dec. 15.
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EXHIBIT 76.

Copy list of notes left with Trusts & Guarantee Co. as collateral:

TRLST COMPANY LIST.- List of Notes.

Date 16th/06 Thomas Aitken 12 months $2,500.00
July 2nd/06 John K. Brown 12 months 1.800.00
June 22nd/06 D. Hamilton Bennett 12 months 675.00
May 5th/06 George A. Bell 12 months 270.00
May 31st/06 Burwell Bridgman 12 months 360.00
July 10th/C6 Robert Bell 12 months 900.00
May llth/06 Joseph E. Bate 7 months 5C0.0O
June 27th/06 William Bowman 12 months 450 . 00

June 27th/06 Robert L. Brown 12 months 4, .500. 00
May llth/06 Joseph E. Bate 12 months 4,500.00
Oct. 3rd/06 Archibald Campbell 7 months 200.00
July 24th/06 J. H. Denny 12 months 450.00
July 5th/06 Thomas Elliot 12 months 900.00
July llth/06 Allan Eaton 12 months 2.500.00

Oct. 5th/06 Thomas Elliot 2 months 100.00

May 21st/06 Andrew Emerson 12 months 4. .500. 00
June 8th/06 H. A. Foster 12 months 1..3.50.00

June 15th/06 Edward Ford 12 months 900.00
June4th/06 Edward Ford 12 months 1..3.50. 00

July5th/06 D. Frank Ford 12 months 1.000.00

July 5th/C6 D. Frank Ford 12 months 1,-500.00

June 4th/06 Robert W. Fox 12 months 1.350.00

June 12th/06 Robert W. Fcx 12 months 900.00

Mav31st/06 John F. Ford 12 months 4,000.00

May 17th/C6 James Ford 12 months 4,800.00

June 8th/06 Burdge Gundy 12 months 3,000.00

Aug. 9th/06 George E. Husband 8 months 900.00

Aug. 9th/06 R. W. Husband 8 months 900.00

May llth/06 Thomas Hunter 12 months 2,500.00

May llth/G6 William Hunter 12 months 2.500.00

June 6th/06 W. Hamilton 12 months 1.000.00

Aug. 13th/C6 HenivHeeks 8 months 900.00

May 9th/06 John Irving 12 months 450.00

June 29th/06 George A. Kennedy 12 months 900.00

May 12th/06 D.C.Kemp 12 months 5,000.00

July 23rd/06 Hugh Morrison 12 months 4.50.00

May 9th/06 Alex. Matthews 12 months 500.00

June lst/06 Charles D. McGregor 12 months 3.50 00

May 29th/06 P. A. McDuffe 12 months 1,500.00

Oct. 8th/06 Samuel McCIure 12 months 500.00

May 14th/06 P. A. McDuffe 12 months 1,000.00

Oct. 8th/06 Samuel McCIure 9 months 2.50.00

June 16th/r6 Alexander Porter 12 month, 450.00

May 5th/06 Henry H. Powell 12 months 1,350.00

May 16th/L6 John Pell 12 months 900.00

Oct. 4th/06 John Pell 6 months 100.00

June 4th/06 Ale.Kander Porter 12 months 450.00

May lOth/06 George Storey 12 months 4.500.00

Oct. 5th/06 George Storey 2 months 500,00

June 6th/06 Walter Shortreed 12 months 1,000.00

May4th/06 W. N. Scott 12 months 3.50O.O0

May 17th/06 Mary Moore Scott 12 months 900.00

June 8th/06 Mary Moore Scott 12 months 2.000.00

May 17th/C6 Flora Scott 12 months 900.00

June 15th/C6 W. G. Sinclair 12 months 4,450.00

May 22nd/C6 Geo. H. Thompson 12 months 5,000.00

July 30th/06 John Watson 12 months 450.00

Sept. 28/06 Eliza A. Weir 12 months 500.00

Oct. 8th/06 Ella M. Beaty 1 month 20.00

Oct. 8th/06 Ella M. Beaty 8 months 180.00

Oct. 8th/06 Ida A. Bastedo 9 months 450.00

May 29th/C6 Thomas Cox 12 months 5,000.00

May.30th/C6 John Stewart 12 months 900.00

Oct. 8th/06 Ernest Patterson 8 months 100 00

100,955.00

Feb. 26th/07 Less list attached 32.300.00

68,655.00

Kerr, John, May 4th 2,000.00

R. A. Elliott 500.00
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Toronto, October 26th. 1906.
COPY.

The following notes left with the Trust & Guarantee Company as collateral Security
for an advance to W. R. Travers on account of The Farmers Bank of Canada:

E. W. Snelgrove Oct. 9th 6 mos $1,000.00
George Robinson July 5th 12 " 1,000.00
Albert Downs July 5th 12 " 2,250.00 Cash $250

$4,250.00

EXHIBIT 77.

Copy of letter of James J. Warren to W. R. Travers, September 20th, 1910:

Personal and confidential. Merrit, B.C., Sept. 20, 1910.

Dear Travers :

—

Mr. Stratton spoke to me before I left in reference to some shares of tht

Keely Mine you were transferring to him. He said he proposed giving me one-

half. Since I came out I have a letter from him that you have made the trans-

fer—and that he has executed a declaration of trust in my favor.

I did not think it in anybody's interest to have another row over this, but

1 have thought it all over—and I have decided to write you, as I am doing, that

my alleged share will be handed back to you—if I ever get it—subject to our

agreeing on its being applied in part or whole for further compensation to the

Trust Company. You don't owe me anything^—and you paid the Trust Company
what I thought was a sufficient bonus—when you transferred to Stockdale in trust

the 25,000 shares of Kelly. If we agree that the Trust Company should have

something more for further assistance—well and good.

I am much pleased to learn too that your matters are improving—but don't

take a chance—be on the watch all the time.

Sincerely,

" James J. Waeren ".

^Y. R. Teavees, Esq.,

General Manager.
Farmers Bank.
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EXHIBIT 78.

Deposit slip No. 10262, Traders Bank, for $5,000, to the credit of W. J.

Lindsay in trust, December 6, 1906 :

—

Form 18. 10262.

The Traders Bank of Canada

Savings Bank Department

Credit W.J. LINDSAY

Occupation In trust

P. 0. Address '.

Deposited by

6th day of December 1906.

X 1 =
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EXHIBIT 79.

Copy papers coyinected with the loan of $395,000, Trusts and Guarantee Co.,

to the Farmers Bank :

$295,000.00. . ,
. Toronto, November 2, 1910.

On demand after date The Farmers Bank of Canada promise to pay to the

order of The Trusts and Guarantee Co., Ltd., Two hundred and ninety-five

thousand dollars, with interest from date hereof at seven per cent, per annum,

at the office of The Trusts and Guarantee Company, Ltd.

Value received. The Farmers Bank of Canada,

' .. W. E. TeaVERS (Seal)

.-v •
• Vice-president and General Manager.

To
"

Toronto, November 2nd, 1910.

The Trusts and Guarantee Company, Limited,

Toronto.

The Trusts and Guarantee Company, Limited, having this day made an

advance to the undersigned. The Farmers Bank of Canada, of Two Hundred and

Ninety-Five Thousand Dollars ($295,000), the undersigned promises to repay the

same on call, with interest thereon from this date at the rate of seven per centum

per annum, or such other rate as may from time to time be agreed upon, payable

on call: and the undersigned having transferred to the said Company or to a

trustee for it, as collateral security for the repayment of such advance and interest

or any reneM^al or extension thereof the following:—The Bonds of The Keeley

Mines, Limited, numbered 1 to 10, inclusive, of a par value of $100,000, each

with coupons attached: and 1,200 shares of American Piano Company preferred

stock carrying 7% quarterly dividends and Promissory Notes or Bills Eeceivable

payable to the Bank by customers, which notes or Bills Receivable amount to

$108,129.70 and are scheduled and delivered by the Bank to the Company, toge-

ther with any moneys held by the Company on deposit or otherwise for the under-

signed now or hereafter, and including also any Promissory Notes, Bills^ Stock,

Bonds or other securities which the undersigned may now or hereafter deliver to

or deposit with the Company.

IT IS AGEEED :—If default be made in repaying the advance or interest or

any part thereof, or should the said security in the opinion of the Company
depreciate in value, the Company may forthwith and without and notice sell the

same or any part thereof either by public or private sale, provided that the records

of Company as to such indebtedness being in default or having been demanded
shall be final and conclusive without any further or other proof.

The Company shall not be bound under any circumstances to realize upon
any security or allow any security to be sold, and shall not be responsible for any
loss occasioned by any sale of any security, or by the retention thereof.
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The Company is at liberty from time to time to substitute for the above

security, such other security or securities as it may see fit to accept, and may
retain and use the above-mentioned security or securities or such substituted

security or securities as collateral for any other indebtedness present or future

of the undersigned to the Company.
Should any security be in the form of a certificate for share of stock or a

blank transfer or power of attorney, the Manager or Acting Manager of the Com-
pany at Toronto, or the Manager of any Branch of the Company, for the time
being, may fill in all blanks in such transfer or power of attorney, and may re-

execute and deliver such transfer or power of attorney as the attorney irrevocable

of the undersigned, or the executors, administrators or assigns of the imdersigned.

All costs incurred by the Company with reference to the security or the

realization thereof shall be a first charge upon the moneys received.

Any substituted security shall be held by the Company subject to the said

terms and conditions, and to the same powers and authorities as are hereby

declare and conferred.

The Farmers Bank of Canada,

(Sgd.) W. E. TeaVERS (Seal)

Vice-President and General Manager.

The Manager, Toronto, November 2nd, 1910.

The Trusts & Guarantee Co., Ltd.,

Toronto.

Dear Sir:

Enclosed herewith I beg to hand you Promissory Notes to the extent of

$108,129.70, as per Lists No. 1 to 14, inclusive, which, are delivered and lodged

with you as Collateral Security for any advances that you may make to this Bank.
Any further documents you may wish signed in relation thereto I shall be

only too pleased to do.

Yours truly,

" W. E. Travees "

General Manager.

P.S.—I enclose also the Keeley Mine, Ltd., Bonds Nos. 1 to 10 and 1,200

Shs. Am. Piano Co. Stock, and the certified copy of the resolution of the Board
of Directors.

W. E. T.,

G. M.

Toronto, November 15, 1910.

W. E. Travees, Esq.,

General Manager,
The Farmers Bank of Canada,

Toronto, Ont.
Dear Sir:

—

You have requested us to re-discount a further number of notes totalling

over $7,000, and, pending the delivery of same, which is to be made tomorrow,
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that we advance you the sum of $7,000. On the above understanding we enclose

you our cheque on the Traders Bank in your favor, for $7,000, and would be glad

if you would have the attached demand note in our favor executed by your Bank.
Please return note with bearer.

Yours truly,

"H. A. Howard",

Accountant.

n.A.H./V.

Personal. Toronto, November 17, 1910.

W. E. Teavees, Esq.^

General Manager, Farmers Bank of Canada,
Toronto.

Dear Sir:

—

^

I acknowledge receipt of your two favors of today, the first enclosing notes

amounting to $16,406.86, and the second enclosing notes to the amount of

$12,324.65, as per lists enclosed.

I beg to remind you of the fact that it was arranged with you on the 15th

instant, as stated in our letter of that day, that we would receive notes to cover

the advance of $7,000 made on that day. Today you requested a further advance

of $13,000, and as no notes had been received since our letter of the 15th instant,

I had to point out to you that we would require at least $40,000 worth of notes

to cover these advances, and I understand the notes sent are in part compliance

with this.

We do not think you should ask us to return the notes referred to in your

second letter today, aggregating about $15,000, until provision is made for notes

to take their place. We do not want to be placed in a position where it is neces-

sary to scrutinize and make enquiries as to each individual note. For this reason,

we think the notes should be of sufficient quantity to obviate the necessity of our

having to do this. Kindly let us have the further notes required to make up the

$40,000.

Yours truly,

"W. S. Moeden",

Assistant General Manager.

Toronto, November 22nd, 1910.

The Farmers Bank of Canada,
Toronto, Ont.

Dear Sirs :

—

We hereby demand, and call upon you for payment, during banking hours

today, of the sum of $214,853.26, being balance due on the advances made by us
io you, and represented by the following demand notes:

November 2, 1910 $295,000.00
November 11, 1910 3,575.00
November 15, 1910 7,000.00
November 17, 1910 13,000.00
Novemb3r 18, 1910 3,000.00

together with interest thereon from the respective dates, at seven per cent, per

annum. You are entitled to credit on the above for the amount paid our agents
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•from sale of American Piano Stock, and the balance of your account pledged for

the payment of these advances. The following is a detailed statement:

—

1910

November 2, Advance 5295,000.00
Interest, 20 days 1,131.-50

11, Advance 3,575.00

Interest, 11 davs 7.55

15, Advance 7,000.00

Interest, 7 days 9,40

17, Advance 1.3,000.00

Interest, 5 days 12.47

18, Advance 3,000.00

Interest, 4 days 2. .30

§322,738.22
Cr.

B}'' amount placed to our credit at New York from sale

by you of 1200 shares American Piano Company Stock $95,000.00
Less Exchange S59.35
ii" N. Y. State Tax 24.00 83,35 894,916.65

By Balance in current account 12,968.31

$107,884.96

By Balance due 214,853.26

8322,738.22

Yours truly,

"W. S. MORDEN"
Assistant General Manager.

The Farmers Bank of Canada
In account with,

Toronto, December 27th, 1910.

The Trusts and Guarantee Company, Limited.

1910

ance 8295,000.00
3,575.00

Novembsr 2, To Adv;
11, "

15, " " 7,000.00

17, " " 13,000.00

18, " " 3,000.00

21, By proceeds of sale of American Piano
Company Stock .$95,000.00

December 15, " W. H. Hunter note paid 2,.500.00

20, " Amount at credit of current account 4,596.04

20, To Interest to date at 7% per annum. . 2,-359.30

Balance 221,8-38.26

8323,934.30 8323,9^4.30

December 20 To Balance due The Trusts and
Guarantee Company' §221,838,26

E. & O. E.
Note: A. The above debit balance is liable to reduction by the amount at credit of current

account at Calgary Branch. Particulars of this are bsing asked for.

B. The net balance due is secured by:-

Customers' paper S 293,526.31

Bonds of Keeley Mine 1,000,000.00

Bonds of Ontario Leather Company 75,000.00

§1,368,526.31

"J. J. W. "
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Personal and confidential. Merritt, B.C., Sept. 20, 1910.

Dear Travers :

—

Mr. Stratton spoke to me before I left in reference to some share of the

Keeley Mine you were transferring to him. He said he proposed giving me one-

half. Since I came out I have a letter from him that you have made the transfer

—and that he has executed a declaration of trust in my favor.

I did not think it in anybody's interest to have another row over this, but

I have thought it all over—and I have decided to write you, as I am doing, that

my alleged share will be handed back to you—if I ever get it—subject to our

agreeing on its being applied in part or whole for further compensation to the

Trust Company. You don't owe me anything—and you paid the Trust Company
what I thought was a sufficient bonus—when you transferred to Stockdale, in

trust, the 25.000 Shares of Keeley. If we agree that the Trust Company should

have something more for further assistance—well and good.

I am much pleased to learn too that your matters are improving—^but don't

take a chance—be on the watch all the time.

Sincerely,

-

. .

• "James H. Waeren."
W. R. Traveks, Esq.,

General Manager,

Farmers Bapk. . ;

EXHIBIT 80.

Copy, unsigned, letter, April IGth, 1909, Travers to Greentvood:

W. H. Greenwood^ Esq., April 16th, 9.

The World Newspaper Co.,

Toronto.

Dear Sir:

—

I called you up on the phone just now and they told me you were in, but

after I gave them my name, they told me you were out. I am not surprised.

You have not kept your word about the $100 cheque, and I think it is rather

a mean way of treating a friend. Do not think I am doing this because I fear

any blackmail. I have given my own personal cheque for it and beg to enclose

the cheque herewith which you can do as you please with.

Yours truly,

General Manager.
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EXHIBIT 81.

Letter, July llth, 1906, from W. S. Calvert to W. R. Travers:

Ottawa, July llth, 6.

TT. E. Teavebs, Esq.,

Manager, Farmervs' Bank,
Toronto.

Dear Mr. Travers:

—

As I informed Mr. Urquhart when here, for certain reasons I felt it would
be better for me to decline tbe honour of going on your Board. I thank you
kindly for offering me a directorship.

I am glad you are succeeding so well. If there is anything further I can do
to assist I shall be pleased to do it.

Yours faithfully,

W. S. Calveet.

EXHIBIT 82.

Letter, W. S. Calvert to W. R. Travers, dated Decemler Sth, 1908:

Ottawa, December 8th, 1908.

W. E. Travees, Esq.,

General Manager, Farmers Bank,
Toronto.

Dear Mr. Travers :

—

Your favor 2nd inst. received on my return this evening. I do not know
what the other amounts you mention are re J. H. Hamilton, but trust you will

not think of charging it up to my guarantee, and I feel quite sure you will not.

I trust the telegram was received O.K. at Woodstock, and that you succeeded
to your entire satisfaction.

Yours very truly,

W. S. Calvert.

EXHIBIT 83.

Letter from W. S. Calvert to W. R. Travers, dated September 4th, 1909

:

September 4th, 1909.

W. E. Travees, Esq.,

General Manager, Farmers Bank,
Toronto.

Dear Mr. Travers:

—

Mr. Hamilton informs me this cheque for $75.00 is in full payment of all

monies received from you in which my Bond was given. Kindly return said Bond
to bearer for me and oblige.

Anything in connection with my own personal account will arrange to suit

you if desired.

Yours very truly,

W. S. Calvert.
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EXHIBIT 84.

Unsigned letter of Janvary 22nd, 1907, from Mr. Travers to John Knight,

and reply hy Mr. Knight, dated the 24:th January, 1907, and unsigned letter from
Travers to Knight, dated January 25th, 1907

:

January 22nd, 7.

John Knight, Esq.,

Secretary, The Bankers' Association,

Montreal, Que.

Dear Sir:

—

I wrote to you on the 14th, asking you for what I consider are our rights

under the Banking Act, to be furnished with our credentials from the Bankers'

Association to enable us to enter the Clearing House here and obtain money orders.

Now if this is not forthcoming without further delay, our friends are going

to bring it up in the House of Parliament and find out if the Bankers Associa-

tion was incorporated for the purpose of giving a few of the larger banks the

opportunity of playing the Standard Oil Company's trick in Canada.

Yours truly,

General Manager.

CANADIAN BANKEES' ASSOCIATION.

Secretary-Treasurer's OflBce.

Bank of Montreal Building. Montreal, January 24th, 1907.

W. E. Teavers, Esq.,

General Manager, The Farmers Bank of Canada,
Toronto.

Dear Sir:

—

I am in receipt of your letter of the 22nd Inst. By virtue of section 2, clause

B, of the Act of Incorporation of the Canadian Bankers' Association, every new
bank upon obtaining a certificate from the Treasury Board at Ottawa entitling it

to carry on business is a member, nolens volens, of the Association. If you are

not in possession of a copy of the Bank Act with its appendix—our Act of Incor-

poration—I will furnish you with one. Enclosed, please find a copy of By-laws,

also account for annual subscription of your bank (see page 10 of By-laws),

Mhich kindly remit. The plate for Bank Money Orders is in possession of Messrs.

Eolph & Clark, Ltd., Toronto, to whom the banks apply direct for such supplies

as they may wish to obtain.

Your admission to the Toronto Clearing House is, I think, dependent upon
the will of a majority of the members present when your application to that body
is considered. Your supposition that the Canadian Bankers' Association can

enable you to enter the Clearing House is erroneous. You will have to pardon
me if I refrain from comment upon the final paragraph of your letter, except to

say that the majority of the members of the Association are courteous in their

correspondence with me as its representative.

Yours faithfully,

John Knight,

Secretary.
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January 25th, 7.

JoHx Knight, Esq.,

Secr'y, The Canadian Bankers' Association,

Montreal, Que.

Dear Sir:

—

I thank you for yours of the 24th and the enclosures therewith.

I think you mean to refer me to Section 2, Clause " A " of the Act of Incor-

poration of the C. B. Association.

You omitted to close an account for the annual subscription, but under By-
Law 12, I suppose $50.00 is the amount that is due, and I, therefore, enclose you
a cheque for it.

Believe me, I had not the slightest intention of being discourteous to you so

far as. you personally are concerned, I always have had and hope I always will

have a very kindly feeling.

Yours truly.

General Manager.

EXHIBIT 85.

Telegram, March 17th, 1906, from W. S. Calvert to W. J. Lindsay:

71 by X so 17 8 Collect 233P
HU—Ottawa, Ont., Mar. 17-06. 482

W. J. LiXDSAT,
Farmers' Bank, Toronto.

Party referred to in letter declined writing.

W. S. Calvert.

EXHIBIT 86.

Private and confidential letter, June 27th, 190
, from W. S. Calvert to W.

R. Travers:

Private and confidential. Ottawa, June 27th, 190 .

W. E. Travees, Esq.,

General Manager, Farmers Bank,
Toronto.

Dear Mr. Travers,

—

In reply to your favour of the 26th inst., I may say it will be impossible to

get Sir Wilfrid Laurier's consent to this suggestion, but I think you are perfectly

safe in placing Sir Wilfrid Laurier's picture on the bills, as in consultation with

his private secretary I was informed I might safely take the risk of advising you

to do so, though the Premier would not personally consent, as he has refused

many applications of a similar character; but if any fault is found Sir Wilfrid

does not know anything about it.

You will kindly consider this as confidential.

Yours faithfully,

W. S. Calvert.
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EXHIBIT 87.

Copy, letter, 19th November, 1906, to G. E. Valleau, Secretary British-

American Banh Note Co., from General Manager of Farmers Bank:

November 19th, 6.

G. E. Yalleau^ Esq.,

Secr'y, British-American Bank Note Co.,

Ottawa, Ontario.

Dear Sir:

—

We beg to enclose the samples of the $5 and $25 bills which you left with us,

which are very satisfactory, and herewith I enclos*^. you the signature of W. Beattie

Nesbitt, who will be the President of the Bank.
In addition to the limited supply of $5 and $10's which you propose to give

us in time to have signed for issue after the 2nd of January next, I hope you will

be able to get us out a few of the $25 notes, as they certainly are going to be

very attractive and a big advertisement for us.

Yours truly.

General Manager.

EXHIBIT 88.

Copy of letter, December 4:th, 1906, from the President to R. Noble, Norval,

Ont.:

December 4th, 6.

Robert Noble, Esq.,

Norval, Ontario.

Dear Mr. Noble:

—

I am in receipt of yours in reply to telegram sent announcing that Mr.
Travers had received our certificate.

You are quite right about the other institutions and their feeling towards us.

This, of course, is only natural. However, our papers and everything were in

such excellent shape owing to the care taken by Mr. Travers and Mr. Hunter,

our solicitor, that it was merely a matter of presenting them to the Treasury
Board and receiving our certificate. We have, judging from all inquiries I have

made among my banking friends before becoming connected with The Farmers,

a most capable man in our General Manager, and I am sure that you will find

your suggestions to me will be just in line with the manner in which he will

conduct our business.

We are in good shape now and I am satisfied will go along very rapidly

indeed.

I am,
Yours truly.

President.
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Stub cheque hooJc

No. 1

EXHIBIT 90.

forw'd $

Nov. 2nd, 1906.

Favor ALEXANDER & CABLE
LITHO CO. LTD.

$12.25.
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forw'd $

1161

No. 13

Nov. 17th, 1906.

Favor D. S. MACORQUODALE,
Account W. E. Travers' ex-

pense account. D.S.M.

$25.00.

No. 14

$

forw'd $

Nov. 20th, 1906.

Favor JAMES DICK, care of of-

fice in N.A. Life Bldg., in full.

$3.00. $

No. 15

jorw'd $

Nov. 21st, 1906.

Favor A. R. SHAVEE, salary one

month and half.

$112.50. $

No. 16

forw'd $

Nov. 21st, 1906.

Favor W. E. TEAVEES, commis-
sion account.

$1,000.00. $

No. 17

Favor W. E. T.

$1,000.00.

forw'd $

Nov. 23rd, 1906.

No. 18

forw'd $

Nov. 23rd, 1906.

Favor MISS McKENNA, salary.

$12.50. $

No. 19
forw'd $

Nov. 24th, 1906.

Favor PETTY CASH.

$25.00. $

forw'd $
No. 20

Nov. 24th, 1906.

Favor GEOEGE EICHAEDSON.

$10.00. $

No. 21

forw'd ^

Nov. 24th, 1906.

Favor GEOEGE EICHAEDSON.

$70.00. $

No. 22

Favor
CANCELLED.

forw'd $

190

$

No. 23

forw'd ^

Nov. 27th, 1906.

Favor EXPENSES W. E. TEA-
VEES AND W. H. HUNTEE
to Ottawa and Montreal re

Treasury Certificate.

$100.00. $

No. 24
forw'd $

Dec. 4th, 1906.

Favor THE BELL TELEPHONE
CO., Oct. account.

CANCELLED.

$11.85.
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No. 25

forw'd $

Dec. 1st, 1906.

Favor SALAEIES,
J. G. riTZGIBBON...$50.00
MISS McKENNA .... 12.50

$62.50.

Ko. 26

forw'd $

Dec. 4th, 1906.

Favor GUTHEIE & PEIXGLE.

$110.00. $

forw'd $
No. 27

190

Favor

CANCELLED.
$ $

forw'd ^
No. 28

Dec. 4th, 1906.

Favor HASTEN, STAER AND
SPENCE.

$10.00.

No. 29
forw'd $

Dec. 4th, 1906.

Favor D. S. MACOEQUODALE,
Commissions in full.

$750.00.

No. 30
forw'd $

Dec. 5th, 1906.

Favor JAMES STEWAET—
Symons & Rae's Certificate No.
2421.

CANCELLED.
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$250.00.

No. 38

forw'd $

Dec. 6th, 1906.
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EXHIBIT 91.

Letter from T. C. BoviUe, Deputy Minister of Finance, to W. R. Travers, May
2nd, 1907, and unsigned copy of letter in reply from Travers of May 11th, 1907.

Finance Depaetment,

Ottawa^ Canada^ May 2nd, 1907.

\T. R. Tkaveks, Esq.,

General Manager, Farmers Bank of Canada,

Toronto, Ont.

Sir:—

I am directed by the Honourable the Minister of Finance to call for a

Special Eeteurn of your Bank showing:

1. What portion, if any, of the $375,473 paid-up capital of the Bank, as

per Eeturn of Liabilities an! Assets of March 30th, 1907, is represented by
promissory notes or other obligations of shareholders or the proceeds of the same
of which the Bank 's the holder or is liable thereon;

2. The names and holdings of stock of such shareholders, if any, with

particulars of such notes or obligations now current.

In this connection let me draw your attention to sub-sections 2 and 3 of Sec-

tion 113 of the Bank Act. I should be very much obliged to have this information

at your very earliest convenience.

I have the honour to be,

Sir,

Your obedient servant,

T. C. Boville,

Deputy Minister of Finance.

T. C. BoviLLE, Esq.,

Deputy Minister of Finance,

Ottawa, Ontario.

Dear Sir:—

I have the honor to enclose herewith return of the Liabilities and Assets of

this Bank to the 30th of April last, and also the special Eeturn asked for in your

letter of May 2nd.

Yours truly.

General Manager.
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EXHIBIT 92.

Copy of what purports to he minute of meeting of provisional directors of

2Uh November, 1906.

Toronto^ November 24th, 1906.

Minutes of the special meeting of the Provisional Directors, held in tne

oflBce of the Bank, Stair Building, Saturday, November 24th at 11 a.m.

Moved by Alexander Fraser:

Seconded by Dr. Ferguson:

That the following stock be, and is hereby allotted

:

Nesbitt, William B Toronto 103 shares.

Lown, A. W "

Hunter, W.H "

Macorquodale, D. S " ....

Wood, W. R "

Macquordale, B. D "

Macquordale, F. D "

Parmenter, L. S Flushing, N.Y

Fitzgibbon, J. G Toronto

Latch, Miss Emma " 8

Wilson, Maggie E " 5

Gallagher, James * 1

Thomas, Arnold W " 10

Luxton, A. G. H Milton 10

Bradley, A. B Georgetown 10

Linton, Adam Guelph 10

Richardson, Rev. Geo Toronto 1

Gilchrist, John " 30

.810,000.00

100.00

100.00

100.00

100.00

100.00

100.00

100.00

100.00

830.00

500.00

100.00

. 1,000.00

. 1,000.00

. 1,000.00

. 1,(XXJ.00

100.00

. 3,000.00

Moved by James Gallagher:

Seconded by Dr. Ferguson

:

That the report of the Provisional Board as submitted by the Chairman be

approved and presented to the meeting of the shareholders on Monday, 26th inst.
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EXHIBIT 93.

Copy in Mr. Fitzgiblon's figures {in pencil) of the cashhooTc of lank for first

month after organization.

Capital %
Premium %
Receiver Genl

Circulation

Organization

Trust and Guarantee Co
'

Bank Premises

Toronto Branch

Burgessville

Kerwood

Milton

Norval

Williamstown

Furniture and Fixtures

Exchange .-

Interest

Discount on A. P

Stationery

Petty Cash

Charges % .'
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THE FARMEES BANK OF CANADA

Canadian Prosperity.

Canada is fast justifying its title of the " Granary of the Empire " ; and

the enormous immigration, the consequent rapid opening up of its rich agricultural

lands, the wonderful crops of grain produced, and the building of railways to move
these crops, all mean the circulation of a large amount of money.

The Farmer is the backbone of Canada and produces its wealth; and as most
of the Shareholders of The Farmers Bank of Canada are farmers, the methods
adopted are such as appeal to them, while at the same time these economical and
careful methods will also result in larger profits for the Shareholders.

EXHIBIT 95.

Prospectus used in England re Farmers Bank stock and pamphlet attached:

THE GENERAL DEVELOPMENT CORPORATION OF CANADA, LIMITED

Registered Offices.

17, VICTORIA STREET, LONDON, S.W.
3 BEAVER HALL SQUARE, MONTREAL, CANADA.

Directors.

The Right Hon. VISCOUNT TEMPLETOWN, President.

Castle Upton, Co. Antrim, Ireland.

W. GRANT MORDEN, Esq., Vice-President.

St. James's Court, Buckingham Gate, London, S.W.

Col. SIR CHARLES B. EUAN-SMITH, K.C.B., C.S.I.,

51, South Street, Park Lane, London, W.

SIR DOUGLAS FOX, J.P.,

28, Victoria Street, London, S.W.

HENRY HIGGINS, Esq.,

3, Oakwood Court, London, W.

Solicitors.

GEORGE D. PERKS, Esq., Hamilton House, Victoria Embankment, London, E.C.

Messrs. BARNARD & DESSAULLES, 180, St. James Street, Montreal, Canada.

Auditors.

Messrs. ANNAN, DEXTER & CO., Ironmonger Lane, London, E.C.

Bankers.

Messrs. BARCLAY & CO., LIMITED, 1, Pall Mall East, London, S.W.

Secretaries.

DUNCAN G. MONTEITH, 17, Victoria Street, London, S.W.
C. A. SARA, 3, Beaver Hall Square, Montreal, Canada.
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EXHIBIT 96.

Statement of affairs of Farmers Bank as of November 28th, 1912.

Toronto, November 2Sth, 1912.

IX THE MATTER OF THE FARMERS BANK OF CANADA.

Statement of Affairs as of November 28th, 1912.

Liabilities:

Shareholders

Capital paid in §532,599.00

Premiums paid on Capital Stock 13,555.00 S5i6,154.00

Prior Lien Claims

Reserve to cover deposits made after

suspension 1,500.00

Rent and Taxes Payable 4,778.00

Circulation outstanding with accraed

interest 340,375.00

Deposits b}' Provincial Governments. . .

.

26,533.00

Deposits and Obligations

Savings Deposits S989,300.00

Current Acco'ont deposits 145,714.00

Drafts and Bills of Exchange outstanding 36,044.00 1,171,058.00

Other Liabilities

Sundry claims and accounts 21,414.00 S2, 111,812.00

Assets:

Deposit with Receiver General to secure circulation . $21,687.00

Cash in Banks, and on Hand 462.00

Overdue loans valuation 132,400.00

Bank premises " 3,500.00

Real Estate, other than Bank Premises 9,000.00

Mortgages upon Real Estate sold 19,530.00

Sundry other assets 37,200.00

Total 213,749.00

Dificiency §1,898,073.00

Increase of deficiency over that shewn at time of suspension, §1,806,437, arises from interest

upon circulation paid and accrued to amount of S31,724, disbursements in protection of

Keeley Mine and other assets, and costs and expenditures paid in respect of liquidation. The

costs of liquidation have been heavy owing to the fact that in respect to most of the assets

of the Bank litigation is unavoidable if collection is to be enforced.

G. T. CL.\RKSON,

Liquidator.














